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??? Â? Linker voorbeen van pati??nt No. 2, de hoef is volkomengenezen, de vleeschplaatjes zijn bedekt met een nieuw,goed verhard, hoornlaagje. H. T. v. d. Veen.



???



??? EEN NIEUWE BEHANDELINGSMETHODE VAN DEPODODERMATITIS CHRONICA VERRUCOSABIJ HET PAARD door H. T. VAN DER VEEN. Het ziekteproces, dat met den naam â€žhoefkanker" wordt aangeduid,staat bij den praktiseerenden dierenarts in een kwade reuk. De be-handeling volgens de tot heden gebruikte methoden valt in de praktijkniet mee ; zij is tijdroovend, moet gedurende de eerste weken dikwijlsgeschieden, is daardoor kostbaar, maakt het paard, althans in denbeginne, ongeschikt voor den arbeid, voornamelijk, wanneer deze opdrassigen bodem moet worden verricht en leidt, ondanks alle goedezorgen, niet steeds tot succes. In de kliniek zijn met de oude methode goede resultaten verkregen.De practicus stuit echter dikwijls op groote moeilijkheden, die hemsoms dwingen tot opruimen van de pati??nt te adviseeren. Met formaline,ungt. aegyptiac. en jute-wickjes onder drukverband heb ik

intusschenmeerdere hoeven kunnen genezen, doch hoeveel bezoeken en urenvan behandeling waren daarvoor niet noodig. Een voorname factoris ook, of wij met een tocgewijden eigenaar te doen hebben, of metiemand, die liever de verzekeringssom uitgekeerd ziet. De methode, volgens welke ik sinds Januari \'39 twee paarden metuitgebreide hoefkanker aan alle hoeven heb behandeld, is echterdermate eenvoudiger en doeltreffender, dat ik overtuigd ben er goedaan te doen deze in het tijdschrift te vermelden. Het principe komt hierop neer : wegnemen van de oppervlakkigezieke deelen van de matrix, penseelen met trichloorazijnzuur, volgietenvan de hoef met gips, afsluiten met een plaat, die in het ijzer past,behandeling eenmaal per week. Tot voor korten tijd was mij deze methode niet bekend. Een referaatvan Hoitink in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, afl. 2, 1939,geeft op beknopte doch duidelijke wijze weer, hoe

het aan Dethloffgelukt is â€žin alle gevallen (30), zonder recidieve, binnen 6 weken"genezing te verkrijgen (Tierarztl. Rundsch. 7 Aug. 1938). Eigenlijkis deze publicatie voldoende en zou ik kunnen volstaan daarnaar teverwijzen, ware het niet, dat ik ervaringen opdeed, die m.i. waardzijn medegedeeld te worden ; ook zal daardoor deze therapie spoedigerde meerdere bekendheid verwerven, die zij zoo ten volle verdient. Den 3ien Jan. \'39 werd ik geconsulteerd door A. J. B. te Weerselo.Anamnese: pati??nt No. 1, ruin, gekr. inb, 9 jaar. Zes weken geledenhad de smid den eigenaar op het ontstaan van een hoefgebrek attentgemaakt, dat z.i. hoefkanker zou kunnen zijn. Alle hoeven warenaangetast. Pati??nt No. 2, 11 jarige merrie, gekr. inl., zou ik tevensLXVII !



??? kunnen onderzoeken. De eigenaar voelde er weinig voor dil paardte laten behandelen, daar een der hoeven reeds gedurende anderhalfjaar over de geheele straal, de zool en een deel van den wand wasaangetast. Het dier kreupelde af en toe ; de laatste maanden warenook de andere hoeven begonnen ; pati??nt ging langzamerhand invoedingstoestand achteruit, was overigens gezond. Status praesens : No. i. Chronische pododermatitis aanwezig in sterkproliferatieven vorm ; lange, onvoldoend verhoornde, lintvormige, uit-loopers van de straalmatrix van beide voorhoeven. Aangetast zijn :Links voor de straal tot in de zijdelingsche straalgroeve met overslag-op beide steunsels, r. v. de straal en lateraal van de straalpunt eenrijksdaalder-groot deel van de zool, 1. a. de straal bijna tot den bodemder zijdelingsche straalgroeven, r. a. alleen de middelste straalgroeve.Het dier kreupelt op den vlakken weg niet, op bouwgrond echter

loopthet voorzichtig en overkoot zoo nu en dan. No. 2. Links voor een pododermatitis met uitgebreide woekeringenvan de straalmatrix, van de mediale helft van de zool tot de wittelijn en buiten de laterale zijdelingsche straalgroeve over een breedtevan i cm om de straal heen ; voor-mediaal kan door sondeering wordenvastgesteld, dat de vleeschplaatjes tot halverwege den kroonrand los-liggen van den hoornwand over een breedte van 4 cm ; mediaal-achterzijn de steunsels en de verzenen in het proces betrokken, waardoorde hoornschoen daar ter plaatse over een afstand van 5 cm van devleeschkroon is losgelaten ; r. v. de straal met inbegrip van de zijde-lingsche straalgroeven en laterale steunsel ; beide achterhoeven alleende middelste straalgroeve. Pati??nt heeft dezelfde locomotiestoornissenals No. 1, doch kreupelt 1. v. ook op den harden weg. Hoewel Dethloff\'s resultaten over 30 gevallen in 4 jaren uitmuntendwaren, heb

ik, in overleg met den eigenaar niet beide paarden tegelijkin behandeling genomen, temeer omdat het niet was uitgesloten, dattijdens de kuur, vooral in den beginne, de hoeven pijnlijker zoudenkunnen zijn, waardoor de dieren dan beide voor den arbeid uitgescha-keld moesten worden. Therapie. Alvorens met de behandeling wordt aangevangen, dientmen er zich rekenschap van te geven, dat goed beslag een onmisbarefactor is. De gediplomeerde hoefsmid B. te Weerselo heeft op keurigewijze zijn medewerking in deze verleend. Pati??nt 1. Op den 3oen Januari worden, nadat de ijzers zijn afge-nomen, op de gebruikelijke wijze alle vaste hoorndeelen, grenzendeaan de hoefkankerhaarden, weggenomen, totdat de gezonde matrix-zoom is bereikt, waarna met een kromme schaar de zieke deelen opper-vlakkig worden weggeknipt, een en ander voldoende om te weten,wat kan worden gehandhaafd ter bevestiging van het ijzer. Met

densmid kom ik overeen, dat hij de hoeven den volgenden morgen vanbeslag zal hebben voorzien en dat de verbandplaten, die voor deafsluiting moeten dienen, pasklaar zullen zijn. Het is noodzakelijk.



??? dat de platen van stevig materiaal zijn vervaardigd en dat aan deachterzijde daarvan een ongeveer 5 cm hooge opzet is gesmeed, diede hoef achter de straal zoo goed mogelijk bedekt. Den 31 en zitten de ijzers er onder en kan de eigenlijke behandelingbeginnen. De matrix van den eersten hoef wordt zoover weggeknipt,dat zich de normale vormen van de straal, enz., hoewel nog verdikt,beginnen af te teekenen. Uit den aard der zaak gaat dit met diffusebloedingen gepaard. Daarop wordt de matrix ge??tst met sol. acid.trichloro-acetici (90 waarbij de bloeding vrijwel tot staan komt.Vervolgens de andere hoeven op dezelfde wijze. De clou van de behandeling is nu de methode, waarop de matrixvan de buitenlucht wordt afgesloten en, onder gelijkmatigen druk,wordt verhinderd zijn woekeringen voort te zetten. Dit geschiedt aldus : De eerste hoef wordt weer opgenomen, opnieuw gepenseeld envervolgens volgegoten met een gipspap

(ongeveer 15 volle eetlepelsgips op 500 cc. water). Is de pap te dun, dan loopt zij door kleinekieren weg en beantwoordt niet aan het doel ; is de brei te dik, danlaat zij zich, ondanks de groote druk, verkregen door het aanschroevenvan de plaat, niet voldoende vervormen en ontstaat dus niet het zuiverpassend negatief, dat wij juist moeten hebben. Enfin, na eenige oefeninglukt het heel goed. De behandeling wordt herhaald bij de andere hoeven.Het water, waarmee de gips wordt gemengd, moet warm zijn ; hethardingsproces verloopt dan sneller. De wenschelijkheid van een snelleverharding ligt voor de hand en demonstreert zich onmiddellijk, wan-neer de pap iets te weck is uitgevallen. Men ziet dan, bij het belastenvan het been, dat de dalende straal de massa naar alle uithoeken weg-perst, waar deze, ondanks het beste smidswerk, nog wel uitwegen kanvinden. Bij het onbelaste been ontstaat er dan een holte, waar eventueelwater kan

binnen dringen en dit is in de eerste weken van de behande-ling minder gewenscht. Gedurende een half uur na de behandelinglaat ik pati??nt rustig staan, daarna mag hij worden vervoerd. Heteerste verband blijft drie dagen zitten. Als op den 3en Febr. de platen worden afgenomen, blijkt het gipsals ?Š?Šn blok de hoef prachtig af te sluiten. Met hamer en beitel moethet worden verwijderd. Het aspect van den hoefis volkomen veranderd.Een 2 a 3 mm dikke, droge, gemakkelijk scheurende plaat kan nuworden losgetrokken ; daaronder bevindt zich een dun laagje deeg-achtige grijze substantie, hetwelk is weg te wrijven. Hier en daar ver-toont de matrix nog neiging tot woekering en is zij ter plaatse ietsvochtiger. Waar noodig wordt weer geknipt ; op moeilijk te bereikenplekken bewijst een scherp rainet goede diensten. Penseelen met tri-chloorazijnzuur volgt. Op overeenkomstige wijze worden de anderehoeven behandeld, waarna de eerste

hoef opnieuw wordt gepenseeld,volgegoten met gips, enz. De volgende verband wisseling geschiedt een week later. De voor-gaande dagen heeft het dier zonder eenig bezwaar arbeid verricht ;



??? de gipsklomptn blijken dus, ondanks hun stugheid, dank zij hun zui-veren pasvorm, niet te hinderen. De hoef ziet er precies zoo uit als denvorigen keer. Weer lostrekken van lappen en wegvegen van pasteusmateriaal. De vaste hoornranden moeten iets verder worden wegge-sneden daar de matrix niet volkomen aansluit. Verder behandelingals voren. Bij de derde verbandwisseling (16 Febr.) maakt de r. a.-hoef denindruk hersteld te zijn. Na het inknippen van de oppervlakkige laagblijkt de â€žhanekam" nog niet vast te liggen. De beide voorhoeventoonen thans ook duidelijk beginnende genezing ; in het centrum vande straal kan ik nog een lapje lostrekken, deegachtig materiaal is echterniet meer aanwezig. Op den 23en Febr. zijn beide achterhoeven genezen ; overal is deoppervlakkige hoornlaag solied aan de diepere deelen verbonden. Dehuid van de rechter kootholte vermaant mij in den vervolge voorzorgs-maatregelen te

nemen tegen de inwerking van het etsmiddel. Blijkbaaris bij de vorige behandeling onopgemerkt een weinig uit den opgehevenhoef in de kootholte geloopen. De huid is over een breedte van i cmen een lengte van 5 cm gemummificeerd (14 dagen later werd hetstrookje afgestooten, waarna epitheliseering nog 4 weken vorderde). Bij de 6e behandeling (2 Maart) worden de beide achterhoevenniet meer met gips gevuld, doch slechts door de platen beschermd.Herstel dus na 4 weken. Op den gen Maart is de r. v.-hoef, uitgezonderd een klein deel van dezool, hersteld. L. v. biedt een klein plekje van de straal nog tegenstand. Bij de 8e behandeling (16 Maart) is genezing bijna bereikt. Op den 23en Maart is de r. v.-hoef volkomen hersteld (7 weken)en krijgt geen gips meer. L. v. vertoont de straalpunt, ter grootte vaneen halve cent, nog een week plekje, dat echter met een droge dunnehoornlaag is bedekt. Alleen deze hoef wordt nog van

gips voorzien,hoewel dit, achteraf beschouwd waarschijnlijk niet meer noodig wasgeweest. Den 28en is het plekje stugger ; pati??nt kan geheel genezen wordenverklaard. Toch heb ik den hoef, voorzichtigheidshalve nog eenmaalmet gips gevuld. De genezing van dit paard kwam dus na 7 weken tot stand. Hetfrappeerde mij, dat, naarmate de hoeven begonnen te herstellen enover het grootste gedeelte van de matrix zich een gezonde, hoewelnog dunne, hoornlaag had gevormd, de gipskoek bij de verbandwisselingaf en toe gebarste n bleek te zijn. Ieder stuk lag intusschen keurig opzijn plaats. Binnengesijpeld bodemwater oefende geen schadelijkeninvloed uit. Eenmaal waren enkele kleinere stukjes onder elkaar ge-schoven en hadden plaatselijk een verhoogden druk veroorzaakt, welkemet geringe kreupelheid gepaard ging. De jonge hoorn vertoondedaar een roestbruine verkleuring (steengallen). Ik acht het daaromgeraden het

gipsverband nooit langer dan ?Š?Šn week te laten zitten.



??? Door het gunstige verloop bij deze eerste pati??nt, was de eigenaarer onmiddellijk voor te vinden met No. 2 te beginnen. Bij deze washet vrijwel zeker, dat 3 hoeven spoedig zouden genezen, doch 1. v.lang zou duren daar de behandeling slechts mogelijk was in tweeetappes ; 2/3 van den draagrand moest namelijk worden opgeofferd,hetgeen niet anders uitvoerbaar was dan door gebruikmaking van eenbalkijzer, doch daarmede moest gewacht worden totdat de straal vol-komen hersteld was en stevig genoeg om den balk te steunen. Op den 3oen Maart zijn alle hoeven van een passend beslag voorzien.Den 20en April zijn de achterhoeven genezen. De volgende weekbehoeft r. v. geen verzorging meer. Op den 5en Mei zijn de straal en de zool 1. v. hersteld. Aan demediale verzen zie ik mij thans genoodzaakt den hoornwand totden kroonrand weg te nemen, daar deze geheel is losgelaten en devleeschplaatjes maar niet droog willen

worden. De rest van den onder-mijnden hoornwand, naar het toongedeelte toe, heb ik tot hedenintact gelaten en de vrijliggende vleeschplaatjes, voor zoover ik dezekan bereiken, gepenseeld, echter ook hier zonder resultaat, de matrixblijft vochtig. Ik besluit daarom ook dit deel van den hoornwand teverwijderen, doch voorloopig slechts een half-cirkelvormig stuk (ziefoto) naar boven reikend tot halverwege den kroonrand. Hierdoorblijft tusschen dit hiaat en dat der verzen een hoornwandzuiltje van4 cm breedte gehandhaafd, dat aan den hoef gedurende enkele wekennog steun kan geven. Hoe minder hoog de wand wordt weggenomen,des te sneller zal door afgroeiing de hoornschoen weer zijn normalenvorm hebben bereikt ; logisch, doch later zal blijken, dat die conser-vatieve behandeling van den hoornwand de genezing remt. Het ijzer wordt afgenomen en mediaal-voor en -achter (zie foto)van een groote lip voorzien om steun en

afsluiting te geven bij deverdere behandeling. Het voordeel van die op het ijzer aangebrachtelippen is, dat de steun voor hoef, gips en matrix veel grooter wordtdan wanneer zij aan de losse plaat zijn gelascht ; het nadeel echter,dat bij elke verbandwisseling het ijzer moet worden afgenomen. Bijwandkanker geven de voordeelen den doorslag. Op den i ien Mei is de plaatjeslaag bij de verzen droog en niet meergevoelig bij druk ; de matrix heeft blijkbaar hoorn gevormd en deontstekingsverschijnselen zijn verdwenen. Na verwijdering van denverzenwand is herstel dus in ?Š?Šn week bereikt. Bij de volgende behande-lingen worden de verzen steeds stugger. Bij de verbandwisselingen op den 5en, iien, igen en 2?–en Mei en2en Juni kwam ik tot de conclusie, dat de hoornwand niet kan wordengehandhaafd, wanneer deze los ligt van de vleeschplaatjes, al is hetook over een zeer smal strookje. De chronische superficieele pododer-matitis

onderhoudt namelijk een dun-vloeibare, purulente, afscheiding,die het hardingsproces van de nieuw-gevormde hoorn der vrijgelegdeen genezende plaatjes, speciaal in het bovengedeelte, onmogelijk maakt.



??? Bij elke behandeling stond ik dan ook voor teleurstellingen, die ikvoor den volgenden keer trachtte te ondervangen door, naar den kroon-rand toe, telkens een cm breede strook van den hoornwand weg tenemen. Het baatte niets ; steeds bleef in het bovenste topje de pus-afscheiding bestaan. Ten einde een grondige opfrissching te krijgen, heb ik op den iienMei de hoorn, welke zich op de vrij liggende plaatjes had gevormd,wegens volkomen verweeking, weggeknipt, waarbij ook de toppen vanverschillende plaatjes werden geraakt. Dit is foutief gebleken. M.i. moetmen dit slechts eenmaal doen bij de eerste behandeling van den ziekenwand, doch daarmee moet het afgeloopen zijn en nimmer mag, alshet aspect van de plaatjes slechts een chronische ontsteking, zonderwoekering, verraadt, van den wand zooveel weggeknipt worden, datbloeding optreedt ; ik zou willen zeggen, dat men aan zoo\'n wandin het geheel niet moet

knippen. Het gevolg nl. was, dat na penseelingder juist beknipte matrix, wel de geringe bloeding onmiddellijk geremdwerd, doch zeer sterke lymphe-afscheiding optrad, die met een 2e en3e etsing niet was te stuiten. De vochtvorming was z???? rijkelijk, datna het volgieten van den hoef met gips en na het neerzetten van hetbeen, de lymphe zich boven de lip een uitweg baande en synchroonmet de pols, door invallen en uitzetten van de matrix, stootsgewijsnaar buiten kwam. Het lag voor de hand, dat de toestand een weeklater verre van rooskleurig was ; het viel mij intusschen nog mee, dochde matrix bleef de volgende weken vochtig. Op den 6en Juni besloot ik de knoop door te hakken, door denhoornwand tot den kroonrand weg te nemen evenals dit bij de verzenwas geschied. Ik heb daarbij, evenwijdig aan de hoornzuiltjes loopende,rainures getrokken, doch het tusschengelegen hoornwandreepje niet inde tang gepakt en

losgerukt naar boven, maar weggesneden tot eengleuf, welke langs de vleeschkroon was getrokken. De lip op het ijzerbehoefde niet te worden verhoogd, daar het grootere defect in denhoornwand kon worden afgesloten door een strookje stevig blik tusschenlip en hoef te schuiven, maar wel werd het ijzer van een balk voorzien,die op de stevige straal een flinken steun kon vinden. Het bovenbe-schreven hoornwandzuiltje, dat tot nu toe steun had gegeven aan denhoef, maar waarvan ik bij de behandelingen veel last had ondervonden,kon thans worden verwijderd. Op den I3en Juni blijkt het resultaat van de vorige ingreep prachtigte zijn ; plotseling is volkomen herstel bereikt, geen spoor van vocht-afscheiding meer, slechts iets drukpijnlijkheid van de nog weinig be-schermde matrix. De volgende week is ook deze verdwenen. Het aantal behandelingenvan dezen ernstig aangetasten hoef was 12. Wanneer op den 11 en Meide

hoornwand tot den kroonrand was weggenomen, dan had ik met9 behandelingen kunnen volstaan. Als bijzonderheid zij vermeld, dat



??? dit paard, ondanks de moeilijke behandelingsstadia, steeds arbeid heeftverricht en dat slechts een week lang geringe kreupelheid aanwezig was. Dezer dagen (begin Augustus) heb ik beide paarden gecontroleerd.Het blijkt, dat de laatste pati??nt geheel hersteld is gebleven. De eerstevertoonde aan een der hoeven in de middelste straalgroeve, op denovergang van huid en hoorn een geringe secretie. Over een oppervlaktevan ongeveer 4 cm2 was de hoorn losgelaten. Dit gedeelte heb ik weg-gesneden en de matrix gedurende een week laten penseelen met 10 %Pyoktannin tinct., waarmede deze geringe recidieve was onderdrukt. Opvallend is de betere voedingstoestand van beide paarden, hoewelgeen wijziging in de voeding is gebracht en meer arbeid werd gevergddan voor Januari het geval was. Het is slechts met twee pati??nten geweest, dat ik de methode vanDethloff heb kunnen toetsen op zijn waarde. Het aantal is

gering ;maar toch meen ik te mogen concludeeren dat het voor den prakti-zeerenden dierenarts de beste der mij bekende methoden is, ie doorzijn eenvoud, 2e door het geringe aantal behandelingen, waardoorde dierenarts finantieel verantwoord is deze te aanvaarden, 3e doorhet zekere succes, 4e doordat volgens DethlofI\' geen recidieven voor-komen (dit laatste zou ik niet stellig willen onderschrijven ; controlelijkt mij in elk geval af en toe geboden), 5e door het feit, dat pati??ntvan den aanvang af onder alle weersgesteldheden en op eiken bodemarbeid kan verrichten. Zusammenfassung. Verf. berichtet ??ber die Behandlung zweier Pferde mit Pododermatitis chronica allerHufe nach der Methode, die Dethloff anwandte und in der Tierarztl. Rundschauvom 7. Aug. 1939 beschrieb. Es zeigte sich, dass 5â€”10 Behandlungen gen??gen, um eine v??llige Heilung zuerreichen. Die Behandlung ist einfach, schnell, erfolgreich und der

Patient darfvom Anfang der Behandlung an Arbeit verrichten. Summary. The author gives a communication about the treatment of two horses sufferingfrom a chronical pododermatitis of all hoofs according the method of Dethloff,described by him in the Tier?¤rztl. Rundschau of Aug. 7th 1938. 5â€”10 Treatments appeared to be enough to obtain total recovery. The treatmentis simple, quick and successful! and the animal may do its work from the first dayof treatment. R?Šsum?Š. L\'auteur fait une communication sur le traitement de deux chevaux atteintsde crapaud aux quatre pieds, d\'apr?¨s la m?Šthode appliqu?Še par Dethloff et d?Šcritedans la â€žTier?¤rztl. Rundschau" du 7 Avril 1938. 5 ?  10 applications du traitement suffirent pour obtenir un r?Štablissement total.Le traitement est simple, agit rapidement et est efficace ; le malade peut effectuerson travail depuis le premier jour du traitement.



??? EEN NIEUWE METHODE TER ONDERKENNING VANSTREPTOCOCCEN EN STAPHYLOCOCCEN IN DE MELKVAN KLINISCH NORMALE UIERS door W. VAN DEN BERG, Waddinxveen. Voorloopige mededeeling. Het gebruikelijke bacteriologische melkonderzoek ter opsporing vanstreptococcen en andere kiemen is zeer tijdroovend. Om dit bezwaarte ondervangen zijn door mij pogingen in het werk gesteld een methodeuit te werken, die aan de volgende eischen zou moeten voldoen. r. Het onderzoek moet niet tijdroovend zijn. 2. De methode moet nauwkeurige en betrouwbare uitkomsten geven. 3. Het onderzoek moet door den practicus zelf op een eenvoudigewijze kunnen geschieden zonder gebruik te maken van kostbare hulp-middelen. Na meerdere proefnemingen, waarvoor ik in de gelegenheid werdgesteld door de medewerking van Prof. Dr. L. de Blieck en Dr. Jac.Jansen, meen ik een methode uitgewerkt te hebben,

die aan boven-genoemde eischen voldoet. De wijze van onderzoek is het aanleggen van culturen op schuin-gestolde serum-agar buizen, waarbij de te onderzoeken melk recht-streeks uit den uier op den genoemden voedingsbodem wordt gebracht. De in de literatuur aangegeven methode voor cultureel onderzoekis omslachtiger. Het melkmonster wordt nl. door middel van sterielemelkbuisjes opgevangen in steriele fleschjes en deze melk wordt latei-op het laboratorium overge??nt op geschikte voedingsbodems. Dezetusschenschakel heb ik laten vervallen en laat de melk (1 a 2 cc) zondermelkbuisje in de schuingestolde scrumagarbuis vallen. Mogelijke ver-ontreiniging en eventueele groei der kiemen tijdens transport is hierbijvrijwel uitgesloten. De techniek is als volgt : Vier buizen serumagar worden nauwkeurig ge??tiketteerd. De tepelen tepelopening van bv. het LV-kwartier worden met een wattepropmet alcohol gereinigd ; de

watteprop niet doordrenken met alcoholom te voorkomen, dat de tepel geheel vochtig wordt en dat met demelk ook de alcohol in de cultuurbuis komt. Daarna melkt men enkelestralen melk weg terwijl de tepelopening nogmaals met een schoongedeelte van de alcohol-watteprop wordt bevochtigd. De helper houdtden voedingsbodem gereed. Dan neemt men de tepel aan het boven-einde met de linkerhand tusschen vinger en duim op een zoodanigewijze, dat bij geringe druk in benedenwaartsche richting de melk uitde tepel zal spuiten. Daarna neemt men met de rechterhand de cultuur-buis van den helper over, die de watteprop der buis tusschen duim envinger houdt en brengt de geopende buis dicht bij de tepelopening.



??? Tegelijkertijd wordt de tepel in benedenwaartsche richting gedruktzoodat de melkstraal te voorschijn komt, die onverwijld in de cultuur-buis wordt opgevangen. Natuurlijk wordt de helper er attent op ge-maakt, dat hij het gedeelte van de watteprop, welke in de buis past,niet mag aanraken of in aanraking mag doen komen met een of andervoorwerp. Na afsluiting van de cultuurbuis laat men de melk, die nuin het onderste gedeelte van de buis staat, even terugvloeien over degeheele agarvlakte, waarna de buis vertikaal wordt geplaatst. Hiermede is de monstername geschied. Op dezelfde wijze worden monsters genomen uit de overige kwar-tieren. Na eenige routine kon door mij de melk van 4 kwartieren in5 minuten gemonsterd worden ; een middelmatig groote veestapelvordert een tijd van 1 J a 2 uur. Er dient nog op gewezen te worden,dat voor het reinigen van tepel en tepelopening telkenmale voor iederkwartier een nieuwe watteprop met

alcohol wordt gebruikt. Na deze bewerkingen worden de scrumagarbuizen in vertikalenstand in de broedstoof gezet en bebroed bij 37 gr. C. Na 18 uur be-broeden, in sommige gevallen reeds na 12 uur, is af te lezen welkemelk streptococcen of staphylococcen bevat. Men ziet dan een meerof minder sterke cultuur gelijkmatig over de geheele agarvlakte ver-spreid, afhangende van het aantal bacteri??n, die op de agar zijn blijvenkleven. Bij eventueele verontreiniging treedt de groei meestal watlater op en zijn slechts enkele koloni??n aanwezig, die niet gelijkmatigover de agarvlakte zijn verspreid. Verontreiniging openbaart zich ookdoor opkruipenden groei uit de onder in de buis aanwezige melV.Ook de vele malen in macroscopisch normale melk aanwezige diphthe-roide bacteri??n doen zich kennen door een langzamer groei op deagarvlakte en als een witachtig beslag opkruipend uit de melk onderin de buis. Bij positieve bevindingen is hel na

eenige routine mogelijkaan het aspect van de koloni??n te beoordeelen door welke soort bac-teri??n de melk is besmet. Gedurende het laatste jaar pas ik de beschreven methode toe. Mijnervaring is, dat volgens deze methode er geen sprake meer is van twijfel-gevallen ; het onderzoek is ??f positief ??f negatief; verdachte of zeerverdachte dieren bestaan naar mijn meening niet meer. Iedere praktiseerende veearts, die de beschikking heeft over eenbroedstoof en serumagar voedingsbodems, kan binnen 24 uur zijn cli??ntde dieren aanwijzen, die streptococcenhoudende melk produceeren. In meerdere gevallen met positieve bevindingen zijn door mij zoowelvan de eerste als van de laatste melk culturen aangelegd, de uitslagvan het onderzoek was gelijk. Het is gewenscht versche voedingsbodems te gebruiken. Men kande voedingsbodems in een Weckflesch eenigen tijd goed bewaren. Deze methode heeft nog het groote voordeel, dat de

dierenarts hetbacteriologisch onderzoek zelf verricht, zoodat zijn deel aan het onder-zoek zich niet beperkt tot het nemen van monsters.



??? HET MOND- EN KLAUWZEERVRAAGSTUK BEKEKENVAN DE CHEMISCHE ZIJDE OVER HET WEZEN VAN VIRUS EN ZIEKTE door Dr. L. W. JANSSEN, Chemicus van het Staatsveeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut te Rotterdam. Inleiding. Als een verband wordt aangeroerd tusschen de chemie en het mond- en klauwzeer-vraagstuk, zullen zeker zeer velen die het probleem van nabij en uit de practijkkennen, denken aan de ontsmettingsmiddelen, welke men bezigt ter desinfectievan stallen, besmette voorwerpen en ter uitwendige desinfectie van dieren. Onge-twijfeld is dit een belangrijk probleem. Maar tevens zal men zich afvragen naar de kans van een inwendige desinfectievan de dieren. De groote successen op het gebied van de chemotherapie bij ver-schillende ziekten en de groote reclame, welke er terecht of ten onrechte voor allerleichemicali??n als zieklebestrijdingsmiddel is gemaakt, heeft de hoop opgewekt,

dater eens een chemische stof gevonden zou kunnen worden, welke met succes alstherapeuticum bij het mond- en klauwzeer te gebruiken zou kunnen zijn. Het heeftdan ook niet aan pogingen ontbroken om allerlei chemicali??n voor dit doel te pro-beeren, feitelijk altijd zonder eenig succes. Er is echter nog een ander veel belangrijker verband tusschen het mond- enklauwzeervraagstuk en de scheikunde. De afstand, die de bioloog jarenlang vande scheikundige scheidde, wordt op het oogenblik met het jaar minder. De moderneontwikkeling van de physiologische chemie en het chemische en physisch chemischestructuuronderzoek van natuurstoffen stelt de chemicus steeds beter in staat eensteun voor de bioloog te zijn. Als men bedenkt, dat de esscntieele processen en reactiesvan de levende cel zich afspelen in moleculaire dimensies, dan is het duidelijk,dat in dit gebied de sleutel zal moeten worden gevonden van tal van

biologischegeheimen, die wij tot heden slechts met geleerde namen omschreven. De physiologische chemicus van de komende jaren zal niet kunnen rusten, voordalhij de nauwkeurige kaarten in handen heeft, waarop hij de moleculaire structurenen processen van zijn cellen precies kan aflezen, opdat hij zijn problemen kanoverzien en bewust deze processen kan leiden naar zijn wil. In deze tijd is het een groot voorrecht om bezig te kunnen zijn op een dergelijkewijze met het mond- en klauwzeervraagstuk. Niet slechts omdat men hier wellichtde mogelijkheid heeft om mee te kunnen werken aan de oplossing van een belangrijkeconomisch probleem, maar ook omdat op het oogenblik dit vraagstuk als deel vanhet algemeene virusvraagstuk wetenschappelijk zoozeer naar voren komt. Beschrijven wij vooraf in het kort deze ziekte, die de veestapel van dit land ofvan een gedeelte van dit land zoo vaak teistert. Mond- en klauwzeer wordt ver-

oorzaakt door een smetstof, die als ze, zooals gewoonlijk, in kleine hoeveelhedendoor de mond is opgenomen, in het slijmvliesepitheel van de mond of van hetmaag-darmkanaal blaren kan veroorzaken. In deze blaren treft men de smetstofin een hooge concentratie aan. De smetstof geraakt in de bloedbaan en infecteertvan daaruit verschillende plaatsen van het lichaam, van soortgelijk epitheel, depredilectieplaatsen, voornamelijk de tong, de tandelooze rand, de kroonrandenvan de klauwen, de tusschen-klauwhuid en soms de tepels. Op deze plaatsen kun-nen dan eveneens blaren ontstaan, die van de zoogenaamde generalisatie. De ziektewordt begeleid door koorts en duurt eenige dagen. Zij heeft op zichzelf meestalgeen ernstige gevolgen, maar kan deze vaak krijgen tengevolge van secundairebacterieele infecties in de doorgebroken blaren van de klauwen of de tepels.



??? Wat kan men tegen deze ziekte doen ? In de eerste plaats kan men trachten te zorgen, dat de smetstof niet in het landkomt. Met dit probleem houden zich sinds lang de veeartsenijkundige dienstenvan de verschillende landen bezig en vrijwel ieder beschaafd land heeft zijn wettelijkebestrijdingsmiddelen en voorschriften. Mag een enkel land, zooals Engeland, doorzijn ligging in staat zijn dank zij de meest rigoreuse maatregelen het land smetstofvrijte houden, het gelukt in het algemeen de continentale landen niet zich te vrijwarentegen eikaars besmetting. Dit is ten deele een gevolg van het ontbreken van eenwerkelijk goed actief wapen tegen de ziekte, dat door deze diensten gebruikt kanworden. Als men niet kan voorkomen, dat deze uiterst infectieuse smetstof af en toe hetland binnendringt, dan blijft er geen ander middel over, dan dat men in het landzelf de dieren beschermt tegen de smetstof. Deze gedachte was de oorzaak vande

oprichting van een aantal instituten en commissies in diverse landen, die zichhet zoeken naar een actieve bestrijdingsmethode ten doel stelden. Als men echter de verschillende mogelijkheden wil overzien op welke wijze hetdier tegen de smetstof beschermd kan worden, dient men de smetstof, het dier ende wisselwerking tusschcn beide goed te kennen. De opvatting omtrent mend- en klauwzeervirus en andere virussen. Laten wij ons eerst met de smetstof bezighouden ; kennen wij dezevoldoende ten gevolge van het feit, dat het bijna 40 jaar geleden is,dat zij werd ontdekt ? L??ffler en Frosch \') toonden in 1899 aan, dat het mond- enklauwzeer veroorzaakt wordt door een smetstof, welke dezelfde eigen-schap had als het door Iwanowski 1) en Beyerink 2) onderzochtetabaks-moza??ek virus, namelijk van filtreerbaar te zijn door Pasteurschekaarsen. Op grond van deze eigenschap noemden zij deze smetstof eenvirus, het eerste dierlijke

virus, dat beter bekend werd. Vanzelfsprekend,gezien de tijd waarin zij leefden, beschouwden zij de verwekker vandeze ziekte, dit virus, als een kleine bacterie of een klein micro-organisme. Het is sindsdien, tot op heden toe, bij vele onderzoekers gebruikelijkgeworden om het mond- en klauwzeervraagstuk te beschouwen als eenbacteriologisch probleem en het dienovereenkomstig experimenteel tebewerken. Men was tot voor korten tijd algemeen van meening, dat deverwekker van het mond- en klauwzeer, die men in geconcentreerdetoestand in de blaren vindt, een organisme is en wel een van kleinedimensies, omdat men dit organisme microscopisch niet zichtbaar kanmaken en omdat het bacteriedichte kaarsen gemakkelijk passeert. In de loop van de laatste veertig jaren heeft men op zeer verschil-lende gebieden van de levende natuur dergelijke ziekteverwekkendeagentia gevonden. Zoogdieren, vogels, visschen, insecten, planten

enbacteri??n gingen te gronde na infectie met uiterst geringe hoeveelhedenvan dergelijke smetstoffen, onder gelijktijdige kolossale vermeerderingvan de hoeveelheid smetstof in de betreffende gastheer. 1 ) D. Iwanowski, Buil. Acad. imp. Sci. St. Petersburg, N. s. III 35, 67 (1892). 2 ) M. W. Beijerinck, Verh. Akad. Wet. Amsterdam II, 6, Nr. 5, 1 (1898).



??? Als wij ons nu realiseeren, dat deze periode van virusonderzoekvoorafgegaan werd door het indrukwekkende tijdperk van de grootebacteriologische ontdekkingen, dat de menschheid klaarheid brachtomtrent het wezen van bacteriologische ziekten, die populair voorge-steld werden als een worsteling van twee organismen, dat van de gast-heer en dat van de indringer, dan is het ook niet meer dan natuurlijk,dat men zich een analoog beeld vormde van een invasie door eenparasitair organisme, dat de cellen van de gastheer verwoest ondergelijktijdige geweldige eigen vermeerdering. Dat men de verwekkers van deze virusziekten nog niet microscopischhad zichtbaar gemaakt, al heeft het aan pogingen daartoe niet ont-broken, behoefde geen twijfel te wekken aan de juistheid van de opvat-ting van de virussen als kleine organismen, omdat men immers uitfiltratieproeven wist, dat deze smetstoffen moesten bestaan uit zeerkleine, dus

waarschijnlijk onzichtbare deeltjes. Deze practische redeneering schijnt uiterst plausibel en tot op hedenten dage vormt zij de kern van de biologische, veterinaire en medischeopvatting van virussen. De mensch denkt tastend naar nieuwe kennis het gemakkelijkst inanalogie??n en het is dan ook volkomen begrijpelijk, dat een groot deelder wetenschappelijke onderzoekers en vooral die, welke dagelijks methoogere organismen te maken hebben, geneigd is de ziekte te vergelijkenmet de strijd om het bestaan bij deze hoogere organismen en dus deziekte opvat als een strijd tusschcn het hooger, ge??nvadeerde en hetlagere invadeerende organisme. Chemici en physici daarentegen, die uit hoofde van hun beroepgedwongen zijn hun gedachten voortdurend te concentreeren in eenwereld van veel kleiner dimensies, in die van de moleculen en atomen,zijn zoozeer gewend hun problemen te verplaatsen naar deze afmetingen,dat zij ook de

biologische problemen in de kleine dimensies willenbekijken. Dit levert zeer groote moeilijkheden op, omdat wij van het gebiedder levende natuur van de grens der zichtbaarheid tot aan de moleculairedimensies, zoo goed als niets weten. Waar echter juist in dit gebiedzich de meest wezenlijke biologische processen afspelen en zich deessentieele cellulaire structuren bevinden, is het van het grootste belang,dat wij dit gebied leeren doorgronden. Het is ons de laatste jarengebleken, dat de studie der virussen een uitnemend uitgangspunt vormtvoor een verheldering van het intracellulaire gebied, en dat omgekeerdde verworven kennis van de cellulaire structuren en processen weer eenlicht werpt op het virusvraagstuk. Het virusvraagstuk van de chemische zijde te benaderen en op telossen is slechts mogelijk, indien wij het in het kader brengen van dealgemeene biochemie en het als zoodanig beschouwen. Vergelijkingengaan al te dikwijls

mank, zoo ook de vergelijking van de strijd om hetbestaan van twee dieren, die elkaar verslinden, met de verhouding gast-



??? heer en parasitair organisme, hoe algemeen verbreid deze voorstellingook is. Het zal slechts uiterst zelden voorkomen, dat de aanwezigheidvan bacteri??n in een hooger organisme op zich zelf de oorzaak is vandiens ondergang en dood. Hun aanwezigheid op zich zelf is meestalbetrekkelijk onschadelijk, zij verslinden de gastheer niet. Veeleer zijnhet meestal de secundaire gevolgen van hun aanwezigheid, de stof-wisselings- of vervalproducten van sommige bacteri??n, die de ziekteen de ondergang van de gastheer en zijn cellen bewerkstelligen. Wezenlijk inzicht in bacterieele ziekten zullen wij eerst kunnenkrijgen als wij het mechanisme van de inwerking van deze toxinen opde gastheercellen kunnen verstaan. Het blijkt dus, dat bij bacterieele ziekten, waarbij men zondereenige twijfel te doen heeft met de wisselwerking van twee levendeorganismen, de biologische analogie in werkelijkheid geen juist beeldlevert. Hoeveel gevaarlijker is

dan nog, dezelfde analogie ook voor devirusziekten te gebruiken en deze voor te stellen als organismen, diein de cel indringen, zich met celmateriaal voeden en zich dientengevolgevermeerderen, als wij weten, dat deze opvatting voor de zooveel betergekende bacteri??n onjuist is. Of moeten wij soms bij deze virussen, diezoo klein kunnen zijn als flinke eiwitmoleculen een toxinevormingveronderstellen, zooals bij de bacteri??n ? Deze weg leidt in het zeeronwaarschijnlijke. Wij leven echter nog steeds in de nagalm van de vondsten van degroote bacteriologen van de vorige eeuw en de suggesties uit dezetijd, dat de infectieziekten veroorzaakt moeten worden door levendeorganismen, bestaan nog bijna ongebroken, ondanks het feit, dat bijfijnere beschouwing steeds meer argumenten gevonden konden worden,welke hier tegen pleitten. Als in de laatste twintig jaren enkelingen hierop attent maaktenen twijfelden aan de levende natuur van

sommige smetstoffen, zooalsbijvoorbeeld aan die van de virussen, ging steeds weer hun stem in destorm verloren, die de oude bacteriologen ontketend hadden. Dat een levenloos molecule besmettelijk kon zijn en vermeerderenkon, dat leek zulke waanzin, dat dergelijke onderzoekingen hoogstenswaard waren om als curiositeit vermeld te worden. Zelfs het waarschuwende incident met de bacteriophaag, de strijdover diens natuur, welke van 1917 tot 1923 fel gestreden werd, heeftniet vermocht de traditioneele opvatting omtrent de virussen te schok-ken. De postulatie van d\'Herelle j), dat de bacteriophaag een zeerklein organisme was, dat de bacteri??n opat, past zoozeer in de be-schreven, conservatieve strijd-om-het-bestaansopvatting van die dagen,dat men niet van d\'Herelle eischte, dat hij het levend zijn van zijnbacteriophaag zou bewijzen, maar dat men de bewijslast wentelde op \') F. d\'Herelle, C. r. Akad. Sc. Paris, 165, 373 (1917).



??? hen, die beweerden dat de phaag een levenlooze stof van enzymatischkarakter was. Het is eigenaardig en kenteekenend voor het geheele probleem, dathet incident over het levend of levenloos zijn van de bacteriophaaggrootendeels beperkt bleef tot het gebied van de phaag. Over de vraagof bacteri??n ziek konden zijn of niet had niemand zich een vooroordeelgevormd, hierover viel nog te discussieeren, als de dierlijke en plantaar-dige virussen, die echte ziekten verwekten maar buiten spel bleven. Toch waren er ook toen enkelingen, die de dierlijke en plantaardigevirussen in de strijd wilden betrekken. Vooral Doerr heeft zich indie dagen verdienstelijk gemaakt als kampioen voor de mogelijkheidvan levenlooze virussen. Maar bij deze theoretische en als zeer revolutionnair aangezienemogelijkheid is het jaren gebleven. Experimenteele gegevens over het mond- en klauwzeervirus in 1933 en analysevan het probleem. Toen wij in 1933

ons onderzoek over het mond- en klauwzeervirusaanvingen, was er ruim dertig jaar over dit vraagstuk gedacht volgensde bacteriologische analogie en gewerkt volgens de bekende bacterio-logische richtlijnen. Men had vruchteloos getracht de verwekkendebacterie op te sporen, vrijwel vruchteloos gezocht naar precipitine-,agglutinatie- of complementbindingsreacties, men wist, dat het virusgoed antigeen was, dat wil zeggen dat het doorstaan van ziekte anti-stoffen in het bloed oproept waarmee passief ge??mmuniseerd kan wordenen dat het virus uitstekend filtreerbaar door kaarsen en Seitzl??lters was.Men had op verschillende wijze met desinfectantia het virus getracht tedooden en men had nagegaan in hoeverre zulk een gedood virus alsvaccin te gebruiken was. Vall?Še en medewerkers 1) hadden gevonden,dat een met formaline ge??nactiveerd virus, in groote concentraties aan-gewend, immuniseerende eigenschappen bezit. In de loop

van de laatste vijfjaar hebben wij getracht van de chemi-sche kant het mond- en klauwzeervraagstuk te benaderen. In tegen-stelling tot hetgeen, dat tot nu toe gebruikelijk was, om te denkenvolgens de lijn van de bacteriologische analogie, hebben wij dit probleembeschouwd uit biochemisch en immuniteitschemisch gezichtspunt enhebben onze experimenten opgezet vanuit dit gezichtspunt. Wij hebben ons niet beperkt tot de opstelling van voor het directeresearchwerk zoo noodzakelijke werkhypothesen, maar hebben tevensgetracht eenig inzicht te krijgen in de groote problemen van dit zoointeressante gebied, waarop nog zooveel voor chemische bewerkingbraak ligt. 1 ) H. Vai.l?Še, H. Carree el P. Rinjard, Buil. M?Šd. v?Št. 7?–, 297 (1925).



??? â€” 15 " Reeds uit de literatuur bleek, dat dit virus, dat zoo\'n uitstekenderepresentant van de virussen is en waarmede zoo snel en eenvoudig teexperimenteeren is, opvallende eigenschappen heeft. Juist had een onderzoek van Gai.loway en Elford door middelvan filtratie door collodion membranen van bekende pori??ngrootte uit-gemaakt, dat het mond- en klauwzeervirus slechts een diameter van8 tot 12 m/x had. Uit deze getallen bleek, dat dit virus het kleinstevan alle heden bekende virussen is en dat het, lineair gerekend, slechtstwee maal zoo groot is als een haemoglobine molecule. Bacteri??n zijngemiddeld honderd maal grooter in alle dimensies, hebben dus eeni.ooo.ooo maal zoo groot volume. Dan bleek uit de aanwezige onderzoekingen over de chemoresistentie,dat het mond- en klauwzeer-virus een resistentie tegen chemicali??n ver-toont, die geheel afwijkend is van die van bacteri??n. Phenol, sublimaat,alcohol,

aether, chloroform, bekende desinfectantia voor bacteri??nwerken op het virus maar weinig in. Daarentegen had Pyl 1) gevonden,dat het virus indien men het op een pH tusschen 4,0 en 6,5 brengtvrijwel onmiddellijk ge??nactiveerd werd, een verschijnsel, dat bij geenenkele bacterie bekend is. Verder vertoont het mond- en klauwzeervirus de eigenschap, die hetmet alle andere virussen gemeen heeft, van onkweekbaar te zijn opbacteriologische voedingsbodems, waarop toch de meeste bacteri??n totvermeerdering zijn gebracht. En dit heeft men moeten constateerenondanks het feit, dat het in cultuur brengen van het mond- en klauw-zeervirus in de jaren 1900 -1930 een der belangrijkste punten van debacteriologische programma\'s vormde. Wel waren Hecke 2) in Riems,de Maiti.and\'s 3) in Engeland en Frenkel en van Waveren 4) hierte lande er in geslaagd vermeerdering van het mond- en klauwzeer-virus te bewerkstelligen met

behulp van embryonale huidepitheelcellenvan caviae resp. runderen in vitro, iets dat gewoonlijk en wel geheel tenonrechte, virus â€žcultuur" wordt genoemd. Daarmee was aangetoond,dat het proces van vermeerdering van virus, dat gewoonlijk in hethuidepitheel van de predilectieplaatsen verloopt, ook kan geschiedenin dergelijk foetaal epitheel, dat in vitro volgens de methode van Carrelwordt gekweekt. Hecke probeerde virusvermeerdering te verkrijgen opdiverse embryonale weefsels van de caviae, hij verkreeg echter de besteresultaten met het embryonale epitheel van de predilectieplaatsen ende huid. Terwijl zonder uitzondering alle organismen, dieren, planten en 1 ) G. Pyl, Z. Bact. I. Orig. 128, 161 1933). 2 ) F. Hecke, Z. Bact. I. Orig. 116, 386 1930). 3 ) M. Cowan Maitland en H. B. Maitland, Fourth Progress Report of theF\'oot-and-Mouth Disease Research Committee 1931, biz. 345. 4 kundig Onderzoekingsinstituut 1935.



??? bacteri??n gekenmerkt zijn door een stofwisseling, (zij nemen al of nietonder verbruik van zuurstof voedsel op, verwerken dit tot lichaams-materie of gebruiken het voor ontwikkeling van energie onder ontledingvan een deel van dat voedsel tot koolzuur of gistingsproducten), treftmen bij geen enkel van de nu misschien 200 bekende virussen dergelijkeverschijnselen aan. Zonder uitzondering vertoonen zij zelfs in gecon-centreerde toestand geen C02-ontwikkeling, noch zuurstofopname. Dan is er nog een eigenschap waardoor virusziekten zich in hetalgemeen onderscheiden van bacterieziekten. Virusziekten openbarenzich zeer dikwijls op predilectieplaatsen. In bepaalde cellen en weefselskomt het virus in veel grootere hoeveelheden voor dan in de rest vanhet lichaam en juist deze cellen gaan onder verschillende degeneratie -verschijnselen te gronde. Bij mond- en klauwzeer zijn het de cellen vanhet stratum filamcntosum van de

predilectieplaatsen die degencreeren,te gronde gaan en op deze wijze de blaar laten ontstaan. Bij verschil-lende andere virusziekten is de huid eveneens predilectieplaats, bij eenandere groep, de neurotrope, vindt men virusophooping. en cellaesies inhet zenuwstelsel. Bij bacterieele ziekten is het voorkomen van zulkeuitgesproken predilectieplaatsen geenszins zoo typisch, als men ten-minste afziet van de gevallen, waarbij door goed begrijpt lijke mecha-nische of andere oorzaken de bacteri??n zich in bijvoorbeeld de milt ofde darm ophoopen. Er schijnt CHl IIHUW verband te bestaan tusschen de cellen waarinhet virus ontstaat en het virus zelf. Slechts in een enkele soort vancellen van een dier kan een bepaald virus ontstaan, buiten deze cellenschijnt geen vermeerdering van de hoeveelheid virus plaats te vinden.Dan is meestal de werkzaamheid van een virus nog beperkt tot debetreffende cellen van een beperkt aantal soorten of

geslachten. Deactiviteit van het mond- en klauwzeervirus is bijvoorbeeld voornamelijkbeperkt tot de huidepithcelcellen van de predilectieplaatsen van decvenhoevige dieren. Omgekeerd draagt het virus kenteekenen van zijnherkomst. Een van een cavia afkomstig virus is voor de cavia, eenrundervirus voor het rund het meest virulent. Tegenover deze rij van kenmerken, die ongetwijfeld het mond- enklauwzeervirus niet in de rij van levende organismen zouden scharen,stond ?Š?Šn kenmerk waarvoor men algemeen gezwicht is, nl. dat vande vermeerdering. Indien men een dier met een minimale hoeveelheid mond- en klauw-zeervirus ent in een predilectieplaats, kan men binnen 24 uur uit hetweefsel van die predilectieplaats een millioenenvoudige hoeveelheidsmetstof bereiden. Voor bijna alle virusondcrzockers is dit verschijnsel,dat zich bij andere virussen met wisseling van tijd, plaats en hoeveel-heid op analoge wijze voordoet, het

bewijs geweest, dat virussen tochlevende organismen zijn. Een smetstof, verwekker van een ziekte, diege??nt in uiterst geringe hoeveelheid zich vermeerdert, dat deed dermateaan een bacterie denken, dat deze smetstof toch wel op een of andere



??? wijze levend moet zijn. En men herinnerde zich, dat er sporen zijnresislenter dan bacteri??n tegen chemische en physische invloeden, metweinig stofwisseling, die gebracht in een passend milieu, weer gingenstofwisselen, deelen en vermeerderen. In analogie daarvan kon menzich het mond- en klauwzeervirus voorstellen als een organisme, datslechts in bepaalde cellen tot ontwikkeling en vermeerdering kan komen.Dale heeft bv. virussen geschilderd als parasitaire micro-organismen,die zich slechts met behulp van uit een gastheercel geleende enzymenzouden kunnen vermeerderen. Bij het begin van ons werk heeft het argument van de vermeerdering,dat stond tegenover een serie van tegenargumenten, ons niet afgeschrikt.Vooral nadat wij eenige eigen ervaring met het virus hadden verkregen,groeide bij ons de overtuiging, dat wij hier toch te doen hebben meteen geheel ander principe dan een micro-organisme, en dat wij hierte maken

hebben met een levenloos eiwit, dat de ziekte verwekt. Dehiervoor opgesomde argumenten, pleitend voor het levenloos zijn vanhet mond- en klauwzeervirus, schenen ons sterker te zijn dan de argu-menten, pleitend voor een zich vermeerderen. Bestudeering van het virus door chemische en physische agentia. Ons eerste werk is geweest een studie te maken van het wezen vanhet mond- en klauwzeervirus. Vooral op twee wijzen hebben wij ge-tracht het virus te benaderen, in de eerste plaats door de inwerking vanchemische en physische agentia op het virus, in de tweede plaats doorte pogen het virus te isoleeren en het als zoodanig te bestudeeren.Daarbij gingen wij van de werkhypothese uit, dat het virus een leven-looze stof van eiwitachtig karakter is, en pasten bewust in volkomencontrast met de werkwijze van de bacterioloog, de methoden van deeiwit- en enzymchemie op het virus toe. Een eerste onderzoek betrof de resistentie van het

mond- enklauwzeervirus tegen alkohol en aether bij lage temperatuur. Het isalgemeen bekend welk een sterk desinfecteerend vermogen deze stoffenbezitten. Slechts ingekapselde sporen zijn eenigermate tegen alkohol inhoogere concentraties bestand. Alle andere micro-organismen wordenin korten tijd gedood. Dit is begrijpelijk, waar alle protoplasma, lipoidenals essentieele elementen bevat, die door deze oplosmiddelen wordenge??xtraheerd. Nu had men in de eiwitchemie geleerd, dat als men met alkoholeiwitten neerslaat, de eiwitten spoedig door deze behandeling wordengedenatureerd, maar als men dit doet bij lage temperaturen, bijvoor-beeld bij â€”ioÂ° C., dan blijft deze denaturatie uit, terwijl zich heteiwit in het bijzonder als men een mengsel van alkohol en aether ge-bruikt, voortreffelijk laat ontvetten. Op een dergelijke wijze is het \') L. VV. Janssen, Versl. Staatsveeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut 1933-34,blz. 108; M??nch.

Tierarztl. Wochenschr. 86, 373 (1935). LXVII 2



??? mogelijk bijvoorbeeld serumeiwitten volkomen lipoidvrij en ongedena-tureerd te drogen 1). Volgens deze eiwitprecipitatiemethode werd nu mond- en klauw -zeervirus neergeslagen met stijgende concentraties van alkohol-aetheibij lage temperatuur tot in concentraties van gi % alkohol-aether. Heibleek, dat het virus zijn activiteit tot in deze concentratie behield, zelfsals het een week bij â€”150 in een dergelijke volkomen-vet extraheerendeomgeving werd bewaard. Naar onze overtuiging was daarmede een belangrijk bewijs geleverdvoor de levenlooze eiwitnatuur van het virus. Het virus had zich ge-dragen als een eiwit en niet als een stukje levend protoplasma, datdoor lipoidextractic te gronde gaat. Op grond van zijn dimensies kanmen namelijk wel uitsluiten, dat een kapsel het mond- en klauwzeer-virus als een bacteriespoor min of meer zou beschermen. Wij hebben deze weg verder vervolgd. Het is bekend uit

de enzym-chemie, dat stoffen als toluol, chloroform en aether vrij goede bacterie-giften zijn, die echter enzymatische reacties weinig storen. Zij wordenom te steriliseercn toegevoegd aan mengsels, waarin een enzymatischereactie vervolgd moet worden. Toegevoegd aan mond- en klauwzeervirus bleken deze desinfectantiagoede conserveermiddelen voor dit virus. Onder toluol of aether laathet virus zich uitstekend eenige weken actief in de ijskast bewaren.De titer liep in doorsnee niet sneller achteruit dan normaal en als wijna eenige dagen bewaren onder toluol of aether de titer van het virusvergeleken met die van virus zonder dit conserveermiddel, werd geenverschil gevonden. Nu bestaat er een weinig bekend verschijnsel. Als men verdundeeiwitoplossingen schudt met organische in water niei-oplosbare vloei-stoffen, waarbij de organische vloeistof in kleine druppeltjes wordtverdeeld, dan omhullen zich deze

druppeltjes met dunne eiwitvliesjes.Centrifugeert men nu onmiddellijk na het schudden de emulsie, danvindt een snelle ontmenging plaats, de belletjes met organisch oplos-middel zijn gedwongen zich te vereenigen en scheiden daarbij de eiwit-huidjes als een koekje aan de grens van de beide phasen af. Dit eiwitis gedenatureerd en kan worden afgefiltreerd. Men kan vervolgens dooropnieuw schudden weer eiwit uit de oplossing in de grensvlakte brengenen dit door centrifugeeren weer afscheiden. Het bleek ons, dat dit ver-schijnsel een van de meest gevoelige reagentia op eiwitten is, waarmeezelfs met chemische reagentia niet meer aantoonbare hoeveelhedenkunnen worden zichtbaar gemaakt. Met deze bijzondere denaturatiemethode hebben wij getracht hetmond- en klauwzeervirus te zuiveren. En werkelijk als men een oplos-sing van mond- en klauwzeerlymphe, waarin het mond- en klauwzeer- 1 ) L. VV.

Janssen, Versl. Staatsveeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut 1933-34.blz. 93; M??nch. Tierarztl. Wochenschr. 86, 327 (1935).



??? virus verontreinigd met eiwitten voorkomt met toluol of aether schudt,gelukt het een groot deel van de verontreinigde eiwitten te denatureeren,zonder dat het virus veel in liter achteruit gaat. Gaat men echter doormet het gezuiverde virus telkenmale ee;i of twee minuten met toluol ofaether te schudden en het vervolgens af te centrifugeeren, dan verdwijnthierdoor tenslotte ook het virus uit de oplossing. Met gezuiverd virus en toluol kan men bijvoorbeeld de volgendeinteressante proef verrichten. In een centrifugeerbuis van 15 cc. brengtmen 5 cc gezuiverde \\irusoplossing van een titer 1 : 100.000 en daar-boven 5 cc zuivere toluoloplossing. Het virus blijft in zulk een toestandin de ijskast weken actief. Schudt men echter met de hand de met eenkurk gesloten buis gedurende 1 minuut flink door, centrifugeert ver-volgens en filtreert hel eiwitkoekje af en herhaalt men deze manipu-laties twee keer, dan is de oplossing volkomen

virusvrij. Men heeftdoor drie maal 1 minuut met de hand te schudden het virus stukgeschud. Deze proeven leeren ons, dat ten opzichte van de bacteriegiftentoluol, aether, chloroform in rust zich het mond- en klauwzeervirusgeheel als een eiwit of een enzyme gedraagt, het virus wordt niet aan-gegrepen. Maar ook tegenover deze oplosmiddelen in beweging gedraagthet zich als een eiwit, door de grensvlaktekrachten wordt het gedenatu-reerd evenals andere eiwitten. Het mond- en klauwzeervirus schijnt welstabieler tegen deze grensvlaktedenaturatie te zijn dan de kleinere,gewone serumeiwitten, deze denatureeren eerst. De methode levert eenbasis voor een zuivering, maar doordat de schudkracht moeilijk tedoseeren is en de hoeveelheden van verontreinigingen variabel zijn,geen zeer stabiele. Als men de literatuur van de stofTen, waarvan de actie op het mond-en klauwzeervirus is nagegaan, overzie!, dan blijken dit

hoofdzakelijkde gebruikelijke desinfectantia te zijn, hetgeen begrijpelijk is, gezienhet standpunt van de meeste bacteriologen. Men kan de resultaten alsvolgt samenvatten : snel inactiveeren doen oxydantia, zuur, loog enzware metalen die eiwitten denatureeren, geheel overeenkomstig methetgeen men zou verwachten als virussen eiwitten waren. Van ons standpunt was het zeer interessant de actie van een klassevan stofTen te onderzoeken waarvan de wijze van aangrijpen min ofmeer bekend is, die van de specifieke enzymgiften. Ook met deze voorbacteri??n zoo specifieke vergiften laat zich het karakter van het virusbestudeeren. Als men op een oplossing van mond- en klauwzeervirus bij de pH 7,6CO of H,S tot verzadigens gedurende een nacht bij 40 C. laat inwerkenverdwijnt de activiteit niet. Evenmin gebeurt dit door de actie van 1 %dimedon of 0,14 % chininesulfaat onder dezelfde omstandigheden. Vol-gens het lilde

Engelsche mond- en klauwzeerrapport zou NaHS03sterk inactiveerend werken, wij konden dit niet bevestigen. Mits goedop pH 7,6 gebracht, werd geen verschil in activiteit gevonden tusschende controle, een 0,005 %> een Â°>5 % en een 5>Â° % NaHSOs oplossing,



??? evenmin inactiveerde een 0,25 % FeS04 oplossing van de goede pHna 20 uur bij 40 te hebben ingewerkt. Het virus in NaHSO:i gaf zelfszulke aanslagen, dat het noodig was de invloed van dit zout bij 37Â°gedurende 24 en 48 uur te onderzoeken, om na te gaan of geen stabili-satie door NaHSOg tot stand kwam. Na 24 uur was het virus in dei % NaHS03 oplossing nog actief, evenals in de controle : na 48 uurwas geen activiteit in beide meer over. Zeer interessant is de inwerking van de fermentgiften Natrium azide,NaF en KCN. Noch een 0,1 %, noch een 1,0 % oplossing van Natrium-azide inactiveert het virus door een 20-urige aanraking bij 40 C. Even-min doet dit een 1 % NaF oplossing onder dezelfde omstandigheden,maar zelfs treedt geen inactiveering op in een 1 %, 2i % of 5 % NaFoplossing bij 370 C. gedurende een dag. KCN is ook niet werkzaam in0,0001, 0,001, 0,01 en 0,1 % oplossing bij de pH 7,6 na 20 uur bij4Â° C. Maar

evenmin inactiveert een | % KCN oplossing na 24 uurbij 37" C. De oplossing was zelfs bij uittitratie werkzamer dan de con-trole ; na 48 uur echter waren de controle, zoowel als het virus metKCN, zooals gewoonlijk na 48 uur, door de verwarming ge??nactiveerd.Men dient echter te zorgen, dat men de KCN voor de inspuiting inhet cavia-epitheel verwijdert. De onwerkzaamheid van deze giften, die in veel kleinere concentratiealle bacteriewerking geheel stopzetten, omdat zij de voor het levennoodzakelijke enzynisystemen, zooals de ademhaling, verlammen istreffend en ook afdoende bewijs voor de levenloosheid van dit virus. Organismendie tegen dergelijke KCN concentraties kunnen zonder de minsteachteruitgang, zijn niet bekend. Zonder ademhaling of gisting is geenons bekend leven mogelijk. Wij zouden aan deze serie van bewijzen nog andere kunnen toe-voegen. Zoo kunnen wij wijzen op het feit, dat mond- en klauwzeerviruszich

reversibel laat neerslaan met alkohol of zouten. Een sterk argumentis ook. dat zelfs de titer van het virus niet achteruit gaat als het virusmet alkohol-aether wordt neergeslagen of met (NH4),S04 wordt uit-gezouten en daarna weer wordt opgelost. De isolatie van het mond- en klauwzeervirus. Toen wij eind 19341) op grond van bovenbeschreven alkohol-aetherresistentie de overtuiging uitspraken, dat het virus een levenloos eiwitmoest zijn, bleef op ons de plicht rusten eenerzijds aan te toonen watvoor een eiwit het virus dan zou zijn en anderzijds aannemelijk temaken hoe dan toch dat virus â€žzich vermeerderde". Het tweede vraag-stuk heeft, waar wij deze vermeerdering onder de microscoop niet waarkunnen nemen een belangrijke theoretische zijde, terwijl het eerste eenprobleem is van chemische analyse. L. W.Janssen, Versl. Staatsveeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut 1933-34,blz. 108 : M??nch. Tierarztl. Wochenschr. 86, 327

(1935)-



??? Voordat men echter met analyseeren kan beginnen moet men hetvirus ge??soleerd hebben. Daartoe hebben wij verschillende wegen be-wandeld. Met NaCl en alkohol-aether liet het virus zich van de albu-minen en een deel van de globulinen scheiden 1). Met behulp van bijnaverzadigd MgSOj laat het virus zich dan van albumine en oxyhaemo-globine scheiden, alleen virus en globuline slaan neer. Het bleek dat het virus zich bij uitzouten als een hydrophoob globu-line gedroeg. Een verdere zuivering echter werd bereikt met behulp van de vol-gende drie methoden : a) door de gipsmethode 2), b) door uitzoutenmet 2/6 verzadigd ammoniumsulphaat en c) door trypsine. Bij de eerste methode wordt mond- en klauwzeervirus in verzadigdegipsoplossing opgelost en wordt in deze oplossing bij lage temperatuurmet 15 % alkohol-aether (7â€”3) een gipsneerslag verwekt, dat hetmond- en klauwzeervirus quantitatief meesleept en de meeste anders-

soortige eiwitten in oplossing laat. Het virus wordt op die wijze in eensterk gezuiverde vorm verkregen. Maar ook door neerslaan van 6 volumina virus met 4 volumina ver-zadigd ammoniumsulphaat gelukte het ons het virus aanzienlijk tezuiveren en te concentreeren. Een eiwitfractie, die het virus volledigbevat, slaat neer. Ook door behandeling met trypsine bij pH 8,0 bij 370 kan menhet virus of het reeds voorgezuiverde virus verder zuiveren. Het mond-en klauwzeervirus wordt namelijk door niet te lange trypsinebehandelingniet aangetast en de verontreinigende eiwitten wel. Door combinatie en afwisselend gebruik van deze drie methodengelukte het telkenmale uit blaarlymphe van caviae en varkens eeneiwitfractie te isoleeren, die de geheele activiteit bevat van de oor-spronkelijke lymphe. Deze fractie is ten opzichte van deze methodenhomogeen, men kan ze door herhaling telkens weer opnieuw neerslaan.Het is echter wel gewenscht om niet al te

lang te zuiveren omdat detiter van het gezuiverde virus dan vrij snel achteruitloopt. Tot onze verrassing bleek deze fractie, op verschillende manierenverkregen, niet een minimaal kleine te zijn. Vroeger hebben wij welverondersteld, dat het mond- en klauwzeervirus in onweegbaar kleinehoeveelheden voor zou komen. Het bleek echter, dat van deze eiwit-fractie, die de drager van ziekteverwekkende eigenschappen is, de blaar-1 ymphe per cc ongeveer 1 a 2 mg bevat 3). Dit komt overeen met eeninfectiositeit van ongeveer ioÂ°, d.w.z. met 1 gram van deze fractie 1 t) L. W. Janssen, 3de Mededeeling Staatsveeartsenijkundig Onderzoekings-instituut 1935, blz. 3. 2 ) L. VV. Janssen, 3de Mededeeling Staatsveeartsenijkundig Onderzoekings-instituut 1935, blz. 17, Z. Hyg. Infek. 119, 559 (1937). 3 ) L. W. Janssen, Versl. Staatsveeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut 1936-37,blz. 62.



??? 22 â€” kunnen een milliard caviae besmet worden. Bij het tabaks-moza??ekviruswerd eenzelfde infectiositeit gevonden. In het perssap van de zieke plant vond Stanley dat wel 2,5 ggekristalliseerd tabaks-mozaiekvirus per liter was af te scheiden. Physisch chemisch onderzoek van het virus-. Bij het onderzoek naar een zuiveringsmethode was reeds vast komente staan, dat het mond- cn klauwzeervirus zich t.o.z. van zouten gedroegals een groot of hydrophoob globuline. Galloway cn Ex.ford vondendoor filtratie door collodion membranen een diameter van 8 tot 12 m/j.voor het virus, later vonden zij 1) met een eenvoudige centrifugatie-methodc een diameter van 20 mjx. In samenwerking met Svedberg zijn wij in Upsala een studie aan-gevangen over het moleculairgewicht en de verdere physisch chemischeeigenschappen van dit virus met behulp van Svedberg\'s ultracentrifugeen Tiselius\' electrophorese apparaat, welke helaas door

het uitbrekenvan de oorlog onderbroken werd. De eerste voorloopige resultatenbevestigden de met de gipsmethode verkregen resultaten en wijzener op, dat het -mond- en klauwzeervirus een hemodispers eiwit is vanvoor een virus laag moleculairgewicht. De chemische samenstelling van het als virus aangeziene eiwit. Reeds in September 1936 konden wij met zekerheid qualitatiefaantoonen, dat deze fractie na ontvetting phosphorus bevatte, waarvandoor Kluyveu a mcdedeeling werd gedaan. Door een verbod vanwerken met groot\' proefdieren, die noodig zijn om de voor de chemischeanalyse noodzakelijke hoeveelheden virus te leveren, konden wij eenigentijd met deze onderzoekingen niet verder gaan. In 1938 zijn wij erechter in geslaagd dank zij de noodige varkens en mede geholpendoor het feit, dat Bawden en Pirik 2) de door hen gebruikte analyse-methoden publiceerden in een studie over het tabaks-moza??ekvirus, vande

chemische samenstelling van deze fractie meer te weten te komen. Zooals beschreven \' , vonden wij in diverse preparaten gezuiverd opverschillende weg P-gehalten van 0,4â€”0,6 Meestal kon door dena-tureeren door hitte een deel van deze P, ongeveer de helft, wordenafgesplitst in de vorm van een nucleinezuur, dat op 1 deel phosphorusvijf deelen van een suiker bevat van het ribose-type, waarschijnlijkribose zelf. Een groote steun voor dit, door het toch nog in zeer kleinehoeveelheden verkrijgbare virus, zoo moeilijke onderzoek was de ge-noemde verhandeling van Bawden en Pirie over het tabaks-moza??ekvirus. L 1 J) W. M. Stanli.y, J. of Appl. Physics 9, 148 (1938).-) VV. J. Elford en I A. Galloway, Brit. J. Exp. Path. 18, 155 (1937). 2 \') F. C. Bawden en N VV. Pirie, Proc. Royal Soc. London B, 123, 274 (1937)â– 



??? Dit werd door hen als een nucleoproteide gedetermineerd, met eensamenstelling, die bijna gelijk is met de door ons gevondene. Hetnucleinezuur van het tabaks-moza??ekvirus splitst echter beter envolledig af. Daarmee wordt het uiterst waarschijnlijk, dat de eiwitfractie, die demond- en klauwzeerverwekkende eigenschappen bezit, bestaat uitnucleoproteide en wel uit een ribose-bevattend-nucleoproteide. Thyminosede suiker van het thymonucleinezuur kon met de reactie van Disghe 1),noch met die van Feulgen 2) worden aangetoond. De vrij constanteP-gehalten verkregen met materiaal, dat op verschillende wijze wasgezuiverd, wijzen er op, dat een aanzienlijke graad van zuiverheidwas verkregen. Mocht het virus in deze fractie nog met andere eiwittenverontreinigd zijn, dan zijn deze verontreinigingen, in het bijzondergezien de specifiteit van de gipsmethode vermoedelijk zeer verwantenucleoproteiden, geinactiveerd virus e.d. Wij kunnen

dus met groote waarschijnlijkheid aannemen, dal hetmond- en klauw zeer eiwit een nucleoproteide is. Daarmee is de vraag, naar de chemische samenstelling, voor zooverredit met de huidige kennis der eiwitten mogelijk is, in eerste instantiebeantwoord. In de toekomst doemt reeds de vraag naar de aminozuur-samenstelling en de structuur van dit eiwitmolecule op, maar deze vraagzal pas te beantwoorden zijn als eerst de structuur van eenvoudigereiwitten bekend is, waartoe onlangs op grond van waarschijnlijkhedenontleend aan de biosynthese een bijdrage 3) werd geleverd. Het wezen van virus en ziekte. Ons rest dan de beantwoording van de vraag van de vermeerdering. Sinds 1934, toen wij ons uitgesproken hadden over het levenlooszijn van dit virus, is van verschillende zijde steun gekomen voor die op-vatting. In 1936 komt ook Hecke 4) tot deze overtuiging. Maar in hetbijzonder komt er een kentering in de opvattingen sinds Juni

1935,toen in Princeton Stanley 5) er in slaagde het tabaks-moza??ekvirus inÂ?roote hoeveelheden en in een pseudo-kristallijne vorm af te scheiden. Wat tot nu toe niet mocht gelukken gebeurde. Het feit, dat virussenin de kristallijne vorm konden worden afgescheiden, sprak zoozeer totde verbeelding, dat een gevoelige slag werd toegebracht aan de op-vatting van de bacteriologische analogie. Suggestie werd gebroken doortegensuggestie. Zeker op het gebied van de plantenvirussen is de sug-gestie verdwenen. Op dat van de dierlijke virussen heerscht twijfel. Ten slotte blijft het raadsel van de vermeerdering, hoe vermeerdert 1 \') Z. Dische, Microchemie 8, 4 (ig2g). 2 ) R. Feulgen, Z. physiol. Chem. 135, 203 (1924). 3 ) L. W. Janssen, Protoplasma, (1939) (in druk). 4 ) F. Hecke, Dissertatie Berlijn 1936. 5 s) W. M. Stanley, Science 81, 644 (1935).



??? zich het virus dan toch, hoe komt het, dat als men met 0,000 000 ooi gmond- en klauwzeervirus een cavia infecteert, men na 24 uur 0,001 gvan dit virus in de blaren vindt ? Een eiwitmolecule vermeerdert zich toch niet, zeggen de aanhangersvan de bacteriologische analogie ! Zoozeer staan zij onder de invloed van hun vooringenomen stand-punt, dat zij nalaten de juistheid van de eigen vraagstelling te contro-leeren. Niemand heeft ooit gezien, dat een virus â€žzich" vermeerderde.Het geheele probleem draait om het woordje zich. Objectief wordtvermeerdering van de hoeveelheid virus in bepaalde cellen waar-genomen, meer niet. Het woordje zich is alleen te danken aan de eigen-aardige overtuiging van hen, die denken, dat vermeerdering van biolo-gische materie, van bacteri??n en cellen alleen door celdeeling en zelfsdoor celdeeling tot stand komt. Net alsof door celdeeling vermeerdering van materie ontstaat! Menvergeet, dat de

celdeeling slechts ?Š?Šn phase, een uiterlijk goed zichtbarephase, is in de serie van de niet waarneembare biosynthetische processen, die inmoleculaire dimensies de materie opbouwen. In de onzichtbare diepten vande kleine dimensies vindt de wezenlijke vorming van de moleculenplaats. Ook van die der eiwitten, dus ook van die van het virus, dateen eiwit is. Men moet de wanhopige, overigens zeer te waardeeren, pogingenvan sommige biologen 1) om het virus te zien als een soort gen, datzichzelf door deeling zou vermenigvuldigen, maar geen zelfstandigleven leidt, dan ook zien als de laatste stuiptrekkingen van een suggestie,die niet vol te houden is. Het virus vermenigvuldigt zich niet, het wordtvermenigvuldigd, het wordt geproduceerd door de specifieke cel waarin men helaantreft. Zoo is het virus, dat onze veestapel teistert, een product van derunderhuidepitheelcel en niet het gevolg van een deeling van eenautonoom levend virus-

organisme. Het is in den beginne wat moeilijk zich dat voor te stellen, wijweten namelijk ongeveer niets van de wijze, waarop de natuur debestanddeelen van de levende materie vormt en het woord product enproduceeren hebben in de biologie nog geen burgerrecht verkregen.Toch moet er iets dergelijks als een productie bestaan in de cel, wantmen treft milliarden gelijksoortige moleculen naast elkaar aan in de cel. Het is nu duidelijk op welk terrein het vraagstuk van de vermeerde-ring zijn oplossing zal moeten vinden. Het probleem van het ontstaan vanhet virus-eiwit is slechts ?Š?Šn van de vele problemen van het vraagstuk der alge-meene biosynthese. Wij hebben ons daarom deze jaren genoopt gevoeld ons te verdiepenin dit vraagstuk2) en beschouwingen omtrent het mechanisme der 1 ) A. Lwoff, Ann. Inst. Pasteur, 56, 165 (1936). 2 ) A. J. Kluyver, Hand. XXVI, Ned. Nat. Geneesk. Congr., blz. 82 (1937).



??? biosynthese te ontwikkelen 1 . Vooruitloopend echter op de algemeenebehandeling van dit vraagstuk, welke wij op het oog hebben, is hetwellicht dienstig hier van dit gezichtspunt iets te vertellen, omtrenthet wezen der virussen en het mechanisme van virusvorming De kern van onze biosynthetische beschouwingen is de verklaringvan de eigenlijke physiologische beteekenis der nucleoproteiden. Denucleoproteiden bleken in het plasma en in de kern de machines tezijn, waarop de biosynthese zich voltrekt en waarop de belangrijkeomzettingen in de cel plaats vinden. Op de synthetiseerende groepen van het plasma, de ribose-houdende-nucleoproteiden, geschiedt de synthese van de eigenlijke producten vande cel, wij kunnen deze groepen met machines vergelijken ; op de syn-thetiseerende groepen van de kern, de thyminose-houdende-nucleo-proteiden, worden de plasma-nucleoproteiden, de machines, zelf ge-synthetiseerd. Deze

synthetiseerende groepen van de kern fabriceerendus de machines waarmee de cel werkt ; zij mogen dus worden verge-leken met machinefabrieken. Fig. ia en b verduidelijken vereenvoudigd dit trapsgewijze productie- Fig. ia. Schematisch beeld van een normale cel. Kern nucl.prot.thyminose-houdend Machinefabriek ui......................... li li ii m i ( Machines Cytopl.nucl.prot.ribose-houdendVerschillende cel-moleculen i â–  111111 > Machine~ < Producten Machine rl\'inn Fig. i b. Schematisch beeld van de produceerendemachinerie van een normale cel. 1 ) L. W. Janssen, Protoplasma (1939) (in druk).



??? schema, dat men in vele cellen aantreft. Het verdubbelingsmechanismein de kern is niet geschetst. De wijze waarop een machine, een synthetiseerende groep, celpro-ducten, dus eiwitten, enzvmen, koolhydraten, vetten, aetherische oli??n,anthocyanen, alkaloiden enz. produceert, is geheel dezelfde als dewijze waarop een machinefabriek in de kern cle synthetiseerende groepenvan het cytoplasma fabriceert. Het mechanisme van het verdubbelings-mechanisme in de kern is anders. Dit schema geeft aan hoe verreweg het grootste deel van de cel-materie, de eigenlijke celproducten zoowel als de synthetiseerendegroepen van het cytoplasma, geproduceerd wordt en niet â€žzich" produceert.Alleen voor het verdiibbelingsmechanisme van de machinefabriekenvan de kern zou men het woordje zich mogelijk kunnen gebruiken. Naar onze meening, mede als consequentie van het voorgaande, zijnde virussen gewijzigde normale, dus

pathologische, celproducten van de betreffendespecifieke cel. De cel is dus geen ,,gastheer"-cel, zooals men gewoonlijkaanneemt, maar een cel met gestoorde productie. Voor de virussen, waarvan de chemische samenstelling heeft uit-gewezen, dat het ribose-nucleoproteiden zijn, dus de door Bawden enpikie onderzocht\' plantenvirussen, het door ons onderzochte mond-en klauwzeervirus en het door Claude *) onderzochte virus van hetRoussarcoom, is het nu ten eenenmale klaar, waar zij in de cel hoorcn.Hun ribose-gehalte Stempelt ze tot plasma-niicleoprote??den, wat inovereenstemming is met hetgeen histologisch gevonden is. Beale 1)heeft onlangs gevonden, dat de reeds door Iwanowski opgemerktecytoplasma-structuren veroorzaakt worden door in het plasma aan-wezige viruskristallen en ook bij mond- en klauwzeer valt bij beschou-wing van het histologische beeld in de eerste plaats het totaal veranderdecytoplasma op. Di-

ze virussen zijn dus de gewijzigde, pathologische nucleoprote??denvan het plasma van de functioneel gestoorde cel. Waar wij nu, door onze beschouwingen over biosynthese een beeldhebben van de normale functie van deze plasma-nucleoprote??den zijnwij in staat de werking van een virus te verbinden met een bepaaldephysiologische functie. Deze is voor iedere cclsoort verschillend en moetdus afzonderlijk voor ieder virus en iedere celsoort worden bekeken. Fig. 2a en b geeft van een gestoorde cel en van de gestoorde syntheseeen beeld, dat bij een aantal virussen gekenmerkt is door het ontbrekenvan de uiteindelijke celproducten. Het grootste deel van de synthetiseerende groepen van de epitheelcelvan de huid maakt onder normale omstandigheden keratine fibrillen.Waar nu het histologische beeld van de door mond- en klauwzeer aan-getaste cel een schimachtig cytoplasma vertoont zonder fibrillen, ligt 1 ) H. P. Beale,

Gontrib. Boyce Thompson Inst. 8, 413 (1937).



??? het voor de hand om uit beide gegevens de gevolgtrekking te maken,dat het mond- en klauwzeenirus de pathologische synthetiseerende groep is, dieonder normale omstandigheden de keratine fabriceert, maar daartoe in zieketoestand niet meer in staat is. Fig. Schematisch beeld van een door virus geinfecteerde cel, hier ontbreken de normale producten. Vergiftigde kern- _ Beschadigde machinefabr. nucl. prote??nen IMIIIIIIIIIllllllllll]!] I â–  I I I I â–? \\ Gew.machines (Virus; 1 Gewyzigde cytoplasma- iÂ?miii Gewyzlgde machines (Virus;, ^ucl. prote??nen 3 b F\'ig. ai. Schematisch beeld van de produceerende machinerie van een door virusge??nfecteerde cel, hier zijn de gewijzigde machines niet langer in staat dc normale celproductcn te maken. Deze opvatting verklaart tevens het huid-epithiaal voorkomen vandit virus. Slechts in keratine produceerende cellen treedt verwoestingen virusvorming op v). Dit is ook dc verklaring, waarom de

basaailaagvan het stratum germinativum, die geen keratine, maar cellen produ-ceert, onaangetast blijft door dit virus. Hecke 1) vond in weefselcul-turen degeneraties van het epitheliale gedeelte van de huid, terwijl hetbindweefsel onaangetast bleef. Frenkei. en van Waveren 2) hebben 1 ) F. Hecke, Z. Bact. I. Orig. n6, 386 (1930). 2 ) H. S. ??\'renkel en G. M. van Waveren, iste Mededeeling Staatsveeartsenij-kundig Onderzoekingsinstituut 1935, blz. 5.



??? door proeven met mesenchvmaal weefsel van varkens en konijnen aan-getoond, dat deze cellen niet in staat zijn virus te produceeren. De plasma-nucleoproteiden van de jonge cel van het blad van detabak hebben voor een deel de functie, de glucose van het zetmeel uit deplastiden om te bouwen tot transportstoffen. Als wij nu bij de moza??ek-zieke tabaksplant kolossale zetmeelophooping in de plastiden en ken-merken van een gestoord transport in de plant waarnemen, dan kunnenwij deze mozaiek-ziekte verbinden met de ombouwfunctie van deze synthetiseerendegroepen van het cyloplasma. Quanjer en Thung \') bestudeerden de transport-stoornissen bij de eveneens door een virus veroorzaakte aardappel-bladrolziekte. De neurotrope virussen kunnen op deze wijze in verband gebrachtworden met de physiologische werking van de â€žsynthetiseerende groe-pen" van de zenuwcel. Deze paar gevallen zijn slechts eenige

voorbeelden uit vele. Virus-ziekten, tot uiting komend door celdegeneraties, zijn dus naar onzemeening in wezen stofwisselingsstoornissen van de cel. Zij behoeven slechtsweinig te verschillen van de stofwisselingsstoornissen, die naar buitentot uiting komen als tumoren, want ook daar is het stofwisselingspatroonen de synthese gestoord. Het is veel juister carcinoom, sarcoom en dedoor een virus veroorzaakte vogel- en zoogdiertumoren met de gewonedierlijke, plantaardige en bacterieele virusziekten op ?Š?Šn lijn te stellen,dan een parallel te trekken tusschen de bacteri??n en de virussen ! Een verschil tusschen de gewone tumoren en de ziekten veroorzaaktdoor virussen ligt in het feit, dat gewone tumoren niet besmettelijkheeten, terwijl de gewone virusziekten dit wel zijn. Een groep vanvogel- en zoogdiertumoren vormt hier een overgang en uitzondering,terwijl ook bij een enkel plantenvirus gezwelachtige verschijnselenoptreden.

Volgens onze beschouwingen over biosynthese worden de plasma-nucleoproteiden, de machines, op hun beurt geproduceerd door dethyminosehoudende kern-nucleoprote??den, de machinefabrieken. Hetontstaan van abnormale plasma-nucleoproteiden, de virussen, is dus het gevolgvan een disfunctie van de kernmaterie. Hier naderen wij het wezen van de infectiositeit. Wij veronderstellen, dat het mechanisme van het proces van virus-vorming als volgt in zijn werk gaat. Een van buiten of van een anderecel komend virusdeeltje komt in een jonge of deelende cel, waarin deproductie van plasma-nucleoproteiden door de kern nog plaats vindt.Het virus-nucleoprote??de bederft daar de uit thymo-nucleoprote??debestaande machinefabrieken en de verdere kernmechanismen zoodanig,dat inplaats van het normale product, de synthetiseerende groep, een H. M. Quanjer, Med. R. H. Land-, Tuin- en Boschbouwschool 6, 41 (1913) ;T. H. Thung,

Dissertatie, Wageningen 1928.



??? abnormale synthetiseerende groep, het virus, wordt gevormd. Ditproduct werkt op dezelfde wijze weer toxisch op eigen en anderekernen, enz. Op deze wijze ontstaat een proces, dat schijnbaar autokatalytisch,met de tijd steeds in grooter quantiteiten virus produceert. Dat slechtsjonge of in sterke activiteit verkeerende cellen door virussen aangetastworden is een bekend verschijnsel bij virussen en phagen. Virusvormingis naar deze opvatting slechts te verwachten in cellen, die nog machinesvoor het plasma produceeren. Oude cellen doen dit waarschijnlijkniet meer. Aan Hunger komt de verdienste toe reeds in 1905 de moza??ek-ziekte van de tabak als een autokatalytische stofwisselingsstoornis tehebben voorgesteld en na hem hebben verschillende van de weinigevoorstanders van de levenlooze opvatting der virussen dit beeld ge-bruikt. Ook Stanley 1) is er een voorstander van. De vergelijking metdit aan de chemie der katalyse

ontleende beeld is echter een weinigvaag en laat totaal een begrip van het mechanisme in het midden.Door deze biosynthetische studie kunnen wij hier voor het eerst detailsomtrent het mechanisme geven. De typische predilectieplaatsen bij mond- en klauwzeer, de tong,de tandelooze rand, de kroonranden, de tusschenklauwspleet en detepels, zijn als plaatsen van sterke slijtage of prikkeling, plaatsen vangroote celvormende en keratinevormende activiteit. Het zijn dus deplaatsen van de grootste productie van pro-keratine vormende syntheti-seerende groepen en het is dan ook volkomen begrijpelijk, dat het mond-en klauwzeer in de eerste plaats op deze plaatsen is gelokaliseerd. Hoemeer cellen er in de ribose-nucleoproteide produceerende toestand bijelkaar gelegen zijn, des te grooter is de kans, dat bij infectie in eendusdanig aantal cellen abnormale, niet meer tot keratinevorming instaat zijnde, synthetiseerende groepen ontstaan, dat

ten gevolge heeft,dat door gebrek aan keratine in het stratum spinosum, de hoornlaag opdie plaatsen zoodanig ondermijnd geraakt, dat een macroscopischwaarneembare blaar ontstaat. Dat onder normale omstandigheden in het dunnere huidepitheelgeen zichtbare blaren ontstaan, is vermoedelijk toe te schrijven aan dcte geringe concentratie van cellen in de beschreven gevoelige toestand.In embryonalen toestand is de geheele huid in staat tot virusproductie,hetgeen sinds jaren uit de onderzoekingen door Frenkel en van Wave-ren 2) gebleken is. Ook de volwassen huid is door sterke prikkeling,bijvoorbeeld door een zweepslag op een varken te geven of door dedruk van oormerken van caviae tot blaarvorming te bewegen. Een 1 ) W. M. Stanley, The American Naturalist 7.2, 110 (1938). 2 ) H. S. Frenkel en G. M. van Waveren, iste Mededeeling Staatsveeartsenij-kundig Onderzoekingsinstituut 1935.



??? cavia, die aan een voorpoot het totale voorvoetje miste, generaliseerdeop de plaats waar de gewone huid van het stompje met den grond inaanraking kwam. Tevens laten zich nu ook beter de verschijnselen van temperatuur-en drukinvloed begrijpen. Bij lage temperatuur generaliseert het mond-en klauwzeer bij een cavia slechts in de bek en niet aan de veel kouderepootjes. Het proces van de biosynthese is immers als alle katalytischeprocessen sterk afhankelijk van de temperatuur. Het terugloopen vaniedere epizo??tie bij hel invallen van den winter, houdt waarschijnlijkeveneens met de invloed van de temperatuur op de periferie van het rundverband, naast natuurlijk de verminderde infectiekans door het opstallen. Cowan Maitland x) vond een uiterst merkwaardige invloed van dedruk. Op de pootjes waarop de cavia niet steunde, generaliseerde deziekte niet. Hetzelfde werd later door Lotze 1) en Schach 2) bevestigd.Wij begrijpen de

verminderde gevoeligheid van een vrijhangend pootjevoor het mond- en klauwzeervirus in de eerste plaats uit de mindereactiviteit van het proces van keratinevorming. Bij zieke caviae slaathet mond- en klauwzeer soms niet aan of generaliseert het niet. Hiermede is een voorstelling gegeven, die beter dan door de bacterio-logische analogie het proces van virusvorming duidelijk maakt en dieop grond van experimenteele feiten en algemeen biochemische inzichtende basis schept voor een meer harmonische oplossing van het virus-probleem. Op deze grond werd liet wezen van het mond- en klauwzeervirus endat van de door dit virus verwekte ziekte beschouwd. Naar onze over-tuiging verkrijgt men op deze wijze een beeld, dat de werkelijkheidmeer benadert, en de experimenteele feiten beter verklaart, dan hettraditioneele. Biologische problemen kunnen slechts dan een definitieve oplossingvinden, als men ze beschouwt in de moleculaire

dimensies, en de kanstot het vinden van een praktische oplossing voor het mond- en klauw-zeervraagstuk vergroot naarmate wij het virus en de ziekte in dezedimensies beter leeren kennen. 1 ) H. Lotze, Z. Hyg. Infek. 116, 556 (1934). 2 ) W. Schach, Z. Hyg. Infek. 117, 149 (1935).



??? REFERATEN. Nederlantlsch-Intlische Bladen voor Diergeneeskunde. Deel 51. aflevering3- 4, September 1939. I. F. W. K. de Moulin. Onderzoek naar de oorzaak van shock na septi-chaemie-vaccinatie. Sedert het invoeren der massale septichaemie-vaccinatie van buffels in Ned.-Indi??, werden geregeld bij een zeker percentage der ge??nte dieren gevallen waar-genomen van post-vaccinale entshock. Dit leidde tot een intensief onderzoek vanwegehet Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg naar het wezen van dit phaenomeen,dal door zijn optreden in soms te groote getale de overigens zoo waardevolle entingbij de inheemsche bevolking in discrediet dreigde te brengen. In het bijzonder werden de m?Šrites van dit onderzoek gemarqueerd, toen bijentingen in het Bandoengsche in 1937 een abnormaal hoog shock-percentage werdwaargenomen en wel van 2,5 % bij de uitsluitend met vaccin en van 3,5 % bij desimultaan met serum en

vaccin ge??nte dieren (het is typisch, dat de simultaan-entingde frequentie verhoogt, zij het, dat daarentegen de gevallen milder verloopen). Shock verloopt niet altijd foudroyant ; ook geleidelijk verloopende gevallen (tot4 dagen na de vaccinatie) kunnen voorkomen en zelfs letaal eindigen. Bij acuutverloop (weinige minuten tot 5 uur na de enting) bestaan de symptomen o.m. intremor der skeletspieren (trekkingen van dc bovenlip), snel optredende dyspno??,onvoelbare pols naast bonzenden hartslag en dikwijls onmacht en neertuimelen(soms apoplectisch zonder veel prodromi). Bij iets minder snel verloop kunnenverschijnselen van longoedeem optreden met uitvloeien van een schuimige sero-haemorrhagische vloeistof uit neus en mond, soms door uitbraken van golven bloedigevloeistof. Bij nog geleidelijker verloop is de respiratie moeilijk en abdominaal, deconjunctivae hyperaemisch en cyanotisch, bestaat venenpols, de tonus der buik-spieren

verhoogd en worden dwangbewegingen uitgevoerd. Vooral bij het optredenvan longoedeem is de prognose infaust. Typisch voor de klinische symptomen derentshock zijn dus steeds dc stoornissen in de ademhaling, Bij sectie is het bloeddonker (asphyxie) en zijn de longen bloedig-oedemateus ge??nfiltreerd ; in de bron-chi??n een schuimige sero-haemorrhagische vloeistof; het hart gedilateerd vooralrechts ; in de coronair-arteri??n van het hart weinig bloed ; alle venen sterk overvutdmet bloed, evenals de lever ; milt normaal. Histologisch gezien is het longweefselzeer bloedrijk ; vulling der alveolen door diapedesin-bloeding en oedeem ; kleinerebronchi??n verstopt; geen bronchospasmus ; in hartspier geringe arteri??ele vulling(arteriekramp) tegenover veneuze dilatatie; lever veneus overvuld. Alles wijst er volgens de Moulin op â€” dit in tegenstelling tot anderer meeningals zou het shock-proces zich primair in de longen localiseeren â€”, dat als

primairshock-orgaan niet de longen, noch de lever, maar het hart en speciaal de linkerventrikel moet worden beschouwd en wel in den vorm eener hartspier-insuffici??ntietengevolge van constrictie der coronairarterie-vertakkingen. Het is logisch om aan te nemen, dat er in het septichaemie-vaccin, hetwelk derge-lijke symptomen kan verwekken, een toxisch product aanwezig is. Bij een tweetalproefkonijnen kon schrijver dan ook met sterk geconcentreerde producten van denbacillus bubalisepticus verschijnselen oproepen, welke met de entshock overeen-kwamen. Het identificeeren van het phaenomeen met een anaphylactische over-gevoeligheid gelukte bij een serie kleine proefdieren niet, zoodat er geen grond isom een verband te zoeken tusschen vaccin-shock en anaphylaxie. Schrijver deed bij een aantal proefkonijnen na behandeling met specifieke bacterie-producten met behulp van physiologische registratie-methoden metingen van bloed-

druk en ademhaling, waarbij bleek, dat de bloeddruk na een initiale kleine stijgingdirect na de injectie sterk daalde naast frequente ademhaling, welke daling zichna een normaal interval van 1 â€”13 minuten herhaalde en dan langer aanhield,terwijl ook de respiratie wederom zeer frequent werd tot dyspnoe toe. Alle mogelijk-



??? heden overwegende, welke tot een dergelijk complex van verschijnselen zoudenkunnen leiden, kwam de Moulin tot de overtuiging, dat alles het meest wees opeen histamine-vergiftiging, gelijk die in de literatuur is beschreven (Feldbergen Schilf). (Histamine, een product van eiwit-afbraak in verschillende organen,oefent op capillairen een vasodilatatorische, op arteri??n een contraheerende werkinguit en speelt in het algemeen een voorname rol bij reguleerende processen van hetvaatstelsel). Bij chemisch onderzoek bleek het septichaemievaccin dan ook inderdaad histaminete bevatten, zij het in geringe hoeveelheid. Er was dus alle aanleiding om in dezerichting verder te zoeken, weshalve schrijver dan ook een serie proeven inzette bijdiverse proefdiersoorten om na intraveneuze injectie de werking van een histamine-praeparaat (histamin-biphosphaat Hoffmann-Laroche) na te gaan. Hoewel andere diersoorten (geit, paard, rund, konijn) na

toedienen van wisselendehoeveelheden histamine duidelijke reactieverschijnselen vertoonden, welke met dievan shock min of meer overeenkwamen, kon bij bufTels in een dosis vanaf i mg eenziektebeeld worden opgewekt, dat geheel op dat van vaccin-shock geleek (spier-zwakte ; tremor; frequentie pols en ademhaling, welke laatste krampachtig enstootend was ; lichte tympanitis; cyanotische slijmvliezen ; venenstuwing ; vochtigehoest; sterke daling van het leucocytencijfer). Zelfs een met 0,1 mg ingespotenbuffel vertoonde al symptomen van een beginnende asphyxie. Bij runderkalveren,welke met een groote dosis histamine waren gedood, werden de pathologisch-anato-misehe verschijnselen bestudeerd, welke eveneens met die van shock overeenkwamen(overvulling van het veneuze stelsel, ook van de hartboezems ; dilatatie der rechterhartventrikel, bloedrijke longen met oedeem en diapedesin-bloeding). Bij konijnen,welke na histamine-

vergiftiging in diep coma werden geseceerd, bleek nog in hetbijzonder door observatie van het doorkloppend hart, dat in het hartmechanismede functie der linkerkamer primair was gestoord. Histologisch werd bij kalf en konijn constrictie der hartarteri??n vastgesteld, meerin het bijzonder van de kleinere coronairvertakkingen. Bijzonder treffend was debevinding â€” zulks in overeenstemming met de eerder genoemde hoogere gevoeligheidvan den buffel â€” dat dr wand der coronairarteri??n bij laatstgenoemde diersoortanders gebouwd bleek dan bij rund, paard, konijn en varken, in dien zin, dat degenoemde arteri??n bij den buffel van hun oorsprong af uit glad spierweefsel bestaanen bij de andere diersoorten over een aanzienlijken afstand uit een uiteraard meerrigiden buitenwand van elastisch bindweefsel, uit hetwelk te concludeeren valt,dat de kramp der coronairarteri??n bij den buffel grooter effect moet hebben dan bijandere diersoorten. De

longen van kalf en konijn vertoonden alle stadia van hyperae-mie, oedeem en bloedingen, zonder bronchospasmus. De buffel is dus in het bijzonder idiosyncratisch tegenover een in het septichaemie-vaccin voorkomend vergift, hetwelk hoogstwaarschijnlijk histamine zal zijn dan weleen aanverwante stof. Geringe sporen van die stof in het vaccin kunnen dan bijhoogst gevoelige individuen een fatale werking uitoefenen, een invloed, welke tevergelijken valt met de idiosyncrasie van den mensch voor visch, nicotine, enz. Alles bijeen genomen, kon dus uit de ingestelde onderzoekingen worden geconclu-deerd, dat het primair aangrijpingspunt bij vaccinshock gelegen moet zijn in decoronair-arteri??n van het hart, wat in overeenstemming is met de mededeelingenin de literatuur, dat hartslagaderkramp op zich zelf een primaire doodsoorzaak kanvormen, dan wel door het consecutieve longoedeem een letaal einde kan verwekken. De behandeling van de

vaccinshock zou zich uit dien hoofde moeten richten tegende coronairkramp, dus met als doel de gestoorde doorbloeding van den hartspierzoo spoedig mogelijk te herstellen, liefst v????r het optreden van hart-fibrillaties enlongoedeem, tevens onder vermijding van een weerstandsverhooging in den periphe-ren bloedbaan. Adrenaline, het tot nu toe in Indi?? bij entshock toegepaste therapeuticum, datin feite een antidotum van histamine is, valt aan te bevelen, echter is het niet in allegevallen geschikt, omdat erdoor in een gevorderd stadium van hartinsuffici??ntie de J



??? tonus van den wand der periphere arteri??n wordt verhoogd en dan dus een weerstands-verhooging in de circulatie intreedt. Het middel is in de practijk dan ook geschiktgebleken voor toepassing in het initiaal-stadium (10 mg), maar faalt veelal in eenvergevorderd stadium. Atropine, dat vagus-remmend werkt en dus theoretisch inaanmerking zou komen, bleek teveel mislukkingen te geven ; in combinatie metadrenaline zou het misschien beter werken. Pituitrine is ongeschikt, maar papaverine,dat bij den mensch met succes bij angina pectoris wordt toegepast en dat coronair-verwijding verwekt met versterking der hartcontracties naast opheffing der arhythmieen vergrooting van het slagvolume, voldoet feitelijk aan alle te stellen eischen enbleek dan ook bij een proefbuffel en enkele proefkonijnen met histamine-vergiftigingverrassend goed te werken (voor een buffel 250 mg zoutzure papaverine, opgelostin 5â€”10 cc physiologische NaCl solutie

intraveneus). Schrijver is er dan ook vanovertuigd, dat met papaverine in de ent-practijk betere resultaten zullen zijn te be-reiken dan met het tot nu toe gepropageerde adrenaline ; langdurige begietingenmet koud water kunnen de medicamenteuze therapie ondersteunen. Tot slot worden in het artikel nog enkele beschouwingen gegeven over factoren,welke het optreden van vaccin-shock mogelijk beinvloeden, als klimaatsinvloeden(overgangstijd van West- in Oostmoesson zou in Indi?? het aantal shock-gevallendoen toenemen), endocrine kliersecretie, voeding, vitaminen en huidbestraling. II. F. C. Kraneveld en Raden Djaenoedin. Het afsterven van het trypano-soma Evansi in het bloed en de organen van geslachte surralijders. Schrijvers stelden zich met het oog op het practisch belang der zaak ten doel0111 uit te maken, hoe lang de levensduur van trypanosoma Evansi in het geslachtedier is (in Indi?? kan vleesch van surralijders onder bepaalde

voorwaarden voor deconsumptie worden vrijgegeven en wel niet eerder dan 10 uur na het slachten, terwijlhet vervoer naar de slachtplaats en het slachten slechts mag geschieden tusschen7 en 9 uur \'s avonds). De proeven werden hoofdzakelijk met sterk ge??nfecteerde paarden uitgevoerdonder met de practijk overeenkomende condities. Het bleek, dat de normale afsterf-tijd bij een temperatuur van 23 Â?â€”28 C. 7â€”9 uur bedraagt. Verschillen tusschendiverse trypanosomen-stammen konden niet worden aangetoond, evenmin alsindividueelc verschillen ten aanzien van den gastheer (paard). De soort van gastheer(paard, rund, buffel) bleek ook niet van invloed, weshalve de voor het paard gevondenwaarden in het algemeen ook geldende kunnen worden geacht voor de genoemdeandere diersoorten. Dc buiten-temperatuur bleek in zooverre van invloed, dat bijhoogere temperatuur de tijd van afsterven meerendeels werd verkort. In

opgevouwenhuiden waren de parasieten eerder afgestorven dan in opgespannen huiden. Het onderzoek heeft dus aangetoond, dat de terzake in Indi?? geldende politioncelevoorschriften voldoende waarborg bieden ten aanzien van het voorkomen vansmetstofverspreiding. III. W. C. Ph. Meijer. Vitiligo bij het rund. De eerder gesignaleerde afwijking bij het Bali-rund, bestaande in ronde, wittevlekjes van 2 mmâ€”1 cm in de huid, ter plaatse bekend als â€žtoeltoel" of â€žbintangan",wordt door schrijver geidentificeerd als â€žvitiligo". Het is een niet-congenitaal gebrek, dat op lateren leeftijd ontstaat en wijst opstoornissen in de huidstofwisseling. Mogelijk is het hereditair. Veterinaire snapshots. Het Indisch tijdschrift vangt in dit nummer aan met een eerste drietal van eenvoort te zetten serie â€žveterinaire snapshots", bestaande uit een of enkele foto\'s vaneen of ander uitzonderlijk geval op pathologisch-anatomisch, klinisch of teratologischgebied, van een

eigenaardig gebruik betreffende de bestrijding of voorbehoedingvan ziekten, enz. enz. Onder de afbeeldingen is afgedrukt een korte beschrijvingin enkele regels van het geval. Bu. LXVII 3



??? ZIEKTEN DER GESLACHTSORGANEN.VERLOSKUNDE.ABORTUS. Oestrus bij verschillende dieren. Berthelon \') geeft een verzamelreferaat van de over dit onderwerp verschenenliteratuur. Het artikel leent zich in zijn geheel niet voor een kort referaat, daaromzullen de m. i. belangrijkste dingen los van elkaar vermeld worden. Bij het rund is 18 uur na het begin van de oestrus het meest geschikte tijdstip voorde kunstmatige inseminatie. In een uitstrijkje van den vagina-inhoud ontbrekentijdens de oestrus polynucleaire leucocyten, aanwezig zijn epitheelcellen, zonder ofmet kleine kernen : in het bloed vermindert het aantal polynucleaire en mononu-cleaire cellen, dat van de lymphocyten vermeerdert. Ook bij het varken ontbrekenleucocyten, de epitheelcellen zijn verhoornd. Bij den hond treedt de ovulatie gedurende den 14.cn of 1 jen dag van de loopsch-heid op. Het bloedbeeld van den hond komt gedurende de pro??estrus overeenmet

de verhouding van de polynucleaire cellen in de uitvloeiing, in het bloed ver-mindert het aantal acidophiele leucocyten sterk. Â? 2 maand na de oestrus treedtsoms wat witte uitvloeiing op. Bij het paard is de periode van het einde van de oestrus tot het begin van devolgende vrij constant (15 dagen) in tegenstelling met den duur van de oestruszelf. Bij 10â€”20 % van de merries treedt ovulatie op, zonder hengstigheid. Gedurendede oestrus zijn de leucocyten uit het vaginaslijm verdwenen, na de ovulatie komenze terug. Bij schapen krijgt men met kunstmatige inseminatie gedurende de eerste 30 urenvan de oestrus 80â€”90% bevruchtingen. Bij de kal wordt de ovulatie veroorzaakt door de coitus of door prikkeling vanhet uitwendige genitaalapparaat; dit verklaart, dat bij sommige katten, die heftigkrolsch zijn zonder gedekt te worden, toch follikelbarsting wordt waargenomen.De Angora en Persische kat worden gedurende 6 maand krolsch,

telkens 1 Â?â€”2 dagenals ze gedekt en ^ 6 dagen als ze niet gedekt zijn. De Siamees blijft gedurende 6â€”12 dagen krolsch, als ze niet gedekt wordt, defollikels barsten dan niet en de dieren worden na 1 week weer krolsch. 1 â€”2 dagenpost-coitum houdt de oestrus op. 1 -2 maand na de partus of wanneer ze nietopgenomen hebben worden ze weer krolsch. Bij gewone katten is dc oestrus minderlangdurig en de tusschentijd grooter. Ook bij katten verdwijnen de leucocyten entreden verhoornde epitheelcellen op.Geslachtshormonen. Liegeois a) geeft een overzicht van de literatuur, die de laatste jaren hieroververschenen is, hier en daar aangevuld met eigen inzichten en ervaringen. Hij ver-deelt de stoornissen in 4 groepen. ie. Te weinig follikelhormoon berust op anatomische of functioneele stoornissenvan de ovari??n, zooals niet of onregelmatig bronstig worden en bepaalde afwijkingenin de leg bij kippen. Deze stoornissen kunnen

bestreden worden door de organothera-pie met ovariumweefsel of beter door de zuivere hormoontherapie : deze laatste iseen substitutie-therapie als men folliculine toedient, ze heeft dan slechts bronstzonder ovulatie tot gevolg ; dient men gonadotroop hormoon A. toe, dan krijgt menware bronst met ovulatie. De laatste methode is te prcfereeren (resultaat blijft zeerdikwijls uit. Ref.). 2e. Te veel follikelhormoon geeft nymphomanie, vroegtijdige bronst en â€žessen-tieele" metrorrhagi??n. Bij nymphomanie kan men behalve cysten uitdrukken,gonadotroop hormoon B toedienen, wat bij de koe, den hond en de kat doelmatig isgebleken evenals bij bloeding als gevolg van te langdurige loopschheid bij den hond.



??? 3e. Aan te weinig corpus luteum hormoon worden sommige gevallen van steriliteiten abortus toegeschreven, waarbij men dan progesteron kan toedienen. 4e. Te veel corpus luteumhormoon treft men aan bij de aanwezigheid van eenpersisteerend corpus luteum bij de chronische endometritis van de vleescheters enwaarschijnlijk bij abnormalen duur van de graviditeit of bij schijndracht. Gonado-troop hormoon kan het persisteerende corpus luteum doen verdwijnen en bronstweer doen optreden. Pyometra bij de vleescheters verbetert soms belangrijk, wanneerinen gonadotroop hormoon A toedient, evenwel bij sterk bloederige uitvloeiing enalgemeene verschijnselen valt het resultaat soms tegen en schijnt het proces te ver-ergeren. (Gezien het optreden van een exacerbatie tijdens de loopschheid is het nietuitgesloten, dat men dit op deze manier bewerkstelligt. Ref.). In deze gevallen geeftmen H.A.H. subcutaan gecombineerd met

uterusirrigaties met een suspensie vancarbo-vegetabilis. (De techniek van de uterusirrigaties wordt helaas niet vermeld.Ref.). Dimenformon bij schapen. Voor de proef gebruikte Andkrson 1) Merino\'s, die lammeren zoogden. Van 1 13ooien werden er 74,3 Â°0 bronstig binnen 21 dagen na de injectie, de meeste hiervan1â€”5 dagen na de injectie, een kleiner aantal 16â€”2! dagen er na. Dertien ooien,die 22â€”40 dagen na de injectie bronstig werden, zijn buiten beschouwing gelaten. Een doseering van 2500 l.E. tot 50.000 E. gaf geen verschil in resultaat, evenminals wanneer de dosis over 3 injecties op een dag verdeeld werd. Het beste resultaatverkreeg men door gedurende 2 dagen 2 maal en den derden dag 1 maal 1000 E.in te .spuiten. 73 van 84 bronstig geworden ooien werden spontaan weer bronstig,de eerste cyclus duurde 26 dagen, deze werd vervolgens korter. De 5e bronst duurde1 7 dagen. Bij Merinos komt gedurende de lactatie

groeien en atretisch worden vanf??llikels voor en een enkele keer ovulatie. Bij de meeste ingespoten ooien trad ovulatieen corpus luteum vorming op vooral in het bijzonder na de volgende spontaanopgetreden oestrus. Het optreden van oestrus op 16â€”21 dagen na de injectie moet toegeschrevenworden aan het activeeren van de voorkwab van de hypophyse door het dimen-formon. Behandeling van nymphomanie met epiphyse-extract. \') Bijna alle gevallen van nymphomanie, zoowel de nog slechts korteren als langerenlijd bestaande zijn te genezen, zonder dat recidieve optreedt door toediening vanepiphyse extract. Bij zwakke bronst wordt hypophyse-voorkwabhormoon uit hetbloed van drachtige merries toegediend, dit kan in combinatie met epiphyse-extractworden gegeven. Het stuk drukken van cysten en het met medicijnen beinvlocdenvan het neuro-vegetatieve systeem hebben zeer wisselend resultaat. Bij nymphomaniesamengaand

met een hyperfunctie van de schildklier kan de laatste verwijderd wor-den, hetgeen gemakkelijk gaat, daar de parathyroidea bij het rund in de buurt vande schildklier liggen en dus gemakkelijk te sparen zijn. Af en toe moet men geopereer-de dieren een dosis van 1,5 g. thyroidine geven. Invloed van vitamine E op de geslachtshormonen. Volgens sommige schrijvers is vitamine E onontbeerlijk voor de afscheiding vanhypophyse-voorkwabhormoon, sommigen spreken zelfs van ,,prae-hormoon\' .Anderen meenen een werking gelijk aan die van oestron te hebben waargenomen.Deze werkingen worden door andere onderzoekers ontkend en tegengesproken.Pinteaux 3) heeft verschillende dieren ingespoten. Bij een zeug, die onregelmatigen zwak bronstig werd, werd door groote dosis in te spuiten geen resultaat waar-genomen, de urine bevatte geen spoor van geslachtshormoon. Bij schapen werd



??? zonder succes getracht oestrus op te wekken, het urine- en bloedonderzoek was hierevenzeer negatief. Met kleine doseeringen was het resultaat even onbevredigend.Ook bij gecastreerde ratten lukte het niet de reactie van Allen en Doisy op te wek-ken. Bij infantiele muizen en konijnen was evenmin eenige reactie waar te nemen. Veranderingen aan het genitaalapparaat van het rund tijdens de gravidi-teit. 1) Het vestibulum van de vagina is tot de 13e week gemiddeld 11,1 cm lang, inhet tweede derde gedeelte van de graviditeit 12,3 cm en in het laatste derde deel12,2 cm, de lengte van het uterine deel van de vagina is resp. 19,7 cm, 25,6 cm en26,5 cm. De dikte van den vaginawand is tijdens het ie, 2e en 3e gedeelte van de gravidi-teit dorsaal 1,6, 1,4 en 1,45 cm en ventraal 1,0, 0,8 en 0,9 cm. De cervix van niet-gravide runderen is 6â€”8 cm, de lengte wordt resp. 8,4, 9.5 en 11,6 cm, de diktevan den wand (gemiddelde waarde van de dikte

bij het orificium externum, inter-num en het midden) bedraagt resp. 2,5, 2,5 en 2,6 cm. De vagina en de cervixworden dus duidelijk langer, terwijl de dikte bijna hetzelfde blijft. De dikte van denuteruswand vermindert gedurende de graviditeit van 6â€”8 mm in het corpus uteritot 5â€”6 mm, in de niet-bevruchte hoorn tot 5 mm, in de bevruchte hoorn tot 3 mm.Bij de niet-drachtige uterus is de mucosa 2 x zoo dik als de muscularis, bij de drach-tige is de verhouding het omgekeerde ; in de tweede helft van de dracht wordt demuscularis dikker. De toename van de dikte van het genitaalapparaat is ten deeletoe te schrijven aan de sereuze doordrenking, beginnende in de tunica vasculosa,de collegene bindweefselvezelen gaan geslingerd verloopen, Hierbij komt nieuw-vorming van bindweefsel, histiocyten veranderen in fibroblasten en worden vervangendoor lymphocyten. Er treedt in de muscularis tevens een hypertrophie van de spier-vezelen op,

hyperplasie is niet bewezen. De elastische vezelen worden dikker, dit ishet duidelijkst in de intima en de adventitia van de arteri??n. Vooral het eenlagigecylinderepitheel van de cervix gaat slijm afscheiden, iedere cel vormt een dunsliertje, dat met dat van de naastgelegen cel evenwijdig in het lumen verloopt en ditzoo afsluit: de cellen zelf zijn zeer hoogcylindrisch. Graviditeitsonderzoek bij merries. 2) De meest gunstige tijd voor het bloedonderzoek bij de merrie op drachtigheidvolgens Aschheim-Zondek is van 50â€”86 dagen. Na 114 dagen heeft het geen zinmeer bloed te onderzoeken. Urine kan dan chemisch onderzocht worden. Het gona-dotrope hormoon in bloed van merries blijft, bewaard bij ioÂ° C., gedurende langentijd goed. Uestrijding van dekinfecties. Als dekinfecties noemt Kust 3) tuberculose van vulva en penis, cocceninfecties,blaasjesuitslag en trichomoniasis. T.b.c. alleen als vulva- en penis-t.b.c. komtsporadisch voor, de andere

drie vormen komen endemisch voor. Bij de cocceninfectie lijkt het beeld op de besmettelijke scheede-ontsteking, bijden stier ontstaat een postitis. De blaasjesuitslag geeft niet altijd duidelijke blaasjes,maar soms een ontsteking van het vestibulum en een folliculitis. Bij pinken ziet mendezen vorm ook. Deze dieren genezen dikwijls spontaan ; de postitis bij stierengeneest veel moeilijker. Trichomoniasis is de voornaamste ziekte. Voor de verspreidingvan deze ziekte zijn praedisponeerende momenten van groot belang. Komt in eenstreek bij koeien, die op 3 maanden opbreken pyometra voor, dan is het vrijwelzeker, dat trichomoniasis in het spel is, ook al vindt men de trichomonaden nietdirect. Als therapie geeft K??st aan irrigatie met Lugol 1 : 100 of Merckojood i : 100,



??? Joodtinctuur en poederen van het vestibulum met silargel. Pas geinfecteerde stierenzijn te genezen, chronische gevallen niet. De bestrijding moet vooral gericht zijnop het niet verbreiden van de ziekte, dus controle en dekverbod van zieke en ver-dachte dieren, controle van nieuw aangekochte dieren, voorbehoedende behandelingvan de te dekken dieren enz., bijhouden en contr??leeren van dekregisters. Kunst-matige inseminatie is van groot belang, hierbij moet men er zorg voor dragen zekerte weten, dat de stieren met het sperma geen trichomonaden uitscheiden. De behan-deling van vulva en vestibulum met desinfecteerende zalf is niet afdoende om hetverspreiden van dekinfecties te voorkomen. Het best bevalt K??st de vagina 2 uurvoor het dekken uit te spoelen met phys. NaCl.-oplossing of 1 Â? % bicarbonas natricus.Het praeputium van de stieren wordt na het dekken uitgespoeld met 2â€”3 1 entozon-of chinosol-oplossing 1 : 2000

van 45" C. Behandeling van vaginitis infectiosa granulosa. Â?) In de vagina wordt eerst een 02 afsplitsend mengsel van H202 en benzo??zuurgebracht en vervolgens een colloidale zilvereiwitverbinding in glycerine opgelost.De zuurstof heeft de bedoeling overal, dus ook in plooien het slijmvlies te reinigenvan slijm en pus, waarna het colloidale zilver het slijmvlies makkelijker en intensieverkan bereiken. De behandeling moet bij chronische vaginitis 3 x omjde 2 dagenherhaald worden en 4 x bij etterige vaginitis. De canule, die men gebruikt moetvoorzien zijn van een opening in den zijwand. De vulva wordt apart besproeid.De eerste resultaten van deze therapie zijn zeer bemoedigend. Pyometra bij het rund. Volgens Kgstner 1) berust de pyometra van het rund niet op een ontstekingsproces,maar begint dit proces steeds met het afsterven van een vrucht gedurende de 2eâ€”7emaand. Verdwijnt de slijmprop uit de cervix, dan kunnen secundair

bacteri??n(proteus, coli, coccen) binnendringen. De oorzaak van het afsterven is van onder-geschikt belang. Na den dood van de vrucht blijft het corpus luteum zijn internsecerneerende werking volhouden, waardoor de productie van uterusmelk, slijm enz.door het slijmvlies blijft doorgaan. Hier komen nog de na het loslaten van de placentaafgescheiden producten bij. Deze producten zamelen zich in den uterus op, vooralomdat in het begin de cervix gesloten is door de slijmprop, terwijl bovendien deuterus door het nog aanwezige corpus luteum niet gevoelig is voor het hypophyse-achterkwabhormoon. Wordt deze afsluiting om een of andere reden onvoldoende,dan kunnen bacteri??n binnen komen. De zoogenaamde dckinfectie met ubiquitairvoorkomende bacteri??n speelt geen rol bij hel optreden van pyometra, het is n.1.niet aan te nemen, dat voor het afsterven van de vrucht op een leeftijd van 3â€”5maanden een bacterie-infectie tijdens het

dekken nog verantwoordelijk gesteld kanworden. Hiertegenover staat dat trichomonaden infecties van belang kunnen zijnbij het afsterven van de vrucht, zijn deze al vrij groot dan moet hen slechts eensecundaire rol toegeschreven worden. De vervloeiing van de vrucht begint steedssteriel, later kunnen bacteri??n binnen komen. Voor het van tijd tot tijd optreden van uitvloeiing is in de eerste plaats de spanningvan de sterk gerekte uterus van belang en het zich weer vullen van den uterus,hiernaast de contracties van den uterus, die dan optreden, wanneer het lichaam zijnfunctie staakt. De therapie bestaande uit uitdrukken van het corpus luteum en hetleeghevelen van den uterus geeft snel resultaat. De schrijver wil een uterus gevuldmet etter, als deze ontstaan is aansluitend aan een maceratie alleen pyometra noemen,een uterus gevuld met pus na de partus noemt hij endometritis van meer of minderernstigen aard. Bij deze treft men in de ovaria

verschillende stadia aan. Tot welkegroep schrijver een uterus gevuld met etter gepaard gaande met een persisteerendcorpus luteum graviditatum wil rekenen, zegt hij niet, alleen zegt hij, dat hij nooiteen persisteerend corpus luteum spurium heeft zien ontstaan. 1 ) M. Kostner. Zur ?„tiologie der Pyometra des Rindes. W.T.M. 1939, blz. 225.



??? Dwarsligging bij <le merrie. Daar het corpus uteri bij de merrie zoo wijd is, is het mogelijk, dat hel veulendwars ligt en in het begin van de rechter en linker hoorn terecht komt. Blijft hetveulen te lang zoo liggen, dan wordt deze dwarsligging voor het veulen te gering,de kop komt in de flank te liggen en er ontstaat een torticollis. Treedt de dwars-ligging pas bij den partus op, dan vindt men soms een nauwe vagina, ver voor hetbekken kan men iets van ellebogen voelen. Rectaal zijn de voorbeenen in de linker-hoorn en de achterbeenen in de rechter te voelen of omgekeerd. (Haasjes \') heeftdan te maken met een dwarsligging waarbij de beenen niet in het bekken komen).Foutief wordt dikwijls de diagnose uterusruptuur gemaakt. Vergroeiing van het amnion met het kalf. Dit werd waargenomen bij het 2e kalf van een tweeling, het kalf was bij de ge-boorte in het oog loopend droog. De kop en hals waren tegen den rechter

borstwandteruggeslagen. De buigpezen van de achterbeenen waren verkort. Aan de omslag-plaats van de hals was een huiddefect van 15 x 15 cm aanwezig, waar het amnionstevig met het kalf vergroeid was. In het amnion verliepen van dit defect uitgaande2 behaarde huidstrooken. Benesch 1) vermoedt, dat van het begin van de graviditeit af zeer weinig amnion-vloeistof aanwezig is geweest, waardoor aan den halsomslag door wrijving langselkaar een epitheeldefect aan hals en amnion is ontstaan ; hier ter plaatse is laterde vergroeiing opgetreden. Door de spanningen tijdens den groei zijn de huidstrookenvan het kalverlichaam losgetrokken. Sectio caesarea bij het rund. Blendinger 2) opent de buik in of vlak naast de linea alba. Het weefsel is hier helsterkst en geeft het minste kans op het uitscheuren van de hechtingen, wel is ditweefsel slecht gevasculariseerd. Het peritoneum is hier zeer innig met de fasciaverbonden, zoodat het niet

afzonderlijk gehecht moet worden. De buiksnede wordtgemaakt van voor dc navel tot een eind voor het uier. Als de buik geopend is, moetmen eerst het net van achter naar voor verwijderen. Vervolgens legt men de grootecurvatuur van den uterus in de wond. Hier is dc uterus zonder belangrijke bloedingte openen. Een helper houdt de wondranden van den uterus in den buikwand, dcvruchtvliezen worden vervolgens geopend en daarna wordt het kalf in kop- of stuit-ligging ge??xtraheerd. Wat van de nageboorte los zit, wordt verwijderd, de rest komt per vaginam af.De uterus wordt met een doorloopende Lambertsche hechting gesloten, het deelvan de hechting, dal door de muscularis verloopt, legt schrijver evenwijdig aan dewond aan, hierdoor worden breede deelen serosa tegen elkaar gelegd. In den buik-wand worden 2 doorloopende hechtingen aangebracht. De operatie geschiedt ondersacraal-anaesthesie bij het op den rug liggende dier.

Ermetrine in de verloskunde. Ermetrine is door dc N.V. Orgachemia te Oss in den handel gebrachte ergome-trine. Er wordl bij den mensch 0,6 cc intramusculair toegediend. De werking schijntsoms beter dan die van orasthine, putu??trine en thymophysine. Ermetrine werd bij10 parti in het uitdrijvingsstadium, bij 16 parti in het ontsluitingstijdperk en 2 xter inleiding van een partus arte praematurus toegepast. Eenmaal moest de placentamanueel verwijderd worden, wat gemakkelijk ging. Ongunstige gevolgen (asphyxievan de vrucht) werd niet waargenomen. Ermetrine geeft volgens Hardy *) eenphysiologische verhooging van de wee??n werkzaamheid. T. 1 ) Benesch. Eine Amnionverwachsung mit der K??rperoberflache heim Kalb. W. T. Monat-schr. 1939, blz. 9. 2 ) W. Blendinger. Der Kaiserschnitt beim Rind in der Linea alba. T. Rundschau1939. blz. 419.



??? Abortus bij paarden door een filtreerbaar virus. In 1936 toonden Dimock en Edwards in Amerika een filtreerbaar virus aan,dat de oorzaak was van besmettelijk verwerpen der merries. Mieszner \') en Harmshebben een uitgebreid geval van abortus waargenomen in Duitschland. Van 23merries wierpen in een tijdsbestek van 2 maanden 1 7 dieren een maand te vroeg hetveulen. De merries werden plotseling iets ziek : onrust en zweeten kondigden de naderendeabortus aan, die steeds vlot geschiedde : hierna toonden de merries geen verschijnselenvan ziek zijn meer. Alle geaborteerde feten leefden nog. Het onderhuidsche bind-weefsel was vochtig en geel. In buik-, borst- en pericardiaalholte werden meestaleenige liters vrij heldere rood getinte vloeistof gevonden. De milt was gezwollen,in de lever die vergroot was, werden dikwijls speldeknop groote tot erwtgroote grijzeplekjes gevonden. Het gelukte met gefiltreerd materiaal abortus op te wekken

bijdrachtige caviae. Door strenge hygienische maatregelen moet deze ziekte bestredenworden. Ook in Joegoslavi?? is deze virus-abortus bij paarden geconstateerd n.1.in 1937â€”1938 door Hupbauer1). Over serumonderzoek van jongvee op bedrijven besmet met Brucellaabortus. Uit onderzoekingen van Seeleman en Pfeffer 2) blijkt dal het jongvee op metBrucella abortus besmette bedrijven geen agglutininen in het bloedserum heeft.Dit geldt zoowel voor negatief als voor positief reageerende moederdieren. De reactiesvan het jongvee blijven negatief ook al worden ze gevoed met melk die Brucellaabortus bevat en ook al blijven ze in besmette omgeving. Het jongvee is het eerstelevensjaar en nog eenigen tijd daarna opvallend weinig gevoelig voor de Brucellaabortus infectie. Na de 18de en 19de levensmaand neemt de gevoeligheid voor het zich ontwikkelender infectie toe, hierbij is geen verschil te bespeuren tusschen afstammelingen vanpositieve of

negatieve moederdieren. Over de werking van Brucclla-lanoline-vaccins. 3) In Marocco werden zeer goede resultaten verkregen met Brucella vaccins dielanoline bevatten. Deze vaccins worden bereid met levende bacillen, die echtergedood worden door de lanoline ; hierbij bleek dal ook de temperatuur van invloedis, vaccin bereid bij 370 C. is sneller steriel dan hetwelk bij lagere temperatuurgemaakt wordt. (Hierbij dient opgemerkt te worden dat het onderzoek op sterielzijn van het vaccin alleen op voedingsbodems, niet op proefdieren verricht werd).De beste verhoudingen om het vaccin te maken zijn : 0,25 abortusbacillen, 25 lanolineen 75 paraffinum liquidum. Dit vaccin is goed vloeibaar, is dus ook gemakkelijkin te spuiten. Het vaccin wordt subcutaan aan de hals ingespoten, waarna eenuitstekende immuniteit ontstaat, hetwelk gebleken is door het afnemen van aborteerenin besmette bedrijven en voorts door het lang aantoonbaar zijn na de enting

vandoor de enting ontstane agglutininen. Het immuniseerend vermogen van Brucellaabortus kiemen zou achteruit gaan door verhitting, formaline en carbol, doordat deantigeenstructuur der kiemen beschadigd zou worden, daarentegen zou de lanolinede Brucella abortus wel dooden doch de antigeenstructuur vrijwel onveranderdlaten. Tot nu toe had men de meening dat het onmogelijk zou zijn een Brucellavaccin van gedoode bacillen te maken dat toch goede immuniteit zou doen ontstaan,uit de praktijk-ervaringen met het doode lanoline vaccin is gebleken dat deze meeningonjuist is. 1 ) A. Hupbauer. Beitrag zum Virusabort der Stuten. D. T. W. 46, 745, 1938. 2 ) M. Seeleman en A. Pfeffer. Ueber blutserologische Befunde von K?¤lbern und Jung-rindern aus bangverseuchten Best?¤nden. Tierarztl. Rundschau 45, 671, 1939. 3 ) H. Vei.u en G. Zottner. Innocuit?Š et efficacit?Š des vaccins antibrucelliques lanolines,enrob?Šs vivants. Bull, de l\'Acad. Vet. de

France. 12, 116, 1939.



??? De invloed van de abortus enting met â€žStrain 19" op de eerste drachtig-heid en op de agglutininenvorming. > ; Met â€žStrain 19" cultuurvaccin van Cotton, werden 625 jonge runderen (4 tot9 maanden oud) ge??nt. Van te voren was vastgesteld dat het bloedserum van deze dieren geen agglutininenbevatte. De enting had nimmer een nadeelige invloed ; de subcutane injectie werdin het midden van de halsvlakte verricht onder de gebruikelijke voorzorgsmaatregelen;na 2 a 3 dagen ontwikkelde zich een zwelling ter grootte en dikte van een hand,welke zwelling na 10 a 14 dagen weer afnam. Slechts ?Š?Šnmaal ontstond een beginvan een absces dat weer geresorbeerd werd, slechts enkele dieren hadden eenigedagen te weinig eetlust. Na een ?Š?Šnmalige enting ontstond temperatuursverhooging die 1 a 4 dagenaanhield. Na de enting ontstonden in het bloedserum agglutininen, welke na 10 dagenhun hoogtepunt bereikten en daarna

afnamen. Bij 80 % van 625 proefdieren werdde reactie tusschen 4 en 6 maanden geheel negatief. Bij 20 % was de agglutinatie-titer i >50 of i : 100, evenwel kon niet aangetoond worden dat dit positief blijvender reactie berustte op een geinfecteerd zijn met â€žStrain 19". Slechts ?Š?Šn dier bleefconstant sterk positief. Van 124 ge??nte dieren die voor de eerste maal kalfden aborteerden 3, van 64onge??nten 4. (Een resultaat dat weinig zegt. Ref.). Jac. Jansen. VLEESCHHYGI?‹NE. Het resultaat van het bacteriologisch onderzoek van noodslachtingen. Bij 538 noodslachtingen, in verband staande met partus, abortus en andere ziektenvan het geslachtsapparaat, werden door L??tje 1) de resultaten van het bacteriologischonderzoek statistisch verwerkt. Hel bleek dat 276 maal slechts traumatische afwij-kingen, zonder bijkomende infecties, in het spel waren, terwijl 256 maal, dus ongeveerin de helft der gevallen, een infectie met koorts aanwezig

was geweest. Hierbij bleekbij 77 dieren (53 runderen, 23 varkens en 1 paard) een streptococceninfectie aan-wezig (30 %). In 1 77 gevallen (115 runderen, 54 varkens en 3 paarden en 5 schapen)kwamen colibacteri??n, alleen of in overwegend aantal, naast een menginfectie metenkele streptococcen, ana??robe bact., voor. Dit was dus te vergelijken met de puer-perale coli-septicaemie, zooals deze ook bij den mensch voorkomt. Verder kwam4 maal bij het rund Geburtsrauschbrand voor, veroorzaakt door den Frankelschengasbacil. In 2 gevallen werd een bipolaire bacil gevonden. Als gevolg van bacterie-uitscheiders werden 2 post-partem ontstane Gartnerinfecties waargenomen. Allereerst valt uit deze resultaten op, dat de puerperale streptococceninfectie, welke bijden mensch in 70 % der gevallen tot sterfgevallen aanleiding geeft, bij onze huis-dieren in slechts 30 % doodelijk verloopt. Bij deze streptococceninfeclies waren hetmeestal

normale parti of een geboorte met slechts geringe nadeelige gevolgen, terwijlbij de coliinfecties meer de zwaardere gevallen aanwezig waren. Uit dit resultaatmeent L??tje te mogen concludeeren, dat men bij de dieren in 30 % der gevallenmet het streptococcen-specificum Prontosil succes zou mogen verwachten. Verder bleek uit de sectie\'s, dat al deze puerperale infecties voor het grootstegedeelte het gevolg zijn van onvoldoende of gebrekkige hygi??nische maatregelen, dusdat het exogene infecties waren. Voor de coliinfecties zou vooral een besmetting metfaeces de oorzaak zijn. Teneinde deze verliezen te voorkomen, acht L??tje eennadere beleering van den veehouder noodzakelijk en aangewezen.



??? â€” 4i , Wat het tijdstip van optreden van deze puerperale infecties betreft, bleek, datde streptococceninvasies cultureel in reeds 3 gevallen 9, 12 en 18 uur na de partuskonden worden aangetoond ; een coligeval na 10 uur. De meeste noodslachtingenmet positieve bevinding kwamen voor na een tijdsduur van 24â€”96 uur post partem.E?Šn streptococceninfectie trad nog op na 192 uur en 6 coli-infecties zelfs na 216uur na de partus. Het bacteriologisch onderzoek werd bij alle diersoorten op dezelfde wijze verricht.Het meest besmette orgaan bij de streptococceninfecties bleek de nier te zijn, daaropvolgden dan respectievelijk de lever, milt en lichaamsklieren. Het minst is de muscu-latuur besmet. Bij de colisepticaemie staat de lever aan het hoofd, dan volgt de nieren hierna de milt. Lichaamsklieren en vooral de musculatuur zijn nog minder aan-getast dan bij de streptococceninfectie. Wat de 2 gevallen van Gartnerinfectie betreft, meent L??tje, dat

voor een entero-geen binnendringen van saprophytisch levende Gartnerbacillen en een belangrijkevermeerdering in het organisme, de gemiddelde tijd tusschen partus en tijdstip vannoodslachting te kort is. De 2 bovengenoemde gevallen werden veroorzaakt door eenexogene besmetting van den geboorteweg. In verband met het feit, dat elke partus bij. het moederdier doorgaans tot eentotale uitputting en vermoeidheid leidt, meent L??tje, dat men elke keuring van eennoodslachting na een zware partus kan vergelijken met die van een vermoeid, verhitslachtdier, waarbij slechte uitbloeding en mindere houdbaarheid van het vleesch inhet spel zijn. Dergelijk vleesch heeft veelal geen normale pH, ziet er donker, sterkvochtig uit, terwijl het bindweefsel van de achterbouten in den regel oedemateus is. De beoordeeling van aan leukose lijdende slachtdieren. Op grond van een onderzoek bij 50 leukoserunderen komt Gaedtkf. *) tot devolgende conclusies : Het

vleesch van ernstig zieke, aan leukose lijdende dieren moetsteeds als ongeschikt voor menschelijk gebruik worden beschouwd. Als ernstigeziekteverschijnselen moeten worden opgevat zwelling en verandering van verschil-lende vleeschlymphklieren, verder het optreden van leukotische gezwellen in ver-schillende lichaamsdeelen, vooral in het bekken en ernstige veranderingen in deskeletspieren, alsmede in verschillende organen. De beoordeeling van minder sterk leukotisch zieke dieren richt zich naar hetresultaat van het histologisch onderzoek. Als minder sterk leukotisch zieke dierenmoet men beschouwen die dieren, welke de boven aangegeven pathologische ver-anderingen niet hebben, maar slechts aan een vleeschlymphklier of orgaan afwijkin-gen hebben, welke op leukose wijzen. Verder zulke dieren die, zonder veranderingenin de vleeschlymphklier, kleinere gezwellen in het bekken hebben en eveneens dieren,waarvan de hartspier alleen

door haar macroscopische veranderingen leukose in hetbeginstadium doet vermoeden. Geeft het histologisch onderzoek van de skeletspieren uit het wortelgebied van devleeschlymphklier, alsmede van de inwendige darmbcenslymphklier cn liesplooikliereen sterke leukotische infiltratie met atrophie van de spiercellen te zien, dan is hetbetreffende dier als ongeschikt voor menschelijk gebruik te beschouwen ; wijst deskeletmuskulatuur van het aangeduide wortelgebied slechts op een geringe infiltratieof beschadiging van de spiercellen, dan is het dier als minderwaardig te beschouwen.De organen, als hart, lever en nieren moeten in alle gevallen worden afgekeurd. Het macroscopisch beeld van de vleeschlymphklieren kan bij de leukose, afgezienvan zeer ernstige gevallen, niet als doorslaggevend worden beschouwd voor de uit-eindelijke beoordeeling van het vleesch. Gaedtke wijst er nog op, dat de thans in Duitschland bestaande voorschriftenomtrent

de beoordeeling van aan leukose lijdende slachtdieren niet beantwoordenaan bovengenoemde eischen en dus zouden moeten worden gewijzigd. (In verband met het bovenstaande zij hier vermeld, dat Prof. Dobberstein te



??? Berlijn, in een cursus voor slachthuisdierenartsen in Leipzig, April 1939 gegeven,ook de leukose heeft behandeld en daarbij tot de conclusie kwam, dat men de leukosegeheel moet beoordeelen op gelijke wijze als andere gezwellen, er dus geen enkelereden is het slachtdier voorwaardelijk goed te keuren, doch de geheele beslissing zichmoet richten naar de wijze, waarop de leukotische cellen het organisme hebbendoorwoekerd. Wel moet men er rekening mede houden, dat dikwijls de nieuwvormin-gen zeer verspreid voorkomen en het dus noodzakelijk is, een Bink aantal diepeinsnijdingen in de muskulatuur te maken. Een bacteriologisch vleeschonderzoek is altijd noodzakelijk, daar juist bij derunderleukose sub finem vitae dikwijls een septicaemie kan optreden, waarbij somsparatyphusbacteri??n in het organisme kunnen binnendringen. De voedingstoestandis bij de runderleukose dikwijls zeer goed ; toch mag men hierin geen

aanwijzingzien voor een bijzonder goeden gezondheidstoestand, daar het dikwijls om patholo-gische vervettingen gaat, en juist in deze vetmassa nog leukotische woekeringenaanwezig kunnen zijn). De uitbreiding van de echinococcosis bij den mensch in Bulgarije. Bulgarije behoort tot de landen, waar de echinococcosis tamelijk sterk verbreidbij den mensch voorkomt. Weliswaar bestaan er geen statistieken voor het geheeleland, toch kon Mollow >) een overzicht verkrijgen op grond van het in zijn kliniekverzamelde materiaal. Deze echinococcosis is ongeveer even sterk verbreid onder de bevolking van hetplatteland als onder de bewoners der steden. Voor de overbrenging van deze ziektewordt in het algemeen de hond verantwoordelijk gesteld, toch moet echter eenoverbrenging nog dikwijls langs indirecten weg plaats vinden, daar zich onder dezieke personen dikwijl. verscheidene Joden bevinden, die gewoonlijk geen hondenhouden. Bij

de waargenomen ziektegevallen was in 46,8 % de lever, in 44,3 % de longen,in 4,8 % de nieren, jn ..>,] % de milt, in 1,1 % het abdomen en in 0,8 % de wervel-zuil zetel der echinococcusblazen. De longgevallen zijn in Bulgarije belangrijkfrequenter dan uit de statistieken van andere landen blijkt. De symptomen zijn dikwijls zeer vaag, zoodat een goede diagnose vaak onmogelijkis. Goede diensten bewees de reactie volgens Casoni, die in 85 % der gevallen eenjuist resultaat opleverde, terwijl de Weinberg-reactie slechts in 46 % een juist resul-taat gaf. De eosinophilie werd te zelden waargenomen om als diagnosticum te kunnenworden gebruikt. Therapie is een uitsluitend chirurgische. Door behandeling met R??ntgenstralen heeft Mollow slechts in sommige gevallenresultaat verkregen, zoodat Mollow deze methode niet voor de praktijk kan aan-bevelen. Over de beteekenis van de bepaling van de pH van het vleesch en depraktische

bruikbaarheid van verschillende pH bepalingsmethoden. Na een uitgebreid overzicht over de betreffende literatuur beschrijft Muller *)in het bijzonder de door Sch??nberg aangegeven pH-bepalingsmethode, welkemet nitrazingeel in oplossing (1 op 10.000) of als strooipoeder (1 op 100 deelenzeezand), als indicator wordt uitgevoerd. Bij deze methode zijn geen dure, ingewik-kelde apparaten noodzakelijk. Het nitrazingeel heeft een pH bereik van 6â€”7 ; dekleur van de oplossing 1 op 10.000 hangt sterk af van de pH-waarde van het gebruiktewater. Bij leidingwater, dat gewoonlijk een pH heeft van 6,8â€”7, vertoont de oplossingb.v. een blauwviolette kleur. Toch vond M??ller dat, als het vleesch maar eenigen tijd kon inwerken op denitrazinoplossing, de verkregen resultaten steeds met elkaar in overeenstemmingwaren. Als strooipoeder gebruikt, kon hij dit niet aanbevelen voor de praktijk. Het



??? bleek M??ller, dat men weer niet een te groote beteekenis aan de pH-waardenmoet hechten, daar zelfs bij reeds ingetreden bederf nog wel een lage pH kan voor-komen. De mceningen van de verschillende onderzoekers omtrent de pH, waarbij helvleesch als ongeschikt voor consumptie moet worden beschouwd, loopen nog aluiteen. Volgens Sch??nberg en Scholemann geeft een pH van 6,4 of daarboven, bijnoodslachtingen niet na de eerste 24 uren opgemeten, aan, dat het vleesch niet langhoudbaar is en in geen geval in het vrije verkeer mag worden toegelaten. Met dezeopvatting kan M??ller zich volkomen vereenigen. de Graaf. BOEKAANKONDIGINGEN. Hobday\'s Surgical Diseases of the Dog and Cat. 1939. Fourth Edition,Edited by James McCvnn. Professor of Veterinary Anatomy, Royal V\'eterinaryCollege, London. Prijs 15 sh. Bailli?¨re, Tindall and Cox, London. 15 Jaar na de derde editie van het bekende chirurgische werk van

Hobday is devierde uitgave bewerkt door James McCunn verschenen. Uiterlijk is het karakter vande oorspronkelijke uitgave grotendeels bewaard ; ook is de teksl niet veel uitgebreid.De leerstof is echter in vele opzichten gemoderniseerd en aangepast aan de verschil-lende nieuwere begrippen en technische mogelijkheden der latere jaren. Het werkis een der beste, zo niet het allerbeste op dit gebied. Vooral ook, omdat de materiekort en zakelijk en grotendeels daardoor ook duidelijk en overzichtelijk, weergegevenis. Vele in de vorige uitgave voorkomende afbeeldingen zijn ook nu weer opgenomen.Daaronder zijn er, die niet geslaagd kunnen heten. Verder is het illustratiemateriaalaangevuld met zeer instructieve tekeningen van den schrijver. Voornamelijk op hetgebied van het skelet. Ofschoon zoals vanzelf spreekt op verschillende onderdelenafwijkingen bestaan in inzicht, kan toch het geheel als zeer aanbevelenswaardigewetenschappelijke lectuur

worden beschouwd. Zowel voor den student als voorden dierenarts. Klarenbef.k. Prof. Dr. Wilhelm Kr??ger. Die Fortbevvegung des Pferdes. Heft 43 derAnleitungen der Deutschen Gesellschaft f??r Z??chtungskunde. Verlag Paul Parey.Berlin S.W. 11, 1939. Einzelpreis 2 R.M. Het is me een genoegen geweest dit boekje van 74 bladzijden te hebben gelezen.Prof. Kr??CER, die het onderwerp der voortbeweging van het paard zo geheel be-heerst, vermeldt in korte en duidelijke hoofdstukken wat de meer onderlegde paarden-kenner hiervan moet weten. Voor den veterinairen student en vooral voor hem, dieals ruiter iets meer wil weten van de verrichtingen van het dier, waarop hij zit enwaaraan hij zijn vriendschap heeft gegeven, raad ik de aanschaffing ten zeerste aan. Dr. Keelner-Daniel. Redders der menschheid. Doktoren als NOBEL-prijswinnaars. Bewerkt door Dr. W. B. Huddi.eston-Slater. Uitgever : J. M. Meu-lenhoff, Amsterdam. Wanneer de

studenten op college in kennis gesteld worden met den tegenwoordigenstand van een wetenschappelijk vraagstuk, bestaat er slechts een enkele maal degelegenheid hun een inzicht te geven in de vele moeilijkheden, die overwonnen zijn,voordat het moderne standpunt kon worden ingenomen. Het zal hun dan steedsgetroffen hebben welke strijd gevoerd is om tot de oplossing te komen, hoeveel moeiteen arbeid is besteed, voor de weg gevonden werd, die bewandeld moest worden enhoeveel proefnemingen van verschillenden aard werden gedaan om het gewensteresultaat te verkrijgen en voor zo ver mogelijk te bewijzen. Eenmaal afgestudeerd



??? zijn de problemen vaak vergeten of op den achtergrond gedrongen, omdat anderemeer dagelijkse en practische zaken de volle aandacht vragen. Niet allen zijn inde gelegenheid zich met een of ander onderdeel voortdurend wetenschappelijkbezig te houden. Deze zijn wel de gelukkigen en ondervinden aan den lijve de zwareweg, waarlangs de wetenschap voetje voor voetje ontwikkelt. Zij, misschien meer nogdan de anderen, zullen opzien tot de voormannen aan wier genie, moed, onder-nemingslust en vastberadenheid het gelukt is aan de natuur vele raadselen te ont-rukken. Voor een medisch geori??nteerd man en dat zijn de veterinairen door den aardhunner studie en werkkring allen, is het een genoegen te kunnen lezen in een werk,dat over de medische Nobelprijswinnaars handelt, deze niet alleen als levendemensen voor ons brengt, maar ons ook kennis laat nemen van het voornaamste watzij hebben bereikt en ons vaak vertelt van de

manier waarop de voortgang van dewetenschap is verkregen. Het boek spreekt uit den aard der zaak over strijd, maarwelk een verschil met dien, welke thans in de wereld woedt. Het gaat over den opbouwder medische wetenschap en over de kamp, die gevoerd is tegen den dood, die vroegerop veel meer manieren dan thans slachtofTers wist te maken. Het is een vlot geschreven boek, dat ons met bewondering voor de medischeNobelprijswinnaars vervult, de vele problemen laat zien, waarmede geworsteld isen wordt en dat niemand zonder voldoening ter zijde legt. Ik kan het ten zeersteaanbevelen. Krediet. Lehrbuch der Veterin?¤r-Physiologie, von Scheunert, A. Trautmann undF. W. Krzywanf.k. Berlin, Verlagsbuchhandlung Paul Parey, SW ii, Hede-mannstrasse 28 und 29, 1939. Prijs R.M. 24.â€”. (Voor buitenlanders 25% korting). Het was een goede gedachte van de schrijvers, het Lehrbuch der VergleichendenPhysiologie der

Hauss?¤ugetiere van W. Ellenberger f.n A. Scheunert, waarvanin 1925 de laatste uitgave versehenen was, niet te vernieuwen maar te vervangen.Zooals de schrijvers in hun voorwoord opmerken was de groote bloei van dePhysiologie in de laatste 20 jaren een reden daarvoor. Naam en karakter vanhet werk werden gewijzigd en een eerste winst schuilt reeds hierin, dat titel eninhoud meer met elkander in overeenstemming zijn, dan dit vroeger het geval was. De drie autoren, alle leerlingen van den veterinairen anatoom Ellen-berger, hebben getracht een boek saam te stellen, dat in kort bestek een over-zicht gaf van de stof der veterinaire physiologie. Zulk een taak is verre vaneenvoudig, en geheel afgezien nog van principieele moeilijkheden brengt denoodzakelijke beperking ernstige bezwaren mede. De schrijvers zijn erin geslaagd, in ruim 400 bladzijden zulk een overzichtsaam te vatten. De verschillende hoofdstukken werden deels door een

der schrijversafzonderlijk, deels door twee hunner of door alle drie gezamenlijk geschreven,waarbij dan elk een deel verzorgde. Natuurlijk kan men ten aanzien van de toegepaste selectie, die zeer ver door-gevoerd diende te worden, teneinde het werk binnen het ontworpen bestek tehouden, in meening verschillen. Het komt ondergeteekende voor, dat hier endaar de nieuwere aanwinsten der physiologie wel wat weinig tot haar rechtkomen, terwijl wel plaats werd ingeruimd aan oudere opvattingen en theorie??n.Enkele voorbeelden mogen dit toelichten. In het hoofdstuk Algemeene Zenuwphysiologie wordt lang gepraat over teeenvoudige zaken, terwijl nieuwe inzichten betreffende prikkelbaarheid en gelei-ding ontbreken. Dat bij den mensch en bij de hoogere dieren prikkeling vancentripetale zenuwen â€žvielfach" een zintuiggewaarwording opwekt, zegt nietveel en kan den jeugdigen lezer misleiden, te meer, daar verschillende reflexen,ook zonder

zintuiggewaarwording verloopende, niet genoemd worden. Aan devan ouds bekende electrotonusverschijnselen in de zenuw en aan de wetten van



??? Pfl??ger is een behandeling ten deel gevallen, die wel ietwat de behoeften vanden veterinairen student overschrijdt. In het hoofdstuk over urinevorming worden Ludvvig, Hkidemhain en Bowmanmet name genoemd en vinden hun theorie??n bespreking. De naam Richardskomt echter niet voor, en de morphologische methoden (vitaalkleuring enkleurstofuittreding) worden nog als de eenige representanten genoemd van dewerkwijzen, toegepast om de functie van het nephron op te sporen. Af en toe stuit men op een uitlating, waarmede men moeilijk \\ rede kanhebben. Zoo kan de spiertoon niet als overtuigingsstuk voor het discontinuekarakter van den tetanus gelden. De tijd dat men meende, dat spiertonuszonder electrische verschijnselen verliep, ligt achter ons. De uitspraak, dat gladdespieren een seconden lang durend latent stadium bezitten, is in strijd metnieuwere waarnemingen. De algemeene opmerking, dat bij gladde spieren

devermoeienis gewoonlijk sneller optreedt dan bij skeletspiercn wekt verwondering.Niet minder bevreemdt het te lezen, dat de prikkelwerking door den electrischenstroom, constante stroom en Faradaysche stroom worden genoemd, parallel zougaan met de stroomdichtheid. Trouwens enkele regels verder staat aangegeven,dat de spier in rust blijft, zoolang zij door een constanten stroom doorstroomdwordt. Meting van den intra-thoracalen druk geschiedde het eerst door Donders,en niet door Donder, zooals een paar maal aangegeven wordt. Bepaald simpel is de behandeling van het hart en van den bloedstroom. Optal van punten wordt den feiten geweld aangedaan. Onjuist is b.v., dat in hetuitdrijvingsstadium de kamersvstole isotonisch zou zijn. Het specifiek-veterinair-physiologische deel komt zeer goed tot zijn recht inhet door Krzywanek geschreven hoofstuk over spijsvertering en in dat overresorptie en verdere verwerking der voedingsstoffen

van de hand van Trautmann.Helder en overzichtelijk is ot>k het hoofdstuk over de physiologische-chemischegrondbeginselen van Krzywanfk, terwijl dat over de cndocrine klieren, ge-schreven door Trautmann, zich even prettig laat lezen en met bijzondere zorgbehandeld is. Het geheel is keurig uitgegeven en met 169 duidelijke figuren verlucht. J. Roos. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Noord-Holland. Kort verslag van de vergadering van de afd. Noord-Holland, gehouden op 20 Oc-tober 1939 te Alkmaar, welke vergadering speciaal gewijd was aan de tubercule>se-bestrijding. Aanwezig 17 leden en 3 gasten, waaronder collega Venema uit Bedum. Uit dc rapporten van de commissie de GmR-M.\\kkinga-SpRUYT-Dr. P. Stapel(de t.b.c.-bestrijding uit den economische!) gezichtshoek bezien) bleek duidelijk,hoe moeilijk de netto-verdienste of het eventueelc netto uurloon is te bepalen.Unaniem waren de rapporteurs het eens

dat de tarieven in streken met veel reactiesaan den lagen kant zijn. Overigens was de commissie ook van oordeel, dat mendaarnaast het fixum moet bekijken en dat maakt de geldende tarieven aanvaardbaar. Algemeen was men er voor de intradermale tuberculinatie toe te passen in de a.s.campagne. Er werd over geklaagd, dat de vergoeding voor de campagne 1938â€”\'939 nog steedsniet was uitbetaald. (In de daarop gevolgde vergadering van het D.B. der Provin-ciale Verceniging en de contactcommissie uit onze afdeeling is in overleg vastgesteld,dat voortaan de tuberculinatie-staten uiterlijk 1 Juni, volgende op de campagne,moeten zijn ingeleverd bij het secretariaat der Prov. Ver. Diegene, die ze dan nogniet heeft ingezonden, loopt kans geen vergoeding te krijgen).



??? Het rondschrijven van onzen Inspecteur Od?Š inzake het verplicht slachten deropen vormen in ambtelijke kringen gaf veel stof tot discussies. Bij de rondvraag deelde Dr. R. H. van Gelder mee, dat hij, gezien zijn ervaringin den afgeloopen winter, zijn stal-inspecteurs had ge??nstrueerd propaganda te voerenvoor het scheiden van reactieviije en reactiedieren in de stalperiode. Collega Hoogstraten vond de categorie â€žverdacht van open t.b.c." buitengewoonlastig. (Bij de Noord-Hollandsche Vereeniging is het z???? geregeld, dat men een dierâ€žverdacht van open t.b.c.", kan laten slachten, mits de Inspecteur Od?Š dit goed vindt.De betreffende eigenaar krijgt zijn bijdrage voor den open vorm, momenteel ?’ 35.â€”,????k als er bij de sectie geen t.b.c. aanwezig blijkt te zijn). Hoogstraten zou liever zien, dat er op risico geslacht mocht worde.; (dus, indieng?Š?Šn open vorm, dan g?Š?Šn uitkeering!). Inspecteur Od?Š antwoordde hierop, dat hij

zich steeds op een ruim standpuntheeft gesteld en dat hij bijna nooit toestemming weigert tot slachting. Het idee Hoogstraten vond veel bijval. (In het eerder genoemde onderhoudvan D.B. der Prov. Ver. en de contactcommissie zag v ooral Insp. \'t Hooft grootebezwaren tegen dit voorstel. Zijns inziens zouden de boeren er dan niet zoo spoedigtoe over gaan een dergelijk verdacht rund te laten slachten en dit zou niet in hetbelang der bestrijding zijn. Inmiddels is dit punt daar aangehouden). Coll. Venema vestigde nog even de aandacht op het t.b.c.-rapport, gepubliceerdin het T. v. D. Men besloot hiervoor, mede op aandringen van Insp. Od?Š, eenaparte vergadering te beleggen na de a.s. campagne. Hierna sluiting. De Secretaris, Rempt. Afdeeling Noord-Holland. Kort verslag van de vergadering van 25 November 1939, die gezien het saaieprogramma, vrij goed bezocht was. Prof. Schornagel vertegenwoordigde hel Hoofd-bestuur. Coll.

Hakkestkegt werd met algemeene stemmen als lid der afdeeling aange-nomen. Coll. R. H. Veenstra werd verkozen in de vacature Dr. C. Postma. De collegae Sieswerda en Gf.erlings werden verkozen tot afgevaardigde en plv.afgevaardigde voor de a.s. Alg. Vergadering van de Maatschappij, waarna debeschrijvingsbrief dier vergadering behandeld werd. De contact-commissie bracht verslag uit over het onderhoud met het D.B. derProv. Ver. lot bestrijding der t.b.c. c.a. Speciaal het punt â€žhet niet uitbetalen dooi-de Prov. Ver. van ni uwkoopen, die in de t.b.c.-campagne (staltijd tol 15 April d.a.v.)11a het stalonderzoek getuberculineerd worden" gaf veel stof tot praten. Men was het er over eens, dat het practisch z???? gaat gebeuren, dat het in hetfinantieel belang zal zijn van den dierenarts om de t.b.staten zoo lang mogelijk vastte houden. Bij de rondvraag vestigde coll. Kruiswijk er de aandacht op, dat hij verschillendemalen diarrhee bij

paarden zag na het voeren van bepaalde Bertels-koekjes. Depaarden eten ze slecht en zijn daarna erg dorstig. Coll. de Gier zag het bij koeien. Dr. R. H. van Gelder zag den laatsten tijd herhaaldelijk het zoogenaamdeâ€žmelkgebrek" optreden. Citras natricus heft het op. Na sluiting van deze vlot verloopen algemeene vergadering vereenigden zich velecollega\'s aan een bijzonder gezellig diner. De Secretaris Rempt.



??? VERSLAGEN, BERICHTEN. Rijks-Universiteit Utrecht. Inaugurale rede van Prof. Dr. J. A. Beijers. Dr. J. A. Beijers, benoemd tot gewoon Hoogleeraar in de Faculteitder Veeartsenijkunde aan de Rijksuniversiteit te Utrecht om onderwijs tegeven in de bijzondere ziektekunde en geneesleer van de niet-parasitaireen de niet-infectieuse ziekten, de gerechtelijke veeartsenijkunde, de ge-schiedenis der veeartsenijkunde, kliniek en buitenpraktijk, zal zijnambt aanvaarden op Maandag 15 Januari met het uitspreken vaneen rede, welke gehouden wordt des namiddags te 2 uur (precies)in de Aula der Rijksuniversiteit. Verslag van den Veterinairen Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid,belast met het toezicht op de naleving van de Vleeschkeuringswet (Stbl.1919. No. 524) over het jaar 1938. (Verslagen en mededeelingen betreffendede Volksgezondheid. Oct. 1939, No. io,. Het betrekkelijk tijdig verschijnen van dit jaarverslag zal door allen, die belang-

stellen in de verdere ontwikkeling van de organisatie der vleeschkeuringsdienstenen de wijze waarop zij hunne werkzaamheden ontplooien op hoogen prijs wordengesteld. Nevens de gebruikelijke mededeelingen, zijn in dit verslag duidelijk twee richt-lijnen te ontdekken, die nader aangeven, hoe een juiste handhaving dezer wet wordtnagestreefd. In de eerste plaats komt in verhoogde mate tot uiting het vormen van kringenvan gemeenten, die te samen de uitvoering dezer wet regelen, waarbij dan meestaleen z.g. volainbtelijke dienst wordt ingesteld. Het zou te ver voeren alle voorbeeldenhiervan op te sommen. Het behoeft geen betoog dat hiermede de uniformiteit van de uitvoering der wetwordt gediend. Daar waar de uitgestrektheid van den kring zulks vereischt, zullenter plaatse gevestigde practiseerende dierenartsen als keuringsveeartsen daaraanverbonden kunnen worden. Men dient daarmede op velerlei wijze het algemeen belang en tegelijk

de belangeneener goede diergeneeskundige verzorging ook op het land. Dan wordt in dit jaarverslag voor de eerste maal melding gemaakt van de werk-zaamheden van Dr. S. G. Zwart als veterinair inspecteur van de volksgezondheid,belast met de controle op de uitvoering van de vleeschkeuringswet, waarbij hemals ambtsgebied het geheele land werd aangewezen. Ongetwijfeld zal van de in dezefunctie uitgeoefende werkzaamheden een prikkel uitgaan tot goede uitvoering derwet. Een aantal opzichters van den veeartsenijkundigen dienst zijn tijdelijk benoemdtot â€žcontroleur", toegevoegd aan den Inspecteur van de volksgezondheid, belastmet het toezicht op de naleving van de vleeschkeuringswet. Den Inspecteurs werdhiermede een corps ambtenaren terzijde gesteld, die bij hunne werkzaamheden alsopzichter van den veeartsenijkundigen dienst kunnen letten op overtredingenvan de vleeschkeuringswet c.a. en b.v. bij eventueel ontdekken

van frauduleuzeslachtingen enz. krachtens de â€žGezondheidswet\'\' bevoegd zijn processen verbaalop te maken. Afgewacht zal nu moeten worden of het aldus versterkte controleerende apparaatinderdaad de euvels zal weten uit te roeien, die in sommige streken terzake van deuitvoering der vleeschkeuringswet zoo nu en dan aan den dag treden. Zou eendefinitieve oplossing niet binnen korten tijd bereikt worden, dan zal door versterkingvan het personeel in resp. vergrooting van de â€žambtelijke" kringen zonder twijfeleen goede controle tot stand gebracht kunnen worden.



??? Uitvoerig wordt in het verslag stilgestaan bij de omvang van de werkzaamhedender destructie-inrichtingen. Het euvel van het onbewaakt langs den weg liggen dercadavers totdat zij worden weggehaald, wordt nog wel genoemd, schijnt echterbelangrijk te zijn afgenomen. Merkwaardig is, dat hoewel uitvoerige gegevensworden verstrekt over het aantal vernietigde dieren resp. het aantal gereden kilo-meters, niets wordt medegedeeld over de opbrengst aan nuttige stoffen, met uit-zondering van de Destructor te Winterswijk, die deze belangrijke gegevens welmededeelt. Een woord van hulde verdient de oplossing van het destructie vraagstuk, datvoor de Provincie Zeeland gevonden is. Practisch kan men zeggen dat thans de ge-legenheid tot nuttig verwerken der afgekeurde dieren en deelen overal gegeven is.Moge thans bij de keuringsdiensten overal aandacht besteed worden aan het opafdoende wijze verzamelen dezer stoffen. Ongetwijfeld is

op dit terrein voor boven-genoemde controle-ambtenaren nog wel een en ander te doen. De voorwaardelijke goedkeuring tot verkoop in het klein onder toezicht wordtop twee plaatsen in het verslag besproken. Reeds in den aanvang geeft Prof. Bergerin enkele ambtelijke brieven als zijn meening te kennen, dat het mogelijk zou zijnvleesch, dat in de kring A voorwaardelijk is goedgekeurd, in de kring B onder toe-zicht te verkoopen. Moge zulks een enkele maal bij hooge uitzondering noodzakelijkzijn (verkoop van â€žaangehaalde" dieren), als regel moet hiertegen ten stelligste wor-den geprotesteerd. Bij het in het leven roepen dezer instelling heeft de bedoeling voorgezeten, dathet aldus beoordeelde vleesch alleen in den kring waarin het gekeurd werd in con-sumptie zou worden gebracht, zoodat de keurende ambtenaar daarvoor de volleverantwoordelijkheid zou blijven dragen. De veelal mindere houdbaarheid van ditvleesch, alsmede de zij het

geringe afwijkingen in andere eigenschappen (kleur,consistentie enz.) maken dat men geen ambtenaren van een anderen kring met dezeverantwoordelijkheid kan belasten. De gevonden oplossing, dat B. en W. voor zulk een dier een verkoopplaats in deandere gemeente aanwijzen, is in strijd met de bedoeling der betrokken bepaling. Bedoeld is dat B. en W. tot wederopzegging lokalen aanwijzen waar al het vleesch,dat daarvoor door den keuringsveearts wordt bestemd, zal worden verkocht enzeker niet, dat zij zulks voor elk geval op nieuw zullen bepalen. Er zijn verschillendehygi??nische gronden aan te voeren, die het noodzakelijk maken tegen een verdervoortgaan op dezen weg ernstig te waarschuwen. Bij de opsomming van de gebreken, die bij de uitvoering van dit onderdeel aanhet licht treden (blz. 730 e.v.), blijkt wel hoe lichtvaardig daarmede in tal van ge-meenten is omgesprongen. Moge het Dr. Zwart gelukken hierin de zoowel uit hy-

gi??nisch als economisch oogpunt noodige verbeteringen ten spoedigste aan te brengen. Stappen wij van het organisatorisch gedeelte over op het eigenlijk diergenees-kundig-hygi??nisch gedeelte van dit verslag, dan blijkt dat daar inderdaad goederesultaten werden bereikt. Eigenlijke vleeschvergiftigingen kwamen niet voor, twee gelukkig niet ernstigegevallen van botulismus zijn gesignaleerd ; veroorzaakt door spek resp. ham welkeop huishoudelijke wijze waren verduurzaamd. Toepassing van het bacteriologisch onderzoek blijkt een afdoend middel bij descheiding der ernstig zieke dieren in die, welke nog wel (zij het voorwaardelijkkunnen worden goedgekeurd en die waarvoor slechts afkeuring overblijft. De dalingder echinococcosis in het bijzonder in Friesland zet zich regelmatig voort. Het verslagvermeldt uitvoerige gegevens over het aantreffen van cysticercosis in onderscheidenesoorten van keuringsdiensten. Zal men deze mededeelingen

moeten zien om overaltot de noodige waakzaamheid aan te sporen ? Voor gegevens over het aantreffen van tuberculose, paratuberculose enz. mogenaar het verslag verwezen worden.



??? Een zeer nuttige lijst van keuringsdiensten, met gegevens over personeelbezettingen de aanwezigheid van noodslachtplaatsen resp. openbare slachthuizen besluitdit belangrijke verslag, waarvoor den opstellers hier gaarne een woord van huldezij gebracht. C. F. v. O. Het 12de Internationale Congres voor Bijenteelt te Z??rich. Dit congres werd gehouden van 6â€”g Augustus 1939, gevolgd door samenkomstenvan 11 â€”12 Augustus in de afdeeling voor Bijenziekten te Bern, welke deel uitmaaktvan de Milchwirtschaftliche Anstalt aldaar. 21 Naties waren vertegenwoordigd metruim 200 leden, van Nederlandsche zijde waren voor de vereeniging voor Bijenteeltin Nederland aanwezig de voorzitter en secretaris, de heeren Mr. Ridder vanRappard en Joustra, benevens nog 10 leden en ondergeteekcnde in opdracht vande Nederlandsche Regeering. Op het congres is het gebied der bijenteelt in alle onderdeelen ter sprake gekomen.Zoowel van

den wetenschappelijken als van den practischen kant ; onderwerpenvan biologischen, economischen, technischen en van hygienischen aard. Dc biologische onderwerpen betroffen: ie. Eine neue Auffassung vom Gesell-schaftsleben der Honigbiene, B. D. Milojevic. 2e. Beobachtungen ??ber den Begat-tungsHug der K??nigin, J. Hedberg. 3e. A new theory of the cause of swarming,Mrs. M. Hoopf.r. 4e. L\'abeille brune ?¤ la Rivi?¨ra, Ph. J. Baldensperger. De economische beteekenis werd behandeld in de volgende referaten : ie. Tracht-verh?¤ltnisse und Honigarten in Schweden, A. Lundgren. 2e. Trachtverh?¤ltnisse,Honigarten und Honigmarkt im Elsasz, E. Basy. 3e. Bienenzuchtverh?¤ltnisse inNorwegen, R. Lundf.r. 4e. Bienenzucht in Estland, A. Prima. 5e. Trachtpflanzenund Honigarten in Estland, E. Karmo. tie. Obstbau und Bienenzucht in derSchwciz, F. Kobel. 7e. Von schweizerischen Honigmarkt, A. Lehmann. 8e. Bienen-zucht in

Argentinien, M. Schreck. 9e, Honig und Gesundheit, L. Bahr. Tot de technische vragen behoort o.a. dc vraag hoe de productiviteit van een volkte verhoogen. De verbetering van het moedcrdier in dc kolonie is daartoe ?Š?Šn dervoornaamste middelen. De koninginneteelt wordt in sommige landen, o.a. in Zwitser-land, op wetenschappelijken grondslag gedreven. De betreffende organisatie staathier onder leiding van den dierenarts Dr. M. Hunkeler. Sinds ruim 50 jaar bestaater een organisatie van observatiestations, alsmede een controlesysteem voor honing,welke beide tot de bloei van dc bijenteelt in dit land belangrijk hebben bijgedragen. De behandelde onderwerpen waren : ie. The value of Hive Records, R. W. Frow.2e. Von der schweizerischen Rasscnzucht, M. Hunkeler. 3e. Sur 1\'?Šlevage desreines, E. Giraud. 4e. Ueber die M??glichkeit der K??niginenzucht auszerhalb desStockes, B. D. Milojevic. 5e. Die Bildung kleiner Begattungsv??lker.

J. Hedberg. Op het gebied der bijenziekten is gesproken over : ie. Bienenkrankheiten imElsasz, A. Baldensperger. 2e. Dysentery of Bees and winteringproblems, H.Lamji. 3e. Die Wirkung der Nosema. Infektion auf die einzelne Biene, F. Lotmar.4e. Die Bedeutung der K??niginenkrankheiten f??r die Bienenzucht, W. Fyg. 5e.Nosema in den Niederlanden, A. J. Winkel. Voor Nosema bestaat, vooral in Zwitserland, groote belangstelling, daar hier insommige jaren duizenden volken aan deze ziekte te gronde gaan. Voor de Neder-landsche bevindingen was dan ook veel aandacht. Dc referaten der Zwitserschesprekers werden in verband met tijdsgebrek te Bern gehouden. Het zij opgemerkt, dat de bijenteelt in Zwitserland op een hooge trap van ont-wikkeling staat en de belangstelling van Staatswege voor deze teelt groot is. Op hetlaboratorium voor bijenziekten te Bern onder leiding van Dr. Morgenthalerwerken 4 gestudeerde personen en twee met

een vooropleiding eener middelbaartechnische school. Verschillende buitenlanders komen hier jaarlijks 6â€”8 wekenstudeeren. Gedurende deze, voor de deskundigen op ziektegebied meest vruchtbare dagen,hadden verschillende interessante besprekingen en demonstraties plaats op het gebied



??? van broedziekten en Nosema, van een dubbel-infectie van Nosema en Malpighiella.mijtziekte en koninginneziekten. De bioloog Fyg had gedurende de laatste jaren alleen bij koninginnen 61 ver-schillende afwijkingen gevonden. Ondergeteekende was in de gelegenheid eenbijenziekte gepaard met groote sterfte te demonstreeren, in Februari van dit jaarin Gelderland waargenomen en voordien nog nergens geconstateerd. Dat het gebied der bijenziekten nog talrijke onopgeloste vragen heeft, bewijst hetgroote aantal negatieve bevindingen, dat ook op het laboratorium te Bern telkenjarevoorkomt. Bij de besprekingen over de plaats v oor het volgend congres in 1941 heeft de Ver-eeniging voor Bijenteelt in Nederland de aanbieding gedaan, Nederland daarvooraan te wijzen, welk aanbod werd aangenomen. In Amsterdam zal dit congres wordengehouden. Tenslotte een opmerking van verschillende zijden gehoord en welke ook voor debestrijding

van ziekten hier te lande haar waarde heeft. Voor ieder land is Zwitserland het voorbeeld, waar, zoowel wat betreft de organi-satie op bijenteeltkundig als op ziektekundig gebied, het meest is bereikt. Zoowelvan de zijde van dit land als later ook van Engeland is er sinds jaren met nadrukop gewezen, dat op het gebied van ziektebestrijding samenwerking tusschen deverschillende instanties van groot belang is. Hiertoe behoort o.a. een nauwkeurigeopgave van alle ziekten en ziektegevallen, welke worden waargenomen. Deskundigenuit beide landen zijn inet recht van meening, dat een land, waar geen officieelestatistiek wordt gehouden, geen recht heeft te beweren, dat op zijn gebied ziektenminder voorkomen clan in andere landen. Er zijn reeds verschillende landen, waarde veeartscnijkundige dienst over gegevens betreffende het voorkomen van ziektenbeschikt, hetgeen blijkt uit de statistieken, uitgegeven door het Office Internationaldes

Epizooties. Betreffende broedziekten, Nosema en mijtziekte verschenen in dezemededeelingen geregeld opgaven van Zwitserland, Roemeni??, Joegoslavi??, Oosten-rijk en Belgi??. Wellicht dat in 1941 op het te Amsterdam te houden congres Nederland de mede-deeling kan doen, dat in den vervolge ook hier officieele statistische gegevens terbeschikking staan over het voorkomen van bijenziekten. Winkel. Rijks-Universiteit l\'trecht. Bij Kon. Besluit v an 4 December 1939 is tijdelijk aan Dr. E. H. Vogelenzang,apotheker van het Stads- en Academisch Ziekenhuis te Utrecht, opdracht verleendtot het geven van onderwijs in de artsenijbereidkunde aan de studenten in de Vee-artsenijkunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht. VLEESCHHYGI?‹NE. De herziening van de vleeschkeuringswet. In het Voorloopig Verslag over het elfde hoofdstuk van de Rijksbegrooting voorhet dienstjaar 1940 wordt bij afdeeling IV, Volksgezondheid over de herzieningvan

de Vleeschkeuringswet o.a. gezegd : In de pers zijn herhaaldelijk berichten verschenen, waaruit bleek, dat binnenkorteen wetsontwerp tot herziening van de Vleeschkeuringswet zou worden ingediend.Deze leden zouden het op prijs stellen, wanneer dit gerucht spoedig door de feitenzou worden bevestigd. Het gemeenteraadsbesluit van de gemeente Dantumadeel tot wijzigingvan de instructie (salarisverlaging^ voor den keuringsveearts door deKroon niet goedgekeurd. De Raad der gemeente Dantumadeel besloot bij besluit van 2 Maart 1939, deinstructie voor den keuringsveearts, hoofd van dienst, in de gemeente in dier voegete wijzigen, dat de jaarwedde van dezen functionaris zou worden teruggebracht



??? van ?’ 1920.â€” tot ?’1500. . Nadat dit besluit door Gedep. Staten was goedgekeurd,ging de Inspecteur te Leeuwarden daartegen bij de Kroon in beroep, daarbij aan-voerende, dat zijns inziens de jaarwedde van ?’ 1920.â€”- aan den hoogen kant was,maar een wedde ad ?’1750.â€”, alsmede een vergoeding voor vervoersonkosten ad?’ 120.â€” in overeenstemming zou zijn met de te verrichten diensten, zooals een enander ook is neergelegd in de voor zijn ambtsgebied ontworpen salarisregeling vanalle keuringsambtenaren. Bovendien wees de Inspecteur er nog op, dat de voorgestelde weddeverlagingniet in het belang van den dienst zou zijn en ook geheel onbillijk, terwijl de Ministervan Sociale Zaken de meening is toegedaan, dat de vergoedingen voor de onkosten,verbonden aan betrekkingen van keuringsambtenaren, zooveel mogelijk los dienente.worden gemaakt van de bezoldiging, met welke opvatting de door de gemeente-raad

vastgestelde wedderegeling niet in overeenstemming is. Ook deed het er nietstoe, dat het vastgestelde salaris van ?’ 1500.â€” gebaseerd is op de salarieering geduren-de een proefjaar en is weinig beteekenis toe te kennen aan het feit, dat de HeerVenema, de keuringsveearts, hoofd van dienst, bereid was een benoeming op boven-bedoelde voorwaarden aan te nemen. De Kroon overwoog in haar uitspraak, dat met het oog op den aard en denomvang van de werkzaamheden van den onderhavigen keuringsveearts de belooningvan dezen functionnaris en de vergoeding voor vervoersonkosten tezamen redelijker-wijze niet minder zal mogen bedragen dan J 1720.â€” \'sjaars, waarbij het dan voor-keur zal verdienen het salaris en de vergoeding van vervoersonkosten afzonderlijkvast te stellen. de Graaf. Veterinaire luchtbescherming. Ondcrgeteekende heeft met een dertigtal collega\'s, waaronder17 paardenartsen, het voorrecht gehad aanwezig te

kunnen zijn inhet instituut van Prof. Dr. Kxarenbeek op Zaterdag 9 Dec. j.1. Met zeer groote belangstelling werd geluisterd naar de beantwoordingvan de ingekomen vragen. Prof. Klarenbeek heeft ons op duidelijkewijze uiteengezet de vele problemen, die zich op dit gebied voordoenen ons doen inzien dat de veterinaire luchtbescherming bijv. voorlegerpaarden en voor den veestapel op het platte land buitengewonevoorbereiding vereischt. Indien er de noodige voorzorgen worden ge-troffen is bescherming mogelijk, hoewel in vele gevallen, o.a. vooralook wat betreft de behandeling van getroffen dieren, men zich zalmoeten afvragen of eventueele maatregelen economisch te verant-woorden zijn. De invloed van phosgeen en mosterdgas werd uitvoerig besprokenin verband met de ingekomen vragen en wel speciaal het v????rkomenvan besmetting, de behandeling van de getroffen dieren en ten slottede therapie van de door het strijdmiddel (gas of

vloeistof) ontstaneaandoeningen. De noodzakelijkheid van gaspak en gasmasker om onszelf te beschermen gedurende de hulpverleening werd naar vorengebracht. De inwerking van (gekleurd) mosterdgas op verschillende voedings-middelen en andere stoffen werd ons proefondervindelijk getoond.Het bruikbaarmaken van besmette voedingsmiddelen kwam ook tersprake en hierbij werd de aandacht gevestigd op het verschil tusschenmosterdgas en lewisiet - dit laatste bevat n.1. arsenicum.



??? Hierna een korte pauze, waarin wij onder het genot van een aan-geboden kopje koffie, uit de lallooze vragen die maar steeds weerwerden gesteld en even prompt beantwoord, konden beluisteren hoegroot de belangstelling voor de V. L. wel is. Na de pauze heeft Dr. R. H. van Gelder ons verteld hoe hij inzijn omgeving (Amsterdam) de V. L. heeft georganiseerd. Dit is opzichzelf dus een heel andere zijde der V. L., maar, zooals uit devele aangehaalde voorbeelden duidelijk bleek, ook een terrein metvele, soms bijna niet te â€žnemen" hindernissen. De voorlichting van de boerenbevolking moet zoodanig zijn, dater feitelijk op ieder groot bedrijf hulpkrachten worden gevormd, diein de verschillende gevallen kunnen optreden en dan tevens voorzienzijn van de noodige hulpmiddelen. Deze eerste hulp moet dan latei-als de dierenarts komt â€” deze kan niet overal tegelijk zijn â€” - helpenbij de ontsmetting en behandeling van patienten. De bezwaren

verbonden aan het gasdicht maken van stallen envoorraadschuren en ook vooral niet te vergeten het beperken vanbrandgevaar op de boerderij zijn velerlei. Alleen met taaie volhardingvan hen die geroepen zullen zijn hier voorlichting te geven zal tochveel te bereiken zijn â€” ware het alleen maar dat in de eerste plaatsin de ure des gevaars paniek voorkomen wordt. Het was reeds over half een toen een der aanwezigen met enkelewoorden Prof. Dr. Klarenbeek en Dr. van Gelder namens allenhartelijk dankle voor dezen leerzamen morgen. Aug. Diemont Jr. PERSONALIA. Th. Stegenga verhuisd van Amsterdam naar Uitgeest (praktijk overgenomen vanD. Mulder).



??? VERMEERDERING VAN ONZE KENNIS OMTRENTENKELE INWENDIGE ZIEKTEN DER GROOTEHUISDIEREN. Rede, uitgesproken bij de aanvaarding van het ambt van gewoon Hoog-leeraar aan de Rijks LTniversiteit te Utrecht op den 15en Januari 1940. door Dr. J. A. BEIJERS. Mijne Heeren Curatoren, Dames en Heeren Professoren, Lectoren,Privaatdocenten, Conservatoren, Assistenten en Studenten dezerUniversiteit en voorts Gij allen, die deze plechtigheid met Uwetegenwoordigheid vereert, îr gewaardeerde Toehoorderessen en Toehoorders, In dit uur, waarin ik mijn ambt aanvaard, zou ik gaarne U eenigdenkbeeld willen geven van de taak, die mij is opgedragen en van hetwerk, dat wacht, maar vooral ook van de vorderingen, die op ditonderdeel van de diergeneeskunde zijn bereikt. Het eerste gedeelte van mijn nogal langademige onderwijsopdrachtverplicht mij te doceeren de bijzondere ziektekunde en geneesleer vande niet-

parasitaire en niet-infectieuze ziekten. Het wegens bezuiniging opheffen van het lectoraat in klinischeonderzoekingsmethoden, tot nu toe door mij vervuld, is gemotiveerddoor de propaedeutische kliniek te beschouwen als behoorende bij debijzondere ziekteleer. Ik heb daar theoretisch geen enkel bezwaartegen : het eenige practische bezwaar is, dat mijn nieuw ambt niet inde plaats van het oude komt, doch beide nu zijn samengevoegd. Daar-mede is de vroegere toestand, die van 1881 tot 1918 heeft bestaan,weer hersteld. Gelukkig vind ik troost in de gedachte, dat ik al devoorbijgegane jaren met zeer veel genoegen de propaedeutische kliniekheb onderwezen, omdat ?¨n de studenten ?¨n ik overtuigd waren van denoodzakelijkheid eener goede voorbereiding tot het volgen der klinischelessen en ik daardoor steeds gedragen ben door de groote belangstellingen ambitie van de zijde mijner leerlingen. In hetzelfde jaar 1881, dat om verschillende redenen

een belangrijkjaar was voor het veeartsenijkundig onderwijs door de reorganisatie,die de toenmalige directeur Dr. W\'irtz aan de voormalige Rijksvee-artsenijschool wist door te voeren, kwam ook de splitsing tot stand vande bijzondere ziektekunde en geneesleer in die der parasitaire enbesmettelijke ziekten en die van de niet-parasitaire en niet-besmettelijke.Het eerste gedeelte nam de directeur voor zijn rekening, het tweedewerd aan Dr. Thomassen- opgedragen. Deze indeeling vindt menniet in het buitenland : toch is zij zeer doelmatig gebleken en hetgetuigt voor den scherpzinnigen en vooruitzienden blik van den 4 LXV1I



??? erninenten, maar later helaas zoo conservatief geworden YVirtz, dathij toen reeds de noodzakelijkheid eener splitsing inzag, in verbandmet de snelle uitbreiding onzer kennis van de parasitologie en debacteriologie. Thans kan zeker niemand meer van ?Š?Šn persoon eischen, dat hijbeide onderdeelen van de specieele pathologie beheerscht. Een groot voordeel der splitsing is ook geweest, dat men bij ons veelmeer werk en studie kon maken van de orgaanziekten. In vele landen isdeze lange jaren verwaarloosd geworden, vooral in die met een exten-sieve veeteelt. In dergelijke streken toch gaat de belangstelling voor-namelijk uit naar de â€žheerschende" ziekten, de epizo??tie??n en heefteen individueele behandeling van het zieke dier geen economischebeteekenis. Bovendien ontbreekt er dikwijls de noodige veterinairehulp om anders te doen: zich niet uitsluitend te werpen op massa-behandeling. De taak van den Nederlandschen

dierenarts hier te lande is dan ookeen gansch andere dan die van hem in onze koloni??n. Naast leidinggeven aan de veeteelt heeft deze tot taak te waken tegen besmettelijkeziekten. Hij behoort van alle in de tropen voorkomende heerschendeziekten een grondige kennis te bezitten, zoodat hij ze dadelijk weette onderkennen en maatregelen kan nemen in het dikwijls zeer uitge-breide gebied, dat aan zijn zorgen is toevertrouwd. Een individueelebehandeling beperkt zich tot de waardevolle ge??mporteerde dierenen luxe dieren, in en om de grootere plaatsen. In landen als Nederlandmet een intensieve veehouderij en een veestapel, waarvan de waardevele honderden millioenen guldens bedraagt en ieder dier afzonderlijkgeldelijke beteekenis heeft, is natuurlijk de strijd tegen de besmettelijkeziekten een even belangrijke als elders. Doch daarnaast speelt voor den Nederlandschen practicus deindividueele behandeling een minstens even groote, zoo

niet belangrijkererol. Deze arbeid stelt bovendien aan hem hooge eischen van vakkennis ;bij de meeste orgaanziekten moet hij op eigen beenen staan, hij moetzelf zijn diagnose, prognose en therapie bepalen en hij derft de hulpvan den laboratoriumwerker, die hij voor de besmettelijke ziektenzoo dikwijls moet inroepen. Omgekeerd is de veterinaire bacterioloogop zuiver klinisch gebied meestal weinig geschoold en kan dit door desteeds zich uitbreidende kennis der orgaanziekten ook niet zijn. Vaakheeft mij getroffen de geringe belangstelling voor gewone klinischevraagstukken bij buitenlandsche collegae met internationale repu-tatie op het gebied der infectieziekten. Ik vrees met groote vreeze, dat de aanstaande practizeerende dieren-arts hopeloos zou verdwalen in de groote hoeveelheid theoretische stof,die hij op het geheele gebied der specieele pathologie krijgt te verwerken,indien hij niet in de kliniek dagelijks gelegenheid kreeg het

onderzoeken de demonstratie van pati??nten bij te wonen. Want Wirtz heeft in1881 aparte kliniek voor parasitaire en besmettelijke ziekten inge-



??? steld. Ik geloof dat dit goed gezien is, zoowel voor de eischen derpraktijk als voor het goed functionneeren der kliniek zelve. Dit systeemveronderstelt echter en maakt noodig een nauwe samenwerking tus-schen het instituut van parasitaire en infectieziekten en de internekliniek. Dc docent voor inwendige ziekten moet zich op de hoogtehouden van de vorderingen der kennis van de besmettelijke en parasi-taire ziekten, maar dit kan slechts in groote lijnen geschieden. Wantden internist begint het te duizelen als hij, blij zijnde met eenige kennisvan paratyphusbacillen, verneemt, dat er momenteel reeds meer dan50 Salmonella-stammen worden onderscheiden, dat hij hopeloos onvol-ledig is met zijn diagnose streptococcen-mastitis, waar de bacterioloogsedert enkele jaren eenige tientallen soorten streptococcen uit het ziekeuier heeft gekweekt. Al deze specialistische kennis kan hij niet bijhouden ;met spanning zal hij afwachten welke praktische

resultaten er mogelijkuit voort zullen komen. De klinicus is in staat klinisch materiaal aanzijn collega voor besmettelijke ziekten te bezorgen, zoowel voor diensresearch werk als voor zijn onderwijs. Voor de parasitologie geldt ditevenzeer. Gaarne zeg ik mijn volle medewerking toe, opdat zoowelde bacterioloog als de parasitoloog voeling kan houden met de praktijk. Thans wil ik U een zeer kort overzicht geven van de ontwikkelingder interne cliniek en van onze kennis der orgaanziekten gedurendede afgeloopen 30 jaren. Ik neem juist die periode, omdat ongeveer in1907 de groote verbetering van het veterinair onderwijs kwam, toende macht van den dictatorialen directeur der Veeartsenijschool Wirtzging tanen, de Regeering begon in te zien, dat zij een grooten achter-stand had in te halen en daarom verschillende nieuwe docenten werdenaangesteld. Daartoe behoorde ook mijn voorganger Wester, die metongekende energie en werklust zich op zijn

nieuwe en omvangrijketaak wierp. Hij begreep dadelijk dat nog veel aan onze klinischeonderzoekingsmethoden ontbrak en dat bovenal veel meer aandachtmoest worden geschonken aan chemisch onderzoek en klinische micro-scopie. Eenige jaren later werd ik belast, eerst als conservator, daarnaals lector met dit onderdeel. De clinische opleiding der a.s. dieren-artsen is door Wester enorm verbeterd en op hoog peil gebracht,wat iedere practicus gaarne zal beamen. Het eenvoudige, maar goedingerichte clinische laboratorium wekte destijds de jalouzie op van denbuitenlandschen bezoeker en zonder chauvinisme mag ik zeggen, datnergens in het buitenland zooveel werk werd gemaakt van de orgaan-ziekten als hier. De veterinaire haematologie stond in die dagen nog geheel in dekinderschoenen. Het systematisch onderzoek van iedere pati??nt deedons een schat van gegevens verkrijgen, waarvan het alleen maar jammeris dat zij niet werden

gepubliceerd. Eerst veel later, in 1935, toenWester zijn boek over orgaanziekten schreef, zijn zij daarin grooten-deels verwerkt. Maar in ieder geval kwam dit uitgebreide systematische



??? onderzoek onze ervaring en daarmede het onderwijs en dus den studententen goede. Ook voor de vergelijkende geneeskunde heeft dat bloedonderzoekbij al onze pati??nten ongetwijfeld interessante gegevens gebracht. Ik moge U hiervan ?Š?Šn voorbeeld geven en kies daarvoor de bloed-regeneratie bij de anaemie der verschillende dieren, waarbij het mijbleek, dat ten dezen het paard een geheel aparte plaats inneemt. Onver-schillig wat de oorzaak is der bloedarmoede, of deze ontstaan is een-voudig door bloedverlies of het gevolg is van een parasitaire aan-doening (bv. strongylose) of door haemolyse, dan wel experimenteelopgewekt door bloedvergiften, zooals pyridine of hydrazine : steedswordt de bloedvernieuwing verkregen zonder dat men regeneratieveerythrocyten ziet optreden. Nooit zag ik bij het paard reticulocytenen basophiel gepuncteerde roode bloedcellen, bij groote uitzonderingnormoblasten of erythroblasten, terwijl Jolly-

lichaampjes en polychro-matische erythrocyten hoogst zeldzaam zijn. Daartegenover kenmerktbij het schaap en de geit, in iets mindere mate bij het rund, de bloed-regeneratie zich door het optreden van zeer talrijke reticulocyten,normoblasten, polychromatische en basophiel gepuncteerde roodebloedcellen. De Jolly-lichaampjes komen bij de kleine herkauwersvoor, maar in minderen getale dan bij het rund. Het is dus niet mogelijkop de gewone wijze na te gaan bij een bepaald geval van anaemiebij een paard of er regeneratie is of niet. Dit moet uit het verloopblijken, uit het toenemen van het haemoglobinegehalte, het aantalroode bloedcellen, de verbetering van den algemeenen toestand, defrequentie van den hartslag na eenige inspanning enz. Het zou mij natuurlijk te ver voeren als ik dieper op de haematologieonzer huisdieren inging. Uit dit ?Š?Šne voorbeeld blijkt U duidelijk,hoe iedere diersoort zijn eigenaardigheden heeft en hoe

voorzichtigmen moet zijn met generaliseeren. Dit maakt de studie der veeart-senijkunde moeilijker, maar tegelijk ook zoo interessant. Het verruimtop onschatbare wijze den blik van den beoefenaar der veterinaire weten-schap ; van den aanvang af moet zijn studie op een breede basis rusten ;de tegenwoordige opleiding, te beginnen met die in anatomie, physio â€?logie en pathologie voldoet aan dien eisch geheel. Talrijk zijn de onderzoekingen geweest, die Wester gedaan heeftover belangrijke ziekten onzer groote huisdieren. Ik noem hier slechtsde paralytische haemoglobinurie van het paard, de hemeplegia laryngis,het chronisch longemphyseem bij het paard, om van vele andere tezwijgen. De ziekteleer der koeien, de bujatriek, is in hooge mate be-vorderd door zijn onderzoekingen van het geslachtsapparaat, zoowelvan het vrouwelijk als van het mannelijk dier in verband met desteriliteit, terwijl zijn naam internationaal wel het meest bekend

isgeworden door de bestudeering van de motorische functie van devoormagen bij herkauwers. Hierbij sluiten zich nog enkele andereonderzoekingen over het digestie-apparaat aan. Zij hebben den stoot



??? gegeven tot tal van verdere experimenten op dit gebied door Ameri-kaansche, Oostem ijksche, Zweedsche en Duitsche dierenartsen. Eengroote leemte in onze kennis van de physiologie der herkauwers isdaarmee aangevuld. Wij hebben een goed inzicht gekregen in dewijze, waarop de voormagen in een steeds terugkeerend rythme zichbewegen en hoe wij ons het mechanisme van het herkauwen hebbenvoor te stellen. Voor het opbrengen van den herkauwbrok bleek nietde contractie der voormagen noodzakelijk te zijn noch de buikpers,zooals men vroeger meende, maar speelt de zuigende werking derantiperistaltiek van den oesophagus een overheerschende rol. Hetbraken bij het rund enz. geschiedt op analoge wijze als het herkauwen. Van groote beteekenis ook voor de bestrijding van sommige para-sitaire ziekten van de darmen is zijn studie omtrent het sluiten van deslokdarmsleuf geworden. Door een reflex, uitgaande van de keelsluit zich

deze merkwaardige voortzetting van den oesophagus bij hetjonge kalf onmiddellijk. De open sleuf wordt daardoor lot een geslotenbuis, een echt verlengstuk van den slokdarm, zoodat de moedermelk,die bedoelde reflex opwekt, alle drie voormagen passeert en onmiddellijkterechtkomt in de eigenlijke verteringsmaag, de lebmaag. Teleologischis dit ook volkomen begrijpelijk : de voormagen hebben bij de melk-vertering geen rol te vervullen. Het vaste voedsel echter, dat bij deruminantia zulk een groote hoeveelheid cellulose bevat, moet wel eersteen voorvertering ondergaan, geherkauwd worden, enz. Op dit vastevoedsel reageert de reflex echter niet. Zoodra het jonge kalf dus nietmeer uitsluitend melk gebruikt, komt het vaste voedsel in de voormagen,die onderwijl flink ontwikkeld zijn. Hoe ouder het dier wordt, hoeminder gemakkelijk de slokdarmsleufreflex wordt opgewekt. Sterkeprikkels zijn o.m. gebleken oplossingen van bicarbonas natricus,

sulfasnatricus en anclcre natriurnverbindingen. Wil men dus een genees-middel direct in de lebmaag brengen, dan kan men dit vermengenmet een dezer zouten. De suggestie, die Wester gaf, om van dezewetenschap gebruik te maken, antiparasitica direct in de iebmaagen dus ook spoedig in den darm te brengen bij maagdarmstrongyloseb.v., is overgenomen door M??nnig in Zuid-Afrika ter bestrijdingvan deze zeer belangrijke parasitaire ziekte van de schapen in datland. Het bleek M??nnig echter dat genoemde prikkels nog niet sterkgenoeg waren. Goede resultaten kreeg hij met een weinig 10 % koper-sulfaat en sedert dien is dit de methode gebleken, het parasietendoodendmiddel in de lebmaag te brengen en de groote sterfte aan strongylosissterk te verminderen. Een groote wijziging hebben onze inzichten inzake de voeding vanmensch en dier de laatste decennia ondergaan. De vroegere opvatting,dat het voldoende was, als een voedsel een zeker

aantal calorie??nverbrandingswaarde had, een zekere hoeveelheid eiwit bevatte endaarnaast bepaalde voedingszouten, moest grondig worden herzien.



??? In dc eerste plaats hebben wij de onontbeerlijkheid van de verschillendevitaminen leeren kennen en ik behoef U niet te zeggen van hoeveelbeteekenis het vraagstuk der vitaminen leer voor de inwendige ziektenvan de groote huisdieren is geworden. Anderzijds ben ik er van over-tuigd, dat vele specialisten op het gebied der veevoeding niet van over-drijving zijn vrij te pleiten en al te gauw het woord avitaminose inden mond nemen. In ons weiderijk land kunnen onze groote huisdierendes zomers meer dan voldoende vitaminen met het gras opnemen,eventueel, zooals dit met vitamine D het geval is, dit met behulp vanhet zonlicht zelf maken. Des winters hebben zij in goed gewonnenhooi een goede, binnenkort - als het blijkt dat zulks economischuitvoerbaar is â€” in kunstmatig gedroogd gras een nog betere bronvoor de benoodigde vitaminen. Maar helaas is ook de veehouderij aan de haast en het snelle tempovan onzen modernen tijd niet

ontkomen. Onze meerdere kennis van de voedingsmiddelen en de mineralenhebben ons in staat gesteld de groeiperiode van het jonge dier te ver-haasten, de productie, hetzij van vleesch of melk, van het volwassendier te vergrooten. Geholpen door de uitkomsten van de studie dererfelijkheidsleer, met toepassing eener streng doorgevoerde selectie,hebben wij op het gebied der veefokkerij enorme vorderingen gemaakt.Maar dit alles is niet aan het weerstandsvermogen van het dier ten goedegekomen. Hoogstwaarschijnlijk hebben wij aan een te sterke, vooral te veeleiwit bevattende voeding van onze runderen te wijten het de laatste15 a 20 jaren zooveel voorkomen van een merkwaardige ziekte, degrastetanie. Onbekend was deze ziekte in ons land allerminst, maarzij was zoo goed als geheel beperkt tot dc wcidcstreek langs den OudenRijn. Een halve eeuw geleden werd zij als regel in den herfst waar-genomen. Thans is dc ziekte door geheel

Nederland, ook in Noord-Duitschlanden Engeland bekend, komt practisch alleen voor gedurende de eersteweken van den weidegang, dus in het voorjaar. De grastetanie, dieacuut, vaak peracuut optreedt onder heftige zenuwverschijnselen, dik-wijls met sterke excitatie, veroorzaakte groote schade, want het sterfte-cijfer was hoog. Dank zij dc uitvoerige onderzoekingen hierover vanSjollema, die aantoonde, dat de ziekte gepaard gaat met hypocal-caeinie en hypomagnesie en als therapie aangaf de intraveneuze injectievan een mengsel van calcium- met magnesiumchloride, zijn dedierenartsen thans in staat een belangrijk nationaal kapitaal iedervoorjaar te behouden. Bovendien is iedere practicus Sjollema dankbaar,dat in het meerendeel der gevallen van deze therapie zulk een onmid-dellijk en eclatant succes gezien wordt. Met dezelfde machteloosheid,als waarmede vroeger de medicus aan het ziekbed van een pati??ntmet coma diabeticum

zat, stonden wij bij een rund, dat in hevige



??? krampen en excitatie daar lag door een ziekte, waarvan wij het wezenniet begrepen en waartegen wij zoo weinig konden doen. En zooals de uitwerking van de insuline-injectie bij den coma-lijderdan aan het wonderbaarlijke grenst, zoo is het als regel met de calcium-magnesium-injectie bij grastetanie. Niet zelden is enkele minutenna de injectie het dier geheel tot rust gekomen, doordat de krampenverdwijnen, nog even later zien wij het bewustzijn terugkomen, dehartswerking wordt beter. Binnen een kwartier staat de koe, die evente voren nog met den dood scheen te worstelen, op en voegt zich weel-bij haar soortgenooten om zich verder aan het malsche gras te goed tedoen. Dat niet altijd de afloop zoo gunstig is en het rund nog dagenlang aan een ernstige auto-intoxicatie blijft lijden, terwijl het ookvoorkomt dat pati??nte plotseling tijdens de injectie aan hartblokkadete gronde gaat, vermindert de groote beteekenis van dit onderzoek ende

gevonden therapie slechts in betrekkelijke mate. Merkwaardigerwijze wordt eenzelfde hypocalcaemie aangetroffenbij een andere belangrijke runderziekte, die in tegenstelling met dezooeven genoemde over de geheele wereld voorkomt en die bij voorkeurde allerbeste en meest productieve exemplaren van onzen veestapelaantast. Ik bedoel de zoogenaamde kalf- of melkziekte. Dit lijden staat in zeer nauw verband met de partus ; immers wijzien het bijna uitsluitend de eerste 24 uur daarna optreden, zeldenvlak v????r of tijdens de geboorte, nog minder vele dagen later. Tal vanonderzoekingen in binnen- en buitenland hebben ons de ware oorzaakvan deze merkwaardige ziekte nog niet kunnen doen ontdekken.Hoewel wij door onderzoekingen van Engelsche zijde en hier te landevan Sjoli.ema en Seekles thans weten, dat het calciumgehalte van hetbloed sterk gedaald is, nl. van gemiddeld 10 mg % tot 4.5 mgr % ofnog minder, het anorganisch

phosphor meestal op een zeer laag niveauis gekomen, kennen wij toch de aetiologie in alle finesses nog in geenendeele. Vaak doen de klinische verschijnselen denken aan grastetanie ;bij de laatste overweegt meer de excitatie, bij cle eerste de depressie. Sjollema heeft gevonden, dat als regel het magnesiumgehalte vanhet bloed bij grastetanie sterk verlaagd is, terwijl dit bij kalfziektenormaal is. In de typische gevallen is dit een vast kenmerk. Sedert 1899 hebben wij gelukkig een goede therapie tegen dezeziekte, welke voordien jaarlijks duizenden van de beste mclkrunderendeed sterven, in de door een Deensch veearts gevonden uierinsufflatie.Dank zij de resultaten van het chemisch bloedonderzoek hebben wijnu in de intraveneuze calcium-magnesium-injectie een uitnemendeandere behandeling gekregen, die in ons land wederom door Sjollemanader is uitgewerkt en gepropageerd. Ze heeft het voordeel, sneller totgenezing te voeren dan de

uierinsufflatie, geen gevaar voor mastitisop te leveren, de melkgift intact te laten en alleen door den gestudeerdendierenarts te kunnen worden toegepast. Op haar debetzijde zet ik haar



??? grootere gevaarlijkheid, vooral bij niet volkomen normale hartswerking,en de kans op recidieve. Een derde veel voorkomende stofwisselingsziekte bij het rund is deacetonaemie na den partus, waarover eveneens uitvoerige onderzoe-kingen door Sjollema zijn verricht. Toch blijven ook hier nog ver-schillende problemen om opheldering vragen, zooals uit de klinischewaarnemingen van Wester duidelijk blijkt. Ondertusschen kan de door Sjollema aangegeven therapie, injectievan glucose en insuline, dikwijls, maar niet altijd, herstel brengen. Want met het doen ophouden van de acetonurie door deze inspuitingblijken de op den voorgrond staande indigestie-verschijnselen zekerniet in alle gevallen te verdwijnen, zooals wij ook vaak in onze kliniekconstateerden. Er zijn zooveel therapi??en alle met wisselend succesdat men het post en propter hier wel goed indachtig moet zijn ! Zeker is het merkwaardig, dat de acetonurie als symptoom

verderzoo\'n belangrijke rol speelt bij de herkauwers. Het lijkt mij niet onmo-gelijk, dat op dit gebied nog een mooi arbeidsveld ligt voor vergelijkendonderzoek, waarbij een samenwerking van dierenarts en medicus zeervruchtbaar kan zijn. Enkele maanden geleden publiceerde Tonkes in het Tijdschriftvoor Geneeskunde een artikel over acetonurie bij zwangere vrouwen,naar aanleiding van enkele door hem waargenomen gevallen. Deoorzaak van deze gestose is nog onbekend. Tonkes zoekt ze in eengestoorde leverfunctie. In 1933 heb ik over een identische ziekte bijschapen onderzoekingen gedaan. Het bleek mij, dat bij hoogdrachtigeschapen betrekkelijk veelvuldig een sterke acetonurie voorkomt ; eengedeelte dezer dieren vertoont zeer typische symptomen ; dat dezeacetonurie het gevolg moet zijn van een zwangerschaps-intoxicatie,bewijst wel de waarneming, dat onmiddellijk na de partus een opval-lende verbetering intreedt. Steeds vond

ik een lichte bilirubinaemie ;bij sectie werd zonder uitzondering een parenchymateuze en vettigeleverdegeneratie gevonden. Iedere therapie heeft tot nu toe gefaald.Het blijkt nu dat deze ziekte over de heele wereld bekend is, zij hetook onder zeer verschillende benamingen. Waar wij in staat zijn in ieder stadium van de ziekte allerlei experi-menten te nemen of sectie te doen, lijkt het mij niet onmogelijk dat eenstudie van deze aandoening ook voor den medicus van interesse kanzijn. Mijns inziens zal een nauwere samenwerking tusschen medici enveterinairen bij sommige ziekten voor beide partijen nuttig kunnenzijn. Die samenwerking werd tot nu nog weinig gezocht. Vele medicigeven dikwijls blijk van een geringe kennis van de diergenees-kunde, zelfs op het gebied der zo??nosen (zooals bovine tuber-culose, brucellose, parasitaire huidziekten), die ziekten welke van dier



??? op mensch overgaan. Dat daarmede hun interesse voor onze wetenschapniet gediend wordt, spreekt vanzelf. Ik heb hier natuurlijk niet het oog opde universiteitssteden, met name Utrecht, waarvoor deze opmerking,dank zij het geregelde contact tusschen de medische en veterinairelaboratoria niet geldt en mede door de werkzaamheid van dierenartsenop medische laboratoria een goede samenwerking is gekomen. Hetminst nog op het terrein der orgaanziekten, waar mijns inziens onge-twijfeld een samenwerking van medicus en dierenarts in vele gevallenvoor beide partijen nuttig kan zijn. Ik denk hierbij aan de suikerziekte, de diabetes mellitus, die voorons dierenartsen van absoluut ondergeschikt belang is. In de eersteplaats om het zeldzaam voorkomen, in de tweede plaats omdat wij hetvoornaamste doel der geneeskunde, in ieder geval van de groote huis-dieren, geheel zouden voorbij streven, als wij trachten wilden doordieetrcgeling en

insuline-injecties de pati??nt in het leven te houden. Immers onze taak is" allereerst nationaal vermogen te redden, hetbedrijfskapitaal van den veehouder productief tc houden ; het gaatzelden om het leven van het dier om deszelfs wille. Dit moge materia-listisch klinken, het is niet anders en onze opdracht wordt er in geenendeele door verkleind. Wij kunnen uit de onuitputtelijke mogelijkheden,die de wetenschappelijke beoefening der diergeneeskunde biedt, meerclan voldoende ambitie en idealisme pulten om ons gelukkig te prijzendeze studie te hebben gekozen. Diabetes komt bij onze groote huisdieren zeer sporadisch voor, bijden hond is de ziekte iets minder zeldzaam. Met name zijn de enkele ge-vallen van suikerziekte bij het rund, die in de buitenlandsche literatuurbeschreven zijn ook nog niet alle vaststaande, omdat het onderzoekniet volledig is geweest. Slechts een 4-tal goed gecontroleerde gevallenheeft Wester in zijn boek over

orgaanziekten uit zijn kliniek kunnenverzamelen over een periode van 25 jaar. Sedert dien heb ik in de laatste 3 jaren een zevental runderen metdiabetes aan een nader onderzoek kunnen onderwerpen. Daarbij ismij gebleken, dat de drempelwaarde voor de uitscheiding van glucoseligt bij ongeveer 130 mgr %. Dus iets lager clan bij den mensch, maai-bij het rund is het normale gemiddelde bloedsuiker ook minder, nl.ongeveer 80 mg %. Overigens zijn de urinebevindingen geheel over-eenkomstig aan die bij den menschelijken diabeteslijder. Wisselendepercentages suiker tot maximaal 7 % vond ik; afwisselend aceton,soms in zeer groote hoeveelheid, minder vaak diaceetazijnzuur. Het hoogste bloedsuikergehalte, dat ik constateerde was 250 mgr %.De clinische verschijnselen zijn bij het rund zeer weinige. Het meestop den voorgrond staat de slechte voedingstoestand, niettegenstaandede goede tot zeer goede eetlust. Polydypsie en polyurie

ontbraken bijal mijn pati??nten. Het duurt bij runderen 2 tot 3 etmalen voor men de urine suikervrijheeft door hen te laten vasten, terwijl de urine minstens evenlang



??? suikervrij blijft, nadat de dieren weer ad libitum voedsel hebben kannenopnemen, dat uiteraard veel zetmeel en ruwvezel bevat. Het geluktemij wel door insuline een sterke verlaging van de bloedsuiker te krijgen,maar eerst na 5 dagen tot beneden de drempelwaarde, zoodat dan deurine suikervrij werd. Ik spoot ?Š?Šnmaal per dag 200 eenheden insulinein. Merkwaardigerwijze duurt de werking hiervan bij het rund langerdan bij den mensch, nl. 20 a 22 uur. Grootere hoeveelheden dan 400eenheden insuline geven bij de koe intoxicatieverschijnselen. Zij houdtdan op met eten, is suf, vertoont wat spierrillingen, maar heeft geenhvpoglycaemie. Belastingsproeven met glucose geven veel minder duidelijke enconstante uitkomsten dan bij den mensch. Hetzelfde bleek mij ook bijnormale koeien en schapen. Slechts een enkele maal kreeg ik eenbelastingscurve, die overeenkomst vertoonde met die bij den mensch.Ik liet de runderen 2 etmalen vasten en

gaf dan 1 kg glucose, soms 2 kg.Het is moeilijk bij het rund precies te bepalen wanneer het hongerenbegint, daar in de voormagen een groote hoeveelheid voedsel aanwezigblijft. Merkwaardig is dat daarentegen bij jongere kalveren, die nog uit-sluitend met melk worden gevoed, men ongeveer gelijke stijgingenkrijgt bij belasting met glucose als bij den mensch. Ja, ik zag zelfs, datbij sommige kalveren de hoeveelheid lactose, welke met de normalehoeveelheid voedsel ( 2 X daags 3 liter melk) opgenomen wordt,voldoende was, om het bloedsuikergehalte te doen stijgen tot bovende drempelwaarde en dus glucosurie te veroorzaken. Het ware interes-sant geweest als ik die kalveren had aangehouden om te zien of dezedieren later verschijnselen van diabetes gingen vertoonen, een vraag-stuk, dat naar ik meen bij den mensch ook nog om opheldering vraagt. Alle zeven runderen met diabetes zijn na den dood in het VeterinairPathologisch Instituut aan

een zeer nauwkeurig en uitgebreid onder-zoek onderworpen, speciaal natuurlijk het pancreas, de lever, debijnier en de hypophyse. Met het oog op den tijd kan ik hier niet verderop ingaan. Uit deze korte rnededeelingen zal voldoende zijn gebleken, dat dia-betes bij het rund alleen uit wetenschappelijk oogpunt een interessanteziekte is, maar practisch geen beteekenis heeft. Bij het paard zag ik nooit een geval van diabetes. Slechts enkele zijn in de literatuur beschreven. Een voorbijgaandeglucosurie met sterk verhoogd bloedsuikergehalte (325 mgr %) con-stateerde ik eenige maanden geleden bij een jong paard met een acutehersenaandoening. Een dag later, enkele uren v????r den dood, verdweende glucosurie en daalde het bloedsuikergehalte tot 128 mgr %. De patholoog-anatoom vond, zoo kort mogelijk samengevat, naastuitgebreide bloedingen in het rechter caudale gedeelte der grootehersenen, microscopisch alle verschijnselen van een

meningo-encepha-



??? lilis. Het pancreas was macroscopisch en microscopisch volkomennormaal. Wij mogen m.i. hier een neurogene diabetes aannemen, een aan-doening, die bij den mensch zeldzaam is en in de diergeneeskunde,zoover ik weet, nog nooit werd gevonden. Een aandoening der huid, waarmede wij dierenartsen nogal eenste maken hebben, is de mummificatie van de witte, ongepigmenteerdegedeelten bij onze bontgekleurde huisdieren. Dit is een interessanteziekte, waarvan wij den laatsten tijd veel wetenswaardigs hebbenleeren kennen. Zij komt voor bij dieren, die door bepaalde stoffen,welke in de bloedbaan circuleeren, gevoelig geworden zijn voor deninvloed der lichtstralen. Het meest krijgen wij deze pati??nten (paardenen runderen) te zien in den zomertijd, maar ook wel in den herfst,ja een enkele maal zelfs in den winter op stal. De meest werkzamestralen schijnen die met korte golflengte te zijn ; maar ook die metlangere golflengte, welke door

glas niet worden tegengehouden, kunnende huid van gesensibiliseerde dieren aantasten. Het eerst zijn wij bekendgemaakt met deze gevoeligmakende stoffen, zgn. photosensibilisatoren,door waarnemingen van Tappeiner en Raab, die zagen, dat infusori??nin een cultuur, waaraan eosine of een andere fluoresceerende stof wastoegevoegd, spoedig doodgingen als de cultuur in het zonlicht werdgezet. Dit gebeurde niet als de cultuur in het donker werd gehouden.Deze waarnemingen hebben den grondslag gelegd voor onderzoekingenbij de hoogere dieren en den mensch. Men heeft gezien, dat dieren,ingespoten met fluoresceerende stoffen, gevoelig werden voor licht.Konijnen bv., ge??njicieerd met eosine en in liet licht geplaatst, ver-toonen oedeem van de ongepigmenteerde huidplaatsen en haaruitval ;de ooren sterven af. Men spreekt dan van een exogene optische sensi-bilisatie-ziekte, in tegenstelling van de endogene, waarbij de photo-

sensibilisator niet van buiten is ingevoerd, maar in het organisme zelfgevormd wordt. Bij den mensch is de belangrijkste stof in dit opzichthet haematoporphyrine, een door den Utrechtschen hoogleeraarMulder voor het eerst in 1844 uit haematine verkregen kleurstof, diein oplossing rood fluoresceert. Sommige menschen krijgen door sulfonalen dergelijke middelen haematopophyrine in het bloed, dat door deurine wordt uitgescheiden. Maar ook komt bij den mensch als zeld-zame ziekte voor een aangeboren, congenitale haematoporphyrinurie.Lijders aan deze aandoening vertoonen een groote gevoeligheid voorlicht, waarbij de niet door kleeren bedekte, dus tegen het licht beschuttehuidgedeelten in heftige ontsteking geraken en tenslotte oorschelpen,neus, vingers, etc. geheel kunnen afsterven. Een dergelijke haemato-porphyrinurie was tot voor kort in de diergeneeskunde onbekend.Fourie, hoogleeraar aan het Veeartsenijkundig Onderzoekingslabo-

ratorium te Onderstepoort, de eerste Zuid-Afrikaansche dierenarts,die aan deze Universiteit in de veeartsenijkunde promoveerde, heeft



??? in 1936 gevallen van deze merkwaardige ziekte beschreven. Ik kan zijnwaarnemingen niet uitvoerig thans weergeven, wil alleen vermelden,dat hij de congenitale haematoporphyrinurie geconstateerd heeft bij13 runderen, alle nakomelingen van ?Š?Šn stier, dat de meest opvallendeverschijnselen waren naast een onvoldoend groeien, rose gekleurdetanden, necrose van de â€” voor de dieren gelukkig weinig talrijkewitte huidgedeelten en sterke haematoporphyrinurie. Bij sectie blekenalle beenderen door het porphyrine mahonierood gekleurd. Onlangs\'heeft hij een 14e geval bij de overige gevoegd. Reeds lang kennen wij in ons land het verband, dat bestaat tusschende optische sensibilisatieziekten en het eten van bepaalde planten dooronze groote huisdieren. Wij kennen planten, waarvan ik hier noem deboekweit (Polygonum fagopyrum), de Zweedsche bastaardklaver(Trifolium hybridum), het hertshooi (Hypericum perforatum), mogelijkook de

honingklaver (Melilotus) en lucerne (Medicago), die bij sommigedieren liclitdermatosen veroorzaken. Steeds treft het weer, hoe uit-sluitend de witte huid in sterke mate wordt aangetast, dikwijls geheelnecrotisch wordt, terwijl de zwart of rood gekleurde (hoogc uitzon-deringen daargelaten) vrij blijft. Wel heeft men zoowel uit de boekweitals uit de Hypericum fluoresceerende stoffen gehaald, heeft men ookmet het zgn. hypericine lichtgevoeligheid kunnen opwekken, maar indetails weten wij nog te weinig omtrent een en ander. Bovendien kanmen ook niet steeds de genoemde planten als oorzaak vinden. Fraaieonderzoekingen zijn op dit gebied de laatste jaren verricht door Quin,Rimington en Roets in het bovengenoemde instituut te Onderstepoortover een in Zuid-Afrika veel voorkomende en belangrijke schapen-ziekte, door onze stamgenooten typisch genoemd de â€žgeelclikkop-ziekte". De Zuid-Afrikaansche Boeren wisten reeds lang te vertellen,dat

zij veroorzaakt werd door een plant, Tribulus terrestris, door henâ€ždubbeltieskruid" genaamd. Van deze ervaring uitgaande hebbengenoemde onderzoekers gezocht naar het schadelijke agens. Zij meendendit eerst gevonden te hebben in nitrieten, die zij in groote hoeveelheidin de bewuste plant vonden. Hiermede konden zij wel de schapendoodmaken onder stikkingsverschijnselen, te wijten aan de veroor-zaakte methaemoglobinaemie, maar niet de typische ziekteverschijn-selen opwekken. Zij hebben daarna onderzoekingen gedaan bij schapen,waarbij zij de galbuis onderbonden en een galblaasfistel aanlegden,zoodat zij de samenstelling der gal konden onderzoeken bij verschillenddieet. Hiervoor gebruikten zij niet minder dan 51 schapen. Zij vondenin de gal van normaal gevoede proefdieren, die dus veel chlorophylopnemen, een stof, welke zij identificeerden als phyllo??rythrine, dieik bij mijn onderzoekingen over icterus bij de planteneters

destijds ookals geregeld voorkomend bestanddeel van de gal van schapen, maarook van runderen en geiten vond en die niet van dierlijken oorsprongis, maar uit chlorophyl wordt gemaakt. Dit gebeurt in de voormagen



??? en het best bij een overvloedige microfauna (ciliatae) en microflora(bacteri??n). Onthoudt men de planteneters chlorophyl bevattendvoedsel, dan verdwijnt na eenigen tijd de phyllo??rythrine. Deze stofis door Rimington ge??soleerd, zij blijkt als photosensibilisator te werken,als zij in het bloed wordt gebracht. Schapen, die Quin icterisch maaktedoor onderbinding van den Ductus choledochus (zonder fistel) engroen voer kregen, werden dientengevolge eveneens voor licht gevoelig.Immers met de gal komt ook de photosensibilisator in circulatie. Er moest dus een stof aanwezig zijn in de Tribulus, die maakte, dat,evenals bij de galgangonderbinding, het phylo??rythrine in de bloed-baan kwam. Deze is door de Zuid-Afrikaansche onderzoekers inder-daad gevonden en door hen genoemd icterogenine. Zij kunnen hier-mede bereiken dat de levercellen zoodanig in haar functie wordengestoord, dat zij geen gal meer afscheiden. In de galblaas wordt nogwat

witte gal aangetroffen, terwijl de dieren sterk icterisch worden.Met de gal komt ook het phyllo??rythrine in het bloed en men krijgtdezelfde ziektesymptomen als bij de â€žgeeklikkop". Een merkwaar-digheid hierbij is nog, dat niettegenstaande de sterke icterus geenbelangrijke afwijkingen aan de lever worden gevonden. De functie derlevercel is dus sterker gestoord dan men uit het histologisch onderzoekzou besluiten. Ziedaar een van de vele voorbeelden, die ik U zou kunnen mede-deelen van de prachtige resultaten, die bereikt worden daar in Onder-stepoort, dank zij de groote staf en samenwerking van wetenschappelijkewerkers (dierenartsen, biologen, chemici), onbekrompen hulpmiddelen,schitterend ingerichte laboratoria, werkende onder de goede leidingvan den Zuid-Afrikaanschen dierenarts Du Toit, den opvolger vanden grondlegger van dat grootsche werk daar, Sir Arnold Theiler.Dat deze veearts van Zwitsersche origine door de Engelsche

regeeringin den adelstand werd verheven, vermeld ik alleen om te toonen, datzij de verdiensten van Theiler wel op hoogen prijs stelde. Enkele jaren geleden beschreef ik in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde vergiftiging door koper bij schapen, die gegraasd hadden inboomgaarden, welke met Bordeaux\'sche pap waren bespoten. Nadienzijn vele dezer intoxicaties waargenomen. Sommige dieren vertoonendezelfde huidaandoeningen als bij geeldikkop. Waar de door kopervergiftigde schapen steeds lijden aan een sterke icterus en leveront-steking, acht ik het niet onmogelijk, dat ook hier een sensibilisatoruit het chlorophyl in het spel is. Dit dient nog nader onderzocht. Bij de toepassing van geneesmiddelen moet de internist rekeninghouden met de groote verschillen in gevoeligheid, die voor sommigetherapeutica merkwaardigerwijze bij de onderscheidene huisdierenbestaan. Wederom zou ik teveel van Uw geduld moeten vragen als ik



??? hier diep op inging. E?Šn voorbeeld dus slechts : Voor Extr. Belladonnaeis het paard veel minder gevoelig dan de mensch, zoodat de eenmaligedosis het duizendvoudige is van die welke de medicus verstrekt. Maai-de geit kan nog weer doses verdragen, die naar verhouding duizendenmalen grooter zijn dan de humane. Daartegenover overtreft de hoeveel-heid joodkalium welke wij aan runderen kunnen geven slechts weinig dievan den mensch. Zeer gevoelig zijn de herkauwers in tegenstelling methet paard voor verbindingen van kwik, lood, koper en andere zwaremetalen, zoodat wij hiermede zeer gemakkelijk intoxicaties krijgen bijdeze dieren. Katten zijn overgevoelig voor carbol enz. Ik ben in sneltreinvaart met U de gebieden der interne geneeskundedoorgevlogen, heb slechts op een enkel, willekeurig gekozen stationgestopt, maar hoop U toch een algemeenen indruk te hebben gegevenvan dit gedeelte der mij opgedragen taak. Mijn

onderwijsopdracht omvat verder de gerechtelijke Veeartsenij-kunde. Velen Uwer zullen misschien denken, dat ik daardoor dikwijlsmet den strafrechter in aanraking zal komen. Ik kan U dadelijk gerust-stellen ; hoogstens zal zulks eens gebeuren bij vervolgingen inzakedierenmishandeling. Weliswaar behoort tot de Gerechtelijke Veeart-senijkunde in den eigenlijken zin niet het gebied der dierenmishandeling,maar ik zal toch de goede gewoonte van mijn voorganger volgen doordeze voor den dierenarts uit een ethisch oogpunt zoo belangrijkematerie hierbij te behandelen. Vaker echter zal de rechter in civieleprocedures mijn meening vragen. Want de gerechtelijke veeartsenij-kunde is niet anders dan de leer der verborgen of koopvernietigendegebreken. De naam â€žverborgen gebreken" vindt men in art. 1540 eneenige volgende van het Burgerlijk Wetboek. De verkooper is volgensdit artikel gehouden â€žtot vrijwaring wegens verborgen gebreken

vanhet verkochte goed, die hetzelve ongeschikt maken tot het gebruikwaartoe het bestemd is, enz." Die verborgen gebreken spelen een grooterol in den paarden- en veehandel, omdat zij aanleiding kunnen geventot ontbinding of vernietiging van den koop. Het is uiteraard de dieren-arts als de eenige ter zake kundige, op wiens oordcel het in koop-kwesties vooral aankomt. En het gewicht van diens meening, meestalneergelegd in een schriftelijke verklaring, weegt des te zwaarder, omdatkooper en verkooper in den regel zich bij zijn uitspraak neerleggen ofmisschien nog eens een andere deskundige raadplegen, doch in iedergeval niet gaan procedeeren, zulks om een meestal zeer langdurigeen kostbare procedure voor de rechtbank te ontgaan. De spreekwoorden :â€žPleit men om een koe, dan geeft men er nog een toe" en â€žPleit menom een paard, dan behoudt men slechts den staart" zijn niet zonderredenen ontstaan. Slechts een zeer klein

percentage van de koopkwesties, die dagelijksvoorkomen, worden dus door den rechter beoordeeld. ?ˆn door de auto-



??? riteit van Wester, die een boek schreef over â€žVerborgen gebreken bijdieren" ?¨n door den zeer wel te begrijpen tegenzin, dien vele dieren-artsen toonen om betrokken te worden in deze geschillen met derzelveronaangenaamheden, worden uit steeds wijder kring dieren met ver-moede verborgen gebreken naar onze kliniek gezonden, zoodat dezeongeveer ?Š?Šn vijfde van het aangevoerde pati??ntenmateriaal vormen.Voor het onderwijs is dit een groot voordeel. Want zoo ergens danstellen d?Šze pati??nten hooge eischen aan den klinicus. Niet alleen moethij een volstrekt zekere diagnose maken, maar hij moet tevens deernst van het lijden bepalen met het oog op het omschrevene in art.1540, beoordeelen of het gebrek inderdaad verborgen was voor denkooper en last but not least uitmaken dat het gebrek aanwezig wasv????r den koop. Dat niet zelden hier een Salomo\'s oordeel noodig zalzijn, om recht aan partijen te doen wedervaren, dat

ook niet zeldenmen zich van een oordeel moet onthouden, gedachtig aan de spreuk :in dubio abstine of dat men eerst na sectie met behulp van den patho-loog-anatoom tot een gefundeerd oordeel kan komen, zal U zondermeer duidelijk zijn. Met deze enkele regelen moge ik U eenig denkbeeld hebben gegevenomtrent hetgeen de Gerechtelijke Veeartsenijkunde inhoudt. Na mijn eerbiedigen dank te hebben betuigd jegens Hare Majesteitde Koningin, krachtens Wier Besluit ik mij op deze plaats bevind,grijp ik zeer gaarne deze gelegenheid aan, Edel Groot Achtbare Heeren Curatoren,om mijn vreugde en erkentelijkheid te betuigen, dat Gij mij hebtaanbevolen om de hoogste sport der onderwijsladder te betreden. Het vertrouwen, dat Gij in mij hebt gesteld door mij voor te dragenvoor het ambt van hoogleeraar in de bijzondere ziektekunde en geneesleer,gerechtelijke Veeartsenijkunde, kliniek, buitenpraktijk en geschiedenis derVeeartsenijkunde,

niettegenstaande mijn reeds wat gevorderden leeftijd,doet mij veronderstellen, dat U naast goeden wil ook aan ervaringwaarde toekende. Ik kan niet meer doen, dan U de verzekering geven,dat ik door zal gaan mijn beste krachten te wijden aan de opleidingder aanstaande dierenartsen. Beseffende de financieele moeilijkheden,waarmede de Regeering te kampen heeft, heb ik niet Uw medewerkingverzocht voor ingrijpende verbeteringen aan mijn bescheiden afdeeling,daarmede voor U de onaangenaamheid van een weigering besparendeen mij een eventueele teleurstelling. Voor enkele weinig kostbare enkleine veranderingen hoop ik echter op Uwen vollen steun te kunnenrekenen. U Mijnheer de Secretaris van het College van Curatoren dank ikvoor de welwillendheid en steun die ik reeds vele malen van U mochtondervinden. Ook in de toekomst hoop ik daarop te mogen blijvenrekenen.



??? Mevrouw en Mijne Heeren Professoren aan deze Universiteit. Het is mij een groote eer in Uwen kring te worden opgenomen. Ikzeg U hartelijk dank voor de vriendelijkheid, waarmede Gij mij inde laatste maanden reeds zijt tegemoetgetreden. Mijtte Heeren Professoren der Faculteit voor Veeartsenijkunde, Met de intrede in Uwen kring zal in onze onderlinge verhoudingweinig veranderen. Met uitzondering van ?Š?Šn Uwer, die ouder is, envan ?Š?Šn die ik tot mijn leerlingen mag rekenen, zijn wij allen vandenzelfden studietijd en ben ik met enkelen Uwer door hartelijkevriendschap sedert dien verbonden. Gaarne zeg ik U mijn volle mede-werking toe bij het nastreven van ons gemeenschappelijk doel, hetdiergeneeskundig onderwijs en de veterinaire wetenschap zoo goedmogelijk te dienen en op hooger peil te brengen. Omgekeerd moge ik als tot dusver rekenen op Uw aller steun envoorlichting. Ik zal die vaak noodig hebben, wijl de interne

kliniektelkens op het gebied van verschillenden Uwer voert. Speciaal met U.waarde Seekles, reken ik op een nauwe samenwerking, waarvan ikveel verwacht, niet in de laatste plaats voor mij zelve. Mijne Heeren Professoren van de Faculteit der Geneeskunde. Uit mijn woorden zal U gebleken zijn, dat ik overtuigd ben van hetnut, dat een min of meer nauwer contact tusschen sommigen Uwer enmij voor onze aanverwante wetenschappen kan hebben. Ik vertrouwniet tevergeefs zoo nu en dan een beroep te mogen doen op Uw voor-lichting als ik die mocht vragen. Omgekeerd kunt U steeds op mijnbehulpzaamheid rekenen, zooals sommigen Uwer bij ervaring reedsweten. Hooggeleerde Wf.ster. Niemand, die U kent en U in Uw werk heeft gadegeslagen zal mijvan een loutere beleefdheidsphrase betichten, als ik zeg het geen gemak-kelijke taak te achten Uw opvolger te zijn. Meermalen heb ik de gelegenheid gehad openlijk te getuigen vanmijn

groote hoogachting voor U als docent, als onderzoeker, als kli-nicus. Ook hedenmiddag had ik dat kunnen doen bij het memoreerenvan een gedeelte van Uw arbeid tijdens Uw 32-jarige ambtsvervulling.Doch ik wist, dat U zulks niet aangenaam zou zijn. Ik volsta daarommet U oprecht dank te zeggen voor alles, wat ik onder Uwe leidingheb geleerd, voor het volle vertrouwen, dat U steeds in mij en in mijnwerk hebt gesteld en niet het minst voor Uwen steun en Uwe waar-deering, waarvan ik de bewijzen vooral dit jaar zoo ruimschoots mochtontvangen. Want aan Uw oordeel over mijn werk en mij is mij hetallermeeste gelegen : wie toch zou daar beter over kunnen oordeelendan U, die langer dan 25 jaar mijn chef zijt geweest ? Zeker zal het mijmoeilijk vallen U te evenaren. Doch ik zal mijn best doen en ik put



??? vertrouwen uit het gevoel, dat ik niet minder dan U doordrongen benvan liefde en ambitie voor onze wetenschap. Beiden hebben wij ge-tracht, ieder naar de macht zijner positie en de mate zijner krachten,jonge menschen zoo goed mogelijk voor hun latere levenstaak te helpenvoorbereiden. Nooit hebben wij daarbij de eischen, die de praktijkstelt, vergeten. In dien geest en gesteund door de opgedane ervaring,hoop ik Uw werk voort te zetten. Mijne Heeren Lectoren, Privaat-docenten, Conservatoren en Assistenten. Voor de zoo ruimschoots van U allen ondervonden vriendschapen medewerking zeg ik U hartelijk dank. Dat in onze verhoudinggeenerlei verandering kome, hoop ik van harte. U, waarde van der Slooten, dank ik voor Uw onvolprezen behulp-zaamheid. Nooit deden wij tevergeefs op U een beroep om te over-leggen, op welke wijze het best sectiemateriaal uit het onder Uweleiding staande abattoir dienstbaar aan het onderwijs kon

wordengemaakt. Gaarne blijf ik op die medewerking in onverminderde mateeen beroep doen. Hoe ik Uw hulp en voorlichting, waarde Ten Thije, bij ons bijnadagelijksche contact in de sectiezaal op prijs stel, moge ik als bekendveronderstellen. Ik heb veel vertrouwen in de vorderingen der internecliniek, echter toch niet zooveel, dat ik U de verzekering kan geven,in de toekomst geen materiaal meer voor de sectiezaal te leveren. Blijfmij daarom bijstaan op het voor den clinicus onmisbare en zoo uiterstebelangrijke gebied der pathologische anatomie. Waarde van Raadshooven, met onvolprezen ijver en toewijdinghebt Gij U thans tien jaren gekweten van Uw taak als conservator,belast met de dagelijksche uitoefening der buitenpraktijk. Ontvangdaarvoor ook van deze plaats oprechten dank. U kennende, behoef ikU niet te vragen op dezelfde wijze voort te gaan. Ondertusschen hoopik een regeling te kunnen treffen, waarbij het mogelijk is, zonder

debelangen der ambulatoire cliniek te schaden, in ieder geval voor eengedeelte van het jaar, Uw taak wat te verlichten. Ook U, waardeJoling zeg ik hartelijk dank voor Uw betoonden ijver als assistent bijde interne cliniek. Mijne Heeren Leden der Maatschappij voor Diergeneeskunde en vrienden uitde praktijk, meerendeels oud-leerlingen, Ook U moge ik hier hartelijk dank zeggen voor de in zoo ruime mateondervonden sympathie en belangstelling in de afgeloopen maandenen voor dien in het pas voorbij gegane jaar. Ik zal dit niet licht vergeten. Dat mijn vrouw en kinderen hier aanwezig mogen zijn stemt mijdankbaar voor God tot in het diepst van mijn hart. Hun aanwezigheiden die van goede vrienden maken dezen dag voor mij tot een feestdag. 5 LXV1I



??? Dames en Heeren Studenten in de Veeartsenijkunde, Uwe jeugd zal waarschijnlijk wel de reden zijn, waarom een nieuweHoogleeraar zich altijd het laatst tot U wendt. Besluit er dus niet uit,dat Gij van minder belang voor hem zijt. Integendeel. Waren er geenstudenten, er zouden ook geen Hoogleeraren zijn ! Ik behoef niet veel tot U te zeggen, want wij weten volkomen wat wijaan elkaar hebben. Onze verhouding is steeds een goede geweest enik twijfel er niet aan of ook in de toekomst zal dit zoo blijven. Gij hebthet zeer groote voorrecht in betrekkelijk kleinen getale te studeerenin vergelijking met het aantal studenten van enkele andere faculteiten.Daardoor is het persoonlijke contact in de kliniek en op de practicatusschen docent en student zooveel gemakkelijker en wordt de betee-kenis eener goede verstandhouding des te grooter. Deze zal niet lijdenwanneer gij bemerkt, dat de teugels, die mijn voorganger met vastehand hield, niet door mij

losser zullen worden gehouden. Want immersGij weet, dat ik mij zal laten leiden door datgene, wat ik in Uw eigenbelang acht. Gij weet ook, dat de vakken, die ik voor U zal doceerenâ€” zeker, wanneer Gij Uw toekomstige werkkring in de praktijk zultzoeken â€” van groot belang voor U zijn en dat ik hooge eischen zalmoeten stellen aan Uw feitenkennis. Ik doe geen beroep op Uw ijveren toewijding, want ik weet bij ervaring, dat deze te prijzen zijn. Enzoo hoop ik, dat wederzijdsche waardeering die sfeer zal weten te hand-haven, waarnaar ik steeds heb gestreefd. En dat ik in staat moge zijnU ook iets mede te geven voor Uw later leven op het terrein der inter-collegiale verhoudingen en de veterinaire ethiek in het algemeen,opdat, als straks in de kille maatschappij de struggle for life is begonnen,Gij mede daardoor er naar zult streven een goed lid onzer Diergenees-kundige Maatschappij te zijn. Ik heb gezegd.



??? KOMT BRUCELLA-INFECTIE BIJ HET VARKEN IN ONS LAND VOOR? door Dr. J. SIEBENGA. In het nummer van 15 December 1938 van dit tijdschrift geeft collegaSjollema een overzicht van de brucellosen en noemt daarbij speciaalde infectie bij rund, paard, schaap, geit en mensch. Over het varkenwordt niet gesproken, hetgeen mogelijk het gevolg is van de meening,dat de brucella-infectie bij het varken voor ons land van minder belangis. Dr. Jac. Jansen meldt in zijn overzicht in het nummer 1 October 1939wel eenige serologische onderzoekingen bij het varken om de diagnoseâ€žbrucella suis" vast te stellen. Steriliteit onder de varkens komt hier en daar in ons land in vrijuitgebreide mate voor, waarover tot heden geen publicatie is verschenen.Het lijkt mij derhalve gewenscht de aandacht hierop te vestigen, meerspeciaal in verband met het vermoeden, dat in onzen varkensstapelbrucella-haarden aanwezig zijn. Axel Thomsen heeft een gedegen

studie gemaakt van de epizo??tie,die in de jaren 1929â€”1932 in Denemarken heeft geheerscht. Enkelegegevens over deze studie volgen hier : De verschijnselen hij den heer : De symptomen zijn verschillend al naargelang van de plaats, waar zich de infectie heeft genesteld. Men vindtpurulente of necrotische ontstekingsprocesscn vooral in de epididymes,maar ook in de testes en de seminale blaasjes. Soms komen verkalkingenvoor. Bi j inspectie en palpatie vertoonen ?Š?Šn of beide testikels af en toezwelling, welke in een later stadium kan overgaan tot atrophie, waaropsteriliteit volgt. De beeren kunnen volkomen fertiel zijn, doch ooktijdelijk of blijvend steriel (b.v. bij testes-atrophie). De verschijnselen bij de zeug : In den ge??nfecteerden uterus bevinden zichin de diepere lagen van de mucosa wit-gele necrotische plekken (noduli),welke iets boven de oppervlakte prolabeeren. Thomsen noemt ditmiliaire brucellose van den uterus en vond dit beeld in 47 %

van dezeugen met een positieve serumreactie. Ook komt abscesvorming in denuteruswand voor met af en toe verkalking. Deze gaan over tot bind-weefselvorming waarop steriliteit volgt. Een enkele maal nam menmultiple cystevorming waar in de ovaria, uit welker inhoud brucellasuis werd gecultiveerd. De ge??nfecteerde zeugen verwerpen voor eenklein percentage. Aan de geaborteerde vruchtjes is niets bijzonders tezien, een enkele mummificatie komt voor. Onder de normaal geborenbiggen zijn bacillendragers aangetoond. In de melk van een 7-talge??nfecteerde zeugen en een 2-tal ge??nfecteerde en aborteerende zeugenwaren geen bacteri??n aan te toonen. Wel vond men ze in de supra-mammaire lymphklieren en in lymphklierabscessen bij een aborteerendezeug, zoodat is te veronderstellen, dat bacillenuitscheiding tijdens de



??? melksecretie niet denkbeeldig en de infectie per os van de zuigendebiggen mogelijk is. De bacillen veroorzaken abscessen van verschillende grootte en opdiverse plaatsen, als in de subcutis, thorax, peesscheeden etc. Kreupel-heden, vooral aan de achterbeenen zijn hiervan het gevolg. Tenslottekan de urine bacillen bevatten. Isolatie van de bacterie : De bacterie is vrij gemakkelijk te isoleeren inde gewone cultuurmedia onder a??robe omstandigheden. De meestgeschikte organen zijn de genitalia van de beeren (seminale blaasjes,prostaat, Cowpersche klieren, epididymes) en vooral ook de maaginhoudvan de geaborteerde vruchtjes. Thomsen onderzocht 19 beeren, waarvan er 18 bij het leven positieveserumreacties hadden gegeven. In 11 gevallen werd uit ?Š?Šn of meergeslachtsorganen brucella suis gecultiveerd. Soms werd de aanwezigheidvan den bacil aangetoond, zonder dat eenige macroscopische verande-ring was waar te nemen.

Men vond de bacterie 7 maal in de seminaleblaasjes, 5 maal in de epididymi, 2 maal in de testes, 1 maal in de pro-staat en de Cowpersche klier. Verspreiding : De groote verspreider is de ge??nfecteerde beer. Tijdensde dekking gaat de infectie over op de zeug, die dan al of niet wordtbevrucht. Bij het laten dekken van 10 niet reageerende zeugen dooreen besmetten beer, werden er 6 ge??nfecteerd, waarvan 1 aborteerdeen 2 miliair-brucellose van den uterus kregen. Verder kunnen de beerendoor gemeenschappelijken weidegang per os worden ge??nfecteerd, terwijlook via de conjunctiva de bacteri??n kunnen worden opgenomen. Hetfeit dat bacillendragers een jaar na de besmetting nog bacillen kunnenuitscheiden, werkt bij verkoop de verspreiding van boerderij tot boer-derij in de hand. Serologische diagnose : Zoowel de agglutinatie als de complementbin-ding-test dient voor de diagnose te worden toegepast, daar ge??nfecteerdedieren soms

all?Š?Šn agglutineeren of wel all?Š?Šn de complementbindinggeven. Voor de serologische reactie wordt het bovine antigeen gebruikt.De techniek van het bloed afnemen is niet gemakkelijk. De oorvenenzijn te klein. De verzameling geschiedt door de punt van den staart aante snijden. De betrouwbaarheid van de reacties is niet 100 %. Deintracutane reactie met abortine (brucelline) kan de serologische diag-nose ondersteunen. De reageerende dieren krijgen een locale zwelling24 tot 28 uur na de injectie. Proeven hebben uitgewezen, dat de brucella suis een specifiekeinfectie is voor het varken. Zij oefent geen invloed uit op het rund,terwijl omgekeerd de brucella van het rund geen affiniteit heeft tot hetvarken. In Amerika blijkt, dat bij de Malta koorts bij den mensch desuis-infectie een grootere rol speelt dan de bovine. In Denemarken kanmen dit evenwel niet bevestigen.



??? Hel voorkomen van de infectie in verschillende landen : In Denemarken werdliet eerste geval geconstateerd in Juli 1929. Vanuit deze boerderij zijnin een halfjaar tijds 183 andere ge??nfecteerd met 1146 dieren. Hiervanreageerden 23 beeren en 476 zeugen. E?Šn der beeren infecteerde 25boerderijen. Na December 1932 is geen positieve agglutinatie of com-plementbinding meer aangetroffen, hoewel er meer dan 30 duizendreacties zijn opgenomen in de verdachte bedrijven en op de abattoirs. In Amerika is de ziekte niet zeldzaam. VVeeter (Chicago) vond aaneen slachthuis 14 % reageerders onder zeugen en 5,3 % onder de beeren.Uit 389 niet-drachtige uteri cultiveerde hij in 3 gevallen de bacterie. In een slachthuis te Iowa werd 3 % van de varkens positief bevonden.In Ohio, Illinois, Indiana en Missouri vond men bij slachtvarkens onder2735 dieren 1,89 % met reactie. In Toronto (Canada) was dit percen-tage onder 500 zeugen 0,6 %. Uit

de rapporten van Dr. A. Marcisblijkt, dat in Hongarije de brucellose bij varkens niet zeldzaam is, terwijluit Itali?? (Mirri en Bianchini), Zwitserland (Nagel en Frei) en Ruslandpublicaties zijn verschenen over de aldaar geconstateerde abortus bijhet varken veroorzaakt door de brucella. Voor zoover het mij bekend is werd in Nederland nooit met zekerheidde infectie aangetoond. Ik veronderstel, dat er ook nooit in eenigszinsuitgebreid formaat naar gezocht is. Dat het evenwel noodig is, dateens een dergelijk onderzoek wordt ingesteld, moge blijken uit hetvolgende : In het najaar 1933 is in Oldeberkoop opgericht een varkensfok-verecniging, gesplitst in een afdeeling V.D.L. en een afd. D.L., elk met6 fokkers als leden. Het volgende is uit de jaren 1934 tot 1938 van hetmateriaal te vertellen : V.D.L. beeren : Koos (elite) aangekocht uit Drenthe. Nadat het magere dier twee zeugen had gedekt,werd het ziek onder pneumonische verschijnselen. Na een ziekte

van 2 weken ishet weer hersteld, dekte geregeld zeugen, zonder dat ooit weer drachtigheid werdverwekt. Er werd geen sperma geloosd ; het verzamelde ejaculaat was waterig ende gelatineuze substantie ontbrak. De testes atrophieerden, welk proces gedurende10 maanden doorging. De tweemaal per maand herhaalde spermaverzamelingvertoonde steeds hetzelfde beeld n.J. een kleine hoeveelheid (10 tot 25 cc) waterigvocht met hier en daar een lossen kop of een spermatozoid met opgevouwen staart. Na castratie bleken de testikels te klein evenals de epididymes zonder eenige vloei-stof in de vasa deferentia. Daarna werd gebruikt Borus, die 3 maanden dekte zonder verschijnselen vanonvruchtbaarheid te hebben vertoond. Het dier is gecastreerd; geen macroscopischeafwijkingen aan testes en epididymes. Richard (elite), een robuste goed bevleeschde beer met goed ontwikkelde uitwendigegeslachtsorganen. Na ongeveer 4 maanden

werd steriliteit waargenomen. Vrijwelgeen zeug werd drachtig. De testes vertoonden hypertrophie. Na 13 weken, in welkentijd rust en weidegang was voorgeschreven, kwamen weer bevruchte gevallen vooren de beer heeft nog een jaar een bev redigende bevruchting gegeven. Het dier isgestorven aan een srhouderphlegmoon.



??? Carolus (elite) aangekocht uit Brabant. Het dier had een abscedeering van ?Š?Šnvan de testikels vertoond, welke bal gedeeltelijk uitgenomen was. Het dier heeftgeen zeug bevrucht en was vrij zeker bij aankoop steriel. De beer is gestorven aanlocale peritonitis aansluitende aan de abscesvorming in de testikel. Bram (zoon van Carolus) heeft acht maanden goed bevrucht. Daarna trad sterili-teit op. Uit het spermaonderzoek bleek, dat dit macroscopisch vrij normaal was.Hoeveelheid 200 tot 250 cc. Verhouding tusschen de vloeistof en gelatineuze massawas steeds ongeveer 60 tot 40. Microscopisch evenwel vertoonden vrijwel alle cellenden opgevouwen staart met het protoplasmalichaampje in de bocht van den staart.Het aantal spermatozoiden was groot, terwijl geen beweging was waar te nemen.Langen tijd is dit dier in observatie geweest en alle aangeprezen middelen zijngeprobeerd. Vele inspuitingen met vitamine E., 24 injecties met 500

eenhedenpregnyl, weidegang, dieet e.d. zonder dat ook maar eenige verandering van hetspermabeeld was waar te nemen. Na 14 maanden is de beer gecastreerd na steedseen goede geslachtsdrift te hebben vertoond. De testes waren vrijwel normaal, ingeen geval aan den kleinen kant. fn de afvoerbuizen bevond zich een goede hoeveel-heid melkachtige vloeistof en wat zeer merkwaardig genoemd mag worden, vertoondehet spermabeeld microscopisch een intensieve beweging, met aan de spermatozoidenverbonden protoplasmakogcltjes. Het was duidelijk, dat de afscheiding van prostaat, seminale blaasjes, Cowperscheklieren op de urethrale klieren een funesten invloed had uitgeoefend, waardoor destaarten werden omgeslagen en de beweging werd stopgezet. Mogelijk een chemischproces. Onderwijl was gebruik gemaakt van een nestbroer van Bram, n.1. Wouter. Dezebeer was in ontwikkeling ver ten achter en bevruchtte eerst goed, doch

na 8 wekenwerd ook hiervan geen zeug meer drachtig. Het spermabeeld was hetzelfde als datvan Bram. Geen behandeling is ingesteld en ook was bij dezen beer na castratie debeweging van de spermatozoiden genomen uit den bijbal zeer actief. Nu werden verschillende niet-drachtige zeugen opgeruimd, waarophelaas geen sectie heeft plaats gevonden. Meerdere van verschillendeeigenaren waren ondanks spuitingen met vitamine E en Yatrenvaccingecombineerd met vagina-spoelingen niet dragend te krijgen. E?Šndrachtige zeug is ten gronde gegaan aan pyometra. Hierna is tot heden geen steriele beer meer waargenomen, hoewelvanaf het voorjaar 1938 twee beeren steeds geregeld dekken. Ook dezeugen kunnen, een enkele uitgezonderd, voor de fokkerij bewaardblijven. Over de familiebetrekkingen van de verschillende beeren kan nogworden vermeld, dat Koos en Carolus halfbroers waren en Bram enWouter zonen van Carolus. De

afdeeling D.L. heeft langeren of korteren tijd gewerkt met eenachttal beeren, waarvan ?Š?Šn onder verschijnselen van testes-atrophiebegon met slecht te dekken en later geheel impotent werd. De testeskwamen macroscopisch overeen met die van Koos. Een andere, Edmund,vertoonde iets hypertrophie en werd geheel impotent. Geen enkelebehandeling had resultaat. Spermaonderzoek vond niet plaats. De zeugen van deze afdeeling waren voor een grooter percentage,dan bij de V.D.L. afdeeling, onvruchtbaar. Dekkingen door verschil-ende beeren had geen succes. E?Šn fokker heeft alle dieren (een vijftal)



??? moeten afstellen. Een uit Denemarken ge??mporteerde zeug was steriel.Het dier vertoonde een absces in de flank. De testes van verschillende beeren werden opgezonden. Uit de resul-taten van het onderzoek kunnen wij het volgende ontleenen : Wouter : Macroscopisch en microscopisch werd niets afwijkends gevonden. Bram : Macroscopisch geen afwijkingen ; microscopisch in een enkel gedeelte van?Š?Šn testikel sterk verwijde buisjes, bekleed met plat kubisch ?Š?Šnlagig epitheel, verderin den wand en het lumen dezer buisjes protoplasma-rijke ?Š?Šn- en meerkernigecellen, welke den indruk maken phagocyten te zijn. Phagocytose is niet waarge-nomen. Deze abnorme vormsels zijn ook meermalen waargenomen in testikelsvan vruchtbare dieren. Het is niet waarschijnlijk, dat dit iets met de onvruchtbaar-heid heeft te maken. Overigens vertoonden testikels en epididvmi geen afwijkingen.Het is natuurlijk mogelijk, dat de ascessoire klieren

een schadelijk product vormen,doch een onderzoek hiernaar dient direct na de castratie te geschieden. Edmund : Slappe, bloedrijke, testikels, op doorsnede geen bijzondere afwijkingen.Microscopisch : tubuli onregelmatig van vorm, opvallend veel interstitieel weefsel.De interstitieele cellen zijn ongetwijfeld vermeerderd, hier en daar komen doorgewoekerd interstitium tubuli in den druk, waardoor onregelmatige vormen ont-staan. In deze tubuli geen spermatogenese. In de schijnbaar intacte tubuli geringespermatogenesc. Onderzoek op Abortus Bang (van der Hoeden) negatief. Agglutinatie : In het najaar van 1937 heb ik bij ongeveer 40 % vanhet materiaal bij de fokvereenigingen bloedagglutinatie verricht met alsresultaat, dat twee zeugen en de beer Bram een agglutinatie gaven bijeen verdunning 1 : 20. Complementbinding is niet gedaan. Conclusie : Het zou voorbarig zijn uit bovenstaande gegevens te con-cludeeren, dat wij hier met een geval

van Brucella suis hadden te maken.Toch komen de gegevens dermate met die van Thomsen overeen, dateen verder onderzoek naar deze ziekte in ons land alleszins gemotiveerdis. Door de drukke bezigheden en mijn studie op een ander gebied washet mij helaas niet mogelijk, dit probleem verder uit te werken, zoodatik met bovenstaande onvolledige gegevens voor den dag moet komen. Het zou voor de Nederlandsche varkensfokkerij van groot belang zijnals het voorkomen van de Brucellainfectie al dan niet werd vastgesteld.Blijkt de ziekte wel voor te komen, dan dienen de haarden te wordenopgespoord en maatregelen te worden genomen om de infectie uit teroeien. De centrale slachtplaatsen vormen een gemakkelijk uitgangs-punt om in korten tijd een uitgebreiden orienteerenden arbeid te ver-richten. In de jaren 1929â€”1932 zijn uit Denemarken vele fokvarkens ge-??mporteerd. Het zou zeer wel mogelijk zijn, dat de infectie

daarmeebinnen onze grenzen is geslopen. De ervaringen in mijn practijk wijzenalleszins in die richting. Oldeberkoop, Oct. 1939.



??? Mededeelingen van den Veeartsenijkundigen Dienst. (Uit de laboratoria der Rijksseruminrichting;. EENIGE WAARNEMINGEN OVER IN NEDERLAND VOOR-KOMENDE MASTITISSTREPTOCOCCEN BIJ HET RUND. (Voorloopige mededeelingj. door Ir. A. F. VAN DER SCHEER. Het is reeds lang bekend, dat de chronische streptococcen-mastitis bijhet rund door Streptococcus agalactiae veroorzaakt wordt. Deze strepto-coccensoort werd door Klimmer, Haupt en Roots (1928) voldoendenauwkeurig beschreven. Herhaaldelijk werden echter gevallen vanuierontsteking waargenomen, waarbij streptococcen ge??soleerd werden,die niet aan deze beschrijving beantwoordden. Deze zoogenaamde â€žatypische" mastitis-streptococcen zijn gedurendede laatste jaren uitvoerig onderzocht en kunnen nu met behulp vanbiochemische reacties voor het grootste gedeelte van Str. agalactiae envan saprophytische streptococcen onderscheiden worden.

Diernhofer (1930) beschreef als eerste de â€žStreptokokke der Mastitisacuta", welke hij later (1932) Str. dysgalactiae noemde. Ook Minett,Stableforth en Edwards (1932) vonden en beschreven dezelfdestreptococcus. S. J. Edwards (1932) beschreef verder een streptococcus,die een meer chronisch vcrloopende mastitis, meestal van weinig ern-stigen aard, veroorzaakte. Het voorkomen van deze mastitis-strepto-coccus werd door Diernhofer (1932) bevestigd. Hij stelde den naamStr. uberis voor. Behalve deze twee niet-haemolytische streptococcen vonden Diern-hofer (1930), Seelemann en Hadenfeldt (1930) en Minett enStableforth (1931) in enkele gevallen ook sterk haemolytische strepto-coccen van het type Str. pyogenes, die over het algemeen een ernstige,acute mastitis zonden veroorzaken. Kenmerken, waardoor Str. pyogeneshaemolyticus, afkomstig van ziektegevallen bij dieren, onderscheiden konworden van dergelijke streptococcen van

menschelijken oorsprong,waren in dien tijd echter nog niet gevonden. Spoedig hierna toondeP. R. Edwards (1932, 1933) aan, dat sorbiet-vergistende stammenaltijd afkomstig waren van dieren, terwijl van menschen afkomstigestammen steeds trehalose vergisten. Een afdoende methode voor descheiding van deze beide groepen bracht tenslotte Lancefield (1933).Met behulp van een reeds eerder door Lancefield (1925, 1928) ont-wikkelde praecipitatie-methode voor het serologisch onderzoek vanstreptococcen, verdeelde zij haemolytische streptococcen van verschil-lende herkomst in een aantal serologische groepen, die aangeduidwerden met de letters A, B, C enz. Door dit onderzoek werden de waar-nemingen van P. R. Edwards bevestigd. Na de onderzoekingen van Lancefield (1933), P. R. Edwards



??? (1935)\' Bendixen (1937) en Bendixen en Minett (1938) mag thansaangenomen worden, dat de bij uierontsteking voorkomende sterk-haemolytische streptococcen in de meeste gevallen Str. pyogenes vanhet dierlijke type volgens F. R. Edwards zijn (Groep C volgensLancefield), doch dat in sporadische gevallen ook Str. pyogenes vanmenschelijken oorsprong (Groep A volgens Lancefield) mastitis bijhet rund kan veroorzaken. Daar volgens mededeelingen in de literatuur de door de verschillendestreptococcen veroorzaakte mastitiden een belangrijk verschillendverloop zouden hebben, werd het nuttig geacht deze streptococcennaast eventueel aanwezige saprophvtische streptococcen bij het bacte-riologisch onderzoek aan de Rijksseruminrichting te kunnen differen-tieeren. In 1937 werd onderzocht of het mogelijk was, met behulp van dedoor Diernhofer (1932) voorgestelde â€žkleine Reihe", bestaande uitaesculinebouillon en lakmoesmelk, de in

Nederland voorkomendemastitisstreptococcen in de bovengenoemde groepen onder te brengen.De lakmoesmelk (bereid uit ondermelk) werd steeds ge??nt met de opde agar overgebleven resten van een reeds in aesculinebouillon overge-brachte kolonie. De resultaten van dit onderzoek waren onbevredigend.Zelfs voor iemand met veel ervaring is op deze wijze differentiatieslechts gedeeltelijk mogelijk. Het onderzoek werd daarom uitgebreid tot een meer uitvoerige reeks,die tevens haemolyse, hydrolyse van natriumhippuraat en zuurvorminguit verschillende suikers, glucosiden en alcoholen omvatte. De eind-beoordeeling geschiedde na 5 dagen bij 37Â° C. Op deze wijze gelukte het de steptrococcen, ge??soleerd uit de inge-zonden monsters melk en uiersecreet, in de hier volgende 5 groepenonder te brengen. 1. Str. agalactiae : Lakmoesmelk wordt rood gekleurd en in 1 tot 3 dagen gestremd.Indien reductie optreedt, bestaat deze uit het iets lichter

worden van de roode kleurin het onderste gedeelte van de reageerbuis, met een scherpe grens ongeveer halver-wege de gestremde kolom melk. De haemolyse is verschillend, doch zelden sterk.Natriumhippuraat wordt gehydrolyseerd. Aesculine wordt niet gesplitst, Saccharosewordt vergist en meestal ook trehalose en salicine. Geen zuurvorming uit raffinose,sorbiet en manniet. 2. Str. dysgalactiae : Lakmoesmelk wordt rood gekleurd, meestal zonder stremming.Na 24 uur is de lakmoes op den bodem van de reageerbuis vaak volledig gereduceerd,doch deze reductie verdwijnt later meestal weer. Geen haemolyse. Natriumhippuraaten aesculine worden niet gehydrolyseerd. Saccharose en trehalose worden vergist.Een aantal stammen vergist bovendien sorbiet. Raffinose, manniet en salicineworden niet aangetast. 3. Str. uberis : Lakmoesmelk wordt rood gekleurd doch zelden gestremd. Geenreductie van de lakmoes. Geen haemolyse.

Natriumhippuraat en aesculine "wordengehydrolyseerd. Saccharose, trehalose, sorbiet, manniet en salicine worden vergist.Geen zuurvorming uit raffinose. 4. Str. pyogenes van het dierlijke type volgens 1\'. R. Edwards : Lakmoesmelkwordt langzaam rood gekleurd, geen stremming, geen reductie. Sterke haemolyse.Natriumhippuraat wordt niet gehydrolyseerd. Aesculine wordt gesplitst. Saccharose,



??? sorbict en salicine worden vergist. Raffinose, trehalose en manniet worden nietaangetast. 5. Een heterogene groep van streptococcen, die niet aan een van de vier boven-staande beschrijvingen voldoen. Bosma (1933) vermoedde reeds dat â€žatypische mastitisstreptococcen"voorkwamen. Door dit meer uitgebreid onderzoek werd thans vastgesteld, datzoowel Str. dysgalactiae en Str. uberis als Str. pyogenes bij de uierontsteking vanhet rund in Nederland voorkomen. Str. pyogenes werd slechts enkele malenge??soleerd. Hoewel het grootste gedeelte der ge??soleerde streptococcenstammenmet behulp van de gebezigde reacties gemakkelijk in een van de boven-genoemde groepen onder te brengen was, bleef er een aantal twijfel-gevallen bestaan. Bovendien is een dergelijke uitvoerige reeks vanreacties niet praktisch toe te passen bij het dagelijksch melkonderzoek. Daarom werd nagegaan of de praecipitatiemethode van

Lancefiei.d(1933), die uitsluitend bij het onderzoek van haemolytische strepto-coccen werd toegepast, ook praktisch bruikbaar was voor de serologischegroepeering van de bovengenoemde niet-haemolytische mastitisstrepto-coccen. De sera werden verkregen door inspuiting van konijnen. Deextracten werden meerendeels bereid volgens de zeer praktisch geblekenformamidemethode van Fuller (1938). Nog in 1938 werd gevonden, dat extracten van Str. dysgalactiae eenkrachtige praecipitatiereactie gaven met groep C-serum, dat bereidwas met ?Š?Šn van de onder 4 genoemde stammen van Str. pyogenes, terwijlook omgekeerd een serum, dat bereid was met Str. dysgalactiae doorextracten van groep C-streptococcen gepraecipiteerd werd. Het onder-zoekingsmateriaal omvat thans o.a. reeds meer clan 60 verschillendestammen van Str. dysgalactiae (biochemisch onderzoek !), die alleneen positieve praecipitatiereactie met groep C-serum

gaven. In eenrecente publicatie wijst ook Little (1939-b) naar aanleiding van hetonderzoek van 15 Str. dysgalactiae-stammen op de serologische verwant-schap met groep C volgens Lancefield. Op grond van absorbtieproeven, verricht met groep C-serum enStr. dysgalactiae kwam hij tot de conclusie, dat Str. dysgalactiae nauwverwant is aan, zoo niet thuis behoort in groep C. Bij proeven met de door mij bereide sera werd aangetoond, datbehalve de reeds door Little verrichte absorbtie van groep C-serumdoor Str. dysgalactiae, ook Str. dysgalactiae-serum door de haemolytischegroep C-streptococcen geabsorbeerd wordt. Hiermede is aangetoond, dat Str. dysgalactiae tot de serologische groep G vanLancefield gerekend moet worden. Bij deze biochemische en serologische onderzoekingen is mij gebleken,dat Str. dysgalactiae met een aan 100 % grenzende zekerheid reeds opde eerste cultuur uit het te onderzoeken materiaal herkenbaar

is,indien een agar gebruikt wordt, die samengesteld is uit kalfsvleesch-bouillon, i % pepton, 0,5 % keukenzout en ongeveer 10 % steriel



??? paarden- of runderserum. Indien een 18 tot 24 uur oude kolonie van Str.dysgalactiae geheel van de oppervlakte van dezen voedingsbodem verwijderd wordt,blijft de plaats, waar deze kolonie gegroeid was, duidelijk zichtbaar door een diffusetroebeling van de verder doorschijnende agar. Bij het onderzoek van eenigeduizenden monsters melk en uiersecreet werden nooit andere Strepto-coccen gevonden, die ook maar de geringste troebeling van de agarveroorzaakten, terwijl ongeveer 95 % van de ge??soleerde stammen vanStr. dysgalactiae het diffuse schijfje in den voedingsbodem z?Š?Šr duidelijkte zien gaf. Het kenmerk is zeer opvallend op een dunne agar-laag enbij afzonderlijk liggende koloni??n. Behalve op Str. dysgalactiae werd het serologisch onderzoek ook opde overige streptococcengroepen toegepast. Bij Str. agalactiae (groep Bvolgens Lancefield) werden geen opvallende bijzonderheden waarge-nomen. Uit de resultaten,

verkregen met een serum, dat bereid was meteen biochemisch typischen stam van Str. uberis, bleek echter dat, behalveverscheidene normale Str. uherus-stammen, ook stammen met eenigszinsafwijkende biochemische eigenschappen een positieve praecipitatiereactie met Str.uberis-serum gaven. Alle stammen splitsten echter aesculine. In ditverband dient opgemerkt te worden, dat reeds Little (1939-a) eentweetal aesculine-splitsende stammen isoleerde, die een uieraandoeningvan weinig ernstigen aard veroorzaakten, doch die biochemisch afwekenvan de door S. J. Edwards aangegeven reacties voor Str. uberis (â€žGroupIII mastitisstreptococcus"). Zoowel de klinische waarnemingen van Littleals mijn serologische bevindingen pleiten ervoor deze biochemisch eenigszinsafwijkende Streptococcen in den vervolge tot de groep Str. uberis te rekenen. Te oordeelen naar de resultaten van Pi.astridoe en Hartsell (1937)is het waarschijnlijk, dat Str.

uberis tot de serologische groep E vanLancefield zal blijken te behooren. De gedetailleerde resultaten van de onderzoekingen zullen zoo spoedigmogelijk gepubliceerd worden in een uitvoerige studie over het aan-toonen en differentieeren van mastitisstreptococcen. zusammenfassung. 1. Die Untersuchungen haben gezeigt, dass Str. dysgalactiae und Str. uberis sowohlwie Str. pyogenes vom sorbit-verg?¤renden Typus (serologische Gruppe C nach Lance-field) bei der Euterentz??ndung des Rindes in Holland vorkommen. Str. pyogeneswurde nur selten gefunden. 2. Str. dysgalactiae geh??rt zu der serologischen Gruppe C nach Lancefield. GruppeC-serum wurde absorbiert von Str. dysgalactiae, beziehungsweise Str. dysgalactiae-serum von stark haemolytischen Gruppe C-streptokokken. 3. Auf einer Anzuchtsplatte, hergestellt aus Kalbsfleischbouillon, 1 % Pepton,0,5 % Kochsalz und 2,5 % Agar mit etwa 10 % sterilem Serumzusatz ist Str.

dysgalac-tiae leicht zu erkennen. Die Oberflachenkolonien erzeugen eine Tr??bung der Agar,die ganz deutlich zu Tage tritt wenn man die Kolonie abnimmt. 4. Aesculin-verg?¤rende Streptokokken, die nicht alle f??r Str. uberis typischeVerg?¤rungsreaktionen zeigten, riefen beim Pr?¤zipitationsverfahren nach Lancefieldeine deutlich positive Reaktion hervor mit einem Gruppen-Serum, dass durchImpfung eines Kaninchens mit einem typischen Str. uberis-Stamm hergestellt wordenwar. Solche atypische Streptokokken sollten ebenfalls als Str. uberis betrachtet werden.



??? â€” 8o â€” Summary. 1. It is stated that Sir. dysgalactiae and Str. uberis as well as Str. pyogenes (the sorbitolfermenting type, group C after Lancefield) occur in bovine mastitis in Holland.The occurrence of Sir. pyogenes is rather rare. 2. Sir. dysgalactiae is placed in Lancefields serological group C, as shown byabsorbtion from group C serum and Sir. dysgalactiae serum with Sir. dysgalactiae andgroup C streptococci respectively. 3. Str. dysgalactiae is easily recognised by cultivation 011 veal infusion-agar, con-taining 1 % peptone and 0,5% NaCl, with about 10% sterile serum added. Surfacecolonies show after removal a diffuse turbidity of this agar on the place where theyhad been growing. 4. Aesculine-fermenting streptococci, not showing all biochemical reactionstypical for Sir. uberis (S.J. Edwards\' group III mastitisslreptococci) did precipitatea group serum, prepared by injection of a rabbit with a typical Str. uberis-slrain.Such atypical

strains should be considered as Sir. uberis too. R?Šsum?Š. 1. Des recherches d?Šmontr?¨rent la pr?Šsence lors de mammites chez la vache enHollande de Sir. dysgalactiae, Sir. uberis et Sir. pyogenes du type fermentant lasorbite (groupe s?Šrologique C de Lancefield). La pr?Šsence de Str. pyogenes estrare. 2. Str. dysgalactiae appartient au groupe s?Šrologique C de Lancefield. Les?Šrum anti-groupe C fut absorb?Š par Str. dysgalactiae ; d\'autre part le s?Šrum anti-Slr. dysgalactiae fut absorb?Š par des streptocoques fortement h?Šmolytiques dugroupe C. 3. Sur un milieu de culture compos?Š de bouillon de veau, de 1 % de peptone,de 0.5% de chlorure de sodium et de 2,5% de g?Šlose, auquel on ajoute 10% des?Šrum st?Šrile, Str. dysgalactiae peut ??tre facilement reconnu. Les colonies super-ficielles occasionnent un trouble de la g?Šlose, qui est nettement visible, lorsqu\'onenl?¨ve la colonie. 4. Des streptocoques fermentant l\'esculine et

qui ne pr?Šsentaient pas toutes lesr?Šactions fermentatives propres ?  Str. uberis, fournirent lors de l\'?Špreuve de lapr?Šcipitation selon Lancefield une r?Šaction nettement positive avec un s?Šrumanti-groupe, obtenu sur lapin avec une souche typique de Sir. uberis. Pareils strepto-coques atypiques devraient ?Šgalement ??tre consid?Šr?Šs comme Str. uberis. AANGF.HAALDE LITERATUUR.Bendixen, Prof. H. C. Medlemsblad for Den danskc Dyrlaegeforening, 20. Jaar- gang, Nr. 20â€”21, 1937.Bendixen, H. C. and Minett, F. G. Journ. Hyg. 38, 374, 1938.Bosma, J. Proefschrift. Utrecht. 1933. Diernhofer, Dr. Karl. Archiv Wiss. Prakt. Tierhk. 61. 181, 296, 1930. Milchw. Forsch. 13, Orig., 368, 1932.Edwards, S. J. Journ. Comp. Path. Ther. 45, 43, 1932. Edwards, P. R. Journ. Bact. 23. 259, 1932 en 25, 527, 1933. Kentucky Agr. Exp. Sta. Bull. No. 356, 1935.Fuller, A. T. Brit. Journ. Exp. Path. 19, 130, 1938. Klimmer, Haupt und Roots. Centr. Bakt.

I. Abt. Orig. 107, 206, 1928.Lancefield, Rebecca C. Journ. Exp. Med. 42, 377, 397, 1925; 47, 91,469,481, S43> 857, 1928; 57, 571, 1933.Little, Ralph B. Journ. Am. Vet. Med. Ass. 94, N.S. 47, 496, 1939(a). Proc. Soc. Exp. Biol. Med. 41, 254, 1939(b).Minett, F. C. and Stableforth, A. VV. Journ. Comp. Path. Ther. 44, 114, 1931.Minett, F. C., Stableforth, A. W. and Edwards, S.J. Journ. Comp. Path. Ther.45, 1, 1932. Plastridgf., Wayne N. and Hartsell. Stanley E. Journ. Inf. Dis. 61, 11 o, 1937.Seelemann, M. und Hadenfeldt, A. D.T.W. 38, 353, 1930.



??? â€” 8i â€” OPMERKINGEN OVER â€žACTINOMYCOSE", NAAR AAN-LEIDING VAN EEN REFERAAT door Dr. J. A. GUNST. Keuringsveearts-bacterioloog aan het Abattoir te Amsterdam. In het Tijdschrift voor Diergeneeskunde 1939, No. 21, pag. J185refereert Prof. Beijers een artikel van Philip Luijken over de gunstigewerking van Katusan bij actinomycose. Volgens referent werden be-handeld 302 gevallen van halsklieractinomycose, 14 â€žsnurkers", 112 Xlarynx-, 19 X tong- en 11 X uieractinomycose. Steeds weer valt bij publicaties over actinomycose op, dat het begripâ€žactinomycose" als een eenheid wordt beschouwd. Reeds in 1902 ontdekten Ligni?¨res en Spitz den door hen zoo ge-noemden â€žactinobacillus". Bongert maakte reeds in 1903 onderscheid tusschen verschillendeverwekkers naar gelang men te doen heeft met tong-, kaakbeen- of uier-actinomycose. Na de onderzoekingen van Scheel (1910), Ehrlich (1912),

Hintze(1914), vond H??lphers in 1921 in 25 van 30 bacteriologisch onderzochtegevallen van /ong-actinomycose en in 22 van 27 gevallen van lymphklier-actinomycose den zoogenaamden actinobacillus, terwijl hij bij 67 gevallenvan kaak actinomycose 5 maal den actinobacillus, 25 maal het staafje vanBongert en Scheel en 18 maal bac. pyogenes aantoonde. H??lphers konuieractinomycose opwekken door injectie van slaphylococcus aureus, ge-kweekt uit zoogenaamde uieractinomycose. Aan Magnusson gelukte het in de jaren 1922â€”1928 : ie. runderen en kalveren met een reincultuur van den actinobacillus(gewonnen uit een pharynxactinomycoom van het rund) actinomycosete bezorgen ; 2e. runderen kaakactinonomycose te bezorgen door infectie met eenreincultuur van de uit Â?<zaÂ?actinomycose gekweekte (grampositieve)bacillen. In 1927 beschreef ik in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde ge-noemde onderzoekingen en voegde er

de mijne aan toe, betreffende125 gevallen, waaruit de conclusie kon worden getrokken, dat men bijactinomycose van de tong, van de uoeeke deelen van den kop, wan de lymph-klieren, van de longen en van de huid bijna steeds den actinobacillus konkweeken ; dat men bij echte kaakbeennctmomycose. meestal te doen heeftmet een grampositieven bacil, overeenkomende met den door Wolf enIsra??l uit menschelijk materiaal gekweekten bacil en dat de zooge-naamde uieractinomycose altijd verwekt wordt door staphylococcen. Beziet men nu de behandelde gevallen in het genoemde referaat danvalt op : ie. dat er geen enkel geval van kaakbeenacimomycosz vermeldwordt ; 2e. dat in verband met het bovenstaande alle gevallen (behalve



??? die van uieractinomycose) gerekend moeten worden te zijn veroorzaaktdoor den actinobacillus ; 3e. dat de gevallen van Â???\'eractinomycose (dusstaphylococcose) met de andere gevallen â€žover ?Š?Šn kam worden geschoren". Hieruit moet dan weer de conclusie worden getrokken, dat Katusan-injecties gunstig werken â€žtegen" den actinobacillus en â€žtegen" staphy-lococcen. Maar niets is bewezen over gunstige werking tegen de gram-positieve bacillen van de kaakbeensiCX\\nom.ycose. De opmerking van Prof. Beijers, dat we â€žpractisch nooit actinomycoseder retiopharyngeale klieren" zien, komt niet overeen met de ervaringenvan het Amsterdamsche Abattoir. In het bedoelde artikel van onder-geteekende worden reeds 8 gevallen van zelfstandige actinobacillose vande Igl. retropharyngealis beschreven, vermeerderd met een negental ge-vallen van lymphklieractinobacillose in aansluiting aan andere â€žactinomy-cotische"

aandoeningen. Deze gevallen werden in den loop van 3 jaarverzameld en kunnen zeker niet beschouwd worden als alle, in dattijdsverloop aangetroffen, gevallen. Bovendien wordt deze aandoeningin Amsterdam geheel niet als zeldzaamheid beschouwd. Hoofddoel van dit schrijven is : ie. Een opwekking om in Nederland meer aandacht te schenken aande omstandigheid, dat aandoeningen, waarin de voor actinomycosekarakteristieke straalvormige lichaampjes worden aangetroffen, niet dooi\'eenzelfde lager organisme worden veroorzaakt, maar dat met zekerheidbekend is, dat bij koeien en varkens minstens 3 lagere organismendaarvoor verantwoordelijk kunnen worden gesteld. 2e. Een poging om de meening ingang te doen vinden, dat de zoo-genaamde straalvormige lichaampjes niet de verwekkers zijn van deactinomycose, maar dat deze lichaampjes te beschouwen zijn als teworden gevormd door de reactie van het weefsel op de daarop inwerken-

de bacillen. Indien men, zooals in het gerefereerde artikel, meent succes te hebbenmet een bepaald geneesmiddel of indien men geneesmiddelen tegenaandoeningen toepast, die onder worden gebracht onder den naamâ€žactinomycose", lijkt het niet van belang ontbloot te weten tegenwelken bacil men ten strijde trekt. In verband met eventueel opgewekte belangstelling voor het onder-werp actinomycose, vermeld ik een uitvoerig artikel van HildingMagMusson in de acta pathologica et microbiologica Scandivavica1928, p. 170: â€žThe commonest forms of actinomycosis in domesticanimals and their etiology". Amsterdam, November 1939. Onderschrift : Onder dankzegging aan Dr. Gunst voor zijn opmerkingen, wil iker even op wijzen, dat uit het artikel van Luyken niet is op te maken, hoe de diag-nose â€žactinomycose" is gesteld. Daarom heb ik mijn twijfel geuit of bij de vermelde honderden gevallen van hals-klieractinomycose, etc. inderdaad wel de

zekerheid eener goede diagnose bestond.Temeer waar wij in de kliniek zoo uiterst zelden actinobacillose als oorzaak van



??? Vefgroote en ontstoken retropharyngeale klieren vinden. Dit wordt m. i. niet tegen-gesproken, maar bevestigd door de cijfers van Dr. Gunst. Als hij toch aan het grootsteabattoir van ons land in drie jaar tijd 8 zelfstandige gevallen van actinobacillosevan de lgl. retropharyngeales vindt, dan blijkt daaruit toch wel het zeldzame voor-komen in vergelijking met de tuberculose dier klieren. Er is wel een hemelsbreedverschil tusschen dit cijfer en de getallen van Luykf.n. Ook wij volgen bij de bespreking van gevallen van â€žactinomycose" in de kliniekde indeeling, zooals Gunst die wenscht, in actinobacillose der weeke deelen en kaak-of beenactinomycose, gebruiken steeds de straalvormige lichaampjes voor de diagnose. Te dikwijls echter wordt het microscopisch onderzoek blijkbaar achterwege ge-laten en stelt men zich tevreden met de beoordeeling van het uiterlijk, de consistentie,etc. van een zwelling of ontstekingsproces, noemt dit dan, m. i.

ten onrechte, â€žkli-nisch onderzoek" en daardoor komen heel wat schijnresultaten in de periodieken ;over eenige jaren hoort men er niet meer van. Zoo zal het ook wel gaan met degenezing van tongactinobacillose door een ?Š?Šnmalige intraveneuze injectie van jood-natrium. Ik heb het tweemaal geprobeerd, maar moest weer teruggrijpen op deoude therapie. Beijers.



??? REFERATEN. ZIEKTEN DOOR WORMEN. De bestrijding van Taeniarynchus saginatus . De arts is meestal tevreden wanneer bij den pati??nt de kop van den lintwormafkomt. Van veterinair standpunt bekeken zal men ter bestrijding van de rundervinmoeten eischen dat de bij den mensch afgekomen lintworm volledig vernietigdwordt, liefst door verbranding. Het aantal rundervinnen neemt in Duitschlandtoe en de schade, die hierdoor jaarlijks aan slachtvee toegebracht wordt, schatmen op 2 millioen rijksmark. De chemische fabrieken en apotheken, die lintwormmiddelen verstrekken, zoudendaarbij tegelijkertijd papieren hulsels moeten afgeven, waarin de afgekomen lint-worm gedeponeerd zou kunnen worden om daarna het geheel te verbranden. Trichinosis bij den mensch door het eten van hondenvleesch -). Een 41-jarige man werd ziek onder verschijnselen van hoofdpijn, duizeligheid,pijn in de ledematen en spieren, oedeem

van de oogleden en temperatuur van40Â° C. Er bestond eosinophilie van 38%. Sterke verdenking van trichinosis. Depati??nt had drie weken eerder 1 kg gerookt hondenvleesch gekregen van een land-bouwer, die een geslachte hond van 12 jaar oud ten geschenke had gekregen. Kortvoordat bedoelde persoon ziek werd, had hij aan een buurman ook enkele plakkenvan het rookvleesch ten eten gegeven. Van den vleeschleverancier en ook van dezenbuurman werd later het bloed onderzocht. Bij deze twee personen bestond eveneenseen hooge graad van eosinophilie, zoodat aangenomen kon worden dat zij ookaan trichinosis lijdende waren, hoewel zij geen duidelijke klachten hadden en slechtsaan een eigenaardige moeheid van de spieren leden. Het hondenvleesch, waarvannog een stuk achterhaald kon worden, bleek inderdaad trichineus te zijn. De hondwas in het dorp (Appenzell) geboren en altijd in het bezit van denzelfden

eigenaargeweest. Twee andere gezinnen met 15 kinderen, welke ook van bedoeld vleeschhadden gegeten, waren gezond gebleven, omdat het vleesch vooraf gekookt wasgeworden. De vos als verbreider van Trichinosis. ScHOor en Schade 1) hebben een onderzoek ingesteld naar het voorkomen vantrichinen bij vossen en daarbij is gebleken dat deze parasieten bij deze diersoortin Zuid- en Midden-Duitschland niet zelden gevonden worden. Van 275 vossenbleken er 12 trichineus te zijn. In het middenrif werden de meeste parasieten aan-getroffen, de overige spieren bleken echter dikwijls in even sterke mate aangetastte zijn. Vossen verorberen veel veldmuizen ; door schatting werd vastgesteld dat?Š?Šn vos tijdens zijn leven, dat op 10 jaar wordt gerekend, ongeveer 15000 muizenvernietigt. De 796 veldmuizen, die onderzocht werden, bleken echter vrij te zijn van trichinen,zoodat aangenomen kon worden dat de muis als

smetstofbron van trichinen vangeen belang is. De besmetting ontstaat door den vos en komt tot stand doordatde jagers het vleesch dezer dieren wegwerpen, waarna het door vossen uit de om-geving weggehaald wordt. Ook wordt het vleesch dikwijls op de mesthoop geworpenen daar de jacht op vossen gedurende den wintertijd geschiedt, blijven de trichinenin leven en komen met de mest op het land terecht, waar zij door vossen opgenomen 1 ) G. Schoop und M. Schade : Der Fuchs als Verbreiter der Trichinosis. D.T.W.Jhg. 47, No. 35, 1939, p. 553â€”561.



??? kunnen worden. Niet zelden worden de vossencadavers aan zilvervossen gevoederd.Van enkele zilvervossenfarms werden 280 dieren onderzocht, waarvan er 4 trichineusbleken te zijn. Op een bedrijf bleken er van 5 vossen 2 besmet te zijn. De eigenaarhad de gewoonte het vleesch der geschoten vossen aan zijn zilvervossen te verstrekken. In twee farms waar trichineuze zilvervossen werden aangetroffen, was geenvleesch aan vossen gevoederd. Hier bleken echter veel ratten voor te komen, dieals smetstofbron beschouwd moesten worden. Het voorkomen van een tamelijkhoog percentage van trichinosis bij wilde zwijnen kon verder verklaard wordendoor het feit dat deze dieren ook in de gelegenheid waren vleesch van trichineuzevossencadavers op te nemen, omdat de jagers de cadavers, na deze van de huidontdaan te hebben, wegwerpen. Varkensfokkers bleken dikwijls ijverige jagers op vossen te zijn. Niet zelden

werdende cadavers van deze laatste dieren aan de varkens gegeven, die daardoor trichineuswerden. In 13 gevallen van trichinosis bij varkens kon dit verband worden aan-getoond. De schrijvers zijn van meening dat de thans nog voorkomende gevallen vantrichinosis bij slachtvarkens geweten moeten worden aan een besmetting doorvossencadavers, daar de cyclus varkenâ€”rat door de streng doorgevoerde vleesch-keuring vrijwel verbroken is. Techniek voor de bepaling van het aantal eieren in faeces. Taylor \') heeft een eenvoudige methode beschreven, waardoor het mogelijk ishet aantal eieren in de faeces op vrij nauwkeurige wijze te bepalen. Hij geeft eenbeschrijving van het door hem voor dit doel samengestelde instrumentarium, dattegen billijken prijs in den handel verkrijgbaar is gesteld. Zooals bij de meeste tel-methoden berust deze op een vermenging van de faeces met een verdunningsvloeistof(in dit geval 42 cc water),

welk mengsel door een zeef van de grove bestanddeelenontdaan wordt. Gebruik wordt verder gemaakt van een pipet, inhoudende 0.15 cc.Deze methode geeft volgens Taylor vrijwel gelijkwaardige resultaten, mits menzich aan de door hem beschreven techniek houdt. Hij dringt er op aan deze wijzevan faecesonderzoek algemeen toe te passen, om zoodoende verzekerd te zijn datbij de opgave van het aantal eieren, dat men in vele publicaties aangegeven vindt,eenzelfde waarde kan toekennen. De techniek is zeer eenvoudig, zoodat deze dooriederen dierenarts kan worden toegepast. Deze door Taylor beschreven methode komt in hoofdzaak geheel overeen metdie van Stoll, waarbij eveneens 3 gram faeces gebruikt wordt. Als verdunnings-vloeistof wordt in plaats van water 42 cc van een oplossing van natrium hydroxideter sterkte van 4 pro mille gebruikt. Van dit mengsel wordt dan 0.15 cc genomenen het aantal eieren wordt hierin

onder het microscoop geteld. Door het gevondenaantal met 100 te vermenigvuldigen wordt het aantal eieren per gram faeces vast-gesteld. (Ref.). Bestrijding van Strongylosis bij het paard. Daar het afdrijven van Strongvliden bij volwassen paarden practische moeilijk-heden met zich mede brengt, waardoor het parasieten-vrij opfokken van veulensonmogelijk wordt, moet men er naar streven de kans van infectie der veulens zoo-danig te verminderen, dat daardoor waarneembare ziekteverschijnselen vermedenkunnen worden. Door gebruik te maken van doelmatige geneesmiddelen, moetmen trachten het aantal behandelingen te verminderen, hetgeen voor de praktijkwenschelijk is. De schrijvers 1) hebben door experimenteel onderzoek in daarvoor geschikteweiden nagegaan in welke mate veulens, die tijdelijk met de merries samen zijn,



??? â€” 8f> kans loopen op een infectie met Strongyliden. Zij hebben daarbij gebruik gemaaktvan de techniek van Stoll om het aantal eieren, dat door merries dagelijks gedepo-neerd wordt, te bepalen en tevens nagegaan in hoeverre zich uit deze eieren larvenontwikkelden die in aanmerking kwamen voor de infectie. Zij maken scherp onder-scheid tusschen de larven van het 3e stadium en die welke het infecteerend stadiumbereiken. Immers is hun gebleken dat lang niet alle larven van het 3e stadiumlevenskrachtig blev en, zoodat zij tot een infectie aanleiding konden geven. Bovendienblijken de larven, die in het najaar in de weide overblijv en slechts weinig of geenkans te hebben na overwintering het volgend jaar tot nieuwe infecties te kunnenleiden, vooral indien de overblijvende hoopen faeces voor het intreden van denwinter uiteengeslagen worden. Volgens de onderzoekingen van Giavannola bezitten de jonge larven van

hetinfecteerende stadium als voedsel-reserve vet en als energie-reserve glycogeen.Door actieve bewegingen dezer larven teren deze bronnen op. De activiteit derlarven wordt gaande gehouden door dag en nacht (licht en donker) vochtigheiden uitdroging. Bij vochtig weer kruipen zij langs de grassen naar boven (regen endauw), terwijl zij zich tegen droogte zooveel mogelijk trachten te beschutten doorzich aan de basis van de grasstengels te verbergen. Deze invloeden hebben totgevolg dat een groot aantal larven, hoewel nog goed beweeglijk, niet meer het ver-mogen hebben veulens te besmetten. Bekend is dat paarden niet grazen op dat gedeelte van de weide waar zij hunfaeces gedeponeerd hebben ; het maakt den indruk dat paarden bij voorkeur opbepaalde gedeelten van de weiden defaeceeren.Dergelijke sterk niet faeces veront-reinigde plekken zijn daardoor niet zoo gevaarlijk wat betreft de infectiekans, omdatde daar

ontwikkelde larven vrijwel plaatselijk blijven. Slechts op lage drassigeweiden krijgen zij de gelegenheid uit te zwermen en kunnen dan buiten deze z??negevaar voor infectie doen ontstaan. De betrekkelijk korte levensduur en de concentratie van de larven op gedeeltenvan de weiden waar dus niet gaarne gegraasd wordt, maken het mogelijk dat vanhet enorm groote aantal larven, dat zich in de faeces der veulenmerries ontwikkelt,naar verhouding slechts een kleine hoeveelheid tot een infectie leiden kan. Het isduidelijk dat een te groot aantal dieren in een weide deze gunstige factoren tervoorkoming van ernstige infecties uitschakelen kan. Behandeling tegen maag-darmparasicten bij herkauwers. Wil men goede resultaten bereiken met toegediende geneesmiddelen, dan heeftmen bij herkauwers rekening te houden met de slokdarmreflex. M??nnig en Quinhebben destijds aangetoond dat men deze reflex ook met een zwakke kopersulfaat-

oplossing kan opwekken. Dezelfde stof werd dan tegelijkertijd als afdrijvingsmiddel der wormen gebruikt.Bekend is dat tetrachloor-aethyleen ook bij herkauwers zeer goed bruikbaar isals anthelminticum. Baker \') beveelt een gecombineerde behandelingsmethode aan.Eerst wordt 2â€”3 cc van een 5 % kopersulfaatoplossing in den mond gespoten,waarna onmiddellijk tetrachloor-aethyleen met gelijke hoeveelheid van een neutraleolie wordt ingegeven. De dosis tetrachloor-aethyleen bedraagt voor lammeren van30â€”60 pond 5â€”15 cc, voor volwassen schapen, geiten en voor kalveren (100â€”150pond) wordt 20â€”30 cc gebruikt. Bij lammeren en kalveren is het voldoende de lippen en eventueel wangslijmvliesmet een spons, die in 10 % kopersulfaat gedoopt is, te bevochtigen, om de slokdarm-reflex te verkrijgen. Ten opzichte van andere geneesmiddelen heeft tetrachloor-aethyleen het voordeel dat ook de kleinere Trichostrongyliden

worden afgedrevenen dat de dieren niet behoeven te vasten voor de kuur.



??? Parasitaire ziekten bij huisdieren. Taylor *) geeft een zeer duidelijk overzicht over de verschillende factoren, dievan invloed zijn op het ontstaan van parasitaire ziekten bij onze huisdieren enwel meer speciaal bij het schaap. Oorspronkelijk leefden de parasieten in volkomenharmonie met haar gastheeren en Taylor beschouwt de mensch als oorzaak vande verstoring van het evenwicht tusschen parasiet en gastheer. Door de meer intensieve fokkerij, waardoor de levensruimte van de dieren kleinerwerd en de besmettingskansen grooter werden, is het ontstaan van parasitaireziekten door den mensch zelf in de hand gewerkt. Bij wormziekten toch vindt geenvermeerdering van de parasiet in den gastheer plaats en deze kan alleen geschiedendoor besmetting van buiten af. Alle factoren, die de ontwikkeling van jeugdstadiader wormen ten goede komen, verhoogen eveneens de kans van uitbreiding dezerziekten. Taylor bespreekt

achtereenvolgens het vermogen van ei-productie der para-sieten, de levensduur van de zg. infecteerende larven, de slechte gevolgen van over-bevolking van de weiden. Verder vestigt hij de aandacht op de verschillende factoren,die op den levensduur van de larven in de weiden van invloed kunnen zijn (regen,vorst, droogte) en op de hoeveelheid en op de soorten van gras, welke in de weidevoorkomen. Wat betreft de vernietiging der larven in de weiden wijst hij er opdat de daarvoor aanbevolen stoffen (kalk, karmiet e.a.) weinig succes hebben.Van meer belang is het laten afgrazen door dieren, die voor bepaalde parasietenniet gevoelig zijn. Zoo zullen schapen groote hoeveelheden strongyluslarven vanhet paard kunnen opnemen in weiden, welke voor veulens en paarden gevaarlijkzouden zijn. Hij neemt aan dat een schaap per dag 90.000 larven opneemt, die dusanders paarden zouden kunnen besmetten. Ten slotte vestigt Taylor nog de

aandacht op de immuniteit en op de therapie,welke laatste echter niet in alle gevallen met succes doorgevoerd kan worden. Huidziekte bij equiden veroorzaakt door microfilari??n. Er bestaat een huidziekte bij paarden en muilezels in Engelsch Indic, die daaronder verschillende namen bekend is. Het is een ziekte, die tegen den winter ver-dwijnt om den volgenden zomer weer opnieuw te voorschijn te treden. In het begin-stadium wordt de aandacht getrokken door plekjes haren, die onregelmatig uit-steken en die langzamerhand in omvang toenemen en dan aan urticaria doen denkenof soms aan beten door insecten. Wanneer men het oppervlakkige epithecl verwijdert en dan op deze plaatsendrukt, treedt een kleine hoeveelheid heldere sereuze vloeistof naar buiten. In hoofd-zaak zijn de halszijden, de schoftstreek, schouders, staartwortel en de onderzijdevan het abdomen aangetast. De haren van de aangetaste plekken worden dof enbreken,

zijn soms grijs van kleur en staan rechtop. Kale plekken kan men al vrijsnel waarnemen in de omgeving van manen en staart, vandaar de naam â€žmaneand tail disease". Het meest karakteristieke van alle verschijnselen is wel de over-vloedige en regelmatige afschubbing van kleine witte epitheelschubben rondomelke aangetaste plek. De ziekte is verder gekarakteriseerd door irritatie van dehuid en jeukgevoel, zoodat de dieren zich hevig schuren. Als oorzaak van dit lijdenkon Datta 1) microfilari??n aantoonen. Volwassen filari??n werden niet gevonden,zoodat geen zekerheid bestaat welke filaria deze ziekte veroorzaakt. De ziektekan bij alle paarden voorkomen, maar de ge??mporteerde Australische paardenbleken er zeer gevoelig voor te zijn. Hoewel verschillende geneesmiddelen beproefd zijn bleken er geen afdoendebestrijdingsmiddelen te zijn. 1 ) S. Datta : Microfilarial pityriasis in equities. The Vet. Journal. Vol. 95, 6, 1939p.
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??? Datta stelt voor deze ziekte aan te duiden met den naam van â€žMicrofilaria!pityriasis" en dien van â€žLichen tropicus" niet meer te gebruiken. Kunnen ratten en muizen tegen Cysticercus fasciolaris ge??mmuniseerdworden ? \'). Uit verschillende experimenten bij ratten en muizen, die met suspensies bereidvan levende en doode exemplaren van Cysticercus fasciolaris ingespoten werden,is niet gebleken dat deze dieren immuun waren tegen de besmetting met eierenvan T. taeniaeformis. Het aantal blaaswormen dat zich bij deze ratten en muizenontwikkelde was niet kleiner dan dat bij de contr??ledieren. Deze resultaten zijndus tegengesteld met die van andere onderzoekers, die meenden aangetoond tehebben dat een dergelijke immuniteit wel te verkrijgen was. Baudet. PLUIMVEEZIEKTEN. Besmettingsproeven met verlamming. Omtrent de oorzaak der verlamming staan nog altijd drie meeningen tegenoverelkander. 1. De

verlamming is een echte infectieziekte veroorzaakt door een filtreerbaarvirus (Lerohe, Fritzsche, Baumann, van der Walle en Winkler, Jurrius,Pappenheimer, Dunn en Seidlin, Seager, Furth, Jungherr, Hepding). 2. De infectiositeit der verlamming is nog niet bewezen (Beller, Te Hennepe,Hartwigk, Lesbouyries). 3. De verlamming is wel over te brengen, doch onder bepaalde omstandigheden(gevoeligheid van het lichaam, uitwendige invloeden) (Visart de Bocarm?Š, Kolayli,Geurden). Wagener en Matzke a) komen nu op grond van uitvoerige proeven tot de vol-gende conclusie : De ziekte was kunstmatig en door contact met zieke kippen op gezonde dierenover te brengen. Het agens is van onbekende natuur. Andere factoren (constitutie, invloed deromgeving) bepalen echter de ziekte. Bij Wit Leghorns waren de verschijnselen veel ernstiger na besmetting dan bijboerenkippen. Over toxoplasmen (toxoplasma gallinarum n. sp.) in de

retina vaneen kip en de verhouding daarvan tot verlamming.3) 1. Bij een geval van verlamming worden in de oogen typische veranderingenbeschreven. Bij histologisch onderzoek werd toxoplasma in de retina gevonden. 2. Deze wordt beschouwd als een nieuwe soort, toxoplasma gallinarum. 3. Vermoed wordt, dat deze toxoplasma slechts secundair aan de oogverandc-ringen deel heeft. Immunisatie tegen diphtherie met kippen- en duivenvirus, gekweektin vivo en in vitro *). Dit artikel betreft vergelijkende onderzoekingen inzake entstof, die op de oudere



??? wijze bereid is (huid-schilfers) en die op nieuwe wijze bereid is (kweeking in eierenen in buizen met weefselstukjes). Het materiaal in eieren gekweekt bevatte meervirus dan dat hetgeen op andere wijze verkregen was. Bij intramusculaire injectie gafhet bacterievrije virus minder ongewenschte reacties dan het huidmateriaal dataltijd bacteri??n bevat. Op de chorion-allantois membraan veroorzaakte het duivenvirus grootere cellu-laire proliferatie, minder neciose en minder metastatische haarden. Passage van een vogelvirus door 68 seri??n van eieren gedurende 2 jaren gaf geenverandering in virulentie voor kippen. (In dit zeer interessant artikel wordt ook de techniek van de bereiding van heteier-virus en weefselcultuur-virus beschreven). De immuniseerende waarde van laryngotracheitis virus dat in eierengekweekt is1). Hoewel de laryngotracheitis in ons land niet voorkomt, maak ik even meldingvan deze proeven, omdat ik bij mijn

verblijf in Amerika dezen zomer gezien heb,dat zeer veel entstof tegenwoordig bereid wordt door kweeken op ei-embryo-vliezen(o.a. diphtherie-entstof). Aan deze entstoffen worden verschillende voordeelenboven de op andere wijze bereide toegeschreven. Virus der laryngotracheitis op deze manier gekweekt, behield zijn immuniseerendvermogen bij bewaring in vacuo gedurende 421 dagen. Zelfs na 25 generaties ineieren gekweekt te zijn gaf het nog goede resultaten. De werking van x-stralen en ultra-violet licht op vogelpokken-virus 2). Suspensies van vogelpokken-virus, gekweekt op chorion-allantois membranenvan kuikens werden bestraald met x-stralen en ultra-violet licht. Bij doses van888 r eenheden van harde x-stralen kreeg men geen effect. Het virus werd echterge??nactiveerd door ultra-violet licht van een kwikdamplamp in 2 uren bij 20 cmen verzwakt door bestraling van 15 tot 90 minuten. Een concentratie van methyleen-

blauw van 1 op 50.000 reduceerde den tijd om het virus te inactiveeren tot 5minuten, terwijl een bestraling van 2^ minuut het virus aanmerkelijk verzwakte. Infectieuze snot bij jonge kuikens3). Beschreven wordt als oorzaak van snot bij jonge kuikens een virus, dat verschiltvan den bacil, die de snot bij volwassen dieren veroorzaakt. Het incubatietijdperkna infectie met gefiltreerd materiaal bedraagt 4 tot 10 dagen. De verschijnselenworden nauwkeurig beschreven. De kuikens zijn het meest gevoelig tot den leeftijdvan 6 weken. Volwassen kippen bleken immuun te zijn tegen de besmetting. Im-muniteit tegen diphtherie geeft geen immuniteit tegen dezen vorm van snot. Maagwormen bij kippen4). De worm komt voor bij kippen, duiven, pauwen, ganzen, eenden en zwanen.De larven ontwikkelen zich in de spierlaag van de spiermaag. De verschijnselenzijn : verzwakking en uittering. De dood volgt na 5 tot 6 weken. Behandeling kangeschieden

met terpentijn in gelatine capsules.Vesiculaire dermatitis bij kippen5). Beschrijving van een huidziekte, waarbij zich op de onbevederde plaatsen vande huid aan kop en beenen blaren met een melkachtigen inhoud vormden. Naeenige dagen verdroogden deze tot korsten. Uit den inhoud werden staphylococcen 1 \') F. L. Beaudette and C. B. Hudson : The viability and immunizing value of egg-propagated laryngotracheitis virus. Journ. Am. Vet. Med. Ass., Vol. 95, 1939, p. 333. 2 ) R. Graham, C. A. Brandly, N. D. Levine : The effects of hard x-rays and ultra-violet light upon fowl pox virus in vitro. The Corn. Vet., Vol. 29, 1939, p. 383. 3 ) H. S. Purchase : An outbreak of infectious roup in young chickens. Vet. Rcc., Vol.5\'j \'939. P- 3- 4 ) R. Coppini : Vacuariosi (0 disfaragosi) dei polli in Umbria. Nuova VeterinarianVol. 16, 1938, p. 312. 5 ) H. A. Hoffman : Vesicular dermatitis in chickens. Journ. Am. Vet. Med. Ass.,Vo1- 95. \'939. P- 329-



??? gekweekt. Met reincultuur dezer coccen konden bij andere kippen dezelfde blarenen korsten veroorzaakt worden. Ook met materiaal van impetigo bij den menschen de daaruit gekweekte coccen kon de huidaandoening veroorzaakt worden. Het natuurlijke voedsel voor jonge kuikens1). Teneinde na Ie gaan wat het natuurlijk voedsel voor kuikens is, heeft men kloekenmet kuikens buiten vrij laten rondloopen en van tijd tot tijd de kuikens gedoodom den kropinhoud te onderzoeken. Het voer bleek te bestaan uit een mengselvan dierlijk en plantaardig materiaal. I)e aard van het materiaal wordt hoofd-zakelijk bepaald door wat er voor het kuiken beschikbaar blijkt te zijn. In talrijketabellen worden de verschillende insecten, wormen, zaden, enz. beschreven. Grasen andere groene bladen werden zeer weinig gegeten. Het dierlijk voedsel, datopgenomen was, werd gemakkelijker verteerd dan het plantaardige. Eenvoudige operatie om het

wegvliegen van kippen tegen te gaan2). Beschrijving met teekeningen van een kleine operatie aan den onderkant vanden vleugel, waarbij de N. radialis doorgesneden wordt. De kip kan dan niet meervliegen, doch de vleugel behoudt zijn natuurlijke houding tegen het lichaam. Te H. LEPTOSPIROSE. Resultaten van onderzoekingen bij leptospirose. In een uitvoerige studie geeft Wirth 3) zijn resultaten over verdere onderzoekingender leptospirose bij honden weer. Het voornaamste daarbij is, dat het hem meestalgelukt de ziekte met materiaal (organen) der pati??nten door subcutane entingbij pups over te brengen, waarbij het grootste deel acuut aan geelzucht sterft encirca 45 % slechts leptospiurie vertoont. Van deze laatste rubriek sterven echtervrij veel dieren min of meer plotseling na verloop van weken ten gevolge van uraemie.De pathologisch-anatomische diagnose der ingespoten honden wijst zeer vaak opchronische

nierverandcringen, zoodat Wirth ernstig denkt aan leptospirose alseen der belangrijkste oorzaken der vele nieraandoeningen bij honden, een standpunt,dat reeds sinds vele jaren door mij is ingenomen. Hij onderscheidt evenals in Hollandgebeurt, de beide klinisch verschillende beelden der icterus en der StuttgarterHundeseuche. Leptospirose bij den hond1). Een overzicht wordt gegeven van klinische verschijnselen en behandeling dezerziekte, waarbij vooral de persoonlijk door Reisinger toegepaste therapie wordtvermeld. Klarenbeek. TUBERCULOSE. De besmettelijkheid der tuberculose van de baarmoeder. Het gevaar voor verspreiding der smetstof bij baarmoedertuberculose bij hetrund wordt dikwijls te laag aangeslagen. Gebleken is, dat dergelijke dieren zeeraanzienlijke hoeveelheden tuberkelbacillen kunnen afzonderen ; om deze redenzijn in Zweden maatregelen genomen om dieren, die aan tuberculose van de baar- 1 *) A.

Brownlee: Observations on the natural food of the jyoung chick of the domestic fowl.The Vet. Journ., Vol. 95, 1939, p. 394. 2 ) Dr. L. Bodrcssy und St. Dosza : Radialis-neurektomie beim Gefl??gel. B. u. M.T.W.1939, p. 605. 3 ) Wirth : Ergebnisse neuerer Untersuchungen ??ber die Leptospirosen der Hunde. W. T.Monatschr. 26, 1939, No. 12. \') L. Rf.isinger : Leptospirose der Hunde (Stuttgarter Hundeseuche). D. T.Wochenschr. 47, 1939, No. 20.



??? moeder lijden, op te sporen door het bacteriologisch onderzoek van de uitvloeiinguit de scheede en deze tegen schadevergoeding van staatswege te doen afmaken.Aan K. A. Hermansson \') gelukte het bij 25 gevallen van baarmoedertuberculosebij het rund 23 maal om met de uiterst geringe hoeveelheid van 0.001 mg baar-moedersecretum enttuberculose bij de cavia te voorschijn te roepen ; in 2 gevallenwas hiertoe 0.1 mg noodig. Neemt men in aanmerking, dat in de baarmoeder vanbedoelde runderen een hoeveelheid vloeistof aanwezig was welke uiteenliep tusschen200 en 1000 gram, dan kan men zich een voorstelling vormen van het gevaarvoor besmetting, dat een dergelijke vloeistof oplevert. Wanneer men daarom bijhet slachten van een jong kalf het bestaan eener aangeboren tuberculose ontdekt,is het van groot belang te trachten het moederdier op te sporen. Verder beveelt de schrijver aan om, bij elk geval van verwerpen, de

nageboorteof het uterussecretum te onderzoeken op de aanwezigheid van tuberkelbacillen.Hij is van meening, dat in vele gevallen, waar men bij de bestrijding der tuberculosevoor verrassingen komt te staan, deze verrassingen zijn toe te schrijven aan niet-onderkende gevallen van tuberculose van de baarmoeder. Kan men uit hygi??nisch oogpunt bij tuberculose van de pleura volstaanmet het verwijderen van het tuberculeuze borstvlies ? K. A. Hermansscn 1) stelde in die richting een onderzoek in. Bij slachtrunderen,waarbij de pleura zeer sterk was aangetast, werd na verwijderen van dit vlies,zoodanig, dat met het bloote oog geen tuberculeuze Veranderingen meer kondenworden waargenomen, de borstwand goed afgewreven met kleine stukjes zijdenstof of met een sterielen vochtigcn doek, waarna deze stukjes stof dan wel het neerslaguit steriel water, waarmede de doek werd afgespoeld (centrif. 10 min., 3000 omw.p. min.) onder de huid

bij caviae werden ingebracht. In het geheel werden 17caviae behandeld ; bij 13 hiervan verliep de enting positief. De schr. maakt op grond van deze waarneming de gevolgtrekking, dat men indergelijke gevallen niet alleen hel borstvlies, maar ook de onderliggende ribbenmet hel spierweefsel dient te verwijderen. Het gevaar voor besmetting bij de slachting van tuberculeuze dieren. In een slachthuis, waarin dagelijks talrijke tuberculeuze dieren worden geslacht,bestaat zeer zeker het gevaar voor verspreiding der smetstof door de in die inrichtingwerkzame personen en wel voor den dierenarts, die de keuring verricht, in meerderemate dan voor het slagerspersoneel, omdat het laatste uit den aard zijner werkzaam-heden met een kleiner aantal slachtdieren in aanraking komt. K. A. Hi-.rmansson 2) reinigde na verrichte dagtaak de handen in gesteriliseerdwater en entte a het na centrifugeeren verkregen neerslag bij de cavia (15 proeven) ;op

dezelfde wijze onderzocht hij b het steriel water, waarin iemand van hel personeelna het slachten van een tuberculeus rund de handen had gewasschen (3 maal)en c het water, waarin aan het einde van den dag de door den schr. gebruikte hand-doek was uitgespoeld (3 maal). â€” Van de onder a vermelde entproeven verliepener 11 positief en 4 negatief. De onder b en c aangegeven entingen verliepen allepositief. Uit deze proeven blijkt, welke gevaren voor besmetting en voor smetstofversprei-ding het slachten en het onderzoek van tuberculeuze dieren medebrengt. v. N. Immuniteitsproeven op caviae met gedoode tuberkelbacillen en metB. C. G. 3) Proeven op caviae werden genomen met 5 verschillende vaccins, nl. met t.b.- 1 ) Skandin. Veter. Tidskr., September 1939. 2 ) Skandin. Veterin. Tidskr., September 1939. 3 ) A. S. Griffith en R. E. Glover : Immunity experiments on guinea-pigs with killedtubercle baccilli and B. C. G. The Journ.

Gomp. Path, and Therap. 52, 57, 1939.



??? bacillen gedood op 6oÂ° C., gedood op iooÂ° C., gedood met formaline, gedood metglycerine en B. C. G.-vaccin. De caviae werden vele malen met vaccin ingespoten,nl. eerst 3 maal met een week tusschentijd, 3 maal met 14 dagen tusscbentijd endaarna nog 3 maal met 1 week tusschentijd. De vier eerste injecties werden intra-peritoneaal gegeven, hierdoor stierven veel caviae aan peritonitis, alleen het glycerine-vaccin gaf geen peritonitis. De latere injecties werden subcutaan gegeven. De caviaewerden ten slotte intradermaal en op de conjunctivae besmet met bovine tuberkel-bacillen. De resultaten waren dat er misschien in alle groepen eenige aanduidingvan immuniteit was, de B. C. G.-groep maakte den minst ongunstigen indruk. Verge-lijkt men de controles met de B. C. G.-groep caviae dan is het succes toch wel zeergering, de controles stierven alle 7 na gemiddeld 92.2 dagen aan t.b.c. ; de ze-B. C. G.-caviae stierven na

82, 118, 120, 123 en 124 dagen, terwijl 1 bleef leven.Deze werd 165 dagen na de besmetting gedood, de sectie toonde t.b.c. van delymphklieren aan, de organen waren onaangetast. Jac. Jansen. Tuberculose bij duiven1). Beschrijving van spontaan opgetreden tuberculose der oogleden van duiven.De gevonden bacillen bleken vogeltuberkelbacillen te zijn. Bij proeven bleek, datna infectie der oogleden ook algemeene tuberculose kan optreden. Vogeltuberculose bij een koe2). Beschrijving van een tuberculeuze mastitis, waaruit vogeltuberkelbacillen werdenge??soleerd. Bij sectie der koe bleek de uier sterk aangedaan te zijn door tuberculose,ook in de borst- en buikholte werden tuberculeuze veranderingen gevonden. Bij injectie van deze bacillen in een melkgevende koe reageerde deze gedurende107 dagen op vogeltuberculine ; een droogstaande koe, die ge??nfecteerd werd,reageerde nog 314 dagen na de injectie. Alleen uit de

ge??nfecteerde kwartieren konden de bacillen ge??soleerd worden.Macroscopische veranderingen in de uiers der kunstmatig ge??nfecteerde koeienwerden na 440 dagen niet geconstateerd. De oorspronkelijke bacillen bleven nade passage in de koe onveranderd in virulentie voor kippen. te h. BACTERIOLOGIE EN VIRUSZIEKTEN. Een nieuwe paratyphusbacil bij het rund ? Uit een rund werd bij de vleeschkeuring uit vleesch en organen een micro-organisme gekweekt dat door Tesdal en Kauffmann genoemd is â€žSalmonellaschleiszheim". Hopfeng?¤rtner 3) wijst met nadruk op de eigenschap van ditSalmonella-type gelatine te vervloeien. (Een eigenschap die een typische Salmonellaniet mag hebben. Ref.). Een nieuwe methode om paratyphus- (Salmonella) bacillen in faecesaan te toonen. In de literatuur vindt men verschillende meeningen over de methode van faeces-onderzoek op paratyphusbacillen. Bierbrauer 4) vindt de directe

uitstrijkmethodeoverbodig, verreweg de beste wijze van onderzoek is het systeem van â€žanreichern"der paratyphusbacillen. De reeds bekende â€žvermeerderings" methodes bevredigdenhem niet. B. stelde een voedingsbodem samen die beter bleek te zijn dan de voor-naamste reeds bekenden, nl. 870 cc tetrathionaatbouillon volgens M??ller, 100 cc 1 *) L. Hepdinc : Beitr?¤ge zur Tuberkulose der Tauben. Arch. f. wissensch. u. prakt.Tierheilk., Vol. 74, 1939, p. 442. 2 ) J. F. Timoney : Avian tuberculosis in the cow. Vet. Ree., Vol. 51, 1939, p- igt- 3 ) M. Hopfeng?¤rtner : Salmonella schleiszheim, ein neuer vom Rind stammenderParatyphustyp. B. u. M. T. Wochenschr. 501, 1939. 4 ) Bierbrauer : Ueber ein neues Anreicherungsverfahren bei Kotuntersuchungen aujEnteritiskeime unter Verzicht auf den direkten Ausstrich.



??? vundergal, 16 cc waterige oplossing i : 250 van malachitgroen, 2 cc waterige op-lossing i : 200 van brillantgroen. Dit mengsel komt drie uur in de broedstoof, daarnawordt nog toegevoegd : 8 cc waterige oplossing 1 : 250 van malachietgroen en 3 ccwaterige oplossing 1 : 200 van brillantgroen. De kleurstofoplossingen moeten voorhet gebruik minstens 24 uur oud zijn. B. beveelt deze vloeibare voedingsbodem aan ;van de vaste bodems geeft hij de voorkeur aan de brillantgroen-phenolroodplaat,die volgens hem beter is dan de Gassnerplaat, in zijne vergelijkende proeven geeftdeze plaat veel meer positieve uitkomsten. Daar echter de Gassnerplaat soms positiefis terwijl de brillantgroen-phenolroodplaat toch geen resultaat geeft, raadt hij aanbeide platen te gebruiken. Therapie bij bacillaire dysenterie. Haga \') raadt met klem aan de acute bacillaire dysenterie zoo spoedig mogelijkmet hooge doses antiserum te behandelen. Serumziekte

moet men terwille van devaak levensreddende werking van het serum, dat zoo noodig in herhaalde doseswordt toegediend, op den koop toe nemen. Voedingsbodem om Streptococcus equi en Streptococcus pyogenes vanelkaar te kunnen onderscheiden1). Bij onderzoek van paarden op droes wordt vaak gekweekt op bloedagarplaten.Hierbij is het mogelijk, vooral indien neussecretum onderzocht wordt, dat meneen gemengde groei krijgt van Streptococcus equi en Streptococcus pyogenes, ditbrengt het gevaar met zich mede, dat men de diagnose Str. pyogenes-infectie zoustellen, terwijl het misschien een Streptococcus equi- (dus droes) infectie is. Omge-keerd kan de diagnose droes gesteld worden, terwijl het in werkelijkheid een Str.pyogenes-infectie is. Een belangrijk verschilpunt is dat Str. pyogenes lactose vergist wat Str. equiniet doet. Bereidt men nu een bloedagarplaat welke lactose en waterblauw bevat,dan is het verschil in

kolonie-type zeer duidelijk, nl. Str. pyogenes is diepblauwmet daaromheen haemolyse, Str. equi mist de blauwe kleur. Jac. Jansen. De invloed van zuurstof, kooldioxyd en waterstof op <len groei en destofwisseling van bacterium coli. Tot dusver loopen de meeningen over de inwerking van gassen op den groeivan bacteri??n nog zeer uiteen. Deze verschillende meeningen zijn het gevolg hiervan,dal telkens op andere wijzen proeven over deze kwestie zijn genomen. Be??nvloedworden de resultaten der proeven n!., afgezien van de gassoort en haar zuiverheid,door de druk van het gas, de bewaringstemperatuur, de samenstelling van denvoedingsbodem, den physiologischen toestand en de soort van den gebruiktenbacteriestam, de eigenschap, zoowel a??roob als ana??roob te groeien en het aantalder voor de enting gebruikte bacteri??n. Teneinde meer inzicht in dit vraagstuk te verkrijgen werden door Lagoni 2)groeiproeven met coli in

verschillende gassen verricht en de intensiteit van dengroei aan het gegroeide aantal bacteri??n en de stofwisseling, in het bijzonder hetdextrose- en stikstofverbruik en de zuurvorming nagegaan. De gebruikte colistam werd biochemisch onderzocht en op bijzondere wijzevoorgekweekt, om steeds gelijkwaardige uitgangsculturen te krijgen. Bijzondereaandacht werd aan de fabricatie van de voedingsbodems geschonken, waaraan o.m. 1 ) Sanae Umeno and Ryosaka Nobata : On a culture medium suitable for simpleisolation of streptococcus equi from strangles materials. The Japanese Journ. Vet. Science.IÂ? 3o6> \'939- 2 ) Lagoni : Ueber die Wirkung von Sauerstoff, Kohlendioxyd und Wasserstoff auf das



??? calriumcarbonaat werd toegevoegd om de pH-waarde op gelijke hoogte te houden. De kweeking geschiedde in cultuurbuisjes, die gedurende 12, 24, 36, 48, 72 en120 uren bij 30Â° C. werden bewaard. V????r het laten binnenstroomen van het gaswerden deze buisjes tot op 1 mm kwikdruk luchtledig gezogen en daarna het be-treffende gas uit stalen cylinders toegelaten, nadat deze gassen door een voorbe-handeling met NaOH, eventueel pvrogallol, gezuiverd waren. De stofwisselingwerd door het verbruik van de in de voedingsbodems aanwezige dextrose (koolstof-bron) en ammoniumphosphaat (stikstofbron) bepaald, evenals de hoeveelheidgevormd melkzuur door een chemische analyse. Bij de uitwerking van de resultatenzijn de getallen voor den groei graphisch aangegeven en wel als logarithmen. Slechtsop deze wijze waren de groote verschillen in een teekening aan te geven. De groei was het sterkst in den luchtstroom, iets

geringer in onbewegelijke luchten verder beperkt in waterstof, koolzuur en zuurstof. De stofwisseling liep parallelmet deze resultaten. De dextrose werd al naar de groei-intensiteit verbruikt, terwijlhet stikstofgehalte slechts tot op een bepaalde graad afnam, daar de intusschenafstervende bacteri??n weer als stikstofbron dienden. Op gelijke wijze neemt ook dezuurvorming niet onbegrensd toe, daar na het verbruik van de in den voedings-bodem aanwezige dextrose het zuurmengsel als koolstofbron werd gebruikt. Samenvattend wordt vastgesteld, dat de gassen waterstof, zuurstof en koolzuurgroeibeiemmerend werken. df. Graaf. Smetstofdragers na Mond- en Klauwzeer. In een uitvoerig artikel behandelt S. Jerlov 1) de vraag, in hoever dieren, welkeaan m.- en kl.zeer hebben geleden, smetstofdragers kunnen blijven. Hij beantwoordtdie vraag in positieven zin en meent, dat het nauwelijks aan twijfel onderhevig isof chronische virusdragers

kunnen gedurende een tijdvak, dat niet nauwkeurigkan worden begrensd maar dat in het algemeen uiteenloopt tusschen 14 dagen en2 jaar en meestal ligt tusschen 4â€”6 maanden na de besmetting, een groote rolspelen bij dc verdere verspreiding der ziekte. Maatregelen om te verhinderen, datdergelijke dieren met nog niet aangetaste veekoppels in aanraking worden gebracht,zijn daarom gebiedend noodzakelijk. Gedurende dc laatste epizo??tie in de land-streek Skane kon op verschillende bedrijven het uitbreken van m.- en kl.zeer methet inbrengen van (Â?ogenschijnlijk herstelde dieren in tot dusver niet aangetastekoppels in verband worden gebracht ; in den regel werden hierbij alle dieren ziekmet uitzondering van het laatst bijgevoegde. In geen enkel geval werd waargenomen,dat kalveren, welke op een bedrijf na het uitbreken van m.- en kl.zeer waren ge-boren, door overblijvende virusdragers werden besmet. Uit een epizo??tisch

zoowel als uit een biologisch oogpunt acht de schr. het vanhet grootste gewicht, dat deze besmettingsmogelijkheden nader worden onderzocht. v. N. Polyarthritis bij ratten veroorzaakt door een filtreerbaar virus. Collier 2-3) toonde bij ratten een filtreerbaar virus aan dat polyarthritis ver-oorzaakt. 1\'iltratieproeven, waarbij gebruik gemaakt werd van Zeissfilters, gelukten. Buitenhet dierlijk lichaam bleek het virus slecht houdbaar te zijn. Bij kamertemperatuurging het zeer snel, bij ijskasttemperatuur (40Â° C.) vrij snel te gronde. Bij 40Â° C.kon na 168 uur geen virus meer aangetoond worden. Na plantaire infectie gaat hetgeneralisatieproces van de 7de dag af regelmatig voort. Het agens bevindt zich vooral in de zieke gewrichten, slechts zelden in de hersens. Jac. Jansen. \') Svensk Veter. Tidskr., Augustus 1939. 2) W. A. Collier : Onderzoekingen over rattenpolyarthritis (5).van Ned. Indi?? 79, 933, 1939. 3) w. a. Collier : Onderzoekingen over

rattenpolyarthritis (6).



??? GENEESMIDDELLEER. Onderzoekingen met Salyrgan onder toevoeging van Theophylline.\') De diuretische werking van kwikpreparaten, die in de bloedbaan worden ge-bracht, is bekend ; een der voornaamste vertegenwoordigers is salyrgan, dat somsmet theophylline gecombineerd is om de giftige orgaanwerking te beperken. Salyrgangeeft bij gezonde paarden, honden en katten een 12â€”24 uur durende diurese metstijging van 100%, bij hydropische dieren is de hoeveelheid urine nog veel groteren de diurese duurt langer. Bij chronische nier-, lever- en darmaandoeningen enbij stoornissen in het zuurbase evenwicht blijft soms de diurese uit of wordt onregel-matiger. Doses van 0,0035â€”0,007 cc salyrgan (10% oplossing) per kg lichaams-gewicht kunnen chronische processen in, maag-darm en blaasslijmvlies doen op-flikkeren, waardoor de genezing begunstigd schijnt te worden. Bij acute processen,gepaard met ontsteking is het

middel niet toe te passen. Toevoeging van chloretumammonicum kan de diurese bevorderen, maar verhoogt het gevaar der kwik-intoxicatie. De therapeutische doses, die bij herhaling gegeven worden per kglichaamsgewicht zijn : paard 5 cc der 10% oplossing, hond 1â€”3 cc der op- lossing en kat 1â€” 1 Â? cc der J% oplossing. Toevoeging van theophylline geeft geenbetere resultaten. Klarenbeek. ,,Acaprin" als geneesmiddel tegen piroplasmose. Ekestubbe -) deelt zijne ervaring mede over de behandeling van een 30-talpati??nten, lijdende aan piroplasmose, met acaprine, welk geneesmiddel in 1935voor het eerst tegen deze ziekte is aanbevolen en waarvan de schr. de gunstigewerking stelt boven die van trypaanblauw en van ichtargan. Het geneesmiddelheeft het voordeel, dat het goedkoop is, de weefsels en dus ook de handen nietkleurt en bovenal, dat het zoowel onderhuids als intramusculair en ook per os kanworden toegediend.

Schadelijke bijwerkingen werden niet waargenomen, wel inhet bizondcr eene belangrijke daling der lichaamstemperatuur bv. van 41.2\' ophet oogenblik der inspuiting lot 39.4 enkele uren later, gevolgd door een normaleof iets lagere temperatuur een dag daarna. In het algemeen werd de urine op dentweeden of den derden dag helder. Bestond op het oogenblik der inspuiting eensubnormale temperatuur, dan waren de uitkomsten niet gunstig, zooals tevorenkon worden verwacht. Ingespoten werd een dosis van 6 ccm intramusculair, het-geen binnen 12 of binnen 24 uur eenmaal kan worden herhaald ; daarna is eenlange tusschcnpoos noodzakelijk. Wanneer eenigerlei vergiftigingsverschijnselenzouden optreden (onrustigheid, ademnood, diarrhee), dan dient 5â€”10 ccm adrena-line te worden toegepast. In 1936 heeft Hasselgrkn in hetzelfde tijdschrift eveneens over zijne gunstigeervaring met dit geneesmiddel mededeeling gedaan, hetgeen

hij in het Augustus-nummer van het Svensk Vet. T., na latere waarneming van meer dan 200 ge-vallen, nader bevestigt. v. N. Het gebruik van de ultra-korte golven in de diergeneeskunde3). In de diathermie wordt gebruik gemaakt van golven van stroomen van hoogefrequentie, waarvan de waarneembare werking in het organisme slechts in warmte-productie bestaat. Bij ultra-korte golven bleek die van 6 m de meest bruikbarete zijn. De dieptewerking der korte golven overtreft die van de diathermie. Dephysiologische werking ervan bestaat hoofdzakelijk in Joulesche weerstandswarmte.In tegenstelling met de diathermie, waar de warmte ontstaat door een doorstrooming



??? van het organisme van electrode tot electrode in een gesloten electrischen krmg,komt zij hier tot stand door den invloed van het krachtveld, da\' gelegen is tusschende condensator-electroden en binnen welks bereik het te behandelen lichaamsdeelzich bevindt. Bij de diathermie gaat het om electrische stroomen, die van buitenuit door contact ingeschakeld worden en daardoor ten gevolge hunner sterkte hetlichaam langs niet controleerbare wegen doorstroomen ; bij het aanwenden vande kortegolftherapie worden alle lagen van het organisme trapsgewijze en gelijk-matig doordrongen. De door de verwarming teweeggebrachte verwijding der haar-vaten ontstaat bijna plotseling, zoodat door de onmiddellijk optredende hyperaemiebijzonder gunstige toestanden voor den bloedsomloop worden in het leven geroepen.De hyperaemie wordt ook nog geregeld door een vermeerdering van de parasym-pathische- en gelijktijdig door een vermindering

van de sympathische tonus derhaarvaten. Er ontstaat niet een vluchtige verwarmingshyperaemie, maar een aan-houdende. Daar het hierbij ook gelukt een activeering van het calcium te verwekken,blijkt het mogelijk de wanden van de reeds beschadigde haarvaten minder doorlaat-baar en nauwer te maken. De typische biologische werkingen der ultra korte golvenzijn in menigvuldig opzicht van veel beteekenis. Met goed resultaat zijn o.a. be-handeld : empyemen, longabscessen, myalgi??n, peesontstekingen, ontstekingen vanpeesscheeden en slijmbeurzen, neuralgi??n, neuritiden, arthritiden. Het is mogelijk in een bepaald lichaamsdeel op een willekeurige diepte een sterkehyperaemie te verwekken : de phagocytose wordt aangezet. (Zie voor behandeling bij paarden : ,.Hintersatz: Ein Beitrag zur Behandlungim Kurzwellen-Kondensatorfeld in der Veterin?¤rmedizin. Zeitschr. f. Vet. Jan. 1936) De kortegolftherapie eischt bijzondere vaardigheid en

is ingewikkelder dan dediathermie. Twee stelsels zijn in gebruik : de zg. vonkstand- en de lampenapparaten.De eerste brengen verzwakte golven voort, met min of meer breede golfbana ;de golflengten bedragen 2â€”30 m, zoodat deze apparaten zeer geschikt zijn voorkortegolfdiathermie. De tweede daarentegen verwekken niet verzwakte monochro-matische golven met een golflengte van 3â€”15 resp. 30 m en komen dus in de eersteplaats voor de kortegolftherapie iri aanmerking. De lampapparaten hebben d\'beste resultaten opgeleverd. Met de vonkstandapparaten kan enkel gewerkt worde;op zeer korte afstanden tusschen electroden en huid, zoodat hun aanwcndingsgebiedte zeer beperkt is. Temperatuursmetingen kunnen bij de ultrakortegolftherapiegemakkelijk gedaan worden door de kwartsbenzolthermometers. Dit is voor dediergeneeskunde van belang daar hierdoor de doseerinc te controleeren is. Bt;dieren toch bestaat gemakkelijk

gevaar voor oververhitting tengevolge van te grooteenergietoevoer. Dit komt gemakkelijk voor wanneer koperoppervlak en electrodeniet gescheiden zijn door bv. viltplaten. (M??nch. Med. Woch., No. 36, 1932;. Veenendaal. Het gebruik van sulfapyridine bij pneumonie??n. Dit nog maar zeer kort in gebruik zijnde per os toegediende chemotherapeuticum(M & B 693) heeft reeds een goeden naam. Slummer en Ensworth 1 gebruiktenhet bij 88 pati??nten met pneumonie. De aan\\ angsdosis is 2 gram. dan om de 4 uuri gram, totdat het therapeutisch effect is opgetreden. Totaal ongeveer 16 gram. Bijenkele pati??nten moet de kuur na enkele grammen worden onderbroken door hetoptreden van nausea en hevig braken. Het bloedbeeld wordt er niet door be??nvloed.De koorts neemt af. Klinisch kan opgemerkt worden dat het sterftepercentagedaalt van ongeveer 30 Â°0 tot 8%. Aangeraden wordt sulfapyridine te gebruikentezamen met soort specifiek

pneumococcen serum. Ook in Philadelphia is het door Flippin met veel succes gebruikt. Hij merkt t) N. Slummer and H. Ensworth : Preliminary report of the use of Sulfapyridine inthe treatment of pneumonia. Bull. X. York Ac. of Med. April 1939.\') H. F. Fi.ippin: Idem.



??? Â?p, dat de toxische verschijnselen hoofdzakelijk bestaan uit nausea en braken. Omaan het laatste het hoofd te bieden en ook omdat bij pneumonie??n reeds een gebrekaan chloor heerscht, geeft hij met succes groote hoeveelheden physiologische intra-veneus. Om braken te voorkomen kan het per duodenaalsonde worden toegediend.Rectaal heeft het middel geen werking. Sulfapyridine heeft veel van sulfanilamide. Het wordt ontgift in de leve doorbinding aan azijnzuur. Dit laatste is minder onoplosbaar en wordt in kristalvormin de urine van de pati??nten afgescheiden. Stokinger *) heeft nagegaan welk per-centage van het toegediende in het bloed circuleert en welk percentage gebondenen onwerkzaam wordt. Reeds binnen 30 minuten is het in het bloed aan te toonen, na 3 a 4 uur bereikthet een maximum, welk maximum enkele uren constant blijft. Na 24 uur is er geenvrij sulfapyridine meer in het bloed, wel nog het gebondene. Dit

verdwijnt na48 uur. Individueel sterk verschillend wordt 25 tot 90 % gebonden. Bij de doseeringmoet hiermede rekening worden gehouden. Joling. R?–NTGENOSCOPIE. Het R??ntgenbeeld van de normale blaas van den hond. De leider van het Weense r??ntgeninstituut Pommer 1) beschrijft te zamen metNebauer in een met goede foto\'s voorzien artikel de techniek van de contrasteringvan de blaas. Hij geeft aan, dat een voorafgaande verwijdering van ontlastingen darmgas nodig is; verder, dat naast de gebruikelijke vloeistoffen als 10% jood-kalium, 10% broomnatrium, 10% jodipine en andere, de 30% waterige barium-sulfaat-emulsie zeer goede uitkomsten oplevert. Eveneens geeft een goede uitkomstde combinatie van contrastmiddel en lucht in de verhouding van 1 : 4, waardoorde slijmvlies-structuur tot in bizondei heden vaak te beoordelen wordt. R??ntgenologische onderzoekingen bij de hond. Pommer 2) maakte een studie van de

motorische functie van het maagdarm-kanaal en stelde vast, dal bij bovenvermelde ziekte een sterke tonusvermeerderingvan de darm bestond, waardoor de r??ntgenfoto\'s slechts dunne darmstrepeucontraststof weergaven afgewisseld met korte, ampulvormige verwijdingen. Demaag vertoonde een vertraagde beweging, soms ook een liggingsverandering. Ki.arenbeek. PHYSIOLOGIE. De eiwitstoffen van de spier. Wanneer door een levend weefsel osmotischen of mechanische arbeid wordt ver-licht, brengen de stofwisselingsprocessen veranderingen teweeg in de structuur dereiwitstoffen. Het zijn echter niet in de eerste plaats de microscopisch waarneembarestructuren, doch meer in het bijzonder de moleculaire en colloidale bouwsteenen,die aan de celstructuur ten grondslag liggen, welke de verandering ondergaan.Wil men dus de bij den arbeid betrokken processen goed begrijpen, dan is kennisomtrent den moleculairen bouw van het

weefsel onontbeerlijk. In â€žForschungenund Fortschritte" 15. 198, 1939, geeft Prof. Dr. Hans H. Weber een beknopt over-zicht van hetgeen physico- en bio-chemische, zoomede r??ntgenographische onder- 1 ) Pommer en Nebaier : Das R??ntgenbild der normalen Harnblase des Hundes. Y\\. T..Vlonatschr. 26. 1939, No. 3. 2 ) Pommer : R??ntgenologische Untersuchungen des Magens und des Darmes im Verlaufeder Stuttgarter Hundeseuche. W. T. Monatschr. 26. 1939. No. 13.



??? zoekingen der laatste jaren aan het licht hebben gebracht. In de spier komen viergroepen van eiwitstoffen voor, welke zich door hun physischc en chemische eigen-schappen van elkander onderscheiden. Zoo varieert bv. voor deze vier groepenhet moleculairgewicht â€” voor zoover thans bekend â€” als volgt: i. Myogeen. eengroep van albuminen, 81000: 2. Globuline X, waarschijnlijk bestaande uit eenaantal nauw verwante eiwitstoffen, 140000â€”180000 ; 3. Myosine, een globulinemet afwijkende eigenschappen, ca. 1000000 ; 4. Strorna-eiwit, een mengsel vanverschillende eiwitstoffen. (Ter vergelijking : serumalbumine 70000, serumglobu-line 104000â€”175000). Van deze eiwitten is het myosine, dat in den vorm van staaf-vormige bundels van moleculen aanwezig is, het belangrijkste. Het vcrmt de bouw-stof van het dubbelbrekende gedeelte der spierftbrillen. Volgens onderzoekingenvan H??rthle zou de samentrekking van de

spier uitsluitend als een contractievan het dubbelbrekende deel zijn te beschouwen. In zijn overzicht gaat de schrijvermeer in het bijzonder in op de physisch-chemische eigenschappen en de biologischefunctie der myosine-vezelen. Voor een korte samenvatting der nieuwste literatuurwordt verwezen naar een verhandeling in Naturwissenschaften 27, 39, 1930. Seekli s. VOEDINGSLEER. I)e wetenschappelijke grondslag van de zetmeel waarde. Axelsson \') en zijn medewerker hebben de resultaten der klassieke proevenvan Kellner (die door Fingerling werden voortgezet) aan een kritische analyseonderworpen. Het cijfermateriaal van deze proeven werd aan een statistisch onder-zoek onderworpen, de resultaten van deze berekeningen zijn zeer belangrijk. Er volgt nl. uit dat het ruwvezelgehalte van het voedsel het nuttig effect van devoor gewichtstoeneming beschikbare energie be??nvloedt. Bij stijging van het ruw-vezelgehalte tot een

bepaalde hoogte wordt het nuttig effect gunstig be??nvloed :wordt het gehalte nog hooger, dan wordt het tegenovergestelde waargenomen. Bij de proeven van Kei.lner wordt (volgens schr.\'s berekeningen) bij een gehaltevan 20â€”21 % (van de droge slof) het grootste nuttig effect verkregen. Wanneerhet percentage ruwvezel onder 18% daalde of boven 23% steeg, verminderdehet nuttig effect merkbaar. Verder bleek dat bij het mesten van volwassen runderen ongeveer ioÂ°â€ž derenergie-aanzetting uit prote??ne-energie bestaat, waaruit de gevolgtrekking gemaaktkan worden, dat een ciwitsynthese gelijktijdig met de vetvorming plaats vindt.Daardoor, zegt schr., kart men verwachten, dat bij het vetmesten de beteekenisvan het eiwit overeen zal stemmen met die bij groei en melkvorming. Optimaal nuttig effect van de totale energie werd geconstateerd bij een gehaltevan 10 18% prote??ne in de verteerbare organische stof. Op grond

van het boven-staande wordt aangenomen, dat slechts de gewenschte gehalten aan ruwvezel eneiwit het hoogste nuttig effect van een rantsoen kunnen geven. Rantsoenen met andere ruwvezel- of eiwitgehalten hetzij hooger of lagerhebben steeds minder nuttig effect. Dit strookt niet met de zetmeelwaarde-theorie van Kellner. Immers, daarinwordt aangenomen, dat uitsluitend de zuivere voedselcomponenten (zetmeel, vet.eiwitten), alsook bepaalde voedermiddelen vrij van of arm aan ??uwvezel â€žvol-waardig" zijn, terwijl aan voedingsstoffen met een zeker ruwvezelpercentage eenwaardecijfer wordt toegekend wat daalt met de toeneming van het gehalte aanruwe celstof. Op grond van zijn berekeningen deelt schr. mede, dat in 71 rantsoenen, waarvanhet ruwvezelgehalte tusschen 14 en 32% schommelde, de totale hoeveelheid ver- \') Joel Axelsson : Die wissenschaftliche Grundlage des St?¤rkewertes. Biedermann\'sZentralbl., Abt.

B. Tierern?¤hrung, II. Band, Heft 3, 1939.



??? leerbare stoffen dezelfde werking had als door Kf.llner gemiddeld voor zuivere\\ oedselcomponenten (zetmeel, vet, eiwit) was gevonden. In 34 rantsoenen metoptimaal ruwvezel- en eiwitgehalte, werd zelfs een hooger effect verkregen. Uit dil alles volgt, dat het verteerbaar gedeelte van rantsoenen met optimaleruwvezel- en eiwitgehalten, volwaardig is. Dit geldt dus ook voor hooi, stroo enknollen. Dat Kellnf.r bij zijn proeven verschillen vond toen hij natuurlijke voeder-middelen vergeleek met zuiver zetmeel, berust daarop, dat het ruwvezelgehalteverhoogd werd en buiten de grenzen kwam te liggen voor het bereiken van eenmaximaal nuttig effect. Het effect van de toevoeging werd bovendien berekend onafhankelijk van hetgrondrantsoen voor onderhoud. Hetzelfde geldt voor het eiwitgehalte. De â€žwaardegetallen" volgens Kellnf.r dienen te vervallen, doch daarvoormoet bij rantsoenberekening in de plaats komen de eisch, dat het

aangegeven effect.slechts voor een rantsoen met optimaal ruwvezelgehalte geldt. Door dit onderzoek wordt duidelijk in het licht gesteld de onderlinge afhankelijk-heid van de samenstellende bestanddeelen van een rantsoen. Niet alleen mineralenen vitaminen, doch ook de andere bestanddeelen dienen evenwichten te vormenvoor het bereiken van een maximaal nuttig effect. Belangrijk is verder het feit,dat verlaging van het ruwvezelgehalte slechts tot een bepaalde grens het nuttigeffect doet stijgen. v. d. P. BOEKAANKONDIGINGEN. Het kunstmatig drogen van gras. (Tweede mededeeling van decommissie voor het kunstmatig drogen van gras). Publicatie van hetCentraal Veevoederbureau in Nederland. Resultaten van voederproeven in ile stalperiode 1938â€”1939. In deze publicatie zijn de gegevens verwerkt van een voederproef, met melk-vee genomen aan het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn onder leiding vanI)r. N. D. Dijkstra,

benevens die van coll. A. M. Frens te Hoorn op hetbedrijf van den heer P. Janknegt te Wateringen. Zonder hier veel details te vermelden, kan toch gezegd worden, dat beideproeven, zooals te verwachten was, gunstig zijn verloopen. De heer Dijkstra vermeldt, dat 6.27 Kg. gedroogd gras in ?Š?Šn periodevan de proef 5.05 Kg. hooi 1.94 Kg. krachtvoer kon vervangen. In eenvolgende periode kwam 5.39 Kg. gedroogd gras in de plaats van 2.47 Kg.krachtvoer 3.09 Kg. hooi. Aangezien de kwaliteit van het hooi boven hetgemiddelde lag, mag aangenomen worden, dat de genoemde cijfers in het al-gemeen nog gunstiger zullen zijn. Frens gaf de proefkoeien 6 Kg. per dag en beschouwt deze hoeveelheidongeveer als een maximum. Het is noodig, dat de dieren ruim van drinkwaterworden voorzien. Hij heeft een aanwijzing, dat de voedering,met gedroogdgras wellicht een iets verlagenden invloed op de vetopbrengst heelt. Door hetgehalte aan

ruwe celstof was de gevonden zetmeelwaarde lager dan aanvankelijkwerd verwacht. Op grond van dit hoogc ruwvezelcijfer zou het vermoedelijk niet juist zijn,gedroogd gras als eenig krachtvoer voor melkrijke koeien te gebruiken. (Eenaanwijzing om vooral jong gras voor de drogerijen te bestemmen. Ref.). Nu het volgende seizoen ruim veertig grasdrooginrichtingen m?Š?Šr zullenwerken dan in de laatste jaren, is het nuttig, over gegevens als in deze publi-catie vermeld, te beschikken. Wie weet. hoe lang de voorziening met kracht-voer nog krap zal zijn ? Wanneer dan ter vervanging over een ruime hoeveelheidgras en goed grasmeel beschikt kan worden, zal zulks de melkopbrengst vanonzen veestapel belangrijk ten goede komen. v. r>. Plank.



??? Moderne Veeteelt no. 5. Verschenen is de 2de vermeerderde druk van dit werkje : â€žHoe in deze tijdenvan weinig krachtvoer zoo goed mogelijk voeren", door Ir. Jac. Timmermans,Rijksvee teeltconsulent. Voor de beoordeeling hiervan wordt verwezen naar de recensie over de eerstedruk, verschenen in het Tijdschrift van 1 December 1939, blz. 1292. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Uitslag van het gehouden referendum over de door de algemeene ver-gadering van 2 December 1939 aangenomen aanvulling van de beidebestaande bindende besluiten in zake sera en entstoffen. Voor het houden van dit referendum zijn door den secretaris van de Maatschappijaan de in Nederland verblijvende leden van de Maatschappij verzonden 725.geteekende stembiljetten, waarvan er slechts 179 zijn terug ontvangen. Hierbijwaren 7 stemmen blanco, zoodat er in het geheel 172 geldige stemmen zijn uit-gebracht. Van deze

geldige stemmen hebben er zich 155 v????r en 17 tegen het goedkeurenvan die aanvulling verklaard. Daar volgens art. 23 der Statuten voor aannemingÂŽ/4 deel der geldig uitgebrachte stemmen noodig is, is die aanvulling aangenomen. Het Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskunde brengt ter kennisvan de leden de hieronder geplaatste aanvulling van de bestaande bindende be-sluiten in zake sera en entstoffen, welke aanvulling van kracht zal zijn, met inacht-neming van het bepaalde in art. 64 van het Huishoudelijk Reglement, vanaf 15Januari 1940 tot 1 Januari 1943. â€žDe bindende besluiten betreffende levering van sera en entstoffen, het betrekkenvan geneesmiddelen, sera en entstoffen en het verleenen van medewerking kunnenvoor sommige gevallen door het Algemeen Bestuur in overleg met den CentralenRaad buiten werking worden gesteld." Namens het Hoofdbestuur,Schornagel, Voorzitter.van Heusden,

Secretaris. Utrecht i Januari 1940. Nijmegen Betaling contributie 1940. De penningmeester van de Maatschappij brengt ter kennis van de leden, datook voor dit jaar door het Hoofdbestuur gelegenheid gegeven wordt de contributiein twee termijnen te voldoen, mits telkens de helft gestort wordt v????r 1 Maart env????r i September 1940. De leden worden er echter op attent gemaakt, dat stortingvan de halve contributie v????r 1 Maart de verplichting medebrengt van stortingvan de tweede helft v????r 1 September ; aan dit laatste wordt lang niet altijd dehand gehouden. Aan de in Nederland wonende leden der Algemeene Afdeeling wordt verzochtv????r i Maart hun contributie, hetzij geheel, hetzij gedeeltelijk, te willen stortenop giro No. 1025 van de N.V. Twentsche Bank te Nijmegen. Deze contributiebedraagt ?’ 24.â€” ; echter voor de leden, die hun diploma behaalden in 1938 ofdaarna, bedraagt die voor dit jaar ?’ 15.â€”. De leden der

bijzondere afdeelingen kunnen hun contributie in twee termijnenbetalen aan den penningmeester hunner afdeeling ; bij de eerste storting zal danechter de geheele contributie voor de afdeeling moeten worden gevoegd. Aan de penningmeesters der afdeelingen wordt daarom verzocht er voor te zorgen,dat de leden hunner afdeeling, hetzij door mededeeling in het Tijdschrift, hetzij



??? door convocatie, tijdig weten de hoegrootheid van het te storten bedrag en hetnummer van de giro. waarop dit geschieden kan. Bij niet storten v????r i Maart wordt van alle leden over het volle bedrag perkwitantie beschikt. De penningmeester, A. van Heusden. Inzenden ledenlijsten. De secretarissen van de afdeelingen worden verzocht, zoo dit nog niet door hengedaan is, de ledenlijst hunner afdeeling zoo spoedig mogelijk in te zenden ; dein art. 22 van het Huish. Reglement daarvoor gestelde termijn is v????r 15 Januari. A. van Heusden, Secretaris. Bedankt als lid. Met ingang van 1 Januari 1940 hebben opgehouden lid van de Maatschappijte zijn : M. Gaakeer, Ovezande : G. J. Hoeelake, Tjimahi ; C. Hoek Spaans,Buitenzorg ; P. J. N. Koomen, Spanbroek ; J. Kraamer, Koudekerke ; F. J.Nieuwenhuize.n, Hilversum ; T. D. Sigling, Ede ; L. F. A. Steding, Eist en Dr. E.Vroom, Groningen. A. van Heusden, Secretaris. Afdeeling

Gelderland-Overijssel. Ondergeteekende herinnert er aan, dat de contributie voor 1940 in twee termijnenkan worden voldaan en wel door v????r 1 Maart ?’ 15.â€” en v????r 1 September ?’ 12.â€”te storten. Wanneer v????r 1 Maart niet de geheele contributie of de eerste termijn is voldaan,wordt over de geheele contributie beschikt onder medeberekening van innings- enzegelkosten. Het gironummer van ondergeteekende is 64946, Deventer. B. Lok, penningmeester. Groep kennis der mensehelijke voedingsmiddelen van dierlijkenoorsprong. Op 16 December 1939 hield bovengenoemde groep in de collegezaal van hetPathologisch Instituut te Utrecht, welke steeds door Prof. Schornagel voor datdoel bereidwillig ter beschikking wordt gesteld, haar najaarsvergadering. Aanwezig waren 22 leden. De voorzitter Dr. de Graaf deelde in zijn openings-woord mede, dat Prof. van Oijen wederom als lid tot de Groep is toegetreden,doch dat hij

blijkens een binnengekomen schrijven op het laatst verhinderd wasde vergadering bij te wonen. Na het voorlezen der notulen werd een aanvang gemaakt met de behandelingvan de voor te stellen wijzigingen in het K.B. van 5 Juni 1920 S. No. 285. Het feit, dat eenige leden aan het verzoek van het bestuur om hun verlangensschriftelijk kenbaar te maken niet hadden voldaan, niettegenstaande zij verschil-lende wijzigingen wenschten voor te stellen, bleek al spoedig remmend op eenvlotte behandeling te werken en maakte het niet mogelijk steeds direct de juisteredactie te formuleeren. In den loop der vergadering werd dan ook besloten eencommissie te benoemen, die aan de hand der gemaakte opmerkingen een en andernader bestudeeren zou. De vergadering koos daartoe de bestuursleden de Graaf,van Vloten en de Waardt, benevens de Heeren de Jong, Veenstra en van Woer-den. De Jong trok zich echter terug en als

keuringsveearts ten plattelande werdin zijn plaats in de commissie opgenomen Niemantsverdriet. Alvorens de vergadering te sluiten deelde de voorzitter nog mede, dat van Pullesuit Eindhoven een voorstel was binnengekomen om bij het toetreden van nieuweleden aan de redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde te verzoeken denamen der nieuwe leden onder vermelding van het totaal aantal leden in het Tijd-



??? schrift te willen doen opnemen. De vergadering kon zich uit een propagandistischoogpunt met het voorstel vereenigen. Het was reeds half zeven toen de voorzitter onder dankzegging voor de goedeopkomst en de betoonde belangstelling deze aan discussies zoo rijke vergadering sloot. De Secretaris-penningmeester,Dr. J. M. van Vloten. Lid geworden van de Groep : W. J. Nieuwenhuys, thans wonende te IJsselstein.Het totaal aantal leden der Groep bedraagt thans 116. De Secretaris -penningmeester,Dr. J. M. van Vloten. BERICHTEN. RIJKS-UNIVERSITEIT, UTRECHT. Inaugurale rede van Prof. Dr. L. Seekles. Dr. L. Seekles, benoemd tot gewoon hoogleeraar in de Faculteitder Veeartsenijkunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht om onderwijste geven in de Medisch-Veterinaire Chemie, zal zijn ambt aanvaardenop Maandag 29 Januari a.s. met het uitspreken van een rede, welkegehouden wordt des namiddags te 2 uur (precies) in

de Aula derRijks-Universiteit. VLEESCHHYGI?‹NE. De vernieuwing van het slachthuis te Rotterdam. Reeds verschillende malen hebben wij kennis kunnen nemen van plannen totvernieuwing, eventueel verbetering van het slachthuis te Rotterdam. Zoo beslootde gemeenteraad op 30 Ort. 1930 in beginsel tot stichting van een nieuw abattoir,annex veemarkt, in den polder Kralingen. De kosten daarvan werden globaalop ?’ 14.000.000 geraamd. Met de uitvoering van dit raadsbesluit is evenwel nimmereen begin gemaakt, omdat het investeeren van een zoo groot kapitaal in het slacht-huisbedrijf onder dc heerschendc oeconomische depressie op onoverkomelijkebezwaren stuitte. Wel zijn in de laatste 6 jaren verschillende verbeteringen totstand gebracht, doch daardoor werden slechts de ergste wantoestanden uit denweg geruimd. Toen bleek, dat het kostbare plan-1930 met het oog op de ongunstige tijdsom-standigheden niet kon worden

verwezenlijkt, heeft collega Houthuis getracht,binnen het financieel mogelijke, een goede oplossing aan te geven. In een voorloopigschetsplan werd in 1936 een geleidelijke verbouwing in 5 ?¨ 6 jaren aangegeven,waarvan de kosten van uitvoering werden geraamd op ?’ 2.714.000. Ook aan ditplan bleken nog bezwaren verbonden, zooals het ontbreken van een centrale voorde levende keuring en het transporteeren van vee en vleesch over dezelfde deelenvan het terrein. Verdere vernieuwingen zou men ook bij dit plan niet kunnen ont-gaan ; kostbare partieele verbeteringen zouden nog telkens moeten worden aan-gebracht. Om dit alles te vermijden is nu een nieuw plan ontworpen, dat ruimer van opzetis en dat, naar mag worden verwacht, een lange reeks van jaren aan de eischenzal voldoen. Een belangrijk vraagstuk, waarvoor het plan 1936 geen oplossinginhield, is de centralisatie van de levende keuring. De bedoeling is de

levendekeuring te verrichten op een overzichtelijk, op korten afstand van den hoofdingang



??? gelegen plein, in hel midden waarvan een keuringspost is gevestigd. Bij den hoofd-ingang worden alle dieren ingedeeld al naar mate zij worden gedreven of per asaangevoerd. Deze oplossing zal het voordeel bieden, dat het drijven van vee overhet geheele terrein, met al de bezwaren van dien, tot het verleden zal gaan behooren.Voorts zal de levende keuring, daar zij op ?Š?Šn plaats wordt samengetrokken, inten-siever en door minder keuringspersoneel kunnen geschieden. In het geheel zullen verder 4 slachthallen worden gebouwd ; t.w. een gecombi-neerde runder- en paardenslachthal. een kalverenslachthal, een schapenslachthalen een varkensslachthal. De capaciteit van deze hallen is berekend op resp. 700,3100, 2000 en 1000 slachtingen per dag. Voorts zijn koelruimten geprojecteerd,terwijl een afscheiding van de nevenbedrijven van de overige slachthuisterreinenis ontworpen. Evenals voor het plan 1936 is het nieuwe

project opgezet voor een etappegewijzeuitvoering, waarbij is uitgegaan van de gedachte, dat de bouw 6 jaren zal duren. Met de uitvoering van dit plan-1939 zal een bedrag van ?’ 4.995.000 zijn gemoeid.Daar als eisch wordt gesteld, dat het bedrijf â€žselfsupporting" zal zijn, moeten deslacht- en keurloonen worden gesteld op het peil, dat elders vrij algemeen wordttoegepast. Dit wil zeggen, dat men tot tariefsverhooging zal moeten overgaan. de G. Kalender 1940. Van het Land- en Tuinbouwbureau der I.G. Farbenindustrie Aktiengesellschafite Amsterdam ontving de Redactie een exemplaar van den kalender 1940. Dezekalender, waarvan elk maandblad een prachtige afbeelding geeft, gemaakt naarkleurenfoto\'s, zal niet nalaten het beoogde doel, namelijk aandacht te vragen voorverschillende producten van het Bureau, te verwezenlijken. Besmettelijke veeziekten in Nederland in November 1939. (De cijfers tusschen haakjes duiden het

aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i November niet waren genezen). Mond- en klauwzeer: bij 3818 (7136) eigenaars, waarvan in Groningen bij 247(354) e\'K- ; Friesland bij 357 (318) eig. : Drenthe bij 950 (2205) eig. ; Overijsselbij 376 (1143) eig. : Gelderland bij 712 (1442) eig. ; Utrecht bij 20 (41) eig. ; Noord-Holland bij 27 (67) eig. ; Zuid-Holland bij 73 (131) eig. ; Zeeland bij 57 (170)eig. ; Noord-Brabant bij 667 (1082) eig. ; Limburg bij 332 (183) eig. Scabi??s (sarco/ites en derrnalocoples) bij paard en schaap : 255 gevallen bij 18 eig. (1409bij 38 eig.), waarvan in Friesland 68 bij 4 eig. (251 bij 8 eig.) ; Drenthe 38 hij 4eig. (708 bij 12 eig.) ; Overijssel 10 bij 1 eig. : Gelderland 2 bij 1 eig. (34 bij 3 eig.) ;Utrecht 18 bij 2 eig. (48 bij 4 eig.) ; Noord-Holland 80 bij 4 eig. (368 bij 11 eie.) ;Zuid-Holland 39 bij 2 eig. RotkreupeI bij schapen : 202 gev. bij 9 eig. (947 bij 52 eig.), waarvan in Groningen(23 bij i eig.) ; Friesland 18 bij 2 eig. (293 bij

21 eig.) : Drenthe 1 gev. (18 bij 1eig.) ; Overijssel 2 bij 1 eig. (7 bij 1 eig.) ; Gelderland (30 bij 4 eig.) ; Utrecht 12bij i eig. (19 bij 2 eig.) ; Noord-Holland 67 bij 2 eig. ^31 t bij 16 eig.) ; Zuid-Holland102 bij 2 eig. (246 bij 6 eig.). Anthrax : 9 gev. bij 9 eig., waarvan in Drenthe 1 gev. : Overijssel 1 gev. ; Gel-derland 2 paarden bij 2 eig. ; Utrecht 1 gev. ; Noord-Holland 2 gev. bij 2 eig.,waarvan 1 gev. bij varken ; Zuid-Holland 1 gev. ; Noord-Brabant 1 gev. Varkenspest: 2421 gev. bij 220 eig. (7195 bij 685 eig.), waarvan in Groningen39 bij 4 eig. (48 bij 7 eig.) ; FYiesIand 165 bij 29 ejg. (1336 bij 243 eig.) ; Drenthe188 bij 20 eig. (165 bij 16 eig.) : Overijssel 162 bij 21 eig. (253 bij 28 eig.) ; Gel-derland 188 bij 32 eig. (142 bij 27 eig. 1 ; Utrecht 290 bij 18 eig. (1116 bij 52 eig.) ;Noord-Holland 286 bij 22 eig. (1709 bij 120 eig.) : Zuid-Holland 976 bij 43 eig.(2063 bij 95 eig.) ; Zeeland 29 bij 16 eig. (121 bij 35 eig.) : Noord-Brabant 48 bij10 eig. (167 bij 52 eig.)

; Limburg 50 bij 5 eig. f75 bij to eig.). A. v. H.



??? MILTVUUR-SERUM Â? B&hl??nqw&ikz,Â? uit voorraad Amsterdamprompt leverbaar. Verpakkingen:Miltvuur-serum van paarden: flesschen met 100 ccmMiltvuur-serum van runderen: flesschen met 100 ccm Literatuur op aanvraag. BEHRINGWERKE MARBURG â–  LAH N OPGERICHT DOOI (vSEHRlNG N.V. Handelmij â€žNEDIGEPHA" NIEUWE KEIZERSGRACHT 58, AMSTERDAMTelefoon 54611 (3 lijnen) f __



??? CHEMIE, BIOLOGIE EN DIERGENEESKUNDE. Rede, uitgesproken bij de aanvaarding van het ambt van Hoogleeraarin de Medisch-Veterinaire Chemie aan de Rijksuniversiteit te Utrecht op 29 Januari 1940 door Dr. L. SEEKLES. Mijne Heeren Curatoren, Dames en Heeren Professoren, Lectoren,Privaat-Docenten, Doctoren en Studenten dezer Universiteit, en voortsGij allen, die deze plechtigheid met Uwe tegenwoordigheid vereert, Â?eer gewaardeerde Toehoorderessen en Toehoorders. Voor de bestudeering der processen, welke in het dierlijk organismeplaats grijpen, is de scheikunde een wetenschap van fundamenteelebeteekenis. De chemie stelt ons in staat de veranderingen te leerenkennen, welke de stof in het lichaam ondergaat. Het leven is op elk oogenblik aan chemische reacties gebonden.Deze spelen zich afin alle weefsels en organen. Scheikundige processenbeheerschen de ademhaling, de voeding, de stofwisseling, den

groei,de werking der spieren, de geleiding van prikkels, kortom alle levens-functies in het gezonde en zieke organisme. Een grondige kennis vanhetgeen in het lichaam op chemisch gebied voorvalt, is voor ons weten-schappelijk inzicht in biologische vraagstukken van groot belang.Doch tevens is het gebleken, dat het practische nut eener doelbewustebeoefening der biochemie nauwelijks kan worden overschat. Het is heden ten dage niet meer uitsluitend de biochemicus, diescheikundige methoden toepast als middel ter bestudeering van levens-processen. Ook biologen van zeer verschillende studierichting makenop gezette tijden de scheikunde dienstbaar voor het onderzoek op hetgebied hunner studie. Niet zelden doorweven zij hun vakwetenschapin meerdere of mindere mate met chemische beschouwingswijzen. Dattenslotte de klinicus in dit opzicht niet achterblijft, is een verheugendverschijnsel, dat des te meer toejuiching verdient, waar de

chemieeen machtig hulpmiddel is gebleken bij de opsporing van de oorzaken,de herkenning en de bestrijding van ziekten. De beteekenis der bio-chemie, in het dynamisch geheel der biologische en klinische wetenschap-pen, wordt thans wel allerwege erkend. Op den scheikundige, die zijn levenstaak ziet in de bestudeering vanhet chemisme der levensprocessen, rust een zware verantwoordelijkheid.Hij toch is, op grond van de centrale positie, welke zijn wetenschaptemidden der zusterwetenschappen inneemt, niet zelden geroepen dewerkers op biologisch en klinisch terrein voor te lichten, voor zoover 7 LXVII



??? het vraagstukken van chemisehen aard betreft. Hem past hierbij eengroote mate van bescheidenheid en terughoudendheid, doordrongenals hij dient te zijn van het bewustzijn, dat ook zijn wetenschap de pro-blemen des levens slechts eenzijdig vermag te belichten. Hij heeft tebedenken, dat de toestanden in het lichaam dermate gecompliceerdkunnen zijn, dat het in vele gevallen niet verantwoord is een vergelijkingte treffen met verschijnselen, waargenomen in de biochemische model -proef. Bij de interpretatie der chemische levensverschijnselen is schemati-seering en generaliseering ten eenenmale verwerpelijk. Het behoeft geen betoog, dat de chemicus, die op biologisch gebiedvoorlichting wil schenken, alleen dan hiertoe in staat is, indien hij zijngrond-wetenschap, de chemie, beheerscht, doch tevens de vraagstukkennaar hun biologische waarde weet te beoordeelen. Temidden der biologen en klinici heeft de biochemicus de hem toe-komende

plaats in te nemen en daarbij zorg te dragen zichzelve tezijn en te blijven. Eenerzijds moet zijn wetenschap onveranderlijkwortelen in chemischen bodem. Ook dient de biochemicus een openoog te hebben voor de vorderingen der zuivere chemie, opdat hij instaat zij van de op dit gebied der chemische wetenschap bereikteresultaten partij te trekken ter verdere ontwikkeling der biochemie.Anderzijds ware het echter onjuist te meenen, dat de biochemicushet zou kunnen stellen zonder voortdurende uitwisseling van gedachtenmet, zoomede voorlichting en correctie door de beoefenaren der bio-logie in den ruimsten zin. Al moge de biochemicus soms genoodzaakt zijn, gedurende geruimentijd een zuiver chemischen weg te volgen, toch zal hij op den duurtot den biologischen kring moeten terugkeeren. Ware het anders,mocht hij zich blijvend van de biologie verwijderen, dan zou hiervangroote schade â€” in de eerste plaats voor de door hem beoefende weten-

schap â€” zijn te duchten. Hij zou de biochemie in letterlijken zin buitenhet leven plaatsen en haar aldus scheiden van de omgeving, zonderwelke haar ontwikkeling en bloei als afzonderlijke wetenschap nietmogelijk is. Moge ik thans meer in het bijzonder Uw aandacht vragen voor detaak, welke voor den scheikundige, die zijn wetenschap heeft te beoefenenin het groepsverband eener veterinaire faculteit, is weggelegd. Zijn wetenschappelijke doelstelling kan vanzelfsprekend geen anderezijn, dan op zijn wijze en met de hulpmiddelen, welke het vak zijnet-studie hem biedt, bij te dragen tot de doorvorsching der levende natuur. Wie echter tevens geroepen is medisch-veterinaire chemie te onder-wijzen aan jonge studenten, mag zich afvragen, of op hem niet nog eenandere taak rust, dan het beoefenen der biochemie om haarszelfs wil.Van hem toch mag redelijkerwijs worden verwacht, dat hij er naar zijnvermogen toe zal bijdragen, zijn leerlingen te vormen tot

goede, moderngeschoolde dierenartsen. De biochemicus kan dit doel nastreven dooi-den student, wiens aandacht in den regel â€” meer dan op zuiver



??? biochemische problemen â€” is gericht op hetgeen samenhangt metziektekunde, klinische diagnostiek en behandeling van ziekten, metgrooten nadruk te wijzen op die resultaten der biochemie, welke, oponmiskenbare en directe wijze, hebben bijgedragen tot de moderneontwikkeling der diergeneeskunde. Aldus kan de biochemicus er toemedewerken, dat de student - de toekomstige practicus â€” een rationeel,op modernen grondslag gebaseerd, inzicht verwerft in het ontstaan, deherkenning en de genezing van bepaalde storingen der lichaamsfuncties. Indien men zich daarentegen bij het onderwijs zou beperken tot debehandeling van enkele klassieke, min of meer geschematiseerde, gevallender algemeene biochemie, zonder voldoende aandacht te schenkenaan de mogelijkheid eener practische toepassing op het terrein dei-veterinaire vakwetenschap, dan is het gevaar niet denkbeeldig, dat destudent de van hem ge??ischte theoretische en

practische beoefeningvan het, voor de meesten zeer moeilijke, vak â€žbiochemie", slechts zietals een moeizaam te torschen last, hem opgelegd door een schijnbaarver van de practijk des levens staanden leermeester. Een dergelijkeinstelling van den geest bij den leerling zou voor de toekomst weiniggoeds beloven. De gemiddelde student toch, nog niet op clen leeftijdgekomen om in jaren te denken, oordeelt naar den indruk van hetoogenblik en zal, hoe eerder hoe liever, de biochemische â€žballast"over boord werpen. Het gevaar is hierbij niet denkbeeldig, dat hij deoogen sluit voor het nut eener toepassing der biochemie, als middelIer oplossing van veterinaire problemen van practischen aard. Slechtsde enkeling zal wellicht in zijn latere leven nog lot het inzicht komen,dat ook in de diergeneeskunde niet zelden de practijk van het hedenzich in een korter of langer tijdsbestek heeft ontwikkeld uit de (bio-chemische) â€žtheorie" van het verleden. Dat,

omgekeerd, een te geringe belangstelling van den dierenartsvoor veterinair-chemische problemen, aan de ontwikkeling van deveterinaire en de algemeene biochemie onberekenbare schade kan be-rokkenen, zal ik in het verdere verloop dezer bespreking nader toe-lichten. De ervaring heeft ons geleerd, dat men zeer belangwekkende pro-blemen van algemeen-biologischen aard, met een specifiek bio-chemischen inslag, veelvuldig aantreft bij onze productiedieren : hetrund, het schaap, het varken en de kip, zoomede â€” zij het in minderemate â€” bij het paard. Soms openbaren zich bij deze dieren storingen der stofwisseling ineen min of meer scherp begrensd gebiedsdeel, b.v. op bepaalde gronden.Hier heeft men allereerst naar plaatselijke oorzaken te zoeken. Hetbelang van een goede samenwerking van den biochemicus metin dergelijke gebieden practiseerende dierenartsen, die de aangewezenpersonen zijn om deze storingen op te merken en te

rapporteeren,springt terstond in het oog. Het komt ook voor, dat een storing zich niet beperkt tot bepaalde



??? â€” io8 â€” landstreken, doch een meer algemeen karakter draagt. In dit gevalheeft men aan oorzaken van meer algemeenen aard te denken. Menis dan minder afhankelijk van locale waarnemingen. Het is niet moeilijk enkele oorzaken aan te geven, welke het veel-vuldig voorkomen van stofwisselingsstoringen bij onze productie-dierenin de hand werken. De domestificatie onzer huisdieren en de sterk opgevoerde productiegaan vaak gepaard met een voor het dier in velerlei opzicht irrationeelelevenswijze. Onze productiedieren zijn â€” meer nog dan de cultuur-mensch -â€” in zeker opzicht â€žphysiologische kunstproducten" geworden.Dat deze omstandigheid het natuurlijk weerstandsvermogen â€” metname de resistentie tegen schadelijke invloeden â€” niet ten goede zalkomen en dat aldus het ontstaan van functie-storingen in de handwordt gewerkt, behoeft geen nader betoog. Niet zelden speelt de voeding een belangrijke rol bij het

ontstaan vanongewenschte toestanden. Deze is soms ondoelmatig, doordat bij desamenstelling van het voedsel, in verband met de eischen, welke menten aanzien van productie en groeisnelheid â€” aan het dier stelt,niet steeds voldoende rekening wordt gehouden met de behoeften vanhet organisme. Sjollema heeft met grooten nadruk gewezen op de in dit opzichtbestaande ongewenschte toestanden en middelen aangegeven, welketot verbetering kunnen leiden. Voor den scheikundige, die den invloed der voeding op het dierlijkorganisme bestudeert, ligt ook thans nog een schier onbeperkt arbeids-veld braak. In dc meeste gevallen treft men bij trophische storingen, naast be-paalde, min of meer uitgesproken, klinische afwijkingen, tevens eencomplex van veelal specifieke biochemische ziekte-symptomen aan. Mijnonderzoekingen uit de laatste jaren brachten aan het licht, dat laatst-bedoelde verschijnselen in bepaalde opzichten gelijkenis,

doch tevensgradueelc verschillen, vertoonen met de biochemische ziekte-symp-tomen, die men aantreft bij storingen van zeer verschillenden oorsprong.De oorzaken dezer afwijkingen moge ik samenvatten in het begripâ€žvergiftiging". Ik kom hierop nog terug. Nauwkeurige vastlegging en bestudeering van de biochemische ziekte-symptomen is wetenschappelijk van belang, doch ook van practischewaarde. Hierdoor toch wordt men niet zelden in staat gesteld de be-treffende afwijkingen in het beginstadium te herkennen. De weg toteen rationeele bestrijding van het euvel kan hierdoor in beginsel zijnaangewezen. Mogen in normale tijden de gevaren voor onzen veestapel, voort-vloeiende uit een ondoelmatige voedingswijze, niet worden onderschat,des te meer geldt dit voor crisistijden als die, waarin wij thans leven.Daar de beschikbare hoeveelheid krachtvoeder betrekkelijk gering is,zullen verschijnselen van over-voeding nauwelijks verwacht

mogen



??? worden. Daarentegen is de vrees, dat in tijden van voedselschaarschtevooral de eiwitvoorziening van het produceerende of snel groeiendedier in het ongereede kan geraken, niet ongegrond. Ter voorziening van het organisme met de bouwsteenen van de li-chaams-eiwitten, de aminozuren, is het dier direct of indirect afhankelijkvan de eiwitten der plant. Daar deze laatsten echter in samenstellingverschillen van de dierlijke eiwitstoffen, moet in het dierlijk organismevoedings-eiwit in lichaams-eiwit worden omgezet. Het is reeds lang bekend, dat niet elk eiwit van plantaardigen oor-sprong in staat is te voldoen aan de physiologische behoeften van hetdier. In sommige planten-eiwitten zijn namelijk bepaalde, voor denopbouw der lichaams-eiwitten â€žonmisbare", aminozuren niet, of nietin voldoende hoeveelheid, aanwezig. Omtrent de vraag, welke amino-zuren voor het dier als â€žonmisbaar" zijn te beschouwen, zijn geruimentijd de meeningen

verdeeld geweest. De ontdekking, welke enkelejaren geleden plaats vond, dat in de voederproef het eiwit kan wordenvervangen door een mengsel van zuivere aminozuren, heeft onze kennisop dit gebied in hooge mate verrijkt. Uit de tot dusver verrichte onderzoekingen kan worden afgeleid,dat een tiental aminozuren onmisbaar is voor het tot stand komenvan den normalen groei. Een twaalftal andere aminozuren bleek voorden normalen groei niet-onmisbaar te zijn. Deze stoffen kunnen doorhet dierlijk organisme zelf worden bereid, ten deele uit de niet-eiwitbestanddeelen van het voedsel. Het ligt geheel in de rede, dat de behoefte van een dier aan amino-zuren niet onder alle omstandigheden dezelfde is en dat deze ookvoor de diersoorten onderling - vooral quantitatief â€” zal verschillen.Zoo is de reeds genoemde behoefte voor den normalen groei niet gelijkaan die voor het onderhoud van het volwassen dier. De voortplantingen de vorming van

melk, vleesch, eieren, haren, veeren, enz. stellenweer andere eischen ten aanzien van de voorziening van het organismemet aminozuren. Omtrent al deze vraagstukken is onze kennis nog zeer beperkt. Datin het bijzonder in tijden van voedselschaarschte, waarin men debetrekkelijk geringe hoeveelheid voedermiddelen, welke ter beschikkingstaat, zoo effici??nt mogelijk dient te gebruiken, het wetenschappelijkonderzoek van dit voedings-probleem weinig minder dan een lands-belang is, vereischt geen verdere toelichting. Eerst echter wanneer de talrijke analytisch-chemische en physiolo-gisch-chemische moeilijkheden, welke aan het experimenteele onderzoekdezer problemen verbonden zijn, tot een oplossing zijn gekomen, kaner sprake zijn van een rationeele toepassing der biochemische grond-beginselen op het gebied der practische veevoeding. Het zij mij vergund thans Uw aandacht te vragen voor een naderebeschouwing over de zooeven

genoemde biochemisohe ziekte-symptomen,



??? welke bij functie-storingen kunnen optreden. Ik moge dit doen naaraanleiding van een eenvoudig voorbeeld. De hoeveelheid calcium, welke bij een melkkoe in volle lactatiedagelijks, met de melk, het lichaam verlaat, bedraagt niet zeldenongeveer het twaalfvoudige van de hoeveelheid calcium, die in hetbloed van hetzelfde dier aanwezig is. Daar het calcium der melk uithet bloed afkomstig is, moet dus het calcium in het bloed dagelijksongeveer 12 maal worden vervangen. Bij benadering kan wordengezegd, dat er derhalve in het lichaam van een melkkoe, die zich invoedingsevenwicht bevindt, gedurende verscheidene maanden achtereeneen dagelijksche stormloop van calcium valt waar te nemen, van deplaats, waar dit element het organisme der koe binnentreedt â€” den darmâ€”, via het bloed, naar het orgaan, waar het wordt afgegeven â€” demelkklier â€”. Hierbij schommelt het calcium-gehalte van het bloed,zoolang de

gezondheidstoestand der koe niets te wenschen overlaat,steeds ongeveer om hetzelfde gemiddelde. Dit is ook noodzakelijk,opdat de verschillende organen normaal zullen functioneeren. Datbij dezen stationairen toestand de opname van het calcium uit hetvoedsel, de afgifte ervan in de melk en het calcium-gehalte van hetbloed volledig op elkaar dienen te zijn afgestemd, is duidelijk. Indien echter, onder den invloed van bepaalde factoren, de norma-liter bestaande reguleering der calcium-stofwisseling wordt verstoord,bijvoorbeeld in dien zin, dat de aanvoer van calcium naar het bloedkleiner wordt dan de afvoer naar de melkklier (en andere lichaams-weefsels), dan is een daling van het calcium-gehalte van het bloedhiervan het gevolg. De vermindering van het calcium-gehalte van helbloed is hier een biochemisch â€žziekte"-symptoom. Hiermede kunnenfunctie-storingen van verschillende organen gepaard gaan, welke totuiting kunnen komen als

klinische ziekte-verschijnselen. Wat hier ten aanzien van het element calcium is medegedeeld, kanin beginsel ook voor andere anorganische en organische bestanddeelenvan het bloed â€” en van de weefsels in het algemeen â€” gelden. Dat dechemische samenstelling der lichaamsweefsels hierbij zeer ver kan af-wijken van den normalen toestand, is zonder meer duidelijk. Neemt men den abnormalen toestand in aanmerking, waarin onzeproductie-dieren, door toedoen van den mensch, zijn komen te verkeeren,dan moet men er zich meer over verwonderen, dat, onder de geschetsteomstandigheden, bij de meerderheid onzer productie-dieren de lichaams-functies normaal blijven, dan dat men er zich over mag verbazen, datin een aanzienlijk aantal gevallen functie-storingen optreden. De biochemicus stelt zich bij de bestudeering van deze vraagstukkenallereerst de vraag, hoe het mogelijk is, dat de equilibreering van func-ties, â€” welke leidt tot

den stationairen toestand, het z.g. physiologisch-chemisch â€ževenwicht" in het organisme â€”, tot stand komt. Verdervraagt hij zich af, welke factoren er in bepaalde gevallen toe bijdragen,



??? dat het â€ževenwicht" in het organisme kennelijk is verbroken, zoodatklinische en biochemische ziekte-symptomen ontstaan. Bij de beantwoording van deze vragen maakt men gebruikt van eenalgemeenen gedachtengang ten aanzien dezer problemen, welke alsleidraad bij het onderzoek goede diensten bewijst. Eensdeels bestaatdeze gedachtengang uit eenvoudige, algemeen als zoodanig erkende,â€žwaarheden", terwijl voor een ander deel de resultaten van jarenlangeexperimenteele waarneming erin zijn verwerkt. Uitgaande van de waargenomen pluriformiteit der verschijnselenbij de bestudeerde afwijkingen, moge in de eerste plaats worden gewezenop de correlatie der talrijke, in het organisme blijkbaar plaats vindende,veranderingen, waarvan het mechanisme in vele gevallen nog duisteris. A priori heeft men er rekening mede te houden, dat dit laatste zeeringewikkeld kan zijn. Immers, daarbij zijn zoowel de autonome zenuwenen hun

centra, als de endocrine organen en hun afscheidingsproductenâ€” de hormonen â€”, het reticulo-endotheliale stelsel, zoowel als corpus-culaire bestanddeelen, b.v. van het bloed, betrokken. De electrolytennemen in het z.g. â€žvegetatieve systeem" een zeer vooraanstaande plaatsin, doch ook andere stoffen, zooals (bloed)suiker, ureum, vitaminen(en andere bio-katalysatoren), spelen bij het reguleeringsproces een be-langrijke rol. Enkele voorbeelden mogen dit toelichten. Veranderingen van dentonus â€” d.i. van den prikkelingstoestand â€” der autonome zenuwen,hebben veranderingen in het functioneeren der endocrine organentot gevolg. Ook het omgekeerde is echter waar. De concentraties derelectrolyten in de weefsels hangen verder met de werking der autonomezenuwen en der endocrine organen samen. De â€žmembranen" (grens-vlakken) en de physisch-chemische processen zorgen ervoor, dat deonderlinge concentratie-

verschillen blijven bestaan. Hiervoor is o.a.een werkzaamheid der cel noodzakelijk. Waar deze, als gevolg vanbepaalde invloeden, abnormaal is, zal de ionenconstellatie in de cel -en eventueel in de omringende lichaamsvloeistoffen) â€” veranderen. Door een ingewikkeld spel van synergistische, antagonistische en corre-latieve werkingen, wordt in het dierlijk organisme een toestand vanvoldoende stabiliteit, doch tegelijkertijd van de gewenschte gevoeligheid,in stand gehouden. Deze â€žnormale "toestand laat zich in principe ookchemisch definieeren, nl. met behulp van om â€žnormale" concentratiesen concentratie-verhoudingen schommelende waaden. In het licht van dezen gedachtengang, is het te begrijpen, dat dys-functies van verschillenden aard abnormale chemische verhoudingen inde cellen en de lichaamsvloeistoffen tot gevolg kunnen hebben. Corre-latief hiermede samenhangende, kunnen hierbij ook andere variabelefuncties, zooals

de stofwisseling, de lichaamstemperatuur, de bloeddruken bloedverdeeling, het morphologische bloedbeeld, enz. zich wijzigen. Indien de mate der dysfunctie van ?Š?Šn of meer organen, resp. desterkte van bepaalde prikkels van internen of externen aard, de normale



??? grenzen overschrijdt, kunnen daarvan labiele toestanden in het organismevan het dier en zelfs storing van het physiologisch-chemische â€ževenwicht"het gevolg zijn. Hierbij kunnen zich min of meer karakteristieke â€žziekte"-symptomen van zeer verschillenden aard voordoen. De aetiologischefactoren, die tot het ontstaan der afwijking hebben bijgedragen, kunnennl., wat betreft het punt en de intensiteit der aangrijping, verschillen. E?Šn van de meest kenmerkende verschijnselen, welke men vaak kanopmerken, wanneer een toestand van verbroken â€ževenwicht" zichherstelt, is het verschijnsel van overcompensatie, een voorbijschieten vanden physiologischen ,,evenwichts"-toestand, waarbij soms â€žziekte"-symptomen van anderen aard, dan de oorspronkelijk bestaande, aanhet licht treden. Men kan dit bereiken met behulp van plotseling,snel en krachtig werkende prikkels, b.v. acute infecties (intoxicaties),toediening van

hormoonpraeparaten, electrolyten, enz., in \'t algemeenmet behulp van factoren, die in staat zijn den toestand van het â€žvege-tatieve systeem" te be??nvloeden. Voor \'t geval de, door de boven be-doelde prikkels, uitgeoefende invloeden zekere grenzen niet overschrij-den, kan het organisme er blijvend of tijdelijk door in den normalenof schijnbaar normalen toestand worden teruggebracht. Daar, zooals reeds werd uiteengezet, de verschillende factoren elkan-der correlatief be??nvloeden, is het begrijpelijk, dat ?Š?Šn prikkel ver-schillende variabelen tegelijkertijd naar den â€ževenwichts"-toestand kanterugvoeren. Ook is het duidelijk, dat eenzelfde verbetering van dentoestand door meer dan ?Š?Šn middel kan worden tot stand gebracht.Het is dan ook in de meeste gevallen uiterst moeilijk, zoo niet onmoge-lijk, een oordeel te vellen over het al of niet â€žspecifiek" zijn van eenmiddel, of wel om te beslissen over de vraag, of een bepaald

gevolgprimair of secundair genoemd moet worden. Wellicht ten overvloede, moge er op worden gewezen, dat, waarmen in een beschouwing als de bovenstaande, spreekt over funclioneeleveranderingen, dit niet beteekent, dat deze gedacht moeten wordentegengesteld te zijn aan veranderingen van morphologischen aard.Er kan nauwelijks met te veel nadruk op worden gewezen, dat zeervele chemische reacties, welke in het dierlijk organisme plaats vinden,onverbrekelijk verbonden zijn met de functie van de levende cel. Ditbeteekent, dat richting en snelheid der reacties in hooge mate af-hankelijk zijn van de structuur van het levende weefsel. Men heeftdezen samenhang van celstructuur en functie te beschouwen als eendynamisch geheel. Zeer zeker dient men rekening te houden met demogelijkheid, dat elke functioneele verandering â€”- kenbaar aan eenwijziging der chemische constellatie in het betreffende weefsel â€” ge-paard gaat

met veranderingen van morphologischen aard. Men isechter lang niet altijd in staat laatstgenoemde wijzigingen der structuur,welke zich wellicht in \'t begin slechts aan de colloiden der cel, resp.der â€žcelmembranen" (grensvlakken) manifesteeren, met behulp vande, in de histologie gebruikelijke, methoden van onderzoek aan te



??? toonen. Wellicht kan het moderne structuur-onderzoek, door middelvan r??ntgen- en electronenstralen, hier in de toekomst eenig lichtbrengen. Het hier door mij ontwikkelde schema, betreffende den samenhangder biochemische constellatie in de weefsels, met de physiologischefunctie der organen, zal des te meer nut afwerpen als leidraad voorhet experimenteele onderzoek, naarmate de quantitatieve aard dezerbetrekkingen meer op den voorgrond treedt. Ons streven is er blijvend op gericht, door voortgezet experimenteelonderzoek dit vraagstuk nader tot een oplossing te brengen. Er zijechter nadrukkelijk op gewezen, dat hiervoor een aanzienlijke ver-fijning der onderzoekings-methodiek onontbeerlijk is. De biochemicus,die zich met deze problemen bezighoudt, dient daarvan de oplossingte zoeken in het gebied der moleculaire afmetingen. Enkele resultatenvan bescheiden omvang konden intusschen reeds worden geboekt. Ten aanzien

van een bekende â€ževenwichts"-verstoring bij het ge-domestificeerde rund, de paresis puerperalis â€”â€? en wellicht ook vande eveneens bij de koe, zoomede bij het schaap, voorkomende aceton-aemie â€” maken de uitkomsten van mijn recente proeven het in hoogemate waarschijnlijk, dat in het bijzonder de geforceerde ontwikkelingder koe als melk-producente aanleiding geeft tot een hyperfunctie vanhet voorste deel der onderhersenklier. Dit heeft tot gevolg een over-strooming van het organisme met de door dit orgaan geproduceerdehormonen en, door een correlatieve be??nvloeding van andere organenmet interne secretie, tot een algeheele hormonale dysfunctie. Eenenkele sterkere prikkel, â€” bij paresis puerperalis het proces van denpartus â€” is thans in staat de latente toestand te doen overgaan indien van een manifest symptomencomplex. In de waargenomen bio-chemische cn klinische symptomen kan men, ten aanzien van

dezehypothese der â€žhormonale intoxicatie", in zekeren zin een bevestigingzien, omdat de ,,ziekte"-vcrschijnselen zich grootendeels overeenkomstigde verwachting ontwikkelen. Het is evenzeer duidelijk, dat het herstel van den normalen toestandin het organisme â€” de genezing â€” op verschillende manieren kanworden verwezenlijkt. Mits men een adaequaten prikkel toepast, doethet er in principe niet veel toe, op welke plaats men in het neuro-vegetatieve stelsel ingrijpt, daar immers de verschillende componentenvan dit systeem correlatief met elkaar zijn verbonden. Zoo kan men het symptomen-complex der paresis puerperalis ge â– nezen, hetzij door het element calcium in de circulatie te brengen,ofwel door het uitoefenen van een druk in de melkklier. Ook is het mogelijkde pati??nten te doen herstellen door een hormoon van de bijnier â€”adrenaline â€”, of van de bijschildklier in te spuiten. Aan deze genees-methoden zouden er nog

eenige kunnen worden toegevoegd. In depractijk heeft men, vanzelfsprekend, wel rekening te houden met dequantitatieve zijde van dit vraagstuk, omdat de ?Š?Šne prikkel sneller



??? en meer volledig werkt dan de andere. Doch deze omstandigheid doetniets af aan de principieele bruikbaarheid der verschillende methoden. Bij een andere evenwichtsverstoring van het rund, de grastetanie,welke afwijking zich veelal in het begin van den weidetijd, gescheidenvan den partus, ontwikkelt, heeft men eveneens te maken met invloedender domestificatie. De aanleiding tot het manifest worden der ziekte-symptomen wordt hier echter gevormd door een ander samenstel vanfactoren, samenhangende met den plotselingen overgang van het diervan den stal naar de weide. Onder de hier uitgeoefende prikkels zalde zeer afwijkende voeding met groote hoeveelheden jong gras vanafwijkende samenstelling, zonder twijfel een zeer belangrijke plaatsinnemen. In vele gevallen komen aanmerkelijke storingen van defunctie van het darmkanaal tot uiting, welke aanleiding kunnen geventot een van den darm uitgaande zelf-vergiftiging

(auto-intoxicatie). Naaralle waarschijnlijkheid mag men veelal in deze zelf-vergiftiging voorhet organisme ?Š?Šn van de belangrijkste aanleidingen zien voor deontwikkeling der biochemische en de daarmede samenhangende kli-nische symptomen. De uit den gestuwden darminhoud opgenomengifstoffen â€” welke wel grootendeels uit omzettingsproducten vaneiwit bestaan â€” leiden onder meer tot een zeer karakteristieke be-invloeding van het chemische bloedbeeld. Het is een opmerkelijk feit, dat men ook bij andere, van den darmof van andere organen uitgaande, zelf-vergiftigingen van het organisme,afwijkingen in het chemische bloedbeeld aantreft, welke in bepaaldeopzichten een zekere analogie vertoonen met die, waargenomen bijgrastetanie. Dit geldt, volgens mijn waarnemingen, met name voor den gastro-intestinalen vorm van het mond- en klauwzeer bij het rund, een vormdezer ziekte, die in de epizo??tie??n der laatste jaren

steeds meer opden voorgrond is getreden. Analoge afwijkingen van biochemischenaard troffen wij aan in gevallen van vergiftiging, ontstaan door over-matige toediening van jong, eiwit- en salpeter-rijk gras, salpeter,onrijpe appels, krachtvoeder, enz. Ook bij para-tuberculose â€” waareveneens een storing van de darm-functie aanwezig is â€” en bij enkeleprocessen buiten den darm, waarbij lichaamseiwit in groote hoeveel-heden wordt afgebroken, openbaarden zich, volgens onze uitkomsten,analoge biochemische ziekte-symptomen. Bij al deze processen worden gifstoffen in aanzienlijk grooterehoeveelheden in het lichaam opgenomen, dan in het normale orga-nisme het geval is. Het gevolg hiervan is, dat het normale ontgiftings-mechanisme, dat in het lichaam werkzaam is, wordt overbelast, hetgeenop den duur mede een vermindering der ontgiftende functie tot ge-volg heeft. Het normaliter bestaande intoxicatie-detoxicatie â€ževen-

wicht" is derhalve verbroken en de schadelijke gevolgen van de zelf-vergiftiging nemen hand over hand toe. Op grond van de wijze, waarop de zelf-vergiftiging tot stand komt,



??? mag men een individueel zeer verschillende ligging van het intoxicatie -detoxicatie evenwicht verwachten. De constitutie van het betreffendedier zal hierbij een grooten invloed uitoefenen. De biochemische veranderingen, welke in de verschillende gevallenvan een bepaalde afwijking in het bloed der dieren werden vastgesteld,beantwoordden geheel aan de verwachting. Zoo troffen wij steeds eenzeer groote individueele verscheidenheid aan, waarbij zoowel organischeals anorganische bestanddeelen van het bloed variaties van vele hon-derden procenten vertoonden. Hoe aanzienlijk echter, in biochemisch opzicht, de individueeleverschillen bij de gevallen van zelf-vergiftiging mogen zijn, toch bestaater een zeer bepaalde overeenkomst, ten aanzien van de afwijkingender minerale stofwisseling. Zonder hierover in bijzonderheden tetreden, moge worden medegedeeld, dat de ervaring in de diergenees-kundige practijk heeft geleerd, dat

hiermede een zekere gevoeligheidvan den kant van het hart dezer pati??nten gepaard gaat. Het is om meer dan ?Š?Šn reden gewenscht het chemisch onderzoekder zelfvergiftiging, welke bij het rund en het paard zeer veelvuldigvoorkomt en dus tot groote economische schade leidt, met krachtvoort te zetten. Allereerst is het van belang te weten op welke wijze plantenetendedieren op bepaalde vergiften reageeren. Het is reeds gebleken, dat tedien aanzien, in vergelijking met den mensch en met vleeschetendedieren, zeer aanzienlijke verschillen bestaan, welke soms onder meerschijnen samen te hangen met den zuur-base toestand van het organisme. Verder is er nog een belangrijke practische kant aan dit vraagstuk.Eerst wanneer men den chemischen aard en de hoeveelheid der cir-culeerende vergiften in de verschillende ziektegevallen kent, is men instaat op rationeele wijze in te grijpen, teneinde te komen tot de ver-wijdering dezer

schadelijke stoffen uit het lichaam. Onder de endogeen gevormde vergiften, welke in vele gevallen bijde zelf-vergiftiging een belangrijke rol spelen, valt in het bijzonderhet histamine op. Deze stof kan door afsplitsing van koolzuur, dus opeen betrekkelijk eenvoudige manier, ontstaan uit ?Š?Šn van de normalebouwsteenen der eiwitstoffen, het histidine. Voor het lichaam schuilthet gevaar mede in deze betrekkelijk gemakkelijke vorming van hetzeer giftige histamine uit het alom tegenwoordige, niet giftige histidine.Uit tal van onderzoekingen is reeds gebleken, dat deze gifstof onderzeer uiteenloopende omstandigheden, waarbij (lichaams)eiwit doorafsterving van weefsels ten gronde gaat, kan worden gevormd. Voor zoover het de groote huisdieren betreft, moge worden gewezenop enkele opmerkelijke uitkomsten uit den laatsten tijd. Uit proeven, door De Moulin in Nederlandsch-Indi?? verricht, isgebleken, dat vooral het rund â€” de Indische buffel

â€” zeer gevoeligis voor histamine. Een hoeveelheid van o, i mg van dit vergif, directin de bloedbaan gebracht, veroorzaakt reeds een duidelijke be??nvloeding



??? der respiratie. Grootere hoeveelheden wekken zeer ernstige klinischeverschijnselen op, voornamelijk van de zijde van het hart en de longen. Of en in hoeverre bij de verschillende auto-intoxicaties, welke menhier te lande bij het rund aantreft, de werking van het histamine naarvoren treedt, wordt nader onderzocht. Ook met het paard zijn in dit verband proeven verricht, welke zeerbelangrijke uitzichten bieden. Een hoeveelheid van enkele honderdenmilligrammen histamine, gedurende een tijdsverloop van verscheideneuren in de bloedbaan gebracht, wekt â€” volgens den Zweedschen onder-zoeker Sj??berg en medewerkers â€” typische biochemische en klini-sche symptomen op. Het klinische beeld der histamine-intoxicatie geeftgegronde aanleiding tot het vermoeden, dat de ook hier te lande be-kende zelf-vergiftiging van het paard, welke als â€žhoefbevangenheid"bekend staat, te wijten is aan de werking van histamine. Ook dit vraag-stuk wordt

thans nader door mij bestudeerd. De biochemicus wordt getroffen door het opmerkelijke feit, dat,niettegenstaande de groote giftigheid van het histamine, deze stof toch inbetrekkelijk hooge concentraties voorkomt in het bloed en de weefselsvan normale dieren. In verband hiermede zijn er twee problemen van algemeen-biologischebeteekenis, die de aandacht vragen. In de eerste plaats is het belang-wekkend na te gaan op welke wijze deze â€žphysiologische" concentratie vanhet histamine in de weefsels tot stand komt. In de tweede plaats kanmen zich afvragen, welk verband er bestaat tusschen de histamine-concentratie en de klinische symptomen der histamine-vergiftiging. Trachten wij eerst de tweede vraag te beantwoorden, clan mogeer op worden gewezen, dat men, op grond van de betrekkelijk hoogeconcentratie van het histamine in de weefsels, ook bij het normaleindividu ziekteverschijnselen zou mogen verwachten. In tegenstellingmet de

verwachting, blijft echter de functie normaal. Een verklaringvoor dit merkwaardige verschijnsel levert, naar alle waarschijnlijkheid,de aanwezigheid in de weefsels van groote hoeveelheden van stoffen,welke in staat zijn de physiologische werking van het histamine teremmen. Het is voornamelijk de scheikundige D. Ackermann, die in denallerlaatsten tijd dit vraagstuk langs chemischen weg nader heeftonderzocht. De door bepaalde stoffen uitgeoefende remmende werkingzou men, volgens dezen onderzoeker, mogen opvatten als een massa-werking hunner vrije imino-groepen, in dien zin, dat hierdoor deverankering der imino-groep van het histamine aan het weefsel zouworden verhinderd. Over de juistheid van deze zienswijze is het laatste woord nog nietgesproken. Wel staat het echter vast, dat bij aanwezigheid van stoffenals arginine en histidine, welke in het normale weefsel nimmer ont-breken, een physiologisch-chemische ontgifting van histamine

mogelijkis gebleken.



??? Het belang van de ontdekking van Ackermann, dat in het bijzonderhet in geen enkele eiwitstof ontbrekende aminozuur arginine, zelfsindien deze stof in den vorm van een eiwit â€” clupe??ne â€” wordt toe-gediend, een sterke remming der histamine-werking tot stand brengt,mag men niet onderschatten. Hierdoor toch wordt een mogelijkheidgeschapen, in bepaalde gevallen een desensibiliseering tot stand tebrengen, die wellicht voor de therapie van waarde kan zijn. Vragen wij ons thans af op welke wijze de â€žphysiologische" con-centratie van het histamine tot stand komt. Wij vermeldden reeds, dat onder normale omstandigheden histamineen verwante stoffen kunnen ontstaan bij de afbraak van eiwitstoffen.Onder abnormale omstandigheden kan blijkbaar, door verschillendeoorzaken, de productie dezer lichamen zeer sterk toenemen. Men heeft dit onder meer vastgesteld bij verbranding van de huia,1etsing van den darm met verschillende

middelen en sterke r??ntgen-bestraling, dus bij processen, waarbij vernietiging van lichaamseiwitop groote schaal plaats vindt. Ook kan een meer dan normale hoeveelheidhistamine en verwante stoffen ontstaan uit de eiwitten van het voedsel,voornamelijk dan, wanneer - tengevolge van dysbacterie van den(gestuwden) darminhoud â€” putride processen in den darm plaatsgrijpen. Dat nu echter de hoeveelheid histamine in de weefsels, niettegen-staande de voortdurende vorming van deze stof uit eiwit, niet onge-limiteerd toeneemt, is te danken aan de histaminolytische werking vanhet bloed en de organen. Deze werking komt tot stand door tusschen-komst van het ferment histaminase â€” vermoedelijk een haem-fermentâ€”,dat men in zeer hooge concentratie aantreft in den darmwand. Ditferment is blijkbaar in staat de imidazolring van het histamine oxydatiefte splitsen, waarbij, naast ammoniak, een keton C4H202N2 ontstaat. Het is bekend, dat

in vitro de werkzaamheid der histaminase dooreen groep van stoffen wordt bevorderd en door een andere groep vanlichamen wordt vertraagd. Tot de stoffen, welke de histaminase-werking bevorderen, behoorencyste??ne, cystine, glutathion, ergothione??ne, methyleenblauw, zuurstof,sympatol, atropine, magnesiumchloride, bariumchloride, arsenigzuur,ferrochloride en phosphaat. Door kalium- en calciumzouten, ergotaminc,prostigmine, vitamine-C, kaliumcyanide en zuurstof-gebrek wordt deactiviteit van het ferment verminderd. Onderwerpt men deze twee groepen van stoffen, welke de histaminase-werking be??nvloeden, aan een nadere beschouwing, dan valt het op,dat de meerderheid bestaat uit componenten van bekende redox-systemen. Mede in verband hiermede, wil het mij voorkomen, dat hetniet te gewaagd is, als werkhypothese voor het nog te verrichten onder-zoek, uit te gaan van de stelling, dat de mate der oxydatieve histamino-lyse

in het lichaam ten nauwste samenhangt met de redox-potentialender weefsels.



??? â€” 118 â€” Waar echter de redox-potentiaal van een stelsel mede bepaald wordtdoor den algeheelen chemischen toestand van het milieu â€” en welin de eerste plaats door den zuurgraad â€”, is het van belang alle inde weefsels bestaande chemische verhoudingen zoo nauwkeurig moge-lijk te kennen. In het licht van deze beschouwing, kan het geen verwonderingwekken, dat â€” zooals bereids uit het experimenteele onderzoek isgebleken â€” ook andere stoffen van anorganischen en organischen aard,dan die, welke als componenten van redox-stelsels in engeren zinkunnen worden beschouwd, invloed uitoefenen op de werkzaamheidder histaminase. Het is niet waarschijnlijk, dat aan het feit, dat laatst-bedoelde stoffen bijna zonder uitzondering behooren tot de pharmaca,welke â€” in het intacte organisme â€” het neuro-vegetatieve stelselbe??nvloeden, bij de in vitro plaats vindende reacties een bijzonderebeteekenis mag worden gehecht.

Dat echter in het intacte dier dezestoffen, nog aangevuld met andere pharmaca, als symptomatischwerkende middelen van groot practisch nut kunnen zijn, is mindereen vraagstuk van biochemischen dan van pharmacodynamischen aard. Voor den biochemicus is dit pharmacodynamische probleem vooralbelangwekkend, voor zoover het betreft de interpretatie der waarge-nomen reacties. Mijn proeven met runderen hebben reeds aangetoond,dat dit vraagstuk niet zonder meer kan worden opgelost, uitgaandevan de klassiek geworden, dualistische opvatting eener be??nvloedingvan den sympathicus en (of) den para-sympathicus. De tijd is nog niet rijp voor een practische toepassing der hier ver-melde, uit het experiment afgeleide, resultaten, op bepaalde gevallenvan auto-intoxicatie. Wel moge er echter reeds thans de aandacht opworden gevestigd, dat men, ten aanzien van de wenschelijkheid vantoediening van calcium, in gevallen van parese of

tetanie, dient nate gaan, of wellicht bepaalde vormen van auto-intoxicatie aanwezigzijn. Indien namelijk de klinische symptomen zouden wijzen op eenvergiftigingstoestand door histamine en verwante stoffen, dan zoutoediening van calcium niet verantwoord zijn. De klinische ervaringmet pati??nten, lijdende aan den gastro-intestinalen vorm van mond-en klauwzeer, is met deze zienswijze in overeenstemming. Daarentegenzou toevoer van magnesium in deze gevallen ge??ndiceerd kunnen zijn. Ten slotte moge ik Uw aandacht vragen voor een vraagstuk, voorhetwelk de chemie zoo mogelijk nog wijdere perspectieven opent, danten aanzien van de reeds besproken problemen. Ik bedoel de algemeene voorwaarden voor het ontstaan van itifecUe-ziekien. Het belang, dat de diergeneeskunde bij dit probleem heeft,is opnieuw in het licht gesteld door de besprekingen op hetXHIde Internationaal Veeartsenijkundig Congres, dat in 1938 teZ??rich werd

gehouden. Het tot stand komen van een infectie-ziekte hangt niet uitsluitendaf van de eigenschappen van den ziekte-verwekker, doch, in niet mindere



??? mate, van den toestand van het organisme, dat aan de infectie is bloot-gesteld. Het vraagstuk van den, van nature bestaanden, weerstand tegeninfecties dient men te beschouwen in nauw verband met den biochemi-schen toestand van de dierlijke weefsels, dus van het al of niet normaleverloop der stofwisselings-processen. Tot deze opvatting komt menonder meer op grond van de waargenomen onvatbaarheid van enkelediersoorten voor bepaalde ziekteverwekkers. Proeven hebben bewezen,dat deze onvatbaarheid noch op de werking van anti-lichamen, nochop phagocytose berust. Bij een diersoort, waarbij geen van nature bestaande onvatbaarheidaanwezig is, kan men de waargenomen individueele schommelingen,met betrekking tot den weerstand tegen infecties, in beginsel beschou-wen als variaties der werkzaamheid van humorale, histogene enphagocytaire factoren. Het is in den mij ter beschikking staanden tijd niet mogelijk U

eenopsomming te geven van de gezamenlijke factoren, welke â€” volgensde ervaring van talrijke onderzoekers â€” van invloed kunnen zijn ophet tot stand komen eener natuurlijke of verworven resistentie. Voorzoover echter deze factoren van chemischen aard zijn, kan reeds thansworden vastgesteld, dat de mate van geschiktheid van het weefsel omals voedingsbodem te dienen voor de zich deelende â€” d.w.z. in aantaltoenemende â€” cellen van den ziekteverwekker, van groot belang is.Indien het weefsel niet in staat is aan deze micro-organismen de stoffente verschaffen, welke noodig zijn voor hun ontwikkeling, dan is hetbetreffende weefsel als voedingsbodem voor de ziektekiem ongeschikten infectie dus niet mogelijk, hoe pathogeen de bacterie onder andereomstandigheden ook moge zijn. Het spreekt vanzelf, dat de biochemicus zich in de eerste plaatsafvraagt welke de voorwaarden zijn, die de mogelijkheid scheppen,dat in het

?Š?Šne dier een bepaalde ziekte-verwekker zich wel kanontwikkelen, terwijl in een ander dier dit niet het geval is. Het is niet onwaarschijnlijk, dat dit vraagstuk moet worden be-schouwd, in verband met de mogelijkheid van het tot stand komenvan bepaalde enzym-werkingen, met behulp waarvan de voor deontwikkeling gewenschte stoffen uit de chemische bestanddeelen dei-weefsels worden gevormd. Het is welhaast zeker, dat in de meestegevallen de zuurgraad van het weefsel voor de ontwikkeling van hetmicro-organisme niet direct een beletsel kan zijn. Deze toch wijktveelal niet belangrijk af van die, welke bij cultures in vitro optimaalis gebleken. Indirect kan echter de zuurgraad van belang zijn,doordat deze invloed uitoefent op de permeabiliteit der cellen. Bijeen volledige impermeabiliteit voor bacterie-vergiften zal van eenernstige beschadiging van het inwendige der cel nauwelijks sprakekunnen zijn. Van het grootste belang, speciaal voor

de ontwikkelingsmogelijkheid



??? van obligaat aerobe en obligaat anaerobe micro-organismen, is echterde reeds vroeger door mij genoemde redox-potentiaal van het weefsel. W. Frei en anderen toonden onder meer aan, dat anaerobe kiemen,zonder dat de zuurstof volledig werd uitgesloten, konden worden ge-kweekt in voedingsbodems, welke cyste??ne bevatten, dus in een milieumet een sterk negatieve redox-potentiaal. Door het werk van Hewitten medewerkers en van vele andere onderzoekers is onze kennis opdit gebied niet onaanzienlijk uitgebreid. Op goede gronden mag wordenverwacht, dat de verdere experimenteelc bewerking van dit gebied derbacteriologische chemie in de toekomst nog tot belangrijke resultatenzal leiden. Dat ook de physiologisch-chemische affiniteit tusschen weefsel enbacterie-vergif van groot practisch belang kan zijn voor de beoordeelingder pathogeniteit van een micro-organisme, behoeft, na hetgeen bijde bespreking der

histamine-werking reeds is gezegd over de verankeringvan gifstoffen aan het lichaamsweefsel, geen verder betoog. In de laatste jaren heeft het niet aan pogingen ontbroken, doorwijziging van den biochemischen toestand van het dierlijk organisme,invloed uit te oefenen op de resistentie tegen infecties. Het zou mijechter te ver voeren U een opsomming tc geven van hetgeen op ditgebied reeds is lot stand gebracht. Slechts zij het mij vergund te ver-melden, dat voornamelijk door veranderingen in het reeds eerdergenoemde â€žvegetatieve systeem" der proefdieren, resultaten werdenverkregen, die, van wetenschappelijk en van practisch standpunt uitbezien, alleszins belangrijk mogen worden geacht. Met betrekking tot het vraagstuk der verus-ziekten, waaronder hetmond- en klauwzeer in het denken van den diergeneeskundige eenzeer voorname plaats inneemt, openbaren zich voor den biochemicusmoeilijkheden van weer anderen

aard, dan de reeds besprokene. Volgensde nieuwste uitkomsten van Stanley en andere onderzoekers zoudendeze ziekteverwekkers geen levende cellen, doch gifstoffen met eenzeer hoog moleculairgewicht zijn, die slechts bij aanwezigheid vanlevende cellen - dus langs biochemischen weg â€” ontstaan. Ookten aanzien van dit probleem is het van groot belang na te gaan,welke de factoren van biochemischen en histogenen aard zijn, welkede vorming, resp. het niet ontstaan der virus-stoffen in de handwerken. De tijd is intusschen nog niet rijp om hierover naderebeschouwingen te ontwikkelen. In dit uur heb ik getracht U een indruk te verschaffen van de taak,die op den scheikundige rust bij de bestudeering der levensprocessen.Ik heb hierbij Uw aandacht gevestigd op de nauwe betrekking tusschenden biochemischen toestand der weefsels en de physiologische functies vanhet organisme. In een drietal door mij als voorbeeld gekozen

biologischeproblemen van zeer verschillenden aard, te weten de physiologisch-chemische verstoringen van het â€ževenwicht" in het dierlijk organismeâ€” al of niet van trophischen oorsprong â€”, de zelf\'-vergiftiging en de



??? resistentie tegen infectie-ziekten, is steeds weer de centrale beteekenisvan het â€žvegetatieve systeem" naar voren gekomen. Er werd hierbijgewezen op analogie??n in biochemisch opzicht, doch ook op gradueeleâ€” en wellicht principieele â€” verschillen tusschen de onderscheidenetoestanden. Door verfijning der onderzoekingsmethodiek zullen wijer in de toekomst naar dienen te streven de specifieke factoren, welkeonder de verschillende omstandigheden in het organisme hun invloeddoen gelden, op te sporen. Bij de beoordeeling van eventueel bestaande biochemische afwijkingen,is grondige kennis van den physiologisch-chemischen toestand van hetorganisme bij de onderscheidene diersoorten, levende op verschillendeplaatsen en onder verschillende levensomstandigheden, onontbeerlijk.Zeer veel statistisch-chemisch werk zal op dit terrein, hetwelk ik zouwillen noemen het gebied der geographische biochemie, nog zijn teverrichten.

Dat hier de biochemie het terrein van de geographischepathologie op bepaalde punten nadert, is een ieder duidelijk, die bekendis met de relatief groote verschillen, die bij de diersoorten onderling,zoowel als bij de dieren van ?Š?Šn soort of ras, levende onder verschillendeomstandigheden, in biochemisch opzicht kunnen bestaan. Het zij mij vergund, bij de aanvaarding van mijn ambt, Hare Majesteitde Koningin eerbiedig te danken voor mijn benoeming tot hoogleeraaraan deze Universiteit. Mijne Heeren Curatoren. Dat Gij mij voor deze benoeming hebt willen voordragen, vervultmij met een gevoel van diepe erkentelijkheid. Ik ben er mij van bewust,dat thans een zware verantwoordelijkheid op mij rust. Ik moge U deverzekering geven, alles te zullen doen, wat in mijn vermogen ligt,om het vertrouwen, dat Gij in mij hebt gesteld, niet teleur te stellen.De wetenschap, welke ik beoefen, bevindt zich in het stadium van snellengroei en eischt, in verband

hiermede, voor haar beoefening een moderntoegerust laboratorium. Er mag nauwelijks worden verwacht, dat, indeze donkere tijden, afdoende maatregelen ten dezen getroffen kunnenworden. De zorg, waarmede Gij waakt voor de belangen dezerUniversiteit, schenkt mij echter het vertrouwen, dat Gij mijn voorstel,betreffende eenige dringend noodzakelijke voorzieningen, in welwillendeoverweging zult nemen. Mijnheer de Secretaris van het College van Curatoren. Reeds mocht ik mij herhaaldelijk verheugen in Uw steun en voor-lichting, waar het gold de belangen van mijn onderwijs en het beheervan mijn laboratorium. Ik betuig U hiervoor mijn welgemeenden dank.Uit de wijze, waarop Gij Uw belangstelling hebt getoond voor zaken,verband houdende met mijn wetenschappelijk onderzoek, put ik hetvertrouwen, dat ik mij ook in de toekomst vrijelijk met vragen tot Uzal kunnen richten. 8 LXVII



??? Mevrouw en Mijne Heeren Professoren dezer Universiteit. Zeer waardeer ik de vriendelijke wijze, waarop Gij mij reeds in Uwenkring hebt opgenomen. Ik moge U verzekeren, dat ik samenwerkingen gedachtenwisseling met U steeds op hoogen prijs zal stellen. Dezetoch dragen bij tot verdieping van den geest en behoeden den beoefenaareener vakwetenschap voor eenzijdigheid. Mijne Heeren Professoren van de Faculteit der Veeartsenijkunde. Als eenig lid Uwer Faculteit, die zich niet mag verheugen in eendiergeneeskundige opleiding, neem ik een uitzonderlijke positie in.Dat ik mij desniettemin in Uw midden op mijn plaats gevoel, is, behalveaan de vriendschappelijke wijze, waarop Gij mij zijt tegemoet getreden,mede te danken aan de belangen-gemeenschap, welke er tusschen Uen mij bestaat. Gij weet, dat onze verhouding, in wetenschappelijkopzicht, is gebaseerd op wederzijdsch hulpbetoon. Uiteraard brengtmijn veterinair-

biochemisch werk mij meer in het bijzonder in aanrakingmet degenen onder U, die zich bezighouden met de bestudeering vanziekte-problemen in kliniek en laboratorium. Het is voor mij een grootevoldoening de zekerheid te bezitten, dat ik mij zonder schroom tot Umag wenden, teneinde te worden voorgelicht omtrent die vraagstukkenop het terrein Uwer wetenschap, tot welker beoordeeling ik mij nietbevoegd acht. Het is wel overbodig U nogmaals te verzekeren, dat mijniets liever is, dan met U te mogen samenwerken ter bevordering vanden bloei der diergeneeskundige wetenschap. Hooggeachte Sjollema. Na hetgeen in deze zaal reeds vroeger tot U werd gesproken,kan ik kort zijn. Uw groote verdiensten worden ver buiten onze lands-grenzen erkend. In een Engelsch veterinair tijdschrift trof mij onlangsde opmerking, dat men, bij het doorlezen der literatuur, Uw naammet een bijna eentonige regelmaat steeds weer ontmoet. Men

noemdeU een pionier op het gebied der veterinaire biochemie. Aan ditgetuigenis van overzee heb ik slechts weinig toe te voegen. Gijhebt mijn belangstelling gewekt voor veterinair-chemische problemenen mij in de gelegenheid gesteld op dit terrein der wetenschapwerkzaam te zijn. Hiervoor en voor den steun, welken Gij mij steedshebt verleend, ben ik U zeer erkentelijk. Het is mij bekend, dat hetvoor U een groote voldoening is Uw vroegeren medewerker thans alsUw opvolger te zien. Op waardige wijze Uw veelzijdig werk voort tezetten, is geen gemakkelijke taak. Ik hoop echter ten volle te beantwoor-den aan de verwachtingen, welke Gij koestert ten aanzien van mijntoekomstigen arbeid. Mijne Heeren Lectoren en Conservatoren van de Faculteit der Veeartsenijkunde. Zestien jaren bracht ik in Uw midden door. Dat het mij niet moeilijkis gevallen mij aan te passen aan het veterinaire milieu, is voor een nietgering deel te danken aan den

vriendelijken omgang, dien ik met U



??? mocht hebben. Zeer veel heb ik van U, die allen specialist zijt op hetterrein Uwer vakstudie, mogen leeren. Ik ben U hiervoor erkentelijken hoop, dat onze verhouding in de toekomst even vriendschappelijkmoge blijven, als zij steeds is geweest. Waarde Kolkmeijer. Mijn problemen liggen ten deele op Uw terrein. Zeer waardeer ikde vriendschappelijke samenwerking der laatste jaren. Met groote erkentelijkheid gedenk ik de Hoogleeraren der Faculteit vanWis- en Natuurkunde aan de Universiteit te Leiden, wier onderwijs er in mijnjeugd toe heeft bijgedragen, dat ik de studie der exacte wetenschappenheb gekozen. Het waren wijlen Professor Kuenen, zoomede ProfessorJSchreinemakers en Professor Blanksma, die op mijn vorming grooteninvloed hebben uitgeoefend. Dames en Heer en Studenten. Ik ben voor U geen onbekende. Gij weet, dat mijn onderwijs in demedisch-veterinaire chemie niet ten doel heeft Uw geest te belastenmet een groote

hoeveelheid feitenmateriaal. Daarentegen verlang ikvan U, dat Gij allereerst de grondbeginselen der physiologische chemieop een zoodanige wijze bestudeert, dat de leerstof Uw geestelijk eigen-dom wordt. Met het aldus verworven begrip als grondslag, zal vervol-gens Uw aandacht worden gevraagd voor enkele problemen der vete-rinair-pathologische chemie. Ook hierbij zal het voor U meer aankomenop begrijpen en kunnen dan op een uitgebreide kennis der feiten. Doormijn onderwijs hoop ik ertoe mede te werken, U dynamisch te leerendenken. Onderscheidene problemen, waarmede Gij in de kliniek â€” enlater in de practijk - in aanraking zult komen, liggen geheel of gedeel-telijk op biochemisch gebied. Tracht door eigen waarneming en dooreen logische combinatie van feiten en â€žtheorie" den sleutel tot hunoplossing te vinden. Gij zult hierbij vaak op groote moeilijkhedenstuiten. Bedenkt dan echter, dat, voor zoover deze moeilijkheden

opchemisch gebied liggen, Gij U zonder schroom tot mij kunt wendenom raad en voorlichting. Mijn laboratorium staat steeds voor U open.Slechts op den grondslag van samenwerking tusschen leerling en leer-meester kan de veterinaire biochemie groeien. Ik heb gezegd.



??? - 124 â€” EXPERIMENTEELE ECHINOCOCCOSE door C. TENHAEFF en Dr. S. FERWERDA. Enkele jaren geleden namen wij kennis van een artikel over experi-menteele echinococcose, dat van de hand van Prof. Dr. F. D?Šv?Š wasverschenen in de â€žArchivos Internacionales de la Hidatidosis", eenuitgave, die in Montevideo verschijnt en welke ons door Prof. VelardeP?Šrez Fontana aldaar, zeer bereidwillig geregeld wordt toegezonden. In Uruguay bestaat aan het Departement van Volksgezondheid eenafzonderlijke afdeeling voor de bestudeering en de prophylaxis van deechinococcosis, welke ziekte in genoemd land zoo veelvuldig voorkomt. Die afdeeling vormt het â€žCentro de Estudio y Prophylaxis de laHidatidosis" en van dit centrum gaat de bovengenoemde publicatie,welke inderdaad een schat van gegevens omtrent de ziekte bevat enwaaraan alle onderzoekers van de echinococcosis medewerken, uit.Jammer genoeg

voor ons zijn vele der artikelen in het Spaansch ge-schreven. Er is van die afdeeling voorts een uitgebreide catalogus van het vooreen ,,exposicion de la Hidatidosis" of lezingen beschikbare materiaal,alsmede een volledige bibliographie van hetgeen omtrent de echino-coccosis is gepubliceerd, verschenen. In zijn artikel beschrijft D?Šv?Š 1) de resultaten van zijn proeven, dieten doel hadden door subcutane en in het bijzonder door intraperito-neale injectie van de vaste deeltjes uit den inhoud van een echinococcus-blaas bij het proefdier experimenteele echinococcose op te wekken.Als proefdieren gebruikte D?Šv?Š de witte muis, het konijn, de cavia,de witte rat en de kat ; de 4 laatste diersoorten echter slechts enkelemalen. Als materiaal voor de inspuitingen wendde D?Šv?Š den inhoudvan echinococcusblazen van het paard, het rund, het schaap en helvarken aan ; van dien inhoud spoot hij 1/6 cm3 van het bezinksel, hetzgnd. ,,sable",

hetzij subcutaan, hetzij intraperitoneaal, bij de proef-dieren in. D?Šv?Š spoot o.a. 29 muizen in en merkt hierbij op : â€žChiffre bien modeste ! Nous nous en excusons. Il tient ?  la pauvret?Šde notre mat?Šriel d\'inoculation. Et cette pauvret?Š reconna?Žt une causesur laquelle nous avons appel?Š l\'attention nagu?¨re : la rar?Šfaction del\'?Šchinococcose ovine en Normandie, avec, pour corollaire, la raret?Šcroissante des kystes hydatiques humains observ?Šs ?  Rouen." Het zou te ver voeren hier het geheele onderzoek van D?Šv?Š, hoeinteressant dit ook is, uitvoerig te vermelden, maar toch dienen wijer met het oog op ons onderzoek wel enkele zaken uit mede te deelen. Bij 6 van de 29 muizen spoot D?Šv?Š zand van echinococcusblazen vanhet paard, bij 3 van het varken, bij 1 van het rund en bij 22 van het



??? Afb. i. Intraperitoneaal ingespoten muis, waaraan de kenteekenen, wat betrefthet stroeve haarkleed, duidelijk zichtbaar zijn. C. Tf.nhakff en Dr. S. Ferwerda.



??? Afb. 2. Massa\'s kleine cysten door het net omgeven.



??? Afb. 4. Bij dit proefdier was het abdomen geheel gevuld met een zeer groot aantal blaasjes. V/1 Afb. 5. Reageerbuisje, gevuld met blaasjes, afkomstig uit het abdomen van de muis van Afb. 4.



???



??? schaap in en wel subcutaan of intraperitoneaal (3 muizen werden dusmet twee??rlei materiaal ingespoten). Van de subcutane injecties voerden er slechts 38.6 % tot een positiefresultaat, bij de intraperitoneale bedroeg dit cijfer 95.8 %, waaruitD?Šv?Š terecht als conclusie trekt, dat in het algemeen aan de intraperi-toneale injectie de voorkeur dient te worden gegeven. Terwijl alle onderhuidsche inspuitingen van het zand, afkomstig uitblazen van het schaap, positieve resultaten opleverden, gaven diezelfdeinspuitingen, gedaan met het zand, afkomstig uit blazen van het paard,geen resultaat. De intraperitoneale injectie bij muizen van materiaalvan het paard gaf echter wel een positief resultaat. D?Šv?Š wijst er voorts op, dat bij de muis de gevolgen van de injectiezich veel sneller ontwikkelen dan bij de andere proefdieren en medeomdat de muis een minder kostbaar proefdier is, dat ook gemakkelijkin een kleine ruimte kan worden

gehouden, komt D?Šv?Š tot de conclusie,dat de muis dus een zeer geschikt proefdier is voor onderzoekingenomtrent de biologie en de therapie van de echinococcose. In zijn artikel wekt D?Šv?Š tot deze onderzoekingen op, daarbij zooterecht opmerkende, dat het toch van zoo groot belang zou zijn, indienwij een middel ter algemeene genezing van de echinococcose zoudenbezitten. D?Šv?Š toetste bij zijn ge??nfecteerde muizen onderscheidene als thera-peuticum tegen de echinococcusziekte in de laatste jaren aangegevenbehandelingsmethoden of -middelen, als b.v. de â€žtraitement biologiquede 1\'hydatidose humaine" door ,,1\'anatoxine hydatique" van LucioYmaz Apphatie te Bucnos-Aires 2), de â€žs?Šroth?Šrapie anti-?Šchinococciqueasp?Šcifique" 3), een door hem zelf gedachte â€žs?Šro-th?Šrapie anti-hyda-tique sp?Šcifique" 4), het door Paccinotti aangegeven adrenaline, devan andere zijden aangegeven middelen, als kamala,

neosalversaan Â°),etc. Alles echter zonder eenig resultaat. En al waren onze illusies te dezen opzichte al even gering als die vanD?Šv?Š, toch besloten wij dezelfde proeven te doen, teneinde dan te kun-nen beschikken over aan echinococcose lijdende proefdieren. Wij hadden n.1. niet vergeten een gezegde van Prof. Snapper in hetjaar 1919, na afloop van een onderhoud over onze toenmalige onder-zoekingen : â€žEn als wij dan eenmaal zoover zijn, moeten wij eens nagaan oflangs medicamenteuzen weg iets kan worden gedaan voor die lijdersaan deze ziekte, bij wie de chirurg geen hulp meer kan brengen". Voor onze proeven kon alleen de witte muis dienen. Het konijn vielgeheel buiten beschouwing, omdat wij als â€žcentrum" voor onze studiealleen konden beschikken over het kleine kantoortje van den gemeente-lijken vleeschkeuringsdienst te Harlingen, een lokaaltje van zeer be-scheiden afmetingen, waar het houden van een

vijftigtal muizen reeds



??? niet weinig vroeg van de welwillendheid van hen, die hier ook uitanderen hoofde moesten vertoeven. Na een tijdruimte van ruim drie jaren, waarin wij ons aan dezeproeven wijdden, meenen wij dienstig te kunnen zijn door een en anderte publiceeren, al moet al direct worden erkend, dat wij niet het resultaatbereikten, waarop D?Šv?Š 1) kon bogen. Drie??rlei omstandigheden werkten hiertoe mede : ie. sterfte onder de proefdieren ; 2e. gebrek aan voldoend materiaal voor de inspuitingen en 3e. een geheel ander resultaat der inspuitingen als D?Šv?Š l) en daarnade- Belgische onderzoekers de Waele en de Cooman 6) bereikten. Wat het veelvuldig sterven der proefdieren betreft, het valt onsmoeilijk hiervoor een verklaring te geven. Het schijnt, dat het somsook voorkomt in laboratoria, waar men het de muizen geheel naarwensch kan geven. De wenken, die wij omtrent het houden van proef-dieren hier en daar mochten ontvangen, pasten wij in

ieder geval toeen erkend dient te worden, dat het in het laatste jaar bij ons beter ging. De tweede factor, die ons bij ons streven dwars zat, was het gebrekaan materiaal. In bldz. 124 wezen wij er reeds op, dat ook D?Šv?Š bij zijnv????r het jaar 1934 verrichte proeven met gebrek aan materiaal tekampen had en zooals hij ons verleden jaar mededeelde nog heeft. Hierbij dient niet te worden vergeten, dat men indien men bij dewitte muis experimenteel echinococcose wil opwekken, daarvoor over debij het schaap voorkomende echinococcusblazen, waarvan het bezinkselvan den inhoud volgens D?Šv?Š de beste resultaten geeft, moet kunnenbeschikken. Nu worden in Harlingen in de exportslachtcrijen aldaar wel nietmeer het aantal van vroeger, maar toch altijd nog een vrij grootehoeveelheid schapen geslacht, jaarlijks ^ 16.000â€”18.000. Maar metde blazen behepte organen worden er weinig meer aangetroffen. Eensdeels moet dit worden

toegeschreven aan het feit, dat bij degeslachte dieren weinig oude schapen voorkomen, maar andersdeelswerkte de totale achteruitgang van de echinococcosis voor ons doelongunstig. Te verwonderen valt dit laatste niet als men bedenkt, dathet percentage-cijfer van de echinococcosis bij het schaap de laatste3 jaren bedroeg resp. 0,51, 0,38 en 0.36. Ook een beroep op de collega\'s om ons materiaal te zenden, hoebereidwillig daaraan in die enkele gevallen, dat de blazen bij de ge-slachte schapen in de vleeschkeuringsdiensten werden aangetroffen,ook werd voldaan, was niet in staat in het gebrek aan materiaal tevoorzien. Intusschen hierbij nog gaarne onzen dank aan die collega\'s.Feitelijk waren wij dus met onze proeven te laat. De derde factor, n.1. het geheel andere resultaat van onze inspuitingenis van bijzonderen aard. D?Šv?Š1) vond, zooals reeds eerder (bldz. 125)is vermeld, bij intraperitoneale injectie van zand uit de blazen van



??? het schaap bij 24 muizen, na een tijdsbestek, dat van 3â€”5 maandenvarieerde, 23 positieve gevallen d. i. 95.8 %. De Belgische onderzoekers de Waele en de Cooman 6), die een grootaantal inspuitingen hebben gedaan, gebruikten hiervoor materiaal vanhet paard, omdat in Belgisch Vlaanderen dit het dier is, waar de echino-coccus-blazen het meest worden aangetroffen, terwijl bij het schaapaldaar de blazen zelden worden opgemerkt. Deze onderzoekers spoten55 muizen, 11 ratten en 9 konijnen in. Bij 26 muizen, d. i. 100 %, werden bij intraperitoneale inspuitingpositieve resultaten bereikt, hetgeen dus overeenstemt met de resultatendoor D?Šv?Š in dit opzicht verkregen. Bij de onderhuidsche injecties van witte muizen kregen de Waele ende Cooman een ander resultaat, want bij 8 van de 10 muizen d. i. 80 %werd door hen een positief resultaat bereikt, terwijl D?Šv?Š hier slechts38,7 % positieve gevallen verkreeg. Een afdoende verklaring

geven zij hier niet voor, maar in ieder gevalkomen zij tot de conclusie, dat de witte muis ook bij de subcutaneinspuiting een groote ontvankelijkheid voor de secundaire echinococcoseblijkt te bezitten. Bij intravaginale injectie van 4 muizen kregen de Waele en deCooman geen resultaat, terwijl ook de intratracheale injectie in geender gevallen een resultaat in de longen opleverde. In het geval, dat dezeonderzoekers het materiaal direct in de longen injicieerden, leverde diteen positief resultaat op. Bij de witte rat verkregen zij op 1 1 inspuitingen 3 positieve resultaten,alle 3 bij ratten, die subcutaan waren ingespoten. Ook hier dus eenafwijkend resultaat met D?Šv?Š, maar de laatste bezigde materiaal vanhet schaap en de Waele en df. Cooman van het paard. Wat onze eigen inspuitingen betreft, zij vermeld, dat wij materiaalvan het paard, van het varken en van het schaap hebben gebruikt, hetlaatste het meest. Hoewel onze techniek geheel gelijk is

geweest aan die van D?Šv?Š,meenen wij toch niet het recht te hebben onze resultaten in nauwkeurigepercentage-cijfers te mogen uitdrukken. Het aantal verrichte inspuitin-gen, in totaal 26, is daarvoor naar onze meening niet groot genoeg. Maar hier komt nog een reden bij waarom wij de bovenstaandemeening zijn toegedaan. Het in zoo karige mate te onzer beschikkingzijnde materiaal deed ons besluiten, niet al te kieskeurig te zijn bij debeoordeeling van het materiaal. En nu hadden wij uit den aard derzaak dikwijls echinococcusblazen, die het gevolg waren van een zekerniet meer jonge infectie. Nu staat men bij deze kunstmatige verwekking der ziekte nog welsteeds voor de vraag hoe het mogelijk is, dat het ontstaan der blazenbij een zoo geheel andere wijze van overbrenging als bij de natuurlijkeplaats vindt, maar zeker is het wel, dat hiervoor de levende scolex, de



??? scolex ook met een ongebroken vitaliteit, noodig is. Ontbreekt dezescolex of mist de scolex de vermelde eigenschap, dan is het gevolg dei-inspuiting ??f geheel negatief ??f wel er ontstaan slechts enkele blaasjes,die bij een andere toevallige doodsoorzaak van het betreffende proefdierworden gevonden en door ons ook enkele malen zijn gevonden. Een volkomen resultaat is dus slechts te verwachten als men kanexperimenteeren met den inhoud van blazen van een niet-oude infectieen daarvan kregen wij nu maar heel weinig geschikte ; niet zeldenwaren zij te klein en leverden zij een onvoldoende hoeveelheid in tespuiten materiaal. Wel zijn de 8 door ons verkregen positieve resultaten bereikt met hetmateriaal afkomstig van schapen. Komen wij thans tot de bespreking van onze proeven, dan dient teworden vermeld, dat de symptomatologie bij de positieve gevallenvolkomen gelijk was als deze door D?Šv?Š in zijn artikel op bldz.

8uitvoerig worden beschreven. Kortheidshalve verwijzen wij hiernaar,daarbij in afb. i een photo gevende van een dier gevallen, welke photovoldoende voor zich zelf spreekt. Men ziet de buikzwelling en in hetbijzonder het stroeve, ruwe haarkleed, waarop ook D?Šv?Š bij de positievegevallen de aandacht vestigt. D?Šv?Š 1) wijst daarbij vooral op de ge-wichtstoename der muizen, die aan echinococcose lijdende zijn. Dezegewichtstoename nam D?Šv?Š als volgt waar : Van 25 gram aanvangs-gewicht bij de proef, stijgt het gewicht na 4 of 5 maanden geleidelijktot 30, 35, 40 en zelfs 43 en 46 gram in de 6e maand. Terloops zij hierbij vermeld, dat een door ons gedane poging, omdoor bloedonderzoek van de ingespoten muizen vroegtijdig tot eenzekere diagnose te komen, geen afdoende resultaat opleverde. Ook wij volgden het verloop van de ontwikkeling der echinococcosisbij de muizen door geregelde weging. Zoo bleek het gewicht van de

muis (afb. 3) te zijn op 12 Juni 24 gram (4 maanden na de inspuiting). I Juli 32 gram.8 Juli 37 gram-15 Juli 42 gram- De buikomvang werd bij deze muis hoe langer hoe grooter, waardoorde huid a.h.w. verdund en min of meer doorzichtig werd. Wij namendaarbij nog een ander symptoom waar. Gedurende de laatste wekenwas het duidelijk te voelen, dat de geheele buik met blaasjes was gevuld.Bij de palpatie van de buik kregen wij een goeden indruk van wat inde literatuur onder â€žHydatiden-Schwirren" wordt bedoeld. Men kan zich toch deze met blaasjes gevulde buik van het proef-diertje voorstellen als een moederblaas, gevuld met dochterblazen endan moet het eigenaardige gevoel, dat men bij de palpatie krijgt, wordenbeschouwd als een rollen der grootere en kleinere blaasjes over elkaar. Dat dit â€žSchwirren" zou zijn toe te schrijven aan het in- en uitstulpen van de scolices, zooals wel wordt aangenomen, kan, met het



??? oog op den anatomischen bouw der blaas met haar dubbelen wand,niet worden aangenomen. Deze meening, die wij in de medische litera-tuur tegenkwamen, moet niet houdbaar worden genoemd en zou mis-schien dan gegrond kunnen zijn als de bouw van de echinococcusblaasniet zoo geheel afwijkend was aan die van de andere cysticercen. Ook het pathologisch-anatomisch beeld van onze positieve gevallenwas geheel gelijk als door D?Šv?Š 1) is beschreven, waarnaar wij kortheids-halve verwijzen. D?Šv?Š spreekt van â€žOeufs de poisson" en ook wij troffeneen geval aan, waarbij wij op de lever een massa, die ons sterk aan visch-kuit deed denken, vonden. Bij een andere muis, die plotseling stierf, vonden wij in den buik enkelewit gekleurde tumoren, welke tumoren een massa kleine cysten bevat-ten, omhuld door het net. Men trbft van deze bevinding een afbeeldingin afb. 2 en sterk vergroot in afb. 3 (genomen nadat het dier

reedsmeerdere weken in een formaline-oplossing had gelegen) aan. Bij de sectie van de muis, waarbij het â€žHydatiden-Schwirren" zooduidelijk werd waargenomen, bleek de geheele buik gevuld te zijn metblaasjes van verschillende grootte (zie afb. 4), waarbij het trof, datde inhoud van de blaasjes niet waterig van kleur, maar grijzig-opalisee-rend was. Het aantal dezer blaasjes bedroeg veel meer dan 100 stuks,zooals ook de photo (afb. 5) van het reageerbuisje, waarin het grootstegedeelte der blazen werd verzameld, duidelijk toont. Een geheel ander beeld leverde de sectie van een der oudere muizenop. Hier hadden de ontstane cysten zich vrij vast verbonden met de opper-vlakte van lever en milt. De sectie verklaarde ons waarom het gewichtvan deze muis, hetwelk aanvankelijk 17 gram bedroeg, steeg tot 22 gramen verder weinig hooger werd. Andere blazen dan die op lever en milt,werden n.1. niet gevonden. Ook wij vonden evenals

D?Šv?Š en de Waele en de Cooman geenblazen aan de andere zijde van het diaphragma, dus in de thoracaleruimte. Zooals reeds is vermeld was het doel van onze inspuitingen te kunnenbeschikken over proefdieren, waarbij geneesmiddelen tegen de echino-coccusziekte konden worden beproefd. Onze gedachte is daarbij devolgende. De echinococcusblaas heeft, zooals bekend is, bij ouder worden deneiging tot verkalking. Zou het nu mogelijk zijn het proces der ver-kalking te bespoedigen, door het toedienen van hiervoor in aanmerkingkomende middelen, als b.v. het vitamine D-rijke Dohyfral ? Hiervan verstrekten wij aan twee positieve proefdieren gedurenderesp. i maand en 2 Â? maand per dag de noodige dosis dohyphraldruppels. Eenig resultaat ervan was bij geen der beide proefdieren blijkensde sectie te constateeren, waaruit wij de conclusie trekken, dat hetdohyfral derhalve niet als een geneesmiddel tegen de echinococcosisin

aanmerking kan komen. Of door andere middelen een gunstigen invloed op de ontwikkeling



??? van de blazen kan worden uitgeoefend en of het misschien mogelijk isin zooverre genezing bij het lijdende dier te kunnen brengen, dat deverdere ontwikkeling der blazen wordt tegengegaan, zal het resultaatvan volgende proeven moeten uitwijzen. Moge bovenstaande mededeeling ook anderen, die een beter studie-centrum bezitten en dus onder gunstiger omstandigheden kunnen werkenen misschien ook over meer materiaal als wij kunnen beschikken ertoe opwekken ons in ons streven, een algemeen geneesmiddel tegen deechinococcosis te trachten te ontdekken, behulpzaam te zijn. Leeuwarden, --- io October 1939. Harlingen, Samenvatting. In navolging van Prof. D?Šv?Š-Rouen en de Belgische onderzoekersde Waele en de Cooman poogden ook schrijvers experimenteel echino-coccose te verwekken. Als proefdier gebruikten zij alleen de witte muis,bij wie zij naar het voorschrift van D?Šv?Š de vaste deeltjes uit

denechinococcusblaas (â€žsable ?Šchinococcique") intraperitoneaal inspoten.Het percentage der aldus verkregen positieve gevallen was aanmerkelijkkleiner dan bovengenoemde onderzoekers verkregen. Als voornaamste oorzaak hiervan nemen schrijvers aan, dat door henâ€žSable" uit te oude blazen werd gebruikt, waarvan de Scolices ??f warenafgestorven ??f in vitaliteit hadden ingeboet. Het gunstige resultaat dervleeschkeuring, waardoor het aantal gevallen bij dc slachtdieren daaldeen nieuwe besmetting daardoor minder frequent werd, had dus voordit onderzoek een minder gunstig resultaat. De symptomatologie en het pathologisch-anatomischc beeld derpositieve gevallen waren gelijk als door D?Šv?Š beschreven en blijkenvoldoende uit bijgevoegde photo\'s. Toegepaste dohyfraltherapie, waar-door een verkalking der blazen werd beoogd, had geen resultaat. Zusammenfassung. Im Anschluss an Arbeiten von Prof. D?Šv?Š-

Rouen und der belgischen Autorende Waele und de Cooman versuchten auch die Verff. auf experimentellem WegeEchinokokkose zu erzeugen. Als Versuchstiere benutzten sie nur weisse M?¤use, denensie nach Vorschrift von D?Šv?Š die festen Teile aus der Echinokokkenblase (â€žsable?Šchinococcique") intraperitoneal einspritzten. Der Prozentsatz der auf diese Weiseerhaltenen positiven F?¤lle war erheblich kleiner, als es bei den oben erw?¤hntenAutoren der Fall gewesen war. Als Hauptgrund daf??r nehmen Verff. an, dasssie ,,Sable" aus zu alten Blasen verwendeten, deren Skolizes entweder abgestorbenwaren oder an Vitalit?¤t eingeb??sst hatten. Das g??nstige Ergebnis der Fleischbeschau,wodurch die Anzahl von F?¤llen bei Schlachttieren sich verringerte und eine neueAnsteckung demzufolge weniger h?¤ufig wurde, war f??r den Ausfall dieser Unter-suchung weniger g??nstig. Die Symptomatologie und das pathologisch-

anatomischeBild der postiven F?¤lle waren dieselben, wie sie D?Šv?Š beschrieben hat, und sindgen??gend deutlich aus den beigef??gten Aufnahmen erkennbar. Dohyfraltherapie,mit der eine Verkalkung der Blasen angestrebt wurde, hatte keinen Erfolg.



??? I3I - Summary. In imitation of Prof. P?Šv?Š-Rouen and the belgian experimentators de Waeleand de Cooman the authors also tried to evoke echinococcosie experimentally. Asexperimental animal they used white mice in which they injected (according tothe prescription of D?Šv?Š) intraperitoneal^ the solid parts from the echinococcoseCysts (Echinococcus-,,sand"). The percentage of positive results so obtained wasconsiderably smaller than the percentage obtained by the investigators mentionedabove. The authors give as their opinion that the principal cause of this difference is thefact that they used â€žsand" from old cysts, the scolices of which were died or hadonly a small vitality. The favourable results of meat inspection by which the percentage of E. in slaughteranimals decreased and the number of new infections therefore being less frequent,were the cause of the less favourable results of this research. The symptomatology

and the pathological-anatomical picture of the positivecases corresponds with those descripted by D?Šv?Š and appear from the added pictures. A therapy with dohyfral in order to obtain a calcification of the cysts had noresults. R?Šsum?Š. A l\'instar du Prof. D?Šv?Š de Rouen et des chercheurs belges df. Waele et deCooman, les auteurs ont essay?Š de reproduire l\'?Šchinococcose par voie exp?Šrimentale.Comme animal d\'exp?Šrience ils se servirent uniquement de la souris blanche ; ilsinject?¨rent dans le p?Šritoine, d\'apr?¨s les prescriptions de D?Šv?Š, les parties solides deskystes (sable ?Šchinococcique). Le pourcentage de r?Šsultats positifs fut sensiblementinf?Šrieur ?  celui obtenu par les auteurs pr?Šcit?Šs. Les auteurs pensent devoir enrechercher la cause dans le fait que leur â€žsable" provenait de kystes trop ??g?Šs, dontles scolex ?Štaient ou bien morts ou atteints dans leur vitalit?Š. Le facteur, favorablepour l\'expertise des

viandes, consistant en une diminution du nombre de cas d\'?Šchi-nococcose chez les animaux de boucherie en de ce fait en une moindre fr?Šquencedes infestations, eut donc une influence plut?´t d?Šfavorable sur ces recherches. Lasymptomatologie et l\'anatomie pathologique des r?Šsultats positifs furent identiques?  celles d?Šcrites par D?Šv?Š ; les photographies ci-annex?Šes en donnent une id?Šesuffisante. Le traitement au Dohyfral tendant ?  obtenir la calcification des kystes,n\'eut aucun r?Šsultat. LITERATUUR. Prof. Dr. F. D?Šv?Š. VEchinococcose exp?Šrimentale de la Souris blanche. ArchivosInternacionales de la Hidatidosis. Vol. I, Fasc. I, Montevideo. 1934. 2) Prof. Dr. F. D?Šv?Š. Soci?Št?Š de Biologie, 3 mars 1934, p. 954- 3) Prof. Dr. F. D?Šv?Š. Soci?Št?Š de Biologie, 10 mars 1934, p. 1025. 4) Prof. Dr. F. D?Šv?Š. Essai de s?Šroth?Šrapie anti-?Šchinococcique. Soci?Št?Š de Biologie,24 janvier 1903. 5) Prof. Dr. F. D?Šv?Š.

L\'?Šchinococcose exp?Šrimentale. Rapport voor het 3e Internatio-nale Congres voor Vergelijkendc Pathologie te Athene 1936. s) A. de Waele et E. de Cooman. ?‰tude exp?Šrimentale de l\'Echinococcose secondaire.Annales de Parasitologic humaine et compar?Še Tome XVI, No. 2, ie. mars 1938.



??? INGEZONDEN. Zeer geachte Redactie, Mogen wij beleefd enige plaatsruimte verzoeken, teneinde stelling te nemen tegende aanval, die Dr. Siebenga op de N.V. Aesculaap meende te moeten richten (T. v.D. 15 Dec. 1939, blz. 1326). Dr. Siebenga toont zich zeer gebeten over de wijze waarop wij onze reklamevoeren, laat die ,,in den regel" voor wat zij is en meent, dat de bezadigde veeartser evenmin als hij door van zijn stuk gebracht zal worden. Van andere dierenartsen hebben wij nooit gemerkt, dat zij door onze reklameuit de koers geslagen werden. Integendeel krijgen wij telkens betuigingen van be-langstelling voor onze maandberichten. Bij adresveranderingen verzoekt men onsde maandberichten aan het nieuwe adres te willen zenden, pas afgestudeerdenvragen om toezending, dierenartsen, die naar Indi?? vertrekken, vragen om regel-matige toezending aan hun Indisch adres. Dr. Siebenga ergert zich voornamelijk over twee

instrumenten en derzelveraanbeveling door ons. Ten eerste over de Dortmund Injectiepomp van Hauptner. Wij hebben voor ditapparaat veel reklame gemaakt, omdat wij overtuigd waren, dat met dit toestelin de heersende mond- en klauwzeertijd veel nuttig werk gedaan kon worden voorhet zieke vee. In de Maandberichten der N.V. Aesculaap van October 1939 gavenwij volgende mededeling : â€žDit apparaat krijgt U voor geen f 250.â€” van me terug.Ik spoot hiermee enkele dagen geleden in het land en met bloed op ?Š?Šn middag nog70 koeien in. (Nr. 132, dipl. 1931)." De kostprijs van het apparaat is ?’ 112.50. Dezeuitspraak is authentiek en ongevraagd, stamt van een practicus, die dus 8 jaarpractijk achter zich heeft en blijkens de orders, die wij van hem mogen ontvangen,een zeer uitgebreide praxis heeft. Wij zijn overtuigd, dat Dr. Siebenga niet bevoegdis dezen practicus te becritiseren. Dat Dr. S. met een â€žeenvoudig rubber

clysma" 40 koeien per uur kan inspuitenmet bloed getuigt zeer zeker van zijn grote bekwaamheid, doch het geeft hem geenrecht ons te willen verbieden reklame te maken voor zulk een uitstekend apparaatals de Dortmund injectiepomp is. Met een beschrijving van zijn methode zondende dierenartsen meer gebaat zijn en wij zullen er ons heus niet aan ergeren. Alseen Nederlands practiserend dierenarts dit probleem zo eenvoudig kan oplossen,zal het ons met trots vervullen. De tweede doorn in Dr. Siebenga\'s oog is onze aanbeveling van de spermaspuitvolgens Prof. K??st. Hier wordt een deel van de sluier opgelicht, die Dr. Siebenga\'sboosheid bedekt. Het is ons n.1. reeds vaker gebleken, dat Dr. S. op het gebied derkunstmatige inseminatie geen mededingers gedoogt. Voor de firma Hauptner was de kunstmatige inseminatie al geen nieuwtje toenDr. S. zijn proefschrift hierover aanving (promotie 1939). Reeds in de Jubilaums-katalog

1857â€”1932 is een instrumentarium volgens Dr. Iwanoff en een volgensProf. Sch??ttler te vinden. Prof. G??tze (en anderen) gaf zijn adviezen aan de fa.Hauptner, nadat hij dit interessante onderdeel van het v?Št?Šrinaire terrein in Ruslandbestudeerd had. Hauptner\'s technici, over de gehele wereld erkende specialistenop het gebied der v?Št?Šrinaire instrumenten-fabricage, trachtten ook op dit gebiedhet beste te maken wat mogelijk was. In voorgenoemde catalogus vinden we reeds aangegeven de lange rubber canulemet 20 cc glazen spuit. Hieruit is de ebonieten canule met 2 cc glazen spuitje voort-gekomen. Dit werd echter door velen, o.a. door Prof. K??st niet als volmaakt be-schouwd. Het glazen spuitje wilde nog al eens afbreken bij onverwachte bewegingen(er zijn handige en onhandige operateurs !) en bovendien gaf de lange canule veelspermaverlies. Prof. K??st heeft nu in samenwerking met de fa. Hauptner een steviger

sperma-spuit (met en zonder eigen belichting) geconstrueerd op een geheel ander principeen waarbij practisch geen spermaverlies optreedt.



??? Wij menen ons in goed gezelschap te bevinden als wij zulk een instrument aan deNederlandse practici aanprijzen. Opvattingen verschillen. Wij zullen er ons nietaan stoten, als een dierenarts de voorkeur geeft aan een ander instrument dan wijaanbevelen. Wij behouden ons echter het recht voor die instrumenten aan te prijzen,die wij het best achten. Als Dr. S. zijn veroordeling van ons streven wil motiveren met zijn bewering,dat hij per dag wel 20 tot 30 inseminaties verricht heeft, dan zouden wij hem willenverwijzen naar de publicaties van Prof. G??tze, waaruit blijkt, dat dit werk in Ruslandgebeurt door eenvoudige helpsters, die duizenden inseminaties verrichten en er nietmeer pretenties op na houden dan een meisje van de N.V. Aesculaap, dat ampullenvan etiketten voorziet en ze daarna netjes in doosjes verpakt. C. H. Pulles, Eindhoven, 30 December 1939. Directeur der N.V. Aesculaap. Van Redactiewege bekort.Discussie gesloten.

REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Een zeldzaam voorkomende strottenhoofdafwijking bij het paard. Schneider l) geeft de symptomen welke optraden bij een misvoiming van hetstrotklepje. Het ademhalingsgeruisch was zoowel in stap als in draf expiratorischversterkt. Het geleek op een stenose en was op grooten afstand te hooren. Doorbijtoomen werd het versterkt. Laryngoscopisch werd gevonden dat de stembanden normaal waren, maar dalin de omgeving van het strotklepje een vergroeiing te zien was. Bij het pathologisch-anatomisch onderzoek bleek het kraakbeen van het strotklepje geheel verdwenente zijn ; niets anders dan een slijmvliesplooi was overgebleven. Het klinisch beeldbij het zes jaar oude paard was in een half jaar ontstaan in welken tijd het diermeermalen het voedsel had geweigerd. Joling. Acute hydrogastritis bij paarden. In Noord-Colorado komt een ziekte bij paarden voor, waarbij de dieren steedszeer groote

hoeveelheden vocht in hun maag hebben en waarbij een ontstekingvan het duodenum voorkomt. Men ziet het in alle jaargetijden en onder alle omstan-digheden optreden. Bij de sectie blijkt de maag altijd gebarsten te zijn. Het slijmvliesis catarrhaal ontstoken. De ontsteking van het duodenum is soms gering, somsuitgebreid, maar steeds aanwezig. In het beginstadium ziet men niet veel aan depati??nten. Op den duur krijgen zij koliekverschijnselen. De ademhaling wordtmoeilijk door druk van de uitgezette maag op het diafragma, de dieren beginnente transpireeren, worden onrustig enz. Rectaal is niets waar te nemen. Borboryghmizijn niet te hooren. Vaak komt de vloeistof door oesophaghus en neus naar buiten.Steeds wanneer de maag zoo overvol is, dat er vocht in de oesophagus komt testaan, hoort men als het dier slikt â€” en dat doet het veel â€” een eigenaardig geluid.Dat geluid noemt Miller *) zeer karakteristiek. Hoort men dat, dan is

de diagnosegemakkelijk. Anders moet men een paar gevallen gezien hebben, om zeker te zijnvan zijn diagnose.



??? Schrijver behandelt de dieren, door eerst de maag te ledigen met neus- of maag-sonde. Het is geen zeldzaamheid, dat 40 a 50 1 vocht afvloeit. Daarna spoelt hij demaag uit met 10 a 20 1 aluinoplossing, waarin hij tevens wat alo?? heeft opgelost.Soms is een tweede uitspoeling noodig, daar de maag zich een enkele keer weer vult.Door deze behandeling heeft schrijver het aantal gevallen met doodelijken afloopvan 100% tot 10% terug kunnen brengen. H. Lubberts. Caecumverstopping. Pathogenese en therapie. Een functioneele storing is het begin van de verstopping. Deze berust op eenhypertonische of spastische kramp van het vestibulum coli en van den sphinctercaeco-colicum, of op een atonie van het caecum. Zoo zijn er 2 soorten verstopping :een ophooping in den kop en een ophooping in de apex en lichaam van het caecum.Om de kramp op te heffen wordt door Lopatynski \') atropine aanbevolen. Om deninhoud te verweeken,

zoo noodig bij herhaling, 10 1 2 a 3 % sulfas natricus. Ditlaatste per os, maar het kan ook door caecumpunctie worden toegediend. Bij caecum-ontsteking of beginnende intoxicaties wordt het ontraden. Ook geen alo?? of istizin,maar parafine-olie 2 a 3 liter, of lijnzaadafkooksel. Om de tonus bij caecumverstop-ping aan te zetten wordt Cekal aanbevolen. Joung. De beteekenis der gasoedeembacillen bij de inwendige ziekten van hetpaard. 1) De gasoedeembacillen kunnen bij het paard inwendig ontstekingen veroorzakenwaardoor koliek ontstaat. Een intraveneuze injectie van antiserum kan grootediagnostische waarde hebben, in een aantal gevallen is men te laat geweest om metdeze injectie het dier te genezen, wel zag men dan zeer duidelijk een kortstondigeverbetering, doch het paard stierf daarna toch. Om herstel te verkrijgen is eenvroeg ingestelde serumbehandeling noodig. Septicaemie bij veulens. Fraser 2) geeft een samenvattend,

beknopt overzicht over veulensepticaemie.Besproken worden, de infectiemodus : per os, via de navel, via de placenta, wond-infectie en de belangrijkste micro??rganismen : streptococcen, colibacillen, Sh. vis-cosa ( bac. pyosepticus equi. Ref.), S. abortivo equinus (â€” S. abortus equi. Ref.).De verschillende ziektebeelden worden vermeld, nl. polyarthritis, navelontstekingcn,darmontsteking, pneumonie, nephritis. Het is duidelijk dat om een vaccin- of serumtherapic in te kunnen stellen dediagnose bacteriologisch gesteld moet zijn. De bij merries opgewekte immuunstoffendoor vaccinbehandeling bereiken het veulen niet in utero doch wel, zelfs in hoogeconcentratie na de geboorte door het drinken van de melk ; de zoo opgenomenimmuunstoffen bereiken het bloed van het veulen. Men kan ook het bloed vange??mmuniseerde merries subcutaan en intraveneus bij pasgeboren veulens inspuiten.Ook vaccinatie der veulens is belangrijk. Bij

streptococcen-infecties werken prontosilen daarmede overeenkomende stoffen (sulfanilamide preparaten) soms verrassendgunstig. Behalve op symptomatische behandeling wordt gewezen op het enormebelang van goede hygi??ne. Jac. Jansen. Klinisch hartonderzoek. McCunn 3) geeft de symptomen van het zieke hart. Hij beschrijft het hartonder-zoek bij hond en paard en gaat na welke afwijkingen in den algemeenen gezondheids-toestand optreden. De therapeutische maatregelen moeten vooral van algemeenen 2 ) A. C. Fr?¤ser. Notes on Diseases of the Foal. The Vet. Ree. 51, 923, 1939- 3 ) J. McCunn. The clinical Examination of the haert. Vet. Ree. No. 11, 1939.



??? aard zijn : een klein dieet met groote voedingswaarde, vermoeidheid moet wordenvermeden, wel lichte training. Digitalis of digitaline worden nog steeds gebruikt.Gewaarschuwd wordt tegen het gebruik bij klepgebreken. Een groote invloed zouvan glucose uitgaan op de spieren van het hart. De nierfunctie moet door diureticaworden ondersteund. Het hart mag niet sterk aangepakt worden ; een langen tijdrust geven. De hypertrophie is de natuurlijke genezing. Hartgeruischen zijn nietaltijd verontrustend. Paarden met hartgebreken moeten niet in de weide ; onbeperkte vrijheid kangevaarlijk zijn. Bij de discussie wordt nog gezegd, dat de algemeene toestand vanhond of paard veelal van meer belang is dan een gevonden hartgeruisch of onregel-matigheid. Neusbloedingen kunnen wijzen op een hartgebrek, maar ook op eenlocale aandoening. Vaak kan een gediagnostiseerd hartgebrek bij sectie niet wordenbevestigd. Joling. Arythmische

hartslag bij troepenpaarden. Wunsch 1) heeft gevonden, dat bij troepenpaarden van 4 tot 8 jaar 12,33 %> bijdie van 9 tot 12 jaar 20,28% en ten slotte bij die van 13 tot 18 jaar 24,24% eenarythmischen hartslag vertoonden. Hij heeft echter ook kunnen waarnemen, dat zijin gezondheid, eetlust en prestaties niet achterstaan bij die, welke deze afwijkendeverschijnselen niet hebben. Hij vestigt er extra de aandacht op, dat hij nooit adem-halingsgebreken bij deze paarden heeft waargenomen, die verband kunnen houdenmet den arythmischen hartslag. De paarden waren even taai en volhardend als elkander gezond paard. Plaatselijke behandeling bij Droes. Steffens 2) gaat van de idee uit, dat neus en keel de belangrijkste toegangswegenzijn voor de droessmetstof tot het lichaam. Hij wil daarom ook daar die smetstofbestrijden, zooveel mogelijk vernietigen, teneinde de schadelijke uitwerking op hetlichaam te voorkomen. Hij heeft hiermede veel

succes gehad. Vele gevallen, diezich ernstig aan lieten zien, zijn spoedig hersteld. Hij gebruikte hiervoor een oplos-sing van 2 Â°/00 chloramin, die hij tot 40Â° Celcius verwarmde. (4 tabletten van eenhalve gram chloramin op 1 1 water). Hij spoot hiervan 200 cc in door middel van een recordspuit, waarop een spray -katheter (catalogus Hauptncr No. 3352 C.) was aangebracht. Deze katheter wordtin den ondersten neusgang ingevoerd. Zoodra het instrument in de buurt van de keel is, wordt het iets teruggetrokken,waarna onder krachtigen druk wordt gespoten. De vloeistof komt dan door beideneusgaten terug. Hij gebruikt chloraminoplossing omdat vrij chloor een krachtigedesinfecteerende werking heeft. Behandeling met eigenbloed bestraald met ultra-violette stralen. In den laatsten tijd heeft de prote??n -therapie door een nieuw proc?Šd?Š weerbijzondere belangstelling gekregen. Dit nieuwe proc?Šd?Š is de subcutane toedieningvan met

ultra-violette stralen bewerkt eigenbloed. Dit zou in het algemeen patholo-gisch gevormd weefsel resorbeeren en een hyperleucocytose opwekken. Men maaktdit bestraalde bloed met behulp van de bactophos-lamp. De lichtbron hiervan iseen hoogdrukkwikdampbrander. Men neemt nu bij het te behandelen paard debenoodigde hoeveelheid bloed uit de vena jugularis en vangt dit op in een cylinder-glas, dat met natriumcitraat-oplossing is omgespoeld. Hierin brengt men den brander,gedurende 2J a 4 minuten en roert die voor betere bestraling in het bloed rond. Ditbloed wordt dan in een spuit, die ook weer met natriumcitraat is omgespoeld, opge-zogen en onder de huid gebracht. Men geeft 6 a 8 injecties van 50 tot 100 cc mettusschentijden van 334 dagen.



??? Steffan \') heeft de behandeling toegepast op allerlei soort pati??nten, het meestechter bij paarden lijdende aan chronische abscedeerende phlegmonen. Alle ge-vallen werden met succes behandeld. De abscessen sloten zich, de onderbeenenwerden dunner. Een hardnekkige schouderkrcupelheid werd ook op deze maniergenezen, zelfs een geval van hoefgewrichtsontsteking met beginnende verbeeningvan het hoefkraakbeen en een idem, gepaard gaande met klemhoef. Ook schoft-fistels en een droes-metastase in de buikholte. Men ziet, dat het gebied der indicatiesniet spoedig is uitgeput. Schrijver wekt in zijn slotbeschouwing dan ook op tot verder experimenteerenmet deze behandeling. Behandeling van huidaandoeningen en wonden met levertraan. Brandt 1) heeft levertraan voor verschillende huidaandoeningen en allerlei soortwonden gebruikt. Hardnekkige, vochtige eczemen genazen zeer spoedig door zeeenvoudig met

levertraan in te wrijven. Zoo ook mok. Wonden met veel huidverlieswerden verbonden met met levertraan gedrenkte watten. Zij reinigden zich snel, ge-kneusd weefsel werd spoedig afgestooten, caro luxurians ontstond niet, terwijl er eensterke epitheelvorming plaats had. Ook fistels groeiden snel dicht. Drukkingenherstelden in korten tijd. Zelfs gewrichtswonden heeft schrijver ermede genezen.Hij maakt geen melding van gevallen, waarbij levertraan geen succes heeft opgeleverd.Daar levertraan niet duur is en eenvoudig toe te passen, kan ieder gemakkelijk eensproeven nemen met dit middel. Behandeling van Herpes-Tonsurans. Heesch 2) heeft allerlei middelen als joodtinctuur, odyleen, pyoktanine-spiritus,valvanol-oplossing enz. voor de behandeling van Herpes-tonsurans gebruikt. Ten-slotte zijn ze hem geen van alle bevallen en is hij overgegaan tot het inwrijven vaneen 7 % oplossing van ruwe chloramine. De paarden zijn dan practisch

in ?Š?Šnmaalbeter, althans niet meer infectieus voor andere paarden, zoodat ze niet afgezonderdbehoeven te worden en niet aan den dienst onttrokken. Hij neemt verder de gewonevoorzorgsmaatregelen als : elk paard zijn eigen poetsgereedschap, dat steeds nagebruik gedesinfecteerd wordt ; dekens, harnachementen enz. van de besmette paar-den ontsmetten ; de standen der paarden eveneens ontsmetten enz. Behandeling van peesscheedegallen, slijmbeurzen enz. Clauden is een haemostypticum, dat door het Luitpoldwerk te M??nchen in denhandel wordt gebracht. Kirchenbauer 3) heeft het in navolging van Schultz e.a.aangewend, om peesscheede- en gewrichtsgallen, slijmbeurzen, hygromen enz. telaten verdrogen. Hij schoor de operatieplaats af en desinfecteerde deze heel goed.Daarna zoog hij het vocht uit de slijmbeurs, peesscheede enz. en spoot die daarna inmet evenveel clauden als er vocht uitgekomen was. Den eersten

keer echter nooit meerdan 10 cc. Meestal moest hij de injecties 2 of 3 maal herhalen, alvorens de gallengeheel wegbleven. Soms zag hij zwellingen ontstaan. Een enkelen keer ontstond zelfskoorts. Beide echter waren van voorbijgaanden aard. Schadelijk was de behandelingderhalve nooit, succesvol niet altijd. Verschillende piephakken bleken zeer hardnekkigte zijn. Sommige gallen en hygromen verdwenen er echter blijvend door. De rol van den Veterinairen Dienst bij de moderne oorlogvoering. Mckim 8) haalt een reeks voorbeelden aan, waarin gemotoriseerde legers â€žstream-lined armies" zooals hij ze noemt, minder presteerden dan men van hen verwachtte. 1 ) Dr. Brandt. Wunden und Lebertran. D. T. W. 14 Oct. 1939. 2 ÂŽ) Dr. Heesch. Herpes-Tonsurans bei Pferden und seine Behandlung. D. T. W. 14 Oct.\'939-



??? â€” i37 â€” Hij gelooft dan ook, dat Generaal Haig ook nu nog gelijk heeft, toen hij zei, dat eenvolgende oorlog zal gewonnen worden door die partij, die over de meest effici??ntedierlijke tractie beschikt. Om die tractie in orde te houden is een effici??nt georgani-seerde en effici??nt werkende veterinaire dienst noodig. En het gaat hier om een buiten-gewoon groote organisatie. Engeland had b.v. gedurende 1914â€”1918, 1.361.000paarden aan zijn verschillende fronten, Frankrijk 1.188.539. Schrijver prijst denEngelschen Veterinairen Dienst als een modelorganisatie. De verpleegtijd aan hetfront was als regel 7 dagen. Liet herstel langer op zich wachten, dan werden de pa-ti??nten ge??vacueerd naar veldziekenstallen of anderszins. Deze inrichtingen haddengemiddeld 87 % genezingen. Maar de huidige zullen nog effici??nter moeten werken,daar men even groote behoefte aan paarden zal krijgen als toen, terwijl er door dever

doorgevoerde motorisatie van het maatschappelijk leven, minder te krijgen zijn.Hij pleit dan voor een zelfstandigen veterinairen dienst. Blijkbaar is deze thans inAmerika nog verbonden aan den geneeskundigen dienst. Hij meent verder dat veteri-nairen moeten belast worden, niet alleen met de keuring van vee en vleesch, maarmet die over alle voedingsmiddelen, teneinde goede waar te verkrijgen, maar vooralom te voorkomen, dat men niet lichtzinnig overgaat tot vernietiging van levens-middelen, die in oorlogstijd kostbaar en moeilijk te verkrijgen zijn. Gebruik van isolatieband. Meyer raadt aan isolatieband te gebruiken tot geheele of gedeeltelijke vervangingvan verband. Deze verbanden zitten beter en zitten langer beter, dan die, aangelegdmet zwachtels, terwijl ze tevens goedkooper zijn, daar isolatieband goedkoop is,herhaaldelijk gebruikt kan worden en zijn kleefkracht langen tijd behoudt. H. Lubberts. \') B. Meyer. Iso/ierhand, ein

praktisches Verbandmittel. D. T. W. 14 Oct. 1939. BOEKAANKONDIGING. Ir. Edm. Nicolas. Hormonen. Uitgeverij â€žHet Spectrum", 3e Serie Schijn-werpers, No. 29, 93 bldz. ?’ 0.90. In het keurig uitziende, van een artistiek en toepasselijk omslag voorziene werkje,heeft de schrijver getracht op originele wijze den leek iets bij te brengen van devooruitgang der geneeskunde door de verworven kennis der functie van de endocrineorganen. Hij doet dit op zeer eenvoudige wijze, o.a. door het veelvuldig treffen van verge-lijkingen tussen het in het dierlijk lichaam plaats vindende gebeuren en de vooreen ieder bekende en dus vertrouwde dagelijkse handelingen en weet op onderhou-dende wijze, zonder zich in details te verliezen, de hoofdlijnen der wetenschappelijkeinzichten uit te stippelen, waardoor het voor den ontwikkelden leek boeiende lectuuris geworden. Het boekje is voorzien van een voorwoord van Prof. Bijlsma. Klarenbeek. 9 LXVII



??? â€” ?•38 - MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. NOTULEN van de 88e Algemeene Vergadering van de Maatschappij voorDiergeneeskunde, gehouden op Zaterdag 2 December 1939, des morgens10.30 uur, in het Jaarbeursgebouw te X\'trecht. De voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, opende deze vergadering, die niettegen-staande de tijdsomstandigheden goed bezocht was, met het uitspreken van de vol-gende korte rede : â€žDoor het uitbreken van de oorlog en de daarmede gepaard gaande mobilisatievan onze weermacht ontstond ook in onze kringen een ernstige verwarring. Eengroot aantal leden der Maatschappij moest in militaire dienst treden, terwijl de thuis-blijvenden zwaar belast werden met de waarneming van de plotseling opengevallenpraktijk en de onbezette ambtelijke functies. Onder deze omstandigheden achttehet Hoofdbestuur het gewenst om de Algemeene Vergadering voorlopig uit testellen, omdat werd

gevreesd, dat de vergadering een mislukking zou worden. De moeilijkheden ontstaan door de mobilisatie zijn zeer zeker nog aanwezig, maardank zij veler medewerking, waarbij ik vooral hulde wil brengen aan de collegialegeest van de practici, zijn de allerergste bezwaren eenigermate verlicht. Toch is voorde veeartsenijkunde de toestand ernstig, omdat door het wegroepen van zovelepractici uit hun praktijken, op verschillende plaatsen onze moeizaam veroverdepositie zeer wordt bedreigd. Het spreekt vanzelf, dat ik hier allereerst denk aan deopleving der kwakzalverij, waarvoor de omstandigheden nu uitermate gunstig zijn. Nu de rust in onze gelederen eenigszins is weergekeerd meende het Hoofdbestuurhet gewenst om de uitgestelde Algemene Vergadering zij het ook in bekorte vorm,te houden op deze dag. Aanvankelijk zouden alleen huishoudelijke zaken wordenbehandeld, doch het is ons mogen gelukken ons medelid Dr. C. J. de Gif.r

bereidte vinden, zijn voordracht over de prophylaxie bij varkenspest alsnog op deze dagte houden. Hierdoor heeft het programma aanmerkelijk aan aantrekkelijkheidgewonnen. De beschikbare tijd voor de afwikkeling van het programma is niet groot. Ik zalditmaal dan ook geen beschouwingen houden over belangrijke onderwerpen welkeons Maatschappelijk leven betreffen, doch mij houden aan het memoreren van debelangrijkste gebeurtenissen in onze vereniging. In de eerste plaats wil ik dan gedenken de collega\'s, welke ons na de vorige al-meene vergadering zijn ontvallen. Het zijn de leden : L. Boogaert te Middelburg ; J. G. Buitenhuis te Naarden ; A. L. J. Goethalste Laren, Dr. J. F. C. Raabe te Amersfoort, J. C. St??ven te Amsterdam, Dr. A.H. Veenbaas te Leeuwarden, J. Verhoef te Ovezande en verder onze collega s : W. de Beyl te Heerde, J. H. de Boer Sr. te Rotterdam, J. Crans te \'s-Graven-hage, VV. Folmer te \'s-Gravenhage, H.

G. van Harrevelt te Wassenaar, A. J.Koster te Heemstede, W. A. A. Roukens te \'s-Gravenhage, Dr. P. A. van Velzente \'s-Gravenhage. De lijst is lang, er komen namen op voor van collega\'s, die reeds een verdienderust genoten, maar ook van jonge mensen, welke nog in de volle kracht van hunleven en van hun werkkring stonden ; zij allen hebben een ledige plaats achter-gelaten, hun heengaan bracht schrijnend leed aan hun nabestaanden, zij wordenbetreurd door hun collega\'s en hun vrienden. Velen van hen waren een lichtendvoorbeeld voor ons, allen hebben gewerkt voor hen, die hun lief waren en voor deeer van ons vak. â€” Moge ik verzoeken om enkele ogenblikken van eerbiedige stilteter nagedachtenis aan de collega\'s, die ons ontvielen. Verschillende onzer leden werden onderscheiden met eerbewijzen als erkenningvan hun wetenschappelijke of maatschappelijke verdiensten. Dr. J. M. R. F. Beckers is benoemd tot Ridder in de

Orde van Oranje Nassau, Prof. Dr. H. C. L. E. Berger tot Corresponderend lid van de Acad?Šmie V?Št?Š-rinaire de France en tot Commandeur in de Orde van Leopold II,



??? Prof. Dr. L. de Blieck tot lid van de Kaiserliche Leopold Carolinische DeutscheAkademie der Naturforscher, Dr. B. J. C. te Hennepe verkreeg de Verdienstorden vom Deutschen Adler IIStufe, P. J. \'t Hooft is benoemd tot Officier in de Orde van Oranje Nassau, E. J. A. A. Quaedvueg tot Officier in de Orde van Oranje Nassau. Van deze plaats wens ik genoemde heren van harte geluk met de aan henverleende onderscheidingen. Een bijzondere onderscheiding viel te beurt aan Prof. Dr. G. Krediet door zijnbenoeming tot lid van de Koninklijke Nederlandsche Akademie van Wetenschappen.Dit lichaam, ingesteld door de Regering, is een centraal orgaan ter bevorderingvan wetenschap en van internationale wetenschappelijke betrekkingen. Het is hetbelangrijkste Nederlandse centrum op wetenschappelijk gebied, dat niet alleendirect de wetenschap dient door de werkzaamheden der leden, doch van zeer groteinvloed is op de ontwikkeling van

wetenschap en hoger onderwijs door de gevraagdeadviezen, welke de Akademie hieromtrent aan de Regering uitbrengt. Tot voor korte tijd was in de Koninklijke Akademie geen plaats voor vertegen-woordigers van de veeartsenijkundige wetenschap. Nadat het echter mogelijk isgemaakt, dat ook zij lid van dit genootschap kunnen worden, is aan Prof. Kredietde eer te beurt gevallen, als eerste vertegenwoordiger der Veeartsenijkunde tot lidvan de Koninklijke Akademie te worden verkozen. Deze benoeming is in de eerste plaats een grote, welverdiende onderscheidingvoor collega Krediet, waarmede ik hem van deze plaats hartelijk gelukwens, maartevens is het een onderscheiding voor ons allen, omdat de veeartsenijkunde waardigis bevonden om in de Koninklijke Akademie te worden vertegenwoordigd. Door het bereiken van de bij Wet vastgestelde leeftijdsgrens moest Prof. Dr. J. J.Wester aan het einde van het afgelopen cursusjaar ontslag

nemen als hoogleraaraan onze Faculteit. Het was zijn wens, dat bij deze gebeurtenis geen openbare huide-betoging zou plaats vinden. In intieme kring is de aftredende hoogleraar door zijnmedewerkers en oud-assistenten gehuldigd, waarbij hartelijke woorden getuigendevan grote waardeering zijn gesproken. Hoezeer Prof. Wester werd gewaardeerd alsclinicus, als docent en als geleerde is reeds herhaaldelijk gebleken en ook van dezeplaats naar voren gebracht. Moge hij nog vele jaren van een rustig, opgewekt levengenieten. De opengevallen plaats van internist aan onze Faculteit is vervuld door de benoe-ming van Dr. J. A. Beijers tot hoogleraar. Deze keuze heeft ongetwijfeld in onzekringen grote voldoening gewekt; moge het Prof. Beijers gegeven zijn het werk vanzijn leermeester, met wien hij 27 jaar samenwerkte, op dezelfde schitterende wijzevoort te zetten. Het verheugt ons, dat eindelijk voorzien is in de vacature van Prof. Dr. B.

Sjollema.Na lang wachten is Dr. L. Seekles geroepen om deze leerstoel te bekleden. Dr.Seekles, een bekwaam onderzoeker, begaafd met bijzondere didactische eigenschap-pen, is ongetwijfeld de rechte man voor deze plaats. Van harte wens ik beide heren en de veeartsenijkunde geluk met dezebenoemingen. In onze Maatschappij in engere zin hebben in het afgelopen jaar geen bijzonderegebeurtenissen plaatsgevonden. Onze verhouding tot verenigingen, welke werkzaamzijn op gebieden waarvoor ook wij belangstelling hebben, is zeer vriendschappelijk.De Maatschappij werkt hoe langer hoe meer naar buiten, hierdoor breiden dewerkzaamheden van het Dagelijks Bestuur zich gedurig uit. Vooral de laatste maan-den hebben zeer veel extra arbeid gegegeven. Een aantal conferenties zijn gehoudenmet verschillende autoriteiten en instanties om de belangen van onze leden in dezemoeilijke tijden te behartigen, veel brieven zijn hierover

geschreven. Dat onze secretaris van deze extra-drukte het meeste heeft moeten dragen spreekt 9* LXVII



??? wel haast vanzelf, ik zou tekort schieten indien ik hier geen gewag maakte van zijnonverflauwde ijver en toewijding voor onze Maatschappij. Mijne Heren, ik heet U hier allen hartelijk welkom, in het bijzonder de hieraanwezige Ereleden, de vertegenwoordigers van de Faculteit der Veeartsenijkunde,Prof. Klarenbeek en Prof. Krediet, en de vertegenwoordiger van den Directeurvan de Veeartsenijkundige Dienst, den heer E. J. A. A. Quaedvlieg. Deze vergadering staat onder de druk der tijden, mogen niettemin onze beraad-slagingen leiden tot heil van onze Maatschappij, welke ten doel heeft de bevorderingder diergeneeskundige wetenschap en de behartiging van de maatschappelijkebelangen harer leden. Hiermede verklaar ik de 88ste Algemene Vergadering voor geopend. Hij punt 2 deelde de secretaris mede, dat de afdeelingen op de volgende wijzevertegenwoordigd waren : Afdeelingen : Afgevaardigden : Aantal stemmen : Groningen

â€”Drenthe . . . J. Anema....... 32-33 Friesland........ A. J. Hibma...... 22â€”28 Overijssel ....... R. Post........ \'4 Gelderlandâ€”Overijssel . H. A. Dingemans .... \'3â€”25 Utrecht......... Dr. G. de Graaf .... 2 i Noord-Hollancl..... C. Sieswerda..... 19â€”20 Zuid-Holland...... Dr. A. A. Overbeek . 30 Zeeland......... G. van Baak ...... 16â€” 7 Noord-Brabant..... M. den Hartog . ... \'4 Limburg........ P. H. van Kempen . . \'7 De secretaris van de afd. Militaire Paardenartsen had bericht, dat deze afdeelingin verband met de tijdsomstandigheden niet had kunnen vergaderen, zoodat zij geenafgevaardigde gezonden had. Bovendien waren nog aanwezig 20 individueel stemmende leden. Van Prof. Dr. H. C. L. E. Berger, Directeur van den VeeartsenijkundigenDienst, was bericht gekomen, dat hij tot zijn spijt verhinderd was deze vergaderingbij te wonen, maar dat namens hem aanwezig was de Adjunct-Directeur de heerE. J. A. A. Quaedvlieg. Van den secretaris

van den Centralen Raad was bericht gekomen, dat namensden C.R. op deze vergadering aanwezig waren voorzitter en secretaris, de heerenG. Tenhaeff en K. Schuytf.maker. Bij punt 3 deelde de secretaris mede, dat in de afdeelingen Zuid-Holland en Zee-land de aftredende Hoofdbestuursleden de heeren J. Kranenburg en L. W. deWaardt herkozen waren, terwijl in de afd. Groningenâ€”Drenthe in plaats van hetaftredende lid den heer H. Venema, die zich door op handen zijnd vertrek niet meerbeschikbaar gesteld had, gekozen was de heer J. Anema te Zuidhorn. De secretaris van de afd. Militaire Paardenartsen had bericht, dat een verkiezing-van een lid van het H.B. voor die afdeeling nog niet had plaats gehad. Tenslotte volgde de mededeeling, dat in de op 1 December gehouden vergaderingvan het H.B. de aftredende leden van de Redactie van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde, de heeren Prof. Dr. G. Krediet en Dr. R. van

Santen herkozen warenwelke herkiezing door beide leden aangenomen was.



??? - I4I - Bij punt 4, verkiezing van een lid van de notuleneommissie, deelde de voorzittermede, dat de laatste jaren de heer ten Thije zich daarvoor steeds beschikbaar hadgesteld ; doordat deze echter gemobiliseerd is en daardoor niet op deze vergaderingaanwezig kon zijn, stelde hij voor daarvoor aan te wijzen de heer H. J. O???Š, welkvoorstel bij acclamatie aangenomen werd. De heer On?Š verklaarde zich hiertoebereid. Bij punt 5, verkiezing van een voorzitter van de Maatschappij wegens periodiekeaftreding van den tegenwoordigen voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, steldeDr. Overbeek voor, deze herbenoeming bij acclamatie te doen geschieden. Aange-zien de vergadering zich daarmede volkomen vereenigen kon, werd Prof. Schor-nagel bij acclamatie herkozen. Prof. Schornagel nam deze herbenoeming onderdankzegging aan. Bij de punten 6 en 7, verkiezing van een lid van den C.R. wegens periodieke aftre-ding van den heer P.

J. de Jong en verkiezing van een plaatsvervangend lid vandien Raad wegens periodieke aftreding van Prof. Dr. J. A. Beijers, werden beidebij acclamatie herkozen. Op een later door den voorzitter gestelde vraag verklaar-den beide heeren hun herbenoeming gaarne te aanvaarden. Punt 8 was het voorstel van het H.B. tot vaststellen van een bindend besluitbetreffende de levering van sera en entstoffen, het verstrekken van geneesmiddelen,sera en entstoffen en het verleenen van medewerking. De voorzitter gaf hierbij een korte toelichting. De aanleiding voor het H.B. omte komen tot vaststellen van dit bindend besluit was gelegen in het feit, dat er voorhet oogenblik enkele entstoffen zijn, die per os kunnen worden ingegeven, wat tochniet altijd door den dierenarts zelf zal kunnen geschieden. De voorzitter wees daarbij op de dysenterie bij kalveren, ziekten bij duiven, enz.Daartegenover staat echter, dat al is dit op het oogenblik nog niet

bekend, het tochzou kunnen geschieden dat er entstoffen, bestaande uit levende culturen, per oszouden kunnen worden ingegeven, wat dan gevaar zou kunnen opleveren. Zoolanger nog geen serum- en entstoffenwet is, zou daar wettelijk niets tegen te doen zijn.De voorzitter hoopte echter, dat die wet binnenkort zou worden ingediend. Na behandeling van het voorstel van het H.B. in de afd. Utrecht was van dezeafdeeling het volgend voorstel ingekomen : â€žHet bindend besluit betreffende de levering van sera en entstoffen, het betrekkenvan geneesmiddelen, sera en entstoffen en het verleenen van medewerking blijvein zijn bestaanden vorm gehandhaafd, doch worde aangevuld met de bepaling,dat voor sommige gevallen door het Hoofdbestuur in overleg met den CentralenRaad genoemd besluit buiten werking kan worden gesteld." Toelichting : In de praktijk kunnen zich gevallen voordoen, waarop o.a. doorhet Dagelijksch Bestuur is

gewezen, waarbij toepassing van het B.B. tot moeilijk-heden aanleiding kan geven. Dit voorstel van de afd. Utrecht was ook aan de overige afdeelingen. die nogniet vergaderd hadden, toegezonden. Na kennisname van dit voorstel heeft het H.B. besloten, zijn voorstel terug tenemen en mede te gaan met dat van de afd. Utrecht. De voorzitter verzocht daaromaan de Algemeene Vergadering, zich te willen uitspreken over het voorstel van dieafdeeling. De afgevaardigde van de afd. Friesland vroeg of door het H.B. over haar voorstelook de meening gevraagd was van den Directeur van den VeeartsenijkundigenDienst, waarop de voorzitter mededeelde, dat dit geschied was en dat daarbijgebleken was, dat al heeft de Veeartsenijkundige Dienst geen directe interesse voorhet voorgestelde bindend besluit, er toch bezwaren waren in verband met de moge-lijkheid dat ook voor ingeven per os levende culturen zouden kunnen wordenbeschikbaar

gesteld.



??? De heer Tenhaeff beschouwde dat vrijgeven van entstoffen voor ingeven pet-os of aanwending op slijmvliezen of huid als een principieele kwestie. De afd. Fries-land, die indertijd al tot vaststellen van het vrijgeven van de tuberculine had moetenovergaan, was dan ook tegen het voorstel van het H.B. Zij wilde hieraan niet mede-werken, ook al terwille van de bestrijding van de kwakzalverij. De voorzitter wees er nog op, dat er tenslotte toch weinig verschil bestaat tusschenhet ingeven van een pastille waarin toxinen voorkomen of waarin een hormoon-preparaat of ?Š?Šn of andere chemische stof voorkomt. De heer Tenhaeff vermoedde ook nog dat dit toestaan van het vrijgeven vanentstoffen in strijd zou zijn met het arrest van den Hoogen Raad, waarop de voor-zitter er op wees, dat het wel in de menschelijke geneeskunde geschiedt en waaromzou dit dan niet mogen voor dieren. Bij de rondvraag onder de afgevaardigden van de

verschillende afdeelingen blekende afdeelings-afgevaardigden van de afdeelingen Groningenâ€”Drenthe, Overijssel,Gelderlandâ€”Overijssel, Noord-Holland, Zuid-Holland, Zeeland en Noord-Brabantmede te gaan met het voorstel van de afd. Utrecht, hoewel dit voorstel in een enkeleafdeeling niet behandeld was. De afgevaardigde van de afd. Limburg ging in prin-cipe mede met de meening van de afd. Friesland. Met het voorstel van de afd.Utrecht kon hij zich echter wel vereenigen. De voorzitter wees er nog op dat, daar afwijkingen van de bestaande bindendebesluiten alleen kunnen worden toegestaan door het H.B. in overleg met den C.R.,er voldoende waarborgen zijn, dat deze afwijkingen niet ondoordacht zullen wordentoegestaan. Hij stelde tevens voor om wanneer straks het H.B. vervangen wordtdoor Algemeen Bestuur, dit ook in het voorstel van de afd. Utrecht over te nemen. Alvorens tot stemming over te gaan, verzocht de voorzitter

aan de heeren Oo?Šen van de Werf om met den secretaris het stembureau te willen uitmaken, aanwelk verzoek werd voldaan. Bij de daarop gehouden stemming over het voorstelvan de afd. Utrecht werden uitgebracht 217 stemmen, waarvan 214 v????r het voor-stel-Utrecht en 3 blanco, zoodat het aangenomen was. De heer Kranenburc was van meening, dat dit voorstel van de afd. Utrechteen aanvulling was van de bestaande bindende besluiten, zoodat hij er op wildewijzen, dat hier niet volstaan kon worden met alleen het nemen van dit besluitdoor de Algemecne Vergadering, maar dat het ook moest worden onderworpenaan een referendum. Nadat de voorzitter medegedeeld had ook van meening te zijn, dat het in ditgeval juister zou zijn het door een referendum te doen bekrachtigen en Dr. Over-beek geadviseerd had, daarover een juridisch advies te vragen, werd besloten debeslissing hierover in overeenstemming met dat advies aan het

D.B. over te laten. Punt g van het programma, dat het H.B. wilde machtigen bij aannemen van hetnieuwe bindend besluit in punt 8 op een bepaalden datum de twee bestaande bin-dende besluiten in te trekken, kwam in verband met het terugnemen van het voorstelvan het H.B. te vervallen. Daarop kwam in behandeling punt 10, voorstel van het H.B. tot wijziging vanStatuten en Huishoudelijk Reglement van de Maatschappij. Voor den aanvang der besprekingen deelde de voorzitter mede, dat de nieuwvoorgestelde Statuten tevoren waren nagegaan door een jurist om te zien of daar-tegen ook principieele bezwaren bestonden. Eerst daarna waren deze voorstellenvastgesteld. Dit is niet geschied met de voorgestelde wijzigingen in het Huish. Regl.,omdat vaststelling van verschillende artikelen hiervan afhankelijk was van het alof niet aannemen van de voorgestelde Statuten. De voorzitter vroeg daarom machtiging om, zoo na vaststellen van het

Huish.Regl. daarin nog een enkele wijziging uit juridisch oogpunt noodig was, daartoete mogen overgaan, welke machtiging door de Algemeene Vergadering werdverleend.



??? De voorzitter stelde zich voor de Statuten artikelsgewijze te behandelen en ver-zocht bij eventueel te maken opmerkingen dit bij elk artikel kenbaar te willenmaken. Bij art. 2 wees de voorzitter er op, dat de doelstelling van de Maatschappij ver-ruimd was en onderdeelen van het oude artikel overgebracht waren naar het H.Regl., omdat wijziging van de Statuten altijd zeer tijdroovend en kostbaar is, terwijlwijziging van het H. Regl. op elke algemeene vergadering kan geschieden. De heer ten Hoopen vroeg of art. 2, sub d, over het aangaan van collectievearbeidsovereenkomsten in den zin van de Wet van 24 November 1927 geen aan-vulling behoefde in verband met eventueel vervallen van die wet en vervangenervan door een andere. Besloten werd, hierover een juridisch advies in te winnen en overeenkomstig datadvies deze alinea vast te stellen. Met hoofdstuk I van de Statuten, â€žnaam, zetel en doel van de Maatschappij",werd daarop,

zooals dit door het H.B. voorgesteld was, accoord gegaan. Hetzelfde geschiedde met de hoofdstukken II, â€žvan de samenstelling der Maat-schappij" en III, â€žvan de leden en candidaatleden". Bij art. 13 van hoofdstuk IV, â€žvan de afdeelingen", deelde de afgevaardigdevan de afd. Friesland mede, dat de afdeeling het door haar voorgestelde, n.1. omeerst 25 leden het recht te geven zich te vereenigen tot een bijzondere afdeeling,bleef handhaven. Het H.B. had gemeend dit getal te kunnen laten op 15, zooalsdat steeds geweest is. De voorzitter wees er nog op, dat door het handhaven van het getal van 15 ledentoch niet het minste gevaar kon ontstaan dat er tal van bijzondere afdeelingen zoudenkomen, omdat de erkenning van zoo\'n afdeeling toch eerst nog geschieden moetdoor de Algemeene Vergadering. Er bleef dus genoeg waarborg om eventueel nietgewenschte oprichting van een afdeeling tegen te gaan. Bij rondvraag onder de

afgevaardigden van de afdeelingen bleek alleen de afd.Noord-Holland mede te gaan met het voorstel van de afd. Friesland, terwijl alleandere afdeelingen mede gingen met het voorstel van het H.B. Nadat ook nog door Dr. J. van Woerden er op gewezen was, dat het bezwaarvan de afd. Friesland toch niet zoo groot kon zijn omdat de erkenning van eenafdeeling door de Algemeene Veigadering geschieden moet, werd tot stemmingovergegaan. Hierbij werden uitgebracht 223 stemmen, waarvan 175 v????r het voor-stel van het H.B. en 48 tf^en, zoodat het voorstel van het H.B. aangenomen was. Bij art. 16 van hoofdstuk V, â€žvan het bestuur", wees de voorzitter er op, dat doorhet H.B. hierbij voorgesteld was, het D.B. te doen bestaan uit minstens 3 leden omdaardoor de mogelijkheid te scheppen dit uit te breiden. In verband met de uit-breiding van de werkzaamheden op velerlei gebied achtte men het aangewezen,zooals ook in het H. Regl.

voorgesteld wordt, dit aantal te brengen op 5. Er moetenover te veel verschillende en uiteenloopende zaken beslissingen genomen worden,zoodat het beter is dit aan een D.B. van 5 dan van 3 personen over te laten. Erkunnen dan bovendien ook meerdere richtingen van ons vak in het D.B. vertegen-woordigd zijn. Ook zal het aangewezen zijn, de bevoegdheden van het D.B. uit te breiden, opdatdit over verschillende eenvoudige zaken een beslissing nemen kan. Nu blijven diezaken veel te lang liggen, omdat het niet uitvoerbaar is te vaak vergaderingen vanhet H.B. bijeen te roepen. Bovendien wordt in dit artikel ook voorgesteld hetD.B. den naam te geven van H.B. en het H.B. te noemen Algemeen Bestuur. Bij rondvraag onder de afgevaardigden der afdeelingen werd door den afge-vaardigde van de afd. Friesland medegedeeld, dat deze afdeeling zich niet ver-eenigen kon met en ook niet de noodzakelijkheid inzag van de verandering van

denamen D.B. in H.B. en H.B. in Alg. Bestuur. De afdeeling zal daar echter geenstemming over vragen. Daar nu door geen der afdeelingsafgevaardigden en geen van de persoonlijk



??? stemmende leden bezwaren tegen dit artikel gemaakt werden, werd het metalgemeene stemmen aangenomen. Ditzelfde geschiedde met hoofdstuk VI, â€žvan de vergaderingen" en hoofdstukVII, â€žvan de bindende besluiten". Bij art. 25 van hoofdstuk VIII, â€žvan het intercollegiaal toezicht", deelde devoorzitter mede, dat in deze voorstellen het intercollegiaal toezicht wordt opgedragenaan de besturen der bijzondere afdeelingen, eventueel de afdeelingsraden, aan denCentralen Raad en aan den Raad van Beroep, terwijl tot nu toe dit alleen opgedragenwas aan den Centralen Raad. Bij de toelichting bij dit artikel was voldoende de meening van de voorstandersen van de tegenstanders van deze uitbreiding aangegeven, zoodat de voorzittermeende dat er niet veel nieuws meer over te zeggen zou zijn. De voorzitter bracht daarop het eerst in behandeling het voorstel tot invoegenvan de besturen der bijzondere afdeelingen, eventueel de

afdeelingsraden in hetintercollegiaal toezicht; aan dezen zou dan alleen een bemiddelende taak, geenrechtsprekende taak worden opgedragen. Bij rondvraag onder de afgevaardigden der afdeelingen en onder de persoonlijkstemmende leden werd er geen bezwaar tegen deze instelling ingebracht, zoodatdeze met algemeene stemmen werd aangenomen. Daarop bracht de voorzitter in behandeling het voorstel tot instellen van denRaad van Beroep. Bij rondvraag onder de afgevaardigden der afdeelingen blekende afdeelingen Groningenâ€”Drenthe, Friesland, Overijssel, Zeeland, Noord-Brabanten Limburg in haar geheel of in groote meerderheid te zijn tegen het instellen vanden Raad van Beroep, terwijl de afdeelingen Gelderlandâ€”Overijssel, Utrecht,Noord-Holland en Zuid-Holland in haar geheel of in groote meerderheid er v????rwaren. Daar niemand verder daarover het woord verlangde, werd tot stemming over-gegaan. Hierbij werden

uitgebracht 227 stemmen, waarvan 116 v????r, 108 stemmentegen en 3 blanco. Aangezien voor aanneming vereischt wordt dat 2/3 der uitge-brachte geldige stemmen zich er v????r verklaren, was het voorstel tol instellen vaneen Raad van Beroep niet aangenomen. Dr. Overbeek deelde daarop mede, dat in de afd. Zuid-Holland besloten wasom, mocht het voorstel tot instellen van een Raad van Beroep niet aangenomenworden, voor te stellen, aan de afdeelingsraden rechtsprekende bevoegdheid tevcrleenen, opdat dan t??ch een zaak in twee instanties zou kunnen worden behandeld. De voorzitter stelde voor, dit voorstel nu niet in behandeling te nemen, maaidaarmede te wachten tot de behandeling van de bevoegdheden van de afdeelings-raden, zooals die straks bij het H. Regl. in bespreking komen, waarmede Dr. Over-beek zich vereenigen kon. Bij hoofdstuk IX, â€žvan de maatregelen van tucht", stelde de afgevaardigde vande afd.

Friesland voor om onder ,,?’" te lezen : â€žoplegging van een geldboete van tenhoogste ?’ 10.000.â€”, te storten in het Ondersteuningsfonds". Het leek de afdeelingniet aangewezen, de bestemming daarvan over te laten aan het Alg. Bestuur, zooalsnu door het H.B. voorgesteld werd. Zij wilde dit beslist bestemmen voor stortingin het Ondersteuningsfonds. De afgevaardigde van de afd. Utrecht stelde voor om het bedrag van f 10.000.--te verminderen tot ?’ 5000.â€” ; de afdeeling vond dit laatste bedrag reeds hooggenoeg. Ook steunde de afdeeling het voorstel van de afd. Friesland tot stortingin het Ondersteuningsfonds. De voorzitter wilde tegen het voorstel van de afd. Friesland waarschuwen omdathet hem niet aangewezen leek dit in de Statuten vast te leggen. Bij veranderingvan het Ondersteuningsfonds kan dit aanleiding geven tot een wijziging van deStatuten, wat nu niet wenschelijk is. Wil men de beslissing daarover niet overlatenaan

het Alg. Bestuur, dan zou men de beslissing daarover kunnen overbrengen naarhet H. Regl., waarin dan zoo noodig in elke algemeene vergadering veranderinggebracht kan worden.



??? Besloten werd sub ?’ te lezen als volgt : â€žoplegging van een geldboete van tenhoogste ?’ io.ooo.â€”, waarvan de bestemming bij Huishoudelijk Reglement wordtbepaald." Dr. Overbeek stelde nog voor om onder â€že" het woord â€žtijd" te vervangen doorâ€žtermijn", met welk voorstel accoord gegaan werd. Ook werd aan den secretaris verzocht, deze alinea nogmaals te bespreken metden jurist om te weten te komen of deze redactie uit een juridisch oogpunt geheeljuist is. Het voorstel van de afd. Utrecht om de ?’ 10.000.â€” te verminderen tot ?’5000.â€”werd niet ondersteund, zoodat het niet verder in behandeling kwam. Bij art. 27 van hoofdstuk X, â€žvan de geldmiddelen", werd door den heer Kra-nenburg er op gewezen dat het gewenscht zou zijn, naast de genoemde middelenook nog op te nemen â€žandere baten", zoodat dit artikel komt te luiden : â€žde geld-middelen der Maatschappij worden gevonden uit een jaarlijksche bijdrage

der ledenen candidaat-leden, uit giften, erflatingen, uit rente van belegde gelden en uitandere baten." Met dit voorstel werd accoord gegaan. De hoofdstukken XI, â€žvan de verandering der Statuten" en XII, â€žslotbepalingen",gaven geen aanleiding tot bespreking en werden met algemeene stemmen goed-gekeurd. De voorzitter bracht daarop in stemming de Statuten der Maatschappij, zooalsdeze door het H.B. waren voorgesteld met de daarin door deze Algemeene Ver-gadering nog aangebrachte wijzigingen. Daar geen der afgevaardigden van de afdeelingen en geen der persoonlijk stem-mende leden tegen aanvaarding van de vastgestelde Statuten waren, bleken dezemet algemeene stemmen te zijn aangenomen. De voorzitter vroeg daarop machtiging voor het H.B. om op de nieuw vastgesteldeStatuten de Koninklijke goedkeuring te vragen, welke machtiging met algemeenestemmen werd verleend. Hierop volgde de behandeling van de

voorstellen tol wijziging van het Huis-houdelijk Reglement. De voorzitter ging daarbij de verschillende voorgestelde wijzigingen na, welkevoorstellen in zeer vele gevallen geen aanleiding gaven tot het maken van opmer-kingen. De voorgestelde wijzigingen van de artikelen 1, 2, 3, 4, 6, 7, 9 en 10 werdenaangenomen. Bij art. 12, sub b, was voorgesteld de woorden â€žwanneer de Centrale Raad uit-spraak gedaan heeft" te vervangen door â€žwanneer die klacht is afgehandeld". De heer Leopold deed hierbij de vraag of een klacht is afgehandeld wanneerdoor den C.R. uitspraak gedaan is of dat deze klacht eerst afgehandeld is wanneerde maatregelen van tucht uitgevoerd zijn. De heer Kranenburg stelde voor, hierover advies te vragen aan den jurist eneventueel de woorden â€ždoor den Centralen Raad" in het voorgestelde in te voegen.Hiertoe werd besloten. Het voorgestelde bij art. 13, n.1. om voor leden, die den leeftijd van 65 jarenbereikt

hebben, de gelegenheid te openen slechts de helft van de contributie tebetalen werd, na korte toelichting door den voorzitter, aangenomen. Er werd hierbijop gewezen, dat dit de eerste jaren een belangrijke vermindering aan ontvangstvan contributies geven zou. Gemeend werd echter, dat daardoor de leden bovende 65 jaar wanneer zij of gepensionneerd worden of hun praktijk neerleggen er nietzoo spoedig toe zouden overgaan te bedanken voor lid van de Maatschappij. De voorgestelde wijziging van de artikelen 15, 16, 18, 19, 22a, 22b, 23, 24, 26aen 26c werden aangenomen. Bij art. 27 deed de heer Leopold de vraag hoe de aftreding der leden van hetH.B. geschieden zal. In het artikel wordt voorgesteld, dat dit geschieden zal in devolgorde door loting bepaald. De secretaris deelde daarop mede, dat de aftreding van de nu zitting hebbende



??? leden al geregeld is. Wanneer de nieuw te benoemen leden van het H.B. hun eerstezittingsperiode van 3 jaar voleindigd hebben, zullen zij loten wie dat jaar en wiehet volgend jaar aftreedt. Men zal dan krijgen, dat het eene jaar ?Š?Šn lid, de beideandere jaren twee leden van het H.B. aan de beurt van aftreden zijn. Hierop werd met dit artikel accoord gegaan. De voorgestelde wijzigingen van de artikelen 28, 31 en 32 werden aangenomen.Bij art. 33 wilde Dr. Overbeek namens de afd. Zuid-Holland het H.B. er op wijzen,dat al zou controle van de rekening en verantwoording van de Maatschappij envan de fondsen geschieden door een accountant, het toch aangewezen zal zijn,ook deze rekening en verantwoording te laten nagaan door een afdeeling. De accoun-tant zal alleen de cijfers controleeren, de afdeeling kan echter nagaan hoe de geldenvan de Maatschappij besteed worden en of daarin verandering gebracht kan of moetworden. De

voorgestelde wijzigingen van de artikelen 35, 46, 50, 51, 53 en 54 werdenaangenomen. Vervolgens wees de voorzitter op een nieuw in te voegen artikel, waarin vast-gelegd wordt, dat de leden van het H.B. voor zooveel het bestuurshandelingen betrof,alleen verantwoording schuldig zijn aan het Algemeen Bestuur, c.q. de AlgemeeneVergadering, terwijl de leden van het Alg. Bestuur dit alleen verschuldigd zijn aande Alg. Vergadering, Dit artikel was daarom voorgesteld, omdat in een afdeeling door een lid gewezenwas op de mogelijkheid om het H.B. of Alg. Bestuur ter verantwoording te latenroepen door den C.R., iets wat toch zeker niet bestaanbaar is. Hoewel door enkelen gemeend werd, dat het artikel feitelijk geheel overbodigwas, werd toch tot aannemen ervan besloten. Bij art. 63 was door de afd. Overijssel oorspronkelijk voorgesteld, een beroeps-instantie in te stellen (b.v. Alg. Vergadering of C.R.), waardoor het vaststellenvan het

werkgebied eener afdeeling niet afhankelijk zou zijn van een door het H.B.niet voorgestane werkwijze inzake uitvoering van de t.b.c.-bestrijding. De commissie had gemeend, dat, daar het werkgebied vastgesteld wordt door hetAlg. Bestuur, er geen aanleiding bestond aan dit verzoek te voldoen, met welkemeening het H.B. accoord ging. De afgevaardigde van de afd. Overijssel de heer Post, gaf bij dit voorstel nogeen nadere toelichting en verdedigde het. Na een korte discussie werd overgegaan tot stemming over het voorstel-Overijssel,zonder dat echter bij die stemming uitgemaakt zal worden of die beroepsinstantiezou zijn de Alg. Vergadering of de C.R. Er werden uitgebracht 235 stemmen, waarvan 160 v????r het voorstel-Overijssel,70 tegen en 5 blanco, zoodat dit voorstel aangenomen was. Daarna werd gestemd op welk lichaam het beroep zal kunnen worden gedaan.Uitgebracht werden 234 stemmen, waarvan 174 op den C.R., 56

stemmen op deAlg. Vergadering en 4 blanco, zoodat besloten was, dat bij den C.R. in beroep gegaankan worden door een afdeeling wanneer deze zich niet vereenigen kan met hetvastgestelde werkgebied door het Alg. Bestuur. Hierop werd gepauzeerd. Na de pauze kwamen in behandeling de voorstellen inzake de bevoegdhedenvan de afdeelingsraden en den C.R. De afgevaardigde van de afd. Zuid-Holland, Dr. Overbeek, herinnerde er aan,dat het oorspronkelijke voorstel van de afd. Zuid-Holland was geweest om ookdoor de afdeelingsbesturen resp. de afdeelingsraden zaken geheel te laten behandelenen deze ook bevoegd te verklaren te kunnen straffen. Toen daarop het voorstelkwam tot instellen van een Raad van Beroep, heeft de afdeeling er zich mede kunnenvereenigen, dat de afdeelingsraden alleen bemiddelend zouden optreden en nietzouden straffen. Nu echter het voorstel tot instellen van een Raad van Beroep

nietaangenomen is, zou de afdeeling weder op haar oorspronkelijk voorstel willenterugkomen.



??? Dr. Overbeek begreep echter, dat het onmogelijk zou zijn, dit nu op deze ver-gadering voor elkaar te krijgen, zoodat hij voor het oogenblik wilde afwachten endeze aangelegenheid in de afdeeling opnieuw ter sprake wilde brengen. De heer Kranenburg wees er nog op, dat het groote bezwaar van de afd. Zuid-Holland tegen den nu bestaanden toestand was, dat er maar een uitspraak was in?Š?Šn instantie. Dit had de afdeeling gaarne veranderd gezien. Nu de Raad vanBeroep verworpen is, is die toestand blijven bestaan. Prof. van Oijen deed de vraag of het niet mogelijk zou zijn dat deze aangelegen-heid in behandeling zou genomen worden door het H.B. in overleg met de afd.Zuid-Holland. De voorzitter wees er op, dat het beslist onmogelijk is een dergelijke ingrijpendeverandering zonder voorbereiding op deze vergadering in behandeling te nemen.Dit zal vanzelf moeten wachten tot een volgende vergadering, nadat de zaak vol-doende

nagegaan is. Het zal echter de vraag zijn of het voor kleine afdeelingen welgoed uitvoerbaar zal zijn in een kleinen kring enkelen aan te wijzen, die over deandere leden van denzelfden kring straffen zouden moeten uitspreken. De heer Kranenburg wees er nogmaals op, dat de afd. Zuid-Holland ook op haarlaatste vergadering zich nog uitgesproken heeft over het geven van een rechtsprekendefunctie aan de afdeelingen, indien de Raad van Beroep niet zou worden aangenomen. De afgevaardigde van de afd. Limburg, de heer van Kempen, deelde mede, datde afdeeling van meening is dat de afdeelingsraad alleen bemiddelend moet optreden,waardoor vele geschillen kunnen worden opgelost. Het opleggen van straffen moetalleen blijven aan den C.R. ; met de uitspraak van den C.R. moet een eventueeleklacht of overtreding afgehandeld zijn. Dr. Overbeek deelde daarop mede, dat hij nu van het al of niet kunnen straffendoor den

afdeelingsraad geen voorstel zal maken. De afdeeling zal deze aangelegen-heid nader in behandeling nemen en zich dan met het H.B. daarover in verbindingstellen. De afgevaardigde van de afd. Friesland deelde mede, dat zijn afdeeling er tegenis dat, zooals nu voorgesteld wordt, een zaak buiten den C.R. om bij den afdeelings-raad kan worden aangebracht en dat het na afhandelen van die zaak niet noodigzou zijn, daarover een rapport uit te brengen aan den C.R. Dr. Overbeek wees er op, dat dus de afd. Friesland aan de afdeelingen niet hetrecht wil toekennen van een zelfstandig onderzoek en afhandelen van een bij deafdeeling ingekomen klacht. Juist het houden van een klacht in eigen kring zal ertoe medewerken, dat die klacht gemakkelijk kan worden opgelost en dat partijenbij elkaar worden gebracht. Hij is er sterk tegen, dat daarover dan een rapportzou moeten worden uitgebracht aan den C.R. Deze mag daar niets van te

hoorenkrijgen. De afgevaardigde van de afd. Gelderland-Overijssel, de heer Dingemans, deeldenamens zijn afdeeling hetzelfde mede. Deze afdeeling is ook beslist tegen het voorstelvan de afd. Friesland. De heer Tenhaeff wees er nog op, dat de bedoeling van het voorstel van de afd.FYiesland was, dat er een centraal orgaan moest zijn, dat in deze de leiding gal.De C.R. was dan op de hoogte met alles wat er in de Maatschappij te dien opzichtevoorviel. Tot nu toe kon de C.R. een zaak voor nader onderzoek aan de afdeelings-besturen opdragen ; de ondervinding, die de C.R. daarmede opgedaan heeft, is nietgunstig geweest. De voorzitter vroeg daarop of het voorstel van de afd. Friesland ook ondersteundwerd door meerdere afgevaardigden. Aangezien bleek, dat geen der afgevaardigdennoch een persoonlijk stemmend lid het voorstel van de afd. Friesland steunde, kwamdit niet verder in behandeling en werden de voorstellen van het H.B.

inzake de afdee-lingsraden aangenomen. Bij de voorstellen inzake den Centralen Raad was door de commissie voorgesteld,het secretariaat van den C.R. op te dragen aan den secretaris van de Maatschappij,hetgeen door het H.B. overgenomen was ; door den C.R. was hiertegen ernstig



??? bezwaar gemaakt. Aangezien deze bezwaren voldoende bekend waren, werd nakorte toelichting tot stemmen overgegaan. Uitgebracht werden 231 stemmen,waarvan 163 stemmen tegen het voorstel van het H.B., 59 stemmen v????r en g blanco.Het voorstel van het H.B. was dus verworpen, zoodat het secretariaat van den C.R.aan een lid van dien Raad blijft opgedragen. Bij de behandeling van D, behandeling van klachten en geschillen, deelde deafgevaardigde \\an de afd. Groningenâ€”Drenthe, de heer Anema, mede, dat doordie afdeeling aangenomen was een aanvulling van punt 4, waarbij degene die voorden C.R. moet verschijnen het recht krijgt, daarbij een jurist mede te brengen.Aan de overige afdeelingen was van dat voorstel kennis gegeven. Dr. Overbeek zou gaarne van den voorzitter van den C.R. vernemen hoe dezeover het voorstel Groningenâ€”Drenthe dacht. De heer Tenhaeff vond het beslist niet noodig, dat dit in het

reglement werdvastgelegd. Wordt het toegestaan en verschijnt een lid voor den C.R. met mede-brenging van een jurist, dan zal hij dezen wel in de gelegenheid stellen het een enander nader mede te deelen en toe te lichten. Hij voelde er echter niets voor ommet dezen te gaan debatteeren. De afgevaardigde van de afd. Noord-Brabant, de heer den Hartog, deelde mede,dat hij van zijn afdeeling de opdracht had gekregen om het voorstel van de afd.Groningenâ€”Drenthe te steunen. Prof. van Oijen wees er op, dat hetzelfde voorstel ook in behandeling is geweestin de Maatschappij tot bevordering der geneeskunst; daar is het verworpen. Welis aangenomen, dat een beklaagde zich kan laten bijstaan door een collega, lid vande Maatschappij ; deze mag hem bij de behandeling zooveel mogelijk steunen. De heer Tenhaeff zal bij eventueele behandeling van een zaak zeker een tweedenpersoon toelaten en hem in de gelegenheid stellen den

beklaagde bij te staan. Hijmeende echter dat het niet noodig was dit in het reglement vast te leggen. Bij rondvraag door den voorzitter bleek, dat het voorstel Groningenâ€”Drentheniet voldoende ondersteund werd, zoodat het niet verder in behandeling kwam. Prof. van Oijen diende daarop een voorstel in om een lid, dat verschijnen moetvoor den C.R., in de gelegenheid te stellen, zoo hij dit wenscht, zich te doen bijstaandoor een collega, lid van de Maatschappij. Daar dit voorstel wel ondersteund werd,kwam het in stemming. Er werden uitgebracht 229 stemmen, waarvan 183 v????r.38 tegen en 1 blanco, zoodat het was aangenomen. De redactie ervan werd overge-laten aan het H.B. Hierop werden de voorstellen over behandeling van klachten en geschillen aan-genomen. Bij hoofdstuk VIII, â€žvan de maatregelen van tucht", was een nieuw artikelvoorgesteld, handelende over de bevoegdheden van een lid, dat voor straf tijdelijkgeschorst

was. Dit artikel werd aangenomen. Nu in art. 26 van de Statuten vastgesteld was, dat de bestemming van eventueelge??nde boete nader zou worden bepaald bij Huish. Regl., moest dit ook in dit hoofd-stuk worden vastgelegd. Dr. Overbeek stelde voor, dit te laten zooals dat in de Statuten aangegeven was,n.1. dat de bestemming van een ge??nde boete bepaald zou worden door het Alg.Bestuur. Dit was volgens hem het beste in staat te kunnen beoordeelen wat er met deboete geschieden moet. De afgevaardigde van de afd. Friesland, de heer Hibma, handhaafde het voorstelom imperatief voor te schrijven, dat die boete gestort moet worden in het Onder-steuningsfonds, welk voorstel gesteund werd door den afgevaardigde van de afd.Utrecht. Aangezien echter het voorstel van de afd. Friesland geen meerderen steunondervond, kon het niet in behandeling komen. Besloten werd in het reglement in een artikel vast te leggen, dat de

bestemmingvan een ge??nde boete bepaald werd door het Alg. Bestuur, de redactie van dat artikeloverlatende aan het H.B.



??? De voorgestelde wijzigingen van de artikelen 67, 68, 69, 72, 73, 74, 75, 77, 78,82 en 84 werden daarop goedgekeurd. Hiermede waren alle voorgestelde wijzigingen van het Huish. Regl. behandeld. De voorzitter vroeg daarop voor het H.B. machtiging van de vergadering, om denog noodige wijzigingen, o.a. in verband met het niet aannemen van den Raadvan Beroep, in het Huish. Regl. te mogen aanbrengen. Voor de definitieve vast-stelling van het Huish. Regl. zal dit nog ter beoordeeling worden gegeven aan eenjurist. Deze machtiging werd verleend. Daarop kwam in behandeling punt 11 van hel programma, waarin het H.B.machtiging vroeg om, zoo bij inzenden van de Statuten voor de Koninklijke goed-keuring mocht blijken, dat daarin een enkele redactiewijziging moet worden aange-bracht, tot aanbrenging van die wijziging te kunnen overgaan. Deze machtigingwerd verleend. Punt 12 betrof het voorstel van het H.B. om reeds nu over te

gaan tot benoemenvan de twee nieuwe leden in het nieuwe H.B., opdat deze na het verkrijgen van degoedkeuring van de Statuten direct in functie zouden kunnen treden. Voor dezetwee functies waren door enkele afdeelingen reeds candidaten gesteld, welke candi-daten vermeld waren in het programma. De voorzitter stelde voor om over deze beide functies in eens te stemmen, omdathet moeilijk zou zijn voor iedere plaats een afzonderlijke stemming te houden. Ditzou tot moeilijkheden kunnen leiden. Bij de daarop gehouden stemming werden uitgebracht 421 geldige stemmen,zoodat de volstrekte meerderheid voor elke functie was 106 stemmen. Hierbij ver-kregen de heeren H. Venema i 18 stemmen, Dr. A. A. Overboek 109 stemmen,J. Kranenburg 70 stemmen, E. Rutgers 65 stemmen. S. Kingma Hzn. 31 stemmen.H. J. H. Sala 17 stemmen, J. A. J. M. Kirch 7 stemmen, terwijl nog waren uitge-bracht op de heeren W. tf.n Hoopen, Dr. J.

S\'l\'AAt., Prof. Dr. F. C. van der Kaayen Dr. L. F. D. E. Lourf.ns elk 1 stem, terwijl 6 stemmen blanco waren uitgebracht.Bij eerste stemming waren dus gekozen de heeren H. Venema en Dr. A. A. Overbeek.Op een vraag van den voorzitter verklaarde deze laatste die benoeming te aanvaardenonder dankzegging voor het in hem gestelde vertrouwen. Punt 13 van het programma betrof een voorstel van de afd. Utrecht, welk voorstelverband hield met het op prijs stellen van de afdeeling van het voortbestaan van deVeterinaire Week. Door het H.B. was geadviseerd, niet op dat voorstel in te gaan, omdat het instellenvan een verplicht lidmaatschap van die Week, die gegeven wordt door de Faculteitder Veeartsenijkunde, buiten de bevoegdheid van het H.B. gaat. De afgevaardigde van de afd. Utrecht, Dr. df. Graaf, deelde mede, dat de afdee-ling dit voorstel introk. Punt 14, de verslagen van den toestand van de Maatschappij, van hare geld-middelen,

van het van Esveld-fonds, van het Ondersteuningsfonds en van de ActaVeterinaria Neerlandica gaven geen aanleiding tot het maken van opmerkingenof het vragen om inlichtingen. Bij punt 15, de begrooting voor het jaar 1940, deelde de voorzitter mede, dat hetsamenstellen van de begrooting niet gemakkelijk was gegaan. In verband met devele uitgaven was door den penningmeester een begrooting ontworpen, waarbij decontributie van de gewone leden van ?’ 24.â€” op ?’ 25.â€” gebracht was. Dit zou eenvermeerdering van inkomsten geven van ongeveer ?’ 700.â€”, waardoor dan hetvooruitzicht bestond, dat wanneer er eens een bijzondere uitgave kwam, dan nietde kans bestond dat de rekening en verantwoording zou sluiten met een nadeeligsaldo.



??? Deze begrooting werd door de meerderheid van het D.B. overgenomen, het H.B.kon er zich echter niet mede vereenigen. Gevreesd werd, dat door de verhoogingvan de contributie van ?’ 24.â€” tot ?’ 25.â€” meerdere leden zouden besluiten te be-danken als lid. Er is nagegaan moeten worden op welke posten bezuinigd kon worden en toenbleef alleen over de post â€žbijdrage aan de Prof. Dr. D. A. de JoNG-Stichting",waarmede echter ook niet alle H.B.-leden zich konden vereenigen ; de meerderheidzag zich echter, wilde men een sluitende begrooting hebben, daartoe genoodzaakt. De bijdrage aan de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting is daarop voor het jaar 1940terug gebracht van ?’600.â€” tot ?’ 300.â€”. Dit is echter voor het oogenblik alleenvoor dat jaar, bij de begrooting voor 1941 zal dit nader onder de oogen gezienworden. Tevens moet hierbij niet vergeten worden, dat het hedenmiddag genomenbesluit om de leden boven de 65

jaar de halve contributie te doen betalen, de eerstejaren een vermindering aan ontvangst van contributie zal geven van ongeveerf 300.â€”. Of daarom het volgend jaar een eventueele verhooging van contributieniet noodig zal zijn, zal nog nader moeten blijken. Prof. van Oijen zou a\'s waarnemend voorzitter van â€žBeheerders" naar aan-leiding van de post â€žsubsidie Prof. de JoNG-Stichting ?’ 300.â€”" gaarne de volgendeopmerkingen willen maken. â€žProf. van Oijen stelde zich niet voor dat in dit weloverwogen besluit van hetH.B. verandering zal zijn te brengen, maar hij meent dat deze opmerkingen vanveel verdere strekking zijn dan de vraag op welk bedrag dit subsidie moet wordengesteld. De diergeneeskunde ondervindt in Nederland in zeer breeden kring de waar-deering waarop zij recht heeft. Dierenartsen worden geraadpleegd over â€” en nemendeel aan de uitvoering van maatregelen op welhaast elk gebied, dat met de dierge-

neeskunde verband houdt. In wetenschappelijke kringen wordt hun oordeel gevraagden gewaardeerd, in medische, hygi??nische en biologische kringen is er een toene-mende belangstelling voor de resultaten van den diergeneeskundigen arbeid inNederland. Dit is niet altijd zoo geweest. Dat dit bereikt is, hebben wij in hoofdzaak te dankenaan de wijze waarop de generaties van dierenartsen, die voor ons kwamen, hunambt hebben uitgeoefend. En onder hen is D. A. de Jong ?Š?Šn dergenen geweest,die in dit opzicht meer dan zijn deel heeft gedaan. Niets was hem te veel of te lastig,wanneer het gold de beteekenis van studi??n op het gebied der diergeneeskunde voorandere kringen der samenleving in het licht te stellen. De subsidie der Maatschappij voor Diergeneeskunde aan de Prof. Dr. D. A. deJoNG-Stichting heb ik dan ook altijd beschouwd als een cijns der dankbaarheidvoor hetgeen de Jong in het goed begrepen belang der

diergeneeskundigen heeftgedaan. En het zal van omstandigheden afhangen welk bedrag men daarvoorbeschikbaar kan stellen. Daarnaast wenschte hij in herinnering te brengen wat door deze Stichting isbereikt. Er zijn een drietal publicaties door haar zorgen verschenen, in welke publi-caties verslag werd uitgebracht van origineele onderzoekingen op het gebied dervergelijkende pathologie. De eerste publicatie behelsde het verslag van de heeren Bosgra en van Endtover het cultiveeren van tubercelbacillen uit het stroomende bloed bij koeien. Dezestudi??n hebben in belangrijke mate bijgedragen tot verheldering der inzichten endat uiteindelijk bevredigende voorschriften voor de keuring van slachtdieren kondenworden gegeven, die ook internationaal waardeering vonden, is niet het minst aandezen arbeid te danken. De tweede publicatie van de hand van Dr. J. D. Verlinde over â€žde Encephalitisbij den hond" bevat tevens een vergelijkend

pathologisch onderzoek naar deaetiologie van de z.g. post-infectieuze encephalitides en is ook in medische kringenmet veel waardeering ontvangen. Ondanks de moeilijke tijdsomstandighedenkomen nog van ver over de landsgrenzen aanvragen binnen. Voor den weten-



??? â€” I5I â€” schappelijken naam van den diergeneeskundigen stand in Nederland moet dezearbeid van veel beteekenis worden geacht. Eerst zeer kort geleden verscheen de derde publicatie onzer stichting, getiteldâ€žonderzoekingen over filtreerbare vormen van den tuberkelbacil" van de handvan de heeren Dr. Schlemper en J. H. ten Thije. Wij hebben de verzending naarhet buitenland van dit werk even aangehouden, maar wij zijn overtuigd, dat deontvangst daar even veel belangstelling zal opwekken als wij reeds uit de Neder-landsche kringen, die zich met deze materie bezig houden, ondervinden mochten.De conclusie dezer heeren, dat het bestaan van zulke filtreerbare vormen niet aan-nemelijk is, moet uit epidemiologisch oogpunt van zeer groot gewicht wordengeacht. Elk dezer onderzoekingen is tot stand gekomen met medewerking van de deJoNG-Stichting, dus van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Elk lid dat

daarinbelang stelt, heeft een exemplaar ontvangen of kan het zoolang de voorraad strektna aanvrage tegemoet zien. Men zal moeten erkennen, dat het tot stand komendezer onderzoekingen en publicaties wel zeer bevorderlijk is aan het geven vanbekendheid van den arbeid op diergeneeskundig gebied in andere kringen dan juistonder onze collegae. Het is alsof het levenswerk van de Jong, ook na zijn dood wordtvoortgezet ! Er zijn een aantal dierenartsen, die zich regelmatig moeite geven, deel te nemenaan de werkzaamheden van wetenschappelijke vereenigingen op aan ons vak ver-want gebied. Ik denk aan de vereeniging voor koeltechniek, het genootschap voormelkkunde, de vereeniging voor microbiologie enz. Maar hun aantal is klein en hunrangen worden niet in voldoende mate versterkt door nieuw toetredende jongeren.En toch zal men door persoonlijke opoffering van tijd en moeite moeten blijvengetuigen van het goed recht

der dierenartsen om als medewerkers op deze wijze teworden gekend en erkend. Doet men dit niet, dan zal de beteekenis van den dieren-arts in maatschappelijk opzicht weder terugvallen tot een onbevredigende status. Er is voor de de JoNG-Stichting nog een reusachtig arbeidsveld te bewerken.Er worden thans pogingen in het werk gesteld om te komen tot een vergelijkendestudie van het virus der influenza van den mensch en het influenzavirus van hetvarken. Bij de voorbereidende onderzoekingen heeft ook het Jubileumfonds van deFaculteit der Veeartsenijkunde steun verleend, zoodat hier de beide fondsen nuttigsamen werken. Trouwens ook bij de vroeger genoemde onderzoekingen werd metverschillende wetenschappelijke lichamen samengewerkt, ik denk aan de centralevereeniging ter bestrijding der tuberculose enz. Bedenkt men dat van de vijf bovengenoemde auteurs die steun voor hun weten-schappelijken arbeid van de de

JoNG-Stichting verwierven, er vier dierenartsenzijn, dan ziet men dat ook in dit opzicht de belangen der diergeneeskunde voldoendeworden verzorgd. Ik zeide reeds : er is voor de de JoNG-Stichting nog een zeer groot arbeidsveldte bewerken. De intensiteit waarmede zij dit doen kan, zal afhangen van de mid-delen die haar ter beschikking staan. Gaarne neem ik nota van de mededeeling,dat het Hoofdbestuur met grooten tegenzin en gedrongen door de omstandighedentot halveering der subsidie heeft besloten en dat het hoopt bij de eerste gelegenheiddaartoe weder tot vergrooting van dit bedrag over te kunnen gaan. Inderdaad grootebelangen der diergeneeskunde en der diergeneeskundigen staan hier op het spel.Moge de de JoNG-Stichting door de Maatschappij spoedig weder volledig in staatgesteld worden het werk van haar naamgever zoo krachtig mogelijk voort te zetten." De afgevaardigde van de afd. Utrecht, Dr. de Graaf,

deelde mede, dat in zijnafdeeling de vraag gesteld was of het niet mogelijk zou zijn, dat de bijdrage van deMaatschappij gehandhaafd bleef op ?’ 600.â€”, maar dat dan die ?’ 600.â€” verdeeldzou worden tusschen de de JoNG-Stichting en het Jubileumfonds. Dr. H. J. van Nederveen vestigde er nog de aandacht op, dat bij het samen-stellen van de begrooting alleen de post voor de de JoNG-Stichting verminderd wasterwijl alle andere posten hetzelfde waren gebleven.



??? - Den heer Tenhaeff was het onbegrijpelijk hoe het bestaanbaar is, dat tegen eenverhooging van contributie van ?’ 24.â€” op ?’ 25.â€” bezwaren gemaakt worden.Hij zal die aangelegenheid in zijn afdeeling in behandeling brengen en trachten,daarover een voorstel te verkrijgen. De voorzitter meende, dat de oorzaak gelegen zou zijn in het feit dat vele ledenhet lidmaatschap niet zoo belangrijk achten en van meening zijn. dat er voor hengeen persoonlijke belangen aan het lidmaatschap verbonden zijn. Prof. Beijers zag evenmin die bezwaren tegen die geringe contributieverhooging.Nu echter deze verhooging voor het oogenblik niet kan, gaf hij in overweging, hetdoor Prof. van Oijen besprokene in het Tijdschrift te plaatsen, zoodat dan de kanszou ontstaan, dat meerdere leden een bijdrage van ?’1.â€” of meer zouden geven terstijving van de kas van de Stichting. De secretaris zegde daarop toe, dat hij het besprokene door Prof. van

Oijenuitvoerig zou opnemen in de notulen en afschrift daarvan zou zenden aan de be-sturen van de afdeelingen, opdat zij deze aangelegenheid in hun afdeeling ter sprakekunnen brengen. Dr. Overbeek deelde daarop mede, dat het bestuur van de afd. Zuid-Hollandaan de afdeeling zal voorstellen, voor het jaar 1940 een bedrag van f 50.â€” terbeschikking te stellen ten behoeve van de de jong-Stichting, welke mededeelingmet applaus begroet werd. Hierop werd de begrooting voor het jaar 1940, zooals die door het H.B. wasingediend, goedgekeurd. Bij punt 16, de rondvraag, wees Dr. Siebenga er op, dat Prof. van Oijen gewezenhad op en naar voren gebracht had hetgeen door de ouderen onder ons verrichtwas en het aandeel dat de jongeren in de laatste jaren daarin gehad hadden. Zijnondervinding was echter, dat wanneer jongeren een onderwerp hebben, dat zijnaar voren willen brengen, er geen of weinig medewerking verleend wordt door

debetreffende onderwijsinrichting, hetgeen toch niet op zijn plaats was. De voorzitter was zeer verbaasd, dit te hooren. Het was hem niet bekend dat ditgeschiedde. De heer Kroes zou nog gaarne zien, dat de bestaande fondsen van de Mij. zoudenworden uitgebreid en dat zou getracht worden, waar dit mogelijk was, nieuwe ledente winnen. Ook stelde hij de vraag of het niet mogelijk zou zijn te trachten de oudereleden, die reeds bedankt hadden, nu er nieuwe voorwaarden vastgesteld waren,weder als lid in te schrijven. De secretaris deelde daarop mede, dat steeds getracht wordt en in het algemeenmet succes, om de jonge dierenartsen te doen toetreden als lid van de Maatschappij.Nog gisteravond waren op de H.B.-vergadering een 6-tal als lid aangenomen. Ookzal t.z.t. door aanschrijving getracht worden, de leden die reeds bedankt hebbenweer terug te winnen voor de Maatschappij. Hierop gaf de voorzitter het woord aan Dr. C. J. de Gier

voor het houden vanzijn voordracht over â€žProphylaxie bij varkenspest", welke voordracht met de daarnagehouden discussie opgenomen zal worden in het Tijdschr. voor Diergeneeskunde.Na afloop daarvan bracht de voorzitter den heer de Gier dank voor zijn gehoudenvoordracht. Aanvankelijk werd gevreesd, dat door het programma zonder voor-drachten het bezoek aan deze Alg. Vergadering klein zou zijn. Dank zij echterhet zich beschikbaar stellen van den heer de Gier voor het houden van een voor-dracht over een dergelijk actueel onderwerp, is het bezoek zeer bevredigend gewor-den. Uit de aandacht, die aan de voordracht gewijd was en uit de daarna gehoudendiscussie is het Dr. de Gier wel gebleken, dat zijn voordracht zeer in den smaakvan de leden gevallen is. Daarom betuigde de voorzitter daarvoor zijn bijzonderendank. Hierna sloot de voorzitter de 88e Algemeene Vergadering, nadat hij tevorennog dank gebracht had aan alle

aanwezigen voor de prettige samenwerking op deze



??? - \'53 â€” vergadering en in het bijzonder nog aan de heeren O???Š en v. d. Werf voor de doorhen verleende medewerking als leden van het stembureau. De notulen-commissie : Heemstede . H. j. O??e. -, io Januari 1040. . .. Nijmegen A- VAN Heusden. Veterinaire Luchtbescherming. in het kort verslag van de vergadering van het Hoofdbestuur, gehouden op 15juli 1939, komt op blz. 1031 van het Tijdschrift van 15 September j.1. de mede-deeling vooi, dat het Hoofdbestuur besloten had zijn medewerking te verleenenaan een voorstel, door den Inspecteur voor bescherming van de bevolking tegenluchtaanvallen namens de Commissie voor de veterinaire luchtbescherming gedaan. In dat voorstel werd medegedeeld, dat de behoefte gevoeld werd, dat in iedereprovincie minstens ?Š?Šn dierenarts zou zijn die, dieper ingeleid, in voorkomendegevallen ?¨n leeraar ?¨n vraagbaak van zijn collega\'s in die provincie zou kunnenzijn. De

Commissie zou daarom gaarne zien, dat per provincie ?Š?Šn dierenarts aan-gewezen werd, die bereid was een daarvoor te geven cursus te volgen, om later dieleerstof aan zijn collega\'s mede te deelen. Nadat in het begin van de mobilisatie bericht was, dat voorloopig die cursusniet kon worden gehouden, is toch na inzenden door het Dagelijksch Bestuur vaneen daarover aan den Inspecteur gericht schrijven besloten, dien cursus wel te doendoorgaan. Deze cursus wordt nu gehouden voor een gedeelte aan de Militaire Gasschool,nu gevestigd aan de Koninklijke Militaire Academie te Breda en wel op 22 en 23Januari 1940 en voor het volgende gedeelte aan de Rijksuniversiteit te Utrecht,Faculteit der veeartsenijkunde, op 24 en 31 Januari en 7 Februari 1940. De deelnemers aan dezen cursus zijn de volgende leden der Maatschappij : Provincies Groningen en Drenthe : W. ten Hoopen. Haren. Provincie Friesland: J. Vierzen, Leeuwarden.

,, Overijssel: Dr. J. Y. Swif.rstra, Zwolle. ,, Gelderland : Dr. C. J. Rab, Oosterbeek. ,, Utrecht: Dr. H. Veenendaal, Utrecht. â€ž Noord-Holland : Dr. R. H. van Gelder, Amsterdam. â€ž : Dr. A. A. Overbeek, Rotterdam. ,, geeland: L. W. de Waardt, Middelburg. ,, Noord-Brabant: J. A. M. van Hal, Roosendaal. ,, Limburg : J. H. Hamers, Kerkrade. Na afloop van dien cursus stellen dus de bovengenoemde leden zich beschikbaartot het geven van nadere inlichtingen inzake de veterinaire luchtbescherming. Aan het beleid van de besturen der afdeelingen wordt nu overgelaten het al ofniet overgaan tot organiseeren van een cursus voor de leden hunner afdeeling,opdat de hierboven genoemde leden in de gelegenheid zullen zijn, de op de gehoudencursus verkregen kennis aan de leden hunner afdeeling mede te deelen. De Secretaris, A. van Heusden. Afdeeling Friesland. Kort verslag van de vergadering, gehouden op 3 November 1939. Een goed

bezochte vergadering, waarbij coll. van Heusden het Hoofdbestuurvertegenwoordigde. Als waarnemend secretaris werd benoemd J. J. Feddema te Ferwerd. Als afge-vaardigde naar de algemeene vergadering werd gekozen coll. A. J. Hibma te Wom-mels, als plv. J. J. Feddema.



??? â€” i54 â€” De beschrijvingsbrief voor de alg. vergadering werd in een vlot tempo afgewerkt. Coll. P. Sjollema werd door den voorzitter gelukgewenscht met zijn benoemingtot Directeur van den Gezondheidsdienst voor Vee in Friesland ; hem werd allemedewerking van de practiseerende collegae toegezegd. Bij de gehouden gemeenschappelijke koffietafel herdacht de voorzitter met enkelegevoelvolle woorden ons overleden lid Dr. A. H. Veenbaas. Na de pauze hield Prof. Krediet zijn lezing over : Kwakzalverij in eigen boezem.Deze lezing viel bij de leden zeer in den smaak, zoo zelfs, dat aan het Hoofdbestuurverzocht zal worden om de commissie tot bestrijding der Kwakzalverij zoo mogelijkweer aan den arbeid te doen tijgen. Bij de rondvraag demonstreerde coll. v. d. Laan een tumor, gevonden in den halsvan een oude slachtkoe, met metastasen op de ribben. Na sluiten van de vergadering, vereenigden zich enkele leden met den

sprekervan den dag aan een zeer gezelligen maaltijd in Amicitia. De wrnd. secretaris, J. J. Feddema. MEDEDEELINGEN. Van den heer H. Venema, op de laatste algemeene vergadering benoemdtot lid van het nieuwe Hoofdbestuur, is bericht ingekomen dat hij dezebenoeming gaarne aanvaardt. Van den secretaris van de afdeeling Militaire Paardenartsen, Dr. J. G. C.van Vloten, is bericht ingekomen, dat hij na gehouden schriftelijke stemmingonder de leden dier afdeeling herkozen is als afgevaardigde van die afdeelingin het Hoofdbestuur. De secretaris. A. van Heusden. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De financieele resultaten van de exploitatie der openbare slachthuizenover 1938. In de â€žVee- en Vleeschhandel" van 5 Januari j.1. verscheen een verzameloverzichtvan de exploitatie-uitkomsten van een 26-tal slachthuizen over het jaar 1938. Al-hoewel deze uitkomsten ook al in de door mij samengestelde overzichten

wordenaangegeven, zal het toch wel belangstelling trekken, deze cijfers, naast elkaar ge-groepeerd, hier nog eens weer te zien. Naast het kapitaal, dat nog in elk der betrokkenabattoirs is gestoken, wordt door bovengenoemd blad niet alleen het winstcijfervermeld, maar deze winst ook nog uitgedrukt in percenten van het kapitaal. Vande 26 slachthuizen, die worden genoemd, blijken er 19 een winst te hebben opge-leverd. Dit verzameloverzicht ziet er aldus uit :



??? Gemeente. Kapitaal. Winst. Winst, uitgedruktin % v. h.kapitaal. Amsterdam....... ?’ 3.582.004 ?’ 187.684 5.24 % Rotterdam........ Â? 457-958 ,, 176.260 38,48 â€ž \'s Gravenhage...... Â? 2-29I-535 â€ž 117-517 5.13 .. Utrecht......... ,, 401.684 â€ž 81.187 20,21 ,, Haarlem......... Â?. 499-565 52-17Â° 10,44 Â? Tilburg......... Â? 45I-585 â€ž 42.516 9-41 >. Maastricht........ 251.695 Â? 25.079 9.96 â€ž Groningen....... ? Â? 19-538 â€” Leeuwarden....... â€ž 220.258 Â? 13-763 6.25 â€ž Hengelo........ Â? 324-873 ,, 12.947 3,98 â€ž Leiden......... >. \'82.493 â€ž 12.396 6.79 >. Apeldoorn........ â€ž 291.432 â€ž 11.032 3Â?79 Nijmegen........ ,, 6.042 1.51 .. Beverwijk........ >25.303 >, 4-677 3.73 Zutphen......... â€ž 167-327 .. 3-743 2,24 â€ž Heerlen......... .. 2.572 â€” Amersfoort....... ,, 197.800 ,, 1.984 1,00 ,. Hilversum........ .. 3\'9-\'5Â° 1.684 0.53 .. Doetinchem....... â€ž 46-569 Â?, 511 1,10 ,, Het totale winstcijfer van deze 19 slachthuizen

bedraagt ?’ 773.302. Een 7-talabattoirs hadden een verliessaldo te boeken bij hun exploitatie. Dit waren de vol-gende gemeenten : Gemeente Helmond. . â€ž Kerkradc , ,, Winterswijk. â€ž Winschoten. ,, Rheden . . â€ž Wageningen ,, Zeist . . . Uit deze bovenstaande cijfers blijkt, dat het aantal gemeentelijke slachthuizen,waarvan de exploitatie een â€” in absoluten zin â€” hoog winstsaldo oplevert, nietzoo bijster groot is. Het aantal met een winst boven ?’10.000.â€” bedraagt 12. Het grootste absolute winstcijfer is dat van Amsterdam, n.1. ?’ 187.684. Relatiefis dat van Rotterdam het hoogst, te weten 38 % van het door de gemeente verstrektekapitaal. Opgemerkt wordt verder nog, dat de winstcijfers der grootere gemeentenin de laatste jaren sterk zijn gedaald. Het jaar 1938 was evenwel hier en daar weergunstiger dan 1937. Zoo hebben de slachthuizen van Amsterdam, den Haag, Leeu-warden, Maastricht, Nijmegen en Rotterdam in

1938 een hoogere winst behaalddan in 1937 ; terwijl daarentegen Haarlem en Utrecht een lagere winst kregen. Ten slotte geeft de V. en VI. nog een overzicht der aan verschillende abattoirsgeldende slachtrechten. Deze loopen, blijkens dezen staat, nog al uiteen. Hierondervindt men dezen staat overgenomen. Er wordt op gewezen, dat deze onderstaandetarieven niet geheel volledig zijn, daar het, gezien de groote verscheidenheid innomenclatuur der verschillende abattoir-tarieven, niet wel mogelijk is daaruiteen volstrekt volledig vergelijkend overzicht samen te stellen. Daarom zijn de meestvoorkomende tarieven opgenomen. Verlies ?’ 17.078â€ž 6.498â€ž 6.000 4615 .. 4-529Â? 3-38349\'-



??? Gemeente. Rund. Vet- enGraskalf. NuchterKalf. Schaap, jj Varken. Paard. Hierbij inbegrepen. Alkmaar .... 7.50 3â€” 0,75 \'.25 3.50 7.50 Amsterdam . . . 6,30 3.\'5 1,10 1,10 3.65 6,30 gebruik v. koelhuis Arnhem .... 8.â€” 4.50 I,â€” 1,â€” 3.50 7>â€” koelrecht ?’ 10 p. m2 p. jaar Dordrecht 1) . . 9.25 4.50 1,10 i,5Â° 4.75 9.25 gebruik koelhuis; wegen Eindhoven . . . 8,â€” 6,â€” 1.50 1.50 4>â€” 7â€” gebruik koelhuis Enschede .... 10,â€” 6,â€” I,â€” 2,â€” 4.50 9 â€” gebruik koelhuis den Haag . . . 8,â€” 4â€” 1,10 1,60 4 â€” 8,â€” gebruik koelh., verkoophal, stallen en wegen Groningen . . . 7 â€” 3.5Â° l â€” 1,10 4. ~ 6 â€” Haarlem .... 8,80 4.?Ÿ5 1,05 1,85 4.65 8,80 koelrecht ?’ 10 p. m2 p. jaar \'s Bosch .... 8,â€” 4 â€” I,â€” i>â€” 4.50 6,â€” Hilversum . . . 8,50 4.5Â° I,â€” 2,â€” \' 4.5Â° 8,50 Leeuwarden. . . 10,â€” 5â€” I,â€” 2,â€” 5 â€” 10,â€” gebruik koelhuis Leiden..... 8,50 4.75 0,70 2,â€” 4.75 8,50 gebruik koelhuis Maastricht . . . 5 â€”

2,50 I,â€” I,â€” 3.50 5.â€” Nijmegen . . . 9.20 5.10 1,10 1,10 3.85 8,â€” gebruik koelh. (1 etmaal) stallen, verkoophal, we- gen, sterilis. Rotterdam . . . 4Â?â€” 2,â€” cn 0,40 0,40 2,â€” 4.â€” i,5Â° Tilburg..... 10,â€” 6,25 1,50 \',5Â° 4.50 9 â€” gebruik koelhuis Utrecht . . . . 7 â€” 4.30 I>â€” I.â€” 3.75 7 â€” 1  Het slachtrecht wordt per kg berekend ; de opgegeven bedragen zijn de gemiddelde. Diversen. Met algemeene stemmen werd door den Raad van Winterswijk het voorstel vanB. en W. aanvaard, om voor de som van f 49.000 het gemeentelijk destructiebedrijf,onder voorwaarde van overneming van alle verbintenissen, over te doen aan deFirma Wed. Smits en Zonen te Utrecht. Met ingang van Mei 1938 besloot de gemeente Meerkerk tot aansluiting bij denKeuringskring Vianen, waarbij de toen in functie zijnde keuringsveearts-hoofd vandienst, de Heer D. Goedhart, als zoodanig werd ontslagen. In den keuringskringVianen werd hij daarop

als keurmeester benoemd. Deze nieuwe betrekking weigerdehij evenwel aan te nemen, daar hij hiertegen verschillende bezwaren had. In deeerste plaats zou hij dan niet zijn hoofd van dienst, hetgeen hij vroeger \'wel was.Verder zou zijn particuliere praktijk als veearts bij de uitbreiding van zijn arbeids-terrein in het gedrang komen en ten slotte zou zijn salaris er door verminderenvan ?’850.â€” tot ?’ 500.â€” per jaar. Hij vroeg toen aan B. en W. het hem wegenszijn ontslag toekomende wachtgeld, hetgeen dit college hem echter weigerde, omdathij een andere betrekking kon krijgen. Van deze beslissing ging collega Goedhart in beroep bij het ambtenarengerechtte Rotterdam, dat het besluit van B. en W. vernietigde en besliste, dat hij alsnogvoor een wachtgeld in aanmerking kwam. Deze uitspraak heeft de Centrale Raadthans in hooger beroep bevestigd. de Gr.



??? Second Congr?¨s National des V?Št?Šrinaires pour l\'Ins?Šmination Artifi-cielle des Animaux. Sur l\'initiative de l\'Institut Sp?Šrimental Italien â€žLazzaro Spallanzani" pourl\'Ins?Šmination Artificielle des Animaux, de Milan et du Syndicat National Fascistedes V?Št?Šrinaires, d\'accord avec le Pr?Šsident de la Foire pour le Progr?¨s Autarciquede l\'Agriculture, aura lieu ?  Foggia (La Pouille) le 25 et 26 mai 1940, le SecondCongr?¨s National des V?Št?Šrinaires pour l\'Ins?Šmination Artificielle des Animaux. La manifestation prendra un aspect particuli?¨rement remarquable, ?Štant donn?Šl\'importance assum?Še par ce probl?¨me en Italie et ?  l\'?Štranger, comme m?Šthodecompl?Šmentaire pour l\'accroissement et la d?Šfense sanitaire du patrimoine zootech-nique dont les r?Šsultats favorables obtenus dans la pratique sont maintenant reconnusaussi de nombreux techniciens italiens. Le S?Šcr?Štariat G?Šn?Šral est confi?Š ?  l\'Institut ,,Lazzaro

Spallanzani" et ?  sonDirecteur Prof. T. Bonadonna. Feront des relations plusieurs savants italiens. Dem??me ont ?Št?Š invit?Š de nombreux savants ?Štrangers. A la r?Šunion m??me participerontbeaucoup de techniciens italiens et surtout les v?Št?Šrinaires et les ?Šleveurs des provincesm?Šridionales et insulaires, de l\'Albanie, de la Libye et de l\'Afrique Orientale Italienne. Prof. T. Bonadonna. Studie van een wetgeving, betreffende het verkrijgbaarstellen van ge-neesmiddelen tegen dierziekten.1) Het â€žOffice international des ?‰pizooties" te Parijs nam in zijn 12e zitting van24â€”28 Mei 1938 het volgende besluit aan : â€žHet Bureau, constateerende, dat aan de fokkers aanzienlijke sommen wordenafgeperst door de handelaren in geneesmiddelen tegen het mond- en klauwzeer,spreekt de wenschelijkheid uit, dat het verkrijgbaarstellen en de verkoop van diepreparaten worden verboden totdat door de eigenaars ervan het experimenteelebewijs is

geleverd, alsmede, dat overtredingen met ernstige straffen worden gestraft." Fl??ckiger bracht op verzoek van het Bureau een duidelijk en uitstekend gedocu-menteerd rapport over dit onderwerp uit, o.m. inhoudende een overzicht van dentoestand dienaangaande in de landen, welke leden van het bedoelde Bureau zijn. In zijn daartoe bij de gedelegeerden van die landen (in totaal 16 stuks) ingesteldeenqu??te stelde Fl??ckiger een 6-tal vragen, betreffende de geldende voorschriftenvoor de fabrikage, het dep??t, den verkoop en den handel van en in bedoelde mid-delen, de eischen waaraan die preparaten voordat zij in den handel worden gebrachtmoeten voldoen, welk instituut of orgaan die middelen op qualiteit onderzoekt,wie van dit onderzoek de kosten draagt, welke strafbepalingen op overtredingen zijngesteld en of de veterinaire organisaties in die landen over de betreffende regelingenvoldaan zijn of wijzigingen daarvan wenschen en zoo ja,

welke. Het zou in een referaat te ver voeren de door Fl??ckiger uit zijn enqu??te verkregengegevens voor elk land afzonderlijk te bespreken. Zij, die hierin belang stellen, beveelik de lezing van het rapport ten zeerste aan. Een enkel gegeven wil ik echter ver-melden. Zoo valt het ons op, dat in het rapport ons land een slechte beurt maakt, in ver-gelijking met de meeste der andere landen. ,,11 n\'existe aucune prescription actuelle-ment en vigueur sur le commerce (fabrication, d?Šdention, vente, trafic) des rem?¨des?  un usage v?Št?Šrinaire." Deze 2j regel vormen in het rapport alles omtrent Neder-land. (R?Šf. merkt hierbij op, dat in de 13e zitting van het Bureau van 30 Meiâ€”30 Juni 1939, bij de discussie over het rapport door den gedelegeerde voor Nederlanden door den Directeur van de Rijksseruminrichting te Rotterdam er nog met nadrukop is gewezen, dat hoewel Nederland inderdaad geen wettelijke bepalingen als be- 9** 1 ) Prof. Fl??ckiger.

?‰tude d\'une l?Šgislation concernant la mise en vente des rem?¨des pr?Šconis?Šscontre les maladies animales. Rapport, uitgebracht aan het â€žOffice international des?‰pizooties" te Parijs. Schweizer Archiv f??r Tierheilkunde. LXXXI Bd. 11, HeftNov. 1939. LX VII



??? â€” i58 doeld bezit, dit nog niet beteekent, dat de veterinaire autoriteiten er inactief zijnaangezien er aan de Rijksseruminrichting te Rotterdam regelmatig onderzoekingenover de bedoelde middelen worden verricht. Zie : het Bulletin de 1\'Office inter-national des ?‰pizooties. Tome XVIII, pg. 487). Maar uit het rapport blijkt tevens, dat Engeland en Egypte tot nog toe blijkbaarnog niet de behoefte hebben gevoeld aan afdoende regelingen ter zake. Daarentegen zijn in alle andere landen (behalve Tunis, welk land buiten beschou-wing kan blijven omdat hier geen geneesmiddelen worden vervaardigd, maar alleeningevoerd) in meerdere of mindere mate doeltreffende bepalingen van kracht. De meest doeltreffende zijn die van Duitschland en dank zij deze is het daarmogelijk tegen den verkoop van geheimmiddelen met succes te kunnen optreden.Ook Itali??, Denemarken en Portugal bezitten goede wettelijke regelingen. In Roe-meni?? is de fabricage

van sera en entstoffen gemonopoliseerd. In Zwitserland oefentde Veeartsenijkundige Dienst toezicht uit en deze dienst heeft het recht van controleop de vervaardiging van de bedoelde produkten. In de overige landen : Belgi??,Frankrijk, Hongarije, Luxemburg, Polen en Yougoslavi?? zijn regelingen van kracht,die echter niet volledig genoeg zijn om ter zake op afdoende wijze te kunnen optreden. De regelingen in genoemde landen zijn dus zeer verschillend. Gebleken is voorts, dat het meerendeel van de verantwoordelijke veterinaire-politie-diensien voorstanders zijn van een meer nauwkeurige reglementeering vande produktie van en den handel in waardelooze- of geheimmiddelen ter behandelingvan contagieuze ziekten. Uit hoofde van de sterke afwijkingen, die er in het algemeen in de besturendeorganisaties van de verschillende landen en in het bijzonder in die van de veterinairediensten zijn en waardoor zich voor het geven van een algemeen

reglement nagenoegonoverkomelijke bezwaren voordoen, acht Fl??ckiger het onmogelijk een algemeenontwerp-reglement betreffende den handel in die geneesmiddelen samen te stellen.En daarom geeft hij er de voorkeur aan, dat het Bureau zich beperkt tot het aan allelanden aanbevelen van de oplossing van het vraagstuk, zooals die in de groote lijnis voorgesteld in het besluit, dat aan het begin van dit referaat is vermeld. Op welkewijze het in dit besluit gestelde doel in ieder land kan worden bereikt kan iedereStaat dan aan de hand van de gegevens van het rapport voor zich uitkiezen. Na de discussie nam het Bureau met algemeene stemmen het volgende besluit aan: â€žGeneesmiddelen van welken aard ook, aangeprezen tegen de verschillendeinfectie- en parasitaire dierziekten, mogen niet verkrijgbaar worden gesteld of wordenverkocht dan nadat het experimenteele bewijs van hun doeltreffendheid door denfabrikant is geleverd, zulks

volgens de bepalingen en onder nauwkeurige controlevan een Staats-instantie. Wat betreft de chemische geneesmiddelen moet tevens de nauwkeurige samen-stelling ervan op de etiquetten, alsmede op alle het geneesmiddel begeleidendereclames worden vermeld. Overtredingen moeten met strenge straffen worden bestraft." Tenhaeff. Rijks-Universiteit Utrecht. Bevorderd tot Doctor in de Veeartsenijkunde op proefschrift getiteld â€žEenonderzoek naar het voorkomen van bacteri??n in het bloed bij de grote huis-dieren tijdens puerperale ziektetoestanden" de heer G. Wagenaar te Ut/echt. Geslaagd voor het doctoraal examen 2e gedeelte Veeartsenijkunde de heerJ. Blokhuis; voor het eerste gedeelte: Mej. N. A. Hannema en de heerenH. Barrau, J. J. M. de Bruin, G. v. ??. Kolk en W. S. Marsman. PERSONALIA. Overleden: J. L. G. Cayaux, Den Haag.



??? i:ÂŠ Â?â€? . â€? ^ 9s c^o/V 0*0 S o â€?o- \'o r>J* 2f?â€ž Qo Â?rffc o 0 Afb. i. Normaal bloed. (Bij onderzoek 17 % doornappels). Afb. 2. Bloed van koe op â€žzieke" weide in een voorstadium vanhaemolyse. (Bij onderzoek go k 100% doornappels;er bestaat geen haemoglobinaemie). G. Geertsema.



??? ?„ff* Â?VV*Â?ÂŽ i Vi â€? Â? * ÂŽ & Â?o o54 Â? * â€ž. &Â?a y , t Â? ?? fr ÂŽ % j. tr O ?? ÂŽ Â? Â? V. * Â? M*. ~ iAi ,, *> * .%>s>Â° a ?œ Â°-< -* La\' * O Â?t < Â?> < Afb. 3. Bloed van koe op â€žzieke" weide tijdens haemolyse.(Bij onderzoek â€žBrinkman" geen verschil met geval 2.Er bestaat haemoglobinaemie). Afb. 4. Pleksgewijze necro-biose tot necrose van de lever; boven in de foto om een centraalvena heen.Uiting van een ernstige toxische verandering. Vergr. 65 X.



??? Afb. 5. Coupe van de nierschors. In de Bowmansche holte ligt links onder deglomerulus een groot coagulum van doorgelaten eiwit, dat sterk door bloedkleur-stof was gekleurd. Het epitheel der tubuli contorti is sterk gedegenereerd; in hetlumen meestal eiwit-coagula, vaak duidelijk door bloedkleurstof getint. Vergr. 140 X. r



??? ---- \' _



??? Uit de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde en Gynaecologie. Directeur Prof. Dr. F. C. VAN DER KAAY. VULVA-UITVLOEI ING BIJ DE HOND ONAFHANKELIJKVAN GRAVIDITEIT EN PUERPERIUM Klinische les door Dr. G. H. B. TEUNISSEN. De Duitsche herder, die U hier ziet, wordt ter onderzoek aangeboden,omdat zij sedert eenige tijd uitvloeiing uit de vulva heeft. Volgens deeigenaar bestaat deze uitvloeiing een paar weken, de kleur ervan issteeds roodachtig geweest. De hond moet ongeveer zes jaar oud zijn.De eetlust is vrij goed. Wel zou de hond de laatste tijd vrij veel in zijnmand blijven liggen. Op de vraag, hoe het met het drinken staat,krijgen wij een ontwijkend antwoord, dus een uitgesproken te veeldrinken schijnt niet aanwezig te zijn. Op i A-jarige leeftijd heeft hetdier een nest van 5 jongen geworpen, die alle levend en zonder hulpgeboren zijn. De laatste loopschheid is een maand geleden opgehouden,de hond

wordt geregeld iets binnen het half jaar loopsch, de periodeduurt 3 weken. Of de hond de laatste keer gedekt is, weet de eigenaarniet, de hond is wel een uurtje alleen aan de wandel geweest tijdensde tweede week. Deze anamnese doet ons vermoeden, dat wij hier te doen hebbenmet een hond lijdende aan baarmoederontsteking, die zich na deoestrus heeft geopenbaard. Toch zal, vooral in verband met de chirurgi-sche therapie van dit lijden en het risico en de kosten ervan onze diagnosezoo zeker mogelijk moeten zijn en zullen dus alle andere afwijkingenvan het genitaalapparaat uitgesloten moeten kunnen worden. De hond is niet vermagerd, ook is zijn baarkleed glanzend. De hondmaakt geen zieke indruk, wel is zij wat angstig, wat van een Duitscheherder niet te verwonderen is. De buik is niet opgezet. Ademhalingen temperatuur zijn normaal. De polsfrequentie is wat te hoog (108slagen per minuut), hetgeen op rekening van de

excitatie geschrevenmag worden. Gaan wij nu het genitaalapparaat onderzoeken, dan beginnen wijmet de vulva. Deze is wat gezwollen en ziet er wat ge??rriteerd uit.Onze vraag, of het dier zich veel likt, wordt bevestigend beantwoord. Dedorsale overdwars verloopende wrong is aanwezig en is ook gezwollen.Het slijmvlies, dat wij kunnen bekijken, als wij de vulva wat openhouden, ziet rood en ge??ijiceerd. Wij letten speciaal op de vorm vande vulva en op het slijmvlies, omdat tijdens de oestrus, hetzij dat dezenormaal is of veel te lang duurt, de vulva ook gezwollen is, maar meestalzoo, dat de dorsale dwarswrong geheel verdwenen is. Het slijmvliesziet tijdens de oestrus glazig bleek door de zwelling van de mucosa, lxvii 10



??? het gezwollen epitheel verbergt de hyperaemie van de onderliggende laag. De uitvloeiing is in geringe hoeveelheid aanwezig. Door op hetperineum te drukken en daarna de vulva met een watje af te vegen,zien wij, dat de uitvloeiing vrij dun en licht chocoladekleurig is endus niet zuiver bloederig, zooals die is vooral gedurende de eersteweek van de loopschheid. Voor alle zekerheid kunnen wij een uit-strijkpreparaat van de uitvloeiing maken. Dit wordt gekleurd metmethyleenblauw of haemaluin-eosine. Wij zien vervallen polymorph-kernige leucocyten en epitheelcellen met pycnotische kernen. Ertusschenen ook in de cellen, vooral in de epitheelcellen, liggen bacteri??n, vnl.staafjes en coccen, de laatste verspreid in korte ketens. Aan de liggingvan de bacteri??n vooral t.o.v. de leucocyten behoeft U geen bijzonderewaarde te hechten ; dat bacteri??n in leucocyten gelegen, speciaal opeen ontsteking zou wijzen is niet juist. Was de

bloederige uitvloeiing afkomstig uit de in oestrus verkeerendeuterus, dan zouden wij veel resten van roode bloedlichaampjes aan-treffen met er tusschen vrij groote epitheelcellen, waarvan de kernpycnotisch is. Deze cellen zijn verhoornd, met haemaluin-eosine zijnzij helder rood gekleurd met een donker kerntje er in. Deze epitheel-cellen zijn afkomstig uit de vagina. Leucocyten ontbreken dan geheel.Bij een te lang durende loopschheid blijft het. dier bijna steeds in heteerste stadium van de oestrus, waarin de leucocyten geheel ontbreken. Dus ook op grond van het microscopisch onderzoek van de uitvloeiingis loopschheid uit te sluiten. Op onze vraag aan de eigenaar of reuennotitie nemen van de hond, krijgen wij ook een ontkennend antwoord.Hoewel de uitvloeiing dus wat dun bloederig en weinig purulent is,mogen wij loopschheid uitsluiten. Necrotische stukjes ontbreken in de uitvloeiing, de reuk er van isweinig, in alle geval niet

stinkend. Bovendien is de vulva vrij goed ge-sloten en bombeert het perineum niet. De aanwezigheid van tumoren(condylomen) in de vagina is dus daarom niet waarschijnlijk. Dezezetelen immers in het caudale deel van de vagina vooral in de buurtvan de urethra. Meestal breiden zij zich over vrij groote oppervlakteuit, al is het ook mogelijk, dat zij zich v.n.1. op het vulvaslijmvliesbevinden ; soms zijn zij meer of minder gesteeld. Vaginale exploratiedoet de diagnose zeer gemakkelijk stellen, wij voelen dan de bloemkool-achtige woekeringen over meer of minder groote uitgestrektheid. Er iswel gezegd, dat deze condylomen door de reu bij de co??tus zoudenkunnen worden overgebracht. Onmogelijk is dit niet gezien het feit,dat zij nog wel eens waargenomen worden bij gravide dieren of bijdieren, die pas gejongd hebben. Zij komen echter ook voor bij honden,die nooit gedekt zijn. Het roode slijmvlies van de vulva wijst op een vaginitis. Bij

een opzichzelf staande vaginitis, dus zonder uteruslijden er naast is de uit-vloeiing meer muco-purulent, dus meer glazig, slijmig, al kan dit ookeen enkele maal bij een endometritis voorkomen. Bij deze pati??nt



??? denken wij aan een vaginitis ontstaan als gevolg van het voortdurendirriteeren van het slijmvlies door afvloeiende pus, die uit de uterus moetkomen. Voor het onderzoek van het diepere deel van de 15â€”.18 cm langevagina, maken wij gebruik van een buisvormig speculum met een lengtevan 20 cm en een middellijn van 12 mm. Bij het inbrengen van hetmet parafine of olie glad gemaakte speculum moet U er rekening meehouden, dat het caudale deel van de vagina ste?? naar boven loopt naarhet rectum en dan pas naar voren ombuigt. Bij onze pati??nt, die al eensgejongd heeft, stuit het inbrengen van het speculum evenmin als hetvaginaal exploreeren op moeilijkheden ; bij dieren, die nooit gejongdhebben, is het caudale deel van de vagina ter hoogte van de urethradikwijls moeilijk te passeeren en verzet de hond zich. Belichten wij devagina, dan zien wij, dat het slijmvlies ook craniaal rood is, en datin de zich vlak voor de buis

sluitende vagina ook iets pus aanwezig is.De uitvloeiing komt dus van ver craniaal. Door het speculum wat heenen weer te bewegen trachten wij de cervix voor de opening van hetspeculum te krijgen. Zooals meestal gehikt dit ook bij onze pati??ntniet, de vagina is craniaal te nauw om het hondensnoetje van de cervixzichtbaar te maken. Wij kunnen dus niet zien of de uitvloeiing uit decervix en dus uit de uterus komt. In dit geval, waarbij de uitvloeiingbloederig is, is dit van niet veel belang, maar bij mucopurulente uit-vloeiing kan dit wel het geval zijn met het oog op de differentieeldiagnose tusschen vaginitis en endomctritis. Iii verband hiermedekunnen wij de vagina eerst met physiologischr NaCI opl. uitspoelenen daarna subcutaan een uteruscontraheerend middel toedienen. Hetbeste resultaat krijgt men door het hormoon uit de hypophyse-achter-kwab (bv. piton) in een doseering van 5 I.E. toe te dienen. Zien wijdan na een tijdsverloop

wisselend tusschen 20 minuten en 2 uur uit-vloeiing optreden, dan mag men besluiten, dat deze uit de uteruskomt. Van het toedienen van een oxytocicum kunnen wij ook profijthebben in gevallen, waarin de uitvloeiing ontbreekt hetzij tijdelijk,hetzij dat deze in het geheel nog niet gezien is of waarin de hoeveelheidzeer gering is en het afscheidingsproduct van de vagina zijn stempeler te zeer op drukt. De na de injectie optredende vermeerdering steltons in de gelegenheid het karakter van het secretum beter te beoor-deelen. In enkele sporadische gevallen, wanneer een zeer heftige endo-metritis aanwezig is, meestal reeds gepaard gaande met een prae-perforatief peritonitis, kan door de contractie van de uterus eer} per-foratie optreden, al kan dit even goed het gevolg zijn van de buik-palpatie. Bij deze pati??nt met een behoorlijke hoeveelheid uitvloeiing,is het overbodig een injectie te geven. Het roode slijmvlies van de vagina doet ons

besluiten, dat hier eenvaginitis aanwezig is, al zal dit te oordeelen naar de uitvloeiing geenop zich zelf staande vaginitis zijn. Voor een vaginitis is het van belangin verband met de kans op genezing, te weten of enkel de mucosa is



??? I 02 aangetast of dat het omgevende weefsel verdikt is. Hiertoe is het noodighet dier rectaal te exploreeren. Bij onze pati??nt voelen wij een zachtestreng van ruim een halve cm breedte. Zijn condylomen in het spel,dan voelen wij deze als knobbelige dikten. Bij een vaginitis met ver-dikking van de vaginawand is de vagina als een ronde ongeveer pot-looddikke harde buis te voelen. Zoowel bij een op zich zelf staande.scheedeontsteking, als bij ?Š?Šn samengaande met een endometritis isde prognose dan vrij ongunstig, dit zijn zeer hardnekkige processen. Wij zullen nu probeeren of wij onze waarschijnlijkheidsdiagnoseendometritis door buikpalpatie kunnen bevestigen. De algemeene ver-schijnselen treden bij onze hond niet bijzonder op de voorgrond, eenzeer sterk uitgezette uterus behoeven wij dus niet te verwachten. Debloedkleur in de uitvloeiing wijst er op, dat het ontstekingsproces nietvan rustig chronisch karakter is, hetgeen vrijwel steeds

meer ernstigealgemeene verschijnselen geeft dan een rustig chronisch proces. Nadat wij onze nerveuze pati??nt een beetje gerustgesteld hebben,is het mogelijk oppervlakkig te palpeeren, bij iets dieper doorpalpeerenspant zij direct de buikspieren. Bij de oppervlakkige palpatie krijgenwij de indruk, dat het craniale deel van de buik wat ,,vol" is. Verdernaar caudaal voelen wij niets. Na eenige tijd laat het dier wat dieperdoorpalpeeren toe. In het epigastrium komen wij niets verder dan bijoppervlakkige palpatie, in het mesogastrium en vooral in het. hypo-gastrium voor het bekken, voelen wij nu een ruim duimdikke streng.Deze streng is zeer zeker de uterus. Wij kunnen het vermoeden uit-spreken, dat het volle van het craniale deel is toe te schrijven aaneen paar ansae van de uterus, zooals wij dit aantreffen, wanneer deuterus sterk in de lengterichting is uitgezet. Bij deze hond, die vrijvet is, zijn wij met dit resultaat van de palpatie al zeer tevreden.

Bijzeer sterk uitgezette uteri nemen zij de ruimte in de buik grootendeelsin beslag, dikwijls is er pseudo-fluctatie aanwezig. In gevallen, waarinuitvloeiing ontbreekt, is de diagnose zeer moeilijk, men zal tot buik-punctie over moeten gaan, waarbij men de kans loopt de groote uterusaan te prikken, wat aanleiding kan geven tot peritonitis. Dunwandige,niet sterk gevulde uteri, geven bij palpatie weinig weerstand, menpalpeert door de massa heen. Bij sommige vette honden of bij die met zeer gespannen buik ispalpatie geheel onmogelijk. t Bij andere honden met dunne niet gespannen buikwand, kan mende uterus prachtig voelen ; dikwijls, wanneer de hoornen niet te sterkzijn uitgezet, kan men ze beide voelen. In gunstige gevallen zijn deuterushoornen bij in de oestrus verkeerende dieren als potlood- totpinkdikke strengen te voelen. Tumoren en dan meest leiomyomenkomen zeer zelden voor, zij gaan meestal gepaard met een meer ofminder heftige

endometritis. Zij zijn gemakkelijk te verwarren metmummificeerende vruchten, die rustig in de uterus zijn blijven liggenen steeds een geringe uitvloeiing geven.



??? Onze pati??nt is dus lijdende aan een endometritis, waarbij de uterusniet onbelangrijk vergroot is en die zich na de oestrus heeft geopenbaard.Wij zullen de eigenaar adviseeren om, ten einde een afdoende genezingte verkrijgen, hysterectomie te verrichten, alhoewel aan deze buik-operatie natuurlijk gevaren verbonden zijn. Bij dieren, die veel drinken,zullen wij in verband met de prognose voor de operatie de urine onder-zoeken in de hoop nierafwijkingen en wel speciaal schrompel nieren,uit te kunnen sluiten. Conservatieve therapie met de bedoeling deuterus tot contractie te brengen door het toedienen van hypophyse-achterkwab-hormoon of secale cornutumpreparaten kunnen wij nietaanraden gezien de geringe resultaten, die ermee bereikt worden,terwijl onderhand de toxinen uit de uterus de gelegenheid krijgen hetlichaam verder te ondermijnen. De vaginitis, die aanwezig is, zalwaarschijnlijk na de operatie nog eenige uitvloeiing, die

dikwijls watbloederig is, onderhouden. Gedurende de eerste week zullen wij hieraangeen aandacht besteden, de amputatiestomp van de uterus moet eerstvoldoende vergroeid zijn, voordat wij de vagina gaan irrigeeren. Doorirrigaties met een of ander desinfectans, bv. rivanoloplossing 1 Â°/00,verdwijnt de uitvloeiing snel. Ook een op zichzelf staande vaginitis, waarbij de vaginawandniet verdikt is, wordt behandeld met irrigaties met een antisepticum,dat het weefsel niet aantast. Bij vaginitiden, waarbij de vagina ver-anderd is in een dikke harde pijp, kan men probeeren met meercaustisch werkende middelen bv. 1 Â°/0() AgNOa oplossing ; succes blijftzeer dikwijls uit en hoewel het dier overigens volkomen gezond is,zal de eigenaar vooral om hygi??nische redenen, vragen het dier af temaken. Eeri heel enkele keer treedt eenige tijd na de operatie uitvloeiing-op. Er is een geringe vaginitis aanwezig, belangrijke afwijkingen inde vagina ziet men

niet, ook niet in het craniale deel van de vagina.In navolging van hetgeen men bij de mensch ziet, nl. een vaginitisjuvenilis of senilis, die zou berusten op onvoldoende vcrhoorning vanhet vagina-epitheel bij subfunctic van de ovaria, is bij deze honden,waarbij het ovarium weggenomen is of onvoldoende functionneert,ook wel geprobeerd gelijk bij de mensch met dimenformoninjectiesde verhoorning aan te zetten, echter zonder resultaat. De vaginitiswordt onderhouden door de ligatuur, waarmee de vaginale uterusstompis afgebonden. Deze ligatuur nl. is hier voor grooter of kleiner deeldoor de vaginawand in het lumen gedrongen en onderhoudt de ettering.Na verloop van tijd komt de ligatuur geheel los in de vagina te liggenen kan dan verwijderd worden. Met deze vaginitis moet niet verwardworden die, welke soms optreedt na de oestrus, wanneer men vol-doende van de ovaria heeft kunnen sparen bij de hysterectomie.Vooral wanneer de

dieren gedekt zijn, kan gedurende eenige tijd vrijveel purulent secretum afvloeien. Deze vorm geneest meestal spontaanof na enkele irrigaties.



??? Bij een verlengde loopschheid of zoo men wil bij nymphomanie,kunnen wij probeeren het ovarium en dan speciaal de corpora lutea-vorming aan te zetten door injecties van hypophysevoorkwabhormoonliefst opgelost in olie. Deze injectie kan men ?Š?Šn of twee maal met eenweek tusschenruimte herhalen. Heeft dit geen of slechts tijdelijk succes,dan is ovario-hysterectomie aangewezen. Er is nog een afwijking, die wij zeer zelden bij honden op oudereleeftijd zien, nl. de prolapsus vaginae. Meestal treedt deze op bij jongehonden tijdens de eerste of tweede loopschheid. Het slijmvlies van de vagina is sterk gezwollen, en wel het sterkstvan de ventrale wand voor de urethra. De peervormige zwelling wordtin de vulva zichtbaar of komt er geheel buiten. Door het vele likkenen schuren van de hond wordt het slijmvlies gelaedeerd, wat weeraanleiding tot uitvloeiing geeft. Na de loopschheid wordt de zwellingminder en verdwijnt de prolaps

meer of minder volledig afhankelijkvan de hoeveelheid bindweefsel, die zich onderhand gevormd heeft.Bij een volgende oestrus treedt de prolaps meestal in erger mate weerop. Bij sommige honden prolabeert het slijmvlies niet alleen aan deventrale wand maar rondom, zoodat de prolaps als een ring in ofbuiten de vulva zichtbaar wordt. In oude verwaarloosde gevallen kan de urethra in het ge??ndureerdeweefsel geraken, waardoor urinebezwaren kunnen optreden. Bij oudehonden ziet men soms tumoren, meest fibromen in de vagina, die zeerveel op deze prolapsus gelijken. De behandeling van een prolapsus vaginae bestaat uit amputeeren,waarbij het van belang is een catheter in de urethra te brengen, zoodatde plaats ervan duidelijk te zien is. Het gevaar, dat de urethra in deligaturen (vaste elastische) beklemd raakt, is dan zeer gering. Bijchronische gevallen is het soms moeilijk de urethra voldoende te sparen. Fibromen en

condylomen worden operatief verwijderd na splijtenvan het perineum, zoodat men een goed overzicht krijgt. Ook hieris het weer veilig een catheter in de urethra te brengen, vooral bijzich over groote oppervlakte uitbreidende condylomen, daar andersde urethraopening licht beschadigd wordt, hetgeen later urinebezwarenkan veroorzaken. Het perineum wordt weer gehecht, de vagina wordtgetamponeerd om de bloeding, die meestal vrij belangrijk is, te stelpen.Het aantal spuitende arteri??n is gering, het meest treft men deze nogaan in de buurt van de clitoris, de bloeding is overheerschend paren-chymateus. De tampon wordt na 24 uur verwijderd, het gevaar voornabloeding is dan zeer gering. Na een week kunnen de hechtingenuit het perineum, dat meestal per primam geneest, verwijderd worden.Het verdient aanbeveling de honden na de operatie een cartonnenkraag om te doen, zoodat zij het perineum niet kunnen bereiken omte

likken en de hechtingen uit te bijten. Tumoren, die zeer ver caudaal gezeteld zijn, dus aan of zeer dichtbij de vulva, kunnen het noodig maken een deel van de vulvalippen



??? EEN EN ANDER OVER KIPPENVERLAMMING door Dr. B. J. C. TE HENNEPE. De verlamming der jonge hennen, neurolymphomatosis gallinarum,blijft nog steeds een der moeilijkste problemen voor de veterinairewetenschap. Op het laatst gehouden internationale pluimvee-congresin Cleveland is er zeer veel aandacht aan besteed en ik zou zeggenâ€” men begint meer over te hellen naar de theorie dat er op de eenof andere wijze besmetting in het spel is. Toch heerscht er omtrentde oorzaak nog groote verdeeldheid. Wat de bestrijding betreft is menveel meer eensgezind â€” direct opruimen van alle dieren die verschijn-selen vertoonen, hygi??nisch opfokken der kuikens, alleen fokken vanoverjarige dieren, zoo mogelijk na â€žprogeny testing". Bij de besprekingen tijdens het congres en bij het lezen van artikelenover de ziekte viel mij telkens op, dat door den opzet der proevenvaak het resultaat zijn bewijskracht verliest. Collega

Prof. Beller uitGiessen, met wien ik al herhaalde malen over deze kwesties gesprokenheb, kwam tijdens het congres met een voorstel, eventueele proevendoor de World\'s Poultry Science Association te laten bekostigen. Jammergenoeg beschikt deze organisatie niet over de benoodigde financi??n.Een zg. â€žverlammings-congres", met het organiseeren waarvan ik inden laatsten tijd bezig was voor dc verschillende specialisten in Europa,kan thans (spoedig w?¨l, hopen wij) niet doorgaan. Wij zullen dus nogwel eenigen tijd moeten blijven schipperen met onze proeven en elkaarer weinig mee overtuigen. Vervolg van bladz. 164.te amputeeren en vervolgens het slijmvlies tegen de huid te hechten.Bij pati??nten, waarbij dc tumoren zich dicht in de buurt van de urethrabevinden, is het noodzakelijk de eerste tijd de urineloozing te contr??-leeren, zoodat wij zeker weten, dat zich van die kant geen bezwarenontwikkelen. Door de retractie van

het litteekenweefsel van het persecundam genezende vaginaslijmvlies, ontstaat hier een vernauwing,die echter zelden tot bezwaren aanleiding geeft, een partus is echterniet aan te bevelen. Na de geamputeerde prolapsus vaginae zien wijgeen bezwaren bij de latere partus. Bij de amputatie van een prolapsusvaginae is algemeene anaesthesie overbodig, bij het wegnemen vantumoren werkt men het rustigst als de dieren onder narcose zijn, alkan men met locale anaesthesie ook volstaan. Bij onze pati??nt zullen wij dus hysterectomie verrichten. De kansop succes is bij deze hond, die betrekkelijk weinig algemeene verschijn-selen vertoont, zeer behoorlijk, wij zullen dus de hoop en ook de ver-wachting uitspreken, dat het dier over 10- -14 dagen genezen naarhuis kan gaan.



??? Bij het maken van korte referaten, waaraan ik mij op pluimvee-gebied zeer veel bezondig, valt mij ook vaak op hoe voorzichtig menmet zulke referaten zijn moet. Wie de zaak ernstig bestudeert gaatnatuurlijk niet alleen op referaten af, maar niet altijd heeft men ge-legenheid, van alle literatuur de volledige publicaties te lezen en komter dan toe, zich op de referaten te beroepen. Zeer sterk viel mij datop bij een referaat dat ik onlangs voor het Tijdschrift maakte, nl. be-treffende eene publicatie van Prof. WageNer en M. Matzke teHannover, getiteld : â€žUebertragbarkeit der Gefl??gell?¤hme" (Tier?¤rzt-liche Rundschau, 1939, 16 Juli). Wagener is een bekende specialisten zijne conclusies werpen dus veel gewicht in de schaal. Zij luiden :,,Dc proeven bevestigen de kunstmatige â€žoverbrengbaarheid" der ver-lamming en spreken ook voor een â€žoverbrengbaarheid" door contact.Naast het overbrengbare agens van onbekende natuur

bepalen con-stitutioneele en klaarblijkelijk ook factoren uit de omgeving op duidelijkewijze den omvang en vorm der ziektegevallen. Terwijl bij Wit Leghornszoowel klinische als latente gevallen na overbrenging ontstonden,traden bij boerenkippen onder overeenkomstige omstandigheden minderen slechts latente gevallen op." Als wij nu het artikel zelf gaan lezen, kunnen wij heel wat vraag-teekens gaan zetten op plaatsen, waar de schrijvers tamelijk positiefin hun oordeel zijn en tenslotte kom ik dan voor mijzelf tot de conclusiedat deze proeven mij weer niet overtuigd hebben en voor mij veel teveel punten van onzekerheid bevatten. Men begrijpe mij goed ikwaardeer de proeven van Wagener zeer en weet zelf veel te goedhoe men bij dergelijk werk lang niet kan uitvoeren wat men zelf noodigvindt. Te weinig proefkippen, niet genoeg isolatie-mogelijkheid, bij-komstige ziekten (bij WageNer stierven er nl. 70â€”93 % van de proef-kippen aan

dergelijke ziekten), met al die factoren heeft ieder meerof minder te tobben. Daar is ook niets aan te doen zoolang er geengeld is voor breedopgezette proeven. Waar ik alleen veel voorzichtigermee zou willen zijn -â€” gezien al die bijkomstige omstandigheden â€”dat is met de conclusies. Daarom wil ik op bovengenoemde proeven wat dieper ingaan.Wagener verdeelt de theorie??n omtrent de oorzaak in twee groepen,die echter niet scherp gescheiden zijn en noemt van die theorie??n eenigeaanhangers. iÂ°. Verlamming is een echte virus-ziekte, kunstmatig en doornatuurlijk contact over te brengen. 2Â°. De infectiositeit der ziekte is nog niet bewezen, daar er tegenoverde kunstmatige parenterale infecties een aantal niet-gelukte contact-proeven staan (bij deze groep brengt hij mij thuis, naast Beller,Hartwigk, Lesbouyries). Wat de genoemde collegae betreft, daarzal ik niet op ingaan ; als het â€žspeak for yourself" toegepast wordtzouden zij

tegen deze indeeling ook wel bezwaren hebben. Wat mijzelfbetreft heb ik ernstige bezwaren in deze groep geperst te worden, daar



??? ik ronduit moet bekennen, omtrent de oorzaak nog geen oordeel tekunnen vellen en alleen talrijke mogelijkheden bij gelegenheid overdenk;die tezamen het beeld der verlamming geven. Endogene (erfelijke eriniet-erfelijke) en uitwendige invloeden â€” een zeer vaag complex dus â€”maar het lijkt mij beter ronduit onwetendheid op dit gebied te erkennendan vast te loopen in ?Š?Šnzijdigheid, die ons naar mijn meening op eendood spoor brengt. Vandaar dat ik mij meer thuis gevoel in de derde groep van Wagener,behoudens dan dat ik op den eersten zin weer zeggen moet, dat ik heter niet mee eens ben. Deze 3e groep luidt : ,,De verlamming is kunst-matig en onder natuurlijke omstandigheden over te brengen. Er zijnechter bepaalde voorwaarden voor het slagen daarvan noodig, nl. :endogene (leeftijd, ras, gevoeligheid, productie) en exogene (verpleging,voedering, enz.)." Wie deze â€žtheorie" goed bekijkt ziet direct, dat zijniets

positiefs zegt, want de zg. bepaalde voorwaarden waaronder hetoverbrengen mogelijk zou zijn, zijn zoo vaag (behoudens nog de veleonbekende ongenoemde), dat er van het â€žoverbrengen" der ziekteonder zulke voorwaarden niets overblijft. Voor de proeven van Wagener werden genomen 340 kuikens.Voorzoover ik het nacijferen kan (de volledige protocollen zijn natuur-lijk in een tijdschriftartikel niet allen op te nemen) kom ik op 111 WitLeghorn-kuikens en 214 boerenkippen-kuikens. De Wit Leghorn -kuikens kwamen van een fokkerij waar geen verlamming voorkwamen de raslooze boerenkuikens, die met kloeken gebroed waren, kwamenvan verschillende plaatsen. De helft der kuikens werd parenteraal besmet met materiaal vanzieke kippen, de andere helft niet. Alle kuikens werden door een oppasserverzorgd en minstens B maanden geobserveerd, een groot aantal zelfs15 maanden. Een groep W. L.-kuikens wcrcl geheel apart

gehouden(groep 1, 26 stuks), maar door denzelfden oppasser verzorgd. Doorhet gemis van protocollen kan ik de proefneming niet goed begrijpen.Op. pag. 557 zegt Wagener, dat deze kuikens gedurende den geheelenproeftijd als controles golden, doch op pag. 558 zegt hij, dat zij geenlast van kuikenziekten hadden (waaraan veel proefkuikens stierven)omdat zij pas op den leeftijd van 12 weken in de proeven opgenomenwerden. Dit is wel een kardinaal punt, want 1111 vraag ik mij af: waarwaren die kuikens dan de eerste 12 weken? Laten wij aannemen, datzij gedurende dien tijd vrij van â€žbesmetting" op de een of andereplaats waren. Later bleek, dat van deze kuikens 8 % aan verlammingstierf en 15 % aan latente verlamming leed ! Hoe kwamen zij daaraan,als wij met de â€žsmetstofgeloovigen" aannemen dat kuikens alleen ge-durende de eerste paar levensweken besmet kunnen worden ? Van deproefkuikens stierf 40% bij

sommige groepen aan opfok-ziekten (welke ?).Het geweldig hooge percentage doet aan een besmetting denken, maarwaarom sloeg deze besmetting dan niet op groep 1 over ? Zij warenelders, zegt Wagener, en leden dus niet aan de opfokziekten der



??? anderen. Maar dan zou ik kunnen concludeeren, dat deze kuikensden aanleg voor verlamming al onder de leden hadden bij hun geboorte,dus dat het oorsprong-materiaal niet betrouwbaar was en wat blijfter dan over van de waarde van de proeven op de andere kuikens vandezelfde herkomst genomen ? Zoo ziet men, dat ik voor mij zelf al directvastloop op schijnbare kleinigheden als ik mij even in deze proeventracht te verdiepen. Wagener nam deze kuikens in zijn proevenserie op om er zekervan te zijn, dat al zijn proefkuikens van een verlamming-vrij bedrijfstamden. Doordat 23 % dezer kuikens toch verlamming kregen, valtde zekerheid omtrent deze Wit Leghorn-kuikens dus geheel weg. Groep 2, bestaande uit 40 kuikens, werd parenteraal besmet. Hoestaat er niet bij ; er bleken er tenslotte 60 % aan verlamming te lijden.Maar â€” van deze groep stierf 40 % aan intercurrente ziekten (welke ?),dus 16 dieren en er bleven er dus maar 24 over

! Dat er zooveel aanintercurrente ziekten stierven vindt Wagener een bewijs dat hetweerstandsvermogen tegen ziekten door de verlamming sterk afneemt.Het kan best waar zijn, maar het kan ook een bewijs zijn dat dooi-de parenterale infectie op zich zelf, dus afgezien van verlammings-smetstof, deze geheele groep zoo\'n geweldigen duw kreeg, dat bijna dehelft stierf en dat de rest door onbekende factoren aan verlammingging lijden. Van groep 3, 45 kuikens, kreeg 33 % verlamming. Dit waren zg.contact-kuikens, die met de besmette van groep 2 samen liepen. Vandeze groep stierf echter weer 30 % aan intercurrente ziekten. Zoolangik nu niet weet welke deze intercurrente ziekten waren, kan ik weerredeneeren dat de kuikens er blijkbaar leelijk door verzwakt werden enhet dus geen wonder is dat er onder de rest verlamming ging heerschen. Wagener maakt bij de drie groepen onderscheid in klinische enlatente verlamming. Ik wil daar niet verder

op ingaan, als men eenmaalaanneemt dat een bepaalde concentratie van lymphocyten in zenuwenof andere organen pathologisch is en op verlamming wijst en kleinereconcentraties normaal zijn, dan maakt het mijns inziens niet veel ver-schil uit of de ziekte klinisch of alleen pathologisch-anatomisch zicht-baar is. Tenslotte komen wij dus voor het geval te staan dat bij deze WitLeghorn-kuikens (in te kleine groepjes van 40) van de onbesmettecontrole-kuikens 23 % verlamming krijgt, van de zg. besmette con-tacten 33 % en van de parenteraal besmette 60 %. Verder heerschteer in de twee besmette groepen enorme sterfte aan intercurrente ziekten,waardoor zij dus zeer verzwakt werden. De proeven bewijzen dus eigen-lijk absoluut niets, want dat men bij besmettingsproeven bv. pullorumin de eene groep 60 % sterfte krijgt en in de andere 30 %, komt her-haaldelijk voor. Eveneens met diphtherie en andere smetstoffen.Wagener neemt nu deze 27

% meer gevallen in groep 2 als het bewijsvoor een ,,smetstof" aan, mij zeggen deze 27 % totaal niets, nu de



??? controle-kuikens een dergelijk hoog percentage verlamming vertoondenen bijna gelijk stonden met de zg. contacten van groep 3. En zelfsals de controle-kuikens absoluut vrij gebleven waren en de twee anderegroepen deze percentages verlamming vertoond hadden, ware ik nietovertuigd geweest. Ten eerste al niet omdat het heelemaal geen controle-kuikens waren. Ik heb al herhaaldelijk op die fout bij overeenkomstigeproeven gewezen. Het gaat niet op om totaal verschillende dieren metelkaar te vergelijken in dit opzicht. Meer dan een derde der proef-kuikens stierf om te beginnen aan intercurrente ziekten, van de controle-kuikens geen een. Verder is een der meest noodige controleproevenbij zulk werk om een groep kuikens op dezelfde manier als de andereparenteraal te besmetten met materiaal van kerngezonde kippen.Dalling heeft dergelijke proeven indertijd verricht en kreeg onder dealdus ingespoten kuikens ook verlamming. Hier

kregen de contr?´le-kuikens al zonder de mishandeling verlamming. Op het feit dat de groepen kuikens veel te klein waren, heb ik algewezen in de inleiding. Ik kan best begrijpen, dat men liever proevendoet op kleine groepjes dan heelemaal niet. Verder dat men, zooalsvrijwel alle onderzoekers, zou ik haast zeggen, niet over voldoendemiddelen, personeel, isolatie-vermogen, enz. enz. beschikt om de proe-ven goed te laten verloopen, dat er dus groote sterfte komt aan inter-currente ziekten, kortom dat men de proeven lang niet zoo kan nemenals men zelf graag zou willen, maar daarom is de draad van mijngeheele betoog, dat men dan ook uiterst voorzichtig moet zijn met hetnemen van conclusies en dat men zeer zeker dergelijke conclusies(in referaat-vorm) nooit moet accepteeren zonder de proeven waaropzij berusten zeer kritisch bestudeerd te hebben. Wagener heeft nu ook nog een serie proeven genomen met boeren-kippen. Hieronder

braken ook intercurrente ziekten uit, waaraan70â€”93 % stierf. Van de parenteraal besmette kreeg nu geen enkeldier verlamming. Bij de andere groepen traden alleen latente gevallenop. Wagener zegt zelf dat het mogelijk is dat de smetstof, die bij dezeproeven gebruikt is, te oud was. Op deze proeven op kuikens van onbe-kende herkomst zou ook alweer zeer veel te zeggen zijn ; ik acht datniet noodig na de gegeven opmerkingen en wil volstaan met het boven-staande, om daardoor te verklaren dat deze proeven mij totaal niethet bewijs geleverd hebben van een overbrengbaar agens. Ik besprak de verschillende kwesties en proeven van de laatste jarenin Cleveland o.a. ook met Prof. Beller uit Giessen en moet het nogsteeds eens zijn met hem toen hij daar verklaarde : De oorzaak dei-verlamming is nog onbekend. De meeste proeven inzake transmissieder ziekte hebben in ?Š?Šn of meer opzichten onjuistheden gehad. Hetis daarom noodig

dat een groep specialisten met elkaar overleg pleegten een nauwkeurig schema voor proeven opstelt, die dan uitgevoerdzouden moeten worden als de middelen ervoor aanwezig zouden zijn !



??? ENKELE CHIRURGISCHE INGREPEN BIJ HET VARKEN door W. THIE. Op chirurgisch gebied hebben wij bij het varken hoofdzakelijk temaken met castratie en haar eventueele gevolgen, met herniae encryptorchiden. Vooral de beide laatste vragen steeds meer de aandachtvan den dierenarts. In mijn eerste praktijkjaren werden ze mij slechtsbij hooge uitzondering ter behandeling aangeboden, tegenwoordigzie ik ze a. h. w. dagelijks. Eenerzijds werd vroeger een behandelingvan herniae en cryptorchiden achterwege gelaten, bij herniae trachttemen met vloeibaar voedsel een slachtbaar varken te krijgen, cryptorchidebiggen werden als normaal verhandeld, anderzijds werden herniaemet meer of minder gunstig resultaat behandeld door empiristen.Door het merken der biggen is het verhandelen der cryptorchidenthans onmogelijk geworden, omdat nu steeds de oorspronkelijke eigenaaris op te sporen. Incarceratie bij breuken, ondanks vloeibaar

voedsel,met letaal verloop, komen nogal vaak voor. De gewone castratie van de big is zoo eenvoudig, dat deze i. d. r.door den eigenaar wordt verricht. Alleen voor de castratie van oudebeeren wordt de hulp van den dierenarts gevraagd. Deze castratieverricht ik steeds met de emasculateur. In den strijd tegen de empirie op dit gebied heeft ons in hooge matede chloral-hydraat narcose geholpen. Zeer terecht spreekt coll. Schrei -nemakers van een ideale narcose. Een breukoperatie zonder narcose is inderdaad een dierenmishan-deling, terwijl bovendien de resultaten van een breukopcratie ondernarcose gunstiger zijn dan zonder deze, vooral als men te doen heeftmet een eenigszins gecompliceerd geval, zooals b.v. een inguinaalbreukvan een castraat ; vooral als hier de intestini vergroeid zijn met detunica vag. comm., zoodat deze moet worden geopend om de vergroei-ingen op te heffen. Bij het opereeren onder narcose ziet men hiervan

onmiddellijk degroote voordeelen : ie. geen moeilijkheden meer bij het fixeeren van den pati??nt,2e. een zeer gemakkelijk reponeeren der intestini, doordat hethinderlijke persen der dieren geheel is opgeheven. Dit laatste is vooral van belang bij castraten, bij welke de tunicavag. comm. geopend moet worden om adhaesies van darmen met tun.vag. comm. op te heffen en bij cryptorchiden. Van de 5 % chloralhydraat oplossing wordt per kg lichaamsgewicht6 cc intraperitoneaal ge??nfundeerd door middel van slang en trechter.De canule wordt ingestoken tusschen de achterbeenen, even naastde mediaanlijn. Beneden 6 cc moet men niet gaan, men krijgt danonvoldoend? effect. Narcose treedt snel in en duurt uren. De chloral-



??? hydraat oplossing moet op lichaamstemperatuur zijn, de big wordteven aan zijn achterbeenen opgetild tijdens de infusie. Het gewichtmoet door weging worden bepaald, niet door schatting. Ik gebruik hiervoor een unster. In een meelzak wordt hieraan de biggewogen. Voor de operatie laat ik de dieren 24 uur vasten. Onaange-name gevolgen der narcose zag ik slechts zelden: een enkelen keer zagik narcosedood optreden en wel bij achterlijke biggen, slechte groeiers,bij welke vooral een abnormale huidkleur (gele verkleuring) aanwezigwas. Ook bij anaemische biggen moet men met de narcose voor-zichtig zijn. De verschillende herniae kunnen we onderscheiden in : ie. de h. scrotalis. De operatie geschiedt op een leeftijd van i 3 a 4weken. Hoewel zeer kleine biggen door een helper op zijn knie??n kunnenworden gefixeerd is na toepassing van de narcose rugligging op eentafeltje het meest aangewezen. Het operatieveld wordt

gedesinfecteerd,b.v. met een 2 % Citopogeen oplossing. De testikel wordt gefixeerd,huid en tunica dartos worden gekliefd tot op de tunica vag. comm.Deze wordt daarna los gepraepareerd, hoofdzakelijk met den top vanden wijsvinger, tot aan den uitwendigen liesring. De incisies moeten zoover mogelijk naar voren, d.w.z. zoo dicht mogelijk bij den liesring,worden aangebracht. De losgeprepareerde tun. vag. comm. wordt eenpaar keer getordeerd om eventueel aanwezige intestini volledig in debuikholte terug te dringen. Het afbinden, zoo dicht mogelijk bij denuitwendigen liesring om recidieve te voorkomen, geschiedt daarnamet een zware zijden ligatuur ; ^ 1 cm hier beneden wordt testikelmet zaadstreng, omgeven door tun. vag. comm. afgeknipt. De wond-opening wordt daarna volgegoten met een 25 % valvanol of citopogeenolie-solutie. Is de breuk eenzijdig, dan wordt toch aan beide zijden de tun. vag.comm. afgebonden, omdat anders nog al eens

later aan de gezondezijde weer een breuk ontstaat. I. d. r. komt bij dezelfde toom biggen slechts een enkel geval vanbreuk voor. Soms echter zijn meerdere, soms alle beertjes in een toommet een breuk behept; hier speelt ongetwijfeld een erfelijke factor eenrol. Volgens M??ller-Frick is de hernia scrot. i.d. r. erfelijk. Dit lijktmij in het algemeen niet juist : de meeste breuken zijn toevallig. VolgensKiNsley (Swine Practice) is de hernia scrot. in 90 % der gevallen aan-geboren. De hernia scrotalis is bijna steeds linkszijdig, rechtszijdig en bila-teraal zijn uitzonderingen. Is ze bilateraal, dan is toch in den regel delinkszijdige het grootst en het is zeer eigenaardig, dat men deze rechts-zijdige en bilaterale herniae hoofdzakelijk ziet in toornen, waar meerderegevallen van breuken, waar dus een erfelijke factor aanwezig geachtmag worden, voorkomen. In dergelijke toornen ziet men de breukzoowel links- als rechtszijdig of bilateraal. De prognose van de operatie is

gunstig: een enkelen keer treedt



??? recidieve op of er vormt zich een absces. Nabehandeling heeft nietplaats. De hemia scrot. kan gecompliceerd zijn door een ontsteking vanden testikel, deze is dan zeer vergroot. Bij insnijding van huid entunica dartos blijkt dan het omgevende weefsel sterk ontstoken te zijn.Vaak blijkt dan, dat de darmen niet te reponeeren zijn : ze zijn ver-groeid met den testikel. Het los prepareeren van tun. vag. comm.gaat hier moeilijker, terwijl de tun. vag. comm. moet worden inge-sneden om de darmen van den testikel en tun. vag. comm. los te prepa-reeren. De darmen kunnen in zoo\'n geval sterk oedemateus zijn. Tochblijft ook hier de prognose na repositie nog vrij gunstig. Soms blijktin den darm op de plaats van de vergroeiing met testikel of tunica vag.comm. een penetreerende ulcus te bestaan. Deze moet natuurlijkworden gehecht, waarna de darmen kunnen worden gereponeerd. Wat nog het links, rechts of bilateraal voorkomen der breuk betreftvond

Tapken (Praxis des Tierarztes) in 86 gevallen 71 links â€” 5 rechtsâ€”f 10 bilateraal. Bij 100 geopereerden vond ik : 18 rechts, 74 links en8 bilateraal. 2e. de hernia inguinalis bij castraten. Bij het niet hoog genoeg aanleggen der ligatuur kan een herniascrot. na de operatie blijven voortbestaan als hernia inguinalis. Vaakis ze echter bij castratie niet aanwezig en ontstaat ze pas later. Derge-lijke biggen komen in den regel onder behandeling op een leeftijd van8â€”10 weken. Hier kunnen zich allerlei complicaties voordoen : vaak blijken bijde operatie de darmen vergroeid te zijn met de tun. vag. comm., zoodal:deze moet worden geopend om de darmen los te prepareeren en tereponeeren. Vaak verkeeren deze in sterk oedemateuzen toestand,zoodanig dat men zich afvraagt hoe nog een gunstige afloop der operatiemogelijk is. Toch is hier de prognose ook nog vrij gunstig. Een enkelekeer zag ik na een paar dagen tetanus optreden, soms

plotselingendood, soms een peritonitis met letaal verloop. Narcose is hier absoluut noodzakelijk, omdat ie. het afdoende fixeeren van een big van Â? \'O weken moeilijk-heden geeft. 2e. het persen tijdens de operatie absoluut opgeheven moet worden,anders is een goed afbinden van den breukzak onmogelijk, vooralindien het noodzakelijk is den breukzak te openen om de darmenlos te prepareeren. Ook het reponeeren der darmen geeft zonder nar-cose moeilijkheden ; 3e. het verrichten van een dergelijke ingrijpende operaties eendierenmishandeling zou zijn. Na grondige desinfectie der operatieplaats worden huid en tun.dartos ingesneden. Men maakt een lange snede ; tunica vag. comm.wordt daarna los geprepareerd. Hier kunnen zeer innige adhaesiesbestaan, vooral op de castratieplaats, waar ook nogal eens een absces



??? aanwezig is. Met schaar en vinger gelukt het om de tun. vag. comm.tot aan den uitwendigen liesring vrij te leggen. Hierop volgt repositie derintestini. Gaat dit niet doordat ze met de tun. vag. comm. vergroeidzijn, dan wordt deze geopend. De vergroeiing kan zeer verschillendzijn ; soms op een enkel plekje, soms over een groote uitgestrektheid.Vooral met den vinger, desnoods voorzichtig met de schaar, wordende adhaesies opgeheven, waarna repositie gemakkelijk volgt. Soms bestaat er in den darmwand na het los prepareeren eenpenetreerende ulcus. Deze wordt natuurlijk gehecht. De breukzakwordt daarna bij den liesring afgebonden. De huidwond wordt gedeel-telijk gehecht, de wond volgegoten met een 20 % valvanol of citopogeenolie solutie. De vergroeiing van ingewanden met tunica vag. comm. kan zoouitgestrekt zijn, dat bij het los prepareeren de geheele tun. vag. comm.verloren gaat. Een afbinden is dan onmogelijk, in zoo\'n

geval moetde uitwendige liesring gehecht worden. Soms ook is de tun. vag. comm.zeer dun en geleiachtig en scheurt spoedig. Ook in zoo\'11 geval is hech-ting van den uitwendigen liesring noodzakelijk. De breuk bij castraten komt ook weer het meest links voor, in 30gevallen vond ik hem 20 keer links, 7 keer rechts en 3 keer bilateraal. 3e. hernia ventralis â€” zoowel voorkomende bij beertjes als bij zeug-jes, hetzij meer lateraal, hetzij meer naar de mediaanlijn, meer naarvoren of meer naar achteren gelegen. Een of ander trauma b.v. trap van de zeug zal hier wel vaak de oor-zaak zijn. De inwendige breukzak moet hier weer worden vrijgelegd.De breukpoort is hier i. d. r. zeer ruim, de basis van den breukzak der-halve zeer breed, zoodat afbinding vaak onmogelijk is ; de breukzakwordt dan geheel weggeknipt en de breukpoort met enkele suturaegehecht. Daarna volgt gedeeltelijke hechting der huid. Vergroeiingender intestini met den

inwendigen breukzak komen hier ook vaak voor. De hernia ventralis komt meer voor bij zeugjes dan bij beertjes eni. d. r. meer linkszijdig. 4e. de hernia inguinalis bij zeugjes. Ook deze komt bijna steeds links voor. Na het losprepareeren van den inwendigen breukzak wordt dezeweer zoo hoog mogelijk afgebonden. 5e. hernia umbilicalis. Deze zie ik zeer zelden. Na losprepareeren van den inwendigenbreukzak heb ik deze afgebonden, indien de basis van den breukzakhiervoor geschikt was. Bij groote breukpoort heb ik den geheeleninwendigen breukzak weggeknipt en daarna de breukpoort gehecht.Hier treedt echter nog wel eens recidive op. Meerdere collegae bevelen de behandeling met een sterk zuur aanen raden de radikaal operatie af. Ook ik heb deze zuurbehandelingwel toegepast, echter ook vaak zonder succes. Moussu (Les maladiesdu porc) raadt de radikaaloperatie aan.



??? â€” i74 â€” Een chirurgisch ingrijpen kan verder noodzakelijk zijn bij : ie. Fistelvorming op de castratieplaats. Symptomen : op de castratieplaats ziet men eenigen tijd na decastratie een harde zwelling van ei- tot vuistgrootte met in het centrumeen opening, waaruit bij druk eenige etter komt. Er aan ten grondslagliggen necrotische deelen der tunica vag. comrn. eventueel van defuniculus. De behandeling bestaat in totaal exstirpatie van het gezwel.Na een ruime lengtesnede over de geheele tumor worden huid -(-tunica dartos los geprepareerd van de tun. vag. comm., totdat menkomt op de gezonde tunica vag. comm. De tumor blijkt dan te bestaanuit een ontstoken tunica vag. comm. en zaadstreng, met in het centrumnecrotisch weefsel. Het los prepareeren kan nogal eens moeilijkhedengeven, doordat er zeer innige adhaesies bestaan. Met een arteriepincet wordt de gezonde tunica vag. comm. daneenigen tijd gefixeerd en een

paar cm daar beneden het geheele gezwelafgeknipt. Na desinfectie met tinct. jodii wordt de operatie beslotenmet hechting van de wond. De operatie geschiedt onder narcose. Hetaanbrengen van een ligatuur om de tunica vag. comm. is minderwenschelijk, omdat dan nog wel eens weer abscesvorming optreedt.Een specifieke oorzaak van de fistel als actinomycose of botryomycose,zooals vermeld door Moussu (Maladies du Porc) en Kinsley (SwinePract.) heb ik nooit gevonden. 2e. Abscessen op de castratieplaats, welke bij uitwendige palpatieveel kunnen gelijken op testikels. Na opening ontlast zich een dikkekazige etter. Dikke absces\\vanden worden zooveel mogelijk wegge-knipt. Na desinfectie met tinct. jodii treedt spoedig herstel in. 3e. Cryptorchismus. Cryptorchismus komt unilateraal en bilateraal voor, het meestunilateraal en wel links frequenter dan rechts. Van de door mij geopereerde 240 gevallen was de verhouding

alsvolgt : links 108, rechts 87 en 45 bilateraal. Ook volgens M??ller-Frick komt linkszijdig cryptorchismus hetmeest voor. Deze biggen worden i. d. r. geopereerd op een leeftijd van4â€”8 weken, hoewel ook veel oudere nog wel in behandeling komen. Na narcose, scheren en desinfectie van de flank wordt aan de zijde,waar zich nog de testikel moet bevinden, de flanksnede (in het middentusschen laatste rib en dij) gemaakt. Na splijting van huid en spierlagen(van zoodanige lengte, dat ^ 2 vingers kunnen passeeren bij groo-tere varkens grooter, zoodat de heele hand kan passeeren), wordt hetperitoneum met pincet of vingers iets naar buiten in de wond getrokkenen iets ingesneden, om daarna met de vingers te worden verwijd. Metbeide vingers wordt daarna de buikholte afgetast. I. d. r. is de testikelgemakkelijk te vinden : deze is meestal gelegen iets achter de gemaakteflanksnede. De testikel wordt naar buiten gehaald, de

funiculus metarterieklem eenigen tijd gefixeerd om bloedingen te voorkomen na hetafknippen van den testikel. Bij groote varkens kan ook de emasculateur



??? worden gebruikt. Na hechting der huidwond en desinfectie met tinct.jodii is de operatie voltooid. Ook bij 2-zijdige cryptorchismus is het bijna steeds mogelijk beidetestikels vanuit dezelfde zijde te verwijderen. Gelukt dit niet, dan moetde flanksnede aan de andere zijde worden toegepast. I. d. r. is de cryptorchide testikel kleiner en slapper van consistentiedan de normale. Dit verschil valt vooral op bij grootere varkens. Zoowoog bij een varken van 50 kg de cryptorchide testikel 30 gram en denormale testikel 220 gram. I. d. r. is in dezelfde toom slechts ?Š?Šn geval van cryptorchismusaanwezig, soms echter is een erfelijke factor aanwezig en zijn somsmeerdere, soms alle beertjes cryptorchide. Volgens Tapken speelterfelijkheid een groote rol. In het algemeen lijkt mij dit niet juist. De prognose van de operatie is zeer gunstig. Alleen bij achterlijkebiggen met b.v. gele huidverkleuring ziet men nog wel eens sterfge-vallen. Soms vindt

men de 2 testikels over de geheele lengte met elkaarvergroeid, terwijl de zaadstrengen nog beide gescheiden aanwezig zijn.Soms vindt men een testikel en een uterus. 4e. Penetreerende buikwonden bij biggen door een trap der zeug,gepaard met een prolapsus der intestini, komen ook nog al eens voor.Door stuwing der ingewanden moet, om repositie te verkrijgen, debuikwond in den regel vergroot worden. Narcose is noodzakelijk(6 cc van een 5 % Chloralhydraatopl. bij pasgeboren biggen) om hetpersen tegen te gaan. I)e darmen worden gereinigd met gekookt wateren gereponeerd, de wond daarna gehecht. Ook penetreerende borst-wandwonden, waarbij de longen geheel zichtbaar zijn geworden,komen nogal eens voor. In het algemeen is de prognose bij tijdig ingrijpen, waarbij dus eenprol. intestini niet te lang heeft bestaan, nog vrij gunstig. 5e. Atresia anii en recti. Is alleen de anus afwezig, hetgeen blijkt door een sterke

uitpuilingdoor de opgehoopte faeces in het rectum, dan kan een behoorlijketoestand worden verkregen door het aanbrengen op de uitpuiling vaneen kruissnede, waardoor de faeces kunnen worden ontlast. Wel treedtnogal eens weer vergroeiing op, zoodat weer moet worden ingegrepen. Bestaat er op de plaats, waar de anus moet zijn, geen uitpuiling,dan is er in den regel ook geen rectum aanwezig. De prognose is in zoo\'ngeval ongunstig. Dergelijke biggen kunnen echter soms enkele wekenlang leven, zonder dat ziekteverschijnselen optreden. Op den duurherkent men dergelijke lijders aan sterk opgezette buikjes. Bij verbindingvan het rectum met de vagina, waarbij de faeces ontlast worden doorde vagina, kan het dier soms voldoende groeien. 6e. Othaematomen, ontstaan door onderling bijten der biggen,moeten vroegtijdig geopend worden. Bij langdurig bestaan ontstaater een zeer verdikt en verhard oor, waardoor de groei

der dieren insterke mate kan worden belemmerd. LXVII



??? EEN TOXISCHE HAEMOGLOBINAEMIE ENHAEMOGLOBINURIE BIJ HET RUND IN DRENTHE. Autoreferaat door Dr. G. GEERTSEMA. Rood urineeren wordt in Drenthe en ook wel in sommige anderestreken â€žwee" genoemd. â€žWee" is dus een verzamelnaam voor ver-schillende ziekten als piroplasmose, paroxysmale haemoglobinaemie,enz. Toen ik in 1930 in Borger kwam, kreeg ik al spoedig te maken methet roodwateren van het vee in de weide, zooals dat in deze strekenzooveel voorkomt, doch dat mij toen alleen bekend was van een publi-catie van mijn voorganger in Borger, collega Jonker in het T. v. D.Toch was de ziekte al wel langer bij de dierenartsen bekend. We kunnenons er over verwonderen, dat v????r 1926 in geen enkel geschrift overdeze ziekte wordt gerept. In het â€žVerslag van het VeeartsenijkundigStaatstoezicht aan den Minister" van dat jaar lezen wij er voor heteerst over uit de Afdeeling Groningen-

â€”Drenthe. Vooral Luitjenste Roden schijnt het veel te zien. Daarna maakten de â€žVerslagen" elkjaar melding van de ziekte. De oorzaak van dit langdurige stilzwijgenmoet gezocht worden in het feit, dat vroeger van gezaghebbende zijdein woord en geschrift steeds met groote stelligheid was verkondigd,dat men bloedwateren identiek mocht beschouwen met piroplasmose. De omstandigheden, waaronder de ziekte voorkomt. Om mij gegevens te verschaffen over de omstandigheden, waaronderde ziekte optreedt, enz. richtte ik mij mondeling tot de boeren met een28-tal vragen. Van de 550 ge??nterviewde boeren, bleken niet minderdan 166, dus ruim 30 % met de â€žwee" te maken te hebben. Hetvoorkomen van de ziekte beperkt zich tot het moerasveen, dat zichheeft gevormd in de dalen van beekjes. Gedurende de laatste jarenvindt een geleidelijke uitbreiding plaats. De ziekte komt op meerweiden voor. (Het gaat meer het land in

vanaf den stroom, zooals deboeren het uitdrukten). Ook komt de ziekte gedurende een grootergedeelte van de weideperiode voor en ze neemt spoediger een ernstigerkarakter aan dan vroeger. Het meest en het ergst zien wij de â€žwee" midden in den zomer.Als de dieren vanaf het voorjaar steeds in dezelfde weide blijven kanhet gebeuren, dat zij heelemaal geen roode urine krijgen, terwijl zijerg â€žwee" krijgen, nadat dit verblijf eenigen tijd onderbroken is geweestdoor een verblijf op een gezonde weide. Op sommige perceelen komt de ziekte gedurende den geheelenweidetijd voor, telkens 5 tot 14 dagen nadat de dieren er gekomenzijn ; op andere duurt het in den regel langer en treedt de ziekte somsin het geheel niet op.



??? Als de weide voor een gedeelte uit zand bestaat, is het land in denregel vrij van de â€žwee". Zoo kan het gebeuren, dat van 2 naast elkaargelegen weiden het eene erg ziek is en het andere gezond. Er bleek geen verband te bestaan tusschen het voorkomen van deziekte en de aanwezigheid van ijzeroer in den bodem, evenmin tusschenhet voorkomen van likzucht en het roodwateren. In verschillende weiden is de ziekte gaan optreden, nadat zij vooreen intensiever gebruik geschikt waren gemaakt. Dit geschiedde inder-tijd door verbetering van de afwatering, door verwijdering van hetstruikgewas, enz. Ook bleek uit de vraaggesprekken duidelijk, dat de crisis in het landybouwbedrijf via de bemesting het meerdere optreden van de ziekteheeft bevorderd. Van 25 weiden, waarop in de laatste 10 jaar de ziektewas gaan optreden, ging ik de bemesting na. In deze periode was dekali- en fosforzuurbemesting meer dan de helft gedaald.

Daarentegenwas de stikstofbemesting met een derde verhoogd. Door deze ver-anderde bemesting, in ongunstigen zin, veranderde alleen de kwaliteitvan de flora. De opbrengst bleef door de stikstof op peil. Hiermee in overeenstemming is ook de ervaring, dat wij de â€žwee"het meest zien in perioden, dat het gras snel groeit. De aanwezigheidvan veel slap gras schijnt het optreden der ziekte te bevorderen. De vatbaarheid. Jongvee en droge koeien zijn minder vatbaar dan melkvee. Naarmatede drachtigheid ten einde loopt neemt dc vatbaarheid weer toe. Koeien, die voor het eerst op de zieke weiden komen, krijgen deziekte niet erger, doch ook niet minder dan dieren, die er reeds vakergeweid hebben. De verschijnselen en het verloop. Het eerste verschijnsel is de roode urine. Bijna gelijktijdig zien wijook diarrhee en worden de dieren dor in het haar. Na enkele dagenvermindert de melkgift. Om erger te voorkomen zijn de koeien danvaak

al naar een andere weide gebracht. Een dag of 5 later schijnenzij volkomen hersteld. Als de eigenaren de ziekte kennen, kunnen zijsteeds tijdig ingrijpen en daardoor blijft de mortaliteit gering. Blijven zij langer op de zieke perceelen, dan wordt de urine koffie-kleurig tot zwart. De dieren worden suf, krijgen een vastliggende huiden bleeke, vuilgele slijmvliezen. De eetlust verdwijnt. Ze vertooneneen slappen, min of meer atactischen gang. De streek, waar de ziekte voorkomt. Uit een rondschrijven aan Nederlandsche collega\'s bleek, dat alleenDrenthe en de aangrenzende deelen van Groningen en Friesland,waar analoge bodemformaties gevonden worden, met de ziekte temaken hebben. Hoewel in Hannover en Oldenburg streken zijn, die geologisch zeerveel overeenkomst met Drenthe hebben, heb ik bij grondige informatiesniets van het voorkomen van â€žwee" in Noord-Duitschland kunnen



??? ontdekken. Ook in Belgi?? en Engeland is deze weideziekte niet hekend.HET KLINISCH ONDERZOEK. Hiervoor heb ik 2 koppels koeien eenigen tijd geregeld, d.w.z. bijnaalle dagen volledig onderzocht, waarbij vanzelfsprekend bloed- en urine-onderzoek hoofdzaak was. Voor het bloedonderzoek werd bloed opgevangen in fleschjes van100 cc, die i gram Natriumoxalaat in poedervorm bevatten, om stollingte voorkomen. Het onderzoek werd daarna geheel in het thuis ge??m-proviseerde laboratorium verricht. Het bleek, dat de bepalingen metdeze methode voldoende nauwkeurig waren. Het onderzoek op haemolyse was voor mijn onderzoek van hetgrootste belang. Het is voldoende bekend, welk een verwarring enonzekerheid er in de Diergeneeskunde nog heerscht over de wijze,waarop in het verloop van verschillende ziekten haemoglobinaemie??nen (of) haemoglobinurie??n tot stand komen.*) Bovendien wordt na deonderzoekingen

van PoNfick van omstreeks 1883 nog altijd aange-nomen, dat i /60 van het haemoglobine vrij moet circuleeren, voorhet door de nieren wordt uitgescheiden. Om te voorkomen, dat mijnonderzoekingen de verwarring op dit terrein nog zouden vergrooten,had ik betere methoden van onderzoek noodig, dan de meeste onder-zoekers voordien gebruikten, ie. om een haemoglobinaemie reeds in een uiterst vroeg stadiumte onderkennen, 2e. om een indruk te krijgen van de hoeveelheid vrij circuleerendhaemoglobine. Een goede methode hiervoor is die, waarbij de hoeveelheid haemo-globine berekend wordt uit de colorimetrisch vastgestelde hoeveelheidijzer. Voor mijn doel eenvoudiger en even doelmatig was de bepalingmet de z.g. Benzidinereactie, zooals deze verbeterd is door Wu enlater nog door BiNg. 1) Het plasma werd verkregen door het oxalaatbloed 2 keer te centri-fugeeren met een toerental van ruim 3000 per minuut en daarna

telkenseen gedeelte der bovenstaande vloeistof af te pipeteeren. Daarna werdbepaald bij welke verdunning de verbeterde benzidinereactie nog juistpositief was. Deze juist aantoonbare hoeveelheid haemoglobine noemdeik een eenheid Wu. In aldus verkregen plasma van normale dierenwerden hoogstens 5 eenheden Wu gevonden. Bleek het plasma dusmeer dan 5 eenheden Wu te bevatten, dan mocht dus worden gecon-cludeerd tot het bestaan van een haemolytischen toestand. Voor de bepaling van haemoglobine in de urine werd dezelfdemethode gebruikt.



??? Door eiken dag opnieuw gelijktijdig bloed en urine aj te nemen, kon ik meer-malen een beginnende haemolyse vaststellen, terwijl de urine nog geen afwijkingenvertoonde. Nooit werd eerder haemoglobinurie waargenomen dan haemoglobinaemie.Ook werden in de urine geen erythrocyten gevonden. Het spectroscopisch plasma- en urineonderzoek zijn niet scherpgenoeg om daarmee de haemoglobinaemie, resp. de haemoglobinuriein een zeer vroeg stadium te ontdekken. Het spectroscoop werd daaromalleen gebruikt voor het kwalitatief onderzoek van de bloedkleurstof.De vrij circuleerende kleurstof toonde de absorbtiestreep, die specifiekis voor haemoglobine, terwijl de roode kleur van de urine eveneensvan haemoglobine afkomstig bleek te zijn. Van deze uitgescheidenhaemoglobine was dikwijls een gedeelte reeds overgegaan in methaemo-globine. Hierdoor staat dui vast, dat wij te doen hebben met een haemoglobinurie,

diehel gevolg is van een haemoglobinaemie. De haemoglobinaemie is dus primair. Vele lichte ziektegevallen worden door leeken niet opgemerkt enzijn alleen door bloed- en urineonderzoek op te sporen. De verschijn-selen, die in meer ernstige gevallen worden gezien, als dorre beharing,sopor, hooge temperatuur, anaemie en icterus moeten geheel beschouwdworden als een gevolg, respectievelijk een reactie op de haemolyse. Tot het begin van de haemolyse merkt men met het gebruikelijkebloedonderzoek aan niets, dat er ziekte op komst is. Integendeel : hetroode bloedbeeld bevindt zich op de zieke perceelen vaak nog in herstelvan de anaemie, die het dier bij een vorig verblijf op dit perceel hadgekregen. Brinkman en van Dam hebben een methode aangegeven, waardoorwij een beginnende bloedbeschadiging, die in een verder stadium tothaemolyse voert, kunnen aantoonen. 1) Deze methode is tot nu toe bijde studie van

haemoglobinaemie??n geheel verwaarloosd, vermoedelijkomdat men haar bestaan niet kende. Toch kan zij ons waardevollegegevens verschaffen. Ze berust op het ontstaan van doornappelvormender roode bloedcellen in het natiefpreparaat. Techniek. Na het centrifugeeren van oxalaatbloed wordt plasma afgepipeteerd.Daarna wordt achtereenvolgens in een mengpipet zooveel bloed-lichaampjessuspensie en plasma opgezogen, dat een ongeveer 10 %suspensie ontstaat. Daarna wordt voorzichtig gemengd en een druppelbekeken, bijvoorbeeld in het bloedtelapparaat. Men dient hiermee tewachten, totdat de cellen zijn bezonken en alleen nog de beweging vanBrown vertoonen. De eenige vreemde invloed is dan dus, behalvede lagere temperatuur, de aanraking van de bloedlichaampjes methet glas. In het preparaat zien wij de doornappels ontstaan, zoodrade cellen in aanraking komen met het glas. In de vloeistof hebben zij



??? nog hun normalen biconcaven vorm. In normaal bloed zien wij danhoogstens 20 % doornappelvormige cellen. Bij bezichtiging van de bloedlichaampjes volgens deze methodezien wij na enkele dagen op de zieke weide reeds een sterk verhoogdpercentage beschadigde cellen. Na 2 dagen 35 %. De haemolyse kandan nog wel een week op zich laten wachten. Reeds voor het ontstaanvan haemolyse is dit aantal gestegen tot 90 %. Zie microfoto\'s. Dez.e versterkte doornappelvorming mogen wij beschouwen als een beginnendebloedlichaampjesbeschadiging. De eigenlijke haemolyse begint pas zeer kort voordat de haemoglobinedoor de nieren wordt uitgescheiden. Uit bijgaande curve zien wij hoepas bij d, d.w.z. vlak voor de haemoglobinurie de in het plasma aan-toonbare hoeveelheid haemoglobine stijgt. Bij d treedt dus haemolyseop. De kromme, die het aantal beschadigde cellen aangeeft, stijgtechter geleidelijk vanaf den dag, dat de

dieren in de zieke wei komen. JUO 100%EWu besch.c 112 80% <94 60% 56 40% 28 20%EWu. besch.c. / / \\ \\ /// / / // / \\\\\\ \\\\ \\ \\ \\\\ \\ / // // / \\ \\\\ ^\\ \\ / / / / / / \\ \\ \\ \\ \\ / / 1 \\ \\ F komst op 2 dagen 5 dagen 9 dagen haemoglo- zieke wei binurie



??? Vaak vond ik de concentratie van de haemoglobine in de urinegrooter dan in het plasma. De nieren zijn dus in staat de haemoglobinete concentreeren. De haemoglobine bleek reeds te worden uitgescheiden, terwijler belangrijk minder dan 1/625 van de totaal hoeveelheid haemoglobine vrij inhet plasma aanwezig was. De drempelwaarde is dus belangrijk lager dan tot nutoe werd aangenomen. Tijdens het herstel op een gezonde weide stijgt de kleurindex. Hethaemoglobinegehalte herstelt zich dus sneller dan het aantal erythro-cy ten. Bij alle proeven en bepalingen (ook die van de bloedbeschadigingvolgens Brinkman) gedroeg het plasma zich tot aan het tijdstip, dat hetvrij haemoglobine ging bevatten, steeds als normaal plasma. Het afwij-kende gedrag van de roode bloedcellen van de dieren, zoodra zij opde zieke wei zijn, moeten wij daarom geheel toeschrijven aan veran-deringen aan de bloedcellen zelf. Pathologische anatomie.

Macroscopisch bleken alle organen te donker, eenigszins gezwollenen te week. Uit deze bevindingen en het inicro-organisch onderzoek blijkt, dateen schadelijke stof heeft ingewerkt, die aanleiding gaf tot een ernstigebeschadiging van het nierepitheel en een gedissemineerde eenvoudigenecrose van de lever. Bovendien is een ernstige alteratie van het bloedontstaan, als gevolg waarvan wij in de nier konden waarnemen hetdoorlaten van een bloedkleurstofhoudend eiwit van de glorneruli uitnaar de urinewegen, dat verder in het beloop van de tubuli was tevervolgen. AETIOLOGIE. Aetiologisch dacht ik in de eerste plaats aan het opgenomen voedsel,omdat wij de ziekte steeds op dezelfde weiden zien. Het drinkwateris als oorzaak uit te sluiten, omdat de koeien op naast elkaar gelegenweiden wel uit dezelfde sloot drinken, terwijl zij op het eene perceelerg ziek worden en op het ander gezond blijven. Bovendien werd be-wezen, dat zij

evengoed ziek worden als hun in plaats van slootwaterpompwater van zandgrond wordt verstrekt, terwijl hun door een af-rastering wordt verhinderd bij de slooten te komen. Ook is er een proef ingesteld met hel voeren van gras uit een erg zieke wei opstal. Na 3 weken hadden beide proef koeien haemoglobinurie. Hiermee was hetdus een uitgemaakte zaak, dat de oorzaak in het eten van de iceidevegetatie zit. 4 dieren in den winter uitsluitend met hooi van een zieke wei gevoerdverdroegen dit uitstekend. Na een maand waren geen veranderingenmerkbaar. Hypotonie als oorzaak. Wij weten, dat in het reageerbuisje een hypotonische vloeistofhaemolyse kan doen ontstaan. Bij de paroxysmale haemoglobinuriewordt ook de snelle resorbtie van groote hoeveelheden water in de



??? vaten van de intestini wel als oorzaak der haemolyse beschouwd. Daar-voor moeten wij dan aannemen, dat locaal in deze vaten een zoodanigehypotonie ontstaat, dat de bloedlichaampjes hun haemoglobine los-laten. In de weide nemen de dieren niet ineens zulke groote hoeveelhedenwater op, dat dit alleen de oorzaak zou kunnen zijn. Dit drinkwaterkomt bovendien in een gevulde darmtractus. Om daarbij een haemolysedoor hypotonie te krijgen zal het geringe aschgehalte van de weide-vegetatie moeten medewerken, eventueel ook een reeds aanwezigehypotonie van het bloed. AI deze factoren zijn echter niet aanwezig. Integendeel : Het aschgehalte van het voedsel is normaal. Het aschgehalte van het bloed is normaal (Cryoscopie). De alkalie-reserve van het bloed is normaal. De PH van het bloed is eveneens normaal. Er bestaat geen direct verband tusschen de hoeveelheid neerslag enhet optreden van de ziekte. De

weerstand van de roode bloedlichaampjes tegen hypotonischevloeistoffen is meestal gelijk aan de normale. Om deze redenen is hypotonie als oorzaak wel uit te sluiten. Een defici??ntie als oorzaak. Toen ik in 1932 met het onderzoek begon, was ik evenals, ieder,waarmee ik er over sprak van oordeel, dat de oorzaak in een defici??ntiegezocht zou moeten worden. ie. Omdat er in die weiden veel slechte grassen, vooral veel behaardegrassen, groeien. 2e. Omdat in dezelfde streken veel likzucht voorkwam, waarvan later bleek, dat het een koperdefici??ntie was.3e. Omdat in dien tijd bij verschillende ziekten het defici??ntie-onder-zoek mooie resultaten opleverde.4e. Omdat in de publicatie van Jonker kalkgebrek werd verondersteld. Door het succes, dat bij de bestrijding van likzucht op moerasveen-weiden werd verkregen door een flinke kopersulfaatbemesting, aange-moedigd, meende ik het niet te mogen nalaten dit ook bij de ,,wee"te

probeeren. Er werden proefweiden aangelegd, die ongeveer de drie-voudige hoeveelheid kopersulfaat kregen, als voor bouwland metontginningsziekte gebruikelijk is. Het resultaat was nihil. Bij de Wieringermeerdiarrhee en enkele andere ziekten, vooral inAustrali??, heeft men de oorzaak kunnen opsporen, door uit te gaanvan het toedienen van een uitgebreid mineraalmengsel. Ik heb dit geprobeerd bij ?Š?Šn koppel koeien. Toen de dieren verweidmoesten worden, omdat het gras op was, waren er nog geen ziekte-gevallen. Bij alle dieren bleken de bloedcellen echter reeds het voor-stadium van haemolyse (Brinkman) te vertoonen. Bij alle proefdierenzagen wij 50â€”100 % doornappels tegen 20 % normaal.



??? Het mineraalmengsel, bestaande uit Cu, Mn, Zn, Co, Ni, Bo, Mo enAs verhinderde de haemolytische werking niet. Deze proeven maken een defici??ntie reeds minder waarschijnlijk.Er zijn echter wel redenen, waarom de â€žwee" in het geheel geen defici??ntiekan zijn. ie. Er bestaat geen pica. 2e. De dieren herstellen snel op andere weide.3e. Een echte defici??ntie is nooit zoo acuut. 4e. Als de dieren in het voorjaar in de wei komen en er voortdurend blijven, kunnen ze aan de ziekteoorzaak wennen.5e. Koeien uit andere streken, die voor het eerst op ziek land komen, krijgen deziekte even erg en even spoedig als dieren, die er al vaak geweest zijn-Een plantentoxine als oorzaak. Veel meer doet het voorkomen en de verschijnselen ons denken aaneen intoxicatie. ie. Omdat de ziekte telkens bij meerdere dieren voorkomt op dezelfdeweiden. 2e. Omdat er een zekere gewenning valt waar te nemen, als de dieren vanaf het voorjaar

voortdurend in de zieke wei blijven.3e. Omdat de ziekte in het warmste jaargetij het meest en het ergstvoorkomt. 4e. Omdat ze bij een voederproef kon worden opgewekt. De oorzaak zal dus een haemolytisch plantentoxine moeten zijn. Als zoodanigzijn alleen de saponinen bekend. De saponinen zijn niet uitsluitend bloedgiften. Het zijn protoplasma-giften. Bij de meeste saponine-intoxicatics treden de bloedveranderingenniet op den voorgrond. De verschijnselen daarbij zijn meer van alge-meenen aard. Bovendien zijn de meeste saponine-intoxicatics, die wijin de literatuur aantreffen, kunstmatige intoxicaties bij laboratorium-dieren. Kobert heeft op dit gebied veel onderzocht. Hij beschrijftniet minder dan 150 plantensoorten, waarin saponinesubstanties voor-komen. Ik moest dus onderzoeken op saponine in het bloed en eenbotanisch onderzoek instellen op de zieke weiden. De weerstand van de erythrocyten van dieren op zieke wei

tegensaponineoplossingen bleek gelijk aan die van koeien op gezond land.Het plasma van dieren op ziek land werkte even sterk beschuttendtegen haemolytische invloeden als plasma van dieren op gezond land. Ook door meting van de oppervlaktespanning van het bloed bleek,dat dit geen oppervlakteactieve stoffen bevatte, dus ook geen saponine. Tannine staat bekend als een specificum tegen intoxicaties metglycosiden, waartoe ook saponine behoort. Met 2 maal de maximumdagdosis geregeld gegeven kon de ziekte niet worden voorkomen. Deze indirecte methoden voor het aantoonen van saponinen werdengenomen, omdat er geen specifieke chemische reacties op saponinenbestaan. Voor het aantoonen van het toxine leken mij dierproeven nood-



??? zakelijk. Ik zag daarom uit naar geschikte proefdieren. Noch bij dekleine laboratoriumdieren, noch bij geiten, noch bij schapen, noch bijkalveren is het mij gelukt de ziekte op te wekken. Ook met injectie en voedering van verschillende extracten van deweidevegetatie heb ik getracht bij deze proefdieren haemoglobinurieop te wekken. Het is mij nooit gelukt. Mijn eenige proefdier bleef dusde koe en zij is te groot om daarvoor voldoende hoeveelheden extractte bereiden. Bij het botanisch onderzoek van de weiden kon geen verschil vaneenige beteekenis worden opgemerkt met gezonde weiden. Er was opde zieke weiden geen enkele plant, die ook op de lijst van Kobertvoorkwam, behalve de Coronaria flos cuculi A Br. (Koekoeksbloem).Deze plant kwam evenwel maar op 4 van de 7 onderzochte zieke weidenvoor. Omdat in het bloed geen saponine of een andere oppervlakteactievestof aanwezig was en er in de zieke perceelen geen

planten aanwezigwaren, die een saponine-intoxicatie waarschijnlijk maken, kunnen wijdeze intoxicatie gerust uitschakelen. De haemoglobinaemie wordt dus veroorzaakt door een haemolytisch planten-toxine, dat geen oppervlakteactiviteit bezit. Zoo^n haemolytisch plantentoxine is tot dusver niet bekend. HET VERBAND MET DEN BODEM. Reeds bij het begin van mijn onderzoek bleek mij bij de vraagge-sprekken en uit een referendum, dat de ziekte gebonden is aan hetmoerasveen van de beekdalen van de noordelijke provincies. Het moerasveen is een zeldzame bodemformatie, althans in onsland. Het is ontstaan in de breede dalen, die in den ijstijd door hetgletscherwater waren gevormd. Toen de rivieren later alleen maardienden voor afvoer van het overtollige water van de omgeving, ont-stond in het vrijwel stilstaande water laagveen. In de literatuur vindt men over het ontstaan van dit veen maarzeer weinig. Meer is er bekend

omtrent het hoogveen. Vooral nadatdoor het onderzoek van Mej. B. Polak met zekerheid is uitgemaakt,dat de groote veenvlakten van Friesland en Holland niet anders danverdronken hoogveen zijn. Laagveen vinden wij in ons land vrijweluitsluitend langs de beekjes. Het verschil tusschen de beekjes van hetNoorden en die van Gelderlandâ€”Overijsel bestaat hierin, dat hetveen langs de Noordelijke beekjes geen slibbestanddeelen bevat en inGelderlandâ€”Overijsel wel. Het veen in deze laatste streken wordtdaarom meestal aangeduid met den naam rivierklei. Elke grondsoortheeft zijn eigen vegetatie. De ,,wee" blijkt dus gebonden te zijn aan de vegetatie van het moerasveen,dat geen kleibestanddeelen bevat. Bovendien weten wij, dat de ziekte gedurende den heelen weidetijdvoorkomt. Vrijwel elk onkruid heeft een maximum ontwikkeling ge-



??? durende een gedeelte van de weideperiode. Hoe weelderiger de gras-groei, des te minder kans hebben de onkruiden om zich te ontwikkelenen des te meer zien wij de ziekte optreden. De ziekteoorzaak zal daarom aanwezig moeten zijn in het gras. DE BESTRIJDING. Zoodra de eerste verschijnselen zich bij ?Š?Šn der koeien voordoen,dient de heele koppel naar een gezonde weide gebracht te worden.Daar genezen zij in ongeveer 5 dagen. Om te bereiken, dat de ziekte uit de weiden verdwijnt is de eenige manier,waarmee men mijns inziens blijvend resultaat zal kunnen boeken, een bewerkingvan hel land, waarbij zooveel zand naar de oppervlakte wordt gebracht, dat hetonmogelijk door zijn grooter soortelijk gewicht weer naar de diepte zal kunnenspoelen. Daarvoor zal deze laag dikker moeten zijn dan de bouwvoor.Daar het veen op vele plaatsen in een erg dikke laag aanwezig is enook in de naaste omgeving vaak geen zand te

krijgen is, zullen de kostenvan deze bewerking in den regel te hoog blijken. Overigens meen ik van een uitstekende bewerking, gepaard aan eenzware, veelzijdige bemesting (uitgezonderd stikstofmeststoffen) en eenbeweiding, waarbij gezorgd wordt, dat het gras kort blijft, een gunstigenindruk te zien. Resumeerend kunnen wij zeggen : De, op veenweiden in Drenthe voorkomende â€žwee" is een toxischehaemoglobinaemie, tengevolge van het eten van de grasvegetatie vanmoerasveen, dat geen slibbestanddeelen bevat, terwijl een saponine-intoxicatie is uit te sluiten.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN HONDEN. Chronische kreupelheid bij honden door veranderingen van het femero-patellairgewricht veroorzaakt. Chronische kreupelheid als gevolg van een aandoening van het kniegewrichtwordt volgens Kather bij jachthonden niet zelden opgemerkt. De oorzaak isvaak niet bekend; de diagnose levert moeilijkheden op; bij inspannenden arbeidneemt de kreupelheid toe. Een duidelijke atrophie van de quadruceps is waar tenemen. De pati??nt plaatst het been in rust een weinig naar buiten. In erge gevallenis bij beweging een buitenwaartsbrengen van het iets stijf gehouden been met be-lasting van de teeneinden te zien. Het maakt den indruk alsof iets in de voetzolenzit. Bij druk op de schuine knieschijfbanden ter hoogte van het femeropatellair-gewricht uit het dier pijn; ook het strekken van het kniegewricht is pijnlijk. R??ntgeno-logisch kan de diagnose meestal worden bevestigd. Intraarticulaire inspuiting

vaneen anaestheticum heft de kreupelheid op. Verbetering zou kunnen worden verkregenmet een locale subcutane inspuiting van ol. therebinth. -f- ol. camphor. aa i c.c. Onderkaakfracturen bij den hond. Omtrent het voorkomen en de behandeling van fracturen van de onderkaakworden door Joiinson en Farguharson 1) eenige mededeelingen gedaan. Breuken van het corpus mandibulae komen meer voor dan die van de rami mandi-bulae; fracturen van het processus coronoideus zijn zeldzaam, die in de symphysisvooral bij jonge honden veelvuldig. Meestal zijn de kaakfracturen gecompliceerd;in den regel is daarbij de huid intact, maar het mondslijmvlies verwond. Als therapiewordt aangegeven draad- of pinhechting in narcose; behandeling van de fracturenvan de takken is moeilijker. Veenendaai.. Een geval van Leishmaniasis bij een hond in Hamburg. Wittmer 2) kon in Hamburg Leishmaniasis vaststellen bij een hond, welke metzijn

eigenaar uit Algiers teruggekeerd was. De formolgelreactie was duidelijk positief. Injecties met Neosalvarsan en Neo-strontiuran hadden geen resultaat (afgezien van ongewcnschte abscessen). Het diergenas na een behandeling met Antimosan. Nieschulz. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Spondylitis bij Febris Undulans Bang. Beschrijving van een pati??nt bij wien behalve andere afwijkingen werden vast-gesteld : agglutinatietiter van het bloedserum voor Brucella Bang i : 3200, pijnlijkeaandoening in het borstgedeelte van de wervelkolom. Bij r??ntgenonderzoek wordteen para-vertebraal absces, met morphologische veranderingen in dc tusschen-wervelschijf en twee wervellichamen gevonden. Therapie immobilisatie in gipsbed. Genezing na verloop van 5 maanden. Op grond hiervan meenen de schrijvers 3)een spondylitis tuberculosa te kunnen uitsluiten en bepalen zij de diagnose metzekerheid op spondylitis Bang. C. F. v. O.

1 ) Johnson and Farguharson. Fracture of the mandible and its treatment in the dog.The Journ. of Am. Vet. Med. Ass., 1939 June, p. 647. 2 ) Wittmer (naschrift bij een vertaling van een publicatie van Irr). Berl. u.M??nch. T. W.schr. 1939, p. 681. 3 *) G. P. H. Feenstra en A. Kropveldt. Ned. Tijdschr. v. Geneesk., Dl. 83, bnd IV,blz. 4839, 7 Oct. 1939.



??? ZIEKTEN VAN RUNDEREN. Experimenteele traumatische Gastritis en Pericarditis. Dougherty !) geeft het bloedbeeld bij experimenteel veroorzaakte traum. gastritisen pericarditis. Gebruikt werden 3 pensfistelrunderen. Reeds na 6 uur veranderdehet bloedbeeld. Het totale aantal polymorphkernige witte bloedcellen steeg (10 a13.000). Vooral trad op den voorgrond een vermeerdering van het aantal staaf-kernigen en het verschijnen van mvelocyten en jeugdige staafkernigen in den bloed-stroom. De pensbewegingen verminderden binnen 2 uur nadat het vreemde voorwerpwerd ingebracht. De verdere klinische verschijnselen waren zooals die bij traumati-sche gastritis bekend zijn. Een toetsing in de praktijk gaf de belangrijkheid van het bloedonderzoek voor dediagnose en prognose van traum. gastritis en pericarditis. In de discussie wordt nogde nadruk gelegd op het feit, dat een vermeerdering van het aantal witte bloedcellen,welk

gemiddeld 5â€”8000 bedraagt, met 2000 niet zoo overtuigend is als het uitstrijk-praeparaat, dat dan reeds een vermeerdering van het aantal polymorphkernigeleucocyten en staafkernigen geeft. Opgemerkt wordt, dat het bloedbeeld bij normalerunderen sterk varieert. Darminvaginatie bij het rund. Naar aanleiding van 8 gevallen van invaginatie bij het rund geeft Rehaut 1) zijnmeening. De oorzaak van de invaginatie is piet bekend, wel wordt aangegeven datsterke inwendige afkoeling, intoxicatie, hevige beweging of verstopping de aanleidingkan zijn. De leeftijd der dieren is veelal 2 jaar en de tijd waarin het lijden ontstaatde na-nacht. Dit laatste is ook geconstateerd door Harvey. De barometerstand,welke invloed zou hebben op koliek bij paarden, zou hier van geen beteekenis zijn.Koliekverschijnselen wisselen in hevigheid. Het slaan met de beenen en .licht steunenzijn kenmerkend. Bloederige ontlasting wordt niet vermeld. In het begin is

dedefaecatie en de urineloozing versneld, maar de hoeveelheid vermindert spoedig.Verder iets tympanie rechts en geen borborygmi meer. Soms is het mogelijk de inva-ginatie te voelen als een vuistgroote prop. De eetlust verdwijnt evenals de melkgift.De dood volgt na 4 a 5 dagen door peritonitis. Een natuurlijke genezing door af-snoering en vergroeiing komt niet voor. In lichte gevallen wel, dan is de oorzaakeen tijdelijke darmparalyse, waarbij de invaginatie zich opheft bij het terugkeerenvan de darmspasmus. De prognose blijft dan ook ongunstig. Spoedige operatie inde rechter flank is aangewezen. Veelal kan de invaginatie niet manueel wordenopgeheven. In deze gevallen kan nog getracht worden door entcro-anastomose,latero-Iateraal, genezing te verkrijgen. Schrijver raadt de operatic alleen aan bijkostbare dieren. Joling. Koepokken in Duitschland. 2() Koepokken komt in het voormalige Oostenrijk veel voor, in het Oosten meerdan in

het Westen; gedurende den tijd van waarneming (1926â€”1939) werden geengevallen van variola humana geconstateerd. Behalve echte koepokken vertoonende uiers der runderen ook andere aandoeningen die er wel op gelijken, doch waarvande natuur een andere is dan die van het pokkenvirus; deze uieraandoeningen zijnnog onvoldoende onderzocht; vast staat echter reeds, dat ook deze aandoeningenbij den mensch de z.g.n. ..Melkerknoten" kunnen doen ontstaan. Jac. Jansen. 1 ) Rehaut. L\'invagination intestinale chez les Bovid?Šs. Ree. de M.V. d\'Alf. Fevr. 1930 2 ) M. Kaiser und R. Zeisel : ?œber die Kuhpokken und ihre Verbreitung in der Ostmar\'i â– W. T. Monatschr. 26, 561, 1939.



??? Operatieve behandeling van draaizieke runderen. Buchlmann \') geeft zijn 20-jarige ervaring terzake. De ziekte komt in de Salz-burger bergstreken alleen voor bij jonge runderen, niet bij schapen. De operatiekan alleen met succes uitgevoerd worden, wanneer er slechts ?Š?Šn blaas aanwezigis en deze in het rijpe stadium verkeert, d.w.z. gegroeid is door het hersenweefselnaar de oppervlakte, vlak onder het voorhoofdsbeen. De anamnese wijst op een 6â€”8 weken ziek zijn. Opgemerkt zijn duizeligheid,manegebewegingen, sterke vermagering en depressie, geen koorts. De dieren zijuniet in staat zelf voedsel op te nemen. Gewacht moet worden met de operatie toter duidelijke manegebewegingen aanwezig zijn. Zijn er meer blazen, dan zijn deverschijnselen, vooral de manegebewegingen, atypisch. Dan volgt de percussie meteen holle ijzeren percussiehamer met looden kop. Deze is op het zieke deel gedempt.De operatieplaats ligt 2

cm boven de lijn tusschen buitenooghoeken en 1 cm van demediaanlijn. Na trepanatie van het been met een speciale boor wordt met eenhaaksonde de blaaswand voorzichtig naar buiten gehaald. Na-behandeling bestaatslechts in een beschermend verband. Totale genezing volgt binnen enkele dagen. Voorwaarden voor een succesvolle behandeling van het tepelkanaal. Saxi.nger 1) geeft de voorschriften voor het gebruik van de wollen speenstiftenin valvanol-zalf. Ze zijn niet te gebruiken wanneer het kwartier of alleen de cysternereeds zijn ge??nfecteerd. Er moet voldoende ruimte aanwezig zijn; zoo niet, dan moeteerst het tepelkanaal operatief worden vergroot, waarna een nabehandeling met destiften om verkleving van de wondvlakten te voorkomen. Gewaarschuwd moetworden ze te gebruiken alvorens er een deskundig onderzoek is ingesteld naar dentoestand van het uierweefsel. De eigenaar moet nauwkeurig worden ingelicht

overhet noodzakelijke desinfecteeren van den tepel; alcohol wordt hierbij afgeraden(niet bacterie-vrij), beter is een verdunde valvanol-oplossing. Dat aseptisch moetworden omgegaan met de zalf en de stiften, spreekt vanzelf. De stiften wordenbeladen met zalf tot aan den â€žkop" naar binnen gebracht, slechts ?Š?Šnmaal gebruikten mogen niet langer dan 12 uur blijven zitten. [oling. Slokdarmsonde met extractor. Thygesen 2), ons welbekend door zijn embryotoom, heeft ongeveer 12 jaar geledeneen slokdarmsonde met extractor geconstrueerd, die thans algemeen in Denemarkenis ingevoerd en daar volgens zijn artikel z?Š?Šr voldoet. Ik hoop te zijner tijd hieropnader terug te komen, als ik eigen ervaring ermede heb verkregen. Bf.ijers. ZIEKTEN VAN SCHAPEN. Rotkreupel. Opperman 4) geeft een overzicht. Veelal treedt deze ziekte op in voor- en najaarop leemhoudenden bodem. Ondanks recente onderzoekingen waarbij aan de spiro-

chaeta-penortha en de larven van strongyloides papillosus een praedisponeerenderol werd toegedacht, moet aan den necrose-bacil een groote waarde worden gehecht.Van Deensche zijde wordt een virus aangegeven hetwelk praedisponeerend werkt.Licht besmette schapen verspreiden telkens weer de ziekte; de smetstof blijft tot driejaar infectieus in zieke hoefhoorn. Therapeutisch is een chirurgische behandelingabsoluut noodzakelijk. Droge ligplaatsen. Klauwbaden van 6% kopersulfaat of 2% 1 ) Georg Saxinger. Sicherung des erfolgreichen Verlaufes von Strichkanalbehandlungenund Operationen. T. Rundschau 26 Maart 1939. 2 ) Tier?¤rtzl. Rundsch. 1939, No. 29.



??? lormaline gedurende een uur begunstigen de genezing. Voorkomen van de ziektedoor een grondig onderzoek gedurende den winter en het afzonderen van alle ver-dachte dieren en het tweemaal daags laten loopen over met water, creolin?Š en teer(io : i 2) natgemaakt turfstrooisel, wordt aanbevolen. Actinobacillose bij schapen. Marsh en Wilkins \') deelen mede een pyogene infectie bij een kudde van 2000schapen te hebben gediagnostiseerd als te zijn actinobacillosis. De infectie was beperkttot den kop. De lippen waren sterk verdikt en doorzaaid met etterhaardjes. De sub-mandibulaire en subparotideale lymphklieren waren vergroot en bevatten evenalsde spieren van de kaak etterhaardjes, soms met een doorsnede van 5â€”50 mm. Zestigdieren stierven door de bemoeilijkte voedselopname. Een filtreerbaar virus kon niet worden aangetoond. Microscopisch en histologischonderzoek gaf als oorzaak Actinobacillus ligniersi.

Schrijvers vermoeden, dat dezelfdeziekte door Christiansf.n in Denemarken is beschreven als veroorzaakt te wordendoor Bacterium purifaciens. Joling. NEDERLANDSCH-INDISCHE BLADEN VOOR DIERGENEESKUNDE,Deel 51, aflevering 5 (November 1939). I. Dr. C. P. A. Dieben. Primitieve diergeneeskundige gebruiken in Oost-Java in ethnologisch verband. Na een korte uiteenzetting aangaande de begrippen â€ždynamisme", â€žanimisme"en primitieve godsdienst in het algemeen, geeft schrijver vele interessante bijzonder-heden over folkloristische gebruiken bij de bevolking van Oost-Java in verbandmet wering en genezing van dierziekten. Het artikel is te gevarieerd voor een referaaten dient dus in originali te worden gelezen. II. F. C. Kraneveld en Raden Djaenof.din. De resistentie tegen miltvuurvan aan surra lijdende caviae. Een in de literatuur vermelde waarneming als zou een bestaande trypanosomen-infectie bij de rat een

zekere weerstand tegen een latere anthrax-infectie bewerk-stelligen, werd door schrijvers op caviae gecontroleerd met als resultaat, dat nietsbleek van een wederzijdsche be??nvloeding der twee infecties, integendeel lekende surralijders wat gevoeliger voor de miltvuur-infectie dan de controles. III. Dr. J. C. VVitjens. Bestrijding van de osteomalacie (osteodystrophiafibrosa) bij de Australische paarden van het Kon. Ned. Ind. Leger. Schrijver levert een historisch overzicht van het verloop der osteomalacie onderde paarden van het Kon. Ned. Indisch Leger. In 1906 vermeldden de verslagenvan den Mil. Dierg. Dienst een bedenkelijk toenemen van het aantal aandoeningenvan gewrichten en omgeving, een verschijnsel, dat men toeschreef aan het introdu-ceeren (in 1902) van het Australisch troepenpaard. De dirigeerend paardenartsW. v. d. Burg stelde in 1910 een ori??nteerend onderzoek in en vond 4,4% derAustralische legerpaarden aan

de ziekte lijdend en 8,6% verdacht. In afwachtingvan nadere bestudeering van het probleem werd de behandeling voorloopig gezochtin verhooging van het grasration en verstrekking van 40 gram phosphorzure kalkper dag en per paard gedurende de eerste 4 dagen der week. Ondertusschen werdenchemische analyses verricht van gras- en krachtvoermonsters, waarbij bleek, dathet kalkgehalte, hetwelk men van integreerend belang achtte, voor het Australischepaard onvoldoende was, naast een hoog phosphorzuurgehalte. Een daarnaastverricht systematisch onderzoek der urine op P206 toonde aan, dat een verhoogdephosphorzuur-uitscheiding bij verdachte paarden een zekere diagnostische waardeheeft, maar dat het onmogelijk is om een juiste grens tusschen ziek en gezond te trek-ken, daar ook door andere oorzaken (digestiestoornissen) de uitscheiding verhoogd



??? kan zijn. In 1914 maakte de verstrekking van phosphorzure kalk bij wijze van proefplaats voor die van 30 gram krijtwit (CaCOa) per dag en per paard, hetgeen geenongunstigen invloed op de spijsvertering bleek uit te oefenen. Een verhoogd aantalziektegevallen in 1923â€”24 meende men aan de hand van een desbetreffende studievan Marek te kunnen verklaren, eensdeels door het niet voldoen bij het Australischlegerpaard aan den vereischten graad van aardalkali??n-alkaliciteit van het voedsel-ration, andersdeels door een te geringe dosis CaC03. Na verbetering van de qualiteitvan het aan de garnizoenen geleverde gras (kalkbemesting) en verhooging der krijt-dosis tot 50 gram per dag, zijn ziektegevallen dan ook uitgebleven. Op grond van deze resultaten mag volgens schrijver worden aangenomen, dat deoorzaak van het lijden gelegen is in een tekort aan minerale bestanddeelen van hetvoedsel (Ca), gepaard aan

een hoog phosphorzuurgehalte en dat de verstrekkingvan krijt een juist evenwicht heeft geschapen in de verhouding tusschen de hoeveel-heden aardalkali??n (Ca, Mg) en phosphorzuur.IV. Veterinaire snapshots. No. 4 geeft een foto van een ulcereerende aandoening in het aangezicht van eengibbon-aap, waaruit diverse micro-organismen werden gekweekt, No. 5 een fotovan een door Elaeophora Poeli veroorzaakten gesteelden wormtumor in de aortavan een buffel. (N.B. Alsnog zij medegedeeld, dat de in de vorige aflevering vermelde snapshotsbetrekking hadden op: No. I. diverse stadia van pseudovogelpest bij de kip, No. 2.een groote hoeveelheid wormen (protospirura muris) in de maag van een huisraten No. 3. een opengelegde aorta van een buffel met vele aan den vaatwand vast-gehechte exemplaren van Elaeophora Poeli). Ik. VLEESCHHYGI?‹NE. De resultaten van de vee- en vleeschkeuring in Duitschland

gedurendehet jaar 1936. 1) Ofschoon het niet doenlijk is, alle cijfers betreffende het aantal gekeurde slacht-dieren in Duitschland gedurende het jaar 1936 hier mede te deelen en men daarvoorbeter het oorspronkelijke artikel kan raadplegen, is het toch interessant hier enkelegegevens uit dit artikel over te nemen. Zoo bleek het percentage gekeurde slachtingen van hel totaal aantal slachtingen tebedragen: voor runderen en kalveren 99%, varkens 81,7%, schapen 95,3%, geiten53,3% en paarden 100%. Door dierenartsen en andere keuringsambtenaren werdengekeurd 82,6% van de runderslachtingen, 81,4% van de kalverslachtingen, 69,4%van de varkensslachtingen, 90,4% van de schapenslachtingen en 51,8% van degeitenslachtingen. Zonder levende keuring (dus noodslachtingen) werden geslacht 3,6% van de run-deren, 0,65% van de varkens, 0,84% van de kalveren, 17,3% van de paarden, 0,75%van de schapen en

1,29% van de geiten. Wat de afkeuringsredenen betreft, waren dit bij het paard vooral septicaemieen bederf, bij het rund tuberculose, hydraemie, cysticercosis en septicaemi??n, bijkalveren onrijpheid, hydraemie, septicaemi??n en tuberculosis; bij varkens tuberculoseen vlekziekte ; bij schapen hydraemie en bederf en bij geiten hydraemie, distomatosisen tuberculosis. Onder de afkeuringsgronden voor de organen staat de tuberculosisbovenaan, daarna volgt de distomatosis van de levers bij runderen en schapen.Koppen en tongen bij het rund het meest wegens actinomycosis, bij het varken wegenstuberculosis. Het meest werden slachtingen van paarden bacteriologisch onderzocht, n.1.12,97% ; daarna volgden runderslachtingen met 2,67%, kalverslachtingen met 1 \') Meyer. Ergehnisse der Schlachtvieh- und Fleischbeschau im Jahre 1936. (Berl.u. M??nch. T. Wsch. >939, pg. 629).



??? 0,76%, schapenslachtingen met 0,29Â°,,, varkensslachtingen met 0,19% en geiten-slachtingen met 0,17%. Vleeschvergiftigingsbacillen werden het meest vastgesteld bij kalveren ; van100 bacterieel onderzochte dieren bleken 4,32 kalveren, 0,87 schaap, 0,69 rund,0,68 paard, 0,43 varken en 0,35 geit vleeschvergiftigingsbacillen te bevatten. Enkele ziekten: trichinosis werd bij 135 varkens en 3 honden waargenomen.Wegens cysticercosis waren 180 (0,06%) ondeugdelijk en 13291 (4,23%) voorwaar-delijk goedgekeurd ; kalveren 38 ondeugdelijk en 206 voorwaardelijk goedgekeurd.Er werden 4 kalveren van 3â€”4 weken oud, met nog jonge, niet tot besmettingin staat zijnde vinnen, als minderwaardig verklaard. Tuberculose kwam voor bij28,51% der runderen ; 2,69% der varkens : 0,40% der paarden ; 0,20% der schapenen 0,48% der kalveren en verder 22,94% der ossen, 20,58% der stieren en 37,85%der koeien. Over de

statistiek der vleeschvergiftigingen in 1938 in Duitschland. Van de hand van Meyer \') verscheen weer de bekende statistiek der vleesch-vergiftigingen in het jaar 1938. Het volgende is daaraan ontleend. Gedurende ditjaar kwamen 63 vleeschvergiftigingen met 1617 ziektegevallen en 16 sterfgevallenter kennis. Jaargetijde. In de koudere maanden, van Novemberâ€”April, weiden 24 gevallen(38%), met 890 ziektegevallen (55%) en 6 sterfgevallen (37,5%) waargenomen,terwijl in de warmere maanden, van Mei t.m. October, 39 gevallen (62%), met727 ziektegevallen (45%) en 10 sterfgevallen (62,5%) voorkwamen. Evenals vroegerwerden dus ook nu weer steeds in het warme jaargetijde meer gevallen waargenomendan in den wintertijd. Dat niettegenstaande dit feit het aantal ziektegevallen in dewintermaanden grooter is, vindt zijn oorzaak in een 3-tal vleeschvergiftigingen,met een zeer hoog aantal ziektegevallen, welke door

bedorven bevroren vleesch inNov. en Dec. werden veroorzaakt. Vleeschsoorten. De meeste vleeschvergiftigingen werden veroorzaakt door worst,dan volgt rundvleesch, waarbij alleen 3 gevallen, met 717 ziektegevallen, doorbevroren rundvleesch waren veroorzaakt. Daaiop volgen verschillende vleeschsoorten,dan varkensvleesch, vischvleesch, gevogelte, kalfsvleesch en paarde vleesch. In percen-tage uitgedrukt hadden de worstsoorten 31,7% der gevallen, rundvleesch 23,8%,verschillende vleeschsoorten 17,4%, varkensvleesch 7,9%, vischvleesch 7,9%, ge-vogeltevleesch 4,8%, kalfsvleesch 3,2% en paardevleesch 3,2% veroorzaakt. Noodslachtingen. In 4 vleeschvergiftigingen was het vleesch afkomstig van nood-slachtingen. (6% van alle vleeschvergiftigingen, met 253 ziektegevallen (15,6%)en i sterfgeval (6,3%)). Eenmaal ging het om kalfsvleesch, waarvan echter het directeverband met de vleeschvergiftiging niet

onomstootelijk vaststond (n.1. paratyphus lien Breslaubact. werden ge??soleerd). In 2 overige gevallen betrof het rundergehakt(Breslaubact.) en in het vierde geval vleesch van een in nood geslacht varken (Breslau-bact.). De keuring van dit varken was door een hulpkeurmeester verricht, die degrenzen van zijn bevoegdheid had overtreden, daarom uit zijn ambt werd gezeten bovendien 10 mnd. gevangenisstraf kreeg. Bij alle 4 van deze vleeschvergiftigingen na het gebruik van noodslachtingen-vleesch was echter het verband tusschen de ziektegevallen en de vleeschvergiftigingzeer dubieus. Huisslachtingen. In 5 gevallen was het vleesch van huisslachtingen afkomstig (7,9%),met 20 ziektegevallen (1,2%) en 3 sterfgevallen (18,7%). In al deze gevallen washotulismus-toxine de oorzaak. Gehakt. Vergeleken met het vorige jaar waren deze gevallen toegenomen ; n.1.12 gevallen (19%) met 194 (12%) ziektegevallen en 2 (12,5%)

sterfgevallen.Eenmaal was paardegehakt in het spel, met Breslaubacteri??n ; 9 maal rundergehakten in 2 gevallen rundergehakt, afkomstig van een noodslachting. 12



??? Worst. Dit was in 20 gevallen (31,7%) de oorzaak, met 168 (10,4%) ziektegevallenen 8 (50%) sterfgevallen. Hierbij ging het 4 maal om leverworst en bloedworst.2 maal om metworst, 1 maal om smeerworst, enz. Er werden gevonden 8 maalBreslaubacteri??n, 2 maal G?¤rtnerbaeillen en 2 maal paratvphus B. In 6 gevallenwas botulismus in het spel. Gevogeltevleesch. Dit veroorzaakte 3 (4,8%) maal vleeschvergiftiging, met 11 (0,6%)ziektegevallen en 1 (6,3%) sterfgeval. In 2 gevallen ging het om gebraden ganzen-vleesch en gebraden ganzenlever en in het derde geval om gebraden eendenvleesch.In al deze 3 gevallen Breslaubacteri??n. Vischvleesch. In 5 (7,9%) gevallen met 12 (0,7%) ziektegevallen en 1 (6,3%)sterfgeval. Verschillende vleeschsoorten. In 11 (17,4%) gevallen met 302 (80,7%) ziektegevallenen i (6,3%) sterfgeval. Tot deze verschillende vleeschsoorten behoorden rundernier,z.g. klein vleesch,

beenderenvleesch, worstvet, vleeschbouillon, enz. Slechts eenmaalwerden Breslaubacteri??n in de vleeschwaren gevonden ; in de overige gevallen6 maal Breslau en 3 maal paratyphus B. bij de zieke personen en niet bij het vleesch. Bacteriesoorten. Vleeschvergiftigers (Breslau en G?¤rtner) werden slechts in 32 ge-vallen (52,4%) gevonden en wel Breslaubacteri??n in 42,6% en G?¤rtnerbaeillenslechts in 9,8%. In 8 gevallen was paratyphus B Schottm??ller in het spel en in 7gevallen coli, proteus en mesentericus. In 14 gevallen werd botulismus waargenomen,waarvan 8 maal klinisch gediagnostiseerd. Deze botulismusgevallen werden uit-sluitend door varkensvleesch en worst en slechts in 2 gevallen door vischvleeschveroorzaakt. Massaziekten. Kwamen in 3 gevallen voor na het gebruik van bedorven bevrorenrundervleesch. Ondeskundige behandeling van het vleesch door het keukenpersoneelwas in alle 3 gevallen de

oorzaak. Hieruit blijkt, dat het zeer noodzakelijk is, datden verbruikers van bevroren vleesch er steeds op worden gewezen, dat het ontdooidebevroren vleesch gemakkelijk tot bederf overgaat en dat steeds bij den verkoopvan bevroren vleesch dit aan den consument moet worden bekend gemaakt. Van eendeneierenvergiftigingen werden 29 gevallen vermeld, met 429 ziektegevallenen i sterfgeval. Hierbij waren in 9 gevallen Hollandsche eieren in het spel. In 23gevallen werd de veroorzaker vastgesteld ; n.1. 14 maal Breslaubacteri??n, 8 maalG?¤rtnerbaeillen en 1 maal paratyphus B. Bij het naspeuren naar de oorzaak over het ontstaan der vleeschvergiftigingenwerden in 5 gevallen bacillendragers of zieke personen gevonden, die de bacteri??nbij het bewerken of verwerken van het vleesch daarop hebben gebracht. De resultaten van het bacteriologisch onderzoek van noodslachtingenvan paarden. Bij 543 gevallen van

noodslachtingen van paarden werd in het Veterinair Onder-zoekingsinstituut te Stade een bacteriologisch onderzoek verricht. L??tje geeft nueen overzicht van deze gevallen, waarbij vele interessante gegevens aan het lichtkomen. Uit een oogpunt van voedingsmiddelvergiftiging werd het materiaal gerang-schikt. In 17g gevallen bleken ziekten van het maag- en darmkanaal in het spel te zijn;in 21 gevallen ziekten van den geboorteweg; in 62 gevallen pyaemische en septi-caemische ziekten en in 281 gevallen diverse andere ziekten. In het algemeen bleekde lever het meest ge??nfecteerd; niet alleen bij cadavers, maar ook bij de nood-slachtingen. Daarop volgeh de milt, nieren, lymphklieren en vleesch. Bij de 17g gevallen van ziekten van het maag- en darmkanaal betrof het grootstegedeelte koliekgevallen. Bij 85 paarden hiervan waren de organen kiemvrij en bij37 paarden kiemarm. In vergelijking met de andere gevallen bleken

deze koliek-gevallen in geen geval ongunstiger, wat de uitslag van het bacteriologisch vleesch-onderzoek en de darmflora betreft, dan de andere ziektegevallen. Wordt een uit-



??? gebreide besmetting met ubiquitaire bacteri??n gevonden, dan kan men zeggen, dathet maag-darmkanaal te laat uit het lichaam is verwijderd geworden en een post-mortale infectie in het spel is. Vleeschvergiftigers werden in 15 gevallen waargenomen en wel 12 maal Breslau,1 maal G?¤rtner en 2 maal abortus equi. De 12 Breslaugevallen kwamen voor bij 8paarden en 4 veulens. Deze dieren hadden uitsluitend maag-darmziekten, n.I.10 maal een enteritis en 2 maal een verstoppingskoliek. De beteekenis van de leverals besmettingsbron bleek ook nu weer. Voor de vleeschkeuring kan men deze conclusie trekken, dat bij het paard in deeerste plaats ziekten van het maag-darmkanaal als voornaamste gevarenbron voorvleeschvergiftigingen gelden. Uit deze onderzoekingen van I.??tje bleek verder, dat ziekten met het pyaeiaisch-septicaemisch ziektebeeld niet zoo\'n groot gevaar opleveren voor de vleeschkeuring alsmen wel tot dusver

heeft gemeend. Deze opvatting is nog afkomstig uit den tijd, toenhet probleem der vleeschvergiftiging nog niet zoover uitgewerkt was als tegenwoordig. Het verwerken van slachtdierbloed. Terwijl reeds vanaf de vroegste tijden een deel van het slachtdierbloed in Duitsch-land voor de menschelijke voeding werd gebruikt, hebben zich in den loop der jarenvoor het overtollige gedeelte verschillende mogelijkheden tot verwerking voorgedaan.V????r den grooten oorlog ontstonden reeds de grondslagen voor een technische ver-werking tot voeder- en bemestingsmiddelen en tot een verbruik in de industrie. Gedurende den wereldoorlog werd het bloed hoofdzakelijk in de volkskeukenstot spijziging van de volksmassa gebruikt. Later trad weer de technische en indu-strieele verwerking op den voorgrond. In de laatste jaren, aldus Lenz 1), wordt het bloed, door toevoeging van z.g.fibrisol en de Lux\'sche centrifugeermethode, eveneens weer in

meerdere matevoor de menschelijke voeding gebruikt. Het door toevoeging van natriumcitraat,eventueel natriumphosphaat, vloeibaar gehouden bloed wordt door centrifugeerenvan de lichaamscellen bevrijd en het zoo verkregen bloedplasma wordt en kan tot10% in alle kookworsten worden verwerkt. Om een rationcele bloedverwerking te kunnen doorvoeren, moet men allereerstde totale hoeveelheid bloed weten, welke men te verwerken krijgt. Deze is te berekenenuit het totaal aantal slachtdieren en de gemiddelde hoeveelheid bloed van elk slacht-dier, dat afhankelijk is van het ras der dieren, vocdingstoestand, bedwelmingsmethodeen wijze van slachten. Uit deze gemiddelde cijfers berekent Lenz voor het jaar 1933 een hoeveelheidaan overtollig bloed in gemeenten met 22.000 inwoners cn meer van meer dan 21,7millioen liter. Hij stelde verder vast, dat in de slachthuizen van deze gemeentenvoor 72% het bloed in het afvalwater terecht

komt, eventueel voor bemesting wordtgebruikt. Voor 21% wordt tusschen 20â€”90% het overtollige bloed niet of onvoldoen-de gebruikt, en slechts in 7% wordt het werkelijk voor een bepaald doel gebruikt. de Graaf. VISCHHYGI?‹NE. Vergelijkende onderzoekingen bij versehe en gekoelde visch. Bij de versehe visch tiad op den voorgrond een bacterieel bederf, terwijl bij be-vroren geweest, in ijs bewaarde en ook in koelhuis gekoelde visch naast algemeeneouderdomsverschijnselen, vooral het tranig worden was op te merken. Wegens de onwerkzaamheid van de bacteri??n bij vriestemperatuur en wegensde verschillende toestandsveranderingen van versehe en gekoelde of bevroren vischbij langdurige bewaring, moet, aldus Lehr 2), het wezen van het bederf bij beidevischsoorten verschillend zijn. 2 ) Lehr. Vergleichende Untersuchungen an Frisch- und K??hlfischen. (Berl. u. M??nch. T.Wschr. 1939, pg. 42).



??? Dit bederf is bij bevroren en gekoelde visch gebaseerd op veranderingen vanchemischen aard, welke veranderingen echter, meent Lehr, zij het in minderemate, ook bij versche visch optreden. Naast een bacterieel bederf komen, zoowel bij versche als gekoelde visch chemischeomzettingen voor, welke een nadeeligen invloed hebben op de houdbaarheid.De kwaliteit be??nvloedende factoren bij bevroren visch. â€?)Twee kg wegende kabeljauwen werden deels versch, deels 3â€”8 dagen oud, in-gevroren bij verschillende temperatuur en na 1â€”5 maanden op kwaliteit onderzocht.Dit geschiedde door onderzoek van de consistentie en de smaak van gekookte monstersen door de z.g. drup- en persproef (het spontaan en na druk uittreden van sap)na te gaan. Hierbij bleek, dat de snelheid van invriezen van geringere beteekenisis dan de temperatuur van bewaring. Bij â€”gÂ° C. waren de visschen reeds na 1â€”2 mndin

waarde verminderd en bij â€”20Â° C. pas na 5 maanden. rÂ?e Graaf. BOEKAANKONDIGINGEN. Richtlijnen voor de luchtbescherming van landbouw- en veeteeltbedrijven. \'s-Gravenhage. Algemeene Landsdrukkerij, 1939. Bij de Algemeene Landsdrukkerij te \'s-Gravenhage zijn thans de bovengenoemderichtlijnen verschenen. Uit de in bldz. 1 daarvan vermelde samenstelling van de door den Ministervan Binnenlandsche Zaken hiervoor aangewezen Commissie blijkt, dat onder leidingvan den Heer Inspecteur voor de luchtbescherming van de bevolking tegen lucht-aanvallen, den Luitenant-Generaal b.d. P. H. A. de Ridder niel minder dan 5collega\'s aan den opbouw van dit rapport hebben deelgenomen, n.1. de HeerenE. J. A. A. Quaedvlieo, Dr. S. Ferwerda, Dr. R. H. van Gelder, M. Karsemeyercn Dr. J. G. C. van Vloten. In 27 bladzijden worden de resultaten van de gehouden vergaderingen vermeld,waarna een paar

instructieve circulaires van het Rijksbureau voorbereiding voedsel-voorziening in oorlogstijd, alsmede een concept voor de outilleering van een veterinairgeneeskundigen dienst en een concept-instructic voor den leider van dien dienstvolgen. Den feitelijkcn inhoud van het rapport vinden wij in de hoofdstukken IIen III. Zeer terecht gaat de bespreking van de zelfbeschermingsmaatregelen voorop.Zelfbescherming moet ook voor de veterinaire luchtbescherming de grondpeiler zijn,merkt de Commissie in No. 8 zeer juist op. Aan de bespreking van de zelfbeschermingsmaatregelen worden dan ook 10 blad-zijden gewijd, terwijl de overheidsmaatregelen in het derde Hoofdstuk in drie pagina\'szijn samengevat. De opbouw van het geheel in de zoogenaamde richtlijnen schijnt mij bijzondergeslaagd. Het boekje leest aangenaam en bevat een groote hoeveelheid zeer waarde-volle, op gemakkelijke en overzichtelijke wijze gerangschikte

en in eenvoudigeduidelijke taal geschreven, aanwijzingen. Voor hem, die den veehouder in dezen tot raadsman zal zijn, heeft het boekjegroot nut. Daartoe zullen ongetwijfeld vele collega\'s behooien en deze zullen zichdaarom voor dit boekje bijzonder moeten interesseeren. De richtlijnen zullen doorhem moeten worden aangepast aan de zoo zeer verschillende toestanden, die menop de boerderijen en ook in de verschillende gedeelten van ons land aantreft. Ook anderen, wier roeping het is den veehouder in dezen van advies te dienen,



??? zullen, als hun oordeel over zelf-beschermingsmaatregelen legen luchtaanvallenwordt gevraagd, hiervoor in deze richtlijnen alles vinden wat noodig is. Slechts een enkele opmerking veroorloof ik mij over dit gedeelte. No. 53 heeft ookzijn gevaarlijke zijde en het ware m.i. beter geweest dit geheel aan de veterinairehulpploeg ovei te laten. Als regel zullen de veehouders niet over de vereischte klee-ding, enz., beschikken en dan misschien hun toevlucht zoeken lot niet-doeltreffendekleeding met de noodlottige gevolgen hieraan verbonden. Aan de overheidsmaatregelen, die in werking treden als de zelfbeschermings-maatregelcn falen en niet voldoende zijn, zijn de nummers 71 tot en met 85 gewijd.Ook dit gedeelte is zeer zeker een duidelijk geheel en goed van opzet. Of echter No. 71 voldoende zal zijn om te bevorderen, dat veterinaire dienstenals onderdeel van de gemeentelijke luchtbescherming zullen ontstaan, lijkt

mij,gezien de moeilijkheden, die in Friesland ten dezen moesten worden overwonnenen ook nu nog moeten worden overwonnen, niet zonder twijfel. Hier zal nog weliets anders moeten gebeuren. Naar het mij voorkomt is het voorstel tot outilleering van den veterinairen dienstuitstekend geslaagd. Wat de concept-instructie voor het hoofd van den dienst betreft, deze had m.i.wel eenigszins uitvoeriger kunnen zijn. De omstandigheden in de verschillendestreken van ons land zijn inderdaad te verschillend voor een voor al die strekenvolkomen passende instructie en in No. 74 is hiermede ook rekening gehoudendoor daarin aan te geven, wal er in die instructie dient te worden opgenomen. Maar toch hadden in algemeene bewoordingen in het concept kunnen wordenopgenomen eenige artikelen, gewijd aan de taak van die hoofden, n.1. het voortdurendoverleg met die diensten van den gemeentelijken luchtbeschermingsdienst,

waarmedehij in de practijk der luchtbescherming in contact zal kunnen komen (berichtgeving,brandweer, medische dienst) en ook de vorming van een ploegleider. Ten slotte wil ik gaarne uiting geven aan mijn overtuiging, dat deze richtlijneneen uiterst waardevolle bijdrage zullen vormen ten dienste van den opbouw van deveterinaire luchtbescherming in haar geheel. De Commissie komt hiervoor hulde toe en hier op deze plaats in het bijzonder devijf genoemde collega\'s. Tenhaeff. Voeders, waarop in deze tijden meer de aandacht wordt gevestigd. (Mo-derne Veeteelt No. 6, door Ir. ,Jac. Timmermans). Een klein overzicht in de serie al meermalen hier aangekondigd. Ir. Timmermans heeft goed gedaan, de aandacht te vestigen op voedermiddelen,die uitsluitend bij voederschaarschte als zoodanig in aanmerking komen. Wanneer men heeft waargenomen hoe in oorlogvoerende landen in de jaren1914â€”1918 verschillende

stoffen, al of niet na een chemische bewerking ondergaante hebben, als veevoeder zijn gebezigd, moet men zich wel de vraag stellen of wijin ons land niet m?Š?Šr kunnen doen. Indien onverhoopt de oorlog ter zee zou aanhouden, komen wij toch in den vol-genden winter voor een tekort aan voedcrstofFen te staan. Het bedoelde boekje isdaarom zeer lezenswaard. Toch zullen wij er op voorbereid moeten zijn (waarop trouwens door Tim. ook isgewezen), dat verschillende diersoorten enkele der genoemde stoffen niet verdragenfbeukenootjes bij paarden). v. n. P.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Veterinaire luchtbescherming. Verschenen is : â€žRichtlijnen voor de luchtbescherming van landbouw-en veeteeltbedrijven". Over dit werkje is een beoordeeling gegeven door den heerC. Tenhaeff, welke beoordeeling voorkomt in dit nummer van hetTijdschrift, op blz. 194. Volgens ontvangen mededeeling zijn van dit werkje aan alle ge-meentebesturen een tweetal exemplaren gezonden, zoodat de collega\'s,die door hun gemeentebestuur betrokken zijn in de plaatselijke lucht-bescherming, wel in het bezit van een exemplaar ervan zullen zijn. De collega\'s die dit niet mochten zijn en zij die gaarne in hetbezit van een exemplaar zouden willen komen, kunnen zich daar-voor v????r 22 Februari a.s. opgeven bij ondergeteekende, die nog inhet bezit van een aantal exemplaren is. De secretaris, A. van Heusden. Ondersteuningsfonds. Gedurende de maand Januari 1940 zijn ten

behoeve van het Ondersteuningsfondsde volgende bijdragen in dank ontvangen: afd. Friesland ?’ 53.â– â€”; afd. Limburg(2e storting) ?’ 3.â€”; Medische Voordrachten-Vereeniging â€žTwenthe", Glanerbrugf 50.â€”; totaal ?’ 106.â€”. Zenden van een bijdrage kan geschieden door storting op giro No. 173327 vanondergeteekende. De penningmeester, A. van Heusden. Kort Verslag van de vergadering van het Hoofdbestuur, gehouden opVrijdag 1 December 1939. des avonds om 7 uur in Hotel Terminus teUtrecht. Met kennisgeving waren afwezig de heercn Prof. Dr. G. M. van der Pi.ank,G. S. E. Vegter, H. Venema en Dr. J. G. G. van Vloten. Na opening door den voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, werd na besprekingvan een interne aangelegenheid overgegaan tot behandeling van de notulen van devergadering van 15 Juli 1939. Bij deze behandeling werden o.m. nog nadere inlichtingen gevraagd in verbandmet de door

Veterinaire Gezondheidscommissie samengestelde brochure over deoprichting van gezondheidsdiensten. De voorzitter deelde mede, dat die brochure, waarover ook reeds mededeelinggedaan is in het kort verslag van 15 Julij.1., door hem ontworpen is en na rondzendingonder de leden van de Veterinaire Gezondheidscommissie door hen is goedgekeurd.Het ontwerp is echter nog niet behandeld in een vergadering van de commissie.Ook is die brochure nog niet besproken op een vergadering onder leiding van denheer Directeur-Generaal van den Landbouw, met de Dagelijksche Besturen van de3 C.L.O. en de F.N.Z.; door de ingetreden mobilisatie heeft die nog niet plaatsgehad. Door den Centralen Raad was in zijn vergadering van Zaterdag 4 Maart 1939de dierenarts B. te D. veroordeeld tot betaling van een boete, groot/200.â€”, omdathij in den herfst van 1937 vee had doen enten door een onbevoegde. (Zie

Tijdschriftvan 15 Mei 1939, blz. 535). Aangezien deze dierenarts in gebreke is gebleven die boete te voldoen, werd beslotendeze aangelegenheid te geven in handen van den burgerlijken rechter.



??? In het vorig kort verslag werd medegedeeld, dat het H.B. besloten had, zijn vollemedewerking te verleenen aan het organiseeren van een cursus voor opleidingvan dierenartsen inzake de veterinaire luchtbescherming. De deelnemers aan dezencursus zouden dan ?¨n leeraar ?¨n vraagbaak voor hun collega\'s kunnen zijn. Gedachtwerd daarvoor in elke provincie ?Š?Šn collega te vragen. Op deze vergadering werd medegedeeld, dat besloten was dien cursus te houdenin het laatst van Januari, gedeeltelijk aan de Militaire Gasschool te Breda, gedeeltelijkaan de Universiteit te Utrecht. De namen van alle deelnemers konden toen echternog niet opgegeven worden. (Voor de definitieve mededeeling hierover wordtverwezen naar het Tijdschrift van i Februari, blz. 153). Tot de ingekomen stukken behoorden: 1. Een kennisgeving van Mevr. Raabe-van Straten van het overlijden v an haarman, Dr. J. F. C. Raabf. te Amersfoort en een

dankbetuiging voor de bij dat over-lijden door de Maatschappij betoonde bewijzen van deelneming. 2. Een kennisgeving van Mevr. Veenbaas-Hogeveen van het overlijden van haai-man, Dr. A. H. Veenbaas te Leeuwarden en een dankbetuiging voor de bij dat over-lijden door de Maatschappij betoonde belangstelling. 3. Een dankbetuiging van Mevr. Vf.rhoef-Goettsch voor de deelneming, betoondbij het overlijden van haar man, den heer J. Verhoef te Ovezande. 4. Een dankbetuiging van den heer P. J. \'t Hooft P.Jzn. voor de gelukwenschen.ontvangen bij zijn benoeming tot Officier in de Orde van Oranje-Nassau. 5. Een dankbetuiging van den heer E. J. A. A. Quaedvlieg voor de belangstelling,betoond bij gelegenheid van zijn benoeming tot Officier in de Orde van Oranje-Nassau. 6. Een dankbetuiging van Dr. J. M. R. F. Beckers voor de gelukwenschen tergelegenheid van zijn benoeming tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau.

7. Een dankbetuiging van Prof. Dr. J. A. Beijers voor de ontvangen gelukwenschenbij zijn benoeming tot hoogleeraar aan de Veeartsenij kundige Faculteit. 8. Een dankbetuiging van Prof. Dr. L. Seekles voor de betoonde belangstellingbij zijn benoeming tol hoogleeraar aan de Veeartsenijkundige Faculteit. 9. Een dankbetuiging van den heer P. Sjollf.ma voor de ontvangen gelukwenschenbij zijn benoeming tot Directeur van den Gezondheidsdienst voor Vee in Friesland. 10. Een dankbetuiging van den secretaris-penningmeester van de Prof. Dr. D. A.of. JoNG-Stichting voor de bijdrage van de Maatschappij ontvangen over 1939. 11. Een schrijven van Prof. Dr. G. Krediet, waarin hij mededeelde, dat hij zijnbenoeming tot lid van de Commissie voor Post-Universitair Onderwijs gaarneaannam. 12. Een schrijven van de Faculteit der Veeartsenijkunde, waarin medegedeeldwerd. dat na rekening en verantwoording van de gelden,

beschikbaar gesteld voorhet houden van de Veterinaire Week 1939, een klein batig saldo overgebleven was,waarvan ook een gedeelte aan de Maatschappij toekwam. Aangezien de Faculteitvan dat batig saldo een fonds wilde maken, waaruit nog te houden Veterinaire Wekenalthans ten deele zouden kunnen worden bekostigd, werd gevraagd of het de goed-keuring van het H.B. kon wegdragen om het gedeelte, aan de Maatschappij toe-komende, te storten in dat fonds. Met volle instemming werd besloten aan dat verzoekte voldoen. 13. Een schrijven van de afdeeling Zuid-Holland, waarin medegedeeld werd,dat in een vergadering van de afdeeling een bespreking gehouden was over de toe-passing van de vrije dierenartsenkeuze in die afdeeling, dit overeenkomstig een opeen Algemeene Vergadering van de Maatschappij gedane toezegging. In hetzelfde schrijven werd er op gewezen, dat de afdeeling van meening was,dat in

verband met de behandeling van een geschil tusschen twee leden van de afdee-ling de verhouding van de afdeeling met den C. R. te wenschen overliet. De afdeelingzou gaarne zien dat die verhouding wederom normaal werd, weshalve zij aan hetH.B. verzocht dit wel te willen bevorderen. In verband met dit schrijven was door hel Dagclijksch Bestuur besloten, de C.R.



??? ter vergadering uit te noodigen. Ter voldoening aan dat verzoek kwamen ter verga-dering voorzitter en secretaris, de heeren C. Tf.nhaeff en K. Schuytemaker, deleden de heeren W. ten Hoopen en P.J. de Jono en het plaatsvervangend lid de heerProf. Dr. J. A. Beijers. Na uitvoerige besprekingen, die niet alleen liepen over deze aangelegenheid,maar ook nog over een tweetal andere onderwerpen, konden de eventueel bestaandemisverstanden volledig uit den weg geruimd worden. Besloten werd, dat de afgevaardigde van de afd. Zuid-Holland, de heer Kranen-burg, mededeeling over deze gehouden bespreking zou doen in de eerstvolgendevergadering van de afdeeling. Prof. Dr. G. Krediet en Dr. R. van Santen, die aan de beurt van aftredenwaren als lid van de Redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, werden metalgemeene stemmen herbenoemd. Beide hebben verklaard die benoeming te aan-vaarden. Als

nieuwe leden der Maatschappij werden aangenomen de dierenartsen: Mej.M. W. ten Broek, Horst en de heeren A. H. Heide, Utrecht, A. van Houweungen,Andel, C. A. Kok, Soestdijk, H. J. Nooder, Zeist, A. E. M. J. Scharphuis, Amers-foort, C. H. Seegers, Gennep en A. Stevens, Ruinerwold. Ter voldoening aan art. 33 van het Huishoudelijk Reglement werd besloten,aan de afd. Noord Holland te verzoeken, v????r 1 April a.s. de rekening en verantwoor-ding van de Maatschappij en van de Fondsen over 1939 te willen nagaan en tecontroleeren. Overeenkomstig art. 13 van het Huish. Regl. werd aan den penningmeester op-gedragen om voor die leden van de Maatschappij, die hun contributie over 1939op i Februari 1940 nog niet voldaan hebben, over te gaan tot het nemen van voor-loopige maatregelen, bestaande in het na aanschrijven achterhouden van het Tijd-schrift. In verband met het verzoek, gedaan in het Tijdschrift van 15

September j.1., n.1.om eventueele opmerkingen over het gepubliceerde tuberculose-rapport te willeninzenden v????r 1 November, werd medegedeeld, dat daarop opmerkingen ingekomenwaren van de heeren Dr. A. A. Overbeek, Dr. R. H. van Gelder, C. Aukema,Dr. C. P. A. Dieben en Dr. H. ter Borg; terwijl van de vier eerstgenoemde ledenenkele bemerkingen waren ingekomen, was door het laatste een zeer uitgebreid rap-port ingezonden. Besloten werd die stukken te zenden aan de tubcrculose-commissie,met verzoek daarover advies te willen uitbrengen. Tenslotte had de behandeling plaats van het programma van de den volgendendag te houden Algemeene Vergadering. Hierbij werd besloten, het voorstel van hetH.B. inzake het bindend besluit betreffende sera en entstoffen in te trekken en medete gaan met het ingediende voorstel van de afd. Utrecht. Hierop werd de vergadering kort voor 12 uur gesloten. Nijmegen, 31

Januari 1940. De secretaris, A. van Heusden. Afdeeling Friesland. Kort verslag van de vergadering, gehouden op Zaterdag 20 Januari 1940 in HotelSpoorzicht te Leeuwarden. De vergadering was zeer slecht bezocht, hetgeen wel aan de zeer slechte weers-omstandigheden te danken zal zijn geweest. De voorzitter sprak bij de opening de hoop uit dat het jaar 1940 voor de ledenvan onze afdeeling met hunne gezinnen een voorspoedig jaar zal zijn en dat er spoedigweer normale tijden mogen aanbreken. Coll. A. J. Hibma bracht verslag uit van de gehouden Alg. Vergadering. De lezing van coll. Sjollema over: Hormonen werd wegens het slechte bezoekuitgesteld tot een volgende vergadering. Bij de rondvraag kwam het heerschende miltvuur ter sprake. Nieuwe gezichts-punten leverden de discussies echter niet op.



??? Door een der coll. werd gev raagd of bij varkenspest de simultaanenting niet meerbehoorde te worden toegepast, temeer omdat de vaccinatie met formolvaccin niethet gewenschte resultaat had gebracht. In deze vergadering werd het H.B. vertegenwoordigd door den voorzitter, Prof.Schornagel. De wrnd. secretaris, J. J. Feddema. Afdeeling Limburg. De contributie voor 1940 is op de vergadering van 3 Februari j.1. vastgesteldop ?’ 29.â€”. De leden worden verzocht dit bedrag op gironummer 288470 van denpenningmeester der afd. Limburg, Mij. voor Diergeneeskunde, te Sittard testorten, liefst zoo spoedig mogelijk. De penningmeester, H. Stoot. Afdeeling Militaire Paardenartsen. Ingevolge besluit van het Hoofdbestuur kan de contributie over 1940 wederomin twee termijnen worden voldaan en wel v????r 1 Maart en v????r 1 September,telkens de helft. Aan de leden wordt verzocht hun contributie voor de M. v. D. ad ?’

24.â€”v????r i Maart a.s. te storten op mijn postrekening no. 143609 of desgewenschtv????r i Maart a.s. ?’ 12.â€” en v????r t September a.s. wederom ?’ 12.â€”. Wordtv????r i Maart a.s. niet gestort, dan wordt na dien datum over de geheelecontributie beschikt, verhoogd met zegel- en incassokosten. Over 1940 wordtgeen afdeelingscontributic (contributie Mil. Vet. Ver.) geheven. De secretaris-penningmeester, Dr. J. G. G. van Vloten. BERICHTEN, VERSLAGEN. Vreesziekte bij honden. De laatste maanden worden meer gevallen dan gewoonlijk waar-genomen van hersenprikkeling, zich klinisch uitende in aanvallen vanangst, van epileptiforme krampen, dus van psychische en motorischeonrust. Reeds in 1929 werd in het T. v. D. aangetoond, dat eenonjuiste voeding daarvan de oorzaak kan zijn. Ik zal het zeer op prijs stellen te vernemen of en zoo ja, inwelke mate en onder welke symptomen de ziekte door de practise-

rende collegae wordt waargenomen en welk voedsel de dierendaarbij ontvangen. Indien hondenbrood wordt verstrekt, dan ver-zoek ik het merk te vermelden. Klarenbeek. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het doctoraal examen 2e gedeelte de heeren: A. A. Abra-hamse, A. Boogaerdt en C. F. G. W\'. van den Hurk.



??? - Jaarverslag van den Burgerlijken Veeartsenijkundigen Dienst in Ned.-Indi?? over 1938. Landsdrukkerij Batavia 1939. 167 pag. A. Algemeene Dienst. Einde 1938 bestond het deskundig personeel met inbegripvan dat, hetwelk ter beschikking was gesteld van de Provincies, uit 1 Hoofd,5 Inspecteurs, 32 Gouvernementsveeartsen en 60 Gouvernements Indische veeartsen. I. Veeziekten. Onder de voorheen onbesmetten halfwilden veestapel van Flores kwam miltvuurvoor; vaccinatie en serumbehandeling brachten naast politioneele maatregelensucces. Voor West-Java wordt opgegeven, dat â€žnog al eens miltvuur werd waar-genomen bij menschen, die vleesch van in nood geslachte dieren hadden genuttigd."Het aantal gevallen van septichaemia haemorrhagica bleef ongeveer gelijk (4629) ; deimmunisatorische bestrijding had goed succes. Aphthae epizooticae kwam zeer verbreid voor in goedaardigen vorm. Malleus bleef

stationnair met 850 gevallen. Saccharomycosis verminderde niet in frequentie (689). Scabies was zeer verbreid, vooral bij buffel en geit. Van Surra werden 2787 gevallen vastgesteld, waarvan 1206 bij paarden, 3 bijherten, 1 bij een ezel en 13 bij honden. Curatief met naganol-arsokoll werden o.m.behandeld 1049 paarden en 1029 buffels, praeventief respect. 5500 en 2693. Hetresultaat van het curatief ingrijpen bij het paard was, dat van de 1389 in behan-deling genomen dieren (356 restant 1937, 1033 nieuw bijgekomen) er 373 werdenafgemaakt, 844 herstelden (circa 60%) en 172 op 1939 overgingen. Piroplasmosis kwam overal voor, vanzelfsprekend in veel grooter getale dan officieelgerapporteerd. Opgegeven wordt, dat de therapie met acaprin, trypaflavin, trypaan-blauw en todorit veelal succes had. Tuberculosis werd geconstateerd bij 130 runderen, 1 buffel, 131 varkens. Deintradermale tuberculinatie bleek een waardevolle

aanvulling van het onderzoek :zij werd 4103 x verricht tegen 73 subcutane en 24.373 ophthalmo-tuberculinaties. Rabies kwam in 207 gevallen voor ; 180.282 losloopende honden werden afgemaakt. Farcin du boeuf werd in 12 gevallen bij trekossen in het Medansche gezien; ge-waarschuwd wordt tegen operatief ingrijpen. Gangraena emphysematosa kwam slechts in 1 geval voor. Abortus Bang was over geheel Java verbreid. In Oost-Java werd een aantal posi-tieve reactors met schadeloosstelling door de Provincie overgenomen. In West-Javawerd op beperkte schaal en met bevredigend resultaat ge??nt met levende cultuur. Lepra bubalorum kwam in enkele gevallen voor, waarvan 4 op Java. Pseudo-tuberculosis werd in een aantal gevallen gezien bij ingevoerde Britsch-Indische geiten. Cysticercosis werd op Bali geconstateerd bij 16% der geslachte runderen en bij2,57 % der geslachte varkens. Overigens kwam de infectie over

den geheelenArchipel voor. Trichinosis kwam alleen voor op Sumatra in de ambtskringen Taroetoeng en Medanen wel bij 213 van 38.976 onderzochte varkens en 26 van 2.072 honden. II. Hygi??ne. De slacht van runderen en buffels nam over het algemeen aanmerkelijk af. Opflinke schaal werden nieuwe slachtplaatsen en vleeschverkoopplaatsen ingericht,dan wel verbeterd. De bedrijfsreglementeering van melkerijen in het Bandoeng\'schebleef van kracht. Met de Bandoeng\'sche melk-centrale gaat het naar wensch. DeGouvernements zuiveldeskundige verstrekte voorlichting op allerlei gebied, o.m.inzake de verwerking van melkoverschotten. III. Dierenbescherming. De cursussen der Indische Maatschappij voor Individueele Werkverschaffingleverden 37 gediplomeerde Inlandsche hoefsmeden af; het bleek voor de abitu-ri??nten moeilijk om emplooi te vinden. IV. Veeteelt. De .sterkte van den paardenslapel bedroeg 693.594

(vermeerdering ruim 22.000).



??? Hier en daar, o.m. in de Preanger Regentschappen, valt een oplevende belang-stelling waar te nemen. De sterkte van den runderstapel bedroeg 4.463.439 (ver-meerdering ruim 49.000). Het verslag getuigt van een intensieve Overheidsbe-moeienis door selectie, castratie, rasverbetering door uitzetten in de daarvoor aan-gewezen streken van Ongole-, Bali-, Madoera-runderen, enz. De sterkte van den buffelstapel bedroeg 3.199.944. Op beperkte schaal werdregelend opgetreden (castratie, aanhoudingspremies). De belangstelling der bevolking voor de geitenfokkerij bleef zeer groot ; er wasflinke vraag naar Etawah-fokmateriaal. De doorgangsstallen te Matawai (Soemba),Lenang Toepang Beroe (Soembawa) en Pengarasan (Midden-Java) waren constantin bedrijf voor huisvesten en doorzenden van fokvce en voor aanfok van geiten.Het fokstation Padang Mangatas (Sum. W. K.) had een wisselende bevolking.Sandel en

Sandel-Arabische fokpaarden en Ongole-runderen. V. Vee verkeer. Naast een intensief binnenlandsch verkeer, meest van Oost naar West, was ereen flinke uitvoer, grootendeels naar de Straits Settlements, van vee en pluimvee,ter waarde van ?’ 1.796.830.â€”. Aan huiden werd voor een waarde van ?’ 3.481.492.â€”naar het buitenland uitgevoerd. B. Veeartsenijkundig Instituut. De inrichting zag haar werkzaamheden inverslagjaar wederom belangrijk uitbreiden. I. De afdeeling voor algemeen onderzoek onderzocht 2710 materialen,waaronder 78 van lyssa (25 positief). 208 parasieten werden gedetermineerd. Proevenbetreffende kunstmatige overbrenging van stephanofilariosis door culex fabigansgaven geen resultaat. Uit materiaal van een geval van otitis media bij een kindkon een pathogene tetanus-bacil worden ge??soleerd, alsmede uit een letaal verloopendgeval van gasoedeem bij den mensch de bacillus Welchii. Een

onderzoek toondeaan, dat aan de eerder beschreven klauwaandoening bii het rund in de Minahassaniet alleen de larven van â€žbooponus intonsus", maar ook die van â€žsarcophagadux" en â€žchrysomyia bezziana" debet kunnen zijn. Pogingen om een vaccin tegen pseudovogelpesl te bereiden leidden niet tot eenresultaat. Immunisatorisch bleek een Europeesche vogelpeststam te verschillenvan het Indische pseudovogelpcst-virus. Proeven wezen uit, dal het gevaar bij de surra-therapie voor het ontstaan vannaganolvastc trypanosomenstammen vooralsnog niet groot moet worden geacht.De in Indi?? geldende voorschriften ter voorkoming van smetstofverspreiding bijvervoer en slachten van surralijders bleken voldoende waarborg te bieden. Pogingentot bereiding van een â€žnocardine" ter diagnostiseering van pseudo-tuberculosis bijde geit, mislukten. Andere micro??rganismen (staphylococcen) en ook schimmelsbleken in

staat te zijn locale veranderingen op te wekken, welke geheel met dievan pseudo-tuberculosis overeenkwamen. Bij het laboratoriumonderzoek op miltvuur bleek het noodig de dierenting naasthet cultureel onderzoek te handhaven : voor het laatste bleek de druivensuiker-bloedagarplaat te verkiezen boven de agarplaat. Voor de laboratorium-diagnosevan haemorrhagische septichaemie bleek het inzenden v an bloed of lymphe te prefereerenboven longweefsel in glycerine. Bij 100 gezonde buffels en runderen konden geenpathogene bipolaire bacillen uit keelholte en longen worden gekweekt. Bij eenkoppel kippen werd infectie met leucocytozoon sp. vastgesteld. Een niet gedetermi-neerde trypanosoom werd gecultiveerd uit het bloed van inheemsche duiven. II. De afdeeling voor serodiagnostiek en chronische infectieziektenontving 30.562 materialen, waarmede 43.976 serologische reacties werden verricht(16.433 Â°P malleus,

27.527 op brucellosis). De complementbindingsreactie bleekbij brucellosis wederom een zeer waardevolle contr?´le op de agglutinatie. Deproeven inzake immunisatie tegen malleus met avirulente cultuur, verkregen doorjarenlange kweek op galhoudenden bodem, werden voortgezet bij caviae, dochhadden helaas tot resultaat, dat van een immuniteit geen sprake was, integendeezelfs van een bepaalde verkregen overgevoeligheid. Er schijnt dus bij malleus geen



??? sprake te zijn van een zekere onvatbaarheid na het doorstaan eener infectie, gelijkzulks bij tuberculose het geval is. Een onderzoek, opgezet naar aanleiding van het kweeken van bacillus Whitmori(bac. melioidosis) uit een verdacht longabsces bij een paard leidde tot de conclusie,dat genoemd organisme zeer waarschijnlijk als ziekteverwekker bij het paard vangeringe beteekenis is. Een ruimer opgezet onderzoek naar de frequentie van ge-noemden bacil is in voorbereiding. Tuberculose. De intradermale tuberculinatie werd 3904 maal gelijktijdig of aan-sluitend met de oog-tuberculinatie bij dezelfde 3592 runderen verricht, waarvande intradermale 101 X positief, 117 X dubieus en 3686 X negatief uitviel, deophthalmo respect. 44 X, 114 X en 3746 X. Van 197 runderen, die aldus metbeide methoden waren onderzocht, werd een sectieverslag ontvangen, aantoonende,dat aan 81 dieren met een positieve

intradermale bij 16% microscopisch geentuberculose werd gevonden, bij 34 met een dubieuze reactie niet in 59%. Het isgebleken, dat de intradermale tuberculinatie een betrouwbare reactie is voor debeoordeeling of een dier vrij is van tuberculose en dan valt te prefereeren bovende oog-tuberculinatie, welke bij ruim de helft der met tuberculose ge??nfecteerdedieren negatief uitviel. De type-differentiatie van tuberculosestammen leverde alsresultaat, dat van 31 onderzochte culturen er 24 van het bovine type waren (allevan runderen) en 7 van het humane (1 rund, 3 varkens, 1 hond, 1 aap, 1 mensch). Bij een vergelijkend serologisch abortus-onderzoek bleek, dat agglutinaties in deserumverdunningen 1 : 50 en 1 : 100 voor het meerendeel niet specifiek zijn. Defrequentie van abortus bleek onder het Europeesche melkvee toe te nemen ; deBang-index liep op diverse stallen uiteen van 1% tot 35%. Saneering

doorhygi??nische maatregelen (afzonderen van positieve en dubieuze reactors ; abortus-vrije kalveropfok ; systematisch seruinonderzoek) had op enkele goed geleide be-drijven succes. Het indertijd door Kraneveld begonnen onderzoek naar de zg.â€ždikke knie??nziekte" bij het rund ter Sumatra\'s Oostkust, een gewrichtslijden,waarbij naar bekend positieve Bang-reactie van het bloedserum wordt gevonden,kon in verslagjaar weer worden opgevat. Speciale aandacht zal daarbij wordengewijd aan het sedertdien bekend geworden voorkomen van een onchocerca inhet periarticulaire bindweefsel. III. De afdeeling voor bereiding en controle van antisera en ent-stoffen leverde in totaal af Â? 1833\'liter antiserum en 1250 liter vaccin. Voor de bestrijding der haemorrhagische septichaemie werden verstrekt ^ 56.000serumdoses en ruim 200.000 vaccindoses. De uitgebreide immunisaties gedurendehet vorig verslagjaar in

West-Java bleken duidelijk van invloed te zijn geweestop de vermindering van het aantal gevallen in 1938. De geregelde halfjaarlijkschemassa-immunisatie in Zuid-Celebes had weer plaats, wederom met dit prachtigesucces, dat geen enkel der ge??nte dieren in den observatietijd van zes maandenaan de ziekte kwam te lijden, waartegen in dezelfde streken vele niet-gevaccineerdedieren succombeerden. Het aantal gevallen van post-vaccinale entshock bedroegop Celebes Â? 0.1 %. 70% der curatief met serum behandelde septichaemie-lijderskon in het leven worden gehouden. Een onderzoek naar den aard der septichaemie-immuniteit toonde aan, dat deze in dien zin een labiel karakter draagt, dat zijberust op de vorming van antistoffen, welke de vermeerdering der opgenomenbacillen weliswaar beletten, maar niet hun virulentie be??nvloeden of hun levensduurbeperken. Wil men den gezondheidstoestand van

den buffelstapel in septichaemie-streken dus duurzaam beheerschen, dan moeten de entingen geregeld na niet telangen tijd worden herhaald, gelijk zulks in Ned.-Indi?? dan ook om het half jaarpleegt te geschieden. Een onderzoek naar het wezen der postvaccinale entshockbij septichaemie-immunisatie van den Indischen buffel toonde aan, dat het phaeno-meen berust op een reactieve constrictie der coronair-arteri??n van het hart, ver-moedelijk door de werking van het bacterie-product â€žhistamine", waarvoor debuffel in het bijzonder gevoelig is ; voor de therapie van die shock is papaverinemeer aangewezen dan adrenaline, omdat dit laatste hormoon weliswaar de coronair-



??? arteri??n verwijdt, maar tevens den weerstand in de circulatie verhoogt en dus alleenbij lichte shock-gevallen, onmiddellijk toegediend, gunstig kan werken. De geregelde jaarlijksche miltvuur-en tingen in de miltvuurressorten (Soemba,Soembawa, West-Sumatra, Celebes) werden weer op flinke schaal uitgevoerd ;nieuwe gevallen traden niet op, zoodat die prophylactische immunisaties de ziektein die gebieden volledig schijnen te hebben onderdrukt. Met curatieve serum-inspui-tingen kon 60 % van aan anthrax lijdende dieren in het leven worden gehouden.Op Flores deed zich bij de anthrax-vaccinatie van paarden een onaangenamecomplicatie voor in den vorm eener veelal letaal verloopende postvaccinale reactie ;het complex bleek na ingesteld onderzoek niet het gevolg te zijn van een bepaaldeondeugdelijkheid van het gebruikte vaccin, maar niet onmogelijk te moeten wordentoegeschreven aan gedurende de ent-

campagne heerschende latente of chronischemiltvuurinfectie. Entingen tegen houtvuur vonden op verminderde schaal plaats,daar door de jarenlang voortgezette vaccinatie de ziekte practisch als uitgeroeidmag worden beschouwd. De resultaten der abortus-enting met levende cultuur(afgeleverd 6.480 cc) werden over het algemeen gunstig beoordeeld. Het stafpersoneel van het Instituut hield 7 voordrachten over diverse onder-werpen ; 13 publicaties zagen het licht. C. Nederlandsch-Indische Veeartsenschool. Einde verslagjaar werd alleen les gegeven in een ie en in een 2e klasse, elk met6 leerlingen. De cursussen voor opleiding tot veemantri en die tot keurmeestervonden geregeld plaats. Aan de School was verbonden een pluimvee-proefbedrijf,zich ten doel stellend om met gewone inheemsche kippen (Bantam- en Kedoekip),hetzij door selectie, hetzij door kruisen met import-hoenders (Leghorn, Australorp)rassen te

vormen, welke geschikt zijn voor het houden door de inheemsche bevolking.De Kedoekip schijnt het van de Bantamkip te winnen. Het aantal aan de School behandelde pati??nten bedroeg 3.332, het aantal ver-richte operaties 202. Drie wetenschappelijke publicaties van het doceerend personeel zagen het licht. Bc. Jaarverslag van den Veterinair-Hygi??nischen Dienst, het Slachtbedrijf,het Pasarbedrijf en de Pasarcredietbank der Gemeente Bandoeng over 1938. Uit dit door den Directeur, collega A. H. P. v. n. Put, opgestelde en in getyptenvorm verspreide verslag zij het volgende geciteerd. De wijziging in 1937 van het Reglement op de Veeartsenijkundige Overheids-bemoeienis deed de zorg voor de veterinaire hygi??ne in de Stadsgemeente weliswaarLandstaak worden, echter is voor de Gemeente in de uitvoering niet veel wijziginggekomen, daar dit onderdeel der Landstaak onmiddellijk in medebestuur aan delagere

zelfstandige Gemeenschappen werd overgedragen. A. Abattoirbedrijf. Een proef-installatie voor het verhitten van water door zonne-warmte volgens het thermo-syphonsysteem werd op het dak gemonteerd, dochvoldeed niet aan de verwachtingen, vermoedelijk door onvoldoende isolatie alsmededoor het ongunstige jaargetijde. De slachtcijfers vertoonden als geheel in vergelijkingmet 1937 een minimaal decres (totaal aantal slachtingen 37.140, t.w. 15.259 runderen,8.117 buffels, 8.990 varkens en 4.774 stuks kleinvee), zij het dat de rundeislachtsterk terugliep tegenover een sterke vermeerdering der buffelslacht. Bali-vee werd vanwege het groot aantal gevallen van algemeene cysticercosisonder dat vee, in Bandoeng niet meer geslacht. B. Keuringsdienst voor vee, vleesch en visch. Bacteriologisch vleeschonderzoek konniet worden verricht. Vleeschvergiftigingen werden niet geconstateerd. Tuberculosewerd bij

slachtdieren niet gevonden, mond- en klauwzeer bij 2 der slachtrunderenen buffels. Bij varkens werden gevallen van borstziekte (peracute vorm) en varkens-pest gezien. Het distomatosis-percentage was zeer hoog. Afgekeurd werden 19 heeledieren, gedeeltelijk afgekeurd 41. Het aantal noodslachtingen bedroeg 42. Zie vervolg bladzâ€? 206.



??? JAARVERSLAG] Keurings-dienst Aantal buitengemeenten Personeels-bezetting Aantalslachtingen Winsc Verlies Aantal slagerswinkels Aantal vleeschwaren-winkels Contr??lebezoekei Keurperse i c o \'-> w f2> g ngs-neel ?“.?‹3 3XJj Totaal Slagers-winkels Vleesch-waren- Gouda 4 OpwerkDe keudrecht 2 ringsdien Ree 2 enst vauwijk 8 tl vee e?al een Gouda____ 7359 Buitengem. 1032 Totaal.... 8391 1 vleesch in de viernadeel iq exploitatie ?’ 322.75 angesloten gesaldo van ?’ " X meenten Gou267.53. derak, X Haastr samen898 echt, Moor- Enschede X X X X 17226 ?’9517.70 X 140 X 546 233 Arnhem X 2 3 26 27926 ?’ 23011.45 X 113 288 1112 2291 Roermond X 1 X X 11230 ?’ 12973.47 X X X X X Enkhuizen X X X X 6124 X X X X samen662



??? Cysticercosis : Echinococcosis Tuberculosis Aantal gevallenBacteriol. vleesch-onderzoek. 1ui O> hVm 8Oba< * Paard: 16.77%Rund: 0.5 %Vark.: 0.08% Rund: 26.67%Kalf: 4.10%Vark.: 10.07%N.kalf: 0.05% Rund: 34Varken: 18Kalf: 6Nuchterkalf: 25Paard: 6Schaap: 3 Totaal 92 8 Rund: levend 16afgest. 143 Rund: 214 gev. (4.4%)Paard: 30 gev. (6.4%)Vark.: 40 gev.(0.57%)Schaap: 1 gev. (0.2%) Rund: 11.1 %Vetkalf: 0.7 %N.kalf: 0.13%Paard: 0.6 %Vark.: 3 % Rund: 109Graskalf: 11Vetkalf: 17Nuchterkalf: 1Paard: 6Varken: 17Schaap: 2 Totaal____ 163 4 L: levend 22K_ afgest. 109*G.k,:levend Â? M% afgest. 11V.k.: afgest. 3 0.01% Rund : 0.67% of 34 gevPaard: 9.7 % â€ž 87 â€žVark.: 2.57% â€ž264 â€ž Rund: 9 %Vark.: 4.36%Vetk.: 0.6 %N.kalf: 0.04% Rund: 141, waarvan 8 pos.Graskalf: 9 /Vetkalf: 22 * "Nuchterkalf: 71, â€ž 15 â€žPaard: 28 Varken: 44, â€ž 8 â€žSchaap: 7 Totaal .... 322, waarvan 42 pos. 3 Rund:

levend 6 gev. afgest. 62 â€žGrask.: afgest. 1 â€ž Rund: 24 gev.Vark.: 11 â€žSchaap:1 â€ž Rund: 247 gev.Vetk.: 14 â€žN.kalf: 1 â€žPaard: 1 â€žVark.: 104 â€ž Rund: 37 gev.Vetkalf: 8 â€žNuchterkalf:13 â€žPaard: 17 â€žVarken: 12 â€ž Totaal .... 87 gev. 2 Rund: 1 afgest. Rund: 2 %Vark.: 0.1%Paard: 13 % Rund: 19 %Grask.: 1 gevalVark.: 4.3% Rund: 29Graskalf: 6 Nuchterkalf: 98, waarvan 6 pos.Paard: 9Varken: 29Schaap: 38, â€ž 1 ,,Geit: 6 Totaal .... 215, waarvan 7 pos. X de Graaf.



??? Vervolg van bladz- 203. De aanvoer van zeevisch nam met ^ 30% toe tot bijna J millioen kg. C. Melkhygi??ne. Van de totale Indische productie van versche melk ad ruim25 millioen liter, wordt ruim 7J millioen liter in en om Bandoeng geproduceerd,waaronder 3J millioen kg overschotmelk bestemd is voor verwerking tot zuivelpro-ducten en veevoer. Bij de Bandoeng\'sche Melkcentrale, welke de voornaamsteproducent is, zijn 18 van de 50 bedrijven aangesloten. Speciaal de kaasproductiesteeg in verslagjaar sterk. Het is gebleken, dat het meerendeel der melkbedrijven besmet is met infectieuzeabortus, welke ziekte zich betrekkelijk snel schijnt uit te breiden. Het aantal onder controle van den Dienst staande runderen bedroeg 5000, waar-onder 3000 melkrunderen. De grootste bedrijven hadden in het algemeen ook degrootste opbrengst per dier; het maximum werd bereikt op 1 bedrijf met een op-brengst van 13

liter pei koe en per dag. Onderzocht werden 1599 monsters melk, elk monster met ij bepalingen. Hetpractisch minimum voor het vetgehalte der mengmelk is voor Bandoeng te stellenop 3%, dat voor de vetvrije droogrest op 8%. Aan een positieve alcoholproef, welke ook bij zeer versche, normale melk kanvoorkomen, kent rapporteur alleen eenige waarde toe als tevens de zuurgraadop een vergevorderd zuur worden der melk wijst. Vervalsching van melk met water(in i geval met slootwater gelijke deelen) werd 17 maal geconstateerd. D. l\'oerwezen. Op grond der wegverkeersverordening 1937 werd een begin ge-maakt met gemeentelijke registratie en controle van rij- cn voertuigen alsmedestalhouderijen. E. Pasarbedrijf. De pasarhandel was in verslagjaar levendig met stijgende in-komsten uit gemeentelijke retributies. De in het jaar 1938 bij wijze van proef ingestelde pasarcredietbank, ten doelhebbende om van

Gemeentewege kleine credieten aan vaste verkoopers op deGemeentelijke pasars te verstrekken, boekte reeds van den aanvang af een gunstigresultaat. Bti. VLEESCHHYGI?‹NE. Een keuringsstempel, dat in strijd was met de wet. Blijkens een bericht in de Vee- en Vleeschhandel van 19 Jan. j.1. werd door denkantonrechter te Breda vonnis gewezen in een strafzaak, aanhangig gemaakt tegeneen slager te Breda, wien ten laste was gelegd, dat hij in zijn winkel een hoeveelheidvleesch voorhanden heeft gehad, welk vleesch in de gemeente Breda aan keuringwas onderworpen, doch niet van het voorgeschreven merk ,,Bd" was voorzien. Het bleek nu, dat inderdaad dit merk niet op het vleesch voorkwam, doch welhet merk â€žBreda". Dit lijkt niet alleen zonderling, maar het is het ook inderdaad,want evenals in Zaandam houdt men er in Breda sinds kort twee verschillendestempels voor het vleesch op na. Breda

toch vormt met de gemeenten Princenhage en Ginneken en nog anderekleinere gemeenten ?Š?Šn keuringskring. Voor dezen keuringskring is vastgesteld hetgoedkeuringsmerk: goedgekeurd Breda. Het vleesch, dat in dien kring werd goed-gekeurd en met dat merk werd gestempeld, kon in den kring vrij van invoerkeuringworden vervoerd. Begin 1939 meende de gemeente Breda nog een goedkeuringsmerk voor haareigen gebied te moeten invoeren, n.1. het merk â€žB.d.". Het in Breda ingevoerdevleesch, dat dus niet dit laatste merk droeg, werd aan invoerkeuring in deze gemeenteonderworpen. Vanzelfsprekend konden de slagers in de buitengemeenten zich moeilijk met dezemaatregel vereenigen. Er werd een strafzaak uitgelokt, doch helaas heeft de kantonrechter zich in zijnvonnis niet uitgesproken over het aangevoerde principieele bezwaar tegen het gebruik



??? van het merk der gemeente Breda, dat afwijkt van het merk van den keuringskringBreda. Immers de kantonrechter ontsloeg den verdachte van alle rechtsvervolging opgrond van de overweging, dat de verordening der gemeente Breda in ieder gevalin strijd is met het laatste lid van art. 44 van het K.B. van 5 Juni 1920, St. 285. daarde letters slechts mogen zijn hoofdletters, terwijl de verordening Bd. met een kleined. voorschrijft en deswege op dit punt niet verbindend is. Diversen. Burgemeester en Wethouders van Beverwijk stellen den raad voor een credietvan ?’ 12.500.â€” toe te staan voor de uitbreiding van het openbaar slachthuis meteen slachthal voor klein vee. De uitvoering van een grooter plan wordt opgeschortin verband met de stijging van de bouwkosten. de G. BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Scheunert, Trautmann und Krzwanek, Lehrbuch der

Vetcrin?¤r-physiologie.Verlag Paul Parey, Berlin, 1939. R.M. 24.â€” D??ker, Vergleichende Untersuchungen ??ber den Vitamin-C-Gehalt des Pferde-harnes nach der Tillmansschen Titrationsmethode und der Schnellmethode. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Friemann, Zur klinisch-anatomischen Unterscheidung juveniler und gravidgewesener Schweineuteri. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Lohse, Der Blutsauerstoff bei Aetherinhalation und Aethersauerstoffinsufflation.Inaug.-Disss. Hannover, 1939. Marthen, Ueber die Arterien der K??rperwand des Hundes. Inaug.-Diss. Hannover\'939- ZOOTECHNIEK. VOEDINGSLEER. Riddle, The Springer Spaniel. Judy Publishing Co., Chicago. $ 2.â€” Howes, Modern poultry management. Macmillan. Sh. 2.6 Tierzucht und Tierpflege, Sonderkatalog C von H. Hauptner, Instrumentenfabrik,Berlin, NW 7. Munckel, Die Beurteilung des rheinisch-deutschen Kaltblutpferdes. Paul Parey,Berlin,

1939. R.M. 1.â€” Frielinchaus, Die Entwicklung der Zugleistungspr??fungen f??r Kaltblutpferdeund ??ber die Verwertung der Pr??fungsergebnisse. Inaug.-Diss. Hannover 1939. ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE ANATOMIE. M??ller, Ueber das Vorkommen von Tuberkulose und Amyloidose in den inner-sekretorischen Dr??sen von Jungrindern und K?¤lbern. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. INWENDIGE GENEESKUNDE. HEELKUNDE. VERLOSKUNDE. GYNAECOLOGIE. Renard, Ueber das Zustandekommen des Ikterus bei den Tieren. Inaug.-Diss.Leipzig, 1939. Altmeyer, Ist die Takata-Reaktion eine brauchbare Leberfunktionspr??fungbeim Rinde. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. G??bel, Geburtshilfliche Kasuistik. IV. Beitrag. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Marienburg, Bienenhonig-Lebertransalbe bei der Wundbehandlung. Inaug.-Diss.Hannover, 1939. Sch??rer, Untersuchungen und Versuche zur M??glichkeit

intra-arterieller Injek-tionen an der Hintergliedmasze des Rindes. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. 12* LXVII



??? MICROBIOLOGIE. PARASITAIRE- EN INFECTIEZIEKTEN.SEROLOGIE. DESINFECTIE. Huddleson, Hardy, Debono and Giltner, Brucellosis in men and animals.The Commonwealth Fund, New York, 1939. S 3.50 Kudo, Protozoology. Second edition. Charles C. Thomas, Springfieid, Illinois,1939- Barthel, Zur Diagnostik und Bakteriologie der Brucellose. Inaug.-Diss. Hannover,\'939- M??hlmann, Ueber die Ausbr??che von Maul- und Klauenseuche in den ersten14 Tagen nach der aktiven Immunisierung mit Vakzine nach Waldmann und K??be.Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Sickendiek, Kutane Injektionsversuche mit dem Virus der ansteckenden Blut-armut der Pferde an sensibilisierten Kaninchen. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Zeisz und Rodenwaldt, Einf??hrung in die Hygiene und Seuchenlehre. 2 Auflage.Verlag Ferdinand Enke, Stuttgart. R.M. 7.40 Asc-hoff, Ueber die Gas??deme. Ver??ffentl. aus der Konstitutions-

und Wehr-pathologie. Heft 42, Jena 1938. R.M. 2.â€” HYGI?‹NE (vleesch. melk, enz.). Edelmann, Meat Hygiene. Seventh revised edition by M??hler and Eichhorn.Lea and Febiger, Philadelphia, 1939. â€? $ 5.50 D??ren, Ueber das zahlenm?¤szige Verh?¤ltnis der Kolikkeime zum Gesamtkeim-gehalt der Milch. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Czaja, Untersuchungen ??ber Vorkommen und Diagnose der tuberkul??sen frischenBlutinfektion bei Rindern, (am Material des Schlachthofes in Reuthen [O.S.]).Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Kemper, Die Nahrungs- und Genuszmittelsch?¤dlinge und ihre Bek?¤mpfung.Verlag Dr. Paul Sch??ps, Leipzig, C. 1. 1939. R.M. 15.â€” Gr??neklee, Systematische und eingehende Untersuchungen an zersetzten K??hl-hausciern mit besonderer Ber??cksichtigung der bakteriellen Ursaclun. Inaug.-Diss.Hannover, 1939. Rode, Untersuchungen ??ber die Zusammensetzung der im Stadtgebiet Grosz-
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(bijcollega Sj. J. Hoogstra).



??? Mededeellng van den Veeartsenijkundigen Dienst. (Uit de Laboratoria der Rijksseruminrichting). DE PROPHYLAXIE BIJ VARKENSPEST\') door Dr. C. J. DE GIER. Nadat gedurende langen tijd de varkenspest slechts sporadisch endan nog wel in den meer chronischen vorm, in Nederland was waar-genomen, is in de laatste jaren niet alleen het aantal gevallen belangrijktoegenomen, maar ook de acute vorm meer op den voorgrond getreden.Het gevolg van het een en ander is geweest, dat het aantal publicatiesen voordrachten over het wezen dezer ziekte in haar geheel of over dediagnostiek, de therapie, de prophylaxie, de bestrijding en andereonderdeelen van dit vraagstuk, eveneens sterk vermeerderd is. Zooheeft Ten Thije in de Algemeene Vergadering van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde, gehouden in het jaar 1936, mededeelingengedaan omtrent ,,De diagnostiek bij varkenspest", terwijl op de in ditjaar

gehouden Veterinaire week wederom door hem over dit onderwerpwerd gesproken. Verder werd gedurende deze week door Jansengesproken â€žOver de gevoeligheid voor het varkenpestvirus", terwijlde Blieck en Jansen mededeelingen hebben gedaan â€žOver de immuni-satie tegen varkenspest". Over laatstgenoemd onderwerp is in 1937 vande hand van Lourens en de Gier een publicatie verschenen (T. v. D-,Deel 64- 1937), waarin mededeelingen gedaan werden omtrent â€žEenactieve immunisatie tegen de varkenspest met formolvaccin". Met eenverdere vermelding van publicaties zult Li niet lastig gevallen worden.Daar ook in andere landen de varkenspest meer is voorgekomen, is inde buitenlandschc literatuur het aantal soortgelijke mededeelingeneveneens belangrijk toegenomen. Alvorens na deze korte inleiding overgegaan wordt tot de besprekingvan het onderwerp van dezen middag, dienen wellicht enkele

opmer-kingen gemaakt te worden aangaande den titel van deze voordracht.Het is n.1. niet de bedoeling alleen over de prophylaxie te spreken, maarook de therapie, voor zoover deze bij varkenspest van belang is, tebehandelen. Aangezien echter in de verschillende handboeken overlaatstgenoemd onderwerp slechts spaarzame gegevens zijn te vinden enaan de prophylaxie de meeste ruimte wordt besteed, is gemeend hieropnogmaals de aandacht te moeten vestigen. Bovendien bestond voor de keuze van den titel nog een reden. Wan-neer men het begrip â€žtherapie" nader beschouwt, dan moet hieronderverstaan worden de behandeling van een ziek of zieke dieren. W anneernu, zooals bij varkenspest het geval is, de behandeling van reeds doordeze ziekte aangetaste dieren met de tot nu toe bekende chemische enbiologische preparaten geen of zeer twijfelachtige resultaten geeft, *) Voordracht, gehouden voor de

Maatschappij voor Diergeneeskunde op 2December 1939. 13 LX VII



??? terwijl de preventieve behandeling van gezonde dieren daarentegen metmeer kans op succes wordt aanbevolen, is het voor de hand liggend hetlaatstgenoemde op den voorgrond te stellen. Wanneer wij na bovenstaande uiteenzetting nu onze aandachtbesteden aan de prophylactische maatregelen, die getroffen kunnenworden, wanneer varkenspest op een bepaald bedrijf of in een bepaaldelandstreek geconstateerd is, dan blijkt, dat deze gesplitst kunnen wordenin : a. politiemaatregelen ; b. seruminspuitingen ; c. simultaanentingen ; d. entingen met vaccins. Politiemaatregelen. Zooals U bekend is werden bij Kon. Besluit van 27 November 1936bepalingen tot wering en bestrijding van de varkenspest in het levengeroepen. Het succes van deze maatregelen is in zeer groote mateafhankelijk van de meer of mindere medewerking van de zijde dervarkenshouders. Deze is in het bijzonder van belang daar, waar debedrijven

op geringen afstand van elkaar gelegen zijn. De gunstigeresultaten van de politiemaatregelen, waarvan in andere landen, o.a.Hongarije, Oostenrijk, Roemeni??, Duitschland e. a. gewag gemaaktwordt, zijn daar verkregen onder geheel andere omstandigheden danhier te lande voorkomen. Als regel worden de varkens daar gehoudenop bedrijven, welke ver uit elkaar gelegen zijn, waar de dieren zelfgefokt worden, het voedsel zelf verbouwd wordt en waar de handelin biggen en overloopers uitzondering is. Het gevaar voor het over-dragen van smetstof door personen, honden, katten, ratten, insecten,alsook door voedselzakken, wagens en andere voorwerpe 1, is daareveneens veel kleiner. Naast de isolatie van besmette bedrijven wordt door sommigen hetafmaken van zieke en verdachte dieren, benevens van smetstofdragers,aanbevolen. Dit is zonder abnormaal hooge kosten alleen door tevoeren, wanneer de ziekte nog

niet sterk verbreid is en in dc betreffendebedrijven weinig varkens gehouden worden. Is de ziekte daarentegenuitgebroken in streken, waar de bedrijven dicht bij elkaar liggen, veelvarkens gehouden worden en een levendige handel in deze dieren ge-dreven wordt, dan zal de genoemde wijze van bestrijding wegens dehooge kosten niet uitvoerbaar zijn. In dergelijke streken is naast politic-maatregelen een preventieve behandeling meer op haar plaats. Dezekan, zooals reeds vermeld is, in drie groepen verdeeld worden. Wijzullen deze nu achtereenvolgens behandelen en een aanvang makenmet de passieve immunisatie. Passieve immunisatie. Voor deze handeling moet men de beschikkinghebben over immuunserum, hetwelk aan bepaalde eischen moet voldoen.De bereiding van het serum geschiedde voorheen aan de Rijksserum-



??? inrichting in principe als volgt. Gezonde varkens van een gewicht van70 tot 80 kg werden bij aankomst ingespoten met varkenspest- envlekziekteserum. Een week later werden ze simultaan ge??nt met 0,1 ccmvirulent bloed en 1 a 2 ccm varkenspestserum per kg lichaamsgewicht.Waren de reactieverschijnselen dezer injectie verdwenen, de dierenklinisch gezond en de lichaamstemperaturen wederom normaal, danwerd i ccm virulent bloed ingespoten. Verliep deze inspuiting zondermerkbare verschijnselen, dan werd de ingespoten hoeveelheid virulentbloed langzamerhand opgevoerd tot 500 ccm per keer. Nadat de dieren deze liooge dosis ontvangen hadden, waren zegeschikt voor het leveren van serum. De zoo juist geschetste methodenoemt men wel de langzame in tegenstelling met de snelle, waarbij,nadat de dieren 1 ccm virushoudend bloed zonder nadeelige gevolgenhebben verdragen, in ?Š?Šn keer 1 liter

intraveneus wordt ingespoten. Tegenwoordig wordt echter een andere methode gevolgd. Gezondevarkens van het reeds genoemde gewicht worden bij aankomst simultaange??nt tegen de vlekziekte. Tien dagen later worden de dieren met20 a 25 ccm formolvaccin ingespoten, welke handeling na verloop van10 dagen wordt herhaald. Ongeveer 8 dagen later worden de dierendan met 1 ccm virulent bloed ingespoten. Zijn de reactieverschijnselenverdwenen, dan wordt elke week een stijgende dosis virulent bloedingespoten, totdat een hoeveelheid van 500 ccm per keer bereikt is. Zooals U bemerkt zult hebben bestaat er nogal verschil tusschenbeide genoemde methoden tot het verkrijgen van hoog-immune dieren.Vroeger werd hierbij steeds varkenspestserum gebruikt, terwijl dittegenwoordig niet meer het geval is. Wellicht zal bij sommigen devraag gerezen zijn, om welke redenen de methode gewijzigd is. Alsantwoord

hierop kan het navolgende vermeld worden. Niettegenstaandede uiterste voorzorgen, die genomen werden, o.a. bestaande uit hetinspuiten van varkenspestserum 8 dagen voordat de dieren simultaange??nt werden, kwam het herhaaldelijk voor, dat koppels van 10 a 12varkens na laatstgenoemde handeling aan acute varkenspest succom-beerden. Sinds de voor de varkenspestserum-levering bestemde dieren,alvorens met het virus te worden ingespoten, eerst tweemaal met formol-vaccin behandeld worden, behoort zulks tot de uitzonderingen. Eenenkele maal ziet men dieren, die lijden aan een lichte pneumonie. Hetaantal sterfgevallen is echter, in tegenstelling met vroeger, zeer gering. Uit het verschil in het verloop van de immunisatiemethoden blijkt,welk een gunstige werking het formolvaccin uitoefent. Bij de besprekingvan de vaccins, die voor de immunisatie in aanmerking komen, zal ophet een en ander nog nader

worden ingegaan. Wanneer de varkens voldoende ge??mmuniseerd zijn wordt bloedafgetapt door een gedeelte van den staart te coupeeren. Uit het aldusverkregen bloed wordt het serum gewonnen en alvorens het afgeleverdwordt op zijn virulucide werking gecontroleerd, waarover straks eenigemededeelingen.



??? Allereerst zullen wij nu nagaan voor welke doeleinden het serumgebezigd kan worden. Hierbij dient onderscheid gemaakt te wordentusschen de prophylactische en therapeutische aanwending. Wat deeerstgenoemde betreft, kunnen de navolgende gevallen vermeld worden: ie. Voor het verrichten van een eventueele simultaanenting moetmen de beschikking hebben over volwaardig serum. 2e. Bij aankoop van dieren voor een ziektevrij bedrijf kunnen deze,wanneer ziekte in het land heerscht, tijdens den quarantainetijd inge-spoten worden met serum. 3e. Bij vervoer van dieren uit een gezonden stal naar de markt, eententoonstelling of een fokveedag, kan men van tevoren het varkenspest-serum inspuiten. 4e. Is de ziekte op een bepaalde boerderij uitgebroken, dan kan mende dieren van de omliggende bedrijven met het varkenspestserumbehandelen. Treedt tijdens de passieve immuniteit van de drie laatst-genoemde

gevallen geen besmetting op, dan ontstaat geen actieveimmuniteit en duurt de beschuttende werking van het serum slechtskort. In het algemeen neemt men aan, dat deze tijdsduur op hoogstens10 dagen gesteld mag worden. 5e. Heerscht op een bedrijf varkenspest, dan zou men de nog gezondekoortsvrije dieren met serum kunnen inspuiten. Door de verspreidingvan smetstof bestaat de kans, dat in dergelijke gevallen een actieveimmuniteit ontstaan Wat de therapeutische aanwending betreft, zoo komen hiervoorslechts door varkenspest aangetaste dieren in aanmerking. Deze kunnenverdeeld worden in twee groepen, 11.1. : a. klinisch nog gezond schijnende dieren, waarvan de lichaams-temperatuur reeds verhoogd is, en b. klinisch zieke dieren. De onder a genoemde dieren zouden volgens sommigen door eenseruminspuiting nog te redden zijn. Anderen daarentegen kennen aaneen dergelijke behandeling geen

enkele waarde toe. De behandelingvan de onder b vermelde dieren heeft geen zin. In den regel zijn meer-dere organen reeds zoodanig door het virus of door secundaire infectiesaangetast, dat de kans op herstel uitgesloten is. Teneinde eenig inzicht te verkrijgen in de resultaten, met ditserum in de praktijk bereikt, is aan verschillende Nederlandsche vee-artsen, die het in de laatste 4 jaren van de Rijksseruminrichting betrok-ken hadden, verzocht hun bevinding te willen vermelden. Zooals het meestal met een enqu??te gaat, kwamen ook hier niet vanalle aangeschrevenen berichten in. Slechts van 25 Â°0 der betreffendeveeartsen werd antwoord ontvangen. Het gevolg hiervan is, dat meneen niet volledig overzicht verkrijgt. De vragen waren zoodanig gesteld,dat onderscheid gemaakt werd tusschen bedrijven, waarop ziektevoorkwam en dezulke, waarvan de dieren nog alle goed gezond waren,doch aan besmetting

blootstonden.



??? Wat de laatstgenoemde bedrijven betreft werd slechts door ?Š?Šndierenarts mededeeling gedaan. Het verloop van de preventieve be-handeling was hier volkomen negatief geweest. De vragen betreffende de reeds besmette bedrijven waren zoo inge-deeld, dat de dieren in drie groepen gesplitst werden en wel : a. gezonde koortsvrije, b. klinisch nog gezond schijnende, waarbij delichaamstemperatuur echter reeds verhoogd was en c. klinisch zieke. Bij de behandeling van de gezonde koortsvrije dieren hebben 10dierenartsen, die in totaal 950 en een onbekend aantal behandelden,een gunstig resultaat verkregen, terwijl 5 dierenartsen bij 155 dierengeen succes bereikten. Bij de klinisch nog gezond schijnende dieren, waarvan de lichaams-temperatuur reeds verhoogd was, werd door 5 dierenartsen bij 96 eneenige tientallen succes verkregen, terwijl 10 dierenartsen bij 99 en eenonbekend aantal geen resultaat bereikten. Bij

de behandeling van de klinisch zieke dieren hebben 2 dierenartsen,waaronder ?Š?Šn die eenige tientallen heeft behandeld, volgens hun mede-deeling nog gunstige resultaten bereikt. Daarentegen zagen 8 dieren-artsen door inspuiting van scrum bij deze soort van zieke dieren geenherstel optreden. Zooals uit het voorgaande blijkt, loopen de meeningen omtrent dewerking van het varkenspestserum nogal uiteen. Hiervoor kunnen verschillende omstandigheden, zooals leeftijd en weerstand van de dieren,voedingsverhoudingen, verpleging, meer of mindere virulentie van desmetstof, tijdstip waarop hulp wordt ingeroepen, het al of niet ontbrekenvan secundaire infecties en nog tal van andere aangemerkt worden. Thans vraag ik Uw aandacht voor de simultaanenting. Bij deze enting speelt zoowel de aard van hel gebezigde virus als dievan het serum een belangrijke rol. Wat het virus betreft, zoo moet dit volgens Michalka een

kortenincubatietijd (2 tot 4 dagen) bezitten. De ingespoten proefbig moetbinnen 21 dagen dood zijn. Verder moet steeds virus gebezigd wordenuit het laboratorium, waarvan de vurilenlie bekend is en niet uit helte behandelen bedrijf. K??ves stelt den eisch, dat 1/10.000 ccm virusdoodelijk moet zijn voor een big van 30 kg. De voorwaarden, waaraan het serum moet voldoen, zijn voor zooverdit mogelijk is door Michalka, Hutyra en K??ves, Dorset, Kenda enanderen zoo nauwkeurig mogelijk uitgewerkt. Algemeen neemt menaan, dat 0,5 a 1 ccm per kg lichaamsgewicht de dieren moet beschuttentegen 1 a 2 ccm virus van constante virulentie. Vanzelfsprekend mag men niet te weinig proefdieren nemen, aange-zien men rekening dient te houden met het verschil in reactievermogenvan deze als gevolg van een aangeboren of verkregen resistentie. In Nederland beschikt men, voor zoover mij bekend, over geenervaring betreffende

de simultaan inenting in de praktijk, anders dan â– 



??? op grond van de proeven, in 1931 door geigeren Veenbaas in Frieslandop een proefboerderij genomen. Een volledige beschrijving hiervan iste vinden in het T. v. D. 1931. Hoewel het resultaat zich aanvankelijkgunstig liet aanzien, waren de uitkomsten later echter zoodanig, datde proefneming niet verder is voortgezet. Voor het verkrijgen van eenig inzicht in de genoemde methode zijnwij derhalve aangewezen op de gegevens, vermeld in de literatuur. Volgens Manninger geeft de simultaanenting, gecombineerd metpolitiemaatregelen, gunstige resultaten. Niettemin mag de entingvolgens hem alleen gedaan worden in besmette of bedreigde bedrijvenof bij dieren, die naar een chronisch ge??nfecteerde varkensmesterij gaan.Deze voorzorgsmaatregelen moeten getroffen worden, omdat door deenting, als gevolg van ongunstige omstandigheden, smetstofdragers ensterfgevallen, ja zelfs tot 50 % van het aantal ge??nte

dieren, kunnenoptreden. Volgens Wai.dmann is de simultaanenting niet geheel en al vangevaren ontbloot. Zoo moet volgens hem de enting geschieden doorervaren dierenartsen en met een virus en serum, die op elkaar afgestemdzijn. Ook de enting van drachtige zeugen levert gevaar op wegens hetoptreden van abortus. Dat Wai.dmann wel degelijk het gevaar vanverspreiding van smetstof door smetstofdragers, die als gevolg van desimultaanenting kunnen ontstaan, inziet, blijkt uit de navolgende op-merking â€žVerstandig zou het zijn de ingevoerde varkens, afkomstigâ€žuit landen, waar de simultaanenting wordt toegepast, aan de grensâ€žte doen slachten. Men voorkomt hiermede de besmetting van deâ€žinheemsche dieren". Geiger vindt de simultaanenting, gecombineerd met politiemaat-regelen, de beste methode ter bestrijding van de varkenspest. Wegens hetgevaar van het ontstaan van smetstofdragers is het

noodzakelijk deenting alleen te doen in die landen, waar de ziekte sterk verbreid is. Michalka zegt evenals Geiger, dat de simultaanenting, gepaard metpolitiemaatregelen, de eenigste methode is om de varkenspest te be-strijden. Door preventieve entingen van de dieren rondom de smetstof-haard kan uitbreiding der ziekte voorkomen worden. (Dit is echter ookmogelijk met behulp van het formolvaccin). Volgens Michalka zouden koortsende dieren, waarvan de eetlustechter nog goed is, voor 100 Â°0 met de simultaanenting gered kunnenworden. Is de eetlust reeds 1 a 2 dagen verminderd, dan zou nog 50 %in leven gehouden kunnen worden. Na vorenstaande gunstige uitspraak doet het echter een weinigeigenaardig aan, dat in het voormalige Oostenrijk de enting alleenverricht mocht worden in besmette streken en op chronisch ge??nfecteerdevarkensmesterijen. Verder moet volgens Michalka voorkomen worden,dat de

simultaanenting een massa-enting wordt, zooals dit bij de vlek-ziekte het geval is. Dit laatste staat wellicht in verband met het optredenvan veel gevallen van entpest in Hongarije en Amerika, waar de massa-



??? enting veelvuldig wordt toegepast. Michalka veronderstelt, dat dezemislukkingen in verband staan met bepaalde immuniteitstoestandenvan de ge??nte dieren. K??ves beveelt aan om eerst de dieren met serum in te spuiten enna verloop van een paar dagen de simultaanenting toe te passen. Dezemanier van behandeling is duur en daarom zou het beter zijn de dosisserum bij de simultaanenting te verhoogen tot 2 ccm per kg lichaams-gewicht. De hoogere hoeveelheid serum zou geen schade berokkenenaan de immuniteit en het groote voordeel hebben, dat weinig entverlie-zen en zelden smetstofdragers ontstonden. Op grond van laboratoriumproeven geven de Blieck en Jansen aan,dat men alleen volkomen gezonde varkens mag enten. Door de toepas-sing van een wormkuur trad entpest op ! ! ! Verder moet volgens dezeonderzoekers de incubatietijd van het gebezigde virus kort zijn ; hoekorter deze is, des te beter.

De passieve immuniteit, veroorzaakt doorhet ingespoten serum, duurt slechts kort en is het hoogst eenige dagenna de inspuiting. Bij een korten incubatietijd van het virus is dezepassieve immuniteit een belangrijke steun voor het lichaam om hetvirus te overwinnen. Laatstgenoemde veronderstelling is voor bestrijding vatbaar. Bij hetsnel overwinnen van het virus bestaat n.1. de mogelijkheid, dat eenonvoldoende of in het geheel geen actieve immuniteit ontstaat. Detre geeft aan, dat door de simultaanenting ernstige verliezenoptraden. Veertien dagen later trad nogmaals een ernstige ziekte-uitbraak in den betreffenden koppel op. Teneinde een verklaring voordit verschijnsel te hebben, veronderstelt Michalka, dat allergischetoestanden bij de ge??nte dieren hadden bestaan. In elk geval is ietsdergelijks niet aanbevelingswaardig voor de simultaanenting. Hegyeli beveelt aan om voor de simultaanenting geen al te oudvirushoudend

bloed te gebruiken. Dit zou onvoldoende immuniteitgeven en de dieren zelfs gevoeliger maken, waardoor het ontstaan vanentpest bevorderd wordt. Teneinde dit laatste te voorkomen moet dedosis serum aan den hoogen kant genomen worden. Om het verschil van opvatting, die heerscht betreffende de hoedanig-heid van de simultaanenting, nog beter te doen uitkomen, zal een enkelwoord gewijd worden aan de enting van biggen van immune moedersbeneden den leeftijd van 2 maanden. Het laatstgenoemde is alleen vanbelang voor bedrijven, waar varkenspest heerscht. Birch en Geiger spuiten in dergelijke gevallen om de 3 weken serumin en als de biggen 12 weken oud zijn, worden ze simultaan ge??nt. Cahill spuit op een leeftijd van 6 weken serum in en past 6 wekenlater de simultaanenting toe. Staub ent de biggen direct na de geboorte met serum en op eenleeftijd van 10 dagen simultaan. Dorset, Benner, Graham en

Tunnicliff enten de biggen vanimmune zeugen simultaan op een leeftijd van resp. 1, 3 en 2 weken.



??? Alvorens met de bespreking van de simultaanenting te eindigen,dient nog even Uw aandacht gevraagd te worden voor hetgeen Hutyra,Marek en Manninger in hun laatst verschenen handboek hieroververmelden. Zij maken hierbij onderscheid tusschen varkenspestvrijeen reeds besmette bedrijven. Heeft men met de eerstgenoemde te doen,dan moet men zich van tevoren goed overtuigen of de dieren zich ineen â€žtadellosen" gezondheidstoestand bevinden, goed gevoederd engoed verpleegd worden. Is het voorgaande niet het geval, dan tredendikwijls heftige entrcacties op met als gevolg sterfgevallen en smetstof-dragers. In andere gevallen zou onder dergelijke omstandigheden eenonvoldoende immuniteit ontstaan. Verder mogen de te enten dierenniet lijden aan rhachitis, enzo??tische Ferkelpneumonie, Ferkelgrippe,chronische paratyphusinfectie, chronische vlekziekte-infectie, chronischestreptococcen-

infectie en long- of darmwormziekten. Naast de zoojuistgenoemde ziekten moet gewaakt worden voor omstandigheden ofhandelingen, die het weerstandsvermogen van de dieren verminderen,zooals b.v. castratie, oververmoeidheid door transporten, afkoeling bijkoud en vochtig weer of tengevolge van een slechte stalinrichting, plot-selinge voederwisseling, overvoedcring, benevens een te slechte voeding. Is op het bedrijf reeds varkenspest uitgebroken, dan dienen de klinischzieke dieren zoo vlug mogelijk geslacht te worden; de koortsende, dochoverigens nog gezonde, met een dubbele dosis serum en de gezondesimultaan ge??nt te worden. Na de enting moeten de dieren goed ver-zorgd en beschut worden tegen wisseling van de buitentemperatuur. Belangrijk is nog hetgeen door de bovengenoemde schrijvers omtrentde gevolgen van de simultaanenting wordt vermeld. In de eerste plaatsstijgt de

lichaamstemperatuur 3â€”5 dagen na de behandeling aanmer-kelijk. Soms treden zelfs klinische verschijnselen, zooals traagheid,verminderde eetlust en diarrhee op. Meestal is het verloop gunstig, docher kunnen zich omstandigheden voordoen, waardoor de ziekte doodelijkverloopt, chronisch zieke dieren of smetstofdragers ontstaan. Verdervermelden zij nog, dat de ontstane immuniteit geenszins in verbandstaat met de mate van de entreactie. Een hevige entreactie heeft somseen geringe immuniteit tot gevolg, terwijl het tegenovergestelde ookhet geval kan zijn. Wanneer wij het vorenstaande in het kort samenvatten, dan blijkt,dat aan de simultaanenting nogal gevaren verbonden zijn en behoefthet geen bevreemding te wekken, dat een dergelijke immunisatie-methode in landen, waar men een grooten en op meerdere plaatsenopeengehoopten varkensstapel heeft, niet of slechts onder zeer bijzonderevoorzorgen

toegepast zal kunnen worden. De conclusie inzake de simultaanenting tegen de varkenspest, geno-men in de in 1935 gehouden vergadering van het Office International desEpizooties, heeft op het huidige oogenblik nog haar volle waarde. Sinds de varkenspest in de Wet is opgenomen, mogen de simultaaninentingen tegen deze ziekte, op grond van Art. 11 dezer Wet, slechts



??? - 217 â€” geschieden, wanneer de eigenaar een schriftelijke vergunning heeft vanden Burgemeester. Zooals U bekend is wordt deze vergunning slechtsverleend, indien de Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienstdaartegen geen bezwaar heeft en onder de door dezen te stellen voor-waarden. Entingen met vaccins. In verschillende landen hebben in den loop der jaren vele onder-zoekers pogingen aangewend het virus van de varkenspest in zoodanigentoestand te brengen, dat het de dieren niet meer ziek maakte, doch welzijn antigene werking had behouden. Een dergelijk virus zou dan alsvaccin gebruikt kunnen worden. Sommigen gaan hierbij uit van deorganen van in agonie geslachte varkens, terwijl anderen het bloedvan zieke dieren bezigen. Wat de wij?e van behandeling van het laatst-genoemde materiaal betreft, kan het navolgende vermeld worden. Inde eerste plaats heeft men getracht door verhitten of

het laten inwerkenvan chemische preparaten zooals b.v. phenol, sublimaat, chloroform,watcrstofsuperoxyde, antiformine, ureum, brillantgroen en kristalvioleteen vermindering van de virulentie te verkrijgen. Verder is geprobeerdof door het drogen van virushoudend bloed en het na deze handelingtoevoegen van chemische stoffen een vaccin was te bereiden. Anderen hebben nagegaan of door passage van virushoudend bloeddoor voor de varkenspest onvatbare dieren, zooals b.v. paarden, ezelsen konijnen, de virulentie zoodanig te verzwakken was, dat het bloedvan de genoemde proefdieren daarna te gebruiken was als entstof. Degenen, die als uitgangspunt de organen van aan varkenspestlijdende dieren namen, hebben getracht door toevoeging van b.v.glycerine, formaline, phenol, chloroform, totuol, eucalyptusolie ensaponine, de virulentie van de smetstof te verminderen. Een bespreking van deze verschillende

onderzoekingen zou te veeltijd vorderen en bovendien is het resultaat van de meeste proevenzoodanig geweest, dat er geen praktische waarde aan kan wordentoegekend. Voor de entstoffen, gemaakt door toevoeging van kristal-violet aan virushoudend bloed en van formaline aan organen zal echtereen uitzondering worden gemaakt, omdat hierover in den laatsten tijdmeerdere publicaties zijn verschenen, welke er op wijzen, dat hiermedewel succes te verkrijgen is. Wat het kristalviolet-vaccin betreft, zoo vermeldt Manninger hier-omtrent, dat nog geen voldoende gegevens ter beschikking staan omde praktische waarde te kunnen beoordeelen. Graub schrijft, dat geenvolledige, doch wel een waarneembare immuniteit ontstaat. Geiger heeft den indruk verkregen, dat de resultaten soms gunstigen soms slecht zijn. Dientengevolge moet het onderzoek voortgezetworden. De mogelijkheid, dat de slechte resultaten in verband

staanmet het te vroeg nemen van het bloed van de voor dit doel bestemdeproefdieren, is niet uitgesloten. Geiger nam het n.1. op den 4.den of â– 



??? - 2i8 â€” 5den dag nadat de dieren ziek geworden waren, terwijl Dorset wachttot op den yden of 8sten dag. Op de eerstgenoemde dagen bevat helbloed nog veel smetstof, terwijl dit op een later tijdstip voor het grootstegedeelte afgezet zal zijn in de organen. De Blieck en Jansen schrijven, dat zij het kristalviolet-vaccin voor-loopig niet kunnen aanbevelen. Het is nog te weinig onderzocht en onge-twijfeld zullen smetstofdragers en smetstofverspreiders ontstaan. Boven-dien treedt, wanneer het vaccin door micro??rganismen verontreinigdis, entpest op. Thans rest ons nog de bespreking van het formolvaccin, bereid uitde organen van zieke varkens, volgens het voorschrift van Terakadoof de gewijzigde methode van Michalka. Het is niet te veel gezegd,wanneer wordt beweerd, dat het genoemde vaccin gedurende de laatstejaren, ons land hierbij niet uitgezonderd, een buitengewone belangstel-ling gehad heeft. Evenals dit

gedaan is bij de simultaanenting, zullenook nu weer eenige gegevens uit de literatuur vermeld worden. Zooals haast wel vanzelf spreekt, zijn de mededeelingen omtrent deresultaten, die men in het land van oorsprong der methode verkregenheeft, gunstig. Futumara, Watanab?Š en Mizumura vermelden, datin de praktijk goede resultaten zijn verkregen. Niettemin zijn ook mis-lukkingen geconstateerd. Michalka, clie zooals reeds gezegd is het vaccin op eenigszins anderewijze bereidt dan Terakado, schrijft, dat de door de inspuiting ver-kregen immuniteit voldoende is om de dieren te beschutten tegen eenverblijf in besmette stallen, het voederen van ge??nfecteerd voedsel, denabijheid van smetstofdragers of het samenleven met zieke dieren ge-durende i a 2 dagen. Tegenover een subcutane besmetting met vol-virulent materiaal bleek de immuniteit geringer te zijn. Ook het samen-leven van de gevaccineerde dieren met

acuut zieke gedurende langerdan 2 dagen gaf minder goede resultaten. Wel was merkbaar, dat debehandelde dieren in een dergelijk geval minder spoedig aangetastwerden dan de niet gevaccineerde. Verder vermeldt Michalka nog,dat in Oostenrijk de vaccinatie hoofdzakelijk bij jonge biggen, geborenop chronisch ge??nfecteerde fokbedrijven en bij grootere varkens opchronisch ge??nfecteerde vetmesterijen, wordt toegepast. De resultaten van de proeven, die men in Tsjecho-Slovakije met hetvolgens Terakado bereide vaccin gedaan heeft, stemmen vrijwelovereen met de Oostenrijksche. Volgens Manninger zou het vaccin van Michalka op plaatsen, waargeen al te hevige besmetting bestaat of op chronisch ge??nfecteerdestallen goed voldoen. De immuniteit zou echter niet zoo groot zijn alsbij een simultaanenting. Manninger veronderstelt, dat het virus teveel verzwakt wordt door de formaline en dientengevolge zou

deantigene werking te gering zijn. Deze opvatting is echter niet juist. Deformaline heeft als zoodanig geen belangrijken invloed op het virus.Door proeven aan de Rijksseruminrichting (T. v. D. deel 64â€”1937) is



??? n.1. bewezen, dat virushoudende gemalen organen, vermengd metformaline, gedurende g dagen bewaard bij iÂ° C., hun ziekmakend ver-mogen behouden. Plaatst men hetzelfde materiaal -j- formaline echtergedurende 2 dagen bij 37Â° C., dan is de virulentie belangrijk afgenomenen worden de ingespoten dieren niet meer ziek. Een gelijksoortig ietsis proefondervindelijk bewezen voor de smetstof van de ziekte vanAujeszky en de vogelpokken. Verder is uit proeven gebleken, dat deformaline alleen dienst doet de bacterieele verontreiniging, tijdens deverwerking van de organen ontstaan, bij het verblijf in de broedstoofwederom te niet te doen, alsook om een eventueele infectie\'daarna tevoorkomen. De mitigatie van het virus geschiedt door de inwerkingvan de temperatuur van 37Â° C., welke mitigatie ook optreedt zonderdat formaline toegevoegd is. Dit zelfde is zonder twijfel eveneens hetgeval bij het vaccin tegen het

mond- en klauwzeer, zooals dit doorWaldmann wordt bereid. Hupbauer, HofFMANN en Csontos in Hongarije, benevens Boyntonin Amerika, verkregen in het laboratorium geen bevredigende resultatenmet het formolvaccin. Sarnowiec, Zochowsky, Walker en Bennerkonden geen formolvaccin maken, waarmede zij voldoende immuniteittegen een kunstmatige infectie konden opwekken. Geiger vermeldt dat formolvaccins, bereid hetzij volgens de methodevan Michalka, hetzij volgens die van de Rijksseruminrichting, geenimmunisatorische waarde tegen een kunstmatige infectie bezitten.Graub verkreeg in het laboratorium met het formolvaccin van deRijksseruminrichting geen bevredigende resultaten. Over aanwendingin de praktijk wordt niets vermeld. Chaveiro Rebf.lo heeft een proefgenomen met 16 in groepen verdeelde varkens. Bij sommige groepenverkreeg hij 30 % succes, doch bij andere was het percentage gelijk nul. In het

voorgaande is het resultaat van een aantal proeven, die in hetbuitenland met het formolvaccin verricht zijn, weergegeven. Nu volgennog enkele mededeelingen omtrent de proeven, die in Nederlandgenomen zijn. De uitkomsten van de proeven, verricht door de Bliecken Jansen, waren volgens hun mededeelingen zoodanig, dat zij hetgebruik van formolvaccin niet konden aanbevelen. Slechts in ?Š?Šn gevalwas ?–oor hel inspuiten van het formolvaccin de incubatietijd iets langergeworden, hetgeen echter niet inhield, dat voldoende immuniteit wasopgewekt. In tegenstelling met het voorgaande kan hier vermeld worden, dataan de Rijksseruminrichting in den loop van de laatste 4 jaar meer dan300 varkens, die voor de levering vau varkenspestserum ge??mmuniseerdwerden, vooraf met formolvaccin behandeld zijn om vervolgens metvirushoudend materiaal te worden ingespoten. Zooals reeds in denaanvang vermeld werd, is het

aantal sterfgevallen in vergelijking metvroeger, toen begonnen werd de dieren simultaan in te enten, zeerbelangrijk afgenomen. Zonder nochtans het verschil in het verloopvan de beide immunisatie-methoden geheel en al op rekening van het



??? formolvaccin te willen schrijven, mag men hierin toch een belangrijkeaanwijzing zien voor het optreden van immuunstoffen na het gebruikvan deze entstof. Bovendien werden hierbij belangrijke gegevens ver-kregen omtrent de invloeden, welke bij deze inenting storend werken.In het bijzonder kan hierbij gewezen worden ten eerste op het optredenvan latente infecties, o.a. vlekziekte, longontsteking door pasteurella\'s,coccen, darmaandoeningen door salmonella\'s, en ten tweede op hetaanbrengen van wijzigingen in het rantsoen e.d. In tegenstelling met de minder gunstige resultaten, verkregen metproeven in laboratoria genomen, is de beoordeeling van het resultaatder inspuiting in de praktijk als regel veel gunstiger. In het verslagover 1937 van den Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst ishet navolgende te vinden. Inspectie V.D. Groningen en Drenthe. Enting van gezonde varkensop besmette bedrijven gaf

bevredigende resultaten. Inspectie V.D.Eriesland. De behandeling met formolvaccin van de gezonde varkensuit den besmetten koppel, maar clan ook volkomen gezonde varkens,waarbij dus nog geen temperatuursverhooging bestaat, leverde besteresultaten op. Inspectie V.D. Zuid-Holland â€” Westelijk Utrecht. Preventievevaccinentingen wel aan te bevelen, al geven ze echter niet altijd zeker-heid. Inspectie V.D. Zuidelijk Zuid-Holland. Door enkele veeartsenworden de preventieve entingen met formolvaccin hoogelijk geroemd,anderen daarentegen zagen weinig of geen succes. Inspectie V.D.Oostelijk Noord-Brabant â€” Zuidelijk Gelderland. Al vermocht hetformolvaccin wel eens voorbehoedend in aangetaste koppels te kunnenwerken, toch bleek het algeheel opruimen van den ter plaatse aanwezigenvarkensstapel dikwijls de kleinste fmancieele schade met zich te brengen. Als aanvulling op het voorgaande kan omtrent de

door de Rijksserum-inrichting afgeleverde hoeveelheden formolvaccin sinds Octobcr 1935nog het navolgende worden vermeld. In 1935 werd door 8 dierenartsen15 liter aangevraagd, in 1936 door 150 dierenartsen 1087 liter, in 1937door 87 dierenartsen 415 liter, in 1938 door 106 dierenartsen 378 literen gedurende de eerste 5 maanden van het jaar 1939 door 63 dieren-artsen 140 liter. Aangaande de ontvangen antwoorden van de verschillende dieren-artsen, die het formolvaccin in de praktijk toegepast hebben, kan hetvolgende medegedeeld worden. Ter verkrijging van een goed overzichtzal eerst het resultaat van de toepassing op reeds besmette bedrijvenen daarna dat van de erven, grenzende aan deze, vermeld worden. Behandeling van de gezonde koortsvrije dieren op besmette bedrijvenleverde volgens 29 dierenartsen, waarvan 27 volgens opgave 3585varkens en 2 een onbekend aantal behandelden, gunstige

resultaten op.Slechts ?Š?Šn dierenarts vermeldt, dat hij bij 6 varkens een ongunstig ver-loop zag. Als toelichting op de verstrekte gegevens vermelden enkelenhet navolgende. Een dierenarts schrijft â€žUit ervaringen, die ik vroeger



??? bij varkenspest hel) opgedaan, kan ik zeggen, dat het formolvaccinuitstekende diensten heeft bewezen." Een ander vermeldt â€žSpuit nuÂ? 3 jaar varkens in met formolvaccin. In liet begin is de immuniteitschijnbaar voldoende, doch later treedt soms weer ziekte op." Eenderde zegt: â€žBij een niet kwaadaardigen vorm van varkenspest geefthet formolvaccin een voldoende beschuttende werking." Een vierdeschrijft: â€žOp enkele bedrijven bleven de dieren gezond, terwijl op anderetoch nog ziekte optrad." Een vijfde zegt â€žVan 30 ge??nte varkens blevener 20 gezond." Drie dierenartsen, die 140 varkens behandelden, gevenhun opinie omtrent het resultaat resp. weer met : â€žresultaat matig ;werden gedeeltelijk toch ziek, doch de ge??nte aangekochte dieren blevengezond ; de algemeene indruk is gunstig, er schijnt massasterfte door hetformolvaccin te worden voorkomen." Bij de behandeling van de klinisch nog gezond

schijnende dieren,waarvan de lichaamstemperatuur echter reeds verhoogd was, heeftvolgens de ontvangen gegevens slechts ?Š?Šn dierenarts bij 5 varkenssucces verkregen. Daarentegen bereikten 1 1 dierenartsen, die tezamen615 dieren inspoten, geen resultaat. Behandeling met formolvaccin van klinisch /ieke dieren gaf, zooals12 dierenartsen berichten, geen bevredigende uitkomsten. Nu nog een enkel woord over de inspuiting van gezonde dieren opaan besmette erven grenzende bedrijven. Zeventien dierenartsen, waar-van 3 het aantal dieren niet opgeven, 10 in totaal 2843 en 4 eenigeduizenden varkens hebben ge??nt, berichten omtrent de uitkomsten hetnavolgende. Een dierenarts schrijft : â€žZooals U bekend is gebruik ikveel en zou het niet gaarne missen". Een ander vermeldt : â€žHeb duizen-den varkens ge??nt met 100 succes. Op een plaats is door mij de ziektetijdens de enting overgebracht". Een derde bericht :

â€žEerste 25 koppelsge??nte varkens zijn gezond gebleven, doch in de volgende 10 is ziekteopgetreden (overgebracht door de enting?)". Een vierde heeft 1800varkens, die op bedrijven, grenzende aan besmette bedrijven, gehuisvestwaren, met succes behandeld. Een vijfde vermeldt : â€žTotale indrukis, dat het formolvaccin een wapen tegen de varkenspest is, dat nietmeer gemist kan worden." Ten slotte zijn er 4, die geen uitspraakkunnen doen, omdat zij niet weten of de ge??nte varkens nadien besmetgeworden zijn. Wanneer wij nu in het kort de resultaten van de proeven, die in hetbuitenland en ons land met het formolvaccin gedaan zijn, samenvatten,dan blijkt, dat bijna alle laboratoriumproeven een meer of minderongunstig verloop hebben gehad, terwijl de toepassing ervan in depraktijk in vele gevallen zeer goed, in andere minder goed heeft voldaan. In het algemeen krijgt men den indruk, dat het formolvaccin, aan-gewend

als preventivum bij dieren op bedreigde erven, een gunstigeninvloed uitoefent. Bevinden de gezonde dieren zich in een besmettenstal, dan is een vereischte dat de zieke en verdachte dieren zoo vlugmogelijk van de eerstgenoemde gescheiden worden. Doet men dit niet



??? dan bestaat het gevaar, dat de pas ge??nte dieren te sterk besmet worden.Zelfs is het niet uitgesloten, dat door de behandeling het weerstands-vermogen van de dieren tijdelijk vermindert en ze dan gevoeliger zijnvoor het virus van de varkenspest. Behandeling van reeds door deziekte aangetaste dieren zal slechts bij hooge uitzondering en wel meerin het bijzonder in die gevallen, waar de virulentie van de smetstofgering is en nog geen orgaanveranderingen of secundaire infecties zijnopgetreden, succes geven. Samenvattend hetgeen behandeld is en wel meer in het bijzonderwat betreft de simultaan- en formolvaccin-enting, dan blijkt, dat eerst-genoemde het belangrijke voordeel heeft, dat na het doorstaan van deenting de dieren meestal een levenslange onvatbaarheid bezitten. Hiertegenover staat echter, dat er groote gevaren aan verbonden zijn, zooalshet optreden van sterfgevallen en het ontstaan van chronisch

zieke dieren,benevens smetstofdragers. Verder heerscht er geen eenstemmigheidomtrent het te gebruiken virus. Sommigen bevelen aan steeds een inhet laboratorium gecontroleerd virus te bezigen, terwijl anderen, zooalsuit de conclusie door het Office International des Epizooties genomen in1935 blijkt, de voorkeur geven aan het gebruik van virus, aanwezigop het te behandelen bedrijf. Het vorenstaande is van het grootste belang bij de toetsing van dewaarde van de simultaanenting, maar vooral van de gevolgen ervan.Zou men, op grond van de resultaten verkregen in andere landen, ertoe overgaan deze enting in Nederland ingang te doen vinden, dandient terdege rekening gehouden te worden met de hier bestaandeomstandigheden, die geheel anders zijn dan elders. Een vergelijking-met de landen waar men, zooals uit de literatuuropgaven blijkt, gunstigeresultaten door de simultaanenting, gecombineerd met

politiemaat-regelen, heeft verkregen, gaat ten eenenmale mank. Daar toch liggende bedrijven meestal ver uit elkaar, waardoor als het ware een natuur-lijke isolatie bestaat, vindt weinig handel in varkens en biggen plaatsen last nol least is de constitutie van de dieren een geheel andere.Voorzoover van een veredeling nog geen sprake is, zal daardoor, zooalsalgemeen bekend is, ook het weerstandsvermogen anders zijn. Ver-meldenswaard in aansluiting aan het zoojuist genoemde is, dat in hetwild levende varkens zeer resistent zijn tegen het virus van de varkens-pest. Stelt men nu tegenover het bovengenoemde den Nederlandschenvarkensstapel, die in het algemeen sterk veredeld is, en de wijze waaropde varkens gehouden worden, dan zal het U duidelijk zijn, dat degevaren, verbonden aan de simultaanenting hier te lande, ongetwijfeldveel grooter zullen zijn. Aan de toepassing van het formolvaccin zijn, zooals uit

talrijkeproeven in het laboratorium en entingen in de praktijk gebleken is,geen gevaren verbonden wat de verspreiding van smetstof betreft. Eenbezwaar is echter, dat niet in alle gevallen een voldoende immuniteit



??? ontstaat. In hoeverre dit een gevolg is van de wijze van bereiding,dan wel van de meerdere of mindere hoeveelheid virus, aanwezig in hetverwerkte materiaal, is moeilijk uit te maken. Dit nadeel zal altijd aan een op deze wijze bereide entstof verbondenblijven. Mogelijk kan dit nadeel ondervangen worden, wanneer zou blijken,dat hiervoor gecultiveerd virus ware te gebruiken. Regelmatig wordt gewerkt aan een verbetering van het vaccin enreeds zijn proeven in gang met een volgens een ander principe bereideentstof, doch deze zijn nog niet zoo ver gevorderd, dat hierover reedsmededeelingen kunnen worden gedaan. Samenvatting. De prophylactische maatregelen bij de bestrijding van varkenspestzijn : ie. wettelijke maatregelen, 2e. serumprophylaxie en 3e. actieveimmunisatie. De wettelijke maatregelen beoogen verspreiding van smetstof tegente gaan. Het succes dezer maatregelen is in groote mate afhankelijkvan de

vroegtijdige aangifte en onderkenning der ziekte. Het afmakenvan zieke en verdachte dieren is wegens de kosten slechts mogelijk,wanneer de ziekte zich nog niet sterk heeft uitgebreid. De preventieve seruminspuiting geeft een onvatbaarheid van slechtskorten duur en heeft alleen waarde op bedrijven, waar de ziekte pas isuitgebroken. Behandeling met serum van reeds zieke dieren heeft inden regel weinig succes. De actieve immunisatie kan geschieden : a. door simultaan inspuitingvan levend virus en serum, b. door inspuiting van virus, dat gemitigeerdof gedood is. Aan de simultaan inenting zijn gevaren verbonden, omdat de ge??ntevarkens eenigen tijd smetstof uitscheiden en een zeker aantal dierensmetstofdragers blijven. Aangezien de Nederlandsche varkensstapel inhet algemeen sterk veredeld en daardoor de gevoeligheid grooter is,zal de simultaanenting slechts onder zeer bepaalde omstandighedenmogen worden

verricht. Aan de immunisatie met gemitigeerd of gedood virus (formolvaccin)is geen gevaar verbonden wat de verspreiding van smetstof betreft.In de 4 jaren, dat deze entstof aan de Rijksseruminrichting wordtbereid, is reeds meer dan 2000 liter afgeleverd. Uit de gehouden enqu??teis gebleken, dat dit vaccin in het algemeen een gunstig effect heeftgehad. In sommige gevallen was echter de verkregen onvatbaarheidniet voldoende. Regelmatig worden nog proeven genomen om te komen tot een meerconstante samenstelling van de entstof. Daarnaast worden ook onder-zoekingen gedaan met een andere methode van mitigatie van hetvirus.



??? Zusammenfassung. Dir prophylaktischen Massnahmen bei der Bek?¤mpfung der Schweinepest sind :i. Gesetzliche Anordnungen, 2. Serumprophylaxis und 3. aktive Immunisierung. Die gesetzlichen Anordnungen erstreben, eine Verbreitung des Infektionsstoffezu verhindern. Der Erfolg dieser Massnahmen h?¤ngt wesentlich von der fr??h-zeitigen Anzeige und Erkennung der Krankheit ab. Das Abschlachten von krankenund verd?¤chtigen Tieren ist wegen der damit verbundenen Kosten nur m??glich,wenn die Krankheit sich noch nicht stark ausgebreitet hat. Die pi?¤ventive Seruminjeklion gibt eine Unempf?¤nglichkeit von nur kurzerDauer und hat allein auf Geh??ften Wert, auf denen die Krankheit erst k??rzlichausgebrochen ist. Eine Behandlung von bereits erkrankten Tieren mit Serum hatin der Regel wenig Wert. Die aktive Immunisierung kann erlolgen a. durch simultane Injektion von leben-digem Virus und

Serum, b. duich Injektion von Virus, das abgeschw?¤cht oderabget??tet ist. An der Simultaninjektion sind Gefahren verbunden, da die geimpften Schweineeinige Zeit Krankheitsstoffe ausscheiden und eine gewisse Anzahl Krankheitstr?¤gerbleiben. Da der niederl?¤ndische Schweinebestand im allgemeinen stark veredeltund dadurch die Empf?¤nglichkeit gr??sser geworden ist, wird die Simultanimpfungnur unter ganz bestimmten Umst?¤nden vorgenommen werden d??rfen. An der Immunisierung mit abgeschw?¤chtem oder get??tetem Virus (Formol-vaccin) ist keine Gefahr verbunden was die Verbreitung des Infektionsstoffes betrifft.W?¤hrend der 4 Jahre, in denen dieser Impfstoff an dem Reichsseruminstitut her-gestellt wird, wurden ??ber 2000 L. ausgegeben. Eine Rundfrage hat ergeben, dassmit diesem Vaccin im allgemeinen ein g??nstiges Resultat erhalten wurde. In manchenF?¤llen war aber die Schutzwirkung

nicht gen??gend. Regelm?¤ssig werden noch Versuche gemacht, um eine mehr konstante Zusam-menstellung des Impfstoffes zu erreichen. Daneben werden auch Experimente mit einer anderen Methode zur Abschw?¤chungdes Virus ausgef??hrt. Summary. The prophylactic measures in the fight against swine plague are: 1. statutorymeasures, 2. serum-prophylaxis, 3. active immunization. The statutory measures have in view to prevent the spread of infectious matter.The success of those measures is in highly degree dependant of an early notificationand diagnosis. As for the costs destroying of ill and suspected animals is only possiblewhen the disease has not spread itself strongly. The preventive application of serum only gives an immunity of short durationand only has value on farms where the disease just broke out. Treatment with serumof already diseased animals has as a rule little success. The active

immunization can be performed : a. by simultaneous injection ofliving virus and serum, b. by injection of virus that has been mitigated or killed. Some danger is attached to the simultaneous injection, as the injected swineexcrete infectious matter during some time and a certain number of animals remaingerm-carriers. As the dutch swine stock is generally strongly graded up and by thatits sensibility is greater, the simultaneous injection shall may be carried out onlyunder very special circumstances. As for the spreading of infectious matter the immunization with mitigated orkilled vaccin (formol-vaccin) is considered not to be dangerous. In the 4 yearsduring which this vaccin is prepared in the Government Serum Institute, still morethan 2000 1 has been delivered. From a helt inquiry it appeared that this vaccingenerally has had favourable results. In some cases the obtained immunity was notyet sufficient.



??? Regularly experiments are still carried out to obtain a more constant compositionof the vaccin. Besides this also researches are done with an other method of mitigation of thevirus. R?Šsum?Š. Les mesures prophylactiques ?  appliquer pour combattre la peste porcine sonti. les mesures l?Šgales, 2. la s?Šroth?Šrapie pr?Šventive et 3. l\'immunisation active. Les mesures l?Šgales visent ?  emp??cher la diss?Šmination du virus. L\'efficacit?Š deces mesures d?Špend en grande partie de la pr?Šcocit?Š de la d?Šclaration et du diag-nostic. Vu les frais ?Šlev?Šs, l\'abatage des animaux malades ou suspects n\'est appli-cable que lorsque la maladie n\'a pas encore pris de l\'extension. La s?Šroth?Šrapie pr?Šventive ne conf?¨re qu\'une immunit?Š de tr?¨s courte dur?Šeet n\'a de valeur r?Šelle que dans les exploitations r?Šcemment infect?Šes. La s?Šroth?Š-rapie se r?Šv?¨le en g?Šn?Šral inefficace chez les animaux d?Šj? 

malades. L\'immunisation active peut ??tre obtenue a) par l\'injection simultan?Še de virusvivant et de s?Šrum, b) par l\'injection de virus att?Šnu?Š ou tu?Š. La s?Šrovaccination n\'est pas sans danger vu que les animaux inocul?Šs excr?¨tentpendant un certain temps du virus et qu\'un certain nombre d\'entre eux reste porteurde virus. Etant donn?Š que le cheptel porcin Hollandais est en g?Šn?Šral fortementam?Šlior?Š et que de ce fait sa r?Šceptivit?Š est plus grande, la s?Šrovaccination ne devra??tre appliqu?Še que dans des circonstances tout ?  fait sp?Šciales. L\'immunisation au moyen de virus att?Šnu?Š ou tu?Š (vaccin formol?Š) ne pr?Šsentepas de danger quant ?  la diss?Šmination possible du virus. Depuis les quatre ann?Šesque ce vaccin est pr?Špar?Š ?  l\'institut s?Šroth?Šrapique de l\'Etat, 2000 1 en ont ?Št?Šd?Šlivr?Šs. Apr?¨s enqu??te faite, il apparait que ce vaccin a en g?Šn?Šral un effet favorable.Dans

quelques cas cependant l\'immunit?Š obtenue ?Štait insuffisante. Des recherches poursuivies tendent ?  l\'obtention d\'une composition plus con-stante du vaccin. D\'autre part des exp?Šriences sont faites avec une autre m?Šthode d\'att?Šnuationdu virus. Discussie. De heer ten Hoopen zou in de eerste plaats gaarne vernemen of het wel aange-wezen is om een fokbeer, die geleden heeft aan varkenspest en daarvan hersteld is,als zoodanig aan te houden. Verder zou hij gaarne vernemen of er ook al iets bekend is over het bestaan vanstammen bij het virus van varkenspest en of daaruit dan ook te verklaren zou zijnde meer of mindere gunstige resultaten, die bij de enting verkregen worden. De heer Tenhaf.ff deelde mede, dat hij in het begin zeer goede resultaten gezienheeft bij de enting met het formolvaccin en dat hij daarover ook een zeer enthou-siaste mededeeling gedaan heeft in het jaarverslag. Helaas was dit

niet zoo gebleven,zoodat zijn mededeelingen in het daaropvolgend jaarverslag zeer ongunstig zijn.Het was hem gebleken, dat hoe meer gevallen van pest voorkomen, hoe slechterde resultaten werden. Hij heeft zich afgevraagd wat daarvan de oorzaak zou kunnenzijn. Wanneer het voorkomt dat het virus bij optreden in een koppel meer virulentwordt, dan zou dat een verklaring daarvoor kunnen geven. Voor het jaar 1939zijn door hem nog geen gegevens ontvangen ; de voorloopige indruk is echter datde resultaten niet gunstig zijn. Ook is opvallend dat in sommige streken het door-zieken vlot geschiedt, terwijl dit in andere niet het geval is. De heer de Gier kon moeilijk beslist zeggen wat er met zoo\'n fokbeer gedaanmoest worden. De bekende tijden over het aanwezig blijven van het virus in hetlichaam van een hersteld dier loopen zeer uiteen, door sommigen wordt opgegeven LXVII



??? KOMT BRUCELLOSIS-SUIS IN NEDERLAND VOOR 1 door J. VAN DER HOEDEN. In het T. v. D. (1940, blz. 71) stelt J. Siebenga de vraag ofbrucellosebij varkens in Nederland voorkomt. Hij meent uit de door hem opgedanepractische ervaringen te mogen besluiten, dat deze alleszins pleitenvoor een bevestigend antwoord. Deze uitspraak doet het mij wenschelijkvoorkomen, het zeer belangrijke vraagstuk der bruceliosis-suis naderonder oogen te zien. Immers, niet alleen berokkent de ziekte in delanden waar zij heerscht zeer groot oeconomisch nadeel, maar zij kanook van veel belang zijn voor de hygi??ne van den mensch. Samengevat berust Siebenga\'s oordeel op de volgende, in een beperktgebied verkregen waarnemingen. Vervolg van bladzâ–  225.dat het virus wel 87 dagen in de lichaamsklieren aanwezig blijft, het schijnt daargoed opgeborgen te zitten. Over de verspreiding van de smetstof met het spermais niets

bekend ; wel is beketid dat 20 dagen na het herstel geen smetstof meer metde urine uitgescheiden wordt. Volgens hem zou het in zoo\'n geval in de eerste plaats aangewezen zijn lang tewachten voordat dit dier in zijn functie hersteld zou worden, desnoods daarna meteen proefdekking nagaan of het nog besmettelijk was. De beste oplossing zou zijnhet dier op te ruimen. In het algemeen wordt aangenomen, dat er bij varkenspest geen stamverschilvan hel virus bestaat. Heeft een dier ?Š?Šnmaal varkenspest gehad, dan zal het nietmeer voor de tweede maal aan die ziekte gaan lijden, de ontstane immuniteit isafdoende. De heer ten Hoopen wees er op dat hem echter een geval bekend was, waarbijbeslist varkenspest voor de 2de maal bij hetzelfde dier optrad. De heer de Gier veronderstelde dat in dit geval geen voldoende immuniteitopgetreden was; een ernstig ziek varken behoeft nog geen voldoende immuniteitte krijgen, waardoor

een tweede uitbreken van de ziekte niet mogelijk zou zijngeworden. Er bestaan beslist geen stammen bij de viruspest, wel bestaat er eengroot verschil in den graad van virulentie van het virus. De heer Tenhaeff begreep daaruit dat het bereiden van het formolvaccin metgroote moeilijkheden gepaard gaat, waardoor het verschil in virulentie van hetvirus dit vaccin zoo afwisselend in sterkte zal doen zijn. De heer de Gier wees er op. dat een bezwaar is, dat men zeer zieke varkens kanhebben, die weinig virulent virus leveren en weinig zieke varkens die zeer virulentvirus leveren ; de groote moeilijkheid is nu om te onderzoeken de virulentie van hetvirus in een bepaald geval. Bovendien is niet alleen de aard van het virus verschillend,maar ook de aard van het dier is verschillend zoodat dit ook de bepaling van devirulentie van het virus niet vergemakkelijkt. Het ongelijk doorzieken van besmette koppels ziet men op meerdere plaatsen ;dit

kan niet alleen afhankelijk zijn van de sterkte van het virus, maar staat ook inverband met het meer of minder weerstandsvermogen van het dier. De heer Tenhaeff vestigde er nog de aandacht op dat men bij secties vaak enzeer vlug de boutons in de darmen vindt, welke boutons volgens Dr. de Gier ver-oorzaakt worden door het virus van de varkenspest en niet door optredende bij-infecties.



??? (1) Een magere beer. die aan pneumonie heeft geleden, loost geen spermabij de dekking. De testikels en epididymes zijn klein. (2) Een goed ontwikkelde beer is gedurende 13 weken steriel geweest.Voordien en daarna was de bevruchting bevredigend. De testes waren vergroot. (3) Een van elders afkomstige beer was steriel en had een absces in ?Š?Šn dei-testikels. Hij stierf aan peritonitis. 4) Xa 8 maanden goede dienst, werd een beer steriel. De testes, die â€žvrijwelnormaal" waren, hadden intensief bewegende spermatozo??den, die door toevoegingvan het vocht van prostaat, seminale blaasjes en Cowpersche klieren onbewegelijkwerden (â€žmogelijk een chemisch proces" meent S.). In testes enz. zijn geen specifiekeafwijkingen gevonden. (5) Een slecht ontwikkelde beer gaf aanvankelijk goede bevruchting, maar werdna 8 weken steriel. Het sperma was als dat van beer 4. De testes enz. haddengeen ziekelijke

afwijking. In een andere fokafdeeling werden 2 der 8 beeren impotent. E?Šn (G) had vanmeet af aan atrophische testes, de andere (7) â€žvertoonde iets hvpertrophie". Vanden toestand van het sperma is niets bekend. Verschillende zeugen waren onvruchtbaar. Zij zijn niet nader onderzocht. Vragen wij ons af\', of uit deze gegevens inderdaad verdenking op Bru-cella-infeetie mag worden afgeleid en beschouwen daarbij, zij hetschematisch, de kenmerken van brucellosis-suis, zooals deze in cleliteratuur zijn beschreven. In Denemarken zag Thomsen het veelvuldig voorkomen van puru-lente en necrotische ontstekingsprocessen, die somtijds eindigden metverkalking. Bij den beer waren zij hoofdzakelijk gezeteld in de epidi-dymis, maar ook in de testis en seminale blaasjes. \') In Amerika staathet pyaemische karakter op den voorgrond, met localisaties in ge-wrichten, peesscheeden en beenderen. De vrouwelijke dieren lijden

aan"steriliteit, verwerpen, vermagering, abscessen (veelal multipel) en kreu-pelheid. Huddleson karakteriseert de ziekte met "splenic lymphadenitis".K??ber zag in Duitschland veel wervelnecrose. Behoudens steriliteit en een absces in een testis (beer 3) is bijhet materiaal, dat door S. is beschreven, niets van de zoojuist genoemdekarakteristieke kenmerken te vinden. Zijn klinisch-epizo??tiologischegegevens leveren daarom m. i. onvoldoende aanwijzingen om er eenigeconclusie uit te putten. Evenmin geeft het spaarzaam verrichte laboratorium-onderzoek hier-toe steun. Bacteriologisch onderzoek (testis) is slechts ?Š?Šnmaal verricht. Deuitkomst was negatief. Hierbij zij opgemerkt, dat het kweeken van hetporcine Br. type geen moeilijkheden geeft, m.n. niet, zooals hetbovine type, een verhoogde koolzuurspanning eischt. Het serologisch onderzoek, voorzoover door S. verricht, heeft evenminiets in positieven zin opgeleverd.

De blocdsera van 2 vrouwelijkevarkens en een beer agglutineerden weliswaar Br. tot verdunning \') Aangezien S. onderzoek van de zeugen niet vermeldt, zullen wij ons beperkentot vergelijking der gegevens omtrent anatomische afwijkingen bij de beeren.



??? i : 20, maar voor de interpretatie hiervan bedenke men, dat Thomsenbij zijn zeer uitgebreide onderzoek tot de conclusie is gekomen, dat eentiter van i : 100 of hooger bewijzend is voor brucellose, de titer i : 50zeer verdacht en lagere waarden te verwaarloozen zouden zijn. Op grond van het bovenstaande komt het mij voor, dat de argumen-ten, die S. tot zijn ernstige suggestie deden besluiten, de toets eenercritische beoordeeling niet kunnen doorstaan. Welke de oorzaken voor de door hem waargenomen gevallen vansteriliteit dan wel mogen zijn geweest, is achteraf slechts te gissen. Hetfeit, dat verschillende der beeren in enge verwantschapsrelatie totelkander stonden, zou wellicht in de richting van erfelijke factorenkunnen duiden (beer 1 en 3 waren halfbroers, 4 en 5 nestbroers enzonen van 3). Zeer terecht heeft S. opgemerkt, dat nader onderzoek naar het voor-komen van brucellose onder varkens in

Nederland zeer gewenscht zouzijn. Uit dien hoofde moge ik mijn eigen laboratorium-ervaringen hieraan toevoegen. Beschouwen wij eerst nog, zeer in het kort, enkele gegevens uit debuitenlandsche literatuur. Brucellose der varkens is bijna steeds veroorzaakt door het suis-type(Traum, 1914). De grootste verbreiding heeft zij in de VereenigdcStaten, hoewel daar zeer belangrijke locale verschillen voorkomen.In sommige gebieden gaat haar beteekenis uit boven die der Bang-infectie van het vee. De grootste ophooping van gevallen is in deMiddlc-West (Weeter, (1923) in Chicago bij 14.7% der zeugen en5.3 % der beeren ; Hardy, Huddleson en Jordan (1929) in Iowa bij3 % ; Boak en Carpenter (1930) in Ohio, Illinois, Indiana en Mis-souri bij 1.89% der slachtvarkens). Het belang der brucellosis-suisvoor de hygi??ne van den mensch kan o.a. blijken uit waarnemingen vanHardy, Jordan en Borts (1936), die onder 127, uit

den menschgekweekte Brucella stammen, in de varkensrijke staat Iowa, er 88 van hetporcine type vonden. Bij de plotseling in 1929 in Jutland onder de varkens optredendeepizo??tie, die door krachtige bestrijding sedert 1932 uitgeroeid is,werd door Thomsen een eenigszins afwijkend suis-type gekweekt. Vanbijzonder belang was, dat â€” in tegenstelling tot de groote virulentievoor den mensch, die het â€žvarkenstype" in Amerika eigen is â€” geenhumane ziektegevallen door den Deenschen stam zijn waargenomen. Volgens Thomsen is het nauwelijks te betwijfelen, dat de brucellose,die heerscht onder de varkens in Hongarije, Itali?? en Zwitserland, doorhet Traum-type wordt veroorzaakt. Alleen in het eerstgenoemde landis zij van grootere beteekenis geworden. In Engeland is Brucella-infectie bij varkens niet bekend (Priestly, 1934) : 517 sera gaven allenegatieve reactie), in Belgi?? zouden enkele gevallen

waargenomen zijn(mededeeling van Thomsen), in Portugal reageerden 23.7 % dervarkens (de Mendonca Machado, 1938) en in een Russisch gebied



??? 45-9 % (Makkawejsky, e.a., 1931 1933J- Zeldzaam zou Brucella-infectie zijn in Duitschland en dan vooral zijn veroorzaakt door hetvan runderen afkomstige Bang-type (Saxer, 1936). Hoewel Huddleson (1929) enkele stammen uit Hongarije alssuis-type identificeerde en de gevoeligheid van het varken voor denbovinen stam slechts gering bleek te zijn, meent Manninger (1930),dat ook in dit land talrijke gevallen van brucellose der varkens opinfectie door Br. Bang zouden berusten. Onder 87 in Nederland bij menschen, runderen, paarden en een hondge??soleerde Brucellacultures, trof ik geen enkele aan van het suis-type.Tweemaal werd uit bloed van menschen Br. melitensis gekweekt (be-smetting in Zuid-Europa), alle andere stammen hadden de eigenschap-pen van het typus bovinus (Bang). Naar aanleiding van het voorkomen van brucellosis suis in Denemar-ken, heb ik reeds in 1932 een onderzoek ingesteld

naar de aanwezigheidvan agglutininen in sera van varkens, uit het Gemeentelijke Slachthuiste Utrecht. In 1939 is dit onderzoek voortgezet. Door de vriendelijkebemiddeling van den Directeur, coll. J. P. van der Slooten, kwamik aldus in het bezit van 486 bloedmonsters. De agglutinatieproef werdverricht in de verdunningen 1 : 25, â€”50, â€”100 en â€”200. Met elk mon-ster, dat eenige, zij het ook twijfelachtige agglutinatie gaf, is tevens in4 verdunningsgraden de complementbindingsproef uitgevoerd. Tien sera agglutineerden Brucella tot verdunning 1 : 25, zes toti : 50, g?Š?Šn daarboven. Alle 32 verrichte complementbindingsreactiesverliepen negatief. Bovendien is bij 14 sera (van welke 9 positieve agglutinatie-reactiehadden gegeven) een onderzoek ingesteld naar specifieke phagocytose(tropinen). Zij werd niet gevonden. De uitkomsten van het onderzoek dezer 486 varkens bewijzen niethet bestaan van brucellosis

suis. Daarvoor zijn de spaarzame positievereacties te zwak geweest. Het is overigens niet uit te sluiten, dat de totlagen titer gevonden agglutininen gevormd zijn tengevolge van hetopnemen van Br. Bang, afkomstig van runderen, zooals, naar men magaannemen, herhaaldelijk bij dieren (o.a. bij honden) geschiedt, zonderdat hier ziekteprocessen op behoeven te volgen. Tenslotte mag in dit verband naar voren worden gebracht het onder-zoek van A. Beek (Acad. Proefschrift, Utrecht, 1933). Met serumreacties en de allergische huidproef trachtte hij een inzichtte krijgen in de frequentie van Brucella-infecties bij slagers. Bij runder-slagers, die veel in aanraking waren met runderen of runderorganen,werden positieve reacties gevonden in 14,3 "â€ž .Bij varkensslagers kreeghij niet meer dan 2 Â°0 positieve uitkomsten (Hardy, Hudson enJordan (1929) vonden in Iowa, op infectie duidende reacties biji 7,4 % der

varkensslagers). Aangezien Beek bij runderslagers, die slechts nu en dan met koeienof hun organen in contact waren, 5,5 % positief reageerendc personen



??? had gevonden en varkensslagers af en toe ook wel met runderen en hunorganen in aanraking zullen zijn, meent hij te mogen concludeeren, datin Nederland â€žhet verwerken van varkens geen bron van infectie metBrucella" mag worden genoemd, met andere woorden, dat brucello-sis suis in ons land niet, of hoogstens zeer sporadisch zou voorkomen. Samenvatting. De ervaringen van J. Siebenga (T. v. D. 1940, blz. 71) kunnen nietals bewijs dienen voor het voorkomen van brucellosis suis in Nederland.Onder de 87 door ons uit mensch en dieren ge??soleerde Brucella-stammenkwam het suis-type niet voor. Serologisch onderzoek van 486 slachtvarkens gaf in slechts 16 gevalleneen Br.-agglutinatie van niet-bewijskrachtige titers. Het is mogelijk datdeze zwakke serumreacties berusten op svmptoomlooze besmetting metBr. Bang, afkomstig van rundvee. Brucellosis suis is tot nu toe in Nederland niet

bekend. Zusammenfassung. Die Beobachtungen von J. Siebenga (T. v. D. 1940, S. 71) k??nnen nicht als einBeweis f??r das Vorkommen von Brucellosis suis in den Niederlanden betrachtetwerden. Unter den 87 von uns aus Mensch und Tieren isolierten Brucella-Stammenkam der suis-Typ nicht vor. Die serologische Untersuchung von 486 Schlachtschweinen gab nur in 16 F?¤lleneine Br.-Agglutination mit Titern, die nicht beweiskr?¤ftig waren. Es ist m??glich,dass diese schwachen Serumreaktionen auf symptomlosen Infektionen mit Br. Bang(vom Rinde) beruhen. Brucellosis suis ist bisher in den Niederlanden nicht bekannt. Summary. The experiences ofj. Siebenga (T. v. D. 1940, p. 71) are not a proof of the presenceof brucellosis suis in Holland. In the 87 Brucella-strains isolated by the author frommen and animals, he idid not find one of the suis type. Serological researches of 486 slaughter swine only gave

an agglutination in 16cases against Brucella but the titers had 110 conclusive force. It is possible that those slight reactions of the serum are caused by a symptomlessinfection with Brucella Bang, originating from cattle. Till now Brucellosis is not met with in Holland. R?Šsum?Š. Les constatations de Siebenga (T. v. D. 1940, p. 71) ne peuvent servir de preuvepour d?Šmontrer l\'existence de la brucellose porcine en Hollande. Parmi 87 souchesde brucella isol?Šes de l\'homme et des animaux, le type porcin ne fut rencontr?Šaucune fois. L\'examen s?Šrologique de 486 porcs de boucherie ne lournit que 16 cas d\'agglutina-tion positive ?  des taux non d?Šmonstratifs. Il est possible que ces r?Šactions faiblesproviennent d\'une infection sans sympt?´mes par Br. Bang originaire du b?Štail, La brucellose porcine n\'est pas connue jusqu\'?  pr?Šsent en Hollande.



??? (Uit het Laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemie derRijks-Universiteit te Utrecht . DE INTERNE SECRETIE BIJ PARESIS PUERPERALISVAN HET RUND. III. VOORTGEZET ONDERZOEK NAAR DE AANWEZIGHEID INHET BLOEDSERUM VAN KALFZIEKTE-PATI?‹NTEN EN NORMALEKALFKOEIEN VAN FACTOREN. DIE HET GEHALTE AAN ACETON-LICHAMEN EN SUIKER IN HET BLOED EN HET GEHALTE AANGLYCOGEEN IN DE LEVER BE?•NVLOEDEN. door Prof. Dr. L. SEEKLES. In de tweede mededeeling \') werd als conclusie vermeld, dat, inovereenstemming met de door mij opgestelde hypothese omtrent depathogenese en de aetiologie van kalfziekte -), het bloedserum bijtypische kalfziekte een factor in verhoogde concentratie bevat, dieidentiek is of groote overeenkomst vertoont met het koolhydraatstof-vvisselingshormoon der hypophyse-voorkwab 1). In het bloedserum

vanvastende, droogstaande koeien en van vastende, versche kalfkoeien -een etmaal na den pai tus werd deze z.g. glvcogenolytische factorniet in werkelijk verhoogde concentratie aangetroffen. In tegenstellingmet de verwachting, kon de z.g. ketogene factor welke volgens dehypothese aansprakelijk zou zijn voor de in den regel bestaandeketonaemie niet in een verhoogde concentratie in het bloedserumvan kalfziekte-pati??nten worden aangetoond. (In het bloedserum vanvastende, droogstaande koeien en van vastende, versche kalfkoeien, eenetmaal na den partus, werd deze factor evenmin in verhoogde hoeveel-heid aangetroffen). 2) Terzelfder plaatse werd reeds opgemerkt, dat men uit de uitkomstvan het onderzoek naar de aanwezigheid van den ketogenen factor niet 1 ) Na het verschijnen der twee bovengenoemde verhandelingen, vestigde Dr.H. A. Vermeulen er mijn aandacht op, dat van een v????r- en een

achterkwab vande hypophysis slechts sprake is bij den mensch en bij het varken. Bij het paard ligtde z.g. achterkwab, d.w.z. de pars nervosa, in het klierachtige gedeelte ingekeild,terwijl bij de herkauwende dieren, den hond en de kat de beide deelen op elkaarliggen. Ik ben Dr. Vermeulen zeer erkentelijk voor deze mededeeling. Daar echtereen onderscheiding in onder- en bovenkwab â€” in de plaats van het tot dusvergebezigde voor- en achterkwab â€” licht tot verwarring kan leiden, zal ik, in over-eenstemming met hetgeen in de endocrinologische literatuur gebruikelijk is, ookbij het rund blijven spreken van â€žhypophyse-voorkwab". Hiermede wordt dusbedoeld het klierachtige gedeelte der hypophysis cerebri. 2 ) Ook werd reeds bij het vroeger verrichte onderzoek den invloed op het bloed-suikergehalte der proefratten nagegaan. Een significante be??nvloeding kon hierbijin geen van de proefreeksen worden

vastgesteld. (Men zie hiervoor het in de 2demededeeling vermelde algemeene artikel van mijn hand in Zeitschr. f. d. ges. exptl.Med. 100. 324, 1937).



??? zonder meer mag besluiten tot de afwezigheid van dezen factor in deonderzochte bloedsera, noch tot het niet bestaan van concentratie-verschillen tusschen het bloedserum bij kalfziekte, in vergelijking metde bloedsera van vastende, droogstaande en vastende, versch afgekalfderunderen. Men dient n.1. rekening te houden met het feit, dat de aen-zienlijke strooiing, die de acetoncijfers in alle proefgroepen vertoonen,het aantoonen van een significant verschil tusschen de verschillendegroepen in hooge mate bemoeilijkt. De proeven met betrekking tot het voorkomen van den ketogenenfactor werden in eenige nieuwe proefreeksen, in gewijzigden vorm, her-haald. \') Het verschil tusschen de vroegere en de later verrichte proevenbetreft voornamelijk de hoeveelheid bloedserum, welke bij elke proefratwerd ingespoten. Teneinde een grootere be??nvloeding der acetonwaardenin het bloed der proefdieren te

verzekeren, werd in laatstbedoelde proe-ven een viermaal zoo groote hoeveelheid ingespoten als bij de vroegereproeven het geval was. Bovendien werd de werking bepaald van deultrafiltraten der verschillende sera. Dit geschiedde teneinde een indrukte verkrijgen omtrent den invloed van de betrekkelijk groote hoeveel-heden serum-eiwit, welke bij elke proef werden toegediend. Evenals vroeger, werden ook thans de gehalten aan glycogeen in delever en suiker in het bloed bepaald. De tijdroovende bepaling van vetin de lever bleef thans, mede op grond van de vroeger verkregen,negatieve uitkomsten, achterwege. Proefdieren. Evenals bij het vroegere onderzoek, werden mannelijke witte rattengebruikt, wegende ongeveer 180 tot 200 gram, die steeds onder zooveelmogelijk gelijke omstandigheden werden gehouden. In afwijking vande vroegere proefreeksen, werden de dieren thans niet gedurende eenweek

v????r de injectie gevoederd met een vocdermengsel, dat 40 %glucose bevatte. Het vasten der dieren v????r en na de subcutane injectiebleef eveneens achterwege. Vier uur na de inspuiting werden de dierenop de vroeger beschreven wijze gedood en de lever en het bloed onder-zocht. Ratten-grcepen en injectievloeistoffen. Tabel 1 geeft een overzicht van de groepen der proefratten en vanhetgeen werd ingespoten. \') Het onderzoek ondervond een zeer langdurige vertraging door het mond- enklauwzeer. Teneinde eventueele invloeden, als gevolg van de nawerking dezerziekte, zooveel mogelijk uit te sluiten, werden als regel slechts die bloedsera voorde injecties gebruikt, welke afkomstig waren van dieren, die minstens een halfjaartevoren van mond- en klauwzeer waren hersteld. Het chemisch onderzoek derbloedsera bevestigde in alle gevallen de klinische diagnose. Hel reeds enkele jarengeleden

aangevangen onderzoek naar de aanwezigheid van den thyreotropenfactor in het bloedserum van kalfziekte-pati??nten, kon sedert het overlijden vanDr. H. J. M. Hoogland, die zich met het histologisch gedeelte van het onderzoekhad belast, geen voortgang hebben.



??? TABEL i. Groepen der proefratten en ingespoten vloeistoffen. Rattengroep Elke rat ingespoten met : A 12 cm3 0.9% keukenzout oplossing (vergelijkingsgroep). B 12 cm3 bloedserum van normale kalfkoeien, ca. 24 uur post partum. \') C 12 cm3 bloedserum van typische kalfziekte-pati??nten. F \'-) 12 cm3 ultrafiltraat der bloedsera van groep B. G 2) 12 cm3 ultrafiltraat der bloedsera van groep C. *) De kalfkoeien hadden niet gevast. 2) Filtratie van de bloedsera door dichte ultrafilters. (Twee met de groepen Fen G vergelijkbare groepen D en F., waarbij gefiltreerd was door minder dichteultrafilters, blijven hier buiten beschouwing). Experimenteele resultaten. De aanzienlijke strooiing van de gehalten der langs chemischen wegbepaalde bestanddeelen, welke in de verschillende proefreeksen bleekte bestaan, maakte ook thans een statistische behandeling der verkregencijfers noodzakelijk. Voor bijzonderheden der

toegepaste rekenmethodewordt verwezen naar de tweede mededeeling over dit onderwerp \').Slechts zij eraan herinnerd, dat, indien bij de vergelijking van de uit-komsten in twee proefreeksen, de door berekening verkregen A-waardegelijk is aan of grooter is dan ^ 3, men mag aannemen, dat er eensignificant verschil bestaat tusschen deze beide groepen. Dit werd intabel 3 aangegeven met ( )â–  Indien dc A-waarde slechts weinigkleiner was dan 3, b.v. ca. 2.9, dan werd het bestaan van een significantverschil als zeer waarschijnlijk beschouwd. Dit werd aangegeven met( )â€? B\'j afname van de A-w\'aarde wordt de waarschijnlijkheid vanhet bestaan van een significant verschil snel minder. Tabel 2 vermeldt de uitkomsten van het chemisch onderzoek. TABEL 2. Uitkomsten van het chemisch onderzoek. Ratten-groep Aantalratten Injectie met Gemiddelde gehalten met strooiing (sd) Totaal acetonin bloed mg% Suiker

inbloed mg % Glycogeenin lever % A 12 NaCl 0.9% 1.96 Â? sd 0.408 116.7 â€” sd 14.32 3.068 Â? sd 0.9877 B \'4 serum kalfkoeien 2.42 Â? sd i .406 126.7 Â? sd \'6-58 0.674 Â? sd 0.3862 C \'4 serum kalfziekte 1.33 Â? sd 0.975 136.1 Â? sd 16.02 1.608 Â? sd 0.9097 F \'5 ultrafiltraat B 1.57 Â? sd 0.575 123.5 Â? sd 7.48 1.931 Â? sd 1.5157 G !3 ultrafiltraat C 1.03 Â? sd 0.390 \'20.5 rfc sd 8.76 3.182 Â? sd 1.5640 *) L. Seeki.es: Tijdschr. v. Diergeneesk. 64. 930, 1937.



??? Bespreking der uitkomsten. Men kan de in tabel 2 vermelde cijfers op verschillende wijzen metelkander vergelijken. (Tabel 3). TABEL 3. Statistische berekening van de uitkomsten. Significante be??nvloeding ? 11 Vergelijking van contr??le-groep A Totaal- Suiker in Glycogeen Uitkomst (NaCl 0.9%) met : aceton in bloed A in bloed A lever A Groep B (serum norm. kalfkoeien) 1.17 1.72 7-90 ( ) Bloedserum norm. kalfkoewerkt glycogenolytisch. Groep G (serum kalf- ziekte)..... 9 18 3-40 ( ) 3-90 ( ) Bloedserum kalfziekte werkthyperglycaemisch en gly-cogenolytisch. Groep F (ultrafiltraat B)....... i .60 2-35 Geen significante verschillen. Groep G (ultrafil- traat G)..... 5-82 ( ) 0.85 0.22 Ultrafiltraat bloedserumkalfziekte werkt anriketo-geen. Vergelijking van groep B (blocdserum norm. kalfkoeien) met : Groep C (serum kalf- ziekte)..... 2.38 \'â€?53 3-54 ( ) Bloedserum kalfziekte werktminder glycogenolytisch danbloedserum

normale kali-koe. Groep F (ultrafil- traat B) .... 2.10 0.66 3-\'i ( ) De glycogenolytische factoris niet in het ultrafiltraatvan bloedserum van norm.kalfkoeien in significantverhoogde concentratieaanwezig. Groep G (ultrafil- traat G)..... 3-55 ( ) 1.23 5-62 ( ) De antiketogene factor isslechts in het ultrafiltraatvan kalfzickte-serum aan-toonbaar, de glycogenolyti-sche factor komt niet in hetultrafiltraat van kalfziekteserum in significant ver-hoogde hoeveelheid voor. \') A-waarde 3 of hooger: significant verschil vrijwel zeker ( ) ; A-waardenaderende tot 3, b.v. ca. 2.9 : significant verschil zeer waarschijnlijk ; bij afnameder A-waarde wordt de waarschijnlijkheid van het bestaan van een significantverschil snel minder.



??? Vergelijking van Significante be??nvloeding?\') groep C (bloedserumkalfziekte pati??nten)met : Totaal-aceton inbloed A Suiker inbloed A Glycogeeninlever A Uitkomst Groep F (ultrafil- traat B) .... 0.80 2.68 0.70 Geen significante verschillen. Vergelijking van groep F (ultrafiltraat serum norm. kalf- koeien) met : Groep G (ultrafil- traat serum kalf- ziekte) ..... 2-94 (Â?) o-99 2.14 Ultrafiltraat kalfziekteserumwerkt rtH/??ketogeen. 1) A-waarde 3 of hooger: significant verschil vrijwel zeker ( ) : A-waardenaderende tot 3, b.v. ca. 2.9 ; significant verschil zeer waarschijnlijk; bij afnameder A-waarde wordt de waarschijnlijkheid van het bestaan van een significantverschil snel minder. De in tabel 3 vermeide uitkomsten geven aanleiding tot enkele op-merkingen. a. Werking op het gehalte aan acelonlichamen in het bloed der proefratten. Door inspuiting van 12 cm3 bloedserum van kalfziekte-pati??nten konbij proefratten geen

significante be??nvloeding van het totaal-acetongehalte in het bloed der proefratten worden aangetoond. Op grond vandeze uitkomst zou men kunnen meenen, dat dus de hypothese, dat inhet bloedserum van kalfziekte-pati??nten een factor aanwezig is, die instaat is het gehalte aan acetonlichamen in het bloed te doen toenemeneen z.g. ketogene factor â€”, geen steun vindt in het experiment. Dezeconclusie zou echter onjuist zijn. Het is nl. gebleken, dat het ultrafiltraatvan kalfziekte-serum een significante daling van het gehalte aan aceton-lichamen in het bloed der proefratten teweeg brengt. Het ultrafiltraatvan kalf ziekte-serum bevat derhalve een antiketigene factor in een significantverhoogde concentratie, waarvan de werking blijkbaar in het niet-geiiltrafiltreerdeserum niet tol uiting kan komen. Daar de ultrafiltreerbaarheid van den anti-ketogenen factor een (adsorptieve) binding aan het serum-eiwit of een an-dere

(chemische) neutraliseering uitsluit, mag men besluiten, dat cle eiwit-fractie van kalfziekte-serum tevens een factor bevat, die in het lichaamvan het proefdier (de rat) een (physiologisch-chemische) neutraliseeringvan het effect van den in het ultrafiltraat aanwezigen anti-ketogenenfactor bewerkstelligt. Deze, in de eiwit-fractie van kalfziekte-serum blijkbaar insignificant verhoogde concentratie aanwezige factor, is dus als ketogeen te beschouwen.1) 1 ) Waar de volledige scheiding van den ketogenen en den antiketogenen factordoor ultrafiltratie op technische moeilijkheden stuit, wordt ihans getracht denketogenen factor door chemische fractioneeringsmethoden te isoleeren, teneinde al-dus ook op directe wijze de aanwezigheid ervan in kalfziekte-serum aan te toonen.



??? In het bloedserum van normale kalfkoeien zijn de verhoudingenanders dan in kalfziekteserum. Het ultrafiltraat van eerstgenoemdserum bevat den anti-ketogenen factor niet in significant verhoogdeconcentratie. Daar, anderzijds, het bloedserum als zoodanig niet instaat is het gehalte aan acetonlichamen in het bloed der proefrattenop significante wijze te be??nvloeden c.q. te verhoogen, is dus geenketogene factor in significant verhoogde concentratie in de eiwit-fractievan dit bloedserum aanwezig. De ontdekking van een antiketogenen, naast een ketogenen factorin het bloedserum van kalfziekte-pati??nten, doet de vraag rijzen hoe ditmerkwaardige feit ge??nterpreteerd kan worden. Er zij hierbij aan herinnerd, dat in de laatste jaren werd gevonden,dat onder den invloed van verschillende hormonen â€” waaronderhormonen van de hypophyse-voorkwab - in het dierlijk lichaamspecifieke antistoffen ontstaan, welke

in het bloed circuleeren en die heteffect van de betreffende hormonen geheel of gedeeltelijk teniet doen.Zoo is uit vele onderzoekingen o.m. gebleken, dat het thyreotropehormoon van de hypophyse-voorkwab, toegediend aan infantiele caviae,in de eerste dagen na de injecties de voor dit hormoon karakteristiekeveranderingen in de schildklier doet ontstaan. Bij voortgezette, dage-lijksche toediening van het hormoon komt er echter een zoodanigeregeneratie in de schildklier der proefdieren tot stand, dat ongeveer eenmaand na het begin der proef de veranderingen grootendeels zijnverdwenen. Dat de thyreotrope antistof niet door de hypophyse wordt gevormd,volgt uit een onderzoek van A. Loeser, die vond, dat dieren zonderhypophyse eveneens in staat zijn antistoffen te vormen. 1) Ook in pathologische toestanden bij den mensch, o.a. bij storingenvan de functie der schildklier, zijn antistoffen, n.1. met

antithyreo??dewerking â€” anti-thyroxine, enz. â€”, aangetoond. 2) Een antiketogeen principe werd, voor zoover mij bekend is, tot dusver nietgevonden. In het licht van hetgeen anderen omtrent het ontstaan vananti-stoffen tegen hormonen vonden, ligt het voor de hand aan te nemen,dat de antiketogene factor, welke in het bloedserum van kalfziekte-pati??nten werd aangetroffen, zich vormt onder den invloed van deneveneens â€”- zij het dan op indirecte wijze â€” aangetoonden ketogenen 1 ) A. Loeser : Arch. Exptl. Path. u. Pharm. 180. 458, 1936. 2 ) J. Bauer, E. Kunewalder en E. Schachter : VVien. klin. Wochenschr. 1937,Nr. 3. Verdere onderzoekingen over antithyreoid werkzame stoffen, zoomedeliteratuur over dit onderwerp, treft men o.m. aan bij E. Keeser, Klin. Wochenschr.17, 1100, 1938.



??? factor, welke, volgens de door mij opgestelde hypothese, van prae-hypophysairen oorsprong is. Evenals met andere antistoffen het geval is, mag men verwachten,dat de concentratie van den antiketogenen factor in het bloed vankalfziekte-pati??nten samenhangt met den tijdsduur, gedurende welkende overmatige productie van den ketogenen factor heeft plaats gevonden.Het ligt voor de hand aan te nemen, dat er dus eveneens een verbandbestaat tusschen de concentraties aan ketogenen en antiketogenenfactor in het circuleerende bloed en den tijdsduur, gedurende welkende klinische symptomen bestaan, resp. de snelheid waarmede dezelaatsten zich ontwikkelden. In het licht van bovenstaande beschouwing is het duidelijk, dat,afhankelijk van de concentraties en van de verhouding der concentratiesvan den ketogenen en den antiketogenen factor, het gehalte aan aceton-lichamen in het bloed wisselt.

Inderdaad werd reeds jaren geleden indit laboratorium vastgesteld, dat het gehalte aan acetonlichamen inhet bloed van kalfziekte-pati??nten meestal verhoogd, doch tevens sterkwisselend is. Met betrekking tot het bloedserum van normale kalfkoeien, een etmaalna den partus, kan het volgende worden opgemerkt. Een significante toe- of afname van het gehalte aan acetonlichamenin het bloed der proefratten kon niet na de injectie van laatstvermeldbloedserum, of het ultrafiltraat ervan, worden aangetoond. Zooals reedsvroeger werd uiteengezet1), beteekent deze uitkomst niet, dat de keto-gene- en antiketogene factoren in het bloed van versch afgekalfde koeienontbreken. Veeleer mag men het op goede gronden zeer waarschijnlijkachtcn, dat er gradueele, dus quantitatieve, verschillen bestaan in hetgehalte aan genoemde factoren in het bloedserum van kalfziekte-pati??nten, in vergelijking met verschc kalfkoeien en

wel in dien zin,dat de concentraties van den ketogenen en den antiketogenen factorin kalfziekte-scrum significant verhoogd zijn. Zoolang bij de proeventer vaststelling der ,,hormoon"-concentraties gebruik moet wordengemaakt van betrekkelijk onnauwkeurige biologische ijkingsmethodenmet behulp van een door de practische mogelijkheid beperkt aantalproefdieren, zullen slechts de groote concentratie-verschillen met aanzekerheid grenzende waarschijnlijkheid kunnen worden vastgesteld. b. Werking op het bloedsuiker-gehalte. Uit het onderzoek is gebleken, dat slechts het bloedserum van kalf-ziekte-pati??nten â€” niet het ultrafiltraat â€” bij de proefratten een stijgingvan het bloedsuiker-gehalte (hyperglycaemie) doet ontstaan. De hyper-glycaemische werking is dus blijkbaar aan de eiwit-fractie van hetbloedserum gebonden. Er zijn verder aanwijzingen verkregen, dat bij ultrafiltratie van kalf-ziekte-serum, door minder

dichte ultrafilters, een ultrafiltraat wordt \') L. Seeklf.s : Tijdschr. v. Diergeneesk. 64, 930, 1937.



??? verkregen, dat, toegediend aan proefratten, het bloedsuikerpeil ver-laagt (hypoglycaemische werking) *). Een uiteenzetting, analoog aan de sub a gehouden beschouwingomtrent de beteekenis van de ketogene en antiketogene factoren, voorhet gehalte aan acetonlichamen in het bloed van kalfziekte-pati??nten,leert ons, dat bij wisselende concentraties en concentratie-verhoudingenvan de hyper- en hypoglycaemische factoren in het organisme derkalfziekte-pati??nten - in afhankelijkheid van de ontwikkeling van hetziektebeeld â€” sterke schommelingen van het bloedsuikergehalte dezerpati??nten mogen worden verwacht. Inderdaad hebben reeds de eersteonderzoekingen, welke in dit laboratorium op dit gebied werdenverricht, het bestaan van een meestal verhoogd, doch tevens van eensterk wisselend suikergehalte in het bloed van kalfziekte-pati??ntenaangetoond. Op dezelfde wijze, als met betrekking tot het

gehalte aan aceton-lichamen in het bloed van versch afgekalfde koeien werd uiteengezet,mag men ook hier op goede gronden aannemen, dat er quantitatieve,veeleer dan qualitatieve, verschillen bestaan, ten aanzien van de con-centraties van de hyper- en hypoglycaemische factoren in de beidesoorten bloedserum en wel in dien zin, dat althans de concentratie vanden hyperglycaemischen factor in kalfziekte-serum significant ver-hoogd is. c. Werking op het glycogeen-gehalte van de lever. Bij de inspuiting van de proefratten met 3 cm3 bloedserum, bleekde glycogenolytische factor in het bloedserum van kalfziekte-pati??ntenwel, in het bloedserum van vastende, versche kalfkoeien daarentegenniet significant verhoogd te zijn. 2) Bij de injectie van de viervoudige dosis (12 cma) bloedserum bleek,dat beide soorten bloedserum den glycogenolytischcn factor in significantverhoogde concentratie bevatten. De vroeger

uitgesproken onderstelling,dat het verschil tusschen de beide soorten bloedserum, ten aanzien vande concentratie van den glycogenolytischen factor, van graducclenaard zou zijn, vindt in bovenvermeld resultaat in zekeren zin bevesti-ging. Verrassend was echter de uitkomst, dat tusschen de twee soortenbloedserum onderling een significant verschil bestaat, zoodanig, dat deglycogenolytische werking van groote doses (12 cm3) bloedserum van \') Wij dcelen dit voorloopig onder voorbehoud mede. De desbetreffende proevenwerden genomen resp. met 5 ratten, die met het ultraiiltraat van kalfziekte-serumen met 4 ratten, die met het ultrafiltraat van het serum van normale kalfkoeienwerden behandeld. De technische moeilijkheden, verbonden aan de bereiding vanhoudbare ultrafilters met uniforme â€” groote â€” doorlaatbaarheid stond tot nu toede voortzetting dezer proeven in den weg. Afgezien van het resultaat

dezer proeven,behoeft het geen verwondering te wekken, dat een hyperglycaemische factor hetorganisme tot afscheiding van een hvpoglycaemisch werkende stof prikkelt. Vanhet hyperglycaemisch werkende adrenaline is het b.v. bekend, dat het de productievan het hypoglycaemisch werkende insuline stimuleert. 2) L. Seekles : Tijdschr. v. Diergeneesk. 64. 930, 1937.



??? versche kalfkoeien sterker is dan van een even groote dosis bloedserumvan kalfziekte-pati??nten. Dit merkwaardige feit moge hier slechtsworden vermeld. Het is thans nog niet mogelijk er een op experimen-teele basis rustende verklaring voor te gever. Uit het onderzoek is verder nog gebleken, dat de glycogenolytischefactor nict-ultrafiltrabel is, m. a. w. dat deze aanwezig is in de eiwit-fractie van het bloedserum. Conclusie. De tot dusver verkregen uitkomsten ten aanzien van de aanwezig-heid in het bloedserum â€” van factoren, welke de koolhydraatstofwisse-ling en het gehalte aan acetonlichamen in het bloed van kalfziekte-pati??nten bepalen, zijn in overeenstemming met en derhalve een steunvoor de door mij opgestelde hypothese omtrent den invloed der hypo-physe-voorkwab op de pathogenese en de aetiologie der kalfziekte. In de volgende mededeeling zal, aan de hand van een studie over dechemische

eigenschappen der in het bloedserum aangetroffen stoffen,worden nagegaan in hoeverre er overeenkomst bestaat met de hormonender hypophyse-voorkwab. Samenvatting. ??. In het bloedserum van kalfziekte-pati??nten werd de aanwezigheidvan een antiketogenen naast een ketogenen factor aangetoond. Deantiketogene factor is vrij diffusibel, de ketogene factor bevindt zich inde eiwitfractie van het bloedserum. In het bloedserum van normale,versche kalfkoeien, een etmaal na den partus, werden deze beidefactoren niet in significant verhoogde concentratie aangetroffen. 2. Bloedserum van kalfziekte-pati??nten werkt hyperglycaemisch.De hyperglycaemische werking is gebonden aan de eiwit-fractie vanhet bloedserum. Er bestaat een aanwijzing -. oor de aanwezigheid vaneen hypoglycaemisch principe in het bloedserum van kalfziekte-pati??n-ten, hetwelk door een niet te dicht ultrafilter wordt doorgelaten.

Vanbloedserum van normale, versche kalfkoeien, resp. van het ultrafiltraathiervan, kon na injectie geenerlei werking op het bloedsuikergehaltevan de rat worden aangetoond. 3. Zoowel in het bloedserum van kalfziekte-pati??nten, als in dat vannormale versche kalfkoeien, werd een factor aangetroffen, welke nainjectie het glycogeen-gehalte van de lever van de rat vermindert. Integenstelling met hetgeen vroeger werd vastgesteld, met betrekking tothet effect van kleine doses (3 cm3), bleek de glycogenolytische werkingvan de in dit onderzoek toegediende groote doses (12 cm3) bloedserumvan versche kalfkoeien, sterker te zijn dan van een even groote dosisbloedserum van kalfziekte-pati??nten. Het is thans nog niet mogelijkhiervoor een op experimenten gebaseerde verklaring te geven. 4. De verkregen uitkomsten veroorloven een ongedwongen en op



??? experimenteelen grond rustende verklaring te geven voor twee van debij kalfziekte voorkomende biochemische ziekte symptomen, n.1. desterke wisseling der gehalten aan suiker en aan acetonlichamen in hetbloed der pati??nten. 5. De tot dusver verkregen uitkomsten zijn in overeenstemming meten derhalve een steun voor de door den schrijver opgestelde hypotheseomtrent den invloed der hypophyse-voorkwab op de pathogenese ende aetiologie der kalfziekte. Zusammenfassung. 1. Im Blutserum bei typischer Geb?¤rparese wurde ein ketogener und ein anti-ketogener Faktor aufgefunden. Der antiketogene Faktor ist frei diffusibel, der keto-gene Faktor ist an der Eiweissfraktion des Blutserums gebunden. Im Blutserumnormaler Rinder, 24 Stunden post Partum, wurden die beiden Faktoren nicht inwesentlich\' erh??hter Konzentration aufgefunden. 2. Das Blutserum bei typischer Geb?¤rparese zeigt eine

hyperglycaemische Wirkung,welche an der Eiweissfraktion des Blutserums gebunden ist. Auf Grund vorl?¤ufigerVersuche d??rfte man auch auf die Anwesenheit eines hypoglycaemischen Faktorsschliessen. Letzterer passiert nur ein nicht zu dichtes Ultrafilter. Das Blutserumnormaler Rinder, 24 Stunden post Partum und dessen Ultrafiltrat zeigen keinerleiWirkung auf den Blutzuckerspiegel der Versuchsratten. 3. Im Blutserum bei typischer Geb?¤rparese, wie im Blutserum normaler Rinder,24 Stunden post Partum, wurde ein Faktor gefunden, der nach der Einspritzungbei Ratten den Glykogengehalt der Leber herabsetzt. In fr??heren Versuchen wurdefestgestellt, dass der Effekt kleiner Dosen (3 cm3) Blutserum geb?¤rparetischer K??heder Wirkung gleicher Dosen Blutserum normaler Rinder, 24 Stunden post Partum,??bersteigt. In den vorliegenden Versuchen, in denen gr??ssere Dosen (12 cm3)eingespritzt

wurden, zeigte sich das gegenseitige Verhalten. Es l?¤sst sich diese merk-w??rdige Tatsache zur Zeit nicht in ungezwungener Weise deuten. 4. Die Ergebnisse der vorliegenden Versuche erm??glichen eine auf experimen-tellem Grund gest??tzte Deutung zweier bei Geb?¤rparese auftretenden biochemischenkrankheits Symptome und zwar der erheblichen Schwankungen der Geh?¤lter anZucker und an Acetonk??rper im Blut geb?¤rparetischer Tiere. 5. Die bisher erhaltenen Ergebnisse sind im Einklang mit und bilden deshalbeine St??tze f??r die vom Autor aufgestellte Hypothese bez??glich des Einflusses derHypophysenvordcrlappen auf die Pathogenese und die Aetiologie der Geb?¤rparese. Summary. 1. In the blood serum of cows suffering from milk fever a ketogenic and ananti-ketogenic factor were found. The anti-ketogenic factor is freely diffusible, theketogenic factor is found in the protein fraction of blood

serum. In the blood serumof normal cows 24 hours after parturition the factors mentioned above were notfound in significantly increased concentrations. 2. Blood serum of cows suffering from milk fever causes a rise of the blood sugarlevel after subcutaneous injection into white rats. The hyperglvcaemic action islimited to the protein fraction of the blood serum. Evidence has been obtained thatthe blood serum of cows suffering from milk fever also contains a hypoglycaemicprinciple. The latter is diffusible through a rather permeable ultrafilter and notthrough a membrane of low permeability. No action on the blood sugar level ofexperimental rats was found after the injection of blood serum or blood serumultrafiltrate of normal cows 24 hours after parturition. 3. In the blood serum of cows suffering from milk fever and in the bloodserum of normal cows 24 hours after parturition a factor was found, which

aftersubcutaneous injection into rats lowered the glycogen content of the liver. Previous



??? experiments showed that the glycogenolytic action of 3 cm3 of blood serum of cowssuffering from milk fever exceeded the effect of the same dose of blood serum ofnormal cows 24 hours after parturition. The present experiments, in which 12 cm3of serum was injected, showed the opposite result. 4. For the first time the results obtained enable an explanation, based on experi-ments. of two biochemical symptoms of milk fever : the considerable changes ofthe figures for blood sugar and ketone bodies in the blood of cows suffering frommilk fever. 5. The results obtained are in accordance with and a support to the author\'shypothesis concerning the action of the anterior pituitary gland in the pathogenesisand the etiology of milk fever. R?Šsum?Š. 1. Le s?Šrum sanguin de vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire contient desprincipes k?Štog?¨nes et anti-k?Štog?¨nes. Le principe anti-k?Štog?¨ne est diffusible, leprincipe

k?Štog?¨ne est li?Š ?  la fraction prot?Šinique du serum sanguin. Les principessusmention?Šs n\'ont pas ?Št?Š d?Šmontr?Š dans le s?Šrum sanguin de vaches normales,24 heures apr?¨s le part. 2. L\'injection sous-cutan?Še du s?Šrum sanguin de vaches souffrantes de la fi?¨vrevitulaire, dans le rat blanc, fait augmenter le teneur de sucre dans le sang. L\'actionhypcrgluc?Šmique est lice ?  la fraction prot?Šinique du s?Šrum sanguin. Des exp?Šri-ments provisoires ont d?Šmontr?Š un principe hvpogluc?Šmique dans le s?Šrum sanguinde vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire. Ce principe ci est diffusible par unemembrane d\'une perm?Šabilit?Š mod?Šr?Še. Les principes pr?Šcit?Šs n\'ont pas ?Št?Š d?Šmontr?Šdans le s?Šrum sanguin et dans l\'ultrafiltrate du serum de vaches normales, 24 heuresapr?¨s le part. 3. Le s?Šrum sanguin de vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire et le s?Šrum sanguinde vaches normales, 24 heures

apr?¨s le part, contiennent un principe, qui apr?¨sl\'injection dans des rats blancs, fait diminuer le teneur de glycog?¨ne de la foie. Desexp?Šriments ant?Šrieurs avaient d?Šmontr?Š une action plus forte d\'une injection de3 cm3 de s?Šrum sanguin de vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire, que d\'uneinjection de 3 cm3 de s?Šrum sanguin de vaches normales, 24 heures apr?¨s le part.L\'effet de l\'injection de doses de 12 cm3 est d\'une fa?§on contraire. Cette diff?Šrencese comprend difficilement. 4. Les r?Šsultats obtenus font comprendre deux sympt?´mes biochimiques de lafi?¨vre vitulaire : les changes consid?Šrables du teneur de sucre et du teneur de c?Štonesdans le sang de vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire. 5. Les r?Šsultats exp?Šrimentaux sont en accordance avec l\'hypoth?¨se de l\'auteur,concernant l\'action de l\'hypophyse (partie ant?Šrieure) dans la pathog?Šn?¨se etl\'etiologie de la fi?¨vre vitulaire. >5 LXVII



??? Uit de Kliniek voor kleine huisdieren van de Veeartsenijkundige Faculteitder Rijksuniversiteit te Utrecht. Directeur Prof. Dr. A. KLARENBEEK. HEXYLRESORCINE EEN GOED ANTHELMINTHICUMVOOR JONGE HONDEN door Dr. H. VEENENDAAL en Mevr. A. BEUVERY-ASMAN. Niettegenstaande een groot aantal wormmiddelen bekend is ensommige daarvan ook wel met meer of minder goede resultaten bijhonden worden aangewend, is toch nog altijd het bestrijden van asca-riden bij jonge honden een niet gemakkelijk probleem. De middelenhebben vaak een onvoldoende werking en leveren eventueel daarbijnog gevaren voor het leven van de te behandelen dieren op. Behalveaan de toepassing van anthelminthica dient natuurlijk ook aan dehygi??nische maatregelen tevens de noodige aandacht te worden ge-schonken, teneinde herinfecties zooveel mogelijk te voorkomen. Een van de oudste en ook nu nog

wel het meest tegen ascaridengebruikte middelen is santonine. Santonine wordt als het werkzamebestanddeel van flores cinae (santonici) beschouwd ; daarnaast komter een onaangenaam riekende aetherische olie (ol. cinae, cineol) invoor. In Algiers zou een artemisiasoort groeien, welke geen santoninebevat en toch een goed anthelminthicum zou zijn. Hierin zou enkelde aetherische olie voorkomen. De combinatie van santonine en aetherische olie, zooals die in semencinae voorkomt, zou therapeutische voordeden opleveren, die met elkder afzonderlijke bestanddeelen niet of niet in die mate te bereikenzou zijn (Stokvis). De wormen zouden door het simplex (flores cinae)vaak sneller worden afgedreven dan door santonine alleen. Stokviswas daarom geen voorstander van het uitsluitend gebruik van santonine;volgens hem zijn flores cinae meer betrouwbaar en minder gevaarlijk. Santonine wordt meestal eenige

achtereenvolgende dagen gegeventegelijk met een laxans (calomcl). Rekening dient hierbij te wordengehouden met den hepatoenteralen kringloop van santonine en dedaarbij optredende cumulatieve werking. Santonine bezit geen doodendewerking op de ascariden, maar oefent een prikkelende werking op dezeparasieten uit, waardoor deze naar lager gelegen darmgedeeltenworden gedreven en door een laxans kunnen worden afgedreven. Hetmiddel is dus vooral een vermifugum en geen vermicidum. VolgensKobert loopen over de inwerking van santonine en zijn derivaten opin vitro gehouden spoelwormen de inzichten van de verschillende onder-zoekers uiteen. Vadja deelt mede, dat bij varkens santonine tegenascariden niet werkte. Ook wij meenen nog steeds de stelling, door eenonzer in zijn proefschrift neergelegd, te kunnen handhaven. Deze



??? stelling luidde : â€žMet santonine, op de gebruikelijke wijze en in deaangegeven hoeveelheden toegediend, wordt bij den hond niet zeldenslechts een onvolkomen anthelminthische werking verkregen." Een ander wormmiddel, dat vooral bij anchylostomiasis, maar ookwel bij ascariasis wordt aanbevolen, is oleum chenopodii anthelminthici.Het is een dunvloeibare, lichtgele, onaangenaam riekende olie, die somstoxische werking kan ontplooien en vooral in handen van leeken gevarenkan opleveren. Wat den mensch (kinderen) betreft, is hierop kort geledendoor van Lookeren Campagne nog eens gewezen. Tetrachloorkoolstof en later het minder toxisch werkende tetrachloor-aethyleen, welke nog niet zoo heel lang geleden voor het eerst vanAmerikaansche zijde (Hall) tegen strongyliden en ascariden zijn aan-geprezen, zijn eveneens wormmiddelen waarmede men voorzichtigmoet zijn. Ook hiermede zijn bij dieren

doodelijk verloopende intoxi-caties voorgekomen (leverdegeneratie). â€žChrys?Šmine", een olieachtige oplossing van pyrethrines, de werk-zame bestanddeelen van flores pyrethri, wordt door het laboratoriumCorteret te Parijs als een onschadelijk middel tegen ecto- en endo-parasieten in den handel gebracht. Met spiritus vermengd (Â? 10 %oplossing) zou het als waschmiddel bij ectoparasieten kunnen wordenaangewend ; per os toegediend zou het een uitstekend wormmiddelzijn en in maag en darmen niet veranderen. Bij honden lijdende aanascariasis en ook taeniasis werden evenwel door ons hiermede geenafdoende resultaten verkregen. In de i\'aeces konden later nog eierenof proglottidcn worden aangetoond en konden met andere middelende ingewandsparasieten worden afgedreven. Nadeelige gevolgen werdenintusschen nimmer opgemerkt. Verder is het ons opgevallen, dat oor-schurftmijten van het konijn

(psoroptes cuniculi) in â€žchrys?Šmine"gebracht vaak zelfs nog na 5 dagen bewegingen vertoonden. Nu is ongeveer ruim tien jaar geleden in Amerika hexylresorcine (Amer.hexylresorcinol), een synthetische stof, in den handel gebracht envolgens verscheidene mededeelingen met succes tegen de verschillendeingewandsparasieten van den hond aangewend. Het anthelminthischeffect ervan zou zeer groot zijn, terwijl het geen nadeelige gevolgen zouhebben. Reeds eerder werd het als urine-antisepticum bij den menschtoegepast en in verdunde oplossing o.a. als antiseptische mondspoelinggebruikt. Keller schrijft omtrent dit middel : â€žTo each animal was admi-nistered on a fasting stomach one hexylresorcinol crystoid (0.2 G.m.for each kilogram of bodyweight). This medicatia essentially frees theintestinal tract of ascaris, tapeworms, penworms and hookworms withwhich the dogs of this locality are heavily infested."

Hexylresorcine vormt witte of witrose, zijdeachtige, vettig aanvoelendekristallen, met scherpen, samentrekkendcn smaak, terwijl het een gevoelvan verdooving op de tong teweegbrengt. Het middel is slecht oplosbaar



??? in water (0.05 %), daarentegen goed o.a. in oleum olivarum. Baudetheeft 8 % en 20 % oplossingen ervan in olijfolie bij duiven aangewend :evenwel zonder resultaat. Een 25 % oplossing van hexylresorcinol inolijfolie is bekend onder den naam van â€žCaprokol". In olijfolie echterzou het preparaat aanmerkelijk aan werkzaamheid verliezen. Proevenbij honden hebben aangetoond, dat ongeveer 30 % van het per ostoegediende resorcinol als aethvlzwavelzure ester met de urine wordtuitgescheiden ; de rest zou onveranderd met de faeces het lichaamverlaten. Door de snelle uitscheiding uit het lichaam is de kans opintoxicatie, evenals degeneratie van organen na resorptie, gering. De gunstige resultaten vooral t.o.v. ascariden ons bekend zijnde,hebben wij hexylresorcine in een vrij groot aantal gevallen 24;bij zeer jonge honden, die aan ascariasis lijdende waren, toegepast.Toegediend werd het middel als zoodanig in

gelatine-capsules ; iederecapsule bevatte 250 mg hexylresorcine. Per kg lichaamsgewicht werd?Š?Šn capsule, vooraf van buiten met wat parafinum liquidum ingevet,op de nuchtere maag ingegeven, waarna gedurende vier uur geenvoedsel werd verstrekt. Het was n.1. bekend, dat het middel gemakkelijkdoor prote??nen wordt gepraecipiteerd (nadeel). Dit maakt dat hetbetrekkelijk onwerkzaam is, wanneer voedsel in het maagdarmkanaalaanwezig is. De prikkeling van het slijmvlies van de maag bleek practischte kunnen worden verwaarloosd ; slechts een hoogst enkele maal werdbraken opgemerkt. Nadcelige gevolgen werden, zelfs bij zeer jonge (^ 8 weken), somszelfs wat cachectische en aan diarrhee lijdende honden, niet gezien.Het effect was steeds zeer goed ; na ongeveer 12 24â€”36 uur kwamende wormen met de faeces af. Het microscopisch faecesonderzoek (ver-zamelmethode) was daarna meestal negatief.

Een enkele maal bleekhet noodig de wormkuur na een week nog eens te herhalen. Omtrent de werking op andere ingewandsparasieten van den hondkunnen wij op het oogenblik nog geen oordeel vellen, daar een onder-zoek hiernaar nog niet voldoende is ingesteld. De behoefte aan eennieuw middel bij taeniasis bij den hond is trouwens niet zeer groot,daar hydrobromas arecolini in den regel hierbij zeer effectief is. Toxico-logische proeven werden door ons niet verricht. Bij katten kunnen wij echter het gebruik van hexylresorcine nietaanraden. Gezonde, volwassen katten n.1. gingen na het ingeven ervanbraken, weigerden daarna gedurende verscheidene dagen (3â€”5 dagen)voedsel en herstelden eerst langzaam. Bij groote honden tenslotte kan door de groote hoeveelheden, welkemoeten worden toegediend en mede door de hooge prijs, het regel-matig gebruik ervan bezwaarlijk worden. Samenvatting. Mededeeling

wordt gedaan over hexylresorcine als anthelminthicumbij honden. Bij jonge, aan ascariasis lijdende honden, werden hiermede



??? zeer goede resultaten verkregen. In Amerika is dit medicament reedsverscheidene jaren als wormmiddel bij honden met succ?¨s toegepast. zusammenfassung. Verf. berichten iiber Hexylresorcin als Wurmmittel bei Hunden. Bei jungen,an Ascariasis leidenden Hunden wurden hiermit sehr gute Resultate erhalten.In Amerika wurde dies Medikament als Wurmmittel bei Hunden schon viele Jahremit Erfolg gebraucht. Summary. The authors mention their results in dogs with hexylresorcine as anthelmintic.In young dogs suffering from ascariasis, good results were obtained. During severalyears already this medicine has been successfully used as anthelmintic in America. R?Šsum?Š. Communication au sujet de l\'emploi de l\'hexylr?Šsorcine comme vermifuge chezle chien. Les r?Šsultats obtenus avec ce produit chez des jeunes chiens infest?Šsd\'Ascaris furent excellents. Depuis plusieurs ann?Šes ce vermifuge est employ?Š

avecsucc?¨s chez le chien en Am?Šrique. LITERATUUR. Keller : Ulceration in the digestive tract of the dog following intracranial proce-dures. Arch, of Pathology, 1936, Vol. 21, 110. 2, p. 127.Lamson, Brown, Robius and Ward : Field treatment of ascariasis, ancylostomiasisand trichuriasis with hexylresorcinol. Tropical Diseases Bull. 1932, Vol. 29, p. 56.Baudet : Over enkele geneesmiddelen tegen ascaridiasis bij duiven. Tijdschr. v.Dierg. 1937, afl. 3. Brown : Effect of hexylresorcinol upon ascaris and hookworm eggs. R?Šf. Trop. Diseas. Bull. 1932, Vol. 29, p. 58.Roberts and Wagner : Treatment of intestinal parasites with hexylresorcinol. Journ. Am. Vet. Med. Ass. 1939, S. 230.Lamson, Brown and Ward : Hexylresorcinol in canine ascariasis. North Amer.Vet. 1931, p. 17. De behandeling van worminfecties. Uitgave van bet Rijks-Inslituut voor phar- macotherapeutisch onderzoek. 1939.Stokvis : Voordrachten over

geneesmiddelleer 1910.



??? REFERATEN. STERILITEIT. KUNSTMATIGE BEVRUCHTING. DRACHTIGHEIDS-ONDERZOEK. HORMONEN. Steriliteit bij het paard. Vrij van het verplichte onderzoek zijn 2 3 jarige merries en merries, die in hetloopende of voorafgaande jaar een levend veulen hebben geworpen, dat niet aanL?¤hme geleden heeft. Van merries, die verworpen hebben, of waarvan het veulenaan L?¤hme geleden heeft, moeten een monster van de vloeistof, waarmee de uterusge??rrigeerd is, en een bloedmonster opgestuurd worden en indien mogelijk een stukvan de milt en de lever van het veulen. Is dit onderzoek negatief, dan mag de merriegedekt worden. Merries, die 3 X opgebroken zijn moeten eveneens onderzochtworden. In het Rijnland zag men in hoogstens 40 Â°0 van de behandelde gevallen resultaat.Eickmann *) staat zeer sceptisch tegenover de hoogere cijfers door andere schrijversgenoemd. Het percentage drachtig

geworden merries varieerde nogal al naar deoorzaak van de steriliteit. Bij opbrekende merries, die geen afwijkingen vertoonden,was het 35% en 39%, bij merries met wat slijm in de uterus 39%, met uterus-catarrh 23 %, met ovariumveranderingen 32 %â€” 42,5 %, bij merries die verworpenhadden 60â€”65 % en bij die, waarvan het veulen gestorv en was aan L?¤hme 52â€”54%.Het aantal merries, dat ongeschikt voor de fokkerij was, bedroeg in Rijnland 1,52â€”4,7%, in Saksen, Anhalt en Th??ringen 2(1,4Â°??â€? Als absoluut steriel werden beschouwdmerries met pyometra of met ernstige catarrhen, merries, die gedurende 3 jarenondanks irrigaties niet opgenomen hebben, merries met ovarium-veranderingen,misvormingen van de vagina, pcrineumrupturen en infantilisme van het genitaal-apparaat. Deze dieren worden met een ,,U" gemerkt. Naast de oude therapie (spoe-lingen met Nat. perboraat, entozon, lugol,

joodtinctuur enz.) werden yatrenvaccinen (of) prolan toegediend, zonderdat hier ecnig resultaat van werd gezien. Schrijverbeschikt over de gegevens van een materiaal van duizenden dieren. In 1274 en 1067 monsters uterusslijm van merries, waarbij dit slijm pathologischveranderd scheen, werd geen enkele keer paratyphus abortus equi en werden resp.ig en 14 x Streptococcen gevonden. Een deel van deze merries moest als ongeneeslijkvan de fok uitgesloten worden, de andere werden na behandeling vrij gegeven. Nadeelige gevolgen van het onderzoek en de behandeling bij steriliteits-bestrijding bij koeien . 1) Bij 34 koeien op een totaal aantal van 168.630 onderzochte dieren bij.de verplichtesteriliteitsbestrijding in Th??ringen, werden nadeelige gevolgen gezien. Dit was bij0,02 %. Bij 0,0268 Â°0 van de bij onderzoek drachtig bevonden dieren bleek dit laterniet juist te zijn, 0,007 % verwierp na het onderzoek. Bij

21.815 koeien werd een persisteerend corpus luteum uitgeknepen, 0,032 Â°â€žvan deze dieren verbloedde. Na het uitknijpen is, mits men het ovarium direct kanvasthouden, het uitoefenen van druk gedurende 1 minuut voldoende. Men kan ditdoen vanuit het rectum. Hierbij treedt meer persen op, dan wanneer men vanuitde vagina, na het aangeven van het ovarium door de andere hand, die rectaalexploreert, het ovarium vasthoudt. Druk gedurende een half uur, zooals sommigeschrijvers aangeven, is onmogelijk, bovendien is het niet denkbeeldig, dat hierbijweer stolseltjes losraken. 6978 maal werden uterusirrigaties toegepast, waarvoorcatheters of gummislangen werden gebruikt. In 0,07% werd een perforatie veroor-zaakt, meest bij uteri binnen 6 weken na de partus, de uteruswand is dan dunneren minder elastisch. 1 ) Voigt. Schadensfalle bei der Untersuchung und Behandlung der Unfruchtbarkeit derRinder.

B.u.M.T.W. 1939, blz. 593.



??? Kunstmatige inseminatie bij het rund. Als indicaties noemt Hofmann *) het voorkomen van uitbreiding van de dek-infecties en besmettelijke ziekten, de aanwezigheid van ontstekingsprocessen invagina en cervix, economischer exploiteeren van goede vaderdicren en het overbodigmaken van groote reizen met de dieren. Voor het opvangen van het sperma is de gummivagina het beste, de temperatuurvan het water mag niet beneden 45Â° C. komen, de tusschenruimte mag niet te sterkgevuld worden. Schrijver geeft de voorkeur aan het gebruiken van een koe bovenhet phantoom. Reinheid van het instrumentarium is een eerste eisch. Het spermawordt beoordeeld naar hoeveelheid (2â€”6 cc), aspect (roomachtig), beweging vande spermi??n, vorm van de spermi??n, pH (zwak zuur). E?Šn ejaculaat geeft onvol-doende maatstaf. Voor verdunningsvloeistof wordt phvs. XaCl-oplossing gebruikt.Voor het inbrengen van het

sperma wordt een lange canule genomen die, terwijlmen exploreert in de cervix wordt geplaatst of een spuit met lange steel, waaropvooraan een lampje. Het gunstigste is op het hoogtepunt van de bronst, maar insemi-natie kan ook nog 8- 12 uren later geschieden. Het bevruchtingspercentage bedraagt65â€”75%, wat hooger is dan bij natuurlijke inseminatie. Kunstmatige inseminatie. Kunstmatige inseminatie werkt mede tot het snel verbeteren van den veestapelen tot het voorkomen van de verbreiding van besmettelijke ziekten. Door het onder-zoek van het sperma worden tevens de minderwaardige stieren ontdekt. Voor hetverzamelen van het sperma gebruikt Bonadonna 1) de gummi vagina. Bij schapenlaat men den ram op een tochtig schaap of op een phantoom springen, ook voorstieren en hengsten kan men een phantoom gebruiken. Ook bij het varken voldoetdeze methode vrij goed. Bonadonna zag slechte

resultaten, wanneer men het spermabij koeien in den uterus spoot, bij vaginitis haalt hij de cervix tot in de vulva en spuitdan het sperma in de cervix. Bij paarden spuit hij 20 30 cc onverdund of verdundsperma in den uterus, evenals bij het varken (100 cc). Bij kippen wordt 0,1 cc spermain den eileider gebracht. Door massage van liet abdomen wordt bij hanen ejaculatiebewerkstelligd. Bij runderen werd een bevruchtingspercentage van 60â€”75% ver-kregen, bij dieren, die al eens opgebroken hadden en van 90 % bij gezonde koeien.Bij merries verdient het aanbeveling meer dan eens te insemineeren. Sperma vanv arkens Iaat zich moeilijk insemineeren. Bij schapen werden ook gunstige resultatenverkregen, eveneens bij kippen. Drachtigheidsonderzoek volgens de methode van Cuboni. Na 140 dagen dracht geeft de methode Cuboni, toegepast op urine van merriesslechts 2 3 % miswijzing, het is dan dus een practisch

bruikbare methode. Bijsommige drachtige merries is in de 5e week al hormoon aan te toonen. Voor eenduidelijke fluorescentie (het criterium voor de reactie van Cuboni) is direct zonlichtof een goede lamp noodig (L??tje 2) beveelt de Zeiss microscopeerlamp Bo. VI aan). Een duidelijke groene Huorescentie is slechts positief, een zwakke fluorescentiemag niet als positief worden aangemerkt, een nieuw monster urine moet dan onder-zocht worden. Gedurende de eerste 19 weken van de dracht zegt een negatieve reactie weinig,herhalen van het onderzoek is dan noodzakelijk. Tot aan de ge maand blijft hetmogelijk, dat bij negatieve reacties miswijzing optreedt. Ook komt het voor, dat positiefreagcerende dieren niet veulenen, bijna steeds hebben de dieren dan verworpen.Na de partus houdt de hormoonafschciding meestal binnen 3 dagen op. Bij chroni-sche ziekte van het genitaalapparaat kan de reactie zeer veel op de

positieve gelijken. 1 ) Bonadonna. K??nstliche Besamung, gegenwartiger Stand, Bedeutung, Technik. D.T.W.1939, blz. 537. 2 ) L??tje, Buhse. Erfahrungen ??ber Tr?¤chtigkeitsfeststellungen bei Stuten mit der Cuboni-Reaktion. T.W.S. 1939, blz. 581.



??? Placentaweefsel van een paard, corpus luteuniweefsel, vloeistof uil ovariaalcysten.testikelsubstantie, hengstenurine, gal, cholesterine en lecithine geven aan de urinetoegevoegd een positieve reactie. Hormonale onderbreking der zwangerschap. Door tweemaal 10.000 E. follikelhormoon subcutaan te geven en wel op den4â€”6en dag na het dekken en 3â€”4 dagen later gelukte het Koch *) graviditeit tevoorkomen. De uitvloeiing vermindert na de injectie. Volgens anderen heeft deze behandeling bij de kat, mits den eersten dag na decoitus toegepast, goed succes (dit is aan de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde enGynaecologie ook gezien). Na de ie week is het resultaat onbetrouwbaar. Sommigeschrijvers beweren gedurende de eerste helft van de graviditeit abortus op deze wijzete kunnen opwekken, ze zagen slijmige uitvloeiing optreden, echter geen vrucht-deelen enz. Bij schapen werd 3â€”4 dagen na

toediening van 5.000â€”30.000 E. follikelhormoonabortus of het optreden van purulente uitvloeiing waargenomen. Paard en rund zijn blijkbaar zeer ongevoelig voor follikelhormoon; er zijn schrijvergeen gevallen bekend, dat graviditeit verhinderd werd. Follikelhormoon en graviditeit bij schapen.1) In een kudde schapen werd, omdat geen oestrus optrad, bij een aantal dierenelk 20.000 E. follikelhormoon opgelost in olie, ingespoten. Het bleek nu echter, dateen deel van de schapen drachtig was, want de eerstvolgende acht dagen verwierper een aantal. Sommige vruchten waren nog kaal, enkele waren al behaard. Dejongste vruchten vertoonden al eenige verschijnselen van ontbinding. Het werpenverliep vlot, enkele dieren leden aan retentio secundinarum. Invloed van ovariumhormonen en het lactotrope hypophysehormoonop de melkklier. 2) De functie van de melkklier staat onder invloed van het gonadolrope en

lactotropehormoon alsmede onder die van de ovariumhormonen oestron en progesteron. Ookspeelt de schildklier een rol. Een jonge geit, die nooit gelamd had, met geringe onphysiologische melkafschei-ding, kreeg gedurende 69 dagen 934 M.E. ovariumextract. De melkproductie steegvan 5 op 50 cc per dag. Hierna kreeg het dier 5 X om den anderen dag een injectievan 50 E. van het lactotrope hormoon. Dit gaf weer een sterke stijging van de melk-secrctie, waarvan het hoogtepunt na 100 tot 140 dagen optrad. Het vetgehalte vande melk daalde 11a deze injecties van 3,4% tot 1,5 %, ook het gehalte van anorga-nisch phosphor daalde. Na deze top werd de productie minder ; ongeveer 250 dagenna de eerste injecties van het lactotrope hormoon werden hiervan opnieuw oververschillende dagen verdeeld 150 E. ingespoten. 170 dagen na deze injectie gaf degeit nog bijna 1 liter melk per dag (vetgehalte 2%). Het

dier zelfwas gedurendede proef flink tol ontwikkeling gekomen. Bij een andere geit, die geen onphysiologische melksecrctie vertoonde, werdendezelfde hormonen in veel grooter dosis toegediend, echter zonder eenig resultaat. Bij een derde jonge geit trad zonder voorafgaande behandeling met ovarium-extract na injecties met het lactotrope hormoon af en toe afscheiding van weinigmelkachtige vloeistof op. Door per os ovariumextract en verder subcutaan lactotropehormoon te geven steeg de secretie tot 9 cc per dag. Na het ophouden hiermee tradeerst langzaam en later sneller een stijging op tot 500 cc per dag. Het vetgehaltewas ook hier weer laag. Bij twee oud melkte geiten trad een verhooging van de secretie op zoowel na het 1 ) H. M. August. Beobachtungen ??ber Schwangerschaftsabbrechende Wirkung des Follikel-hormons bei Schafen. B. und M. T. W. 1939, blz. 153. 2 ) A. Trautmann und H. Kirchhof.

Beziehungen der Milchdr??se zu den Ovarial-hormonen (Oestruzyl) und dem laktotro/ien Hypophysenhormon. D.T.W. 1939, blz. 654.



??? toedienen van lactotroop hormoon als van ovariumextract. De stijging na de injectiesvan het lactotrope hormoon was verreweg het grootst. Het vetgehalte was normaal. Anaphrodiasie bij zilvervossen. Het weg blijven of te zwak zijn van de bronst komt zeer veel voor bij zilvervossen,(20â€”30%), in sommige streken zelfs bij 30â€”40 %. E?Šn- of meermalige injecties van prolan geven geen resultaat, bovendien looptmen het gevaar bij herhaald inspuiten de vorming van corpora lutea te zeer aan tezetten. Bij het toedienen van follikelhormoon (40 E. per dag) per os ziet men, indiener werking optreedt, het resultaat zeer snel : dieren, die zich eerst niet wilden latendekken, laten denzelfden dag de reu nog toe. Toch is deze therapie evenals die metschildklierhormoon en hoogere hoeveelheden follikelhormoon onvoldoende. Door het onderzoek van een aantal ovaria van niet bronstig wordende vossenbij sectie of

laparatomie is gebleken, dat de oestrische cyclus van de ovaria normaalwas, bij deze dieren trad dus stille bronst op. Bovendien bleek, dat het corpus luteumpas na verscheiden maanden verdwijnt, dus 11a de (stille) bronst is het ovarium vrijlang ongevoelig voor de hormoon-therapie. Daarom dient Koon1) tegen den tijd, datbronst verwacht kan worden, subcutaan 40 R.E. prolan toe. Bij ?Š?Šn keer toedienenwas het percentage bronstig wordende dieren 19 % hooger dan bij niet behandeldeen bij 2 X toedienen met een week tusschenruimte 29 % hooger. T. ACTINOMYCOSE. Intraveneuze injecties met joodnatrium bij actinomycosis. In 1937 heeft Farouharson de aandacht gevestigd op bevredigende resultaten,die hij verkregen had met joodnatrium bij actinomycose. Murray Plllar \'-) heeftdit middel opnieuw bij een aantal runderen gecontroleerd. Hij gebruikte een dosisvan 20â€”30 gram, opgelost in steriel

gedestilleerd water. Deze vloeistof werd meteen door hen nader beschreven apparaat langzaam in de V\'. jugularis ge??nfundeerd.In totaal behandelde hij 8 gevallen van tongactinomycose (actinobaccillosis), 2 ge-vallen van actinobacillosis (subcutane en dieper liggende abscessen van den kop),4 gevallen van kaakactinomycosis, die zooals bekend verwekt worden door Actino-myces bovis, 2 gevallen van Streptothrix-infectie van weeke weefsels (hiermede wordtwaarschijnlijk ook actinobacillosis bedoeld, Rel\'.) en 2 gevallen van uieractinomycosis,verwekt door Staphylococcen. Deze laatste vorm van mastitis schijnt bij runderen in Australi?? goed bekend tezijn. De resultaten waren, dat bij actinobacillosis na ?Š?Šn injectie volledig herstel ver-kregen werd. Bevredigend was ook het resultaat bij actinobacillosis van andereweefsels dan dat van de tong. Het aantal behandelde gevallen was hier echter

gering.Actinomycose van het beenweefsel kan door deze behandeling tot stilstand gebrachtworden. Men mag aannemen dat het succes, gecombineerd met een chirurgischebehandeling, beter zal zijn. Bij uieractinomycose. veroorzaakt door Staphylococcen, liet deze therapie in densteek. Over het gebruik van Katusan bij Actinomycose. In 1936 deed Otto een mededeeling in de B.T.W. over de goede gevolgen, welkehij verkregen had met Katusan bij Actinomycose van het rund. Dit middel, dat ge-leverd werd door de Perlberger Impfstoffwerke bestaat uit een dikke emulsie vanlevende, onschadelijke zuur- en alcoholvaste bacteri??n, behoorende tot de groep derTimothee bacteri??n. Otto behandelde 50 runderen lijdende aan Actinomycose,waarbij longen, keel, parotis of kaak waren aangetast en verkreeg daarbij een gene-



??? zingspercentage van 90. Mi rzdorf en Wichern hebben deze entslof, waarv an dewerking op een onspecifieke prikkeltherapie zou berusten, bij een aantal varkensen runderen onderzocht. Zij wijzen er allereerst op dat de gevallen, die men in depraktijk op grond van de symptomen als actinomycose betitelt, niet altijd als echteactinomycose te beschouwen zijn. Het is hun gebleken dat slechts in 35% van de klinische gevallen van actinomycosede daarvoor typische ,,Drusen" aangetoond kunnen worden, terwijl bij de overigehet dikwijls om pyogenesabscessen of om menginfecties van andere bacteri??n gaat.Wil men de werking van Katusan dus goed bestudeeren, dan mag men alleen diedieren behandelen, waarbij actinomycose microscopisch is v astgesteld. Zij gebruikten13 runderen en 7 varkens. De varkens leden klinisch aan uieractinomycose en bij de runderen gold het vijfdieren met aandoeningen van de huid, 4

van de beenderen, terwijl bij 3 een procesin de keelstreek bestond en bij 1 de tong was aangetast. Uit het microscopisch enbacteriologisch onderzoek bleek dat bij slechts 8 van de runderen dit onderzoekklopte met het klinisch beeld, terwijl er van de 7 varkens slechts 2 aan actinomycoseleden, bij de 5 overige was de mastitis door Bact. pyogenes, Bact. coli of door coccenverwekt. Van deze 20 dieren, die met Katusan behandeld werden, zijn er 7 volkomengenezen, bij de overige werd niet het minste succes verkregen. De dosis, diege??njicieerd werd. wisselde tusschen 5 en 10 cc en werd bij verschillende dieren 2 tot3 maal herhaald. I let viel op dat met uitzondering van een geval, alleen bij die dieren herstel intrad,waarbij uit het microscopisch onderzoek gebleken was dat zij niet aan actinomycoselijdende waren, maar slechts klinisch het beeld van deze ziekte toonden. Onschuldiguitziende processen van de huid, tong

en subcutis werden niet door Katusan be??n-vloed. Een genezende werking kunnen zij daarom aan Katusan niet toekennen. Referent heeft naar aanleiding van de mededeeling van Orro bij een rund metkaakactinomycose herhaaldelijk injecties van Katusan toegepast echter zonder dateenige verbetering intrad, hetgeen voor hem een reden was verdere experimentenmet dit middel te staken. Baudet. GEZWELLEN. De plaats der hersengezwellen in het systeem der tumoren. In een klinische les vergelijkt Deelman1) de hersengezwellen, wat betreft hunmorphologie, groeiwijze en uitbreiding, met de tumoren van andere organen. Hoewel hersentumoren door hun localisatie altijd maligne kunnen worden ge-noemd, kan de vraag gesteld worden of in pathologisch-anatomischen zin toch eenonderscheid moet worden gemaakt tusschen goedaardige en kwaadaardige. Aannemende, dat goedaardige tumoren veelal structuren

laten zien, die aanembryonale eigenschappen der cellen doen herinneren, kunnen een aantal, vooralin de achterste schedelgroeve voorkomende hersengezwellen, mede door hun scherpebegrenzing als goedaardig worden beschouwd. Naast deze groep komen in de groote hersensubstantie een groot aantal tumorenvoor, die niet scherp begrensd zijn ten opzichte van de omgeving en waarvan demeeste door de vorming van een vezelige tusschenstof van glieuze elementen af-komstig lijken (gliomen). Histologisch blijken deze tumoren vaak door een woekerings-z??ne van jonge vaten te zijn omgeven, die wordt opgevat als een primitieve naboot-sing van de kapselvorming, die elders bij goedaardige tumoren dikwijls wordt waar- 1 ) H. T. Deelman. De plaats der hersengezwellen in het systeem der tumoren. N. T. v. G.,Jrg- 83, 1939, p. 2317.



??? genomen. Door deze eigenschap kunnen deze gezwellen ook goedaardig wordengenoemd. Deelman concludeert, dal er geen. met maligne tumoren vergelijkbare, hersen-gezwellen bekend zijn. Algemeene pathologie van lymphosarcomen. Zoowel wat het aantal gevallen als de kwaadaardigheid betreft, nemen bij denmensch de primaire lymphkliertumoren een belangrijke plaats in. Ewing 1) wil deze groote groep morphologisch in drie soorten onderverdeelen :lymphadenoom, lymphocytoom en reticulumcelsarcoom (retotheelsarcoom vanRollet). In het lymphadenoom wordt de normale lymphklierbouw vrijwel nagebootst metvorming van groote lymphfollikels en hyperplastische kiemcentra. Tot het lympho-cytoom behoort een uitgebreide serie tumoren vanaf het goedaardige solitairelymphoom (diffuse groei van lymphocyten) tot aan het maligne lymphocytoom(\'uitgebreide metastaseering van kleine lymphomcn). Ook

wordt de lymphatischeleucaemie tot deze groep gerekend. De meeste lymphosarcomen zijn onder te brengen in de groep der reticulumccl-sarcomen. Hier bestaal het tumorweefsel uit diffuus groeiende reticulumcellen metverschillende anaplastische veranderingen. Een fijn intercellulair argentophielreticulum is karakteristiek voor deze tumoren. Hoewel verschillende bacterieele infecties (o.a. tuberculose) en vooral het lympho-granuloom (HoDGKiN\'sche ziekte) dikwijls aan het optreden van lymphosarcomenvoorafgaan, is de aetiologie nog zeer onzeker. Voor het reticulumcelsarcoom spelenconstitutioneele factoren vermoedelijk een belangrijke rol (veelal bij robuste goed-gevoede individuen). In dit verband wordt het veelvuldig vinden van lymphomatosebij slachtdieren vermeld. Kankeronderzoek in de laatste vijf jaren. Xa gewezen te hebben op de aanmerkelijke toename van het aantal kankergevallenin de laatste decennia,

waarvoor niet alleen de verbeterde diagnostiek en het ver-hoogde leeftijdgemiddelde aansprakelijk kunnen worden gesteld, geeft Cramir2)een overzicht van de verschillende onderzoekingen, die in de laatste vijfjaren overhet kankervraagstuk zijn verricht. Nog altijd zijn de meeste carcinomen (50â€”80%) afkomstig van het maagdarm-kanaal. Hiernaast neemt het aantal gevallen van longcarcinoom over de geheelewereld toe. Dit laatste schijnt door 3 factoren te zijn be??nvloed : griep, asphaitwegenen tabak. Vooral tabak heeft volgens schrijver een fatalen invloed (zoo zijn in tabaks-rook carcinogene koolwaterstoffen aangetoond). Betreffende de erfelijkheid van tumoren kan men aannemen, dat de aanleg aan-wezig moet zijn, waarna endogene of exogene factoren de tumor zullen doen ont-staan. Enkele koolwaterstoffen kunnen echter onafhankelijk van den eventueelenaanleg tumoren opwekken. De chemische

verwantschap tusschen deze koolwaterstoffen en de sterinen heefttot de hypothese geleid, dat een stoornis in de sterinestofwisseling in het lichaamaanleiding geeft tot het optreden van carcinogene stoffen. De onderzoekingen over de physiologische en chemische eigenschappen van dekankercel brachten de belangrijke bevindingen van K??gl, die heeft gevonden, datde prote??nen van de tumorcel niet zijn opgebouwd uit de normaal aanwezige links-draaiende aminozuren, maar uit rechtsdraaiende. Dit zou een verklaring kunnengeven voor den ongebreidelden groei van tumoren, doordat n.1. het normale ferment-systeem slechts dc linksdraaiende aminozuren zou kunnen afbreken. Therapeutisch staan nog steeds een vroegtijdige chirurgische behandeling en de 1 \') J. Ewing. General pathology of lymphosarcoma. Bull, of the New-York Academyof Med., Bd. 15, No. 2, 1939, p. 92.



??? bestraling op de eerste plaats. Tegen z.g. kankermiddelen wordt met klem gewaar-schuwd. Wijze van vegetatie van bacterieele endocarditis. Allen 1) heeft met behulp van verschillende bindweefselkleuringen de structuurvan de klepvegetaties in een aantal gevallen van acute en subacute bacterieeleendocarditis onderzocht. Het grootste gedeelte van deze woekeringen bestaat uit een centrale necrotischez??ne, omgeven door een laag bacteri??n en hieromheen weer een laag fibrine. In de centrale z??ne komen nu fragmenten van elastische en collagene vezels voor,die worden opgevat als te zijn ontstaan door een destructief proces in de klep. In tegenstelling met de gangbare meening, dat de woekeringen afkomstig zijnuit het langs de klep stroomende bloed komt sehr, tot de conclusie, dat ze hoofd-zakelijk te datiken zijn aan een ontstekingsproces in de klep zelf. Kanker van het nierbekken van het paard. Valade en

Pataud 2) beschrijven bij een 11-jarige merrie een 20 kg zware nieuw-vorming in de lumbosacraalstreek, die de linker nier geheel en de rechter nier bijnageheel insluit, met talrijke tot maiskorrelgroote uitzaaiingen op het pari??tale enviscerale peritoncum. Op grond van het histologisch beeld nemen schrijvers een primair carcinoom vanhet nierbekken aan (door de beschrijving wordt dit echter niet aannemelijk gemaakt ;ook de microscopisch gevonden tumorembolie??n in poortadertakken in de leversteunen deze opvatting evenmin. Ref.). Carcinoom aan de kleine hersenen bij he* paard. Bij een 9-jarige merrie met dwangbewegingen vond Oppermann 3) een walnoot-groote tumor aan de basis van de kleine hersenen. Histologisch bleek deze tumoreen carcinoom te zijn, uitgaande van de plexus chorio??deus. Metastaseerend plaveicelcarcinoom bij een paard. R??hrer 4) beschrijft een lymphogeen metastaseerend

plaveicelcarcinoom bij eenpaard. Metastasen zijn gevonden in schildklier, speekselklier en in de musculatuurvan larynx, hals en borst, in de bronchiale lymphklieren en op de pleura. De primaire tumor kon niet met zekerheid worden vastgesteld ; een bronchiogeneoorsprong lijkt waarschijnlijk. Gezwellen bij visschen. Bij een 9-tal aquariumvisschen (â€žSchwerttr?¤ger") uit ?Š?Šn broedsel vond Jahni.loogtumoren (van de chorio??dea uitgaande, sterk infiltreerende rondcelsarcomen).De gezwellen kwamen bij voorkeur voor in het ventrale ooggedeelte, waar zich bijde embryonale ontwikkeling de foetale oogspleet bevindt. Infectieproeven met gefiltreerd materiaal leverden geen positief resultaat op. Ookcontactinfectie verliep negatief. Schrijver zocht de oorzaak van het ontstaan van deze tumoren in erfelijke factoren. H. H. V. Beentumoren bij den mens. De diagnose van de zo talrijk bij den mens v oorkomende beentumoren is

uiterstmoeilijk. De American Registry of Bone Sarcoma tracht daarom de laatste jaren deverschillende gegevens over den pati??nt afkomstig van den arts, den r??ntgenoloog 1 *) A. C. Allen. Nature of vegetations of bacteria/ endocarditis. Arch, of Pathol., Bd. a/,â– 939. P- 66\'- 2 ) P. Valade et P. Pataud. Cancer du bassinet du cheval. Ree. de Med. Vet., Bd. 115,1939, p. 226. 3 ) M. O ppermann. Kleinhirn-karzinom beim Pferde. D.T.W., Jrg. 47, f939> P- 47\'--



??? en den chirurg, respectievelijk den patholoog-anatoom te vergaren voor een ver-betering van het inzicht. Brailsford heeft een studie gemaakt van de beentumorenen voornamelijk het grote belang van het r??ntgenonderzoek aangetoond. Hij komttot velerlei conclusies, o.a. de noodzakelijkheid van de vroege diagnose en het snelleonderscheid in goedaardig en kwaadaardig gezwelweefsel, op welk verschil cleverdere behandeling berust. De goedaardige tumoren zijn vaak operabel, de kwaad-aardige maken vaak een snelle amputatie van het lichaamsdeel noodzakelijk tervoorkoming van metastasen ; zij luisteren slechts zelden naar radium- of X-stralen.Schrijver zag ieder geval van sarcoom binnen 2 maanden door den dood besloten. Klarenbeek. NEDERLANDSCH-INDISCHE BLADEN VOOR DIERGENEESKUNDE.Deel 51. aflevering 6 (December 1939). I. Dr. A. Mochtar en Dr. W. A. Collier. Het leptospira-onderzoek

bijhonden te Batavia. In den loop van 1939 onderzochten schrijvers 152 te Batavia opgevangen straat-honden op leptospirosis zoowel door serologisch onderzoek als door kweekproeven.Het bleek, dat 37,5 % duidelijk waarneembare antistoffen in het bloedseruin bezaten,zoodat het voor de hand ligt om aan te nemen, dat een groot percentage der hondeneen leptospira-infectie had doorgemaakt. Bij 22,4 Â°0 der onderzochte sera werd eenpositieve reactie verkregen met I. bataviae, hetwelk dus het voornaamste type is,dat o.m. bij den hond schijnt voor te komen ; 4,6 "0 gaf een reactie met 1. javanica ;3,9% met 1. icterohaemorrhagica en 0,6 Â°0 met 1. canicola. Door kweek uit de nierwerden slechts 5 stammen verkregen, van welke er 4 werden gedetermineerd alsI. bataviae, terwijl de 5e een groote affiniteit toonde tot 1. pomona, een type, datlot nu toe alleen in Australi?? bij pati??nten was aangetoond. II. Dr. F. ]. Gorter.

Gegevens omtrent het aandeel van het koper en hetzink in de genezing van voedingsdepigmeiHutie en haaruitval bij rattenen katten. Ten vervolge van vorige proeven over depigmentatie bij ratten door voeding,geeft schrijver eenige nieuwe gegevens over door hem bij ratten en katten genomenexperimenten inzake den invloed van zinkarmoede van het dieet eenerzijds en vankoper-ijzeranaemie anderzijds op het optreden der depigmentatie. Het bleek, datde bleekheid van ratten niet wordt genezen door zink in het voedsel, maar wel doorkoper. Zinkgebrek bij aanwezigheid van 1,6 mg. Cu per rat per dag in het dieetvoert niet tot het typische depigmentatiesyndroom. dat wel ontstaat door relatiefCu-gebrek in het voedsel. Koper-anaemie treedt bij ratten alleen op bij bijna vol-komen Cu-gebrek, depigmentatie ook bij aanwezigheid van iets grootere hoeveel-heden Cu in het voedsel. Slechts karnemelk kan een zeer hoog

erytrocytengetal eneen buitengewoon zwart haarkleed verwekken. Katten vertoonden bij weinig Cuzoowel bleekheid als haarverlies, ook erger verschijnselen zooals wonden op de kaleplekken (likken door jeukte?) ; slechts de combinatie van Cu en Z11 geneest ditcomplexe syndroom bij katten gedeeltelijk, toevoeging van lever geheel. Leverschijnt dus rijk te zijn aan een substantie, waaraan katten meer behoefte hebbendan ratten Schrijver maant om bij het trekken van conclusies op grond van proevenbij een bepaalde diersoort uiterst voorzichtig te zijn met generalisatie ten aanzienvan den mensch. III. L. W. M. Lobel, A. van der Schaaf en Moh. Roza. Biologische miti-gatie van malleusbacillen op rundergalhoudende voedingsbodems II.Infectieproeven bij cavia\'s (tweede serie) en bij paarden. In deze tweede publicatie inzake de aan het Veeartsenijkundig Instituut te Buiten-zorg nu reeds gedurende 11 jaar (456ste en hoogere

cultuurgeneratie) wekelijks



??? op rundergalhoudenden-aardappel-voedingsbodem voortgekweekte malleus-stam-men wordt medegedeeld, dat van de 4 stammen er 3 avirulent voor caviae zijn ge-worden, waarbij tevens is gebleken, dat zij in het cavia-lichaam niet in leven blijven,zoodat er geen sprake kan zijn van praemunisatie in den zin van het B.C.G.-vaccintegen tuberculose. Ook voor het paard zijn deze galstammen hoogstwaarschijnlijkavirulent, althans van ongevaarlijke virulentie geworden, getuige het feit, dat bijinspuiting slechts een gelocaliseerd absces op de entplaats ontstond, hetwelk spoediggenas en verder bij sectie der ingespoten paarden geen malleusprocessen werdengevonden. De uit de ent-abscessen gekweekte bacillen bleken door de paarden-passage in virulentie voor caviae niet te zijn verhoogd, hetgeen een gunstige factorzou kunnen beteekenen ten aanzien van event. immuniseerende eigenschappen.Daarentegen zijn de

vooruitzichten van een immuniseerend vermogen niet zooveelbelovend, omdat een toestand van allergie bij geen der 5 proefpaarden konworden opgewekt en ook de complementbindende stoffen slechts bij een gedeeltevoor korten duur werden aangetoond. (Een volgende publicatie over de resultatender immuniteitsproeven moet met veel belangstelling tegemoet worden gezien.Ref.). Als bijzonder feil deelen schrijvers op grond van hun met methyleenblauu -oplossing genomen voorproeven nog mede, dat 20 Â°(1 der intraperitoneale injectiesbi; caviae onbetrouwbaar is door applicatie van de injectie-vloeistof in de dikkedarmen instede van in de buikholte. IV. F. C. Kraneveld en Th. E. W. Umboh. Experimenten over het gefrac-tionneerd toedienen van naganol bij de behandeling van surra. In hun experimenten konden schrijvers bevestigen de in Ned.-Indi?? en eldersopgedane ervaring, dat een gefractionneerde toediening van

naganol nadeelig kanzijn in dien zin, dat het therapeutisch effect in vergelijking met een eenmalige hoogeredosis wordt verminderd en de kans op toxische verschijnselen toch niet wordt voor-komen. Het bleek verder, dat er bij caviae ten aanzien van het therapeutisch effectvan naganol bij surra-infectie individueele verschillen voorkomen, welke tot voor-zichtigheid in de beoordeeling manen. Bij enkele paarden, van welke v????r en na deinjectie van naganol bloed en urine werd verzameld, toonden schrijvers aan, dateen gedeelte van het ingespoten naganol, dan wel een of ander trypanocid werkendderivaat daarvan, reeds spoedig na de inspuiting met de urine wordt uitgescheiden.Een opmerkelijke waarneming was nog deze, dat ook de normale urine van 2 der 3onderzochte paarden in vivo een meer of minder sterk doodende werking op trypa-nosomen bleek te bezitten, een werking, welke niet bleek te kunnen worden toege-

schreven aan een verandering der pH, noch aan den invloed van ureum. V\'. Veterinaire snapshots. No. 6. Twee foto\'s van een inheemsch runderkalf met een dubbel stel achtcrbeenen(tot en met de femur compleet) -j- een dubbele staart. No. 7. Foto van een varken met omschreven abscedeerende zwellingen der sub-maxillaire en subparotideale Iymphklieren, uit welke een haemolyseerende strepto-coccus in reincultuur werd gekweekt. N.B. Rectificatie. Collega D. Lagas, Inspecteur B.V.D. te Makassar, die op dedienstvergadering van Overheidsveeartsen in Ned.-Indi?? op 14 Juni 1939 een voor-dracht hield over septichaemie-bestrijding (zie dit tijdschrift, Deel 66, pag. 1289),verzoekt ter aanvulling en rectificatie der gerefereerde notulen dier vergaderingmede te deelen, dat hij weliswaar geen vermindering van het aantal ziektegevallenin W.-Java kon constateeren door vaccinaties tijdens de ziekteperiode, maar datook hij van

oordeel is, dat de algemeene praeventieve vaccinatie in septichaemie-streken van groot nut moet worden geacht. Bu.



??? PLUIMVEEZIEKTEN. De pathogenese der overentbare kippenleucaemie. 1 j 1. Het in het lichaam gebrachte agens der leucaemie verlaat na korten tijd denbloedstroom, om daarin na een latente periode van drie dagen weer op te treden.Gedurende deze latente periode is het bloed niet besmettelijk. 2. Gedurende de latente periode is het virus bijna uitsluitend aan het beenmerggebonden. 3. Als predilectieplaatsen treden na hel beenmerg de milt en de lever op. 4. In het beenmerg treden ook het eerst de leucaemische processen op. 5. De aanwezigheid van het virus in een of ander orgaan gaat niet altijd gepaardmet de aanwezigheid van leucaemische cellen in dat orgaan. 6. Het extra-medullaire leucaemische weefsel ontstaat door kolonisatie van cellenvan medullairc afkomst en niet door inwerking van het leucaemische virus op delocale haemo-histioblasten. 7. Het leucaemische proces werd steeds alleen door de

werking van het virusop de erythroblasten van het beenmerg veroorzaakt. 8. Het leucaemische agens bezit een bijna uitsluitende affiniteit voor de erythro-blastische elementen van het kippen-beenmerg. 9. Uit deze onderzoekingen blijkt, dat de overbrengbare kippenleucaemie totde neoplastische processen is te rekenen. Krop- en slokdarmaandoening, veroorzaakt door trichomonas. 2) Beschrijving van verschillende gevallen van ziekte bij kippen, waarbij zich in denslokdarm en de krop kaasachtige beslagen vormen, welke veroorzaakt bleken tezijn door trichomonas. Coccidiosis bij zeer jonge kuikens.3) Hoewel coccidiosis het meest geconstateerd wordt bij kuikens van 3â€”10 wekenoud, komen, zooals Hart beschrijft, reeds sterke verliezen voor bij kuikens van4â€”8 dagen oud. De invloed van lintwormen op gewicht en groei van kuikens.4) Een groep van kuikens werd besmet met I). pr??glottina. Vanaf den 35Sten dagtot het

einde der proef op den t36sten dag 11a de besmetting vertoonden de kuikenseen langzamer groei dan normale kuikens, hoewel de voedselopname van beidegroepen kuikens gelijk was. De behoefte aan Mangaan voor de ontwikkeling van het beenderstelselvan kuikens. 5) Bij kuikens, die een tekort aan mangaan in hun voer ontvangen, blijven de been-deren van vleugels en beenen korter dan van normale kuikens. Het aschgehalle dei-beenderen is ook lager dan bij normale kuikens. Waarschijnlijk is deze afwijking inbeengroei meer een gevolg van verstoring van de Ca en P stofwisseling dan vaneen gebrek aan mangaan. Het verschil in werking van mangaan na toediening per os of na inspui-ting. Â?) Bij een hoog gehalte aan Ca cn P in hel voer schijnt Mangaan minder goed door 1 4) E. Storti und M. Brotto. Ueber die Pathogenese der ??berlragbaren H??hnerleukamie.Folia Haematologica, Vol. 63, 1939, p. 1. 2 ) N. D.

Levine and C. A. Brandly. .-1 pathogenic trichomonas Jrom the upper digestivetract of chickens. Journ. Am. Vet. Med. Ass., Vol. 95, 1939, p- 77- 3 ) L. Hart. Eimeria tenella infeclion in chickens eight days old. Austr. Vet. journ.,Vol. 14, 1938, p. 74. 4 ) 1\'. P. Levine. The effect of infection with Davainea proglottina on the weights of groningchickens. Journ. Parasitology., Vol. 24, 1938, p. 550. 5 5) C. D. Caskey, W. D. Gallup and L. C. Norris. The need for manganese in thebone-development of the chick. Journ. of Nutr., Vol. 17, 1939, p. 17. 6) C. D. Caskey and L. C. Norris. Re\'.ative ejfectiveness of ingested and injected manga-nese in preventing perosis. Proc. Soc. Exp. Biol. Med., Vol. 40, 1939, p. 590.



??? den darm opgenomen te worden. In dat geval moet er dus meer mangaan gevoerdworden om perosis te voorkomen. Kleine hoeveelheden, intraperitoneaal ingespoten,geven een veel betere beschutting tegen perosis. H. S. Wilgus en A. R. Patton (The availability of manganese in avian digestion,Science, Vol. 89, 1939, p. 393), schrijven dit toe aan het feit, dat een teveel aan Caphosphaat of ijzercitraat de oplosbaarheid van mangaan in den darm tegengaat,zoodat het minder goed opgenomen wordt. Geen succes met tarwekiemolie bij verlamming. Bij de proeven van Taylor en Df. Ome \') bleek, dat met tarwekiemolie geengunstig resultaat bereikt werd bij verlamming. Deze ervaringen komen dus overeen met die van verschillende andere onder-zoekers van den laatsten tijd en die van de R.S.I. De vorming van het ei bij kippen.1) Overzicht van de moderne literatuur inzake de vorming van het ei. De v

olgendeonderwerpen worden besproken : de vorming van den dooier in het ovarium ; hetmechanisme der ovulatie en de afhankelijkheid daarvan van licht en endocrinefactoren ; de vorming van het eiwit : de vorming en samenstelling van de schaal-vliezen en de schaal. Invloed van de schildklier op ei-productie. 2) Ei-productie bij kippen wordt evenals melkproductie van koeien beinvloed doorthyreoidectomie en de toediening van thyroxine. Door thyreoidectomie daalt de ei-productie zeer sterk, terwijl deze weer stijgtna toediening van thyroxine. liet ademhalingssysteem van het hoen. 3) Uitvoerige beschrijving met photo\'s en teekeningen van het ademhalingssysteemvan het hoen. De functie der luchtzakken wordt tenslotte besproken. Rapport omtrent pluimveeziekten in Amerika.5) Een commissie, benoemd door de Amerikaansche Diergeneeskundige Vereeniging,heeft rapport uitgebracht inzake pluimveeziekten. Meer in het

bijzonder wordendaarin besproken : paratyphus bij kuikens en kalkoenen. Als oorzaak wordt meestalgevonden : Salmonella Aertrijcke. Vooral onder kalkoenkuikens veroorzaakt deziekte ernstige verliezen. Pullorumbesmetting wordt meer en meer onder kalkoen-kuikens geconstateerd. Het virus van encephalomyelitis van paarden is bij enzo??tie??nonder fasanten en duiven gevonden. Mogelijk dat ook andere vogels dit virus her-bergen. Onder lymphomatosis, die meer en meer toeneemt, worden samengevat : leucosis,leucaemia, viscerale lymphomatosis, ncuro-lymphomatosis, lymphocytoma, osteo-petrosis, enz. Omtrent de etiologie heerscht geen overeenstemming, hoewel de meer-derheid der onderzoekers aanneemt, dat er een virus of een virus-achtig agens inhet spel is. Onder de ziekten der ademhalingsorganen worden besproken: infectieuze bron-chitis, infectieuze laryngotracheitis en infectieuze coryza. Als oorzaak

van eencatarrhale enteritis bij kalkoenen wordt besproken de protozoo Hcxamita. Voorgeslagen worden verschillende wijzigingen in de nomenclatuur der pluim-veeziekten. Een uitvoerige lijst van de namen van virusziekten is aan het artikeltoegevoegd. t. H. 1 ) R. M. Conrad and H. M. Scot. The formation of the egg of the domestic fowl.Physiol. Rev., Vol. 18, 1938, p. 481. 2 ) C. F. Winchester. Influence of thyroid on egg production. Endocrinology, Vol. 24,\'939. P- 697- 3 ) W. M. Mc. Leod and R. P. Wayers. The respiratory system of the chicken. Journ.Am. Vet. Med. Ass., Vol. 95, 1939, p. 59.



??? ZIEKTEN VAN VARKENS. Genezing van vlekziekte bij den mensch door stovarsol. \') Een veearts infecteerde zich met vlekziektecultuur aan den duim. Drie dagenlater werd ernstige locale ontsteking waargenomen. Warme omslagen en zalvenhadden onvoldoende effect, zoodat 20 cc vlekziekte-serum werd ingespoten. Naeenige dagen werd nog 15 cc ingespoten. Den dag daarna werd de toestand ernstig,de pati??nt kreeg urticari??n over het geheele lichaam en kreeg last van veel pijnlijkebrakingen. Daarna scheen het of de pati??nt herstellen zou, zelfs de locale verschijn-selen verminderden, doch na 3 weken verergerde de toestand weer. Uit het bloedwerd de vlekziektebacil gekweekt en de met bloed ingespoten duif stierf aan vlek-ziekte. Tenslotte werd genezing verkregen door twee tabletten stovarsol van 0,25gram, per dag in te nemen. Toen later twee andere collegae op gelijksoortige wijzezich infecteerden en

locale vlekziekte kregen werd direct een stovarsol-behandelingingesteld met als resultaat volledige genezing binnen 3 dagen.De â€žTeschen "-ziekte der varkens. Encephalomyelitis enzootica suum. Norbert Weidlich 2) geeft een beschrijving van de ziekte bij varkens die in 1929voor het eerst waargenomen werd in Teschen. Deze ziekte wordt in de Duitscheliteratuur ,,die Teschener Krankheit" genoemd. De ziekte is contagieus met somsvrij groote sterfte (30%). Varkens van eiken leeftijd kunnen ziek worden, dochvooral de biggen en loopvarkens. De meeste gevallen doen zich voor in het voorjaaren in den herfst. De klinische symptomen wijzen op een ziekte van het centralezenuwstelsel. Bij sectie worden practisch geen veranderingen gezien. Histologischonderzoek der hersenen toont aan dat steeds encephalomyelitis nonpurulenta bestaat.Overbrengingsproeven gelukken het beste door hersenmateriaal bij

proefdierensubduraal of intracerebraal in te spuiten. De oorzaak van deze ziekte is een neuro-troop virus. Proeven worden verricht met entstof bereid van hersenmateriaal waaraanformaline toegevoegd is, de resultaten zijn nog niet bekend. Jac. Jansen. BOEKAANKONDIGING. Dr. Johannes Dobberstein. Richtlinien f??r die Sektion tier Haustiere f??rTier?¤rzte und Studierende der Veterin?¤rmedizin. Zweiter, erweiterte Auflage,mit 19 Abb. in Text und 4 Tafeln. Berlin 1940. Verlagsbuchhandlung von RichardSchoetz. Preis 4 Mark. Einde 1936 verscheen de eerste druk van deze korte handleiding bij het verrichtenvan secties; uit de nu verschenen tweede druk blijkt dat, niettegenstaande er ver-schillende sectietechnieken zijn. ook dit boekje recht van bestaan heeft. Het grotevoordeel van deze Richtlinien is, dat de techniek kort en bondig wordt behandelden de auteur zich niet begeeft op de zijpaden der diagnostiek. Met vette

letter wordt elke handeling stap voor stap aangegeven waarna telkenseen aantal aanwijzingen, in de vorm van vragen, volgen. Deze vragen zijn zodaniggesteld, dat het lezen en beantwoorden ervan den obducent dwingen tot nauwkeurigonderzoek. De gevolgde sectietechniek wijkt af van de bij ons gebruikelijke, doch dit is geengroot bezwaar. 16



??? Tussen de tekst vindt men een ig-tal duidelijke afbeeldingen. Aan het einde wordenmaten en gewichten opgegeven van een aantal organen, terwijl van longen, lever,nieren en milt van de verschillende huisdieren geschematiseerde afbeeldingen zijnopgenomen. Soh. DF, JONGSTE MILTVUUR-â€žERUPTIE". (In verband met de de laatste drie maanden voorgekomen miltvuurgevallenhad de Redactie zich gewend tot den heer Directeur van den VceartsenijkundigenDienst, met verzoek daarover wel eenige mededeelingen te willen doen in het Tijd-schrift. Op dit verzoek is onderstaande publicatie van den waarnemend-Directeur,den heer E. J. A. A. Qijaedvlieo, ontvangen). Het plotseling optreden van een vrij groot aantal van miltvuurgevallen in onsland, heeft aanleiding gegeven tot heel wat beschouwingen in de dagbladen en hetkan geen verwondering wekken dat, waar blijkbaar niet steeds deskundigen of inge-wijden de pen

voerden, de scribenten niet altijd den gang van zaken juist weergaven,daarbij o.m. â€žvermoedens" en â€žwaarschijnlijkheden" als vaststaande feiten aan hunlezers konden voorzetten. Evenmin zal het den lezers van het Tijdschrift van Diergeneeskunde verwonderendat de V.D. zich gedurende het aanhangige onderzoek beperkte tot het verstrekkenvan enkele wenschelijk geachte persberichten, niet overging tol het doen van â€” aldan niet gevraagde â€” ontijdige of mondelinge uiteenzettingen en rustig maar doel-bewust het onderzoek voortzette en de Regeering adviseerde tot het nemen vandie maatregelen welke in de gegeven omstandigheden z.i. ter bestrijding der ziekteen ter verdere verspreiding van smetstof noodig werden geacht. Ongeveer medio December werd door den inspecteur v. d. Vceartsenijkundigendienst in het district Noordelijk Zuid-Holland ter standplaats \'s-Gravenhage inhet verloop van enkele dagen

een aantal gevallen van miltvuur waargenomen opverschillende plaatsen in zijn ambtsgebied, welk aantal uitging boven het gemiddeldaantal in de overeenkomstige perioden van voorgaande jaren. L\'it de telefonisch ingewonnen inlichtingen bij alle inspecteurs in den lande bleekdat lezelfder tijd zich ook in de aangrenzende ambtsgebieden enkele gevallen vandeze ziekte hadden voorgedaan, evenals in het eerstgenoemd, verspreid overmeerdere plaatsen. Het vrijwel gelijktijdig optreden van deze miltvuurgevallen verspreid over meer-dere plaatsen in bepaalde gebieden gaf aanleiding tot de veronderstelling dat deinfectie mogelijk moest gezocht worden in het verstrekken van voedsel, dat doorde eigenaars van eenzelfde leverantie was betrokken. Deze veronderstelling vondnog steun in het feit dat in den loop der volgende dagen door meerdere inspecteursnieuwe gevallen werden gerapporteerd, waarbij, en dit behoeft wel geen

naderbetoog, door de inspecteurs bijzondere aandacht was gewijd aan de herkomst derverstrekte voedsels. Het onderzoek hetwelk was ingezet op de besmette boerderijen leidde naarbepaalde mengvoedselinrichtingen en vandaar uit naar een bepaalde fabriek vanmineraalmengsels. Dit resultaat werd dagelijks weer opnieuw gestipuleerd doordat, â€” behoudensenkele uitzonderingen - het onderzoek bij alle nieuwe gevallen steeds weer de inde verstrekte mengvoedsels aanwezige mineralen van genoemde fabriek en metname het daarin aanwezige beendermeel als smetstofbron aanwees. Toen deze infectiebron eenmaal was vastgesteld was het dringend noodzakelijkte voorkomen dat de in genoemde fabriek nog aanwezige voorraad, die uiteraardbesmet geacht moest worden, nog gebruikt kon worden. Vandaar de op art. 38 van de Veewet gegronde Ministerieele Beschikking van28 December 1939, waarbij het vervoer of

doen vervoeren van de daarin genoemde



??? producten uit deze fabriek werd verboden, terwijl met medewerking van het Bureauvoor Voedselvoorziening in Oorlogstijd (V.V.O.) de mcngvoedsels, waarin meng-mineralen afkomstig van de onderwerpelijke fabriek waren verwerkt, welke bij demengvoederfabrikanten en bij de veehouders nog aanwezig waren, zooveel mogelijkwerden â€žgeblokkeerd". Ik zeg, zooveel mogelijk, omdat hoewel van de zijde vanhet V.V.O. en de mengvoederfabrikanten alle medewerking werd verkregen hetopsporen van alle hoeveelheden bij de veehouders veel moeilijkheden opleverde,moeilijkheden van allerlei aard. Het mag dan ook geen verrassing heeten dat de eerstvolgende weken zich nogeen aanmerkelijke stijging van het aantal gevallen voordeed. Opvallend was daarbij dat toen reeds bleek dat in de gebieden, waar de ziektezich het eerst had geopenbaard en waar de â€žafweer" maatregelen het eerst kondenworden inwerking

gesteld, het aantal gevallen al sterk terugliep. In de week van 7 â€”13 Januari werd het maximumaantal gevallen geregistreerd.Daarna zien wij een daling intreden even scherp als de stijging voordien (zie bij-gaande graphiek), een bewijs dat de greep goed en juist was geweest. ??CD ra if.-JÂ?3i. b ,?? N .10 i -10 . lb ^â€? 1-li ^lo Onderstaand staatje geeft een beeld van het aantal voorgekomen gevallen inNederland, waarbij zij opgemerkt dat in de voorafgaande jaren het gemiddelde140â€”150 bedroeg: 4 gevallen.\'7 g Dec.-16 ., van 3-â€ž 10- 17â€”23 24â€”30



??? van 31 Dcc.â€” 6 Jan.7 Jan. 13 â€ž 140 gevallen 176 â€ž 110 4534 2818 11 â€”17 Het zal geen verwondering mogen wekken bijaldien zal blijken dat ook hier ticlaatste loodjes het zwaarst wegen en het, als gevolg van het â€žnadruppelen" â€” nogwel eenigen tijd zal vergen alvorens het normale peil weer geheet bereikt zal zijn. Ten aanzien van de bemoeienissen van den Veeartsenijk. dienst moge ik hier noghet navolgende aanhalen uit het antwoord van den Minister van Econ. Zaken opde vragen van de leden der Tweede Kamer der Staten-Generaal dc heeren Bieremaen Dieters : ,,Reeds door het Ier algemeene kennis brengen van de oorzaak en de bron vande infectie zijn de veehouders op de hoogte gebracht van het gevaar dat van dezezijde kon dreigen. Gezegd kan worden dat hierdoor veel onheil is voorkomen.Hetzelfde geldt ook voor de serumbehandeling die op de besmette veestapels opadvies van de

inspecteurs van den V. D. op groote schaal is toegepast. Voorts is in opdracht van den Directeur van den V. D. door deze inspecteurs de aan-dacht van de burgemeesters gevestigd op de wenschelijkheid ter algemeene kenniste brengen dat het verrichten van slachthandelingen aan cadavers van dierenachterwege dienen te worden gelaten, teneinde verdere verspreiding van smetstofte voorkomen. Door middel van de pers heeft de Directeur van den V. D. bovendiengewezen op de noodzakelijkheid om in het algemeen bijzondere aandacht teschenken aan gestorven dieren. Naar de meening van den ondergeteckende zijndeze maatregelen voldoende gebleken. In dit verband stemt het tot voldoening te kunnen constateeren dat het aantalgevallen van miltvuur is teruggeloopen tot nagenoeg het normale getal." In antwoord op een der andere vragen van genoemde Kamerleden wijst ZijneExcellentie erop dat met zeer groote

waarschijnlijkheid kan worden aangenomen,dat het besmette â€žbeendermeel" van buitenlandsche herkomst is, terwijl in verbandhiermede erop wordt gewezen dat gelet op dc jarenlange ervaring, met het oog opde hygi??nische vereischten geen voldoende aanleiding heeft bestaan bijzonderemaatregelen te nemen met betrekking tot den invoer van alle producten van dierlijkenoorsprong mede uit de overweging den handel niet onnoodig te belemmeren. Inderdaad spreekt hier de historie ten deze een krachtig woordje mee en het feitdat zelfs bij den vrijen invoer van bedoelde producten het gemiddelde jaarcijfervan miltvuurgevallen hier te lande in den loop der laatste jaren regelmatig terugbleef loopen, maakt m.i. de veronderstelling aannemelijk dat ten aanzien van dehygi??nische behandeling bij de bereiding van meergenoemde producten in sommigelanden in dezen oorlogstijd wel een en ander is veranderd. Hoe het ook zij,

thans blijken nadere maatregelen met betrekking tot den importnoodzakelijk. Bij Kon. Besluit van 16 Januari 1940 S. 680 hetwelk steunt op art. 12 van deVeewet is met ingang van 1 Febr. 1940 de invoer en doorvoer van vee, van bepaaldeproducten welke van vee afkomstig zijn, alsmede van nader omschreven veevoederen kunstmest verboden en kan, wanneer bijzondere redenen een afwijking van ditverbod noodzakelijk maken de Minister van Econ. Zaken zoodanige afwijkingtoestaan onder de noodige voorzorgen tegen overbrenging van besmetting. Aangezien bij dit Kon. Besluit tevens werden ingetrokken :1Â°. het Kon. Besluit van 24 Mei 1922 S. 377 betreffende den in- en doorvoer vanvee en mest; 2Â°. het Kon. Besluit van 11 Aug. 1932 S. 435 betreffende den in- en doorvoer van diermeel kwamen daarbij tevens te vervallen alle op deze beide Kon. Besluiten betrekking



??? hebbende Ministerieele Beschikkingen, waarbij nadere regelingen betreffende dezematerie waren getroffen. Het ligt voor de hand dat deze aangelegenheden thans opnieuw moeten wordengeregeld. De betreffende Min. Beschikkingen en het nieuwe Kon. Besluit zullen ongetwijfeldbinnen enkele dagen verschijnen. Aangezien zulks op dit oogenblik nog niet hetgeval is kunnen omtrent den inhoud daarvan hier thans nog geen nadere mede-deelingen worden gedaan. Rest nog de vraag wat er met de zgn. geblokkeerde mcngvoedsels zal geschieden.Een antwoord hierop vinden wij in de beantwoording van den Minister van eender vragen van den Hr. Dieters nml. dat ,,de voorraden besmette stoffen zullenter vernietiging tegen de waarde worden overgenomen". Ofschoon deze aangelegenheid nog niet in alle onderdeden is geregeld, is tochzooveel bekend dat met deze vernietiging reeds een aanvang is gemaakt in de

grooteverbrandingsovens van de Gem. Vuilverbranding te Rotterdam en in de ovens vanden destructor te Bergum, alwaar het materiaal een totale verbranding ondergaat. Onnoodig te vermelden dat op de besmette bedrijven op advies van de Inspec-teurs van den Veeartsenijk. Dienst alle door of krachtens de Veewet voorgeschrevenmaatregelen (zooals vervoer van cadavers naar den destructor, ontsmetting, ver-voerverbod vee etc. etc.) werden genomen. Ik ben mij zeer wel bewust dat dit zeer beknopt overzicht betreffende deze milt-vuur-eruptie niet volledig is en ojt dit oogenblik niet volledig kan zijn. Zelf zou ik er de voorkeur aangegeven hebben met deze mededeelingen nogeenigen tijd te wachten totdat een meer afgerond geheel ware verkregen, het onder-zoek geheel was ge??indigd en alle betreffende maatregelen waren afgekondigd. Aangezien de Redactie blijkbaar prijs erop stelde thans reeds een en ander in

hettijdschrift te publiceeren, heb ik tenslotte gemeend aan haar verzoek daartoe temoeten voldoen. E. ,). A. A. Quaedvlieg. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Rijksbureau voor Genees- en Verbandmiddelen. In aansluiting aan de mededeeling over het stellen door de Maatschappij vaneen collectieve bankgarantie ten behoeve van hare leden ter vervanging van depersoonlijk door de leden te stellen garantie, overeenkomstig het bepaalde in deMinisterieele Beschikking 46728 X. Besluit van 28 Augustus 1939, kan nu wordenmedegedeeld, dat dato 1 Februari 1940 van den Directeur van genoemd Bureauopgave ontvangen is van de hoegrootheid van de te stellen garantie. Deze garantie is nu gesteld, zoodat de leden der Maatschappij, die reeds eenpersoonlijke garantie gesteld hadden, deze kunnen opheffen. 12 Februari 1940. De Secretaris, A. van Heijsden. Afdeeling Noord-Holland. In de laatste

afdeelingsvergadering is de contributie wederom vastgesteld op?’ 3.50. Den leden der afdeeling wordt verzocht ter voorkoming van innings-kosten den eersten termijn k f 15.50 v????r 15 Maart en den tweeden termijn k f 12.â€”v????r i September 1940 te storten op giro 110. 141769 van den Penningmeester, J. T. Heeg. Afdeeling Utrecht. De contributie over 1940 is vastgesteld op f27.â€”. Den leden wordt derhalveverzocht dit bedrag v????r 15 Maart te storten op postrekening 26338 van den



??? ondergeteekendc. Desgcwcnscht kan de betaling geschieden in 2 termijnen, nl.f 15.â€” te storten v????r 15 Maart en f 12.-â€” te storten v????r 1 September. Na 15 Maart wordt over het geheele bedrag per post beschikt, met berekeningvan incasso- en zegelkosten ?¨t f 0.25. De penningmeester, B. L. Leopold. BERICHTEN. F. S. J. Veeze. Zondag 10 Maart hoopt collega Veeze, oud-inspecteur van den Veeartsenij-kundigen Dienst, zijn Bosten verjaardag te herdenken. Eiken Zaterdag morgen kanmen hem als het weer het eenigszins toelaat nog steeds aantreffen in Terminus,waar hij gaarne een uurtje in gezelschap van collega\'s doorbrengt. Aan belangstel-ling zal het hem dien dag niet ontbreken. H. \'t H. Een standbeeld voor Sir Arnold Theiler. Generaal Smuts heeft voor het hoofdgebouw van het Onderstepoort Veeartsenij-kundig Laboratorium nabij Pretoria een standbeeld onthuld voor Sir ArnoldTheiler, door Coert

Steinberg uit Z.-A. graniet vervaardigd in opdracht van deregeering. Theiler was een Zwitser, die belangrijk en wetenschappelijk werk in deUnie verricht heeft, en de stichter van genoemd laboratorium. N.R.C. Professor Doctor 1). A. de J??ng-Stichting. De beheerders der Pre f. Dr. D. A. de JONO-Stichting geven hierbij kennis, dat zijhebben besloten gelden beschikbaar te stellen, teneinde de uitvoering van eenonderzoek, behoorend tol het gebied der vergelijkende ziektekunde, voor rekeningder Stichting mogelijk 1 maken. Zij. die hiervoor in aanmerking wensehen te komen, worden uitgenoodigd zichv????r 1 Mei a.s.. onder mededeeling van den aard van hel te behandelen onderwerpen overlegging van een kort werkplan, zoo mogelijk met eene begrooting der kosten,aan te melden bij den secretaris. Namens de Beheerders : Prof. Dr. R. dk Jossi.i.in de Jong, Voorzitter.Dr. H. J. van Nederveen, (Neuhuyskade 61, \'s-

Gravcnhagc).Secretaris-Penningmees ter. Oliebergen , februari 1940. \'s-Gravenhage Rijks-Universiteit te Utrecht. Bij beschikking van den Minister van Onderwijs, k. en W. is tijdelijk benoemdtot conservator bij de veterinaire scheikunde aan de Rijks-Universiteit te UtrechtDr. E. Havinga, thans als assistent bij de organische scheikunde werkzaam en isvoor het tijdv ak van i Februari tot en inel 31 December 1940 benoemd tot conser-vator bij de veterinaire inwendige geneeskunde K. F. Joling, thans als assistentwerkzaam. . Geslaagd voor het Doctoraal Examen (iste deel) Veeartsenijkunde de heeren :H. sorgdrager en H. ouwerkerk. Departement van Economische Zaken. Van dit Departement zijn ontvangen : 1. Het Koninklijk Besluit van 16 Januari 1940 betreffende de in- en doorvoervan artikelen, afkomstig van vee, welk Besluit 1 Februari 1940 in werking trad.Door den Minister van Economische Zaken kan afwijking van het

in dat Besluitgedaan verbod worden toegestaan.



??? 2. De Ministerieele Beschikkingen d.d. 31 Januari 1940, No. 1084, 1085, 1086,1087 en 1088, waarbij bepaald wordt onder welke voorwaarden afwijkingen van helverbod van in- en doorvoer en uitvoer kan worden toegestaan en welke voorschriftendaarbij moeten worden in acht genomen. A. v. H. Prof. Dr. Schulze. Op 14 October 1939 was Prof. Dr. Sohulzf, de Inspecteur van den DuitschenMilitairen Veterinairen Dienst 40 jaar officier. Ter gelegenheid daarvan is het October-nummer van het â€žZeitschrift f??r Veteri-niirkunde" geheel gewijd aan dit jubileum, en wel meer speciaal door een kortebeschrijving te geven van de organisatie van den Militairen Veterinairen Dienst,van de inrichtingen lot uitoefening van dien dienst en van tal van foto\'s van dieinrichtingen. Deze zijn de laatste 5 a 6 jaar opgericht. Het zijn er vele en er zijn geen kostenaan gespaard. De veterinaire dienst is bij de wederopbouw van het leger

blijkbaarniet te kort geschoten ; hij zal dan ook wel de best uitgeruste zijn van alle legers. Iemand, die zich interesseert voor militaire veterinaire aangelegenheden, zal indit October-nummer vele dingen vinden, die zijn belangstelling wekken. H. Lubberts. Thans een dierenarts benoemd in het Engelsche Nationale Pluimvee-Comit?Š. \') Onlangs werd in een artikel van de hand der Redactie van de Veterinary Recordde klacht uitgesproken, dat in het oorlogs-Pluimvee-Comit?Š geen dierenarts benoemdwas. Het blijkt, dat deze klacht te bestemder plaatse indruk gemaakt heeft. Benoemdis thans in het Comit?Š Professor T. Dallino van de Universiteit te Gambridge.Prof. Dallino heeft op het gebied der pluimveeziekten een zeer goeden, internatio-nalen naam. t. H. VLEESCHHYGI?‹NE. Een adres van de Kamer van Koophandel aan den gemeenteraad vanRotterdam over de vernieuwing van het slachthuis. In verband met een bij B.

en W. van Rotterdam ingekomen verzoek van de bijde vleeschbranche betrokken organisaties zal het voorstel tot vernieuwing van hetslachthuis tot een volgende gemeenteraadsvergadering worden aangehouden. Tevensheeft de Kamer van Koophandel in een adres aan den gemeenteraad bezwareningediend tegen de financiering van de voorgenomen verbouwing van het slachthuis,omdat deze volgens het voorstel gevonden zal moeten worden in een verhoogingvan de slachtrechten. Hoeveel deze verhooging zal bedragen, is niet bekend. Ofschoonde plannen tot vernieuwing zeer op prijs worden gesteld, mag men niet de oogensluiten, aldus het adres, voor de gevolgen, welke de financiering van deze vernieuwingzal hebben voor de bedrijven, die op de diensten van het abattoir zijn aangewezen.De onkosten worden begroot op ?’ 4.995.000, met welke raming een lastenvermeer-dering overeenkomt van ?’229.450 per jaar.

Hierdoor zal het overschot, dat het slachthuis tot dusver opleverde, omslaanin een tekort en dat noopt tot het cre??eren van nieuwe inkomsten, welke zullenmoeten worden opgebracht door degenen, die van het slachthuis gebruik maken.Het voorstel laat oogenschijnlijk de betrokkenen volkomen in het onzekere, welketarieven ten slotte zullen worden betaald. Medegedeeld wordt echter, dat wordtvoorgesteld, dat de Raad in principe zal besluiten tot het heffen van rechten, zooalsdeze elders worden toegepast. De rechten, welke elders worden geheven, zijn dusblijkbaar de maxima, hetgeen wel zoo zal moeten worden verstaan, dat daarmedebedoeld zijn de hoogste rechten, die elders worden geheven. Het valt op, aldus het adres, dat in het voorstel groote beteekenis wordt gehecht \') Veterinarian a/ipointed tn Poultry Advisory Committee. The Vet. Rec., Vol. 51, 1939,p. 1437.



??? aan het feit, dat de Rotterdamsche tarieven in het algemeen lager zijn dan in andereplaatsen. Klaarblijkelijk berust dit op den gedaehtengang, dat, zoolang de Rotter-damsche tarieven maar niet hooger komen te liggen dan die, welke elders wordengeheven, geenerlei kwaad wordt gesticht, daar de ervaring in andere plaatsen immersleert, dat dc bedrijven hoogere tarieven zonder bezwaar kunnen dragen. Zou dezeredeneering opgaan, dan zouden thans hier ter stede ??f de vleeschprijzen lager moetenzijn dan elders, ??f de slagersondernemingen grootere winsten maken. Noch het ?Š?Šn,noch het ander is het geval. De Kamer neemt gaarne aan, dat de verbetering van het slachthuis in bepaaldegevallen voor de grossiers en slagers een besparing van bedrijfskosten met zich zalbrengen, maar er is natuurlijk geen enkele zekerheid, dat dit steeds voor alle grossiersen slagers het geval zal zijn en nog minder, dat deze besparing

ten minste gelijk zalzijn aan het bedrag, dat zij ten gevolge van de tariefsverhooging meer zullen hebbente betalen. Uit het voorstel blijkt, dat men het nieuwe plan in 6 jaren denkt uit te voeren.Indien een verlenging van deze periode er toe zou kunnen bijdragen dc kosten vande uitvoering te drukken, zou de Kamer dat ernstig in overweging willen geven. Ten slotte meent de Kamer, dat met des te meer recht de grootst mogelijke tege-moetkomendheid bij de vaststelling van de tarieven mag worden bepleit, omdat,wanneer de winsten, die in den loop der jaren door het openbaar slachthuis zijngemaakt, niet in de gemeentekas waren gestort, maar voor het bedrijf zelf warengereserveerd, de vernieuwing met veel minder bezwaar zou kunnen zijn gefinancierd.Als het totaal bedrag van deze winsten (over de jaren 1926 t/m 1938 in totaal?’3.285.851) voor de vernieuwing disponibel was geweest, zou waarschijnlijk geenof een zeer kleine

tariefsverhooging voldoende zijn geweest. di. Gr. Besmettelijke veeziekten in Nederl-and in December 1939. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i December niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 1661 (3304) eigenaars, waarvan in Groningen bij 103(155) eig. ; Friesland bij 82 (443) eig. ; Drenthe bij 240 (550) eig. ; Overijssel bij144 (194) eig. ; Gelderland bij 224 (818) eig. ; Utrecht bij 8 (19) eig. ; Noord-Hollandbij 19 (40) eig. ; Zuid-Holland bij 52 (79) eig. ; Zeeland bij 36 (57) eig. : Noord-Brabant bij 475 (707) eig. ; Limburg bij 278 (242) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 100 gevallen bij 13 eig. (1134bij 39 eig.), waarvan in Groningen 7 bij 1 eig. ; Friesland 46 bij 8 eig. (281 bij 10eig.) ; Drenthe (677 bij 14 eig.) ; Overijssel (10 bij 1 eig.) ; Gelderland (39 bij 3 eig.) ;Utrecht (18 bij 3 eig.) ; Noord-Holland 15 bij 1 eig. (109 bij 8 eig.) ; Zuid-Holland32

bij 3 eig. Rotkreupel bij schapen : 44 gev. bij 9 eig. (831 bij 40 eig.), waarvan in Groningen(23 bij i eig.) : Friesland (161 bij 16 eig.) ; Drenthe 1 gev. (19 bij 2 eig.) ; Overijssel(2 bij i eig.) ; Gelderland 37 bij 7 eig. (t t bij 2 eig.) ; Utrecht (19 bij 2 eig.) ; Noord-Holland (263 bij 10 eig.) ; Zuid-Holland (333 bij 6 eig.) ; Noord-Brabant 6 biji eig. Anthrax : 213 gev. bij 175 eig., waarvan in Groningen 4 bij 4 eig.; Friesland26 bij 5 eig. ; Drenthe 2 bij 2 eig. ; Overijssel 6 bij 6 eig. ; Gelderland 13 bij 12 eig. ;Utrecht 41 bij 35 eig., waarvan 2 varkens bij t eig. ; Noord-Holland 23 bij 23 eig. ;Zuid-Holland 84 bij 74 eig., waarvan 2 varkens bij 1 eig.; Zeeland 1 gev.; Noord-Brabant 4 bij 4 eig. ; Limburg 9 bij 9 eig. Varkenspest : 1331 gev. bij 153 eig. (4705 bij 420 eig.), waarvan in Groningen 33bij 5 eig. (71 bij 7 eig.) ; Friesland 104 bij 14 eig. (1121 bij 198 eig.) ; Drenthe 99bij 20 eig. (236 bij 20 eig.) ; Overijssel 48 bij 6 eig. (133 bij 17 eig.) ; Gelderland85 bij

19 eig. (118 bij 13 eig.) ; Utrecht 183 bij 16 eig. (718 bij 38 eig.) ; Noord-Holland 117 bij 8 eig. (578 bij 36 eig.) ; Zuid-Holland 552 bij 34 eig. (1636 bij 67eig.) ; Zeeland 19 bij 16 eig. (29 bij 16 eig.) ; Noord-Brabant 69 bij 1 1 eig. (24 bij4 eig.) ; Limburg 22 bij 4 eig. (41 bij 4 eig.). A. v. H.



??? Wederom is een lid der oude garde, op een enkele na de oudste dernog in leven zijnde gepromoveerden, van ons heengegaan. Den i5en Januari j.1. overleed te \'s-Gravenhage in den ouderdomvan bijna 88 jaren de dirigeerend-paardenarts met rang van luitenant-kolonel : Jean Louis Guillaume Cayaux, geboren te Roermond in1852. Hij studeerde te Utrecht van 1871â€”\'75 en behaalde in laatst-genoemd jaar het diploma van veearts. In hetzelfde jaar werd hijaangesteld tot paardenarts der 3e klasse (2e luitenant) en geplaatstte Zutphen. Achtereenvolgens doorliep hij de verschillende rangen enwas na Zutphen bij het wapen der cavalerie of bereden artillerie inge-deeld te Leiden, Roermond, Deventer en \'s-Gravenhage. In 1910verliet de overledene het Leger als majoor, waarna hem in 1921 nog dentitulairen rang van luitenant-kolonel verleend werd. Nog altijd vlug en werkzaam van aard zijnde, nam hij na zijn mili-tairen

dienst gedurende vele maanden de praktijk waar van collega\'stc Nijmegen en te Rotterdam. Ook was hij benoemd tot vorderings-commissaris bij eventueele mobilisatie. In den mobilisatietijd van 1914 -1918 gaf hij in opdracht van ,,deRoode Ster" â€” vereeniging tot hulp bij rampen van dieren en in oorlogs-tijd van legerpaarden â€” verscheiden cursussen aan vrouwelijk hulp-personeel en aan politiepersoneel in paardenkennis en eerste hulp-verleening. LXVII 17 IN MEMORIAM. LUITENANT-KOLONEL J. L. G. CAYAUXf



??? Cayaux was gerechtigd tot het dragen van het mobilisatiekruis enhet Officierskruis voor langdurigen dienst. In 1935 herdacht hij het60-jarig jubileum als dierenarts en als militair paardenarts. Hij was ?Š?Šn der oprichters en later voorzitter van de MilitaireVeterinaire Vereeniging. Velen onzer ouderen zullen zich den levendigen en vroolijken aardvan collega Cayaux herinneren en hem gedenken als talentvol woord-kunstenaar, dichter en zanger, als hoedanig hij zich bij gezellig samen-zijn menigmaal liet hooren. Algemeen bekend was zijn â€žveearts oppraktijk" in een rij van verzen, waarin op kluchtige wijze de lotgevallenen handelingen van den practicus bezongen werden. Nog vele anderegedichten zijn door hem gemaakt, die in druk bewaard zijn gebleven. Het hoefbeslag had zijn groote belangstelling en in dit tijdschriftleverde hij dienaangaande meermalen bijdragen. Zijn trots was zijnuitvinding van den

â€žveiligheidshefboom" voor het winterbeslag, waar-door het wringen van den voet bij het in- en uitdraaien der schroef-kalkoenen voorkomen werd. De veiligheidshefboom is bij het Legeringevoerd en behoort tot de uitrusting der bereden wapens. E?Šn der beide zoons van den overledene is Officier der Infanteriehier te lande, de andere zoon is helaas, betrekkelijk nog jong, als rechter-lijk ambtenaar in Indi?? gestorven. Tot op het laatst van zijn hoogen leeftijd bleef Cayaux belang stellenin velerlei personen en gebeurtenissen en kon men hem vlug langs denweg zien gaan. Zijn stoffelijk overschot werd bijgezet in het familiegraf te Roermond. Moge hij thans in vrede rusten. Knipscheer.



??? Foto i. Zwelling boven de laterale bijklauw, oedeemrondom en boven de carpus links. Foto 2. Knobbels onder de huid rechter wang. J. A. Beijers.



??? Foto 3. Tuberculeuze tumoren onder de huid. Tuberculosevan de boegklier. Het dier kwam aan de cliniek metde groote wonden aan kogel en buitenvlakte vanden radius, veroorzaakt door incisies door denbehandelenden veearts.



??? (Uit de interne cliniek der Veeartsenijkundige Faculteit). EENIGE AFWIJKENDE BEELDEN VAN TUBERCULOSE BIJPAARD EN RUND. SKINLESIONS BIJ HET RUND. KLINISCHE LES door J. A. BEIJERS. Aan Prof. Wester hebben wij te danken, dat hij ons gegeven heefteen aantal klinische gegevens, waarop wij bij het paard de diagnoseâ€žtuberculose" kunnen stellen. Deze verschijnselen zijn er in de kliniekwel zoo ingehamerd, dat ik mij moeilijk kan voorstellen, dat een tuber-culeus paard met de â€žklassieke" symptomen nog aan de aandacht vaneen practicus kan ontsnappen. Hoewel wij in den loop der jaren een behoorlijke ervaring op ditgebied hebben gekregen (Prof. Wester beschreef in 1914 een 8-talgevallen ; samen beschreven wij in 1920 nog weer 16 nieuwe, terwijlsindsdien er 36 zijn bijgekomen), blijft toch ieder paard met tuberculosenog een interessante pati??nt, wat ook wel blijkt uit de

casu??stischemededeelingen zoo nu en dan in ons Tijdschrift door de practiseerendecollegae geschreven. Immer werd door Wester met name op de volgendeverschijnselen de nadruk gelegd : steeds te hooge temperatuur, hyper-leucocytose ; dikwijls wervelaandoeningen (stijve hals!), tumoren inde milt en/of ontsteking der mesenteriale klieren, bij rectaal onderzoekte voelen. Als beste methode van tubcrculinatie gaf Wester in 1914 aan deoogreactie, die zonder voorafgegane indruppeling reeds bij de eerst-malige indruppeling na enkele (4â€”6) uren positief resultaat geeft.Sindsdien hebben wij altijd de oogreactie gebruikt, waren daar zeergoed mee tevreden, dubieuze reacties zagen wij niet, terwijl de sectiesteeds de diagnose bevestigde als de oogreactie positief verliep. Voor desubcutane tuberculinatie was Prof. Wester niet enthousiast, omdatbij positieve uitslagen de dieren daar zoo sterk organisch op reageerenen

soms dagen lang ziek ervan zijn. Ik wil U thans enkele ervaringen mededeelen, die ik de laatste jarenopdeed en waarmede U misschien Uw voordeel kunt doen, als U eenpaard te onderzoeken krijgt, dat in meer of mindere mate U verdachtvoorkomt. 1. Enkele weken geleden, 3 Oct. 1939, vraagt coll. C. uit A. mijtelefonisch om inlichtingen naar aanleiding van het verloop der oog-reactie bij een door hem van tuberculose verdacht paard. Hij had slechtsiets slijmige uitvloeiing na instillatie van de daarvoor bestemde(ophthalmo) tuberculine gezien. Toen uit zijn mededeelingen mij bleek,dat inderdaad het paard klinisch sterk verdacht was, heeft hij zijn vollemedewerking verleend, om te maken dat dit paard in de kliniek werdopgenomen, waarvoor ik hem hier gaarne dank betuig.



??? De g-jarige zwarte merrie was een maand tevoren gekocht, had deeerste paar weken behoorlijk gewerkt, maar kon dit nadien niet meeren werd mager. De eetlust was goed en het paard dronk veel. De temp.was steeds te hoog (38.6â€”38.9), de ademhaling te frequent. Toen ikhet paard had onderzocht, durfde ik de diagnose tuberculose tegenoverde studenten op grond van de klinische bevindingen wel met 100 %zekerheid stellen. Immers de temp. was te hoog (38.8), de polsfrequentie evenredig aande temperatuur (52), de ademhaling veel te snel (44) ; (volgende dagensteeds tusschen 20 en 30 ; niet abdominaal). Aan beide longen wasverscherpt vesiculair ademen te hooren, dat zoo nu en dan zweemdenaar bronchiaal ademen. Het percussieveld was beiderzijds enormvergroot (ongeveer 15 cm zoowel naar achteren als naar beneden).Spontaan hoesten is nooit waargenomen ; met moeite was door drukop de

larynx het paard tot hoesten te brengen. Op deze symptomenstelde ik de diagnose : interstitieele pneumonie. Bij rectale exploratie vond ik talrijke tumoren in de milt ; ontstekingder mesenteriale klieren kon ik niet voelen. Ook het bloedonderzoekwees geheel op tuberculose : Hg. 70 ; aantal roode bloede. 8.320.000,aantal witte bloede. 14.200 ; verhouding : polymorphkernige leucocyten85 % (waarvan myelocyten o, jeugdvormen 1, staafk. 4 en segmentk.80), lymphocyten 11 %, bas. en eos. 0%, monocyten 4%. Een groote teleurstelling was echter, dat het paard, dat ik dadelijk11a dit onderzoek indruppelde met tuberculine, niet reageerde. Geleerddoor de ervaring had ik de opdracht gegeven van het oogenblik der indruppeling af, om de 2 uur de temperatuur op te nemen. U ziet opbijgaande curve een typische thermo-reactie. Ik kom daar straks nogop terug. Viermalen heb ik de oogreactie herhaald ; zij is steeds negatief

ge-bleven.



??? Een intracutane injectie met de daarvoor bestemde tuberculine derRijksseruminrichting gaf een uiterst geringe zwelling ; van Prof. deBlieck kreeg ik de tuberculine van Glover; hiermede was de intracu-tane reactie positief (toename der huiddikte 100%, iets oedeem indeomgeving). Bij sectie werd een uitgebreide interstitieele pneumonie gevonden ;het longweefsel was tot ?Š?Šn vaste pneumonische massa geworden ; eenzeer sterke milttuberculose met haarden tot aardappelgrootte, terwijlook in de mesenteriale klieren tuberculeuze haarden gevonden werden.De lever was grauw van tint, macroscopisch zonder tuberculose, maarmicroscopisch doorzaaid met tuberkels. Ik heb hier dus een paard met tuberculose besproken, datin alles de klinische verschijnselen vertoonde, maar waarbij ons deoogreactie ditmaal in den steek liet. Dit is de eerste keer, dat ik zulksheb ervaren. Men kan niet zeggen dat het dier niet meer

allergischwas ; dan toch zou de thermo- en de intracutane reactie ook zijn weg-gebleven. SiGLiNG maakt in het T. v. D. van 1925 melding van een paard, datbij sectie bleek te lijden aan een uitgebreide tuberculose van longen enmilt en dat ook niet reageerde op de ophthalmo-, maar wel op de thcrmo-reactie. Het paard dronk veel : 60 liter per dag. Na het drinken was het s.g.der urine laag (1004), na 24 uur dorstlijden 1030. Er is nooit eiwit ofeen andere afwijking gevonden. Het ureumgehalte van het bloed wasnormaal, (28 mg %). De eetlust van het dier was tot den dood zeergoed. Bij sectie werden de nieren macroscopisch normaal bevonden. 2. Ik beschrijf U thans een paard waarbij wij heelemaal niet aantuberculose tijdens het leven hebben gedacht. De anamnese luidde, dathet dier den laatsten tijd onvoldoende at, voortdurend diarrhee ver-toonde en vermagerde. De andere paarden, die met den pati??nt indezelfde weide

liepen, waren in goeden toestand. Van de klinischebevinding bij dit 2i-jarig dier vermeld ik, dat de temperatuur bij aan-komst 38.5 was en dat deze tijdens het 6-daagsch verblijf in de kliniektusschen 37.6 en 38.5 schommelde en dat er geen enkele andere orga-nische afwijking kon worden gevonden dan een enteritis. De urine was dientengevolge zuur, verder zonder afwijkingen. Hetvrije zoutzuur en de totale aciditeit van het maagsap na 24 uur vastenen 5 gr. coffe??ne waren normaal. Het eiwitgehalte van het bloedserumwas erg laag (3.7 %), zooals wij veelal bij hydropische zwellingen vin-den. Oedemen had het paard klinisch niet ; of het vleesch â€žnat" was,herinner ik mij niet meer. Het microscopisch faecesonderzoek leverde niets op. Helaas hebbenwij geen kleuring volgens Ziehl-Neelsen toegepast, zooals wij bijkoeien uiteraard steeds doen. Mogelijk zouden wij dan op de gedachtevan tuberculose zijn gekomen, al kan men in

faeces ook nooit metzekerheid tuberkelbacillen diagnostiseeren op het uiterlijk. Het aantal



??? witte bloedcellen bedroeg 4750, met een normale verhouding (61 %pol. leuc., 34 % lymphoc., 2 % eos. en 3 % monoc.) ; het roode bloed-beeld was geheel normaal (Hg. 62 ; 7.3 millioen erythroc.). Het ureum-gehalte iets te hoog (66 mg % ; begin extra-renale uraemie door vocht-verlies ?). Aangezien de ervaring ons geleerd heeft, dat de prognose van chro-nische diarrhee bij het paard steeds absoluut infaust is, adviseerden wijtot afmaken. Aan het abattoir werd tot onze groote verrassing een tuberculeuzeenteritis gevonden, speciaal van de dikke darmen ; de mesenterialeklieren waren knikker- tot kastanjegroot en tuberculeus ; ook werdtuberculose gevonden in de weinig vergroote portale, mediastinale enbronchiale lymphklieren. Vooral het ileum en de dikke darm vertoondeneen hevige diffuse tuberculose met zweervorming. Er waren zoowel in den darm als in de mesenteriale klieren veelzuurvaste bacillen

te vinden. In het Pathologisch Instituut werden de organen aan een naderonderzoek onderworpen en kregen wij van dat Instituut het volgendrapport : Dunne darm vertoont een vrij uitgebreide verdikking van de mucosa met plooiingen lichte korreling. In caecuin en colon talrijke zweertjes, vaak zonder kratervormingin een onregelmatig verdikte, soms oedemateuze mucosa. Aan de serosa talrijke totruim knikkergroote subsereuze haarden, ook zonder verval. Ascariasis, wormhaardjes in de dikke darm en een klein wormaneurysma. Microscopie: Mesenteriale en bronchiale klier duidelijke tbc., vooral van demesent. klier, veel epitheloide en reuzencellen, soms iets bindweefsel, vrijwel geenverval. Follikels worden grootendeels gespaard met enkele spccif. cellen. Lever veelen long weinig kleine tuberkelachtige haardjes ; in de lever periportale infiltratiesoms met iets gewoekerde galgangen (pseudogalgangen). Enkele

oude afgekapselde parasitaire haardjes met detritus omgeven door phago-cyten ; ook arterieveranderingen met nccrotische gedeelten. Ziehl-Neelsen : veel bacillen in de mesent. klieren, enkele in longhaardjes.Lever: geen bacillen gevonden (toxische tuberkels?). Darm : het macroscopisch verdikte duodenum bevat geen tuberculeuze afwijkin-gen. Overigens zijn zij voornamelijk in de submucosa te vinden en gelijken op die-in de mesent. klieren : min of meer diffuse processen met epithelioide en reuzencellen,weinig of geen verval, iets bindweefselnieuwvorming. Lymphangitis tuberculosatreedt vaak op, ook als tuberkels promineeren in het lumen. De mucosa gaat blijkbaardoor ondervoeding (in verband met de uitgebreide submuceuze veranderingen)te gronde met optreden van grillig gevormde defecten zonder kratervorming.Arteriewanden zwaar in de diepe submucosa, soms iets intimawockering en kalk-

afzetting. Veel zuurvaste bacillen. Bij dit dier hebben wij, achteraf gezien, te weinig aandacht aan detemperatuur besteed. Overigens was er niets, dat ons aan tuberculosekon doen denken. Sedert dien heb ik echter ieder paard met chronischediarrhee getuberculineerd, tot nu toe met negatief resultaat. 3. Een 18-jarige ruin is den laatsten tijd slecht gaan eten en ver-magert. De temperatuur is nooit boven 38Â° bevonden. In de kliniekopgenomen blijkt ook hier de temp. beneden 38Â° te blijven, zoolang niet L



??? getuberculineerd is. Het geheele klinische onderzoek verloopt negatief,alleen is er een geringe hyperleucocytose (10.500) ; met name geeft ookhet rectaal onderzoek geen oplossing. Zekerheidshalve wordt de oog-reactie gedaan, die na eenige uren reeds sterk positief is. Zes uur na deindruppeling treft mij dat het paard zoo lusteloos is. De temp. die\'s morgens 37.8 was, blijkt nu gestegen te zijn tot 39.2. Ik denk aan demogelijkheid van een thermo-reactie tengevolge van de resorbtie vantuberculine door het oogslijmvlies en laat daarom elke 2 uur de tem-peratuur opnemen. U ziet uit de curve een typische thermo-reactie. Precies een etmaal na de indruppeling is de temp. weer normaal alstevoren en blijft deze zoo tot daags v????r het afmaken, toen het paardeen lichte verstoppingskoliek vertoonde en de temp. steeg tot 38.4.Tijdens de tuberculinatie was het aantal leuc. gestegen tot 19.000. Bij sectie werd

tuberculose van lever, milt, longen, portale en mesen-teriale klieren gevonden, waarin overal miliaire haardjes.



??? 4- Groote moeilijkheden uit een diagnostisch oogpunt gaf mij enkelejaren geleden een 1 o-jarige merrie, die in de zomervacantie in de kliniekkwam voor een langen tijd bestaand huidlijden, dat door den plaatse-lijken dierenarts was behandeld. Dit bleek een pustuleus eczeem te zijn. Bij het onderzoek trof mij een iets vergroote, harde en knobbeligesubmaxillaire klier, die niet pijnlijk was. Ik vond dit verdacht genoegom het paard aan een nader onderzoek te onderwerpen, hoewel deeigenaar geen andere klachten uitte dan die over de huidaandoening. Het bleek toen dat de temp. 38.9 was, deze bleef ook de volgendedagen steeds te hoog, schommelde nl. om de 39Â°. Het geheele physischeonderzoek leverde verder geen afwijkingen op, met name was aan denneus, de kiezen en aan de longen niets afwijkends te vinden. Ook hetrectaal onderzoek verliep negatief. Het aantal leucocyten (17.000) ende

verhouding: (pol. leuc. 86%, lymph. 12%, metamyelocyten eninonocyten, 1 %, geen eosinoph.), de chronische klierzwelling en devoortdurend te hooge temperatuur, deden mij toch besluiten op malleusen tuberculose te onderzoeken. Ik zond bloed naar Dr. Clarenhurgvoor complementsbindingsbepaling en tegelijk bloed naar de Rijks-seruminrichting. Daarna druppelde ik het linker oog in met malle??ne(\'s middags 4 uur). Den volgenden ochtend was de reactie zeer duidelijkpositief en waarschuwde ik den Inspecteur van den VeeartsenijkundigenDienst, die onmiddellijk overkwam en met mij van meening was dathier geen twijfel aan de reactie bestond. Terwijl deze ter plaatse, waar-van het paard afkomstig was, een onderzoek instelde, ging ik door metverder het paard te onderzoeken. Op 300 mg malle??ne, dat ik den vol-genden dag subcutaan inspoot, reageerde het paard met een duidelijkethermoreactic.

(1.50 verschil tusschen hoogste voor- en hoogste na-temperatuur). Terzelfder tijd kwam bericht van Dr. Clarenburg dat de complement-bindingsreactie op malleus negatief was. Mede in verband daarmede druppelde ik den volgenden dag het reedsmet malle??ne behandelde oog nogmaals in en het andere met ophthal-motuberculine. Ter controle handelde ik op dezelfde wijze met eengezond paard dat geenerlei reactie vertoonde. En ziet : reeds de eersteindruppeling gaf bij de pati??nte een sterke reactie met tuberculine, terwijlhet met malle??ne ingedruppelde oog wederom reageerde, doch ietsminder sterk. Middelerwijl telefoneerde Dr. Lourens mij, dat het onder-zoek van het bloed op malleus positief was en hij er niet aan twijfelde,nadat ik hem alles had verteld, of het paard leed aan malleus ; ook deagglutinatie was positief (1 : 8000). Nogmaals onderzocht ik zeer nauwkeurig rectaal de milt en

demesenteriale klieren, voelde echter niets afwijkends. De miltrand wasmooi scherp ; nergens kon ik in de milt een verharding of een knobbelvoelen. Het aantal leucocyten steeg tot 25.000, het paard vermagerde de



??? laatste dagen niettegenstaande goede eetlust sterk en werd nu aan hetPathologisch Instituut afgemaakt. Daar weid gevonden : Chronische tuberculose van : linker submaxillaire-retropharingeale-, cervicale-(prof.), bronchiale-, portale- en lienale lymphklieren. Een nootgroote haard in de milt, en miliaire haardjes in de lever, enkele twijfel-achtige submiliaire haardjes in de subpleura van de long (linker hoofdkwab) envan de wand van de rechter hartboezem. Geen veranderingen van de mesenteriale lymphklieren. De tuberculose vertoont overal een zuiver tumorachtig beeld, en is ook microsco-pisch zonder verval ; zuurvaste bacillen zijn in de uitstrijkjes en de coupes nietaangetoond. Subacute rhinitis vooral van het linker onderste neusschelpje. In uitstrijkjes, cul-tures en bij inspuiting van 4 caviae (intraperitoneaal en intramusculair) kon geenmalleus worden aangetoond. Chronisch diffuus squameus eczeem. Had

ik eerder naar de tuberculine gegrepen dan naar de malle??ne,dan zou ik geheel tevreden zijn gesteld door de positieve tuberculine-reactie. Ik meen te weten dat bij malleus ook tuberculine een, zij niettypische, reactie kan geven ; of het omgekeerde ook zoo is, weet ik niet.Een verklaring voor de verschillende resultaten van het bloedonderzoekweet ik evenmin en ligt deze ook geheel buiten mijn competentie. Ik besprak met U enkele gevallen van tuberculose bij paarden, die ineen of ander opzicht iets bijzonders vertoonden. Nu wil ik over een paarafwijkende beelden van tuberculose bij het rund iets vertellen en kiesdaarvoor in de eerste plaats een koe, die op 4 Sept. 1937 in de kliniekkwam, omdat dc eigenaar vond dat zij het niet best deed. Hij had hetdier voor 7 weken gekocht. Direct valt in het oog, dat onder aan hetlinker voorbeen boven de laterale bijklauw een niet pijnlijke fluctu-eerende zwelling zit, terwijl

blijkbaar in het verloop van een lymphvatdaarboven eenige kleine knobbeltjes zijn te voelen. De carpus lijkt ietsverdikt, de huid boven de carpus is wat oedemateus, terwijl de boegkliervergroot is, alles aan het linker voorbeen. (Zie foto 1). In de rechterwangvind ik ook twee knikkergroote tumoren (foto 2). De koe is niet kreupel.Ze is in goeden voedingstoestand. Had ik dit beeld niet reeds eerder gezien, dan zou ik niet direct aantuberculose gedacht hebben, nu ging mijn eerste gedachte die richtinguit. Het geheele klinische onderzoek leverde niets afwijkends op. Speciaalaan de longen was niets abnormaals te vinden. De koe was ook niet tothoesten te krijgen en evenmin kon sputum worden verkregen. Het bloed-beeld was in zooverre afwijkend, dat er een lichte hyperleucocytose(10.600) bestond en ook de verhouding wees op een ontsteking : pol.neutr. leuc. 69 % ; lymphoc. 25 %, eos, 3 %, monoc. 3 %. (Bij

deze3^-jarige koe had men niet meer dan 35 % pol. leuc. moeten vinden). Ik exstirpeerde ?Š?Šn der bovengenoemde knobbeltjes en deed punctieop de fluctueerende zwelling, waarbij ik 20 cm3 van een iets bloederig



??? troebele vloeistof ontlastte. Zoowel in het knobbeltje als in het vochtvond ik talrijke zuurvaste bacillen, die geheel het uiterlijk hadden vantuberkelbacillen ; alleen leek mij, dat zij iets fijner dan gewoonlijkwaren. Wijlen Dr. Hoogland onderzocht het tumortje microscopisch enrapporteerde : â€žzonder twijfel tuberculose". Ik spoot een cavia in met 2 cc punctaat. De koe reageerde sterk posi-tief zoowel op de ophthalmo als op de intracutane reactie en de diag-nose tuberculose stond bij mij vast. De verkooper nam de koe terug enbeloofde mij te zullen waarschuwen zoodra hij het dier slachtte, wat naeenige weken zou gebeuren. Dit is helaas niet geschied, wat mij n?? nogspijt, want de cavia is, niettegenstaande de groote hoeveelheid bacillendie ik heb ingespoten, volkomen gezond gebleven, moddervet gewordenen vertoonde na 3 maanden bij sectie geen enkele afwijking! Collega van der Hoeden was zoo vriendelijk dit voor

mij te contr??-leeren ; ook hij kon niets vinden, maar beiden hebben we verzuimdorgaanbrij b.v. van de lever of de milt over te enten op andere caviae.Waarom dit een groote omissie is zal straks blijken. Doordat het gevalpas interessant voor mij werd, toen de cavia niet tuberculeus werd,hetgeen eerst bleek nadat de koe al geslacht was, heb ik verschillendebelangrijke dingen nagelaten, ie. geen sectie op de koe gedaan ; 2e. nietopnieuw en nu een reeks caviae maar ook konijnen en kippen ingespotenmet de zuurvaste bacillen uit het punctaat. Bovendien hadden culturesmoeten worden aangelegd. Een identisch geval heb ik voor ongeveer 10 jaren ontmoet. Ook daarvond ik tuberculose van een voorbeen in het beloop van een lymphvat,van de carpus af tot de boegklier, die sterk vergroot was. Histologischbleken zoowel de knobbeltjes als de boegklier tuberculeus te zijn. Bijsectie vond ik nergens anders tuberculose. De

koe was in zeer goedenvoedingstoestand. Ik heb destijds geen cavia ge??nt. (Zie foto 3). Een derde geval van dezen afwijkenden vorm van tuberculose vondenwij bij een 5-jarige koe, die in goeden voedingstoestand verkeerde, maaroveral onder en in de huid knobbeltjes vertoonde. Aan de onderzijdevan den hals, in het kossem, aan de bovenkaken, aan de bovenarmen,op den ribwand, in de flank, aan de binnen- en buitenvlakte der achter-beenen voelt men talrijke erwt- tot knikkergroote tumoren ; de meestezitten in de subcutis, sommige in de huid. Waar ze in de subcutis gelegenzijn, is de huid er goed overheen verschuifbaar en normaal van aspecten dikte. Ook de haargroei vertoont niets abnormaals, de huid is goedglanzend. Het klinisch onderzoek levert wederom niets afwijkends op, de koe isdrachtig. Bloed : witte bloede. 10.200 waarvan 51 % segmentkernigeleuc., 39 % lymphocyten ; 8 % eosinophiele leuc., 2 %

monocyten. In het afschraapsel van een ge??xstirpeerd knobbeltje kon ik geentuberkelbacillen vinden. Een ander knobbeltje werd voor histologischonderzoek naar Prof. Schornagel gezonden : deze vond centraal verval



??? en aan de peripherie miliaire tuberkels. De diagnose huidtuberculosewerd histologisch met zekerheid gesteld. Ik heb bij 2 caviae gedeelten van een tumor diep onder de huid ge-bracht en de wonden met agrafes gesloten. Beide caviae zijn niettuberculeus geworden. De koe heb ik aan den hals en aan de staartplooiintracutaan getuberculineerd, beide met een sterk positief resultaat.Dat was op 22 November. Op 15 December waren er veel minder tumortjes in en onder de huidte voelen en op 1 Januari waren practisch alle knobbeltjes verdwenen. De koe is nog enkele maanden gebleven, vertoonde geen bizonder-heden en is in zeer goeden toestand verkocht. Is dit tuberculose geweest ? Ik geloof het niet, al was de patholoog-anatoom op grond van het histologische beeld er ook vast van overtuigd. Het spontane verdwijnen der tumoren, alsmede het niet tuberculeusworden der caviae pleit er m.i. absoluut tegen. Ik

geloof, dat wij bij deze drie gevallen te maken hebben gehad meteen eigenaardige aandoening, die al sedert 1916 in Amerika bekend is,daar met den naam Skinlesions, Skintuberkulosis aangeduid wordt enwaarover een uitgebreide literatuur in het Amerikaansche Journal is tevinden. Deze skinlesions bestaan uit tumoren die in, maar meestal onder dehuid worden gevonden, bij voorkeur aan de beenen beneden de carpien tarsi, maar ook wel aan den hals en in de buurt van den schouder. Ze kunnen uitgebreid en talrijk zijn, maar het kan ook gebeuren, datmen slechts 1 of 2 kleine knobbeltjes in de subcutis kan vinden. Een enkele maal is de huid geschaafd of bestaat er een doorbraak-opening, doch meestal is de huid intact. Pendergast (Journ. of theAmeric. Vet. Med. Ass. Vol. 41, 1936) houdt het er voor, dat de infectiedoor de huid geschiedt, vooral omdat men vrijwel steeds het onderstegedeelte der ledematen

aangetast vindt. Onder vele honderden gevallenvond hij slechts in 5 % tuberculose der inwendige organen. De tuber-culine-reactie vindt P. minder typisch dan bij de gewone tuberculose. RuNnels (J. Am. Vet. Med. Ass. Vol. 34, 1932) heeft uitvoerig dehistopathologie van de cutane en subcutane tuberculose beschreven.Bijna alle onderzochte tumoren waren afkomstig van de huid der extre-miteiten. Soms lagen de tumoren in kettingvorm achter elkaar, een andermaalwaren er maar enkele gezwelletjes te vinden. De runderen waarvan hetmateriaal afkomstig was, hadden alle gereageerd op de tuberculinatie. Sommige tumoren bleken bij doorsnijden een halfvloeibaren inhoudte bezitten, andere bevatten een gele etter met kalkconcrementen. Ookwaren er kleine gezwelletjes zonder inhoud, die op bindweefselnieuw-vormingen leken. Runnels onderscheidt zijn materiaal, van 50 koeienafkomstig, in 3 groepen : 1. pyogene

abscessen ; 2 pseudo-tuberkels



??? (door plantendorens en andere vreemde lichamen veroorzaakt) en 3tuberculeuze abscessen. Van de 50 tumoren waren er 37 van tuberculeuzen aard. Hij vondin het meerendeel hiervan zuurvaste staafjes ; het histologisch beeld wasgekarakteriseerd door lymphocytaire infiltraten rondom de haarfollikelsen talgklieren, benevens door jonge tuberkels bestaande uit lympho-cyten, endotheliale cellen en reuzencellen. Bloedvaten, omgeven doorlymphocyten, drongen vanuit de cutis in de diepte. Verder werdenscherp omschreven velden met perivasculaire infiltraten gevonden. Inhet centrum trad later verkazing en verkalking op. Runnels is vanmeening, dat de subcutane tuberculose van exogenen oorsprong is enperivasculair ontstaat. M. i. heeft hij niet bewezen, dat het tuberculoseis ; hij heeft alleen zuurvaste staafjes gevonden, maar geen dier- ofkweekproeven gedaan. En deze leeren ons juist het raadselachtige dezer

aandoening. Alleonderzoekers zijn het er over eens, dat men microscopisch bijna steedszuurvaste staafjes vindt, soms zelfs in grooten getale. Deze zijn niet vantuberkelbacillen te onderscheiden ; het is echter niet dan bij hooge uit-zondering gelukt deze bacteri??n te kweeken of er proefdieren mee teinfecteeren. De enkele maal dat de cultuur gelukt is, waren de bacteri??nniet typisch, kon men geen typische huidtuberculose er mee opwekken,maar werden de proefdieren wel gevoelig voor tuberculine. Van de onderzoekers, die (slechts een enkele maal, niet constant)er in slaagden culturen te verkrijgen, noem ik Traum (1919), Hagan(1930), Mitchell (1932), Daines and Austin (1932), Bruner (1934),Crawford (1936). Maar niemand durft tot nu toe beweren, dat hij met het gekweektemicro??rganisme de oorzaak der skintuberculosis heeft gevonden. De bacil van Traum lijkt het meest op de Bac. pseudotubcrculosis vanhet schaap

en ook Daines en Austin denken aan den bacil van Preisz-Nocard. Deze onderzoekers hebben ?Š?Šnmaal onder de 211 gevallen,die ze onderzochten, den echten tuberkelbacil gevonden. Inderdaadkomt echte huidtuberculose voor, Traum in Amerika vond ze in enkeleprocenten zijner gevallen, terwijl ze ook sporadisch in de Europeescheliteratuur bekend is. Zoo maakt Joest in 1907 al melding van een geval bij een koe, diebovendien long- en pleuratuberculosc had. De bacterie, die Daines en Austin enkele malen kweekten, was eenzeer pleomorph, zuurvast micro??rganisme. Niet steeds was de zuurvast-heid direct aanwezig, maar ontstond deze bij het telkens overenten. Zekonden er bij caviae en ratten, maar speciaal bij kalveren, processenmee opwekken, die geleken op huidtuberculose. Hieruit werd namaanden hetzelfde staafje weer gekweekt. Er werd geen tuberculosedoor veroorzaakt bij caviae, konijnen, kippen,

runderen en varkens.De veranderingen, die bij caviae werden opgewekt, deden het meestdenken aan die der supparative lymphadenitis van het schaap door den -



??? bacil van Preisz-Nocard, een ziekte die in Utah soms enzo??tisch voor-komt. Uit de Amerikaansche literatuur krijgt men den indruk, dat deSkinlesions niet in alle deelen van Amerika hetzelfde aspect vertoonen. Interessant is de bevinding van Crawford (1936) die in ?Š?Šn zijnergevallen talrijke zuurvaste bacillen vond in het centrum van een huid-knobbeltje, deze staafjes niet in cultuur kon brengen en er 6 caviae meeinspoot ; ?Š?Šn van deze werd na twee maanden gedood doch vertoondegeen macroscopische afwijkingen. Toch werden een tiental buisjesge??nt met materiaal uit lever en milt ; op ?Š?Šn dezer kwamen koloni??nvan zuurvaste staafjes te voorschijn (eerst na 7 weken). Deze kondenworden overge??nt en met deze culturen werden verschillende proef-dieren ingespoten en konden veranderingen worden opgewekt die opskintuberculosis leken. Waarom maakt men zich in Amerika zoo druk over deze

aandoening,die dan toch alleen maar plaatselijk de huid betreft en zelden de gezond-heid zal be??nvloeden? Dat komt omdat Traum in 1916 reeds het ver-band legde tusschen deze huidknobbeltjes en een positieve tuberculine-reactie bij koeien, die bij sectie geen tuberculose bleken te hebben.(Case-reports of lymphangitis in cattle, caused by an acid-alcoholic fastorganism. Journ. of the Am. Vet. Mcd. Ass. 1916, Vol. 2). En dezeâ€žmiswijzingen" spelen in Amerika hoe langer hoe grooter rol, naarmatemeer en meer de tuberculose daar verdwijnt. Toen de bestrijding nogniet op vollen gang was en men in hoofdzaak onderzocht in streken waarveel tuberculose voorkwam en het reactie-percentage dus ook hoog was,trokken deze nolesionreactors niet zoo de aandacht. Maar thans is ditanders. Het gemiddelde percentage reactiedieren in Amerika is gedaaldbeneden 0.5 %. Men ruimt daar alles wat reageert op. En nu blijkt

het,dat jaarlijks honderden runderen worden geslacht, die wel reageerdenmaar geen tuberculose vertoonen. Een zeer groot percentage daarvanlijdt aan Skinlesions. Nu moet men wel de cijfers uit Amerika in onderling verband bekijken. Als ik lees uit een opgave uit het jaar 1936, dat er 59.907.935 runderenonder controle waren van de geschatte 65 millioen stuks vee, die Amerikaheeft, dan zeggen enkele honderden gevallen daar evenveel als de driedie ik U mededeelde voor ons land. Maar ongetwijfeld zal het voor de betrokkenen niet aangenaam zijnals men b.v. bij 172 van de 195 reageerders die in 1935 op het PrinceEdward Island werden geslacht, alleen maar Skintuberculosis vond.Naarmate het aantal reageerders daalt stijgt dat der nolesion-reactors.Hastincs, Beach and Weber (J. Am. Vet. Med. Ass. Vol. 19) wezendaar in 1925 al op ; in 120 koppels koeien, waaronder 10 % of meerreageerders (in totaal 2105

reageerders), bleken van deze slechts 145of 6.8 % geen tuberculose te hebben. Maar van 1063 koppels, waarvanper koppel maar 1 dier reageerde (dus van 1063 reageerders) bleken458 of 44 % niet tuberculeus te zijn. Op grond van dergelijke cijfersvoorspelden deze onderzoekers toen reeds, dat in de toekomst moeilijk-



??? heden zouden rijzen, niet in de laatste plaats met de veehouders, dieopgevoed zijn in het geloof der specificiteit der tuberculine-reactie,zoodra men er aan toe zou zijn, de laatste reageerders te verwijderen. Zij halen stallen aan, waar verscheidene jaren lang telkens ?Š?Šn ofmeer dieren reageerden (alle drie de tuberculinatie-methoden werdentoegepast), in totaal 17 stuks, die geslacht werden, maar geen tubercu-lose hadden. Tien van deze 17 dieren hadden skinlesions. Er is dus, zeggen genoemde schrijvers, een zuurvaste bacil, die op detuberkelbacil gelijkt, die geen enkel proefdier kan infecteeren, maar diegevoelig maakt voor de tuberculine-reactie. Waar deze onderzoekersgeregeld op die stallen ook de subcutane reactie gebruikten, (het wasv????r 1925) herinner ik aan mijn ervaring die ik beschreven heb in 1924,n.1. dat koeien die dikwijls ingespoten zijn met tuberculine voor dethermo-reactie, een

positieve ophthalmoreactie gaan vertoonen. Nietonmogelijk is het, dat ook hierin een deel der miswijzingen is gelegen.,,If too often in the area movement to eradicate tuberculosis, reactorsare found in which no evidence of tuberculosis can be demonstrated,the farmers in general as some herd owners have done, may abandonthe test". Crawford tenslotte houdt vol, dat de meeste reacties van het 110-lesion type te wijten zijn aan een infectie met den bovinen tuberkelbacil,doch dat de veranderingen op het oogenblik der sectie nog niet vol-doende ontwikkeld zijn om ze te onderkennen. Maar andere zuurvastebacillen kunnen blijkbaar helaas ook een positieve reactie geven metzoogdiertuberculine. Tot deze zouden dan hooien die van de Skinlesions en mogelijk ookde aviaire bacil. In 41 van de 48 staten van Noord-Amerika is hetreactie-percentage thans minder dan 0.5 % ; de vogeltuberculose komter plaatselijk veel

voor, tot 80 % der hoenderstapels zijn hier en daarbesmet. Crawford breekt dan verder een lans voor de opnieuw meer enmeer opkomende meening, dat de verschillende typen van den tuberkel-bacil in elkaar kunnen overgaan, haalt dan ook de bekende ervaringvan Holth uit Noorwegen aan, waar op een boerderij vee werd ge-??nfecteerd met aviaire tuberkelbacillen, deze bacillen, uit het rundgekweekt, eerst niet virulent waren voor caviae, maar dit weer werdenna passage door het konijn. Voor de bestrijding der rundertuberculoseis dus ook die van de vogeltuberculose noodig. Waarom ik zoo uitvoerig bij deze Amerikaansche onderzoekingenheb stilgestaan ? In de eerste plaats omdat het zijn nut kan hebben, depractici en keuringsveeartsen op deze huidknobbeltjes te wijzen, dieblijkens de door mij meegedeelde gevallen toch ook in ons land, zij hetwaarschijnlijk sporadisch, voorkomen. Onbekend maakt

onbemind.En het is mij meermalen gebleken, dat een ziekte heusch niet zoosporadisch is als men meent. Jaren geleden hield ik in Overijssel eenseen voordracht over paratuberculose. De meeste practici hadden er



??? nooit mee te maken, dachten ze, maar nadat ik er de aandacht nog eensop had gevestigd, kwamen de positieve gevallen wel degelijk los. In1937 heeft Brooks (The Veterinary Journal, 1937, pag. 135) een en-qu??te gehouden omtrent het voorkomen van skintuberculosis in Enge-land, Noorwegen, Duitschland, Zwitserland, Finland en Zweden.Prof. MagnussoN, directeur van het Veeartsenijkundig Laboratoriumte Malm?? antwoordde hem, dat bij zijn weten de ziekte in Zwedenniet voorkomt. In het Zweedsche Tijdschrift van 1 Januari 1938 komteen artikel voor over huidtuberculose, dat ik helaas niet lezen kan ;in het Skandinavische, ook van 1 Januari 1938, staat een uitvoerigartikel erover van Krantz. Uit de Engelsche samenvatting blijkt, datKrantz precies dezelfde skinlesions als in Amerika heeft gevonden enwel bij 40 koeien in Gotland. Dit is de eerste mededeeling uit Zweden.U ziet, het kan dus spoedig veranderen.

Krantz heeft ook den typischenbouw van tuberculeus weefsel gevonden, de lympklieren in 12 van de40 gevallen ook aangetast gezien, in 35 gevallen zuurvaste staafjes vanhet uiterlijk van den tuberkelbacil (soms wat korter en niet steedsgekorreld) gevonden. Hij heeft ze niet kunnen kweeken en geen caviaeermee kunnen besmetten. Alle 40 koeien reageerden op de tuberculine-injectie. Krantz vond ook dikwijls de knobbeltjes aan den hals, aan hetkossem en onder den buik, eenzelfde beeld dus als ik bij een der koeienbeschreef. In 1930 heeft P??hringer in de Wiener Tierarztl. Wochenschr. Bd. 17een geval van tuberculose der onderhuid beschreven, dat klinisch enmicroscopisch geheel overeenkomt met het derde door mij beschrevene.Overal verspreid, maar vooral in het perineum en den bovenschenkel vondhij pijnlooze knobbels van Jâ€”2J cm, die goed verschuifbaar warenen hard aanvoelden. De bedekkende huid

was geheel intact. De micro-scopische diagnose luidde : epitheloidcellen-tuberkel met necrose enreuzencellen. Bacteri??n zijn niet gevonden. Entingen werden nietverricht. De koe reageerde 4 dagen v????r het slachten niet op de oog-reactie (die blijkbaar zonder sensibilisatie is verricht). Bij sectie werdnergens tuberculose gevonden. Onwillekeurig denken wij bij de beschrijving der skinlesions ook aande knobbeltjes, die Kok en Roesli het eerst in dc huid vonden vanbuffels op Java (Semarang) en beschreven hebben in de Ned. Ind.Bladen voor Diergeneeskunde 1926 (Huidtuberculose? bij buffels).Deze mededeeling heeft den stoot gegeven tot het uitvoerige en mooieonderzoek van Lobel, die tot de conclusie is gekomen, dat deze huid-aandoening veel overeenkomst vertoont met de lepra tuberosa van denmensch en aan deze buffelziekte daarom den naam heeft gegeven vanLepra bubalorum. Bestudeert men Lobel\'s

dissertatie (Lepra bubalo-rum, Proefschrift Utrecht 1934), dan blijkt zoowel uit de klinischebeschrijving der knobbels, als uit het histo-pathologisch onderzoek weleen duidelijk verschil. Lobel heeft zelf ook aan deze skinlesions gedachten noemt ze bij de differentieel diagnostiek.



??? SALMONELLA-INFECTIE IN EENDENEIEREN1). door G. F. VAN OIJEN. Hoogleeraar te Utrecht. HOOFDSTUK I. Inleiding. A. Verschillende onderwerpen. Â§ i. Tijdperk. Soort der eenden, omvang van het onderzoek. De onderzoekingen, waarover in dit eind-rapport verslag wordtuitgebracht, zijn verricht in het najaar van 1936, in 1937, 1938, terwijldaaraan ook een aantal waarnemingen uit den zomer van 1939 werdentoegevoegd. Zij sluiten direct aan bij het werk dat in de jaren \'35 en \'36in hoofdzaak te Ermelo en Beekbergen werd verricht en waarvan intwee??rlei vorm verslag werd uitgebracht, t.w. als manuscript ingediendbij het Bestuur van het N.E.B. (Maart 1937) en als dissertatie van Dr.Zwanenburg (Utrecht Mei 1937). Wij hebben onze onderzoekingen verricht op ?Š?Šn bedrijf en in hoofd-zaak bij Khaki Campbell eenden. Slechts een klein koppeltje WestIndische Loopeenden werd er in betrokken. Van den

omvang van het onderzoek krijgt men eenigen indrukwanneer men verneemt, dat het aantal eenden waarbij bloedonderzoekwerd verricht de 10.000 benadert en dat meer dan 6000 eieren en ruim2200 schouweieren zijn onderzocht. Â§ 2. Korte inhoud van het voorafgaande werk. In laatstgenoemd verslag werd in hoofdzaak een overzicht gegevenvan : a. de literatuur over de voedselvergiftigingen bij menschen, diedoor het nuttigen van eendeneieren zouden zijn veroorzaakt ; b. een onderzoek naar de frequentie der infectie in eieren, afkomstiguit verschillende bedrijven hier te lande ; c. een onderzoek naar het voorkomen der â€žparatyphus-infectie"onder de eenden en de middelen die ter bestrijding dezer infectie tendienste staan. Het ligt niet in de bedoeling het onder a. genoemde literatuurover-zicht hier te vervolgen. Wij verwijzen daarvoor naar het artikel vanDr. A. Clarenburg : â€žParatyphus en eendeneieren",

GeneeskundigeGids 14 Jan. 1938, blz. 114. Door dezen onderzoeker werden ook *) Eind-rapport over de onderzoekingen omtrent ,,Salmonella-infectie" (Paratyphus-infectie) in eendeneieren, verricht in opdracht van het Nederlandsch Eier-contr??leBureau (N.E.B.) te Beekbergen.



??? gegevens verzameld over het percentage ge??nfecteerde eieren, welkein hoofdzaak overeenkomen met hetgeen door ons werd vastgesteld. De in het onderhavige rapport beschreven onderzoekingen houdenzich in het bijzonder bezig met het laatste gedeelte van het onder c.genoemde punt, t.w. de middelen die ter bestrijding der infectie onderde eenden ten dienste staan. Daarbij werd aangeknoopt aan de resul-taten beschreven in de Hoofdstukken IX tot XII van het rapport1937. Ik breng in herinnering, dat daar de volgende grondstellingenwerden vastgelegd. I. Door toepassing van het agglutinatieonderzoek bij de eendenen het bacteriologisch onderzoek der eieren â€” versche zoowel alsâ€žschouweieren" â€”, waarbij uitsluitend gebroed werd van eenden,die negatieve bloedreactie hadden en waarvan geen ge??nfecteerdeeieren werden aangetroffen was het mogelijk een koppel kuikens teverkrijgen, waaronder

practisch geen met salmonella ge??nfecteerdedieren voorkomen. II. Door deze kuikens groot te brengen in hokken en op een terrein,waarin nooit eenden hadden vertoefd, was het mogelijk een koppelvolwassen eenden te verkrijgen, welke evenzeer practisch vrij warenvan deze infectie. III. Onder de eieren van deze dieren werden geen â€žge??nfecteerde"gevonden. Aan het eind van het rapport 1937 werd er echter op gewezen, dathiermede het werk niet ten einde was. Nagegaan moest worden of dezeresultaten ook bereikbaar waren onder de omstandigheden zooals opde gewone eendenhouderijen heerschen. Â§ 3. Globale conclusie van het werk. Ik wil hier direct vermelden, dat de bovenbedoelde resultaten inde praktijk van het pluimvee-houdersbedrijf, althans in den tijd,die ter beschikking stond, niet geheel werden bereikt. Wel kon worden ver-kregen dat het aantal ,,ge??nfecteerde eenden" en zeker ook het aantal

ge??nfecteerdeeieren belangrijk geringer was, dan wanneer geen maatregelen ter bestrijding derinfectie waren genomen. Er zijn koppels eenden gefokt waaronder de infectiepractisch niet meer voorkwam, terwijl bij een dezer het aantal ge??nfecteerdeeieren te verwaarloozen klein was. Met de bovengenoemde hulpmiddelen is het echter niet mogelijkzoodanige werkwijzen toe te passen, dat onder de van zulk een bedrijfafgeleverde eieren geen enkel ge??nfecteerd ei meer zou voorkomen. Het isniet onmogelijk, dat dit wel bereikt zou worden wanneer de wijzewaarop men de dieren houdt volledig werd herzien. Zulk een herzieningstuit echter op zoodanige technische en vooral economische bezwaren,dat daaraan voorshands niet kan worden gedacht. Ik meen daarom goed te doen hieronder verschillende maatregelen,die ter beteugeling dezer infectie en van hare gevolgen voor den menschaanbevolen zijn op hun deugdelijkheid

te onderzoeken.LXVII 18



??? B. Maatregelen ter beteugeling der gevaren voor de volks-gezondheid, voortvloeiende uit de salmonella infectie der eendeneieren. Â§ i. Algemeene voorbehoedende maatregelen. In verschillende landen, ook ten onzent, zijn maatregelen genomenwaardoor: a. eendeneieren overal in het openbaar verkeer als zoodanig teherkennen zijn. Stempeling met het woord ..Eendenei" (zie Eieren-besluit, uitgegeven krachtens de Warenwet; K.B. van den 13 Juni1938 Stbl. No. 856) en de Beschikking van den Minister van SocialeZaken van 26 Juli 1938, No. 1156 D Afd. Volksgezondheid (Ned.Stcrt. 27 Juli 1938, No. 144) ; b. den gebruikers wordt aangeraden deze eieren alleen te nuttigen,nadat zij deugdelijk gekookt zijn. Opschrift ,,10 minuten koken."(Zie Eierenbesluit boven genoemd) ; c. verschillende bedrijven worden aangewezen, waarin eendeneierenniet mogen worden gebezigd en waarbij voor sommige bedrijven

alleenonder bepaalde voorwaarden toestemming wordt gegeven voor hetgebruiken van eendeneieren. (Zie consumptie-ijs besluit K.B. van 11 Juni 1937, Stbl. No. 848 enAlg. Besluit Warenwet Art. 3bis, K.B. van 13 Juni 1938, Stbl. No. 857). Erkend moet worden dat met deze maatregelen de nadeelige gevolgen,die uit het gebruik van eendeneieren kunnen voortkomen, voor eengroot deel worden voorkomen. Maar ook in andere landen zijn soortgelijke maatregelen genomenen de neiging bestaat om den internationalen handel in eendeneierente beperken, waarbij de gevaren voor de bevolking voortspruitendeuit deze infectie als motief moeten gelden. Men vergeet dan echterdat deze infectie onder de eenden in de landen van invoer ten minsteeven veelvuldig voorkomt. Het gevolg van een en ander is, dat de handel in eendeneieren wordtbelemmerd en sommigen hebben zich reeds de vraag gesteld of mededaardoor het

eendenhoudersbedrijf wel rendabel zou blijven. Het staatwel vast dat het opheffen van deze bedrijven verscheidene streken vanons land van een belangrijke bron van welvaart zou berooven. Daarnevens moet onder het oog gezien, dat de eend in staat is uitzijn voedsel â€” waaronder zich verschillende weinig kostbare bestand-deelen bevinden â€” een voor den mensch zeer hoog te waardeerenvoedingsmiddel â€” de eendeneieren â€” te bereiden. Niet alleen dedirect betrokkenen zouden door liquidatie der eendenhouderij bijkansonherstelbaar getroffen worden, maar de levensmiddelenindustriezou van een uit voedingstechnisch oogpunt voortreflijke grondstofworden beroofd. Het moge waar zijn, dat het gebruik van eenden-eieren als zoodanig, hier te lande weinig omvangrijk is, in verscheideneindustrie??n (bakkerij, beschuit enz.) worden groote hoeveelhedenverwerkt. Bij gepaste voorlichting zou het gebruik van het

goedkoope



??? eendenei nog kunnen worden vergroot, hetgeen in het bijzonder tengunste van die groepen der bevolking zou komen, die voor de voedingslechts over bescheiden middelen beschikken. De eendenhouderijenvervullen dus als veredelingsindustrie, waarbij op zichzelf weinigwaardevolle grondstoffen tot voedingsmiddelen van hooge waardeworden omgezet en als voortbrengers van deze voedingstoffen een voorde volkshuishouding zeer nuttige functie. Vervolgen wij daarom onsoverzicht der verdere maatregelen, die werden genomen of kunnenworden voorgeslagen tot inperking van het gevaar voor de volksgezond-heid voortkomende uit een eventueele â€žsalmonella-infectie" dereendeneieren. Â§ 2. Maatregelen vallende onder het hoofd â€žveterinaire politie". Onder dezen titel pleegt men te verstaan, dat de hier bedoeldeziekte zou worden opgenomen in de lijst der infectie-ziekten bedoeldin art. 7 of in art. 45 der

â€žVeewet", Wet van den 2?–en Maart 1920,Stbl. No. 153, en dat op dien grond bepaalde maatregelen verplichtendzouden worden voorgeschreven. Het zou ons hier te ver voeren denaard en de doelmatigheid der in deze wet genoemde voorschriften voordeze ziekte in het bijzonder te onderzoeken. Wij willen ons hier beperkentot de volgende opmerkingen. Het doel waarmede de â€žVeewet" is uitgegeven is: den veestapel tebeschermen tegen de nadeelige gevolgen van een aantal infectieziekten.Zij werd niet opgesteld ter bescherming van de volksgezondheid, aldient erkend dat de werking dezer wet daarop een gunstigen invloedheeft. Inderdaad kan de â€žsalmonella-infectie" bij kuikens aanleidinggeven tot sterfte op groote schaal. Onder volwassen eenden behoorensterftegevallen ten gevolge van deze infectie tot de zeldzamere vondsten.Reeds in de onderzoekingen van Zwanenburg (e.a.) is gebleken datdeze

kuikensterfte o.a. met de in dit rapport aangegeven maatregelenvolledig bezworen kan worden. Daarvoor is onderbrengen onder deâ€žVeewet" allerminst noodig. Gevaar voor besmetting van bedrijven, waar de ziekte nog niet isuitgebroken (â€žvrije bedrijven"), door onachtzaamheid of nalatigheidder betrokkenen is hier niet te duchten al ware het alleen maar omdater bijkans geen â€žvrije bedrijven" van eenigen omvang meer zijn. Voorschriften gebaseerd op deze wet zullen voor de eendenhouderslast en moeite mede brengen en den betrokken autoriteiten zeer veelbureauarbcid veroorzaken, zonder dat daarmede te bereiken waredat bedrijven ontstaan, waarop geen ge??nfecteerde eieren gewonnenzullen worden. Het geven van deze garantie â€” die met het oog op degevaren, welke de volksgezondheid bedreigen onontbeerlijk is te ach-ten â€”, is nooit een der doeleinden geweest waarmede deze wet in hetleven is

geroepen. Het is dan ook beter zich niet diets te makendat zulks daarmede te bereiken ware. Ondergeteekende is van



??? oordeel dat toepassing van de bepalingen der Veewet op de eenden-houderijen niets of zeer weinig zal kunnen bijdragen tot het afwerender gevaren, die het voortbestaan der eendenhoudersbedrijven thansbedreigen. Â§ 3. Het onder diergeneeskundige controle stellen der eendenhoudersbedrijven. In analogie met hetgeen bij de bestrijding van andere dierziekten(t.b.c. rundvee) is tot stand gebracht, heeft men het denkbeeld geopperd,dat de in de eendenhouderij gerezen bezwaren uit den weg geruimdzouden kunnen worden, doordat de betrokkenen zelve onder leidingen voorlichting van dierenartsen de ziektebestrijding ter hand zoudennemen. Gaan wij na welke hulpmiddelen den dierenarts, die met deze taakwordt belast, ten dienste staan. Praeventieve maatregelen. Een voorbehoedende enting tegen deze infectiewerd nog niet gevonden. Pogingen om voor een analoge ziekte in hetbijzonder onder duiven,

daartoe te geraken worden o.a. beschrevenin het proefschrift van Dr. van DorsseN getiteld : â€žOver de waarde van praeventieve vaccinatie bij diersalmonellosen"(Utrecht 1936). De schrijver zal echter de eerste zijn om te erkennen, dat op grondvan de hier geboekte resultaten geen werkwijze kan worden aange-geven, die in de eendenhoudersbedrijven practisch uitvoerbaar is.Men moet daarbij bedenken dat telkenjare een zeer groot deel deroudere dieren wordt afgeschaft en door jonge vervangen. Zou het algelukken een immuniseering dezer dieren tot stand te brengen, danmoet nog de vraag gesteld of deze arbeid ook economisch uitvoerbaaris te noemen. Repressieve maatregelen. Deze hebben ten doel na te gaan welke dierenreeds door de ziekte zijn aangetast teneinde deze uit het bedrijf teverwijderen. Zulks kan geschieden door patholoog-anatomisch resp.bacteriologisch onderzoek van gestorven dieren

en door bloed- resp.eionderzoek van de levende. Alleen de beide laatsten kunnen hier nuthebben met het oog op het al dan niet ge??nfecteerd zijn der in hetbedrijf te produceeren eieren. Wij hebben gezien (Zwanenburg) â€” en verschillende binnen- enbuitenlandsche onderzoekers hebben deze waarneming bevestigd â€”,dat met het bloed-onderzoek wel het grootste deel der ge??nfecteerdedieren â€” doch niet alle -â€”- worden aangewezen. Zulk een onderzoeklegt als het ware den toestand vast op ?Š?Šn oogenblik. Onderzoekt mendezelfde dieren eenige maanden later, dan zullen een aantal derâ€žreageerenden" geen agglutinatie meer vertoonen, terwijl verscheidenedie eerst â€žnegatief" waren nu wel een â€žpositieve reactie" blijken tebezitten. Daarbij komt nog dat van de reageerende dieren slechts enkeleâ€žge??nfecteerde" eieren leggen, terwijl er onder de â€žniet reageerende"



??? ook enkele zijn, die zulks evenzeer doen. Geldt het bovenstaande inhet bijzonder van de â€žinwendige besmetting" der eieren (zie o.a.Zwanenburg blz. 47), hoe de verdeeling der door bezoedeling uit-wendig ge??nfecteerde eieren over â€žreageerende" en â€žniet reageerende"zal zijn, is niet te zeggen. Hier hebben de zindelijkheid van het bedrijf,de weersgesteldheid, aantal en toestand der legnesten en zonder twijfelnog vele andere omstandigheden invloed. De conclusie moet dan ook luiden, dat bij den tegenwoordigen standder wetenschap geen enkele dierenarts waarborgen kan geven, datdoor het nemen van zekere door hem voorgeschreven maatregelen,gegarandeerd kan worden dat van zulk een bedrijf geen ge??nfecteerdeeieren zullen worden afgeleverd. Tot welke funeste gevolgen menkomt, wanneer op lichtvaardige wijze dergelijke resultaten wel wordenvoorgespiegeld, leert op overtuigende wijze het

artikel van Dr. Goertlerin de Berliner Tier?¤rztliche Wochenschrift 1938 blz. 205â€”208. Dezenweg mogen wij zeer zeker niet betreden. Met het bovenstaande wil echter niet gezegd zijn dat diergenees-kundige arbeid op deze bedrijven voor deze ziekte verwaarloosd kanworden. Integendeel. Door de in dit rapport â€” en elders â€” beschrevenmaatregelen is het mogelijk jaarlijks de bedrijven te voorzien metkuikens waaronder zich practisch geen ge??nfecteerde dieren bevinden.Dit moet het uitgangspunt worden voor de op gezonde basis gedrevenbedrijven. Alleen dan mag men hopen, dat de uitbreiding der ziektein het bijzonder onder de ?Š?Šn- en tweejarige eenden binnen beperktegrenzen zal blijven en dat het aantal ge??nfecteerde eieren zoo kleinmogelijk zal zijn. Het komt mij voor dat hier voor het N.E.B, een taak te vervullen is,met name door bij de uitvoering dezer diergeneeskundige werkzaam-heden

organisatorisch hulp te bieden, eventueel hulpmiddelen te ver-schaffen waardoor het hiertoe noodige laboratorium-onderzoekgemakkelijker uitvoerbaar wordt. Met het bovenstaande is de lijst der maatregelen, die tot hedenvoorgeslagen of toegepast werden uitgeput ; afdoende maatregelenter bescherming der volksgezondheid, zonder dat het gebruik dereendeneieren daarbij wordt beperkt, worden er niet onder gevonden.Deze weinig bevredigende uitslag behoeft echter niet te ontmoedigen,omdat nog maatregelen van geheel anderen aard tot de mogelijkhedenbehooren. Â§ 4 Pasleurisatie. Het komt meer voor, dat voedingsmiddelen van dierlijken oorsprongregelmatig besmet worden met van dieren afkomstige, voor den menschgevaarlijke, ziektekiemen, terwijl men niet in staat is de ziekte onderde desbetreffende huisdieren aanstonds volledig uit te roeien. Eenklassiek voorbeeld daarvan is het voorkomen in de melk

van tubercel-bacillen afkomstig van het vee. Zulks is geen reden geweest het gebruik



??? van melk te beperken ! Ter voorkoming van het gevaar, dat de volks-gezondheid hier bedreigt, heeft men vrijwel overal ingesteld, dat melkeerst na koken resp. na pasteuriseeren mag worden genuttigd. Onderdie voorwaarde behoeft niets het regelmatig en algemeen gebruik vanmelk in den weg te staan. Het lag voor de hand om, â€” nu uitroeiingder ziekte bij de eenden niet mogelijk bleek â€” na te gaan of aan deandere zijde van het productie-proces maatregelen te treffen waren,waardoor dit produkt â€” eendenei â€” met volledige gerustheid in hetverkeer zou kunnen worden toegelaten. Bekend mag verondersteldworden, dat veel eendeneieren, nadat zij uit de â€žschaal" zijn geslagen,worden ingevroren en als â€žbevroren eieren" een zeer gewaardeerdegrondstof der bakkerijen vormen. In samenwerking met de J\\f. V. Linthorst Koelhuis en Ijsfabrieken te Deventeris het mij mogen gelukken een proc?Šd?Š

uit te werken, waarbij onder toevoegingvan een daartoe geschikte stof â€” die uit den aard volkomen onschadelijk voorden mensch is â€” de uit de schaal geslagen eimassa wordt verwarmd op ten minste65Â° C. en gedurende eenigen tijd op deze temperatuur wordt gehouden, om daarnasnel te worden afgekoeld. Het aldus verkregen produkt is na gehouden bakproeven in hetbijzonder geschikt voor de doeleinden waarvoor men deze eieren inde bakkerij pleegt te gebruiken. Het wordt in bevroren staat opgeslagenen in den handel gebracht. Deskundigen zullen opmerken, dat verwarming van melk gedurendeeenigen tijd op 65Â° C. als absoluut afdoende wordt beschouwd omeventueel daarin aanwezige ziektekiemen te dooden. Zulks blijkt ookmet een dusdanige verwarming van de ei-massa het geval. Voorts ismij gebleken, dat het door een eenvoudige reactie mogelijk is na tegaan of een bepaalde massa

inderdaad werd gepasteuriseerd, zoodatonderscheiding van gepasteuriseerde en niet gepasteuriseerde partijenvoor de controleerende ambtenaren gemakkelijk uitvoerbaar is. De onderzoekingen, die tot bovengenoemd resultaat voerden, be-hoorden niet tot die, welke voor rekening en in opdracht van hetN.E.B. werden verricht. Ik heb dan ook geen vrijheid daarover hier indetails te treden en meen met het vermelden van het bereikte te moetenvolstaan, in het vertrouwen dat genoemde vennootschap bereid zalzijn desgewenscht nadere inlichtingen aan het Bureau te verstrekken. Met het bovenstaande is het overzicht over de maatregelen terwering van de infectie met van eenden afkomstige paratyphus-bacteri??nvoltooid. Thans kan met de beschrijving der genomen proeven eenaanvang worden gemaakt.



??? HOOFDSTUK II. Beschrijving van het onderzoek A. Â§ 1. Schema van het onderzoek. Ingevolge de opdracht werd het onderzoek ontworpen volgens de-zelfde lijnen als de experimenten beschreven in Hoofdstukken IX en Xvan de dissertatie Zwanenburg, die aan het Rijksinstituut voor Pluim-veeteelt werden uitgevoerd. Het schema daarvan luidt als volgt. ie jaar. I. Van een zoo groot mogelijk aantal dieren wordt deagglutinatiereactie met het bloedserum verricht ; de positief reageerendeworden verwijderd. II. Van elk der niet reageerende dieren wordt een aantal eierenonderzocht. Alleen die eenden die geen enkel met â€žsalmonella ge??nfec-teerd" ei voortbrachten worden in de broedkoppel gehouden. III. Van deze eenden worden de bij ie en 2e schouw uit de broed-machine als onvruchtbaar of om andere redenen verwijderde eierenop de aanwezigheid van paratyphusinfectie onderzocht. Wordt eenge??nfecteerd

ei gevonden dan worden de overige eieren van deze eend,die zich nog in de broedmachine mochten bevinden daaruit verwijderd. De kuikens worden zoodanig gemerkt, dat de afstamming steeds teachterhalen is. Zij moeten zooveel mogelijk afgezonderd van de op hetbedrijf aanwezige andere dieren worden groot gebracht. Zoodra deeerste legperiode van deze dieren aangebroken is wordt overgegaantot het volgende onderzoek. IV. Bij alle kuikens wordt de agglutinatiereactie met het bloed-serum verricht, de positief reageerende worden verwijderd. Daarnavolgt nog een onderzoek. V. Van elk dezer dieren wordt een aantal eieren onderzocht. Dedieren met negatieve bloedrcactie, die toch een ge??nfecteerd ei legdenworden verwijderd. Zooals bekend wordt in den rege) van eenjarige eenden niet gebroed.Men gaat in de eerste periode de legcapaciteit na. Pas in den volgendenwinter (2e legperiode) worden de dieren

als fokmateriaal benut. Hetwas dan ook mogelijk in den zomer van het 2e levensjaar bij de dierenandermaal de agglutinatie te verrichten. Wij krijgen dus : 2e jaar. VI. Tweede agglutinatiereactie der jonge dieren der F. 1generatie. De positief reageerende worden verwijderd. Hierbij sluit zich aan : VII. Onderzoek van versche eieren van de nu overgebleven negatiefreageerende dieren der F. 1 generatie. De eenden die een ge??nfecteerdei legden weiden verwijderd. Nu kan in den daarop volgenden winter volgen : VIII. Onderzoek der schouweieren der niet reageerende, die onderde â€žversche" geen ge??nfecteerd ei legden. Wordt een ge??nfecteerd



??? schouwei gevonden, dan dienen de overige eieren van deze eend, diezich in de broedmachine bevinden, daaruit verwijderd te worden. IX. Eerste agglutinatieonderzoek van de kuikens der F2 generatie,die dus zijn gebroed van dieren waarbij tweemaal een negatieve bloed -agglutinatie werd vastgesteld en waarvan noch onder de versche,noch onder de schouweieren â€žge??nfecteerde" werden aangetroffen. X. Onderzoek der versche eieren van deze F2 generatie vormt hetslot van het hier beschreven ruim tweejarige onderzoek A. Het spreekt vanzelf dat men deze reeks ook over volgende jaren kanvoortzetten. Bij ons onderzoek hebben wij ons strikt aan bovenstaand schemagehouden, maar daarnevens nog bijzondere onderzoekingen verrichtom over bepaalde punten opheldering te verkrijgen. Het behoeft welgeen betoog, dat voor de uitvoering van dit omvangrijke programmade volledige medewerking

van den betrokken eendenhouder onont-beerlijk was. Het doet mij genoegen hier te kunnen vermelden dat wijdeze op onvolprezen wijze mochten ondervinden. Â§ 2. Technische uitvoering der serologische en bacteriologische onderzoekingen. Over het algemeen hebben wij de onderzoekingsmethoden toegepastzooals deze in de dissertatie van Zwanenburg worden beschreven.(Zie Zwanenburg Hoofdstuk IV). De agglutinatiereactie werd dus steeds verricht volgens de klassiekemethode van Widal, met dien verstande dat wij ons in eerste instantiebeperkten tot het aanleggen van 3 verdunningen van het bloedserumt.w. i : 25, i : 50 en 1 : 100. Er werden twee stel van zulke buisjes voorelke eend vervaardigd. De eene serie van drie werd dan bedeeld meteen daarvoor geschikte emulsie van onze standaardculturen vanSalm. enteritidis var. Essen, de andere met zulk een emulsie vanstandaard culturen van

Salmonella typhi murium. Voor de determinatie dezer culturen kan verwezen worden naarZwanenburg Hoofdstuk VI Â§ 2 blz. 74. Wij overtuigden er ons opgezette tijden van, dat deze culturen hun specifiek agglutinatiever-mogen hadden behouden. Werd in een der bovengenoemde buisjeseen positieve agglutinatie afgelezen, dan werd een nieuwe uitgebreidereserie van verdunningen met het serum van deze eend vervaardigd,waardoor de agglutinatietiter van dit serum kon worden vastgesteld.Hierbij werden uit den aard zeer uiteenloopende waarden gevonden. Het onderzoek van de versche eieren geschiedde door op de doorZwanenburg beschreven wijze den ei-inhoud in steriele fleschjes overte brengen, deze te schudden en vier dagen bij 370 te bebroeden. Eenkleine hoeveelheid der massa werd dan op Endo-agar uitgestreken.Bij het opkomen van â€žverdachte" culturen werden daarvan : ie.

microscopische preparaten gemaakt, om den vorm vast te stellen ; 2e. culturen op agar enz. aangelegd om daarvan uitgaande hetgedrag in de â€žbonte rij" te bestudeeren en reinculturen te winnen voor,



???



??? OVERZICHT VAN HET ONDERZOEK A. Onder-zoekNo. 1936 Nov.â€”Dec. I Bloedonderzoek Generatie I (broed 1935)(verwijderen positief reageerende). Aantal eenden onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 6.7 % 6.5 % 4481 : 10010 % totaal23.2 % 1937 Jan.â€”Febr. II Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende.(verwijderen van dieren met ge??nfect. eieren). Aantal eieren onderzocht........................... Aantal ge??nfecteerde eieren......................... Aantal eenden waarvan eieren onderzocht ........... Aantal eenden met ge??nfecteerde eieren ............. 180048 of30824 of 2.7 % 7.8 % Maartâ€”Mei III Onderzoek â€žschouw-eieren" van niet reageerende, diegeen ge??nfecteerde eieren leggen. (Verwijderen uit de broedmachine van de eieren dereenden met ge??nfecteerde â€žschouweieren"). Aantal schouweieren onderzocht..................... Aantal

ge??nfecteerde schouweieren .................. Aantal eenden waarvan eieren zijn onderzocht........ Aantal met â€žge??nfecteerde eieren" .................. 1029147 of22175 of 14.3 %30 % Juliâ€”Sept. IV Eerste bloedonderzoek der kuikens Generatie II (broed 1937)-------------- (Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 1.7 % 1.1 % 7891 : 1006.8 % totaal9.6 % 1938 Dec.Jan. V Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende.(Verwijderen van dieren die ge??nfecteerde eieren leggen). Aantal versche eieren onderzocht ................... Aantal ge??nfecteerde............................... Aantal eenden waarvan eieren onderzocht ........... Aantal met ge??nfecteerde eieren..................... 1479 39 of38917 of 2.65 %4.4 % Mei VI Tweede bloedonderzoek der kuikens Generatie II(broed 1937). (Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden

onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 0.9 % 6141 : 1006.8 % totaal Juni VII Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende.(Verwijderen van dieren die ge??nfecteerde eieren leggen). Aantal versche eieren onderzocht ................... Aantal ge??nfecteerde............................... Aantal eenden onderzocht.......................... Aantal met ge??nfecteerde eieren..................... 242 8 of1808 of 3.3%4.5 % 1939 Febr.â€”Mrt VIII Onderzoek â€žschouweieren" van niet reageerende diegeen ge??nfecteerde eieren leggen. Aantal schouweieren onderzocht..................... Aantal ge??nfecteerde............................... Aantal eenden waarvan eieren onderzocht ........... Aantal met ge??nfecteerde schouweieren............... 45501180 0 %0 % Aug.â€”Oct. IX Eerste bloedonderzoek der kuikens Generatie IIIA(broed 1939). (Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden

onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 3.3 % 0.3 % 13341 : 1005.6 % totaal9.2 % Aug. X Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende. Aantal versche eieren onderzocht ................... Aantal ge??nfecteerde eieren......................... 40019 5 %



??? OVERZICHT van de onderzoekingen naar de â€žSalmonella-infectie" in eendeneieren verricht in opdracht van het Ned er land sch Eier-contr?´le-Bureau in de jaren 1936, \'37, \'38 en \'39. OVERZICHT VAN HET ONDERZOEK B. OVERZICHT VAN HET ONDERZOEK C. III _y_ Onderzoek schouweieren van niet reageerende van broed 1937(groepen). Aantal schouweieren onderzocht................................. Aantal ge??nfecteerde schouweieren............................... N.B. Er werden eieren onderzocht van 76 groepen. In 17 groepen werden ?Š?Šn of meer ge??nfecteerde eieren gevonden. Eerste bloedonderzoek der kuikens Generatie UIA (broed 1938).(Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden onderzocht....................................... Agglut. titer................................ 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende....................... 1.4% 1.1 % _ Onder-zoekNo. Febr.â€”Mrt. 31127 9 % Juliâ€”Sept. 30131 : 1009.1 "â€ž totaal11.6 "â€ž Onder-zoekNo. 1937 Nov. Ibis Bloedonderzoek Generatie I bis (broed 1936).(Verwijderen positief reageerende). Aantal eenden onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 3 % 8 nâ€ž 2001 : 10013 "â€ž totaal24 "â€ž 1938 Jan.â€”Febr. Ilbis Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende.(Verwijderen van dieren met ge??nfecteerde eieren). Aantal eieren onderzocht........................... Aantal ge??nfecteerde eieren......................... Aantal eenden waarvan eieren onderzocht ........... Aantal eenden met ge??nfecteerde eieren ............. 783161 0 "â€ž0 7. Mrtâ€”Apr. Illbis Onderzoek â€žschouweieren" van niet reageerende diegeen ge??nfecteerde eieren leggen. (Verwijderen uit de broedmachine van de eieren dereenden met ge??nfecteerde schouweieren). Aantal schouweieren onderzocht..................... Aantal ge??nfecteerde schouweieren

.................. Aantal eenden waarvan eieren onderzocht ........... Aantal met ge??nfecteerde schouweieren............... 40701270 0 "â€ž0 % y Tweede bloedonderzoek der kuikens Generatie III B (broed 1938).(Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden onderzocht....................................... Agglut. titer ................................ 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende....................... 3.9% 1.3% Onderzoek â€žversche eieren" van niet reageerende eenden, 2 jarigedieren. Aantal versche eieren onderzocht................................ Aantal ge??nfecteerde............................................ 1938 October IVbis Aug.â€”Sept. VIbis 1939 Juniâ€”Sept. 5541 : 1003.1 % totaal8.3 "â€ž Sept. Vllbis Sept.â€”Oct. 4001 0.25 % III Y Eerste bloedonderzoek der kuikens Generatie Ilbis(broed 1938) . (Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden onderzocht........................ Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 3.6 % 3.4 % Tweede bloedonderzoek der kuikens Generatie Ilbis(broed 1938). (Verwijderen der positief reageerende). Aantal eenden onderzocht.......................... Agglut. titer.................... 1 : 25 1 : 50 Percentage reageerende .......... 3.6 % 0.5 % Onderzoek â€žversche eieren" na het tweede bloed-onderzoek. Aantal eieren onderzocht........................... Aantal ge??nfecteerde eieren......................... 8921 : 10013 % 3951 : 1006.3 Â°o



??? 3e. een serologisch onderzoek naar de â€žgroep" der salmonella\'swaartoe de gevonden kiem zou behooren. Het zal geen verwondering wekken, dat het bij den omvang derandere werkzaamheden niet mogelijk was het serologisch onderzoekhier zoover in details voort te zetten als in sommige speciaal bacterio-logische experimenten tegenwoordig wordt verricht. Â§ 3. Resultaten van het onderzoek. a. Overzicht. De resultaten van de onderzoekingen I tot en met X zooals dezein Â§ i van dit hoofdstuk zijn omschreven vindt men nauwkeurig vermeldin de eerste kolom van de uitslaande tabel. Deze reeks is aangeduidmet de letter A, zij omvat al hetgeen met de afstammelingen der inNov. 1937 onderzochte oudere eenden werd verricht. (Deze eendenwaren in 1935 geboren, dus v????r dat met dit onderzoek werd aange-vangen). In serie B en C werden soortgelijke onderzoekingen verrichtwaarbij van

ander materiaal werd uitgegaan. Wij komen daarop inHoofdstuk III terug. Het is voor een goed overzicht der bereikte resultaten nuttig hierachtereenvolgens te behandelen de waarnemingen van het agglutinatie-onderzoek, van het onderzoek der schouweieren en van dat der verscheeieren. Bedenken wij toch dat het geheele werk werd opgezet om te komentot een vermindering, zoo mogelijk tot het geheel verdrijven van demet salmonella ge??nfecteerde eieren onder diegene, die als verscheeieren worden afgeleverd. b. Agglutinatieonder zoek. Men kan over de beteckenis van de agglutinatietiter tot 1 : 50verschillend oordeelen. Sommigen meenen, dat zulk een reactie ookbij geheel onbesmette dieren kan voorkomen, met de agglutinatiei : 25 is dit zeker het geval. Toegegeven moet worden dat beide ookbij ge??nfecteerde dieren worden gevonden. Wij hebben dan ook deresultaten weergegeven, door

afzonderlijk het percentage eenden meteen agglutinatietiter 1 : 25, 1 : 50 en 1 : 100 of hooger op te geven.Over deze laatsten bestaat geen verschil van meening. Deze reactiewordt algemeen aangemerkt als een bewijs dat de eend met den bijdeze reactie gebezigden bacillenstam besmet is, resp. kortgeleden nogbesmet was. Daarom geeft het percentage eenden met een agglutinatietiter van 1 : 100 misschien een zuiverder beeld van den omvang vande epizo??tie dan het percentage van alle reageerende waarbij dus ookdie met een reactie 1 : 25 of 1 : 50 zijn opgenomen. Gaan wij na welke resultaten in deze drie generaties zijn bereiktdan vinden wij de in de volgende Tabel II opgenomen merkwaardigecijfers.



??? Tabel II. Agglutinatie bij drie generaties eenden. Onder-zoekNo. Jaar Tijdstip Generatie % met titeri : 100en hooger Totaal %reagee-rende Aantalonderz.dieren I IVVIIX I936\'9371938\'939 NovemberJuliâ€”Sept.Mei Aug.â€”Oct. I II ie onderz.II 2e IIIA ie â€ž \'0 %6.8 %6.8 %5-6% 23-2 %9-6 % 9-2 % 4481029789\'334 Wij stellen vast dat bij den aanvang van het onderzoek bij 23.2 %of bijna ?Š?Šn vierde der dieren een positieve reactie werd waargenomen.Reeds in de generatie II was dit getal op 9.6 % terug gebracht, maarhandhaafde zich in generatie III op ongeveer gelijke hoogte (9.2 %). Beschouwen wij alleen de dieren met een agglutinatietiter vani : 100 en hooger, dan blijkt dat er aanvankelijk bij 10 % der eendenzulk een reactie werd waargenomen. Op twee verschillende tijdstippen,die bijna een jaar uiteenliggen, werd bij de Ile generatie hetzelfdecijfer 6.8 % reageerende gevonden. Bij de derde generatie

neemt men5.6 % waar. Wij zien dat door de genomen maatregelen het percentage reagee-rende wel daalt, maar niet beneden een bepaalde limiet is te krijgen. Wij komen op deze merkwaardige bevinding in Hoofdstuk IV terug. Wij vestigen er de aandacht op dat telkenmale eenige honderdendieren van ?Š?Šn generatie werden onderzocht. De schaal waarop dezeproef genomen werd is van dien aard dat â€žtoevallige vondsten" zooveelmogelijk zijn vermeden. c. Onderzoek der schouweieren. Ook van dit onderzoek kunnen wij gegevens mededeelen van drieonderzoekingen over twee generaties zij het, dat wij daarbij vooruitmoeten loopen op de beschrijving van onderzoek B om het onderzoekop de tabel vermeld onder 6 in onze beschouwingen te kunnen opnemen.Wij kunnen de cijfers hier op de volgende wijze onder brengen. Tabel III. Onderzoek van schouweieren. Onder-zoekNo. Jaar en maand Generatie

Aantaleierenonderz. Idemge??nfect. Aantal een-den waarvaneieren onderz. Idem met ge-infecteerdeeieren III 1937 Mrtâ€”Apr. I 1029 \'4-3% 221 30% 6 1938 Febr.â€”Mrt II 3" 9 % â€” â€” VIII 1939 Febr.â€”Mrt II 455 0 % 118 0%



??? Wij moeten hierbij opmerken, dat in deze jaren niet steeds de zelfdebroedmachine werd gebezigd, zoodat daaraan misschien ook invloedmoet worden toegekend op de hier medegedeelde cijfers. Wij ontmoeten hier voor de eerste maal het merkwaardige feit, dat onder 455eieren (onderzoek VIII) van tweejarige dieren in den winter geen enkel ge??n-fecteerd ei werd gevonden. Men mag dan wel zeggen dat het gevaar toch uitermategering is geworden. d. Onderzoek der versche eieren. Wij geven er de voorkeur aan de nadere bespreking van de percen-tages ge??nfecteerde â€žversche" eieren behoorende tot reeks A, die menin de uitslaande tabel onder onderzoek No. I, VI, VII en X vindtmedegedeeld uit te stellen tot na de bespreking der reeksen B en C inhet volgende hoofdstuk. HOOFDSTUK III. Overzicht over de onderzoekingen B en C.Â§ i. Agglutinatieonder zoek reeks C. Evenals in het najaar 1936 een koppel

eenden (broed \'35), die debroedeieren zou moeten leveren, aan het agglutinatieonderzoek werdonderworpen, zijn ook in 1937 een aantal overjarige eenden (broed\'36) op de zelfde wijze onderzocht. Deze vormden het uitgangspuntvan de Reeks C. Tabel IVa. Agglutinatietiter in de reeks C. Onder-zoekNo. Maand Generatie Aantaleendenonderzocht Agglutinatietiter Jaar i : 100en hooger Totaal Ibis IVbis VIbis 1937 1938\'939 Nov.Oct.Sept. IbisII bisIlbis 200892395 \'3 % 13 %6-3 % 24 %20 %\'0-4% Bij het eerste bloedonderzoek der kuikens, die in het voorjaar van1938 waren geteeld vonden wij een reactiepercentage, dat weinigafweek van dat der ouder-generatie. Maar bij het onderzoek derzelfde dieren op tweejarigen leeftijd blijkt het percentage reageerenden



??? tot op de helft te zijn verminderd. Het was practisch gelijk aan hetgeenin de reeks A voor dieren van den zelfden leeftijd en die op dezelfdewijze waren gewonnen werd gevonden. (Onderzoek VI 6.8 %). Â§ 2. Agglutinatieonder zoek reeks B. Tabel IVb. Agglutinatietiter in de reeks B. Onder-zoekNo. Jaar Maand Generatie Aantaleendenonderzocht Agglutinatietiter i : 100en hooger Totaal I* IVa 7 8 1936 1937 \'93^\'939 Nov.â€”Dec.Juliâ€”Sept.Juliâ€”Sept.Juniâ€”Sept. I II 1IIBIIIB 448 7893013554 \'0 %6.8 %9-1 % 3-\' % 23-2 %9-6 % n.6%8-3 % * Deze onderzoekingen behooren tot Reeks A. In afwijking van de gewoonte, om van de eieren der eerste legperiodeniet te broeden, werd zulks in 1938 bij uitzondering in dit bedrijf ver-richt. Men bestemde hiervoor eieren van de jonge eenden broed \'37,waarvan bekend was dat er slechts weinig positief reageerende ondervoorkwamen (onderzoek IV) en die nog werden

verwijderd v????rdat de â€žbroedeieren" werden verzameld. Het bleek in den daarop volgenden zomer, dat onder deze jongedieren nog 11.6% reageerende (g.i % met titer 1 : 100 of hooger)werden gevonden. (Onderzoek 7). Dit laatste getal verschilt nietmerkbaar van het correspondeerende bij de ouder generatie 10 %.(Onderzoek I). Bij een tweede bloedonderzoek, dat een jaar later op de zelfde dieren werdverricht vonden wij in totaal 8.3 % reageerende, waaronder slechts 3.1 % meteen agglutinatie titer 1 : 100 of hooger. (Onderzoek 8). Hier is zonder twijfel een belangrijke verbetering bereikt. Â§ 3. Onderzoek der eieren in de reeksen A, B en C. In deze Â§ benaderen wij de kern van het heele onderzoek. Wij hebbenonzen arbeid toch aangevangen met het doel na te gaan of wij eengroep eenden konden bijeen brengen, waarvan wij zouden kunnenverklaren dat onder de daarvan afkomstige eieren zich geen

ge??nfec-teerde en dan met name geen inwendig ge??nfecteerde bevinden. Zoumen zich tegen â€žuitwendige" infectie der eieren misschien nog opandere wijze te weer kunnen stellen, tegen de â€žinwendige" infectieis geen enkel afdoend middel denkbaar.



??? Tabel V.Onderzoekingen van eieren. Onder-zoek no. Jaar Maand Generatie Aantalonderzocht Percentagege??nfecteerde Reeks A: II 1937 Jan.â€”Febr. I 1800 2-7 % V i937-\'38 Dec.â€”Jan. II \'479 2-65 % VII I938 Juni II 242 3-3 % X 1939 Aug. iiiA 400 5 % Reeks C: II bis 1938 Jan.â€”Febr. Ibis 783 0 % Vllbis \'939 Aug. Ilbis 190 4 % Reeks B: 9 1939 Aug.â€”Sept. IIIB 400 0-25 % Uit de bovenstaande tabel blijkt dat dit doel ondanks allen arbeiddaaraan besteed niet is bereikt. Alvorens dit onderwerp te besluiten willen wij echter op de volgendepunten met nadruk de aandacht vestigen. Er is een belangrijk onder-scheid tusschen de frequentie der ge??nfecteerde eieren bij ?Š?Šnjarige enbij 2-jarige dieren, terwijl deze frequentie ook naar de seizoenen zeersterk wisselt. Het minste aantal ge??nfecteerde eieren mag men verwachten bij twee-jarige dieren in den winter. Zoo vonden wij in den winter 1938 onder y?–3 zulke

eieren geen enkel ge??n-fecteerd ei en even zoo weinig onder 407 schouweieren van dezelfde eenden (onder-zoekingen reeks C, No. Ilbis en IIIbis). Deze laatste waarneming werd herhaaldin 1939 toen onder 455 schouweieren van tweejarige niet reageerende dieren(1onderzoek reeks A No. VIII) ook geen enkel ge??nfecteerd ei werd aangetroffen. Bij eenjarige dieren kan men daarentegen ook in den winter noggeinfecteerde eieren aantreffen. Dit bleek in Dec. 1937- Jan. 1938toen onder 1479 versche eieren 2.65 % ge??nfecteerde werden opge-spoord (onderzoek reeks A No. V) en in de maanden Febr.- Mrt. 1938van dezelfde eenden onder 311 schouweieren er g % ge??nfecteerd blekente zijn. Vermoedelijk hebben echter bijzondere omstandigheden inde broedmachine op dit hooge cijfer invloed gehad. Dat onder eenjarige dieren in den zomer onder de versche eierenveel ge??nfecteerden kunnen voorkomen, bewees

onderzoek X (reeks A)waarbij 5 % ge??nfecteerden gevonden werden (Augustus 1939). Er rest ons nu nog te bestudeeren hoe de frequentie der ge??nfecteerdeeieren bij tweejarige dieren in den zomer wordt bevonden. Wij zullendaarbij mede de afstamming der eenden in het geding brengen en in



??? het bijzonder den invloed nagaan van het telkens fokken uit eendenwaaronder zich geen reageerende bevinden:Wij vinden dan. Tweejarige dieren. Generatie Reeks A % reageerendeeenden ge??nfecteerdeeieren I II III (B) 10 % (448)6.8% (789)3-i % (554) 3.3 % (242)0.25% (400) De tusschen ( ) geplaatste cijfers geven telkens het aantal onderzochte dierenresp. eieren aan. Wij zien hier een regelmatige daling van het percentage reageerende dieren enten slotte in de 3de generatie een bijna verdwijnen der ge??nfecteerde eieren. Deze feiten vormen dan ook een zeer krachtig argument voor het hand-haven van het agglutinatieonder zoek, en het verwijderen der positiefreageerende dieren, met dien verstande dat door zorgvuldige controleder broedeieren het aantal dezer positief reageerende zoo laag mogelijkwordt gehouden. HOOFDSTUK IV. Bijzondere onderzoekingen. Â§ i. Onderzoek van woerden. Het is reeds

in het onderzoek van Zwanenburg gebleken,dat men onder woerden slechts zelden dieren met een positieve agglu-tinatie van het bloedserum aantreft. Deze waarneming konden wijbevestigen in twee opeenvolgende generaties. In 1937 werden van het broed van dat jaar onderzocht 420 woerden,er waren er slechts 5 onder die een positieve agglutinatie hadden,1.2 %. Van het broed 1938 werden 740 woerden onderzocht, slechts bij?Š?Šn dier werd een reactie in verdunning 1 : 25 opgemerkt. Op een bedrijf waar de ziekte onder de eenden bestreden wordtdoor het toepassen der agglutinatiereactie en het verwijderen derpositief reageerende dieren, terwijl in het bijzonder aan het onderzoekder schouweieren de hand gehouden wordt, is het te verwachten datonder de jonge woerden geen ge??nfecteerde (positief reageerende)



??? dieren voorkomen. Wil men om handels-technische redenen de reactieop deze dieren toepassen (b.v. om bij verkoop daarover een verklaringaf te geven), dan is daartegen geen bezwaar. Uit een oogpunt van ziekte-bestrijding acht ik den maatregel niet noodzakelijk. Â§ 2. Onderzoek van West Indische loopeenden. Voor onze verdere beschouwingen is het nuttig hier te vermeldendat wij in 1938 ook de serologische reactie toepasten bij 780 jongeWest Indische loopeenden. Wij vonden daarbij de volgends resultaten: Aantal onderzochte eenden 780 Agglutinatictiter...... i : 25 i : 50 i : 100 totaal en hooger Percentage reageerende. 0.7 0.7 4 5-4 Men ziet dat hierbij een percentage reageerende gevonden werddat zeer gunstig afsteekt bij de cijfers die wij in onze onder de grootstevoorzorgen groot gebrachte koppels kuikens waarnamen. Het ligt inmijn bedoeling een aantal eieren van deze soort te onderzoeken om nate gaan

of daaronder minder ge??nfecteerde eieren voorkomen dan wijbij de Khaki Campbells aantreffen. Â§ 3. Herhaalde agglutinatie van dieren waarbij ge??nfecteerde eieren werdengevonden. Wij waren in de gelegenheid ongeveer de helft der eenden vangeneratie I te onderzoeken kort nadat de broedperiode afgeloopenwas. Van elk dezer dieren was toen bekend of er onder de â€žversche"of ,,schouweieren" ge??nfecteerde gevonden waren, terwijl zij alle inNov. v????r de legpcriode een negatieve bloedreactie hadden. Tabel VI. 2e Agglutinatie der bij ie agglutinatie negatief reageerende dieren. Groep A B A B Aantallen Percentage Totaal aantal onderzochte eenden 2e agglutinatietiter 1 : 25 ...... 2e agglutinatietiter > 1 : 25 ....Totaal aantal reageerende bij 2eagglutinatie.................. 1502323 46 64 1925 44 15-5 %15-5% 31 % 30%39% 69% Groep A dieren die geen ge??nfecteerde eieren leggen.â€ž B ,, â€ž ge??nfecteerde

eieren leggen.



??? Wij zien in deze beide groepen eenden toename van het aantaldieren met een positieve agglutinatie maar bij die welke ge??nfecteerdeeieren hadden gelegd was deze toename wel dubbel zoo groot nml.69 % tegen 31 % bij de anderen. Wij vinden hier wederom een voorbeeld, hoe in een koppel waarinmen de infectie tot het 2e jaar vrij spel heeft gelaten, de besmettingonder de oudere eenden fel om zich heen grijpt. Het is ons verder opgevallen, dat onder de jonge dieren, waarvanreeds in het ie jaar de reageerende werden verwijderd, deze toenemingvan het aantal reageerende zeer zeker geringer is zoo zij al niet plaatsmaakt voor een belangrijke daling. Wij geven daarvan de volgendevoorbeelden. Tabel VII. Gelijkmatigheid van het percentage reageerende dieren in dezelfde koppelbij herhaald onderzoek. Voor- Generatie Onder-zoekNo. Jaar en maand % reageerders beeld boveni : 100 Totaal A II IV 1937

Juliâ€”Sept. 6.8 % 9-6 % VI 1938 Mei 6.8 % 7-7 % B IIIB 7 1938 Juliâ€”Sept. 9.\' % ".6% 8 \'939 Juliâ€”Sept. 3\' % 8-3 % C 11 bis IVbis 1938 Oct. \'3 % 20 % VIbis \'939 Sept. 6-3 % 10.4% Deze beperking van het aantal reageerende dieren achten wij eender belangrijkste resultaten van het systematisch agglutinatorischonderzoek der broedkoppels. Wij achten dit een niet te ontberen maat-regel om de infectie onder de eenden en daarmede het aantal ge??n-fecteerde eieren althans eenigermate in toom te houden. Want dat er een verband bestaat tusschen de mate van infectie bijeen koppel eenden en het aantal ge??nfecteerde eieren, dat geproduceerdzal worden kon uit verschillende waarnemingen worden geconcludeerd.Wij verwijzen daarvoor naar de tabel â€žtweejarige dieren" op blz. 294. Â§ 5. Overwegingen waartoe dit onderzoek mij aanleiding geejt. Over de wijze waarop de eieren ge??nfecteerd worden is men

nogniet tot overeenstemming gekomen. Veelvuldig verneemt men devolgende theorie??n. A. De dieren worden op eenigerlei wijze besmet (b.v. via het darm-kanaal). Dit geeft aanleiding tot een â€žalgemeene" infectie, gepaardmet serologische veranderingen in het bloed. De ziekte localiseert



??? zich nu (o.a.) in het ovarium en wordt aanleiding tot de vorming derbekende afwijkingen in de follikels. (Afbeeldingen zie Zwanenburg).Andere follikels worden wel ge??nfecteerd maar niet misvormd, ervormen zich daaruit ge??nfecteerde dooiers en hieruit ontstaan dege??nfecteerde eieren. B. Anderen achten een opklimmende infectie van uit de cloacadoor de eileiders mogelijk. In deze beide organen zouden de Salmo-nella\'s zich kunnen handhaven waarbij de passeerende eieren ge??nfec-teerd worden. Door de bijzondere omstandigheden waaronder de dieren gehoudenworden is het te verwachten dat eventueel aanwezige Salmonella\'szich in de hokken en loopen, vooral in den zomer gemakkelijk hand-haven en vermenigvuldigen. Ook in en om de â€žlegnesten" is dit hetgeval. Zoodra nu bij de jonge dieren de eerste legperiode inzet, zal erbij het zich telkens openen van de salpinx gelegenheid tot besmettingvan dit

orgaan te over zijn. Het is echter de vraag of deze besmettingdirect tot een werkelijke infectie van het dier, met veranderingen inhet bloedserum enz. zal leiden. Het ligt meer voor de hand te ver-wachten, dat de â€žSalmonella\'s" zich op het slijmvlies in de salpinxhandhaven, zonder dat zij eenige verdere invloed op de eend hebben.Wel zullen zij aanleiding zijn, dat ook â€žniet reageerende dieren" ge??n-fecteerde" eieren leggen. Bij een aantal dezer zal genoemde besmetting van de eileider laterovergaan in een eigenlijke infectie. Hiermede is in overeenstemming,dat onder de dieren die ge??nfecteerde eieren leggen, hoewel zij op datmoment nog geen positieve bloedreactie hebben, later een zooveelgrooter percentage reageerders gevonden wordt, dan bij de dierenwaarbij geen ge??nfecteerde eieren zijn gevonden. (Hoofdstuk IV Â§ 3).Hiermede is ook in overeenstemming, dat men bij woerden, waarbijdeze infectie-weg niet

bestaat zeer zelden reageerende dieren aantreft.En hiermede is ten slotte ook in overeenstemming het feit, dat men vaneen koppel kuikens v????r de leg soms practisch geen reageerende dierenaantreft, terwijl enkele maanden later, wanneer de dieren aan de legzijn een vrij groot percentage â€žreageerders" wordt opgemerkt. (Dezewaarnemingen zijn ook door Zwanenburg en Jansen onafhankelijkvan elkaar gedaan). Het is ook opgevallen, dat men bij overjarige eenden waarbij hetsluitingsmechanisme der salpinx waarschijnlijk beter functionneert danbij de dieren van enkele maanden, veelal een geringer percentagege??nfecteerde eieren vindt. Correspondeerend daarmede, ziet menwanneer op jeugdigen leeftijd de â€žge??nfecteerden" uit den koppel zijnweggenomen, geen ernstige vermeerdering van het aantal reageerdersbij het ouder worden der eenden. Ten slotte merken wij op, dat het percentage reageerders en

hetpercentage ge??nfecteerde eieren bij â€želite" koppels, die juist om hunnegroote eierenproductie worden tezamen gebracht, hooger is, dan bijLXVII 19



??? dieren die niet zoo zeer op grooter eier-productie zijn gespecialiseerd.Het hier gesignaleerde euvel (ge??nfecteerde eieren) is voor een belangrijkdeel een gevolg van de specialisatie der eenden. De buitengewonewijze waarop de geslachtsorganen bij deze zoo veel eieren producee-rende dieren reeds op jeugdigen leeftijd moeten functionneeren, zal erzeer zeker toe bijdragen, dat bij verscheidene dieren een ascendeerendeinfectie zich in de eileiders ontwikkelt. Om deze hypothese te controleeren, zou men bij een flink aantalvolledig aan de leg zijnde, niet reageerende eenden, die geen, resp.die wel ge??nfecteerde eieren legden de eileiders moeten wegnemen enbacteriologisch onderzoeken. Het behoeft wel geen betoog dat menzulk kostbaar materiaal daarvoor niet gemakkelijk zal opofferen. Wijwaren daartoe dan ook niet in de gelegenheid. Maar deze overwegingen voeren wel tot het besluit dat het bloed-onderzoek

gepaard met het verwijderen der reageerende dieren, alleeneen middel kan zijn om het aantal ge??nfecteerde eieren te verkleinen,maar niet om het ontstaan van zulke eieren geheel te voorkomen. Wil men trachten hiertegen op de bedrijven behalve door bloed-onderzoek en verwijderen der reageerende dieren, â€” dat wel altijdonontbeerlijk zal blijven â€” andere maatregelen te nemen dan zullendeze van geheel anderen aard moeten zijn, waarbij ik hier geen oordeeluitspreek of zij economisch uitvoerbaar zullen zijn. De volgende denkbeelden vragen daarbij de aandacht. I. Het is mogelijk, dat het ras der West Indische Loopeenden minderaanleiding tot de vorming der ge??nfecteerde eieren geeft dan de KhakiCampbells en dat het aldus nuttig zou zijn de laatste door de eerstete vervangen. II. Het is mogelijk dat door een andere wijze van houden der dieren,waarbij niet zoo zeer op record-legprestaties ware te letten,

verbeteringis te verkrijgen. III. Het is mogelijk, dat door verbetering aan de hokken, of zelfsdoor het geheel ,,op batterijen" houden der eenden indien zulks voordeze dieren, evenals voor kippen uitvoerbaar is, het leggen van ge??n-fecteerde eieren beperkt zou kunnen worden. IV. Of het voeren van versche visch (puf) een al dan niet beslissendefactor voor de verbreiding dezer infectie is en of door andere wijzevan voeding, hetzij met of zonder visch, verbetering ware te bereikenkon in de hier beschreven proeven niet worden onderzocht. Gezien de belangrijke economische beteekenis der eendenhouderijzal op den duur een definitieve oplossing van dit probleem gevondenmoeten worden. Pasteurisatie (Hoofdstuk I. Â§ 4.) van de in te vriezeneimassa zal in belangrijke mate kunnen bijdragen om ongewenschtegevolgen verbonden aan het gebruik van eendeneieren te voorkomen. Maar zij die leiding aan dit bedrijf hebben te

geven hetzij als be-sturen van vereenigingen van eierproducenten, of van lichamen dieden verkoop der eieren bevorderen, en ten slotte ook de Overheid hebben



??? den plicht te bevorderen, dat het onderzoek op de eendenhouderijenwordt voortge et, totdat middelen zijn gevonden, waardoor ook deversche eieren weer zonder eenige beperking verkocht kunnen worden.Men bedenke dat deze proeven slechts gedurende drie jaren zijn voort-gezet. Het aantal besmette dieren en daarmede de kansen van infectieder eenden en der eieren zijn reeds belangrijk afgenomen. Afgewachtmoet worden, wat met het langer voortzetten dezer maatregelen be-reikbaar is. Voorshands zal men dus den strijd tegen de infectie op bovengeschetste wijze moeten voortzetten en tevens daar waar het pas heeftde eendeneieren in â€žgepasteuriseerde" vorm (als bevroren eieren)in het verkeer moeten brengen. Ter toelichting van laatstgenoemde conclusie moge hier een verge-lijking getrokken worden met een verwant onderwerp. Bij den strijdtegen de tuberculose onder het melkvee weet men, dat men eerst

nalangen tijd den toestand bereikt, waarbij men kan waarborgen dat ergeen tubercelbacillen in de afgeleverde melk voorkomen. Toch eischtmen tegenwoordig terecht, dat in de bedrijven die melk afleveren deâ€žge??nfecteerde" dieren worden opgespoord en zoo mogelijk verwijderdook al wordt deze melk v????r het gebruik gekookt of gepasteuriseeerd. Mutatis mutandis moet voor de eendenhouderijen dezelfde eischgesteld worden, zal het handhaven dezer bedrijven uit hygi??nischoogpunt verantwoord zijn. CONCLUSIES. 1. De van Overheidswege genomen maatregelen ter beschermingvan de volksgezondheid tegen de gevaren, voortvloeiende uit de infectiemet â€žsalmonella" (paratyphus) bacillen der eendeneieren, bedreigendirect en indirect de rentabiliteit der eendenhouderijen. 2. Het nemen van maatregelen krachtens de â€žVeewet" is nietdoeltreffend om waarborgen te verkrijgen, dat geen ge??nfecteerde eierenmeer

zullen worden afgeleverd. 3. â€žBloedonderzoek" der eenden en verwijdering der reageerendengeeft geen waarborg dat onder de eieren der overblijvenden â€” â€žnega-tief" reageerende eenden â€” geen enkel ge??nfecteerd ei zal voorkomen. 4. Door â€žbloedonderzoek", â€žverwijdering der reageerende dieren"en â€žonderzoek der eieren" bereikt men echter, dat het aantal ge??nfec-teerde, dat onder de afgeleverde eieren voorkomt zoo gering mogelijkzal zijn. 5. Uit een hygi??nisch oogpunt zal men het toepassen van deze maatregelenzooveel mogelijk moeten bevorderen, ook al weet men dat daarmede niet aanstondseen volkomen bevredigende toestand wordt bereikt.



??? 6. Het is in het belang van den Nederlandschen eierhandel wanneerdeze maatregelen zoo mogelijk onder aanmoediging en onder leidingvan het Nederlandsch Eiercontr??le Bureau allerwege op de bedrijveningang vinden. 7. Het is technisch mogelijk en economisch uitvoerbaar van eenden-eieren een produkt te vervaardigen, t.w. â€žgepasteuriseerde bevroreneieren", waarvan volledige garantie gegeven kan worden, dat het vrijis van levende paratyphus-bacillen en dat volkomen geschikt is voortal van doeleinden, waarvoor thans eendeneieren worden gebezigd. Moge in het voorgaande helaas geen definitieve oplossing gevondenzijn, ik vlei mij met de gedachte dat deze zeer omvangrijke arbeid tochop eenige onderdeelen eenig licht zal hebben geworpen. Bij het beramenvan verdere maatregelen zal men van de bereikte resultaten, samen-gevat in de bovenstaande conclusies, ongetwijfeld voordeel kunnentrekken.

Utrecht, October 1939.



??? REFERATEN. GENEESMIDDELLEER. Thalliumvergiftiging bij de kleine huisdieren. Bij een aantal honden en katten werd door Gratzl *) spontane vergiftigingdoor rattenvergift waargenomen, terwijl verder het vergiftigingsbeeld bij hond,kat, kip en duif werd bestudeerd. Het ziektebeeld is uiteenlopend ; verschillendeorgaansystemen worden aangetast. Bij de hond vallen vooral de haren uit, terwijlbij dit dier en de kat eveneens exanthemen, vooral in de buurt van lichaams-openingen worden gevonden. Bij de kip treden in de buurt van de snavel en in dekeelholte typische witte korsten op, die bij de duif weer ontbreken. Ook veeruitval wordtniet gezien ; wel door myogene veranderingen veroorzaakte verlammingen. Chemi-sche antidota hadden weinig succes. De sectie wees uit, dat thallium toxicologischovereenkomt met lood en arseen ; bij de vogels is de werking meer arseen-achtigen bij de hond en de kat meer op die van lood

gelijkend. Braken onderdrukkende middelen, in het bijzonder Eukodal. Door Albrich 1) werd een onderzoek gedaan naar de invloed van verschillendeop het zenuwstelsel werkende middelen t.o.v. de kleinste dosis apomorphine, nl.0.04 mgr. per kg subcutaan, welke nog braakbewegingen veroorzaakt. Hij kwamtot de conclusie, dat hypnotica als chloreton, veronal, luminal, verder ook chloral-hydraat en de sedativa radix valerianae, scopolamine, bulbocarpine en nog enkeleandere, niet in staat waren het braken te onderdrukken. Ook de parasympatischverlammende middelen als atropine waren daartoe niet bij machte. Verder verkreeghij geen succes met per os toegediende joodtinctuur en met opium. Daarentegen kon hij met subcutane doseringen van morphine, zelfs met kleinedoses als van 0.4 mgr per kg, steeds braken onderdrukken. Enigszins storend waren voorde werking de 10â€”15 minuten durende onrustverschijnselen, die

bij eukodal ont-braken, terwijl deze stof evenmin zelf braken opwekt en eveneens een krachtigeantemetische werking geeft als morphine en wel in hoeveelheden van toâ€”20 ingr.per hond. Blaartrekkende middelen. Een uitvoerige uiteenzetting geeft de pharmaceut Wester 2) over deze belang-rijke rubriek der oorlogsgassen. Het geheel is overzichtelijk weergegeven, terwijlde nieuwe literatuur er in verwerkt is ; de dierenarts, die zich met deze materiezal moeten bezig houden, heeft er een goede leidraad aan en vindt er o.a. ook ver-schillende gegevens over de beoordeling van besmette stoffen en voedingsmiddelen. Strychninevergiftiging bij de hond. Natscheff 3) heeft een uitvoerige studie gemaakt van dit vraagstuk, dat hemo.a. interesseerde, omdat met deze stof in zijn land de verdelging van verschillendekleine dieren steeds werd toegepast. Hij stelde als minimum letale dosis per os voorde hond 1 mgr. pro kg vast, althans bij

toediening in oplossing ; toegediend in eenstuk vleesch diende de dosis veel groter te zijn. Het maakte geen verschil bij hetverstrekken in oplossing of de maag gevuld was of niet. Een gewenning aan strychninekon niet worden vastgesteld. Behandeling van accidenteel vergiftigde honden ge-schiedde het beste door inspuiting van apomorphine ; toediening van kool wasonvoldoende ; evenmin bevredigde het geven van centraal verdovende middelenals chloroform, chloralhydraat of morphine ; betere resultaten verkreeg hij metluminal en pernocton. 1 ) Albrich : Erbrechen-verhindernde Mittel, besonders Eukodal. W. T. Monatschr.,26. 1939, 20. 2 ) Wester : Vesicantia. Pharmaceutisch Weekblad, 76, 1939, 41â€”44. 3 ) Natscheff : Beitr?¤ge zur Klinik der Strychninvergiftung des Hundes. B. und M.T. W.schr. 1939, 50.



??? Slangenvergiften in de veterinaire geneeskunde. Onze Duitse naburen interesseren zich de laatste jaren voor de toepassing inde veterinaire geneeskunde van slangenvergiften. De meeste gegevens zijn afkomstigvan homoeopathische â€žlachesis" preparaten. Sch??ttler \') bespreekt de verschil-lende mogelijkheden der toepassing vooral ook van een toxine van de Viperaammodytes en becritiseert de verschillende uitkomsten van negatieven aard, diereeds werden gepubliceerd. Hij beveelt als noodzakelijk een nauwkeurig onderzoekop wetenschappelijke basis aan. Klarenbeek. Ervaringen met Lachesis-Bengen. Lachesis is het gif van de Zuid-Amerikaansche slang Lachesis muta. Dit gif isreeds lang therapeutisch bij den mensch in gebruik, speciaal daar waar een agranulo-cytose aanwezig is. Reinboth 1) meent op grond van zijn gunstige resultaten dittherapeuticum te kunnen aanbevelen in alle gevallen waar

levensgevaar aanwezig is.Hij gebruikte in ?Š?Šn jaar 3000 cc, o.a. bij alle mastitiden, bij puerperaalkoorts,bij droes, waarbij de infectie in het aanvangsstadium te coupeeren bleek te zijnen bij wonden en phlegmonen. Bij mastitis van het schaap bleek het beter te werkendan elk ander middel. Het mobiliseert de afweerkrachten van het lichaam en coupeertof verzwakt de infectie. Subcutane injecties van 20 cc, waarbij geen locale reactieoptrad, werden met tijdruimten van 12 tot 24 uur gegeven. Vermeld wordt nogde stimuleerende hartswerking. Joling. Omzetting van chloroform en aether door licht en lucht ; nadeeligeinvloed van de daarbij gevormde stoffen op de narcose. Narcose-aether is als een samengestelde aether te beschouwen. Zij is oorspronkelijkeen alcohol, waarvan de waterstof van de hydroxylgroep door het radicaal zwavel-zuur is vervangen. Omzetting ervan vindt gemakkelijk onder invloed van luchten licht

(auto-oxydatie) plaats ; vooral geschiedt zulks door direct er doorheengeleide lucht. Hierbij ontstaan in water oplosbare vergiftige stoffen. Door Mantabaur 2) werd vastgesteld, dat de narcose bij den hond en ook bijde kat met deze veranderde aether minder goed verliep. Het excitatiestadium iso.a. heftiger en meestal langer ; het gevaar van ademhalingsstilstand is groot. Om de zuiverheid van de aether na te gaan, wordt de ,,vloeipapierprocf" voorde praktijk aanbevolen. Het met aether gedrenkte vloeipapier mag na verdampingvan de aether geen geur meer verspreiden. De omgezette aether is volgens Manta-baur voor de narcose niet geschikt. Hetzelfde kan van de door lucht en licht omge-zette chloroform worden gezegd. Wanneer i 25 minuten lucht door de chloroformwas gejaagd, waren daarin reeds vergiftigde producten aan te toonen. Hij raadtdaarom aan, de chloroform na dezen tijd te vernieuwen. Veenendaal.

ZIEKTEN DOOR WORMEN.Echinostomiasis bij den mensch. Echinostomen zijn trematoden, die voornamelijk bij dieren parasiteeren. In deomgevende landen van Ned. Indi??, zooals de Philippijnen. Malakka en Britsch-Indi?? 1 ) Werner Reinboth : Meine Erfahrungen mit Lachesis-Bengen in der Praxis. B. M. T. \\V.21 Apr. 1939. 2 s) Mantabaur : Beitrag zur Zersetzlichkeit der Inhalationsnarkotika Aether und Chloro-form mit Beurteilung der Narkose mit zersetztem Material. Tier?¤rztl. Rundsch., 1939,No. 40, S. 745.



??? zijn slechts sporadisch menschelijke Echinostomeninfecties waargenomen. Nadatin Batavia door Sandground en Soewadji een zware echinostomeninfectie bijeen krankzinnigen Javaan was vastgesteld, is de belangstelling voor dezen parasietontstaan. Ook de Echinostomen maken een deel van hun ontwikkeling door in zoetwater-slakken. In de omgeving van Batavia bleken de gewone slakken besmet te zijnmet metacercari??n van Echinostomen. Het is zeer moeilijk met zekerheid vast testellen tot welke Echinostomensoort de in de slakken aanwezige metacercari??nbehooren. Het bleek echter, dat een proefpersoon een lichte Echinostomeninfectiekreeg door het inslikken van een ge??nfecteerde sawahslak. De bevolking van Bataviaeet sawahslakken in gekookten toestand, zonder daar een gewoonte van te maken.Krankzinnigen zullen echter tegelijkertijd slakken direct uit de sawah oppikkenen rauw eten. Dit verklaart de

omstandigheid dat de normale bevolking niet besmetwas. Bonne en Sandground \') hebben een studie gemaakt van de Echinostomen-infecties in de omgeving van het Lindoe in Centraal Celebes en hebben daar zeerveel merkwaardige gegevens verzameld. De bewoners in de omgeving van het meerbleken in sterke mate met Echinostomen besmet te zijn. De parasieten werdenafgedreven met tetrachlooraethyleen dal in een dosis van 3 cc met een weinig wateringeslikt werd. Na een kwartier of iets later werd een flinke dosis sulfas magnesicusgegeven. De behandeling werd goed verdragen. Een enkele maal deed zich comavoor, zooals ook door een der schrijvers ondervonden werd, toen hij 3 cc tetrachloor-aethyleen genomen had om Echinostomen bij zich zelf af te drijven, welke hij dooreen experimenteele infectie verkregen had. Wat betreft den graad van infectie bleek, dat in ?Š?Šn kampong 96 % en in detwee andere 44 %

en 24 % van de bevolking besmet was. Als eerste tusschengastheerdoet hier een planorbisachtige slak dienst en als tweede tusschengastheer eenviviparusachtige slak. Beide slakkensoorten moeten nog nader gedetermineerdworden. Van veel belang was, dat ook gebleken is dat zoetwatermosselen als tweedetusschengastheer dienst kunnen doen. Op de mosselvelden in het meer, nabij hetzwaarst besmette dorp, waarbij de verontreiniging van het water met menschelijkefaecali??n zeer veel moet voorkomen, bleken alle mosselen dragers van metacercari??nte zijn, soms werden meer clan 50 exemplaren in een mossel gevonden. Een derschrijvers kon zich dan ook gemakkelijk met Echinostomen infecteeren door heteten van eenige rauwe besmette mosselen. Met welke soort van Echinostomenwij hier te maken hebben moet nog nader vastgesteld worden. De parasiet was inieder geval verschillend van Echinostoma

ilocanum, die op Java voorkomt. De gastheer van T.ovis en experimenteele overbrenging van Cysti-cercus ovis. Het verband tusschen Cysticercus ovis en T. ovis bij den hond is door Ransom in1913 aangetoond. Murray Pullar1) was het echter opgevallen dat in hondenuit Melbourne en omgeving, waar Cysticercus ovis bij schapen goed bekend is, tochmaar zoo weinig honden met T. ovis besmet bleken te zijn. Van de 174 door hemonderzochte honden bleken er slechts 3 dezen lintworm te herbergen. Zijn aandachtwerd daardoor gevestigd op vossen, die veel in de buurt van schapenkudden voor-kwamen. Van 15 vossen, die hij ter onderzoek kon krijgen bleek er 1 besmet tezijn met twee en 1 met veertien exemplaren van T. ovis. Deze vossen kwamen uiteen streek waar Cysticercus ovis geregeld bij schapen werd aangetroffen. De schrijveris dan ook van meening dat de vos de eigenlijke gastheer van T. ovis is. De duurvan de

ontwikkeling van dezen lintworm is 7 tot 10 weken. De blaaswormen degene-reeren vrij snel bij het schaap, zoodat practisch gesproken de jonge lammeren 1 ) E. Murray Pullar : The fox (Vulpes vulpes L. 1758) as a defenitive host of T. ovis(Cobbold 1869) Ransom 1913. The Australian Vet. Jl. XV, 3, 1939, p. 123â€”125.



??? slechts levende cysticerci herbergen en deze vallen juist ten offer aan vossen, diebij voorkeur de skeletmusculatuur en de tong verorberen, waar de meeste blaas-wormen worden aangetroffen. De hond, die ingeval hij afval van het schaap alsvoedsel krijgt, zich tevreden moet stellen met de ingewanden, loopt daardoor alminder kans met T. ovis besmet te worden. Mcl. Gorden deelt mede dat door vleeschkeuringsambtenaren dikwijls Cysti-cercus ovis bij de keuring van schapen werd aangetroffen o.a. in het hart, diaphragmaen in sommige gevallen in de geheele musculatuur. De meeste dezer blaaswormenbleken al gedegenereerd te zijn. Enkele exemplaren, die blijkbaar nog levend waren,werden aan honden gevoederd en 8 weken later kwamen rijpe proglottiden vaneen lintworm met de ontlasting naar buiten. Twee jonge schapen werden met dezeproglottiden gevoederd. Deze dieren werden 5 weken later gedood. Een

schaapbleek in hevige mate met C. ovis besmet (hart, diaphragma en musculatuur) enbij het andere schaap werden enkele blaaswormen in het hart en diaphragma ge-vonden. Experimenteel was hier dus het verband tusschen C. ovis en 7. ovis bijden hond nog eens aangetoond. In ons land komt C. ovis zeer waarschijnlijk ookvoor. Aan referent werd eenige malen schapenvleesch toegezonden, waarin blaas-wormen werden aangetroffen, die morphologisch overeenkwamen met C. ovis.Het aantal haken en de vorm van de haken kwamen overeen met die van T. ovis.Een hond werd met enkele blaaswormen gevoederd, echter met een negatief resul-taat. Er werd niet nagegaan of deze blaaswormen levend waren, daar het aan tebevelen is de cysticercus met kapsel in te geven, omdat de inwerking van het maagsapop den jongen parasiet veelal nadeelig is, waardoor de kans dat deze nog levend dendunnen darm bereikt

uitermate vermindert. Met absolute zekerheid kon dus nietworden bevestigd dat wij hier met Cysticercus ovis te doen hadden. Over de werking van kopersulfaat en van tetrachloorkoolstof tegenHaemonchus contortus bij volwassen schapen. Bekend is dat oplossingen van kopersulfaat en van kopersulfaat met arsenasnatricus goede middelen zijn ter afdrijving van Haemonchus contortus, die in de leb-maag van schapen voorkomt. Gebleken is tenminste dat bij jonge schapen de para-sieten door deze middelen afgedreven worden ; ditzelfde resultaat is te bereikenmet tetrachloorkoolstof. Bij gebruik van kopersulfaat heeft men rekening te houden met den reflex vande slokdarmsleuf en niet altijd komt het middel in de lebmaag terecht. Het bleekaan Gordon 1) dat bij 88 % van de schapen het kopersulfaat direct in de lebmaagterecht kwam (met een variatie van 70%â€”100%) en dat bij 11.9% van deschapen dit middel niet in de

lebmaag kwam (met een variatie van 30%â€”0%).Men mag dus een mislukking der kopertherapie verwachten bij gemiddeld 30 Â°0der schapen. Tetrachloorkoolstof daarentegen schijnt goed te werken onafhankelijkvan de plaats waar het na de opname per os terecht komt. Gordon kon zelfs aan-toonen, dat dit middel in hooge mate werkzaam was tegen Haemonchus contortus,zelfs wanneer het in het rumen via den buikwand was ingespoten. Deze gegevensgelden uitsluitend de resultaten, die verkregen werden bij jonge schapen. Gordonachtte het van belang na te gaan wat met deze middelen bij volwassen schapente bereiken is, daar deze laatsten toch in groote mate bijdragen tot de besmettingvan de weiden. Men zou zich niet alleen tevreden moeten stellen met de afdrijvingvan deze parasieten bij volwassen schapen, zoodat de ziekteverschijnselen bij dezedieren verdwenen waren, maar men zou zoo ver met de

behandeling moeten gaan,dat de uitscheiding van eieren tot een minimum gereduceerd wordt. Gordon komt tot de conclusie, dat een oplossing van kopersulfaat bij volwassenschapen ter sterkte van 4 % en in een dosis van 1 ounce 3a gram) onvoldoende 1 ) H. Mcl. Gordon : The efficiency of copper sulphate and carbon tetrachloride againstHaemonchus contortus in adult sheep. The Australian Vet. Jl. XV, 3, 1939, p. 118â€”120.



??? werkt op Haemonchus contortus. De dubbele dosis gaf echter een bevredigend resultaat.Tevens is gebleken dat 2 cc tetrachloorkoolstof, opgelost in 3 cc paraffinum liquidumsterk afdrijvend werkt tegen Haemonchus contortus bij volwassen schapen. Daar in ons land dikwijls een gemengde infectie bestaat van Haemonchus contortusin de lebmaag en andere Trichostrongyliden in den dunnen darm, zal men zichdoor het onderzoek der faeces moeten overtuigen of men met een gemengde infectiete maken heeft. Door het onderzoek van faecesculturen kan men de larven, diezich daarin ontwikkelen, determineeren en zoodoende op de hoogte komen van deverhouding der verschillende soorten Trichostrongyliden. Mocht men in hoofdzaakmet darmtrichostrongyliden te maken hebben, dan zou men misschien beter gebruikkunnen maken van tetrachlooraethyleen, dat volgens de onderzoekingen van Bakerbeter op deze kleine

Trichostrongyliden werkt dan tetrachloorkoolstof. De dosishiervan bedraagt voor volwassen schapen, geiten en kalveren 20â€”30 cc. Het middelwordt gemengd met een gelijke hoeveelheid van een neutrale olie. (Ref.). Baudet. BACTERIOLOGIE EN VIRUSZIEKTEN. Be??nvloeden gelijktijdig ingespoten antigenen elkaar ? Op grond van 20-jarige ervaring is gebleken dat een gemengde entstof vanTyphus en Paratyphus A en B (T.A.B.) goede resultaten geeft. Zoowel in de humaneals in de veterinaire toepassingen geven gemengde vaccins goede resultaten. VolgensRamon zou het inspuiten van gemengde antigenen minstens hetzelfde effect hebbenals het afzonderlijk inspuiten van deze antigenen. Uit de proeven van Stitz 1)blijkt, dat in het algemeen geen nadeelige antigeen-concurrentie bestaat wat betreftde antigeenvorming ; in ?Š?Šn enkel geval 11.1. Bang Dysenterie Sciimitz en Bang Dysenterie Schmitz Typhus) was wel

nadeelige be??nvloeding, in een aantalandere gevallen een voordeelige be??nvloeding vast te stellen. Overbrenging van varkenspestvirus op schaap en kalf. ZtCHis 2) spoot een schaap met 2 cc varkenspestbloed intraveneus in, drie dagendaarna werden 2 schapen met dit besmette schaap in contact gebracht. Nadat ditcontact 7 dagen geduurd had, werden deze 2 schapen in een anderen stal overge-bracht en werd daarbij een big geplaatst, dit dier kreeg 8 dagen daarna pest, deschapen bleven normaal. Een big werd subcutaan ingespoten met varkenspestvirus;2 schapen werden bij dit dier geplaatst. Een andere big, die ingespoten werd metbloed van deze schapen nadat ze 7 dagen lang contact met de zieke big hadden gehad,kreeg pest. Overbrenging in passage door schapen gelukte. De schapen bleven geheel normaal,ternperatuursverhooging werd niet waargenomen, evenmin verhooging van hetaantal leucocyten. Het

gelukte niet immuunserum bij schapen te bereiden, welkon schapenbloedvirus gewonnen worden, waarmede bij biggen de simultaan-enting te verrichten was. Het virus vermeerdert zich in het schapenlichaam; het viruswas 21 dagen na de besmetting nog in een proefschaap aantoonbaar. Een metvarkenspestvirus ingespoten proefkalf bleek na 3 dagen nog volvirulent virus in hetbloed te hebben. Ook bij het rund gelukte het niet immuunserum te bereiden. Op grond van deze proeven acht de auteur het waarschijnlijk dat schapen enmisschien runderen dragers van het varkenspestvirus kunnen zijn en van belangzijn bij de verspreiding der ziekte. Jac. Jansen. 1 *) B. Stitz. Gibt es eine Konkurrenz der Antigene. Zentralblatt, f??r Bakt. 1. Org.: 143,437. 1939- 2 ) J. Zichis. Studies on hog-cholera virus. Chicago Journ. Am. Vet. Med. Assoc. 95,272. \'939-



??? - 3o6 â€” VLEESCHHYGI?‹NE. De invloed van het pekelen op den geslachtsreuk van varkensvleesch. Teneinde te weten te komen of door het pekelen de geslachtsreuk geheel kanverdwijnen of minstens een kwaliteitsverbetering van het vleesch wordt verkregen,stelde Prinz \') bij 57 gepekelde vleeschstukken, van binnenbeeren afkomstig, eenonderzoek in. De resultaten waren, dat het pekelen van binnenbeervleesch de reuk-afwijking wel iets be??nvloedt, echter niet geheel kan doen verdwijnen. Bij in den aanvang sterk ruikende monsters was een belangrijke verminderingvan den geslachtsreuk op te merken, terwijl bij het van te voren slechts zwak ruikendevleesch de kwaliteitsverbetering veel geringer was. Prinz trekt daaruit de gevolg-trekking, dat het pekelen van binnenbeervleesch met geringen geslachtsreuk ondoel-matig is, daar in deze gevallen het verkrijgbare resultaat in geen verhouding staattot de te

nemen moeite. Daarentegen kan volgens zijn meening de pekeling van sterk ruikend binnenbeer-vleesch worden aanbevolen, daar in den regel een reukvermindering optreedt.Uitslaggevend voor het al of niet te verkrijgen gunstig resultaat is echter in allegevallen steeds nog het resultaat van de kook- en braadproef na het pekelen. Over de verspreiding van den geslachtsreuk in het lichaam van mannelijkevarkens. Van 8 gezonde beeren, 41 gezonde binnenbeeren en een gezonde hermaphrodietheeft w ilhem 1) spiermonsters, vet, organen en kopspeekselklieren, door middelvan de kook- en braadproef, op geslachtsreuk onderzocht. Hij kon daarbij waar-nemen, dat bij alle dieren de reukafwijking in de kopspeekselklieren, vooral in desubmaxillaire klieren, het duidelijkst is waar te nemen. Deze glandulae submaxillarisvertoonden ook dan nog den geslachtsreuk, als bij de overige lichaamsdeelen de af-wijking niet of slechts in

geringe mate aanwezig was. Het onderzoek van deze onder-kaakspeekselklieren geeft daarom de zekerste methode, om binnenbeeren onderandere geslachte varkens te onderkennen, als men vermoedt, dat de testikels van hetbetreffende dier bij het slachten zijn weggesneden. Op de tweede plaats staan als reukdragers het vet en de muskulatuur. Van de spier-monsters hadden de met vet doorgroeide monsters gewoonlijk een sterkere reuk-afwijking. Bij het vet gaf de kookproef altijd betere resultaten dan de braadproef. Bij de longen en milt was steeds een slechts zwakke geur op te merken, terwijlde maag en de dunne en dikke darmen vrij van geslachtsreuk blijken te zijn. Ookde lever vertoonde zelfs matige, eventueel zwakke afwijkingen, terwijl bij de overigemonsters zeer sterk de reuk was op te merken. Bij dc nieren kon men daarentegenaltijd, ook bij normale dieren, een sterke urinelucht waarnemen, zoodat een

verschiltusschen deze urinelucht en den geslachtsreuk niet was op te merken. Op grond van deze resultaten komt Wilhem tot de conclusie, dat men in velegevallen bij binnenbeeren de lever gewoon in consumptie kan geven. Ook tegenhet vrijgeven van de nieren bestaat geen bezwaar, terwijl ook de maag en darmen,zonder dat een kookproef wordt verricht, kunnen worden doorgegeven. Daarentegenmoet men de kopspeekselklieren bij beeren en binnenbeeren steeds als ondeugdelijkbeschouwen. Komen, nadat bij borstvlies- en buikvliestuberculose het tuberculeuzemateriaal is verwijderd, in de daaronder gelegen spieren tuberkelbacillenvoor ? Teneinde de vraag of na het verwijderen van een serosatuberculose de daarondergelegen spiergedeelten worden verontreinigd met tuberkelbacillen, te kunnen be- 1 ) Wilhem. Ueber die Verbreitung des Geschlechtsgeruches im Tierk??rper m?¤nnlicherSchweine. (Dissertatie

Leipzig, 1939).



??? antwoorden, deden Brandt & H??lphers \') op het abattoir te Stockholm een serieonderzoekingen. In het geheel werden 61 gevallen onderzocht, n.1. 39 gevallen van pleuratuberculoseen 22 gevallen van peritoneaal tuberculose. In al deze gevallen kon een tuberculeuzesepticaemie worden uitgesloten. Bij de pleuratuberculosegevallen werd in 23 gevallen een positief resultaat verkre-gen, d.w.z. in 58,9%. De tuberculeuze veranderingen waren in 14 gevallen van eenvast karakter ; hierbij kreeg men in 7 gevallen (50%) een positief resultaat. In de25 andere gevallen was deze pleuratuberculose meer week van vorm en hierbijkregen Brandt & H??lphers in 16 gevallen (of 64%) een positief resultaat. Bij de peritoneumgevallen werd in 12 gevallen (of 54,5%) een positief resultaatverkregen. Hierbij waren in 6 gevallen de veranderingen vast van vorm (met in 2gevallen of 33,3%, een positief resultaat). In de 16 andere gevallen

waren de tubercu-leuze veranderingen weer meer week van vorm, met hierbij in 10 gevallen of 62,5%een positief resultaat. Van de in totaal 61 onderzochte gevallen kreeg men dus 35 maal een positiefresultaat of in 57,3%. Het gelukte derhalve bij deze proeven in meer dan 50%der gevallen in het afgekrabte spierweefsel van borst- en buikwand, door middelvan de cavia-enting, tuberkelbacillen aan te toonen, waaruit blijkt, dat dus in meerdan de helft der gevallen, bij het uitvliezen van runder voor- en achtervoeten wegensplcura- of peritoneum-tuberculose, een infectie plaats vindt met tuberkelbacillenvan de onmiddellijk onder de serosae zich bevindende vleeschdeelen. Dit positiefresultaat werd vaker bereikt als de tuberculeuze afwijkingen meer week van vormwaren. Deze proeven werden gedaan zoowel bij runderen, direct na de slachting, als bijdieren, welke bewaard waren geworden in een koelhuis. Bij deze laatsten

vindteen opdrogen van de oppervlakte plaats, waardoor het tuberculeuze beslag vastergaat zitten en het verwijderen meer moeite geeft en dus de infectiekans vermeerdert.Bij de 38 runderen, bewaard in het koelhuis, vond men dan ook in 24 gevallen of63,1%, een positief resultaat, terwijl bij de 23 z.g. versche runderen slechts in 10 ge-vallen of 43,4%, een positief entresultaat bij de caviae werd gezien. (Uit deze proeven blijkt, dat het zeer juist was gezien, het z.g. flambeeren in hetkeuringsregulatief op te nemen). Breslaubacteri??n bij wegens mond- en klauwzeer in nood geslachterunderen. a) Bij een groot aantal, wegens mond- en klauwzeer in nood geslachte runderen,werd bij het bacteriologisch vleeschonderzoek 151 maal enteritisbacteri??n gevonden.Hiervan bleken 144 maal Breslaubacteri??n of 6,96%, in het spel te zijn. Verder 3 maalGartnerbacillen, type Kiel (of 0,14%) en 4 maal Suipestifer-Kunzendorfbacteri??nof

0,18%. De mesenteriale lymphklieren en de lever waren meestal de zetel derbacteri??n, terwijl de musculatuur, behoudens in ?Š?Šn geval waarin enteritisbacteri??nwerden gevonden, steeds kiemvrij was. Geeft het gebruik van water bij de slachting van runderen een beterreiniging van het vleesch dan het gebruik van een z.g. slachtdoek ? Van belang voor de houdbaarheid van het vleesch is, naast het bacteriegehaltedirect na de slachting, ook de omstandigheid, welke een vermeerdering van het aantalbacteri??n bevordert, zooals vochtigheid van lucht, temperatuur, enz. Het bacteriegehalte, direct na de slachting, hangt ten zeerste af van de reinheidbij de slachting, terwijl het bacteriegehalte verder nog sterk be??nvloed wordt doorde wijze, waarop het vleesch verder wordt behandeld. Het afwrijven met z.g. slacht-



??? doeken verspreidt, volgens algemeene opvattingen, juist zeer sterk de bacteri??n,terwijl het gewoon afspuiten met zuiver water niet overal op gelijke wijze wordtgewaardeerd. Schmidt 1) deed nu onderzoekingen over het bacteriegehalte, doordat hij telkensvan een slachtdier de eene helft met water afspoot en de andere helft met doekendeed afwrijven en wel met steriele, gewoon gewasschen en gewone doeken, terwijlhij ter controle, ook nog helften geheel ongereinigd liet. Het bacteriegehalte werddoor middel van z.g. abklatschculturen bepaald, welke steeds van dezelfde lichaams-deelen werden genomen. Op grond van zijn proeven komt Schmidt tot de overtuiging, dat door het afspuitenmet zuiver water het slachtdier het beste wordt schoongemaakt, daar ook de bloed-resten uit de vaten worden meegenomen. Bij zeer vette of bindweefselrijke slachtdierenmoet men het natte oppervlak afschaven met een gemakkelijk te

reinigen apparaat.Het bacteriegehalte van de met water afgespoten dieren was zelfs geringer dan datvan vleesch, dat met steriele doeken was schoongewreven. Het gebruik van andere dan steriele doeken had tot gevolg, dat de bacteri??nverder over de oppervlakte werden verspreid, zoodat het bacteriegehalte van te vorenzwak besmet vleesch buitengewoon werd verhoogd. Ongereinigd vleesch bleekzoo\'n hoog bacteriegehalte te hebben, dat het verwerken van dergelijk vleesch isaf te raden. Teneinde het bacteriegehalte zoo veel mogelijk laag te houden, is een zorgvuldigen rein uitslachten een vereischte. Daartoe behoort o.a., dat vleeschdeelen nietmet den grond in aanraking komen. Verder mag bij hel onthuiden en bij het ver-wijderen van het maag-darmkanaal het oppervlak van het slachtdier noch door directcontact, noch door onrein gereedschap of handen, worden besmet. Over het versch houden van vetten en

vetbevattende levensmiddelen. Kiermeier 2) geeft in dit artikel een overzicht van de beste manier om vettenen vethoudende voedingsmiddelen door koelen gedurende langen tijd te kunnenbewaren. Voor zuivere vetten zijn in het algemeen temperaturen van oÂ° totâ€”20Â°C.gebruikelijk. Wil men boter voor i jaar goed houden, dan zijn minstens â€”15 totâ€”21Â° C. noodzakelijk. Wel heeft men dan nog met moeilijkheden te kampen, omdatoverigens van zelfde kwaliteit zijnde botersoorten in haar houdbaarheid zeer kunnenuiteenloopen. Daar er geen testmethoden bestaan om deze slecht te bewaren boter-soorten te elimineeren, is men praktisch daarop aangewezen slechts die soorten tegebruiken, waarvan de houdbaarheidsproeven hebben bewezen, dat ze goed tebewaren zijn. Het bewaren in een C02-atmospheer is bij boter wegens het optredenvan een sodawatersmaak niet aan te bevelen. Vethoudend vleesch is een jaar

houd-baar, als het van goed gevoede dieren afkomstig is en bij â€” 15 tot â€”20Â° C. wordtbewaard. Onderzoekingen over de bactericide eigenschappen van gekatadiniseerdwater met en zonder bijvoeging van eiwithoudende stoffen. Kamphausen 3) heeft zich tot taak gesteld de kiemdoodende kracht van het, volgensde katadijn-contactmethode met zaad en bacteriefilter en volgens de elektro-katadyn-methode met zilvcrionen, geactiveerd water na te gaan. Verder wilde hij nog vast-stellen, in hoeverre colloidaal opgeloste eiwit op deze bactericide werking invloeduitoefent. Tenslotte was het ook nog de bedoeling, dat zou worden nagegaan of hooggeactiveerd katadynwater de houdbaarheid van vleesch, worst en visch zou ver-hoogen. > De proeven hadden tot resultaat, dat het katadijnzilver in gewoon leidingwater 1 \') Schmidt. Erm??glicht die Wasser-Anwendung bei der Schlachtung von Rindern einebessere Reinigung des

Fleisches als das Wischtuch ? (Dissertatie Berlijn, 1939). 2 ) Kiermeier. Der Stand der Frischerhaltung von Fetten und fetthaltigen Lebensmitteln.(Die Ern?¤hrung, Bd. 4, 1939, pg. 233). 3 ) Kamphausen. Untersuchungen ??ber die bakteriziden Eigenschaften katadynisiertenWasser mit und ohne Beigabe eiweiszhaltigen Stoffe. (Dissertatie Giessen, 1939).



??? een zeer sterke bactericide werking uitoefent. Voor het dooden van B. ent. Breslau,B. proteus, B. suipestifer en een mengsel van ubiquitaire rottingsbacteri??n was eeninwerkingstijd van 4 uur voldoende, terwijl B. ent. G?¤rtner en B. paratyphus Schott-m??ller reeds na 3 uur dood waren. Bij het toevoegen van eiwitbevattende oplossingenwas daarentegen geen kiemdoodende werking aan te toonen. Een 0,5% voedings-bouillon bleek reeds voldoende om de werking op te heffen. Aan de oppervlaktevan in hoog geactiveerd katadijnwater gelegde stukken vleesch, worsten, visschenen ongelooide huiden werden de rottingsbacillen in hun groei niet merkbaar be-invloed. Volgens de meening van Kamphausen kan daarom het katadynverfahren welvoor de sterilisatie van drinkwater worden benut, waarbij een minimum inwerkings-tijd van 4 uur noodzakelijk is. Voor het steriliseeren van eiwithoudende oplossingenen voor het

conserveeren van vleeschwaren is het echter ongeschikt, daar de zilverio-nen, ook in hoog geactiveerd water, een zeer sterke neiging bezitten, zich met lichaams-eiwitten te verbinden, waarbij de bactericide werking van het katadijnzilver ver-loren gaat. de Graaf. BOEKAANKONDIGINGEN. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Economische Zaken, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van Landbouwkundige Onderzoekingen :Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Wageningen : No. 45 (15) E.Vetbcpaling in vischmeel, door Dr. G. B. van Kampen en Dr. L. Westenberg.Prijs ?’ o.ao. Uitgegaan van het Rijkslandbouwprocfstation te Groningen : No. 45 (14) A. Kalk-toestand en oogstopbrengst, II Keniagerst, door Ir. W. C. Visser. Prijs ?’0.25. No. 45 (16) A. Enkele opmerkingen over proefveld-techniek, door Dr. Ir. H. J.Frankena en Dr. M. P. Both. Prijs ?’ 0.25.

Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij, den Haag. Moderne Veeteelt No. 7. Verschenen is de 2de druk van het werkje : ,,De onvruchtbaarheid bij onze huis-dieren en hare bestrijding", door Ir. Jac. Timmermans, Rijksveeteeltconsulent.Prijs ?’ 0.10. Verkrijgbaar bij de N.V. Zuid-Nederlandsche Drukkerij, St. Jorisstraat37, den Bosch. _ MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Noord-Holland. Kort verslag van de vergadering, gehouden op Zaterdag 10 Februari 1.1. n.m.2 uur in American, Leidsche Plein, Amsterdam. Aanwezig 19 leden en 2 gasten. Na opening door voorzitter Schuytemaker, waarbij speciaal onze gast, collegaVenema uit Bedum, welkom werd geheeten, werden de notulen gelezen en onver-anderd goedgekeurd. Een schrijven van collega Noordijk, met verschillende op- en aanmerkingeninzake de t.b.c.-bestrijding, werd in handen der contact-commissie gesteld. Vooralhet feit

dat de uitbetaling van de campagne 1938â€”\'39 zoo lang op zich liet wachten,gaf veel stof tot discussies.



??? Van de afd. Friesland kwam een schrijven binnen, waarin met klem bepleit werdde contributie met ?’ i.â€” te verhocgen ; tevens werd de rede van Prof. van Oijenover de Prof. Dr. D. A. de Jong-stichting behandeld (Alg. Verg. M. v. D. op 2 Dec.\'39). Tenslotte kwam men tot de conclusie, dat de Maatschappij voor Diergenees-kunde voor al haar leden de contributie met ?’ 1.â€” dient te verhoogen en dat zulksniet afdeelingsgewijs dient te geschieden. In de vacature Dr. C. Postma werd, wegens bedanken van collega R. H. Veenstra,collega W. Voorthuyzen gekozen. De rekening 1939 werd goedgekeurd en den penningmeester d?Šcharge verleend.Uit het hierop volgende jaarverslag bleek, dat wij voor 1940 met een afdeelings-contributie van ?’ 3.50 rond kunnen komen. De bijdrage voor het Ondersteuningsfonds werd voor 1940 wederom op ?’ 60.â€”vastgesteld. Daarna bracht de secretaris zijn jaarverslag uit. Coll.

Sieswerda gaf een uitgebreid verslag van de 1.1. gehouden AlgemeeneVergadering van de M. v. D. Voor de advies-commissies te Amsterdam en Purmerend werden de aftredendeleden bij acclamatie herbenoemd, terwijl voor Amsterdam als derde lid werd verkozencoll. Hoogstraten. Na een kleine pauze hield collega Venema een inleiding over het t.b.c.-rapport(T. v. D. 15 Sept. 1939). Hier was de man van de praktijk aan het woord en ineen vlotte causerie gaf coll. V. een toelichting op het rapport. Uitgebreide discussies volgden. O.m. werd besproken of men met de intradermalemethode huid en spuit dient te desinfecteeren. Uit de ervaring is wel gebleken, dalmen bij desinfectie minder miswijzingen krijgt. Collega J. Stapel wees op de funeste gevolgen van de kalverbeperking voor det.b.c.-bestrijding. Coll. Sieswerda illustreerde het feit van de waardeverminderingvan koeien, die door reactie een oormerk krijgen, door te

vertellen van de velebedankjes die hij kreeg van kleine boertjes, leden-bestrijders, die de waardevermin-dering van Â? ?’ 25.â€” voor zoo\'n rund niet kunnen dragen. Bij de rondvraag bracht coll. Heeg de publicatie in de Telegraaf ter sprake alszou er ruim voldoende miltvuurserum Ier beschikking zijn geweest. Hij had zichdaaraan, zeer terecht, ge??rgerd. Collega Geerlings had in zijn langjarige ervaringen in een miltvuurdistrictweinig succes gezien van seruminspuiting, zelfs niet bij groote doses. De alg. secretariszag wel succes bij groote doses. Hierna sluiting. De secretaris, Rempt. Afdeeling Noord-Holland. Jaarverslag over 1939. Per 31 December 1938 telde onze afdeeling 66 leden. Het afdeelingsbestuur wasals volgt geconstitueerd : voorzitter K. Schuytemaker, vice-voorzitter Dr. C. Postma,secretaris D. Rempt, penningmeester J. T. Heeg, hoofdbestuurslid H. J. Od?Š. Er werden vier algemeene vergaderingen gehouden,

waarvan vooral de Januari-en Mei-vergadering goed bezocht waren. Prof. Hartog en Dr. Frenkel hielden lezingen, respectievelijk over : â€žGrepenuit de chirurgie van het rund" en â€žNieuwere onderzoekingen over het mond- enklauwzeer". Overigens werden de algemeene vergaderingen grootendeels in beslag genomendoor vakvereenigingsbelangen en Maatschappijaangelegenheden. Voor de t.b.c.-bestrijding werd een bijzondere alg. vergadering uitgeschreven. Dit voor de practicizeer belangrijke onderwerp komt welhaast op iedere vergadering ter sprake. De bijeenkomsten kenmerkten zich steeds door een vlot verloop en aangenamediscussies. De secretaris,Rempt.



??? Afdeeling Zuid-Holland. Ondergeteekende geeft hierbij kennis, dat de contributie ad ?’ 26.â€” in zijn geheelgestort kan worden v????r 1 April of in twee termijnen, n.1. v????r 1 April ?’ 14.â€” env????r i September ?’ 12.â€”. Indien v????r 1 April niets is voldaan, dan zal over het geheele bedrag beschiktworden met medeberekening van zegel- en inningskosten. Het gironummer waarop gestort kan worden is 219310. D. Hendrikse,penningmeester. Afdeeling Overijssel. Ondergeteekende herinnert er aan, dat de contributie voor 1940 in twee termijnenkan worden voldaan en wel door v????r 1 April f 14.50 en v????r 1 September f 12.â€”te storten op girorekening 148903 van ondergeteekende. Na 1 April wordt per kwitantieover het geheele bedrag beschikt. H. H. Scholten,penningmeester. Afdeeling Overijssel. Verkort jaarverslag over 1939. De afdeeling telde begin 1939 35 leden ; aan het eind van het jaar was het aantal 36. Het

bestuur bestond uit de heeren R. Post, voorzitter ; H. T. van der Veen,ondervoorzitter ; P. Rodenhuis, secretaris ; C. Tolhoek, penningmeester en G. S. E.Vegter, afgevaardigde naar het Hoofdbestuur. Wegens mobilisatie van collega Rodenhuis nam de penningmeester het secre-tariaat waar. In het afgeloopen jaar werden 3 algemeene vergaderingen gehouden en 4 bestuurs-vergaderingen. Eerstgenoemde werden bezocht door respectievelijk 15, 14 en 14leden, waaruit blijkt, dat hoewel niet onbevredigend, de vergaderingen toch beterkonden worden bezocht. In de Meivergadering hield Ir. R. G. Anema, veeteeltconsulent voor Overijssel,een voordracht met film over â€žVeeteelt en aanverwante problemen in Denemarken",terwijl in de uitgestelde Septembervergadering, welke in November werd gehouden,Dr. Swierstra een inleiding hield over â€žBoutvuur". Beide lezingen werden door de leden ten zeerste geapprecieerd. Naast het

wetenschappelijk gedeelte werd een groot deel van den tijd besteedaan huishoudelijke zaken o.a. de behandeling van den beschrijvingsbrief voor dealgemeene vergadering te Utrecht en een bespreking over de wijziging in Statutenen Huishoudelijk Reglement van de Maatschappij. Verder werden nog besprekingen gewijd aan de intracutane tuberculinatie, deAbortus Bangbcstrijding, vleeschkeuring en gezondheidsdienst in Overijssel. Tenslotte werd door het Bestuur getracht hulp te organiseeren aan gemobiliseerdecollegae en werden de door hen ingezonden adressen tot het verkrijgen van verlofzooveel mogelijk gesteund. Ik mag dit korte verslag besluiten met den wensch, dat de afdeeling ondanks dedonkere tijden, opgewekt met haar arbeid mag blijven voortgaan zulks tot heilvan mensch en dier. De wnd. Secretaris, C. Tolhoek. Afdeeling Groningen-Drenthe. Jaarverslag over 1939. In net afgeloopen jaar werden de vergaderingen

van onze afdeeling in het alge-meen zeer goed bezocht, soms zelfs was het bezoek zeer groot. Op deze vergaderingenwerden reeds vanaf de eerste vergadering in Februari 1939 besprekingen gevoerdin verband met het dreigend oorlogsgevaar, naar aanleiding waarvan een commissiein het leven werd geroepen ter bestudeering van de veterinaire luchtbescherming.Door deze commissie en het bestuur van onze afdeeling zijn besprekingen gehouden



??? met de Verbanden Groningen en Drenthe van de Nederlandsche Vereenigingvoor Luchtbescherming. Later is door onze afdeeling aan de leden toegezondeneen exemplaar van ,,de Schriftelijke cursus Veterinaire Luchtbescherming", zooalsdoor Dr. S. Ferwerda is samengesteld voor de Friesche collega\'s. Doch niet alleen op vergaderingen heeft de dreigende oorlogstoestand zijn invloeddoen gelden, tal van collega\'s hebben de gevolgen van dezen toestand aan den lijveondervonden en ondervinden ze nog. Doordat zij gemobiliseerd waren, liet de dier-geneeskundige voorziening op tal van plaatsen veel te wenschen over, vooral inmidden Drenthe. Ook deze toestand gaf aanleiding tot meerdere besprekingenen is tevens oorzaak, dat ondergeteekende thans dit verslag moet uitbrengen. Behalve besprekingen over veterinaire luchtbescherming zijn inleidingen gehoudendoor Bruins over zijn ervaringen op het gebied van het

mond- en klauwzeer, doorDr. Geertsema over toxische haemoglobinaemie bij het rund en door Bruyelover een werpmethode bij jonge paarden. Al deze inleidingen vonden een aandachtig gehoor en gaven veelal aanleidingtot uitvoerige besprekingen. Het aantal leden bedraagt zesenzestig. De wnd. Secretaris, Br. Bruins Pzn. VERSLAGEN, BERICHTEN. Verslag van den Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst omtrentde werkzaamheden van den Veeartsenijkundigen Dienst en den Gezond-heidstoestand van den veestapel in 1938. In dit 175 pagina\'s groote verslag staal wederom veel belangwekkends, zoodatik iederen collega de lezing ervan kan aanbevelen. Hun, die hiervoor geen lust ge-voelen en voor wie toch dit uittreksel bestemd is, een overzicht te geven van deninhoud, is niet gemakkelijk. Daarvoor is de stof te veel omvattend en te heterogeen.Uiteraard neemt de tuberculose-bestrijding een belangrijke ruimte in. Het

aantalonderzochte runderen steeg van bijna 315.000 tot ruim 406.000. In geheel Nederlandzullen dus met inbegrip van die, welke door den Frieschen Gezondheidsdienst, enz.werden onderzocht, in het verslagjaar 550 a 560.000 dieren gecontroleerd zijn, zijndeongeveer 1/l van den geheelen Nederlandschen veestapel. Met nadruk wordt erop gewezen, dat de tbc.-bestrijding derhalve nog sterk moet worden uitgebreid,willen wij niet bij andere landen, met name Denemarken, achter komen. Zoo ditniet vrijwillig geschiedt, wordt verplichte deelname wenschelijk geacht. De resul-taten der tbc.-bestrijding volgens de Rijksvoorschriften worden wederom zeerbemoedigend genoemd. Het gemiddelde percentage reactiedieren daalde van bijna16% tot 13.3%. Het aantal vrije stallen steeg met ruim 3000 tot 20.000. De cijfers, die men aan de abattoirs vindt ten aanzien van tuberculose, zijn heelanders dan die, welke als reactiepercentages bij de

tbc.-bestrijding vermeld worden.In Groningen bv. werd bij slachtdieren 12% tuberculose gevonden; bij het tbc.-onderzoek is het gemiddelde reactiepercentage (bij de oudere dieren) 2.66%.In Zeeland is het precies andersom (reactiepercentage bij de oudere koeien bijna27%, bij het jongvee 6% ; percentage tuberculose bij de slachtdieren 5.86%).Dit wordt toegeschreven aan het feit, dat in Zeeland veel vee wordt geslacht, datnauwelijks 2 jaar oud is. Daar houdt men blijkbaar niet van taai vleesch! Medegedeeld worden de uitkomsten der B.C.G.-enting. Ik acht de cijfers welklein om conclusies te wettigen, maar het zal moeilijk zijn en kostbaar, de beschikkingover grootere te verkrijgen. In totaal zijn 961 open lijders in Nederland bij de Rijks-Tbc.-Bestrijding afge-slacht geworden. Dit zullen in het volgend verslagjaar er heel wat meer zijn, denk



??? ik, want dan zullen de cijfers wel anders zijn doordat het gebied der Gonsumptie-melkcentrale met zijn sindsdien verplichte bestrijding dan er bij is gekomen. Alleenonder de client?¨le onzer buitenpraktijk hebben wij het vorig jaar al 169 open lijdersgevonden! Boutvuur verdwijnt allengs uit ons land, hoofdzakelijk wel te danken aan eenbetere destructie der cadavers. De infectieuze abortus schijnt zich geregeld nog uitte breiden. In Zeeland kwamen gevallen voor van abortus bij paarden door Bac.paratyphus equi. Omtrent de niet in de wet genoemde besmettelijke en parasitaireziekten valt niet veel bijzonders te memoreeren. Grastetanie kwam in 1938 opvallend weinig voor tijdens het voorjaar, toen degrasgroei slecht was. In den herfst deden zich bij overvloedig gras m?Š?Šr gevallen voor.De subcutane calcium-borogluconaat-injectie gaf in â€žmeerdere gevallen" aanleidingtot pijnlijke zwellingen en uitgebreide huidnecrose. Ik heb zulks

nooit gezien, spuitechter op verschillende plaatsen in. De dan optredende zwellingen verdwijnen naenkele dagen spoorloos. Het is beter in verband met het niet voorkomen van haemoglobinaemie bij deâ€žHaemoglobinaemie" der paarden deze voortaan haemoglobinurie te noemen endenzelfden naam te geven aan een in het Verslag foutief met â€žhaematurie" aangeduidlijden, dat Geertsema in zijn dissertatie heeft onderzocht. Behalve in Drenthewerd dit bloedwateren in Gorredijk, Hardegarijp en Mantgum geconstateerd. Uitvoerig wordt gerapporteerd over de paratuberculose door den Inspecteurte Leeuwarden, die de vaccinatie volgens Rinjard heeft toegepast. Ik ben zeerbenieuwd naar de resultaten, omdat ik deze ook reeds eenige jaren aan de cliniekheb gedaan. Omtrent de immunisatorische werking kan ik geen oordeel vellen,wel over de diagnostische waarde, die ik niet groot acht. Eenige gevallen van paratyphus bij koeien

worden gerapporteerd, o.a. een drietaluit Leiden. Terwijl het vleesch niet afwijkend was, werden de bacillen zoowelhieruit als uit de organen gekweekt. Over het mond- en klauwzeer, dat in 1938 plotseling weer zoo\'n geweldige uit-breiding kreeg, staat uiteraard een uitvoerig verslag. Het stemt wel zeer teleur-stellend, dat zooveel pas doorgeziekte dieren weer opnieuw ziek worden, terwijltoch dezelfde stam O werd gevonden. De resultaten van de serum- en bloedinjectieworden verschillend â€” deels zeer ongunstig â€” beoordeeld. Veel meer nog dan delaatste jaren reeds gepropageerd is, zal aan de hygi??nische verzorging der ziekedieren alle aandacht moeten worden besteed. Betreffende varkenspest vermeldt de Inspecteur uit Leeuwarden goede resultatenvan de formolvaccin-behandcling van de nog volkomen gezonde varkens in besmettekoppels. Een invasie van varkenspest te Kollumerland en Achtkarspelen wordtaan het merken

der biggen door het niet in acht nemen van voorzorgsmaatregelentoegeschreven. Ook de Inspecteur in Zuidelijk Zuid-Holland rapporteert gunstigover de formolvaccin-behandeling. De veehouders schijnen het nut der politie-maatregelen in te zien. Beijf.rs. Rijks-Universiteit te Utrecht. Geslaagd voor het doctoraal-examen Veeartsenijkunde (2e gedeelte) : Mej. E. J.Boasson en de heer J. Hoekstra. Voor het veeartsenijkundig examen de heeren G. Grootenhijis en R. E. 1>e Maar. Ministerie van Economische Zaken. Bij Ministerieele beschikking van 23 Februari 1940, No. 1689, afdeeling III,Directie van den Landbouw is, gelet op het Koninklijk besluit van 16 Januari 1940(Stbl. No. 680) betreffende den in- en doorvoer van artikelen, afkomstig van vee,bepaald onder welke voorwaarden afwijking van het verbod van in- en doorvoervan buitenslands kan worden toegestaan en op welke wijze daarbij gehandeld moetworden. A. v. H. 19* LXVII



??? VLEESCHHYGI?‹NE. De vernieuwing van het slachthuis te Rotterdam in principe aangenomen. De gemeenteraad van Rotterdam heeft, na een uitvoerige discussie, het plantot vernieuwing van het slachthuis aldaar aangenomen. Ofschoon de noodzakelijk-heid van den bouw van een abattoir, dat aan de eischen des tijds voldoet, dooriedereen werd erkend, heeft de behandeling van dit onderwerp geruimen tijd inbeslag genomen. Algemeen was men van oordeel, dat de bestaande toestand nietlanger gehandhaafd zou kunnen worden ; ook waren er tegen het plan als zoodaniggeen bezwaren. Waar het vooral om ging, was de financieele kant van het vraagstuk.Het was meer in bijzonder de tariefverhooging, welke werd besproken. Ofschoonde tarieven formeel nog niet behoefden te worden vastgesteld, meenden toch ver-schillende raadsleden hierover het een en ander in het midden te moeten brengen. Vonden sommigen de

verhooging van i cent per kg niet zoo groot en gemakkelijkdoor het bedrijfsleven op te brengen, weer anderen meenden, dat dit bezwaarlijkzou gaan. De vraag werd geopperd of het wel billijk was, dat de gemeente wel dewinsten in den zak steekt, maar zoodra er verlies te verwachten is, dit onmiddellijktracht te verhalen op de gebruikers van het slachthuis, die nota bene gedwongenworden om van deze inrichting gebruik te maken. Intusschen werd het voorstel vanB. en W. zonder hoofdelijke stemming aangenomen. Woerden. In de laatst gehouden raadsvergadering werd de keurloonverordening gewijzigdbetreffende de reductie op de slachtloonen (keuringsloonen) bij eventueele grootehoeveelheden van slachtdieren. de Gr. BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Heidrich, Versuche ??ber die Ausbreitung kleinerer Infusionsmengen im Hohl-raumsystem erkrankter

Euterviertel. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Budde, Ueber den Einflusz von Kupfersalzen auf den Kalzium- und Phosphor-spiegel sowie auf die Alkalireserve des Blutes bei Schafen. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Schiller, Ueber das bioelektrische Verhalten von Sehnen. Ein Beitrag zurFrage der Aktionsstr??me in tierischen Geweben. Inaug.-Diss. M??nchen, 1939. Melin, Contribution ?  l\'?Štude des m?Šdicaments de l\'art v?Št?Šrinaire ancien.Th?¨se de Lyon, 1939. Roger, Contribution ?  l\'?Štude des intoxications ict?Šrig?¨nes par la naphtalineet le sulfate de cuivre. Th?¨se de Toulouse, 1939. Barc, La sulfopyr?Štoth?Šrapie en m?Šdecine v?Št?Šrinaire. Th?¨se de Toulouse, 1939. Bonnin, La granuloth?Šrapie en th?Šrapeutique bovine. Th?¨se de Toulouse, 1939. Trocquerf.au, Le vin ; ses indications en m?Šdecine v?Št?Šrinaire. Th?¨se de Tou-louse, 1939. Foust, Atlas and dissection guide for the study of the anatomy of domestic

animals.Collegiate Press, Ames, Iowa, 1939. $ 1.75 Thiel, Absolutkolorimetrie. Berlin, 1939. Verlag von Walter de Gruyter u. Co.,Berlin W 35, Woyrschstr. 13. R.M. 10.80 Heinemann, Versuche ??ber die analgetische und therapeutische Wirkung desNovalgin bei der Kolik der Pferde und anderen schmerzhaften Erkrankungen derHaustiere. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Leiste, Therapeutische Versuche mit Natriumthiosulfat bei Hauterkrankungendes Hundes. Inaug.-Diss. Hannover, 1939.



??? Lochstedt, Untersuchungen ??ber intra- u. extrazellul?¤r liegende basophileK??rperchen in der Conjunctiva des Schales. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Neimeier, R??ntgenologische Beobachtungen am Magen-Darmkanal des Schwei-nes. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Dellbr??gge, Die Arterien des weiblichen Geschlechtsapparates vom Hunde.Inaug.-Diss. Hannover, 1939. ZO?–TECHNIEK. VOEDINGSLEER. Butt, Versuche ??ber die Permeabilit?¤t des Hufhorns. Inaug.-Diss. Berlin, 1939.Isard, Le Centaure dans la l?Šgende et dans 1\'art. Th?¨se de Lyon, 1939.Marmoz, Le haras de Cluny ; 1\'?Šlevage chevalin dans la circonscription. Th?¨sede Lyon, 1939. Roussel, Gontribution ?¤ 1\'?Štude de nocivit?Š de certaines plantes ?¤ 1\'?Šgard des?Šquid?Šs. Th?¨se de Lyon, 1939. Rosello, Le mulet en Oranie. Th?¨se de Toulouse, 1939. Lang, Was ist die weisze Linie und in welcher Beziehung steht sie zum praktischenHufbeschlag

? Diss. Bern. 1939. Richter, Praktische Viehf??tterung. Neuzeitliche Gestaltung der F??tterung vonRindvieh, Schafen, Pferden und Schweinen. 7 Aufl. Verlagsbuchhandlung EugenUlmer, Stuttgart-S., 1939. R.M. 1.60 Rulffes, K?¤lberaufzucht. Reichsn?¤hrstand Verlags-Ges. m.b.H., Berlin N 4, 1939.Kr??ger, Die Fortbewegung des Pferdes. 43. Heft der Anleitungen der DeutschenGesellschaft f??r Z??chtungskunde. Verlag P. Parey, Berlin S.W. 11, 1939. R.M. 2.â€”Newman, Principles and practice of poultry husbandry. E. u. P. Sh. 2.6 Schmidt, Z??chtung, Ern?¤hrung und Haltung der landwirtschaftlichen Haustiere.Verlag Paul Parey, Berlin, Allgemeiner Teil R.M. 7.80 Besonderer Teil R.M. 13.60 Dinkhauser, Der zweckm?¤szige Rindviehstall. Heft 26 der Anleitungen d. Deut-schen Gesellsch. f. Z??chtungskd. P. Parey, Berlin. R.M. 1.â€”Benecke, Ueber Entwicklung und derzeitigen Stand der deutschen Maultier-zucht. Inaug.-Diss.

Hannover, 1939. Bentzin, Ueber die Widerstandsf?¤higkeit von Hufhorn gegen??ber chemischenAgentien. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Kiesewetter, Versuche zur Ermittlung des Einflusses Vitamin-E-freier Nahrungauf die Geschlechtsorgane junger Ziegenb??cke. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Mauderer, Abrachie und Torti colles, recessive Letalfaktoren in der Pferdezucht.Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Hansen. B??rgt das deutsche Rinderleistungsbuch dem Anglerz??chter f??r erb-gesunden Nachwuchs im besonderen Bezug auf die Tuberkulose? Inaug.-Diss.,Hannover, 1939. Leibrandt, Geh?¤uftes Auftreten von Afterlosigkeit in Zuchten des hannoverschenveredelten Landschweines. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Ulbrich, Luft-Untersuchungen im besetzten- und unbesetzten Rinderstall.Inaug.-Diss. Hannover, 1939. ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE ANATOMIE. Dupin, Le cancer chez le chien ; ?Štude

anatomopathologique. Th?¨se de Tou-louse, 1939. Dobberstein, Richtlinien f??r die Sektion der Haustiere. 2. Aufl. Verlag vonR. Schoetz, Berlin, 1940. R.M. 4. - Eilinghoff, Ueber einen Fall eines ungew??hnlichen Fibroms, durchsetzt mitzahlreichen H?¤mangiomen und Lymphangiomen aus der Bauchh??hle einer Kuh.Inaug.-Diss. Hannover, 1939.



??? Presse, Findet eine Involution der Zirbeldr??se (epiphysis cerebri) beim Haushund(canis familiaris) statt? (Erster Beitrag zur Altersanatomie des Haushundes). Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Schaper, Altersver?¤nderungen der Schilddr??se des Pferdes. 1. Beitrag zur Alter-anatomie. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Veldtrup, Ueber das Vorkommen von Mastzellen am Euter des Rindes. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Waltermann, Die Alterserscheinungen der portalen u. mesenterialen Lymph-knoten des Rindes mit besonderer Ber??cksichtigung der Gitterfasern. (Beitr. 1 zurAltersanatomie des Rindes). Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Wolf, Untersuchungen ??ber die Glykogenablagerung in den Lebern gesunderund tuberkul??ser Rinder und Schweine. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Vosz, Untersuchungen ??ber die Glykogenablagerung in parasit?¤r erkranktenLebern von Rindern, Schweinen und Schafen. Inaug.-Diss. Hannover,

1939. INWENDIGE GENEESKUNDE. HEELKUNDE. VERLOSKUNDE. GYNAECOLOGIE. F\'iebiger, Ueber den Gehalt an wasserdarnpfpfl??chtigen S?¤uren im Harn ge-sunder- und eines lecksuchtkranken Rindes. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Giebel, Der Phenol- und Indikangehalt im Harn gesunder und transportkrankerSchweine. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Osburg, Beitrag zur Geschichte der Laryngo-Pharyngitis. Inaug.-Diss. Berlin,1939- Sch??rhoff, Ueber den Einflusz von Kupfersalzen auf den Kupfer- und Zucker-spiegel im Blut von Schafen. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Frank, Veterinary Surgery Notes. Published by the author, Manhattan, Kail. $ 4.00 Plane, Contribution ?  l\'?Štude de la st?Šrilit?Š d\'origine ovarienne chez la vache ;essai d\'hormonoth?Šrapie. Th?¨se de Lyon. 1939. Payard, Les fractures du coude chez le chien. Th?¨se de Lyon, 1939. Prunier, Contribution ?  l\'?Štude des sinusites chez le cheval. Th?¨se de

Lyon, 1939. Gilles, Contribution ?  l\'?Štude des arythmies chez le cheval. Th?¨se de Lyon, 1939. P?Štrov, Les infections puerp?Šrales ?  type gangr?Šneux chez les bovins. Th?¨sede Toulouse, 1939. Silbersiepe-Berge, Lehrbuch der speziellen Chirurgie f??r Tier?¤rzte und Stu-dierende. 8 Aufl. 1939. Verlag Ferd. Enke, Stuttgart. R.M. 35.â€” Udall, The practice of veterinary medecine. Third ?Šdition. Published by theauthor, Ithaca, N.-Y. 1939. S 6.00 Williams, The disease of the genital Organs of domestic animais. Second ?Šdition.Published by the author, 209 White Park Road. Ithaca, N.-Y., 1939. $ 9.00 Vosz, Die Entwicklung der Geburtshilflichen und ambulatorischen Klinik ander Tier?¤rztl. Hochschulc zu Hannover unter besonderer Ber??cksichtigung vonCarsten Harms. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Berg, Untersuchungen ??ber die M??glichkeit intraarterieller Injektionen an derVordergliedmasze des Rindes. Inaug.-Diss.

Hannover, 1939. B??decker, Ueber die klinischen Ver?¤nderungen an den Klauen bei der Maul-und Klauenseuche. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Glasen, Die Geburtsst??rungen bei der Ziege und ihre Behandlung. Inaug.-Diss.,\'939- Gans, Untersuchungen ??ber den Zyklus der Stuten. V. Beitrag : Eierst??cke u.Geb?¤rmutter. Inaug.-Diss. Hannover. 1939. Groszf.kath??ffr, Vergleichende Versuche zur Heilung der Erosionen undZitzenkanalentz??ndungen am Euter bei der Maul- und Klauenseuche. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Hartmann, Untersuchungen ??ber das Eutersekret bei tragenden und nichttragenden F?¤rsen. Inaug.-Diss. Hannover, 1939.



??? Heer, Untersuchungen ??ber den Zyklus der Stute. 2. Beitrag : Eierst??cke undGeb?¤rmutter. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Heisecke, Beitr?¤ge zur Fr??hdiagnose und Therapie der seuchenhaften. â€žGehirn-R??ckenmarksentz??ndung" Bornasche Krankheit des Pferdes. Inaug.-Diss. Han-nover, 1939. Kaesebier, Untersuchungen ??ber schwere Drusef?¤lle bei ostpreusz. Fohlen mitbesonderer Ber??cksichtigung des Blutbefundes. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. v. Korff, Untersuchungen ??ber den Zyklus der Stute. IV. Beitrag : AeuszereRosse u. Scheidenbild. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Murthum, Beitrag zur Behandlung der Retentio secundinarum bei Rindern.(Entozon u. Jodoform). Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Paradies, Behandlungsversuche mit Jodpr?¤paraten bei der Bangbakterien-infektion der Rinder. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Viehmann, Indirekte R??ntgenphotographie in der Kleintierpraxis.

Inaug.-Diss.Hannover, 1939. MICROBIOLOGIE. PARASITAIRE- EN INFECTIEZIEKTEN. SEROLOGIE. DESINFECTIE. Hein, Die Erfolge der Bek?¤mpfung der Ferkelgrippe in Riemser Einzelh??tten-anlagen in f??nf eingetragenen Zuchten des Verbandes schlesischer Schweinez??chter.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Microscopie Diagnosis of Parasiiism in Dornestic Animais. Laboratory of Animal Patho-logy and Hygiene, University of Illinois. Circular 496, College of Agriculture andAgricultural Experiment Station. University of Illinois, Urbana, 1939. S 1.â€” Dubois, Travaux Ant?Šrieurs (Sur l\'utilisation dans les brucelloses animales degermes vivants, avirulents. Ou en sommes-nous actuellement du probl?¨me desbrucelloses?). Th?¨se de Toulouse, 1939. Seiler, Die Serodiagnostik der Virusschweinepcst. Inaug.-Diss. Bern, 1939. Hegler, Praktikum der wichtigsten Infektionskrankheiten. 2. Aufl. Verlag GeorgThieme, Leipzig, 1939. R.M.

4.80 Huddleson, Brucellosis in man and animais. Published by the CommonwealthFund, New York (London : Humphrey Millford, Oxford University Press). S 3.50 Sch??rmann, Die wichtigsten GefUigelkrankheitcn, 3. Aufl. 1939. Verlag FritzPfenningstorff, Berlin, W 35. R.M. 1.25 Daldrup, Histologische Untersuchungen bei sensibilisierten, mit dem Virusder ansteckenden Blutarmut der Pferde infizierten Kaninchen. Inaug.-Diss. Hanno-ver, 1939. Schulze, Sind aus dem Blutbild von Serumpferden R??ckschl??sse auf die Beteili-gung bestimmter Organe oder Zellsysteme am Immunisierungsvorgang und aufden Grad der Immunit?¤t zu ziehen? Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Stilling, Beitr?¤ge zur Diagnose der ansteckenden Blutarmut der Einhufer mitHilfe des vereinfachten Kaninchenversuches. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. P??cking, Nachweis der Echinokokkose mit Hilfe der Pr?¤zipitation und Intrakutan-probe an Schlachtschweinen

und k??nstlich sensibilisierten Kaninchen. Inaug.-Diss.Hannover, 1939. Walter, Untersuchungen ??ber die Widerstandsf?¤higkeit von Larven verschiedenerStrongyliden beim Schaf. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. Kiltz, Infektionsversuche mit dem Virus myxomatosum. Einflusz desselben aufdas Blutbild des Kaninchen. Inaug.-Diss. Hannover, 1939. HYGI?‹NE (vleesch. melk enz.) Witt, Kolibakterien in Weiszk?¤se. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Tilgner, Unter welchen Bedingungen dringt das Bacterium fluoreszens lique-faciens durch die Eischale in das Ei-Innere ein ? Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Wernitz, Desinfektionsversuche als Beitr?¤ge zur Vermeidung von Bornbage-sch?¤den in Fleischwarenfabriken. Inaug.-Diss. Berlin, 1939.



??? Kraft, Ueber die Toxische Wirkung polybakteriell zersetzten Fleisches beiM?¤usen. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Turrel, La production laiti?¨re dans les Basses-Alpes. Th?¨se de Lyon, 1939.Klimmer und Sch??nberg, Milchkunde mit besonderer Ber??cksichtigung derMilchhygiene und der hygienischen Milch??berwachung. Dritte neu bearbeiteteund vermehrte Auflage. Berlin 1939. Verlag Rieh. Schoetz. R.M. 12.â€” Bechthold, Der praktische Fleischer. Hand- und Lehrbuch der Schlachttierkunde,der neuzeitlichen Herstellung von Fleischwaren aller Art, der Ka??ferwerbung derfleischerfachgewerblichen Kalkulation und der einschl?¤gigen Gesetzeskunde. 2. Aufl.(1939). Union Deutsche Verlagsgesellschaft, Berlin, Roth und Co. R.M. 36.â€”Eckles, Dairy cattle and milk production. Macmillan. Sh. 18.â€” Cordes, Ueber das Vorkommen von Bruzella abortus in Organen von K??henund K?¤lbern mit verschiedenen serologischen

Befunden. Inaug.-Diss. Hannover,\'939- Domke, Untersuchungen ??ber Fehlerquellen bei der Bruzellenagglutination.Inaug.-Diss. Hannover, 1939. DIVERSEN. The Register of Veterinary Surgeons, Royal College of Veterinary Surgeons, London, \'939- Sh- 5-â€” Billore, Du cerf et de sa chasse en for??t de Compi?¨gne. Th?¨se de Toulouse, 1939.Behr, Weidwerk um silbergraue Hirsche und anderes. Verlag L. J. Neumann,Neudamm 1939. R.M. 5.80 Hartnack, 202 Common Household Pests of North America. Chicago, III, 1939.Deutscher Tierschutz-Bildkalender 1940. Verlag von Wilhelm Limpert, Berlin. R.M. 2.â€”Clarenburg. NAGEKOMEN BERICHT. Benoemd tot Buitenlandsch Correspondeerend lid van de KoninklijkeVlaamsche Academie voor Geneeskunde van Belgi?? Prof. Dr. G. KREDIET. De Redactie wenscht haar Voorzitter geluk met deze onderscheiding.



??? Uit het Gemeentelijk Slachthuis te Eindhoven.Directeur Dr. H. H. NIJSSEN. OVER DE LICHAAMSTEMPERATUUR DER SLACHT-DIEREN, IN HET BIJZONDER IN VERBAND MET DELEVENDE KEURING door Dr. H. A. PULLES, Keuringsdierenarts. Het nut en de noodzakelijkheid der levende keuring van slachtdierenzal wel door geen vleeskeuringsdeskundige in twijfel getrokken worden.Mocht dit punt bij de algemene invoering der vleeskeuring nog totdiscussies aanleiding hebben gegeven, de opgedane ervaring in deloop der jaren heeft wel overduidelijk aangetoond, dat tal van afwij-kingen bij het geslachte dier slechts door gegevens van de levendekeuring kunnen worden opgespoord. De vraag of de levende keuring in de practijk ten volle tot haar rechtkomt is echter gerechtvaardigd op grond van de ervaringen, die reedsverkregen zijn. Met andere woorden is de theoretische erkenning vande noodzakelijkheid der levende

keuring voldoende waarborg, datdeze keuring goed wordt toegepast? Om de gestelde vraag te kunnen beantwoorden, zouden wij eersthet doel der levende keuring nader moeten omschrijven. Dit kan zeerkort gedaan worden : de levende keuring wil alle toestanden en symp-tomen bij een slachtdier opsporen, die na het slachten niet meer zicht-baar zijn of waarnaar men, zonder deze keuring, niet bewust zou zoeken. Na het slachten zijn immers tal van belangrijke verschijnselen nietmeer vast te stellen, b.v. koorts, kreupelheid, slingerende gang, abnor-male ademhaling, hoesten, zieke indruk, ja zelfs het feit of een dierstierf of gedood werd, is vaak niet meer met zekerheid uit te maken. De levende keuring is in feite een klinisch onderzoek. Dit sluit dusin, dat degene die deze keuring zal verrichten, over klinische ervaringmoet beschikken. De klinische ervaring zou zelfs groot moeten zijn,omdat in vele gevallen (drukke slachtdagen) het

aantal te onderzoekendieren veel te groot is in vergelijking met de voor de keuring beschikbaretijd. Het onderzoek van het levende dier kan slechts vluchtig zijn endaarbij is de klinische blik, die in een korte spanne tijds de gang, hetbaarkleed, de blik, de uitvloeiingen, enz. opneemt en beoordeelt, zeervan node, wil geen lijder passeren zonder opgemerkt te zijn. Van de meest klinisch ervaren beoordelaar wordt dan nog het onmo-gelijke verlangd. Het is namelijk niet doenlijk door een zeer vluchtiguitwendig onderzoek alle zieke dieren te onderkennen. Want er blijfteen belangrijk symptoom verborgen, n.1. de koorts. Dit brengt ons tot de vraag : wordt de levende keuring door dejuiste personen uitgevoerd ? Wij menen van niet. En voegen hieraandirect toe, dat het in de practijk moeilijk anders kan.LXVII 20



??? In de eerste plaats is de levende keuring voor een groot deel in handenvan hulpkeurmeesters. Deze missen iedere basis om een klinisch onder-zoek te kunnen verrichten. De keurmeester is op dit gebied niet meerdan een ontwikkelde leek. Het kan ook niet anders ; in een cursus vanenkele maanden is dit onderdeel zelfs niet gebrekkig te leren. Voorts draagt de tegenwoordig steeds meer in zwang komende wijzevan vorming van keuringsdierenartsen er toe bij, ambtenaren te kweken,die gespeend zijn van klinische ervaring. Recht van de veeartsenij-kundige faculteit komen zij in ambtelijke dienst en ontberen iederekans om goed klinisch werk te leren verrichten. Toch staat de keurings-dierenarts hier verre boven den keurmeester, omdat hij een stevigetheoretische grondslag bezit, waarop een voor het doel geschikte klini-sche ervaring kan worden opgebouwd. Er blijft desalniettemin het feit, dat een belangrijk deel der slacht-

dieren aan de keurmeesters moet worden overgelaten. Ons stellendeop de basis der werkelijkheid hebben wij daarmee rekening te houdenen moeten wij trachten middelen te vinden, die deze nadelen zoveelmogelijk opheffen. Hiermee komen wij aan een belangrijke vraag : is in deze toestandverbetering te brengen ? Wij menen deze vraag bevestigend te kunnenbeantwoorden. Wie de vleeskeuring practisch uitoefent, dus zelfde keuringen verrichten geroepen is bij afwijkingen zelfstandig de beslissing te nemen, stootbij herhaling op een hindernis, die het nemen van een beslissing moeilijkmaakt: wat was de lichaamstemperatuur ? Voor dieren, die bij leven zichtbare afwijkingen vertoonden, geldtin de meeste gevallen deze vraag niet, want hierbij wordt meestal weltemperatuur opgenomen. Anders staat het met die dieren, waarbij delevende keuring geen bijzonderheden aan het licht bracht, doch degeslachte keuring belangrijke

afwijkingen opleverde. Dit komt veel-vuldig voor. Wij willen enkele grepen doen. Bij varken en kalf gebeurt het vaak, dat puntbloedingen op de nierenworden waargenomen, zonder verdere (gevonden) afwijkingen. Depetechi??n kunnen volkomen onschuldig zijn, maar ook kunnen zij eensymptoom ener infectie voorstellen. De temperatuur kan in de meestegevallen direct positief uitsluitsel geven. Bij normale temperatuur kanmen in zulke gevallen volstaan met het afkeuren der nieren, behoeftde keuringsbeslissing niet te worden opgeschort en komt de eigenaardirect in het genot van zijn slachtdier. Bij dubieuze of te hoge tempera-tuur zal een bacteriologisch onderzoek nodig zijn en kan zonodig eenberoep gedaan worden op Groep C. par. i, 2e alinea van het keurings-regulatief. Bij rund, varken en kalf treft men dikwijls gevallen aan, waarbijde levende keuring geen afwijkingen aanwees, doch bij de geslachtekeuring een vorm van

tuberculose wordt waargenomen, die de uitspraaksterilisatie tengevolge zou kunnen hebben. Indien de temperatuur



??? bekend en normaal was, kan men met grotere zekerheid een gunstigerbeslissing nemen, dan wanneer de temperatuur onbekend was. Het aantal voorbeelden kan gemakkelijk vergroot worden. Dochwij willen liever enkele andere argumenten aanvoeren, die getuigenvan het belang om de temperatuur der slachtdieren te kennen. Het is wel algemeen bekend, dat een slachtdier door vermoeidheiden opwinding hoge temperatuur kan krijgen. Deze vermoeidheids-koorts is niet ziekelijk en daalt bij voldoende rust. In sommige gevallenontdekt men zulke dieren bij de levende keuring. Zij zien er afgematuit, transpireren soms, hebben een versnelde ademhaling, enz. Bijdeze dieren neemt men uit de aard der zaak temperatuur op. Het ge-beurt echter vaak â€” ons onderzoek heeft het ons geleerd â€” dat dieren,waaraan niets te zien is, eveneens hoge temperatuur hebben. Na rustverdwijnt deze verhoging en zij was dus het gevolg van

vermoeidheid.Men kan er deze gevallen alleen met zekerheid uithalen, indien bijleven temperatuur wordt opgenomen. Zoniet, dan gaan zij zonderopgemerkt te worden door de keuring heen en wordt een minderhoudbaar vlees geproduceerd. In tijden van besmettelijke ziekten (b.v. mond- en klauwzeer, vlek-ziekte, varkenspest) is het een bekend verschijnsel, dat de veehouder,die de eerste verschijnselen van zulk een ziekte op zijn stal gewaarwordt, met de schijnbaar gezonde dieren naar markt of slager vlucht.Uiterlijk is er aan zulke dieren nog niets te zien, vooral niet, als zijuit hun omgeving en dus enigszins opgewonden zijn. Ze doen levendigen maken in het geheel geen zieke indruk. Intussen bemerkt men doortemperatuuropname, dat zij reeds ziek zijn, want zij vertonen de hogekoortsen van het initiaalstadium. Dit weten wij uit onze ervaringenals practiserend dierenarts en vonden wij bevestigd door ons onderzoekaan het

slachthuis. Door het opnemen van de temperatuur kort voorhet slachten kunnen al deze gevallen met zekerheid worden onderkend,zoals wij met voorbeelden zullen aantonen. Met zekerheid kan men meestal uitmaken of een dier temperatuurs-verhoging heeft door ziekte, dan wel door vermoeidheid, door heteenvoudig enkele uren te laten rusten. Het zieke dier behoudt de hogekoorts, terwijl bij het vermoeide dier de temperatuur al vrij spoedigdaalt. Temperatuurstijging door vermoeidheid komt natuurlijk ook bijdieren voor, die iets mankeren. Zelfs wil bij zulke dieren de verhogingwel sterk zijn, hetgeen begrijpelijk is, omdat een ziek dier meer vanvermoeidheid lijdt dan een gezond. Deze temperatuur daalt dan snelbij rust. Als voorbeeld moge een veelvoorkomend geval gelden. Een goeduitziend varken, dat geen afwijkingen bij leven vertoont, blijkt eentemperatuur van 40.6 gr. C. te hebben. Na 2 uur rusten is de tempe-ratuur reeds

gedaald tot 39.2. Het varken wordt geslacht en blijktpuntbloedingen op de nieren te hebben. De oorzaak hiervan kan niet



??? worden opgespoord, omdat geen verdere afwijkingen worden gevonden.In zulk een geval lijkt het ons gewenst voor alle veiligheid bact. onder-zoek te verrichten. Wij hebben bij het rund, kalf en varken een ruim opgezette proefgenomen met het opnemen van de lichaamstemperatuur vlak voor hetslachten bij schijnbaar gezonde dieren. Er is ons daarbij gebleken,dat wij hiermee een machtig hulpmiddel in handen hebben om dekeuring meer doelmatig te verrichten en tevens een eenvoudig middelom de levende keuring te vervolmaken, waarbij het bezwaar, dat delevende keuring verricht wordt door ambtenaren met geen of onvol-doende klinische ervaring voor een groot deel opgeheven wordt. \') Wij stellen daarom voor om, ter vervolmaking van de levende keuring,bij alle slachtdieren kort voor het doden de lichaamstemperatuur tedoen opnemen. Het klinisch beschouwen der dieren mag hierdoor natuurlijk nietvervallen ; het

koorts-opnemen is een aanvulling van de levende keuringen geen vervanging daarvan. Hoezeer het observeren van een slachtdierv????r het slachten noodzakelijk is willen wij met enkele voorbeeldenaantonen. Rund in goede conditie, sleept iets met de voorbenen. Temperatuur38.4 gr C. Enkele proeven bewijzen, dat het evenwichtsgevoel sterkgestoord is. Wij zijn dus op onze hoede. Wij vinden echter slechts eenuiterst geringe tuberculose van de rechter bronchiale klier. Bij inspectievan de wervelkolom treffen wij in de 2e halswervel een uitgebreidetuberculeuze haard. Deze zou, zonder dat wij gewaarschuwd warendoor het slepen der voorbenen, gemakkelijk over het hoofd gezienkunnen worden, bij deze uiterst geringe tuberculeuze aandoening inhet lichaam. Een paard sleept met het been rechtsvoor en is ook pijnlijk bij hetbelasten van het been. Uitwendig is er verder niets aan te zien. Temp.38 gr C. Goede

voedingstoestand. Na het slachten wordt de schouderlosgemaakt en vinden wij een kinderhoofdgroot absces tussen schouderen borstwand. 1) Een koe vertoont een eigenaardige hoofdhouding : iets te hoog eniets scheef. Temp. 38.8 gr. C. Voedingstoestand vrij goed. Na hetslachten blijkt een matig uitgebreide tuberculose van longen en pleura 1 ) Wat kreupelheden in het algemeen betreft, heeft de ervaring geleerd, dat hetnoodzakelijk is, om het kreupele been af te nemen en grondig te inspecteeren, vooralde gewrichten. Dit kan alleen als de levende keuring de kreupelheid heeft doenontdekken.



??? aanwezig te zijn. Gewaarschuwd door de hoofdhouding leggen wij dehersenen bloot en vinden wij tuberculose van de hersenvliezen. Deze voorbeelden dienden slechts om even aan te tonen, dat hetobserveren van het levende dier noodzakelijk is. Er blijkt tevens uit,dat het niet voldoende is de slachtdieren staande op stal of in een wagente bekijken, doch dat men ze beweging geven moet. Wij komen thans aan een cardinaal punt : wat is een abnormalelichaamstemperatuur, m.a.w. wanneer moet men van koorts spreken ? Alvorens het symptoom koorts volgens de juiste waarde beoordeeldkan worden, dient men een duidelijk inzicht te hebben in de lichaams-temperatuur der slachtdieren. In het keuringsregulatief wordt grotewaarde aan koorts gehecht en de keuringsuitspraak wordt er vaak vanafhankelijk gesteld, zoals blijkt uit de redactie van groep C, paragraaf i. De grens tussen de physiologische en de abnormale

temperatuurwordt echter nergens vermeld. Informeert men bij keuringsdieren-artsen en autoriteiten op keuringsgebied, dan krijgt men zeer onvol-ledige en uiteenlopende antwoorden. De schijnbaar zo eenvoudigevraag â€žwanneer moet men van koorts spreken" behoeft dringendnadere omschrijving. Teneinde op deze vraag een juister antwoord te kunnen geven,hebben wij bij een groot aantal slachtdieren, die uiterlijk gezondschenen, de temperatuur opgenomen. Dit onderzoek strekt zich uitover runderen, varkens en kalveren. De opname geschiedde steedsvlak voor het slachten, bij varkens in de val, bij runderen, terwijl zijop hun slachtstand stonden en bij kalveren voor of op de krib. Tussenhet opnemen en het doden verliepen aldus slechts hoogstens enkeleminuten. De opgenomen temperaturen werden aanstonds op daarvoorgereed liggende lijsten genoteerd. De slachtstanden der runderen zijngenummerd, evenals die der

kalveren. Deze dieren zijn dus na hetslachten met zekerheid terug te vinden. Bij de varkens is dit wat moei-lijker. De dieren met afwijkende temperatuur worden afzonderlijkgehouden en zijn dan steeds onder controle. Die met normale tem-peratuur worden door elkaar geslacht en zouden moeilijk terug tevinden zijn. Hiervoor noteerden wij bij de temperatuurslijst de namenvan de eigenaars, soort van het varken (zeug, groot of klein, enz.) eneventuele nummers of kenmerken. Aldus konden wij ook de varkenssteeds terug vinden, om de gevonden afwijkingen met de opgenomentemperatuur te vergelijken. Deze waarnemingen, die buiten de be-doeling van dit artikel vallen zullen wij niet nader bespreken. Hetdoel van dit artikel is de bespreking van schijnbaar gezonde slacht-dieren met hoge lichaamstemperatuur. Varkens. Teneinde een inzicht te krijgen in de lichaamstemperatuur vanschijnbaar gezonde slachtvarkens geven wij

onderstaand een lijst vaniooo achter elkaar opgenomen dieren. De temperatuur werd in de val



??? opgenomen en het dier direct daarna gedood. Wij hebben hierin alleendie dieren genoteerd, waarvan de temperatuur niet boven 40 gr. C.kwam. De tussendoor waargenomen schijnbaar gezonde varkens methogere temperatuur zullen wij apart bespreken.Wij vonden de volgende temperaturen : Aantal dieren. Temperatuur. Percentage. 5 38.- gr. C. 0.5 i 38.1 0,1 23 38.2 2,3 \'3 38.3 i,3 52 38.4 5,2 68 38.5 6,8 116 38.6 u,6 52 38.7 5-2 125 38,8 \'2,5 63 38.9 6,3 172 39-â€” i 7,2 25 39\' 2,5 99 39-2 9,9 25 39-3 2,5 43 39-4 4,3 49 39-5 4,9 34 39-6 3,4 8 39-7 0,8 \'4 39-8 >,4 8 39-9 0,8 5 40.â€” o,5 Het zal opvallen, dat degene, die de temperatuur opnam, een voor-liefde had voor de even cijfers. Hierdoor werden fouten van een tiendegraad gemaakt en kreeg de curve het grillige verloop. Van betekenisis dit niet voor ons doel. De temperatuuropname werd herhaaldelijkgecontroleerd en kan verder als betrouwbaar worden beschouwd.Het

opnemen geschiedde door een en dezelfde persoon, die dus steedsdezelfde fout maakte en waarin wij met opzet voorlopig geen veran-dering brachten. Verdachte temperaturen werden steeds opnieuw dooreen keurmeester of door ons gecontroleerd. In beeld gebracht door een curve wordt het zichtbaarder gemaakt,dat de top ligt bij 39 gr. C. en dat na 39.5 gr. C. reeds een sterke dalingin het percentage intreedt. Al deze dieren werden op normale wijze aan het slachthuis aange-voerd, nul tot enkele uren daarna geslacht. Het waren alle varkens,waarbij de levende keuring geen bijzonderheden opleverde, hunvoedingstoestand was goed, het gedrag was levendig. De lijst loopt over het laatste deel van de maand Juli, over Augustus,
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??? lagere temperaturen verschoven is (0.5 gr. C.). Het valt ons op, dat deeerst geslachte dieren iets hogere temperaturen hebben, dan de latergeslachte. Dit is de invloed van het transport en de opwinding. Zijn dedieren enkele uren in het hok, dan nemen de temperaturen boven de39 gr- af. Het is natuurlijk moeilijk om aan de hand van de verkregen uit-komsten een scherpe scheiding te maken tussen de normale en abnor-male temperatuur van het varken. Toch menen wij te mogen zeggen,dat temperaturen boven 39.5 gr. C. als verdacht beschouwd moetenworden. Bij de keuring moeten deze dieren al niet meer aan een keur-meester worden overgelaten, doch dient de dierenarts zelf zulk eenvarken te beoordelen en de beslissing te nemen. \') Bij de bovengenoemde 1000 dieren kwamen natuurlijk allerlei afwij-kingen voor. De keuringsuitspraak werd in vele gevallen door hetbekend zijn van de temperatuur ten zeerste vergemakkelijkt.

Wijbehoefden niet meer te â€žvermoeden" of een dier koorts had gehadtijdens het slachten. Wij hadden zekerheid. Dikwijls was dit in hetbelang van den eigenaar en aangezien de vleeskeuringsdienst er is omzo veel mogelijk goed te keuren en niet omgekeerd, moet het koortsopnemen hierom ook in het belang van de dienst beschouwd worden. Bespreken wij thans de gevonden hoge temperaturen bij de schijn-baar gezonde varkens. Wel speciaal bij varkens is de moeilijkheid om een juiste grens tetrekken tussen gezonde en zieke dieren van groot belang. Het keurings-regulatief stelt o.a. strenge eisen aan dieren lijdende aan varkenspest envlekziekte. Bij aanwezigheid van varkenspest wordt sterilisatie imperatiefvoorgeschreven. Bij vlekziekte is het aan den dierenarts om uit temaken of de skeletspieren vlekziekte-bacillen bevatten of geacht moetenworden te bevatten. Zo ja, dan moet sterilisatie volgen, zo neen, dankan het dier worden

vrijgegeven. Dit alles, wanneer geen verderebevindingen een andere uitspraak noodzakelijk maken. Het is dus van het allergrootste belang om te kunnen uitmaken ofeen varken met hoge temperatuur a) een ziekte heeft en b) welke ziektehet heeft. Vermoeidheidskoorts bij varkens wordt veel waargenomen. In velegevallen kan men uitwendig reeds zien, dat er iets niet in orde is. Hetdier ziet er afgemat uit, hijgt erg, wil veel liggen en is soms slechtsmet moeite op de been te krijgen. In zulke gevallen neemt men van-zelfsprekend temperatuur op. Doch ons onderzoek leerde, dat ookschijnbaar gezonde varkens hoge temperatuur kunnen hebben (40.5tot 41 en hoger), die aan vermoeidheid moet worden toegeschreven,omdat zij na enkele uren rusten tot het normale daalt. Vindt men bij L \') Wij verboden het vangen van bloed van varkens met een temperatuur boven39 5 8r- C. Als bleek, dat meerdere varkens van een eigenaar temperaturen

boven39 gr. hadden, mocht ook geen bloed van deze dieren gevangen worden.



??? zulke dieren na het slachten geen afwijkingen, dan is er geen redentot verder onderzoek en kan goedkeuring volgen. Blijft echter de temperatuur constant hoog, dan wordt het in bepaaldegevallen moeilijker. Varkens met pest en vlekziekte vertonen in hetinitiaalstadium geen typische verschijnselen, doch slechts hoge tem-peratuur. Voor beide ziekten zijn deze temperaturen gelijk. Men kanalthans niet zeggen, dat een temperatuur boven 41 gr. meer pleit voorde ene ziekte en een temperatuur daaronder meer voor de andere.De weinige waarneembare afwijkingen, die er zelfs bij voor kunnenJiomen, zijn evenmin typerend. Puntbloedingen op de nieren komenbij beide ziekten voor, enkele haemorrhagische klieren zijn niet vol-doende om de diagnose pest te stellen, een haemorrhagisch maag-darmgedeelte geeft al evenmin houvast. Daarbij moeten wij met dewerkelijkheid rekening houden en die is, dat de keuringsdierenartsgeen

gespecialiseerd patholoog-anatoom kan zijn. Er rest ons dan het bacteriologisch onderzoek. Hierbij hebben wijrekening te houden met het feit, dat viruspest geen bevindingen geeften vlekziektebacillen moeilijk te kweken zijn. Doch men kan vlek-ziektebacillen vinden (en een menginfectie met pest verwerpen), waarnaalthans zulk een geval is opgelost. Men vindt echter in verscheidenegevallen niets. Een serologische methode om pest of vlekziekte aan te tonen is onsniet bekend en wij menen, dat zulk een gewenst hulpmiddel voor devleeskeuring niet bestaat. Wat heeft dan bet varken gemankeerd ? Welke uitspraak moet nuvolgen ? Omdat wij door rust geven zekerheid hebben verkregen, dat hetgeen vermoeidheidskoorts betrof, zitten wij met het feit, dat het slacht-dier een temperatuur had van, laat ons zeggen, 41 gr. C. Zeggen wijnu vlekziekte (wij sluiten opzettelijk eventuele andere mogelijke infec-ties uit), dan zou het varken

vrijgegeven moeten worden, wanthet regulatief eist alleen sterilisatie als de skeletspieren vlekziekte-bacillen bevatten of geacht moeten worden te bevatten. Zegt men pest,dan zou men moeten steriliseren. Omdat men den enen eigenaar niet boven den anderen kan bevoordelenof benadelen ligt het eigenlijk voor de hand, dat in alle gevallen vanniet nader te definieren hoge koorts bij het slachtvarken sterilisatieverplicht moest zijn. Nu het regulatief van den keuringsdierenarts een Salomo\'s oordeelvergt, zal er weinig uniformiteit in de beslissing zijn. Het zal den enenkeuringsdierenarts wetenschappelijk tegen de borst stuiten, om eenvarken met een temperatuur van 41 gr., waarvan hij de oorzaak nietvermocht op te sporen, vrij te geven. Een ander zal zeggen : het lijktmij geen pest, vlekziektebacillen vind ik niet, dus vierkante stempel. Voor een derde zal het simpele feit, dat er een onbekende hogekoorts aanwezig was voldoende zijn om

te spreken van een ziektebeeld



??? met verschijnselen van een septicaemie of toxinaemie (groep C. par i,2e al.) en vrijbank bevelen. Zoals de zaken thans staan loopt men bovendien steeds kans ombij een herkeuring in het ongelijk gesteld te worden. Niet, omdat deherkeuringscommissie het zeker weet, doch omdat zij het laatste woordheeft. Wij staan op het standpunt, dat de Wetgever in al deze gevallenvan hoge koorts met onbekende diagnose uniform sterilisatie moestvoorschrijven in het belang van de volksgezondheid. Een varken meteen onmiskenbare abnormaal hoge temperatuur kan, niettegenstaandehet best mogelijke onderzoek, gevaar opleveren. Bovendien is het vleesvan zulke dieren tot het minst houdbare te rekenen en behoort niet inde slagerswinkel thuis. Het is een feit, dat de fokker, mester of handelaar dikwijls gauw deschijnbaar gezonde varkens verkoopt, zodra op stal een besmettelijkeziekte uitbreekt. Wij wisten uit de practijk, dat dergelijke

toestandenbestaan en het is tamelijk algemeen bekend. Juist met het oog op ditsoort varkens zijn wij begonnen met het opnemen van de temperatuurvan alle varkens. Wij vonden ons vermoeden, dat tal van varkens,verkerende in het initiaalstadium van pest en vlekziekte, ongemerktde keuring passeerden, spoedig bevestigd. Het was een zeer winstgevende zaak voor de opkopers van zulkedieren. De boer weet meestal wel wat hem te wachten staat, als erpest of vlekziekte in de buurt is en bij hem de eerste dieren ziek worden.Hij zoekt snel een opkoper voor de aanwezige slachtrijpe varkens engeeft de zieke dieren, die het eten al weigeren, voor een lage prijs af,want anders houdt hij er niets van over. De koopman schift zorgvuldigde dieren, waaraan nog niets te zien is en de reeds zichtbaar zieke vanelkaar en brengt ze afzonderlijk naar het slachthuis. Het is merk-waardig hoe levendig varkens met een temperatuur van 41 gr.

nogkunnen zijn. Zij passeren onopgemerkt de keuring, omdat ze na hetslachten geen of zeer onspecifieke kentekenen ener ziekte vertonen.Want al vindt men tekenen, die op pest kunnen wijzen, wanneer menniets van de temperatuur weet is de diagnose pest gemakkelijk aan-vechtbaar. Het betreft bovendien dikwijls varkens in prima conditie,waarvoor het de moeite loont herkeuring aan te vragen. Heeft men van alle dieren de temperatuur opgenomen en geregis-treerd, dan staat men sterk en zal de betrokkene zich nog eens be-denken, alvorens met herkeuring te beginnen. J) Met de voorschriften voor vlekziekte kunnen wij het evenmin eens zijn. Eenvlekziekte-varken zou onder alle omstandigheden gesteriliseerd moeten worden,als zijnde een ziek dier, de bacil gevaarlijk voor de mens, het kweken van de bacillenuiterst moeilijk. In de meeste gevallen worden deze varkens met opzet snel ver-kocht aan den slager, terwijl ze beter

behandeld zouden kunnen worden. Een strengeuitspraak zou niet alleen de volksgezondheid ten goede komen, doch tevens ordescheppen in een wantoestand.



??? Nadat wij gedurende circa 4 maanden bij alle dieren temperatuuropgenomen hadden en heel wat onderschuivingen van zieke dierenhadden ontmaskerd, mijden de heren opkopers van dergelijke varkenshet Eindhovense slachthuis. Zij weten thans, dat hier geen ziek dierde levende keuring kan passeeren, zonder opgemerkt te worden. Dethermometer is een onfeilbare rechter, die zich niet door een onschuldigvoorkomen laat misleiden. Wij willen nu enkele voorbeelden geven, die het voorgaande duidelijkzullen maken. Op een drukke slachtdag worden 5 schijnbaar gezonde varkens vaneen eigenaar ontdekt, die hoge temperatuur hebben, resp. 40.1, 40.4,40.4, 40.2 en 40.9. Het zesde varken van dezen grossier had een temp.van 38.9 gr. C. Bij het eerste dier vonden wij slechts haemorrhagischgemarmerde kopklieren ; bij het tweede waren puntbloedingen op denieren, verschillende lichaamsklieren bloederig gemarmerd, in delongen

enkele donkere haemorrh. haarden en een geringe uitslag opde buikhuid ; nummers 3 en 4 hadden alleen haemorrh. kopklieren,terwijl nr. 5 een uitgesproken pestbeeld vertoonde : alle klieren donkerroodmet marmertekening, longen met bloederig interstitium en pneumonischehaarden, bloedingen op de harte-oren en de gehele buikhuid vuurrood. Het varken met 38.9 temperatuur had rode kopklieren en eenchronische pleuritis. Het was duidelijk, dat wij hier te doen hadden met een partijtjeopruimers uit een pcststal. De grossier was niet verbaasd over onzeontdekking, want hij wist bescheid en had gehoopt er doorheen tekomen. De varkens waren voor rekening van den verkoper. Wij kregenalle inlichtingen en konden met zekerheid vaststellen, dat de varkensvan een stal afkomstig waren, waar kort te voren pest was uitgebroken. De 5 dieren met hoge temperatuur werden na een negatief bacterio-logisch onderzoek gesteriliseerd, het

zesde werd vrij gegeven. Indien wij pas na het slachten geconstateerd hadden, dat er ietsmet de varkens niet in orde was, zou het ons onmogelijk geweest zijnbij alle varkens de eis sterilisatie te stellen, want daarvoor waren deafwijkingen te gering. Men kan een varken niet laten steriliseren,omdat het bloederige kopklieren heeft. Met de tempcratuurlijst in dehand stonden wij sterk en de eigenaar gaf dan ook direct alle verzet op. Wij willen hierbij nog even wijzen op het nut van het massaverband.Een aantal verdachte dieren van ?Š?Šn eigenaar maakt het opsporen vaneen ziekte gemakkelijker. Het feit, dat meerdere dieren van een eigenaarhoge temperatuur hebben, doet direct het vermoeden op de aanwezig-heid van een besmettelijke ziekte rijzen. Men kan desnoods een onder-zoek op de stal van herkomst instellen of het gemeentebestuur van eenver verwijderde plaats verzoeken om de veeartsenijkundige diensteen onderzoek te

laten instellen. Tegen den aanvoerder kan procesverbaal worden opgemaakt, wegens vervoer van varkens lijdende aanvarkenspest.



??? Indien er slechts ?Š?Šn varken van een eigenaar wordt aangetroffenmet hoge temperatuur en er zijn geen afdoende verschijnselen, wordthet diagnostiseren der ziekte moeilijker. Zo vonden wij op een middagonder de slachtvarkens er een met een temperatuur van 41.7 gr. C.Het dier was in prima conditie, zeer levendig met een krul in de staart.Het liet zich met de grootste moeite in de val drijven, omdat het zo snelter been was. De eigenaar vond goed, dat het varken in het hok bleeftot de volgende morgen, nadat enkele uren na de eerste opname detemp. niet gedaald was. Des morgens had het nog 41.4 en werd hetgeslacht. Bij de keuring bleken er fijne puntbloedingen te zijn op denieren, de kopklieren waren haemorrhagisch, de vang- en inw. darm-beensklieren waren blank. Aan maag en darmen waren geen afwij-kingen, evenmin aan longen, hart, lever of milt. Op de huid van debil vonden wij twee rode vlekjes, die iets

promineerden, het ene tergrootte van een | cent, het andere ter grootte van een cent. Het bac-teriologisch onderzoek verliep negatief. Bij onderzoek bleek, dat opde stal, waarvan het dier gekocht was, nog twee slachtrijpe, volkomengezonde dieren aanwezig waren (temp. 38.9 en 39 2). Doch het dierhad enkele dagen bij den slager op stal gestaan en deze vertelde, datin dat hok alle varkens, die er enige tijd verbleven, ziek werden. Wijmeenden dan ook pest te kunnen uitsluiten en vlekziekte als oorzaakvan de hoge temperatuur te moeten aannemen. Er restte ons nietsdan het varken vrij te geven, hetgeen onbevredigend is bij zulke tem-peratuur. Met deze uitspraak zullen anderen het misschien niet eens zijn.Volgens onze overtuiging hadden wij hier met vlekziekte te doen(de twee urticariaplekjes, de typische vlckziektestal van den slager)en handelden wij hiernaar. Tegen onze overtuiging in hadden wij deoorzaak als niet opgelost

kunnen beschouwen en groep C, par. 1, al. 2te hulp kunnen roepen : ziektebeelden met verschijnselen ener septi-caemie. Wij vonden immers koorts en petechi??n op de nieren. Daarechter voor vlekziekte zonder restrictie de vrijgave moest volgen,achten wij ons niet verantwoord ons op groep C te beroepen. Voor ons geweten was het vlekziekte en waarom zouden wij dananders handelen dan in het volgende geval. Een levendig, piima slachtvarken met een temperatuur van. 40.5,die na enkele uren wachten niet daalde. De keurmeester vond bijleven geen afwijkingen. Na het slachten kwamen op de rughuid detypische vierkante prominerende schijven voor de dag, die de diagnosevlekziekte zeker stelden. Afwijkingen werden verder niet gevonden.Het bact. onderzoek was negatief en het varken werd vrijgegeven. Samenvattend kunnen wij de tegenwoordige gang van zaken op hetslachthuis in Eindhoven, voor wat de varkens betreft, als

volgt weergeven. 1) Van alle varkens wordt de temperatuur opgenomen. 2) Als grens-temperatuur wordt 39.5 gr. C. aangenomen. 3) Die, waarbij tijdens de levende keuring afwijkingen worden



??? gevonden, worden apart gehouden en door den dierenarts onderzocht. 4) De schijnbaar gezonde varkens, die een te hoge temperatuurhebben, worden, indien de eigenaar dit toestaat, weer teruggezet.Daalt de temperatuur tot normaal, dan worden zij verder aan denkeurmeester overgelaten. Blijft de temperatuur te hoog, dan wordenzij door den dierenarts onderzocht. Indien de eigenaar direct wenst te slachten, worden varkens methoge temperatuur steeds door den dierenarts onderzocht. Door deze maatregelen wordt met zekerheid voorkomen, dat schijn-baar gezonde dieren, die in werkelijkheid reeds ziek zijn, ongemerktde keuring kunnen passeren. De varkens met vermoeidheidskoortsworden onderkend en in de gelegenheid gesteld uit te rusten. Helaas zijn de moeilijkheden voor de keuringsuitspraak hierdoorniet opgelost, omdat de voorschriften den keuringsbeambte niet vol-doende macht geven de varkens met te hoge

lichaamstemperatuur,die niet ge??dentificeerd kan worden, voor de volksgezondheid volkomenonschadelijk te maken, tenzij wij de Wet niet juist lezen. In dat gevalzullen er meerdere ambtenaren zijn, die dezelfde moeilijkheden hebbenals wij en zal een discussie over deze zaken nuttig kunnen zijn. Naschrift. Van de gelegenheid, dat het in de laatste week van December 1939en in de eerste 3 weken van Januari 1940 zulk een uitzonderlijk koudweer was, hebben wij gebruik gemaakt om de temperaturen te metenvan 1000 schijnbaar gezonde slachtvarkens. Deze waren als volgt : Aantal Temperatuur. Percentage. 3 37-8 c.3 4 37-9 0,4 39 38.- 3-9 56 38.1 5,6 56 38.2 5,6 83 38,3 8.3 78 38.4 7,8 98 38.5 9,8 84 38.6 8,4 94 38.7 9,4 74 38.8 7,4 83 38.9 8,3 79 39 â€” 7,9 43 39 1 4,3 4\' 39-2 4,\' 34 39-3 3,4 "4 39-4 i,4 \'3 39-5 1,3 \'4 39-6 i,4 3 39-7 o,3 7 39-8 0,7 0 39-9 0,0 0 40.0 0,0



??? y- r V r 40 39 9 39.8 39.7 39.6 39.5 39.4 39.3 39.2 39.1 39 38.9 38.8 38.7 38.6 38.5 38.4 38.3 38.2 38.1 38 37.9 37.6Temperatuur in gr. C. Op de curve zien wij de top der aantallen verschoven naar 38,5 gr. C.Het aantal dieren met een temperatuur boven 39 gr. C. is in dezomermaanden met 310 echter belangrijk hoger dan in de koudemaanden met 169.



??? BEHANDELING VAN DE ZOOGENAAMDEâ€žKATTENZIEKTE" door H. VAN AKEN Jr. Inleiding. Onder dezen leelijken, nietszeggenden naam â€žKattenziekte" brengtde leek allerlei min of meer ernstige aandoeningen van de voorsteluchtwegen bij jonge katten onder de behandeling van den dierenartsmet kleine huisdieren-practijk. Nadat het niet minder onbenulligewoord â€žHondenziekte" burgerrecht verkregen had, vond de spraak-makende gemeente spoedig daarop de â€žKattenziekte" uit. Een juistekorte naam voor deze aandoeningen zou zijn : Gravedo (verkoudheid)bij de kat. Deze kunnen al of niet van etterigen aard zijn, doch zijnsteeds zeer infectieus en verloopen bij verwaarloozing meestal doodelijk. Om het beruchte woord â€žKattenziekte" in den volksmond te ver-vangen door het bovengenoemde, is echter vechten tegen windmolens. Het wezen der ziekte. De ziekte treedt op bij jonge katten, vanaf 5 a 6 weken oud

totongeveer 3 jaar en ouder toe. Wanneer de kat de ziekte doorstaan heefttreedt een vrijwel zekere immuniteit op, recidief na volkomen herstelheb ik nimmer opgemerkt. Ook blijft zij niet lang meer na haar genezingâ€žsmetstofdraagster" en kan gerust na ^ 1 maand weer, zonder gevaarop te leveren voor de omgeving, in contact komen met soortgenooten. De eerste symptomen zijn : algeheel gebrek aan eetlust, snelle ver-magering, lichte bilaterale ooglidontsteking, meestal heftige niesaan-vallen en warmaanvoelend hyperaemisch mondslijmvlies. De lichaamstemperatuur rectaal varieert van 390 C. tot 40.5Â° G.Spoedig wordt de ademhaling versneld, oppervlakkig en krijgt eenabdominaal type met een frequentie van boven de 30 per minuut.De pols stijgt soms tot een kleine 200 slagen per min. en is zeer moeilijknauwkeurig te tellen. Meestal heeft het dier eerst obstipatie, gaat nietâ€žop den bak" en zeer jonge dieren worden onzindelijk en

laten deurine loopen. Erg zieke dieren zoeken hun heil in een natten gootsteen of als zijeen tuin tot hun beschikking hebben, gaan zij in vochtige aarde ofzand liggen, liefst onder dichte struiken weggekropen, hiermede ge-hoorzamend aan hun instinct van wild dier, dat als het zijn eindevoelt naderen zich verbergt op een afgelegen plaats om te sterven. In het tweede stadium treden neus-uitvloeiingen op van sereus-etterigen aard. Ook de oogleden zijn etterig ontstoken, groengeleetterproppen hoopen zich op in de binnenooghoeken. Bij microscopisch onderzoek van den etter uit neusgangen of oogenvindt men steeds ovale bacillen, streptococcen, ook wel eens colibacillen



??? en staphyloeoccen (staphylococcus pyogenes citreus). Bij het kweekenin de broedstoof vormt de laatste mooie citroengele culturen. Behalve een rhinitis, sinusitis paranasahs, pharyngo-laryngitis entrache??tis kan ook secundair een uni- of bilaterale pleuritis gediag-nostiseerd worden met piep- en chiemgeruischen. Een longontsteking is veel zeldzamer en dan is de prognose infausten is het beter de kat snel pijnloos te dooden ! Bij acute of subacute pneumonie is de temperatuur ??f zeer hoog(zb 4\'Â° C.) ??f subnormaal (onder de 36Â° C.) in het stervens-stadium. Bij beide gevallen is er voor den behandelenden dierenarts geeneer aan te behalen en bespaart men het dier liever een lang lijden. Soms blijft de obstipatie bij deze ziekte bestaan, vooral als ook eenpleuritis aanwezig is. De kat durft uit pijn in de intercostaalspierengeen buikpers uit te oefenen en men voelt in de buikholte bij palpatieeen duidelijke coprostatis. Deze

mestophooping in den dikken enendeldarm is het beste op te heffen met een clysteer van onverdundeglycerine (lauwwarm) van i 10 tot 15 c.c. Verder geve men eenlaxeerend dieet (lever of milt). Soms daarentegen treedt een profuse diarrhoea op in het tweedestadium, welke zelfs met darmbloedingen gepaard kan gaan. Meestalis de lichaamstemperatuur dan aan den lagen kant tot subnormaal.Een spoedige subcutane injectie van physiologische keukenzoutoplossing(25â€”40 c.c. al naar het lichaamsgewicht) is dan aangewezen. Hetbeste stopmiddel bij katten is tanninum puriss. levissimum ( 2 Xdaags | gram) in een arrowrootpapje toegediend. Algemeene Therapie. Daar ik bij de meeste pati??nten in het exsudaat uit de neusgangenovale bacillen en staphylococcen vond, besloot ik het serum tegen desecundaire infecties bij hondenziekte van de Rijksseruminrichting inte spuiten. Indertijd leverde deze inrichting een specifiek serum

voorkatten aftegen deze ziekte, doch daarmede heb ik weinig gunstige resul-taten mogen boeken en dit kattenserum wordt dan ook, indien ik mijniet bedrieg, niet meer geleverd. Subcutaan spoot ik per kilogram-lichaamsgewicht ?Š?Šn c.c. vanboven bedoeld hondenziekteserum van de R. S. I. in. Een volwassennormaal ontwikkelde kat weegt ongeveer 2750 tot 3000 gram, duscorrespondeert dit gewicht met 5 a 6 c.c. serum. Voor jonge kattenvan 3 tot 6 maanden kan men met een naar verhouding geringeredosis serum volstaan. Het resultaat is frappant, binnen enkele dagen reeds treedt eenmerkbare verbetering van den algemeenen ziektetoestand in. Detemperatuur daalt tot normaal, de etteringen verminderen en deeetlust keert snel terug. In dit stadium is geregeld eenige malen daagslaten stoomen met eenvoudig kokend water uit een stoomapparaatje(desnoods kan men een gewonen theeketel, afgedekt met een neteldoeksch



??? lapje, hiervoor gebruiken) zeer bevorderlijk voor de betere afscheidingvan het exsudaat uit neus en oogen. Met Menthol, Eucaluptol en dergelijke stoffen plaagt men eerderde zoo hypersensibele reukorganen van katten ! N?  het stoomen laat ik mond- en neusslijmvlies penseelen met tan-nine-glycerine (i : 10) en de oogen behandelen met roode praecipitaat-zalf 5 %. In dit stadium voere men de kat veel gekookte witvisch ofiederen dag een schoongemaakte haring (expectorans). Tot mijn aanvankelijke verwondering heeft de geringe hoeveelheidacidum phenylicum (ph?Šnol), welke zich in het serum bevindt alsconservativum, niet den minsten st??renden invloed op het welzijnvan de kat, welke toch idiosyncraat genoemd wordt voor dergelijkestoffen ! Er is dan ook geen reden om dit conservatiemiddel te ver-vangen door een ander. Samenvatting. Schrijver bereikte bij â€žKattenziekte" (= Gravedo bij de kat) goederesultaten met

subcutane injcctic\'s van het Hollandsch Hondenziekte-serum (Rotterdam). Zusammenfassung. Verfasser konstatierte bei Katzen mit â€žGravedo" Genesung nach subkutanenEinspritzungen mit holl?¤ndischem Staupen-serum (Rotterdam). Summary. In cats suffering from â€žGravedo" recovery was observed after subcutanous injec-tions of Dutch serum against the distemper of dogs (Rotterdam). R?Šsum?Š. L\'auteur a remarqu?Š des gu?Šrisons chez les chats, affect?Šs de â€žGravedo" apr?¨sdes injections subcutanes de serum hollandaise de la maladie des chiens (Rotterdam). LXVII



??? Uit het Veterinair-Anatomisch Instituut te Utrecht. Directeur Prof. Dr. G. KREDIET. HET SPECIFIEKE GELEIDINGSWEEFSEL IN ATRIUM ENVENTRIKEL VAN HET HART, IN HET BIJZONDER VAN HET PAARD. AUTOREFERAAT (I) door Dr. H. TER BORG. Slochteren. Het atrio-ventriculaire systeem. Voor 1893 was men algemeen van meening, dat, althans bij zoog-dieren, de museulatuur van de boezems en van de kamers van het hart â– geheel door bindweefsel â€” de annulus fibrosus â€” was gescheiden. Welhad Gaskell reeds in 1883 aangetoond, dat er bij koudbloedige diereneen verbinding tusschen de museulatuur van den boezem en de kamersbestaat, maar His (1893) is de eerste geweest, wien het gelukte aan tetoonen, dat ook bij zoogdieren een weliswaar fijne bundel een muscu-leuze verbinding tusschen atria en ventriculi tot stand brengt, sindsdiende bundel van His genaamd. Dit is de eerste stap geweest op den

wegvan de ontwikkeling van onze kennis van het specifieke geleidings-systeem van het hart. Dan verschijnt in 1906 uit het Instituut van Aschhoff de belangrijkemonographie van Tawara. Deze onderzoeker heeft aangetoond, datde bundel van His begint in den medialen wand van het rechter atriummet een gecompliceerd netwerk van een bijzonder soort spiervezelen,die ingebed liggen in veel bindweefsel. Deze bijzondere formatie heeftmen later naar dezen onderzoeker de knoop van Tawara geno?md. Ook heeft Tawara het verband aangetoond, dat bestaat tusschenden bundel van His met de reeds in 1845 door Purkinje beschrevenvezelen onder het endocard. In het septum ventriculorum n.1. deeltde bundel zich in een crus dextrum en een crus sinistrum, die overgaanin de door Purkinje beschreven vezelen, die van dezen tijd af als de eind-vertakkingen van het atrio-ventriculaire systeem ge??nterpreteerd kondenworden. Tawara is dan

ook de eerste geweest, die den door hem beschrevenknoop en aansluitenden bundel van His, de verdere vertakkingen vanlinker en rechter schenkel en het hierbij aansluitende Purkinjenet als?Š?Šn geheel, als het atrio-ventriculaire â€žReizleitungssystem" heeft be-schreven. Hij vergelijkt dit systeem met een boom, waarvan de wortel (knoopvan Tawara) in den medialen wand van het rechter atrium ligt, stamen hoofdtakken (crus commune, crus dextrum en crus sinistrum) deannulus fibrosus doorboren en door het septum loopen om via de mus-culi transversi (de zijtakken) de basis van de pari??tale papillairspieren



??? te bereiken, waar ze overgaan in de eindvertakkingen (de Purkinje-netten), die op hun beurt aansluiten bij de gewone hartspiervezelen. De naam â€žReizleitungssystem" wordt door hem gebruikt, omdat hijzich voorstelt, dat de contractieprikkel van den boezem naar de kamerslangs dit systeem geleid wordt en wel zoo, dat deze bij alle deelen vande musculatuur van den wand van de kamers vrijwel gelijktijdig aan-komt. Bovendien danken we aan Tawara een nauwkeurige beschrijvingvan de structuur van de cellige elementen van het â€žReizleitungs-system". Hij geeft reeds een zeer goede beschrijving van den microsco-pischen bouw van de verschillende deelen van dit systeem en merkt op,dat deze niet overal dezelfde is. Bovendien verschillen bij den menschen de verschillende dieren de overeenkomstige deelen ook onderling. Door macroscopisch praepareeren en microscopisch onderzoek heb-ben Tawara en verschillende

onderzoekers, die zich na hem met hetatrio-ventriculaire systeem hebben beziggehouden, wel een nauwkeurigevoorstelling van den knoop van Tawara, crus commune, crus dextrumen crus sinistrum gegeven. Voor de bestudeering van de uitbreiding vanhet eindnet, vooral wat de in de diepte van de musculatuur gelegendeelen betreft, waren hunne methoden ten eenenmale ontoereikend.Macroscopisch praepareeren en daarna in draadfiguur reconstrueerengeeft een zeer onvolledig beeld, daar de in de musculatuur gelegen deelenvan het eindnet op deze wijze niet te vervolgen zijn. Ook bij het recon-strueeren van het eindnet uit microscopische praeparaten stuit men oponoverkomelijke moeilijkheden. Men kan door behandeling van het endocard met Lugol de sub-endocardiaal gelegen vezelen van het atrio-ventriculaire systeem tevoorschijn brengen. Deze ziet men dan als donkerbruine lijntjes op eenlichteren achtergrond. Voor het

nagaan van de uitbreiding van dePurkinjevezelen in de diepte van de musculatuur laat ook deze, reedsin 1885 door Marchand aangegeven methode ons geheel in den steek. Voor het vaststellen van deze vezelen in de musculatuur van de ven-trikels heeft men in den laatsten tijd met buitengewoon succes gebruikgemaakt van de injectie der de Purkinjevezelen begeleidende Eberth-Belajeffsche ruimten met gekleurde vloeistoffen. Voor ik de tot nog toe verkregen belangrijkste resultaten vermeld,lijkt het me gewenscht eerst in het kort iets over den bouw van dePurkinjevezelen en de hen begeleidende ruimten mede te deelen. De Purkinjecellen liggen in rijen achter elkaar. Een Purkinjevezelbestaat uit ?Š?Šn of meer celrijen, ingebed in veel bijzonder zenuwrijkbindweefsel. De Purkinjevezels hangen onderling weer samen envormen op deze wijze een netwerk. Dikwijls zien wij, dat de Purkinje-vezels tot bundels gerangschikt zijn, terwijl de

bundels ook weer doorbindweefsel omgeven zijn. In het bindweefsel om de Purkinjevezel,hieraan nauw aansluitend en haar in al haar vertakkingen volgend,



??? komt een ruimte voor, die het eerst door Eberth en Belajeff beschre-ven werd. Deze ruimten rondom de vezelen hangen eveneens met elkaar samen,zoodat een in zich gesloten netwerk van ruimten ontstaat. Waar aande periferie de Purkinjevezel aansluit aan de gewone hartspiervezeleneindigt deze ruimte. Deze Eberth-Belajeffsche ruimten zetten zichook voort om de knoopvezelen en eindigen hier, waar de knoopvezelin de boezemmusculatuur overgaat. Zooals gezegd werden deze ruimten het eerst door Eberth en Bela-jeff beschreven. Bij hun onderzoek van de lymphbanen van het hartmet behulp van injectie van gekleurde vloeistoffen zagen zij soms net-werken te voorschijn treden, die in hun aspect afweken van dat deige??njicieerde lymphvaten. Bij microscopische controle zagen zij, datde kleurstof zich bevond in ruimten, die de Purkinjevezelen begeleiden.Doordat men in dien tijd all?Š?Šn de Purkinjevezelen kende en

nietwist, dat zij deel uitmaken van het atrio-ventriculaire systeem, warenEberth en Belajeff zich de draagwijdte van hun vondst niet bewust.Tawara (1906) hield deze ruimten voor een kunstproduct, ontstaan dooischrompeling van de sarcoplasmarijke cellen, hoewel Eberth en Bela-jeff reeds nadrukkelijk vermeldden, dat zij deze ruimten met gekleurdevloeistoffen konden injicieeren. Aan Lhamon (1912) en Cohn (1913), maar vooral aan Aagard enHall (1914) komt de eer toe opnieuw de aandacht op dit, het specifiekeweefsel begeleidend kanalensysteem te hebben gevestigd. Deze onder-zoekers zijn de eersten geweest, die van de Eberth-Belajeffsche ruim-ten gebruik gemaakt hebben om door injectie daarvan met gekleurdevloeistoffen den loop van de Purkinjevezelen te marqueeren en zoode topographie van het atrio-ventriculaire systeem te bestudeeren. Vooral door de onderzoekingen van Wahlin (1928â€”1935) en Card-well en

Abramson (1931) werd meer inzicht verkregen in de verbrei-ding van het eindnet. Zij injicieerden de ruimten en gingen of dooroppraepareeren (Cardwell en Abramson) of door middel van serie-coupes (Wahlin), de uitbreiding in de musculatuur na. Zij vonden,dat het Purkinjenet zich in de diepte van de musculatuur als netwerkvoortzet, waarbij vooral van belang was, dat voor den dag kwam hoede netwerken van linker en rechter ventrikel, voorzoover deze in hetseptum zijn gelegen, onderling door zoogenaamde interventriculaireverbindingen, continu met elkaar in verbinding staan. Tawara had ook reeds de mogelijkheid van een dergelijke verbindingonder het oog gezien, maar aangezien hij bij zijn onderzoekingen vanhet schapenhart tusschen de hoofdbundels van de eindvertakkingen vanlinks en rechts nooit eenige communicatie had kunnen waarnemen,meende hij dat praktisch geen verbinding bestond, ??f, zooals hij zichuitdrukte,

hoogstens een, die door enkele kleine onbeduidende verbin-dingen tusschen de einduitbreidingen tot stand gebracht wordt. De algemeene meening v????r de publicaties van Wahlin en van



??? Cardwell en Abramson was dan ook, dat de netwerken in linker enrechter ventrikel afzonderlijke vertakkingen van het crus sinistrumrespectievelijk crus dextrum waren, in het septum van elkaar gescheidendoor gewoon hartspierweefsel. Tot op heden wordt deze oude meeningnog door physiologen gehuldigd. Vrij algemeen stelt men zich daarbijvoor, dat, wanneer ?Š?Šn van beide schenkels doorgesneden wordt, deventrikel aan die zijde niet meer langs directen weg via het specifiekeweefsel zijn contractieprikkel kan ontvangen, maar alleen langs eenomweg van den anderen kant uit, via het gewone spierweefsel van hetseptum ventriculorum. Ook van morphologische zijde worden na de publicaties van Wahlinen Cardwell en Abramson deze interventriculaire verbindingen nogniet algemeen aanvaard. Meessen (1935) vermeldt n.1., dat het hembij het rund noch door injectie noch door microscopisch onderzoekgelukt is, de

interventriculaire verbindingen aan te toonen. In een zeerrecent werk van Sanabria (1936), die vooral het hart van het schaaponderzocht, vinden we zelfs vermeld, dat het septum ventriculorumin het geheel geen Purkinjevezelen zou bevatten. Wat mijn eigen onderzoek betreft heb ik vooral harten van rund,paard, schaap en geit onderzocht, omdat die zich het best met dekleurstof van Gerota (Pruisisch blauw, opgelost in terpentijn, olie enaether) laten injicieeren. De injectie moet steeds van een vezel van hetperiphere net uit geschieden en niet van crus dextrum of sinistrum uit.In tegenstelling nu met de wijze waarop tot nog toe de uitbreiding vande vezelen in dergelijke praeparaten nagegaan werd (macroscopischepraeparaten en microscopische scriesneden met reconstructies) heb ikbij mijn onderzoek deze injectiepraeparaten volgens de methode vanSpai.teholz doorzichtig gemaakt. Deze methode berust daarop, datde praeparaten

11a bleeken in een H202-oplossing watervrij gemaaktworden door ze door alcoholen van stijgende concentratie te voerenom ze vervolgens via benzol in de eindvloeistof te brengen. Deze vloei-stof, die een bepaalde brekingsindex moet hebben, bestaat uit eenmengsel van salicylas methylicus en benzoas benzylicus. Bij goed ge-slaagde praeparaten kan men, indien er een sterke lichtbron achtergeplaatst wordt, zelfs door een spierlaag ter dikte van 5 tot 8 cm heenzien, waarbij dan de met kleurstof ge??njicieerde Purkinjenetten scherpafsteken en de uitbreiding in de diepte van de musculatuur zeer over-zichtelijk is waar te nemen. Wat het atrio-ventriculaire stelsel betreft heb ik niet alleen dit, maarook den loop en het gedrag van crus dextrum en crus sinistrum in derge-lijke doorzichtig gemaakte praeparaten onderzocht. Vooral over de wijze waarop het crus dextrum in het eindnet overgaatzijn de meeningen zeer uiteenloopend. Een

aantal onderzoekers zegt,dat het crus dextrum tijdens zijn loop op het septum geen takken aanhet Purkinjenet van het septum afgeeft. Volgens hen steekt het crusdextrum in zijn geheel met de trabecula septo marginalis naarden parie-



??? talen wand over, om aldaar, aan de basis van de papillairspier, in de eind-netformatie over te gaan. Anderen meenen echter, dat het crus dextrumgedurende zijn loop op het septum w?¨l directe verbindingen aan hetnetwerk in het septum afgeeft. Daarnaast werd nog aandacht aan de vraag besteed of de museula-tuur van atria en ventrikels all?Š?Šn door het crus commune, crus dextrumen crus sinistrum verbonden zijn dan wel of ook andere verbindingendoor specifiek weefsel zijn aan te toonen. Van zelfsprekend werd naast het macroscopisch onderzoek een mi-croscopisch onderzoek ingesteld, vooral om te contr??leeren of daar,waar in de ge??njicieerde praeparaten kleurstof te zien was, deze zichinderdaad in de Eberth-Belajeffsche ruimte bevond, met anderewoorden of hierbij inderdaad niets anders dan de Purkinjenetten te voor-schijn getreden waren. De resultaten van mijn onderzoek laten zich als volgt samenvatten :

Zonder eenige voorbehandeling kan men bij versche harten vanverschillende dieren reeds eenigszins de subendocardiaal gelegen deelenvan het eindnet van Purkinjevezelen waarnemen, doordat ze als minof meer grijsgrauwe netwerken door het endocard heen te zien zijn.Vooral bij de herkauwers treden ze vrij duidelijk aan den dag, omdatin het bindweefsel, dat de vezelen van dit netwerk begeleidt, betrekke-lijk veel vet voorkomt. Bij het paard daarentegen ziet men deze net-werken veel minder duidelijk, doordat het endocard bij dit dier in hetalgemeen veel dikker is en het de vezel begeleidende bindweefsel mindervet bevat. Ook wanneer men een versch hart van een varken en eenhond opent, ziet men op sommige plaatsen het grijsgrauwe netwerk vande subendocardiale einduitbreidingen van de Purkinjevezelen. Somszijn zij bij het varken op bepaalde plaatsen extra duidelijk, omdat hierevenals bij het rund vaak veel vet in het

bindweefsel van de Purkinje-vezelen voorkomt. Een behandeling met Lugol doet echter dit subendocardiale netwerkbij alle dieren duidelijk aan den dag treden. De vezelen kleuren zichn.1. met de Lugol donkerbruin, terwijl de gewone hartspiervezelen eenmeer lichtbruine kleur krijgen. Bij het paard treden deze netwerkenduidelijker aan den dag, wanneer men na de behandeling het dikkeendocard verwijdert. Wat de injectiepraeparaten betreft werd gevonden, dat de hartenvan de herkauwers zich het beste laten injicieeren, maar in tegenstellingmet wat in de literatuur tot nu toe bekend was, bleek, dat ook bij hetpaard met deze methode goede resultaten zijn te verkrijgen. Bij hetvarken is de injectie slechts onvolledig gelukt, terwijl zij bij den hondsteeds mislukte. De injectie gelukt het beste van een vezel van het peri-fere net uit. Ook gelukte het dan in vele gevallen retrograad via crusdextrum of crus sinistrum den knoop van Tawara

ge??njicieerd tekrijgen. Wat aan goed geslaagde opgespoten en daarna doorzichtig gemaakte



??? praeparaten treft is, dat wat het perifere eindnet betreft, die niet alleensubendocardiaal gelegen is, maar zich door den geheelen spierwand heenvoortzet (fig. I) voor wat de pari??tale wanden betreft tot aan epicar-dium toe, terwijl ook het geheele septum er mee doortrokken is. Voorts vooral, dat de netwerken van de pari??tale wanden continuin elkaar overgaan, daarbij niet alleen in elkaar, maar ook in die van hetseptum overgaan. En wat het septum zelve betreft, ook hierin zien wij ?Š?Šn samenhangendnetwerk van Purkinjevezelen, dat zich uit kan strekken van het endo-card van de eene zijde tot dat van de andere zijde. Er is dus in het septum geen sprake van twee afzonderlijke, respec-tievelijk aan de linker en aan de rechter zijde subendocardiaal gelegennetten, welke volgens den een door gewoon hartspierweefsel gescheiden,volgens Wahlin echter door enkele vezelen, de zoogenaamde inter-ventriculaire verbindingen,

verbonden zouden zijn. Wahlin heeft dus met behulp van zijn seriecoupes slechts enkeletakken van dit in de diepte van de musculatuur van het septum gelegennetwerk gezien. Voor de aanwezigheid van ?Š?Šn samenhangend netwerk in het septumpleit ook de volgende bevinding. Tijdens de injectie van een subendo-cardiaal gelegen vezel van de linkerzijde uit, vulden zich via het septumook direct reeds enkele vezelen, die aan de rechter zijde van het septumsubendocardiaal gelegen waren. Tn de doorzichtige praeparaten is bovendien de ligging van denknoop van Tawara en den loop van crus commune, crus dextrum encrus sinistrum zeer fraai waar te nemen (fig. II). Het crus sinistrumloopt bij het paard van links uit bekeken eerst onder de dikke musculussubaorticus, die bij de herkauwers veel minder ontwikkeld is, waardoorhet crus sinistrum hier spoediger door het endocard heen te zien is.Aanvankelijk geeft het geen takken af,

ongeveer halverwege het septumsplitst het zich echter in drie groepen van takken, waarvan de eenedirect in het Purkinjenet van het septum overgaat, terwijl de tweeandere ieder met een musculus transversus naar de basis van de papil -lairspieren oversteken. In fig. I is dit duidelijk te zien, terwijl in fig. IIIde loop nog eens schematisch is weergegeven. Van meer belang is deloop van het crus dextrum, omdat, zooals uit de literatuur blijkt, demeeningen hierover zeer uiteenloopend zijn. In de doorzichtige prae-paraten was heel goed waar te nemen, dat het crus dextrum tijdenszijn loop in het septum geen takken afgeeft, maar dat het als ?Š?Šn geheelmet de musculus transversus naar den pari??talen wand oversteekt omzich hier aan de basis van de pari??tale papillairspier met het eindnette vereenigen. Wel kan men takjes waarnemen, die zich in het septumvan het crus dextrum afsplitsen, maar deze vereenigen zich een eindverder

weer met den hoofdbundel (fig. IV). Bij het bekijken van dedoorzichtige praeparaten wordt er dan ook voor gewaarschuwd, bij de



??? beoordeeling van microscopische seriesneden deze zijtakjes niet tehouden voor aan het septum afgegeven zijtakjes. Zoo kan men ook in de doorzichtig gemaakte praeparaten met loupe-vergrooting waarnemen, dat de Purkinjevezelen, die in de trabeculaseptomarginalis naast den stam van het crus dextrum loopen, geendirecte aftakkingen van dezen laatsten zijn, maar vezelen die eenverbinding tot stand brengen tusschen de pari??tale en de septale Pur-kinjenetten ; ze treden in de geheele trabecula septomarginalis nergensin verbinding met het crus dextrum. Bij andere methoden van onder-zoek zijn deze vezelen ten onrechte voor takken van het crus dextrumnaar het septum gehouden. â€žNebensysteme" en â€žatypische vezels", zooals deze in de literatuurbeschreven worden, die op andere wijze dan via crus commune, crusdextrum en crus sinistrum een verbinding tusschen de musculatuur vanatrium en ventrikel tot stand

brengen, konden noch bij het paard, nochbij de herkauwers in deze doorzichtige praeparaten waargenomenworden. Ook in de microscopische seriesneden werden deze niet gevon-den. Wat tenslotte betreft het patroon van het subendocardiaal gelegenPurkinjenet kan men zoowel na behandeling van het endocard metLugol als in de injectiepraeparaten waarnemen, dat op de plaatsen waarhet crus dextrum en sinistrum bij het eindnet aansluiten, ze zich splitsenin takken die uit bundels Purkinjevezelen bestaan. In deze takkenvormen de Purkinjevezelen door onderlinge verbinding netwerken,die men de primaire netwerken noemt. Deze takken geven op hunbeurt weer zijtakken af, bestaande uit een of meerdere Purkinje-vezelen, die zich onderling tot een secundair netwerk verbinden. Bij hetrund zien wij, dat uit de balken van de mazen van het secundaire netzich bundeltjes vezelen losmaken, die binnen het gebied van de secun-daire maas in

z.g.n. eindboompjes overgaan. Deze eindboompjes zijnmacroscopisch waar te nemen (zie fig. V). Bij microscopisch onderzoek blijkt, dat de takjes ervan in gewonehartspiervezelen overgaan en dat hier de Eberth-Belajeffsche ruimteneindigen. In injectiepraeparaten is met het bloote oog slechts een be-trekkelijk grove boomvormige eindvertakking waarneembaar, omdatde fijnste eindvertakkingen, d. w. z. de Eberth-Belajeffsche ruimten,die de afzonderlijke Purkinjevezelen aan het eind van de vertakkingbegeleiden, zoo niet te zien zijn. Bij het paard is het patroon van dit subendocardiale net ingewikkelderomdat de takken, die zich uit het secundaire net vrijmaken, zich nietdirect boomvormig vertakken, maar eerst nog weer binnen de mazenhiervan een tertiair netwerk vormen. Van de balkjes van dit laatstegaan tenslotte dan de takjes af, die in eindboompjes overgaan. Hierdooris het subendocardiaal gelegen net bij het paard veel dichter en

gecom-pliceerder (fig. V). In de ge??njicieerde en doorzichtig gemaakte praepa-



??? raten is te zien, dat ook binnen de mazen van het zich in de diepte vande musculatuur bevindende Purkinjenet eindboompjes voorkomen. Uit het onderzoek is dus gebleken, dat men, om een goede voor-stelling van het geheel te geven, beter doet niet te spreken van eencrus dextrum en sinistrum, die zich vertakken in een rechter en linkereindnet, maar te zeggen, dat er in het geheele myocardium, zoowel vande linker als van de rechter ventrikel, ?Š?Šn continu Purkinjenet voorkomt,waarbij het crus dextrum en crus sinistrum en crus commune de banenzijn waarlangs de verbindingen van dit eindnet met den knoop vanTawara tot stand gebracht worden. Samenvatting. De topographie en uitbreiding van het atrioventriculaire geleidings-systeem werd bestudeerd aan de hand van praeparaten, waarbij dede Purkinjevezelen begeleidende Eberth-Belajeffsche ruimten met devloeistof van Gerota werden ge??njicieerd. Vooral ook om de

uitbreidingder Purkinjevezelen in de diepte van de musculatuur te bestudeerenwerden de praeparaten volgens de methode van Spalteholz doorzichtiggemaakt. Het bleek nu, dat het niet juist is om te spreken van een linker en eenrechter Purkinjenet, ontstaan door vertakking van crus dextrum encrus sinistrum. De bevindingen van o.a. Wahlin, dat dit rechter en lin-ker eindnet door enkele vezelen, die dwars door het septum verloopenen door hem interventriculaire verbindingen zijn genoemd, kondendoor de gekozen techniek van onderzoek worden aangevuld. Het bleekn.1., dat er aan de periferie ?Š?Šn groot Purkinjenet voorkomt, dat zoowelsubendocardiaal als in de diepte van de musculatuur tot het epicardiumtoe zich uitbreidt en voor linker en rechter ventrikel volkomen continuis. Ook de wijze van verbinding van crus dextrum en sinistrum met diteindnet kon met behulp van deze praeparaten nauwkeurig bestudeerdworden. Zusammenfassung.

Es wurde die Topographie und Ausdehnung des atrioventricul?¤ren Leitungs-systems an Hand von Pr?¤paraten untersucht, in denen die die Purkinjefasern be-gleitenden Eberth-BelajefTschcn R?¤ume mit der Fl??ssigkeit von Gerota injiziertworden waren. Um vor allem auch die Ausbreitung der Purkinjefasern in die Tiefeder Muskulatur zu beobachten, wurden die Pr?¤parate nach der Methode vonSpalteholz durchscheinend gemacht. Es zeigte sich, dass es nicht richtig ist, von einem linken und rechten Purkinjenetzzu sprechen, das durch Verzweigung des Crus dextrum und Crus sinistrum ent-standen ist. Die Befunde u. a. von Wahlin, nach denen dies rechte und linke Endnetzdurch einige Fasern verbunden ist, die quer durch das Septum verlaufen und vonihm interventricul?¤re Verbindungen genannt werden, konnten durch die ange-wandte Untersuchungsmethode erweitert werden. Es zeigte sich n?¤mlich, dass ander Peripherie ein einziges

grosses Purkinjenetz vorkommt, das sich sowohl suben-docardial wie in die Tiefe der Muskulatur bis zum Epicard ausbreitet und f??r denlinken wie den rechten Ventrikel v??llig kontinuierlich verl?¤uft. Auch die Art undWeise der Verbindung des Crus dextrum und sinistrum mit diesem Endnetz konntemit Hilfe der Pr?¤parate genau untersucht werden.



??? Summary. The topography and the distribution of the atrioventricular conducting-systemwas studied from preparations, in which the spaces of Eberth-Belajeff, thataccompany the fibres of Purkinje, were injected with the liquid of Gerota. Especially to study the distribution of those fibres in the depth of the musclestoo, the preparations were made transparant according to the method of Spalte-holz. from that study it appeared, that it is not right to speak about a left and a rightnet of Purkinje, arising by the ramification of crus dextrum and crus sinistrum.The experiences of Wahlin a.o. proving that this right and left end-net are con-nected by some fibres, that cross the septum and that are called by him intraven-tricular connections could be completed by the choosen technic of the research. It appeared viz. that on the perifery there is one great net of Purkinje, thatspreads itself as well subendocardial as in the depth of the muscles up

to the epicar-dium and that is totally continu to left and right ventricle. Also the way of connectionof crus dextrum and sinistrum with the end-net could be studied exactly by meansof these preparations. R?Šsum?Š. L\'auteur ?Študia la topographie et l\'extension de l\'appareil de conduction auriculo-ventriculaire sur des pr?Šparations, dans lesquelles les espaces de Eberth-Belajeff,accompagnant les fibres de Purkinje, avaient ?Št?Š inject?Šs avec du liquide de Gerota.C\'est surtout dans le but d\'?Študier l\'extension des fibres de Purkinje dans la profon-deur de la musculature, que les pr?Šparations furent rendues transparentes en ayantrecours ?  la m?Šthode de Spalteholz. Au cours de cette ?Štude, il apparut clairement qu\'il est inexact de parler d\'unr?Šseau de Purkinje droit et d\'un r?Šseau de Purkinje gauche, r?Šsultant de la ramifi-cation du crus dextrum et du crus sinistrum. Les constatations e.a. de Wahlin.suivant lesquelles les

r?Šseaux terminaux droit et gauche se raccordent au moyen dequelques fibres traversant le septum et appel?Šes liaisons interventriculaires, purent??tre compl?Št?Šes gr??ce ?  la technique choisie. Il fut notamment constat?Š qu\'il existe?  la p?Šriph?Šrie un grand r?Šseau de Purkinje qui s\'?Štend jusqu\'?  l\'?Špicarde en passantaussi bien endessous de l\'endocarde, qu\'?  travers la musculature et qui est absolu-ment continu pour les ventricules droit et gauche. De m??me put ??tre ?Študi?Š dansle d?Štail comment les crus dextrum et sinistrum rejoignent ce r?Šseau terminal.



??? Vilde WERELDPLUIMVEECONGRES TE CLEVELAND door Dr. B. J. C. TE HENNEPE. De Wereld Pluimvee Congressen zijn oorspronkelijk bedoeld geweestals internationale bijeenkomsten van pluimvee-deskundigen, met het doelverschillende wetenschappelijke problemen te bespreken. Teneindede bijeenkomsten meer aantrekkelijk en leerzaam te maken werdendaaraan verbonden tentoonstellingen van levend pluimvee uit deverschillende landen en demonstraties van de deelnemende landenteneinde te laten zien wat er in de betreffende landen op pluimvee-gebied gebeurde. Langzamerhand is dit systeem vergroeid tot geweldige internationalebijeenkomsten, waar het congres min of meer op den achtergrond raaktedoor de uitgebreidheid der verschillende tentoonstellingen. De congres-gevende landen plukten daarvan de voordeelen, direct door vreem-delingenbezoek, indirect door groote propaganda in het land zelfvoor

de pluimveehouderij. Canada betaalde indertijd 500.000 dollarvoor congresonkosten en verklaarde later, dat dit geld dubbel endwars teruggekomen was ; het congres in Cleveland moet ongeveereen millioen dollar gekost hebben en op den 5den dag rekende men,dat de onkosten reeds door het bezoek gedekt waren. Er waren dagendat Cleveland voor de pluimveetentoonstelling alleen 135.000 bezoekersboekte, terwijl de World\'s Fair in New York er â€žslechts" go.000 boekte.In totaal zijn er gedurende deze dagen ongeveer 850.000 bezoekersgeweest, een aantal dat zeker nog nooit voor een dergelijke gelegenheidbijeen is geweest. Moet men hier van succes spreken of van een totaleverwording van den oorspronkelijken opzet ? De stand van onzen col-lega Dr. Salsbury, die met een staf veterinairen werkt en groote labo-ratoria heeft voor de bereiding van pluimveegeneesmiddelen, wordtgezegd alleen 100.000 dollar gekost te

hebben. Het is moeilijk dergelijke Amerikaansche gebeurtenissen als Euro-peaan te beoordeelen ; in Amerika staan wij den geheelen dag voorons totaal vreemde opvattingen en toestanden, vanaf den sky-skraper,waar wij op 350 M hoogte een prachtoverzicht over New York hebben,tot aan de reuze vergaderzalen en bioscopen toe, die van 6000â€”8000bezoekers kunnen bevatten en allen uitstekend â€žair-conditioned"zijn. Aan temperaturen van 9oc F. en een vochtigheidsgraad van 80 ago % moet men ook eerst gewend zijn voor men van het dagelijkschleven in de ontzettende drukte der groote steden genieten kan. Amerikais ons op het gebied der koeltechniek en â€žair-conditioning" vangebouwen, laboratoria enz. ver en ver vooruit en het schijnt zelfs, datdoor de snelle uitbreiding van dit koelsysteem de werkkracht inkantoren enz. belangrijk gestegen is, terwijl het aantal sterfgevallenaan hartsziekten belangrijk afgenomen is.



??? De enorme hitte maakt het begrijpelijk, dat daar de z.g. broedkamersflink ingang vinden. In deze kamers, die men thans reeds tot een capa-citeit van 72.000 eieren bouwt, verschilt tenslotte de temperatuurniet veel meer van de buitentemperatuur. Tevens wordt daardoorook begrijpelijk de eigenaardige tegenstrijdigheid van koelinrichtingenin deze broedkamers. Zoodra nml. in de tweede week de embryo\'sin de eieren eigen warmte beginnen te produceeren, kan de tempera-tuur zoodanig oploopen bij een dergelijke massa eieren, dat er gekoeldmoet worden om de normale broedtemperatuur te kunnen behouden. Niet alleen de Europeanen, maar ook de Amerikanen zelf hebbenverbaasd gestaan over dit congres en de tentoonstelling en de klachtvan vrijwel iedereen was : veel te veel ! Het was absoluut onmogelijkde congreszittingen bij te wonen en tevens een kleinen indruk van detentoonstelling te krijgen. Voegt men daarbij

officieele recepties, diners,garden-parties enz., enz., dan kan men begrijpen dat men tenslotteabsoluut ,,af" was en blij was toen het gedaan was. Deze inleiding verklaart tevens, dat in de Bestuursvergaderingvan de World\'s Poultry Science Association het voorstel ingediend is,voortaan de congressen niet meer om de drie jaren, doch om de vijfjaren te houden. De hoofdreden daartoe was, dat geen land het meeraandurft een dergelijk congres te organiseeren. Tenslotte is een gewijzigdvoorstel van mij aangenomen, de congressen w?¨l om de drie jaren tehouden, doch daaraan geen internationale tentoonstellingen meer teverbinden. Desnoods kan het congresland een nationale tentoonstellingorganiseeren. Hierdoor zal de populariteit der congressen dalen, maarnaar mijn meening de wetenschappelijke waarde stijgen. Een negental landen had een z.g. â€žnationale inzending" tentoon-gesteld. Deze waren natuurlijk voor de

pluimveehouders zeer interes-sant. Voor veterinairen vielen er ook verschillende leerzame demon-straties in het oog. In het algemeen kan men zeggen, dat aan de vete-rinaire wetenschap veel aandacht gewijd was. Nederland, dat met zijnstand veel succes verwierf, vertoonde het systeem van Teelt-regeling,zooals dat thans geldig is onder leiding van Beekbergen, gaf een over-zicht van den pluimveevoorlichtingsdienst in ons land en had uit mijnrapport inzake de bestrijding der pluimveeziekten door de Rijksserum-inrichting de verschillende tabellen in zeer overzichtelijke graphischevoorstellingen overgebracht. In den stand van Engeland â€” overigens zeer leerzaam â€” kreegmen een typisch voorbeeld van het enorme verschil in belangstellingvoor wit en geel vleesch in Amerika en Engeland. Engeland eischtwitte huid voor eerste klas slachtpluimvee, vandaar het succes op deLondensche markt van onze Noord-Hollandsche

Blauwen. Het typischeEngelsche tafelras, de Sussex, is ook witbeenig en om dat ras nu eensgoed te propageeren had men daarvan een pracht inzending in Cleve-land gereed gemaakt. De Amerikaansche huisvrouw moet echter van wit vleesch absoluut



??? niets hebben ; voor haar wijst dit op bloedarmoede, vitaminegebrek,ziekelijkheid. Terecht of ten onrechte, dat doet er in dit geval nietstoe. Zij verlangt geel vleesch, veel geel vet, dat wijst volgens denAmerikaan op een hoog vitamine-gehalte. Amerika staat veel meerin het teeken van belangstelling voor vitaminen dan andere landenen deze worden bij pluimvee-vleesch nu eenmaal in verband gebrachtmet een gele kleur. Iets dergelijks heeft men in Duitschland, waar hetpubliek donkergele dooiers in de eieren wenscht, omdat deze vitamine-rijker zouden zijn. Er is v????r en tegen dat inzicht genoeg in te brengen,doch dat doet er thans niet toe. Engeland sloeg een fiasco met zijnSussex-kippen, evengoed als wij met onze Noord-Hollandsche Blauwen. Duitschland gaf naast andere interessante beelden van het pluim-veebedrijf een volledig overzicht van de inrichting en resultaten vanden pluimvee-gezondheidsdienst, die min of

meer het model vormtvoor andere gezondheidsdiensten. Canada legde vooral den nadrukop zijn pluimvee-stamboek, dat een der oudste en beste op dit gebiedis. Ook Hongarije wijdde veel aandacht aan het daar geldende systeemder ziektebestrijding, waarin naast pullorum ook tuberculose opge-nomen is. Op het gebied der voedingsleer staat Amerika sterk in het teekenvan vitaminen en mineralen. Levertraan wordt bijna uitsluitend nogâ€žversterkt" gebruikt, d.w.z. extra met vitamine A en D beladen. Daar-naast worden ook kunstmatig bereide vitaminen gebruikt ; vrijwel allevitaminen, die thans ge??soleerd zijn, waren verkrijgbaar in zuiverenvorm. Ook de nieuwere producten zooals kunstmatig gedroogd grasen alfalfa, evenals algenmeel waren ruim vertegenwoordigd, hetalgenmeel als een waardevolle bron van mineralen en z.g. spoortjes-elementen, die meer en meer van belang blijken te zijn voor de pluimvee-voeding. De groote

voederfabrieken schijnen de wetenschap beter te betalendan de universiteiten en colleges. Talrijke vrienden van vorige con-gressen, collegae, landbouw-professoren zag ik in den loop der jarenhet onderwijs en onderzoekingsstation verlaten om als adviseurs voorde groote voederfirma\'s op te treden. Ook de particuliere laboratoriatrekken gaarne bekwame veterinairen tot zich. Het fokkerij-wezen gaat meer en meer over tot â€žprogenytesting".Niet het uitblinkende individu heeft waarde, maar de waarde wordtpas gedemonstreerd door het nageslacht. Dit geldt niet alleen watproductie betreft, maar vooral ook wat aanleg voor ziekten aangaat.Het sterfteprobleem op pluimveegebied baart in vele landen grootezorgen. De besmettelijke ziekten zooals tuberculose, pullorum, cholera,diphtherie, daar heeft de veterinaire wetenschap als het ware meeafgerekend en daar kan de dierenarts met succes tegen optreden, dochnu die verminderd

zijn daalt de sterfte niet. Allerlei onbepaalde ziektenmaken het sterftecijfer steeds hooger en in die groep zijn er massa\'s tebrengen waar wij nog geen weg mee weten [beroepsziekten (eileider,



??? buikvlies, enz.), jicht, nieraandoeningen, leucaemie??n, verlamming,enz., enz.]. Bij vele dezer ziekten gaat men meer en meer aan eenerfelijken aanleg of verzwakking van weerstandsvermogen denken,vandaar de groote belangstelling voor de nieuwere â€žnageslachtscontr??lein de fokkerij". Onder de rubriek fokkerij moet ik nog vermelden, dat naast dekippenhouderij de kalkoenen teelt een groote plaats inneemt in Amerika.Jaren geleden is de bloeiende kalkoenen-industrie vernietigd door deâ€žblackhead", tegenwoordig, nu men door het opfokken op gaasbodemsen strenge hygi??nische maatregelen die ziekte weet te beperken, bloeitde kalkoenenteelt weer sterk op. Er zijn bedrijven, die per jaar 125.000kalkoenen afleveren en ik zag verscheidene ,,toms" (hanen) van 20 kggewicht op de tentoonstelling. Een geheel nieuwe afdeeling op dit Congres en de Tentoonstellingbracht ieder tot verbazing, n.1. de z.g.

,,consumentenafdeeling". Hiel-en daar wordt er wel eens een eiertentoonstelling gehouden of ziet menop een pluimveetentoonstelling wat geslacht pluimvee, van veel belangzijn die inzendingen niet. Eieren worden vrijwel overal alleen uitwendigbeoordeeld, pluimveebout eveneens. Alleen in Kopenhagen zag ikeenige jaren geleden hoe de eieren juist inwendig gekeurd werden opallerlei eigenschappen en hoe ook het geslachte pluimvee door dieren-artsen gekeurd werd. Cleveland heeft echter voor het eerst eens laten zien wat een con-sumentententoonstelling zijn kan en hoe deze millioenen menscheninteresseeren kan en honderdduizenden trekken kan. Toen ik indertijdden prospectus daarover las, had ik ook geen flauw idee ervan wat ditworden zou en ook heb ik nooit iets dergelijks gezien op het gebied derveterinaire hygi??ne wat betreft geslacht pluimvee. Het hoofddoeldezer afdeeling was : het publiek interesseeren voor

pluimveeproductenvleesch en eieren. Hierbij kan men twee groote afdeelingen onder-scheiden, n.1. iÂ°. het slachten en gereedmaken van pluimvee, conser-veeren van eieren, dus de handelingen tusschen producent enconsument en 2Â°. het toebereiden voor de tafel van beide soortenpluimveeproducten. Onder groep 1 valt het poeliersbedrijf, dat insommige groote slachterijen, b.v. van Armour geperfectionneerd is totop de kleinste bijzonderheden. Armour had een soort model-bedrijfge??xposeerd, geheel omgeven door glazen wanden, waarbinnen menhet moderne hygi??nische poeliersbedrijf van a tot z volgen kon. Allesgeschiedt aan den loopenden band. Het pluimvee wordt met de pootenaan een haak opgehangen, passeert dan direct een machine, waar hetelectrisch verdoofd wordt, om daarna eveneens machinaal den halsafgesneden te worden. Langzaam loopt de band verder en komt dekip aan den wasbak. Dit is n.1.

een bak met een vloeibaar waspreparaat,waarin het dier ondergedompeld wordt. Zoodra het er uit komt en dewas gestold is, vormt deze een taai vlies waarin de veeren vastzitten.Meteen paar rukken nu wordt dit vlies met alle veeren er in verwijderd



??? en is de kip prachtig geplukt en ziet de bout er zelfs mooier uit danna z.g. droogplukken volgens de ouderwetsche methode. Deze wasplukmethode heeft in een paar jaren tijds enorme opgang gemaakt. Hetgeheim zit in de samenstelling van het waspreparaat. Dit moet snelalle veeren omvatten, snel afkoelen en dan een zeer taai vlies geven,dat de veeren vasthoudt. Gewone was wordt brokkelig en houdt deveeren niet vast. Of de methode van de beauty-saloons der dames,die er onthaard mee worden, bij de kippen terecht is gekomen of om-gekeerd, weet ik niet ; het wordt thans voor beide doeleinden veelgebruikt. Zoodra de kip geplukt is wordt zij geopend en de organen dooreen dierenarts gekeurd. Wat afgekeurd wordt verdwijnt direct in eenbus, de goedgekeurde bouten worden met een krachtige waterstraaluitgespoten, waarna harten, levers en magen er weer in gaan, netjesin cellophaanpapier verpakt. Het geheel

passeert nu de pakafdeeling,waar de geheele bout in cellophaan verpakt wordt en komt dan in desnel-koelafdeeling. Deze snel-koelmethode is ook weer geheel nieuwen komt er op neer, dat de bout direct tot 20 a 40Â° F. gekoeld wordt,zoodat zij keihard bevroren is. Het vlcesch schijnt bij die temperatuurbeter te blijven van smaak en geur dan bij de gewone koeling. In dezentoestand nu blijft de bout tot zij afgeleverd wordt. Dat kan ook alleenmaar in een land waar het koelsysteem even perfect en populair is alseen waterleiding. Dc vervoerwagens zijn sterk gekoeld en eveneens deijskasten der poeliers. Wordt de bout afgeleverd, dan wordt zij bij denconsument in water ontdooid en is clan direct panklaar. De geheele reusachtige ontwikkeling van de moderne Amerikaanscheconsumptie van pluimvee berust feitelijk op het wasplukken en snel-koelen. In tijden van overproductie vangen dc koelhuizen deze op ende distributie

geschiedt regelmatig. Sommige der groote bedrijvenmogen een regeeringsstempel voeren : â€žInspected and certified byBureau of Agricultural Economics U.S.A.". Dit is alleen een gezond-heidsmerk. Men kan bovendien een kwaliteitsmerk krijgen, b.v. â€žU.S.Prime Roaster" of â€žU.S. Grade A Fowl". Doordat, zooals gezegd,het publick geel vleesch vraagt, brengen Leghorn-haantjes flink watop en vormen niet, zooals in andere landen een finantieel nadeel vanhet Leghorn bedrijf. De groote centrale slachterijen steunen weer op groote pluimvee-bedrijven, die telkens partijen van 30.000 stuks tegelijk afleveren.Het â€žBeauchamp"-systeem werkt met depots van 5â€”10.000 kuikensbij verschillende eigenaren. Sommige dezer bedrijven leveren 2 millioenbroilers per jaar (Broilers, Â? 1 kg zwaar, worden aan het spit gebraden,ons braden in een pan heet to fry). Dc broilers zijn zeer populair voorde talrijke cafetaria\'s, waar men

uitstekend en heel goedkoop eet. Aan de Universiteit in Maine worden op het oogenblik uitvoerigeproeven genomen met het zouten en rooken van pluimvee. Het gebruikhiervan neemt ook voortdurend toe.



??? Op het gebied der eieren noem ik terloops een eier-breekinrichting,waar men ook al weer door glazen wanden het breken, keuren ensorteeren van eieren kan volgen, waarbij eindproducten ontstaanzooals eigeel, eiwit, gedroogde eieren, enz. Van groep 2, de toebereiding in de keuken van pluimveeproductenwas een der hoofdattracties van de tentoonstelling gemaakt. Viergroote keukens met glazen wanden in den vorm van een klaverbladom een centraal magazijn gebouwd, trokken als â€žTemple of Taste"een geweldig bezoek. Gedurende 11 dagen zijn hier voortdurendvoor een groot publiek braad- en kookdemonstraties gegeven vanai\'\'s morgens 10 tot \'s avonds 10. De beste koks uit de hotels van Clevelandhadden de leiding, bijgestaan door een leger leeraressen van kook-scholen uit geheel Amerika. Als leidraad werd een prachtig ge??llustreerdkookboek uitgegeven met 100 recepten, verzameld uit alle aan hetCongres

deelnemende landen. Hieraan was tevens een receptenprijsvraag verbonden. De ie prijsvoor het beste recept bedroeg $ 1000. Deze prijsvraag was over geheelAmerika uitgeschreven. In alle steden en dorpen waren comit?Š\'s ge-vormd, die de recepten aan een v????r-keuring onderwierpen. Tenslottewerden de dames, die de 20 beste recepten ingediend hadden, naarCleveland uitgenoodigd om daar deze recepten in de glazen keukente bereiden. Op deze manier had men kans gezien het gcheele land alshet ware te mobiliseeren op pluimveegebied. De vroolijke noot ontbrak ook niet. Er waren n.1. wedstrijden inhet voor-snijden van pluimvee voor jonge huisvaders. Dit is n.1. (vooralop Thanksgiving-day met kalkoenen) een privilege voor den vaderdes huizes en het eischt veel vaardigheid een goede bout behoorlijk instukken te verdeelen. Wat men op dit gebied in andere landen in dehuishouding ziet is over het algemeen hopeloos

; de bout wordt meeruiteengerukt dan behoorlijk uiteengesneden. Deze â€žcarving-contest"trok iederen dag veel kijkers en diende weer meteen om nuttige demon-straties aan het publiek te geven onder het motto : â€žKnow your bonesthan carving is a fun". Het zou mij te ver voeren, over de andere gebeurtenissen tijdenshet Congres te spreken. Ik wil alleen vermelden een zeer goed geslaagdelunch, aangeboden door de American Veterinary Medical Associationaan de dierenartsen uit andere landen, die te Cleveland aanwezigwaren. Wat het Congres zelf betreft hoop ik in een volgend artikel eenigevoor ons van belang zijnde resultaten te beschrijven.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Darmontstekingen. Pommier *) vindt, dat paarden veel aan ingewandsaandoeningen lijden. Dat komtdoor verschillende oorzaken. Allereerst moet het dier ontzettend veel voedsel op-nemen om in het onderhoud van zijn lichaam te voorzien en om zijn dagelijkschenarbeid te presteeren. Veelal is dit voedsel niet van de beste kwaliteit en moet boven-dien nog zeer langen tijd in het ontzettend lange darmkanaal verblijven. Daarbijkomt, dat paarden door hun arbeid vaak op onregelmatige tijden gevoerd wordenen vaak direct na het voeren weer aan hun werk moeten beginnen. Vele paardeneten zeer gulzig, andere hebben weer kiesgebreken, waardoor ze slecht kauwen enwaardoor de verteringsvochten onvoldoende met het voedsel vermengd worden.Ook drinken ze vaak te veel en te snel koud water of water dat onvoldoende schoonis om als goed drinkwater te kunnen dienen. Al deze dingen

be??nvloeden de digestie nadeelig en zijn vaak oorzaak van digestie-stoornissen, die later tot darmaandoeningen c.q. darmontstekingen kunnen voeren.Vooral op de kwaliteit en de samenstelling van het voedsel en de reinheid van hetdrinkwater legt hij den nadruk. Schr. gelooft niet, dat enteritiden ontstaan, doordat pathologisch werkendebacteri??n in kleine darmwondjes dringen, maar doordat foutieve voedering of toxischestoffen uit het voedsel de doorlaatbaarheid van het darmslijmvlies verhoogen of eenplaatselijke ontsteking veroorzaken, waardoor ook andere dan voedingsstoffen alleende kans krijgen, om vanuit den darm in de bloedbaan te worden opgenomen. Blijft het bij ingewandsstoornissen zonder meer, dan zijn de nadeelige gevolgenvoor de paarden niet direct noodlottig. Komt het echter tot ontstekingen, dan zietmen als regel complicaties optreden, die wel ernstig zijn. Complicaties, die uitenteritis kunnen ontstaan, zijn volgens

schr. o.m. aandoeningen van hart en longen,hoefbevange*iheid, hersencongesties, paretische verschijnselen, huidaandoeningen,lymphangitis, haemoglobinurie. Hij deelt van elk dezer complicaties ?Š?Šn of meer gevallen uit zijn praktijk mede. Behandeling van koliek. Pommer 2) waarschuwt tegen het gebruik van drastica bij koliek. Deze middelenvragen nog eens een extra inspanning van alle organen van het toch al overbelastezieke lichaam. Bovendien is het gevaar voor overdoseering zeer groot, daar de dosistherapeutica en dosis toxica zeer dicht bij elkaar liggen. Men kan dus met dezemiddelen heel gemakkelijk den dood van den pati??nt veroorzaken. Hij breekt een lans voor het gebruik van Colfin. Dat is een middel met een grootetherapeutische werkingsfeer, geeft geen complicaties, werkt niet cumulatief, prikkeltniet en is gemakkelijk aan te wenden. Men kan er zonder bezwaar 20â€”80 cc vaninspuiten, subcutaan. Bij krampkoliek heeft

P. steeds herstel kunnen krijgen, met het gebruik van Colfinalleen. Bij koliek door verstopping of overvoedering veroorzaakt, raadt hij aan ookoraal geneesmiddelen toe te dienen. Een geval van nierkneuzing. Tsigaras 8) is een Grieksch dierenarts, zoodat het onderstaande zich bij Thessa-loniki afspeelt. Een boer had uit drift zijn paard (merrie) met een steen in de nierstreek getroffen. 1) G. Pommier. L\'Ent?Šrite du Cheval et ses complications. Les cahiers de M?Šd. V?Št.Juni 1939. 2) Dr. J. Pommer. Beitrag zur Therapie der Kolik des Pferdes. Zeitschr. f??r Vet.kundeAug. 1939. 3) C. Tsigaras. Un cas de contusion r?Šnale chez le cheval. Annales de M?Šd. Vet. Mei\'939- LXVII 22



??? Eenige oogenblikken later loosde het dier urine vermengd met bloed. Dat was nogzoo, toen schr. de pati??nt eenige uren later zag. Hij had het dier een injectie gegevenvan 3 gram ergotinine en ijs laten leggen op de lendenstreek. Het paard had dehouding van een zittenden hond aangenomen. Na die behandeling was geen bloed meer waargenomen. Den volgenden dag hadde merrie alleen nog een bloedstolsel geloosd ter lengte en dikte van een urether.Eenige dagen later werkte het weer. H. Lubberts. Functieproef van de gezonde en zieke nieren van het paard. Het urine-concentratie-vermogen van de nieren wordt door 24 uur laten dorstenen het tegelijkertijd vaststellen van het S.G. vastgesteld. Volgt na deze 24 uur geentoename van het S.G., dan wordt v??lgens Sutlic 1) de proef nog 24 of 48 uur \\ oort-gezet. Daarbij merkt schrijver op dat de algemeene toestand verergert evenredigaan den duur van de proef en den ernst

van het nierlijden. Het uitscheidingsvermogenvan water wordt onderzocht door na de dieren volop water te hebben gegeven, nogeens per neussonde 6 tot 35 liter toe te dienen. Voor een goede beoordeeling vande nierfunctie zijn deze proeven noodig. Bij enkele extra-renale ziekten wordt ookeen ureum- en een indikan-retentie gevonden, o.a. bij gastro-enteritis, pneumonie,infectieuze anaemie, obstipatie en droes. Joling. Hersenaandoening bij een veulen. Derivaux *) beschrijft een ziektegeval van een tien maanden oud Belgisch veulen,dat zijn hoofd plotseling scheef was gaan dragen. Het werd naar rechts gehouden.Het rechter oog was te ver opengesperd, de pupil te sterk verwijd. Het linker werdvrijwel dicht gehouden. Het rechter oor was normaal gevoelig, het linker overge-voelig. Zoo ook de occipitaalstreek. Het dier kon niet rechtuit loopen. Forceerdemen dat, dan viel het. Het kon alleen een circusbeweging naar links maken. De

beenen werden hierbijongeco??rdineerd neergezet. Clinisch was geen diagnose vast te stellen. Een ingestelde therapie bracht geenverbetering. Bij de sectie werd gevonden, dat de linker hersen-hemispheer iets meerrood getint was dan de rechter. Er zijn serie coupes van gemaakt. Ook daarin kondenontstekingshaarden worden aangewezen. Omtrent de aetiologic bracht ook de sectieniets aan het licht. Een eigenaardige huidziekte. Matthaiakis 2) een Grieksch paardenarts, heeft bij 7 legerpaarden, die uit Polenwaren ingevoerd, een eigenaardige huidaandoening kunnen waarnemen. Van deschoft tot aan den staart vielen de haren gedeeltelijk uit. Er bleven haareilandjesover. zoodat de huid daar gevlekt werd als die van een luipaard. Eigenaardig wastevens, dat de aandoening slechts aan een zijde van den rug voorkwam. De mediaan-lijn was de bovenste grens. Naar beneden breidde zij zich uit tot over een breedtevan 40 cm. Schr.

heeft letterlijk alles wat te onderzoeken was, onderzocht om eendiagnose te stellen, maar steeds met negatief resultaat. Hij gelooft echter, dat de oorzaak inwendig moet worden gezocht. Niettegen-staande dat. doet hij mededeeling van een eenzijdige huidaandoening bij paarden,welke zijn oorzaak vond in het feit, dat de dieren met die zijde naar het licht gestaan 1 x) A. Sutlic. Ein Beitrag zur Functionpr??fmg der gesunden und kranken Niere beim Pferd.Vet. Archiv Fakulteta Zagrebu 1939, No. 2. 2 ) Dr. E. Matthaiakis. Une curieuse dermatose chez le cheval. Ann. de M?Šd. V?Št.Mei 1939.



??? hadden en voor dien tijd waren ingespoten met gonacrine. Ook zooiets zou volgensschr. hier de oorzaak kunnen zijn. De paarden waren zonder eenige behandeling na eenige weken hersteld. Diagnose en therapie van de podotrochlitis. Genning \') zegt, dat in het Duitsche leger de laatste jaren meer podotrochlitiswordt geconstateerd dan vroeger. Ook bij jonge paarden, waarschijnlijk omdat zete snel worden afgericht en daardoor te geforceerd gebruikt worden, hetgeen vooralbij rijpaarden met een overbelasting op de voorhand en in snelle gangen gebruikt,nadeelig werkt op de voorbeenen in casu de voorvoeten. De diagnose wordt gesteldmet behulp van anamnese, het klinisch onderzoek, de r??ntgenfoto en de diagnos-tische injectie. De anamnese luidt meestal geringe, voorbijgaande kreupelheid vroe-ger, tegenwoordig ergere, veelvuldiger voorkomende en langer aanhoudende kreupel-heid. Klinisch vindt men vaak gestrekten

stand in de voorbeenen. pointeeren, pijnin het verzengedeelte van den hoef bij bekloppen, zoowel als bij onderzoek met devisiteertang ; vooral als men beide verzenen tusschen de visiteertang neemt. De proefmet de wig geeft soms positieve, soms negatieve uitkomsten. De r??ntgenfoto moet men leeren nemen en leeren lezen. Het beste is de voet naarvoren te plaatsen, zoodat de ondervoet een rechte lijn maakt met de pijp. Het film-toestel wordt onder den voet van het paard gezet. De hoef moet dus dorsovolair doorstraald worden. Op deze manier krijgt menzooveel mogelijk een afzonderlijk beeld van kroonbeen en straalbeen op de foto. De diagnostische injectie doet schr. aan de raini volares van de nervi volares.Daar deze echter ook andere deelen van den voet van zenuwen voorzien dan alleenhet hoefgewricht, is een injectie in het hoefgewricht eveneens noodzakelijk. Vallenbeide positief uit, dan meent schr. met podotrochlitis

te doen te hebben. Is de eerstepositief en de tweede negatief, dan is het mogelijk dat de pijn zetelt in een andergebied, dat door de rami volares van zenuwen wordt voorzien, bijv. de verzenen,de zooivlakte van den hoef, etc. Is de eerste negatief en de tweede positief, dan is het vrijwel zeker dat de kreupel-heid niet door podotrochlitis wordt veroorzaakt, maar door een laaggeplaatstenoverhoef. In dat geval heft een neurectomie van de rami volares de kreupelheid ookniet op. Heeft men wel met podotrochlitis te doen, dan adviseert schr. tot het weg-nemen van de rami volares en wel zoowel r.- als l.-voor, omdat de practijk leert datmen anders na verloop van enkele maanden het niet geopereerde been weer onder-handen moet nemen. Schr. acht paarden, waarvan van beide voorbeenen de ramivolares weggenomen zijn, nog geschikt als rijpaard, omdat niet de heele voet onge-voelig is. Beslagcorrecties, welke men ook aanbrengt,

voeren nooit tot opheffing der kreupel-heid. Secundaire peesontsteking bij podotrochlitis. Bresser 1) heeft aan de hand van 14 gevallen nagegaan of peesontstekingen nietvaak secundair ontstaan, tengevolge van een ander lijden in casu podotrochlitis.Hij vond dat dit juist is en verklaart dit als volgt : of bij podotrochlitis de ontstekingvan den hoefbeenbuiger primair is, dan wel de ontsteking van het straalbeen, doeter in dit verband niet toe. Zeker is, dat wanneer de ?Š?Šn ontsteekt, het ander ook medegaat lijden. Nu wordt de pijn bij pod. niet alleen veroorzaakt door exostosen van hetstraalbeen c.q. hoefbeen, maar ook door den permanenten druk van het straalbeen opden zieken hoefbeenbuiger. Het paard zal aan dien druk trachten te ontkomen doorhet been vooruit te zetten, z.g. te pointeeren. Hierdoor is de normale rusttoestand,waarbij alle pezen even sterk belast zijn, verbroken. Wat de hoefbeenbuiger minder



??? doet, zal de kroonbeenbuiger meer moeten doen, waardoor in den kroonbeenbuigereen vermoeidheid optreedt, die zich bij den arbeid wreekt. De spierbuik van denkroonbeenbuiger is betrekkelijk dun. Gezien deze spier nooit meer geheel rust heeft,treedt er spoedig oververmoeidheid in op, waardoor de spierfibrillen hun elasticiteitverliezen. Daardoor heeft er een overmatige tractie aan het peesweefsel van denkroonbeenbuiger plaats, met als gevolg een ontsteking van het peesweefsel of vanhet paratendinium. Op soortgelijke wijze kan het ook gaan met de interossius medius. Het practische resultaat hiervan is, dat men bij het diagnostiseeren van tendinitiszich niet moet bepalen bij de tendinitis alleen, maar moet onderzoeken of misschienniet ?Š?Šn of ander gewrichtslijden (podotrochlitis, laaggeplaatste overhoef) aan detendinitis ten grondslag ligt. Verschillende malen zal blijken, dat wanneer men de nervi volares

inspuit, dekreupelheid verdwijnt, waaruit blijkt, dat de hoef in dit geval meer aandacht ver-dient dan de pees. De weerstand van de hoeflederhuid bij beslag. K??hlf.r 1) komt tot de conclusie, dat de hoorn van den hoef een slechte warmte-geleider is, waardoor aantasting van de leerhuid door te warm passen zelden ofnooit voorkomt. Het is daarom ook niet noodig, zooals veel wordt aangenomen,dat de zooihoorn minstens 2 cm dik moet zijn om verbranding met zekerheid tevoorkomen. Het bleek dat men bij een zooidikte van 4.4 mm, een kersrood-warm ijzer ge-durende 60 seconden kan passen, zonder dat histologische veranderingen van de hoef-matrix zijn waar te nemen. Hieruit blijkt, dat bij het beslag een zooidikte van 5 mm, verbranding van dehoefleerhuid met zekerheid voorkomt. Behandeling van een schoftfistel door myotomie. Kr??ger 2) had van een collega gehoord, dat in Oost-Pruisen door empirici demusc. lev.

lab. sup. prop. wordt doorgesneden of gedeeltelijk weggenomen, ten eindegenezing te krijgen van schoftfistels. Hij heeft dat in zijn militaire kliniek ook gepro-beerd en bevonden, dat hel waar was. Hij geeft in dit artikel de, volgens hem weten-schappelijke, verklaring van dit oogenschijnlijk zeer vreemde gebeuren. Door de myotomie c.q. myectomie van de musc. lev. lab. sup. prop. wordt de inde buurt liggende n. infraorbitalis in een sterken toestand van ontsteking gebracht.De n. infraorbitalis is een tak van de n. maxillaris en deze een tak van dc n. trig.\'minus,in welks dorsale wortel het ganglion semilunare Gasseri ligt. De ontstekingsprikkelvan de n. infraorbitalis komt dus via bovengenoemde zenuwen in dit ganglion enwordt via dit ganglion naar de plexus caroticus internus gevoerd en zoo in hetsympatische zenuwstelsel ingeschakeld. De sympaticus brengt de prikkel door middelvan zijn rami communicantes naar de, de

schoftstreek verzorgende, spinale centra.De genezing wordt nu bewerkstelligd, doordat door deze nerveuze prikkeling devitaliteit van de meest verschillende weefselcellen uit de heele schoftstreek sterkwordt verhoogd. Verder mag men er een actieve hyperaemie verwachten onderinvloed van de vasomotorische werking van de sympaticus. Uiteindelijk komt dusalles neer op het opwekken van een ontsteking in de n. infraorbitalis. Schr. zegt, dat men daarom ook een tampon met jodium tinctuur gedrenkt op dezezenuw zou kunnen leggen, in plaats van myectomie te doen van de musc. lev. lab.sup. prop.



??? Behandeling van kreupelheid door locale anaesthesie. Velu *) heeft, zooals reeds voor hem door Lerichf. is aangegeven, locale anaesthe-sie gebruikt voor het herstel van verschillende aandoeningen. Men moet natuurlijkmeerdere malen inspuiten, maar hij ontraadt een overdreven aantal injecties. Hetis een elegante methode, zegt hij, die met voordeel gebruikt kan worden boven gang-bare geneesmethoden als scherpe fricties, branden, enz. Hij heeft ze aangewend voor de behandeling van acute tendinitis, bandkneuzingen,acute oste??tis, osteo-arthritis, traumata, enz. Hij beschrijft 65 verschillende gevallenvan kreupelheid, waarvan hij er 42 genezen heeft op deze manier en 12 kon ver-beteren. Natuurlijk geldt het alleen voor gevallen, waarbij men met functioneele stoornissente doen heeft, zonder dat er reeds anatomische veranderingen zijn opgetreden. De injecties moeten dus alleen in het acute stadium worden

aangewend. Verhouding tusschen de lengte van den pas en den bouw der ledematen. Ter voorkoming van snelle vermoeidheid is het van belang, dat een paard langepassen maakt. Schmidt 2) heeft van 100 paarden de lengte van den pas gemeten, teneinde tekunnen nagaan, of het mogelijk is uit het exterieur iets omtrent deze lengte te kunnenconcludeeren. Dat bleek maar weinig te zijn. De grootste door hem gemeten pasbedroeg 2.10 m, de kleinste 1.39 m. Het gemiddelde was 1.40 mâ€” 1.80 m. Hij vindt, dat men in het algemeen kan zeggen, dat een lange schouder niet steed^een grooten pas met zich meebrengt, een schuine daarentegen wel. Ziet men eenlangen bovenarm, een langen onderarm en een lange voorpijp, dan kan men zekerzijn van ruime gangen. Eveneens wanneer een paard lange achterpijpen heeft. Komen een schuine schouder en een lange onderarm gecombineerd voor, dan zalde pas meestal langer

zijn dan het gemiddelde. Opwekking uit narcose. Jeckstadt 8) heeft getracht een analepticum, een zoogenaamd wekmiddel tevinden, waarmede hij de narcose na afloop van een operatie snel kon doen be??indigen.Hij heeft hiertoe de beide kamferdc rivalen cardiazol en coramin gebruikt, maarook nog een preparaat, dat uit stoffen van de triazolgroep bestaat en door de firmaVon Boehrinoen en Zoon in den handel wordt gebracht onder den naam vanazoman. Zoowel cardiazol als coramin bleken minder geschikt te zijn. Hij moest er grootedoses van geven, intraveneus, soms wel twee maal en dan nog was de werking vaakwisselvallig. De dieren stonden wel op, maar waren vaak ge??xcitecrd, liepen somsweg, om later toch weer te gaan liggen, daar de narcose niet voldoende geweken was. Azoman is schr. zeer goed bevallen. Hij spoot er 6 cc van subcutaan in. Laterdeed hij dit intramusculair en gaf dan al naar de diepte van de

narcose en de groottevan hel paard 6 ?  12 cc. Steeds zag hij, dat de dieren na 4 ?  7 minuten rustig ont-waakten, behoorlijk opstonden en wakker bleven. Hij raadt aan om niet meer dan12 cc te geven, daar een grootere dosis den tijd, waarna de dieren ontwaakten, ver-lengde. Hij denkt daarom, dat azoman, in grootere doses gegeven, verlammendekomponenten oproept. De narcose, die hij gaf, was steeds een chloral-hydraat-chloroform narcose. H. Lubberts.



??? PLUIMVEEZIEKTEN. Onderzoekingen omtrent de oorzaak en bestrijding der kippenverlam-ming. Onder kuikens, die van een bedrijf kwamen waar verlamming heerschte en welkeop een geheel nieuw terrein opgefokt werden, heerschte veel minder verlamming(en andere ziekten) dan onder de contr??lekuikens, die op het â€žbesmette" bedrijfwerden opgefokt. Bij kuikens, afkomstig van een bedrijf waar geen verlamming voorkwam, dochopgefokt op het â€žbesmette" bedrijf, kwam wel verlamming voor. Bij deze proeven bleek echter uit het voorkomen van coccidiosis bij verschillendekuikens, dat de isolatie niet zoo betrouwbaar was als voor dergelijke proeven noodigzou zijn. Johnston en Wilson l) concludeeren, dat hunne resultaten op besmettelijkheidder verlamming wijzen en dat zij bestreden kan worden door hygi??nische maat-regelen. De route der Syngamuslarven door het lichaam en het verband metpneumonie bij

jonge vogels. Clapham 1) geeft een overzicht over de verschillende theorie??n inzake den weg,die dc larven van Syngamus in het lichaam afleggen. Door voeding van kuikensmet besmette aardwormen is gebleken dat de larven met den bloedstroom van dedarmen naar de longen vervoerd worden. De parasiet is zoowel in het larve-stadiumals in volwassen toestand besmettelijk. Bij jonge vogels kan door de larven in delongen een pneumonie veroorzaakt worden. De ontwikkelingsgang van de kliermaagworm (Gheilospirura hamulosa)en de besmetting van kuikens. 2) De onderzoekingen toonden aan, dat sprinkhanen de larven der parasieten kunnenbevatten terwijl ook kevers besmet kunnen zijn. Als bestrijdingsmaatregelen wordenaanbevolen het zuiver houden der rennen en verwijderen van de mest. Kleinehoeveelheden kopersulfaat kunnen de insecten, die besmet zijn, dooden. De besmette kuikens genazen niet door

toediening van i ccm tetrachloorkoolstof.Er zijn geen geneesmiddelen bekend, welke deze parasieten in de weefsels kunnendooden. De mallophagen van het hoen. 3) Bespreking aan de hand van een groot aantal foto\'s van de mallophagen vanhet hoen. Onderzoekingen over de oorzaak der vleugelreactie der duiven bij toe-diening van vergiften voor het vegetatieve zenuwstelsel.4) 1. Stoffen, die het warmtc-regulatie-cenlrum prikkelen, zooals veratrine, adrena-line en coca??ne, veroorzaken bij duiven geen vleugelreactie. Ze werken braakver-wekkend of toxisch. Ze zijn dus om dc werking van pilocarpine, eserine en arecolinete bestudeeren ongeschikt. 2. Antipyrine is in staat, de vleugelreactic bij toediening van pilocarpine teverhinderen. Waarschijnlijk ontstaat de door de vergiften van het vegetatieve 1 ) P. A. Clapham. On the tarval migration of Syngamus trachea and its causal relationshipto pneumoma in young birds.

Journ. Helminth., Vol. 17, 1939, p. 159. 2 \') J. E. Alicata. The life history of the gizzard-worm (Cheilospirura hamulosa) and itsmode of transmission to chickens, with special reference to Hawai??an conditions. Luro JubilarProf. L. Travassos, 1938, p. 11. 3 \') l)r. W. Hohorst. Die Mallophagen des Haushuhnes und ihre Eigelege. Veterin?¤r-medizinische Nachr. â€žBehringwerke", 1939, No. 4 en 5. 4 ) Dr. A. Hassko und Dr. A. R. G??rgen. Untersuchungen ??ber die Ursache der Fl??gel-reaktion der Tauben bei Verabreichung von Vegetativnervengiften. Tier?¤rztl. Rundsch. Vol.45Â? \'939- P- 841 â€?



??? zenuwstelsel veroorzaakte zenuwreactie dus door prikkeling van het warmte-centrum. 3. Vaatverwijdende stoffen, zooals histamine, veroorzaken bij duiven geenvleugelreactie. 4. Acetylcholine veroorzaakt bij duiven overeenkomstige verschijnselen alspilocarpine, arecoline of eserine. Vandaar de conclusie dat acetylcholine een hoofd-rol speelt bij het veroorzaken der vleugelreactie na toediening van pilocarpine,eserine en arecoline. Eendensterfte door vergiftige algen.1) Bij eenden, kippen en kalkoenen zijn verschillende vergiftigingsgevallen gecon-stateerd na het drinken van water, waarin zich blauw-groene algen in aanzienlijkehoeveelheid bevonden. Ook paarden, koeien, schapen en varkens konden vergiftigd worden door hetdrinken van dit water. Ook na filtratie blijft het water giftig. De algen behoorentot de soort Anabaena floss-aquae. Oprichting van een Instituut ter bestudeering van pluimveeziekten inAmerika. 2) Te

East Lansing (Michigan) wordt een instituut opgericht ter bestudeering vanpluimveeziekten als centraal instituut voor 25 centrale en oostelijke staten vanAmerika. De verlamming zal een der eerste ziekten zijn. die in studie genomenworden. te H. LEPTOSPIROSE. Het belang van een herhaald serologisch onderzoek voor de diagnostiekvan een epidemie van de ziekte van YVeil.3) De Leptospirosis op Java is geen zeldzaamheid. Typische gevallen met icteruskunnen zelfs een epidemisch karakter krijgen. In 3^ maand waren op het eiland Noesakambangan van 14 verdachte setat) positief; bij ?Š?Šn kon zelfs de verwekker aangetoond worden. De bacteriologische diagnose n.l. het rechtstreeks aantoonen en kweeken derLeptospiren in het bloed en urine der pati??nten levert voor den practicus moeilijk-heden op. Het onmiddellijk aantoonen in het bloed en het kweeken, hetzij directop den voedingsbodem van Noguchi of van

Vervoort, hetzij indirect via de cavia,eischt routine-arbeid. Het aantoonen van de Leptospiren in de urine met behulpvan het donkerveldmicroscoop zou eventueel in de praktijk kunnen geschieden. De serologische diagnose moet echter in daarvoor ingerichte laboratoria geschieden.De agglutinatie en lysis vinden in vivo en in vitro plaats. In vivo geschiedt het metde proef van Pfeiffer. Hieraan zijn de volgende nadeelen verbonden : veel proef-dieren en goed-virulente culturen zijn noodig. Verder is de differentiatie der stammenniet zoo duidelijk. schiieffner en Mochtar stellen daarom de serologische reactie in vitro bovenaanln den regel geeft de titer na 2 weken of zelfs 4 weken geen bewijs voor een pas door-stane infectie. Verdere controle van het titerverloop is noodzakelijk. Van de g positieve gevallen gaven 4 direct reeds een vrij hooge seroreactie (1 : 1000en hooger) ; 4 gaven pas bij het tweede onderzoek een duidelijke

reactie. Bij ?Š?Šnpati??nt gaf het serum pas bij hel derde onderzoek een reactie van 1 : 1000 d. i. eenmaand na het tweede onderzoek. Drie weken later was de titer 1 : 5000. 1 \') A. W. Deem and F. Thorp. Toxic algae in Colorado. Journ. Am. Vet. Med. Ass.,Vol. 95, 1939, p. 542. 2 ) Poultry Regional research Laboratory, East Lansing, Michigan. Journ. Am. Vet. Med.Ass., Vol. 93, 1938, p. 31. 3 ) Dr. A. Mochtar en Dr. W. A. Collier. Geneeskundig Tijdschrift voor Ned.-Indie. Deel 79. AH. 31, 1 Aug. 1939.



??? In meer dan de helft der gevallen kan de serologische diagnose dus pas heel laaigesteld worden. Een lage titer in het begin behoeft niet altijd op een infectie te duiden ; men moetrekening houden met onspecifieke reacties. Ook moet men aan de mogelijkheid vananamnetische reacties denken d. w. z. het stijgen van een oude titer bij een wille-keurige andere infectie. Verder werd bij deze pati??ntensera van Noesakambangan waargenomen, datheterologe stammen geen reactie vertoonden of slechts een zwakke medereactiegaven. 2 sera reageerden specifiek met stam Wijnberg, 2 met stam Swart en 5 metstam Rac.hmat ; dus een infectie met 3 Leptospirentypen heeft hier plaats gehad.De ge??soleerde stam behoorde tot het Swart-type. De stam Rachmat was tot dusverre op Java nog niet gemeld. De reactie wasechter z???? hoog, dat hier gerust tot een infectie met dezen stam besloten mag worden.Het gelukte niet den

stam te isoleeren. De wijze, waarop de infectie heeft plaats gevonden, zal nog nader onderzochtworden. In den laatsten tijd is men in het Eykman-Instituut begonnen met de complement-bindingsreactie. Echter biedt deze methode geen voordeden boven de agglutinatie-lysis reactie ; hij blijft zelfs in specificiteit achter. Al heeft de serologische methode dus vele voordeelen, een nadeel blijfl de latereactie. 5 van de 9 ziektegevallen werden pas tusschen den i6en tot 43en ziektedagherkend. Een serumtherapie is dan niet meer in te stellen. Verder kan een herhaald onderzoek, wat noodig is, soms niet gedaan wordenb.v. door overlijden van den pati??nt. Tot slot gaat deze methode alleen op bij dc infecties met de bekende Leptospiren-typen ; bij een nieuw type moet de kweekproef ingesteld worden. Natuurlijk moet de kliniek en de epidemiologi\'* den doorslag geven. Over eenige leptospirastammen en de ziekten die ze

veroorzaken. >) Na de vondst van de Sp. icterohaemorrhagiae in igi4door Inada zijn verschillendeandere stammen gevonden, waarvan de pathogene het belangrijkste zijn. Door sero-logische reacties zijn ze onderling te scheiden. Meestal gebruikt men de agglutinatie-lysis reactie van Martin-Pettit. De stam reageert met zijn antiscrum tol de titer -grens ; een andere stam kan met dit antiserum mee reageeren, soms zelfs tot zeerhooge reacties. Om dit te vermijden maakt men specifiekere anti-sera, bereid metgekookt antigeen. Daarnaast kan dan nog de proef van Castellani ingezet worden.Al is het definieeren vaak lastig, toch is het noodig, omdat stammen, die serologischslechts kleine verschillen vertoonen, vaak klinisch heel andere beelden geven. Morphologisch kunnen ook verschillen bestaan. Zoo kon Noguchi uit naar hijmeende gele koortspati??nten stammen kweeken, die veel dunner waren en fijnerewindingen hadden.

Toch zijn de morphologische verschillen onvoldoende voor eenverdeeling. Een ander v erschil is de dierproef. Sommige stammen dooden de cavia\'s in 100 Â°uder gevallen, andere zijn a-pathogeen voor de cavia. Hetzelfde geldt voor de rat.Enkele stammen hebben vele dragers in de natuur (o.a. de leptospira-ictero-hae-morrhagiae), andere hebben slechts een enkele bijv. dc 1. canicola. Ook geven destammen verschillende ziektebeelden. Hoe staat het echter met de verbreiding ? De 1. icterohaemorrhagiae komt over de geheele wereld voor, de I. hebdomadisen de 1. Akiyami A (L. autumnalis) komen in Japan en Indi?? voor. In Europa dacht men alleen met den klassieken stam te maken te hebben tot in1928 de L. grippo-typhosa, de verwekker der modderkoorts gevonden werd. Dezewerd ook op de Andamanen gevonden. Daarnaast werd de L. canicola door Klaren- \') Dr. B. Walch-Sorgdrager. Geneeskundig Tijdschrift

voor Ned.-Indi??. Deel79; Afl- 35. 29 Aug- \'939-



??? beek en Schuefpner ontdekt. Deze werd op meerdere plaatsen in Europa gevonden.In Denemarken werd door Borg Petersen nog een stam ontdekt en in Itali?? werdeen stam gevonden, die geheel overeenkwam met stam Swart uit Indi??. In Indi?? zijn heel wat stammen bekend. In Australi?? zijn vier stammen bekend,waarvan drie ook elders voorkomen, terwijl de vierde waarschijnlijk ook in Zwedengesignaleerd is. Op de Andamanen komt de Andamanen A voor, die nog nergensanders gevonden is. Op klinische en deels op statistische gronden zijn nu vier groepen van ziektenduidelijk van elkaar te onderscheiden. Tot groep i behoort de modderkoorts, die voorkomt aan de groote rivieren tijdensoverstroomingen. De overbrenger is onbekend, mogelijk de veldmuis. De nanukayami komt ook op het land voor, is echter niet aan water gebondenevenals de Pomona-ziekte. De algemeene symptomen bij al deze ziekten zijn :

koorts, spierpijnen, roodeconjunctivae, albuminurie en glasvochttroebelingen. Geen icterus en doodsgevallen.De drie ziekten zijn echter niet identiek. De verwekkers lijken in antigcne structuurook niet op elkaar, dus epidemiologisch en serologisch bestaan groote verschillen. De tweede greep is de canicolaziekte. Epidemiologisch uniek met den hond alsoorzaak der infectie. Bij den mensch treedt geen icterus op. In San-Fransisco isechter een geval rnet icterus bekend, evenals in Denemarken. De stam onderscheidtzich echter van den klassieken stam, doordat hij niet op ratten is over te brengen. Groep 3. Dit zijn de stammen met icterus en soms letaal verloop der ziekte. Hiertoebehooren eenige stammen in Ned.-Indi?? o.a. de Rachmat, Salinem en Swart.Van de stammen Rachmat en Salinem is het percentage ernstig verloopende gevallenniet zeker bekend. De overbrenger van stam Rachmat is onbekend, van Salinem ishet

de brevicaudatus. Stam Swart veroorzaakt ernstige ziektegevallen naast eenenkele lichtere. Overbrenger is de M. decumanus. De Hasamiyami komt voor in Nagasaki. Deze verliep in 50 % der gevallen onderlichte icterus. De verwekker was identiek met de 1. akiyami A en werd autumnaliseenoemd. Overbrenger is de Apodemus speciosus. Een andere leptospiren-zickte is de nanukayami in Japan. Deze verschilt eveneensvan de klassieke ictero-haemorrhagiae door een lichter verloop. Overbrenger is develdrat. De Andamanenziekte werd als Andamanen B ziekte gezien. Van 24 gevallenverliepen 19 met icterus en eenige doodelijk. Tenslotte groep 4, de leptospirosis-ictero haemorrhagica. Deze ziekte was al jarenbekend voor Weil deze nader onderzocht en voor de spirochaet ontdekt werd. In Japan in sawah\'s en op vochtige plaatsen, in Europa aan het front tijdens deoorlog 1914â€”1918. De meeste gevallen ontstaan door

besmetting met water, slechtsenkele door direct contact met de rat. In Japan is het percentage gevallen met icterus en doodelijk verloop veel hoogcr.In Holland 40â€”50% icterus en 8â€”13% mortaliteit. In Holland is de stam gemakkelijk te differentieeren ; dit is in Indi?? door hetgroot aantal stammen veel moeilijker. Deze stam is zeer pathogeen voor de cavia. Er is nog veel verwarring in de nomenclatuur. Al deze ziekten de ziekte van Weil te noemen zou onjuist zijn. Beter zou men deLeptospirosis met den naam van den verwekker erachter kunnen zeggen. Dit zouook nuttiger zijn voor de prognose, vaccinatie etc. A. Beuvery-Asman. Een tweede leptospira-stam uit veldrat Semarang 173 met een nieuwserologisch type en zijn verdere eigenschappen. Sardjito en Mochtar 1) beschrijven het onderzoek over het voorkomen vanleptospirae in de nieren van veldratten, die in de onmiddellijke omgeving van 1 ) Sardjito en Mochtar.
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??? Semarang op de sawah werden gevangen en waaruit een nieuwe stam R.S. 173werd gekweekt. Deze stam werd serologisch vergeleken met den Javanica-stam, diereeds eerder uit veldratten werd gekweekt en veel voorkomt. De stam neemt ookeen afzonderlijke plaats in tegenover de bekende overige 14 leptospira stammen. Klarenbeek. VITAMINEN. Pathologische veranderingen door vitamine-defici??nties. Het groot aantal publicaties van de verschillende onderzoekingen over de vitaminen(de laatste jaren tien maal zooveel als over virusziekten !) moest volgens Dalldorf 1wel leiden tot de noodige verwarringen, temeer daar aan de pathologisch-anatomischezijde van de vraagstukken te weinig aandacht wordt geschonken in de publicaties,(een gebrek dat ook door ons meermalen is gevoeld, Ref.). Sommige pathologischeveranderingen waren al beschreven, voordat de vitaminen bekend waren (vgl.scorbuut), voor een

deel waren ze echter weer in het vergeetboek geraakt, zoodatze herontdekt moesten worden, (colitis cystica superficialis bij acute pellagra). Dehoofdoorzaak ligt echter volgens schr. in het feit dat de defici??nties zelf zoo uiterstzelden de doodsoorzaak zijn. doch meestal als het ware voorbereidend werken, o.a.door het weerstandsvermogen te verlagen, vooral ten opzichte van infectieziekten,hetgeen dan bij de sectie een juiste diagnose moeilijk maakt. Toch kan juist het pathologisch onderzoek vaak een beter inzicht geven in hetontstaan van de verschillende afwijkingen, die tengevolge van een defici??ntie aanbepaalde vitaminen optreden. Vitamine A bijvoorbeeld gold vroeger als een groei-bevorderend en anti-infectie vitamine, omdat een jong individu dat aan een vitamine-A defici??ntie leed minder goed groeide en de oogleden door exsudaat gingen samen-kleven, terwijl aan den onderkaakrand abscessen ontstonden.

Pathologisch onder-zoek heeft nu uitgewezen, dat de infectie slechts een gevolg is van metaplasie vanhet slijmvlies van de afvoerbuizen van de speekselklier : het normale kubisch epitheelwordt tot mecrlagig plaveiselepitheel, dat bovendien snel verhoornt. Die verhoorningis een verschijnsel dat aan veel meer inwendige slijmvliezen optreedt (urogenitaal-apparaat, de voorste groote luchtwegen), evenals aan de oppervlakte der corneaen in de afvoerbuizen van de traan- en zweetklieren. Dit geeft een verstopping vandie afvoerbuizen, waardoor een retentie optreedt van de se- en excreta. En aangezieneen verstopte klier gemakkelijk een ge??nfecteerde klier wordt, meende men vroegerdat vitamine A infecties kon tegengaan, terwijl die infectie in werkelijkheid slechteeen gevolg is van een veel belangrijker proces, in casu de verhoorning van verschil-lende epithelia. Vitamine C is eveneens van belang wegens zijn typische

pathologische anatomischeveranderingen namelijk in de structuur van spieren, beenderen, banden en pezen.Het zouden vooral de intercellulaire substanties zijn, die door het vitamine C ineen gel zouden veranderen. Deze theorie vindt steun in het feit, dat het ascorbine-zuur een rol speelt bij het oxydatie-reductie phenomeen in de weefsels en de betce-kenis van waterstofionenconcentraties bij colloidale systemen. Bedoelde veranderingen treden verbazingwekkend snel en duidelijk op. Park -vond bij een groot aantal secties van zuigelingen pathologisch-anatomisch 19 ge-vallen van scorbuut ; klinisch had men hiervan maar twee onderkend. Dit vondzijn oorzaak in het tevens aanwezig zijn van infectieziekten, welke het klinischebeeld vertroebeld hadden. Dit bevestigt de moderne opvatting, dat de behoefte aanvitamine C tijdens het lijden aan een infectieziekte sterk is verhoogd.



??? De voornaamste verandering is de spierdegeneratie, die in ernstige gevallen vanscorbuut tot paralyse aanleiding geeft. Dit is de z.g. Zenkersche degeneratie, welkedoor dezen onderzoeker specifiek werd genoemd voor typhus, doch die dus waar-schijnlijk een gevolg is van de verhoogde vit. C-behoefte tengevolge van deze infectie-ziekte. (Daar bij scorbuut ook steriliteit voor kan komen, lijkt het interessant omna te gaan in hoeverre de steriliteit, die bij stieren na mond- en klauwzeer nog aleens optreedt het gevolg is van een vit. G-defici??ntie. Ref.). De Groot. Vitamine-C in de melk. \') De hoeveelheid Vitamine-C loopt in de eerst, de daarna en de laatst gemolkenstralen van hetzelfde uierkwartier niet veel (0.24â€”1.24 mgr per 1) uiteen. In denregel bevat de eerst gemolken melk iets meer ; deze hoeveelheid is in het algemeenniet afhankelijk van het toegediende voedsel. Colostrum bevat gemiddeld mgr vitamine-C per 1 ; in

de eerste weken na hetkalven neemt dit af tot 10.9â€”15 mgr, om daarna te stijgen tot gemiddeld 18.89 mgongeveer 3 weken na het kalven, tot 20.66 op een maand en tot 21.97 mg op 6 wekenna het kalven. Na dien tijd neemt de hoeveelheid vitamine-C in de melk weer aftot 21.17â€”21.73 mg p. 1 op 5 maanden, om tegen 9 maanden na het kalven weerIe stijgen tot 22.96 mg per 1. Parenterale toediening van vitamine-C had op de hoeveelheid in de melk slechtsweinig invloed. v. N. ZO?–TECHNIEK. De domesticatie van onze huisdieren. Dat onze huisdieren afstammen van de wilde dieren, daarover zijn thans alleonderzoekers het wel eens. Wanneer zulks is geschied, is niet met zekerheid nauw-keurig aan te geven ; het geschiedt eigenlijk tot op den huidigen dag. VolgensKossmag 1) dateeren de eerste huisdieren uit het begin van het Steenen Tijdperken zou de hond het eerste gedomesticeerde dier zijn. Daarna zijn geit,

rund en schaapgevolgd, terwijl paard en varken eerst later gevolgd zijn ; de vele andere huisdierenzijn van nog belangrijk lateren datum. Waarom huisdieren ontstaan zijn, daarvoor geeft schr. verschillende redenen op.Zeker is dal de mensch zich zonder hen niet meer zou kunnen handhaven, net zoomin als de meeste huisdieren zonder den mensch de â€žstruggle for life" vol zoudenkunnen houden. Deze symbiose wordt dan ook wel als hoofdfactor beschouwd, hetfeit dat de meeste dieren, de kat uitgezonderd, in het wild kuddedieren zijn, dusgewend zijn om door de sterkste en schranderste geleid te worden zou het procesvergemakkelijkt hebben, aangezien ze zich daardoor gemakkelijker onderwierpenaan hun nieuwen leider : den mensch. De beoordeeling van pluimvee : het uitzoeken van de niet-produceerenden. Het beoordeelen van de productie naar het exterieur levert bij eigenlijk alle land-bouwhuisdieren groote

moeilijkheden op en heeft reeds aanleiding gegeven tot veelonjuiste beslissingen. Toch probeert Serfontein 2) nogmaals een lans te brekenvoor de exterieurkeuring van kippen. In een rijk ge??llustreerde, populair geschrevenpublicatie stelt hij de verschillen in exterieur bij kippen met hooge en lage productie 2 ) I\'. J. Serfontein. Klasseer van Pluimvee, of die uitset van Nie-produceerers. Unie vanSuid Afrika, Depart. van Landbou en Bosbou. (pamflet 207).



??? â€” 3?–2 â€” duidelijk tegenover elkaar ; hij noemt speciaal het verschil in kleur van den snavel,oogen en beenen, in gesteldheid van kam en lellen, in soepelheid der huid, in afstandder legbeentjes e. a., waardoor deze twee extreme klassen van dieren inderdaadbinnen een bepaald ras wel te onderscheiden zijn. Niet wordt echter gesproken overde overgroote meerderheid, die daar tusschenin ligt en waar deze eigenschappenniet zoo uitgesproken duidelijk zijn. Het artikel stelt dan ook teleur, daar de schr.de individueele legcontr??le niet eens noemt. Schr. gaat o. i. ook te ver, wanneet-hij beweert uit de kleur of liever uit het verdwijnen der kleur van snavel en oorenhet aantal gelegde eieren te kunnen bepalen, daar hier toch verschillende niet tecontroleeren invloeden (voeding!) een belangrijken invloed uit zullen oefenen. Selectie en vruchtbaarheid bij koeien. In een artikel met enkele hoogst merkwaardige uitspraken

legt Wille dennadruk op het feit, dat bij het selecteeren der vrouwelijke fokdieren naast de melk-productie vooral ook gelet moet worden op dc te verwachten fokprestatie van hetdier, waaronder hij verstaat het aantal en de constitutie der nakomelingen, alsmedehet weerstandsvermogen van het moederdier tegen ziekten, die door de baringoptreden. Voor de wijze waarop schr. zich voorstelt uit het phaenotype de fokwaardeen meer speciaal de â€žBefr??chtungsfahigkeit" te kunnen vaststellen, zij naar hetoorspronkelijke artikel verwezen, dat zich minder goed voor refereeren leent. Erfelijke huidziekten. Witzigmann 2) beschrijft drie verschillende huidaandoeningen, welke in drieverschillende familie\'s voorkwamen, namelijk bij een volbloed hengst en zijn moederen halfzuster een groot aantal knobbeltjes in de huid ; een sterk jeukend squammeuseczeem aan hals en schouders, dat zich alleen des zomers openbaarde bij een

viertalnaverwante merrie\'s en tenslotte bij een Boxerfamilie verschillende dermatosen.Over de wijze van overerving laat de schr. zich, waarschijnlijk in verband met dete kleine aantallen, niet uit. de Groot. VLEESCHHYGI?‹NE. Het vraagstuk der ana??robe bacteri??n in de bacteriologische vleesch-keuring. Overtuigd zijnde, dat het aanwezig zijn van ana??robe bacteri??n ook van veelbelang is bij het ontstaan van bederf van vleesch deed Schoop 3), in samenwerkingmet Lorenzen, een onderzoek naar het voorkomen van ana??robe bacteri??n. Watde soorten van ana??robe bacteri??n betreft, kon Schoop ze indeelen in 3 soorten,n.1. a) pathogene ana??robe bacteri??n, b) rottingsbacteri??n en c) apathogene, geen rot-ting veroorzakende ana??robe bacteri??n. Onder a-soorten treft men vooral aan de veroorzakers van het z.g. gasoedeem,n.1. de paraboutvuurbacil, de Novy\'sche bacil en de gasbacil en in mindere mate

deboutvuurbacil, de bacillus gigas en de tetanusbacil en botulinusbacil. Deze patho-gene bacillen kunnen nu ook in de agonie het lichaam binnendringen. Wat de ziekten betreft, bleken in het spel te zijn : 1) ziekten van den geboorteweg (zware parti, endometritis. retentio secundinarum,enz.) en eventueele verwondingen (wondgasoedeem). 2) ziekten van het maag-darmkanaal (tympanitis, obstipatie, koliek, maag-darmont-stekingen, enz.). \') Dr. R. Wille. Auswahl der weiblichen Zuchtrinder im Hinblick auf Fruchtbarkeit.Tier?¤rztl. Rsch. 48. 45. 1939. S. 816. 2) Dr. J. Witzigmann. Klinische Beitr?¤ge zur Vererbungspathologie der Hautkrankheiten.Tier?¤rztl. Rsch. 48. 45. 1939, S. 815. 3) Schoop. Die Anaerobenfrage in der bakteriologischen Fleischbeschau. Z. f. Fl. u. Milch-hYg-, Jg- 50, \' 939- Pg- 37-



??? 3) ziekten bij het rund, door vreemde lichamen veroorzaakt (pericarditis, hepatitis, enz.). 4) peritonitis. 5) mastitis. Het meest komen deze ana??robe bacteri??n bij het rund voor en dan nog in denzomer meer dan in den winter. Wat de onderzochte organen betreft, deed Schoop steeds een onderzoek bij 2 spier-monsters, milt, lever en nieren. Volgens hem moet men de volgende richtlijnenvoor een beoordeeling bij het vinden van ana??robe bacteri??n in acht nemen : a) Worden zij zoowel in muskulatuur en organen gevonden, dan moet men hetgeheele dier afkeuren. b) Alleen in de organen en niet in de muskulatuur, het dier nooit onvoorwaardelijkgoedkeuren. De beoordeeling moet met de noodige voorzorgen geschieden, daardergelijk vleesch, volgens de ervaring, niet lang houdbaar is. c) In enkele monsters ; meestal een toevallige bevinding, en dan van geen betee-kenis. Welke behandelingswijze is het meest succesvol

voor het reinigen vanhet vleeschoppervlak van slachtdieren ? Volgens de onderzoekingen van Lerche *) is het schoonwasschcn van de opper-vlakte van geslachte runderen met een stevige waterstraal het beste, het eenvoudigsteen het goedkoopste. De slachtdoek maakt het vleesch minder ooglijk en veroorzaakt een verspreidingder bacteri??n, doordat zij het vuil wegvvrijft of zelf heel dikwijls als bacterie-drageroptreedt, als ze niet steriel is, wat vrijwel altijd het gev al is. Wil men daarom tegen-woordig toch nog van een slachtdoek gebruik maken, dan kan men in die gevallenvan een hygi??nische behandeling van het vleesch spreken, als voor elk rund een versche.schoont doek wordt gebruikt. Lerche betwijfelt echter en dit m. i. terecht, of ditin de praktijk zal zijn door te voeren. Dat door het gebruik van water het vleesch ooglijker en de houdbaarheid beterwordt, is echter geen nieuwe ontdekking, zegt Lerche. Een zeer groot

aantal vleesch-fabrieken maakt reeds tegenwoordig daarvan gebruik. Het is echter dan nood-zakelijk voor het afwasschen zuiver leidingwater te gebruiken met behulp van een slang,zoodat men absoluut het vleesch niet aanraakt met handen of doeken. Het verloop van een Enteritis-Breslau-infektie bij natuurlijk en kunst-matig besmette eenden. Hij 2 gevallen van levensmiddelenvergiftiging door eendeneieren konden deeenden opgespoord worden, waarvan de eieren afkomstig waren. Deze eendengaven nog 8 en respectievelijk 5 weken n& het optreden van de enteritisgevallenBreslaubacteri??n met de faeces af. Echter waren deze Breslaubacteri??n bij de 4 maan-den later volgende slachting en sectie der eenden niet meer aan te toonen, terwijlook orgaanveranderingen ontbraken, welke op een doorstaan van de infectie zoudenkunnen wijzen. Bij 8, door Dierks 1) kunstmatig peroraal en subcutaan met

Breslaubacteri??nbesmette eenden werd door deze infectie geen enkel ziekteverschijnsel opgewekt.De uitscheiding van deze enteritisbacteri??n geschiedde met de faeces, hoewel somsonregelmatig, bij alle 8 eenden. Van deze eenden werden er 4 na 3 weken gedood en onderzocht. Met uitzonderingvan ?Š?Šn eend konden bij de andere 3 dieren enteritisbacteri??n worden aangetoonden wel vooral in den eileider, eventueel testikel. Het pathologisch-anatomischonderzoek was overigens verder negatief. De 4 andere eenden werden 8 weken na de infectie gedood en onderzocht. Karak-



??? teristieke orgaanveranderingen waren niet aanwezig, terwijl ook cultureel geenenteritisbacteri??n konden worden aangetoond. Bij de Breslau-infectie der eenden gaat het dus blijkbaar, blijkens bovenstaandeonderzoekingen, niet om echte ,,Dauerausscheider", maar slechts om tijdelijkebacillenuitscheiders, zooals dit ook bij Breslau-infectie\'s van andere diersoorten envan den mensch is waargenomen. Over het verband tusschen het gehalte aan saprophytische bacteri??nvan het vleesch en de houdbaarheid daarvan. Volgens de onderzoekingen van P??tz \') heeft een zwak tot middelmatig saprophy-tengehalte bij het bewaren van het vleesch in een koelhuis geen vermindering vande houdbaarheid tengevolge. Als de bewaartemperatuur steeds onder 10Â° C. ligt,dan is de houdbaarheid van kiemhoudend vleesch niet verschillend van die van kiem-vrij vleesch. Heerscht er in hoofdzaak een temperatuur onder ioÂ° C. en stijgt zij

slechts afen toe hooger, dan wordt de houdbaarheid van kiemhoudend vleesch steeds slechter,waarbij de verschijnselen van het slechter worden van het vleesch slechts zwak tevoorschijn treden. Wordt kiemhoudend vleesch bij een hoogere temperatuur (20â€”25â€”30Â° C.)bewaard, dan komt het op zijn vroegst na 3 dagen tot een snel toenemende ver-slechtering van het vleesch, welke na 5â€”9 dagen tot een volledig bederf voert. Dehoudbaarheid van het vleesch van in nood geslachte dieren is steeds afgenomen. de Graaf. BOEKAANKONDIGINGEN. Die I\'nfruchtbarkeit der Haussaugetiere. Von Prof. Dr. Heinrich Hetzel, Budapest. Verlag von Gustav Fischf.r in Jena1940. Prijs ingebonden R.M. 16.50, niet ingebonden R.M. 15.â€”. Hetzel heeft een boek over de onvruchtbaarheid der huisdieren geschreven, datruim 300 bladzijden telt en ge??llustreerd wordt met 106 duidelijke afbeeldingen. De schrijver behandelt zoowel de

onvruchtbaarheid van het vrouwelijk als vanhet manlijk dier. In het eerste gedeelte wordt de onvruchtbaarheid der vrouwelijke dieren bespro-ken. Dit neemt verreweg het grootste gedeelte van het boek in beslag. Hierin behan-delt hij achtereenvolgens op een duidelijke wijze de anatomie en histologie dergeslachtsorganen, de physiologie en de pathologie der geslachtsorganen, het onder-zoek der geslachtsorganen, het onderzoek op graviditeit, de oorzaken der onvrucht-baarheid, de ziekten der geslachtsorganen, die tot steriliteit aanleiding geven. Deze indeeling der stof is logisch en alle oorzaken van steriliteit worden behandeld,maar ik had het beter gevonden als hij wat meer den nadruk had gelegd op die oor-zaken, welke den endemischen vorm van steriliteit, die economisch bekeken de grootstenadeelen bezorgt, tot gevolg hebben. Hier en daar had hij iets nauwkeuriger kunnen zijn bijv. als hij over de lochi??nschrijft van den

hond had hij niet moeten volstaan met te vermelden, dat deze deeerste dagen bloedig zijn maar tevens er op moeten wijzen, dat zij korten tijd naden partus een groene kleur vertoonen. Ik kan mij niet vereenigen met zijn meening,dat praeparaten bereid uit de achterkwab der hypophysis cerebri van veel waardezijn bij de behandeling der retentio secundinarum der groote huisdieren. Het tweede gedeelte van het boek, dat de steriliteit van het manlijk dier behandelt



??? is in verhouding tot het eerste gedeelte zeer kort. Slechts 10 bladzijden zijn hieraangewijd. Het zou zonder twijfel het geheel ten goede zijn gekomen, indien dit deel eenuitvoeriger bespreking deelachtig was geworden. Vooral het spermaonderzoek haduitgebreider behandeld dienen te worden. Een uitvoerige literatuuropgave besluit het geheel. Ik juich het tot stand komen van dit werk toe, het voorziet in een behoefte, zoowelden practiseerenden dierenarts als den student beveel ik het ter bestudeering aan. v. d. Kaaij. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Economische Zaken, Directie van den Landbouw, isontvangen het volgend verslag van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen: No. 45 (17) A.Onderzoekingen over de eerste ontwikkelingsperiode der jonge graanplant, door Dr.K. Zijlstra. Prijs ?’0.60. Dit verslag is verkrijgbaar aan de

Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Limburg. Jaarverslag over het jaar 1939. In het ledenaantal van onze afdeeling is geen verandering gekomen. Wij hebbenop i Jan. 1940 drie en dertig leden, met als eereleden : Prof. Dr. Berger, de adj.-dir.E. J. A. A. Quaedvlif.g, L. Bloemen en M. J. H. Duysens. Ook in het bestuurkwam geen verandering . De leiding van onze afdeeling rust in de bekwame handen van coll. J. H. Hamers. In 1939 hebben wij, als gewoon, twee algemeene vergaderingen belegd en welop 4 Febr. en 18 November. Bestuursvergaderingen werden naar omstandighedengehouden. Het bezoek op dc vergaderingen was niet zooals andere jaren, n.1. 22en 17. Dit hield verband met de algemeene tijdsomstandigheden. Op 4 Febr. heeft Dr. Majoewsky voor onze afdeeling een zeer interessante lezinggehouden over â€žKeuring van slachtpluimvee en wild". Van de

bijzondere gebeurtenissen kan vermeld worden dat onze afdeeling tweejubilea heeft mogen vieren n.1. de herdenking dat coll. M. Duysens voor 60 jaarterug zijn diploma mocht behalen en dat het van coll. Sala Sr. 40 jaar was geleden. Meerdere van onze eercleden of leden hebben in het afgeloopen jaar een bijzonderebuitenlandsche of Koninklijke onderscheiding mogen ontvangen, waarmede op deeerste plaats zij zelf, maar onze afdeeling eveneens zeer vereerd was. Moge de aangename sfeer, die steeds onze vergaderingen kenmerkt en die aanalles ten goede komt, altijd blijven voortduren, tot steeds grooteren bloei van de afdee-ling Limburg. De Secretaris, Pif.rson. Afdeeling Limburg. Kort verslag van de vergadering van 3 Februari 1940. Op 3 Febr. j.1. heeft de afdeeling Limburg haar eerste vergadering in 1940 ge-houden in het Posthotel te Roermond. Behalve de afgevaardigde van het Hoofd-bestuur, coll. van Heusden, waren

er slechts veertien leden aanwezig. Een geringgetal, waarvan de oorzaak ligt in den algemeenen toestand en het bijzonder slechteweer der laatste weken. Dc meesten moeten nogal een verre reis maken. De voorzitter opende omstreeks drie uur de vergadering met een woord van



??? welkom ; speciaal richtte hij zich tot den afgevaardigde en tot onzen Inspecteur. Hierna werd de agenda vlot afgewerkt. De heer C. H. Seegers te Gennep werd met algemeene stemmen in de afdeelingopgenomen. De verschillende verslagen : van den afgevaardigde ter Alg. Verg., derekening en verantwoording van den penningmeester, het jaarverslag en de vast-stelling der contributie, werden zonder veel commentaar goedgekeurd. De contributie bedraagt ?’ 29.â€”. Storting wordt verzocht op rekening No. 288470,ten name van ..Penningmeester Mij. v. Diergeneeskunde, Afd. Limburg". Van de rondvraag werd slechts door enkele leden gebruik gemaakt, waarna devoorzitter zijn dank betuigde aan alle aanwezigen en de vergadering rond half zessloot. De Secretaris, Pierson. Afdeeling Gelderland-Overijssel. Jaarverslag 1939. Het bewogen jaar 1939 is voor onze afdeeling niet ongunstig verloopen. Doorhet toetreden van de

Heeren J. H. J. van Gils en J. D. van der Woerd, beidente Eist (O.B.), D. D. Bakker te Kampen en Dr. L. Hoedemaker te Nunspeet, steeghet ledental van 74 op 78. In het bestuur kwam geen verandering, aangezien de periodiek aftredende Onder-Voorzitter, de Heer H. A. Dingemans, als zoodanig werd herkozen. Op 11 Maart had onze eerste vergadering plaats, welke o.m. werd bijgewoonddoor den voorzitter der Maatschappij, Prof. Schornagel. Vreemd was het den HeerA. van Heusdf.n, die in totaal dertig jaren achter de groene tafel had gezeten, thanstusschen de gewone leden te zien plaats nemen. Nadat de huishoudelijke punten waren afgehandeld, hield collega Dr. W.Majoewsky zijn aangekondigde voordracht over â€žKeuring van Slachtpluimvee enWild", welke met groote aandacht werd gevolgd. Hierna werd collega Van Heusden verzocht de vergadering eenige oogenblikkente willen verlaten, aangezien hem in alle stilte

een kleine huldiging was bereid. Eenige wijzigingen werden thans in ons Huishoudelijk Reglement aangebracht,teneinde de benoeming van Eere-leden mogelijk te maken, waarna de Oud-Voorzitter als zoodanig benoemd werd. Bij zijn installatie wees de voorzitter er met nadruk op. dat in het bijna zeventig-jarig bestaan onzer afdeeling nimmer een Eerelid was benoemd, doch dat men deverdiensten van den afgetreden voorzitter z???? hoog aansloeg, dat men er gaarne eenreglementswijziging voor over had, teneinde hem het eerelidmaatschap te kunnenaanbieden. In zijn antwoord verklaarde de Heer Van Heusden geen flauw vermoeden hiervante hebben gehad. Hij vond zijn verdiensten veel te hoog aangeslagen, doch wasniettemin zeer vereerd met de genomen besluiten en wilde gaarne zijn nieuwen titelaanvaarden. Nadat nog eenige sprekers het woord hadden gevoerd, vereenigden de meeste ledenzich met het nieuwe

Eerelid aan een diner in â€žNationaal", waar al spoedig eenrecht feestelijke stemming heerschte. Tijdens dien maaltijd werd den Oud-Voorzitterter herinnering aan zijn dertigjarige bestuursloopbaan een souvenir aangeboden inden vorm van een op perkament geteekende en geschilderde oorkonde (ingelijst)bevattende het besluit van zijn benoeming tot eerelid. Alles bijeen werd deze eerstevergadering een waardig begin van onze bijeenkomsten in het nieuwe vereenigings-jaar. De Gezondheidsdienst voor Vee in Gelderland wenschte de abortusbestrijdingter hand te gaan nemen en verzocht om een conferentie met een drietal afgevaardig-den onzer afdeeling op 17 April, ten einde het ontwerp-Reglement enz. te bespreken.Onzerzijds werd hieraan deelgenomen door collega Reichman Sr., Voorzitter enSecretaris. Aangezien de meeningen hier en daar nog al uiteen liepen, werd afge-sproken, dat een tweede conferentie zou

plaats hebben, nadat verschillende inlich-



??? tingen waren ingewonnen en eenige punten o.a. de tarieven in een afdeelingsver-gadering waren besproken. Deze vergadering had plaats op 20 Mei. Collega P. Sjollema hield hier eenvoordracht over â€žGeorganiseerde Abortusbestrijding", waarna onze deputatie ver-slag deed van de besprekingen ter conferentie van 17 April. De vergadering bleek dezienswijze der deputatie te deelen. Besloten werd de entingen buiten het tarief te houden en voor het nemen enverzenden der bloedmonsters te berekenen f 0.50 per rund plus visite, ongeachthet feit of het onderzoek den geheelen stal betreft of slechts een enkelen nieuwkoop. De toegezegde tweede conferentie heeft echter nimmer plaats gehad. In Juli mochten de leden Dr. J. Auke.ma, H. v. d. Berg en A. Hijink hun zilverenjubileum als Dierenarts herdenken. In verband met de tijdsomstandigheden en het verplaatsen van de AlgemeeneVergadering te Utrecht naar 2

December, werd de September- en Decemberverga-dering gecombineerd en gehouden op 21 October. Hier werd besloten de gebruikelijkesubsidies aan het Ondersteuningsfonds en D.S.K. voor 1939 te handhaven en decontributie der afdeeling voor 1940 te verhoogen tot ?’3.â€”. In verband met de pogingen tot oprichting van een Diergeneeskundig Ziekenfondsâ€žGelderlandâ€”Overijssel" te Eist (O.B.), werd besloten, nimmer goedkeuring aaneen fonds te verleenen, als niet volledig aan onze voorwaarden wordt voldaan : terwijlde Heeren te Eist, die 111 de toekomst meer dan ons werkgebied in hun arbeidsveldwillen betrekken, voor eventueele goedkeuring naar het Hoofdbestuur zullen wordenverwezen. Verder werden in deze vergadering â€žKlinische Vragen" op het gebied der KleineHuisdierenpraktijk, beantwoord door Prof. Dr. A. Klarenbeek. Alle drie vergaderingen werden dit jaar op een Zaterdag te Arnhem

gehouden.Op alle drie bijeenkomsten maakte de herziening van Statuten en HuishoudelijkReglement der Maatschappij een belangrijk deel der besprekingen uit. Hierbijmochten wij het genoegen smaken, dat onze herhaalde pogingen -â€” de contributievan leden boven de 65 jaar te verlagen â€” thans tnet succes bekroond werden. De secretaris vertegenwoordigde de Afdeeling op de Algemeene Vergaderingenvan den Gezondheidsdienst voor Vee in Gelderland van 10 Januari en 6 November. Bij de mobilisatie in Augustus werden 14 leden onzer Afdeeling in militairen dienstgeroepen. De hierdoor opengevallen praktijken worden zoo goed mogelijk doorbuurt- en familieleden-collega\'s waargenomen. E?Šn militair lid werd 1 Decemberin het genot van klein verlof gesteld. Moge het jaar 1940 den zoo vurig gewenschten vrede brengen, waardoor ookde overige 13 leden aan hun gezin en werkkring kunnen worden teruggegeven. De

Secretaris, H. D. Krouwel. Groep Kennis der menschelijke voedingsmiddelen van dierlijken oor-sprong. Ondergeteekende verzoekt dengenen, die hun contributie als lid van bovenge-noemde Groep over 1940 nog niet voldaan hebben, zulks liefst zoo spoedig mogelijkte doen door overschrijving van ?’ 1.â€” op zijn girorekening No. 44861. De Secretaris-Penningmeester,Dr. J. M. van Vloten.



??? BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Gedwongen gemeenschappelijke regeling voor de stichting van eenopenbaar slachthuis. In de â€žVee- en Vleeschhandel" van 8 Maart j.1. trof ik van een der medewerkersaan dat blad, het volgende vermeld over het bovenstaande onderwerp. De vleeschkeuringswet bepaalt in art. 23a, dat de Kroon bevoegd is gemeentenaan te wijzen, die den vleeschkeuringsdienst gezamenlijk moeten regelen ; zoo noodigstellen Gedep. Staten de gemeenschappelijke regeling vast. Eenige malen is de vraag aan de orde geweest of Gedep. Staten dit wetsartikelkunnen hanteeren in dien zin, dat de gemeenschappelijke regeling ook bepalingenbevat tot verplichte gebruikmaking van een in den keuringskring gevestigd openbaarslachthuis. Voorheen meende men, dat deze vraag door het hoogere gezag ontkennend werdbeantwoord : men huldigde het standpunt, dat de gedwongen samenwerking

totregeling van den keuringsdienst zich ingevolge de vleeschkeuringswet uitsluitendbeperkte tot den zuiveren keuringsdienst en dat voor een gezamenlijke regelingomtrent het gebruik van een openbaar slachthuis de bepalingen der gemeentewettoepassing behoorden te vinden. Voorbeelden dezer opvatting zijn het K B. van 13April 1933, betreffende het gezamenlijk regelen van den keuringsdienst, inclusiefde stichting, enz. van een openbaar slachthuis, in den keuringskring Delfzijl en deslachthuiskwestie in de Zaanstreek. In deze zienswijze blijkt kentering te zijn gekomen. In het â€žWeekblad voor Ge-meentebelangen" van 26 Jan. 1940, wordt hieraan een artikel gewijd, naar aanleidingvan het tot stand komen erner gemeenschappelijke regeling nopens den vleesch-keuringsdienst voor de gemeenten Noordwijk. Katwijk. Rijnsburg en Valkenburg,op den voet van art. 23a der vleeschkeuringswet. Deze regeling werd door

Gedep.Staten van Zuid-Holland vastgesteld in 1937. In deze regeling is wel de stichtingen de totstandkoming van een openbaar slachthuis opgenomen. De hierop betrekkinghebbende, in de gemeenschappelijke regeling van den keuringsdienst voorkomendebepaling luidt als volgt : In den kring kan slechts ?Š?Šn openbaar slachthuis zijn enwel in de centrale gemeente. Dat slachthuis zal geacht worden te behooren tot denkeuringsdienst in den kring. Door de eenvoudige bepaling, dat het slachthuis behoort tot den keuringsdiensttrekken Gedep. Staten, die immers bevoegd zijn den vleeschkeuringsdienst te regelen,automatisch de regeling omtrent het openbaar slachthuis in den keuringskring tolzich. Het gaat dus om de woorden : â€žgeacht worden te behooren tot". De schrijverin het â€žWeekblad voor Gemeentebelangen" zegt hieromtrent het volgende, in ver-band met het feit, dat art. 23Â? der vleeschkeuringswet slechts de

bevoegdheid toekenttot regeling van den keuringsdienst: â€žHet zou toch al te dwaas zijn, wanneer Gedep.Staten de regeling van een onderwerp (slachthuis) als hun die niet toekomt, aanzich zouden kunnen trekken door dat onderwerp eenvoudig te bestempelen als eenonderdeel van een onderwerp tot regeling waarvan zij door de wet worden aange-wezen." Het door de gemeente Noordwijk bij de Kroon ingediende bezwaar tegen debovenbedoelde door Gedep. Staten opgelegde regeling had geen succes; de Ministerantwoordde laconiek, dat er voor tusschenkomst geen termen aanwezig waren.Hieruit vloeit voort, dat de door Gedep. Staten van Zuid-Holland gehuldigde op-vatting, dat een openbaar slachthuis als een onderdeel van den vleeschkeuringsdienstis te beschouwen, door den Min. van Sociale Zaken wordt gedeeld. Met deze beslissing wordt bevestigd de meening, dat een openbaar slachthuis inde eerste plaats

dient tot bevordering der uitvoering der vleeschkeuringswet en deoorspronkelijke bedoeling dier inrichting, t.w. het voorkomen van hinder, daarbijop de tweede plaats is gekomen.



??? Diversen. Burgemeester en Wethouders van Hilversum stellen den gemeenteraad voor tenlaste van het abattoir een crediet te verleenen van ?’ 44.000. , zulks ten behoeve o.a.van een belangrijke uitbreiding van de vriesruimte. Evenzoo heeft de Raad van de gemeente Beverwijk een crediet van ?’12.500 ver-strekt aan B. en W. voor een uitbreiding van het slachthuis. de Gr. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Januari 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i Januari niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 1566 (1536) eigenaars, waarvan in Groningen bij 74 (70)eig. ; Friesland bij 23 (154) eig. ; Drenthe bij 132 (154) eig. ; Overijssel bij 114(84) eig. ; Gelderland bij 248 (439) eig. ; Utrecht bij 24 (10) eig. ; Noord-Hollandbij 20 (12) eig. ; Zuid-Holland bij 67 (59) eig. ; Zeeland bij 75 (36) eig. ; Noord-Brabant bij 569 (368) eig. ; Limburg bij 220 (150) eig. Scabi??s

(sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 218 gevallen bij 28 eig. (1106bij 48 eig.), waarvan in Groningen (7 bij 1 eig.) ; Friesland 105 bij 17 eig. (216 bij15 eig.) ; Drenthe 677 bij 14 eig.) : Overijssel 3 bij 1 eig. (10 bij 1 eig.) ; Gelderland48 bij 2 eig. (43 bij 4 eig.) ; Utrecht 1 gev. (18 bij 3 eig.) ; Noord-Holland 43 bij 5 eig.(120 bij 8 eig.) ; Zuid-Holland 18 bij 2 eig., waarvan 1 geval bij paard (15 bij 2 eig.). Rotkreupel bij schapen : 20 gevallen bij 1 eig. (737 bij 40 eig.), waarvan in Groningen(23 bij 1 eig.) ; Friesland (153 bij 15 eig.) ; Drenthe (19 bij 2 eig.) ; Overijssel (2 biji eig.) ; Gelderland (48 bij 9 eig.) ; Utrecht 20 bij 1 eig. ; Noord-Holland (169 bij7 eig.) ; Zuid-Holland (323 bij 5 eig.). Anthrax : 412 gevallen bij 388 eig. (151 bij 85 eig.), waarvan in Groningen 64 bij60 eig., waarbij 2 gevallen bij paarden en t bij varken (66 bij 6 eig.) ; Friesland35 b\'j 3Â° waarbij 1 geval bij paard (3 bij 3 eig.) ; Drenthe 25 bij 24 eig., waarbiji geval bij

schaap ; Overijssel 42 bij 42 eig., waarbij 1 geval bij varken ; Gelderland64 bij 60 eig-, waarbij 2 gevallen bij varken, 3 bij paarden (9 bij 9 eig.) ; Utrecht48 bij 43 eig., waarbij 1 geval bij paard, 2 bij varkens (25 bij 23 eig., waarbij 2 gevallenbij varkens) ; Noord-Holland 23 bij 23 eig. ; Zuid-Holland 63 bij 61 eig., waarbiji geval bij varken (34 bij 30 eig.) ; Zeeland 6 bij 6 eig. (1 geval) ; Noord-Brabant22 bij 20 eig., waarbij t geval bij paard (4 bij 4 eig.) : Limburg 20 bij 19 eig. (9 bij9 eig-)- Varkenspest : 1348 gevallen bij 143 eig. (3133 bij 261 eig.), waarvan in Friesland252 bij 35 eig. (490 bij 87 eig.) ; Drenthe 89 bij 15 eig. (110 bij 15 eig.) ; Overijssel50 bij 6 eig. (42 bij 6 eig.) ; Gelderland 57 bij 15 eig. (20 bij 2 eig.) ; Utrecht 162bij 15 eig. (636 bij 34 eig.) ; Noord-Holland 107 bij 10 eig. (193 bij 13 eig.) ; Zuid-Holland 533 bij 25 eig. (1558 bij 73 eig.) ; Zeeland 8 bij 5 eig. (19 bij 16 eig.) ; Noord-Brabant 81 bij 13 eig. (30 bij 9 eig.) ; Limburg 9 bij 4

eig. (35 bij 6 eig.). A. v. H. OverledenVerhuisd: PERSONALIA. H. Poot. Zoeterwoude. Prof. Dr. H. C. L. E. Berger, \'s-Gravenhage, naar Stokroosstraat 19.H. A. E. van Tongeren, de Bilt, naar Utrecht, Mauritsstraat 74.



??? FEUILLETON. Fragment van een in November 1744 verschenen placaat, met betrekkingtot de alstoen heerschende ziekte van het Rundvee. â€žWijders hebben Haar Hoog Mogende een Placaat doen publiceren waar bij denâ€žInvoer van eenig Rundv?Še uit de Oostenrijksche Nederlanden verboden werd, mits-gaders een Premie van iooo Guldens belooft voor den genen die een nieuwe enâ€žtot noch toe onbekende Remedie, welke op de Proef goed bevonden werd, tegenâ€ždeze Ziekte van \'t Rundv?Še zal weten uit te vinden etc. (etera). Doch alzo dieâ€žBesmetting reets zich ontdekt, is daarop nader \'t volgende Placaat gepubliceert:â€žwaarvan de voornaamste Inhoud is: â€žAlzo de besmettelijke Ziekte onder \'t Rundv?Še zich zelfs op \'t Territorie van dezeâ€žProvintie op \'t onverwachtste heeft beginnen t\'openbaren, verbieden Wij mitsâ€ždezen, dat tot den eersten Mey iemant eenige Runder-Beesten van buiten

deâ€žProvintie in dezelve overvoere, zonder behoorlijke Certificatie enz. ; â€žDat eenige van die Beesten voor den gemelden tijd op die Certificatie ingekomen,â€žzullen mogen verkocht worden, dan na verloop van veertien dagen enz. ; Datâ€žeenige gestorve Ossen, Koejen, Kalveren of Krengen, van wat aard het zij, in de,,Â?uider-Â?ee geworpen werden ; gelastende in tegendeel dat het Kreng aanstondsâ€žzal moet worden begraven, tenminsten drie voeten onder d\'Aarde, of zo diepâ€žals doenlijk is enz. ; Dat ook niemant eenig Vlees van diergelijk V?Še zal mogenâ€žverkopen ; Voorts, dat in deze Provintie eenig Rundv?Še uit de eene Jurisdictieâ€žna d\'andere zal mogen worden vervoerd, als met behoorlijke Certificatie, datâ€žbinnen de distantie van honderd Rhijnlandsche Roeden geen besmettelijkheitâ€žonder \'t Rundv?Še gevonden word enz. En alzo voormaals bevonden is, dat door,,\'t lopen van de Honden d\'infectie ook

kan worden overgebracht, bevelen wij,â€ždat de Honden zullen moeten gehouden worden op de Werven, met permissie,â€žom alle, die daar buiten lopen, te doden ; Voorts, dat de Pachters bij \'t lopendeâ€žen aanstaande saisoen geen opschrijving van Beesten in aangestoke Districtenâ€žzullen mogen doen enz. Wordende wel expresselijk verboden binnen zes Maanden,â€žbeginnende met den eersten January aanstaande, eenige Kuis-Kalveren, ofteâ€žKoejen, die gemolken worden, of met Kalf zijn, mitsgaders Kuis-Hokkelingenâ€žen Veerzen te slachten enz." (Nederlandsch Gedenkboek of Europische Mercurius, November 1744, pag. 299). D. Vieyra.



??? Fig. I. Harl rund. Photo van een praeparaat waarin de Eberth-Belajeffsche ruimtenalleen van links uit ge??njieieerd zijn. (\'.rus sinistrum. crus commune, knoop vanTawara en het beginstuk van het crus dextrum zijn bijna tol aan de trabeculasepto-marginalis toe opgeloopcn.De photo is van links uit genomen. Fig. II. Hart rund. Photo van een praeparaat waarin de Eberth-Belajeffsche ruimten zoowelvan links als van rechts uit ge??njieieerd zijn. De photo is van rechts genomen. Duidelijk iste zien, dat het crus dextrum geen directe verbindingen met het eindnet in het septumaangaat. Wel ligt in de trabecula septo-marginalis naast het crus dextrum een tcrugloopendetak. die zich met het eindnet in het septum verbindt. Dr. H. ter Borg



??? Fig. 111. Hart paard. Schema van den loop van het crus sinistrum en zijn verbindingmet het eindnet.



??? I\'ig. IV. Hart paard. Schema van de ligging van den knoop van Tawara enden loop van crus commune en crus dextrum. In de sulcus terminalis ligt delaterale schenkel van den sinusknoop.



??? Fig. V. Photo\'s van injectiepraeparaten, die dc wijze van netvorming vande subendocardiaal gelegen Purkinjevezelen bij rund en paard weergeven.



??? KLAUWZIEKTEN BIJ HET RUND door J. J. DE JONG, Stiens. Klinische les. Met uitzondering van eenige erfelijke gebreken, komen vrijwel alleziekten van de klauwen bij het rund voor als naziekte van het mond-en klauwzeer. En daar deze ziekte hier de laatste 20 jaren inheemsch is, heeft depractiseerende dierenarts veel gelegenheid zich te bekwamen in dediagnostiek en behandeling der klauwafwijkingen. In verreweg het meerendeel der gevallen zijn de achterklauwen aan-getast en daarvan weer de buitenklauw veel vaker dan de binnenklauw. Wanneer geen mond- en klauwzeer heerscht, wordt onze hulp hetmeest ingeroepen in de eerste weken van den weidetijd ; zooikneuzingenen verzweringen tengevolge van onvoldoende verpleging, panaritiumen etteringen wegens scheuren en afbreken van de punt van den klauwzijn schering en inslag. Ik zou mij willen bepalen tol : 1. Erfelijke gebreken. 2. Klauwfistels.

3. Ontschoening na mond- en klauwzeer. 4. Tusschenklauwontsteking. i. Erfelijke gebreken. Normaal zijn de achterklauwen iets langer en spitser dan de voorsteen de buitenklauw is in den regel iets grooter en breeder dan de binnen-klauw. Afwijkingen van den vorm en consistentie van de klauwen zijndikwijls afhankelijk van erfelijke factoren ; de uitwendige omstandig-heden als verpleging en stalling spelen ook een belangrijke rol. Afwijkin-gen in stand en gang hebben ook invloed op de ontwikkeling der klauwenen veroorzaken dikwijls een ongelijke belasting ervan, maar omgekeerdhebben stand en gang vaak te lijden onder slecht gevormde klauwen. Volgens M??ller zouden bij het vee in den Harz de klauwen te kleinworden en zou de hoorn te dun blijven door langdurige familieteelt eninteelt. Maar inteelt als zoodanig veroorzaakt geen abnormale klauw-vorming ; dan moet zulks worden toegeschreven aan verkeerde teeltkeus.

Bij het vee in de weide slijten de klauwen in den regel gelijkmatig af,daarentegen ziet men bij dieren, die het geheele jaar op stal staan,dikwijls groote deformiteiten (stalklauwen) tengevolge van onvoldoendebeweging en verpleging. Een der meest voorkomende, veelal beiderzijds afwijkende klauw-vormen aan het achterbeen, is de knijpklauw. Hierbij buigt de buitenzij- en achterwand naar binnen om ; in uitgesproken vorm zelfs tot overde geheele zool. De buitenklauw is daardoor geheel vervormd en teLXVII 23



??? klein, loopt uit in een punt, die dikwijls naar boven ombuigt. De binnen-klauw is ook te weinig ontwikkeld, heeft somtijds slechts de halvegrootte. Een dergelijke omgebogen hoornschoen drukt (knijpt) voortdurendop de klauwlederhuid en veroorzaakt daardoor bloedingen in de zool(steengallen), die vooral op stal gemakkelijk in ontsteking gaan. (Ette-rige steengallen). De dieren zijn voortdurend kreupel of stijf, kunnenslecht tegen den stal, staan onder het melken te trippelen of alleen metde punt van den klauw op den stal, het achterste deel boven de mest-gang. Verminderde voedingstoestand en melkproductie treden op door devoortdurende pijn ; stieren toonen verminderden deklust. Doordat dedieren gebrekkig opstaan en gaan liggen, kan een en ander kneuzingenveroorzaken aan carpus en tarsus en kniebuil en dikken hak doen ont-staan. Twee tot driemaal per jaar de klauwen besnijden is de eenige therapie.Deze klauwvorm

is een erfelijk gebrek, maar of hier een recessieve factoraanwezig is, is mij niet bekend. In de Friesche fokkerij komt zij veelvoor in de Pel 17 lijn, een bloedlijn, die 20 jaar terug zeer op den voor-grond trad. (Tegenwoordig niet meer ook al om andere minder ge-wenschte eigenschappen). Komt een dergelijk gebrek in een fokbedrijfvoor, dan moet men bij de keuze van een stier hier terdege op lettenen dieren, die er mee behept zijn, zooveel mogelijk van de teelt uit-sluiten. Bij de keuring op exterieur speelt de klauwvorm dan ook een belang-rijke rol ; afwijkingen van stand en gang zijn dikwijls een gevolg er van. 2. Klauwfistels. Men kan de fistels onderscheiden in : A. Waarbij de pees van den diepen buiger aangetast is en het klauw-gewricht nog niet. B. De etterige klauwgewrichtsontsteking. Aetiologie. Zij kunnen ontstaan uit : a. Pododermatitis. b. Zooiver-zwering. c. Nageltred. d. Panaritium. Het panaritium, een der meest

voorkomende oorzaken, ontstaat vooralna mond- en klauwzeer, maar ook in den zomer bij weidegang als zelf-standige ziekte en begint met een phlegmoneuze ontsteking van de huiden het onderhuidsche bindweefsel in de omgeving van klauw of klauw -spleet, een ontsteking, die spoedig in ettering overgaat en zich dan kanuitbreiden over kroon, pezen, peesscheeden en klauwgewricht. Het zelfstandige panaritium gaat over van dier op dier, treedt meestalalleen in den weidetijd op en wordt veroorzaakt door coccen en dennecrosebacil ; groot is de infectiositeit niet, veelal beperkt de ziekte zichtot enkele dieren. Nageltred komt in het Noorden des lands zeer weinig voor ; ?Š?Šnmaalwerd het door mij geconstateerd na het drijven van het rund langs een



??? sintelweg. Als autorijder weten wij uit ervaring dat deze wegen prae-dilectieplaatsen zijn voor spijkers, omdat de fabrieksvuren dikwijlsworden aangemaakt met oude kisten. Pododermatitis en zooiverzwering treden vooral op in aansluitingmet mond- en klauwzeer, maar ook bij onvoldoende klauwverpleging. A. Necrose van het uiteinde van de pees van den diepen buiger ; komt bijnauitsluitend voor aan het achterbeen en dan aan den buitenklauw. Verschijnselen. Het dier is vrij erg kreupel, maar toch wordt het beennog belast, wat niet het geval is bij podoarthritis. In de weide loopen dedieren overkoot ; zeer typisch is soms een opwippen van de punt vanden aangetasten klauw. De dieren liggen meer en zijn niet bij denkoppel. Na eenigen tijd vermageren zij en vermindert de melkproductieen krijgt men atrophie van de spieren van het achterbeen. Plaatselijk ziet men een groote, roodachtige zwelling van de ballenen omgeving

en bij nadere inspectie blijkt de zool etterig ontstoken tezijn met vuile granulaties. In het achterste derde deel van de zool vindtmen een fistelopcning, waaruit in het begin van het proces een dungrijsbruin vocht vloeit ; later als de pees meer necrotisch is geworden,ontstaat een niet stinkende, roomachtige etter, die bij het beknijpender ballen vooral te voorschijn komt. Naarmate de etter minder kanafvloeien nemen de plaatselijke veranderingen toe, zoo ook de pijn ende locomotie-stoornissen. In verouderde, verwaarloosde gevallen krijgt men etterretentie enuitbreiding van het proces naar het klauwgewricht ; dan wordt hetbeen in het geheel niet meer belast, het dier springt op drie beenen. Prognose is in het algemeen bij niet te sterk afwijkende klauwen gun-stig te stellen. Behandeling bestaat in het goed besnijden en inkorten van den klauw,het verwijderen van losse hoorn en woekeringen van de matrix en hetaanleggen van een

vochtig, antiseptisch drukverband, waarvoor ik eenio % sulfas cupricusoplossing zeer doeltreffend vindt. Men dient ervoor te zorgen, dat alleen de zool en de ballen in aanraking komen methet kopersulfaat en dat men droge watten legt in de kootholte om bescha-diging hiervan te voorkomen. De verbandwisseling geschiedt om de 3â€”4 dagen en indien de fistel-opening zich te veel sluit, gebruikt men bovendien een staafje nitrasargenticus. Zoo heeft men het groote voordeel, dat de hoorn in deomgeving van de fistelopening zacht aanvoelt en bij de verbandwisselingzorgt men, dat deze door besnijden goed dun blijft. De opening wordtdoor mij nooit met het mes verwijd ; alleen het granulatieweefsel wordtweggesneden. De eerste veertien dagen ziet men niet veel verbetering optreden,alleen de aanwezige pododermatitis van de zool is in herstel. Mendient den eigenaar ervan op de hoogte te stellen, dat deze behandelingzoo

ongeveer een week of zes duurt. Sulfas cupricus, gecombineerd met lapis infernalis bevordert het



??? afstooten van het genecrotiseerde peesweefsel en de laatste paar wekenbemerkt men dit, doordat men soms kleine stukjes uit de fistelopeningdrukt. Is de fistelopening gesloten en zijn de ballen niet meer pijnlijk engezwollen, dan kan een droog verband met aegyptische zalfde hoorn-vorming nog even aanzetten om latere kneuzingen te voorkomen. Zijnde ballen nog gezwollen, dan is de afstooting niet volkomen en krijgtmen recidive ; de dieren loopen dan ook nog kreupel. Ik behandel deze aandoening den laatsten tijd bij het staande dier ;de schenkelpraam wordt aangelegd en het been iets opgeheven, deklauw een weinig gebogen. Strekt men namelijk den klauw dan ver-oorzaakt dit hevige pijn door tractie aan den diepen buiger en bij hetliggende dier doet men dit bij de verbandwisseling onwillekeurig. Na een week of zes krijgt men dan ook volledig herstel, het uiterlijkvan den klauw is dan weer als dat van het andere been en

de gang isweer normaal geworden. In den regel komt deze klauwfistel voor in den weidetijd ; mijn indrukis, dat de genezing op stal minder vlot verloopt, misschien door dc min-dere beweging, misschien doordat het verband spoediger vuil wordt. Den 5en December 1938 kreeg ik in behandeling een zesjarige fok-stier met peesnecrose rechts achter ; het dier was zeer tam en kon opstal worden verpleegd. Begin Februari volgde een schijnbare genezing,de ballen bleven iets verdikt en bij het loopen wipte de toon iets op ;den 28en Februari was volkomen herstel bereikt. Hesz en Baumgartner zijn van meening, dat er bij necrose van dendiepen buiger maar ?Š?Šn middel is n.1. dc operatieve, d. w. z. rescctievan het onderste deel van de pees en van het omliggende aangetasteweefsel. De nabehandeling van deze vrij lastige operatie duurt ook4 6 weken en als nadeelige gevolgen ondervinden de schrijvers nog aleens een sterker

doortreden van de koot met opwippen van den toon. B. Etterige klauwgewrichtsontsteking wordt het meest aan het achter-been, maar ook aan het voorbeen waargenomen ; de buitenklauw isvaker aangetast dan de binnenklauw, een enkele maal zijn beide ge-wrichten ontstoken. Hierbij zijn de verschijnselen veel heviger ; de dieren hebben koorts,veel pijn, een opgetrokken buik, sterke vermindering van den eetlusten der melkproductie. Zij liggen den geheelen dag, het zieke beenwordt absoluut niet belast en daardoor ontstaat veel spoediger atrophieder spieren. Door de groote pijn worden ze spoedig mager. Plaatselijk zijn de verschijnselen zeer verschillend ; meestal een ver-dikking van grooten omvang aan kroon en ballen en hevige pijn ; bijdruk treedt etter te voorschijn uit ?Š?Šn of meer fistelopeningen, die methet gewricht in verbinding staan. (Subcoronaire abscessen). Prognose is minder gunstig dan bij A. Over de therapie

denken de dierenartsen zeer verschillend. Men kankiezen tusschen :



??? a. De operatieve methode, d. w. z. de amputatie van den klauw.(Zeer uitvoerig beschreven door Prof. Wester en Prof. Beyers in hetTijdschrift van i Februari 1928). b. De conservatieve behandeling, waaraan ik persoonlijk de voorkeurgeef, ook al omdat deze de laatste jaren zeer vereenvoudigd is gewordendoor gebruikmaking van de klauwzakjes met zalf, welke zijn aange-geven door collega Hofstra. Men kan hiervoor iedere licht antiseptische zalf gebruiken, want devochtige warmte doet de pijn verminderen en bevordert de ankylose.Slechts eenmaal per week behoeft men het zakje af te nemen en even-tueel bij te vullen met zalf en wanneer slechts ?Š?Šn gewricht is aangedaan,hetzij v????r, hetzij achter, dan krijgt men in het meerendeel der gevallenvolledig herstel, d. i. ankylose van het gewricht, in 2|â€”4 maanden.Daarbij wordt het uiterlijk van den hoornschoen dikwijls weer bijnanormaal, alleen een harde verdikking aan de

kroon blijft, waaraan dedieren nooit kreupelen. (Periarticulaire beennieuwvorming.) Eenenkelen keer kunnen deze exostosen zeer groot zijn, vooral aan het achter-ste deel van het gewricht en dan worden de ballen zeer hard en groot,waarbij het dier lang kreupel blijft. Fistelopeningen worden niet verwijd, caro luxurians wordt wegge-sneden en af en toe wordt de hoornschoen flink ingekort en besneden. Het groote voordeel boven amputatie is gelegen in het feit dat eenzoo belangrijk lichaamsdeel als de klauw gespaard blijft. Nadeelen. Op stal is deze behandeling moeilijk uit te voeren ; ja soms onmogelijk,doordat het dier aan decubitus te gronde zou gaan ; amputatie is danaangewezen. De behandeling duurt langer, mislukt een enkelen keerdoor te groote exostose-vorming, het dier heeft meer pijn en vermagertook meer. Ook economisch is de conservatieve methode te verdedigen, omdathet dier na afloop grooter waarde blijft

behouden. Bij aantasting van beide achterbeenen of van beide gewrichten van?Š?Šn been is afmaken het voordeeligst, maar bij arthritis van een voor-been en een achterbeen heb ik eenmaal volledig herstel gekregen ; hetdier werd nog vier jaar voor de fokkerij gebruikt. Ook bij oudere stieren leidt deze behandeling tot goede resultaten ;men moet geduld hebben, want de genezing duurt zeker vier maanden.Een driejarige fokstier met podoarthritis links achter, kon later nog3 jaar dienst doen, terwijl een 5^-jarige stier met podoarthritis linksvoor, gedurende de behandeling de koeien nog dekte. Bij deze stierenmoest later aan de verpleging der klauwen groote zorg worden besteed. 3. Ontschoening, (Exungulatie), na mond- en klauwzeer. Hieronder verstaat men een loslaten van den hoornschoen van deklauwlederhuid. Een enkelen keer ziet men dit na panaritium, als de eigenaar te heete



??? sodabaden aanwendt of na gangreen van de lederhuid, soms na een zeerverwaarloosde purulente podoarthritis. In ons land treedt een loslating van den schoen haast uitsluitend opna mond- en klauwzeer en het zijn de beide vormen : de partieele ende totale, tot welke ik mij zou willen beperken. Bij het rund zijn de papillen aan den vleeschzoom veel korter enzwakker dan bij het paard, ook de vleeschplaatjes zelf zijn korter ensmaller, daardoor is de verbinding tusschen de vleezige en hoornigedeelen lang zoo hecht niet en treedt veel gemakkelijker loslating vanden hoornschoen op. Bij het uitbreken van mond- en klauwzeer ontstaan reeds spoedigblaren aan den kroonrand, die doorbreken ; de wonden, die dan ont-staan, worden ge??nfecteerd en aldus wordt de verbinding tusschenhoorn en lederhuid verbroken, vooral aan de ballen en aan het achterstedeel van den wand. Dit lijden kan optreden aan ?Š?Šn of meer

klauwen,zoowel achter als v????r, in de ergste gevallen zijn alle acht klauwenaangedaan. Verschijnselen. Deze hangen af van de hevigheid en van de uitbreidingvan het proces. Partieele vorm komt bij de meeste mond- en klauwzeerpati??nten voor.In het begin vertoonen zij een erg pijnlijken, stijven gang ; bij aandoe-ning van de achterbeenen slaan zij dikwijls achteruit. Na ongeveerveertien dagen ziet men een duidelijke loslating van den hoornzoomin het achterste deel van den klauw, die meestal gepaard gaat met eenpododermatitis, die vaak spontaan geneest. Onder den ouden klauwvormt zich een nieuwe, dunne hoornschoen en na een paar maandenziet men op de grens van ouden en nieuwen schoen een duidelijke kloof,een paar cm onder de kroon. De nieuwgevormde hoorn aan wand en zool is dikwijls veel brokke-liger en ruwer en kloven vormen evenwijdige ringen in den klauw. Tengevolge van de pododermatitis komt

het tot vorming van eendubbele zool : een dikkere harde buitenste met een daaronder gelegendunne nieuwe. (Smetstofdragers). In uitgesproken vorm begint deze dubbele klauwvorming aan dcballen en reikt tot den toon. De oude schoen groeit na 5â€”7 maanden afen zit dan nog vast aan den toon, hetgeen aanleiding kan geven totkreupelheid of een pijnlijken stijven gang. Onze hulp wordt dan ook dikwijls ingeroepen en deze bestaat uiteen totale verwijdering van den ouden schoen. Door kneuzing van de zool of breuk aan den toon blijft nog al eenseen etterige ontsteking der matrix achter. Bij de totale ontschoening hebben de dieren veel pijn, zijn erg kreupel,blijven liggen, staan zeer moeilijk op, hebben koorts en frequente adem-haling, verminderden eetlust en vermageren spoedig. De klauwen zijn aan den geheelen kroonrand erg gezwollen en voelen



??? warm aan ; de hoornzoom laat los, waaruit een geelrood ontstekings-vocht komt. Prognose is meestal ongunstig. Op stal en zelfs in een ruime box met zand heb ik nooit genezingkunnen krijgen ; de dieren gaan aan decubitus en gangreen te gronde,nadat de ontschoening zich heeft voltrokken. Met de therapie moet men trachten de vorming van den nieuwen hoorn-schoen te bevorderen, voordat de oude schoen verloren gaat. In deweide kan dit een enkele maal gelukken door den kroonrand driemaalper dag te penseelen met sulfoliquid A.S., dat zijn SOa afgeeft in dediepte en aldus een ontsmettende opdrogende werking heeft en dien-tengevolge een gunstigen invloed op de hoornvorming. Het afschuiven der hoornscheeden. Bij het mond- en klauwzeer worden ook blaren gevormd aan debasis van de hoorns, een verschijnsel, waarop Dr. Frenkel bij de be-reiding van immuun serum de aandacht heeft gevestigd. Ook bij de

natuurlijke infectie blijkt de hoornzoom een praedilectie-plaats voor blaren te zijn, maar zij worden aan ons oog onttrokken doorde overgroeiende haren van den hoornkam. In de praktijk kunnen wij de gevolgen van de epizo??tie vooral van1937- 38 nog dagelijks in den vorm van losse hoornscheeden waar-nemen. Eenige maanden na het doorstaan van de ziekte, heeft zich aande basis van den hoorn een ringvormige kloof ontwikkeld, die natuurlijklangzamerhand naar de punt afgroeit en onregelmatiger van vorm isdan een gewone jaarring. Ook bij stieren en jonge dieren, die nietdrachtig zijn, kan men een deformiteit aantreffen ; in sommige gevallenis de hoornvorm geheel afwijkend geworden. De hoornscheede laat aande basis los en wordt dan ook zonder eenige bloeding en zonder pijnafgestooten ; aan de spil heeft zich reeds een nieuwe laag hoorn gevormd. 4. Tusschenklauwontsteking. Dit is een zelfstandige ziekte die van

rund op rund overgaat en waar-van de smetstof nog onbekend is. In ons tijdschrift is hier nooit veelaandacht aan geschonken. Om de beteekenis van dit lijden voor denveehouder eenigermate te schetsen, laat ik hier een vraag volgen uit?Š?Šn onzer landbouwbladen : â€žWeet U ook een afdoend middel tegen zoogenaamde stinkpooten bij?Š?Šn van mijn koeien ? Ik heb wel enkele middelen gebruikt als afwasschenmet creoline, groene zeep en benzine, doch zonder resultaat. Gaarnehad ik hier een antwoord op of raad van U, daar dit een pest in den stalis." Ook bij dit ziektebeeld kan een acuut en een chronisch stadium wordenonderscheiden, welke in elkaar overgaan. De acute vorm, welke dedierenarts weinig onder oogen krijgt, begint met een ontsteking van detusschenklauwhuid, waar zich een vochtig eczeem ontwikkelt, dat zeerpijnlijk is. Meestal blijft de ontsteking beperkt tot de tusschenklauw-



??? spleet, maar bij het chronisch worden volgt eenige uitbreiding over deballen, een enkelen keer over een gedeelte van de zool in de omgevingvan de spleet. Het lijden bepaalt zich dus in hoofdzaak tot de weekedeelen van den klauw. De hoorn aan de ballen krijgt dan een weeken, zwammigen groei. Het ontstekingsvocht, dat wordt afgescheiden, geeft een specif??eken,penetrant stinkenden geur af, hetwelk het melken, mede door het voort-durend pijnlijk trippelen, tot een corv?Še maakt. Op stal verergert dit lijden ; door de beweging in de weide treedt welspontaan herstel op, maar ook kan de ziekte blijven sluimeren, om inde stalperiode den kop weer op te steken. Het verloop is dan ook zeer verschillend : soms treedt na enkele maan-den een verdikking van de tusschenklauwhuid op, bedekt met vuilewoekeringen. Op stal wordt onze hulp het vaakst ingeroepen, omdat dedieren achteruitgaan in voedingstoestand en ook omdat de

melkproductievermindert. De dieren liggen meer en hebben een pijnlijken gang. Inden regel is de\' infectiositeit niet groot, bepaalt de ziekte zich tot enkeledieren, maar ?Š?Šnmaal werd ze door mij waargenomen bij een dertigtalrunderen van ?Š?Šn eigenaar. Bij jongvee beneden den leeftijd van 2 jaarheb ik ze nooit kunnen constateeren, dit schijnt meer resistent te zijn. Meestal zijn beide achterbeenen aangetast, de voorbeenen blijvenniet altijd gespaard. Bij het chronisch worden vermindert de pijn, maar de klauwenblijven zeer gevoelig, vandaar dat de dieren nooit stil staan. Differentieel-diagnostisch, vooral in het acute stadium, komt in aan-merking het mond- en klauwzeer, maar hierbij komen ook defectenvoor in den mond en op de spenen. Prognose is gunstig te stellen, hoewel een enkele maal groote schadewordt aangericht. Therapie. Als de zool ondermijnd is, moet deze eerst worden besneden.Dan wordt aegyptische zalf veel

gebruikt â€” sulfas zincici 40 % werddoor collega Hofstra aanbevolen. Mij bevalt het best sulfoliquid A.S.,dat een sterk opdrogende, ontsmettende, desodoriseerende werkingbezit; na 5â€”10 dagen volgt dan ook herstel. Bij verouderde gevallen blijft een hyperplastische verdikking in detusschenklauwspleet achter, die de beweging der dieren dan nog be-lemmert ; b.v. oudere stieren kunnen dan nog moeilijk of in het geheelniet dekken. Deze verdikkingen kunnen, evenals de woekeringen aan de ballenen de zool bij het gekluisterde dier worden weggenomen met de therma-caut?¨re van Pacquelin. Dit lijden toont veel overeenkomst met straalkanker van het paarden met rotkreupel bij schapen ; bij alle drie kan worden vastgesteld,dat bij voorkeur de zachte deelen van de hoeven worden aangetast,een specifiek stinkende geur aanwezig is, dat zij overgaan van dier opdier en dat de smetstof nog niet voldoende bekend is.



??? (Uit het Laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemie derRijks-Universiteit te Utrecht). DE INTERNE SECRETIE BIJ PARESIS PUERPERALIS VAN HET RUND. IV. Een vergelijking van de physiologisch-chemische eigen-schappen van de in het bloedserum van het rund aangetroffenfactoren, welke de suikerstofwisseling en het gehalte aanacetonlichamen in het bloed bij kalfziekte be??nvloeden, metde physiologisch-chemische eigenschappen van hormonender hypophyse-voorkwab met analoge werking. door Prof. Dr. L. SEEKLES. In de tweede en derde mededeeling x) werden de onderzoekingenbeschreven, welke geleid hebben tot de ontdekking van ketogene,anti-ketogene, hyperglycaemische, hypoglycaemische (?) en glycogeno-lytische factoren in het bloedserum van kalfziekte-pati??nten. In hetbloedserum van normale, versche kalfkoeien, een etmaal na den partus,werd slechts een glycogenolytische factor in significant

verhoogdeconcentratie aangetoond. Thans moet de vraag worden gesteld of de eigenschappen dezerfactoren overeenkomst vertoonen met de eigenschappen van bepaaldehormonen der hypophyse-voorkwab. De beantwoording van deze vraagis onontbeerlijk voor de toetsing van de juistheid der door mij opgesteldehypothese omtrent de aetiologie en de pathogenese der kalfziekte 1),aan de tot dusver verkregen experimenteele resultaten. Het stellen vandeze vraag is bovendien thans des te meer gerechtvaardigd, waar hetonderzoek van de eigenschappen der hormonen van de hypophyse-voorkwab, sedert het tijdstip, waarop ik mijn hypothese opstelde,aanzienlijke vorderingen heeft gemaakt. i. Enkele vragen van algemeenen aard omtrent het wezen der in het bloedserumaangetroffen werkzame factoren. Allereerst kan de vraag worden gesteld, of er een volkomen overeen-stemming bestaat tusschen (een aantal van) bovenvermelde

factorenen de hormonen der hypophyse-voorkwab met analoge werking.Volgens de door mij opgestelde hypothese zou dit het geval moetenzijn. 2) Nu is het aantoonen van het volkomen aan elkaar gelijk zijn vanstoffen, welke in uiterst geringe concentratie voorkomen en niet inchemisch zuiveren toestand zijn afgezonderd, niet slechts buitengewoon 1 ) L. Seekles, Tijdschr. v. Diergeneesk. 64. 866, 1937.



??? - 3?–o â€” moeilijk, doch in vele gevallen zelfs onmogelijk. Men mag dan ookaanvankelijk niet meer verlangen, dan dat wordt bewezen, dat de meestop den voorgrond tredende physisch-chemische en physiologisch-chemische eigenschappen der bedoelde werkzame factoren een ver-gaande analogie vertoonen. Het identiteits-bewijs is eerst te verwachtenals sluitsteen van een lange reeks van diepgaande, chemische onder-zoekingen, omtrent de methoden van zuivering en isoleering. Mede inverband met de ingewikkelde structuur der hormonen van de hypophyse -voorkwab, is dit tijdstip thans nog niet aangebroken. In de tweede plaats kan men een vraag stellen, welke men ook tenaanzien van de verschillende hormonen, voorkomende in het extractvan de voorkwab der hypophyse, heeft gesteld, n.1. of de verschillendephysiologisch-chemische werkingen, welke men na toediening der bloed-sera aan proefdieren

waarneemt, inderdaad door verschillende factorenworden teweeg gebracht. Men zou zich b.v. kunnen voorstellen, dat detoediening van een stof, welke het glycogeen van de lever omzet totglucose, aanleiding zou kunnen geven tot een toeneming van het gehalteaan glucose in het bloed van het proefdier. In dit geval zou dus deglycogenolytische factor tevens hyperglycaemisch werken 1). Zooalsblijkt uit de derde mededeeling, zou men deze onderstelling b.v. kunnenmaken ten aanzien van het bloedserum van kalfziekte-pati??nten. Hetzou dan echter, oppervlakkig beschouwd, eenige verwondering kunnenwekken, dat het bloedserum van normale, versche kalfkoeien, hetwelkâ€” na toediening in groote doses â€” een sterker glycogenolytisch vermo-gen vertoonde dan kalfziekte-serum, geen aanleiding gaf tot een stijgingvan het bloedsuikergehalte. Toch zou het zeer goed mogelijk kunnenzijn, dat hier slechts een schijnbare

tegenstrijdigheid bestond. Het isimmers zeer wel denkbaar, dat het bloedserum van kalfziekte-pati??ntennog een anderen factor bevat, welke, op de ?Š?Šn of andere wijze, deeliminatie der glucose uit het bloed vertraagt, b.v. doordat deze factorde reductie-oxydatie potentiaal der weefsels van het proefdier zoodanigbe??nvloedt, dat de snelheid van verbranding van de suiker afneemt. Hetis duidelijk, dat ook het hier aangeroerde vraagstuk slechts opgelostkan worden, indien het gelukt de verschillende, in het bloedserumaangetroffen, factoren van elkander te scheiden en daarna de werkzaam-heid der fracties afzonderlijk te onderzoeken. 2) Dit probleem is wel 1 \') Bij het schrijven van de eerste mededeeling werd deze opvatting als waar-schijnlijk juist beschouwd. Er is daarom destijds niet gesproken van het bestaanvan een afzonderlijken hyperglycaemischen factor. Op grond van verder onderzoek,neig ik thans meer tot de

andere opvatting : het bestaan van een afzonderlijk, denbloedsuikerspiegel verhoogend, hormoon van de hypophyse-voorkwab.



??? ?Š?Šn van de moeilijkste vraagstukken der hormoon-chemie, waarvan deoplossing in de nabije toekomst niet verwacht mag worden. Tenslotte zou men kunnen vragen, of de genoemde factoren vanenkelvoudigen aard zijn. Ook deze vraag is niet met zekerheid te be-antwoorden. Het is zeer goed mogelijk, dat er meer dan ?Š?Šn factor inhet bloedserum aanwezig is, die (anti)ketogeen, (anti)glycogenolytisch,enz. werkt. Ook dit kan eerst worden onderzocht, wanneer doeltreffendezuiveringsmethoden ten dienste staan. Voor een goed begrip der zaak en een juiste beoordeeling der experi-menteele resultaten is het noodzakelijk ten dezen met het bovenstaande,zoomede met de in de eerste mededeeling gemaakte opmerkingen,rekening t.e houden. Ten einde echter de omschrijvingen niet te ingewik-keld te maken, zal niet steeds opnieuw op de verschillende mogelijkhedenworden gewezen. 2. De Jractioneering van

bloedserum door ultraf iltratie. Bij de fractioneering van bloedserum langs chemischen weg is hetgevaar niet denkbeeldig, dat eenerzijds door de inwerking der reagentiabepaalde stoffen worden vernietigd, terwijl anderzijds stoffen kunnenontstaan, die aanvankelijk niet of in een anderen vorm aanwezig waren.Het is derhalve in het algemeen, bij onbekendheid met de stabiliteit derwerkzame stoffen, raadzaam, de te onderzoeken substraten aan zooweinig mogelijk chemische bewerkingen te onderwerpen. Een bewerking, die tot de minst ingrijpende en daardoor tot de minstschadelijke behoort, is de ultrafiltratie. Hierbij wordt de (eiwit bevatten-de) vloeistof onder constante druk door een meer of minder dicht filtereen z.g. ultrafilter â€” geperst. Bepaalde grof-disperse deeltjes, b.v.de eiwitstoffen, blijven hierbij op het filter achter, terwijl het dispersie-middel (water), de ionen en zekere organische stoffen met eenvoudigestructuur

door het filter gaan. Men kan de permeabiliteit der ultra-filters op verschillende wijzen be??nvloeden, o.a. door wijziging van hetmateriaal, waaruit de ultrafilters worden bereid en van de dikte dermembranen, alsmede door verandering van het oplosmiddel van hetfiltermateriaal, dat bij het vervaardigen der ultrafilters werd gebruikt. Het gelukt in vele gevallen op deze eenvoudige en weinig kostbaremanier een gedeelte van de fijn-disperse deeltjes van de grof-dispersete scheiden J). Een bezwaar van deze methode is, dat hierbij slechts?Š?Šn van de fracties van het bloedserum, n.1. die, welke de klein-dispersedeeltjes bevat, in â€žzuiveren" toestand (oplossing) kan worden verkregen.



??? Het is n.1.. practisch niet mogelijk met de hulpmiddelen, waarover menin een eenvoudig ingericht laboratorium beschikt en in den korten tijd,die gewenscht is teneinde veranderingen zooveel mogelijk uit te sluiten,alle ultrafiltreerbare stoffen uit het op het filter blijvende residu teverwijderen. Uitwasschen van het residu, onder toevoeging van conser-veermiddelen, is ongewenscht, daar hierdoor o.m. de permeabiliteithet ultrafilter kan veranderen. De in deze reeks van onderzoekingen gebezigde ultrafilters (cylinder-vormige zakjes, naar beneden gesloten in den vorm van een halve bol)werden, om later te noemen redenen, vervaardigd uit een 8 procentigeoplossing van nitrocellulose (schietkatoen) in ijsazijn. *) De ultra-filtratie vond plaats onder een druk van 12â€”15 cm kwik, terwijl gekoeldwerd met ijs. In circa 15 uur werd ongeveer de helft van het volumebloedserum, waarvan werd uitgegaan, aan ultrafiltraat verkregen. Ditultrafiltraat werd

onmiddellijk, dus zoo versch mogelijk, subcutaaningespoten bij de voor de proef bestemde ratten. 3. De physiologisch-chemische eigenschappen der hormonen van de hypophyse-voorkwab. Voor zoover thans bekend is, gedragen zich de hormonen der hypo-physe-voorkwab als albumosen of peptonen, d. w. z. zij bezitten deeigenschappen van afbraakproducten van eiwitten - polypeptieden â€”met verschillende molecuul-grootte. De hormonen van deze groep metde grootste moleculen worden, evenals eiwitten, door ammoniumsulfaatuitgezouten en dialyseeren â€” in overeenstemming met het groote mole-culairgewicht â€” slechts zeer langzaam. De hormonen met kleinermoleculairgewicht dialyseeren daarentegen â€” overeenkomstig de ver-wachting â€” sneller 1). Het is tot dusver niet gelukt ?Š?Šn of meer hormo-nen der hypophyse-voorkwab in kristallijnen toestand af te zonderen.Chemische bepalingsmethoden ontbreken 2). Was de

fractioneering van extracten uit de voorkwab der hypophyse,ter isoleering der verschillende hormonen, reeds zeer moeilijk gebleken,zoo mocht men verwachten, dat de fractioneering van het bloedserumâ€” waarin deze hormonen in nog veel geringere concentraties aanwezigzijn â€” op nog grootere moeilijkheden zou stuiten. a. De keuze der ultrafilters. De in dit onderzoek gebruikte ultrafilters waren middelmatig permea-bel, d.w.z. de hoog-moleculaire stoffen (eiwitten) werden er door tegen- 1 ) F. Haurowitz, Fortschritte der Biochemie 3, 129, 1931 â€”1938 ; J. Freud,E. Laqueur en O. M??hlbock, Annual Review of Biochemistry 8, 301, 1939. 2 ) Het is, in verband met de structuur dezer hormonen, niet waarschijnlijk,dat bepalingen langs chemischen weg binnen afzienbaren tijd mogelijk zullen zijn.De z.g. kleurreacties op eiwitachtige stoffen zijn immers geen specifieke reacties opbepaalde eiwitachtige lichamen, doch reacties op atoom-

groepeeringen, welke inalle verbindingen van dezen aard in wisselend aantal aanwezig zijn.



??? gehouden, terwijl in het ultrafiltraat zeer geringe hoeveelheden eiwitachtige lichamen voorkwamen, welke zwak positieve reacties gaven metbepaalde reagentia (sulfosalicylzuur, picrinezuur, salpeterzuur volgensHeller) Het was dus, in verband met hetgeen bekend is over de molecuul-grootte der hypophyse-voorkwab hormonen, a priori niet uitgesloten,dat met behulp van deze ultrafilters een scheiding tusschen de hormonenmet hoogere en met lagere moleculairgewichten zou kunnen wordenverwezenlijkt. b. De ketogene en glycogenolytische factoren. De hierboven vermelde onderstelling was des te meer gerechtvaardigd,waar Duitsche onderzoekers hadden medegedeeld, dat het hun metbehulp van de ook door mij gebruikte soort ultrafilters gelukt was denketogenen factor en den glycogenolytischeÂ? factor te ultrafiltreeren, of wel ophet filter achter te houden, al naar gelang zij de pH van de vloeistofeen extract van dc hypophyse-

voorkwab â€” wijzigden 1). Volgens dezeonderzoekingen zou n.1. bij pH = 5,3 dc ketogene factor niet en deglycogenolytische factor wel door het ultrafilter gaan. (Het iso-electri-sche punt zou voor den ketogenen factor bij pH â€” 5â€”5,5 liggen). BijpH 9,4 zou daarentegen de glycogenolytische factor slechts in sporenultrafiltreerbaar zijn. In het tusschenliggende pH-gebied zouden beidefactoren het ultrafilter (gedeeltelijk) p; ssceren. Door mij werd de ultrafiltratie van het bloedserum steeds bij pH =ca. 8,2 uitgevoerd. Het is mij hierbij gebleken, dat noch de ketogene,noch dc glycogenolytische factor van het bloedserum onder dezeomstandigheden het ultrafilter in een aantoonbare hoeveelheid passeert.Hierbij mag nog worden vermeld, dat Amerikaansche onderzoekers, diezich de laatste jaren hebben bezig gehouden met de bestudeering vanden ketogenen factor in extracten der hypophyse-voorkwab, tot deconclusie zijn gekomen, dat de

ketogene factor een ultrafilter, vervaardigduit een 8 procentige oplossing van nitrocellulose in ijsazijn, niet passeert 2).Deze uitkomst is dus, in zekeren zin, in overeenstemming met mijnresultaten verkregen met betrekking tot het bloedserum en in strijd met demededeeling van Anselmino en Hoffmann uit 1934, betreffendeextracten der hypophyse-voorkwab 3). Onderzoekingen van Best en Campbell hebben verder bewezen, dat hetketogene effect van hypophyse-voorkwab-extract niet veroorzaakt wordtdoor het hormoon voor den groei, noch door den thyreotropen, den 1 ) K. J. Anselmino en F. Hoffmann. Klin. Wochenschr. 13, 1052, 1934. 2 ) R. A. Shipley en C. N. H. Long. Biochem. Journ. 32, 2249, 1938. 3 ) Het is m.i. niet uitgesloten, dat de afwijkende bevinding van Anselmino enHoffmann kan worden toegeschreven aan het gebruik van dunnere ultrafilters.



??? adrenocorticotropen of den hyperglycaemischen factor der hypophyse -voorkwab 1). De boven vermelde chemische eigenschappen van den glycogenoly-tischen factor, door Anselmino en Hoffmann â€žkoolhydraatstofwisselings-hormoon" genoemd 2), wijst geheel in de richting van een albumose-achtige structuur. In de laatste jaren wordt aan dezen factor in de litera-tuur nauwelijks eenige aandacht besteed. Er zijn mij geen recente ofoudere publicaties bekend, waarin wordt medegedeeld, dat dit hormoononder alle omstandigheden vrij diffusibel (dus klein-moleculair) is. Terloops zij hier gewezen op het bestaan van een glycostatisch hormoon der hypo-physe-voorkwab, dat, volgens recente onderzoekingen, door een directe werking opde spieren, het gehalte aan spier-glycogeen op een zeker peil houdt. Deze factorzou, toegediend aan vastende, hypophyselooze ratten, geen invloed uitoefenenop het gehalte aan glycogeen

in de lever, noch op den bloedsuikerspiegel. Het glyco-geen-gehalte van de lever zou daarentegen bij het vastende dier op een bepaaldehoogte worden gehouden door het adrenocorticotrope hormoon van de hypophyse-voorkwab, welks invloed op het leverglycogeen langs indirecten weg wordt uitge-oefend en wel door middel van het hormoon van de schors der bijnieren. s) Uit deze nieuwere onderzoekingen blijkt, dat de reguleering der koolhydraat-stofwisseling, resp. van het glycogeengehalte van de lever door de voorkwab derhypophyse, nog ingewikkelder is, dan op grond van de oudere gegevens mochtworden aangenomen. 3) Het feit van de ontdekking van een glycostatischen factor, of van glucostatischefactoren, doet verder de vraag rijzen, of het door mij gevonden verschil tusschenhet glycogenolytische effect van de inspuiting van kleine en van groote doses kalf-ziekte-serum â€” in vergelijking met hel effect van serum

van normale, verschekalfkoeien â€” wellicht verklaard zou kunnen worden door een hoogere concentratievan een dergelijken glycostatischen factor in het kalfziekte serum. 4) Een merkbareremming der glycogenolyse zou nl. juist bij de toediening van groote hoeveelhedente verwachten zijn. Deze vraag kan slechts door het experiment worden beant-woord. c. De hyperglycaemische factor. Het is nog steeds niet volkomen zeker, of de hyperglycaemische werkingvan de voorkwab der hypophyse moet worden toegeschreven aan eenafzonderlijk hormoon, den â€ždiabetogenen factor". Wel staat het vast,dat de hyperglycaemische werking van de hypophyse-voorkwab niettot stand komt door tusschenkomst van de bijnieren, noch dat deze ver-oorzaakt wordt door den thyreotropen of den ketogenen factor. Er bestaateen groote overeenkomst in chemische eigenschappen, of - â€” naar som-migen meenen â€” misschien zelfs identiteit

met het groei bevorderendehormoon der hypophyse-voorkwab 5). 1 *) C. H. Best en N. B. Taylor. The Physiological Basis of Medical Practice.Londen, Bailli?¨re, Tindall & Cox, 1937, p. 1142. 2 s) K.J. Anselmino en F. Hoffmann. Klin. Wochenschr. 13, 1048, 1052, 1934. 3 ) Eerste mededeeling Tijdschr. v. Diergeneesk. 64, 866, 1937. 4 6) Derde mededeeling Tijdschr. v. Diergeneesk. 67, 231, 1940. 5 ) C. H. Best & N. B. Taylor, i. c. p. 1142.



??? De chemische eigenschappen van laatstgenoemd hormoon wijzen opeen polypeptied-achtige structuur en een hoog moleculairgewicht 1). d. Anti-ketogene en anti-hyperglycaemische (hypoglycaemische) factoren. Tenslotte moge nog een korte bespreking worden gewijd aan hetanti-ketogene en het anti-hyperglycaemische effect. Black, Collip enThomson 2) behandelden ratten langen tijd met een hypophyse-extract,dat ook het ketogene hormoon bevatte. Hierna reageerden deze dierenzelfs op zeer groote doses van het extract niet meer met ketonurie 3).Het serum van een paard, dat langdurig met hypophyse-extract wasbehandeld, was in staat bij ratten de ketonurie, na toediening vanhypophyse-extract, op te heffen. Hetzelfde serum scheen in staat tezijn het hyperglycaemische effect van een injectie van hypophyse-extractbij een hypophyse- en pancreasloozen hond op te heffen. Er is verderniets medegedeeld omtrent

de chemische eigenschappen der factoren,die het anti-ketogene en het anti-hyperglycaemische effect teweegbrengen. 4. Vergelijking van de ultrafiltreerbaarheid, resp. de molecuulgrootte, van dehormonen der hypophyse-voorkvuab en van de factoren met analoge werking, aan-wezig in kalf ziekte-serum. Onderstaande tabel vermeldt het resultaat van dit deel van hetonderzoek. De in de laatste kolom van onderstaande tabel gegeven beoordeelingvereischt eenige toelichting. Wanneer een werkzaam bestanddeel niet-ultrafiltreerbaar wordtgenoemd, dan beteekent dit, dat het ultrafiltraat, ingespoten bij proef-dieren, geen significante werking vertoont. Het is derhalve â€” mede inverband met de keuze der ultrafilters (zie boven) â€”â–  niet uitgesloten,dat een klein gedeelte der actieve stof, hetwelk in de dierproef geensignificanten invloed vermag uit te oefenen, het ultrafilter passeert. Determ ,,niet-ultrafiltreerbaar" zou daarom

beter vervangen kunnenworden door de uitdrukking â€žniet of wellicht weinig ultrafiltreerbaar". Het is eveneens duidelijk, dat het aantoonen van het gedeelte van hetwerkzame bestanddeel, dat het ultrafilter passeert, gemakkelijker is,naarmate de concentratie van de actieve stof in de te ultrafiltreerenvloeistof hooger is. Men mag dan ook verwachten, dat dezelfde factor,die in een geconcentreerd extract van de voorkwab der hypophysegedeeltelijk ultrafiltreerbaar blijkt te zijn, bij de ultrafiltratie van bloed-serum â€” waarin de concentratie zooveel geringer is â€” als â€žniet-ultra- 1 *) J. Freud, E. Laqueur en O. M??hlbock. Annual Review of Biochemistry8, 304, 1939; F. Haurowitz. Fortschritte der Biochemie 3, 130, 1931/1938. 2 ) P. T. Black, J. B. Collip en D. L. Thomson. Journ. of Physiol. 82, 385, 1934(geciteerd uit Het Hormoon 6, 30, 1936/1937). 3 ) Nog niet gepubliceerde proeven, door mij verricht met vrouwelijke

ratten,waarbij geruimen tijd suspensies van hypophyse-voorkwabpoeder, in physiologischekeukenzout-oplossing, werden ingespoten, wijzen in dezelfde richting.



??? Vergelijking der hormonen in extract van de hypophyse-voorkwab met defactoren, aanwezig in kalfziekte-serum. Werking. Hormonen inextract vanhypophyse-voorkwab. Onderzoeker. Factoren inkalfziekte-serum(pH = ca. 8.2).(Seekles) Overeen-komst.(qualitatief)2) ketogeen niet-ultrafiltreer- Shipley c.s. niet-ultrafiltreer- baar \') baar *) Â?> niet ultraf??ltreer- Anselmino c.s. J baar (pH = 5.3) f niet-ultraf??ltreer- ? s toenemend-ultrafil- ( baar treerbaar (pH > 5-3) ) glycoge- in sporen ultraf??l- " ) nolytisch treerbaar (pH = 9-4) f niet-ultrafiltreer- toenemend ultra- i baar f??ltreerbaar \\ (pH < 9.4) hypergly- hoog-moleculair 4) zie tekst niet-ultrafiltreer- caemisch baar anti- niet onderzocht â€” ultraf??ltreerbaar ketogeen anti-hyper- niet onderzocht â€” ultraf??ltreerbaar ?3) ? glycaemisch (hypogly- caemisch) â€žniet-ultrafiltrecrbaar" betcckent hier, dat in het ultrafiltraat, met behulpvan de dierproef\', geen significante werking kon worden

aangetoond (zie tekst). 2)  gelijkluidende uitkomst der proeven ; analoog gedrag ; ? geen verge-lijking mogelijk. 3) vermoedelijk ultraf??ltreerbaar door minder dicht filter (zie 3e mededeeling). 4) op grond van de groote overeenkomst met het groeibevorderendc hormoon. filtreerbaar" wordt bevonden. Hierbij wordt nog afgezien van eenmogelijken invloed door adsorptie van een deel van den factor aan hetultrafilter, welke invloed bij het ultrafiltreeren van vloeistoffen met eenlage concentratie relatief grooter is dan bij vloeistoffen, waarin de con-centratie hoog. is. In het licht van bovenstaande beschouwing, spreekt het resultaat derproeven, zooals het is weergegeven in de laatste kolom der tabel, voorzichzelf. Conclusie. Er bestaat een qualitatieve overeenkomst, in physiologisch-chemi-schen zin, tusschen de â€” tot dusver onderzochte â€” ketogene, glycogeno-lytische en hyperglycaemische factoren, voorkomende in het

bloedserumvan kalfziekte-pati??nten en de hormonen der hypophyse-voorkwab metanaloge werking. Voor de anti-ketogene en anti-hyperglycaemische (hypoglycaemi-



??? sehe) factoren in kalfziekteserum is het niet mogelijk een vergelijkingte treffen, wegens gebrek aan gegevens in de literatuur, omtrent dechemische eigenschappen, van de, door de betreffende hormonen derhypophyse-voorkwab opgewekte, anti-stoffen. De uitkomsten van het chemisch onderzoek der in het bloedserumvan kalfziekte-pati??nten aanwezige werkzame stoffen vormen een steunvoor de hypothese omtrent de functie der hypophyse-voorkwab in deaetiologie en Pathogenese van kalfziekte. Het onderzoek dient te worden voortgezet in twee richtingen :te. het opsporen in kalfziekte-serum (en in bloedserum van normale,versehe kalfkoeien) van de overige, in de eerste mededeeling genoemde,hypophyse-voorkwab hormonen en 2e. zuivering en isoleering deractieve factoren uit kalfziekte-serum en vergelijking van de physiolo-gisch-chemische eigenschappen dezer gezuiverde stoffen met die vande gezuiverde hormonen

der hypophyse-voorkwab, teneinde op dezewijze het identiteitsbewijs te leveren. Aan de Heeren Prof. Dr. J. A. Beijers, Prof. Dr. G. M. van derPlank, F. H. van Raadshooven, Dr. G. H. B. Teunissen en K. F.Joling, die mij de voor het onderzoek benoodigde bloedmonstersverschaften, zeg ik hiervoor hartelijk dank. Aan het onderzoek in het laboratorium verleenden de heeren H.Hooghoudt, Analyst en G. J. Naber, Technicus, medewerking. Zusammenfassuno. Es gibt eine qualitative ?œbereinstimmung, in physiologisch-chemischer Hinsicht,zwischen den ketogenen, glykogenolytischen und hyperglyk?¤mischen Faktorendes Blutserums geb?¤rparetischer Rinder und den Hormonen des Hypophysenvor-derlappens mit analoger Wirkung. Hinsichtlich des anti-ketogenen und anti-hyperglyk?¤mischen (hypoglyk?¤mischen)Faktors des Blutserums bei Geb?¤rparese l?¤sst sich eine Vergleichung nicht durch-f??hren, weil die chemische Natur

der von den in Frage kommenden Hormonendes Hypophysenvorderlappens hervorgerufenen Antik??rper noch unbekannt ist. Die Ergebnisse der chemischen Untersuchung der im Blutserum bei Geb?¤rparesevorkommenden wirksamen Substanzen bilden eine St??tze f??r die Hypothese be-z??glich der Funktion des Hypophysenvorderlappens in der Aetiologie und Patho-genese der Geb?¤rparese. Die Arbeit wird fortgesetzt in zwei Richtungen : 1. die Ausmittlung der ??brigen,in der ersten Mitteilung angegebenen, Hormone des Hypophysenvorderlappensim Blutserum geb?¤rparetischer K??he, in Vergleichung mit normalen, frisch abge-kalbten Rindern, 24 Stunden post Partum und 2. die Abscheidung der .aktivenFaktoren aus dem Blutserum geb?¤rparetischer K??he in reinem Zustand undVergleichung der physiologisch-chemischen Eigenschaften mit der chemischenNatur reiner Hormonen des Hypophysenvorderlappens, zwecks

Feststellung derIdentit?¤t. Summary. A qualitative agreement of the physiological-chemical properties is foundbetween the ketogenic, glycogenolytic and hyperglycemic factors occurring inblood serum in milk fever, and the hormones of anterior pituitary gland showingsimilar action. 24 LXVII



??? Concerning the anti-ketogenic and anti-hyperglycemic (hypoglycemic) factorsno comparison is possible, because the chemical nature of the anti-bodies, provokedby the hyperglycemic and ketogenic factors of anterior pituitary origin, is unknown. The results of chemical investigation of the active factors occurring in bloodserum during milk fever are a support to the hypothesis concerning the functionof the anterior pituitary gland in the etiology and pathogenesis of milk fever. Work is to be continued into two directions, viz. iÂ°. a research of other hormonesof anterior pituitary origin in the blood serum of cattle suffering from milk fever,in comparison with the blood serum of normal cows 24 hours after parturition(see the first communication), and 2Â°. the separation and purification of activeprinciples from the blood serum in milk fever and comparison of the physiological-chemical nature with the properties of purified anterior pituitary

hormones. Inthis way the identy of the active principles can be determined. R?Šsum?Š. Il y a une conformit?Š qualitative entre les propri?Št?Šs chimiques et physiologiquesdes principes k?Štog?¨nes, glycog?¨nolytiques et hyperglyc?Šmiques du s?Šrum sanguinde vaches souffrantes de la fi?¨vre vitulaire et les hormones analogues d\'originehypophysaire ant?Šrieure. Par manque de recherches concernant la nature chimique des substances anti-hormonales hypophysaires, provoqu?Šs par les principes k?Štog?¨nes et hyperglyc?Šmi-ques de l\'hypophyse ant?Šrieure, on ne peut pas comparer la nature chimique desprincipes anti-k?Štog?¨nes et anti-hyperglyc?Šmiques (hypoglyc?Šmiques) du s?Šrumsanguin en cas de la fi?¨vre vitulaire, aux propri?Št?Šs chimiques des principes analoguessusnomm?Šs. Les r?Šsultats de l\'examen chimique des principes actifs du s?Šrum sanguin en casde la fi?¨vre vitulaire, soutient l\'hypoth?¨se de l\'auteur,

concernant le r?´le de l\'hypo-physe ant?Šrieure dans l\'?Štiologie et le pathog?Šn?¨se de la fi?¨vre vitulaire. L\'examen faut ??tre continu?Š de deux mani?¨res, 1Â°. la recherche d\'autres principesd\'origine hypophysaire dans le s?Šrum sanguin de vaches souffrantes de la fi?¨vrevitulaire, compar?Še au s?Šrum sanguin de vaches normales 24 heures apr?¨s le part(voir la premi?¨re communication) et 20. la purification et pr?Šcipitation des principesactifs du s?Šrum sanguin en cas de la fi?¨vre vitulaire et la comparaison des propri?Št?Šschimiques et physiologiques ?  la nature des hormones analogues purifi?Šes del\'hypophyse ant?Šrieure.



??? (Uit het Veterinair-Anatomisch Instituut te Utrecht. Directeur Prof. Dr. G. KREDIET). HET SPECIFIEKE WEEFSEL VAN DE ATRIA. Autoreferaat (II) door Dr. H. TER BORG. Slochteren. In 1907 vonden Keath en Flack in de laterale schenkel van desulcus terminalis een sulcus, die van de inmonding van de vena cavacranialis met een mediale en een laterale schenkel het eigenlijke atriumscheidt van het bovenliggende sinus venosusgebied, waarin de beideholle aderen uitmonden, specifiek weefsel, dat in vele opzichten instructuur overeenkomt met het weefsel van de knoop van Tawara.Deze bijzondere spierformatie is later de sinusknoop of, naar dezeonderzoekers, de knoop van Keath-Flack genoemd. Oorspronkelijk vermeldden verschillende onderzoekers (o.a. Koch),dat bij de zoogdieren in het algemeen de sinusknoop alleen ter plaatsevan de laterale schenkel van de sulcus terminalis zou liggen. Daarnazijn er onderzoekers

geweest, die meenen, dat ook in de mediale schenkelvan de sulcus terminalis knoopweefsel aanwezig zou zijn. Terwijl eendeel dezer onderzoekers meent, dat de sinusknoop den vorm vaneen hoef-ijzer heeft en zich als ?Š?Šn geheel in de beide schenkels van de sulcusterminalis uitstrekt, neemt een ander deel dezer onderzoekers aan, datdc ter plaatse van dc laterale en mediale schenkel van de cristaterminalis gelegen deelen niet met elkaar door specifieke vezelenzijn verbonden en stellen zij zich voor, dat er twee sinusknoopen zijn. Sanabria (1936), die zeer recent nog weer de topographie van densinusknoop bij mensch en schaap bestudeerde, vindt evenals Koch,dat de sinusknoop alleen in de laterale schenkel van de sulcus terminalisvoorkomt ; in sommige gevallen zijn de knoopvezelen een eindweegsnaar mediaal te volgen, waar ze zich verbinden met de musculatuurter plaatse. Ook bij het paard, het dier waar mijn eigen

onderzoek over loopt,zijn de meeningen over de topographie van den sinusknoop zeer ver-deeld. Cohn (ig r 3) vermeldt, dat de sinusknoop bij dit dier een V-vormheeft en dus behalve een laterale ook een mediale schenkel heeft.Zimmermann (1923) beschrijft de sinusknoop bij het paard als volgt:hij heeft den vorm van een sikkel en ligt grootendeels bedekt door veelvet in de laterale schenkel van de sulcus terminalis. Segre (1926) vindtbij het paard steeds een apart mediaal en lateraal deel ; Chiodi (1932)ook. De meeste onderzoekers zijn van meening, dat deze sinusknoop enhet in den medialen wand gelegen begin van het atrioventriculairesysteem (knoop van TawarA en crus commune) het eenige specifieke



??? weefsel is in de atria. Evenals de vezelen van den knoop van Tawaraaansluiten bij de gewone hartspiervezelen van den medialen wand vanhet atrium, zouden volgens hen deze sinusknoopvezelen aansluiten bijde hartspiervezelen van aangrenzende deelen van de vena cava en hetatrium. Anderen zijn echter van meening, dat in het rechter atrium ookPurkinjevezelen voorkomen. Thorel (1908â€”1909) vermeldt zelfs, datzij bij den mensch een bepaald systeem vormen, dat o. a. een verbindingtusschen den knoop van Keath-Flack en den knoop van Tawara totstand brengt. Volgens dezen onderzoeker gaan de sinusknoopvezelenall?Š?Šn over in Purkinjevezelen. Terwijl hij oorspronkelijk (1908â€”1909)zeer positief zegt, dat deze Purkinjevezelen eveneens aansluiten bij devezelen van den knoop van Tawara, vermeldt hij in een daarop vol-gende publicatie (1910), dat hij bij nader bestudeeren van zijn praepa-raten twijfelt of er hier

werkelijk wel een dergelijke verbinding is. Welziet hij in de omgeving van de sinus coronarius Purkinjevezelen, maardeze gaan over in gewone hartspiervezelen. Sommige onderzoekers zijn evenals Thorel van meening, dat er inhet rechter atrium Purkinjevezelen voorkomen. Romeis (1914, mensch),Bi air en Da vies (1935, rund) meenen evenals Thorel aansluitingvan deze Purkinjevezelen bij de vezelen van den sinusknoop te hebbengezien. Met uitzondering van Todd (1932, mensch en hond) neemtniemand echter aan dat er een verbinding door specifiek weefseltusschen den knoop van Keath-Flack en den knoop van Tawarabestaat. Todd zegt, dat bij mensch en hond de Purkinjecellen in hetrechter atrium in eenzelfde uitbreiding voorkomen als in de ventrikel. De meeste onderzoekers zijn echter van meening, dat er noch bijden mensch, noch bij de door hen onderzochte zoogdieren Purkinje-cellen in de atria aanwezig zijn. Volgens

deze onderzoekers hebbenzij, die een andere meening zijn toegedaan, zich vergist met de vooralin de boezemmusculatuur voorkomende, sarcoplasmarijke gewonehartspiervezelen. Sanabria onderzocht in 1936 nog weer het harteoor van mensch,schaap en konijn op het voorkomen van specifiek weefsel naar aanleidingvan een mededeeling van den physioloog Rylant, dat onder hetendocard van het harteoor specifiek spierweefsel, dat in dienst zou staanvan het automatisme van het hart, zou voorkomen. Door experimentenwas het Rylant n.1. gebleken, dat deze plaatsen zich physiologischgedragen als de knoopen van Keath-Flack en Tawara en de bundelvan His. Sanabria vond hier echter nergens banen van Purkinje-vezelen. Betreffende het paard vindt men alleen een mededeeling van Zimmer-mann (1923), die vermeldt, dat bij dit dier geen Thorelsche baan voor-komt. Hij rept in het geheel niet over een voorkomen van Purkinje-

vezelen in het rechter atrium, wat te verwonderen is, omdat zooals uit



??? - 39i â€” mijn onderzoek zal blijken, juist bij dit dier de Purkinjevezelen zoogemakkelijk en zoo duidelijk zijn aan te toonen. Na mijn voorloopige publicatie (Juni 1937) over het voorkomen vanPurkinjecellen in het rechter atrium van het paard, verschenen er vanGoormaghtigh (Oct. 1937) en Pan.mer (Febr. 1938) mededeelingen,waarin Purkinjecellen in het rechter atrium van de kat beschrevenworden. Terwijl Goormaghtigh alleen de aanwezigheid van Purkinje-cellen in het rechter atrium vermeldt, geeft Pannier bovendien eenbeschrijving van hun localisatie. Hij ziet in een serie van het hart vande kat enkele bundels Purkinjevezelen. Een dezer bundels ontspringtals het ware uit den knoop van Keath-Flack, loopt vervolgens onderhet endocard van den achterwand van den rechter boezem en eindigtvlak bij den knoop van Tawara. Een directe verbinding met den knoopvan Tawara heeft Pannier niet kunnen aantoonen. Door deze publi-

catie wordt de oude opvatting van Thorel weer naar voren gebracht. Tot nu toe werd, zooals uit de literatuur blijkt, het voorkomen vanspecifiek weefsel in de atria all?Š?Šn in microscopische coupes onderzocht. Waar mij bij het onderzoek van het atrio-ventriculaire systeemreeds was gebleken, dat de behandeling met solutio Lugoli zeer geschiktis voor het aantoonen van de direct onder het endocard gelegen Pur-kinjevezelen, lag het voor de hand deze behandeling ook bij het onder-zoek van de atria toe te passen. Met deze methode zag ik vooral in het rechter harteoor steeds opdezelfde plaatsen en in dezelfde uitbreiding een netwerk te voorschijntreden, dat in zijn uiterlijk voorkomen deed denken aan het Purkinjenetin de ventrikels. Vanzelfsprekend werd toen geprobeerd deze netwerkendoor injectie van de hen eventueel begeleidende Eberth-Bdajeffscheruimten met de kleurstof van Gerota te voorschijn te brengen, watinderdaad

gelukte. Deze injectiepraeparaten werden weer doorzichtiggemaakt om het verloop in de diepte te kunnen bestudeeren. Hierbij was een aanvullend microscopisch onderzoek noodig. Inde eerste plaats om te contr??leeren of de met Lugol gekleurde en demet injectie van Gerotavloeistof te voorschijn getreden netten inderdaaduit Purkinjevezelen zijn opgebouwd. In de tweede plaats om na te gaanof er in het rechter atrium naast de op de beschreven wijze te voorschijntredende netten nog andere te voorschijn zouden komen en bovendienom te zien of deze Purkinjevezelen een verbinding met de vezelen aanden knoop van Keath-Flack of met die van den knoop van Tawarazouden aangaan. Daarenboven is een bestudeering van ligging en uit-breiding van den knoop van Keath-Flack alleen aan microscopischeseriesneden mogelijk. Voor dit doel werd naast talrijke andere prae-paraten in hoofdzaak een volledige celloidineserie van den

totalenrechter boezem met aangrenzende deelen van linker atrium en ven-trikels gebruikt. Macroscopisch kan men n.1. ligging en uitbreidingvan den sinusknoop niet bestudeeren, omdat het zelfs bij loupevergroo-ting onmogelijk is het knoopweefsel te onderkennen van het haar



??? bedekkende subepicardiale bindweefsel en de in de sulcus terminalisgelegen gewone hartspiervezelen. Ook laten ons de methoden van behandeling met Lugol en injectiemet kleurstoffen in den steek ; de knoopvezelen treden n.1. na behande-ling met Lugol niet electief te voorschijn, terwijl in tegenstelling totden knoop van Tawara een injectie van den knoop van Keath-Flackniet is gelukt. In die gevallen waarin geprobeerd werd eventueeleruimten rond de vezelen van laatst genoemden knoop te injicieeren,verspreidde de kleurstof zich in het bindweefsel of vond haar weg langsbloed- en lymphbanen. Ook bleek het niet mogelijk kleurstof van hetPurkinjenet in het rechter atrium uit, rond de sinus-knoopvezelen testuwen. Zooals in het geheele onderzoek werd ook hier in hoofdzaak het paardonderzocht. Bovendien werd juist materiaal van het paard gekozen,omdat bleek, dat bij dit dier de Purkinjecellen meer nog dan bij

anderehoefdieren in structuur van de gewone hartspiervezelen verschillen,waardoor hun aanwezigheid duidelijk aan den dag treedt. Zooals uit de literatuur blijkt hebben zij, die melding maken vanhet voorkomen van Purkinjevezelen in het rechter atrium v.n.1. materiaalvan den mensch onderzocht ; aan de dieren is ten dezen opzichteweinig aandacht besteed. Juist bij den mensch, maar ook bij hond enkat, respectievelijk door Todd en Pannier onderzocht, zijn in hetalgemeen de verschillende deelen van het specifieke weefsel moeilijk alszoodanig te herkennen en verschillen vooral de Purkinjevezelen in hetaspect weinig of althans veel minder dan bij de hoefdieren van degewone hartspiervezelen, zoodat eigenlijk voor een dergelijk onderzoekde mensch en deze dieren m. i. het minst geschikt zijn. Daaraan is hetdan ook te wijten, dat de beschrijvingen zoo uiteenloopend zijn en menhet zelfs over de principieele vraag of er al dan niet

Purkinjecellen inhet atrium voorkomen niet eens is. De resultaten van mijn onderzoek laten zich als volgt samenvatten : De knoop van Keath-Flack ligt ter plaatse van de sulcus terminalis,die de grens vormt tusschen de sinus venosus en het eigenlijke atrium.Zij heeft den vorm van een hoefijzer, waarvan de beide takken puntigeindigen. Het craniale gedeelte van den sinusknoop (het toongedeeltevan dezen hoefijzervorm) ligt ter plaatse van het craniale deel van desulcus terminalis en grijpt hier om de inmonding van de vena cavacran. De laterale, dun uitloopende schenkel is in de sulcus terminaliste volgen tot aan het midden van den afstand tusschen de inmondingenvan de beide venae cavae in het rechter atrium (fig. IV). De medialetak van den knoop loopt ook dun uit. Zijn laatste vezelen vinden wijop den overgang van middelste en achterste derde deel van de sulcusterminalis medialis (fig. III). De knoop ligt grootendeels

subepicardiaalen is van het epicard alleen gescheiden door bindweefsel. Het puntigeeinde van de laterale schenkel wordt meestal door eenige fijne bundeltjeshartspiervezelen van het epicard gescheiden. Ook de mediale schenkel



??? ziet men grootendeels subepicardiaal, maar in enkele series is ook hiergevonden, dat het puntige einde eenigszins in de omliggende muscula-tuur indringt. Van het endocard wordt bij het paard de knoop overalgescheiden door een dikke laag gewone hartspiervezelen, die de muscu-latuur van de sinus venosus en het eigenlijke atrium met elkaar verbinden. De fijne in veel bindweefsel gelegen sarcoplasmarijke vezelen vormenin het craniale deel van den knoop, dat de vena cava inmonding omvat,een zeer gecompliceerd netwerk ; aan de randen en ook in de schenkelsgaan deze vezeltjes meer evenwijdig aan elkaar loopen. Vergelekenmet de gewone hartspiervezelen zijn de knoopvezelen arm aan fibrillen.Deze onregelmatig in de vezel loopende fibrillen toonen een duidelijkedwarse streping. Het specifieke spierweefsel van den knoop sluit overal continu bijhet omliggende gewone spierweefsel van het rechter atrium aan.

Overalvinden we hier overgangen van knoopvezelen in gewone hartspier-vezelen. Deze overgang is geleidelijk ; zoowel cle dikte van de vezel alshet aantal fibrillen neemt geleidelijk toe. Het Purkinjenet in het rechter atrium : De vezelen van het netwerk, datna behandeling met Lugol of na injectie te voorschijn treedt, blijken bijmicroscopisch onderzoek inderdaad te bestaan uit cellen, die dezelfdestructuur hebben als de Purkinjecellen uit de ventrikel (fig. VI en VII).Bovendien liggen zij ook hier ingebed in het de Purkinjevezelen bege-leidende, typische, zenuwrijke bindweefsel, terwijl zooals uit coupesvan de injectiepreaeparaten te zien is, ze ook begeleid worden door devoor Purkinjevezelen karakteristieke Eberth-Belajeffsche ruimten. Bijmicroscopische controle van de injectie-praeparaten bleek bovendien,dat overal waar de typische netten opgetreden waren de kleurstof zich indc de Purkinjevezelen begeleidende Eberth-Belajeffsche

ruimten bevond. Dit netwerk bevindt zich v.n.1. in het rechter harteoor. Het ligt hierop de musculi pectinati parvi en gaat over de musculus pectinatusmagnus naar de crista terminalis, waar het zich zoowel op de medialeals op de laterale schenkel uitbreidt. Deze netten konden op het crusmediale gevolgd worden tot in de torus Loweri ; op het crus lateraletot halverwege deze schenkel. Fig. VIII geeft een schematische voorstellingvan de uitbreiding van dit Purkinjenet. Uit de ge??njicieerde en doorzichtig gemaakte praeparaten bleek, datvan een uitbreiding in de diepte geen sprake is. Het geheele net ligt metuitzondering van enkele fijnere takjes, die iets in de onderliggendemusculatuur indringen zuiver subendocardiaal. Dit in tegenstelling metde ventrikel waar zooals beschreven is de Purkinjevezelen een overalin de musculatuur gelegen netwerk vormen. Door deze ligging treedtreeds met Lugolbehandeling vrijwel de geheele

uitbreiding van hetnetwerk aan den dag. Dit werd ook bevestigd door het ingestelde microscopisch onderzoek.Zooals o.a. uit de bestudeering van een seriecoupe van het totale rechteratrium bleek, liggen de vezels in hoofdzaak subendocardiaal. Overal



??? maken zich vezels van dit subendocardiaal gelegen netwerk los om <overte gaan in de direct onder het endocard gelegen gewone hartsp>ier-vezelen. Slechts bij uitzondering dringt een vezel of een bundeltje vezelslangs het bindweefsel rond een bloedvat iets dieper in de musculattuurin. Tot vlak onder het epicard, zooals dit in de ventrikel het geval is,zijn zij echter nooit te volgen. Uit praeparaten van ge??njicieerd materiaalbleek, dat evenals dit in de ventrikel het geval is, de Eberth-Belajeffscheruimten eindigen op de plaatsen waar de Purkinjevezelen in de gewonehartspiervezelen overgaan. Uit een coupe van de musculi pectinati gesneden evenwijdig met deendocard-oppervlakte blijkt, hoe geweldig uitgebreid deze subendo car-diale laag van Purkinjecellen is. De Purkinjevezelen vormen breede,platte banden, die uit veel rijen van Purkinjecellen bestaan, zich even-wijdig aan het endocard uitbreiden en een netwerk met slechts

zeernauwe mazen vormen. Men kan dus als het ware spreken van eensubendocardiale uitbreiding in den vorm van een gevensterde membraan. In microscopische seriesneden kon geen verbinding of overgang vande Purkinjevezelen van dit netwerk noch in de vezelen van den knoopvan Keath-Flack noch in die van den knoop van Tawara waarge-nomen worden. Geheel in overeenstemming met het feit, dat het mij nooit gelukt is,in de microscopische coupes overgangen van Purkinjevezelen in devezelen van den knoop van Keath-Flack te vinden is, dat het mij ooknooit gelukt is, den knoop van Keath-Flack te injicieeren van ditPurkinjenet in het rechter atrium uit. De bevinding in microscopische seriesneden, dat de specifieke mus-culatuur in het rechter atrium volkomen gescheiden is van het atrio-ventriculaire stelsel, is op zijn beurt weer in overeenstemming met deresultaten van de injecties die bij het atrioventriculaire stelsel

verrichtwerden. Na deze injecties konden n.1. in de doorzichtig gemaaktepraeparaten geen vezelen in de richting van den sinusknoop of hetPurkinjenet van het atrium gevolgd worden. Omgekeerd waren bijinjectie van het Purkinjenet in het rechter atrium geen takken, die totin den knoop van Tawara doorliepen, te zien. Ik meen dan ook uit dit onderzoek de conclusie te mogen trekken,dat er in het rechter atrium naast de algemeen erkende deelen, t.w.het begin van het atrio-ventriculaire systeem (knoop van Tawara encrus commune) en den knoop van Keath-Flack, specifiek weefselvoorkomt in den vorm van een Purkinjenet, dat constant in iederpaardenhart op dezelfde plaats en in dezelfde uitbreiding is aan tetoonen en waarvan de vezelen naar alle zijden continu overgaan in degewone hartspiervezelen. In het linker atrium werden met Lugol-behandeling, door microsco-pisch onderzoek gecontroleerd, Purkinjevezelen gevonden (fig.

IX),volkomen ge??soleerd liggend ; er kon n.1. geen continuiteit noch metvezelen van den knoop van Keath-Flack, noch met vezelen van het



??? in het rechter atrium gelegen Purkinjenet worden aangetoond. Inseriecoupes zal de verbreiding van de Purkinjevezelen in het linkeratrium nader moeten worden nagegaan. Aanvullend kan hieraan nog toegevoegd worden, dat bij rund, schaap,geit en varken met de Lugolmethode in het rechter atrium ook netwerkenwerden gevonden, die bij microscopische controle uit de voor dezedieren typische Purkinjevezelen bestonden. Samenvatting. Zoowel na behandeling met Lugol als na injectie met de vloeistofvan Gerota, gecontroleerd en aangevuld door microscopisch onderzoekwerd in het rechter atrium van het paard een zeer uitgebreid subendo-cardiaal gelegen netwerk van Purkinjevezelen, vooral liggend op demusculi pectinati van het harteoor gevonden. Overal gaan deze Pur-kinjevezelen continu in gewone hartspiervezelen over. Nergens werdcontinu??teit gevonden noch met den knoop van Keath-Fi.ack, die bijhet paard een

hoefijzervorm heeft, dus uit een linker en een rechterschenkel bestaat, noch met den knoop van Tawara. Ook in het linkeratrium werden Purkinjevezelen gevonden, die ook naar alle zijden ingewone hartspiervezelen overgaan. Zusammenfassung. Im rechten Atrium des Pferdes wurde sowohl nach Behandlung mit Lugol wienach Injektion mit der Fl??ssigkeit von gerota und unter Mithilfe mikroskopischerUntersuchungen ein sehr ausgedehntes subendocardial gelegenes Netzwerk vonPurkinjefasern gefunden, das vor allem auf den Musculi pectinati des Herzohreslag. Ueberall gehen diese Purkinjefasern kontinuierlich in die gew??hnlichen Herz-muskelfasern ??ber. Nirgens wurde eine Kontinuit?¤t weder mit den Knoten vonKeatii-Flack gefunden, der beim Pferd eine Hufeisenform besitzt, also aus einemlinken und einem rechten Schenkel besteht, noch mit dem Knoten von Tawara.Ebenfals im linken Atrium wurden Purkinjefasern

gefunden, die auch nach allenSeiten in gew??hnliche Herzmuskelfasern ??bergehen. Summary. As well after treatment with lugol as after injection with the liquid of Gerota,controlled and completed by microscopical research, in the right atrium of thehorse a very extensive subendocardial network of fibres of Purkinje was found,especially situated on the musculi pectinati of the heart\'s auricle. Everywhere thefibres fade into normal fibres of the heart\'s muscle. Nowhere continuity was found,neither with the node of Keath-Flack (that in the horse has the shape of a horse-shoe, for it has a left and a right shank) nor with the node of Tawara. Fibres ofPurkinje were also found in the left ventricle ; they too fade in every direction intonormal fibres of the heart\'s muscle. R?Šsum?Š. Aussi bien apr?¨s traitement au Lugol, qu\'apr?¨s injection du liquide de Gerota,contr?´l?Šs et compl?Št?Šs par l\'examen microscopique, on trouva sous l\'endocarde

del\'oreillette du cheval un r?Šseau fort ?Štendu de fibres de Purkinje, principalementau niveau des muscles pectin?Šs. Partout ces fibres de Purkinje se continuent sansinterruption en fibres musculaires cardiaques ordinaires. Nulle part il n\'existaitde continuit?Š ni avec le noeud de Kaeth-Flack, qui chez le cheval a la formed\'un fer ?  cheval et est par cons?Šquent constitu?Š par une branche gauche et unebranche droite, ni avec le noeud de Tawara. De m??me dans l\'oreillette gaucheon trouve des fibres de Purkinje se terminant dans tous les sens en fibres muscu-laires cardiaques ordinaires.



??? VETERINAIRE INDRUKKEN BIJ EEN STUDIEREIS INNOORD-AMERIKA. Den vijf en twintigsten Juli 1939 om half acht stond ik eindelijk in het vredigeplattelandsstationnetje van Berkeley. De onvolprezen ,,Nieuw-Amsterdam" had er ruim7 dagen over gedaan, de eindeloos doorratelende trein, dwars door de NoordelijkeStaten, 3! etmaal. Een dorpsche autobus reed me naar het Universiteitsterrein, de University Campus.Het was er stil, als in een verlaten kerk. Enkele weken later, na het verstrijken dervacanties, zouden zich hier vijftienduizend studenten heen begeven. De faculteits- en administratiegebouwen, de bibliotheken en laboratoria, waarvande meeste zijn opgetrokken uit wit graniet, schuilen er weg in de palmen, eucalyp-tusboomen, Californische eiken en veelsoortige heesters, waaraan dit land metgematigd klimaat (de chauvinisten onder zijn inwoners spreken van ,,Gods owncountry"), zoo overvloedig rijk is. Den vorigen

dag had hier het Sixth Pacific Science Congress, het eerste doel vanmijn reis, zijn werkzaamheden aangevangen. De formaliteiten van het Congresbureau, in Steven\'s Union, een der talrijke stich-tingen op de Campus, dat tot recreatiehuis voor de studenten dient, waren in eenoogwenk afgedaan. Naast lees- en speelzalen geeft ,,Stevens" onderdak aan eencafetaria, boekwinkel en andere ondernemingen, alle door de studenten zelf ge-dreven, in co??peratief beheer. Binnen een half uur had ik me ge??nstalleerd in dehoog gelegen dormitory, Bowles Hall, een der, eveneens door studenten ge??xploi-teerde, voortreffelijke studentenpensions. Mijn kamer keek uit over Berkeley enOakland, de baai en de Golden Gate, met hun kabelbruggen en rotseilandjes en daar-achter de stad San Francisco, op vele heuvels gebouwd. In Bowles Hall bleken ook de andere Nederlandsche deelnemers aan het congres,de hoogleeraren Brouwer

(afgevaardigde van Nederland), Clay, Lam (gedele-geerde van Nederl. Indi??), Vening Meinesz en Dr. Lek te wonen. Zij waren hiergekomen voor de afdeelingen, die zich zouden verdiepen in geologie, oceanografie,seismologie en verschillende andere niet-medische natuurwetenschappen. Uiteraardbepaalde ik mijn belangstelling tot het programma der Geneeskundige Afdeelingen uit haar secties voor epidemiologie, bcroepshygi??ne en voeding, in het bijzondertot de eerste. Voorzitter van de geheele Medische Afdeeling was Dr. K. F. Meyer, dierenarts,hoogleeraar in bacteriologie en hygi??ne aan de medische faculteit van de Universityof California in Berkeley en directeur van de beroemde Hooper Foundation for MedicalResearch in San Francisco. Alle bijeenkomsten der Afdeeling vonden plaats in de zalen van het instituutvoor bacteriologie, dat een vleugel beslaat van de zeer groote Life Science Building,die met zijn merkwaardige

Assyrische gevelsculpturen gelegen is in de nabijheidvan de ranke Campanile, den centralen carillontoren van de Campus. Het is niet doenlijk hier alle belangwekkende voordrachten, die de sectie voorepidemiologie gaf, te noemen, zelfs niet, indien ik mij beperken zou tot de groepder â€žanimal borne-" en â€žinsect borne diseases", welke er een voornaam onderdeelvan uitmaakte. Ik zal alleen een korte samenvatting geven van hetgeen vooral de belangstellingvan den dierenarts verdiende. \') Stevens Simmons (Boston) acht het overbrengen door insecten bewezen voor devira van Iouping ill, de Japansche encephalitis en de encephalomyelitis der paarden.Het laatstgenoemde zou larve en nymphe \'van Aedes passeeren. Volgens Rosen-busch (Buenos Aires) is het waarschijnlijk, dat de encephalomyelitis der paarden,niet alleen door insecten, maar ook door vogels wordt overgebracht. In Venezuela \') Zie ook mijn â€žBrief uit den

vreemde" in het Ned. Tijdschr. v. Geneesk. 1939,83- 5\'. 595Â°-



??? zou dit vooral geschieden door roofvogels (Gallo en Vogelsang, Caracas). Sedert1935 is deze â€žslaapziekte" der paarden ook in Japan bekend ; 33 % der zieke dierensterft (Emoto, Kondo en Watanabe, Tokyo). In de laboratoria van het Bureau ofAnimal Industry in Washington bereidden Giltner, Shahan en Osteen een goedpraeventief werkend vaccin uit de met formaline behandelde viruskweek in het zichontwikkelende kippenembryo. Na ruim honderd embryo-passages was de virulentievoor het paard onverminderd aanwezig. Volwassen koeien en geiten bleken gevoeligvoor intracerebrale infectie. In de Lederle Laboratories in Pearl River maakte Wykoffook een zeer werkzaam vaccin van het virus in kippenembryo-cultuur, dat de100.000 voudige concentratie bleek te hebben van dat in de hersenen van besmettepaarden. Het is reeds op ruime schaal en met goed gevolg toegepast (in 1938 bij250.000 paarden). Tijdens

heerschende encephalomyelitis bij paarden en menschen (38 pati??ntenmet 65 % mortaliteit) zag Fotherqiijl (Boston) ook doodelijk verloopende ziekteonder duiven door hetzelfde virus (Eastern strain) veroorzaakt. De controle van rabi??s-vaccin kan heel goed geschieden met intralinguale injectiesbij het konijn (Schoening, Washington). Koeien, lijdende aan rabi??s, hadden hetvirus niet in de melk of het uierweefsel. Bij honden, die van dolheid waren genezen,trof Schoening het na enkele weken niet meer aan in het keelslijm. Haring (Berkeley) vertelde zijn ervaringen met de vaccinatie met den zwak viru-lenten stam ,,19" tegen besmettelijk verwerpen. Hoewel deze entstof bij drachtigekoeien brucellose met abortus en bacleri??nuitscheiding kan veroorzaken, is hetvoor jonge vaarzen onschadelijk gebleken. De vaccinatie der jonge dieren geeftbovendien langdurige immuniteit tegen virulente cultuur. Sedert 1938 heeft Argentini?? een

invoerverbod voor papegaaien en andere vogels,die psittacose kunnen overbrengen. Zuccarini en Molineli.i (Buenos Aires) vondennog smetstof bij vogels, die 2A jaar geleden ziek waren geweest. Het virus kan al inhet ei aanwezig zijn. Burnet (Melbourne) had ook ervaring van langdurige latenteinfecties bij vogels. Bijzonder groot was de belangstelling voor het vraagstuk van de beteekenis vanstaphylococen bij voedselvergiftiging. Bij korte incubatie is hier vooral aan tedenken. Het is niet gemakkelijk uit te maken of een ge??soleerde staphylococcusbehoort tot het â€žfood poisoning type". Het zekerst is daarvoor enting van mensch,aap of jonge kat. Geur en smaak van het besmette voedsel zijn niet afwijkend. Deenterotoxinen hebben betrekkelijk groote thermoresistentie, maar bij lang kokenworden zij wel onwerkzaam (Dack, Chicago). Ook bij personen met verschijnselenvan dysenterie heeft men dezelfde staphylococcen aangetroffen

(Dolman, Van-couver). Stone (Los Angelos) beval den naar hem genoemden gelatine-agarvoedings-bodem aan, waarop de kolonies der enterotoxine-vormende coccen, na overgietenmet een ammoniumsulfaat-oplossing door een helderen ring worden omgeven. De â€žsxone-reaction" gaf overeenstemming met de kattenproef van Dolmanin 87% en met de apenvoederingsproef in 92%. Van belang is, dat Minett(Londen) een gelijk enterotoxine heeft gevonden in melk van koeien, die aan mastitisleden en dat het in de daaruit bereide kaas werkzaam was gebleven. x) De Trypanosoma, die in Zuid Amerika de ziekte van Ghagas bij den menschveroorzaakt, is door Talice (Uruguay) nu ook aangetroffen bij hond, kat en anderediersoorten. In verschillende gebieden van Noord-Amerika worden in het droge jaargetijmenschen en runderen besmet door Coccidioides immitis, een gemakkelijk kweek-bare schimmel, die sterk verbreid in de

natuur voorkomt. Traum (Berkeley) nam eenlcolfvormig ontwikkelingsstadium van het micro-organisme waar, hetwelk aan



??? Actinomyces deed denken en Stewart (San Francisco) onderscheidt een parasitaireen een saprophytische cyclus. Op een der middagen vertoonde Parker een spannende, artistiek zeer hoogstaandekleurenfilm van de levenscyclus der teek, die de â€žRocky mountain spotted fever",de inheemsche vlektyphus, overbrengt en een gedeelte van zijn bestaan bij onzehuisdieren doormaakt. De laatste bijeenkomst van de sectie voor epidemiologie van het congres vondplaats op 2 Augustus. De andere afdeelingen vergaderden nog voort, sommige tot12 Augustus, in de Stanford Universiteit. Na een zeer uitgebreide cocktail werd in het weelderige Hotel Claremont hetofficieele congresdiner genoten. .De algemeene voorzitter, Dr. Charles B. Lipman, deelde mede, dat het congres492 deelnemers had vereenigd, die 28 landen vertegenwoordigden. De volgendemaal, over 4 jaren, hoopt men in Manilla weer bijeen te komen. Tijdens het congres

was er volop gelegenheid geweest tot bezoek aan de GoldenGate International Exposition, gebouwd op het tendeele kunstmatig aangelegdeTreasure Idand, dat halverwege de 8J mijl lange brug is gelegen, welke Berkeley-Oakland met San Francisco verbindt. Verschillende ontvangsten der congressistenhadden er in het fraaie Pacific House plaats gevonden. Op medisch-biologisch gebied gaf de afdeeling â€žScience" van de Fair heel wataan het publiek te zien. Zoo waren de wetten van Mendell aanschouwelijk gemaaktmet blond- en zwartharige-, blauw- en bruin-oogige poppen, die voor en na, inverschillende combinaties, uit openklappende luikjes te voorschijn traden. Aan detoepassing der erfelijkheidswetten bij vee- en hoenderteelt en op vleesch-, vet-,melk- en eierproductie, was veel plaats ingeruimd. De ontwikkelingsgeschiedenisvan het paard was aan de hand van talrijke origineele en gecopieerde fossiele bottente volgen. De

â€žHooper Foundation" had een schilderij ingezonden, â€žThe animal kingdom.lts Friends and Enemies of Man" genaamd, waar in natuurlijke grootte op afge-beeld waren menschen, een paard, hond, eekhoorn, rat en waar zelfs de schaal-dieren niet bij ontbraken. Lichtende pijlen en teksten gaven achtereenvolgens eenoverzicht van het verband tusschen de ziekten dezer dieren en van den mensch. De hobby der Amerikanen, de hygi??ne, was wel de eereplaats van â€žScience"gegeven. Trouwens de heele Amerikaansche samenleving is doordrenkt met belang-stelling en adviezen voor de hygi??ne, dreigementen tegen verwaarloozing hiervanen niet zelden zijn pogingen tot financieele uitbuiting daarop gericht. Dat menniet terugschrikt voor krasse maatregelen op dit punt, mag blijken uit het bordjein de subway van New-Tork, waarin spuwen op den bodem bedreigd wordt metgevangenisstraf tot 12 maanden of een geldboete van 500

dollars. Het mag verblijdend zijn, dat het publiek voortdurend wordt gewezen op debeteekenis van een goede melkhygi??ne, bijzonder kieskeurig in de toegepaste methodenis men daarbij niet steeds. Een slagzin als â€žA bottle of milk is a bottle of health"moge al eenigszins overdreven klinken, veel nadeel zal hij niet berokkenen. Minderaanvaardbaar is de advertentie met de afbeelding van een dame, die met veelzeg-genden blik op een glas melk wijst en zegt â€žThe pregnant woman needs at least onequarter of milk a day to increase her supply of Calcium". En de kwasie-wetenschap-pelijkheid als basis van reclame gaat zeker te ver, wanneer in het fleschje metGrade-A milk ge??tst is : â€žFor safer driving â€” drink milk â€” because the vitamin Ait contains prevents â€žNight blindness", a cause of TrafiSc Accidents". En, wijl deAmerikaan in het bezit is van een auto, als de Nederlander in dat van een fiets engeen hunner gaarne er

toe wil bijdragen het onrustbarende aantal auto-ongevallen,met inzet van eigen persoon te vergrooten, zoo getroost hij zich gaarne de kleinemoeite en betrekkelijk geringe kosten, die het opvolgen van dezen goeden raadvergen. Het zou onvergeeflijk zijn geweest, niet profijt te hebben getrokken van de studie-gelegenheid, die Berkeley en San Francisco, naast het congres boden. Zeer bevorderlijk



??? daarvoor waren de onuitputtelijke hulpvaardigheid en gastvrijheid van schierieder, die hier in laboratorium of kliniek werkzaam is. Aan alle uitnoodigingen totlunch of diner kon niet altijd gevolg worden gegeven, en eenmaal gebeurde het,dat ik mij, tot mijn niet geringe verbazing, tot het ontbijt hoorde uitnoodigen toenbleek, dat de rest â€žvolgeboekt" was. Deze meer intieme bijeenkomsten in particulierhuis, de Faculty Club (de societeit der docenten op de University Campus), de cafetariader klinieken, een eethuis ergens temidden van fabrieksarbeiders of in het mondaineCli/f House, dat op een romantische plek aan de Golden Gate ligt, alle hadden gemeen,dat zij in ruime mate gelegenheid boden tot persoonlijk contact en ongedwongenbespreking van de vraagstukken van gemeenschappelijke belangstelling. Naast de Universiteitsklinieken en de daaraan verbonden laboratoria kwamendrie instituten vooral in aanmerkine, de G. 11\'.

Hcoper Foundation for Medical Research,de Division of Veterinary Science van het DebaUmen! of Agriculture of the University ofCalifornia en Cutter Laboratories. De eerste is een Stichting voor wetenschappelijkonderzoek, de tweede een centrum voor veterinaire wetenschap, dat bij afwezigheidvan een faculteit voor diergeneeskunde, in die voor landbouwkunde is onderge-bracht en de derde een der groote particuliere inrichtingen voor de bereiding vanbiologische producten op wetenschappelijke basis. Alle hebben gemeen, dat een stafvan vooraanstaande geleerden er zich bezig houdt met onderzoekingen op hetgebied der diergeneeskunde en in het bijzonder met de ziekten der dieren, die opden mensch overgaan. Namen als Beatrice Howitt, K. F. Meyer, Haring, Traum,Boy.nton, Schalm en Beach, spreken reeds voor zich zelf. Irt alle 3 centra wordt veel werk gemaakt van de bestudeering der equineencephalomyelitis, de enzo??tie,

die in de laatste jaren voor Amerika van zoo grootebeteekenis is geworden. Zoo kreeg ik ruimschoots gelegenheid de methoden vanonderzoek dezer ziekte te bestudeeren, de viruskweek in het groeiende kippen-embryo, de differentieering der beide virustypen (Eastern en Western strain) enhet aantoonen van specifieke neutraliseerende antistoffen in het serum der pati??nten.Het virusvaccin, â€” over de bereiding ervan werd hiervoor al een en ander gezegd â€”,is de laatste jaren met goed gevolg bij vele tienduizenden paarden toegepast. Eenandere entstof, die meer en meer aan belangrijkheid wint is het Hog Cholera vaccinvan Boynton {Cutter), eveneens een weefsel vaccin. Het bestaat uit het fijngemalenlymphoide weefsel (milt, beenmerg, lymphklieren) van opzettelijk daarvoor besmettevarkens, die gedood zijn op den derden koortsdag. Aan de orgaanbrij is eucalyptoltoegevoegd. Men vaccineert door 2 injecties, met een

tusschenruimte van 2 weken.Miss Eddie (Hooper) hield zich bezig met interessante onderzoekingen over psitta-cosis. Uit de met kleine haardjes doorzaaide levers van muizen, die met het viruswaren ge??nt, legde zij cultures aan in tyrode-muizenembryonen. Hier was eendichte suspensie van elementairlichaampjes uit te bereiden, welke door het bloedvan ge??nfecteerde individuen zeer fraai worden gephagocyteerd. Systematischonderzoek in de Hooper Foundation heeft aangetoond, dat vogels, die klinisch nietziek zijn, wel degelijk het gevaarlijke virus kunnen herbergen. Met het oog op dezeâ€ždragers" acht Meyer voor handelsvogcls een quarantaine van 3 tot 6 maandennoodzakelijk. In de biologische afdeeling van de uiterst sober ingerichte ,,Hooper"liet Sommfr de ilagellaat zien, die oorzaak is van de zeer gevaarlijke schaaldier-vergiftiging in Californi??. In zeewater gekweekt vormt hij een toxine, dat doodelijkis voor muizen. In de

laboratoria van de Division of Veterinary Science, die Haring, doelende op debijna armelijke behuizing, vergeleek met wijlen D. A. de Jong\'s laboratorium inLeiden, geschieden thans vooral onderzoekingen over vogelziekten, mastitis, brucel-lose en encephalomyelitis. Zeer belangwekkend is de door Schalm breed opgezettestudie der uierziekten. Een prachtige verzameling praeparaten, foto\'s en weefsel-coupes geven een volledig beeld van ontwikkeling en regressie van de melkklier.Voor het systematisch onderzoek der mastitis maakte hij een schier ontelbaar aantalpraeparaten, door opspuiting met formaline en daarop volgende injectie van haema-



??? toxyline-sudan in arteri??n en spenen waarna met een vleesehmachine het orgaanin uiterst dunne plakken wordt gesneden. Boynton toonde zijn even eenvoudige als gevoelige serumreactie op anaplasmose :sterke troebeling, wanneer men 2 druppels anaplasmose-serum laat vallen in 2 ccmgedestilleerd water. Bea\'ch leidde de talrijke onderzoekingen over vogelziekten.In het bijzonder hebben hij en Schalm de laatste jaren daarbij hun belangstellinggericht op de studie der infecties van de ademhalingsorganen. In de Universiteitsklinieken demonstreerde de internist, Dr. Kerr, een lijder aancoccidioiditis \') van het gelaat en Dr. Reitzel de daaruit gekweekte schimmel.Deze locale aandoeningen verloopen gemeenlijk gunstig, in tegenstelling met dealgemeene. Dit geldt zoowel voor mensch als voor dier. Na ruim twee weken verblijf in San Franciscoâ€”Berkeley vertrok ik den tienden Augus-tus naar het Zuiden. Op weg naar Los

Angeles werden enkele dagen doorgebrachtin het onvergelijkelijke natuur-reservaat Tosemite Park, waar het dal, omgeven doorde hooge, loodrechte grijs-witte rotswanden, in zijn bosschen talrijke vreemdsoortigevogels, grondeekhoorns, herten en wilde beren herbergt en de duizenden jarenoude, meer dan 200 voet hooge, kaarsrechte redwood-trees staan (Sequoia gigantea= big trees). In Los Angeles nam Dr. Kessel, hoogleeraar in de bacteriologie, K. F. Meyer\'s gast-heerschap over. Zijn laboratoria maken deel uit van het County General Hospital.De bouw en inrichting van dit Universiteitsziekenhuis hebben tusschen 15 en 16millioen dollars gekost. Het bevat 4000 bedden, heeft 160 inwonende artsen enbovendien nog ongeveer 600 â€žattending doctors". Men werkt er met de meestmoderne apparatuur. In het bacteriologisch laboratorium zijn 13 binoculaire mi-croscopen te vinden, het ziekenhuis heeft er 120. Ook in dit

medische centrum staat de studie der virusziekten midden in de belang-stelling der onderzoekers. In het bijzonder houdt men er zich bezig met de ernstigheerschende poliomyelitis. Talrijke lijders werden er verpleegd, verschillende lagenin de â€žijzeren long". De groote verbreiding der kinderverlamming en haar besmet-telijkheid blijken wel uit het feit, dat in het afgeloopcn jaar zich meer dan honderdgevallen hebben voorgedaan bij de artsen en verpleegsters van het ziekenhuis. Naast de virusstudie van de poliomyelitis beoefenen Kessel en Stimpert vooraldie van de choriomeningitis. Het virus van de laatste kweeken zij in den dooier vanhet bebroede kippenei (methode Cox). In het Santa F?Š Railroad Hospital liet Dr. Butt een fraai geval van tularaemie zien.Het verhaal was klassiek : de man, een spoorwegwerker, had een ziek konijn ge-vangen en gevild. Hij kreeg een zweer aan de hand, daarna abscessen aan denarm en

tenslotte had hij nu een sterk uitpuilende, vastaanvoelendc okselklier, metbeginnende verweeking. Het bloedserum agglutineerde B. tularense eerst in ver-dunning 1:10. later tot 1 : 128, thans tot 1 : 640. Een met de etter ingespoten caviawas gestorven aan tularaemie. Dr. R. V. Stone, als veterinair-bacterioloog verbonden aan het Los Angeles CountyHealth Department (waar jaarlijks o.a. 90.000 sera op syphilis worden onderzocht),demonstreerde zijn eenvoudige diagnostische reactie op enterotoxische Staphylo-coccen). Na een kort bezoek aan het naburige Hollywood en een verblijf van twee dagen inde wonderbaarlijke Grand Canyon met zijn â€žvoorwereldlijke" natuur, ging de reisnaar het Zuid-Oosten, door eindeloos uitgestrekte mais- en suikerrietvelden, overde Mississippi-rivier naar het tropische negerrijke New-Orleans (Louisiana), de oudeFransche nederzetting. Dr. Perk??ns, hoogleeraar in praeventieve geneeskunde aan

de Tulane-University,.was onze gastheer. Hij behandelt het door hem gedoceerde vak vrijwel geheel \') Zie N. v. d. Walle, Ned. Tijdschr. v. Geneesk. 1939.



??? statistisch. Voor de medische studenten is het een verplicht studievak en zij makeneen soort co-assistentschap door in Perkin\'s instituut. In de staat Louisiana heerscht veel rabi??s, niet alleen bij honden, maar ook bijkatten, paarden, runderen, eekhoorns en andere in het wild levende dieren. Somtijdsis de ziekte een ware plaag voor de menschen geweest. New-Orleans heeft in zijn, nog niet voltooide Charity Hospital een gebouw, dat ingrootte, weelde en perfectie nog het Los Angeles County Hospital voorbij streeft. Totnu toe heeft de bouw twaalf millioen dollars gekost, verdere voltooiing zal er nogminstens vier millioen eischen. Het herbergt 180 inwonende artsen en heeft 52operatiekamers. De toekomst zal het raadsel moeten oplossen, hoe deze monster-kliniek te bevolken en te exploiteeren. De ver doorgevoerde scheiding tusschen â€žwhite" en â€žcoloured men" komt inde samenleving van de Zuidelijke staten in alles

tot uiting, ook in het ziekenhuis,op de zalen, in de wachtkamers, zelfs in de afzonderlijke liften en â€žrestrooms"(W.G.\'s). Het was 25 Augustus. Er begon in de merkwaardige berichtgeving der plaat-selijke dagbladen iets door te dringen van politieke spanningen in Europa. Maarde Nederlandsche consul had geen officieele gegevens en had geen vertrouwen inde alarmeerende berichten. Toch weigerde de bank de Nederlandsche guldens vanden credietbrief. Ik had een uitnoodiging tot het bijwonen van de Jaarvergadering van de AmericanVeterinary Medical Association, die in Memphis zou bijeenkomen tusschen 28 Augustusen i September. Den 27 Augustus verliet ik New-Orleans. Ondanks de tropische hitte, die in dezentijd van het jaar het katoendistrict minder bewoonbaar maakt, waren ongeveer2000 van de 14000 dierenartsen, die de Vereenigde Staten telt, aanwezig. De roezemoes der begroetingen van oude vrienden, die

elkaar v????r den aanvangvan de re??nie weerzagen, wekte herinneringen aan onze jaarvergaderingen. Maaroverigens waren er niet veel punten van overeenkomst. In twee ruime zalen was eententoonstelling ingericht, welke zich niet beperkte tot het gebied der diergenees-kunde, maar grootendeels een commercieel karakter droeg. Naast een verzamelingchirurgische instrumenten, sera, entstoffen en veterinaire specialit?Š\'s vond men erhondenbrood, vleeschwaren en worsten, door handelsondernemingen aanbevolenop een wijze, zooals wij dat van onze jaarbeurzen kennen. Ook waren er reeksenfoto\'s, moulages, anatomische praeparaten en draaiden er kleurenfilms, betrekkinghebbende op de ziekten der dieren. Op de dertiende verdieping van het Peabody Hotel had, in den enormen dakkoepel,om 10 uur de openingszitting van de Annual Meeting plaats. De voorzitter, Dr. H. D.Bf.rgman, ving aan met een opsomming van

vereenigingsgebeurtenissen. Daarnahield de Rev. R. J. Bateman, Pastor of the First Baptist Church, een voordracht overwetenschap en praktijk, welke hij met Amen besloot. Vervolgens werden door eenheldentenor twee liederen gezongen en tenslotte las men een lange reeks officieelebegroetingen voor en werd aan Dr. Mohler de prijs van het Twaalfde InternationaleVeterinaire Congres uitgereikt. Eindelijk kon in den namiddag een aanvang worden gemaakt met het weten-schappelijke deel van het programma. Dit bevatte 44 voordrachten en ruim 50klinische demonstraties. De namen der inleiders rechtvaardigden een hoog ge-spannen verwachting. J. v. d. Hoeden. (Wordt vervolgd).



??? ZIEKTEBESTRIJDING BIJ VARKENS.1) Inleiding. Er is een tijd geweest, waarin men het optreden van allerlei varkensziekten hoofd-zakelijk toeschreef aan micro-organismen. Deze tijd is voorbij. Meer en meer leertmen inzien, dat ziekten vooral dan optreden, wanneer het physiologisch-chemischevenwicht van de weefsels wordt verstoord. Allerlei invloeden kunnen in dit opzichtvan beteekenis zijn, doch de voeding speelt wel een zeer groote rol. Slechts wanneer de dieren leven onder optimale voedingsverhoudingen, magmen naast maximale ontwikkeling, productie en voortplanting bovendien eengoeden gezondheidstoestand en een krachtig weerstandsvermogen tegen nadeeligeinvloeden, infecties of andere verwachten. Het is moeilijk om dergelijke verhou-dingen te scheppen, immers onze kennis van de voeding is nog zeer beperkt, terwijlbovendien groote verschillen bestaan tusschen verschillende rassen, stammen enzelfs zijn er

groote individueele verschillen. Ook moeten de verhoudingen in degroeiperiode andere zijn, dan in de periode, wÂ?arin het volwassen dier produceert. Met onze rantsoenen kunnen we de optimum-verhoudingen dus slechts benaderen.Voor een goede gezondheid en lange levensduur is het noodig, dat het natuurlijkinstinct van de dieren nog te hulp komt en deze dieren zelf doet zoeken, wat in hetverstrekte voedsel nog te weinig voorkomt. Uit dit oogpunt bekeken, is het nood-zakelijk om fokdieren zoowel in den winter als in den zomer uitloop en weidegangte geven. Men mag ze ook de gelegenheid om te wroeten niet ontnemen door ze teringen. In het algemeen zal men met goed samengestelde rantsoenen en weidegang eengoeden gezondheidstoestand van de fokdieren mogen verwachten. Bij zeugen zalmen op deze wijze bereiken, dat allerlei teleurstellingen bij het geboorteprocesworden voorkomen, maar bovendien zal het

weerstandsvermogen van de biggengrooter zijn, waardoor ook opfokziekten minder zullen voorkomen. Men kan zonderbezwaar zeggen, dat tekorten in de voeding tijdens de drachtigheidsperiode zichwreken op het nageslacht. Vooral geldt dit voor tekorten aan eiwitten, mineralenen vitaminen. De groote sterfte onder de biggen, welke vroeger veelvuldig in Nederland inde wintermaanden voorkwam is in de laatste jaren buitengewoon verminderd,doordat de zeugen doelmatiger worden gevoederd. Ook komen ziekelijke afwij-kingen bij de zeugen veel minder voor. Bij de mestvarkens zijn de eischen, welke men aan de voeding heeft te stellenmet het oog op een goede gezondheid niet zoo groot, althans wanneer de mest-periodc begint met gezonde dieren en het rantsoen geen grove fouten aanwijst. Demestperiode toch is tegenwoordig betrekkelijk kort en tegen den tijd, dat onder degenoemde omstandigheden bepaalde tekorten zullen

optreden, zijn de dieren reedsverkocht voor de slachtbank. Biggen, welke weinig weerstandsvermogen bezittenof dieren, die blootgesteld worden aan een ondoelmatige voeding, zullen evenwelin de mestperiode gemakkelijk ziek worden. Niet alleen de defici??ntieziekten komenvoor, doch ook parasitaire en infectieziekten treden dan veel meer op. De voeding speelt wel een primaire rol bij tal van ziekten, doch daarnaastbeheerscht ze het aanpassingsvermogen van het lichaam. Het laatste heeft tot gevolg,dat allerlei uitwendige invloeden bij sommige dieren wel, bij andere geen ziekteten gevolge hebben. In het volgende gedeelte, waarin we behalve de voeding ookandere bekende oorzaken van de ziekten nader beschouwen, zal dat aan de handvan enkele voorbeelden blijken. Oorzaken van ziekten. Meermalen leest men over erfelijkheid van ziekten. Naar mijne meening zijnziekten nimmer erfelijk, doch wel is vaak erfelijk wat aan ziekte ten

grondslag ligt.Daarbij heeft men dikwijls te denken aan een grootere individueele vraag van som- t) Rapport voor het Internationaal veeteeltcongres te Z??rich 1939.



??? Fig. VI. Purkinjecellen, ventrikel, paard.Kleuring: haematoxyline - van Gieson. Fig. VII. Purkinjecellen, rechter atrium,paard. Kleuring: haematoxyline - van Gieson. Fig. IX. Purkinjecellen, linker atrium, paard.Kleuring: haematoxyline - van Gieson. I)r. H. ter Borg.



??? Vena cava caud. Fossa ovalTsSinus coroNARius Musc. PECT.MAGNUS SUP. J Fig. VIII. Hart paarcl. Teekening van het rechter atrium, gezienvanuit het ostium atrio-ventriculare. Het harteoor is opengeknipt.De uitbreiding van het gevonden Purkinjenet is schematisch weer-gegeven.



??? migc dieren naar bepaalde stoffen. Een tekort aan kalk en/of vitamine 1) kan bijmeerdere achtereenvolgende generaties varkens gemakkelijk rachitis veroorzaken.Met eert doelmatige voeding is rachitis echter tegenwoordig bij alle varkens uit teroeien. Wanneer men vroeger zag, dat bepaalde stammen v rkens meer aan rachitisleden dan andere, dan noemde men de ziekte wel erfeliik. 1 i werkelijkheid had menbij deze stammen dus waarschijnlijk een grootere vraag anti-rachitische stoffen. De stalinrichting is voor de gezondheid van de varkens van zeer veel belang.Hoofdzaak is een stal te bouwen, waarvan de inrichting zoo is, dat de dieren nietgemakkelijk ziek worden. Of een stal meer of minder gemakkelijk te ontsmetten is, heeft veel minderbetcckenis, ofschoon men hieraan vroeger veel meer waarde hechtte. Het is echtervoldoende bewezen, dat cementstallen, ofschoon gemakkelijk te ontsmetten, voorde dieren funest zijn, speciaal

voor jonge dieren en wel voornamelijk nieuwe stallen,wanneer dergelijke stallen nog nat en koud zijn. Er bestaat geen enkele stal, van demeest moderne tot de meest primitieve toe, waarin zooveel ziekten (vooral opfok-ziekten) voorkomen als juist in den cementstal. Voor kleine biggen, die nog geenspeklaag bezitten, zijn de cementvloeren veel te koud en daardoor noodlottig. Veelbeter is een zandbodem of een baksteenvloer, de laatste met een houten brits enturf als isoleerende laag tusschen brits en vloer. Ook de massieve zolders zijn teveroordeelen. Ze geven te weinig ventilatie en te veel watercondensatie. In hetalgemeen bereikt men met primitieve zolders, bestaande uit een goede stroolaagrustende op slieten, die een eindje uit elkaar liggen, mede de beste resultaten. l)Warme vloeren, een goede staltemperatuur met voldoende ventilatie, zijn voor eengezonden opfok belangrijke factoren. Wanneer we nu de vraag stellen : zijn atlc

dieren even gevoelig voor koude in-vloeden, dan moeten we deze ontkennend beantwoorden. Hoe beter de voedinggeregeld is, hoe grooter aanpassingsvermogen en des te minder zullen de dieren incementstallen ziek worden. Echter ook het aanpassingsvermogen heeft zijn grenzenen niettegenstaande goede rantsoenen zal toch een cementstal veel kans op ziektebieden. Voorbeelden, waarbij duidelijk het verband blijkt tusschen de voeding engevoeligheid voor koude invloeden, zijn nog volgende. De rheumatische polyarthritis, die veel bij biggen optreedt na transporten doorkouvatten, vooral na vervoer over grooten afstand in open vrachtauto\'s, wordt hetmeest gezien in worpen die zelf en waarvan de moeder tijdens de drachtigheideenzijdig is gevoed. Bij biggen, die als gevolg van kalk- en vitamine D-arme voedingin een toestand van labiel evenwicht zijn gebracht ziel men dikwijls tetanie optreden,wanneer men ze uit den warmen stal

brengt in de koude buitenlucht. De ,,Ferkel-grippe" (in Nederland meestal nog streptococceninfectie genoemd naar de slrep-tococcen, die vaak uit ziek materiaal worden gekweekt, doch die waarschijnlijksecundair zijn) treedt in cementstallen gemakkelijk op, voornamelijk ook weer,wanneer de voeding te wenschen overlaat. De gunstige invloed van zonlicht op den gezondheidstoestand der fokdieren isten deele verklaard door de vorming van vitamine D uit het provitamine in dehuid der dieren. De vitamine-D-voorziening mag tot de voeding gerekend worden. Voldoende beweging houdt overmatige vetaanzet bij de dieren tegen, geeftvoldoende training van de spieren en bevordert daardoor een goede ontwikkelingdaarvan. Men mag ze als een corrigens beschouwen op een voeding, die in bepaaldeopzichten eenzijdig of overmatig is. Bepaalde physiologische omstandigheden in het lichaam scheppen een gevoelig-heid voor bepaalde ziekten.

Zoo ziet men bijv. bij de zeug veelvuldig vlekziekteoptreden na de geboorte en ook tijdens en direct na beerigheid. Het zou wel inter-ressant zijn om na te gaan in hoeverre deze meerdere gevoeligheid voor vlekziektemisschien samengaat met nog andere factoren. 25 1 ) Een bezwaar is dat het dak gauw versleten is. Daarom prefereert men meeren meer een houten zolder met luchtkokers. LXVII



??? Psychische invloeden spelen weliswaar bij de dieren niet zoo\'n groote rol als bijden mensch, doch zij zijn meermalen aanwijsbaar. Wanneer men van een koppelmestvarkens slechts een enkel exemplaat in het hok achterlaat, zal dat exemplaarmeerdere gevoeligheid voor vlekziekte vertoonen. Ook tetanieverschijnselen zullenzich bij de dieren in labiel evenwicht eerder openbaren. Het laatste is ook het geval,wanneer men de dieren naar een ander hok overbrengt. Pasgeboren biggen bieden een geschikte voedingsbodem voor bacteri??n. Debeschuttende stoffen van de biest brengen hierin de voornaamste veranderingenteweeg. Het verdient daarom aanbeveling de jonge dieren zoo spoedig mogelijkbiest te geven. De gevoeligheid voor bacterie-infectie is mede een gevolg daarvan,dat de navelstreng een geschikte porte-d\'entr?Še is voor bacteri??n. Echter is, zooalswe reeds eerder opmerkten, de kans op ziekte het grootst,

wanneer als gevolg vanondoelmatige voeding in de drachtigheidsperiode de biggen zwak en met weinigweerstandsvermogen geboren worden. Operaties geven ter plaatse altijd afwijkingen van het normale physiologische-chemische evenwicht. De kans op bacterie-infecties is groot, speciaal wanneer deoperaties door leeken worden uitgevoerd. Na het knippen der tanden, ringen encastreeren ontstaat veelvuldig diphtherie. Na de laatste operatie ook meermalentetanus. Ook pokken (variolae) kunnen door operaties met ge??nfecteerde instru-menten gemakkelijk optreden, bijv. na het tatoueeren der ooren. Ook het optredenvan botryomices en actinomycesinfecties kunnen door operaties en verwondingenbevorderd worden. Na een operatie heeft het lichaam overigens ook een deel van het normale aan-passingsvermogen verloren, waardoor allerlei ziekten of bestaande ziekten meerletaal verloopen, bijv. variolae. De ?Š?Šne ziekte

praedisponeert vaak voor een andere ziekte. Waarschijnlijk mogen we dat zoo beschouwen, dat tijdens de ziekte, vooral bijmet koorts verloopende ziekten, een verhoogd verbruik van vitaminen en mineralenheeft plaats gehad, terwijl de aanvoer stilstond of in elk geval de opname in hetmaagdarmkanaal zeer verminderd, soms vrijwel nihil was. Na een tijdperk vanziekte moet men dus rekening houden met tekorten, die zonder aanvulling het diergevoelig maken voor andere ziekten. In het voorgaande is wel gebleken, dat de voeding niet alleen zelfstandig eenverstoring geeft van het physiologisch-chemisch evenwicht in het lichaam, dorhook vaak samenwerkt met of voorbeschikt maakt voor andere factoren, die eveneensongunstig werken op dit evenwicht. Naast talrijke defici??ntieziekten hangen ook parasitaire en infectieziekten dikwijlssamen met den aard van de voeding. Elke parasiet vraagt een bepaald voedingsmilieu. Is dit

milieu voor den parasietoptimaal, dan is het dat meestal niet voor den gastheer en omgekeerd, dus ?Š?Šn vanbeide moet vaak het onderspit delven. Rantsoenen van granen plus aardappelen, evt. plus ondermelk zijn voor varkensonvolledig, doch spoelwormen vermeerderen zich daarbij in den darm snel en vullensoms den darm geheel. De varkens worden ziek en zelfs kan sterfte optreden. Verandert men de voeding en geeft men een mineraalrijk rantsoen bijv. van devolgende samenstelling: 50 mais, 25 gerst, 15 tarwegrint, 10 vischmeel, 1 krijt, danherstellen de varkens en de wormen verdwijnen. Hoewel niet voor alle parasietende voorbeelden zoo sprekend zijn, kan men toch gerust zeggen, dat parasieten vooralbij dieren voorkomen, die leven onder minder gunstige voedingsverhoudingen. Ofschoon bij het optreden van infectieziekten de voeding wel een zeer groote rolspeelt en er ook voorbeelden voldoende zijn om het

verband duidelijk te maken,zal men in de praktijk niet altijd de infectieziekte kunnen keeren om de eenvoudigereden, dat we nog niet van elke ziekte weten, welke tekorten of andere factoren vo:>rde verhoogde praedispositie verantwoordelijk zijn.



??? Variolae nemen bij rantsoenen met plantaardig eiwit een meer heftig verloopdan bij voeding van rantsoenen, waarin dierlijk eiwit is opgenomen. Vlekziekte komt op kleigronden in Nederland meestal verhoudingsgewijs meerin kwaadaardigen vorm voor dan op zandgronden, ofschoon op de laatste meervarkens voorkomen per eenheid van oppervlakte en dus de besmettingskansengrooter zijn. De moeilijkheid is dus om behalve het micro-organisme ook de andere factorente leeren kennen zonder welke niet gemakkelijk ziekten optreden. J. Grashuis. REFERATEN. STERILITEIT ; ZIEKTEN DER GESLACHTSORGANEN ; VERLOSKUNDE. Steriliteit bij merries. Day >) begint met het geven van bev ruchtingscijfers voor verschillende rassen,voor zware rassen is dit 59%, voor warmbloed 52%, voor kruisingen 68% envoor pony\'s in het wild 95%. Het beste resultaat van de dekking wordt gezien op 2 dagen voor het eind vande

oestrus ; ook kunstmatige inseminatie moet niet vroeger dan 2 dagen voor heteinde plaats vinden en liefst zoo dicht mogelijk bij de ovulatie. Meerdere keerendekken bevordert het tretfen van het gunstigste oogenblik. Om den duur van decyclus zoo goed mogelijk te kennen, is vaak bij den hengst brengen noodig. Deoestrus kan zeer onregelmatig verloopen, de duur kan sterk varieeren en soms tot60 dagen bedragen. Ook kan de duur in het verloop van een jaar sterk wisselen.Bij zoo\'n lange bronst kan ovulatie optreden, ook kunnen de follikels teruggaan,waarna de normale cyclus weer optreedt. Soms kunnen cysten overblijven. Bij som-mige merries, die bij de eerste hengstigheid na het veulenen niet gedekt worden,blijft de oestrus voorloopig weg, misschien als gevolg van de sterke melksecretie,een ander deel wordt niet of zeer onduidelijk hengstig. Bij dieren, die geen bronstvertoonen, kunnen follikels ontbreken of er kunnen

cysten aanwezig zijn, dan welis het mogelijk, dat er normaal ovulatie optreedt zonder verdere bronst. Indiengroote cysten aanwezig zijn, ontbreekt dikwijls bronst, bij kleine cysten duurt debronst meestal te lang. De eerste 7 dagen na de oestrus mogen bij onderzoek geenfollikels, eventueel cysten, grooter dan 1 â€”1,5 cm aanwezig zijn. Cysten kunnen vanuit de vagina gepuncteerd worden, terwijl men ze in het rectum fixeert. De cervix verslapt tijdens de oestrus ; gedurende de ovulatie is de cervix geopend,het sperma kan daardoor direct in den uterus komen. Het is van belang om na hetdekken persen te voorkomen, de dieren even te laten loopen. Bij vergroeiingen in decervix kan kunstmatige inseminatie goede diensten bewijzen. Andere oorzaken van steriliteit zijn : inscheuringen van de vulva met als gevolgluchtzuigen in de vagina en vaginitis, onvoldoende involutie van den uterus enfluor albus. Bij luchtzuigen is het noodig

de vulva chirurgisch weer den oudenvorm te hergeven. Onvoldoende involutie van den uterus geneest door krachtigevoedering gedurende 3â€”9 maanden. Sommige hengsten geven 75â€”85% bevruchting, andere slechts 35â€”50%.Een deel van de hengsten maar wil in de kunstmatige vagina dekken. De hoeveel-heid opgevangen sperma varieert van 30â€”294 cc bij goed bevruchtende hengsten \') F. T. Day : Some Observations on the Causes of Infertility in Horse Breeding. TheVet. Record 1939, biz. 581.



??? van verschillende rassen, het aantal spermi??n per cc van 41â€”233 millioen, hetaantal goed bewegende is meest boven 80%. Erfelijkheid speelt bij vruchtbaarheid een groote rol. Bij proeven in vitro was het niet mogelijk de tubae met gas door te blazen. Steriliteit bij koeien. De abortusbacil van Bang speelt een zeer belangrijke rol in de aetiologie van desteriliteit. Secundair geeft deze bacil naast de ontsteking van de placentomen afwij-kingen aan cervix, uterus en tubae. Ook bij dieren, die niet drachtig zijn geweest,kan steriliteit veroorzaakt worden. In sommige streken kan de trichomoniasis vanbelang zijn. Gervicitis is op zich zelf staand of naast afwijkingen in het overige deelvan het genitaalapparaat de meest waargenomen verandering bij opbrekendekoeien. Eenzijdige salpingitis of endometritis kan aanleiding geven tot abortus ofbij geringe afwijking enkel tot retentio secundinarum ; conceptie en graviditeitkunnen plaats vinden

in de niet aangetaste hoorn. Voor het vaststellen van de oorzaak van steriliteit is een goede anamnese van veelbelang. Schlothaukr *) begint het onderzoek met het inbrengen van een speculum,hierbij wordt het slijmvlies van vagina en cervix bekeken ; vooral de cervix is zeergevoelig voor irritatie met het speculum zelf of door koude lucht. Bij oude koeienof kort na de partus is het noodig de cervix met een tang naar caudaal te halen,daar anders de uterus rectaal niet voldoende te bereiken is. Gedurende de eerste 4maanden van de graviditeit is bij tweelingdracht, waarbij in iedere hoorn een vrucht,het verschil met pyometra zeer gering. Soms kan men, wanneer de cervix wat openis, spoelen en kan de terugloopende vloeistof aanwijzingen geven. Ernstige ontste-kingen van de tuba geven obliteratie hiervan. Bij een cervicitis past schrijver irri-gaties van cervix en uterus b.v. met Eugol toe. Sterk gezwollen cervixplooien

wordenweggeknipt. Endometritis wordt volgens de methode Albrechtsen behandeld meteen slappe Lugolsche oplossing, er wordt een paar maal gespoeld. Bij pyometra,waarbij de ovaria niet functionneeren, worden ovarium-en hypophyseachterkwab-hormoon met 2â€”4 dagen tusschenruimte ingespoten, teneinde de uterus tot con-tractie te brengen. Pcrsisteerende corpora lutea worden uitgedrukt, evenals cysten ; follikelcystenkomen meest in beide ovaria voor in tegenstelling met corpus luteumcysten. Isuitdrukken onmogelijk, dan kan men punctie verrichten. Na het uitdrukken vanfollikelcysten wordt corpus Iuteumhormoon ingespoten. Niet functionneerende ovaria kunnen behandeld worden met massage onder-steund door uterusirrigaties of door injecties met oestron. Voeding en verplegingzijn van veel belang (weidegang), ook zag schrijver wel eens succes van joodkaliper os. Oestrische cyclus. Volgens Nicholson 1) komt in het

vaginaalsecretum van de merrie gedurendede di-oestrus en de pro-oestrus een beperkt aantal leucocyten voor, tijdens deoestrus liggen tusschen de schollen, die uit epitheelcellen bestaan, veel leucocyten. Dit stadium duurt i 4J dag. De ovulatie heeft plaats tegen het einde van dehengstigheid ; het eitje blijft 30 uur in leven. De doseering van toe te dienen hor-monen is van groot belang, bij herhaalde inspuitingen wordt 80 % van het hormoonbinnen 10 uur in het lichaam vernietigd, ook wordt wel beweerd, dat antihormonengevormd zouden worden. Bij merries treedt, wanneer men de hypophysevoorkwabof het corpus Iuteum in de tweede helft van de dracht verwijdert, geen abortus opin tegenstelling met wal bij koeien geschiedt. Verder wordt er nog op gewezen, dat prolan zoo dikwijls faalt in het opwekkenvan de bronst. 1 ) J. A. Nicholson : The Regulation of the Female Sexual Cycle. Vet. Rec. 1939, biz. 306.



??? Oestron bij anaphrodiasie. Maser \') verkreeg door koeien en paarden, die niet bronstig werden en waarbijgeen afwijkingen werden gevonden met prolan-injecties slechts in 40% van degevallen bronst (hetzelfde percentage bereikte hij met de vroegere behandelingzooals uterus- en ovariummassage eventueel gecombineerd met yohimbin of cantha-ridine). Bij 14 dieren, waarbij deze therapie gefaald had, spoot hij 4 cc van een t Â°\'0oplossing van sexocretin (een synthetisch oestronpraeparaat) in olie in. Alle dierenwerden na 2â€”6 dagen bronstig. Bij dieren met cysten of persisteerende corporaIutea was het succes nihil. 3â€”5 cc bevorderden het droogzetten van koeien inbelangrijke mate. Nevenwerkingen werden niet waargenomen. (Of de dieren laterdrachtig werden en of ze later spontaan bronstig werden, vermeldt Maser niet). Behandeling van anaphrodiasie bij de teef met gonadotroop hormoon. \'-) Achttien honden, die

reeds lang loopsch hadden kunnen zijn en waarbij geenafwijkingen werden waargenomen, werden ingespoten met gonadotroop hormoonafkomstig uit bloed van drachtige merries en uit de urine van gravide vrouwen(resp. 187 M.E. en 50 M.E. van elk hormoon). 16 dieren werden loopsch, de meestena 2 tot 6 dagen. Bij 2 honden was de duur slechts 2â€”3 dagen. 13 teven werdengedekt, 9 hiervan namen op en gaven normale jongen. Nymphomunie bij merries. Bij nvmphomane merries treft men cysten in de ovaria aan, veelal een grootaantal kleine cysten in het centrum van het ovarium. In een deel van deze cystenis de eicel nog aanwezig, ze barsten niet. Bij 50â€”60 % van de merries van middel-baren leeftijd komen cysten voor, bij merries ouder dan 20 jaar ziet men ze zelden.Voor het ontstaan van cysten kan de oorzaak liggen in een abnormale functie vande hypophysevoorkwab of van het ovarium zelf, zoodat dit abnormaal

reageertop normale prikkels van de hypophyse. Bij de merrie wordt de ovulatie bemoeilijktdoor den anatomischen bouw van het ovarium n.1. de zona parenchymatosa is ver-anderd in de zona centralis, de ovulatie kan alleen plaats vinden in de ovulatie-groeve, daar het ovarium grootendeels met peritoneum bekleed is. Dat bij normaleproductie van hypophysevoorkwabhormoon in het ovarium cysten kunnen ontstaan,ziet men bij varkens, waarbij men een klein deel van het ovarium laat zitten bijcastratie. Dit wordt omgeven door litteekenweefsel, wat harder is dan het normaleweefsel ; barsten van follikels is onmogelijk, er ontstaan cysten. Ontstekingsprocessenkunnen dit eveneens geven ; in ovaria van paarden en koeien zijn tal van bacteri??ngevonden. Tertiaire follikels zijn zeer gevoelig voor chemische invloeden, zooalsbacteriegiften en afbraakproducten van eiwitten. Ze geven hyaline- en vettigedegeneratie. In de cystenvloeistof

is follikel- en hypophvsevoorkwabhormoon aan te toonen,in de kleine en middelgroote cysten is de concentratie het grootst, vooral wanneerde theca granulosa en interna nog aanwezig zijn. Zijn deze verdwenen, dan is hetgehalte zeer gering. Naast de aanwezigheid van follikelhormoon is ook de gevoeligheid van het zenuw-stelsel van het dier voor dit hormoon van belang, bij het koudbloed ziet men veelminder nymphomanie dan bij het warmbloed. Nymphomanie is een ncuro-hormo-nale afwijking. In een beginstadium kan men trachten de cysten door massage vande ovaria tot resorptie te brengen. In lichte gevallen kan men dit combineeren metinjecties van prolan B (500â€”1000 R.E. per dag) gedurende 4 dagen. In ernstige gevallen is ovariotomie noodig. Het resultaat hiervan varieert tusschen42% en 92%, bij de niet-genezen dieren overheerscht de neurasthenie, aldus



??? - 4O8 â€” Hetzel1). Bij deze laatste dieren zijn de verpleging en de persoon hiermee belastvan zeer groot belang. Macroscopisch niet veranderde ovaria en nymphomanie. 2) Het is mogelijk, dat bij nymphomane merries de ovaria bij klinisch onderzoeken ook macroscopisch uitwendig volkomen normaal zijn. Ovariotomie geeft in 50â€”60 % van deze gevallen een bevredigend resultaat.Bij doorsnijden van de ovaria treft men cysten of atretische follikels aan. die alsoorzaak van de nymphomanie beschouwd mogen worden. Cysten, atretische fol-likels en Graafsche blaasjes zijn dikwijls macroscopisch niet van elkaar te onderscheiden. Bij jonge merries zijn in de ovaria vaak holten aanwezig, die als gevolgvan een hyperfunctie van het ovarium beschouwd moeten worden. Sommige merriesgeven op het hoogtepunt van de bronst verschijnselen van nymphomanie of kwaad-aardigheid, in de ovaria van deze merries zijn dan pas gebarsten

Graafsche blaasjesaanwezig (microscopisch onderzoek is niet geschied). Endometritis bij den hond Terwijl al een endometritis aanwezig is, wordt de hond nog loopsch, dit blijkto.m. uit de gezwollen vulva en de versche corpora lutea, die aangetroffen worden.Behalve dit lijden treft men bij oudere honden mammatumoren en alopecia aan.Bij vele van deze dieren worden cysteuze ovari??n of tumoren gevonden. Het patho-logisch-anatomische beeld is gekenmerkt door sterke klierhvperplasie gepaardgaand met oedeem en hyperaemie gevolgd door verval, necrose, abscesvorming enbindweefselnieuwvorming. Uit twee groote uteri van 7 onderzochte waren geenbacteri??n te kweeken, uit dc overige werden colibacillen in reincultuur of in com-binatie met haemolytische streptococcen of met de staphylococcus aureus gekweekt. Bij een hond lijdende aan een chronische endometritis werd met de beide ovari??neen deel van den uterus

weggenomen, na 3 weken bleek de rest van den uterus eenveel minder heftig ontstekingsproces te vertoonen. (Ditzelfde is door ref. gezien bijkunstmatig opgewekte endometritiden, zonder dat de ovaria weggenomen werden). Devita ÂŽ) onderscheidt 2 vormen en wel de pyometra tijdens de metoestrus,waarbij zich veel pus in den uterus opzamelt en die, waarbij de inhoud afvloeitals de cervix open is. Het proces gaat terug om bij de volgende oestrus weer op tetreden. Het slijmvlies vertoont sterke cystevorming evenals d<" ovaria. Tot de andere groep rekent schrijver die gevallen, die met verschijnselen vannymphomanie gepaard gaan. De stoornissen van het endocrine systeem kunnen ook aanleiding geven tot huid-veranderingen en tot de mammatumoren (grooter worden tijdens de metoestrusen verdwijnen na ovariohysterectomie). Schrijver hoopt met behulp van uitstrijkpraeparaten uit de vagina de diagnosevroeger te kunnen stellen

en dc beide vormen te kunnen onderscheiden. Hij probeertmet serum H.V.H. uit bloed van drachtige merries genezing te krijgen. Sectio caesarea en hysterectomie bij den hond. Het openingsstadium verloopt bij den hond zonder veel contracties van de buik-musculatuur ; wanneer dus wee??n optreden moet vrij vlug een jong geboren worden.Is na een paar uur persen geen jong geboren, dan is het hoog tijd om een onderzoekin te stellen. Het uitoefenen van tractie aan een vrucht is gecontraindiceerd bij tegroote vruchten, bij een afwijkende ligging van het hoofd naar terzijde of naarbeneden en bij een dwarsligging. Sectio caesarea is dan aangewezen. Bij sommigerassen b.v. de Aberdeen-terrier, treedt reeds lang voordat alle jongen geboren zijnuterusatonie op, waarvan de oorzaak niet is aan te geven. H. A. H. geeft geen of 1 ) H. Hetzel: Die Nymphomanie der Stuten. T. Rundschau 1938, blz. 681.



??? weinig resultaat. Wright *) beveelt aan om sectio caesarea te doen, wanneer deuterus nog niet ge??nfecteerd is ; is dit wel het geval, dan kan men eerst extractiemet de tang probeeren. Zijn weinig jongen aanwezig, dan is mummificatie mogelijk.Bij een misvormd bekken is het, wanneer er geen prijs op de jongen wordt gesteld,het best zoo vroeg mogelijk tijdens de dracht hysterectomie te verrichten. Moet departus door operatie getermineerd worden, dan kan men sectio caesarea doen,zoolang de uterusinhoud nog steriel is ; in het algemeen is dit nog de eerste 12 uurna het begin van de partus; de tweede 12 uur hangt het van de bevindingen af,na 24 uur is hysterectomie aangewezen. Voor narcose wordt, wanneer geen prijs op levende jongen wordt gesteld,ncmbutal intraveneus gebruikt, anders aetherinhalatie. De Iaparotomiewond wordt gemaakt in de linkerflank vanaf den ribboog naarachter tot den bovenrand van de melkklier.

De uterus wordt zoover mogelijk uit debuikholte gelicht, de trekkracht hierbij mag niet te sterk zijn wegens gevaar vanruptuur van de bloedvaten in het mesovarium en mesometrium. Desnoods wordtde uterus in de buikholte geopend. De uteruswond wordt op den overgang vanhoorn en corpus gemaakt. Als de onderliggende hoorn veel vruchten bevat, is hetsoms noodig deze ook te openen, nadat de eerste wond gehecht is. De uteruswondwordt gesloten met een doorloopende Lembertsche hechting. De buikwand wordtin 4 etages gehecht. Bij uterusbloeding na de operatie worden uteruscontraheerendemiddelen ingespoten, bij septische verschijnselen wordt subcutaan phys. NaCl.oplossing met glucose toegediend. Is de uterus ge??nfecteerd, dan wordt hysterectomie toegepast. Bezwaren van delaparotomie in de flank zijn dan het slechtst te bereiken van het rechter meso-varium. Het is ook nogal eens noodig om, teneinde de uterus

buiten de buikholtete kunnen krijgen, hem te openen en een deel van de ge??nfecteerde jongen te ver-wijderen. De vaginale stomp wordt ingestulpt en met een doorloopende Lembertschehechting gesloten. De bloedvaten ter weerszijde van het corpus uteri worden afge-bonden. T. TUBERCULOSE. Congenitale tuberculose bij den mensch door aspiratie. Reichle en Wheelock 1) geven een clinische, pathologisch-anatomische enhistologische beschrijving van een geval van congenitale tuberculosis van longenen bijbehoorende lymphklieren bij een kind, met exitus binnen 4 weken, tengevolgevan aspiratie van ge??nfecteerde amnion-vloeistof. De moeder was lijdende aan tuber-culeuze endometritis. Open tuberculose van den mensch als oorzaak van infectie bij runderen. Onder beschrijving van een 17-tal, door hen in den loop van 2J jaar in Dene-marken geobserveerde gevallen, wijzen Nieisen en Plum 2) op het gevaar van

debesmetting met tuberculose van het rund (en varken) door op de boerderij werkzamepersonen, die lijdende zijn aan open long tuberculose van het bovine bacillentype.Dat dit gevaar niet te gering moet worden geacht blijkt hieruit, dat op de boven-bedoelde 17, tevoren tuberculose-vrije bedrijven, tengevolge van besmetting doortuberculeus personeel van de in totaal 632 runderen er 397 tot reactors werden.Het blijkt, dat een kort contact van ziek personeel met het vee al reeds ernstigegevolgen met zich kan brengen en tevens, dat soms een intensief medisch onderzoeknoodig is om den oogenschijnlijk gezond uitzienden smetstofverspreider onder hetpersoneel te signaleeren. 1 ) H. S. Reichle and M. C. Wheelock : Aspiration type of congenital tuberculosis.Arch. of Pathol., Vol. 28, 1939, no. 6. 2 ) F. Waldike Nielsen and N. Plum : Pulmonary tuberculosis in man as a source of



??? Schrijvers pleiten voor wettelijk voorgeschreven medisch onderzoek van alk-personen, die op tuberculose-vrije bedrijven met het vee omgaan, voor type-diffe-rentiatie van den eventueel uit hun sputum gekweekten bacillenstam en voor eennauwe samenwerking terzake tusschen arts en dierenarts. Bu. Het gevaar van de baarmoeder-tuberculose. De baarmoeder-t.b.c. speelt volgens Marcusson een veel grooter rol bij de ver-breiding van de t.b.c. dan de long- en uier-t.b.c. Baarmoeder-t.b.c. ontstaat tijdens de graviditeit. Bij het afkalven of verwerpenkomen zeer groote hoeveelheden smetstof vrij. Door de slechte hygi??nische omstan-digheden bij de partus krijgen deze massa bacillen maar al te goed de gelegenheidnieuwe dieren te infecteeren door vruchtwater en lochi??n in de omgeving van dekoe, bovendien neemt het kalf in de haren de bacillen mee. Volgens onderzoekingen van Hermansson komt bij 11 % van de

tuberculeuzekoeien t.b.c. van het genitaalapparaat voor. Een groot deel van deze t.b.c. wordtpas gediagnostiseerd als t.b.c. bij het kalf wordt gevonden. Ten behoeve der tuber-culosebestrijding wil de schrijver fokkalveren gescheiden houden van mestkalveren.Fokkalveren worden, als ze een paar dagen oud zijn, met een desinficiens gewasschenen dan pas bij de andere fokkalveren gebracht. Bij de bestrijding van de steriliteitis het ook een eerste vereischte, indien maar iets op t.b.c. wijst, het secretum opt.b.c.-bacillen te onderzoeken. Ook de dierenarts moet maatregelen nemen om verspreiding van uterus-t.b.c.te voorkomen, hij moet lange gummi handschoenen gebruiken bij exploratie enz.Schrijver heeft n.1. waargenomen, dat een koe primaire vulva-t.b.c. had gekregen,nadat een collega de secundinae had verwijderd en deze collega dit te voren getrachthad bij een koe met uterus-t.b.c., die te vroeg had gekalfd. Deze zelfde

koe had eenstier t.b.c. van de penis bezorgd. T. Tuberculose bij den hond. Verlinde 1) geeft een korte beschrijving van twee door hem geobserveerdegevallen van tuberculosis bij den hond. In het eene geval, waaruit het bovine typewerd gekweekt, betrof het een primair affect in den vorm eener proliferatieve tuber-culeuze peritonitis met daarnevens haarden in milt, lever, nieren en longen. Dehond, die op een boerderij was opgefokt, was zeer waarschijnlijk door het rundge??nfecteerd (intestinale infectie). Het tweede geval, waaruit het humane type werdgecultiveerd, betrof een hond, die in nauw contact had geleefd met een aan openlongtuberculose gestorven eigenares en ongetwijfeld door haar was besmet. Hetprimaire complex was in dit geval gelocaliseerd in de longen (aerogene infectie)met daarnaast kazige haarden in mediastinum, milt, lever en nieren. Bu. Sensibilisatie van rundvee voor zoogdier-tuberculine door een

aviru-lenten stam van vogeltuberkelbacillen. 8) Uit een koe, die op rundertuberculine positief gereageerd had, werd een avirulentevogeltuberkelbacil gekweekt. Door deze cultuur konden kalveren gesensibiliseerdworden ten opzichte van zoogdier- en vogeltuberculine. Uit de kalveren konden na slachting geen tuberkelbacillen meer gekweekt worden.Zoolang dus de vogeltuberculose niet ernstig bestreden wordt, zullen positieve reac-ties bij runderen voor kunnen komen, die niet op infectie met rundertuberkelbacillenberusten. 1 ) J. D. Verlinde : Mutual chances of contamination with tubercle bacilli for men anddogs. Antonie v. Leeuwenhoek, Vol. 6, 1939â€”\'40, no. 1.



??? Vogeltuberculose in Hongarije.1 Bij sommige kippen ontwikkelde zich na tuberculinatie in de lel een infectie,veroorzaakt door vogelcholerabacillen. Bij kippen, die aldus reageeren, kan omtrenthet voorkomen van tuberculose geen conclusie getrokken worden. Over het voorkomen van tuberkelbacillen in kippeneieren. Onderzocht werden 155 eieren, welke gelegd waren door 30 kippen, die aantuberculose leden. In geen dezer eieren konden tuberkelbacillen aangetoond worden.De verschillende onderzoekers geven zeer uiteenloopende cijfers omtrent het be-smettingspercentage van eieren van tuberculeuze kippen (Klimmer o.a. 10%). H??lphers 2) is meer in overeenstemming met anderen, die het besmettingsgevaarvoor zeer gering houden, al mag men het natuurlijk niet geheel veronachtzamen. Over de betrouwbaarheid van de tuberculineproef bij kippen. Blount 3) beschouwt de tuberculineproef - - mits uitgevoerd door

een deskun-dige â€” wel als betrouwbaar. De techniek van de injectie en de beoordeeling derreactie worden beschreven. te H. VLEESCHHYGI?‹NE. Pathologische aandoeningen van den varkensuterus en hunne beteekenisvoor de vleeschkeuring. Door Heidemann 4) werd onderzocht, hoe vaak ziekelijke afwijkingen aan denuterus van het varken voorkomen en of deze van belang zijn voor de vleeschkeuringen in hoeverre een onderzoek van dit orgaan geboden is in verband met een beoor-deeling van het geheele dier. De meeste beteekenis voor de vleeschkeuring hebben de primaire micro-biotischeaandoeningen van den uterus, evenals de pathologische toestanden, die door bac-terieele, secundaire infecties zijn ontstaan, daar deze ziekten de houdbaarheid vanhet vleesch sterk kunnen verminderen. Heidemann onderzocht in totaal 1050 uteri. Hiervan waren in het geheel slechts11 uteri met pathologische afwijkingen.

Deze pathologische aandoeningen latenzich naar hun beteekenis voor de vleeschkeuring, in 2 groote groepen scheiden.Een deel vormen de ziekten met een locaal karakter (hoofdzakelijk misvormingenen endometritiden, waarbij de ziekte slechts beperkt bleef tol den uterus), terwijlde andere ziekelijke afwijkingen van invloed kunnen zijn op de beoordeeling van hetgeheele dier. Volgens de voorschriften in Duitschland moet de uterus van een geslacht varkenworden bekeken en doortast en, in verdachte gevallen, aangesneden, dit vooral bijdieren, die kort voor de slachting een partus hebben doorgemaakt of uitvloeiinguit de vulva vertoonen. Een en ander over het pekelen en lijkstijfheid. In een zeer uitvoerig artikel geven Albrecht en Kammel 5) een beschouwingover het pekelen. Naar zij mededeelen beteekent pekelen, althans in gerechtelijkenen technischen zin, het conserveeren van het vleesch in de eerste plaats en

bovendienook nog, zij het in de tweede plaats, het geven van een roode kleur aan het vleesch. 1 \') S. Nemes Mihaly : Adolok a baromfig??m??kor elterjedtsegehez a ne/iies tenyes-Jesben.Dissertatie, Budapest, 1939. 2 ) G. Hulphers : Investigation of tubercle bacilli in hens\' eggs. Skand. Vet. tidskr.,Vol. 29, 1939, p. 1223. 3 ) W. P. Blount : A note on the reliability of the avian tuberculine test. Vet. Ree., Vol.50, 1938, p. 1772. 4 ) Heidemann : Pathologische Erscheinungen am Schweineuterus und ihre Bedeutung f??rdie Fleischbeschau. Diss. Leipzig, 1938.



??? Men onderscheidt 3 verschillende pekelmethoden ; n.1. de droge pekeling, de nattepekeling en de z.g. snelle pekeling. Vooral de laatste methode heeft zich de laatstejaren sterk ingeburgerd. Hierbij komt de conserveerende werking wel iets ten achterbij de kleurverbetering van het vleesch. Op een 3 tal wijzen kan men deze snel-pekeling toepassen ; n.1. de methode van het inspuiten in de aderen, het spuitendoor middel van een holle naald en de vacuummethode. Bij al deze snelpekel-methoden speelt verder het napekelen nog een rol van beteekenis. Het meest bekend zijn van deze snelpekelmethoden de vacuummethoden, deDehli-snelpekelmethode en de Beiszersche snelpekelmethode. Bij de vacuum-methode wordt het vleesch in een luchtdichten, afsluitbaren houder gebracht, daarnawordt de lucht weggezogen en de pekel toegelaten. Bij de Dehli-methode wordtde pekel, door middel van een hefboom, mechanisch

in het vleesch geperst. Bij deBeiszersche methode wordt de pekel, na het afkoelen van het vleesch en het aanwezigzijn van lijkstijfheid, door de bloedbaan in het vleesch gebracht. Deze methode isbeter dan de tot dusver gebruikelijke methoden, daar ze zeer snel werkt, goedkoopin uitvoering is en er van de voedingswaarde van het vleesch niets verloren gaat. Al deze snelpekelmethoden hebben de volgende voordeelen : de mogelijkheid,dat het vleesch direct na de slachting kan worden gepekeld en daarna gerookt ;geen gewichtsvermindering of afneming van de voedingswaarde ; betere smaaken daardoor een betere verkoop in den kleinhandel. Bij alle snelpekelmethoden is echter niet de conserveering op zich zelf het eigenlijkedoel, doch het verkrijgen van een gewenschte kleur bij vleesch- en worstwaren,welke men bereikt door een salpetertoevoeging, daar keukenzout alleen het vleeschontkleurt. Nitriten werken bijzonder

vlug roodkleurend, maken echter de vleesch-waren niet langer houdbaar. Voor een langzame pekeling zijn nitraten meer ge-schikt. Wat het verschijnsel van de lijkstijfheid betreft, meenen Albrecht en Kammel,dat het hoogst waarschijnlijk niet gaat om een stolling van de myosine tengevolgevan een opzameling van vleeschmelkzuur, maar dat een opzwelling van de spier-kollo??den plaats vindt. Verder trekken schrijvers uit hun proeven de conclusie, datvoor een volledige en gelijkmatige verdeeling en doorsijpeling van de pekel de lijk-stijfheid in de dwarsgestreepte spieren niet beslist noodzakelijk is. Tenslotte bewerenze, dat de z.g. snelpekelmethoden geen eigenlijke pekelmethoden, maar vooral snel-kleuringsmethoden zijn. Bij het inspuiten in de aderen wordt n.1. aan het vleeschgeen water onttrokken, maar juist in tegendeel water in beduidende mate toege-voegd. Het vraagstuk van het verkrijgen van z.g. citraatbloed en het

gebruikvan dit bloed voor de worstfabricatie. Dat het vraagstuk van het verwerken van het bloed van slachtdieren voormenschelijk gebruik door gebruik te maken van het bloerlplasma in de worst-fabricatie, geheel en al zou zijn opgelost, zooals vele ondeizoekers meenen, is, volgensBongert *), niet het geval. Het grootste gedeelte van de bloedeiwitten zijn n.1.aanwezig in de roode bloedlichaampjes. Het percentage eiwitgehalte van de bloed-lichaampjes bedraagt n.1. 38,09% en dat van het bloedplasma slechts 7,36Verder is, volgens de opvatting van Bongf.rt, de mecning, dat door het wegvallenvan het bloedkloppen en door het opvangen van het bloed in absoluut reine. m*tstolling tegengaande oplossingen gevulde bakken, enz. een beter houdbaar bloedzou worden verkregen, niet juist. Bij het centrifugeeren vindt n.1. een aanzienlijke vermeerdering van de bacteri??nin het bloed plaats, terwijl het grootste deel van de in hel

opgevangen bloed aan-wezige bacteri??n in het uitgeslingerde bloedplasma terecht komen. Door het ge-bruiken van de bloedplasma voor kookworsten wordt verder de ontwikkeling en



??? vermeerdering van de in de worstbestanddeelen steeds aanwezige rottingsbacteri??nbuitengewoon bevorderd. Met de fibrisolmethode verkrijgt men niet een algemeen beter verbruik van hetbloed, maar juist in tegenstelling een aanzienlijk verlies aan waardevolle voedings-stoffen. Bo.ngert raadt tenslotte aan, het fabriceercn van een poedervormig gedroogd bloed,dal lang houdbaar is, volkomen in water oplosbaar is en een gering bacteriegehalteheeft. Over den eigen, karakteristieken geur van de speekselklieren van hetvarken en den geslachtsgeur bij binnenbeeren. Allereerst werd onderzocht of de speekselklieren bij normale varkens een eigen,karakteristieken geur afgeven, welke geur aanleiding kan geven tot een verwisselingmet den z.g. geslachtsgeur bij binnenbeeren. Deze vraag moest ontkennend wordenbeantwoord. Wel kon een physiologische, eigen reuk worden waargenomen, welkemin of meer sterk te

voorschijn trad bij een kook- en braadproef; deze geur konechter niet met den geslachtsgeur worden verwisseld. Bij 120 onderzochte binnenbeeren en hermaphrodieten werd door Hobigk \')een onderzoek ingesteld met het resultaat, dat de speekselklieren van den kop (gl.sublingualis, mandibularis en parotis) de sterkste reukafwijking vertoonden en welhet sterkst de gl. mandibularis en parotis. Proefnemingen om door pekelen en toe-voeging van salpeter of met behulp van een 25 Â°0 keukenzoutoplossing de geslachts-geur te doen verdwijnen, hadden tot resultaat, dat wel een geurvermindering enzoodoende een kwaliteitsverbetering werd bereikt, doch dat de geslachtsgeur nietgeheel verdween. Het pekelen met een 25 % keukenzoutoplossing is te verkiezenboven het pekelen met salpetertoevoeging. Hobigk acht het noodzakelijk bij alle binnenbeeren en hermaphrodieten deglandulae mandibularis en gl. parotis als

voornaamste dragers van den geslachtsgeurte doen verwijderen, alvorens deze dieren in consumptie worden toegelaten. Onderzoekingen over de infectiekracht van de rundervin, na het be-waren van vinnig vleesch in koelhuizen. Het tijdstip van het ophouden van de levensvatbaarheid valt bij de rundervinniet samen met het tijdstip, waarop deze vinnen niet meer in staat zijn een infectiete veroorzaken. Dit laatste is echter van groot belang voor de vleeschhvgi??ne. Terhorst 1) heeft zich tot taak gesteld dit laatste tijdstip vast te stellen bij vinnen,welke in het koelhuis werden bewaard bij bepaalde temperaturen. Hij kwam bijzijn onderzoek tot het resultaat, dat bij een koelhuistemperatuur van oÂ° C. totâ€”0,5Â° C. nog tot en met den 22sten dag na de slachting de vin een infectie kanveroorzaken, echter niet meer op den 23stcn dag. Bij koelhuistemperaturen van 2Â° tot 30 C. is dit tijdstip nog op den 24sten dagna de slachting,

echter niet meer op den 25sten dag. De conclusie, waartoe Terhorstdan ook komt is deze, dat het bewaren van vinnig rundvleesch in een koelhuisminstens 25 dagen moet duren, wil men de zekerheid hebben, dat de vinnen geennieuwe besmetting zullen kunnen veroorzaken. Spiervinnen bij den Eland. Voor de eerste keer werden door Wetzel en Enigk2) bij een Europeeschen Eland(Alces alces) in het hart en in de kauwspiermuskulatuur vinnen waargenomen.Uit de morphologie van de gevonden spiervinnen kon men niet de soort van dezenparasiet identificeeren. Eerst door een voederingsproef bij den hond kon de soort 1 ) Terhorst : Untersuchungen ??ber die Invasionst??chtigkeit der Rinderfinne nach Auf-bewahren finnigen Fleisches in K??hlr?¤umen. Diss. Gieszen, 1937. 2 ) Wetsel und Enigk: Muskelfinnen beim Elch. Z. f. Inf. Kr. d. Haust. 52, 1938,Pg- 273\'



??? worden vastgesteld : n.1. het bleek de cysticereus tenuicollis te zijn. Vooral uit devleugelmoerachtige splitsing van den voet van de kleine haken kon men dit opmaken. Uit deze waarneming blijkt o.m. dat de cysticercus tenuicollis, zoo een sterkeinvasie plaats vindt, bij den eland meer in de spieren kan voorkomen dan bij anderedieren, waar deze parasiet bijna uitsluitend op het peritoneum en aan het netvoorkomt. Het voorkomen van bacteri??n der Enteritisgroep in urine en urineblaasvan slachtkalveren. Van een 350 normale slachtkalveren werden de urine en de urineblaas doorHf.rmf.s \') bacteriologisch onderzocht. Bij alle dieren werd een â€žanreicherung"ingesteld met de tetrathionaatbouillon voor de enteritisbacteri??n. Bij een 6 tal dieren werden Gartnerbacillen (type Kiel) gevonden. Op grondvan de klinische en pathologisch-anatomische verschijnselen bij 30 kalveren,waaronder ook de 6 positieve gevallen waren, werden

de nieren van deze dieren,eveneens met de tetrathionaatvoedingsbodem, cultureel onderzocht. Daarbij bleek, dat van de 3 afzonderlijk onderzochte weefsellagen van de nierde merglaag het meest kiemhoudend was en wel zoowel met betrekking tot devleeschvergiftigers als met de onspecifieke bacteri??n. Bacteri??n der intermedius-groep in verschillende organen van ziekeen gezonde slachtdieren. Van 1214 gevallen van bacteriologisch vleeschonderzoek werden in 176 gevallenof 14,5% intermediusbacteri??n gevonden. Daarvan was in 61 % de lever besmet,terwijl de muskulatuur geen kiemen bevatte. Van 300 gezonde slachtrunderen werden door Muller2) in de faeces in 2%,in de urineblaas 1,6%, in de galblaas en uterusmucosa 1 % en in de melkcysternein 0,3 % der gevallen intermediusbact. gevonden. de Graaf. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Utrecht. Kort verslag van de vergadering, gehouden

op 22 Februari j.1. in het Zo??tech-nisch Instituut van de Veeartsenijkundige Faculteit. Aanwezig waren 12 leden en 1 introduc?Š. Na opening door den voorzitter werden de notulen, die nog door den vorigensecretaris, Dr. Petten, waren opgesteld, voorgelezen en onveranderd goedgekeurd. De voorzitter maakte van deze gelegenheid gebruik om Dr. Petten te bedankenvoor de uitstekende verzorging van het secretariaat en den nieuwen functionariswelkom te heeten. Hierna werden de uitgegane en ingekomen stukken behandeld, waarvan enkelenaar het punt ,,Begrooting" werden overgebracht. Mededeeling werd gedaan vaneen schrijven van het Hoofdbestuur omtrent de Veterinaire luchtbescherming.Verder werden voorgelezen 2 verzoeken, die resp. waren gericht aan het afdeelingslidDr. Douma, inspecteur, en Prof. Dr. Berger, directeur van den VeeartsenijkundigenDienst, om in verband met dc huidige miltvuurepidemie, een

lezing te willen houdenover de oorzaken van de uitbreiding, alsmede over de bestrijding dezer ziekte.Dr. Douma antwoordde hiertoe geen gelegenheid te hebben, terwijl Prof. Bergerdoor ziekte verhinderd was.



??? De voorzittw deelde hierbij nog mede, dat hij na ontvangst van deze antwoordennog mondeling aan den adjunct-directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst,den heer Quaedvlieg, hetzelfde verzoek had overgebracht, doch dat deze hiertoegeen tijd had, zoodat het bestuur er helaas niet in geslaagd is, voor haar afdeelingomtrent deze epidemie de gewenschte voorlichting te verkrijgen, hetwelk doorde vergadering ten zeerste werd betreurd. Uit de vergadering werd bovendien deopmerking gemaakt, dat ook in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde hieromtrentniets is verschenen. Prof. Beijers deelde hierop mede, dat de Redactie zich in ver-binding had gesteld met den Veterinairen Dienst en dat toezegging was gedaandat van die zijde een artikel zou verschijnen. Tot nu toe was echter niets ontvangen. Hierna werd overgegaan tot de ballotage van de heeren W. J. Nieuwenhuys,M. Snijder en R. Schuurmans. Allen werden met

algemeene stemmen tot lid vande afdeeling toegelaten. Het jaarverslag van den secretaris werd onveranderd goedgekeurd, waarna depenningmeester verslag uitbracht. Hem werd, nadat de kascommissie de kas inorde had bevonden, onder dankzegging voor hel uitstekend financieele beheer,d?Šcharge verleend. Hierop werd de penningmeester, die wegens periodieke ver-kiezing moest aftreden, doch herkiesbaar was, op voorstel van den voorzitter bijacclamatie herkozen. Bij de daarna te behandelen begrooting voor 1940 werd met algemeene stemmenbesloten, de afdeelingscontributie te vcrhoogen tot ?’ 3.â€”. Hierbij werd bovendienbehandeld een brief, die was ingekcmen van de afdeeling Friesland en waarinwerd aangedrongen op verhooging van de contributie voor de Maatschappij met?’ i. Besloten werd hierop terug te komen wanneer voorstellen hieromtrentvan het Hoofdbestuur de afdeeling zullen bereiken. Na

voorlezing van de rede van Prof. van Oijen omtrent de subsidie voor hetProf. Dr. D. A. de JoNG-fonds stelde de voorzitter voor om, wanneer verhooginghiervan weer mogelijk mocht blijken, stappen te doen om bedoelde subsidie voorde helft ten goede te doen komen aan het Jubileumfonds (een specifiek veterinairfonds). Dit voorstel werd met algemeene stemmen aangenomen. De afdeelingssubsidie voor het Ondersteuningsfonds werd bepaald op ?’ 1.â€”- perlid (?’ 80.â€”), terwijl zoowel voor het Prof. de JoNG-fonds als voor het Jubileumfonds?’ 25.â€” beschikbaar werd gesteld. Vervolgens gaf Dr. de Graaf een duidelijk verslag van de j.1. Algemeene Ver-gadering. Hierna was het woord aan Prof. v. d. Kaay, die een buitengewoon interessantevoordracht hield over Hormonen. Nadat de voorzitter Prof. v. d. Kaay den dankder vergadering had overgebracht, werden nog eenige medcdeelingen uit de praktijkgedaan, waarna

sluiting volgde. De Secretaris, Koopmans. Afdeeling Utrecht. Jaarverslag 1939. De afdeeling telde op 1 Januari 1939 81 leden, waarvan 1 buitengewoon. Op 1 Januari 1940 was dit aantal teruggeloopen tot 76 gewone en 1 buitengewoon.Een zestal collegae bedankten, meerendeels wegens vertrek naar elders, terwijl 2 nieuwe leden zich opgaven. Er werden 4 vergaderingen gehouden. In de Januarivergadering werd wegensaftreden van Prof. Beijers, Prof. de Blieck tot voorzitter gekozen. Verder stond dezevergadering geheel in het teeken van de t.b.c.-bestrijding. Prof. de Blieck, Prof.Beijers en Dr. Hoogland traden als sprekers over dit onderwerp op. In de Maartvergadering werd na bespreking van enkele huishoudelijke zakendoor collega Th. de Groot een voordracht gehouden over Epitheliogesis imper-fecta linguae bovis. De hoofdschotel van de vergadering, gehouden in Juni, werdgevormd door een lezing over Encephalitis

bij den hond, gehouden door Dr. J.D.Verlinde, terwijl in de Novembervergadering als opvolger van Dr. Petten, Dr.Koopmans tot secretaris van de afdeeling werd gekozen. Na bespreking van meerdere



??? huishoudelijke zaken werden door Prof. Beijers enkele klinische mededeelingengedaan. Ook dit jaar liet over het algemeen het bezoek van de afdeelingsvergaderingente wenschen over. Om te trachten dit te verbeteren werd door het bestuur onder deleden een enqu??te gehouden om hun wenschen omtrent dag en tijd der vergaderingenen de te behandelen onderwerpen te vernemen. De mobilisatie bracht voor enkele leden zeer ernstige gevolgen mee. Gebrek aanplaatsvervangers was hiervan de voornaamste oorzaak. De afdeeling heeft zooveelmogelijk medegewerkt te trachten deze moeilijkheden op te lossen. De Secretaris, Koopmans. Ondersteuningsfonds. Na de laatste mededeeling in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 15Februari 1940 zijn ten behoeve van het Ondersteuningsfonds de volgende bijdragenin dank ontvangen: afd. Noord-Brabant (3e storting) ?’ 1.â€” ; N.N. postch?¨que?’8.â€” ; totaal ?’ g.â€”.

Zenden van een bijdrage kan geschieden door storting op giro no. 173327 vanondergeteekende. De penningmeester, A. van Heusden. BERICHTEN. K. de Vink. Bij Koninklijk Besluit van 14 Maart 1940 is met ingang van 1 April 1940 aanK. de Vink te Den Haag op zijn verzoek eervol ontslag verleend als Inspecteurvan den Veeartsenijkundigen Dienst, tevens Inspecteur van de Volksgezondheid,met dankbetuiging voor de in die betrekking bewezen diensten. In verband met bovenstaand bericht hebben volgens mededeeling van de Msbd.van 3 April 1940, ochtendblad, op 30 Maart j.I. in Hotel De Witte Brug te Schc-veningen Directeur, Inspecteurs en andere ambtenaren van het VeeartsenijkundigStaatstoezicht, alsmede de Directeuren der Rijksseruminrichting en van het StaatsVeeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut en de dierenartsen in het ambtsgebiedNoordelijk Zuid-Hollandâ€”Westelijk Utrecht afscheid genomen van den

heerde Vink. Prof. Dr. Berger memoreerde hierbij den zegenrijken arbeid van den heer deVink voor den gezondheidstoestand van den veestapel en voor de volksgezondheiden deelde hem mede, dat het H.M. de Koningin behaagd heeft, hem te benoementot Officier in de Orde van Oranje-Nassau. Dr. R. N. Slop te Gouda sprak namens alle dierenartsen uit het ambtsgebieden bood een schilderij aan van den schilder Wenning, voorstellende de woningwaar de heer de Vink gedurende zijn praktijk te Zoetermeer heeft gewoond. Namens de opzichters van den Dienst sprak de heer Siep, die eveneens eenschilderij van Rosier aanbood. Het laatste geschiedde ook door den heer Cuyper,hoofdredacteur van ,,de Slagersvakschool". Nadat nog door den heer P. J. \'t Hooft gesproken was namens de Inspecteursvolgde een dankwoord van den heer de Vink. De Redactie van het Tijdschrift biedt den heer de Vink haar

vyelgemeendegelukwenschen aan met de hem verleende Koninklijke onderscheiding. Ministerie van Economische Zaken. Bij besluit van den Minister van Economische Zaken van 30 Maart 1940, no. 3386,is met ingang van 1 April 1940 K. de Vink tot wederopzegging benoemd totplaatsvervanger van den Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst in hetdistrict Zuidelijk Zuid-Holland.



??? Bij besluit van den Minister van Economische Zaken van 4 April 1940, no. 3541,is met ingang van 1 April 1940 tot wederopzegging benoemd tot plaatsvervangervan den Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst in het district Gelderlandâ€”Oostelijk Utrecht, W. Lammers te Winterswijk. Bij besluit van den Minister van Economische Zaken van 26 Maart 1940, 110. 2657,afd. III, Directie van den Landbouw, zijn, gelet op het Kon. Besluit van 16 Januari1940 (Stbl. no. 680) betreffende den in- en doorvoer van artikelen, afkomstig vanvee, vastgesteld de voorwaarden waaronder afwijking van het verbod van invoervan buitenslands wordt toegestaan ten aanzien van beenderen (ook wanneer dezegebroken zijn), voorzoover deze bestemd zijn voor de Chemische Fabriek Wed.P. Smits & Zn. te Utrecht, de N.V. Lijm- en Gelatinefabriek â€žDelft" te Delft ende N.V. Dutch Button Works te Aalten (Bredevoort). VLEESCHHYGI?‹NE.

De bouw van het slachthuis te Schiedam. Naar aanleiding van het raadsbesluit d.d. 23 Juni 1939, tot stichting van eenopenbaar slachthuis in den Klein Babberspolder te Schiedam, waarbij aan B. en W.werd opgedragen het verrichten van alle onderhandelingen ter uitvoering van ditbesluit, werd bij beschikking van Gedep. Staten van 4 Oct. 1939 machtiging ver-leend tot het doen van uitgaven ten laste van den betrokken begrootingspost. Van deze machtiging is onmiddellijk gebruik gemaakt om de plannen verder uitte werken, wat vooral met het oog op de stijging der materiaalprijzen noodzakelijkwas. De bijzondere tijdsomstandigheden hebben â€” behalve ten aanzien van een ver-hooging van de oorspronkelijk geraamde kosten â€” in zoover ook nog hun invloeddoen gelden, dat, zoodra eenmaal omtrent de levering van een onderdeel van denslachthuisbouw met een van de uitgenoodigde firma\'s overeenstemming was

bereikt,onmiddellijk tot gunning moest worden overgegaan, daar de termijn, gedurendewelken de inschrijvers zich gebonden achten, in de huidige omstandigheden slechtszeer kort is en iedere vertraging in de gunning de mogelijkheid van verdere prijs-stijging met zich medebrengt. Thans is de levering van het grootste gedeelte vande machine-installatie opgedragen, zoomede een gedeelte van den onderbouw. Waar bovenstaande transacties alle onderhandsche aanbestedingen betreffen,die de goedkeuring van Gedep. Staten behoeven, stellen B. en W. voor deze nogformeel te bekrachtigen en ze daarna ter goedkeuring aan te bieden. Voor het tweede gedeelte van den onderbouw wordt eveneens van een onder-handsche aanbesteding de meest doeltreffende resultaten verwacht, terwijl deaanbesteding van den bovenbouw in het openbaar zal kunnen plaats vinden. Ten slotte vestigen B. en W. er de aandacht op, dat

tegenover de verhooging,welke de stichtingskosten tengevolge van de bijzondere tijdsomstandigheden onder-gaan, gewezen mag worden op het feit, dat de slachtcijfers over 1939 hooger zijn danover 1938 welke laatste als basis voor de oorspronkelijke exploitatiebegrootingzijn aangenomen â€” zoodat, wanneer deze vermeerdering van het aantal slachtingenzich zal voortzetten, dit een gunstigen factor voor de exploitatie zal kunnen op-leveren. Eenige cijfers over het vleeschverbruik in 1939. Aan de hand van het totaal aantal slachtingen gedurende het jaar 1939, wateenige weken geleden kon worden vastgesteld naar aanleiding van de cijfers overhet laatste kwartaal 1939, gepubliceerd in de Staatscourant, heeft de â€žVee- enVleeschhandel" in haar Paaschnummer nagegaan, hoe het staat met het vleesch-verbruik in ons geheele land. Volgens de door dit blad bekend gemaakte gegevens bedroeg het verbruik aanvleesch

gedurende het jaar 1939 ruim 10% meer dan in 1938. Van 34,8 kg perhoofd der bevolking steeg het n.1. tot 38.5 kg in 1939, hetgeen neerkomt op eentoename van 3.7 kg of 10.6%. Het verbruik van schapenvleesch steeg het sterkst,



??? nl. meer dan 35%. Ook de rundvleeschconsumptie nam beteekenend toe, terwijler eveneens meer varkensvleesch werd verbruikt. Het paardevleesch liep echter watterug. Per hoofd der bevolking werd verbruikt 16.71 kg rund- en kalfsvleesch :19.59 kg varkensvleesch ; 1.14 kg paardevleesch en 1.06 kg schapcnvleesch. Niettegenstaande het totale vleeschverbruik nog lang niet het niveau van in devoorcrisisjaren heeft bereikt, toen het omstreeks 1930 zelfs gemiddeld 44 kg perhoofd der bevolking bedroeg, is het volgens het blad toch hoopvol, dat de sedertjaren dalende lijn van het vleeschverbruik in een stijgende is omgebogen. de Gr. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Februari 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vastgestelde gevallen aan, die 1 Februari niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 890 (1625) eigenaars, waarvan in Groningen bij 29 (55)eig. ; Friesland bij 23 (34) eig. ; Drenthe bij 51 (95)

eig. : Overijssel bij 45 (63) eig. ;Gelderland bij 137 (583) eig. ; Utrecht bij 12 (26) eig. ; Noord-Holland bij 16 (16)eig. : Zuid-Holland bij 45 (63) eig. ; Zeeland bij 66 (75) eig. ; Noord-Brabant bij369 (446) eig. ; Limburg bij 97 (169) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap: 213 gevallen bij 52 eig. (971bij 61 eig.), waarvan in Groningen 24 bij 11 eig., waarvan 7 gev. bij i eig. bij paar-den : Friesland 95 bij 31 eig., waarvan 2 gev. bij geilen (306 bij 31 eig.) ; Drenthe(477 bij 13 eig.) ; Overijssel 5 bij 2 eig. (13 bij 2 eig.) ; Gelderland (57 bij 3 eig.) ;Utrecht 4 bij 1 eig. (8 bij 2 eig.) ; Noord-Holland 70 bij 2 eig. (94 bij 7 eig.) ; Zuid-Holland 5 paarden bij 3 eig. (16 bij 3 eig., waarvan 1 gev. bij paard) ; Noord-Brabant 10 bij 2 eig., waarvan 1 gev. bij paard. Rntkreupet bij schapen : 5 gev. bij 3 eig. (718 bij 40 eig.) ; waarvan in Groningen(23 bij i eig.) ; Friesland 5 bij 3 eig., waarbij 2 gev., die ook schurft hebben (152bij 15 eig.) ; Drenthe

(18 gev. bij 1 eig.) ; Overijssel (2 bij 1 eig.) ; Gelderland(85 bij 9 eig.) ; Noord-Holland (147 bij 7 eig.) ; Zuid-Holland (291 bij 6 eig.). Anlhrax : 99 gev. bij 96 eig. (68 bij 47 eig.), waarvan in Groningen 12 bij 12 eig.,waarvan 1 gev. bij paard ; Friesland 22 bij 20 eig. (20 bij 16 eig.) ; Drenthe 2 bij 2 eig. ; Overijssel 10 bij 10 eig. ; Gelderland 5 bij 5 eig. (4 bij 4 eig.) ; Utrecht 6bij 5 eig. (2 bij 2 eig.) ; Noord-Holland 13 bij 13 eig., waarvan 1 gev. bij schaap ;Zuid-Holland 9 bij 9 eig. (20 bij 20 eig.) ; Zeeland 2 bij 2 eig. (1 gev.) ; Noord-Brabant 13 bij 13 eig., waarvan 1 gev. bij paard en 1 bij varken (4 bij 3 eig.) ;Limburg 5 bij 5 eig. (17 bij 1 eig.). Varkenspest : 1826 gev. bij 159 eig. (3188 bij 296 eig.), waarvan in Groningen(19 bij 3 eig.) ; Friesland 217 bij 30 eig. (629 bij 104 eig.) : Drenthe 184 bij 20 eig.(100 bij 17 eig.) ; Overijssel 31 bij 8 eig. (50 bij 6 eig.) ; Gelderland 153 bij 20 eig.(77 bij 18 eig.) ; Utrecht 291 bij 17 eig. (525 bij 37 eig.) ; Noord-Holland

214 bij13 eig. (214 bij 19 eig.) ; Zuid-Holland 564 bij 24 eig. (1480 bij 65 eig.) : Zeeland37 bij 17 eig. (8 bij 5 eig.) ; Noord-Brabant 51 bij 6 eig. (83 bij 20 eig.) ; Limburg84 bij 4 eig. (3 bij 2 eig.). A. v. H. PERSONALIA. Verhuisd: R. E. de Maar, Utrecht, naar Paulus Potterstraat 3bisA; Tel.No. 15040, Giro No. 242945. H. J. HARTING-BANK - UTRECHT TEPEL-DILATATOREN volgens Prof. Dr. BEIJERS f 0.90



??? IN MEMORIAM. H. A. WELMANf HIn den nacht van den 26 Januari1940 stierf plotseling collega HuibertAdolf Welman te Winterswijk. Eenige jaren geleden had hij eenoperatie ondergaan en nadien washij niet meer geheel fit. Toch kwamhet einde onverwacht. Welman bewoog zich in het colle-giaal verkeer, in het ambtelijk milieuen in het maatschappelijk leveneenigermate op den achtergrond.Zijn aard was min of meer bedeesd,bescheiden. Hij was een uitnemend ambtenaarmet deugdelijke kennis van en volijver en plichtsbetrachting voor zijn taak ; een mensch met eenoprecht karakter en van mooie levensidealen. Toen zijn kwaal hem ging beletten de volledige uitvoering van zijnambt, was dit voor hem een diepe teleurstelling en bezorgde hemtwijfel over de rechtmatigheid van het handhaven van zijn positie.Het kostte eenige moeite hem in dit opzicht gerust te stellen. Veelverdriet heeft hij ervan gehad dat hij in 1924. op

wachtgeld werd gesteldingevolge een reorganisatie in den rijkswerkkring in de plaats zijnerinwoning, Winterswijk. Hij gevoelde zulks als een miskenning van zijn ijver en kunnen. Hoe gelukkig was hij, toen niet lang daarna, hij in zijn oude positieen werkkring wercl hersteld. Hij beschouwde zulks voor zich zelf alseen eere-herstel. In de periode dat hij wegens zijn gezondheidstoestand niet ten vollezijn bezigheden kon uitoefenen, begaf hij zich meer dan ooit tot hetfilosofische en het wetenschappelijke. Hij las veel, studeerde veel. Dediergeneeskunde vooral, in al haar onderdeelen, had zijne grootebelangstelling en hij hield zich tot het laatst toe van de geheele ont-wikkeling dezer wetenschap op de hoogte. Meermalen heb ik met genoegen en waardeering naar zijn opbouwen-de beschouwingen en levensidealen geluisterd. Huibert Adolf Welman werd geboren 29 December 1875 te Brielle;na het gewone lager onderwijs gevolgd te

hebben bezocht hij de 5-jarigeH.B.S. te Rotterdam; daarna de Rijksveeartsenijschool te Utrecht enbehaalde in 1901 het diploma van veearts. Als praktiseerend veearts vestigde hij zich in Lichtenvoorde, slechtsLXVII 26



??? voor korten duur. Het ambtelijk leven, in het bijzonder met betrekkingtot de vleeschkeuring, trok hem aan. i Augustus 1904 werd hij benoemd tot keurmeester ie klasse aan hetabattoir te Amsterdam; hij bleef hier slechts tot begin Maart van hetvolgend jaar, daar hij op 7 Maart benoemd werd tot Rijkskeurmeesterter standplaats Vlissingen. Tot aan zijn dood is hij als rijkskeurmeester bij de uitvoerkeuring vanvleesch werkzaam gebleven. Na Vlissingen werd hem met ingang van 1 November 1 g 1 7 Winters-wijk als standplaats aangewezen. Met ingang van 1 Februari 1924 werdhem eervol ontslag verleend, in verband met reorganisatie van den dienst.Hij werd echter 10 Juli d.o.v. herplaatst en 1 Januari 1928 benoemd totRijkskeurmeester in vasten dienst. Welman is een der rijkskeurmeesters geweest die van het begin af derz.g. exportkeuring als zoodanig optrad. Het waren moeilijke jaren,want van het optreden dezer

pioniers van de uitvoerkeuring van vleeschhing heel veel af voor het slagen van deze rijkstaak, die eenige jaren eenz.g. vrijwillige was. Eerst in 1907 kwam de Wet op de uitvoerkeuringvan vleesch tot stand, die in 1909 in werking trad. Voor de tegenwoordige tijden onbekend, werden toen enorme hoe-veelheden dieren geslacht en ter keuring aangeboden. Het was als hetware continu-werk; overdag en \'s nachts moest worden gewerkt. Hoek van Holland, Oss, Rotterdam, Vlissingen dat waren in eersteinstantie de diensten, die buitengewoon groote hoeveelheden dierente keuren kregen. Van 1905 afwas Welman tevens werkzaam als plaatsvervangenddistrictsveearts, later genoemd plaatsvervangend inspecteur van denVeeartsenijk. Dienst. Van i Januari 1921 tot 1 October 1932 was hij verbonden aan deRijkslandbouwwinterschool te Winterswijk als tijdelijk leeraar. Hij was gehuwd met Maria Susanna Verschoor, eveneens

geboortiguit Briclle. E?Šn kind, een dochter, kwam uit het huwelijk voort. Zijn vrouw stierf 3 April 1929; dit heeft hem een geweldigen knakgegeven. Meer dan ooit zonderde hij zich af; pogingen hem uit zijn iso-lement te helpen, waren vruchteloos. Het is voor de dochter, thans mevrouw Morks-Wf.lman wel eenheel gemis, het ouderlijk huis 1111 geheel te hebben verloren. Een troost moet haar zijn, dat de nagedachtenis van haar vadervoor hen, die hem in het bijzonder kenden - en ik heb het voorrechtdaartoe te behooren â€” in hooge eere staat. Requiem aeternam dona ei Domine et lux perpetua luceat eum. Berger.



??? BIJDRAGE TOT DE KENNIS VAN DE WEIDE-HAEMOGLOBINURIE VAN HET RUND door Dr. J. W. THIJN. Exloo. Inleiding. Reeds meerdere malen heb ik in ons Tijdschrift op het nut en denoodzakelijkheid van een juist morphologisch bloedonderzoek gewezen.Daarbij heb ik in enkele artikelen als mijn meening verkondigd, dat menbij de bestudeering van de verschillende dierziekten een studie nietaf mag noemen en in vele gevallen zelfs onvolledig moet noemen,wanneer geen behoorlijk bloedonderzoek is verricht. Natuurlijk geldtdit wel in bijzondere mate voor ziekten van het bloed of de bloed-bereidende organen. In die gevallen is een dergelijk onderzoek in denmeest uitgebreiden vorm onmisbaar en beteekent het nalaten van hetonderzoek een cardinale fout. Men moet niet vergeten, dat de patholoog-anatoom, evtl. naast den bacterioloog, bij de meeste dierziekten uit eendiagnostisch oogpunt het laatste en

beslissende woord heeft. Maarjuist in de haematologie is dat vaak anders. Hier kan de clinicus vaakwaarnemingen doen, die aan de sectietafel niet meer zijn te constateeren.Wanneer de clinicus hier zijn plicht verzaakt, dan kunnen symptomenverloren gaan, welker kennis voor het oplossen van verschillendevraagstukken noodzakelijk kunnen zijn. Op dit terrein zijn de klinischeonderzoekingsmethoden vaak beter dan de pathologisch-anatomischeen daarom mag een dergelijk onderzoek niet verwaarloosd worden. Reeds sinds 1932 heb ik verschillende onderzoekingen gedaan bijhaemoglobinurie der runderen. Dat onderzoek betreft in hoofdzaak hetbloedwateren, dat voorkomt bij piroplasmose en het bloedwateren, datveel voorkomt bij de runderen in Oost-Drenthe, weidende op bepaaldeveenweiden. Omtrent dezen laatsten vorm van bloedwateren is eenpublicatie verschenen in den vorm van een proefschrift van

collegaGf.ertsema (1), naar welk proefschrift ik voor verdere bijzonderheden,de ziekte betreffende, verwijs. In deze studie is echter maar weinig, inieder geval onvoldoende aandacht geschonken aan het morphologischbloedonderzoek, zoodat het mij gewenscht voorkomt hierop naderin te gaan, vooral omdat bij een dergelijk onderzoek symptomen aanden dag treden, die van belang kunnen zijn voor het verder oplossenvan deze ziekte. Reeds in 1936 heb ik op bladz. 121 van mijn proefschrift (2) medege-deeld, dat bij beide vormen van bloedwateren hierboven genoemd, hetbloedherstel na de haemolyse gelijk verloopt. Ook was ik toen al totde conclusie gekomen, dat het bloedwateren bij het weidevee in ons land,in den regel niet wordt veroorzaakt door piroplasmen. Naar aanleidingvan deze bevinding luidde mijn tweede stelling: ,,De veel voorkomende



??? haemoglobinurie bij runderen, des zomers voorkomende op veenweidenin Oost-Drenthe, wordt in zeker 95% der gevallen niet veroorzaaktdoor babesia bovis". Verder heb ik in hoofdstuk VII van mijn proef-schrift reeds aangetoond, dat de koeien, welke op het veen weiden,bij den herfstdag vaak een behoorlijke anaeinie vertoonen met een ver-hoogden kleurindex, welke anaemie in dat hoofdstuk in verband werdgebracht met de wcidehaemoglobinurie. Ook in mijn klinische les(Afi. 4., 1939) heb ik eenige bladzijden gewijd aan het bloedherstelbij deze ziekte, om ten slotte met deze ziekte in verband te brengenvele anaemie??n, die men bij jonge kalveren in deze omgeving kanaantreffen. Om den lezer eerst een juist oordeel te geven omtrent de anaeiniedie bij deze koeien voorkomt, geef ik hieronder eerst het bloedbeeldvan een willekeurige koe van deze weiden. Hf.t bloedbeeld bij weidehaemoglobinurie. Hieronder volgt het

resultaat van het bloedonderzoek, verricht op27 Juli 1939 bij een willekeurige koe, weidende van het l>egm van denweidetijd in een weide, waarvan bekend is, dat de runderen er gemak-kelijk gaan rood-urineeren. De bewuste koe is een dik bevleeschde,melkgevende vaars, die nog niet weer drachtig is. De koeien hebben,voor zoover de eigenaar weet, dezen zomer nog geen last gehad van deziekte. Klinische ziekteverschijnselen zijn niet waar te nemen. Dus hetbetreft oogenschijnlijk een volkomen normale koe. A. Het totale bloed: Dit is donker en vertoont een eigenaardige bruine kleur. Dit donkerebloed vinden we bij alle koeien, die op deze weiden grazen, althans inden tijd, dat het gras een behoorlijken groei vertoont. Het plasmabevat geen galkleurstoffen. Spectroscopisch is bij deze koe een zeerlichte haeniolyse aan te toonen (oxyhaemoglobine), hetgeen overigensniet steeds bij iedere willekeurige koe van deze weiden het

geval is. B. Het aantal r. bl.l. en het Hb-gehalte: R = 5.780000; Hb = 45; Hb/e â€”= 13.5. Hierbij valt op: 1. De rbll. zijn in de telkamer sterk misvormd; sommige cellen zeer sterk. 2. De kleurindex is voor een volwassen koe wat te laag. G. Het aantal w. bl.l.: W = 14.920. Dus er bestaat een belangrijke leucocytose. Niet steedsvindt men bij deze koeien zoo\'11 hoog aantal w. bl.l. In den regel schom-melt het om de 9000. Dus toch iets aan den hoogen kant.



??? Maar tevens valt in dc tolkamer op een belangrijk neerslag. Hetzelfdeneerslag heeft Geertsema vermoedelijk ook gezien. Immers hij schrijftop bladz. 52 van zijn proefschrift: â€žTijdens dc haemoglobinurie werdwel eens een hinderlijk eiwitneerslag in de telkamer waargenomen",hoewel hij op blz. 96 tot dc conclusie komt, dat bij deze ziekte heteiwitgehalte van het bloed van zieke dieren normaal is. Hier is dan ookgeen sprake van een gewoon eiwitneerslag. Het neerslag bestaat uit fijnekristalletjes, blauw gekleurd door de in dc oplossing van T??rck aanwe-zige gentiaanviolct. Bij goed toezien zien we, dat ieder kristalletje isomgeven door een cirkeltje, het gehaemolyseerde r. bl.1. Hierop komik later terug. Hier zij reeds opgemerkt, dat dit een typisch verschijnselis voor deze ziekte en voorkomt bij alle koeien, welke op deze weidenloopen. D. Het May-Gr??nivald praeparaat: 1. Het haemogram: b e m j jst st sgm ly moi 15

â€” â€” â€” \'2] 20^ 46Â? 5Â§ 32! Dus bij een niet onbelangrijke leucocytose vinden we een praktischnormale celverdeeling. Ook dc cellen afzonderlijk vertooncn slechtsgeringe afwijkingen. De neutr.: geringe verschuiving naar links. Toxische gran. niet aan-wezig. Kcrnpyknose gering aanwezig. De kernen zijn over hetalgemeen te weinig gesegmenteerd.De ly: gering actief beeld. Enkele lymphoblasten. Meerdere cellen vertoonen een te blauw-vlekkig protoplasma.De 1110.: actief beeld met meerdere jonge cellen. Soms cellen met eenbijna ronde kern of een staafvormige kern. Slechts enkele cellenvertooncn vacuolen.De eos.: normaal. Dus alle celproductie-plaatsen worden tot een verhoogde actic aan-gezet en ze verkeeren alle in een goeden toestand. 2. Het mode bloedbeeld: Geringe anisocytose. De cellen zijn bleek gekleurd. Op de 300 wittebloedlichaampjes worden aangetroffen: 1 normoblast, 2 cellen met poly-

chromasie en 15 cellen met Howcll-Jolly-lichaampjes. Dus ook het roodebeenmerg is geprikkeld en vertoont een verhoogde activiteit. Bij devitaalklcuring worden enkele reticulocyten waargenomen, maar daar-naast in talrijke cellen eigenaardige cclinsluitsels, die ik oorspronkelijkniet thuis kon brengen. Daarnaast zag ik echter in het gewone May-Gr??nwald-praeparaat eigenaardige celbeeldcn (zie foto 1), beeldenzooals ik ze hieronder schematisch weergeef.



??? 4 7 2 5 5 9 70 7 8 Cel i doet zich voor als een normale ronde cel, goed gevuld methaemoglobine. De cel vertoont echter een klein tepelvormig uitwasjc. Cel 2. Hierbij zien we hetzelfde lichaampje, maar nu bevindt zichtusschen het lichaampje en de cel een kleine witte hof. Bij cel 3, 4, 5 en 6 zien we in wezen hetzelfde, maar de kleurloozehof wordt steeds grooter, of met andere woorden, de cel wordt steedsminder met haemoglobine gevuld. Bij cel 7 is de cel bijna veranderd in een kleurlooze schim. Nog slechtseen smalle rand van haemoglobine is te zien, welke rand steeds gelegenis tegenover het geheimzinnige lichaampje. Bovendien zien we bij deze celeen wolk van haemoglobine om het celaanhangsel, dus buiten dc ccl liggen. Bij cel 8 is alle haemoglobine uit de cel verdwenen, maar in de cclvinden we nog het eigenaardige lichaampje. Het stroma der cel is dusnog als een intacte â€žschim" te zien. Bij cel g is het

lichaampje, door een langen steel, die alleen bij goedtoezien is waar te nemen, aan de cel verbonden. Cel io vertoont het lichaampje, met daarnaast een lichaampje datvrij ligt (schizocyt). Wanneer men deze serie cellen overziet, dan krijgt men zeer sterkden indruk, dat van het lichaampje een haemoglobine oplossendewerking uitgaat. Zooals we later zullen zien, heb ik dat ook nog volgenseen andere manier zeer waarschijnlijk kunnen maken. Bovendien isin vele gevallen duidelijk zichtbaar dat het lichaampje door de cellenwordt uitgestooten. De opmerkelijkste afwijkingen, die ik dus in het morphologische bloed-beeld waarnam, waren de volgende: 1. de onbekende korreltjes in de T??rcksche oplossing, 2. de onbekende lichaampjes in de rbll. van het May-Gr??nwaldpraeparaat. Deze lichaampjes vertooncn de gewone haemoglobineklcurof misschien wel iets versterkt. Deze waarnemingen voerden tot de volgende onderzoekingen.

Het feit, dat de puntjes in dc T??rcksche oplossing steeds zijn omgevendoor een cirkeltje deed het vermoeden opkomen, dat het celinsluitselswaren in de rbll., die gekleurd werden door de in de T??rcksche oplossingvoorkomende gentiaanviolet. Daarom werd allereerst onderzocht ofde lichaampjes ook zichtbaar werden in een oplossing van Hayem,



??? die aangekleurd was met een i% waterige oplossing van gentiaanviolet. Proef i : Dekglas praeparaat van oxalaatbloed, gekleurd met gentiaan-violet-Hayemsolutie. De celinsluitsels werden 1111 zichtbaar als scherpomschreven, blauwe lichaampjes, zonder eenige teekening. Bijna steedsi insluitsel in 1 cel, bij groote uitzondering 2. Wanneer de cellen inhet dekglaspraeparaat nog onder de lens door rollen, dan ziet men, datde lichaampjes in de cel niet een vaste plaats innemen. Nu eens liggenze links, dan weer rechts in de cel of in het midden, soms in een sterkeuitbochting en lijkt het of ze er zoo uit zullen schieten, hetgeen echternooit gebeurt. De lichaampjes zijn dan dus in sterke beweging. Zijnde cellen echter tot rust gekomen, dan liggen dc insluitsels bijna steedsaan den buitenrand of, zooals het vaak lijkt, buiten tegen de cel aan.Ligt het in het centrum van de cel, dan is het vaak omgeven door eenlichten hof. Proef 2:

Zooals ik hierboven al zei, zag ik bij de vitaalkleuring metbrillantkresylblauw in veel rbll. celinsluitsels, die ik niet thuis konbrengen. Duidelijker kwamen deze insluitsels voor den dag, toen ikeen vitaalkleuring toepaste met 1 % alcoholische nijlblauw-sulfaat-oplossing en wel het mooist met de vochtigc-kamer methode vanSchilling. Hiervoor maakt men een zoo dun mogelijk uitstrijkje van hetnijlblauw-sulfaat op een goed voorbereid voorwerpglaasje. Hierop maaktmen een gewoon dun bloeduitstrijkje en legt het praeparaat onmid-dellijk 10 minuten in een vochtige kamer. Daarna aan de lucht latendrogen en met de olie-immersie bezien. Dan zien we de insluitsels alsgroote, blauwe korrels aan den rand der rbll. Met deze methode kan mende aangetaste rbll. ook gemakkelijk tellen. In het onderhavige gevalwaren ongeveer 80% der rbll. aangedaan, (zie foto 2). Ook kunnen we met het nijlblauw een gewoon dekglaspraeparaatmaken,

op dezelfde manier als bij dc gewone vitaalkleuring met brillant-cresylblauw gebruikelijk is. Deze methode gaat wat vlugger en geeftook goede resultaten. Proef 3: Daar het vaak lijkt alsof de lichaampjes niet in de cel, maarer buiten tegen aan liggen, heb ik geprobeerd de lichaampjes door her-haaldelijk wasschen met physiologische NaGl oplossing van de cellente scheiden. Hiervoor werden afgecentrifugeerde rbll. vier keer krachtigen langdurig met physiol. NaCl geschud en gewasschen. Een daarnavervaardigd nijlblauwdekglaspraeparaat vertoonde de insluitsels echterprecies op dezelfde manier als in het oorspronkelijke bloed. Wanneer inen de cellen gedurende l?¤ngeren tijd in deze NaCl sus-pensie onder de microscoop gadeslaat, dan ziet men dat de rbll. gelei-delijk hun Hb. verliezen en men ziet de schimmen overblijven, methierin prachtig zichtbaar de celinsluitsels. In de schimmen zien wc nunaast de eigenlijke

celinsluitsels, vooral aan den rand talrijke kleinereblauwe puntjes (ook zichtbaar in foto II). Deze puntjes gaven voor mijde verklaring van het feit, dat bij deze ziekte dc schimmen der rbll.



??? in de oplossing van T??rck veel duidelijker zichtbaar zijn dan vannormaal bloed. Proef 4.: Een andere methode om deze lichaampjes zichtbaar te makenis de haemolytische kleurmethode. Hiervoor kleurt men een ""goedgedroogd uitstrijkje met een waterige Giemsa-oplossing gedurende10 min. (dus zonder vooraf te fixeeren). De rbll. hebben dan hun Hb.verloren en zijn nog als schimmen zichtbaar, waarin de celinsluitselsnog als blauwe, glinsterende lichaampjes zijn te zien. Het praeparaatzat bij onze pati??nt stampvol met die korreltjes. Verder bestaan er nog verschillende methoden 0111 deze insluitselszichtbaar te maken, o.a. in een niet gefixeerde, gehaemolyseerde dikkedruppel. Al deze methoden zullen hier echter niet verder besprokenworden. Alleen dient opgemerkt te worden, dat de kleuring alleen geluktbij vitaalkleuring. In een vooraf gefixeerd praeparaat (met methyl-alcohol) nemen dc insluitsels geen kleurstof op;

doordat ze de gewoneHb-kleuring aannemen. Door bovenstaande onderzoekingen heb ik dus de volgende eigen-schappen van de celinsluitsels vastgesteld: 1. alleen vitaal kleurbaar, 2. haemolyse resistent, 3. ze zijn in de rbll. met haemoglobine doordrenkt, zoodat ze in deniet beschadigde rbll. bij de gewone May-Gr??nwald-kleuring inde meeste cellen niet te zien zijn, 4. gewoonlijk slechts ?Š?Šn insluitsel per cel. Slechts bij groote uitzonde-ring vindt men er twee in een cel. Wel ziet men, vooral in gehae-molyseerde rbll., dat naast het groote lichaampje veel fijnere granulain het randgedeelte der cel voorkomen. Daarnaast treft men somsvrije lichaampjes in het plasma aan. Algemeene opmerking omtrent celinsluitsels in de rbll. Het is bekend, dat in de rbll. onder bepaalde omstandighedenverschillende celinsluitsels zijn aan te toonen. De voorwaarden, waaronderdie celinsluitsels zichtbaar worden, zijn voor zoover bekend

constant,zoodat men ze voor de kliniek als diagnostisch hulpmiddel kan gebrui-ken. In pathologisch opzicht kan men de celinsluitsels in 2 groepenverdeelen nl.: i. De celinsluitsels die in verband staan met de rijping der erythro-blasten in het beenmerg. Daar zoowel de kern als het protoplasma datrijpingsproces doormaakt, kunnen we dus beelden aantreffen van beiderherkomst. Het pathologische is niet zoo zeer het voorkomen van dezecellen, dan wel de aflevering van dergelijke onrijpe cellen aan de peri-ferie. Deze celinsluitsels (normoblasten, polychromasie, basophielepuncteering, Jolly-lichaampjes, Cabotsche ringen, reticulocyten) wordendus niet in de periferie gevormd, maar worden als zoodanig door hetbeenmerg afgeleverd.



??? 2. Hiertegenover staan dc celinsluitsels, die in de periferie wordengevormd. Deze celinsluitsels hebben met de rijping der cellen nietste maken. Wel is de afstamming van deze celinsluitsels nog lang nietopgelost (zoo is men het er nog niet over eens of de Hemzsche Innen-k??rper van de kern ??f van het cytoplasma ??f van de haemoglobineafstammen), maar men is het er toch algemeen over eens, dat dez.ecelinsluitsels in de periferie worden gevormd. Ze ontstaan als directeuiting van bepaalde toxisch werkende stoffen. Uit hun optreden kunnenwe vaak den aard der schadelijke inwerking onderkennen. Zoo vormenzich onder invloed van bepaalde vergiften (chloratcn, uitriten, phenyl-hydrazine, nitrobenzol, toluylendiamin, aniline, enz.) in de rbll. circum-scripte lichaampjes, de zoogen. Heinz-Ehrlichsche Innenk??rper, diealleen vitaal kleurbaar zijn. Andere celinsluitsels die in de periferieworden gevormd zijn de insluitsels van

Maurer en Sch??ffNer, die wcin bepaalde gevallen van malariainfectie bij den mensch zien. Dat zijnwaarschijnlijk plasmabestanddeelen, die zich onder invloed van dc para-siet omvormen. Wat zijn nu de door mij beschreven celinsluitsels ? Het zal den aandachtigen lezer duidelijk geworden zijn, dat we tedoen hebben met Heinz-Ehrlichsche Innenk??rper (IK.). De beschrevenkleurbaarheid, de morphologische eigenschappen en hun oplosbaarheidlaten geen twijfel open. Heinz (3) heeft deze lichaampjes het eerst beschreven in 1890. Hijkwamdoor proeven op honden en konijnen tot de conclusie dat deze cel-insluitsels, door hem â€žBlauk??rper" genoemd, pathognomisch warenvoor vergiftigingen met pheny 1 hydrazine of zijn derivaten, een meening,die later niet steekhoudend bleek te zijn. Hij beschouwde de IK. alsdoor phenylhydrazine gedood protoplasma, dat door de rbll. wordtuitgestooten. Huber (4) kwam in 1891 tot de

conclusie, dat deze blocdvcranderingenniet specifiek zijn voor phenylhydrazine, maar dat ze ook opgewektworden bij vergiftiging met nitrolichamen bv. nitrobenzol. Ehrlich (1892) (5) vond dat de â€žBlauk??rper" van Heinz uit het vitaalgekleurde praeparaat idcntisch zijn met de door hem beschrevenhaemoglobinacmische Innenk??rper van het gefixeerde praeparaat. Zebestaan volgens hem uit haemoglobine in een meer weerstandbiedendenvorm. Ehrlich zag de lichaampjes zoowel bij pyridine-vergiftiging alsbij vergiftiging met dinitrobenzol. Ehrlich en Lindenthal (1896) (6) namen de lichaampjes waar bijeen mensch, vergiftigd met nitrobenzol. Schmauch (1899) (7) zag ze ook optreden na vergiftigingen (metpyridine en botriocephalus-extract). Hij is echter de eerste, die zebeschouwt als afkomstig van de kern. Heinz (1901) (8) houdt vast aan zijn oorspronkelijke meening, dat zeafgestorven protoplasma voorstellen. Hij kon ze nu

opwekken met ver-



??? giftigingen door pyridine, aniline, hydroxylamine, toluylendiamine ennitrobenzol. Schwalbe en Solley (1902) (g) zagen ze optreden na vergiftigingmet toluylendiamine bij honden, katten en cavia\'s. Zij brachten delichaampjes in verband met de kern en beschouwden ze als nucleo??den,die na hun afstooting uit het rbll. zouden worden tot bloedplaatjes. Dora Friedstein (191 i) (10) experimenteerde met pyridine, hydroxyl-amine, toluylendiamine en pyrogallol bij honden en katten. Zij komttot de conclusie, dat de IK. slechts ontstaan bij vergiftigingen, diegepaard gaan met de vorming van methacmoglobine, maar ze zijnniet identisch met methaemoglobine. Met andere woorden de IK.bestaan zelf niet uit methaemoglobine, maar vermoedelijk wel uit eenovergangsvorm van Hb. tot met-Hb. (niet afgewerkt met-Hb ?). Verderzouden ze slechts in vivo ontstaan, niet in vitro. Haai\' IK. waren vitaal kleurbaar met alle daarvoor ge??igende

basischekleurstoffen (het best met nijlblauwsulfaat), maar ook met zure kleur-stoffen als eosine. De Hb-houdende schyzocyten, die ze bij deze vergif-tigingen in het gefixeerde praeparaat zag optreden, zijn identisch met deintraglobulaire IK. en beide zijn identisch met de IK. uit het vitaalgekleurde praeparaat. Pappenheim (1911) (i i) bevestigt dc opvatting van Heinz, enz. omtrentde diagnostische beteekenis dezer IK. voor een met-Hl) vormendvergif. Hij zegt verder, dat ze niet in verband staan met dc bloed-plaatjes, zooals Schwalbe en Solley aannemen. Ook ziet hij geenverband met dc kern. Hij ziet in dc IK. een verbinding van vergiftigd,genecrotiseerd haemoglobine (vermoedelijk zeer na staand aan met-haemoglobine) met stromalipo??d. Het lipo??d zou dan vermoedelijkcholesterine zijn, eensdeels omdat de phenylhydrazinc-vergiftigde cry-throcyten vlg. Rosenthal resistent zijn tegenover saponine, andersdeelsomdat men

vlg. Kasomoto in dergelijk bloed een vermeerdering vancholesterine vindt, liter merk ik op, zonder er verder conclusies aan te willenverbinden, dat ook Geertsema bij koeien lijdende aan weidehaemoglobinuriebelangrijk verhoogde cholesterinewaarden vond -- (blzâ–  97). Gutstein en Wai.lbach (1927) (12) zien in de IK.afstammelingenvan de kern. Deutsch (1928) (13) komt door vergiftiging van katten met pyridineen toluylendiamin tot dc volgende conclusies: Enkele IK. komen ooknormaal bij katten voor (Schmauchsche K??rperchen), maar aan debeteekenis der IK. als symptoom van een vergiftiging valt niet tetwijfelen, want het opwekken van de IK. door middel van pyridineen toluylendiamin gelukt met volkomen regelmaat en absolute zeker-heid. Hij kwam verder tot dezelfde conclusie als zijn leermeester Schil-ling: â€žDie IK. sind nicht Produkte des Kernzerfalls, sondern Proto-plasmaerzeugnisse besonders reifer

Blutk??rperchen." Het vermogen vanjonge cellen om IK. te vormen is uiterst minimaal. ZADEKen Burc- (1930) (14) onderscheiden in de pathogenese der IK.



??? twee groepen. In de eerste plaats is het zeker, dat de IK. optreden bijintoxicaties en speciaal bij die intoxicatie\'s, die gepaard gaan met devorming van met-Hb. Daarnaast kunnen IK. echter ook optredenin gevallen waarbij geen toxische noxe is aan te toonen. In deze gevallenis echter steeds een wegvallen van de miltfunctie waargenomen, zoodathierbij het wegvallen van de hormonale miltfunctie als oorzaak moetworden aangenomen. Deze onderzoekers zijn dus de meening toegedaan,dat het optreden van IK. niet aan de aanwezigheid van met-Hb isgebonden. Viktor Schilling (i g28) (15) ziet ook een zeer nauw verband tusschendeze IK. en een methaemoglobine vormend vergif. Hij zegt: â€žDiag-nostisch scheinen diese K??rper, wie schon Ehrlich aussprach, geradeauf die Meth?¤moglobinbildner hinzuweisen, obgleich nach FriedsteinMeth?¤moglobin und 1K. nicht identisch zu setzen sind." Schillingvat al deze

anaemie??n samen onder den naam â€žInnenk??rperchenan?¤mien". Viktor Schilling (1933) (16) noemt de meening van vroegere onder-zoekers, dat de IK. van de kern afstammen een fundamenteele fout.Schilling onderscheidt in een normale erythrocyt: 1. het glaslichaam,2. het kapsellichaam, 3. de â€žRandk??rnchengruppe, 4. de Pl?¤ttchcn-kein". Het kapsellichaam is 1111 schijnbaar een bijzonder eigenaardigcelapparaat, dat bijzonder gevoelig is voor bloedgiften en misschienverbonden is met de Hb-vorming. Door pathologische omvormingdoor de bloedgiften wordt het tot liet Heinzsche IK. Verder schrijft Schilling dat het ook mogelijk is de IK. in vitrote vormen. Ook Amerikaansche schrijvers (Bratley, Burroughs,Hamilton en Kern) konden ze in vitro aantoonen. Zoo kon Schillingaantoonen (lat de stoffen die in vivo IK. vormen, het ook in vitro doen. Freidfeld, Schilowa en Ludwinowsky (1937) (17) leggen ook

verbandtusschen IK. en vergiftigingen, die met vorming van met-Hb gepaardgaan. Ze onderzochten bij vergiftigingen met dinitrotoluol, dinitrobenzol,aniline. Ook zij wijzen er op, dat IK. en methaemoglobine niet identischzijn. De aanwezigheid van methaemoglobine in de rbll. zou biochemischeverschuivingen in de cellen doen ontstaan, waardoor de IK. wordengevormd. Ze brengen ze overigens in verband met de kern en wijzenop hun ontbreken in dc reticulocyten. Lydia Schudell (1938) (18) geeft in haar â€žLeitfaden der Blutmor-phologie" een afbeelding van deze lichaampjes onder den titel â€žInnen-k??rper an?¤mie" een naam, ingevoerd door haar leermeester Schilling.Ze zegt, dat deze anaemie ontstaat door vergiftigingen met antifebrineen andere Phenylhydrazine derivaten. Ook zij brengt de vergiftigingin verband met met-Hb vorming. De Langen (1937) (19) kon bij experimenteele anaemie??n (o.a. methydroxylaminen,

oxyureum) zeer waarschijnlijk maken, dat we bij deIK. te maken hebben met samenklonteringen van haemoglobine.



??? In de leerboeken over haematologie vindt men over het algemeenzeer weinig omtrent de Innenk??rperchen. Naegeli (1931) (20) zegt, dat deze aandoening bij den mensch zeerzeldzaam is. Jagi?? en Klima (1934) (21) noemen deze aandoening niet. H. Schulten (1939) (22) zegt: â€žEigenartige Gebilde sind die sog.Innenk??rper die sich bei ge Â?vissen An?¤mien in den Erythrozyten finden:meist handelt es sich dabei um Vergiftungen, die auch zur Meth?¤mo-globin?¤mie f??hren". Goudsmit (1939) (24) noemt de aandoening niet. In de veterinaire literatuur kon ik omtrent het voorkomen van dezelichaampjes bij de groote huisdieren niets vinden. Alleen in een artikel van Schilling (1928) (24) vond ik, dat dezehaematoloog deze IK. behalve bij experimenteele vergiftigingen ookvond bij malaria en zwartwaterkoorts (beide ziekten waarbij met-Hbwordt gevormd). Verder in massa\'s bij â€žK??stenfieber" der runderen,waarbij Theiler

ze als anaplasmata beschreef. Uit dit literatuuroverzicht volgt, dat men algemeen een nauw verbandlegt tusschen Innenk??rperchen en methaemoglobine vorming en datmen het ontstaan der Innenk??rperchen algemeen in verband brengtmet vergiftigingen met verschillende bloedgiften, die tevens methae-moglobine vormen. Het ligt voor de hand, dat ik ook bij de weidehaemo-globinurie een onderzoek instelde naar de vorming van methaemo-globine. Een onderzoek naar het voorkomen van methaemoglobine inhet bloed bij koeien lijdende aan weidehakmoglobinurie. Geertsema heeft in zijn proefschrift (blz. 79) een onderzoek ingesteldnaar het voorkomen van methaemoglobine in het bloed bij deze ziekte.Hij kwam daarbij tot een negatief resultaat. Dat onderzoek is echteronvolledig geschied. Geertsema heeft alleen het plasma op met-Hbonderzocht en dat is onvoldoende. Het is nl. gebleken, dat het met-Hbook intracellulair kan

voorkomen, zonder dat het daarbij vrij voorkomtin het plasma. In twijfelgevallen is het dus niet voldoende het plasmaalleen te onderzoeken, maar ook de gehaemolyseerde rbll. moet menin dat onderzoek betrekken. Maar ook dit schijnt nog niet steeds vol-doende te zijn, omdat het methaemoglobine schijnbaar in de rbll.kan voorkomen in een hacmolyse-resistenten vorm. Wil het onderzoekvolledig zijn dan dient men dus de IK. in oplossing te brengen hetgeenbij mijn pati??nten gelukte met verdunde zuren of aangezuurde alcohol.Inderdaad gelukte het op deze manier aan Prof. Sf.ekles in eenigedoor mij opgezonden bloedmonsters met-Hb aan te toonen. Hiervoorwerd als volgt te werk gegaan: Het plasma werd door centrifugeerenvan de cellen gescheiden. De cellen werden twee keer met physiologischeNaCl-oplossing gewasschcn en daarna met drie volumina water gehae-molyseerd. Het verkregen sediment werd herhaaldelijk met

water



??? gewasschen ter verwijdering van de bloedkleurstof. In de aldus wegge-wasschen bloedkleurstof was nimmer met-Hb aan te toonen. Daarnawerd echter het verkregen sediment opgelost in zwavelzuur houdendealcohol. Hierdoor werd een roodachtige oplossing verkregen, waarinde voor met-Hb typische strepen in het spectrum waren aan te toonen.Door dit onderzoek is dus aangetoond dat in de IK. het methaemoglo-bine niet als zoodanig voorkomt, maar in een vorm, die toch zeer nastaat aan met-Hb. Tot zoover de onderzoekingen van Seekles, die op mijn verzoekwerden ingesteld en die, naar ik hoop, nog verder zullen worden voort-gezet. Opmerking. Afgezien bij verschillende chemische vergiftigingen komt een intra-globulaire methaemoglobinaemie ook voor bij verschillende autotoxische toe-standen, meestal gepaard gaande met een enteritis. (Stokvis (25), Talma (26), Hijmans v. d. Bergh (27), Hijmans v. d. Bf.rgh

enEngelkes (28), Hitzenberger (29)). Ook schijnt een aangeboren intraglobulairemethaemoglobinaemie voor te komen. (Leiner en Minibf.gk (30). In de gevallenvan enterogene cyanose tengevolge van een intraglobulaire methaemoglobine-vorming, gepaard gaande met enteritis en diarrhoea zouden geresorbeerde nitritende intraglobulaire omzetting van de oxyhaemoglobine in methaemoglobine bewerk-stelligen. (Hijmans v. d. Bergii en Engelkes (28). Iets omtrent de haemolytische werking hij deze ziekte. Hoe zich in het lichaam onder normale omstandigheden de afbraakvan de rbll. voltrekt is niet bekend. Men neemt aan, dat de Hb. aan derbll. wordt onttrokken in de capillairen der milt en lever en dat daarnahet stroma te gronde gaat. Daarbij is het meest waarschijnlijk, dat deintravitale, physiologische haemolyse slechts intracellulair verloopt.In ieder geval is het tot heden nooit gelukt aan te toonen, dat ondernormale

omstandigheden rbll. intravasaal worden opgelost. Hb isonder normale omstandigheden nooit vrij in het plasma aan te toonen. Onder pathologische omstandigheden liggen de feiten echter geheelanders. Zoowel bij een massale haemolyse t.g.v. ziekten, als bij experi-menteele haemolytische anaemie??n vindt men vrij Hb in het serumen dit kan zelfs in de urine overgaan en aanleiding geven tot haemo-globinurie. Hierbij treedt de bloedkleurstof buiten de rbll., zoodat wemet recht kunnen spreken van een haemolyse. Nu kunnen bij een dergelijke haemolyse de rbll. der circulatie actiefen passief betrokken zijn. Voorbeelden van haemolyses waarbij de rbl.1zich volkomen passief gedragen zijn: 1. Haemoglobinaemie t.g.v. hypotonie van het de rbll. omgevendeplasma. 2. Haemolytische vergiften als saponinen, arseenwaterstof, extractumfilicis mas, slangengift, paddenstoelen. Deze vergiften oefenen recht-streeks hun giftige werking

uit op het stroma van de rbll. of op delipo??denhoudende oppervlakkige laag. 3. Haemolytische anaemie??n in het verloop van infectieziekten bv.bij gasphlegmoon, houtvuur, malaria (zwartwaterkoorts), enz. Hoe



??? hierbij de haemolyse precies tot stand komt is niet bekend, maar dewerking gebeurt in ieder geval buiten de rbll. der circulatie oin. Welzal vermoedelijk de erythropoese gestoord zijn. 4. Paroxysmale-koude-haemoglobinurie. Hierbij wordt de hae-molyse veroorzaakt door een in het plasma voorkomend haemolysine,hetwelk bestaat uit een complement en een amboceptor, die zichslechts bij de koude aan de rbll. bindt (Donath-Landsteiner). 5. Haemolytische anaemie??n, die ontstaan na het inspuiten vansoortvreemd bloed. Voorbeelden van haemolyses waarbij de circuleerende rbll. actiefzijn betrokken zijn : 1. Parasitaire hb-aemie door bloedparasieten (mechanische be-schadiging, giftwerking), vooral door piroplasmen. 2. Sikkelcellenanacmie : bij dieren niet waargenomen. 3. Haemolyses na vergiftigingen met vergiften waarbij cle haemo-globine wordt omgezet in methaemoglobine. Hiertoe behooren vergif-tigingen met nitriten,

chloraten, jodium, aniline, phenylhydrazine,hydroxylamine, toluylendiamine, pyridine, pyrogallol, nitrobenzol, enz. Door verschillende proeven heb ik geprobeerd een inzicht tc ver-krijgen in het wezen der haemolyse bij de door mij bestudeerde ziekte. Geertsema heeft op blz. 18 van zijn proefschrift een onderzoekingesteld naar de haemolytische werking van het plasma. Geertsemazag, in vitro onderzocht, geen verhoogde haemolyse. Hiermee ben ikhet niet eens. Het was mij herhaaldelijk opgevallen, dat, wanneermen oxalaatbloed van koeien, weidende op veen weiden, rustig laatstaan bij kamertemperatuur dit veel sneller in haemolyse overgaatdan bloed van koeien weidende op normale weiden. Na 2, 3 of 4 dagen,samenhangende met het aantal IK, dat in de rbll. voorkomt, vertoonthet aangetaste bloed reeds duidelijk autolyse, d.w.z. het bovenstaandeplasma kleurt zich reeds duidelijk rood, terwijl normaal bloed na eenweek nog

steeds een helder plasma vertoont. Om hierin een naderinzicht te verkrijgen heb ik het volgende gedaan : Proef 1. Oxalaat bloed werd genomen van een normale koe ( =normale koe) en van een koe, waarvan 80 % der rbll. IK. vertoonden(= zieke koe). Hiervan werd gedaan in :buisje i : bloed normale koe, â€ž 2 : â€ž zaeke koe, ,, 3 : normaal plasma plus 4 keer in 0.9 % NaCl gewasschenrbll. van de zieke koe, ,, 4 : ziek plasma plus 4 keer gewasschen rbll. van de normale koe. De proef werd ingezet op 6 Augustus. De buisjes werden gewoonbij kamertemperatuur weggezet.Op 9 Aug. : buisje 2 : duidelijke haemolyse, ,, 3 : iets minder duidelijke haemolyse,,, i en 4 : geen haemolyse.



??? Op 12 Aug. : buisje 2 : sterke haemolyse, ,, 3 : iets minder sterke haemolyse, ,, 4 : geen duidelijke haemolyse ; wel is het plasma iets geler dan van buisje 1.,, i : geen haemolyse. Dus 6 dagen na het inzetten van de proef vertoonde het normalebloed nog geen haemolyse. Ook het zieke plasma met de gezonde rbll.vertoonde geen duidelijke haemolyse. Het zieke bloed daarentegenen ook de zieke rbll. in normaal plasma vertoonden een duidelijkehaemolyse. Hiermee is dus bewezen, dat bij dezen vorm van haemoglo-binaemie de haemolytische werking in het bloed niet uitgaat van hetplasma, maar van de rbll. zelf. De aanwezigheid van het plasma schijntde haemolytische werking wel iets te versterken. Vervolgens is van de buisjes 3 en 4 het bloed onderzocht op IK. Inbuisje 3 (zieke rbll.) zijn in de rbll. de IK. als voor de proef aan tetoonen, in buisje 4 (gezonde rbll.) niet. Dus onder invloed van het ziekeplasma hebben zich

in de rbll. geen IK. gevormd. Proef 2. buisje i : bloed van de zieke koe, ,, 2 : ,, ,, ,, gezonde koe, ,, 3:3 keer met 0.9 % NaCl opl. gewasschen rbll. in 0.9 % NaCl.(zieke koe), ,, 4 : idem (gezonde koe).Ingezet 6 September. Na 24 uur : in geen der buisjes haemolyse.Na 36 uur : in buisje 1 duidelijke haemolyse, ,, ,, 3 iets minder duidelijke haemolyse,,, ,, 2 en 4 geen haemolyse. Dus ook uit deze proef blijkt weer, dat de haemolyse uitgaat van derbll. zelf en niet van het plasma, hoewel ook hier weer de indrukwerd verkregen, dat de aanwezigheid van het plasma de haemolysewel iets versterkt. Proef 3. Om uit te maken of de osmotische weerstand van de rbll.iets met deze verhoogde haemolyse heeft te maken en verder om tezien welk deel van het rbll. de haemolyse veroorzaakt, heb ik het vol-gende gedaan. a. Van een koe, waarvan ongeveer 80 % der rbll. IK. bevatten, hebik de afgecentrifugeerde rbll. drie maal gewasschen met

aqua dest.In het ten slotte verkregen witte residu waren de IK. door middel vande nijlblauwdekglasmethode en de vochtige kamermethode nog inmassa\'s aan te toonen. De schimmen van de rbll. waren nog duidelijk teherkennen en in de geheel uitgeloogde cellen lagen aan den rand dei-cel de nog volkomen intacte IK. Dus ook hier bleek weer, dat de IK.onoplosbaar zijn in water. b. Een deel van het witte residu werd drie minuten goed geschudmet alcohol van 96 %. Daarna gecentrifugeerd. In het residu waren de



??? IK. nog onveranderd aan te toonen. Dus de IK. zijn ook onoplosbaar in alcohol. c. Een ander deel van het witte residu werd gemengd voor een deelmet verdund zoutzuur, voor een ander deel met zoutzure alcohol.In beide gevallen losten de IK. op onder een geringe bruinkleuring.Dus de IK. zijn oplosbaar in verdund zoutzuur en in zoutzure alcohol. Naar aanleiding van deze bevinding verzocht ik Prof. Seeki.es eendergelijke zoutzure oplossing op methaemoglobine te onderzoeken.Inderdaad gelukte het in een paar monsters bloed (meer monsters zijntot heden nog niet onderzocht) op deze manier methaemoglobine aante toonen (zie blz. 430). Na deze inleidende onderzoekingen omtrent de oplosbaarheid vande IK. heb ik de volgende proef gedaan : Bloed van een normale koe werd twee uur gecentrifugeerd (rotatie-snelheid 2200 p. min.) ter verwijdering van het plasma. Daarna werdende rbll. drie keer gewasschen met

physiologische NaCl opl. Daarnawerd gedaan in : buisje i : gewasschen rbll. plus o.g % NaCl, waarin opgeschud hetresidu van 10 ccm bloed van een zieke koe (80 % IK.) be-werkt als onder a. aangegeven. Dus dit buisje bevat rbll.plus 0.9 % NaCl plus IK. (plus stroma der rbll.).buisje 2 : gewasschen rbll. plus alleen 0.9 % NaCl. Dus beide buisjes bevatten precies hetzelfde, alleen buisje 1 bevatbovendien nog IK. Daarna bij kamertemperatuur laten staan.Na 14 uur : buisje 1 bovenstaande NaCl iets geel, 2 ,, ,, waterhelder. 1 duidelijke haeinolyse, 2 bovenstaande NaCl. waterhelder. 1 sterke haemolyse, 2 bovenstaande NaCl waterhelder. 1 sterke haemolyse ; geheele inhoud is lakkleurig, 2 zeer geringe haemolyse.t geheele buisje zwart gekleurd,2 zeer geringe autolyse. Met het nijlblauw dekglas-praeparaat zijn in het buisje 1 de IK.nog onveranderd aan te toon\'en, deels vrijzwevend tusschen dc rbll.,deels gelegen tegen de

schimmen van de overgebleven resten van rbll. Dus uit deze proef volgt : 1. de osmotische resistentie der rbll. heeft niets met de verhoogdehaemolyse te maken, 2. de haemolyseerende werking van de rbll. is gebonden aan de IK.(het stroma der rbll. is verwaarloosd). Opmerking : De eerste twee proeven zijn met meerdere monsters bloed verrichtsteeds met hetzelfde resultaat. Proef 3 is slechts ?Š?Šn keer gedaan, zoodat ik hiermijn eigen bevindingen niet heb kunnen controleeren. Door deze proeven heb ik dus bewezen dat de lytische stof in de rbll. zeifis opge-sloten en dat ze vermoedelijk verbonden is aan de IK., zelf, hetgeen dus overeenkomtmet het morphologische beeld, zooals ik dat beschreef op blz. 424 Ook hierbij Na i 7 uur :Na 25 uur:Na 38 uur:Na 50 uur:



??? m â€? ei â– fl rv^ - >. â–  Foto I. Vergrooting 800 X . In de rellen i, 2, 3 en 4 zijn de Innenk??rper duidelijk zichtbaar.Kleuring : Mayâ€”Gr??.nwald Gif.msa. * *** â€? W Â?fe . t 1 â€? â€? â€?â€? Foto II. Kleuring : Nijlblauwsulfaat-vochtige kamer. De Innenk??rper zijn duidelijk zichtbaar,evenals de verschillende vulling der cellen met haemoglobine. Dr. J. W. Thijn.



??? J



??? merkte ik reeds op, dat men bij het bezien van de verschillende celbeelden onderde microscoop sterk den indruk krijgt, dat de lytische werking uitgaat van de IK. zelf. De vulling der rbll. mf.t haemoglobine. Door de hierboven beschreven onderzoekingen heb ik dus aange-toond, dat bij de koeien, weidende op de bewuste veenweiden, rbll.in de circultatie voorkomen, die niet volledig gevuld zijn met normaalhaemoglobine, maar dat althans een deel der haemoglobine voorkomtin een vorm, die waarschijnlijk niet meer geschikt is voor de normalegasstofwisseling. Nog op een andere manier is het mogelijk de onvol-ledige vulling der rbll. met haemoglobine aan te toonen.In de haematologie wordt aangenomen, dat de gemiddelde haemo-globine-concentratie der erythrocyten constant is. Deze constantewordt onder alle omstandigheden vast gehouden. Dus het kleurstof-gehalte der rbll. en het volume der rbll. verloopt onder alle

omstandig-heden parallel. Dit gedrag is z???? constant, dat Schartenâ€”Hansenzelfs voorstellen om in plaats van een directe Hb.-bepaling, een indi-recte toe te passen d.m.v. het bepalen van het volume. Men moet clanhet gevonden volume met een bepaald getal vermenigvuldigen om hetHb. te vinden. Nu is mij omtrent de verhouding tusschen het Hb.-gehalte en hetvolume der erythrocyten (het haemoglobinequoti??nt) bij runderenuit de literatuur niets bekend. Daarom heb ik daarnaar bij enkelekoeien een onderzoek ingesteld. Hb. werd bepaald volgens Sahli. Het volume-procent der rbll. werd bepaald door 10 ccm bloed tweeuur te centrifugeeren in een centrifuge met 2200 toeren per minuut.Genomen werd oxalaat bloed. Hieronder volgen de resultaten verkregen bij 17 koeien van ver-schillende kwaliteit : Hb. Vol.% Hb./quoti??nt. I. vette slachtkoe............ 58 42 1.4 2. chronische gonitis........... 46 3\' \'â– 5 3- normale

slachtkoe .......... 54 36 \'â€?5 4- id. .......... 60 42 1.4 5- id. .......... 5\' 35 \'â– 5 6. weidekoe .............. 60 42 1.4 7- dampige koe 11a m. en klz....... 53 34 1-5 8. melkziekte.............. 58 4\' 1.4 9- vette slachtkoe ........... 56 37 \'â– 5 10. 11. mond en klz.-pyaemie ........ endocarditis valvularis, chron. nephritis en 47 32 \'â€?5 hepatitis ............. 47 32 1 -5 12. vette slachtkoe............ 63 42 1-5 \'3- acute indigestie............ 54 38 1.4 14. traum. pericarditis........... 36 24 \'â€?5 \'5- melkziekte.............. 43 28 â– â€?5 16. tuberculose ............. 44 3Â° â– â€?5 17- tuberculose ............. 36 24 â€?â– 5 LXVII 27



??? Uit dit lijstje volgt dus, dat ook bij koeien het haemoglobine-quoti??ntvrij constant is. Ook bij koeien zou inen dus het haemoglobine gehaltelangs indirecten weg d.m.v. het bepalen van het volume-procentkunnen bepalen. Nu heb ik hetzelfde onderzoek ook gedaan bij de koe welke ik dezenzomer onder controle had. Bij deze koe vond ik het volgende : DATUM Hb. Vol. % Hb./quoti??nt 18 Juli ............ 48 36 27 â€ž ............ 45 34 \'â€?3 3Â° â€?> ............ 43 3\'-5 1.36 3 September.......... b\' 39 \'7 .. .......... 36 27 \'â€?3 23 Â?. .......... 35 25 1.4 30 ,, .......... 48 34 1.4 15 October........... 52 35 \'â– 5 We zien dus, dat midden in den zomer deze koeien rbll. in de cir-culatie hebben, waarbij een wanverhouding bestaat tusschen de hae-moglobinevulling der cellen en het volume der cellen of met anderewoorden de cellen zijn onvoldoende met haemoglobine gevuld. Bij denherfstdag, wanneer de groei uit het gras verdwijnt, keert

geleidelijkde normale haemoglobinevulling weer terug. Tevens volgt uit dit onderzoek, dat het haemoglobine-quoti??nt nietonder alle omstandigheden zoo constant is als wel door Scharten-Hansen, e.a. wordt aangenomen. Maar bovenal volgt ook uit dit onderzoek weer, dat bij deze ziektede vulling der cellen met haemoglobine niet normaal is. De samenhang van de IK. met het verloop van de ziekte. Om een beter inzicht te verkrijgen in het verloop van de ziekte enomtrent de rol, die de IK. spelen bij het tot stand komen van de haemo-globinaemie heb ik vanaf 23 Juniâ€”15 Oct. het bloedbeeld vervolgdbij een willekeurige koe, weidende op een veenweide, waarop de ziektegeregeld voorkomt. Voor een goed begrip van hetgeen hier volgt, geefik hieronder eerst een schetsje van het land waarin de koeien den ge-heelen zomer liepen.



??? Op de schetsteekening zijn drie perceelen land aangegeven, waarinde koeien den geheelen zomer hebben geloopen. Perceel i is niet ge-hooid en hierin zijn dus de koeien in den voorzomer gebracht. Alledrie perceelen zijn al jaren lang bemest met 3 baal slakkenmeel, 4 baalkalizout 20 %, geen stikstof. Op perceel 1 is de laatste drie jaren boven-dien 50 kg kopersulfaat per ha gebracht. Alle drie perceelen zijn debekende bovenveenweiden. In perceel 1 zit het zand iets hooger danin de andere perceelen, maar het komt ook daar toch nergens aan deoppervlakte. In de weide liepen 10 melkkoeien. Hieruit heb ik eenwillekeurige jonge koe genomen voor doorloopend onderzoek. Debedoelde koe w as een guste melkvaars in zeer goeden voedingstoestand,welke klinisch geen enkele waarneembare afwijking vertoonde. Het voorjaar was aanhoudend droog, zonder veel extra warme dagen.In het begin van Juli was de weide dan

ook schoon op. Begin Julikwam echter de regen los en tegen het eind van deze maand was erweer volop gras en het groeide in de Julimaand bijzonder snel. Van 6 Aug.â€”3 Sept. zijn geen onderzoekingen verricht wegensvacantie. Tabel 1. Datum. Weide nr. R. Hb.Sahli. Hb./e IK10 /o Opmerkingen. 23 Juni 5.26 52 17.1 pos. 18 Juli . . . i...... 5-74 48 \'4-5 8 27 2. geil etgr. . 5-78 45 \'3-5 80 Vanaf 24 Juli 30 ,. . . 2....... 5-55 43 \'2-9 9Â° Spcctrosc. haemo- lyse. Galkleurstof- fen sterk pos. Tusschen 30 Juli en fi Aug. lichte haemoglobinurie. 6 Aug. . i. geil gras. .Vanaf 5 Aug. 4.87 40 14.2 90 Vacantie. 3 Sept. . 3. Lang, oud gras. . . . 4-73 51 18.7 12 17 .. â€? â€? I. geil gras . . 3-77 36 16.5 80 Vanaf 10 Sept. 23 Â?> 2. geil gras . . 3-47 35 \'7-4 29 Vanaf 22 Sept. 30 â€ž â€? â€? 4.67 48 17.8 25 15 Oct. . . i. Vanaf 2 Oct. 5.66 52 \'5-9 9 Macr. haemolyse. Bezien wij nu tabel 1 nader dan zien we, dat het aantal IK. hetgrootst was in den

tijd dat er volop en welig gras was nl. tusschen27 Juli en 17 Sept. Tot 24 Juli hebben de koeien in perceel 1 geloopenen we zien dat gedurende dien tijd het aantal IK. beperkt bleef totbeneden 10 %. Dus bij den slechten grasgroei, in de kale weide bleefhet aantal IK. beperkt. Op 24 Juli werden de dieren echter in geiletgroen gebracht en onmiddellijk zien we het aantal IK. belangrijk



??? stijgen en op 27 Juli had het reeds de 80 % bereikt. Tot 6 Aug. blevende dieren in snel groeiend gras loopen en gedurende dezen tijd bleef\'het aantal IK. hoog, steeg zelfs tot ongeveer go %. Tusschen 6 Aug. en 3 Sept. hebben geen onderzoekingen plaatsgevonden. Bij mijn terugkeer van de vacantie op 3 Sept. liepen de koeienin zeer lang, oud gras in perceel 3. Dit gras was zeer oud en vertoondegeen groei meer. In dit perceel herstelden de koeien zich snel, vooralwat het Hb.-gehalte betreft. Ook het aantal IK. was op dien datumbelangrijk gedaald. Op 10 Sept. werden de koeien echter weer verweidnaar geil snel groeiend gras in perceel 1 en op 17 Sept. is het aantalIK. reeds weer gestegen tot ongeveer 80 %. Van 22 Sept. tot 2 Oct.loopen de koeien weer in perceel 2. Het aantal IK. blijft nog wel vrijhoog, maar toch zien we een gestage daling intreden, hetgeen verklaar-baar is door den minderen grasgroei in den nazomer.

Sinds 1 Oct.weiden de dieren weer in perceel 1. Het aantal IK. neemt steeds afinovereenstemming met den opgehouden grasgroei. Uit het voorgaande blijkt duidelijk de samenhang die er bestaattusschen den weligen grasgroei en het voorkomen van de IK. Tusschen 30 Juli en 6 Aug. en op 17 Sept. leden alle koeien klinischaan haemoglobinurie. Hiermee is ook aangetoond dat de haemoglo-binurie voorkomt op het oogenblik, dat de meeste IK. in het bloedvoorkomen. De meening van de boeren wordt hier dus door de wetenschap be-vestigd : gedurende den snelsten grasgroei hebben de dieren dc meestelast van deze ziekte of m.a.w. de haemoglobinurie hangt samen metden snellen grasgroei. Bovendien zien we uit de tabel, dat tot 30 Juli zich bij dc koeienzeer geleidelijk een anaentie ontwikkelde, waarbij vooral het Hb.-gehalte is betrokken. Of m.a.w. er ontwikkelt zich /.eer geleidelijk eenanaemie met een verlaagden

kleurindex. Het aantal rbll. vertoont in dientijd zelfs een geringe neiging tot stijging, hetgeen vermoedelijk aancompensatie moet worden toegeschreven. Eerst in een verder stadiumvan de ziekte daalt het aantal rbll. in verhouding tot het Hb.-gehaltesterker en deze val komt pas nadat het dier heeft geleden aan haemo-globinaemie. Daarna zien we steeds een anaemie met een verhoogdenkleurindex, zoodat men dus in den nazomer bij deze koeien vaak eenanaemie zal aantreffen met een verhoogden kleurindex, hetgeen dus eenbevestiging geeft van mijn vroegere bevindingen. Maar deze verhoogdekleurindex moeten we dus geheel als secundair beschouwen in verbandmet de oveimatige hoeveelheid Hb.-bouwsteenen (vooral ijzer), ditaanwezig zijn na zoo\'n belangrijke haemoglobinaemie. De eigenlijkeziekte is dus gekarakteriseerd door een anaemie met een verlaagdenkleurindex. Dus primair lijdt de Hb.-vorming door de

intoxicatie. Hetvergif is dus een Hb.-vergif hetgeen ook geheel overeenkomt met mijnvroegere bevindingen omtrent den morphologischen bouw der rbll.en omtrent den aard der haemolyse en met het verlaagde Hb-quotient



??? (zie blz. 424, 434 en 436). We hÂ°bben hier dus te maken met eenechte chromoloxische anaemie. Wanneer we de tabel overzien dan blijkt, dat vanaf het begin van hetonderzoek zich geleidelijk een anaemie ontwikkelde, die den geheelenzomer bleef bestaan, totdat de groei uit het gras was verdwenen, waarnavrij vlug herstel intrad. Nu moet men wel tot de conclusie komen, datde toxische stof uitsluitend een vergif is voor de rbll. of liever voor dehaemoglobine. Zoolang nl. geen haemoglobinaemie intreedt en ookzelfs tengevolge van een niet te erge haemoglobinaemie evtl. gepaardmet haemoglobinurie, lijden de koeien slechts zeer weinig aan dezeziekte. De voedingstoestand blijft goed. Tochtigheid en bevruchtingverloopen normaal. De melkgift blijft normaal. Alleen wanneer debloedafbraak te ernstig wordt, vertoonen de dieren natuurlijk secundaireverschijnselen. Zoolang dat echter niet het geval is kunnen we aanniets

zien, dat zich in het lichaam zoo\'n belangrijk proces afspeelt.Dit komt geheel overeen met hetgeen de Langen (19) experimenteelwaarnam bij chronische vergiftigingen bij ratten met oxyureum. Ookde Langen neemt hierbij aan, dat het oxyureum uitsluitend een vergifis voor de rbll. De door mij onderzochte koe vertoonde alleen tusschen17 en 23 Sept. geringe algemeene verschijnselen, zich uitende in eenverminderde melkgift. Heel merkwaardig is ook het volgende. Zooals uit de tabel blijkt leedde koe op 17 Sept. aan een belangrijke haemoglobinurie (R en Hbdaalden in 14 dagen resp. met 1 millioen cellen en 150). Toch werclde koe niet verweid. Nog 5 dagen bleef de koe rustig in hetzelfde landloopen, zonder dat eenige therapie werd ingesteld en toch hield dehaemoglobinurie vanzelf op, terwijl de anaemie ook niet noemens-waard verder ging. Hiervoor zijn drie verklaringen aan te voeren nl. : 1. met het 00Â? op den tijd van

het jaar werd de grasgroei minder, 2. doordat de koeien al een poosje in het stuk liepen werd het graskorter. 3. In cle literatuur wordt aangegeven, dat jonge cellen een minimalegevoeligheid vertoonen voor het toxine. En nu zien we na een hae-moglobinaemie een belangrijke uitstorting van jonge cellen in denbloedstroom. Wel verliezen deze jonge cellen in de periferie heel vlughun kenmerken der jeugd (volgens Heilmeyf.r in 1â€”3 dagen), maardat neemt toch niet weg, dat deze cellen het lichaam gedurende eenkorten tijd toch een zekere beschutting geven tegen een nieuwe intoxi-catie. Zooals uit het voorgaande is duidelijk geworden ontwikkelt zich eenhaemoglobinaemie, wanneer het aantal IK. te groot wordt. Een snellegrasgroei schijnt hiervoor op deze gronden reeds voldoend\'\' te zijn. Toch schijnt deze haemoglobinaemie ook in de hand gewerkt teworden door andere factoren, hetgeen duidelijk blijkt wanneer men

depati??nten nagaat, die men in het voorjaar in behandeling krijgt.



??? Hieronder laat ik een lijstje volgen van de pati??nten die in de maand Mei wegens haemoglobinuiie in behandeling kwanten : 1. 5 Mei : koe gekalfd voor 3 weken. 2. 9 j> â–  vaars ,, ,, 1 week. 3- 11 Â?> â€? melkkoe, ieder jaar gevoelig. 4- 12 )> â€? koe gekalfd voor 12 weken : fluor albus ; ieder jaar gevoelig. 5- 15 j> â–  nieuwkoop ; beste melkkoe ; mager. 6. 16 ?j â€? melkkoe ; ieder jaar gevoelig. 7- \'7 ??j â–  koe gekalfd voor 1 week ; retentio secundinarum. 8. 18 >> â€? koe ,, ,, 2 weken. 9- 19 >1 > koe ,, ,, 4 ,, ; rententio secundinarum; driespcen. 10. 20 i> â€? hoogdrachtige koe in geen negen jaren droog gestaan. 11. 20 â€ž : ,, vaars. 12. 22 >1 â€? koe gekalfd voor 10 dagen. \'3- 27 j> â€? koe ,, ,, 3 weken. 14. 3\' Â? : koe ,, ,,12 weken. Vorig jaar ook gevoelig. Deze koeien waren alle ernstig ziek. Bij sommigen was het aantalrbll. gedaald tot 2.000.000 of zelfs lager. Toch waren dit de eenigckoeien uit de diverse

koppels, die ziek werden. De pati??nten blevenrustig in het land loopen. Werden niet verweid. Kregen hoogstens wathooi of stroo toegevoerd in het land en het secundaire lijden (retentiosecund. ; mastitis) werd zoo noodig behandeld. En de koeien hersteldentoch alle, terwijl de andere koeien uit de diverse koppels, althansklinisch, geen spoor van de ziekte vertoonden. Het is duidelijk, dat hiersprake is van gevoelige koeien, waarbij een secundaire oorzaak in hetspel is, die het optreden van de haemoglobinaemie verhaast. Hetverband met de partus en daarop volgende infecties is opvallend. Ofhier secundaire infecties een rol spelen acht ik niet uitgesloten, hoeweleen individueele overgevoeligheid ook niet uitgesloten mag worden. Dat secundaire oorzaken de ziekte verergeren behoeft niet zoo tebevreemden. Dat zien we immers bij zoo veel vormen van anaemie.De haemolytische icterus bij den mcnsch is een goed

omschrevenanaemievorm, waarbij ook milieu-veranderingen voor het optredenvan de symptomen vaak beslissend zijn. Voor het optreden van dehaemolytische aanvallen bij deze ziekte ziet men ook vaak intercurrenteinfecties, vergiftigingen, inspanningen, dieetfouten, operaties of bijvrouwen menstruatie of zwangerschap als directe oorzaken voorafgaan.Bij de sikkelcellenanaeinie der menschen schijnt de hacmolyse ookslechts opgewekt te worden door secundaire infecties, kouvattingen, enz. Dit onderzoek heeft mij dus geleerd : 1. Er bestaat een correlatie tusschen de snelheid van den grasgroeien het voorkomen van de IK. 2. Er bestaat een correlatie tusschen het optreden van de haemoglo-binurie en het aantal IK. 3. De ziekte is gekarakteriseerd door een anaemie niet een verlaagdenkleurindex. 4. Secundaire infecties (en andere invloeden) kunnen het optredender klinische verschijnselen bespoedigen.



??? Beenmergonderzoek. Het is natuurlijk van groot belang te weten waar de IK. gevormdworden. In de periferie dus in het stroomende bloed of centraal dusin het beenmerg. Daarvoor zijn in het perifere bloed wel al enkeleaanwijzingen te vinden. Wanneer men bloed onderzoekt kort na eenhaemolyse, dan vindt men in dat perifere bloed verschillende vormenvan jonge cellen (reticulocyten, normoblasten, polychromasie, baso-phiele puncteeringx enz.). Dat zijn dus alle jonge cellen, die nog maarkort geleden en wel voortijdig, voordat de volledige rijping heeft plaatsgevonden, het beenmerg hebben verlaten. Nu valt het oij onderzoek steeds weer op, dat men de IK. steeds involkomen rijpe cellen vindt en dus niet in de jonge cellen, die nogkenmerken der jeugd bij zich dragen. Dat is dus een sterke aanwijzingvoor de vorming van de IK. in het perifere bloed. Het directe bewijs kan echter geleverd worden door beenmergonder-zoek.

Daarvoor werd van drie slachtkoeien, die in het stroomendebloed IK. vertoonden, het beenmerg direct na de slachting onderzochtop IK. Hierbij bleek, dat het beenmerg wel cellen vertoonde waarinhet IK. was aan te tooncn, maar uitsluitend in volkomen rijpe cellen.Steeds vond ik in het beenmerg veei minder IK. dan in het periferebloed. Hierdoor ben ik tot de conclusie gekomen, dat de IK. althansin hoofdzaak in de periferie worden gevormd en dat de jonge cellen,evenals ook in de literatuur wordt aangegeven, een grooten weerstandbieden tegen het vergif. Door deze in hoofdzaak perifere vorming van de IK., door het vrijwelongevoelig zijn van de jonge cellen voor het vergif en door het feit dathet vergif uitsluitend een vergif is voor de rbll., is het bij uitstek snelleen gunstige verloop van deze hacmoglobinaemie gemakkelijker begrij-pelijk. Immers door de hacmoglobinaemie en de aansluitende haemo-globinurie verwijdert het

lichaam op rigoureuze wijze de toxischestoffen uit de circulatie en zeker ook voor een deel uit het lichaam.Onmiddellijk worden de afgebroken cellen vervangen door cellen uitde verschillende reservedep??ts vooral de lever en de milt. Daarnaastworden ook veel onrijpe cellen door het beenmerg uitgezonden. Dezelaatste uitzending kan geweldig zijn en kan leiden tot een geweldigeerythroblastose in het perifere bloed. Zoo telde ik eens bij een pati??ntkort na een plaats gehad hebbende haemoglobinurie op 200 wittebloedlichaampjes 34.1 erythroblasten. Daarnaast vindt men dan nogreticulocyten, cellen met polychromasie, basophiele puncteering, enz.Dus we zien een plotselinge afbraak en verwijdering van de minder-waardige cellen, welke cellen althans voor een gedeelte weer evenplotseling worden vervangen door cellen, die tijdelijk nog minimaalgevoelig zijn voor het vergif. Wanneer nu verder een verdere inwerkingvan het

vergif wordt \\ oorkonten d.m.v. verweiden, dan is het duidelijk,dat het overigens nog intacte lichaam zich vlug kan herstellen. Wanneerechter de koeien in een sterk ziekmakende weide blijven loopen, dan



??? w orden ook de nieuw afgeleverde cellen weer aangetast en de bloed-afbraak gaat door. Dan wordt de toestand natuurlijk dreigend. Ook het feit, dat bij koeien, die den geheelen zomer in hetzelfdestuk blijven loopen, de ziekte niet tot een haemoglobinurie leidt, wordthierdoor begrijpelijk. Geertsema spreekt hierbij als zijn meening uit,dat dan de dieren aan de ziekte ..wennen". Hiervan kan echter geensprake zijn, want dan was het feit, dat dergelijke koeien bij verweidingnaar sterk ziek makend land, de ziekte toch even vlug krijgen als anderekoeien, niet verklaarbaar. Ik zie de zaak dan ook geheel anders. Doorhet voortdurend blijven loopen in hetzelfde stuk wordt het gras kortgehouden en daardoor minder toxisch. Wanneer men echter bij der-gelijke koeien de rbll. onderzoekt, dan vindt men toch steeds wel IK.,maar deze zi jn kleiner, lichter gekleurd en minder in aantal (bv. in 15 % deirbll.). Pij dergelijke koeien komt het

niet tot een haemoglobinurie.Reeds door de experimenteele onderzoekingen kwam Heinz tot deconclusie, dat bij vergiftiging met toluylendiamin dc gevormde IK.door de milt worden opgevangen en tegengehouden. Ook ziet men naeen splenectomie een belangrijke toename van de IK. (Schilling,Zadek en Burg), hetgeen er dus ook op wijst, dat de milt een belangrijkerol speelt bij het uit de bloedbaan nemen van deze lichaampjes. Dusmen mag aannemen, dat zoolang de vorming van de IK. niet een tegrooten omvang aanneemt het lichaam d.m.v. de milt het evenwichtkan bewaren. En deze toestand schijnt nu in te treden bij koeien, dievoortdurend in hetzelfde stuk blijven loopen. Ook met de toedieningvan hooi of stroo in het land, hetgeen ontegenzeggelijk een gunstigeninvloed uitoefent, kan men bereiken, dat de dieren per dag mindergras opnemen, waardoor dc toxische werking zoodanig wordt ver-minderd, dat nog juist

ecu haemoglobinaemie wordt voorkomen. Komendergelijke koeien echter ook maar voor een paar dagen onder mindergunstige omstandigheden (in geil gras), dan zal dc ziekte onmiddellijkvoortschrijden en dan kunnen zooveel rbll. worden aangetast (bv. 80 %of meer) dat de milt ze niet alle meer uit de bloedbaan kan nemen.Het lichaam neemt dan wel een zeer radicaal middel te hulp. Het breektde rbll. in de bloedbaan af, het toxine wordt uit de bloedbaan verwijderden jonge, niet aangetaste en bovendien minimaal gevoelige cellen wordenin de circulatie gebracht. Therapie. Hieromtrent wil ik niet veel zeggen, omdat, zoolang de oorzaak vandc vergiftiging niet bekend is, van een causale therapie geen sprakekan zijn. Maar toch zijn er enkele dingen, waar ik graag heel in lietkort de aandacht op wil vestigen, omdat men hieromtrent in het proef-schrift van Geertsema niets kan vinden. Wanneer de ziekte een ernstig verloop

neemt, dan ziet men vaak ineen ver stadium anurie optreden en na genezing van ernstige gevallenziet men nog al eens een nieraandoening overblijven.



??? Nu berichten Yorke en Nauss C r 9 i i ) (31) omtrent het ontstaan vananurie bij zwartwaterkoorts, dat het van groot belang is de pati??ntenzoo veel mogelijk water toe te dienen om zoodoende de nieren goeddoor te spoelen, waardoor men een blokkeering van de tubuli metHb-neerslag kan voorkomen. Baker en Dodds (1925) (32) wezen er op,dat een zure reactie van de urine de praecipitatie van het Hb in detubuli der nieren bevordert door de vorming van methaemoglobineen haematine. Wordt de urine daarentegen alcalisch gemaakt, danwordt alleen oxy-haemoglobine uitgescheiden, hetgeen de nieren zonderbeschadiging passeert. Ook Ross (1932) (33) wijst op het belang van eenruime watertoediening en op het nut van het alcalisch maken van deurine. Uit het een en ander mag men afleiden, dat het ook bij de door mijbestudeerde ziekte van nut kan zijn veel water toe te dienen (bij opstal-ling) en het toedienen van

bicarbonas natricus. Op het nut van hetlaatste heeft collega Alberda van Ekenstein indertijd in een jaar-verslag al eens gewezen. En ten slotte nog iets over het koper. Gef.rtsema heeft onderzoekingengedaan naar de mogelijkheid van een koperdefici??ntie. Hij is daarbijtot de conclusie gekomen, dat men een defici??ntie wel mag uitsluiten.Uit het door mij gevonden bloedbeeld mag men ook zonder meer be-sluiten, dat een koperdefici??ntie niet in het spel is. En toch houden deboeren in deze omgeving vol, dal een koDcrbemcsting gunstig werkten mijn eigen ervaringen komen daar ook mee overeen. En daaromis het zeer de vraag of het koper bij de bestrijding toch nog geen rol heeftte vervullen. En dat lijkt mij in het geheel niet onmogelijk. Het is eenbekend feit, dat het koper een gunstige werking uitoefent bij chemisch-experimentcelc anaemie??n. Wanneer men konijntjes subcutaan inspuitmet een 1 % waterige

pyridineoplossing, dan kan men de dieren sterkanaemisch maken en bij herhaling van de inspuiting dooden. Geeftmen echter daarnaast dagelijks 0.75 -0.816 mgr koper dan kan menhet sterven van de diertjes voorkomen. Op dezelfde manier kan menook bij andere dieren door aanwending van koper een phenylhydrazine-anaemie verhinderen op te treden en evll. genezen, (geciteerd vlg.A. H. Muller) (34). Samenvatting. Het ??norphologisch bloedonderzoek dient bij de bcstudccring vandc weidehaemoglobinurie, veel voorkomende bij de runderen weidendeop bepaalde veenweiden van Oost-Drenthe, een allereerste plaats inte nemen. Een dergelijk onderzoek geeft ons een inzicht in den aardder haemoglobinaemie, welke bij deze ziekte steeds de haemoglobinurievoorafgaat. Gebleken is, dat de koeien, welke op deze gronden weiden,den geheelen zomer min of meer aan de ziekte lijden en dat het alleenmaar onder

bepaalde omstandigheden tot klinische verschijnselenkomt (snelle grasgroei, secundaire omstandigheden).



??? Het bloedbeeld is in hoofdzaak gekenmerkt door de aanwezigheidvan zeer veel Heinz\'sche Innenk??rper in de roode bloedlichaampjes.Verder kon worden aangetoond, dat de ziekte gepaard gaat met intra-globulaire methaemoglobinevorming. Uit het onderzoek mag meno.a. de volgende conclusies trekken : 1. de oorzaak der haemoglobinaemie moet worden gezocht in eenintoxicatie, 2. de toxische invloed heeft een intraglobulaire methaemoglobine-vorming tengevolge, 3. de toxische stof tast alleen de rbll. aan en geeft aanleiding tot devorming van een echte chromotoxische anaemie, 4. de haemolytische werking gaat uit van de aangetaste rbll. zelfen niet van het plasma, 5. haemolytische invloeden, die niet gepaard gaan met de vormingvan Innenk??rper (b.v. hypotonische invloeden, saponinen, enz.) kanmen als oorzaak van het lijden uitsluiten. Aan het slot van dit artikel is het mij een behoefte mijn hartelijkendank te

betuigen aan Prof. Seekles voor de medewerking, die ik vanhem mocht ondervinden. Zusammenfassung. Bei der Untersuchung der Weideh?¤moglobinurie, die h?¤ufig bei Kindern vonbestimmten Moorweiden in Ost-Drenthe vorkommt, hat die morphologischeBlutuntersuchung die gr??sste Bedeutung. Eine derartige Untersuchung vermitteltuns eine Einsicht in das Wesen der H?¤moglobin?¤mie, die bei dieser Krankheit derH?¤moglobinurie stets vorangeht. Es hat sich gezeigt, dass die K??he, die auf diesenB??den weiden, w?¤hrend des ganzen Sommers an dieser Krankheit leiden und dasses allein unter bestimmten Umst?¤nden zu klinischen Erscheinungen kommt(schneller Graswuchs, sekund?¤re Umst?¤nde). Das Blutbild ist haupts?¤chlich charakterisiert durch das Vorhandensein zahl-reicher Heinzschcr Innenk??rper in den roten Blutk??rperchen. Weiter konntenachgewiesen werden, dass die Krankheit von

intraglobul?¤rer Meth?¤moglobin-bildung begleitet wird. Aus den Untersuchungen k??nnen u.a. folgende Schl??ssegezogen werden : 1. Die Ursache der H?¤moglobin?¤mie ist in einer Intoxikation zu suchen ; 2. der toxische Einfluss verursacht eine intraglobul?¤re Meth?¤moglobinbildung ; 3. der toxische Stoff greift allein die r. Blutk??rperchen an und veranlasst dieBildung einer echten chromotoxischen An?¤mie ; 4. die h?¤molytische Wirkung geht von den angegriffenen r. Blutk??rperchenaus und nicht vom Plasma ; 5. h?¤molytische Einfl??sse, die nicht von der Bildung von Innenk??rper begleitetwerden (z. B. hypotonische Einfl??sse, Saponine usw.) kann man als Krankheits-ursache ausschliessen. Summary. The morphological bloodresearch needs to play a first part in the study of pasturc-haemoglobinuria, that often occurs in cattle, grazing on certain peatpastures ofthe Eastern part of Drenthe. Such a research gives us an

insight into the characterof the haemoglobinaemia, that always precedes the haemoglobinuria in this disease.It appeared that cows grazing on these grounds are more or less suffering from this



??? disease during the whole summer, but that only under certain circumstances(quick growth of grass, secundary circumstances) clinical symptoms arc seen. The blood picture is mainly characterized by the presence of very many â€žHeinzschcInnenk??rper" in the red bloodcorpuscles. Besides it could be proved that the diseaseis attented by an intraglobular production of methaemoglobine.From the researches one may draw the following conclusions a.o. : 1. the cause of haemoglobinaemia must be an intoxication; 2. the toxical influence causes an intraglobular production of methaemoglobine ; 3. the toxical matter only attacks the red bloodcorpuscles and gives occasionto the origin of a real chromotoxical anaemia ; 4. the haemolytical action is caused by the affected red bloodcorpuscles them-selves and not by the plasm ; 5. haemolytical influences, that are not attended by the formation of â€žInnen-k??rper" (e.g. hypotonic

influences, saponincs, etc.) can be excluded as the causeof the disease. R?Šsum?Š. Dans l\'?Štude de l\'h?Šmoglobinurie dc p??ture, qui appara?Žt fr?Šquemment sur lesbovid?Šs s?Šjournant dans certaines prairies ?  sous-sol tourbeux de la province deDrenthe Orientale, l\'examen morphologique du sang doit prendre une placepr?Špond?Šrante. Cet examen nous donne une id?Še de la nature dc l\'h?Šmoglobinemie,qui dans cette maladie pr?Šc?¨de toujours l\'h?Šmoglobinurie. Il appara?Žt en effet,que, pendant tout l\'?Št?Š, les vaches se trouvant en paturage sur de pareils terrains,sont atteintes de cette maladie ?  des degr?Šs plus ou moins prononc?Šs et que ce n\'estqu\'?  la faveur de circonstances tout ?  fait sp?Šciales (croissance rapide de l\'herbe,influences secondaires) que des signes cliniques peuvent ??tre observ?Šs. L\'image sanguine est caract?Šris?Še en ordre principal par la pr?Šsence de nom-breuses inclusions

corpusculaires (Hcinz\'sche Innenk??rper) ?  l\'int?Šrieur des h?Šma-ties. La maladie s\'accompagne ?Šgalement de la formation de m?Šth?Šmoglobine ? l\'int?Šrieur des globules rouges. Ces recherches permettent e.a. les conclusions suivantes : 1. la cause de l\'h?Šmoglobin?Šmie doit ??tre recherch?Še dans une intoxication; 2. l\'influence toxique a pour cons?Šquence la formation intraglobulaire de m?Šth?Š-moglobine ; 3. la substance toxique s\'attaque uniquement aux globules rouges et provoquela formation d\'une v?Šritable an?Šmie chromotoxique ; 4. l\'action h?Šmolytique ?Šmane des h?Šmaties elles-incmes et non du plasma ; 5. comme cause de cette maladie on peut exclure les influences h?Šmolytiquesne s\'accompagnant pas de la formation d\'inclusions corpusculaires (p. ex. influenceshypotoniques, saponines, etc.). LITERATUUR. t. Geertsema, G.: Proefschrift, Utrecht (1939). 2. Thijn, J. W. : Proefschrift, Utrecht

(1926). 3. Heinz : Virch. Arch. 122, (1890). 4. Huber : Gecit. n. Friedstein, Fol. Haematol, n (igii). 5. Ehrlich, P. : Kongresz f. Inn. Med. Leipzig (1892). 6. Ehrlich en Lindenthal : Zeitschr. f. klin. Med. 30, (1896). 7. Sciimauch, G. : Virch. Arch. 156. (1899). 8. Heinz : Beitrage z. Pathol. Anat. (1901). 9. Schwalbe en Solley : Virch. Arch. 168 (1902). 10. Dora Friedstein: Fol. Haematol. XI (1911). 11. Pappenheim, A.: Fol. Haematol. XII (1911). 12. Gutstein, M. en Wallbach, G. : Virch. Arch. 263 (1927). 13. Deutsch, I. : Ztschr. f. klin. Med. 108 (1928). 14. Zadek, I en Burg, k. : Fol. Haematol. Bd. 41, 4 (1930).



??? â€žHET IS GEWENSCIIT DAT DE VEEWET HERZIEN WORDT" DOOR I)r. JAC. JANSEN. Dat het vorig jaar een der stellingen, behoorende bij een proefschriftter verkrijging van den graad van Doctor in de veeartsenijkunde,luidde: ,,Hel is gewenschl dat de veeivet herzien wordt", is begrijpelijk als mendeze wet bestudeert. Hetzelfde verlangen kan men uiten over de Pluim -veewet, (â€žWet van den 2gsten December 1922, S. 747, tot wering van besmettelijkepluimveeziekten") en de â€žWet van den 8stenjulij 1874, S. 98, tot regeling van deuitoefening der Veeartsenijkunst". Een gebrek van deze wetten is, dat men bij de bestrijding der besmet-telijke ziekten zich niet op het eenige juiste standpunt heeft gestelddeze ziekten in hun geheel te bestrijden, maar dat men zich beperktheeft tot het bestrijden van deze ziekten bij alleen die dieren, welkein de wetten genoemd zijn. Het duidelijkst blijkt dat aan de hand vaneen

voorbeeld, waarvoor in het hier volgende miltvuur gekozen is. In Art. 11 van de wet tot regeling van de uitoefening der veeartsenij-kunst, staat: â€žDe veeartsen zijn verpligt onverwijld aan het districtshoofd van den vecartse-nijkundigen dienst in het district, waar binnen hunne woonplaats gelegen is enaan den burgemeester der gemeente, waar het geval plaats had, kennis te gevenvan alle door hen opgemerkte veeziekten, die besmetting van vee of menschcnkunnen veroorzaken of op andere wijze gevaarlijk voor den gezondheidstoestandvan den merisch of van den veestapel kunnen worden. (Dit artikel is aldus gewijzigd bij de wet van 29 December 1922, S. 748)".Artikel 20 geeft aan wat onder vee verstaan wordt, nl. â€žeenhoevige enherkaauwende dieren, de varkens en de honden". 15. Schilling, V. : Ztschr. f. klin. Med. 108, Heft 5 en 6 (1928). 16. Schilling, V. : Verhandl. d. Dtsch. Gesellschaft f. Inn. Med. 45, (1933).

17. FreidFELd, Hâ€ž Sc.hii.owa, A. en Ludvvinowsky, R. : Fol. Haematol. 56 (1937). 18. Schudell, L. : Leitfaden der Blutmorphologie, Leipzig (1938). 19. de Langen, C. D. : Festschrift Nocht. Hamburg (1937). 20. Naegeli, O. : Blutkrankheiten und Blutdiagnostiek (1931). 21. Jagi?? en Klima: Klinik und Therapie der Blutkrankheiten (1934). 22. Schulten, H. : Lehrbuch der klinischen H?¤matologie (1939). 23. Goudsmit, J. : Bloedziekten en blocdbceld (1939). 24. Zie 15. 25. Stokvis: N. T. v. G. 2, 678 (1902). 26. Talma : N. T. v. G. 2, 721 (1902). 27. Hijmans v. d. Bergh : D. Arch. f. klin. Med. 83, 86 (1905). 28. Hijmans v. d. Bergh, A. A. en Engelkes, H. : Klin. Wschr. I, nr. 39 (1922). 29. Hitzenberger : Wien. Arch. f. inn. Med. 23, 85 (1932). 30. Leiner, G. en Minibeck, H. : Wien. klin. Wschr. 48, 27 (1935). 31. Yorke en Nauss : gecit. naar Hamilton Fairley : Festschrift Nocht (1937). 32. Baker en Dodds : id. 33. Ross : id. 34. M??ller, A.

H. : Erg. inn. Med. 48, 444.



??? Indien we dus bij een gestorven eenhoevig dier, herkauwer, varkenof hond den miltvuurbacil aangetoond hebben, zoodat de diagnose<7eliologiscl gesteld is, dan moet de veearts zoowel den inspecteur als denburgemeester hiermede in kennis stellen. Daarna treedt de veeartsenij-kundigc dienst in werking. De ,,Wet van den 26sten Maart ig20, S. 153,houdende de bepalingen tot regeling van het Veeartsenijkundig Staatstoezicht(Veewet), zooals deze is gewijzigd bij de wetten van 17 Maart 1923. S. 93, 29Juni 1925, S. 308 (Invoeringswet Strafvordering) en 31 Mei 1929, S. 277 (Land-bouwuitvoerwet 1929)" bepaalt in Art. 17. â€žIndien vee verschijnselen van eenebesmettelijke ziekte vertoont, geeft de eigenaar, houder of hoeder hiervan terstondkennis aan den burgemeester der gemeente, waar het vee zich bevindt". Miltvuurbehoort volgens deze wet, art. 7, letter cl, tot de besmettelijke veeziekten.Onder vee verstaat deze

wet, zie Art. 4 letter a: â€žherkauwende en eenhoevigedieren en varkens" ; volgens deze wet wordt de hond dus niet tot hetvee gerekend. Als miltvuur aetiologisch bij â€žN ee" gediagnostiseerd is, is dus ook deâ€žeigenaar, houder of hoeder" verplicht den burgemeester hiermede inkennis te stellen. Het is gewenscht dat de veearts in dergelijke gevallen zijn cli??nt opzijn plicht in dezen wijst. Slechts als het een hond betreft geeft alleen deveearts het geval aan. Wat heeft men te doen als het een aan miltvuur gestorven dierbetreft, dat in den zin der wet geen vee is? Dergelijke gevallen komen voor, b.v. de kat heeft miltvuurbloedopgelikt en krijgt keelanthrax; er is een geval van anthrax bekendbij de eend door het opeten van miltvuurbloed; op een pelsdierenfarmzou miltvuur kunnen voorkomen, nerzen b.v. zijn zeer gevoelig voormiltvuur, en wat niet zoo zeldzaam is, miltvuur kan uitbreken onderde niet â€žvee"-zijnde dieren van

een rondtrekkend circus (bekend iso.a. miltvuur bij circusolifanten). Op deze gevallen is geen der genoemdewetsartikelen toe te passen. Het is dan ook wenschelijk dat art. 48 van de veewet in toepassingworde gebracht; volgens dit artikel is het mogelijk, dat voorschriftentot wering en bestrijding van veeziekten worden gegeven voor anderedan de in artikel 4 bedoelde dieren. Zooals de toestand nu is, is noch de veearts noch de eigenaar, houderof hoeder volgens de wet verplicht om b.v. een kat, aan miltvuur ge-storven, ter kennis te brengen. Het spreekt vanzelf dat men wetenschap-pelijk en moreel wel verplicht is dergelijke miltvuurgevallen op tegeven. De veeartsenijkundige dienst zal dan kunnen ingrijpen door eendergelijk cadaver als â€žbesmet voorwerp" te beschouwen, zoodat Art. 20 letter g. (â€žhet onschadelijk maken van ziek en verdacht vee, dat is afgemaakt ofgestorven en van besmette voorwerpen") toegepast

kan worden. Het voorafgaande betrof gevallen waarin de diagnose aetiologisch(dus met zekerheid) gesteld was. Thans dienen besproken te worden de gevallen, waarin de diagnose



??? miltvuur anamnetisch-klinisch gesteld wordt, wat dus practisch hieropneerkomt, dat men de diagnose miltvuur meent te moeten stellen bijhet nog levende dier, waarbij de bacil niet is aangetoond. In het algemeen zal juist de serieuze veearts neiging hebben dediagnose miltvuur pas dan te willen uitspreken als deze aetiologischvast staat, alhoewel hij anamnetisch-klinisch van opvatting is, datzijn pati??nt aan miltvuur lijdende moet zijn; hij meldt dan dat hij eenvan zijn pati??nten zeer sterk verdenkt aan miltvuur ziek te zijn. Moet nu de Veeartsenijkundige Dienst optreden ? Indien deze Dienst dit niet doet en de pati??nt herstelt, zal de clinicus,die toch miltvuur zeer sterk vermoedde (o.a. op grond van snellekoortsdaling na miltvuurserumtherapie), ongetwijfeld zelfstandig totdesinfectiemaatregelen moeten overgaan, of zijn cli??nt er toe moetenbewegen op grond van het genoemde Art. 17 het geval aan te geven.Dit laatste gaat weer

niet als het een hond betreft. Indien de Veeartsenijkundige Dienst wel in werking treedt en dezegang van zaken is m.i. de verkieslijkste, is de clinicus van verdereverantwoordelijkheid ontheven. Mijns inziens handelt men het veiligsten dus het best, als men op grond van anamnese en symptomen de diag-nose miltvuur meent te moeten stellen, door niet te aarzelend te zijnen volgens Art. 11 van de â€žuitoefeningswet" meldt, dat men een gevalvan miltvuur heeft â€žopgemerkt". Men moet dan ook, als het vee volgensde veewet betreft, den â€žeigenaar, houder of hoeder" laten aangevenbij den burgemeester, immers er zijn dan in ieder geval â€žverschijnselen"van miltvuur. Ongetwijfeld zal dan dc Veeartsenijkundige Dienst in-grijpen. Mocht achteraf toch blijken dat geen miltvuur in het spel is,dan is deze Dienst inderdaad onnoodig in actie gekomen, maar mendcnke zich echter ook het omgekeerde in, nl. dat een clinicus te langtwijfelt

met als resultaat ernstige gevolgen b.v. uitbreiding van hetaantal miltvuurgevallen, dan zal dit den clinicus zeer terecht ernstigverweten worden. Bij ziektegevallen van andere dieren dan vee is menjuridisch niet verplicht deze aan te geven; moreel en wetenschappelijkechter wel. Resumeerende kan m.i. daarom gezegd worden dat dieveearts prijzenswaardig handelt, die alle gevallen van miltvuur en vanklinisch verdacht miltvuur aangeeft. Tenslotte nog een opmerking over de artikels 30 en 31 van de veewet.Uit deze artikels blijkt duidelijk dat de wetgever verspreiding van smet-stof, transport van miltvuurcadavers, wil beletten. Indien het onschade-lijk maken ter plaatse mogelijk is, moet dit geschieden â€žop het naast-bijgelegen, daarvoor geschikte terrein". De bedoeling is dus dat een der-gelijk cadaver zoo weinig mogelijk versleept mag worden. In strijdmet de bedoeling van deze artikels worden tegenwoordig veel cadaversper auto

naar destructoren gebracht op grond van de Vleeschkeurings-wet, welke wet, wat dit vraagstuk betreft, dus niet overeenstemt met dezoojuist genoemde artikels. Opgemerkt zij nog, dat â€žde eigenaar, houder of hoeder" ook volgens



??? deze wet (art. 7) kennis moet geven van het sterven of gedood zijnvan een slachtdier. Wellicht is vernietiging in een destructor de goedkoopste wijze vanonschadelijk maken. Men zorge echter, dat het voorkomen van smetstof-verspreiding nummer ?Š?Šn blijve. Men vervoere het cadaver alleen dan,als het ter plaatse waar het ligt, in een daarvoor doelmatig transport-middel ingeladen kan worden. Is dit laatste niet het geval, dan moetm.i. onschadelijk making (verbranding) ter plaatse geschieden. Zonder eenige moeite zouden tal van andere voorbeelden van be-smettelijke ziekten te bespreken zijn, waarbij zich soortgelijke juridischeproblemen kunnen voordoen, b.v. veepest bij varkens, schurft bij run-deren, malleus bij katten en diersoorten uit diergaarden, psittacosisbij papegaaien etc. De oorzaak hiervan is, dat men in de wet niet deziekten in hun geheel beschouwd heeft, doch slechts alleen maatregelenheeft

voorgeschreven als een ziekte zich bij de enkele in de wet genoemdedieren voordoet. In dit verband moge ook nog herinnerd worden aanVerlinde\'s opmerking over den invoer van niet in de Veewet ge-noemde dieren (Tijdschr. v. Dierg. 65, 1938). Dat de naar vorengebraclite bezwaren der genoemde wetten nietalleen theoretisch zijn, doch zich wel degelijk in de praktijk voordoen,is mij niet alleen vroeger herhaaldelijk, maar ook onlangs nog gebleken. Nadat het bovenstaande geschreven was, deed zich een geval vanmiltvuur in een diergaarde voor. Dc anamnese luidde: â€žGisterenvonden wij plotseling een poema en een das dood, terwijl hedenmorgenin twee verschillende hokken vier waschberen dood waren; er hebbenzich geen ziekteverschijnselen voorgedaan, de dieren aten goed."Twee waschberen werden voor onderzoek opgezonden. De anamnesehad reeds miltvuur doen vermoeden, dit vermoeden werd versterktbij

de uitwendige inspectie der beren, want beide dieren bleken gebloedte hebben uit den neus, bovendien was bij ?Š?Šn van hen bloed zichtbaaraan het preputium. In een uitstrijkpreparaat van peripheer bloed uithet oor, gekleurd met â€žGiemsa original L??sung" werden zeer veeltypische miltvuurbacillen met rose gekleurde kapsels gezien; vrij veelketens van 8 of 10 bacillen werden waargenomen; opgemerkt werdenzoogenaamde leege kapsels d.w.z. alleen de kapsels waren gekleurd,de bacil zelf niet; hier en daar werden enkele grootere meer gebogen,meer afgeronde, kapsellooze, diep blauwgekleurde bacillen (rottings-bacillen) gezien. Het preparaat van den 2en waschbeer bevatte uit-sluitend morphologisch met miltvuurbacillen overeenkomende micro-organismen. Een onderzoek werd ingesteld naar den toestand der milt van den2en waschbeer; deze was gezwollen en verweekt, het met â€žGiemsa"gekleurde

uitstrijkpreparaat gaf een zeer vaag beeld, met lange ondui-delijke bacillenketens; vermeldenswaard is dat na uitspateling vani druppel miltpulpa op 10 agarplaten alleen op de eerste plaat slechts



??? ?Š?Šn miltvuurkolonie ontstond. Ondertusschen werd nog een oor van eenmusang ontvangen, het periphere bloed bevatte vele miltvuurbacillenmet fraaie kapsels; binnen 24 uur was hieruit de karakteristieke milt-vuurgroei (haarlokrand der kolonies) verkregen. Het dierexperimenteel onderzoek gaf eveneens een positief resultaat.Een cavia subcutaan ingespoten met miltsuspensie van een waschbeerstierf na 4 dagen aan miltvuur. De cavia subcutaan ingespoten met peri-pheer bloed uit het oor van de musang stierf na 5 dagen aan miltvuur;(interessant was dat een konijn, eveneens met oorbloed van de musangingespoten, na 4 dagen stierf aan Streptococcen septicaemie; op allevoedingsbodems, ge??nt uit de organen, ontstonden reinculturen vanStreptococcen, alleen uit de milt ontstond een gemengde groei vanStreptococcen en miltvuurbacillen). De verkregen culturen van milt-vuurbacillen werden volledigheidshalve nog

cultureel uitgewerkt, waarbijalle typeerende kenmerken werden vastgesteld. In de diergaarde waren dus aan miltvuur gestorven: 2 waschberenen i musang en vermoedelijk nog 2 waschberen, ?Š?Šn poema en ?Š?Šn das.De oorzaak is niet opgespoord kunnen worden. Gedacht werd aan eenpartij paardenvleesch, doch het bacteriologisch-dierexperimenteel onder-zoek daarvan viel negatief uit. Het interessante nu is dat ter plaatse op grond van de wet geenmaatregelen te nemen zijn. Geen der gestorven diersoorten is ,,vee".Op het terrein was wel vee in den zin der wet aanwezig. Is dit vee nuniet verdacht te verklaren ? Neen, zelfs dat niet, want het \'op de artikels16 en 51 van de Veewet berustende K.B. van 25 April 1922 (S. 220)noemt vee verdacht als het door smetstof bezoedeld kan zijn afkomstigvan vee. Daar beren en musangs geen vee zijn, kunnen de herkauwers,paarden en varkens van de diergaarde dus niet verdacht

verklaardworden. Uit het bovenstaande blijkt dus wederom de dringende behoeftetot een grondige herziening der veterinaire wetten. Zusammenfassung. Es wird auf einige L??cken im Ticrseuchengesetz gewiesen. Ein Beispiel wirdangef??hrt ??ber die Schwierigkeiten, die bei F?¤llen von Milzbrand auftreten k??nnen.Es wird ein Milzbrandfall bei einem Waschb?¤ren (Procyon lotor) und einem Pal-menroller (Paradoxurus hermaphroditus) aus einem zoologischen Garten beschrieben. Summary. Some imperfections in the vcterinary laws are pointed out ; an cxample is givenof the difficulties which may occur in cases of anthrax ; a case of anthrax in a raccoon(Procyon lotor) and a palmcivet (Paradoxurus hermaphroditus) in a zoo is described. R?Šsum?Š. L\'auteur signale quelques lacunes existant dans la loi sur la police sanitairedes animaux domestiques ; il cite un exemple des difficult?Šs pouvant surgir danscertains cas de

charbon bact?Šridien. Il d?Šcrit un cas de charbon bact?Šridien chezun raton laveur (Procyon lotor) et un autre chez un musang de Malaisie Para-doxurus hermaphroditus) survenus dans un jardin zoologique.



??? VETERINAIRE INDRUKKEN BIJ EEN STUDIEREIS INNOORD-AMERIKA. (Vervolg van blz. 396). Maar de dagbladen en radioberichten brachten steeds dreigender berichtenuit Europa. In de daardoor gewekte stemming was het niet mogelijk aandacht tehebben voor de wetenschappelijke besprekingen. Ik besloot Memphis te verlatenen de rest van de reis op te geven. Den volgenden dag was ik in Chicago en op 31Augustus weer in New-York terug. In verband met Koninginnedag was het Nederlandsche Consulaat gesloten. Bijeen vriend uit Holland, werkzaam aan de Yale University in het nabije New-Haven,bracht ik den dag door. Hij reed me langs de statige gebouwen der beroemde uni-versiteit, opgetrokken in een eigen sterk Angelsaksisch getinten stijl, waaronder debibliotheek er als een cathedraal uitziet. Zaterdagavond, den tweeden September, vond in de Ballroom van het wereld-vermaarde Walldorf-Astoria Hotel,

in het hart van New-York, de plechtige openingplaats van het Derde Internationale Congres voor Microbiologie, onder leiding van Th.M. Rivers. Ik had al voldoende ervaring om te weten, dat dergelijke plechtighedenin de Nieuwe wereld een heel ander beeld hebben dan in de Oude. Bij de beide vorige Congressen, in Parijs en in Londen, was galakleedij voorgeschre-ven en werd het dragen van orden en eereteekens verzocht. Hier zag men hoogstensde tuxedo, wat wij smoking noemen â€” en een der Europeesche gasten die, zwaarbehangen met het eeremetaal, binnentrad, wist niet hoe snel hij zich daarvan moestontdoen, toen hij ontwaarde, hoe merkwaardige verschijning hij in dit gezelschapwel was. Tot de officieele sprekers behoorde New-York\'s befaamde burgemeesterL,a Guardia. Hij deed in den breede uitkomen hoe groot voor zijn stad de zegeningenwaren geweest van de toepassing der moderne hygi??nische

inzichten en in helbijzonder van die der voedingshygi??ne. Doelende op de losbrandende razernij inEuropa, besloot hij met de cynische opmerking, dat juist in tijden als deze, waarinmen er op uit is menschenlevens in het groot te vernietigen, aan de hygi??ne vanhet eigen volk de grootste zorg werd besteed. En ik dacht daarbij aan de fijne figuurvan Ramsay Mc. Donald, de vroegere Engelsche eerste minister, die bij de openingvan het vorige Congres zei : Heercn bacteriologen, een diplomaat als ik heeft redentot naijver, wanneer hij bedenkt, dat U zich voortdurend bezig houdt met â€žpurecultures". Het aantal Europeesche deelnemers aan dit derde Congres was heel gering. Vande 6 officieele Nederlandsche afgevaardigden waren er 2 aanwezig ; in het geheeltelde men 8 Hollanders. Trouwens, de 44 Duitsche gedelegeerden, wier namen inhet programma waren vermeld, ontbraken allen. Den Zondag brachten Dr. Hulst, met

wien ik van San Francisco af samen wasgeweest, en ik als gasten van Dr. Bullowa, den bekenden pneumonie-onderzoeker,d????r. Hij liet ons enkele ziekenhuizen zien, in hel bijzonder het Harlem-Hospital, dekliniek van de negerwijk Harlem. Bij de herinnering aan de luxe van verschillendeziekenhuizen, die wij op onzen tocht in kleinere plaatsen hadden â€žgedaan", deedde soberheid dezer New-Yorksche klinieken min of meer weldadig aan. De vierde September was Labourday. Vrijwel alle zaken en bureaux waren gesloten.Gelukkig had dit geen invloed op het Congres. Alle g secties startten vroeg in denochtend en de meeste sloten eerst aan het einde van den namiddag. Hoe zoudenanders de ruim 600 voordrachten, die het programma, naast de algemeene bijeen-komsten vermeldde, in 5 dagen kunnen worden verwerkt? Over verschillende secties verdeeld, werd een aantal onderwerpen van veterinairbelang behandeld

(rabi??s, trichinose, trypanosomiasen, vogelmalaria, taeniasis,enz.). Bovendien wijdde een der secties zich, met ongeveer go voordrachten, uit-sluitend aan ziekten van mensch en dieren. Groote belangstelling bestond voor demoderne chemotherapie, waaronder de ervaring met het sulfanylamide en haarderivaten in het middenpunt stonden. EX VII 28



??? Enkele der behandelde onderwerpen mogen hier kort worden besproken. Schwartz (Washington) had 13.160 diaphragma\'s van varkens, uit verschillendedeelen der Vereenigde Staten op Trichinella onderzocht en daarbij 0,95 % besmetgevonden. Reeds 4 dagen na infectie bij ratten nam McCoy (Rochester) een begin-nende immuniteit tegen Trichinella waar. Bij het Brucella-onderzoek had Menton in Engeland de beste uitkomsten gekregenmet een praecipitatie-reactie, waarvoor de bacteriecultuur met verdund zoutzuuris uitgetrokken. De bekende Brucella-onderzoeker Huddleson (East Lansing) hadhet immuniseerende vermogen van verschillende chemische fracties van Brucellabestudeerd. Bij het histologisch onderzoek van 100 lijders aan longtuberculose vonden Longen Henry, bijna zonder uitzondering de tonsillen besmet (ook in klinisch zeerlichte gevallen) en meestal ook de bovenste cervicale lymphklieren. De

tonsillenzouden sputogeen zijn aangetast, de besmetting van de cervicale klieren van detonsillen uit. Het bloedserum van lijders aan tuberculose heeft, volgens Simitch{Belgrado) in het stadium van hooge koorts, sterk bactericied vermogen voor tuberkel-bacillen. Bij dieren vond hij deze eigenschap echter niet. In 1000 gevallen vanlongtuberculose paste Verdine (Turijn) een specifieke praecipitatiereactie toe enkreeg daarmede duidelijke aanwijzingen omtrent de activiteit van het proces.Steinbach (New-York) vond bij inspuiting van ascorbinezuur (vitamine C) eenverhoogden weerstand tegen tuberculine. Klinisch kreeg hij er, vooral bij chronischetuberculose, een gunstige be??nvloeding mee van het beloop. Onder 463 paratyphus-stammen, alle afkomstig van dieren, identificeerdenEdwards en Buner 22 verschillende typen. Beveridge (Sydney) meent als oorzaak van de rotziekte der schapen te mogenaanwijzen een onbewegelijken

fusiformen bacil, met sterk proteolytisch vermogen.In een gevorderd stadium der ziekte trof hij aan de symbiose van bewegelijke fusi-forme staven en een spirocheata. Tijdens een mond- en klauwzeer-epizo??tie inFrankrijk zagen Wf.inberg en Forgeot veel gevallen van pseudogangreen, veroor-zaakt door den â€žbacil van Poels". Zij raden hierbij voorbehoedende enting aan. In Oostenrijk hebben verschillende menschen zich met tularaemie ge??nfecteerddoor aanraking met besmette katten. Deze zijn opvallend vermagerd. Uit etter,afkomstig van een hond, die een dood gevonden haas had geapporteerd werd B.tularense gekweekt. In het experiment bleek de gevoeligheid van den hond slechtsgering te zijn. De deelnemers aan het Congres hadden de keuze uit een lange reeks excursies.Een der avonden ontving het Rockefeller institute hen in de bibliotheek en op deterrassen van het gebouw, dat langs de East River ligt en op

een namiddag kon meneen reeks demonstraties en korte voordrachten volgen in haar laboratoria. Dezedroegen een bijzonder karakter door het feit, dat zij voor een groot deel werdengeleid door mannen met alom befaamde namen. Sabin, de medewerker van Olitsky,vertoonde o.a. een aantal muizen met poliarthritis, tengevolge van besmetting vaneen tot dien onbekend virus. In verschillende opzichten waren hier analogie??nte vinden met de rheumatische arthritis. In Lederle\'s Laboratories, het particuliere seruminstituut in Pearl River (N.-Y.), waarmeer dan 1000 ambtenaren werken en een staf van de meest vooraanstaande onder-zoekers aan is verbonden, werd de bereiding van het embryo-virusvaccin tegen deencephalomyelitis der paarden vertoond (WykOff). Voor de vervaardiging vanpneumococcen-typensera tapt men er bij 15.000 konijnen elke 2 weken 60 ccmbloed door hartpunctie af. Merkwaardig was een avond-

excursie naar de Sheffield-Farms, de grootste melk-leverancier van New-York, waar tanktreinen dagelijks 800.000 liter melk aanbrengenen de mechanische perfectioneering van het bedrijf een recordhoogte bereikt. Voor een bezoek aan de Worlds Fair was maar een enkele avond beschikbaar. HetAmerican Museum of Health op de tentoonstelling had een stand van de AmericanVeterinary Medical Association, â€žVeterinary Science" genaamd. Daar bevonden zich



??? een aantal schemata en afbeeldingen, betrekking hebbende op den strijd tegenpiroplasmose, tuberculose, varkenspest en encephalomyelitis. Ook kon het publieker inzicht verwerven in de beteekenis van de vleeschkeuring en melkhygi??ne (,,Onlyhealthy cows produce safe and wholesome milk"). Tenslotte kreeg men er nog eenen ander te zien van hetgeen is bereikt op het gebied van de geneeskunde der kleinehuisdieren. Dit alles was in cenvoudigen en beschaafden vorm gegoten en zal stellighebben bijgedragen tot het vormen van een beter begrip en daardoor een grooterewaardeering van de diergeneeskunde. Er restten nog enkele dagen tusschen de sluiting van het Microbiologen-Congresen het tijdstip van vertrek der eerste boot naar Nederland. Ik had de uitnoodigingvan Dr. Bendixen, Bang\'s opvolger uit Kopenhagen, aanvaard, lot een gezamenlijkereis naar Princeton (N. J.) en Washington (D. C.). De trip was grondig

voorbereid. In Princeton gold ons bezoek vooral het Institute of Anima/ and Plant Pathology, filiaalvan het Rockefeller institute for Medical Research, welks oprichter en eerste directeurtot voor kort was de groote Theobald Smith. Hoe hoog diens verdiensten in Amerikaworden geschat, was al gebleken op het congres in New-York, waarvan de fraaielierinneringsplacquet zijn beeltenis droeg, zooals bij het eerste congres in Parijs,die van Pasteur en bij het tweede in Londen, die van Leeuwenhoek op de gedenk-penning voorkwamen. Streng wordt, zoo zeide ons Dr. Ten Broeck, de tegenwoordige directeur, hetprincipe doorgevoerd, dat de onderzoekingen in Princeton slechts de wetenschapmoeten dienen en niet mogen worden gericht op zaken van praktisch nut. De grenslijnzal echter niet steeds te vinden zijn. Daarvoor zijn er de klassieke onderzoekingenvan Shope over de influenza der varkens, het uitvoerige werk van Little (thansde

eenige veterinair aan het Instituut) over mastitis en dat van Kunkel over planten-virus, als levende bewijsstukken aanwezig. Little is het gelukt met streptococcen, afkomstig van den mensch, koeien mastitiste bezorgen. Voor de diagnostiek van beginnende uierontsteking heeft men, volgenshem, meer aan cultureel onderzoek en telling der leucocyten, dan aan de bepalingvan het chloorgehalte en de waterstofionenconcentratie. Hij meent, op experimen-teele gronden, dat de uier eerst ontvankelijk zou zijn voor progredi??nte infectie, naherhaling van de besmetting, dus nadat het weefsel in een toestand van sensibilisee-ring zou zijn gekomen. De mogelijkheden in Princeton zijn groot. Gebouwen, hulpkrachten, proefdierenen instrumentarium zijn er in overvloed. Evenmin als in het Rockefeller Institute inNew-York en in Lederle\'s Laboratories, ontbreekt hier een inrichting voor ultracen-trifugatie, ten behoeve van het virusonderzoek,

waarmede snelheden van 25.000,1G0.000 en zelfs 180.000 omwentelingen per minuut kunnen worden bereikt. Hier-door zijn de uiterst belangrijke onderzoekingen van Stanley mogelijk geworden,die in 1937 in het Institute for Animal and Plant Pathology het virus van de tabaks-moza??ek als vloeiend kristallijn, chemisch homogeen prote??ne, heeft afgezonderd.Na het gebruik der lunch, samen met den staf van het instituut, in het Th. SmithBuilding, was er gelegenheid tot een rustige gedachtenwisseling over sommige onder-werpen (salmonellosen, influenza, streptococcen, reactie van Gordon bij malignegranuloma). Den namiddag brachten wij grootendeels door in de Walker-Cordon-Milk Factoryin het nabije Plainsboro, den grootsten melkstal van Amerika. Het machinale melkender 1500 koeien geschiedt drie maal per dag. Achtereenvolgens loopen de dierenuit hun stallen door een smalle gang, die voert naar een enorme,

langzaam draaiendeschijf, de â€žRotolactor", die hen na ?Š?Šn ronde weer vrijlaat in een andere gang, welkehen naar den stal terug voert. De dieren zijn gedurende den rondgang gereinigd,gewasschen en uitgemolken en aan het heele proc?Šd?Š, dat 12 Â? minuut duurt, komenslechts 3 arbeiders te pas. Het platform draagt tegelijk 50 koeien. Bijzonder werk wordt ook gemaakt van de voedselvoorziening van het melkvee.Het zelf verbouwde, versche voeder, wordt gemalen en kunstmatig gedroogd in de,,dehydrator". Voor de ensilage van alpha-alpha en mais dienen 4 enorme silo\'s LX VII 28*



??? (â€žthe World\'s largest silos"). Een belangrijke plaats neemt het laboratorium in,onder leiding van den dierenarts Dr. Hardenbergh. Het is nauwelijks noodig tezeggen, dat het vee vrij is van tuberculose en dat nauwkeurig toezicht wordt geoefendop mastitis. Bij de bestrijding van het besmettelijke verwerpen heeft men gunstigeuitkomsten gekregen met de vaccinatie met â€žstam 19" : bij de gevaccineerde run-deren 1,5% abortus, bij de controlegroep 6,4%. Van 80% der ge??nte vaarzenwas na 4 tot 6 maanden de agglutinatiereactie al negatief geworden, slechts 20%had nog een zwakke reactie overgehouden (1 : 50â€”100). Op den terugweg naar Princeton reed Dr. Little ons door de universiteitswijk,waarvan de gebouwen in weelde zoo mogelijk die van de Yale University overtreffen.Teneinde een gaaf geheel tol stand te brengen heeft men er zelfs verschillende huizen-blokken afgebroken, om ze daarna in meer harmonieerenden

stijl weer op te bouwen. Na het diner, dat weer in het Theobald Smith Building werd gebruikt en waarbijnog 14 dierenartsen als gast aanzaten, werden onderlinge besprekingen gehouden.Ook Jeffers, de directeur en oprichter van de â€ž Walker Gordon", Dr. Hardenberghen de State-Veterinarian Hendershott uit Philadelphia waren hierbij aanwezig.Het eerst kwam Bendixen aan het woord, die belangwekkende bijzonderhedenmeedeelde over brucellose en tuberculose in Denemarken. Het vraagstuk van deabortusbestrijding is daar te lande van de meeste beteekenis voor de grootere stallen.Door toepassing der vaccinatie met een stam van zwakke virulentie, dus op hetzelfde principe gebaseerd als de Amerikaansche stam 19, is het reactiecijfer in kortentijd van 44 % tot 26 % verminderd. Ik kreeg de gelegenheid een en ander over deervaringen bij deze ziekten in Nederland te vertellen. De discussies waren zeer ge-animeerd. We

konden nog net op het nippertje de laatste â€žsleeper" naar Washingtonhalen. Tot 7 uur den volgenden morgen mochten we in den, op een zijspoor gebrachten,slaapwagen blijven. Zoo gingen wij al vroeg op weg naar het Bureau of AnimalIndustry, dat een onderdeel is van het Department of Agriculture. Om een indruk te gevenvan de grootte van dit Departementsgebouw, waarin al wal betrekking heeft opde Staatsbemoeiing in zake land-, boseh- en tuinbouw en veeteelt is ondergebracht,vertelde men ons, dat de lengte der gezamenlijke gangen ruim 8 mijlen (bijna13 km) is. Het Bureau houdt zich bezig met de veehouderij en den gezondheids-toestand van het vee, hetgeen zoowel de rasverbetering, hygi??ne van den veestapelen bestrijding der dierziekten omvat, als vleeschkeuring, contr?´le van sera, ent-stoffen en andere biologische producten der particuliere industrie en de studie derdierlijke parasieten. Bovendien bereidt men er

alle in Amerika benoodigde tuber-culine, die gratis ter beschikking wordt gesteld. Hiertoe dient een stam van hethumane type, die op een gewijzigde Dorset in Erlemeyers is gekweekt. Het is duidelijk,dat deze productie al een groot bedrijf op zich zelf is. De laboratoria met kleine proefdieren bevinden zich in het Bureau of AnimalIndustry in Washington, de onderzoekingen aan groote dieren geschieden in hetAnimal Disease Station te Beltsville, vele mijlen daar vandaan. Dr. Mohler, de directeur van het Bureau, ontving ons, naar \'s lands wijs, inzijn hemdsmouwen en was vol belangstelling voor Hollanden de Hollandsche collega\'s,van wie hij er verschillende van de internationale congressen kende. Met alleszinsgerechtvaardigde trots gaven hij en Dr. Schoening, de Chef van de PathologicalDivision van het Bureau, een overzicht van hetgeen bereikt is bij de bestrijding vande meest voorkomende besmettelijke dierziekten in de

Vereenigde Staten. Terwijlin 1922 gemiddeld 4% tuberculose bij het vee voorkwam en vooral in de Noord-Oostelijke Staten in groote gebieden zelfs meer dan 15%, is thans in 99,5% derdistricten het percentage minder dan 0,5. Alleen in een klein gedeelte van Californi??,waar men op onvoldoende medewerking stiet, is deze gunstige toestand nog nietbereikt. Dergelijke goede resultaten zijn ook bereikt bij de bestrijding der Texas-koorts. In 1906 waren 728.565 vierkante mijl besmet met de teek, in 1938 nog slechts14.488. In het Zuid-Oosten ondervindt men moeilijkheden, doordat het reservoirwordt onderhouden door de wilde herten. Meer dan de piroplasmose is in de laatste



??? jaren van belang geworden de anaplasmose. liij de bestrijding daarvan zijn demaatregelen vooral gericht tegen de smetstofdragers. Sinds 1934 wordt veel aandacht gewijd aan het besmettelijke verwerpen. In som-mige Staten ligt het zwaartepunt veel meer bij de brucellose der varkens dan bijdie der runderen (lowa). Onder de geiten van een Indiaansch reservaat in hetZuiden heerscht nog Maltakoorts. De al meermalen genoemde stam 19, die reedsvrij veel voor de immuniseering van het vee wordt gebruikt, is door den vroegerendirecteur van het Bureau, Cotton en zijn medewerker Buck, in 1930 het eerst daar-voor aanbevolen. Uitvoerige onderzoekingen met betrekking tot haar pathogeniteiten de uitscheiding na infectie zijn hier nog in gang. Zoodra daaruit haar onschadelijk-heid afdoende gebleken zal zijn, stelt men zich voor in de Vereenigde Staten op zeergroote schaal de vaccinatie in toepassing te gaan brengen. Merkwaardig

is de geschiedenis van de vlekziekte der varkens in Amerika. Zijis er eerst sedert 1921 bekend en voor de eerste maal heeft men in 1930, in devarkensrijke Staten lowa en Nebraska een aantal acute gevallen gezien. Sindsdienis de bestrijding der swine-erysipelas (diamond skin) een der belangrijke veterinairevraagstukken geworden. Of hierbij gebruik mag worden gemaakt van vaccinatiemet levende cultuur, blijft aan het oordeel van den State Veterinarian onderworpen.Opvallend is het veelvuldig voorkomen van vlekziekte-arthritis. Ook de influenza der varkens en vooral de secundaire infecties, die het beloopder ziekte beheerschen, hebben de volle aandacht van het Bureau of Animal Industry.Dit geldt evenzeer voor de bestrijding van de varkenspest. Zooals in alle veterinairelaboratoria der Vereenigde Staten wordt ook hier zeer veel aandacht gewijd aan hetonderzoek van mastitis. De veel toegepaste, eenvoudig uitvoerbare ,,Hotis test"

voor het onderzoek vanmelk op mastitis-streptococcen is een product van het Bureau (0,5 cc steriel ge-wonnen melk met 0,5 cc steriele waterig broomkresolpurper, 24 uur bij 37,5Â°). In tegenstelling met Ten Broeck\'s instituut in Princeton, zijn in Mohler\'s labora-toria alle onderzoekingen gericht op de waarde hunner praktische toepassing. Het filiaal te Beltsville maakt deel uit van het National Agricultural Research Centeren staat onder leiding van Dr. Eichhorn en is over uitgestrekte terreinen verdeeld. Het ligt voor de hand, dat het Animal Disease Station uitvoerige studie heeft ge-maakt van de ziekte, die in de laatste jaren de gemoederen in hooge mate heeft beziggehouden, de al herhaaldelijk genoemde encephalomyelitis (slaapziekte) der paar-den. Hoewel men moet aannemen, dat deze reeds geruimcn tijd in Amerika voorkomt(de â€žKansas-Nebraska Horse Plague" zou er mee identiek zijn en kostte, in 1912,35.000 paarden), is

zij eerst in 1930 door K. F. Meyer, Haring, Hovvarth enHowitt, in Californi??, grondig onderzocht. Zij vonden daarbij het filtreerbare virus,als verwekker. Thans heeft de ziekte zich over vrijwel geheel Noord-Amerika ver-breid. Het virus dat in de Oostelijk gelegen Staten voorkomt, wijkt af van dat derandere gebieden. Om een indruk te geven van de beteekenis der slaapziekte, bedenkemen, dat zij in 1938 voorkwam bij 2,36% van alle paarden en dat 21,4% van dezestierf. De sterfte in de Oostelijke Staten is aanmerkelijk veel hooger (90,2%), dandie in de Westelijke (pl.m. 10 %). In 1938 werden ineer dan 750.000 dieren gevacci-neerd, in het algemeen met zeer gunstig gevolg. De besmetting heeft niet plaats doordirect contact der dieren, maar door bemiddeling van muggen. Er was juist een infectieproef ingesteld bij een 12-tal paarden, door intracerebraleenting met de in kippenembryo gegroeide cultuur der beide virustypen. Dit brachtons

in de gelegenheid de gevarieerde klinische verschijnselen van de ziekte in eenenkele demonstratie te bestudeeren. Er was een paard dat met een onafgebrokenwiegende beweging van het lichaam stond, andere dieren hadden inco??rdinatie derbewegingen, struikelden, vielen en waren somtijds niet bij machte om op te rijzen.Ook hadden er convulsies van de spieren der ledematen, het hoofd en den nek, ?Š?Šnpaard lag volkomen verlamd, sommige hadden een opvallende sufheid en er lager ?Š?Šn in een diep comateuzen toestand. Een paard, met starren blik, knerste metde tanden, een ander stond voortdurend te geeuwen. En tenslotte drong er een met



??? het hoofd tegen het schot in een dwangtoestand, zooals wij dien bij kolder kennen.Het was een aangrijpend beeld van ellende. Een andere ziekte van paarden, die thans meer dan vroeger wordt waargenomen,is de â€žmaanblindheid". In een County in Maryland, waar maariblindheid vroegerniet bekend was, neemt men aan, dat nu 25 % der paarden er aan lijdt. Wij kregeneen groot aantal pati??nten te zien met beginnende lenstroebeling. tot volledigeschrompeling en retractie van den oogbol. Het in Beltsville breed opgezette onderzoek, tracht de aetiologie dezer mystiekekwaal te benaderen, waarbij men er van uit gaat, dat niet uitgesloten is, dat zoowelbesmetting, als voedings-, erfelijkheids- of endocrine factoren in het spel kunnen zijn. Het is hier niet mogelijk lang stil te staan bij de vele andere belangwekkende onder-zoekingen in Eichhorn\'s instituut. De beide Europeesche gasten meenden elkaar tenslotte troostwoorden te

moetentoevoegen, toen zij de simpele mogelijkheden, hen in het eigen land geboden, ver-geleken met die in dit veterinair research-paradijs, met zijn talrijke hulpkrachtenen -middelen, ruime, goed ingerichte gebouwen en overvloed aan groote proefdierenen met zijn ideale ligging. Wij bezochten nog dc afdeelingen voor onderzoek van vogelziekten, influenzader varkens, anaplasmose, infectieuze anaemie der paarden, papillomatose derrunderen, ziekte van Johne, strongylose, mastitis, vlekziekte (waar, in plaats vanmuizen, duiven als proefdier worden gebruikt), voedervraagstukken voor het veeen de kunstmatige bevruchting. Terug in Washington, had ik nog juist gelegenheid in het National Institute for PublicHealth (het bekende ,,Red brick building" uit Paul de Kruiff\'s â€žMen againstDealh") Armstrong te ontmoeten, die interessante bijzonderheden vertelde overzijn studie der choriomeningitis (la maladie d\'Armstrong, Kreis). Het was

hemjuist gelukt een verband te leggen tusschen gevallen dezer ziekte bij den menschen de aanwezigheid van hetzelfde virus bij huismuizen. En Francis deed levendige verhalen over zijn klassiek onderzoek der tularaemie,samen met G. W. McCoy (die ik in Berkeley herhaaldelijk in de Faculty Club hadontmoet). \'s Avonds bracht de trein me in 4} uur terug naar New-York en twee dagen latei-voer dc Statendam langs het vrijheidsbeeld, in dc richting van het strijdende Europa.Aan de Downs en op de Thames had de boot 12 dagen oponthoud. Daarna kregende â€žneutrale passagiers" toestemming, met de Batavier naar Rotterdam over tc steken. Den vijfden Octobcr was ik behouden terug in het vaderland, veel ervaringenrijker geworden en met 231 overdrukken en een aantal praeparaten in mijn koffer.Maar de plannen voor eigen onderzoekingen, die ik op mijn reis had gebouwd ennaar dc uitvoering waarvan ik al vaak had gehunkerd,

moest ik ijlings opbergen.Want dienzelfden dag wisselde ik mijn reisplunje voor dc militaire uniform. J. v. d. Hoeden. â€žErgens in Nederland", December 1939.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Beschouwingen over koliek. Onder â€žkoliek" verstaat men de meest verschillende ziekten van maag en darmen,die zich naar buiten manifesteeren in uitingen van pijn. De beste behandeling is de prophylaxc. Daarom moeten de paardenartsen nauw-keurig opletten of de dieren hun arbeid wel verrichten onder omstandigheden,die voor hen zoo gunstig mogelijk zijn en zoo niet, daarvoor aanwijzingen geventer verbetering. Zij moeten toezicht houden op stallingen, voor wat betreft reinheid,temperatuur, tochtvrijheid, enz. Maar vooral op het voedsel, zoowel wat kwaliteitals wat hoeveelheid, wijze van toediening en tijd van toediening betreft. Daarna laat Michaek de verschillende koliekmiddelen en therapie??n dc revuepasseeren. In het algemeen moet men geen drastisch werkende middelen gebruiken,vooral beginnenden niet, die nog moeite hebben een juiste diagnose te stellen. Voorhet

stellen van de diagnose moet men het paard eigenlijk een poos rustig bestudecrenin zijn gedragingen. Men moet verder pols, temp. en adem opnemen, slijmvliezenbekijken en steeds rectaal exploreeren. Aangezien er geen vaste oorzaak voor koliekis, is er geen universeel koliekmiddel, zelfs colfin niet. Meestal is een verweeking enslijmerig inhullen van den darminhoud op zijn plaats. Hij doet dit per neussondemet water, waarin sulfas natricus is opgelost. Daarna geeft hij i a 2 liter parafinumliq. Geen andere oli??n, daar deze den eetlust tegenhouden. Vooral ook hartmiddclcnzijn van belang volgens schr. Hij gebruikt meest digaleen. Hij geeft de paardengeen beweging, niet anders dan wanneer ze zelf looplust hebben. Rollen vindt hijgeen bezwaar. Tegen het gebruik van drastica heeft hij niet direct bezwaar, mits gebruikt dooreen zeer geoefenden practicus. Hij zelf geeft bijv. bij tympanitis wel bariomyl intra-veneus. Hij gebruikt ook

nog wel arecoline, gevolgd door een dosis lentin. De are-coline verweekt de voedselmassa, de lentin verplaatst ze verder in het darmkanaal. Behandeling van koliek door vagus- en sympathicusprikkeling. Gezonde ingewanden zijn niet gevoelig. Alleen als dc vagus door pathologischeomstandigheden geprikkeld wordt, treedt pijn op d.w.z. ontstaat koliek. Vagusen sympathicus-splanchnicus vormen te zamen het vegetatieve zenuwstelsel. Devagus bevordert de peristaltiek, de sympathicus remt ze. Ze zijn dus antagonisten.Ziet men koliek optreden, dan is dus dc vagus door pathologische omstandighedengeprikkeld, waardoor eerst de peristaltiek wordt verhoogd, maar bij aanhoudenwaarv an op den duur een gespannen kramptoestand in dc darmen gaat optreden.De harmonie tusschen de vagus- en de sympathicus-wcrking is dan dus verstoord.Het is de eerste opgaaf van den therapeut om die harmonie weer te herstellen.Gelukt dit,

dan zijn de dieren vaak blijvend hersteld. Soms echter moet men dendarminhoud ook nog helpen verwijderen, daar de vagusspanning obstipatie tengevolge gehad heeft. Men moet dat vooral niet met drastica doen, want dan prikkeltmen de vagus weer opnieuw, maar bijv. met verweekende en inhullende middelen. St??wener 1) heeft de vagusspanning bestreden met injectie van sympatol ofadrianol van de firma O. H. Boehkinger & Sohn A.G. De dieren waren na 10 a 15minuten volkomen gezond en wilden weer eten. Schrijver liet ze ook weer eten,aangezien hij geen verband legt tusschen koliek en bijv. overvoedering of obstipatie.Veel meer wordt koliek volgens hem door atmospherische invloeden veroorzaakt. Door een darmsteen veroorzaakt geval van koliek. Wunsch 2) maakt melding van een koliekgeval, dat door een darmsteen veroor-zaakt bleek te zijn. Darmsteenen worden gevormd in de maagvormige uitzakkingen 1 ) Dr.

St??wener. Behandlung der Kolik durch Vagus- ader Sympalhikusreizung ? Tierartzl.Rundsch. 28 Jan. 1940. 2 ) Dr. Wunsch. Durch Darmkonkrement verursachler Kolikfall beim Pferde. D. T. W.,3 Febr. 1940.



??? van het groote kolon. Gebitsafwijkingen, de aard van het verstrekte voedsel en deaanwezigheid van vreemde lichamen daar ter plaatse bevorderen hun ontstaan.Zoolang ze in het groote kolon liggen leveren ze weinig gevaar op. Wel wanneerze in het kleine kolon terecht komen of in het rectum en cleze darmgedeelten geheelof gedeeltelijk afsluiten. Darmsteenen met een middellijn van ^ 10 cm zijn daartoehet best in staat en zijn daarom ook het gevaarlijkst. Bedoeld paard begon aan koliek te lijden. Het was lusteloos en at niet. Laterkwamen er verschijnselen van pijn en begonnen pols en temp. te stijgen. Hij behan-delde het dier met sulfas natricus, gaf het parafinum liquidum, afkooksel van lijn-zaad, enz., allerlei verweekende en inhullende middelen dus. Het resultaat leeknihil. Het dier werd steeds slapper en dc pijnaanvallen heviger. Geregeld had hijrectaal ge??xploreerd, echter nooit iets kunnen waarnemen. Tot tenslotte hij na

eenbehandeling van een week, voor in het rectum een hard voorwerp meende te voelen,dat later een darmsteen bleek te zijn. Na verwijdering hiervan genas het paard binnenenkele weken. Het ontstaan petechiaal-typhus. Hoewel pctcchiaal-typhus als regel voorkomt na of in het verloop van een besmet-telijke ziekte, meent Leue *) toch, dat het een voedsel-intoxicatie is, ontstaan doorniet geschikt of slecht gekauwd voedsel. Droes zou bijv. maar een secundaire betee-kenis hebben. Ook bij droes spelen trouwens deze intoxicaties volgens schr. eengroote rol. Zijn behandeling bepaalt zich dan ook in hoofdzaak tot de regeling van het dieeten tot het verbeteren van gebitsafwijkingen. Vrij spoedig hierna treedt dan ver-betering op, zich uitende o.a. in daling van dc temperatuur. Zoo sterk reageeren dedieren hierop zegt hij, dat een van zijn pati??nten weer verhooging kreeg, doordattnen dit dier zonder zijn medeweten haver gevoerd had. Dc

koorts verdween weer,toen men alleen slechts hooi verstrekte. Hij geeft ook nog wel medicamenten en doet wel aderlatingen, maar dat neemtniet weg, dat voor hem de regeling van het dieet en het wegnemen van kauwstoor-nissen het voornaamste van de behandeling is. Bijensteken bij paarden. Daake a) vertelt van een 4-span paarden, dat voor een militairen wagen loopendegedurende een oefening, waarbij luchtgevaar werd verondersteld, een boschwegmoest inslaan ten einde zich voor dit luchtgevaar tc dekken. Het kwam bij eenbijenstand te staan. Doordat het zeer warm was, zweetten de dieren. Waarschijnlijk door de luchtvan het paardenzweet geprikkeld, kwamen dc bijen na enkele minuten in grootengetale naar buiten en vielen de paarden aan. Deze sloegen, raakten in hun tuigverward en lagen spoedig op den grond. Dc bedieningsmanschappen moestenvluchten. Twee ervan waren zoo gestoken, dat ze weggedragen moesten

worden.Eerst na een uur wist men de bijen tc verdrijven met rook van brandend nat stroo.Toen bleek, dat drie van de paarden waren gestorven. Een leefde nog, kon nogopstaan en in een ziekenstal gebracht worden. Een uur later stierf dit ook, ondanksde ingestelde behandeling (betten met Burow-water, injectie van digallcen encardiozol). De symptomen waren : gestrekte hals, starre blik, wijdgeopende neusgaten, zwel-lingen over het heele lichaam, beven, extremiteiten wijd gestrekt gehouden, temp.40.8, pols 132, ademhaling 35. Zelfs in den mond was het dier gestoken ; het kondaardoor niet drinken. Pathologische anatomie : bloedige infiltratie van de huid en de onderhuid, long-hyperacinie, hartsdilatatic met myocarditis parenchymatosa, hacmolysc, milttumor,glottis oedeem. H. Lubberts.



??? ZIEKTEN VAN VARKENS. CASTRATIE BIJ VARKENS. Bestrijding van varkenspest door middel van de simultaanenting. Geiger 1) toont aan de hand van drie varkenspestgevallen aan, dat de op juistewijze uitgevoerde simultaanenting in staat is, op bedrijven waar kort te voren pestuitbrak, deze ziekte snel te bedwingen. Zonder veel verliezen wordt een langdurigeactieve immuniteit verkregen. Door tevens veterinaire politiemaatregelen te treffen,behoeft men geen gevaar van uitbreiding der varkenspest te vreezen. Overbrenging van varkenspest op andere diersoorten. Vechiu 2) heeft met varkenspestvirus overbrengingsproeven verricht op konijnenen schapen. Aan de beschrijving van zijn eigen experimenten gaat een literatuur-overzicht vooraf, dat eigenlijk alleen een opsomming is, daar kritiek geheel ont-breekt. Zelfs de zeer twijfelachtige resultaten der proeven van Le Chuiton, Mistralen Dubreuil, worden als bewezen waarheden

aanvaard. Vechiu komt op grondvan eigen experimenten tot de volgende conclusies : Het varkenspestvirus voorkomende in het bloed, in de hersenen en in de liquorcerebrospinalis van varkens, verwekt ziekte bij konijnen, als men intracraniaalinfecteert en tevens intraoculair. De zoo ge??nfecteerde konijnen krijgen na eenincubatietijd die nogal varieert, koorts, enteritis, sereuze of mucopurulente neus-vloeiing en nerveuze stoornissen als b.v. bewegingsstoornissen. Een groot deel der zieke konijnen sterft, de pathologisch-anatomische veranderin-gen komen overeen met die der varkens. De incubatietijd kan kort (i dag) of lang (i jaar) zijn. Is het virus eenmaal aanhet konijn aangepast, dan gelukt ook de subcutane, intradermale, intramusculaire,intrapcritoneale en intracorneale infectie. Ook is dan de cavia doodclijk te infecteeren.Het schaap is eveneens gevoelig, een deel der experimenteele infecties verliep metkoorts en eindigde doodelijk.

Jac. Jansen. Invloed van hitte op varkenspers\'virus, waarbij 0,5% carbol is gevoegd. Toevoeging van phenol (0,5%) aan pestvirus en bewaren bij een lage temperatuuris een voorschrift van het U.S. Bureau of animal industry. Bij de groote hitte inAmerika in den zomertijd wordt gedurende het vervoer de entstof soms aan hoogetemperaturen blootgesteld, gedurende 48 uur en langer. Ray en Whipple 3) hebben nagegaan, welken invloed dit had op dit virus. Het bleek bij deze proeven, dat de individueele gevoeligheid der verschillendevarkens van veel invloed was op de uitkomsten bij het gebruik van op bepaalde tem-peraturen verwarmd virus. In bepaalde gevallen verwekte verhit virus zelfs pest bij sommige proefdieren,terwijl andere dieren van dezelfde groep immuun werden na de injectie. Wat de verwarming betreft bij vervoer in gesloten afdeclingcn van automobielen,schijnt een temperatuur van 6oÂ° C. (140Â° F.) hierin te kunnen

optreden, wanneerde atmosferische temperatuur 96Â° F\', was. Munce en Hoefman hebben indertijd gerapporteerd, dat pestserum boven 590 C.verwarmd, ,,shock"-verwckkende eigenschappen verkreeg. Vandaar dat in Amerika(waar soms zeer hooge atmosferische temperaturen worden waargenomen) wordtaangenomen, dat serumvervoer gedurende een geruimen tijd in gesloten comparti-menten van auto\'s bij een atmosferische temperatuur van 96Â° F. of hooger, shock-verwekkende eigenschappen kon verkrijgen. 1 *) W. Geiof.r. gum gegenw?¤rtigen Schweinepestseuchengang. D.T.W. 47, 601, 1939. 2 ) A. Vechiu (Bucarest). Sur ta transmission de la peste porcine ?  d\'autres esp?¨ces animales.Offic. Intern, des Epizooties. 18, 167, 1939. 3 ) Ray and Whipple. Effects of Heat on Phenolised Hog Cholera Virus. Journ. of theAm. Vet. Med. Ass. Sept. 1939, p. 278.



??? Ray cn Whipplf. zeggen, dat â€žhet een redelijke veronderstelling is, dat de ver-schillende virusziekten van mensch en dier beter te bestrijden zouden zijn, wanneerde natuur en karakteristieke eigenschappen van den oorzakelijken factor volledigbekend waren." Zij hopen dat hun onderzoek hiertoe wat moge hebben bijgebrachtwat betreft het pestvirus en wat moge bijdragen tot de bestrijding van varkenspest,die de grootste vijand is van de varkenshouderij. Resistentie tegenover R??ntgenstralen van varkenspestvirus (en hetvirus van de ziekte van Aujeszky). Om deze resistentie nader te bepalen heeft G?Šza Hirt \') onderzoekingen inge-steld. Het bleek hem, dat bij beide ziekten de resistentie vrijwel gelijk was. Zoowelhet virus van de ziekte van Aujeszky als het varkenspestvirus zijn resistent tegenovereen R??ntgendosis van 165 H.E.D. (ongeveer 91980 r). Uit proeven bleek, dat de werking van R??ntgenstralen op varkenspestvirus

zonderbetcekcnis was ; het infecteerend vermogen bleef gelijk. li. Ziekte van Aujeszky bij biggen.4) Op een boerderij werden eenige toornen biggen ziek. Alle biggen stierven. Devoornaamste symptomen waren het krijgen van stuipen cn soms jeuksymptomen.Konijnen ingespoten met hersenmaleriaal van deze biggen kregen de typischesymptomen van de ziekte van Aujeszky, het gelukte niet met ditzelfde materiaalbiggen te infecteeren, wel was de ziekte bij biggen op te wekken met konijnenhersenend.m.v. intracerebrale injectie. Op dezelfde boerderij was een kat gedood, omdatdit dier enorme jeuk had aan den mond ; de kat had een week te voren gevochtenmet een rat, bij de onderkaak werden twee wondjes gevonden. Een proefkonijningespoten met hersenen van deze kat, bezweek eveneens aan de ziekte vanAujeszky. Jac. Jansen. Behandeling van Brucella-infectie bij het varken met â€žEnoulan". Lentz 3) heeft reeds vroeger

bericht over gunstige werking van tarwekiemolieâ€žEnoulan" bij onvruchtbaarheid der zeugen. Hij geeft hier den uilslag eener behan-deling met 2 maal intramusculaire inspuiting van 25 ccm Enoulan. Alle gevallenbetroffen een Brucella-infectie. Lentz raadt speciaal aan een injectie onmiddellijk 11a het dekken.Varkensluizen. Fahrenholz heeft reeds jaren studie gemaakt van het voorkomen van bepaaldesoorten bij bepaalde varkensrassen. Oorspronkelijk kwam in Noord-Europa maar?Š?Šn varkenssoort voor : Sus scrofa, hel wilde varken en later het daarvan afstammendehuisvarken. Op beide varkens komt voor : Haemotopinus suis. Later is ingevoerdhet Chineesche varken, dat volgens Fahrenholz 4) in hoofdzaak den grondslagvormt van de Engelsche varkensrassen. Het Chineesche varken zou geen afzonderlijk ras vormen, maar een ander soortt.o.v. Sus scrofa en den naam voeren van Sus lcucomystax. Beide soorten komen nudus

in Noord- en Midden-Europa voor en zijn de dragers van verschillende luizen.



??? Op Sus scrofa komt voor de H. suis en op Sus Leucomystax : H. Chinensis. OpPhacochoerus aeliani (wrattenzwijn) komt voor: H. phacochoeri. Op Potamachoerus africanus (water of moeraszwijn) de G. latus en op Pota-machoerus choeropotamus de H. lat. latissimus. Op Phacochoerus aethiopieus : H.phacoch. peristictus. Zoo schijnt ieder varkensras (soort) zijn eigen speciale luizen te hebben. Fahren-holz merkt op, dat de bestudeering der parasieten niet alleen van groot belang isvoor de bestrijding van vele dierziekten, maar ook mogelijkheden aanbiedt voorbeter inzicht in de geschiedenis van het ontstaan der huisdierrassen. Castratie bij varkens. Fingerlos *) is een voorstander van castratie door den dierenarts. Deze dientnooit te weigeren in voorkomende gevallen, onverschillig welk huisdier, te castreeren. Zwaardere ml. varkens werpt hij op den grond door aan 1. vb. en 1. ab. touwentc bevestigen, deze onder den buik door

naar rechts te voeren en door een krachtigenruk het varken op den 1. kant te werpen. Daarna worden de 4 beenen samengebonden. Zeugen worden op de r. zij geworpen, maar nu worden voorbeenen naar vorenen achterbeenen naar achteren vastgebonden. De ovaria worden met een emascula-teur afgeknepen. De castratie geschiedt onder verdooving. Het is F. niet zoozeer te doen om bepaalde methoden aan te geven, dan wel zijncollega\'s op te wekken tot het verrichten van castraties. Inderdaad zijn er nog steedsvele streken in ons land, waar het den praktizeerenden dierenarts vertrouwen geeftin zijn kennen en kunnen, wanneer hij behalve een goed verloskundige ook is eengoed castreerder. B. PLUIMVEEZIEKTEN. Tumoren bij kippen.1) Bij 7408 kippen werden in 1445 gevallen (19,51 %) tumoren gevonden bij sectie.De meeste tumoren bestonden uit lymphocyten of myelocyten, in totaal werden13 verschillende typen van

tumoren gevonden. De tumoren van het lymphocytairetype kwamen het meest voor bij kippen beneden den leeftijd van 12 maanden.Daarboven werden meer gevonden adeno-carcinomen en leiomyomen. Bij 16,97% der onderzochte kippen werden ziekten van ovarium of oviductgevonden, bij 20,26 % kwamen interne parasieten voor. Bij 78 kippen werd eenchronische hepatitis van onbekenden oorsprong geconstateerd. Vergelijking van de snelle bloeddruppel-reactie me\' de langzame bloed-serum-reactie bij pullorum van kalkoenen.2) De langzame bloedserum-methode voor pullorum-onderzoek bleek bij kalkoenenongeveer dubbel zoo betrouwbaar als de snelle bloeddruppel-methode. De onderkenning van psittacosis. 3) Het schijnt dat het psittacosisvirus endemisch voorkomt onder kooivogels inAmsterdam. Het blijkt bij dierproeven van lage virulentie te zijn. Van tijd tot tijdOntstaan hierdoor op zichzelf staande gevallen van

psittacose bij den mensch. Ver-schillende onderzoekingen hieromtrent worden beschreven. Een betrouwbare kleuringsmethode voor het virus wordt beschreven. De waarde 1 -) L. J. Goss. The incidence and classification of avian tumors. The Corn. Vet., Vol. 30,\'94Â°. P- 75- 2 ) W. R. Hinshaw, E. E. Jones, J. F. Harr and W. E. Niemeyer. Comparison ofthe tube and the whole blood tests for pullorum disease of turkeys. The Corn. Vet., Vol. 30,1940, P- 3Â°- 3 ) H. Vervoort and A. Gh. Ruys. The recognition of psittacosis. Antonie vanLeeuwenhoek, Journ. of Microbiol, and Serology, Vol. 6, 1940, p. 11.



??? van de complementbindings-methode voor de diagnose bij den mensch wordtbesproken. Pluimveehoudersbezwaren in Engeland. \') Bij het begin van den oorlog heeft de Minister van Landbouw aangeraden intuintjes bij de woningen kippen te houden en deze te voeden met huisafval. Op dezemanier zouden er meer eieren geproduceerd kunnen worden. Van de zijde dei-gevestigde pluimveehouders is er toen direct op gewezen, dat er niet voldoende goedekippen voor dat doel beschikbaar waren en dat er dus veel uitschot afgeleverd zouworden. Uit dc scctieverslagcn van gestorven pluimvee blijkt nu, dat deze waar-schuwing juist is geweest; dc kippen sterven aan allerlei ziekten en leveren dus weinigvoordeel op. (Nog afgezien van het feit dat men op huisafval wel kippen in levenkan houden, doch dat men om ze Hink eieren te laten leggen, veel hooger eischenaan het voer moet stellen, te H.) Proeven met geneesmiddelen tegen

verlamming. 1) Bij acht kippen, lijdende aan verlamming, werd 5 ccm van een 10% joodkalium-oplossing intraperitoneaal ingespoten. In zeven gevallen volgde hierop leucose metin vijf gevallen herstel van de verlamming. Na toediening van antibacsyn (dat bijzoogdieren leucocytosis veroorzaakt) volgde leucopaenie. De toediening van P.A.B.S.(para-amino-benzene-sulphoamide) had verschillende veranderingen in de samen-stelling van het bloed tengevolge. Deze beide laatste stoffen hadden geen invloedop het verloop der verlamming. Pluimveegeneesmiddelen in de nieuwe Wet omtrent Voedsel en Ge-neesmiddelen . 2) Er zijn meer z.g. pluimveegeneesmiddelen op de markt dan alle andere veterinairegeneesmiddelen tezamen, niettegenstaande het feit dat de geneeskrachtige werkingbij interne toediening van geneesmiddelen bij pluimvee zeer beperkt is. Deze z.g. pluimveegeneesmiddelen zijn nu in de nieuwe wet inzake voedsel

engeneesmiddelen van 25 Juni 1938 opgenomen, maar daarbij is het niet gebleven.In de wei is ook opgenomen de uitdrukking â€ždevice" (een woord dat verschillendebegrippen omvat, o.a. : uitvinding, ontwerp, middel om te misleiden, plan, oogmerk,list, devies, motto cn nog veel meer). De nieuwe wet verstaat onder â€ždevice" : instrumenten, apparaten, machines,uitvindingen, waarbij ook hun ondcrdeelen en hulpapparaten bedoeld als middelenvoor diagnose, genezing, verzachting, behandeling of voorkoming van ziekten voormensch en dier. Verder middelen om tien bouw of eenige functie van het lichaam vanmensch en dier te be??nvloeden. Ziehier dus een begrip, dat zoowat alles omvat watwij met dieren kunnen doen. Vandaar dat er onder vallen zoowel chirurgische instru-menten als anti-veerenplukapparaatjes voor pluimvee. (In Amerika gebruikt mendaartoe brillen van blik, die alleen toelaten het voer op den grond te vinden,

verdersnavelringen enz.). Ook middelen om het gewicht, dc eierproductic of vruchtbaarheidte doen toenemen behooren er toe, daar zij invloed uitoefenen op de structuur cnde functie van het lichaam. Alle z.g. geneesmiddelen moeten een label dragen, waarop de samenstellingnauwkeurig vermeld wordt. Verder worden verschillende geneesmiddelen onder-zocht. Zoo is gebleken dat er van al de lintwormmiddelcn, die in den handel zijn,niet ?Š?Šn deugt. De fabrikanten geven listiglijk op dat hun middel : lintwormscgmentenafdrijft. Dat is echter niets waard, daar dc koppen niet afgedreven worden. Ook demiddelen tegen ronde wormen (die meestal nicotine-sulfaat bevatten) zijn weinigwaard. 1 z) E. Gray. Some experiments upon the therapeutic treatment of fowl paralysis (lymphoma-tosis) of poultry and the value of Iodine in relieving the symptoms of such cases. The Vet.Journ., Vol. 96, 1940, p. 28. 2 ) H. E. Moskey. Poultry Remedies under

the new Food, Drug and Cosmetic Act. Journ.Am. Vet. Med. Ass., Vol. 94, 1940, p. 1.



??? Allerlei middelen tegen coccidiosis bleken eveneens waardeloos. Dergelijke midde-len kunnen schijnbaar succes hebben als zij gecombineerd worden met hygi??nischemaatregelen, die op zich zeil\' voldoende zijn de ziekte te doen stoppen. Allerlei ,,conditioncrs" (versterkingsmiddelen, middelen om dieren in conditiete brengen) vallen ook onder â€ždcvices", evenals b.v. hypochlorietpoeder als inhala-tiemiddel tegen ziekten der ademhalingsorganen. te H. ZIEKTEN DOOK WORMEN EN DE BEHANDELING. Een nematode van herkauwers gevonden bij den mensch. Bij het onderzoek van het duodenum van 40 inheemsche pati??nten vonden Bonneen Lie Rian Joe *) 10 maal een nematode, waarvan de meeste exemplaren morpho-logisch overeenkwamen met Trichostrongylus colubriformis, een parasiet, die goed bekendis bij herkauwers. Deze vondst is niet nieuw, daar deze worm reeds eerder bij den mensch is aange-troffen, maar

wel is opvallend dat hij zoo veelvuldig werd aangetroffen. Bij 10Chineesche pati??nten, waarbij obductie verricht was, werd de parasiet geen enkelemaal aangetroffen. Het is niet gemakkelijk de diagnose door faecesonderzoek tebevestigen, daar de eieren, Ancylostomeneieren (A. duodenale, A. brasilierise, Necatoramericanus), die bij de inheemschen meestal gevonden worden, in vorm en groottezeer veel overeenkomen met die van T. colubriformis. Kan echinococcosis door twee verschillende soorten van lintwormenveroorzaakt worden. De groote strijd tusschen D?‰v?‰ en Posselt over bovengenoemd vraagstuk is nogsteeds niet met zekerheid opgelost. Het standpunt van Posselt, dat de alveolaireechinococcus, die bij den mensch slechts in bepaalde landstreken voorkomt dooreen aparte soort van lintworm (X. echinococcus alveolaris) verwekt zou worden, issteeds door D?Šv?Š bestreden. Het groote verschil van dezen lintworm met

E. granulosuszou voornamelijk bestaan in de ligging van de eieren in de laatste proglottis en inden vorm van de haken. Gruber 1) bespreekt in zijn artikel nog eens uitvoerig de opvattingen van Posseltcn van D?‰v?‰ en geeft een beschrijving van een aantal gevallen van echinococcosisbij den mensch, waarbij fraaie afbeeldingen van alveolaire echinococcen gegevenworden. Volgens hem zullen uitgebreide dierproeven hier slechts oplossing kunnenbrengen. Grubf.r, die patholoog-anatoom is aan het Pathologisch Instituut van deUniversiteit te G??ttingcn is van meening dat dc samenwerking van veterinairen enmedici hier vruchtbare resultaten zal kunnen geven. Voor hen, die zich tot ditonderwerp aangetrokken voelen wordt de lezing van de origineele publicatie aan-bevolen. Operatief ingrijpen bij draaiziekte van het rund. Merkwaardig is dat in dc omgeving van Salzburg (Pinzgau en Pongau) tamelijkveel gevallen van coenurosis bij

runderen voorkomt, terwijl de schapen in deze streekvrij blijven van deze ziekte. In hoofdzaak worden jonge runderen aangetast. Bij een veehouder leden gedurendeeen jaar 8 runderen aan draaiziekte, terwijl de schapen hiervan geen last hadden.Daar leeken zich reeds jaren geleden gespecialiseerd hadden in het â€žBohren derw??rfligen Rinder" cn met deze operatie veel succes hadden is Buchlmann 2) er toe 1 ) G. B. Gruber. Â?ur Frage nach der Natur der Echinokokkus. D. T. W. 44, [hg. 47,\'939, P- 665â€”669, 45, p. 68oâ€”683. 2 ) E. Buchlmann. Die operative Behandlung drehkranker Rinder. T. R. Jhg. 45, 38,\'939. P- 729â€”732-



??? overgegaan voor zijn praktijk een methode voor deze operatie uit te werken. Vooropstaat een juiste indicatie. Men kan alleen resultaat verwachten wanneer een enkeleblaas aanwezig is en deze moet dan nog onmiddellijk onder het schedeldak liggen.De diagnose wordt gesteld door den aard en den graad der bewegingsstoornissen ende bevinding bij de percussie. De anamnese luidt meestal dat het dier zes of acht weken geleden begonnen is metaanvallen van duizelingen en draaibewegingen. Van dien tijd is het niet meer inslaat de drinkplaats te vinden. Er bestaat een hooge mate van depressie van hetsensorium, zonder koorts. Het dier luistert niet meer op aanroepen, houdt de oogledengesloten en begint eerst te eten wanneer men het met den kop in het voer drukt. Dekauwbewegingen zijn langzaam en worden onderbroken. Wanneer het dier loopt,begint het naar rechts te draaien en indien het doorloopt sluit het een cirkel

inrechtsche richting. Het neemt slechts water op, wanneer het in rechte richting of in een hoek bij dendrinkbak terecht komt. Wanneer het toevallig evenwijdig aan den drinkbak komtte staan, is het niet in staat het water te bereiken, niettegenstaande het groote dorst-gevoel. Een wending naar links is het niet in staat te maken. Deze symptomen, dieeen indicatie voor de operatie zijn, worden echter niet altijd zoo duidelijk waarge-nomen. Dikwijls zijn de dwangbewegingen nog niet zoo duidelijk cn dan moet mentwee of drie weken wachten totdat het symptomencomplex typisch is. Andere dieren lijdende aan hevige duizelingen, storten ineen, hebben een abnor-male houding van den kop, hoog opgeheven of sterk gebogen en rennen soms onhoud-baar verder, totdat zij vallen. Bij deze dieren ligt de coenurusblaas in de diepte vande hemispheren of aan de basis daarvan of in de kleine hersenen. Dit atypischebeeld kan ook door meer dan

een blaas verwekt worden. Voor de juiste diagnose is verder percussie noodzakelijk. Buciilmann heeft daar-voor een hollen stalen hamer geconstrueerd, die van een looden dop voorzien is. Een gewonen percussiehamer kan men hier niet gebruiken. Het verschil tusschenhet doffe geluid op de zieke zijde tegenover den hollen toon van de gezonde zijde vanden schedel is duidelijk te hooren. De operatie wordt dan alleen uitgevoerd, wanneerer een draaibeweging in ?Š?Šn richting bestaat en onderzoek door percussie positiefwordt bevonden. De operatieplaats ligt 2 cm boven de bovenste orbitaallijn cn 1 cm zijdelings vande mediaanlijn. De huid wordt geschoren cn met 2 % tutoca??neoplossing ge??nfiltreerd. Bij hetliggende dier wordt nu in sagittale richting een snede van 2 cm gemaakt en hetperiost weggekrabd. Dit laatste is niet beslist noodzakelijk. Met een speciale been-boor wordt het schedeldak geperforeerd, waardoor een

opening van 1 cm doorsnedeontstaat. Zoodra de schedel doorboord is begint de vloeistof uit de blaas naar buitente loopen. Door middel van een sonde met haak wordt de blaaswand gepakt en deze wordtvoorzichtig naar buiten gehaald. Gelijktijdig vloeit dan een deel van de overgeblevenvloeistof af. De rest wordt met behulp van een spuit, voorzien van een canule metknop, opgezogen. De huid wordt niet gehecht, daar door de expansie van de hersenennog gedurende enkele dagen vloeistof naar buiten geperst wordt. Evenmin wordtde holte met gaas gevuld ; slechts door een strook leucoplast wordt de wond tegenverontreiniging beschut. Het dier wordt nu gedurende 8 dagen in een donkeren stalgeplaatst en reeds 2 uur na de operatie kan een weinig gras of meeldrank verstrektworden. Nabehandeling is niet noodig. Een half uur na de operatie neemt het dieralweer notitie van de omgeving, de eetlust neemt snel toe cn na een

verrassendkorten tijd heeft het vermagerde dier zijn normale gewicht weer bereikt. Hersenvlies-ontsteking of chronische verschijnselen van den kant van de hersenen werden nade operatie nimmer waargenomen.



??? Veranderingen in de huid van het rund veroorzaakt door horzellarven. Simmons heeft systematisch huiden, die met larven van Hypoderma lineata besmetwaren, microscopisch onderzocht. De perforatie van de huid wordt door deze larvenwaarschijnlijk veroorzaakt door lytische enzymen. De larven liggen in de cystenmet het achtereinde tegen de huidopening. De kleine mondwerktuigen behoudende larven tot aan de laatste vervelling en deze heeft eerst plaats kort voor het tijdstipdat zij de huid verlaten. Deze mondwerktuigen hebben dus waarschijnlijk geendienst gedaan bij het maken van de opening in de huid ; deze opening ontstaatgedurende het jeugdstadium van de larve, wanneer deze onder de huid terecht isgekomen. Het beeld van het weefsel wekt eerder den indruk dat dit langzamerhandis opgelost en niet dat het mechanisch geperforeerd is. Naarmate de larve groeit ontstaat er een ontstekingsreactie en kort voordat

delarve de huid verlaat is deze omgeven door een bindweefselkapsel, die met leucocytcngeinfiltreerd is. Indien er veel cysten bij elkaar liggen kan het weefsel daaromheensamenvloeien, waardoor groote stukken van de huid voor de lederproductie inwaarde verminderd zijn. Soms ontstaan er zelfs subdermalc abscessen, die enkelecentimeters van de cysten verwijderd liggen, waarin geen larven worden aangetroffen.Deze abscessen worden bij het levende dier niet altijd ontdekt, omdat zij geen openingnaar buiten bezitten. Wanneer de larve nog in de huid zit begint het herstellings-proces. Een regeneratie van de epidermis vindt reeds plaats, zoodra de larve eenopening in de huid gemaakt heeft. De epidermis groeit binnen langs den cystenwandnaar beneden. Door dit proces wordt de cystenwand versterkt, waardoor infectiesin de omgeving voorkomen worden. Wanneer de larve de cyste verlaten heeft,bedekt de epidermis den geheelen

cystenwand, met uitzondering van het onderstegedeelte. Enkele dagen daarna wordt de bodem van de cyste vernauwd door granu-lalieweefsel en de holte wordt verder gevuld met afvalproducten van weefselcellen. De opening in de huid sluit zich door groei van de epidermis aan de randenvan de opening, zoodat deze een week nadat de larve de huid verlaten heeft, geslotenis. Langzamerhand verdwijnt het afgestorven weefsel, dat nu nog in de voormaligecyste aanwezig is, door phagocytose of autolyse en wordt vervangen door bindweefsel.Deze regeneratie gaat in de richting van het dermale weefsel naar de hypodermis,dus in tegenstelling van een open wond, waar het herstel juist in omgekeerde richtinggaat. Ongeveer 3 weken nadat de larve de huid verlaten heeft, is het bindweefsel totde normale dikte van dc huid gecontraheerd. De schrijver geeft verder nog een uit-voerige beschrijving van de verschillende cellen, die bij dit herstel

in de huid wordenaangetroffen. Hij wijst er verder op dat larven, die de huid niet verlaten, omdat zijafgestorven zijn, meer nadeel in de huid veroorzaken. Dergelijke plekken hebben maanden noodig voordat zij hersteld zijn. In ditverband zou men er aan moeten denken dat het gebruik van middelen, welke delarven in de huid dooden, minder gewenscht zou zijn dan een methode, waarbij dclarven mechanisch uit de huid verwijderd worden. Wanneer dc eerstgenoemdebestrijdingsmethode toegepast wordt, minstens zes weken voordat het dier geslachtwordt, mag men verwachten dat de huid voldoende hersteld is, waardoor de schadebij de lederbereiding zoo gering mogelijk wordt. Daar de behandeling met insecticidenveel minder tijdroovend is dan het mechanisch verwijderen der larven zal boven-genoemd bezwaar tegen deze middelen niet van zoo groot belang kunnen zijn. De jonge larven van Hypoderma bovis doorboren de huid.

Hoewel men thans vrijwel overtuigd is dat de larven, die zich uit de eieren vande runderhorzel ontwikkeld hebben, de huid van het rund perforeeren om zichverder te kunnen ontwikkelen, heeft Gebauer 1) opnieuw langs experimenteelenweg dezen gang van ontwikkeling aangetoond. 1 ) O. Gebauer. Das Verhalten der grossen Dasself liege (Hypoderma bovis df. Geer)im Tierversuch und die perkutane Invasion der Larve des ersten Stadiums.Z. f. Parasitenk. 11, 2 und 3, 1939, p. 391â€”399.



??? Door kweeken van een dertigtal exemplaren van Hypoderma bovis uit de larven,die spontaan de wormknobbels van runderen verlaten hadden, gelukte het hem inbezit te komen van mannelijke en vrouwelijke exemplaren van dit insect. Op dehuid van proefkalveren werden door de bevruchte wijfjes eieren gelegd. Aangetoondkon worden dat de larven, die zich na 4 dagen uit deze eieren ontwikkelden, in staatwaren de huid te perforeeren. Op de huid van den handrug gebracht, nam Gebauerwaar dat de larve langs een haar omhoog kroop, met het achtereinde van het lichaamzich aan de punt van het haar vasthield om dan een in de nabijheid staand haat-te bereiken, waarlangs zij weer naar beneden kroop en op de huid terecht kwam.Zij trachtte niet langs een haarzakje de huid binnen te dringen, maar deed dit opeen plaats waar een oppervlakkige, niet bloedende huidlaesie gemaakt was. Ditbinnendringen geschiedde zeer

langzaam, zoodat eerst na 4 uur een kleine boorganggemaakt was. De larve maakt daarbij gebruik van het chitineuze mondapparaat,dat 2 haken en een stilet bevat. Het indringen van de larve was niet pijnlijk. Bij een kalf waarop 2 wijfjes van de runderhorzel eieren gelegd hadden, werden2 dagen later eieren met larven aan de haren geconstateerd. Een dag daarna warende meeste van deze larven uit het ei gekropen. Het kalf werd nu geslacht en in delaag van de huidspier, welke onmiddellijk onder de huid lag werd een larve vanHypoderma bovis gevonden. Over de gevoeligheid van schapen ten opzichte van Trichostrongyliden. \') Een groep lammeren van 1â€”4 weken oud en een groep schapen van een jaar oudwerden experimenteel besmet rnet larven van verschillende soorten Trichostrongy-liden. De lammeren en de schapen waren wormvrij opgefokt. Uit experimentenmet deze dieren is komen vast tc staan dat de eenjarige

schapen dezelfde gevoeligheidbezaten ten opzichte van deze parasieten als de lammeren. Het gemiddelde vanhet aantal dagen, waarmede de eieren voor het eerst in de faeces van de besmettedieren werd aangetroffen bedroeg 20.35. De graad van besmetting werd bepaald door het tellen der eieren in de faeces.Zoowel bij de lammeren als bij de schapen waren er dieren, die een min of meergroote resistentie ten opzichte van de infectie hadden. Terwijl bij de gevoeligeschapen het aantal eieren in de faeces eerst na ongeveer 80 dagen voor het eersteen hooge top bereikte, vond dit bij de lammeren reeds 20 30 dagen na de infectieplaats. Tevens werd vastgesteld dat het aantal eieren niet steeds constant was, maardat er een fluctuatie bestond, hetgeen bleek uit de toppen van de curven, die gedu-rende het onderzoek aangelegd zijn. De besmette dieren bleven minstens gedurendeeen jaar eieren uitscheiden. De contr??ledieren zijn

tijdens de experimenten steedsvrij van parasieten gebleven, waaruit blijkt dat de voorzorgsmaatregelen ter voor-koming van herinfectics goed genomen waren. Phenothlazlne als wormmiddel bij schapen. Roberts 2) blijkt dit middel met bevredigend resultaat gebruikt te hebben tegenHaemonchus contortus en Oesophagostomum columbianum. Wanneer men een dosis geeftvan 0.15 g per pond lichaamsgewicht, dan is het noodig het schaap eerst 24 uur telaten vasten waarna 20 cc van een 10% kopersulfaatoplossing gegeven wordt,onmiddellijk gevolgd door phenothiazine. Bij een grootere dosis van 0.4 g per pond lichaamsgewicht kan men phenothiazinezonder vasten en zonder kopersulfaat ingeven. Bij sommige schapen was het resultaatvan de behandeling niet zoo goed. Dit hangt waarschijnlijk samen met bestaandeconstipatie, den inhoud van het colon, het tijdstip van de behandeling en de conditievan het schaap. \') H. S. Cameron

and M. A. Stewart. Studies on the course of Trichostrongyle infesta-tion in sheep. Jl. Am. Vet. Med. Assoc. XCV, 749, 1939, p. 177â€”180. J) F. H. S. Roberts. The value of phenothiazine in the treatment of Oesophagostomiasisin sheep. The Austr. Vet. Jl. XV, 6, 1939, p. 237â€”244.



??? Huch Mcl Gordon 1), die eveneens een onderzoek met dit middel bij schapeninstelde, kwam tot dezelfde conclusie als Roberts. Ook hij constateerde dat, indienmen het middel in groote dosis geeft, geen kopersulfaat noodig is om de slokdarmsleufte doen sluiten, zoodat het geneesmiddel direct in de lebmaag komt. Gordon verwacht veel van het gebruik van phenothiazine tegen osesophagosto-miasis en beschouwt het als zeer goed werkzaam tegen Haemonchus conlortus. Bijvoortgezette onderzoekingen bleek bovendien dat een enkele dosis van phenothiazinevan o.6 g per kg lichaamsgewicht, toegediend in een capsule, het aantal Tricho-strongylus-eieren in de faeces met go % en meer deed dalen. Door een dagelijkschegift van i gram aan 18 jonge schapen (14 -30 kg wegende) werden alle exemplarenvan Oesophagostomum columbianum afgedreven, terwijl 5 van de 7 schapen op dezelfdewijze behandeld, vrij werden van

Haemonchus conlortus. Phenothiazine is in 1935 meer bekend geworden als een insecticide dat zeer toxischwas voor muggenlarven en motten. Het is goedkoop en ongevaarlijk voor menschen dier. Het is een geelachtig poeder, dat niet in water oplost. Phenothiazine is een product, dat in Australi?? door de Imperial Chemical Indu-stries onder den naam van Thiox in den handel wordt gebracht. Het bevat g3 % phenothiazine, 5 % betanaphthol en 2 % van een bindend meng-sel. De zuivere phenothiazine was slechts in zeer kleine hoeveelheid verkrijgbaar,zoodat daarmede geen experimenten verricht konden worden. Baudet. Phytotherapeutische proeven ter bestrijding van maagvvormen bijschapen. Endriokf.it 2) meent, dat hoewel de pharmaceutische chemie vele synthetischegeneesmiddelen van groote beteekenis heeft opgeleverd, toch daarnaast nog steedsstoffen uit het dieren- of plantenrijk waardevolle hulpmiddelen leveren voor

be-strijding van bepaalde ziektegroepen (Rhizoma-extract van de Aspidium filix mas). â€?Specifieke anthelmintische werking van bepaalde planten lijkt niet te ontkennen.De overtuiging van vele veehouders, dat de voorjaarsweidegang gepaard gaat metafdrijving van wormen, berust naast de laxccrendf werking van de jonge planten,zeker ook op de specifiek wormafdrijvende. Endriokeit heeft nu omtrent dit vraagstuk proeven genomen bij de maagworm-ziekte der schapen. Beoordeeling en controle vonden plaats door quantitatieve bepaling der worm-eieren in de faeces. Voedering van Hypericum perforatum (St. fanskruid) leidt tot een verminderingvan wormeieren tot 30% binnen 14 dagen. Met wortels gecombineerd gelukte hetin 48 uur een bijna volledige en constante vermindering van parasieteneieren teverkrijgen. B. HUIDSCHIMMELZIEKTE. Bestrijding van huidschimmelziekte bij het paard. Hef.sch 2) beveelt de volgende

maatregelen aan bij een uitbraak dezer ziekteonder paarden : Elk paard krijgt afzonderlijk poetsgereedschap. Bij het eerste ziektegeval worden 2 ) Heesch. Herpes tonsurans bei Pferden und seine Behandlung. D. T. W. 41, Jhg. 47,\'939, P- 632â€”634-



??? poetsgereedschap, dekens en singels gedesinfecteerd. Men brengt de verplegers goedop de hoogte van de verschijnselen van de ziekte. De aangetaste huidplekken en deomgeving daarvan worden met een versch bereide oplossing van ruwe chloramineter sterkte van 7 % ingewreven, zoodat alle korsten verweeken en afvallen. Destanden der paarden worden ontsmet, vooral die plaatsen waar de paarden zichschuren kunnen. Zoonoodig kunnen de dekens verzameld worden cn in een desinfec-tieinrichting ontsmet worden. De pati??nten worden niet afgezonderd, doen gewoondienst en worden met ontsmet gereedschap gepoetst. Daar de prijs voor zuiver chloramine te hoog is, wordt het ruwe product gebruikt.Indien men de behandeling goed uitvoert is herhaling meestal niet meer noodig. De prijs van t kg ruwe chloramine-Heyden bedraagt 2 R.M. Baudet. Trichophytie bij den vos. J. L. Flatla \') geeft een overzicht over de verspreiding der

trichophytie in Noor-wegen en beschrijft eenige gevallen dezer ziekte bij den zilvervos ; al deze werdenveroorzaakt door Trichophyton gypseum astero??des. Verder werden 8 gevallenonderzocht van trichophytie bij het rund, afkomstig uit verschillende dcelen vanNoorwegen ; hierbij werd uitsluitend gevonden Trichoph. faviforme album. In ?Š?Šngeval betrof het afschraapsel van de huid, dat 4 jaar lang was bewaard ; dit materiaalbevatte nog levende sporen, welke ook hun pathogeniteit nog bleken te hebbenbehouden. De bij het rund voorkomende schimmel is voor den vos slechts in zeer geringemate pathogeen ; hieruit kan worden verklaard, dat trichophytie bij vossen slechtszelden wordt waargenomen, terwijl deze ziekte bij het rund vrij veelvuldig voorkomt. v. N. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Goedkeuring Statuten. Bij Koninklijk Besluit van 12 April 1940, no. 70 sub 5, zijn deStatuten van onze Maatschappij, zooais die

aangenomen zijn in de88e Algemeene Vergadering der Maatschappij, gehouden op 2 December1939, goedgekeurd, zoodat deze Statuten van nu af aan van kracht zijn. De secretaris, A. van Heusden. Afdeeling Gelderland -Overijssel. Kort verslag van de algemeene vergadering, gehouden op 16 Maart 1940 teZutphen. Aanwezig 20 leden en 4 introduc?Š\'s. Na opening en lezing notulen werden diverse kleine ingekomen stukken afgehandeld,waarna het woord werd verleend aan den afgevaardigde naar de Algemeene Ver-gadering te Utrecht, den heer H. A. Dingemans. Deze verwees voor zijn verslagnaar de reeds in het Tijdschrift opgenomen notulen, doch memoreerde in het bij-zonder de besprekingen aangaande : Afdeelingsraden, Centrale Raad en Raadvan Beroep ; de bindende besluiten ; de Veterinaire Week ; subsidie Prof. Dr. D. A.de jong-fonds en de contributie voor leden boven de 65 jaar. Het jaarverslag van den secretaris werd

voorgelezen en onveranderd goedgekeurd. De penningmeester deed rekening en verantwoording over 1939. Het kassaldois teruggeloopen van ?’292,21 tot ?’242,65.



??? Tot leden der verificatiecommissie werden benoemd de heeren van Gils envan den Born, die later in de vergadering mededeelden, alles in de beste orde tehebben bevonden. Hierna deed collega Dr. Rab mededeelingen over de Veterinaire Luchtbescher-ming en verwees allereerst naar blz. 153 van het Tijdschrift van dit jaar. Binnenkortzal hij zijn kennis aan de collegae moeten meedeelen en daartoe heeft hij voorgesteldin Gelderland 3 cursussen te houden, n.1. ?Š?Šn in de Betuwe, ?Š?Šn in den Achterhoeken ?Š?Šn op de Veluwe. De vergadering ging met dit voorstel accoord en als meestgewenschte plaatsen voor dezen cursus werden respectievelijk aangewezen : Tiel,Ruurlo en Apeldoorn. Bij de vrije mededeelingen kwam ter sprake de in het loopende seizoen opgedaneervaring bij de t.b.c.-bestrijding, terwijl een enkele opmerking werd gemaakt overhet pullorum-onderzoek. Collega Hofstra had onaangenaamheden ondervonden van

het feit, dat volgensde landbouwbladen voldoende miltvuurserum aanwezig was, terwijl het in werkelijk-heid niet te krijgen was. De volgende vergadering zal plaats hebben op een Zaterdag te Arnhem. De Secretaris, H. D. Krouwel. Groep Kennis Voedingsmiddelen van dierlijken oorsprong. Toegetreden als lid A. C. W. Veldhuizen te Rotterdam. Het aantal leden derGroep bedraagt thans 116. De Secretaris, J. M. van Vloten. BERICHTEN. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het doctoraal examen veeartsenijkunde 2e deel: Mej. S. M. Endert. Voor het doctoraal examen veeartsenijkunde ie deel de heeren: J. E. G.Hartgers, R. J. Kummel. R. A. ter Schure en F. van Ulsen. Diergeneeskundige Studenten Kring. De penningmeester van den D.S.K. verzoekt den buitengewonen leden van denD.S.K. hun bijdrage 1939â€”1940 v????r den 15de)! Mei a.s. te storten op postrekening27\'994 (t n.v. penningmeester D.S.K.). Na dien datum stelt de

penningmeester zich voor over de bijdrage te beschikken. Dc penningmeester, F. M. Viouurs. Ministerie van Economische Zaken. Bij Koninklijk Besluit van 18 Maart 1940, Stbl. 684, is ingetrokken het KoninklijkBesluit van 12 October 1932, Stbl. No. 492, tot uitvoering van art. 14 der Veewetmet betrekking tot de vergoeding van kosten van het onderzoek van in of door tevoeren diermeel en is vastgesteld dat de vergoeding van kosten van het onderzoekvan in of door te voeren veevoeder, voorzoover dit geheel of gedeeltelijk bestaatuit diermeel, beendermeel of bloedmeel, zal bedragen ?’ 0.50 voor een hoeveelheidvan 1000 kg of gedeelte daarvan. De Minister van Economische Zaken heeft, gelet op zijn beschikking van 31 Januari1940, No. 1086, afd. III, Directie van den Landbouw, mede gelet op het KoninklijkBesluit van 12 November 1927, No. 18, tot uitvoering van de artikelen 14 en 68 derVeewet, bij beschikking van 1 April 1940, No. 3516,

bepaald, dat het voorschrift,



??? genoemd onder I, e, 7 van bovengenoemde beschikking wordt gelezen als volgt : â€žDe dieren moeten tot na afloop van het onder 5 bedoelde onderzoek afgezonderdworden gehouden van andere eenhoevige dieren. De bovenbedoelde vergoeding wordt voldaan ter plaatse waar het onderzoekgeschiedt." VLEESCHHYGI?‹NE. De beoordeeling van dieren met hydraemie. Volgens het nieuwe keuringsregulatief wordt in art. I, onder groep C, paragraaf 3,voor hydraemie aangegeven, dat, indien ernstige, algemeene afwijkingen in de skelet-spieren of het deze omgevende bindweefsel aanwezig zijn, het geheele dier moetworden afgekeurd, en dat in alle overige gevallen voorwaardelijke goedkeuringonder voorwaarde van verkoop in het klein moet plaats vinden. Blijkens een schrijven van den Hoofd-Inspecteur aan de Inspecteurs, waarvandoor deze laatsten een afschrift is gezonden aan de Keuringsveeartsen-Hoofden vanDienst, geschiedt

niet overal de beoordeeling van slachtdieren, waarbij hydraemiewordt geconstateerd, overeenkomstig deze voorschriften. Volgens deze voorschriften kan, aldus dit schrijven, bij niet-plaatselijke afwijkingen(dus bij algemeene, sereuze infiltratie van de skeletspieren of het deze omgevendebindweefsel), van welke graad deze niet-plaatselijke afwijkingen ook zijn, nimmersprake zijn van onvoorwaardelijke goedkeuring, ook niet na verwijdering van de afwij-kende deelen, tenzij de hydraemie na 24 uur bewaren is verdwenen. Bij ernstigen aard dezer aandoening dient afkeuring, in alle overige gevallen voorwaardelijkegoedkeuring te volgen. Onvoorwaardelijke goedkeuring kan dus alleen geschieden in-dien door een toevallige oorzaak een plaatselijke, sereuze infiltratie in een bepaalddeel heeft plaats gevonden, natuurlijk na verwijdering van de afwijkende deelen. (Het komt dus hierop neer, dat elk dier, dat wegens hydraemie niet alleen

wordtuitgebeend, maar waarvan ook alle natte vliezen en het natte bindweefsel moetworden verwijderd cn dat dus in meerdere losse deelen wordt verdeeld, slechts voorvrijbankverkoop kan worden goedgekeurd. Aangezien een dergelijke uitspraak vande inspectie de uniformiteit van de keuring ten goede komt, ware het te wcnschen,dat nog meerdere malen een dergelijke schrijven van de Inspectie zal volgen). Wil men in Raalte een slachthuis bouwen ? Volgens een bericht in de â€žVee- en Vleeschhandel" van 5 April j.1. deelde deburgemeester in een raadsvergadering van de gemeente Raalte mede, dat B. en W.een conferentie hebben gehad met het Hoofd van den vleeschkeuringsdienst. Defirma Pagracii uit Holten heeft n.1. tc kennen gegeven, voortaan in Raalte tc willenslachten. Dit zou mede brengen, dat vrij permanent toezicht zal moeten aanwezigzijn, zoodat B. en W., mede in overleg met het hoofd van dienst, het gewenschtachten,

in Raalte een eenvoudig slachthuis tc bouwen. Dc kosten zouden ongeveerop ?’ 15.000 komen. B. en W. vroegen nu of de raad in principe gevoelt voor het bouwen van eenslachthuis. Volgens hun oordeel zou het voor de gemeente een voordeel opleveren.Nadat de raad in geheime zitting was overgegaan werd na heropening besloten dekwestie tot een volgende raadsvergadering aan te houden. de Gr. PERSONALIA. Verhuisd : D. D. Bakker, Kampen, naar IJsselkade 14. H. C. Bottelier, Utrecht, naar Haarlem, Dickmansstraat G8. Dr. A. M. Ernst, Bilthoven, naar Utrecht, Dr. J. P. Thijsselaan 2, Tel. 20426.



??? OVER VERSTOPPINGSKOLIEK door Dr J. P. FOOY. KLINISCHE LES. Er is wel geen ziekte, welke in de diergeneeskunde zooveel pennenin beweging heeft gebracht en nog brengt als de koliek van het paard.Inzonderheid over de therapie is al heel wat geschreven. Wanneer ik daarom in deze klinische les dit onderwerp weer eenster sprake wil brengen, dan doe ik dit niet om U het een of ander nieuwgeneesmiddel aan te bevelen of de resultaten van enkele oudere te ver-melden, doch dan is het uitsluitend de bedoeling eens de aandacht te ves-tigen op eenige veranderingen, welke in het bloed bij koliekpati??nten zijnwaar te nemen en te trachten daarvoor een verklaring te geven, om tenslotte in causaal verband met die bloedveranderingen de therapie metU te bespreken. Men kan gerust zeggen, dat de moderne veeartsenijkunde, in navolgingvan de geneeskunde, zoo langzamerhand is komen te staan in hetâ€žteeken" van het

bloedonderzoek en zeker niet ten onrechte. Ookwij kennen nu verschillende aandoeningen bij onze huisdieren, waarvanhet wezen ons pas duidelijk is geworden dank zij dit onderzoek. Ik denk bv. maar even aan de baanbrekende onderzoekingen vanSjoi.lema en zijn medewerker Seekles over de acetonaemie, paresispuerperalis, grastetanie en nog enkele andere aandoeningen van hetrund. Het is daarom wel opvallend, ja zelfs bevreemdend, dat aan hetonderzoek van het bloed bij koliek van het paard tot nu toe zoo weinigaandacht is besteed. Alvorens U die veranderingen in het bloed, welke den laatsten tijdgeregeld door mij worden waargenomen, aan de hand van een g-talziektegeschiedenissen te demonstreeren, lijkt het mij van belang eerstnog eens even iets te zeggen over oorzaak en frequentie van de ver-stoppingskoliek en de complicaties, die daardoor kunnen ontstaan.De algemeene opvatting is wel, dat de verstopping ontstaat

door op-hooping en indroging van normaal voedsel â€žsomewhere" in den darm-tractus. De aard van het voedsel, dat wordt verstrekt, speelt bij hetontstaan van een verstopping een groote rol. Bekend is, dat vooralin de bouwstreken de verstoppingskoliek daarom het meest voorkomt.Ook de hoeveelheid water, welke bij of na het eten wordt gegeven,de arbeid, welke van het paard wordt gevergd en waarschijnlijk nogvele onbekende factoren spelen als oorzaak van de verstopping ongetwij-feld een voorname rol. Van de verschillende vormen van koliek is deverstoppingskoliek zeker de voornaamste. Ten Thije wees eenige jaren geleden (T. v. D. 1937) nog eens opLX VII 2q



??? die verstopping als oorzaak van de vele narigheden, welke daaruitkunnen voortvloeien. De cijfers, welke hij geeft, zijn zeer leerzaam,niet zoo zeer om hun aantal dan wel om het feit, dat ze zijn verzamelddoor een bij uitstek deskundige. Want we weten allen maar al te goed,dat het voor een niet geschoolden patholoog-anatoom dikwijls zeermoeilijk is de eigenlijke primaire oorzaak van een koliek op te sporenen dat in de praktijk veelal oorzaak en gevolg met elkaar worden ver-wisseld. Het is de groote verdienste van Ten Thije, dat hij ons nog eensonder het oog heeft gebracht, dat liggingsveranderingen en rupturenvan maag en darmen bij een normaal paard slechts zelden zoo maarspontaan ontstaan, doch dat een ophooping van voedsel in een darm-gedeelte meestal de primaire oorzaak is van deze complicaties. Zoo kon ten Thije dan in 78 van de 106 door hem geseceerde koliek-gevallen d.i. dus in ruim 73% aantoonen, dat de primaire

oorzaakmoest worden gezocht in een overvulling met of in een belemmerdenafvoer van voedsel. In 48 gevallen vond hij een indigestie (overladingvan maag en darmen); in 24 gevallen een obstipatie; in 5 gevallenwaren darmsteenen de oorzaak en in 1 geval werd de normale afvoerbelemmerd door een strictuur van den darm. Ik geloof dat ten Thijeons allen hiermede wel voldoende heeft overtuigd van de groote rol,welke de verstopping speelt in het koliekvraagstuk. Welke zijn nu de veranderingen, welke men in het bloed bij koliek-paarden kan aantreffen ? Ik doe het beste deze met een 9-tal ziekte-geschiedenissen aan te toonen. Geval i: Hengst Gregory. Heeft koliek sinds Zaterdagmorgen ; pas Maandag ter behandeling in de kliniekaangeboden. Door eigenaar is pati??nt behandeld met sulfas natricus en koffie. Stat. praesens : middelzware koliek. Buik gespannen en aan beide zijden opgezet,vooral rechts. Darmgeruischen niet te hooren.

P 78, regelmatig, doch zeer zwak.T 39,4, A 15, costo-abdominaal. Sterke foetor ex ore. Longpercussieveld beider-zijds verkleind ; onderste longgrenzen naar boven opgebogen. Oogslijmvliezenicterisch. Rectaal onderzoek : arm moeilijk in te brengen ; enkele gespannen taeniae tevoelen, benevens een pijnlijke verdikking in onderste buikquadrant. In rectumveel taaie slijm. Urine : s.g. 1,041 ; zuur ; eiwit en suiker afwezig ; galkleurstoffen (H. S. Steensma)positief. Bloed : haemogram : 7.900 oâ€”o | oâ€”7â€”46â€”23 | 20â€”4. Hb (volgens Sahli) g8Â° ; totaal eiwit serum : 7,80 % ; bilirubine (volgens Hymansvan den Bergh) 6$ E ; ureum: 44,3 mgr %. Diagnose : verstoppingskoliek (vermoedelijk in een van de linker colonlagen)met meteorrhismus en beginnende sepsis (toxaemie). Ondanks subcutane toediening van atropine en sulfas natricus met slokdarmsondegeen verbetering. \'s Avonds wordt door Indisch veearts darmpunctie verricht.

Trocart blijft ge-heelen nacht zitten. Volgenden morgen geen koliek meer ; tympanie bijna geheel verdwenen. P. draad-vormig en zeer frequent. Dier zeer suf en maakt zeer zieken indruk. Bloed : haemogram : 12.200 | oâ€”o | 2â€”4â€”64â€”16 | 12â€”2.



??? Hb : iooÂ°S ; totaal eiwit serum : 8,033 % > Ureum : 132,8 mgr % ; Bilirubinegehalteserum gedaald tot 2| E. Na verwijdering van de trocart wederom snel tympanie. Colfin-injectie geeftgeen resultaat. Denzelfden avond exitus. Sectie : geheele darmtractus met uitzondering van rectum en vlottende colongevuld met gas en vocht. In linker colonlagen bovendien veel inhoud van brei-achtige consistentie. Geen verschijnselen van peritonitis. Hart groot en slap. Geval 2 : Hengst Hacobiantz. Heeft vorigen avond Iaat koliek gekregen ; liggen, opstaan en wentelen. Pati??ntheeft urine geloosd en een kleine hoeveelheid zeer harde faeces is afgekomen. Dooreigenaar sulfas natricus ingegeven. Stat. praesens : Volgenden morgen in kliniek geen uitingen van pijn meer. Pati??ntmaakt echter wat suffen indruk ; A. 58, pompend ; T. 37,6 ; P. haast onvoelbaar,82 slagen p. min. ; oogslijmvliezen cyanotisch ; buik gespannen en pijnlijk, nietopgezet;

longperc.veld iets verkleind. Rectaal onderzoek : rectum leeg ; linker onder- en bovenquadrant buik leeg ;rechts in de diepte kinderhoofdgroote harde pijnlijke verdikking ; gespannen strengter plaatse. Aan onderzoekenden arm veel slijm. Bloed : haemogram : 19.100 Oâ€”o | 3â€”6â€”25â€”56 | 8â€”2. Hb = go0 S. ; totaal eiwit 9.01 % ; ureum 98.4 mgr % ; bilirubine 4 E. Diagnose : verstopping rechter colonlaag ; bloedindikking ; toxacmie. Prognose : slecht. Pati??nt succombeert eenige uren na het onderzoek. Sectie (direct na den dood) : rechter bovenste colon heeft een sterk ingedroogdeninhoud. Tevens bestaat er een omslingering van een lis van het ileum dicht bijde ileocoecale klep ; bloedvaten ter plaatse sterk uitgezet (koorddik) en darmslijm-vlies rood en gezwollen. In oraal gelegen darmgedeelten veel vocht en gas. Geval 3 : Hengst Valk. Vorigen avond koliek gekregen. Enkele harde faecesballen zijn afgekomen. Stat. praesens :

ernstige koliekverschijnselen ; krimpt geheel in elkaar van de pijn.P. 76, slecht voelbaar ; A. 20 ; T. 38,8 ; oogslijmvliezen vuil, niet icterisch. Buikzeer gespannen en wat uitgezet; percussie zoowel links als rechts demping op debeide colonlagen. Geen borborygmi. Longperc.veld : links normaal, rechts 1 Â? rib verkleind. Rectaal onderzoek : in rectum vrij veel ingedroogde faeces ; een duidelijk ge-spannen streng te voelen rechts van de mediaanlijn. Bloed : haemogram : 18.000 0â€”0 | oâ€”2â€”12â€”74 | 10â€”2. Hb â€” 95 S; totaal eiwit serum 8,89 % ; ureum 39,4 mgr % ; bilirubine E. Urine : sterk zuur. Na ingeven van sulfas natricus verergeren de koliekverschijnselen. Spoedig daarnaexitus. Sectie: volkomen negatief; geheele darmtractus gevuld met vocht en gas; inileum een vermoedelijk aangeboren vernauwing, welke echter geen aanleiding hadgegeven tot ophooping van voedsel. Geval 4 : Hengst Bob Said. Sinds vorigen avond koliek

; of geneesmiddelen zijn toegediend is niet bekend. Stat. praesens : Duidelijke koliekpijnen. Buik gespannen, doch geen tympanie.Pati??nt maakt ernstig zieken indruk. P. draadvormig, 80 ; A. 48 ; T. 38,8 ; oog-slijmvliezen vuil en wat cyanotisch. Links geen, rechts lichte borborygmi. Longpercussieveld : links vergroot tot laatste rib, rechts sterk verkleind tot13e rib.



??? Rectaal onderzoek : milt ver achter laatste rib te voelen ; rechts ophooping vandarmcontenta in colon, welke drukpijnlijk is. Veel slijm in rectum en aan arm. Bloed : haemogram : 2.500 oâ€”o | 4â€”6â€”32â€”22 | 36â€”o. Hb â€” 104 S; totaal eiwit 9,50 Â°/0 ; ureum 113,2 mgr% ; bilirubine 1 Â? E. Diagnose : verstoppingskoliek, vermoedelijk in ?Š?Šn der rechter colonlagen ;bloedindikking ; uraemie ; toxaemie. Prognose : slecht. Therapie: kamferolie intramusculair; 150 cc 20% NaCl-opl. intraveneus;veel water met slokdarmsonde. Tegen den avond wederom plotseling verergering van de koliek, waarna 2 uurlater exitus. Sectie : Uit abdomen vloeit veel troebel vocht; op colonlagen licht fibrineus beslag;coecum klein en leeg, behalve de apex die wat ingedroogden inhoud heeft; geheelecolon crassum opgezet, veel ingedroogde darmcontenta bevattend ; dunne darmenbevatten veel vloeistof en ook gas ; maag goed gevuld ; nergens een

ruptuur tevinden. Peritonitis. Lever gedegenereerd. Geval 5 : Hengst, Schimmel. Sinds vorigen dag koliek ; door eigenaar alleen koffie ingegeven. Geen faecesafgekomen. Stat. praesens : geringe koliekverschijnselen. P. 59, vrij goed gevuld ; A. 19, diep,costo-abdominaal ; T. 37,3. Oogslijmvliezen : wat bleek met verschillende grooterebloedingen. Buik : weinig gespannen ; geen tympanie. Longpercussieveld : links normaal, rechts verkleind tot 15e interc. ruimte. Rectaal onderzoek : in rectum veel droge faeces met slijm : flexura pelvina inmediaanlijn te voelen, wat uitgezet en pijnlijk. Bloed : haemogram : 19.100 oâ€”o | 2 3â€”34â€”54 | 6â€”I. Hb = 65 S ; totaal eiwit serum : 8,05 % ; ureum 39,4 mgr % ; Cl. in totaal bloed :358,6 mgr %. Urine: s.g. 1.015; reactie zuur; eiwit, galkleurstof, suiker en urobiline afwezig. Diagnose : verstopping in flexura pelvina. Prognose : in verband met bloedbeeld niet gunstig. Therapie : colfin heeft geen succes ;

\'s avonds daarom istizine per os. Volgenden dag lijkt toestand beter. P 40. Oogslijmvliezen nu iets icterisch. Nog-maals 10 cc colfin intramusc. en 300 gr sulfas natricus met slokdarmsonde. Na dezen ingreep verslechtert toestand zienderoogen. Hb 80 S ; bloed ziet nu veel donkerder : bilirubine 3 J E ; ureum gestegen tot 167,3mgr% ; Cl. gedaald tot 284 mgr%. Kort na laatste onderzoek : exitus. Sectie : in buikholte sero-haemorrhagisch vocht; in mesenterium in de omgevingvan het pancreas talrijke abscessen, met het beeld van een acute ontsteking ; colontenue op verschillende plaatsen vergroeid met andere dikke darmen ; gedeelte dikkecolon afgesnoerd, waardoor slijmvlies ter plaatse is gezwollen en rood ziet ; geheeleverdere darmstelsel gevuld met wat gas en zeer veel vloeistof. Geval 6 : Hengst Atamimi. Door eigenaar in stal geroepen en paard stervende aangetroffen ; heeft sindsvorigen avond koliek van ernstigen aard ; door

eigenaar geen geneesmiddel gegeven. Stat. praesens : moribund dier. T. 40, 3 ; P. 140 onvoelbaar (aan hart opgenomen).Ontlast juist voor de eerste maal een groote hoeveelheid faeces van breiachtigeconsistentie. Oogslijmvliezen : vuil rood niet geel. Slechts zeer geringe meteorrhismus.



??? Bloed : Hb = 140 S. Aantal erythrocyten : 13.500.000 ; Ureum 185 mgr % ; Cl~ sterkverlaagd: 227 mgrÂ°/0. Een kwartier daarna exitus. Geen sectie verricht. Geval 7 : Hengst Tjio Po Pie. Vanmorgen in de vroegte plotselinge hevige koliek gekregen. Stat. praesens : T. 38.3 ; A. normaal ; P. 40, regelmatig en krachtig. Oogslijmvliezen : wat vuil. Buik : wel pijnlijk, doch niet opgezet. Longperc.veld : normaal. Rectaal onderzoek : verstopping te voelen in mediaanlijn (flexura pelvina ?)Geen borborygmi. Bloed : haemogram : 10.900 oâ€”o | Oâ€”1â€”13â€”73 | 10â€”3. Hb 62 S. ; totaal eiwit serum : 6,88 % ; Ureum : 39 mgr % ; bilirubine: 2 ?• E.;Cl- (totaal bloed) 312 mgr%. Diagnose : dikdarmverstopping (flexura pelvina). Therapie : 10 cc novalgine intraveneus ; 20 gr istizine in 3 L. water met slokdarm -sonde. Koliekverschijnselen verdwijnen spoedig, om \'s avonds wederom terug te komen.Weer 10 cc novalgine. Pati??nt gedurende nacht rustig,

doch volgenden morgenweer koliek. Ontlasting niet afgekomen. Bij rectaal onderzoek lijkt of verstoppingbegint te verweeken. Nu veel slijm aan onderzoekende hand en arm. Bloed : Hb nu 80 S ; ureum gestegen tot 93,5 mgr %; CF gedaald tot 305 mgr %; biliru-bine 2 E; bloedsuiker 110 mgr %. Nogmaals novalgine en istizine toegediend, benevens een zeepclysma. \'s Avondswederom hevige koliek. Geen ontlasting. Bloed 3den ziektedag : Hb gestegen tot 100 S ; ureum tot 177 mgr % ; totaal eiwit tot7,54\', Cl~gedaald tot 241 mgr % ; bloedsuiker verhoogd tot 180 mgr Â°/0 ; bilirubine 3I E. Er bestaat dus nu een duidelijke bloedindikking met uraemie, hypochloraemieen hyperglycaemie. Nog geen ontlasting. 1 j I,. bloed wordt vervangen door dezelfdehoeveelheid phys. NaCl-oplossing. Toestand echter reeds sterk achteruitgegaan ; eenige uren daarna volgt exitus. Sectie : drie groote darmsteenen in rectum (twee ongeveer Â? m van de

anusgelegen en een derde gelegen even voor de flexura pelvina). Ter plaatse van desteenen in het rectum is de darm geruptureerd. Weinig of geen meteorrhismus.Oraal van den darmsteen geheele darmtractus gev uld met groote hoeveelheid vocht. Geval 8 : Hengst Wardanian. Sinds den nanacht koliek. Geen ontlasting gehad. Of geneesmiddelen zijn inge-geven is niet bekend. Stat. praesens : middelzware koliek. P. onvoelbaar 78 ; A. 28 ; T. 38.8. Oogslijmvliezen : vuilrood. Buik niet erg gespannen en weinig opgezet. Geen borborygmi. Rectaal onderzoek: rectum leeg; verstopping in flex. pelvina (?) Bloed : haemogram : 2.400 oâ€”2 | oâ€”oâ€”10â€”14 | 74â€”o; vrijwel uitsluitend gedege-nereerde staafkernigen. Hb 104 S ; aantal erythrocyten : 10.700.000 ; ureum : 54 mgr % ; bilirubine 3 E. \'s Middags reeds exitus. Sectie : in vlottende colon twee darmsteenen ; voorste ter grootte van een biljartbal,heeft darm geperforeerd ; bovendien een

25-tal kleine steentjes verspreid in dikkecolon. Geval g : Hengst Manook. Sinds vorigen avond 9 uur koliek ; door eigenaar 2 maal sulfas natricus ingegeven.



??? Stat. praesens : zeer zieken indruk. P. 72, draadvormig ; T. 39. Geen tympanie.Oogslijmvliezen icterisch met petechi??n. Bloed: haemogram: 14.400 oâ€”o | 3â€”11â€”40â€”34 | 12â€”O.Hb = 95 S; totaal eiwit serum 8.52%, ureum 49 mgr % ; CF 298 mgr % ;bilirubine 3^ E ; bloedsuiker 165 mgr %. Eenige uren na onderzoek exitus. Sectie : zeer droge inhoud in beide colonlagen ; omslingering dunne darmdeelmet ter plaatse sterk gestuwde bloedvaten en bloederigen inhoud in darm ;beginnende peritonitis. Ik wil het bij deze g ziektegevallen laten. We zien dus, dat in de gevallen, waar de verstopping eenigen tijdbestaat en deze niet kan worden opgeheven, geregeld de volgendeveranderingen in het bloed kunnen worden geconstateerd: 1. het haemoglobinegehalte, dat normaal ongeveer 70Â° Sahli bedraagt,stijgt binnen korten tijd zeer aanmerkelijk; 2. de stijging gaat gepaard met vermeerdering van het aantal roodebloedcellen (normaal

hier ongev. 7.000.000 p. mm1); 3. tevens zien we, al is dit dan niet zoo uitgesproken, dat ook heteiwitgehalte (normaal 7 a 8%) steeds stijgt; 4. verder zien we, dat in de gevallen, waarin dit is onderzocht,geregeld een vermindering van het Cl-gehalte van het bloed J) is vastte stellen; 5. in alle gevallen kon worden geconstateerd, dat het ureumgehalteniet onaanzienlijk stijgt (normaal niet meer dan 50 mg%); 6. ten slotte werd waargenomen, dat in enkele gevallen ook hetbloedsuikergehalte (normaal 70â€”90 mg%) toeneemt. Waaraan zijn nu die veranderingen in het bloed toe te schrijven ? Sinds langen tijd heeft men gezocht naar de oorzaak van de intoxi-caties, welke bij een verstopping optreden. Men heeft oorspronkelijk gedacht, dat toxische producten zoudenontstaan door eiwitrotting in den dikken darm, waarbij putrefactieveproducten als histamine, choline, phenol, cresol, indol, skatol, aethyl-aminen, enz. zouden worden gevormd.

Verschillende onderzoekers, onder den indruk gekomen van de heftigewerking, die sommige van die stoffen te weeg brengen wanneer ze bijproefdieren worden ingespoten, meenden, dat de resorbtie van die pro-ducten in de bloedbaan aansprakelijk zou zijn voor de ziekteverschijn-selen, welke ten gevolge van de resorbtie zouden ontstaan. Deze veronderstelling is echter niet houdbaar gebleken. In de eerste 1 *) De bepaling van het Cl~ gehalte is verricht in totaal bloed. Men kan daarnaastook het Cl-gehalte bepalen in het plasma, waarna men met behulp van de haemo-tokritmethode de hoeveelheid Cl"" , welke is gebonden aan de roode bloedcellen,kan berekenen. Bij het paard is, zooals mij is gebleken, in tegenstelling met denmensch, geen constante verhouding tusschen het Cl-gehalte van het bloedplasmaen dat van de roode bloedlichaampjes vast te stellen, weshalve is volstaan met alleenhet Cl-gehalte van het totaal bloed te

bepalen. Het Cl-gehalte van het totale bloedbedraagt bij de door mij gebruikte methode bij normale paarden 340 a 380 mgr %.



??? plaats moet het onwaarschijnlijk geacht worden, dat deze putrefactievestoffen zoo snel zouden worden gevormd en in de tweede plaats zoumen dan de beteekenis van de groote ontgiftende werking van de levermoeten verwaarloozen. Bovendien geven de verschillende stoffen â€” endat is wel een van de voornaamste argumenten tegen de intoxicatie-theorie â€” zelfs als ze in groote hoeveelheden per os worden toegediend,geen ziekteverschijnselen. Men heeft ook wel gedacht aan toxinen, gevormd door bacteri??n uitden dikken darm. Zoo heeft men het toxine van d?¨ Welch-bacteriewel voor de intoxicatieverschijnselen verantwoordelijk gesteld. Niet in overeenstemming hiermede was de waarneming, dat hoehooger de verstopping was gelegen, hoe sneller de intoxicatieverschijn-selen optreden en hoe ernstiger ze zijn. Beide theorie??n hebben geen stand kunnen houden en plaats moetenmaken voor de dehydralie- en

dechlorinatietheorie. Het was al lang bekend, dat wanneer een individu veel vocht ver-liest (zooals dit het geval is bij langdurig braken, bij langdurige diarrhee,enz.) het bloed niet alleen indikt, doch dat door het verlies aan vochttevens een vermindering van de hoeveelheid electrolyten plaats vindt.Vooral de hoeveelheid Na"\'\' en K , doch ook de hoeveelheid HC03~"en Cl vermindert. Dat daardoor tevens de hoeveelheid ureum in het bloed toeneemten het ziektebeeld ontstaat, dat wordt samengevat onder den naamvan â€žUr?Šmie par manque de sel" heb ik reeds enkele malen in dittijdschrift uiteengezet. Bekijken we nu de ziektegeschiedenissen van onze 9 koliekpati??ntennog eens, dan zien we, dat dezelfde verschijnselen ook werden waar-genomen bij de verstoppingskoliek. Hoe komt dit nu ? Gaan we eens na wat er gebeurt, wanneer ereen obstructie bestaat in een gedeelte van den darm, dan zien wehet volgende: oraal van die obstructie

ontstaan anti-peristaltischebewegingen, welke zich voortplanten, ook wanneer de obstructie inden dikken darm is gelegen, via dc dunne darmen naar de maag enzelfs naar den slokdarm. Men kan dit het duidelijkst waarnemen bijdie dieren, die daartoe in staat zijn, aan het braken, dat optreedtals de obstructie eenigen tijd bestaat. Dat daardoor verlies van vochtplaats heeft is begrijpelijk. Doch ook bij het paard, dat niet braakt of dit althans zeer zeldendoet, hebben we gezien, dat dezelfde veranderingen in het bloed ge-regeld optreden. Hoe is dit nu te verklaren ? Bij de dieren, die niet braken komt de anti-peristaltische beweging alspoedig tot staan om plaats te maken voor een verlamming van dendarm. Er ontstaat dus een toestand van atonie. De darmgedeeltenboven de obstructie raken daardoor verwijd, evenals de bloedvaten,wat tot gevolg heeft, dat die gedeelten zich vullen met groote hoeveel-



??? heden vloeistof. Deze â€ždrainage" van de groote hoeveelheden vochtvan het bloed naar het darmlumen is de directe oorzaak van de dehy-dratie en dechlorinatie van het bloed. Men heeft dit experimenteelkunnen aantoonen bij konijnen, die zooals U wellicht bekend zal zijn,nooit braken. U zult zich nu wellicht afvragen: is die dehydratie en dechlorinatienu de directe oorzaak van den dood van een koliekpati??nt ? Zeerwaarschijnlijk niet. Nerveuze invloeden, Shock b.v., moeten hierbij,speciaal bij hevige koliekpijnen en in snel letaal verloopen gevallen,een groote rol spelen. Dit neemt niet weg, dat men de beteekenis van de dehydratie endechlorinatie in de gevallen, waar de obstructie in den darm langblijft bestaan, niet moet onderschatten. Het groote verlies van vocht naar het darmlumen en de daarmedegepaard gaande bloedindikking bemoeilijken de functie van hel hart,dat bij een koliekaanval toch al zooveel heeft te verduren, in

aanzienlijkemate. De onttrekking van vocht en electrolyten aan het bloed en dusook aan de verschillende organen hebben op de functie van de hart-spier zelf een zeer nadeeligen invloed. Een slechte hartwerking heefttengevolge een onvoldoende circulatie van bloed in de longen, waardooronvoldoende oxydatie plaats heeft en een overlading van het bloedmet CO, het gevolg is. Zeer funest kan zulks worden, wanneer in eenlater stadium, in de oraal gelegen darmgedeelten een sterke gasont-wikkeling plaats vindt en door druk op en verschuiving van het dia-phragma, de longen ook nog in de knel komen. Reeds ten Thije wees op de groote beteekenis van deze overladingvan het bloed met C??2 als oorzakelijk of inleidend moment voor hetontstaan van degeneratieve veranderingen van de organen. Het spreekt vanzelf, dat een verhooging van den druk in de darmendoor gasophooping, den normalen afvoer van de gal bemoeilijkt.Een verhooging

van het galkleurstofgehalte van het bloed is dan meestalgemakkelijk aan te toonen. Ontlast men door darmpunctie een grootehoeveelheid gas, dan ziet men niet zelden de hoeveelheid galkleurstofweer dalen. Bij enkele pati??nten kon een duidelijke stijging van het bloed-suikergehalte worden aangetoond. Vermoedelijk is een disfunctie vanhet sympathische zenuwstelsel, welke ongetwijfeld bij een koliekaanvalbestaat en de invloed, welken het autonome zenuwstelsel uitoefent opde verschillende organen met interne secretie daarvan de oorzaak.Ik denk in dit verband aan de mogelijkheid van een hyperfunctievan de bijnieren of een hypofunctie van het insulaire systeem. Natuurlijk zijn er nog andere mogelijkheden te bedenken. Zoo kan de blo?Šd-indikking alleen al verantwoordelijk zijn voor de stijging. Ook de vermindering vande zuurstofspanning in het bloed en de daarmede in verband staande verminderdeoxydatie zou de oorzaak kunnen zijn.



??? Voor zoover ik heb kunnen nagaan is het Florio (Ree. de med.vet. Juli 1937) geweest, die het eerst heeft gewezen op enkele veranderin-gen, die in het bloed bij koliekpati??nten ontstaan. Florio meent, dat de autointoxicatie, die gemakkelijk tot standkomt in eerste instantie, moet worden toegeschreven aan resorbtie vanabnormale gistingsproducten en giftige darmgassen. Het verweer vanhet lichaam daartegen, zou volgens genoemden auteur, geschiedendoor de darmmucosa, die een antitoxische functie bezit. Alleen wanneerde darmmucosa is beleedigd, zouden toxinen kunnen passeeren. Zijnde toxinen den darmwand gepasseerd, dan is het de lever, die de giftigestoffen in minder giftige zou omzetten. Is de lever insuffici??nt geworden,dan zouden de toxinen pas in het bloed komen en degeneraties van deverschillende organen veroorzaken. Het bloedplasma zou tenslotte nogin staat zijn de toxinen te neutraliseeren, doch uitsluitend

wanneerhet voldoende NaCl zou bevatten. Is onvoldoende NaCl in het bloed aanwezig, dan pas zouden detoxinen gaan overheerschen en autointoxicatie ontstaan. Hij wijst er in dit verband op, dat experimenteel bij den hond isaangetoond dat onderbinding van een darmlis aanleiding geeft toteen verlaging van het Cl-gehalte, vermeerdering van de rest N. en eenverhooging van de alcalireserve van het bloed. Florio heeft geconstateerd, dat ook bij de verstoppingskoliek van hetpaard een verlaging van het Cl- gehalte van het bloed ontstaat, waarbijechter geen verhooging, doch integendeel een vermindering van dealcalireserve, dus een toestand van acidose zou zijn te constateeren. Florio stelt zich voor, dat de ontgiftende werking van het NaClzou berusten op het vermogen van het zout, vocht aan te trekken,waardoor de toxinen worden verdund en door verhoogde diuretischewerking gemakkelijker en sneller zouden worden uitgescheiden.

Florioheeft dus dezelfde feiten waargenomen, doch hij houdt zich, zooalswe zien, nog gedeeltelijk aan de intoxicatietheorie. Over de wijze,waarop het tekort aan Cl- ionen in het bloed ontstaat, laat hij zichniet uit, terwijl voorts de bloedindikking, welke bij de verstoppingskoliekaltijd aanwezig is, hem is ontgaan. Hebben nu deze waarnemingen bcteekenis voor de therapie ? Ikgeloof, dat deze vraag bevestigend is te beantwoorden. Ik heb in den aanvang reeds gezegd, dat het niet in mijn bedoelingligt voor bepaalde geneesmiddelen reclame te maken. Ik wil mij daarombeperken tot het aangeven van algemeene richtlijnen, waarnaar naarmijn meening, ons therapeutisch ingrijpen zich moet richten. Allereerst dan wil ik de vraag onder de oogen zien of men bij eenpaard met zeer ernstige koliekpijnen, deze al of niet moet bestrijden.De meeningen hierover loopen, zooals U bekend zal zijn, uiteen. Wanneer men echter een pati??nt in behandeling krijgt, die

ineen-krimpt van de pijn, zich met geweld ter aarde laat vallen om directdaarna weer op te staan, dan is naar mijn persoonlijke meening, het



??? bestrijden van die pijn niet alleen gewenscht, doch voor het behoudvan het leven noodzakelijk. De vraag of een mensch of dier van pijn kan sterven, wil ik daarbijbuiten beschouwing laten, doch zeker mag worden aangenomen, datpijnen voortkomende uit het splachnicusgebied tot ernstige Shock-verschijnselen aanleiding kunnen geven. Den chirurgen zijn dergelijke Shockverschijnselen maar al te goedbekend bij rupturen van maag of darm. Het plotseling draadvormigworden van de pols, de bleeke gelaatskleur van den zieke en het profusezweeten zijn zeer alarmeerende symptomen. Is men in de gelegenheid de pols van een aan hevige koliek lijdendpaard te onderzoeken, dan valt het op hoe frequent en nauwelijksvoelbaar deze ook kan zijn. Ieder practicus zal in zijn praktijk pati??ntenhebben gezien, die soms binnen enkele uren tijds succombeeren endaarbij niet zijn ontkomen aan den indruk, dat de pijn voor een grootdeel de oorzaak is

geweest van den snellen dood. Het spreekt van zelf, dat men met de toediening van pijnstillendemiddelen niet de oorzaak van de koliek, dus de verstopping opheft.Met de keuze van het geneesmiddel moet men daarom voorzichtig zijn.Van morphine wordt algemeen aangenomen, dat het de toch al onvol-doende peristaltiek van de darmen nog meer verlamt. Zelf heb ikgezien, dat morphine zelfs antiperistaltische bewegingen opwekt, zichb.v. uitend in een regurgitatie van gal naar de maag. Voor zoover mij bekend heeft novalgin 50%, intraveneus of intra-musculair toegediend, deze onaangename eigenschap niet. In elk gevalis mij gebleken, dat men met dit middel de pijn zeer goed kan bestrijdenen de injectie zonder bezwaar na eenigen tijd kan herhalen. Bestaat de verstopping langer en zijn er dus reeds verschijnselenvan bloedindikking te verwachten, dan dient, om den algemeenentoestand te verbeteren, de therapie daarop gericht te zijn. Het is

daaromzaak in de eerste plaats de functie van het hart te ontlasten en tevenste stimuleeren. Een flinke aderlating is op zijn plaats en vervangingvan de afgenomen hoeveelheid bloed door hetzelfde kwantum physiolo-gische NaCl-oplossing noodzakelijk. Men verdunt daarmede het bloed,zoodat men door vermindering van den weerstand de functie van hethart verlicht. Tevens vult men door dezen ingreep het tekort aan keukenzout, datis ontstaan, aan. Aanbevolen wordt ook wel in plaats van physiologische NaCl-oplos-sing een hypertonische oplossing (10â€”20% NaCl) in te spuiten met debedoeling het osmotisch drukvermogen van het bloed te verhoogenom zoodoende de drainage van vocht naar den darm te stoppen. Daarnaast dient de hartspier zelf te worden gestimuleerd. Als cardio-tonicum bevalt mij nog altijd het best een intramusculaire injectie van20% kamferolie. Door het maken van een kamferdep??t is men van een langer aanhou-



??? dende werking verzekerd, waarbij de desinfecteerende werking van dekamfer tevens nuttig kan zijn. Heeft men voldoende zorg aan hart en bloed besteed, dan zal allesin het werk gesteld moeten worden om de verstopping op te heffen.Is de pijn gering, bestaat de koliekaanval slechts enkele uren en magmen na rectaal onderzoek op goede gronden verwachten, dat de ver-stopping niet van ernstigen aard zal zijn, dan heeft men aan bv. colfineen waardevol geneesmiddel. Het is mij gebleken, dat dit middelniet drastisch werkt en dikwijls toch goede resultaten geeft. De werkingkan ondersteund worden door massage van den buik met behulp van eenstroowisch en kamferspiritus. Het gebruik van zeer drastisch werkende geneesmiddelen is gelukkigzeer verminderd. Toch kan niet ontkend worden, dat wanneer ze werken,het beoogde doel, het opheffen van de verstopping sneller wordt bereikt.Is dit niet het geval dan doen dergelijke middelen meer

kwaad dan goed.En dit geldt dan wel speciaal voor die middelen, die tevens sterk zweet-vormend werken. Pilocarpine bv. zal wanneer de werking uitblijfthet bloed nog meer indikken en den toestand verergeren. In de laatste jaren is speciaal van Utrechtsche zijde de sulfas natricus-therapie sterk aanbevolen. U zult zich herinneren, dat de afdrijvende werking van sulfas natricusniet berust op verhooging van de darmperistaltiek, doch op dc eigen-schap dat hel zout (en dit geldt eveneens voor de andere sulfaten)niet door het darmepitheel wordt opgenomen. Het blijft dus in dendarm en verhindert, dat het daarin aanwezige water wordt geresorbeerd.Dat sulfas natricus die werking heeft, heeft men experimenteel kunnenbewijzen. Geeft men aan honden met een aangelegde blindedarmfistelgelijke hoeveelheden isotonische NaCl-oplossing met een oplossing vanGlauberzout, dan kan men het keukenzout in de vloeistof, welke uitde fistel vloeit niet meer

aantoonen, aangezien het onderweg is gere-sorbeerd en het Glauberzout wel. Het terughouden van het water berust op het feit, dat het Na2S04het water sterker aantrekt dan de cellen. Glauberzout zal dus daarom zoowel water terughouden als eenuitscheiding van water uit het bloed naar den darm bewerkstelligen.Vermoedelijk is de zaak zoo, dat wanneer Na2 S04 in een verdundehypotonische oplossing in den darm aanwezig is, eerst zooveel waterwordt geresorbeerd tot de oplossing in den darm met het bloed isotonischis geworden; de rest zal dan in den darm blijven. Wordt daarentegenhet zout in een geconcentreerde hypertonische oplossing ingegeven,dan wordt omgekeerd vocht uit het bloed aangetrokken. Voor de aanwending van Glauberzout bij de verstoppingskoliek ishet van het allergrootste belang dit in het oog te houden. Beyerszegt dan ook (T. v. D. 1937, pag. 461) bij de bespreking van de be-handeling van de verstoppingskoliek, dat

de verstandige eerst deningedroogden darminhoud gaat verweeken door groote hoeveelheden



??? lauw warm water met een flinke dosis sulfas natricus exiccatus in tegeven. Hoe groot de hoeveelheid water en hoe flink de dosis sulfasnatricus moet zijn, vertelt hij er echter niet bij. En op die verhoudingenkomt het juist aan. Een kort rekensommetje zal U dit duidelijk maken. Wil men nl. aande wateronttrekkende werking ontkomen, dan zal men het Na2S04moeten toedienen in isotonische oplossing; dat beteekent, dat wanneermen 500 gr. wil ingeven daarvoor ongeveer 30 L. water noodig is. (iso-tonische oplossing van sulfas natricus is ongeveer 165 g per L.). Ikmoet bij deze berekening de hoeveelheid vocht, welke reeds door deverstopping naar den darm is â€žgedraineerd" buiten beschouwing laten. U ziet, dat de hoeveelheid water, welke noodig is, niet onbelangrijkis en men hetzelfde wel zal kunnen bereiken met gewoon water. Het zal U na bovenstaande uiteenzetting duidelijk zijn geworden,dat ik daarom van de sulfas

natricustherapie niet zoo\'n groot bewonde-raar ben. Aan de veranderingen van het bloed hebben we gezien, datbij een verstopping van een resorbtie van water geen sprake is. Juisthet omgekeerde vindt plaats. Wil men echter toch gebruik maken van het zout, dan geve men hetnooit droog (als likkepot) of in sterk geconcentreerde oplossing, dochzoo verdund mogelijk. Het is dus met het sulfas natricus net als met de verschillende genees-middelen, die parenteraal worden toegediend; werkt het spoedig dangaat alles goed en wordt het verstoorde evenwicht weer snel hersteld;blijft de werking uit, dan zal een te sterke oplossing, vooral meermalentoegediend, den algemeenen toestand (i.c. de indikking van het bloeden alles wat daaraan vast zit) verslechteren. Ik heb dit meermalenkunnen waarnemen. Mijn opvatting is dan ook, dat men geneesmiddelen, die de darm-peristaltiek aanzetten, moet prefereeren boven de sulfas natricus-therapie. En

dat geldt dan wel speciaal voor die middelen, die hun aan-grijpingspunt vinden in de dikke darmen. Als zoodanig kunnen wordengenoemd de verschillende alo??praeparaten, die echter bij de jongeregeneraties van dierenartsen in het vergeetboek zijn geraakt, misschienwel ten onrechte, zooals zoo vele oudere geneesmiddelen. Als nieuwer middel wordt tegenwoordig wel gebruikt het istizine,dat, zooals mij uit eigen ondervinding bekend is, dikwijls zeer goederesultaten geeft. Ook dit middel kan men zonder bezwaar eenige malenherhalen. Helpt het niet, dan kan men altijd nog om verweeking teverkrijgen een groote hoeveelheid water met de sonde ingeven. Overhet nut van het gebruik van een darmtamponator bezit ik geen ervaring. Bestaat er tevens een meteorrhismus van de darmen, dan spreekthet vanzelf, dat wanneer de gasophooping toeneemt, darmpunctienoodzakelijk wordt. Een op tijd verrichte punctie kan inderdaad levens-

reddend zijn. Tot slot nog een enkel woord over de prognose van het lijden. Deze is



??? VAN HET ABATTOIR TE AMSTERDAM. LICHAAMSTEMPERATUUR DER SLACHTDIEREN EN DEKEURING VOOR HET SLACHTEN door Dr. A. VAN MANEN. Met belangstelling heb ik kennis genomen van het artikel van coll.Pulles over de lichaamstemperatuur der slachtdieren, in het bijzonderin verband met de levende keuring, in dit tijdschrift van i April j.1.Het is voor geen tegenspraak vatbaar, dat de keuring na het slachtenin niet geringe mate gebaat is bij een zoo volledig mogelijke keuringv????r het slachten. Zonder twijfel moeten de onderzoekingen doorcoll. Pulles betreffende de lichaamstemperatuur bij slachtdieren alseene belangrijke bijdrage beschouwd worden ter vervolmaking derlevende keuring, waarvoor men hem niet anders dan erkentelijk kan zijn. Een andere kwestie is de practische uitvoerbaarheid. Aan kleinereabattoirs moge dit het geval zijn, grootere inrichtingen zullen met hetsystematisch opnemen van de

lichaamstemperatuur bij alle slacht-dieren groote bezwaren ondervinden. Aan het abattoir te Amsterdamworden \'s-Maandags gemiddeld 450 varkens ter slachting aangevoerden wel tusschen 7 en 12 uur \'s morgens. Voor het opnemen van detemperatuur, het noteeren enz. is per varken een tijd benoodigd vanzeker twee minuten. Voor 450 varkens dus goo minuten of 15 uur.Vooropgesteld, dat de dieren geleidelijk worden aangevoerd, zoudendus minstens 3 personen te werk gesteld moeten worden, alleen om detemperatuur op te nemen. Hieraan moeten minstens 3 helpers wordentoegevoegd, totaal dus 6 man. Zou men het opnemen der lichaams-temperatuur tot alle slachtdieren uitbreiden, dan zou men moetenovergaan tot het aanstellen van een zoo groot aantal personen, dat debezwaren schier onoverkomelijk schijnen. De stagnatie, die bij hetslachten en keuren zou ontstaan, ga ik nu nog maar voorbij. altijd moeilijk. Ik heb de ondervinding

opgedaan, dat lichte, zich gunstigvoordoende kolieken toch letaal kunnen eindigen en omgekeerd eenhevige koliek binnen korten tijd in genezing kan overgaan. Duurt dekoliek wat langer, wordt de pols frequent en slecht van kwaliteit, wordende oogslijmvliezen vuil en icterisch en blijkt, dat het haemoglobine-gehalte sterk is gestegen dan is de prognose zeker ongunstig. De mortaliteit is bij mijne pati??nten zeer groot. Eensdeels komtdit door de omstandigheid, dat de dieren te laat in behandeling komen;anderdeels is wel de indruk verkregen, dat de inheemsche paardjesminder resistent zijn, wat wel moet worden toegeschreven aan het feit,dat de dieren ondoelmatig worden gebruikt, in vele gevallen wordenmisbruikt. Soerabaja, Februari 1940.



??? Het verkrijgen van zooveel mogelijk gegevens, die bij de keuringna het slachten van nut kunnen zijn, moet worden toegejuicht. Voorkleinere inrichtingen zou ik de invoering van het opnemen derlichaamstemperatuur bij de levende keuring dan ook niet willen ver-werpen, integendeel. Gaarne zou ik nog eenige opmerkingen maken. Ik begrijp volkomen,dat collega Pulles niet altijd in details heeft kunnen treden ; toch zouhet voor een beter inzicht ten opzichte van sommige punten wel ge-wenscht zijn geweest. Hij vermeldt b.v. niet, hoeveel schijnbaar gezondevarkens met een lichaamstemperatuur boven 40Â° C. onder 1000 varkenswerden aangetroffen, welke de verschijnselen waren, die hierbij werdenaangetroffen en tot welke conclusie deze ten opzichte van de keurings-beslissing hebben geleid Ook zou men over de waargenomen verschijnselen en de gevolgdekeuringsbeslissing bij varkens met een temperatuur tusschen 39.50 en40Â°

C. nog wel graag nader worden ingelicht. Het verschil tusschen de waargenomen lichaamstemperatuur bijschijnbaar gezonde varkens in de zomermaanden en het meer koudejaargetijde wordt niet zoo groot geacht ; het aantal varkens met eentemperatuur van 39.50 t/m 40Â° C. bij 1000 stuks was 118 in de zomer-maanden, terwijl dit in de wintermaanden slechts 37 bedroeg, wattoch wel een aanmerkelijk verschil is en niet verwaarloosd kan worden. Slechts enkele gevallen van varkens met een temperatuur boven40Â° C. worden beschreven, waarbij blijkt, dat de temperatuurslijstook niet altijd een bevredigende oplossing heeft kunnen geven. Collega Pulles schrijft, dat vlekziekte-bacillen moeilijk te kweekenzijn. Juister is m.i., dat de groei soms langzaam geschiedt, vandaardat wij bij het bacteriologisch onderzoek (trouwens niet alleen bij hetonderzoek op vlekziekte-bacillen) naast schuingestolde agar gebruikmaken van 1 % glucose-bouillon

en de ge??nte buizen bij verdenkingop vlekziekte minstens 36 uur in de broedstoof doen verblijven. Op het nut van massaverband heb ik in mijn proefschrift ook reedsgewezen. Wordt een koppel tegelijkertijd aangevoerd en blijft het ver-band na de slachting bestaan, dan zal men hiervan ongetwijfeld nutkunnen hebben. Het gebeurt echter vaak, dat varkens tot een zelfdekoppel behoorend, aan verschillende slagers worden verkocht, zoodatwe het eventueele houvast weer verliezen, ook al kennen we de tem-peratuur : het opsporen na de slachting van tot een zelfde koppelbehoorende varkens is aan een groot abattoir namelijk zeer moeilijk. Collega Pulles wil de moeilijkheid ondervangen door alle varkensmet hooge temperatuur en onbekende diagnose te laten steriliseeren.Het vaststellen van een grens zal wel niet zoo gemakkelijk zijn en hetis de vraag, of daarmede de kwestie bevredigend is opgelost. Aan het abattoir te Amsterdam wordt de

keuring v????r het slachtenvrij streng uitgevoerd. Varkens echter, waaraan totaal niets te zien is,passeeren natuurlijk zonder meer de levende keuring. Dieren, die op



??? een handwagen worden aangevoerd, krijgen een oormerk, ook aiworden bij het op de been zetten geen afwijkingen gevonden ; ookworden varkens, die v????r en zelfs nog na het passeeren der levendekeuring kennelijk achterblijven, eveneens van een oormerk voorzien.Zoo onderscheppen wij reeds tal van varkens, die anders wellicht totde schijnbaar gezonde gerekend zouden worden. Varkens afkomstig van een met pest besmette hoeve krijgen alleeen oormerk, ook al worden er oppervlakkig geen afwijkingen waar-genomen. Ik behoef natuurlijk niet te zeggen, dat bij al deze dierentemperatuur wordt opgenomen. Aan een groot abattoir zal men voorloopig nog moeten vasthoudenaan een zoo streng mogelijke selectie tusschen (althans schijnbaar)gezonde dieren en die met afwijkende verschijnselen, hoe gering ook.Algemeene temperatuuropname lijkt daar voorshands vrijwel onuit-voerbaar. Dat neemt niet weg, dat het zooveel

mogelijk regelmatigtemperatuur opnemen, op de door collega Pulles genoemde gronden,niet anders dan warm is aan te bevelen, overal, waar daartoe ook maareenigszins gelegenheid bestaat.



??? (Uit het Laboratorium voor Veterinaire Physiologie der Rijks-Universiteitte Utrecht. (Directeur Prof. Dr. J. ROOS) ONDERZOEKINGEN NAAR DE WERKING VAN ELECTRI-SCHE DOORSTROOMING OP DIEREN. (Vijfde mededeeling). Invloed van de doorstrooming op de spinale centra; tevenseen vergelijking met de chemische narcose door J. ROOS en S. KOOPMANS. Terwijl in vroegere verhandelingen (1933, 1934, 1936) de invloedwerd nagegaan, die de electrische schedeldoorstrooming uitoefent opeenige reflexen die hun centra binnen de schedelholte hebben, washet doel van het hier te beschrijven onderzoek beantwoording van devraag of en in hoeverre spinale centra door dezen ingreep wordengetroffen. Verder werd getracht het ontstaan van de spierkrampen bijde electrische doorstrooming nader in het centrale zenuwstelsel te loca-liseeren. Gebruikt werd wederom de wisselstroom, die door den schedelgestuurd

werd op de wijze als vroeger beschreven en met toepassingvan de techniek, die in de slachthuizen toepassing vindt voor de zg.electrische bedwelming. Als proefdier werd de kat gekozen. De schedel werd in dwarse richtingdoorstroomd met een stroom, wiens sterkte naar wcnsch kon wordengeregeld, evenals de duur van de doorstrooming. Als reflex werd gekozende buigreflex van een der achterbeenen. Zooals den lezer bekend istreedt buiging van het been op, wanneer een afferente baan b.v. in denn. peroneus wordt geprikkeld. Dit geschiedde met behulp van eentweetal naaldelectroden die, behoudens de uiteinden, ge??soleerd in demeta-tarsaalstreek onder de huid werden gebracht bij een achterbeen.Zij waren verbonden met den secundairen spoel van een inductorium,waarvan de primaire door 10 Volt gelijkstroom gevoed werd. Prikkelt men de normale kat op deze wijze dan wordt het geprikkeldeachterbeen gebogen. De

graad van homolaterale buiging wordt bepaalddoor de intensiteit van den prikkel en kan varieeren tusschen een lichtebuiging in het heupgewricht en een sterke buiging van alle gewrichten,al naar de irradiatie, die de prikkel in het lendemerg ondergaat; hierzijn de motorische centra gelegen, die de betrokken buigspieren totcontractie brengen.



??? (l.c.) nader beschreven werden. Duurt de doorstrooming met b.v.200 mA niet langer dan 25â€”30 sec., dan blijven deze krampen gedu-rende de geheele doorstrooming voortbestaan, om vervolgens doorclonische en door convulsies te worden gevolgd. Wordt de doorstroominglanger voortgezet, b.v. tot 50 sec., dan neemt de algemeene spierkrampreeds tijdens de doorstrooming af, zoodat bij het uitschakelen van denstroom het dier zijn algemeen gespannen houding niet meer heeft.De adembewegingen blijven gedurende de doorstrooming stilstaan. Duurt zulk een doorstrooming met 150â€”200 mA 10 sec., dan blijktde homolaterale buigreflex door den tevoren vastgestelden minimalenprikkel niet dadelijk na het uitschakelen van den stroom op te wekken.Er verliepen ongeveer 40 seconden, voordat dit weer het geval was.Soms werden tijden tot 3 min., eenmaal zelfs tot 5 min. waargenomen.Hierbij dient opgemerkt, dat het grootste

deel van dezen tijd doorkrampen, eerst tonische, daarna clonische, ingenomen werd. Werdende hier genoemde lange tijden gevonden dan hadden ook de krampenlanger aangehouden; zij duurden tot ^ 3 min. maximaal. Steeds warenzij ongeveer 15 sec. v????r dat de reflex weer aantoonbaar was, ver-dwenen. De terugkeer van den cornea-reflex liet in den regel iets langerop zich wachten. Werd nu de electrische doorstrooming langer voortgezet, b.v. 30 tot50 sec., dan bleek de afwezigheid van den buigreflex niet te wordenverlengd doch te worden verkort. Reeds na ongeveer den halven tijd,5â€”25 sec. na de onderbreking van de doorstrooming, was de reflexweer aan te toonen, terwijl ook het uitblijven van den cornea-reflexwerd verkort. Het gedurende de doorstrooming wijken van de spier-krampen is blijkbaar de oorzaak van het spoediger terugkeeren van denreflex. Geheel anders is de invloed van chemische narcotica, die wij

verderin dit opstel zullen bespreken en die den reflex opheffen gedurendeeen tijd, die toeneemt met de hoeveelheid en met den duur van detoediening. Er blijkt bij de electrische doorstrooming geen direct verband tebestaan tusschen intensiteit en duur van de doorstrooming eenerzijdsen het uitvallen van den reflex anderzijds; daarentegen wel tusschende spierkrampen en den reflexuitval. 2. Effect van lendedoorstrooming op den buigreflex. Om den invloed te bestudeeren, dien de electrische doorstroomingop de spinale centra uitoefent, hebben wij deze, met behulp van dezelfdeelectroden die voor schedeldoorstrooming werden gebruikt, doorstroomd.Hiervoor werden zij geplaatst aan weerskanten van de wervelkolom,ter hoogte van den 3denâ€”4den lendewervel. Werd gedurende 10 sec.met ongeveer 100 mA doorstroomd, dan traden hevige tonische kram-pen, speciaal van de spieren van rug en achterbeenen, op. Zij warenvrij

spoedig, hoogstens 15 sec. na het einde van de doorstrooming, weerLXVII 30



??? geheel verdwenen. Gedurende het krampstadium was de buigreflexnegatief; onmiddellijk na de verslapping was hij weer op tc wekken.De corneareflex gedroeg zich op volkomen dezelfde wijze. Werd de lende op de beschreven wijze gedurende i minuut door-stroomd, dan zagen wij de krampen ongeveer 30 sec. na het beginvan de doorstrooming afnemen en 10 sec. later was de verhoogdespierspanning geheel verdwenen. Onmiddellijk of hoogstens enkeleseconden na het verbreken van den stroom was dan de buigreflex weeraan te toonen, terwijl de corneareflex reeds gedurende de doorstroomingweer positief was. De laatste was negatief geweest gedurende het kramp-stadium. Hier was dus van uitputtende werking door den electrischen stroomgeen spoor te bemerken. Na een langere doorstrooming bleek de reflexzelfs eerder teruggekeerd dan na een kortere, geheel in overeenstemmingmet den duur der spierkrampen.

3. Doorstrooming van spinale dieren. Om te onderzoeken of bij schedeldoorstrooming de krampen wordenopgewekt door directe prikkeling van spinale motorische centra, danwel of zij een gevolg zijn van prikkeling van hersenen en hersenstam,werden spinale dieren doorstroomd. Bij deze dieren zagen wij bij schedeldoorstrooming alleen contractiesvan de spieren van hoofd en nek. Deze bleken het gevolg van hoofd-zakelijk directe prikkeling van deze spieren. De krampen van de spierenvan romp en ledematen die wij bij een normaal dier zien optreden,worden dus niet veroorzaakt door clec.trische prikkeling van spinalemotorische centra, doch zij zijn het gevolg van prikkeling van centra,boven de sneevlakte gelegen. Immers bij het spinale dier worden deze op dezelfde wijze door denelectrischen stroom getroffen als bij het normale het geval was. De kram-pen worden dus door prikkeling van centra, gelegen in hersenen ofhersenstam,

opgewekt. 4. De invloed van schedeldoorstrooming bij groothersenloozedieren. Om na te gaan welke rol de hersenschorscentra bij het tot standkomen van de spierkrampen spelen, werden dieren na wegname vande groote hersenen aan schedeldoorstrooming onderworpen. Reeds in onze eerste mededeelingen (1933, 1934) schreven wij, datde aanwezigheid van de hersenschors voor het ontstaan van tonischekrampen niet noodig was. Wij hielden het echter voor mogelijk, datde clonische krampen in prikkeling van subcorticale gedeelten van dehemispheren haar oorsprong zouden vinden. Ook deze laatste moge-lijkheid meenen wij nu te moeten uitsluiten, want wij zagen bij het



??? thalamuspreparaat na schedeldoorstrooming beide soorten krampenin optima forma optreden. Ook op het wegvallen van den buigreflex, tijdens en na de door-strooming, bleken de groote hersenen geen aantoonbaren invloed uitte oefenen. Deze reflex was, evenals bij het normale dier, ongeveer40 sec. na het einde van een doorstrooming (met 200 mA gedurende10 sec.) weer op te wekken. 5. Anaesthesie van de hersenschors door coca??ne. Stelt men de hersenschors buiten werking, door deze te penseelenniet een 2% cocaineoplossing, zoodat electrische prikkeling van depsychomotorische centra van een extremiteit zonder effect bleef, danblijken noch de algemeene verschijnselen noch dc invloed van elec-trische schedeldoorstrooming op den buigreflex anders te zijn dan bijhet normale dier. Werd slechts ?Š?Šn hersenhelft met cocaine behandelddan traden onveranderd aan beide lichaamshelften dezelfde krampenop, terwijl ook de

invloed op den buigreflex van linker- en rechterachterbeen gelijk was. Het blijkt nu wederom, dat de hersenschors geenaantoonbare rol speelt bij het tot stand komen van de verschijnselen,die wij bij schedeldoorstrooming van het normale dier waarnemen. 6. Localisatie van de plaats, waar de krampen worden opgewekt. Om de centra van de krampen nader te localiseeren werd bij katten een schedelvenster gemaakt volgens de methode, in 1909 door Karplusen Kreidl aangegeven. Nadat de huidsnede in de mediaanlijn wasgemaakt, werd dc musculus temporalis gekliefd en zoover noodig weg-gesneden. Vervolgens werd een groot venster in het schedeldak aan-gebracht, waardoor de hemispheren vanaf den sulcus coronalis tot enkelemm voor den achterrand zichtbaar werden. De opening strekte zichdorsaal uit tot dicht bij de mediaanlijn en werd ventraalwaarts be-grensd door het processus zygomaticus van het os temporalis. Het dierwerd in

rugligging gebracht, nadat enkele zeer kleine wattentamponstusschen hersen- en schedclbasis waren aangebracht. Het eerst werd het effect van electrische ponsprikkeling onderzocht.Dit geschiedde met behulp van een paar dunne buigzame electrodendie, het lusvormige einde uitgezonderd, geheel ge??soleerd waren. Ge-prikkeld werd met behulp van een inductorium, waarvan de primairespoel gevoed werd door 10 Volt gelijkstroom. Dc aldus opgewekteverschijnselen toonen zeer veel overeenkomst met die van electrischeschedeldoorstrooming. Werd gedurende 10 sec. geprikkeld, dan waren tijdens de prikkelingw:eder tonische krampen het resultaat. De achterbeenen bleven hierbijmeestal enkele seconden langer gebogen dan bij schedeldoorstroominghet geval is. Soms traden gedurende de ponsprikkeling tevens geringeconvulsies op. Bij het verbreken van den stroom werden bijna steedsclonischc krampen waargenomen, die 20â€”30

sec. bleven bestaan. De



??? tijdens de prikkeling krampachtig gesloten oogleden gingen onmiddellijkna het verbreken van den stroom wijd open, waarbij een sterke mydriasisbleek te bestaan met teruggetrokken membrana nictitans. De cornea-reactie was steeds negatief en bleef dit dikwijls langer dan een minuut.Ook gingen de haren gedurende de prikkeling omhoog terwijl de staartde bekende lampewisscher-vorm vertoonde: sympathische prikkelings-verschijnselen in optima forma dus. De adembewegingen stondengedurende de prikkeling stil en kwamen pas 10â€”30 sec. na het eindeervan weer terug. Echter niet alleen deze verschijnselen doen denken aan die, welkewij bij schedeldoorstrooming zagen; ook de invloed op de reflexen toonteen zelfde analogie. De buigreflex wordt op dezelfde wijze be??nvloedals wij voor de schedeldoorstrooming beschreven: ongeveer een halveminuut na het einde van een prikkeling, die 10 sec. geduurd had, bleefde

minimale buigreflex negatief, terwijl een enkelen keer zelfs een tijdvan 2 minuten werd gevonden. Werd de pons door zwakkere prikkelsgetroffen, dan waren zoowel tonische als clonische krampen geringer,terwijl dikwijls onmiddellijk na de prikkeling verslapping optrad.Zoowel de cornea- als de minimale buigreflex waren dan reeds onmiddel-lijk na de prikkeling positief. Bij langeren prikkelingsduur, b.v. gedurende50 sec., zien wij, evenals bij de schedeldoorstrooming, reeds v????r hetverbreken van den stroom verslapping optreden. Ook was nu bij heteinde van de prikkeling â€” en soms reeds tijdens de prikkeling â€”- deminimale buigreflex aanwezig. Ook bij dieren zonder groote hersenen werd het effect van pons-prikkeling nagegaan. De verschijnselen die hierbij optraden warenvolkomen dezelfde als die voor het normale dier beschreven; ook hierdus overwegend clonische krampen. Hierdoor wordt nogmaals bewezen,dat deze

krampen niet alleen ontstaan door prikkeling van de hemi-spheren, zooals door slachthuisautoriteiten herhaaldelijk wordt ver-ondersteld. Integendeel waren de clonische krampen, die wij kondenopwekken door de hersenschors te prikkelen, slechts gering, vergelekenbij die bij pons-prikkeling. Noch de corneareflex noch de buigreflexwerden be??nvloed door prikkeling van den pons Varoli. Dat stroomlussen, die de omgeving van den pons zouden kunnen treffen,geen belangrijken invloed op de resultaten kunnen hebben uitgeoefendwerd aangetoond door deze omgeving opzettelijk te prikkelen. Nochprikkeling van de basis van de tusschenhersenen bij het normale dier,noch prikkeling van de corpora quadrigemina of de thalami opticibij normale dieren of bij het thalamuspreparaat had invloed op de re-flexen, terwijl slechts zeer geringe clonische krampen een enkelen keerwerden waargenomen. De verschijnselen, bij

schedeldoorstroomingwaargenomen, blijken in hoofdzaak door prikkeling van den pons teworden opgewekt.



??? 7- Doorstrooming en aethernarcose. Indien electrische schedeldoorstrooming een toestand van ver-dooving van het centrale zenuwstelsel tengevolge heeft, is teverwachten, dat chemische narcotica en doorstrooming elkaarkunnen aanvullen. Wij hebben dit vroeger reeds nader onderzochten gebruikten toen den ooglidreflex als indicator. In de hier te be-schrijven proeven werd behalve deze de buigreflex bestudeerd. Decombinatie narcose-electrische doorstrooming werd op drie??rlei wijzeonderzocht. a. In de eerste plaats werd nagegaan of electrische doorstroomingden terugkeer van buig- en corneareflex be??nvloedde bij dieren, diemet een bepaalde hoeveelheid aether waren genarcotiseerd geworden.Wij zullen de resultaten aan de hand van een voorbeeld bespreken. Het dier werd met aether zoover genarcotiseerd totdat de cornea-reactie negatief was; daarna werd nog gedurende minuut io ccaether toegediend. Cornea- en

buigreflex keerden dan respectievelijken 5 minuten na wegname van de aether terug. Na ongeveer 20minuten gewacht te hebben werd het dier gedurende io sec. door-stroomd met een stroom van 150 mA. Tijdens de doorstrooming tradentonische krampen op, die onmiddellijk na het verbreken van den stroomverdwenen. De cornea- en de buigreflex waren resp. 1 minuut en 30 sec.na het verbreken van den stroom weer aan te toonen. Na 15 minuten werd het dier weer in den boven beschreven narcose -toestand gebracht, echter werd het nu bij het ophouden hiervan door-stroomd met den zooeven genoemden stroom, dus gedurende 10 sec.met 150 mA. Cornea- en buigreflex keerden nu reeds respectievelijk15 en 60 sec. na wegname van de aether terug. De verslapping van dein tonische krampen gekomen spieren was opgetreden bij het ver-breken van den stroom, dus 10 sec. na wegname van de aether. Hieruit blijkt, dat ook bij

gebruik van den buigreflex, evenals bij dencorneareflex gevonden werd, de doorstrooming niet in staat is een be-staanden narcosetoestand aan te vullen of te verdiepen; integendeelwordt de narcose door de doorstrooming tegengewerkt. Bij een zestal dieren werd dit onderzoek gedaan en steeds was, zooalsuit onderstaande tabel blijkt, het resultaat, dat de reflexen na door-strooming eerder terug keerden. Voor het gemak van den lezer zijn detijden, die vergeleken moeten worden, onderstreept. b. In een tweede proefreeks werd nagegaan of aethernarcose invloeduitoefent op den terugkeer van den buigreflex en den corneareflexna de doorstrooming. De resultaten mogen met een voorbeeld uit deproefreeks worden toegelicht. Het proefdier werd onderworpen aan een stroom van 170 mA, diegedurende 10 sec. doorging. De buigreflex was na 35 sec. weer aante toonen, terwijl de ooglidreflex 32 sec. na het einde van de door-strooming

weder aanwezig was. Voor den buigreflex werd een prikkelgebruikt, iets sterker dan de minimale.



??? â€” 492 -TABEL. Nummervan hetproefdier Doorstrooming Narcose Verslapping na: Cornea- reflexontbreektgedu-rende: Minimalebuigrellexontbreektgedu-rende: I 10 sec. 100 mA C.r.â€” 1 J min. 4 cc aetherIdem C.r.â€” 1 J min. 4 cc aetherIdem 35-40 sec. 15-30 sec.8 min. 30-60 sec.12 min. 10 sec. 100 mA10 sec. 100 mA 5 sec.25 sec. 3 min. 6 min. 20 min.2J min. 28 sec.8 min. 10 sec. 100 mA 5 sec. min. 5 min. II 10 sec. 80 mA C.r.-1 J min. 4J cc aetherIdem 8 sec. 20 sec.li min.I min. 80 sec.3 min.15 sec. 10 sec. 80 mA Vlak na ver-breken stroom III 10 sec. 100 mA C.r. 1 i min. 7 cc aetherIdem 21 sec. 21 sec.2j min. 33 sec.7j[ min. 10 sec. 100 mA Bij het verbrekenvan den stroom 25 sec. 6 min. IV to sec. 70 mA10 sec. 70 mA C.r.-1 Â? min. 10 cc aetherIdem 15 sec.Bij het verbre-ken van denstroom 35 sec-2 min. 7J min.yi min. 10 sec. 3i min. V 10 sec. 150 mA10 sec. 150 mA C.r.-1 J min. 10 cc aetherIdem vlak na

dedoorstrooming Idem I min.4! min. J riin.5 min. 15 sec. i min. VI 10 sec. 180 mA C.r.â€”3 min. 10 cc aetherIdem 30 sec. 30 sec.5 min. 60 sec.4 min. 10 sec. 180 mA weinig krampen 3 min. if min. Nadat 15 minuten gewacht was, werd zoolang aether toegediend,totdat de corneareactie juist negatief was. Bij de gegeven prikkelsterkiewas nu de buigreflex uiterst zwak of hij ontbrak geheel. Onmiddellijkna het wegnemen van de aether werd het dier doorstroomd met denzel:"-den stroom als in de voorproef, dus gedurende 10 sec. met 170 mA.De cornea- en de buigreflex keerden nu beide 15 sec. na het eincevan de doorstrooming terug, dus 25 sec. na de wegname van de aether.



??? Bij 6 van de 7 dieren werd hetzelfde resultaat verkregen en bleek dechemische narcose dus niet in staat, den terugkeer van genoemdereflexen na electrische doorstrooming te verlengen. Integendeel keerdenzij zelfs eerder terug bij het genarcotiseerde dan bij het normale dier.Bij ?Š?Šn dier werd een tegenovergesteld gevolg waargenomen; de oorzaakvan deze afwijking kunnen wij niet aangeven. c. Nog op een derde wijze werd de combinatie doorstrooming-narcosetoegepast, namelijk door het effect van een combinatie van onvolledigedoorstrooming en onvolledige narcose na te gaan. De dieren werdenzoo diep genarcotiseerd, dat de corneareflex nog juist positief was.In dezen toestand werd de minimale prikkel voor den buigreflex vast-gesteld. Vervolgens werden zij doorstroomd met een stroomsterkte,die bij het niet-genarcotiseerde dier nog juist een positieve corneareactiehad toegelaten bij het verbreken van den stroom.

Dezelfde prikkel,die in de narcose den minimalen buigreflex nog kon opwekken, gafook vlak na de doorstrooming steeds nog een reactie. Steeds werd bij combinatie vlak na de doorstrooming zoowel de cornea-als de buigreflex positief gevonden, terwijl in sommige gevallen zelfseen prikkelsterkte, die bij het genarcotiseerde dier geen buigreflexkon opwekken, vlak na de doorstrooming dit wel kon. Onvolledige narcose en zwakke doorstrooming vullen elkaar dusniet aan maar werken zelfs elkaar tegen, een resultaat, geheel in over-eenstemming met het vroeger verkregene. 8. Doorstrooming en narcose door andere narcotica. Nu gebleken was dat de verschijnselen, door electrische doorstroomingopgewekt, bovenal in den hersenstam, met name in den pons, hun oor-sprong vinden, hebben wij den invloed van narcotica onderzocht,wier werking allereerst op den hersenstam is gericht en die door sommigepharmacologen, Pick en zijn

school, als zg. stamnarcotica zelfs tegenoverde door hem als schorsnarcotica aangeduide worden geplaatst. Wij latenuiteraard de vraag of voor zulk een scherpe scheiding reden bestaat,buiten bespreking. Uitgekozen werden pernocton en luminal als zg.stamnarcotica, terwijl tevens chloralose en methaan, vertegenwoordigersvan de zoogenaamde schorsnarcotica, werden toegepast. Deze stoffen werden alle intraveneus ingespoten. Van urethaanwerd toegediend 6 cc van een 33% oplossing, terwijl chloralose wegenshaar slechte oplosbaarheid in een 1 % oplossing werd gegeven; 15â€”18 ccwerd ingespoten. Van de door Riedel en Haen in den handel gebrachteampullen pernocton werd â€”1.2 cc ingespoten, van het natriumzoutvan luminal 175â€”250 mg in een 5% oplossing. Al deze stoffen gaven in de aangegeven doses ongeveer denzelfdennarcosetoestand: de dieren lagen volmaakt onbeweeglijk en lietenzich in elke houding

neerleggen. De corneareflex was nog positief,hoogstens iets zwakker dan normaal; de zwakste prikkel die te vorenden buigreflex kon opwekken bleef nu echter zonder effect. De patella-



??? reflex daarentegen was vrijwel steeds verhoogd, een verschijnsel, datwij ook bij aethernarcose dikwijls waarnemen. Elk van deze dieren was tevoren doorstroomd met stroomen van ver-schillende sterkten en de verschijnselen, evenals de invloed op dencornea- en den buigreflex, werden nagegaan. Ditzelfde gebeurde nu, terwijl de dieren in narcose werden door-stroomd. Bij geen van hen (wij gebruikten voor iedere groep zes proef-dieren) was een duidelijk verschil tusschen stam- en schorsnarcoticaaan te toonen. Zoowel de doorstroomingsverschijnselen als de terugkeervan cornea- en buigreflex waren volkomen gelijk, onverschillig of eenstamnarcoticum dan wel een der schorsnarcotica was gebruikt. Eenvoorbeeld moge dit toelichten: Het proefdier werd doorstroomd gedurende 10 sec. met 100â€”120 mA.Tijdens doorstrooming traden tonische krampen op, die 20 sec. nahet einde van de doorstrooming verdwenen. De corneareflex

en debuigreflex (r.a. 10) waren beide 25 sec. na doorstrooming weer aan tetoonen. Werd het dier nu in pernoctonnarcose gebracht en daarna metdenzelfden stroom behandeld, dan zagen wij ook tijdens doorstroomingtonische krampen, hoewel iets minder sterk dan bij het normale dier.Zij verdwenen nu 10 sec. na het einde van de doorstrooming, terwijlde corneareactie en de buigreflex (r.a. 10) resp. na 25 en 10 sec. weerwaren aan te toonen. Nadat het dier weer volkomen was bijgekomen bleek, dat bij eendoorstrooming met 120 mA gedurende 1 o sec. de krampen 25 sec.na het einde van de doorstrooming verdwenen, terwijl de cornea- enbuigreflex (r.a. 10) beide 30 sec. na de doorstrooming weer positiefwaren. Werd nu 18 cc. van een 1% chloralose oplossing intraveneustoegediend, zoodat het dier weer volmaakt in narcose was, dan haddoorstrooming gedurende 10 sec. met 120 mA ongeveer hetzelfdeeffect als bij pernocton

beschreven. De verslapping trad nu op 15 sec.na doorstrooming, terwijl cornea- en buigreflex beide na 17 sec. weerwaren op te wekken. Wij zien hier dus geen noemenswaard verschiltusschen doorstrooming van het met pernocton en met chloralosegenarcotiseerde dier. Ditzelfde zagen wij bij alle zes dieren die wijvoor deze proeven gebruikten. Ook de twee andere met elkaar vergeleken narcotica, luminal enurethaan, bleken de doorstroomingsverschijnselen op precies dezelfdewijze te be??nvloeden: zij hadden beide een verkorting van het kramp-stadium ten gevolge, terwijl de buigreflex evenals de ooglidrcflex eentiental seconden eerder waren aan te toonen dan bij het niet-genar-cotiseerde dier. De vier narcotica lieten dus geen onderlinge verschillenzien.



??? g. Overzicht der resultaten. De invloed, dien de homolaterale buigreflex ondergaat tengevolgevan electrische schedeldoorstrooming nam niet toe maar af, wanneerde duur van de doorstrooming verlengd werd. Was, bij een doorstroo-ming met 120â€”150 mA gedurende 10 sec. de minimale buigreflexin den regel 40 sec. na de doorstrooming, in enkele gevallen tot 3 minutenafwezig, bij een doorstroomingsduur van 50 sec. wordt het verrassenderesultaat verkregen, dat binnen den halven tijd (na 5 tot 25 sec.) deprikkel weer werkzaam is. De resultaten zijn onvereenigbaar met de voorstelling, dat een ver-doovende invloed op hooger gelegen centra wordt uitgeoefend. Wanteen blokkade van de bij den reflex in het spel zijnde spinale centrazou aldus onverklaarbaar zijn. Daarentegen worden de verschijnselenbegrijpelijk, wanneer versterkte activiteit in hooger gelegen en met despinale centra verbonden zenuwcentra het beeld beheerscht.

Een ver-sterkte activiteit beschreven wij vroeger eveneens voor medullaire centra. Aangetoond werd thans de g\'roote overeenkomst tusschen de verschijn-selen bij electrische doorstrooming en die, welke bij prikkeling van denpons Varoli optreden. Ongetwijfeld speelt deze een groote rol in hetdoorstroomingseffect. Ook de werking der onderzochte narcotica bevestigde onze vroegergepubliceerde bevindingen: eenig punt van overeenkomst tusschen dewerking van den electrischen stroom en die van chemische narcoticakon ook in dit onderzoek niet opgespoord worden. Integendeel werkenelectrische doorstrooming en chemische narcose, onverschillig of zg.schors- of stamnarcotica gebruikt werden, elkander tegen. Met onzevroegere bevinding, dat de door de electrische doorstrooming opge-wekte toestand niet een toestand van vcrdooving maar van verhoogdenerveuze activiteit beteekent, is deze ervaring geheel in overeenstemming.

Samenvatting. Onderzocht werd: a. De invloed van schedeldoorstrooming door wisselstroom op hetcentrale zenuwstelsel van de kat, door de werking op den homolateralenbuigreflex van een achterbeen na te gaan. Door verlenging van den duur der schedeldoorstrooming bleek heteffect op genoemden buigreflex af te nemen, een resultaat in overeen-stemming met de voorstelling, waartoe vroegere onderzoekingen reedsleidden, dat de met de spinale centra verbonden hoogere centra door dedoorstrooming tot verhoogde activiteit worden gebracht. b. De ligging van de centra, van waaruit de krampen, die het beeldvan het doorstroomde dier beheerschen, kunnen zijn opgewekt. Depons Varoli bleek een belangrijke rol te spelen. c. De beteekenis van de hersenschorsfunctie voor de verschijnselen.Uitschakeling van deze op verschillende wijzen bleek het beeld nietzichtbaar te veranderen.



??? d. De invloed van schors- en stamnarcotiea op de gevolgen van dedoorstrooming eenerzijds en de invloed van de laatste op de narcoseanderzijds. Elke der hier toegepaste narcotica bleek door de electrische door-strooming te worden tegengewerkt en omgekeerd. Van wederzijdsaanvullen is geen sprake. Ook deze bevinding steunt de onder a. gegevenconclnsie. Aether, chloralose, urethaan, pernocton en luminal werden onderzocht.Onderlinge verschillen ten aanzien van hun gedrag ten opzichte vanelectrische doorstrooming werden niet gevonden. Zusammenfassung. Untersucht wurde : (a) Die Wirkung der electrischen Scheiteldurchstr??mung mittels eines Wechsel-stromes auf das zentrale Nervensystem des Ratzes, indem der Effekt auf denhomolateralen Beugereffex eines Hinterbeines gepr??ft wurde. Verl?¤ngert man die Zeit der elektrischen Durchstr??mung so nimmt der Einflussauf den genannten Beugereflex ab, ein

Befund der unverst?¤ndlich ist, wenn mandas Durchstr??mungseffekt als Bet?¤ubung von h??heren Zentren betrachten will.Mit der Vorstellung, die auch aus fr??heren Untersuchungen hervorging, dass eineerh??hte Aktivit?¤t jener h??heren durch die Durchstr??mung getroffenen Zentravorliegt, welche mit den Spinalzentren des Reflexes verbunden sind, sind auchdiese Befunde in vollem Einklang. (b) Die Lokalisation der Krampfzentren, welche das Durchstr??mungsbild beherr-schen. Die Pons Varoli spielt hier eine grosse Rolle. (c) Die Bedeutung der Grosshirnrinde f??r die beobachteten Erscheinungen.Schaltet man die Wirkung der Grosshirnrinde in jewelcher Weise aus, so wird derErfolg der elektrischen Durchstr??mung nicht sichtbar beeintr?¤chtigt. (d) Die Wirkung der Rinde- und der Stammnarcotica auf den Effekt der Durch-str??mung einerseits und der Einfluss der letzten auf genannte Narcotica andrerseits. Jede angewandte

chemische Narcose wurde durch die Durchstr??mung abge-schw?¤cht. Niemals wurde Summierung von der chemischen und der sogenanntenelektrischen Narkose gesehen. Der Erfolg stimmt vollkommen mit dem unter (a)gegebenen Schluss. Anwendung f?¤nden Aether, Chloralose, Urethan, Pernocton und Luminal.Unterschiede dieser Narcotica hinsichtlich ihre Beeintr?¤chtigung des Effektes derelektrischen Durchstr??mung, wurden nicht beobachtet. Summary. The authors examined : (a) The action of alternating current, which was passed through the skull in theusual way, on the central nervous system of the cat, by researching the effect on thehomolateral flexion reflex of a hind leg. The effect was found to be decreased by lengthening the period during whichthe current was given. This result is incompatible with the assumption that thecurrent would reduce the activity of the central nervous cells to a lower degree.On the other hand

the results may be fully understood on the base of increasedactivity (produced by the current) of the higher centres which play upon the spinalcentra involved. Such an increased activity was also stated by earlier work. (b) Localisation of the centre by which the spasms, exhibited by an animal whichhas been submitted to the current, are produced. The pons Varoli was found toplay an important part here. (c) The importance of the cerebral cortex for the signs observed. The effect ofelectric current is not altered in a notable way by abolishing the action of thecerebral cortex by any method whatever.



??? (d) The effect exerted on the result of the electric current, by either narcoticsfor the cortex or narcotica for the brain stem. On the other hand the effect producedby the electric current on animals narcotised previously, was examined also. Chemical narcosis was decreased by the current in all cases. Summation betweenchemical narcosis and so-called electrical stunning was never observed. This resultis in full agreement with the conclusion given under (a). Ether, chloralosis, urethane, pernocton and luminal were used. Any differenceon this point between the stem narcotica on one hand and the cortical narcoticaon the other could not be ascertained in any animal. R?Šsum?Š. Les auteurs ont examin?Š : (a) L\'effet du courant alternatif, qui passait ?  travers le crane d\'apr?¨s la fa?§onhabituelle, sur le syst?¨me nerveux central du chat, en examinant son influence surle r?Šflex de flexion homolateral d\'une patte post?Šrieure. Quand on

prolonge le dur?Še du courant son effet est diminu?Š. Ce r?Šsultat n\'estpas compatible avec la pr?Šsomption, que l\'activit?Š des cellules ganglionnairescentrales est diminu?Š par le courant. Au contraire l\'exp?Šrience est tout ?  fait enharmonie avec une action augment?Še de ces centres du syst?¨me nerveux central,qui sont unis avec les centres spinaux du r?Šflex de flexion. Cette augmentationd\'activit?Š, produite par le courant, avait ?Št?Š trouv?Še aussi dans des exp?Šrimentspubli?Šs ant?Šrieurement. (A) La localisation du centre des spasms qui sont observ?Šs chez un animal trait?Šavec le courant. Le pons de Varol joue un grand r?´le ici. (c) I,\'importance du cortex c?Šr?Šbrale pour les sympt?´mes montr?Šs par un animal,qui a ?Št?Š soumis au courant ?Šlectrique. L\'effet du courant n\'est pas alt?Šr?Š visiblement, quand l\'activit?Š du cortex est?Šlimin?Š par un m?Šthode quelconque. (d) L\'effet, exerc?Š par les narcotics corticales et les

narcotics du tronc c?Šr?Šbralesur les animaux, qui ont ?Št?Š soumis au courant ?Šlectrique. Puis d\'un autre c?´t?Š nousavons examin?Š l\'influence, que le courant exerce sur les animaux narcotis?Šs. Dans tous les exp?Šriments la narcose ?Štait abr?Šv?Še par le courant ?Šlectrique.Nous n\'avons jamais observ?Š summation entre les deux. Ce r?Šsultat s\'accordecompl?¨tement avec la conclusion donn?Še sous (a). Nous avons examin?Š aether, chloralose, ur?Šthane, pernocton et luminal. Cesnarcotiques ne montraient aucune diff?Šrence mutuelle par rapport ?  l\'effet surl\'animal, trait?Š avec le courant ?Šlectrique. J- Roos en S J- Roos en S J. Roos en S. .J. Roos en s. LITERATUUR.1\'. Karplus en A. Kreidl, 1909, Pfl??ger\'s Archiv., 129, biz. 138. Koopmans, 1933, Tijdschr. v. Diergeneeskunde, Deel 60, biz. 1193.Koopmans, 1934, The Veterinary Journal, Vol. 90, biz. 232.Koopmans, 1936, Tijdschr. v. Diergeneeskunde, Deel 63, biz.

78.Koopmans, 1936, The Veterinary Journal, Vol. 92, biz. 127.



??? REFERATEN. GEVAREN VOOR DIEREN ONTSTAAN DOOR DE MODERNEOORLOGSVOERING. Behandeling van oorlogswonden. Wright bespreekt allereerst wat de medicus doet, daarna, waartoe de veterinairis geroepen bij de behandeling van oorlogswonden. Deze wonden zijn steeds ge??n-fecteerd door aarde, die met de projectielen naar binnen dringt. Ze ontstaan door bommen, granaatscherven, geweer- en mitrailleurkogels,vallend gesteente, enz. Verder komen brandwonden veel voor, veroorzaakt doorbrandbommen en bijtende vochten, vooral mosterdgas. De medicus snijdt de wonden de gelaideerde weefsels uit en hecht dan. Voor een genezing per primam moetdit binnen 12 uur na het ontstaan gebeuren. Sterke antiseptica worden niet gebruikt,daar deze de weefsels meer benadeelen dan de micro-organismen. Het gebruik vanjodium-tinctuur wordt daarom veroordeeld. Zoo mogelijk moeten r??ntgen-foto\'sgemaakt

worden teneinde alle kogels of scherven te kunnen nagaan. Narcose isvaak noodig. Chloroform-narcose wordt niet gegeven aan pati??nten, die lijden aanshock en bloedverlies. Locale anaesthesie ook niet omdat de stuwing, daardoorveroorzaakt, den groei van micro-organismen bevordert. Shock voorkomt men doortoediening van kleine doses morphine en bloeding door â€žeerste-hulp" maatregelen.Brandwonden moeten met acid. tannicum worden behandeld. Shock wordt be-handeld door intraveneuse injectie van glucose in phys. NaCl-oplossing. Nog betereresultaten krijgt men, wanneer men tegelijkertijd insuline geeft. Daar de veterinair de economie nooit uit het oog mag verliezen, anders geoutilleerdis dan de medicus en bovendien sterk wordt tegengewerkt in het succes van zijnbehandeling door zijn pati??nten zelf, zal zijn behandeling een andere moeten zijn.Hij is als regel niet in staat de wonden binnen 12 uur na hun ontstaan

in een hospitaalgrondig uit te snijden en kan ze geen absolute rust geven. Hij zal daarom directmoeten beginnen met antiseptica te gebruiken. De wonden zijn ook vaak zoodaniggroot, dat het niet economisch is ze te gaan behandelen. Verder is het soms ondoenlijkalle granaatscherven te verwijderen. En juist deze scherven blijven zoo gemakkelijkin het dierlijke lichaam steken, terwijl z\'e het menschelijke vaak doorboren en dusweer verlaten. Ook kan men geen gebroken ledematen herstellen, geen gewrichts-wonden genezen enz. Al met al heeft gemaakt dat vanaf 1 Mei 1917 tot 11 Nov. 1918in Frankrijk en Vlaanderen 51.308 paarden en muildieren zijn gestorven of afge-maakt en dat op een sterkte van 420.000 stuks. Zeer waarschijnlijk zal men in detoekomst veel hebben aan de behandeling met sulphanil-amide tegen streptococcen-infecties. Schr. verwacht ook een toename van de behandeling van oorlogswondenmet vlieglarven,

terwijl levertraan vermoedelijk ook meer zal worden gebruikt. Behandeling van oorlogswonden. Mitchell 1) maakt onderscheid tusschen vuile en ge??nfecteerde wonden. Vuilewonden zijn pas ontstane wonden door vuile voorwerpen veroorzaakt. Deze dragendus wel micro-organismen, maar slechts aan hun oppervlakte. Deze micro-organis-men hebben zich nog niet in de wond vermeerderd en hebben de wond ook nog nietdoorwoekerd. Is dat wel het geval â€” en dat is reeds zoo na hoogstens 12 uur â€”dan spreekt M. van ge??nfecteerde wonden. Worden vuile wonden direct, maar hoog-stens binnen 6 uur na hun ontstaan, door uitsnijding gereinigd, dan krijgt men vaakeen genezing per primam. Ook zelfs wanneer dat uitsnijden slechts gedeeltelijkheeft kunnen plaats hebben, daar het lichaam best in staat is een kleine hoeveelheidmicro-organismen zelf te overwinnen. Daarom wil M. vlak achter het strijdtooneelchirurgische inrichtingen

maken, waar deze bewerking kan plaats hebben.



??? Ge??nfecteerde wonden wil hij niet meer antiseptisch behandelen, zooals dat totnu toe geschiedt, daar antiseptica de weefsels meer verzwakken dan micro-organis-men. Beter is de methode, zooals die in het laatst van den oorlog van 1914â€”1918is aangegeven door den Amerikaan Winnet Orr, welke methode het laatst weer istoegepast door Trueta in den Spaanschen Oorlog. Deze is : de gekwetste streek anaestheseeren, de haren wegscheren en de wondreinigen met water, zeep en een borstel, totdat ze goed bloedt. Daarna den huid-rand glad snijden, alle losse en verwoeste weefseldeelen wegknippen en de aarfwezigevreemde voorwerpen verwijderen. Hierbij niet te veel zoeken naar kogels, maar welnaar haren, stukken kleeding, houtsplinters enz. Is dat alles gedaan, dan de wond afdekken met steriel gaas en een verbandaanbrengen, liefst een gipsverband. Tenslotte tetanus-antitoxin inspuiten. W. O.brengt ook wel eens enkele

hechtingen aan, maar de wondsecreten moeten tochnog goed kunnen afvloeien. Het verband immobiliseert de wond en moet tevens de micro-organismen belettenzich in de weefsels te kunnen verspreiden. W. O. laat het verband 4 weken zitten,omdat verwijderen de wond weer opnieuw blootstelt aan infectie. Tr. vindt dat telang, omdat de lucht dan ondraaglijk wordt voor de pati??nten. Hij vernieuwt daaromhet ie verband na 14 dagen en laat eerst het 2e vier weken liggen. Verschijnselen bij dieren, door oorlogsgassen getroffen. Williamson1) heeft een voordracht gehouden over de verschijnselen, zooalsdie zich voordoen bij dieren, wanneer deze door oorlogsgassen worden getroffen.In den oorlog zullen gebruikt worden chloor, lewisiet, phosgeen en mosterdgas.Hij bespreekt nu van elk dezer gassen de symptomen, welke zij direct na den aanvalte voorschijn roepen, daarna hoe deze symptomen zich in de eerste 12 uur na denaanval

ontwikkelen, vervolgens wat is waar te nemen tusschen het einde van dieeerste 12 uur en den dood en ten slotte de pathologisch-anatomische verschijnselen. Wordt een dier getroffen door chloorgas dan ziet men hoesten optreden, terwijlde slijmvliezen van neus en oogen catarrhaal ontstoken raken. Lewisiet heeft een nog heviger uitwerking op de zichtbare slijmvliezen. De oogenzwellen zelfs dicht. Phosgeen geeft geen direct waarneembare verschijnselen. Zooook mosterdgas niet, behalve bij honden die bloed-diarrhee krijgen en gaan braken.Gedurende de eerste 12 uur na den aanval blijft men bij chloor vrijwel dezelfdesymptomen zien; aan den neus ontstaat een dik, schuimig, bloederig beslag ; deademhaling wordt rustiger, komt in een stadium van een zich ontwikkelende pneu-monie. Bij phosgeen geen irritatie van de oogen, wel bloederig schuim aan den neus.Pols Jt 100. De dieren halen moeilijk adem, ze houden hun hoofd gestrekt

en makengroote neusgaten ; de ademhaling is oppervlakkig en frequent. Mosterdgas geeft in dit stadium reeds laesies van oogen, mond en huid te zien,de oogen zijn gezwollen. Uit den mond heeft speekselvloed plaats. De huid isoedemateus gezwollen. De haren staan omhoog, zooals in het eerste stadium vanh?¨rpes vaak gezien wordt. Is de concentratie sterk geweest, dan kan ook de adem-haling onregelmatig zijn ; de dieren hoesten dan. In het derde stadium (dus na 12 uur) ontwikkelt zich na een chlooraanval eenpneumonie, althans een purulente bronchitis. De dieren hoesten voortdurend.Na een phosgeenaanval mag men de eerste 48 uur geen verandering, althans geenverbetering verwachten. Daarna ontstaat vaak een lobaire pneumonie. Typischvoor phosgeenvergiftingen is, dat de ontsteking zich in alveoli en bronchioli afspeelten niet in de bronchi??n. Hoesten komt niet voor. De ontsteking aan oogen, neus enmond en de

huidnecrose maken de diagnose mosterdgasvergiftiging niet moeilijk,noch twijfelachtig. Zijn de dieren door besmet terrein gegaan, dan zijn ze bovendien nog kreupel



??? door ulceraties aan de onderbeenen. Lewisiet geeft dezelfde soort verschijnselen tezien als mosterdgas, echter oppervlakkiger. Het voert eerder tot herstel. Pathologisch-anatomisch ziet men bij chloorgasvergiftiging, dat de ontbindingspoedig intreedt. Het bloed is donker, bijna zwart. Het slijmvlies van trachea enbronchi??n is bedekt met een membraneus exsudaat, dat moeilijk is weg te strijken.De longen zijn gezwollen, de kleur helder rood. Lever en milt zijn sterk gezwollen. Bij phosgeenvergiftiging nog spoediger ontbinding. Uitvloeiing van groote hoe-veelheden geel of bloederig gekleurd schuim uit mond en neus. Dit schuim ziet menook in de trachea. In de bronchi??n is het nog vloeistof; de longen zijn vergroot,zij dragen witte en diep-roode spikkels. Bij mosterdgasvergiftiging, waaraan de dieren als regel niet eerder dan op den2en of 3en dag doodgaan, ziet men allereerst de huidlaesies. Het slijmvlies vantrachea en bronchi??n is

met geel-grijze membranen bedekt die gemakkelijk zijn wegte strijken. De longen zijn niet gezwollen. Op doorsnede zijn ze droog. De onderstelongkwabben zijn donker, de bovenste helderrood van kleur. Bij lewisiet is het slijmvlies van trachea en bronchi??n gezwollen en bedekt met eengeringe hoeveelheid exsudaat. De ontsteking is niet zoo intens en niet zoo uitgebreidals bij mosterdgasvergiftiging. De longen zijn eenigszins oedemateus gezwollen. H. Lubberts. De vergiftiging door fourage besmet met chemische strijdmiddelen. Deze onderzoekingen van Andreoni \') hebben betrekking op fosgeen- en mosterd-gas. Aangezien in oorlogstijd alle fourage schaars is, kan niet systematisch alle dierlijkvoedsel, dat met strijdgassen besmet kan zijn, vernietigd worden. Doel van hetonderzoek is na te gaan de graad van besmetting waarbij intoxicatie bij dierenwordt veroorzaakt, de middelen om het voedsel te ontsmetten en methoden aan

tegeven voor de prophylaxis. Het voedsel moeten we verdelen in drie soorten n.1. hooi en stroo, granen enmeel. Deze voedingsmiddelen werden eerst blootgesteld aan fosgeengas, i .5 grper m3 lucht tot max. 6 uur. Hierna is aan het voedsel geen verandering te zien,het heeft alleen de geur van fosgeen aangenomen. Wordt dit voedsel aan paardengevoerd, zelfs gedurende enige achtereenvolgende dagen, dan ontstaat er geenenkel symptoom van ziekte en het voedsel wordt gewoon gegeten. Reden : bij blootstellen aan de lucht wordt veel gas verwijderd, terwijl de restdoor het water in het voedsel en door het speeksel wordt gehydrolyseerd in HC1en C02. Inademing van het gas vindt practisch niet meer plaats. Dc omzettingin meel, vooral als het vochtig is, is duidelijk aantoonbaar en brood gebakken vanaan fosgeengas blootgesteld meel, ruikt en smaakt iets zuur, afhankelijk van detijd van inwerking ; dit brood heeft ook bij de mens

nooit aanleiding tot toxischeverschijnselen gegeven. De conclusie luidt, dat fourage, blootgesteld aan fosgeengas, niet vernietigdbehoeft te worden, maar na een paar uur luchten en daarna met water bevochtigenzonder bezwaar gegeten kan worden. Anders staat het met mosterdgas, want dit is niet vochtig en vrij stabiel tegenoverwater. Hier werd voedsel blootgesteld aan mosterdgas in een afgesloten ruimte.Onmiddellijk, resp. 12 uur na de inwerking, werd het voedsel aan de paarden ge-geven, die minstens 24 uur hadden gevast. Bij gras en hooi blijven de druppelsvrij oppervlakkig ; de geur van het gas is steeds aanwezig welke soms na enige urenaan de lucht is verdwenen. De dieren willen er bijna niet van eten, nemen enigesprieten en weigeren daarna alles. Reeds na een dag is er een ulcereuze stomatitis,oedeem van tong en lippen, polydipsie en geen eetlust. Gedurende een io-tal dageneten ze niets en vermageren sterk ;

daarna ontstaat genezing, geen enkel sterfgeval



??? werd gezien. Of het hooi met veel of weinig gas is besmet maakt geen verschil opde ernst van het proces, daar toch bijna niets wordt gegeten. Wordt van het hooieen laag van 10 cm afgenomen, dan treedt geen storing meer op ; bij geperst hooiis dit nog minder. Bij meel, bespoten met mosterdgas, ontstaan klonters, welke gemakkelijk af tescheppen zijn ; zit het meel in een jute zak, dan gaat het nog gemakkelijker, daarhet vochtige meel aan de zak vastkleeft. Bij granen dringt het gas maar enkelecentimeters door en kan het bovenste afgeschept worden. Profilactisch moet mende fourage bedekken met zeil, papier, bladeren, carton enz., wat later verbrandmoet worden. Om uit te maken of voedsel nog toxisch is, moet een voldoende hoeveelheid meteen konijn in een afgesloten ruimte gebracht worden ; het dier krijgt conjunctivitis.De gevoeligheid van het konijn is zoo groot, dat het dier nog conjunctivitis krijgtvan voedsel, dat zonder

nadelige gevolgen aan paarden wordt gevoerd. De conclusie luidt : van alle fourage de oppervlakkige lagen verwijderen, luchten,liefst in de zon, meel en granen eerst 2 dagen in het water zetten en v????r het ver-strekken eerst op het konijn proberen. Onderzoekingen over met mosterdgas besmet water. Mosterdgas lost voor een klein deel op in water en wordt door hydrolyse gesplitstin thiodiglycol en zoutzuur. Bij proeven op konijnen blijkt, dat gehydrolyseerd mos-terdgas in water met de maagsonde ingebracht, geen reactie verwekt, evenmin alsop de huid van mens en konijn, wel in de conjunctiva van het konijn, welke reactieechter na enige uren zonder laesies verdwijnt. Worden dezelfde proeven herhaaldmet niet-gehydrolyseerd mosterdgas, dan ontstaat een gastro-enteritis bij een con-centratie van 400â€”500 mgr/Ltr., waarvan 15 cc per kg levend gewicht is ingegeven. Bijgeringe toename der concentratie neemt de toxiciteit veel

sterker toe, bij 650 mgr/Ltr.reeds een mortaliteit van 33 %. Bij de kleinste dosis, waarbij irritatie van maag endarm ontstaat, krijgen we ook een conjunctivitis bij het konijn en erytheem op dehuid van de mens. De huid van het konijn is veel minder gevoelig en reageert nogniet bij 800 mgr/Ltr. Aannemende, dat het digestieapparaat van grote huisdieren en de mens evengevoelig is als dat van het konijn, blijkt hieruit tevens het grote gevaar van hetdrinken van besmet water, daar deze geringe concentratie gemakkelijk te verkrijgenis, vooral van stilstaand water. Dergelijk water mag dus niet gebruikt worden,tenzij na lang te zijn gekookt en gefiltreerd door kool enz. Hofstra. ZIEKTEN VAN RUNDEREN EN SCHAPEN. Experimenteele gevallen van traumatische gastritis en pericarditis bijrunderen. De moeilijkheden, die ondervonden worden bij de diagnostiek van traumatischegastritis, het belang, dat met het oog op chirurgisch ingrijpen schuilt in

een vroeg-tijdige diagnose, hebben Dougherty 2) ertoe gebracht om te trachten experimenteeleen traumatische gastritis, resp. pericarditis op te wekken. Daardoor zou hij in staatzijn de bloedveranderingen, de pols, temperatuur en verdere klinische verschijnselenregelmatig te controleeren. Hij heeft bij een drietal runderen een pensfistel aangelegd en daarna een scherpvoorwerp door den netmaagwand gestoken. V????r dit gebeurde, werd in een periodevan 20 dagen 15 x het bloed onderzocht. Bij de eerste koe werd op 22 Juni het



??? scherpe voorwerp, bestaande uit een stuk ijzerdraad aan ?Š?Šn zijde omgebogen doorden netmaagwand gestoken. Anderhalf etmaal later werd de koe lusteloos enweigerde ze te eten. Den 2?–en kwam de eetlust terug en vertoonde het dier geenklinische afwijkingen ; den 2en Juli werd het stuk ijzerdraad verwijderd. Op 26 Juliwerd het weer door den netmaagwand gestoken, waarop geen clinisch merkbarereactie volgde ; op 28 Juli teruggetrokken en op een andere plaats ingestoken (weergeen ziekteverschijnselen), op 5 Augustus verwijderd en nu eenige cc door gaasgefiltreerde netmaaginhoud door den wand van de maag gespoten. Zelfs na dezeingreep werden alleen bloedveranderingen gezien, maar geen ziekteverschijnselen.Op 20 September werd het stuk draad zoover door den voorsten netmaagwandgestoken, dat juist het hart werd geraakt. Een dag later was het dier ziek (geen eet-lust, verminderde pensbewegingen). 6

October werden uitgebreide vergroeiingentusschen netmaag en diaphragma vastgesteld. De bloedveranderingen bestonden in vermeerdering van het aantal witte bloed-cellen (bv. van 7.000 op 10.400), vermeerdering van het totaal aantal neutrophielepolymorph-kernige leucocyten (hoofdzakelijk door het toenemend aantal staaf-kernigen), grootere bezinkingssnelheid. Ze traden op reeds 6 uur na het instekenvan het scherpe voorwerp. Zelfs na de laatste ingreep is de koe nog hersteld ; immersze werd eenige maanden later (op 28 Februari) opnieuw mishandeld door hetinsteken van een stuk ijzerdraad door den wand van de netmaag. (Er was blijkbaarnog een geschikt plekje overgebleven!). Vier uur later was het aantal staafkernigenvermeerderd ; het aantal pensbewegingen verminderd. 19 Maart werd de koe zieken vertoonde de verschijnselen eener traumatische gastritis en stierf den 25en. Bijsectie werden de gewone afwijkingen van

pericarditis, etc. gevonden, die we allenkennen. De schrijver komt tot de conclusie, dat het bloedonderzoek kan helpen bij dediagnostiek. ,,It should be used only as an aid to clinical observations, and not asa definite diagnosis." (Deze uitspraak onderschrijf ik volkomen, na de ervaring die ik heb van hetbloedonderzoek, ook bij bovenbedoelde aandoening ; temeer stemt deze conclusievan den Engelschen onderzoeker tot voorzichtigheid, om nl. het haemogramslechts als een goed /iu//>middel bij de diagnostiek te beschouwen waar hij een heelereeks opvolgende bepalingen deed, hetgeen in de praktijk haast ondoenlijk is). Beijers. Oorzaken van kalversterfte in Engeland, Als voornaamste ziekten bij kalveren noemt Lovell : ie. De colibacillosis of witte diarrhoea. ae. Paratyphus. Meestal is de verwekker S. enteridis var. dublin. Soms wordt S. typhi murium aangetoond, beide micro-organismen zijn ookpathogeen voor den mensch en kunnen

dus oorzaak van voedselvergiftiging zijn. 3e. Suppuratieve pneumonie wordt veroorzaakt door Corynebacterium pyogenes. 4e. Septische pleuro-pneumonie veroorzaakt door Pasteurella septica, deze ziektekomt zelden voor. 5e. Een ziekte die verward kan worden met de septische pleuropneumonie, iseen lijden, veroorzaakt door een haemolytischen coccobacil. Jonge kalveren die hier-aan lijden, hebben meestal pneumonie, op ouderen leeftijd rhinitis. De ziekte ontstaatdikwijls na transport of na aankoop van een nieuw kalf. Van parasitaire ziekten isde infectie met Dictyocaulus viviparus de belangrijkste. Jansen. *) R. Lovell : Causes of death among Calves in dairy herds. The Vet. Rec. 51, 1081,\'939-



??? Braxy in Tasmania. Een ziekte onder schapen, bekend onder de namen â€žweaner" en â€žhogget-disease" en thans met een mortaliteit van 10â€”20 % alleen nog maar op 1 Merino-bedrijf voorkomende, werd door Dumaresq ge??dentificeerd als â€žbraxy", veroor-zaakt door infectie met clostridium septicum, type III. Bij obductie werd gevondenhaemorrhagisch subcutaan oedeem, haemorrhagisch vocht in buikholte en pericard,haemorrhagisch oedeem in lebmaag. De diagnose werd bevestigd door dierenting(cavia), door kweek en door agglutinatie. Voorzoover na te gaan had prophylac-tische vaccinatie met een gemengd vaccin goed resultaat. Bu. ..Swayback" bij lammeren. In Australi?? komt een ziekte voor onder pasgeboren lammeren, genaamdâ€žEnzootic Ataxia of Lambs". Bennetts en Chapman hebben in 1937 aangetoond,dat deze ziekte moet worden toegeschreven aan een koperdefici??ntie. In Engelandkomt een dergelijk

lijden voor onder den naam van â€žWarfa" of â€žSwayback". Meestzijn de lammeren reeds bij de geboorte ziek of worden dood geboren of anders treedtde ziekte toch binnen enkele dagen op. De diertjes kunnen vaak niet overeindkomen ; anderen vertoonen parese of verlamming van het achterstel. De mortaliteitbedraagt 100%. Bij de sectie ziet men aandoeningen van het zenuwstelsel, metvooral een stoornis in de myeline vorming. Dunlop en Wells hebben in 1938 ookin Engeland gunstige resultaten gezien van een praeventieve toediening van koperaan drachtige ooien. De onderzoekingen van Dunlop, Innes, Sheares en Wells 1)thans gepubliceerd bevestigen de gunstige resultaten van Dunlop en Wells in 1938verkregen en van Bennetts en Chapman in 1937. Een verklaring van de werkingvan het koper bij deze ziekte is tot heden niet te geven, maar interessant zijn debevindingen zeer zeker, want hierdoor wordt het waarschijnlijk, dat

het koper inhet dierlijke lichaam ook een belangrijke rol heeft te vervullen bij het myeline meta-bolisme. Thijn. BRUCELLOSE. Vaccinatie van kalveren tegen Brucella abortus infectie. Uit recente laboratoriumproeven in Amerika is gebleken, dat uitstekende resul-taten verkregen werden door kalveren op een leeftijd van 4 k 6 maanden te ententegen Brucella abortus infectie. De enting bestaat in een ?Š?Šnmalige subcutaneinspuiting van levende bacillen, doch de virulentie moet laag zijn ; gebruikt wordtde stam Dr. Buck, no. 19. In Denemarken zijn in 1933 1938 volgens deze methoden486 kalveren, verdeeld over 6 groote boerderijen, ge??nt. Op elk bedrijf werd 2/3van het aantal kalveren ge??nt, J/3 bleef voor controle onge??nt. De ge??nte en onge-ente kalveren werden volkomen gelijk verzorgd op deze besmette bedrijven. Hetresultaat was, dat later 3.3 % der ge??nte dieren aborteerde, van de controlesverwierpen 25.1 %. Thomson 2) legt

er den nadruk op, dat alhoewel dit een gunstigresultaat is, deze methode toch niet geschikt is om het besmettelijk verwerpenwerkelijk uit te roeien. De ziekte behoort bestreden te worden door de ge??nfecteerdedieren onschadelijk te maken ; men pass?Š daarom bloedonderzoek, desinfectie enisolatie van besmette dieren toe om tot abortusvrije stallen te komen. 1 ) G. Dunlop, J. R. M. Innf.s, G. D. Shearer and H. E. Wells : The Feedingof Copper to Pregnant Ewes in the Control of,,Swayback." The J. of Comparative Path. a.l\'her. Vol. HI, no. 4, ig3g. 2 ) Axel Thomson : On vaccination of calves against infectious abortion. The Journ.of Comp. Path, and Therap. 52. ig2, ig3g. LXVII o,



??? Virulentiebepaling van Brucella abortus. Priestley 1) toont aan dat er verband bestaat tusschen de virulentie en dereactie na intradermale inspuiting van Br. abortus stammen. Het geschiktste proef-dier blijkt te zijn een konijn, dal wit van kleur moet wezen. Voor het verrichtender intradermale reactie wordt een suspensie gebruikt van 48 uur oude cultuur.De injectie geschiedt in de rughuid, die een dag van te voren onthaard wordt. Naar-mate de virulentie grooter is ontstaat er een toenemende necrotiseerende ontsteking.Bij virulente stammen wordt den ren dag slechts een geringe reactie gezien, den 2enen 3en dag ontstaat een wit centrum omringd door intense ontsteking ; er ontstaatzwelling waarin zich pus ontwikkelt. Den 6en dag en daarna wordt de huid necro-tisch. Bij weinig virulente stammen is de reactie geringer. jac. jansen. Brucella melitensis infectie bij de geit op Malta. Uit onderzoekingen in het â€žUndulant fever research

Station" op Malta is komenvast te staan, dat de geit op Malta â€” zulks in tegenstelling tot wat vrij algemeenwordt aangenomen, als zou dat dier slechts als smetstofdraagster van brucella meli-tensis fungeeren en nimmer een goed clinisch ziektebeeld vertoonen wel degelijk,althans voorzoover zulks de experimenteele infectie betreft, aan typische, acutebrucellosis kan lijden. Na experimenteele infectie van drachtige volwassen geitenbereikt de serumtiter een top tusschen den 8sten en raden dag, terwijl vlak daar-v????r reeds een bacteriaemie is ingetreden, zoodat de geit reeds 5â€”8 dagen na dekunstmatige besmetting een bron voor contact-infectie kan vormen. Bij niet-drachtigegeiten is het twijfelachtig of echte generalisatie volgt, zoodat puerperale activiteiteen essentieele voorwaarde is voor de volle ontwikkeling van .het ziektebeeld.Genitale secreties zijn reeds infectieus v????r de dracht eindigt ert het oorzakelijkagens blijft na den

partus gedurende weken in melk en vaginaalsecretum aanwezig. De clinische symptomen zijn abortus in een gedeelte der gevallen, pyrexia, verliesin conditie, bebijten van een streek hoog in de linker Hank. lichte diarrhoea, ver-andering van de melk in een helder serum met vlokken en sterke vaginaaluitvloeiinggedurende 2^3 weken na den partus. De bevolking van Malta bezit ten aanziender brucella-infectie een zekere raciale immuniteit. Het schijnt, dal de bacillenna den partus alleen in de eerste 4â€”6 weken constant worden uitgescheiden en datin den regel die uitscheiding na dien tijd ophoudt, dan wel zoo af en toe in geringengraad plaats heeft. Volgens Polding ") blijft de infectie gedurende meerdere jarerr na het doorstaaneener acute infectie gelocaliseerd in de lymphkUeren van de genitaalstreek. Hetfoetus en de adnexa zijn bij acute infectie ge??nfecteerd en worden meestal geabor-teerd. Lammeren uit ge??nfecteerde moeders,

welke blijven leven, schijnen de eerstetwee maanden van hun leven hoog resistent te zijn tegen de infectie, een resistentie,welke nadien afneemt. Br. LEPTOSPIROSE. Leptospirosis in Midden Java met de seroreactie op verschillende typenvan leptospirae. a) Tot nu toe publiceerden van Boon van Ostade uit Magelang, Mochtar uitSemarang. Hoekstra en Sardjito uit Klaten en Mochtar en Collier over eenepidemie op Noesakambangan. Uit de eerste drie plaatsen werden drie stammen



??? bij de pati??nten ge??soleerd, nl. type Swart (L. Bataviae), type Weil, type veldratSemarang 173 (R. 173). Op Noesakambangan werd een pos. reactie gevonden mettype Weil, L. Bataviae en Rachmat tegelijk. In het afdeelingslaboratorium te Semarang werden de sera van Weil-verdachtepati??nten serologisch onderzocht met alle in Indi?? bekende stammen. Van elkserum werd in een verdunning van 1 : 100 een voor-agglutinatie gedaan met dezeverschillende stammen. Na 4 uur werd deze afgelezen. Was deze positief met ?Š?Šnof meer stammen dan werd de agglutinatie met dezen stam(men) herhaald. Mochtaren Collier bevelen aan bij een lagen titer de reactie na eenigen tijd te herhalen,daar de titer stijgt in het verloop der ziekte. Van 1937 tot en met Augustus 1939werden 193 sera onderzocht met 41 pos. resultaten : resp. 8 in 1937, 20 in 1938 en13 in 1939 en wel 27 mannen en 14 vrouwen ; 2 mannen en 1 vrouw stierven aan

deinfectie. Van deze 41 waren 30 uit Semarang zelf en de rest uit Klaten, Magelang,Kendal, Djocja en Tajoe ; 28 van de dertig gevallen te Semarang verliepen ondericterus. Door deze gevallen te rangschikken ziet men, dat de ziekte te Semarangendemisch optreedt, het eene jaar in lichtere mate dan het andere en meer in deeerste dan in de tweede helft van het jaar. De sera buiten Semarang reageerdenals volgt: 2 met R. 173 (veldrat stam Semarang), 2 met type Weil, 5 met typeSwart (L. Bataviae). De sera uit Semarang reageerden op een enkele uitzonderingna met type Weil. Van 1933 tot en met Augustus 1939 werden 50 gevallen van leptospirosis gecon-stateerd ; 6 gevallen werden door Mociiiar als type Weil vastgesteld, terwijl 41sera allen min of meer met het type Weil reageerden (mogelijk zijn hier volledigeen onvolledige typen in het spel, Schueffner-Gispen-Bohlander). De drie resteerende sera reageerden met R. 173â€”A.

148 (type Salinem) en stamSwart (L. Bataviae). R. 173 is in Semarang gevonden en infectie daarmede is dusmogelijk. De twee andere stammen werden in de vrouwengevangenis gevonden.Hier is versleeping van alle zijden mogelijk door dragers. Op Noesakambangan heerscht de leptospirosis endemisch. Van 9â€”11â€”\'38 totAug. \'39 kwamen vier en dertig gevallen voor waarvan 12 type Rachmat, 17 L.Bataviae en 5 Weil. Hier hebben wc echter te maken met een deportatieplaats van dwangarbeiderswaarbij de infectie weer van vele zijden kan zijn medegebracht. De leptospira javanica als een zelfstandige leptospira soort. \') In 1936 werden onder 104 veldratten (R. brevi-caudatus) 21 % leptospirendragersgevonden. (Sardjito-Mochtar-Wirasmo). De gekweekte stammen waren op ?Š?Šn na apathogeen voor de cavia. De eenestam R. 148 doodde de cavia op typische wijze met icterus en bloedingen. In 1938 werden 12 veldrat-

stammen serologisch onderzocht. (Esseveld-Mochtar).De eenige virulente stam R. 148 kwam overeen met stam Salinem op Sumatra.De andere 1 1 behoorden tot ?Š?Šn type dat L. javanica genoemd werd. Esseveld en Collier vonden dezen stam vaak bij veldratten om Batavia en inveel geringer percentage bij rioolratten. Ook werd de stam bij katten vastgesteld.Nabij Soerabaja werd de stam door Mochtar bij veldratten aangetoond. OpMakassar is de R. concolor de drager van deze leptospira. Gispen toonde serologischaan, dat deze stam een aparte plaats inneemt. Bij veldratten en witte muizen, niet bij rioolratten, werd dit biologisch aange-toond. Witte muizen : Â? cc cultuur van L. javanica intra-peritoneaal. Daags na dc injectiewaren alle leptospiren uit het peritoneaalvocht verdwenen. De dieren werden nietziek. ook in de nieren werden geen leptospiren aangetoond. R. A. g4 is dus apathogeenvoor de muis.



??? Veldratten, 26 in totaal, met een negatieve seroreactie t.o.v. L. javanica en L.Bataviae, werden intraperitoneaal ge??nt met L. jav. (stam kat 49). De ratten werden gedood, agglutinaties werden verricht en uit de nieren werdge??nt op Noguchi-bodems. Drie van de zes en twintig hadden een negatieve sero-reactie, de rest varieerde van 1 : 10â€”1 : 1000 met L. jav. Zij waren negatief t.o.v.L. Bat. Zes stammen werden uit de nieren gekweekt, 5 L. jav. en 1 stam was veront-reinigd. Men vond een percentage van 23 % dragers hetgeen overeenkomt met debevindingen in de natuur. Tweede proef: 34 veldratten met negatieve seroreactie werden intra-peritoneaalge??nt met L. jav. en L. Bat. De meeste dieren vertoonden een positieve reactie metL. jav., minder met L. Bat. Drie der vier ge??soleerde stammen behoorden tot L. jav.De veldratten waren dus niet vatbaar voor L. Bat. De dieren, waarbij de stammenge??soleerd werden, vertoonden

een lage sero-reactie. Controle van het bloedserumalleen is dus niet voldoende. Derde proef. De 26 veldratten hadden een positieve reactie op L. jav. en werdenbesmet met L. Bat. De sera reageerden positief op beide stammen terwijl 7 L. jav.stammen ge??soleerd werden. Omgekeerd werden 6 veldratten met positieve seroreactie op L. Bat. met L. jav.ge??nt. Uit ?Š?Šn werd een L.. jav. gekweekt. Dit aantal is te klein voor conclusies.Uit 21 positief op L. jav. reageerende veldratten werden 12 stammen ge??soleerd.Biologisch is hier dus bewezen dat de L. jav. zich heel anders gedraagt dan de L.Bat., zoodat de zelfstandigheid van de L. jav. met vrij groote zekerheid mag wordenaangenomen. A. B-A. Het voorkomen van pathogene leptospiren bij ratten. Bij een 50-tal onderzochte ratten in Padua en Milaan vond Martini \') 16 maalde Leptospira ictero-haemorrhagiae, die pathogeen bleek te zijn voor hond encavia. Ook een tweetal biggen,

intraperitoneaal en intramusculair ingespoten metfijngewreven lever van besmette cavia\'s, kreeg na enige dagen intensieve icterusen de dieren stierven na resp. 7 en 12 dagen. Bij het eerste verschijnen der icteruswerden de Leptospiren in de urine aangetoond evenals na den dood in het bloed. Hofstra. BOEKAANKONDIGINGEN. Zuivelbereiding voor lagere landbouwscholen en cursussen door F.Keestra, Directeur van het Zuivel-kwaliteitscontr??le Bureau te Amsterdam enA. Faber, leeraar-technicus van de Geldersch-Overijselschc Bond van Co??peratieveZuivelfabrieken te Zutphen. (Zutphen VV. J. Thieme en Co. : 1940, prijs ?’0.80, gecart. ?’ 0.95). Dit boekje, dat overeenkomstig zijn bestemming voor het lager landbouwonderwijs,uit den aard slechts elementaire zaken behelst op eenvoudige wijze voorgesteld,omvat minder en meer dan de titel aangeeft. Men vindt er na beknopte gegevensover de samenstelling der melk, uitvoerige

mededeelingen over het melken, de be-handeling van de melk op de boerderij, stalinrichting, melkcursussen. Beknopt wordt dan weer het onderzoek van melk besproken, terwijl de eigenlijkezuivelbereiding (d. i. boter- en kaasbereiding) slechts een achttal bladzijden, ver-lucht met verscheidene figuren inneemt.



??? De bespreking van nevenprodukten (wei en karnemelk), van de uitbetaling vanhet melkgeld en van regeeringsbemoeiingen en organisaties op zuivelgebied (nietzoo heel verwonderlijk deze in ?Š?Šn adem genoemd te vinden) sluiten de rij. C. F. v. O. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Economische Zaken, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Bodemkundig Instituut te Groningen : No. 45 (18) B. Verslag van het onderzoek van grondmonsters, genomen van dephosphorzuur- en kaliproefvelden, gelegen op de proefboerderij te Heino, provincieOverijssel, gedurende de proefjaren 1930 tot en met 1936, door Dr. D. J. Hissink,Dr. Jac. van der Spek en M. Dekker j. Prijs ?’0.75. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn : No. 45 (19) C. Over de bepaling van het ijzergehalte van water voor het zuivel-

bedrijf, door H. A. Sirks. Prijs ?’ 0.25. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation voor veevoederonderzoek teWageningen : No. 45 (20) E. Een photo-electrische colorimeter voor de bepaling van vitamine Amet behulp van de reactie van Carr en Price, door Dr. L. Westenberg. Prijs ?’ 0.25. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen : No. 45 (21) A. Eenige fosforzuur- en kalibemestingsproeven op grasland, doorDr. Ir. H. J. Frankena en Dr. M. P. Both. Prijs ?’0.30. Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Ondersteuningsfonds. Gedurende de maand April 1940 zijn ten behoeve van het Ondersteuningsfondsde volgende bijdragen in dank ontvangen: afd. Zeeland ?’13.â€” ; afd. Utrecht?’ 80.â€” ; totaal ?’ 93.â€”. Zenden van een bijdrage kan geschieden door storting op giro no. 173327 vanondergeteekende. De penningmeester, A. van

Heusden. Erfelijkheid in praktijk. Aan de leden van de Maatschappij, die door middel van het secretariaat opbovengenoemde uitgave van de Nederlandsche Genetische Vereeniging geabon-neerd zijn, wordt verzocht het voor 1940 verschuldigd abonnementsgeld tenbedrage van ?’0.60 te willen storten op giro no. 173327 van ondergeteekende. Leden van de Maatschappij, die zich voor bovengenoemd tijdschrift, waarvanhet gewone abonnement ?’ 3.â€” bedraagt, interesseeren, kunnen dit verkrijgen doormiddel van het secretariaat na storting van ?’ 0.60 op mijn giro. De secretaris, A. van Heusden. Afdeeling Zuid-Holland. Jaarverslag over het jaar 1939. De Afdeeling begon het vereenigingsjaar met een ledenaantal van 106. In denloop van het jaar bedankten twee leden wegens vertrek naar elders en werden viernieuwe leden toegelaten, zoodat het jaar besloten werd met 108 leden. Het bestuur van de afdeeling bestond bij het begin van

het verslagjaar uit deheeren Kramer, Hendrikse, Overbeek, War.necke en de Haan, genoemd in volg-



??? orde van de beurt van aftreden. In den loop van het jaar zag collega VVarneckezich gedwongen om gezondheidsredenen het bestuurslidmaatschap neer te leggen.In zijn plaats werd collega Diemont gekozen. De bezetting der bestuursfunctiesbleef ongewijzigd, n.1. voorzitter Dr. A. A. Overbeek, secretaris Dr. Y. M. Krameren penningmeester D. Hf.ndrikse. In verband met de mobilisatie is het secretariaatgedurende korten tijd waargenomen door collega de Haan, doch bij het eindevan het verslagjaar was de secretaris weer in de gelegenheid zelf zijn werkzaamhedente verrichten. Het kassaldo bedroeg bij het begin van het jaar ?’ 297,68 ; bij het einde was dit?’ 457-47- Het aantal vergaderingen was ditmaal geringer dan in het vorig verslagjaar,n.1. drie, te weten op 25 Februari, 6 Mei en 9 September. De opkomst bleef aan denlagen kant, n.1. resp. 40, 31 en 30 leden. Alleen voor de eerste vergadering was eenspreker uitgenoodigd :

Prof. Schornagel sprak over de â€žPathologie der tuberculosein verband met de t.b.c. bestrijding". Deze lezing gaf aanleiding tot een geanimeerdegedachtenwisseling, waarbij zoowel de techniek als de organisatie der t.b.c.bestrijdingter sprake kwam. Ook op de beide overige vergaderingen vormde de t.b.c.bestrijdingmet alle daarmee samenhangende onderwerpen de hoofdschotel. Het contact metde Provinciale Vereeniging en de maatregelen der C.M.C. kwamen eveneens meer-malen aan de orde. Juist v????r de Septembcr-vergadering werd de mobilisatie afgekondigd. Vanzelf-sprekend werd dus op de vergadering besproken, wat de afdeeling zou kunnendoen in verband met het voorzien in de behoefte aan diergeneeskundige hulp enhet beschermen van de praktijk der opgeroepen leden. Samenvattend meenen wij wel te mogen conslateeren, dat de Afdeeling overhaar werkzaamheden in het afgeloopen jaar tevreden mag zijn. De

secretaris, Dr. Y. M. Kramer. Afdeeling Zuid-Holland. Verslag van de vergadering, gehouden op 6April 1940 te Rotterdam. In de vacature Kramer werd gekozen L. Lagewec, Heenvliet, waarna alssecretaris door het bestuur werd aangewezen de Heer de Haan te Bergambacht. Behandeld werden verder het jaarverslag van den penningmeester en enkele inge-komen stukken. De vergadering was in hoofdzaak gewijd aan een herdenking van het 25-jarigbestaan van de afdeeling Zuid-Holland in haar tegenwoordigen vorm, terwijl naalloop van dc vergadering een gemeenschappelijke maaltijd gehouden werd. Zoowelde vergadering als de maaltijd werd vereerd met de aanwezigheid van de dames.Het aantal deelneemsters en deelnemers bedroeg 55. De algemeene voorzitter Prof. Schornagel, de secretaris en Mevr. van Heusdenwaren ter vergadering en zaten mee aan. Mevr. Schornagel was tarsaal verhinderd. Uit wat ter vergadering door

den voorzitter en aan tafel door Kranenburg uitde geschiedenis werd opgehaald, kan kort het volgende worden gememoreerd. 11 Maart 1915 is de fusie tusschen de toen bestaande twee afdeelingen in Zuid-Holland tot stand gekomen. Dc nieuwe afd. Zuid-Holland is in 1890 opgericht,50 jaar geleden dus en de Zuid-Hollandsche maatschappij voor veeartsenijkundezag het licht in Sept. 1846. J. B. Snellen, Moordrecht, G. J. Hf.ngeveld, toen te Ocgstgeest, J. A. Alers,te Heenvliet, later Den Haag, J. v. Dam, Zwammerdam, B. J. Aalbers, Nieuw-Lckkerland en wellicht nog enkele anderen waren mede van de eerste oprichtersresp. leden. De maatschappij was dadelijk actief, convoceerde in Maart 1847 inhet huis aan de Nieuwe Haven te Rotterdam, waar later de bekende Rotterdamschecollega Kok woonde, opnieuw een vergadering, waar het reglement voor de Neder-landsche maatschappij werd gemaakt, terwijl de Zuid-Hollanders zich als

eersteafdeeling proclameerden. In Juni 1848 riep Zuid-Holland de bekende vergadering te Arnhem op, waar het



??? genootschap van 12 werd aangewezen als surrogaat voor een maatschappij en metde bedoeling, dat daaromheen of daarbij de bestaande vereenigingen zoudenaansluiten, wat niet gebeurde. Wie weet of als het streven van Zuid-Holland geslaagd ware en er omstreeks1850 een goede Nederlandsche maatschappij gekomen ware, veewet en uitoefe-ningswet niet ettelijke jaren eer haar zegenrijke werking hadden kunnen geven. Toen als later hebben echter provincialisme, afkomst, stand en andere oneenig-heid ons veel kwaad gedaan. Van de eindelijk in 1862 mede weer op Zuid-Hollandschinitiatief tot stand gekomen maatschappij, was Snellen de eerste voorzitter enHengeveld, toen reeds van Oegstgeest naar Utrecht vertrokken, de eerste secretaris.Beiden bekende figuren uit dien tijd. Hengeveld vooral door zijn bekende boek,,het rundvee", Snellen door zijn arbeid in regeeringscommissies en maatschappij. Tot 1862 waren

geregeld alle Zuid-Hollandsche dierenartsen lid ; nadat de zelf-standige vereeniging afdeeling werd, bedankten enkelen en daalde het ledentaltot 13, onder wie de burgemeester-landeigenaar L. van Es te Melissant, niet-veearts. Van Dam was jaren bekwaam voorzitter, Alers secretaris, Aalbers penning-meester. De laatste werd voorzitter van 1897 tot 1910, was ook penningmeestervan het hoofdbestuur en diende de afdeeling en de maatschappij een heele langereeks van jaren, zoo iets van 60 onafgebroken, hoewel hij in latere jaren de praktijkniet meer uitoefende. Na van Dam werd L. Swart, districtsveearts te Barendrecht,voorzitter, onder wiens leiding de nogal getaande belangstelling weer groeide.Swart ging in 1891 met pensioen, bedankte toen als voorzitter, vierde in hetzelfdejaar gouden bruiloft, werd bij die gelegenheid eere-voorzitter en kreeg een oorkonde.Hij bood het volgend jaar een voorzittershamer aan, die er nog is. Na

Swart werdvan Rijssel voorzitter tot 1897, daarna Aalbers tot 1910 en tenslotte Dr. P. Ver-maat, Oud-Beijerland, tot de fusi in 1915. Secretaris waren resp. Alers, Snijders, Kok. (1882â€”1890), Fau??l tot 1894,Ellerman tot 1915. Penningmeester Aalbers tot 1897, Hendrikse, Groot Ammers,tot 1915. In Rotterdam en omgeving, waar longziekte, runderpest, de exporthandel invee, veel v?Št?Šrinair werk gaven, was er over de verdeeling hiervan oneenigheid,die echter nimmer is ontaard in tarievenstrijd en niet verhinderd heeft, dat onsvak ter plaatse al vroeg een echt goede reputatie genoot. Ze werd wel mede aanleiding tot de oprichting in 1890 der nieuwe afdeelingZuid-Holland, met J. j. Hinze, paardenarts, den bekenden tijdschriftredacteur,als voorzitter, Prof. Dr. J. Poels als secretaris, J. F. Lam?Šris als penningmeester.Hinze bleef leider tot 1902, werd toen eerevoorzitter en vervangen door Lam?Šris,nadat Overbosgh bedankt had.

Ovkrbosch, de bekende paardenarts, werd pen-ningmeester. Poels bedankte als secretaris in 1910 en werd opgevolgd door L. J.Hoogkamer. Poels trad uit de maatschappij en ergo uit de afdeeling in 1912,nadat hij, na het overlijden van Lam?Šris, nog kort voorzitter was geweest. Alsvoorzitter werd hij opgevolgd door Dr. J. J. F. Dhont, die na de fusie bleef tot zijnoverlijden 31 Dec. 1936, waarna de tegenwoordige Dr. A. A. Overbeek is aange-wezen. Hoogkamer werd na de fusie secretaris der gecombineerde, Ellerman penning-meester. Hoogkamer werd na zijn bedanken eerelid en opgevolgd door J. Kranen-burg, Klaaswaal, die als gevolg eener nieuw ingevoerde bepaling in 1938 bij periodiekaftreden niet herkiesbaar was en vervangen werd door Dr. Y. M. Kramer, DenHaag, die op zijn beurt begin 1940 moest uittreden en vervangen is door W. A. deHaan, Bergambacht. De penningmeester Ellerman is 11a zijn overlijden opgevolgddoor D.

de Bruyn te Strijen, na wiens overlijden de tegenwoordige schatbewaarderD. Hendrikse, zoon van den vroegeren, kwam. Goede en minder goede herinneringen van vroeger en later zijn opgehaald, deuitzonderlijk groote beteekenis van Poels en Dhont voor wetenschap en organisatieis in het licht gesteld. Poels nr. 1 van zijn tijd, was dat zeker ook in Nieuw-Zuid-Holland. En al was er wel eens wat, Zuid-Holland is er trots op, hem zoo lang onder



??? zijn werkers te hebben gehad. Dhont, als voorzitter en leider van Zuid-Hollandhoog gewaardeerd en min of meer de redder in den nood toen de maatschappijweer eens in moeilijkheid zat, door het algemeen voorzitterschap te aanvaarden,heeft voor ons vak en onze organisatie verdiensten als slechts heel enkelen. Zuid-Holland houdt hem hoog in eere. De v?Št?Šrinaire verdiensten van enkelen, als Dr. A. Vrijburg, L. J. Hoogkameren anderen zijn gememoreerd, evenals belangrijke besprekingen in de vergaderingen,vervolg- en vleeschkeuringscursussen en belangrijke lezingen. Diner in het bekende Hotel Weimar. De tafel was met medewerking van dengemeentelijken electriciteitsdienst, op initiatief van Mevr. Diemont, artistiek ver-sierd. Er is lekker gegeten onder de harmonica die het goed deed en er was op ini-tiatief van den secretaris, er is gedanst, gezongen enz. De algemeene voorzitterhield een geestige tafelspeech, waarbij

Zuid-Holland in het zonnetje werd gezeten ook goeds te hooren kreeg. Hendrikse bleek voor de taak van leider geboreneigenschappen te bezitten. Kortom het feest is wel geslaagd en er is besloten het bijgelegenheid over te doen. De secretaris, W. A. de Haan. Afdeeling Zeeland. Jaarverslag over het jaar 1939. De gebruikelijke voorjaars- en najaarsvergadering werden resp. gehouden opZaterdag 15 April en Zaterdag 21 Oct. 1939. Prof. Dr. Schornagel en Prof. Dr.Hartog waren in de voorjaarsvergadering als gasten aanwezig. De vergaderingwerd bezocht door 15 leden. Als lid werd in deze vergadering aangenomen coll.D. van der Maas. De bespreking van de voorstellen tot wijziging van Statuten en HuishoudelijkReglement der Maatschappij vormde de hoofdschotel van deze vergadering. De voordracht van Prof. Dr. Hartog, n.1. â€žEenige onderwerpen uit de practischcpaarden- en runderchirurgie", werd door de leden met zeer veel

aandacht gevolgd. De najaarsvergadering werd bezocht door 17 leden, als gast was aanwezig coll.A. van Heusden. In deze vergadering rustte op den voorzitter den droeven plicht,onze in dit vereenigingsjaar gestorven medeleden te herdenken. Met gevoelvollewoorden schetste hij de verdiensten en hetgeen wij verloren hebben door het verliesvan coll. Verhoef en coll. Boogaert. In dankbare herinnering zullen zij bij onsblijven voortleven. Als voorzitter werd in deze vergadering benoemd coll. Willemsen, als vice-voorzitter coll. de Groof en als penningmeester col\'. Lako. Als lid van het Hoofd-bestuur werd wederom coll. de Waardt verkozen. Uit het jaarverslag van den pen-ningmeester bleek dat het batig saldo over 1938 /263.41 bedroeg, de inkomstenbedroegen ?’961.45 en de uitgaven ?’744.56. Het bestuur der afdeeling is thans als volgt samengesteld : voorzitter : J. M.Willemsen ; vice-voorzitter : vacant ; penningmeester : J. Lako ;

secretaris : Sj.J. Hoogstra ; lid van het H.B. : L. W. de Waardt. Het aantal leden bedroeg aan het einde van het jaar 1939 : 26 ; de contributievoor het jaar 1940 werd wederom vastgesteld op ?’26,50. Alvorens dit verslag te eindigen spreek ik de hoop uit en ik geloof wel dat alleleden hiermede zullen instemmen, dat de donkere wolken, welke zich samengepakthebben boven Europa, spoedig mogen verhelderen en we een tijd van rust en voor-spoed tegemoet zullen gaan. De secretaris, Sj. J. Hoogstra. Afdeeling Zeeland. Kort verslag van de vergadering, gehouden te Mid-delburg op 30 Maart 1940. Bij de opening van de vergadering bleken 14 leden present te zijn, als gastenwaren aanwezig de reserve-paardenartsen coll. v. d. Veen en Ojemann. Het schrijven van de afdeeling Friesland inzake een contributieverhooging voorhet lidmaatschap onzer Maatschappij kon de goedkeuring van de vergadering niet



??? verkrijgen. Men wilde liever afwachten of er inzake deze kwestie nog voorstellenkomen van het Algemeen Bestuur. De vergadering besloot om voor den tijd van ?Š?Šn jaar een bedrag van ?’ 25.â€” teschenken aan de Prof. Dr. de jono-Stichting. Als lid der afdeeling werd aangenomen Dr. G. Wagenaar te Middelburg. Het jaarverslag van den penningmeester gaf aan dat de ontvangsten ?’ 944,07en de uitgaven ?’ 731,26 bedroegen. Als vice-voorzitter werd gekozen J. Boudeling en als secretaris werd herkozenSj. J. Hoogstra. Het tarief voor de t.b.c.bestrijding werd wederom voor den tijd van ?Š?Šn jaarvastgesteld op ?’0.75. Tenslotte hield coll. L. W. de Waardt een inleiding over â€žVeterinaire lucht-bescherming". De secretaris, Sj. J. Hoogstra. VERSLAGEN, BERICHTEN. Verslag van de werkzaamheden der Rijksseruminrichting over 1938.Algemeene Landsdrukkerij. 88 pag. Uitgebracht door Dr. L. F. D. E.Lourens. Uit dit veelzijdige

verslag zij vermeld, dat de inrichting in het verslagjaar afleverde12.550 kg antiserum en entstof voor Â? 284.600 dieren. Het totaal aantal onderzoe-kingen beliep 62.753. I. Bijzondere onderzoekingen. Trichomoniasisfoeti. In de lijn van de belangrijkeonderzoekingen van Hogue, die door middel der kunstmatige weefselcultuur detoxische natuur van de trichomonas vaststelde en tevens aantoonde, dat de flagellaatzeer gevoelig is voor neutraalrood, zijn aan de R.S.I. controleerende proeven ingezet,welke bereids aantoonden, dat een infectie in een chemisch gelaedeerde vaginagemakkelijker aanslaat dan in een normale en het waarschijnlijk maken, dat neutraal-rood â€” en mogelijk ook andere kleurstoffen â€” bij de bestrijding een belangrijkerol zullen kunnen spelen. Varkenspest. Verdere proeven aangaande de biologische onderkenningsmethodevan Donatien-Lestoquard bevestigden wel tot zekere hoogte de specificiteit derreactie,

maar toonden tevens aan de wisselvalligheid ervan tengevolge van ver-schillen in reactievermogen, overwegenden ziektevorm in een bepaald land enziektestadium (virusrijkdom), waarin het antigene materiaal wordt genomen.Slechts aan een positieve reactie is daarom waarde toe tc kennen, terwijl men bijnegatief resultaat geen zekerheid heeft van niet met pest te doen te hebben. Actieve tetanus-immunisatie. Gewezen wordt op de zoo succesvolle actieve immuni-satie tegen tetanus met het tapioca-anatoxine volgens Ramon (in Frankrijk werdendank zij de systematische immunisatie in de jaren 1932 tot 1937 bij een jaarlijkscheffectief van 16.500 legerpaarden geen gevallen meer gezien, terwijl ook sedert1936 is voorgeschreven, dat alle soldaten van het Fransche Leger met anatoxinemoeten worden ge??nt, een enting welke meestal gecombineerd wordt met die tegendiphtherie, typhus, paratyphus en staphylococcosis). In overleg

met den Chef vanden Militair-Veterinairen Dienst zijn hier tc lande in verslagjaar voorloopig 40legerpaarden ge??mmuniseerd. Inenting tegen blauw- en zweiuier. Ten aanzien dezer op Texel voorkomende uier-staphylococcosis van het schaap, een infectie welke veelal leidt tot verlies van hetuier, is bij wijze van proef op een paar bedrijven, waar de ziekte elk jaar optrad,een aantal schapen op bepaalde tijdstippen v????r en gedurende de drachtigheid metpolyvalent tapioca-formaline-staphylococcenvaccin ge??nt.



??? Verlamming bij kippen. De proeven inzake toediening van tarwekiemolie (vitamineE) aan kippen, lijdende aan neurolymphomatosis, zijn in verslagjaar zonder resultaatvoortgezet, zoodat verstrekking van genoemd vitamine althans in Nederland geenzin heeft. Kwam de verlamming vroeger bijna uitsluitend in het najaar voor, in delaatste jaren treedt zij ook in de andere maanden meer en meer op. Een directverband tusschen bepaalde ziekten en oogafwijkingen in den pupilvorm kon nietworden aangetoond. Coli-infectie der kin/ellen. Op een bedrijf traden plotseling gevallen op van kinlel-ontsteking bij kippen en hanen, welk proces bleek te zijn veroorzaakt door een ookvoor duiven zeer pathogenen coli-bacil. II. Ambulante afdeeling. Gevallen van varkenspest werden waargenomenwaarbij alleen hooge temperatuur en verlammingen van voor- en achterhandwerden gezien zonder symptomen van de zijde van longen of digestiekanaal.

Haemorrhagische seplichaemie (bac. bovisepticus) met aandoening der ademhalings-organen werd op een bedrijf bij rund en kalf geobserveerd ; herstel na injectie vanspecifiek antiserum. Acute sterfgevallen onder jonge runderen bleken te zijn veroor-zaakt door vergiftiging door taxus baccata. Bij alarmeerende gevallen van steriliteit bij runderen werd op een 3-tal bedrijvenuit den uterus een bacil uit de paratyphus B groep gekweekt ; het is niet nadervastgesteld kunnen worden in hoeverre dit organisme een aetiologische rol hadgespeeld. Waargenomen werd een geval van peracuten dood na intracutane tuber-culinatie bij een rund, zonder dat bij sectie tuberculeuze veranderingen werdengevonden. III. Bijenziekten. Een uitgebreide studie der Nosema-ziekte werd in een rapportvastgelegd (Winkf.l) en gaf de gegevens voor een circulaire met wenken voor debestrijding der infectie. Acariosis (mijtziekte) kwam in beperkte mate voor,

evenalsde in haar wezen tot nu toe onbekende ziekte â€žzandlooperij" of â€žzomersterfte". IV. Immuniteitsonderzoekingen. Totaal aantal verricht 36.394. Bij hetbestaan van nekbuil of abscesvorming bij paarden werd meerdere malen een positieveBangreactie genoteerd. Paratyphus-agglutininen werden aangetoond in enkele monsters runderbloed,afkomstig van een stal, waar af en toe gevallen van hevige diarrhoea met hoogekoorts optraden. V. Onderzoek van ziektestoffen op tuberculose. 8% der 10.808 ingezondenmonsters gaf een positief resultaat. Het jaarlijkse h percentage van vooronderzoek ongeschikte sputum-monsters (geen sputumbestanddeelen ; te waterig ;te veel verontreinigd met plantendeelen) is stijgende en bedroeg in verslagjaar 9,5 Â°0.Typebepaling had tweemaal plaats (long rund en milt paard) ; in beide gevallen betrofhet een bovine stam. Uit materiaal afkomstig van 3 runderen, welke met B. C. G.waren

behandeld (in 2 gevallen grootc longhaardcn, in het 3e haarden in eenbronchiale klier) werd een bovine stam gekweekt (verdere bijzonderheden aangaandede geschiedenis dezer dieren worden niet medegedeeld. Ref.). VI. Onderzoek van ziektestoffen op para-tuberculose. 19,3% der 2237ingezonden monsters was positief, bijna uitsluitend faeces-monsters. Voor histologischonderzoek is het van belang om bij de in te zenden darmstukken (uit verschillendedeelen van den darm) ook steeds de bijbehoorende lymphklieren te voegen. Veelwerk is in verslagjaar gemaakt van proeven aangaande de specificiteit der ,,Johnine".Rekening houdende met miswijzingen door verschil in samenstelling van den voe-dingsbodem en door verschil in individueele gevoeligheid der te onderzoeken dieren,kan worden gezegd, dat er diverse steekhoudende aanwijzingen zijn voor despecifieke werking van het diagnosticum en tevens, dat er geen

aanwijzingen zijnvoor een wisselwerking tusschen het met tuberculine aangetoonde tuberculeuzeproces en Johnine. Voor de beoordeeling der reactie gelde volgens de R.S.I. hetvolgende schema : Steeds inspuiten met 2 Johninen op 2 verschillende huidplaatsen ;dubbele huiddikte is negatief of dubieus al naar gelang der reactie ; dubbele huid-



??? dikte i mm is dubieus of positief al naar reactie ; dubbele huiddikte 2 mm ofmeer is positief. VII. Lactobiologisch onderzoek. In totaal werden onderzocht 3162 monsters.In 535 monsters uiersecretum werden gevonden : in 69,2 Â°0 streptococcen ; 12,3%pyogenes ; 6,2 % staphylococcen ; 0,6 % coli-achtigen ; 4,8 % tubercelbacillenen 6,9% negatief. Daarnaast vond onderzoek plaats van macroscopisch gezondemelk op ziektekiemen ; op de oorzaak van melk- en kaasgebreken ; op Bang-agglu-tininen (van de 685 monsters viel dit in 350 gevallen negatief, in 86 dubieus en in249 positief uit). Uit de ingezonden monsters werd in 239 gevallen een specifiekauto- of stalvaccin bereid. VIII. Toxicologisch onderzoek had in 149 gevallen plaats, waarvan in 49een positief resultaat werd verkregen (lood, koper, phosphorus, arsenicum, strych-nine). In monsters fuchsine, bestemd ter denaturatie van voedergranen werd 0,31 %lood aangetoond,

zoodat deze kleurstof voor het doel niet geschikt was. IX. Het onderzoek van voedermiddelen leidde in 27 van de 70 gevallentot een positieven uitslag. Schimmeling en aanvreten door insecten werd eenigemalen geconstateerd ; een partij gemengd meel bleek verontreinigd met cacaomeel,dat voor varkens en kippen zeer schadelijk kan zijn ; een partij lijnmeel bevatteblauwzuur tot een gehalte van Â? 20 mgr per 100 gr meel en was dus schadelijkvoor de gezondheid. X. Geheimmiddelen. 25 van deze middelen tegen diverse ziekten kwamen teronderzoek, een staalkaartje van kwakzalverij (een middel tegen mond- en klauwzeerbestond uit verzadigde waterige oplossing van bicarbonas natricus met wat oleumanisi). XI. Wateronderzoek vond 99 maal plaats. In een monster bedrijfswater vaneen zuivelfabriek, waar veelvuldig slijmig worden der melk voorkwam, werd bacillusviscosi Adametz aangetoond. Bu. Diergeneeskundige Kring

Amsterdam. De 68e Kringavond werd gehouden 1 Maart j.1. Aanwezig 16 leden en 1 introduc?Š. Coll. Folmer opende de vergadering en heette de aanwezigen welkom, in hetbijzonder Prof. Dr. A. Klarenbeek, die bereid was gevonden het actueele onderwerpâ€žNieuwere inzichten in het wezen van de z.g. angstneurose ? der honden" te willeninleiden. Vervolgens las de secretaris de notulen der vorige vergadering voor, welke onver-anderd werden goedgekeurd. Na de behandeling van de ingekomen stukken kreeg Prof. Klarenbeek het woord.Spreker begon te zeggen dat de aanwezigen, die dachten dezen avond een oplossingvan dit vraagstuk te hooren, teleurgesteld zouden worden. Enkele positieve gegevenszijn er wel, maar veel staat nog op losse schroeven. In het voedsel is o.a. wel deoorzaak te vinden en speciaal in het hondenbrood, waarvan een fabrikant in hetbijzonder werd genoemd. In het warme voorjaar en in den zomer

van 1927 heeft zich een zelfde â€žangst-neurose-epidemie" voorgedaan. Ook toen deden zich hersenverschijnselen voor,hoewel het ziektebeeld niet precies gelijk was aan dat van thans. In de Betuwevooral vertoonden toen honden van allerlei ras, stand en leeftijd deze ziekte. Deonderzoekingen, die spreker destijds over dit onderwerp heeft gedaan, hadden geenpositief resultaat opgeleverd. V????rdat einde 1939 de ziekte hier wederom werd geconstateerd, waren er reedsberichten van overzee gekomen, o.a. uit Midden-Amerika, later uit Sa??ne-gebieden Brussel. Ook thans, na een strenge koude-periode, komt de ziekte weer bij hondenvan allerlei soort voor. Het ziektebeeld is in drie groepen in te deelen en wel : iÂ°. Epileptiforme aanvallen, waarna tijdelijk herstel intreedt. Komt de honduit het donker in het licht, dus krijgt hij een optischen prikkel, dan treedt de aanvalweer op.



??? 2Â°. Hallucinaties, angst, drang om weg te loopen, staren (dus ook hier weer eenoptische prikkeling). Volgens spreker zou het gehoororgaan in dit ziektebeeld geenrol spelen. 3Â°. De derde groep, die minder opvallend is, wordt gevormd door honden, dieeen stijven gang vertoonen en daarbij ook dikwijls nerveus zijn. Wanneer 5â€”6 dagen hondenbrood werd gevoerd, waren deze verschijnselen opte wekken. Proefhonden, die naar Utrecht waren gezonden en met hondenbroodwerden gevoerd, kregen den 2den dag angstverschijnselen en den 5den dag epilepti-forme aanvallen. Na eenige dagen vasten en daarna voederen met bruinbrood engekookt vleesch werden de dieren terstond beter. Proeven, waarbij het in het honden-brood aanwezige vleesch werd uitgeschakeld, leverden ook weer hetzelfde ziekte-beeld op. Niet alle honden, die de ziekte krijgen, hebben echter hondenbrood gehad. InZuid-Limburg bijv. werd geen

hondenbrood gevoerd en toch kwam het in Venloen omgeving zeer veel voor. Spreker vertelde van een dresseerstal, waar elf Bouviers angstneurose hadden.Enkele dieren kregen daarbij een hooge temperatuur. Hier zou gedacht kunnen wor-den aan een virusziekte. Ook werd gedacht aan defici??ntie van Ca, Fe, etc. Deonderzoekingen op dit gebied waren echter nog niet be??indigd, zoodat verdere mede-deelingen daarover nog niet gedaan konden worden. Voorloopig was Prof. Klarenbeek tot de volgende conclusie gekomen : ie. Hetis waarschijnlijk geen defici??ntie, want de ziekte kan weer snel verdwijnen ; 2e. Hetis geen virusziekte ; 3e. Het vleesch heeft geen invloed, dus moet in het meel de oor-zaak worden gevonden. Vervolgens volgde een zeer geanimeerde discussie, waarbij vele collega\'s hunbevindingen meedeelden en vele mogelijkheden naar voren werden gebracht. Methondsdolheid of ziekte van Carr?Š zou dit

ziektebeeld niets uitstaande hebben. Hierna kwam punt 5 van de agenda aan de orde. Na eenige discussie werd beslotenhet tarief voor de voorbehoedende enting tegen de ziekte van Carr?Š, ongeachtwelke methode (Fransch, Duitsch, Engelsch) wordt toegepast, op een minimumtarief te houden van ?’ 12.50. Voor het afgeven van een gezondheidsverklaring werd aangenomen, dat minimaalberekend zal worden ?’ 1.â€” boven het gew-ne onderzoek. Bij de rondvraag werden nog enkele interne aangelegenheden besproken. Na Prof. Klarenbeek dank gebracht te hebben voor zijn belangwekkende voor-dracht, sloot de voorzitter de bijeenkomst. De secretaris,G. Hoogstraten. Vereeniging ,,Het Nederlandsch Natuur- en Geneeskundig Congres". Het 28e Congres van deze vereeniging zal worden gehouden in het voorjaar van1941 te Groningen. Het bestuur van de onderafdeeling voor diergeneeskunde issamengesteld uit de heeren :

W. ten Hoopen, Haren, voorzitter; J. Anema, Zuidhorn,onder-voorzitter en B. Bruins Pzn., Winsum, secretaris. Het bestuur van de onderafdeeling wekt de dierenartsen op, zich als lid van hetCongres op te geven. Naast de onderwerpen, die in deze onderafdeeling in behande-ling komen, komen ook in de andere afdeelingen onderwerpen in behandeling, dievoor de dierenartsen van belang zijn. Het lidmaatschap bedraagt ?’ 3.â€” per jaar. Men bindt zich echter voor den tijdvan 2 jaar. De leden ontvangen de volledige Handelingen van het Congres. Aan-melding voor het lidmaatschap kan geschieden bij den secretaris der onderafdeeling. De secretaris,B. Bruins Pzn.



??? Voorloopig programma van de 11e Nederlandsche Landbouwweek teWageningen van 1â€”5 Juli 1940. Maandag i Juli n.m. Opening. Aardappeldag vanwege den Ned. Alg. Keurings-dienst N.A.K. Dinsdag 2 Juli v.m. Voortzetting van den Aardappeldag van den N.A.K. N.m. Voordrachten vanwege het Ned. Genootschap voor Landbouwwetenschapover Voedselvoorziening in Oorlogstijd. Woensdag 3 Juli v.m. Voortzetting van de voordrachten over Voedselvoorzieningin Oorlogstijd. N.m. Zuiveldag vanwege de Vereeniging van Oud-Leerlingen der Rijkszuivel-school. Donderdag 4 Juli v.m. Voordrachten vanwege de Ned. PlantenziektenkundigeVereeniging en de Phytopathologische Commissie der Nederl. Botanische Vereeni-ging- N.m. Voordrachten vanwege de Ned. Genetische Vereeniging. Vrijdag 5 Juli. Voordrachten vanwege het Ned. Genootschap voor Landbouw-wetenschap, over de Waterhuishouding van den grond.

Daarna sluiting der Land-bouwweek. Finantieel Verslag van het XlIIe Internationaal Veeartsenijkundig Congres Z??rich-Interlaken 1938. Auszug aus der Kongressrechnung. A. Einnahmen : 1. Vergabungen von Beh??rden, Firmen, Tier-?¤rztlichen Gesellschaften und Privaten...........Fr. 71.180.â€” 2. Mitglieder-Beitr?¤ge..................... 56.960.90 Total.....Fr. 128.140.90 B. Ausgaben: 1. Generalsekretariat.............Fr. 32.694.94 2. Handbuch, Kongressbericht und Drucksachen ,, 52.338.40 3. Kongressauslagen Z??rich und Interlaken incl.Ausstellung................ ,, 33-132.56 4. Beitrag an den St?¤ndigen Ausschuss im Haag . ,, 1.500.â€” -- Fr. 119.665.90 Ueberschuss . . . Fr. 8.475.â€” Z??rich, den i3. Marz 1940. Das Finanzkomitee, Baer. Heusser. Ministerie van Economische Zaken. Vanaf 1 April 1940 zijn tot wederopzeggens wederom benoemd tot adspirant-Rijkskeurmeester bij den Veeartsenijkundigen Dienst : B. L. Thien, ter

standplaatsBoxtel ; H. H. J. Frederiks, ter standplaats Oss. Onderscheiding. Bij Koninklijk Besluit is benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje-NassauDr. C. J. Rab, Oosterbeek, gemeente-veearts, Hoofd van den Vleeschkeuringsdiensten Directeur van het Openbaar Slachthuis der gemeente Renkum. De Redactie biedt Dr. Rab haar gelukwenschen aan met het verkrijgen vandeze onderscheiding. Bevordering. Bevorderd tot Dirigeerend Paardenarts (Majoor) T. D. Sigling, Kapitein-Paardenarts, te Ede.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. De keuring van vleesch voor militairen. De minister van sociale zaken heeft aan de gemeentebesturen een omzendbriefgezonden, waarin wordt medegedeeld, dat ingevolge art. 8 van de vleeschkeuringsweten een arrest van den Hoogen Raad de keuring van vleesch bij invoering in een ge-meente wettelijk verplicht is. Het is thans gebleken â€” aldus de briefâ€”, dat de desbetreffende keuring van vleeschbestemd voor militairen, moeilijkheden oplevert, aangezien het onderwerpen vandat vleesch aan de gemeentelijke invoerkeuring de vleeschvoorziening van het legerzou desorganiseeren en de kosten van de voedselvoorziening van het leger onnoodigzou opvoeren. De keuring door militaire keurmeesters biedt voldoenden waarborgtegen de consumptie van daarvoor ongeschikt vleesch. Een oplossing van de moeilijkheden kan slechts worden verkregen, indien de ver-plichting van gemeentelijke invoerkeuring

buiten werking wordt gesteld voor vleesch,bestemd voor militairen. Een ontwerp van wet, strekkende tot wijziging van devleeschkeuringswet in dien zin, wordt door den minister voorbereid. De minister zou het zeer op prijs stellen, indien de gemeente haar medewerkingzou willen verleenen tot het voorkomen van moeilijkheden door voorshands invoer-keuring van het voor militairen bestemde vleesch achterwege te laten. Nieuwe voorschriften over de uitvoering der vleeschkeuring in Zwitser-land . Op i Juli 1939 zijn in Zwitserland nieuwe voorschriften betreffende de uitvoeringder vleeschkeuring van kracht geworden, die in menig opzicht interessant zijn.Steinwallern geeft daarvan in de Deutsche Tierarztl. Wochenschrift, 1939, Jg. 47,pg. 663, in het kort een overzicht. De uitvoering en het toezicht, voor zoover het de vleeschkeuring betreft, liggenin handen van de plaatselijke gezondheidscommissies en de kantondierenartsen.Deze

organen hebben bij de uitoefening van hunne plichten de bevoegdheid vangerechtelijke politicbeambten. Zij en de keurmeesters hebben voor het uitoefenenvan de controle de bevoegdheid tot het binnentreden van alle onder hun toezichtgeplaatste ruimten, welke worden gebruikt voor het slachten van slachtdieren envoor het verwerken van vleesch en vleeschwaren, alsmede van de desbetreffendelocaliteitcn in hotels, enz. De plaatselijke gezondheidscommissie is in vleeschkeuringsaangelegenheden onder-geschikt aan den kantondierenarts. In elke gemeente moet een vleeschkeuringsdienstworden ingericht. Elke keurmeester moet minstens ?Š?Šn plaatsvervanger hebben,die hem, in geval van verhindering, direct kan vervangen. Tot vleeschkeurdersmogen alleen worden benoemd Zwitsersche burgers, die volwassen zijn en in hetbezit van hun burgerlijke rechten en plichten. Slagers, vleeschwarenhandelaars,veehandelaars en

handelaars in cadavers mogen niet tot deze functie worden benoemd.In principe moeten zooveel mogelijk dierenartsen worden benoemd. Slechts in dieplaatsen, waar geen dierenarts ter beschikking staat, moet de vleeschkeuring aan eenniet-dierenarts worden opgedragen die dan in het bezit moet zijn van het daartoevereischte bewijs van bekwaamheid. Voor deze leekenvleeschkeurders worden van tijd tot tijd ontwikkelingscursussenop grootere openbare slachthuizen, onder leiding van dierenartsen, gegeven. Hetdiploma van vleeschkeurder wordt eerst dan uitgereikt, als zij met goed gevolgeen vleeschkeuringsexamen hebben afgelegd. Vleeschkeurders, die aan een besmette-lijke of weerzinwekkende ziekte lijden, mogen geen vleesch keuren. Alle vleesch-keurders zijn bij de uitoefening van hun ambt tot zwijgen verplicht. In gemeenten, welke een openbaar slachthuis bezitten, zijn de slagers, nood-slachtingen uitgezonderd, tot

slachting in deze inrichting verplicht. Elk slachtdier(rund, schaap, geit en varken), waarvan het vleesch in consumptie wordt gebrachtof een ander gebruik ondergaat, moet in den regel reeds in levenden toestand, echterzonder uitzondering steeds in geslachten toestand door de daartoe aangewezen



??? vleeschkeurder, worden onderzocht. Bij dit onderzoek mag het dier slechts in tweehelften verdeeld zijn. Bij slachtingen van zieke dieren moet steeds in elk geval vleesch-keuring worden verricht. Na het eindigen van de keuring beslist de vleeschkeurderof het vleesch van het betreffende dier geschikt is voor menschelijk gebruik of ondervoorwaarden toegelaten kan worden tot de menschelijke consumptie of moet wordenafgekeurd. Vleesch van kalveren, lammeren, geitjes en biggen, die niet minstens 21dagen oud zijn, moet worden afgekeurd. Tegen de beslissing van den vleeschkeurder is beroep mogelijk bij den kanton-dierenarts, die dan tenslotte beslist. Overtreding van deze voorschriften wordtnatuurlijk gestraft. de Graaf. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Maart 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i Maart niet waren genezen.) Mond- en klauwzeer: bij 366 (934)

eigenaars, waarvan in Groningen bij 16 (21)eig.; Friesland bij 5 (31) eig.; Drenthe bij 36 (35) eig.; Overijssel bij 10 (31) eig.;Gelderland bij 40 (342) eig.; Utrecht bij 3 (15) eig.; Noord-Holland bij 6 (14) eig.;Zuid-Holland bij 21 (34) eig.; Zeeland bij 32 (50) eig.; Noord-Brabant bij 165 (303)eig.; Limburg bij 32 (58) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoples) bij paard en schaap: 232 gevallen bij 19 eig. (1200bij 11o eig.), waarvan in Groningen 4 bij 2 eig. (22 bij 9 eig., waarbij 7 paardenbij i eig.); Friesland 138 bij 11 eig. (399 bij 63 eig., waarbij 2 gev. bij geiten);Drenthe (475 bij 12 eig.); Overijssel 4 bij 1 eig. (18 bij 4 eig.); Gelderland 20 biji eig. (91 bij 5 eig.); Utrecht (4 bij 1 eig.); Noord-Holland 59 bij 3 eig. (164 bij 9eig.); Zuid-Holland 7 bij 1 eig. (17 bij 5 eig., waarbij 4 paarden bij 4 eig.); Noord-Brabant (10 bij 2 eig., waarbij 1 gev. bij paard). Rolkreupel bij schapen: 49 gev. bij 2 eig. (540 bij 34 eig.), waarvan in Friesland 43bij i eig. (1 18 bij 16

eig.); Drenthe (18 bij 1 eig.); Overijssel (2 bij 1 eig.); Gelder-land 6 bij 1 eig. (50 bij 5 eig.); Utrecht (20 bij 1 eig.); Noord-Holland (147 bij 7 eig.);Zuid-Holland (185 bij 3 eig.). Anthrax: 52 gev. bij 48 eig. (25 bij 21 eig.), waarvan in Groningen 6 bij 6 eig.;Friesland 14 bij 12 eig. (16 bij 12 eig.); Drenthe 1 gev.; Overijssel 2 bij 2 eig.; Gel-derland 7 bij 7 eig. (2 bij 2 eig.); Utrecht 3 bij 3 eig. (3 bij 3 eig.); Noord-Holland7 bij 7 eig., waarbij 1 gev. bij varken en 2 bij schapen; Zuid-Holland 2 bij 2 eig.;Noord-Brabant 8 bij 7 eig., waarbij 1 gev. bij varken (4 bij 4 eig., waarbij 1 gev.bij varken); Limburg 2 bij 1 eig. Varkenspest: 1193 gev. bij 126 eig. (3094 bij 307 eig.), waarvan in Groningen 5 bij 1 eig.(15 bij 2 eig.); Friesland 151 bij 14 eig. (796 bij 125 eig.); Drenthe 148 bij 21 eig.(169 bij 21 eig.); Overijssel 127 bij 16 eig. (48 bij 8 eig.); Gelderland 228 bij 30eig. (169 bij 24 eig.); Utrecht 83 bij 3 eig. (460 bij 27 eig.); Noord-Holland 48 bij5 eig- (310 bij 15 eig.);

Zuid-Holland 339 bij 23 eig. (963 bij 58 eig.); Zeeland16 bij 6 eig. (25 bij 11 eig.); Noord-Brabant 38 bij 6 eig. (77 bij 12 eig.); Limburg10 bij i eig. (62 bij 4 eig.). A. v. H.



??? BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Stepp, K??hnau u. Schr??der, Die Vitamine und ihre klinische Anwendung.4. Aufl. Verlag Ferd. Enke, Stuttgart, 1939. R.M. 15.â€” Ogilvie, Ueber den Reststickstoff- und Indikangehalt des Blutes bei gesundenund transportkranken Schweinen. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Albrich, Erbrechenverhindernde Mittel, besonders Eukodal. Inaug.-Diss. Wien,1939- Kobilyak, Die Tagesschwankungen des Blutwassergehaltes bei normal ge-f??tterten, gesunden Haustieren. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Samp??ck, Blutviscosit?¤tsbestimmungen bei verschiedenen Haustierarten. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Steinleithner, Untersuchungen ??ber einige f??r die Behandlung akuter Endo-metritiden empfohlene Mittel. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Long and Bliss, The clinical and experimental use of sulphanilamide, sulfapyri-dine and allied Compounds. 1939. Macmillan and

Co., New York. $ 3.50 Figula, Das Herz des indischen Elefanten. Inaug.-Diss. Leipzig. Schaab, Die Einwirkung eines in der chemischen Konstitution zwischen Kampferund Kardiazol stehenden K??rpers. (Methyl-i-propylidenpenta-methylentetrazol).Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Leopold, Beeinflussung der Thrombozytenzahl nach Eiweiszinjektionen bzw.nach innerlicher Verabreichung von Pyramidon. Inaug.-Diss. Wien. Groissenberger, Untersuchungen besonders ??ber die blutdrucksteigernde Wir-kung des Adrianols. Inaug.-Diss. Wien. Bodingbauer, Der Blutzuckerspiegel des Hundes nach einem Gel?¤ndelauf. Inaug.-Diss. Wien. Langer, Beeinflussung der Leukozytenzahl und der Temperatur durch Milch-injektionen bzw. nach innerlicher Verabreichung von Causvth, Pyramidon undYatren. Inaug.-Diss. Wien. Pompe, Ueber die Wirkung des Histamins auf den Blutzucker und die K??rper-temperatur. Inaug.-Diss. Wien. K??nig, Histologische

Untersuchungen fetaler Rinderovarien vom f??nften bisneunten Monat und ihre R??ckschl??sse auf die biologische Genese des Ovarialgewebes.Inaug.-Diss. Wien. Delle Karth, Das normale Blutbild des Waschb?¤ren. InaUg.-Diss. Wien. Tolweth, Beeinflussung des Blutzuckers und der Temperatur nach subkutanerInjektion von Eiweiszk??rpern bzw. nach innerlicher Verabreichung von Aspirinoder Pyramidon. Inaug.-Diss. Wien. Kel\'schnig, Ueber die Rest-Stickstoffverteilung im Vollblut, Plasma und in denErythrozyten beim Pferd. Inaug.-Diss. Wien. Albrecht, Thrombozytenzahl und Erythrozytensenkungsgeschwindigkeit nachMilchinjektionen und nach innerlicher Causythdarreichung. Inaug.-Diss. Wien. Karnauskas, Die Leukozytose nach oraler Zufuhr von Aminos?¤uren. Inaug.-Diss. Wien. Kramar, Ueber den Einflusz Kurzdauernder Sauerstoffatmung auf H?¤moglo-bingehalt und Erythrozytengehalt beim Hund. Inaug.-Diss. Wien. Weber,

Pr??fung von Stoffen auf die Erregbarkeit des R??ckenmarks. Inaug.-Diss.Wien. Mahovsky, Der Einflusz auf die Resistenz der Erythrozyten, das spezifischeGewicht des Blutes und die K??rpertemperatur nach Milchinjektion bzw. nachinnerlicher Verabreichung von Causyth. Inaug.-Diss. Wien. Weber, Ueber den Einflusz des menschlichen Speichels auf den Blutzuckergehaltdes Hundes. Inaug.-Diss. Wien.



??? â€” 5i9 â€” ZOOTECHNIEK. VOEDINGSLEER. Miller, How to breed a racehorse. Knapp, R. Drewett. Sh. 18.â€” Lenze, Gummistollen als Gleitschutzbeschlag f??r Pferde. Inaug.-Diss. Berlin,â– 939- K??hler, Ein Beitrag zur Frage der Verbrennung der Huflederhaut beim Beschlag.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Thomas, Zur Reinproteinbestimmung in Fischfuttermitteln. Inaug.-Diss. Wien.Schiefer, Chitin- und Wasserbestimmung in Futtermitteln. Inaug.-Diss. Wien.Biter, Untersuchungen ??ber die Beeinflussung der Lebensdauer und der Frucht-barkeit durch die H??he der Milchleistung. Inaug.-Diss. M??nchen. ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE ANATOMIE. Ackermann, Statistische Auswertung der in den Jahren 1936â€”1938 in demVeterin?¤r-Pathologischen Institut der Veterin?¤rmedizinischen Fakult?¤t an derUniversit?¤t Leipzig ausgef??hrten Sektionen. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Bajez, Untersuchungen an makroskopisch

deutlich ver?¤nderten Eierst??ckennymphomaner Stuten. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Nemec, Untersuchungen ??ber das Vorkommen der infekti??sen An?¤mie in derOstmark mit einem vergleichenden histologischen Beitrag zur Diagnose. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Petters, Ovarialbefunde bei in November abgeschossenen Rehgeiszen. Inaug-Diss. Wien, 1939. Masciike, Ueber einen Fall von Serosengeschwulst beim Rinde. Inaug.-Diss.Leipzig. Rieder, Die histologischen Uteruswandver?¤nderungen bei der Pyometra derKatze. Inaug.-Diss. Wien. Kment, Zur Histopathologie des Zentralnervensystems bei Teschener Schweine-l?¤hmung. Inaug.-Diss. Wien. INWENDIGE GENEESKUNDE. HEELKUNDE. VERLOSKUNDE.GYNAECOLOGIE. McCunn, Hobday\'s surgical disaeses of the dog and cat. 4th edition. Bailli?¨re,Tindall and Cox. Sh. 21.â€”- Prunier, Contribution ?¤ 1\'etude des sinusites chez le cheval. Th?¨se de Lyon, 1939.Rehmet,

Versuche ??ber die Alterbcstimmung der F??ten durch f??tale Elektro-kardiographie. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Freise, Untersuchungen an Rindern ??ber die Bedeutung des klinischen Befundesam Orificium uteri externum f??r die Diagnose des Zustandes der Geb?¤rmutter.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Langer, Beeinflussung der Rektal- und Vaginaltemperaturen durch Klystiere.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Wimmer, Die Geschichte der Osteomalazie der Haustiere. Inaug.-Diss. Berlin, >939- Honigmann, Beitrag zur Technik der Untersuchung von Tierharnen. Inaug.-Diss. Berlin, 193g. Schr??ter, Die Schwankungen des Blutzuckerspiegels bei Kranken Pferden.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Langner, Ueber die Schmerzperkussion der Brusth??hle beim Rind. Inaug.-Diss.Berlin, 193g. Ayoub, Untersuchungen ??ber die H??he des gebundenen Blutzuckers bei Pferdenunter normalen und pathologischen Bedingungen. Inaug.-Diss. Berlin, ig3g. Fiebioer, Ueber

den Gehalt an wasserdampffl??chtigen S?¤uren im Harn gesunderRinder und eines lecksuchtkranken Rindes. Inaug.-Diss. Berlin, ig3g. Kernreuter, Die Blutregeneration nach einer h?¤molitischen An?¤mie beim Hund.Inaug.-Diss. Wien, 1939.



??? Kulich, Ueber das Vorkommen von Hodengeschvv??lsten beim Hunde und derenchirurgischen Behandlung. Inaug.-Diss. Wien, 1939. M??ller, Ein Beitrag zur Frage der Akardier unter besonderer Ber??cksichtigungeines Amorphus globusus samt Eih?¤uten beim Rind. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Reiterer, Ver?¤nderungen der Blutpl?¤ttchen bei Erkrankungen des Pferdes undHundes. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Pialek, Luxationen und Luxationsverfahren des Sprunggelenkes beim Hunde.Inaug.-Diss. Wien, 1939. Hetzel, Die Unfruchtbarkeit der Hauss?¤ugetiere. Verlag Gustav Fischer, Jena,1940. R.M. 16.50 Ammelounx, Die im Gefolge der Maul- und Klauenseuche auftretenden Euter-entz??ndungen, ihre Bedeutung, Ursachen und Bek?¤mpfung. Inaug.-Diss. Leipzig,1939- Just, Untersuchungen ??ber die Wirkung von Blut??bertragungen bei chirurgischenErkrankungen des Pferdes. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Heller, Versuche

mit der Cuboni-Reaktion zur Tr?¤chtigkcitsfeststellung beimSchwein. Inaug.-Diss. Wien. Neuer, Untersuchungen ??ber Zusammenh?¤nge zwischen Iriszeichen und Or-gankrankheiten beim Hund. Inaug.-Diss. M??nchen. MICROBIOLOGIE. PARASITAIRE- EN INFECTIEZIEKTEN. SEROLOGIE, DESINFECTIE. Krembs, Die Krankheiten des Wildes und ihre Bek?¤mpfung. Verlag F. C. Mayer,M??nchen, 1939. R.M. 10.- Wagener, Kampf der Maul- und Klauenseuche. Verlag Nalfaz, Berlin-Lichter-felde 3. Nottbohm, Ueber die Brauchbarkeit und Wirkung verschiedener Reinigungs-und Desinfektionsmittel im Molkereibetrieb unter besonderer Ber??cksichtigung derAbt??tung von Bruzella Abortus Bang und Mycobact. tuberculosis. Inaug.-Diss.Berlin, 1939. Kulenkampf, Die Xagana, eine Auswertung des Schrifttums. Inaug.-Diss. Berlin,\'939- Vellisto, Die Bedeutung des Antigens f??r die Agglutinationsreaktion und dasâ€žabsolute

Verfahren" der Agglutinationsprobe. Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Polzin, Versuche ??ber die Widerstandf?¤higkeit der Sporen des Bae. larvae White.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Erian, Der Einflusz von Temperatur und Zeit auf den Ausfall der Agglutinationbei der Brucellose des Rindes. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Hammerler, Untersuchungen ??ber die Beziehungen zwischen Antigenmengeund Agglutinationstiter bei der Brucellose. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Hrabik, Beitr?¤ge zur Frage der Standardisierung der Agglutination bei derBangdiagnose. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Hehle, Die Flockungsreaktion nach Meinecke-Sachweh zur Diagnose der Tula-r?¤mie. Inaug.-Diss. Wien, 1939. M??hlbock, Beitrag zur elektiven Z??chtung des Streptococcus agalactiae undder Brucella Bang. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Reymann, Untersuchungen ??ber den Einflusz der H?¤molyse des Serums aufden Ausfall der Agglutination bei der Brucellose.

Inaug.-Diss. Wien, 1939. Schollenberger, Untersuchungen ??ber die antigenen Eigenschaften verschiedenerK??rpersubstanzen der Brucella Bang. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Studnicka, Ueber den Einflusz der R??ntgenbestrahlung auf mit Rotlaufbazilleninfizierte M?¤use. Inaug.-Diss. Wien, 1939. Elizabeth McCoy and McClung, The Anaerobic bacteria and their activitiesin nature and disease. A subject bibliography (in two volumes). Publishers: U.S.A.(Beverley), University of California Press; London, Cambridge University Press. Â? 2. i o



??? Reinboth, Ueber Wesen und Bek?¤mpfung der Ferkelgrippe und der Schu??ffel-krankheit der Schweine. (Nach Beobachtungen aus der Praxis). Inaug.-Diss. Leipzig. Gerbert, Untersuchungen zur Typenbestimmung der bei Schweinen vorkom-menden Tuberkelbakterien. Inaug.-Diss. Leipzig. Wagener, Der Kampf der Maul- und Klauenseuche. Verlag Berlin-Lichterfelde 3. R.M. 3.50 Plesser, Ueber die Beeinflussung der Bangbakterien-Agglutination durch Koch-salzl??sungen verschiedener Konzentration, durch andere Salzl??sungen und durchPh-Wert von Pufferl??sungen. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Remy, Die Bedeutung der k??nstlichen Besamung der Rinder bei Maul- und Klauen-seuche. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Krembs, Die Krankheiten des Wildes und ihre Bek?¤mpfung. F. C. Mayer Verlag,M??nchen 2. 1939. R.M. 10â€” Spanhel, Erg?¤nzende Untersuchungen zur Technik der Agglutination in derAbortusdiagnostik.

Inaug.-Diss. Wien. Klenner, Adsorptionsversuche mit dem Endotoxin der Bruzella Bang. Inaug.-Diss. Wien. Eller, Methodische Untersuchungen ??ber die von Klimmer und Vogel an-gegebenen Methoden der Schnellagglutination bei Abortus Bang. Inaug.-Diss. Wien. Mf.ssner, Untersuchungen ??ber M??glichkeiten, ursachgem?¤sz entnommene Blut-proben noch f??r die Bangdiagnostik zu verwerten. Inaug.-Diss. Wien. HYGI?‹NE (vleesch. melk. enz.). Heisz, Untersuchungen ??ber die Verbesserung der Lagerungsf?¤higkeil vonargentinischen KiihlHeisch. Beihefte zur Zeitschrift f??r die gesamte K?¤lteindustrie,Reihe III, Heft 9. R.M. 1 â€” Blase. Pr??fungsfragen f??r Trichinenschauer. 2 Aufl. Verlag M. und H. Schaperin Hannover, 1939. R.M. 3.60 Sch??nbf.rg und Zietzschmann, Die Ausf??hrung der tier?¤rztlichen Fleischunter-suchung mit besonderer Ber??cksichtigung der Anatomischen Grundlagen und dergesetzlichen

Bestimmungen. Verlag Richard Schoetz, Berlin, 1939. R.M. 16.80 Leuchter, Eignet sich das Katadynwasser zur Desinfektion von Fleisch, K??hl-h?¤usern und Schlachtereien? Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Hesse. Untersuchung von Wurst und Zucker auf Schlcimbildner. Inaug.-Diss.Berlin, 1939. Fabritius, Kritische Untersuchung ??ber die Organisation der Milchkontrollein Helsinki (Helsingfors) mit besonderer Ber??cksichtigung der dem Konlroll-system angegliederten hygienischen Erzeugungskontrolle und deren Ergebnisse.Inaug.-Diss. Berlin, 1939. Witt, Kolibakterien in Weiszk?¤se. Inaug. Diss. Berlin, 193g. Tilgner. Unter welchen Bedingungen dringt das Bakterium fluorescens lique-faciens durch die Eischale in das Eiinnere ein? Inaug.-Diss. Berlin, ig3g. R??szler, Geschichtliches ??ber die Fleischerinnungen, die Schlachth??fe, dieFleischbeschau, das Abdeckereiwesen, die Tier?¤rzte und die Tierzucht in der StadtRochlitz (Sachsen)

und Umgebung. Inaug.-Diss. Leipzig. Ziegler. Untersuchungen ??ber Entkeimung von tuberkul??sen D?¤rmen nach demvon Keller empfohlenen Soda-Forinalin-Ammoniak-Verfahren. Inaug.-Diss. Leipzig,>939- Weber, Ueber Kohlens?¤ure C02 als Frischhallungmittel, gleichzeitig ein Beitragzur Frage der Frischhaltung von Fleisch in mit CO., gef??llten Cellophanbeuteln.Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Bf.tz, Beitr?¤ge zur Kenntnis der Verwertung von Schlachtabf?¤llen und Neben-werten. Inaug.-Diss. Leipzig 193g. Reinhardt, Beitrag zur Kenntnis der H?¤utesch?¤den. Ist eine Zu-oder Abnahmein den letzten 10 Jahren zu verzeichnen und worauf ist diese Entwicklung zur??ck-



??? zuf??hren? (unter besonderer Ber??cksichtigung s??ddeutscher Verh?¤ltnisse). Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Klein, Beitr?¤ge zur Frage der Blutverwertung durch das Fibrisolverfahren unterAnwendung von Natrium citricum. Inaug.-Diss. Leipzig, 1939. Blase, Pr??fungsfragen f??r Trichinenschauer. 2. Aufl., Verlag M. u. H. Schaper,Hannover, 1939. K.M. 3.60 Bauer, Vergleichende Untersuchungen der Milchschnell-agglutination nach derMethode von Sch??nberg-Imig und nach der Methode von K. Diernhofer. Inaug.-Diss. Wien. Kern, Ueber Schwefeldioxydeinwirkung auf Fleisch. Inaug.-Diss. Wien. Schmidt, Nachweis von C-Vitamin in Kuhmilch. Inaug.-Diss. Wien. DIVERSEN. Wolter, Vergleichende Epidemiologie in ihrer Auswirkungen auf die Seuchen-verh??tung und -bek?¤mpfung. Verlag: Theodor Steinkopf, Dresden und Leipzig,1940. R.M. 11.â€” Clarenburg.



??? Op 23 Maart 1940 overleed in een ziekenhuis te Leiden na hetondergaan eener dringende operatie een onzer oudste collegae. Hubertus Poot werd den 25sten Maart 1865 te Vlaardingen ge-boren en behaalde den 30sten Juli 1888 het diploma van veearts teUtrecht. Hij vestigde zich daarna op 23-jarigen leeftijd te Alphen a. d.Rijn. Aangezien zijn hart hoofdzakelijk uitging naar de paarden-praktijk en hij in deze vee-rijke omgeving daartoe te weinig gelegen-heid had, vertrok hij vandaar reeds na een half jaar en vestigde zichin Mei 1889 te Naaldwijk. Hier heeft collega Poot gedurende 11 jaarzeer veel werk verricht, tot hij zijn praktijk verkocht aan collegaKeuki meester en zich daarna op 1 Dec. 1900 in Den Haag vestigde. Gedv ende meer dan 30 jaar heeft collega Poot daar een uitge-breide paarden- en runderpraktijk beoefend. In 1933 heeft hij zijnpraktijk neergelegd en verkoos als woonplaats het rustige mooi aanden Rijn gelegen,

Zoeterwoude bij Leiden. Daar heeft hij ook in 1938 in alle stilte zijn 50-jarig veearts-jubileummogen herdenken. Met den Heer Poot is een rusteloos werker en een idealist op veteri-nair gebied heengegaan. Met verwondering heb ik kennisgenomen van zijn oude recepten.Daarbij bleek mij, dat hij wel ?Š?Šn der allereersten geweest is, die zichingelaten hebben met de aspecifieke eiwittherapie. Reeds tientallenjaren geleden bediende hij zich van entstoffen, waarin hij case??ne ofkippeneiwit gebonden had aan arsenicum. LXVII 32 ?•N MEMOR?•AM. H. POOTf



??? Wanneer de heer Poot minder bescheiden was geweest en meerhierover gepubliceerd had, zou hem de erkenning daarvoor zeker nietontgaan zijn. In de laatste jaren deed hij ook proeven ter bestrijding van hetmond- en klauwzeer en ging hier geheel van een chemo-therapeutischstandpunt uit. Een zeer geliefde sport was het hem, om door anderen afgekeurdeof als ongeneeslijk opgegeven paarden op te koopen en verder tebehandelen. In vele gevallen mocht het hem gelukken deze dierenweer geheel te genezen. Mogelijk een wenk, om niet al te spoedigtot opruiming te doen overgaan. Tot drie weken voor zijn dood heeft de heer Poot zich geen rustgegund, zelfs nog niet tijdens zijn ziekte. Na het ondergaan van eenkleinere inleidende operatie was hij het, die den chirurg tot meerspoed aanzette, tot het verrichten van den eigenlijken ingreep, aangezienhet leven waarin hij werkeloos moest blijven voor hem geen waardehad.

Helaas maakte een uraemie korten tijd daarna een eind aanzijn leven. Voor zijn gezin, waaraan hij, behoudens zijn praktijk, zijn geheeleleven gewijd heeft, is het een groot verlies. Den 27sten Maart werd hij in Vlaardingen ter aarde besteld. Behalveondergeteekende gaven ook collegae de Ronde en Keukenmeesterblijk van hun belangstelling. Zijn enorme werkkracht, zijn idealisme en zijn onvermoeide ijvermogen ons ten voorbeeld strekken. Hij ruste in vrede. Roodzant.



??? (Uit het Instituut voor Praeventieve Geneeskunde, te Leiden). Directeur: J. P. BIJL. EENIGE EPIDEMIOLOGISCHE GEGEVENS OVER VREES-ZIEKTE EN ENCEPHALITIS BIJ HONDEN door Dr. J. D. VERLINDE. Dat lang niet alle gevallen van een niet-etterige ontsteking van hetcentrale zenuwstelsel op een infectie met het virus van Carr?Š berusten,werd reeds sinds eenige jaren vermoed (o.a. Laidlawen Dunkin (i) ).In 1937 en \'38 slaagde ik erin bij een 6-tal honden een filtreerbaarvirus in het centrale zenuwstelsel aan te toonen, welk virus niet identiekwas met ?Š?Šn der bekende bij honden voorkomende vira (virus vanCarr?Š, Aujeszky, lyssa (2) ). Deze honden vertoonden klinisch enhistopathologisch een encephalitis die geenerlei verband met de ziektevan Carr?Š hield. In verband met het den laatsten tijd veelvuldigvoorkomen van zg. vreesziekte zij opgemerkt dat de encephalitis bij3 dezer dieren begon met verschijnselen

van vreesziekte, nl. toenemendeschuwheid, angst, excitatieverschijnselen, soms een enkelen epilepti-formen aanval. Na verloop van eenige dagen namen de epileptiformeaanvallen in hevigheid en frequentie toe, terwijl zich tevens verschil-lende andere verschijnselen als ataxie, parese, paralyse (al of nietspastisch), convulsies, speekselvloed, e.d. openbaarden, die het ver-moeden van het bestaan van ontstekingstoestanden in het centralezenuwstelsel wettigden, encephalitis, eventueel encephalomyelitis dus. Het is bekend, dat vreesziekte endemisch kan optreden, hetgeenin ons land meermalen waargenomen is. Tijdens zoo\'n endemic doenzich dikwijls zulke, als boven beschreven, het complete beeld vanencephalitis vertoonende gevallen voor. Dit is reeds gebleken uit eenin 1938 gehouden enqu??te onder Nederlandsche dierenartsen, terwijlhet ook in Amerika, door Wright (3), veelvuldig vastgesteld is. De 136 gevallen van

encephalitis en vreesziekte, die ik onderzochtheb, zijn in 3 groepen te scheiden: ie. 26 pati??nten, die alleen vreesziekte-verschijnselen vertoonden. 2e. 18 pati??nten, die aanvankelijk vreesziekte-verschijnselen ver-toonden, welke beelden echter geleidelijk overgingen in encephalitis. 3e. 92 pati??nten met encephalitis, zonder bepaalde vreesziekte-verschijnselen. Onder de eerste groep kwamen geen sterfgevallen voor, zoodat dehersenen noch histologisch, noch op de aanwezigheid van een smetstofonderzocht zijn. Bij de gestorven of afgemaakte dieren van de tweede groep washistologisch steeds een encephalitis aanwezig, welks uitbreiding afhingvan het stadium waarin het onderzoek werd ingesteld. Met de hersenen



??? van 4 dezer honden zijn infectie-proeven verricht, met het resultaatdat driemaal het op blz. 525 genoemde encephalitisvirus en eenmaalhet virus van Carr?Š gevonden is. Het laatste geval betrof een pati??ntmet den nerveuzen vorm van de ziekte van Carr?Š, waarbij vreesziekte -verschijnselen optraden. Bij de derde groep bevonden zich zoowel dieren die aan den ner-veuzen vorm van de ziekte van Carr?Š, als aan een encephalitis vainanderen aard leden. Bij 12 honden hiervan leverden de infectieproevemhet volgende resultaat op: a. Virus van Carr?Š in de hersenen van 2 honden, lijdende aan dennerveuzen vorm van de ziekte van Carr?Š. b. Encephalitisvirus bij 3 honden, lijdende aan idiopathische ence-phalitis. c. Geen enkele smetstof bij 7 honden, lijdende aan idiopathischeencephalitis. Uit de met het encephalitisvirus genomen proeven is gebleken, dathet alleen pathogeen is voor honden en bij deze dieren na

intracerebraleinfectie een encephalitis veroorzaakt, die identiek is met de spontaanoptredende. Wanneer met behulp van guanidine-injecties het centralezenuwstelsel verzwakt wordt, kan ook encephalitis ontstaan na intra-nasale infectie. Behalve uit mijn proeven is ook uit die van Silber-stein (4) gebleken, dat gezonde honden virusdrager kunnen zijn, zonderzelf ooit ziek te worden. Evenals poliomyelitis en sommige anderevirusziekten is deze encephalitis een zg. â€žAuslese-Krankheit", d. w. z.hoewel er talrijke virusdragers zijn, die tot nieuwe infecties aanleidingkunnen geven, wordt slechts een gering percentage van de besmetteindividuen ziek. Alvorens een individu de ziekte krijgt, moet de con-stellatie, het â€žterrain" volgens Levaditi, gunstig zijn voor het tot standkomen ervan. Het infcctieuze agens speelt in deze dus niet alleen debeslissende rol. De omstandigheden welke noodig zijn om zoo\'n infectiemanifest te doen worden,

kunnen vrij gecompliceerd zijn. Gaat mende feiten, waaruit gebleken is, dat een latente guanidine-intoxicatiehet â€žterrain" bij den hond zoodanig gewijzigd heeft, dat zoowel hetvirus van de idiopathische, encephalitis als het virus van Carr?Š aan-leiding zijn tot het ontstaan van encephalitis, 11a, dan komt men totde volgende verklaring: Parenterale toediening van guanidine doet bij besmette hondenencephalitis ontstaan; enterale toediening doet dit niet, dan na grootehoeveelheden. Niet te groote hoeveelheden guanidine worden dus nietof in geringe mate door den normalen darm geresorbeerd. Grootehoeveelheden veroorzaken echter een enteritis, veelal een haemor-rhagische, die de doorlaatbaarheid van het darmslijmvlies verhoogt.Het in het portale bloed opgenomen guanidine moet de lever passeeren,die door haar ontgiftende functie de guanidine belet als zoodanig inde groote circulatie te komen. Op den duur veroorzaakt deze

stofdegeneratie van de lever en tengevolge van de aldus ontstane insuffi-



??? cientie gaat een deel van de guanidine in de lichaamscirculatie over.De sectiebeelden van de spontane gevallen wijzen wel in de richtingdat men zich de pathogenese op deze manier moet voorstellen. Prikke-lingsverschijnselen van het maagdarmkanaal die op veranderde resorptiewijzen en albumineuze degeneratie van de lever mist men practischnooit, zeker niet bij den nerveuzen vorm van de ziekte van Carr?Š. De vraag is nu aan de orde, op welke wijze het centrale zenuwstelseldoor de circuleerende guanidine gevoelig gemaakt wordt voor deinwerking van het virus. Veel meer dan hyperaemie heb ik nooit inde hersencoupes van honden met experimenteele guanidine-intoxicatiekunnen vinden. Volgens Silberstein verhoogt het de permeabiliteitvan de vaatwanden, waardoor een virus uit het bloed in het hersen-weefsel kan dringen. Inderdaad ontstaan dan ook de eerste reactiesbij een beginnende encephalitis in en om de

vaatwanden. Dat denerveuze vorm van de ziekte van Carr?Š aldus ontstaat is zeer welaan te nemen, want het virus komt in het bloed voor. Bij de idiopa-thische encephalitis heb ik het virus echter nooit in het bloed kunnenaantoonen. Toch is het niet onmogelijk dat het zich, zij het dan mis-schien slechts een korten tijd, in het bloed bevindt, doch wellicht teweinig geconcentreerd om er de ziekte door intracerebrale infectiemee op te wekken. In het voorgaande is alleen gesproken over guanidine als giftigintermediair stofwisselingsproduct. Bij den hond speelt dit wellichtde hoofdrol, omdat dit dier een vleescheter is en guanidine ontstaatvoornamelijk uit dierlijke producten. Het is echter zeer waarschijnlijkdat nog tal van andere giften die in den darm en (of) darmwandgevormd kunnen worden, een dergelijke werking hebben. Bij ont-stekingstoestanden, niet alleen van den darm, doch ook van andereweefsels, dus bv. bij infectieziekten als de ziekte

van Carr?Š, treedtsterke eiwitrotting o.a. tengevolge van weefseldestructie op. Zelfs inhet normale darmkanaal komt deze voor, waarbij onder invloed vandarmbacteri??n (bac. putrificus) vergiftige prote??nogene aminen ont-staan. Bij het normale dier worden deze stoffen niet geresorbeerd of,indien er eenige resorptie plaats heeft, worden zij in de lever ontgift.Het behoeft geen betoog dat die producten speciaal bij vleeschetersin niet onbelangrijke mate gevormd zullen worden en dat daardoorsteeds kans op auto-intoxicatie bestaat wanneer er stoornissen in dedarmresorptie en in de leverfunctie bestaan. De eiwitrotting wordttegengegaan door toevoer van koolhydraten. De voeding speelt dusvermoedelijk bij de epidemiologie van encephalitis een belangrijke rol. Doch behalve dit zijn er nog een aantal factoren waarvan in meerdereof mindere mate het totstandkomen van encephalitis afhankelijkkan zijn, nl.: 1. Plaatselijke factoren. 4. Geslacht.

2. Seizoensinvloeden. 5. Ras. 3. Leeftijd. 6. Erfelijke praedispositie.



??? Plaatselijke factoren: Uit een in 1938 gehouden enqu??te is geblekendat het voorkomen van encephaiitis het meest gemeld wordt uit desteden en groote villadorpen van de centraal gelegen provincies. Demeest voor de hand liggende verklaring hiervoor moet wel gezochtworden in het groote aantal honden dat in die plaatsen gehoudenwordt. De infectiekans is daardoor belangrijk grooter dan op hetplatteland. Dat inderdaad locale infecties een belangrijke epidemio-logische rol spelen, blijkt uit een onderzoek in een drietal kennels. Hetbetreft hier alleen gevallen van idiopathische encephalitis. I. Kennel K. HondNo. Ziektcduur Eigenaar Fokker Pati??nten-groep(zie blz. 525) 62 12â€”14 Nov. \'37 A.K. Kennel K. 3 48 25 Jan.â€” i Febr. \'38 Kennel K. Ketinel K. 3 242 3 Febr.â€”14 Maart \'39 A.b. Kennel K. 2 De tijden waarop de ziekte voorkwam liggen weliswaar ver uit elkaar.No. 48 kreeg echter encephalitis in lichten graad, herstelde

klinischen kan zoowel v????r als na zijn ziekte virusdrager geweest zijn. Daardit dier in de kennel bleef, kan hij de infectie op de andere hondenovergebracht hebben. 2. Kennel M. HondNo. Ziekteduur Eigenaar Fokker Pati??nten-groep 2r 2 chron. vanaf 20 Maart \'39 Kennel M. Kennel M. 3 258 6 Aprilâ€”9 Mei \'39 M.V. Kennel M. 2 293 25â€”30 Juni \'39 M.V. Kennel M. 2 316 1 â€”13 Febr. 1940 R.S. Kennel M. 3 No. 252 heeft chronische encephaiitis doch de eigenaar weigert hetdier te laten afmaken. De 3 andere honden zijn jong verkocht en kregenreeds spoedig daarna verschijnselen van encephaiitis, wellicht tenge-volge van infectie door No. 252.



??? 3- Kennel R. HondNo. Ziekteduur Eigenaar Fokker Pati??nten-groep 4b 18 -31 Dec. \'37 Kennel R. Kennel R. 3 55 29 Maartâ€”2 April \'38 G.E. Kennel R. i 56 3- -13 April \'38 G.E. Kennel R. 0 78 i â€” -6 Mei \'38 Kennel R. Kennel R. 3 79 1 â€” -8 Mei \'38 Kennel R. Kennel R. 3 80 i â€” -6 Mei \'38 Kennel R. Kennel R. 3 81 i â€” -8 Mei \'38 Kennel R. Kennel R. 3 \'54 15- - 21 Oct. \'38 Kennel R. Kennel R. i J5o 17- â€”30 Oct. \'38 Kennel R. Kennel R. 2 162 \'5 Oct. \'38â€”3 Jan: \'39 C.M. Kennel R. 3 \'73 25 Oct.â€”10 Nov. \'38 J.B. Kennel R. i 210 29 Dec. \'38â€”-10 Jan. \'39 Kennel R. Kennel R. 2 255 30- â€”31 Maart \'39 Kennel R. N.W. 3 256 30 Maart â€”3 April \'3g Kennel R. N.W. 3 In deze kennel bevond zich een fokteef, waarvan de pups op 3 achter-eenvolgende jaren encephalitis kregen. In de keel van dit dier kon hetencephalitisvirus aangetoond worden, terwijl het bloedserum neutrali-seerende eigenschappen t.o.v. dit

virus vertoonde. Zeer waarschijnlijkheeft dit dier veel bijgedragen tot de verspreiding van het virus. Nadathet dier uit de kennel verwijderd is (voorjaar 1939) hebben zich geengevallen van encephalitis meer voorgedaan. Beide laatste honden vande tabel (255 en 256) zijn vrij zeker niet in deze kennel besmet ge-worden. De verschijnselen openbaarden zich reeds eenige dagen nadatzij in de nieuwe omgeving aangekomen waren, terwijl de incubatietijdop minstens 10â€”14 dagen geschat moet worden. Zij moeten dus welbij den vorigen eigenaar ge??nfecteerd zijn. Hier ziet men tevens dat honden die hoogstwaarschijnlijk doorhetzelfde virus zijn besmet ??f vreesziekte- 6f encephalitisverschijnselenkunnen vertoonen. De honden 55 en 56 zijn nl. ongeveer tegelijkertijdziek geworden, behoorden tot denzelfden eigenaar en zijn beide kinde-ren van de virusdraagster. Deze dieren waren reeds 1 jaar oud engedurende 9 maanden in het bezit

van dien eigenaar. Waarom, zoozal men zich afvragen, openbaren zich de verschijnselen zoolang nade vermoedelijke infectie ? Het is zeer wel aan te nemen dat beidedieren virusdrager gebleven zijn en dat de infectie pas manifest ge-worden is toen de omstandigheden gunstig daarvoor waren. Dezeomstandigheden kunnen hun oorzaak vinden in de seizoensinvloeden;juist het vroege voorjaar, de tijd waarin de ziekte zich openbaarde,is gunstig voor het optreden daarvan. Ook de Nos. 154, 155, 162 en 173 zijn tegelijk ziek geworden, beidelaatsten kort na het verlaten van de kennel. Hoewel, vooral bij kennel R, veel jonge honden in het oorspronke-



??? lijke milieu ziek werden, zien wij toch dikwijls dat honden, die klaar-blijkelijk reeds bij den vorigen eigenaar besmet waren, eerst bij dennieuwen eigenaar encephalitis krijgen. Wellicht moeten de veranderdelevensomstandigheden en indrukken, waarvoor jonge honden zoogevoelig zijn, aansprakelijk gesteld worden voor de manifestatie vande verschijnselen. Seizoensinvloeden: De getrokken lijn in onderstaande grafiek steltvoor het aantal encephalitisgevallen (totaal iio) uit groep 2 en 3(blz. 525). De meeste gevallen kwamen voor in winter en voorjaar.Ook volgens de eerder genoemde enqu??te wordt het maximum in dezemaanden bereikt. Do gestippelde lijn is de vreesziekte-curve, de 26gevallen van groep 1 (blz. 525). Deze curve loopt merkwaardig parallelmet de encephalitiscurve. 151413 12 11 10987 6S 4 321 â€” r ._ w> V c â€” 3 Z < oZ O â€”. O. z < Over leeftijd, geslacht en ras is reeds een en ander in mijn

dissertatiebehandeld. Erfelijke praedispositie \\ Het is meermalen voorgekomen dat tusscheneen aantal encephalitis-pati??nten nauwe familie-betrekkingen beston-den. In alle gevallen hadden de betreffende pati??nten dezelfde moeder,tweemaal tevens denzelfden vader. Dit vestigt wel den indruk dat demoeder de gevoeligheid voor encephalitis op de pups overbrengt.Wel moet men hierbij rekening houden met het feit dat de moedervirusdraagster kan zijn, wat echter slechts eenmaal aangetoond is.



??? Hond Ziekteduur Familie-relatie Pati??nten- No. groep i 1â€”8 Juli \'36 zelfde moeder 2 38 iâ€”19 Dcc. \'36 3 4 10â€”14 Aug. \'36 zelfde moeder 2 8 12â€”28 April \'37 2 55 29 Maartâ€”2 April \'38 alle 3 zelfde moeder (vi- i 56 3- \'3 APril \'38 rusdraagster), 55 en 56 2 â– 55 17â€”30 Oct. \'38 bovendien zelfden vader. 2 7Â? 1â€”6 Mei \'38 zelfden vader en zelfde 3 79 1â€”8 Mei \'38 moeder. 3 80 1â€”C Mei \'38 3 81 1â€”8 Mei \'38 3 252 chron. vanaf 20 Maart \'39 alle 4 zelfde moeder; 252 3 258 6 Aprilâ€”9 Mei \'39 is de vader van de 3 2 293 25â€”3Â° .luni \'39 andere. 2 316 1 â€”13 Febr. \'39 3 255 30â€”31 Maart \'39 zelfden vader en moeder. .3 256 30 Maart- 3 April \'39 3 De in de vijfde kolom van bovt-n in deze tabel tot uiting komendeinteelt is wellicht mede schuldig aan de praedispositie. Vreesziekte kan dus als zoodanig voorkomen, doch kan ook eenvoorbode van encephalitis zijn, niet alleen van spontane maar ookvan

experimentecle encephalitis. Door intranasale infectie met het virus van Carr?Š met gelijktijdigeguanidine-injecties, kan typische â€žhondenziekte-encephalitis" opge-wekt worden. Bij 2 van de 5 aldus behandelde proefdieren ging vrees-ziekte aan de encephalitis vooraf. Evenzoo kan bij een hond, die tijdenseen latente guanidinc-intoxicatie gevaccineerd wordt, postvaccinaleencephalitis opgewekt worden. Ook hierbij ging eenige malen vrees-ziekte aan de encephalitis vooraf. Men zou de opmerking kunnen maken, dat bij die experimenteclegevallen de vreesziekte een gevolg is van de guanidine-intoxicatie.Bij een aantal controleproeven, waarin de honden alleen guanidineen geen smetstof toegediend kregen, zijn nooit nerveuze verschijnselenopgetreden. Alleen bij zeer hooge doses treden acuut doodelijk ver-



??? loopendc convulsies, doch nimmer vreesziekte-verschijnselen op. Histologisch zou bij vreesziekte niet meer dan hyperaemie aanwezigzijn (Weighton (5)). Dit is ook het geval bij guanidine-intoxicatie. Vrees-ziekte wordt echter gekarakteriseerd door typische psychische stoornissen.Zoodra er motorische afwijkingen zijn, hetzij van cerebralen, cerebel-lairen, bulbairen of spinalen aard, is er reeds een aanduiding vanencephalitis, hetgeen zich in het histologisch preparaat direct voordoetals een reactieve woekering van cellige elementen. Bij guanidine-intoxicatie, in welken graad ook, mist men zoowel depsychische stoornissen als de celreactie. Het heeft dus allen schijn datde hyperaemie zooals die bij vreesziekte voorkomt, het begin is vaneen ontsteking. Of die ontsteking progressief zal zijn en zich zoowelklinisch als histopathologisch als een encephalitis zal voordoen, zalvan verschillende bijkomstige factoren afhangen (resistentie

van hetweefsel, virulentie van de smetstof, enz.). Op grond van het feit, datvreesziekte-verschijnselen zoowel bij idiopathische- als bij honden-ziekte- als bij postvaccinale-encephalitis kunnen voorkomen, moetwelhaast besloten worden, dat het geen op zichzelf staande ziekte,doch een begin-symptoom van encephalitis is, door welke oorzaakdeze dan ook ontstaan is. Evenals bij poliomyelitis-epidemie??n een meer of minder grootaantal gevallen zonder paralyse, doch slechts met algemeene symptomenof acute prikkelingsverschijnselen van het centrale zenuwstelsel (menin-geale phase) voorkomen, is het zeer wel mogelijk, dat dit ook bijencephalitis-cpidcmie??n onder honden het geval zal zijn. Tijdens deeene epidemie zullen dan wellicht veel, tijdens een andere mindergevallen van acute hersenprikkeling (vreesziekte) voorkomen. Samenvatting. Encephalitis bij honden ontstaat niet alleen door besmetting meteen filtreerbaar virus,

doch een zeer belangrijke rol moet tevens toege-kend worden aan een wijziging van het zg. â€žterrain", waardoor pashet virus zijn pathogenc werking kan ontplooien. Deze wijziging komttot stand door een zekere mate van auto-intoxicatie als gevolg vanweefseldestructie, verhoogde resorptie van giftige intermediaire stof-wisselingsproducten en leverinsuffici??ntie. Voorts spelen bij de epidemio-logie locale factoren (virusdragers, contactinfectie) en erfelijke gevoe-ligheid een rol, terwijl bovendien de wintermaanden en het vroegevoorjaar gunstig voor de ontwikkeling van de ziekte schijnen te zijn. In dit verband wordt gewezen op het endemisch en veelal gelijktijdigmet encephalitis voorkomen van vreesziekte. De opvatting wordtverdedigd dat vreesziekte een symptoom van een encephalitis, onver-schillig van welken aard is, o.a. op grond van het feit, dat het virusvan Carr?Š en het virus van de idiophatische encephalitis

aangetoondkonden worden in de hersenen van honden, die aan encephalitis ge-storven waren, welke encephalitides als eerste symptoom vreesziekte



??? vertoond hadden, terwijl hier andere oorzaken uitgesloten kondenworden. Zusammenfassung. Enzephalitis bei Hunden entsteht nicht allein durch Infektion mit einem filtrier-baren Virus, sondern eine bedeutende Rolle muss ausserdem einer Ver?¤nderungdes sog. â€žTerrains" zuerkannt werden, wodurch das Virus erst seine pathogeneWirkung entfalten kann. Diese Ver?¤nderung entsteht durch einen gewissen Gradvon Autointoxikation als Folge von Gewebevernichtung, erh??hter Resorption vongiftigen intermedi?¤ren Stoffwechselprodukten und Leberinsuffizienz. Weiter spielen bei der Epidemiologie lokale Faktoren (Virustr?¤ger, Kontakt-infektion) und erbliche Empfindlichkeit eine Rolle, w?¤hrend ausserdem die Winter-rnonate und der Beginn des Fr??hjahres g??nstig f??r die Entwicklung der Krankheitzu sein scheinen. In dieser Beziehung wird gewiesen auf das endemische und h?¤ufig mit der Enzepha-litis gleichzeitige

Vorkommen von Angstneurose. Es wird die Auffassung vertreten,dass Angstneurose ein Symptom einer Enzephalitis unabh?¤ngig von ihrer Art ist,u.a. auf Grund der Tatsache, dass das Staupevirus und das Virus der idiopathischenEnzephaiitis nachgewiesen werden konnte im Gehirn von an Enzephalitis gestorbenenHunden, bei denen Angstneurose das erste Symptom der Enzephalitis war, w?¤hrendandere Ursachen ausgeschlossen werden konnten. â€?Summary. Encephalitis in dogs is not only caused by infection with a filtrable virus, butan important part plays the alteration of the s.c. terrain, by which the virus canunfold its pathogenic action. This alteration is caused by a certain measure of intoxi-cation, caused by destruction of tissue, increased resorption of toxical intermediairproducts of metabolism and liver-insufficiency. Moreover local factors virus carriers, contact-infection) and heriditary sensibilityplay a part in the

epidemiology, whilst moreover the winter months and the earlyspring appear to be favourable to the development of the disease. In this connection the author points to the endemically and many times simul-taneously with encephalitis occurring of fright-disease. The idea is defended, thatfright-disease is a symptom of an encephalitis of any kind, a.o. bases by the fact,that the virus of Carr?Š and the virus of the idiopathic encephalitis could be shownboth in the brain of dogs, that died from an encephalitis and that as first symptomshowed fright-disease, whilst other causes could be excluded in those cases. R?Šsum?Š. L\'encephalite des chiens ne se produit pas uniquement par l\'infection d\'un virusfiltrable, mais un r?´le important doit aussi ??tre attribu?Š ?  une alt?Šration du terrainqui permet au virus d\'exercer son action pathog?¨ne. Cette alt?Šration se produit ? la suite d\'un certain degr?Š d\'autointoxication d?Špendant d\'une

destruction detissus, d\'une r?Šsorption accrue de produits interm?Šdiaires toxiques du m?Štabolismeet d\'une insuffisance h?Špatique. Dans l\'?Špid?Šmiologie, d\'autre part, les facteurs locaux (porteurs de virus, infectionde contact) et la r?Šceptivit?Š h?Šr?Šditaire jouent un r?´le, alors qu\'au surplus la saisonhivernale et le d?Šbut du printemps constituent des ?Špoques favorables pour l\'?Švolu-tion de la maladie. En rapport avec ce qui pr?Šc?¨de, l\'auteur attire l\'attention sur l\'apparition end?Š-mique, et d\'ordinaire concommittante avec l\'enc?Šphalite, de la maladie de la peur(fright disease). Il d?Šfend la th?¨se suivant laquelle la maladie de la peur serait lesympt?´me d\'une enc?Šphalite due ?  une cause quelconque; il se base entr\'autresur le fait que la pr?Šsence du virus de Carr?Š et de celui de l\'enc?Šphalite idiopathique



??? (Uit het veterinair-anatomisch instituut der Rijks Universiteit te UtrechtHoogleraar-directeur: Prof. Dr. G. KREDIET). HET BINDWEEFSEL AAN DEN HALS door G. KREDIET. Het wil mij voorkomen, dat U onmiddellijk vraagt, waarom overdit bindweefsel gesproken wordt. Bindweefsel is toch bindweefsel,waar het ook in het lichaam wordt gevonden. Wij weten hoe het eruit ziet, welke voorname functies het in het lichaam vervult en inwelke vormen het zich voordoet. Doch wat men vergeet en in velegevallen ook niet algemeen bekend is, is, dat het bindweefsel uit ver-schillende kiembladen kan ontstaan. Men ziet te vaak over het hoofd,dat er een nauw verband kan bestaan tussen datgene, dat in het bind-weefsel kan ontstaan en dat waar het uit is voortgekomen. Hetgeentijdens de embryonale ontwikkeling geschiedt, kan een blijvend stempelop een weefsel of een orgaan drukken, zonder dat daar in normaleomstandigheden iets van

kan worden waargenomen. Maar zodra dezeveranderen en vooral in pathologischen zin zich wijzigen, dan kunnenembryonale latente eigenschappen of potenties tot ontplooiing komen,die een ziekteproces kunnen doen ontstaan, dat zonder voldoendeontogenetische kennis niet kan worden begrepen. Zonder op de pathologische veranderingen zelf in te gaan mogede opheldering, die van een bepaald weefsel in een bepaald gebiedwordt gegeven, bijdragen tot een duidelijker inzicht in datgene, datdaar kan geschieden. (??ccn deel van het lichaam kan duidelijker mijnbedoeling demonstreren dan het bindweefsel aan den hals. Uit de colleges embryologie zullen de meesten Uwer zich herinnerendat in het gebied van den voordarm vele processen plaats vinden,die voor de verdere ontwikkeling van het lichaam van grote betekeniszijn. Hier worden de kieuwzakken aangelegd, die met de uitwendigekieuwgroeven corresponderen en de

kieuwbogen tussen zich insluiten. peut ??tre d?Šmontr?Še dans la substance c?Šr?Šbrale de chiens morts ?  la suite d\'uneenc?Šphalite ayant comme sympt?´me initial la maladie de la peur, alors que d\'autrescauses ont pu ??tre exclues. LITERATUUR: 1. P. P. Laidlaw, G. W. Dunkin : Journ. Gomp. Path. and Ther. 1928, 41,1 en 209. 2. J. D. Verlinoe: Diss. Utrecht 1939; R?Šf. Tijdschr. v. Diergeneesk. 1939,afl. 20. 3. J. C. Wright: Journ. Am. Vet. Med. Ass. 1927, 71, 281. 4. F. Silberstein: Wien. klin. Woch. 1924, 37, 30. 5. A. J. Weic.hton: Vet. Journ. 1936, 92, 27.



??? Op den bodem van den voordarm worden de schildklier en de longenmet larynx en trachea aangelegd. Uit het ectoderm der kieuwbogenkomen de placoden te voorschijn, die voor de vorming der gangliader kopzenuwen zoveel belang hebben. Ook doen de kieuwbogendoor ongelijken groei de zo raadselachtige sinus cervicalis ontstaan.Bovendien bevindt zich in het mesoderm ventraal van de keel aanweerszijden een aanleg voor het hart. Elke kieuwboog heeft in meerof minder volkomen vorm zijn eigen scelet, zenuw en bloedvat, is dusmin of meer een eenheid. Ten slotte zij er nog aan herinnerd, dat uithet mediane en daarnaast gelegen deel van den eersten kieuwboog ende mediane delen der daaropvolgende twee de tong zich vormt. De betekenis der kieuwzakken ligt in hetgeen er uit ontstaat. Deeerste wordt tot middenoor en buis van Eustachius, de tweede, althansbij sommige dieren, tot sinus tonsillaris, uit de derde legt zich de

thymusen het laterale epitheellichaampje aan, uit de vierde en vijfde, diebijna niet te scheiden zijn, het mediale epitheellichaampje en hetperibranchiaal lichaampje, dat in de schildklierkwab wordt opge-nomen. Ook kan hier af en toe een tweede thymusaanleg gevondenworden of worden hier bij onderzoek bij thymus aangetoond. Nadattot de vorming van al deze organen de stoot is gegeven, gaan de over-blijvende delen der kieuwzakken verdwijnen. Het merkwaardigehierbij is, dat de entodermcellen, die hierbij verloren gaan, uit hetepithele verband geraken, in het omringende mesoderm komen enhierin worden opgenomen, waarbij zij niet meer van de andere cellenzijn te onderscheiden, m. a. w. tot mesenchymcellen zijn geworden. De sinus cervicalis ontstaat door sterkeren groei van den tweedenkieuwboog, die over de achter hem liggende heentrekt alsof hij eenkieuwdeksel, operculum, was en met den lichaamswand gaat ver-groeien.

Zolang dit nog niet het geval is, is er een groeve, fossa cervicalis,in welker diepte de 2de, 3de en 4de kieuwgroeve liggen. De openingnaar buiten wordt steeds nauwer, naarmate het operculum groterwordt. Bij vergroeiing met den lichaamswand wordt de groeve toteen blaasje, sinus cervicalis, die door een opening met de omgevingin verbinding kan blijven, wanneer er geen volkomen vergroeiingvan kieuwdeksel en lichaamswand tot stand komt. Zo:n fistula collicongenita is een grote uitzondering, evenals het blijven bestaan vande ectodermale sinus cervicalis. Het kan voorkomen, dat in dit hals-blaasje een der kicuwgroeven directe verbinding maakt met den voor-darm, doordat de membrana obturatoria tussen groeve en zakje door-breekt, doch ook dit is een grote uitzondering. Zo zou een congenitalehalsfistel via de sinus cervicalis verbinding met de buitenlucht totstand kunnen brengen. Bij den mens is een enkele maal waargenomen,dat

het halsblaasje blijft bestaan en verbinding met de keel heeft viade tweede kieuwgroeve en kieuwblaasje. Regel is evenwel, dat de sinuscervicalis een tijdelijk bestaan heeft en in de omgeving oplost, waarbij



??? de ectodermcellen aan het mesenchym worden toegevoegd zonderdat zij er later van te onderkennen zijn. De plaeoden, die in het gebied van hoofd en hals gevonden worden,onderscheiden zich van de omgevende ectodermcellen door een groterehoogte en grotere dichtheid. Zij hebben betekenis voor den aanlegvan zintuigen (reukepitheel, gehoorblaasje), van delen ervan (lens-blaasje) of van gangli??n der kopzenuwen. Dit laatste is voor het hals-gebied van belang. Placodecellen dringen in het onderliggende mesen-chym, worden tot ganglioncellen en nemen deel aan de vorming derkopganglia of gaan in het onderliggende mesenchym over. Uit deonderzoekingen van Raven is bekend, dat de kopganglienlijst mesecto-dermaal van oorsprong is, doordat reeds eerder een menging vanectoderm- en mesodermcellen heeft plaats gevonden. In den laatsten tijd heeft de Winewarter een mededeling gepubli-ceerd, waarin hij

aantoont, dat bij varkensembryonen uit het entodermvan den voordarm ganglioncellen ontstaan, die naar het omliggendemesenchym trekken en daar in cellen ervan overgaan. Gaan wij in korte trekken nog eens na welke bestanddelen bijdragentot de vorming van het mesenchym aan den hals waaruit het bindweefseldaar ter plaatse voortkomt, dan krijgen wij : a. mesenchymcellen; b. entodermcellen van den kieuwzak; c. ectodermcellen van de sinus cervicalis; d. placodecellen uit het ectoderm; e. ganglioncellen; f. placode- of ganglioncellen uit het entoderm; g. losgeraakte cellen uit den aanleg van de verschillende organenuit den voordarm. Het is niet te ontkennen, dat dus cellen van zeer verschillende her-komst en zeer verschillende potenties in dit bindweefsel aan den halsvoorkomen. In het algemeen zullen de embryonale potenties niet totontwikkeling komen en den indruk geven verloren te zijn geraakt,maar ook mag worden

aangenomen, dat zij latent aanwezig kunnenblijven en eerst onder abnormale omstandigheden, die niet bekendzijn, tot ontwikkeling kunnen komen. In de pathologie zijn hier ver-schillende voorbeelden van bekend o.a. in het ovarium, waarvan hetstroma ook een samengestelde oorsprong heeft. Tumoren kunnenhiervan het gevolg zijn, die dus in de halsstreek van zeer uiteenlopendenaard kunnen zijn. Het kan natuurlijk zijn, dat zij uit overgeblevenresten van embryonale organen zijn ontstaan, maar zij kunnen uiten in het bindweefsel tot ontwikkeling komen, dat cellen van zo ver-schillenden oorsprong en betekenis in zich heeft verzameld.



??? (Mededeelingen van den Veeartsenijkundigen Dienst, uit de laboratoriavan de Rijksseruminrichting). DE NOSEMA-ZIEKTE EN HAAR BETEEKENIS VOORDE BIJENTEELT IN NEDERLAND. Auto-referaat door Dr. A. J. WINKEL. I. Inleiding en vraagpunten. II. Wezen en oorzaak der ziekte. a. Cyclus van den parasiet. b. Tenaciteit van de spoor. III. Nosema bij de bij. a. Normale h. tologie en physiologie van den middendarm. b. Pathogenese, begin en verloop der infectie. c. Levensduur der zieke bij. IV. Nosema in het volk. a. Biologie van het volk. b. Besmetting. c. Verspreiding van de smetstof. d. Verloop der ziekte in het volk 1. Inleiding. 2. Waarnemingen. 3. Beoordeeling en verklaring. Primaire of secundaire functievan het parasitisme. V. Bestrijding. Inleiding. Hoewel de oorzaak der Nosemaziekte der bijen sinds 1909 bekendis en sindsdien meerdere publicaties zijn verschenen, hebben de be-treffende onderzoekingen niet op

bevredigende wijze kunnen aantoonenin welk verband deze ziekte staat tot de groote verliezen, welke debijenteelt, het eene jaar in sterkere mate dan in het andere, in de meestelanden van Europa leed en waarbij steeds weer de Nosema-parasietkon worden aangetoond. De schijnbaar belangrijke tegenstellingen inhet verloop der ziekte toch gaven aanleiding tot zeer uiteenloopendeverklaringen van het parasitisme. Het verschijnsel van het sterkebijenvolk, waarin de ziekte een groot aantal bijen kan hebben aangetastzonder zichtbare schade te verwekken, heeft met recht telkens de vraagopgeworpen of Nosema inderdaad als de directe oorzaak der vaakzeer groote verliezen moest worden beschouwd. Neemt men kennis van de verschillende mededeelingen o.a. uitEngeland, Zwitserland, Duitschland, Amerika, Oostenrijk, zoo blijkenook op grond van de tegenspraak in de verklaring van genoemd ver-



??? schijnsel, de maatregelen ter bestrijding zeer ver uit elkaar te locpen.Terwijl de Zwitsersche en enkele Duitsche onderzoekers in het voor-komen van Nosema de ernstigste bijenziekte zien en verschillendelanden zelfs wettelijke maatregelen er tegen hebben voorgeschreven,zijn er andere landen, waar men deze bestrijding overbodig acht enaanneemt, dat de schade door ondeskundige behandeling der bijen-volken veel grooter is als die door Nosema. Ook in Nederland kentmen sinds jaren de groote verliezen, welke steeds begeleid waren vanden parasiet. Er waren imkers in verschillende streken van het land,die bijna alle volken verloren. Standen van 100â€”150 stuks stiervenuit tot 10 stuks, verscheidene imkers gaven de teelt op na verloop vaneenige jaren. Het onderzoek heeft zich in hoofdzaak bezig gehouden met devolgende punten: i Het karakter van het parasitisme, zoowel bij de individueelebij als in het volk. 2Â°. De

oorzaken van het verschillend verloop der ziekte in het bijen-volk. 30. Beoordeeling en verklaring van het Nosema-proces, waarmedesamenhangt de vraag of de schade primair wordt veroorzaakt doorde ziekte of dat zij een verschijnsel is van secundairen aard, waarbijdoor een rij van uiterlijke en toevallige omstandigheden het optredender ziekte wordt ingeleid. Hierbij zijn de methoden van het histologisch onderzoek, van hetexperiment door de besmetting van afzonderlijke bijen en geheelevolken en van registratie van het verloop der ziekte toegepast. II. Wezen en oorzaak der ziekte. De studie der Nosema dient zich in twee richtingen te bewegen.De eene richting betreft het voorkomen der ziekte bij de afzonderlijkebij, de andere de ziekte bij het volk. Beide hebben haar eigen vragen,doch zijn voor een juist inzicht van het proces als zoodanig en vooreen eventuccle oplossing van het vraagstuk der bestrijding, voor elkaaronmisbaar. Het

parasitisme bij de afzonderlijke bij is een proces, waarbij hetepithelium van den middendarm (de maag) in sterke mate is doorzaaidmet de verschillende vormen van den parasiet, de Nosema Apis Zander.In zeldzame gevallen zijn de Malpighische buizen mede ge??nfecteerd,welke uitbreiding echter niet tot het wezen der ziekte behoort. Hetproces gaat niet gepaard met ontstekingsverschijnselen, zooals wij dezebij de hoogere diersoorten kennen. Het wezen van de Nosema in het volk is dat eener parasitaire ziektemet een ziektebeeld van verschillend karakter. Ter verklaring van het ziekteproces, zoowel bij de bij als in hetvolk, dienen in de eerste plaats de volgende aetiologische punten :a. de cyclus van de parasiet ; b. de tenaciteit van de rijpe spoor. r J



??? a. De Nosema-parasiet, in 1909 door Zander aangetoond, is eenvertegenwoordigster van de Microsporidi??n, behoorend tot de 3de ordeder Cnidosporidi??n, d.i. de 4de klasse van de Protozo??n (Jolles). Over den ontwikkelingsgang van de parasiet zijn uitvoerige be-schrijvingen gegeven. Trappmann heeft over de morphoiogie van decyclus de beste gegevens verzameld, welke door Zander en Borchertin hun monographie??n betreffende bijenziekten worden bevestigd.In het Tijdschrift voor Diergeneeskunde komt een schematisch overzichtvoor van deze door Trappmann verrichte studie. In hoofdzaak kan naardit overzicht worden verwezen. In verband met enkele voor het infectieverloop noodige gegevensis onderzocht geworden het verloop en de duur der ontwikkelingvan kiem tot rijpe spoor, de infectiositeit der agame tusschenvormen,alsmede de plaats van de uitrijping tot spoor. Het bleek, dat rijpe sporen na 3 dagen in het

epithelium kunnenworden aangetroffen. De agame vormen zijn blijkens de genomenproeven niet in staat een zelfstandige infectie te veroorzaken. Voor het uitrijpingsproces is geen tusschengastheer noodig, hetgeende bevindingen van andere onderzoekers bevestigt. b. Daar de gezonde bij zich besmet door opname van de rijpe Nosema-sporen per os en deze zich kunnen bevinden op alle voorwerpen enop en in verschillende voedsels, waarmede de bij op eenigerlei wijzein contact komt, is de vraag, hoelang de levensduur is van den spoor-vorm van de parasiet voor de rol, welke deze levensduur in het verloopder ziekte speelt, zoowel bij de afzonderlijke bij als in het volk, vanveel belang. Daar uitwendige factoren van physischcn en chemischcn aard, nl.vochtigheid en temperatuursverschillen, eventueel de samenstellingvan verschillende media (honing, water, faeces), hun invloed kunnenuitoefenen, is de werking van deze op de tenaciteit

nader onderzocht. In verband met het gevaar van de door roerziekte en Nosema be-vuilde raten, moet aan deze als smetstofbron een belangrijke rolworden toegeschreven. Aan de wijze van controle moet bijzondere aandacht worden ge-schonken. Twee methoden kunnen worden toegepast, nl. : door onder-zoek van kwetspreparaten en door histologisch onderzoek van denbesmetten darm. De eerste methode is gebleken niet bruikbaar te zijn. Bovendien is het noodig, dat groote hoeveelheden sporen wordengevoerd en een groot aantal darmcoupes worden gecontroleerd. Het onderzoek heeft ten doel gehad den invloed, welken de temperatuuruitoefent op de resistentie van de spoor aanwezig in verschillende media, na te gaan. Het is gebleken, dat sporen in honing, bewaard bij 2â€”6Â° C. na 2 jaar noglevensvatbaar waren-, bij 18â€”22Â° C. nog na 11 maanden. Infectieus darm-materiaal bewaard bij 18â€”22Â° C. leefde nog na 10

maanden\', bij 250 C. stierfde spocr tusschen 6 en 8 maanden, bij 55Â° C. tusschen i\\ en 3 maanden, invochtige faeces voorkomend op raten bewaard bij temp. tusschen 8 en 250 C.LXVII Â?



??? (ionverwarmd vertrek) van 4â€”6 maanden; in opgedroogde Jaeces tot 8 maanden.Enkele sporen in gestorven bijen bij kamertemperatuur (18â€”22Â° C.) waren na8 maanden nog levend-, bewaard bij 8â€”250 C. van 8â€”10 maanden. Uit deze tijden is te besluiten, dat de spoor een groote resistentieheeft tegen uitdroging, zoowel in het lichaam der bij als daarbuitenb.v. in opgedroogd fijn gewreven darmmateriaal en in gedroogde faeces. III. Nosema bij de bij. Tot het ziekteproces van de bij behoort de pathogenese en het infectie-verloop (b), waarmede in verband staat de vraag naar den levensduurder zieke bij (c). Ter ori??nteering dienen de gegevens van den normalen bouw en de functievan den middendarm fa), welke voorzoover betreft het gedeelte van hetdarmkanaal, dat zich in de buikholte bevindt, wordt voorafgegaandoor de honingblaas en den tusschendarm en zich voortzet in dunnendarm en rectum. De ongeveer 12

mm lange en 2 mm dikke middendarm, de verblijf-plaats van de parasiet, heeft een wand, welke overdwars sterk isingesnoerd en opgebouwd uit het slijmvlies, bestaande uit een ?Š?Šnlagigepithelium, waarbinnen de zgn. regeneratiecentra gelegen zijn, eentunica propria en een sterke muscularis van overlangsche en dwarsevezelen. Een sphincter regelt de passage van den inhoud naar dendunnen darm. Het slijmvlies toont bij tien- of meervoudige vergrootingeen netvormigen verdiepten bouw; de overdwarse insnoeringen vormeneen duplicatuur van het slijmvlies en steken als kammen in het lumenvan den darm uit. Bouw en functie van het epithelium hebben voor deze studie slechtsbeteek.enis. Voor het verloop der ziekte is vooral van belang op welkewijze en in welk tempo de regeneratie van het epithelium geschiedt. Samenvattend is vastgesteld geworden, dat de infectie van den bijendarmzoowel afhankelijk is van het aantal en het

kiemingsvermogen der sporen alsvan de physiologische verrichtingen van den darm. Op de macroscopische en microscopische veranderingen wordt gewezen, waarbijis te onderscheiden de primaire en de secundaire of de auto-infectie. Verschi\'.lende ziektebeelden wijzen op het sterke regeneratievermogen van hetdarm-epithelium. Be invloed van de levensomstandigheden op de physiologische functies vanden darm moet van geen beteekenis worden geacht. In het ziekteverloop van den besmetten bijendarm zijn aanwijzingen le vindenvoor het tempo der regeneratie van het epithelium van den gezonden darm. Hoewel het regeneratieproces uitdrukking is van een voortdurend streven totcompensatie en het evenwicht tusschen het ziekteproces en de resistentie van hetbijenorganisme opmerkelijk lang wordt bewaard, worden in een bepaalde periodede physiologische functies van den darm toch belangrijk beperkt. Het parasitismezal,

mede door onttrekking van weefselsubstantie, het levensproces in sterke matekunnen bekorten.



??? Over den levensduur der zieke bij zijn verschillende meeningen uitge-sproken. E?Šn schrijver zegt, dat de zieke zomerbij, in plaats van 8weken, slechts 2â€”3 weken leeft. White (Amerika) heeft uitvoerigeexperimenten verricht, waarbij echter niet voldoende met alle puntenrekening is gehouden. Voor een afdoende beantwoording van dezevraag moet de leeftijd van de gezonde bij uitgangspunt zijn. Ook betreffendedit punt zijn verschillende uitspraken gedaan. R??sch stelde na exactewaarneming vast, dat gezonde zomervliegbijen bij sterke dracht van10â€”20 dagen oud worden. De uiterste grenzen van den levensduurvan de gezonde vliegbij liggen tusschen 10 dagen en 8 maanden (Zander,van Buttel-Reepen, Minderhoud, R??sch). Bij het onderzoek naar den levensduur kunnen verschillende wegenworden gevolgd. 1. Door beoordeeling van het ziekte-proces zelf.2. Door waarneming bij het langs natuurlijken weg ziek

gewordenvolk. 3. Door infectieproeven. De infectieproeven werden gedurende 3 jaar voortgezet met 26volken, terwijl 10 volken voor controle dienden. Het volgende is vastgesteld: 1Â°. Bijen, welke in het voorjaar, begin Maart, werden besmet, werden 6 a 7weken oud. 2Â°. Bijen in Juni besmet, werden niet cuder dan 3 a 4 weken; in ?Š?Šn serieverden de contr??le-bijen in deze maand ook niet ouder. 2Â°. In Juli besmette bijen werden 4 a j weken oud, terwijl de controle-bijenlanger leefden. 40. Half October ge??nfecteerde bijen werden van / J tot ruim 2 maanden oud. IV. Nosema in het volk. Voor een juist begrip van de ziekte in het volk zijn de volgendegegevens noodig: a. De levensloop van het gezonde bijenvolk gedu-rende de verschillende seizoenen van het jaar. b. De wijze van be-smetting. c. De wijze van verspreiding der smetstof, d. Het verloopder ziekte in het volk. a. Indien het bijenvolk een eenheid was, onveranderlijk in

zijnbiologische samenstelling en werking, zou het minder moeilijk zijneen oordeel te vormen over den invloed, welke de ziekte op het volkuitoefent. Het is echter de groote veranderlijkheid in dit organisme enhet sterk uiteenloopend ziektebeeld, welke een nader onderzoek vanden levensloop van het bijenvolk noodig maakt. In de eerste plaats zij gewezen op het groote verschil in wezen tus-schen het broedlooze wintervolk, een min of meer statische eenheid,bestaande uit bijen, die in Augustus, September en October zijn ge-boren en die een leeftijd kunnen bereiken van 6â€”8 maanden en hetzomervolk, dat te beschouwen is als een dynamisch organisme, hetwelkin Maart zijn ontwikkeling begint en waarvan de bijen bij de snellegeneratiewisseling in sterke drachtperioden niet ouder worden dan2â€”-4 weken..



??? Het volk ondervindt, behalve den invloed van den loop der ver-schillendejaargetijden, ook die van de wisselingen der weersgesteldheidin deze perioden, welke diep in het wezen van het bijenleven kunneningrijpen. Naast deze omstandigheden, gebonden aan de natuur, komt nogde invloed van den mensch, die het behandelt en verpleegt. Een goedewoning, warm, niet tochtig of vochtig, in een rustige omgeving, ver-strekking van ruim en goed voedsel gedurende den winter en voorjaars-maanden aan een sterk en jong volk, zijn de eerste eischen voor eennormaal volksbestaan. Voor de wijze van besmetting (b) en de verspreiding der smetstof (c)zij naar het origineel verwezen. Er is door verschillende waarnemingen aangetoond dat de verspreiding dersmetstof in nauw verband staat met het complex, dat het bijenvolk als zoodanigvormt, alsmede met de uitwendige factoren van jaargetijde, weersgesteldheid,ontwikkelingsomstandigheden

(dracht) en verpleging. d. i. Het verloop van de ziekte in het volk kan slechts worden begrepen,indien o.a. de levensgang van het gezonde bijenvolk bekend is. Daardit laatste een organisme is van zeer labielen aard en afhankelijk isvan talrijke uitwendige omstandigheden, heeft dit aanleiding gegeventot verschillende uiteenloopende uitspraken omtrent het verloop enden aard der ziekte. Borchert onderscheidt in het verloop een â€žBefall" en een â€žSeuche",de eerste als een vorm, waarin het volk van Nosema niets heeft telijden, ondanks een uitbreiding tot 100 % toe en de tweede als eenvorm, waarbij de verschijnselen van sterfte, uittering en zwakblijvenzich voordoen. Hij stelt scherp het parasitisme tegenover de â€ždis-positie" van het bijenvolk en laat vooral van het karakter van cle laatstehet verloop van de ziekte afhangen. Hij ziet op grond van de grootebeteekenis van deze in het Nosema-proces het parasitisme als secundair.Ook

White, Phillips cn Michailoff nemen dit standpunt in. Anders leggen Zander en Morgenthaler de beteekenis van hetparasitisme uit. De eerste ziet zoowel in den boosaardigen vorm, welkein het vroege voorjaar heerscht als in den meer sluipenden, chronischenvorm, cle parasiet als primaire oorzaak. Ook Morgenthaler, die, reeds vanaf de ontdekking van de para-siet, in Zwitserland studie van de ziekte heeft gemaakt, zoowel op hetlaboratorium als in de praktijk, is van oordeel, dat het parasitismeprimair werkt. Het is volgens hem ?Š?Šn der eerste oorzaken van de voor-jaarssterfte, van de uittering en het zwakblijven van het volk. Nosemamoet genoemd worden niet in combinatie met andere oorzaken, alsslecht voedsel, slechte verpleging of een zwak volk, maar naast dezeen is dus een directe oorzaak van de hierboven genoemde vormender ziekte. Om het wezen der ziekte in het volk, dus om de wisselwerking tus-schen ziekte-oorzaak en

â€ždispositie" (Borchert) te leeren verstaan,



??? is het in de eerste plaats noodig, dat men over langen tijd nagaat,hoe de besmetting verloopt, zoowel op de standen als geheel als bijde volken afzonderlijk. 2. Eigen waarnemingen. Het onderzoek heeft plaats gehad op een aantal standen in de pro-vincie Groningen, op den stand van de Rijksseruminrichting, welkeis samengesteld uit eenige standen, afkomstig uit Groningen en Noord-Brabant, terwijl nog van verschillende imkers, wonende in verspreideplaatsen van het land, geregeld materiaal werd ontvangen. Op deGroningsche standen bevonden zich in het voorjaar gemiddeld 5â€”30volken per stand; eenige bedrijven bestonden uit korf-, de meesteuit kastvolken. In verband met het uiteenloopend ziektebeeld en de verschillendegraden, waarin de ziekte en de sterfte tijdens de verschillende seizoenenkan voorkomen, behoort het onderzoek over het geheele jaar te wordenvoortgezet. Met deze omstandigheid is slechts gedeeltelijk

rekeninggehouden kunnen worden. De ervaring van het veeljarig onderzoekheeft echter deze onvolledigheid grootendeels kunnen compenseeren.Een volk toch, dat zich vrijwel geheel gereinigd heeft van het parasi-tisme voor het den winter ingaat en een zeer gunstigen winterzit door-maakt in verband met voedsel, woning en weersgesteldheid, behoeftbij het begin der uitwintering geen stijging van het Nosema-cijfer tetoonen. Deze over eenige jaren verrichte waarnemingen vindt menbevestigd bij Borchert en andere onderzoekers. Indien in Maart ofApril daarentegen reeds hooge Nosema-cijfers worden aangetroffen,wijst dit op een uitwintering met een min of meer ongunstig voorverloop. Dit onderzoek werd van 1931 tot en met 1934 voortgezet. VanApril 1931 tot October 1932 zijn 4 tot 5 onderzoekingen per jaar opalle standen verricht met totaal ruim 1600 monsters. Het totaal aantalbijen per monster varieerde van 10â€”20 stuks, op

enkele standen van50â€”100 stuks. In de jaren 1933 en 1934 werd het onderzoek 2 a 3 maalherhaald; van vrijwel alle standen werden aantallen van 50â€”100 en130 stuks onderzocht. Gedurende de eerste twee jaren werd het aantalbesmette volken per stand gecontroleerd, daarna eveneens de be-smetting per volk. Conclusie: De waarnemingen omtrent het verloop der ziekte, zoowel vanceheele standen als van de afzonderlijke volken, welke gedurende vier achtereen-volgende jaren hebben plaats gehad, hebben aangetoond, dat in dat verloop eenzelfde,elk jaar terugkeerend type voorkomt. Hierbij is geconstateerd: 1. dat men in het voorjaar een aantal zieke volken kan aantreffen, dat zeeruiteenloopt; 2. dat er een neiging bestaat van het parasitisme, om in den loop van Meien Juni een sterke stijging te gaan vertoonen; 3. dat deze uitbreiding van het aantal zieke volken gedurende den zomer{Juli, Augustus) gelijk kan blijven, doch in

de meeste gevallen afneemt. In Sep-



??? tember en October is de daling meestal zeer sterk. Deze lage cijfers sluiten danweer aan bij die van het voorjaar. B. Beoordeeling en verklaring van het verloop. Primaire of secundaire rolvan het parasitisme. Voor een inzicht in het wezen der ziekte is het noodig het verbandtusschen de verschillende infectiegraden in het ziektebeeld aan tetoonen en de oorzaken hiervan op te sporen. Dit beeld toont de volgende typen: 1. sterke uitbreiding der ziekte tot 100 %, gepaard gaande metgroote sterfte in den vorm van snelle en volkomen uitsterving, in uit-tering of in zwakblijven van het volk; 2. sterke uitbreiding met eveneens een stijging van het Nosema-getal tot ioo %, schijnbaar zonder de geringste verzwakking van hetvolk; het ontwikkelt zich als volkomen gezond; 3. sterke daling van het Nosema-getal tot volledige zelfreiniging. Als oorzaken van het verschillend verloop, komen de volgende punten in aanmerking: a. De levensduur van de

gezonde en de ziekebij. b. Het tijdstip of de periode der besmetting, c. De grootte eneventueele herhalingen van de besmetting, d. De aard van de be-smetting. e. De invloed van de darmovervulling en van de roerziekte,welke afwijkingen in verband staan met de voeding en de verpleging,de samenstelling en de sterkte van het volk, van het jaargetijdeen van de weersgesteldheid. De eerste vier punten zijn van primair, het vijfde punt van secundairkarakter. Toetst men het eerste type aan deze punten, dan is het volgendeop te merken: a. De kwestie van den levensduur der zieke bij, hiervooruitvoerig uiteengezet, beheerscht het verloop, b. Indien de besmettingplaats heeft op een tijdstip, dat de sterfte in den broedloozen tijd valt,zal naar mate van het aantal besmette bijen, het volk verzwakken. c. Is de infectie zeer sterk, dan kan deze sterfte zoodanige afmetingenaannemen, dat slechts een handvol bijen overblijft. Het maakt verschilof de

besmetting zich herhaalt of slechts ?Š?Šnmaal plaats heeft. In hetlaatste geval zal na de sterfte een sterke daling van het Nosema-cijferintreden; bij herhaalde infectie is de sterftelijn gerekt of golvend. d. De aard der infectie speelt een rol. Men kan een stijging van hetaantal zieke bijen constateeren, welke binnen acht a tien dagen vano tot 80 a 100 % bedraagt. Hier zijn omstandigheden in het spel,welke slechts met besmetting door roof of door voedering met besmetvoedsel in verband kunnen staan. Het vijfde punt is een complex van factoren, welke in verschillendecombinaties aanleiding kunnen geven tot darmovervulling of roer-ziekte en aldus het ziekteverloop in hooge mate be??nvloeden. Een zwakke of matige besmetting kan zich bij het gelijktijdig heer-schen van de roerziekte zoodanig uitbreiden, dat reeds in Decemberen Januari geheele standen tengevolge van Nosema uitsterven. Een



??? dergelijk verloop zag men gedurende de jaren 1928 en 1929 in ver-scheidene plaatsen van ons land, ook in 1933 en 1937 kwam het opverschillende standen voor. Veelvuldiger is de sterfte tijdens de maanden Februari en Maartals dus de onrust aan het einde van den winter is opgetreden. Ookhier kan het ziekteverloop door de optredende roer sterk be??nvloedworden. Terwijl bij roerziekte zonder Nosema, een reinigingsvluchtmeestal het behoud kan zijn van een volk, is deze vlucht voor eenNosema-ziek volk, bij aanwezigheid van roer, noodlottig. Men zietop een goeden vliegdag midden in den winter een volk lijdende aanroer en Nosema in eenige uren te gronde gaan. Een ander in vele opzichten volkomen tegengesteld type is dat vanhet sterke volk met hooge Nosema-cijfers, waarvan Morgenthaler deopmerking maakt, dat in de sterkste volken de ziekte het hevigstvoorkomt. Voor de verklaring van deze stijging komen de

hiervoorgenoemde5 punten evenzeer in aanmerking, zij het in een andere verhouding.De aard van de uitwintering, de optredende activiteit, de weersgesteld-heid, het tijdstip der besmetting en de aard van deze, zijn de factoren,welke de stijging beheersehen. Het openbaart zich in de reeds genoemdevormen: schijnbaar geen verzwakking van het volk, ondanks uitbreidingder ziekte; vanaf een bepaalde periode een toenemende, vrij steiledaling, welke zelfs leiden kan tot zelfreiniging. Hier speelt de levensduur van de zieke bij, zij het in anderen zi" dan bij dewinter- en nawintersterfte in het broedlooze volk, eveneens de hoofdrol. De korte, normale levensduur van de bij onder bepaalde omstandig-heden geeft reeds een aanwijzing voor de mogelijkheid, dat verzwakkingniet steeds zou behoeven op te treden in een besmet volk, daar delevensduur der zieke bijen toch 4â€”8 weken kan bedragen. Het isechter de vraag of de ziekte ook

tijdens een zeer korten, normalenlevensduur dit leven nog niet meer zou kunnen bekorten. Daartoe ishet noodig na te gaan, waardoor in de periode van den korten levensduur dergezonde bij de ziekte in het volk inderdaad geen rol behoeft te spelen. Het histologisch onderzoek van den ge??nfecteerdcn darm heeft inde eerste plaats aangetoond, dat er een groot verschil in het infectie-verloop bestaat. Een tweede punt van beteekenis is de vraag, in welke periode van helbijenleven de bij in het algemeen wordt besmet. Verschillende uitspraken,hiervoor reeds aangehaald, toonden aan, dat alle onderzoekers hetverschijnsel hebben waargenomen, dat vooral de oude bijen ziek zijn. Michailoff wijst op het voorkomen van de hoogste Nosema-cijfersin Mei, terwijl het meerendecl der oude bijen nog aanwezig is. Hijstelt dan de vraag of hier de leeftijd als de oorzaak der Nosema-ontwik-keling moet worden beschouwd, dus of alleen de

gevoeligheid der oudebijen voor Nosema een voorwaarde is voor infectie en uitbreiding derziekte, of dat de Nosema de oorzaak wordt van een vroeger sterven.



??? Op groi. .. van proeven neemt hij onvatbaarheid van de jonge bijenaan, welke echter niet bevestigd is kunnen worden. Het zijn dus in hoofdzaak oude bijen, die de ziekte krijgen, terwijler toch geen jeugd-immuniteit bestaat. Hieruit is te besluiten, dat de bijna een bepaalde leeftijdsgrens besmet moet worden en het tijdstip, waaropdeze besmetting valt, het gevolg moet zijn van omstandigheden buitenhet physiologische bijenleven gelegen. Het is duidelijk, dat in verband met den korten levensduur in be-paalde perioden van het bijenleven, de vraag van beteekenis moetworden geacht of een bij reeds besmet zal worden een week na degeboorte of dat dit pas geschiedt als vliegbij. Het verschil kan hierongeveer 2 weken bedragen, welke tijd bij den korten levensduur inde hoofddrachten van beslissende beteekenis is. Wat is dus de oorzaakvan het verschijnsel, dat jonge bijen, die wel gevoelig zijn, toch nietworden ge??nfecteerd

? Langs biologischen weg is hiervoor een ver-klaring te geven. Het proces van de arbeidsverdeeling in het bijenvolkgeeft hiervoor de aanwijzingen. R??sch heeft in eenige studi??n dezearbeidsverdeeling zeer uitvoerig onderzocht. Op grond hiervan mag worden besloten, dat de gelegenheid voorbesmetting onder bepaalde omstandigheden beperkt blijft tot de groepder vliegbijen. Door de controle van het ziekteverloop in eenige besmette volkenn.m. van de oude en van de jonge bijen, is eveneens aangetoond kunnenworden, dat het in hoofdzaak de arbeidsverdeeling is, welke zulk eenbelangrijke rol speelt in het verloop der ziekte, waarbij dus blijkbaarde besmetting plaats heeft in den overgangstijd van huis- tot vliegbij.Dit feit verklaart het verschijnsel, dat een bij, waarbij het ziekteprocesverloopt als hiervoor omschreven, in den tijd, waarin de gezonde bijniet ouder wordt dan twee a drie weken, evenzeer niet vroeger behoeftte

sterven. De normale, critische leeftijdsgrens toch ligt in dezen tijd ver benedende critische grens van het ziekteproces. Beschouwt men het derde type in het verloop der ziekte, welke is ge-karakteriseerd door een sterke daling van het Nosema-cijfer, welke nakorter of langer tijd intreedt, dan komen de volgende momenten inaanmerking: 1. De snelle toeneming van het aantal jonge generaties.In het laatst van Mei is er een geheel nieuw volk. 2. Het feit, datslechts vliegbijen worden besmet. 3. De korte levensduur tijdens sterkedracht. 4. De afnemende kansen en graden van besmetting. Dezekansen worden vooral in krachtige volken in sterke mate verminderd. Ten slotte zij nog gewezen op de mogelijkheid, dat het volk zich volkomenkan reinigen van het parasitisme, hetgeen in het over eenige jaren voortgezetonderzoek is aangetoond en uit de bij de daling genoemde factorenvoldoende kan worden verklaard. Samenvattend is

het volgende ter verklaring van het tegenstrijdige verloop derziekte op te merken: Het is niet ?Š?Šn oorzaak, doch een reeks van oorzaken, welke zoowel kunnen



??? voortvloeien uit het parasitisme als zoodanig, als uit biologische factoren in hetbijenvolk aanwezig- Het verloop kan zoowel een totale vernietiging, als een schijn-baar volkomen intact blijven van het volk te zien geven. De levensduur van de gezonde en zieke bij in verschillende tijden van het jaar,bovendien het feit, dat tengevolge der samengestelde arbeidsverdeeling in het actievevolk de bij in hoofdzaak pas als vliegbij Wordt besmet, alsmede de rol der uit-wendige levensomstandigheden (jaargetijde, etc.) vormen de hoofdmomenten inhet verschillend verloop. Ten opzichte van de rol, welke het parasitisme in het volk speelt,d.w.z. of deze van primairen of van secundairen aard moet wordenbeschouwd, is het volgende op te merken. Het karakter van het verloopder ziekte wordt in de voor alle volken gelijke omstandigheden vantijd en weersgesteldheid naast den invloed van de veranderlijke factorenbeheerscht door den factor

van den levensduur der zieke bij. Op grondvan deze overweging verdient het aanbeveling de tegenstelling vanprimair en secundair bij deze ziekte te laten varen. V. Bestrijding. Reeds in de inleiding is het oordeel van verschillende onderzoekersomtrent bestrijding der ziekte aangehaald. Enkele achten haar onbe-gonnen werk; Zander noemt het â€žeen misdaad" de ziekte als eenonvermijdelijk euvel te beschouwen. Zij moet bestreden worden inkwade zoowel als in goede dagen. Hij merkt op, dat de bestrijdingbij Nosema moeilijker is dan bij de broedziekten. Groote oplettendheid,ernstige wil en hygi??nisch inzicht zijn noodzakelijk, als men resultatenwil bereiken. Uit voorgaand onderzoek is gebleken, dat door het sterk uiteenloopendwezen van het bijenvolk het parasitisme in samenhang met klimaaten weersgesteldheid zich zeer verschillend kan gedragen. De graad,waarin gedurende de op elkaar volgende seizoenen van het jaar

de ziektevoorkomt, toont een stijging en daling; zij kan zich in het najaar totzeer geringen omvang beperken, zelfs geheel verdwijnen. De mogelijkheid van totale of gedeeltelijke zelfreiniging van een volk moetworden beschouwd als de hoeksteen voor een bestrijding en uitroeiing der ziekte. Het zij opgemerkt, dat reeds uit bedrijfsoogpunt het vanzelfsprekendis, dat de imker werkt met sterke, krachtige volken, die hij, speciaalop een tijd, dat ze de hoofddracht moeten benutten, in goede conditiedient te hebben. Dit vereischt kennis van het wezen van het bijenvolken zijn ontwikkeling, alsmede van de behandeling en de verpleging.Indien echter Nosema aanwezig is, wordt het een kwestie van rationeelebestrijding, dat de imker op de hoogte is van de middelen, waarmedehij sterke volken kan kweeken en behouden. Het geldt hier dus een kwestie van voorzorg, van de toepassing van in hoofd-zaak scherp doorgevoerde maatregelen van

zuiver bijenteeltkundigen aard. Hierbij is in het algemeen rekening gehouden met het volgende.Een goede inwintering is de alles beheerschende factor. Sterke, jonge



??? volken in een droge, warme woning, op licht verteerbaar en parasietvrijvoedsel (geen heidehoning), dat gedurende den geheelen winter doorde bijen goed bereikbaar is, zijn een eerste voorwaarde. Bij afwezigheidvan elke stoornis, zullen deze in volkomen rusttoestand den winter zoonoodig 3 a 4 maanden kunnen doorbrengen en geen spoor van roer-ziekte gaan vertoonen. Een bestrijding der ziekte bij de uitwintering, als door een verkeerdeinwintering vrijwel alle volken of een deel ervan bestemd zijn aanNosema te gronde te gaan, kan weinig of niets baten. Zwakke volkendienen te worden opgeruimd, daar deze anders ??f wegteren ??f langentijd noodig hebben zich te herstellen, terwijl zij door berooving eenvoortdurende infectiebron opleveren voor de gezonde volken. De overigekunnen worden vereenigd en door een doelmatige verzorging nogbehouden blijven. Het andere verloop, n.1. van het zieke, sterke volk zonder

zichtbare sterfte,zooals dit hiervoor uitvoerig is omschreven en verklaard, verdientevenzeer de volle aandacht in verband met de bestrijding. Indien de uitbreiding vanaf den tijd, dat de normale uitwinteringis begonnen van binnen uit plaats heeft, dus door besmetting der bijenonderling of vanaf de raat, kan aan de biologische zelfreiniging een grootdeel der bestrijding worden overgelaten. Een sterke en snel verloopende generatiewisseling, een snelle uitschakeling dus van oude, besmette bijen, hetgeen bij sterke drachthet zekerst geschiedt, is voor deze reiniging een eerste voorwaarde.Volkomen reiniging is meestal echter uitgesloten. Om deze tot standte brengen moeten middelen worden toegepast, welke een voortdurendeactiviteit ten gevolge hebben, speciaal in de drachtlooze tijden en bijslechten weerstoestand. Deze bestaat in een behandeling, welke er op isgericht een sterken en snel verloopenden broedaanzet te

bevorderen.Een geforceerde ontwikkeling van sterke krachtige volken, een overeen-komstige behandeling der zwermen, zal het mogelijk maken de zelf-reiniging van een groot deel der volken op een besmetten stand in ?Š?Šnjaar tot stand te brengen. Bij voortzetting van deze behandeling gedu-rende eenige jaren zal deze reiniging volledig zijn. Een dergelijk verloop,dat dus niet is gericht op bij uitstek gunstige weersgesteldheid, dus opwisselvallige omstandigheden, vereischt sterke en krachtige volken,die uitstekend zijn in- en doorgewinterd en waarbij de infectie in dewoning plaats heeft. Gedurende een drietal jaren is op de Rijksseruminrichting dezevorm van Nosema in het voorjaar bij een groot aantal volken kunst-matig opgewekt. Door systematische controle is het verloop nagegaanen is geconstateerd, dat bij een behandeling als bovenomschreven,volledige zelfreiniging is te bereiken. Het staken der bijenhouderij gedurende

een tweetal jaren is aanbe-volen, doch moet nutteloos worden geacht, indien de hiervoor beschrevenbiologische bestrijdingswijze daarna niet in toepassing wordt gebracht.Volgt men echter dezen weg, dan is staken der bijenhouderij niet noodig.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Behandeling van Petechiaal-typhus met chloretum-calcicum. Br??stl-?? \') behandelde de laatste jaren zijn, aan petechiaal-typhus lijdendepati??nten met intraveneuze infusies van een 5 % oplossing van protonsil. Eens hadhij echter na zoo\'n infusie zulke ernstige verschijnselen zien optreden, dat hij ernadien voor terugschrok deze behandeling nog verder toe te passen. Het dier was slap geworden in de achterhand, was gaan zweeten, had sterke adem-nood gekregen en acute hartzwakte. De temperatuur was opgeloopen tot 41,7Â°.Hij dacht stellig, dat het zou succombeeren. Alles had zich later wel ten goede ge-keerd, maar zijn vertrouwen in de protonsilbehandeling was geschokt. Da arom had hij naderhand deze pati??nten intraveneus ingespoten met een 7>5oplossing van chloretum calcicum. Deze infusies moesten meerdere malen toegepastworden, bijv. 3 tot 7 maal. Hij

infundeerde per keer 100 a 200 cc oplossing. Hij deeddit alle dagen of om den anderen dag, al naar mate het geval zich liet aanzien. Hijmeent er heel goede resultaten mee gehad te hebben en ten bewijze daarvan geefthij drie uitvoerige ziekte-verslagen weer. Schweinsberger Krankheit. Brkitenstein 1) zegt, dat deze ziekte in sommige streken van Duitschland enzo??-tisch voorkomt. Daar weet men haar dan ook al in het beginstadium te diagnostisee-ren. Maar in streken, waar slechts sporadische gevallen voorkomen, zal men welniet eerder dan bij de sectie weten, dat men met Schw. krankheit te doen heeft.Br. beschrijft een geval, dat hij in behandeling gehad heeft. Het begon met een maag-aandoening (geeuwen, capricieuse eetlust, pica, vermagering). Daarna kwamener hersenverschijnselen bij. Het paard werd gedeprimeerd, de gangen werdenonzeker, het liep met zijn hoofd tegen de muur, beet in de krib, liep steeds rechtuit en

was alleen met groote kracht van richting te veranderen. Ten slotte werd het.wegens vermagering en verval van krachten, gedood. Toen bleek, dat de maagvergroot was en gevuld was met droge voedselmassa\'s. Het darmkanaal was leegen weinig veranderd. De lever was klein en verschrompeld, had scherpe randenen een knobbelige, oneffen oppervlakte. De kleur was bleek. Het heele orgaan wasdan ook bloedleeg. Bij doorsnijden bleek het weefsel hard te zijn. Het knarste onder het mes. Dediagnose ,,Schweinsberger Krankheit" kon gesteld worden op grond van de sectie-verschijnselen van maag en lever, terwijl in dc andere organen niets kon wordenwaargenomen. Vergiftiging door Roblna pseudo-acacia 2). Een batterij berg-artillerie, bestaande uit o.m. 141 paarden had nieuwe stallingenbetrokken. Den volgenden morgen weigerden g, des middags 30 en des avondszelfs 50 paarden hun voedsel. De dieren waren tevens zeer

down, hadden vuilgeleslijmvliezen, stomatitis, speekselvloed. De temperatuur was niet sterk verhoogd,de hartsfrequentie wel. De meeste paarden waren licht verstopt, een enkele had echter diarrhee, zelfsbloed-diarrhee. De sectie van een der dieren gaf het volgende beeld : Stomatitis, haemorrhagische maag- en darmontsteking, parenchymateuze lever-degeneratie, lichte hyperaemische miltzwelling. Een en ander wees op een vergiftiging. Dc behandeling was een symptomatische. 1 ) Dr. Breitenstein. Die Schweinsberger Krankheit, autoreferaat Zeitschr. f??r Vet.-kunde Febr. 1940. 2 ) H. Sp??rri. Vergiftungserscheinungen bei Militarpferden durch Robina pseudoacacia,(valsche acacia). Schweiz. Archiv f??r Tierheilk. Maart 1940.



??? De oorzaak bleek te bestaan in latierboomen, die van ongeschild, versch hout vande robina pseudo-acacia waren vervaardigd. Gebleken is dat vooral in den nazomer â€” het was September â€” in de bast vandeze houtsoort zich giftige stoffen afzetten. De paarden hadden deze bast afgeknab-beld en waren zoo ziek geworden. Schillen der latierboomen voorkwam verder alleziektegevallen, hoewel de paarden zelf ook al zoo wijs bleken te zijn gewordenom te weten, dat deze bast schadelijk voor hen was. Arthritis van het carpaalgewricht. Een 7-jarige hunter-merrie was in een springles kreupel geworden. De buitenkant van de r. voorknic was wat verdikt. Aanvankelijk was het dierniet kreupel, na verloop van enkele dagen wel en zelfs heel erg. Een r??ntgen-foto wees uit, dat geen der carpaalbeentjes gebroken was, maar datzich waarschijnlijk een etterende ontsteking in het carpaalgewricht afspeelde. Nahet gewricht eenigen tijd met

Priesnitz-omslagen verbonden te hebben, ontlasttezich ook werkelijk purulente synovia. Tenslotte werd het geval met scherpe zalf behandeld. Het liet zich niet directongunstig aanzien, maar toch kregen Wright en Ottaway de gelegenheidsectie op het gewricht te doen, doordat het paard tengevolge van een koliekaanvalwerd afgemaakt. Hoewel klinisch niets van een trauma was gemerkt, bleek thans dat het incidentdoor een vrij ernstig insult moest zijn veroorzaakt. De peesscheede van de extemordigitalis communis en ook sommige intercarpale gewrichtjes waren etterig ontstoken.Het gewrichtskraakbeen was zelfs geusureerd. Variceuze uitzetting van de Vena Saphena. Dr. wttzsch 1) beschrijft drie gevallen van variceuze uitzetting van de VenaSaphena. Dit komt volgens schrijver neg al eens voor, maar is door de beharing nietspoedig te zien. Eerst als de uitzetting erg groot is en geruimen tijd aanhoudt, zoodater tengevolge van de

verandering van de bloedcirculatie trophische stoornissen inde huid van het aangetaste gebied ontstaan, treden de verschijnselen aan het licht. Door deze trophische huidstoornissen wordt het haarkleed n.1. minder dik. Deharen vallen uit en vaak ziet men een eczeem optreden. Het aangetaste lidmaat raakt op den duur oedemateus gezwollen. Dit oedeemverdwijnt na beweging of door middel van massage ter plaatse van de zwelling vrijspoedig, maar komt bij rust ook snel weer terug. Vaak loopen de dieren bij langduriggebruik eenigszins kreupel. Het ontstoken been schijnt nml. spoediger vermoeid tegeraken. Schrijver had niet kunnen vinden, waardoor deze adcruitzettingen werden ver-oorzaakt. Bij de drie door hem nagegane gevallen lagen er geen hartgebreken oftumoren aan ten grondslag, noch graviditeit, die in de literatuur wel eens als oorzaakworden aangegeven. Behandeling bij hoefbevangenheid. Bij de behandeling van

hoefbevangen paarden heeft Weischer 2) veel pleziergehad van een beslag met verbandijzers, waarbij dc ruimte tusschen de zool en hetplaatje opgevuld werd met gips, precies zoo als dat tegenwoordig gedaan wordtbij de behandeling van straalkanker. De gips oefent een gelijkmatige, permanente tegendruk op de zool uit, waardoorzakking van het hoefbeen wordt tegengegaan. Later heeft Holle deze methode nog verbeterd door geen gips te gebruiken, maarhoeflederkit en het verbandijzer te vervangen door een ijzer, waarop een plaat,die de heele zool bedekte, gelascht of genageld was. H. Lubberts. 1 ) Dr. Witzsch. Phlebectasie der Vena Saphena beim Pferd. D. T. W. 23 Maart 1940. 2 ) Dr. F. Weischer. Vermeidunq von Verlusten und Schaden durch Hufrehe bei Truppen-pferde. B. T. W. 16 Febr. 1940.



??? Naviculitis chronica bij eenhoevige dieren. Chronische naviculitis, volgens Cinotti is deze benaming beter dan chronischepodotrochleitis, is een plaatselijke aandoening bij een algemene osteitische toestandvan het dier, heeft vaak een erfelijk karakter en verergert bij vroegtijdige, zwarearbeid. Zij komt voor bij elk ras en geslacht, onverschillig voor welke dienst hetdier gebruikt wordt. Deze aandoening komt niet alleen bij paard en muilezel, maarook bij ezels voor, vooral bij oudere dieren. Zij treedt zowel v????r als achter op, maarwordt vaak achter niet als zodanig herkend, omdat meestal ook veranderingen inde tarsus ontstaan, die de overhand krijgen. Vaak ontstaat de naviculitis eerst voor,daarna gaat zij ook optreden aan de achterbenen, zodat soms alle vier benen zijnaangetast. Met enige foto\'s geeft Schr. een beeld van de stand van ezels aan alle benen aan-getast. De prognose wordt in alle gevallen ongunstig gesteld ; restitutio ad

integrimwordt niet verkregen. Hofstra. Over: ,,Leichtschritt en Lastschritt". Volgens de oude opvattingen zou een zwaar trekkend paard in geen enkele fasevan den stap meer dan ?Š?Šn been tegelijk van den grond hebben. Bij een rij- of licht-trekkend-paard zou er in stap een fase zijn, waarbij zich 2 beenen van den grondbevonden. De eerste wijze van stappen werd daarom genoemd â€žlastschritt", detweede â€žleichtschritt". Schmaltz heeft cinomatografisch aangetoond, dat het juist andersom is en nustapt dus een zwaar trekkend paard (soms 2 beenen te gelijk van den grond) volgensde â€žleichtschritt" en een rijpaard (nooit meer dan een been tegelijk van den grond)volgens de â€žlastschritt". De zwaarst aanvoelende stap heet dus leichtschritt, de lichtst aanvoelende last-schritt. Dat geeft verwarring. Maar ook wanneer men dit stapprobleem nog verder bekijkt â€” en Kr??ger 1)doet dit in zijn artikel zeer duidelijk â€” dan blijkt, dat deze

benamingen niet alleenverwarrend, maar ook niet geheel juist zijn. Schr. stelt daarom voor te spreken van :ie. de stap van het trekkende en onbelast gaande paard ;2e. die van het dragende paard. H. Lubbf.rts. ZIEKTEN VAN KLEINE HUISDIEREN. Osteopathie hypertrophiante pneumique bij den hond. Fooy 2) beschrijft een voor de eerste maal in Ned.-Indi?? waargenomen gevalvan â€žosteopathie hypertrophiante pneumique" bij den hond, als complicatie vaneen tuberculeuze pneumonie. Het geval betrof een 5-jarigen Herdershond, bij welkende beenderen distaal van carpaal- en tarsaalgcwricht aanmerkelijk waren verdikten welke bij sectie bleek te hebben geleden aan een gevorderd tuberculeuslongproces met tubercels op de pleura. Enkele clinische afbeeldingen en micro-foto\'s zijn in het artikel opgenomen. De genoemde periostale aandoening, welke ook bij den mensch wordt gezienbij longtuberculose, maligne tumoren, vooral

longkanker, enz., werd bij den hondbehalve bij tuberculose door Klarenbeek en Hoogland ook waargenomen in eengeval van metastatische carcinomatosis. 1 ) Prof. Kr??ger. Sind die von Schmaltz eingef??hrten Bezeichnungenâ€žLeichtschritt" und â€žLastschritt" richtig gew?¤hlt? Tier?¤rztl. Rundschau, 10Maart 1940. 2 ) Dr. J. P. Fooy : Osteopathie hypertrophiante pneumique bij den hond. Geneesk.Tijdschr. v. Ned.-Indi??, Deel 79, afl. 51, 1939.



??? Ten aanzien der cliniek van tuberculose bij den hond in het algemeen wijst Fooynog op het groote belang voor de diagnostiek van het bloedbeeld en speciaal aan-gaande de veranderingen van het witte bloedbeeld met sterke vermeerdering vanhet aantal leucocyten. Bu. Haemorrhagische septicaemie bij katten. Harms \') heeft bij een acute sterfte onder katten microscopisch en cultureel bact.bipolare (pensteurella) vastgesteld. De klinische verschijnselen doen veel denkenaan die bij infectieuze gastro-enteritis. Als verschijnselen worden genoemd : geen eetlust; braken ; apathie. Fathologisch-anatomisch werd vastgesteld : fibrineus-etterige pleuropneumonie; geringe milt-en leverzwelling ; geringe catarrhale maagdarmontsteking. De experimenteele besmetting bij konijn, cavia en muis verliep positief. Thalliumvergiftiging bij kleine huisdieren. In de Weensche kliniek is door Gratzl 1) bij verscheidene honden en ook bij eenkat

thalliumvergiftiging vastgesteld. De verschijnselen zijn bij de verschillendedieren niet dezelfde ; verschillende orgaansystemen kunnen worden aangetast. Bij den hond treden de eerste verschijnselen meestal eerst daags na de giftopnameop. De dan optredende geringe diarrhee en soms braken, zijn meestal een dag daarnaweer verdwenen. Tegen het einde van de ziekte treedt sterker braken en diarrhee(soms bloederig) op en vertoonen zich karakteristieke huidveranderingen. Hetthallium-exantheem heeft een polymorph karakter en localiseert zich vooral aande natuurlijke lichaamsopeningen (cutane slijmvliezen) en verder op de dunnehuidplaatsen. Eerst later laten de haren los. Ook catarrhale ontstekingsprocessenvan de slijmvliezen, hartzwakte, nierlijden, zenuwstoornissen, bloedindikking,vermagering worden waargenomen. De dieren hebben verhoogde dorst ; in deurine kan thallium worden aangetoond. Alopecia en exantheem

ontbreken bij dekip. Bij hond en kat treedt met gâ€”15 mgr thalliumacetaat vergiftiging op ; 20 mgris reeds doodelijk. Kippen zijn iets minder gevoelig. De behandeling is voornamelijksymptomatisch. In Amerika hebben Larson, Keller en Mances 2) thalliumvergiftigingen bijhonden gezien. Veenendaal. PLUIMVEEZIEKTEN. Bestrijding van blackhead bij kalkoenen. Bespreking van proeven waarbij gunstige resultaten verkregen worden metintraveneuze of intramusculaire injecties van organische arsenicumverbindingen,zooals arsphenamine diglucoside. Downham 3) wijst er echter op, dat naast de injecties strenge hygi??nische maat-regelen moeten worden toegepast, o.a. de zieke kalkoenen op onbesmet terreinoverbrengen of in hokken en rennen met gaasbodems op te sluiten. Ook op eenuitstekende kwaliteit opfokvoer moet gelet worden. De overeenkomst van bact. gallinarum en b. pullorum. Omtrent eenheid of soort-verscheidenheid

van gallinarum- en pullorum-stammenbestaat nog groote oneenigheid. Op grond van het vergisten van verschillendesuikers willen vele onderzoekers van twee verschillende soorten spreken. 1 ) Gratzl : Thalliumvergiftungen bei kleinen Haustieren. W. T. M., ig3g, H. 23, S. 657. 2 ) Larson, Keller and Manges : Accidental canine Thallotoxicosis and dangers ofthallium used as a rodenticidal agent. The Journ. of Am. Vet. Med. Ass. ig3g, p. 486. 3 *) K. D. Downham : Investigations into the control of blackhead in turkeys. The Vet,Ree., Vol. 52, ig40, p. 120.



??? Na uitvoerige onderzoekingen komt Wynokradnyk *) tot de conclusie dat debeide bacteri??n tot ?Š?Šn soort behooren, salmonella gallinarum met de twee vari??-teiten : a (gallinarum), b (pullorum). Histopathologische onderzoekingen op kuikens met een gebrek aanden anti-dermatitis-factor in het voer. 1) Kuikens, gevoed met verhit graan, kregen de bekende dermatitis, welke ontstaatbij afwezigheid van den antidermatitisfactor. Deze is waarschijnlijk identisch metpantotenik zuur. In de myeline scheede en de as-cylinders van het ruggemerg vanalle vogels trad verregaande degeneratie op. Deze veranderingen konden voorkomenworden door toevoeging aan het voer van melasse of van een preparaat, gemaaktdoor koppeling van den ^3-alanine ester met het ge??nactiveerde gedeelte (door alkaliege??nactiveerd) van pantothenik zuur. Als riboflavine in het dieet ontbrak, traddegeneratie van den N. ischiadicus op. De behoefte van

pluimvee aan riboflavine. 2) Voor voldoende broedresultaten hebben de fokhennen 220 tot 230 gammariboflavine per 100 gr voer noodig. De kuikens hebben voor een maximalen groeitot den leeftijd van 12 weken 190â€”200 y per 100 gr voer noodig. De broedresultatenwaren beter als de fokhennen het benoodigde aantal y\'s riboflavine uit alfalfameelen ondermelkpoeder betrokken dan wanneer ze alleen ondermelkpoeder kregen. De waarde van riboflavine voor de broedresultaten.3) De broedresultaten van twee toornen hennen, wier dieet 130 en 155 y riboflavineper 100 gr voer bevatte, waren nul. Na toediening van 230 y per 100 gr. voer stegende broedresultaten aanmerkelijk. Injecties van riboflavine in de hennen of in deeieren leverden geen resultaat op. Factoren, die het mangaan-gebruik beheerschen. 4) Door toevoeging van P aan een proefdieet, waardoor het P-gehalte op 1.3%kwam, steeg het aantal gevallen van perosis niet bij

een aantal proefkuikens. Alshet Ca- en P-gehalte beide verhoogd werden tot 2.1 en 1.3%, steeg het aantalgevallen van perosis. Voor toediening van ferri. citrate namen eveneens de gevallentoe. In vitro bleek dat onoplosbaar calciumphosphaat mangaan-ionen uit eenoplossing deed verdwijnen. De vermindering van oplosbaar mangaan in den darmna toediening van beendermeel wordt waarschijnlijk veroorzaakt door deze werkingvan het calcium-phosphaat. Ferri-hydroxide nam eveneens mangaan weg. Vlschtraan voor pluimvee. 6) Bij een onderzoek te Scott (Sarkatoon, Canada) bleek dat pilchardolie is eengoede vitamine-D bron voor pluimvee, die levertraan kan vervangen. De olie moetnatuurlijk evenals levertraan op haar vitamine-waarde gecontroleerd worden.(1\'ilchard is een klein soort haring uit de Stille Zuidzee. In Californi?? heet zij sardine,in Britsch Columbia pilchard. De visch wordt verwerkt voor consumptie in bussenen voor

vischineel. Dit vischmeel heeft ongeveer de waarde van haringmeel, hoewelversch Noorsch haringmeel door een betere bereidingstechniek van hooger voe-dingswaarde heet te zijn. te H.). 1 ) P. H. Phillips and R. W. Engel : Some histopathologic observations on chicksdeficient in the chick antidermatitis factor or pantothenic acid. Journal of Nutr., Vol. 18,1939, p. 227. 2 ) C. H. Hunt, A. R. Winter and R. M. Bethke : Further studies on the riboflavinerequirements of the chicken. Poultry Science, Vol. 18, 1939, p. 330. 3 ) A. E. Schumacher and G. F. Heuser : The importance of riboflavin in reproductionin poultry. Poultry Science, Vol. 18, 1939, p. 369. 4 ) E. van Nice : Fish liver oils for poultry. The Vet. Rec., Vol. 52, 1940, p. 154.



??? De behoefte aan vitamine-A voor groeiende kuikens. 1) De behoefte aan vitamine-A is bij groeiende kuikens groot, ongeveer 135 I.E.per 100 gram voer gedurende de eerste 5 weken. Daarna stijgt de behoefte tot 400 I.t.Als men kuikens op een dieet zet, dat geen vit. A bevat, is de voorraad in het lichaambinnen 2 weken uitgeput. De verschijnselen zijn bij gebrek aan dit vitamine : nier-aandoeningen en urinezuur kristallen in de faeces. Toevoeging van J of 1 %levertraan aan het dieet doet de verschijnselen verdwijnen. (Anderen geven op als verschijnselen van A-avitaminosis : kerato-malacie, jicht,stijve, onzekere gang, opvulling van de Bursa Fabricii met urinezuur kristallen,diphtherieachtige beslagen in keel en slokdarm). Carotine uit alfalfameel als bron voor vitamine-A bij leghennen. 2) Op een vitamine-A vrij dieet stierven alle proefhennen. Op een dieet met 0.1 mgcarotine per dag traden typische verschijnselen in de keelholte

en groote sterfte op.Op een dieet met 0.2 mgr carotine traden deze verschijnselen niet meer op. De carotino??de natuur van het gele pigment in den iris van kippen. Hollander en Owen 3) stelden vast, dat de gele kleur in den iris van kippenveroorzaakt wordt door carotine en xantophyll. In den iris van duiven werden geencarotinen gevonden. (Deze onderzoekingen zijn interessant in verband met dekwestie der grijze oogen bij kippen. Men heeft deze in verband gebracht met ver-lamming. Dit blijkt onjuist te zijn (zie verslag 1938 der Rijksseruminrichting).Grijze oogen komen bij verschillende ziekten voor. Zij kunnen ontstaan door ont-kleuring van den iris bij voeding, die arm is aan carotine en xantophyll. Zij kunnenook ontstaan door infiltratie van den iris met lympho??de cellen. Door verschillendeonderzoekingen is gebleken, dat de gele kleur van dooiers van kippeneieren inhoofdzaak veroorzaakt wordt door xanthophyll. Daar

xanthophyll meestal samen-gaat met carotineachtige stoffen, geeft dus de gele kleur in zekeren zin een aan-wijzing omtrent de vitamine-A waarde van den dooier. Een hooge waarde aanvitamine-A is gewenscht voor brocdeieren en consumptie-eieren, te H.).Eenden in legkooien. Nu het systeem om hennen in legbatterijen te houden in vele landen met succestoegepast wordt, is men ook proeven gaan nemen met eenden in zulke kooien. Fronda 4) kreeg hiermede goede resultaten. Van drie verschillende groepenkreeg hij een gemiddelde van 227.5, 201.8, 236.1 ei per eend per jaar. De voer-consumptie per eend per jaar bedroeg 56.2 kg. (Of dit systeem voor eenden toekomstheeft weet ik niet. Het voergebruik is buitengewoon laag voor eenden. In elk gevallijkt het mij een stap vooruit bij de bestrijding der paratyphus, een ziekte, die bijde gewone eendenhouderij uiterst moeilijk uit te roeien is. te H.). te H. Neurectomie van de N.

radialis bij vogels om het wegvliegen te beletten. Teneinde het wegvliegen van vogels te voorkomen, hebben Boorossy en D??zsa 5)met goed resultaat neurectomie van dc n. radialis, welke de strekspieren innerveert,verricht. 1 *) A. E. Tf.pper and R. C. Durgia : Vitamine-A requirements of growing chicks. NewHampshire Agric. Exper. Station Research Bull., no. 310, 1938. 2 ) J. K. Williams, C. E. Lampman and D. W. Bolia : The efficiency of caroteneas supplied by alfalfa meal in meeting the vitamine A requirements of laying hens. PoultryScience, Vol. 18, 1939, p. 268. 3 ) W. F. Hollander and R. D. Owen : The carotenoid nature of yellow pigment inthe chicken iris. Poultry Science, Vol. 18, 1939, p. 385. 4 ) F. M. Fronda and E. Basio : Ducks in battery laying cages. Philippine Agricul- 5 turist, Vol. 28, 1939, p. 152.



??? De n. medianus (een gemengde zenuw) innerveert de buigers. Wanneer dezezenuw wordt doorgesneden, gaat de vleugel afhangen en over den grond slepen. De operatie vindt plaats mediaal, even boven het ellebooggewricht, ongeveerop den overgang van het onderste- en het middelste gedeelte van de humcrus. Nahet maken van een kleine huidsnede wordt i cm van de zenuw verwijderd. Bij duiven verloopt de zenuw niet zoo oppervlakkig als bij kippen. Veenkxdaai.. ZIEKTEN DOOR WORMEN. De waarde van de huidreactie bij darmparasieten. Bij den mensch heeft de diagnose bij Ascariasis door middel van de huidreactieslechts de waarde van een indicium. Ascaris lumbricoides bevat volgens Franck1),twee antigenen, ?Š?Šn afkomstig van de cuticula en ?Š?Šn afkomstig van den uterus. Ditblijkt uit de verschillende mate van reactie, die met deze antigenen bij gevoeligepersonen zijn op te wekken. De vroege reactie

neemt men dikwijls waar bij personendie vrij van ascariden zijn. Deze reactie verdwijnt binnen i dag. De late reactieziet men gewoonlijk na 12 uur, soms eerst na 3â€”4 dagen. Zij kau zelfs na 8 dagennog aanwezig zijn. Een positieve huidreactie heeft dan slechts waarde, wanneer naeen oppervlakkige scarificatie een duidelijke positieve late reactie ontstaat. Op decontr??le-entplaats mag dan absoluut geen reactie te zien zijn. Het niet vinden vanascarideneieren in de faeces doet bij dergelijke positieve late reacties geen afbreukaan de waarde daarvan, daar het immers mogelijk is dat de pati??nt slechts mannelijkeof nog niet ontwikkelde wijfjes herbergt, waardoor geen eieren in de faeces aantoon-baar zijn. Bij de onderzochte personen verliepen de reacties zeer verschillend, somsook negatief bij dragers van ascariden. In ?Š?Šn geval, waarbij de reactie positief was,bleek de pati??nt echter ook allergisch ten opzichte van andere

antigenen te zijn. Dit alles bij elkaar maakt de waarde van de huidreactie ten opzichte van ascaridenzeer twijfelachtig. De meeste waarde mag men toekennen aan een negatieve reactie,die ook na eenige dagen negatief blijft. Over de oorzaak van het ontstaan van oedeem bij mensehen, welke aanankylostomiasis lijden.2) Het oedeem is een der verschijnselen die aan den lijder aan ankylostomiasis hetbekende karakteristieke uiterlijk geven. Aan de wijze waarop dit oedeem zichontwikkelt is nog niet veel aandacht besteed en een goede verklaring is hiervoor nogniet te vinden. Een cardiale insuffici??ntie schijnt hieraan niet ten grondslag te liggen,daar het niet gelukt deze oedemen met digitalis tot verdwijning te brengen. De schrij-vers hebben een onderzoek ingesteld naar het eiwitspectrum bij 29 pati??nten en zijkomen tot de volgende conclusies : Het totaal eiwitgehalte was bij de meeste pati??nten duidelijk verlaagd. Met

dealbumineconcentratie was dit in de meerderheid der gevallen evenzoo gesteld. De verlaging van het albumine-gehaltc werd aangetroffen bij alle pati??nten metoedeem. Daarentegen werd bij het meerendeel der pati??nten een verhooging vanhet globulinegehalte waargenomen en wel speciaal bij de lijders aan oedeem. De verlaging van het totale eiwitgehalte werd uitfluitend toegeschreven aan devermindering van de albumineconcentratie. Het fibrinogeengehaltc was bij bijnaalle pati??nten, al of niet met oedeem, normaal. Als waarschijnlijk werd aangenomen dat het oedeem bij de onderzochte pati??ntenveroorzaakt werd door een daling van den colloid-osmotischen druk. Deze dalingzou tot stand gekomen zijn door de verlaging van het albuminegehalte. 1 \') H. Franck. Die Bedeutung der Hautreaktion f??r die Diagnose von Darmparasiten. D.Med. W. Jhg. 66, 10, 1940, p. 258â€”260. 2 ) Zainal, Streef en Streef-Spaan.

Eiwitspectrum en oedeem bij ankylostomiasis.Geneesk. Tijdschrift voor Ned. Indi??, 80, 1, 1940, p. 3â€”22. LXVII 34



??? Runderhorzelbestrijding in Beieren. Spann en Pedretti \'), beiden bekend om hun systematische en jarenlange bestrij-ding van de runderhorzel in Beieren, melden hun ervaring over de werking vanderropheen. Dit product van de I.G. Farben, bereid uit Derriswortel, bevat 25%extractiestofl??n en 6 % rotenon. Als waschmiddel, verdund in water tot 3 ik 4%en als injectievloeistof in de wormknobbels werkt het uitstekend. Wanneer men degetallen van de gedoode larven beziet, kan men met de bereikte resultaten zeer te-vreden zijn. De percentages wisselen ongeveer van 94 tot 98. Hierbij zijn inbegrependie larven welke tengevolge van de behandeling vroegtijdig de wormknobbels ver-laten hebben. Door twee zeer demonstratieve teekeningen toonen zij het resultaataan van de wet op de runderhorzelbestrijding, die in 1933 in Duitschland is inge-voerd. Vergelijkt men het jaar 1932 met 1939, dan bemerkt men dat de larven van hetie

stadium, die in 1932 reeds in December in de huid waren aan te toonen, in 1939eerst in begin Maart kwamen. Die van het 2e stadium, die in 1932 het einde vanDecember en begin Januari te zien waren, kwamen in 1939 eerst half Maart tevoorschijn, terwijl die van het 3e stadium in 1932 in begin Februari en in 1939 eerst inde maand April verschenen. De vliegtijd van de horzel was in 1932 van Juni tot eindeOctober en in 1939 slechts van half Augustus tot einde October. Een duidelijk bewijsdus dat de wettelijke bestrijdingsmaatregelen succes gehad hebben. Tetrachloorkoolstof tegen Haemonchus contortus bij het schaap. Volgens Yoshikawa en Somazawa 1) is de werking van het mengsel van koper-sulfaat en nicotinesulfaat, dat algemeen tegen maagwormen van het schaap wordtaanbevolen, onvoldoende. Een combinatie van kopersulfaat en jodium zou volgensdeze auteurs betere resultaten geven. Hierbij dient te worden

opgemerkt dat dezeonderzoekers een oplossing van kopersulfaat in een dosis van 100 of 200 cc ter sterktevan 1.5% gebruikt hebben. (Anderen hebben reeds aangetoond dat dit middelslechts bevredigende resultaten geeft in grootere concentratie bv. van 4%. Ref.). Schrijvers hebben uitvoerige experimenten genomen met een emulsie van tetra-chloorkoolstof. Om goed te contr??leeren of deze emulsie afdrijvend werkte, werd bijde schapen vooraf gastrotomie gedaan en werd het aantal parasieten in de lebmaaggeteld. Daarna werd ingegeven en na de kuur werd weder gastrotomie verricht.Een radicale methode om de werking van een geneesmiddel te bestudeeren. Tenslottewerd door sectie nogmaals gecontroleerd. De drank met tetrachloorkoolstof werdbereid door dit middel sterk met 50â€”100 cc water te schudden. De dosis CC1, bedroeg0.4 cc per kg lichaamsgewicht. I.ater is de samenstelling van deze emulsie

eenigszinsgewijzigd en werd 50 cc tetrachloorkoolstof met 50 cc alcohol (70%) en 8 grammedicinale zeep gemengd. De toxische werking van deze emulsie was slechts gering.Hoogstens kregen de dieren een temperatuurstijging van Â? graad gedurende 1 h 2dagen na de behandeling. De eetlust werd niet be??nvloed. Bij de sectie werden slechtseen geringe congestie van de lever en van het darmkanaal waargenomen. Echinoparyphium recurvatum bij kalkoenen. Deze trematode parasiteert gewoonlijk in den dunnen darm van tamme en wildeeenden, kippen en duiven. Voer de eerste maal werden deze parasieten door Anne-reaux 2) aangetoond bij jonge kalkoenen. Bij een dezer dieren hadden zij eenheftige darmontsteking verwekt. Als tusschcngastheeren van E. recurvatum doenverschillende slakken dienst, terwijl als tweede tusschengastheer kikkerlarven en 1 ) M. Yoshikawa and K. Somazawa. Experimental studies on

anthelmintics for theStomach worm (Haemonchus contortus) in sheep. II Experiments on the anthelmintic actionof Carbon tetrachloride emulsion, and critique on the efficacy of copper sulphate. The JapaneseJl. of Vet. Sc. I, 6, 1939, p. 631â€”632.



??? slakken bekend zijn. Bij deze infectie van kalkoenen is niet vastgesteld welke dierende tusschengastheeren geweest zijn. Het water, waar de kalkoenen geregeld toeganghadden, was uitstekend geschikt voor watervogels. Ook werden er veel kikkerlarvenin gevonden. De ontwikkeling van E. recurvatum bij de kalkoenen zal waarschijnlijkwel op de gewone wijze hebben plaats gevonden. Baudet. ZIEKTE DOOR SCHIMMELS. Een geval van Favus bij den hond, veroorzaakt door Microsporum(Achorion) gallinae. Het betreft hier een scherp omschreven crusteuze huidaandoening aan den kopvan een hond, waarvan het microscopisch beeld den indruk wekte dat men te doenhad met een grootsporigen vorm van Trichophytie. Uit het cultureel onderzoekkwam echter vast te staan dat de huidlaesie verwekt was geworden door Microsporum(Achorion) gallinae. Deze hond, die gedurende geruimen tijd ge??soleerd was geweestin een

kippenhok met vrijen uitloop, bleek dus besmet te zijn met kippenfavus.De infectie moet geschied zijn door besmet materiaal, daar in bedoelde ruimte,reeds langen tijd voordat de hond hierin gebracht was, geen kippen gehouden waren. Bij proefkippen, die met den ge??soleerden schimmel besmet werden, kon een fraaibeeld van de â€žwitte kamziekte" verwekt worden. Men gebruikt tegenwoordig bij voorkeur den naam van Microsporum gallinae inplaats van Achorion gallinae, omdat de cultuur van kippenfavus microscopisch encultureel geheel overeenkomt met die van een Microsporum. Baudet. BLOEDONDERZOEKINGEN. Intraveneuze injectie van koper. Eden en Green 2) vermelden verschillende bevindingen omtrent het voorkomenvan het koper in het circuleerende bloed. Ze komen daarbij tot de conclusie, evenalsin iq34 Tompsett, dat het koper gelijk verdeeld is over de cellen en het plasma(onderzocht bij schaap en

rund). Na een intraveneuze injectie van koper in denvorm van kopersulfaat, zagen ze enkele minuten na de injectie een enorme stijgingvan het bloedkoper, maar vlug daarna treedt weer een daling in en 5 uur na deinjectie is het, bij niet te hooge doseering reeds weer tot bijna normaal gedaald.Deze neiging van het lichaam om de bloedkoper-waarde op normaal peil te houdenis natuurlijk niet iets kenmerkends, dat alleen voor het koper opgaat. Green konhetzelfde ook vaststellen na een injectie van arsenicum cn vele onderzoekers zagenhetzelfde na een injectie van Ca en Mg. De min. letale dosis Cu (intraveneus alssulfaat) bedroeg voor konijnen 1.5 mgr per kg lichaamsgewicht; voor schapen ookbeneden 2 mgr. Bij schapen wordt het koper veel gebruikt als anthelminthicum.De normale orale dosis bedraagt voor een volwassen schaap 1 gr kopersulfaat. Hetbleek, dat na toediening van deze dosis geen merkbare stijging van het

bloedkoperoptreedt, zoodat deze dosis en zelfs een dubbele hoeveelheid zonder bezwaar kanworden gegeven. Ref. heeft in 1934 zes runderen, lijdende aan likzucht trachten te genezen d. m. v.intraveneuze toediening van kopersulfaat. Ingespoten werden 1 koe en 5 pinkenmet hoeveelheden van 160â€”400 mgr sulf. cupr. De dosis van 400 mgr was doodelijkvoor een sterk vermagerde pink. Ook bij een in slechten voedingstoestand ver-



??? keerende pink bewerkte een dosis van 300 mgr een plotselinge en sterke afbraakvan de r. bl. 1. (daling tot op van de oorspronkelijke waarde). Deze laatste pinkwoog misschien 150 kg. Hieruit moge blijken, dat bij het rund de min. letale dosisvermoedelijk niet hooger ligt dan bij het schaap. De diagnose van een myeloblasten leucaemie. Een myeloblasten-leucaemie wordt vaak gediagnostiseerd als een lymphatischeleucaemie. Kimura \') geeft een gemakkelijke methode aan om de diagnose metzekerheid te stellen nl. door naast elkaar te gebruiken de gewone koper-peroxydasekleurmethode van Sato en Sekiya en de gewijzigde koper-peroxydase kleurmethodemet 10% kopersulfaat (de Tohoku pediatrie methode). Door de verkregen beeldenmet elkaar te vergelijken krijgt men typische verschillen, welke men onder andereomstandigheden niet verkrijgt. Het aantal bloedplaatjes onder pathologische omstandigheden. Yabe

2) bestudeerde het gedrag van de bloedplaatjes bij eenige chirurgischeziekten, speciaal bij niertuberculose, d. m. v. de directe methode van Lampert.Bij acute infectie\'s vond hij normale of verhoogde waarden, al naar de ernst van hetlijden. Alleen bij zeer ernstige infecties, waarbij dus ook het witte bloedbeeld ingebreke blijft, vond hij het aantal bloedplaatjes verlaagd. Bij 12 gevallen vanchronische tuberculose buiten de nieren, vond hij steeds normale waarden ; bijmaagcarcinoom verlaagd ; bij maag- en duodenaalzweren verhoogd ; bij nier-tuberculose, vooral bij een beiderzijdsche tuberculose, was het aantal bloedplaatjessteeds verlaagd ; bij nephrolithiasis normaal of verhoogd. Het voorkomen van basophiele erythrocyten bij chirurgische ziekten. Kamioka 1) heeft het voorkomen van basophiele erythrocyten bestudeerd bijeenige chirurgische ziekten, speciaal bij niertuberculose, met de kleurmethode vanKcyanagi. Hij geeft

zijn bevindingen bij 40 gezonde personen, 30 gevallen vanpyogenes-infecties, 50 gevallen van malignetumoren, 21 gevallen van t.b.c. buitende nieren en 67 gevallen van niertuberculose. Bij al deze aandoeningen vond hijover het algemeen een verhoogd aantal basophiele cellen, welk aantal in den regelnog werd verhoogd na een goed gelukte operatie. Hij komt ten slotte tot de conclusiedat een vermeerdering van deze cellen in de circulatie moet worden opgevat alseen regeneratief kenmerk der erythrocyten. Het bloedbeeld na morpliine-injectie bij het konijn. In het tijdschrift v. Diergen. afl. 24 (1939) refereerde ondergeteekende een art.van Satc en Kuribayashi, waarin vermeld werd dat na injectie van morphine ineen bepaalde dosis een eigenaardig bloedbeeld ontstaat, gekenmerkt doordat demyelo??de cellen (pseudo-eosinophielc cellen bij het konijn) quantitatief zoowel alsqualitatief een verhoogde peroxydase reactie

geven, terwijl de oxydasereactie geenverandering vertoont. Thans komen de schrijvers 2) op dat onderzoek terug en ver-melden, dat na de injectie van de morphine ook een toename ontstaat van metGiemsa kleurbare granula in de myelogene cellen, zoodat de vraag rees of er verbandbestaat tusschen deze granula en de peroxydase granula. De onderzoekers komenechter tot de conclusie, dat beide soorten granula niets met elkaar te maken hebben. 1 ) H. Kamioka : Ueber das Verhalten der basophilen Erythrozyten bei einigen chirurgischenErkrankungen, u. s. w. Tohoku Journal Exper. Med. 1939, vol. 37, no. 3 en 4. 2 ) A. Sato en S. Kuribayashi : Relation between Peroxydase Granula and Giemsa-stained Granula of Leucocytes after Administration of Morphine Hydrochloride. TohokuJournal Exper. Med. 1939, vol. 36, no. 6.



??? De peroxydase granula zijn een gevolg van de werking der morphine op de hersen-haemispheren, terwijl de met Giemsa kleurbare granula een gevolg zijn van dewerking der morphine op het geheele overige organisme. Avitaminose B. Aangenomen wordt, dat vrouwen die melk secerneeren met een negatieve Arakawareactie verkeren in een toestand van avitaminose-B. Shindo 1) vond bij dergelijkevrouwen het aantal cellen met pathologische granula verhoogd. Kimura 2) vondhet aantal bloedplaatjes verhoogd en Shindo 2) vond bij de zuigelingen, geborenuit Arakawa-negatieve moeders, dus uit moeders lijdende aan avitaminosis B, hetaantal bloedplaatjes verhoogd. Th\'jn. TUBERCULOSE. Bovine tuberkelbacillen als oorzaak van lupus bij den mensch. Lupus wordt voor een groot percentage veroorzaakt door bovine tuberkelbacillen.In Engeland waren volgens Stanley Griffith 83 van de 188 stammen van hetbovine

type ; in Duitschland (Kirchner) 12 van de 23, Lange vond 20 van de 45 ;in Denemarken (Jensen en Frimodt-Moller) 12 van de 35. In Frankrijk warenvolgens Saenz en Canetti 3) slechts 2 van de 24 gevallen van het bovine type. Ditvrij lage cijfer komt overeen met de lupus-onderzoekingen van Gernez, Cramponen Breton in Noord-Frankrijk. De auteurs meenen dat de bovine bacil in Frankrijkvoor den mensch niet die groote beteekcnis heeft als in andere landen het geval is. Bovine longtbc. bij den mensch. Bij 118 gevallen van open longtbc. bij den mensch kon Nuss 4) 2 maal (1,7%)het bovine type kweeken. Uit een samenvattende statistiek bleek, dat van 2409dergelijke onderzochte gevallen 3.36 % van het bovine type was. Jac. Jansen. Onderzoekingen over het type van uit tuberculeuze nieren gekweektetuberkelbacillen. Ch. Suzuki 5) onderzocht op een uitgebreid materiaal of het voorkomen vanverschillende pathologisch-

anatomische vormen van chronische niertuberculose bijden mensch wellicht in verband zou kunnen staan met infectie door andere typendan het humane, eventueel daarnevens met virulentic-verschillen tusschen humanestammen onderling. Hij kweekte 101 stammen direct uit pus van evenzoovele tuber-culeuze nieren, welke in een tijdsverloop van 20 maanden in de klinieken der TohokuUniversiteit te Sendai operatief waren verwijderd ^18 gevallen van tuberculose derpapillen, 69 van den kazig-caverneuzen vorm, 6 van tuberculeuze pyonephrosc,3 â€žKitt-nieren" en 5 gevallen met groote haarden (â€žgrobknotige Form") en bepaaldevan die stammen type en virulentie op grond van cultuur (Petragnani en 4 % gly-cerine-bouillon), morphologie, dier-pathogeniteit (cavia en konijn) en agglutinatie. Alle stammen waren vrijwel uniform in eigenschappen en zonder uitzonderingvan het humane type. Het bleek verder, dat de

pathogeniteit voor het konijn hetlaagst was in het beginstadium (papil-tbc.) en in het eindstadium met tendens tot 1 ) M. Shindo : Tohoku Journal Exper. Med., vol. 36, no. 4 en 5, 1939. 2 ) M. Shindo: Tohoku Journal Exper. Med. vol. 37, no. 1 en 2, 1939. 3 ) A. Saenz et G. Canetti. Fr?Šquence et caract?¨res de l\'infection bovine chez les lupiques 4 en France. Off. Intr. des Epizo??ties. 19. 97, 1939. 5 ) Maria Nuss. Recherches sur la fr?Šquence relative de la tuberculose pulmonaire humained\'origine bovine. Off. Intern, des Epizo??ties 19, 96, 1939. 6) Chigashi Suzuki. Studien ??ber den Typus aus tuberkul??sen Nieren gez??chteter Tuberkel-bazillen. The Tohoku Journal of Exp. Med., Vol, 37, No. 5, Jan. 1940.



??? localisatie (Kitt-nier), hooger in de floride stadia (kazig-caverneuze vorm enpyonephrose), het hoogst bij den vorm met groote haarden, een vorm welke trouwensook clinisch boosaardig verloopt. Iets over miliaire tuberculose in verband met enkele zeldzame gevallen. Na een kort overzicht van de miliair-tuberculose bij den mensch, beschrijftKeizer \') drie door hem waargenomen bijzondere gevallen bij het kind. Het eerste,dat in 6 weken letaal eindigde, verliep als een peracute miliair-tuberculose vanchorioidea, longen en huid (?), beginnende met angina en een algemeen hyper-plastische tuberculeuze lymphadenitis, welke op twee plaatsen in verweeking over-ging. De twee andere, geprotaheerd verloopende gevallen, welke niet letaal eindigden(het eene met secundaire atrophie der n. optici tengevolge eener tuberculeuzeontstekingshaard in en om het chiasma (diagnose Deutman), het andere zonderkoorts en beide zonder

chorioideale uitzaaiing of meningeale prikkelingsverschijn-selen) worden door schr. beschouwd als voorbeelden van â€žgranulie froide". Derge-lijke zeer chronisch verloopende gevallen van miliair-tuberculose zouden er volgenshem op kunnen wijzen, dat clinische genezing mogelijk is wanneer herinfectie en ver-zwakking van afweerkrachten wordt voorkomen. Over verkaasde bindweefsel-tumoren en tuberculose van de onderhuidvan het rund. Bij in Bremen ter slachting uit Ierland aangevoerde runderen vond J??iink 1)(geconstateerd werden 74 gevallen in het verloop van 3 jaar) verkaasde bindweefsel-tumoren in de onderhuid zonder bij dezelfde dieren in den regel tuberculeuze afwij-kingen in de inwendige organen aan te treffen. De aandoening werd aanvankelijkals van weinig belang beschouwd, totdat na het vinden van tuberculose-achtigehaardjes in de bijbehoorende lymphkliercn, elk aangetast rund verdacht van tuber-

culose werd verklaard (verplicht lichten van alle lichaamslymphklieren). De knobbelsworden vooral gevonden aan de ledematen, voor het grootste gedeelte aan de achter-beenen, meer zelden ook wel op andere lichaamsplaatsen en vallen het beste te con-stateeren bij onderzoek van de vleeschzijde der huid. De vrij scherp van de gezondeomgeving afgegrensde haarden, gelegen in het losse bindweefsel der onderhuid ensoms door een geslingerd ontstoken lymphvat met elkaar verbonden, bestaan veelaluit een verzameling van enkele groote en kleinere knobbels, welke door taai bind-weefsel met elkaar zijn verbonden ; de kleinste knobbels zijn speldeknop-, de grootstetot okkernootgroot. De groote knobbels hebben een dik-brijigen inhoud van bruin-gele kleur en kunnen fluctuecren, de kleinere hebben een geel droog-kazig centrum,dat soms verkalkt is. Uitbreiding van het proces tot in de huid (huidfistel) en periostkomt voor,

doch is zelden, fn uitstrijkjes zijn niet altijd, doch wel in vele gevallenzuurvaste, op tubercelbacillen gelijkende staafjes aan te toonen. Anatomisch gezienis er geen onderscheid tusschen de betreffende aandoening en den tuberculeuzenvorm van echte onderhuids-tuberculose. Onderzoekingen van het materiaal aan de veterinaire afdeeling van het Reichs-gesundheitsamt wezen evenwel met zekerheid uit, dat de processen niet van tuber-culeuzen aard waren en het dus gaat om een aetiologisch nog onbekende aandoening,welke autochthoon is voor het rund ; weliswaar konden zuur- en alcoholvaste staafjesveelal worden aangetoond, doch kweek en dierproef vielen steeds negatief uit. Schrijver beschouwt de aandoening, welke voordien in Duitschland niet wasgeconstateerd, als identiek met de bekende ,,skinlesions" uit andere landen, o.m.Amerika (zie artikel Prof. Beiers in dit tijdschrift, Deel 67, all. 6, Ref.). Hij wijstaan de hand

der buitenlandsche literatuur er op, dat het dus weliswaar gaat om een 1 ) Dr. M. J??hnk. Ueber knotig-schwielige Verk?¤sungen und Tuberkulose der Unterhautdes Rindes. Berl. und M??nch. T.W., Jrg. 1940, 15 Maart, No. 11.



??? vrij onschuldige huidaandoening, maar dat het belang ervan hieruit voortkomt,dat een niet gering percentage der aangetaste runderen positief op de tuberculinatiereageert. Bu. Tuberculinatie reacties bij runderen met ,,Skin lesions".1) Bij runderen komen huidaandoeningen voor, ,,skin lesions", die de oorzaakkunnen zijn van een positieve tuberculine-reactie. In deze â€žskin lesions" zijn zuur-vaste micro??rganismen aantoonbaar. Verscheidene voedingsbodems werden gepro-beerd doch het gelukte niet dit tubercelbacilachtige micro??rganisme te kweeken.Het artikel bevat 25, waaronder vele fraaie, afbeeldingen. Jac. Jansen. Differentiatie door tuberculinatie van besmetting van runderen methumane, bovine of aviaire tubercelbacillen. Bij Finsch rundvee werden afwijkingen geconstateerd tusschen de tuberculine-reacties en de bevindingen bij sectie. Het bleek dat koeien, die door menschen metopen tuberculose verzorgd

worden, gaan reageeren op bovine en andere soortenvan tuberculine. Alleen door herhaalde tuberculinaties (subcutaan en intradermaal)denkt Stenius 2) de typen der tubercelbacillen te kunnen vaststellen. De runderenworden niet zichtbaar aangedaan door de humane bacillen. Tenslotte wordt ookde besmetting van runderen met aviaire bacillen besproken en een bestrijdings-systeem, overeenkomstig de voorschriften van Plum, aangegeven. t. H. Corynebacteri??n die bij varkens t.b.c. achtige lymphklieren veroor-zaken. Bij varkens worden soms lymphklierafwijkingen gevonden die macroscopisch sterkgelijken op tuberculeuze veranderingen. Indien echter een nauwkeurig onderzoekingesteld wordt blijkt in vele gevallen geen tuberculose in het spel te zijn doch infectiedoor een corynebacterie. Plum 3) betoogt dat de destijds door Holth beschrevenbacil dezelfde is als Corynebacterium equi Magnusson. Bendixen en Jepsen publi-

ceerden uitvoerig het voorkomen van dezen bacil bij varkens. Plum stelt voor dezenbacil Corynebacterium Magnusson-Holth te noemen. De pathogeniteil voor hetvarken is gering, de infectie leidt niet tot den dood, zelfs niet na intraveneuze infectie. Jac. Jansen. Vogeltubercelbacillen in de tonsillen van varkens. Feldman en Karlson 4) hebben van 94 varkens, 47 m?¨t en 47 zonder tuberculeuzeveranderingen in verschillende klieren de tonsillen onderzocht. Bij 22 varkens werdenin deze tonsillen tubercelbacillen gevonden, in 14 gevallen bij varkens met tubercu-leuze veranderingen, in 8 gevallen in varkens zonder tuberculeuze veranderingen.Alle 22 uit de tonsillen gekweekte tubercelbacillen bleken van het aviaire type tezijn. In geen der tonsillen werden tuberculeuze veranderingen gevonden. t. H. 1 *) N. H. Hole and E. C. Hulse. The skin lesions of bovine tuberculin reactors, secondreport. The Journ. of Comp. Path, and Therap. 52,

201, 1939. 2 ) R. Stenius. Differentiation by tuberculin testing of infection in cattle due to the human,bovine and avian types of tubercle bacilli. Vet. Rec., Vol. 50, 1938, p. 633. 3 ) N. Plum. On corynebacterial infections in swine. The Cornell Vet. 30, 14, 1940. 4 ) W. H. Feldman and A. G. Karlson. Avian tubercle bacilli in tonsils of swine. Journ.Am. Vet. Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 146.



??? TETANUS. Waarde en duur van de immuniteit bij het paard, gevaccineerd tegentetanus door middel van tetanus-anatoxine. Ramon en Lem?Štayer \') controleerden de immuniteitsgraad bij 145 paarden,welke 8â€”10 jaren tevoren op de gebruikelijke wijze met tapioca-anatoxine tegentetanus waren ge??mmuniseerd (2 injecties van 10 cc met 1 maand tusschentijd enmeestal een herinjectie van 10 cc na 1 jaar). Het bleek, dat de eerder verkregenimmuniteit een blijvende en stabiele was, individueel verschillend, maar ettelijkemalen hooger dan het vereischte minimum ; bij de gehervaccineerde paarden stondzij op een hooger niveau dan bij die welke slechts 1 vaccinatie hadden ondergaan.Het succes der vaccinatie moge verder hieruit blijken, dat van 13000 paarden,welke v????r de invoering der anatoxine-enting praeventief met antiserum warenbehandeld, er 50 aan tetanus gingen lijden, waartegen onder 16.500 met

anatoxinegevaccineerde dieren geen enkel geval der ziekte optrad. Schrijvers wijzen verder op het zeer belangrijke feit, dat het dank zij de anatoxine-immunisatie mogelijk is geworden om bij serum-paarden in zeer korten tijd eenuiterst hoogwaardig, prote??n-arm antiserum te bereiden, dat bij toepassing eenveel kleinere dosis vergt dan vroeger het geval was en het gevaar voor serumziekteen anaphylaxie zeer heeft verminderd. Bu. Actieve immuniseering tegen tetanus. In het Fransche en ook in het voormalige Poolsche leger heeft men op grooteschaal paarden actief ge??mmuniseerd tegen tetanus. Men had zeer gunstige resul-taten. Op grond daarvan heeft het Heeres Vet. Untersuchungsamt ook proeven in dierichting genomen. Men spoot een aantal paarden met een tusschenruimte van 4weken, 2 maal 10 cc aluinformoltoxoid subcutaan in, in de voorborst. De dierenkregen wat zwelling, maar bleven gezond. Na 75 dagen

onderzocht men hun serum op tetanus-antitoxin. Het laagste gehalteantitoxin, dat men vond, was 0,001 A.E., een gehalte, dat altijd nog voldoende isom immuniteit te waarborgen. Ook na 9 en 15 maanden bleken de paarden nog steedsdiezelfde antitoxinwaarde in hun serum te hebben. Dat ze immuun waren, toonde men aan door ze een, met tetanus-smetstof ge??n-fecteerde, houtsplinter onder hun huid te steken. Ze bleven gezond, terwijl eenniet ge??mmuniseerd paard, dat dezelfde bewerking onderging, na 6 dagen aantetanus stierf. Schellner 1) vindt het succes groot en raadt deze actieve immunisatie sterk aan. De rol van het spierweefsel bij lokale tetanus. Z??pnik en Sawamura hebben aangetoond, dat bij laboratoriumdiercn, doorinspuiting van tctanotoxin in spierweefsel, lokale tetanus ontstaat. Spuit men hetop plaatsen in, waar geen spierweefsel zit, dan ziet men algemeene tetanus optreden.Leutpold 2) heeft dezelfde

proeven met paarden genomen. Het bleek, dat paardenop overeenkomstige wijze reageerden. Hij kreeg ook lokale reacties. Maar daarbeperkte het zich niet toe. Vrij spoedig nl. trad algemeene tetanus op. Hij spootsteeds 1/6 tot 1 /10 deel van de dosis letalis minima in. Deze dosis letalis werd berekendnaar de hoeveelheid toxin, die per gewichtseenheid bij een muis moest worden 1 a) Dr. Scheilner : Lieber die aktive Immunizierung der Pferde gegen Tetanus ?nit Alaun-formoltoxoid. Zeitschr. f??r Vet.k??nde, Jan. 1940.



??? ingespoten, waarbij ermede rekening was gehouden, dat een paard circa 12 maalzoo gevoelig is als een muis. Toch waren de lokale verschijnselen niet zoo sterk bijpaarden als bij laboratoriumdieren, omdat de voor paarden benoodigde hoeveelheidtoxin, in relatief kleinere hoeveelheden water moest worden opgelost, zoodat menbij de inspuiting niet zoo\'n sterke weefsel-infiltratie kreeg. H. Lubberts. MILTVUUR. Levensduur van miltvuursporen. In een referaat in het Schweizer Archiv uit het Journal of the Japanese Societyof Vet. Science, Bd. 17, 1938, No. 3, lees ik, dat het gelukt is, miltvuursporen uit eencultuur van Februari 1879, die in reageerbuisjes met watteprop afgesloten, bewaardwaren in een houten buisje, na 48 uur weer te doen uitgroeien. Muizen stierven nainjectie der sporen snel. Hiertoe waren minimaal 60 sporen noodig. Hieruit blijktdus, dat de levensduur nog langer is dan 40 jaar, zooals tot nu toe werd

aangenomenals langste tijd. Beijers. Desinfectie van handen besmet met miltvuursporen. Aangezien in Itali?? miltvuur bij de mens vrij vaak voorkomt tengevolge vanbesmetting van de huid, vooral die der handen, heeft Pagnini naar betere desin-fectiemiddelen gezocht om handen te ontsmetten, waarop sporen aanwezig kunnenzijn. Dit middel moet snel werken en de huid niet aantasten. Na van verschillendegewone ontsmettingsmiddelen als formaline, jodiumtinctuur enz. de werking opmiltvuursporen te hebben nagegaan met ongunstig resultaat, is schr. tot een mengselgekomen van peroxyde en mierenzuur. Hierbij worden in enkele minuten miltvuur-sporen gedood. De beste concentratie is 12 vol. H2Os en 3 % HCOOH : de oplossingmoet vers worden gemaakt. 3â€”4 min. wassen is voldoende ; ze irriteert de huid nieten is goedkoop. Hofstra. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Een geval van anthrax met afwijkingen in de

pharynx en de larynx. Bij een werkloozen bakker ontwikkelde zich een ernstige aandoening, veroorzaaktdoor Bac. anthracis. Het begon met een klein puistje aan de wang, waarop zich eenblaasje vormde. Een uitgebreide zwelling volgde, het rechter oog was gesloten, dezwelling reikte tot aan het rechter oor, ging op den hals over, reikte over den larynxheen tot op den linker kant en naar beneden tot over het sleutelbeen heen. Bij laryngoscopisch onderzoek bleek, dat de zijdelingsche en achterste pharynx-wand enorme blauw-bleeke zwellingen toonden, die er als slappe oedeem-zakkenuitzagen en tot boven den bovenrand der epiglottis reikten. De plaats waar het puistje gezeten had, was met een gedeelte van de omgevingblauw-zwart verkleurd en deze plek was iets ingezonken ten opzichte van de gezwollenomgeving. Bruin-geel vocht stond in druppels op dit verkleurde gebied. Hieruitwerd een â€žuitstrijkpraeparaat" gemaakt,

daarin werden massa\'s bacillen gevondendie met vrij groote zekerheid als anthraxbacillen werden herkend. Therapeutisch volgden seruminspuitingen ; er volgde volkomen genezing. Als oorzaak wordt vermoed het gebruik van een op de markt gekochte nieuwescheerkwast, die ?Š?Šn of twee dagen voor het ontstaan der infectie voor het eerst werd



??? gebruikt. Belgraver en van Woerden teekenen aan, dat dit geval zich voordeedeenige maanden v????r de bekende miltvuur-epizo??tie bij het vee plaats greep. Nieuwe inzichten over de vroege vormen van kaak-actinomycose. Van Ommen 1) wijst op de beteekenis van het onderzoek naar schimmels, in hetbijzonder Actinomyces, in den etter bij kleine abscessen enz. in de kaakstreek. Hijmeent dat daarbij veelvuldig beginnende besmettingen met Actinomyces kunnenworden opgespoord en door passende therapie genezen, waardoor ernstig lijdenwordt voorkomen. Schrijver huldigt de meening van Aschausen, dat deze gevallenvan kaakactinomycose bij den mensch niet zooals vroeger werd aangenomen, ver-oorzaakt worden door de a??robe, b.v. op korenaren vegeteerende schimmels, maarde ana??robe, saprophytoir in de mondholte levende Conistreptothrix Isra??li. De invloed van virulentie en herkomst van het vaccine-

virus op hetontstaan van experimenteele encephalitis. 2) Encephalitis kan bij honden worden opgewekt door de dieren tijdens een latenteguanidine-intoxicatie te vaccineeren De virulentie van drie verschillende dermo-vaccine-stammen bleek geen invloed op het ontstaan van encephalitis uit te oefenen.Neuro-vaccine was sterker encephalitogeen dan de dermovaccincs. Bij planteneterskon op deze wijze geen encephalitis worden opgewekt, zelfs niet bij kalveren navaccinatie met origineele koepokstof. In het bloedbeeld zijn geen specifieke afwijkin-gen. C. F. v. O. Verband ,,black tongue" bij den hond en pellagra bij den mensch. 3) â€žBlack tongue" zou klinisch en pathologisch-anatomisch met pellagra van denmensch overeenkomen. Experimenteel kan het lijden bij honden worden opgewekt;ook spontane gevallen zijn waargenomen. Een dieet dat pellagra doet genezen,werkt ook gunstig bij â€žblack tongue". Een dagclijksche

toediening van 15â€”30 gzuivere, gedroogde gist wordt aanbevolen. Veenendaal. VLEESCH- EN VISCHHYGI?‹NE. Over het op mechanische wiize bepalen van de taaiheid van vleesch envleeschwaren. Teneinde de z.g. taaiheid van het vleesch objectief te kunnen vaststellen werddoor Steiner 4) bij zijn proeven gebruik gemaakt van het apparaat van Wolodke-witsch, waarbij het te onderzoeken vleesch tusschen twee half-cylindrische rollen,met een middellijn van Â? cm, wordt gekneusd, totdat het in 2 stukken uiteen valt.Hiermede zou men eenigszins het fijn malen en stuk bijten van het vleesch tusschende tanden en kiezen bij den mensch nabootsen. Met dit apparaat kan men hetvleesch zoowel in de lengterichting als in de dwarsrichting van de spiervezels latenkneuzen. In het laatste geval wordt meer de verscheurbaarheid van de eigenlijkespiervezels bepaald, terwijl in het eerste geval meer de stevigheid van het bindweefsel,dat

de spiervezels onderling vasthoudt, wordt vastgesteld. Door middel van eenkracht-weg diagram wordt een en ander aanschouwelijk voorgesteld. 1 ) Dr. B. van Ommen, Amsterdam. Ned. Tijdschr. v. Geneesk. 83. IV, biz. 5850. 2 ) Dr. J. D. Verlinde, Leiden. Ned. Tijdschr. v. Geneesk. 1940, 84c Jaarg. Deel I,biz. 702. 3 ) Wheeler. Black tongue in dogs and its relation to pellagra in the human. The Am. 4 s) Steiner. Mechanische Messungen an Fleisch und Fleischwaren zur Bestimmung derâ€žZ?¤higkeit". Z. f. Fl. u. M. Jg. 50, 1939, pg. 61 en 74.



??? In het verloop van de onderzoekingen bleek, dat gekookt spierweefsel een beterdiagram gaf dan versch spierweefsel ; een gevolg hiervan, dat men bij versch spier-weefsel geen duidelijke breukgrens krijgt. Het weefsel wordt, doordat het zoo sterkrekbaar is, slechts zeer langzaam stuk gemaakt. Bij gekookt spierweefsel heeft mendaarentegen gecoaguleerde eiwitten, die zich min of meer gedragen als gevulcani-seerd caoutchouc. Behalve voor versch en gekookt vleesch bleek deze methode van Wolodkewitschook goed bruikbaar voor gekoeld vleesch, bevroren vleesch, alsmede voor diversevleeschwaren. De taaiheid van het vleesch wordt uitgedrukt in de kg drukkracht,waarbij een totale breuk van het vleesch optreedt. Formaline-ijs voor het verlengen van de houdbaarheid van visch. Uit deze proefnemingen van Keller blijkt, dat ijs, waaraan slechts een geringehoeveelheid van 0.2â€”0.3 % formaline is toegevoegd, de daarin

verpakte vischeen 5â€”6 dagen langer versch houdt dan gewoon ijs. Bij deze proeven ging het omzeevisch, welke reeds een meerdaagsch zeetransport, met een daaraan sluitendspoorvervoer, had doorgemaakt. Daarom meent Keller dat hoogstwaarschijnlijk,als direct na de vangst de visch in dit formaline-ijs wordt verpakt, nog betere resul-taten zullen worden verkregen. Het formaline-ijs, in de bovengenoemde concen-tratie, geeft de visschen geen afwijkende reuk of smaak. Het ontstaan van een gelige,vieze, smerige laag aan de oppervlakte van de visch, het gevolg van het groeienvan psychrophiele bacteri??n, werd door dit 0.2â€”0.3 % formaline-ijs zeer sterktegengegaan. Deze psychrophiele bacteri??n zijn steeds aan de oppervlakte en vooralaan de kieuwen van de visschen in rijke mate voorhanden. Door deze bacteri??n wordt meestal ammoniak gevormd, welke zich met de for-maldehyde verbindt tot het onschadelijke

hexamethyleen-tetramine. Er geschiedtdus een zuivere, biologische neutralisatie van het formaldehyde. de Graaf. BOEKAANKONDIGING. Pluimveeziekten. Poultry Practice. l. D. Bushnell, E. J. Frick, M. J.Twiehaus. Veterinary Magazine Corporation, Chicago, 1940. 160 blz., ge??llustreerd.Prijs $ i. Een nieuw boek op het gebied der pluimveeziekten, waarvan de verschillendehoofdstukken door een aantal Amcrikaansche specialisten geschreven zijn. te H. Moderne Veeteelt no. 8 en no. 9. Als no. 8 en no. 9 in de serie Moderne Veeteelt heeft Ir. J. Timmermans tweekleine brochures laten verschijnen, getiteld resp. â€žSchapenfokkerij en -houderij" enâ€žRationaliseering van den Nederlandschen Rundveestapel".Twee werkjes voor practici, welke ik hier gaarne aankondig. v. d. Pl. Walter Frei. Allgemeine Pathologie f??r Tier?¤rzte und Studierende derTiermedizin bearbeitet von Prof. Dr. J. Dobberstein, Prof. Dr. W. Frei, Prof.A.

Hj?¤rre, Prof. Dr. K. Nieberle. Mit 72 z. t. farbigen Abbildungen, Berlin 1940.Verlagsbuchhandlung von Richard Schoetz. Preis geb. Mrk. 18.â€” (J 10.30). De algemene ziektekunde vormt de basis voor het kennen, voor het begrijpenvan de levensprocessen bij het zieke individu, zij vormt ook de basis voor het begripvan de ziekelijke afwijkingen welke aan de organen en weefsels kunnen wordenwaargenomen bij de vleeskeuring en bij obducties, zij leert ons de juiste betekeniskennen van de waargenomen verschijnselen en veranderingen. Zonder een behoorlijke



??? Kennis van de algemene pathologie is het onmogelijk om het waargenomene te be-grijpen, men zal dan steeds, steunende op ervaring, meer of minder empirisch moetenhandelen. De algemene ziektekunde is voortgekomen uit klinische en patholoog-anatomischeobservaties en uit experimenteel onderzoek, zij vormt het fundament van de ziekte-kunde in den ruimsten zin. Het spreekt vanzelf dat, waar het hier iets fundamenteels betreft, de algemeneziektekunde van mens en dier weinig zal verschillen. Inderdaad kunnen wij onsvoor een belangrijk gedeelte voldoende ori??nteren in hand- en leerboeken welkede algemene ziektekunde van den mens behandelen. Toch zijn er vele detailpunten,welke bij mens en dier verschillen en het is daarom ten zeerste toe te juichen, datvier bekende patholoog-anatomen het schrijven van een algemene pathologie voordierenartsen hebben ondernomen. Wat wij op veterinair gebied over

deze materiebezaten, was zeer verouderd en niet bruikbaar meer. Er is de laatste jaren, dankzij de geweldige vooruitgang in de kennis van histologie, physiologie, physiologischeen pathologische chemie, ook zeer veel veranderd in begrip en kennis van de algemenepathologie, een nieuw leerboek over de algemene ziektekunde der huisdieren wordtdan ook met ingenomenheid begroet. Het nieuwe boek behandelt de verschillende onderwerpen zakelijk en helder,het is voorzien van een aantal duidelijke afbeeldingen en met duidelijke letter opkunstdrukpapier gedrukt. Het eerste gedeelte â€” 198 bladzijden â€” behandelt de algemene aetiologie, cel-en weefselreacties op prikkels o.a. ontsteking, circulatiestoornissen, tumoren enmisvormingen, dit zijn dus onderwerpen welke, behalve de aetiologie, betrekkinghebben op morphologisch waarneembare afwijkingen. In het tweede gedeelte â€”62 bladzijden â€” wordt de algemene

pathologische physiologie behandeld, stof-wisselingsstoornissen, koorts, gedrag van het organisme ten opzichte van micro??rga-nismen en de pathologische physiologie der orgaansystemen. In het voorwoord wordt o.m. gezegd, dat de tegenwoordige omstandigheden deuitgave van omvangrijke boeken niet toelaten. Inderdaad is hier veel gegeven ineen klein bestek, doch dit heeft het voordeel, dat de lezer niet verdwaald geraakt inallerlei bijkomstigheden. Ik beveel dit boek aan een ieder, die op de hoogte wil blijven van de vooruitgangin de kennis der pathologie in den ruimsten zin gaarne aan. Schornagel BERICHTEN, VERSLAGEN. Belangrijk bericht. Het is het hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskundebekend geworden, dat er dierenartsen zijn, die bij de laatste ge-beurtenissen in de maand Mei grote schade hebben geleden. Hetwil overwegen wat er in de gegeven omstandigheden kan wordengedaan om de

nood te lenigen. Het zou daarom gaarne weten welkecollega\'s voor steun in aanmerking wensen te komen en wie financieleen andere steun kunnen geven, terwijl overwogen zal worden welkehulpbronnen de Maatschappij zelve bezit, welke voor het boven-staande doel in aanmerking komen. Men wordt verzocht van een en ander opgave te doen aan den secretaris-penningmeester van de Maatschappij, den heer A. van Heusden, IndeBetouwstraat 30 te Nijmegen. Namens het Hoofdbestuur voornoemd,H. Schornagel, voorzitter.



??? Elfde Nederlandsche Landbouwweek. De Regelingscommissie voor de Nederlandsche Landbouwweek deeltmede, dat in verband met de huidige omstandigheden de ElfdeLandbouwweek, welke voorloopig was bepaald op 1â€”5 Juli a.s., nietin die week, doch in den loop van September te Wageningen gehoudenzal worden. T.z.t. zullen nadere mededeelingen omtrent de landbouwweekgedaan worden. j}e Secretaris der Regelingscommissie, Ir. J. A. van der Loeff, Rijks Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het doctoraal-examen Veeartsenijkunde 2e gedeelte de heerenJ. D. Beiers, G. W. Brink, J. W. Bussink, W. F. A.Janssen, A. W. Middelberg,G. J. A. Scholten en E. J. Voute. Geslaagd voor het Veeartsenijkundig examen de heer P. Koopmans teLangweer (Fr.) Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting. Verslag over de verrichtingen en den toestand over het jaar 1939. In dit jaar kon worden overgegaan tot de publicatie van twee door de

Stichtinggesubsidieerde onderzoekingen : dat van Dr. J. D. Verlinde over â€žEncephalitisbij den Hond" â€” welke publicatie tevens als proefschrift is verschenen en vanDr. P. Schlemper en J. H. ten Thije over â€žFiltreerbare vormen van den Tuberkel-bacil", welk laatste onderzoek is verricht in samenwerking met de TuberculoseStudie Commissie en als zoodanig ook in de Verslagen dier Commissie is opgenomen.Voor beide publicaties, die onderscheidenlijk als Ile en Ille Mededeeling derStichting het licht zagen, bestond ruime belangstelling. Verder werd een toelage verleend aan Prof. Dr. 1.. de Blieck voor een onderzijn leiding te verrichten onderzoek naar de â€žInfluenza der Biggen", een ziekte,die eveneens tot het gebied der vergelijkende pathologie moet worden gerekend. Het aantal en het bedrag der vaste bijdragen bleven onveranderd ; de opbrengstaan rente ging nog iets verder terug. Op het effectenbezit werd, bij een

gelijk ge-bleven nominaal kapitaal, door koersdaling een zeer aanzienlijk verlies geleden,waardoor de waarde van het totaal bezit der Stichting verminderde van ?’18.117.62op i Januari tot ?’ 15.729.22 op 31 December. Door de herbenoeming van Prof. van Oijen, die met 1 Januari aan de beurtvan aftreding was, bleef de samenstelling van het college van beheerders ongewijzigd.Het bestaat uit de Heeren Prof. Dr. R. de Josselin de Jong, voorzitter, Prof. Dr.W. C. de Graaff, Dr. J. van der Hoeden, Prof. C. F. van Oijen en Dr. H. J.van Nederveen (Neuhuyskade 61, \'s Gravenhage), secretaris-penningmeester. De Secretaris, \'s Gravenhage, Mei 1940. H. J. van Nederveen. Besmettelijke veeziekten in Nederland in April 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i April niet waren genezen). Mond- en klauwzeer: bij 166 (24.9) eigenaars, waarvan in Groningen bij 10 (12)eig. ; Friesland bij

8(14) eig. ; Drenthe bij 12 (28) eig. ; Overijssel bij 12 (8) eig. ;Gelderland bij 20 (22) eig. ; Utrecht bij 2 (1) eig. ; Noord-Holland bij (9) eig. ;Zuid-Holland bij 8 (22) eig. ; Zeeland bij 13 (17) eig. ; Noord-Brabant bij 57 (93)eig. ; Limburg bij 24 (23) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 290 gevallen bij 17 eig. (1160bij 116 eig.), waarvan in Groningen 6 bij 1 eig. (26 bij 11 eig., waarbij 7 paarden



??? bij I eig.) ; Friesland 110 bij 8 eig. (386 bij 69 eig., waarbij 2 gev. bij geiten) ;Drenthe 3 bij 1 eig. (474 bij 11 eig.) ; Overijssel 3 bij 1 eig. (22 bij 5 eig.) ; Gelder-land 48 bij 2 eig. (65 bij 3 eig.) ; Noord-Holland 116 bij 2 eig., waarbij 1 gev. bijpaard en 1 bij geit (153 bij 9 eig.) ; Zuid-Holland 4 bij 2 eig., waarbij 4 paardenbij 2 eig. (24 bij 6 eig., waarbij 4 paarden bij 4 eig.) ; Noord-Brabant (10 bij 2 eig.,waarbij 1 gev. bij paard). Rotkreupel bij schapen : 158 gev. bij 6 eig. (507 bij 31 eig.), waarvan in Friesland(161 bij 17 eig.) ; Overijssel 2 bij 1 eig. (2 bij 1 eig.) ; Gelderland 3 bij 1 eig. (40 bij5 eig.) ; Noord-Holland 116 bij 2 eig. (119 bij 5 eig.) ; Zuid-Holland 37 bij 2 eig.(185 bij 3 eig.). Anthrax : 29 gev. bij 29 eig. (10 bij 10 eig.), waarvan in Groningen 2 bij 2 eig. ;Friesland 1 gev. (5 bij 5 eig.) ; Drenthe 1 gev. ; Gelderland 5 bij 5 eig. (2 bij 2 eig.) ;Utrecht 5 bij 5 eig. (1 gev.) , Noord-Holland 4 bij 4 eig., waarbij 3 varkens ; Zuid-Holland i gev. ;

Noord-Brabant 3 bij 3 eig. (1 gev.) ; Limburg 7 bij 7 eig., waarbiji gev. bij paard, 1 bij schaap en 2 bij varkens (1 gev.). Varkenspest : 800 gev. bij 90 eig. (2172 bij 20 eig.), waarvan in Groningen (5 biji eig.) ; Friesland 3c bij 5 eig. (567 bij 74 eig.) ; Drenthe 131 bij 17 eig. (102 bij 17eig.) ; Overijssel 45 bij 8 eig. (97 bij 13 eig.) ; Gelderland 132 bij 20 eig. (110 bij 11eig.) ; Utrecht 33 bij 3 eig. (225 bij 12 eig.) ; Noord-Holland 66 bij 3 eig. (152 bij11 eig.) ; Zuid-Holland 264 bij 9 eig. (837 bij 44 eig.) ; Zeeland 16 bij 12 eig. (20bij 8 eig.) ; Noord-Brabant 68 bij 11 eig. (30 bij 7 eig.) ; Limburg 15 bij 2 eig. (27bij 3 eig-)- A. v. H. BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Mundhenk, Anatomical laboratory manuals : Book I. Osteology, arthrologyand myology of the horse. Book 11. Angiology and splanchnology of the horse. Ziegler und Hauser, Anatomie f??r die Praxis : zur Lage der

Speiser??hre undintrathorakalen Bauchorgane beim Rind. Scparatabdruck aus Schweiz. Arch.,1939, Bd. 8i, H. 9 und 10. Verlag Art. Institut Orell F??ssli, Z??rich. R.M. 1,20 Schmaltz, Atlas der Anatomie des Pferdes. 2. Teil, 5. Aufl. Verlag RichardSchoetz, Berlin. R.M. 28,â€” Schmid, Zur Psychologie unserer Haustiere. Frankfurter B??cher, Forschungund Leben IV. Societ?¤ts-Verlag. R.M. 2,80 Schaab, Die Einwirkung eines in der chemischen Konstitution zwischen Kampferund Kardiazol stehenden K??rpers. (Methyl-i-propyliden-pentamethylentetrazol).Inaug.-Diss. Gieszen. Figula, Das Herz des indischen Elefanten. Inaug.-Diss. Leipzig. Leopold, Beeinflussung der Thrombozytenzahl nach Eiweiszinjcktionen bzw.nach innerlicher Verabreichung von Pyramidon. Inaug.-Diss. Wien. Pechan, Die Vertr?¤glichkeit der Sepso-Tinktur. Inaug.-Diss. Wien. Groissenberger, Untersuchungen, besonders ??ber die blutdrucksteigerndeWirkung

des Adrianols. Inaug.-Diss. Wien. Milks, Practical veterinary pharmacology, materia medica and therapeutics.4th ?Šdition. Alex Eger, Chicago, 1940. $ 6,00 Wens, Die Beeinflussung der Geschlechtsentwicklung, -umstimmung und -erhal-tung durch geschlechtswirksame Hormone bei Xiphophorus Helleri. Inaug-Diss.Hannover. Vorbrodt, Untersuchungen ??ber AOI. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Leidel, Zur Anatomie des Anthropomorphenherzens (Schimpanse und Orangim Vergleich zum Menschen). Inaug.-Diss. Leipzig, 1940.



??? â€” 5t>9 â€” IS.OTHE, Ekzembehandlung beim Hunde mit Blankosulf, unter besondererBer??cksichtigung einer St??rung der Salzs?¤uresekretion im Magen als veranlassendeUrsache des Ekzems. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Reed, Struck and Steck, Vitamin D : Chemistry, physiology, pharmacology,pathology, experimental and clinical investigations. The University of ChicagoPress. 5750 Ellis Avenue, Chicago, Illinois. 1939. $ 4,50 Briggs, Anatomy of the sheeps brain. Angus and Robinson, Sydney, Australia, 1939. Sh. 6.â€” ZO?–TECHNIEK. VOEDINGSLEER. Ehrlich, Aufzuchtkrankheiten der Jungtiere. Reichsn?¤hrstand-Verlags-Ges. m. b. H., Berlin N4. 1939. R.M. 2,10 Remy, Die Bedeutung der k??nstlichen Besamung der Rinder bei Maul- undKlauenseuche. Inaug.-Diss. Gieszen. Thomas, Zur Reinproteinbestimmung in Fischfuttermitteln. Inaug.-Diss. Wien.Bushnell, Poultry practice. Veterinary Magazine Corporation,

Chigaco, 1940. $ 1,00 Kr??ger, Die Fortbewegung des Pferdes. Heft 43 der Anleitungen der DeutschenGesellschaft f??r Z??chtungskunde. Verlag Parey, Berlin, 1939. R.M. 2,â€” Ullrich, Eine Bestandsaufnahme ??ber die Beschaffenheit schlesischer Rinder-st?¤lle. Inaug.-Diss. Hannover. Viergutz, Hengstbuch der deutschen Staatsgest??te. I. Teil, 1. Band: Warm-bluthengste der Landgest??te Celle und Osnabr??ck. M. u. H. Schaper, Hannover, 1940. R.M. 5,â€”Warren, Animal sex control. Orange Judd Publishing Co., New York, 1940. $ 1,75Gordon, The Boxer. Judy Publishing Company, Chicago. $ 2,50 ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE ANATOMIE. Maschke, Ueber einen Fall von Serosengeschwulst beim Rinde. Inaug.-Diss.Leipzig. Rieder, Die histologischen Utcruswandver?¤nderungen bei der Pyometra derKatze. Inaug.-Diss. Wien. INWENDIGE GENEESKUNDE. HEELKUNDF,.

VERLOSKUNDE.GYNAECOLOGIE. M??ller, Normale und chirurgisch-pathologische R??ntgenbilder vom Pferde.1940. Verlag Georg Thieme, Leipzig. R.M. 33,â€” Ammelounx, Die im Gefolge der Maul- und Klauenseuche auftretenden Euterent-z??ndungen, ihre Bedeutung, Ursachen und Bek?¤mpfung. Inaug.-Diss. Gieszen. Just, Untersuchungen ??ber die Wirkung von Blut??bertragungen bei chirurgischenErkrankungen des Pferdes. Inaug.-Diss. Gieszen. Hermans, Die Behandlung des Laxierens der Rinder bei Zuckerr??ben- undR??benblattf??tterung mit Bolus alba. Inaug.-Diss. Hannover. Kampe, Narkoseversuchc mit Evipan-Natrium beim Pferde. Inaug.-Diss.Hannover. Maus, Die Ergebnisse des pflichtm?¤szigen Verfahrens zur Bek?¤mpfung derUnfruchtbarkeit der Rinder im Lande Th??ringen. Inaug.-Diss. Hannover. Postels, Untersuchugen ??ber das Auftreten von cyst??sen Ver?¤nderungen anden Ovarien des Rindes.

Inaug.-Diss. Hannover. Schmidt, Weitere kasuistische Beitrage zur Frage des Schlafzusammenhangesbei der ?œbertragung des b??sartigen Katarrhalfiebers des Rindes. Inaug.-Diss.Hannover. Simonis, Versuche zur Immobilisierung des Sprunggelenkes beim Pferde mitzwei angefertigten Bandagen. Inaug.-Diss. Hannover.



??? Hencke, Unblutige Blutdruckmessungen bei Hunden und ihre praktischeVerwertbarkeit als klinisches Untersuchungsmittel. Inaug.-Diss. Hannover. Kirchmeyer, Beitrage zur Technik der Sublimatprobe nach Fulton. Inaug.-Diss.Hannover. von Neergaard, Die Katarrh-Infektion als chronische Allgemeinerkrankung.Verlag Theodor Steinkopf, Dresden und Leipzig, 1939. R.M. 16,50 Hetzei., Die Unfruchtbarkeit der Hauss?¤ugetiere. Verlag von Gustav Fischerin Jena, 1940. R.M. 15,â€” MICROBIOLOGIE. PARASITAIRE- EN INFECTIEZIEKTEN. SEROLOGIE. DESINFECTIE. Wagener, Kampf der Maul- und Klauenseuche. Verlag Nalfag, Berlin-Lichter-felde 3. R.M. 2,50 Plesser, Ueber die Beeinflussung der Bangbakterienagglutination durch Koch-salzl??sungen verschiedener Konzentration, durch andere Salzl??sungen und durchden pH-Wert von Pufferl??sungen. Inaug.-Diss. Gieszen. Reinboth, Ueber Wesen und

Bek?¤mpfung der Ferkelgrippe und der Schn??ffel-krankheit der Schweine (nach Beobachtungen aus der Praxis). Inaug.-Diss. Leipzig. Gerbert, Untersuchungen zur Typenbestimmung der bei Schweinen vorkom-menden Tuberkelbakterien. Inaug.-Diss. Leipzig. Spanhel, Erg?¤nzende Untersuchungen zur Technik der Agglutination in derAbortusdiagnostik. Inaug.-Diss. Wien. Klenner, Adsorptionsversuche mit dem Endotoxin der Brucella Bang. Inaug.-Diss. Wien. Eller, Methodische Untersuchungen ??ber die von Klimmer und Vogel ange-gebenen Methoden der Schnellagglutination bei Abortus Bang. Inaug.-Diss. Wien. Bushnell and Others, Poultry practice. A collection of discussions on poultrydiseases and related subjects. Veterinary Magazine Corporation, 7632, SouthCrandon Ave., Chicago, Illinois. $ 1,â€” Mieszner, Kriegstierseuchen und ihre Bek?¤mpfung. Verlag M. u. H. Schaper,Hannover, 1940. R.M. 15,â€”

Grunijmann, Welche Reichweite hat die Komplementbindungsmethode beider Feststellung der Tuberkulose des Rindes unter Verwendung verschiedenerAntigene. Inaug.-Diss. Hannover. Hemker, Ein Beitrag zur Aetiologie der Sommerwunden. Inaug.-Diss. Hannover. Wic.ke, Ueber den Spulwurmbefall und sonstige Fuchskrankheitcn. Inaug.-Diss.Hannover. Wermerssen, Weitere Beitr?¤ge zur Desinfektion sporenhaltigen Milzbrand-materials auf biologisch-chemischen Wege. Inaug.-Diss. Hannover. Johne, Beitrag zur Differentialdiagnose parasit?¤rer und nichtparasit?¤rer Gebildebei der mikroskopischen Untersuchung des Fleischfresserkotes. Inaug.-Diss. Hannover Zwingmann, Beitrag zur Kenntnis der Larvenstadien der Dasselfliege des Rindes.Inaug.-Diss. Hannover. Fox, Fleas of Eastern United States. Iowa State College Press, Ames, 1940. ? 3,00 _J HYGI?‹NE (vleesch. melk. enz.). Ziegler, Untersuchungen ??ber

Entkeimung von tuberkul??sen D?¤rmen nachdem von Keller empfohlenen Soda-Formalin-Ammoniak-Verfahren. Inaug.-Diss.Gieszen. Weber, Ueber Kohlens?¤ure C02 als Frischhaltungsmittel, gleichzeitig ein Beitragzur Frage der Frischhaltung von Fleisch in mit COa gef??llten Cellophanbeuteln.Inaug.-Diss. Gieszen. Betz, Beitr?¤ge zur Kenntnis der Verwertung von Schlachtabf?¤llen und Neben-werten. Inaug.-Diss. Gieszen.



??? Klein, Beitr?¤ge zur Frage der Blutverwertung durch das Fibrisolverfahrenunter Anwendung von Natrium citricum. Inaug.-Diss. Gieszen. Reinhardt, Beitrag zur Kenntnis der H?¤utesch?¤den. Ist eine Zu- oder Abnahmein den letzten 10 Jahren zu verzeichnen und worauf ist diese Entwicklung zur??ck-zuf??hren ? (Unter besonderer Ber??cksichtigung s??ddeutscher Verh?¤ltnisse.) Inaug.-Diss. Gieszen. Eschbach, Untersuchungen an zersetzten Fleischdauerwaren unter besondererBer??cksichtigung der bakteriellen Bombage. Inaug.-Diss. Hannover. Feldmann, Beobachtungen von Tierqu?¤lereien bei dem Auftrieb von Schlacht-tieren. Inaug.-Diss. Hannover. Schneider, Die Mazeration des Schweinedarmes. Inaug.-Diss. Hannover. Dryer, Zur Frage der Haltbarkeit des Blutplasmas und zum Vorkommen vonAnaerobiern im Blutplasma. Inaug.-Diss. Hannover. Haines, Microbiology in the preservation of the hen\'s egg.
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??? NAGEKOMEN MEDEDEELINGEN. Steunverleening. Op de vergadering van het Hoofdbestuur van 8 Juni j.I. is besloten, zoo er collega\'smochten zijn, die bij de gebeurtenissen in Mei groote schade geleden hebben, henzooveel mogelijk te helpen en te steunen. Daarvoor zal het echter in de eerste plaatsnoodig zijn, dat het aan het H.B. bekend is, welke collega\'s schade geleden hebben,hoe groot zij die schade schatten en op welke wijze zij hierbij geholpen zullen willenworden. In aansluiting aan het bericht op blz. 566 wordt daarom aan die leden verzochtdie opgave zoo spoedig mogelijk aan het secretariaat te zenden ; het H.B. kan danbesluiten wat te doen, terwijl het zoo noodig reeds directe hulp zal verleenen. Ookzou het secretariaat gaarne opgave ontvangen van collega\'s, die b.v. instrumenten,apotheekbenoodigdheden als balans e.d. overtollig hebben, opdat daarmede degetroffenen direct zouden kunnen worden

geholpen. Alleen met aller medewerking zal deze hulpverleening goed voor elkaar kunnenkomen ; het H.B. vertrouwt dan ook op een volle medewerking van de leden. Zoodraongeveer bekend is, welke schade verholpen moet worden, zullen nadere maatregelengenomen worden. Henzine-distributie. Het is allen leden bekend, welke moeilijkheden zich voordoen met het verkrijgenvan benzine. Reeds op 14 Mei j.1. heeft de voorzitter met een afgevaardigde van demedici en met den voorzitter van de Vereeniging van artsen-automobilisten daaroverte Utrecht een bespreking gehad met de bevoegde Duitsche autoriteiten. Er wastoen besloten een plan op te maken voor de provincie Utrecht, dat als type zoudienen voor de overige provincies. Dit plan is niet doorgegaan, zelfs niet toen debescheiden aangegeven hoeveelheden tot meer dan de helft verminderd werden.Daarop kwam de distributie in handen van de burgemeesters der

verschillendegemeenten, waarbij zich groote bezwaren en ongelijkheden voordeden. Er is nu een bericht in de dagbladen, dat voor het oogenblik gewerkt wordt aaneen rijksregeling, waarvan binnen enkele dagen de algemeene richtlijnen kunnenworden tegemoet gezien. Vermoedelijk zullen hierbij de gemeentelijke instantiesniet meer worden ingeschakeld en zullen alle aanvragen rechtstreeks over denHaag moeten loopen. Het H.B. zal blijven trachten de belangen der leden bij deze distributie te behar-tigen, de vooruitzichten zijn echter helaas niet zoo gunstig. De Secretaris, A. van Heusden. Uitgave Tijdschrift. Bij een bespreking van-Hoofdbestuur met voorzitter en secretaris van de Redactievan het Tijdschrift is besloten, onvoorziene omstandigheden als papierprijsstijging,papierdistributie enz. daargelaten, te trachten het Tijdschrift zooveel mogelijkop de gewone wijze te doen verschijnen. Zooals echter de stand van zaken nu

is,zou dat wel eens niet mogelijk kunnen zijn, omdat er in de eerste plaats gebrek isaan copie voor artikelen en in de tweede plaats door het niet of slecht ontvangenvan buiteniandsche tijdschriften, waardoor het geven van referaten zeer beperkt is. De Redactie roept de medewerking van de leden in om te zorgen, dat er tenminsteeenige copie voor artikelen ingezonden wordt. Mocht dit verzoek onverhoopt niethet gewenschte resultaat geven, dan zal de uitgave van het Tijdschrift moetenbeperkt worden tot het uitgeven van ?Š?Šn nummer per maand ; met aller mede-werking zal dit echter niet noodig zijn. De Secretaris, A. van Heusden.



??? OPROEP TOT STEUN. Tot nu toe ontvingen wij na het bericht in de vorigeaflevering van ons Tijdschrift reeds van vijf collega\'s demededeeling, dat zij door den oorlog ernstig schade hebbengeleden. Sommigen verloren een groot gedeelte hunner bezit-tingen, anderen verloren alles wat zij bezaten. Huizen metinboedel, lijfgoed, boeken, instrumenten, apotheek enmiddel van vervoer gingen verloren. Men denke zichin wat een dergelijk verlies voor de getroffenen beteekent. Wij moeten gezamenlijk trachten het groote leed telenigen. Hiervoor is veel geld noodig. Allen die niet door de oorlogsramp zijn getroffen moetennaar vermogen bijdragen. Wij moeten blijk geven vancollegiale geest en naastenliefde, wij moeten onze dank-baarheid tooncn niet tot de getroffenen te behooren. Geeft geld, geeft veel, geeft spoedig! Geeft boeken, instrumenten en apotheekbenoodigdhedenzoo gij die missen kunt. De nood is in sommige

gevallen nijpend. Bijdragen in geld worden gaarne va spoedig mogelijkingewacht op giro 173327 ten name van den Heer A.van Heusden, Nijmegen, met vermelding â€žSteunactie".De ontvangen gelden zullen in het Tijdschrift verantwoordworden. Zij die boeken, instrumenten of apotheekbenoodigdhedenbeschikbaar hebben gelieven dit aan den Heer van Heusdente berichten. H. Schornagel, Voorzitter derMaatschappij voor Diergeneeskunde.



??? Aan de lezers ! Met teleurstelling zult U kennis hebben genomen van het besluitvan de redactie om in het geregeld uitgeven van ons tijdschrift eenverandering te brengen. Reeds eenigen tijd was er geen voldoendecopy aanwezig om een verschijnen van twee maal per maand te kunnenvolhouden. Maar gelukkig werden de buitenlandsche periodiekengeregeld ontvangen en zorgden de trouwe referenten voor voldoendentoevloed. Doch nu is door de veranderde omstandigheden ook daareen einde aan gekomen. De redactie heeft gemeend met het Hoofdbestuur van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde overleg te moeten plegen over de wijzevan handelen, die nu moest worden gevolgd. Er waren twee wegen.De redactie zou op de gewone wijze kunnen doorgaan, maar dan werdhet tijdschriftnummer zeer dun. Het zou om de maand kunnen ver-schijnen en dan zijn gewone dikte kunnen behouden. Technischeredenen

deden tot het laatste besluiten. Ook werd nog besproken ofhet niet mogelijk zou zijn andere artikelen dan die yvaaraan mengewend was op te nemen, doch in de eerste plaats stond men voorde moeilijkheid wie de schrijvers zouden moeten zijn en in de tweedeplaats kwam de vraag of deze minder normale tijden wel geschiktwaren voor een dergelijk experiment. Geheel eenstemmig werd danook nu besloten aan het karakter van het tijdschrift niets te veranderenen het eens per maand te laten uitkomen. De redactie wil erop wijzen, dat er nog een weg is om aan de gerezenmoeilijkheden te ontkomen. Wanneer de gewone bronnen niet meerzoo goed vloeien als voorheen, moeten er andere aangeboord worden.Reeds is een poging gedaan, maar tot nu toe met weinig succes. Dcvoorzitter heeft aan allen, die daarvoor in aanmerking komen, eenschrijven gericht om meer dan tot op vandaag is geschied, het tijd-schrift te beschouwen

als het orgaan, waarin vooral practische mede-deelingen moeten verschijnen. In de gewone dagelijksche praktijk vanzoovelen en in het slachthuis komen zonder twijfel gevallen voor enworden vraagstukken aangesneden, die niet alleen de moeite van hetpubliceeren waard zijn, maar die tevens van groot belang zijn voorhen, die ook met dergelijke onderwerpen worstelen. Een betere tijdvoor bespreking dan deze is daar niet voor denkbaar. Doch het grootevoordeel is, dat ons tijdschrift weer geregeld in Uw huis komt en deband, die ons allen bindt, weer zijn regelmatig nuttig werk kan doen. Laat de roep van de redactie niet die zijn van een roepende in dewoestijn. Namens de redactie, G. Krediet, voorzitter.A. van Heusden, secretaris.



??? Uit de Chirurgische Kliniek van de Faculteit der Veeartsenijkunde. Directeur Prof. Dr. J. H. HARTOG. DE HOEFKRAAKBEENFISTEL(FISTULA CART1LAGINIS UNGULAE) door J. H. HARTOG. KLINISCHE LES. In onze kliniek hebben we met de behandeling van hoefkraakbeen-f??stels vrij regelmatig te doen. Dit moge wel blijken uit het feit, dat wegedurende de laatste volle 10 jaren 62 gevallen van hoefkraakbeenfistelhebben geopereerd. Opvallend veel zijn onze bemoeiingen met deze hoefziekte geweestin de laatste 4 a 5 weken ; er bevinden zich thans in de stallen der kliniekdrie paarden, die voor de behandeling van dit lijden werden opgenomen.Van deze dieren zijn er reeds twee geopereerd en die zullen binnenkortde kliniek kunnen verlaten ; het derde is pas sedert eenige dagen hier. In de aanwezigheid van deze drie ziektegevallen vond ik aanleidingde hoefkraakbeenfistel als onderwerp van bespreking te kiezen en

inhet bijzonder zal dan de laatst aangekomen pati??nt, die nog niet inbehandeling werd genomen als demonstratie-object â–  dienen. Het is bekend, dat het voorkomen van fistels bij het paard allerminstzeldzaam is. Ik behoef slechts te wijzen op de groote frequentie van deschoft- en de nekfistel. Maar behalve deze zijn er nog tal van andere,die we bij herhaling te zien krijgen en daartoe moet ook de hoefkraak-beenfistel worden gerekend. De hoefkraakbeenfistel is een van de meest typische vertegenwoor-digsters uit de groep der etterfistels. Ze is allereerst typisch omdat haarplaats aan een bepaald en vrij beperkt gebied is gebonden ; maarverder ook wegens het constant zijn van de pathologische verandering,die de voorwaarde voor haar bestaan bepaalt. De hoefkraakbeenfistel behoort namelijk tot die fistels, waarvan degrondslag door een chronisch etterig destructief proces wordt gevormd ;ze wordt door necrotisch weefsel, dat

in de diepte aanwezig is, onder-houden. En als zoodanig staat ze met vele schoft- en nekfistels in dezelfdereeks. Wat onzen pati??nt betreft is het uit de anamnese bekend, dat hetpaard reeds 6 maanden met een ettering nabij de kroon van den hoefis behept en dat het deze uit een gapende wond â€” een prikkeldraad-wond â€” heeft overgehouden. Die wond heeft langen tijd ge??tterd eneindelijk, na verloop van vele weken, is ze met achterlating van een



??? harde verdikking en een etterend kanaal, genezen. Overigens is hetpaard steeds kreupel geweest ; gedurende den laatsten tijd minderdan voorheen. De wond en later het etterende kanaal, zijn in depraktijk geruimen tijd veeartsenijkundig verzorgd, maar deze behan-deling heeft niet tot een gunstig resultaat geleid. We zien bij den pati??nt dat de hoefbal en het verzen-kroongedeelteaan de buitenzijde van den linker voorhoef sterk verdikt is en dat dezeverdikking, die er litteekenachtig uitziet en van slechts weinig harenis voorzien, een etterende opening toont, terwijl de omgeving metetter en korsten is bevuild. Overigens bemerken we, dat de verzenwandvan den hoef nogal ingetrokken is, zelfs min of meer ingebogen. Enverder hebben we daar juist gezien, dat het paard aan het betreffendebeen matig kreupel is ; het toonde eenige belastingskreupelheid. Wanneer we deze bevindingen hebben en wanneer het uit de anam-

nese bekend is, dat het dier reeds zoo langen tijd met de aandoeningis behept, ligt het voor de hand om allereerst aan een hoef kraakbeen-fistel te denken. En voor de verdere ori??ntatie kunnen we ons danbepalen tot het sonde-onderzoek. Het zal dan spoedig blijken, of weinderdaad met een hoefkraakbeenfistel te doen hebben. We bemerken, dat de metalen knopsonde over een afstand vanongeveer 4 cm in de richting voor/beneden in het fistelkanaal verdwijnten bij dit sondeeren kan tevens worden vastgesteld, dat de diepte vandit kanaal iets hard en ruw is. Dat zal de haard zijn, althans een kraak-beendefect. Overigens zien we, dat de fistelopening zich temidden van een vrijgroot, nogal calleus litteeken bevindt en dat de etterafscheiding matig is. Voor onze diagnose hebben we aan de verkregen bevindingenvoldoende. Het proces is een hoefkraakbeenfistel, een fistula cartila-ginis ungulae. We kunnen hier in de diepte, nl. in

het parachondrale bindweefsel,een etterenden haard verwachten en in dezen haard een meer of minderuitgebreide necrose van het kraakbeen. Volgens het sondeonderzoekligt deze haard nogal diep, in het bereik van den hoefbeenstak en hetschijnt, dat hij aan de buitenzijde van het hoefkraakbecn is gelegen.Dit laatste is echter niet met zekerheid vast te stellen ; het kan ook weleen haard zijn met een perforeerende necrose van het kraakbeen,zoodat hij tevens aan de binnenzijde ligt. Overigens moeten we errekening mee houden, dat er wel meer dan ?Š?Šn haard aanwezig kan zijn. Wanneer we bij dezen pati??nt het hoefkraakbeen exstirpeeren â€” endat is de operatie, die we ons hebben voorgenomen te doen â€” zullenwe den haard of de haarden zeer goed zien. En we kunnen dan ook dejuiste ligging ervan bepalen. Want het is het necrotische kraakbeen,dat het meest opvalt; bij het operatief vrijgelegde hoefkraakbeen

ishet onmiddellijk te onderkennen aan de geelgroene of groene kleur. Zoo\'n groen, veelal plat stuk necrotisch kraakbeen is meer of mindergroot; het kan klein zijn b.v. als een linze, maar het kan ook veel



??? grooter zijn. Overigens is het wat onregelmatig of grillig van vorm, doordatde oppervlakte aangevreten is. Gewoonlijk zit het necrotische kraak-beenstuk als een lap nog vast ; slechts in weinig gevallen wordt hetvolkomen gesequestreerd aangetroffen. Verder zal er in den haard week granulatieweefsel worden gevonden,waardoor het necrotische kraakbeen min of meer is omsloten. Enmisschien ook vinden we in de onmiddellijke nabijheid nog een bloot-liggend en iets verkleurd kraakbeengedeelte. Tal van malen treft mendat aan en een zoodanige verandering wijst erop, dat een uitbreidingder necrose aanwezig is. Laten we eens nagaan hoe in ons geval de hoefkraakbeenfistel aetio-logisch en pathogenetisch is te verklaren. Het is bekend, dat het paard zes maanden geleden een diepe gapendewond aan den hoef bal en aan het verzenkroongedeelte heeft gekregen.We weten niet of hierbij het hoefkraakbeen mede is

gelaedecrd geweesten dat interesseert ons ook niet ; maar wat we wel weten is, dat dezewond, die natuurlijk besmet is geweest, tot een etterige ontstekingin het wondgebied, meer in het bijzonder van het parachondralebindweefsel, heeft geleid. En dit is van beiang ! Want het was juistdeze purulente para- en perichondritis, alsmede de inwerking vanden etter, die het kraakbeenweefsel tot necrose heeft gebracht. Er is in de wonddiepte een necrotiseerend ontstekingsproces totstand gekomen en dat zal wellicht de genezing van de wond hebbenvertraagd, maar een geleidelijke verkleining ervan is er niet doorverhinderd. Als hardnekkige rest van de wond is alleen het fistelkanaalachtergebleven. En deze fistel zal niet tot sluiting komen zoolang denecrose niet is ge??limineerd en zoolang de mogelijkheid van uitbreidingder necrose nog aanwezig is. Daarjuist is opgemerkt, dat we niet weten of bij de verwonding vanons paard het

hoefkraakbeen al of niet is gelaedeerd geweest. Mogelijkis dat wel, omdat bij een diepe wond in dat gebied de kans daartoezeer groot is. Van veel belang is dat niet, hoewel we moeten bedenken,dat een laesie van het perichondrium en kraakbeen, de totstandkomingvan necrosc zal begunstigen. Teneinde op verschillende punten meer bijzonderheden naar vorente kunnen brengen zal ik verder de hoefkraakbeenfistel systematischbespreken. Er is omtrent aetiologie, pathogenese, diagnostiek, prognoseen behandeling nog veel wetenswaardigs op te merken. Aetiologie. Door elke etterige ontsteking van het parachondraleweefsel tengevolge van een infectie met pyogene bacteri??n en vooralvan die, waarbij de necrosebacil in het spel is, wordt het hoefkraakbeenmet necrose bedreigd en met deze necrose is de grondslag voor hetontstaan en het voortbestaan der fistel gelegd. Men dient dus rekening te houden met de mogelijkheid,

dat uitiedere purulente parachondritis een hoefkraakbeenfistel kan te voor-



??? schijn komen en daarbij is het van geen belang of deze ontstekinglangs directen weg (wond) of op indirecte wijze (voortgeleiding) isontstaan. a. Zoo kan allereerst een wond aan de kroon in het gebied van hetverzengedeelte of aan den hoefbal de aanleidende oorzaak zijn enhieromtrent is vooral die wond van belang, waarbij het parachondraleweefsel of het hoefkraakbeen zelf is betrokken. Bij onzen pati??nt is defistel tot deze oorzaak terug te brengen. b. Evenzoo kan ook een diepe nageltred-wond in het achterste deelvan de zijdelingsche straalgroeve een hoefkraakbeenfistel tengevolgehebben. Bij deze verwonding namelijk is het mogelijk, dat het para-chondrium in het achterst-onderst deel direct is getroffen ; zelfs kandoor de nageltred-punctuur het hoefkraakbeen rechtstreeks zijngelaedeerd. c. Overigens kunnen diepe etterige en etterig-necrotiseerende pro-cessen van de hoeflederhuid in de achterste hoefhelft

door voortge-leiding tot een phlegmoon van het parachondrium leiden en daarmedeis de voorwaarde voor het ontstaan van necrose van het hoefkraakbeenaanwezig. Hieromtrent is vooral van belang de circumscripte purulentepododermatitis profunda (diepe etterende steengal) ; maar ook, zijhet in mindere mate, een doordringende etterende steunsel- of verzen-kroonrandscheur. d. En voorts is het mogelijk, dat een etterige parachondritis percontiguitatem uit een phlegmoneus proces van het wecke weefsel onderde hoefkroon ontstaat, dus uit een subcoronair phlegmoon. Pathogenese en verloop. Wanneer we bedenken, dat de vitaliteit vanhet hoefkraakbeen van een goede voeding van de directe omgevinguit afhankelijk is, laat het zich verklaren, waarom het met de etterigeinfiltratie of met het absces in het parachondrale weefsel tot een kraak-bccnnecrose komt. Eensdeels zullen de door de purulente para-

enperichondritis gethromboseerde vaatjes niet meer in de voeding van hetkraakbeen kunnen voorzien en anderdeels zal wegens de etterigeondermijning van het perichondrium het niet meer gevoede en gedege-nereerde kraakbeen rechtstreeks aan de vernietigende inwerking vanden etter zijn blootgesteld. Het necrotisch geworden kraakbeen wordt door granulatieweefselafgegrensd, maar deze demarcatie geschiedt allerminst vlot en veelalonvolledig. Het afgrenzen van het necrotische kraakbeenstuk op eenzoodanige wijze, dat het als een losliggende sequester door een granu-latiekapsel is ingesloten, geschiedt slechts zelden. Ware dit wel hetgeval, dan zou het proces in het algemeen minder hardnekkig zijn.Immers, dan zou met de eliminatie van dezen sequester een spontanegenezing kunnen volgen. Veeleer zal de demarcatie onvolkomen geschieden, zoodat het doode



??? kraakbeenstuk als een afgeliehte lap min of meer gesteeld blijft vast-zitten. In dezen primairen necrotischen haard moet her begin van eensteeds voortschrijdende kraakbeennecrose worden gezien. Terwijl hetoude necrotische stuk door verweeking en verval allengs kleiner wordt,neemt de necrose aan de andere zijde geleidelijk en uiterst langzaamtoe. Er is dus een theoretische mogelijkheid, dat na verloop van langentijd het geheele hoefkraakbeen of een zeer groot gedeelte daarvan,door necrose kan zijn te loor gegaan om door bindweefsel (litteeken-weefsel) te zijn vervangen. En daaraan zou dan een spontane genezingvan het proces verbonden zijn. Of.dit echter wel ooit voorkomt waagik te betwijfelen. Bij het groot aantal hoefkraakbeen-exstirpatiesdat aan de kliniek werd verricht â€” en daarbij waren zeer oude gevallen â€”was er steeds nog veel gezond kraakbeenweefsel aanwezig. Vaak wordt het etterig-

necrotiseerend proces gedurende langentijd erg rustig bevonden en klinisch valt er dan van verandering in dentoestand niet veel te bemerken. Echter kan het verloop ook zoodanigzijn, dat het chronisch stadium door een acute intercurrente ontstekingmet abscedeering wordt onderbroken, zelfs bij herhaling en dit kanaanleiding geven dat nieuwe kanalen ontstaan, terwijl dan veelal eenoudere fistel zich sluit. Het geheele verloop van het ziekteproces is dus echt slepend. Hetis allerminst een bijzonderheid, wanneer een hoef kraakbeenfistelmaanden lang, ja zelfs een jaar of veel langer blijft voortbestaan.In verband hiermede komt het in den regel tot een belangrijke weef-selwoekering in parachondriuin en onderhuid en de klinisch zoo dui-delijk waarneembare verdikking en induratie van dat gebied is daarvanhet gevolg. Is de fistel uit een hoef bal-kroonwond te voorschijn ge-komen of hebben tevoren herhaalde doorbraken plaats

gevonden, danzal de huid litteekcns vertoonen en grootendeels haarloos zijn. Deze zwelling aan en boven de kroon leidt tot eenige buitenwaartschedislocatie van de vleeschkroon, hetgeen een verandering in vorm enrichting van den verzenwand tengevolge heeft. Veelal toont zich dezemeer of minder duidelijk door inbuiging of steilen stand. In het verloop van het proces kan het in een vroeger of later stadiumtot complicaties komen. De meest ernstige hiervan is een uitbreidingder ettering op het hoefgewricht en daartoe is de mogelijkheid hetgrootst, wanneer de necrotiseerende haard in het voorste-onderstedeel aan de binnenzijde van het hoefkraakbeen is gelegen. Aan dezepurulente podarthritis is de dood van het dier verbonden. Als overige, minder ernstige complicaties zijn te noemen een cario-necrose ev. sequestratie van den hoefbeenstak en een meer uitgebreidenecrose van het omringend band- en fascieweefsel. Het

is evenwel een gelukkig verschijnsel, dat deze complicaties slechtszelden worden gezien en voor de eerstgenoemde geldt dit in de eersteplaats.



??? Hoewel een spontane genezing van de hoefkraakbeenfistel mogelijkis, moeten de verwachtingen hieromtrent niet al te hoog wordengespannen. Deze genezing immers is alleen dan mogelijk, wanneerals eerste voorwaarde het necrotische materiaal volledig is gedemarceerden in zijn geheel of in vervallen toestand langs het fistelkanaal is ge??li-mineerd. En we zagen reeds, dat die mogelijkheid niet groot is. Diagnostiek. De diagnose hoefkraakbeenfistel is in het algemeeneenvoudig. Zij wordt gesteld op grond van de gegevens uit de anam-nese, maar bovenal op grond van de bevindingen bij het plaatselijkonderzoek, meer in het bijzonder op het aantoonen van het fistelkanaalen van den haard. De vraag of kreupelheid al of niet aanwezig is ofwas, is niet van groot belang. Het meest kenmerkend symptoom is het fistelkanaal, dat zichgewoonlijk boven of aan de hoefkroon in het verzengedeelte bevindt,hetzij meer in het

voorste, hetzij meer in het achterste gebied ; somsis het aan den hoefbal aanwezig. De etterafscheiding is meestal geringen door dit exsudaat is de omgeving bevuild en korsterig. De kroon van den hoef is in het bereik van het hoefkraakbeenverdikt, soms in zeer sterke mate en daarbij wordt veelal een inge-trokken of binnenwaarts ingebogen verzenwand gezien. Die zwellingis hard en niet of slechts weinig drukgevoelig. Ze kan ook echt littee-kenachtig zijn ; tal van malen zijn er duidelijke litteekens, die opvroegere verwonding of doorbraken wijzen, aanwezig. Bij het onderzoek van het fistelkanaal met de sonde kan men zichori??nteeren omtrent richting en diepte alsmede omtrent de gesteldheidvan die diepte. Het kanaal is gewoonlijk eenige centimeters te sondeeren en derichting ervan is veelal schuin naar beneden en naar voren, terwijlde diepte eenigszins hard en ruw aanvoelt. Soms verloopt het kanaal gekromd of

hoekig en dan zal de fundusvan de fistel met een metalen sonde niet te bereiken zijn. Het is niet mogelijk om met behulp van de sonde den omvang vanden haard te bepalen en evenmin zijn we op deze wijze in staat omvast te stellen of wellicht een perforeerende kraakbeennecrose aan-wezig is. Als uitzondering kan de fistel zich aan de bodemvlakte van denhoef bevinden. Dat zal het geval kunnen zijn, wanneer de hoefkraak-beenfistel als uiteindelijk proces uit een nageltred in het achterste deelvan de zijdelingsche straalgroeve of uit een etterende steengal is tevoorschijn gekomen. Wellicht is hierbij dan toch eenige verdikking endrukgevoeligheid aan de kroon in het verzengedeelte aanwezig, mis-schien ook een fistel; dit kanaal aan de bodemvlakte is dan ook opeenige centimeters diepte te sondeeren. In deze bijzondere gevallen ishet het meest waarschijnlijk, dat de necrotische haard zich aan hetachterste onderste

deel van het hoefkraakbeen bevindt.



??? â€” 58I â€” Eveneens als uitzondering kan de fistelopening wel aanwezigzijn aan het (verzen) wandgedeelte, dus onder de hoefkroon. Ik zagdit twee maal. In beide gevallen was de fistel kennelijk uit een etterendekroonrandscheur ontstaan en de fistelopening was dan ook in de sterkgeopende scheur te vinden. Wat de kreupelheid betreft, deze is in het meerendeel der gevallenaanwezig ; soms in belangrijke mate, soms gering. Ze kan echter bijoude gevallen ontbreken en men heeft dan reden om aan te nemen,dat het ontstekingsproces nog al rustig is. Overigens wordt wel eens een tusschentijdsche verergering derkreupelheid gezien en deze is dan wellicht op een opflikkering inhet ontstekingsproces terug te brengen. Ten laatste moet ik opmerken, dat men wel eens in de gelegenheidkan zijn een hoefkraakbeenfistel ,,in staat van wording" aan te treffen.Hiermede bedoel ik de aanwezigheid van een parachondraal phleg-

moon. Er is hier nog wel geen sprake van een fistel, maar de mogelijkheidis groot dat deze ontstaat, wanneer het absces tot doorbraak komt ofwanneer het kunstmatig wordt geopend. Het bestaan van zoo\'n acuut parachondraal phlegmoon geeft zichduidelijk door locale bevindingen, zooals zwelling en sterke drukpijn-lijkheid en misschien reeds door plaatselijke verweeking te kennen.Overigens is hier een ernstige kreupelheid aanwezig. Differentieeldiagnostisch is slechts weinig op te merken. De hoef-kraakbeenfistel dient onderscheiden te worden van de kroonfistel,die in enkele gevallen wel het restant kan zijn van een kroonbetrapping,kroonabsces of balverwonding. Afgezien van het feit, dat er geen belangrijke verdikking bestaat,is deze kroonfistel bij het sonde-onderzoek als zoodanig juist te onder-kennen. Het kanaal is veelal weinig diep, terwijl geen kraakbeendefectis te sondeeren. Prognose. Een spontane genezing van

de hoefkraakbeenfistel is slechtsin weinige gevallen te verwachten en wellicht dan eerst na langenof zeer langen tijd. En mede ook wegens de mogelijkheid, dat het paardlangdurig kreupel is en wegens het vooruitzicht, dat de difformiteitvan hoefkroon en hoornwand toeneemt naarmate het proces meerchronisch wordt, is het hoopvol uitzien naar een spontaan herstel in hetalgemeen niet gemotiveerd. Vooral ook mogen de verwachtingen omtrent het resultaat eenerconservatieve of medicamenteuze behandeling, zooals die veelal in depraktijk geschiedt, niet hoog gespannen zijn. Het inbrengen van allerlei antiseptica en caustica in het fistelkanaaldat tevoren al of niet werd verwijd, is van twijfelachtig nut. Een des-infectie van den haard en een bespoediging van de spontane uitruiming,hetgeen men beoogt, wordt niet verkregen. Zelfs bestaat de mogelijk-



??? heid, dat het gezonde weefsel â€” en daarmede de zoo gewenschtevitaliteit â€” wordt geschaad, zoodat het verwachte nut wellicht doorgrooter nadeel wordt overtroffen. We hebben een goede therapie in de totale resectie of exstirpatie van het hoefkraakbeen. Met deze is in den regel en meestalbinnen vrij korten tijd, een genezing te verkrijgen; slechts bij weinigegevallen is wegens bijzondere omstandigheden het vooruitzicht op eenbevredigenden afloop minder gunstig. Aan de hand van deze ervaring is ons de beoordeeling van het lijdenmogelijk. Met inachtneming van de noodige voorzichtigheid kan deprognose van de hoefkraakbeenfistel in het algemeen gunstig wordengesteld. Elk geval van hoefkraakbeenfistel dient echter wat betreft de moge-lijkheid van een operatieve behandeling en van een bevredigendenafloop daarvan, op zichzelf te worden bezien. Men zal rekening moetenhouden met de vraag of er een

contraindicatie voor de operatie is. Zoo zal allereerst een hoefkraakbeenfistel, die met een etterigehoefgewrichtsontsteking is gecompliceerd niet worden behandeld.Het is duidelijk, dat hier iedere behandeling nutteloos is. Overigens is een belangrijke difformiteit van de eigenlijke hoef-kroon â€” vooral een sterke callositeit met meer fistels en oude litteekcns â€”een zoodanige verandering, dat een gunstig resultaat der operatietwijfelachtig is. En datzelfde heeft ook betrekking op een diepe verzen-scheur met destructie van het kroonweefsel alsmede op verbeening vanhet hoefkraakbeen. Op de vraag of in een bepaald geval de operatie al of niet kan wordenaanbev olen, zal ook de oeconomische factor van beteekenis zijn. Bij een weinig waardevol ev. oud paard, dat niet kreupel is en zijnwerk regelmatig verricht, zal wellicht de operatie achterwege kunnenblijven. En veelal zal een eigenaar ook van de operatie afzien wanneerde

omstandigheden medebrengen, dat het betreffende paard nietverscheidene weken achtereen aan den arbeid kan worden onttrokken. Therapie. Met de bespreking van de behandeling zal ik kort zijn.Ik geef slechts in groote lijnen het principe der behandelingsmethoden ;een gedetailleerde beschrijving ervan â€” want deze zou voornamelijk detechniek der hoefkraakbeenexstirpatie betreffen â€” blijft achterwege. a. We kennen allereerst de palliatieve of conservatieve behandeling.Met deze therapie bedoelt men het verkrijgen van een reiniging vanden haard zonder dat een operatie, althans van eenige beteekenis,plaats vindt. De minst moeitevolle van deze behandeling is wel de expectatieve.Men laat de genezing aan de natuur over en in vroeger tijden werdenhierbij nog wel herhaalde warme hoefbaden toegepast teneinde metde begunstiging van de bloedcirculatie de spontane uitruiming vanden haard te bevorderen.



??? We hebben reeds gezien, dat een zoodanige expectante houdingin het algemeen niet te verdedigen is. Alleen in het geval, waar heteen niet zoo waardevol paard betreft, dat niet kreupel is en voor zijngeregelden arbeid nog bruikbaar is, is dit afwachten te motiveeren. Zeer oud is de behandeling van het fistelkanaal en den haard metallerlei desinfecteerendc en caustische middelen en derhalve is ereen groote reeks van stoffen, die in den loop der jaren zijn aanbevolen.In de praktijk wordt deze behandeling nogal veelvuldig toegepast. Ten behoeve eener doelmatige applicatie van het middel wordt hetfistelkanaal veelal tevoren verwijd, hetzij instrumenteel, hetzij op mildewijze met behulp van etsende bougies, stiften en poeders. Zelfs hetuitbranden van het kanaal heeft men daartoe wel aanbevolen en invroegere tijden was de laminaria-stift in gebruik. De middelen, die werden en worden toegepast zijn, behalve degewone

desinficientia, voornamelijk caustisch werkende stoffen invloeibaren of vasten vorm. Ik wil volstaan met er enkele te noemen :nitras argenticus (stift, gepulv., geconc. opl.) ; chlor. zincic. (10 a 15 %opl., stift) ; sublimaat (gepulv., stift, pastille, gec. spir. oploss.) ; for-malin (5 a 10 %) ; sulf. cupric (geconc. oploss.) ; liquor Vdlatii ;Gamgee\'sche sublimaat-solutie ; tinct. jodii. Wc merkten reeds op, dat men vooral niet te hooge verwachtingenvan deze medicamenteuze behandeling mag hebben ; er wordt mis-schien meer schade berokkend dan nut gesticht. Van onze pati??ntenwas het meerendeel tevoren reeds maandenlang met een of andercaustisch middel behandeld zonder dat er van eenige verbeteringsprake was. Wij hebben dan ook in deze therapie geen vertrouwenen in de kliniek wordt ze niet toegepast. Hieraan kan het feit nog worden toegevoegd, dat we ons niet verant-woord achten een pati??nt een zeer langdurige

behandeling te doenondergaan, waarvan het vrijwel zeker is, dat geen herstel zal wordenverkregen. b. Naasv de palliatieve behandeling is er de radicale en deze bestaatin het operatief vrijlcggen van het ziekelijke hoefkraakbeen met detotale (of partieele) resectie daarvan. Het is niet mijn bedoeling om hier de verschillende operatiemethodente beschrijven, die in den loop van vele jaren zijn bekend geworden.Dat zou neerkomen op het weergeven van vele technische bijzonder-heden en dat voert ons te ver. In de totale exstirpatie van het hoefkraakbeen bezitten we een welniet eenvoudige, maar desondanks een goede en doeltreffende therapie.Behalve dat de haard wordt opgeruimd, is hiermede ook de mogelijk-heid van uitbreiding der kraakbeennecrose weggenomen, terwijl eengoed gevoede omgeving met een goed ontwikkeld regeneratievermogenin de litteekenvorming kan voorzien. In den regel is de toestand zoodanig,

dat er aanleiding is de operatiete verrichten en in het algemeen kan dan een genezing in den tijd



??? MEDEDEELINGEN GIT DE PRAKTIJK. SPONTANE GENEZING VAN EEN GROOTE OVARIAAL- TUMOR BIJ EEN PAARD EN VAN EEN PARAME-TRISCH ABSCES BIJ EEN RUND door N. DIDDENS te Midwolda. Dat langs natuurlijken weg soms verrassende genezingen tot standkunnen komen, moge blijken uit de twee volgende gevallen. De preferente stamboekmerrie Coronia werd op driejarigen leeftijdnormaal drachtig en heeft normaal geveulend. Nadien gedurendedrie seizoenen werd zij steeds maar weer gedekt, zonder resultaat.Zij was bijna doorloopend hengstig; alle mogelijke therapie??n zijntoegepast, zoowel locaal als algemeen. In Juni 1938 heeft de merrie gedurende verscheidene weken met eenhengst in dezelfde weide geloopen en is toen maar steeds weer gedekt ;nadien vertoonde het dier zelf eigenschappen van een hengst, dekteandere merries op dezelfde manier als een hengst; bij naderen

vanandere paarden was ze sterk opgewonden. In November 1938 werd door mij bij rectaal onderzoek een kinder-hoofdgroote tumor (cyste ?) van het linker ovarium gediagnostiseerd,hangende aan een ^ 20 cm langen band. De massa fluctueerde. Na schriftelijk overleg met Prof. van der Kaay werd met een tus-schenruimie van 8 dagen 2 x 20 cc Prolan in olie toegediend. Pati??ntwerd hierop veel rustiger ; de hengstigheid is volkomen onderdrukt,althans tijdelijk ; later trad normale hengstigheid op. In Februari 1939 bleek, dat de tumor aanmerkelijk in grootte wastoegenomen en verder in de buikholte was afgezakt. Pati??nt is toennader onderzocht in de kliniek van Prof. van der Kaay ; hier werdgeconcludeerd, dat operatief verwijderen van de massa niet mogelijkwas ; de tumor was te groot. van 5 a 6 weken worden verwacht. Het is maar zelden, dat een contra-indicatie aanwezig is. Het vooruitzicht op een bevredigende genezing

is minder groot,wanneer het hoefkraakbeen slechts gedeeltelijk wordt gereseceerd.Er dient hier namelijk rekening te worden gehouden met demogelijkheid van een recidiveeren der necrose. Volgens eigen enanderer ervaring is de totale exstirpatie van het hoefkraakbeen bovende partieele te verkiezen. Onze pati??nt is voor de resectie van het hoefkraakbeen ook eengeschikt object en met die operatie zullen we ons een dezer dagen bezighouden.



??? Een afwachtende houding werd nu aangenomen ; pati??nt deed hetuitstekend ; behalve dat ze langzamerhand weer de allures van eenhengst aannam, vertoonde ze geen enkele afwijking. In October 1939 kreeg het dier, werkende voor den zwaren ploeg,lichte koliek met persen op de urine ; reeds spoedig werd een grootehoeveelheid (naar schatting 4 a 5 liter\') troebele vloeistof uit de urethraontlast ; daarna was de merrie spoedig weer normaal. In Januari 1940 nog eens rectaal onderzocht; thans een cocosnoot-groote harde tumor, zonder fluctuatie, niet meer zoover afgezakt. De merrie is nu volkomen rustig en wordt normaal hengstig ; kangewoon naast andere paarden op een gemeenschappelijken stal staan. We moeten aannemen, dat de groote tumor (eventueel cyste) nagrootendecls geabscedeerd te zijn, is gaan vergroeien met de vesicaurinaria ; daarna perforatie in de blaas en via de urethra ontlastingnaar buiten.

Een dochter van dit paard, thans 4 jaar oud, is op driejarigen leeftijdook herhaaldelijk, doch zonder resultaat gedekt ; ook hier een te langdurende hengstigiieid. Een analoog geval van natuurgenezing bij een rund. Twee wekenna een moeilijken partus werd bij rectaal exploreeren links een zeergroot infiltraat in het parametrium geconstateerd ; het dier perste weleens, vertoonde verder geen afwijkingen. Eenige weken nadien ernstige koliekverschijnselen ; bij mijn komststerk persen op de urine, waarbij veel troebele vloeistof werd ontlast,vermengd met vaste stukjes kruimelige etter en weefsclresten ; sommigestukjes konden de urethra slechts moeilijk passeeren. Het dier herstelde zich hiervan spoedig en hoewel de prognose nogdubieus gesteld werd, kwam algeheel herstel zonder verdere compli-caties tot stand.



??? EENIGE ONDERZOEKINGEN OMTRENT DE BACTERIE-DOODENDE WERKING DERâ€žWESTINGHOUSE-STERILAMP" door C. F. VAN OIJEN Hoogleeraar in de kennis der menschelijke voedingsmiddelenvan dierlijken oorsprong aan de Rijks Universiteit te Utrecht. Ie Mededeeling. Â§ i. Inleiding. Van verschillende zijden wordt er in den laatsten tijd de aandachtop gevestigd, dat bij de bestrijding van bacteriegroei op aan bederfonderhevige voedingsmiddelen ook gebruik gemaakt kan worden vanbepaalde vormen van stralingsenergie, bekend onder den naam vanultra-violette lichtstralen. Behalve chemische middelen (conservee-ringsmiddelen) en warmte (pasteuriseeren resp. steriliseeren) of koudezou men hier van een vierde hulpmiddel gebruik kunnen maken, datonder bepaalde omstandigheden de voorkeur zou verdienen. Reedshebben in Amerika de toepassingen van dit hulpmiddel bij het con-serveeren of bereiden van

levensmiddelen het laboratorium verlaten,om hun intrede te doen in het practische leven. Ook in ons land treftmen in de vakbladen, met name in die voor het slagersbedrijf en devleeschwarenfabricage advertenties voor zulke toestellen aan. Hetleek mij dan ook noodig te trachten door eigen proeven een oordeelover de waarde van dit hulpmiddel te verwerven. Op mijn verzoek stelde de N.V. Techn. Handelsmaatschappijâ€žKobach" te Rotterdam een aantal lampen ter beschikking, waarvande werking kon worden bestudeerd. Zooals bekend worden onder ultra-violette stralen, die vormenvan stralingsenergie verstaan, die een golflengte hebben van circa150 tot circa 4000 angstr??m (1 angstr??m = a is een gelflengte van \'/10\'millimeter). Stralen met golflengten van 4000 tot 8000 angstr??m vormentezamen het zichtbare zonlicht. Echter in dit licht zijn ook stralenmet een golflengte van 2900â€”4000 a. Bij uitvoerige laboratoriumproeven

is nu gebleken, dat de stralenmet een golflengte van 2000 tot circa 2900 a een duidelijke bacterie-doodende werking ontplooien. Doch ook binnen dit engere gebied isdeze werking nog verschillend. Zij schijnt maximaal te zijn voor stralenmet een golflengte van circa 2500 tot 2700 a, met een optimum voorde stralen met een golflengte volgens sommigen van circa 2650 a envolgens andere schrijvers van circa 2550 a. Het is hier niet de plaats op de technische details verder in te gaan.Vermelden wij slechts dat de fabrikanten van de ,,WestinghouseSterilampen" het volgende mededeelen.



??? Westinghouse Sterilamp in verschillende uitvoering. 80 % van de stralingsenergie die door deze lamp wordt uitgezondenzou een golflengte hebben van 2537 a en dus bijzonder geschikt zijn omals bacteriedoodende energie te worden aangewend. Zooals op deafbeelding te zien is zijn de lampen buisvormig, zij worden geleverdin 3 lengten t.w. circa 25, 50 en 75 cm â€žstralende" buis. De benoodigdestroomsoort is wisselstroom, 110â€”125 Volt. Over de temperatuurwaarop zij hun werking ontplooien en de wijze waarop de inwerkingop bacteri??n tot stand komt wordt in het volgende uitvoeriger gesproken.Slechts zij hier opgemerkt, dat de fabrikanten nadrukkelijk vermelden,dat met het bestralen door middel van deze lamp voorloopig alleenwordt beoogd het dooden van bacteri??n enz., die in de lucht aanwezigzijn en die welke zich op de oppervlakte van verschillende voorwerpenbevinden. Er worden echter ook proeven genomen

om het doordring -vermogen der stralen in verschillende stoffen te onderzoeken. Â§ 2. Proefnemingen. Ondergeteekende heeft zich bij het ontwerpen en uitvoeren dezerproeven ten doel gesteld : 1. na te gaan in hoeverre inderdaad voor enkele bacteriesoorten eenâ€ždoodende" werking van de lamp kon worden vastgesteld. Om tech-nische redenen werden geen proeven met schimmels of gistcellen ge-nomen. 2. te bepalen of in het slagersbedrijf inderdaad nut getrokken kanworden van zulk een installatie, vooral bij het verbeteren van de houd-baarheid van vleesch. Met het oog op de aldus opgemaakte vraagstelling werden de proevenverdeeld in â€žinleidende proeven", die verricht werden met een in ditlaboratorium ter beschikking gestelde installatie en in â€žpraktijk-proeven". Deze laatste hadden plaats in een koelcel van de â€žSlagers-vakschool" te Utrecht. Een woord van dank voor de groote welwillendheid, waarmede de



??? Directeur dezer school, de heer Tijssen zijn medewerking aan dezeproeven verleende, is hier ongetwijfeld op zijn plaats. De keuze der micro??rganismen, waarmede de proeven werdengedaan was eenigszins lastig. Van het groot aantal soorten, dat hiervoorin aanmerking kwam, werden er tenslotte drie gekozen t.w. : 1. Micrococcen. D?ze stam was gekweekt van de oppervlakte vanbedorven worst. Zij is Gram-positief. Een verdere soort-determinatiehad niet plaats. 2. Bac. Coli. Dit was een gewone laboratorium stam. 3. Salmonella. Hiervoor werd gebezigd de in het laboratoriumvoorhanden Salmonella typhi murium stam, die bij het onderzoekvan eendeneieren was verworven. Op deze wijze werden in het onderzoek betrokken : 1. bacteri??n, die zuiver tot de â€žbederf verwekkende" te rekenen zijn(de micrococcen). 2. bacteri??n, die door verontreiniging op vleesch en vleeschwarenplegen voor te komen en zeker de

houdbaarheid niet bevorderen.(Bac. coli). 3. bacteri??n, die tot de pathogene groep der vleeschvergiftigers zijnte rekenen. (Salmonella). Methodiek. Gebruikte culturen. Voor dit onderzoek werd gebruik gemaakt van de zoog. â€žKleine-plaatmethode", zooals deze voor het tellen van bacteri??n in vloeistoffen,in het bijzonder in melk in dit laboratorium wordt gebezigd. Teronderzoek kwamen steeds jonge, ^ 24 uur oude bouillon-culturenvan de bovengenoemde micro-organismen. Van deze culturen werdenverschillende verdunningen gemaakt in steriele physiologische Nacl.oplossing, van eenige dezer werden op dc hieronder beschreven wijzepreparaten aangelegd. Kleine platen. Op een daarvoor bestemd steriel voorwerpglas, waarop een ruimtevan 2 bij 5 cc (1000 mm2) is aangegeven, werd 0,1 cc van een verdunninggebracht, nadat het glas op de â€žwarme tafel" (bij circa 450 C.) wasgelegd. Vervolgens werd daaraan toegevoegd

circa 0,1 cc gesmoltenvoedingsagar. Beide vloeistoffen worden met een steriele platina draadgemengd. Daarna wordt het preparaat op een horizontale plaat gelegdtot het gestold is, 24 uur bebroed, gefixeerd, gekleurd en met behulpvan een telrooster onder de microscoop geteld. Voor elke verdunning werden minstens twee preparaten aangelegd,waarvan er ?Š?Šn niet bestraald werd. Op deze wijze kon steeds een quan-titatieve indruk van de werking van de lamp worden verkregen. Proef I. De eerste ori??nteerende proef werd verricht op 29 Nov.1.1. met een Coli- en een Salmonellastam, terwijl dezelfde proef op 16Jan. met den Micrococcenstam werd uitgevoerd.



??? Soort lamp : 25 cm â€žstralingslengte". Temperatuur, waarbij de proefwerd genomen 18Â° C. Afstand van de lamp tot de preparaten 50 cm.Duur van de bestraling 15 minuten. Aantal koloni??n per preparaat. Bacteriesoorten Niet bestraald Bestraald Verdunning . . . 10-3 10-4 10~5 io~3 10-4 i o-5 Bac. Coli ....Salmonella . . .Micrococcen . . . Â? 100.000 100.000 Â? 10.000Â? 10.000Â? 11.000 Â? 700Â? 750Â? 1000 7 8 028 003 Bovenstaande cijfers laten geen twijfel over, dat hoewel bij eenzeer dichte bezetting geen volledige â€žsteriliteit" werd bereikt, tochvan een belangrijke bacteriedoodende werking kan worden gesproken. Steunend op deze ervaring werd nader onderzocht in hoeverre deduur der bestraling bekort zou kunnen worden met behoud van hetboven geconstateerde effect. Proef II. Soort lamp : 25 cm â€žstralingslengte". Temperatuur,waarbij de proef werd genomen i8?? C. Afstand van de lamp tot

depreparaten 50 cm. Duur der bestraling verschillend. Aantal koloni??n per preparaat. Tijd van bestraling Nietbestraald Bacteriesoort Verdunning 5 min. 10min. \'5min. Bac. Coli....... 10-4 Â? 12000 200 i i io~ 5 625 12 0 0 Salmonella...... 10 4 Â? i1000 >75 3 3 i0~6 Â? 1200 \'3 i 0 Uit bovenstaande tabel blijkt, dat bij een bestraling gedurende 5minuten steeds meer dan 1 % der aanwezige bacteri??n aan de doodendewerking der stralen ontsnapt. 10 minuten is dus wel de minimumtijddie voor afdoende inwerking onder deze omstandigheden noodig is. Proef III. Ten slotte werd nog een proef genomen, waarbij buitentwijfel werd gesteld, dat het juist de stralen van deze lamp waren engeen enkele andere invloed, die het bacteriedoodende effect te weegbrengen. Het is bekend, dat de hier bedoelde lichtstralen, althansvoor het grootste deel, niet door spiegelglas heen dringen. Bij een aantalpreparaten werd nu tusschen lamp en

preparaat een plaat spiegelglaster dikte van 8.5 mm gehouden. De resultaten kunnen als volgt wordensamengevat. lxvii 36



??? Soort lamp : 25 cm â€žstralingslengte". Temperatuur, waarbij de proefwerd genomen 16Â° G. Afstand van de lamp tot de preparaten 50 cm.Duur van de bestraling verschillend. Dikte van de glasplaat 8.5 mm. Aantal koloni??n per preparaat. Bacteriesoort Verdun-ning Tijd van bestraling Met glas Nietbestraald Zonder glas 10 min. 15 min. 10min. 15min. Bac. Coli . . 10-4 i0â€”5 Â? iiooo Â? 700 Â? 9000Â? 700 Â? 10000Â? 700 2512 63 Salmonella 10-4 IO-5 = i30001300 = i6000= 1300 = 20000= 1400 61 3 2 De aantallen koloni??n in de preparaten, die werden bestraald terwijlde glasplaat tusschen lamp en preparaten werd gehouden, zijn practischgelijk aan die van de onbestraalde preparaten. Van een duidelijkebacteriedoodende werking kan hier niet gesproken worden. In diepreparaten waar de bestraling onder weglating van het glas werd uit-gevoerd zijn soortgelijke resultaten geboekt als in proef I en II. Praktijk-proeven.

Nadat de hiervoor genoemde ori??nteerende proeven waren verricht,kon worden overgegaan tot het uitvoeren van proeven onder omstan-digheden, die in de praktijk voorkomen. Deze omstandigheden wijkenin zooverre af van die bij de bovengeschetste laboratoriumproeven,dat de temperatuur waarop gewerkt wordt veel lager ligt en de afstandvan de lamp tot de bestraalde voorwerpen veel grooter kan zijn. Zooalsvermeld stond hiervoor de koelcel van de slagersvakschool ter beschik-king, waarin aan de zoldering een drietal sterilampen, t.w. twee terlengte van 75 cm en ?Š?Šn ter lengte van 50 cm waren aangebracht. Bij alle proeven werd er nauwkeurig voor gewaakt, dat de preparateneerst door een verblijf van eenige uren in de koelcel de daar heerschendetemperatuur hadden aangenomen. Met de lampen was dit natuurlijkreeds het geval. Zij werden echter gedurende eenigen tijd â€žv????rge-brand" om de maximale

inwerking te verkrijgen. Bij de eerste proef bleek duidelijk, dat althans voor sommige bacteri??nde doodende werking op twee meter afstand belangrijk geringer is.Men zie de hieronder opgenomen cijfers. Proef IV. Soort van de lampen : twee van 75 cm en een van 50 cmâ€žstralingslengte". Temperatuur waarbij de proef werd genomen 7Â°



??? tot 8Â° C. Afstand van de lamp tot de preparaten verschillend. Duurvan de bestraling 10 min. en 15 min. Aantal koloni??n per preparaat. Bacteriesoort Verdun-ning Nietbestraald Bestraald gedurende 10 min 15 min. Afstand preparaat tot de lamp 50 cm. 100cm. 200cm. 50 cm. 100 cm. 200cm. Bac. Coli . . io~4 Â? 10000 0 23 296 0 3 71 IOâ€”6 Â? 500 0 \'3 66 I 3 56 Salmonella. . 10-1 Â? 10000 4 36 182 2 4 202 i0~"5 Â? 650 0 i 21 0 0 20 Micrococcen . i0-" 6000 0 i 8 0 0 5 I0 â€”5 Â? 600 0 0 3 0 0 0 Het schijnt dat de Micrococcen nog op een afstand van 2 m reedsbij bestralingstijden van 10 en 15 min. worden gedood. Bij Bac. Colizijn er na 10 minuten bestralen nog een belangrijk aantal levensvatbareover, na 15 minuten daalt dit nog wel. Bij Salmonella\'s krijgt men uitde cijfers den indruk, dat verlenging van den bestralingstijd van 10 op15 min. geen verbetering van het effect der lamp teweeg brengt. Deeerste vraag die nu

gesteld mocht worden was of een nog langerebestraling toch tot het doel zou voeren. Daarom werd de volgendeproef ingesteld. Proef V. Soort van lampen : twee van 75 cm, ?Š?Šn van 50 cm â€žstra-lingslengte". Temperatuur waarbij de proef genomen werd -f- 50 tot 6Â° C. Afstand van de lampen tot de preparaten ruim 2 m. Duurvan de bestraling verschillend. Aantal koloni??n per preparaat. Tijd van bestraling Niet Bacteriesoort ning bestraald \'5 30 60 min. min. min. Bac. Coli.......... to-4 Â? 10000 170 4 2 I0â€”5 Â? 3Â°o 28 3 3 Salmonella......... 10-4 Â? 8500 540 34 93 10 5 Â? 625 34 5 0 Micrococcen......... 10-4 Â? 460 43 0 0 10 5 Â? 400 0 0 0



??? Men ziet dat bij verlenging van den bestralingstijd tot ?Š?Šn uur biijBac. Coli en bij de mierococcen een voldoende resultaat wordt ver-kregen. Bij de Salmonella\'s is dit althans bij een dichte bezetting vaanhet preparaat (verdunning io~4) niet het geval. Wel doet het grootteaantal na ?Š?Šn uur bestralen (93), het vermoeden opkomen, dat hiereen bijzondere omstandigheid in het spel is en men bij herhaling vande proef, waartoe wij niet in de gelegenheid waren, mogelijk een beterresultaat kan verkrijgen. (Zie de preparaten van de verdunning io~5). Voorioopig moet hier echter eenige twijfel blijven bestaan over eenafdoende werking der lamp op een afstand van 2 m ook bij langdurigebestra.ing. Tenslotte moest nog de invloed van de temperatuur worden nagegaan,daar ons werd medegedeeld, dat bij een temperatuur rondom hetvriespunt de lampen om technische redenen geen effect kunnen hebben.Daartoe werd de laatste

proef genomen. Proef VI. Soort van de lampen : twee van 75 cm en ?Š?Šn van 50 cmâ€žstralingslengte". Temperatuur, waarbij de proef werd genomenoÂ° tot 2Â° C. Tijd van bestraling 10 min. en 15 min. Afstand lamp totpreparaten verschillend. Aantal koloni??n per preparaat. Bestraald geditrende Verdun-ning Nietbestraald 10 min I 5 min Bacteriesoort Afstand lamp tot preparaten 5Â° 100 200 5" 100 200 cm. cm. cm. cm. cm. cm. Bac. Coli . . ie-1 Â? 13500 1070 550 7300 1850 665 5200 io-6 Â? 3000 190 130 695 26 41 225 Salmonella. 10-4 Â? 8000 \'395 555 5600 495 790 25!0 i0â€”6 Â? 600 320 92 374 39 84 305 Micrococcen . io-4 i 2500 10 7 92 0 4 \'3 to-6 Â? 250 0 \'3 i i Te zeggen dat deze lampen bij oÂ° C. in het geheel geen invloed opde bacteri??n hebben blijkt dus onjuist te zijn. In het bijzonder bij deinicrococcen kan na een bestraling van 15 min. op een afstand tot 1 mnog van een bevredigend resultaat worden

gesproken. Geheel onvol-doende is dit echter bij de Salmonella\'s, waar niet alleen na 10 min.bestraling, doch ook na 15 min. bestralen nog circa de helft der kienenin het preparaat worden teruggevonden. Een soortgelijk resultaat wordt bij Bac. Coli geboekt.



??? Â§ 3- Bespreking der verkregen resultaten en conclusies. Er zijn omtrent de wijze, waarop ultraviolette stralen hun doodendeninvloed op micro-organismen uitoefenen verschillende theorie??ngeopperd, die ongeveer alle tot de volgende drie hoofdpunten kunnenworden samengebracht. a. De bacteri??n worden door de stralen direct getroffen en gedood(coagulatie van bacterie-eiwit?) b. De stralen verwekken in het medium (den voedingsbodem),waarin de bacteri??n zich bevinden een stof, die doodelijk is voor debacteri??n. c. De stralen verwekken in de lucht een stof, die doodelijk is voor debacteri??n. De werkwijzen sub. a en c komen in hoofdzaak in aanmerking voor\' de in de lucht en direct op de oppervlakte van voorwerpen aanwezigemicroben. De werkwijzen sub. a en i zullen van invloed kunnen zijn op debacteri??n in de boven beschreven proeven. Immers 100 mm3 bacterie-cultuur werd met 100 mm3 vloeibare

,,agar" gemengd te zamen Â? 200 mm3 en uitgespreid over 1000 mm2. De dikte van de laag zal dus 1000 is i /5 mm bedragen, wanneer men verliezen door verdamping buitenbeschouwing laat. Het is mogelijk dat eenige bacteri??n aan de opper-vlakte van den voedingsbodem blijven liggen, de meeste zullen alzijdigdoor ,,agar" omhuld zijn. Wij mogen uit deze proeven dus de volgendeconclusie trekken. Bij een daartoe geschikte temperatuur worden verschillende micro-organismen(micrococcen, coli, salmonella), bij voldoend lange bestraling met de slerilampgedood, wanneer zij zich in of op een dunne laag agar voedingsbodem bevinden. Of zulks ook geschieden zal met bacteri??n die zich in de lucht bevindenof op de oppervlakte van vleesch of vleeschwaren, is hiermede niet bewezen,hoogstens aan de hand van hetgeen door anderen is waargenomenmin of meer waarschijnlijk gemaakt. Ik stel mij voor deze punten,

deinvloed van de lamp op in de lucht zwevende kiemen en op bacteri??n,die op de oppervlakte van vleesch zijn aangebracht in een volgendeserie proefnemingen te bestudceren. Het is echter duidelijk, dat detechniek der proefneming waarbij even duidelijke quantitatieve gegevensbekend moeten worden als boven zijn omschreven, hoogere eischen zalstellen. Leest men de vlugschriften door de fabrikanten van de lamp uit-gegeven, dan vindt men daarin de meening, dat de lamp ook invloedzou hebben op de kiemen op de oppervlakte, welke niet naar de lamptoe is gekeerd. Het wordt daarbij noodig geacht, dat de lucht opeenigerlei wijze in circulatie wordt gehouden. Indien zulks inderdaadhet geval is, dan moet hier wel haast gedacht worden aan een werkingsub. c bedoeld, waarbij dus door de lamp een agens in de lucht zou



??? ontstaan dat doodelijk is voor de hier bedoelde micro-organismen.Het zal duidelijk zijn, dat hoewel bij de beschreven proeven de moge-lijkheid is gebleken, dat de lamp nuttig zou kunnen zijn als hulpmiddelbij het weren van bederf van vleesch en vleeschwaren een eindoordeelover hare juiste beteekenis eerst geveld kan worden, wanneer de hier-boven genoemde punten nader zullen zijn onderzocht. De reeds afgesloten proeven hebben wel eenig inzicht gegeven inde omstandigheden waaronder het effect van de lamp het meest aanhet licht zal treden. â€žSterilampen" in een vleeschbewaarplaats Bij een temperatuur van oÂ° tot -f- 2Â°C. is de inwerking van de lamp opâ€žBac. Coli"enopde â€žSalmonella" stam bij een bestraling van 15 minutenonvoldoende. Verdere proeven zullen nog moeten uitmaken of lang-duriger bestraling bij deze temperatuur toch nog afdoend effect zouhebben. Hiervan zal het dus afhangen of

men bij gebruik van zulk eenlamp in een vleeschkoelhuis werkelijk in hygi??nisch opzicht eenignuttig effect mag verwachten. Reeds staan de zaken bij toepassing in het voorkoelhuis er eenigszinsanders voor : hier toch zal de temperatuur op circa -f- 8Â° tot 10Â° C.



??? worden gehouden, temperaturen, waarhij in onze proeven de werkingder lamp op in agar ingesloten bacteri??n voldoende kwam vast testaan. Soortgelijke temperaturen zullen ook veelvuldig voorkomen inkleinere koelkasten ten huize van slagers resp. gebruikers. In de eigenlijke â€žhangruimten" van groote slachterijen, waar detemperatuur tusschen ioÂ° C. en 20Â° C. wordt gehouden zal heteffect van de lamp volledig kunnen zijn. Mogelijk dat in de toekomsthier de toepassing van dit hulpmiddel nog het belangrijkst zal blijkente zijn. Immers de houdbaarheid van het vleesch in het koelhuis is vooreen zeer belangrijk deel afhankelijk van de mate, waarop de opper-vlakte met bacteri??n is bezet v????r dat het in het koelhuis komt. Deze infectie tijdens het slachten laag te houden is al zeer moeilijk,nog funester wordt de invloed van ,,onzindelijk"slachten, wanneertijdens het verblijf in de hangruimte deze kiemen zich

ongehinderdkunnen vermeerderen. Zou het gelukken door toepassing van eenbestraling deze vermeerdering in zijn tegendeel te doen verkeeren enmisschien ook voorwerpen die met het vleesch in aanraking komen(vleeschhaken) op deze wijze practisch steriel te houden, dan zoudaarmede inderdaad een schrede van beteekenis in de goede richtingworden gezet. En hiermede komen wij meteen tot de toepassing die in de Ameri-kaansche vlugschriften in het bijzonder wordt aanbevolen. Het isbekend hoe men in Engelsch-sprekende landen prijs stelt op het op-dienen van volkomen tafelrijp vleesch. Verschillende vermaarde hotelsschroomen niet het vleesch daartoe in â€žverschen" staat gedurendelangen tijd op circa i8Â° tot 20Â° C. te houden alvorens het toe te bereiden.Dat men onder zulke omstandigheden met groote verliezen door bederfte kampen heeft spreekt van zelf. De promotors van deze lamp ver-melden

getuigschriften van personen, die in zulke â€žrijpingskamers"de lamp hebben doen aanbrengen en er de gunstigste resultaten voorhun bedrijf van hebben gezien. Ik zou deze eerste mededeeling over dit interessante onderwerpwillen besluiten met de opmerking, dat naar mijn oordeel de moge-lijkheid gegeven is, dat het gebruik van bestraling met een lamp alsde â€žsterilamp" op den duur zal blijken een belangrijk hulpmiddel tezijn in den strijd tegen het bederf van vleesch en vleeschwaren. Maartevens, dat de juiste beteekenis van deze lamp, alsmede de omstan-digheden, waaronder zij het meeste nut afwerpt eerst door verdereproefnemingen aan het licht zullen kunnen komen. Samenvatting. Uit de beschreven proeven blijkt, dat door bestraling met de â€žWesLing-house-Sterilamp" de op en in een dunne agar laag opgenomen â€žMicro-coccen", Bac. cod en â€žSalmonella\'s" voor het grootste gedeelte wordengedood.

Het effect is afhankelijk van den duur der bestraling, de tem-peratuur en den afstand tusschen de lamp en de cultuur. De proeven wor-den voortgezet.



??? Zusammenfassung. Die Experimenten beweisen, dasz in sehr d??nner Agar-schicht aufgenommenâ€žMicrococcen", Bac. Coli und Salmonella\'s durch Bestrahlung mit der â€žWesting-house-Sterilamp" gr??sstenteils get??tet werden. Das Ergebnis ist abh?¤ngig von derBestrahlungszeit, der Temperatur und dem Abstand zwischen Lampe und Kultur.Die Versuche werden fortgesetzt. Summary. The experiments show, that irradiation with the ,,Westinghouse-Sterilamp"kils a good deal of â€žMicrococci", Bac. coli and Salmonella\'s in a thin layer of agaragar. The effect depends on the time of irradiation, the temperature and the distancebetween lamp and culture. The experiments are to be continued. R?Šsum?Š. Les ?Šxperiments ont prouv?Š que des â€žMicrococci", Bac. coli et des Salmonellas,se trouvant dans une couche tr?¨s mince de agar agar, sont tu?Šs sauf quelques-unes,par la radiation des lampes

â€žWestinghouse-Sterilamp". Le r?Šsultat d?Špend dutemps d\'exposition aux ondes du â€žSterilamp", de la temperature et de la distanceentre la lampe et la culture. Les exp?Šriments seront continu?Šs.



??? - 597 -REFERATEN. MOND- EN KLAUWZEER. Verzamelreferaat. I. AETIOLOGIE. Kweeken der smetstof. In de mond- en klauwzeerliteratuur van het vorige jaar is de belangrijke questievan het kweeken van de smetstof buiten het dier door het werk, dat de bestrijdingvan de groote epizo??tie??n eischte, op den achtergrond geraakt. In het buitenland is slechts een enkel onderzoek in deze richting gepubliceerden wel een mededeeling, welke de betwijfelde positieve bevinding van Peragallo,niet kon bevestigen. Richter l) is er namelijk niet in geslaagd m. en kzr. virus opde chorio-allantois van het bebroede kippenei tot vermeerdering te brengen. Despeldeknopgroote haardjes, welke na de enting ontstaan, schrijft hij toe aan ver-weerreactie van het weefsel tegen soortvreemd eiwit ; na enting met virusvrij weefsel-cultuurextract traden zij nml. ook op. Tenaciteit der smetstof. Houdbaarheid der smetstof onder natuurlijke

omstandigheden is door Russischeonderzoekers nog eens onderzocht. Bij dit onderzoek 2) is caviasmetstof in geslotenbuisjes of blokjes in mesthoopen gebracht, terwijl de buitentemperatuur 16 tot 320onder nul was. De lange houdbaarheid van meer dan 5 maanden van het virusonder deze omstandigheden (waarbij de werking van ammoniak op het virus isuitgesloten), kan ons niet verbazen (meer dan 5 maanden). Bij een buitentemperatuur van 130 C. bedroeg de inactiveeringstijd vansmetstof ruim een maand. Om het gevaar van virusverspreiding door stalmest te voorkomen beveelt schr.aan de dagelijksche desinfectie van dieren, stal en mest met natronloog of formalinc. In den zomer 8) wordt de smetstof van m. en kzr. in de weide in 1â€”7 dagenge??nactiveerd ; in den herfst behoudt zij 3â€”20 dagen haar pathogeniteit. Op nattenbodem blijft de virulentie 2â€”3 maal langer behouden dan op het gras. Van belang voor

de epizo??tologie zijn de volgende waarnemingen van Knese. 4) In Oost-Friesland komt het nogal eens voor, dat het vee van ?Š?Šn eigenaar deszomers in koppels verdeeld op ver van elkaar gelegen weiden gehouden wordt.Vaak werden slechts enkele van deze koppels door mond- en klauwzeer aangetasten de gezond gebleven dieren eerst \'s winters op stal ; opmerkelijk was, dat dezeheruitbraak vrij regelmatig optrad 6 maanden, nadat \'s zomers een groep dierenwas aangetast. Deze laatste vormt stellig de besmettingsbron. Dit wordt mogelijkgeacht, omdat na ongeveer een half jaar de aan den kroonrand bij de blaareruptiegevormde hoornspleten tot halverwege den hoornigen wand zijn afgeschoven,daarna vaak aan de verzenen openbreken en geconserveerde smetstof kan vrijkomen. \') H. A. Richter : Ist das Maul- und Klauenseuchevirus auf dem Allantois-Chorionvon H??hnerembryonen nach der Methode von

Peragallo z??chtbar? Zbl. f. Bakt. 143 B.S. 273,\'939- 2) Kindjakov : Das ?œberleben des Virus von Maul- und Klauenseuche in den Misthaufen.Sovet Vet. 1938. Ref. Jahresber. der Vet. Med. 1939. B. 65, S. 583. 3) V. I. Kindjakov : De tenaciteit van het mond- en klauwzeer in de weide. Sovet. Vet.B. 16. blz. 30, 1939. 4) Knese : Eine kurze aber zeitlich wichtige Bemerkung zur Maul- und Klauenseuche.B. M. T. W. 1939, S. 301. Bull. Off. Int. Epiz. t. XIX p. 275.



??? II. KLINIEK. Gevoeligheid. Mond- en klauwzeer bij den mensch. Bij een aantal personen heeft Magnusson door cavia-enting of bloedonderzoek(antistoftiter) met zekerheid m. en k. kunnen vaststellen. Het betrof steeds personendie met ziek vee in aanraking waren gekomen (meest melkers). I)e verschijnselenwaren : talrijke groote blaren aan de binnenzijde der handen, soms ook aan devoetzolen ; vaak ging dit gepaard met koorts en algemeen onwelzijn ; soms kwamuitslag voor in en om mond en aan den hals. Drie personen zijn ge??nt met blaarmateriaal van mensch ; reactie trad echterniet op (bij gelijktijdig ge??nte caviae wel). Aangenomen moet worden, dat de infectiemeest optreedt na verwondingen aan hand ; drinken van besmette melk was geenaanleiding tot m. en kzr. Mond- en klauwzeer bij den eland. In Zweden zijn bij een dood gevonden elandkalf granuleerende defecten op tongen tandeloozen rand (typisch

voor mond- en klauwzeer) aangetroffen. Aan de kroonranden der klauwtjes kwamen ook de voor de virusziekte kenmer-kende wonden voor. Hoewel de smetstof door dierenting niet kon worden aange-toond neemt Magnusson 2) aan dat m. en kzr. den dood van dezen herkauwer heeftveroorzaakt. Mond- en klauwzeer bij paarden. Hoewel kunstmatige infectie niet gelukt, blijven de praktijkmededeelingen overm. en kzr. bij paarden regelmatig voorkomen. Nooit zijn ze door proefdierentingaannemelijk gemaakt. Oei.ler 3) beschrijft 2 gevallen van mondzeer bij paarden (speekselen, blaar-vorming op tong) samenvallend met m. en kzr. bij runderen op dezelfde stallen.Enting van proefdieren heeft niet plaats gehad, daar de gevallen te laat ter kenniskwamen. Naar aanleiding van bovenstaande mededeeling van Oeller plaatst Brandt 4)de volgende waarschuwing tegen een niet gefundeerde diagnose van m.- en kzr.bij paarden : Op

een door m.- en kzr. aangetast bedrijf vertoonden eenige paardenepitheeldefecten op tong en mondslijmviies ; echter waren de witte huidgcdeeltenaan hoofd en extremiteiten ook bezet met geelachtige blaasjes en korstjes. De oorzaakvan deze stomatitis en dermatitis werd toen gauw gevonden (trifolium hvbridum)en de diagnose gesteld op klaverziekte. Mond- en klauwzeer bij hert, ree en gems. In een publicatie van Stroh 6) zijn afgebeeld klauwtjes van een gems en een ree,waaraan duidelijk de restanten zijn te zien van een aantasting door m.- en kzr. Talrijke aan schr. toegezonden pootjes van wild bleken geen verschijnselen vanm.- en kzr. te hebben ; smetstofverspreiding door het wild zal dus niet belangrijkzijn, daar de gevoeligheid voor de virusziekte niet groot is. M H. Magnusson : F?¤lle von Maul- und Klauenseuche beim Menschen. B. u. M. T.Wschr. 1939, S. 421 u. 437. 2) H. Magnusson : Ein Fall von Maul- und

Klauenseuche beim Elch. D. T. W. 1939,S. 509. 3) Oeller : Erkrankungen von Pferden an Maul- und Klauenseuche. B. M. T. W. 1939,S. 360. 4) Brandt : Erkrankungen von Pferden an Maul- und Klauenseuche. B. M. T. W. 1939,S- 394- s) G. Stroh : Abgeheilte Maul- und Klauenseuche bei Reh und Gemse. B. M. T. W.\'939. S. 749.



??? Cohrs en VVeber *) hebben bij een dood gevonden ree de diagnose m.- en kzr.gesteld op grond van macroscopische veranderingen aan pooten, tong, pens en hart. Bij een hert troffen zij ontschoening en blaarvorming onder klauwhoorn aan,overeenkomend met de mond- en klauwzeerreactie in den runderklauw. In tegenstelling met Stroh meenen schr. dat tijdens mond- en klauwzeerepi-zo??tie??n kreupelheid van in wild levende herten en ree??n nogal eens wordt waar-genomen en dat dus m.- en kzr. onder deze dieren lang niet zeldzaam zal zijn ;besmetting van vee en van landerijen door wild is waargenomen. Secundaire infecties bij het rund. Naast de bekende begeleidende infecties, welke aan de klauwblaren hun portesd\'entr?Še hebben, neemt men op Riems1) bij een belangrijk percentage der runderenna kunstmatige infectie met m.- en kzr. virus enteritidcn waar ; deze blijken tendeele veroorzaakt door

enteritisbacteri??n (vrnl. Breslau) ; diarrhee (slijmig ofbloederig) treedt op 4â€”12 dagen na de virusinfectie. Waarschijnlijk herbergen derunderen ten tijde der m.- en kzr. infectie de bacteri??n reeds in hun organisme. Onderzoekers dringen aan op completeering der keuringsvoorschriften vandieren, wegens m.- en kzr. in nood geslacht, en wel op bacteriologisch vleesch-onderzoek voor deze gevallen. III. PATHOL. ANATOMIE. Blaren in pens. Naar aanleiding van het frequent voorkomen van aphten in de pens is aanOppei. 2) opgedragen dit proces histologisch te onderzoeken. Deze blaren zijn bruinrood. Bij microscopisch cnderzoek is evenals bij eldersgevormde blaren vooral het strat. spinosum aangetast : acidophilie, uit elkaardrukken der cellen, verdwijnen der intercellulair bruggen; daarna veranderingenin de kern ; aangrijpen op meerdere plaatsen en blaarvorming. Naast deze voorm.- en kzr. typische processen heeft O.

ook erupties aangetroffen met morphologischeen histogenetische afwijkingen. Bij deze erupties treedt geen blaarvorming op ; men vindt eenige celvermeer-dering en zwelling der iets diepere epitheellagen, zonder celoplossing maar wel metafschilfering en als resultaat erosies ; dit beeld stemt overeen met de reticuleerendedegeneratie volgens Unna. Vindt dit proces plaats in de meer oppervlakkige epitheellagen, dan vormt zicheen kleine korst ; het proces dringt eerst daarna dieper en na afstooting ontstaateveneens een erosie. Bacterieele infecties worden nu gemakkelijk oorzaak van uitgebreide zwerendeen necrotiseerende veranderingen van pensslijmvlies en pensmusculatuur. Degeneratie van hartspier. Bij pasgeboren en jonge dieren verloopt m.- en kzr. vaak zonder blaarvormingmet verschijnselen van een maagdarmontsteking ; echter vindt men tevens veran-deringen van de hartspier. Deze veranderingen zijn bij

varkens bekend, bij schapenechter tot nog toe niet beschreven. Salyi 3) heeft aangetroffen een groote sterfteonder lammeren met verschijnselen van maagdarmontsteking ; hij meent dit te 1 ) K??be und Heinig : Die Bedeutung der Bakterien aus der Paratyphus-Enteritis-Cruppeals Sekund?¤rerreger bei M. K. S. Ztschr. f. Inf. Krkh., paras. Krkh. und Hyg. d. Haust.1939, S. 189. 2 \') R. Oppel : Maul- und Klauenseuche am Pansen des Rindes. (Morphologie und Histo-genese). Archiv, f??r w. u. pr. Tierhk. 74, B.S. 1, 1939. 3 ) G. S?¤eyi : Herzmuskelentz??ndung infolge Maul- und Klauenseuche bei jungen Schaf-l?¤mmern. Allatow Lapok. B. 62. S. 159, 1939.



??? moeten toeschrijven aan m.- en kzr., daar gelijktijdig de moederdieren gering m.-en kzr. hadden en bij de sectie der lammeren in het hart (vooral in linker kamer)punt- en streepvormige geelachtig-witte haarden gevonden werden. Deze haardjesbevatten smetstof (cavia-enting). Mastitis aphtosa ? Om uit te maken of m.- en kzr. virus een pathogene werking op mammairweefseluitoefent heeft een Italiaansch onderzoeker histologisch onderzoek bij ge??nfecteerdecaviae verricht. \') Bij een twintigtal lacteerende diertjes, welke ge??nfecteerd werden, 3 dagen napartus, is op verschillende tijden na infectie de melkklier histologisch onderzocht.De eenige positieve bevinding was een geringe hyperlymphocytosis in het bind-weefsel van het interstitium en om de uitvoergangen ; bovendien was het epitheelvan deze gangen verdikt. Hieruit concludeert schr., dat m.- en kzr. virus specifiekpathogene werking op het mammairweefsel uitoefent en

ook de catarrhale ontstekingder melkgangen veroorzaakt. (Schmidt (Riems) vond in 1936 ook de leucocyten-infiltraties ; daar hij ze echter ook bij m.- en kzr.-vrije caviae vond, wijst hij verbandmet m.- en kzr. af). IV. IMMUNISATIE. Actieve immunisatie. Over dit onderdeel der mond- en klauwzeeronderzoekingen zijn in 1939 talrijkepublicaties verschenen. De belangrijkste plaats nemen die over entingen met hetvaccin volgens Svf.n Sciimidt en zijn modificatie volgens Waldmann in ; over dewerkzaamheid van dit vaccin is men in Duitschland, Itali??, Zwitserland en Dene-marken zeer tevreden. Iiiemser M. K. S. Vakzine. In de mededeelingen van Haan en Maas (Duitschland) van Maart 1939 1) reiktde ervaring over de vaccinatie met geadsorbeerd virus tot over een periode van9 maanden. Drie??rlei soort vaccin is gebruikt, verschillend naar de bereidingswijzevan het virus (runder- en cultuursmetstof) of zijn concentratie. Uitsluitend tegentype

A is ge??mmuniseerd. Gedurende de eerste twee weken na de vaccinatie was de vatbaarheid der be-handelde dieren nog zeer groot en werd 50 % der dieren, welke aan besmettingbloot stonden, aangetast. Uit de tabellen blijkt, dat in het oudst bewerkte district Soldin de groote meer-derheid der entingen is uitgevoerd met vaccin bereid van cultuursmetstof. De onvatbaarheid hiermede ontstaan, was 3 mnd. post vaccinationem nogafdoende tegen sterke besmetting ; daarna zijn eenige immuniteitsdoorbrakenwaargenomen (bijna 1 Â°/0 der behandelde bedrijven ; veel dieren werden dan echteraangetast (70%)). De ervaring met rundersmetstof strekt zich uit over 9 mnd. : ziekteuitbraak iszelfs 9 mnd. na vaccinatie sporadisch opgetreden (op bijna 1 % der behandeldebedrijven en tastte dan nog slechts weinig dieren aan), hoewel besmettingsgevaarbestond. In 3 districten, welke vrij intensief behandeld zijn, heeft de epizo??tie een

zeergeringen omvang gehad en was de ziekte vrij spoedig verdwenen. Er bestond grootverschil met aangrenzende niet bewerkte districten. 1 ) Dr. Haan und Dr. Maas : Die aktieve Immunisierung gegen Maul- und Klauenseuchemit Riemser M. K. S. Vakzine nach Waldmann und h??be. Weitere Erfahrungen im Regie\'ungs-bezirk Frankfurt a. 0. B. M. T. W. 1939, S. 165.



??? In Juli 1939 heeft Maas *) nog een beschouwing over het resultaat der vaccinatiestegen m.- en kzr. in het district Soldin gegeven. Dit district was toen juist vrij vanm.- en kzr., maar werd van de omgeving uit nog eenigszins bedreigd, hoewel ingeheel Duitschland de epizo??tie sterk aan het afnemen was. In totaal zijn in Soldin sinds April 1938 3340 bedrijven gevaccineerd, waarvanruim 2/3 met cultuurvirus ; het percentage ziektegevallen is voor beide vaccinsoorteneven hoog. Uit het verloop onder gevaccineerde dieren op stallen, waar m.- en kzr.optrad door aantasting van niet-ge??nte dieren, krijgt men een indruk over de waardevan het vaccin tegenover contactinfectie : bij gemiddeld 1 van 5 behandelde dierentrad de ziekte in zeer lichten graad op. Conclusies over de werkzaamheid van hetcultuurvirusvaccin zijn niet goed te trekken, daar in eenige gevallen zeker (maarwaarschijnlijk in zeer vele gevallen), de heruitbraak

veroorzaakt werd door eensmetstoftype, waartegen niet ge??mmuniseerd was. Schr. is echter zeer tevreden over het resultaat met deze cultuurentstof verkregenen vermeldt in zijn samenvatting de bijzonder groote onvatbaarheid 9â€”10 maandenna enting ; ze was dan belangrijk grooter dan bij met rundervirus ge??mmuniseerdedieren. Een weinig gedetailleerde mededeeling van L??ck 2) is in overeenstemming metde bovenvermelde ervaringen : In Oost Pruisen is door enting van een half millioenrunderen met het aluminiumvaccin de uitbreiding van m.- en kzr. zeer beperktgebleven. Evenals bij vroegere ervaringen ontstaat de immuniteit na 2 weken enbleek de enting nog effectief na 7â€”12 maanden. Eenigszins ten overvloede heeft M??hlmann 3) een onderzoek verricht naar deoorzaken der ziekteuitbraken in de eerste 14 dagen na vaccinatie met het alumi-niumvaccin. Infectiositeit van het vaccin was hiervan niet de

oorzaak, zooals reedsdoor de contr??le-enting van ieder vaccinfabrikaat op Riems was gebleken. Ziekte-uitbraken in de practijk waren niet beperkt tot enkele vaccin-fabrikaten, maarkwamen voor bij een groot aantal vaccin-nummers ; zij bleken afhankelijk van destreek en de periode van toepassing (met de grootste besmettingskans). In zeer vele gevallen kon besmetting verklaard worden door contact met ziekedieren, bezoeken van veehouders, aanwezigheid van ziek wild, spreeuwenvluchtenof door levering aan melkfabrieken. Over de toepassing van het Riemser M. K. S. vaccin in Itali?? handelt de volgendemededeeling. In het district Novaras zijn 500 runderen met het aluminiumvaccin volgensYValomann ge??nt ; entreacties kwamen niet voor en immuniteit bleek na 2 wekente zijn opgetreden. De ervaringen zijn zeer gunstig en uitbreiding van de toepassingder enting is gewenscht. 4) Deensch vaccin. De onderzoekers op

het eiland Lindholm (Denemarken) hebben het vaccinatie-proc?Šd?Š van hun landgenoot Schmidt op enkele punten gewijzigd en berichtenhierover en over de immuniseerende werking in het llulletin de I\'Olfice Int. desEpiz. 6) Zij hebben gepoogd 2 bezwaren, welke de bruikbaarheid van het alumi- \') Maas : Weitere Feststellungen ??ber die Dauer der Immunit?¤t nach der aktiven Immuni-;ierung mit Riemser M. K. S. Vakzine nach Waldman und K??be. B. M. T. W. 1940, S.4 g. 2) Dr. L??ck : Die Bek?¤mpfung der Maul- und Klauenseuche in Ostpreuszen mit RiemserM. K. S. Vakzine nach Waldmann u. K??be. Berl. u. M??nch. Tier?¤rztl. YV.schr. ig3g,S. 485- 3) H. M??hlmann : Heber die Ausbr??che von Maul- u. Klauenseuche in den ersten 14Tagen nach der aktieven Immunisierung mit Vakzine nach Waldmann u. K??be. B. M. T. W.\'939\' s- 565- *) C. Anclesia : Esperinienti di vaccinazione antiaftosa nel Novarese. Az. vet.

ig39-Ref. Jahresber. Vet. Med. 193g. B. 65. S. 584. 5) E. F. FoGEDbv et J. H arbo : Immunisation da bovid?Šs contre la fi?¨vre aphteuse aumoyen de virus adsorb?Š ?  Vhydroxyde aluminique.



??? niumvaccin verminderen, yveg te nemen : de grootte der smetstofdosis en de ont-stekingsreaetie van het Al(OH),. Zij meenen hierin goeddeels te zijn geslaagd.Het vaccin bereiden zij als volgt. Mond- en klauwzeerblaarwand van het rund wordt tot poeder gemalen ; hieruitwordt de smetstof uitgeloogd in een kleine hoeveelheid aqua dest. Na centrifugeerenen bacterievrij filtreeren wordt het virus geadsorbeerd aan ongeveer 7 maal zooveelAl(OH)3 door eenvoudig bij elkaar te voegen ; gewenscht schijnt daarbij een pntusschen 7,5 en 8,2. Tenslotte is een verwarming bij 370 gedurende 72 uur noodigom het vaccin apathogeen te maken. Met deze entstof zijn op kleine schaal (8 runderen) stalproeven uitgevoerd. Met48 uur verwarmd vaccin ontstond ent-mond- en klauwzeer bij de meeste dieren ;de vrij gebleven runderen waren na een r?Švaccinatie vrijwel onvatbaar voor infectiein tong. Voor de immunisatie van deze runderen

is een minimale hoeveelheidsmetstof gebruikt (0,06 gram blaarwand per rund) echter bezat het vaccin nog eengevaarlijke virulentie. Bij 2 runderen had men met 10 maal grootere hoeveelheid vaccin (60 uur bij 37Â°ge??nactiveerd) zeer groot succes. Hierna heeft men op het eiland Seeland op ernstigbedreigde stallen ruim 1400 runderen gevaccineerd (2 vaccinaties A 0,1 gr. smetstof,72 uur bij 370 ge??nactiveerd). Op verschillende bedrijven is binnen 7 dagen m.- enkzr. opgetreden ; de ziekte verliep dan gewoon. Waar de besmetting langer uitbleefkon men soms eenige onvatbaarheid constateeren. Om de voorbehoedende enting tijd te verschaffen een immuniteit te ontwikkelenhebben de onderzoekers hun experimenteerterrein verplaatst naar het eiland Born-holm, waar echter ook al spoedig m.- en kz.r geconstateerd werd, zelfs van de typenO en A naast elkaar ; dit dwong hen de revaccinatie uit te voeren met de 2 smet-

stoftypen. De bedoeling was op de uitgezochte stallen 3 maal te enten. Op een deelder bedrijven is echter m.- en kzr. opgetreden een week na de eerste enting en haddeze enting geen effect; bij andere bedrijven trad na de tweede enting (welke O enA betrof) ziekteuitbraak in zeer lichten vorm op. Op stallen waar men 3 maal heeft kunnen vaccineeren (nl. 3 maal tegenover0,2 maal tegenover A type) is nog geen m.- en kzr. voorgekomen (waarnemingstijd10 weken na laatste enting ; besmettingskans zeer groot). Eenige van deze 3 maalge??nte runderen waren ongevoelig voor contactinfectie, eveneens voor tonginfectiemet O virus en gedeeltelijk ongevoelig met A virus. Voor deze entingen is totaalper dier gebruikt 0,22 gram O-blaarwand en 0,12 gram A blaarwand, dus zeerweinig. Met de smetstofopbrengst van 2 runderen zijn dus volgens dit Deensche voor-schrift ^ 400 dieren tegen 2 typen te immuniseeren. Waar het

instituut wekelijksde beschikking heeft over de smetstof van 500 runderen kan men \'s lands veestapelin ruim 6 maanden tegenover 2 typen een zeer belangrijke onvatbaarheid bezorgen. Een latere publicatie van Fogedby in the Veterinary Record 1) is een pogingom de verdiensten der verschillende onderzoekers betreffende het aluminium vaccintot de juiste verhoudingen terug te brengen. In 1938 verwekte de mededeeling van Waldmann over zijn ontdekking van eenzeer bruikbaar, gevaarloos aluminium-vaccin groote belangstelling. Echter warensinds 1934 door Sven Schmidt met aluminiumadsorbaten reeds zeer goede resul-taten verkregen voor de immunisatie van caviae. Door formolinwerking en bebroe-ding wist hij zijn vaccin tot een gevaarlooze entstof te bereiden. Zoo was er omstreeks 1936 een zeer goed Deensch mond-en klauwzeer-vaccin.Gedurende 1936 en \'37 is op Lindholm met virusadsorbaten bij runderen

en varkensge??xperimenteerd. Tijdens de epizo??tie van 1938 ken op grooter schaal hiermeeworden voortgegaan. Van groot belang bleek de pu voor de adsorbatie (gewenscht 1  E. F. Fogedry : Foot and Mouth-disease : Vaccination Experiments (1938â€”\'39)carried out at the Danish Experimental Station, Lindholm. Vet. Rec. 1939. p. 1307.



??? is pil 7,65) ; verwarming van het adsorbaat bij 37Â° gedurende 72 uur was noodigom dit apathogeen te maken. M"t een aldus bereid bivalent vaccin, het â€žI.indholm vaccin" tegen O en A type,zijn in Jutland Â? 4600 runderen met succes ge??nt. Anijsolie vaccin. vianello *) heeft gezocht naar bactericide stoffen, welke het virus inactiveerenmet behoud van antigene werking. Daarbij heeft hij gedacht aan organische ver-bindingen als plantaardige oliesoorten. Deze zijn weinig oplosbaar in water (emul-sievorming door schudden). Een groot aantal aetherische oli??n is op bactericidewerking gecontroleerd. De best desinfecteerende zijn daarna voor de behandelingvan m - en kzr.-virus gebruikt. Van deze stoffen bleek alleen anijsolie geschikt voorde bereiding van een vaccin. Een concentratie van 0,25â€”0,30 % anijsolie inactiveerde 1 % virusemulsie(blaarwand, verwreven en gefiltreerd door papier) bij 32Â° C. binnen 6 dagen

;alle bacteri??n, zelfs sporenvormers, met uitzondering van bac. subtilis, werdenbinnen dien tijd gedood. Met op deze wijze ge??nactiveerd virus zijn immunisatieproeven uitgevoerd. Cavia\'s konden met 2 cc anijsolie-vaccin, bereid van homoloog virus, partieelge??mmuniseerd worden ; na 3 maanden bewaren in ijskast was de antigene werkingonverminderd. De werkzaamheid van het anijsolie-vaccin overtrof die van chloro-form- en formolvaccins, zij was in een vergelijkende proef meer dan twee maalzoo groot. In een volgend experiment heeft V. vergeleken de werkzaamheid van aanAl(OH)s geadsorbeerd cavia-virus, ge??nactiveerd met anijsolie, formaline of chlo-roform. Met anijsolie ge??nactiveerd adsorbaat bleek verreweg het meest effectief;in de tweede plaats kwam het gechloroformeerde adsorbaat ; het geringst immuni-seerend was virusadsorbaat formaline. Op grond van de goede resultaten, bereikt met anijsolie-

vaccin bij caviae, heeftV. dit proc?Šd?Š ook toegepast op rundersmetstof en met kleine hoeveelheden vaccin(waarin bijna Â? gr smetstof per dosis) in de practijk entingen verricht. Een grooteraantal runderen (750 stuks) is echter behandeld met anijsolievirus-adsorbaat, daaraluminiumhydroxyde het vaccin houdbaarder maakt. Hierbij is niet de geringste entreactie opgetreden ; de vroegste entingen hebbenreeds 4 maanden stand gehouden. Voor toepassing in de practijk werd ieder vaccin-monster op apathogeniteit enimmuniseerende werking onderzocht bij een 6 tal runderen ; na 14 dagen blekendeze dan ongevoelig voor contactinfectie of virusinwrijving in den bek. In analoge experimenten, uitgevoerd met geformoliseerd virusadsorbaat volgensWaldmann en K??bf. bleek, dat reeds bij een middelmatige besmetting 10â€”40%der gevaccineerde runderen gering ziek werd. Het anijsolie-vaccin is dus stelligsuperieur aan het

proc?Šd?Š van Waldmann. Adsorbtie van virus aan houtskool en calciumfosfaat. Houtskool en kokosnootkool bezitten geen adsorbtievermogen voor het mond-en klauwzeervirus ; gereinigde en ongereinigde dierlijke kool wel. De bepaaldeverhouding tusschen virus, suspensievloeistof (physiol. keukenzout) en kool heeftCoRDiER 2) voor caviae en caviavirus onderzocht ; zij verkreeg een adsorbaat datsubcutaan en intracutaan slechts in enkele gevallen m.- en kzr. verwekte. Dit geadsorbeerde virus, subcutaan ingespoten, was in staat eenige immuniteit \') G. Viankllo : 1.\'immunizzazione atliva contro l\'afta epizootica con un vaccino avi-rulento all\'anisolo. La Clinica Veterinaria, 1939, p. 583. 2) G. Cordif.r : Adsorbtion du virus aphteux par le charbon d\'os et le phosphate tricalcique.Application ?  l\'immunisation chez le cobaye. Rec. de Med. Vet. d\'Alfort t. CXV p. 599.1939 en C. R. Acad. Sci. Paris, t. 208, p. 1364, 1939.



??? op te wekken ; iets beter werkten 2 voorbehoedende entingen. Tricalciumfosfaat,dat in een zeer groot percentage (80%) in dierl. kool voorkomt, adsorbeerde hetvirus eveneens sterk ; het complex bezat ook eenige immuniseerende kracht. Kristalviolet vaccin. Het in Zwitserland toegepaste kristalviolet-vaccin \') tegen m.- en kzr. wordtbereid uit bloed van aangetaste dieren, te ontnemen tijdens begin der blaareruptieen hooge temperatuur. Na del??brinatie wordt aan het bloed toegevoegd kristalviolettot een concentratie van 0,3 % ; na 6 dagen bebroeding bij 38Â° is het virus ge??nac-tiveerd. Belangrijk meer waarde verkrijgt het vaccin door toevoeging van virussus-pensie, geprepareerd van blaarerupties. Inactiveering geschiedt dan gedurende 10dagen bij 38Â°. Per rund wordt 100 cc subcutaan aan den hals ingespoten; entreacties, zelfstemperatuursverhooging, komen niet voor. Dit vaccin is op zijn werkzaamheid

bijrunderen beproefd in Alfort door een commissie van het Office Int. des Epizooties.De beschermende werking bleek onvoldoende tegenover langdurig contact metzieke runderen ; echter waren de opgetreden erupties zeer goedaardig. In het kanton Bern zijn in 1939 met kristalviolet-vaccin ruim 12000 runderen ge??nt. Op een klein percentage der bedrijven (Â? 0,7%) is ziekte opgetreden binnen14 dagen na de vaccinatie ; op 1 bedrijf is na maand de immuniteit doorbroken. Bij het opmaken der balans van het kristalviolet-vaccin na een ervaring van ruim4 maanden in besmette districten, waren Schr. zeer tevreden over zijn werkzaamheid. Aceion vaccin. Uit Rusland stamt een mededecling 1) over proefnemingen in de practijk meteen vaccin, dat bij caviae resultaat had. Het vaccin werd bereid uit virus-lympheen blaarwand van runderen of uit bloed van zieke varkens. Het infectieuze materiaal werd 1 uur met zuivere aceton

behandeld tot eendroog poeder ontstond. Ge??nt werd met een 2â€”3 % suspensie van dit poeder in reconvalesc. serum physiol. keukenzoutoplossing (verhouding 1 : 4). Conserveering geschiedde met0,5 % phenol. controle op apathogeniteit bij witte muizen en runderen. Immuniteit ontstond bij 74â€”80% der ge??nte runderen en duurde van 14 d. tot30 na enting. Chloroform-vaccin â–  Galea heeft zijn â€žantig?¨ne aphteux chloroform?Š" alleen bij caviae beproefd.Het Russische Mond- en klauwzeerinstituut te Gorodmlia publiceert nu zijnervaringen met de gechloroformeerde smetstof bij runderen. 2) Het vaccin is bereid volgens de aanwijzingen van Gai.ea uit runderblaarwand(type C). Bij 3 groepjes van 3 runderen is onderhuids 2 maal een dosis vaccin ingespoten(resp. 2 maal 0,2 cc, 2 maal 0,5 cc of 2 maal 1,3 cc) 9 d. na elkaar. Weer 7 dagenlater blootstelling aan contactinfectie ; hierdoor zijn de dieren niet ziek

geworden. Op kunstmatige infectie door scarificatie van bovenlip werden de 3 met grootstehoeveelheid vaccin behandelde dieren ziek. Het vaccin is sinds 1934 in Rusland in de practijk gebruikt op bedreigde bedrijven ; 1 ) I.. S. Ratner : Proefnemingen tot actieve immuniseering van runderen tegen mond- enklauwzeer. Sovet. Vet. Dl. 15, blz. 17. 1938. Referaat Jahresber. der Vet. Med. 1939,blz. 582. 2 ) N. E. Lavrovsky : Essais d\'immunisation active des bovid?Šs contre la fi?¨vre aphteusebar le vaccin chloroform?Š. Bull, de l\'Olf. Int. des Epiz.t. XVI, p. 226.



??? ruim 32000 runderen zijn ge??nt. De smetstof werd genomen van de heersehendeenzo??tie. In twee groote koppels is 2 maal 0,5 cc of 2 maal 1 cc ge??njicieerd ; eenderde koppel vormde de controle. De 3 koppels zijn later geweid met zieke dieren.De contr??le-dieren werden alle binnen 10 d. ziek ; de gevaccineerde eerst na 18 d. Kalveren zijn ook intracutaan ge??nt met het vaccin (2 inj. van 0,2 en 0,5 cc ;2 inj. van 0,5 en 0,1 cc of 2 inj. van 1.3 en 2,3 cc). Na kunstmatige infectie in bovenlip is meer dan de helft der kalveren ziek ge-worden. Veel betere uitkomsten gaf de vaccinatie van runderen door 2 intracut. injecticsvan 0,5 cc subcut. inj. van 2 cc ; om een grootere immuniteit te verkrijgen heeftmen de doses verhoogd en wel tot die, welke Vallek en C nrr?Šf. aangeven voorformol-vaccin (2 en 10 cc). Dit streven slaagde \\oor een goed deel; 12 d. na laatsteenting was onvatbaarheid reeds belangrijk. Een groot

percentage der dieren waszelfs ongevoelig voor kunstmatige infectie. Verkorting van den tijd van behandeling van smetstof met chloroform bij 180van 10 dagen tot 9, 8 of 7 dagen maakte het vaccin toch volkomen apathogeen. Een groot aantal runderen is met dit gewijzigd vaccin ge??nt (1 cc intracut., 5 ccsubcut.) en vertoonde belangrijke onvatbaarheid tegenover kunstmatige infectie ;na 2^ maand was deze nog gedeeltelijk aanwezig. Smetstofretentie in ontstekingshaard. Panisset heeft medcdeeling gedaan van een voorbehoedende enting door eeninspecteur in Marokko toegepast bij 600 runderen. *) De benoodigde hoeveelheid smetstof werd verkregen door oppervlakkige curettageder tong en door verzameling van speeksel van zieke dieren. Deze infiectieuze vloeistof werd verdund met 4 % basisch bismuthnitraat-oplossing. De bismuthverbinding is in staat een locale ontsteking op te wekken en vertraagtdaardoor de

resorbtie van virus. De dosis van het vaccin bedroeg 1 cc per rund ;inspuiting geschiedde onderhuids. Bij kunstmatige besmetting na een week bestonder verschil in tijd van optreden der entreactie : bij de gevaccineerden eerst na 28dagen. Het verloop van deze proefnemingen kon niet gecontroleerd worden door Larre,maar berust op waarnemingen van den veehouder. Hij een tweede proefneming op een besmet bedrijf meent men de ziekteuitbraakdoor deze vaccinatie beperkt te hebben. Passieve immunisatie. Sedert 1921 kent men in Frankrijk als hulpmiddel bij de m. en kzr. bestrijdingde bloedtransfusie. In 1936 en \'37 is door Schr. deze werkwijze weer toegepast. 2) Bloed werd genomen minstens 15 d. na het optreden van erupties en wel metcanules uit den halsader opgevangen in literflesschen met toevoeging van citraat-oplossing. Bloed van 3â€”4 dieren, welke ernstig ziek geweest waren, werd gemengd. Daar de

toepassing van het gewonnen bloed snel en intraveneus geschiedde, zijnde eischen aan de aseptiek te stellen minder hoog dan bij uitvoering der onderhuid-sche bloed- of serumimmunisatie. Het bloed (ongeveer 4 liter per rund) werd door de veehouders gratis afgestaan. Een rund levert de quantiteit voor ongeveer 10 injecties ; aan de behoefte aanserum heeft men dank zij de medewerking der veehouders kunnen voldoen. Voor de intraveneuze injectie werd een groote metalen spuit met slang gebruikt. De dosis per volwassen rund varieerde van 350 tot 500 cc. Ongewenschte reactieszijn op de bloedtransfusie zelden gevolgd : het aantal gevallen met doodelijken afloop 1) M. Larre : Essai de vaccination contre la fi?¨vre aphteuse. Bull, de l\'Acad?Šmie V?Št.de Fr. 1938, p. 554. 2) L. Lamarre : H?Šmopr?Švention anti-aphteuse par transfusion de sang de convalescent.Rec. de Med. Vet. de l\'Ecole d\'Alfort. 1939, p. 12. LXVII 37



??? â€” 6o6 â€” is hier weer een zeer klein onderdeel van ; stolling van bloed in het ontvangerdieris nooit geconstateerd. Agglutinatie, mogelijk door het voorkomen van 3 bloed-groepen onder de runderen, zal uitzondering blijven, daar de ge??njicieerde hoeveel-heid bloed gering is. De duur der totale bescherming na bloedtransfusie mag men stellen op 10 dagen ;tot Â? 30 dagen na de toepassing was zij merkbaar. Combinatie van bloedtransfusie en subcutane injectie van een kleine dosis virulentbloed, toegepast op juist besmette bedrijven, had tot resultaat een snel, kort engering ziek worden en een belangrijke immuniteit. Tijdens de epizo??tie van 1938 heeft men in de melkbedrijven om Parijs toegepastreconvalescenten-serum en bloedinjecties. \') Van genezen dieren werd tusschen I2den en 20sten dag na het ziek wordenbloed genomen op steriele wijze 4 1) ; citraatoplossing werd toegevoegd enlater een desinfectans

(sunoxol). Het bloed werd ten deele tot plasma gemaakt doorseparatie in een Alfa Laval ontroomer. De dosis van bloed bedroeg voor volwassen runderen 2 cc per kg lichaamsgewicht(jonge dieren 3 cc) ; over de werking van bloed en serum is men zeer tevreden. Uit de noteering der melkgiften 1) op bedrijven, waai aderlatingen zijn toegepastten behoeve van de bereiding van reconvalescentenserum tegen m.- en kzr., isschr. gebleken, dat bloedlating van 5 liter per dier meest zonder invloed is op demelkproductie. Ook wat de gezondheid der dieren betreft zijn er aan de aderlatinggeen bezwaren verbonden : slechts oude en cachectische dieren zijn uit te zonderen. Abortus- en tuberkelbacillen in reconvalesc. serum. Noch cultureel noch door dierentingen kon H??iin 2) in monsters reconvalescenten-serum Abortus Bang bac. aantoonen. Uit de literatuur is slechts ?Š?Šn geval vanpositieve bacterieele bevinding in mengserum van

een met Bang-besmet bedrijfbekend. In 3 van 24 serummonsters van tuberculeuze runderen werden tuberkel-bacillen door dierenting aangetoond. In 6 dagen worden tuberkelbac. door formolof carbol van het serum gedood ; na 6 dagen bewaren kan dus het serum zonderbezwaar worden gebruikt. Op een aantal stallen, waar besmettelijk verwerpenzeldzaam was, is na m.- en kzr.-uitbraak het verwerpen weer zeer frequent geworden.Bij verschillende dieren was reconvalescentenserum ingespoten en als de overbrengervan abortus bac. gebrandmerkt. Echter kan deze bac. slechts zelden in het bloedworden aangetoond en is haar resistentie t.o.v. het conserveermiddel in serum zeergering (bij aanwezigheid van ii% carbol in enkele d. onwerkzaam). De oorzaakvan de abortus wijt Karsten 3) aan de weerstandsvermindering der m.- en kzr.-pati??nten, waardoor latente infecties van abortusbac., tuberkelbac. en nierstrep-tococcen

acuut worden. V. EPIZO?–TOLOGIE. Leqlainchf,, de directeur van het Internationale Veeziekten Bureau heeft in eenbulletin van dit Instituut een beschouwing 4) gegeven over verspreiding van hetmond- en klauwzeer in Europa. De hoofdzaken zijn de volgende. 1 ) Roemmele und Blech : Der Einflusz des Aderlasses auf die Milchleistung und dieGesundheit der Tiere. B. M. T. W. 1939, S. 329. 2 ) W. H??hn : Wird durch die Impfung mit Rekonvalescentenserum gegen Maul- undKlauenseuche auch Abortus Bang und Tuberkulose ??bertragen\'! Dissert. M??nchen, 1939. 3 ) Dr. Karsten : Die Maul- und Klauenseuche als Hilfsursache der Abortus-Bang-infektion. D. T. W. 1939, S. 103. 4 Off. Int. des Epiz. t. XVI, p. 17.



??? De mond- en klauwzeerhaarden, in 1936 sporadisch in de verschillende landenoptredend, gaven geen aanleiding tot epizo??tie??n ; zelfs waren in het voorjaar van1937 uitgestrekte gebieden geheel vrij. In den loop van dit jaar echter nam men inMarokko enkele uitbraken waar ; in April werd de toestand hier ernstiger. In dezelfdemaand wordt ook Algiers aangetast, Tunis een half jaar later ; de duur der epizo??tieis in alle districten kort, de besmettelijkheid is gering. In April wordt de ziekte naar Frankrijk overgebracht ; de import van schapen envarkens uit Algiers en Marokko is zeer groot en begint in April. Verhandeling ge-schiedt op de markten in verschillende districten. Begin Mei treden de eerste gevallen van m.- en kzr. in Z.-Frankrijk in de omgevingvan Marseille op ; begin Juni in de omgeving van Bordeaux (veroorzaakt door invoervan varkens). Nu neemt het aantal ziektegevallen hand over hand toe, tot

eenmaximum van 25000 in November. In Belgi?? treden begin Juli de eerste uitbraken op (in Dec. maximaal met 13000gevallen). Duitschland wordt ondanks de genomen maatregelen eind September aangetast;uitbreiding tot Poolsche en Tsjecho-Slovaaksche grens. In Zwitserland zijn gedurende de 3 eerste maanden der epizo??tie zieke enverdachte dieren geslacht; daarna heeft men dit slechts gehandhaafd voor hetkanton Bern. In Holland treden nieuwe uitbraken op na een maand van vrij zijn in de provincieZuid-Holland en in 3 maanden is hun aantal ongekend hoog. Voor Itali?? is de insleeping van smetstof uit Frankrijk waarschijnlijk. Aan het eind van het jaar heeft ook Tsjechoslovakije de eerste gevallen evenalsPolen. In Denemarken worden de enkele ziekteuitbraken sedert October hier optredenddoor afmaken bestreden. De epizo??tie van 1937 heeft rnen van haar eerste optreden in N.-Frankrijk afkunnen vervolgen

; in alle landen kon het type O geconstateerd worden. Gebleken is, dat de strengste isolatiemaatregelen, als in Duitschland zijn toegepasten zelfs het afmaaksysteem in een daarvoor gunstig land als Zwitserland tegen decontagiositeit van de smetstof niet voldoende zijn gebleken. In alle landen is menovergegaan tot het bereiden van reconvalescentenserum en heeft dit vooral toegepastbij kalveren en biggen. In zijn rapport over de mond- en klauwzeer-cpizo??tie van 1938â€”\'3g *) vermeldtLeclainchf, het optreden van het A-type der smetstof, nadat het O-type reeds sinds1937 had geheerscht. Dit A-type is gelijktijdig gediagnostiseerd in Nederland, Hannover, Holstein enZ.-O. Frankrijk, dus op ver van elkaar verwijderde plaatsen. Een mutatie van hetmeest voorkomende O-type tot A-type (de mogelijkheid is reeds vroeger geuit doorVall?Še en Trautwein) lijkt hierdoor zeer aannemelijk. Smelstofverspreiding door vogels is in

speciaal opgestelde proefnemingen in Engeland, waar men een sterkverband tusschen vogeltrek en ziekteuitbraken meent te hebben waargenomen,onderzocht. 1) Deze speciale proefnemingen geven echter weinig steun aan depraetijkwaarnemingen. Pogingen, om gezonde runderen m.- en kzr. te bezorgen door vogels uit besmettestreken met hen in contact te brengen, zijn niet gelukt. Van vogels per os met virus ge??nfecteerd waren de faeces na 19 uur infectieus voorcaviae ; op hun besmette veeren was virus gedurende 3â€”4 dagen aantoonbaar. Smetstofoverbrenging van zieke naar gezonde runderen door vogels is een enkele 1 ) M. A. Ecoles : Le r?´le des oiseaux dans la propagation de la fi?¨vre aphteuse. Bull, del\'Off. Int. des Epizooties. Tome XVIII, p. 118.



??? â€” 6o8 â€” maal gelukt op stal ; na eenige uren tusschenpauze niet meer. In bloed, darminhoudof veeren kon geen virus worden aangetoond door cavia-enting. Overeenkomstige proeven met duiven verliepen alle negatief. Erupties zijn bijgeen der vogels 200) waargenomen. Het schijnt dus uit deze proeven, dat vogelsbij de overbrenging van m.- en kzr. smetstof een geringe rol spelen. VI. BESTRIJDING. Therapie. Toepassing van jodium. Mullet meldt1) groot succes in het onderdrukken der m.- en kzr.-erupties dooii. v. toediening van lipiodol, een oplossing van jodium in plantaardige olie. Zijnervaring betreft de behandeling van ruim 2000 runderen, varkens en schapen ;bij 40â€”80 % dezer dieren verliep het mond- en klauwzeer dank zij de injectie zeermild of onmerkbaar. Behandeling van kroonranden en spenen. Een mededeeling van Bambauer *) bevat bekende opmerkingen over de vormenen schaden der ziekte.

Vermeldenswaard is echter zijn ervaring bij prophylactischebehandeling van uier en spenen met rivanolzalf; blaarvorming trad hierdoor nietop. De infectie van de spenen moet dus een exogene zijn. Van spoedige behandeling der kroonranden met jodiumtinctuur zag Schr. ookzeer goede resultaten ; zelfs heeft het bij prophylactische toepassing de vormingvan blaren verhinderd ; de mond- en klauwzeereruptie aan de pooten zou dus ookdoor uitwendige besmetting moeten ontstaan (wij hebben in uitgebreide proef-nemingen in de practijk, waar reeds voor de kunstmatige infectie der runderen metpenseeling der klauwranden werd begonnen, weinig onderdrukking der kroonrand-reacties kunnen waarnemen ; ref.). Na het optreden van tepelblaren verkreeg Bokg 3) in een aantal gevallen goedresultaat met levertraanzalf: acid boric. 4, ol. Jecor. 2<>, vaselin. 70. cocain hydrochl. 0,5â€”i â–  Invloed der voeding. Naar de ondervinding

van Brucgemann 4) is het gunstig m.- en kzr. ziekerunderen weinig en licht verteerbaar voedsel te geven ; afname van melkgift enlichaamsgewicht worden nadeelig be??nvloed door geforceerde voeding in het acutestadium der ziekte. Schr. hecht groote waarde aan het toedienen van kamillenextracten lijnmeel gedurende de eerste maand ; het herstelvermogen van hel organismezou er krachtig door worden aangezet. Grocnvoeder volge eerst na Â? 10 dagen; gunstig zijn ook rauwe aardappels;gekookte bieten worden spoedig opgenomen. Sterk af te raden zijn gedurende koortsperiode : soja, palmpitkoeken en katocn-pitmeel. In een maalderij werden die dieren gering ziek, welke geen bijvoedering vanzemelen en meclafval kregen. In een ander bedrijf bleven runderen, welke vee-koeken kregen, gezond ; bij een aantal kalveren deed men dezelfde bevinding op. *) M. R. Mullet : Essais de traitement de la fi?¨vre aphteuse. Ree.

de Med. Vet. 1939,p. 271. 2) Bambauer : Maul- und Klauenseuchebeobachtungen aus der Praxis. T. Rschau. 1939,S. 3Â°5- 3) W. Borg : De behandeling van uimden aan de tepels bij m.- en kzr. Svensk vet.tidskr. Dl. 44, blz. 129, 1939. 4) Bruggemann : Fur den Verlauf der Maul- und Klauenseuche ist die F??tterung vonausschlaggebender Bedeutung. Rdschau Fleischbeschau. 1938, B. 39, p. 184. (ReferaatJahresber. Vet. Medizin).



??? - 6og - In dezelfde publicatie vermeldt Pi?Šrot 1) de poging tot behandeling van ruim500 m.- en kzr.zieke runderen door subcut. injectie van virulente melk; 5% derdieren is gestorven. De smetstof heeft bijzondere affiniteit voor bloedrijke organen en weefsels. Dieren, lijdende aan distomatose, bleken minder vatbaar voor m.- en kzr. Veterinaire politiemaatregelen. In het district Trier is het gelukt door buitengewoon strenge politiemaatregelenhet m.- en kzr. in 1938 te beperken tot 0,5 % der stallen 2). Dit gebied is ongunstigdoor zijn veerijkdom en primitieve stallingen. Versleeping van smetstof van besmetteboerderijen werd, zooveel als mogelijk was, voorkomen door volledige opsluitingvan personen en vee op die bedrijven tot 10 d. na optreden van laatste ziektegeval. Ontsmetting van erven en openbare verzamelplaatsen van menschen werd zeergrondig uitgevoerd. Door deze maatregelen heeft men de aantasting

door m.- en kzr. in dit districttot Febr. 1939 tot iÂ?% der boerderijen kunnen beperken. Het Zwitsersche afmaaksysteem. Volgens waarnemingen van Zwitsersche dierenartsen zijn heruitbraken doorsmetstofverspreiding van herstelde runderen na 29 maanden nog voorgekomen :de meeste gevallen werden echter geconstateerd na 4 tot 6 maanden. Deze ervaring maakt ook de strengste veterinaire politiemaatregelen niet toteen volkomen beveiliging. De â€žStamping out methode", voor het eerst in Amerika toegepast, bleek in 1914in Zwitserland van voordeel bij de uitroeiing der ziekte. Het zieke vee werd in denaanvang op de bedrijven of weiden geslacht, later levend in speciale auto\'s naarslachthuizen vervoerd. In 1926 werd de bestrijding aangevuld met immuun-serum-entingen in bedreigde veestapels, ontsmettings- en spermaatregelen. De resultaten van het systeem waren zeer bevredigend, zelfs tijdens de

epizo??tievan 1937â€”\'38, hoewel tenslotte het afslachten moest gestaakt worden (door onge-kende contagiositeit en tenaciteit der smetstof). Voor Schr. is het Zw. bestrijdingsstelsel tot op heden het meest bevredigend. Eengoede aanvulling ervan zal zijn de actieve immunisatie met Riemser M. K. S.Vakzine op verdachte bedrijven ; tot voor kort werd hier alleen passief ge??mmu-niseerd. van Waveren. Actieve immunisatie tegen mond- en klauwzeer met avirulent anisol-vaccin. Vaccinatie tegen mond- en klauwzeer kan alleen geschieden met geheel avirulentvaccin, zodat het te gebruiken is in streken, die onbesmet zijn en waarvan tevensdoor passage de virulentie niet verhoogd wordt. De meest bekende vaccins o.a. chloroform- en formolvaccin al of niet gebondenaan aluminiumhydroxyde, hebben in Itali?? niet voldaan. Bij contact met aanmond- en klauwzeer lijdende koeien kregen tot 40 % der ge??nte dieren de

ziekte,alhoewel goedaardig ; tevens duurde de immuniteit niet langer dan 3â€”4 maanden. _ 1 J) Pi?Šrot : De l\'influence de l\'alimentation sur l\'?Švolution de la fi?¨vre aphteuse. Rev.Path. comp, et Hyg. gr. t. 38. 1938, p. 811. (Referaat Jahresber. Vet. Medezin). 2 ) Dr. Bushoff : Ein Beitrag zur Bek?¤mpung der Maul- und Klauenseuche. B. u. M. T. W.\'939) S. 142.



??? Vianello heeft gezocht naar andere verbindingen om een zekerder werkendvaccin te krijgen. Hij nam daarvoor verschillende organische stoffen met olieachtigeeigenschappen, dus weinig oplosbaar in water en met een grote oppervlaktewerkingin fijne emulsie. Eerst werd de bacteri??le werking onderzocht op gewone bacteri??n ;de stoffen met de meest intensieve en constante werking werden nader bestudeerdop mond- en klauwzeervirus. Gebruikt werden blaren van cavia\'s, fijngemaakt engefiltreerd door gaas ; bij het virus werd gevoegd 0.2â€”0.5 % der te onderzoekenstof, na goed schudden 24 uur in de broedstoof bij 25â€”320 C., daarna werden cavia\'sge??nt. Van alle onderzochte stoffen bleek anisol (methylphenylaether) het viruste inactiveren, terwijl een grote antigene werking overbleef. Anisol heeft een vrij grote bactericiede werking : a??robe bact. worden bij 250C. in 0.2 % waterige emulsie gedood in 5 min.

Resistenter zijn streptococcen, tot24 uur, terwijl staphylococcen het tot 60 uur uithouden. Sporenvormers (miltvuur,maligne oedeem) zijn na 4 dagen bij 320 C. volkomen dood ; subtilus blijft resistenttot 20 dagen. Uit virulent blaarepitheel gecentrifugeerd mond- en klauwzeerviruswordt behandeld met 0.2â€”0.3 % anisol ; na 3â€”4 dagen bij 320 C. blijven alleensubtilussporen over. Er ontstaan nu na injectie geen entziekten meer. Anisol werktmaar zeer langzaam op mond- en klauwzeervirus ; bij 0Â° C. blijft het actief 2 maan-den, bij 170 35â€”40 dagen, bij 32Â° 4â€”5 dagen. Na 6 dagen bij 320 is het vollediginactief en ontstaat geen entmond- en klauwzeer meer. Na een vergelijkend onderzoek op cavia\'s met anisol-, chloroform- en formolvirusbleek anisol de beste immuniteit te geven, zowel in waterige emulsie als gebondenaan aluminiumhydroxyde. De werking is afhankelijk van de hoeveelheid ingespotenvirus (bij de methode

van Waldmann b.v. gaat 60â€”go % virus verloren door deporceleinen filters). Hier is filtreren door watten of gaas voldoende, daar anisolalle bacillen doodt behalve subtilis, welke geen entinfectie geeft. Bij runderen geeft anisol een complete resistentie ; van Â? 1000 ge??nte runderenkreeg geen enkele entbezwaren en geen enkele entmond- en klauwzeer. Experimenteel besmette runderen kregen gering mond- en klauwzeer na scari-ficatie van de tandeloze rand. Reeds 10 dagen na de enting is er immuniteit. Naderemededelingen volgen. Enkele proeven met mond- en klauwzeervirus. Bij verschillende infectieziekten, zoals Brucellose, worden vrij veel antilichamenmet de melk uitgescheiden. Saraceno 1) heeft melk van runderen, die juist genezenwaren van mond- en klauwzeer, ingespoten bij besmette cavia\'s. In geen enkelgeval kon echter generalisatie worden voorkomen. Ook de invloed van prontosil en rubiazol was bij

cavia\'s, besmet met mond- enklauwzeervirus, nihil. Hofstra. Lessen uit de mond- en klauwzeerepizo??tie 1937/1939. Fl??ckigf.r 2) levert een critische beschouwing van de bestrijding der recentemond- en klauwzeerepizo??tie??n, welke zich in Zwitserland hebben voorgedaan,de eene tusschen 7 September 1937 en begin Augustus 1938, de tweede tusscheneind Augustus 1938 en December 1939. De eerste epizo??tie, uit Frankrijk binnen-gebracht, welke 626 hoeven aantastte met 7330 stuks groot- en 4639 stuks kleinvee,werd geheel bedwongen door toepassing van het voordien in Zwitserland gebrui-kelijke afslachtingssysteem met de daartoe behoorende politioneele maatregelen 1 ) Dott. S. Saraceno : Alcune ricerche sperimentali sul virus dell\' afla. La ClinicaVet., 1939, p. 278. 2 ) Prof. Dr. G. Fl??ckiger : Lehren aus dem Maul- und Klauenseuchezug 1937I \'939-Schweiz. Arch. f. Tierheilk., Band 82, Heft 3, Maart 1940.



??? (o.rn. vervoer van het vee van besmette bedrijven naar bepaalde abattoirs in speciale,ge??soleerde vrachtauto\'s) en met immunisatie door middel van immuunbloedof serum van stallen in de omgeving der besmette. Met dit systeem was het mogelijkhet land voor ernstige schade te vrijwaren en de ziekte geheel tot staan te brengen.Na een korte ziektevrije periode werd een nieuwe epizo??tie binnengesleept vanuitZuid-Duitschland. Ditmaal gelukte het niet om de ziekte met het afslachtings-systeem de baas te worden, zoodat het systeem eind October 1938 ten deele moestworden losgelaten. Voor die mislukking noemt de schrijver tal van factoren, als :hooge virulentie en resistentie der smetstof; ongunstig jaargetijde (herfst) met veelverkeer van vee en landbouwproducten ; veel verkeer van personen (internationalecrisis, concentratie van emigranten) ; gebrek aan medewerking van de boeren enopenbare critiek. Vanaf het

moment dat de vorenbedoelde maatregelen op verschillende plaatsenwerden losgelaten, nam de ziekte een snelle uitbreiding, voornamelijk langs degroote verkeerswegen. Schrijver heeft het verder over het gevaar van smetstofverspreiding door tusschen-dragers (menschen, gereedschap, melk, melkproducten), in welk verband hij,gezien het feit, dat smetstofuitscheiding met de melk reeds dagen v????r het optredender ziektesymptomen kan plaats hebben, wijst op de rol, welke de zuivelfabriekterzake kan spelen. Aan goede verpleging en behandeling van zieke dieren hechthij veel gewicht. Ook in Zwitserland is het nut gebleken van het vroegtijdig inspuiten(op zijn laatst wanneer de smetstof nog in het bloed circuleert en nog geen orgaan-beschadiging is ingetreden) van op titer en type bekend antiserum ; inspuiten vanimmuunbloed wordt beschouwd als een noodmaatregel voor het geval er geenserum beschikbaar is.

Gewezen wordt verder op het feit, dat de ziekte de grootsteschade verwekte op bedrijven, welke te intensief op een eenzijdig doel waren inge-steld, vooral wanneer zij tevens nog met andere ziekten als t.b.c. en abortus warenbezocht. Het bleek al spoedig, dat het probleem van het smetstofdrager-blijven vandoorgeziekte dieren van groot belang was voor de verklaring van het telkens heruit-breken der ziekte. Het schijnt, dat virusdragers de smetstof slechts op bepaaldetijdstippen uitscheiden, getuige het feit, dat na contact dier virusdragers met vol-gevoelige dieren er soms enkele dagen, maar ook maanden kunnen verloopenalvorens de ziekte uitbreekt. De duur der periode van virusuitscheiding door smet-stofdragers loopt uiteen, in elk geval kan zij volgens Fl??ckiger veel langer zijn dande in de Zwitsersche wet genoemde ,.sperrfrist" van 8 maanden. Aan de virus-uitscheidcrs wijt schrijver het voortduren der epizo??tie in

Zwitser-land ; door afslachten werden zij vroeger natuurlijk onschadelijk gemaakt, thans kanhun invloed alleen teniet worden gedaan door actieve immunisatie van gezondedieren, welke op doorgeziekte bedrijven worden gebracht, alsmede van alle gedu-rende of eenigen tijd na de uitbraak geboren fok-kalveren (de wet heeft deâ€žsperrfrist" bij voldoen aan zulke voorwaarden teruggebracht op 4 maanden).De opvatting, als zou bij het optreden van nieuwe ziektegevallen de smetstof zichdoor snelle passage door een groot aantal dieren uitputten of verzwakken, moet alsonjuist worden beschouwd, integendeel pleegt het karakter boosaardiger te wordennaarmate meer dieren in korten tijd worden gepasseerd. Daarbij komt nog, datonder den invloed van de toenemende immuniteit der veestapels, het virus zijnantigeen karakter kan wijzigen en aanleiding kan geven tot nieuwe uitbraken. Afgezien van de theoretische strijdvraag

over de al dan niet levende natuur vanhet mond- en klauwzeervirus, is het gelukt stabiele, langen tijd houdbare virus-praeparaten samen te stellen, welke zich zoo laten verzwakken, dat het ziektever-wekkend vermogen verloren gaat, maar de immuniseerende kracht behouden blijft.Deze voor het eerst door Waldmann (Riems) gemaakte entstoffen, welker bereidingtechnisch moeilijk is en noodig vereenvoudigd moet worden, zijn ook bij toepassingin Zwitserland waardevolle producten gebleken, welke een immuniteit op langentermijn kunnen verleenen, mits de toepassing geschiedt onder in achtneming vanstreng politioneele voorschriften. 3u.



??? De mensch als overbrenger van het mond- en klauvvzeervirus. 1) Een onderzoek werd ingesteld naar het voorkomen van mond- en klauwzeer-virus in de faeces van personen. De versch verkregen faeces werd gesuspendeerdin 50 % glycerine (ph. 7.2) en daarna snel ge??nt op de pootjes van caviae. In totaalwerden 47 gezonde personen die werkzaam waren op besmette boerderijen onder-zocht. Zij verklaarden allen rauwe melk gedronken te hebben. Het gelukte bij 1persoon het virus aan te toonen, van de twee ge??nte caviae kreeg er ?Š?Šn na 48 uurop de entplaats een positieve reactie. Het verder onderzoek, verricht door Mag-nusson, toonde aan, dat het inderdaad het ter plaatse voorkomende mond- enklauwzeer type Vall?Še O was. Jac Jansen. BOEKAANKONDIGING. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Economische Zaken, Directie van den Landbouw,zijn

ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen: Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn: No. 45 (22) C. Voederproef met melkvee omtrent de voederwaarde van kunst-matig gedroogd gras, door N. D. Dijkstra. Prijs ?’ 0.45. No. 45 (23) C. Het naharden van boter, door H. Mulder. Prijs ?’ 0.40. No. 45 (25) C. Een vergelijkende voederproef met melkvee omtrent de voeder-waarde van vroeg en van laat gemaaid hooi, door E. Brouwer en N. D. Dijkstra.Prijs ?’ 0.50. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen: No. 45 (24) A. De beteekenis van het gewasonderzoek bij fosforzuur- en kali-proefvelden in Nederland, door Dr. Th. B. van Itallie. Prijs ?’ 0.70. No. 45 (26) A. Stikstofbemesting van wintergranen in het najaar in verband metde bemesting met fosforzuur en de voorjaarsstikstofbemesting, door Dr. F. v. d.Paauw, onder medewerking van Dr. M. P. Botii. Prijs ?’ 0.30.

No. 46 (1) A. De drooggewichtsanalytische methode van botanisch grasland-onderzoek voor beweid land, door D. M. de Vries. Prijs ?’ 0.25. Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag. A. v. H. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Kort verslag van de vergadering van het Algemeen Bestuur, gehoudenop Zaterdag 27 April 1940. des morgens om 10.15 uur, in Hotel Terminuste Utrecht. Afwezig waren de heeren Prof. Dr. G. M. van der Plank en Dr. J. G. C. vanVloten, de laatste met kennisgeving. Bij de opening van de vergadering door den voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagii.,deelde deze mede, dat de leden uitgenoodigd waren tot bijwonen van een vergaderiigvan het Hoofdbestuur, terwijl dit, doordat na de uitschrijving de Koninklijke goed-keuring op de nieuwe Statuten afgekomen was, zal worden een vergadering van letAlgemeen Bestuur. \') G. Kling, R. Huss en G. Olin :

Pr?Šsence du virus de la fi?¨vre aphteuse dans le continuintestinal d\'un sujet humain vivant dans un milieu infect?Š. Off. Intern. des epizooties 19.68, 1939.



??? Als gevolg daarvan waren nu ook aanwezig de beide nieuwe leden van het Hoofd-bestuur, de heeren Dr. A. A. Overbeek en H. Venema. De voorzitter heette in de eerste plaats deze beide leden, die geen onbekendezijn in onze Maatschappij, van harte welkom. Hij vertrouwde en was daar trouwensook al van overtuigd, dat met hen een goede samenwerking in het belang van deMaatschappij mogelijk zal zijn. Vervolgens heette de voorzitter welkom de nieuweafgevaardigde van de afd. Groningen-Drenthe, den heer J. Anema en de herkozenafgevaardigden van de afdeelingen Zuid-Holland en Zeeland, de heeren J. Kranen-burg en L. W. de Waardt. Bij de behandeling van de notulen van de vergadering van i December 1939werd medegedeeld, dat de cursussen voor opleiding van dierenartsen inzake deveterinaire luchtbescherming gehouden waren, zoodat nu voor elke provincie(Groningen en Drenthe tezamen)

?Š?Šn lid van de Maatschappij als gasleeraar wasopgeleid. Deze gasleeraren zullen nu in hun provincies cursussen gaan geven voorde dierenartsen. In de kosten, aan die cursussen verbonden, zal van Rijkswege wordenvoorzien, terwijl de hulpmiddelen, noodig bij het geven van die cursussen, beschik-baar worden gesteld. Teneinde de deelname aan die cursussen zoo groot mogelijk te maken is door denMinister van Binnenlandsche Zaken een schrijven gericht aan de Commissarissenvan de Koningin, met verzoek, den Burgemeesters hunner provincies te vragen,de dierenartsen die, hetzij verbonden zijn aan de luchtbescherming hunner ge-meente, hetzij in dienstbetrekking staan tot de gemeente, aan te wijzen voor hetvolgen van die cursussen. Aangezien het gewcnscht leek aan de dierenartsen, die deze cursussen zoudenvolgen, tevoren een gedrukt artikel te doen toekomen, waarin naast een r?Šsum?Švan het

verhandelde op de cursussen van de gasleeraren nog meerdere noodiggeoordeelde gegevens zouden worden opgenomen, werd besloten aan het H.B. opte dragen, daarover nadere inlichtingen in te winnen, terwijl aan het H.B. over-gelaten werd te beslissen op welke wijze dit, hetzij in afzonderlijken druk, hetzij inof bij het Tijdschrift, ter kennis van de leden zou worden gebracht. Tot de ingekomen stukken behoorden : 1. Een uittreksel van het Koninklijk Besluit van 12 April 1940, no. 70, waarinmedcdeeling gedaan wordt van de goedkeuring van de overgelegde wijzigingenin de Statuten van de Maatschappij. 2. Een schrijven van den heer Directeur van het Rijksbureau voor genees- enverbandmiddelen, waarin bevestigd wordt de goede ontvangst van een bankgarantie,groot ?’500.â€”, gesteld door de N.V. Twentsche Bank te Nijmegen. 3. Een schrijven van Dr. J. G. C. van Vloten, secretaris van de afd.

MilitairePaardenartsen, waarin mededeeling gedaan wordt van de wijze waarop, nu deafdeeling door de mobilisatie niet heeft kunnen vergaderen, zijn herbenoemingals lid van het Hoofdbestuur als afgevaardigde van die afdeeling heeft plaats gehad. De secretaris deelde roede, dat hij inzage gehad heeft van de schriftelijk uitge-brachte stemming, waaruit bleek dat Dr. van Vloten met algemeene stemmenherkozen was. 4. Een schtijven van het bestuur van de afd. Noord-Holland, waarin het mede-deelde, dat voorzitter en secretaris van die afdeeling op 27 Maart 1940 gecontroleerdhebben de diverse bescheiden en de rekening en verantwoording van de Maat-schappij, van het Ondersteuningsfonds, van het D. F. van Esveldfonds, van deActa Veterinaria Neerlandica, alsmede de balans der Maatschappij. Het verklaardealles iti orde bevonden te hebben en adviseerde het H.B., den penningmeestervolledige d?Šcharge te

willen verleenen voor zijn gehouden beheer over 1939. Dezed?Šcharge werd verleend. 5. Een schrijven van Prof. Dr. G. M. van der Plank, waarin hij de aandacht vestigdeop moeilijkheden, die zich zouden kunnen voordoen bij de waarneming van prak-tijken van gemobiliseerde collega\'s en de nadeelen die daaruit voor hen zouden



??? - 6.4 - voortvloeien en waarbij hij de vraag stelde of de Maatschappij de hand kon houdenaan de voorgeschreven gedragslijn bij die waarnemingen en zoo niet, of er dan ookandere maatregelen genomen zouden kunnen worden. Aan Prof. v. d. Plank warengeen bepaalde gevallen van het zich niet houden aan die gedragslijn bekend. Het D.B. had daarop besloten, zich in verbinding te stellen met de besturenvan de bijzondere afdeelingen, met verzoek daarover zoo mogelijk een onderzoekte willen instellen en de resultaten daarvan aan het D.B. mede te deelen. Slechts van een 5-tal afdeelingen was daarover bericht ingekomen. Vier ervanberichtten, dat hun geen gevallen van het voorkomen van moeilijkheden bekendwaren ; de 5e berichtte, dat het hun bekend was, dat er zich moeilijkheden hebbenvoorgedaan inzake de waarneming van praktijk- en keuringswerkzaamheden vaneen collega. Na uitvoerige bespreking hierover,

waarbij ook de vraag gesteld werd of hetaangewezen zou zijn Ie trachten een uniforme regeling voor de waarneming van diepraktijken voor te stellen of dat het noodig zou zijn te trachten daarvoor een wette-lijke regeling te verkrijgen, werd besloten, mede in verband met het feit dat degemobiliseerde collega\'s in het algemeen zoo goed mogelijk door de buurtcollega\'sgeholpen worden, geen verdere maatregelen voor te stellen. Mochten er zich echtergevallen voordoen, waarbij die waarneming aanleiding gaf tot moeilijkheden, danzou het H.B. daar gaarne mede in kennis gesteld worden, opdat daarnaar een naderonderzoek kon worden ingesteld. Wat het vermelde geval betrof werd besloten, een drietal leden van het A.B.aan te wijzen, die met het bestuur van de betrokken afdeeling en met den betrokkencollega deze aangelegenheid nader onder oogen zullen zien en willen trachten dietot een goede oplossing te brengen. 6. Van

den Centralen Raad was een schrijven ingekomen, waarbij gevoegd eenontwerp-contract over de regeling van de onderlinge verhouding van partijen bijwaarneming van praktijken. In het schrijven wees de C.R. op de noodzakelijkheid,gezien de opgedane ervaring, spoedig tot een definitieve regeling van deze aange-legenheid te moeten overgaan. Aangezien echter het conceptcontract nog alleenvastgesteld was door voorzitter en secretaris van den C.R. en de meening overenkele onderdeden van de overige leden van dien Raad nog niet bekend was, steldenzij aan het H.B. voor, het D.B. te willen machtigen tot het doen van een publicatiein hel Tijdschrift voor Diergeneeskunde, uitgaande van den C.R. en regelende deonderlinge verhouding van partijen bij waarneming van praktijken. Het concept-contract bevatte een 16-tal artikelen, terwijl het de bedoeling wasvan den C.R. dat dit contract bij elke waarneming door beide partijen

zou wordengeteekend. Bij bespreking hierover bleek het A.B. zich niet te kunnen vereenigen met hetvoorstel van den C.R., bij elke waarneming door beide partijen een contract telaten teekenen. Het A.B. was van meening dat ieder, die zich voor waarnemingbeschikbaar stelt, v????r zij of hij als zoodanig toegelaten wordt een contract moetteekenen, dat voor al haar of zijn waarnemingen geldig blijft. Besloten werd het H.B. te machtigen, deze aangelegenheid na ontvangst van hetdefinitieve voorstel van den C.R. met den C.R. nader te ontwerpen en na kennis-name van de meening van de leden van het A.B. over dat ontwerp het definitief afte werken. 7. Door den voorzitter van een afdeeling was aan het secretariaat gezonden eenontwerp bindend besluit, waarin aan de leden verboden werd diergeneeskundigehulp te verleenen aan dieren, waarvan de eigenaar is vermeld geworden als wan-betaler. Omdat in dat ontwerp onder

bepaalde omstandigheden het verleenen vanhulp aan dieren verboden werd, kon het A.B. zich niet met dat ontwerp vereenigen. Het was bekend, dat door den Diergeneeskundigen Kring Amsterdam over dewijze van handelen in die gevallen aanwijzingen voor zijn leden waren gegeven. Nakennisname van deze aanwijzingen kon het A.B. zich daarmede vereenigen en werdbesloten deze aanwijzingen ter kennis te brengen van de afdeelingen der Maat-



??? schappij, opdat deze hun leden daarmede op een vergadering in kennis kondenstellen. 8. Van een lid was een schrijven ingekomen, waarin hij aan het H.B. verzochtmedewerking te willen verleenen waardoor het voor hem mogelijk zou worden, hetâ– 2e Internationaal Congres voor kunstmatige bevruchting, dat gehouden zou wordenop 25 en 26 Mei te Foggia in Itali?? bij te wonen. Hij had voor dat congres eenreferaat ingezonden, terwijl er in het geheel een 30-tal referaten, afkomstig uit 23verschillende landen, behandeld zouden worden. Besloten werd voor bijwoning van dat congres een subsidie te geven, ondervoorwaarde van het inleveren van een rapport, dat opgenomen kan worden inhet Tijdschrift. 9. Door een lid was ingezonden een circulaire van de N.V. Collopharma, gevestigdte Amsterdam, Westeinde 16, met laboratorium te Utrecht, waarin naast genees-middelen ook entstoffen voor duiven worden aanbevolen, welke

entstoffen ook aanleeken worden geleverd. Wel wordt aangeraden, die entstoffen zooveel mogelijkdoor dierenartsen te doen inspuiten. Bij een ingesteld onderzoek om in verband met de bestaande bindende besluiteninzake sera en entstoffen te weten te komen of in die N.V. ook dierenartsen betrokkenwaren, is gebleken, dat dit niet het geval was. De mogelijkheid kan nu nog bestaan,dat een dierenarts als adviseur daaraan verbonden is. Een nader onderzoek zalhieromtrent nog worden ingesteld. 10. Door een lid was ingezonden een uitknipsel uit de Bedrijfspluirnveehoudervan 29 Maart 1940, in welk uitknipsel voorkwam een artikel getiteld â€žPullorum-onderzoek door een concurrent". In dit artikel werd besproken het dezen wintergehouden onderzoek. Daarin werd gewezen op het verzoek van de Mij. voor Dier-geneeskunde aan haar leden gedaan om, zooals de voorschriften zijn, dit onderzoekzelf te doen en dit niet te doen geschieden

door leeken. Daarnaast werd er op gewezen,dat ook voor dierenartsen-niet leden van de Mij. evengoed de verplichting bestaat,dit onderzoek zelf te doen, wat echter niet steeds geschied is. Volgens dat artikelheeft zich het geval voorgedaan, dat een dierenarts, die, hoewel hijzelf niet hetonderzoek heeft verricht of daarbij tegenwoordig was, zich toch voor elk onderzoekvan zijn helpers garant kon verklaren op een wijze waarmede de Centrale zichaccoord heeft verklaard. Dit is niet in overeenstemming met hetgeen de heer Ir. J. G. Tukker het vorigjaar bij een onderhoud met den secretaris verklaard heeft. Deze heeft toen tochverzekerd, alleen met die verklaringen genoegen te nemen waarvan hij overtuigdwas dat het onderzoek door den dierenarts zelf verricht was. In overeenstemmingdaarmede zijn dan ook aan de verklaring de woorden toegevoegd : ,,door hem zijnonderzocht", wat vorig jaar niet het geval was. Besloten werd, dat de

secretaris zich hierover nogmaals in verbinding zou stellenmet den heer Tukker. 11. Door een lid van het H.B. was aan de Redactie van het DiergeneeskundigJaarboekje 1940 een schrijven gezonden, waarin hij wees op onjuistheden, die indat Jaarboekje voorkwamen, speciaal wat betreft de bladzijden 158 tot en met 162.Op verzoek van dat lid werd dat schrijven ook hier behandeld. De Redactie van het Jaarboekje had tot haar spijt moeten erkennen, dat degemaakte opmerkingen juist waren. Zij betreurde dit zeer. De oorzaak hiervanwas gelegen in het feit, dat het lid der Redactie, door wien dit onderdeel van helJaarboekje verzorgd wordt, gemobiliseerd was, waardoor door een samenloop vanomstandigheden aan dit onderdeel niet die zorg besteed had kunnen worden, diedaar anders aan gegeven wordt. Ook het A.B. betreurde het, dat die fouten in het Jaarboekje voorkwamen ; hetvertrouwde echter er op te mogen rekenen, dat die in

een volgende uitgave niet meerzouden voorkomen. Zooals in het vorig verslag van de H.B.-vergadering van 1 December 1939 reedsmedegedeeld was, waren op het t.b.c.-rapport, gepubliceerd in het T ijdschrift van



??? 15 September 1939, van een 5-tal leden opmerkingen ingekomen. Daarna wa,s ookingekomen een uitvoerig schrijven van de afd. Zuid-Holland, waarin verschillendebezwaren tegen het rapport werden aangegeven. Al deze stukken waren gezondenaan de tuberculose-commissie, met verzoek daarover advies te willen geven. Dit advies nu was bij het A.B. ingekomen en werd op deze vergadering in be-spreking genomen. Hierbij was ook tegenwoordig de voorzitter der commissie,Prof. Dr. J. A. Beijers. Bij de bespreking bleek, dat al waren er wel enkele principieele punten, waaroverde meeningen uiteen liepen, het toch niet uitgesloten zou zijn, in dezen tot eenvergelijk te komen. Verzocht werd dan ook dat, gehoord de discussies, door decommissie zou worden overwogen in hoeverre aan enkele naar voren gebrachtebezwaren tegemoet zou kunnen worden gekomen. Het A.B. vertrouwde dat dithet geval zal kunnen zijn, waarna het

rapport opnieuw besproken zal worden bijhet vaststellen van het programma voor de a.s. Algemeene Vergadering. Bij de behandeling van de begrooting voor 1940 op de laatste Alg. Vergaderingwerd er van meerdere zijden op gewezen, dat het wenschelijk zou zijn, tot eengeringe verhooging der contributie voor de gewone leden over te gaan. Tevorenwas dit ook reeds besproken in een vergadering van het H.B. De vrees echter, daar-door leden te verliezen, had het H.B. weerhouden dit voorstel te doen. Door de afd. Friesland was nu in dit voorjaar een schrijven rondgezonden aande verschillende afdeelingen, met verzoek een voorstel tot verhooging ernstig tewillen overwegen en na te willen gaan of bij aanneming van dat voorstel er werkelijkgevaar zou bestaan, dat enkele leden tot bedanken zouden overgaan. Een enkele uitzondering daargelaten bleek men in de afdeelingen waar dat voorstel-Friesland behandeld was, wel v????r

die verhooging te zijn. Men wenschte echter inhet algemeen een voorstel daarover van het H.B. af te wachten. De penningmeester wees er hierbij op, dat het jaar 1939 sloot met een batig saldovan slechts ?’ 38.29, niettegenstaande de verschillende posten, â€žonvoorziene uit-gaven" uitgezonderd, geen overschrijding van eenige beteekenis vertoonden. Depost onvoorzien, begroot op f 321.â€”, was opgeloopen tot ?’ 904.93. Door aanneming van het voorstel om voor de leden boven cle 65 jaar, zoo zijhiervan kennis geven, de contributie vast te stellen op de helft van de contributievoor de gewone leden, zal dit een vermindering in ontvangsten geven van zekereen ?’400.â€”. Ook is de paar laatste jaren niets gedaan kunnen worden voor kapitaal-vorming, wat toch zeker voor onze Mij. voor de verdere toekomst wel gewenschtzal zijn. Het A.B. heeft dan ook besloten, bij de begrooting voor het jaar 1941 voor testellen, de contributie voor

de gewone leden te brengen van ?’ 24.-â€” op f 25.â€”. Als gewoon lid werd aangenomen Dr. F. W. K. de Moulin te Naardcn ; alsbuitengewoon lid Prof. Dr. L. Seeki.es te Utrecht. Door de commissie, bestaande uit de leden Prof. Dr. G. M. van der Plank,Dr. C. Brands en J. Kranenburg, verzocht door het H.B. een beoordeeling tegeven over de antwoorden, ingekomen op de door de Mij. uitgeschreven prijsvraag :â€žDe Maatschappij voor Diergeneeskunde vraagt een vergelijkend onderzoek vande economische gebruikswaarde van het paard tegenover die van den motor"was d.d. i Maart 1940 haar rapport ingezonden. In dat rapport deelde de commissiemede, dat er slechts ?Š?Šn antwoord was ingekomen en dat door de mobilisatie decommissie eerst op 27 Februari 1940 dit had kunnen beoordeelen. Alhoewel decommissie eenstemmig van oordeel was, dat den inzender lof toekomt voor debehandeling van het veelomvattende

onderwerp, zag zij zich helaas genoodzaaktals haar oordeel mede te deelen, dat deze inzending niet voor een bekroning inaanmerking kon komen. Bij de aanneming van het Huishoudelijk Reglement der Mij. op de laatste Alg.Vergadering was aan het H.B. opgedragen, over dit reglement nog een juridischadvies in te winnen en was aan het H.B. overgelaten, voor enkele op die vergaderingaangenomen wijzigingen de juiste Redactie vast te stellen. In verband daarmede



??? waren door het D.B. enkele wijzigingen en aanvullingen voorgesteld, welke alledoor het A.B. werden overgenomen. Besloten werd, met het drukken van Statutenen Huish. Reglement te wachten tot na de eerstvolgende Alg. Vergadering. Van de afd. Zuid-Holland was bij het H.B. het volgend voorstel ingediend : â€žDe Algemeene Vergadering bepale dat met wijziging van artikel 61 van hetHuishoudelijk Reglement als beroepsinstantie voor het uiteindelijk vaststellen vanhet werkgebied eener afdeeling is aangewezen de Algemeene Vergadering". Daarbijwerd gegeven de volgende toelichting : â€žDoor aannemen van het artikel, bepalende dat de leden van het AlgemeenBestuur alleen verantwoording schuldig zijn voorzoover het bestuurshandelingenbetreft aan de Alg. Vergadering, werd als eenige instantie boven het AlgemeenBestuur, met uitzondering dan bij rechtsgeschillen, de Algemeene Vergaderinggesteld. Hiermede is niet in

overeenstemming het aangenomen voorstel van deafd. Overijssel, bepalende dat de Centrale Raad is aangewezen als beroepsinstantieinzake van het vaststellen van het werkgebied eener afdeeling. Die beroepsinstantiebehoort ook te zijn de Algemeene Vergadering. Vandaar het voorstel in art. Gihet beroep mogelijk te maken bij dc Algemeene Vergadering in plaats van bij denCentralen Raad." Het A.B. kon zich met dit voorstel vereenigen en besloot het te brengen met eengunstig prae-advies op het programma van de a.s. Alg. Vergadering. Nadat in het ontwerp van de Code voor dierenartsen de laatste veranderingenaangebracht waren in verband met de aangenomen wijzigingen van Statuten enHuish. Reglement kon tot afwerken worden overgegaan. Voor dat afwerken wareneen 3-tal ontwerpen samengesteld. Wilde men aan den eenen kant de uitvoering zoo goed mogelijk doen geschieden,aan den anderen kant was het niet

verantwoord, daarvoor een bijzonder hoogbedrag beschikbaar te stellen. Door het benoodigde aantal van 1000 stuks werd bijeen eenvoudige uitvoering dat bedrag reeds hoog. Na beoordeeling van de inge-diende ontwerpen werd aan een 3-tal leden van het A.B. verzocht, deze aangelegen-heid verder af te werken, waarbij echter boven een bepaald bedrag niet mochtworden gegaan. Bij de rondvraag werd er door den voorzitter op gewezen, dat niettegenstaandealle door de Faculteit der Veeartsenijkunde ingestelde pogingen om een r??ntgen-installatie voor groote huisdieren te verkrijgen, dit nog niet is mogen gelukken. Omdat ook het A.B. de absolute noodzakelijkheid inzag om over een voor hetonderwijs zoo noodige r??ntgeninstallatie te kunnen beschikken, werd besloten,zich namens de Mij. te wenden tot den Minister van Onderwijs, Kunsten en Weten-schappen en hem op deze leemte bij het onderwijs te wijzen. Hierna werd de

vergadering om ongeveer 6 uur gesloten. Nijmegen, 12 Juni 1940. De Serretaris, A. van Heusden. R??ntgen-installatie aan de Faculteit der Veeartsenijkunde te Utrecht. Door het Hoofdbestuur der Maatschappij is onderstaand adres verzonden aanZ.E. den Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen. De Maatschappij voor Diergeneeskunde heeft de eer voor het navolgende UwerF.xcellentie\'s aandacht te vragen. De toepassing der R??ntgenstralen in de medische wetenschap heeft sinds eenigejaren een zoodanige vlucht genomen, dat. een kliniek zonder R??ntgeninstallatievolmaakt ondenkbaar moet worden geacht. Schier op elk gebied, hetzij bij hetstellen van een diagnose, hetzij uit een therapeutisch oogpunt wordt profijt ge-trokken van de door dit stralenonderzoek verkregen gegevens. Sinds vele jaren worden de R??ntgenstralen ook in de diergeneeskunde toegepast.Aan de Kliniek voor kleine huisdieren van de Faculteit der

Veeartsenijkunde is hetR??ntgenonderzoek reeds 16 jaar een onmisbaar deel van het onderwijs en onder-zoek. In buitenlandsche veeartsenijkundige instituten en klinieken en in leger-



??? lazaretten zijn ten dienste der groote huisdieren talrijke installaties in gebruik,deze zijn deels van Nederlandsch fabrikaat. Het is met verwondering en bezorgdheid, dat de Maatschappij voor Diergenees-kunde moet vaststellen, dat in Nederland het geregelde R??ntgenonderzoek dergroote huisdieren nog tot de onmogelijkheden behoort. Met uitzondering van eenvoor dit doel geheel onvoldoende te achten transportabel Philipsapparaat vangeringe capaciteit in het Militair-veterinair Hospitaal te Den Haag, staat aan geender instituten of klinieken een installatie ten dienste. Dit wil zeggen, dat noch deheelkundige kliniek, noch de verloskundige kliniek, noch de kliniek voor inwendigeziekten der groote huisdieren bij het onderzoek en bij de behandeling der dierengebruik kan maken van een onderzoek- of behandelingsmethode, welke reeds jarenin steeds grootere mate in het buitenland haar bestaansrecht en haar noodzakelijk-heid heeft

bewezen. Daarbij is het aan de Maatschappij voor Diergeneeskunde bekend, dat deFaculteit reeds jaren ter bevoegder plaatse met klem heeft gewezen op den in ditopzicht steeds grooter wordenden achterstand in moderniseering van onderwijs enonderzoek en heeft aangedrongen op het nemen van doeltreffende maatregelen. De Maatschappij voor Diergeneeskunde is van meening, dat de Faculteit derVeeartsenijkunde, als centraal punt der diergeneeskunde over een goed geoutilleerdeR??ntgenafdeeling ten dienste der groote huisdieren-klinieken en der overige insti-tuten behoort te kunnen beschikken. Zij is overtuigd dat daarmede een groot belangwordt gediend en dat onderwijs en onderzoek erdoor gebaat zullen zijn. Zij zal hetop grooten prijs stellen indien Uwe Excellentie aan deze voor de veeartsenijkundezoo belangrijke aangelegenheid Uw volle aandacht zou willen besteden. Namens de Maatschappij voor

Diergeneeskunde,Voor het Hoofdbestuur, Utrecht . w.g. : H. Schornagel, Voorzitter. â€”â€”- 9 Mei 1940. Nijmegen w.g. : A. van Heusden, Secretaris. Uitoefening der praktijken. Nu door het gebrek aan benzine de uitoefening der praktijk veel moeilijker zalkunnen geschieden en het in verband daarmede aangewezen is te trachten te voor-komen, dat meermalen per dag dezelfde ioute zal moeten worden afgelegd, raadthet Hoofdbestuur den leden aan om gezamenlijk, hetzij plaatselijk of in kringverbandde veehouders er op te wijzen dat, wil men zeker zijn den dag van aanvrage nog op hetverleeneu van hulp te kunnen rekenen (ernstige spoedgevallen natuurlijk uitgezon-derd), het aangewezen zal zijn er voor te zorgen, dat opgave van pati??nten desmorgens v????r een bepaald uur zal moeten geschieden. De Secretaris, A. van FIeusden. BERICHTEN. Jubilea 1940. 65-jarig jubileum op 3 Juli : B. J. C. Hubenet, Leeuwarden. 50-jarig

jubileum op 24 Juli : Dr. K. B??chli, Rotterdam ; J. Burggraaf, Bode-graven ; Dr. J. van Dorssen, Rijswijk; M. B. ten Have, Midwolda ; Dr. H. \'rHoen, Maarssen ; S. Kn??ps, Sommelsdijk ; H. R. Re.ntema, Winschoten ; A. deRuiter, Mijdrecht. 40-jarig jubileum op 30 Juli : Prof. Dr. D. L. Bakker, W\'ageningen ; G. W. Brink,Wijhe ; F. W. Kempen, Bandoeng ; Dr. G. A. van Lier, Soerabaja ; J. C. E. vanLooveren, Princenhage ; D. Muller, Loppersum ; Dr. J. H. Pir.ard, Hillegers-berg ; C. M. van Rooyen, Naarden ; A. v. d. Sande, Steenbergen; W. C. v. d.Stolpe, Rotterdam ; Dr. W. Stuurman, Leiden.



??? Benoeming. Met ingang van 16 Mei 1940 is benoemd tot plaatsvervanger van den Inspecteurvan den Veeartsenijkundigen Dienst in het district zuidelijk Zuid-Holland Dr. J.M. van Vloten te Rotterdam. Benoemd met ingang van 1 Juli 1940 tot Hoofd van de bacteriologische afdeelingvan het Instituut voor Praeventieve Geneeskunde te Leiden (Directeur Dr. J. P. Bijl)de heer Dr. J. D. Vf.rlinde, dierenarts te Oegstgeest. Instituut voor Praeventieve Geneeskunde. In 1939 is het â€žInstituut voor Praeventieve Geneeskunde", dat reeds sinds jarente Leiden gevestigd is, gereorganiseerd. Dit instituut zal in de toekomst inhoofdzaak gefinancierd worden uit het z.g. â€žProphylaxefonds" (Fonds bedoeld inart. 125 lid I der ziektewet). De doelstelling van het gereorganiseerde instituut is de bevordering van deâ€žpraeventieve geneeskunde". In dit instituut zelve zal het organisatorische werkop den voorgrond treden en het werk in eigen laboratorium een

onderdeel van dete verrichten taak vormen. In bestaande laboratoria zullen onderzoekingen wordenverricht met steun van dit instituut. Het beheer van het instituut is opgedragen aan een bestuur waarvan Dr. C. v. d.Berg, Directeur-Generaal van de Volksgezondheid, voorzitter is. Aan dit Bestuuris een Raad van advies ter zijde gesteld, waarin een aantal deskundigen zijn be-noemd. Onder deze worden aangetroffen de dierenartsen Prof. Dr. H. G. L. E.Berger, Prof. Dr. L. de Blieck en Prof. C. F. van Oijen. C. F. v. O. Rijwielembleem. Van een enkele zijde is de vraag gesteld of het ook aangewezen zou zijn, nu deauto\'s zoo op den achtergrond raken en de rijwielen veel meer in gebruik komen,over te gaan tot het aanschaffen van een rijwielembleem, waaraan de dierenartsente herkennen zijn. Zoo daartoe zou worden overgegaan, zou dat embleem te ont-werpen zijn op dezelfde wijze als het auto-embleem, echter in kleiner formaat ente plaatsen

op het stuur van het rijwiel. Teneinde te weten te komen of aan een dergelijk embleem behoefte bestaat ver-zoekt ondergeteekende aan de leden, die dat zouden willen ontvangen, hem v????rio Juli a.s. hun naamkaartje te zenden; in de vergadering van het Algemeen Bestuurvan 13 Juli kan dan een beslissing genomen worden. Benzine-distributie. Zooals den leden bekend is, kan na 1 Juli geen gebruik meer gemaakt wordenvan auto of motorrijwiel, indien daarvoor geen vergunning verleend is vanwegeden Inspecteur-generaal van het verkeer. Voor de aanvrage van die vergunningmoet men zich wenden tot den Rijksinspecteur van het verkeer in het district waarinmen gevestigd is. Wordt die vergunning verleend, dan wordt daarbij ook aangegevenhoeveel benzine men gedurende een maand gebruiken mag, waarvoor bewijzenworden afgegeven. Door den Directeur van het Rijksbureau voor aardolieproducten is aan hetHoofdbestuur verzocht

om in iedere provincie een gemachtigde aan te wijzen omdeze Rijksinspecteurs van het verkeer te adviseeren omtrent de hoeveelheid benzineaan de verschillende dierenartsen toe te wijzen.



??? Als zoodanig zijn door het Hoofdbestuur aangezocht:voor Friesland: C. Tenhaeff, Leeuwarden; Groningen-Drenthe: \\V. ten Hoopen, Haren;Overijssel: R. Post, Hellendoorn:Gelderland: A. van Heusden, Nijmegen;Utrecht: J. H. ten Thije, Utrecht;Noord-Holland: H. J. Od?Š, Heemstede;Zuid-Holland: Dr. A. A. Overkeek, Rotterdam;Noord-Brabant: J. A. J. M. Kirch, \'s Hertogenbosch;Limburg: L. M. J. Fi.amand, Maastricht;Zeeland: L. VV. de Waard??, Middelburg.Nadrukkelijk zij er op gewezen dat de toegewezen benzine uitsluitend maggebruikt worden voor het doel waarvoor zij verstrekt is. Gebruikmaking voor andere doeleinden doet niet alleen het gevaar ontstaanvan een hooge geldelijke boete maar tevens van uitsluiting van iedere verderebenzine-distributie. De Secretaris,A. van Heusden. Verschijnen Tijdschrift. Het eerstvolgend nummer van het Tijdschrift zal verschijnen op i Augustus. PERSONALIA. Overleden: J. van Zijverden,

Den Haag. R. Kattenwinkel. Kampen. Verhuisd: W. J. Nieuwenhuys, IJsselstein, naar Utrecht, ,,Oog in Al", Petrarca-laan 45.



??? RAPPORT TUBERCULOSE-COMMISSIE. Nadat het aan het Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskundebekend geworden was, dat de uitvoering van de tuberculose-bestrijding en de daarbijbereikte resultaten niet volledig aan de verwachting hadden beantwoord, heefthet H.B. besloten daarover een nader onderzoek te doen instellen. Het heeft toenaan de verschillende afdeelingen van de Maatschappij verzocht, de uitvoeringder t.b.c.-bestrijding in haar geheelen omvang te plaatsen als punt van behandelingop de eerstvolgende vergadering van de afdeeling en daarna daarover rapport uit tebrengen. Voor de behandeling van dit onderwerp in de afdeelingen was door Dr. J. A.Beijers op verzoek van het H.B. een leidraad gegeven voor het klinisch onderzoek,welke leidraad aan alle practiseerende dierenartsen is toegezonden. In bijna alle afdeelingen was Dr. Beijers bij de behandeling van dit

onderwerpaanwezig en werd door hem daarover een inleiding gegeven. De daarop van deafdeelingen ingekomen rapporten hebben echter aan het Dagelijksch Bestuur nietdie aanwijzingen gegeven, die het daarvan verwacht had. Het D.B. had dan ookbesloten aan het H.B. voor te stellen, voor de verdere afwerking van deze aange-legenheid een commissie te benoemen. Daarnaast was van de afd. Utrecht een schrijven ingekomen, waarbij aan hetH.B. verzocht werd, zoo spoedig mogelijk een commissie te benoemen die, in aan-sluiting aan het werk van de commissie, die in 1924 rapport heeft uitgebracht overde meest practische t.b.c.-bestrijding in Nederland, het vraagstuk zal bestudeerenin hoeverre de tegenwoordige bestrijding voldoet aan de wetenschappelijke eischenen of practische resultaten daarvan zijn te verwachten. Indien dit laatste niet hetgeval mocht zijn, dan werd deze commissie verzocht aan te

geven hoe de bestrijdingdan wel zal moeten geschieden. Verzocht werd, op zeer korten termijn daarover rap-port uit te brengen. In de vergadering van het H.B. van 4 Maart 1939 werd besloten tot het benoemenvan een commissie over te gaan, aan welke commissie een opdracht werd gegevenals hierboven door de afd. Utrecht verzocht was. Als leden der commissie werdenverzocht de heeren Dr. J. A. Beijers, D. A. Oskam, R. Post, H. Vf.nema en H. J. H.Vullinghs, terwijl als secretaris der commissie werd aangewezen de algemeenesecretaris der Maatschappij, de heer A. van Heusden. Op de eerste vergadering der commissie werd Dr. J. A. Bf.ijers aangewezen alsvoorzitter. Op die vergadering werd door de Commissie besloten, haar bespre-kingen te houden aan de hand van de in 1924 door de toen bestaande commissie(bestaande uit de heeren : Prof. Dr. L. de Bi.iec.k, Th. Bosma, Dr. A. A. Overbeek,P. H.

van Kempen, Dr. A. J. Winkel en Dr. ,). A. Beijers) vastgestelde conclusies.Deze conclusies zijn definitief vastgesteld, nadat het door de commissie uitgebrachtrapport behandeld was in een bijzondere algemeene vergadering van de Maat-schappij, gehouden op 14 November 1924. Voor belangstellenden zijn zoowel ditrapport, de daarin voorkomende conclusies als de notulen van die bijzondere alge-meene vergadering te vinden in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 1 Febru-ari 1925, aflevering 3, welk nummer geheel aan de tuberculose gewijd is. De eind-conclusies in dat rapport luiden : 1. De tuberculose-bestrijding onder het vee is noodzakelijk, zoowel uit een oog-punt van hygi??ne van den mensch, als om economische redenen. De bestrijding iseveneens urgent, daar de ziekte in vele streken toeneemt. 2. De vrijwillige bestrijding, met volle medewerking der belanghebbenden, moetop den voorgrond

staan. De bestrijding staat onder leiding en controle van het Veeartsenijkundig Staats-toezicht, dat daartoe, mede met het oog op de bestrijding van andere besmettelijkeziekten, in de richting van het hygi??ne-consulentschap behoort te worden ont-wikkeld.



??? 3- De kosten der bestrijding komen in hoofdzaak voor rekening der belangheb-bende veehouders, die zich onderling in tuberculose-bestrijdingsvereenigingendienen te organiseeren. De Staat erkent en subsidieert slechts die vereenigingen,die voldoen aan de voorwaarden in ons concept-reglement aangegeven. Het is wenschelijk de gelden van den keuringsdienst voor uitvoer van vleesch envoor invoer, doorvoer en uitvoer van vee, voor zoover niet benoodigd voor dekkingder kosten van dien Dienst, voor de t.b.c.-bestrijding beschikbaar te stellen. 4. Het is gewenscht, dat krachtens artikel 45 der Veewet voor open t.b.c. vanhet rund aangifteplicht (art. 17), verplichte afzondering (art. 20 sub a) en maat-regelen ten opzichte van de melk, merken (art. 20 sub e) en vervoerverbod (art. 35)worden ingevoerd. 5. Samenwerking met de ambtenaren van den Vleeschkeuringsdienst kan eenkrachtigen steun geven aan

de t.b.c.-bestrijding in dien zin, dat ziektehaarden spoedigbekend worden. Ook samenwerking met de Warenkeuringsdiensten is gewenscht. 6. Het blokkeeren of merken der reactiedieren is, hoewel gewenscht, voorloopigniet aan te bevelen. Ze kunnen derhalve in het vrije verkeer niet geweerd wordenen de kooper moet zichzelf dus vrijwaren door garantie te vragen. 7. Onderzoekingen, betreffende immunisatie tegen t.b.c., en andere onderzoe-kingen, met het tuberculosevraagstuk verband houdende, moeten krachtdadiggesteund worden. Alvorens bovenbedoelde conclusies c.a. in nadere beschouwing te nemen zij erop gewezen, dat sedert de verschijning van het rapport 1924 door uitgebreide prak-tijkervaring nader is komen vast te staan, dat matig tot sterk besmette veebeslagenin veel gevallen niet t.b.c.-vrij worden door ?Š?Šn keer per jaar tuberculineeren, hetopruimen der onderkenbare open lijders en

t.b.c.-vrije opfok, dat daarentegen welsucces wordt bereikt als de tuberculinatie wordt gevolgd door afzondering der positiefreageerende dieren of door deze zoo snel mogelijk uit de beslagen te verwijderen,gecombineerd uiteraard ook met t.b.c.-vrije opfok. De tijd heeft den grootmeester op het gebied der t.b.c.-bestrijding Bang welnadrukkelijk in het gelijk gesteld. Niet verwonderlijk trouwens, dat de zich, in vergelijking tot vele andere infectie-ziekten zoo uiterst langzaam verbreidende tuberculose naar het classieke bestrijdings-middel de afzondering goed luistert. Veenbaas wees er in een der eerste verslagenvan zijn gezondheidsdienst terecht reeds op, dat zuivere toepassing of als dat nietgaat, zoo goed mogelijk benaderen van het Bangsche stelsel, de beste weg is. Degene die leiding zal moeten geven en de practicus die zich bezighoudt mett.b.c.-bestrijding, zal met bovenstaande rekening moeten houden,

m.a.w. hij zal nietkunnen volstaan met tuberculinatie en klinisch onderzoek ?Š?Šns per jaar, doch zalzich daarnaast moeten plaatsen op het standpunt van de noodzakelijke afzondering.Zonder toepassing van dit principe kunnen we noch wetenschappelijk, noch practischmeer spreken van bestrijding. Den veehouders moet dit onmisbare criterium in woord en geschrift bijgebrachtworden en zijn zij niet bereid of niet in staat hiertoe over te gaan, welnu dan mogenzij er niet op rekenen dat verbetering in hun stal is te verwachten en dan kunnenwe dus niet meer spreken van bestrijding. Hiermee erkennen we dus de afzondering als voorwaarde voor een georganiseerdebestrijding. Aan de hand van de conclusies uit het rapport 1924 wil de commissie trachteneen en ander nader te belichten. De commissie heeft twee vergaderingen aan de besprekingen besteed ; reeds opde eerste vergadering werd de opmerking

gemaakt, dat de termijn, binnen welkehet Hoofdbestuur het rapport wenschte te ontvangen, n.m. binnen de drie maanden,te kort was om sommige onderdeelen zoo uitvoerig na te gaan, als de commissiewel gaarne had gewild. Zoo had de commissie b.v. gaarne de resultaten, welke de



??? tegenwoordige t.b.c.-bestrijding opgeleverd heeft, uitvoerig willen nagaan en daarvaneen r?Šsum?Š willen geven. Dit was in dezen korten tijd onmogelijk. i. Is de bestrijding der tuberculose onder het rundvee noodzakelijk ? De eerste commissie beantwoordde deze vraag bevestigend , deze commissieplaatst zich op hetzelfde standpunt. Zij brengt echter nog veel meer naar voren denoodzakelijkheid van de bestrijding uit een oogpunt van het gevaar, dat den menschbedreigt door de besmetting met de bovine t.b.c. De onderzoekingen in het buiten-land en die in de laatste jaren van Dr. Ch. Ruys, Dr. M. R. Heynsius van denBerg, Dr. J. van der Hoeden, Dr. H. D. Boer, Dr. C. van den uerg, Dr. J. A.van Krieken, Di. J. A. Folpmi rs e.a. hebben op overtuigende wijze aangetoondhet groote gevaar voor besmetting met de bovine t.b.c. dat voor den mensch, vooralvoor kinderen, bestaat. Op een vergadering, gehouden

op 10 December 1938 door de NederlandscheVereeniging van Tuberculose-Artsen, welke vergadering gewijd was aan de betee-kenis van de runder-t.b.c. en haar bestrijding voor de humane geneeskunde, is doorDr. Ruys een overzicht gegeven van een groot aantal gevallen van t.b.c. bij men-schen, speciaal bij kinderen. Uit de gepubliceerde cijfers bleek, dat gevallen vanbovine t.b.c. bij den mensch op het platteland en in de kleine steden veelvuldigerworden aangetroffen dan in de groote steden, terwijl bij kinderen de besmettingvoor een zeer groot percentage via het darmkanaal plaats vond. Bovendien is de bestrijding noodzakelijk om economische redenen. De tuberculosebrengt groote directe schade aan onzen veestapel toe. Daar het zeer moeilijk is dezein cijfers uit te drukken, meent de commissie te kunnen volstaan met het geven vande navolgende opsomming : 1. het sterven van dieren tengevolge van

tuberculose ; 2. verminderde vleeschproductie van de aangetaste dieren ; 3. afkeuringen van geheele dieren, gedeelten of organen na de slachting ; 4. het vroegtijdig opruimen van producticdii ren, waardoor bovendien de fokkerijzeer nadeelig be??nvloed wordt; verminderde melkproductie door de aangetaste dieren; 6. het veroorzaken van steriliteit bij de aangetaste dieren. Daarnaast zal de afzet van de zuivelproducten zeer ongunstig woiden be??nvloeddoor het veelvuldig voorkomen van runder-t.b.c. De zuivelproducten importeercndelanden stellen steeds hoogere eischen aan de ingevoerde waren, eenerzijds om beterekwaliteiten te ontvangen, anderzijds om de volksgezondheid te beschermen. Nu alszeker moet worden aangenomen, op grond van vele serieuze onderzoekingen, datverschillende vormen van zuivelproducten besmet kunnen zijn met levende t.b.c.-bacillen en deze bovine bacillen den consument

kunnen infecteeren, moeten maat-regelen genomen worden deze gevaren te weren of althans tot een minimum tebeperken. Verschillende afzetgebieden zuilen anders het gevaar loopen voor onzeproducten gesloten te worden. Eveneens zal de binnenlandsche consument, voorgelicht van verschillende zijden,huiverig worden voor zuivelproducten, waarvan de garantie van onschadelijkheidvoor de gezondheid niet gegeven kan worden. Om al deze bovenstaande redenen is de commissie van meening, dat de bestrijdingvan de rundertuberculose met de grootste nauwgezetheid en uitgebreidheid dientte worden aangepakt. 2. Hoe moet de bestrijding worden georganiseerd? Uit het bovenstaande blijkt, dat de bestrijding der runder-t.b.c. van dermategroot belang is, dat tot algemeene deelname over het geheele land geconcludeerdzou moeten worden, zoo niet vrijwillig dan verplicht. Wanneer slechts een gedeeltevan

den veestapel wordt onderzocht en daaruit de open lijders worden opgespoord,dan blijft het andere gedeelte van den veestapel steeds een gevaar voor het onder-zochte gedeelte ; dit niet alleen bij den bestaanden handel in vee, maar zelfs ook bij



??? liet weiden van vee. Al is het gevaar in de weiden nu niet zoo groot, toch kan een vrijeveestapel besmet worden door tuberculeuze dieren, die verblijven in omringendeweiden. De commissie ontveinst zich echter niet, dat tegen een verplichte bestrijdingmomenteel financieele en andere bezwaren bestaan en zij zou daarom geleidelijkdaartoe willen overgaan. Zij juicht het toe, dat door de consumptie-melk-centrale(C.M.C..) een eerste stap in deze richting is gedaan, hetgeen de volksgezondheidzeer ten goede zal komen. Als overgang moet de vrijwillige bestrijding met klem worden gepropageerd,vooral omdat bij vrijwillige deelname op de medewerking van de veehouders gere-kend kan worden, wat niet direct gezegd kan worden bij een gedwongen bestrijding ;vele onwilligen zouden moeten deelnemen en dan zal zonder een zeer intensievecontrole en toepassing van dwingende voorschriften (met

eventueele strafbepa-lingen) weinig bereikt kunnen worden, omdat juist bij de tuberculose-bestrijdingde veehouder moet handelen naar door deskundigen gegeven aanwijzingen. Is een veehouder eenmaal overtuigd van het groote nut van de t.b.c. bestrijding,dan zal hij ook zijn volle medewerking verleenen. Door die medewerking zullen deresultaten van het in te stellen onderzoek belangrijk worden verbeterd. Vooral isnoodig toezicht te houden op de reageerende dieren ; alle waargenomen verschijn-selen, welke kunnen wijzen op verslechtering van den gezondheidstoestand, moetenzoo spoedig mogelijk aan den dierenarts, die het t.b.c.-onderzoek verricht heeft,worden medegedeeld, waardoor het waarschijnlijk mogelijk zal worden nieuweopen lijders te achterhalen en daardoor uitbreiding van de besmetting te voorkomen.Het is duidelijk, dat vooral gelet zal moeten worden op longverschijnselen

(hoesten),uieraandoeningen en uitvloeiingen uit de baarmoeder. Om de veehouders van de noodzakelijkheid van een vrijwillige bestrijding teovertuigen, was volgens de vorige commissie een nauwere samenwerking noodigtusschen de landbouworganisaties en den Veeartsenijkundigen Dienst. Door dezenDienst is dan ook daarvoor de volle medewerking verleend, terwijl ?Š?Šn der aan dienDienst verbonden Inspecteurs speciaal belast is geworden met de t.b.c.-bestrijding.Deze Inspecteur heeft dan ook niets onbeproefd gelaten om de t.b.c.-bestrijdingte propageeren ; aan diens medewerking is het voor een belangrijk deel te danken,dat 1111 in alle provincies of gezondheidsdiensten of bestrijdingsorganisaties bestaan. Naast deze van den Veeartsenijkundigen Dienst uitgaande propaganda kunnenook de practiseerende dierenartsen veel bijdragen tot het bekend maken aan deveehouders van de bepalingen

van een vrijwillige bestrijding. Door hun geregeldenomgang met die veehouders kunnen zij daarop grooten invloed uitoefenen. De vrijwillige bestrijding zou verder ten zeerste worden bevorderd als voor dezuivelproducten, dus melk, boter, kaas, enz., afkomstig van t.b.c.-vrije bedrijveneen hoogere prijs bedongen zou kunnen worden dan voor producten, afkomstigvan de andere bedrijven. Door een energieke perspropaganda, waarbij het grootepubliek op de hoogte wordt gebracht van de ernstige hygi??nische belangen, welkegemoeid zijn bij de bestrijding der bovine t.b.c., moet de bevolking meer dan totnu toe vertrouwd raken met de gedachte dat een zuivelproduct, gewonnen volgensde eischen der hygi??ne, meer moet maar ook mag kosten. Een bescheiden stap op ditgebied is in het wettelijk consumptiemelkgebied reeds gezet. De billijkheid eischt, dat de producent, die zijn uiterste best doet om zijn zuivel-

product aan gerechtvaardigde eischen te laten voldoen en zich daarvoor ook dikwijlsbelangrijke financieele offers getroost, daarvoor wordt beloond. De medewerkingder medici, wier belangstelling voor dit vraagstuk reeds bestaat, kan hierbij nietworden gemist. Ook een ruimere afgifte van extra kalverschetsen, b.v. bij het opruimen van openlijders, zou de bestrijding zeer ten goede komen. Wat de uitvoering van de bestrijding betreft, deze kan alleen geschieden doordierenartsen, wier werkzaamheden onder controle staan van den Veeartsenijkun-digen Dienst. Deze kunnen zich voor eenvoudige werkzaamheden als b.v. aan-



??? brengen van oormerken en sommige administratieve werkzaamheden ter zijde latenstaan door hulpkrachten. Voor een goede uitvoering van de bestrijding zal het nood-zakelijk zijn, dat aan eiken dienst voor de technische leiding een dierenarts ver-bonden is ; deze moet de beschikking hebben over een laboratorium voor de noodigeonderzoekingen. Dit zal de eenheid in uitvoering en een snelle beoordeeling van hette onderzoeken materiaal bevorderen. 3. De kosten der bestrijding. De kosten aan de bestrijding verbonden kunnen thans moeilijk alleen door deveehouders worden gedragen. Niet alleen dat de slechte financieele uitkomsten derbedrijven zich verzetten tegen het opleggen van grootere financieele lasten derveehouders, doch bovendien zijn bij de bestrijding meer algemeene belangengemoeid. Ook zullen de voordeelen voor de veehouders uit de bestrijding voort-vloeiende, pas later naar voren

komen. Evenals de vorige commissie is ook deze van mcening, dat met de t.b.c.-bestrijdingeen zoodanig belang gemoeid is, dat het in alle opzichten gerechtvaardigd is, om dekosten der bestrijding zoo niet geheel, dan toch voor een belangrijk gedeelte, voorrekening van het Rijk te nemen. In 1924 stelde de toen bestaande commissie voor een gedeelte van het overschotder keurloonen van de exportkeuring hiervoor te bestemmen. Op de bijzonderealgemeene vergadering der Maatschappij voor Diergeneeskunde, gehouden op15 November 1924, bleek Prof. C. F. van Oijen van meening, dat het vooral demelkverbruikers waren, die de kosten van de bestrijding moesten opbrengen en datde mogelijkheid van een door den Slaat gesubsidieerde bestrijding wel van de handkon worden gewezen. De sindsdien zoo sterk veranderde omstandigheden hebben geheel andere toe-standen geschapen. De Staat heeft sinds

1928 de georganiseerde t.b.c.-bestrijdingkrachtig finantieel gesteund en telkens op de begrooting belangrijke posten daarvooruitgetrokken, op de laatste begrooting bedroeg dit ?’ 225.000.â€”. Daarbij zijn noggekomen subsidieering door de provincies, crisisinstellingen e.a., zoodat de com-missie meent dat over de vraag, wie de kosten der bestrijding moet betalen, hetzwijgen kan worden gedaan. Wel heeft de commissie besproken of het niet wenschelijk zou zijn de beschikbaregelden eenigszins anders te verdcelen. Het meerendeel van de leden der commissie meent, dat de subsidie van ?’ 0.40per rund zou kunnen vervallen, althans lager kan worden, terwijl de dan vrijkomendegelden besteed kunnen worden voor een hoogere vergoeding bij het opruimen vanopen lijders en een eventueele opruiming van reageerders voor de slachtbank, indie gevallen, waarin het reactiepercentagc tot een bepaalde laagte is

gedaald. De minderheid der commissie meende dat, wanneer er per te onderzoeken diergeen of een verminderde subsidie gegeven zou worden, dit de deelname aan det.b.c.-bestrijding sterk zou doen afnemen. 4. Aangifte-plicht voor open lijders. Verplichte aangifte door de veehouders, al dan niet aan tuberculose-bestrijdingdoende, van runderen lijdende aan open t.b.c., is een belangrijk punt van besprekinggeweest. Het toepassen van politiemaatregelen voor deze dieren heeft op het eerstegezicht veel aantrekkelijks. Als men zich realiseert het gevaar, dat er thans bestaatvoor de verspreiding van de t.b.c. door de open lijders, die dikwijls vele malen vande eene hand in de andere overgaan en op verschillende stallen dus aanleiding totbesmetting kunnen geven, is men geneigd daaraan een einde te maken door wette-lijke maatregelen. Hierbij is te denken aan aangifte (art. 17 der Veewet, sub e),afzondering (art.

20, sub a), merken (art. 20, sub e) en vervoerverbod (art. 35). De commissie acht het billijk de bestrijders te beschermen tegen de niet-bestrijders,deze laatsten toch kunnen door het in het vrije bedrijf brengen van open lijders de



??? tuberculose verspreiden. Ongetwijfeld zou dan ook het onschadelijk maken van allebekende open lijders in sterke mate bijdragen aan de bestrijding der t.b.c. Wordt de hoop der commissie verwezenlijkt, dat de vrijwillige bestrijding zichnog belangrijk uitbreidt, dan zullen dwingende maatregelen met betrekking tot deniet-deelnemers aan de vrijwillige bestrijding niet kunnen achterwege wordengelaten. Deze zullen kunnen gaan in de richting van gedwongen aansluiting of van veteri-naire politiemaatregelen als in alinea i aangegeven. Natuurlijk zal een verplichte aangifte, enz. geen betrekking hebben op de vrij-willige bestrijders-vereenigingen, die naar het oordeel van den VeeartsenijkundigenDienst voldoende maatregelen toepassen tot onschadelijk maken der open lijders eneventueel andere regaeerders. De commissie meent, dat de Veeartsenijkundige Dienst, krachtens de te zijnerbeschikking staande

gegevens, het best zal kunnen beoordeelen of en wanneer uit-breiding der maatregelen als bovenbedoeld, aangewezen zal zijn. 5. Samenwerking met de ambtenaren van den Vleeschkeuringsdienst. Deze samenwerking bestaat voor het oogenblik reeds in zooverre, dat aan deHoofden van Vleeschkeuringsdiensten gevraagd wordt, op hun maandelijksche ofdriemaandelijksche staten te vermelden de gevallen van open t.b.c., die door henbij de vleeschkeuring onderkend worden. Tevens wordt daarbij gevraagd te trachtente weten te komen van welken stal het betrokken dier afkomstig is. Het is de com-missie niet bekend, wat na het bekend worden van deze aangiften daarmee gedaanwordt en of zij dienstbaar gemaakt worden aan de t.b.c.-bestrijding. Op den vleeschkeuringsambtenaar zou de verplichting moeten worden gelegdvan elk geconstateerd geval van open t.b.c. direct kennis te geven aan den

betrokkenInspecteur, terwijl dan door dezen, zoo tenminste de plaats van herkomst van hetdier bekend is, getracht zou kunnen worden ter plaatse een onderzoek te doeninstellen. Op deze wijze uitgevoerd kan die aangifte practische resultaten opleveren. Ditzelfde zou verzocht kunnen worden aan de ambtenaren, verbonden aan deWarenkeuringsdiensten. Komen deze tot het resultaat, dat er melk geleverd wordt,besmet met tuberkelbacillen, dan zou ook op dezelfde wijze kennis gegeven kunnenworden aan den betrokken Inspecteur en op dezelfde wijze gehandeld kunnenworden. Effect van deze maatregelen is hoofdzakelijk eerst later te verwachten, wanneerde bestrijding verplicht geworden zal zijn. 6. Hel al of niet merken der reactiedieren. In den eersten tijd der invoering van de vrijwillige bestrijding met Rijks-steun,zooals die thans geldt, ontmoette het merken der reactiedieren weinig verzet. Gaan-deweg

heeft echter het gaatje in het oor een belangrijke invloed gekregen op demarktwaarde der dieren. Er wordt vaak gesproken over een vermindering dierwaarde tot ?’ 35.â€” per stuk. De positie der Rijksbestrijders is daardoor veelal ongunstiger geworden dan dieder vrije. Wel wijst het feit der waardevermindering er op dat het merk het betreffendedier veelal vroeger op abattoir of slachtplaats doet belanden, een omstandigheid,die het effect der maatregelen gunstig kan be??nvloeden, echter meent de commissietoch, dat de voorschriften een zoodanig belemmerenden invloed op de aansluitinghebben, dat het aangewezen, min of meer theoretisch voordeel, daarbij in het nietzinkt. Naar het oordeel der commissie is wijziging der betreffende bepalingen dringendnoodig ; merken heeft alleen dan zin als vaststaat dat : 1. de tuberculinatiemethodeslechts minimale miswijzingen geeft, 2. ook in de sterk besmette streken

vrije dierenkunnen worden aangekocht en ge??soleerd gehouden , 3. de bestrijding algemeen is. Die wijziging kan worden gezocht in de richting van wettelijke bepalingen ten



??? opzichte van het tuberculine-gebruik (serum- en entstoffen wet), waarmede de besteoplossing van dit moeilijke vraagstuk zal kunnen worden verkregen. Mochten deze voorschriften nog niet binnenkort kunnen worden tegemoet gezien,zoo meent de commissie, dat in het belang der vrijwillige bestrijding en uit billijk-heidsoogpunt het verplichte merken behoort te vervallen. Dan zal het echter verplichtend gesteld moeten worden, dat alle dieren, dieonderzocht worden, voorzien worden van een oormerk, terwijl het maken van sig-nalementen achterwege blijft. Door het aanbrengen van die oormerken zal iederelandbouwer precies op zijn stal weten, welk dier bij het onderzoek heeft gereageerden zal er daardoor geen verwisseling van al of niet reageerders kunnen plaats hebben. De dierenarts, die de bestrijding verricht en de controleurs, die eventueel toezichthouden op de verdere maatregelen bij de bestrijding,

kunnen zich dan te allen tijdeer van overtuigen door het nazien van de lijsten, welke dieren wel en welke nietgereageerd hebben. Hebben runderen op een stal een ander oormerk, bijv. uitgaande van een Stam-boek of van een fokvereeniging, dan is, omdat zij daaraan steeds te onderkennenzijn, het aanbrengen van een tweede (oor)merk overbodig. Om nu paal en perk te stellen aan den vrijen verkoop van reactiedieren, zal iedereveehouder-bestrijder moeten medewerken door geen enkel dier aan te koopen,zonder dat bij dien aankoop een garantiebewijs van niet-lijden aan t.b.c. wordt over-gelegd. Dit is voor een kooper de ecnige mogelijkheid om zich te vrijwaren voor hetaankoopen van redactiedieren. Deze garantiebewijzen kunnen vanzelf alleen afgegeven worden door een dieren-arts ; zij moeten gedateerd zijn en mogen om waarde te hebben, niet ouder zijn dan6 weken, met uitzondering van in het

hieronder genoemde geval. De termijn van 6 weken geeft voor dieren, afkomstig van een niet-t.b.c.-vrije stalwel geen ioo% zekerheid, dat zoodanig dier niet lijdende is aan t.b.c., omdat demogelijkheid kan bestaan, dat het bij het onderzoek reeds wel besmet was, maardat de besmetting nog niet z???? ontwikkeld was. dat het daardoor bij het onderzoekreageerde. De bovengenoemde uitzondering betreft dieren, die afkomstig zijn van een t.b.c.-vrij bedrijf; in dat geval is de commissie van meening dat de termijn van geldigzijn van het bewijs kan worden gesteld op 6 maanden, mits natuurlijk op het bewijsduidelijk vermeld staat dat het dier rechtstreeks van zoo\'n bedrijf afkomstig is. Terbevordering van de uniformiteit in het afgeven van die bewijzen acht de commissiehet aangewezen dat de samenstelling van die bewijzen aangegeven wordt door deRijksbestrijding, terwijl het ter voorkoming van kans op

verwisseling aangewezenzal zijn de bewijzen voor 6 weken en die voor 6 maanden verschillend van kleur tedoen zijn. De bij het onderzoek gevonden open lijders zouden dan wel gemerkt dienen teworden. Ter voorkoming van verwisseling met de nu bestaande, gemerkte reactie-dieren, waren deze open lijders te merken met 2 gaten in het linker oor. Wanneerechter voldaan wordt aan een verder gestelde eisch, dat elke gevonden open lijderbinnen 8 dagen naar de slachtplaats vervoerd moet zijn, is het gevaar van verwis-seling van een open lijder met een nu bestaand reactiedier uiterst gering. 7. Onderzoekingen betreffende immunisatie tegen tuberculose. Voorzoover het de Commissie bekend is, hebben de onderzoekingen over deimmunisatie tegen t.b.c. volgens de enting Calmette-Gierin nog geen definitieveresultaten opgeleverd. In het jaarverslag, uitgebracht door den Directeur van

denVeeartsenijkundigen Dienst over 1936, wordt hierover gezegd, dat deze entingtoegepast wordt op meerdere bedrijven van fokkers in de provincies Groningen,Drenthe, Friesland, Overijssel en Zuid-Holland. De toepassing geschiedt alleen opbedrijven met een hoog of zeer hoog reactie-percentage. De resultaten blijken nietgeheel onbevredigend te zijn, doch nog niet van dien aard, dat er aanleiding bestaatom de enting als bestrijdingssvsteem te aanvaarden. Slechts in die gevallen, waarin



??? op de gewone wijze (combinatie systemen Ostertag-Bang) binnen afzienbaren tijdgeen resultaten mochten worden verwacht, werd de enting als steun bij de bestrij-ding toegepast. Al had die enting dan toch nog geen afdoende resultaten opgeleverd,toch kon in het algemeen worden geconstateerd, dat op de stallen waarop zij werdtoegepast, een verbetering in den gezondheidstoestand van de dieren opgetreden was. Het is daarom voor de Commissie nog niet mogelijk om over de resultaten vandeze enting een oordeel te vellen. Zij blijft echter met belangstelling uitzien naar deverder te verkrijgen resultaten. Uitvoering der bestrijding. Na de bespreking van de conclusies van de commissie 1924 heeft deze commissiezich de vraag gesteld : hoe moet in verband met het tegenwoordige standpunt debestrijding geschieden en op welke wijze zal die bestrijding de beste resultatenopleveren ? De hoofdpunten voor

die bestrijding meent de commissie te zien in de volgende6 punten : 1. De tuberculinatie ; 2. Het klinische onderzoek ; 3. De zeer spoedige opruiming van de open lijders ; 4. De voorwaarden bij aankoop van nieuwe dieren ; 5. De scheiding van de reageerende en niet-reageerende dieren ; 6. De t.b.c.-vrije opfok van het jonge vee. i. De tuberculinatie. Terwijl in het begin van de bestrijding de tuberculinatie in het algemeen ge-schiedde door de ophthalmo-reactie, is men langzamerhand, gezien de onder-vindingen in andere landen, er toe overgegaan te trachten deze te vervangen doorde intradermale methode. Aan deze laatste zijn verschillende voordeelen verbonden : a. Het aantal miswijzingen, dat bij elke methode voorkomt, is bij de intradermalereactie veel kleiner dan bij de ophthalmo-reactie. Volgens gepubliceerde cijfers zouhet aantal miswijzingen zich hierbij bepalen tot 1 a 2 %. b. Het toepassen van deze

methode kan een groote tijdsbesparing geven, watvooral, nu de bestrijding op veel ruimere schaal geschiedt, van grootere beteekenisis geworden. De Regeering schrijve in bijzonderheden voor op welke wijze de intracutane-tuberculinatie en hare beoordceling moet geschieden. Wordt de Amerikaanschemethode gevolgd, ?Š?Šnmaal inspuiten en in het algemeen ?Š?Šnmaal controleeren na3 maal 24 uur, dan geldt zeer zeker het motief van de tijdsbesparing. Volgt men deEngelsche methode, dus bij negatieve of dubieus reageerende dieren na 2 maal 24uren nogmaals inspuiten, waarna een controle 24 uur later, dan kost de intradermalemethode evenveel tijd als de ophthalmo-tuberculinatie, maar geeft dan het voordeelder grootere betrouwbaarheid. De commissie meent te weten, dat van regeeringswege reeds voldoende hier-over is ge??xperimenteerd, zoo niet, dan kan de Veeartsenijkundige Dienst zich ge-

makkelijk de noodige ondervinding verschaffen. c. Het gevaar van knoeien door den eigenaar is beperkt; nu heeft men meer-malen geconstateerd dat door den eigenaar getracht wordt door afwassching van deafscheidingsproducten de beoordeeling van de reactie gunstig te be??nvloeden. d. De strijd over het al of niet gebruik maken van een z.g. druppelaar heeftafgedaan. e. De intradermale reactie behoeft niet beslist op stal te geschieden, maar kanook in de weide worden toegepast. Daardoor kan veel vroeger met het onderzoekbegonnen worden en kan direct na het opstallen van de dieren het klinisch onderzoekplaats hebben. In streken, waar de dieren op verschillende soms ver uiteenloopendcplaatsen geweid worden, zal dat onderzoek bezwaarlijk in de weide kunnen geschie-den, er zijn echter streken, waar dat niet het geval is. Bedoeld voordeel is dus af-hankelijk van plaatselijke omstandigheden.



??? 2. Het klinisch onderzoek. Dit klinisch onderzoek omvat : het onderzoek van den voedingstoestand, deademhalinesfrequentie, eventueel de lichaamstemperatuur, den uier, desgewenschtauscultatie van de longen. Een vaginaal- en rectaal-onderzoek worde ingesteld inal die gevallen, waar ook maar eenige aanwijzing bestaat voor de mogelijkheid eenert.b.c. der geslachtsorganen, b.v. de geringste uitvloeiing, onvruchtbaarheid, e.d. Maar bovenaan staat het microscopisch onderzoek van de se- en excreta, metname van het sputum. Dit wordt verkregen na zoo noodig eenige malen herhaaldneusdichthouden, in uitzonderingsgevallen door het dier tot hoesten te dwingendoor een intratracheale injectie van water, benzine, enz. Desverkiezende kan mengebruik maken van de tracheaalcanule. Bij een negatief verloopend onderzoekvan het sputum van een zeer verdacht dier wordt het onderzoek herhaald. Meer

dan tot nu toe worde gebruik gemaakt van het onderzoek van de se- enexcreta door middel van de cavia-enting; daardoor zullen ongetwijfeld meer openlijders dan tot nu toe worden opgespoord ; dit blijkt o.a. ook uit de in dit opzichtverkregen ervaringen bij den Frieschen Gezondheidsdienst (zie Jaarverslag 1937/1938). Weliswaar verliest de caviaproef veel van haar waarde, wanneer men het onder-zoek van sputum etc. met korte tusschenpoozen vaak kan herhalen, doch dit is in depraktijk niet uitvoerbaar. De kosten aan de onderzoekingen door middel van decavia verbonden zijn weliswaar niet onbelangrijk, maar wegen toch ruimschootsop tegen het groote voordeel. De commissie meent, dat hiervoor gemakkelijk eenregeling te treffen is, waarbij tevens voorkomen wordt dat noodeloos caviae wordenopgeofferd. Het onderzoek van melk en van uiersecretum geschiedt het best van de laatstestralen ; de tepels

worden vooraf zoo steriel mogelijk gemaakt. Op sterk besmettestallen, vooral waar ook jong vee in sterke mate reageert, kan men door middel vande caviaproef b.v. vier maal per jaar, de mengmelk onderzoeken. Dikwijls komt het voor, dat geen zichtbare uitvloeiing uit de scheede bestaat,terwijl toch t.b.c. der geslachtsorganen vooikoml. Alleen een grondig vaginaal- enrectaal-onderzoek, gepaard gaande met bacterioscopisch onderzoek van het baar-moederafkrabsel, kan deze gevallen aan het licht brengen. Het klinisch onderzoek dient op de meest verdachte bedrijven het eerst te geschie-den. Bij sterk verdachte dieren moet dit in den loop van den staltijd meermalenworden herhaald. 3. Het opruimen van open lijders. Een eerste vereischte voor het verkrijgen van resultaten bij de bestrijding is hetopruimen van de dieren, die blijken te lijden aan open t.b.c. Bestond tot nu toe deverplichting deze dieren â€žzoo

spoedig mogelijk" te doen afslachten, de commissiewil de verplichting stellen, dit onder alle omstandigheden binnen enkele dagen,bijv. uiterlijk 8, te doen. Het oorspronkelijke â€žzoo spoedig mogelijk" heeft in meer-dere gevallen wat lang geduurd. Ter beoordeeling van den Inspecteur en onder door dezen te stellen voorwaardenzou voor waardevolle hoogdrachtige dieren een tijdelijke uitzondering gemaaktkunnen worden. Bovendien moet de besliste zekerheid bestaan, dat deze dieren alleen wordenopgeruimd door slachting. Dit afslachten dient rechtstreeks te geschieden op eenopenbare slachtplaats , verhandelen mag niet mogelijk zijn. De commissie stelt dan ook de verplichte slachting van open lijders binnen enkeledagen als een gebiedende eisch. Adhaerent aan dezen eisch is natuurlijk het zoo snelmogelijk opsporen van deze open lijders (zie opmerking betreffende het onderzoekvan se- en excreta).

Overigens heeft de commissie geen aanmerking op de tegenwoordige regelingvan de afslachting der open lijders. Alleen zou zij de controle op de sectie door deInspecteurs van den Vceartsenijkundigen Dienst sterk willen aanbevelen. Een eenigszins centrale slachting, b.v. in elke provincie op ?Š?Šn of enkele abattoirs,



??? zij aanbevolen. Maatregelen om te zorgen, dat de veehouder de werkelijke waardevoor zijn dier krijgt, is weliswaar een kwestie, die in eerste instantie de Landbouw-organisaties en de Gezondheidsdiensten dienen te regelen, maar welke toch indirectvan beteekenis kan zijn voor de neiging der veehouders, zich aan te sluiten. In som-mige streken wordt b.v. sterk geklaagd over het feit, dat de open lijders zoo uiterstweinig opbrengen. 4. Aankoop van nieuwe dieren. Worden op een bedrijf nieuwe dieren aangekocht, dan zullen bij een goed uit-gevoerde bestrijding alleen in aanmerking mogen komen die dieren, waarvan eengarantiebewijs dat zij vrij zijn van t.b.c., kan worden overgelegd. Zooals daar reedsop gewezen is, moet dat bewijs afgegeven zijn door een dierenarts ; voor een dier,afkomstig van een niet-t.b.c.-vrije stal mag het niet ouder zijn dan 6 weken, vooreen dier, rechtstreeks afkomstig van een

t.b.c.-vrije stal mag het niet ouder zijn dan6 maanden. Kan zoo\'n garantiebewijs niet worden overgelegd bij den aankoop, dan zullen dcnieuwe dieren afzonderlijk gestald moeten worden, totdat een nader onderzoekheeft uitgemaakt, dat het t.b.c.-vrije dieren zijn. Dit onderzoek, waarbij tot nu toevaak alleen volstaan werd en mocht worden met een klinisch onderzoek, zal zoospoedig mogelijk, in elk geval binnen enkele dagen, moeten geschieden door middelvan de intradermale methode. Bij reageeren moet het dier onmiddellijk van den stalverwijderd worden. 5. Scheiding van reageerende en niet reageerende dieren. De commissie is van meening, dat, zoolang deze scheiding niet zorgvuldig wordttoegepast, de resultaten van de bestrijding onbevredigend zullen blijven. Al is decommissie er van overtuigd, dat aan de toepassing van de scheiding vaak grootebezwaren verbonden zullen zijn, toch kan met wat

goeden wil heel veel bereiktworden. Het meest ideaal zou zijn wanneer de reageerende dieren in een afzonder-lijke stalruimte geplaatst konden worden, dit zal echter veelal onmogelijk zijn.Er kunnen echter meermalen door kleine veranderingen, door een kleinen ombouwin den stal, wel zulke maatregelen genomen worden, dat die scheiding zooveelmogelijk kan worden toegepast. Ook dienen zulke maatregelen genomen te worden,dat er geen gevaar bestaat voor besmetting van de niet-reageerende dieren in verbandmet de drinkwatervoorziening. Het is daarom noodig, dat bij nieuwbouw van stallen met die mogelijkheid vanscheiding rekening wordt gehouden. Ongetwijfeld kan het Nederlandsch Instituut voor landbouwwerktuigen en ge-bouwen nuttige aanwijzingen ten deze geven. Het zou aanbeveling verdienen, deze maatregelen te ondersteunen door hetverstrekken van een subsidie aan hen, die bereid zijn

hun stallen zoodanig in terichten, dat de verlangde scheiding kan geschieden. Kan de scheiding van reageerende en niet reageerende dieren ook bij het beweidenworden toegepast, dan zal dit, al is het gevaar van besmetting in een weide lang zoogroot niet als op stal, zeer toe te juichen zijn. Men late dus niets na om den veehouder te overtuigen van de absolute noodzake-lijkheid, het reageerende van het gezonde vee te scheiden. De commissie heeft overwogen of het wenschelijk is, nu reeds dwingende bepa-lingen ten dezen voor te stellen of zelfs zoover te gaan om aan veehouders, die geenscheiding kunnen toepassen, de mogelijkheid te ontnemen aan de georganiseerdebestrijding deel te nemen. Zij ontraadt zulks voorshands ; alleen zou ze wel dwingendebepalingen wenschen voor die veehouders, die naar het oordeel van den dierenarts,den controleerenden dierenarts of den inspecteur wel kunnen,

maar niet willen af-zonderen.



??? 6. De tuberculose-vrije opfok van het jonge vee. Voor de t.b.e.-vrije opfok van het jonge vee dienen voorschriften gegeven teworden t.o.v. het gebruik van ondermelk, karnemelk en wei. T.o.v. de beide eerste dient een beslist pasteurisatiegebod te worden gegeven.In het algemeen geschiedde tot nu toe de pasteurisatie door een verhitting vanmelk gedurende eenigen tijd op een temperatuur van ongeveer 65Â° C. Dit blijktechter niet beslist afdoend te zijn om tuberkelbacillen, in melk voorkomende, tedooden. Een verhitting gedurende 1 minuut tot 85Â° C. blijkt echter wel afdoendte zijn. Pasteurisatie van de wei op de boerderij blijft nog steeds op moeilijkheden stuiten.Ten opzichte van die pasteurisatie van wei heeft de Commissie, evenals de Commissie1924, zich in verbinding gesteld met den Heer Prof. Ir. B. van der Burg te VVage-ningen, die daarover het volgende berichtte : ,,De zuivelfabrieken in

Friesland, voorzoover deze kaas maken uit niet gepasteuri-seerde melk, wat met hel oog op de fijne kwaliteit van de kaas m.i.z. altijd nog hetbeste is, verhitten de wei door inlaten van stoom tot ^ 6oÂ° C. en houden ze dan tenminste 4 uren op deze temperatuur. Er is in die provincie geen enkele co??peratievefabriek, die de wei in een werktuig pasteuriseert. In Noord-Holland is er maar ?Š?Šn fabriek, waar de wei gepasteuriseerd wordt.Men doet dit hier in een platenpasteur bij 82â€”85Â° C.: de wei wordt afgekoeld en natoevoeging van een weinig zuursel aan de boeren teruggegeven. Voor het meeren-deel der fabrieken in die provincie zou een verplichte pasteurisatie zeer grootemoeilijkheden opleveren. Zij zouden de fabrieken moeten vergrooten en den inven-taris uitbreiden. Het allergrootste bezwaar voor deze bedrijven is wel, dat de be-staande stoomketels niet groot genoeg zijn. Zij zouden zich groote

financieele offersmoeten getroosten om zich voor de pasteurisatie van de wei in te richten. Slechtsenkele groote fabrieken in Noord-Holland zouden, zonder dat ingrijpende veran-deringen in het bedrijf behoeven te worden aangebracht, tot de pasteurisatie van dewei kunnen overgaan. Sinds 1923 zijn verschillende fabrieken in de Oostelijke provinci??n ook met hetmaken van kaas begonnen. Deze fabrieken maken uitsluitend kaas uit hoog gepasteu-riseerde melk, zoodat de pasteurisatie van de wei hier geen probleem is. Het is mijechler bekend, dat sommige van deze fabrieken in den laatsten tijd met het oog opde kwaliteit van de kaas gaarne zouden overgaan tot een minder intensieve pasteu-risatie der melk, b.v. tot 73â€”750 C. Het is dan natuurlijk de vraag of deze verhittingmet het oog op de tuberculosebestrijding nog wel voldoende is." Nu echter den laatsten tijd kalveren opgefokt worden met gebruik van

onder-melk- en karnemelkpoeder, waardoor elk gevaar van besmetting van die zijde ver-dwenen is, zal dit aan de t.b.c.-vrije opfok zeer zeker ten goede komen. In de commissie is het denkbeeld besproken om de t.b.c.-vrije opfok voor zwaarbesmette bedrijven te doen plaats vinden op enkele centrale vrije bedrijven, waarbijgegarandeerd moet zijn dat deze dieren na terugkeer volkomen van de andere dierenge??soleerd worden gehouden ; noodig hiervoor zou zijn, dat dergelijke bedrijven hunveestapel sneller zouden kunnen verjongen. De grootst mogelijke meerderheid der commissie meent, dat zulks alleen voorenkele bepaalde streken van het land en niet als algemeene maatregel mogelijkzal zijn. Algemeene organisatie. Het lijkt de commissie aangewezen, dat de organisatie van de bestrijdingsver-eenigingen zoo veel mogelijk provinciegewijs geregeld wordt en dat alle bestaandeof nog nieuw op te richten

bestrijdingsorganisaties ondergebracht worden in eenprovinciale vereeniging of gezondheidsdienst, die belast wordt met de centraleregeling en het centrale toezicht bij de bestrijding in die provincie. Zooals reeds in de meeste provinciale vereenigingen of gezondheidsdiensten het



??? geval is, maken de betrokken Inspecteurs van den Veeartsenijkundigen Dienst deeluit van het bestuur of zijn zij als adviseur daaraan verbonden. Daardoor bestaat ereen geregeld contact tusschen den Veeartsenijkundigen Dienst en die vereenigingen. Daarnaast zal het aangewezen zijn, dat bovendien aan elke organisatie wordtverbonden een dierenarts, die belast wordt met de technische leiding van den dienst,die controle uitoefent op de werkzaamheden van de aan de bestrijding deelnemendedierenartsen en zooveel mogelijk actief deelneemt aan de werkzaamheden van diedierenartsen. Voor een richtige uitvoering van de werkzaamheden, speciaal het zoo snel moge-lijk kunnen opsporen van open lijders door onderzoek van se- en excreta, zal hetnoodig zijn, dat aan eiken provincialen dienst een laboratorium voor routine-onderzoek ter beschikking staat. Het onderzoek van de se- en excreta beoogt

toch het onderkennen van open lijdersen aangezien deze zoo snel mogelijk uit den koppel verwijderd moeten worden, zalhet ook aangewezen zijn, dat de resultaten van het onderzoek zoo spoedig mogelijkbekend zijn. De commissie heeft overwogen, dat belangrijk ruimere financieele ondersteuningthans niet waarschijnlijk is en dat bij uitbreiding van het aantal bestrijders deindividueel toch al bescheiden tegemoetkoming nog zal kunnen verminderen, watwel zeer te betreuren is. (De belangrijke CMC-subsidieering buiten rekening ge-laten). De commissie meent, dat zoo niet van overheidswege, dan indirect van de vee-houderij belangrijk meer geld voor de bestrijding beschikbaar zal moeten komen,wil deze binnen behoorlijken tijd tot resultaat, d.w.z. uitroeiing der ziekte voeren. Een bescheiden bijdrage van in fabrieken bewerkte of voor consumptie geleverdemelk zal mede tot dit doel voeren. De commissie

acht het gewenscht, dat de veterinaire gezondheidscommissie of hetAlgemeen Bestuur der Maatschappij onderzoekt of in deze richting wat te bereiken is. De commissie kan uiteraard niet beoordeclen hoe het in de huidige omstandig-heden met de t.b.c.-bestrijding zal gaan. Zij wenscht er echter nog de aandacht opte vestigen, dat, mocht in den eerstkomenden staltijd veeafslachting op grootc schaalnoodzakelijk worden, deze gepaard zal kunnen gaan met belangrijke saneering enverjonging van onzen rundveestapel door voor de gedwongen afslachting allereerstte bestemmen de reactie dieren uit fokgebieden en bedrijven, welke met deze af-slachting t.b.c.-vrij zijn te maken, terwijl de saneering van de sterk besmette anderegebieden en bedrijven wellicht ook zal kunnen worden bevorderd. Conclusies. R?Šsumeerende meent de commissie dat, zal de bestrijding der tuber-culose zoo snel en zoo goed mogelijk

tot het uiteindelijk gesteldedoel voeren, n.1. het uitroeien der ziekte, aan die bestrijding devolgende eischen gesteld dienen te worden : 1. Alle rundvee van de aangesloten bedrijven boven den leeftijdvan 6 maanden wordt minstens ?Š?Šnmaal per jaar door middel vande intradermale tuberculinatie onderzocht. 2. Alle onderzochte dieren worden van een doeltreffend merkvoorzien, zoodat besliste onderkenning, steeds mogelijk is. Zooals destand van zaken tot nu toe is, zullen daarvoor de oormerken hetmeest in aanmerking komen. 3. Nieuw aan te schaffen dieren mogen niet in den veestapel worden



??? opgenomen dan nadat zij intradermaal getuberculineerd zijn, waarbijblijkt dat zij niet lijdende zijn aan tuberculose of nadat uit een garan-tiebewijs gebleken is, dat zij vrij zijn van tuberculose. Dit garantiebewijsmoet afgegeven zijn door een dierenarts; het mag, wanneer het dierafkomstig is van een niet-tuberculose-vrije stal, niet ouder zijn dan6 weken, terwijl wanneer het dier rechtstreeks afkomstig is van eentuberculose-vrije stal, het niet ouder mag -zijn dan 6 maanden. Het zal noodig zijn, dat de inrichting van die garantiebewijzenaangegeven wordt door de Rijksbestrijding, terwijl voor de beidesoorten van bewijzen een verschillende kleur vastgesteld wordt. 4. Zoo spoedig mogelijk na de tuberculinatie of, zoo deze in deweide reeds heeft plaats gehad, zoo spoedig mogelijk na het.opstallen,heeft het klinisch onderzoek plaats van alle reageerende dieren envan de niet-reageerende verdachte dieren. 5. Na het

ontdekken van een open lijder moet deze spoedig, inelk geval binnen 8 dagen, worden geslacht, terwijl hij in afwachtingdaarvan afgezonderd wordt en gemerkt wordt met 2 gaten in hetlinker oor. De standplaatsen en de omgeving daarvan moeten wordenontsmet. 6. De reactie-dieren worden geheel afgezonderd van de niet-rea-geerders gestald. Indien de mogelijkheid bestaat, deze afscheidingook in de weide toe te passen, zal dat zeer zijn toe te juichen. 7. Zoo veel mogelijk worden de reactie-dieren bestemd om gemestte worden, zoodat zij spoedig naar de slachtbank gebracht kunnenworden. 8. De tuberculose-vrije opfok van het jonge vee moet volkomengewaarborgd zijn. Namens de Commissie: (w.g.) J. A. Beijers, voorzitter,(w.g.) A. van Heusden, secretaris. Naschrift. Door ?Š?Šn van de leden der commissie, dat zich niet geheel vereenigen kon met ditrapport, is daaraan het hieronder volgend naschrift

toegevoegd. Aansluitende op het rapport over het tuberculose-vraagstuk en verwijzende naarde opdracht, meen ik de aandacht te moeten vestigen op de volgende punten : De noodzakelijkheid om de resultaten van de tuberculosebestrijding, in haarverschillende variaties, aan haar practische bruikbaarheid te toetsen. Practischbruikbaar en verantwoord kan een methode alleen heeten, als zij, aangepast aande locale omstandigheden een zoo groot mogelijk effect sorteert (saneering van debedrijven en bescherming van de bevolking tegen bovine infectie). Er zijn m.i.over het land verdeeld meerdere deskundige dierenartsen, die betrouwbare gegevens



??? kunnen leveren (als aanwijzing dat met succes bestreden wordt in sterk besmettebedrijven, is o.a. te beschouwen het in jonger stadium verwijderen van open lijdersen een afnemend reactiepercentage onder de jongere dieren). Zooals bekend is en, ten overvloede, bleek dit ook uit de discussie in de commissieen uit de polemiek tusschen de H.H. van Welderen Rengersâ€”Overbeek, zijn deplaatselijke bestrijdingen in werkwijze dusdanig verschillend gegroeid, waartoe delocale omstandigheden voor een groot deel voerden, dat van uniformiteit momen-teel alleen in de doelstelling mag worden gesproken. In groote gebieden brengende heerschende omstandigheden mee, dat noch aan t.b.c. vrije opfok, noch aan iso-latie veel kan worden gedaan. Ik kan me dan ook niet voorstellen, dat nu al unifor-miteit ware te bevorderen door de subsidieering afhankelijk te doen zijn van hetnaleven der in de conclusies

gestelde voorwaarden. Zal de subsidie het meest aanhaar doel beantwoorden, dan dient deze voorloopig hoofdzakelijk gericht te zijnop de spoedige verwijdering van open lijders. Hoewel hier en daar vele dieren middels de intradermale methode zijn getuber-culineerd, meen ik, in afwijking met de overige leden van de commissie, dat ook hetonderzoek naar de hierbij te gebruiken tuberculines niet als afgesloten kan wordenbeschouwd ; blijkbaar doen zich nogal kenmerkende verschillen voor bij het aan-wenden van het diagnosticum van de Seruminrichting of van Glover of van Dorset.In een Nederlandsch onderzoek, spoedig in te stellen, zal ook de tuberculine moetenworden betrokken ; te meer is dit gewenscht omdat c!e stap van ophthalmotuber-culinatie naar intradermale in vele bestrijdingen een sterke vermeerdering van werkvan den dierenarts en een kostenverhooging met zich meebrengt, die

volkomenverantwoord moet zijn. Zeker moeten de desillusies als onjuiste aanwijzing en heterogene beslissingentot een zeer klein minimum beperkt kunnen worden. Als het blijkt dat de intracutane methode om zijn vele voordeelen aangewezenmoet worden als de best-bruikbare, dan kan de subsidieering ook een andere richtinginslaan, n.1. een toeslag op de melk van vrije bedrijven en een beloonen van eendalend reactiepercentage. Voor de sterk-besmette, om de groote steden gelegen,bedrijven moeten hiernaast waarschijnlijk andere maatregelen getroffen wordenom saneering mogelijk te maken ; te denken ware hierbij aan het in Denemarkengevolgde systeem. Eerst dan heeft aan die bedrijven ook een grootere toewijzingvan kalveren zin ; de aanbeveling van karnemelk- en ondermelkpoeder ten spijtkan ik mij niet voorstellen, dat er controle op het gebruik van kaaswei mogelijk zalzijn (bij een vrijwillige

bestrijding zouden de op het bedrijf aanwezige varkens degroote hoeveelheden moeten opnemen). Resumeerende meen ik dat het uitgebrachte rapport al= eerste mogelijkheid uit-spreekt het, door vaak herhalen van klinisch onderzoek en daaraan vast het onder-zoek van se- en excreta, met veel vaker gebruikmaking van de cavia, snellere ver-wijderen van open lijders, terwijl een verhooging van subsidie hiervoor stimuleerendwerkt. Dat echter voor een effici??nter bestrijding noodzakelijk zijn het statistischbewerken van praktijkgegevens, het instellen van een volledig onderzoek naar deintracutane methode en het treffen van krachtiger maatregelen geldende voor dezwaar-besmette bedrijven. Voor gelijkluidend afschrift : de secretaris, A. van Heusden.



???



???



??? IN MEMORIAM. R. KATTENWINKEL f Op 20 Mei 1940 is collega Rutger Kattenwinkel te Kampengestorven. Reeds meer dan 30 jaren geleden liep hij bij de uitoefeningvan zijn werk een tuberculeuze infectie aan de hand op. Veel heefthij daaraan geleden en ieder, die hem toen gekend heeft, weet hoehard hij voor zich zelf was. Steeds meer werd de linkerhand voor dewerkzaamheden uitgeschakeld. Toch is het niet deze ziekte geweest,maar een andere gevreesde, waarvan de eerste verschijnselen gedurendedezen winter optraden, die hem ten grave sleepte. Op den voor ons land al kritieken dag van 7 Mei, toen ik naar Haar-lem moest vertrekken, nam ik afscheid van hem, bijna met de zekerheid,dat dit een afscheid voor goed zou worden. Nog geen twee weken lateroverleed Kattenwinkel. Hij heeft in Kampen een zeer werkzaam leven gehad. Kattenwinkel was er zeer gezien, vooral om zijn eenvoud en waar-heid. Eenvoudig was zijn leven,

eenvoudig zou ook zijn begrafenis zijn.Velen hadden waarschijnlijk aanwezig zullen zijn, doch oorlogs-omstandigheden vormden een beletsel en zoo konden slechts weinigenop dien dag afscheid van hem komen nemen. Kattenwinkel werd geboren te Wijhe 19 Juni 1865. Na het diplomavan veearts in 1887 te hebben verworven vestigde hij zich eerst te Olst. Op 15 Februari 1888 werd hij tot gemeenteveearts te Wijhe benoemd,vertrok van daar in 1893 naar Zwolle en bleef hier tot 31 Juli 1897. Daarna vestigde hij zich te Kampen, waar hij 6 September 1899tot gemeentelijk veearts werd aangesteld. Van 11 September 1922 afwas hij tevens hoofd van den Vleeschkeuringsdienst te Kampen, latereveneens van Urk. 38 LXVII



??? Van 4 Maart 1915 af was hij reeds rijkskeurmeester in bijzonderendienst ; naderhand ook nog rijkskeuringsveearts. Op 31 October 1934 werd Kattenwinkel gepensionneerd. Hij issteeds in Kampen blijven wonen, door iedereen gekend en ge??erd. Dat hij door de collegae hoog gewaardeerd werd bleek wel bij deherdenking van zijn veertig-jarig jubileum ; het 50-jarig is op zijnverzoek niet herdacht, omdat hij slechts kort te voren zijn vrouwverloren had. Met Kattenwinkel is heengegaan een goed collega, waarvan denagedachtenis bij hen, die hem hebben leeren kennen, in hooge eerezal blijven. Hij ruste in vrede. J. B. wlllemsen.



??? FUNCTIONELE EN MORPHOLOGISCHE AFWIJKINGENVAN HET DARMKANAAL. Diarrhee-enteritis. Klinische les. door H. SCHORNAGEL. Gedurende meer dan 20 eeuwen hebben verschillende theorie??n deinzichten omtrent het wezen van ziekten beheerst. Deze theorie??nhadden geert wetenschappelijke basis, zij waren opgesteld zonder enigekennis omtrent de bouw en de functie van de organen en de weefsels. Door de groeiende kennis van anatomie (Vesalius i 5 i 3â€”1569) enphysiologie (ontdekking bloedsomloop, Harvey, 1628) en door samen-werking van clinicus en obducent leerde men, dat de tijdens het levenwaargenomen ziekteverschijnselen hun zetel hadden in ziekelijk ver-anderde organen en weefsels (Morgagni. De sedibus et causis morbo-rum 1760). In het begin der ige eeuw werden de cellen ontdekt als demorphologische eenheden waaruit de organen, de weefsels en dus hetgehele organisme is opgebouwd (Sc.hleiden,

Schwann 1839). Deze laatste ontdekking bracht een grote ommekeer in de inzichtenomtrent bouw en functie van het dierlijke organisme ; de invloed opde heersende begrippen in de pathologie werd langzamerhand merkbaar. In 1855 ontwikkelde de grondlegger van de moderne pathologischeanatomie Rudolf Virchow zijn â€žZellularpathologie". Het organismeis een cellenstaat, de cellen leven en arbeiden in onderlinge samenwer-king en afhankelijkheid. De levensverschijnselen resulteren uit hetharmonische samenwerken van normale cellen; ziekte ontstaat wanneerde cellen niet meer in staat zijn tot een harmonische samenwerking.De cel vormt de grondslag voor gezondheid en ziekte. Hoewel deze nieuwe theorie aanvankelijk veel bestrijders vond, welkehun bezwaren voornamelijk putten uit detailkwesties, bleef de grotelijn van Virchow\'s theorie onaangetast. De celpathologie heeft veletientallen jaren bijna onbeperkt de inzichten der pathologen

beheerst. Wanneer een orgaan of weefsel tijdens het leven afwijkende functiesvertoonde, dan verwachtte men na de dood morphologische verande-ringen, welke deze afwijkingen konden verklaren. Het ging zelfs zo ver,dat de clinicus zich in den patholoog-anatoom teleurgesteld achtte,wanneer de laatste bij macroscopisch en microscopisch onderzoek vande betreffende organen geen afwijkingen kon aantonen. Gebrek aankennen of kunnen van den patholoog-anatoom moest van deze dis-harmonie de oorzaak zijn. Geleidelijk drong in de pathologie de wetenschap door, zowel bij denclinicus als bij den patholoog-anatoom, dat tal van ziektesymptomen



??? niet berusten op een morphologische afwijking, althans niet op een bijonze huidige stand van kennis en techniek waarneembare morpholo-gische afwijking. Gewijzigde celfunctie, dus orgaanfunctie, kan be-staan zonder dat aan de cellen enige verandering is te constateren. Hetis zeer wel mogelijk, dat een cel welke geen enkele waarneembareverandering vertoont, toch afwijkend heeft gefunctionneerd. Dit is op verschillende wijzen te verklaren. Het is mogelijk, dat er weleen geringe morphologische verandering geweest is, doch dat deze vanvoorbijgaande aard was ; het is mogelijk dat de afwijking in bouw tegering is om waargenomen te kunnen worden ; het is mogelijk dat eencel afwijkend kan functionneren zonder dat hierbij morphologischekentekenen aanwezig zijn. Men klampt zich echter nog algemeen te veel vast aan de â€žsedesmorbi" ; hoewel een ieder weet hoezeer de functies der organen onder-ling in hoge mate van elkander

afhankelijk zijn, wil men in de pathologietoch nog al te graag een ziekteproces localiseren. Dit laatste heeftnatuurlijk geen enkel bezwaar als men de invloed van de functie vanhet â€žzieke" orgaan op de functies van de andere organen maar nietover het hoofd ziet. Als men dus niet alle organen, welke tijdens hetleven afwijkende functies vertonen, beschouwt als â€žsedes morbi"gekenmerkt door morphologische afwijkingen. De orgaanfunctie wordtniet alleen beheerst door het al of niet intact zijn van de cellen van hetbetreffende orgaan, maar wordt ook be??nvloed door de functie vanandere eventueel niet goed functionnerende organen, welke wel eenmorphologische afwijking kunnen hebben ; nerveuze regulatie, bloed-en lymphecirculatie en circulatie der weefselvochtcn, invloed vanhormonen enz. spelen hierbij een belangrijke rol. Als voorbeeld van een schijnbare disharmonie tussen functie enmorphologie wil ik hieronder enige beschouwingen

geven over deverhouding diarrhee-enteritis. In 1931 verscheen van de hand van K. H. Eykman een proefschriftgetiteld : â€žPathologisch-anatomisch onderzoek van darmen". Hetproefschrift is bewerkt aan het Pathologisch-Instituut. Dit onderwerpwerd speciaal gekozen, omdat de clinische en pathologisch-anatomischebevindingen bij digestiestoornissen dikwijls niet met elkaar overeen-stemmen. Uit het onderzoek van Eykman is komen vast te staan, datbij de sectie de diagnose â€žcatarrhale enteritis" ev. â€ždarmcatarrh",de diagnose dus van lichte darmontstekingen, uitermate moeilijk is testellen. Er kunnen zich zelfs gevallen voordoen, dat bij macroscopischonderzoek schijnbaar een duidelijke ontsteking aanwezig is, vermeer-derde hoeveelheid slijm, zwelling en roodheid van de darm, terwijl bijmicroscopisch onderzoek geen â€žontsteking" is vast te stellen. Ook zagE. enkele gevallen met een clinisch uitgesproken gastro-enteritis, terwijlhet

microscopisch onderzoek geen veranderingen te zien gaf, welke een



??? pathologisch-anatomische diagnose â€ždarmontsteking" konden recht-vaardigen. Wij hadden gehoopt, dat het onderzoek van Eykman, dat zeerminitieus is verricht, ons richtlijnen zou geven voor het stellen van dediagnose catarrhale enteritis aan de sectietafel. In dit opzicht warende resultaten teleurstellend, het bleek immers dat wij tot toen dezediagnose veel te vaak gesteld hadden. Na dien tijd zijn wij dan ook noggereserveerder geworden en zijn de tegenstellingen tot de clinischewaarnemingen nog groter geworden. Het is eigenaardig, dat op een gebied waar gevolg en oorzaak, darm-stoornis, met name diarrhee en darmontsteking zo duidelijk leek, datjuist hier zo grote moeilijkheden aanwezig zijn. Het is niet aangenaam noch voor den clinicus, noch voor den patho-loog-anatoom, als hun diagnoses verschillen en het spreekt wel vanzelf,dat deze kwestie steeds onze aandacht boeit. Het lijkt mij daarom welgewenst om het verschijnsel

diarrhee, in verband met anatomische enfunctionnele darmstoornissen nader te bezien. Ik meen dat het nuttig kan zijn om een vluchtig overzicht over denormale verrichtingen van de digestietractus vooraf te laten gaan. De vertering van het voedsel en de opname van de resorbeerbarebestanddelen in het darmkanaal wordt ingeieid door het kauwen vanhet voedsel in de mondholte, waarbij vermenging met speeksel plaatsvindt en het verblijf in de maag, waar het opgenomen voedsel tijdelijkin dep??t is en van daar geleidelijk wordt afgegeven aan de dunne darm.Behalve als voedselreservoir heeft de maag voor de digestie een grotebetekenis, omdat hier reeds door inwerking van het zure maagsap hetvoedsel belangrijke veranderingen ondergaat. Verschillende bestand-delen uit het voedsel, plantaardige en dierlijke, worden gedeeltelijkgesplitst, tot oplossing gebracht en voorbereid voor de digestie in hetdarmkanaal. De voedselbrij wordt door het

maagsap verdund, door demaagcontracties vindt menging plaats, een groot aantal van de met hetvoedsel opgenomen lagere organismen worden door het maagzuurgedood. Bij de verschillende dieren speelt de maag een zeer verschillenderol. Het paard b.v. heeft een betrekkelijk zeer kleine maag. Het cardialedeel is relatief groot, hier kan het met het voedsel ingeslikte speekselnog inwerken, voordat het voedsel met het maagsap in aanraking komt.Zeer groot zijn de magen van herkauwers, hoewel de eigenlijke maag,de lebmaag in verhouding tot de hoeveelheden opgenomen voedselbetrekkelijk klein is. Planteneters nemen als voedsel veel cellulose op,deze stof wordt door geen enkel digestiesap aangetast. De voormagen van de herkauwers hebben ten deze opzichte eenbijzondere functie, tijdens het urenlange verblijf van het voedsel, v????ren na het herkauwen, in pens en netmaag wordt daar een groot gedeeltevan de cellulose en ook van de

eiwitten verteerd ; hierbij spelen lagereorganismen een belangrijke rol. Bij deze gistingsprocessen worden veel



??? gassen gevormd, koolzuur, methaan, verder vetzuren, boterzuur,azijnzuur etc. Bij niet-herkauwende planteneters vinden deze processen plaats inde dikke darm, bij het paard is hiervoor vooral de zeer grote blindedarm van betekenis. Door het kauwen, door de menging met speeksel, maagsap en opge-nomen water, door de inwerking van digestiesappen en eventueel doorde inwerking van lagere organismen, verandert het voedsel in eenmoeilijk te herkennen massa, alleen grote voedselbrokken (gulzigehonden), slecht gekauwde haver, gestolde case??nebrokken (kalf) e.d.zijn nog te identificeren, maar overigens komt het voedsel als eenmeer of minder dunne onherkenbare brij bij kleine gedeelten in dedunne darm. Hier wordt de chymus aanstonds weer belangrijk verdund. Gal,pancreassap, darmsap, darmslijm maken de chymus tot een dunneresp. zeer dunne pap ; de hoeveelheid afgescheiden darmsap is zeergroot. Door de z.g.

slingerbewegingen van de darm vindt een grondigemenging plaats, de verteerbare voedselbestanddelen worden tot oplossinggebracht en geresorbeerd, gelijktijdig wordt de in vertering verkerendechymus door de peristaltische bewegingen van de darm geleidelijk naarde dikke darm voortgeschoven. Naast de digestiesappen spelen in dedunne darm lagere organismen slechts een zeer ondergeschikte rol, dezekomen in dat darmgedeelte onder normale omstandigheden slechts ingeringe getale voor. Bij dieren in volle digestie is de inhoud van de dunne darm wisselendnaar dc diersoort. Bij vleeseters vindt men over het algemeen maarweinig chymus, deze bestaat daarenboven nog grotendeels uit slijm enhelder vocht (digestiesap). Alleen wanneer de dieren zeer gulzig zijngeweest kan men wel enkele als voedsei herkenbare brokjes vinden. Planteneters en alleseters (varken) hebben meestal meer inhoud,een dunne brij, in de dunne darm. In

dc dikke darm gaat de digestie voort evenals de resorptie. Devertering staat hier nog onder invloed van het dundarmsap, de productievan dikdarmsap is van ondergeschikte betekenis. Wel worden in ditdarmgedeelte minerale zouten (Ca.Fe.Mg.) en phosphorzuur uitge-scheiden. De dikkedarmmucosa heeft een groot resorberend vermogenvoor water. Bij het paard vindt in de dikke darm, met name in het zeer grotecaecum nog een splitsing plaats van de door digestiesappen niet aan-getaste cellulose, deze splitsing geschiedt onder invloed van lagereorganismen. De inhoud van het caecum en het eerste deel van het colon is bijplanteneters dunbrijig, rectaalwaarts wordt zij steeds droger en krijgthet aspect van faeces. In de dikke darm worden ook veel gassen gevormd,producten van gisting en rotting, methaan speelt hierbij een belangrijkerol, dit gas ontbreekt bij vleeseters. De dikke en de blinde darm bij het



??? paard bevat de grootste hoeveelheid gassen, bij andere planteneters enomnivoren is de hoeveelheid geringer, bij vleeseters het geringst.Overigens hangt de hoeveelheid gevormde gassen veel af van hetgebruikte voedsel. De vorming van gassen neemt rectaalwaarts af. Ten slotte verzamelen zich de resten in het rectum als faeces, welkemet bepaalde tussenruimten ontlast worden. De faeces bestaan hoofd-zakelijk uit afgestoten darmepitheel, darmslijm, stofwisselingsproducten(voornamelijk afgescheiden door de dikke darm) ; een groot deel bestaatuit lagere organismen, grotendeels dood ; digestiesappen en omzettings-producten hiervan, onverteerbare en onverteerde voedselbestanddelen. Bij vleeseters vormen de uit het voedsel afkomstige bestanddelen eenklein deel van de faeces. Faeces zijn voor een groot deel darmexcreta.Ook bij hongertoestand worden faeces gevormd. De darmperistaltiek staat onder directe invloed van de

Auerbach\'seplexus, ophopingen van gangli??ncellen langs de gehele darmtractus,gelegen tussen de circulaire en de longitudinale spierrokken. Dezeplexus staan onder invloed van de Nervus vagus en de Nervus splanchni-cus ; de eerste zenuw werkt stimulerend, de andere remmend. Dezenuwknopen zijn in zekere mate autonoom, uitgesneden darmstukjesblijven, indien de Auerbach\'se plexus intact is, contracties vertonen. Onder het slijmvlies vindt men de kleinere Meissner\'se plexus. Wan-neer het slijmvlies wordt geprikkeld, dan worden deze prikkels via deMeissner\'se plexus overgebracht op de Auerbach\'se plexus. Diarrhee is een uiting van onvoldoende vochtresorptie in de darm enversnelde darmpassage. Verschillende oorzaken kunnen hier een rolspelen. Versnelde darmpassage door versterkte darmperistaltiek. Versnelde darmpassage kan optreden door zuiver nerveuze invloeden.Deze spelen bij de dieren niet zo\'n grote rol als bij

den mens. Tochziet men bij psychisch labiele dieren (hond, soms ook paard), door schrikof angst wel diarrhee. Het is merkwaardig waar te nemen in welke kortetijd diarrhee bij schrik en angst kan optreden. Hier hebben we eenverhoogde motiliteit, zonder anatomische veranderingen. Reflectorisch kan diarrhee optreden bij pijnlijke aandoeningen vanbuikingewanden (cholecystitis, metritis, nephrolithiasis). Endocrinogene diarrhee is nog niet goed verklaard, bekend is b.v.het optreden van diarrhee bij Morbus Basedowi. Evenmin kent men de juiste oorzaak van plotseling optredendediarrhee na het gebruik van bepaalde voedingsmiddelen. Zowelbij mens als dier (hond) ziet men soms plotseling dunne ontlasting nagebruik van bepaalde voedings- of genotmiddelen, die bij soortgenotenniet de minste nadelige invloed uitoefenen. Men heeft hier wel gedachtaan individuele overgevoeligheid voor bepaalde stoffen (idiosyncrasie),mogelijk ook is het een

uiting van anaphylaxie. Koude geeft soms diarrhee. Geringe afkoeling van de buikorganen



??? veroorzaakt verhoogde darmperistaltiek, daarentegen heeft sterkeafkoeling een tegenovergesteld effect. Toxische diarrhee. Verschillende stoffen, zowel plantaardige alsminerale veroorzaken een versnelde darmpassage. De werking dezerstoffen is verschillend, sommige werken voornamelijk in op de dunnedarm, andere op de dikke darm. Hun invloed op de darmfunctie berustin sommige gevallen op prikkeling van de mucosa, waardoor verhoogdeperistaltiek ontstaat; door andere stoffen wordt water onttrokken, deresorptie belemmerd en de secretie van darmsap bevorderd; zij kunnendaarenboven prikkelend werken op de mucosa ; weer andere werkendirect op de Auerbach\'se plexus of prikkelen de Vagusuiteinden. Verschillende van deze stoffen kunnen toevallig in te grote hoeveel-heden met voedsel worden opgenomen of in het darmkanaal wordengevormd. Een bijzondere vorm van toxische diarrhee is die, welke optredenkan bij

septische toestanden. Het is bekend, dat bij verschillende infectie-ziekten o.a. diarrhee als ziektesymptoom optreedt. Deze diarrhee??nzijn niet altijd aanwezig, soms zelfs ziet men in plaats van diarrheeverstopping optreden. Vaak blijkt bij infectieuze processen een darm-ontsteking aanwezig te zijn, doch lang niet altijd. Als voorbeelden vanseptische diarrhee??n noem ik die bij boutvuur, maligne oedeem, aphthae,morbus maculosus, sommige gevallen van hondenziekte zonder anato-mische veranderingen in het darmkanaal. Verder ziet men herhaaldelijk diarrhee optreden bij niet-specifiekeinfecties buiten het darmkanaal, zonder dat enteritis aanwezig is. Ook andere ziekten, die verlopen buiten deelname van het darmkanaalkunnen gepaard gaan met diarrhee. Hieronder wordt gewezen opaandoeningen van de maag of van de voormagen, ziekteprocessen indeze organen be??nvloeden natuurlijk direct de darm. Verder lever-cirrhose,

leverdistomatose, longwormziekte enz.; deze behoren waar-schijnlijk niet tot de toxische vormen, veeleer is hier te denken aanstuwing in de darmmucosa. Wel behoren tot de toxische diarrhee??n die, welke optreden bijsommige nierziekten. Hier worden door de darm stofwisselingsproductenuitgescheiden, welke prikkelend werken op de darmmucosa (uraemie). Avitaminose. Bij sommige avitaminosen treden eveneens diarrhee??nop. De oorzaak hiervan is nog niet verklaard, het is niet onwaarschijnlijk,dat ook hier ten gevolge van de gestoorde stofwisseling door de darmstoffen worden uitgescheiden, welke het slijmvlies sterk prikkelen. Moeilijk verteerbare stoffen b.v. cellulose bij vleeseters, kunnende darmmucosa prikkelen vooral omdat deze stoffen niet aangegrepenworden door de digestiesappen, maar bacteri??le gisting of rottingveroorzaken. Deze onverteerbare stoffen kunnen mechanisch, doch doorhun omzettingsproducten ook chemisch

prikkelen en diarrhee ver-wekken. Grote hoeveelheden kunnen obstipatie geven, doordat zichhierbij vrij droge massa\'s in de darm kunnen ophopen.



??? Dysfunctie van de maag (achylia gastrica) kan oorzaak zijn, datdoor onvoldoende peptonisering van eiwitten in de maag en dooronvoldoende of geheel ontbrekende antibacteri??le werking, in de dunnedarm eiwitrotting optreedt ; ook kunnen in zo\'n geval grotere voedsel-brokken in de dunne darm terecht komen ; chemische en mechanischeprikkels kunnen dan verhoogde peristaltiek veroorzaken. Eventueelkan bij deze toestand een darmcatarrh optreden. Dysfunctie van het pancreas en van de lever kunnen eveneensabnormale gisting of rotting ten gevolge hebben, waardoor diarrheeev. gepaard met darmcatarrh optreedt. Hyperaemie van de darmmucosa geeft verhoogde peristaltiek.Verschillende omstandigheden kunnen deze hyperaemie teweegbrengen.Actieve hyperaemie ontstaat door prikkeling van de mucosa. Deze vormkan natuurlijk vaak worden ondergebracht bij een der reeds genoemde ;ook bij acute ontstekingen speelt de hyperaemie een

rol. Veneuze hyperaemie veroorzaakt verhoogde peristaltiek en eveneensverhoogde vochtafscheiding en verminderde resorptie waardoor diarrheekan optreden. Veneuze darmhyperaemie kan aanwezig zijn bij lever-ziekten, bij vernauwing of obstructie van de poortader, de vena cava,bij chronische hartaandoeningen, pericarditis, pleuritis, pneumonie enz.Vele aandoeningen kunnen stuwing van de darmmucosa, dus ookdiarrhee verwekken. Sterke stuwing zoals b.v. bij volvulus mesenterialis en rotatio coli,waardoor een vochtdoordrenking van de gehele darmwand aanwezig is,geeft stillegging van de peristaltiek. Vermoedelijk spelen, behalve desoms geweldige vochtophoping, ook nog andere factoren een rol bij hetsisteren van de darrribeweging (vorming van veel vergiften). Mechanische factoren. Bij aanwezigheid van vreemde lichamenwordt de darmmusculatuur tot grotere activiteit geprikkeld. Groterevoorwerpen kunnen worden ingeklemd, hierbij ziet

men een verhoogdespieractie in het orale darmgedeelte en een verslapping van het aboralcdeel. Diarrhee treedt hierbij niet op. Wel kan dit het geval zijn als kleinerevoorwerpen, welke niet ingeklemd worden, de darmmusculatuur totgrotere activiteit prikkelen. Darmparasieten geven dikwijls aanleiding tot diarrhee. De parasietenkunnen mechanisch prikkelen, ook kunnen hun stofwisselingsproducteneen chemische prikkel verwekken. Sterke gasvorming waardoor lichte spanning van de darmwandoptreedt, geeft verhoogde peristaltische werking, diarrhee kan hetgevolg zijn. Sterke gasvorming kan het gevolg zijn van abnorme gistin-gen, rotting van de darminhoud, b.v. na constipatie. Niet alleen werkende gassen mechanisch, doch ook direct prikkelend b.v. C02, H2S-Natuurlijk worden bij deze processen ook andere prikkelende stoffengevormd, welke de inwerking der gassen ondersteunen. Overmatige



??? gasvulling, welke een sterke rekking van de darmmusculatuur veroor-zaakt remt de darmbewegingen. Darmontsteking. Er zijn vele oorzaken voor het ontstaan vandiarrhee, darmontsteking is echter zonder twijfel wel de voornaamste. Bij de sectie is de diagnose â€žacute enteritis" althans bij die gevallen,welke wij catarrhale enteritis plegen te noemen dikwijls niet te stellen.De gewone ontstekingsverschijnselen roodheid, zwelling, exsudatie,kunnen ons bij het darmonderzoek dikwijls parten spelen, terwijl eenabnormale inhoud, welke wijst op functiestoornis, ons hier niet kanhelpen. Een eventuele functionnele stoornis is toch reeds bij het levenwaargenomen, het gaat er nu om vast te stellen of deze berust op morpho-logische veranderingen. Hyperaemie kan functionneel zijn of doorcirculatiestoornissen tijdens het leven zijn ontstaan. Dan kan de darm-mucosa na de dood door afkoeling bloedrijk worden, dit is duidelijkte zien wanneer men

een opengeknipte levenswarme darm op eenkoude tafel legt, de mucosa wordt dan spoedig sterk hyperaemisch ;door contractie van de submukeuze venen wordt het bloed in de slijm-vliescapillairen gestuwd. Mogelijk kan dit ook geschieden in het geslotencadaver of in de agonie. Sterke bloedvulling geeft slijmvlieszwelling,ook door autodigestie krijgt het slijmvlies een gezwollen aspect. Exsudaat lijkt dikwijls aanwezig te zijn. Bij microscopisch onderzoekblijkt dan meestal, dat dit exsudaat in werkelijkheid een mengsel is vanslijm en postmortaal gedesquameerd epitheel (autodigestie). Reedsspoedig na de dood kan autodigestie optreden. Ook bij microscopisch onderzoek stuit men op vele moeilijkheden.Het normale beeld kan onder de wisselende functionnele toestandensterk verschillen, vooral wat bloedvulling en celrijkdom betreft ; ermoeten betrekkelijk belangrijke veranderingen aanwezig zijn, voordatmen de diagnose â€žacute

darmontsteking" mag stellen. Bij het vaststellen van de oorzaak van een tijdens het leven waar-genomen diarrhee blijft steeds een marge open, waarbij een morpholo-gische afwijking noch vastgesteld, noch uitgesloten kan worden. Ernstiger vormen van enteritis, catarrhale of andere zijn zowelmacroscopisch als microscopisch vast tc stellen. Intensieve roodkleurin-gen, diffuus of pleksgewijs, petechi??n, sugillatics, substantieverliezen,haemorrhagisch of fibrineus exsudaat, dunne grauwe inhoud enz.verzekeren de aanwezigheid van een acute darmontsteking. Ook ver-anderingen in de submucosa kunnen een duidelijke aanwijzing geven. Chronische ontstekingen zijn te herkennen aan verdikking van hetslijmvlies welke vaak onregelmatig is, korrelig of streepsgewijs, somssterke plooivorming, bleke kleur, soms vlekkerig door plaatselijkehyperaemie, in andere gevallen ziet men sterke atrophie van de mucosaev. van de gehele darmwand. Acute

darmontsteking ziet men vaker in het dunne darmgedeeltedan in de dikke darm ; voor de chronische ontsteking is de verhouding



??? naar mijn mening omgekeerd, ik heb dit echter nimmer statistischnagegaan, de werkelijkheid kan dus anders zijn. Enteritis kan een primaire aandoening zijn. Door schadelijke be-standdelen in het voedsel, door abnormale gisting, bacteriewerking kaneen primaire enteritis ontstaan. De enteritis zal vaak samen gaan meteen ontsteking van de maag, doch dit behoeft geenszins het geval tezijn. Bij een primaire enteritis zal de dunne darm de eerste stoot ont-vangen. Een ontsteking van de dunne darm, zonder afwijkingen in dedikke darm komt herhaaldelijk voor. Toch zal bij een ontsteking vanenige betekenis of van langere duur de dikke darm ook in het procesbetrokken worden. Men spreekt van een secundaire enteritis wanneer de darmontstekingwordt veroorzaakt door ziekteprocessen elders in het lichaam. Hierbijkunnen voor de darmmucosa schadelijke stoffen worden uitgescheiden,zoals bacteri??n, bacterietoxinen, eiwitsplitsingsproducten (b.v.

bijpneumonie), voor de darm vreemde stofwisselingsproducten (b.v.urogene stoffen bij sommige nierziekten, uraemie). Het is opvallenddat, waar vooral de dikke darm een uitscheidingsorgaan is, ook de dunnedarm steeds reageert bij uitscheiding van bacterietoxinen en ab-norme stofwisselingsproducten. Ook blijkt bij sommige infectieziekten de dikke darm een predilectie-plaats voor ontsteking te zijn (varkenspest), bij andere ziekten vormt dedunne darm plaats van voorkeur (vlekziekte). Waardoor ontstaat diarrhee bij enteritis? Een ontstoken darmslijm-vlies bezit een verhoogde prikkelbaarheid, waardoor de peristaltiekvia Meissner\'se en Auerbach\'se plexus wordt aangezet. Verder kan doorhet ontstekingsexsudaat de chymus verdund worden, terwijl de resorptievan vloeistof ernstig kan worden belemmerd. Men krijgt dus versterktedarmbewegingen en dunnere darminhoud met als gevolg diarrhee.Deze ontstekingstoestand kan nog nadelig

be??nvloed worden doorabnorme gisting van de slecht verteerde darminhoud, waardoor weerstoffen gevormd kunnen worden welke prikkelend werken op het slijm-vlies. Diarrhee bij ontsteking van de gehele darmtractus of bij ontstekingvan de dikke darm is dus zeer voor de hand liggend, vooral ook omdatonder normale omstandigheden in de dikke darm de belangrijkeindikking van de chymus door wateronttrekking plaats vindt. Moeilijkerwordt het symptoom te begrijpen bij ontsteking van de dunne darm.Een snellere passage in dit darmgedeeltc en een overgang van dunnerechymus dan normaal in de dikke darm behoeft nog geen diarrhee tegeven. Inderdaad constateert men bij secties herhaaldelijk, dat bij eenduidelijke ontsteking in de dunne darm, het colon een normale inhoudbevat. Het is bekend, dat bij een dundarmontsteking aanvankelijkdiarrhee ontbreken kan. Meestal treedt deze na enkele dagen op. Deverklaring van dit verschijnsel is te

zoeken in de omstandigheid, dat



??? de functie van de dikke darm de aard van de ontlasting regelt en aan-vankelijk de aanvoer van de waterdunne chymus kan verwerken. Dekans is echter groot, dat de chymus welke in de dikke darm aankomtstoffen bevat welke de dikke darm via de mucosa tot grotere activiteitprikkelt. Deze stoffen kunnen zijn slecht verteerde dundarminhoud,welke in de dikke darm in bacteri??le rotting overgaat, verder exsudaatvan de ontstoken dunne darm, lagere organismen en hun toxinen. Hetgevolg kan zijn een versnelde passage en verminderde resorptie in dedikke darm, doch ook een ontsteking van de dikdarmmucosa. Chronische darmontstekingen gaan vaak gepaard met diarrhee dochniet steeds, als regel treedt diarrhee afwisselend op. Men houde hierbijin het oog, dat bij een chronische ontsteking een zekere evenwichts-toestand kan optreden zij het ook een labiele. Bij chronische ontstekingkan een belangrijke verdikking zijn opgetreden van

de mucosa, somsepitheelwoekering, meestal veel bindweefselnieuwvorming, ook in desubmucosa, vaak ook is een vermeerdering waar te nemen van hetbindweefsel in en tussen de spierrokken, de muscularis mucosae is vaakverdikt, de plexus van Auerbach is dikwijls opvallend vergroot. Inandere gevallen is de mucosa atrophisch evenals de muscularis van dedarmwand. Hierbij komt nog, dat de veranderingen in de mucosa endarmwand niet steeds over de gehele uitgestrektheid even sterk zijn,bepaalde gedeelten van de dunne of van de dikke darm kunnen inverschillende mate veranderd zijn. Hoe zal nu een in chronische ontsteking verkerende darmtractusfunctionneren, hoe zal deze reageren op het opgenomen voedsel, dus opde passerende chymus. Voor zover mij bekend ziet men bij atrophische vormen van chronischeenteritis altijd diarrhee, gepaard met sterke vermagering. Bij deze vormvan enteritis kan men veilig aannemen, dat de

uitscheiding van digcstie-sappen evenals de resorptie sterk geremd zijn. Bij deze pati??nten vindtmen een dikwijls zeer belangrijk oedeem van alle weefsels, ook van dedarmwand. Er is hier een wanverhouding tussen uittreding van vochtuit de bloedvaten in de weefsels en terugtreden van vocht uit de weefselsin de bloedvaten. De vochtafscheiding is groter dan de resorptie. Geenwonder dus, dat de inhoud van de darm steeds zeer dun, dikwijlswaterdun is ; de resorptie is hierbij natuurlijk gestoord, uit de sterkeatrophie van epitheel, darmvlokken en darmklieren valt te concluderendat ook de afscheiding van digestiesappen zeer verminderd zal zijn. Wehebben dus een gestoorde circulatie in de mucosa, een sterke verdunningvan de chymus en een vertraagde resorptie, het nuttig effect van hetopgenomen voedsel zal gering zijn. Diarrhee en vermagering zijn klinischzeer in het oog lopend. Bij niet-atrophi??rende en bij hypertrophi??rende

ontsteking kunnenzich verschillende mogelijkheden voordoen. Zowel de resorptie als desecretie als de motiliteit kunnen veranderd zijn en wel in verschillenderichting. Wanneer men de microscopische beelden bestudeert, dan kan



??? men daaruit niet aflezen hoe de darm zal gefunctionneerd hebben, menkan wel veronderstellingen maken. Soms vindt men een sterke ontwikkeling van het epitheliale gedeelteder mucosa, met weinig afwijkingen in de propria, daarentegen weerverzwaring van de muscularis mucosae, van de darmmusculatuur envan de nerveuze elementen. Men kan hier veronderstellen een behoorlijkesecretie en resorptie en een aanpassing van de musculatuur aan dezwaardere mucosa, een soort arbeidshypertrophie. Darmstoornissentijdens het leven behoeven niet uitgesproken te zijn, hoewel hier meestaldiarrhee aanwezig is. Misschien is hier een grotere gevoeligheid van dedarmmucosa met versterkte peristaltiek oorzaak van de diarrhee. In andere gevallen ziet men weinig opvallende veranderingen aan hetepitheel maar zeer duidelijke infiltraten ev. bindweefselnieuwvormingin de propria. Hier verwacht men door circulatiestoornissen

groterevochtafscheiding, geringe resorptie, dus diarrhee (paratuberkulose). Toch vergete men nooit, dat de darmfunctie niet eenvoudig is endat er nog veel onverklaarbaars is op te lossen. Wat weten wij in deverschillende omstandigheden van de reacties van de pathologischveranderde darm op prikkels ? Wij kunnen hier veel veronderstellen,maar veel positiefs weten wij nog niet. De vaak voorkomende afwisseling tussen diarrhee en constipatie bijchronische darmonsteking is moeilijk te verklaren. Wel is een chronischedarmcatarrh geen toestand maar een proces, een proces met exacerbatiesen remissies, een proces met wisselende constellaties, maar moeilijk ishet de dikwijls tijdelijk sterk verschillende reacties van de darm teverklaren. Zonder twijfel speelt de aard van de voeding hier een groterol. Bij chronische ontsteking kan, wanneer de veranderingen niet al teintensief zijn, het darmkanaal vrij normaal functionneren, er heeft eenzekere

aanpassing plaats gevonden. Echter de darm blijft in labieletoestand, geringe prikkels waarbij men in de eerste plaats aan de directewerking van bepaalde voedselbestanddelen denkt, kunnen het labieleevenwicht gemakkelijk verbreken. Doch ook andere factoren kunnenoorzaak zijn, dat de aanpassing verstoord wordt, zoals temperatuurs-wisselingen, vermoeienis, circulatiestoornissen, psychische prikkels(mens), in het algemeen lichte irritaties welke bij een normale darmgeen functiestoornissen behoeven te geven. Is het evenwicht eenmaalverbroken, dan bestaat de mogelijkheid, dat de bestaande rustige ont-steking weer een meer acuut karakter gaat aannemen en dan kan hetsoms weer vrij lang duren eer de rust is hersteld. Chronische enteritis kan ook aanleiding geven tot verlangzaamdedarmpassage, dus tot constipatie. Mogelijk zijn hierbij door verande-ringen in de plexus, in de musculatuur, door bindweefselnieuwvormingof door meer

factoren gezamenlijk de prikkelbaarheid ev. de motiliteitvan de darm verminderd. De darmcontracties zijn geremd (hypokinese).Bij den mens heeft men r??ntgenologisch kunnen vaststellen, dat bij



??? VEEVOEDERVOORZIENING EN T.B.C.-BESTRIJDING door C. BERGSMA Zooals te verwachten is, zullen door den oorlogstoestand mensch envee een krappen winter tegemoet gaan. De productie-commissaris voor Friesland, Ir. H. J. Witteveen, heeftomtrent de noodzakelijke wijziging van de structuur der landbouw- enveehouderijbedrijven voor onderstaande punten de medewerking ge-vraagd van de directeuren van zuivelfabrieken en besturen vanlandbouworganisa ties. A. Zonder krachtvoer is het onmogelijk de bedrijven op gebruikelijkewijze in stand te houden. Middelen ter verbetering der positie zijn : bepaalde vormen van colitis de darminhoud bepaalde gedeelten vanhet colon moeilijk kan passeren door overgrote gevoeligheid van datdarmgedeelte en nu en dan teruggeworpen wordt (antiperistaltiek).Hierdoor verblijft de chymus te lang op ?Š?Šn plaats, wordt sterk inge-droogd en weinig volumineus. Nu en dan passeert een weinig

chymushet overgevoelige colongedeelte en geeft dan door het geringe volumeaan het rectumslijmvlies een onvoldoende prikkel tot ontlasting(dyskinese). Diepgaande ontsteking van de darm geeft als regel geen versnelde,doch een vertraagde passage, dus constipatie. De vaak ernstige ver-anderingen in de submucosa en ook wel diepere darmgedccltcn belem-meren hier direct of indirect een regelmatige spierfunctie. In het bovenstaande heb ik een voorbeeld willen geven van dis-harmonie tussen functiestoornis en morphologische afwijking. Men zouer uit kunnen concluderen, dat de Zellularpathologie van Virchowtoch eigenlijk niet is vol te houden. Een dergelijke conclusie zou onjuistzijn. Ziekten berusten volgens Virchow op veranderingen van cellenen celcomplexen, dit wil echter geenszins zeggen, dat die veranderingensteeds van morphologische aard moeten zijn. Zonder twijfel berustende functiestoornissen van organen en weefsels op

veranderde functievan cellen. Een morphologisch substraat behoeft echter hieraan niet tengrondslag te liggen. Virchow heeft zelf meermalen gewezen op de grotebetekenis der pathologische physiologie. Te veel nog wordt de onjuistemening gehuldigd, dat een afwijkende functie van een orgaan steedsaan het macroscopische of microscopische beeld van orgaan of weefselis af te lezen.



??? 1. Wacht voorzoover nog mogelijk met het laten dekken der koeientot half Juli, zoodat die koeien in den weidetijd kalven en dus, zonderkrachtvoer als nieuw-melke koeien toch een behoorlijke jaarproductiekunnen geven. 2. Krimp den veestapel in tot maximum ?Š?Šn koe per ha. Overtollig vee wordtzoo mogelijk vetgeweid. 3. Laat jongvee 1 jaar overloopen. 4. Op de z.g. pinkenweiden zouden m. i. de stieren tijdelijk ver-wijderd moeten worden om een te vroege bevruchting te voorkomen. B. De hoeveelheid ruwvoer moet zoo hoog mogelijk worden opgevoerd,o.a. door toepassing van de Finsche kuilmethode en rationeeler gebruikvan het nieuwe weidesvsteem. C. De oogsten kunnen vergroot worden door meer aandacht aan debewaring van stalmest te besteden, o.a. het maken van een goede mest-plaat bij het ontbreken van een gierkelder. Punt 2 van rubriek A is m. i. voor den veearts-practicus van bijzonderbelang. Zou hierin nu niet het middel

liggen om onze t.b.c.-bestrijding, dievooral in bepaalde gebieden op een fiasco dreigt uit te loopen, in radicalebanen te leiden ? Zeer zeker geldt ook hier: algemeen v????r individueel belang. Iedereveearts beschikt over de gegevens om na te gaan op welke boerderijende bestrijding geen resultaat zal geven ! Kunnen zulke stallen nu niethet eerst worden opgeruimd en hiervoor, rekening houdende met deinkrimping, t.b.c.-vrije koeien worden aangekocht ? Ook de reactiedieren op iedere boerderij dienen in de eerste plaatsvoor vetweiders in aanmerking te komen. Dit zou vooral voor deconsumptiemelkers een juiste oplossing zijn. En voor ons land een sociaal-hygi??nische en een niet te onderschatten economische maatregel. Zoo spoedig mogelijk moet men zich ori??nteeren wat betreft dceventueele mogelijkheden. Hier een mooie taak voor de veeartsen om in de bres te springenvoor een tockomstigen gezonden veestapel. Dan zou zich dus een

gelegenheid voor kunnen doen om velebedrijven, ja zelfs groote gebieden, t.b.c.-vrij te maken.



??? (Uit het Instituut voor Praeventieve Geneeskunde te Leiden)(Dir. J. P. BIJL) AETIOLOGISCHE, EPIDEMIOLOGISCHEEN SEROLOGISCHE ONDERZOEKINGENOVER ADENITIS INFECTIOSA EQUORUM Dr. J. D. VERLINDE. Het mag als algemeen bekend verondersteld worden dat over deaetiologie van goedaardigen droes nogal verschil van meening bestaat.Terwijl sommigen de ziekte beschouwen als te zijn veroorzaakt dooreen filtreerbaar virus, waarnaast streptococcus equi en eventueelandere micro-organismen o.a. diphtheriebacillen (Richters, (i) eensecundaire rol spelen, houden anderen vast aan de oude opvattingdat uitsluitend aan streptococcus equi een aetiologische rol moetworden toegekend. Uit het literatuuroverzicht van van Dorssen (2)blijkt, dat het nog aan niemand gelukt is een filtreerbaar virus aan tetoonen en na een aantal infectieproeven op veulens komt hijzelf ooktot de conclusie dat streptococcus equi de eenige

verwekker van goed-aardigen droes is. Behalve deze streptococcus en de door Richtersaangetoonde diphtheriebacillen, zijn evenwel nog andere micro-organismen uit materiaal van droespaarden ge??soleerd, o.a. strep-tococcus pycgenes, streptococcus viridans, welke volgens van Dorssenwaarschijnlijk geen pathogene beteekenis hebben. Hoewel de doorlaatstgenoemde ge??soleerde haemolytische streptococcen niet in alleeigenschappen met elkaar overeenkwamen, kon hij twee groepenonderscheiden, n.1. str. equi (e-stammen) en str. pyogenes (p-stammen).Str. equi wordt gewoonlijk in klierabscessen en str. pyogenes in neus-secretum gevonden. Beide streptococcen hebben pathogene eigen-schappen voor konijnen en muizen, doch bij veulens is alleen met str.equi typische droes, met str. pyogenes slechts een ongecompliceerdeneuscatarrh op te wekken. Dit zou misschien kunnen wijzen in derichting dat de p-stammen op te vatten

zijn als â€žmicrobes de sortie",of wel een praedisponeerende beteekenis voor het optreden van goed-aardigen droes hebben, een vraagstuk dat volgens van Dorssen naderebestudeering behoeft. Gedurende de epizo??tie van goedaardigen droes onder de leger-paarden in het najaar van 1939 was ik in de gelegenheid een grootaantal gevallen in eenige kantonnementen te onderzoeken, waarbijeen opvallend verschil bestond in het verloop in het eene of in hetandere kantonnement, zoodat aanvankelijk ook aan een verschillendeaetiologie gedacht werd.



??? In het algemeen was het ziekteverloop als volgt : In kantonnement A begon de ziekte met een zeer goedaardig ver-loopende rhinitis catarrhalis acuta, al of niet vergezeld van laryngitis.De voornaamste symptomen waren meer of minder hooge temperatuur("schommelende tusschen 38 en 390 C.), sereuze, later mucopurulenteneusuitvloeiing, geringe zwelling van de submaxillaire en retropharyn-geale lymphklieren, lichte conjunctivitis, hoesten, vermindering vaneetlust. Spontane genezing volgde na een ziekteduur van ongeveereen week. De volgende gevallen werden echter steeds ernstiger enspoedig ontaardden de klierzwellingen bijna zonder uitzondering inabseessen, zoodat. het typische klinische beeld van adenitis equorumaanwezig was. Deze abscedeering ging steeds gepaard met een tweedetempcratuursstijging. Het beloop hiervan duurde uit den aard dei-zaak veel langer dan een week. In Kantonnement 13 verliepen bijna alle gevallen (90

%) als eenrhinitis catarrhalis acuta ; bij uitzondering kwam abscesvorming voor. In Kantonnement C was het verloop ongeveer als in B, doch metiets meer abscedeeringen. In Kantonnement D was het als in A, dus oractisch alle gevallenwaren klinisch als typische droes aan te merken. In deze kantonne-menten kwamen in het verloop van de ziekte ook gevallen van Morbusmaculosus voor, welke in B en C ontbraken. Resumeerende waren er dus twee ziektebeelden op te merken : I. In B en C hoofdzakelijk een ongecompliceerde catarrh van devoorste luchtwegen. II. I11 A en D aanvankelijk ook deze cararrh, doch spoedig over-gaande in een ziekte met 2 phasen (eerste phase : neuscatarrh, tweedephase : klierabscessen), de typische adenitis equorum. De volgende vragen deden zich nu voor : 1. Hebben beide typen dezelfde of een verschillende aetiologie ? 2. Praedisponeert de ongecompliceerde catarrh voor den typischendroes ? 3. Waarom is het

verloop zoo verschillend? Het diphasische type treft men bij sommige infectieziekten aan,zooals griep, ziekte van Carr?Š, varkenspest, waarbij de eerste phasedoor een filtreerbaar virus veroorzaakt wordt, terwijl de ernstigecomplicaties van de tweede phase mede aan de werking van secundairebacteri??n moeten worden toegeschreven. Hoewel, zooals gezegd, bijdroes nimmer een filtreerbaar virus aangetoond is kunnen worden,pleit het analoge karakter met sommige andere virusziekten zoodanigvoor deze opvatting, dat nogmaals een zwakke poging in het werkgesteld is, om een virus te isoleeren. Onderzoek naar de aanwezigheid van een filtreerbaar virus. Daar mij geen veulens voor inf?¨ctieproeven ter beschikking stonden,is gebruik gemaakt van konijnen en muizen, die tenminste voor droes-LXVII 39



??? streptococcen gevoelig zijn, van fretten, die gevoelig zijn voor de virawelke eenige andere catarrhale aandoeningen van de luchtwegenveroorzaken, met name het griepvirus en het virus van Carr?Š, en vanhonden. a. Neussecretum van 4 paarden met den ongecompliceerden catarrha-len vorm, verzameld op den ienâ€”yen ziektedag en gefiltreerd doorSeitz E. K. filters, werd ingespoten bij 2 konijnen, 5 muizen, 1 honden i fret, alle intranasaal, 2 konijnen en 4 muizen, alle intracerebraal. b. Neussecretum of pus uit versch geopende klierabscessen van4 paarden met typischen droes, verzameld op den 7enâ€”i4en ziektedagen gefiltreerd door Seitz E. K. filters, werd ingespoten bij : 1 fret, 2konijnen, 4 muizen en 1 hond, alle intranasaai, 2 konijnen en 4 muizen,alle intracerebraal. Geen van deze dieren heeft, hoewel meermalen achtereen ge??nfec-teerd, ooit eenig ziekteverschijnsel vertoond, zoodat het mij, althansdoor infectie van deze

proefdieren, niet gelukt is een filtreerbaar virusaan te toonen. Deze uitkomsten leveren echter volstrekt geen bewijsom tot afwezigheid van een dergelijke smetstof te besluiten. Bacteriologisch onderzoek. Uit het neussecretum van 10 paarden, zoowel van die welke ledenaan den ongecompliceerden vorm als van die welke leden aan typischendroes, werden gekweekt : a. streptococcus viridans, b. staphylococcen, c. haemolytische streptococcen. De laatste waren zeer pathogeen voor muizen en konijnen. Naintranasale infectie trad bij muizen altijd, bij konijnen soms, eendoodelijk verloopende streptococcensepsis, gepaard met pneumonie,op. De streptococcen konden zoowel uit het bloed als uit de longenvan deze proefdieren gekweekt worden. Het gedrag van deze stammen werd op voedingsbodems nagegaan.Dit was bij 8 stammen als volgt : Bloedagar : slijmige groei met haemolytischen hof. Serumagar : slijmige groei. Serumbouillon : diffuse

groei met korte ketens. Glucosebouillon : idem. Chocolade-agar van Warren Crowe : onregelmatig geplooide kolonies. Lakmoesmelk : onveranderd. Lactose : geen vergisting. Deze 8 stammen zijn dus typische e-stammen. Twee andere stammenvertoonden afwijkende eigenschappen, n.1. in lakmoesmelk trad zuur-vorming en in lactose vergisting op. Op de overige voedingsbodemswas de groei precies als die van de andere 8 stammen. Dergelijkeafwijkende e-stammen zijn ook ge??soleerd door Evans (3) uit materiaal



??? van droespaarden. Door hun gedrag t.o.v. lakmoesmelk en lactosegaan zij eenigszins in de richting van streptococcus pyogenes. Uit versch geopende klierabscessen van 4 paarden, lijdende aantypischen droes, werd driemaal de normale e-stam gekweekt. Een4e stam was echter weer een afwijkende. Evenals beide bovengenoemdeafwijkende e-stammen trad in lakmoesmelk zuurvorming en in lactosevergisting op. Bovendien vertoonde deze stam in serumbouillon eenvlokkigen groei met lange ketens. Deze gaat dus nog meer in de richtingvan streptococcus pyogenes dan de eerstgenoemde. Men vraagt zich daardoor onwillekeurig af of er geen vloeiende over-gangen tusschen streptococcus equi en streptococcus pyogenes bestaan,ja zelfs, of beide niet in elkaar kunnen overgaan, m.a.w. of het nietvarianten van een en hetzelfde inicro-organisme zijn, die zich al naargelang van de omstandigheden in de eene of in de andere richtingwijzigen.

Stammen van streptococcus pyogenes die aan alle daaraante stellen culturecle eigenschappen voldoen, zijn niet gevonden. Serologisch onderzoek. Reconvalescentensera van paarden en sera van ge??mmuniseerdekonijnen werden onderzocht op de aanwezigheid van antilichamendoor middel van agglutinatie en complementbindingsreacties. Alsantigeen werden 1 dag oude bouillonculturen van 4 verschillendestammen gebruikt, waarvan 2 normale en 1 afwijkende e-stam directvan paarden afkomstig en 1 normale e-stam afkomstig van een konijn-passage. De resultaten, in onderstaande tabel samengevat, toonen datde paardensera agglutininen tegen streptococcus equi kunnen bevatten.Opvallend is, dat alle sera den afwijkenden stam sterk agglutineeren,den normalen stam daarentegen veel minder vaak en dan nog ingeringere mate. Verder blijken tusschen de cultureel gelijke normalee-stammen serologische verschillen te bestaan. Zoo wordt

stam 31,behalve door het homologe serum, alleen geagglutineerd door serum131 en stam 110, behalve door het homologe scrum, alleen door serum 87. Normaal paardenserum bevat geen agglutininen tegen streptococcusequi. Ook met de sera van ge??mmuniseerde konijnen is deze reactienegatief. In overeenstemming met de resultaten van van Straaten (cit.van Dorssen) en van Evans, mag dus wel gezegd worden, dat eeninfectie met de typische streptococcus tqui slechts in geringe mateaanleiding geeft tot de vorming van agglutininen. Geheel anders ishet met de afwijkende streptococcus equi ; verschillende reconvales-centensera agglutineerden deze in sterke mate. De vraag doet zichvoor, of deze stam meestal primair aanwezig is, terwijl er later normalee-stammen bijkomen, of wel, dat in het beloop van de ziekte uit denatypischen de normale e-stam ontstaat. De met dezelfde sera en antigenen verrichte complementbindings-



??? Serum Verdunning Antigeen afwijkende normale normale normale e-stam e-stam e-stam e-stam paard 15 paard 31 paard 110 konijn 287 I 50 â€” - â€” Paard 7 i 100 4- â€” â€” â€” 1 250 â€” â€” â€” â€” 1 5" â€” â€” â€” Paard 8 1 100 â€” â€” â€” 1 250 â€” â€” â€” â€” i 50 â€” Paard 31 i 100 4- â€” â€” i 250 â€” â€” â€” â€” i 50 â€” â€” i 100 â€” 4- â€” Paard 87 i 250 â€” â€” â€” i 500 â€” â€” â€” 1 1000 â€” â€” i 5Â° \' â€” 4- â€” Paard 110 i 100 4- â€” â€” i 250 â€” â€” â€” â€” i 50 â€” â€” â€” Paard 111 1 100 â€” â€” â€” i 250 4- â– â€” â€” â€” i 500 â€” â€” â€” i 50 â€”- â€” â€” I 100 â€” â€” â€” Paard 119 i 250 â€” â€” â€” i 500 4- â€” â€” â€” i 1000 â€” â€” â€” 1 50 â€” â€” Paard 130 1 100 â€” â€” â€” 1 250 â€” â€” â€” i 500 â€” â–  â€” 1 5Â° â€” 1 100 â€” â€” Paard 131 1 250 â€” â€” 1 500 _L â€” â€” â€” i 1000 - â€” â€” â€”â€? Normaal paardenserum: geen agglutinatie. 5 konijnen-immuunsera: geen agglutinatie. reactie

verliep volmaakt negatief, zoodat ik hierover niet verder indetails zal treden. Beschouwingen. Zoolang door geen nader onderzoek het bewijs geleverd wordt,dat de primaire oorzaak een filtreerbaar virus is, moet streptococcusequi als de oorzaak van goedaardigen droes beschouwd worden. De



??? twee hier beschreven vormen van de ziekte, n.1. een acute catarrh vande voorste luchtwegen zonder meer en een subacute catarrh, gecom-pliceerd met abscedeering van de regionnaire lymphklieren, berustenbeide op een infectie met dit micro-organisme. Men kan dus nietspreken van een praedispositie voor adenitis equorum na een plaatsgehad hebbende rhinitis catarrhalis acuta, althans niet tijdens eendroesepizo??tie. Ongetwijfeld zal bij individueele gevallen, waarbijeen neuscatarrh van geheel anderen aard bestaat, wel een verhoogdegevoeligheid voor droes kunnen optreden. Het verschillend beloop in de verschillende kantonnementen is niette verklaren uit den leeftijd van de paarden. Paarden van alle leeftijdenzijn aangetast, terwijl niet opgemerkt kon worden, dat oudere paardenmeer de ongecompliceerde catarrh en jongere meer den typischendroes kregen. Een verklaring hiervoor is misschien de volgende : In de kantonnementen

met den ernstigen vorm, waren een grootaantal (bijv. 50) paarden bij elkaar in betrekkelijk kleine stallen (ruimte 1500 m3, d. i. 30 m3 per paard). In de andere kantonnementen ston-den de paarden in betrekkelijk kleine groepen bijeen (bijv. 10) terwijlde ruimte bijv. 500 m3, d.i. per paard 50 m3, bedroeg. In het eerstegeval is de kans op besmetting met grootc hoeveelheden smetstof be-langrijk gunstiger dan in het laatste. In de kantonnementen waarweinig abscedceringen voorkwamen, viel het dan ook op dat juistde enkele paarden die wel abscessen kregen, in lage kleine stallenstonden. Hieruit is de gevolgtrekking te maken, dat men, indien een droes-epizo??tie dreigt, de paarden liefst zoo gedecentraliseerd mogelijk enin niet te kleine stallen moet onderbrengen, waarmee men tenminsteeen licht verloop van de ziekte bereikt. Of het doorstaan van de ziekte een voldoende en langdurige immu-niteit waarborgt, moet tot op zekere hoogte betwijfeld

worden. Menmoet wellicht rekening houden met het feit, dat een infectie door eenbepaalden stam geen immuniteit geeft tegen een infectie door eenanderen stam. Een ervaring in een kantonnement opgedaan, wijst welin die richting. Bijna 10 % van de paarden, die in het begin van deepizo??tie ziek werden en herstelden, vertoonden eenige maanden laterweer verschijnselen van droes. Deze gevallen zijn waargenomen in hetkantonnement B, waar de milde vorm overheerschend was en depaarden gedecentraliseerd ondergebracht waren. Mogelijk is dit eennadeel van de decentralisatie, want als de ziekte op een kleinen staluitgebroken is, bestaat er groote kans, dat hieraan slechts ?Š?Šn strepto-coccenstam schuldig is, doch later kan een tweede stam uit een andermilieu binnengesleept worden, die opnieuw aanleiding is tot ziekte-gevallen. In de kantonnementen met den ernstigen vorm zag ik noggeen recidieven optreden, mogelijk doordat onder

een groot aantalpaarden ook meerdere streptococcenstammen voorkomen, die dus alletot de immunisatie kunnen bijdragen.



??? In hoeverre dc therapie of prophylaxis met immuun-serum resultaatzal hebben, is niet met zekerheid te zeggen. In het algemeen is dewerking van streptococcensera niet van dien aard, dat de verwachtingenhoog gespannen moeten zijn, hetgeen mij dan ook gebleken is uit hetziekteverloop bij met droesserum behandelde paarden. Wellicht zijner zooveel streptococcenstammen, dat het resultaat van de behandeling,zelfs met polyvalent serum, altijd zeer onzeker zal blijven. Theoretischzou het meeste te verwachten zijn van reconvalescentenserum vanpaarden uit den zelfden stal als waarin de ziekte voorkomt, dochpractisch zal men dan met de therapie gewoonlijk te laat zijn. Een kleine proef is nog ingesteld om na te gaan of paardenrecon-valescentensera in staat zijn muizen tegen een infectie te beschutten.Daartoe werden 4 groepen van 3 muizen subcutaan ge??nfecteerd met0,05 cc bouilloncultuur van den normalen e-stam, afkomstig

vanpaard 111. Tegelijk met de infectie werden 3 groepen van 3 muizenmet 3 verschillende sera ingespoten, de 4e groep diende als controle.Uit elke groep kreeg 1 muis 0,1 cc, 1 muis 0,25 cc en 1 muis 0,5 ccserum subcutaan toegediend. De sera waren afkomstig van de paarden119, 131 en ui. Alle muizen zijn gestorven aan streptococcensepsis.Tusschen de 4 groepen was niet het minste verschil in ziekteverloopte constateeren en uit alle dieren waren streptococcen te kweeken.Eenige beschuttende werking blijkt van deze sera dus niet uit te gaanin de muizenproef, zelfs niet van het homologe serum (111). Het bekende specificum tegen streptococcen, prontosil, zou misschieneen gunstige werking kunnen uitoefenen. Een bezwaar is echter dehoogc doseering. Voor een paard van ^ 400 kg zou volgens dc gebruiks-aanwijzing 70 cc ingespoten moeten worden, d. i. 0,175 cc per kg.Dit is zeer waarschijn lijk te laag, daar men bij kleine dieren

(honden)Â? 0,25 cc per kg inspuit. Voor een paard zou dit dus al 100 cc per keerbedragen. Wanneer er dus eenmaal droes heerscht op plaatsen waar veelpaarden geconcentreerd zijn, staat men vrijwel machteloos. Al trachtmen dan ook door algemeene hygi??nische maatregelen (isolatie, des-infectie) en door niet-specifieke therapeutische handelingen het ziekte-verloop eenigszins te verkorten, dit neemt niet weg, dat door dezezeer contagieuze ziekte de waarde van het onderdeel waar zij heerschtin tijden van nood in ernstige mate verminderd is. Daarom zal menalle krachten moeten inspannen om te komen tot een effectieve pre-ventie ervan. Op welke wijze dit zal moeten geschieden, dient naderonderzocht te worden. Er zal gezocht moeten worden naar een vaccin,dat een betere praeventieve waarde heeft, dan de tot nu toe bekendestreptococcenvaccins. Samenvatting. Bij de bestudeering van goedaardigen droes onder

legerpaardenwerden 2 vormen opgemerkt, n.1. een waarbij een ongecompliceerde



??? catarrh van de voorste luchtwegen en een waarbij klierabscedeeringendomineerden. Bij loeide vormen is zoowel uit neussecretum als uitklierpus streptococcus equi ge??soleerd. Twee van de 8 stammen wareneenigszins afwijkend, wat betreft de vergisting van lactose. De culturenwaren pathogeen voor muizen en konijnen. Met ultrafiltraten vanversehe pus kon bij laboratoriumproefdieren geen ziekte opgewektworden. Cultureel gelijke stammen bleken agglutinatorisch nog sterkte verschillen. De afwijkende stammen werden door alle onderzochtepaardenreconvalescentensera in sterke mate geagglutineerd, de typischestammen in geringe mate en dan nog vrijwel uitsluitend door homoloogserum. De serotherapie opent weinig bemoedigende perspectieven. Ge-streefd moet worden naar een doeltreffende actieve immunisatie. Zusammenfassung. Bei der Untersuchung der Druse von Heerespferden wurden 2 Formen beobachtet,und zwar eine,

bei der ein unkomplizierter Katarrh der oberen Luftwege und eineandere, bei der Abszessbildungen in den Dr??sen vorherrschten. Bei beiden Formenwurden sowohl aus dem Nasensekret wie aus dem Dr??seneiter Streptococcus equiisoliert. Zwei der 8 St?¤mme verhielten sich etwas abweichend, was die G?¤rungvon Laktose betraf. Die Kulturen waren f??r M?¤use und Meerschweinchen pathogen.Mit Ultrafiltraten von frischem Eiter liess sich bei Laboratoriumstieren keine Krank-heit erzeugen. Kulturell gleiche St?¤mme zeigten agglutinatorisch noch starke Unter-schiede. Die abweichenden St?¤mme wurden von allen untersuchten Rekonvales-zentensera von Pferden in starkem Masze agglutiniert, die typischen St?¤mme ingeringerem Masze und dann auch nur beinahe ausschliesslich von einem homologenSerum. Die Serumtherapie er??ffnet wenig hoffnungsvolle Aussichten. Es muss nach einerzweckm?¤ssigen aktiven Immunisierung gestrebt

werden. Summary. In the study of strangles in army horses 2 forms were seen, viz. one in whichan uncomplicatcd catarrh of the larynx and trachea and one in which abscessesof the retropharyngeal and submaxillar glands dominated. In both forms one couldisolate streptococcus equi from the purulent discharge of nose or glands. Two of these 8 strains were somewhat aberrant, with regard to the fermentationof lactose. The cultures were pathogenic to mice and rabbits. Ultra-filtrates offresh pus did not disease laboratory experimental animals. Cultural equivalentstrains appeared to be strongly different after agglutination tests. The aberrantstrains were strongly agglutinated by all researched sera of the reconvalescent horses,the typical strains only in small measure and than nearly only by homologue serum. The serotherapy opens little encouraging perspectives. One must strive for an ef-fective active immunization. R?Šsum?Š. Lors de l\'?Štude de la

gourme chez les chevaux de l\'arm?Še, on observa 2 formesdiff?Šrentes, notamment une forme ?  catarrhe non compliqu?Š des voies respiratoiressup?Šrieures et une autre caract?Šris?Še par la pr?Šdominance d\'abe?Šdation des ganglions.Le streptocoque de la gourme peut ??tre isol?Š aussi bien de l\'?Šcoulement nasal quedu pus des ganglions. Sur 8 souches de streptocoques de la gourme, 2 se montr?¨rentdivergeantes en ce qui concerne la fermentation du lactose. Les cultures ?Štaientpathog?¨nes pour la souris et pour le lapin. Aucun sympt?´me morbide nu put ??treprovoqu?Š chez les animaux de laboratoire au moyen d\'ultra-filtrats de pus frais.



??? Des souches identiques au point de vue de la culture se montr?¨rent nettement diff?Š-rentes ?  l\'agglutination. Les souches divergeantes furent fortement agglutin?Šespar tous les s?Šrums examin?Šs provenant de chevaux convalescents; les souches typiquesne furent agglutin?Šes qu\'?  un degr?Š minime et encore uniquement par le s?Šrumhomologue. La s?Šroth?Šrapie n\'offre gu?¨re de perspectives encourageantes. On doit tendrevers une immunisation active efficace. LITERATUUR: 1. Richters: B.T.VV. 1935. 26, 401. 2. v. Dorssen: Tijdschr. v. Diergeneeskunde 1939. 14, 716. 3. Evans: Journ. Bact. 1936, 32, 541. INGEZONDEN. Na de demobilisatie van de Nederlandsche weermacht zullen vele militairenvoor het groote probleem komen te staan : wat nu ? Ook meerdere veterinairen zullen zich in deze positie bevinden. Hier moetgeholpen worden en niet met lapmiddelen, maar grondig. Onze Maatschappij heeftin deze een grooten plicht.

Mijns inziens is er een heel goede oplossing te vinden. Reeds jaren is er op aangedrongen om de vleeschkeuringsdienst zooveel mogelijkambtelijk te maken. De wenschelijkheid werd bepleit door de vleeschkeurings-specialisten, de vele zuivere practici hoopten erop. De eersten hadden gelijk wantde keuring kan beter gedaan worden door volledig onafhankelijke specialisten.Tegenover de tweeden zal het billijker zijn, omdat het nu eenmaal een herhaaldelijkgeconstateerd feit is dat veehouders zich bij voorkeur wenden tot den keurings-veearts. Naast het meerdere inkomen uit hoofde van den keuringsdienst hebbendeze meestal nog belangrijk voordeel doordat zij bij zooveel meer veehouderspractiseeren. Alleen deze groote groep ambtenaren-practici heeft er zich tegen verzet. In het algemeen zijn deze de bevoorrechten onder ons. Laten zij nu toonendat opoffering geen holle frase is en meewerken om de collega\'s in nood tehelpen. Als zij afstand

doen van hun keuringsambt kunnen zuiver ambtelijkekeuringskringen worden gevormd door meerdere gemeenten samen te voegen enzullen alle collega\'s werk kunnen vinden. Zoonoodig zal onze Maatschappij de overheid met klem moeten adviseeren.Toont zij zich aldus tot aanpakken van dringende problemen in staat, dan zalonze vakgroep een lichtend voorbeeld voor anderen zijn. Het is een oplossingdie de overheid geen offers vraagt en tevens veel onderlinge wrijving wegneemt. H. S. van Zwol.



??? REFERATEN. Nederlandsch-Indische Bladen voor Diergeneeskunde, Deel 52, afleve-ring 1 (Februari 1940i. I. A. van der Schaaf en Moh. Roza. Brucellosis en onchocereiasis in verband meieen chronisch gewrichtslijden bij runderen. Dit onderzoek is een voortzetting van het in 1924 door Kraneveld in studie ge-nomen gewrichtslijden bij het rund ter Sumatra\'s Oostkust, aldaar bekend alsâ€ždikke knie??nziekte", in Atjeh als â€žsakit san?Š", bij welke studie genoemde onder-zoeker toen tot de conclusie kwam, dat er een oorzakelijk verband moest bestaantusschen de serologisch aangetoonde brucellosis en de clinische verschijnselen vanhet lijden. Voor dit voortgezette onderzoek werden 3 aan de ziekte lijdende runderenter S. O. K. aangekocht, welke dieren alle een sterk positieve seroreactie op brucel-losis vertoonden. Bij sectie bleek de hoeveelheid synovia in aangetaste gewrichtenen peesscheeden sterk vermeerderd, zij het dat de gewrichtsvloeistof

normaal vanaspect was; de gewrichtskapsels en collateraalbanden verdikt evenals\'depeesscheeden;de synovialis hypertrophisch en met \' lokken bezet; de epiphysen, carpaal- entai\'saalbeentjcs bezet met osteophvten. Na uitkoken bleek de compacta van het beenporeus, gelijk spongieus been. Door den Amerikaanschen parasitoloog H. Sandground attent gemaakt op hetvoorkomen van brucella abortus in de ook in Indi?? bekende wormknobbels vanonchocerca gibsoni, alsmede op het feit, dat onch. bovis en onch. gutturosa zoudenkunnen voorkomen respect, in het periarticulaire bindweefsel en iri het lamellairegedeelte van den nekband, werd het onderzoek speciaal op de aanwezigheid dierparasieten gericht met als resultaat, dat inderdaad tal van wormen in het periarti-culaire bindweefsel werden aangetroffen, velen in peesweefsel van het gewrichtskapselen in de collateraalbanden in afgestorven staat als geelachtige haardjes met mortel-achtigcn

inhoud. Bij een contr??leerend onderzoek werden eveneens onchocercaeaangetoond in het pericarpale en peritarsale bindweefsel bij 5 van 10 willekeurigeMidden-Java-runderen, welke dieren in het lamellaire gedeelte van den nekbandalle de onch. gutturosa herbergden. Door kweek en cavia-enting werd bij de genoemde3 runderen de aanwezigheid eener brucella aangetoond in de onch. gibsoni knobbels,in een oud hacmatoom op het zitbeen, in het periarticulaire bindweefsel, in diverselymphklieren, in lever en nier, terwijl geen bacillen aanwezig bleken in de synovia. De primaire culturen sloegen aan in klokken met lucht waaraan 10% CO., wastoegevoegd. Uit 3 ter onderzoek opgezonden testikels van aan â€žsakit san?Š" lijdendeAtjeh-stieren met positieve sero-reactie werden eveneens brucella-stammen ge??so-leerd. Schrijvers opperen op grond van dit onderzoek de veronderstelling, dat de. on-chocerca-haarden praeclilectieplaatsen voor brucella-

infectie vormen en bedoeldeparasieten, gezien het feit dat de br. abortus zelfstandig niet in staat is om het merk-waardige ziektebeeld op te wekken, dus met de â€ždikke knie??nziekte" en de â€žsakitsan?Š" in aetiologisch verband staan, een symbiose, welke ook reeds bij nek- en schoft-buil van het paard bekend is (Steward). De type-differentiatie der ge??soleerdestammen door kweeken op ge??igende bodems had tot resultaat, dat alle stammenmoesten worden gerekend tot het br. abortus bovis type, zij het van een eenigszinsafwijkend karakter door zeer hooge thionine-resistentie. Schrijvers achten het ookvoor Indi?? niet onwaarschijnlijk, dat een simulium als tusschengastheer voor deonchocercae zou fungeeren. II. Moh. Mansjoer. Enkele bijzonderheden over de beoordeeling en waardebepaling vanden buffel door de Toradja\'s. Dit artikel geeft interessante bijzonderheden over de beoordeeling door de To-radja\'s (Midden-Celebes) van den als offerdier

voor hen zoo waardevollen buffel.Naast andere factoren (exterieur, enz.) wordt bij de waardebepaling veel beteekenis



??? gehecht aan haarwervels, horenstand en kleur, terwijl de leeftijd wordt uitgedruktin horenlengte. Voor bijzonderheden leze men het artikel in originali. III. F. C. Kraneveld en M011. Mansjoer. Over de werking van sulfanilamide en solusep-tazine legen infecties mei de pasteurella bubaliseptica bij konijnen. Gezien de gunstige literatuurberichten over de sulfanilamide-therapie bij enkeleinfectieziekten stelden schrijvers zich ten doel om de waarde ervan na te gaan bijtoepassing bij de haemorrhagische septichaemie. Zij betrokken in hun proeven hetsulfanilamide Parke-Davis en het soluseptazine Specia en bezigden voor de kunst-matige infectie konijnen van constant gewicht, welke zij infecteerden met een viru-lenten stam van bac. bubalisepticus (dosis let. min. certa 1 cc van een verdunning 1 op 50 millioen van een 24 uur oude cultuur in alcalische bouillon). Sulfanilamide bleek voor het konijn betrekkelijk weinig toxisch; eerst na toe-dienen

van 6 of meermalen 500 mg per os met intervallen van 3â€”8 uur tradenvoorbijgaande vergiftigingsverschijnselen op (sufheid, clonische krampen). Toe-diening per os was bij hoogste dosis van 6 X 500 mg in een enkel geval in staateen letaal einde te voorkomen; in het algemeen bleek met de stijging der toegediendedosis een verlenging van den sterftetijd gepaard te gaan. Subcutane toediening(per keer 5 cc van een 10% â€žoplossing" in physiologische NaCl solutie) bleek veelsuccesvoller. Alle konijnen, welke v????r de infectie, dus prophylactisch, minstens 2 X met 500 mg waren ingespoten, bleven in leven; curatief was de werking mindergoed dan bij prophylactische toediening. Soluseptazine had eveneens een gunstigewerking. Alle konijnen, welke prophylactisch, simultaan of curatief 2 of meermalenmet een interval van 3 uur met 5 cc subcutaan werden ingespoten, bleven in leven,zelfs werden nog goede resultaten gezien bij inspuiten

van 3 X 2 J cc. Dezelfde goederesultaten werden geboekt bij intraveneuze toediening. Schrijvers concludeeren op grond hunner experimenten, dat het nuttig zal zijnom de werking der beide praeparaten, allcieerst van het goedkoopere sulfanilamide,ook bij septichaemie van buffel en rund te bestudeeren. Tot slot deelen zij nog mede,dat het hun niet is mogen gelukken om het bestaan eener immuniteit aan te toonenbij die proefkonijnen, welke dank zij het chemotherapeutisch ingrijpen een kunst-matige infectie hadden doorstaan. IV. De redactie opent met dit nummer een nieuwe rubriek: â€žSamenvattendeoverzichten" met als eerste bijdrage een lezenswaardig overzicht over â€žmutatie"van de hand van Dr. J. Merkens. V. Veterinaire snapshots. No. 8. Orchitis bij een Atjeh-stier met â€žsakit san?Š" (brucellosis). No. 9. Foto\'s van een dwergpincher van 2 maanden met hydrocephalus. Clinisch cerebellaire ataxie.No. 10. Een geval van

buffellepra met sterk boven de huidoppervlakte promi-neerende huidprocessen. VI. Ontwerf-jaarverslag (1939) der Ned.-Indische Vereeniging voor diergeneeskunde. De toestand der vereeniging is financieel gezond. Het bestuur was actief ten aanzienvan de behartiging der beroepsbelangen der leden. Het aantal leden bedroeg peri Januari 1940: 63, het aantal abonn?Š\'s op de ,,Bladen" 60. Bu. VIRUSZIEKTEN. BACTERIOLOGIE. Besmettelijke varkensencephalomyelitis (de zgn. â€žTeschener Krankheit").Susz *) beschrijft zijne ervaringen over deze ziekte: â€žEncephalomyelitis enzooticasuum" in de omgeving van Linz. De ziekte breidt zich daar uit. De oorzaak is een \') Susz. Eigene Beobachtungen ??ber die Schweinel?¤hme (Encephalomyelitis enzootica suum).W. T. Monatschr. 26, 641, 1939.



??? neurotroop filtreerbaar virus. De incubatietijd kan zeer verschillend zijn, b.v. enkeledagen, doch ook eenige maanden. Men kan drie ziektebeelden onderscheiden: A. Acute encephalitissymptomen, snel sterven, vooral jonge dieren gaan dood,de sterfte kan 80% bedragen. Tijdens het leven worden temperaturen tot 40,5Â° C.gemeten. B. Subacuut, 20 a 40% sterfte, koorts is niet waar te nemen. Susz onderscheidtbij dezen subacuten vorm een â€žAnfangs-, ein Aufregungs- und ein Lahmungs-stadium". C. Chronisch. Dit komt het meest voor bij oudere varkens; hier treden verlam-mingen zeer op den voorgrond, de sterfte is hoogstens 20%. Het pathologisch-anatomisch beeld heeft niets karakteristieks, zoodat men op grondvan de klinische gegevens tot de diagnose moet komen. Over de therapie is nogniets bekend. Het artikel van Susz bevat enkele zeer duidelijke afbeeldingen van doordeze ziekte verlamde varkens. Jac. Jansen. Over een

ziekte bij de cavia, veroorzaakt door een op een virus gelijkendagens. Bij het laboratoriumonderzoek van materiaal van een geval van dermatitispolymorpha dolorosa (Brock-Duhring) bij den mensch, kon Bef.uwkes *) bij devoor het dierexperiment terzake gebruikte cavia een op een virus gelijkend, filtrabelen op caviae overentbaar principe aantoonen, dat blijkens verdere controleproevengeen aetiologisch verband met genoemd huidlijden hield, maar als autochthoonvoor de cavia moest worden beschouwd. Incubatie 5â€”30 dagen; clinisch koorts als eenig symptoom; pathologisch-anato-misch peritoneale bloedingen en roode, iets gezwollen inguinale lymphklieren,mortaliteit 26.8â€”29%. Verhitting gedurende 15 minuten op 65â€”70Â° C. bleek hetagens te dooden. Overenting op aap, konijn en muis gelukte niet. Een en ander is voor schr. aanleiding geweest om tot voorzichtigheid te manenaan het adres van hen, die zich met het dierexperimenteel

onderzoek van virabezighouden. Runderpest in West-Iran. E. Endrejat 1) rapporteert over de bestrijding van veepest in West-Iran, zooalsdeze onder zijn leiding is uitgevoerd bij uitbraken in 1937â€”38. Uit zijn mededeelingenvalt op te maken, dat de ziekte ook daar te lande om de paar jaren den kop opsteekt.De bestrijding bestond alleen in de voorbehoedende enting, daar politioneele maat-regelen onuitvoerbaar zijn, eensdeels vanwege de onmogelijkheid tot controle,andersdeels door het verzet der bevolking tegen afslachten van zieke en verdachtedieren. Toegepast werden 2 entstoffen volgens het proc?Šd?Š Curasson, een vloeibare,bestaande uit fikraat van geformaliniseerde orgaanbrij en een droge, verkregendoor drogen en pulveriseeren van orgaanmateriaal. De immuniteit duurt J jaar;entverliezen werden door de vloeibare entstof niet gezien, wel in 2% na toedienender droge entstof door het optreden van entabscessen. Schr. wijst er op,

dat voor een betrouwbaar dierexperiment ter diagnostiseeringvan veepest, proefkalveren moeten worden genomen uit tot dien veepest-vrijestreken. Tot slot deelt hij mede, ook bij echte veepest oogveranderingen te hebben waar-genomen, zij het in niet zoo sterke mate als bij boosaardige kopziekte. 1 ) Erich Endrejat. Die Rinderpest i:n West-Iran. Tier?¤rztl. Rundsch., Jrg. 46,no. 11, Maart 1940.



??? Bijdrage tot de kennis der rodentiose. Geurden en Willems 1) onderzochten een einde 1937 onder hazen en wildekonijnen opgetreden epizo??tie en stelden vast, dat het een infectieziekte betrof,de rodentiose, veroorzaakt door den bacillus rodentium s. bacterium pseudotubcr-culosis rodentium (Malassez en Vional 1883). Deze infectie, welke in een vochtignajaar oorspronkelijk bij wilde muizen zou voorkomen en o.m. ook hamsters en eek-hoorntjes besmet, zou vooral op hazen en konijnen overgaan en door infectie per os,door copulatie en door insectensteek verder worden verbreid. Ook bij den menschis de rodentiose als een veelal letaal verloopendc ziekte bekend, clinisch gekenmerktdoor typheuze koorts en icterus, pathologisch-anatomisch door zwelling van milten lever en door kazige tumoren in de subcutis. Bij obductie van knaagdieren vindtmen vooral de milt vergroot naast zwelling van lever en lymphklieren. Het oor-zakelijk agens

is een Gram-negatieve, beweeglijke cocco-bacil, die te kweeken isuit de veranderde organen en uit het bloed. De zes door schrijvers ge??soleerde stammengedroegen zich biochemisch en door hun antigene eigenschappen vrijwel uniformen onderscheidden zich van b. pestis en b. tularensis. Bij kunstmatige infectie bleekhet organisme pathogeen voor muis, cavia, konijn, varken en geit. Bu. LEPTOSPIROSE. Leptospiren-infectie van den hond. Een uitvoerig onderzoek is weergegeven, waarbij 360 deels gezond lijkende, deelszieke honden werden onderzocht. De urine werd beoordeeld en de serologischereactie werd gedaan tegenover de Wcil-spirochaet. Van 48 serologisch positievehonden werd het urinesediment onderzocht. Gevonden werd: 1. 31.1% had nieraandoening, 2. 15% vertoonde positieve serologische reactie, 27.6% der nierlijders reageerde positief, 9.2% der gezondedieren ; 3. 45% der serologisch positief reageerende dieren

warenreuen. Bij 48 urinemonsters werden 5 keer levende spirochactcn gevonden. Proko-panoff 2) rekent de L. Canicola in dit onderzoek ten onrechte tot de f.. icterohae-morrhagiae. Kl. LEISHMANIOSE. Een geval van kala-azar. S. Assien Tahar c.s. 3) geven een beschrijving van een geval van kala-azar bijeen 18-jarigen Chineeschen jongen te Semarang, afkomstig uit Shantung en sedertjaar in Ned.-Indi?? vertoevende. Symptomen: hyperpigmentatie van de huidvooral aan de extremiteiten, vergroote milt, leucopenie en onregelmatige koortsen.De parasiet (Leishmania Donovani) viel direct aan te toonen in uitstrijkjes en cultuuruit door trepanatie verkregen rood beenmerg van de tibia. Genezing, althans voor-loopig, door toedienen van in totaal 250 c.c. 1% tartarus emeticus-oplossing intra-veneus in het verloop van drie maanden. Aangenomen kan worden, dat het eenge??mporteerd geval betrof, temeer daar kala-azar in Noord-China

endemischvoorkomt. Bt. 1 \') Prof. Dr. L. M. G. Geurden en Dr. A. E. R. Wili.ems. Bijdrage tot de kennis derrodentiose. Vlaamsch Dierg. Tijdschr., Jrg. 9, no. 1.



??? PLUIMVEEZIEKTEN. Luchtzakmijten als de oorzaak van ziekte bij kippen 1). Beschrijving van een geval van ernstige besmetting met luchtzakmijten (Cytoditesnudus) bij een kip. Over het algemeen wordt deze mijt niet als gevaarlijk beschouwd.In het beschreven geval waren de longen oedemateus en bevatten vaak geelachtigepurulente haarden. In deze haarden werden talrijke mijten gevonden. Het inter-stitieele longbindweefsel vertoonde cellulaire infiltratie. Bijna in alle bronchi??nwaren mijten aanwezig. Onderzoekingen omtrent de absorptie in de krop van kippen. 2) Door middel van afsnoering van den oesophagus achter de krop werd onderzochtof botulisme-toxine reeds in de krop geabsorbeerd wordt. Dit bleek niet het gevalte zijn. De kippen met afgesnoerde krop bleven na voeding met botulisme-toxinein leven, andere kippen stierven. Multipele eystenvorming op de serosa van een kip. s) Beschrijving van een geval waarbij op de

kliermaag, spiermaag, milt en leververschillende cysten voorkwamen. De bouw en vorming dezer lyrnphcysten wordtbesproken. De waarde van tarwekiemolie bij kippenverlamming. Proeven op 30 aan verlamming lijdende kippen met tarwekiemolie verliepengeheel negatief. Alle 30 kippen stierven aan verlamming. Bij 15 kunstmatig besmette en 10 kippen, die aan contactbesmetting bloot stonden,kon geen prophylactische werking met tarwekiemolie verkregen worden. De behandeling met tarwekiemolie blijkt dus waardeloos te zijn. In de inleiding tot de beschrijving der proeven vermeldt Matzke *) dat: â€žv????rde z.g. Mareksche verlamming als een overbrengbare ziekte aangetoond werd,verschillende theorie??n omtrent hare oorzaak in bespreking waren. In den laatstentijd werd men verrast door nieuwe mededeelingen (Butler en Warren, te Hennepe),die het vitamine E als oorzakelijke factor beschouwen en daarom dit vitamineals bestrijdingsmiddel

gelooven te kunnen aanbevelen." In verband hiermede wijs ik er even op, dat nog lang niet vaststaat dat de Marek-sche verlamming met smetstof overgebracht kan worden en dat ik in de door Matzkevermelde publicatie over vitamine F, (D.T.W., 1938, p. 246) achter den titel duidelijktwee vraagteekens zette, dus deze beschouwing omtrent Amerikaansche proevenzeer zeker niet aangehaald mag worden als een staving mijnerzijds van de vitamineE-theorie. In de verslagen der Rijksseruminrichting over 1937 en 1938 worden proevenvermeld, waarbij bleek dat met vitamine E tegen verlamming geen succes verkregenis. In mijn verslag op het wereldpluimveecongres te Cleveland heb ik dit eveneensmedegedeeld. Tarwekiemolie als middel tegen encephalomalacie bij kuikens, myo-pathie bij eenden en kliermaag-erosie bij kalkoenen. 3) Tekort aan vitamine E in het voedsel veroorzaakt bij verschillende soorten vanpluimvee verschillende ziekten. Bij

kuikens ontstaat een ziekte der hersenen, welkevoedings-encephalomalacie genoemd is; bij eendkuikens ontstaat degeneratie derskeletspieren, waarbij hyaline necrose der spiervezels optreedt. Bij kalkoenkuikens 1 *) M. Seyfarth, D.T.W., Vol. 47, 1939, p. 289. 2 ) E. E. Leasurf. and V. D. Foltz. Experiments on absorption in the erop of the chicken.Journ. Am. Vet. Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 236. 3 ) Wheat-germ oil prevents nulrilionat encephalomalacia in chicks, myopalhy in ducklingsand gizzard erosion in turkeys. Storrs Agric. Exper. Station, Buil. 229, Journ. Am. Vet.Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 270.



??? tast de mvopathie speciaal de spieren van de kliermaag aan, dus de onwillekeurigespieren. Bij al deze ziekten werkt vitamine E gunstig. Het natuurlijke vitamine uit tarwe-kiemolie werkt veel beter dan het kunstmatig bereide alpha-tocopherol.Vlekziekte bij kalkoenkuikens. 1) Bij volwassen kalkoenen en eenden zijn reeds verschillende malen ziekten gecon-stateerd, veroorzaakt door vlekziektebacillen. Thans wordt een geval beschrevenbij kalkoenkuikens van 7 dagen oud. De herkomst der infectie kon niet wordenvastgesteld. Kleinsche ziekte bij kalkoenen. 2) Bij groote sterfte onder kalkoenkuikens van ongeveer een week oud werd alsoorzaak Strigella gallinarum gevonden. De kalkoenen, waarvan de broedeierenafkomstig waren, waren wel op pullorum onderzocht, niet op gallinarum. Bij her-onderzoek bleken van 2821 er igi te reageeren op gallinarum-antigeen en 170 oppullorum-antigeen. Door herhaald onderzoek rnet pullorum-antigeen en

opruimender reageercnde dieren was het percentage reageerende dieren in den koppel nietbeneden 6% gekomen. Parasitaire wormen bij kalkoenen in Yoego-Slavi??. 3) Beschrijving van helminthen, die bij kalkoenen in Yoego-Slavi?? voorkomen.Bij 50 kalkoenen werden 12 soorten gevonden. Twee der nieuw ontdekte, Cya-thostoma bronchialis en Capillaria combologiodes, worden meer in het bijzonderbeschreven. Zwanensterfte door parasieten veroorzaakt. 4) In Oostpruisen zijn in de laatste jaren veel zwanen gestorven. De oorzaak bleekgelegen te zijn in massa\'s darmparasieten, waarmede deze zwanen besmet waren.De verschillende wormen worden aan de hand van foto\'s beschreven.Eenden-septichaemie. 5) Op Long-Island bij New-York, waar groote eendenhouderijen gevestigd zijn(sommige bedrijven bezitten 500.000 eenden), zijn de hygi??nische verhoudingenniet al te best. Vandaar soms groote sterfte, die op sommige

eendenhouderijen tot50.000 stuks per jaar opliep. Bij onderzoek bleek cholera in het spel te zijn, terwijlde oorzaak van een andere ziekte, gepaard met zenuwverschijnselen, niet vastgesteldkon worden. De vogelcholera vormt geen exotoxine, wel een sterk endotoxine. Verschillendestammen der cholerabacillen leverden geen bruikbaar antigeen op, van 25 stammenwaren er slechts 5 bruikbaar. Bacterin, gemaakt van de cholerabacillen, gaf bij proef-eenden goede resultaten. t. H. VOEDINGSSTOORNISSEN.Voedingsfouten als oorzaak van koliek. Weischer 6) noemt als een der voornaamste oorzaken voor koliek het eten vangroote hoeveelheden krachtvoer en fijngesneden voer na een langen hongertijd.De paarden slikken dit dan gulzig op, kauwen het niet voldoende, enz. Muildierenlijden zeer weinig aan koliek; dit komt volgens Weischer, omdat ze even langzaam 1 >) A. S. Rosenwald. Suine Erysipelas in a week-old turkey poult. Journ. Am.

Vet.Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 268. 2 ) E. P. Johnson and M. Pollard. Fowl typhoid in turkey poults. Journ. Am. Vet.Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 243. 3 ) I. Erlich and D. Mikacic. The helminth parasites of turkeys in Yugoslavia. Vet.Arch., Vol. 10, 1940, p. 129. 4 ) Dr. A. Endrigkeit. Ein durch Parasiten hervorgerufenes Schwanensterben auf demNordenburger See. B. u. M.T.W., 1940, p. 148. 5 ) C. S. Gibbs. Duck septicemia. Journ. Am. Vet. Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 239. 6 ) Berl. u. M. T. W. 1939, No. 37.



??? eten als zij gaan. Een paard neemt in 100 minuten evenveel hooi op als een muildierin 178 minuten. Bij het rund wordt bij overvoedering alleen de pens aangetast, niet de darm.De gisting in de voormagen, het herkauwen, enz. maken, dat er een voldoendevoorvertering plaats heeft; daarom komt bij het rund geen darmkoliek voor. Bij inhet wild levende paarden komt geen koliek voor (geconstateerd in de koloni??n enbij de â€žwilde" paarden van den hertog van Cray in D??lmen, Westfalen), niettegen-staande die paarden dikwijls aan wormen lijden en ook gelegenheid te over hebbenâ€žrheumatische koliek" te krijgen. Voedingsfouten, die koliek veroorzaken, zijn: ie het machinaal fijnmaken vanruw- en krachtvoer, waardoor onvoldoende voorvertering wegens te snel eten,te weinig kauwen, te weinig vermengen met speeksel; 2e verontreinigd en bedorvenvoedsel; 3e eenzijdig voedsel, vooral teveel krachtvoer met te weinig ruw voer.Hieronder

vallen ook te rekenen afvalproducten, zooals pulp, sojascfiroot. Koliekmoet dus voorbehoedend behandeld worden. Bkijf.rs. Necrobiosis en cirrhosis hepatis enzo??tica bij paard, varken en rund. Mc. Culloch \') geeft een interessante beschrijving van zijn voorloopige studiesaangaande de aetiologie van de â€žnecrobiosis et cirrhosis hepatis enzo??tica" bij paard,varken en rund, zooals deze o.m. onder de namen â€žwalking disease" (paard) en â€žhardliver disease" (varken en rund) bekend is in bepaalde graandistricten in het Noord-Westelijk deel van de Vereenigde Staten. Het ziektebeeld, dat reeds lang bekendis uit Zuid-Afrika en andere gedeelten van Noord-Amerika (Nebraska), uit zichciinisch bij het paard ??f acuut met verschijnselen van razende kolder ??f meer chro-nisch met geleidelijke vermagering, icterus, sopor en dwangbewegingen, bij hetvarken door vermagering, icterus en cachexie; bij het rund door vermagering enicterus. Bij sectie

vindt men levercirrhosis (in acute gevallen levcrzwelling) en icterus,soms ook een fibrotische milt, histologisch in begingevallen acute toxische hepati-tis met celnecrose, in chronische gevallen extr?Šme hypertrophische lever-cirrhosis.De ziekte kan enzo??tisch optreden, is gebonden aan bepaalde gebieden met bijzonderebodemverhoudingen en is niet besmettelijk. Verschillende factoren zijn met de aetiologie in verband gebracht; voor Zuid-Afrika en Nebraska is bewezen (Robertson, van Es c.s.), dat de ziekte ontstaatingevolge vergiftiging door vertegenwoordigers van het plantengeslacht â€žsenecio".Uit het onderzoek van Mc Culloch is daarnaast komen vast te staan, dat de oorzaakin de door hem onderzochte districten moet worden gezocht in ingestie van de zadenvan â€žAmsinckia intermedia" (â€žyellow burweed", â€žyellow tarweed") van de familieder â€žBoraginaceae", een stekelig onkruid, dat ter plaatse overvloedig groeit en datals plant

weliswaar niet door het vee wordt gegeten, maar welks zaden gemakkelijkals verontreiniging in de tarwe terecht komen. De plant stond tot nu toe niet alsgiftig bekend. In een groote serie experimenten, hoofdzakelijk bij varkens, doch ookbij enkele paarden, runderen, schapen, enz. kon schrijver de toxiciteit der zadenvaststellen, althans voor paard, varken en rund (konijn, witte rat en kip waren im-muun, het schaap zeer weinig gevoelig). Het schijnt, dat aanmerkelijke hoeveelhedenvan het zaad moeten worden opgenomen alvorens pathologische veranderingenoptreden en het schijnt ook, dat de toxiciteit der zaden kan uiteen loopen. Het toxischprincipe der zaden is in alcohol oplosbaar. De veronderstelling wordt geuit, dat hetachterblijven in groei van varkens in de genoemde gebieden o.m. ook het gevolgkan zijn van het opnemen van subletale doses van het zaad. Bu. *) E. C. Me Culloch. Hepatic cirrhosis of horses, swine and cattle due to the

ingestionof seeds of the tarweed, Amsinckia intermedia. Journ. of the Am. Vet. Med. Ass., Vol. 96,No. 754, Jan. 1940.



??? GENEESMIDDELLEER. Het gebruik van mercurochroom bij mosterdgasverwondingen. \') Door de Commissie van Advies nopens Chemische en Aanverwante Verdedigings-vraagstukken werd een onderzoek ingesteld naar eigenschappen, gebruik en werkingvan mercurochroom en mosterdgasverwondingen. Uit proeven verricht op konijn en paard luidt de conclusie, dat men niet tot deovertuiging kan komen, dat mercurochroom (ook als locoproduct, nl. als mercurocolbekend) het ziekteproces bij uitstek gunstig be??nvloedt. Het verdient aanbevelinghet middel ter verkrijging van beter inzicht, bij voorkomende gevallen toe te passen. Toediening van sulfanilamide bij paarden 2) In uitvoerige proeven op paarden werd vastgesteld, dat na toediening van sul-fanilamide door de neussonde snel een aanzienlijke bloedconcentratie wordt ver-kregen, die echter na 2 uur weer snel afneemt, doch na 24 uur toch nog niet tot hetnulpunt is

teruggekeerd. Verder dat de bloedconcentratie recht evenredig is metde dosis per K.o lich. gewicht. Wordt inplaats van de dosis ineens, in 24 uur 2 keerde halve hoeveelheid verstrekt, dan is de max. concentratie veel kleiner, doch deminimum vrijwel gelijk. Door dagenlang herhaalde doses stijgt door cumulatie de concentratie. Subcutane toediening geeft later dan na resorptie van uit den darm een maximumconcentratie; de daling is echter geleidelijker. Toxisch bleek het middel niet te zijn,zelfs niet bij bloedconcentraties van 10 mg. %. Tot verkrijgen van een bloedconcen-tratie van 2 respectievelijk 3, 4 en 5 mg. % bij een paard van i 500 kg werdenberekend als doses voor den ien dag: 48, 60, 75 en 90 g en voor de volgende dagen:32, 40, 50 en 60 g. Klarenbeek. Katusan bij actinomycose. Over dit middel hebben Prof. Baudet en ik reeds eenige malen gerefereerd (zieo.a. bladz. 1185 vorige jaargang en bladz. 249 van dezen jaargang).

Reinboth 3)bericht goede resultaten. De beste kreeg hij met een 3-malige injectie van 10 cc.met tusschenpoozen van 8â€”10 dagen en genas daarmede 95% zijner pati??ntenmet actinomycose der retropharyngeale klieren, bijna alle (28 van dc 31) gevallenvan actinomycose der wecke deelen en 3 van de 4 varkens met uieractinomycose. Beijers. De invloed van arsenicum-verbindingen op de ontwikkeling van rickettsiaruminantium. In een beperkt experiment op 13 schapen, welke kunstmatig waren ge??nfecteerdmet rickettsia ruminantium (hartwater), toonde Neitz 4) aan, dat intraveneuzeinspuiting van neosalvarsan en van hel antimoon-arsenicum praeparaat Std. 386 B.geen curatief effect had, integendeel bleken beide chemotherapeutica de ontwikkelingder r. ruminantium te stimuleeren. Of zulks moet worden toegeschreven aan directestimuleering van de ontwikkeling der parasiet, dan wel aan het meer geschikt makenvan het

cytoplasma der endotheelcellen van de bloedvat-intima voor de vermeer-dering der parasiet, wordt in het midden gelaten. In elk geval is het resultaat op-merkelijk tegenover de gunstige curatieve werking, welke beide praeparaten hebbenbij infectie van het schaap met eperythrozo??n ovis.



??? Uleron bij de behandeling van hartwater. Uleron heeft â€” althans bij laboratoriumexperimenten â€” een zeer gunstige cura-tieve werking bij hartwater, mits vroegtijdig toegepast op den ien of 2den koortsdag.Als dosis geeft Nf.itz \') aan i gram per 50 kg lichaamsgewicht intraveneus, opgelostin 10 cc 1% natrium-hydroxyde solutie. Het praeparaat kan intestinale irritatieverwekken en zelfs methaemoglobinurie, welke symptomatisch kunnen wordenbehandeld (vermijden van behandeling met middelen welke sulfaten bevatten). Nadere proeven over de werking onder practijk-verhoudingen zijn in voorberei-ding. Bu. Behandeling van enteritiden bij jonge vossen met 5% targesineoplossing. Daar met adsorgan en met carbo animalis bij darmaandoeningen bij jonge vossengeen bevredigende resultaten werden bereikt, heeft Schoof 2) 5% targesineoplossingdaarbij gebruikt. Dit middel beviel goed; de dosis was 20â€”30 druppels in ?Š?Šnmaalgegeven.

(Door ref. is van een 5% targesineopl. vaak met goed resultaat bij conjunc-tividen gebruik gemaakt.) Veenendaal. Haaien-levertraan als bron van vitamine-A. 1) De onderzochte haaien-levertraan bevatte ongeveer 9000 Int. Eenheden vitamine-A per gram en is dus een zeer rijke bron voor dit vitamine. t. H. Toepassing van Electroshock als Therapeuticum in de Psychiatrie(Schizophrenie). Barnhoorn *) doet mededeeling van de ervaringen door Cerletti en Bini in 1500toepassingen opgedaan met de electroshock, die zij gebruikten in die gevallen,waarin tot nu toe de cardiazol- of de insulineshocktherapie opgeld deed en voegthieraan toe een relaas van de door hem in 266 electroshocks bij 35 pati??nten ver-kregen ervaringen. Over de waarde van de electroshock als therapeuticum zegt hijnog geen oordeel te hebben. Belangrijker voor ons is wat hij in overeenstemmingmet Cerletti en Bini vermeldt als een bijkomstigheid dezer therapie, n.1. dat

hetsluiten van den stroomkring oogenblikkclijk volledige bewusteloosheid doet op-treden. Blijven voor ons immers nog altijd de vragen op te lossen of electrisch doodenook pijnloos dooden is en of electrisch bedwelmen inderdaad bedwelmen is. Hetlijkt er veel op, dat deze vragen na deze publicatie geen vragen meer zijn. Kortman. MELKKUNDE. De bepaling van de pH van melk en wei. Prof. Seekles 2) oppert de mogelijkheid de pH van melk en wei te bepalen metbehulp van de bekende â€žLyphan" reactiepapierstrookjes. Hij wijst op de begrenzingvan deze werkwijze bij alkalische melk en de noodzakelijkheid verschillende soortenlyphanpapier toe te passen. Voor details wordt naar het origineel verwezen. C. F. v. O. 1 ) L. L. Rusoffen and N. R. Mehrhof. Shark liver oil, a potent source of vitamin Afor poultry. Poultry Science, Vol. 18, 1939, p. 339. 2 ) Prof. Dr. L. Seekles, Utrecht. The determination of pH in milk and whey by meansof colour

indicator paper. The Journ. of Dairy research Dl. II, 1940, biz. 79. LXVII 40



??? Over consumptiemelkerij. Mosely j) legt naast hygienische maatregelen voor en tijdens het melken zeersterk den nadruk op het snel en sterk afkoelen der melk, waardoor het in Zuid-Afrikamogelijk is de melk van \'s morgens des avonds en de avondmelk den volgendenmorgen te verkoopen. Hij beschrijft daartoe een kleine koelmachine, welke 270 litermelk koelt voor 1/10 penny per liter (kosten voor afschrijving der apparatuur in-begrepen) . de Groot. vleeschhygi??ne. Ervaringen met het histologisch worstonderzoek. Bij een 3300 monsters van worsten en andere vleeschmengsels werd door R??hrer 1)een histologisch onderzoek ingesteld op het aanwezig zijn van andere dan de toe-gestane vleesch- of orgaansoorten. Bij deze onderzoekingen bleek het histologischworstonderzoek een uitstekende methode te zijn voor het aantoonen van verval-schingen. In enkele gevallen kon reeds macroscopisch of met behulp van een loupede

vervalsching worden geconstateerd; echter meestal moest men zijn toevluchtnemen tot het histologisch worstonderzoek. R??hrer gebruikte bij zijn onderzoekde Calleya-kleuring, waarbij men een zeer mooi contrast ziet tusschen de verschil-lende weefsels (bindweefsel blauw, musculatuur groen, kernen rood, klierepitheli??nbruin). Bij ruim 800 monsters bleken vervalschingen aanwezig te zijn. Deze ver-valschingen waren de volgende: bij de beste leverworstsoorten : te veel gladde spieren,longen, hartspier; bij de gewone leverworstsoorten: het totaal ontbreken van lever-weefsel, gebruik van uteruswand, uierweefsel en groote longstukken; bij beterebloedworstsoorten: het gebruik van uierblokjes in plaats van spek; bij tongenworst:het gebruik van hartspierstukjes. Een absoluut noodzakelijke eisch is echter, dat dit histologisch onderzoek wordtverricht door een geoefend histoloog. Dikwijls is n.1. het diflerentieeren en onder-kennen van de

verschillende weefselsoorten zeer lastig en kan dit slechts door eendierenarts-histoloog worden verricht. R??hrer deelt verder nog een en ander medeomtrent het verloop van het onderzoek en de daarna opgelegde straf bij enkeleworstonderzoekingsgevallen. De aetiologische beteekenis van ana??robe bacteri??n (sporenvormers)bij de vleeschkeuring en plotselinge sterfgevallen bij schapen. Schrijvers beginnen met de opmerking te maken, dat het schaap, wat betrefthet bacteriologisch vleeschonderzoek, onder de slachtdieren een aparte plaats in-neemt, doordat bij dit dier de ana??robe culturen in hooge druivensuikeragar, invergelijking met andere diersoorten, het meest positief zijn. Zoo b.v. bij het rundin 16,7%, varken 15.5%, paard 25,3% en schaap zelfs 30,9%. piening en Mahlau 2) onderzochten nu welke ana??robe bacillen in hoofdzaakvoorkwamen, in welke uitgebreidheid zij in het lichaam aanwezig zijn en of zij vanbijzondere

beteekenis zijn voor de beoordeeling van de slachtdieren. Met dit doelvoor oogen onderzochten zij van 100 schapen de voor het bacteiiologisch vleesch-onderzoek voorgeschreven monsters op ana??robe bacillen. Bij deze 100 schapenwaren 82 gevallen van noodslachting, welke voor een nader bacteriologisch onderzoeknaar het instituut waren opgestuurd en 18 gevallen van dieren, welke ter sectie warenaangevoerd. 1 ) R??hrer. Erfahrungen mit der histologischen Wurstuntersuchung (Z. f. Fl. u. Milchhyg. .Ig- 5Â°> \'94Â°, Pg- 85). 2 ) Piening und Mahlau. Die ?¤tiologische Bedeutung der ana??roben Sporenbildner bei



??? Bij deze 82 schapen kwamen in 56 gevallen (68,3%) ana??robe bacillen voor.Het meest bleek de Fraenkelsche gasbacil in het spel te zijn. Bij 11 dieren was de leveralleen, bij 22 dieren waren alleen de inwendige organen en lÂ?j 23 dieren zoowelorganen als musculatuur bacillenhoudend. In alle gevallen (23), waarbij ook in demusculatuur ana??roben aanwezig waren, kon men, met uitzondering van 2 gevallen,bijna uitsluitend den gasoedeembacil kweeken. Bij g van de 23 noodslachtingen(met alle monsters positief) waren klinisch duidelijke ziektebeelden aanwezig, alsenteritis, pneumonie, mastitis, mond- en klauwzeer, arthritis en phlegmonen. Inde overige 14 gevallen waren de dieren slechts enkele uren ziek geweest, met minof meer onduidelijke symptomen, als plotselinge matheid, achterblijven in de weide,onzekeren gang en krampen. Pathologisch-anatomisch zag men gewoonlijk zwellingen degeneratie van de parenchymateuze

organen. Van een zeker speciaal in het oogvallend ana??roob ziektebeeld was dus geen sprake. Bij de 18 ter sectie aangevoerde, gestorven schapen kwamen in alle gevallenana??robe bacillen voor en wel in alle gevallen in de inwendige organen, bij 16 dierenook in de musculatuui en bij 13 schapen zelfs in de vloeistof van borst- en buikholteen in het hartbloed. Bij deze dieren was de ana??robe flora, zooals te verwachten was,nog uitgebreider. De gasoedeembacillen en de bacillus gigas waren het sterkstvertegenwoordigd. Van deze dieren hadden 2 tetanus, in aansluiting aan een castra-tie, verder 5 pneumonie, ?Š?Šn catarrhale enteritis, terwijl de 10 overige dieren slechtsna korte ongesteldheid plotseling waren gestorven. Bij 5 van deze dieren werdbradsot gediagnostiseerd. In het algemeen blijkt wel uit dit onderzoek, dat bij schapen van uit het darm-kanaal zeer gemakkelijk een binnendringen van bacteri??n in het lichaam kan

plaatsvinden. Pienino en Mahlau veronderstellen, dat misschien hierbij een of andereparasiet een rol van beteekenis speelt, doordat deze parasiet een insult in een bepaaldweefsel,veroorzaakt, een opvatting, welke reeds door Scorr, Turner en Vawterwerd gedeeld. In bijna alle gevallen vonden P. en M. nu een sterke besmetting metmaagwormen en longwormen. Ook voor de vleeschhygi??ne is het resultaat van deze ana??robe kweeking vangroot belang. In ons land zou zelfs al in sommige keuringsdiensten een onderzoekin deze richting plaats vinden. Een algemeen voorschrift over de wijze, op welkemanier en van welke organen of deelen een ana??roob onderzoek moet plaats vinden,zou daarom voor ons land van groote beteekenis zijn. Porphyrinurie bij het rund en haar beteekenis voor de vleeschkeuring. Onder porphyrinurie of â€žRosa Zahn" wordt door Fourie \') beschreven eenerfelijke anomalie in de pigmentstofwisseling, welke

afwijking zelden bij den menschen sommige huisdieren (rund en varken) wordt waargenomen. Bij deze aandoeningwordt porphyrine in alle beenderen en in de tanden van de dieren afgezet. Debeenderen zien er daardoor diep roodbruin uit, terwijl de tanden, vooral bij jongedieren, er sterk roze gekleurd uitzien. Kraakbeen en bindweefsel zijn macroscopischniet veranderd, hoewel de porphyrine wel microscopisch in bindweefsel kan wordenaangetoond. Door de porphyrine is het dier zeer gevoelig voor de zonnestralen,waardoor een ontsteking van de niet-gepigmenteerde, witte huidvlekken ontstaat. Pathogenetisch moet een stoornis in de haemoglobine-stofwisseling aanwezig zijn.De urine van dergelijke dieren is donker barnsteengeel tot roodbruin. Wegens de sterke verkleuring van beenderen en tanden moet het dier uitgebeendworden. Fourie wijst er op, dat men bij de routinekeuring zeer gemakkelijk dezeafwijking over het hoofd kan

zien, waarom hij deze afwijking in de bijzondere aan-dacht van de vleeschhygi??nisten brengt. Nog niet opgelost is de vraag of het vleeschvan dieren met porphyrinurie geheel onschadelijk is voor den mensch. de Graaf. 1) Fourie. Erbliche Porphyrinurie des Rindes (,,Rosa Â?ahn") mit besonderer Ber??cksichti-gung ihrer fleischbeschaulichen Bedeutung. Z. f. Fl. u. Milchhyg. Jg. 50, 1939, pg. 64.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Programma van de 89ste Algemeene Vergadering, te houdenop Vrijdag 18 en Zaterdag 19 October 1940 in het Jaarbeurs-gebouw te Utrecht. Vrijdag 18 October, des namiddags om r.30 uur. Huishoudelijke vergadering in de groote gele zaal van het Jaarbeurs-restaurant. 1. Opening der vergadering. 2. Ingekomen stukken. 3. Mededeelingen van het Hoofdbestuur. Op 31 December 1941 treedt af de onder-voorzitter van de Maat-schappij, de heer Dr. C. Brands; deze is niet herkiesbaar. Op 31 December 1940 treden af de afgevaardigden van de afdeelingenOverijssel, Gelderland-Overijssel, Noord-Holland en Noord-Brabant,de heeren G. S. E. Vegter, Dr. R. van Santen, H. J. Od?Š en G. v. d.Werf; van deze leden is de heer v. d. Werf niet herkiesbaar, de drieoverige leden wel. De betrokken afdeelingen worden verzocht, reeds in de September-vergadering in de ontstane vacatures te

willen voorzien. Op 31 December 1940 treden af van de Redactie van het Tijdschriftde heeren Prof. Dr. J. A. Beijers en Dr. C. Bubberman, op 31 December1941 de heer A. van Heusden; allen zijn herkiesbaar. Eventucelecandidatcn kunnen door de afdeelingen overeenkomstig art. 92 van hetHuishoudelijk Reglement bij het Algemeen Bestuur, dat de verkiezingverricht, worden opgegeven. Op 31 December 1941 treden af van den Centralen Raad het lid deheer W. ten Hoopen en het plaatsvervangend lid de heer P. vanKempen; deze zijn niet herkiesbaar. 4. Verkiezing van een lid van de notulen-commissie. 5. Verkiezing van een secretaris van de Maatschappij wegensperiodieke aftreding van den tegenwoordigen, den heer A. van Heusden;deze is herkiesbaar. 6. Verkiezing van een secretaris van den Centralen Raad wegensperiodieke aftreding van den tegenwoordigen, den heer K. Schuyte-maker; deze is herkiesbaar. 7. Voorstel van de

afdeeling Zuid-Holland. Van de afd. Zuid-Holland is het volgende voorstel met toelichtingbij het Algemeen Bestuur ingekomen : â€žDe Algemeene Vergadering bepale, dat met wijziging van artikel 61



??? van het Huishoudelijk Reglement als beroepsinstantie voor het uit-eindelijk vaststellen van het werkgebied eener afdeeling is aangewezende Algemeene Vergadering." ,,Toelichting: Ter 88ste Algemeene Vergadering, gehouden te Utrechtop 2 December 1939, is besloten om aan het Huishoudelijk Reglement meen nieuw artikel toe te voegen, bepalende, dat de leden van het Hoofd-bestuur, voor zoover zulks bestuurshandelingen betreft, alleen verant-woording schuldig zijn aan het Algemeen Bestuur c.q. de AlgemeeneVergadering en de leden van het Algemeen Bestuur alleen aan deAlgemeene Vergadering. Met het aannemen van dit artikel is dus ook voor de Maatschappijvoor Diergeneeskunde vastgelegd, dat de Algemeene Vergadering deeenige instantie is, welke in gezag boven het Hoofdbestuur en hetAlgemeen Bestuur uitgaat, zij het vanzelfsprekend met uitzonderingvan rechtsgeschillen, in welke het betreffende rechtsprekend

lichaamonafhankelijk oordeelt. De wijziging van artikel 61 van het Huishoudelijk Reglement,welke op voorstel der Afdeeling Overijssel terzelfder vergadering werdaangenomen, o.m. bepalende, dat de Centrale Raad is aangewezenals beroeps-instantie inzake het vaststellen van het werkgebied eenerafdeeling, is naar het voorkomt met het in de ie alinea bedoelde besluitin strijd en is ook overigens niet in overeenstemming met den algemeengeldenden organisatie-vorm eener vereeniging, welke een hoofdbestuurslechts aan de Algemeene Vergadering verantwoording schuldig doetzijn. Teneinde deze tegenstrijdigheid op te heffen, zal artikel 61 in dienzin moeten worden herzien, dat als beroeps -instantie terzake niet deCentrale Raad, maar de Algemeene Vergadering wordt aangewezen." Prae-advies van het Algemeen Bestuur. Het Algemeen Bestuur kan zich met het voorstel van de afd. Zuid-Holland en de daarbij gegeven toelichting

vereenigen. Het is onjuist,dat over een besluit dat genomen is door het Algemeen Bestuur en waar-mede men zich niet vereenigen kan, een beslissing zou kunnen wordengenomen door den Centralen Raad. Dit college is toch, uitgezonderdbij rechtsgeschillen, een adviseerend lichaam aan het Algemeen Bestuur. In verband daarmede wordt voorgesteld, de laatste alinea van artikel61 te doen luiden: ,,Het laatstbedoeld werkgebied wordt vastgesteld door het AlgemeenBestuur na ontvangen advies van de betrokken afdeeling. Kan een af-deeling zich niet vereenigen met het door het Algemeen Bestuur vast-gestelde werkgebied, dan kan zij daarvan in beroep gaan bij deAlgemeene Vergadering. 8. Vaststellen van het door de daarvoor benoemde commissieuitgebracht rapport inzake de tuberculose-bestrijding.



??? Nadat door de daarvoor benoemde commissie haar rapport over detuberculose-bestrijding was ingediend, is dat rapport gepubliceerd inhet Tijdschrift van 15 September 1939, met verzoek aan de leden,eventueele opmerkingen op dat rapport v????r een bepaald tijdstip tewillen indienen. Door ?Š?Šn afdeeling en door een 5-tal leden is aan datverzoek voldaan. Deze opmerkingen zijn door de commissie nader onder de oogengezien en daarna met het daarover door de commissie uitgebrachtadvies behandeld in een vergadering van het Algemeen Bestuur, waarbijde commissie vertegenwoordigd was door haar voorzitter. Na de daarover gehouden besprekingen zijn in het rapport enkelewijzigingen en enkele aanvullingen aangebracht, waarna het rapportovergenomen is door het Algemeen Bestuur. Het afzonderlijk bij dit programma gevoegd rapport wordt nu aande goedkeuring van de Algemeene Vergadering voorgelegd. 9. Verslag van

den toestand van de Maatschappij, van hare geld-middelen, van het van Esveld-fonds, van het Ondersteuningsfonds envan de Acta Veterinaria Neerlandica, waarvoor verwezen wordt naardit nummer van het Tijdschrift. 10. Begrooting voor het jaar 1941. In deze ontwerp-begrooting is door het Algemeen Bestuur voorgesteld,de contributie voor de gewone leden te brengen van f 24.â€” op f 25.â€”.Nadat reeds het vorig jaar op de Algemeene Vergadering vanuit devergadering de wenschelijkheid betoogd was tot een kleine verhoogingvan de contributie te moeten overgaan, een nader onderzoek hieroveren de uitslag van de exploitatie over 1939 hebben eveneens dc wensche-lijkheid hiervan aangetoond. Rekening en verantwoording over 1939 sluit toch met een batigsaldo van slechts ?’ 38.29, een bedrag dat wel erg klein is voor onzeMaatschappij. Bij vergelijking van de verschillende posten van uitgave met de postenvan de begrooting 1939

bleek alleen de post â€žonvoorziene uitgaven"een belangrijke overschrijding te toonen. Al moge dit door toevalligeomstandigheden gekomen zijn, in den regel zullen zich elk jaar welbijzondere gevallen voordoen. Voor het jaar 1940 komen als zoodanigvoor de kosten van drukken van de Code voor dierenartsen en hetdrukken van de nieuwe Statuten en het Huishoudelijk Reglement. Wat de inkomsten betreft is de laatste jaren de post rente veel terug-geloopen, terwijl ook het besluit om voor de oudere leden een ver-minderde contributie vast te stellen een vermindering van inkomstengeven zal. Wat de uitgaven op deze begrooting betreft zijn de posten ongeveergelijk aan die van het vorig jaar, alleen is de post â€žbijdrage aan deProf. Dr. D. A. de Jong-Stichting", die voor 1940 gebracht was opf 300.-â€”, in verband met hetgeen daarover naar voren gebracht was



??? op de laatste Algemeene Vergadering, gebracht op ?’ 500.â€”. Het Al-gemeen Bestuur meende de uitkomsten van een verdere exploitatie temoeten afwachten alvorens het zou willen overgaan om voor te stellen,deze post weder terug te brengen op ?’ 600.â€”, zooals dat de voorgaandejaren geweest was. Het Algemeen Bestuur vertrouwt, dat de leden zich met deze ge-ringe contributieverhooging zullen kunnen vereenigen. 11. Rondvraag en sluiting. In de volmachten der afdeelings-afgevaardigden behooren niet alleenhet aantal, maar ook de namen van de leden, die op de afdeelingsvergade-ring hun stem uitbrachten, te worden vermeld. Zijn niet alle opgegevenleden bij de stemming over een bepaald agendapunt aanwezig geweest,dan behoort dit ook in de volmacht te worden vermeld: deze ledenzijn dan gerechtigd bij dat punt nog op de algemeene vergadering testemmen. De volmachten der afgevaardigden worden v????r de

vergadering bijden secretaris ingediend; indien mogelijk verdient het aanbeveling dezeuiterlijk eenige dagen v????r de vergadering aan het adres van den secre-taris, In de Betouwstraat 30, Nijmegen, in te zenden. ^aterdag ig October des morgens om 10.30 uur. Wetenschappelijke vergadering in de groote dinerzaal van hetJaarbeursrestaurant. 1. Opening door den voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel. 2. Prof. C. F. van Oijen, Utrecht, over: â€žRichtlijnen bij het bacterio-logisch onderzoek van slachtdieren". PAUZE. 3. J. H. ten Tiiije, Utrecht, over: â€žEnkele opmerkingen over hetonderzoek van het digestieapparaat". 4. N.V. Nedigepha, Amsterdam. Vertooning van de geluidsfilm vaude â€žBehringwerke" over: â€žDe bestrijding van de steriliteit bij paarden rund". 5. Rondvraag en sluiting. Aldus vastgesteld in de vergadering van het Algemeen Bestuur van 13 Juli I94Â°- Namens het Algemeen Bestuur, Schornagel, Voorzitter.van Heusden,

Secretaris. Utrecht,Nijmegen, 15 Juli 1940.



??? Balans van de Maatschappij voor Diergeneeskunde per 31 December 1939. Kas ....................................................?’ 34.98 Twentsche Bank ..............................- 808.92 Spaarbank ........................................- 694.05 Rijkspostspaarbank ........................- 2.061.81 Effecten..............................................- 13.273.74 Nog te innen contributies..............- 1.007.50 Voorraad formulieren ....................- 10.00 Voorraad auto-emblemen..............- 22.50 Loopende rente................................- 228.40 Kantoorinventaris............................- 1.â€” ?’ 18.142.90 Nagezien en accoord bevonden. Amsterdam, 27 Maart 1940. w.g.: K. SCHUYTEMAKER,w.g.: D. REMPT. Nog te betalenVermogen..... / 54-95- 18.087.95 ?’ 18.142.90Nijmegen, 3 Februari 1940. De penningmeester,w.g.: A. VAN HEUSDEN.



??? Rekening en Verantwoording van de Maatschappij voor Diergeneeskunde over het jaar 1939. Begrooting\'939 Begrooting1939 UITGAVEN ONTVANGSTEN Contr. Alg. Afdeeling. . . . afd. Friesland. . . . ,, Gron.-Drenthe ,, Overijssel. . . . ,, Geld.-Overijssel â€ž Utrecht ...... â€ž N. Holland... ,, Z. Holland . . ,, Zeeland...... â€ž N. Brabant. . ,, Limburg . ... ,, Mil. Paarden artsen..... / ?’ >7-49730 15 150550 >7-385 33 3497 554 Verkochte formulieren . ,, auto-emblemen....Bureau voor PlaatsvervangingGekweekte rente ........... / 2-935-50 - 1.248.â€” - 1-563- 840.â€” - 1.713, - 1.860. - 1.711-â€” - 2.413.â€” 636.â€” - 1.287.â€” 780.â€” - 399- Tijdschrift voor Diergeneeskunde .... Acta Veterinaria Neerlandica........ Diergeneeskundig Jaarboekje ........ Reis-verblijfkosten en verdere onkosten Hoofdbestuur .................... Honorarium Secretaris............. Onkosten secretariaat................ Honorarium typiste ................ Zaalhuur-onkosten vergaderingen ....

Telefoon-onkosten .................. Bureau-kosten secretaris C.R......... Centrale Raad..................... Commissies......................... Contributies en vertegenwoordiging .... Drukwerk.......................... Incassokosten..................... Storting Ondersteuningsfonds....... â€ž Prof. Dr. D. A. de JoNG-Stichting Belasting doode hand................ Onvoorziene uitgaven................ Batig saldo ........................ ?’ 8.600 717 7693.0004324904069276506227106276 35i .0006001290438 / 8.600200700 1.0003.000450500200 75300600150150200 50i .000600 21321 ?’ 18.105 Nagezien en accoord bevonden.Amsterdam, 27 Maart 1940. w.g.: K. SCHUYTEMAKER. Nijmegen, 25 Januari 1940. De Penningmeester-. w.g.: D. RE MPT w.g.: A. VAN HEUSDEN. ?’ 18.105



??? Ontwerp Begrooting van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor het jaar 1941. ONTVANGSTEN Ontwerp Ontwerp Uitkomsten \'94\' 1940 \'939 Aan contributies : 660 leden k ?’ 25.â€” = ?’ 16.500.â€” 37 â€ž k - 20.â€” = - 74Â°-â€” 15 .. * - 15â€” = " 225.â€” 40 â€ž k - 12.50 = - 500.â€” 30 cand. leden & - 1.â€” = - 30.â€” / 17-995 â€” ?’ 17.654.â€” / 17-385-50 Aan verkochte formulieren......... 30.â€” 35-â€” 33-75 ,, ,, emblemen.......... 20.â€” 34 â€” Aan bureau voor plaatsvervanging.. 100.â€” 100.â€” 97-5Â° Aan te kweeken rente............. 55Â° â€” 600.â€” 554-43 ?’ 18.695.- ?’ 18.404.â€” ?’ 18.105.18 Raming ontvangsten 1939.......... - 18.242.â€” Minder ontvangen dan geraamd ?’ 136.82 Minder uitgegeven dan geraamd 175.11 Batig saldo 1939.................. ?’ 38-29 Nijmegen, 22 Mei 1940. UITGAVEN Ontwerp Ontwerp Uitkomsten \'94\' 1940 >939 Tijdschrift voor Diergeneeskunde.... ?’ 8.750.- / 8.750.- ?’ 8.600.â€” Acta

Veterinaria Neerlandica...... 200.â€” 200.â€” â€”.â€” Diergeneeskundig Jaarboekje....... 75Â°-â€” 75Â°-â€” - 717.72 Reis- en verblijfkosten en verdere onkosten van het Algemeen Bestuur 900.â€” i.ooo.â€” - 769-79 Honorarium Secretaris............. - 3.000.â€” 3.000.â€” - 3.000.â€” Bureaukosten Secretariaat.......... 45Â°.â€” 450.â€” - 432-56 Salaris typiste .................... 500.â€” 500.â€” - 490.91 Onkosten vergaderingen............ 200.â€” 225.â€” - 40.10 Telefoonkosten .................. 100.â€” ioo.â€” - 69.48 Centrale Raad................... 55Â°-â€” 600.â€” - 50643 Bureaukosten secretaris C. R....... 275.â€” 300 â€” - 276.â€” Commissies ...................... 225.â€” 200.â€” - 227.94 Contributies en vertegenwoordiging .. >75-â€” 175 â€” - 106.75 325-â€” 35Â°-â€” - 276-53 Incassokosten .................... 50.â€” 50.â€” - 35-75 Ondersteuningsfonds .............. 1.000.â€” i.ooo.- - i.ooo.â€” Bijdrage Prof. Dr. de JoNG-Stichting 500.â€” 300.â€” - 600.â€”

Belasting doode hand ............ â€”.â€” â€”.â€” - 12.â€” Onvoorziene uitgaven............. 454-â€” - 904-93 Kapitaalvorming.................. Memorie Memorie â€”.â€” ?’ 18.695.- ?’ 18.404.â€” ?’ l8.0C6.89 Raming uitgaven 1939 ............ - 18.242.â€” Minder uitgegeven dan geraamd.... ?’ 175.ii De Penningmeester van de Maatschappij :w.g.: A. VAN HEUSDEN.



??? Rekening en verantwoording van het D. F. van Esveldfonds over 1939. UITGAVEN Doodehandbelasting 1939 ...... Koersverlies op effecten ........ Saldo Kas..........?’ 1.000.â€” ,, Spaarbank.... - 1.336.61â€ž Postspaarbank . - 2.061.81â€ž Effecten...... - 12.611.24 Gekweekte rente Rekening en verantwoording van het Ondersteuningsfonds over 1939. ONTVANGSTEN Saldo Spaarbank .... ?’ 3.797.24 â€ž Postspaarbank - 2.008.80 â€ž Effecten ...... - 7.995.â€” ?’ 13.801 04 Bijdrage Mij. v. Diergeneeskunde - 1.000 â€” Vrijwillige bijdragen............ - 496 50 Gekweekte rente................ 397 64 ?’ 15-695 18 UITGAVEN Uitkeeringen .................. Doodehandbelasting 1939 ...... Koersverlies op effecten ........ Saldo Kas...........?’ 2.000.â€”â€? ,, Spaarbank .... - 1.727.37,, Postspaarbank.. - 2.061.81â€ž Effecten ...... - 7.484.37 Rekening en verantwoording van de Acta Veterinaria Neerlandica over 1939. UITGAVEN ONTVANGSTEN Saldo Spaarbank

............ Opbrengst verkochte nummersGekweekte rente.............. ?’ 352 87 Saldo Spaarbank .............. / 4\'9 91 - 56 15 - 10 89 ?’ 419 91 ?’ 4\'9 91 Nagezien en accoord bevonden,te Amsterdam op 27 Maart 1940. w.g.: K. SGHUYTEMAKER,w.g.: D. REMPT. Nijmegen, 25 Januari 1940. De Penningmeester:w.g.: A. VAN HEUSDEN. L



??? Rekening en Verantwoording van hetTijdschrift voor Diergeneeskunde. Deel 66. Jaargang 1939. ONTVANGSTEN. Subsidie Mij. v. Diergeneeskunde............................................................?’ 8.600.â€” Opbrengst abonnementen, verkochte exemplaren..................................- 1.725.88 Opbrengst advertenties iste h.j. ?’520.31Opbrengst advertenties 2de h.j. - 357.97 .................................................- 878.28 Ontvangst van derden................................................................................- 5Â°9-7Â° ?’ 11.713.86 UITGAVEN. Nijmegen, 24 April 1940. De penningmeester,w.g.: A. VAN HEUSDEN. Gezien en accoord bevonden.Nijmegen, 4 Mei 1940.w.g.: R. VAN SANTEN. Rekening fa. J. van Boekhoven iste h.j. ?’ 4.545.11Rekening fa. J. van Boekhoven 2de h.j. - 5.159.91 . ............................?’ 9-7Â°5-Â°2 Honorarium medewerkers ..........................................................................- 1.712.30 Honorarium

vertalingen..............................................................................- 99-â€” Verschotten ..................................................................................................- 196-23 Nadeelig saldo 1938....................................................................................- 222.30 ?’ 1\'-934-85 RECAPITULATIE. Uitgaven........................................................................................................?’ 11.934.85 Ontvangsten .................. ............................................................- 11.713-86 Nadeelig saldo .. ?’ 220.99 Ontvangsten ................................................................................................?’ 11.713.86 Uitgaven (zonder nadeelig saldo 1938) ................................................- 11.712.55 Voordeelig saldo 1939 â€?â€? ?’ 1.31



??? FINANCIEEL VERSLAG VAN HET TIJDSCHRIFT VOOR DIER-GENEESKUNDE. Deel 66, Jaargang 1939. Bij vergelijking van de cijfers van de begrooting voor 1939 met de cijfers vande rekening en verantwoording over 1939 valt een enkel verschil op. De uitgave voor dat jaar was geraamd op 84 vel. Dit is 85 vel geworden, doordathet nummer van 1 September, waarin de verslagen van de Veterinaire Week opge-nomen zijn, groot was 86/8 vel tegen een gemiddelde van 3J vel. Door de overigenummers iets te verkleinen is toch de overschrijding niet grooter geworden dan 1 vel. De begrooting was opgezet op een velprijs van ?’ 90.â€”. Deze is in verband metde stijging van de arbeidsloonen gedurende het geheele jaar echter geweest ?’ 93.75,terwijl in het laatste gedeelte van het jaar door de stijging van den papierprijs dezegeworden is ?’ 96.25. Vandaar dat de kosten voor zetten en drukken, geraamd op?’ 7600.â€”, zijn gestegen tot ?’

8010.36. De uitgaven voor platen, clich?Š\'s en tabellen, geraamd op ?’400__, zijn gestegen tot ?’ 918.17. Dit vindt voor een gedeelte zijn oorzaak in het Veterinaire Week-nummer (?’ 238.80), voor een ander gedeelte in het vele inzenden van artikelenwaarvoor clich?Š\'s noodig waren. De post â€žhonorarium vertalingen" bleef belangrijk onder de geraamde (?’ 275.â€”en ?’ 99.â€”). Voor een gedeelte is deze post lager omdat Prof. Dr. O. Nieschulzzich wederom belangeloos beschikbaar had gesteld voor de vertalingen in hetDuitsch, waarvoor de Redactie hem hierbij haar dank betuigt. De post â€žverschotten en kleine uitgaven", geraamd op ?’ 450.â€”â– , liep terug tot?’ 196.23, een belangrijke besparing. De overige posten van uitgave bleven ongeveerop het begroote bedrag. Wat de inkomsten betreft, ging de opbrengst van abonnementen een ?’ 75.â€”boven de begrooting, de opbrengst van advertenti??n ?’ 378.28 daarboven,

eenaanmerkelijke vooruitgang. Moge dit zoo blijven. De post ontvangst van derdenis ook nog ?’ 200.â€” boven de begrooting. De exploitatie 1939 sluit toch nog met een voordeelig saldo, zij het slechts van ?’ 1.31. Door het nadeelig saldo bestaande op t Januari 1939, wat overgebracht is inde gewone rekening, sluit de rekening en verantwoording over 1939 met een nadeeligsaldo van ?’ 220.99. De exploitatie van het Tijdschrift over de laatste 5 jaren geeft de volgendecijfers te zien : Jaar Aant. Kosten Ontvangsten Saldo vellen Totaal per vel v. d. Mij. v. derden Batig Na-deelig \'935\'936\'9371938\'939 836/e 90 8/s93 82-/4 85 ?’ 12.076.81 - 12.439.83 - 12.516.86 - \'0.979-67 - "-457-55 ?’ 144.42 - 137.60 - \'34-95 - \'33-49 - \'34-79 ?’ 9.000.â€” - 9.000.â€” - g.000.â€” - g.000.â€” - 8.600.â€” ?’ 3Â°59-40 - 2.707.86 - 2.665.16 - 2-4g7-33 - 3.113.86 ?’ 504.88- i-3\' ?’ 70.22 - 801.82 - 9\'8-36 De stijging van den â€žkostprijs per vel" is dus,

niettegenstaande enkele ongunstigeomstandigheden, gebleven bij f 1.30. Namens de Redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde,De Penningmeester,w.g.: A. van Heusden.



??? Begrooting voor het Tijdschrift voor Diergeneeskunde.Jaargang 1941. Deel 68. ONTVANGSTEN: Subsidie Maatschappij voor Diergeneeskunde ......................................f 8.750.â€” Opbrengst abonnementen, verkochte exemplaren..................................- 1.650.â€” Opbrengst advertenties ..............................................................................- 750.â€” Ontvangst van derden................................................................................- 200.â€” Totaal............................................f 11.350.â€”â–  UITGAVEN: Kosten voor zetten, drukken enz. van 84 vel kf 96.25 per vel rond.... ?’ 8.100.â€” Voor platen, clich?Š\'s, tabellen ..................................................................- 500.â€” Voor overdrukken en omslagen................................................................- 150.â€” Voor meerdere kleine letter........................................................................- 50.â€” Voor porti ....................................................................................................- 325.â€” Honorarium medewerkers

..........................................................................- 1.900.â€” Honorarium vertalingen..............................................................................- 125.â€” Verschotten en kleine uitgaven................................................................- 200.â€” Totaal ...................... ?’ 11.350.â€” Doordat in het najaar van 1939 door de tijdsomstandigheden de papierprijsverhoogd is, is in verband daarmede de velprijs voor het Tijdschrift met f 2.50verhoogd en bedraagt die nu f 96.25. De post ,,platen, clich?Š\'s en tabellen" is gebracht op ?’ 500.â€”, niettegenstaandedeze post gedurende 1939 een bedrag vroeg van ?’ 918.17. Dit laatste is echter eenabnormaal hoog bedrag en is in de eerste plaats gelegen in het feit dat er veel meerartikelen dan gewoonlijk ingezonden werden waarvoor het maken van clich?Š\'snoodig was en in de tweede plaats doordat alleen voor het nummer van 1 September,dat de verslagen bevatte van de Veterinaire Week, deze post ?’ 238.80 bedroeg. De post

â€žhonorarium medewerkers" is gebleven op f 1900.â€” evenals voor 1940was voorgesteld. Bij het handhaven van dezen post kan de korting van 20 % ophet honorarium van de artikelen vervallen, terwijl de referaten gehonoreerd wordenmet f 2.â€” per bladzijde. Wat de inkomsten betreft, zijn de posten â€žopbrengst abonnementen" en â€žop-brengst advertenties" in verband met de uitkomsten over 1939 elk met ?’ 100.â€”verhoogd. Zonder bijzonder optredende omstandigheden, o.a. nog verdere verhooging vanden papierprijs, vertrouwt de Redactie met een door de Maatschappij te verleencnsubsidie van ?’8750.â€” ook voor het jaar 1941 een uitgave van het Tijdschrift, groot84 vel, te kunnen geven. Namens de Redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde,De Penningmeester, w.g. A. van Heusden.



??? Rekening en Verantwoording van het Diergeneeskundig Jaarboekje 1940. ONTVANGSTEN. Subsidie van de Maatschappij voor Diergeneeskunde..........................?’ 750.\'â€”â–  Opbrengst advertenties ..............................................................................- 76-â€” Opbrengst verkochte exemplaren..............................................................- 85.50 Totaal aan ontvangsten..............?’ 911.50 UITGAVEN. Firma J. van Boekhoven, drukken 900 exemplaren van 11J vel., ?’ 745.80 Omslagen ....................................................................................................- 48.75 Porti ..............................................................................................................- 51-71 Verschotten circulaires................................................................................- 26.52 Onkosten redactie........................................................................................- 57-91 Totaal aan uitgaven ..................?’ 930.69 RECAPITULATIE. Totaal aan uitgaven ..................................................................................?’ 930.69 Totaal aan

ontvangsten..............................................................................- 911.50 Nadeelig saldo......................................?’ \'g-tg Bij vergelijking van de cijfers van de rekening en verantwoording met die vande begrooting blijkt, dat alleen de post voor drukken iets verhoogd is, dit in verbandmet de in het najaar van 1939 ingetreden verhooging van den papierprijs. Wat de inkomsten betreft is de post â€žverkochte exemplaren" ?’ 14.50 geblevenonder de begrooting. Een en ander heeft tot gevolg gehad, dat het geheel een tekort gegeven heeftvan ?’ 19.19, welk bedrag door de Maatschappij is bijgestort. Namens de Redactie,De penningmeester, w.g. : A. van Heusdf.n. Begrooting voor het Diergeneeskundig Jaarboekje. Zestiende Jaargang 1941. ONTVANGSTEN. Subsidie van de Maatschappij voor Diergeneeskunde ........................?’ 750.â€” Opbrengst advertenties ..............................................................................- 75-â€”" Opbrengst verkochte

exemplaren..............................................................- 100.â€” Totaal aan ontvangsten..............?’ 925.â€” UITGAVEN. Kosten voor drukken, zetten, binden van 900 exemplaren van 11 vel ?’ 750.â€” Omslagen ......................................................................................................- 50.â€” Porti ..............................................................................................................- 50.â€” Onkosten drukwerken en Redactie..........................................................- 75-â€” Totaal aan uitgaven....................?’ 925.â€” Niettegenstaande de post â€žopbrengst verkochte exemplaren" dit jaar iets lagerwas, is deze bij de begrooting toch nog gebracht op ?’ 100.- omdat in het algemeendie opbrengst hooger is. De post â€žkosten voor drukken" is iets verhoogd, deandere zijn ongeveer hetzelfde gebleven. De Redactie vertrouwt met een subsidie van de Maatschappij van ?’ 750.â€”,onvoorziene omstandigheden daargelaten, de uitgave van het Jaarboekje 1941 tekunnen doen. Namens de

Redactie,De penningmeester, w.g. : A. van Heusden.



??? VERSLAG OVER HET JAAR 1939. Deden zich in de eerste 8 maanden van dit jaar geen buitengewone omstandig-heden voor in den gang van zaken in de Maatschappij, na de in het laatst van Augus-tus ingetreden mobilisatie was dit niet meer het geval. Doordat toen een 150-talcollega\'s, waaronder een 100-tal practici, in militairen dienst moest treden,ontstonden er abnormale toestanden in de uitoefening van de praktijken en vanvele vleeschkeuringsdiensten, voor welke toestanden door het Hoofdbestuur getrachtwerd een zoo goed mogelijke regeling te verkrijgen, waarover later. Bij het begin van het jaar kwamen als nieuwe leden in het Hoofdbestuur deheeren L. M. J. Flamand, Prof. Dr. G. M. van der Plank en G. S. E. Vegter,resp. als afgevaardigden van de afdeelingen Limburg, Utrecht en Overijssel. Het Hoofdbestuur vergaderde dit jaar drie maal en wel op 4 Maart, 15 Juli eni December. Van deze vergaderingen is een kort verslag

uitgebracht, dat opgenomenis in de nummers van het Tijdschrift van 15 April blz. 430, 15 Augustus blz. 1029en van 15 Februari 1940 blz. 196. In deze korte verslagen werden vermeld de voor-naamste zaken die op die H.B.-vergaderingen behandeld waren. Al worden velevan die zaken in het verloop van dit verslag nogmaals besproken, voor kennisnamevan verdere bijzonderheden wordt hierbij verwezen naar die verslagen. Aan het einde van het jaar waren van de H.B.-leden aan de beurt van aftredende afgevaardigden van de afdeelingen Groningen-Drenthe, Zuid-Holland, Zeelanden Militaire Paardenartsen, de heeren H. Venema, J. Kranenburg, L. W. de Waardten Dr. J. G. C. van Vloten, die allen herkiesbaar waren. Wegens veranderingvan werkkring had de heer Venema zich niet herkiesbaar gesteld. In zijn plaatswerd aangewezen de heer J. Anema te Zuidhorn. De overige aftredende ledenwerden herkozen ; de herkiezing van Dr. van Vloten

geschiedde, daar in verbandmet de tijdsomstandigheden de afd. Militaire Paardenartsen niet vergaderenkon, schriftelijk. Een belangrijk onderdeel van de werkzaamheden in de Maatschappij werdverricht door de commissie, in de vorige Algemeene Vergadering benoemd voorvoorbereiding van de herziening van Statuten en Huishoudelijk Reglement derMaatschappij. Deze commissie bestaande uit de heeren Prof. Dr. H. Schornagelals voorzitter, J. A. J. M. Kirch, Dr. A. A. Overbeek, C. Tenhaeff en J. H. tf.nThije als leden en A. van Heijsden als secretaris, vergaderde eenige malen. Tevorenwaren de besturen der verschillende afdeelingen aangeschreven met het verzoekwel te willen mededeelen welke wijzigingen door hen wenschelijk werden geacht.Nadat door de commissie de voorloopige wijzigingen waren vastgesteld en dezeook besproken waren in de vergadering van het H.B. van 4 Maart, werden zij dooropname in het Tijdschrift van 1 April

blz. 372 ter kennis van de leden gebracht,terwijl aan de afdeelingen verzocht werd, die voorstellen op een vergadering inbehandeling te nemen en hun op- en aanmerkingen aan den algemeenen secretarisv????r i Juni kenbaar te willen maken. Na ontvangst van die opmerkingen heeft de commissie nogmaals vergaderd endaarin vastgesteld de definitieve voorstellen, zooals die opgenomen zijn bij hetprogramma van de Algemeene Vergadering. De jaarlijksche Algemeene Vergadering zou dit jaar gehouden worden op 13 en14 October , op den eersten dag het huishoudelijk gedeelte, op den tweeden daghet wetenschappelijk gedeelte. In verband met de mobilisatie is deze vergadering uitgesteld en gehouden op?Š?Šn dag, 2 December, waarop het oorspronkelijk voorgestelde huishoudelijk gedeeltewerd behandeld en waarop als wetenschappelijk onderwerp nog voorkwam devoordracht van Dr. C. J. de Gier te Rotterdam over â€žProphylaxie bij

varkenspest". Op die vergadering werd de voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, die aan debeurt van aftreden doch herkiesbaar was, herkozen. Ditzelfde geschiedde ook methet aftredend lid en het aftredend plaatsvervangend lid van den Centralen Raad,de heeren P. J. de Jong en Prof. Dr. J. A. Beijers.



??? - 66 g - Een door het H.B. ingediend voorstel tot vaststellen van een nieuw bindendbesluit betreffende de levering van sera en entstoffen, het betrekken van genees-middelen, sera en entstoffen en het verleenen van medewerking werd door hetH.B. teruggenomen, nadat het overgenomen had een voorstel van de afd. Utrechtom de reeds bestaande bindende besluiten te handhaven, doch aan te vullen metde bepaling dat voor sommige gevallen door het H.B. in overleg met den CentralenRaad genoemde besluiten buiten werking konden worden gesteld. In het voorstelvan het H.B. waren bepaalde gevallen aangegeven waarbij de bestaande bindendebesluiten niet van toepassing zouden zijn. Dit voorstel van de afd. Utrecht werd met algemeene stemmen aangenomen,waarna het bij het daarop gehouden referendum bekrachtigd werd. Voor kennisnameervan wordt verwezen naar het Diergeneeskundig Jaarboekje 1940, blz. 30 en 31. De

hoofdschotel van de vergadering vormden de voorstellen tot herziening vanStatuten en Huishoudelijk Reglement. Behalve een enkel punt, o.a. het instellenvan een Raad van Beroep bij het intercollegiaal toezicht, werden de voorstellen vanhet H.B., overgenomen van de commissie, aangenomen, waarna het H.B. gemachtigdwerd op de aangenomen Statuten de Koninklijke goedkeuring aan te vragen. Na het verkrijgen van deze goedkeuring zal het Dagelijksch Bestuur wordenHoofdbestuur, bestaande uit 5 leden. Teneinde dit reeds direct na die goedkeuringin functie te doen treden had het H.B. voorgesteld, nu reeds tot benoeming van detwee nieuwe leden in het nieuwe H.B. over te gaan. De vergadering ging hiermedeaccoord en benoemde als zoodanig de heeren Dl\'. A. A. Overbeek en H. Venema,die beiden hun benoeming aannamen. Een voorstel van de afd. Utrecht inzake de organisatie van een Veterinaire Week,welk voorstel door het H.B.

afwijzend gepraeadviseerd was, werd door de afdeelingingetrokken. De verslagen van den toestand van de Maatschappij, van haar geldmiddelen,van het D. F. van EsvELD-fonds, het Ondersteuningsfonds en van de Acta VeterinariaNeerlandica werden goedgekeurd. Op de ontworpen begrooting was door het H.B. in verband met den financieelentoestand van de Maatschappij de post â€žbijdrage aan de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting" teruggebracht van ?’ 600.â€” tot ?’ 300.â€”. Door Prof. C. F. van Oijen werd namens deze Stichting gewezen op de eereplicht,die voor onze leden t.o.v. deze Stichting bestaat en op de verschillende publicatiesvan onderzoekingen, die reeds van de Stichting waren uitgegaan. Besloten werd dezen post voor dit jaar wel te handhaven, maar aan de afdeelingenhet verzoek te doen, door bijdrage voor het jaar 1940 in die vermindering van debijdrage van de Maatschappij te willen voorzien. Tevens werd bij de bespreking

van de begrooting van vele zijden de noodzakelijk-heid betoogd tot een geringe verhooging der contributie te moeten overgaan, watechter nu niet in behandeling kon worden gebracht. Ter nadere kennisneming van de notulen van die vergadering wordt verwezennaar het Tijdschrift van 1 Februari 1940 blz. 131. In verband met de in het voorjaai reeds ingetreden voor-mobilisatie, waardoorook reeds enkele collega\'s in militairen dienst waren geroepen, had het H.B. zichgewend tot den Minister van Defensie met het verzoek, zooveel mogelijk voor dienoproep te willen bestemmen die dierenartsen, die het gemakkelijkst uit hun praktijken uit hun werkkring konden worden gemist. In antwoord daarop deelde de Ministermede, dat het zeer moeilijk zou zijn met onze wenschen rekening te houden, maardat met inachtneming van de belangen van den dienst zooveel mogelijk rekeningzal worden gehouden met de belangen onzer leden. Direct na het intreden

van de mobilisatie werd door het D.B. een schrijven ge-zonden aan de besturen der afdeelingen, waarbij hun hulp ingeroepen werd in hetorganiseeren van een waarneming der diensten en der praktijken van die collega\'s,die in militairen dienst geroepen waren en waarbij een regeling aangegeven werdten opzichte van de financieele afwerking daarvan.



??? Ook werd in dat schrijven de mogelijkheid aangegeven om in gevallen waarbijhet niet mogelijk zou zijn in bepaalde streken veeartsenij kundige hulp te verkrijgen,men zich in verbinding zou kunnen stellen met den heer Directeur van den Vee-artsenijkundigen Dienst. Dit aan het bestuur der afdeelingen gezonden schrijvenwerd voor kennisneming door de leden opgenomen in het Tijdschrift van 15 Sep-tember blz. 1028. Nadat door den voorzitter der Maatschappij hierover verdere besprekingengehouden waren met den heer Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst enmet den Chef van den Militair-Veterinairen Dienst, werd een verlofregeling voorgemobiliseerde dierenartsen ontworpen, welke regeling werd vastgesteld door denMinister van Defensie in overleg met den Minister van Economische Zaken, teneindeeen voldoende veeartsenijkundige hulpverleening zoo veel mogelijk te waarborgen. Gemobiliseerde burger-dierenartsen, die

geen reserve-paardenarts zijn, konden,indien zij in hun streek voor de veeartsenijkundige verzorging dringend noodigwaren, een verzoek tot het bekomen van onbepaald klein verlof indienen. Gemobiliseerde burger-dierenartsen, reserve-paardenarts zijnde, konden eenverzoek indienen om periodiek op hun standplaats voor de veeartsenijkundigeverzorging werkzaam te kunnen zijn. De verzoeken moesten worden ingediendbij den Minister van Economische Zaken. Ook werd hierbij gewezen op de mogelijkheid voor gemobiliseerde paardenartsenom in of in de nabijheid van hun praktijkgebied geplaatst te kunnen worden ofmet een collega van standplaats te kunnen ruilen. Dank zij de hierin zoowel door den Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienstals door den Chef van den Militair-Veterinairen Dienst verleende medewerkingzijn nog vele collega\'s in de gelegenheid geweest grootendeels of gedeeltelijk in hunpraktijk werkzaam te zijn. Bij

Ministerieele beschikking van 28 Augustus 1939 was ingesteld een Rijksbureauvoor Genees- en Verbandmiddelen. Hierbij was o.m. bepaald, dat gevestigde vee-artsen. wilden zij van de hulp van dal Bureau gebruik maken voor het verkrijgenvan bepaalde geneesmiddelen, teneinde een juiste naleving van de verschillendebepalingen te verzekeren een bankgarantie moesten stellen van f 25.â€”. Evenals dit geschied is voor de leden van de Maatschappij tot Bevordering derGeneeskunst als voor die van de Maatschappij tot Bevordering der Pharmaciewerd ook door het D.B. gevraagd daarvoor een collectieve garantie te kunnen stellen.Kort daarop werd de mededeeling ontvangen, dat nog nagegaan zou worden welkbedrag door de Maatschappij daarvoor gesteld moest worden. Nadat dit vastgesteldwas, is door het H.B. tot het stellen van die collectieve garantie overgegaan. Krachtens de inkwartierings- en vorderingswet zijn de auto\'s van

veeartsenvrijgesteld bij een voorbereide vordering. Dit is echter niet het geval bij een navorde-ring of bij een niet voorbereide vordering. Teneinde ook de dierenartsen in dezegevallen te kunnen vrijstellen heeft de voorzitter een bespreking gehad met denheer Directeur van den Etappen- en Verkeersdienst te Den Haag. Als gevolg daarvanwerden de dierenartsen in de gelegenheid gesteld een bewijs van vrijstelling vanvordering te verkrijgen. Daarvoor moesten zij zich onder opgave van de kenmerkenvan auto of motor wenden tot het secretariaat van de Maatschappij, waarna ditdie vrijstelling kon aanvragen. In alle gevallen â€” een groote 150-tal â€” is die vrij-stelling verleend. Nadat in den loop van de maand Juli het H.B. zich gewend had tot den Ministervan Economische Zaken over de behartiging van de belangen van de dierenartsenbij een eventueel in te stellen distributie van motorbrandstoffen, ontving het H.B.daarop dd. 31 Juli de

mededeeling, dat bij den opzet van het plan van een distributie-regeling van motorbrandstoffen in mobilisatietijd reeds met de belangen van deveeartsen was rekening gehouden. In verband daarmede ontvingen voorzitter en secretaris van de Mij. van hetRijksbureau voor Aardolieproducten te Den Haag een uitnoodiging tot het houdenvan een bespreking. Als gevolg hiervan werden aan de Mij. ter beoordeeling en



??? afwerking toegezonden een kleine 6oo-tal formulieren â€žeconomische verdedigings-voorbereiding", waarop voor iederen auto-of motorhoudenden dierenarts zijn ondernormale omstandigheden benoodigde hoeveelheden benzine en olie werden aan-gegeven, welke getallen zouden dienen als basis bij een intredende distributie-regeling. Aangezien hier zeer veel werkzaamheden aan verbonden waren, is daarbij dehulp ingeroepen van Dr. A. A. Overbef.k, die zich bereid verklaarde het grootstegedeelte van die werkzaamheden op zich te willen nemen. Dank zij die bereid-verklaring konden de uitgewerkte formulieren op tijd aan het Rijksbureau wordenteruggezonden. In het verslag over 1938 werd medegedeeld, dat er ingesteld was een commissievoor het vaststellen van richtlijnen voor de bescherming van den veestapel tegenluchtaanvallen. Deze commissie zette haar arbeid gedurende dit jaar voort, zoodatbij de Algemeene Landsdrukkerij

te Den Haag verschenen is het werkje â€žRichtlijnenvoor de luchtbescherming van landbouw- en veeteeltbedrijven", welk werkje ookvoor onze leden beschikbaar gesteld werd. Daarnaast werd door de commissie aan het H.B. verzocht zijn medewerking tewillen verleenen tot het aanwijzen per provincie van ?Š?Šn dierenarts, die bereidzou zijn een cursus te volgen, opdat deze, dieper ingeleid, in voorkomende gevallen?¨n leeraar ?¨n vraagbaak van zijn collega\'s in die provincie zou kunnen zijn. Het was het H.B. gelukt, een io-tal personen te krijgen, die zich daarvoor be-schikbaar wilden stellen. De provincies Groningen en Drenthe hadden daarvoordenzeifden collega aangewezen. Nadat de ingetreden mobilisatie in het geven vandien cursus een groote vertraging veroorzaakt had, werd ten slotte toch beslotendezen te houden en wel gedurende twee dagen aan de Militaire Gasschool te Bredaen gedurende drie dagen aan de Faculteit der

Veeartsenij kunde te Utrecht. Bovendien hadden Prof. Dr. A. Klarenbeek te Utrecht en Dr. R. H. van Gelderte Amsterdam zich bereid verklaard een bespreking te leiden aan de hand vanhun toegezonden vragen, verband houdende met de veterinaire luchtbescherming.Deze bespreking heeft plaats gehad op 9 December in het Instituut van Prof.Klarenbeek en werd bijgewoond door een 30-tal collega\'s. Een verslag daarvankomt voor in het Tijdschrift van 1 Januari 1940 blz. 51. In de vergadering van het H.B. van 4 Maart was na een daarover ingekomenschrijven van de afd. Utrecht benoemd een commissie waaraan in aansluiting aanhet rapport van de tuberculose-commissie 1924 over de meest practische t.b.c.-bestrijding in Nederland verzocht werd op korten termijn het vraagstuk te be-studeeren in hoeverre de tegenwoordige bestrijding voldoet aan wetenschappelijkeeischen en of daarvan practische resultaten te verwachten waren. Zoo niet,

danwerd aan de commissie verzocht aan te geven hoe die bestrijding dan wel moetgeschieden. Tot leden dier commissie werden benoemd de heeren Prof. Dr. J. A.Beijers, D. A. Oskam, R. Post, H. Venema en H. J. H. Vullinghs, terwijl dealgemeene secretaris ais secretaris aan die commissie werd toegevoegd. Door de commissie is een rapport uitgebracht, dat na kennisname door het H.B.opgenomen is in het Tijdschrift van 15 September blz. 1014 en waarbij aan deleden van de Mij. verzocht werd, eventueele op- en aanmerkingen op dat rapportte willen inzenden bij het secretariaat v????r 1 November a.s., aan welk verzoekdoor een 5-tal leden en 1 afdeeling is voldaan. In de vergadering van het H.B. van 1 December werd daarop besloten, dieopmerkingen ter kennis te brengen van de commissie, met verzoek daarover aanhet H.B. nader rapport uit te brengen. Op de door de Mij. uitgeschreven prijsvraag : â€žDe Maatschappij voor Dier-

geneeskunde vraagt een vergelijkend onderzoek van de economische gebruikswaardevan het paard tegenover die van den motor" was slechts ?Š?Šn antwoord ingekomen.Dit antwoord is gezonden aan de commissie van beoordeeling, waarvan echternog geen rapport is ingekomen. Doordat door den verlaagden rentevoet de rente van het kapitaal van het D. F.



??? VAN EsvELD-fonds bleef onder de ?’ 700.â€” (?’ 584.52) kon uit dat fonds geen bijdragegegeven worden aan het Ondersteuningsfonds. Er had geen andere uitgave plaatsdan de betaling van de doodehand-belasting (?’ 24.â€”). Niettegenstaande de bijvoeging van de gekweekte rente bij het kapitaal ging ditkapitaal door de sterke daling van de koersen der effecten (koersverlies ?’ 2393.76)terug van ?’ 18.842.90 tot ?’ 17.009.66. Dit teruggaan had ook plaats bij het Onder-steuningsfonds. Niettegenstaande de bijdrage van de Mij. ad ?’ 1000.â€”, de vrijwilligebijdragen ad ?’ 496.50 en de gekweekte rente ad ?’ 397.64 ging het kapitaal van ditfonds bij een uitkeering van een tweetal ondersteuningen van tezamen ?’ 900.â€”terug van ?’ 13.801.04 tot ?’ 13.273.55. Het koersverlies bedroeg ?’ 1515.63. Het fonds van de Aeta Veterinaria Neerlandica ging nog iets vooruit en bedroegop 31 December ?’ 419.91. Van den Centralen Raad zal een verslag,

uitgebracht door den secretaris vandien Raad, afzonderlijk achter dit verslag worden opgenomen. Ook dit jaar zijn door de Commissie Post-Universitair Onderwijs geen cursussengeorganiseerd. Daarvoor bestond voor dit jaar ook geen aanleiding, omdat doorde Faculteit der Veeartsenijkunde wederom georganiseerd was een z.g. VeterinaireWeek, welke gehouden is van 8 t/m 10 Juni. Deze Veterinaire Week, waaraandoor de Mij. ook financicele medewerking is verleend, is een groot succes geworden.Voor het verslag van die Week wordt verwezen naar het nummer van het Tijd-schrift van i September, dat geheel aan die Week gewijd is. Prof. Dr. A. Klarenbeek heeft zich genoodzaakt gezien om, in verband metzijn drukken werkkring en met zijn werkzaamheden als voorzitter van de F\'aculteit,te bedanken als secretaris van de Commissie. In zijn plaats is door het H.B. be-noemd Prof. Dr. G. Krediet. De Commissie voor onderzoek en bestrijding

der kwakzalverij heeft dit jaar,ook gedeeltelijk door de tijdsomstandigheden, niet vergaderd. In het laatst van hetjaar is door den voorzitter van de Commissie, Prof. Dr. G. Krediet, op ?Š?Šn derafdeelingen ingeleid het onderwerp : â€žBestrijding van de kwakzalverij in eigenboezem", voor welke inleiding zeer veel belangstelling getoond werd en welkeaanleiding gaf tot uitvoerige besprekingen over den verderen gang van zaken in dezeaangelegenheid. Het is te betreuren dat behalve deze afdeeling en een afdeeling,die reeds in 1938 dit onderwerp op haar programma geplaatst had, de andereafdeelingen nog geen gebruik hebben gemaakt van het aanbod van Prof. Krediet. Het ontwerp voor een Code voor dierenartsen zou, zooals in het vorig verslagmedegedeeld was, blijven rusten totdat op de Algemeene Vergadering de wijzigingenvan Statuten en Huishoudelijk Reglement waren aangenomen. Doordat dezevergadering eerst in December is

kunnen gehouden worden, is de afwerking vanhet ontwerp weer vertraagd. Van den secretaris van de Groep Kennis van menschelijke voedingsmiddelenvan dierlijken oorsprong, Dr. J. M. van Vloten, te Rotterdam, is over 1939 hetvolgende verslag ontvangen : â€žHet aantal leden der Groep, hetwelk op 1 Januari 1939 104 bedroeg, ver-meerderde in het afgeloopcn jaar met 13, zoodat op 31 December 1939 de Groep11 ; leden telde. Niet minder dan 18 nieuwe leden traden tot de Groep toe, terwijlvan 5 leden het lidmaatschap eindigde, waarvan ?Š?Šn door overlijden, ?Š?Šn doorbedanken en drie wegens hun vertrek naar Indi??. Het kassaldo steeg in 1939 van ?’ 107.71 tot f 129.21. Er werden een tweetal vergaderingen belegd, waarvan de eerste, gehouden op22 April, met uitzondering van enkele huishoudelijke zaken, geheel aan weten-schappelijke voordrachten gewijd was. In deze vergadering, welke onder meerProf. Berger onder hare

gasten telde, sprak Prof. Schornagel over verschillendevormen van tuberculose van belang voor de vleeschkeuring, terwijl de tweedespreker van dien middag, Dr. Clarenburg, de beoordeeling van tuberculeuzeslachtdieren in verband met onderzoekingen van Nieberle behandelde. De aan-



??? wezigheid van een groot aantal leden bewees, dat deze voordrachten, welke velevragen deden stellen, nog steeds in het middelpunt der belangstelling staan. Op deze bijeenkomst werd het bestuur door de opneming van den Heer S. Stuur-man wederom gecompleteerd en bestaat dit thans uit de Heeren : Dr. C. de Graaf,Utrecht, voorzitter, Dr. J. M. van Vloten, Rotterdam, secretaris-penningmeester,Dr. A. W. A. Bos, Waalwijk, Dr. Y. M. Kramer, Voorburg, S. Stuurman, Utrechten L. W. de Waarot, Middelburg. De tweede vergadering werd eerst gehouden op 16 December. Ondanks de tijds-omstandigheden mocht de opkomst zeer bevredigend worden geacht. Naar aan-leiding van een van den Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid ontvangen brief,waai in gevraagd werd op te willen geven welke wijzigingen naar het oordeel vande Groep in het Kon. Besluit van 5 Juni 1920 S. no. 285 dienden te worden aan-gebracht, was door het

bestuur onder de leden een enqu??te gehouden en werdenaan de hand daarvan een aantal wijzigingen voorgesteld. Niettegenstaande hetaantal binnengekomen antwoorden niet groot was, bleek thans deze materie dermatede belangstelling der aanwezige leden te bezitten, dat besloten werd een Commissiete benoemen, die deze aangelegenheid nader zou bestudeeren, teneinde in de vol-gende vergadering rapport te kunnen uitbrengen. Deze Commissie werd als volgtsamengesteld : Dr. C. de Graaf, Utrecht, H. Niemantsverdriet, Leerdam, R. H.Veenstra, Amsterdam, Dr. J. M. van Vloten, Rotterdam, L. W. de Waardt,Middelburg en Dr. J. van Woerden, Arnhem. Het bestuur van de Groep trad in het afgeloopen jaar op als adviseur in eengerezen geschil tusschen een Gemeentebestuur en een keuringsveearts, welk geschilmet goedvinden van beide partijen ter arbitrage aan de Maatschappij voor Dier-geneeskunde was voorgelegd en welke

laatste instantie het ter advies aan de Groepdoorzond. Ten slotte verleende de Groep hare bemiddeling bij de verspreiding van hetproefschrift â€žKeuring van gevogelte" van Dr. M. J. Mol onder hare leden." Voor het Bureau voor Plaatsvervanging is het ten deele geen, ten deelc wel eengemakkelijk jaar geweest. Zooals uit het verslag over 1938, gegeven door collegaJ. H. ten Thije, te zien is, kon het Bureau toen al niet aan alle aanvragen voorvervanging voldoen. Deze zelfde toestand bleef ook dit jaar bestaan, echter nogin ergere mate. Werden in de eerste maanden van het jaar de meeste vervangersgevraagd voor assistentie bij de t.b.c.-bestrijding, toen in April de voor mobilisatieintrad, waardoor meerdere collega\'s uit hun praktijken gehaald werden, kwamende aanvragen in voor waarneming van die praktijken. Aan alle aanvragen is toenal niet kunnen worden voldaan. Niettegenstaande toen toch, een enkele uitzonderingdaargelaten, de

assistentie bij de t.b.c.-bestrijding afgeloopen was, bleef het sukkelentot aan het laatst van Augustus toen de totale mobilisatie ingevoerd werd. Dit hadtot gevolg dat van de collega\'s, die zich voor waarneming beschikbaar stelden,ook vele gemobiliseerd werden, zoodat het kleine aantal waarnemers tot slechtsenkele werd teruggevoerd, op welke waarnemers reeds direct beslag gelegd werd. Kon in andere jaren nog gerekend worden op het bijkomen van nieuwe waar-nemers nadat deze hun diploma verkregen hadden, ook dit was dit jaar vrijweluitgesloten. Het aantal nieuwe collega\'s was zeer gering en van deze enkelen werdnog het grootste gedeelte direct gemobiliseerd. Na i September is dan ook het Bureau vrijwel niet meer werkzaam geweest.Met genoegen kan hier geconstateerd worden, dat een vrouwelijk collega, zij hetdan buiten het Bureau om, zich ook beschikbaar gesteld heeft voor waarnemingvan een volledige praktijk. Het

aantal waarnemers buiten het Bureau om neemt toe. Het is verklaarbaar,dat wanneer men een vervanger gehad heeft en er opnieuw een noodig heeft, menzich rechtstreeks tot dien vervanger wendt. Zoo nu die vervanger daarbij zijn plichtnakomt en van zijn vervanging direct kennis geeft aan het Bureau, dan is daarvanzelf niets op tegen. Dit laatste laat echter zeer veel te wenschen over en geeft



??? aanleiding tot het ontstaan van moeilijkheden en teleurstellingen bij aanvragen,gedaan aan het Bureau. Het zal aangewezen zijn, dat deze reglementair vastgelegdeverplichting steeds nagekomen wordt. In de Redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde trad dit jaar geenverandering op. De aan de beurt van aftreden zijnde Redactieleden Prof. Dr. G.Krediet en Dr. R. van Santen werden door het H.B. in zijn vergadering vani December herkozen. Niettegenstaande het Tijdschrift dit jaar verscheen in een aflevering van 85 vel,de velprijs gedurende het geheele jaar verhoogd was door verhooging van de arbeids-loonen en gedurende een gedeelte van het jaar door de verhooging van den papier-prijs, sloot de exploitatie toch nog met het zeer bescheiden voordeelig saldo vanf 1.31. Daar begonnen was met een nadeelig saldo van ?’ 222.30 begint de exploitatie1940 nog met een nadeelig saldo van ?’ 220.99. In het Diergeneeskundig

Jaarboekje 1939 zijn ais nieuwe onderdeelen opgenomende aangifte voor de inkomstenbelasting en een gedeelte van het Rijks-reisbesluit1916, waardoor de uitgave gekomen is op ongeveer 11 vel. Niettegenstaande de daardoor ontstane verhooging van de kosten van het drukkensloot de exploitatie dank zij een vermeerderde opbrengst van advertenties en ver-kochte exemplaren slechts met een tekort van ?’ 17.72. Zoowel van de Acta Veterinaria Neerlandica als van den Catalogus der Bibliotheekvan de Veeartsenijkundige Faculteit zijn dit jaar geen nieuwe uitgaven verschenen. De Mij. was ook dit jaar vertegenwoordigd in de Veterinaire Gezondheids-commissie door voorzitter en secretaris. Door deze commissie is dit jaar o.m. samen-gesteld een rapport over de inrichting van gezondheidsdiensten en ontworpeneen brochure in verband met de georganiseerde bestrijding van besmettelijke ziekten,in hoofdzaak het mond- en klauwzeer. De

Mij. is ook dit jaar weer vertegenwoordigd geweest in verschillende vereeni-gingen. Permanent is dit het geval bij het Nederlandsch Congres voor OpenbareGezondheidsregeling, waarvan de Mij. medebesturende vereeniging is. Onze ver-tegenwoordiger in deze vereeniging is de heer J. P. van der Slooten te Utrecht. Voor de Nederlandsche Centrale Vereeniging tot Bestrijding der Tuberculosetrad als afgevaardigde van de Mij. op Dr. H. J. van Nederveen te Den Haag. Bij het 15-jarig jubileum van de Vereeniging van Artsen-Automobilisten, datherdacht werd met een wetenschappelijke vergadering te Hilversum op 17 Mei,was de Mij. vertegenwoordigd door den voorzitter, terwijl ook bij de jubilea vanhel Nederlandsch Tandheelkundig Genootschap, van dc Vereeniging van Neder-landsche Tandartsen en van de Maatschappij tot Bevordering der Tandheelkunde,welke jubilea gehouden werden op 18, 19 en 20 Mei de voorzitter de Mij. ver-

tegenwoordigde. Door de afd. Utrecht was wederom verzocht goedkeuring van de bestaandebindende besluiten inzake de t.b.c.-bestrijding. Deze goedkeuring werd nu gevraagden is ook verleend voor den tijd van 3 jaar , daardoor zijn nu alle bindende besluiteninzake de t.b.c.-bestrijding van dc gewestelijke afdeelingen nog goedgekeurd voorden tijd van 3 jaren. Door de afd. Noord-Brabant werd een bepaling vastgesteld, waarbij het aande leden verboden werd abonnementen af te sluiten indien de voorwaarden dierabonnementen door het bestuur der afdeeling niet waren goedgekeurd. Deze be-paling werd door hel H.B. goedgekeurd. Alle in de Mij. bestaande bindende besluiten zijn opgenomen in het Diergenees-kundig Jaarboekje 1940, blz. 30 e.v. Ook werd goedgekeurd een door de afd. Gelderland-Overijssel aangebrachtewijziging van het Huishoudelijk Reglement van de afdeeling. Van den heer Directeur-Generaal van den Landbouw

werden geregeld ontvangende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen, uitgaande van de verschillendeproefstations. Van het verschijnen van deze verslagen geschiedt mededeeling in



??? het Tijdschrift, zoodat de leden zich deze tegen den daarbij vermelden prijs kunnenaanschaffen na aanvrage aan de Landsdrukkerij te Den Haag. Van de gelegenheid, onzen leden gegeven door de Nederlandsche GenetischeVereeniging om tegen den prijs van ?’ 0.60 zich te abonneeren op het Tijdschriftâ€žErfelijkheid in Praktijk" wordt nog steeds een bescheiden gebruik gemaakt. Opgavevoor zoo\'n abonnement kan geschieden bij het secretariaat der Mij. Enkele onzer leden werden dit jaar onderscheiden. Prof. Dr. G. Krediet werd benoemd tot Lid van de Koninklijke Academie vanWetenschappen te Amsterdam. Daardoor doet de eerste veterinair zijn intredein dat College. Prof. Dr. H. C. L. E. Berger werd benoemd tot Correspondeerend Lid vande Acad?Šmie V?Št?Šrinaire de France. Prof. Dr. L. de Blieck werd benoemd tot Lid van de Kaiserliche Leopold Caro-linische Akademie der Naturforscher. Dr. B. J. C. te Hennepe werd benoemd in

de Verdienstorden vom DeutschenAdler II Stufe. Ter gelegenheid van den verjaardag van H. M. de Koningin werden de ledenE. J. A. A. Quaedvi.ieg en P. J. \'t Hooft P.Jzn. tot Officier en Dr. J M. R. F.Beckers tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau benoemd. Het door den heer Th. de Groot, assistent aan het Zo??technisch Instituut teUtrecht, ingezonden antwoord op de prijsvraag â€žGenetisch onderzoek omtrentde epitheliogenesis imperfecta linguae bovis", uitgeschreven door de NederlandscheGenetische Vereeniging, viel een bekroning te beurt. In den loop van het jaar traden 20 nieuwe leden tot de Mij. toe, waar tegenoverstaat een verlies van 15 leden, n.1. 6 door overlijden en 9 door bedanken. De over-leden leden zijn : L. Boogaert te Middelburg, J. G. Buitenhuis te Naarden,A. L. J. Goethals te Laren, Dr. J. F. C. Raa??e te Amersfoort, Dr. A. H. Veenbaaste Leeuwarden en J. Verhoef te Ovezande. Bovendien zijn nog overleden de

dierenartsen : W. de Beijl te Heerde, J. H. deBoer Sr. te Rotterdam, W. Folmkr te Den Haag, H. G. van Harrevelt te Wasse-naar, A. J. Koster te Heemstede, W. A. A. Roukens te Den Haag en Dr. P. A.van Velzen te Den Haag. Op de Algemeene Vergadering der Maatschappij, gehouden op 2 December,werd door den voorzitter gewezen op de vele hierbij voorkomende namen, waarbijnaast die van oudere ook die van jongere collega\'s voorkwamen, die nog in de vollekracht van hun leven en hun werkkring stonden en daardoor te vroeg aan hunnabestaanden en aan de Mij. onttrokken werden. Op verzoek van den voorzitterwerden enkele oogenblikken van eerbiedige stilte gewijd aan de nagedachtenisvan die collega\'s. Namens het Hoofdbestuur, de secretaris :w.g. A. van Heusden. VERSLAG VAN DE WERKZAAMHEDEN VAN DEN CENTRALEN RAADOVER HET JAAR 1939. Gedurende het verslagjaar was de samenstelling van den Centralen

Raad: C. Tenhaeff, Voorzitter; H. R. Wigersma, W. ten Hoopen, P. J. de Jong,leden; K. Schuytemaker, Secretaris, P. H. van Kempen, Prof. Dr. J. A. Beijers,E. Rutgers, plaatsvervangende leden. In het jaar 1939 traden af het lid P. J. de Jong en het plaatsvervangend lid Prof.Dr. J. A. Beijers. Hun mandaten zijn door de algemeene vergadering met vrijwelalgemeene stemmen hernieuwd. Wij verheugen ons daar buitengewoon over, waarwij beiden als Lid van den Centralen Raad zeer hebben leeren waardeeren. Er zijn in 1939 vijf vergaderingen geweest:



??? 1. op 24 Maart met als voornaamste agendapunten: In deze vergadering is behandeld een advies aan het Hoofdbestuur over het inhooger beroep gaan bij een uitspraak van den bevoegden rechter, waarbij de beslissingvan den Centralen Raad niet bekrachtigd is. Geadviseerd is, omdat de uitspraak,alhoewel teleurstellend, het wezen van den Centralen Raad niet raakt, geen nieuwebehandeling aan te vragen, althans heeft de Centrale Raad gaarne de beslissingaan het Hoofdbestuur overgelaten. Een collega beklaagt zich over de financi??ele afwikkeling bij een praktijkwaar-neming. De Centrale Raad kan in dergelijke zaken slechts arbitrage verleenenwanneer beide partijen daarmede vooraf hun schriftelijke instemming verleenen.In dit geval heeft ?Š?Šn der partijen gemeend die toestemming niet te kunnen verleenenen bleef er dus niets anders over dan te adviseeren zich tot den burgerlijken rechterte wenden. Verder is

binnengekomen een mededeeling van een collega, dat zijn goede naambij een koopkwestie in het gedrang dreigt te komen. Hij meent goed te doen denCentralen Raad reeds thans van den gang van zaken op de hoogte te stellen. Dan is binnengekomen een brief van de afdeeling Zuid-Holland, dat een klachtwelke tot nader onderzoek aan het afdeelingsbestuur was opgedragen, is ingetrokken. Uitspraak is gedaan in een nog uit het vorige verslagjaar overgebleven geschil. Tenslotte is in deze vergadering nog gewezen op het zeer ongewenschte, dat vanartikelen uit het Tijdschrift van Diergeneeskunde, met het kennelijk doel geschrevenom reclame voor die bepaalde artikelen te maken, de verkregen overdrukjes alszoodanig worden gebruikt. Er wordt besloten, hierover nog eens met het Hoofdbestuurvan gedachten te wisselen. 2. op 20 Mei met als voornaamste agendapunten: Er is geklaagd over den vorm, waarin de lectuur in een

bepaald reclameblad,welk blad geheel onder leiding staat van een collega, is gegoten. Men acht dat nietin overeenstemming met onze standing. Aan deze zaak zal door den Centralen Raadde noodige aandacht geschonken worden. Verder is afgehandeld een geschil tusschen twee collega\'s waarbij de eene zichin zijn sollicitatie door den anderen gehinderd meende. Het gelukt hier den CentralenRaad partijen tot elkander te brengen en ook voor de toekomst een betere verhoudingtusschen die beide collega\'s te scheppen. Dan is nog van gedachten gewisseld over een geschil tusschen twee collega\'s waarbijde eene den anderen van oncollegiale handelingen beschuldigt. Het blijkt, datechter ook klager niet vrij uit gaat en de Centrale Raad volstaat hier dan ook metaan partijen zijn meening over de verschillende detailpunten mede te deelen. Dan is er geklaagd over een collega, die zich in een verschenen periodiek op on-oirbare wijze

heeft uitgelaten over een groep van collega\'s. De Centrale Raad deeltdie meening van klagers en zal de noodige stappen doen om den collega van hetontoelaatbare van zijn handelwijze te overtuigen. Verder zijn behandeld de adviezen op de reglements- en statutenwijzigingen enenkele zaken van meer internen aard. 3. op i Juli met als voornaamste agendapunten: Aan het Hoofdbestuur wordt advies uitgebracht over een candidaat-lid van deMaatschappij, die alvorens lid te worden, zich wil vergewissen, of hij de tuberculose-bestrijding op dezelfde manier kan blijven uitvoeren. Zijn manier is in strijd metde bindende besluiten en daarom moet worden geadviseerd den collega niet alslid van de Maatschappij toe te laten. Verder wordt geadviseerd in zake de bindende besluiten voor het gebruik vansera- en entstoffen. Verder worden nog eenige zaken van internen aard behandeld.



??? 4- op 18 November met als voornaamste agendapunten: Enkele mededeelingen over de komende code. Mededeelingen over de verhouding van den Centralen Raad tot het Hoofdbestuuren de aanstaande besprekingen over de reglementswijzigingen in de AlgemeeneVergadering. Verder werd uitspraak gedaan in een reeds eerder genoemde kiacht en wordennog eenige interne besprekingen gehouden. 5. op i December met als voornaamste agendapunten: Deze vergadering dient als inleiding voor een bespreking met het Hoofdbestuur,en wordt tevens benut om een paar loopende zaken af te deen, o.m. de behandelingvan een klacht van een collega tegen een anderen, waarbij de â€žvrije dierenartsen-keuze" naar het oordeel van klager niet zonder voorbehoud was uitgevoerd. In de bijeenkomst met het Hoofdbestuur is de uitspraak van den Centralen Raadover een geschil van twee leden in de Afdeeling Zuid-Holland, nader bezien.

Erwas daarover nogal een scherp schrijven van het afdeelingsbestuur van Zuid-Hollandbinnengekomen. Nadat de Voorzitter van den C. R. enkele vertrouwelijke mede-deelingen uit het dossier heeft gedaan, blijkt toch wel dat de conclusie van hetafdeelingsbestuur eenigszins voorbarig is geweest. Verder is nog besproken, welke eischen men aan praktijkwaarnemingen moetstellen en is nog van gedachten gewisseld over de reactie van het Hoofdbestuurop een door den Centralen Raad uitgebracht advies. Evenals voorgaande jaren kenmerkten de vergaderingen van den Centralen Raadzich weer door de bijzondere hartelijke verhoudingen tusschen de leden onderling.Ook uit dit verslag blijkt weer, dat de functie van den Centralen Raad in 1939weer meer aan de zijde van het â€žbemiddelende" dan van het â€žrechtsprekende"is geweest. De Centrale Raad schroomt echter niet zoo noodig den vinger op dewondeplek te leggen en niet altijd

wordt dat in dank aanvaard. Men mag dat ookniet anders verwachten, maar wanneer het doel bereikt wordt: het in de toekomstzooveel mogelijk vermijden van conflicten, intercollegiale zoowel als andere, danacht de Centrale Raad zijn werk niet tevergeefs. Dat volgende verslagen daarvanmelding moge maken. De secretaris,w.g.: K. sohuytemaker. STEUN-ACTIE 1940. Aan den oproep van Prof. Dr. H. Schornagel in het Tijdschrift van 1 Juli j.1.om steun voor de collega\'s die door den oorlog ernstige schade geleden hebben,is door vele collega\'s reeds gehoor gegeven. Naast geldelijke bijdragen hebben ver-schillende collega\'s opgave gedaan van boeken, instrumenten, apotheekbenoodigd-heden en enkele luxe voorwerpen, die zij ter beschikking wilden stellen. Door het Algemeen Bestuur is in zijn vergadering van 13 Juli j.1. een commissieaangewezen tot onderzoek en regeling van de opgegeven schade en de te

verstrekkenuitkeeringen. Daar tot nu toe alleen slachtoffers bekend zijn uit de provincies Utrecht,Noord-Brabant en Zeeland, zijn in de commissie van elk dier provincies een lidverzocht, opdat deze zich plaatselijk met de betrokkenen in verbinding kan stellen.Als zoodanig zijn verzocht de leden J. H. ten Thije, J. A. J. M. Kirch en L. W. deWaardt, terwijl verder in de commissie zitting hebben de voorzitter der Maat-schappij, Prof. Dr. H. Schornagel, en de algemeene penningmeester. Tot en met 25 Juli zijn door den ondergeteekende de volgende geldelijke bijdragenin grooten dank ontvangen:



??? i Juli: YV. C. M., V.H. S., U. . .A. v. H., N. . 4 Ju\'i: W. v. D., W. . . .J. K., \'s G. ...F. M. d. L., H.. .J. N. A. C. S., \'s G. 5 Juli: H. J. O., H. . . A. K., Z. . . . JJ- VV..... N. N...... B. B., W. . . .M. C. v. B., Z. . N.N...... H. H. t. H., VV.R. E. d. M., U.Th. J. v. C., H.J. v. d. V., T. .H. N., T. . . . ?’ 50â€” - 25.â€” - 25.â€” 10.10.-10.10.- 2550 10100100 \'5 100100 5Â° 252525 20 C. V., P. . . . G Juli: D. v. d. M., O.V. . . S. v. d. A., G..... L.J. K.. H...... F. S. VV., L...... P. v. L., R...... K., G........ J. P. v. d. S., U. . . . F. C. v. d. K., U.. . . A. F., A....... J. C. v. V., D..... J. L. M., Z...... VV. V. d. B., VV..... S. R. N., U...... H. F. P., S...... A. A. O., R...... G. K., U....... H. A. V., M..... YV. S., L....... A. t. S., \'s G...... G. C. T., G...... N. N........ C. J. d. G., R..... P. B., B....... C. v. G., A...... 9 Juli: M. K., N........?’ 25 25 1020105Â? 25 20 25 10 50255050 10 5 25 10 25 101010.10. 20.IS-- J.J. d.J., S. . . H. J. v. N., \'sG.D. A. O., L. .G. H. B. T., U.G. S. E. V., H. G. L. J. G., T. H. D. S., U. .A.

K.., U. . . .J. v. d. A., D. .D. M., V. . . .H. U. K., A. .D. d.J., Z.B. . 8 Juli: 50 10 2525 100205015501010 25 5 10010 N. N....... C. D., K..... Verz. Mij. G., U.I,. d. B., B. . . .P. J. V., D. . . .J. H. t. T., U. . .H. S. H., S. . . .H. P. P., E. . . .E. d. N., H. . .J. D. V., O. . . . B. L. L., U. . . .Afd. Utrecht . . . C. d. G., U. . . . E. R., V..... N. A. C., L. . . . - - 200 - 100 - 10 - 25 - 10 - 10 - 25 - 25 - 60 - 25 - 10 10 Juli: P. R., R. N. N..... Afd. Overijssel .H. H. S., O. . .H. v. d. B., Z. .H. A. D., N. . .P. F. YV. G., B.L. v. B., G. . . D. M., L. . . .A. YV. H., \'s G.J. C. E. v. L., P.S. K., M. . . . A. H., L....... G.J. YV. S., K. . . . 11 Juli: 5Â°-25-5Â°-5Â°-25-10. 25- 10.10.5- 25-25-50. H. R. VV., A. .N. 1)., M. . . .C. A. L., YV. . .C. F. v. O., U. .J. v. Z., L.. . .L. YV. d. YV., M.H. YV., \'s G. . .J. v. d. Hâ€ž U. . 100 252525 10 \'51010 - 10. 12 Juli: F. d. M., N.M. J. V., R.



??? C. d. G., N.J. F. V., N.W. F. B., S. / 40-- - 10.- - 100.- 13 Juli: L. C. G. S., V. .S. G. Z., \'s G. L. H., N..... J. G., A..... ?’ 10 - 10 - 10 - 2 O" R. v. S., N.R. K., S. . F. d. M., N. . .J. A. H., O. . .J. F. d. G., B. . G. A. R. N.. H.J-U-S..Z. . . 50 16 Juli: L.J. C.,T. .Th. J. M., M.J. G. A. R., A.R. H. V., A. .J. G., A. . . A. v. M., A.C. A. B., A.C. C. W., A. C. P., A. .H. U., A. .H. W., 1. B. D. d. P., A. 5-â€”7-50 15 Juli: \'5 â€”10.â€” 25 10 251025551010 510 751010 18 Juli: J. J- F., F...... F. J. H , H..... F. Mâ€ž D...... J. M. v. V., R. . . . - 50-â€” 25-"20.- 20 Juli: M. S., L. H. J. H., N..... G. S., d. R..... Med. Voordr. Vereen.Twenthe..... 20.25-25-50-- 22 Juli:W. v. d. K., G. . .D. D. B., K..... 23 Juli:H. A. M. H. S., S. . C. T., L....... C. B., M...... C. Eâ€ž V....... 5Â°.-5-"10.-10. J. B. W., K. .H. J. H. S., V.L. F.J. A. 10. 20.-20.-75-- 24 Juli: Bu., S. .H. Nâ€ž T. M. .K., B. 10. 25- Zoodat totaal ontvangen is ?’ 3932.50. De penningmeester, A. van Heusden. Ondersteuningsfonds. Sinds de

vorige opgave is in dank ontvangen van Dr. H. A. V. M. een bijdragevan ?’ 5â€”â€? Zending van een bijdrage kan geschieden door storting op giro No. 173327 vanondergeteekende of door zending van een postwissel. Betaling contributie 1940. De leden der Maatschappij, die gebruik hebben gemaakt van de gelegenheidhun contributie over 1940 in twee termijnen te betalen, worden er aan heiinnerd,dat de storting van de tweede helft dient te geschieden v????r 1 September a.s. (storting?’\'2â€”). De leden der bijzondere afdeelingen doen dit aan den penningmeester hunnerafdeeling, de leden der algemeene afdeeling aan ondergeteekende door stortingop giro No. 1025 van de N.V. Twentsche Bank te Nijmegen. De penningmeester, A. van Heusden. Aangenomen als lid. Als leden der Maatschappij zijn door het Hoofdbestuur aangenomen: D. Frieling, Ommen, G. Grootenhuis, Steenbergen. C. T. Lankamp, Uitgeest.Dr. F. W. K. de Moulin,

Naarden en T. D. Sigling, Ede.



??? Afdeeling Zuid-Holland. Verkort verslag van de Algemeene Vergadering gehouden op 29 Juni 1940. Bij de opening roept de Voorzitter de 33 aanwezige leden een welkom toe, wijstdaarbij op de veranderde omstandigheden, die sinds 10 Mei zijn ontstaan en spreektde hoop uit, dat deze tijd ons zal leeren, kleine dingen op den achtergrond teplaatsen en dat de saamhoorigheid van de leden onderling zal worden bevorderd. De notulen, die nog door den vorigen secretaris collega Kramer zijn opgesteld,worden gelezen en goedgekeurd, behoudens een opmerking van den Voorzitter,dat de bescheiden lof, die den aftredenden secretaris in de notulen wordt toege-zwaaid, allerminst in overeenstemming is met het prachtige werk dat hij voor onzeafdeeling gedaan heeft. Nogmaals wordt collega Kramer hiervoor dank gezegd. Bij de ingekomen stukken is een schrijven van het Algemeen Bestuur, waaringemeld wordt, dat het voorstel van de

Afdeeling Zuid-Holland, aangaande de doorde Afdeeling voorgestelde wijziging van art. 61 van het nieuwe Huish. reglementi.z. het in hooger beroep kunnen gaan, bij vaststelling van het werkgebied van eenAfdeeling, zal worden gesteund. Nu de nieuwe Statuten van de Maatschappij voor Diergeneeskunde zijn goedge-keurd, kunnen afdeelingsraden worden ingesteld. Daar dit punt niet op de agenda staat, gaat de vergadering mee met het voorstelvan den Voorzitter, om eventueel voorkomende werkzaamheden voorloopig opte dragen aan het Afdeelingsbestuur. Collega K. v. d. Poel te Brielle wordt als lid van onze afdeeling aangenomen. Besproken wordt de wenschelijkheid, dat er wat betreft de T.B.C. bestrijding inde provincies Utrecht, Noord-Holland en Zuid-Holland meer uniformiteit moestbestaan, in zake tarieven, afrekeningen, werkwijze, etc. Verschillende leden wijzenop tal van onjuiste verhoudingen. Besloten wordt de

Afdcelingsbesturen van Utrecht en Noord-Holland tot eenconferentie uit te noodigcn, om deze aangelegenheid te bespreken, om daarnaeventueel een conferentie te beleggen van de 3 Afdeelingsbesturen met de Besturenvan de Vereenigingen tot bestrijding van de tuberculose van het Rundvee in deprovincies Utrecht, Noord-Holland en Zuid-Holland. Vervolgens wordt besproken het schrijven van het Hoofdbestuur, betreffendewanbetalers in de diergeneeskundige practijk. Over het algemeen voelde menveel voor een toekomstige regeling van deze aangelegenheid. Uit de discussies bleek een gedeelte der leden preventieve maatregelen, zooalsde Kring Amsterdam van practiseercnde dierenartsen die heeft ingesteld, te pre-fereeren boven regressieve maatregelen, in den vorm van een Incassobureau, uit-gaande van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Andere leden waren van eenomgekeerde meening. Sommige leden waren voor een

combinatie van beide methoden. Bij de rondvraag onderstreept collega Bubberman nog eens de brief van Prof.Krediet, waarin aangedrongen wordt, meer copie voor het Tijdschrift in te zenden.B.v. op het gebied van de Zootechniek zouden wel eens meer artikelen geschrevenkunnen worden, vooral ook uit de praktijk. Collega Roodzant vraagt of het niet mogelijk is een regeling voor Zondagsdienstvoor dierenartsen in te voeren, zooals de artsen die hebben. De Voorzitter vreest, dat dit op het platteland wellicht niet uitvoerbaar zal zijn. Desgevraagd, zegt collega Roodzant toe, dit in het Tijdschrift uiteen te zetten. Collega Hupkes vraagt naar de nieuwe benzinetoewijzing voor de dierenartsen. De Voorzitter zegt, als adviseur voor Zuid-Holland, in dit opzicht de belangenvoor de collega\'s te hebben bepleit, echter niet met het resultaat, zooals hij dit zouhebben gewild. Hierna wordt de vergadering gesloten. Na een gezelligen borrel en goeden

maaltijd van een 15 tal collega\'s was ook hetofficieuze gedeelte afgeloopen. De Secretaris W. A. de Haan.



??? Benzine-distributie. Teneinde te weten te komen of de toewijzing van benzine aan de dierenartsendoor de Rijksinspecteurs voor het Verkeer in alle provincies op vrijwel dezelfdeen zooveel mogelijk voldoende basis was geschied, heeft het Hoofdbestuur zich ge-wend tot de leden die als gemachtigde van de Maatschappij waren aangewezen denRijksinspecteurs te adviseeren omtrent de hoeveelheid toe te wijzen benzine. Daar uit de daarop ingekomen mededeelingen gebleken is, dat in een drietalprovincies die toewijzing achterstond bij die der overige provincies, heeft het Hoofd-bestuur zich gewend tot den Heer Secretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van hetDepartement van Waterstaat, teneinde voor alle dierenartsen een zooveel mogelijkin overeenstemming met hun werkzaamheden voldoende hoeveelheid benzine tekunnen verkrijgen. Rijwiel-embleem. Daar op het verzoek, gedaan in het Tijdschrift van t Juli j.1., om te weten te

komenof er behoefte zou bestaan aan het instellen van een rijwiel-embleem voor dieren-artsen slechts een 6-tal dierenartsen heeft medegedeeld dat zij dit zouden willenontvangen, heeft het Algemeen Bestuur in zijn vergadering van 13 Juli j.1. beslotenniet tot instellen daarvan over te gaan. De secretaris,A. van Heusden. Bureau voor Plaatsvervanging. In het belang van een goede loop van zaken, zoowel voor het verkrijgen vaneen vervanger bij afwezigheid, als voor assistentie in de praktijk of bij deT.B.C.-bestrijding, verzoekt ondergeteekende den leden dringend deze aanvrageuitsluitend tot hem te richten en geen afspraken buiten het Bureau om te maken. De secretaris,A. van Hf.usden. BERICHTEN. Benoeming. Benoemd tot Secretaris-Hoofdinspecteur van de Vereeniging tot Bevordering derLandbouw-tuigpaardenfokkerij in Nederland, secretariaat Catharijnekade 5 teUtrecht, Dr. C. Brands te Milligen. Rijks Universiteit Utrecht. Geslaagd

voor het Doctoraal-examen Veeartsenijkunde eerste gedeelte de heeren:P. J. Bruins, F. J. Eisinga, W. Hiddema en D. A. Scholten. Nederlandsche Centrale Vereeniging tot Bestrijding der Tuberculose. Door Dr. H. J. van Nederveen te Den Haag, die de Maatschappij vertegen-woordigd heeft op de Algemeene Vergadering van bovengenoemde Vereeniging,is daarover het volgende verslag uitgebracht. Volgens het in de 27 Juni j.1. gehouden jaarlijksche algemeene vergadering doorden secretaris uitgebrachte jaarverslag is de sterfte aan alle vormen van tuberculosein 1939 teruggegaan tot het ongekende minimum van 4.1 per 10.000 der gemiddeldebevolking. Over 1934 t.m. 19^8 bedroeg dit cijfer onderscheidenlijk: 5.45 -â€” 5 25 â€”5.01 â€” 4.80 â€” 4-54- Gelet op de ervaring gedurende de vorige mobilisatie wordtde verwachting voor een verderen teruggang in 1940 niet te optimistisch gesteld. Het gunstige resultaat der tuberculose-bestrijding

komt het duidelijkst tot uitingin de daling van het aantal sterfgevallen door aandoening van de ademhalings-



??? organen: 2480, bijna 10% lager dan in 1938 met 2754 sterfgevallen. Voor tuberculosevan het centraal zenuwstelsel bedroeg dit 398 (v. j. 418), voor alle overige vormenvan tuberculose 723 (v. j. 774), totaal 3601 sterfgevallen tegen 3946 in 1938. De Emmabloemcollecte gaf een opbrengst van ?’ 131.676.77 (v. j. f 126.173.33)met een netto gemiddelde opbrengst van 10.23 cent per bloempje. Het aandeelder Vereeniging in de opbrengst der zomerpostzegels bedroeg ?’ 19.045.10. Dr. J. B. F. van Gils, die het secretariaat lange jaren heeft vervuld, werd alszoodanig opgevolgd door arts J. Kroondijk. v. N. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Mei 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal gevallen aan, die 1 Mei niet warengenezen). Mond- en klauwzeer: bij 82 (133) eigenaars, waarvan in Groningen bij 4 (7) eig.,Friesland bij 5 (8) eig.; Drenthe bij 6 (6) eig.; Overijssel bij 10 (8) eig.; Gelderlandbij 9 (16) eig.; Utrecht bij 2 (2)

eig.; Noord-Holland bij 2 eig.; Zuid-Holland bij 9 (5)eig.; Zeeland bij 1 (13) eig.; Noord-Brabant bij 32 (57) eig.; Limburg bij 2 (11) eig. Scabi??s (sarcoples en dermatocoptes) bij paard en schaap: 175 gevallen bij 9 eig. (1221bij 113 eig.), waarvan in Groningen 15 bij 1 eig. (28 bij 11 eig., waarbij 7 paardenbij i eig.); Friesland 26 bij 5 eig. (425 bij 65 eig., waarbij 2 gev. bij geiten); Drenthe(425 bij 11 eig.); Overijssel 5 bij 1 eig. (25 bij 6 eig.); Gelderland (107 bij 6 eig.);Utrecht (4 bij 1 eig.); Noord-Holland 18 bij 1 eig. (176 bij 6 eig.); Zuid-Holland(22 bij 6 eig., waarbij 9 gev. bij paarden); Noord-Brabant 111 bij 1 eig. (9 bij 1 eig.). Rotkreupel bij schapen: 236 gev. bij 12 eig. (556 bij 27 eig.), waarvan in Groningen13 bij i eig.; Friesland 23 bij 1 eig. (108 bij 11 eig.); Overijssel 25 bij 1 eig. (4 bij2 eig.); Gelderland 8 bij 1 eig. (34 bij 5 eig.); Noord-Holland 165 bij 7 eig. (218bij 5 eig.); Zuid-Holland (190 bij 3 eig.); Noord-Brabant 2 bij 1 eig. (2 bij 1

eig.).Anthrax: 17 gev. bij 17 eig. (8 bij 8 eig.), waarvan in Groningen 1 gev.; Friesland 1 gev.; Overijssel 4 bij 4 eig., waarbij 1 gev. bij varken; Gelderland 3 bij 3 eig.,waarvan 1 gev. bij schaap (1 gev.); Utrecht 2 bij 2 eig.; Noord-Holland 1 varken;Zuid-Holland 1 gev.; Zeeland 1 gev.; Noord-Brabant 1 varken (3 bij 3 eig.); Limburg 2 bij 2 eig. (4 bij 4 eig., waarbij 1 gev. bij paard en 1 bij varken).Varkenspest: 809 gev. bij 67 eig. (1232 bij 124 eig.), waarvan in Groningen 1 gev.; Friesland 32 bij 6 eig. (243 bij 28 eig.); Drenthe 75 bij 7 eig. (91 bij 16 eig.); Overijssel56 bij 8 eig. (71 bij 10 eig.); Gelderland 128 bij 14 eig. (93 bij 9 eig.); Utrecht 133bij 6 eig. (99 bij 5 eig.); Noord-Holland 4 bij 1 eig. (66 bij 3 eig.); Zuid-Holland326 bij 11 eig. (465 bij 28 eig.); Zeeland 12 bij 8 eig. (16 bij 12 eig.); Noord-Brabant34 bij 4 eig. (74 bij 10 eig.); Limburg 8 bij 1 eig. (14 bij 3 eig.). A. v. H. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Juni 1940. (De cijfers tusschen haakjes

duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallen aan,die i Juni niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 54 (101) eigenaars, waarvan in Groningen bij 2 (1) eig. ;Friesland bij 6 (9) eig. ; Drenthe bij 4 (3) eig. ; Overijssel bij (6) eig. ; Gelderlandbij 9 (21) eig.; Utrecht bij 1 eig. ; Noord-Holland bij (1) eig. ; Zuid-Holland bij 3 (11) eig.; Zeeland bij 4 (13) eig.; Noord-Brabant bij 24 (34) eig.; Limburgbij i (2) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap: 87 gevallen bij 6 eig. (1184bij 92 eig.), waarvan in Groningen (29 bij 7 eig.) ; Friesland 11 bij 2 eig. (415 bij61 eig., waarbij 2 gev. bij geiten) ; Drenthe 38 bij 1 eig. (391 bij 10 eig.) ; Overijssel(21 bij 4 eig.) ; Gelderland (78 bij 3 eig.) ; Utrecht (4 bij 1 eig.) ; Noord-Holland20 bij 2 eig. (124 bij 2 eig.) ; Zuid-Holland 18 bij 1 eig. (4 paarden bij 2 eig.) ;Noord-Brabant (118 bij 2 eig.). Rotkreupel bij schapen : 398 gev. bij 16 eig. (717 bij 33 eig.), waarvan in Groningeni gev. (13 bij i eig.) ;

Friesland 94 bij 3 eig. (139 bij 10 eig.) ; Drenthe 9 bij 1 eig. ;Overijssel 6 bij 1 eig. (29 bij 3 eig.) ; Gelderland 3 bij 1 eig. (31 bij 5 eig.) ; Utrecht



??? 41 bij i eig. ; Noord-Holland 202 bij 6 eig. (324 bij 11 eig.) ; Zuid-Holland 42 bij 2 eig. (179 bij 2 eig.) ; Noord-Brabant (2 bij 1 eig.). Anthrax : 14 gev. bij 14 eig., waarvan in Friesland 1 gev. ; Drenthe 1 gev. ; Over-ijssel 2 bij 2 eig. ; Gelderland 2 bij 2 eig., waarbij 1 gev. bij varken ; Utrecht 3 bij 3 eig. ; Noord-Holland 3 bij 3 eig. ; Zuid-Holland 1 gev. ; Noord-Brabant 1 gev.Varkenspest : 795 gev. bij 75 eig. (1701 bij 133 eig.), waarvan in Friesland 67 bij 6 eig. (239 bij 29 eig.) ; Drenthe 124 bij 13 eig. (80 bij 8 eig.) ; Overijssel 7 bij 2eig. (47 bij 6 eig.) ; Gelderland 152 bij ig eig. (303 bij 28 eig.) ; Utrecht 81 bij 5eig. (243 bij 13 eig.) ; Noord-Holland 115 bij 11 eig. (48 bij 3 eig.) ; Zuid-Holland202 bij g eig. (655 bij 2g eig.) ; Zeeland 28 bij 7 eig. (12 bij 8 eig.) ; Noord-Brabant19 b\'j 3 e\'g- (61 bij 6 eig.) ; Limburg (13 bij 3 eig.). A. v. H. Verschijnen Tijdschrift. De eerstvolgende nummers van het Tijdschrift zullen verschijnen 1 en 15 Sep-tember en i October.

PERSONALIA. Verhuisd: A. A. Oskam, Lekkerkerk, naar Berkenwoude (Z.-H.). H. Venema, leider van den Technischen Dienst van de t.b.c.-bestrijding in de provincie Noord-Holland, van Bedum naar Bergen,â€žDe Reigertoren" Randlaan 2, telefoon 2540.Gevestigd: G. Grootenhuis, Steenbergen, Markt;C. T. Lankamp, Uitgeest.



???



??? STEUNACTIE 1940 Op 26 Augustus heeft onder voorzitterschap van Prof. Schornagelde Commissie vergaderd, die door het Hoofdbestuur aangewezen wasom aan de binnengekomen gelden een bestemming te geven tenbehoeve van de collega\'s die door het oorlogsgeweld rechtstreeks aanhave en goed waren getroffen. Behalve de voorzitter van onze Maat-schappij maakten van deze Commissie deel uit Dr. Overbeek, Kirch,Dr. Brands en ondergetekende. Gelijk men elders in ons Tijdschrift kan lezen beliepen de binnen-gekomen gelden op 25 Augustus in totaal een bedrag van ruimf 5300.â€”. Thans waren wij in de gelegenheid enigermate een over-zicht te krijgen van de door onze collega\'s ondervonden directeoorlogsschade. Een tiental van hen komt in aanmerking om zoveelin ons vermogen is geholpen te worden. De Commissie zou gaarne veel meer hebben willen verdelen, danhaar ter beschikking stond. Zij begroot dit meerdere

bedrag op ruimf 10.000. Reeds 209 collega\'s schonken hun gave, vaak een grotegave, waarvoor wij zeer erkentelijk zijn. Maar 209 is nog maar eenklein deel van de 841 dierenartsen, die in ons land wonen en wevertrouwen dat er nog zeer velen zullen volgen, zodat we ten slottekunnen zeggen dat op een klein deel na alle collega\'s hun bijdragehebben geschonken. Menigeen heeft voor het bepalen van de grootte van zijn gift eersteens afgewacht om te zien wat anderen gaven of â€” wat beter is â€”om te vernemen welk bedrag in totaal bijeengebracht moet worden.Zij vinden thans in het bovenstaande aanwijzingen tot welk bedragzij hun girobiljet moeten invullen. Anderen voelen zich misschiengeroepen hun gave te verhogen. Maar er is nog een manier van geldelijke hulp te verlenen, waaropde Commissie hier nog eens met nadruk wil wijzen en die haar naarwe hopen in staat zal stellen nog een groot bedrag bijeen te brengen.Menigeen van

ons convenieerde het niet om in eenmaal een groteregift te geven. Er werd ook van zovele kanten een beroep op onzebeurs gedaan en vrij zeker heeft welhaast ieder onzer aan nationaleen andere comit?Š\'s tot steun aan de door de oorlog direct getroffenenveel meer gegeven dan aan de kleinere kring onzer vakgenoten. DeCommissie stelt zich daarom voor dat door toezegging van een



??? maandelijkse kleine bijdrage nog veel geld bijeengebracht kan worden.Als ieder onzer, ook zij die reeds gaven, er eens toe konden besluitenom een bedrag van omstreeks i % van hun jaar-inkomen, dus vaniedere honderd gulden ?Š?Šn, te verdelen over een aantal, eventueel12 maanden en dat ter beschikking te stellen van onze getroffencollega\'s, dan leert een zeer vluchtig rekensommetje reeds welk eengroot bedrag dan bijeen zou kunnen worden gebracht. Een vermelding op het girostrookje: â€žtoezegging maandelijkse bijdrage gedurende......maanden" stelt onzen penningmeester in staat een begroting op te maken van de geregeld te ontvangen gelden.Men doet dan een goed werk dat de saamhorigheid in onze kringenzeker in ruime mate ten goede zal komen. Het gironummer voor deze bijdragen is 173327 van onzen penning-meester A. van Heusden te Nijmegen. Namens de Commissie, J. H. ten Thije.



??? IN MEMORIAM. J. VAN ZIJVERDENf Den i2en Mei 1.1. overleed te \'s-Gravenhage na een korte ongesteld-heid de met den rang van majoor gepensionneerde militaire Paardenartsder eerste klasse Johan van Zijverden. Hij bereikte den leeftijd vanzevenenzestig jaar. Geboren te Hoofddorp in de Haarlemmermeer genoot hij aldaarlager onderwijs en doorliep daarop in Amsterdam de Hoogere Burger-school om na behaald eindexamen zijn studie te beginnen aan detoenmalige Rijks Veeartsenijschool te Utrecht. Deze studie verliepzeer vlot en in 1897 werd hem het diploma van veearts toegekend enkort daarop volgde zijn aanstelling tot clinisch assistent van den leeraarDr. W. C. Schimmel. Deze werkkring was hem zeer lief en bekleeddehij tot 18 Augustus 1899 op welken datum zijn benoeming inging totPaardenarts der 3e klasse bij het leger hier te lande. Tijdens zijn mili-tairen diensttijd was hij werkzaam bij het 3e Regiment

Huzaren, hetiste Regt. H., het Remonte Depot en het 2e Regt. Veld-Artillerie.Op 3 Maart 1903 volgde zijn promotie tot Paardenarts der 2e klasseen op 18 Augustus 1909 tot idem der ie klasse. In 1920 werd hij op eigenverzoek op nonactiviteit gesteld en op 1 Maart 1921 op aanvragegepensionneerd, terwijl hem eenige jaren later den titulairen rang vanmajoor werd toegekend. Zijn ruim 20-jarige militaire dienst is onderbroken door eenverblijf van ?Š?Šn jaar in Ned.-Indi??, alwaar hij, door een toegestaanverlof, in de gelegenheid was gesteld de praktijk waar te nemen vaneen met verlof repatrieerend veearts te Medan. Van Zijverden was een kundig dierenarts, hij oefende met hart enziel zijn praktijk als paardenarts uit, doch tevens was hij een goedcollega, die de belangen van het corps voorstond en door zijn aangenameomgangsvormen en zijn eerlijk en oprecht karakter zich vele vriendenheeft gemaakt. Zijn belangstelling verminderde

niet nadat hij dendienst had verlaten en op de periodieke vergaderingen der Mil. Veteri-naire Vereeniging ontbrak hij nooit en werd zijn aanwezigheid zeerop prijs gesteld. Na zijn pensionneering was hij werkzaam bij het Koninklijk Stal-departement in Den Haag, hij was adviseur bij den aankoop van paardenen voorzag in den veterinairen dienst. Hij laat een weduwe na, de eenige dochter van den bovengenoemdenleeraar Dr. Schimmel en het moge haar tot eenige troost strekken teweten, dat zeer vele vrienden een dankbare herinnering bewaren aanhetgeen hij hun gegeven heeft aan goede vriendschap en kameraad-schap. Gallandat Huet. 42 LXVII



??? â€žGEPASTEURISEERDE" BEVROREN EIEREN.een belangrijke hygi??nische verjbetering. DOOR c. f. van oijen. Hoogleeraar in de kennis der menschelijke voedingsmiddelenvan dierlijken oorsprong aan de Rijks-Universiteit te Utrecht. Â§ i. Inleiding. Bij het conserveeren van eieren door kunstmatige koude wordt,zooals bekend, op twee??rlei manieren gehandeld. Men koelt deeieren â€žin de schaal" (temperatuur om het vriespunt) â€” - zij wordendan als koelhuiseieren in den handel gebracht â€” of de eieren wordengebroken, de ei-inhoud wordt na eenige bewerkingen in bussen verpakten ingevroren, (temp. ten minste â€”ioÂ° C.). Dit produkt noemt menâ€žbevroren eieren". Beide werkwijzen hebben hunne v????r- en nadeelen. De houdbaarheidder koelhuiseieren is beperkt (ca. 6 maanden), die van bevroren eierenonbeperkt. Koelhuiseieren kunnen, indien zij van goede kwaliteit zijn, nog welals gekookte of gebakken eieren

worden opgediend, waarvoor bevroreneieren niet in aanmerking komen. Deze laatste echter kunnen zeergoed gebruikt worden in de biscuitbakkerijen, cakefabrieken, brood-en banketbakkerijen, bij massa-spijzigingen enz. Beziet men de zaak van de economische zijde dan springt in hecoog, dat â€žkoelhuiseicrcn" een veel grooter ruimte in het koelhuisinnemen, dan bevroren eieren. De koelhuiseieren worden meestal meteenig verpakkingsmateriaal (houtwol) in kisten verpakt in het koelhuisgezet. Men moet dus mede koelen : schalen, verpakkingsmateriaal enkisten, hetgeen natuurlijk â€žverloren koude" beteekent. Maar bovendienmoeten de kisten zoodanig gestapeld worden, dat er overal luchttusschcn deze kisten, resp. tusschen de stapels kan doortreden. Herinneren wij cr ook aan, dat uit der aard bij â€žkoelhuiseieren"steeds verdamping plaats heeft, waardoor wel geen voedingsstoffenverloren gaan, maar tengevolge waarvan toch

â€žgewichtsverlies" op-treedt, hetgeen in den handel tot moeilijkheden aanleiding kan geven. Het opslaan van eieren ten tijde van de grootste eierproductie inden vorm van â€žbevroren eieren" is ongetwijfeld de meest economischemanier om de op dat oogenblik overtollige hoeveelheid eiwit-voedseltot tijden van grooter schaarschte te bewaren. Â§. 2. Bezwaren, die tegen de tegenwoordige wijze waarop â€žbevroren eieren"\'worden geproduceerd, kunnen worden aangevoerd. Zooals reeds werd opgemerkt vriest men de meeste eieren in ge-durende het voorjaar resp. den zomer, wanneer de markt overvoerd



??? wordt, maar wanneer ook de temperatuur vrij hoog is. De op de schaalaanwezige bacteri??n geraken in den ei-inhoud en vermeerderen zichhierin zeer gemakkelijk tot zeer groote aantallen v????rdat de waar wordtingevroren. Er moeten nu eenmaal met deze stof een aantal bewerkingenworden verricht, die tijd kosten, gedurende welken de reeds genoemdevermeerdering van bacteri??n snel voortschrijdt. Na het plaatsen in hetkoelhuis gaat deze vermeerdering aanvankelijk nog eenigen tijd dooren dat er na het invriezen nog zeer groote aantallen levensvatbaarblijven is bekend aan iederen onderzoeker, die wel eens monsters vande gebruikelijke handelsmerken bevroren eieren in dit opzicht heeftonderzocht. Men heeft hier met ongeveer het zelfde vraagstuk te maken als zichbij melk voordoet. Men kan melk bijkans laten bederven, daarin althansgroote hoeveelheden bacteri??n zich doen ontwikkelen en haar danpasteuriseeren. Zij is dan

wel bruikbaar en houdbaar, doch moet tochzeker in kwaliteit achtergesteld worden bij andere melk, die met denoodige voorzorgen op zindelijke wijze is gewonnen, direct gekoeld engepasteuriseerd, zonder dat zich daarin zulk een talrijke bacteriefloraontwikkelde. Belangrijk is natuurlijk ook de vraag, welke bacteri??n zich danwel in de eimassa bevinden, resp. zich daarin ontwikkelen. Van de eischalen komen daarin talrijke bederfverwekkende bac-teri??n (rottingsbacteri??n), zuurvormers, Bac. coli en andere darm-bacteri??n. Het hangt nu maar van de eiersoort af, welke daar nogaan toegevoegd zullen worden. Bij het invriezen van kippeneieren zalniet zelden Bac. pullorum in de eimassa terecht komen, bij het invriezenvan eendeneieren zal zulks met de eveneens tot de Saimonellagroepbehoorende Salmonella typhi murium en Salmonella enteritidis hetgeval zijn. Van al deze soorten zullen er verscheidene bacteri??n hetbevriezen overleven,

zeker van de drie dierpathogene fPullorum,typhi murium, enteritidis). Wanneer de eiermassa v????r het gebruik ontdooid wordt, vermeer-deren de â€žrottingsbacteri??n" zich vrij snel, hetgeen nadeelige gevolgenkan hebben indien de eimassa niet spoedig bij de bereiding van daar-mede te vervaardigen spijzen wordt verhit. De aanwezigheid vantalrijke Proteus- en Colibacillen kan zelfs tot een zekere toxiciteit vanzulke voedingsmiddelen voeren, terwijl ten slotte de verdere ontwik-keling van S. typhi murium of S. enteritidis tot volledige voedselver-giftiging aanleid\'ng kan geven. Men zal hier de opmerking maken, dat deze laatste toch alleenaanwezig zullen zijn, wanneer â€žeendeneieren" als grondstof zijngebezigd. Het is echter in de praktijk buitengewoon moeilijk, zoo niet onmogelijker met volstrekte zekerheid voor in te staan, dal bij hel invriezen van eieren uit-sluitend kippeneieren worden verwerkt. In zulke fabrieken worden niet

enkelehonderdtallen eieren behandeld, die men b.v. in naburige hoender-parken zou kunnen bijeenbrengen, maar hier worden dagelijks ver-



??? scheidene tienduizendtallen verwerkt, die in het groot betrokkenworden. Deze komen van tallooze kleinere en grootere pluimveebe-drijven. Niemand kan garandeeren dat er op deze wijze geen â€žwitte"eendeneieren tusschen verdwaald raken. Zou men zulk een verklaringtoch afgeven, dan heeft zij geen werkelijke waarde. Het gevaar wordter slechts te grooter door, omdat nu geen verdere maatregelen daar-tegen meer worden genomen. Zoowel tegen de Pullorum-ziekte onder de kippen als tegen deSalmonellosen onder de eenden worden op velerlei plaatsen maat-regelen genomen. Doch men kan niet zeggen dat hei voor ?Š?Šn van beidereeds gelukt zou zijn de ziekte uit te roeien. In mijn rapport overâ€žSalmonella-infectie in eendeneieren" vindt men gegevens te overten bewijze, dat dit voorshands wat de laatste ziekte betreft wel nietgelukken zal. Het staat dan ook wel vast dat, hoewel bevroren eiereneen uitstekend en economisch

doeltreffend te bewaren voedingsmiddelgenoemd moeten worden, er, onverschillig onder welke soortsnaam zijworden aangeboden, steeds kans bestaat, dat daarin zeker â€ždierpatho-gene" en vaak â€žmenschpathogene" bacteri??n aanwezig zijn, terwijlhet aantal bederfverwekkende bacteri??n groot zal zijn. Ook al wordendeze kiemen bij het bereiden van met deze eieren vervaardigde spijzendoor verhitting gedood, kan men niet zeggen, dat deze grondstof zichin een staat bevindt, die bij de moderne eischen van zindelijkheid endeugdelijkheid toelaatbaar is te noemen. Â§ Het pasteuriseeren der in te vriezen uit de schaal geslagen eieren,is een voortreffelijke oplossing van bovengenoemde bezwaren. Het is hier de plaats nog eens te herinneren aan de moeilijkheden,die zich bij de melkvoorziening hebben voorgedaan. Ook melk is eenvoedingsmiddel, waarin zich vaak een te groot aantal bederfwekkendemicroben bevinden, terwijl daarin

veelvuldig ook â€žpathogene" kiemenvoorkomen (Bac. tuberculosis, Salmonella, Brucella). Gelukkig is menniet den weg ingeslagen om het gebruik van melk dien tengevolge teverbieden of te beperken. De goed uitgevoerde pasteurisatie heeft hierde oplossing verschaft. Het ligt daarom voor de hand ook voor â€žbevroren eieren" de eischte stellen, dat de eimassa v????r het bevriezen zoo hoog en zoo lang verhitwordt, dat zich daarin zeker geen â€žmensch"- of â€ždier"pathogenekiemen meer bevinden, terwijl er dan ook maar een zeer beperktehoeveelheid andere bacteri??n in zullen worden aangetroffen. Het is nu gebleken, dat zulk een werkwijze inderdaad met volledigebedrijfszekerheid toegepast kan worden. Men vindt in de volgendeparagrafen daarvan een nauwkeurige beschrijving, maar bovenalvan de bacteriologische controle methoden, die daarbij doeltreffend zijngebleken. Ten slotte gelukte het een eenvoudige reactie aan het

toezicht \') Zie dit Tijdschrift 67. 1940. blz. 280.



??? op melk te ontleenen, waardoor gepasteuriseerde en niet-gepasteuri-seerde partijen gemakkelijk te onderscheiden zijn. Â§ 4. Pasteurisatie van in te vriezen eieren. Het is hier niet de plaats een uitvoerig overzicht te geven van deverschillende wijzen, waarop men het pasteuriseeren van melk kanuitvoeren. Wij herinneren hier aan de twee groote groepen, waarinmen deze werkwijzen pleegt in te deelen t.w. het z.g. â€žDauerverfahren"of â€žHoldingsystem" eenerzijds en de â€ždoorstroomingspasteuriseering"anderzijds. Bij deze laatste stroomt de melk door verwarmde kanalenen wordt korter of langer op hooger of lager temperatuur verwarmd.Bij de eerste wordt de melk vrij lang onder voortdurend roeren in eenzelfde vat op de gekozen meestal lagere temperatuur gehouden (b.v.20 minuten op 65Â° C.). Het is van meer beteekenis eerst na te gaan welke temperatuur eneventueel tijdsduur voor de eieren bruikbaar zou kunnen zijn. Merkenwij

daarbij op, dat verschillende bestanddeelen der eieren reeds bij55Â° C. coaguleeren, waardoor het product onbruikbaar wordt. Oogen-schijnlijk zullen wij dus geen hooger temperatuur kunnen benutten.Zou deze lagere verwarming voor ons doel echter wel voldoende zijn ?In laboratoriumproeven bleek mij, dat vele kuituren van Salmonella\'sreeds door verwarming gedurende korten tijd op 540 C. werden gedood.Dat zou dus nog net gaan, zonder coagulatie van het product. Ver-warmt men echter mengsels van kuituren met â€žei", dan komt er vanhet dooden der bacteri??n niets terecht ; zelfs wanneer men zeer lang-durige verwarming bij deze lagere temperatuur toepast. De zeer sterkeconcentratie der eiwitstoffen belet op eenigerlei wijze, dat de bacteri??nonder invloed van de warmte te gronde gaan. Door het instellen vaneen reeks proeven kon ik echter vaststellen, dat door verhitting ge-durende 20 minuten op ten minste 65Â° C. alle

Salmoncllaculturen,die aan de eimassa waren toegevoegd volkomen werden gedood. Hetkwam er dus op aan een werkwijze uit te denken om de uit de schalengeslagen eieren op zoodanige wijze gedurende ten minste 20 minutenop bijv. 65Â° C. te verwarmen, zonder dat de massa stolt. Dit werdbereikt door aan de eimassa een daarvoor geschikt Anti-Coagulans toete voegen. Als zoodanig bleek Natrium-ciiraat 1) buitengewoon geschikt. Het is : 1. volledig ongiftig, 2. ,, smakeloos, in de concentratie die gebezigd wordt, 3. ,, oplosbaar in de eimassa, 4. goedkoop. \') Deze werkwijze wordt beschreven in de aan de N.V. Linthorst-Koelhuis enIjsfabrieken te Deventer verleende Nederlandsche octrooien No. 48403 en 48493.



??? De eieren worden gebroken, de inhoud verzameld. In een ketelmet dubbelen wand wordt aan een charge van iooo tot 1500 1 eenhoeveelheid van 1 tot 2 % natriumcitraat toegevoegd. De temperatuurvan de eimassa wordt voortdurend gecontroleerd, is zij tot 65Â° gestegen,dan wordt zij gedurende ten minste twintig minuten daarop gehouden. Door vervolgens het warme water in den mantel zeer snel door koudwater te vervangen koelt men de massa zoo vlug mogelijk af, tot zijongeveer kamertemperatuur heeft bereikt. Nu worden met de noodigevoorzorgen de bussen gevuld. De gevulde bussen worden gesloten, van de noodige nummers enmerkteekens voorzien en dan in de vrieskamers geplaatst ("temperatuurâ€”150 tot -â€”20Â° C.) Na ongeveer twee dagen zijn de bussen door endoor bevroren, zij worden in de voorraadruimte neergezet. In het bovenstaande zijn slechts de hoofdzaken van de bewerkingaangeduid. De technische details

over de beste wijze van voorverwar-ming en eventueel afkoelen door pekelkoeling, zijn nog in verder onderzoek. Vermelden wij tenslotte, dat de gepasteuriseerde bevroren eierenvoor alle practische doeleinden, waarvoor â€žbevroren eieren" gebruiktworden minstens even goed zoo niet beter bruikbaar zijn. Reuk ensmaak zijn uitstekend en het z.g. â€žbakvermogen" van de gepasteuri-seerde bevroren eieren bleek volkomen aan de te stellen eischen tevoldoen. In het bovenstaande is over â€žgeheele eieren" gesproken, natuurlijkkan men ook gepasteuriseerde â€žeidooiers" of gepasteuriseerd â€žeiwit"invriezen. Â§ 5. Bacteriologische fabriekscontr??le is noodzakelijk. Bovengenoemde voordeelen van de nieuwe werkwijze kan menalleen dan behouden, wanneer voortdurend een nauwgezette bacterio-logische controle bij de productie wordt uitgevoerd. Daartoe moet inzulk een fabriek een goed uitgerust bacteriologisch laboratoriumworden

ingericht, waarin een goed geschoolde hulpkracht voor hetroutinewerk aanwezig is. Bovendien moet dan aan de volgende grond-slagen nauwgezet de hand gehouden worden. I. Iedere â€žcharge" van elke pasteur wordt met een nummer aange-duid, waaruit ingewijden den datum en het nummer der â€žcharge"kunnen aflezen. De bussen, die met den inhoud van ?Š?Šn â€žpasteur"gevuld worden dragen alle dit controle-nummer. II. Nadat de bussen werden ingevroren worden eenige monstersgetrokken, waarop alle hieronder genoemde controle-onderzoekingenworden toegepast. III. Alleen wanneer deze proeven alle bevredigend uitvallen, wordtde partij in het register der â€žgepasteuriseerde bevroren eieren" inge-schreven en wordt een verklaring opgemaakt vermeldende, dat zooveel



??? bussen, dragende het nummer zooveel als gepasteuriseerde eieren afge-leverd mogen worden. Vermelden wij dat nog tijdens het pasteuriseeren een afzonderlijkmonster genomen wordt, waarvan watergehalte en vetgehalte wordenvastgesteld. Ook deze gegevens worden in het register ingeschreven.De bacteriologische onderzoekingen worden eerst uitgevoerd wanneerde monsters eenige dagen mede ingevroren geweest zijn, zoodat inder-daad de toestand na het bevriezen vastgesteld wordt. Bij het bacteriologisch onderzoek van gepasteuriseerde melk bepaaltmen, zooals bekend is, het aantal kiemen per cc en het gehalte aanBac. coli. Bij het onderzoek van gepasteuriseerde eieren moet het nood-zakelijk geacht worden ook een rigoureuze controle op tot de ,,Sal-monella-groep" behoorende bacteri??n uit te voeren. Deze proeven,die meestal in duplo uitgevoerd worden, zijn hieronder beschreven. Â§ 6. Techniek der toegepaste bacteriologische

controle. A. Bepaling van het kiemgetal. Men voegt met een steriele pipet een cc van de zoojuist ontdooide goedgemengde, eimassa bij 9 cc physiol NaCl ; van deze verdunning wordti cc bij andermaal 9 cc Nacl-oplossing gevoegd. (Verdunning 1 op 100). Van deze laatste verdunning wordt 2 cc in een steriele petrischaalovergebracht, zoodat daarin 1/50 cc eimassa aanwezig is. Daarbijgiet men ca. 10 cc, vloeibaar gemaakte en daarna op 450 C. afgekoeldeagar (bereid volgens het recept der standaard-agar 1). Men mengt devloeistoffen door omzwenken grondig dooreen en laat op een horizon-tale plaat de agar stollen. Als broedternperatuur is 30Â° C. gekozen, broedduur ten minste 5dagen ; meestal wordt de einduitslag eerst na 7 dagen opgenomen.Alleen die partijen, waarin minder dan 5000 bacteri??n per cc aange-troffen worden, zijn als voldoende gepasteuriseerd te beschouwen.Hierbij zij aangeteekend, dat voor gepasteuriseerde melk deze

grensingevolge de Warenwet hier te lande, bij 25000 bacteri??n is gelegd.Meestal worden nog lagere cijfers dan bovengenoemde 5000 gevonden.Van invloed zijn hier jaargetijde, snelheid van doorvriezen enz. B. Onderzoek op Bacillus coli in 5 cc bevroren eieren. Bij de beoordeeling van gepasteuriseerde melk stelt men hier telande den eisch, dat Bac. coli in 5 cc daarvan niet wordt aangetroffen.In rauwe melk komen veel grootere aantallen van deze kiemen voor ;in ongepasteuriseerde eieren vindt men ze zoowel v????r als na hetbevriezen evenzeer in grooten getale. Wij kozen als voedingsbodem de volgende waterige oplossing, die *) Vleeschwater 1000 \'1\'rypton 5. NaCl 5 Glucose t. Steriliseeren. Agaragar 15 Alcaliseeren tot pH 7.



??? ons bij verschillende controle-onderzoekingen zeer goed voldeed. Melksuiker 1 %.NaCl. 0.8 %. Alcaliseeren met loog tot pH 7.2. Bij 1000 cc van deze oplossing voegt men 1 cc van een 1 % trypa-flavine-oplossing. Zij wordt in de ,,Koch" gesteriliseerd. Wij vullendaarmede groote gistingsbuizen, die ca. 150 cc bevatten. Uitvoering van de proef. Met een steriele pipet worden 5 cc van de juistontdooide eimassa in de gistingsbuis overgebracht, door zacht wentelenverdeelt men de eimassa in de waterige oplossing. Daarin is nu zooweleiwit als melksuiker aanwezig. Terwijl de trypaflavine andere kiemenremt, zullen melksuikervergisters (Coli en Bac.lactis aerogenes etc.)zich doen kennen door â€žgasontwikkeling" boven in de buis. De buiswordt gedurende twee dagen bij 37Â° gebroed. Iedere gasontwikkelingwordt als een bewijs voor de onvoldoende pasteurisatie opgevat. Wordtgeen gasontwikkeling gezien, dan wordt aangenomen,

dat geen melk-suikervergistende bacteri??n in de 5 cc gepasteuriseerde eimassa aan-wezig waren. De methode wordt door mij ook bij melkonderzoek toegepast en isgebleken voor deze doeleinden zeer practisch en zeer doeltreffend te zijn. G. Onderzoek naar tot de â€žSalmonella"-groep behoorende bacteri??n. Bij onderzoek van de ?n\'e/-gepasteuriseerde eimassa kan men daarinvrij vaak tot de ,,Salmonella"-groep behoorende micro-organismenaantreffen. Het gevaar voor voedselvergiftiging ontstaat echter eerst,wanneer deze stof â€”- al dan niet na toevoeging aan andere spijzengedurende langen tijd op een warme plaats (temperaturen van 20Â°tot 40Â° C.) wordt bewaard. Er heeft dan een geweldige vermeerderingder â€žparatyphus-bacillen" plaats, waarbij toxinen worden gevormd. Het is dus wel zeer noodzakelijk de zwaarst denkbare controleproeventen opzichte van deze microben voor de gepasteuriseerde bevroreneieren

in te stellen. Dat dit voedingsmiddel in het dagelijksche levengedurende 24 uur aan een temperatuur van 370 C. wordt blootgesteld,zal toch wel tot de hooge uitzonderingen behooren. Toch heb ik alsalgemeenen regel gesteld, dat de monsters bestemd voor onderzoekop â€žSalmonella\'s" eerst gedurende 24 uur in de broedstoof van 370 C. moetenverblijven, om eventueel spaarzaam aanwezige kiemen van deze soortende gelegenheid te geven zich te vermeerderen. Na deze â€žanreiche??ung"wordt een kleine hoeveelheid direct op â€žEndo-agar" uitgestreken.Daar men echter mag verwachten, dat zich in deze eimassa ook anderebacteri??n ontwikkeld hebben, die op de â€žEndo" de Salmonella\'s zoudenovergroeien, wordt ook een kleine hoeveelheid in een buis met â€žM??l-lersche oplossing" overgebracht. Deze wordt gedurende 5 uur bij370 C. geplaatst. Zooals bekend is wordt de ontwikkeling van tal van andere bacteri??nin

dezen voedingsbodem geremd en die van o.a. de Salmonella\'s be-



??? vorderd. Na het bebroeden wordt een weinig van de ge??nte â€žM??llerscheoplossing" op â€žEndo-agar" afgestreken en deze platen weer bij 370bebroed. De verdenking op de aanwezigheid van Salmonella\'s bestaat, wanneerer op de Endo-platen kleurlooze dauwdruppelvormige kleine koloni??nworden opgemerkt. Deze zullen dan afge??nt, nader in reincultuurgebracht en op de gebruikelijke wijze gedetermineerd moeten worden. Bij goed gepasteuriseerde bevroren eieren blijven de Endo-platen,waarop ge??nte M??llersche vloeistof is uitgestreken, zelfs na 2 X 24 uurbebroeden in den regel steriel. Soms groeien er enkele licht rood ge-kleurde koloni??n op. Hieronder treft men Micrococcen aan, welkehetzij grampositief of gramnegatief zijn. Komen er â€žwitte" of â€žkleur-looze koloni??n" op, die bij overenting uit beweeglijke gramnegatievestaafjes bestaan, dan is de verdenking op â€žSalmonella" al zeer groot.Zulke stammen

worden op de â€žbonte-rij" afge??nt en serologischonderzocht. De eisch wordt dus gesteld, 1. dat het te onderzoeken monster gedurende 24 uur bij 370 C.wordt bebroed, 2. dat daarmede â€žM??llersche" voedingsbodem wordt ge??nt, diegedurende 5 uren wordt bebroed bij 370 C., 3. dat op Endo-platen, waarop deze M??llersch vloeistof ge??nt isgeen tot de ,,Salmonella"-groep bchoorende bacteri??n worden aange-troffen. Men zal moeten toegeven, dat dit vooral door de â€žanreicherung"gedurende 24 uur, een zeer zware eisch is. Ter illustratie van hetgeenbij niet-bevroren en bij bevroren gepasteuriseerde eieren kan wordenaangetroffen zou ik het verslag van het volgende onderzoek hier willeninvoegen. Â§ 7. Voorbeeld van een bacteriologisch onderzoek. Op den 6 Februari 1940, werd een groote partij uit de schaal geslagen,goed gehomogeniseerde eieren (eendeneieren) in het pasteurisatie-toestel gebracht. Eerst werden daaruit

14 bussen van 18 kg afgetapt,terwijl voor het onderzoek een aantal monsters zijn getrokken. Dezemonsters worden met de bussen in de vrieskamer gebracht en eerst11a 3 x 24 uur verblijf bij â€”15Â° C. ter onderzoek genomen. Dit zijn dus monsters ongepasteuriseerde bevroren eieren. De resteerendehoeveelheid werd volgens de voorschriften gepasteuriseerd, afgekoelden in 80 bussen van 18 kg afgetapt, die vervolgens in het vrieshuiswerden geplaatst. Op deze bussen werd het fabricagemerk 01066 aan-gebracht. Ook hiervan werden verschillende monsters getrokken, dit zijn dusâ€žgepasteuriseerde bevroren eieren". Met deze monsters werden alle inÂ§ 6. geschetste onderzoekingen nauwgezet uitgevoerd. De resultatendaarvan vindt men in de volgende tabel I.



??? Onderzoek vanOngepasteuriseerde. A. Kiemgetal. (Kochsche plaatmethode 5dagen bij 30Â° C.)per cc ca. 400.000. B. Onderzoek op â€žBac. coli".Lactose-tripaflavine opl.In 1/100 cc aanwezig. In 1/10 cc aanwezig.In i cc aanwezig.In 5 cc aanwezig. C. Onderzoek cfi â€žSalmonella". 1. â€žAnreicherung" gedurende24 uur bij 37Â° C. 2. Enten in â€žM??ller" 5 uurbij 37Â° C. 3. Uitstrijken op â€žEndo-agar".Zeer vele, kleine witte druppelvor-mige koloni??n, welke bij verder on-derzoek Salmonella typhi muriumbleken te zijn. (zie tabel II). EL I. bevroren eieren. Gepasteuriseerde.Kiemgetal. (Kochsche plaatmethode 5dagen bij 30Â° C.).per cc ca. 1.500.Onderzoek op â€žBac. coli".Lactose-tripaflavine opl.In 1/100 cc niet aangetroffen.In 1/10 cc niet aangetrcffen.In i cc niet aangetroffen.In 5 cc niet aangetroffen. Onderzoek cp â€žSalmonella". 1. â€žAnreicherung gedurende24 uur bij 37Â° C. 2. Enten in â€žM??ller" 5 uur bij 37Â° C.

3. Uitstrijken op â€žEndo-agar".Alle vijfde vervaardigde Endo-piaten volmaakt steriel. TABEL II. Nader onderzoek van de uit de ongepasteuriseerde bevroren eieren opde Endo-plaat gekweekte bacteri??n.Mcrphologische eigetischappen : Zeer klein gram-negatief staafje, sterk beweeglijk. Biochemische eigenschappen : Indol-proef â€” negatief. Saccharose ) , / â€” worden niet vergist. Lactose ) Glucose \\ Manniet . â€” worden onder zuurvorming en gasvorming Arabinose ; ontleed. Rhamnose â€” in de eerste 24 uur geen zuurvorming. Dulciet â€” reeds na 24 uur zuur- en gasvorming. Agglutinatie-onderzoek [beperkt). Proeven volgens Widal. Agglutinatie met â€žSalmonella typhi-murium" serum : volkomen,opheldering tot den serumtiter 1 : 12.800. Agglutinatie met â€žSalmonella-enteritidis" serum : bijna geen agglu-tinatie, alleen bij de serumverdunning 1 : 200 eenige samenklontering.Diagnose : â€žSalmonella typhi-murium.



??? Men mag voor de â€žgepasteuriseerde" bevroren eieren uit dezegegevens de volgende conclusies trekken : 1. Het kiemgetal is zeer laag. 2. Bac. coli. is in 5 cc niet aangetroffen. 3. Er worden geen Salmonella\'s gevonden. De verklaring kan dus worden afgegeven, dar de 80 bussen gepasteu-riseerde bevroren eieren, dragende het fabricagenummer 01066 deug-delijk zijn gepasteuriseerd. Â§ 8. Onderkenning van gepasteuriseerde en niet gepasteuriseerde partijen. Het is bekend dat men bij het toezicht op melk er groote waardeaan hecht, op een eenvoudige snelle wijze â€žgepasteuriseerde" melkvan ongepasteuriseerde te onderkennen. Verschillende â€ženzym"-reacties zijn daarvoor aangegeven. Ook bij het in den handel brengen van gepasteuriseerde bevroreneieren moet men er waarde aan toekennen dit onderscheid snel te kunnenvaststellen. Het is zeer goed mogelijk, dat aan bepaalde bedrijvenalleen hei gebruik van deugdelijk

gepasteuriseerde bevroren eierenzal worden toegestaan of dat alleen de invoer van zulke gepasteuriseerdewaar geoorloofd zal zijn. Een dergelijk voorschrift moet gemakkelijkte controleeren zijn. Het is mogelijk van elke aangetroffenpartij de bovengenoemde bacteriologische proeven in te stellen, maardat duurt vrij lang en kost veel arbeid. Daarom heb ik omgezien naareen eenvoudige reactie, die hier dienst zou kunnen doen. Het is mijgebleken dat de ook in de melkcontr??le toegepaste ,,amylase"-reactiezeer doeltreffend is. Uitvoering van de amylaseproef. I. 10 cc ontdooide â€žeimassa" wordt met 50 cc water vermengd ;in drie reageerbuizen wordt 7 cc van dit mengsel gebracht. II. Bij deze drie buizen voegt men resp. 0,5, 1, en 2 cc van eenamylumoplossing \'), zij worden omgeschud. III. De buisjes worden gedurende ?Š?Šn uur bij 40Â° C. in het waterbadgezet. IV. Aan iedere buis worden 2 cc Iood-Iood-Kaliumoplossing2) toegevoegd. Is de

onderzochte waar niet gepasteuriseerd, dan wordt het amylumdoor de in de eieren aanwezige â€žamylase" geheel ontleed, na toevoegenvan het Iodium blijft de buis geel. Is de onderzochte waar gepasteuriseerd dan is het enzyme daarbijvernietigd, het zetmeel blijft in de reageerbuizen aanwezig en menneemt de aanwezigheid van deze stof waar, door de intensieve blauw-kleuring, die na de Iodiumtoevoeging optreedt. l) Amylumoplossing : Amylum solani 1 %, door koken in water op te lossen.a) Iodiumoplossing : 1 gr Iodium en 2 gr lodet. Kalicum worden in 300 cc wateropgelost.



??? Bij gepasteuriseerde eieren vindt men dus na Iodiumtoevoegingeen blauwe verkleuring van het eimengsel. Het is mij in tal van con-tr??le-onderzoekingen gebleken, dat deze reactie zeer betrouwbaar is. Dit eenvoudige onderzoek kan men practisch in het groot toepassen.Daarnevens kunnen dan steekproefsgewijze de noodige bacteriologischeonderzoekingen verricht worden. Â§ 9. Samenvatting. I. Bij alle soorten â€žbevroren eieren" dreigt het gevaar, dat daarinpathogene kiemen, in het bijzonder tot de â€žSalmonella"-groep be-hoorende, aanwezig kunnen zijn. II. Dit gevaar wordt definitief bezworen door de uit de schaalgeslagen eieren v????r het invriezen te pasteuriseeren. Hiertoe is een ver-warming van 20 minuten op 65Â° G. noodzakelijk. Dit is alleen uitvoer-baar wanneer aan de massa een daartoe geschikt â€žanti-coagulans"wordt toegevoegd. Natrium-citraat is daartoe bij uitstek geschikt bevonden. III. De aldus behandelde

bevroren eieren kunnen voor alle doel-einden, waarvoor thans deze stof wordt gebruikt, voortreffelijk gebezigdworden. IV. Een zeer strenge bacteriologische fabriekscontr??le is nood-zakelijk. Daarbij moeten de volgende eischen worden gesteld. 1. Gepasteuriseerde bevroren eieren mogen niet meer dan 5000bacteri??n per cc bevatten. 2. In 5 cc mogen geen coli-bacillen aangetroffen worden. 3. Na een v????rbebroeding der monsters gedurende 24 uur bij 370 C.mogen daarin geen tot de ,,Sahnonella"-groep behoorende bacteri??nworden aangetroffen. V. Iedere charge van elke pasteur wordt door een fabrieksnummergekenmerkt, dat op de bussen, die daarmede worden gevuld, wordtaangebracht. Alleen, wanneer aan de sub. IV genoemde eischen isvoldaan, mogen deze bussen als â€žgepasteuriseerd" in den handel wordengebracht. VI. Voor een snelle en doeltreffende onderscheiding van gepasteu-riseerde en niet-gepasteuriseerde

bevroren eieren is de â€žamylase-reactie" zeer doeltreffend gebleken. Utrecht, April 1940. Zusammenfassung. Zur Vorbeugung von Nahrungsmittel-vergiftungen beim Gebrauch von Gefrier-eier jeder Sorte, wird empfohlen, die Eimasse vor dem Einfrieren zu pasteurisieren. Die aus der Schale geschlagene Eier werden, unter zuf??gung eines geeignetenâ€žAnti-Koagulans" w?¤hrend 20 Minuten auf 65Â° C. erhitzt. Bakteriologische Kontrolledes fertigen Produktes soll mit groszer Genauigkeit durchgef??hrt werden. (Keimzahl-bestimmung : Koliprobe : Untersuchung â€” nach Anreicherung â€” auf Salmonella). Mit Hilfe der â€žAmylase-reaktion" ist f??r jede Probe Gefriereier schnei fest zustellen ob sie pasteurisiert worden ist oder nicht.



??? EEN EIGENAARDIGE NEUROLOGISCHE AFWIJKING BIJEEN JONGEN HOND door Dr. J. WINSSER. Neurologische afwijkingen komen bij honden veelvuldig voor en die,welke gepaard gaan met stoornissen in de loopbewegingen, treden welhet meest op den voorgrond. Vergeleken bij den mensch, zijn de be-wegingen der extremiteiten bij de huisdieren ongecompliceerd en,waar mede de functies van de groote hersenen veel eenvoudiger zijn,kan ook reeds een betrekkelijk eenvoudig neurologisch onderzoek onsin vele gevallen den zetel van het lijden vrij nauwkeurig doen bepalen.Het is daarom buitengewoon jammer, dat er bij de practiseerendedierenartsen zoo weinig belangstelling bestaat voor de toch zoo belang-wekkende neurologische afwijkingen der huisdieren â€” vooral den hondâ€” en dit meen ik voor een deel te mogen verklaren uit het feit, dat,om redenen van practischen aard, bij aandoeningen van het centralezenuwstelsel der

huisdieren slechts zeer zelden een therapie wordt in-gesteld en dat een nauwkeurige bepaling der sedes morbi vrijwel nooitinvloed zal hebben op een eventueel in te stellen therapie. Het voor-recht van veelvuldiger en zelf te verrichten secties beloont echterveelal de moeite, welke men zich getroost heeft om het centrale zenuw-stelsel wat uitvoeriger te onderzoeken. Meestal hebben wij bij aandoeningen van het centraal zenuwstelselder dieren te maken met een organisch lijden ; van een functioneel Summary. To avoid food-intoxication after the use of frozen-eggs pasteurisation of themixed eggs before refrigeration is recommended. Pasteurisation is to be executed by heating at 65Â° C. for 20 minutes, after addinga suitable â€žanti-koagulans" to the mix. Bacteriological control of the frozen productis necessary (Determination of the number of bacteria pro cc : Coli-test : Salmonella-test). The â€žamylase" reaction, well known in milk control permits

to state, wether asample of frozen eggs has been pasteurised or not. R?Šsum?Š. Pour ?Šviter les intoxications alimentaires constat?Šes apr?¨s l\'usage d\'â€žoeufs-congel?Šs", la pasteurisation de cette cominodit?Še, â€”â–  pr?Šalable ?  la r?Šfrig?Šration â€”est recommand?Še. En ajoutant une substance â€žantikoagulante" appropri?Še les oeufs cass?Šs sontchauff?Šs pendant vingt minutes ?  65Â° C. Le contr?´le bact?Šriologique rigoureux du produit est indispensable (r?Šnum?Šrationdes germes, recherche du Bac. coli et des salmonnella\'s). La reaction biologique ?  l\'amylase permet de constater si un lot quelconque soitpasteuris?Š.



??? lijden kunnen wij alleen spreken, wanneer een organisch gebrek moetworden uitgesloten. Een scherpe grens tusschen beide is niet te trekken. De waarneming der symptomen geschiedt uitsluitend objectief, d.w.z.de subjectieve klachten, die de menschelijke pati??nt soms nauwkeurigkan beschrijven en die voor den neuroloog van het grootste belang zijn,ontbreken bij ons onderzoek. Dit is ongetwijfeld een nadeel voor dendierenarts, maar toch minder groot dan het schijnt. Voor de diagnose is het van groot belang den aard der ziekte (ont-steking, degeneratie) en de oorzaak ervan (ziekte van Carr?Š, trauma),te weten en een nauwkeurige anamnese van den eigenaar is noodzakelijk,evenals natuurlijk de anatomische en physiologische kennis van hetcentraal zenuwstelsel met het verloop der belangrijkste zenuwbanen. De klinische symptomen kunnen wij onderscheiden in prikkelings-toestanden, veroorzaakt door directe prikkeling van de

betreffendecentra of banen of veroorzaakt door uitvallen van hoogere, reguleerendecentra, dus door ontremming van lagere centra, alsmede in verlammings-toestanden. Wij kunnen hierbij onderzoeken de storingen in de motili-teit (met stoornissen in de co??rdinatie), die in de sensibiliteit (vnl.pijnprikkels), die in de functie van het vegetatieve zenuwstelsel (blaas !),terwijl wij ook een onderzoek dienen in te stellen naar de eenvoudigereflexen (patclla, anus, huid, cornea) en de oogen (pupilreactie, ny-stagmus, fundusonderzoek). Psychische afwijkingen wil ik geheel buitenbespreking laten. Begin December werd ik geroepen bij een Schotschen terri??r van vijfmaanden oud, die volgens de eigenaresse den dag tevoren nog gezondgeweest was, doch nu aanvalsgewijs tonische krampen kreeg in de ex-tremiteit- en rompspieren, echter niet in die van kop of hals. Liep hetdier normaal en kreeg het zoo\'n aanval, dan werd het a.h.w. stokstijf,de

voetzolen schenen als aan den grond geplakt te zijn, terwijl de staartrecht naar boven wees. De romp werd langzaam naar voren gebrachten tenslotte viel het dier op zijn neus. Deze tonusvermeerdering derextremiteit- en staartspieren duurde, in afwisselende mate erg en mindererg, enkele dagen. Lag het dier rustig in zijn mand, dan scheen af entoe de toestand der spieren normaal ; doch bij het loopen kwam reedsna enkele passen de verhoogde spiertonus weer te voorschijn. Overigensmankeerde het dier niets, de eetlust was en bleef normaal, evenals inhet bijzonder ook de temperatuur. Voor alle zekerheid werd 10 ccserum tegen de ziekte van Carr?Š ingespoten, daar het mij was op-gevallen, dat zoovele encephalitiden bij den hond, schijnbaar onaf-hankelijk van de ziekte van Carr?Š verloopend, toch korteren of langerentijd waren voorafgegaan resp. gevolgd door â€” vaak lichte â€” verschijn-selen van deze infectieziekte. Reeds een

geringe conjunctivitis, watdiarrhee of de zoo typische pustulae in de liesstreek, wekken bij mij hetvermoeden van het verband tusschen de encephalitis en de ziekte vanCarr?Š.



??? Na ongeveer een week waren de verschijnselen bij mijn pati??nt geheelverdwenen, zoo scheen het althans. Want gemeld moet worden, datde eigenaresse nog nooit met het diertje op straat was geweest en ernu voorloopig â€” ook in verband met het slechte jaargetijde, â€” slechtszeer korte wandelingen mede maakte. Veertien dagen na het beginder aandoening kreeg het dier vele papulae in de liesstreek â€” door mijgediagnostiseerd als een Carr?Š-exantheem, â€” welke lang bleven be-staan. Ruim twee maanden na het optreden der beschreven afwijkingenwerd ik opnieuw in consult geroepen. Eigenaresse was langzamerhandwat grootere wandelingen gaan maken â€” ,,een blokje om", â€” en promptna vijf minuten deden zich regelmatig de volgende verschijnselen,waarvan ik mij ook kon overtuigen, voor : eerst werd de rechterachter-poot krampachtig opgetild, terwijl het dier langzamer ging loopen.Daarna werden de achterpooten stijver

en stijver, terwijl ze zich naarachteren strekten; de staart ging loodrecht de lucht in, terwijl de voor-pooten vervolgens ook in verhoogden tonus geraakten, waarbij de elle-bogen, waarschijnlijk voor steun van het lichaam, wat naar buitengedraaid werden. Bleef men dan aan den riem trekken, dan viel hetdier op den neus of op een der schouders. Merkwaardig was ook, dat het dier thuis, wanneer het met een balspeelde, door de kamers heen en weer kon rennen, zonder eenige af-wijking te vertoonen. Bij het uitgaan trok het dier altijd heftig aan denriem ; pas wanneer het rustig en regelmatig (â€žautomatisch") liep,traden de verschijnselen op. Op het hoogtepunt deed het ziektebeelddenken aan de z.g. ontherseningsstijfheid (decerebratiesnede vgls.Sherrington, tusschen de corpora quadrigemina ant. en post. in),doch trismus en opisthotonus ontbraken. De ontherseningsstijfheidberust op een ontremming van het â€žstijfheidscentrum" (dat het

â€žstaan"verzorgt), hetwelk omvat de nucleus vestibularis lateralis van Deitersen de â€žgroote cellen" in de formatio reticularis van het verlengde merg.Het â€žstijfheidscentrum" wordt beinvloed door de nucleus ruber (onderden colliculus sup. gelegen), die afwisselend remt en ontreint, waardooroprichten en loopen mogelijk worden. Het is niet zeker of de nucleusruber identiek is met het gesuperponeerde â€žloopcentrum". Zoowel inde regio subthalamicus als in de omgeving der roode kern schijnenloopcentra te liggen. Zeker is echter, dat de nucleus ruber althans eenbelangrijk distributiecentrum is voor de loopbewegii gen. Het cerebellum activeert de nucleus ruber en remt het stijfheids-centrum. Het (reflectorische) loopen geschiedt, doordat bij het loopenvoortdurend remmende en bevorderende impulsen â€” en wel tactiele(voetzool), diepe gevoels (vooral uit de de zwaartekracht tegenwerkendespieren der achterpooten en uit de halsspieren), en

vestibulaire (laby-rinth ) prikkels â€” het cerebellum, de roode kern en het stijfheids-centrum bereiken. Vanuit de roode kern en het stijfheidscentrumgaan de tractus rubrospinalis (decussatio van Forel !) resp.



??? de tractus deiterospinalis (ongekruist) naar de motorische cellen vanden voorsten hoorn. De baan van de roode kern naar het stijfheids-centrum kent men niet, doch ze is zeker aanwezig. Van het cerebellumgaat een baan via de brachium conjunctivum (decussatio van Werne-kinc) naar de nucleus ruber, terwijl een andere baan via het corpusrestiforme naar het stijfheidscentrum gaat. Bij het onderzoek van onzen pati??nt bleek de volgende status neurolo-gicus aanwezig : cornea- en pupilreactie normaal ; cerebrale oog-dreigreflex en optische opzetreflex aanwezig ; geen nystagmus. Tonischehals- en labyrinth reflexen : indien men geen bijzondere voorzorgenneemt, zijn deze moeilijk afzonderlijk te bestudeeren ; achterover-brengen van den kop bijv. geeft de tonische labyrinthreflex van denutriculusotolith (strekken van voor- en achterpooten), doch tevens detonische halsreflex (strekken van de voorpooten en buigen der achter-pooten). Het dier

werd op den rug gelegd met den kop over den randvan de tafel. Bij een normalen hond remmen de prikkels, die de rug-huid van de onderlaag ontvangt, de tonische hals- en labyrinthreflexen.Bij een hond zonder cerebellum komen ze bijzonder duidelijk voor dendag, evenals de proprioceptieve steun- en de exteroceptieve magneet-reactie. Onze pati??nt vertoonde bij het vooroverbuigen van den kop een ge-ringe doch duidelijke strekking van de achterpooten, die bij het achter-overbrengen verdween. Een versterkte tonus kwam duidelijk voor dendag bij druk van de handpalm op de voetzool en was steeds het sterkstaan den rechterachterpoot. De reacties van de halfcirkelvormigekanalen in het labyrinth werden niet onderzocht. Oprichtreflexen:deze ontstaan onder invloed van vele prikkels (optische, vestibulaire,proprio- en exteroceptieve) en loopen vooral via den nucleus ruber.Werd het dier in zijligging gebracht, dan kwam het op normale wijzeop

zijn vier pooten terecht. Verplaatsingsreacties : deze zijn wat ver-traagd, vooral van den rechterachterpoot. Houdt men het dier metde achterpooten op een tafel en beweegt men het zijdelings of naar voren,dan verplaatsten de pooten (vooral de rechterpoot) zich wat te laat,zoodat een grootere beweging der pooten noodig was om het dierweer in den normalen stand te zien komen (bij het cerebellumloozedier zien wij het verlaat optreden van die reacties, welke eerst kunnenoptreden, als eerst een andere reactie â€” hier de steuntonus, â€” tot ver-dwijnen gebracht moet worden). De kniereflex bleek wat verhoogdte zijn (in het algemeen is de beoordeeling van dezen reflex niet gemak-kelijk). Daar Prof. Dr. Rademaker zoo vriendelijk was, de verschijnselen,die het diertje vertoonde, te willen beoordeelen, werd een wandelinggemaakt op het terrein van het Physiologisch laboratorium. Het bleek,dat nu de verschijnselen, blijkbaar onder invloed van de

vreemdeomgeving, pas later optraden dan anders. De volledige stijfheid derextremiteiten en van den staart trad tenslotte weer op, doch het scheen,



??? alsof deze stijfheid tijdelijk overwonnen kon worden, hetzij door eenz?Š?Šr korte rust, hetzij door toeroepen of het tot zich lokken van het diertje.Ook was het merkwaardig, dat, wanneer een aanval begon (optrekkenvan den rechterachterpoot, gevolgd door beginnende stijfheid), dezesoms gecoupeerd kon worden door met het diertje hard te gaan loopen. Wij hebben hier ongetwijfeld te doen met een stoornis in of in de om-geving van den nucleus ruber, waarbij ik mij voorstel, dat bij hetâ€žautomatische" loopen het, door het Carr?Švirus beschadigde, loopcen-trum zeer spoedig â€žvermoeid" geraakt, zoodat het stijfheidscentrumclan de overhand krijgt. Blijkbaar is de beschadiging locaal, daar dehals- en kopbewegingen ongestoord blijven. De oorzaak ligt zeker niet in het stij fheidscentrum, want dan zou destijfheid vrijwel voortdurend aanwezig moeten zijn. En ook een aandoe-ning van het cerebellum is wel uit te sluiten, daar dan â€” bij uitvallenvan

het cerebellum, â€” ook andere verschijnselen zouden optreden(hypermetrie, hypersynergie, athetose). Dat het dier af en toe blijkbaar de optredende stijfheid kan overwinnen(afleiding, hard loopen, vreemde omgeving), is te verklaren uit het op-treden van cerebrale prikkels. Deze impulsen, die gedeeltelijk recht-streeks naar de motorische cellen van den voorsten hoorn gaan (pyra-midenbaan), doch gedeeltelijk ook via ponskernen en cerebellum naarde roode kernen, zijn blijkbaar zoo krachtig, dat ze de roode kernkunnen stimuleeren (en het stij fheidscentrum remmen) tot nieuweimpulsen voor stijfheidscentrum en voorste hoorncellen. Daar de bewegingen (loopen) onder invloed van deze cerebraleprikkels correct uitgevoerd worden, hetgeen alleen mogelijk is via hetcerebellum (dat alle bewegingen â€žverfijnt"), is het ook hierdoor zeeraannemelijk, dat het cerebellum niet beschadigd is. De prognose ten aanzien van de beschreven stoornissen luidt

zekerniet gunstig. Het is echter niet uitgesloten, dat eventueele gliainfiltratennog gedeeltelijk tot resorptie zullen komen. Ook is het mogelijk, dat hetcerebrum op den duur den â€žloopreflex" overneemt, zoodat wij tenaanzien van de toekomst toch nog wel eenige goede verwachtingmogen koesteren. Samenvatting. Beschreven wordt een geval van beschadiging van de nucleus ruberof de directe omgeving ervan (loopcentrum) bij een jongen hond, zeervermoedelijk door het Carr?Švirus. Aanvallen van stij fheid der extremi-teiten en van den staart traden regelmatig op, wanneer het dier een kortepoos rustig geloopen had. Deze stijfheid werd verklaard door eenspoedige vermoeidheid van het loopcentrum, waardoor het stij fheids-centrum ontremd werd. De stijfheid scheen soms door het dier â€žcerebraal" overwonnen tekunnen worden. Daar eventueele gliainfiltraten nog tot resorptie zoudenLXVII 43



??? kunnen komen en bovendien het cerebrum de loopreflex misschienzou kunnen aanleeren, werd de prognose ten aanzien van de stoornisniet geheel ongunstig gesteld. Zusammenfassung. Verf. beschreibt einen Fall von Besch?¤digung des Nucleus ruber oder dessendirekter Umgebung (Laufzentrum) bei einem jungen Hund, sehr wahrscheinlichinfolge einer Infektion mit Staupevirus. Anf?¤lle von Steifheit der Gliedmassen unddes Schwanzes traten regelm?¤ssig auf, wenn das Tier eine kurze Zeit ruhig gelaufenhatte. Als Erkl?¤rung f??r diese Stei fheit wird eine schnelle Erm??dung des Laufzentrumsvermutet, wodurch das Steifheitszentrum entriegelt wurde. Die Steifheit schien manchmal von dem Tier â€žzerebral" ??berwunden werdenzu k??nnen. Da eventuell vorhandene Glia-infiltrate noch zur Resorption gelangenkonnten und ausserdem das Cerebrum den Laufreflex vielleicht noch w??rde anlernenk??nnen, wurde die Prognose f??r

diese St??rung nicht v??llig ung??nstig gestellt. Summary. The author mentions a case of injury of the nucleus ruber or of its direct sur-roundings (walk-centre) in a young dog, very probably infected with the carr?Š-virus.Attacks of stiffness of the extremities and the tail regularly occured, when the animalhad calmly walked during a short time. This stiffness was explained by a soon appearing tiredness of the walkcentre,by which the stiffness-centre was given free. Sometimes it seemed that the animal could â€žcerebrally" conquer this stiffness.As possible glia-infiltrates could be probably absorbed and moreover the cerebrumshould perhaps be able to learn the walk-reflex, the disturbance was not prognosti-cated quite unfavourably. R?Šsum?Š. L\'auteur nous d?Šcrit un cas de l?Šsion du nucleus ruber (resp. de l\'entourage decette organe) observ?Še chez un jeune chien et probablement caus?Še par le virusCarr?Š. De petites promenades faits

d\'une fa?§on tranquille provoqu?¨rent r?Šguli?¨rementdes acc?¨s de rigidit?Š dans les membres et dans la queue. D\'apr?¨s l\'auteur cetterigidit?Š pourrait ??tre due ?  la fatique du centre de mouvement s\'effectuant tr?¨s vite etentrainant ainsi le d?Šmarrage du centre de rigidit?Š. Quant au prognostic de cette alt?Šration l\'auteur se croyait autoris?Š ?  ne pas?Štablir celui-ci toujours d\'une fa?§on d?Šfavorable, puisque d\'abord l\'animal maladesemblait pouvoir vaincre la rigidit?Š par voie c?Šr?Šbrale et qu\'il reste encore toujoursla possibilit?Š que des infiltrations de glis ?Šventuelles soient r?Šsorb?Šes.



??? ONDERZOEKINGEN OVER DE ACETONURIE BIJ HETRUND NA HET KALVEN door Dr. C. J. DE GIER. Autoreferaat. Nadat in 1857 door Petters aceton, in 1865 door Gerhardt acetazyn-zuur en later door Minkowsky en K??lz /3- oxyboterzuur in de urinevan diabetici waren aangetoond, zijn tal van onderzoekingen naar hetontstaan van deze stoffen en de rol, die elk dezer in het organismevan den mensch speelt, gedaan. Naast de zoojuist genoemde stoornis in de stofwisseling, zijn erbij den mensch nog tal van ziekten bekend, waarbij acetonlichamenmet de urine worden uitgescheiden. Later zijn ook van veterinaire zijde onderzoekingen gepubliceerdover het voorkomen van aceton resp. acetonlichamen in het bloed ende urine. Rowold vermeldt o.a., dat in de urine van honden aceton voorkomt,hetwelk echter grootendeels uit het eveneens aanwezige acetazynzuurgevormd zou worden. Volgens Kiesel bevat normale paardenurine steeds een

zeer kleinehoeveelheid aceton. Wester, Sjollema, Beyers en Noordijk hebben mededeelingengedaan omtrent het voorkomen van acetonlichamen in de urine vanschapen. Siegel onderzocht de urine van gezonde runderen en vond daarinsteeds sporen aceton, welke hij echter slechts met de meest gevoeligereacties kon aantoonen. Naast deze is evenwel de acetonurie bij hetrund na het kalven, waarbij zeer groote hoeveelheden acetonlichamenmet de urine uitgescheiden worden, van groot belang. In Nederland wordt deze acetonurie veel aangetroffen in Friesland,hoewel ook in andere streken en wel meer in het bijzonder in hetOostelijk en Zuidelijk gedeelte van het land veel gevallen voorkomen.Ook in andere deelen der wereld is ze opgemerkt, o.a. in Duitschland,Denemarken, Zweden en Amerika. Een van de eerste publicaties over de genoemde afwijking is vande hand van J??hnk. Verder zijn nog mededeelingen gedaan door deBruin,

Veenbaas, Ten Hoopen, Wester, Ekelund en Engfeldt,Sjollema en v. d. Zande, Sjollema en Seekles, e.a. Niettegenstaande de vele onderzoekingen, die omtrent de acetonuriebij het rund na het kalven zijn gedaan, is de specifieke oorzaak nogniet definitief bekend. Als gevolg van de vele patienten, die in behande-ling kwamen, zijn aangaande enkele onderdeelen van het ingewikkeldevraagstuk eenige onderzoekingen verricht, waarover in het navolgendeenkele mededeelingen gedaan zullen worden.



??? Wanneer we na deze inleiding overgaan tot het bespreken van hetbewuste onderwerp, dan blijkt, dat in den loop der jaren eenige hypo-thesen omtrent het ontstaan van de acetonlichamen en de plaats inhet lichaam, waar ze gevormd worden, zijn opgebouwd. Voor de plaatsvan vorming der acetonlichamen in het runderlichaam zouden in aan-merking kunnen komen : het maag-darmkanaal, de uterus, de uier ende intermediaire stofwisseling. Een afzonderlijke uitvoerige besprekingvan de zoojuist genoemde plaatsen zou te veel plaatsruimte vereischenen bovendien zijn hieromtrent reeds door Sjollema en v. d. Zandeuitgebreide mededeelingen gedaan (T. v. D., 51e deel, Jaarg. 1924).Voor het maag-darmkanaal en de intermediaire stofwisseling moet echtereen uitzondering gemaakt worden. Er zijn toch immers nog steedsonderzoekers, die veronderstellen, dat de acetonlichamen in het maag-darmkanaal gevormd worden, terwijl andere

zich hiermede in het geheelniet kunnen vereenigen en aan de intermediaire stofwisseling de grootsterol toeschrijven. De veronderstelling, dat de acetonlichamen in het maag-darmkanaalzouden worden gevormd, staat waarschijnlijk in verband met de onder-zoekingen van von Jaksch en Lorenz. Zij hebben bij maag-darm-stoornissen van den mensch regelmatig de urine onderzocht en toenwaargenomen, dat onder bepaalde omstandigheden het gehalte aanaceton -f- acetazijnzuur hooger was dan bij den gezonden mensch.Tevens konden zij in deze gevallen steeds aceton en acetazijnzuur infaeces en maaginhoud aantoonen. Wat de uitkomsten van het onderzoekbetreft kan het navolgende worden opgemerkt. In de eerste plaatshebben zij niet den maaginhoud en de faeces van gezonde menschenonderzocht op het voorkomen van aceton en acetazijnzuur. In de tweedeplaats zijn geen bepalingen gedaan omtrent het bloedsuikergehalte.In

de derde plaats zijn de gebezigde reacties nog al verschillend geweest.In de vierde plaats bestond in zeer veel gevallen een pathologisch-anatomische afwijking in een der organen, hetgeen een belangrijkeninvloed gehad kan hebben op de intermediaire stofwisseling. In de vijfdeplaats is het niet uitgesloten, dat het in vele dezer gevallen in denmaaginhoud en de faeces aanwezige aceton en acetazijnzuur beschouwdmoet worden als te zijn uitgescheiden via den wand van het maag-darmkanaal. Een vorming in het maag-darmkanaal behoeft niet tehebben plaats gehad. Tot de veterinaire onderzoekers, die den oorsprong van de acetonuriezoeken in het maag-darmkanaal, behooren o.a. Wester en J??hnk.J??hnk beschouwt de acetonurie als een bijzondere soort indigestie,waarbij de hoeveelheid aceton in de urine belangrijk verhoogd is. Wester schrijft in zijn werk over â€žOrgaanziekten bij de groote huis-dieren" op pag. 587 het navolgende :

â€žMen krijgt echter bij koeien tochâ€ždikwijls den indruk, dat de acetonurie wordt voorafgegaan doorâ€ždigestiestoornissen en in den regel verdwijnt, nadat deze zijn opge-,,heven, zoodat ik een enterogenen oorsprong door een abnormale



??? â€žboterzuurgisting niet geheel en al uitgesloten acht." Do naam zouvolgens Wester beter vervangen kunnen worden door â€žDyspepsia postpartem". Wester is waarschijnlijk tot bovenstaande uitspraak gekomenop grond van de waarnemingen, vermeld in het genoemde boek. Hieropmoet echter de aanmerking gemaakt worden, dat geen der daar ver-melde dieren geleden heeft aan de typische acetonurie na het kalven.Verder is het in het geheel niet uitgesloten, dat ook bij niet gekalfdhebbende runderen acetonlichamen in verhoogde concentratie in deurine aanwezig zijn. Maag-darmstoornissen bij het rund kunnen ge-paard gaan met pathologisch-anatomische afwijkingen in andere orga-nen. Het gevolg hiervan kan zijn, dat de koolhydraat- en vetstofwisselingabnormaal verloopt en de hoeveelheid acetonlichamen in de urinetoeneemt. Wat de kwestie van een enterogene vorming van acetonlichamen dooreen abnormale boterzuurgisting

betreft, kan het navolgende opgemerktworden. Wanneer men zou aannemen, dat inderdaad uit het voedseldoor een abnormale gisting boterzuur, vervolgens beta oxyboterzuur,enz. gevormd wordt, dan zou dit proces toch maar tijdelijk plaatskunnen hebben en wel zoolang, als de voor de vorming van de genoemdestoffen benoodigde voorraad grondstof aanwezig is. Is deze voorraadechter uitgeput, dan zal automatisch de vorming ophouden en zal,om het proces voortgang te doen vinden, nieuw voedsel moeten wordenopgenomen. Dit laatste is nu juist bij patienten, die groote hoeveel-heden acetonlichamen met de urine uitscheiden, niet het geval, wantdeze dieren nemen soms dagen achtereen geen voedsel op, terwijl devorming en uitscheiding van dc acetonlichamen rustig voortgang heeft. Aan het voorgaande kan nog worden toegevoegd, dat Sjollema opgrond van zijn onderzoekingen het niet aannemelijk acht, dat de vor-ming in het maag-

darmkanaal plaats heeft. In zijn publicaties vermeldthij hierover het navolgende : â€žOnze onderzoekingen pleiten tegen deâ€žopvatting, dat acetonurie als een vorm van indigestie is te beschouwen,â€žal verloopt het verteringsproccs, getuige o.a. de vertraagde defaecatieâ€žen de harde faeces, niet geheel normaal." Het phosphorzuurgehalte van de urine is volgens Sjollema bij acuteindigesties bijzonder hoog (2000â€”6000 mg per liter), terwijl dit bijdieren, lijdende aan acetonurie na het kalven, in den regel gelijk wasaan dat bij gezonde dieren of slechts iets hooger. Behalve het zoojuist genoemde verschil in dc samenstelling van deurine, zijn door Sjollema nog tal van andere verschillen geconsta-teerd. Zoo was b.v. bij dieren, lijdende aan acetonurie na het kalven,het ammoniakgehalte van de urine in geringe mate, het calciumgehaltedaarentegen belangrijk verhoogd. Verder werd door genoemdenonderzoeker bij de betreffende pati??nten nog

een belangrijke afwijkingin het bloed gevonden. Het glucosegehalte was n.1. verlaagd, hetgeenwijst op een abnormale suikerstofwisseling. Dit laatste kan een gevaarvoor het optreden van acetonlichamen beteekenen, omdat de verhou-



??? ding van de verbranding tusschen ketogene en antiketogene stoffengewijzigd wordt. Aangezien aan een koe echter betrekkelijk weinig vetmet het voedsel toegediend wordt, moet de suikerverbranding verbeneden het normale dalen of de vetverbranding belangrijk stijgen omeen aceton-afgifte te doen ontstaan. Hieruit volgt, dat bij koeien enherbivoren in het algemeen niet spoedig een acetonurie zal ontstaanen er wellicht nog andere factoren aan te pas moeten komen. In verbandhiermede kan verwezen worden naar hetgeen Sjollema in 1928 enSeeki.es in 1937 omtrent paresis puerperalis en eenige andere plotselingoptredende syndromen bij melkkoeien vermeldden. Zij beschouwendergelijke afwijkingen als stoornissen, waarbij de werking van het auto-nome (vegetatieve) zenuwstelsel of van de endocrine organen of welde samenwerking dezer beide groepen van organen in het ongereedeis geraakt. Als gevolg van een dergelijk gestoord

regelingsmechanismekan de kwantitatieve samenstelling van het bloed in verschillenderichtingen gewijzigd worden. Wat de paresis puerperalis betreft zijndoor bovengenoemde onderzoekers een vijftal belangrijke afwijkingenwaargenomen, waaruit bleek, dat zoowel de stofwisseling der mineralenals die van de koolhydraten en (vermoedelijk) van de vetten gestoord is. Omtrent den invloed van de endocrine organen en in het bijzondervan de voorste kwab van de hvpophyse op de stofwisseling bij menschen dier zijn in de laatste jaren belangrijke mededeelingen gedaan doorCoi.i.ip. In de voorste kwab van de hypophyse komen, hetgeen doorproeven is bevestigd, eenige verschillende hormonen voor. Zoo onder-scheidt men achtereenvolgens : een thyreotroophormoon (verlaging Ca-gehalte in bloed), een gonadotroophormoon ofwel â€žprolan" (stijgingmg-gehalte in bloed), een koolhydraatstofwisselingshormoon (schom-melingen in

bloedsuikergehalte) en tenslotte een vetstofwisselingshor-moon (verhoogde concentratie van acetonlichamen in het bloed). Hetvorenstaande was aanleiding, dat door Seekles de hypothese werdopgesteld, dat de vier genoemde hormonen een rol speelden bij depathogenese der paresis puerperalis (hyperfunctie). Wanneer we nu de biochemische afwijkingen, welke door Sjoi.lemae.a. gevonden zijn in het bloed van runderen, lijdende aan acetonuriena het kalven, nagaan, dan blijkt, dat er een belangrijke storing inde stofwisseling bestaat en is het misschien geoorloofd ook in dit gevalmeer aandacht te besteden aan de endocrine organen. In verbandhiermede zou men bij acetonurie na het kalven een verminderde functievan ?Š?Šn of misschien twee hormonen van de voorste kwab van de hypo-physe als oorzaak kunnen aanmerken. Indien n.1., zooals bij genoemdorgaan het geval is, verschillende hormonen worden afgescheiden,behoeft een

verhoogde productie van een bepaald hormoon niet gepaardte gaan met een verminderde afscheiding van de andere. Dit is o.a.aangetoond door Anselmino en Hoffmann. Omgekeerd is het ookdenkbaar, dat een bepaald hormoon in verminderde hoeveelheid af-gescheiden wordt, terwijl de afscheiding van de andere in normale



??? hoeveelheden plaats heeft. Men zou dit kunnen aanduiden als eenâ€žbijzondere hypofunctie." Aangezien nog niet bekend is, onder welkeinvloeden de hypophyse-voorkwab bij runderen, lijdende aan acetonuriena het kalven, staat, is het niet geoorloofd de aangenomen hypofunctievan deze klier op te vatten als te zijn van algemeenen aard. Wat hetthyreotrope en gonadotrope hormoon betreft, is dit zeer zeker niet.het geval. De gehalten aan calcium, anorganisch phosphaat, magnesium,kalium en natrium vertoonen bij de genoemde ziekte geen afwijkingen.Geheel anders is deze toestand echter wat de koolhydraat- en vetstof-wisseling betreft. Het glucosegehalte van het bloed was steeds verlaagd(van 57 tot 32 mg per 100 ccm), terwijl het gehalte aan acetonlichamenbelangrijk was toegenomen (van 100 a 250 tot 800 a 1000 mg of meerper liter). Aangezien de voorste kwab van de hypophyse de glycogeen-afbraak in de lever bevordert en

dientengevolge het glucosegehaltein het bloed doet stijgen, is het niet uitgesloten, dat genoemd orgaanin haar functie te kort schiet. Omtrent den invloed van de voorste kwabvan de hypophyse op de vetstofwisseling is nog slechts weinig bekend. Hoewel op grond van bovenstaande bevindingen een â€žhypofunctie"van de voorste kwab van de hypophyse ten opzichte van de koolhydraat-en vetstofwisseling beide recht van bestaan hebben, zoo is het misschientoch meer voor de hand liggend om aan te nemen, dat de koolhydraat-stofwisseling primair gestoord is. De andere biochemische afwijkingenzouden hiervan een gevolg kunnen zijn. Verder is in verband met de centrale positie, die, zooals bekendis, de hypophyse-voorkwab met betrekking tot de reguleering van defunctie van andere endocrine klieren inneemt, het zeer waarschijnlijk,dat de functie van deze organen eveneens gewijzigd is. Dit is watde koolhydraatstofwisseling betreft onder meer te

verwachten van deschildklieren en de bijnieren. Beide genoemde endocrine organenproduceeren toch stoffen, waardoor het bloedsuikergehalte stijgt.Verder oefent de hypophyse-voorkwab invloed uit op de ovaria en iswellicht het tegenovergestelde ook het geval. Worden laatstgenoemdeorganen operatief verwijderd, dan heeft dit volgens Hetzel een hyper-functie van de hypophyse, de schildklier en de bijnieren tot gevolg.Algemeen bekend is, dat door castratie het lichaamsgewicht toeneemten er dus een verandering in de stofwisseling moet zijn opgetreden. Naast den invloed van de hypophyse-voorkwab op de genoemdeendocrine organen, wordt door het betreffende orgaan nog een hormoongeproduceerd, hetwelk invloed heeft op de lactatie, n.1. het prolactine.Het is niet uitgesloten, dat dit hormoon voor de koe van zeer grootbelang is. Het zijn toch juist de beste melkgeefsters, die een praedispo-sitie vertoonen voor acetonurie na het kalven. Indien

dit inderdaadzoo zou wezen, dan zijn het misschien de gezamenlijke factoren, welkeleiden tot een hoogere melkproductie (teeltkeuze, voeding, verpleging,enz.), welke indirect aanleiding geven tot een aspecifieken prikkel vande hypophyse-voorkwab, waardoor een verminderde vorming van het



??? koolhydraatstofwisselingshormoon ontstaat. Het laatstbedoelde hor-moon zou dan kort na den partus, dus in een periode waarin reeds eenzekere labiliteit in het runderorganisme bestaat, het voor acetonuriekarakteristieke complex van symptomen te voorschijn kunnen roepen.De genoemde labiliteit bestaat niet alleen, zooals door Sjollemabewezen is, in de minerale stofwisseling, maar ook in de koolhydraat-en vetstofwisseling. Zelfs is dit, wat het laatstgenoemde betreft, algedurende de zwangerschap het geval. Tijdens deze periode is de hoe-veelheid acetonlichamen toch regelmatig in een grootere concentratiein het bloed aanwezig dan in de niet-zwangerschapsperiode. Naarmatede zwangerschap voortschrijdt neemt, zooals uit mijn onderzoekingengebleken is en waarover nog nadere mededeelingen zullen wordengedaan, de hoeveelheid acetonlichamen in de urine toe. In de meestegevallen herstelt de vertraagde koolhydraat- en

vetstofwisseling zichspoedig en is in vele gevallen ongeveer 6 dagen na den partus dehoeveelheid acetonlichamen in de urine weder gedaald tot op de nor-male hoeveelheid. Nu is een belangrijke vraag waardoor dit herstel al of niet tot standkomt. Een gefundeerde verklaring voor deze kwestie is momenteelnog niet te levefen. Daarvoor zal het noodig zijn, dat nagegaan wordtof bij dieren, die meerdere malen aan acetonurie na het kalven geledenhebben, de stoornis in de koolhydraat- en vetstofwisseling tijdens dedrachtigheid grooter is dan bij dezulke, welke nimmer aan deze ziektegeleden hebben. Blijkt dit inderdaad het geval te zijn, dan zou menkunnen veronderstellen, dat enkele endocrine organen in sterkeremate in hun functie gestoord waren en zich niet vlug genoeg aan deveranderde omstandigheden na clcn partus zouden kunnen aanpassen.Men moet toch terdege rekening houden met het feit, dat na den partuseen groote

verandering in de stofwisseling moet plaats hebben. Voorde afscheiding van de melk worden zware eischen aan het lichaamgesteld, wat betreft de koolhydraat-, vet- en eiwitstofwisseling,benevens de waterhuishouding. Zijn de beide eerstgenoemde en meerin het bijzonder de koolhydraatstofwisseling in belangrijke mate ge-stoord, dan is het zeer goed denkbaar, dat deze zich niet direct in vol-doende mate aanpast. Hierdoor zal het lichaam onvoldoende glucoseter beschikking gesteld worden en dientengevolge heeft de verbrandingvan dc vetten onvolledig plaats. De onvoldoende productie van glucoseveroorzaakt op haar beurt weer de verminderde afscheiding van insulineen een gevolg hiervan is, dat de eetlust van de dieren vermindert(insuline oefent, zooals door proeven bewezen is, invloed uit op deperistaltiek van de maag en indirect op de eetlust). Door de vermin-derde eetlust nemen de dieren minder voedsel op en moeten de

benoo-digde calorie??n geleverd worden door de andere bestanddeelen van hetlichaam, n.1. de eiwitten en de vetten. Beide laatstgenoemde stoffenzijn evenwel niet zulke goede energiebronnen als de koolhydraten enhierdoor zal zich langzamerhand het typische ziektebeeld ontwikkelen.



??? Hoe is nu te verklaren dat, zooals door Sjollema bewezen is, eeninspuiting van insuline en glucose of van glucose alleen herstel van deketosis kan veroorzaken ? Bekend is, dat insuline het bloedsuikergehaltedoet verminderen en de glycogeenvorming in de lever bevordert. Spuitmen bij een koe, lijdende aan acetonurie na het kalven, waarvan hetbloedsuikergehalte te laag is, insuline in, dan zal dit gehalte nog meergaan dalen. Een gevolg hiervan zal zijn, dat de hypophyse, die totnu toe in haar functie te kort schoot, a.h.w. wakker geschud wordt.Hierdoor zal de vorming van glucose bevorderd worden. Dit zal ookhet geval kunnen zijn met de bijnieren en de schildklier, hoewel dezebeide niet zoo\'n belangrijke rol spelen. Door de inspuiting van grootehoeveelheden extract dezer endocrine klieren kunnen geen hyper-glycaemische verschijnselen bij het normale dier worden opgewekt.Een inspuiting van enkel glucose zal het bloedsuikergehalte

doen stijgen,hetgeen tot gevolg zal hebben, dat het pancreas meer insuline zal gaanafscheiden. Deze verhoogde insuline-afscheiding zal op haar beurtde andere endrocrine klieren zooals hypophyse, bijnieren en schildkliertot grootere functie aanzetten. Van de eerstgenoemde is het grootsteresultaat te verwachten, omdat het hormoon hiervan in staat is hyper-glycaemische verschijnselen te veroorzaken bij normale proefdieren. Op grond van bovenstaande hypothese is het wellicht mogelijk metextracten, afkomstig uit de voorste kwab van de hypophyse, de aceto-nurie na het kalven te doen genezen of althans de genezing op gang tebrengen. Met een extract uit de bijnieren of de schildklier zal dit wellichtniet het geval zijn. Behalve op de koolhydraatstofwisseling heeft de insuline ook invloedop de vetstofwisseling. Zoo heeft b.v. Campbell waargenomen, dat bijdiabetici de ketosis door een insuline-inspuiting eerder verdween dande glucosuric.

Tonseyn merkte op, dat de bestaande lipaemie in ditgeval vlugger verminderde dan de glucosurie. Thannhauser en Metz-ger constateerden, dat de ketosis, welke door voedselonthouding ont-staat, met behulp van een insuline-injectie te bestrijden was. Thal-himer verkreeg overeenkomstige resultaten, wanneer hij na een operatieof herhaaldelijk braken insuline inspoot. Verder zijn er nog een paarafwijkingen bij den mensch bekend (zwangerschapsbrakcn en aceto-naemisch braken bij kinderen), waarbij met een injectie van insuline glucose of soms zelfs van glucose zonder meer, herstel werd ver-kregen. Of in alle bovengenoemde gevallen een directe dan wel een indirecteinwerking op de vetstofwisseling in het spel is, is moeilijk na te gaan.Het is toch niet uitgesloten, dat een primaire stoornis in de koolhy-draatstofwisseling heeft bestaan, die door de inspuiting van insulineweder in normale banen gebracht werd. Een gevolg hiervan zal danzijn,

dat ook de abnormale vetstofwisseling normaal gaat verloopenen de ketosis verdwijnt. Wanneer in aansluiting aan voorgaande beschouwing nu meer



??? aandacht besteed wordt aan de symptomatologie, prognose en therapie,dan behoeft slechts over laatstgenoemd onderwerp het een en anderte worden vermeld, aangezien over de twee eerstgenoemde voldoendegegevens zijn te vinden in de verschillende publicaties. Dit is, watde therapie betreft, natuurlijk eveneens het geval, doch op een belangrijkonderdeel van de behandeling, n.1. de regeling van het dieet, wordt meestalniet of althans onvoldoende de aandacht gevestigd. Een eerste ver-eischte is toch dat aan dieren, lijdende aan acetonurie na het kalven,in den beginne alle voedsel of wanneer de ziekte nog niet zoo ernstigis, in elk geval het krachtvoedsel onthouden wordt. Zelfs het verstrekkenvan mangelwortelen of suikerbieten moet verboden worden. Wordtde algemeene toestand iets beter, dan laat men de dieren een geringehoeveelheid goed hooi geven. Dit heeft een grooten invloed, aangezienhet herkauwen erdoor bevorderd wordt en

men niet uit het oog moetverliezen, dat juist dit laatste van zoo\'n vitaal belang is voor het rund.Men kan uit een prognostisch oogpunt bezien aan het al of niet her-kauwen bijna een even groote waarde toekennen als aan de tempera-tuurschommelingen. Naast de regeling van het dieet past ongetwijfeldeen behandeling met medicamenten. Tot een dezer preparaten behoortzeer zeker de glucose, welke, tegelijkertijd met bicarbonas natricusper os gegeven, een gunstigen invloed kan uitoefenen. De mogelijkheid,dat door het ingeven van beide stoffen een dubbele werking ontstaat,is niet uitgesloten. Het bicarbonas natricus zou eenigen invloed kunnenuitoefenen op het gestoorde zuurbase-evenwicht, terwijl de glucosehet bloedsuikergehalte zou kunnen verhoogen. Dit laatste is bij dieren,lijdende aan acetonurie na het kalven, te laag. Tegen het in voorlaatstenzin genoemde is wel aangevoerd, dat suikerrijk voedsel, b.v. suiker-bieten, dan toch een gunstige

werking moest uitoefenen, terwijl ditniet steeds het geval is. Men moet echter bedenken, dat het voederenvan suikerbieten iets heel anders is dan het geven van glucose per os.Naast bovengenoemde medicamenten zouden nog tal van anderevermeld kunnen worden, doch tot nu toe is geen enkel preparaatbekend, waardoor de oorzaak van het lijden weggenomen wordt.Ook voor de sulf. natricus, hetwelk door sommigen aanbevolen wordt,geldt dit bezwaar. Wel wordt tijdelijk de consistentie van de faecesgewijzigd, doch na verloop van eenige dagen is de invloed ervan weerverdwenen, omdat de storing in de stofwisseling er niet door wordtopgeheven. Aan de in het voorgaande zeer onvolledig beschreventherapie kan nog worden toegevoegd, dat afwijkingen in het ziekte-verloop behandeld moeten worden naar de symptomen, die zichopenbaren. Eigen onderzoek. Aangezien er een groot aantal reacties voor het aantoonen vanacetonlichamen bestaat,

werd allereerst nagegaan, in hoeverre eenigeeenvoudige en betrouwbare kwalitatieve reacties te gebruiken waren



??? voor het kwantitatief onderzoek. Dit laatste is bij het onderzoek vanstofwisselingsstoornissen van het grootste belang. De eerste reactie, die in het onderzoek betrokken werd, was dievolgens Legal. Voor de toepassing dezer reactie worden verschillendevoorschriften gegeven, o.a. wat betreft de hoeveelheden, waarin deverschillende reagentia worden toegevoegd. Een tweetal dezer uit-voeringsmethoden werd nader onderzocht op de te bereiken grens dergevoeligheid t.o.v. aceton en acetazijnzuur. Een dezer methoden iste vinden in het handboek van Wester over â€žOrgaanziekten bij grootehuisdieren". Omtrent de gevoeligheid wordt het navolgende vermeld :â€žIs bij een verdunning van i : 40 de uitslag der aldus uitgevoerdeâ€žreactie nog juist positief, clan bevat de urine 220 mg aceton per,,liter. Was de verdunning 1 : 400, dan bedroeg het gehalte 2500 mgâ€žper liter." In het vorenstaande wordt gesproken van aceton en nietvan acetonlichamen.

De andere methode is beschreven door Sjollema in â€žMethoden vanonderzoek van dierlijke urines". Aangaande de gevoeligheid wordtvermeld, dat aceton en acetazijnzuur een rood-violette verkleuringgeven. Bij afwezigheid van deze stoffen wordt de kleur na toevoegingvan het ijsazijn vuil-groen. Bij de zoojuist genoemde methode wordtgesproken van aceton en acetazijnzuur. Wanneer de beoordeeling van beide reacties vergeleken wordt, danblijkt er nog al verschil van opvatting omtrent de Legalsche reactiete bestaan. In het eene geval (Wester) wordt ze gebruikt voor debepaling van de hoeveelheid aceton, terwijl in het andere (Sjollema)ze slechts dient tot het aantoonen van aceton en acetazijnzuur inurine. Uit het laatstgenoemde volgt, dat de reactie niet speciliek isvoor aceton, doch ook reageert met acetazijnzuur. Deze opvatting wordttrouwens ook gedeeld door Muller (Klinische Methoden â€” ErvenBijleveld â€” \'938). Teneinde de gevoeligheid

van de methode van Legal t.o.v. acetonna te gaan, zijn hiervan verdunningen gemaakt met aceton en acet-azijnzuur-vrije urine. Het verloop van deze proef was zoo, dat eerstbij een concentratie van 600 mg aceton per liter een zeer zwakkepositieve reactie werd verkregen, die slechts waarneembaar was bijvergelijking met een blanco-proef. Bij een concentratie van 1000 mgper liter was zij duidelijk positief. Verder is nagegaan hoe het stondmet de gevoeligheid t.o.v. acetazijnzuur. Ten behoeve van de uitvoeringder proef zijn verdunningen gemaakt met aceton en acetazijnzuur-vrijeurine. De uitkomsten wezen aan, dat de reactie volgens Legal veelgevoeliger t.o.v. acetazijnzuur dan van aceton is. Reeds bij een con-centratie van 50 mg acetazijnzuur per liter ontstaat een roodbruinekleur, terwijl voor aceton, zooals vermeld is, de concentratie 600 mgper liter moet bedragen. Waar nu, zooals uit het voorgaande blijkt,de reactie volgens Legal niet specifiek en

bovendien niet zoo gevoeligis t.o.v. aceton, als door Wester is aangegeven, zal zijn berekening



??? wat de hoeveelheid dezer stof in urine betreft, aanleiding tot verwarringkunnen geven. Wanneer n.1. in urine beide stoffen voorkomen, is heteen groot verschil welke overheerschend is. Is dit het geval met hetacetazijnzuur, dan is de stofwisseling in ernstiger mate gestoord danwanneer er hoofdzakelijk aceton in de urine aanwezig is. Wil menderhalve onderscheid maken tusschen de mate van storing der stof-wisseling, dan dient naast de methode volgens Legal ook die volgensGerhardt voor het aantoonen van acetazijnzuur te worden toegepast. In aansluiting op het bovenstaande is nagegaan, of andere stoffen,welke normaliter in de urine voorkomen, de reactie volgens Legalkunnen be??nvloeden. Ten behoeve van deze proeven zijn aan urinephenol en parakresol in bepaalde concentraties toegevoegd. Uit hetverloop der proeven kreeg men den indruk, dat genoemde stoffen geeninvloed hebben op het verloop van de reactie. Aangezien

met de reactie volgens Legal geen minimale hoeveelhedenaceton kunnen worden aangetoond, moet hiervoor de reactie volgensFrommer gebezigd worden. Deze zou specifiek en bovendien zeer ge-voelig zijn (0,001 %), doch moet bij voorkeur toegepast worden op hetdestillaat van het te onderzoeken materiaal. Ten einde na te gaan bijwelke minimumgrens de reactie nog juist waarneembaar is, werd dezeals ringreactie uitgevoerd bij verdunningen van aceton in gedestilleerdwater. Ter verkrijging van goede en vergelijkbare reacties werd steedsdezelfde hoeveelheid vaste kaliumhydroxyde toegevoegd (Hydraskalicus puriss. in rotulis â€žOstan"). Bij de uitvoering der reactie bleek,dat deze veel gevoeliger was dan die volgens Legal, aangezien bij eenconcentratie van 5 mg per liter nog een duidelijk positief resultaatwerd verkregen. Bij een concentratie van 1 tot 5 mg aceton per literkan de reactie als kwantitatieve methode gebezigd worden door

de buizenom te schudden en de dan verkregen kleur met behulp van een com-parator te vergelijken met een kleurenschaal. Laatstgenoemde wordtbereid door in buizen de reactie uit te voeren met concentratie van 1â€”5mg per liter en door te schudden. Een dergelijke schaal blijft, mitsgoed afgesloten en in het donker bewaard, minstens een week constantvan kleur. Er dient nog op gewezen te worden, dat men de te verge-lijken reacties minstens 12 uur bij kamertemperatuur moet laten staan ;eerst daarna heeft de kleur haar maximum intensiteit bereikt. Omtrent de kwestie of door de reactie volgens Frommer ook acet-azijnzuur wordt aangetoond, zijn verdunningen in water gemaakten is hierop gereageerd. In tegenstelling met aceton werd nu eerstbij een concentratie van 200 mg per liter een positieve reactie verkregen. Uit het voorgaande volgt, dat de reactie volgens Frommer nietspecifiek is t.o.v. aceton. Dit bezwaar wordt echter

ondervangen, wanneermen de reactie gebruikt bij onderzoek van destillaten, omdat het acet-azijnzuur dan omgezet is in aceton. Nadat de gevoeligheid van bovengenoemde chemische reacties t.o.v.aceton en acetazijnzuur was nagegaan, is een onderzoek ingesteld naar



??? het voorkomen van deze beide stoffen in den inhoud van het maag-darmkanaal, de urine en de lever van gezonde, drachtige, melkprodu-ceerende en enkele zieke runderen. Tot laatstgenoemde groep behoordendieren, die lijdende waren aan chronische maag-darmaandoeningen,tuberculose, pyogenes-mastitis, pvelonephritis, hydroallantois enangiomatosis van de lever. (Bijna al het onderzochte materiaal wasafkomstig van aan het Abattoir te Rotterdam geslachte dieren). Aan-gezien in de literatuur geen gegevens, (uitgezonderd de mededeelingvan Kaulich en Lorenz betreffende den inhoud van het maagdarm-kanaal van een hond) te vinden waren omtrent de wijze van onder-zoek, is eerst een ori??nteerende proef verricht. Aan een afgewogenhoeveelheid maaginhoud werd gedestilleerd water en zwavelzuurtoegevoegd en het mengsel vervolgens met behulp van stoom gedestil-leerd. Op gelijke wijze is een afgewogen hoeveelheid tot brij

gemalenleverweefsel behandeld. Het resultaat van beide proeven was, dat inhet opgevangen destillaat aceton was aan te toonen. Werd de destil-latie daarna voortgezet, dan verliep de reactie t.o.v. aceton in hettweede destillaat negatief. Na deze ori??nteerende proeven is het onder-zoek met de reeds genoemde groepen van dieren voortgezet. De uitkomsten hiervan waren zoodanig, dat men mag besluiten, datbij gezonde runderen in den inhoud van de verschillende gedeeltenvan het maag-darmkanaal aceton en acetazijnzuur voorkomen. Hetzijn echter zeer kleine hoeveelheden, die slechts met de meest gevoeligereacties kunnen worden aangetoond (Frommf.r). Verder werd waar-genomen, dat hoe verder het voedselmengsel van de magen verwijderdwas, des te geringer de hoeveelheid aceton en acetazijnzuur per kgbedroeg. Een grootere hoeveelheid per kg maaginhoud ging nietgepaard met een overeenkomstige grootere hoeveelheid in de

urine.Bij drachtige dieren was in een kg maag-darminhoud, benevens in een kglever meer aceton en acetazijnzuur aanwezig dan bij niet-drachtige. Ookin de urine van drachtige dieren komt meer voor dan bij niet-drachtige ;zelfs staat de voorkomende hoeveelheid in nauw verband met denduur der drachtigheid. Naarmate het rund langer drachtig is neemtde hoeveelheid per liter urine toe. Evenredigheid tusschen de hoeveel-heid in het maagdarmkanaal en cle urine bestaat bij drachtige dierenniet. In het algemeen kan men zeggen, dat bij drachtige dieren eenwijziging in de stofwisseling bestaat. De grootere hoeveelheid in het maag-darmkanaal wordt waarschijnlijk veroorzaakt door uitscheiding van aceton enacetazijnzuur vanuit het bloed en de weefsels naar het digestie-apparaat. Ookbij dieren, lijdende aan acetonurie na het kalven, merkt men dit ver-schijnsel op. De hoeveelheid aceton en acetazijnzuur, voorkomendein het maag-darmkanaal, de urine

en de lever van dieren, welke melkproduceeren en tegelijkertijd goed gevoederd werden, stemde overeenmet de gevonden hoeveelheid bij niet-melkgevende dieren. Bij runderen,lijdende aan chronische maag-darmaandoeningen, werden in het maag-darmkanaal, de urine en de lever evenmin afwijkende hoeveelheden



??? aangetroffen. Overeenkomstige resultaten werden verkregen bij dieren,lijdende aan algemeene tuberculose, traumatische gastritis, pyogenes-mastitis en pyelonephritis. Alleen bij een dier, lijdende aan een ver-andering van het leverweefsel (angiomatosis) konden grootere hoeveel-heden in het maag-darmkanaal aangetoond worden ; de hoeveelheidin de urine en de lever was in dit opzicht evenwel normaal. In het voorgaande is het een en ander omtrent het voorkomen vanaceton en acetazijnzuur in de diverse gedeelten van het maag-darm-kanaal benevens de urine en lever van runderen vermeld. Heeft men tedoen met zieke dieren, die genezen, dan kan men geen vergelijkendonderzoek doen en is men aangewezen op het onderzoek van den pens-inhoud, de urine en het bloed. De eerste groep van runderen, die ophet voorkomen van aceton en acetazijnzuur in de urine zijn onderzocht,waren dieren lijdende aan melkziekte. De verkregen

uitkomsten be-vestigden het vermoeden, dat de hoeveelheid niet hooger was dan bijhoogdrachtige dieren. Geen verschil werd opgemerkt tusschen hetoptreden der ziekte tijdens den staltijd of bij verblijf in de weide. De volgende groep bestond uit dieren, die 4 tot 6 dagen geledengekalfd hadden. Volgens Siegel bestaat bij deze een verhoogde ace-tonurie, terwijl Sjollema aangetoond heeft, dat kort voor en na hetkalven de hoeveelheid aceton en acetazijnzuur in het bloed hooger isdan bij niet-drachtige dieren. De uitkomsten van mijn onderzoekingenstemden overeen met die van Siegel, hoewel moet worden opgemerkt,dat het geen groote hoeveelheden waren. In elk geval waren ze geringerdan bij dieren, lijdende aan paresis puerperalis. Genoemde ziektetreedt meestal binnen 2 dagen na den partus op. Het onderzoek van Siegelis derhalve in zooverre juist, dat er inderdaad 406 dagen na het kalven eenhoogere concentratie aan aceton en

acetazijnzuur in de urine bestaat. Een op zichzelf staand verschijnsel is dit echter niet, want tijdens de drachtigheiden eenige dagen na het beeindigen hiervan is dit steeds het geval.Waren door Siegel ook monsters urine van drachtige runderen onder-zocht, dan zouden zijn bevindingen anders geweest zijn en zou hijwellicht de volgende uitspraak hebben gedaan : 4 a 6 dagen na het kalvenis bij runderen de hoogere concentratie aan aceton en acetazijnzuur, die tijdensde drachtigheid bestond, gedeeltelijk reeds verdwenen. In de volgende groep zijn dieren ondergebracht, die lijdende warenaan ziekten, gepaard gaande met een hooge lichaamstemperatuur.Bij geen der pati??nten kon gedurende een contr??leperiode van 14dagen een toename van de hoeveelheid aceton en acetazijnzuur gecon-stateerd worden. In het algemeen stemden de gevonden hoeveelhedenovereen met die, voorkomende in de urine van gezonde dieren. Vervolgens werden

dieren, lijdende aan typische of atypische vormenvan grastetanie onderzocht. In sommige gevallen was in de urine eengroote hoeveelheid aceton en acetazijnzuur aanwezig ; meestal is dehoeveelheid echter niet grooter dan bij gezonde dieren. Tenslotte werd nog de urine onderzocht afkomstig van dieren,



??? lijdende aan acute en chronische aandoeningen van het digestie-apparaat. Bij geen der onderzochte gevallen werd een verhooging van het aceion-en acetazijnzuurgehalte der urine waargenomen, m. a. w. de gevonden hoe-veelheden stemden overeen met die, voorkomende in de urine vangezonde dieren. Evenals uit de onderzoekingen van Sjollema blijktuit de door mij verrichte, dat bij het rund tijdens acute of chronischeaandoeningen van het digestie-apparaat geen verhoogde uitscheidingvan aceton of acetazijnzuur met de urine plaats heeft. In aansluiting aan het voorgaande is getracht, mede in verbandmet de omstandigheid een beter inzicht te verkrijgen in het wezenvan de acetonurie bij het rund, deze kunstmatig op te wekken. Deuitkomsten, verkregen uit de proeven genomen door Sjollema, hebbendoen zien, dat dit niet zoo eenvoudig is. De toediening van een extrahoeveelheid voedsel direct nadat het dier gekalfd had of het

subcutaaninspuiten van phloridzine veroorzaakten geen typische acetonurie-verschijnselen. Wel wordt door Sjollema aangegeven, dat in ?Š?Šngeval de reactie volgens Legal positief was geworden. Uit mijn onder-zoekingen, waarbij resp. aceton, acetazijnzuur of melkzuur per oswerd toegediend, is niet komen vast te staan, dat hierdoor een ace-tonurie optrad. Slechts in ?Š?Šn geval, n.1. bij het ingeven van 500 grammelkzuur van 80 % per dag, steeg de hoeveelheid aceton en acet-azijnzuur van 2,5 tot 4 mg per liter. Bij dit rund was echter tegelijker-tijd een ernstige stoornis in de voedselopname ingetreden. De stijgingis echter te verwaarloozen bij vergelijking met de hoeveelheden, welkebij de acetonurie na het kalven in de urine voorkomen. In het laatstegeval betreft dit hoeveelheden, welke kunnen worden uitgedrukt ingrammen, terwijl het in het zoojuist genoemde geval slechts om milli-grammen gaat. Tenslotte is nagegaan, welke invloed een

regeling van het dieetalsmede het al of niet tegelijkertijd ingeven van 150 g glucose en300 g bicarbonas natricus per dag op het ziekteproces heeft. In denloop van eenige jaren zijn 164 dieren, lijdende aan acetonurie na hetkalven, behandeld, waarvan 153 stuks in betrekkelijk korten tijd genezenzijn, d.w.z. de genezing verliep veel vlugger dan door het gebruik vanandere medicamenten tot nu toe geconstateerd was. Van verscheidenedieren is de urine tijdens het behandelingsproces herhaaldelijk onder-zocht, waardoor een inzicht werd verkregen in de vermindering oftoename van de hoeveelheid aceton en acetazijnzuur. Ten behoevevan de proefneming zijn de dieren in drie groepen verdeeld. Bij deeerste groep werd nagegaan, welke de gevolgen waren, wanneer naasthet toedienen van de genoemde medicamenten tevens alle kracht-voedsel onthouden werd ; bij de tweede groep werd in den aanvangvan de medicamenteuse behandeling het dieet

niet geregeld, d. w. z.den eigenaren werd geadviseerd de dieren te laten eten hetgeen zijwilden hebben ; bij de dieren van groep 3 heeft slechts een regelingvan het dieet plaats gehad, n.1. onthouding van alle krachtvoedsel en



??? in enkele gevallen zelfs van alle voedsel, terwijl een medicamenteusebehandeling niet werd ingesteld. Aangaande de uitkomsten van groep i kan vermeld worden, dat detoegepaste therapie een gunstige werking scheen uit te oefenen. Deklinische verschijnselen veranderden meestal na een behandeling vaneenige dagen aanmerkelijk. De eetlust werd beter, het herkauwenregelmatiger, de ademhaling rustiger, de omvang van de buik namtoe, de soporeuse toestand verdween, terwijl tevens de consistentievan de faeces zachter werd. In sommige gevallen nam de melkgift,die aanvankelijk gedaald was, weer eenigszins toe. Ook het onderzoekvan de urine wees uit, dat er veranderingen in het organisme warenopgetreden. In sommige gevallen was de aanvankelijk zure reactieveranderd in een amphotaire of alcalische t.o.v. lakmoespapier, dehoeveelheid aceton en acetazijnzuur per liter verminderd en depositieve Gerhardtsche reactie

t.o.v. acetazijnzuur veranderd in eennegatieve of twijfelachtige. Wanneer na dit gedeeltelijk herstel methet toedienen van krachtvoeder de noodige voorzichtigheid betrachtwerd en wel zoodanig, dat de verstrekte hoeveelheid zeer geleidelijkwerd opgevoerd, dan trad meestal een volkomen herstel in. Wat het resultaat van de behandeling van groep 2 betreft, kanvermeld worden, dat het verloop van het genezingsproces afwijkend was vandat der zoojuist beschreven dieren van groep 1. Zooals vermeld istrad bij deze dieren na eenige dagen een verbetering in de klinischeverschijnselen en de samenstelling van de urine in, doch nu was ditniet het geval. Somtijds namen de ziekteverschijnselen zelfs toe en ookhet onderzoek van de urine wees uit, dat de hoeveelheid aceton enacetazijnzuur per liter niet Verminderd was. Werd nu evenwel hetvoederen van meelspijzen verboden, dan kwam, evenals bij de dierenvan groep 1, een verbetering in de

klinische verschijnselen en de samen-stelling van de urine tot stand. Uit het voorgaande blijkt duidelijk,dat de regeling van het dieet een belangrijke rol speelt in het verloop vanhet ziekteproces. Thans resten nog de resultaten van de proeven, verkregen bij de dierenvan groep 3, waarbij, zooals reeds vermeld is, geen toediening van medi-camenten maar wel onthouding van het krachtvoedsel en in enkele gevallenvan alle voedsel gedurende eenigen tijd heeft plaats gehad. Door detoegepaste behandeling werden niet alleen de klinische verschijnselengunstig beinvloed, doch tevens traden veranderingen in de samen-stelling van de urine op. Zoo daalde b.v. de hoeveelheid aceton enacetazijnzuur en was de reactie t.o.v. acetazijnzuur, die aanvankelijksterk positief was, somtijds zwak of zelfs twijfelachtig geworden. Aandeze reactie zou zelfs eenige waarde kunnen worden toegekend aan-gaande de mate van het opgetreden herstel. Was de

aanvankelijkpositieve reactie negatief geworden, dan was dit een gunstig teeken enkon, zooals bij enkele dieren werd geconstateerd, op een spoedig vol-komen herstel gerekend worden, indien althans met de toediening van de



??? hoeveelheid, krachtvoedsel de noodige voorzichtigheid betracht werd.Deed men dit laatste niet, dan bestond het gevaar van recidive, hetgeeneenige malen werd waargenomen en moest weer opnieuw begonnenworden met de onthouding van het krachtvoedsel. Hoewel de onthouding van het krachtvoedsel een gunstigen invloedhad op het verloop van de ziekte, viel toch op, dat bij de runderen vandeze groep het herstel niet zoo vlug en niet in die mate optrad alsgeconstateerd was bij de dieren van groep i, die naast de voedselont-houding tegelijkertijd 150 g glucose en 300 g bicarbonas natricus peros werden ingegeven. Samenvatting. Op grond van zijn onderzoekingen komt schrijver tot de navolgendeconclusies. De minimum grens voor de gevoeligheid der Legalsche reactie t.o.v.aceton en acetazijnzuur ligt bij resp. 600 en 50 mg per liter. De meest gevoelige reactie op aceton is die volgens Frommer. Dezeis bovendien toe te passen

bij kwantitatief colorimetrisch onderzoek. Bij het gezonde rund komt in het maag-darmkanaal aceton en acet-azijnzuur voor. Relatief is de hoeveelheid per kg inhoud der magenhet grootst en vermindert naarmate de plaats verder van deze organenverwijderd is. In den inhoud van het rectum is het aceton en acetazijn-zuur nauwelijks of in het geheel niet meer aan te toonen. De samenstelling van het voedsel schijnt van invloed te zijn op dehoeveelheid aceton en acetazijnzuur. Deze is n.1. kleiner, wanneer hetvoedsel meer zetmeelrijke bestanddeelen bevat. De in de urine aanwezige hoeveelheid aceton en acetazijnzuur staatniet in verband met die, welke in het maag-darmkanaal voorkomt. Eentoe- of afname van de hoeveelheid in het maag-darmkanaal veroorzaaktgeen overeenkomstige verandering in het gehalte der urine. De acetonurie van het rund na het kalven kan niet haar oorspronghebben in het maag-darmkanaal. Werden n.1.

hoeveelheden aceton ofacetazijnzuur in het digestiekanaal gebracht, die 1500 maal zoo grootwaren als normaal daarin voorkomen, dan veroorzaakte dit geenacetonurie. Bij het rund is tijdens de drachtigheid het aceton- en acetazijnzuur-gehalte in de urine, evenals bij den mcnsch tijdens de zwangerschap,verhoogd. Naarmate de drachtigheid voortschrijdt, neemt het gehaltein de urine sneller toe dan bij den inhoud van het maag-darmkanaal. Na den partus daalt het aceton- en acetazijnzuurgehalte der urinevrij snel ; na 4 tot 6 dagen is dit echter nog steeds hooger dan bij nietgekalfd hebbende dieren. De conclusie van Siegel, als zou de acetonurie 4 tot 6 dagen na denpartus het gevolg zijn van dien partus, is niet juist. Vermoedelijk staatzij in nauw verband met de reeds tijdens de drachtigheid gewijzigdestofwisseling. LXVII 44 -



??? Ook bij aan melkziekte lijdende koeien is het gehalte hooger danbij niet-drachtige dieren. Een enkele maal bevat de urine van koeien, lijdende aan op gras-tetanie gelijkende ziekten, groote hoeveelheden aceton en acetazijnzuur. Wanneer men aan runderen, lijdende aan acetonurie na het kalven,dagelijks 150 g glucose en 300 g bicarbonas natricus per os toedient,dan wordt, wanneer men tevens het krachtvoedsel onthoudt, een gun-stige invloed op het verloop der ziekte uitgeoefend. Wordt echterniet tegelijkertijd met de toediening dezer medicamenten het dieetgeregeld, dan treedt in de meeste gevallen een vertraging in het herstel op. Wanneer door de toepassing der behandeling eenig herstel is in-getreden, zij men zeer voorzichtig met de toediening van krachtvoedsel.In geen geval vange men daarmede aan voordat de reactie volgensGerhardt op de aanwezigheid van acetazijnzuur in de urine negatiefuitvalt. Heeft men te doen met

runderen, waarbij in de urine geen ofslechts uiterst geringe sporen acetazijnzuur worden aangetroffen, dankan door onthouding van alle krachtvoedsel somtijds reeds genezingworden verkregen. De sterkte van de reactie van Gerhardt kan men beschouwen alseen index voor den ernst en de hevigheid van het lijden. De praktische ervaring bij de behandeling geeft aanleiding tot deconclusie, dat het resultaat in belangrijke mate afhankelijk is vanhet tijdstip, waarop diergeneeskundige hulp wordt ingeroepen. Demogelijkheid, dat erfelijke factoren van invloed zijn op het ontstaanis niet uitgesloten. Zusammenfassung. Auf Grund seiner Untersurhungen kommt Verfasser zu den nachfolgendenSchluszfolgerungen. Die unterste Grenze der Empfindlichkeit der LEGALschen Reaktion auf Acctonliegt bei 600 mg, die auf Acetessigs?¤ure bei 50 mg pro Liter. Die empfindlichste Reaktion auf Aceton ist die Reaktion nach Frommer. Eshat sich auszerdem

als m??glich erwiesen, diese bei der quantitativen kolorimetrischenUntersuchung anzuwenden. Beim gesunden Rind kommt in den verschiedenenTeilen des Magen-Darmkanals Aceton und Acetessigs?¤ure vor. Im Verh?¤ltnis istdie Menge pro kg Inhalt der Magen am gr??szten und nimmt ab, je nachdem dieStelle weiter von diesen Organen entfernt ist. Im Rektum sind das Aceton unddie Acetessigs?¤ure mit den empfindlichsten Methoden kaum oder ??berhaupt nichtmehr nachzuweisen. Die Zusammensetzung des Futters hat einen Einflusz auf dievorkommende Menge Aceton und Acetessigs?¤ure im Magen-Darmkanal. Dieseist in dem Masze kleiner, wenn ein gr??szerer Teil des Futters aus st?¤rkemehlreichenBestandteilen besteht. Die im Urin vorhandene Aceton- und Acetessigs?¤ure Mengesteht in keinem Zusammenhang mit derjenigen, welche im Magen-Darmkanalvorhanden sein kann. Eine Zu- oder Abnahme der Menge im Magen-

Darmkanalverursacht keine entsprechende Ver?¤nderung im Gehalt des Urins. Die Acetonurie beim Rind nach dem Kalben kann ihren Ursprung nicht imMagen-Darmkanal haben. Wurden n?¤mlich Aceton- oder Acetessigs?¤ure-Mengenin den Digestionskanal gebracht, die 1500 mal groszer waren als normalerweisedarin vorkommen, dann entstand keine Acetonurie. Beim Rind ist w?¤hrend der Tr?¤chtigkeit der Aceton- und Acetessigs?¤ure-Gchaltim Urin wie beim Menschen w?¤hrend der Schwangerschaft erh??ht. Mit fortschrei-



??? tender Tr?¤ehligkeit nimmt der Aceton- und Acetessigs?¤ure-Gehalt des Urins schnellerzu als im Inhalt des Magen-Darmkanals. Nach der Geburt sinkt der Aceton- und Acetessigs?¤ure-Gehalt des Urins ziemlichschnell; nach 4â€”6 Tagen ist er jedoch immer h??her als bei Tieren, die nicht gekalbthaben. Die Folgerung von Siegel, die Acetonurie 4â€” 6 Tage nach der Geburt sei dieFolge dieser Geburt, ist nicht richtig. Vermutlich steht sie in engem Zusammenhangmit dem schon w?¤hrend der Tr?¤chtigkeit ver?¤nderten Stoffwechsel. Der Aceton- und Acetessigs?¤ure-Gehalt des Urins ist bei K??hen, die an Paresispuerperalis leiden, h??her als bei nicht-tr?¤chtigen Tieren. Im Urin von K??hen, die an Grastetanie-?¤hnlichen Krankheiten leiden, werdenbisweilen grosze Aceton- und Acetessigs?¤ure-Mengen angetroffen. Wenn man Rindern, die an Acetonurie nach dem Kalben leiden, t?¤glich 150 gGlucose und 300 g Natriumbikarbonat

verabreicht, dann wird, wenn man dabeizugleich das Kraftfutter enthalt, ein g??nstiger Einflusz auf den Verlauf der Krankheitausge??bt. Wird jedoch nicht zugleich mit der Verabfolgung dieser Medikamentedie Di?¤t geregelt, dann tritt in den meisten F?¤llen eine Verz??gerung der Heilung ein. Wenn bei der Verabreichung der genannten Medikamente eine Besserung ein-getreten ist, sei man sehr vorsichtig mit der Verabreichung von Kraftfutter. Aufkeinen Fall ist damit zu beginnen, bevor die Reaktion nach Gerhardt auf das Vor-handensein von Acetessigs?¤ure im Urin negativ ausf?¤llt. Bei Rindern, bei denen keine oder nur ?¤uszerst geringe Spuren von Acetessigs?¤urefestgestellt werden, kann durch Verabfolgung einer strengen Di?¤t manchmal bereitsHeilung erzielt werden. Die St?¤rke der GERHARDTschen Reaktion kann man als Gradmesser f??r den Ernstund die Heftigkeit der genannten Acetonurie betrachten. Die praktische Erfahrung bei

der Behandlung gibt Veranlassung zu der Schlusz-folgerung, dasz das Resultat der Behandlung in hohem Masze von dem Zeitpunktabh?¤ngt, an welchem tier?¤rztliche Hilfe angerufen wird. Es ist wahrscheinlich, dasz erbliche Faktoren einen Einflusz auf die Entstehungder Acetonurie nach dem Kalben beim Rind aus??ben. Summary. On account of his experiments the author comes to the following conclusions. The minimum limit for the sensibility of the legal-reaction against acetone andacetylacetic acid lays resp. on 600 and 50 mg per Liter. The most sensible reaction upon aceton is that one according Frommer. Moreover this reaction can be used in quantitative colorimetrical research.In the digestive tractus of the healthy cow acetone and acetylacetic acid occur both. The quantity per kg stomach contents is the greatest and decreases when theplace is further away from these organs. In the contents of the rectum acetone andacetylacetic acid

can hardly or not at all be shown. The composition of the food appears to be of influence upon the quantity of acetoneand acetylacetic acid. The quantity is smaller, when the food contains more starchycompounds. The quantity of acetone and acetylacetic acid present in the urine is not alliedto the quantity that is found in the digestive tractus, an increase or decrease of thequantity in the digestive tractus does not cause a correspondent change in the per-centage in the urine. The acetonuria of the cow after calving can not find its origin in the digestivetractus. Quantities of acetone and acetylacetic acid that were 1500 times largerthan the normal quantity were brought in the digestive tractus, but did not causeacetonuria. During gestation the percentage of acetone and acetylacetic acid in urine of thecow is increased just as in man. In proportion as the gestation strides along, the percentage in the urine increasesquicker than the percentage of the

contents of the digestive tractus.



??? After the delivery the percentage of acetone and acetylacetic acid in the urinedecreases rather quick but after 4 to 6 days this percentage is always still higher thanin animals that have not calved. The conclusion of Siegel that the acetonuria 4 to 6 days after delivery shouldbe the after effect of that delivery, is not right. Probably this acetonuria is closelyallied to the already changed metabolism during gestation. Also in cows suffering from milk-disease, the percentage is higher than in animalsthat a re not in calf. Sometimes the urine of cows suffering from diseases, resembling grass-tetanycontains larger quantities of acetone and acetylacetic acid. A favourable influence is excercised upon the progress of the disease, when cows,suffering from acetonuria after calving, are daily given 150 g glucose and 300 gsodium bicarbonate and when at the same time forcing food is withhold. But when the diet is not ruled at the same time, in most

cases recovery is slackened. When by applying this treatment recovery is set in, one should be very carefulin administering forcing-food. In no case one should start with it before the reactionof Geriiardt to the presence of acetone and acetylacetic acid in the urine turns outnegative. If one has to do with cows the urine of which contains no or only very slighttraces of acetylacetic acid the withholding of all forcing-food can sometimes leadalready to recovery. The strength of the reaction of Gerhardt is an index to theseriousness and the intensity of the disease. The practical experience in the treatment leads to the conclusion, that the resultimportantly depends on the moment in which veterinary aid is called in. The possibility that heriditary factors are of influence upon the origin of the diseasecan not be excluded. R?Šsum?Š. A la suite de ses recherches, l\'auteur en arrive aux. conclusions suivantes. La limite minimum de la sensibilit?Š de la

r?Šaction de L?Šgal vis ?  vis d\'ac?Štoneou d\'acide ac?Što-ac?Štique est situ?Še respectivement ?  600 et 50 mg par litre. La r?Šaction de Frommer est la plus sensible pour la recherche de l\'ac?Štone. On peutd\'ailleurs l\'employer pour la recherche quantitative colorim?Štrique. Chez la b??te bovine normale, l\'ac?Štone et l\'acide ac?Što-ac?Štique sont pr?Šsentsdans le tractus gastro-intestinal. La quantit?Š par kg de contenu des estomacs estrelativement la plus grande et elle diminue au fur et ?  mesure qu\'on s\'?Šloigne de cesorganes. Dans le contenu du rectum 011 peut ?  peine ou plus du tout d?Šmontrerla pr?Šsence d\'ac?Štone et d\'acide ac?Što-ac?Štique. La composition des aliments semble avoir une influence sur la quantit?Š d\'ac?Štoneet d\'acide ac?Što-ac?Štique. Cette quantit?Š est en effet plus petite, lorsque l\'alimentationest plus riche en f?Šculents. La quantit?Š d\'ac?Štone et d\'acide ac?Što-ac?Štique pr?Šsente dans

l\'urine n\'est pasen rapport avec la quantit?Š pr?Šsente dans le conduit gastro-intestinal. Une aug-mentation ou une diminution de cette quantit?Š dans le tube digestif n\'occasionnepas une variation corr?Šlative de la teneur de l\'urine. I.\'ac?Štonurie de la b??te bovine apr?¨s le part ne saurait pas trouver son originedans le tube digestif. En effet, apr?¨s introduction dans le tube digestif de quantit?Šs1500 fois plus grandes que les quantit?Šs normales, on n\'a pas observ?Š d\'ac?Štonurie. Chez la b??te bovine gravide aussi bien que chez la femme enceinte, la teneurde l\'urine en ac?Štone et acide ac?Što-ac?Štique augmente. Au fur et ?  mesure que la gestation avance, la teneur de l\'urine augmente dansdes proportions plus grandes que celle du contenu du tube digestif. Apr?¨s le part la teneur en ac?Štone et en acide ac?Što-ac?Štique de l\'urine baisserelativement vite ; apr?¨s 5 ?  6 jours elle est cependant encore plus ?Šlev?Še que

chezles non parturiantes. La conclusion de Siegel, comme quoi 4 ?  6 jours apr?¨s le part l\'ac?Štonurie seraitla cons?Šquence de ce part, n\'est pas exacte. Fort probablement elle est en rapport



??? ?Štroit avec le changement du m?Štabolisme qui s\'est op?Šr?Š au cours de la gestation. De m??me chez les vaches atteintes de fi?¨vre vitulaire, la teneur est plus ?Šlev?Šeque chez les animaux non gravides. Quelques rares fois l\'urine des vaches, atteintes de maladies ressemblant ?  lat?Štanie d\'herbage, renferme de grandes quantit?Šs d\'ac?Štone et d\'acide ac?Što-ac?Štique. Lorsqu\'?  des b??tes bovines, souffrant apr?¨s le part d\'ac?Štonurie, on administrejournellement par la bouche 150 g de glycose et 300 g de bicarbonate de soudeet qu\'on supprime en m??me temps les aliments concentr?Šs, on constate une influencefavorable sur l\'?Švolution de la maladie. Si en m??me temps que l\'administration desm?Šdicaments on ne r?¨gle pas le r?Šgime alimentaire, le r?Štablissement est la plupartdu temps retard?Š. Lorsqu\'?  la suite de ce traitement le r?Štablissement s\'est op?Šr?Š quelque peu,il faut ??tre tr?¨s prudent avec

l\'administration d\'aliments concentr?Šs. En aucunefa?§on il ne peut y ??tre proc?Šd?Š, qu\'apr?¨s que la r?Šaction de Gerhardt pour la recherchede l\'acide ac?Što-ac?Štique dans l\'urine ne soit devenue n?Šgative. S\'agit-il de b??tesbovines, dont l\'urine ne contient pas ou seulement des traces minimes d\'acide ac?Što-ac?Štique, alors la suppression des aliments concentr?Šs suffit parfois d?Šj?  pour obtenirla gu?Šrison. L\'intensit?Š de la r?Šaction de Gerhardt peut ??tre consid?Šr?Še comme un indicede la gravit?Š et de l\'acuit?Š de l\'affection. L\'exp?Šrience de la pratique du traitement fait conclure que le r?Šsultat d?Špenddans une mesure importante du moment de l\'intervention v?Št?Šrinaire. Il n\'est pasexclu que des facteurs h?Šr?Šditaires aient une influence sur la gen?¨se de la maladie. INGEZONDEN. In het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, afl. No. 14 en 15 werd een ingezondenartikel opgenomen, dat een poging tot afname van de

bestaansmogelijkheid aantientallen collega\'s bevatte. Dat dit artikel was opgenomen in het officieel orgaan van onze Maatschappijmaakt de quaestie wel uitermate pijnlijk. Is het den schrijver wel bekend, dat in meerdere plattelandsgemeenten debestaansmogelijkheid van een dierenarts zonder nevenfunctie als keuringsambtenaaronmogelijk is ? Het is niet alleen, dat de veehouders van deze combinatie profiteeren,doordat de vestiging van een dierenarts mogelijk is gemaakt en dat de vleesch-keuringsdienst op voordeelige wijze wordt behartigd, maar het staat ook onom-stootelijk vast, dat het voor de vleeschkeuringsdiensten ten plattelande van belangis, dat practische menschen leiding geven. Wij zijn even onafhankelijk als de ambtelijke collega\'s. Een uitzondering maggeen aanleiding geven tot generaliseeren, zooals de schrijver meent te mogen doen.Wij hebben onze standseer. Het is groote dwaasheid de groep van ambtenaren-practici

de bevoorrechten tenoemen. Veelal wordt voor een verantwoordelijke keuringstaak slechts een karigebelooning toegekend. Ik acht het niet een lichtend voorbeeld voor onze vakgroep, wanneer de bestaans-mogelijkheid van tientallen moet worden aangetast om een klein aantal een bestaans-mogelijkheid te geven. Zijn er dan geen andere mogelijkheden? Hierbij denk ik aan collega\'s, die de dagelijksche medewerking hebben van eenz.g. helper, hetgeen in de praktijk veelal neerkomt op een associatie met een kwak-zalver. Bovendien denk ik aan collega\'s die veel tuberculineeren en die zoo nu endan ook diergeneeskundige hulp aan een pati??nt verleenen, maar voor het specifiekeveterinaire werk b.v. voor het verrichten van verlossingen, bedanken. Naar mijne meening kunnen bij de diergeneeskundige verzorging van onzenveestapel nog vele collega\'s behulpzaam zijn, maar het moet niet gaan ten kostevan een kleine groep, maar ten

voordeele van onze volksgemeenschap. Stadskanaal. J. P. de Vries.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN, REMONTEERING.Enzootische haemoglobinurie bij het paard. Prof. BouCkaert \') beschrijft het eerste geval, dat in Belgi?? is waargenomen.Men weet, dat deze aandoening door Wirth in 1921 en door Hobmayer in 1925is beschreven. Ze komt voornamelijk voor in Oost-Duitschland, Estland, Oostenrijk,maar kwam in 1931 epizo??tisch ook voor in de Vogezen. Bedoeld paard kwam in deGentsche kliniek met een myositis der kaakspieren, sterke speekselvloed, hoogetemperatuur (39.8Â°), haemoglobinurie. Er is geen sectie gedaan kunnen worden. Voedsel-vergiftiging bij paarden. Chelle 1) behandelt in een artikel van 15 pagina\'s de vergiftigings-verschijnselen,die paarden kunnen vertoonen, wanneer zij schadelijke planten opnemen. Achter-eenvolgens worden behandeld : klaver, wikke, equisetum, colchicum, lolium tcmu-lentum en bolderik. Nieuws bevat het artikel niet. Beijers. Streptococcen

infecties. 2) Streptococcen infectie\'s zullen, nu paarden door den oorlog in groote hoeveel-heden samengebracht worden, weer heerschend gaan optreden. Lancefield deelde de haemolytische streptococcen in groepen A, B, C enz. in.Tot groep C behooren die, welke ziekten bij paarden als droes, pneumonie, zaad-strengaandoeningen, hoef kraakbeenfistels, enz. veroorzaken. Zij produceeren haemo-lysine, maar geen vergiften. Door middel van de precipitin-reactie zijn zij weer naarhun biochemische eigenschappen nader onder te verdeelen. Groep C wordt verderverdeeld in de sub.groepen a, b en c. Tot sub. groep a. hoort de streptococcus equi. Sub. groep c veroorzaakt pneumonie,metritis en wond-infectie bij paarden. De behandeling tegen streptococcen infectie\'s is nog niet erg afdoende. Sera envaccins ertegen hebben weinig succes gehad. Deze producten hebben nog veleaanhangers, maar kunnen de toets van de kritiek bij

controle-proeven niet doorstaan.Daarna volgt een uiteenzetting over het gebruik van prontosil en sulphanilamidenin het algemeen, welke middelen en behandelingswijze als bekend mogen wordenverondersteld. Chronische maaguitzetting. Henning 3) heeft de vleeschkeuring verricht van een 20 jaar oud paard, dat af-gemaakt werd, omdat het verdacht werd te lijden aan besmettelijke bloedarmoede. Bij de keuring was daarvan niets te zien. Alleen vond hij een sterk vergroote maag(inhoud 35 1, afstand inmonding slokdarm tot pylorus via groote curvatuur 117 cm,grootste dwarsdoorsnede 71 cm). Het maagslijmvlies was niet ontstoken. Schr. vond verder dat de eerste premolarevan de linker onderkaak uitgegroeid was tot een kies, die 6 cm boven het niveauvan zijn buurlui uitstak en met deze punt boorde in het weefsel van de linker boven-kaak. Hierdoor was het kauwen eerst moeilijk, later onmogelijk. Het paard sliktederhalve zijn voedsel

zoo goed als ongekauwd naar binnen, met als gevolg eenminder goede vertering en dus een minder rendement. Ten einde nu toch aan de benoodigde voedingstoffen te komen, moest meervoedsel worden opgenomen, ten gevolge waarvan op den duur de maag was uitgezet. 1 ) Recueil de m?Šd. v?Št. Janvier 1940. 2 ) S. L. Hionett and W. S. King : Streptococci Infections in the Commercial Horse.The Vet. Journ. Maart 1940. 3 ) Dr. Henning : Chronische Magenerweiterung infolge fehlerhaften Gebisses. D. T. W.16 Maart 1940.



??? Infectieuze anaemie. Gezien het feit, dat de Duitsche paardenartsen in oorlogstijd belast zijn met hetnemen van maatregelen ter voorkoming en ter bestrijding van besmettelijke ziektenonder het vee van de burgerbevolking, meent Kern l) goed te doen, o.m. een en anderomtrent het vaststellen der diagnose â€žinfectieuze anaemie" mede te deelen. Zijwordt gesteld op grond van het klinisch onderzoek en het bloedbeeld of op grondvan de sectie en het daarop volgende histologisch onderzoek. Bij het klinisch onderzoek moet vooral het epidemiologisch karakter wordenvastgesteld. Verder hoort er ook toe de sedimenteerproef van het bloed volgensNoltze. Ook het onderzoek van de mest op wormeieren. Sommigen meenen n.1.dat deze anaemie door toxinen van ingewandswormen wordt veroorzaakt. Voor het bloedonderzoek moeten twee monsterfleschjes met bloed worden opge-zonden, het eene alleen met bloed gevuld, het andere

bijgemengd met Natrium-citraat oplossing. Drie bioeduitstrijkjes moeten ter plaatse worden gemaakt. Velen,waaronder Richters, hechten aan dit onderzoek de grootste waarde. Vooral hetlymphocytcn-gehalte is van belang. Dit onderzoek moet driemaal achter elkaarplaats hebben met tusschenruimten van 14 dagen. Als dit alle drie keer positiefuitvalt en het dier op grond van de klinische bevindingen, bovendien verdachtwordt van infectieuze anaemie, dan wordt de diagnose-als vaststaand aangenomen. Voor het histologisch onderzoek moeten stukjes lever, milt, nieren, linker voor-kamer van het hart, milt-lympheklieren en andere lympheklieren naar een patho-logisch-anatomisch instituut worden toegezonden. Deze orgaanstukjes moetenvooraf in formaline gefixeerd worden. Lever en milt moeten worden onderzocht op veranderingen in het reticulo-endotheel. Hart en nieren op veranderingen in de vaatwanden, welke veranderingeneen constant

karakter dragen en bij andere infectie-ziekten van paarden niet voor-komen. In de lympheklieren hebben veranderingen in de lympheklier-structuur plaatsen ook ziet men een overwoekering van lynipho??de-cellen, welke afwijkingen eveneenseen goede aanwijzing geven voor bovenbedoeld lijden. Heenwoekering op het neusbeen. Seele 2) kreeg een paard in behandeling, dat op de rechterhelft van het onderstedeel van het neusbeen, een been-hard, met haarlooze huid bedekt, gezwel droeg.Dc basis was, vooral naar boven, verbreed. Naar beneden liep het uit in een tepel-vormigc uitwas, ongeveer cm lang en 16 h 17 cm in omvang. R??ntgenologisch kon worden vastgesteld, dat er geen overgang was, maar eenscheiding tusschcn het weefsel van neusbeen en gezwel. Histologisch bleek, dat menmet een exostosc te doen had. Bij navraag bleek verder, dat het hier geen erfelijkequaestie betrof, maar vermoedelijk ontstaan was uit een slag van

een ander paardtegen den neus, waardoor been-woekering had plaats gevonden. Voor de behandeling werd het paard neergelegd. Een algemeene narcose werdtoegepast door middel van een intraveneuze infusie van 350 cc van een io%-chloral-hydraatoplossing. De nervi infraorbitales werden geanaesthiseerd met behulp van20 cc 3% tutocain. De huid en onderhuid werden over de geheele lengte van hetgezwel opengesneden en daarna zoover los geprepareerd, dat men op het gezondeneusbeenweefsel gekomen was. Verder werd het periost afgeschaafd en in het boven-gedeelte van het gezwel-weefsel een inkerving gemaakt. In deze inkerving werdeen draadzaag aangelegd en met behulp hiervan het heele gezwel afgezaagd. Dewond werd gehecht en het geheel herstelde per primam zonder te recidiveeren.



??? Remonteering van paarden. Wall geeft in dit artikel veel wenken voor dierenartsen, die ermede belast worden,zitting te nemen in een commissie tot aankoop van legerpaarden. Hij put daartoe uit zijn ervaringen op dit terrein, opgedaan in den vorigen oorlog.De verrichtingen van deze functionarissen zijn wel heel wat omvangrijker, dan dievan de vorderingsveeartsen, bij ons bekend. Schr. heeft in totaal 500.000 paarden en muildieren gekocht. Hij heeft daartoein de U.S.A. gewerkt. De aantallen per dag gekochte dieren bedroegen 200 a 250,eens zelfs 438 stuks. Men wordt gefeliciteerd met een dergelijke benoeming zegt hijen inderdaad, de inkomsten zijn groot. Men kreeg per gekocht dier 1 pond. Omdat men over enorme bedragen te beschikken heeft en men herhaaldelijkpogingen tot omkooping heeft te bestrijden, is de verantwoordelijkheid echter ookgroot. Verschillende commissieleden zijn dan ook voor de verleiding

bezweken.Onder het pogen tot omkoopen moet men niet verstaan het aanbieden van gastvrij-heid. Dit af te slaan wordt door alle volken aangevoeld als een gebrek aan savoir vivreen zou het eigen volk een verkeerde reputatie bezorgen. De commissies bestaan uit een voorzitter en een veterinair. De voorzitter beoordeelthet type, de veterinair de rest. D.w.z. hij keurt op gezondheid (adem, oogen, been-gebreken, algemeenen lichaamsbouw), hij maakt het signalement op, maar bovendienmalle??neert hij direct alle gekochte dieren en spuit ze in met vaccins en sera ter voor-koming van alle besmettelijke ziekten, die op deze manier te voorkomen zijn. Verderadviseert hij den voorzitter voor de inrichting van een dep??t, waar de groote hoeveel-heden aangekochte paarden voorloopig moeten verblijven, in welk dep??t hem deveterinaire verzorging is opgedragen, waar hij moet zorgen voor de fourage, drink-watervoorziening en dan later

weer de verschillende transporten naar de afvoer-havens regelen. De groote massa werk komt op den veterinair neer, zegt hij. En hadmen dan maar steeds voorzitters, die bekwame paardenkenners waren. Maar somszijn het bekende â€žhuntingmen" en meer niet. Hij stelt daarom een soort onderzoekvoor naar de bekwaamheid van deze heeren alvorens hen te benoemen. Maar ookis zoo\'n onderzoek noodig voor den veterinair, omdat vele collega\'s tegenwoordigte weinig paardcnpractijk hebben en onvoldoende militaire kennis bezitten om dezekerheid te bieden, dat zij de beste dienstpaarden zullen aankoopen. Dit geeft nietalleen geldelijk nadeel voor den Staat, maar het is in hooge mate unfair tegenoverde vechtende troep, die vaak voor zijn leven afhankelijk is van de meerdere ofmindere geschiktheid van zijn paarden-tractie. De gang van zaken op de plaatsen van aankoop is als bij ons op de vorderings-terreinen. Schr. vestigt er

vooral de aandacht op, maatregelen te nemen om om-ruiling te voorkomen. Hij beveelt aan zooveel mogelijk jonge paarden te nemen,daar deze minder gebreken hebben. Men moet eischen, dat de dieren goede gangenen standen, goede voeten, pezen, gewrichten enz. hebben. Ook aan den adem mag niets mankeeren. Op de oogen mag men bij een trekpaarddesnoods iets toegeven. Maar overigens moeten de dieren sound zijn. Een paardmet gebreken houdt het niet uit. Ook moet men geen enkel verschijnsel van eenigebesmettelijke ziekte door de vingers zien. Dat geeft aanleiding tot drama\'s. I.astigepaarden zijn ook niet te gebruiken. Een soldaat is doorgaans geen paardenmanen zijn gevaren zijn al talrijk genoeg. Laat hij niet gehinderd worden door moeilijkepaarden. Verder zegt schr. dat handelaren over de geheele wereld vrijwel even eerlijkzijn. Kent men zijn vak, dan heeft men niet veel last, omdat een handelaar nietgraag

ontdekt is en bovendien krijgt men dan alleen de gewenschte kwaliteit paardente zien. Kent men zijn vak niet, dan wordt men zeker genomen. H. Lubberts. J) R. F. Wall : Remounts : purchasing duty and examination for soundness and serviceability.The Vet. Record, 9 Maart 1940.



??? TUBERCULOSE. De pathologie en pathogenese van tuberculose bij huisdieren vergelekenmet die van den mensch. In dit artikel vervolgt Innes \') zijn beschouwingen over de vergelijkende patho-logie der tuberculose van mensch en dier. I. Tuberculose van den hond. T.b.c. komt bij den hond betrekkelijk zeldzaam voor ;toch is er groote variatie in de frequentie in diverse landen (i tot 13 % van in kli-nieken gestorven honden). De primaire infectie komt meerendeels langs respirato-rischen weg tot stand (5 van de 8 door schr. waargenomen gevallen), minder langsalimentairen weg. In vergelijking met de pathogenesis der ziekte bij den mensch,valt op het ontbreken bij den hond van genezen of rustende primaire processenin ademhalings- of spijsverteringsorganen. Men pleegt dit te verklaren, als zou detubercelbacil weinig pathogenitcit bezitten ten aanzien van de weefsels van den hond,echter wijst Innes\' ervaring er op, dat als primaire

infectie bij den hond tot standkomt, in den regel regionale uitbreiding en vroege disseminatie naar verwijderdeorganen langs lymphohaematogenen weg plaats vindt. Deze primaire infectie isdus progressief van den aanvang af (opgemerkt zij, dat acute miliaire t.b.c. in ditstadium zelden optreedt). Een stadium, analoog aan de chronische afzonderlijkelong-t.b.c. van den mensch is er dus bij den hond niet. Het tot ontwikkelinggekomen primaire longproces is een hazel- tot okkernootgroote subpleurale haard,meestal aan den dorsalen rand van de middenrifskwab, met aandoening der regionalelymphklier. Het primaire alimentaire proces kan gelegen zijn in de naso-pharynx,maar bevindt zich meestal in het caudale gedeelte van het dundarmkanaal, dikwijlsalleen in den vorm van een aandoening der mesenteriale lymphklieren. Histologisch gezien onderscheidt het proces bij den hond zich van den typischentubercel (o.m. geen reuzencellen en geen

verkalking), zoodat het lijkt, alsof hetweefsel van den hond zich tegenover den tubercelbacil meer als een vreemd danals een geeigend organisme gedraagt. Schr. wijst verder op het soms voorkomen van â€žosteo-arthropathie hypertrophiantepneumique" of â€žakropachie", d.i. een symmetrische hyperplastische niet-tuber-culeuze osteo-periostitis voornamelijk aan de onderste ledematen, welke in hetverloop van tuberculose bij den hond wel wordt gezien. II. Tuberculose bij de kat. Ook bij de kat is de t.b.c. betrekkelijk zeldzaam enwisselt de frequentie (0,2â€”7%)- Infectie langs alimentairen weg (melk drinken)schijnt de meest voorkomende te zijn (alle 13 gevallen, welke schr. observeerdeen uit 8 waarvan hij den bovinen bacil kon isoleeren, waren langs dien weg ont-staan), zij het, dat die langs respiratorischen weg niet is uitgesloten (Nieberle). Ook bij de kat schijnt de infectie van den aanvang af progressief te verloopen(acute miliaire t.b.c. is

zelden) en ook hier is de typische tubercel met epithelo??decellen afwezig en treedt verkalking niet op. De primaire longhaard lijkt op die bijden hond ; het primaire alimentaire proces kan gezeteld zijn of in de pharyngoton-sillaire streek of in het darmkanaal en dan meestal bij de ileo-coecale klep. Deregionale lymphklieren zijn meestal aangetast en een sero-fibrineuze pleuritis enperitonitis (ascites) wordt bij sectie dikwijls gevonden. Tuberculose-diagnostiek bij het rundvee. Na een kort overzicht van de veterinaire bestrijdingswijzen der rundertuberculose,in het bijzonder ook ten aanzien van Ned.-Indi?? met de alsnog vrij sterk besmetteProvincie Oost-Java, wijst van der Schaaf l\') op den grooten vooruitgang terzakesedert de invoering van den synthetischen, eiwitvrijen voedingsbodem van Dorsetvoor het bereiden van een tuberculine van hoogere activiteit. Aan het Veeartsenij- \') J. R. M. Innes : The pathology and pathogenesis of tuberculosis in

domesticated animalscompared with man (continued). The Vet. Journ., Vol. 96, no. 3, Maart 1940 2) A. van der Schaaf : Tuberculose-diagnostiek bij het rundvee. Geneesk. Tijdschr.v. Ned.-Indi??, Deel 79, afl. 51.



??? kundig Instituut te Buitenzorg zijn diverse methoden van tuberculine-bereidingen tuberculinatie onderling vergeleken en is men naar bekend tot de conclusiegekomen, dat de dubbele intradermale tuberculinatie aan den hals met â€žsemi-synthetic-medium" tuberculine volgens Glover de beste resultaten opleverde.Sedert de invoering dezer methode in de practijk zijn sectieverslagen ontvangenvan 376 runderen, die simultaan zoowel met de oog- als met de intradermalemethode waren getuberculineerd. Bij 172 bij sectie tuberculeus bevonden runderenviel de intradermale positief uit in 81 %, dubieus in 17 % en negatiefin 2 %, tegende ophthalmo in respect. 24%, 28% en 48%. Van 204 bij sectie niet tuberculeusbevonden runderen viel de intradermale positief uit in 22, dubieus in 44 en negatiefin 138 gevallen, tegen de ophthalmo respect, in 7, 20 en 177. Tot slot geeft schr. een beschouwing over de zgn. â€žlooze" reacties (dus

positieveof dubieuze intradermale bij negatieve sectie), welke reacties hij onderscheidt in3 groepen : de niet-specifieke (trauma ; overgevoeligheid voor glycerine, enz.), despecifieke (aanwezigheid van macroscopisch niet zichtbare tuberculeuze processen)en de para-specifieke (paraspccifieke allergie na besmetting met aviaire tubercel-bacillen ; bij â€žskin-lesions" ; besmetting met bacillen van het humane type). Deze besmetting van het rund met bacillen van het humane type is in 1938 inIndi?? tweemaal waargenomen. In het eene geval werden op een stal met vele ver-dachte reacties bij een koe enkele verkaasdc tubercels in een bronchiale kliergevonden en bleek het, dat de infectie tot stand was gebracht door het spoelwatervan den stal, dat via het erf van een t.b.c.-sanatorium werd aangevoerd. Het tweedegeval betrof een kalf met positieve intradermale reactie en negatieve sectie, bijhetwelk echter uit de normaal uitziende

retropharyngeale, bronchiale en mediasti-nale klieren humane bacillen werden gekweekt (infectie door tuberculeus verplegendpersoneel ?) Tuberculose bij de â€žCape Kudu". Bij de Z.-Afrikaansche groote antilopen-soort, bekend als â€žCape Kudu", is inhet gebied der Visch-rivier, waar genoemd wild in troepen van 5â€”10, sorns van40â€”60 stuks op de â€žranches" pleegt rond te zwerven, in de laatste 20 jaren eenziektecomplex gesignaleerd, bekend onder den naam van â€žbushveld-disease",hetwelk in 1928 door Payne en Martinac.lia werd ge??dentificeerd als bovine tuber-culosis in een vorm, welke sterk van dien bij het rund afwijkt. De aandoening bestaat als eerste clinische uiting in een weeke zwelling derparotideale lymphklieren beiderzijds, welke gaat fluctueeren en doorbreekt onderontlasting van een dikken roomachtigen pus, nalatende een fistel, waaruit voorlangen tijd druppelsgewijs etter wordt ontlast. De aandoening kan

zich uitbreidenover andere lymphklieren van kop en hals en uiteindelijk leiden tot generalisatiemet miliaire tuberculosis en andere vormen van algemeene infectie. Karakteristiekblijft steeds de vorming van abscessen met roomige pus instede van de kazige engranulomateuze processen van het rund. De algemeene conditie der tuberculeuzekudu is merkwaardigerwijs weinig gestoord. Microscopisch bestaat er in de aange-taste weefsels in plaats van induratie veel meer een tendens tot inkapseling ; reuzen-cellen komen in bepaalde organen veel voor ; er is een overvloed van neutrophieleleucocyten, welke zich kunnen groepeeren tot pusnesten in welke soms kleinestraalschimmelachtige kolonies worden gezien van voorloopig onbekenden aard ;zuurvaste bacillen zijn gemakkelijk aantoonbaar. Het eigenaardige clinische verloop bracht Thorburn en Thomas \') tot de ver-onderstelling, dat de infectie mogelijk tot stand zou komen door de

huid van hetoor (de kudu heeft groote ooren, welke dikwijls beschadigd worden door doornigeplanten, teken, vliegende insecten, krabben, enz.). Inderdaad gelukte het aanschrijvers om bij een proefrund van Afrikaander ras, dat zij op scarificaties aan debinnenzijde van het oor inwreven met pus ( modder) van een zieke kudu, na \') ,J. A. Thorburn and A. D. Thomas : Tuberculosis in the Cape Kudu. The Journalof the S. African Vet. Med. Ass., Vol. 11, nr. 1, Maart 1940.



??? 3 maanden het typische beeld der â€žbushveld-disease" op te wekken met zwellingder parotideale lymphklieren en positieve tuberculine-reactie (een tweede proef-rund, dat subcutaan aan het oor werd ge??nfecteerd, vertoonde weliswaar eenpositieve tuberculine-reactie, doch geen clinische symptomen der ziekte). Schrijversmeenen uit deze proef met groote waarschijnlijkheid te mogen concludeeren, datde infectie bij de kudu inderdaad via de oorhuid tot stand komt. Het schijnt, datin hetzelfde gebied tuberculosis ook onder andere wildsoorten voorkomt en eveneensniet zelden is onder het rundvee op de â€žranches". De kudu levert in dit verbandvoor den tammen veestapel een groot gevaar op als actieve verspreider van virulentesmetstof, eensdeels door zijn zwervende levenswijze (overspringen van grensafzet-tingen), andersdecls ook door den bijzonderen vorm, waarin de tuberculosis zichbij die diersoort pleegt te

openbaren. * Bu. Tuberculine-reacties bij vee, dut besmet is met Br. Bang. Holti! in Noorwegen heeft in 1932 opgemerkt, dat runderen die besmet zijndoor den abortus bacil en vrij zijn van tuberculose, toch reageeren op de tuberculine-proef. Hastings en anderen 1) hebben onderzocht of mogelijk het in een grootpercentage reageeren van niet-tuberculeus vee in Wisconsin aan de Br. Bang moetworden toegeschreven. Zij vonden bij 447 positieve reageerders met tuberculeuseveranderingen bij sectie in 13 0o, bij 129 skinlesions in 3.1 % en bij 229 reageerderszonder aantoonbare tuberculose (bij sectie) in 5.6 Â°0 der gevallen agglutinincn tegenBr. abortus. Na experimenteele infectie met Br. Bang konden ze niet vaststellen, dat dezebesmetting gevoeligheid voor tuberculine deed ontstaan. Hun resultaten komendus niet overeen met die van Hoi.th en de conclusie is, dat in Wisconsin de bewustepositieve reacties niet kunnen worden

toegeschreven aan Br. Bang.Skin-lesions bij het rund.-\') Als aanvulling op mijn artikel afl. 6 van dezen jaargang over huidtuberculosevan het rund, vermeld ik een onderzoek van Hole en Hulse, die sedert een onder-zoek van Rouertson en Hole in 1937 een 30-tal nieuwe gevallen in het labora-torium te Weybridge hebben bestudeerd. Meestal vonden zij de knobbeltjes aan de voorbeenen en wel van de boegklieraf naar beneden in de richting van de elleboog en verder naar den carpus. Zijonderscheiden drie typen van tumoren : ie. knobbels van vast, levend, iets bruingekleurd weefsel, soms met enkele kleine necrotische haardjes ; de huid er overheenis eveneens ontstoken ; 2e. onderhuidsche knobbels, die afgekapseld zijn en een necro-tische, zandige massa bevatten : 3e. (het veelvuldigst voorkomend) abscesjes metroomachtige etter. Microscopisch zijn de tumoren niet te onderscheiden van tuberculeuse granulomen.De zuurvaste

bacillen, die gevonden worden, zijn in het algemeen grooter dan deKochsche bacil en kleuren zich volgens Ziehl-Neelsen intensiever. Beijers. LUCHTBESCHERMING. Veterinaire Luchtbescherming. Het door de door den betreflfenden Minister daarvoor ingestelde Commissiesamengestelde Rapport 2) over de Veterinaire Luchtbescherming in Engeland iseen uitgebreid en veel omvattend rapport, waardoor het zich niet zoo goed leenttot een korte bespreking in een referaat. Ref. kan belangstellenden de bestudeeringvan het rapport aanbevelen, maar wil toch enkele punten er uit vermelden teneinde die belangstelling, zoo noodig, grooter te maken. 1 \') Journ. of the Am. Vet. Med. Ass. Febr. 1940. 2 ) W. R. W00LDRIDGE : The Veterinary Profession and Air Raid Precautions for Animals.The Vet. Record. No. 17. April 1940. Vol. 52.



??? Het treft, dat ook in Engeland voor het tot stand komen van de VeterinaireLuchtbescherming op vrijwel dezelfde bezwaren werd gestuit als hier te lande.De bezwaren werden echter door de onverdeelde medewerking van vrijwel alleEngelsche collega\'s spoedig overwonnen. De Engelsche dierenarts heeft in alles deleiding bij de vet. luchtbescherming, waarvan de hoofdtaak bestaat uit: i. hetvoorkomen en verzachten van dierenlijden en -verlies; 2. de bescherming vanmenschen tegen door paniek bevangen of vergaste dieren en het voorkomen vandesorganisatie van A.R.P.-, Brandweer-, Medische- en andere diensten voor diedieren ; 3. het behoud van dieren van economische waarde, levend of dood ; 4. debescherming van voedsel voor dieren en 5. het geven van algemeene inlichtingenen raad aan eigenaars van dieren over vragen, betreffende dieren in oorlogstijd. De organisatie van den dienst is in een bijgevoegd schema

weergegeven, waarinzijn opgenomen o.a. posten voor het administratieve gedeelte, posten voor deverbinding tusschen de deelen onderling, posten voor het opbergen van dieren,in afwachting van de beslissing daaromtrent, schuilplaatsen voor dieren, ie-hulp-posten, hospitalen, verwijdering van dieren van de straten, evacuatie van dieren,behandeling van getroffen dieren, enz. Het schema is elastisch genoeg om zoowel voor de steden als voor het platte landvan toepassing te kunnen worden gesteld en daar aan de locale omstandighedente kunnen worden aangepast. De technische organisatie bestaat uit een Chief Executive Officer, als Hoofd enCounty-, Regional- en Divisional-Veterinary Officers voor de verschillendedistricten, kringen, enz. De County-Officers zijn verantwoordelijk voor het toezicht enz. op de districten ;de Regicnal-Officers voor evacuatie-kringen en groote steden en de DivisionalOfficers voor kleinere kringen van deze

beiden. Voorts werken mede de technische ambtenaren van liefdadigheidsinstellingenvoor dieren, het personeel van abattoirs, slagers en personen, gekozen en opgeleiddoor de Officers, voerlieden, enz. De eigenlijke organisatie van den dienst is in opzet ongeveer dezelfde als hier telande. Er is een ploeg, aan het hoofd waarvan een dierenarts en waarin bovendien2 of 3 opgeleide assistenten, benevens een deskundige slager ; deze ploeg is voorzienvan de benoodigde utensili??n, als beschermende kleeding, ontsmettingsmiddelenenz., touwen, slachtgereedschap, schietmaskers enz. Die ploeg trekt er op uit intijden van gevaar en de dierenarts heeft daarin de leiding ; deze beslist of eengetroffen dier moet worden behandeld ofwel vernietigd. De gang van zaken daarbijis, dat, indien een getroffen dier dient te worden behandeld, de dierenarts, hoofdvan de ploeg, de eerste hulp verleent, maar dan beveelt hij den eigenaar aan, zichvoor de

voortzetting van de behandeling te wenden tot zijn eigen dierenarts. Het rapport bevat tevens eenige wenken omtrent hetgeen met gedoode of ge-slachte vergaste dieren moet worden gedaan met het oog op het behoud voor deconsumptie van het \\ leesch. Deze dieren worden in het algemeen geschikt geachtvoor de consumptie, tenzij het dier a.h.w. geheel vergast is. Een snelle ontsmetting van de oppervlakte met bleek-water, gedurende 10minuten, gevolgd door afwassching met water wordt voldoende geacht om dandaarna tot de verdere slachting over te gaan. Bij hevige aantasting verwijderingvan de oppervlakkige laag. Bij phosgeen maken gedurende 2 & 3 dagen aan de luchtblootstellen en koken het vleesch geschikt voor de consumptie. Bij arsenicum-houdendgas wordt echter de uiterste voorzichtigheid en geen beslissing dan na een deskundigchemisch onderzoek aanbevolen. Na een uitgebreide discussie, welke Rcf. sterk

herinnerde aan de ter zake destijdsin de Afdceling Friesland gehouden discussie, is het rapport in de Annual Meetingvan de Mid-West-Division van de National Veterinary Medical Association alge-meen aangenomen. Tenhaeff.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Onderzoekingen over cysticercus cellulosae. Masanosakf. 1) nam in de praefectuur Okinasa zoowel bij den mensch als bij hetvarken taeniasis en cysticercosis waar. Bij het varken zaten gewoonlijk de vinnenin de spieren en in de hartspier, zelden in de oogleden en de tong. In ernstige gevallenzag men bij de dieren anaemie, vermagering, verlamming der ledematen en ver-lamming van de tong. Hersen\\ innen gaven aanleiding tot epileptiforme krampen,convulsies, vertigo en tandenknarsen. De symptomen van cysticercosis bij den mensch waren krampen, zwakte enepileptiforme verschijnselen, in 2 gevallen zelfs idiotie. Dikwijls degenereerende vinnen bij den gastheer. Eenigszins uitvoerig wordt ingegaan op de serologischediagnostiek. Uit deze onderzoekingen bleek, dat de complementbinding en praeci-pitatie voor het vaststellen van een dierlijke en menschelijke cysticercosis heel goedpractisch bruikbaar zijn. In het

bloedbeeld was een vermeerdering van de eosinophiele leukocyten waarte nemen als bij den mensch vinnen en de daarbij behoorendc taeniae gelijktijdigaanwezig waren. Het aantal haken (20â€”30 stuks) is voor de diagnose der vinnenvan belang. Eigenaardige veranderingen in de speklaag van het varken. In verband met het feit, dat pathologisch-anatomische veranderingen in despeklaag van het varken slechts zelden worden waargenomen, beschrijft Seyfarth s)een tweetal door hem opgemerkte afwijkingen. Allereerst vond hij in de speklaag van een zwaar varken een breede, geelroode,gemarmerde laag, welke bij nader microscopisch onderzoek bleek te zijn veroorzaaktdoor een sterke woekering van gladde spiervezelen en bindweefselstrengen, waar-tusschen bovendien een sterke vascularisatie. De kleinste bloedvaatjes hadden eenbijzonder sterke muscularis en intima. Door dezen bloedrijkdom zag men macro-scopisch een sterke

imbibitieroodheid van het spek. Een oorzaak van deze afwijkingkon Seyfarth niet aantoonen. In het tweede geval zag hij in het spek talrijke, kleine absccsjes, waaruit staphylo-coccen (pyogenes aureus) konden worden gekweekt. Hierbij ging het om een embo-lisch proces â€” staphylococcen bevattende embolie??n -, waarbij het vooral opviel,dat de met de bloedbaan meegevoerde bacteri??n zich uitsluitend in het spek haddenvaitgezet en daar tot verdere ontwikkeling gekomen waren. Seyfarth neemt aan,dat de afweerkrachten van de musculatuur en andere lichaamsorganen sterk genoegwaren om de waarschijnlijk slechts weinig virulente coccen te vernietigen terwijldit in de speklaag, welke arm aan bloedvaten is, niet het geval was. Hier was verdereen sterke wecfselreactie opgetreden, blijkende uit de vorming van een flinkehoeveelheid granulatieweefsel. Over de beoordeeling van vleesch- en worstwaren in oorlogstijd. Na er op gewezen te

hebben, dat juist in oorlogstijd de samenstelling van ver-schillende worstsoorten nogal uiteen loopt en afhankelijk is van plaatselijke gebruikenen het materiaal, dat ter beschikking komt, geeft Sch??nberg 3) als zijn meening tekennen, dat het histologisch worstonderzoek niet is te missen om een kwaliteits-vermindering te constateeren tengevolge van het toevoegen van minderwaardig ofverboden materiaal. Vooral geldt dit voor de beoordeeling van leverworst. Alsbewijs beschrijft hij een aantal leverworstvervalschingen.



??? Subepicardiale bloedingen aan kalverharten. Bloedingen onder het epicard, in den vorm van puntbloedingen of kleineresuggulaties, in de omgeving van de hartenooren, het vetweefsel van de coronair-vaten en de beide boezems, ziet men bij de vleeschkeuring nogal eens in het verloopvan haemorrhagisch-septicaemische ziekten van de slachtdieren. Zoo kan men subepicardiale bloedingen van toxischen of infectieuzen aardaantreffen bij gevallen van miltvuur, morbus maculosus, bij kalveren met paratyphus,coli- en diplococcensepsis. Ook in stikkingsgevallen ziet men vaak onder het epicardde z.g. asphyctische bloedingen. Haas *) wijst er op, dat men bovendien deze subepicardiale bloedingen ook nogzeer dikwijls bij geheel gezonde kalveren kan aantreffen, welke v????r de slachtingelectrisch zijn bedwelmd. Bij ruim 2000 stuks van dergelijke bedwelmde en geslachtekalveren vond hij in meer dan 20% in min of meerdere mate deze

bloedingen. Bijnauwkeurig onderzoek bleken bovendien in het myocard ook enkele bloedingenvoor te komen. Het endocard was steeds vrij. Bij andere slachtdieren (varken, schaapen geit) zag hij deze petechi??n niet ; slechts bij het varken wel eens af en toe ietsgrootere bloedingen in de omgeving van de dikke darmen, voornamelijk het coecum. Als oorzaak van deze petechi??n op het hart van het kalf en dikke darmen vanhet varken meent Haas te moeten aannemen een door shockwerking van de elec-trische bedwelming veroorzaakte spontane ruptuur van de capillaire bloedvaatjes.M??ller voegt hieraan toe, dat bloedingen bij electrisch bedwelmde slachtdierenin den regel optreden bij gebruik van te hooge spanning of een te lange inwerkingvan den stroom. de Gr. BOEKAANKONDIGING. Practical V\'eterinary Pharmacology, Materia Medica and Therapeutics. by Howard Jay Milks, Prof. of therapeutics and director of the Small AnimalClinic,

Ncw-York State Veterinary College at Cornell University, Sthaca. N. Y.With a chapter on Biological therapeutics by Adolph Eichhorn, Director AnimalDisease Station, U. S. Bureau of Animal Industry. 4lh Edition. London. Baillicrc,Tindall and Cox. 1940. Prijs 35/. In een lijvig, keurig verzorgd werk van ruim 600 bladzijden wordt bovenvermeldematerie behandeld, waarvan 50 bladzijden voor Eiciiiiorn beschikbaar zijn terbespreking van biologische therapie, immuniteit, allergie, anaphylaxie, onspecifickctherapie en infectieziekten. In het boek worden vele nieuwere geneesmiddelen en behandelingen aange-troffen, die als werkelijke aanwinsten kunnen worden beschouwd, zooals de chemo-therapeutische sulfanilamide therapie bij bacteriele infecties, de behandeling derblaasinfecties met amandelzuur en zijn verbindingen, het nicotinezuur en zijnamide, de oplosbare kwikverbindingen ter ontwatering van het lichaam doorverhoging der diurese, de

antiparasitaire behandeling met rotenon, het worm-bestrijdende hexylresorcinol en vele andere. Natuurlijk kan een zodanig werk nauwelijks volledig zijn ; het geeft ook hetbewijs, hoe noodzakelijk een nauwer contact der veterinair pharmacologen is. Waarhet streven naar volledigheid uit het werk spreekt, valt b.v. op, dat de intraveneuzechloralhydraatnarcose slechts een aanduiding ontvangt en dat de toepassing vanevipan-natrium aan honden na morphine-inspuiting geen vermelding vindt. Hetbewijs is geleverd, dat het werk in de engels sprekende landen veel aftrek vindt.Voor den hollandsen dierenarts is de engelse dosering een zeer grote hinderpaal;daarbij komt nog, dat het boek wemelt van engelse merken- of patentnamen voorproducten, die hem onder anderen naam bekend zijn, hetgeen aan het overzichtelijkeen dus ook aan snelle ori??ntering, afbreuk doet. Klarenbeek.



??? BENZINENOOD. Om bij de heerschende schaarschte aan benzine op hetverbruik hiervan zooveel mogelijk te bezuinigen is hetgewenscht, dat niet zonder noodzaak meer dan ?Š?Šnmaalper dag dezelfde route wordt gereden. In verband hiermede wordt U dringend verzocht bood-schappen des voormiddags v????r.....uur te bezorgen. (Zie Nagekomen Berichten op pag. 740). MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Aan de lezers! Gedachtig aan het â€žfrapper toujours" wil de redactie zich in aan-sluiting aan den oproep in het nummer van 1 Juli j-1- nogmaals tot deleden onzer Maatschappij wenden met het verzoek tot inleveren vancopie. Het tijdschrift is immers nu eenmaal op ons veterinair gebouwde vlag welke niet gestreken mag worden. Er is reden om te veronderstellen, dat een deel onzer leden hettijdschrift nog te veel opvat als vooral bestemd voor het publiceerenvan wetenschappelijke verhandelingen en daarbij over het hoofd

ziet,dat het in feite moet zijn de spreekbuis van alles wat er in onze Neder-landsche veterinaire wereld leeft en streeft. Nu zooveel van wat ver-zekerd heette op losse schroeven is komen te staan en beroepsbelangenzich meer dan ooit op den voorgrond dringen, klemt dit alles nog deste meer. Om een voorbeeld te noemen, op een recente vergaderingvan een onzer afdeelingen werd aan het bestuur de vraag voorgelegd,in hoeverre ook voor dierenartsen in grootere plaatsen een regelingvan den Zondagsdienst wenschelijk en mogelijk zou zijn. Zie, zulkeen quaestie â€” en er zijn er meer â€” kan voor een vruchtbare gedachten-wisseling het best in ons orgaan worden behandeld.



??? Daarbij komt, dat het tijdschrift ook met betrekking tot de weten-schappelijke stof nog meer gevarieerd van inhoud kan en moet worden.Ons geheele vak moet er zich geregeld in weerspiegelen, niet bijnauitsluitend dus met betrekking tot de ziektekunde, maar aangaandealle gebieden welke door onze wetenschap worden bestreken, dus ookde veeteelt, de voederleer (oorlogs-oeconomie), de veterinaire politie(organisatie der tuberculose-bestrijding), de vleesch- en melkhygi??ne,cle dierenbescherming enz. Het kan toch b.v. niet anders of tijdensmobilisatie en oorlogsdagen is op chirurgisch en epidemiologisch gebiedmateriaal verzameld, dat de moeite van het publiceeren loont. Willen wij de positie behouden, welke wij op vele dier bedoeldegebieden hebben veroverd, dan zal ook ons tijdschrift daarvan publie-kelijk getuigenis moeten blijven afleggen. Laat dus een ieder collega, op welk speciaal terrein van ons vak ookwerkzaam, zich zijn

moreele plicht indachtig zijn door naar vermogenhet tijdschrift te helpen in stand houden ; van haar zijde zal de redactieuiterst dankbaar zijn voor elke suggestie uit den lezerskring, welke tothet gestelde doel kan bijdragen. De Redactie. Inkomstenbelasting 1940 1941. In de vergadering van de afdeeling Noord-Holland van 3 Augustus j.1. is gewezenop het feit, dat een dierenarts, die op 1 Mei in dienst was als reserve-paardenarts,bij het opmaken van zijn aangifte voor de inkomstenbelasting moest opgeven zijninkomen als reserve-paardenarts over een vol jaar, terwijl de meesten over dat jaarslechts twee of drie maanden in dienst geweest waren. Gevraagd werd op welkewijze in deze onbillijkheid kon worden tegemoet gekomen. Een hierover ingewonnenadvies luidt als volgt : â€žEen reserve-officicr-paardenarts, die op 1 Mei gemobiliseerd en toen nog geenvol kalenderjaar in werkclijken dienst was, moest voor het belastingjaar 1940/41zijn

inkomen als reserve-officier volgens art. 14 der Wet op de Inkomstenbelasting1914 begrooten en dat begroote jaarinkomen aangeven. Is hij sindsdien met groot verlof gegaan en is dientengevolge bovengenoemdebron van inkomen komen te vervallen, dan heeft hij volgens art. 95 derzelfdc wetrecht op ontheffing over de nog niet ingetreden maanden van het belastingjaar,mits ie door het ophouden van het salaris van reserve-officier zijn belastbaarinkomen daalt beneden drie-vierde van het bedrag, waarnaar zijn aanslag is ofwordt geregeld ; 2e. niet binnen drie maanden het belastbaar inkomen, door hetontstaan eener nieuwe bron van inkomen uit bedrijf of beroep, vruchtgenot of perio-dieke uitkeering stijgt tot of boven het hiervoren bedoelde drie vierde gedeelte. De hierboven bedoelde ontheffing moet, uiterlijk binnen drie maanden na afloopvan het belastingjaar (dus c.q. v????r 1 Augustus 1941), schriftelijk worden aange-vraagd aan den

Inspecteur in wiens dienstkring de aanslag is of zal worden opgelegd. Mocht de betaling van den volledigen aanslag moeilijkheden opleveren, dan zalde Ontvanger, die met de inning is belast, wel bereid gevonden worden, om uitstelvan betaling te verleenen van dat gedeelte van den aanslag, waarvoor volgensart. 95 t.z.t. ontheffing zal worden verleend". A. v. H.



??? Steuin-actie 1940. 2de verantwoording. Voo r steun aan de collega\'s, die door den oorlog ernstige schade geleden hebben,zijn na 25 Juli en tot en met 25 Augustus de volgende bijdragen in grooten dankontvangen : 26 Juli: J. Râ€ž S. H. J. v. D., D..... J. H. J. v. G., E. . .A. C. S., S...... 27 Juli : L. 1\'. d. V., I...... T. C. v. S., H..... f 25. - 25. - 25. - 25.- - 10. - 20.- - 10. W. T.. Z....... 2 Aug. :8 Aug. : W. en S., A. en \'1\'.....j 100.- H. T. v. d. V., B.....- 25. K. R., \'s-G........-10. J- E-, E.........- I5.. 25 25 101010 10 Aug. : G. v. S., B. .A. A. H., D. .K. O.. A. . .A. L., H. . .F. P. K., H. . T. K., N. .A. O., U.H. A. M., UH. V., U. .P., H. . . . 5 Aug. : L., S........ J. M., S...... t. 15., S...... t. H., M..... v. d. B., \'s-G. . . . J. A. K., S..... K. v. d. P., B..... 6 Aug. :T. E., R....... B. E., T....... L. L., H....... A. M. W., A..... H. P., O...... J. M. S., S...... C. V., R...... 25- 10.-20.10.- 30-- 10.15-25-25-\'25-5-10.- DO 2525 10 252510 G. v. d. W., R. . . .P. J. v. E., S..... 25 - 20 - 20" 25 - \'5 - 20 7 A"g- : A.

S.. R. .J. S. H., Z.J. A., G. .C. A., V. .J. .$., O. . . 13 Aug. : G. H., A. . .M. J. G., O. .D. H., G. . . H. M., B. . .P. S., S. . . .S. R. M., V. .J. R., U. . . 50 â€” 10.-25--25-- 20 t/m 25 Aug. : 205Â°: 252525 5\'5 2525 14 Aug. : P. d. B., S.N. N., U. .O. W., M. . 17 Aug. S. P. A. R., H. .G. H. S., L. N. N., G.1. Aâ€ž Z. E. W. d. J., A.J. B., O. . .M. D. B., K. A. V..... G. C. W., A.P. C. E., A. .J. Bâ€ž L. . . 25--10.25-20.-25- Tezamen met de eerste verantwoording: ?’ 5317.50 De penningmeester, A. van Heusden. XL.VII 45



??? VERSLAGEN, BERICHTEN. Tien jaren Nederlandsch Eiercontr??le Bureau. In het najaar van 1939 was het 10 jaar geleden, dat het Ned. Eiercontr??le Bureau,krachtens de Landbouwuitvoerwet belast werd met het toezicht op de uit Nederlandge??xporteerde eieren. Dit tienjarig bestaan is, onder invloed der tijdsomstandig-heden op sobere wijze herdacht in de jaarvergadering der aangeslotenen bij ditl??ureau te Utrecht, op 20 April 1.1. Daarbij is een uitvoeriger jaarverslag verschenen,waarin de lotgevallen van dit Bureau door den Directeur Ir. J. G. Tukker te Beek-bergen op welsprekende wijze zijn beschreven. Gezien de beteekenis van de pluim-veehouderij ook voor den diergeneeskundigen stand lijkt het niet ongewenscht vanden inhoud van dit verslag een en ander mede te deelen. Wij vinden in een inleidendeparagraaf het volgende vermeld : Â§ 1. Inleiding. Omtrent den toestand van de pluimveehouderij ongeveer 60 jaar geleden

wetenwij betrekkelijk weinig. Bekend is dat uitsluitend hoenders van oude inheemscherassen, waaraan in het algemeen zeer weinig zorg werd besteed, op de boerderijenwerden aangetroffen. Dooreengenomen waren de hoenders kleiner dan tegen-woordig. Ze waren echter zeer gehard en goed bestand tegen ons wisselvallig klimaat.De eieren die werden geraapt, waren klein van stuk en het aantal dat werd gelegd,was gering. De zorg voor de hoenders berustte bij de boerin, die meende dat er alheel wat gedaan was, wanneer de dieren eens per dag een hand graan als voederwerd verstrekt. De eieren werden verkocht op de markt, maar vaker nog geruildtegen winkelwaren bij den kruidenier of rondtrekkende kooplieden. De pluimvee-teelt als bedrijf of zelfs als nevenbedrijf beteekende toentertijd niet veel. Een groote verandering trad in na 1885 door den invoer van hoenders uit Itali??.Jaarlijks werden duizenden jonge dieren hier

ge??mporteerd. Het gevolg was, datna enkele jaren het oorspronkelijke type hoenders zich totaal had gewijzigd en hadplaats gemaakt voor het Italiaansche type. Kenmerkend daarvoor waren de grootekammen en gele beenen, terwijl de dieren ook forschcr waren en grootere en meereieren produceerden. Ook veel Engelsche en Amerikaansche fokproducten werden hier ingevoerd enallerlei rassen en kleurslagen deden daarmee hun intrede in ons land. In de negen-tiger jaren en het begin van deze eeuw bestond er verder een levendige pluimvee-handel tusschen Nederland en Belgi?? ; jaarlijks werden groote aantallen jonge hennenuit Belgi?? ingevoerd. Deze hennen waren meestal landhoenders uit de Kempen,een kruisingsproduct van de daar inheemsche rassen met de ook in Belgi?? ingevoerdeItaliaansche kippen. Deze kruisingsproducten produceerden goed, terwijl het eivan een behoorlijke grootte was. De wijze van verzending der

dieren liet dikwijls veel te wenschen over en het isdan ook zeer begrijpelijk, dat de bij honderden bij elkaar gepakte dieren, afkomstigvan verschillende bedrijven, een gunstige gelegenheid boden voor het optreden vanbesmettelijke ziekten. Hoendercholera en enkele andere ziekten eischten dan ookjaarlijks vele slachtoffers. Het gevolg van een en ander was, dat veel pluimveehoudeVsangst kregen voor den aankoop van vreemde dieren, waardoor de invoer gaandewegverminderde en reeds in het begin van deze eeuw veel van zijn beteekenis hadingeboet. Meer en meer ging men er toe over om de dieren in eigen land te fokken en op tekweeken. Geleid door de wetenschap gingen de pluimveehouders zich toeleggen opraszuivere teelt. Van al de rassen en vari??teiten die zijn ingevoerd, hebben zich als nuthoen slechtskunnen handhaven de Leghorn en de Rhode Island Red, terwijl hier in het landuit verschillende kruisingsproducten ten slotte

gefokt zijn de Barnevelder, de Wel-sumer en de Noord-Hollandsche Blauwe. Opmerkelijk is, dat de beide in ons land



??? gefokte legrassen, n.1. de Barnevelder en de Welsumer, bruine eieren produceerenvan hoog gewicht. Het ziet er echter naar uit, dat deze beide rassen, na een tijdperkvan grooten bloei, zich slechts met groote moeite zullen kunnen handhaven. De Noord-Holl. Blauwe is een vleeschkip. De kuikens worden opgekweekt toteen leeftijd van ongeveer 3 maanden en dan als piepkuikens geslacht, zoowel haantjesals hennetjes. Na 1900 ontwikkelde de pluimveeteelt zich snel tot ongekende hoogte en alspoedig werden in ons land zooveel eieren geproduceerd, dat er meer konden wordenuitgevoerd dan er werden ge??mporteerd. In 1907 was dit voor het eerst het geval. De meer-uitvoer was toen nog gering(ca. 10 millioen eieren), maar steeg van jaar tot jaar om in 1914 te komen tot 170millioen eieren. Daarop volgden de oorlogsjaren, in welk tijdvak de uitvoer van weinigbeteekenis was. Gedurende den oorlog van 1914â€”1918 heeft onze

hoenderstapel zeer veel telijden gehad door gebrek aan voeder voor de dieren en ook omdat door gebrek aanvoedsel voor de menschen veel pluimvee werd geslacht. Er wordt geschat dat bijhet einde van den oorlog nog slechts 1/5 van den hoenderstapel was overgebleven. Na den oorlog breidde de pluimveestapel zich weer zeer snel uit en brak er voorde pluimveehouders een tijdperk van grooten bloei aan. De exportcijfers van eierengroeiden van jaar tot jaar om in 1931 een toppunt te bereiken van bijna 1100 mil-lioen eieren. De waarde ervan stond zelfs nog iets boven die van de voornaamstezuivelproducten boter en kaas (elk afzonderlijk). Niet alleen dat zeer veel eieren werden ge??xporteerd, ook in het binnenland washet gebruik sterk toegenomen, van luxe-product waren eieren volksvoedsel geworden. Â§ 2. Oprichting van het Nederlandsch Eiercontr??le Bureau. De na-oorlogsche ontwikkeling van de pluimveehouderij in ons land zette

zichvoort tot 1931. Uit deze periode dienen enkele feiten te worden gememoreerd.Engeland cn Duitschland waren onze grootste afnemers, naar Duitschland gingongeveer 70% van onzen eierexport, naar Engeland nagenoeg \'/4 gedeelte. Begin1929 bepaalde Engeland dat alle in Engeland in te voeren eieren moesten zijnvoorzien van een herkomst-stempcl. Ten einde er voor te kunnen waken dat buiten-landsche eieren in Nederland werden ingevoerd, hier werden voorzien van hetNederlandsch oorsprongsmerk en als Nederlandsche eieren naar Engeland werdenverkocht â€” hetgeen een groot gevaar zou beteekenen voor den goeden naam dieonze eieren in Engeland genoten â€” was het noodzakelijk dat er een wettelijk voor-schrift kwam, dat eieren bij invoer in Nederland gestempeld moesten zijn met dennaam van het land van oorsprong. Hierover is veel strijd gevoerd. Er werden jaarlijksongeveer 100 millioen eieren ingevoerd en ten

onrechte als â€žNederlandsche eieren",zoowel op de binnenlandsche als op de buitenlandsche markt verkocht. Door devoorgeschreven stempeling kon het product slechts worden verkocht voor hetgeenhet was. Verschillende direct-belanghebbenden vreesden hierdoor â€” en zeer terechtâ€” een geringere afzet-mogelijkheid ; ze spraken van verkapte protectie in een tijddat vrijhandel nog nagenoeg algemeen werd voorgestaan. De wet kwam tot stand op 31 Mei 1929, doch niet dan nadat de verzekering wasgegeven, dat de voorstellen voor stempeling bij den invoer van eieren een aanvullingzouden vinden in een uitvoerregeling voor eieren. Was de bedoeling van stempeling bij invoer enkel zorg voor den goeden naamvan ons Nederlandsch ei, dan moest deze zorg zich ook uitstrekken over ons productbij uitvoer en moest voorkomen worden dat gedurende de herfst- en wintermaandenveel â€žbelegen" eieren en koelhuis-eieren als versch

Nederlandsch product naarEngeland werden verkocht. Het is dan ook niet louter toeval dat op denzelfden dagwaarop de wet met betrekking tot stempeling van eieren bij den invoer werd aan-genomen, ook de Landbouwuitvoerwet tot stand kwam, welke wet de mogelijkheidschiep tot het regelen van den uitvoer van landbouwproducten, waaronder ookeieren.



??? Ruim een maand na de totstandkoming van de wet vormde zich een particulierecontrole-instelling voor eieren onder den naam â€žNederlandsch Eiercontr??le Bureau"en op i October van hetzelfde jaar kon met het verzenden van eieren onder contr??le-merk worden aangevangen. In 1930 was voldaan aan de noodzakelijke voorwaarde om te komen tot eenwettelijke uitvoerregeling, n.1. de medewerking van het particulier initiatief en vol-doende ervaring op het gebied van controle van eieren bij uitvoer. De wettelijke uitvoerregeling voor eieren krachtens de Landbouwuitvoerwet isdan ook in het jaar 1930 in werking gesteld op 13 October en heeft sindsdien ononder-broken gewerkt. De uitvoercontr??le op eieren is thans zoo geregeld, dat geen zending eieren degrens kan passeeren, zonder dat door een steekproef kwaliteit, sorteering, gewichten verpakking is gecontroleerd. Alle exporteurs van eieren zijn aangesloten bij het Nederlandsch

Eiercontr??leBureau. In ig31 werd ook in Duitschland tot verplichte stempeling van eieren bij invoerbesloten. Ten einde te voorkomen dat de onderscheiden importlanden verschillendestempeling zouden voorschrijven, hetgeen den handel buitengewoon zou belemmeren,daar op het oogenblik van verpakking en stempeling der eieren het land van bestem-ming nog maar zelden is bepaald, is â€” mede op initiatief van ons land â€” in 1931te Brussel een diplomatieke conferentie gehouden, waar een conventie met betrekkingtot het merken van eieren is tot stand gekomen. Deze conventie is niet door alle deelnemende landen geratificeerd, maar heefttoch tot resultaat gehad dat voor verschc eieren overal dezelfde stempels gebruiktkunnen worden. Â§ 3. Omvang van den Exporthandel in eieren. Wie meent, dat het op peil houden en eventueel vergrooten van deze zoo belang-rijke bron van welvaart alleen van zulke controlemaatregelen afhankelijk is, vindtin

dit verslag voldoende gegevens om hem tot een ander inzicht te bekeeren. Telkens komen economische invloeden de ontwikkeling hardhandig verstoren.Men mag gerust zeggen, dat dit controle bureau ook bij het effenen van zulkemoeilijkheden onder de leiding van zijn voortvarenden directeur zeer veel ten nutteheeft verricht. Wij vermeldden reeds dat in 1931 een hoogtepunt werd bereikt met den uitvoervan ca. 1100 millioen eieren. Over de volgende jaren geeft de volgende tabel gegevens. EXPORT VAN EIEREN. Aantal in Ton bruto in Waarde in Jaar millioenen duizendtallen millioenen guldens afgerond. \'932 \'Â°74-5 80. 34- \'933 734-5 57- 23-5 \'934 778.5 64. 25-5 \'935 782.5 62. 22. \'936 830. 65- 24-75 \'937 982.5 76. 33- \'938 \' \'55-5 88. 40. \'939 Â?377- 101.5 4125



??? Wij mogen deze sprekende cijfers hier aanvullen met de eveneens aan dit verslagontleende gegevens, dat in 1939 de waarde van den eieren-export zooals gezegd, geschatwordt op 41.25 millioen guldens, die van boter op 46.25 ,, ,, , en die van melkproducten op 44. ,, ,, (gecondenseerde melk, melkpoeder). Deze drie zijn dus van dezelfde orde, maar de waarde van den eieren-exportovertreft verre die van den Aaar-export (ca. 25.25 millioen gulden) of van bacon(ca. 29 millioen gulden). Het verslag houdt zich uitvoerig bezig met de verschillende economische oorzakenvoor de wisseling in deze ge??xporteerde hoeveelheden. Als zoodanig worden genoemdde depreciatie van het pond-sterling in 1931, waardoor in 1932 de uitvoer naarEngeland sterk terugliep en die naar Duitschland overeenkomstig toenam. Ditlaatste was weer aanleiding dat ter zake van de betaling ,,kwaliteitseischen" gestelden gehandhaafd werden. Dat het Eiercontr??le bureau

in staat is geweest den hiervoornoodigen arbeid te verrichten wordt van eminente beteekenis voor de verdere ont-wikkeling van onze pluimveehouderij geacht. Voorts moeten hier genoemd worden de regeling voor de restitutie van heffingenop ge??mporteerde voedergranen bij den export van eieren en de invloed van de zoog.,,teeltregeling" op de productie-kosten der eieren. De invloed van deze laatste uitzich o.a. in regelmatiger verdeeling der eierproductie over het geheele jaar, grootergemiddelde eigewichten en grooter aantal eieren per kip. Over het laatste jaar vermeldt het verslag nog het volgende : De vooruitgangin den export die dateert van 1934 af, hield in de eerste 8 maanden (van 1939)stand .... De verhoogde export werd opgenomen door Engeland, waar wij doorieder land als concurrent werden benijd en gerespecteerd .... De oorlog is tusschen-beide gekomen en het cijfer van 1400 millioen voor 1939 is niet bereikt ; wij kwamen,,slechts"

tot 1377 millioen, toch nog ruim 200 millioen meer dan in 1938. De export richt zich niet alleen naar Engeland en Duitschland, er gaan of gingenook Nederlandschc eieren, zij het in geringere aantallen naar Zwitserland, Belgi??,Frankrijk, zelfs naar Argentini?? en Zuid-Afrika. !j 4. Verschillende onderwerpen waarmede het Ned. eierconir?´le Bureauzich bezio hield. Het systeem der controle kan als volgt worden afgeschilderd. Elke exporteur staatingeschreven onder een nummer, dat op elk colli zijner zendingen wordt vermeld.Tevens is zijn â€žpakplaats" geregistreerd. Zulk een pakplaats moet aan bepaaldeeischen van bouw en inrichting voldoen. Deze pakplaatsen worden regelmatigbezocht door â€žcontroleurs", die toezien, dat alleen eieren van goede kwaliteit engesorteerd naar verschillend gewicht, worden verpakt. Ook bestaan strenge voor-schriften over deugdelijkheid en uniformiteit van het verpakkingsmateriaal. Opdeze wijze is het mogelijk een

product aan de buitenlandsche markt te brengen,dat aan strenge eischen van uniformiteit der verpakking, gewichtsklasse en verschheiden houdbaarheid der eieren voldoet. Bij het inladen in de booten en spoorwagens of wel aan de daarvoor aangewezengrensovergangsplaatsen op de groote wegen zijn eveneens vaste contr?´le-stations inge-richt, waar andermaal steekproefsgewijze, soort, gewicht en kwaliteit wordt gecon-troleerd. Door een ingenieuze stempeling met twee kleuren inkt (\'s zomers zwart, \'s wintersrood), wordt ook in den detailhandel een scherpe scheiding gemaakt tusschenâ€žversche" en â€žkoelhuiseieren". Tal van malen in den loop dezer jaren verleende het bureau zijn zeer actievetusschenkomst om de â€žbetalingsregelingen", die krachtens de diverse â€žclearing-verdragen" werden getroffen, vlot te doen verloopen. Dat daarmede groote bedragenaan geld gemoeid zijn, zal den lezer na het bovenstaande niet verwonderen.



??? Wanneer in het bovenstaande over eieren wordt gesproken dan bedoelt mendaarmede niet alleen kippeneieren, maar ook eendeneieren. Het is bekend, dat deeendenhouderij zich in verschillende plaatsen als een zeer belangrijke bedrijfstakheeft ontwikkeld. De gevallen van voedselvergiftiging, die van het nuttigen vaneendeneieren het gevolg waren, hadden ook de aandacht van het Bestuur getrokken.Een onderzoek werd ingesteld naar de verbreiding van deze infectie in de eierenen naar de middelen ter bestrijding daarvan. (Men zie hiervoor het eindverslag overdit onderzoek in het nummer van 15 Maart 1940 van dit Tijdschrift). Men zal uit het bovenstaande hebben opgemerkt, dat het uitgeoefende toezichtdrieledig is, het strekt zich uit over verpakking, gewichtsklassen en kwaliteit ofâ€žhoudbaarheid". Helaas geeft het verslag geen gegevens over de percentages dieom een of andere reden van uitvoer werden uitgesloten. Nu de handel

hiermedeop de hoogte is, zijn deze gevallen dan ook weinig talrijk. Partijen eieren, die nietaan deze eischen voldoen, blijven in het binnenland. Het is gebleken, dat het toezichtop de binnenlandsch gebruikte eieren, dat gelijk bekend door de ambtenaren vande â€žKeuringsdiensten voor waren" wordt uitgeoefend, niet geheel afdoende is omte voorkomen, dat voor export afgewezen eieren hier te lande gewoon in den handelworden gebracht. Er worden pogingen in het werk gesteld om hierin verbeteringte brengen. De keuring is een organoleptische, die door uit den eierhandel voortgekomendeskundige controleurs wordt uitgevoerd. Er is beroep bij afwijzing op den hoofd-contr??leur resp. op den Directeur. Schrijver dezes is van oordeel, dat men opden duur aan deze keuring den ruggesteun zal moeten geven van objectief onderzoekder eieren met de in de literatuur bekende onderzoekingsmethoden. (Zie Groszfeldt. . . . Handbuch der Eierkunde

1938, Molanus .... Methoden van onderzoekten dienste van de kwaliteits-bepaling van eieren. Dissertatie Utrecht 1935.) Het Bestuur dezer instelling bestaat uit drie leden, aangewezen door den Minister,bel ast met de zaken van den Landbouw, thans de heeren Dr. L. G. Kortenhorst(voorzitter), P. Hiemstra en Ir. H. G. A. Leicnes Bakhoven, 6 leden gekozen doorâ€žeierproducenten" en â€žeierexporteurs". Secretaris Ir. Tukker te Beekbergen,terwijl ondergeteekende sedert 1931 als adviseerend lid er deel van uitmaakt. Moge dit overzicht worden besloten met den wensch, dal deze instelling in dekomende jaren nog zeer veel ten nutte van den eierexport zal kunnen doen. Ditzal in indirecten zin ook den diergeneeskundigen, die zich met de bestrijding derpluimveeziekten bezighouden, ten goede komen. Utrecht, April 1940. C. F. van Oijen. Gids voor Eerstejaars aan de Utrechtsche Universiteit 1940. Voor het studiejaar 1940â€”1941 is wederom door

het bestuur van Unitas Studio-sorum Rheno-Trajectina uitgegeven een gids voor eerstejaars studenten, welkeuitgave nu reeds de 16de is. In den gids wordt zoowel aanwijzing gegeven over decolleges en de practica als aanwijzing voor de ori??ntatie van den nieuwen studentin Utrecht, terwijl ten slotte mededeelingen gedaan worden over de bovengenoemdestudentenvereeniging, waardoor deze gids wordt uitgegeven. Door het Utrechtsche Studenten Inlichtingen-bureau, gevestigd Lucas Bolwerk 8,tel. 12262 worden aan de aankomende studenten alle inlichtingen gegeven, die vanbelang geacht kunnen worden zoowel voor zijn studie als voor zijn leven als student,terwijl de studenten, J. E. T. Langeler, Burg. Rcigerstraat 58bis, Utrecht, vacantie-adres Laren (Geld.) en A. Rutgers, Homeruslaan 48, Utrecht, zich beschikbaargesteld hebben voor het geven van nadere inlichtingen betreffende de studie aande faculteit voor veeartsenijkunde. A. v. H.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Met ingang van 5 Augustus 1940 is het ritueel slachten in ons landverboden. Het Verordeningenblad van 4 Augustus j.1. bevatte een verordening van denRijkscommissaris voor het bezette Nederlandsche Gebied, houdende voorschriftenter vermijding van het kwellen van dieren bij het slachten van vee. Hierin wordt bepaald, dat warmbloedige dieren bij het slachten, voordat hetbloed begint te vloeien, moeten worden verdoofd. Bij noodslachtingen (art. 3 der VI.wet), waarbij bovendien het verdooven vanhet dier in verband met de omstandigheden niet uitvoerbaar is, vindt het boven-staande geen toepassing. Voorschriften, noodig voor de uitvoering van deze verordening, worden doorde secretarissen-generaal van het departement van sociale zaken en van het depar-tement van landbouw en visscherij gezamenlijk uitgevaardigd. Deze worden in deNederlandsche Staatscourant bekend gemaakt. Hij, die opzettelijk in strijd

handelt met de bepalingen van deze verordening ofvan de ter uitvoering daarvan uitgevaardigde voorschriften, wordt gestraft metgevangenisstraf van ten hoogste 6 maanden of met geldboete van ten hoogste tien-duizend gulden. De bovenbedoelde handelingen zijn misdrijven (Verbrechen). Deze verordening treedt op 5 Augustus in werking. Uitbreiding van het slachthuis te Gouda. B. en W. hebben besloten de uitbreiding van de slachthal voor groot vee van hetopenbaar slachthuis zooveel mogelijk te bespoedigen. De reeds voor de centraleslachting van varkens uitgevaardigde voorschriften wettigen de door de commissievan advies voor het slachthuis geuite verwachting, dat de reeds aangekondigdevleeschdistributie centrale slachting van groot vee met zich zal brengen Met het oog daarop komt het B. en W. noodzakelijk voor, dat de uitbreiding vandeze slachthal, welke toch om dringende redenen in 1941 zou moeten tot standkomen, thans zoo

spoedig mogelijk wordt uitgevoerd. De kosten worden geraamdop / 1G.280.â€”. B. en W. stellen den raad voor in bovenbedoelden zin te besluiten. de Gr. Koninklijke Nederlandsche Jaarbeurs, Utrecht. Aan de van 3 tot 12 September a.s. te Utrecht te houden najaarsbeurs is wederomverbonden een Agrarische afdecling, welke in verband met de huidige tijdsomstandig-heden de volle belangstelling vraagt. Tot het bereiken van dat doel is door de Jaarbeursdirectie een reclameplaat,ontworpen door den teekenaar Pax Steen, op ruime schaal verspreid. Elfde Nederlandsche Landbouwweek. De Regelingscommissie voor de Nederlandsche Landbouwweek heeft beslotende i ide Landbouwweek, die in September a.s. te Wageningen zou gehouden worden,niet te laten doorgaan. Nederlandsch Landhuishoudkundig Congres. Het bestuur van bovengenoemd Congres heeft besloten om het dit jaar te houden92ste Congres in verband met de

tijdsomstandigheden, niet te laten doorgaan. Departement van Landbouw en Visscherij. De Secretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van het Departement van Land-bouw en Visscherij, heeft goedgevonden met ingang van 1 Augustus 1940 aan H.Venema, thans te Bergen, eervol ontslag te verleenen als plaatsvervanger van denInspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst in het district Groningen en hemals zoodanig te benoemen in het district Noord-Holland-Noordwestelijk Utrecht.



??? NAGEKOMEN BERICHTEN. Afwezigheid van den algemeenen secretaris. In verband met mijn vacantie, welke loopt van Vrijdag 30 Augustus tot en metWoensdag 11 September, worden de leden verzocht alleen in dringende gevallenzich te willen wenden tot den voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, Mauritsstraat123, Utrecht, die zich bereid verklaard heeft zoolang het secretariaat waar tenemen. Voor zaken, het Bureau voor Plaatsvervanging betreffende worden de ledenverzocht, zich gedurende dien tijd te wenden tot collega J. H. ten Thije, Jan vanScorelstraat 49, Utrecht, die zich bereid verklaard heeft, dit Bureau gedurendedien tijd waar te nemen. Uitoefening der praktijken. In verband met het steeds nijpender gebrek aan benzine worden de leden her-innerd aan het verzoek, voorkomende in het Tijdschrift van 1 Juli op blz. 618, omte trachten te voorkomen dat meermalen per dag in de praktijk dezelfde route zalmoeten worden afgelegd. Dit kan

voorkomen worden door de veehouders erop te wijzen dat het noodzakelijk is om v????r een bepaald uur hun boodschappente bezorgen. Bij drukkerij J. van Boekhoven, Utrecht, Giro 64404, zijn circulairesverkrijgbaar tegen den prijs van 75 cent per 100 exemplaren, franco huis. Eenmodel van deze circulaire is in deze aflevering op pag. 731 afgedrukt. Code voor dierenartsen. Dc Code, samengesteld door de commissieleden H. A. Kroes, Dr. J. H. Picarden E. Rutgers, is verschenen en is aan de leden gelijk met dit nummer van hetTijdschrift toegezonden. De secretaris, A. van Heusden. PERSONALIA. Verhuisd : Th. de Groot, Utrecht, naar de Bilt, Stecnen Camer 44. Dr. C. Brands, Secretaris-Hoofdinspecteur van dc Vereeniging totBevordering der Landbouw-tuigpaardcnfokkerij in Nederland, vanNieuw-Milligen, naar Bilthoven, Soestdijkerstraatweg Noord no. 87. Heden overleed, tot ons diep leedwezen, geheel onverwachtste Meppel onze Vriend en

Mede-Directeur, de Heer H. A. STHEEMAN APOTHEKER Zijn nagedachtenis zal door ons in hooge eer worden gehouden. De Directie derN.V. Koninklijke Pharmaceutische Fabriekenv. h. B r oca d e s - S t h e e m a n & Pharmacia "ePPelâ€”, 19 Augustus 1940.Amsterdam



??? Uit de Afdeeling Infectieziekten van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. GOEDAARDIGE DROES, ADENITIS EQUORUM.1) Klinisch-bacteriologische les over Streptococcus equi-, Streptococcuspyogenes- en andere streptococcen-infecties bij het paard, door Dr. JAC. JANSEN. Inleiding : De goedaardige droes der paarden is een ziekte, die aan alle Neder-landsche veeartsen, zeker den practici der groote huisdieren, bekendzal zijn. In de meeste gevallen zijn de symptomen wel dermate duidelijk,dat het niet moeilijk schijnt de diagnose te stellen. Velen zullen de goed-aardige droes, vergeleken met moeilijker te herkennen ziekten, tot degemakkelijke diagnoses rekenen ; bovendien zijn, door een bacterie-preparaat te maken van de pus, de Streptococcen vrijwel steeds in fraaielange ketens en in groot aantal te vinden. Toch blijkt een en anderbij nadere bestudeering nog niet

z???? eenvoudig te zijn. In de nieuwstedruk van â€žSpezielle Pathologie und Therapie der Haustiere" (v. Hu-tyra, Marek en MaNNinger) (i) wordt gezegd : â€žAls Erreger derKrankheit wird der Streptococcus equi angesehen". Deze Streptococcuswordt dus niet met ontwijfelbare zekerheid als de oorzaak genoemd.Wel wordt steeds de ,,Streptococcus equi Sch??tz" gevonden en isvolgens een â€žfast algemein geteilte Auffassung" deze Streptococcusde primaire oorzaak, doch ook een andere opvatting wordt geuit,nl. dat een filtreerbaar virus de oorzaak zou zijn, waarbij dan Str.equi als secundair zou zijn te beschouwen. Waxberg zou met kiem-vrij filtraat van droesmatcriaal droes opgewekt hebben, doch veleandere onderzoekers konden dit niet bevestigen; toch meent b.v. ookRichters dat Str. equi niet de primaire oorzaak is, deze Streptococcenzouden secundair zijn, evenals de door hem bij droespaarden aange-toonde diphtherie bacillen. Tegenover deze

opvatting staan onderzoe-kingen, waarbij het gelukte met Streptococcen cultuur experimenteel(infectie per os) de typische goedaardige droes op te wekken. Deze problemen waren voor v. DorsseN (2) aanleiding een onderzoekin te stellen naar de aetiologie van den goedaardigen droes. Zijn eind-conclusie na vele proeven, waarbij hij intranasaal infecteerde, luidde : ,,De goedaardige droes is op te wekken door infectie met etter van droes-patienten,niet echter met filtraat van dien etter. Met cultuur van Streptococcus equi is een overeen-komstige ziekte op te wekken als met den etter. Streptococcus equi Sch??tz kan dusworden beschouwd als de verwekker van den goedaardigen droes. Bij de bestrijdingvan deze ziekte dienen maatregelen tegen infectie met genoemde Streptococcus teworden genomen." Ingezonden 28-6-1940.LXVII



??? Zoolang dus de bewijzen voor Str. equi als primaire oorzaak, die derfiltreerbare virus hypothese verre overheerschen, is het verstandig devolledige aandacht te blijven schenken aan Str. equi. Bovendien,al zou later toch nog blijken, dat hierbij een filtreerbaar virus in hetspel zou zijn, dan blijft de belangrijkheid van deze Streptococcus tochbestaan. Er is echter nog een tweede probleem. Komen bij het paard nog andere Streptococcen voor, die een droes-achtig ziektebeeld kunnen veroorzaken? Wat dit punt betreft is mis-schien Streptococcus pyogenes v. Hutyra van belang. Van Dorssenonderzocht 40 door hem geisoleerde Streptococcen stammen, afkomstigvan volwassen paarden, hiervan waren er 22 geisoleerd uit neusslijmen 18 uit abscessen. Over het aantoonen van Streptococcen in neusslijmschrijft het hierboven genoemde handboek : â€žEin etwaiger Nachweis von Streptokokken im Nasenausflusz l?¤szt sich nur mitVorbehalt f??r die

Diagnose verwerten, da Streptokokken auch im Sekrete nichtdrusekranker Pferde vorhanden sein k??nnen." Hetzelfde geldt ongetwijfeld ook voor Streptococcus pyogenes. VanDorssen stelde bij de 22 neusslijmstammen 19 maal de diagnose â€žp"(Streptococcus pyogenes v. Hutyra) en 3 maal ,,e" (Streptococcus equiSch??tz). Van zijn 18 culturen uit abscessen waren er 15 â€že"- en 3,,p"-stammen. Van deze 18 paarden hebben er dus zeker 15 den echten goedaar-diger) droes gehad. Van de 3 â€žp" gevallen zegt van Dorssen dat demogelijkheid bestaat â€ždat deze als neveninfectie in reeds doorgebroken abscessen zijn aanwezig geweest,â€ždaar deze 3 gevallen betrekking hebben op ingezonden materiaal, dat misschienâ€žis verkregen uit reeds doorgebroken abscessen. Daar op het oogenblik van isolatieâ€žnog geen onderscheid door mij tusschen e en p werd gemaakt, is de gelijktijdigeâ€žaanwezigheid van e in deze etters niet uit te

sluiten. De waarschijnlijkheid hiervoorâ€žis te grooter waar verschillende malen beide soorten van stammen uit eenzelfdedier werden verkregen (bijv. neusslijm/;, abscesetter e)". Misschien zou hier aan nog een mogelijkheid te denken zijn n.m.dat het in deze 3 gevallen een Str. pyogenes infectie geweest is. Het is van Dorssen echter niet gelukt met Str. pyogenes goedaardigedroes op te wekken ; wel werd een ongecompliceerde rhinitis na be-smetting met dit micro??rganisme door hem opgemerkt. Het handboekvan v. Hutyra, Marek, Manninger (i) noemt de Str.pyogenes wel alsbelangrijk secundair infecteerend micro??rganisme bij de borstziektevan het paard (Pleuropneumonia contagiosa equorum), doch bij debespreking van den goedaardigen droes worden noch deze Strepto-coccus, noch andere Streptococcen genoemd. Uit de volgende klinischevoorbeelden van droes of hierop gelijkende of daarmede samenhangendegevallen moge de

belangrijkheid van een uitvoerig bacteriologischonderzoek der gevonden Streptococcen blijken.



??? Klinische gevallen: A. onder een groep militaire paarden doen zich eenige gevallenvan goedaardigen droes voor. Paard a, is een merrie, 5 jaar oud, inlandsch type ; het dier is15 October 1939 ziek gemeld wegens hoesten en te weinig eetlust.De lichaamstemperatuur is 39.5Â° C., pols 54, ademhaling 14. In den neus is iets muco-purulente uitvloeiing waarneembaar. Deslijmvliezen van oogen en neus zijn rood gezwollen. De trachea-larynxstreek is gevoelig, er is geen klierzwelling van beteekenis. Het dierwordt warm toegedekt, opdracht wordt gegeven neus en oogen geregeldte reinigen en als voedsel lijnmeel-zernelen slobber te geven. Op 24October begint de In. mandibularis sin. te zwellen en pijnlijk eworden. Na massage met ungt. lauri wordt deze klier geopend op 30 October.Verbetering treedt evenwel niet in. De temperatuur blijft hoog nml.steeds boven 39.oÂ° C. 7 November is de temperatuur 40.oÂ° C. DenI2den Nov. gaat de koorts

dalen en neemt de eetlust toe, ook het hoestenvermindert. Op 21 November wordt de ln. mandibularis dextergezwollen en pijnlijk ; na massage met ungt. lauri wordt het klier-absces 26 November geopend, de pus wordt voor bacteriologisch onder-zoek verzameld. Hierna volgt volledig herstel. Tijdens de ernstigsteziektedagen zijn eenige injecties met aether cum camphora, oleumcum camphora en yatrenvaccine E. 104 verricht geworden. Uit depus wordt rechtstreeks een reincultuur van Str. equi gekweekt. Paard b, was eveneens een inlandsch paard, 7 jaar oud, in goedenvocdingstoestand. Op 16 November 1939 is de lichaamstemperatuur39.oÂ° C., het dier laat de haver staan, eet te weinig hooi en hoest iets.De pols is 52, ademhaling 14. De slijmv liezen zijn iets gezwollen enrood, mucopurulente neusuitvloeiing wordt waargenomen. Er is geenklierzwelling te voelen. Op 20 November echter zijn de lnn. mandi-bulares gezwollen, op 23 November de

lnn. retropharyngealeseveneens ; het dier gaat iets snurken en regurgiteeren ; de halshoudingwordt stijf en gestrekt. Op 25 November worden de submaxillaireklieren geopend, de pus wordt voor bacteriologisch onderzoek ver-zameld. Op 28 November ontiast zich veel etter uit beide neusgatentengevolge van doorbraak der retropharyngeale lymphklieren in depharynx, waarna de zwelling der keelstreek afneemt. Het dier her-krijgt zijn eetlust en heeft op 30 Nov. voor het eerst geen koorts meer.Gedurende de ergste ziektedagen werden injecties met aether cumcamphora gegeven. Uit de pus van dit paard wordt eveneens rechtstreeks een reincultuurvan Str. equi gekweekt. De paarden zijn beide ernstig ziek geweestin tegenstelling met de nu te vermelden gevallen c en d. Paard c is een rijkspaard dat hoogstwaarschijnlijk vroeger in hetremontedep??t droes gehad heeft. Deze Ier is 6 jaar en in goeden voe-dingstoestand.



??? Op 20 Nov. wordt medegedeeld dat hqt paard den vorigen dag meerzweette dan anders. De algemeene toestand o.a. de eetlust is vrij goed.De lichaamstemperatuur is 38.6Â° C. Iets hoesten en iets mucopurulenteneusuitvloeiing wordt opgemerkt. Na massage met ungt. lauri wordtde In. mandibularis sin., die zal gaan abscedeeren, op 26 Nov. geopend.De pus wordt verzameld voor bacteriologisch onderzoek. De eetlustblijft goed en op 2 December is het dier geheel hersteld. Uit de puswordt Str. equi rechtstreeks in rein cultuur ge??soleerd. Paard d, is een rijkspaard, dat reeds 19 jaar oud is ; de Ier is ingoeden voedingstoestand. Vermoed wordt, dat ook dit paard vroegerin het remontedep??t droes heeft gehad. Op 15 Nov. blijkt de ln. mandi-bularis gezwollen en pijnlijk te zijn ; iets hoesten en iets neusvloeiingwordt waargenomen. Na 9 dagen massage met ungt. lauri wordt hetklierabsces geopend. De eetlust blijft steeds goed. De hoogste

tempe-ratuur was 38.5Â° C. Het dier is spoedig hersteld. Uit de pus wordtStr. pyogenes (evenwel niet rechtstreeks) in reincultuur gekweekt. Anderehaemolytische coccen werden uit deze pus niet geisoleerd. Medegedeeldwerd, dat ter plaatse vele paarden ernstig typisch droes hadden zooalsde paarden a. en b. ; het ziekteverloop van de paarden c. en d. wasvergeleken daarmee bijzonder licht geweest. Dit is in geval c. te ver-klaren door het waarschijnlijk reeds vroeger doorstaan hebben vandroes. Geval d. is misschien een op zichzelf staand geval van Str.pyogenes-infectie geweest ; zeker is dit niet, omdat deze coccus nietrechtstreeks in reincultuur geisoleerd geworden is, terwijl het bovendienexperimenteel nog niet gelukt is met pyogenes cultuur adenilis metabsccdeering op te wekken. B. a. Ten behoeve van het practisch onderwijs werd aan de Kliniekvoor Inwendige ziekten gevraagd pus te willen zenden van een typischdroes geval. De

ziektegeschiedenis van het paard waarvan pus ont-vangen werd vermeldde o.a. : i Januari 1940 in behandeling gekomen een 10 jaar oude merrie,de eetlust is verminderd, er is neusuitvloeiing, de oogslijmvliezen zijnte geel, de larynx is gevoelig, de ln. mandibularis sin. is vergroot.P. 50, T. 38.4Â° C., A. 12. Het dier regurgiteert bij het drinken vanwater. Na behandeling met Priesznitsche omslagen met Spir. camph.om de keel, wordt het absces van de keelgangsklier geopend. 20 Januariwordt iets oedeem aan de achterbeenen waargenomen. 23 Januariworden petechi??n gezien op het neusslijmvlies ; 200 gram morbusmaculosum serum wordt ingespoten. 24 Januari zijn behalve de beenenook het linker neus- en lipgedeelte en linkeroog gezwollen. Op mond-en scheedeslijmvliezen worden bloedingen geconstateerd. Opnieuwwordt op 25 en 26 Januari 200 cc. morbus maculosus serum ingespoten.Hierna treedt geleidelijk verbetering en tenslotte

volledig herstel in.Uit de pus werd Str. equi in reincultuur ge??soleerd.



??? b. Door bemiddeling van dezelfde kliniek kregen wij vrijwel gelijk-tijdig streptococcen bevattend materiaal van een paard ter onderzoek,waarbij goedaardige droes wel ter sprake was geweest, doch waarbijtenslotte de diagnose linkszijdige pleuritis gesteld werd. Het betrofeen paard, dat door een veehouder pas aangekocht was ; spoedig werdhet ziek, het liet het voedsel vallen en had hooge koorts. De behande-lende dierenarts dacht aanvankelijk aan droes (27 Dec. 1939). 17 Januari wordt in de Kliniek voor Inwendige ziekten niet de diag-nose droes, doch linkszijdige pleuritis gesteld, in het punctaat van delinkerborstholte worden streptococcen aangetoond. 18 Januari sterfthet dier. De sectie, verricht in het Pathologisch Instituut, bevestigt dejuistheid der diagnose. Door mij werd het steriel genomen punctaatverder bacteriologisch onderzocht, waaruit bleek, dat het hier geenStr. equi betrof doch Str. pyogenes. Hieruit blijkt, dat de in December gestelde

diagnose goedaardigedroes onjuist is geweest; echter is het misschien mogelijk, denkendeaan geval A d, dat er wel droesachtige symptomen geweest zijn. Hetvinden van deze Slreplococcus in de borstholte van het paard behoeftgeen verwondering te wekken ; bij de borstziekte van het paard, depleuropneumonia contagiosa equorum, een ziekte, waarvan de oorzaaknog onbekend is, is deze coccus een veelvuldig voorkomende secun-daire infectie. C. a. Van het Pathologisch Instituut werd van een gestorven paardeen nier en een milt voor bacteriologisch onderzoek ontvangen. Ditpaard had afwijkingen overeenkomende met petechiaaltyphus. Waar-genomen werd o.a. een rhinoceroshoofd, vele spierbloedingen, necro-tiseerende ontsteking in den neus en hevige gangreneuze pneumonievan de voorste longhelften. Uit de nier ontstond een reine groei vanstreptococcen, ook in de milt werden streptococcen aangetoond. Reedsdirect toonden de ge??nte

bloedagarplaten aan, dat hier geen sprakewas van Str. equi of Str. pyogenes, die beide haemolyse zonder groenver-kleuring geven. Deze cultuur gaf een eenigszins groene verkleuring entevens gedeeltelijke haemolyse op de bloedplaat, zoodat deze stamtot de â€žviridans" groep te rekenen is ; de groenverkleuring was echtergering. b. In verband met het vorige geval C a. is de volgende bevindingvermeldenswaard. Een oud remonte paard kreeg tegen de verwachtingin, een klinisch licht verloopend droesachtig ziektebeeld. Uit een reedsdoorgebroken lymphklier werd pus verzameld, hieruit werden behalvecolibacillen, streptococcen ge??soleerd, die in eigenschappen overeen-kwamen met die van het vorige geval. Daar de pus niet lege artisgenomen was, moet deze bevinding echter voorzichtig beoordeeldworden en mag niet als zeker aangenomen worden, dat de ge??soleerde



??? coccus de doodsoorzaak is geweest, iets wat in geval C a. wel meerwaarschijnlijk te achten is. D. a. Van een collega werden culturen en pusmonsters voor onder-zoek ontvangen van 14 paarden van ?Š?Šn stal, waarvan het resultaat inhieronder staande tabel vermeld is : Materiaal Diagnose Klinisch Beeld i : pus e typisch droes 2 : e 3 : Cultuur van pus e >> ,Â? 4 : e 5 : Â?> >> ,Â? e 6 : e >> >* 7 : 8 : pus e ,, M 9 : Cultuur van pus e Â?Â? ,, ,) 10 : pus e \\ Cultuur neus P i ,, )) 11 : >> >> P etterig neussecr. geen klierdoorbraak 12 : >> Â?, P typisch droes \'3 : ,, â€ž P >Â? Â? 14 : n ,1 P iets gezw. klieren (Met pus is bedoeld lege artis verzamelde pus uit een lymphc-klier). Uit bovenstaand lijstje blijkt overduidelijk hoe gering de waardevan het onderzoek van neussecretum is, immers geval 10 was eentypisch droesgeval, uit de pus kweekte ik uitsluitend Slr. equi, toch werdin den neus Str. pyogenes aangetoond ; evengoed als 10 dus echte

droeswas, kunnen 11, 12, 13 en 14 het ook geweest zijn, niettegenstaandede p bevinding in den neus. In de eerste tien gevallen waarbij pus onderzocht werd, werd steedsalleen e gevonden. b. Tevens zond deze collega een strcptococcen cultuur in, geisoleerduit zijn keel en 2 dergelijke culturen van 2 stalknechts van bovenge-noemden stal daar zij lijdende waren aan keelpijn en gedacht werdaan de mogelijkheid dat de besmetting afkomstig van de zieke paardenzou zijn. Deze culturen bleken echter noch met ,,e" noch met ,,p"overeen te komen. c. Een arts zond een cultuur, ter onderzoek op streptococcen vaneen pati??nt met keelontsteking, waarbij eveneens aan droespaarden alsinfectiebron gedacht werd. De cultuur, die uit diverse kolonietypenbestond, bevatte streptococcen, die groen groeiden op de bloedplaat ;hieruit bleek reeds dat geen e of p infectie in het spel was. Na deter-minatie bleek deze viridans Streptococcus de in de mondholte

van den



??? mensch voorkomende Str. salivarius te zijn ; deze stam kwam nietovereen met de â€žviridans" gevallen C a. en C b. (Over de infectie vanden mensch met Str. equi deelt Lerche (3) mede, dat Leipold een infectieaan de hand door droesetter vermeld heeft ; Poppe vond bij een pati??ntmet tonsillitis en angina behalve Str. mucosus ook Str. equi, deze pati??ntwas met een droespaard in aanraking geweest. Evans vond echter in400 gevallen bij den mensch nooit Str. equi). E. a. Str. pyogenes kan bij het paard, behalve in de borstholte (b.v.borstziekte en geval C a.), ook op andere wijze tot ettervorming aan-leiding geven. Het volgende werd waargenomen : In een grooten stal met paarden werden teneinde droes te bestrijden,droesserum-injecties verricht ; een aantal dieren kreeg op de injectie-plaats abscessen. Het gebruikte serum (R.S.I.) bleek mij cultureel endier-experimenteel steriel te zijn. Uit de abscessen werden Staphylo-coccus albus, een

niet haemolytische streptococcus en Str. pyogenes geiso-leerd. Samenvattend kan van het voorafgaande klinisch gedeelte dus hetvolgende gezegd worden : I. Voor het verkrijgen van betrouwbare resultaten is het nood-zakelijk het te onderzoeken materiaal lege artis te verzamelen, hetmateriaal moet niet verontreinigd kunnen zijn (reeds open abscessen,neusslijm etc.) door de buitenwereld. II. Behalve Str. equi verdienen bij het paard ook Str. pyogenes en strep-tococcen, die op de bloedplaat gedeeltelijk haemoiyse met iels groen-verkleuring geven, de aandacht. Bacteriologisch gedeelte. Het ingezonden materiaal wordt, na bacterioscopisch onderzochtte zijn, uitgespatcld op een serie bloedplaten. Deze zijn, behalve voorhet isoleeren der gezochte micro??rganismen, reeds direct van belangvoor de verdere determinatie der streptococcen. De streptococcen-systematiek is zeer chaotisch, er bestaan wel vele, doch geen algemeenaanvaarde

systemen (zie hiervoor van Dorssen (2)). De meesten komenechter wel hierin met elkaar overeen, dat een eerste onderverdeelingberust op het gedrag op of in de bloedagar plaat. Dit gedrag kan, inhet kort, zijn : ie. haemoiyse, 2e. groenverkleuring, 3e. geen veranderingvan de bloedagarplaat. Zoowel Str. equi als Str. pyogenes geven haemoiyse zoodat ze volgensde indeeling van Bergey (4) tot de ,,A. pyogenic group" behooren.Beiden behooren tevens tot de onderverdeeling 1, omdat Na. hippuraatniet gehydrolyseerd wordt ; hierop volgt een indeeling afhangendevan de vergisting van lactose. Lactose negatief is volgens Bergey alleenStr. equi. Lactose positief zijn Str. pyogenes van den mensch en Str. pyogenesvan de dieren; de eerste is sorbitol â€”, trehalose ; de tweede sorbitol en trehalose â€”. Ook in de nomenclatuur van de streptococcen is



??? geen eenheid. Str. pyogenes Rosenbach is de bij den mensch zeer bekendeveelvuldig voorkomende Streptococcus. Bergey zegt hiervan : â€žHabitat :In human infections of very varied types. Occasionally in udder infec-tions of cattle and perhaps other animal sources". In het algemeenechter komt deze Str. pyogenes Rosenbach bij het paard niet voor, dochwel de Str. pyogenes v. Hutyra. Bergey is, wat deze Streptococcus betreft,ongetwijfeld onjuist door bij Str. equi te vermelden : â€žPossible SynonymaStreptococcus pyogenes equi Hutyra". Deze opmerking had m.i.moeten staan bij de door Bergey genoemde Animal pyogenes Strepto-coccus. Het blijkt namelijk, dat de eigenschappen van de Str. equi enStr. pyogenes van het paard kloppen met de door Bergey genoemde,,Streptococcus equi" en ,,Streptococcus sp. (Animal pyogenes)". In het hiervolgende zullen deze twee Streptococcen kortheidshalvee en p genoemd worden. De ge??soleerde e

en p stammen bleken de volgende eigenschappen tehebb(n : P- Op de bloedagarplaat vrijkleine, gladde, ronde, bijna kleur-looze, iets grauwwitachtigc kolo-nies met groote haemolytischez??ne (beta haemolyse), vele kolo-nies blijken bij bezien met ver-grooting van 25 een fraaie kegel-vormige verhooging in het mid-den te hebben. e. Op de bloedagarplaat groo-tere waterdruppelachtige, slijmige,kleurlooze, gladde, ronde kolo-nies met in verhouding mindergroote beta haemolytische z??ne ;bij het ouder worden der bloed-plaat ontstaat snel indrogen, waar-door stroef aspect van den groeiontstaat. Het verschil op de gewone bloedagarplaat is zoo frappant dat dediagnose op grond daarvan reeds met groote kans van waarschijnlijkheidte stellen is. In de bloedplaat volgens Brown (techniek zie v. Dorssen (2))gaven beide, evenals op de gewone bloedplaat beta haemolysis. In serumbouillon, ontstaan vlokjes in overigens hel-dere vloeistof, ten slotte is er

eenwolkig bezinksel onder in de buis,met daarboven heldere bouillon.In een donkerveld preparaat vanhet bezinksel worden enorm langestreptococcen ketens gezien. Het verschil in de serumbouillon is zeer typisch, mits onmiddellijkna het isoleeren onderzocht wordt. Na cultuur passages worden over-gangsgroei typen gezien waardoor het onderscheid vaag wordt. In serumbouillon, ontstaat een gelijkmatige troebe-ling. In een donkerveld preparaatworden ketens waargenomen diekorter zijn dan die van de p stam-men.



??? P- In lakmoesmelkontstaat een duidelijk zure reac-tie, die gevolgd kan worden doorstolling. e. In lakmoesmelkontstaat volgens vrijwel alle auteursgeen verandering. Door mij werd altijd een ge-ringe fletsere tint van de lakmoes-melk waargenomen. Deze fletseretint was steeds goed afleesbaardoor te vergelijken met de lak-moesmelk ge??nt met de cultuurder niet haemolytische streptococcusgekweekt uit een absces (geval E a)welke absoluut onveranderd bleef. In methyleenb lauw melk In methyleenblauwmelk(Techniek volgens (5) ). Geen verandering. Reductie en stolling. Dit komt overeen met de bevindingen van Klimmer en Haupt (5). Na-hippuraat reactie negatief. Na-hippuraat reactie negatief. (Techniek zie Kelser (6) ). Soms werd een zeer geringe troebeling in den Na-hippuraat voedings-bodem waargenomen, zoowel bij e als bij p. Deze troebeling was ver-geleken met duidelijk positieve reacties als van b.v. Str. agalactiae zoogering, dat cle reactie

als negatief werd beschouwd. Een herhalingvan dergelijke reacties gaf veelal een geheel negatieven uitslag. VolgensKlimmer en Haupt (5) zou bij toepassing van een speciale techniek deâ€žcqui" nooit een positieve Na-hippuraatreactie geven, de â€žpyogenes"echter steeds een zeer geringe splitsing der Na-hippuraat. Voorts werd de vergisting van 16 koolhydraten nagegaan (methodeWarren-Crowe). (Techniek zie v. Dorssen (2) ). Resultaat: P. e. Glycerol................... â€” â€” Dulcitol................... â€” â€” Mannitol................... â€” â€” Sorbitol................... â€” Xylose ................... â€” â€” Rhamnose.................. â€” â€” Glucose................... Galactose.................. Fructose................... Maltose................... Lactose.................... â€” Saccharose.................. Trehalose.................. â€” â€” Raffinose .................. â€” â€” Inuline................... â€” â€”



??? Bovendien werd nog de splitsing van aesculine nagegaan. (Techniekzie SeelemaNn (7) ). Alle ge??soleerde stammen gaven een positievereactie, soms verliep die splitsing iets traag, dit was vooral het gevalmet den p stam van geval B b (pleuritis) doch na een aantal cultuur-passages werd de aesculine splitsing duidelijker, alle andere eigen-schappen kwamen volledig met/) overeen, zoodat deze stam ongetwijfeldeen p stam is. De genoemde koolhydraat omzettingen komen overeenmet de resultaten van v. Dorssen, die 11 koolhydraten gebruikte enmet wat het handboek van von Hutyra, Marek, Manninger zegt :,,So haben Holth, Jones, Adsersen u.a. ??bereinstimmend gezeigt,dass Brustseuche-Streptokokken {Str. pyogenes equi) Lactose und Sorbitspalten, dagegen Druse-Streptokokken (Str. equi) nicht". Bacteriologisch staat dus vast, dat 14 maal uit lege artis verzameldepus van lvmphklieren bij droesgevallen alleen Str. equi gekweekt werd

;Str. pyogenes werd rechtstreeks in reincultuur gekweekt uit 1 geval vanpleuritis, 5 maal ge??soleerd uit neusmateriaal, 1 maal (niet rechtstreeksin reincultuur) uit een lymphklier en 1 maal uit abscessen. Van de culturen van de gevallen C a (nier en milt) en C b (reedsdoorgebroken lymphklier van een mild droesachtig ziektegeval) kanhet volgende vermeld worden. Beide stammen gedroegen zich preciesgelijk op de bloedagarplaat nl. haemolyse met iets groene verkleuring,de groei was iets meer grauw wit, geringe neiging tot kegelvorm. Inde bloedplaat van Brown was vrijwel volledige haemolyse; de kleurder platen werd, vergeleken met platen ge??nt met p en e stammen,bruinachtig van tint; een groene kleur werd niet waargenomen. Inserumbouillon ontstond lichte troebcling met neiging tot vlokvorming.De lengte der ketens was kleiner dan die der p stammen. Lakmoesmelkwerd gering flets-zuur van tint. Na hippuraat reactie negatief. Ook

devergisting der koolhydraatserie bewees, dat het noch e noch p stammenkonden zijn, omzetting werd waargenomen van glucose, fructose,galactose, maltose, saccharose, trehalose, salicine, aesculine. Niet om-gezet werden dulcitol, mannitol, sorbitol, xylose, rhamnose, lactose,raffinose, inuline. Het eenigste verschil was, dat stam C b soms traagglycerol iets omzette, Stam C a niet. Voorts bleek nog, dat methyleen-blauw melk aanvankelijk snel gereduceerd (wit) wordt (techniekvolgens 7), waarna geleidelijk de blauwe kleur terugkeert. De genoemdeeigenschappen gelijken gedeeltelijk op die van Str. equinus, die Bergeyin de â€žB Viridans group" noemt. Deze groep bestaat uit 2 onderdeelennl. â€ž1 Lactose is fermented" en â€ž2 Lactose not fermented". Deze laatsterubriek bestaat alleen uit Str. equinus. Een verschilpunt is, dat Bergeyopgeeft : â€žGreening. No hemolysis" terwijl de C a en C b stam geringegroenverkleuring met haemolyse

gaven. ToPLEYen Wilson (3) schrijvenâ€žthat the greenproducing streptococci are not devoid of haemolyticactivity", van de indeeling van Brown wordt gezegd dat diens a strep-tococcen (,,A somewhat greenish discoloration and partial haemolysisof the blood"), â€žStr. viridans" genoemd kunnen worden ; van de â€žViri-



??? dans group" wordt geschreven : â€žThis group probably consists of severaldifferent species which await adequate differentiation." Topley enWilson noemen 4 viridans streptococcen, waarvan alleen de Str. equinusde lactose niet omzet (dus = de stammen C a en C b), maar terwijlBergey van raffinose opgeeft â€žseldom fermented" (de C a en C bstam zijn negatief) geven Topley en Wilson op â€žfermenting raffinose". De streptococcen zijn (zie 8) volgens Lancefield in te deelen in eenaantal groepen op grond van de antigeenstructuur welke d.m.v. prae-cipitatie reacties bepaald wordt; volgens dit systeem is echter geen onder-scheid tusschen p en e te maken daar ze beide tot dezelfde groep (C)behooren. Edwards (9) (10) noemt als typeerende kenmerken van Str. equi hetlactose â€”, sorbitol â€” en trehalose negatiefzijn, dit micro??rganisme vondhij uitsluitend bij droes ; 159 andere streptococcen culturen warenlactose -j-, sorbitol , trehalose â€” ;

hij noemt dit type A, dit komtovereen met Str. pyogenes van Hutyra en met Streptococcus sp. (Animalpyogenes Type A of Edwards) van Bergey en met de ,,p" stammen.Slechts 7 maal vond Edwards wat hij genoemd heeft type B, welk typeovereenkomt met Str. sp. Ogura (Bergey, blz. 346). Groenverkleuringwordt hierbij niet vermeld ; als men de geringe waargenomen groen-verkleuring niet acht, komen overigens de C a en G b stammenvrijwel met dit type B van Edwards overeen. Topley en Wilson erkennen bij het bespreken der indeeling en no-menclatuur, dat een goede systematiek lieden ten dage nog niet issamen te stellen. Samenvatting. Uit 12 typische droesgevallen werd Str. equi Sch??tz rechtstreeks(volgens Bergey â€žStr. equi Sand and Jensen") in reincultuur geisoleerd.Uit i atypisch mild geval werd eveneens Str. equi rechtstreeks in rein-cultuur geisoleerd ; dit paard had zeer vermoedelijk reeds eerder droesgehad hetwelk het milde,

atypische ziekteverloop verklaart. Streptococcus pyogenes van Hutyra (= Streptococcus sp. Animal pyogenes,type A of Edwards) werd rechtstreeks in reincultuur geisoleerd uitpleuritisvocht van een aan pleuritis gestorven paard ; eveneens (dochniet rechtstreeks in reincultuur) uit een keellymphklier van een atypischmild droesachtig ziektegeval ; 5 maal uit neussecretum, waarvan 1 maaluit den neus van een droespaard waarbij uit een keellymphklier Str. equigeisoleerd was en 1 maal uit abscessen ontstaan na niet lege artis verrichteserum injecties. Twee gelijke op de bloedplaat iets groenverkleuringgevende streptococcen werden gekweekt nml. ?Š?Šn stam rechtstreeks inreincultuur uit de nier en milt van een paard en ?Š?Šn stam (niet recht-streeks in reincultuur) uit een reeds doorgebroken lympheklier vaneen mild droesachtig ziektegeval. Er wordt op gewezen, dat alleenlege artis verzameld materiaal, dat niet door de buitenwereld veront-reinigd kan

zijn, betrouwbare resultaten geeft ; met bevindingen van



??? neusslijm, pus van reeds open abscessen zij men uiterst voorzichtig.De â€žequi", ,,pyogenes" en â€žviridans" culturen werden onderzocht op enin serumbouillon, bloedagarplaten, lakmoesmelk, methyleen-blauwmelk,.16 koolhydraten, aesculine en Na-hippuraat.De voornaamste verschilpunten waren : Alleenhaemolyse Haemolysemet ietsgroen-verkleuring Sorbitol Lactose Trehalose L. melk e. â€” â€” â€” iets flets P- â€” zuur gestold v. â€” â–  â€” â€” flets iets zuur Eenige stammen gekweekt uit kelen van personen, welke verdachtwerden besmet geraakt te zijn door droespaardcn kwamen met dezee, p en v. stammen niet overeen. Behalve aan e en p Streptococcen schenke men bij het paard opgrond van bovenstaande bevindingen ook aandacht aan â€žviridans"Streptococcen. Dat een bacteriologisch nauwkeurige diagnose bijStreptococcen infecties uit een therapeutisch oogpunt van groot belang is,spreekt haast wel voor zichzelf. Men denke

hierbij niet alleen aan serum-of vaccin therapie doch ook aan de chemo-therapie. Verschillendepreparaten (bv. prontosil, zie (i i)) werken soms alleen t.o.v. een bepaaldeStreptococcus. Ook hieruit blijkt dus de noodzakelijkheid van een goedeStreptococcen determinatie. Voor het zenden van materiaal en het verstrekken van klinischegegevens ben ik ten zeerste dank verschuldigd aan collega M. Karse-meyer, Prof. Dr. J. A. Beyers en Prof. Dr. H. Schornagel, evenzooaan collega W. v. d. Berg, die bovendien nog een aantal cultureninzond. Zusammenfassung. Verf. isolierte aus 12 typischen Drusef?¤llen 12 mal S/r. equi und ebenfalls auseinem milden Drusefall (wahrscheinlich hatte dieses Pferd fr??her bereits Drusegehabt). S/r. pyogenes (tierischer Typ) wurde einmal isoliert aus Pleuritisfl??ssigkeit, einmalaus einer Kehllymphdr??se, einige Male aus Nasensekret und einmal aus Abszessen.Resultaten, die mit unreinem Material (Nasensekret, bereits

durchgebrocheneAbszesse) erhalten wurden, ist nur ein sehr geringer Wert beizumessen. Aus denOrganen (Niere und Milz) von einem gestorbenen Pferd und aus der Kehllymph-dr??se eines Pferdes wurden zwei Streptokokken isoliert, die auf der Blutplatte einegeringe gr??ne Verf?¤rbung und Haemolyse gaben. Alle Kulturen wurden untersuchtauf Blutagarplatten, in Serumbouillon, Lackmusmilch, Methylenblaumilch, i&Kohlehydraten, Aesculin, Na-hippurat.
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??? RUNDERTUBERCULOSEBESTRIJDING IN NEDERLAND, door Dr. A. A. OVERBEEK. Hoewel langzaam, begint toch gaandeweg door te dringen, dat et-min of meer gevaar dreigt voor vastloopen der t.b.c.-bestrijding. Op gezag van v?Št?Šrinaire coryphee??n in buiten- en binnenland,wellicht ook uit eigen overtuiging, is jarenlang het denkbeeld, datde clinicus in staat is alle of bijna alle open tuberculose op te sporen,gepropageerd. Mij beperkende tot drie grootmeesters op dit gebied, Bang, v. Oster-tag en Poels, zij er aan herinnerd, dat Bang in zijn systeem voor vrij-willige bestrijding noodzakelijk acht : algemeene tuberculinatie eenof meermalen per jaar, opsporen en afmaken van open lijders, afzon-dering der overige reageerders en t.b.c.-vrije opfok. Bang acht dus dereageerders, ook als de kennelijk open lijders er uit zijn verwijderd,nog gevaarlijk. Ostertag meende dat het stelsel Bang wegens de onaangenameverrassingen, welke koppel-

tuberculinatie zou geven en het bezwaaraan verplicht afzonderen verbonden, hoewel het in theoriegoed is, beter niet in toepassing kwam ; vooral ook, omdat met een-voudiger middelen zou kunnen worden volstaan, t.w. clinisch onder-zoek, liefst twee keer per jaar, opsporing en opruiming der kennelijkaan open tuberculose lijdende of daarvan ernstig verdachte dieren,waardoor verdere infectie zou kunnen worden voorkomen en t.b.c.-vrije opfok. Poels redeneerde als volgt : De opsporing der open-t.b.c. kan wordenbevorderd door aan vrijwillige aangifte, onteigening met ruimeschadevergoeding te verbinden. Door samenwerking van veehoudersmet dierenartsen zou langs dezen weg de open-t.b.c. vroegtijdig kunnenworden ontdekt en onschadelijk gemaakt. Waar onder de open-t.b.c.de longtuberculose, althans die der respiratie-organen, in veruit demeeste gevallen primair is en de andere open vormen gewoonlijksecundair uit de eerste ontstaan, komt het

er op aan de long-t.b.c.vroegtijdig te ontdekken, waardoor het optreden der andere vormengoeddeels zou kunnen worden voorkomen en ook de melkinfectiesterk verminderd. Waar de zuivelinfectie, gezien het t.b.c.-cijfer bij hokkelingen toch al betrekkelijk gering is, zouden zuivel-maatregelen achterwege kunnen blijven. Ik laat bijomstandigheden als stalontsmetting e.d. buiten beschouwing. De ouderen onder ons hebben dertig tot veertig jaar terug herhaal-delijk genoten van de bij uitstek klare wijze, waarop de NederlanderPoels, al was hij geen groot spreker, zijn gedachten omtrent dit vraag-stuk op wetenschappelijke bijeenkomsten uitte of op papier zette.



??? De wijze waarop hij uit pathologisch-anatomische statistieken aan-toonde, dat, waar de gevaarlijke t.b.c. van uier, uro-genitaal- endigestieapparaat gewoonlijk later optreedt dan de long-t.b.c. enderhalve het gevaar dezer vormen van zelf verdwijnt, resp. niet komt,mits de long-t.b.c. tijdig wordt ge??limineerd, was streng logisch. Poels\' stelsel is slechts ongeveer 5 jaar in toepassing geweest. Vaneen vermindering der genoemde secundaire vormen, onder de over-genomen dieren, noch van een algemeene vermindering is gebleken. Wel was een enkele abattoirdirecteur van oordeel, dat het karakterder t.b.c. onder de slachtrunderen milder begon te worden. Uiteraardwas de tijd van toepassing te kort voor een goed oordeel. Nadat het in 1911 verlaten werd, is wederom op de basis eliminatieder kennelijk open lijders, nu gepaard met geregelde v?Št?Šrinaire controleev. inclusief koppeltuberculinatie geprobeerd op de aangesloten be-drijven de ziekte uit te

roeien. Het is bekend, dat onder leiding van de Vink, dit hier en daargepaard ging met isolatiemaatregelen en dan snel tot resultaat voerde,terwijl elders, waar dat niet gebeurde, van succes niet of zeer weinigis gebleken. De methode als geheel heeft bij de veehouderij geenblijvende belangstelling kunnen wekken. Via verschillende commissies, rapporten enz. is de Rijksbestrijdingin haar tegenwoordigen vorm gekomen, georganiseerd nu in plaatselijkevereenigingen. De basis is nu jaarlijksche koppeltuberculinatie, onder-zoek der reageerders, snelle opruiming der kennelijk open lijders,t.b.c.-vrije opfok. Op propagandavergaderingen enz. is steeds op den voorgrondgesteld dat het clinisch onderzoek, de opsporing der open lijders ver-uit het belangrijkste deel der bestrijding is. Het denkbeeld, dat degoede clinicus in staat is de reageerders in twee groepen : die metgesloten niet-gevaarlijke en die met open gevaarlijke t.b.c. te scheiden,is er als het ware in

gehamerd en het is geenszins verwonderlijk, datals een hcrtuberculinatie | tot 1 jaar na een vorige, onaangenameverrassing geeft in den vorm van nieuwe reageerders, de dierenartshet verwijt krijgt, soms direct na het onderzoek, soms indirect tervergadering der bestrijdersorganisatie, zijn werk niet goed te hebbenverricht, zoo zelfs dat hier en daar de bij vrijwillige bestrijding tochzoo zeer noodige goede verhouding tusschen veehouder en dierenartsmin of meer verstoord werd. Er kan bij onaangename verrassingen als bedoeld op worden ge-wezen, dat bij een vorig onderzoek nog gesloten vormen, open kunnenzijn geworden en de oorzaak zijn der verrassing en uiteraard zal datook wet gebeuren, echter.... en het doet voor het uiteindelijkresultaat niet veel af of hieraan dan wel aan de omstandigheid dat nietalle open lijders gevonden kunnen worden, de tegenvallers moeten wor-den toegeschreven. Naast de rijksbestrijding van thans kwamen vroeger reeds de

Friesche



??? gezondheidsdienst en hier en daar vereenigingen, waar ook jaarlijksgetuberculineerd werd, clinisch onderzoek verricht enz. Het resultaat, zoowel in Friesland, als in de bedoelde vrije ver-eenigingen, als bij de rijksbestrijding is o.m. dat er thans in Nederlandeen groot aantal vrije bedrijven is en in verschillende provincies hetreactiecijfer onder de aangesloten bedrijven belangrijk is gedaald.(1938â€”39 bij de Rijksbestrijding 20.000, bij den Frieschen dienst 7000vrije bedrijven, bij den Rijksdienst 18.2 %, bij den Frieschen 8.3 %reactie). Gezien de betrekkelijk geringe aantallen opgespoorde open lijdersis duidelijk, dat dit succes niet, althans niet hoofdzakelijk te dankenis aan het opsporen van open-t.b.c. al is dit van veel beteekenis. Bij het stelsel Poels werden in ongeveer 5 jaar ruim 28.000 aanopen-t.b.c. lijdende of daarvan verdachte dieren afgeslacht, in 1908in Zuid-Holland ruim 2600, in Friesland ruim 800, in 1938 bij de rijks-bestrijding 960,

in Friesland 280. De cijfers zijn niet goed vergelijkbaar, daar die uit den tijd vanPoels op den gcheelen veestapel, die van 1938 op de bij de bestrijdingaangesloten bedrijven, in Friesland wellicht 50 %, elders minder,betrekking hebben. Ze duiden er echter wel op, dat het vermelderesultaat niet, althans niet hoofdzakelijk aan het opsporen der openvormen kan zijn te danken. Er zou ook nog op gewezen kunnen worden, dat b.v. in het C.M.C.-gebied een paar practici per hoofd meer open lijders opsporen, danalie Friesche en Groningsche collega\'s samen en in hun gebied nietvorderen, terwijl in Friesland en Groningen reeds heel wat geheelziektevrij is. De zaak ligt inderdaad niet of niet in hoofdzaak bij de opsporing derkennelijk open-t.b.c. Met de kennis van zaken aan de koppeltuberculinatie ontleend,zijn de bestrijders, ook als er geen clinische verschijnselen waren, dereageerders gaan spuien, aanvankelijk matig, later, vooral onder deninvloed

der tegenvallers boven omschreven, snel. Wat kan een en ander ons leeren ? Voor elke besmettelijke ziekte gold en geldt als eerste bestrijdings-basis afzondering. De zieke en de verdachte dieren worden afgezonderdheet het in de veewet. Met voorbijgaan van andere zaken, zij erop gewezen, dat daarnaasthet afmaakstelsel terecht een groote reputatie heeft, gepaard uiteraardmet isolatievoorschriften enz. Wij hebben ons nu met betrekking tot de runder-t.b.c., zij het opgezag van groote mannen, op het standpunt gesteld, dat de afzonderingder verdachte dieren, de reageerders zonder clinische verschijnselen,niet noodzakelijk is en dat de zieke, in casu de kennelijk open lijdersmoeten worden afgemaakt. V?Št?Šrinair-technisch is daarop nogal een en ander aan te merken.



??? Afzondering van alle zieke en verdachte dieren, dus alle reageerderszou bij de zich langzaam verbreidende t.b.c. voldoende zijn. Als b.v.in Amerika district na district wordt afgetuberculineerd, alle reageer-ders geslacht en heele gebieden t.b.c.-vrij worden gemaakt, zou het-zelfde resultaat kunnen worden bereikt met afzondering, terwijl hetnalaten hiervan, krachtens de ervaringen niet straffeloos geschiedt.(De tuberculinatiemiswijzingen zullen, evenals de clinische vergissingenbij andere ziekten, onaangename verrassingen bereiden, echter op hetgeheele verloop geen grooten, althans geen beslissenden invloed oefenen). Het is m.i. tijd het standpunt te herzien. De veehouders-bestrijders hebben dat reeds gedaan door het spui-systeem te intensiveeren. Dit is uiteraard niet anders dan een surrogaatvoor de isolatie ; als het toegepast wordt op alle reageerders, eensurrogaat, dat voor de betrokken bedrijven zelfs beter is, dan deafzondering op het bedrijf. Men

stelle in plaats van : ,,de reageerder, zonder clinische verschijn-selen is gevaarloos" ; ,,zoolang er in een veebeslag nog ?Š?Šn reageerder is, isde kans op uitbreiding groot." Er is nog iets anders van veel beteekenis gebleken t.w. dat het nietzeer moeilijk is t.b.c.-vrije bedrijven vrij te houden, althans als deomstandigheden niet al te ongunstig zijn. Dit is van belang omdat de sporadische ervaringen van vroeger, inhet bijzonder van modelmelkbedrijven, niet gunstig zijn geweest opdit gebied. CONCLUSIE : Ruim de reageerders op uit de weinig tot matig besmettebedrijven, z.onder ze op de overige af en de resultaten zullen niet latenwachten. Door veehouders en collega\'s is mij voorgehouden : â€žtheorie" ; â€žopde Nederlandsche veebedrijven is isolatie onmogelijk." Ik waag daartegenover te stellen, dat, als wij van den aanvanggeweten hadden, dat ook de beste clinicus niet in staat is alle open-t.b.c.op te sporen en of wat mij betreft, dat gesloten lijders zoo vaak

openworden, dat clinisch koppelonderzoek eens of tweemaal per jaar opverre na niet voldoende is, wij en ook de veehouders en hunne organi-saties anders tegenover het vraagstuk zouden staan dan nu het geval is. Persoonlijk heb ik vroeger herhaaldelijk aan veehouders, als mijwerd gevraagd, wat er moest gebeuren met reageerders-niet-kennelijkopen lijders, overigens goede bedrijfsdieren, geantwoord : â€žgewoon inhet bedrijf houden tot de tijd van verkoop er is." Anderen hebben in gelijken zin gehandeld en wij behoeven onsniet al te erg te geneeren, waar mede de allergrootsten van ons vak,ons in dien zin hebben voorgelicht ; echter het standpunt was onjuisten hoe eerder het herzien wordt hoe beter. Is inderdaad isolatie op Nederlandsche bedrijven onmogelijk ? M.i. is, mits de beteekenis en de noodzakelijkheid wordt ingezien,LXVII 47



??? door goede samenwerking, en dat is immers de bedoeling bij georgani-seerde vrijwillige bestrijding, heel veel te bereiken. In de reglementen der plaatselijke vereenigingen zou m.i. moetenstaan, dat het bestuur de door den dierenarts noodig en uitvoerbaargeachte isolatiemaatregelen voorschrijft, behoudens b.v. beroep opcentraal bestuur of inspectie. Een regeling in dezen vorm is gemakkelijk te verkrijgen. In de eerste plaats is op verschillende bedrijven, zonder grootemoeite of kosten de isolatie toe te passen en daarnaast zou in verschil-lende vereenigingen door dieren van ongeveer gelijke bedrijfswaardetijdelijk te ruilen, ongeveer alles zijn te bereiken. Ik laat de vraag over besteding van eventueel beschikbare geldenter bevordering der isolatie buiten bespreking, doch wil mij ten slotteveroorloven uit de rijke Nederlandsche ervaring op het gebied derbestrijding van besmettelijke dierziekten, voor zoover daaruit lecringkan worden geput voor de

t.b.c.-bestrijding een en ander in het lichtte stellen. Zoo is er een lange en soms zware strijd geweest tegen de longziekte.Van ander karakter dan de t.b.c. ; echter uit bcstrijdingsoogpunt ookmet overeenstemming. Bij longziekte gold het afmaakstelsel, aanvankelijk alleen in deperifere provinci??n, terwijl voor het sterk besmette z.g. spoeling-district andere voorschriften betreffende enting, isolatie enz. warengegeven. Toen de periferie vrij was is ook liet spoelingdistrict vrij gemaakt.Dat de zaak in genoemd district zooveel moeilijker ging dan eldershoudt uiteraard verband met de veebeweging, welke in groote lijngaat van de perifere provinci??n naar de centrale en welke, zoolangde ziekte verbreid voorkwam en op plaatsen, waarvan de veeartsenij-kundige dienst onkundig was, in dat district veelvuldig besmettingveroorzaakte. Zoo ongeveer is het ook met dc t.b.c. Ongeacht of reageerders gemerkt worden of niet, of niet-reageerdersmet bewijzen van vrij zijn

worden verkocht of niet enz., blijft dezestroom stroomen. Het t.b.c.-gehalte kan door spuimaatregelen elderswat worden verhoogd of verlaagd en men kan over de beteckenis ervandisputeeren, veranderen kan men den stroom niet. Laten we hiermede en met wat de longziektebestrijding leerderekening houden. Men is het er wel over eens, dat in een sterk besmet land als hetonze, het onmogelijk is de t.b.c. in korten tijd uit te roeien. Het moeteen geleidelijk terugdringen zijn. Verder is aanvaard, dat de bestrijding zal zijn een georganiseerdvrijwillige. Waar uiteraard uitroeiing der ziekte het einddoel is, zal noodzakelijkzijn, te zijner tijd de heele Nederlandsche veestapel in de bestrijding



??? tc betrekken, hetzij door v?Št?Šrinaire politiemaatregelen met betrekkingtot de niet bij de vrijwillige bestrijding aangesloten beslagen, hetzijdoor gedwongen aansluiting. De vraag is wanneer. Er zijn gebieden waar een belangrijk gedeelte van den veestapelin de bestrijding is opgenomen. Met voorbijgaan van het C.M.C.-gebied noem ik Groningen en Friesland. De ziekte is hier tevens aanzienlijk teruggedrongen, hier en daarverdwenen. Er zullen ook nog enkele meer besmette gedeelten zijn,als consumptiemelkgebieden bij bevolkingscentra. Het komt mij voor, dat zeker thans reeds kan worden overwogen,in genoemde of andere streken, mits van analoog karakter, met belang-rijken veeuit- en weinig veeinvoer, den geheelen veestapel in debestrijding te betrekken. Zoo dat gebeurt, naar mijn oordeel bij voorkeur door verplichteaansluiting, zou het heusch geen heksenwerk zijn, daar binnen zeerafzienbaren tijd de ziekte uit te roeien en waar het gevaar voor

herin-fecties niet zeer groot is, deze te keeren. Is ?Š?Šn schaap over de brug, in casu is ?Š?Šn provincie vrij, dan volgenandere. Er blijft dan later over in hoofdzaak het C.M.C.-gebied, als bij delongziekte indertijd het spoelingdistrict. Het zal dan daar, hoewel detoevloeiende veestroom onbesmet zal zijn, nog wel moeilijk gaan, maartoch anders dan nu. In afwachting zette de C.M.C. haar zeer lofwaardige pogingen totondersteuning der bestrijding door, waarbij echter meer dan tot nogtoe, met wat de ervaring geleerd heeft, dient rekening gehouden teworden. De beschikbare gelden zouden m.i. het best zoo ongeveer tenvolle ter bevordering van isolatie kunnen worden aangewend. Ten slotte meen ik, dat mits onzerzijds de juiste weg worde gewezen,het gevaar voor vastloopen in den aanvang genoemd, moet kunnenworden gekeerd, waar gesteld mag worden, dat bij aanwending derjuiste middelen de t.b.c. in Nederland is uit te roeien. Rotterdam, Juli 1940.



??? ENKELE OPMERKINGEN OVER GEORGANISEERDETUBERCULOSE BESTRIJDING, NAAR AANLEIDING VANHET RAPPORT, UITGEBRACHT DOOR DE COMMISSIEIN 1939 INGESTELD DOOR HET HOOFDBESTUUR, INHET BIJZONDER WAT BETREFT DE VRAAG OF DEDIERENARTS AL DAN NIET VAN EEN HULPKRACHTGEBRUIK MOET MAKEN, door Dr. H. TER BORG, Slochteren. Ik heb indertijd graag gebruik gemaakt van de gelegenheid, die hetHoofdbestuur den leden van de Maatschappij voor Diergeneeskundeheeft geboden om eventueele op- en aanmerkingen op het rapport vandeze tuberculosecommissie aan haar kenbaar te maken. In een schrijven aan het H.B. heb ik in de eerste plaats aandachtbesteed aan de voor den praktiseerend veearts m. i. zeer belangrijkevraag of de tuberculosebestrijding geleid moet worden door een ambte-naar van den Veeartsenijkundigen Dienst (V.D.) dan wel door eenveearts in

dienst van een organisatie van veehouders. Terwijl de tuber-culosecommissie zich wil aanpassen aan de richting, die de laatste jarenis ingeslagen, heb ik in dit schrijven evenals in een stelling, die ik destijdsaan mijn proefschrift toevoegde, gepleit voor uitbouw van den V.D. De Staat zal de tuberculosebestrijding moeten steunen door voorieder district, eventueel provincie, een ambtenaar aan te wijzen, diezich speciaal belast met de bestrijding van de tuberculose e.d. ziekten.Hij zal de beschikking moeten hebben over een eenvoudig laboratorium,dat in dit verband dan als het ware een directe aftakking van de Rijks-seruminrichting zal zijn. In overleg met den Directeur der R.S.I.,eventueel den Directeur van het Mond- en klauwzeerinstituut, wanneermen ook aan deze ziekte aandacht wil besteden (behandeling metreconvalescentenbloed of serum !), kan worden nagegaan welke seraen entstoffen met voordeel ter plaatse kunnen worden bereid ;

tevensweike onderzoekingen in het districtslaboratorium zullen wordenverricht. De Staat kan, mocht dit noodig zijn, door een kleine heffingper rund de kosten verhalen op den deelnemer. Redelijk is, dat hij zelfeen deel van de kosten bijdraagt omdat de boer door deel te nemenaan de tuberculosebestrijding niet alleen zijn eigen belang, maar ookde volksgezondheid, dus het algemeen belang, dient. Deze ambtenaar zal in de eerste plaats door voorlichting den boermoeten prikkelen tot deelname. Door zijn toedoen zullen zich overalin zijn district rond fokvereenigingen, zuivelfabrieken, veeverzekeringen,vereenigingen moeten vormen, die zich bestrijding van tuberculose e.d.ten doel stellen.



??? Deze plaatselijke vereenigingen zullen moeten worden samenge-bonden tot een districtsvereeniging. Het bestuur van de districtsvereeniging voert de administratie ; voorde uitvoering van het technische werk zoekt het bestuur contact met devereeniging van praktiseerende veeartsen. De ambtenaar van denV.D. is de wetenschappelijke adviseur, die tevens het districtsbestuurde goede uitvoering van cle bestrijding garandeert door toezicht tehouden op het werk van de veeartsen en door na te gaan of de boerende verplichtingen, die ze op zich genomen hebben, nakomen. Daaren-boven staat hij de met de uitvoering van de bestrijding belaste veeartsenmet raad en daad terzijde. De besturen van de districtsvereenigingenen hunne veterinaire adviseurs kunnen zich onder leiding van denDirecteur van den V.D. met elkaar verstaan. Reeds eerder werd door de Maatschappij voor Diergeneeskunde indeze richting gewerkt. De tuberculosecommissie,

die in 1924 door hetH.B. werd aangewezen, zegt in haar rapport dat leiding en controlein handen van den V.D. gelegd moeten worden. In de tweede plaats heb ik in bovengenoemd schrijven nagegaanof de veearts alle werkzaamheden, die de tuberculosebestrijding metzich meebrengt zelf moet verrichten dan wel of hij daarbij gebruikmoet maken van een hulpkracht en zoo ja, welke werkzaamheden danaan dezen hulpkracht moeten worden overgelaten. In de derde plaats heb ik mij evenals in een andere stelling uitge-sproken ten gunste van verplichte aangifte van dieren, behept met opentuberculose. In dit artikel wil ik punt 1 verder buiten beschouwing laten ; maarwil me hier vnl. bezighouden met de kwestie van de hulpkrachten. Voorik hier echter toe overga wil ik eerst nog een enkele opmerking makenin verband met de verplichte aangifte. De commissie komt tot de conclusie, dat de moeilijkheden die aaneen goede handhaving van deze bepaling

verbonden zijn, zoo grootzijn, dat ze voorshands niet kan adviseeren tot aangifteplicht (zierapport T. v. D., 15 Sept. 1939). In een stelling heb ik gezegd : â€žVoor de bestrijding van de tuberculose is verplichte aangifte vandieren, behept met klinisch open tuberculose, noodzakelijk." 1) Ik heb deze stelling met redenen omkleed naar het H.B. gezonden.Ik heb toen ik deze opmerking instuurde begrepen, dat het eigenlijkniet af was. Wij zullen, wanneer wij eenmaal de boerenorganisatiesadviseeren den wetgever bepalingen inzake tuberculosebestrijding te De stelling luidde oorspronkelijk als volgt : â€žVoor de bestrijding van tuber-culose is verplichte aangifte van dieren lijdende aan open tuberculose noodzakelijk."In verband met eenige bedenkingen, die Prof. Schornagel destijds maakte, heb ikthans â€žlijdende" vervangen door â€žbehept met", terwijl tevens de uitdrukkingâ€žopen tuberculose" vervangen is door â€žklinisch open tuberculose" (zie het

artikelvan Prof. Schornagel in het T. v. D. van 1 April 1939).



??? vragen, verder moeten gaan; wij zullen dan ook bepalingen aan dehand moeten doen, die als grondslag kunnen dienen voor een geleidelijk totstand brengen van een algemeene verplichte bestrijding. Ik zou in dit verband graag de aandacht willen vestigen op de inDenemarken genomen maatregelen, zooals ik deze beschreven vondin een werkje van Prof. Zwickij, dat ik juist voor het uitbreken van denoorlog nog in mijn bezit kreeg. (Prof. Dr. H. Zwickij, Die Bek?¤mpfungder Rindertuberkulose. Huber & Co., Leipzig.) Deze Zwitsersche hoogleeraar heeft in het voorjaar van 1939 een reisgemaakt naar Denemarken, Zweden en Finland om daar o.m. deorganisatie van de tuberculosebestrijding te bestudeeren. Prof. Zwickijvermeldt, dat de tuberculosebestrijding in Denemarken in opzet eenvrijwillige is ; daarnaast zijn er enkele wettelijke voorschriften. In de eerste plaats aangifteplicht voor uier- en baarmoedertuberculose;verder is het verboden

tuberculeuze of van tuberculose verdachte dierente brengen op markten, op tentoonstellingen, op vreemde of gemeen-schappelijke weiden of in vreemde stallen. Naast deze bepalingen, die al langer bestaan, is er een bepaling vanmeer recenten datum. De Wet van 26 Juni 1932, n.1. â€” en nu geef ik woordelijk weer hetgeenProf. Zwickij zegt : â€žgibt den Molkereikreisen welche ihre Best?¤ndebis zu 90 % saniert haben, eine Auftragsbefugnis zu Handen desLandwirtschaftsministeriums, wonach dieses die restierende Best?¤ndetuberkulinisieren kann. Die Reagenten werden gekennzeichnet undm??szen baldm??glichst der Schlachtbank ??bergeben werden. Bei dieserRestsanierung erhalten die Besitzer die volle Schatzungssumme aus-bezahlt." Wanneer een groep van boeren (een Molkereikreise of een groep vanMolkereikreisen) dus het door vrijwillige bestrijding zoover heeftgebracht, dat 90 % vrij is â€” wat wel een erg hoog percentage is

â€”,dan kan de rest met behulp van de wet gedwongen worden haar bedrij-ven te saneeren. De kosten, die dit alles met zich meebrengt, worden ten deele doorden Staat, ten deele door de Molkereikreisen betaald. De Molkerei-kreisen verhalen de kosten op de leden, waarbij zoodanige regelingengetroffen zijn, dat het voordeelig is te zorgen, dat het bedrijf zoo spoedigmogelijk vrij is. Prof. Zwickij geeft hierover in zijn werkje allerlei inte-ressante bijzonderheden. Met deze wijze van werken heeft men inDenemarken niet alleen op de eilanden, waarvan als voorbeeld de gangvan zaken op Ar?? en Bornholm wordt beschreven, maar ook op hetvasteland mei zijn bovendien nog minder stabiele bedrijven, zeer goederesultaten verkregen. Evenals in Denemarken, waar men bij den aanvang van de bestrijdingmet hooge reactiepercentages te kampen had â€” voor den kring Stokke-marke en ?–sthofte worden 46,8 % reageerders opgegeven â€” zal menook in

ons land aangewezen zijn op geleidelijken uitbouw.



??? Over dit vraagpunt is in dit Tijdschrift reeds eerder van gedachtengewisseld. Naar aanleiding van een artikel van collega Venema, waarin dezeaandringt op verplichte bestrijding, merkt Prof. Beijers op, dat, waarhet aantal deelnemers thans nog een zoo gering percentage is en waarde veearts, wil hij resultaat kunnen boeken, aangewezen is op de vollemedewerking van de veehouders, de tijd voor verplichte bestrijdingthans niet rijp is. (T. v. D. t Dec. 1938). Deze opmerking van Prof. Beijers geldt ook thans nog. Hier inGroningen bedraagt het aantal onderzochte runderen slechts i 35 % vanhet totale in de provincie aanwezige aantal. In hoeverre maatregelen, dieuit dezen bijzonderen tijd kunnen voortvloeien, (b.v. bij een eventueeleafslachting) een meer of minder plotselingen stoot in de goede richtingkunnen geven, laat ik buiten beschouwing. Ook de tuberculosecommissie,hoewel overtuigd, dat het op den duur tot verplichte bestrijding moetkomen, acht

den tijd hiervoor thans nog niet aangebroken. Zij wilvoorloopig de vrijwillige bestrijding krachtig propageeren ; zij wil ditbereiken door doelmatige propaganda, door verbetering van hetsysteem (afschalTen van het merken, betere certificaten, t.b.c.-vrijmarkten etc.) en door financieele bevoorrechting van den eigenaar vaneen t.b.c.-vrij bedrijf. Zooals boven reeds werd gezegd : tot het invoeren van wettelijkevoorschriften wil ze thans nog niet adviseeren. Ik geloof, dat reeds nude tijd gekomen is, dat de vrijwillige bestrijding gesteund moet wordendoor wettelijke voorschriften ; niet alleen door verplichte aangiftevan dieren behept met klinisch open tuberculose voor te schrijven,maar ook door voor ons land een bepaling, in den zin van de wet van26 Juni 1932 in Denemarken, te ontwerpen. Voor de veeartsen, die zoozeer op de volle medewerking van deboeren zijn aangewezen, geeft de invoering van deze bepaling hetvoordeel, dat niet de Staat maar de boeren

zelf successievelijk verplichtebestrijding tot werkelijkheid zullen maken ; de Staat verstrekke slechtshet noodzakelijke hulpmiddel. En thans kom ik tot punt 2, de kwestie van de hulpkrachten. Toen de tuberculosebestrijding de laatste jaren meer en meer opgangmaakte, beteekende dit voor den praktiseerend veearts een plotselingevermeerdering van werk, dat vnl. in de drie wintermaanden verzetmoest worden. In verschillende deelen van ons land was de deelname niet zoo grootof alles kon tot in de puntjes verzorgd worden. Maar er waren ookcollega\'s, die plotseling zooveel dieren ter onderzoek aangeboden kregen,dat onvoldoende tijd beschikbaar was om het onderzoek op de ge-wenschte wijze te verrichten. Men probeerde zich door de vele moeilijk-heden heen te slaan door hulp in te roepen van een jong collega, maaral gauw bleek, dat het aantal dat beschikbaar was, onvoldoende was



??? en vele collega\'s, die daaraan behoefte hadden, moesten het zonderdie hulp stellen. Dat er in 1938 klachten werden gehoord van de zijde van de Besturenvan de Landbouworganisaties en de F.N.Z. is dan ook verklaarbaar.Deze organisaties dienen echter wel te bedenken, dat de oorzaak voorhet feit, dat de met de bestrijding bereikte resultaten niet volledig aande verwachtingen hebben beantwoord, niet geheel op rekening van deveeartsen geschoven kan worden. Men bedenke in de eerste plaats, datmen het de bestrijding heeft laten ontbreken aan de zoozeer noodigedeskundige leiding en aan een vooral hier in het excentrisch gelegenGroningen zoo noodige laboratorium, waardoor de ten behoeve vande bestrijding noodzakelijke onderzoekingen niet ter plaatse kondengeschieden. Bovendien is door de boeren slechts ten deeie uitgevoerd wat opwetenschappelijke gronden bij reglement was voorgeschreven. Nieuwaangekochte dieren

werden in afwachting van het onderzoek dikwijlsniet afzonderlijk gestald, dikwijls werd zelfs verzuimd de dieren telaten onderzoeken. In mijn praktijk bleek dit bij herhaling de oorzaakvan de teleurstelling te zijn. Bij het nagaan van de statistieken zalongetwijfeld blijken, dat dit ook elders dikwijls de oorzaak van hetnegatieve resultaat is geweest. Onvoldoende moeite werd vaak gedaanom reageerende en niet reageerende dieren, althans zooveel mogelijk,te scheiden. Door dit alles voldeed het systeem dikwijls slechts op papieraan de wetenschappelijke eischen. Ondertusschen zal iedere veearts willen erkennen, dat de grootehoeveelheid werk, die velen van ons plotseling kregen te verzetten,tekortkomingen met zich meebracht en dat speciaal aan het klinischonderzoek dikwijls onvoldoende aandacht kon worden besteed. Wij zullen dus vooral hiervoor een oplossing moeten zoeken. Nubestaat er over de wijze, waarop hierin moet worden voorzien,

in hetveterinaire kamp zeer veel verschil van meening. Een groote groep wiialle werkzaamheden overlaten aan den veearts. In dit miiieu hoortmen dikwijls zeggen, dat er nu reeds te weinig veeartsen zijn en erzeker v?Š?Šl te weinig zullen zijn, wanneer wij eenmaal voor het feitgesteld zullen worden â€” en dat moet toch het doel zijn â€” den geheelenNederlandschen veestapel op tuberculose te moeten onderzoeken.Daartegenover staat een groep, die accoord gaat met den gang vanzaken in Friesland. Hier heeft men zich, zooals bekend, van den aanvangder bestrijding af op het standpunt gesteld, dat het elementaire routine-werk, waaronder men hier ook verstaat het indruppelen, moet wordenovergelaten aan hulpkrachten. De tuberculose-commissie betuigt haar instemming met de eerstegroep. Op blz. 1017 geeft zij aan welke werkzaamheden aan den hulp-kracht mogen worden overgelaten. Hier lezen wij : â€žWat de uitvoeringvan de

bestrijding betreft, deze kan alleen geschieden door dierenartsen,wier werkzaamheden onder controle staan van den Veeartsenijkundigen



??? Dienst. Deze kunnen zich voor eenvoudige werkzaamheden als b.v.aanbrengen van oormerken en sommige administratieve werkzaamhedenter zijde laten staan door hulpkrachten." De commssie wil mede met het oog op de belangrijke tijdsbesparing,die deze methode geeft, de intracutane wijze van tuberculineerenalgemeen invoeren. Dat de tijdsbesparing zoo groot is â€ždat de strijd over het al of nietgebruikmaken van een zgn. druppelaar heeft afgedaan", zooals decommissie op blz. 1021 betoogt, geloof ik echter niet. Wanneer blijkt,dat de Amerikaansche methode, die eenmaal injicieeren en eenmaalcontr??leeren voorschrijft, voldoende betrouwbaar is, zullen er inderdaadmeer collega\'s zijn, die alle in hun praktijk aanwezige dieren zonderhulp kunnen onderzoeken, dan wanneer de oogreactie toegepast wordt.Een grooter aantal echter zal ook dan de haar opgedragen taak nietnaar behooren kunnen volbrengen. Hier zal of een hulpkracht of

ver-deeling van de praxis in 2 of meer deelen â€” dus een belangrijke toenamevan het aantal veeartsen â€” uitkomst moeten brengen. Wij zullen eens zoo nauwkeurig mogelijk moeten berekenen hoeveelveeartsen zich er op den duur nog ten platten lande zouden moetenvestigen, wil men den geheelen Nederlandschen veestapel volgens detegenwoordig in Nederland, met uitzondering van Friesland en Twente,gangbare methode onderzoeken. Allereerst zullen wij moeten nagaanhoeveel dieren een veearts naast zijn gewone praktijkwerkzaamhedenper jaar behoorlijk kan onderzoeken. Ik wil dit aantal eens stellen op 3000. Ik weet, dat men hiertegendirect vele bedenkingen kan inbrengen. Het zal n.1. reeds een heelverschil maken of het reactiepercentage 10, 20 of 50 % of eventueelnog hooger is. Verder zal het in veerijke streken met groote bedrijvenheel wat gemakkelijker uitvoerbaar zijn dan in bouwstreken, waar hetaantal dieren per bedrijf gering

is. Bovendien maakt het verschil ofmen met de ophthalmo- dan wel met de intradermale reactie werkt. Er zullen ongetwijfeld collega\'s zijn, waarvoor 3000 reeds teveel is.Anderzijds zullen er ook zijn, die misschien 4000 of zelfs meer kunnenonderzoeken. De meeste collegae hebben thans wel reeds zooveel ervaringmet de tuberculose-bestrijding, dat ieder kan berekenen hoeveel dierenhij in zijn omgeving zonder hulp behoorlijk kan verwerken. Een enqu??tevan de afdeelingsbesturen zou hier van zeer veel belang zijn. Laat mijvoor mijn doel hier vasthouden aan een gemiddelde van 3000 dierenper veearts. Volgens het Jaarboekje zijn er 507 praktiseerende veeartsen inNederland. Deze zouden dus 1.5 millioen dieren kunnen onderzoeken.Volgens de telling van 1938 heeft ons land er 2.5 millioen. Voor hetoverblijvende millioen zouden dus ruim 300 veeartsen noodig zijn.Daarenboven moet men nog bedenken, dat bij de 507 praktiseerendeveeartsen

nog verschillende zullen zijn, die geen of vrijwel geen runder-praktijk hebben.



??? Ik wil, waar ik hier de toestanden het best kan beoordeelen, ook decijfers voor Groningen geven. Het aantal runderen is hier 148.989,terwijl er 27 veeartsen gevestigd zijn, die allen een meer of mindergroote runderpraktijk hebben. Neemt men nu aan, dat iedere veearts3000 runderen kan onderzoeken, dan zouden er dus nog ongeveer20 veeartsen bij moeten komen. Stelt men dit aantal op 4000, dan zou-den nog minstens 10 veeartsen noodig zijn. Reeds uit deze cijfers zaleen ieder, die met de praktijktoestanden in Groningen op de hoogte is,afleiden, dat dit tot de onmogelijkheden behoort. Wanneer men eens in meer intiemeren kring nagaat welke inkomstenverkregen worden uit andere praktijkwerkzaamheden plus eventueelnog vleeschkeuring, dan zal blijken, dat dit bedrag omgerekend perrund in de bouwstreek aanmerkelijk hooger is dan in de weidestreek. Dit vindt zijn oorzaak in de eerste plaats in het feit, dat in de weide-streek meer aan

zelfhulp wordt gedaan. Bij een geringe afwijking bijde partus b.v. zal de weideboer door zijn grootere ervaring zich eerderzelf weten te helpen dan de bouwboer. In de bouwstreken is het aantalbedrijven en bedrijfjes, dat bezocht moet worden, meestal zeer grooten de ligging verspreid. Het aantal runderen is veel geringer dan in eenpraktijk in de weidestreek. Meestal is de prakticus tevens belast met deVieeschkeuring. Terwijl dus de veearts in de bouwstreek verschillendebronnen van inkomsten heeft, is voor den prakticus in de weidestreekde voornaamste bron van inkomsten de behandeling van een zeer grootaantal runderen, eventueel varkens. Vooral het aantal paarden is veelkleiner, terwijl in de wat oppervlakte aangaat, veel kleinere praktijkin de weidestreek de keuringsdienst meestal in ambtelijke handen is.Wanneer wij ook dit alles in aanmerking nemen, wordt het bedrag perrund voor de weidestreek nog weer kleiner. Gaan we nu het bedrag

vaststellen, dat een veearts redelijkerwijsbruto moet verdienen en wij verminderen dit met de inkomsten buitende tuberculosebestrijding, clan krijgen wij het bedrag, dat de houdersvan de 4000 dieren voor het onderzoek op tuberculose zullen moetenbetalen. Wanneer dit met gegevens uit de praktijk eens precies wordtnagegaan, zal nu blijken dat het bedrag, dat in de weidestreek per rundvoor het onderzoek betaald moet worden, wil men hier per 4000 diereneen veearts hebben, aanmerkelijk hooger moet zijn dan in de bouw-streek. Men bedenke hierbij voorts, dat de eigenaar van een gemengd bedrijfmet iâ€”15 dieren heel wat minder bezwaar zal maken tegen de kosten,die de t.b.c.-bestrijding met zich meebrengt dan de eigenaar van eenbedrijf met 20â€”100 dieren, zooals deze in de weidestreken zooveelworden gevonden. Dit zal vestiging in de weidestreken in den wegstaan. Ook vestiging in de akkerbouwgebieden valt niet mee. De jongecollega

zou hier b.v. een plaats kunnen kiezen gelegen tusschen dewoonplaatsen van drie collegae met een praktijk van 4; 4000 runderen.



??? Theoretisch zouden dit dan 4 praktijken met 3000 runderen kunnenworden. l)e praktijk leert echter, dat het meestal anders gaat. Meestalgaat de praktijkvorming ten koste van den zwakken broeder. De beideanderen weten hun praxis in stand te houden en het probleem, waaromhet hier gaat, is door deze nieuwe vestiging zijn oplossing weinig nadergekomen. Bovendien moet men nog bedenken, dat de praktijken inde akkerbouwstreken meestal minder winstgevend zijn, tenzij men eenzeer groot gebied tot zich heeft weten te trekken. De inkomsten vanden Vleeschk. dienst vormen hier een belangrijke bron van inkomen.Vooral cok, omdat men hierdoor pensioengerechtigd wordt en tevensde mogelijkheid heeft, om, wanneer men op te jongen leeftijd physiekniet meer tegen de moeilijkheden van de praktijk is opgewassen, mendeze kan overdoen en de keuring aan zich kan houden. Kans op eenVleeschkeuringsdienst bestaat er voor den jongen collega,

gezien deopvatting, die men in leidende kringen huldigt, dat de keuring zooveelmogelijk ambtelijk moet worden, niet. Niettegenstaande de tuber-culose-bestrijding zullen de financieele vooruitzichten van den jongencollega niet zoo bijzonder rooskleurig zijn, wanneer men hier tenminsteniet in al te hooge tarieven wil vervallen. Nu kan men opmerken, dat de aanwezigheid van meer veeartsen deboeren er gemakkelijker toe zal brengen hulp in te roepen, de praktijkzou dus intensiever worden. Ik geloof, dat de ervaring wel heeft geleerd,dat dit verschil niet zoo belangrijk is als veelal wordt aangenomen. Men stelle hier echter tegenover, dot de tuberculose-bestrijding eenverbetering van den algemeenen gezondheidstoestand van den Neder-landschen veestapel met zich meebrengt, waardoor de hulp van denveearts minder vaak noodig zal zijn. Het aantal koopkwesties b.v. zalminder worden, hulp voor dieren met allerlei vormen van tuberculosezal natuurlijk

niet of vrijwel niet meer gevraagd worden. In verschil-lende streken van ons land was het sinds vele jaren reeds gewoonte, deaangekochte dieren alvorens deze in de plaatselijke onderlinge veever-zekering konden worden opgenomen, te laten onderzoeken. Thanskoopt men op certificaat. Ook bij de invoering van andere maatregelenvan hygi??nischen aard is dit reeds gebleken. Ik denk hier b.v. aan de maatregelen ter verbetering van het exterieur,waardoor thans het aantal moeilijkheden bij de partus veel en veelkleiner is dan in het verleden ; aan de destructie welke o.a. aan deverbreiding van houtvuur ten goede is gekomen ; aan de verbeteringvan de voeding, waardoor vooral de laatste jaren veel minder hulpgevraagd wordt voor maagdarmaandoeningen, rhachitis etc. De praktici van tegenwoordig beleven een algeheele ,,Umstellung" van hunvak, dat van een curatief meer en meer een preventief karakter krijgt. Wij moeten er dan ook rekening mee

houden, dat de baten, die uitde tuberculose-bestrijding voortvloeien, voor een belangrijk deel in deplaats mo?Šten komen van baten, die verloren zijn gegaan of nog verlorenzullen gaan door de invoering van nieuwe hygi??nische maatregelen.



??? Boven alles zullen wij er dus naar moeten streven, door zorg te dragenop de hoogte te blijven (vervolgcursussen ! !), door ons werkplandoelmatig op te stellen, dat wij deze werkzaamheden vast in handenhouden. Dit geldt niet alleen voor de tuberculosebestrijding, maar,voor menige plattelandspraktijk, vooral in de streken met gemengdbedrijf, ook voor de vleeschkeuring. Vanzelfsprekend zal, evenals destijds de invoering van de Vleesch-keuringswet, de invoering van de tuberculose-bestrijding voor sommigedorpen de gelegenheid scheppen een eigen veearts te krijgen. Van 20 ofzelfs van 10 kan hier in Groningen echter geen sprake zijn ! Tevens zou ik nog willen opmerken, dat, hoewel niemand onzer,zeker niet op dit oogenblik, kan voorspellen, wanneer de algemeenetuberculose-bestrijding werkelijkheid zal worden, de invoering daarvan,gezien den 6-jarigen duur van de studie, toch wel z?Š?Šr lang op zich zoumoeten laten wachten, wanneer

deze afhankelijk gesteld zou moetenworden van de aanvulling van het corps van veeartsen. Ik trek uit dit alles dan ook de conclusie, dat, willen wij eenmaal dengeheelen Ned. veestapel tegen een voor den boer aanvaardbaar tariefaan een deugdelijk onderzoek onderwerpen, wij ons niet op het stand-punt moeten stellen, dat alle werkzaamheden door den veearts moetengebeuren, maar dat wij daarbij een zoo ruim mogelijk gebruik moeten makenvan hulpkrachten. Ook het indruppelen zal in vele praktijken aan eenhulpkracht moeten worden overgelaten. De voorzitter van onze Maatschappij, Prof. Schornagel, heefteenigen tijd geleden, uitgaande van weliswaar andere gegevens, be-rekend, dat over een tiental jaren een tekort aan dierenartsen zalontstaan (T. v. D., 1 Nov. 1938, p. 1081). Ik wil hier de hoop uitspreken, dat in de komende jaren de toeloopniet weer te groot zal worden en dat we van dit tekort in de komendejaren gebruik zullen kunnen

maken 0111 de Veeartsenijkunde op eenmeer economische leest te schoeien ! Dit is een belang van de eerste orde, voor den Nederlandschen vee-stapel, voor den Nederlandschen boer en voor den Nederlandschenveearts. Wanneer wij de ophthalmoreactie handhaven, bestaat er naar mijnmeening geen enkel bezwaar de tuberculinatie aan hulpkrachten overte laten. Ik heb er echter wel bezwaar tegen om de zooveel mindereenvoudige bewerking, die de intracutane reactie vraagt, door hulp-krachten te laten verrichten. De commissie is van meening, dat deintracutane wijze van tuberculineeren ingevoerd moet worden. Zevoert daarvoor verschillende motieven aan, die m. i. aanvechtbaar zijn. In de eerste plaats de tijdsbesparing. In het bovenstaande heb ikreeds betoogd, dat de tijdsbesparing niet zoo groot is, dat daarmee dekwestie van de ,,druppelaars" als afgedaan kan worden beschouwd. De commissie noemt verder als voordeel, dat het gevaar

van knoeiendoor den eigenaar wordt beperkt. Ook in veehouderskringen juicht



??? men om deze redenen de invoering van de intracutane wijze van tuber--culineeren toe. Moeten wij dit gevaar nu wel zoo hoog aanslaan ? In de verslagen van het XlIIde Internationale VeeartsenijkundigeCongres in Aug. 1938 te Z??rich gehouden wordt door \'t Hooft enVeenbaas gezegd (Heft V, p. 59â€”60) : â€žAusserdem ist zu bedenken, dass, wenn selbst der Eiterpropf entferntworden ist, damit noch nicht die R??tung und Schwellung der Con-junktiva verschwunden und mit dem Eiterpropf noch nicht das Sekretzwischen Schleimhautfalten weggenommen ist. Wie uns auch scheint, vermag die gegebenenfalls kleine Zahl vonBetr??gsfallen auf die Resultate einer allgemeinen Bek?¤mpfung keinenEinfluss auszu??ben. Es ist wohl auch einmal die Behauptung aufgestellt worden, dasskeine Reaktion auftreten w??rde, wenn bald nach der Eintr?¤ufelungdie Augen ausgewaschen werden. Sowohl von Dr. Lourens als auchvon Dr. Beijers sind zu diesem

Zwecke an tuberkul??sen RindernUntersuchungen mit reichlicher Wassersp??lung des Auges bereitswenige Minuten nach der Eintr?¤ufelung vorgenommen worden ;trotzdem reagierten die Tiere nach 6 Stunden deutlich positiv." Hoewel ik er steeds op gelet heb, want ook hier werd deze mogelijk-heid door veehouders steeds naar voren gebracht, heb ik in de afgeloopenjaren nooit kunnen constateeren, dat een veehouder door dergelijkehandelingen de aflezing van de reactie trachtte te bemoeilijken. Vanmeer dan bemoeilijken kan, zooals ook uit hel bovenstaande blijkt, zekergeen sprake zijn. Wanneer wij steeds de reactie nauwkeurig aflezen, bij de geringstetwijfel intracutaan gaan tuberculineeren, bij het ontdekken van onregel-matigheden onmiddellijk de Inspectie waarschuwen en als wij het erdaarenboven nog over eens zijn, dat voor boeren, die zich niet ontziendoor een dergelijke handeling den veearts en de tuberculose-bestrijdingin een verkeerd

daglicht te plaatsen, absoluut geen vrije dierenartsen-keuze behoort te bestaan, dan geloof ik, dat de mogelijkheid van bedroggeen reden behoeft te zijn om de intracutane reactie voor te schrijven. De commissie merkt voorts op, dat het aantal miswijzingen, dat bijelke methode voorkomt, bij de intradermale reactie veel kleiner is danbij de ophthalmoreactie. Volgens gepubliceerde cijfers zou het aantalmiswijzingen zich hierbij bepalen tot 1 ?¤ 2 %. Hoe groot dit verschil nu precies is, kunnen wij hieruit niet afleiden,want de commissie geeft niet het percentage miswijzingen voor deophthalmoreactie op. In den afgeloopen winter is mij bij het onderzoek van i 1500 dieren,waarbij voordien steeds de oogreactie werd toegepast, bij aanwendingvan de intracutane reactie gebleken, dat wij hier eigenlijk voor dezelfdemoeilijkheden komen te staan als bij de oogreactie. Wij vinden 11.1.naast dieren met duidelijke zwelling en pijnlijkheid van de staartplooi,



??? dieren, waarbij de afwijkingen zoo gering zijn, dat men ze bezwaarlijkpositief kan noemen, terwijl het anderzijds ook niet geheel juist is, zeals negatief te beschouwen. (Eenzelfde opmerking wordt gemaakt inhet T. v. D., 15 Dec. 1938, pag. 1216). Ditzelfde verschijnsel bemerktmen bij de oogreactie. Dieren met ge??njicieerde slijmvliezen, tranen-vloed en meer of minder duidelijk waarneembare etterafscheiding zijnpositief. Geen afwijking beteekent negatief. Daartusschen liggen echterverschillende overgangsvormen. Ik had de gewoonte dergelijke dieren op de lijst, die naar den Gezond-heidsdienst wordt opgezonden, als negatief te noteeren. De eigenaarwerd er echter op attent gemaakt, dat de reactie dubieus was, weshalveik niet bereid zou zijn bij eventueelen verkoop een verklaring af tegeven. Hiervan werd aanteekening gehouden. Het is mij bekend, dat meerdere collega\'s deze methode volgen. Datde grens positief, dubieus, negatief hier

verschillend gelegd wordt, ligtvoor de hand. Wanneer ik boven den wensch heb uitgesproken, dat de ambtenaarvan den V. D. de veeartsen met raad en daad zal bijstaan, dan hebik o.a. het oog gehad op de aflezing van de reactie. Menig prakticus zithier dikwijls met de handen in het haar. Misschien zou het aanbeveling verdienen, dat van deze groepâ€ždubieuze" dieren in het. vervolg op de lijst, die opgezonden wordt,melding gemaakt wordt van de waargenomen verschijnselen. Juist dezegroep vormt misschien een waardevol materiaal bij het onderzoek naarde waarde van dc verschillende wijzen van tuberculineeren en van deverschillende soorten tuberculine. Dit jaar heb ik bij deze dubieuze groep beide reacties toegepast.Hierbij bleek, dat bij een aantal dieren de oogreactie dubieus was ; deintracutane reactie verliep negatief. Een andere groep gaf in beidegevallen een dubieuze reactie. Het oog traant maar toont geen duide-lijke injectie van

de slijmvliezen, weer in andere gevallen ziet men geenroodheid van de slijmvliezen, terwijl er in den ooghoek een meer ofmindergroot propje, dikwijls slijmig secretum zit. Dikwijls ziet men jarenachtereen bij hetzelfde dier steeds weer dezelfde verschijnselen. Bij dezedieren vertoonde de staartplooi eenige zwelling, soms alleen een erwt-groot knobbeltje. Geen enkel dier, dat een dubieuze oogreactie vertoonde, bleek bijintracutane tuberculinatie positief. Ook de reactie van de dieren, dieverleden jaar blijkens oogreactie negatief waren, bleken thans negatief.Ik wil hiermee natuurlijk niet zeggen, dat de uitspraak dat de intracu-tane reactie betere resultaten geeft, niet juist is. Daarvoor is het aantalonderzochte dieren te gering ; toeval kan hier in het spel geweest zijn.Aangenomen echter dat hier eenig verschil is, is deze meerdere betrouw-baarheid nu voor de tuberculose-bestrijding â€žim Groszen und Ganzen"wel zoo belangrijk dat wij beslist moeten

veranderen ? Ik geloof van niet.Voor landen als b.v. Amerika en Finland, waar men reeds zoover is



??? gevorderd, dat men iederen reageerder onmiddellijk kan doen slachten,is dit heel wat anders. In ons land geeft de oogreactie m. i. een voor depraktijk voldoend betrouwbaar resultaat, vooral wanneer wij bij degeringste twijfel daarnaast een andere reactie toepassen. Het lijkt mij gewenscht voor de toekomst geheel aan den veearts over te latenwelke reactie hij wil toepassen. Ingeval men van een hulpkracht gebruik wil maken, zou de oog-reactie voorgeschreven moeten zijn. Wordt bij de aflezing door denbetrokken dierenarts een dubieuze reactie waargenomen, dan moetterstond de intracutane eventueel subcutane reactie worden toegepast.Mocht t.z.t. blijken, dat met de intracutane reactie belangrijk betereresultaten verkregen kunnen worden, dan zou dit bezwaar grootendeelskunnen worden opgeheven door den betrokken veearts bij reglementte verplichten ieder jaar een bepaald aantal bedrijven zelf intracutaante tuberculineeren. Voor de nieuw

aangekochte dieren moet cle intracu-tane wijze van tuberculineeren voorgeschreven worden. De collega\'s, die zonder hulpkracht willen werken, zullen vanzelf-sprekend de intracutane reactie toepassen. Ingeval van dubieuze reactiezullen ze dan moeten beslissen met de oogreactie, omdat de intracutanebehandeling met tuberculine dikwijls (de Engelsche commissie spreektzelfs van in 50 % van de gevallen) ook een algemeene reactie geeft,waardoor de subcutane reactie niet in aanmerking komt. Dit kostdan 3 extra visites en zal natuurlijk weer van invloed zijn op het aantalveeartsen, dat het zonder hulpkracht kan stellen. Voor alle collega\'szou de bepaling moeten gelden, dat ze verplicht zijn van een hulpkrachtgebruik te maken wanneer de dieren, die onderzocht moeten worden,een nader te bepalen aantal te boven gaan. Of wanneer de Inspectiebij controle onregelmatigheden mocht constateeren. Ik wil mij hier nog even bezighouden met de vraag welke

personenvoor hulpkracht in aanmerking komen en of deze aangesteld moetenworden door den Gezondheidsdienst dan wel geheel in dienst moetenstaan van den dierenarts. In Friesland stelt de Gezondheidsdienst hulpkrachten ter beschikkingvan den veearts. Meestal worden deze gerequireerd uit het personeelder zuivelfabrieken. In Limburg, waar men hulpkrachten noodig heeft voor de gemeen-schappelijke bestrijding van de onvruchtbaarheid bij de huisdieren,uitgaande van den Bond van Rundveefokvereenigingen, wordt gebruikgemaakt van de controleurs van de aangesloten fokvereenigingen envan speciaal daarvoor aangestelde personen (No. 7 Moderne Veeteelt.De onvruchtbaarheid bij onze huisdieren en hare bestrijding, vanIr. Jacq. Timmermans). De Veterinaire Gezondheidscommissie en ook Dr. Jalvingh willenbij de gemeenschappelijke mond- en klauwzeerbestrijding gebruikmaken van flinke boerenzoons ook alweer in dienst van de organisatie



??? (zie ontwerp-brochure Vet. Gezondheidscommissie, o.a. gepubliceerdin de Veldbode van g Oct. 1939 en het rapport betreffende de toepassingvan reconvalescentenbloed bij mond- en klauwzeer van Dr. H. Jalvingh,gepubliceerd namens de Co??peratieve Landbouwersbank en Handels-vereniging te Meppel). Persoonlijk zou ik de voorkeur geven aan een door mijzelf opgeleiden(eventueel met medewerking, in ieder geval getest door den Inspecteurvan den V.D.) en door mij betaalden persoon of personen. Ik geloof, dat dit de meest zuivere verhouding schept tusschen hetBestuur van den Gezondheidsdienst eenerzijds en den veearts anderzijds. De veearts neemt op zich de bestrijding te verrichten tegen een inoverleg tusschen zijn organisatie en het Bestuur van den Gezondheids-dienst te bepalen belooning. De Gezondheidsdienst heeft het recht alle waarborgen te verlangen,dat de veearts de verplichtingen, die hij op zich neemt, nakomt.

Van-daar ook mijn voorstel de geschiktheid van de hulpkrachten aan debeoordeeling van den Inspecteur op te dragen. Tevens kan zooalsboven reeds werd gezegd de Gezondheidsdienst toezicht doen uitoefenenop de werkzaamheden van den veearts. Het lijkt me gewenscht, datook in de toekomst de Gezondheidsdienst dit toezicht, evenals thanshet geval is, geheel in handen laat van den Insp. van den V.D. Ik noemdat laatste hier even, omdat de tuberculose-commissie zich in dezenniet scherp uitspreekt. Terwijl ze op blz. 1017 van haar rapport zegt,dat de dierenartsen, belast met de uitvoering van de bestrijding, ondercontrole moeten staan van den Veeartsenijkundigen Dienst, wordtop blz. 1024 gezegd, dat de controle opgedragen moet worden aan denveearts in dienst van de organisatie. Hoewel nu een groote groep van veeartsen van meening is, dathulpkrachten niet alleen voor de tuberculosebestrijding, maar ook voorandere

werkzaamheden onmisbaar zijn, aarzelen gelukkig de meestcn endaartoe behoort ook schrijver dezes, om hiertoe over te gaan. De reden hiervan is voor de hand liggend. De wet, regelend deuitoefening van de Veeartsenijkunde, dateerend van 1871, is zoodanigonvolledig, dat uit deze hulpkrachten gemakkelijk een concurrent inden vorm van een kwakzalver wordt geboren. In het verleden is datmaar al te vaak gebleken. Grooter nog wordt het gevaar, dat de historie zich zal herhalenwanneer de Gezondheidsdiensten, zooals thans reeds gebeurt, behalveop het terrein der tuberculose-bestrijding ook op ander gebied hulp-krachten gaan introduceeren. In Limburg b.v., waar de bovengenoemde Bond van Rundveefok-vereenigingen tot de conclusie is gekomen, dat de onvruchtbaarheidder huisdieren vooral in streken met kleine veestapels het best langsco??peratieven weg kan worden bestreden, zooals Timmermans in zijnbrochure zegt, is den

hulpkracht opgedragen :



??? ie. het bezoeken van de stallen van de leden om den veearts opgavete kunnen verstrekken van de dieren, die niet drachtig worden, niet optijd of heelemaal niet tochtig worden, verwerpen etc. ; 2e. bepaalt art. 4 van het reglement dat â€žbij eenvoudige behandelingbijv. het inspuiten van de geboortegang (die vaak op een inspuitenvan de baarmoeder door den veearts moet volgen) kan gebruik gemaaktworden van den hulpkracht" (zie No. 7 Moderne Veeteelt, van Timmer-mans). De Veterinaire Gezondheidscommissie en Jalvingh laten de hulp-krachten assistentie verleenen bij het bloedtappen en bij het inspuitendaarvan. Tevens zullen ze op aanwijzing van den behandelendendierenarts medewerken om tepel- en klauwverpleging zoo goed mogelijktot haar recht te doen komen. Hij, die zich precies op de hoogte wil stellen, bestudeere eens hetrapport inzake het onderzoek en de bestrijding der kwakzalverij, uitge-bracht in 1934 door de

commissie, hiervoor door het Hoofdbestuur vande Maatschappij voor Diergeneeskunde aangewezen. Wanneer men zich door lezing van dit rapport eens overtuigt welkemogelijkheden de Wet zooal openlaat, dan geloof ik, dat ook de Besturenvan de groote Landbouworganisaties het geheel zullen kunnen billijken,dat, hoezeer velen onzer ook overtuigd zijn van het nut van de hulp-krachten, wij ons op het standpunt stellen, dat wij pas dan hulpkrachtenkunnen aanvaarden wanneer deze mogelijkheden door een grondige wetswijzigingvoorgoed zijn weggenomen. Het wil mij voorkomen, dat thans, nu door de tuberculosebestrijdinghet probleem van de hulpkrachten acuut is geworden, dit vraagstukeens in zijn geheel onder de loupe moet worden genomen. Er zal eensnauwkeurig moeten worden nagegaan welke werkzaamheden aan dehulpkrachten mogen, kunnen en moeten worden overgelaten, ie. omdat wanneer het eenmaal tot wetswijziging

mocht komen, wijeen zoodanig werkplan moeten hebben opgesteld, dat de boer steedsover voldoende veeartsenijkundige hulp kan beschikken ; 2e. omdat, zooals uit het bovenstaande blijkt, verschillende Gezond-heidsdiensten thans reeds dit probleem op eigen houtje gaan oplossen ; 3e. omdat men meer en meer ziet, dat verschillende collega\'s gebruikgaan maken van een â€žknecht". Hoewel het meerendeel zich, voorzichtiggeworden door de lessen uit het verleden, wel de noodige beperkingenzal opleggen, bestaat er toch verschil van meening over den aard vande werkzaamheden, welke aan de hulpkrachten kunnen worden over-gelaten. 4e. omdat wij in dezen verplichtingen hebben aan de jonge collega\'sen a.s. collega\'s, die zich nog een praktijk moeten verwerven. Omdat de veeartsenijkunde in de verschillende deelen van ons landop zoo verschillende wijze beoefend wordt en ook moet worden beoefend,geloof ik, dat dit probleem
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??? NAAR AANLEIDING VAN HET RAPPORTTUBERCULOSE-COMMISSIE, door C. ATJKEMA. Herfst 1939 nam ik de vrijheid eenige algemeene beschouwingenaangaande het t.b.c.-rapport aan de daartoe ingestelde commissie inte zenden. Het iijkt mij nuttig, gezien het groote belang van het onder-werp, dat aan de orde is, nog eens mijn idee??n, welke ik aan de com-missie voornoemd deed toekomen, in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde te herhalen, zij het in eenigszins andere formuleering. Het rapport vangt aan met de volgende woorden : Nadat het aanhet Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskunde bekendwas geworden, dat de uitvoering van de tuberculose-bestrijding en dedaarbij bereikte resultaten niet volledig aan de verwachting haddenbeantwoord, heeft het H.B. besloten daarover een nader onderzoek tedoen instellen. Volgens het H.B. zijn de bereikte resultaten niet volgens de ver-wachting. In het T. v. D. van 1

Dec. 1938 komt het commissielid Venema ineen keurige uiteenzetting tot dezelfde conclusie. Ik citeer : â€žVolgensmij zitten we nu op een dood punt. Met het huidige systeem en dehuidige maatregelen komen we niet verder ; een volledige uitroeiingvan de rundertuberculose moet ons toch als doel voor oogen staan." In hetzelfde T. v. D. dient het Commissielid Prof. Dr. Beijf.rs collegaVenema van repliek. Hij zegt o.a. dat in Utrecht van alle onderzochtedieren 32,6 % reageerde in 1934, welk cijfer daalde tot 20,9 % in1938. Zijn deze cijfers nu zoo ontmoedigend? Ik meen van niet, zegtProf. Beijers. Inderdaad is het voor de aangesloten veehouders heelmooi min of meer profijt van de t.b.c.-bestrijding gehad te hebben. moet worden. Het Hoofdbestuur zou moeten zorgen voor het tot standbrengen van een zoo groot mogelijke eenheid. Ik geloof, dat het nuttig zou zijn, wanneer de afdeelingsbesturen omzooveel mogelijk alle leden te bereiken, een

enqu??te zouden instellenom na te gaan welke werkzaamheden naar de meening van haar ledenkunnen en moeten worden overgelaten aan hulpkrachten. Ik ben mij bewust, dat de regeling van deze kwestie het H.B. en deafdeelingsbesturen heel wat moeite en hoofdbrekens zal kosten enmisschien zullen er zich op bepaalde punten wel moeilijkheden voor-doen, die niet op te lossen zijn. Ik geloof echter dat een zoo goed mogelijke regeling hier beter isdan geen regeling.



??? Maar wij moeten verder zien dan de statistische gegevens van deGezondheidsdiensten. Immers er werden in Utrecht slechts 15 % vanalle aanwezige dieren onderzocht. Van de overige 85 % weten weniets af en dit vermindert toch wel iets de waarde van deze en dergelijkegegevens, waar het gaat om den heelen Nederlandschen veestapel vrij temaken. Met een vrijwillige bestrijding zal men nooit alle runderen inUtrecht onderzocht krijgen en dus ook nooit t.b.c.-vrij maken. E11 eris geen reden te veronderstellen dat, wat voor Utrecht geldt, ook nietvoor andere provinci??n zou gelden. Ook daar zal geen algemeene deel-name aan de bestrijding op vrijwillige basis komen. Uit gesprekkenmet Noordelijke collegae blijkt mij, dat Venema en ik niet alleen staanals we zeggen : met de huidige maatregelen komen we niet verder. Een typeerend voorbeeld uit eigen ervaring, zooals U ze zelf onge-twijfeld kent. Een veehouder heeft 2 reageerders. Een week

later heefthij die 2 koeien verruild tegen 2 andere aan een buurman, die con-sumptiemelker is. Dit is geen bestrijding en dat voelt met ons de meesteenvoudige boer. Wat baat het of een deel van de Nederlandsche vee-houders aan de bestrijding meedoet en de andere grootere helft houdter zich buiten, erger nog : neemt een deel van de reageerders op. Wijkunnen nu wel met zelfgenoegzaamheid de resultaten van de Gezond-heidsdiensten gaan bekijken, doch het is en blijft een particuliereonderneming tusschen die bonden van veehouders en ons dierenartsen,welke niet kan leiden tot de vrijmaking van t.b.c. van den Ned. vee-stapel. De ervaring van 10 jaren t.b.c.-bestrijding heeft ons dus geleerd,dat het huidige systeem niet tot het gestelde doel kan voeren. Des-ondanks stelt de commissie voor, den grondslag van het rapport van1924, nl. de vrijwillige bestrijding, op den voorgrond te blijven plaatsen.Op grond van voorgaande redeneering dient dan

echter in de doel-stelling van het t.b.c.-rapport duidelijk uit te komen, dat men voortaanzich in dienst stelt van Gezondheidsdiensten voor Vee, bonden vanveehouders, ter behartiging van particuliere belangen, en niet, dat wijdierenartsen leiding wenschen te geven aan de, naar wij hopen, uit-eindelijke vrijmaking van tuberculose van den Nederlandschen veestapel.Dit alternatief bestaat en wij mogen de oogen daar niet voor sluiten. Het resultaat van 10 jaar t.b.c.-bestrijding zou ik als volgt willensamenvatten : Ten eerste heeft het ons gegevens verstrekt over de uitbreiding vande t.b.c. in het heele land. In de tweede plaats hebben wij dierenartsen technische ervaringen hygi??nisch inzicht gekregen door de praktijk der bestrijding. Ten derde heeft het den stoot gegeven tot oprichting van Gezond-heidsdiensten. In de vierde plaats zijn de veehouders vertrouwd geraakt met debestrijding.



??? Als de vrijwillige bestrijding geen afdoende resultaten kan geven,dan is misschien heil te verwachten van de verplichte. Als ik thans een poging doe richtlijnen aan te geven voor een ratio-neele t.b.c.-bestrijding in de landprovinci??n van Nederland, dan doeik dat in het volle besef van gebrek aan vele gegevens over financi??n,technisch personeel, aantal runderen dat is te onderzoeken enz. Dadelijk dient verschil gemaakt tusschen Hollandâ€”Utrecht en deoverige provinci??n. In Holland sterk besmette bedrijven en veel aan-koop, dus in een ongunstige positie verkeerend ; de Oostelijke pro-vinci??n staan anders en gunstiger tegenover het bestrijdingsproces. Mogelijk is in Centraal Nederland met de B.C.G. enting, zooals ookVenema aangeeft, resultaat te bereiken ; ik kan dat niet beoordeelen. Wij zijn hier in Groningen en waarschijnlijk ook in andere provinciestoe aan een andere fase der bestrijding en wel de verplichte deelname.In dit

verband verwijs ik naar het verslag van den Veeartsenijk. Dienst1937 blz. 20, waar we lezen : Ook is de tijd wellicht niet ver meer, datzal dienen te worden overwogen of niet meer imperatieve maatregelenzullen worden voorgeschreven, b.v. ten opzichte van de aangifte vanhet voorkomen van bepaalde clinische vormen van tuberculose ofzelfs ten opzichte van verplichte deelname in die gebieden waar hetovergroote gedeelte der veehouders aan de bestrijding en met succesdeelneemt. Het zou toch gewenscht zijn een klein steeds afzijdig blijvendgedeelte der veehouders in zulk een gebied te verplichten de bestrijdingter hand te nemen, opdat zij niet voortdurend een min of meer ernstiggevaar voor besmetting voor de goedwillenden in hun omgeving blijvenvormen. Mochten de bevoegde instanties den tijd rijp achten voor een der-gelijken maatregel, dan is er mijns inziens geen bezwaar in het Oostendes lands daarmee te beginnen. Aangezien

de stroom van handelsveenaar Centraal-Nederland toe gaat en niet omgekeerd, is gevaar voorbesmetting van de randprovinci??n door het sterk besmette centrumniet groot. Uitgenomen van Friesland uit, voor ons in Groningen vooral. De reageerders zullen moeten worden overgenomen, waarvoor demedewerking van de veehouderijcentrale onmisbaar zou zijn. Eengroot deel van de kosten zal door de melkfabrieken moeten wordengedragen. Begint men in 1 provincie dan wordt misschien de finan-cieele last niet te zwaar en is ook het vraagstuk van het technisch per-soneel op te lossen. Ik denk hierbij aan jonge collegae, die in tijdelijkenRijksdienst kunnen worden genomen en (als onmisbare schakel) bijde practici worden gestationneerd, flinke boerenzoons voor het aan-brengen van oormerken en de lijsten, en het geheel als uitgebouwdeGezondheidsdienst onder leiding van een ambulanten Rijksinspecteurvoor de Tuberculose-bestrijding.

Mogelijk bevat het Deensche systeembruikbare elementen, die wij hier aan onze toestanden kunnen aanpassen.Dan de kwestie van invoer uit niet gesaneerde provinci??n en controledaarop. Het behoud van waardevol fokvee en zoo zijn er legio moei-



??? 1 ijk lieden en moeilijkheidjes te overwinnen. Groote doelstellingenvragen echter altijd groote maatregelen. Eventueele tegenstand van denkant der veehouders zal men door directen of indirecten dwang bijv.door middel van de bepalingen der Veehouderijcentrale moeten onder-vangen. Ten slotte heb ik aan de tuberculose-commissie voorgesteld in deeindconclusie art. 2 te veranderen in dien zin, dat de vrijwillige bestrij-ding niet meer op den voorgrond behoort te staan en dit te vervangendoor de verplichte, althans in die provinci??n, welke daar ge??igend voorzijn door laag percentage reageerders en de betoonde belangstellingvoor de bestrijding. Als naschrift zou ik nog een argument voor een rationeele bestrijdingwillen aanhalen. De mogelijkheid van een gedeeltelijke afslachtingvan het rundvee staat voor de deur. Reeds eenige jaren geleden werdeen deel der reageerders door de Veehouderijcentrale overgenomen.Het resultaat hiervan

als tuberculosebestrijding kan niet groot geweestzijn. De eventueel volgende afslachting dient aan een saneering vanden Ned. veestapel dienstbaar gemaakt en wil men daarvan ook inder-daad 100 % profijt trekken, dan lijkt mij een verplichte deelnamenoodzakelijk, met overname van de reageerders. Blijft men hangen aande vrijwillige bestrijding, dan kan men ook in dezen geen groote resul-taten verwachten, omdat altijd weer een groot deel van de veehoudersafzijdig zal blijven, ook al maakt men de overname nog zoo aantrek-kelijk. Stellen we het geval dat met het huidige systeem bijv. in Gro-ningen 35 % van de stallen vrij gemaakt werd en de rest van 65 %der stallen liet men ongemoeid, dan zou het resultaat als middel omde provincie t.b.c.-vrij te maken dichter bij het nulpunt liggen danbij de 35 %. Het naderende seizoen staat zoo te zeggen voor de deur.Alleen door snel cn doortastend handelen zou verwezenlijking van mijnplannen nog

mogelijk zijn, indien ze voor verwezenlijking vatbaar zijn.Hetgeen ik gaarne aan het oordeel van mijn collega\'s overgeef. Vlagtwedde. De tuberculose-bestrijding in Belgi??. Dr. C. Vandenbergh inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst te Gent,heeft kort geleden een voordracht over dit onderwerp gehouden, waaruit ik enkeledingen wil releveeren. In 1895 reeds werd de verplichte aangifte voorgeschreven van dieren, die bijslachting aan tuberculose bleken te lijden, alsmede van dieren met klinische tuber-culose, welke geslacht moesten worden. Dieren, die in aanraking leefden met be-smette, mochten alleen voor de slachtbank worden verkocht. De schade werd doorde Regeering gedeeltelijk vergoed. Twee jaren later moest men al ophouden met het ten uitvoer brengen van dezebepalingen, omdat het afslachten op dezen voet onmogelijk bleek. Alleen de ver-plichte aangifte bleef voor de klinische gevallen en tot 1926 betaalde de

Regeering \') Vlaamsch Diergeneesk. Tijdschr. Maart 1940.



??? vergoeding voor afgekeurde dieren. Toen is men ook daarmede opgehouden, omdathet weggeworpen geld bleek te zijn en zonder nut voor de tuberculose-bestrijding.Theoretisch was alles in orde : a. algemeene tuberculinatie in den kortst mogelijkentijd, b. merken der positief reageerenden, c. slachten der positief reageerenden.Hebben wij bij ons deze voorschriften ook al eens niet dikwijls den laatsten tijd hoorenaanbevelen ? Wat zegt Vandenbergh ervan ? â€žPractisch beteekende het de ru??nevan bedrijven, waar sedert jaren aan de veeverbetering werd gewerkt. Want hoemoesten de geslachte dieren worden vervangen ? Koopvernietiging, steunende opde tuberculine-proef, was niet voorzien en zelfs tuberculose-vrije bedrijven blijvenhet niet zonder bestendige waakzaamheid." â€žDe nieuwe regeling steunt hoofdzakelijk op de vrijwillige medewerking vanden eigenaar, die zijn eigen belang moet beseffen. Zonder den veeuitbater is nietste

bereiken. Het is de eigenaar, die tegen de tuberculose moet strijden met behulpvan den veearts." Zooals algemeen bekend, geldt thans de tuberculose (ook wanneer ze alleenvastgesteld is op grond van een positieve reactie) als koopvernietigend gebrek voorrunderen van meer dan 1000 frs., voor fokdieren, drachtige koeien en koeien inlactatie. Als grootste bezwaar tegen deze regeling, die zooals de meesten zullenweten, door onze Maatschappij reeds 10 jaar eerder onder de oogen is gezien naaraanleiding van een vraag der afd. Noord Holland, of positief reageerende dieren alszgn. â€žeerlijk" mogen worden verhandeld, heb ik altijd gevoeld de totale ontwrichtingvan den veehandel er door. Immers ik stelde mij voor, dat alleen gebruik gemaakt zou worden van de mogelijk-heid een koe terug te geven als ze positief bleek te reageeren, wanneer de kooperdaarvan geldelijk voordeel inzag (dalende marktprijs, het niet voldoen van een dierzonder

bepaalde aanwijsbare gebreken, te geringe melkgift, etc.) en in alle anderegevallen de reactie zou negeeren. Ik wist niets van de Belgische ervaring, maar leesnu uit deze voordracht, dat het zoo precies is geloopen, als ik dacht en â€ždat dekoopers van vee zich te weinig beroepen op de wet, of als zij het doen, dit niet doenzooals bedoeld door de wet. Te dikwijls wordt het besluit een uitgangspoortje omaankoop te vernietigen van dieren, die men te duur betaalde of van deze, die bijaankoop reeds zeer verdacht waren (mager of hoesten)". Dr. Vanderbergh heeft geen prettige ervaringen van het aankoopen van veemet een attest van reactie-vrij zijn. Hij haalt enkele voorbeelden aan, waar in eenenkel jaar tijds het aantal reactie-dieren sterk steeg na aankoop van zgn. vrije dieren,die echter bij de eerstvolgende jaarlijksche controle bleken te reageeren. Als ik hemgoed versta is deze teleurstelling wel begrijpelijk. â€žVoor de intra-dermo-reactie,die het

meest gebruikt wordt, is de zgn. negatieve reactie meer een indruk dan dewerkelijkheid. De veearts, die â€žin serie" enkele stallen tuberculineerde, merkte goedop, dat de huid rondom de inspuiting oedemateus is en dat de reactie geen werkelijknegatieve is." Ja, als men z???? soepel is met de beoordeeling, dan houdt alles op! En ik kan mijvoorstellen, dat hij iets verder zegt: â€žeen ander feit, dat pleit voor het nut van detuberculinatie bij aankoop is, dat ik in tientallen stallen slechts de aangekochtedieren positief bevond." Bij K.B. van 24*5-\'37 wordt aan de veeartsen de verplichting opgelegd uier-tuberculose of verdenking ervan op te geven. Het Rijk vergoedt 25 % der geschattewaarde, indien het vleesch geschikt is en anders 75%, behalve voor dieren ouderdan 10 jaar of die in extremis gedood worden. Het pasteuriseeren der melk en onder-melk schijnt in Belgi?? nog lang niet overal goed gedaan te worden. Vandenbergh is een voorstander

van de intracutane reactie op grond van degrootere betrouwbaarheid. Ook weert hij hiermee de druppelaars, â€ždie de leekender tuberculose-bestrijding zouden worden". Als positief beschouwt hij elke zwelling.



??? Bij het klinisch onderzoek wordt ook gebruik gemaakt van de complement-bindingsreactie in het bloed. Dieren met sterke reactie zouden in afzienbaren tijdeen evolutieven vorm van tuberculose doormaken. De veehouder, die aan de bestrijding meedoet, moet alle gezondheidsmaatregelentreffen, die de inspecteur zal voorschrijven. Hier wordt bedoeld de verbetering vanhuisvesting en voeding. De tuberculose-bestrijding is blijkbaar in Belgi?? nog maar begonnen. Cijfers, aan-gevende het aantal bedrijven en runderen, vond ik niet, wel genoemd een bedragvan 720.000 francs (ongeveer 36.000 gld.), dat door het Rijk betaald is aan deveeartsen voor het onderzoek, voor voordrachten, etc. Spreker eindigde zijn voordracht met de veeartsen op te wekken de bestrijdingder besmettelijke ziekten ernstig ter harte te nemen, er op te wijzen, dat de strijdtegen de tuberculose van langen duur is en dat ontmoediging en opbeuring zullenafwisselen. Dit alles

ben ik volkomen met hem eens ; echter ben ik toch minder pessimistdan hij, die eindigt met de woorden van Willem df. Zwijger : â€žvoor het trachten ishet niet noodig hoop te koesteren ; voor het volharden hoeft het slagen niet vastte staan", al zijn dit ook mooie woorden, om velen Utrechtschen veehouders toe tevoegen . Misschien kan een Zuid Hollandschc collega ze ook nog wel eens gebruiken. Beijers. DE ONVRUCHTBAARHEID BIJ ONZE HUISDIEREN ENHARE BESTRIJDING. Onder dezen titel schreef ik een brochure, die wel als 2en druk zou kunnen dienenvan een brochure, destijds door wijlen Prof. Dr. H. M. Kroon en mij samengesteld. Deze tweede druk dan heeft zijn ontstaan te danken aan een begin van proef-nemingen, uitgaande van de vereeniging â€žFokkersbelang" en een voorloopig rap-port daarover uitgebracht door den Heer H. Stoot, dierenarts te Sittard. Dezeproefnemingen hebben thans door rijkssubsidie enz. een officieus

karakter gekregenen worden door een drietal dierenartsen in verschillende streken in Limburg en opverschillende wijzen voortgezet. Op mijn brochure hebben meerdere dierenartsen gereageerd en ik ben hundankbaar voor hun op- of aanmerkingen. Dr. Siebenga, dierenarts te Oldeberkoop,reageerde op zeer praktische wijze door mij eenige vragen te stellen, die ik hembeantwoordde. Maar ik vond ze z???? interessant, dat ik de behandeling ervan, alis het iets uitvoeriger, in dit tijdschrift nuttig vond. Dr. S. had hiertegen geen bezwaar. a. Over erfelijke steriliteit wordt vaak gepraat. Is dit wel ooit geconstateerd? U bedoelt natuurlijk : mindere vruchtbaarheid of geringer weerstandsvermogentegen invloeden, die vruchtbaarheid tegenwerken. En dan moet ik antwoorden :ja, dagelijks bij alle soorten, rassen, slagen en families bij al onze huisdieren, om nogniet van den mensch te spreken (Bijv. habitueele abortus). Natuurlijk niet alle vormenvan

onvruchtbaarheid berusten op erffactoren. De praktijk kan gemakkelijk aan-wijzen bijv. bij paarden of bij rundvee, dat met dien of dien hengst of met een be-paalden stier het altijd sukkelen is geweest, maar zijn broertjes en zusjes waren nietveel beter. Zoo bij heele stammen van varkens. Een 30 jaar geleden hadden we bijde Yorkshires erg te kampen met onvruchtbaarheid. Door de stamboekhoudingkonden we de onvruchtbare stammen zeer nauwkeurig nagaan. We hebben diestammen eenvoudig op laten eten en de zaak was volkomen in orde. Toen men inGuttecoven ging intelen met Sjoerd 54 begon de last der onvruchtbaarheid, (hetvoor den dag komen der recessieve factoren), ofschoon inteelt op zich zelf misschien(volgens Demvel) onvruchtbaarheid kan bevorderen. Zie mijn boekje â€žBestrijdingvan besmettelijke en andere ziekten in verband met den erfelijken aanleg van hetdier". BIz. 31.



??? Op het eerste Internationaal Congres voor Geitenteelt in 1921 gehouden, brachtProf. Dr. Wester verslag uit over zijn onderzoekingen over de toenmaals zeeruitgebreide onvruchtbaarheid van bokken. Verkazing van de ballen en bijballente beginnen in het tweede dekseizoen. Door eenvoudig slechts bokken voor de fokkerijte nemen, die tot vaders hadden bokken, die reeds eenige dekseizoenen vruchtbaarwaren geweest, zijn we geleidelijk uit die ramp voor de geitenfokkerij uitgeworsteld.En zoo kunnen we aan het voorbeelden opgeven blijven. Wij kunnen dus gerust zeggen, dat bij teeltkeus wel degelijk kan en moet geletworden op de bestrijding van onvruchtbaarheid onzer huisdieren. Voor zoover ditbetrekking heeft op rundvee, is in den laatsten tijd hierop wel zeer de aandachtgevestigd. Over dit onderwerp schrijft Dr. Wille te Eldena (Mecklenburg) een artikel in deâ€žTier?¤rztliche Rundschau", No. 48 van 1939, naar welk artikel ik zoo vrij

ben teverwijzen en waaruit ik eenige gedachten hier laat volgen. Schrijver waarschuwt er voor om uit de mindere vruchtbaarheid van een bepaalddier tot erfelijken aanleg van dat dier en dus van zijn bloedverwanten te besluiten,omdat bijzondere omstandigheden oorzaak van die onvruchtbaarheid kunnen zijn.En omgekeerd. Daarom zal men goed doen, juist de dieren uit vruchtbare familiesvoor den fok te gebruiken. (Ik wees in mijn boekje over bestrijding van besmettelijkeen andere ziekten in verband met den erfelijken aanleg van het dier op de grootebeteekenis van het maken van notities, ook in dit verband, in stalboeken, in boekender fokvereenigingen, in de stamboeken enz.). Vervolgens behandelt schrijver exterieurkenmerken, die direct of indirect inverband staan met de vruchtbaarheid, maar ook om andere redenen gewenschtzijn en dus steeds behandeld worden bij â€žrundveekennis". Een paar onderdedenvragen echter hier onze

bijzondere aandacht. Schrijver zegt, dat de uier geen hanguier mag zijn, maar goed gesloten moetwezen. Is dit niet het geval en vertoonen zich op uier en omgeving vooral tegenkalftijd en in het begin van de lactatieperiode zwellingen (zucht), dan kunnen dit voormelkopbrengst goede teekenen zijn, maar volgens schrijver zeker niet voor vrucht-baarheid, integendeel. En nu volgt nog een merkwaardiger redeneering : De meik-aderen begunstigen door hun grootte, wijdte en verloop in verband met de verlang-zaming van het afvloeien van het bloed van den uier dc melkvorming. Maar zijbenadeelen, als ze bovenmatig sterk ontwikkeld zijn, de functie der geslachtsorganenen daarmee de vruchtbaarheid. Zij remmen den bloedsomloop in het bekken. Menvindt bij zulke dieren in schcede enz. regelmatig het beeld van verminderde bloed-voorziening, die zich ook over baarmoeder en eierstok uitstrekt en daar een toestandschept, nadeelig voor bronst,

bevruchting en dracht. Verder zegt schrijver, dat bij jonge dieren een vroeg ontstane bronst (al op eenleeftijd van een jaar) tot voorzichtigheid moet manen, vooral als het heele type nietbevalt en het temperament den indruk geeft van onrust en zenuwachtigheid. Zulkedieren krijgen later zelden goede moedereigenschappen. Afwijkingen in den gangder drieweeksche bronst (bronstcyclus) alsmede bijzondere bronstverschijnselenzijn in ieder geval bedenkelijke verschijnselen. Lusteloosheid in de jeugd is tevenseen teeken van gebrekkigen vruchtbaarheidsaanleg, voorzoover zij niet verbandhoudt met een gebrek in de voeding. Voorts wijst schrijver op fouten in voeding en verpleging, die zich wreken in denvorm van mindere vruchtbaarheid. Ook acht schrijver een teeken van zich vormende storing in de voortplanting eenvan het gewone type afwijkende curve in de melkopbrengst. Als een dier weer gedektis, moet de melkopbrengst duidelijk naar

beneden gaan. Natuurlijk niet direct ensterk, maar het dier moet toch door zijn melkcurve laten zien, dat in zijn lichaamphysiologisch er rekening mee wordt gehouden, dat voortaan de baarmoeder hetvoorrecht van verhoogde bloedvoorziening heeft. Daarom moet de melkgift in hetbegin der dracht naar beneden gaan. Slechts als de nieuwe dracht begint in goedenweidegang, welke op zich zelf de melkopbrengst doet stijgen, kan een gelijk blijven



??? van de melkopbrengst onschuldig wezen, temeer daar de bloedsomloop door bewegingin de buitenlucht, door frissche lucht en zon toch voldoende wordt versterkt engeregeld. Tenslotte geeft schrijver een enkel woord ten beste over de koe Hanna 48363door Prof. Zorn beschreven en waarvan het geraamte in zijn instituut voor veeteeltwordt bewaard. Zij bracht tot haar 16e jaar, dus in 13 gebruiksjaren, 14 kalverenter wereld waaronder ?Š?Šn tweeling. In dien tijd bracht zij gemiddeld per jaar 6271kg melk met 220.15 kg botervet op. Deze koe leek een zeer fijn geraamte te hebben, maar toen zij dood was toondehet geraamte, dat de beenderen allesbehalve fijn waren ; de fijne huid en de fijneledematen brachten op het dwaalspoor. De inwendige organen hart, longen en leverhadden een hoog gewicht. Behalve de algemeene sterkte van het geraamte vielbijzonder op de machtige ontwikkeling van de ribben en van de doornvormigeuitsteeksels

van de ruggewervels. Opvallend was verder een machtige borstkas, waar-van de inhoud bij het geraamte een derde grooter was dan bij een normale koe.Aan dit dier was dus duidelijk te zien het samengaan van ruime borstkas en sterkontwikkelde longen. Hieruit volgt, dat de diepte en de breedte van de voorhand eenmaatstaf is voor lang volhouden. b. ,,Vitamine-E-gebrek bij koeien is door mij nooit waargenomen. Heeft men inderdaad succesmet vitamine-E-inspuitingen bij abortus ?" Gebrek aan een vitamine kan soms een rekbaar begrip zijn. Ik wil opmerken:1. de grootte der behoefte aan vitaminen is zeer individueel ; 2. het nuttig effect vaneen zekere hoeveelheid vitamine hangt af van uitwendige omstandigheden als daarzijn ziekelijke toestand, te vette toestand enz. ; 3. een hoeveelheid vitaminevoldoende voor normale omstandigheden moet vaak zeer veel vergroot wordenom gebreksziekte te genezen. Wat de resultaten betreft van

inspuitingen met E-vitamine tegen abortus, U kentnatuurlijk de publicaties van Chelle en van Moussu. Overigens hebben rapportenen besprekingen der in de laatste jaren gehouden congressen wel den indruk gevestigd,dat naast negatieve en twijfelachtige resultaten, ook goede te boeken zijn. In Neder-land zijn, voor zoover ik weet, alleen proeven genomen in Noord-Holland met weinigresultaat. Ik weet niet, of men toen een extra-spuitje heeft gebruikt, omdat toen nogniet zoo bekend was dat E-vitamine verwoest wordt door sommige metalen. Boven-dien had men tot nu geen indicator om de activiteit der praeparatcn practisch tecontr??leeren. Overigens schrijf ik in mijn brochure : â€žOmtrent deze methode van bestrijdingder Bang-infectie dient echter meer ervaring verkregen te zijn, voordat men eenalgemeene toepassing zou kunnen aanbevelen." Ik kan U medcdeelen, dat dit jaar in Limburg desbetreffende proeven zullenworden genomen. Voor

ik een nader overzicht geef van de resultaten der E-vitamine-inspuitingen,eerst iets nieuws omtrent E-vitamine. â€žHet Hormoon", uitgave van N.V. Organon Oss, geeft in het nummer van Maart1940 een prachtig overzicht van den stand der wetenschap omtrent het E-vitamine,waaraan het volgende is ontleend. Door de onderzoekingen gedurende de laatste twee jaar is het gelukt de chemischestructuur van het vitamine-E (tocopherol) op te helderen. Het is gelukt dit vitaminein twee varianten (a en genoemd) synthetisch op te bouwen. Sindsdien kan menhet best tocopherol-acetaat, een stabile vorm van het tocopherol, gebruiken. Desynthetische tocopherolen en de natuurlijke bleken dezelfde activiteit te bezitten.Later werd uit katoenzaadolie een y-tocopherol afgezonderd. Het a-tocopherolis in zuiveren toestand een lichtgele visceuze olie. Het is onbestendig tegen lucht-zuurstof en ook in de tegenwoordigheid van ranzige vetten gaat de biologische

activi-teit verloren. De biologische goed actieve esters (o.a. acetaat) zijn veel stabieler,vooral tegen de luchtzuurstof. Het meest actief zijn het a tocopherol (zoowel het



??? natuurlijke als het synthetische) en het a-tocopherol-acetaat. Het j8-tocopherolen het y-tocopherol zijn minder actief. Emmerie en Engel hebben een methodeuitgewerkt ter bepaling van het tocopherolgehalte in serum. Uit hun onderzoekingenbleek, dat avitaminose, zoowel het effect van het toedienen van de vitamine E-preparaten (in den vorm van tarwekiemolie, of a-tocopherol, of a-tocopherolacetaat)zich langs dezen weg volkomen liet vervolgen. In hetzelfde nummer van â€žHet Hormoon" wordt het volgende overzicht der dier-geneeskundige onderzoekingen gegeven. Behalve bij de rat heeft men ook bij andere dieren den invloed van het vitamine Eonderzocht. Deze onderzoekingen bewegen zich grootendeels op veterinair gebied(huisdieren). Vogt-M??ller behandelde 1200 steriele koeien, welke geen zichtbare afwijkingenvan het genitaal-apparaat vertoonden, met tarwekiemolie (intra-musculaire injectie)en verkreeg hierbij 75 %

zwangerschap. Bij steriele stieren had de behandelingvrijwel geen succes ; daarentegen gelukte het aan Herschel de sperma-afwijkingenbij eenige stieren op te heffen door tarwekiemolietoediening. Ook bij varkens ver-kreeg Vogt-M??ller gunstige resultaten. Eveneens onderzocht hij den invloed vanhet vitamine-E op koeien, die met de Bacillus abortus Bang waren ge??nfecteerd. Hijverkreeg hierbij vrij gunstige resultaten. In Frankrijk gelukte het door systematischebehandeling van runderen (7000 stuks) met tarwekiemolie, het percentage abortus-gevallen bij Bang-infectie te reduceeren van 35 % tot 2 % (Moussu), terwijl eveneensin hetzelfde geval gunstige resultaten verkregen werden door Andres in Zwitserland(8000 runderen). Volgens Lange verhoogt het toedienen van vitamine-E den weer-stand der dieren tegen Bang-infectie, zonder de virulentie van de infectie te be-invloeden. Verdere gunstige resultaten bij steriliteit verkregen Lentz

(varkens),Herschel (paarden en runderen) en Dryerre (schapen). Bij kippen werd eveneensgevonden, dat de aanwezigheid van vitamine-E in het voer van groot belang is voorde broeduitkomsten (Ender ; Barnum). Dols onderzocht den invloed van het toevoegen van tarwekiemolie aan het voervan kippen, hetwelk op zich zelf al volwaardig ten opzichte van vitamine-E was.Hij kon onder deze omstandigheden geen invloed van het toedienen van tarwekiem-olie constateeren. Herschel vond, dat bij snelle droging van gras veel minder vitamine-E verlorengaat dan bij de gewone hooiwinning (hierbij was 60%â€”80% verlies). Bij eenonderzoek naar het vitamine-E-gehalte van lijnmeel en ma??smeel (als bestanddeelvan het veevoeder) bleek uit proeven op ratten, dat het toevoegen van 8 % lijnmeelen 10 % ma??smeel aan een E-vitamine-vrij dieet niet voldoende was om een volwaar-dig dieet te geven. Bij dieren, die op dergelijk voer leven, zou dus een E-

avitaminosekunnen ontstaan. Tot zoover bedoeld overzicht. c. â€žOver antagonisme van uier en ovarium wordt niet gesproken. Toch m. i. belangrijk". Dat is zoo. Maar in mijn beide boekjes, waarnaar ik op bldz. 4 verwijs, behandelik wel de hormonale wisselwerking van beide. In verband met de werkingen der hormonen en de onderlinge wisselwerking enreguleerende werkingen daarvan zou ik wel de aandacht willen vestigen op eenbrochure van Dr. J. J. H. M. Klessens, zenuwarts te Amsterdam, welke brochurehandelt over de ontwikkeling der sexualiteit in verband met de opvoeding en waarinde schrijver zeer sterk het hormonenvraagstuk naar voren schuift. Hij legt in debrochure den nadruk op de samenwerking van de hormonen met de psychische envegetatieve reflexen onder dominatie van het centrale zenuwstelsel (uitgave van deR.K. Charitatieve Vereeniging voor geestelijke volksgezondheid, Den Bosch, Visch-straat 27 1).



??? d. Steriliteit na mond- en klauwzeer en d????r mond- en klauwzeer is door mij nooit waar-genomen. De veehouder geeft mond- en klauwzeer overal de schuld van. Vandaar, dat ik ook in mijn brochure zeg : â€žAls de onvruchtbaarheid van rundveeveroorzaakt wordt door de gevolgen van mond- en klauwzeer (men moet daaraanniet te spoedig denken) .... enz." Overigens wijst Dr. Lentz ook op mond- en klauw-zeer als directe of indirecte oorzaak van onvruchtbaarheid. e. Scheede-catarrh is antiek, ponder abortus komt een infectieuze catarrhale endometritisvoor, die alleen door inspectie is waar te nemen. Agglutinatie negatief. Uw bedoeling begrijp ik niet. Beide hebben niets met elkaar uitstaande. Kunnenelkaar hoogstens soms wat helpen. ?’. â€žIs er ook in ons land abortus suis geconstateerd? Ik heb hierover gepubliceerd, doch meendat in het boekje zonder motief geschreven wordt over abortus suis." Toen ik Uw beschrijving las over

symptomen, die volgens U op abortus suiszouden wijzen, sloeg dat er bij mij niet erg in. Maar de â€žweerlegging" door den HeerDr. J. van der Hoeden, vooral het eind ervan (â€žBrucellosis suis is tot nu toe inNederland niet bekend") bevredigde mij ook niet geheel. De kwestie zit zoo : Dr. R. W. Lf.ntz te Berlijn beschrijft de zeer typische ver-schijnselen van brucella-infectie bij varkens (o.a. in de Deutsche LandwirtschaftlicheTierzucht van 21 Jan. \'39) en wijst er op, dat de zeugen niet verwerpen, maar voldragen ; een enkele maal slechts een paar dagen te vroeg werpen. Maar de biggenzijn bij de geboorte dood of sterven binnen een paar dagen. Twee k drie jaar hebben we in Midden Limburg en geheel in het Noorden vanLimburg veel dergelijke zeer duidelijke gevallen gezien. Helaas haalt men er nietaltijd den veearts bij en als dat wel het geval is, wordt er niet altijd voldoende aan-dacht aan besteed. g. â€žWaarom bij trichomonas geen kunstmatige

bevruchting toegepast? Dit is wel een zeergoede bestrijdingswijzeâ€? " Uit mijn brochure valt wel te destilleeren, dat men het bestrijden van trichomonasin het begin wel wat al te zwaar heeft opgenomen. En wat de kunstmatige bevruch-ting betreft, hiervoor schijnt een bijzondere aanleg, routine of zoo iets noodig te wezen.In Limburg is een veearts dit met zeer veel ijver begonnen. Maar het is op nietsuitgeloopen. Daarmee veroordeel ik volstrekt niet de kunstmatige bevruchting enerken volkomen de talrijke en groote voordeelen daaraan verbonden. h. â€žU kunt wel een steriliteitsbestrijdings-organisatie in het leven roepen, doch zult strandenop onervarenheid van vele veeartsen. Hel steriliteits-vraagstuk eischt een uitgebreide zelfstudie,gebonden aan uitgebreide ervaring, vermengd met een zeer groote dosis zelfkritiek. Conclusiesover behandelingen mogen niet te vlug worden genomen." Met dit alles ga ik volkomen accoord en wie tusschen de regels

in wil lezen, vindtdit alles ook in mijn brochure. De nevenbedoeling van het verschijnen dezer brochure is dan ook meer aandachtte vestigen op het moeielijke vraagstuk. Echter wil ik toch opmerken, dat juist doorco??peratieve bestrijding (streeksgewijze) de ambitieuze dierenarts rijke ervaringkan opdoen. Op het eind van Uw brief schrijft U buiten de gestelde vragen nog iets wat hierwel bij aansluit namelijk : â€žUit Uw uitgesproken aanbevelingen voor vitamine-E blijkt mij reeds, dat de rubriek ,,waarinmen alle bekende factoren welke de onvruchtbaarheid be??nvloeden uit kan sluiten" wel wat heelgroot is." In heel mijn brochure heb ik geen methode aanbevolen. Dit ligt zeker niet opmijn weg. Eenvoudig heb ik weergegeven, wat mij uit literatuur enz. bekend was.Overigens is Uw aangehaalde zin uit een advertentie. Hiervan maak ik den tekstniet op ; ware dat wel het geval, dan zou ik de advertentie niet zoo bescheidenhebben gesteld. De uitgeefster

vraagt mij enkel : kan ik de advertentie plaatsen endan antwoord ik ja of neen. Het gaat dan enkel over al of niet zijn van humbug enz. Ir. JacÂ?. Timmermans.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. Verslagen op het gebied der Veevoeding. Van het Instituut â€žde Schothorst" te Hoogland bij Amersfoort zijn verschenen : I. Onderzoekingen over den invloed der voeding op gezondheidstoestand, sterfte,voederverbruik en productie van leggende kippen, zoomede op de bebroedbaarheidder eieren en op Vitamine-A- en Carotine-gehalte der eieren en levers. Over de waarde van kunstmatig gedroogd lucernemeel in het ochtendvoedervan kippen en over de beteekenis van vitamine-A en carotine voor deze dieren(door Prof. Dr. B. Sjollema en Prof. Dr. W. F. Donath). II. Het gebruik van ondermelk bij den opfok van kalveren. Deze twee publicaties uit het Instituut voor Moderne Veevoeding kondig ik hiergaarne aan. Uit de eerste mededeeling blijkt de groote waarde van lucerne-groenmeel voorhet vitamine-A-gehalte der eidooiers. De invloed op gezondheidstoestand, sterfteen productie der leggende kippen is niet

altijd overtuigend. In de tweede mededeeling wordt aan de hand van een uitgebreid cijfermateriaalaangetoond, dat beperkte meelvoeding in de jeugd (van kalveren) tot maximaali| kg naast 10 1 aangezuurde ondermelk en hooi in den winter, weidegang in denzomer meer rationeel is dan onbeperkte meelvoeding. Een der andere conclusies,n.1. dat volle melk reeds spoedig door ondermelk vervangen kan worden is eveneensvan beteekenis. Deze proeven worden voortgezet. Beide mededeelingen zullen vermoedelijk wel aan â€žde Schothorst" verkrijgbaarzijn. v. d. P. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Landbouw en Visscherij, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn : No. 46 (2) C. Onderzoekingen betreffende dc boterconsistentie, door H. Mulder.Prijs f 0.80. Uitgegaan van het

Rijkslandbouwproefstation te Groningen : No. 46 (3) A. Vergelijkend onderzoek over de waarde van ammoniurnfosfatenals fosforzuurmeststof, door Dr. F. van der Paauw. Prijs ?’ 1.10. Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag. A. v. H. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Noord-Holland. Kort verslag van de algemeene vergadering, gehouden op 3 Augustus 1940. Aanwezig waren een 25-tal leden benevens twee gasten, Prof. Krediet en dealgemeene secretaris. Collega Lankamp te Uitgeest werd als lid aangenomen. O.m. was een schrijven binnengekomen van de afd. Zuid-Holland, waarin hetbestuur de wenschelijkheid uitsprak contact te zoeken met de afdeelingsbesturenvan Utrecht en Noord-Holland om inzake de t.b.c.-bestrijding meer uniformiteitte betrachten wat betreft tarieven, afrekeningen, werkwijze enz. Besloten werdhieraan zoo spoedig mogelijk gehoor te geven. Prof.

Krediet hield een interessante beschouwing over het onderwerp â€žWatkan de dierenarts zelf doen ter bestrijding van de kwakzalverij ?". Uitgebreidediscussies volgden. Bij de rondvraag kwam natuurlijk het benzinevraagstuk ter sprake. Blijkensmededeeling van den algemeenen secretaris gaat het met de toewijzing in de diverseprovincies zeer verschillend. Leden der afdeeling, die klachten over de hun toegewezen



??? hoeveelheid motorbrandstof hebben, dienen zich schriftelijk tot onzen adviseur,Inspecteur Od?Š, te wenden. Hierna sloot de voorzitter deze geanimeerde vergadering. De Secretaris, Rempt.Betaling contributie 1940 afdeeling Noord-Brabant. Den leden der Maatschappij afd. Noord-Brabant wordt verzocht hun contributie over 1940 ad ?’ 28.â€” v????r 1 October a.s. te voldoen door storting op giro 170417 te Klundert. Na dezen datum zal over het bedrag, verhoogd met incassokosten, worden beschikt. _ _ . . T ... De Penningmeester, J. H. Wilmink. VERSLAGEN EN MEDEDEELINGEN. Verslag over de verrichtingen van het Rijks-instituut voor de volksgezondheidover het jaar 1939. Door Dr. W. Aec. Timmerman. Bovengenoemd verslag is verschenen in de â€žVerslagen en mededeelingen be-treffende de volksgezondheid" 1940 No. 6 en bevat evenals vorige jaren verscheideneook voor den dierenarts zeer belangrijke gedeelten. Reeds in de

inleiding valt het oog op de belangrijke verzameling van internationalestandaardpreparaten, die in het Instituut voorhanden zijn, o.a. vitaminen A, B1;C en D ; Hormonen waaronder in dit jaar voor het eerst het gonadotroophormonzoowel bereid uit urine van zwangere vrouwen als van drachtige merries en hetprolactine ; voorts Diphtherie- en Tetanus-antitoxine en nog vele andere meer. In het verslag der veterinaire onderafdeeling wordt gewag gemaakt van een50-tal diagnostische sera (20 O- en 30 H-sera) alsmede van meer dan 100 Salmonella-slammen, die door het â€žInternationale Salmonella centrum" te Kopenhagen terbeschikking werden gesteld. De bedoeling is, dat dil Instituut zal fungeeren alsnationaal Salmonella centrum, waarheen culturen ter nadere differentieering wordenopgezonden. Wij kunnen van de verslagen der serologisch-vaccinologische afdeeling en derbacteriologische-biologische afdeeling slechts met enkele waardeerende

woordenmelding maken en vestigen in het bijzonder de aandacht op de paragrafen B.C.G.en Hondsdolheid en wel in de eerste op de typeering van t.b.c.-bacillen (onder33 stammen 3 bovine) en in de laatste op het onderzoek op tuberkelbacillen metbehulp van het â€žfluorescentie-microscoop". Vatten wij de resultaten van dit laatst-genoemde onderzoek samen, dan blijkt, dat met deze onderzoekingsmethode insputa wel in een klein percentage meer â€žzuurvaste" bacillen worden gezien dan bijhet gewone microscopiseeren, maar dat daaronder een betrekkelijk groot aantalzijn, die bij nader onderzoek waarschijnlijk tot de saprophyten moeten wordengerekend. Na het verslag der â€žPharmacologische onderafdeeling" waarin de onderzoekingenover vitamine A- en D-gehalte van vischlever in blik de aandacht trekken, komenwij tot de mededeelingen over de â€žVeterinaire onderafdeeling" onder leiding vanDr. Clarenburg. Hier vinden wij eerst

mededeelingen over niet minder dan 1280 onderzoekingenvan monsters vleesch en (of) organen van slachtdieren op steriliteit. Zestien maalwerd Salmonella dublin (Bac. enteritidis G?¤rtner type Dublin) gevonden. Deverslaggever deelt daarbij mede : â€žVoor het onderzoek op de aanwezigheid van paratyphusbacillen bleek de leverhet meest geschikte orgaan te zijn. Bij een rund en een kalf werden deze bacillenuitsluitend in dit orgaan aangetoond. Herhaalde malen werden in gevallen vanparatyphus-infectie de milt en in het bijzonder de nier en de musculatuur sterielbevonden. Bij 6 kalveren met paratyphus konden geen paratyphusbacillen uit denieren worden gekweekt."



??? â€žAangezien de paratyphusbacillen vaak in gering aantal of onregelmatig verspreidvoorkomen, is het van groot belang de voedingsbodems met een groote hoeveelheidmateriaal te enten. Gedurende het afgeloopen jaar werden van alle levermonsters,naast een buisje agar en bouillon, tevens een endo- en een brillantgroenplaat rijkelijkge??nt. In tegenstelling met de bevindingen bij paratyphus werden bij 2 varkens metvlekziekte de oorzakelijke bacillen uitsluitend in de nieren aangetroffen, terwijl bijtwee varkens met pasteurellosis de pasteurella alleen in de milt werd gekweekt. Bij een der runderen met staphylococcen-infectie werden in de musculatuurgeen staphylococcen gevonden." Veel aandacht werd vervolgens besteed aan het onderzoek van conserven in blik.Wij meenen daarover de volgende passages uit het verslag te mogen overnemen. â€žDe inhoud van de blikken, welke bij 370 C. bombage vertoonden, bleek steedsbacterieel

bedorven te zijn, terwijl de overige conserven na zintuigelijk onderzoekgeen afwijkingen vertoonden. 46 blikken, welke na broedstoofpassage geen bombage of afwijkingen aan deninhoud te zien gaven, waren toch kiemhoudend. Uit het gedrag in de broedstoofkan derhalve geen oordeel omtrent steriliteit worden uitgesproken. In verschillendegevallen kon de oorzaak van het kiemhoudend zijn aan een onvoldoende sluitingworden toegeschreven. De micro??rganismen, welke in de blikken met voldoende houdbaarheid werdenaangetroffen, behoorden over het algemeen tot de groep der hooi- en aardappel-bacillen. In de gebombeerde blikken werden veelal anaerobe rottingskiemen gevon-den. Eenmaal werden uitsluitend anaerobe bacillen gekweekt. Het tijdstip, waarop in de broedstoof bombage werd opgemerkt, was zeer ver-schillend. Bij de blikken boterhamworst trad de bombage op na resp. 2 en 5 dagen,bij de soep na 4â€”7 dagen en bij de

volksspijs na 8â€”10 dagen. Van 14 blikken varkensvleesch was het metaal aan den binnenwand in meer ofmindere mate aangetast, als gevolg waarvan hierop zwarte vlekken voorkwamen,bestaande uit ijzersulfide. Tevens werden hierbij aan de oppervlakte van de betref-fende vleeschwaar met name op het vet, zwarte deeltjes of een zwart beslag vanijzersulfide waargenomen. (Het chemisch onderzoek werd verricht op de Chemischeafdeeling). Uit een oogpunt van volksgezondheid is deze afwijking van gering ofvan geen belang te achten. Enkele der ingezonden blikken vleesch, afkomstig van een partij, waarbij eenafwijkende scherpe smaak was waargenomen, vertoonden in het deksel een dicht-gesoldeerd gaatje. De inhoud van deze blikken werd steriel bevonden. Aan demogelijkheid moet hierbij worden gedacht, dat de gaatjes zijn gemaakt voor hetopheffen eener opgetreden bombage. De oorzaak van afwijkende smaak zou dangelegen

kunnen zijn in een overmatige verhitting als gevolg van een herhaaldesterilisatie." Ook onder het hoofd â€žonderzoek van voedingsmiddelen op voor den menschpathogene kiemen" vinden wij belangrijke gegevens. Mede in verband met opgetre-den ziekteverschijnselen bij menschen, werden 323 monsters levensmiddelen vanallerhande aard onderzocht. Hieronder zijn ook begrepen 129 ganze??ieren, waarin geen en 100 eendeneieren,waarin eenmaal S. enteritidis werd aangetroffen. â€žEr werden totaal 5 X paratyphusbacillen gevonden. Hiervan waren 4 afkomstigvan eenden. De positieve bevindingen bij de monsters bevroren eendenei wijzenerop, dat ook de.ze producten gevaar voor de volksgezondheid kunnen opleveren,indien v????r het gebruik onvoldoende verwarming plaats vindt. Het 5de geval,waarbij S. aberdeen werd gekweekt, had betrekking op een voedingspraeparaat,hetwelk was gebruikt in een gezin, alwaar drie kinderen aan

paratyphus (Schott-m??ller) leden. S. aberdeen is tot dusverre in ons land nooit aangetroffen en in anderelanden slechts een enkele maal. Omtrent de pathogeniteit van dezen stam is, voorzoover ik heb kunnen nagaan, niets bekend. De antigeenstructuur is XI. i. 1, 2 . . . .



??? Verschillende monsters soep, welke aanleiding hadden gegeven tot een grootaantal ziektegevallen, werden met negatief resultaat op de aanwezigheid van para-typhusbacillen en botulinustoxinen onderzocht. Wel werd bij deze monsters eencaterieel bederf vastgesteld, hetwelk moest worden toegeschreven aan een ondoel-matig bewaren der soep na de bereiding b.v. met afgesloten deksel. Hierdoor wordtde afkoeling belangrijk vertraagd en treedt een sterke bacteriegroei op, waarbijtoxische ontledingsproducten kunnen worden gevormd. Een begunstigende factorhierbij is een hoog vetgehalte van de betreffende soep. Van de ingezonden monsters kaas was er ?Š?Šn bereid van schapenmelk. Na bacterio-logisch onderzoek der kaasmonsters konden geen pathogene micro??rganismen wordenaangetoond, terwijl infectieproeven bij muizen (subcutaan en per os) negatief ver-liepen. Eenmaal werd door den inzender bericht, dat hij zonder nadeelig

gevolgvan de giftige kaas gegeten had. Vermoedelijk ligt de verklaring hiervan in eenpersoonlijke ongevoeligheid. Het is echter eveneens mogelijk, dat het schadelijkagens ongelijkmatig over de kaas is verdeeld." Een groote reeks onderzoekingen werd verricht om de steriliteit of kiemhoudend-heid van diermeel, technisch vet en afvalwater afkomstig uit destructie-bedrijvenna te gaan. Hoe noodzakelijk deze controle is moge blijken uit de volgende zinsnede. ,,Van de 82 monsters, waarbij in bovengenoemde onderzoekingen anaerobegasphlegmonebacillen werden gekweekt, bleken 75 (70 X diermeel, 1 X miltvuur-cadaver en 4 X afvalwater) Fraenkel\'sche gasbacillen (bac. welchii), 6 (5 X dier-meel en 1 X miltvuurcadaver) maligne-oedeembacillen (bac. novyi) en 1 (diermeel)bac. histolyticus te bevatten." Ten behoeve van â€žbiologische eiwit-differentieering" worden in het instituuthoogwaardige- en soortspecifieke praecipiteerende sera tegenover

menschen-runder-, paarden-, varkens-, honden- en katteneiwit bereid en in voorraad gehoudenVermelden wij ten slotte uit de â€žDiverse onderzoekingen" het volgende. â€ž8 X werden vleeschmonsters op de aanwezigheid van tuberkelbacillen onder-zocht. Bij deze onderzoekingen werden zoowel kweekproeven ingesteld als dier-experimenten verricht. Geen enkele maal konden tuberkelbacillen worden aange-toond. De vleeschmonsters waren afkomstig van dieren, welke wegens tuberculosevoorwaardelijk waren goedgekeurd en hadden betrekking op : 2 runderen met uitgebreide acute miliaire tuberculose van de geheele long,4 runderen met exsudatieve (kazige) tuberculose,i varken met acute miliaire tuberculose,i varken met vogeltuberculose." Ten slotte vinden wij in het verslag der â€žchemisch-pharmaceutische afdeeling"belangrijke gegevens op het gebied van het onderzoek van leidingwater (ook vanslachthuizen) en op toxicologisch gebied

(onderzoek naar loodvergiftiging op hetland enz.) waarbij genoemd mag worden een quantitatieve loodbepaling in vleeschvan een paard dat een mengsel van haver en loodcarbonaat had opgegeten. Er werd230 y lood per kg vleesch gevonden. Op bibliografisch gebied vindt men aan het eind van het verslag een uitvoerig?lijst der publicaties die in 1939 van de hand der diverse wetenschappelijke mede-werkers in het instituut zijn verschenen, terwijl een register is opgenomen op dewerkzaamheden van de chemisch-pharmaceutische afdeeling, voor zoover opge-nomen in de jaarverslagen over 1910 tot en met 1938. Wij meenen met het bovenstaande den dierenartsen een overzicht gegeven tehebben van de talrijke werkzaamheden van dit Instituut, die in zekeren zin degrensgebieden der diergeneeskunde betreffen, doch tevens te hebben aangetoond,hoe het zich in de laatste jaren ontwikkeld heeft, tot een bloeiende inrichting tendienste van het

toegepaste wetenschappelijk onderzoek bij de handhaving der wettenen voorschriften op het gebied der openbare gezondheidszorg. C. F. v. O.



??? BERICHTEN. Verstrekking van krachtvoeder voor zieke dieren. Naar aanleiding van ontvangen klachten wordt het volgende ter kennis gebrachtvan belanghebbenden. â€žWanneer, in afwijking van het advies van den dierenarts, voor zieke dierenminder krachtvoeder wordt toegewezen, dan noodzakelijk geacht wordt, kanmen zich rechtstreeks wenden tot het Rijksbureau voor Voedselvoorziening,Lange Voorhout 10, Den Haag. Het is daarbij noodzakelijk, dat men nauw-keurig opgeeft de aard der ziekte, de voedingstoestand van de pati??nt, even-tueel fokwaarde, alsmede de hoeveelheden krachtvoeder die gevraagd worden(per dag en per periode). Het behoeft geen nader betoog, dat men bij de aanvrage voor krachtvoederbinnen redelijke grenzen dient te blijven." Sch. VLEESCHHYGI?‹NE. Diversen. Een centrale slachtplaats te Schagen. Aan het krachtig initiatief van collega P. deBoer, directeur van den vleeschkeuringsdienst in den

Kring Barsingerhorn, is hette danken, aldus meldt een bericht in de Schager Crt., dat de noodslachtplaatsbij de verwerkingsinrichting te Schagen is goedgekeurd als centrale slachtplaats.Daardoor is het thans mogelijk, dat de slagers uit 11 gemeenten uit de omgevingin Schagen kunnen slachten, in plaats van naar Alkmaar te moeten gaan. De slachthuisplannen te Raalle gaan niet door. In een vergadering van den Raadder gemeente Raalte deelde de voorzitter mede, dat, hoewel de plannen voor denbouw van een openbaar slachthuis gereed waren, van de firma P. te Lochem, diete Raalte zou komen slachten, bericht was binnengekomen, dat zij niet bereid wasde bankgarantie van 15 ?¨ 20.000 gulden te handhaven. Hiermede was hetmotief (?) voor de stichting vervallen, waarom B. en W. voorstelden, het planvan de agenda af te voeren. Op een vraag, of daarmede werkelijk de reden voorden bouw vervallen was, antwoordde de voorzitter

bevestigend. Zonder de mede-werking van zulk een klant zou een openbaar slachthuis een jaarlijks terugkeerendenfinancieelen strop opleveren. Het exploiteeren van een noodslachtplaats te Slootdorp. In een raadsvergadering vanden gemeenteraad van Wieringermeer kwam aan de orde het voorstel van B. en W.om de noodslachtplaats te Slootdorp in gebruik te geven aan de Vereeniging totverwerking van uit nood geslachte en gestorven dieren in de Wieringermeer, zulksop door B. en W. te bepalen voorwaarden. De exploitatie van de noodslachtplaats zal dan geschieden zooals op Texel, waarde gemeentelijke noodslachtplaats gratis in gebruik is bij een vereeniging van belang-hebbenden, die de exploitatie voor eigen rekening voert en waarbij de veehoudersvoor wie een noodslachting als regel een schadepost vormt, in de prijsbepaling nietafhankelijk zijn van een z.g. koudslachter, doch dezen prijs door middel van hunvereeniging zelf

regelen. In het bestuur van deze vereeniging zullen zitting hebben 2 leden van de 3 land-bouworganisaties en ?Š?Šn gedelegeerde van de gemeente. Op een gestelde vraagdeelde de voorzitter mede, dat, hoewel deze noodslachtplaats te Slootdorp zeermodern is ingericht, van gemeentewege geen koelcel zal worden aangeschaft. Welis het college voornemens in eventueele exploitatiekosten tegemoet te komen. de Gr. PERSONALIA. Verhuisd: G. J. M. Kortman, Eindhoven, naar Breda, Anna Paulownalaan 3.



??? Uit het Instituut voor Parasitaire- en Infectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. OVERZICHT DER ONDERZOEKINGEN VAN HET UIT DEPRAKTIJK INGEZONDEN ZIEKTEMATERIAALOVER 1939, door Dr. JAC. JANSEN. Het Instituut ontving in 1939, evenals vorige jaren, veel materiaalvoor onderzoek uit de praktijk; deze inzendingen worden door hetInstituut zeer gewaardeerd; helaas moesten, door het niet beschikbaarzijn van genoeg personeel, eenige beperkingen betreffende de inzen-dingen voorgeschreven worden. (Voor onderzoek ten behoeve van de praktijk kan men materiaal inzenden uit-sluitend van paarden, herkauwers, varkens, honden, katten en zilvervossen, dusb.v. niet van pluimvee. Het Instituut verleent gaarne zijn medewerking voor hetoplossen van belangrijke problemen in de praktijk: dit geldt voor ziekten bij allediersoorten, dus ook voor pluimvee. Het Instituut onderzoekt alleen

voor veeartsen,welk onderzoek kosteloos geschiedt. (Zie bladz. 142 van het DiergeneeskundigJaarboekje 1940)). De materiaal inzendende collegae worden verzocht steeds hun in-zending vergezeld te doen gaan van een goede anamnese. In het af-geloopen jaar werden 814 inzendingen ontvangen, omvattende 1099onderzoeken: Apen ........................................................................................................33 Apenmateriaal..........................................................................................1 Bloed ........................................................................................................179 Brieven ....................................................................................................24 Culturen ..................................................................................................19 Duiven......................................................................................................84 Eenden ....................................................................................................45 Faeces ......................................................................................................18 Honden

....................................................................................................2 Hondenmateriaal....................................................................................7 Kanaries ..................................................................................................30 Katten......................................................................................................3 Kattenmateriaal ....................................................................................2 Kippen ....................................................................................................256 Kippenmateriaal ....................................................................................4 Kuikens....................................................................................................66 Kuikenmateriaal ....................................................................................2 Konijnen..................................................................................................27 LXVII 40



??? Konijnenmateriaal ................................................................................2 Melk ........................................................................................................4 Paarden ..................................................................................................2 Paardenmateriaal....................................................................................io Pus............................................................................................................28 Runderen ................................................................................................6 Rundermateriaal......................................................................................37 Schapen....................................................................................................2 Schapenmateriaal ..................................................................................7 Urine........................................................................................................27 Varkens....................................................................................................51 Varkensmateriaal ..................................................................................24

Visch........................................................................................................i Vogels (andere dan reeds genoemde) ..............................................50 Vossen ......................................................................................................20 Diversen....................................................................................................26 1099 Medewerking werd verleend door Prof. Dr. E. A. R. F. Baudf.twanneer het parasitologisch materiaal betrof. Prof. Dr. O. Nieschulzonderzocht enkele gevallen verdacht van protozoaire infecties. CollegaA. Bos onderzocht het grootste deel der duiven, een deel van het overigepluimvee en de secreta van runderen verdacht van Trichomonas fetusinfectie. (Vergeleken met vorige jaren blijkt dat het aantal ingezonden varkenstoeneemt; daar het Instituut zich den komenden tijd o.a. tot taakheeft gesteld varkensziekten te bestudeeren, verzoeken wij den practicimet nadruk ons vooral varkens (biggen) te willen zenden). Over de inzendingen valt het

volgende te vermelden: Apen (33). Drie en dertig apen werden onderzocht; hiervan waren 25 lijdendegeweest aan bacillaire dysenterie veroorzaakt door Shigella flexneritype W. De diagnose werd gesteld op grond van: de anamnese: diarrhee;het patholoog-anatomisch beeld: ontstoken darmen met ulcera; hetaantoonen vanyfewr-agglutininen in het serum; het isoleeren van denflexner bacil uit het darmslijmvlies. (Zie voor uitvoerige beschrijvingT. v. D. 66, 1304, 1939). Tuberculose werd bij 2 apen vastgesteld; ?Š?Šnmaal betrof het inhoofdzaak tuberculose van de lever, de andere maal was het een zeer uit-gebreid t.b.c. geval waarbij vooral lever, longen, hart, nieren en sereuzevliezen waren aangetast. Het behoeft geen betoog welke gevaren detwee genoemde ziekten bij apen kunnen opleveren voor den mensch.De genoemde apen waren nagenoeg allen Alacacus mulatlus Shaw-apen.



??? Strcptococcosis. Uit ?Š?Šn Macactis mulattusSha-w-aap werden uit alleparenchymateuze organen reinculturen van streptococcen verkregen;eveneens uit 2 marmozet aapjes, welke twee diertjes in de faeces exem-plaren van Subulura jacchi (Nematodcn) hadden. Bij een 3e marmozetaapje werd niets gevonden dan alleen deze parasiet. Bij ?Š?Šn aap verliephet onderzoek geheel negatief. Apenmateriaal (1). ?‰?Šnmaal werden wormen van apen ingezonden; het bleken aars-maden (Oxyuris) te zijn. Bloed en serum (179). Vijf en vijftig monsters waren afkomstig van het paard; hiervanwaren 49 ingezonden voor onderzoek op Brucella aior/w-infectie; in25 gevallen werd de agglutinatiereactie als positief beoordeeld (titerminstens 1 : 400, snelmethode); van deze paarden met positieve agglu-tinatiereacties zijn de volgende anamnese-gedeelten hef vermeldenwaard: recidiveerende tendovaginitis; chronische tendinitis tendo-vaginitis;

chronische tendovaginitis; afwisselend 1. en r. schouder-kreupel; wisselende kreupelheid 1. achter, r. achter en r. voor; ver-springende kreupelheid; wisselende lichaamstemperatuur (38.6Â° C.â€”40Â° C.), wisselende eetlust, wisselende kreupelheid gepaard gaande mettoenemende en afnemende zwelling van gewrichten en peesscheeden;kreupel r. voor en r. achter, wisselende zwelling van tarsaal- en carpaal-gewricht; schoftbuil en gonitis, schoft- en nekfistel. Bij 6 monsters ingezonden voor onderzoek op malleus verliep decomplcmentbindingsreactie negatief. Voorts werd nog 1 fleschje serum tegen den goedaardigen droesonderzocht op steriliteit, daar na behandeling van een stal paardenmet dit serum vele dieren abscessen hadden gekregen. Het serumbleek zoowel cultureel als dier-experimenteel steriel te zijn. De oorzaakvan het ontstaan der abscessen op de injectieplaats was zeer waarschijn-lijk te zoeken in het niet steriel zijn der

gebruikte injectiespuit en canule.Uit de pus van deze abscessen, die later werd ingezonden, werden tweestreptococcen-stammen ge??soleerd, die beide verschilden van Streptococcusequi. Acht en negentig serummonsters waren afkomstig van het rund,hiervan werden 95 onderzocht op Brucella abortus-infectie, een grootgedeelte hiervan gaf positieve agglutinatie. Bij 3 monsters voor onderzoekop Salmonellose werd tweemaal een positieve agglutinatie verkregen(agglutinine-factor IX werd aangetoond). E?Šn serummonster van een zeug werd ontvangen voor onderzoekop Brucellosis. Met Brucella abortus-antigeen werd een positievereactie verkregen (1 : 200), of het hier Br. abortus- dan wel Br. suis-agglutininen betrof, is niet uit te maken. Twee serummonsters van den hond, onderzocht op Brucellosis



??? gaven negatieve reacties; het onderzoek van i serummonster en i bloed-monster op paratyphus-agglutininen en bacteri??n verliep negatief. Van de kip werd slechts i bloedmonster ontvangen (S. pullorum-infectie negatief). Bij 2 serummonsters van de duif kon 1 maal S. typhi-murium-infectie agglutinatorisch gediagnostiseerd worden. Tenslotte werd van den mensch onderzocht 1 bloedmonster op var-kenspest-virus (negatieve experimenten op varkens) en 1 serum-monster op malleus (negatieve complementbinding). Brieven (24). Hiermede zijn uitsluitend die brieven bedoeld waarin advies gevraagdwordt betreffende ziektegevallen. Culturen (19). Paard: ?Š?Šn cultuur uit den neus van een paard lijdende aan atypischedroes; deze cultuur bleek een reincultuur te zijn van Streptococcenniet overeenkomende met Streptococcus equi. Een cultuur uit een paarden-cadaver verdacht van miltvuur bleek geen miltvuur te zijn. Van het rund

werden 9 culturen ingezonden voor onderzoek opSalmonella. Zes maal werd de diagnose S. enteritidis var. dublin gesteld,dit is de bij het rund veel voorkomende Salmonella. De zevende cultuurwaarbij de inzender eveneens aan Salmonella gedacht had, welke stamge??soleerd was uit ontstoken gewrichten van een nuchter kalf, geleekin vele opzichten op een Salmonella, doch deze stam vormde indol envergistte rietsuiker. Een der eerste zes stammen was door den inzenderbac. enteritidis G?¤rtner genoemd, deze diagnose was niet geheel juist.Weliswaar wordt bij runder- en kalver-paratyphus vaak gesproken vanâ€žG?¤rtnerbacillen" doch bij nader uitvoerig onderzoek blijkt dan vrij-wel steeds dat de diagnose S. enteritidis var. dublin moet zijn. Het verschilis drievoudig: ie. is er verschil in antigeenstructuur, 2e is er verschilin biochemische eigenschappen en 3e is er groot epizo??tisch verschil,de paratyphusbacil van G?¤rtner (moderne

naam S. enteritidis) issporadisch voorkomend, de S. enteritidis var. dublin is frequent voor-komend; men houde daarom niet langer vast aan de aanduidingG?¤rtner-paratyphus. E?Šn cultuur uit een kalf bleek S. typhi-murium(voltype) te zijn. Van het varken werd ?Š?Šn cultuur, Streptococcen, ontvangen. Vande overige culturen (o.a. haas: Escherichia coli-, duif: S. typhi murium;duif: Pasteurella pseudotuberculosis (rodentium); kip: S. pul lorum) zijn nogte vermelden 2 culturen van den mensch beide ge??soleerd uit de keelvan collega\'s lijdende aan angina, waarbij gedacht werd aan besmettingdoor droespaarden; deze streptococcenculturen kwamen in eigenschap-pen niet overeen met die van Streptococcus equi. (Begin 1940 werden nogeenige dergelijke culturen van den mensch, verdacht van besmettingdoor paarden, ontvangen; deze bleken evenmin Streptococcus equi-culturente zijn).



??? Tenslotte werd i cultuur, ge??soleerd uit den nagel van een mensch,onderzocht door Prof. Dr. E. A. R. F. Baudet en gedetermineerd alsAleurisma lugdunense. Duiven (84). Wat infectieziekten betreft werd ?Š?Šn geval van pokken en 7 vansalmonellose (S. typhi-murium) vastgesteld. Het grootste deel waslijdende aan darmparasieten, bij 25 duiven werd enteritis vastgesteldveroorzaakt door trematoden (Cotylurus cornulus), voorts gevallen vanascariasis en infecties door Echinoparyphium paraculum- en Capillanacolumbae. Trichomoniasis werd 4 maal gevonden. Voorts gevallenvan tumoren, plantenintoxicatie, avitaminose, miltruptuur. Eenden (45). Het grootste gedeelte (37) werd ingezonden voor onderzoek oppara typhus; bij 20, allen van ?Š?Šn bedrijf, werd S. typh 1 - m urium-\'m??ccM evastgesteld. Tuberculose werd bij 2 eenden waargenomen, voortsenkele gevallen van peritonitis en tumoren. Faeces (18). Van paard (1), rund (11),

varken (2), hond (i) en mensch (1) werdfaeces voor onderzoek op paratyphus ontvangen; Salmonella\'s kondenevenwel niet aangetoond worden. Honden (2). E?Šn hond ingezonden verdacht van lyssa, gedroeg zich gedurendelange observatie normaal. Bij een hond met etterige huidontsteking metulcera, vergroote lymphklieren en abscesvormingen kon noch bac-teriologisch noch cultureel (a??roob en ana??roob) een micro??rganismeaangetoond worden. Hondenmateriaal (7). O.a. huidmateriaal waarin Demodex en Favus werd aangetoond;luizen (Linognalhus piliferus) en wormen (Uncinaria stenocephala). Kanaries (30). De voornaamste ziekten hierbij waren salmonellosis en pokken.Ook streptococceninfecties kwamen voor. Het infecteeren vankanaries met deze streptococcen gelukt lang niet altijd, slechts een deelder kanaries ingespoten met | cc vloeibare cultuur sterft aan strepto-coccosis. Katten (3). Twee gevallen van

pseudomembraneuze enteritis. Kattenmateriaal (2). Negatief.



??? Kippen (256). De volgende infectieziekten werden waargenomen: g maal tuberculose; 8 maal chronische morbus pullorum:i maal S. gallinarum-infectie (Kleinsche ziekte); 2 maal vogelcholera;3 maal pokken-diphtherie: 17 maal coryza gallinarum infec-tiosa; 56 maal neurolymphomatosis gallinarum (o.a. 2 hanenwaarbij enorm verdikte n. ischiadici en plexus brachiales waargenomenwerden); 15 maal leucaemie; van de parasitaire infecties warencoccidiosis (15 maal) en davaineasis (11 maal) het belangrijkst;van de niet-parasitaire en niet infectieuze ziekten bleek salpingitisperitonitis het meest voor te komen, nl. 32 maal, voorts tumoren13 maal; enkele gevallen van jicht, enteritis en luchtzakontsteking. Kippenmateriaal. (Viermaal darm): ?Š?Šnmaal t.b.c., tweemaal capillariasis en ?Š?Šn-maal coccidiosis. Kuikens (66). De voornaamste bevindingen hierbij waren morbus pullorum,coccidiosis en avitaminose, voorts enkele gevallen van

coryza entwee maal staphylococcus aura^r-infectie. Kuikenmateriaal (2). ?‰?Šnmaal coccidiosis (darm) en ?Š?Šnmaal dooierrest waarin S.pullorum-agglutininen aantoonbaar waren met S. pullorum-antigeen. Konijnen (27). De belangrijkste ziekte was coccidiosis, voorts werden enkele ge-vallen waargenomen van pseudotuberculosis rodentium, necro-bacillosis en staphylococcosis o.a. een gestorven konijn met eenhuidaandoening; zoowel uit de huidabscesjes als uit de inwendigeorganen werd Staphylococcus aureus ge??soleerd. Konijnenmateriaal (2).o.a. Darmpseudotuberculose. Melk (4). Twee maal Staphylococcus aureus en ?Š?Šnmaal Corynebacterium pyogenes.?‰?Šnmaal werd onderzoek gevraagd op aanwezigheid van ana??robebacillen; daar dit monster niet steriel genomen was werd geen onderzoekingesteld, omdat ana??robe bacillen zeer ubiquitair voorkomen zoodathet aantoonen ervan in niet lege artis genomen

materiaal niets zoubewijzen. Paarden (2). Een levend ingezonden paard was lijdende aan seborrhoe, een in-fectieuze of parasitaire oorzaak was niet aantoonbaar. Bij 1 zebra-cadaver, verdacht van miltvuur, bleek de doodsoorzaak zandkoliekte zijn.



??? Paardenmateriaal (10). O.a. tongepitheel van paarden lijdende aan stomatitis; de anamnesedeed een infectieus lijden vermoeden; de voornaamste symptomenwaren: iets te hooge lichaamstemperatuur, te weinig eetlust, speek-selen. Op de tong werden geringe epitheeldefecten waargenomen.Gevraagd werd of het mond- en klauwzeer kon zijn; dit viruskon echter niet aangetoond worden. Alle besmette proefdieren (paard,kalf, big, schaap, konijn, cavia, kip en duif) bleven normaal. Materiaal ingezonden voor onderzoek op miltvuur bleek geenmiltvuurkiemen te bevatten. Voorts nog vleesch (streptococcen, staphy-lococcen) en darm (paratyphus negatief). Vermeldenswaard is het bacteriologisch onderzoek van een nier, af-komstig van een paard dat gestorven was aan een phlegmoon van eender extremiteiten. De ge??nte a??robe voedingsbodems bleven steriel,de ana??robe bodems gaven een reincultuur van paraboutvuurbacillen;de

paraboutvuurkolonies werden gekweekt op de druivensuikerbloed-agarplaat volgens Zeissler, de ingespoten cavia had het voor para-boutvuur typische sectiebeeld; op het peritoneum van de cavia warende slanke ketenvormende paraboutvuurbacillen gemakkelijk aan-toonbaar. Pus (28). Het belangrijkste hiervan waren de pusmonsters van paarden. Van hetpaard werd 3 maal pus ontvangen voor onderzoek op Brucella abortus(negatief). Elf maal werden Streptococcen gekweekt uit monsters pus af-komstig van [jaarden lijdende aan droes of daarop gelijkend ziektebeeld. Deze culturen werden uitvoerig besproken in dit Tijdschrift (zieblz. 741 van dezen Jaargang). Voorts staphylococcen bevattende pus.Van runderen werden pusmonsters ontvangen met Streptococcen en tuberkel-bacillen; van een hond pus met Aclinomyces. Runderen (6). Vier koeien bleken tuberculose te hebben; ?Š?Šn kalf (anamnese:reeds 5 dood) was gestorven aan

S/re/^ococcen-septicaemie (deze Strep-tococcenstam was niet haemolytisch); ?Š?Šn rund had symptomen, dieovereenkwamen met die van boosaardige kopziekte. De anamneseluidde dat dit het tiende geval op ?Š?Šn bedrijf was; van de vorige 9 warener 8 doodelijk verloopen. Toen het dier hier aankwam bleek het zwaaralgemeen ziek te zijn, de koe kon nauwelijks nog overeind komen,de oogen lagen diep weg. Uit den neus vloeide bloederig, stinkend slijm.Met door gummi-handschoenen beschermde handen werd den neusbetast, op het neusslijmvlies waren ulcera te voelen. Het dier ontlasttedunne slijmerige faeces. Bij de daarvoor gestorven dieren was ookontsteking van de oogslijmvliezen en van de slijmvliezen van het genitaal-apparaat waargenomen. Een proefkoe werd in den neus besmet doorneusslijm van de pati??nt met schuurpapier in te wrijven. Den volgenden



??? dag kon de pati??nt niet meer staan; 20 cc bloed werd toen overgespoten(in de vena jugularis) van een 2e proefkoe. Na de sectie, waarbij doorhet Pathologisch Anatomisch Instituut eveneens de diagnose boos-aardige kopziekte gesteld was, werd met hersensuspensie een 3e rundin de hersenen ingespoten, evenzoo een schaap en 5 konijnen, bovendiennog 5 konijnen intracerebraal, met gefiltreerd neus- en hersenmateriaal,tenslotte werd nog een rund in den neus besmet met ongefiltreerdneus- en hersenmateriaal. Deze proefdieren hebben echter geen resultaatopgeleverd, zoodat de aanwezigheid van het filtreerbaar virus derboosaardige kopziekte in dit geval dus niet bewezen is. Merkwaardigis, dat de eigenaar van dezen stal, die tevens veehandelaar is, een han-delskoe (dus niet een eigen bedrijfskoe) geleverd heeft aan een veehouder,welke koe rhinitis heeft gekregen eenigen tijd na de levering. Achttegenover deze koe

staande runderen kregen rhinitis met symptomenvan algemeen ziek zijn als b.v. te weinig eetlust en te weinig melk.De ziekste koe had een lichaamstemperatuur van 410 C. Alle aan-getaste dieren hadden snuivende ademhaling, het neusmiddenschotwas hier en daar bleek, gevlekt, met soms epitheeldefecten. De indrukwerd verkregen alsof er verband bestond tusschen de ziektegevallen vanden stal van den veehandelaar en dezen stal doch dat het verloop hiergoedaardiger was. Gebleken is, dat in het buitenland zich soortgelijke gevallen hebbenvoorgedaan. Den practici, die nieuwe dergelijke gevallen waarnemen,verzoeken wij ons te willen waarschuwen. Rundermateriaal (37). Hierbij waren 22 monsters uterus-vaginaalsecretum voor onderzoekop Trichomonas felus; 2 maal was deze flagellaat aantoonbaar. Voortsgevallen van Streptococcen in organen van kalveren. Van een hoogstens10 dagen oud kalf werd spierweefsel

ontvangen waaruit de houtvuur bacilge??soleerd werd. Nog een tweede dergelijk geval werd onderzocht.Eenige malen werden runderhersenen ingezonden voor onderzoek opde ziekte van Aujeszky, 1 maal bleek deze diagnose gesteld te kun-nen worden. Vermeldenswaard is nog het onderzoek van kniebuilvocht van eenrund; Brucella abortus was hieruit niet te kweeken doch het vocht gafeen duidelijke agglutinatie (1 : 400). Schapen (2). Enteritis en endometritis. Schapenmateriaal (7). (o.a. parasieten). Merkwaardig is dat ons zoo weinig materiaal van schapen wordttoegezonden, terwijl het bekend is dat in gebieden met belangrijkeschapenteelt vele vraagstukken op onderzoek wachten.



??? Urine (27). Alle ingezonden urinemonsters waren afkomstig van honden (somsvan ?Š?Šn hond. met tusschenpoozen, meer dan ?Š?Šn monster). Zevenmaal werden Streptococcen, zoowel haemolytische als niet-haemolytischege??soleerd, 5 maal Proteus (anindol), eenige malen Escherichia coli enStaphylococcen. Deze micro??rganismen kwamen soms ook gemengd in?Š?Šn urinemonster voor. Varkens (51). De voornaamste diagnoses hierbij waren: pest (g), Streptococcen-septicaemie (7), voorts infecties door Corynebacterium pyogenes; S. typhi-â– yaw-infectie bij een big; polyarthritis door Staphylococcen (aureus en albus).Tweemaal werd een big ingezonden verdacht van dezgn. â€žTeschen"-ziekte. Deze ziekte, veroorzaakt door een filtreerbaar virus, het eerstwaargenomen in Teschen, geeft soms symptomen (bewegingsstoornissenvooral van de achterbeenen), die aan pest doen denken; geen vanbeide ingezonden varkens

bleek aan deze ziekte geleden te hebben.Een aantal biggen werd verdacht lijdende te zijn aan influenza. Hetvirus kon tot nu toe echter niet aangetoond worden. De bij deze ziektevoorkomende bacil Haemophilus suis werd uit 2 biggen ge??soleerd. Ten-slotte werd een geval van biggensterfte waargenomen waaruit eenbacil ge??soleerd werd die nog in onderzoek is. Varkensmateriaal (24). O.a. 6 maal parenchymateuze organen (Streptococcen), 1 maal ont-stoken nckgedeelte voor onderzoek op anacroben (negatief, doch positiefstaphylococcus aureus), 17 maal werden darmen ingezonden voor onder-zoek op Salmonella, het grootste deel hiervan was afkomstig van hetPathologisch-Anatomisch Instituut. Collega ten Thije was evenalswij van meening, dat diphtherische darmveranderingen bij varkenspestniet behoeven samen te hangen met een secundaire Salmonella-infectie.Deze opvatting bleek overeen te komen met de resultaten van

hetbacteriologisch onderzoek. Slechts uit ?Š?Šn ingezonden darm werd eenSalmonella gekweekt, nl. S. typhi-murium-, bij deze biggen was wel enteritismet boutonvorming gezien, doch overigens waren er geen duidelijkeaanduidingen voor pest (o.a. geen encephalitis). Vogels (andere dan reeds genoemde) (50). Deze inzendingen waren vrijwel allen voli?¨revogeltjes. Uit een putter(Carduelis carduelis L.) van een voli?¨re waarin reeds meerdere dierengestorven waren (o.a. kanarie, groenling, sijs) werd een S. typhi-muriumgekweekt; het bleek het zgn. eendentype te zijn nl. rhamnose negatiefen op den ammoniumbodem tevens dulcitol zwak (dergelijke S. typhi-muriumtypen van diverse dieren worden uitvoerig door mij vermeldin Zeitschr. f. Hyg. 1940).



??? Vossen (20). De voornaamste bevinding hierbij was een aantal gevallen van para-typhus (S. enteritidis var. dublin). Diversen (26). O.a. huidmateriaal van den mensch voor onderzoek op malleus(negatief) ; uit dit materiaal werd Staphylococcus aureus gekweekt. Hetbelangrijkste van deze rubriek was een geval van miltvuur bij 2 wasch-beren en 1 musang, hetwelk reeds uitvoerig vermeld werd (Tijdschr.v. Diergen. 67, 446, 1940). Uit den darm van een civetkat (Viverra)werd een typhi-murium gekweekt overeenkomende met de cultuuruit een konijn vermeld in het vorige jaarverslag; deze cultuur bleekdulcitol-traag te zijn (zie Zeitschr. f. Hyg. 1940). Samenvatting. Dysenterie (bact. flexneri, type W) werd vastgesteld bij Macacus mulattusShaw apen. Brucella-agglu??ninen werden aangetoond bij een zeug(titer i : 200). â€???^ctf/Za-agglutininen werden aangetoond in kniebuilvocht van eenrund (titer 1 : 400). Slreptococcencuhuren,

gekweekt uit de keel van per-sonen, verdacht van besmetting door aan droes lijdende paarden, blekengeen Streptococcus equi te zijn. Uit gestorven kanaries werden Streptococcen gekweekt; het gelukte,hoewel niet constant, proefkanaries doodelijk met deze Streptococcen teinfecteeren. Boutvuur werd vastgesteld bij een kalf van hoogstens 10dagen oud. Uit de nier van een paard, gestorven aan een phlcgmoonvan een been werd Clostridium oedematis maligni in reincultuur ge??soleerd.Eenmaal werd de ziekte van Aujeszky, bij een rund, vastgesteld. Uiteen putter (Carduelis carduelis L.) werd S. typhi-murium (eendentype)ge??soleerd. Uit een Civetkat (Viverra) werd een dulcitol-trage S. typhi-murium gekweekt. Bij runderen en zilvervossen kwamen S. enteritidisvar. dublin-infecties voor. Miltvuur werd vastgesteld bij waschberen eneen musang. Zusammenfassung. Dysenterie (Bact. flexneri, Typ \\V) wurde festgestellt bei Affen :

Macacus mulattusShaw. Brucella-Agglutininen wurden bei einer Sau (Titer i : 200) nachgewiesenund in der Kniebeulenfl??ssigkeit eines Rindes (Titer 1 : 400). Streptokokkenkul-turen aus der Kehle von Personen, die verd?¤chtigt waren sich von an Druse leidendePferden infiziert zu haben, erwiesen sich nicht als Streptococcus equi. Aus eingegangenenKanarienv??gel wurden Streptokokken gez??chtet. Es gelang (allerdings nicht regel-m?¤ssig) Kanarienv??gel experimentell mit diesen Streptokokken t??dlich zu infizieren.Rauschbrand wurde bei einem h??chstens 10 Tagen allen Kalbe festgestellt. Aus der Niere eines Pferdes, dass an einem Phlegmon eines Beines gestorben war,wurde Clostridium oedematis maligni in Reinkultur isoliert. Einmal wurde die Aujeszky\'sehe Krankheit bei einem Rinde gefunden. Bei einem Stieglitz (Carduelis carduelis L.)wurde S. typhi-murium (Ententyp) isoliert. Aus einer Zibetkatze (Viverra) wurdeeine

Dulcitol tr?¤ge S. typhi murium gez??chtet. Bei Rindern und Silberf??chsenkamen Infektionen mit S. enteritides var. dublin vor. Milzbrand wurde bei einigen Waschb?¤ren und einem Musang gefunden.



??? {Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren der Rijks-Universiteit te Utrecht)Dir. Prof. Dr. A. KLARENBEEK. DE BETEEKENIS DER SEROREACTIE BIJ HONDEN METBETREKKING TOT LEPTOSPIRENINFECTIES, door Mevr. A. BEUVERY-ASMAN (assistente). A. De seroreactie bij willekeurige honden en katten. Om een onderzoek in te stellen naar de verspreiding van de lepto-spirosis onder de honden, is bij 280 willekeurige pati??nten, die voorallerlei aandoeningen ter behandeling werden aangeboden, de sero-reactie ingesteld. Daartoe werd uit de V. saphena op steriele wijzebloed afgenomen in een steriel buisje. Het serum werd later op anti-lichamen onderzocht. De methode, die voor dit onderzoek gebruiktwerd, is dezelfde, die ook in het Koloniaal Instituut in Amsterdamdoor Prof. Dr. W. Sch??ffner toegepast wordt. x) De culturen, die steeds voor de agglutinatie gebruikt worden, zijnoude, avirulente stammen, van de beide hier te lande

voorkomendetypen, n.1. de L. icterohaemorrhagiae en de L. canicola. De beoordeeling van de serologische reactie geschiedt met behulpvan het donkerveldinicroscoop. Uit iedere verdunning wordt, na goedomroeren (de geagglutineerde leptospiren zakken uit) een ??se genomen. Is het serum positief, dan treedt in de lagere verdunningen een agglu-tinatie op, d.w.z. die leptospiren hangen samen in netwerken. In dehoogere verdunningien, meestal ongeveer vanaf 1 : 100 â€” 1 : 300, treedtlysis op, d.w.z. de leptospiren lossen op. In het overgangsstadium kunnen agglutinatie en lysis naast elkaaroptreden. De eindtiter wordt bepaald naar de laatste verdunning, waarinnog veranderingen optreden. Om dit goed te beoordeelen, wordt ditsteeds met de contr??lecultuur vergeleken. Vertoont een bepaaldeverdunning nog wel veranderingen, echter niet heel duidelijk, dan wordtde eindtiter als volgt beoordeeld. Stel, dat y : 100 nog flink positiefisen i :

300 vertoont nog iets verandering, dan wordt de titer als > 1 : 100aangeduid. Bi j dit onderzoek werden de sera van 280 honden onderzocht, verdeeldin 176 mannelijke en 104 vrouwelijke dieren. De seroreacties werden onderscheiden: A. i . in positieve met de L. icterohaemorrhagiae. 2 . â€ž â€ž â€ž â€ž L. canicola. 3 . ,, â€ž ,, beide stammen. B. i . in reacties tot en met 1 : 100. 2 . â€ž â€ž > i : 100. *) Ned. Tijdschr. voor Geneeskunde, 1932 van Thiel en Schultz.



??? Ter verduidelijking van sub A. het volgende. Reageert een serumpositief met een bepaalden stam, dan kan de andere stam gedeeltelijkmee agglutineeren b.v. een serum met een titer van i : 10.000 t.o.v.L. canicola kan eveneens een titer van i : 300 t.o.v. L. icterohaemor-rhagiae hebben en omgekeerd. In enkele gevallen werd echter een titerverkregen, die met beide stammen even hoog was. Zoodoende kwamhet onderscheid in 3 soorten positieve sera. De uitslag van dit onderzoekvoor de mannelijke en vrouwelijke dieren afzonderlijk is uit de tabelleni en 2 te zien. Tabel I. Vrouwelijke honden. Leeftijd Onderzocht Positief I : 100en lager KI. Can. Gemengd A KI. Can. Gemengd 0â€”i jaar \'5 4 3 2 i i i iâ€”2 jaar 16 2 O 2 2â€”3 jaar \'5 5 3 2 i 2 i I 3â€”4 jaar \'4 4 4 3 i 4â€”5 jaar 11 6 2 i i â€” 4 i 3 > 5 jaar 33 20 11 7 4 â€” 9 3 6 Totaal 104 4\' 25 â– 7 7 t 16 6 10 De tabel I leert, dat bij de jongere vrouwelijke honden minderpositieve reacties

voorkomen dan bij de oudere. Verder, dat ongeveer40% van het totaal aantal onderzochte dieren positief reageert, echterongeveer 25% met een lagen titer, de rest met een titer, die > 100 is. De verdeeling van het aantal positieve reacties met den klassiekenstam t.o.v. de canicola, is bij den lagen titer ruim 2:1, terwijl bij dehoogere titers dit juist omgekeerd is n.1. 3 : 5. Het totaal aantal klassieke gevallen tegenover het totaal aantalcanicolagevallen is als 23 : 17, dus 3 : 2. Tabel II. Mannelijke honden. Leeftijd Totaalonderzocht Totaalpositief O 0 er.- jg "" OJ KI. Can. bCÂ? V 0 cA KL Can. Xbe tE c. C 0â€”i jaar 31 8 5 4 i â€” 3 i 2 iâ€”â– 2 jaar 41 >4 6 4 2 8 2 6 2â€”3 jaar 20 12 7 2 4 I 5 4 i â–  1 3â€”4 jaar \'7 11 2 2 â€” 9 2 7 4â€”5 jaar 12 9 i i â€” â€” 8 i 7 > 5 jaar 55 20 11 7 4 9 3 6 Totaal .76 74 32 20 11 I 42 \'3 29



??? Uit tabel TT blijkt, dat ongeveer 42 Â°â€ž der mannelijke honden eenpositieve seroreactie vertoont. Hiervan is ongeveer 18% positief meteen lagen titer, waarvan de verhouding van het aantal klassieke gevallentegenover het aantal canicolagevallen weer ongeveer 2 : 1 is. Ongeveer23% vertoont echter een hoogen titer, waar de verhouding der beidestammen juist omgekeerd is n.1. 1 : ruim 2, wat betreft den klassiekenstam tegenover de L. canicola. Het totaal aantal positieve klassieke reacties tegenover het totaalaantal positieve reacties met de L. canicola is als 33 : 40 â€” dus ongeveer4 : 5. Ook hier blijkt, dat bij de jongere honden het aantal positievereacties geringer is. Zoowel bij de vrouwelijke als bij de mannelijke honden valt dus het-zelfde verschijnsel op, n.1. dat in de lagere titers de klassieke stam enonder de hoogere titers dc L. canicola de overhand heeft. Wat betreft de klinisch aan een leptospirose lijdende pati??nten, kanworden

vastgesteld, dat bij de mannelijke honden een verhouding vanhet aantal klassieke gevallen t.o.v. het aantal canicolagevallen van 1 : 2bestaat, dus hier overeenkomende met de hooge titers. Mogelijk is nog, dat de lagere titer ontstaat door een herhaaldegeringe besmetting b.v. met ratten- of muizenurine. Een niet geheelvoortgezet onderzoek, wat betrof de seroreactie van eenige proefhonden,die in een vrij muizen- en rattenrijken stal gehuisvest waren, weeseenigszins in deze richting. Bij aankomst bleek de titer van de meestehonden negatief te zijn t.o.v. beide stammen. Na eenigen tijd trad eengeringe stijging t.o.v. den klassieken stam in, terwijl de hoogst waar-genomen titer i : 300 was. Van eenige geelzucht of ziekteverschijnselenwerd nooit iets bespeurd, terwijl ook herhaald urineonderzoek geenresultaat opleverde. Wel werden leptospiren gevonden in de nieren erurine van muizen, die uit dezen stal afkomstig waren. Wanneer dc getallen van

tabel I en II worden samengevoegd, danblijkt eveneens, dat ongeveer 41 Â°â€ž een positieven titer vertoont. Ookhier is in de lage titer de verhouding van den klassieken en den canicola-stam als 2:1, terwijl het in den hoogeren titer juist omgekeerd is. Het totaal aantal positieve sera met den klassieken stam is 56, met decanicola 57, zoodat dit dus een verhouding van ongeveer 1 : 1 geeft. Daar al deze honden pati??nten waren, waarvan het grootste gedeeltevoor allerlei afwijkingen policlinisch ter onderzoek werd aangeboden,was het niet mogelijk, een geregeld en herhaald urineonderzoek toe tepassen. Wat betreft de agglutinatie-lysisreactie bij katten het volgende.Het is zeer lastig om bloed bij katten af te nemen. Het beste gaat ditnog aan de voor-binnenzijde van het voorbeen uit de V. cubitalis.Om echter regelmatig bij katten, die voor een policlinisch onderzoekaangeboden worden, bloed af te nemen, vereischt deze methode te veeltijd. Het

bloed, dat hier onderzocht is, was afkomstig van proefkatten.



??? De leeftijd van deze katten was onbekend, doch het waren grootendcelsvolwassen katten. In totaal werden 47 kattenbloedmonsters onderzocht. Ook hier ge-schiedde de reactie met de L. icterohaemorrhagiae en met de L. canicola.Bij geen der 47 sera werd echter een positieve reactie waargenomen.De conclusie hiervan is dus, dat de mogelijkheid van het voorkomenvan ?Š?Šn dezer beide stammen bij katten gering moet worden geacht.Uitgesloten is de infectie bij katten echter niet. Uit het onderzoek vanKlarenbeek en Winsser bleek de gevoeligheid van jonge kattenvoor een infectie. In Indi?? werden ook onder de katten leptospirendragers aangetroffen,die ook een duidelijken titer vertoonden 1). Hier was echter de infectiemet L. Bataviae in het spel, een stam, die hier te lande nooit gevonden is. Uit dit onderzoek blijkt dus, dat een groot aantal honden een positieveseroreactie vertoont. Om echter goed te kunnen beoordeelen,

welkewaarde men aan de seroreactie mag toekennen, werd in het volgendonderzoek nagegaan, hoe het verloop van den titer tijdens en 11a eeninfectie met ?Š?Šn der beide stammen is. B. Het verloop van de agglutinatie-lysisreactie tijdens en na een besmetting. De in dit artikel vermelde gegevens hebben betrekking op honden,die klinisch lijdende werden bevonden aan ?Š?Šn der beide leptospirosen.Wordt een hond besmet met ?Š?Šn der beide inheemsche leptospiren-stammen, dan maakt deze eerst een incubatiestadium van circa ?Š?Šnweck door. In vele gevallen zal de infectie zonder klinisch in het oogloopende verschijnselen verloopen. Een relatief klein aantal der besmettedieren vertoont echter het reeds meermalen beschreven ziektebeeld derklassieke Weil-infectie respectievelijk van een canicola-infectie. Zoodra de eerste symptomen optreden, is de seroreactie nog negatief.Deze wordt pas na ?Š?Šn tot meer weken duidelijk positief

de maximum-waarde wordt tenslotte bereikt en vervolgens daalt de titer langzaam. Wil men dus afgaan op een seroreactie, dan is een ?Š?Šnmalig bloed-onderzoek onvoldoende, om den duur der ziekte te bepalen. Eenherhaald onderzoek is noodig om te zien, in welk gedeelte der titer-curve de pati??nt zich bevindt. Enkele voorbeelden zullen gegevenworden om den loop der titercurve nader toe te lichten: I. 26/XI â€” eerste symptomen. vermoedelijke duur i/XII â€” agglutinatie kl. > 10 can. 300 ^ 9 dg.9/XII â€”- â€ž â€ž 30 â€ž >1000 Â? 17 â€ž9/I â€” â€ž â€ž 300 â€ž 10000 Â? 48 â€ž II. 7/II â€” 2 dg. ziek â€” 7 dg. geleden in het water gevallen.9/II â€”- agglutinatie kl. 300 can. 1000 duur: Â? 9 dg. 17/11 â€” Â? >Â? 100 Â? 3Â°Â°Â° Â? Â? \'7 Â?3/III â€” â€ž â€ž 300 â€ž 10000 â€ž Â? 32 â€ž31/III â€” â€ž â€ž 1000 â€ž 30000 â€ž Â? 59 â€ž 1 ) Jubil. nummer Eykman Inst. 1938, Esseveld en Collier.



??? III. 23/II â€” eerste symptomen â€” enkele dg. ziek.28/II â€” kl. 3000 can. 30 duur: ^ 10 dg. 4/III â€” â€ž 3000 â€ž 30 â€ž Â? 19 â€ž 22/III â€” â€ž>30000 â€ž 300 â€ž Â? 41 â€ž 12/IV â€” â€ž>10000 â€ž 300 â€ž Â? 62 â€ž IV. Klachten reeds 3 a 4 weken bestaande. 5/V â€” kl. 1000 can. 10000 duur: Â? 3 a 4 weken. 13/V â€” â€ž 1000 â€ž 30000 â€ž Â? a 5 V- 3/V â€” in behandeling gekomen voor indigestie. 21/VI â€” kl. > 1000 can. >30000 duur: Â? 50 dg. 28/VI â€” â€ž 100 â€ž > 10000 â€ž Â? 57 â€ž VI. 4/X â€” klachten van braken en geen eetlust. 3/XI â€” kl. > 300 can. 30000 duur: i 35 dg. 6/XII â€” â€ž 100 â€ž 1000 â€ž Â? 67 â€ž VII. 13/IV â€” Â? 3?¨ wee^ al klachten â€?â€”â€? 24 dg. 13/IV â€” kl. 300 can. 1000 duur: i 24 dg. 16/IV â€” â€ž > 300 â€ž 1000 â€ž Â? 27 â€ž 21/IV â€” â€ž >300 â€ž 10000 â€ž Â? 32 â€ž 27/IV â€” â€ž 1000 â€ž>30000 â€ž Â? 38 ,, Uit deze gegevens is op te maken, dat na ruim een week een

positieveseroreactie te verwachten is. De titer stijgt clan snel om ongeveer opeen tijd tusschen 4J en 7 weken gelegen, de maximum waarde te be-reiken. Vertoont dus een pati??nt een seroreactie van 1 : 1000 ten opzichtevan een bepaalden stam en blijkt uit het \\olgend onderzoek, dat dezetiter zich in stijgende lijn bevindt, dan kan daaruit geconcludeerdworden, dat de pati??nt bij het eerste onderzoek ongeveer 14 dagengeleden besmet is geworden. Natuurlijk is niet op den dag na nauwkeurig te zeggen, hoelanggeleden de besmetting heeft plaats gevonden, maar toch kan eenigszinseen idee verkregen worden omtrent den duur. Behalve, dat het serologisch onderzoek een kijk geeft op den duurvan de besmetting, is het natuurlijk in dubieuze gevallen een prachtighulpmiddel voor het stellen van de diagnose. Echter moet voor eenabsoluut zekere diagnose een herhaald serologisch onderzoek plaatsvinden, tenzij de titer ongeveer de maximum

waarde aangeeft. Het dalen van den titer gaat veel langzamer. De titer kan op een be-paalde hoogte langen tijd constant blijven. Dit moge te zien zijn uitenkele voorbeelden. I. Een hond heeft in Febr. een canicolainfectie doorgemaakt. Einde Maartbereikte de titerhoogte ongeveer het maximum, g Juni gaf de agglutinatie-lysis reactie dezen uitslag: kl. > 100 can. > 10.000. II. Begin Maart heeft een hond een canicolainfectie gekregen, zoodanig, dat demaximale titerwaarde begin April waargenomen werd. Half Juni werd nog-maals bloedonderzoek verricht. De titer was nu kl. 1 : 100 can. 1 : 3000.



??? III. Een hondje heeft in Dec. 1936 een canieolainfectie doorgemaakt. 1 jaar 4 mnd.later werd nogmaals bloedonderzoek verricht, met als uitslag: kl. 1 : 30 can.i : 300. Na 3 weken werd de seroreactie nogmaals verricht met dezelfde uit-komsten. IV. Een ruwharige fox-terrier heeft begin 1937 een canieolainfectie gehad. Nai jaar en 4 maanden bleek de seroreactie te zijn: kl. 1 : 300, can. 1 : 1000. V. Een Duitsche Staande jachthond heeft in Mei 1937 aan een klassieke YVeil-infectie geleden. Het eigenaardige van deze seroreactie was, dat er geen mede-agglutinatie van den canicolastam optrad. In Mei 1938 werd nogmaals eenagglutinatie-lysis reactie ingesteld, kl. 1 : 1000, can. 0. Na 14 dagen gaf hetbloedonderzoek denzelfden uitslag. Half September 1938 bleek de seroreactiekl. I : > 300, can. o te zijn. VI. Een pincher maakte in Juni 1937 een canieolainfectie door. In Mei 1938,cius bijna een jaar later was de seroreactie als volgt: kl. 1 : >

30, can. 1 : 300.VII. Een witte keeshond maakte begin 1937 een canicola infectie door. In Mei1938 dus bijna jaar later was de seroreactie : kl. 1 : > 30, can. 1 : 300. Uit deze gegevens blijkt dus, dat de titer in de meeste gevallen, ruimeen jaar na de doorstane infectie nog 1 : 300 is. Hierdoor blijkt nu tevens duidelijk, welke waarde toegekend moetworden aan een serologisch onderzoek van willekeurige honden. Uithet voorgaande verslag van een onderzoek van 280 bloedmonsters vanhonden, die voor allerlei aandoeningen ter onderzoek werden aange-boden, bleek dat 40% dezer honden een positieve seroreactie vertoonde.Rij ruim 20% was echter de reactie grooter dan 1 : 100 en mag duseen doorstane infectie mogelijk worden geacht. Viel een enkele hond door zijn klinische symptomen onder een mo-gelijke verdenking op een leptospirose, â€” b.v. doordat de pati??nt lichteindigestieverschijnsclen vertoonde, wat vaak het begin van een

canieola-infectie is - dan werd het serologisch onderzoek herhaald om het ver-loop van den titer na te gaan. Was de infectie in het beginstadium, danmoest de titer een stijgende lijn vertoonen. Daarnaast werd natuurlijkde urine herhaalde malen op leptospircn onderzocht. De conclusie, die uit de resultaten van het serologisch onderzoek tetrekken is, mag dus luiden: dat vele honden een infectie hebben door-gemaakt, die door den eigenaar niet als ziekte is opgemerkt. Het aantal gevallen, vooral van canicola-infecties is veel grooter danmen aanvankelijk zou vermoeden. Met het oog op de prognose n.1.dat een canicola-infectie vaak aanleiding geeft tot ernstige nierbeschadi-gingen met als gevolg een uraemisch verloop, zou het zeer aan te radenzijn, indien bij elke verdachte pati??nt een herhaald serologisch onderzoekwerd toegepast. Dit kan onmogelijk in de praktijk zelf geschieden.Echter biedt hier de donkerveldmicroscoop de gelegenheid

een herhaaldurineonderzoek op leptospiren in te stellen. Op deze manier zijn ookde meeste gevallen wel te onderkennen, al is de differentiatie der beideleptospirenstammen hiermede niet mogelijk. Samenvatting. A. Bij 280 willekeurige honden werd de agglutinatie-lysisreactieverricht t.o.v. leptospiren. Ongeveer 40% werd positief bevonden.



??? Deze werden onderscheiden in honden met een lagen titer en meteen hoogen titer. Bij deze laatste was de verhouding van L. icterohaem.t.o.v. L. canicola als i : 2, een verhouding, die ook bij de klinischzieke dieren gevonden wordt. De lage titer zou mogelijk op een langzame,herhaalde immunisatie kunnen berusten. Bij ongeveer 50 katten was de seroreactie negatief. Dit sluit een moge-lijke infectie niet geheel uit, maakt deze echter niet zeer waarschijnlijk. B. Het titerverloop bij honden, die aan leptospirose geleden hebben,is nagegaan. De stijging is vrij snel, na 4Jâ€”7 weken wordt de max.titerhoogte bereikt, daarna volgt de daling, die veel langzamer verloopt.Een titer kan jaren blijven beslaan. Door dit verloop wordt de waardevan het serologisch onderzoek bepaald. Alleen een meermalig bloed-onderzoek kan omtrent een pati??nt iets zeggen. Zusammenfassung. A. Bei 280 wahllos ausgesuchten Hunden wurde die Agglutination-Lysis

Reaktionauf Leptospiren gemacht. Etwa 40% erwiesen sich als positiv. Ein Unterschied wurdegemacht zwischen Hunden mit einem niedrigen und mit einem hohen Titer. Bei dieser letzten Gruppe war das Verh?¤ltnis von L. icterohaem. gegen??ber L.canicola 1 : 2, ein Verh?¤ltnis, das ebenfalls bei klinisch kranken Tieren gefundenwurde. Der niedrige Titer k??nnte vielleicht auf einer langsamen wiederholtenImmunisierung beruhen. Bei etwa 50 Katzen war die Serumreaktion negativ. Dies schliesst eine m??glicheInfektion nicht v??llig aus, macht diese aber nicht sehr wahrscheinlich. B. Untersucht wurde der Titerverlauf bei Hunden, die an Leptospirose gelittenhatten. Das Ansteigen geschieht sehr schnell. Nach 4 Jâ€”7 Wochen wird die maximaleTiterh??he erreicht, dann folgt eine Senkung, die viel langsamer verl?¤uft. Ein Titerkann jahrelang bestehen bleiben. Durch diesen Verlauf wird der Wert der sero-logischen Untersuchung bestimmt. Allein

eine wiederholte Blutuntersuchung kann??ber einen Patient etwas aussagen. Summary. A. In 280 different dogs, taken without any preference, the agglutination-lysistest against leptospires was carried out. About 4.0% was stated to be positive. Thesedogs were divided in those with a low and those with a high titer. In the latter the proportion of Leptospira icterohaemorrhagica to L. canicolawas as I to 2, a proportion that also has been found in clinical ill animals. Thelow titer would perhaps be caused by a slow, repeated immunization. In about 50 cats the seroreaction appeared to be negative. This does notexclude a possible infection, but does not make it very probable. B. The progress of thetiter in dogs that have suffered from leptospirosis is followed.The increase is rather qiick, after 4$â€”7 weeks the maximum is reached ; than adecrease follows, but much slower. A titer can remain -for years. This is of importanceto the value of the seroogical

research. Only a repeated blood research can sayus something about the patient. R?Šsum?Š. De 280 chiens, non s?Šl-ct?Šs, examin?Šs sur leptospires par application de la r?Šactionde l\'agglutination-lysis, <.o pourcent ont r?Šag?Š d\'une fa?§on positive. Cette groupede r?Šagissants fut divis?Še en des chiens d\'un titre bas et en ceux de titre ?Šlev?Š. Chezla derni?¨re groupe la proportion de L. icteroh?Šm. ?  l\'?Šgard de L. canicola parut ??treI : 2, une proportion qu se trouve aussi chez les animaux malades, qui pr?Šsententdes singes cliniques. LXVII r.0



??? VERPLICHTE WETTELIJKE BESTRIJDING DERRUNDERTUBERCULOSE, DOOR H. POSTMA, De tuberculoseccmmifsie heeft in haar laatste rapport de afzonderingwel zeer nadrukkelijk op den voorgrond geplaatst. Vooreerst wordtdeze eiseh behandeld v????r de conclusies der vorige t.b.c.-commissie enlater wordt de afzondering een absolute noodzakelijkheid genoemd.Wanneer zal blijken, dat dit de communis opinio der a.s. algemeenevergadering is â€” wat zeer waarschijnlijk is, daar de afzondering eenwetenschappelijke eisch van de eerste orde mag worden genoemd -dan zullen wij aan de konsekwenties niet kunnen ontkomen. Verdermag het bekend heeten, dat juist deze afzondering tevens een dergrootste praktische moeilijkheden in ieder bestrijdingssysteem zal blijven.Er is m.i. duidelijk gebleken, dat de vrijwillige bestrijding aan dezenprimairen eisch onvoldoende heeft voldaan en dat verbetering zeermoeilijk zal zijn te bereiken.

De animo om zich in deze richting ietste getroosten, wordt slechts bij een kleine minderheid van de tegenwoor-dige vrijwillige bestrijders gevonden. Zonder dwang zullen wij m.i.niet veel verder kunnen komen. Hoewel dwang op dit terrein ook nietheel veel vermag, daar de bedrijfsmogclijkheden vaak niet aan dewetenschappelijke eischen zullen kunnen voldoen, zal den hygi??nist tocheen wapen in handen worden gegeven om totale onwil te breken, wantdaarmede hebben wij vaak te doen. Ook in ander verband komt dwangaan de orde, nl. bij de vraag of verplichte aangifte van open lijderskan worden ingevoerd. Hoewel de commissie op het eerste gezichtdaarin veel aantrekkelijks ziet, acht ze blijkbaar den tijd daartoe nogniet gekomen. Eerst na belangrijke uitbreiding van de vrijwilligebestrijding zou ze niet kunnen uitblijven en dan nog niet van toepassingzijn op de vrijwillige bestrijding. Op deze manier zullen we er echterniet komen. Ook hier zal

dwang ons moeten helpen. De moeilijkhedenbij toepassing van dwang vragen een voorzichtige toepassing. De be-zwaren tegen gewonen politioneelen dwang zijn zoo groot, dat er wat D\'apr?¨s l\'autrice ce titre bas est du ?  une immunisation lente et r?Šitir?Še. Chez environ 50 chats la s?Šro-r?Šaction fut n?Šgative, ce qui n\'enclut pas absolumentune infection ?Šventuelle, bien qu\'il la rende peu vraisemblable. L\'autrice a suivi la courbe du titre chez des chiens, qui ont ?Št?Š atteints de leptospi-rose. L\'?Šl?Švation qui se manifeste assez rapide atteint apr?¨s â€”7 semaines sonmaximum; d\'apr?¨s suit l\'abaissement qui s\'effectue d\'une fa?§on plus lente. Lem??me titre peut se tenir pendant des ann?Šes. C\'est par cctte courbe que la valeur de l\'examen s?Šrologique soit d?Štermin?Še.Quant ?  l\'?Štait des malades c\'est enclusivement l\'examen du sang plusieurs fois,r?Šp?Št?Š qui peut nous en renseigner.



??? IETS OVER TBC.-ONDERZOEK IN EEN NAGENOEGZUIVER CONSUMPTIE-MELK-GEBIED, DOOR H. DE RONDE. In de jaarverslagen van verschillende groote t.b.c.-bestrijdings-vereenigingen zien wij vaak verrassend lage reactiepercentage\'s ennatuurlijk ook zeer weinig open lijders; ik wil daar eens tegenoverstellen de resultaten, welke ik hier vind in een nagenoeg zuiver consump-tie-melkgebied. Over het jaar 1939â€”1940 reageerden 60.1% van de dieren boven2 jaar, van de dieren beneden 2 jaar reageerden 9-3%. Onder dereactie-dieren werden ruim 4% open lijders gevonden. Hierbij zij op-gemerkt dat ik dit jaar 4 jonge dieren onder het jaar met open tuber-culose vond; deze waren niet bij het leven bacteriologisch aangetoond,maar waren op grond van de clinische verschijnselen geslacht. Daarnaast heb ik nagegaan de sectie-verslagen; de resultaten laatik hieronder volgen : Longen 98%; bij de negatieve gevallen van long-

tuberculose zijn nietaltijd de longen nader bact. of door cavia-enting onderzocht. Luchtpijp 9.2%; borstvlies 51.6%; buikvlies 28.6%; lever 35.8%;milt 5-2%; nieren 30.2%; uier 5-6%; baarmoeder 9.8%; darmen10.6%; beentbc. 3.6%. anders op gevonden moet worden. Hier wijst ons de commissie den weg.Wanneer wij er in slagen de Regeering, die de melkprijzen in handenheeft en voorloopig ook wel in handen zal houden, te overtuigen, dathier differentiatie mogelijk en noodzakelijk is, dan zouden wij hulpkunnen krijgen van een indirect werkenden dwang, die succes garan-deert en die politiemaatregelen overbodig zou maken. De volgendestap, nl. de verplichte algemeene deelname aan de t.b.c.-bestrijdingwordt er mogelijk door gemaakt. D.w.z. wanneer wij met onze techniekzoover zijn, dat wij de verantwoordelijkheid durven dragen en eenorganisatie uitdenken, die een dergelijk massawerk aan kan. Het maguitgesloten worden geacht, dat dit zonder

hulppersoneel zou kunnengeschieden. M.i. kan de tijd der vrijwillige bestrijding worden afgesloten en moetze ook worden afgesloten. Het heeft ons voldoende de moeilijkhedender praktische bestrijding\' geleerd. Dat het over tien jaar gemakkelijkerzal zijn de open lijders op tijd er uit te halen of dat de moeilijkhedenvan de afzondering in dien tijd zullen verminderen, is niet aan te nemen.Nu is het tijd. Oosterwoi.de, Augustus 1940.



??? Naast tuberculose was 9.6% dezer dieren tevens lijdende aanandere ziekten, waarvan 4.4% aan para-tuberculose; deze gegevenszijn vermoedelijk niet alle even zuiver, want dit wordt niet altijd dooralle keuringsdiensten vermeld. Hieruit zien we, dat de long-tuberculose voor practisch 100% voor-komt, verder zijn voor ons clinisch onderzoek van beteekenis het vrijveelvuldig voorkomen van nier-, baarmoeder- en uiertuberculose. Door mij wordt het bact. onderzoek altijd zelf verricht; in bijna70% der gevallen waren de bacillen bij het leven reeds aangetoond ; deandere dieren vertoonden dermate clinische verschijnselen, dat zij opgrond daarvan zijn geslacht. Uit deze cijfers blijkt tevens, dat het geheele clinische onderzoekons een heel eind kan brengen, dat echter het longonderzoek ver gaatboven het andere en dat sputumonderzoek en vaak herhaald sputum-onclerzoek gewenscht is, maar als we daartegenover zien, dat wij bijhet clinisch

onderzoek stallen aan treffen waar 20-â€”50% der dierenlonggeruischen vertoonen (en ik ben overtuigd, dat hiervan meer dan90% lijdende zijn aan open longtuberculose), dan zien wij tevens, dat wijachter de feiten aanloopen. Wij mogen met ons clinisch en bact. onder-zoek de goedwillende veehouders overtuigen, dat het t.a.v. de tubercu-lose zoo treurig met hun bedrijf is gesteld, veel verder komen wij echtervoorloopig niet. De hygi??nische eischen waaronder in de ie plaats afzondering, moetenveel hooger gesteid worden en in streken ais deze met zeer hooge reactie-percentages en een aantal veehouders, die niets, maar dan ook totaalniets voelen voor de tuberculose-bestrijding, terwijl wij in de eersteplaats de medewerking van de veehouders zelf noodig hebben, is hetm.i. gewenscht, dat wij hebben een vrijwillige bestrijding met hoogerepremies, maar strengere eischen. De uitbetaling van het hooge bedragaan open lijders brengt de subsidies

in verkeerde handen, uitdrukkingenals: â€žnu wil ik ook wel eens een open lijder hebben" e.d., bewijzentoch genoeg. De hooge premies moeten beschikbaar gesteld wordenvoor veehouders, die hun volle medewerking aan de zaak geven. Door de premies worden de consumptie-melkers gedwongen tegenhun zin aan de t.b.c.-bestrijding te gaan, maar medewerking krijgenwij zoo niet; deze moet groeien door ons werk, zoo gaat het juist denanderen kant uit en wij verliezen ons prestige bovendien. Delft.



??? VEEBEPERKING EN ENKELE VETERINAIR-HYGIENISCHEVOORZIENINGEN, DOOR R. POST. Evenals in een vorige periode van veeinkrimping klemt nu de nood-zaak, de voor den Ned. veestapel meest waardevolle dieren te behouden.Met gebruikmaking van de toen opgedane ervaring kan deze inkrimpinghet beste door den practiseerenden dierenarts, in overleg met den eige-naar, worden uitgevoerd. Hierbij dienen de volgende regelen in acht te worden genomen: 1. dieren, die een behoorlijke productie bij matige voeding wetente handhaven, zonder daarbij sterk aan conditie in te boeten, moetenals bedrijfsbasis worden beschouwd; 2. een juiste opfok van volwaardig jongvee moet gewaarborgd zijn. De bedrijven, waarbij deze regelen het best in acht kunnen worden genomen, zijn die, waarop productiecontr??le en bestrijding van tuber-culose wordt toegepast. Overigens kunnen uit de gegevens van departiculiere praktijken wel voorloopige

conclusies worden getrokkenomtrent den hygi??nischen toestand op de niet bij eenige tuberculose-bestrijding aangesloten bedrijven. Voor een juiste doorvoering van deze maatregelen is het noodzakelijk,nu reeds aan de hand van de bestaande gegevens op te maken, of eensnelle saneering van het consumptiemelkgebicd en van sterk besmettebedrijven in andere streken, mogelijk is ! Voor kleine bedrijven is dit zeer zeker het geval, omdat daar demogelijkheid van totale afslachting en vervanging met wat finan-cieele hulp, gegeven is; voor grootere komt vervanging in enkele jaren,isolatie van de nieuw toegevoegde dieren en verbod van aanfok gedu-rende de vrijmaking, in aanmerking. Voor de niet aangesloten bedrijven dient, in die gebieden waar hetpercentage van aansluiting groot is, verplichte bestrijding te wordeningesteld, terwijl in andere streken verplichte aansluiting moet volgenna bij slachting of sectie gevonden tuberculose. Om de bestrijding

doeltreffend te maken is het noodig, dat over deslacht- of sectiegegevens van alle runderen wordt beschikt; verplichteregistratie is daarom â€žconditio sine qua non", niet alleen om de hierbeschreven bestrijdingswijze mogelijk te maken en als middel om bedrogin den handel met wrak vee tegen te gaan, doch ook om als controledienst te doen op de tuberculinaties (het beste wel in het geval: nega-tieve reactie â€” positieve sectie), is het verzamelen van deze gegevensnoodzakelijk. Ter illustratie van het laatst genoemde voordeel het vol-gende geval: een ter normale slachting aangebeden stamboekkoe inmatige conditie, die na over ong. 9 km loopende te zijn aangevoerd,



??? na een uur rust nog een vermoeiden indruk maakte, bleek na slachtinglijdende te zijn aan tuberculose; de rechter long was enkele malen tezwaar en bevatte een zeer groote caverne met typische collapsinduratie,welke in open verbinding stond met eenige groote bronchi??n, terwijlde regionale klier vuistgroot en fluctueerend was. Er bestond tevenseen metritis caseosa tuberculosa. Het mocht mij gelukken, door middel van het stamboeknummerden eigenaar op te sporen ; van den aldaar practiseerenden collegavernam ik daarop het volgende: seizoen 1937â€”1938: 24 dieren, waarvani reageerder en 1 dubieuze, de betreffende koe was negatief \'\'toegepastwas de oogreactie). 1938â€”1939: 25 dieren, waarvan 10 reageerders en 2 dubieuzen, debetreffende koe negatief (wederom oogreactie) ; er werden ondanksijverig nasporen geen open lijders gevonden. 1939â€”1940: aantal dieren niet opgegeven; 3 positieven, 2 positievenvan de vorige

periode waren nu negatief (intradcrmale reactie), debetreffende koe ook met de intradermale-reactie negatief. Drie maanden na het laatste onderzoek begon de koe, die onder-tusschen in de wei liep, te hoesten, wat de eigenaar aan het in 1939doorgemaakte mond- en klauwzeer toeschreef; nog een maand laterheeft hij de koe, zonder zijn dierenarts er in te kennen, opgeruimd. Behalve ter bestrijding van de tuberculose, moeten m.i. in dit kadert.o.v. besmettelijk verwerpen de volgende regelen in acht worden ge-nomen : 1. een fokker is verplicht kennis te geven van elk abortusgeval ; 2. hij dient het aborteerende dier onmiddellijk af te zonderen; 3. de veestapel wordt voor verkoop van melkvee pas vrij gegeven, nadatverwacht mag worden dat geen smetstofverspreiding meer plaats vindt; 4. stieren behept met trichomonas- of acute abortus-Banginfectieworden van de fokkerij uitgesloten. Controle op de aangifte van geaborteerd hebbende dieren is

mogelijkdoor middel van de dekbewijzen, welke elke melkcontr??levereenigingafgeeft. Het tempo, waarin de maatregelen t.o.v. tuberculose uitgevoerdkunnen worden, is in sterke mate afhankelijk van de mogelijkheidom de besmette bedrijven te saneeren vanuit de fokbedrijven. Tochmoet, ook indien de beschikbare cijfers een ongunstig vooruitzichtbieden, wat de aanvatting voor het geheele land betreft, de kans aan-gegrepen worden, om althans ?Š?Šn provincie op dergelijke wijze in debestrijding te betrekken, terwijl het geponeerde voor slachtingen ensecties verplichtend moet worden gesteld voor geheel Nederland. Inmiddels verscheen van de hand van collega Bergsma een stukjemet parallel loopende strekking, terwijl meerdere collega\'s zich reedsin dezen geest uitspraken. Moge deze levendige belangstelling eenmeer effici??nte tuberculosebestrijding tot resultaat hebben. Hellendoorn.



??? ENKELE OPMERKINGEN OVER DE TUBERCULOSE-BESTRIJDING MET RIJKSSTEUN ONDERHET RUNDVEE, DOOR E. NOORDIJK. Gedurende de laatste jaren is de strijd tegen de rundertuberculcscmet kracht gevoerd. In iedere provincie, behalve Friesland, is thans eenprovinciale vereeniging opgericht, van welke vereeniging de plaatselijkebestrijdingsorganisaties weer onderafdeelingen zijn; de besturen dezerorganisaties worden gevormd door de veehouders zelf, terwijl de dieren-artsen, die met de bestrijding zijn belast, als adviseerende leden aandeze besturen zijn toegevoegd. Iedere veehouder is geheel vrij om alof niet deel te nemen aan de bestrijding. De opzet der bestrijding isdus een vrijwillige. De vrijheid is zelfs zoover doorgevoerd, dat een vee-houder, die als lid is toegetreden, ieder oogenblik de vereeniging weerkan verlaten wanneer hem de gang van zaken niet langer aanstaat.Valt de uitslag van het onderzoek hem tegen,

doordat verscheidenedieren reageeren en tengevolge hiervan moeten worden gemerkt meteen gat in het linkeroor, dan gebeurt het, dat de eigenaar weigert dedieren te laten merken, dat hij bedankt voor het lidmaatschap en hetcenige, waartoe hij zich in zoo\'n geval heeft verplicht, is de onkosten,welke de dierenarts bij hem in rekening mag brengen, te betalen. Het-zelfde zien wij zoo nu en dan gebeuren, wanneer een koe met open-tuberculose moet worden afgeslacht, waarbij het dan een dier betreft,dat voor den eigenaar bijzondere waarde vertegenwoordigt. De vrijheidis dus wel heel ver doorgevoerd. Het is duidelijk, dat een en ander nietin het belang kan zijn van een doeltreffende bestrijding en het wil rr.ijvoorkomen, dat het gewenscht is zoo langzamerhand met deze gemoede-lijkheid te breken. Men regele de zaak bv. zoo, dat iedere veehouder,die als lid toetreedt, dit voor minstens vijfjaren doet en dat hij zichdaarbij verplicht onvoorwaardelijk de

consequenties te aanvaardenwelke de bestrijding met zich kan brengen. Men zal den tijd ruim genoegmoeten nemen, omdat voor vele bedrijven pas na een zeker aantal jarensucces is te verwachten. Wanneer men hiertoe zou overgaan zullen erveehouders zijn, die niet als lid wenschen toe te treden, doch men be-denke, dat het uittreden van een lid op grond van het feit, dat er â€žzooveelreactie-dieren gevonden zijn", of â€žomdat een zijner beste dieren moetworden afgeslacht", de zaak der bestrijding veel meer schade berokkentdan het niet toetreden van een dergelijken veehouder als lid eener vereeni-ging- Het bedanken van een lid eener vereeniging oefent niet zelden eendeprimeerenden invloed uit op andere leden en dit dient te wordenvoorkomen. Het uittreden van een veehouder op bovengenoemde gron-



??? den is een zeer ondoordachte handeling en heeft uit een oogpunt vanbestrijding gezien geen enkelen grond. Aangezien de kans, dat ditgebeuren zal, na een verplicht lidmaatschap van een zeker aantal jaren,veel geringer is, is het voorschrijven van een dergelijke verplichting teverdedigen. De veehouder toch zal bij een intensief doorgevoerdebestrijding na een zeker aantal jaren, de resultaten van zijn werk endat van zijn dierenarts ongetwijfeld ondervinden; mocht hij aanvankelijksceptisch gestemd geweest zijn over de successen der bestrijding, dekans is groot, dat hij aan het eind der vijfjarige campagne met enthousi-asme achter de bestrijding zal staan. Iedere veehouder, die als lid eenerbestrijdingsorganisatie wenscht toe te treden, moet er dan ook terdegevan worden overtuigd, dat het vrij maken van zijn veestapel niet zeldeneen moeilijke taak is en maar niet in een vloek en een zucht kan ge-schieden ; hij moet vooraf goed op de hoogte

gebracht worden wat betreftde tegenslagen welke hem eventueel kunnen wachten. Daarnaast dientmen door woord en geschrift den veehouder goed te doordringen vanhet groote belang, dat een goed georganiseerde bestrijding in de eersteplaats voor hemzelf heeft. Het staat toch vast, dat een t.b.c.-vrije-vee-stapel voor een veehouder van buitengewoon groot belang geacht kanworden. Bedrijven, welke ernstig besmet zijn, vormen een voortdurendebron van schade voor den veehouder. Alhoewel de financieele schademoeilijk in cijfers is weer te geven, kan als vaststaand worden aan-genomen, dat deze zeer groot is. Ieder practiseerend dierenarts zalervaren hebben, dat dergelijke bedrijven jaarlijks een of meer slijtersopleveren, welke voor een appel en een ei moeten worden opgeruimd.Bovendien hebben zulke dieren dan al groote schade aangericht doormindere melkproductie, mindere vleeschproductie, abortus en niet tevergeten besmetting van het

overige vee. Naast deze financieele schadelevert een dergelijk besmet bedrijf bovendien nog groot gevaar op voorden gezondheidstoestand van het gezin van den veehouder. Vooral delaatste jaren is wel heel duidelijk gebleken, dat kinderen en ook ouderenbesmet kunnen worden met den tuberkelbacil van het rund. Naast deze groote particuliere belangen van den veehouder moetworden opgemerkt, dat de volksgemeenschap in hooge mate ge??nteres-seerd is bij een goed doorgevoerde tuberculose-bestrijding onder hetrundvee. Melk toch van bedrijven waar open-vormen, speciaal open-uier-t.b.c., aanwezig zijn, bedreigt de gezondheid van den mensch inernstige mate. Om al deze redenen moet het onmogelijk zijn, dat een veehouder,?Š?Šnmaal tot een bestrijdingsorganisatie toegetreden, zich bij de eerstede beste teleurstelling onttrekt aan zijn verplichtingen door te bedankenals lid. Het doel der tuberculose-bestrijding is in de eerste plaats om

tekomen tot een geheel vrij bedrijf van den veehouder-bestrijder. Daar-naast dient men echter vooral te streven naar het vrij maken van be-paalde gebieden. Alhoewel aan een vrij bedrijf voor den eigenaar groote



??? voordeden zijn verbonden, kunnen deze pas tot hun volle ontplooiingkomen, wanneer dat vrije bedrijf deel uit maakt van een groote groepvan vrije bedrijven, die weer tezamen een geheele streek vrij maken vande runder-t.b.c. Heel mooi kan men dit bereiken op de Nederlandscheeilanden en reeds thans mogen Terschelling, Ameland en Texel in ditverband worden genoemd. Reeds eerder mocht ik er in dit tijdschriftop wijzen welke voordeelen een eiland voor de georganiseerde ziekte-bestrijding onder het vee biedt. Door eenvoudige maatregelen kan mendergelijke ge??soleerde gebieden behoeden voor het opnieuw besmettenvan vrije bedrijven met reageerend vee, terwijl men met behulp vanhet Gemeentebestuur en van de besturen der zuivelfabrieken eventueeleachterblijvers als actieve leden kan zien toetreden. Inderdaad, men kanop een eiland ziekten als tuberculose, abortus, para-t.b.c. en strepto-coccen-mastitiden langs georganiseerden weg

prachtig bestrijden. Aan-gezien de aankoop van t.b.c.-vrij-vee op de markten tot op den huidigendag zeer bezwaarlijk, ja vaak onmogelijk is en aangezien het niette verwachten is, dat hierin spoedig verandering zal komen, kan hetvormen van dergelijke t.b.c.-vrije-kringen voor een doelmatige bestrij-ding in Nederland van het hoogste belang worden. De vraag naar t.b.c.-vrij-vee zal zich steeds meer doen gevoelen en het is wel zeker, datveehouders, die ernstig de t.b.c. bestrijden, gaarne hun aankoop vant.b.c.-vrije-dieren in dergelijke gebieden zullen verrichten of doenverrichten. Reeds thans kunnen wij op Texel waarnemen dat veehoudersin Noord-Holland gaarne vee op ons eiland aankoopen. Naast de genoemde drie eilanden zijn er in ons land nog vele anderegebieden op te sommen waar de omstandigheden even gunstig zijnom tot een geheel vrije streek tc geraken; wij elenken hierbij aan deZuid-Hollandsche en Zeeuwsche eilanden. Dergelijke eilanden

kunnendoor een serieuze t.b.c.-bestrijding en een doeltreffende fokkerij opden duur een afzetgebied worden van t.b.c.-vrij-vee, en de veehoudersvan die eilanden kunnen daarvan dan de vruchten plukken. Naastdergelijke door hun geographische ligging ge??soleerde gebieden, kunnenverder centra van â€žgeheel vrije zuivelfabrieken" worden gevormd,wanneer alle leden van een zuivelfabriek het zoo ver gebracht hebben,dat zij geen t.b.c. meer onder hun vee hebben. Dergelijke vrije zuivel-fabrieken zullen ongetwijfeld bij een doelmatige reclame hun ledengroote financieele voordeelen kunnen bezorgen. Nog altijd laat een goede regeling betreffende den afzet van melk enmelkproducten van t.b.c.-vrije-bedrijven op zich wachten. Het is wel tebetreuren, dat hiervoor geen oplossing is te vinden, want niet alleendat het billijk zou zijn dat iedere veehouder, die een vrij bedrijf heeft,zijn melkproducten voor een hoogeren prijs kon verkoopen, het zoutevens een

uitstekend stimulans voor de bestrijding zijn. Wanneerdergelijke producten zouden worden verkocht onder het predicaat Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Deel 66. Jaargang 1939. Aflevering 22.



??? â€žafkomstig van t.b.c.-vrij-vee", waarbij dan als eisch gesteld zonmoeten worden, dat het bedrijf minstens een paar jaar achtereen vrij is,dan stel ik mij voor, dat de consument gaarne bereid zou zijn een hoo-geren prijs te betalen. Reeds eerder wees ik er op dat veehouders met een t.b.c.-vrijbedrijf er recht op hebben, dat zij voor de fondsen van hun slachtveeminder betalen dan veehouders, die vetgemaakte reactie-dieren aan-bieden. De premie der verschillende veefondsen wordt toch voor eenniet onbelangrijk gedeelte bepaald door de schade, welke de tuberculosebij de vleeschkeuring veroorzaakt. Het zal noodig zijn, dat de besturender verschillende vereenigingen deze kwestie met die der veefondsenbespreken. Onnoodig te zeggen, dat hoe meer vrije bedrijven in eenvereeniging, hoe sterker men bij de besprekingen staat. Ook hier springthet belang eener vrije streek weer duidelijk in het oog. De tuberculose-bestrijding zooals deze in Nederland

wordt uitgevoerdmet rijkssteun, wordt door het Rijk gesubsidieerd in den vorm van hetkostelocs verstrekken van tuberculine, een subsidie per onderzocht dieren het verstrekken van een bedrag voor iederen geslachten open-vorm.De vraag kan gesteld worden of het niet hoogst gewenscht zou zijnhiernaast nog op andere wijzen subsidie te verleenen. Zoo zou hetlogisch zijn, dat voor bedrijven die, bij een streng doorgevoerde scheidingvan vrije en reageerende dieren, welke scheiding zoo langzamerhandverplichtend dient te worden gemaakt, spoedig geheel vrij kunnen zijn,extra-subsidies werden verstrekt, opdat de eigenaar van dergelijkebedrijven zoo snel mogelijk tot zijn doel kan geraken. Deze extra-subsidies zouden dan verstrekt kunnen worden voor het plaatsen vanhouten schotten in den stal (scheiding van vrij en reageerend vee),het eventueel veranderen en/of aanleggen van een drinkwatervoorzie-ning, opdat vrij vee niet langs dezen weg kan

worden besmet. Ook zouhet binnen een bepaalden tijd van de hand doen van reactie-dierenkunnen worden gesubsidieerd. Een zeer goed stimulans voor een doel-treffende bestrijding zou zijn wanneer het Rijk de fabrieken, die over-gaan tot pasteuriseeren, financieel tegemoet zou komen, Ook eenzeer belangrijke zaak is het organiseeren van standplaatsen voort.b.c.-vrij-vee op verschillende groote markten; het zal gewenschtzijn, dat gemeentebesturen een doeltreffende reclame voeren om tebereiken, dat veehouders hun t.b.c.-vrij-vee hier aanvoeren. Daar-toe is in de eerste plaats noodig, dat door adverteeren hierop deaandacht wordt gevestigd, waarbij voor ieder honderdste dierbv. een premie van een zeker bedrag, zeg tien gulden, in hetvooruitzicht wordt gesteld. Voor een dergelijke reclame-campagneen premiestelsel is geld noodig; men zou dit kunnen vinden door hetverleenen van rentelooze voorschotten van het Rijk aan die gemeentenwelke hier

hun schouders onder zetten. Het zou verder zeer nuttig \') Zie vorige blz.



??? zijn wanneer vrije streken, waarover wij het reeds eerder hadden,gemaakt werden tot â€ždoor het Rijk erkende t.b.c.-vrije-gebieden".Bij de tuberculose-bestrijding is de zg. vrije-dierenartskeuze steeds door-gevoerd. Dit komt hierop neer, dat een dierenarts, die als practiseerenddierenarts op het bedrijf komt, ook de t.b.c.-bestrijding verricht \').Gedurende de eerste jaren der bestrijding, toen het aantal toegetredendeelnemers nog gering genoemd kon worden, was het voor vele dieren-artsen mogelijk naast hun werkzaamheden als practiseerend dierenartsen eventueel als keuringsveearts, dit onderzoek te verrichten. Alhoeweltoen reeds menig collega met een flinke praktijk al of niet gecombineerdmet vleeschkeuring, in het seizoen gedurende welke het onderzoek opt.b.c. moet geschieden, een assistent noodig had om dit onderzoek optijd klaar te krijgen, kon toen nog niet worden voorspeld, dat aan dezg. vrije-dierenartskeuze in de toekomst groote fouten

zouden kleven. Zoo langzamerhand is voor vele dierenartsen het aantal te onder-zoeken dieren zoo enorm gestegen, dat de assistent beslist niet langerontbeerd kan worden. Men hoort tegenwoordig beweren, dat er dieren-artsen zijn, die meer dan tienduizend runderen te onderzoeken hebben;het zal voor iedere deskundige ongetwijfeld vaststaan, dat een dierenarts,die zooveel runderen te onderzoeken heeft en dus ook naar verhoudingeen uitgebreide praktijk moet hebben, waarnaast vaak nog de vleesch-keuring moet worden verricht, onmogelijk den lijd kan vinden ditonderzoek te verrichten. Met een dergelijken gang van zaken is det.b.c.-bestrijding en daardoor de veterinaire gemeenschap en die derNedcrlandsche veehouders niet gediend. Het zij mij vergund hieropthans nader in te gaan en ik wensch voorop te stellen, dat uitsluitendde behartiging der gemeenschappelijke belangen van dierenarts enveehouder hiertoe de drijfveer is. Waarom is men bij

de bestrijding uitgegaan van de zg. vrije-dieren-artskeuze ? Omdat naar mijn meening uitsluitend de practiseerendedierenarts de aangewezen man is om zich met dit onderzoek te be-lasten. Als practicus toch is men in de allereerste plaats de raadsmander veehouders en geniet men hun vertrouwen, iets dat voor het slagenals practicus en voor het doeltreffend uitvoeren der t.b.c.-bestrijdingonmisbaar is. Men kan gerust zeggen, dat hij, die het vertrouwen derveehouders niet verwerft, ook nooit slaagt als practiseerend dierenarts.Dat dit vertrouwen voor een doeltreffende uitvoering der t.b.c.-bestrij-ding niet te missen is, ervaart ieder practicus. De bestrijding tochlevert voor den veehouder, ondanks het meest serieuze onderzoek,menigmaal teleurstellingen op, welke niet zelden met financieele offersgepaard gaan. Wanneer men bedenkt, dat vaak pas na overredingdoor zijn dierenarts een veehouder tot de bestrijding toetreedt en dathij ook al weer dank zij den

invloed van zijn dierenarts bij teleurstellingenin zijn bestrijdingsorganisatie blijft, dan is het aanstonds al duidelijk Helaas niet overal! (Red.).



??? welke waarde er aan gehecht dient te worden dat het onderzoek dooi-den practiseerenden dierenarts wordt uitgevoerd. Naast het moreeloverwicht van den practicus op den veehouder, leert de dierenartsop den duur het bedrijf van zijn cli??nt kennen, hij bezoekt de levendehave ook voor alle andere veeziekten, komt zoodoende geregeld op hetbedrijf en blijft met den veehouder in nauw contact, ook wat de t.b.c.-bestrijding betreft. Wanneer bij deze bezoeken de eigenaar verdachteverschijnselen weet mede te deelen, welke hij bij zijn veestapel waarneemt,dan zal dit voor den practiseerenden collega een reden zijn om nogeens grondig een onderzoek in te stellen. Een heel voornaam punteener succesvolle bestrijding is het door den eigenaar nauwkeurigobserveeren van zijn dieren, vooral van zijn reactiedieren en het rappor-teeren van eventueele verdachte verschijnselen aan zijn dierenarts. Wat zien wij nu in de praktijk gebeuren ? Het blijkt hoe langer

hoemeer dat de practiseerende dierenartsen, die zich in een drukke praktijkverheugen en die heel vaak tevens nog belast zijn met de vleeschkeuring,onmogelijk den tijd kunnen vinden zelf het geheele onderzoek re ver-richten. Ieder dierenarts, die belast is met het t.bc.-onderzoek, weethoeveel serieus werk er aan dit onderdeel van de diergeneeskundeis verbonden. Het spreekt van zelf, dat hoe hooger het reactie-percen-tage is, hoe uitgebreider de werkzaamheden zijn; alhoewel men dusin de eene streek meer werk te verrichten zal hebben dan in de andereom eenzellde aantal dieren te onderzoeken, kan men gerust zeggendat het reactie-percentage gemiddeld in Nederland nog van dien aardis, dat de t.b.c.-bestrijding een massa werk voorde dierenartsen oplevert.Het direct gevolg hiervan is het zg. assistentschap, iets dat sinds det.b.c.-bestrijding zich meer en meer heeft ontwikkeld en burgerrechtheeft verkregen. De assistent wordt dan speciaal ontboden

voor hett.b.c.-onderzoek. Terwijl de opzet der bestrijding dus geweest is, datde practiseerende dierenarts zelf het onderzoek zou verrichten, zienwij in de praktijk, dat een doorgaans pas afgestudeerd collega wordtontboden en zich vrijwel geheel bezig houdt met de bestrijding. Zoonu en dan neemt hij onderweg ook nog wel eens een of meerdere pa-ti??nten voor zijn rekening, doch voornamelijk verricht hij het onderzoekop t.b.c. Wij zien, dat de veehouders hiertegen geen bezwaren maken;wanneer zij voor de zieke dieren en de verloskunde maar kunnen blijvenbeschikken over hun eigen dierenarts, dan nemen zij er wel genoegenmee, dat voor het onderzoek op t.b.c. de assistent komt. Het onderzoekop t.b.c. is immers eenvoudig en men behoeft hiervoor over geenpractische ervaring als dierenarts te beschikken, zoo redeneert men.Niets is intusschen minder waar; ook voor een goed doorgevoerde t.b.c.-bestrijding is routine een hoogst belangrijke zaak.

Daarnaast mist deassistent volkomen het moreele overwicht op den veehouder, iets datieder practiseerend collega op den duur verwerven zal, tenminstewanneer er tusschen hem en den veehouder een juiste verstandhoudingis gegroeid. De assistent zelf zal de eerste zijn om te erkennen, dat hij



??? maar al te vaak ervaren moet, dat de veehouder aarzelt hem zijnvertrouwen te schenken, een van de meest vervelende dingen, welkemen bij het waarnemen medemaakt. Dank zij de tuberculose-bestrijding is het assistentschap voor velejonge collega\'s een bron van inkomsten geworden. Het verslag van hetBureau voor plaatsvervanging en inlichtingen over 1938, in ons Tijd-schrift van i Aug. 1939, geeft ons een goed overzicht van al het werk,dat door dit bureau wordt verzet, doch doet ons tevens zien hoe scheefde zaken de laatste jaren zijn gegroeid. Aan den eenen kant vele ouderen,die hun werk onmogelijk alleen kunnen voltooien, aan den anderen kantvele jongeren die geen zelfstandigen werkkring kunnen vinden en vaakmeerdere jaren achtereen als assistent bij de t.b.c.-bestrijding werkzaamzijn, dan in de eene dan in de andere praktijk. In genoemd rapportlees ik: â€žniemand is echter vervanger geworden om dit jarenlang teblijven en zij, die

langer dan een jaar vervanger zijn, hebben als regelnog geen kans gezien om zich in het vrije beroep als practicus te vestigenop een plaats mei redelijke vooruitzichten". En het rapport verdervolgend, lees ik: â€žEn wanneer wij nu bezien welke kansen nu de praktijkaan onze jonge collega\'s biedt, dan kan ik meedeelen, dat van de 25vervangers slechts e?Šn, zegge en schrijve ?Š?Šn jonge dierenarts in hetjaar 1938 de gelegenheid tot vestiging kreeg en zulks nog wel, doordathij een plotseling overleden collega in diens praktijk kon opvolgen.Vestigingen op een nieuwe plaats kwamen in het geheel niet voor.Dit is wel een opmerkelijk feit in een jaar, waarin het den practici beteris gegaan dan in voorafgaande jaren. Iemand, die zich gaat vestigenom een nieuwe praktijk te stichten is blij, als hij het eerste jaar zijn on-kosten goed maakt. Het is geen wonder dat menigeen dan maar zijnvervangersloopbaan continueert." Het ideaal voor ieder jong collega, die de

praktijk in wil, is natuurlijkeen praktijk met een fixum, als het kan een behoorlijk fixurn. Dit fixummoet komen uit de vleeschkeuring en (of) de tuberculosebestrijding,voor zoover men de revenuen uit de tuberculosebestrijding dan alseen fixum wil beschouwen. En het is zonder nadere uiteenzettingduidelijk, dat deze flxa al geblokkeerd liggen en daarmee is het ideaalvan een praktijk met fixum ook geblokkeerd. Nu weet ik wel, dat wijvoor de tuberculosebestrijding gelukkig nog zoo iets als een vrije dieren-artskeuze kennen, maar het is toch een onloochenbaar feit, dat een jongezich vestigende dierenarts de t.b.c.-bestrijding pas krijgt van een vee-houder, nadat hij dezen voor de gewone praktijk als cli??nt gewonnenheeft. En de t.b.c.-bestrijding, die in handen van de reeds gevestigdepractici is, werkt voor den veehouder vaak als een rem om een jongendierenarts, die zich in zijn omgeving heeft gevestigd, bij een voorko-mende gelegenheid eens te consuiteeren. In

het bovenstaande ziet meneen verklaring voor het feit, dat jonge dierenartsen vrijwel geen kanskrijgen zich met behoorlijke perspectieven als practicus te vestigen. Dit alles klinkt voor onze jonge collega\'s niet erg opwekkend, ten-



??? minste voor hen, die er naar haken een eigen oraktijk te verwerven.Wel zal de t.b.c.bestrijding, die steeds meer bedrijven zal omvatten,ook voor de jonge collega meer arbeidsveld opleveren. Wil men de be-strijding naar behooren uitvoeren, dan zal een practicus met een eenigs-zins uitgebreide praktijk de assistent niet meer kunnen missen. Aan-gezien een serieuze uitvoering der bestrijding van groot belang is voorden diergeneeskundigen stand en aangezien er groote belangen der vee-houderij mee gemoeid zijn, zal het gewenscht zijn, dat van hooger handwordt bepaald waaraan men zich heeft te houden. Zoo zou het hoogstgewenscht zijn wanneer iedere practicus, die de t.b.c.-bestrijding uit-voert verplicht is een assistent te nemen, wanneer hij meer dan een zekeraantal dieren heeft te onderzoeken. Verder dient in het belang eenerdoeltreffende bestrijding te worden bepaald, dat de assistent gerechtigdis de tuberculinatie te verrichten, doch

dat de controle der tuberculi-naties en het eventueel te verrichten klinisch onderzoek door denpracticus persoonlijk moet worden verricht; bij dit onderzoek kan deassistent behulpzaam zijn. Het komt toch ongetwijfeld voor, dat depracticus vele bedrijven, wat het t.b.c.-onderzoek betreft, geheel over-laat aan den assistent, eenvoudig, omdat hij er den tijd niet voor kanvinden alle bedrijven te bezoeken. Dit kan nimmer in het belang eener intensieve bestrijding zijn; depracticus dient juist het belangrijkste werk, n.1. het beoordeelcn derreactie en het klinisch onderzoek in handen te houden. De veehouderzal dit slechts waardeeren, want alhoewel hij er geen bezwaar tegenheeft, dat de assistent komt, ziet hij toch veel liever den dierenarts zelfverschijnen. De veehouder toch kent zijn eigen dierenarts, schenkt hemzijn volle vertrouwen en dit wederzijdsch vertrouwen is van grootbelang voor het sTagen der bestrijding, vooral bij teleurstellingen diezich van tijd

tot tijd voordoen. Het zal verder gewenscht zijn om de intracutane methode verplichtendvoor te schrijven. Thans kan men nog kiezen welke methode menwenscht toe te passen en reeds nu wordt door veel collega\'s de intra-cutane methode verkozen boven de ophthalmo-methode. De intracu-tane methode is meer betrouwbaar niet alleen, doch bovendien kanmen de dieren ook in het land onderzoeken, iets dat van belang is, omdathet seizoen toch al vaak heel kort is wanneer men veel dieren in debestrijding heeft. Ook zou het zeer gewenscht zijn wanneer bepaald werd, dat reactie-dieren om de drie maanden moeten worden onderzocht. Theoretischkan men de stelling verdedigen, dat reactiedieren iederen dag opnieuwâ€žepen" kunnen worden en dat een herhaald onderzoek om de driemaanden toch nog groote kans op verspreiding van smetstof mogelijkmaakt. Doch men moet ook practisch blijven en wanneer men danvoortaan alle reageerende

dieren om de drie maanden aan een grondigonderzoek onderwerpt, iets dat dan weer geschieden moet door den prae-



??? ticus zelf, dan is dit al een belangrijke verbetering ten opzichte van dethans geldende voorschriften. Dan zou ik nog gaarne willen wijzen op het feit, dat het in de be-doeling ligt om in de toekomst ook andere veeziekten te bestrijden.Zooals de zaken thans staan, waarbij vele practiseerende collega\'sreeds overbelast zijn met werk, is het niet waarschijnlijk dat zij daar-naast nog tijd kunnen vinden om andere ziekten als streptococcen-mastitiden, abortus, para-t.b.c., te gaan bestrijden in georganiseerdverband, omdat verwacht mag worden dat reeds aanstonds vele vee-houders zich voor de bestrijding van andere veeziekten zullen opgeven.Toch zou het hoogst nuttig zijn wanneer zoo langzamerhand hiermedeeens een begin werd gemaakt. Het wil mij voorkomen dat door be-strijdingsorganisaties ingeval het reactie-percentage een zekere door-liet Rijk te bepalen grens heeft bereikt en in gebieden, die thans reedsgeheel vrij zijn van de

rundertuberculose (Terschelling, Ameland,Texel), de bestrijding van andere veeziekten kan worden aangepakt.Wanneer men hei gaan bestrijden van â€žandere veeziekten" in dezenzin afhankelijk stelt van het reactiepercentage voor t.b.c., zal hier tevensweer een stimulans geschapen worden vooreen energieke t.b.c.-bestrijding. Tenslotte moge ik hier als mijn meening uitspreken, dat de wijzevan honoreering der dierenartsen, die met de bestrijding zijn belast,niet erg gelukkig gekozen is. Ik ben mij zeer goed bewust van het feit,dat het reactie-percentage in Nederland overal zeer verschillend is endat het hierdoor onmogelijk is een regeling te treffen, die iedereenzal bevredigen, doch de tegenwoordige regeling, welke uitgaat van hetgevonden reactie-percentage dient m.i. door een andere te wordenvervangen. In Noord-Holland wordt den dierenartsen respectievelijkuitbetaald ?’ 0.60, ?’ 0.70 en ?’ 0.80 al naar het reactie-percentage bedraagto,

minder clan 10 en meer dan 10. Wanneer men nu een regeling trof, waarbij aan iedcren dierenartsin Nederland voor ieder onderzocht dier eenzelfde bedrag werd uit-betaald en men bovendien voor iedere gev onden open-vorm een gra-tificatie aan den dierenarts toekende, dan zouden de dierenartsen, diehet hoogste reactie-percentage onder hun dieren aantreffen, ook dekans hebben om het hoogste honorarium te genieten, want zij hebbende gelegenheid om de meeste open-vormen te vinden, terwijl zij,die geen of weinig reactie-dieren vinden en dus geen of slechts enkeleopen-vormen kunnen vinden, ook het minste zullen verdienen. Over het seizoen 1938/1939 werden in Noord-Holland onderzocht130.128 dieren, waaronder 387 open-vormen, voor welk onderzoekaan de dierenartsen als honorarium werd uitbetaald ?’ 96.107.80. Wan-neer wij nu de gratificatie voor iederen gevonden open-vorm bepalenop bijv. ?’ 10.â€”, dan krijgen wij de

volgende berekening: ?’96.107.80 â€”?’3.870.â€” .



??? Voor een ander seizoen vinden wij 134.000 onderzochte dieren met350 open-vormen en een totaal aan de dierenartsen uitbetaald bedragvan ?’98.088.â€”. Bepalen wij de gratificatie weer op ?’ 10.â€”, dan krijgenwe: ?’98.088.--?’ 3.500.â€” is ?’ 0.70. 134.000 Stelt men dus de gratificatie op ?’ 10.â€”, dan kan men ongeveer peronderzocht dier zeventig cent uitbetalen. Het totaal der door de pro-vinciale vereeniging te betalen som zou dus bij een dergelijke regelingongeveer gelijk blijven. Resumeerende vat ik her bovenstaande in de volgende punten samen: 1. Een veehouder, die lid wenscht te worden van een bestrijdings-organisatie, dient zich voor een zeker aantal jaren te verbindenen zal zich daarbij moeten verplichten alle consequenties, welkede bestrijding met zich kan brengen, te aanvaarden. 2. Bij de tuberculose-bestrijding dient het streven gericht te zijnop het vormen van t.b.c.-vrije gebieden. 3. Het zal in de naaste toekomst

mogelijk moeten zijn om melk enmelkproducten te kunnen verkoopen onder het predicaat â€žaf-komstig van t.b.c.-vrij vee". 4. Er dient met de verschillende veefondsen in ons land een regelingte worden getroffen volgens welke voor t.b.c.-vrij-slachtvee eenlagere premie moet worden betaald dan voor niet-t.b.c.-vrij-slachtvee. 5. Het is wenschclijk dat de thans geldende subsidieregeling wordtuitgebreid in dien zin dat ook subsidie wordt verleend voor hetdoelmatig inrichten van stallen tengevolge waarvan reactiedierenafdoende kunnen worden ge??soleerd, voor het tijdig van de handdoen van reactiedieren, en voor het overgaan tot pasteuriseerendoor zuivelfabrieken; bovendien dient het organiseeren van t.b.c.-vrije-stanclplaatsen op markten door gemeentebesturen of door hetRijk te worden gesteund. 6. Er dient te worden bepaald dat practiseerende dierenartsen diemeer dan een door het Rijk te bepalen aantal dieren moetenonderzoeken, zich

tijdens het onderzoek-seizoen van de hulp vaneen assistent moeten verzekeren. 7. Bepaald dient te worden dat de practiseerende dierenarts gehoudenis de controle van iedere tuberculinatie en het eventueel te ver-richten klinisch onderzoek persoonlijk te verrichten; de assistentkan bij deze werkzaamheden behulpzaam zijn. 8. Het is gewenscht de intracutane tuberculinatie verplichtend voorte schrijven. 9. Reactie-dieren dienen minstens om de drie maanden te wordenonderzocht, en moeten gescheiden worden gehouden van niet-reageerend-vee.



??? 10. Het is gewenscht andere veeziekten als abortus, para-t.b.c., strep-tococcen-mastitiden te gaan bestrijden en hiermede te beginnenin die bestrijdingsorganisaties wier reactiepercentage op tuberculosegedaald is beneden een door het Rijk te stellen limiet. 11. Wat het honorarium der dierenartsen aangaat is het gewenschtte breken met het tegenwoordige systeem van uitbetaling en inplaats daarvan een regeling te treffen waarbij aan iederen dierenartsin Nederland voor ieder onderzocht dier eenzelfde bedrag wordtuitbetaald en daarnaast voor iederen gevonden open-vorm eengratificatie. Ik ben er van overtuigd dat de tuberculosebestrijding onder hetrundvee in Nederland zoowel voor den dierenarts als voor den veehouderin de toekomst van het hoogste belang zal blijken te zijn. Het is daaromdat ik gemeend heb hier enkele opmerkingen te mogen neerschrijven,uitsluitend om deze belangrijke zaak te dienen.Texei., Juli 1940. INGEZONDEN.

Het zij mij vergund de commissie, die de code voor den dierenarts samenstelde,hulde te brengen voor het zeer verdienstelijke werk, dat zij hiermede heeft verricht.Ik hoop, dat haar arbeid rijkelijk vruchten moge afwerpen. Gaarne zou ik echter een kleine aanvulling willen geven op de door haar aan detitulatuur gewijde bladzijde. Hetgeen daaromtrent wordt gezegd, kan ik geheel onderschrijven ; echter had decommissie m. i. nog iets nader op deze aangelegenheid kunnen ingaan. Uiteindelijkmoet het doel zijn het woord veearts in woord zoowel als in geschrift te doen ver-dwijnen en zullen de dierenartsen zelf, als de meestbelanghcbbendcn, hiervoor moetenijveren. In onderlinge collegiale gesprekken wordt nog te veel het woord veeartsgebezigd. Aan familieleden, vrienden en kennissen worde, voor zoover nog noodig,op gepaste wijze verzocht het woord veearts uit hun vocabulaire te schrappen. Nog steeds ziet men naamborden van collega\'s,

zelfs tot de jongere generatiebehoorend, waarop het woord veearts voorkomt. Een verzoek van het Bestuur vande Maatschappij voor Diergeneeskunde zou in deze gevallen wellicht veranderingkunnen brengen. Ook in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, zelfs van de laatste twee jaren,komt het woord veearts herhaaldelijk voor in necrologie??n, verslagen van gehoudenredevoeringen, advertenties enz., ja worden de woorden veearts en dierenarts dooreenzelfden persoon afwisselend gebruikt. Hierin verandering en verbetering te bren-gen zij een taak zoowel voor de Redactie van het Tijdschrift als voor het Bestuurvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Ook bij allerlei regelingen, die op het oogenblik worden getroffen (distributievan benzine, zeep enz.) waarin beoefenaren der diergeneeskunde met name wordengenoemd, zou indien eenigszins mogelijk, verzocht kunnen worden hen te willenaanduiden met den naam van dierenarts.

Wanneer allen ertoe medewerken, kan het niet anders of de naam dierenartszal binnen afzienbaren tijd dermate burgerrecht hebben verkregen, dat de officieeleerkenning niet achterwege kan blijven. Amsterdam. A. van Manen. 5\' LXVII



??? REFERATEN. PLUIMVEEZIEKTEN. Tarwekiemolie heeft geen resultaat tegen verlamming. Taylor en De Ome kregen bij een aantal Wit Leghornkuikens totaal geenresultaat tegen verlamming met toevoeging van tarwekiemolie aan het dieet. Factoren, die de digestie van mangaan be??nvloeden. 1) Verschillende proefrantsoenen werden onderzocht in hun vermogen bij kuikensperosis te veroorzaken. Als men in een rantsoen, waarin 0.74 tot 1.27% Ca was,het P-gehalte tot 1.3% verhoogde, ontstond geen perosis. Verhoogde men Ca tot2.1 % en P tot 1.3%, dan ontstond wel perosis. Door toevoeging van ferricitraatkwam de ziekte ook meer voor. Bij proeven bleek, dat onoplosbaar Calcium-phos-phaat mangaan-ionen uit hun oplossing kan neerslaan. Mogelijk is daaraan de ongun-stige werking toe te schrijven van beendermeel op perosis. Ferri-hydroxyde sloegeveneens mangaan neer. De carotinoide natuur van het gele

pigment in den iris der kip. 3) De pigmenten in den iris der kip bestaan uit carotine en xantophyll. In den irisvan duiven worden geen carotinoiden gevonden. Jicht bij kippen. 2) Gebleken is, dat jicht onder hoenders in Zuid-Afrika veel meer voorkomt danmen gedacht heeft en veel schade veroorzaakt. De oorzaak is onbekend, vandaar dat geen middelen ter voorkoming aangegevenkunnen worden. Trichomoniasis bij kippen. Schaaf en Scherle b) hebben 400 gezonde en 418 zieke hennen onderzocht envonden, in tegenstelling met duiven, trichomonaden zelden aanwezig in het slijm-vlies van de keel. In neusgaten en trachea werden ze heelemaal niet gevonden,wel in 50% der normale caeca. Besmettingsproeven hadden geen resultaat. Levine en Brandly 6) vonden in kaasachtige haarden van krop en slokdarm vankuikens talrijke trichomonaden. De veranderingen geleken veel op die welke bijduiven en kalkoenen voorkomen.

Morphologisch kwamen de parasieten veel mettrichomonas columbae overeen. Onderzoekingen omtrent bacteriedragers bij kippencholera. Matzke 3) onderzocht 150 kippen, die geen van allen eenig symptoom vancholera vertoonden. Van deze kippen bleken er 5(3.3%) cholerabacillen teherbergen. Hierdoor kan het plotseling uitbreken van cholera in pluimveetransportcnverklaard worden, evenals op bedrijven, die schijnbaar vrij van cholera waren. 1 ) H. S. Wilgus and A. R. Patton. Factors affecting manganese, utilization in thechicken. Journ. Nutrition, Vol. 18, 1939, p. 35. 2 ) J. D. W. A. Coles. Ingeuandsjig in hoenders. Boerderij in Suid-Afrika, Maart 1940. 3 \') M. Matzke. Untersuchungen ??ber Bakterientr?¤ger bei der Gefl??gelcholera. Diss. Berlijn I938-



??? De veranderingen van speciale voedingsbodems door vogelcholera-bacillen. 1) Vijf stammen van vogelcholera-bacillen werden onderzocht op de vorming vanzuur uit koolhydraten. De reacties ten opzichte van verschillende suikers wordenbesproken. De aerobe bacteri??nflora in den darm van gezonde eenden. 2) De darmen van 25 gezonde eenden werden onderzocht. In alle gevallen werdengevonden : B. coli, B. acidilactici, Streptococcus faecalis. In sommige gevallenwerden Staphylococcen en Actinomyces gevonden. Van de culturen uit het duode-num bleef 16% steriel en uit die van het ileum 4%. Rachitogene eigenschappen van granen. In de inleiding van dit artikel worden 40 publicaties besproken die bijna allende theorie ondersteunen, dat granen een anti-calcificeerenden factor bevatten. Branion, Stackhouse en Hull 3) namen in deze richting proeven met verschil-lende granen bij kuikens. Als vitamine D-bron werd viosterol verstrekt. Er

werdengeen aanwijzingen gevonden, dat haver meer van een anti-calcificeerende factorzou bevatten dan mais, tarwe of gerst. Viosterol bleek de kalkvorming minder goedte bevorderen dan levertraan. te H. BLOED EN ZIEKTEN VAN HET BLOED. Het normale bloedbeeld bij het paard. Stewart en Holman 4) stelden een onderzoek in naar het normale bloedbeeldbij 36 paarden (Clydesdaler ras), zoowel chemisch als morphologisch. Ze vondeno.a. de volgende waarden : Aantal r. bl. 1. : 5.7â€”8.8 ; gem. 6.95. Haemoglobine : 8.1â€”11.1 X 10 3 g. Aantal bloedplaatjes : go.000â€”410.000; gem. 210.000. Stollingstijd varieerde tusschen 4.5 en 12 min. Osmotische weerstand t.o.v. NaCl-opl. ; volledige haemolyse trad in bij 0.4â€”â€?0.55% NaCl-opl. Soortelijk gewicht : 1047â€”1060. Haematocrytwaarde : 24â€”34%- Viscositeit : 4.4â€”8.5 gemeten met de Dcnning-YVatson viscosimeter. Aantal w. bl. 1. : 6600â€”12.400; gem. 8800. Neutrophielen :

36â€”72%, waarvan gem. 3% metamyelocyten. Lymphocyten : 13â€”56%. Monocyten : 1â€”8 %. Eosinophylen : 1â€”28% (slechts 1 keer boven 14%). Basophylen : oâ€”3 %. Ook S. en H. zagen bij hun onderzoekingen dat steeds weer 1 of 2 paarden verant-woordelijk waren voor de wijde grenswaarden. Niettegenstaande de afwijkendewaarden van deze enkele paarden waren ze klinisch absoluut gezond, waaruit blijkt,dat het moeilijk is om alleen d.m.v. het bloedbeeld uit te maken of men met normaledieren heeft te doen of niet. 1 *) J. Horvat. Wie werden die Differenzialnahrb??den durch das Bact. avisepticum ver-?¤ndert? Veterinarski Archiv, Vol. 10, 1940, p. 281. 2 ) J. Rukavina. Die aerobe Bakterienflora im Darme von gesunden Enten. Vet. Archiv.Vol. 10, 1940, p. 275. 3 ) H. D. Branion, J. E. Stackhouse and H. Hull. The rachitogenic proporties ofcereals in chick rations. Scientific Agr., Vol. 18, 1938, p. 447. 4 ) Stewart, J. and Holman, H. H.

The â€žBlood Picture" of the horse. Vet. Record,52, 9. \'94Â°- LXVII 51*



??? Werden bij bovenstaande 36 paarden, welke alle in de volle levenskracht warenen in een goeden voedingstoestand verkeerden, al sterk schommelende waardengevonden, bij magere, oude paarden waren de afwijkingen nog veel grooter. De invloed van de milt op de hoeveelheid circuleerend bloed. Het is wel zeker, dat niet alle bloed dat in het lichaam voorkomt, in de circulatieaanwezig is. Een deel er van is in de verschillende bloeddep??ts als zoogen. â€žgedepo-neerd bloed" in voorraad opgeslagen. Sinds de onderzoekingen van Barcroftin 1923 wordt algemeen aangenomen, dat de milt als bloeddep??t aan de spits staat.Omtrent den invloed van dc milt op de hoeveelheid circuleerend bloed bestaanechter nog groote meeningsverschillen. Verschillende onderzoekers konden aan-toonen, dat de milt zich bij spierarbeid van het lichaam samentrekt en hierdoor dein dep??t gehouden hoeveelheid bloed in de circulatie perst, waardoor

dus een ver-meerdering van de hoeveelheid circuleerend bloed ontstaat. Hiermee in overeenstemming zijn de bevindingen van Takenouti \'), die bijontmilte konijnen kon aantoonen, dat ook bij deze dieren door spierarbeid eentoename van de hoeveelheid circuleerend bloed plaats vindt. Maar deze toenameis bij de miltlooze dieren geringer dan bij normale dieren. Doordat het hoofdbloed-dep??t in het lichaam ontbreekt, blijft bij deze diertjes de verhooging van de hoeveel-heid bloed beneden het normale niveau. De gedeeltelijke verhooging vindt plaatsuit andere in het lichaam aanwezige dep??ts. De invloed van bloedtransfusie en infusie van een gomoplossing op dehoeveelheid circuleerend bloed. Welke invloed een bloedstransfusie of een infusie van een gomoplossing in debloedbaan heeft op de hoeveelheid circuleerend bloed wordt lot heden nog verschil-lend beoordeeld. Takenouti 1) zag na bloedtransfusie bij konijnen, dat het

grootstegedeelte van het ingebrachte bloed in de bloedreservoirs van het lichaam wordtgedeponeerd, terwijl maar een klein gedeelte er van in de circulatie blijft, welklaatste deel natuurlijk een toename van de hoeveelheid circuleerend bloed ten ge-volge heeft. Uit het feit, dat na de bloedtransfusie een wanverhouding ontstaattusschen de hoeveelheid plasma en het erythrocyten-volume n.1. ten gunste vanhet laatste, mag men concludeeren, dat tegelijk met het deponccren van het grootstedeel van het ingespoten bloed in de bloeddep??ts een deel van het bloedplasma af-stroomt naar de weefsels. Alles is er op ingericht om de normale verhoudingen inde bloedbaan weer zoo vlug mogelijk te herstellen, om zoodoende het hart zooweinig mogelijk te overbelasten. Bij ontmilte konijnen zag hij na een bloedtransfusie de hoeveelheid bloed insterkere mate toenemen. Zoo ook het plasma en het erythrocyten-volume en vooralhet laatste. Verder

bleek dat het aantal r. bl. I. niet weer zoo vlug tot normaaldaalde als bij normale konijnen. Hieruit blijkt dat de milt een belangrijke rol heeftte vervullen bij de reguleering van de hoeveelheid bloed in de circulatie. Na een infusie van een gomoplossing in de bloedbaan zag hij onmiddellijk na deinfusie een belangrijke afname van de hoeveelheid circuleerend bloed, welke afnamena eenigen tijd nog steeds sterker werd. De verhouding tusschen hoeveelheid plasmaen erythrocyten-volume werd sterk afwijkend, doordat de hoeveelheid plasmatoeneemt en het erythrocyten-volume afneemt. Hieruit mag men afleiden dat degomoplossing een hoeveelheid bloed terugdringt in de reservoirs. Bij ontmilte konijnen vertoont de hoeveelheid bloed een geringere afname nade infusie. De verhouding plasma : erythrocyten-volume gedroeg zich als bij normalekonijnen, alleen de afname van de erythrocytcn was geringer en de toename van hetplasma grooter.

Dus ook bij de miltlooze dieren bestond wel een terugdringen vanhet bloed in de dep??ts, maar in verband met het ontbreken van het hoofddep??t, demilt, in geringere mate dan bij normale dieren. 1 ) T. Takenouti. The Tohoku Journ. of exp. Med. Vol. 37, Nr. 6, 1940.



??? Uit het een en ander volgt dat men bij bloedtransfusie den toestand van de miltin aanmerking moet nemen. Het bloed van den struisvogel (Struthio australisK â€žBlood is subject to many diseases and study of haematology not only yieldsinformation concerning these diseases but often also furnishes valuable informationfor use in the interpretation of disorders which primarily affect other parts of thebody. However, all knowledge about the state of the blood during disease is uselesswithout comparative data for healthy blood." Met deze, steeds meer als juist begrepenregels begint een uitgebreid artikel van 85 bladzijden, van De Villiers waarinhet normale bloedbeeld van den struisvogel van alle zijden wordt bezien. Na een interessante inleiding gegeven te hebben over de waarde , vooral in hetverleden, van de struisvogelfokkerij voor Zuid-Afrika, geeft hij eerst een overzichtvan de gevolgde methoden van onderzoek. Hierbij wordt o.a. meer

uitgebreidgesproken over de middelen om de bloedstolling tegen te gaan, over het maken vande uitstrijkpraeparaten, over de verschillende kleurmethoden, over het meten vande cellen, enz. Daarna wordt zeer uitgebreid gesproken over de morphologie vande cellen (erythrocyten, leucocyten en thrombocyten). Deze struisvogel soc.rt heeft ^zeer groote roode bloedlichaampjes (gem. lengte 13,98, gem. breedte 7.92), welkebloedlichaampjes in grootte slechts worden overtroffen door die van de emu. Hetaantal roode bloedlichaampjes (gem. 1.331.000) is veel geringer dan van de normalevogels en van de zoogdieren. Ofschoon het paard ongeveer 4 X zooveel roode bloedlichaampjes heeft als denstruisvogel, is het haemoglobinegehalte van het struisvogelbloed veel hooger dandat van het paard. Het bloedlichaampje van den struisvogel is ongeveer 4 X zoogroot als dat van het paard en bevat ook ongeveer 4 X zooveel haemoglobine. Hetlichaam van den

struisvogel heeft dus niettegenstaande zijn gering aantal erythro-cyten te beschikken over minstens evenveel haemoglobine als het paardelichaam.Interessante beschouwingen houdt de Vill.ikrs over de bepaling van de haematocryt-waarde en over de bepaling van de minimum en maximum resistentie van de r. bi. 1.in keukenzoutoplossingen. Bij het bepalen van het aantal witte bloedlichaampjeswordt een uitvoerige, kritische beschouwing gewijd aan de verschillende methoden,die hierbij in den loop der jaren bij verschillende vogels zijn toegepast. Hij geeft eenduidelijk inzicht in de verschillende moeilijkheden, die zich hierbij bij het vogelbloedvoordoen. Hij komt tot de conclusie, dat geen van de vele aangegeven methodenvoor 100 % voldoet. De vii.liers bevond zich het beste bij het gebruik van Wiseman\'ssolutie. Ook de methoden voor het tellen van de trombocyten zijn verre van ideaal.De waarden van het anorganische P, Ca, Na, K en Mg werden

bepaald en ten slottewerd door middel van de uitblocdmethode het totale volume van het bloed vast-gesteld op 5.466 ccm of 5.8% van het lichaamsgewicht. Vele tabellen en een zeer uitgebreide literatuurlijst maken het geheel tot eenzeer lezenswaardig artikel. Morphologisch bloedbeeld bij ,,Grass Sickness". Holman 1) stelde een onderzoek in naar het morphologische bloedbeeld bij paardenlijdende aan â€žGrass Sickness". In acute gevallen van de ziekte was het aantal r. bl. 1.en het erythrocyten-volume ongeveer met 100% verhoogd. Daar Stf.wart, diedezelfde bloedmonsters chemisch onderzocht ook de meeste chemische bestanddeelenvan het bloed met ongeveer 100 % verhoogd vond, ligt het voor de hand de toenamevan het aantal r. bl. 1. toe te schrijven aan bloedindikking. In chronisch verloopendegevallen trad de sterke vermeerdering van het aantal r. bl. 1. niet eerder op dan driedagen voor den dood. In het verloop van de ziekte werd een

veihooging van dekleurindex waargenomen, welke toegeschreven werd aan een verhoogde bloed-destructie. 1 ) H. H. Holman. A Haematological Study of horses suffering from Grass Sickness.Vet. Record, 52, 11, 1940.



??? De veranderingen aan het w. bl. beeld waren niet specifiek en wezen op eeninfectie of een intoxicatie. Gewezen wordt op de differentieel diagnostische waardevan het bloedonderzoek bij dit lijden. Thijn. Bloedonderzoek tijdens intraveneuze narcose. Df.rra en Korth 1), die voor de inhalatienarcotica reeds eerder een dergelijkonderzoek instelden, bepaalden het 02 en C02-gehalte van ven. en art. bloed bijhonden tijdens eunarcon- en evipannarcose. Bovendien controleerden zij de ver-andering van de totale hoeveelheid circuleerend bloed en die van plasma en cellenafzonderlijk. De stijging van het C02-gehalte van het art. bloed is bij eunarcon-p.arcose sterker dan bij de evipannarcose, terwijl ook het herstel van den normalentoestand bij eunarcon het langste duurt. Ook de daling van het art. 02-gehalteis bij eunarcon het sterkst. Het ,,02 Sattigungsdeficit" neemt bij eunarcon toe, bijevipan niet of weinig, terwijl de normale waarde 24 uur na de

narcose met eunarconzich nog niet hersteld heeft. De hoeveelheid circuleerend bloed neemt bij beidenarcotica af, het sterkst echter weer bij eunarcon. De vermindering van de hoeveelheid cellen is sterker dan de daling van de plasma-hoeveelheid, zoodat tijdens de narcose een bloedverdunning optreedt. Opgemerktwordt nog, dat het veelal niet gelukte met eunarcon in therapeutische dosis eenvoldoende narcose op te wekken. Infectieuze aleucocytose bij katten 2). Naar aanleiding van groote sterfte onder laboratoriumkatten stelden schr. eenonderzoek in. Een deel der katten stierf plotseling zonder duidelijke ziekteverschijn-selen. Controle van temp. en bloedbeeld leerde, dat hier een met sterke leucopeniegepaard gaande infectie in het spel was. Bij gezonde katten varieert het leucocvten-aantal van 6000â€”40.000, daling beneden 6000 met temp.stijging boven 40 0 isals begin der ziekte te beschouwen ; gedurende de ziekte daalt het aantal

leucocytensnel tot minder dan 200 ! De ziekteduur bedraagt enkele dagen, klinisch ziet mensufheid en voedselweigering, de mortaliteit bedraaet 70â€”100%. De oorzaak iseen nog niet aangetoond filtreerbaar virus. De virulentie van het virus is zeer groot,bestrijding door ontsmetting enz. leverde niets op. Bij sectie vindt men pscudo-membraneuze gastro-enteritis en sterke regressieverschijnselen in het beenmerg. In peracute gevallen is de sectic negatief. Histologisch ziet men acidophyle kern-insluitsels in de cellen van darm, mesenteriale lymphklicren, milt en beenmerg.He\' serum van katten, die genezen, heeft praeventieve en curatieve waarde. Thera-peutische proeven met vitamine C leverden geen resultaat op. Deze ziekte is identiekmet die beschreven door Hammon-Enders en later door Laurens-Syverton. Nietidentiek is ze met infectieuze laryngo-enteritis en ,,Katzenstaupe". Ten opzichte van pseudomembraneuze gastro-enteritis bestaan

punten van ver-schil, doch ook van overeenkomst, bloedonderzoek kan leeren of hier van twee ziektensprake is. Het artikel is verlucht met duidelijke microphoto\'s. J. G. ojemann. ZOOTECHNIEK. Een nieuwe quantitatieve methode om eeneiige tweelingen te onder-kennen. De genetische analyse van alle erfelijke eigenschappen van den mensch en dehoogere dieren is onmogelijk, in de eerste plaats omdat het experimenteeren, zooals 1 ) E. Derra und J. Korth. Blutgasaustausch und Zirkulierende Blutmenge bei der intra-ven??sen Evipan und Eunarconnarcose. Deutsche Zeitschr. f??r Chirurgie B. 253, H. 6â€”7,p. 381.



??? men dat met drosophila doet, niet uitvoerbaar is, in de tweede plaats omdat devruchtbaarheid te gering en de ontwikkelingsduur te lang is en in de derde plaatswegens de ingewikkelde chromosomenstructuur. Men kan de erfelijkheid van deverschillende eigenschappen dus vaak alleen middellijk vaststellen, ??f door stam-boomonderzoek, ??f door analyse der eigenschappen van ?Š?Šneiige tweelingen, d.z.tweelingen uit eenzelfde zygoot ontstaan, door deeling der beide eerste blastomeeren,die dus genetisch volkomen identisch zijn. De verschillen die deze individuen nogvertoonen zijn dus uitsluitend phaenotypisch. Zarapkin *) geeft nu een methode aan, waarmee het mogelijk is, wiskundig teberekenen of tweelingen eeneiig zijn. Hij meet daartoe 76 kenmerken van het R??nt-genbeeld van een der handen van elk individu, namelijk de lengte van elk dermetacarpalea en phalangen en de basale, minimale en distale breedte. Hij neemthet eene

individu als standaard en drukt het verschil in lengte van ?Š?Šn kenmerkuit in procenten van de lengte van dat kenmerk bij het standaardindividu, aldusde absolute grootte van het kenmerk uitschakelend en beschouwt deze (positieveen negatieve) procenten als de variaties van een eigenschap, die als ze in curvevormworden uitgezet (de in procenten uitgedrukte verschillen op de abcis, het aantalgelijke afwijkingen op de ordinaat) een binominale curve vormen. Uit het gemid-delde M blijkt hoe groot het verschil tusschen de twee individuen is, de standaard-afwijking van de verschillen S is een maat voor de grootte der schommelingen. Bij niet-eeneiige tweelingen daarentegen is de curve niet binominaal, doch ver-toont meerdere toppen en zijn M en S grooter. Zarapkin is gebleken, dat wanneerS schommelt tusschen Â? 3 en Â? 5 % men aan mag nemen met eeneiige tweelingente doen te hebben. Deze methode, die voor den mensch is uitgewerkt, zou

ook zeer goed, eenigszinsgemodificeerd, bij het rund toe te passen zijn en dan een nuttige aanvulling kunnenzijn voor de meestal toegepaste methoden (neusafdrukken en haarwervels) (Ref.). De F1-generatie bij kruising van Poland China met Duroc Jersey varkens. Roberts en Cakrcol 1) hebben Duroc Jersey en Poland China zeugen en beerenonderling laten paiein, teneinde een studie te kunnen maken van de Fi-gcneratieen deze te kunnen veirgeliiken met de fokzuivere biggen. De zeugen en biggen werdenonder gelijke omstandigheden gehouden, oin de uitwendige invloeden zooveelmogelijk uit te schak.elen. Er werden een aantal dubbele paringen gedaan, waarbijeen zeug zoowel dooir een heer van hetzelfde als door een van het andere ras werdgedekt, teneinde de uitwendige omstandigheden waaronder de te vergelijken dierenopgroeiden nog meer gelijk te maken. Den onderzoekers bleek, dat wanneer dezeug door twee beeren was gedekt

het aantal biggen zeer veel grooter was danwanneer zij door ?Š?Šr* beer werd gedekt. Bij pasgeboren biggen bleken de gekruisteiets zwaarder gemiddeld gewicht te hebben dan de fokzuivere ; de verschillen ingroei, zoowel per dag als per kilogram voer waren niet mathematisch verantwoord. Het verband tusschen gewichtstoename en toename der totale lichaams-energie bij groeiende kuikens. De gewichtstoename en de benoodigde hoeveelheid voer om een bepaalde ge-wichtstoename te krijgen worden vaak gebruikt om twee voedselrantsoenen te ver-gelijken. Fraps en Carlyi.e 2) vonden echter bij het verzamelen van gegevens vooreen studie over de bepaling van het nuttig effect dat men kreeg bij het voeren vankuikens, dat de gewiehtstoename niet altijd als maatstaf voor de hoeveelheid verteer-bare energie van de voedingsmiddelen genomen kan worden. Zij gebruikten voorhun onderzoek witte leghornkuikens, die op bepaalde tijden gedood

werden en 1 ) E. Roberts en W. E. Carroll, A study of hybrid vigor in a cross between PolandChina and Duroc Jersey swine. Journ. of Agric. Research 59. 847, 1939. 2 ) G. S. Fraps and E. C. Carlyle. Relation of gain in weight to gain in energy contentof growing chicks. Journ. of Agric. Research 59. 777, 1939.



??? waarvan dan de totale hoeveelheid eiwit en vet bepaald werden. Per gram lichaams-gewicht bleek de hoeveelheid energie te wisselen met de verschillende rantsoenen,die de dieren gekregen hadden. De relatief benoodigde hoeveelheid voor i gramtoename in lichaamsgewicht was een andere dan voor toename van i calorie, somszelfs tot een verschil van 47%. De hoeveelheid energie varieerde van 144 tot 225calorie??n per 100 gram kuiken, doordat het percentage aan lichaamsvet schommeldetusschen 2.02 en 12.02%! de Groot. De invloed van folliculine op den groei en de ontwikkeling van jongedieren. Het is bekend, dat folliculine een gunstigen invloed heeft op den groei en deontwikkeling van te vroeg geboren kinderen. Gamberini *) heeft daarom proevengenomen met het toedienen per os van folliculine aan te vroeg geboren dieren endieren in slechten voedingstoestand (duiven, kuikens, kalkoenen, konijnen, katten,kalveren en

ezels). In vergelijking met de contr??ledieren namen de behandeldedieren sneller in gewicht toe en was de mortaliteit ervan belangrijk geringer. Debeste resultaten werden verkregen bij te vroeg geboren dieren en bij zeer jongedieren ; bij volwassen dieren kon geen enkele invloed waargenomen worden. Hetfolliculine kan beschouwd worden als een stof, die door het moederlijke bloed naarhet fetus gevoerd wordt en den normalen groei en ontwikkeling ervan in den uterusreguleert. Te vroeg geboren dieren en jonge dieren in slechten voedingsto?Šstandhebben een tekort eraan. Bij deze dieren heeft het toegediende folliculine een wer-king, die te vergelijken is met die der vitaminen. M. Leeftijdscorrectie voor melkvee-productielijsten. Ward en Campbell 1) hebben 702 koeien, vnl. van het Jerseytype gedurendezes achtereenvolgende jaren op hun productie gecontroleerd en de toename derproductie bij stijgenden leeftijd bestudeerd. Zij

vonden noch een procentsgewijze,noch een constante toename. Volgens schrijvers kan de toename der melkproductiehet best worden voorgesteld door een formule van de vorm : X = aY b, waarbijX de productie op volwassen leeftijd voorstelt en Y de productie op den bepaaldenjongeren leetijd. De invloed van de temperatuur op de grootte van kippeneieren op ver-schillende breedten van de aarde. Bennion en Warren 2) hebben aangetoond dat een hooge temperatuur deromgeving een belangrijken invloed heeft op de grootte van vogeleieren. Ook is heteen bekend feit, dat in de eerste maanden van den leg de eieren van de kippen ingrootte toenemen tot in het vroege voorjaar, waarna ze gedurende den zomer weergeleidelijk iets kleiner worden. Ook zagen deze onderzoekers, dat wanneer in denhetfst de eieren klein waren, dit steeds samenging met een zeer warmen (na)zomer. Warren *) heeft nagegaan hoe de curven der cigrootte

over het geheele jaarverloopen onder verschillende temperatuursomstandigheden op elf verschillendeplaatsen der aarde tusschen 14 en 56 graden Noorderbreedte en zijn conclusie is datde temperatuur boven een bepaald minimum, 70Â° F., inderdaad een belangrijkeninvloed uitoefent op de eigrootte. In streken met een hooge gemiddelde temperatuurleggen de kippen zeer kleine eieren, die dan aan het eind der legperiode, als de 1 ) A. H. Ward and J. T. Campbell, The journ. of agric. science 28, 523, 1938. 2 ) N. L. Bennion and D. C. Warren. Temperature and its effect on egg size in the domesticfowl. Poultry Sci. 12, 69, 1933.



??? maximum dagtemperatuur beneden de 70Â° Fahrenheit begint te dalen, belangrijkgrooter worden. Als men kunstmatig de temperatuur, waarbij de kippen gehoudenwerden, verhoogde, werden de eieren prompt weer kleiner ; het grooter worden wasdus niet een gevolg van het naderend einde der legperiode, zooals veelal gedachtwerd. Het ware interessant geweest, indien Warren tevens den invloed van de tempera-tuur op het aantal gelegde eieren had nagegaan, mogelijk had hij een negatievecorrelatie gevonden tusschen gewicht en aantal. de Groot. VITAMINEN.Vitamine C en zwangerschap. De wisselende uitkomsten, die verschillende auteurs verkregen bij onderzoek dei-vitamine C huishouding tijdens de graviditeit gaven aanleiding tot een onderzoekdoor Briger 1). Als proefdieren gebruikte hij konijn, rat en cavia. Het bleek hem, dat het organismetijdens de graviditeit in hooge mate beschermd is tegen een te geringen toevoer

vanvitamine C. In de eerste plaats tracht het lichaam het tekort door synthese van hetvit. in verschillende organen aan te vullen, bij een meer gevorderde zwangerschapis ook de placenta tot dezen vitamine-opbouw in staat. De organen van de vruchtdaarentegen dragen niet tot een vit. C-aanmaak van eenige beteekenis bij. In het geval, dat deze vitaminesynthese te kort schiet zoodat het vit. C-gehaltevan het lichaam daalt, treedt een tweede regelingsmechanisme van nog onbekendenaard in werking, dat er voor zorgt, dat de grondstofwisseling constant blijft. Hetinconstant worden der grondstofwisseling is het eerste symptoom van vitamine C-gebrek. De beschreven regulatie is tot de zwangerschap beperkt ; na de geboortewordt het vitaminegebrek direct zichtbaar. De schr. waarschuwt uitdrukkelijkvoor het trekken van conclusies uit deze en soortgelijke onderzoekingen t.o.v. denmensch of niet onderzochte diersoorten. De verschillen tusschen

verschillende dier-soorten zijn hÂ?tr zeer grcot. Zoo verhoogt b.v. vit. C-toevoer de vruchtbaarheidvan de cavia, terwijl het bij de rat abortus kan verwekken. Ook de organen die tijdensde graviditeit tot vit. C vorming in staat zijn, zijn bij iedere diersoort anders.Vitamine E. Na een uitvoerig en volledig literatuuroverzicht geeft Carl M??ller a) de resul-taten van zijn bij een groot materiaal genomen proeven. Hierbij ging hij in deeerste plaats na of langdurig gebrek aan Vit. E ook orgaanveranderingen geeft. Aanoverlevende uteri van dieren met avitaminose vond hij geen verminderde prikkel-baarheid. Bij langdurige avitaminose vond hij atrophie van het ovarium met ge-stoorde ovariaalcyclus. Deze veranderingen zijn irreversibel. Steriliteit door avitaminose E is niet te be??nvloeden door hormonen (follikel,corpus lut. hypophyse). Aan de uteri zag aut. pigmcnteering gevolgd door vettige degeneratie en atrophie.In de schildklier vond hij rustend cpitheel,

vergroote follikels en vermeerderd colloid. De hypophyse is bij vrouwelijke dieren histologisch normaal. Bij manlijke dierendaarentegen vond aut. castraatcellen. De hypophyse van vit. E-vrije dieren bevateen teveel aan gonadotroophormon. Ook de anatomische afwijkingen bij manlijkedieren worden uitvoerig beschreven (zie orig.). Habitueele abortus is volgens schr.het typische symptoom voor avitaminose E, ook de z.g.n. vruchtresorbtie, die anderenzagen vat hij als abortus op. Op lactatie en op tumorgroei heeft vit. E volgens schr.geen invloed.



??? Sarcoom en Vitamine E. In aansluiting aan proeven in zake den invloed van vitamine E (in samenwerkingmet vitamine A) op den groei werd door von Euler *) nagegaan of snel groeiendetumoren ook veel van deze vitaminen bevatten. Als materiaal gebruikten zij ver-schillende sarcomen. Zonder uitzondering bevatten deze tumoren een groote hoeveelheid vitamine E(gemiddeld 5 mg per 100 g) ; vitamine A daarentegen bleek niet in aantoonbarehoeveelheid in deze gezwellen voor te komen. j. G. ojemann. VLEESCH- EN VISCHHYGI?‹NE. Over het verband tusschen het voorkomen van saprophyten in hetvleesch van noodslachtingen en de houdbaarheid van het vleesch. Volgens de onderzoekingen van P??tz 1) vertoonde vleesch, dat blijkens hetbacteriologisch onderzoek een zwak tot middelmatig gehalte aan saprophytischebacteri??n had, bij bewaring in het koelhuis geen mindere houdbaarheid dan kiemvrijvleesch van dezelfde

kwaliteit. In het koelhuis vond verder geen eigenlijke ver-meerdering van het aantal bacteri??n plaats. Bij bewaring van het vleesch buiten het koelhuis zijn de temperatuur en de duurvan het verblijf buiten het koelhuis voor de houdbaarheid van zeer groote beteekenis.Zoo ziet men bij bewaring onder 10" C. geen bacteriegroei en een relatief goede houd-baarheid ; boven ioÂ° C. en slechts gedeeltelijk hooger een langzame verslechteringvan het vleesch en bij bewaring bij een temperatuur van 20â€”25Â°C. op zijn vroegstna 2â€”3 dagen een beginnende en dan snel toenemende verslechtering van de vleesch-hoedanigheid, welke na 5â€”9 dagen tot bederf voert. De houdbaarheid van het vleesch, afkomstig van noodslachtingen is altijd ver-minderd. Zij is afhankelijk van den toestand van de vleeschoppervlakte, van demate van uitbloeding, van het watergehalte en den zuurgraad van het vleesch.Luchtbacteri??n uit het koelhuis

vestigen zich op het vochtige vlccschoppervlak enverminderen zoodoende de houdbaarheid. Naar de meening van P??tz zijn vooreen juiste beoordeeling van noodslachtingen de kookproef, de May\'sche houdbaar-heidsproef (het losmaken van spiergroepen van het achterbeen), de vloeipapier-methode en de pH-bepaling niet te missen. Secundaire infectie van bacteri??n uit de paratyphus-enteritisgroep bijmond- en klauwzeer. Virusziekten geven door de vernietiging van de dekcellenlaag van huid en slijm-vliezen gelegenheid tot het binnendringen van physiologisch voorkomende bacteri??n.K??be en Heinig s) gingen na op welke wijze virusziekten en bacterieele secundaireinfecties van elkaar afhankelijk zijn. Daartoe onderzochten zij kunstmatig metmond- en klauwzeer besmette runderen, welke zich in een paratyphusstal bevonden. ÂŽ?œ 35>4 % der met mond- en klauwzeer besmette dieren werd enteritis waarge-nomen, echter

slechts bij 1,3 % van alle aan darmontsteking lijdende dieren kondenenteritisbacillen worden aangetoond. Deze darmontsteking was derhalve n??ch eenspecifiek symptoom, n??ch het gevolg van de enteritisinfectie. Daar de infectie inhoofdzaak tusschen 11 en 12 dagen post infectionem optrad, moet zij met het mond-en klauwzeer in eenig oorzakelijk verband staan. Nadere onderzoekingen toonden



??? aan, dat deze bacteri??n reeds ten tijde van de infectie met het mond- en klauwzeer-virus zich in het organisme bevonden, zonder echter een primaire ziekte te veroor-zaken. Ongeveer 1,5% van alle dieren waren bacterie-uitscheiders, terwijl 5,9%Breslaubacteri??n herbergden, welke echter niet serologisch konden worden aan-getoond. Op grond van hun onderzoekingen zijn schrijvers van meening, dat de desbetreffen-de voorschriften in de vleeschkeuringswet moeten worden gewijzigd. Daar hetmond- en klauwzeer, ook zonder bijkomende ziekteprocessen, een virusziekte is,welke de darmbacteri??n uit de enteritisgroep de gelegenheid geven tot secundaireinfectie over te gaan of tot een septicaemie uit te groeien, moet in elk geval vanmond- en klauwzeer een bacteriologisch onderzoek worden verricht. De differentieel diagnose tusschen paratyphushaardjes in kalverleversen z.g. nematodenknobbeltjes. Preszler \') onderzocht alle pathologische

processen in de kalfslever, welkevolgens de ervaring tot een verwisseling met paratyphushaardjes aanleiding kunnengeven. Als bekende haardvormige leververanderingen, die bij nauwkeurig onderzoeknauwelijks met paratyphushaardjes verwisseld kunnen worden, worden miliairtuberculose, distomateuze veranderingen, afgestorven kleine echinococcen en ver-anderingen door cysticercus tenuicollis (z.g. tenuicollenboorgangen) beschreven. Daarentegen kunnen vooral pyaemische haardjes en door Linguatulalarven ver-oorzaakte knobbeltjes tot verwisseling aanleiding geven. Bij histologisch onderzoek van pyaemische haardjes ziet men een homogeencentrum van neutrophyle, polymorphkernige leucocyten, welke een gedeeltelijkkernverval vertoonen. Fibroblasten en angioblasten vormen dan een circulairegrenszone tegen het gezonde leverweefsel. Uitvoerig beschrijft Preszler verder, als bijzonder op paratyphushaardjes gelij-kende knobbeltjes, die,

tot hoogstens linzegroot, grauwwit tot grauwgroen van kleurzijn en welke volkomen gelijken op de in de longen en lever van het paard en in desubmucosa van den runderdarm voorkomende nematodenknobbeltjes. Jonge haardjesbestaan hoofdzakelijk uit een opeenhooping van eosinophiele leucocyten. OudereHaardjes, bevatten in het centrum een necrotische celmassa, die omgeven is door eenlaag van fibroblasten en granulatieweefsel. Het aantooncn van nematodenlarvenin een z.g. CHietschpraeparaat gelukt zelden. Over gedeeltelijke zwartkleuring van gekookte koeuier. Deelen van koeuier kunnen na het koken, aldus Claussen 1), een grauwe tot zwart-blauwe verkleuring vertoonen, in den vorm van diffuus of min of meer gemarmerdeplekken, van wisselende grootte en met al dan niet scherpe begrenzing tegen hetnormale uierweefsel. Deze verkleuring bleek niet definitief te zijn, nam na eenigentijd een zwak-roodachtig bruine tint aan. Op grond

van het positieve resultaat vande Turnbull-blauwreactie en van het chemisch aantooncn van 0.25 mg ijzer in 100gram uicrwecfsel en van het histologisch onderzoek meent Claussen als oorzaakte moeten aannemen de vorming van zwavelijzer door ijzer of roestdeeltjes, afkom-stig van de ophanghaken. Over z.g. zachte hammen, veroorzaakt door sarcosporidi??n. Reeds in 1922 was door Crf.ech op het voorkomen van z.g. zachte hammengewezen. Aangezien, zooals hij mededeelt, in den laatsten tijd deze afwijking infrequentie schijnt toe te nemen, vestigt hij in dit artikel nogmaals de aandachtop deze ziekte. Deze z.g. zachte hammen worden vooral waargenomen nadat dezehet kookproces hebben ondergaan. Creech 8) wijst er op, dat practisch bij elk varkenin de muskulatuur sarcocvsten kunnen worden aangetoond. Blijken deze in een zeer 1 ) Claussen. Ueber partielle Schwarzf?¤rbung gekochter Kuheuter. D.T.W. 1939, pg- 65g.



??? gering aantal aanwezig te zijn, dan ziet men hiervan verder geen nadeelige gevolgen.Hoogstens kan een geringe bleekheid van de spieren optreden. Is het aantal echtergrooter, dan is de spierdegeneratie dikwijls uitgebreider; sommige spierfibrillenhebben dan reeds een algeheele degeneratie ondergaan. Wordt nu een dergelijke, sterk besmette ham op een of andere wijze gekookt, danzullen vele van de daarin aanwezige sarcocysten barsten, waardoor de daarin aan-wezige toxische producten (of enzymen) vrijkomen en zoodoende een degeneratieen verweeking veroorzaken van de omringende spierfibrillen. In de meeste van de door Creech onderzochte hammen was microscopisch geenof weinig ontsteking aanwezig ; wel waren praktisch alle spierfibrillen in stukken(schollen) uiteengevallen en zag hij slechts de omtrekken van de gebarsten sarco-cysten, terwijl de inhoud zich over de omgevende fibrillen had verspreid. Metvon

Ostertac is dan ook Creech van meening, dat dergelijke afwijkende hammenongeschikt zijn voor menschelijk gebruik. De pH van schapenvleesch en haar beteekenis voor de vleeschkeuring. M??ller \') bevestigt de voor rund- en varkensvleesch door andere onderzoekerswaargenomen feiten, dat een hooger bloedgehalte van de muskulatuur, zooals menb.v. bij noodslachtingen kan opmerken, de pH van het spierweefsel doet stijgen,ook voor schapenvleesch. Verder vond hij eveneens in sterk pecsweefsel bevattendespieren een hoogere pH dan in bijna peesvrij spierweefsel, terwijl eveneens de afzon-derlijke spieren van een schaap een verschillende pH gaven. In het algemeen treedt de zuurvorming van het schapenvleesch zeer snel op,zoodat zelfs binnen 7 uur de sterkste zuurgraad kan worden bereikt. E?Šn dag na de slachting liggen de pH-waarden van de verschillende spiergroepentusschen 5,84â€”6,33, zonder dat bij een pH

boven de 6,2â€”6,3 de houdbaarheidvan het vleesch geringer is geworden. Nadat het laagste punt van de zuurvormingis opgetreden, verloopt de pH-curve geheel onregelmatig. De proeven van M??i.lf.r brachten aan het licht, dat bij een bewaringstemperatuurvan 2â€”5Â°C. een zekere pH-waarde als kenteeken van een beginnend bederf bij scha-penvleesch niet kan worden waargenomen. Wel meent hij, dat schapemleesch, datbij een langdurige bewaring een pH boven de 6,6 aanwijst, als in beginnend bederfmoet worden beschouwd. de Graaf. Eigenaardige veranderingen in het spek bij varkens. Volgens Martin nemen zoowel de cutis (vooral het stratum reticulosum) als desubcutis aan de spekvorming deel. Men zou dus kunnen spreken van huidspek envan onderhuidspek. Huidspek ligt dan tusschen het zwoerd (d. i. het vaste, niet vervette deel van hetcorium) en de binnenste, uit collogeen bindweefsel bestaande grenslaag van

delederhuid. Onderhuidspek tusschen deze grenslaag en de lichaamsmusculatuur. Pathologisch-anatomische veranderingen van het spek treft men zelden aan. Martha SeyFarth 1) beschrijft twee gevallen, door illustraties verduidelijkt. ie geval. Betreft spek van een varken van 1J centenaar. Het onderhuidspekweefselis hard en geelrood gemarmerd vleesch, huidspek en zwoerd vertoonden geen afwij-kingen. Kook- en braadproef gaven geen abnormale reuk en smaak. In de speklaagbevonden zich op verscheiden plaatsen groolere en kleinere hoopjes kleine bloedvatenmet verdikte intima. In het eigenlijke huidspek waren sterke bindweefselstrengenen sterke vasicularisatie aanwezig. 1 ) Dr. Med. Vet. Martha Seyfarth. Eigenartige Ver?¤nderungen in der Speckschichtedes Schweines. D.T.W., No. 10, 1940, S. 110.



??? Een oorzaak werd niet gevonden. 2e. geval. Hier werd de afwijking gevonden bij een varken van 117 kilo. De spek-laag van nek, schouder, rug en buik was zeer vochtig, licht geel gekleurd en doorzaaidmet zeer vele kleine, gele, onregelmatig verspreide haardjes. In het midden van dezehaardjes een etterige massa, waaruit in reincultuur werd gekweekt : staphylococcuspyogenes aureus. Het zou hier gaan om embolische processen. Villen van varkens. In Rusland schijnt men de varkens dikwijls te villen. Het varken wordt dan nietgebroeid. Met het afnemen van de huid wordt aan den kop begonnen, met eencirkelsnede om de snuit. Veelal wordt de huid met de hand of machinaal afgetrokken. Volgens Dr. Jan H??kl \') wordt te Son (in Noord-Brabant) dit proces vergemakke-lijkt door lucht onder de huid te blazen. Bij de verdere bewerking biedt het velmoeilijkheden. In den zomer gaan de varkenshuiden gemakkelijk tot ontbinding over, tenzij

ditdoor koude of zouten wordt tegengegaan. B. De pH van vischvleesch en haar beteekenis voor de beoordeeling vanvisch. In verband met het feit, dat alle tot dusver bekend gemaakte pH-bepalingen vanvischvleesch waren verricht met de colorimetrische methode en niet altijd totovereenstemmende resultaten hadden geleid, deed Fref.ricks -) een aantal onder-zoekingen over de pH-waarde van vischvleesch, bepaald met de Ionometer vanLautenschlager, dus langs elektrometrischen weg. Blijkens zijn onderzoekingen is een bepaling van de pH voor de beoordeeling vanversche zoetwatervisschen inzooverrc van beteekenis, dat het een completeeringvormt van het zuivere organoleptisch onderzoek. Onmiddellijk na het dooden is de pH van versche zoetwatervisch gemiddeld 7.Na 24 uur is het zuurmaximum bereikt, dat gemiddeld 6,25 bedraagt. Er is geenpH-grenswaarde op te geven voor het beginnen van vischbederf. Opmerkenswaardigis

verder de vaststelling, dat vischbederf zoowel kan verloopen onder alkalische alsonder zure reactie. de Graaf. BOEKAANKONDIGING. Jaarverslag (1 Oct. 1938â€”1 Oct. 1939) van de Controle C.L.O. Meng-voeders. Dat dit jaarverslag hier wordt aangekondigd kan gemotiveerd worden met demcdcdeeling dat het, behalve de gegevens en cijfers speciaal voor de aangeslotenenvan belang, een aantal populair-wetenschappelijke artikeltjes bevat over veevoeding.Daarnaast vinden wij tevens een lijst van voederartikelen met korte aanteekeningenover samenstelling en gebruik. Het boekje is daardoor zeer geschikt 0111 eens na teslaan. Het heeft geen zin om hier kritiek uit te oefenen op enkele mededeelingen overgegevens welke nog niet voldoende vast staan. Vermoedelijk zullen belangstellende collega\'s wel een exemplaar van Dr. J.Grashuis kunnen ontvangen. v. d. P.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. 89ste Algemeene Vergadering, 18 en 19 October 1940. Hoewel door de pas verschenen circulaire van den Secretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van het Departement van BinnenlandscheZaken aan de Burgemeesters, de mogelijkheid voor het houden vanvergaderingen vergroot is, zou het toch kunnen gebeuren dat onzeAlgemeene Vergadering niet zou kunnen doorgaan. Den leden wordtdaarom verzocht, hiermede rekening te willen houden; in het nummervan 15 October a.s. zal een definitieve mededeeling over het al ofniet doorgaan worden opgenomen. Aan de afdeelingen, die nog niet vergaderd hebben, wordt verzochtzooveel mogelijk hun afdeelingsvergadering te houden, opdat zij bijeventueel doorgaan van de Algemeene Vergadering een afgevaardigdezullen kunnen zenden. De secretaris, A. van Heusden. Afdeeling Friesland. Onze afdeeling vergaderde op Zaterdag 17

Augustus 1940 bij wijze van proef opeen andere plaats, n.1. te Sneek in Hotel Leeuwen. De proef is zeer geslaagd, want de vergadering werd bezocht door 33 leden, terwijlcoll. Venf.ma namens het H.B. aanwezig was. Een student was ge??ntroduceerddoor een lid. Een opkomst dus grooter dan wij in den laatsten tijd ooit gehad hebben,zoodat de proef zal worden herhaald. Bij de opening heette de voorzitter allen welkom, in het bijzonder coll. Venf.ma,die voor de eerste maal onze afdeelingsvergadering bezocht. Tevens werden degemobiliseerd geweest zijnde collegae welkom geheeten en de vreugde over hu>>terugkeer uitgesproken. De notulen van de vorige vergadering, opgemaakt door den plv. secretaris, werdenonveranderd goedgekeurd. Coll. Feddema werd dank betuigd voor de waarnemingvan het secretariaat. Bij de ingekomen stukken werd behandeld de bijdrage aan de Prof. Dr. D. A.de JoNe.-Stichting. Deze werd na korte

bespreking bepaald op ?’ 0.50 per lid. De hoopwerd hierbij uitgesproken, dat alle afdeelingen in dezen geest zullen handelen. De â€žkreet om copie" van de redactie werd door den voorzitter nog eens dubbelonderstreept. Als afgevaardigde naar de Algemeene Vergadering werd benoemd A. J. HÂ?maen als plaatsvervanger J. J. Feddema. De beschrijvingsbrief gaf aanleiding tot de volgende opmerkingen. Bij punt 7 werd het als een practisch bezwaar gevoeld, dat de Alg. Vergaderingde beroepsinstantie is bij de bepaling van het werkgebied. Deze Alg. Vergaderingkomt eens per jaar bijeen. Er kunnen zich nu geschillen voordoen, die direct opgelostmoeten worden en dan is een Centrale Raad gemakkelijk bijeen te roepen. Juridschis deze wijziging misschien juist, maar onze afdeeling voelt meer voor den practisciienkant van de zaak en gaf haar afgevaardigde opdracht, zijn stem tegen punt 7 uit tebrengen. Het tuberculose-rapport bracht

nogal tongen in beweging, o.a. H. Postua,E. W. de Jong, A. J. Hidma, P. Sjollema brachten hun bedenkingen naar voren.In het kort komt het hierop neer, dat het rapport in zijn geheel te weinig voorbereidis, dat de intradermile reactie niet superieur is aan de (herhaalde) ophthalno-reactie en dat isolatie imperatief voorgeschreven op te groote bezwaren zal stuiien. Het resultaat was dat de afdeeling voorstelt : I. In conclusie 1 na intradermale in te voegen : of ophthalmoreactie (na seisi-bilisatie).



??? II. In conclusie 3 de intradermale reactie te behouden (om bedrog te voorkomen). III. In conclusie 6 wordt het woord â€žgeheel" weggelaten. Postma zag nog gaarne onze practische ervaringen in het rapport vastgelegd enwilde het daarvan laten afhangen of de bestrijding verplicht kan worden gesteld. Sjollema wilde nog het H.B. opmerkzaam maken op het zoo mogelijk afslachtenvan reactie-dieren als de regeering tot inblikken overgaat. Van den Gezondheidsdienst in Friesland was een schrijven ingekomen, waarbijwerd medegedeeld, dat aan fabrieken met een reactiepercentage van hoogstens 4 %een tweede klinisch onderzoek in den zomer zal worden ingesteld. De Directeurvan dezen dienst verzocht de afdeeling een tarief hiervoor vast te stellen. Na eenigediscussie, waarbij vooral den nadruk werd gelegd op het algemeen belang, werd dittarief vastgesteld op ?’ 0.50 per dier. Sommigen vonden dit tarief te laag, doch deoverweging dat

de gezondheidsdienst dit onderzoek uit eigen kas gaat bekostigen,deed hen met dit tarief meegaan. Hierna hield coll. Sjollema een zeer interessante lezing over â€žGeslachtshormo-nen". Een uittreksel zal aan de leden worden toegezonden. De voorzitter dankte coll. Sjollema voor zijn boeiende inleiding. Collega Hofstra demonstreerde een suspensorium, gemaakt uit een klauwzakje,te gebruiken bij orchitis. Bij de rondvraag kwam coll. H. Postma met het verzoek de volgende vergaderingin Heerenveen te houden. Als er zich niet te veel practische bezwaren voordoen(verduistering, vervoer) zal het Bestuur dit gaarne overwegen. Hierna sluiting, waarbij de voorzitter dank bracht voor de goede opkomst envoor de aangename discussie. Een gezellige maaltijd besloot dezen geslaagden middag. De Secretaris, Santema. Groep Kennis der mensehelijke voedingsmiddelen van dierlijken oor-sprong. Ondergeteekende verzoekt den leden van

bovengenoemde Groep dringend terbesparing van incassokosten en veel onnoodig werk hun contributie over 1940 tenbedrage van ?’ i.â€”â–  ten spoedigste te willen doen overschrijven op zijn girorekeningNo. 448?œ1. Na 15 October worden de postkwitanties verzonden. De Secretaris-Penningmeester,Dr. J. M. van Vloten. Steun-actie 1940. 3e verantwoording. Na de tweede verantwoording, voorkomende in het Tijdschrift van 15 Aug.â€”i Sept., zijn nog tot en met 23 September 1940 de navolgende bijdragen ten behoevevan de collega\'s, die door den oorlog ernstige schade geleden hebben, in grootendank ontvangen. In aansluiting aan den oproep namens de commissie door collega ten Thijegeplaatst in datzelfde Tijdschrift is van enkele collega\'s een tweede bijdrage ont-vangen, terwijl aan het verzoek tot het zenden van een maandelijksche bijdragetot nu toe slechts door een 3-tal collega\'s gevolg is gegeven. 27 Augustus : 30 Augustus : R.

Vâ€ž M ..... W. A. d. Hâ€ž B. . . . J. T. H., H...... J. A. Bâ€ž U...... N. H. M. v. A., R. . ?’ 10. / 25 J. K., O.J. d. J., HA. D., H. 10.â€” 20.â€” 25-â€” 20.â€”



??? 3 September : D. d. Jâ€ž Z. . . .M. J. V., R. . . . E. A. R. F. B., U. E. S., D..... A. j. v. A., E. . .W. F. H., H.. . . 4 September : F. B., B..... F. J. A. B., H. .J. G., A. . . .A. v. Mâ€ž A. . .P. Bâ€ž S..... H. S. F., \'sG.......- 6.50!) - 20.â€” - 20.â€” - 2.50 - 5- \') 7 September : H. R , AE. H. K., B. Th. d. G., B...... H. M. v. G., V. . . . ?’ 10- - 10â€” - 10 â€” - 10 â€” - 10â€” - 5- 7-50io.â€”25-â€”\'5 â€”10.- 10 September :G. B. R. VV., D. . . . K. v. n. L., D..... N. Nâ€ž \'s H...... F. Y., O....... J. H. t. T., U..... W. H. S., B...... 12 September H. d. D., D...... M. M. d. L., E. . . .Afd. Gelderl.-OverijsselW. M. A. P., W. . . .W. t. H., H..... 17 t/m 22 September: Afd. Utrecht ......- 25.â€” J. S., O. (giro no. 158698) - 15.â€” M. v. d. V., A. ...... 15. J. Wâ€ž I..........- 10. G. VV. V., H.......- 25.- H. L. L. v. W., A. ...- 17.50P. H., \'s G........- 15.â€” / 25â€” - 25.â€” - 100â€” - 50.â€” - 5 â€”"> - 40.â€” 10.â€” - 30.â€” - 75-â€” - 10.â€” - 25.â€” Totaal met de beide vorige verantwoordingen: ?’

6136.50. De penningmeester, A. van Heusden. BERICHTEN, VERSLAGEN. Nederlandsch Congres voor Openbare Gezondheidsregeling. Van den secretaris van dit Congres, Prof. C. F. van Oijen, is de volgende mede-deeling ontvangen : â€žIngevolge de buitengewone omstandigheden heeft het Bestuur tot zijn leedwezende plannen tot het houden van een tweedaagsch congres te Enschede moeten latenvaren. Het Bestuur hoopt evenwel het eerstvolgende Congres in deze stad te houden. In plaats van het houden van een Congres ligt het in het voornemen dit jaar eenAlgemeene Vergadering te houden op Zaier(iag 26 Octoher 1940 en wel te Haarlem. Uuren plaats der vergadering alsmede de volledige agenda zullen tijdig bekend gemaaktworden. Reeds thans kan worden medegedeeld, dat aan de orde wordt gesteld de besprekingvan het zoo juist verschenen rapport van de Staatscommissie :â€žDrinkwatervoorziening westen des

lands". De heer VV. F. J. M. Krul, Directeur van het Rijksinstituut voor Drinkwater-voorziening zal daarover een inleiding houden, terwijl verschillende andere voor-aanstaande deskundigen zullen worden uitgenoodigd aan het debat deel te nemen. Het Bestuur vertrouwt, dat dit onderwerp in het bijzonder de belangstelling derleden zal opwekken en dat op een groote deelname gerekend zal kunnen worden. Belangstellenden, niet leden, zullen zeer welkom zijn. Zij woiden verzocht zichvoor introductie in verbinding te stellen met den secretaris van het Congres voorOpenbare Gezondheidsregeling, Prof. C. F. van Oyen, Biltstraat 166, Utrecht.\'" J) Maandelijksche bijdrage.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Het slachten zonder verdooving. In zijn verordening No. 80 van 31 Juli 1940 heeft de Rijkscommissaris voor debezette Nederlandsche gebieden bepaald, dat warmbloedige dieren voor het slachtenverdoofd moeten worden. De secretarissen-generaal der departementen van sociale zaken en van landbouwen visscherij hebben uitvoeringsbepalingen van dit verbod van slachten zonderverdooving uitgevaardigd, die in de Nederl. Staatscourant No. 161, van 20 Augustus1940 zijn gepubliceerd en op den dag van afkondiging in werking zijn getreden.In deze bepalingen worden soort en wijze van verdooving der warmbloedige dierennader aangegeven. Zij luiden als volgt : In afwijking van de geldende bepalingen moet de bedwelming van warmbloedigedieren (paarden, runderen, varkens, schapen en geiten) zoodanig geschieden, dat hetbewustzijn onmiddellijk wordt opgeheven, hetzij door electrische doorstrooming,hetzij door

middel van toestellen, waardoor de groote hersenen mechanisch wordenbeleedigd, hetzij op een andere door ons toegelaten wijze. Toepassing van kopslag en van neksteek of nekslag, evenals het breken of omdraaienvan den nek, is verboden. In plaats van de genoemde bedwelmingsmethoden en in afwijking van het des-betreffende verbod, is ten aanzien van warmbloedige dieren, geen slachtdierenzijnde, als bedoeld in de Vleeschkeuringswet 1919, Stbl. 524, of vee, als bedoeld inde Veewet, de toepassing van den kopslag, de toepassing van den nekslag, alleenvoor zoover het konijnen betreft, en het snel en geheel scheiden van den kop van denromp, alleen voor zoover het gevogelte betreft, geoorloofd. Voorts is het verboden tijdens of na de verbloeding met slachten voort te gaan,alvorens blijvende bewegingsloosheid is ingetreden. Ook het ophangen der dierenv????r het bedwelmen is verboden. Bij gevogelte is dus toegestaan verdooving

door kopslag of door het snel en geheelscheiden van den kop van den romp. Bij deze dieren is verboden nekslag, neksteek,breken of omdraaien van den nek. Bij konijnen is toegestaan het toepassen van kopslag, nekslag en electrischen stroom :verboden is het breken of omdraaien van den nek en neksteek. de Gr. H. TROMP VAN HOLST, t Tengevolge van een noodlottig ongeval is te Utrecht overleden de heerTromp van Holst, die zijn opleiding ontvangen heeft aan de toenmaligeLandbouwschool te Wageningen. Behalve zijn vele verdiensten op landbouw- enveeteeltgebied heeft de overledene een belangrijk aandeel gehad in de verheffingin 1918 van de Veeartsenijschool tot Hoogeschool. Vanaf Maart 1918 totSeptember 1925, de opneming van de Hoogeschool als Faculteit van de Rijks-Universiteit, was hij secretaris van het College van Curatoren en als zoodanigheeft hij zeer groote verdiensten gehad voor die Hoogeschool. Velen onzer leden

zullen zich hem herinneren als trouwe verschijning op onzeAlgemeene Vergaderingen gedurende dien tijd. Bij zijn crematie op Vrijdag 13 September werd van zeer vele zijden be-langstelling getoond, o.a was de Veeartsenijkundige Faculteit vertegenwoordigddoor Prof. Dr. H. Schornagel.



??? JAARYERSLAGE Keurings-dienst Aantal buitengemeenten Personeels-bezetting Aantalslachtingen Winst Verlies Aantal slagerswinkels Aantal vleeschwaren-winkels Controlebezoeken Keurings-personeel "ca CSO E- Slagers-winkels Vleesch-warcn-winkels Vee-artsen Hulp-keurm. Utrecht 18 5 4 39 Slachthuis 38167Buitengem. 5206 ?’ 109460.99 X Utr.226B.69 295 576 Utr. 2420B. 811 934 Totaal .. . 43373 3231 Opmerking: Uit een bijgevoegde staat blijkt de groote onregelmatigheid van de slachtingen op de verschillende werkdagen; n.1.op Maandag 39%, Woensdag 19%, Vrijdag nauwelijks 3% en op Zaterdag 16%- Gemiddeld vleeschverbruik in 1939ongeveer 12% % hooger dan in 1938. Barsinger-horn Bedrijfsslachting. 5797Noodslachtingen2603 Geheele kring28038Slachthuis22457 Tilburg 10 27 ?’ 54032.78 1440 totaal Opmerking : Nettoopbrengst der ingezamelde geneeskrachtige organen, enz. bedroeg ?’ 934.49, waarvan ?’ 233.63 aan

slagersgilde?’ 233.63 aan grossiersvereeniging werd afgedragen. De eigen ophaaldienst haalde 177 cadavers op. Waalwijk 3 2 1 15 Slachthuis 2127Buitengem. 4181 Slachthuis?’ 345.97Vleeschk.- dienst?’ 127.80 Geh.kring68 X X X Totaal .. . 6308 Opmerking : Vleeschverbruik per hoofd der bevolking in Waalwijk 34,8 kg, in de geheele kring 31,9 kg. Geheele kring24741 Schiedam 11 ?’ 12500.â€” 127 267 3564 2368 Opmerking : In de raadsvergadering van 23 Juni 1939 werd tot den bouw van een slachthuis beslist en daarvoor een crediet beschik-baar gesteld van ?’ 896.500.â€”. Verwacht werd dat in ?Š?Šn der eerste maanden van 1940 met den onderbouw een aanvangzal kunnen worden gemaakt.



??? Cysticercosis Echinococcosis Tuberculosis Aantal bacteriol.vleeschonderzoekings-gevallen XI> c 8OO Uii. c sc aj73C dÂ? G <u lH <uj> > c u <u> 13^ ?? K c â– J V Jc w u > z-* 8u t.Â? > c 4Â?XIM S, cua 03 -C UÂ? c V6 Rund: 22 levendRund: 76 afgest.Grask.: 7 levendSGrask.: 25 afgest. R. 190 gevallen of 1.6%P. 82 gevallen of 10.6%V. 33 gevallenof 1.4% 22.4% 1-12% 1.24% 0.4% 13.34 0//O 0.24% X X R. 605, waarv. 10 pos.GK. 52. VK. 67 â€ž 1 â€žNK. 38 â€ž 8 â€žP. 87 ,, 3 ,,V. 204 â€ž 8 â€žS. 7.G. 2. Tot. 1062, waarv. 30 pos. 40 X R. 0.4%P. 23.7%V. 1 gevalNK. 1 geval 18.7% X 1.1% X 4.1% 1.2% 1 gev. 1 gev. Totaal 121. X Rund: 12 levendRund: 23 afgest.Grask.: 1 levend R. 0.5 %V. 0.09%P. 7.3 % 13.37 O/ /O Tc 4%" X 2.34% X X X R. 111.VK. 8.P. 28.V. 64. Tot. 211. 5 Rund: 6 levendRund: 35 afgest. R. 1.01%V. 0.16% 15.2% 1.4% X X 4.3% X X 1.8% R. 15.VK. 9.P. 1.V. 13.S. 2. Tot. 40. 3 Rund: 6 levendRund: 47 afgest.Grask.: 1

levendGrask.: afgest. 6 R. 1.1 %P. 27.5 %S. 0.12% 33.55 % 1.1% 2.1% 0.23% 13.6% X 3 gev. 1 gev. Totaal 248 gevallen,waarvan 36 positief 28 de Gr.



??? Besmettelijke veeziekten in Nederland in Juli 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal gevallen aan, die 1 Juli niet warengenezen). Mond- en klauwzeer : bij 58 (62) eigenaars, waarvan in Groningen bij 2(1) eig. ;Friesland bij 2 (11) eig. ; Drenthe bij 2 (2) eig. ; Overijssel bij 4 eig. ; Gelderlandbij 2 (16) eig.; Utrecht bij (1) eig.: Noord-Holland bij 1 eig.; Zuid-Holland bij 2 (3) eig. ; Zeeland bij 9 (4) eig. ; Noord-Brabant bij 34 (24) eig. Scabi??s (sarcofites en dermatocoptes) bij paard en schaap: 89 gevallen bij 4 eig. (1050bij 76 eig.), waarvan in Groningen (2g bij 7 eig., waarvan 7 paarden bij 1 eig.) ;Friesland 9 bij 1 eig. (376 bij 47 eig.) ; Drenthe (320 bij g eig.) ; Overijssel (18 bij 3 eig.) ; Gelderland (30 bij 2 eig.) ; Utrecht (4 bij 1 eig.) ; Noord-Holland 20 bij 1 eig. (134 bij 3 eig.) ; Zuid-Holland 60 bij 2 eig. (21 bij 2 eig., waarbij 3 paardenbij i eig.) ; Noord-Brabant (118 bij 2 eig.). Rotkreupel bij schapen : 2g8 gev. bij 10 eig. (g73 bij 44 eig.),

waarvan in Friesland(197 bij 13 eig.) ; Drenthe 6 bij 1 eig. (g bij t eig.) ; Overijssel (35 bij 4 eig.) ; Gel-derland 4 bij i eig. (26 bij 5 eig.) ; Utrecht 25 bij 2 eig. (41 bij t eig.) ; Noord-Holland 181 bij 4 eig. (442 bij 15 eig.) ; Zuid-Holland 66 bij 1 eig. (221 bij 4 eig.) ;Noord-Brabant 16 bij 1 eig. (2 bij 1 eig.). Anthrax : 11 gev. bij 10 eig. (1 gev.), waarvan in Gelderland 4 bij 4 eig.; Utrecht(1 gev.) ; Noord-Holland 3 bij 2 eig. ; Zuid-Holland 1 gev. ; Noord-Brabant 2 bij 2 eig., waarbij 1 gev. bij varken ; Limburg 1 gev. Varkenspest: 2251 gev. bij 3g3 eig. (1286 bij 120 eig.), waarvan in Groningen 108bij 7 eig. ; Friesland 685 bij I3g eig. (194 bij 23 eig.) ; Drenthe 280 bij 31 eig. (124bij 14 eig.) ; Overijssel 5g bij 10 eig. (46 bij 6 eig.) ; Gelderland 70 bij 19 eig. (293bij 25 eig.) ; Utrecht 107 bij 8 eig. (143 bij 7 eig.) ; Noord-Holland 222 bij 23 eig.(97 bij 14 eig.) ; Zuid-Holland 404 bij 28 eig. (329 bij 20 eig.) ; Zeeland 271 bij117 eig. (28 bij 7 eig.) ; Noord-Brabant 20 bij 7
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??? PERIVAGINALE PHLEGMONEN, door Prof. Dr. F. C. v. d. KAAY. KLINISCHE LES. In het uur, dat ons heden ter beschikking staat, wil ik met U eentweetal koeien bespreken, waarvan het puerperium ernstig gestoord isdoor ontstekingsprocessen, welke zich in de bekkenholte om de vaginabevinden. Laten wij allereerst onze aandacht bepalen tot de koe, die U hiervoor U ziet en waarvan de eigenaar mij heeft medegedeeld, dat zij ruim2 dagen geleden voor de eerste maal gekalfd heeft. Deze partus is abnor-maal verloopen. Het voorstel van het zich in kopligging bevindende kalfwerd met moeite naar buiten gebracht, het achterstel kon eerst verwij-derd worden, nadat het met de kettingzaag was gehalveerd. Het beginvan het puerperium was normaal, de secundinae kwamen op tijd afen de eerste 36 uur na den partus vertoonde het dier niets bijzonders.Daarna veranderde de toestand in het tijdsverloop van 12 uur zeer tenongunste. Allereerst

constateerde de eigenaar, dat ?Š?Šn vulvalip begonte zwellen ; deze zwelling breidde zich zienderoogen uit over de anderevulvalip en de omgeving, de algemeene toestand ging snel achteruit,de eetlust nam sterk af, herkauwen werd niet meer waargenomen, demelkgift verdween nagenoeg geheel. Korten tijd, nadat de vulva wasgaan zwellen, is het dier gaan persen, hetgeen voortdurend is toegeno-men. Tot zoover de anamnese. Laten we nu de pati??nt onderzoeken.Het dier maakt een ernstig zieken indruk. U ziet, het heeft een suffen,starenden blik, de ademhaling is frequent en het rund perst onophou-delijk. De lichaamstemperatuur is 39,6Â° C., maar de anus sluit niet vast.Waarschijnlijk is zij dan ook hooger. De pols is zwak en telt 110 slagenper minuut. Het voortdurende en sterke persen zal U zeker reeds zijnopgevallen. U ziet, dat beide vulvalippen zeer sterk zijn gezwollen, dehuid daarover is strak gespannen, glimt en voelt koud aan. Niet

alleenis de vulva zoo opgezet, maar ook het perineum en de anus. De zwellingbreidt zich uit naar beneden toe langs den melkspiegel in de richtingvan den uier. Lateraal van de vulvalippen zet de zwelling zich voortin de richting van het lig. sacrospinotuberale. Bij betasten van de zoosterk misvormde vulva kan veel oedeem vastgesteld worden. Ik wijs Uer nadrukkelijk op, dat ik van knisteren in het sterk gespannen weefselniets kan waarnemen. Spreiden we de vulvalippen uiteen, dan zien weeen veel te rood slijmvlies, dat hier en daar zelfs livide gekleurd is. Erbevindt zich op dit slijmvlies een geringe hoeveelheid grauw gekleurdsecretum. Onze kennis omtrent de bestaande afwijkingen moeten wij comple-teeren door een vaginaal en rectaal onderzoek.LXVII 52



??? Alvorens daartoe over te gaan geef ik het dier sacraal-anaesthesie door20 cc i % novocainoplossing tusschen den laatsten kruiswervel en deneersten staartwervel in het wervelkanaal te spuiten. Het onderzoek wordtdoor deze anaesthesie ten zeerste gediend, het dier houdt enkele minutenna de injectie op met persen en zal ook niet persen bij de noodzakelijkevaginale en rectale manipulaties. Allereerst nu het onderzoek van de vagina. Hiertoe breng ik een niette dik buisvormig speculum, dat met olie of\' paraffine goed glad is ge-maakt in de vagina en vervolgens bekijken wij den vaginawand met eenstaafvormige lichtbron, die door het speculum naar binnen wordt ge-bracht. Vooral het caudale gedeelte van het vaginaslijmvlies is rood enhier en daar livide gekleurd. Bij het diaphragma pelvis bevindt zich eenwond, de wondranden zijn necrotisch, de wondvlakte is bedekt metgrauw gekleurden etter. Het slijmvlies van het craniaie

gedeelte van denvaginawand valt mede. Hier en daar is het slechts te rood gekleurd enbevindt er zich wat pus op. De cervix is aan het opsluiten en vertoont,afgezien van eenige roodheid, weinig bijzonders. Nagenoeg normalelochi??n vloeien er uit. Ik acht het verkeerd nu ook nog vaginaal te gaanexploreeren, noodeloos zouden wij hiermede den vaginawand irriteerenen de kans loopen, dat de wond bij het diaphragma pelvis uit elkanderwerd gerukt, hetgeen de verspreiding van bacteri??n, welke daar aanwezigkunnen zijn, langs bloed- en lymphbanen zou kunnen bevorderen. Het rectale onderzoek mag zeker niet nagelaten worden, want datis bij uitstek geschikt om ons in te lichten omtrent den toestand, welkein het perivaginale weefsel bestaat. Er moet voorzichtig rectaal ge??xplo-reerd worden, hierop kom ik nog nader terug. Het rectaal onderzoek bij deze koe leert ons, dat het perivaginaleweefsel sterk is gezwollen, zoo sterk zelfs, dat

wij slechts met moeite hetrectum kunnen passeeren. Het dier kreunt bij deze manipulatie. Devagina, welke wij onder normale omstandigheden op den bodem derbekkenholte kunnen waarnemen, is niet te voelen. Deze zwelling gaatdoor tot aan den bekkeningang. Zonder hier te forceeren, en dat magzeker niet, kunnen wij den bckkeningang onvoldoende passeeren om eenonderzoek naar den toestand van den uterus in te stellen. Ik heb U reeds gezegd, dit onderzoek moet voorzichtig uitgevoerdworden, men mag volstrekt niet ruw alles aftasten, want dan loopt mengevaar, de uitbreiding van het proces te bevorderen en zelfs is het nietonmogelijk zooals Wagenaar vaststelde, dat een bacteriaemie inaansluiting aan het onderzoek optreedt. Uit de verkregen gegevensmogen wij concludeeren, dat de pati??nt lijdende is aan een phlegmo-neuze ontsteking van de vulva en het perivaginale weefsel, een vaginitisen een wond in het diaphragma

pelvis. De pati??nt lijdt aan de terechtzoo beruchte ,,Geburtsrauschbrand". De oorzaak hiervan is de para-boutvuur bacil, welke gedurende of na den partus door groote of kleine *) Dissertatie Utrecht 1940.



??? verwondingen het weefsel binnendringt en dan alleen of in samen-werking met andere bacillen het phlegmoneuze ontstekingsproces ver-oorzaakt. Hoewel het een gasvormende bacil is, kan men klinisch in hetweefsel de gasvorming (knisteren) niet steeds vaststellen. Prognostisch is dit geval en zijn soortgelijke hoogst ongunstig tebeoordeelen. Het ziekteverloop is van zeer korten duur. Heel vaak, soms24 uur na de eerste verschijnselen (zwelling vulva) en anders zeker naenkele dagen, volgt de dood, meestal tengevolge van sepsis, waarbij indeze gevallen zooals eveneens door Wagenaar werd vastgesteld, her-haaldelijk naast een toxinaemie een bacteriaemie in het spel is. Somsontwikkelt zich in aansluiting aan het proces een peritonitis. Laat dezwelling de passage van de hand door den bekkeningang toe, dan kanmen fibrine op het peritoneum vaststellen. Ik moet U dan ook radendeze dieren zoo spoedig mogelijk te doen slachten. Bij

een uitgebreidproces, zooals deze pati??nt heeft, treedt slechts hoogst zelden genezingop. Nu en dan ziet men gevallen, waarbij de prognose minder ongunstiggesteld kan worden en waarbij in het verloop van vele weken genezingkan optreden. Ik heb daarbij het oog op die gevallen van Geburts-rauschbrand, waarbij het phlegmoneuze proces zich beperkt tot de vulvaen haar naaste omgeving. Ook hierbij ziet men een ontzettend gezwollenvulva, waarvan de huid strak gespannen staat, glimt en koud aanvoelt.Reeds de anamnese wijst er op, dat wij niet precies met hetzelfde proceste doen hebben als bij de pati??nt, die nu voor ons staat. De eigenaar zalU dan mededeelen, dat hij wel de geweldige zwelling heeft waargeno-men, maar omtrent persen zult U vernemen, dat dit slechts een enkelemaal en dan niet eens zoo heftig plaats vindt. Dit kan een gunstig teekenzijn, mits het inwendig onderzoek de verklaring er voor kan brengen.Onderzoekt U

in die gevallen rectaal, dan zult U kunnen vaststellen,dat alleen de vulva met haar naaste omgeving bij het phlegmoneuzeproces is betrokken en dat U geen zwelling waarneemt van het perivagi-nale weefsel. Breidt dit proces zich niet uit, dan is de kans op genezinghier veel grooter. Treedt deze op, dan ziet U na enkele dagen (4 a 5),dat de zwelling van de vulva teruggaat, de huid rimpelt, de spanningverdwijnt. Dit is het begin van de genezing. In het verloop hiervankomt het tot uitgebreid verval van de vulva en haar naaste omgeving,zooals het perineum en een gedeelte van den melkspiegel. Langzamer-hand, in het verloop van weken, wordt het necrotisch weefsel afgestootenen ontstaat er een granuleerende wondvlakte, uiteindelijk geneest ookdeze. Een meestal sterk vernauwde vulva blijft over. Therapeutisch staan wij bij de processen zooals bij onze pati??nt,machteloos. Hoogstens kunnen wij onze toevlucht nemen tot palliatievemiddelen,

waartoe behoort de herhaalde aanwending van sacraal-anaesthesie om het sterke persen gedurende eenigen tijd op te heffen ofte verminderen. Heel vaak zien wij, dat in de gevallen, dat om de 2 a 3uur sacraalanaesthesie wordt gegeven, na verloop van een dag de ver-doovende werking van dezelfde dosis novocain afneemt. Wij beschikken



??? over geen enkel middel om het proces zelf afdoende te bestrijden.Vroeger meende men de ana??robe infectie te kunnen bestrijden of tekunnen beperken door stoffen in of rondom het ontstoken weefsel, o.a.H202, Sol. Permanganas Kalicus, te brengen, welke zuurstof afgeven.Ik heb hiervan nooit duidelijk succes gezien en ik acht het zelfs zeerwaarschijnlijk, dat zij de normaal aanwezige afweerkrachten van hetweefsel ongunstig be??nvloeden. Hier is deze therapie dan ook geheelverlaten. Ook in die gevallen, dat de Geburtsrauschbrand beperkt blijft totde vulva, is ons therapeutisch kunnen practisch nihil. Wij kunnentrachten den algemeenen toestand van het dier gunstig te be??nvloedendoor het toedienen van excitantia, roborantia, antipyretica en cardioto-nica. Curatief vermogen wij dus heel weinig. Toch hebben wij de laatste jaren wel eenigen voortgang in de bestrij-ding van dit hoogst ernstig lijden gemaakt n.1. ons preventief

kunnenlijkt eenigen vooruitgang te hebben gemaakt. Het behoeft verder geen betoog, dat de accoucheur door zoo zuiveren zoo voorzichtig mogelijk te werken, het infectiegevaar tracht teverminderen. Dit alleen is niet voldoende gebleken, maar tegenwoordigheeft men ook de beschikking gekregen over gasoedeemserum, dat menpraeventief moet toedienen. De â€žBehringwerke" te Leverkusen brengen dit serum in den handel.Het is volgens de mededeeling van de fabriek een kiemvrij antitoxischgemengd serum van paarden, bereid tegen de toxinen van den para-rauschbrandbacil (vibrion septique Pasteur), van den bacil van Novyvan het maligne oedeem (bac. oedematiens) en van den gasbacil vanFrankel (bac. perfringens). Het kan intraveneus toegepast worden naabnormale geboorten, waarbij een embryotomie noodzakelijk was ofwaarbij meer of minder ernstige kneuzingen of verwondingen zijn op-getreden. Ook door het Instituut

Pasteur te Parijs wordt een soortgelijkserum in den handel gebracht genaamd â€žs?Šrum-antigangr?Šneux". Het is practisch onuitvoerbaar om alle koeien, waarbij een embryoto-mie is verricht, voorbehoedend te behandelen. Er zal dus een selectieuitgevoerd moeten worden. Vooral zullen die runderen praeventiefbehandeld moeten worden, welke zich in een ge??nfecteerde omgevingbevinden. Nu en dan komt men stallen tegen, waarop niet alleen naabnormale geboorten, maar zelfs na volkomen normale geboorten Ge-burtsrauschbrand optreedt. Hier kan men probeeren door voorbehoe-dende injectie na den partus het gevreesde lijden te voorkomen. Ik ben in de gelegenheid geweest deze sera toe te passen. De verkregenresultaten waren wisselend, soms waren ze uitstekend, in andere gevallenwaren de uitkomsten minder bemoedigend. Het is zeer waarschijnlijk,dat de resultaten beter zullen worden, wanneer de polivalentie van

hetserum opgevoerd kan worden, vooral omdat vaak menginfecties voor-komen .



??? Wil men curatief met deze sera iets bereiken, dan mag men alleensucces verwachten, wanneer het in het begin der ziekte in hooge dosiswordt gegeven. Wij zullen nu van deze koe afscheid nemen en onze tweede pati??ntbekijken. Van dit dier luidt de anamnese, dat het 10 dagen geleden abnormaalgekalfd heeft. Evenals bij de eerste pati??nt werd het kalf, dat in kop-ligging lag, halverwege geboren en werd het achterstel met de ketting-zaag gehalveerd. In den aanvang verliep het puerperium vrij normaal, d.w.z. desecundinae kwamen op tijd af, de uitvloeiing der lochi??n was evenwelwat te overvloedig. De algemeene toestand van de koe was toen vrijbevredigend, de eetlust, het herkauwen en de melkgift lieten niet veelte wenschen over. De laatste 3 a 4 dagen echter merkte de eigenaar op,dat de gezondheidstoestand van zijn dier achteruit ging. De eetlustwerd minder, het herkauwen geschiedde trager, de melkgift vermin-derde, het dier

perste een enkele maal en er werden lochi??n ontlast,die hem zoowel in qualiteit als quantiteit abnormaal leken. Laten wij het dier gaan onderzoeken om vast te stellen, waaraan hetlijdende is. De koe staat er wat suf bij. De lichaamstemperatuur bedraagt 39,8Â° C.,de pols telt 96 slagen per minuut. De ademhaling vertoont geen afwij-kingen. Bij uitwendig onderzoek van het genitaalapparaat ziet U, datde labiae vulvae in zeer geringe mate zijn gezwollen. Uit de onderstecommissuur van de vulva vloeien wat grijs-grauw gekleurde loch??n af,die een onaangename lucht hebben. Spreiden wij de vulvalippen uiteen,dan zien wij, dat het slijmvlies van het vestibulum vaginae grootcndeelsnormaal van kleur is, hier en daar bevindt zich een oppervlakkig granu-leerend wondje, dat bedekt is met wat necrotisch weefsel, dat reedsgedeeltelijk is afgestooten. Het inwendig onderzoek van het genitaalapparaat zullen wij verrich-ten onder sacraalanaesthesie, dan kan

het onder de meest gunstigevoorwaarden voor onderzoeker en pati??nt verloopen, zooals wij reedsbij de eerste pati??nt besproken hebben. Allereerst contr??leeren wij dentoestand van het slijmvlies der vagina met behulp van een matig dikrond speculum. Na dit voorzichtig ingebracht te hebben, zien wij metbehulp van een staafvormige lichtbron, dat bij het diaphragma pelvisop enkele plaatsen inscheuringen zijn opgetreden. De wonden zijn noggedeeltelijk met necrotisch weefsel bedekt. Craniaal hiervan is hetslijmvlies nagenoeg geheel intact, hier en daar is de mucosa nog wat terood en het geheel is bedekt met een dun laagje grijs-grauw secretum.De cervix is nog vrij ver geopend en hieruit vloeien grijs-grauwe lochi??n.Afgezien van hier en daar eenige roodheid vertoont de moedermondverder geen afwijkingen. Wij zullen ons onderzoek completeeren door het geslachtsapparaat



??? rectaal te onderzoeken. Hierbij nemen wij waar, dat het weefsel rondomde vagina sterk ge??nfiltreerd is tot aan den bekkeningang toe. De handen de arm kunnen nog het rectum passeeren, maar meer ruimte is erin de bekkenholte niet. Met moeite kunnen wij het caudale gedeelte vanden uterus palpeeren. Het blijkt, dat er geen fibrine op den uteruswandwaar te nemen is en dat de uterus nog contraheert, hierdoor voelt deuteruswand vast aan en ligt de serosa gerimpeld. Dit laatste is van grootbelang voor het beoordeelen van den uterus; immers een harde uterus-wand met een gerimpelde serosa wijst op contractie van den uterus,terwijl een harde uteruswand met een gladde serosa wijst op een infil-tratie van den uteruswand, zooals o.a. bij een metritis het geval is. Uit de gegevens, die ons onderzoek verschaft heeft, mogen wij diag-nostiseeren, dat het dier lijdende is aan een phlegmoneuze ontstekingvan het

perivaginale weefsel, een oppervlakkige vaginitis, een verwon-ding van het diaphragma pelvis en een endometritis. Prognostisch zijnde vaginitis, de verwonding en de endometritis niet ongunstig te beoor-deelen. Waarschijnlijk zal het verloop van deze afwijkingen gunstigzijn. Geheel anders staat het met het aanwezige phlegmoon. Het is zeerwaarschijnlijk, dat de achteruitgang in den algemeenen toestand vande pati??nt hoofdzakelijk hieraan moet worden toegeschreven. In tegen-stelling met het acute, zich zeer snel uitbreidende phlegmoon, veroor-zaakt door den ana??robe paraboutvuurbacil eventueel gecombineerdmet andere ziektekiemen, dat voor de Geburtsrauschbrand kenmerkendis, treedt deze phlegmoneuze ontsteking zeer slepend op. Men is meer-malen in de gelegenheid vast te stellen, dat het ontstekingsproces zichlangzamerhand, in den loop van eenige dagen, uitbreidt. In den regeltreedt het ook later in het

puerperium op dan de Geburtsrauschbranden tenslotte is de verwekker van dit phlegmoon in den regel niet de para-boutvuurbacil, maar spelen verschillende andere bacteri??n een rol.Het treft steeds weer, dat bij deze processen, waarbij de bekkenholtevaak nagenoeg geheel door het ontstekingsproces is opgevuld, slechtseen hoogst enkele maal door het dier geperst wordt, dat in tegenstellingmet het acute phlegmoon van de Geburtsrauschbrand. De prognosevan dit phlegmoon moet dubieus gesteld worden. Het is niet onmogelijk,dat langzamerhand genezing optreedt, maar even goed is het mogelijk,dat het dier door de optredende toxinaemie achteruit blijft gaan entenslotte vaak eerst na 2 a 3 weken succombeert. Een enkele maalbreidt zich het ontstekingsproces uit tot een peritonitis en nadert heteinde sneller. Ook ten opzichte van dit ontstekingsproces staan wij therapeutischmachteloos. Door de uitwendige

omstandigheden zoo goed mogelijk temaken, kunnen we een gunstiger verloop bevorderen. Het heeft onsvaak gefrappeerd, dat deze processen, wanneer den dieren weideganggegeven kan worden, gunstiger verloopen, dan wanneer zij op stal staan.Heeft men eenmaal door rectaal exploreeren het proces vastgesteld, danonthoude men zich verder van dit onderzoek, want veelvuldig explo-



??? reeren bevordert de uitbreiding. Men kan den algemeenen toestand vanhet dier gunstig trachten te be??nvloeden door het verstrekken van anti-pyretica, roborantia, cardiotonica enz. Er rest ons nog de therapie vast te stellen voor den uterus en devagina. De uterus kunnen wij behandelen met een slappe Lugolsche Solutie(i : 300). Deze behandeling moet zoo geschieden, dat noch de vaginazelve, noch het omgevende weefsel te veel gelaedeerd worden. Het ver-dient daarom aanbeveling, dit desinfectans met behulp van een niet tewijd rond speculum en een lange canule in den uterus te brengen. Menmoet niet te veel infundeeren, want anders loopt de vloeistof terug enbeginnen de dieren te persen, hetgeen het phlegmoon ongunstig kanbe??nvloeden (300 cc zijn voldoende). De vagina wordt behandeld door dagelijks ichthyolbougies of ichthyol-nootjes in te brengen, beter is het een desinfecteerende, niet prikkelendezalf (creolinezalf,

boorzalf of ichthyolzalf) met de spuit van Raf.bigernaar binnen te brengen. Het zal U zeker interesseeren te vernemen in hoeverre prophylactischemaatregelen in staat zijn deze phlegmonen te voorkomen. Wij beschikken niet over een serum, dat wij voorbehoedend kunnentoedienen, omdat verschillende bacteri??n (coccen enz.) aan het procesdebet kunnen zijn. De prophylaxe zal slechts daarin kunnen bestaan,dat we bij den partus infectie van den geboorteweg trachten te voor-komen. Vooral bij een abnormalen partus valt dit vanzelfsprekend nietmede. Wij zullen zooveel mogelijk er voor moeten zorgen, dat verwon-dingen zelfs de kleinste en oppervlakkigste niet optreden, want dezevormen de porte d\'entr?Še voor een infectie. Ook dit is zeer moeilijkvooral bij vaarzen, immers bij deze dieren met een nauw diaphragmapelvis is inscheuren hiervan bij den partus practisch niet te voorkomen.Zijn er verwondingen opgetreden, dan moeten deze

antiseptisch be-handeld worden. Tenslotte nog een korte opmerking over die phlegmonen, welkeslechts van beperkten omvang zijn en niet zooals bij deze pati??nt zichuitbreiden over de geheele bekkenholte. Deze kan men meermalenwaarnemen rondom het diaphragma pelvis. In den regel ontbreekt hetpersen, de algemeene toestand kan meer of minder ongunstig er doorbe??nvloed worden. Voor alles geldt hier het voorkomen van de uitbrei-ding, dus zoo voorzichtig en zoo weinig mogelijk exploreeren. Heel vaaktreedt hier genezing op. Ik wil deze les niet eindigen zonder er op te wijzen, dat perivaginalephlegmonen bij runderen vrij veelvuldig worden waargenomen, terwijldeze ziekteprocessen bij het paard hoogst zelden optreden. Toch wasik enkele maanden geleden in de gelegenheid bij een paard Geburts-rauschbrand te constateeren, welke diagnose bacteriologisch werd be-vestigd. Maar hierover een volgende maal.



??? (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit)Dir. Prof. Dr. G. M. v. d. PLANK. STAMBOOMSTUDIE, door G. M. v. d. PLANK. De publicatie van een stamboom (van een hengst) in een der fokkers-bladen in ons land, geeft mij aanleiding hier nader in te gaan op destudie van stamboomen in het algemeen. Het vermelden der afstamming van een dier heeft de bedoeling tedemonstreeren, welke de voorouders van dit dier zijn. Aan de kwaliteitdier voorouders tracht men dan gegevens te ontleenen betreffende detoekomstige fokwaarde van het individu in kwestie. Alvorens twee dieren te paren, zal de goede fokker de stamboomenvan deze dieren bestudeeren en pogen na te gaan of van de betreffendecombinatie een goed resultaat te verwachten is. (Positieve selectie). Het doel moet zijn een dier te verkrijgen dat een groot aantal genen(erfelijke factoren) bezit voor gewenschte eigenschappen en deze factorenook weder aan al zijn

nakomelingen (of een groot aantal) overdraagt. Gezien het feit dat de landbouwhuisdieren een dertigtal chromosomen-paren voeren en ieder chromosoom een zeer groot aantal genen bevat,zal het wel nimmer mogelijk zijn een volledige genetische formule vande bedoelde diersoorten op te stellen. Vooral wanneer men bedenkt dat een bepaald gen verschillende uit-werkingen kan hebben, afhankelijk van de genencombinaties waarinhet voorkomt, dan blijkt wel dat bij iedere paring het resultaat moeilijkte voorspellen is en meer een kansberekening dan een zekerheid genoemdkan worden. Wanneer in de stamboomen een aantal goede voorouders voorkomen,met een gunstige genencombinatie wordt de kans grooter dat het resul-taat van de paring goed is. Met de toeneming van het aantal generaties tusschen de a.s. oudersen de zeer goede voorouders wordt de kans op een gunstige genen-combinatie (als in de goede voorouders

voorkomt) echter geringer. Dit is misschien wel het belangrijkste wat het Mendelisme ons heeftgeleerd : de splitsing der genen bij iedere nieuwe generatie (en nooitde volledige vermenging ervan). In iedere tusschenliggende generatiewordt de kans op ?Š?Šnzelfde helft der genen van den voorouder gehal-veerd. Alleen wanneer een goede voorouder herhaalde malen voorkomtin den stamboom van een individu wordt de kans grooter dat hetindividu een aantal genen van dien voorouder zal bezitten en verdervererven. Daarom zullen dus bij voorkeur dieren gepaard worden, die den-zelfden goeden voorouder ?Š?Šns of meermalen in hun stamboomen



??? voeren. M.a.w. in een goede fokkerij zal meer of minder nauwe inteeltworden gedreven. Inteelt niet alleen te verstaan als paring van nauw verwante familie-leden doch meer als paring van dieren wier genotype groote kans heeftgelijkenis te vertoonen. Deze verwantschap in genetischen zin wordt uitgedrukt in eenverwantschapsco??fficient, waarvan het wezen en de toepassing hieronderworden verklaard. Als voorbeeld kunnen wij ons afvragen : hoe groot is de kans dat tweehalfbroers genetisch op elkaar gelijken ? Gemiddeld gesproken zijnbeiden voor 50 % gelijk aan den vader. Er is echter slechts een halvekans dat beiden dezelfde helft der genen van den vader ge??rfd hebben.Beide halfbroers zijn slechts 1/2 X 50 % is 25 % met elkaar verwant. Een tweede voorbeeld, waarin de verwantschap tusschen twee klein-kinderen wordt bepaald : A ] \' en E \' \'( C \' G B heeft de helft der genen van D, eveneens F, er is echter slechts 1/4kans dat dit

dezelfde genen zijn. Van deze 1/i kans is de mogelijkheiddat A en E dezelfde genen van D hebben ook weer 1/4; A en E zijndaarom 1/16 is 6.25 % verwant. Anders gezegd : 6.25 % der genen van D zijn op A en E overgegaan.S. Wright heeft voor het berekenen der verwantschap deze rede-neering in de volgende formule gebracht R = 27 (t/2) n xy R is de verwantschapsco??fficient tusschen x en y. n is het aantal generaties van x tot gemeenschappelijken voorouder,nt is het aantal generaties van y tot gemeenschappelijken voorouder,Â? is sommatieteeken (wordt hieronder verklaard). Passen wij deze formule toe op het voorgaande geval (hierbij vervalthet sommatieteeken), dan is n is 2 (het aantal generaties van A tot D)n1 is 2 ( â€ž â€ž â€ž â€ž E â€ž D) de verwantschapsco??fficient wordt dus (^/z) is (V2) ^ V16 ^ 6.25 %. Het sommatieteeken is noodig voor gevallen dat A en E langs meerwegen met elkaar verwant zijn. LC l F\\Â° L A jC E l \' I B l



??? Hierbij kunnen wij C beschouwen : iste als vader van A en als grootvader van E2de als grootvader van A en alsgrootvader van E. 1  2 voor iste geldt : (V2) \' is 1/8 2 -j- 2 â€ž 2de â€ž (1/2) is x/16. De totale verwantschap is dus de som van deze beide waarden is 3/13 is i83/4 %. Wanneer bedacht wordt dat de verwantschapsco??fficient van tweevolle broers 50 % is, hebben we daarin een maat om alle gevondenwaarden te vergelijken. Nu de stamboom die het uitgangspunt is geweest van deze beschou-wingen. Deze stamboom zag er als volgt uit : (De opengelaten plaatsen zijn niet verwante dieren). De vader en de moeder van het betreffende individu 1 hebben beidede hengsten ÂŽ en ÂŽ in hun stamboom. Van deze beide hengsten is bekend dat zij als fokpaarden bovenhet gemiddelde uitsteken. De verwantschap van V en M door ÂŽ is volgens de formule van Wright (v2) 2 1 = v. (V.) 2 3 = V32  *Y 32 = i55/8%- Ten opzichte van <Â? is de

verwantschap 1/g = 121/2 %.Hieruit blijkt dat de hengst 1, een 30 % der genen zal hebben vande beide goede voorouders, de rest (Â?70 %) is een gemiddelde dei-genen van de overige paarden welke in den stamboom voorkomen.Deze gemengde rest kan een meer of minder goede combinatie vormen,doch wij kunnen er weinig van zeggen hoe die combinatie zal uitvallen.(Het is een gemiddelde van de genencombinaties).



??? Vergelijken we nu dezen stamboom eens met ?Š?Šn van een bekendegoede Shorthorn in Amerika, die er als volgt uitziet : V M ,-\'-. 1-Â?â€” X D X 1-1-1  â€?â€” x X ,-1â€”.  X H Uit dezen stamboom kan een verwantschapsco??fficient berekendworden van 655/a %, grooter dus dan die tusschen volle broer en zuster. Uit de berekening van onzen paardenstamboom kan de conclusiegetrokken worden dat : wanneer i gepaard wordt b.v. met een directenakomeling van de kans op het geboren worden van een goed ver-ervenden hengst direct enorm stijgt. Hoe mooi (phenotypisch) de hengst i ook is, zijn vererving is nogvrij onzeker. Mijn bedoeling met dit overzichtje is om meer bekendheid te gevenaan de in cijfers uit te drukken beschouwing van stamboomen ; beterdan het min of meer subjectieve oordeel voldoet een objectief ver-kregen getal. Velen zal de meer kwantitatieve uitdrukking der genetische verhou-dingen aanvankelijk vreemd aandoen. Zij

mogen bedenken dat het enorme aantal genen tot deze beschou-wingswijze noodzaakt en haar rechtvaardigt. Uit deze beschouwingen blijkt verder dat de verwantschapsco??fficientder ouders m?Š?Šr zegt omtrent de fokwaarde van een dier, dan een ellen-lange stamboom, ook al gaat deze terug tot zeer bekende of beroemdedieren. LITERATUUR.Animal Breeding plans. J. L. Lush. 1938.



??? (Kliniek v. kleine huisdieren (Dir. Prof. Dr. A. Klarenbeek) der Rijks-Universiteit te Utrecht). SPONTANE EN EXPERIMENTELE â€žVREESZIEKTE" NAVOEDING MET HONDENBROOD, door Prof. Dr. A. KLARENBEEK. Het plotseling in de stad en op het land gedurende de maandenJanuari, Februari en deels ook Maart 1940 tijdens de vorstperiode, bijtalloze, onder de meest verschillende omstandigheden levende hondenvan ieder ras, eiken leeftijd en van beider geslacht, optreden van ziekte-symptomen, die uitsluitend door zenuwprikkeling verklaard kondenworden, is een herhaling van hetgeen zich in 1926 in het warme jaar-getijde voordeed. Voor de toentertijd verzamelde gegevens betreffendede z.g. vreesziekte, deels berustend op het experiment, wordt verwezennaar de publicaties 1). Slechts wordt hier vermeld, dat toen reeds metvolkomen zekerheid kwam vast te staan, dat met bepaalde partijen,door ?Š?Šn fabriek afgeleverd

hondenbrood bij alle daarmede uitsluitendgevoede, gezonde proefhonden, meest na een week het ziektesyndroomkon worden opgewekt ; dat de kwaliteit (en de kwantiteit) der verschijn-selen bij de verschillende honden verschillend was (angst- en onrust-verschijnsclen resp. epileptoide aanvallen) ; dat herstel steeds en inenkele dagen geheel optrad, zodra normaal voedsel werd gegeven ; datdus de verschijnselen reversibel waren ; tenslotte dat het syndroomniet uitbleef, wanneer het dieet met melk aangevuld werd. Uit de fre-quentie der spontane gevallen, waarbij uitschakeling van het hondenbroodsnelle genezing gaf, volgt welk een groote rol deze voedselpartijen inde â€žvreesziekte-epidemie" speelden. Uit het eveneens vaststaande feit,clat een eveneens belangrijk deel der aangetaste dieren niet met honden-brood gevoed werd, blijkt echter, dat ook een nog onbekende oorzaakvoor de ziekte verantwoordelijk kon zijn. Tijdens de periode

Jan.â€”Maart 1940 concentreerden de klachtenvan dierenarts en eigenaar zich wederom voor een belangrijk deel ophondenbrood en wel van een voor zover bekend te goeder naam bekendstaande fabriek. Volgens verkregen inlichtingen bestond het brood uitmeel van binnenlands resp. buitenlands (veel uit Z.-Amerika) graan ;het dierlijk product was eerst Z.-Amerikaans gedroogd vlees, laterdestructiemeel. Een toevoeging geschiedde van phosphorzure kalk.Hoewel ook nu weer, evenals in 1926, in verschillende gevallen de oor-zaak der symptomen niet aan hondenbrood geweten kon worden, waseen onderzoek van enkele der toegezonden partijen verdacht brood dus x) Klarf.nbeek. T. v. Dierg. 54. 1927. No. 18 en 21. Ibid. 55. 1928. No. 7 en 58.1931 - No. 1.



??? wederom alleszins gewettigd. Het in uiterlijk en reuk normale productwerd daartoe als uitsluitende voeding, tezamen met water en in voldoendkwantum, verstrekt aan volwassen, goed gevoede en gezonde proef-honden, die deels in de kliniek geboren waren, overigens reeds langentijd in de kliniek vertoefden en dus van karakter en gedragingen goedbekend waren. Daarnaast werden ook verschillende andere partijen,ook enkele van andere fabrieken, die geen aanleiding tot klachten had-den gegeven op dezelfde wijze onderzocht, waaronder een partij leger-koeken, bestemd voor noodrantsoen der manschappen en in de bewustefabriek bereid, alsmede 3 partijen, welke direct door de fabriek toege-zonden werden. De te voren verdachte monsters, waarvan 5 zendingenwerden onderzocht en die dus ook reeds bij den eigenaar ziekteverschijn-selen van den hond hadden opgewekt en ?Š?Šn der 3 monsters van defabriek zelf, bleken ziekteverwekkende

eigenschappen te bezitten. De daarbij opgemerkte verschijnselen worden hierbij bij iedere proefweergegeven. Vermeld zij, dat bij enkele der dieren gering gewichts-verlies optrad ; bij andere een geringe toename ; steeds werd het voedselin voldoende mate, soms in het begin minder graag, een enkelen keergevolgd door vomeren en weer opnemen, verorberd. De lichaams-temperatuur was nimmer â€” met uitzondering van de periode na heftigeexcitatie â€” verhoogd. Proef I. (18 Jan.). Hondenbrood : grof gebroken koeken met stukjesgedroogd vlees. Dierenarts v. d. A. te Zeist. Proefhond 3, fox, teef.Voeding uitsluitend brood en water. Na 2 dagen : plotselinge onrust, doelloos blaffen, angstaanval in denmorgen. Op den 4en dag : toeval, na uitlaten bij terugkomst in hetbinnenhok ; heftige trekkingen, beginnend aan de lippen ; duur enkeleminuten. Herhaling binnen 24 uur, evenals den volgenden dag. Deaanvallen treden plotseling op ; tussentijds is de

hond meest volkomenrustig en gedraagt zich normaal. Soms ook bestaat enigen tijd motorischeonrust met ongeco??rdineerde, onwillekeurige schokbewegingen in deskeletspieren, ook van kop en oogleden. De pupilreactie is steeds normaal;geen nystagmus. De onrust der tonisering heeft tot gevolg : korte be-wegingen en spastische gang. Er bestaat geen ataxie en geen parese. Deze toestand wordt vooral duidelijk van den 8sten dag af en wordtdan gaandeweg erger. Ze gaat gepaard met opmerkelijke schrikachtig-heid, waardoor de reactie van het sensorium op geluiden en met hetoog waargenomen bewegingen te snel en te sterk is. Angsthuilen wordtin dit stadium niet meer waargenomen. Op den gden dag : enkeletoevallen, sterk bemoeilijkte gang door de onrustige tonisering derextremiteitspieren, schrikachtigheid en psychische depressietoestand.Ondanks de ernstiger wordende afwijkingen toch nog voedselopname.Besloten wordt het dieet te

wijzigen ; rauw vlees wordt verstrekt en denvolgenden dag het gewone kliniek dieet ; vlees, bruin brood en melk.Nu verbetert de toestand gaandeweg : eerst verdwijnen de toevallen ;langzamer gaan de motorische onrust en de bewegingsbezwaren weg



??? en het langzaamst de schrikachtigheid. Reeds na 4 dagen kan de hondzich weer, hoewel nog enigszins stijf lopende, snel verplaatsen en isdaarbij zeer opgewekt ; de daarop volgende week treedt volledig herstelin, waarna de toestand normaal blijft. Proef II. (18 Jan.). Hondenbrood en toezending als in proef I. Proef-hond 63, fox, teef. Voeding : brood en water. Des morgens op den 3den dag : plotselinge angstaanval en onrust ge-durende het uitlaten, inluidend een periode van 10 dagen van matigepsychische onrust : indruk van gespannen luisteren met soms grotepupil, langdurig en schijnbaar ongemotiveerd heftig blaffen, ontaardendin steeds fanatieker janken. Daarbij veelal afwisselend rennen en plotse-ling luisterend stilstaan. Deze vaak optredende perioden zijn onder-broken door tijden van betrekkelijke rust resp. rustige slaap. Van deni iden dag af verdwijnt de opgewektheid, die bij het dier nog vaak wordtwaargenomen ; staan en

lopen wordt door de in proef I reeds beschreven,nu zich soms openbarende motorische onrust met de onwillekeurigeschokkende bewegingen der extremiteit- en andere skeletspierenbemoeilijkt. Het dier ligt of kruipt soms, inplaats van staan en lopen :opisthotonus en onrustige beweging van den linker en hoewel minder,ook van den rechter oogbol worden opgemerkt. Huil- en blafaanvallenblijven bestaan. Ook het onrustige heen en weer lopen, zelfs nog insnel tempo, blijft in dit stadium aanwezig ; de bewegingen zijn echterbeperkt ; de gang is spastisch. Epileptoide aanvallen blijven uit. Welbestaat de te sterke reactie op sensoriele prikkels ; een plotseling geluidverwekt schrik en schokkende bewegingen door spierkrampen. Gedu-rende 4 dagen wordt dit beeld waargenomen. Daarna wordt het kliniek -voedsel verstrekt, waardoor in 5 dagen alle verschijnselen geheel totverdwijnen worden gebracht. Proef III. (7 Febr.). Hondenbrood : grof

gebroken koeken metdestructiemeel in stukjes. Toegezonden door de fabriek. Proefhond 1.Fox, reu. Uitsluitend brood en water. Gedurende de eerste week toenemende onrust, zich uitende in buienvan onrustig lopen en springen. Op den 8sten dag buiten en later ookbinnen een zeer heftige huil- en angstaanval, gepaard gaande aan eenopvallend sterke spastische kramptoestand van de skeletmusculatuur.Deze kramptoestand bleef nog enige minuten na de psychische onrust-verschijnselen bestaan. Het voedsel wordt gewijzigd en kliniekdieetwordt verstrekt, ook in verband met de geringe hoeveelheid van het teonderzoeken materiaal. De aanvallen worden nog 2 volgende dagenopgemerkt, in afnemende frequentie en heftigheid ; op den 3den dagis de hond opgewekt en kennelijk weer normaal. Proef IV. (7 Febr.). Voeding en toezending als in proef III. Proef-hond 4. Fox, teef. Uitsluitend brood en water. Het verloop van de proef is gelijk aan

dat van de vorige proef, metdit verschil, dat de aanvallen niet gepaard gingen met de spastische



??? contracties. Na het wijzigen van de voeding op den 8sten dag was reedsden volgenden dag herstel ingetreden. Proef V. (i April). Hondenbrood : grof gebroken koeken met stukjesgedroogd vlees. Dierenarts M. te Mill. Proefhond 58. Fox, reu. Uit-sluitend brood en water. De eerste angstaanval treedt plotseling op inhet binnenhok op den morgen van den 4den dag : opspringen tegen dewanden, heftig aanhoudend en abnormaal blaffen, dan weer verwezenen gespannen staren naar omhoog of met den kop gewend naar hoekenvan het hok ; ook buiten het hok gebracht, volhardt het dier in dezehouding, die kennelijk den indruk geeft, alsof met grote moeite engespannen aandacht getracht wordt geluiden op te vangen, die danweer in staat zijn het dier in heftige en angstige emotie te brengen. Hoewel de pupillen wijd zijn, reageren ze goed ; de hond is ook instaat op normale wijze zich te bewegen. Zoals meermalen bij anderehonden waargenomen, zou

men de verschijnselen kunnen verklarendoor hallucinaties, vooral via het gezichtsorgaan, sensorieel opgewekt. Het beeld wordt nog 4 dagen vervolgd ; de psychische overprikkel-baarheid blijft constant bestaan ; dagelijks worden angst- en huil-aanvallen waargenomen ; tussen de buien door is de hond soms watonrustiger dan voorheen, doch vaak ook in zijn gedragingen normaal.Op den 8sten dag na het begin van de proef wordt inplaats van hetverstrekte brood hetzelfde merk van een nieuwe zending in dezelfdehoeveelheid indirect betrokken van de fabriek, toegediend : de verschijn-selen zijn na 3 dagen geheel verdwenen. Proef VI. (1 April). Hondenbrood : gehele grauwe koeken, merk BO.Dierenarts-waarnemer J. te Helmond. Proefhond 3 als in proef I.Voeding uitsluitend brood en water. Op den 4den dag wordt verhoogde nervositeit vastgesteld, diegedurende de nu volgende dagen blijft bestaan. Tevens wordt het dierstiller en is niet meer zo

opgewekt. Op den 8sten dag treedt plotselingeen intensieve epileptoide aanval op, die een paar minuten aanhoudten waarvan de hond zich na een kwartier weer ogenschijnlijk hersteldheeft. Na bijna 2 uur herhaalt zich de aanval in nog heftiger mate ;hij wordt gevolgd door een enige minuten aanhoudende periode vanangsthuilen, bijten en intensieve psychische beroering, weike na eenkwartier langzaam overgaat in apathie, via welke tenslotte weer gelei-delijk herstel optreedt. Met toediening van het voedsel wordt gestaakt.Verstrekt wordt nu hetzelfde gewijzigde dieet van proef V. Promptverdwijnen de verschijnselen : de hond gedraagt zich vanaf den 3dendag weer als voor de proef. Proef VII. (4 Juli). Hondenbrood : grof gebroken koeken met stukjesdestructiemeel. Ontvangen 20 Maart van dierenarts M. te Mill. Proef-hond 20, pinscher, reu. Voeding uitsluitend van het brood zonderdestructiemeel, water en 250 gram melk. Op den 4den dag reeds

angst-onrust-loopaanvallen met huilen,blaffen en schreeuwen, zonder andere verschijnselen. Dezelfde sympto-



??? men den 5den dag, waarna toevoeging aan het voedsel van 2.5 gramvan een mengsel gist en kalkzouten (lact. c. 30, phosph. c. 28, chlor. c.14. carb. c. 26 gedroogde gist 2) en 5 cc levertraan. De daarop volgende 4 dagen blijven de verschijnselen onverminderdbestaan bij behouden eetlust en lich.gewicht. Vervolgens wordt een tevoren op proefhonden gecontroleerd hondenbrood van dezelfde fabriekverstrekt. De aanvallen zijn na 5 dagen opgehouden ; het dier is weernormaal. Proef VIII. (4 Juli). Hondenbrood : fijn gebroken met kleine stukjesgedroogd vlees en grove stukjes, vermoedelijk van houtskool. Ontvangen 1 Maart. Volgens opgave van dierenarts B. te Enschede afkomstig van debewuste fabriek. Proefhond 18, herder, reu. Voeding uitsluitend methondenbrood en water, benevens | liter melk. Angst en onrust op den 5den dag, gevolgd door een epileptoidenaanval ; herhaling der verschijnselen, vooral de eerstgenoemde,

enkelekeren, ook den 6den dag, waarop aan het voedsel 2.5 gram van het inproef VII vermelde gist-zoutmengsel en 10 cc levertraan wordt toege-voegd. Als na 4 dagen geen herstel is ingetreden wordt het in proef VIIgenoemde gecontroleerde hondenbrood met | liter melk gegeven. Reeds den volgenden dag zijn de verschijnselen verdwenen en den2den dag is de hond klinisch volkomen normaal, speels en opgewekt. Uit deze voederproeven blijkt dus het volgende : 1. Het gelukt bij gezonde, volwassen honden door uitsluitendevoeding met enige monsters hondenbrood van eenzelfde fabriek bij alledaarvoor gebruikte dieren steeds een syndroom op te wekken metuitsluitend verschijnselen van centrale hersenprikkeling en zich uitendein psychische onrust en angst, resp. epileptoide of spastisch-tonischekrampen. 2. De verschijnselen treden in ongeveer een week, soms reeds na 2 dagen op. 3. Ze zijn reversibel en verdwijnen spoedig na

be??indiging der voedingen wijziging van het dieet, b.v. door verstrekken van een zelfde hoeveel-heid hondenbrood van hetzelfde merk van dezelfde fabriek, doch vaneen andere zending. 4. Ze worden opgewekt, zowel met hondenbrood met Argentijnsvlees als met destructiemeel ; eveneens met hondenbrood zonder vlees.Ze verdwijnen niet door toevoegen van verschillende minerale bestand-delen, gist en levertraan. Toevoegen van melk verhindert het ontstaanniet. 5. Ze gaan niet met andere klinische verschijnselen gepaard of wordendoor afwijkingen van andere organen, klinisch waarneembaar, vooraf-gegaan, (b.v. diarrhee). 6. Het syndroom kan bij hetzelfde dier meermalen opgewekt en weertot verdwijnen gebracht worden uitsluitend door dieetwijzigingen. 7. Hoewel de epidemie vrijwel geheel gelijktijdig met de strenge



??? vorstperiode optrad, moet de invloed van geo-psychische factoren, zohij bij deze ziekte al bestaat, niet overschat worden ; het opwekken derverschijnselen gelukte ook in April tijdens normaal lenteweer, (zieproef 5 en 6) en in Juli (zie proef 7 en 8). 8. Do waarnemingen komen overeen met die, in 1926 opgetekend ;alleen trad de ziekte toen voornamelijk in de warme maanden op. g. Uit het sub 3 en 6 vermelde is een levende smetstof als oorzaak moeilijkte aanvaarden. Noch een neurotrope ziekteverwekker in het voedselvoorkomende, noch een activering door het voedsel direct of indirectvan een in het lichaam voorkomend virus met neiging tot neurotropie,kan een aannemelijke verklaring voor het ontstaan der ziekte geven. 10. Evenmin wijst het onderzoek op defici??ntie (sub 2 en 4). 11. Aangenomen wordt, dat de hersenprikkeling berust op intoxicatieen dat deze haar ontstaan vindt in een in de bewuste monsters voor-komende, vermoedelijk in

het meel aanwezige (sub 4) nog geheel onbe-kende toxische stof Deze stof blijft gedurende maanden in het voedselaanwezig. Op grond van de in deze proeven verkregen gegevens en verder vanhet feit, dat in de kliniek opgenomen lijders aan vreesziekte en gevoedmet kliniekvoedsel nagenoeg steeds ?Š?Šn of twee dagen na opname geenexcitatieverschijnselen meer vertoonden en ten slotte van de doordierenarts en eigenaar verstrekte inlichtingen betreffende voeding vanhondenbrood en â€žvreesziekte" mag als vaststaand worden beschouwd,dat evenals in 1926 het zeer veelvuldig voorkomen van â€žvreesziekte"bij talloze honden in een kort tijdsbestek van 1940 en verspreid overland en stad, voor een zeer groot deel een volledig bevredigende ver-klaring kan vinden in het nuttigen van een bepaalde partij hondenbrood vanenige duizenden kilo\'s, waarin een neurotoxisch gif met exciterende eigenschappenvoorkomt. Het onderzoek naar den aard

van het gif is tot heden geheelnegatief geweest. Met deze feiten is de ,,vreesziekte"-invasie voor eengroot deel verklaard. Speciale aandacht vragen echter nog die gevallen,waarbij hondenbroodvoeding niet plaats heeft. De mogelijkheid is nietuitgesloten, dat hun aantal niet groter is geweest in de Januariâ€”Maart-periode dan normaal. Voor deze gevallen zou b.v. het idiopathischevirus, beschreven door Veri.inde l) verantwoordelijk kunnen zijn. Dehoop is gewekt, dat diens voortgezette onderzoekingen betreffendespontaan bij den hond voorkomend neurotroop virus de hiaat in declassificatie van dit voor den hond en voor de vergelijkende genees-kunde belangwekkend syndroom inderdaad zal kunnen verkleinen. Samenvatting. Voedingsproeven met hondenbrood van een bepaalde fabriek tonenaan, dat hierin de uitsluitende oorzaak gelegen kan zijn van het ontstaanvan het ,,vreesziekte"-syndroom. Opwekken en genezen zelfs bij her- \') Verlinde.

Diss. Utrecht. 1939. T. v. Diergen. 67. 1940. 11 â€”12.LXVII



??? haling heeft men in de hand bij alle daarvoor aangewezen proefhonden. De oorzaak berust niet op levend virus of defici??ntie, doch op intoxi-catie. De â€žepidemie" in Jan.â€”Maart 1940 wordt er grotendeels doorverklaard ; daarnaast zijn er 00k gevallen voorgekomen, niet berustendop hondenbroodvoeding, doch mogelijk veroorzaakt door een virus-infectie. Zusammenfassung. F??tterungsversuche mit Hundebrot einer bestimmten Fabrik haben ergeben,dass darin die alleinige Ursache f??r das Entstehen des Angstneurosesyndroms liegenkann. Das Aufwecken und die Heilung, auch bei Wiederholung, hat man bei allendaf??r benutzten Versuchshunden in der Hand. Die Ursache beruht nicht auf einem lebendigem Virus oder einer Mangelkrankheit,sondern auf einer Intoxikation. Die â€žEpidemie" im Januarâ€”M?¤rz 1940 wirdhierdurch gr??sstenteils erkl?¤rt; daneben sind auch F?¤lle vorgekommen, die nichtauf

Hundebrotf??tterung beruhen, sondern vielleicht durch eine Virusinfektionverursacht wurden. Summary. Nut.-ition tests with dogs\' biscuit of a certain manufactory show that this foodmay be the exclusive cause of the origin of frightdisease. The evoking and recovery,even repeatedly, is possible in all suitable test animals. The cause is not due to a living virus or deficiency but to an intoxication. Forthe greater part the â€žepidemy" in Jan.â€”March 1940 is declared by these tests. Next to it cases have occurred that are not based on feeding with dogs\' biscuit,but perhaps are caused by a virus-infection. R?Šsum?Š. Les experiences alimentaires faites par l\'auteur avec du pain pour chiens d\'unefabrique d?Šmontrent que ce r?Šgime pouvait ??tre la cause exclusive du syndrome dela maladie de peur. Chez tous les chiens de laboratoire l\'auteur pouvait tant ?Švoquerque gu?Šrir la maladie (m??me ?  plusieurs reprises). D\'apr?¨s lui il ne s\'agit

ici nid\'un virus vivant ni d\'une carence mais plut?´t d\'une intoxication. C\'est ainsi quepour la plus grande partie l\'?Špid?Šmie de janvier-mars 1940 peut ??tre ?Šlucid?Še.Cependant ?  cot?Š de ces observations on a pu constater aussi des cas de maladie,non pas caus?Šs par alimentation mais probablement par infection.



??? OVER DE POSTMORTALE VERANDERINGEN VAN HETVLEESCH EN DE Z.G. VLEESCHRIJPING (AUTOLYSE), DOOR Dr. C. DE GRAAF. Het is zonder twijfel merkwaardig, dat men in de literatuur, alhoeweler op vleeschhygi??nisch gebied steeds talrijke publicaties verschijnen,zeer weinig leest over de eigenlijke veranderingen, die er in het vleeschoptreden direct na den dood. Wellicht vindt dit zijn oorzaak in hetfeit, dat deze postmortale veranderingen van zeer ingewikkelden aardblijken te zijn. Zooals de naam aangeeft moet men onder postmortale veranderingenverstaan die veranderingen, die er in de samenstelling en verdere eigen-schappen van het spierweefsel optreden, nadat de dood is ingetreden.Bekend is het, dat in de cellengemeenschap van het levende dier nietdirect op het tijdstip, dat wij als het begin van den dood aanmerken(welk tijdstip nooit precies is aan te geven) alle chemische en physischeomzettingen

ophouden. Verschillende celgroepen houden nog vrij langna dit tijdstip hun levensverrichtingen vol. Reeds Frey heeft gezegd,dat ,,es Stunden dauert, bis der ganze Organismus in all seinen Teilen,d.h. bis in die letzte Zelle, tot ist." Omtrent de onmiddellijke veranderingen, die er in de physiologievan de lichaamscellen optreden, zoodra het slachtdier bedwelmd isen door de halssnede tot verbloeding is gebracht, vindt men in de be-kende handboeken over vleeschkeuring zeer weinig aangegeven. Zoo vermeldt von Ostertag, dat de spieren bij een zoojuist geslachtdier nog talrijke trekkingen vertoonen ; dat het haemoglobinegehaltevan de verschillende spiergroepen zeer sterk kan wisselen (volgensLehmann des te grooter is, naarmate er meer arbeid door de spiergroe-pen is verricht) en dat het versche, nog reactie-gevoelige spierweefseleen zekeren glans vertoont. Het nog levenswarme, slappe spierweefselheeft verder de eigenschap een

groote hoeveelheid water te kunnenbinden. Reeds na korten tijd treedt dan echter de z.g. lijkstijfheid op, doorde vorming van vluchtige vetzuren en vleeschmelkzuur in het spier-weefsel, met daarmede gepaard gaande een stolling van het myosine.Na een zekeren tijd, varieerende van ?Š?Šn tot eenige dagen, verdwijntdaarop de lijkstijfheid, worden de spieren weer slapper door de vormingvan een nog grootere hoeveelheid zuren, waardoor weer een oplossingvan het myosine plaats vindt (dit myosine is in 0,5 % melkzuur oplos-baar) en verder, aldus zegt von Ostertag, tengevolge van de autodigestieoj autolyse, een fermentatie\'f proces, dat zich in het doode eiwit van spieren eningewanden voltrekt. Bovendien geeft hij nog eenige gegevens omtrent dechemie van de dwarsgestreepte muskulatuur, noemt daarin vooral de



??? verschillende bestanddeelen van het spierweefsel, als kreatine, kreatinine,sarcine, xantine, osmazom (wat den karakteristieken, aangenamen smaakzou veroorzaken), verschillende zouten van kalium, natrium, calcium,phosphor, zwavelverbindingen, vleeschmelkzuur en vluchtige vetzurenen oxydasen. Daarbij blijft het echter. Wat er nu eigenlijk gebeurtonmiddellijk na den dood vindt men niet vermeld. Omtrent de z.g. autolyse en rijping van het vleesch vermeldt vonOstertag de onderzoekingen van Salkowski, Jacoby, Muller enVogel. Volgens deze onderzoekingen zouden er in het doode eiwit, bijvolkomen afwezigheid van bacteri??n, hydrolytische splitsingen plaats vinden.Deze splitsingsprocessen, uitsluitend van reductieven aard, zoudenberusten op de inwerking van oplosbare, door de levende cel gevormde,enzymen, welke nog na het afsterven der cel verder splitsend zoudenwerken. In het handboek van Moeller-Rievel vindt men niet veel

meeromtrent de chemische samenstelling van het spierweefsel. Naast hetmelkzuur noemt Rievel nog de vorming van mierenzuur en zure-phosphorzure kalium. Onder autolyse (rijping) van het vleesch moetmen, volgens hem, verstaan de veranderingen, welke zich bij het be-waren van vleesch openbaren in den bouw, consistentie, reuk, smaak,kleur, reactie en chemische samenstelling van het spierweefsel. Totdeze autolyse behoort reeds de vorming van melkzuur, mierenzuur enkoolzuur. Al deze processen tezamen ontstaan onder inwerking vanoplosbare, door de levende cel gevormde, enzymen. Maurice Piettre vermeldt in zijn handboek â€žInspcction des viandeset des aliments d\'origine carn?Še" over de physiologische veranderingenvan het spierweefsel na den dood het volgende : ,,Le muscle n\'est pastoujours identique a lui-m??me ; il subit, commc on le sait, toute une s?Šriede transjormations a partir du moment, o?? la vie a cess?Š, et

ses propri?Št?Šsorganoleptiques varient en m??me temps." Veel wijzer wordt men echter niet. Onmiddellijk na het slachtenzijn, volgens hem, de spieren nog slap, zacht-elastisch en nog gedurendeenkele uren in staat tot contracties na prikkeling met den electrischenstroom, en zelfs nog langer gevoelig voor mechanische en chemischeinsulten. Wat betreft de lijkstijfheid wordt gezegd, dat, volgens Richet,deze lijkstijfheid te beschouwen is als een â€ž?Špisode de la mort des mus-des." In Landois\' Lehrbuch der Physiologie wordt door Rosemann mede-gedeeld, dat vroeger algemeen werd aangenomen, dat de rigor mortiszou ontstaan door een spontane stolling van de in oplossing zijndeeiwitlichamen in de spiercellen, waarbij het oplosbare myogeen en myo-sine in het onoplosbare myogeenfibrine en myosynefibrine zoudenovergaan. Hoe dan later weer de rigor mortis verdween, bleef eenraadsel. In tegenstelling met deze opvatting komen echter

v. F??rth en Lenktot de conclusie, dat het in hooge mate waarschijnlijk is, dat de lijkstijf-



??? heid geen stollings-, maar een opzwellingsproces is van de fibrillaire elementen,welk opzwellingsproces door de postmortale melkzuurvorming in gangwordt gezet. Evenals alle eiwitlichamen heeft het spiereiwit in hoogemate de eigenschap, onder inwerking van zuren, sterk op te zwellen.Deze zwelling van de fibrillaire elementen heeft een verdikking en ver-korting van de spier tengevolge. Verder beschouwen v. F??rth en Lenkhet verdwijnen van de spierstijfheid als een stollingsproces van deeiwitlichamen, welke stolling door postmortale veranderingen wordtveroorzaakt, en vooral begunstigd door zuurophooping in de spieren.Deze eiwitstolling gaat n.1. met een verminderd waterbindingsvermogen,dus met een slapper worden van de eiwitten, gepaard. Aanleiding tot deze beschouwing was voor mij een publicatie vanKoller over dit zelfde onderwerp, waarin deze het vraagstuk van depostmortale veranderingen van het vleesch en de vleeschrijping

vanverschillende zijden belicht. Wegens het groote belang van deze kwestievoor de vleeschhygi??ne (immers de houdbaarheid van het vleesch staatin nauw verband met deze postmortale veranderingen) zij hier een enander aan dit artikel ontleend. In zijn inleiding tot het vraagstuk begint Koller met er op te wijzen,dat het plotseling stilstaan van de functie van gewichtige organen, hetophouden van de voeding der cellen en het niet meer afvoeren vanhun stofwisselingsproducten tot gevolg hebben, dat de cellulaire om-zettingen in andere banen worden geleid en dat men nu deze, met dendood beginnende, in hoofdzaak op enzymwerking berustende en zondermedewerking van bacteri??n verloopende processen nader aanduidt metde woorden vleeschrijping of wel autolyse, autodigestie, mortisatie, enz. Bij al deze processen treden veranderingen op in temperatuur, in hetaspect van de spierfibrillen, in de consistentie, chemische samenstelling,smaak,

reuk en verteerbaarheid van het vleesch. Deze autolyse beperktzich niet alleen tot het eigenlijke spierweefsel, maar vindt plaats bij allewcefselsoorten, terwijl bij hoogere temperaturen het proces in den regelsneller verloopt dan bij lage temperatuur. Zoo is b.v. bij koelhuis-temperatuur de geheele autolyse pas na 2 weken be??indigd, terwijlvolgens Lenfeld, Kallert en andere autoren in bevroren vleesch hetproces tot absolute stilstand komt. Verder blijken de ouderdom vanhet dier, de voedingstoestand, voedingswijze en vooral de spierfunctieonmiddellijk v????r het slachten van grooten invloed te zijn op het verloopvan deze autolyse. Bekend is, dat dieren, welke direct v????r het slachtenzwaren spierarbeid hebben verricht, een bijzonder lekker, goed verteer-baar, malsch vleesch leveren, een feit, waarmede men in minder humanetijden rekening hield, door de slachtdieren onmiddellijk v????r hetslachten aan zwaren arbeid te onderwerpen. Wat het wezen

der autolyse betreft wordt opgemerkt, dat, niettegen-staande de reeds bekend geworden feiten over de cel- en weefselphysiolo-gie, onze kennis van de verschillende rijpingsprocessen nog in hetstadium der empirie verkeert. Zoowel in het overlevende, als in het



??? afstervende weefsel vindt een veelzijdig proces plaats, waarbij de eiwit-stoffen, koolhydraten, vetten en anorganische stoffen in even sterkemate betrokken zijn als bij het levende organisme. Van het rijpings-stadium hangt het af of dit proces meer in een physische en kolloidalerichting verloopt of meer van fermentatief-chemisch karakter is. Inieder geval vindt in elk stadium van de autolyse en vooral op het eindevan het proces, een afbraak van eiwitstoffen plaats, welke niet alleende vorming van minder gewenschte reukstoffen en in water oplosbarestikstofverbindingen tengevolge heeft, maar ook producten oplevert alsammoniak en zwavelwaterstof, welke in grootere hoeveelheid bijvleeschbederf ontstaan. Van het meeste belang voor de vleeschhygi??ne zijn de veranderingen,die in de dwarsgestreepte muskulatuur optreden. Direct na de slachtingis het spierweefsel min of meer elastisch; het is moeilijk door eenvoudige,physische methoden

daaraan water te onttrekken. Vindt de autolysevoortgang, dan is door druk of centrifugeeren een toenemende hoeveel-heid spiersap te verkrijgen. De voornaamste wijzigingen betreffen devorming van melkzuur en het ontstaan van de rigor mortis, welke beideprocessen met elkaar in eenig, nog onbekend, verband staan. Behalve dat het gevormde melkzuur het spierweefsel murwer, smake-lijker en beter verteerbaar maakt, heeft het ook nog een zekere bacteri-cide werking. Reeds lang weet men b.v. dat vleesch, bewaard in zuremelk, beter houdbaar is. Voor enkele bacteriesoorten, als bac. pyocya-neus, bac. typhi, bac. coli, enz. is vleeschmelkzuur in het bijzonderdoodend. In het levende spierweefsel wordt uit koolhydraten en vetten, echtervoornamelijk uit monosachariden, het glycogeen gevormd, dat in leveren spieren wordt opgeslagen. Dit glycogeen vormt een van de belang-rijkste energiebronnen voor de spierwerkzaamheid, waarbij op

zeeringewikkelde wijze, langs ana??roben weg en via talrijke tusschenproduc-ten onder invloed van een min of meer groot aantal enzymen (glyco-genasen) rechtsdraaiend vleeschmelkzuur ontstaat. De hoeveelheidgevormd melkzuur hangt voor een deel af van de hoeveelheid gepres-teerden arbeid, want nog tijdens de spierfunctie, echter ook gedurendeeen rustpauze, wordt bij voldoende zuurstofaanvoer met het bloed, hetgevormde melkzuur voor een klein deel in koolzuur en water geoxydeerden voor het grootste deel via glycosen en lactacidogeen tot glycogeenvervormd. In de gezonde, in rust verkeerende spier, is dus slechts eengeringe hoeveelheid melkzuur voorhanden. Bij een voortdurende actie van de spier en een gelijktijdig gebrek aanzuurstof (gebrekkige circulatie) hoopt zich, al naar er voldoend glycogeenvoorradig is, het melkzuur op. Toch kan de skeletspier door ophoopingvan carbonaten, phosphaten en de organische base

carnosin een doorde melkzuurvorming veroorzaakte pH verschuiving zoolang binnendragelijke grenzen houden (ongeveer pH 6,5) tot het melkzuur of isomgezet of aan het bloed is afgegeven.



??? In het algemeen bezitten spieren, welke af en toe in rust verkeerenen onvoorbereid plotselingen arbeid moeten verrichten, een relatiefgeringe resynthetische kracht, maar wel een hoog ophoopingsvermogen.Spieren daarentegen, als hartspier en diaphragma, welke steeds infunctie zijn, hebben een relatief gering ophoopingsvermogen, maar weleen sterk vermogen tot het vervormen van melkzuur. Ook echter binnende grenzen van grof-anatomisch gelijkwaardige spieren van een endezelfde diersoort bestaan er zekere verschillen in het glycogeen-melk-zuurmechanisme. Dit mechanisme kan ook door met koorts verloopendeziekten, parasitaire aandoeningen, nadeelen door verkeerde voedingen verder vooral door een onvoldoenden toevoer van koolhydraten, ofdoor lever-, hart-, bloed- en spierziekten gestoord worden. Het postmortale melkzuurmaximum hangt niet alleen af van despierwerkzaamheid, maar ook van de oorspronkelijke

glycogeenhoeveel-heid op het oogenlijk van de slachting. Het gemiddeld glycogeengehaltevan spieren en lever is niet slechts bij de verschillende diersoorten,maar ook bij een en hetzelfde dier, al naar de phase van de digestie,verschillend. Bekend is, dat door een bepaalde voedering de glycogeen-reserve belangrijk kan stijgen. Het hoogste glycogeengehalte heeft, zooals Schoon o.m. heeft aan-getoond, het paardevleesch, terwijl hij er tevens op wees, dat bij hetpaard de postmortale glycogenolyse opvallend langzaam verloopt. Volgens Trowbridge en Francis geeft zelfs al een enkele koolhydraat-rijke maaltijd tot een tijdelijke verhooging van het glycogeengehalteaanleiding. Ook de training van de muskulatuur heeft een verhoogingvan het glycogeengehalte ten gevolge. Na de slachting begint ditglycogeengehalte in dezelfde mate af te nemen als het melkzuurgehaltetoeneemt. De in het spierweefsel overblijvende enzymen werken verdertotdat een

0,3â€”0,8 % melkzuurgehalte is bereikt. Het gezonde spierweefsel van het rund bevat, volgens opgaven vanSchoon e.a., onmiddellijk na de slachting hoogstens 1,2 %, echter inden regel niet meer dan 0,4 % ; varkensvleesch meestal niet meer dan1,3 % melkzuur. De meest in het oog loopende phase in de vleeschrijping is, volgensKoller, de z.g. lijkstijfheid of rigor mortis. Hierbij zijn een serie ver-anderingen betrokken, waarvan wel de voornaamste zijn : de verkortingen verharding der spiermassa, vermindering der elasticiteit, verlies vanprikkelbaarheid, vorming van melkzuur en een geringe warmte-productie. Reeds in het begin van deze beschouwing heb ik gewezen op enkeletheorie??n omtrent het ontstaan en het wezen van dit proces. Zonderbezwaar zouden zij nog met enkele andere vermeerderd kunnen worden.Bij het ontstaan van de rigor mortis komt warmte vrij ; men beweertzelfs, dat de vleeschtemperatuur daardoor 1 \\â€”2Â° C. zou

kunnen stijgen. Het begin van de lijkstijfheid en haar intensiteit zijn zoowel afhanke-lijk van den toestand van de spieren vlak v????r den dood als van de



??? diersoort, ouderdom en geslacht van het dier en verder wellicht ooknog van individueele factoren en van de behandeling van het vleeschna het slachten. Bij dieren, lijdende aan cachexie, kan deze rigor mortisonmiddellijk na den dood beginnen en ook weer snel verdwijnen, bijvele ziekten kan zij zelfs ongemerkt verloopen of geheel wegblijven. Dikwijls wordt aangegeven, zegt Koller, dat bij hoogere tempera-turen de autolyse van het vleesch vlugger plaats vindt en dus de rigormortis sneller optreedt, dat bij lagere temperaturen het proces langzamerverloopt en zelfs bij oÂ° C. pas na geruimen tijd zou beginnen. Volgens de onderzoekingen van Smith echter zou zelfs een verschilvan 250 C. geen noemenswaardige verschuiving van het begin van hetproces tengevolge hebben. Wel is een vertraging mogelijk door toevoervan zuurstof en een versnelling door toevoer van koolzuur. Bij het paard komt zij zeer snel ; bij het

rund binnen de eerste uren,bij het varken binnen 4â€”6 uur, duurt bij dit dier meer dan 24 uur enis na maximaal 3 dagen weer verdwenen, terwijl bij vogels in het alge-meen de lijkstijfheid sneller optreedt dan bij de zoogdieren. Volgens de waarnemingen van Funk kan men bij uitgeruste varkens,niettegenstaande een normale slachting en een schijnbaar volmaaktegezondheid, nu eens reeds binnen 10 minuten, dan weer nog niet na18 uur de rigor mortis zien optreden. Na het verdwijnen van de lijkstijfheid (de eigenlijke autolyse inengeren zin) wordt het spierweefsel murw, losser van consistentie,gemakkelijker indrukbaar en treedt een roodachtig vleeschsap te voor-schijn. Naar Gautier meent zou men dit weeker worden moeten toe-schrijven aan een autolytisch ferment. Behalve de postmortale veranderingen van het eigenlijke spierweefselbespreekt Koller ook nog de veranderingen, welke na de slachtingkunnen optreden

bij het vetweefsel en in de organen. Het vet wordt doorde afkoeling, tengevolge van een uitkristallisatieproces, harder vanconsistentie, wat vooral van groot practisch belang is voor het vervoeren,eventueel bewaren en voor de verwerking in vleeschwaren. Overigensblijft het vrijwel onveranderd. Bij een langdurige bewaring of bij eenvoortdurenden, rijkelijken toevoer van zuurstofrijke lucht of bij een sterke,langdurige belichting ziet men in zekere mate een oxydatie met geel-kleuring. Van de autolyse van organen is maar weinig bekend. Dank zij hethooge vochtgehalte gaan zij vlug in bederf over, zoodat een langdurigebewaring slechts mogelijk is door afkoeling, eventueel bevriezen. Bij deautolyse van de lever treedt, evenals bij het spierweefsel, een omzettingvan glycogeen in melkzuur op. Tenslotte nog iets over kunstmatige autolyse. Sinds oude tijden ishet bekend, dat men de autolyse kan opwekken, eventueel

bespoedigen,door middel van azijnzuur en van melkzuur (zure melk). In den laatstentijd gelooft men, dat ook een bestraling met ultraviolet licht een zekereversnelling van het proces tengevolge heeft. Het z.g. murw maken door



??? middel van kloppen en steken moet men, volgens Koller, meer be-schouwen als een mechanisch stukmaken van het weefselverband. Samenvatting : Na er op gewezen te hebben, dat de postmortale veranderingen en dez.g. vleeschrijping (autolyse) van zeer ingewikkelden aard zijn, geeftschrijver, naar aanleiding van een publicatie van Koller over ditonderwerp, eenige beschouwingen over het wezen der autolyse, overde melkzuurvorming in het levende spierweefsel en na den dood, overhet ontstaan en weer verdwijnen van de rigor mortis en over de auto-lytische veranderingen in vetweefsel en organen. Zusammenfassung. Nach einem Hinweis auf die komplizierte Art der postmortalen Ver?¤nderungenund der sogenannten Fleischreifung (Autolyse) macht der Verf., im Anschlussan eine Arbeit von Koller ??ber dieses Gebiet, einige Angaben ??ber das Wesender Autolyse, ??ber Milchs?¤urebildung im lebenden Muskelgewebe und nach

demTode, ??ber das Entstehen und Verschwinden der Todes.starre und ??ber die auto-lytischen Ver?¤nderungen im Fettgewebe und in den Organen. â€?Summary. After having pointed to the fact, that the postmortal changements and s.c. meat-riping (autolysis) are of very complicated nature, the author gives some contempla-tions about the autolysis, about the formation of lactic acid in the living musculartissue and after death about the origin and the disappearance again of the rigormortis and about the autolitical changements in fat tissue and organs. The author made his investigations referring to a publication of Koller. R?Šsum?Š. Apr?¨s avoir insist?Š sur la complexit?Š des ph?Šnom?¨nes cadav?Šriques (telles queles modifications cadav?Šriques et autolitiques) l\'auteur vient nous apporter, ? l\'occasion d\'une publication faite par Koller sur ce sujet, quelques notions sur lanature de l\'autolyse ; sui la formation d\'acide lactique, tant dans le

tissu musculairvivant qu\'apr?¨s la mort, sur la naissance ainsi que sur la disparition de la rigidit?Šcadav?Šrique et ?  la fin sur les modifications autolitiques dans le tissu adipeux ainsique dans les organes. LITERATUUR : von Ostertag. Handbuch der Fleischbeschau.Moeller-Rievel. Fleisch- und Nahrungsmittelkontrollc. Maurice Pifttre. Inspection des viandes et des aliments d\'origine carn?Še. 1921.Rosemann. I.andois\' Lehrbuch der Physiologie des Menschen. 1923.Koller. Postmortale Ver?¤nderungen, Fleischreifung. Aus dem Manuskript Salz,Rauch und Fleisch. 1940.



??? SURROGATEN VOOR VOEDERSTOFFEN, door Prof. Dr. G. M. VAN DER PLANK. Het is niet gemakkelijk, wanneer men steeds de normale voedselsbetrekkelijk voor het grijpen heeft gehad, over te gaan naar stoffen,welke steeds als minderwaardig zijn beschouwd. Toch was het reedsin het voorjaar te voorzien, althans te veronderstellen, dat in ieder gevalde wintervoorraden voor 1940 zeer krap zouden zijn. Uit eigen ervaringweet ik, dat verschillende instanties echter niet veel voelden voor hetgebruik van surrogaten. Nu de toestand zich inmiddels zoo heeft ontwikkeld dat een groottekort aan krachtvoeders bestaat, komt er reeds iets meer belangstelling.Speciaal voor de rundveehouderij zijn bedoelde stoffen nog van belang.Hoenders en varkens zijn in aantal reeds zoodanig verminderd, dat hetgeen zin meer heeft voor deze diersoorten nog bijzondere voedings-middelen te zoeken. Wel vraag ik mij af of de beperking zoo sterk

hadmoeten zijn, indien tijdig voor verschillende surrogaat-voedermiddelenwas gezorgd. Voor het rund is nu echter nog wel het een en ander te doen, naastde uitbreiding van voedselwinning op de boerderij (ingekuild engedroogd gras). Daar wij in ons land een positie innamen, die ons niet noodzaakte tezoeken naar surrogaten, is op dit gebied weinig of niet ge??xperimenteerd. Anders echter in Duitschland. Reeds in en kort na den oorlog is daarveel ge??xperimenteerd met allerlei stoffen, zoowel om zetmeelwaardeals om eiwit te winnen uit bronnen, die in normale tijden daarvoor nietin aanmerking komen. Als voorbeelden zou ik kunnen noemen : hetontsluiten van stroo (of andere vezels) met de bedoeling de zetmeel-waarde te verhoogen. Daarnaast de invoering van amiden als eiwit-sparende stoffen voor herkauwers. Een artikel dat bij verschillende diersoorten is toegepast zijn deamidvlokken. Dit mengsel van aardappelvlokken en

ureum heeft invele proeven goed voldaan. Het invoeren van een dergelijk mengselzou kunnen stranden op het feit, dat de aardappelen voor menschelijkeconsumptie noodig zijn. Aangezien echter dit mengsel in Duitschlandwordt gepropageerd en wij steeds een overschot aan aardappelen heb-ben, wil het mij toeschijnen, dat een zeker kwantum nog gebezigd zoukunnen worden voor de amidvlokkenbereiding. Ook denk ik hierbijaan voor mer.schelijke consumptie ongeschikte partijen. Het deed mij daarom genoegen van Calv?Š-Delft een brochure teontvangen, waarin Dr. Ir. J. B. v. d. Meulen op dit artikel wijst enmededeelt, dat in Delft proeven ermede zijn opgezet. In deze brochure,



??? die een uitmuntend referaat vormt van de literatuur op dit gebied,treedt duidelijk de waarde van dit ureummengsel aan den dag. Daar vooral behoefte zal zijn aan eitwistoffen, kunnen de amid-vlokken in dezen winter, nu geen krachtvoer beschikbaar gesteld wordt,een prachtige aanvulling zijn. Behalve naar surrogaten dienen onze gedachten ook uit te gaan naarwaardevolle afvalstoffen. Ik denk hierbij aan het bloed der slachtdieren,dat in verschillende slachthuizen nog niet ter verwerking tot bloedmeelwordt verzameld. Wanneer het winnen van krachtvoer op de boerderij krachtig wordtdoorgezet en daarnaast afvalstoffen en/of surrogaten worden benut,dan zal onze kostbare rundveestapel er vermoedelijk beter afkomendan de pluimvee- en varkensstapel. Het zou zelfs mogelijk zijn dat saneering plaats vond, wanneergecentraliseerd werd de afslachting van op t.b.c.-reageerende runderen.In dat geval zou, in het belang van het algemeen en tevens

in dat vanvele veehouders (vooral fokkers), het aantal t.b.c.-vrije stallen sterkuitgebreid kunnen worden. INGEZONDEN. Geachte Redactie, Uit twee artikeltjes Uwer Redactie, resp. op i Juli en i Sept., hebben wij moetenvernemen, dat er gebrek aan copie is en dat dit de schuld is van de dierenartsen inhet algemeen, die veel te weinig inzenden. Ik ben bij voorbaat met Uw Redactieeens, dat wij dierenartsen hierdoor schuldig staan (al zit er veel excuus voor onsin het feit, dat de practiseerende collega er bang voor is om in zijn eigen tijdschrifthoog-wetenschappelijk in zijn hemd gezet te worden), maar wij zijn m. i. veeleerschuldig door goed te vinden, dat Uw redactie de zaak op denzelfden voet wilvoortzetten. Ik doel hierbij op Uw verklaring in het Tijdschrift van i Juli en meerspeciaal op den volgenden zin daaruit : â€žOok werd nog besproken of het niet mogelijk zou zijn andere artikelen dandie waaraan men gewend was op te nemen, doch in de eerste

plaats stond menvoor de moeilijkheid wie de schrijvers zouden moeten zijn en in de tweedeplaats kwam de vraag of deze minder normale tijden wel geschikt waren vooreen dergelijk experiment." Geachte redactie, ik weet niet op wat voor artikelen U hier doelde, maar ik weetwel, dat er naast de gewone ook andere artikelen moeten komen en niet zoo maareens als â€žingezonden" van ?Š?Šn of anderen enkeling, maar artikelen van collega\'s,die leiding geven of die leiding verdienen te geven (en dus in feite geven, al wordtdat niet erkend), over, om maar eenige voor de hand liggende voorbeelden tenoemen : de plaats van den dierenarts in de komende maatschappelijke organisatie ; de plaats en den vorm van zijn organisatie(s) (publiek recht) ; de wetten, met welker uitvoering de dierenarts belast is ; vleeschdistributie en slachtverboden ; al of niet inkrimping van den veestapel : regeling der voedseltoewijzingen ; combinatie praktijk-vleeschkeuring.

Om kort te gaan, de vragen, die besproken moeten worden, dringen zich a.h.w.aan ons op en dan zou het natuurlijk heel mooi zijn als wij het over de oplossing



??? dier vragen bij voorbaat eens waren, maar liet feit, dat dit niet zoo is, is toch geenreden om dergelijke vragen onbesproken te laten. Dat doen de boeren- en slagers -organisaties â€” om er een paar te noemen, waarmee wij te maken hebben â€” tochook niet. Waarom wij dan wel ? Kunnen wij ons de weelde veroorloven af te wachten,wat er met ons in de nieuwe maatschappij-orde (die komt, ongeacht het verloop vanden oorlog) gebeurt, of doen wij beter ons nu reeds een positie te veroveren ?Om een recent voorbeeld te nemen, het artikeltje van collega van Zwol en hetantwoord daarop van collega de Vries. Beiden brengen niets anders naar voren dande positie van de bij al of niet combinatie vleeschkeuring-praktijk belanghebbendecollegae en collega de Vries meent zelfs, dat van Zwol broodroof propageerten dat daarom zijn artikeltje niet had opgenomen behooren te worden. Staat bijdeze kwestie niet zooveel op het spel, dat ook Uw

redactie haar geluid wel eens hadmogen laten hooren ? Is het met name zoo zeker, dat wij de functie van slachthuis-directeur aan onzen stand zullen houden, of zal dit in de toekomst alleen van onzebekwaamheid, dus o.m. van onze voorbereiding ten dezen, afhangen? En zalniet aan den anderen kant de practicus allen tijd aan de praktijk moeten gevenom daarin (en in de nevengebieden) zijn positie en die van de generaties dierenartsenna hem veilig te stellen ? Laat ik even bij dit voorbeeld blijven om een ander euvel te belichten. Stel datvan Zwol het initiatief kan opbrengen om van zijn opwerping een practisch voorstelte maken, welken uitvoerigen weg zal hij dan dank zij onze Maatschappij-machinemoeten bewandelen en hoevele klippen zal hij dan moeten omzeilen om zijn doelte bereiken? Zullen al die obstructies zijn initiatief niet halverwege dooden of zal hijâ€” ze bij voorbaat ziende â€” maar liever heelemaal niet beginnen? Ik wil

hiermeeerop wijzen, dat onze Mij. door haar organisatie zich heel veilig heeft gesteld vooronbezonnen daden, maar da zij is vervallen tot het uiterste van alle daden uit tesluiten, en dat het dus hoog noodig is, die organisatie te wijzigen. Maar ja, als Uw redactie de vraag opwerpt : ,,of deze minder normale tijden welgeschikt waren voor een dergelijk experiment", hoe lang zullen wij dan moetenwachten op meer normale tijden (sinds hoelang zijn de tijden al niet â€žminder -normaal") en moeten wij dan ondertusschen de zaak maar op denzelfden voetvoortzetten? Stel U den zakenman eens voor, die dat zou doen. Gelooft U niet,dat hij spoedig zou kunnen sluiten en gelooft U niet, dat datzelfde met onze brave,oude Mij. (een gangbare benaming) zal gebeuren, als haar leiding en haar ledenniet begrijpen, dat juist abnormale tijden abnormale middelen, dus experimenten,vragen ? Met collegiale groeten en dank voor de opname. G. Kortman. De reden,

waarom de mededeelingen van de redactie van t Juli en i Septemberzijn gedaan, is vervallen. Er is weer voldoende copie, buitenlandsche tijdschriftenkomen weer binnen, zoodat referaten weer kunnen worden opgenomen. Wanneerde collega\'s, ook de practiseerende, hunne medewerking blijven geven, kan weerop een halfmaandelijksche verschijning worden gerekend. De ontwikkeling, die ons tijdschrift onder de vorige en ook onder de tegenwoordigeredactie heeft genomen, is een wetenschappelijke. Artikelen van anderen o.a. maat-schappelijken aard zijn weinig ingekomen. Waarschijnlijk een gevolg van het feit,dat dergelijke onderwerpen meer voor een bespreking dan voor een gedachten-wisseling op papier in aanmerking zijn gekomen. De vergaderingen van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde, van hare afdeelingen en van haar bestuur zijn deplaatsen, waar zij veelvuldig behandeld zijn. Blijkbaar is de behoefte om maat-schappelijke

kwesties in ons tijdschrift openbaar te maken, zeer klein. Niettemin stonden en staan de kolommen van het Tijdschrift voor Diergeneeskundevoor behoorlijk gestelde artikels op maatschappelijk gebied altijd open, zooals trou-wens wel is gebleken bij de behandeling van het vraagstuk der tuberculosebestrijdingnaar aanleiding van het rapport van de commissie, dienaangaande door de Maat-schappij voor Diergeneeskunde benoemd. De Redactie.



??? REFERATEN. PLUIMVEEZIEKTEN. Antilichamen ten opzichte van het virus van Rous sarcoom in het bloed-serum van jonge kuikens.1) Het serum van sommige kuikens van i a 2 dagen oud bleek het virus van het Roussarcoom volledig te neutraliseeren. Het serum van de ouders der kuikens vertoondedeze eigenschap eveneens. De antilichamen verdwenen na 14 dagen uit het serumder kuikens. Ook de dooiersubstantie van eieren van hennen, welke neutraliseerende eigen-schappen bezaten, inactiveerde het virus; het eiwit dezer eieren had deze eigenschapniet. Dooiersubstantie van eieren van hennen, die geen neutraliseerende eigenschap-pen bezaten, inactiveerde het virus ook niet. De antilichamen schijnen dus door deeieren van de hennen op de kuikens overgebracht te worden. De vorming van antilichamen op lateren leeftijd schijnt niet op erfelijke factorente berusten. Weefselculturen van het virus der ervthroblastose der kippen. 2) Het

kweeken van den stam O.G. van het erythroblastose virus wordt beschreven.Een hen, intramusculair met de kweekvloeistof ingespoten, kreeg na vier dagenerythroblastose en stierf daaraan ni 64 dagen. Met de 11 de passage van het viruswerden eveneens nog deze verschijnselen verkregen. Erythroblastose van pas geboren kuikens na inenting van het allanto-chorion met virus. Hij kuikens, die zich uit eieren, welke met virus ingespoten waren, ontwikkelden,ontstond beenverlamming waaraan de dieren na 8 4 12 dagen stierven. Het bloedvan twee van de vijf zieke kuikens bleek infectieus voor hennen. Uit deze proevenzou volgens van den Berghe en d\'Ursel 3) op te maken zijn, dat leucose, erythro-blastose, verlamming en de vorming van bepaalde tumoren op een enkel virus zoudenberusten. Verlamming der hennen. I??raga 4) omvat onder den naam lymphomatose zoowel leucaemia als neuro-lymphomatosis gallinarum. In Brazili?? komt verlamming

hier en daar voor, meestalis dit echter niet de echte neurolymphomatosis. Voorzoover deze voorkomt blijktzij ge??mporteerd te zijn met fokmateriaal van Europa of Noord-Amerika. De ziekte kan door inenting van cel-vrij materiaal op kuikens overgebrachtworden. Onderzoekingen omtrent spiermaag-erosies bij kuikens. Blount 5) geeft een overzicht van de literatuur omtrent spiermaag-erosies enbespreekt de histologische bouw der spiermaag benevens de veranderingen bijerosies. Bij voederproeven bleek, dat rantsoenen, die 20% zemelen, 12â€”5% alfalfa en3 % gedroogd gras bevatten, geen bescherming gaven tegen erosies. Gedroogde gist 2 ) Culture en tissus du virus de VErythroblastose de la poule (Souche O.G.) Comptes renduesde la Soc. Biol., Vol. 131, 1939, p. 1301, 1302. 3 ) L. van den Berc.he et F. d\'Ursel. Erythroblastose du poussin ??clos apr?¨s inoculationchorio-allanto??dienne du virus. (Souche O.G.). Comptes rendues de la Soc. de

Biol.,Vol. 131, 1939, p. 1301, 1302. 4 *) A. Braga. Lymphomatose des poules. Rapport op het 13e internationale v?Št?Šrinairecongres 1938. 5 J) W. P. Blount. Observations and experiments on gizzard erosion in poultry. Vet. Journ.Vol. 95, 1939, p. 301.



??? scheen de afwijking te verergeren. In de koppels wordt slechts een gedeelte dei-kuikens aangetast, waaruit Blount concludeert, dat varieerende hoeveelheden vanden anti-erosiefactor door den dooier op de kuikens overgebracht worden. Hoeweler nog andere oorzaken voor kliermaag-erosie kunnen zijn, ligt de hoofdoorzaakin de afwezigheid van den anti-erosiefactor in het voer. De ziekte schijnt vooralin Engeland veel voor te komen bij intensief opgefokte kuikens op den leeftijd van2â€”8 maanden. Spiermaag-erosies bij jonge kuikens. Lansing, Miller en Titus onderzochten de spiermagen van een groot aantalkuikens, waarbij erosies van de bekleeding der maag aangetroffen werden. Bijmicroscopisch onderzoek bleek : 1Â°. De klierlaag was ge??nfiltreerd met bloedcellen van de capillairen der sub-mucosa. Deze bloedcellen vermengden zich met het secreet der klieren, dat laterhard wordt en de spiermaag bekleedt. 2Â°. In vele

gevallen treden bloedingen in de klierlaag op en verzamelt zich hetbloed tusschen deze laag en de vastgeworden bekleeding der maag. 30. In vele gevallen treedt op anaplasie van de epitheelcellen der klieren. 40. Eveneens treedt op reductie in de hoeveelheid cytoplasma der epitheelcellenaan de basis der crypten. Uit deze onderzoekingen concludeeren de schrijvers, dat bloedingen van decapillairen der submucosa de oorzaak zijn van de kliermaag-erosie der kuikens. Verschillen tusschen den factor der rattendermatitis en kuikendermatitisen nicotinezuur. 2) Nicotinezuur heeft geen genezende werking op ratten- en kuikendermatitis,zoodat aangenomen wordt dat vitamine B6 en de â€žfiltraat factor" verschillen vannicotinezuur. De bevinding van Elvekjem, dat nicotinezuur â€žblacktongue" bij honden geneest,wordt bevestigd. Uit de verschillende onderzoekingen wordt geconcludeerd, dat het vitamine B2-complex de volgende vier,

onderling duidelijk verschillende factoren bevat : ribofla-vine, nicotinezuur, vitamine B6 en den â€žfiltraat factor." - Nieuwe arsenicumverbindingen bij de behandeling van , .blackhead"bij kalkoenen. s) Door behandeling met â€žmapharside" (een arsenicum-verbinding) werden deverliezen aan blackhead duidelijk verminderd. In koppels, waarin de ziekte slacht-offers gevraagd had, hield de sterfte na de behandeling op. t. H. ZIEKTEN DOOR WORMEN. Zijn Strongyloides stercoralis van den mensch en van den hond identisch? Galliard 1) heeft in Tonkin waargenomen, dat strongyloidose bij hond en katzelden voorkomt. Daarentegen kan men den hond zeer gemakkelijk met Strongyloidesstercoralis van den mensch besmetten. Deze parasiet is dus zeer pathogeen voor denhond en kan bij jonge dieren gemakkelijk den dood veroorzaken, nadat men dezelangs percutanen weg met een groot aantal larven besmet heeft. Is deze

besmettingminder hevig geweest, dan is deze in den regel niet doodelijk en de honden blijven 1 \') Galliard, H. : Recherches sur la strongyloidose au Tonkin. Role des animaux domestiquadant l\'?Štiologie de Vinfestation humaine. Ann. de Paras. XVII, 6, 1939 â€” 1940, p. 533â€”541.



??? dan gedurende 4 maanden wormdragers. Galliard heeft verder waargenomen,dat een van zijn humane stammen van Strongyloides, die zoowel een directe als eenindirecte ontwikkelingscyclus had, na enkele passages door den hond alleen nogmaar in staat was larven van den directen cyclus te produceeren. De resultaten vanzijn onderzoekingen geven steun aan de opvatting van SandcrounÂ? dat Strongyloidesstercoralis van den mensch identisch is met die van den hond. Indien men echterrekening houdt met het feit, dat de spontane besmetting bij den hond slechts zeldenwordt waargenomen ook in streken, waar Strongyloides stercoralis bij den menschveelvuldig voorkomt en ook dat de virulentie van dezen parasiet van den menschafneemt na enkele passages door den hond, is het toch nog moeilijk met zekerheidde identiteit van deze beide parasieten aan te nemen. De epidemiologie van deStrongyloidose is te gecompliceerd in

verband met de ongelijkmatige pathogeniteitvan stammen van verschillende herkomst. Over de ontwikkeling van Syngamus trachea. Clapham j) heeft door experimenten bij kuikens aangetoond, dat de larven vanSyngamus trachea denzelfden weg volgen als die van Ascaris, Ancylostoma en Heligosomumbij andere dieren. Na opname in den darm gaan zii via den bloedstroom naar leveren hart om dan in de longen terecht te komen. Reeds 16 uur na de infectie blekenenkele proefkuikens tengevolge van een pneumonie gestorven te zijn. Wanneer delarven met het bloed uit het hart in de longen komen, passeeren zij de alveolen,waardoor haemorrhagi??n en ontstekingsprocessen ontstaan. Clapham stelt zichde vraag of in de natuur ook dergelijke hevige infecties mogelijk zouden ziin, zooalsdeze experimenteel verwekt kunnen worden. Zooals bekend kan de infectie met Syngamus trachea direct, maar ook door middelvan tusschengastheeren

geschieden. Als tusschengastheeren doen regenwormen enslakken dienst. Gebleken is, dat sommige van deze tusschengastheeren 10 jaren enlanger leven kunnen. Wanneer men bovendien rekening houdt met het feit, datkuikens dikwijls op een beperkt terrein gefokt worden, waar dus de herinfectievan de tusschengastheeren voortdurend plaats vindt, kan men veilig aannemen, datonder bepaalde omstandigheden dergelijke hevige infecties plaats vinden, dat dekuikens aan een syngamus-pneumonie te gronde gaan. Zij werd in deze overtuiginggesterkt door een waarneming bij jonge fazanten en patrijzen, waaronder een sterftewas uitgebroken, die veroorzaakt bleek te zijn door pneumonie als gevolg van eenhevige infectie door larven van Syngamus trachea. Daar deze parasiet zoowel als zijnlarve bloedzuigers zijn, wordt zijn pathogeniteit daardoor nog verhoogd. Opsporen van darmparasieten door middel van R??ntgenfoto\'s. Nadat

toevalligerwijze was vastgesteld, dat spoelwormen bij jonge katten enhonden zichtbaar waren op het r??ntgenbeeld, heeft Rapi?Š \') systematisch den darm-tractus van honden en katten r??ntgenologisch onderzocht. Als contrastmiddel werdbariumsulfaat gebruikt. De darmparasieten werden zichtbaar, omdat zij in hetcontrastmiddel een ruimte vormden, die op de foto zichtbaar werd. De spoelwormen ziet men in het darmlumen meestal geslingerd, of in ovaleof kringvormige ligging. Dikwijls ziet men actieve contracties en golfvormige be-wegingen. Bij den mensch kan men waarnemen, dat het contrastmiddel ook in den darmvan de spoelwormen wordt opgenomen. Bij de spoelwormen van hond en kat isdit niet het geval, omdat deze parasieten veel kleiner zijn. Ook is het gelukt langs dezen weg de aanwezigheid van lintwormen vast te stellen,o.a. Dipylidium caninum, Taenia pisiformis en Taenia taemaeformis. Het beeld was echterminder duidelijk

dan van de spoelwormen.



??? Petroleum als wormmiddel bij paarden. Reeds meer dan 50 jaar geleden heeft Boulay petroleum als vermifugum aan-bevolen. In verband met de mogelijkheid, dat de tot nu toe gebruikelijke genees-middelen minder gemakkelijk verkrijgbaar zouden worden, heeft Faure 1) dewerking van petroleum nog eens nagegaan. De door hem gebruikte dosis bedroeg0.5 tot 0.7 cc per kg lichaamsgewicht. Voor de kuur wordt het paard 24-â€”36 uurop een waterrijk dieet gesteld en het geneesmiddel wordt op de nuchtere maagtoegediend. Het is aan te bevelen de petroleum met 300 gram neutrale olie (Ol.arachidis) of met Ol. ricini te verdunnen. Deze laatste olie wordt meestal bij de3e behandeling gebruikt. De totale hoeveelheid wordt in 3 gedeelten ingegeven, met tusschentijd van24. uur. Door deze wijze van ingeven onderhoudt men de anthelmintische werkingen men heeft bovendien minder kans om het slijmvlies van het maagdarmkanaalte

irriteeren. Faure geeft in met de flesch of met een spuit. [Er zal wel geen bezwaarbestaan om gebruik te maken van een neussonde (ref.)]. De petroleum wordt goedverdragen, zelfs door zwakke anaemische dieren. Na de derde behandeling, waarbijdus ricinusolie is gebruikt, volgt dunne ontlasting en daarna diarrhee. Afgedreven werden Strongyliden en Trichonema. Van deze parasieten werden som-m\'ge exemplaren levend afgedreven ; de spoelwormen en de aarsmaden warenaltijd dood. Aan een paard, dat aan hardnekkige ascariasis leed, werd in totaal 240 grampetroleum toegediend. (Dit is dus blijkbaar, gezien de boven opgegeven dosis perkg levend gewicht, een licht paard geweest). Hel dier weigerde daarna voedsel, wasonrustig met rillingen en had verschijnselen van lichte koliek. Er ontstond eenprofuse diarrhee en gedurende den nacht werden meer dan 1100 spoelwormenafgedreven. De behandelde paarden bleken geen

eieren meer in de faeces te hebben en namensterk in gewicht toe, hetgeen een aanduiding was, dal het middel goed gewerkt had. Faure is van meening, dat petroleum een uitstekend en eenvoudig middel tegenverschillende darmparasieten van het paard is. Runderhorzelbestrijding. 2) Uit een rondschrijven van het Ministerie van Landbouw in Engeland is gebleken,dat de schade, die jaarlijks door de runderhorzellarve aan de huiden toegebrachtwordt, ongeveer een half millioen pond sterling bedraagt. En dit is eigenlijk nog deminste schade, daar de mindere melk- en vleeschproductie nog veel meer bedragenzal. Dat dit mogelijk is, niettegenstaande de wet op de horzelbestrijding reeds sedert1936 in werking is getreden, waardoor iedere veehouder verplicht is zijn vee teonthorzelen, bewijst, dat de naleving van deze wet zee- te wenschen overlaat. Vol-gens deze wet moeten de larven mechanisch verwijderd of anders door

behandelingmet derrispoeder gedood worden. De behandeling moet gedurende den termijnvan 15 Maart tot einde Juni maandelijks geschieden. [Heeft men eenmaal wettelijke maatregelen ingevoerd dan dient men daaraanook de hand te houden ; met halve maatregelen wordt bij de runderhorzelbestrijdingniets bereikt, (ref.).] Baudet. Myiasis interna door de runderhorzelvlieg bij een zevenjarig kind. Infectie met de larve van de Hypoderma komt bij den mensch zeer zelden voor.Enkele gevallen zijn beschreven uit Noorwegen en Zwitserland ; in Oost-Frieslandis voor enkele jaren er een bij een vrouw geconstateerd, die geregeld koeien hoedde. Dr. Tebbe 3) uit Oldcnburg beschrijft de ziektegeschiedenis van een 7-jarig kind,dat de vacantie buiten doorbracht in het Teutoburgerwoud en in dien tijd veel 1 Faure, J. : Traitement des Helminthiases equines. Ann. de Paras. XVII, 6, 1939â€”\'94Â°> P- 590â€”592-



??? blootsvoets in de weide liep. De acute verschijnselen begonnen met hoofdpijn, koortsen braken. Later ging het jongetje klagen over hevige pijn in de nekstreek. Daarnawerd het in het ziekenhuis opgenomen wegens darmcatarrh en na 3 weken hersteldnaar huis gezonden. Den volgenden dag liep het kind mank aan het rechter been,kreeg weer koorts, pijnen in hoofd en rug ; temperatuur steeg tot 41 Een week laterontstond een sterke zwelling aan het onderbeen, die na enkele dagen onder anti-phlogistische behandeling verdween. Weer een week later kwam er een zwelling opde rechter borst ter hoogte van de 7e rib, er kwam na enkele dagen een opening in,waaruit etter en een 1 cm lange larve van de Hypoderma lineatum (diagnose be-vestigd in het Tiergesundneitsamt). Nu trad spoedig algeheel herstel op. Het bloedonderzoek (even na het te voorschijn komen der larve) wees een sterkehyperleucocytose aan (25.600) met 10%

staafk., 21 % segmentk., 1% monoc.,10 % lymphoc. en 58 % (!) eosinophile. Deze voor parasitaire ziekten bij den menschzoo karakteristieke eosinophilie (die wij bij onze groote huisdieren niet vinden, Ref.)bleef nog weken bestaan, zij het ook in minder sterke mate. Vermoedelijk is in de tijdruimte van 5â€”6 weken na het begin der vacantie, toenmaagpijn en braken optraden, de larve van de maag naar de pharynx gegaan. Depijnen in rug en nek zullen in het stadium zijn geweest, dat de larve de ruggespierenresp. het wervelkanaal bereikte. Toen ze zich onderhuids naar beneden verplaatste,traden de zwellingen en ontstekingen aan het been op. Interessant is nog, dat 18 dagen nadat de larve was uitgestooten, bij het kind eenintracutane test-proef werd gedaan met een extract van Hypoderma bovis en meteen van H. lineatum. Op de eerste werd zoo goed als geen reactie gezien, op hettweede een zeer sterke. Daarmede is ook het

biologische verschil der beide soortenaangetoond. Mogelijk kan deze reactie voor onze runderen ook in bepaalde gevallenvan beteckenis zijn. (Ik denk hier bv. aan een geval van oesophagitis, dat wij jarengeleden eens bij een pink zagen en dat bij sectie veroorzaakt bleek door een grootaantal onrijpe larven van Hypoderma. Ref.). Beijers. Schurftbehandeling bij den mensch.1) Behalve de gebruikelijke schurftmiddelen waarin zwavel het werkzame bestand-deel is, wordt thans ook Derrispoeder gebruikt. Het daarvoor geschikte mengsel,dat het eerst door Bf.intema in Groningen is beproefd, bestaat uit 20 % Derrispoederin een mengsel van gelijke deelen Talcum venetum en Amylum tritici. De huid van deaangetaste personen wordt met dit poeder losjes bestrooid, niet ingewreven, omdater anders kans op dermatitis zou ontstaan. Voor i persoon is 250 gram strooipoeder noodig. De behandeling vindt plaats,nadat de pati??nt eerst een warm

bad en een goede waschbeurt heeft gehad. Nadatde huid bepoederd is, wordt eveneens poeder tusschen de kleeren gestrooid, vooraltusschen de bovenkleeren met hun zakken en in de sokken. Tevens wordt het bedovervloedig bestrooid, zoomede de lakens en de dekens, \'s Nachts moet de pati??nthandschoenen met poeder dragen. Om conjunctivitis te vermijden moet de pati??ntmet het hoofd boven de dekens slapen. Na gedurende een week eiken avond gepoederdte hebben, mogen de pati??nten zich weer wasschen en schoon ondergoed aantrekken.Deze poederbehandeling, die oorspronkelijk met 20 % zwavelpoeder (in Talcumvenetum) geschiedde en dan 14 dagen duren moest, kon met Derrispoeder tot eenweek beperkt worden. De zwavelbehandeling, de zoogenaamde langzame kuur, kondus met behulp van Derrispoeder tot de helft van den tijd ingekrompen worden. De snelle kuur, die in ziekenhuizen geschieden moet en

welke bestaat in eenzalfbehandeling met zwavel en potasch, duurt 3 dagen. Hierbij worden de kleerenen het beddegoed van den pati??nt gedesinfecteerd en gedurende de kuur draagt hijziekenhuiskleeren. Menige huid schijnt deze smeerkuur niet altijd goed te verdragen,terwijl zij bovendien niet goed betrouwbaar is. In den laatsten tijd wordt voor de



??? smeerkuur veelal Mitigal gebruikt, een olieachtig zwavelpraeparaat van de firmaBayer, Leverkusen. Ref. zag goede resultaten bij plaatselijke scabi??s van den mensch, besmet doorrunderen, met een mengsel van vaseline en derrispoeder ter sterkte van 20%. Over behandeling van parasitaire vischziekten. \') Ichthyopthiriasis, een door infusori??n (Ichthyopthirius multifiliis) veroorzaaktehuidziekte bij visschen, ook bij aquariumvisschen, kan afdoende bestreden wordendoor aan het water zure zouten van kinine in een concentratie van 1 : 100.000toe te voegen. Hiervoor kunnen gebruikt worden bisulfas chinini en bihydrochloras chinini.Andere protozo??n, zooals Cyclochaeten en Chilodon kan men binnen 9 uur doodendoor aan het water trypaflavine ter sterkte van 1 : 100.000 toe te voegen. De zoo-genaamde â€žTaumelkrankheit" die in forellenkweekerijen goed bekend is, wordtdoor een alg, Ichthyophonus hoferi veroorzaakt. Deze ziekte

wordt door het voederenvan ongekookte visch aan forellen in de kweekerijen overgebracht. Voor deze chro-nisch verloopende ziekte, die zeer gevreesd is, weet men nog geen afdoende bestrij-dingswijze. Broedplaatsen van de huisvlieg. Baranov 1) heeft in het dorp Melajna op het eiland Pag in de Adria een uit-gebreid onderzoek ingesteld naar de broedplaatsen van de verschillende vliegen,omdat hier een buitengewone vliegenplaag bestond. Het geheele dorp bevatte slechts311 inwoners, over 51 huizen verdeeld. Er waren 50 stallen en 60 mestvaalten. Demenschelijke ontlasting kwam eveneens in deze mestvaalten terecht. De veestapelbestond uit 30 varkens, 2500 schapen, 3 geiten en 50 ezels. Runderen en paardenkwamen hier dus niet voor. Musea domestica kon in groot aantal uit deze mestvaalten gekweekt worden. Uitmenschelijke excrementen konden wel allerlei insecten gekweekt worden, maar nooithuisvliegen [Musea, Stomoxys of

Homalomyia). Wel bleek, dat zich verschillendesoorten vleeschvliegen, behoorende tot het geslacht Sarcophaga in menschelijke excre-menten ontwikkelen konden. Deze excrementen zijn dus, wanneer zij niet met anderemest gemengd worden, niet van belang als broedplaats van Musea domestica. De schrijver bespreekt verder nog andere broedplaatsen van Musea domestica,zooals zeewier langs het strand, dat met mest van ezels besmet was. Zeewier alszoodanig bleek geen broedplaats te zijn. De vliegenplaag zou alleen te bestrijdenzijn, wanneer men over gesloten mestvaalten zou beschikken. Daar de menschelijkeexcrementen zeer hooge waarde voor de bemesting hebben, omdat in dit dorp geenpaarden- of rundermest voorkomt, moest gestreefd worden naar het inrichten vangecombineerde afvalplaatsen, waar zoowel de excrementen van mensch en dierverzameld werden, evenals allerlei afval van anderen aard, om te trachten uit

ditmengsel een waardevol bemestingsproduct te verkrijgen. Daar bijna geen kippenin het dorp gehouden werden, bleef een vernietiging van vliegenlarven door pluimveeachterwege, hetgeen natuurlijk aan de uitbreiding van de vliegenplaag ten goedekwam. Baudet. ACTINOMYCOSE. De bacteriologische bevindingen bij klinische actinomycose van denmensch. Het klinische begrip van actinomycose is goed omschreven. De voornaamstesymptomen zijn : Infiltratieve, zich uitbreidende ontsteking van chronischen aard, 1 ) Baranov, N. : Die D??ngerst?¤tten im Dorfe Melajna als Brutpl?¤tze der Hausfliegen.Vet. Archiv. 10, 4, 1940. p. 193â€”213. (Duitsche samenvatting).



??? neiging tot vorming van fistels, doorbraken van de in de diepere weefsels liggendeontstekingshaarden, ontlasting van meestal vloeibare etter, die kleine witte of gelekorreltjes bevatten kan. Reeds uit de onderzoekingen van Lentze is gebleken, dat de oorzaak van dehumane actinomycose niet constant is. Hij heeft verschillende soorten van a??robeen ana??robe Actinomyces gekweekt, met een kort of langdradig mycelium. Die methet kortdradig mycelium zouden overeenkomen met de cultuur, die Wol/ en Isra??lin 1891 uit gevallen van actinomycose gekweekt hebben. Gins en Elfriede Paascii 1) hebben zich echter de vraag gesteld of de vertaktedraadvormige bacteri??n, die bij klinische actinomycose van den mensch gevondenworden, uitsluitend als oorzaak van deze ziekte beschouwd moeten worden of dathierbij nog andere pathogene micro??rganismen in aanmerking komen. Zij hebbenzich deze vraag gesteld, omdat in den loop der jaren uit

hun onderzoekingen geblekenwas, dat de bacteriologische bevindingen bij klinische actinomycose zeer uiteenliepen.Tot nu toe werd de diagnose actinomycose hoofdzakelijk gesteld, wanneer de ty-pische â€žAktinomycesdruse" in de aangetaste weefsels gevonden werden. In allehand- en leerboeken vindt men de afbeeldingen van dergelijke ,,Drusen" en zijzijn altijd nog het voornaamste kenmerk voor de pathologisch-anatomische diagnose.Voor de runderactinomycose worden zij nog steeds als het kenmerk voor deze ziektebeschouwd. Het is echter aan Gins en Paasch gebleken, dat het slechts zeldengelukt de in deze â€žDrusen" aanwezige kiemen in cultuur te brengen, en dit is dereden waarom de bacteriologische diagnose van de klinische of van de pathologisch-anatomische gevallen van actinomycose in de laatste tientallen van jaren bijna nooitmet zekerheid gesteld kon worden. Bij klinische gevallen van actinomycose worden bij den mensch

de â€žDrusen"soms in gering aantal of ook wel in het geheel niet gevonden. In dergelijke gevallenwerden in het omgevende weefsel met behulp van de Giemsakleuring draadvormigebacteri??n aangetoond, die volgens Gins en Paasch in aetilogisch verband staan metde actinomycose. In het geheel werd materiaal van 14 pati??nten, die verdacht waren lijdende te zijnaan actinomycose, bacteriologisch onderzocht. Hierbij werden verschillende micro-organismen ge??soleerd, waaronder verschillende ana??roob groeiende stammen ge-vonden werden. Slechts bij een van deze gevallen werden typische â€žDrusen" bij hethistologisch onderzoek aangetroffen. In een van deze gevallen kon actinomycesslechts als uitsluitende oorzaak van het ziekteproces gekweekt worden. In alle anderegevallen werd een gemengde infectie van a??robe en ana??robe micro??rganismen ge-vonden, waarvan de vertegenwoordigers als regelmatige bewoners van de floravan

den mond bekend zijn. Hiertoe behooren ana??robe Actinomyceten, meestalkort en plomp van vorm, verder verschillende Leptothrixsoorten, reeds vroeger doorGins beschreven, Bac. melaninogenicum, Vibrio buccalis, Bacil van Fraenkel-Welch,Bac. fusiformis, Bac. maximus buccalis, Bad. [ineumosintes. A??roob werden gekweekt :Bact. co/i (Escherichia coli), niet haemolvseerende coccen, Streptococcus lacticus, Staphylo-coccus albus en Staphylococcus aureus. Door middel van agglutinatieproeven werd aangetoond, dat de sera van ver-schillende pati??nten reageerden op de Leptothrixstammen, waaruit de schrijvers deconclusie trekken, dat deze micro??rganismen beschouwd konden worden als ziekte-verwekkers van de bij de pati??nten aangetroffen processen, die verdacht waren vanactinomycose. Bij een van deze pati??nten werden goede resultaten verkregen met eenautovaccin bereid van Leptothrix tenuis. Deze ziekteprocessen zouden

dus niet meermet den naam van Actinomycose aangeduid moeten worden maar met dien vandraadschimmelinfectie (Fadenpilzinfektion). Van actinomycose mag men alleenspreken, wanneer bij het bacteriologisch onderzoek uitsluitend Actinomyces gekweektwordt. Deze Actinomyces kan a??roob of ana??roob groeien. Verder moet dan nog 1 ) Gins, H. A. und Elfriede Paasch : Bakteriologische Befunde bei Klinischer Akti-nomykose. Cent. f. Bakt. Orig. Bd. 145, 7. LXVII r.4*



??? aangetoond worden, dat er agglutinatorisch een verband bestaat tusschen dezeActinomyces en het serum van den pati??nt. De cultureele eigenschap van Actinomyces, n.1. een min of meer in de agar vastzit-tende kolonie, kan men niet als zeker diagnosticum gebruiken, daar het aan Ginsen Paasch gebleken is, dat ook koloni??n van andere ana??robe micro??rganismenvan de mondholte deze eigenschap bezitten. Bij de streng ana??robe actinomycetenwordt de langdradige vorm, welke overeenkomt met het micro??rganisme, dat menvroeger als oorzaak van de Actinomycose beschouwde, slechts zelden aangetroffen. Gins en Paasch vonden bij 20 ana??roob gekweekte stammen slechts 2 v;n dit type.Voor de practische diagnostiek moet de Actinomyceet de volgende cultureele eigen-schappen bezitten : onregelmatig gevormde diphteroide of plompe staafjes, dieonbeweeglijk zijn en die zich min of meer goed volgens

Gram laten kleuren. Incultuur ontwikkelen zich kleine, harde, in den voedingsbodem vastzittende koloni??n.Wil men met absolute zekerheid de diagnose stellen, dan is het noodzakelijk een dek-glascultuur volgens Fortner aan te leggen. Na 1 tot 2 dagen kan men daarin duidelijkvertakte vormen aantoonen. De cultuur in leverbouillon, gelatine of peptonwatcrmoet gedurende eenige weken geobserveerd worden, daar de groei en ook de ont-wikkeling van vertakte draden dikwijls zeer langzaam gaat. Volgens de schrijversontstaat de â€žFadenpilzinfektion" niet van buiten af, maar door de in den mondaanwezige ana??robe kiemen, die onder normale omstandigheden den gastheer nietaantasten. Een vermindering van diens resistentie cf een plaatselijk weefseldefect zou de oor-zaak kunnen zijn dat de in den mond aanwezige micro??rganismen gaan woekerenen tot pathologische processen aanleiding kunnen geven. Waarom het in

het eenegeval tot een Osteomyelitis komt en in het andere tot een chronisch infiltratief procesvan de wang, dus tot het beeld der zoogenaamde actinomycose, is nog niet bekend.Hun opvatting hieromtrent komt dus overeen met die van den Amcrikaanschenonderzoeker Emmons. Deze is het gelukt uit een groot aantal ge??xtirpeerde tonsillenvan den mensch Actinomyceten te kweeken. Ook Emmons is van meening, dat de acti-nomycose van de zich normaal in den mond bevindende micro??rganismen uitgaat (R.). Gins en Paasch zijn overtuigd, dat het probleem der actinomycose door hunonderzoekingen nog niet geheel opgehelderd is. Wel is zeker, dat het aantal gevallenvan echte actinomycose zeer klein is en dat het meerendeel der klinische gevallenvan actinomycose berusten op een gemengde infectie van verschillende micro-organismen. Baudet. BOEKAANKONDIGINGEN. Het doet mij genoegen hier te kunnen

aankondigen een uitstekend referaat overâ€žVervanging van voedereiwit door kunstmatige stikstofverbindingen bij de rund-veevoeding", geschreven door Dr. Ir. J. B. van der Meulen en in brochurevormuitgegeven door Calv?Š-Delft. Voor een beknopt overzicht van den inhoud dezerbrochure verwijs ik naar mijn artikeltje : Surrogaten voor voederstoffen. v. d. P. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Landbouw en Visscherij, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen : No. 46 (4) A. Een onderzoek naar de bruikbaarheid van de aspcrgillusmethcdevoor de bepaling van phosphorzuur en kali in den grond, door F. C. Gerketsenen Nora Blumendai.. Prijs ?’ 0.85. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstaticn te Hoorn : No. 46 (5) C. De stevigheid van boter uit zoeten room,

vergeleken met die vanboter uit zuren room bereid, door H. Mulder. Prijs f 0.25. Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag. A. v. H.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. 89ste Algemeene Vergadering. Door den heer Procureur-Generaal, fungeerend Directeur vanPolitie te Amsterdam, is medegedeeld, dat er geen bezwaar is tegenhet houden van onze Algemeene Vergadering. Deze gaat dus door. In verband met de bestaande voorschriften is aan de ledenpersoonlijk nog een uitnoodiging gezonden. De secretaris, A. van Heusden. Kort verslag van de vergadering van het Algemeen Bestuur, gehoudenop 13 Juli 1940. en van de vergadering van het Hoofdbestuur, gehoudenop 6 Juli 1940. Terwijl op de vergadering van het Hoofdbestuur alle leden aanwezig waren,ontbraken op die van het Algemeen Bestuur een zevental leden ; dit laatste inhoofdzaak in verband met de slechte treinverbinding, waardoor de leden uit deverst gelegen provincies meer dan ?Š?Šn dag onderweg zouden moeten zijn om devergadering te kunnen bijwonen. Aangezien

de vergadering van het H.B. in hoofdzaak was een voorbereidingvoor de vergadering van het A.B., zullen de behandelde aangelegenheden op beidevergaderingen gelijktijdig vermeld worden. De voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, wees bij de opening van de beidevergaderingen op de groote veranderingen, die na io Mei voor ons land ingetredenwaren en op het voorzoover bekend zijnde feit, dat er in onzen kring geen onher-stelbare verliezen ontstaan waren. Wel waren nog een paar collega\'s niet op hunstandplaats teruggekeerd, maar de voorzitter hoopte dat dit spoedig anders zou zijn. Daarnaast moest de voorzitter echter mededeelen, dat er ook onder onze collega\'senkele waren, die groote materieele schade geleden hadden. Hij vermoedde echterwel dat door onderlinge samenwerking van alle collega\'s die schade voor een grootgedeelte zou te redrcsseeren zijn. Bij de behandeling van de notulen van de vergadering van

27 April 1940 werdbesproken de verdere gang van zaken inzake de veterinaire luchtbescherming. De voorzitter deelde mede, dat bij een bespreking met den waarnemend Inspec-teur voor den Luchtbeschermingsdienst door dezen toegezegd was, dat hij nog eenartikel zou zenden, dat dan aan de leden door opname in het Tijdschrift kon wordenbekend gemaakt, terwijl later vernomen werd dat dit niet zou geschieden, zoodatvermoedelijk de veterinaire luchtbescherming wel op een dood punt gekomenzal zijn. In aansluiting aan de punten, vermeld in het kort verslag van de vergaderingvan het A.B. van 27 April, vermeld in het Tijdschrift van 1 Juli 1940 blz. 613 e.v.,kan nog worden medegedeeld dat besloten werd een rondschrijven te richten aande gemobiliseerd geweest zijnde practici en hun te vragen te willen mededeelenof aan hun praktijk gedurende hun afwezigheid ook nadeel is toegebracht, vooraldoor het optreden van

onbevoegden. Het A.B. zou dan een overzicht daaroverkunnen krijgen. Van het lid aan wien een subsidie zou worden toegekend voor het bijwonen vanhet tweede Internationaal Congres voor kunstmatige bevruchting te Foggia wasbericht gekomen, dat hij tot zijn spijt door de tijdsomstandigheden niet dat Congreshad kunnen bezoeken. Hij wilde toch trachten de gecombineerde rapporten teverkrijgen, waaruit dan een uittreksel voor het Tijdschrift zou kunnen wordengemaakt. Bij een nader ingesteld onderzoek over het al of niet betrokken zijn van eendierenarts bij de N.V. Collopharma is gebleken, dat ook geen dierenarts als adviseuraan die N.V. verbonden is.



??? Door de commissie, aangewezen tot vaststellen van de wijze van uitgave van dencode, werd mededeeling gedaan over de wijze waarop zij haar taak vervuld had.In verband met de aanwijzingen gedaan door collega Vegter is de code nu ver-schenen op een wijze, die wel in het algemeen de goedkeuring zal kunnen wegdragen,terwijl daarbij het voor de uitgave toegekende bedrag niet overschreden werd. Op het adres, gezonden aan den Minister van Onderwijs, Kunsten en Weten-schappen, inzake het beschikbaar stellen van een R??ntgeninstallatie voor deVeeartsenijkundige Faculteit, welk adres vermeld is in het nummer van 1 Juli1940, blz. 617, werd als antwoord van den Secretaris-Generaal, waarnemendHoofd van dat Departement ontvangen, dat hij van de beteekenis van een R??nt-geninstallatie ten behoeve van het onderzoek van groote huisdieren voor de Vee-artsenijkundige Instituten overtuigd was en dat hij er

zich van verzekerd hield,dat die zaak ook de aandacht had van het doceerend personeel van die Faculteit. Tot de nieuw ingekomen stukken behoorden : 1. Een tweetal stukken van het bestuur van de afd. Overijssel in verband metde op handen zijnde gecentraliseerde slachting van varkens. Het bestuur van deafd. Overijssel was van meening, dat aan die centralisatie de volgende ernstigebezwaren verbonden waren : iÂ°. Verschillende keuringsdiensten werden bedreigd met nonactiviteit ; 2Â°. het vervoer van vleesch over groote afstanden ; 3Â°. desorganisatie van den gemeentelijken dienst zonder dat daarover met degemeenten overleg gepleegd was ; 40. sterke vermindering der wetkzaamheden in het plaatselijk slachtbedrijf. Aan het H.B. werd verzocht, zich zoo spoedig mogelijk over die aangelegenheidin verbinding te stellen met den Veterinairen Hoofdinspecteur van de Volksgezond-heid en met de Vereeniging van

Nederlandsche Gemeenten. Het had het bestuurbevreemd, dat een dergelijke ingrijpende maatregel niet uitgegaan was van denHoofdinspecteur, doch van de Nederlandsche Veehouderij-Centrale. De voorzitter had na kennisname van dat schrijven een onderhoud aangevraagdmet den Directeur van de N.V.C. Bij dat onderhoud was hem gebleken, dat diemaatregelen genomen zijn in overleg met den Hoofdinspecteur van de Volksge-zondheid en in overleg met de bestaande commissie van advies. Het primaire vande maatregel is het afslachten van varkens door gebrek aan voedsel en het ver-volgens invoeren van distributie van die varkens. Vandaar dat het uitgegaan wasvan de N.V.C. Ter uitvoering is er een slachtverbod voor varkens en mogen varkensalleen aan de N.V.C. geleverd worden, door wie de varkens worden verdeeld. Opelke centrale slachtplaats is een controleur, die de geslachte varkens verdeelt,

zebeoordeelt naar kwaliteit, laat wegen enz. Doordat dit veel controle en veel administratie vereischt, is het niet andersmogelijk dan dit te doen op centrale plaatsen. Gevolg is, dat op de centrale slachtplaatsen meer en op andere plaatsen veelminder geslacht zal worden. Voor decentralisatie van den dienst bestaat echtergeen gevaar, vooral niet op die plaatsen waar een invoerkeuring bestaat, omdatdaar die varkens toch bij invoer weer gekeurd moeten worden. Door vermindering van de slachting op de niet centrale plaatsen zullen deze eenvermindering van inkomen hebben. Nagegaan zal echter worden in hoeverrehieraan tegemoetgekomen kan worden door dien diensten een gedeeltelijke vergoedingte laten geven door die gemeenten, die meer slachten. Het was volgens den Directeur van de N.V.C. niet te verwachten, dat er ookeen centralisatie zou geschieden voor de slachtingen van runderen. Daaraan warenzooveel

bezwaren verbonden, vooral in verband met de distributie, de vele kwali-teiten, het vervoer enz., dat daartoe niet zou worden overgegaan. De plaatselijkediensten zullen dus blijven bestaan. Besloten werd van deze bespreking mededeeling te doen aan het bestuur vande afd. Overijssel. Er bestond voor het H.B. ook geen aanleiding, zich hierover inverbinding te gaan stellen met de Vereeniging van Nederlandsche Gemeenten.



??? 2. Een schrijven van Dr. H. J. van Nederveen te Den Haag, afgevaardigdevan onze Maatschappij op de jaarlijksche algemeene vergadering van de Neder-landsche Centrale Veieeniging tot Bestrijding der Tuberculose. In dat schrijvengaf Dr. van Nederveen een kort uittreksel uit het door den secretaris dier Ver-eeniging uitgebracht jaarverslag, welk uittreksel reeds opgenomen is in het Tijd-schrift. 3. Een schrijven van een collega, waarin hij wees op de wenschelijkheid datdoor de Maatschappij in de pers zou worden bekend gemaakt, dat in verband m\'.tde benzineschaarschte boodschappen v????r een bepaald uur zouden moeten wordenafgegeven. Aangezien hierover reeds een mededeeling in het Tijdschrift van 1 Juliwas verschenen, bestond er geen aanleiding daarop verder in te gaan. Als leden der Maatschappij werden aangenomen de dierenartsen : C. Th. Lan-kamp te Uitgeest, G. Grootenhuis te Steenbergen, D.

Frieling te Ommen en T.D. sigling te Ede. Daarna kwam in bespreking de door de Maatschappij in te stellen steun-actievoor de door oorlogsschade getroffen leden. Nadat in het Tijdschrift aan de collega\'s,die oorlogsschade geleden hadden, verzocht was dit aan den secretaris op te geven,kwamen daarop eenige opgaven in. Voorzoover bekend zijn er voor het oogenblikeen 12 -tal leden, die in meer of minder ernstige mate schade ondervonden hebben. Besloten werd, daarvoor een oproep in het Tijdschrift te plaatsen om voor diecollega\'s van de niet getroffenen steun te verkrijgen. Ter regeling van die aangelegenheid leek het het H.B. het meest aangewezendaarvoor een commissie te benoemen, waarin leden zouden gevraagd worden,wonende in de meest getroffen gebieden. Deze commissie is nu samengesteld uit den voorzitter, de collega\'s J. A. J. M.Kirch, L. W. de Waardt, J. H. ten Thije en den algemeenen

penningmeester. Besloten werd, de oorspronkelijke oproep nog door andere te laten volgen en inelk nummer van het Tijdschrift een opgave te plaatsen van de ingekomen steun-gelden, opdat de leden, die door een of andere reden vergeten zouden hebben aanhet verzoek van den voorzitter te voldoen, daaraan nog zouden herinnerd worden. Daarnaast werd besloten, dat door de Maatschappij een renteloos voorschotzou beschikbaar gesteld worden ter verstrekking aan die collega\'s, die daarvoorin aanmerking zouden komen, om hen daardoor weer op gang te kunnen helpen. In verband met de ingetreden distributie van benzine, welke distributie vanafi Juli zou loopen over de Rijksinspecteurs van het Verkeer, werd door den voorzitterhet volgende medegedeeld. In het najaar 1939 werden door het D B. reeds besprekingen gehouden met hetRijksbureau voor Aardolieproducten. Als gevolg daarvan waren aan het

DagelijkschBestuur toegezonden een 500-tal formulieren voor uitwerking van de distributie.Dank zij de daarbij verleende hulp van Dr. A. A. Overbeek konden alle gegevensop die formulieren worden vastgesteld en werd door hem daarvan een kaartsysteemaangelegd. Bij de nu ingetreden distributie bleek dat kaartsysteem van groote waarde te zijn. Nadat nu besloten was de distributie op te dragen aan de Rijksinspecteurs vanhet Verkeer, werd door het Rijksbureau voor Aardolieproducten verzocht om vooriedere provincie een gemachtigde aan te wijzen om die Rijksinspecteurs te advi-seeren over de verschillende hoeveelheden benzine, aan de verschillende dieren-artsen toe te wijzen. Daar gebleken was, dat die toewijzingen over de maand Julizeer uiteenliepen per provincie, werd besloten zich daarover te wenden tot denSecretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van het Departement van Waterstaaten een onderhoud aan te

vragen aan den Inspecteur-Generaal van het Verkeer. Door den Heer Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst is na daarovergedaan verzoek vollen steun verleend ter verbetering van de aan de dieren-artsen te verstrekken hoeveelheden benzine. Voor kennisname van de namen van de collega\'s, die als adviseurs verzocht zijn,wordt verwezen naar het Tijdschrift van 1 Juli blz. 619.



??? In verband met een ingekomen verzoek over het instellen van een rijwiel-embleemvoor de leden was een oproep geplaatst in het Tijdschrift, waarbij werd verzochtopgave te willen doen zoo men daarvan gebruik zou willen maken. Aangezienhierop slechts een 6-tal verzoeken waren ingekomen, werd besloten tot instellenvan dat embleem niet over te gaan. Daarop had een uitvoerige bespreking plaats in verband met het vaststellen vanhet programma voor de in October te houden Algemeene Vergadering. Aangezienhet programma van die vergadering reeds opgenomen is in het Tijdschrift vani Augustus, wordt voor de resultaten van die bespreking daarnaar verwezen. Nijmegen, September 1940. De secretaris A. van Heusden. Afdeeling Gelderland Overijssel. Kort verslag van de algemeene vergadering van Zondag 8 September 1940 teArnhem. Bij de opening herdacht de voorzitter de getroffenen in den oorlog en

wektenogmaals op tot deelname aan de â€žsteunactie", waarna de notulen werden gelezenen onveranderd goedgekeurd. Collega Dr. Rab heeft sedert de vorige vergadering een Koninklijke onderscheidingontvangen en werd hiermede gelukgewcnscht. Gememoreerd werd, dat in den afgeloopen zomer collega Prof. Dr. D. L. Bakkerzijn veertigjarig jubileum als dierenarts mocht herdenken en de collegae J. Hooglanden H. Rexwinkel hun zilveren jubileum als zoodanig. Tot afgevaardigde resp. plv. afgevaardigde naar de 89e Algemeene Vergaderingder Maatschappij voor Diergeneeskunde werden benoemd de hecren Dr. W.Majoewsky en Dr. A. A. ). Ooms, waarna de beschrijvingsbrief in behandelingkwam. Bij de behandeling van het Rapport inzake tuberculose-bestrijding bleek menalgemeen van meening te zijn, dat thans het oogenblik gekomen is om alle reactie-dieren opgeruimd te krijgen en werd besloten het Algemeen

Bestuur te adviseeren,hiertoe zooveel mogelijk pressie bij de Veehouderij-Centrale uit te oefenen. ?‰?Šnmaal zal onze Maatschappij dienen te beschikken over een eigen secretariaats-gebouw in Utrecht en daar het momenteel moeilijk is de gelden van onze Mij. enhare fondsen veilig te beleggen, werd aangeraden reeds thans naar een dergelijkpand om te zien en genoemde contanten daarin te beleggen. Na ecnige toelichtingen van den algemeenen secretaris kon men zich verder metde begrooting voor 1941 vereenigen. De gebruikelijke subsidie aan het Ondersteuningsfonds, groot ?’ 75.â€”, werd ditjaar gegeven aan de â€žsteunactie". D.S.K. kreeg over 1940 wederom ?’ 25.â€”. De contributie der afdeeling voor 1941 werd evenals voor het loopende jaarbepaald op ?’ 3.â€”. Benoeming van een afdeelingsraad werd niet direct noodzakelijk geacht en werdendeze werkzaamheden voorloopig aan het afdeelingsbestuur opged

agen. Collega Dr. R. van Santen werd bij acclamatie herkozen als afgevaardigde inhet Algemeen Bestuur. Tot secretaris der afdeeling per 1 Januari 1941 werd na twee vrije stemmingengekozen collega C. H. Schieven te Laag Keppel. Na de pauze hield Prof. Dr. A. Klarenbeek een interessante voordracht overde Vreesziekte-epidemie in 1940 en de toepassing van de Sulfanilamidegroep, welkevoordracht met groote aandacht werd gevolgd. Bij de vrije mededeelingen kwam o.m. in bespreking de Molestverzekering derV. v. A. Aâ€ž paratyphus bij kalveren en de traumatische pericarditis-operatie. De December-vergadering zal plaats hebben op een Zondag te Arnhem ; welkespreker gevraagd zal worden werd overgelaten aan het Bestuur. De Secretaris, H. D. Krouwel.



??? Afdeeling Noord-Brabant. Kort verslag van de vergadering, gehouden te Tilburg op 24 Aug. 1940. Aanwezig waren 22 leden. In zijn openingsrede bracht de voorzitter dank aan decollega\'s, die de praktijkbelangen van de reserve-paardenartsen tijdens de mobilisatieen oorlog op voortreffelijke wijze hebben waargenomen. Tevens werden in dit dank-woord betrokken de chef van den Militair-Veterinairen Dienst, de Hoofd-Inspecteuren Inspecteurs van den Veeartsenijk. Dienst. De dierenartsenjubilea van de collega\'s van Looveren, Kirch, Bom, Swinkelsen v. D. Werf werden gememoreerd. Een speciaal woord van hulde werd doorJ. Wilmink gericht tot den jubileerenden Voorzitter en Vice-Voorzitter. Wegens afwezigheid van den plv. secretaris werden de notulen aangehouden totde volgende vergadering, waarna de ingekomen stukken door den secretaris werdenvoorgelezen. Bij een der stukken werd besloten voorloopig geen

Afdeelingsraden opte richten en de werkzaamheden op te dragen aan het afdeelingsbestuur. Dierenarts Grootenhuis uit Steenbergen werd met algemeene stemmen aan -genomen als lid van de afdeelin.g De contributie werd vastgesteld op een bedrag van ?’28.â€”. De bescheiden van den penningmeester, nagezien door Dr. Lubberink en J.Verheul, werden in orde bevonden en den penningmeester werd voor zijn keurigbeheer d?Šcharge verleend. Over het jaar 1939 bleek er een batig saldo te zijn van?’ I33-50. Bij de verkiezing van een penningmeester werd na herstemming van Hal gekozen.Na bereidverklaring van collega van Hal wenschte de voorzitter hem geluk metzijn benoeming. Als afgevaardigde resp. plv. afgevaardigde naar de 89e alg. vergadering te Utrechtwerden aangewezen M. den Hartoo en J. Koopmans. Bespreking programma algemeene vergadering : Aangewezen om de afdeelingin het Algemeen Bestuur te

vertegenwoordigen werd de heer Kirch. Deze aan-vaardde de benoeming met de restrictie, dat hij zitting zal nemen gedurende deabnormale tijdsomstandigheden en wel met niet herkiesbaarstelling. Hierna kwam in bespreking het Tuberculose-rapport. Uitvoerig werd hierovervan gedachten gewisseld. De Afdeeling kwam tot de volgende conclusies en be-merkingen : 1. Het is gewenscht, dat een Rijkssubsidie wordt gegeven aan bedrijven, diemeerdere jaren achtereen een t.b.c.-vrijen veestapel hebben gehouden en wel opbasis van de hoeveelheid afgeleverde melk. Toelichting : Meerdere veehouders, die jarenlang geijverd hebben om hun vee-stapel vrij van t.b.c. te houden, stellen zoo vaak aan hun dierenarts de vraag : â€žwelkvoordeel heb ik nu met die bestrijding?; mij wordt niet eens een extra kalverschetstoegewezen." Niet ontkend kan worden, dat de eigenaar der dieren, indien hij geenvee verkoopt, persoonlijk zoo weinig

financieel voordeel merkt der t.b.c.-bestrijding,terwijl hij daartegenover het belang van de Volksgezondheid door zijn zorg voorhet behoud van een t.b.c.-vrijen veestapel blijvend dient. 2. Op elke veemarkt moet een afzonderlijke ruimte aanwezig zijn voor het ver-handelen van t.b.c.-vrij vee, voorzien van geldige certificaten. Toelichting : De pogingen om markten te houden voor t.b.c.-vrij vee zijn nietmet volledig succes bekroond. Aangezien bovenstaande maatregel moet gelden voor alle veemarkten in ons land,dient hiervoor een wettelijke bepaling te worden genomen. De veewet 1920, S. 153 opent de mogelijkheid om bij Algemeenen Maatregelvan Bestuur te bepalen, dat in de verordeningen, welke gemeenten, waar veemarktenzullen worden gehouden, uitvaardigen, worde bepaald, dat er een afzonderlijkeruimte aanwezig moet zijn voor het verhandelen van t.b.c.-vrij vee, voorzien vangeldige certificaten. 3. Voor een rationeele

bestrijding van de Tuberculose in het algemeen moet deconsumptiemelk vrij zijn van tuberkelbacillen.



??? Toelichting : Meer moge er de aandacht op worden gevestigd, dat de Warenwet,hoe goed ook bedoeld, zeer weinig succesvol werkt ten aanzien van het in consumptiebrengen van melk, welke zeker niet met tuberkelbacillen kan zijn besmet. Al mogeeen enkele maal een monster melk, dat in de steden wordt uitgevent, ter onderzoekworden genomen, toch kan niet worden ontkend, dat door de ambtenaren vandezen dienst een minimale belangstelling voor het vraagstuk der t.b.c.-vrije con-sumptiemelk wordt getoond. Meer preventief werk ter zake zou aan de uitbreiding der tuberculosebestrijdingz?Š?Šr ten goede kunnen komen. De bacteriologische controle op alle consumptiemelk in handen der dierenartsenzal de eenigste doeltreffende oplossing zijn. 4. De subsidie voor onderzoek dient gehandhaafd te worden. Toelichting : Gevreesd wordt, dat de intrekking der subsidie voor onderzoekeen sterke daling van het aantal

deelnemers aan de tuberculosebestrijding tengevolgezal hebben. (Voor N.B. geschat op 70 %). Voornamelijk zal dit het geval zijn in diestreken waar het aantal onderzochte dieren per stal gering is, c.q. tal van veehoudersover een zeer klein bedrijfskapitaal beschikken. Ook de financieele belangen derdierenartsen zijn daar niet bij gebaat. 5. De subsidie voor het opruimen van â€žopen lijders" zou gevoegelijk verminderdkunnen worden en het surplus zou beter besteed zijn voor subsidie als bedoeld onderpunt i. Toelichting : Te veel wordt er in het rapport de nadruk gelegd op het verstrekkenvan subsidie bij het opruimen van â€žopen lijders". ?ˆn de mentaliteit van de veehouders ?¨n het feit, dat slechts ?Š?Šn keer per jaar wordtonderzocht, veroorzaken, dat herhaaldelijk dieren worden opgeruimd, die door hunâ€žopen lijder" zijn reeds meerdere andere dieren hebben ge??nfecteerd. Het effectdat men bereikt met de vergoeding

voor het opruimen van â€žopen lijders" is weliswaareen voordeel en derhalve een stimulans voor den eigenaar, doch het levert geen ofpractisch nagenoeg geen voordeel op, gezien vanuit een oogpunt van verminderingder tuberculose, omdat â€žopen lijders" meestal afkomstig zijn uit stallen, waar meer-dere reactiedieren staan. 6. Verplichte pasteurisatic van consumptiemelk dient wettelijk te worden geregeld. Toelichting : De verplichte pasteurisatie der ondermelk en dergelijke producten krachtens de bepalingen van de Veewet waarborgt voldoende het verstrekkenvan t.b.c.-vrij voedsel aan het jongvee. Het doet bedroevend aan, dat de Wet geen verplichte pasteurisatie kent vanconsumptiemelk (wel van ijsco\'s), waardoor het verstrekken van t.b.c.bacillenhou-dende melk aan zuigelingen en jonge kinderen zou kunnen worden voorkomen. 7. In de Commissies voor stalverbetering moeten de Provinciale Vereenigingenvooi

stalverbetering worden ingeschakeld en de medewerking van veterinaireadviseurs worden ge??ischt. Toelichting : Meer aandacht moet worden gevraagd voor dc taak der provincialevereenigingen voor stalverbetering. Van veterinaire zijde dient men voor hel strevendier vereenigingen meer belangstelling te toonen. De zorg voor een goede huisvestingis ongetwijfeld praeventieve diergeneeskunde. Het initiatief tot stalverbetering dientniet uitsluitend te worden genomen door niet-veterinairen. 8. Te veel provincialisme in het formeeren der gezondheidsdiensten dient niette worden betracht. Toelichting : Dikwijls zullen geografische of organisatorische omstandigheden,alsook redenen van financieelen aard (m n denke slechts aan dc inrichting van eenCentraal-laboratorium) oorzaak zijn, dat het aannemen van provinciegrenzenbij de omlijning van het werkgebied van een gezondheidsdienst bezwaarlijk kanworden benut. 9. De

subsidie, die van Rijkswege wordt besteed, moet door provinciale com-missies worden geregeld. Toelichting : De subsidieering dient niet uniform te worden geregeld voor het



??? geheele land, doch, zooals ook bij andere wetten is vastgelegd (uitkeeringen uit hetVerkeersfonds, Paardenwet enz.) meer provinciegewijs te worden bekeken. Voor ieder gezondheidsdistrict dient een bedrag te worden uitgetrokken, waarvande bestemming, met inachtneming van algemeene voorschriften, bepaald zal wordendoor de besturen der betreffende gezondheidsdiensten. De gewestelijke omstandig-heden zijn zoo verschillend, dat een gedegen kennis van plaatselijke toestanden eenmeer effectiever toepassing der subsidie kan waarborgen. Besloten werd deze punten ter kennis te brengen aan de besturen der andereafdeelingen. Bij de rondvraag gaf de Vice-voorzitter Kirch een uiteenzetting betreffendezijn adviezen voor de benzinedistributie. Tevens deed hij een beroep op de ledenom zooveel mogelijk materiaal te zenden aan den destructor te Son. Uit verschillendegegevens bleek, dat meerdere cadavers,

vooral veulens en nuchtere kalveren, nietop de juiste bestemming komen. Met dankwoord voor de opkomst sloot de voorzitter de vergadering. De Secretaris, Dr. A. W. A. Bos. Afdeeling Noord-Holland. Kort verslag van de algemeene vergadering, gehouden op Vrijdag13 September 1940 in het Gulden Vlies te Alkmaar. Deze alg. vergadering was geheel aan de t.b.c.-bestrijding gewijd. Behalve 22 leden waren als gast aanwezig collega Venema (technisch leider derProv. t.b.c. bestrijding in Noord-Holland) en de collega\'s Dr. Hoogland enSchoenmaker als vertegenwoordigers van de afd. Utrecht. Bij de algemeene beschouwingen over het t.b.c.-rapport merkte de voorzitterop, dat er zeer veel goeds in het rapport zit. Maar, hoe dan ook, hetzij door eentekort aan tijd of een te beperkte opdracht, liever had de voorzitter dit rapportuitgebreider en gedetailleerder gezien. Hij zag b.v. liever duidelijk omschrevenwie de t.b.c. bestrijden.

Wij, dierenartsen, zijn de werknemers. De actieve be-strijders, werkgevers, zijn de vereenigingen. Verder dient er verschil gemaakt te worden tusschen consumptiemelkers enfokkers wat de t.b.c.-bestrijding betreft. De voorzitter zou willen dat de Maatschappij vormde zooiets als het ziekenfondsbij de medici. Dus in dit geval een t.b.c.-fonds, waar iedere dierenarts zich aankon melden, die de t.b.c. bestrijden wil. Men zou dan ook het maximum aantalrunderen voor ?Š?Šn dierenarts vast moeten stellen. Meerdere stemmen gingen hier tegenin en zagen er allerminst bezwaar in hetrapport te publiceeren. Die goed lezen wil zal begrijpen, dat het groote t.b.c.-bestrijdingsvraagstuk nog allerminst opgelost is. Mogelijke nieuwe gezichtspuntenof ervaringen kunnen ten allen tijde aan het rapport toegevoegd of afzonderlijkgepubliceerd worden. Behandeling der conslusies. Conclusie i. Geeft veel stof tot discussie. Coll. Sieswerda vindt

deze conclusiete sterk, waarop coll. Venema de intradermale methode om meerdere redenenverdedigt. Vindt daarbij tevens gelegenheid er op te wijzen dat wij liefst na denjen dag de reactie dienen te beoordeelen. Met i stem tegen en i blanco aangenomen. Conclusie 2, 3 en 4. Allen v????r. Conclusie 5. 16 tegen, 5 v????r, 1 blanco. De tegenstemmers vinden het een grootbezwaar om, als uit het sputum-onderzoek de open vorm is gevonden, dan nogweer een aparte reis naar de boerderij te moeten maken voor het aanbrengen vanhet dubbele oormerk. Conclusie 6. Na toelichting van coll. Venema allen v????r. Conclusie 7 en 8. Allen v????r. Na een kleine pauze deelde de voorzitter mede, dat er op initiatief van het afdee-lingsbestuur van Zuid-Holland een conferentie inzake de a.s. t.b.c.-bestrijdings-



??? campagne heeft plaatsgevonden in Utrecht met de afdeelingsbestuien van Zuid-Holland en Utrecht ; Dr. P. Stapel en ondergeteekende als voorzitter en secretarisder contactcommissie uit Noord-Holland. Doel dier besprekingen was te trachten meer uniformiteit te verkrijgen, zoowelin belooning als in uitvoering. Het resultaat dier besprekingen is vastgelegd in een rapportje en aan de handhiervan werden de verdere besprekingen gevoerd. Met het voorgestelde tarief ging men accoord (zeker niet minder, gezien de sterkverhoogde praktijkonkosten !). Nieuwkoopen. Men ging accoord met den toestand zooals die thans in Z.-Hollanden Utrecht reeds langer bestaat, d.w.z. met het stalonderzoek wordt de t.b.c-staatafgesloten. Wat er daarna getuberculineeid wordt zijn nieuwkoopen en dan rekentmen ?’ 2.50 voor het eerste dier en voor ieder dier meer (op datzelfde tijdstip dusaanwezig) ?’ 1.â€”. Dat dient de betreffende eigenaar te

betalen. Voor eventueelalleen klinisch onderzoek wordt ?’ 1.â€” per rund berekend. Mede in dit verband wordt er op gewezen, dat het dienstig zal zijn, den ledender bestrijdingsorganisaties nog eens goed op het hart te drukken, dat zij toch vooralde nieuwkoopen tijdig opgeven. Anders loopen zij groote kans een eventueel latereâ€žopen vorm" niet uitbetaald te krijgen. Daarna wordt het rondschrijven van de afd. Noord-Brabant behandeld. Pt. 1. Allen v????r â€žals de centen er maar zijn". Pt. 2, 3 en 4. Allen v????r. Pt. 5. Allen tegen (betreffende vermindering subsidie â€žopen lijders"). Pt. 6. Ons inziens strijdig met pt. 3 en overigens zoo\'n groot onderwerp â€žan sich"dat we ons daar maar niet zoo maar een oordeel over kunnen vormen. Pt. 7, 8 en 9. Allen v????r. Rondvraag. Gevraagd wordt of men met het oog op de bcnzineschaarschte reedsmag beginnen te tuberculineeren. Van de subsidie is evenwel nog niets bekend.Maar

vorige jaren begon men gewoonlijk ook reeds voordat zij officieel bekendwas. Men doet het natuurlijk voor eigen risico. Naar aanleiding van een opmerking van coll. Dekker memoreert de secretariseen onaangename ervaring met het autorijden na 10 uur \'s avonds. Algemeenheeft men den indruk, dat de Duitsche Overheid onder artsen ook dierenattsenverstaat. Voor een eventueele vergunning kan men zich wenden tot de OrdnungsPolizei, Kenaupark 19, Haarlem. E?Šn der collega\'s zou reeds deze a.s. t.b.c.-campagne de reageerders geen oor-merk willen geven, gezien het t.b.c.-rapport. Opgemerkt wordt, dat het te dier zake het beste zal zijn om zich met Den Haagin verbinding te stellen. Hierna sluiting. Kort verslag van de Algemeene vergadering, gehouden op Zaterdag28 September 1940 in American, Leidsche Plein, Amsterdam. Een druk bezochte vergadering. Coll. Venema vertegenwoordigde het Hoofd-bestuur en werd

tevens met algemeene stemmen als lid onzer afdeeling aangenomen. Tot afgevaardigde en plv. afgevaardigde naar de Algemeene Vergadering vande M. v. D. werden bij acclamatie benoemd coll. Sieswerda en coll. Geerlings. Vervolgens werd de beschrijvingsbrief der a.s. Alg. Vergadering behandeld. Insp. Od?Š werd bij acclamatie herkozen als onze vertegenwoordiger in het H.B. Met algemeene stemmen werd geadviseerd om de aftredende leden der Tijd-schrift-redactie te herkiezen. Pt. 5 en 6. Bij acclamatie herkozen (24 stemmen). Pt. 7. Allen v????r (24), Pt. 8. Rapport t.b.c.-commissie. Van de afd. Utrecht was een schrijven binnengekomen met enkele conclusies,die men rechtstreeks ter kermis der Reegering zou willen brengen.



??? Coll. Venema, die de Utreehtsche afdeelingsvergadering bijwoonde, lichtte deconclusie nader toe. Insp. Od?Š waarschuwde er tegen om het zoo rigoureus te doen, want dan maaktmen de zaak kapot. Meerdere collega\'s zijn huiverig om deze conclusies naar deRegeering te zenden. Bij de stemming blijken er 10 v????r het voorstel-Utrecht,13 tegen en 2 blanco. Vervolgens werden de conclusies der afd. Noord-Brabant behandeld met denzelfdenuitslag als op de vergadering van 13 Sept. 1.1. (waarbij het aantal stemmen nusteeds 29 was). En uiteindelijk kregen wij dan wederom de conslusies van het t.b.c.-rapport. Conclusies 1. 28 v????r, 1 tegen. Conclusie 2, 3, 4, 6, 7 en 8. Allen v????r, 29. Conclusie 5. 16 tegen, 13 v????r. Pt. 9. Allen v????r (29). Pt. 10. Met algemeene stemmen v????r het HB.-voorstel (29). Men wil nietmeegaan met het voorstel Utrecht om een gedeelte der Prof. Dr. D. A. de Jong-fonds-subsidie over te

hevelen naar het Jubileumfonds. Pt. 11. Coll. Heeg zou gaarne het T. v. D. wekelijks zien verschijnen. Ontdoehet van de mooie omslag en halveer het. Belangrijke mededeelingen komen eerderter kennis van de leden. Verder kunnen de afdeelingen hun vergaderingen erinconvoceeren. Men gaat algemeen (29) met dit idee mee en den afgevaardigde wordt opge-dragen dit idee ter sprake te brengen. Hierna kregen wij de lezing van Prof. Klarenbeek, die ons iets kwam vertellenover nieuwere praeparaten en de proeven daarmee genomen. Dit ge??llustreerdmet enkele lantaarnplaatjes. Zeer leerzaam en interessant en na afloop veel vragenen discussies. Het hartelijke dankwoord, Prof. Klarenbeek na zijn causerie gebracht, werddoor de vergadering met een krachtig applaus onderstreept. Tenslotte de rondvraag. Coll. Venema dankte den voorzitter voor de hartelijkewelkomstwoorden, bij zijn installatie als lid onzer afdeeling en zegde van

zijn kantden dierenartsen in zijn nieuwe functie de grootst mogelijke medewerking toe. Verder werd er nog ge??nformeerd hoe het nu zal gaan met de slachting van openvormen. Insp. Od?Š kon daar nog niet op antwoorden, daar de beslissing daaromtrentnog af moest komen. Insp. Od?Š verklaarde zich gaarne bereid t.g.t. in een rond-schrijven nadere inlichtingen te verstrekken. Bij de sluiting wees de voorzitter er op, dat het met het oog op een vlot afwerkender rondvraag aanbeveling zou verdienen, indien de leden hun vragen van tevoreninleveren bij den secretaris. Het bestuur kan zich dan, zoo noodig, van te vorenori??n teeren. De Secretaris, Rempt. Afdeeling Zuid-Holland. Verkort Verslag van de Algemeene Ledenvergadering op Zaterdag 5 October 1940te Rotterdam. Ondanks de belemmerende omstandigheden, als uitgaansverbod en verduisterings-maatregelen, is de vergadering zeer goed bezocht n.l. door 44 leden, terwijl

deAfdeelingen N.-Holland en Utrecht vertegenwoordigd zijn door resp. collega Heegen collega Burggraaf. Bij de opening heet de voorzitter allen welkom, in het bijzonder collega Heegen collega Burggraaf, omdat de Afdeeling Z.-Holland het op prijs stelt van tijdtot tijd in contact te treden met de Afdeelingen N.-Holland en Utrecht ter besprekingvan gemeenschappelijke problemen, vooral wat de T.B.C.-bestrijding betreft De voorzitter memoreert de op 24 Juli 1.1. gevierde 50-jarige dierenartsenjubileavan de collegae B??chli, Burggraaf en Kn??ps en de 40-jarige jubilea van de collegae



??? Picard, v. d. Sande en v. d. STOLPEen wenscht de jubilarissen namens de Afdeelinggeluk, hoewel het Afdeelingsbestuur reeds destijds haar belangstelling toonde. Collega B??chli zegt dank voor de hartelijke woorden van den voorzitter. De notulen van de vergadering van 29 Juni 1.1. worden na lezing onveranderdgoedgekeurd. Bij de ingekomen stukken is een schrijven van de Afdeelingen N.-Brabant enUtrecht en van de collegae Bubberman en v. d. Berg met voorstellen en opmerkingennaar aanleiding van het T.B.C.-rapport. De vergadering gaat accoord met het voorstel om ?’ 50.â€” te storten in de kasvan â€žSteunactie 1940" en geeft het Bestuur vrije machtiging om eventueel eengrooter bedrag beschikbaar te stellen, als de financieele toestand van de Afdeelingskasdit toelaat. De Secretaris geeft een kort verslag van de conferentie die de 3 afdeelingsbesturenvan N.-Holland, Z.-Holland en Utrecht hebben gehouden

i.z. T.B.C.-bestrijding.Hieruit blijkt, dat de bezwaren, die Z.-Holland heeft o.a. ten opzichte van uitbetalin-gen, administratie etc., in N.-Holland en Utrecht niet bestaan. Wat de uitbetalingen aan de dierenartsen betreft, wijst collega Karsemeijer opeen statutuair vastgelegde regeling van de Plaatselijke Vereenigingen met boete- enroyeeringsstelsel. Op verzoek van den Voorzitter zal collega Karsemeijer hierovermet den Secretaris van de Provinciale Vereeniging in overleg treden. Vervolgens wordt collega Dr. W. K. Picard te Rotterdam als lid van onze afdee-ling aangenomen. Tot afgevaardigde naar de a.s. Algemeene Vergadering van de Maatschappij voorDiergeneeskunde worden benoemd de collegae Kramer en de Ronde. Vervolgens wordt besproken het programma van de a.s. Algemeene Vergadering. Naar aanleiding van punt 7 wordt opgemerkt, dat de Afdeeling Friesland heteen practisch bezwaar vindt, dat de

Algemeene Vergadering de beroepsinstantie isbij de bepaling van het werkgebied, hoewel de voorgestelde wijziging juridisch juist is.Het doet wel zeer eigenaardig aan, dat de Afdeeling Friesland hier utiliteitspolitiekwil voeren en om een practisch bezwaar een juridische onjuistheid wil aanvaarden.Dit strijdt immers direct met het principe van de Centrale Raad, die heeft te wakenvoor dc handhaving van orde en recht in onze Maatschappij. De afgevaardigdekrijgt opdracht dit punt met klem te verdedigen. De behandeling van punt 8, hetgewijzigde T.B.C.-rapport ontlokte veel discussies. De bemerkingen en conclusies van de Afdeeling Noord-Brabant kregen gedeeltelijkbijval. Wat de verdeeling van de subsidies betreft, merken collega de Ronde en M.Slager op, dat in het C.M.C. gebied de subsidies vaak niet op de juiste plaatsterecht komen. Besloten wordt, in overleg met de Afdeelingen Noord-Holland en Utrecht, zichomtrent

een en ander te verstaan met de C.M.C. Wat de voorstellen van de AfdeelingUtrecht betreft, wordt opgemerkt, dat het onjuist is, om speciaal het punt impera-tieve isolatie ter kennis van de Regeering te brengen. T.o.v. voorstel 2 van de Afdeeling Utrecht, betreffende stalverbetering, krijgt deafgevaardigde blanco volmacht. Het voorstel van collega Bubberman om in een rapport een 7e Hoofdstuk op tenemen : â€žMedisch onderzoek op T.B.C. van verplegend personeel op T.B.C.-vrijebedrijven" wordt aangehouden, omdat het nu nog van te verstrekkende beteekenis is. De opmerkingen van collega van den Berg, betreffende isolatie en het al of nietverplichtend stellen van de T.B.C.-bestrijding worden gesteund. De vergadering is ten slotte van oordeel, dat de bestrijding ten doel moet hebbenuiteindelijke uitroeiing van de ziekte en dat het rapport onvoldoende in het kortheeft gepreciseerd hoe, in verband hiermede, de richtlijnen

voor de naaste toekomstmoeten zijn. De afgevaardigde zal bepleiten, dat de Algemeene Vergadering zich alsnog indeze richting zal uitspreken. Bij de bespreking van de begrooting 1941 kan de vergadering het voorstel van de



??? Afdeeling Utrecht om het Jubileumfonds met ?’ 200.â€” te subsidieeren niet steunen.Collega Kranenburg zegt, dat dit een verkleining van het Prof. D. A. de JoNG-fondszou beteekenen, Vervolgens houdt collega Hendrikse een inleiding over â€žwanbetalers in depractijk". Na de bezwaren, die aan de methode van de Kring Amsterdam en aan een Incasso-bureau vastzitten, te hebben besproken, komt collega Hendrikse tot de conclusie,dat de beste methode zal zijn een bindend besluit, waarin duidelijk geformuleerdwordt, wanneer een veehouder wanbetaler is en waarin het drastisch verbod omhulp te verleenen aan den betrokken veehouder verzacht wordt door een soepelopgelegde regeling voor de betaling van zijn oude schulden. De nieuw ingeschakeldecollega zou eventueel voor deze inning kunnen zorgen. Hierna leidt collega Roodzant â€žZondagsdienst voor Dierenartsen" in. De dieren-artsen, die een gebonden leven

hebben, zullen aan een Zondagsregeling, zooalsde artsen en apothekers die hebben, vaak behoefte gevoelen. Collega Roodzant geeft daarna een keurig uitgewerkt schema voor deze regeling. Uit de gedachtewisseling, die over beide onderwerpen volgt, blijkt, dat men nietafwijzend staat tegenover een toekomstige regeling. Op voorstel van den voorzitter wordt een commissie benoemd, bestaande uitde collegae Hendrikse, Roodzant, Karsemeijf.r, Kranenburg en de Haan, diebeide onderwerpen nog nader zal bestudeeren en daarna eventueel met voorstellenzal komen. Bij de Rondvraag zegt collega Crez?Še, dat, nu alle slachtrunderen in handen vande N.V.C. komen, er gevaar bestaat, dat de open lijders niet gesignaleerd worden,zoodat geen sectieverslag kan worden opgemaakt. Hij zou willen, dat alle openlijders rechtstreeks aan de abattoirs komen. De Voorzitter zegt deze aangelegenheid in het Algemeen Bestuur te

willenbrengen. Ten slotte moet de Directie van de Veeartsenijkundige Dienst deze zaakregelen. Collega M. Slager wijst er op, dat er vaak oormerken teloor gaan. In Groningengebruikt men het Perfra D-merk, dat beter voldoet. De Voorzitter zegt toe, hierover met de Prov. Vereeniging in contact te zullentreden. Collega Burggraaf zegt, dat nieuwkoopen niet altijd door den veehouderworden aangegeven. De Afdeelingen N.-Holland en Utrecht hebben voorgesteld voor deze â€žvergetendieren" ?’2.50 aan de Provinciale Vereeniging te laten betalen. De Voorzitter stelt voor de kwestie met genoemde Afdeelingen te bespreken. De Voorzitter doet nog enkele mededeelingen over den stand van de benzine-toewijzingen en wijst er op, dat de collega\'s hem (als veterinair adviseur voorZ.-Holland) meer op de hoogte moeten houden van hun toewijzing. Naar aanleiding van een vraag van collega Vaal, zegt de Voorzitter, dat de op-vatting

is, dat ook voor dierenartsen in de uitoefening van hun beroep de uitzonde-ringsbepaling geldt voor het uitgaansverbod. Hierna sluit de Voorzitter deze geanimeerde vergadering. Ook nu bleven een 20-tal collega\'s nog wat â€žnatafelen". Bergambacht. De Secretaris, W. A. de Haan.



??? Steun-actie 1940. 4e verantwoording. In vervolg op de 3e verantwoording, voorkomende in het Tijdschrift vanI October j.1., kan worden medegedeeld, dat tot en met 7 October 1940 denavolgende bijdragen ten behoeve van de collega\'s, die door den oorlog ernstigeschade geleden hebben, in grooten dank ontvangen zijn. Bij het nazien van de ingekomen giften blijkt, dat van de ongeveer 750 ledenvan onze Maatschappij tot nu toe er ongeveer 275 aan de oproepen in hetTijdschrift gevolg gegeven hebben. 25 Sept. S. d. V., G. J. M. K., \'s-G. .J. H. H. E., Z. .Th. J. L. S., W. . 30 Sept,L. F. D. E. L., R.A. J. Bâ€ž E. . . 5Â°-â€”10.â€” 2.501) 6.50\')10.\'â€”- 25 â€” 25-â€” E. B., \'s-G. . . .S. T. H., H. . .N. H. M. v. A., R. i Oct.H. S. F., \'s-G.. .M. T., S. . . .H. v. V., G. . .N. N., S. . . . ?’ 10â€” 10.-10.25--10.- 3 Oct.: M. t. B., T.....?’ 25.â€” P. v. H., T.....- 25.â€” H. V., B......- 25.â€” J. H. P. V., D. ... - 10.â€” W. O., L......- 10.â€” 5

Oct.:Diergeneesk. Studenten- Kring . - 100.â€” J. C. G., P.....- 12.50 J. M., T......- 10.â€” Totaal met de drie vorige verantwoordingen ?’ 6568.â€”. De penningmeester, A. van Heusden. BERICHTEN, VERSLAGEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De slaehthuiskwestie in de Zaanstreek. Indertijd heeft de toenmalige Minister van Binnenlandsche Zaken bij den Raadvan State aanhangig gemaakt een verzoek van B. en W. van Zaandam om tebevorderen, dat aan de gemeenten Zaandam, Koog aan de Zaan, Zaandijk, Wor-merveer, Krommenie, Assendelft, Westzaan, Oostzaan, Wormer en Jisp eengemeenschappelijke regeling zou worden opgelegd inzake gebruik van het openbareslachthuis te Zaandam. Gedep. Staten van N. Holland hebben destijds namens den Minister aan debesturen van genoemde gemeenten opgedragen, nader over een gemeenschappelijkeregeling overleg te plegen. Dit overleg heeft echter niet tot overeenstemming

geleid.Westzaan, Assendelft en Jisp waren niet bereid tot de voorgestelde samenwerking. De bezwaren kwamen in hoofdzaak van de zijde der slagers, die liever in eigenslachtplaatsen blijven slachten. \') Maandelijksche bijdrage.



??? Het gemeentebestuur van Wormerveer, dat medewerking heeft toegezegd, heeftte kennen gegeven, dat het meent, niet te mogen verhelen, dat bij verschillendebesprekingen over de zaken van dezen keuringskring is gebleken, dat er een zekerwantrouwen bestaat bij de kringgemeenten ten opzichte van de centrale gemeenteen dat Zaandam niet altijd den schijn heeft weten te vermijden, dat het zoo aan-drong op een nauwere samenwerking, om het verlies, dat voortkwam uit eenmodern, doch duur slachthuis, zooveel mogelijk op de kringgemeenten af tewentelen. Bij de meeste dier gemeenten leeft daarbij de gedachte, dat de dienstente Zaandam uit te royale beurs worden beheerd en dat zuinig beheer onder leidingvan Zaandam niet absoluut verzekerd is. Het gemeentebestuur van Wormerveeris dan ook van meening, dat de voorgestelde gemeenschappelijke regeling alleenacceptabel is, indien daarin waarborgen worden

opgenomen, dat de reeds geledenverliezen buiten de rekening worden gehouden en eenige controle door de aange-sloten gemeenten meer effectief wordt. Zaandam heeft daarna nog eenige wijzigingen voorgesteld, welke door Ged.Staten zijn overgenomen. Dit college heeft nu geadviseerd, de regeling op te leggen.Met dit advies vereenigde zich de Inspecteur der volksgezondheid. Hij is van meeningdat de vleeschkeuring in de Zaanstreek, wanneer alle slachtingen te Zaandammoeten geschieden, beter zal worden uitgevoerd, dan thans mogelijk is. Een grootaantal kleine slachtplaatsen, waarop goede controle moeilijk is, kan daarmedeverdwijnen. De eerste behandeling van deze zaak voor den Raad van State heeft reeds plaatsgehad op 20 September van het vorige jaar. De Raad van State heeft daarna ambts-halve nadere inlichtingen ingewonnen. Op grond hiervan heeft het college aan-leiding gevonden, den partijen opnieuw

gelegenheid te geven, zich uit te spreken.Deze voortgezette behandeling voor de afdeeling voor de geschillen van bestuurvan den Raad van State heeft 18 September j.1. plaats ^ehad. Mr. Donner trad op namens de weigerachtige gemeenten Krommenie, Jispen Assendelft. Hij betoogde, dat het uitgangspunt van Zaandam, dat de vleesch-keuringsdienst en het slachthuis onafscheidelijk met elkaar verbonden zijn, onjuistis. Een regeling als Zaandam voorstelt, zou alleen ie aanvaarden zijn, indien devoordeelen daarvan de bezwaren der belanghebbende gemeenten overtreffen.In dit verband bepleitte hij, dat de bijzondere slachtplaatsen in goede conditieverkeeren en hier en daar door een verbouwing in overeenstemming met de wetkunnen worden gebracht. Voor zoover dit nog niet gebeurd is, was dit te wijten aande waarschuwende woorden van den directeur te Zaandam, die betoogde, datmen toch zou worden gedwongen te

Zaandam te slachten. De desbetreffendeslagers vreezen ook financieelc nadeelen van de voorgestelde regeling en voortsvreezen zij te zullen vallen in handen van grossiers. De invoering der vleesch-distributie met de beperking der slachtingen zal ook financieelen invloed hebben.Hij achtte het daarom geraden, groote voorzichtigheid te betrachten. De afdeelingzal nader advies uitbrengen. de Gr. Uitgaven handleiding in de receptuur. In verband met tot mij gerichte vragen deel ik mede, dat na ingewonneninformatie gebleken is, dat de uitgaven van de Nederlandsche Maatschappij terbevordering der Pharmacie: ,,Lijst van namen van Specialit?Š\'s" 1936 en â€žFor-mularium Medicamentorum Nederlandicum" (F.M.N.) 1935 uitverkocht zijn.Ook de Codex Medicamentorum, waarin de gegevens der beide boekjes verwerktzullen worden, wacht op een nieuwe uitgave. Het boekje â€žVoorschriften voor Geneesmiddelen", uitgegeven

door den Ge-zondheidsraad (F.G.) 1940 is niet in den handel; een beperkt aantal is mogelijknog bij de Algemeene Landsdrukkerij aanwezig. A. Klarenbeek.



??? â€” 89O - JAARVERSLAG Personeels-bezetting Controlebezoek* Keurings-personeel Aantalslachtingen Winst Verlies u u SP e a ?‹ 31 u f2 >S 2 S ?’ 3746.60 1 5082 47 1751 16 Opmerking: In verband met den invoer van varkensvleesch uit de z.g. exportslachterijen wordt er op gewezen, dat eenuniform keurloon voor het geheele land zeer te wenschen zou zijn. | ?’ 20387.08 1 13 16859 86 172 2415 26! Opmerking: Vleeschverbruik per hoofd der bevolking is bijna met 2 kg toegenomen. x | 1 | x | x | 20709 | X [ Opmerking: Een financieel overzicht betreffende de evploitatie ontbreekt. 138 34\' 645 ?’ 21396.70 12 10719 85 126 18! 1347 Opmerking: In totaal 1868 slachtingen meer dan in 1938. Bij alle diersoorten een toename. Het vleeschverbruik per;hoofd der bevolking wordt op 33.2 kg becijferd. Bij slagers in buitenbuurtschappen en als huisslachtingeniwerden gekeurd 2628 dieren. 879 | 3353 | 12290 | 652 |/ 237605.27 | 19

11 161 188868 Opmerking : Het aantal inspecties op openbaren weg, enz. bedroeg 2327. Per inwoner was het vleeschverbruik testellen op 31.73 kg. Terwijl het aantal slachtingen 188869 bedroeg, werden nog 71790 geslachte dieren(vooral runderen, nuchtere kalv. en schapen\' ingevoerd. ?’ 190506.57 110 105242 545Inbui-teng.604- 7 vl.w.-fabr. totaal12653 Opmerking : In het geheel 14865 slachtingen meer dan in 1938. Winst: Slachthuis, inbegrepen koelruimten voer versch vleesch........................................f 173185.84 Koelruimten diverse waren............................................................................................- 13247.50 Ijsfabriek..........................................................................................................................- 4073.23 Totaal ..... ?’ 190506.57 26 37057 Voordeeligsaldo derexploitatie?’ 68594.32 145 Inbui-teng.6 200 862 73 Opmerking : De toestand betreffende zindelijkheid en nerheid was in de slagerijen voor 49 ., zeer goed, 43Â°,,

goed,en 8 % minder goed. Vermeldenswaard is een geval van ziekte van Auiezski bij een rund. Van hetvoordeelig saldo der exploitatie werd ?’ 26971.25 als winst aan de gemeente uitgekeerd.



??? - 8gi Cysticercosis Echinococcosis Tuberculosis Aantal bacteriol.vleeschonderzoekings-gevallen Processen-verbaal c vuâ€?ac 3 05 OuÂ? 1)_> w> c6C O > "ra 3 cO Si c O 4J% ??Z-* c VM a> ctÂ?â– T3niÂ? cBO. CS J= uw c V \'50 X X 9.3% 0.64% X X 6.8",, X X X R. 9VK. 5P. 3V. 6 Tot. 23 1 9 levend 1 2.35110 afgest. J %.. 21 levend i 2.72107 afgest. ?’ % R. 6.8 %K. 0.02%P. 9.88 V. 0.09",, 16.96 % 0.6 B% 0.06",, 8.48% X X X R. 63 waarv. 5 pos.K. 43, â€ž 3 â€žNK. 29, ,, 5 â€žP. 8. V. 38, â€ž 3 ,,S. 4, â€ž 2 â€ž Tot. 185, waarv. 18 pos. (10%) 24 X X X X X X X X X X R. 123K. 44P. 15V. 61 S. 1 Tot. 244 6 8 levend \\â€žâ€ž61 afgest. > ". 5 levend 0.3% R. 1.3%P. 7.4",, 7.8% X X X 3.1 % X X X Totaal 103 gevallen, waarvan 15 positief. 6 X X 34.8",,\' 0.76% 1.07% 0.07% 12.37 % 0.1 % 0.01",, X Totaal 876 gevallen 77 40 levend 1 1.07200 afgest. 1 %. 25 levend n 2.0155 afgest. ?’ % R. 0.68%P. 9.16",,V. 0.04",, 31.59 %

1.07",, 3.34% 0.17Â°,, 15.46 0.44% X X R. 158, waarv. 6 pos.VK. 46, â€ž 10 â€žGK. 22, â€ž 1 â€žNK. 50, ,, 16 ,,V. 427, ,, 9 â€žP. 162, â€ž 5 ,,S. 27.G. 2. Tot. 894, waarv. 47 pos 46 64 levend269 afgest.. 3 levend. 1 levend8 afgest. R. 0.41%P. 7% 11.91 % 1.04",, 271% 0.17% 2.43\'!,, X 1 gev. X R. 102. } 20, waarv. 2 pos. NK. 80, â€ž 17 â€žV. 111.P. 89.G. 1. Tot. 407, waarv. 19 pos. 18 de Graaf.



??? BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Lungershausen, Zur Anatomie des Verdauungsapparates von Lepus timidusSchreb. (Zweiter Beitrag zu den Artdifferenzen an den Eingeweidesystemen vonHase und Kaninchen). Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. P0UJ0L, Recherches sur l\'?Štiologie de l\'intoxication par le colchique d\'automne.Th?¨se d\'Alfort, 1940. Haegeli, De l\'emploi de l\'ozone en th?Šrapeutique v?Št?Šrinaire. Th?¨se d\'Alfort,1940. Stepp, K??hnau und Schroeder, Die Vitamine und ihre klinische Anwendung.4e Aufl. Ferd. Enke, Stuttgart, 1939. R.M. 15.â€” Seitz, Wachstum, Geschlecht und Fortpflanzung als ganzheitliches, erbm?¤szig-hormonales Problem. Zugleich ein Versuch einer ein- und ganzheitlichen Betrachtungder Lebensvorg?¤nge unter gesunden und krankhaften Bedingungen. Berlin : JuliusSpringer, 1939. R.M. 36.â€”â–  Hecke, Die

Tierseele. Universit?¤tsverlag Ratsbuchhandlung L. Bamberg, Greifs-wald. R.M. 12.â€”Turner, The comparative anatomy of the mammary glands (with special referenceto the udder of cattle). University Coop?Šrative Store, Columbia, Missouri, 1939. $ 3.50 ZO?–TECHNIEK. VOEDINGSLEER. Wegscheider, Vererbung von Fruchtbarkeit und Fruchtbarkeitsst??rungen beimniedcrbayerischen Fleckvieh. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Bushnell, Frick, Twiehaus and others, Poultry Practice. Veterinary MagazineCorporation, Chicago, Illinois, 1940. $ 1.â€” Schneider, Die wichtigsten Erblinien der schweizerischen Simmenthalcr Fleck-viehzucht. Verbandsdruckerei A.G., Bern. Fr. 25.â€”Blanchet, La race froment bretonne dans les C?´tes - du - Nord. Th?¨se deParis, 1940. ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE ANATOMIE. Dobbkrstein, Richtlinien f??r die Sektion der Haustiere. 2. Aufl. Richard SchoetzBerlin,

1940. R.M. 4.â€” INWENDIGE GENEESKUNDE. HEELKUNDE. VERLOSKUNDE.GYNAECOLOGIE. Hetzel, Die Unfruchtbarkeit der Hauss?¤ugetiere. Jena: Gustav Fischer, 1940. R.M. 15.â€” Binot, Contribution ?  l\'?Štude du cycle oestral de la Chatte. Th?¨se de Paris, 1940.Le Bras, Contribution ?  l\'?Štude des obstructions intestinales du cheval par lespelotes stercorales et de leur traitement par l\'ent?Šroclyse rectale sous pression. Th?¨sede Paris, 1940. Bailly, Le Syndrome cardio-vasculaire dans la n?Šphrite chronique du chien.Th?¨se de Paris, 1940. Helmer, Contribution ?  la r?Šduction de la matrice chez la vache et la jument.Th?¨se de Paris, 1940. Delmaire, Contribution ?  l\'?Štude du traitement de l\'anasarque d\'origine gour-meuse du cheval. Th?¨se de Paris, 1940.



??? MICROBIOLOGIE. PARASITAIRE- EN INFECTIEZIEKTEN. SEROLOGIE. DESINFECTIE. P?–THiG, Ueber den kulturellen Nachweis von Brucella abortus in der Milch.Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Hansmann, Zur Frage der Immunisierung gegen Pararauschbrand. Inaug.-Diss.Leipzig, 1940. Miesznf.r und Schoop, Kriegstierseuchen und ihre Bek?¤mpfung. 4. Aufl. VerlagM. u. H. Schaper, Hannover, 1940. R.M. 15.â€” Beitr?¤ge zur Pockenschutzimpfuug, Ver??ffentl. a. d. Geb. d. Volksgesundheitsdienstes,Bd. 53, H. 4, S. 115. Verlagsbuchhandlung von Richard Schoetz, Berlin, 1939. R.M. 4.60 Brenot, Contribution monographique ?  l\'?Štude des colorants et des m?Šthodesde coloration en bact?Šriologie et en histologie. Th?¨se d\'Alfort 1940. Lf. Couls, La lute contre les piroplasmoses bovines en Tunisie. R?Šsultats de 8ann?Šes de pr?Šmunition. Th?¨se d\'Alfort, 1940. Vauoien, Les bains parasiticides au Maroc.

Th?¨se de Paris, 1940. Giresse, Contribution ?  l\'?Štude de la k?Šratite ?Špizootique des Bovid?Šs. Th?¨sede Paris, 1940. HYGI?ˆNE (vleesch, melk, enz.). Eriiardt, Das Tierk??rperbeseitigungsgesetz. Verlag M. u. H. Schaper, Hannover,1940. R.M. 5.â€” DIVERSEN. Wilm, Der Hund im Recht. Zeitschrift f??r Hundeforschung, Bd. XV. VerlagDr. Paul Sch??ps, Leipzig, 1939. R.M. 4.80 Kott, Beitr?¤ge zur Geschichte des Veterin?¤rwesens der Stadt Oppeln, Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Attenberger, Der lachende Pudel und andere Geschichten um Tiere und Men-schen. Breidenstein-Verlagsgesellschaft, Frankfurt a.M. R.M. 4.50 Scheiber, Pferd und Fuhrmann in Landwirtschaft und Gewerbe. Verlag : M.u. H. Schaper, Hannover, 1940. R.M. 6.â€” Clarenburg. PERSONALIA. Overleden: P. Ph. Heynen, Boxmeer. A. Kool, Ouderkerk a/d Amstel. Verhuisd: A. E. M. J. Scharphuis, Amersfoort, naar Utrecht, Johan

WillemFrisostraat 34, Tel. 21809. J. D. Keukenmeester, Vlaardingen, naar Heemstede, Burg. vanLennepweg 42. Gevestigd : Th. Stegenga, te Brummen.



??? - ?–94 - Besmettelijke veeziekten in Nederland in Augustus 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vastgestelde gevallen aan, diei Augustus niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 82 (43) eigenaars, waarvan in Groningen bij (1) eig. ;Friesland bij 1 (3) eig. ; Drenthe bij (1) eig. ; Overijssel bij (2) eig. ; Gelderlandbij 5 (2) eig.; Noord-Holland bij (1) eig.; Zuid-Holland bij (2) eig.; Zeeland bij 1 (9) eig. ; Noord-Brabant bij 74 (23) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 184 gevallen bij 10 eig. (784bij 60 eig.), waarvan in Groningen (25 gev. bij 5 eig., waarvan 7 paarden bij 1 eig.) ;Friesland 98 bij 3 eig. (326 bij 41 eig.) ; Drenthe 17 bij 1 eig. (214 bij 5 eig.) ; Over-ijssel (15 bij 2 eig.) ; Gelderland 6 bij 1 eig. (25 bij 2 eig.) ; Utrecht 17 bij 2 eig.(4 bij i eig.) ; Noord-Holland (134 bij 2 eig.) ; Zuid-Holland 46 bij 3 eig., waarvan 2 paarden bij 1 eig. (32 bij 1 eig.) ; Noord-Brabant (9 bij I eig.).

Rotkreupel bij schapen : 487 gev. bij 25 eig. f1115 b\'j 44 e\'g-)> waarvan in Friesland(186 bij 11 eig.) ; Drenthe 29 bij 5 eig. (15 bij 2 eig.) ; Overijssel 14 bij 1 eig. (27bij 2 eig.) ; Gelderland 63 bij 3 eig. (14 bij 4 eig.) ; Utrecht (66 bij 3 eig.) ; Noord-Holland 253 bij 11 eig. (504 bij 16 eig.) ; Zuid-Holland 128 bij 5 eig. (287 bij 5 eig.) ;Noord-Brabant (16 bij 1 eig.). Anthrax : 10 bij 8 eig., waarvan in Friesland 2 bij 1 eig. ; Gelderland 1 varken ;Zuid-Holland 4 bij 3 eig. ; Limburg 3 bij 3 eig. Varkenspest : 6464 gev. bij 976 eig.. (1853 bij 306 eig.), waarvan in Groningen17 bij 5 eig. (81 bij 7 eig.) Friesland 1304 bij 259 eig. (623 bij 131 eig.) , Drenthe200 bij 23 eig. (157 bij 17 eig.) ; Overijssel 43 bij 4 eig. (59 bij 10 eig.) ; Gelderland301 bij 62 eig. (95 bij 21 eig.) ; Utrecht 509 bij 31 eig. (182 bij 11 eig.) ; Noord-Holland 1486 bij 123 eig. (112 bij 15 eig.) ; Zuid-Holland 1664 bij 120 eig. (380bij 23 eig.) ; Zeeland 841 bij 329 eig. (112 bij 59

eig.) ; Noord-Brabant 73 bij 18 eig.(31 bij 8 eig.) ; Limburg 26 bij 2 eig. (21 bij 4 eig.). A. v. H. NAGEKOMEN BERICHT. Diergeneeskundige Studenten-Kring. Op 30 October a.s. te 7.30 uur n.m. in Hotel â€žDes Pays Bas" zal Dr. J. W.Thijn te Exloo voor den Diergeneeskundigen Studenten-Kring spreken overâ€žBloedonderzoek in dc practijk". De secretaresse, H. A. Hannema.



??? REDE VAN DEN VOORZITTER VAN DE MAATSCHAPPIJVOOR DIERGENEESKUNDE, UITGESPROKEN BIJ DEOPENING VAN DE 89STE ALGEMENE VERGADERINGTE UTRECHT OP 19 OCTOBER 1940. Dames en heren, De verkeersmoeilijkheden en de bezwaren om zonder noodzaak langerdan ?Š?Šn dag van huis te gaan zullen voor velen reden zijn geweest omhun jaarlijkse bezoek aan de Algemene Vergadering ditmaal uit testellen tot rustiger tijden. Het spreekt wel vanzelf, dat onder deze omstandigheden Uw tegen-woordigheid hier zeer wordt gewaardeerd, ik heet U allen, gasten,ereleden en leden dan ook hartelijk welkom. Gij zijt hier heen gekomen om door het aanhoren van wetenschappe-lijke voordrachten, door deelname aan discussies over het belangrijkeonderwerp, de bestrijding der tuberkulose onder het rundvee en doorhet aan de jaarvergadering verbonden gezellige samenzijn met oudecn

nieuwe vrienden, voor korte tijd de dagelijkse zorgen te vergeten. Wij zijn hier bijeen om de belangen van ons vak en van onze weten-schap te behartigen. Wij hebben allen ?Š?Šn doel en hierdoor wordt hetgevoel van saamhorigheid gekweekt, dat in het dagelijkse leven zichverder kan ontwikkelen en haar vruchten kan afwerpen. Ik heb mij wel eens afgevraagd of ons saamhorigheidsgevoel niet veelte wensen overliet, vooral als ik telkens weer kennis moest nemen vanonderlinge wrijvingen en kibbelarijen. Maar ik weet nu, dat wanneerhet erop aankomt, het begrip collegialiteit voor ons geen holle phraseis. Dit is gebleken in het afgelopen jaar, en ik ben er trots op om hiervanals Voorzitter der Maatschappij voor Diergeneeskunde te mogen ge-tuigen. Toen de laatste Algemene Vergadering werd gehouden verkeerdeons land nog niet in oorlogstoestand, onze zorgen beperkten zich toennog tot de voorziening van de

praktijken van hen die gemobiliseerdwaren. Door onderlinge afspraken en door medewerking van de Afde-lingsbesturen bleek het mogelijk om de ongeveer 90 verlaten praktijkengaande en intact te houden. De gemobiliseerde collega\'s wisten, dathet werk dat zij hadden opgebouwd in veilige handen was. Het is inder-daad een mooie prestatie geweest ; van elke zes practici was er ?Š?Šngemobiliseerd en toch kon, zonder enige dwangmaatregel, in de prak-tijken worden voorzien, dank zij de collegiale geest en het saamhorig-heidsgevoel. In zeer moeilijke gevallen, vooral daar waar grote hiaten waren,werden door den invloed van den Directeur van den VeeartsenijkundigenDienst en de medewerking van den Chef van den Militair-VeterinairenDienst aan gemobiliseerden grote faciliteiten verleend. Door onderlingesamenwerking en door steun van genoemde autoriteiten kon voldoendeLXVII 55



??? diergeneeskundige hulp worden verleend aan onze kostbare veestapel,zelfs kon de tuberkulosebestrijding voortgang hebben, daarnaast werddoor de gemobiliseerden geen ernstige materi??le schade geleden. Natuurlijk hebben de gemaakte regelingen wel enkele moeilijkhedenveroorzaakt, doch het aantal klachten, dat ons bereikte is gelukkigslechts gering. Gaarne breng ik hier hulde aan de talrijke collega\'s, die vaak metgrote persoonlijke opoffering de praktijken van hun buurtcollega\'s heb-ben waargenomen. Bij ons onderzoek naar de gevolgen van de mobilisatie voor de prak-tijken ontvingen wij wel talrijke klachten over de toenemende kwak-zalverij. Dit euvel, dat zo grote schade aan de veestapel teweegbrengt,zal eerst met succes kunnen worden bestreden, als wij worden gesteunddoor rationele wettelijke bepalingen. Uw bestuur heeft dit jaar weerde aandacht der Regering op de in dit opzicht bestaande

misstandengevestigd. Toen in de droeve Meidagen het oorlogsgeweld over het zuidelijkegedeelte van ons land trok, leden een aantal collega\'s ernstige schade.Verschillende verloren have en goed. In enkele ogenblikken soms ginghun bezit geheel of gedeeltijk verloren. Een huis, dat men door eigenwerken had verdiend, meubelen waaraan men gehecht was, apotheek,boekerij, instrumenten, auto, dingen die men niet kan missen bij deuitoefening van zijn beroep, voorwerpen die men dagelijks om zichheen ziet en die het leven veraangenamen, dat alles was verloren. Erwas hier niet alleen veel materiele schade, er was ook veel leed omdatgene waaraan men gehecht was en dat nu verloren was gegaan. Een grote troost is het geweest voor de getroffen collega\'s dat anderengelukkiger dan zij, bereid bleken mede te werken om de geleden schadezoveel mogelijk te herstellen. Er is een belangrijk bedrag aan geld

bijeengebracht door de leden onzer Maatschappij, een bedrag groter dan ooitte voren, daarnaast werden instrumenten, geneesmiddelen, boeken enz.beschikbaar gesteld. Tien getroffen collega\'s konden wij een schadeloos-stelling uit het steun-actiefonds verstrekken, aan twee werd een renteloosvoorschot gegeven. De schadeloosstelling, die wij konden verstrekken,was echter slechts een klein gedeelte van het geleden verlies, wij zoudengaarne krachtiger steun hebben verleend. Vele leden verzuimden tot nu toe hun bijdrage te zenden. Ik weetwel, het is geen onwil of onverschilligheid, dat een aantal leden hunbijdrage nog niet zonden, het is vergeten. Men bedenke echter, dat mendoor een klein financieel offer niet alleen materieel, doch ook moreelsteunt. Het is natuurlijk voor de getroffenen een grote verlichtingwanneer een flink bedrag ter beschikking komt, maar mooier nog is degeste tegenover hen als bijna allen, ja

indien het kon allen, een bijdragezonden. Ernstig zijn ook getroffen de militaire paardenartsen. Door de demo-



??? bilisatie van ons leger zijn zij van hun betrekking ontheven. Gelukkighebben enkelen reeds weer een nieuwe werkkring gevonden, voor ver-schillende echter is de toekomst nog duister. Mogen zij weer spoedigin staat zijn hun arbeidskracht aan de gemeenschap te geven. Gelukkig behoeven wij onder de collega\'s geen gesneuvelden of ernstiggewonden te betreuren. Dit mag verwondering wekken, omdat eenaantal collega\'s in hun militaire dienst aan grote gevaren is blootgesteldgeweest. Het spreekt wel vanzelf, dat door de oorlogstoestand tal van moeilijk-heden naar voren kwamen, welke op korte termijn geregeld moestenworden. Talrijke conferenties met autoriteiten moesten worden gehou-den, veel brieven moesten worden geschreven. De bereikte resultatenzijn niet altijd evenredig geweest aan de moeite en zorgen welke Uwbestuur het afgelopen halfjaar heeft gehad, maar toch, ontevreden zijnwij niet. Wanneer enig

resultaat werd bereikt, dan was de daaraanbestede moeite weer gauw vergeten. De benzinedistributie heeft in het bijzonder veel werk gegeven. Nadataanvankelijk allerlei voorlopige regelingen waren getroffen werd inJuni de verdeling der benzine in handen gelegd van de Rijksinspecteursvan het Verkeer, terwijl ons werd verzocht voor iedere provincie eenadviseur aan te wijzen. Deze adviseurs waarvan de namen U bekendzijn, hebben bijzonder nuttig werk verricht. Zij hebben steeds op debres gestaan bij het verdedigen der belangen van de dierenartsen, enal zullen zij ongetwijfeld vele klachten te horen hebben gekregen, tochkunnen zij overtuigd zijn van ons aller waardering voor hun werk. Inhet bijzonder wil ik mijn dank brengen aan Dr. Overbeek, die reedsin November van het vorige jaar een uitvoerige voorbereidende arbeidheeft verricht, waarvan de resultaten van groot nut bleken bij de thansgeldende regeling. Hoe de

benzine-toewijzing in de toekomst zal zijnweten wij niet, deze zal natuurlijk in hoge mate afhankelijk zijn van dealgemene benzine-positie in ons land. Er waren nog tal van andere moeilijkheden te overwinnen.Niet altijd bereikten wij succes, maar wel hebben wij steeds getrachtde belangen van onze leden zo goed mogelijk te behartigen. De bestrijding der tuberkulose onder het rundvee, een onderwerpdat de laatste jaren een belangrijk deel van ons werken en denkenbeheerst, hebben wij dit jaar als hoofdpunt geplaatst op het huishoude-lijke deel van ons programma. Wij meenden, dat na de opgedaneervaringen in de laatste jaren, het nu de tijd was om in een rapport deresultaten daarvan bijeen te brengen. Theoretisch is de bestrijding dertuberkulose onder het rundvee niet zo bijzonder moeilijk, maar de teoverwinnen practische bezwaren zijn vele. Uit de discussies welkegisteren zijn gehouden is wel gebleken, dat de

belangstelling voor ditonderwerp bij de practici zeer groot is.



??? Door onze goede verhouding tot de grote landbouworganisaties, warenwij ook in de gelegenheid om het rapport met landbouwvertegenwoor-digers te bespreken in de Veterinaire Gezondheidscommissie. Tot onzegrote voldoening bleek, dat men in landbouwkringen niet alleen hetgrote belang der tuberkulosebestrijding inziet, doch dat men daarde bestrijding met nog grotere kracht en in nog grotere omvang wiltoegepast zien dan tot heden geschiedt. Wij verwachten dat ons Tuberkuloserapport, dat bij de bevoegdeautoriteiten zal worden ingediend, er toe zal bijdragen om de bestrijdingvan deze uit een oeconomisch en uit een hygi??nisch oogpunt zo uiterstbelangrijke ziekte nog meer effectief te maken dan tot nu toe. Indien zij, die zijn aangewezen om leiding te geven aan de tuberku-losebestrijding gebruik maken van de resultaten van het werk der Tuber-kulosecommissie, dan zal deze zich ruimschoots beloond achten

voorde vele door haar verrichte arbeid. Verleden jaar kon ik vermelden, dat de Codecommissie met haararbeid gereed was gekomen en ik was toen in de gelegenheid de Com-missie te bedanken voor het uiterst moeilijke werk, dat door haar wasverricht. Intussen moesten in verband met de op de vorige AlgemeneVergadering aangenomen veranderingen in Statuten en HuishoudelijkReglement nog enkele wijzigingen worden aangebracht, zodat nietaanstonds tot drukken van de Code kon worden overgegaan. Thansis de Code in een eenvoudig doch smaakvol kleed verschenen, de keurigetypografische verzorging danken wij aan de voorlichting van onzencollega Vegter. Indien het nut der Code evenredig is aan de moeite en de arbeid welkebesteed is aan haar samenstelling, dan kunnen wij zeer tevreden zijn.De bedoeling is geweest een handleiding samen te stellen, welke speciaalvoor de jongeren een opvoedende kracht

moet hebben en de gemeen-schapszin moet bevorderen. Collega ten Thije heeft zich op ons ver-zoek bereid verklaard om de Code met de studenten uit het laatstestudiejaar te behandelen, ongetwijfeld zal hierdoor in de toekomstveel nut worden gesticht. In het afgelopen jaar zijn overleden de leden onzer Maatschappij :A. Kool te Ouwerkerk a. d. Amstcl, H. Poot te Zoetermeer, H. A.Welman te Winterswijk en J. van Zijverden te \'s-Gravenhage, verderde dierenartsen J. L. G. Cayaux te \'s-Gravenhage, P. Ph. Heijnente Boxmeer, R. Kattenwinkel te Kampen. Het aantal dergenen, dievoorgoed heen gingen is niet groot, maar het verlies voor hun naastefamilieleden en vrienden is daarom niet minder schrijnend. Hun ver-wanten en vrienden zullen hen node missen. Mag ik U verzoeken omenkele ogenblikken aandacht voor hen, die ons voor immer hebbenverlaten.



??? Het afgelopen jaar bracht voor enkele onzer leden ook reden tot blijdeherdenking. Dr. K. B??chi.i te Rotterdam, J. Burggraaf te Bodegraven,Dr. H. \'t Hoen te Maarssen en S. Kn??ps te Sommelsdijk herdachtenhet heugelijk feit van hun Gouden Jubileum. Wij hopen, dat wij dezecollegae nog vele jaren in ons midden zullen zien. F. S. J. Veeze, de trouwe bezoeker van onze Algemene Vergaderingenvierde dit jaar zijn 8oste verjaardag. Onze hartelijke gelukwensen enonze beste wensen voor nog een reeks van jaren in geluk en voorspoed. Aan Prof. Dr. G. Krediet werd de onderscheiding verleend van bui-tenlands corresponderend lid van de Koninklijke Vlaamsche Academievoor Geneeskunde van Belgi??. K. de Vink werd bij zijn aftreden als Inspecteur van den Veeartsenij-kundigen Dienst benoemd tot Officier in de Orde van Oranje Nassau. Dr. C. J. Rau ontving bij zijn aftreden als hoofd van de keuringsdienstte

Oosterbeek de benoeming tot Ridder in de Orde van Oranje Nassau. Genoemde collegae worden hier nogmaals gelukgewenst met de hunverleende onderscheidingen. Ten slotte deel ik U mede, dat bij Koninklijk besluit van 12 April1940, No. 70 sub 5 de in de vorige Algemene Vergadering gewijzigdeStatuten van de Maatschappij zijn goedgekeurd. Hiermede zijn dewijzigingen dus definitief geworden en zijn ook de hierop baserendeveranderingen van het Huishoudelijk Reglement van kracht geworden.In verband met een voorgestelde wijziging van het HuishoudelijkReglement, welke wijziging gisteren is behandeld, is het Hoofdbestuurnog niet overgegaan tot het laten afdrukken van de nieuwe Statuten enhet nieuwe Huishoudelijke Reglement, dit zal nu echter spoedig kunnengeschieden. In het afgelopen jaar hebben Voorzitter en Secretaris vaak voorgrote moeilijkheden gestaan. Meermalen moesten besluiten

wordengenomen zonder dat er gelegenheid was om overleg te plegen met deandere bestuursleden, de bijzondere omstandigheden eisten meermalenonmiddellijke besluiten. Dit bracht naast veel werk ook veel zorgen.Dank zij onzen ijverigen secretaris, die meermalen onder hoogspanningmoest werken is echter alles vlot van stapel gelopen. Natuurlijk zijn erfouten gemaakt, maar gelukkig geen ernstige. Bij mijn openingsrede placht ik naast een overzicht van hetgeen inhet afgelopen jaar in onze vereniging gebeurde ook bespiegelingen tegeven over datgene, wat de toekomst ons vermoedelijk zou brengen.Dergelijke bespiegelingen zijn steeds speculatief, wij kennen de toekomstniet en nu in deze veelbewogen tijden wil ik mij dan ook geheel onthou-den van enigerlei voorspelling. Het doel onzer Maatschappij is de bevordering der diergeneeskunde.De diergeneeskunde dient o.m. de landbouwbelangen en de volksge-

zondheid, zij neemt een voorname plaats in onze volkshuishouding in.Wanneer wij de diergeneeskunde naar ons beste kunnen en kennen



??? â€”- goo â€” Uit de afdeeling Infectieziekten van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur : Prof. Dr. L. DE BLIECK. EEN CYSTE ALS DOODSOORZAAK BIJ EEN KIP, DCOR Dr. JAC. JANSEN. Bij kippen is alleen de linker eierstok en de linker eileider tot ont-wikkeling gekomen ; rechts is de aanvankelijke aanleg van deze organen atrophisch geworden. Soms ontaardt de rechter eileider-aanleg in eencyste. Men vindt dan rechts achter in de buikholte een gesteelde blaas,die soms zeer groot kan zijn en gevuld is met een dunne lichtgeligevloeistof. Kippen met een dergelijke groote cyste hebben een hangbuik, beoefenen, dan behartigen wij daarmede de belangen van ons volk. Moge spoedig de tijd aanbreken, dat wij weer rustig en krachtig aanons doel kunnen voortbouwen, opdat wij daarmee kunnen bijdragentot de groei en de bloei van ons dierbare vaderland. Met

deze wens open ik het wetenschappelijk gedeelte van de 89steAlgemene Vergadering.



??? waarbij fluctuatie is vast te stellen. Onlangs werd voor onderzoekontvangen een doode kip, met daarbij behoorende, in een wijdmondscheflesch, een zeer groote met vocht gevulde blaas, waarvan het aspectdirect aan een eileidercyste deed denken. Het merkwaardige in dit geval was de anamnese. De kip had degroote blaas, die ongeveer iooo cc vocht bevatte, als een ei gelegd enwas eenige uren later gestorven. Daar dergelijke cystes in de buikholtezitten, dus naast het rectum en de eileider, moest dus wel een openingin den wand van deze organen of in den wand van de cloaca vermoedworden. Bij uitwendige inspectie bleken de buikwand en de cloaca zeerslap en ruim te zijn ; bij verder onderzoek werd op de plaats, waardergelijke cystes zich bij voorkeur vormen, een vliezige afgebrokenstreng gevonden, waarin en waaromheen zich flinke bloedstolsels be-vonden. In het rectum bleek een opening te wezen die

tijdens het levenmoest zijn ontstaan (o.a. bloedingen in de randen). Behalve peritonitiswerden overigens geen orgaanafwijkingen gevonden. Het zeldzame feit heeft zich dus klaarblijkelijk zoo voorgedaan, datde kip door persneigingen de cyste tegen den rectumwand heeft geperst.Het rectum heeft wellicht hierdoor moeten prolabeeren en is daarnaingescheurd. De blaas, welke door haar dunnen slappen wand allerleivormen kon aannemen, kon daarna via de ontstane opening naar buitenkomen ; door het verscheuren van den bloedvaten bevattenden cyste-steel is bloedverlies ontstaan waardoor de dood na eenige uren intrad.Op de foto is de cyste en het stuk rectum met de opening te zien ; hetnormale kippenei dient voor vergelijking der afmetingen.



??? MEDEDEELINGEN VAN DEN VEEARTSENIJKUNDIGEN DIENST. Uit de laboratoria der RijksseruminrichtingDirecteur: Dr. L. F. D. E. LOURENS. HET CULTIVEEREN VAN TRICHOMONIASIS FOETI, DOOR Dr. C. J. DE GIER. Uit het verloop van het onderzoek, dat door de Rijksseruminrichtingwerd ingesteld betreffende het voorkomen van de trichomonaden -infecties bij het rund, is komen vast te staan, dat het microscopischonderzoek van het vaginaal- of uterussccretum, direct nadat dit vanhet verdachte rund genomen is, belangrijke voordeelen heeft. Herhaaldelijk werd n.1. waargenomen, dat in den tijd, gelegentusschen het nemen van het monster en het onderzoek hiervan in hetlaboratorium, belangrijke veranderingen waren opgetreden. In secreta,waarin ter plaatse veel sterk beweeglijke trichomonaden gevondenwerden, was het soms niet mogelijk, na verzending per post, nog derge-lijke parasieten aan te toonen. In

andere gevallen was het aantal be-weeglijke trichomonaden belangrijk afgenomen. Hoewel onder dergelijkeomstandigheden de kans van het niet onderkennen der aandoeninggering is, bestaat echter het gevaar, dat in gevallen, waarin het aantalparasieten bij het onderzoek ter plaatse klein is, dit wel kan plaats heb-ben. Dit gevaar zal grooter worden, al naar gelang tusschen het nemenvan het monster en de ontvangst in het laboratorium een l?¤ngeren tijds-duur gelegen is. De kans, dat dan nog goed beweeglijke parasietenworden gevonden, hetgeen toch noodzakelijk is voor het maken van eenjuiste diagnose, zal uiterst gering zijn. In verband hiermede spreekthet wel vanzelf, dat men getracht heeft de onbeweeglijk gewordenparasieten wederom beweeglijk te doen worden, door het aanleggenvan culturen. Wanneer men de literatuur over het cultiveeren van trichomonadennagaat, dan blijkt, dat er tal van voorschriften betreffende

de samen-stelling van voedingsbodems bestaan. Van de meest eenvoudige, zooalsb.v. slootwater, physiologische kcukenzoutoplossing, e.a., tot de meersamengestelde, zooals b.v. die, waarin verschillende stoffen benevenszelfs vitaminen zijn verwerkt, worden aanbevolen. Uit de grooteverscheidenheid kan men reeds afleiden, dat tot nu toe een specifiekevoedingsbodem, welke regelmatig doeltreffende resultaten geeft, nietbestaat. Veel van de aanbevolen voedingsbodems, men kan haast welzeggen alle, hebben het groote nadeel, dat er spoedig en zeer gemakkelijkeen overvloedige groei van de naast de trichomonaden aanwezigebacteri??n in optreedt. Dit is een belangrijk nadeel, aangezien de uit-



??? komsten van het onderzoek er door worden be??nvloed. Trichomonadengedijen in het algemeen gesproken het gemakkelijkst, wanneer geenandere micro??rganismen aanwezig zijn. Deze hechten zich vast aanzweepdraden, de unduleerende membraan en op het lichaam van detrichomonaden en belemmeren deze dan in hun beweging. Bovendienbestaat de mogelijkheid, dat door de afscheidingsproducten van debacteri??n de parasieten in hun ontwikkeling belemmerd worden. In verband met het vorenstaande is door Schoop en Oehlkers e.a.geprobeerd door het toevoegen van chemicali??n, o.a. van Trypaflavinein een concentratie van i : 10000, de bacteriegroei tegen te houden.Een gunstig resultaat leverde dit echter niet op, terwijl een sterkereconcentratie naast de ontwikkeling van bacteri??n tevens die van detrichomonaden tegenhield. Als gevolg van de ongunstige uitkomstenhebben de beide onderzoekers een

voedingsbodem samengesteld, waar-van het eiwitgehalte buitengewoon laag was. Zij stelden zich n.1. op hetstandpunt, dat de vermeerdering van bacteri??n in belangrijke mateafhankelijk was van het eiwitgehalte van den voedingsbodem. Ten eindehierin eenig inzicht te verkrijgen, hebben zij getracht trichomonadente cultiveeren in media, waarin geen eiwit voorkwam. De uitkomstenvan deze proef waren echter zoodanig, dat een dergelijke wijze vanhanelelen geen aanbeveling verdient. In den beginne ontwikkelen detrichomonaden zich wel, de levensvatbaarheid neemt echter snel afen er treden al zeer spoedig K??mmervormen op. Door toevoeging vaneen geringe hoeveelheid runderserum, hetgeen beter zou zijn danpaardenserum, werden de in voorgaanden zin vermelde verschijnselenondervangen. Toevoeging van een te groote hoeveelheid serum hadtot gevolg, dat dan ook spoedig bederf intrad. Verder werd door

Schoopen Oehlkers opgemerkt, dat toevoeging van een bepaalde hoeveelheidgemalen rijst een gunstigen invloed uitoefende op de ontwikkeling envermeerdering van de trichomonaden. Op grond van de uitkomsten van hun proeven geven zij de navolgendesamenstelling op voor den voedingsbodem : ioo ccm Phys. NaCl. 0,2 ccm van een oplossing, bestaande uit 8,7 g primair en 165 gsecundair kaliumphosphaat in 1000 g H20. 10 a 12 druppels runderserum. Een mespunt vol gemalen rijst. Van dit mengsel wordt 20 ccm in een ERLEMEYERkolf van 50 ccmgedaan. Naast de samenstelling van den voedingsbodem worden tevensaanwijzigingen gegeven omtrent de gunstigste temperatuur van be-broeding. Hoewel het uit den aard der zaak voor de hand liggend ishiervoor een temperatuur van 370 C. te bezigen, zoo bevelen Schoopen Oehlkers aan niet hooger te gaan dan kamertemperatuur (150 C.).Men voorkomt dan een te

vluggen en te sterken ^groei van de aanwezigebacteri??n, terwijl de ontwikkeling van de trichomonaden geen belem-



??? niering ondervindt. Dit is van het grootste belang, aangezien het inge-zonden materiaal nimmer steriel bij het levende rund kan worden op-gevangen en tijdens het vervoer reeds een meer of minder belangrijkeontwikkeling van bacteri??n zal plaats vinden. Het tijdstip, waarop de aangelegde culturen positieve microscopischeresultaten opleveren, is verschillend. Meestal is dit na verloop van 6 tot 12 dagen, soms echter reeds na i a 2 dagen en in enkele gevalleneerst na 21 dagen het geval. De trichomonaden verblijven bij voorkeurop den bodem van de kolf tusschen de gemalen rijst. Verder is hetaantal beweeglijke parasieten, dat men per preparaat vindt, afhankelijkvan den ouderdom der cultuur. In den aanvang is dit gering, na verloopvan eenige dagen treft men er veel aan, terwijl daarna het aantal weervermindert, totdat tenslotte geen beweeglijke meer worden gevonden.Ent men van een dergelijke cultuur met behulp

van een pipet 0,5 ccmmateriaal uit de omgeving van den bodem over in een verschen voedings-bodem, dan treft men 6 a 12 dagen later wederom tal van beweeglijketrichomonaden aan. De afmetingen dezer parasieten zijn echter kleinerdan van die in de oorspronkelijke cultuur. Het overenten gelukt 5 tot 7 maal, daarna verkrijgt men geen positieve culturen meer. De mogelijk-heid, dat de opeenvolgende generaties tengevolge van de onnatuurlijkeomstandigheden, waaronder ze gehouden worden, hun levensvatbaar-heid verloren hebben, is niet uit te sluiten. Naar aanleiding van de gunstige resultaten, die volgens mededeelingenmet den beschreven eiwitarmen voedingsbodem verkregen zijn, is aande Rijksscruminrichting hieromtrent een onderzoek ingesteld. Van vaginaal- of uterussecreta, waarin bij ontvangst door herhaalde-lijk verricht microscopisch onderzoek geen beweeglijke trichomonadenkonden worden

aangetoond, werd een gedeelte in den betrclfendenvoedingsbodem gedaan. Van de 5 aldus behandelde monsters leverdentwee na 6 dagen en ?Š?Šn na 21 dagen een positief resultaat op. De beideandere monsters waren dermate verontreinigd, dat geen uitspraak ge-daan kon worden. Uit het verloop van de proef blijkt, dat niettegenstaan-de het aantal monsters gering is, er toch aanwijzingen bestaan hetonderzoek voort te zetten. Temeer is dit het geval, omdat met de totnu toe gebezigde eiwitrijke voedingsbodems de uitkomsten, zooals uitde hierna te vermelden proeven is komen vast te staan, minder gunstigeresultaten opleverden. Tengevolge van de bijzondere omstandigheden, waardoor het inzen-den van materiaal met groote bezwaren gepaard gaat, is het onderzoekhelaas tijdelijk gestagneerd. Zoodra deze belemmering is opgehevenzal het onderzoek worden voortgezet. Voordat de publicaties van Schoof en

Oehlkers verschenen, warenreeds aan de Rijksseruminrichting proever, in gang gezet betreffendehet cultiveeren van trichomonaden of althans het op vluggere wijzekunnen aantoonen van de parasieten in het ingezonden materiaal. Hierbij werd uitgegaan van de gedachte, als voedingsbodem alleen



??? <iie ingredi??nten te gebruiken, waarin of waarop ze in de natuurlijkeverhoudingen het gemakkelijkst tot ontwikkeling komen. Aangezienhet genitaal-apparaat in deze een belangrijke rol speelt, werden ge-deelten hiervan of de tijdens de drachtigheid aanwezige vloeistoffenals voedingsbodem gebezigd. Allereerst werd nagegaan of steriel genomen afkrabsel van cotyle-donen, vermengd met physiologische keukenzoutoplossing, te gebruikenwas. Ten behoeve van de uitvoering der proef werd in reageerbuizenio ccm phys. NaCl. benevens zooveel afkrabsel gedaan, dat de hoogtevan het daarna ontstane bezinksel ongeveer i cm bedroeg. Vervolgenswerd met een pipet 0,5 ccm veel trichomonaden bevattend materiaaltoegevoegd. Van de aldus ge??nte voedingsbodems werd een aantal inde stoof bij 370 C. geplaatst, terwijl de rest bij kamertemperatuur ge-houden werd. Gedurende een maand, te beginnen met den dag na

het enten, zijnbeide groepen dagelijks gecontroleerd op de aanwezigheid van beweeg-lijke trichomonaden. Dit heeft zoowel plaats gehad met materiaal,genomen uit de omgeving van het bezinksel als van de bovenstaandeheldere vloeistof. Een alleszins bevredigend resultaat werd echter ingeen der onderzochte gevallen verkregen. Wel werden af en toe ineen preparaat (1 oese vol materiaal) enkele trichomonaden aangetroffen,doch een vermeerdering van het aantal parasieten werd niet waar-genomen. Dit betrof zoowel de in de broedstoof geplaatste voedings-bodems als die, welke bij kamertemperatuur gehouden werden. Uit voorgaande proeven kwam vast te staan, dat het toevoegen vanafkrabsel van cotyledonen aan physiologische keukenzoutoplossing geeninvloed op de vermeerdering van trichomoniasis foeti uitoefent. In aansluiting op de proeven met het afkrabsel van cotyledonen isnagegaan of met de vloeistof uit

de allantoisblaas wellicht betere uit-komsten verkregen konden worden. Genoemde \\loeistof is arm aaneiwit en onder normale omstandigheden steriel. Dit is van groot belang,aangezien door sterilisatie ongetwijfeld veranderingen in de samenstel-ling optreden en het physiologische karakter verloren gaat. Ten behoeve van de uitvoering der proef werd in reageerbuizen 10ccm allantois vloeistof benevens 0,5 ccm trichomonaden bevattendmateriaal gedaan. Een gedeelte van de aldus behandelde buizen werdin de broedstoof (370 G.) geplaatst, terwijl de rest bij kamertemperatuur(15Â° C.) gehouden werd. Ter beoordeeling van de eventueel ontstanevermeerdering der parasieten zijn alle buizen, vanaf den eersten dag nade enting, gedurende 30 achtereenvolgende dagen gecontroleerd.Steeds werden van eiken voedingsbodem preparaten gemaakt, zoowelvan het ontstane bezinksel als van de bovenstaande vloeistof. Wat de

uitkomsten van het onderzoek betreft kan het navolgendevermeld worden. In de preparaten, afkomstig van de bij kamertempera-tuur gehouden voedingsbodems, werden 2 a 3 dagen na de enting insommige gevallen beweeglijke trichomonaden gevonden. Daarna nam



??? liet aantal sterk af en wel in zoo\'n mate, dat drie dagen later in het geheelgeen beweeglijke meer werden geconstateerd. Naar aanleiding van dezeuitkomst krijgt men den indruk, dat de parasieten zich zoo snel mogelijkencysteeren of althans zich zoodanig vervormen, dat het weerstands-vermogen vergroot wordt. In tegenstelling met het voorgaande werd in de bij 370 C. geplaatstevoedingsbodems 6 dagen na de enting een belangrijke vermeerderingvan het aantal parasieten waargenomen. Zoo werden b.v. in preparaten,gemaakt op den 3den, 6den en gden dag na de enting resp. 7, 38 en 58beweeglijke trichomonaden geteld. Daarna nam het aantal sterk aien op den 15den dag na het begin van de proef konden geen beweeglijketrichomonaden meer worden aangetoond. Evenals bij de proeven vanSchoop en Oehlkers werd ook hier opgemerkt, dat de afmetingen vande parasieten kleiner waren. De beweeglijkheid

scheen hierdoor echterniet te worden beinvloed. Uit het verloop van de proeven met de vloeistof uit de allantoisblaaskwam vast te staan, dat deze een geschikt milieu is voor het cultiveerenvan trichomoniasis foeti. Nu diende evenwel nog nagegaan te worden, of ze ook beter was dande eiwitrijke voedingsbodems. Hiertoe werd in 2 buizen met allantois-vloeistof, 2 buizen met peptonkeukenzoutoplossing en 2 buizen metbloedglucosebouillon 0,5 ccm van onder aseptische voorwaarden uit debaarmoeder van een geslacht rund genomen trichomonaden bevattendmateriaal gedaan. Alle ge??nte buizen werden gedurende 24 uur bijkamertemperatuur geplaatst en toen gecontroleerd. Opmerkelijk was,dat alleen in de buizen, gevuld met allantois-vloeitsof, veel beweeglijketrichomonaden werden aangetroffen. In de peptonkeukenzoutoplossingwaren het er slechts enkele, terwijl in cle bloedglucosebouillon-oplossingin het geheel

geen beweeglijke parasieten konden worden aangetoond. Vervolgens werd van elke groep ?Š?Šn der buizen in de broedstoolgeplaatst, terwijl de resteerende gedurende een maand bij kamertempe-ratuur gehouden werden om daarna eveneens aan bebroeding te wordenonderworpen. Bij de dagelijksche controle van de bij kamertemperatuurgehouden voedingsbodems werden alleen in het allantoisvocht gedurende2 achtereenvolgende dagen beweeglijke trichomonaden gevonden. Inde beide andere was dit niet het geval. De in het oorspronkeli jke materiaalaanwezige parasieten moeten derhalve een wijziging ondergaan hebben.Zij kunnen zich ge??ncysteerd, een meer weerstand biedenden vormaangenomen hebben, of te gronde gegaan zijn. Een aanwijzing hiervooris wellicht het opgemerkte verschijnsel, dat na het plaatsen van de be-treffende voedingsbodems in de broedstoof geen beweeglijke trichomo-naden meer

zijn waargenomen. Deze controle heeft langer dan eenmaand plaats gehad, waarna het onderzoek wegens sterke verontreini-ging van de cultuur gestaakt is. Thans het een en ander omtrent het verloop van het onderzoek vande ?Š?Šn dag na de enting in de broedstoof geplaatste cultuurhuizenÂ?



??? Gedurende 11 achtereenvolgende dagen werden in het als voedings-bodem gebruikte allantoisvocht steeds veel tot zeer veel trichomonaden,waarvan de afmetingen zeer verschillend waren, aangetroffen. Tijdensde volgende 5 dagen nam het aantal zeer snel af en wel in zoo\'n mate,dat in de hierop volgende 15 dagen geen beweeglijke parasieten meerwerden gevonden. Op dit moment was de voedingsbodem wegens sterkeverontreiniging ongeschikt voor verder onderzoek. In de peptonkeukenzoutoplossing werden alleen op den 5den dag,nadat de cultuur in de broedstoof was geplaatst, veel beweeglijke tricho-monaden aangetroffen. Gedurende de volgende 4 dagen nam hetaantal snel af en in het hierop volgende tijdvak van 25 dagen viel hetonderzoek steeds negatief uit. Inmiddels was de cultuur voor het verderegebruik ongeschikt vanwege de opgetreden sterke verontreiniging. In de bloedglucosebouillon-

voedingsbodem werden na een verblijfvan 2 dagen in de broedstoof enkele trichomonaden gevonden. Driedagen later waren er veel aanwezig, doch daarna nam het aantal snelaf en wel in een dergelijke mate, dat 4 dagen later het onderzoek negatiefuitviel. Intusschen was een dusdanige verontreiniging opgetreden, dathet materiaal voor verdere controle ongeschikt was. Naar aanleiding van het verloop van bovenstaande proef is komenvast te staan, dat het aantal trichomonaden in het allantoisvocht snellertoeneemt dan in de peptonkeukenzout- of de blocdglucosebouillon-oplossing. Bovendien is deze vermeerdering grooter dan in de beideandere. Verder is een belangrijk feit, dat in het allantoisvocht niet zoospoedig verontreiniging optreedt als in de meer eiwitrijke voedings-bodems. Samenvatting. De door Schoop en Oehi.kers aanbevolen voedingsbodem voor hetcultiveeren van trichomoniasis foeti is te verkiezen boven

dezulke,welke meer eiwit bevatten. Hetzelfde is het geval met de vloeistof uitde allantoisblaas. Deze is zeer goed bruikbaar als voedingsbodem envoert snel tot het beoogde doel. Afkrabsel van cotyledonen, vermengdmet physiologische keukenzoutoplossing heeft als voedingsbodem geenwaarde. Zusammenfassung. Der von Schoop und Oehlkers empfohlene N?¤hrboden f??r die Kultivierungvon Trichomonas foetus ist den N?¤hrb??den, die mehr Eiweiss enthalten, vorzuziehen.Dasselbe ist der Fall mit der Fl??ssigkeit aus der Allantoisblase. Diese ist als N?¤hr-boden sehr gut brauchbar und f??hrt schnell zu dem beabsichtigten Ziel. Abscha-bungen von Kotyledonen, vermengt mit phys. Kochsalzl??sung, haben als N?¤rbodenkeinen Wert. Summary. The medium to cultivate Trichomonas foeti recommended by Schoop andOehlkers is to prefer to those that contain more albumen. This is also the case withthe liquid from the

allantois. This liquid is very good usable as culture medium



??? CHLORALHYDRAAT-NARCOSE BIJ HET VEULEN, door M. HOOGENBOOM. Uit eigen ervaring weet ik â€” en ik veronderstel, dat het velen collegaegaat als mij â€”, dat men bekende geneesmiddelen vaak eerst dan gaattoepassen, wanneer men er weer eens wat over gehoord of gelezenheeft. Nadat het artikel van K. v. d. Laan in het Tijdschrift was verschenen(i Aug. 1937) over chloralhydraat-narcose bij het paard, ben ik eerstovergegaan tot toepassing hiervan bij castratie van veulens. V????r dientijd castreerde ik, zooals de meeste collegae, zonder narcose. En omdatik gemerkt heb, dat nog vele collegae, ouderen zoowel als jongeren, nogcastreeren zonder narcose, lijkt het mij niet ondienstig, dat dit nogeens naar voren wordt gebracht, want het is zeer zeker waard, dat hetalgemeen wordt toegepast. De voordeelen zijn vele : Voor het dier : geen pijn of vrijwel geen pijn bij de castratie. Men be-hoeft het dier niet

neer te werpen. Men maakt het dier niet nerveusdoor al het touw, dat aangelegd moet worden en door al de menschen,die daarbij moeten helpen. Voor den eigenaar : behoeft geen hulp te halen. Men (de operateur) kanhet gemakkelijk af met twee helpers. Voor den operateur : gemakkelijker en rustiger werken. Men behoeftgeen touwen en kluisters mee te nemen, alleen een fleschje chloralhydr.sol. met slang en trechter of kolf. Men behoeft niet te wachten tot deburen er bij gehaald zijn om te helpen. De verrichting van de narcose is eenvoudig. In tegenstelling metv. d. Laan infundeerde ik de chloralhydr. sol. in de linker v.jugularis,omdat me dit gemakkelijker afgaat. Van nabloeding, zooals v. d. Laanaangeeft, door het uitbindtouw heb ik nooit last gehad. Ik laat het veulenin den neus vasthouden. Na wegknippen van de haren en schoonmakenlaat ik de 1. v. jugularis oploopen door druk van mijn linker duim. and quickly

leads to the contemplated purpose. Scrapings of cotylodones, mixedwith physiological NaCl-solutions have no value as culture medium. R?Šsum?Š. D\'apr?¨s l\'auteur le milieu pr?Šconis?Š par Schoop et Oehlkers pour la cultivationde foeti trichomonas est pr?Šf?Šrable aux milieux plus riches en albumen. Il en estde m??me avec la liquide allanto??que qui par??t parfaitement utilisable et conduisitrapidement au but poursuivi. En outre il remarque que la suspension pr?Špar?Še desproduits de raclage du cotyltdones en eau physiologique n\'a aucune valeur commemilieu nutritif.



??? Daarna steek ik met de rechterhand de canule in de jugularis, daarnaslang en trechter eraan en dan, nadat het bloed is opgekomen (of hetnoodig is, weet ik niet) giet ik de chloralhydr. sol. in den trechter. Ikgebruik steeds 30 chloralhydraat op 200 aqua. Dit is ruimschootsvoldoende. Als men langzaam infundeert, wordt het veulen al atactischtijdens de handeling. Is de infundatie afgeloopen, dan zakt het veulenmeestal al neer. Men laat het veulen dan op de linkerzijde neerkomendoor de hulp van de twee helpers, ?Š?Šn aan het hoofd en ?Š?Šn aan denstaart, bindt het r. achterbeen uit en men kan rustig de castratie ver-richten. Dus slechts 1 touw noodig voor het uitbinden van het r. achterbeen.E?Šn helper laat men aan het hoofd zitten. Van het optrekken van detestikels heeft men minder last dan zonder narcose. De narcoseduuris verschillend. De duur is in ieder geval lang genoeg voor de operatieals men 30/200

neemt. Bijna altijd staat het veulen alweer, v????rdatik vertrokken ben. Ik laat een helper bij het veulen blijven, totdat dituit zichzelf ontwaakt en opstaat. De boeren vinden het zoo prettig.De buurt praat erover en als men in het begin hoorde, dat zooiets zougebeuren, dan waren er nieuwsgierigen genoeg, die het wel eens graagwilden zien. Het maakt op de toekijkers een heel wat prettiger indrukzoo te werken dan al het gesjor en geruk aan het veulen en het verzetvan het veulen. Nadeel heb ik nooit gezien. Wel heb ik meegemaakt, dat een veulenflink begon te transpireeren kort na de toediening van de chloralhydraat. In het Tijdschrift van 15 Oct. 1939 komt voor een referaat van H.Lubberts uit een artikel van Prof. Bolz. Hierin staat, dat de paardensoms vrij plotseling kunnen sterven aan collaps tengevolge van dechloralhydraat-narcose, zonder dat men vooraf aan de dieren eenigeafwijking heeft kunnen constateeren.

Ook dit voorjaar heb ik de chloral-hydraat-narcose toegepast bij de castraties, omdat de boeren dit wen-schen, maar met wat angst in het hart. Wil een collega met veel ervaring op het gebied van de chloral-hydraat-narcose niet eens wat hierover publicecren ? In het referaat staat vermeld, dat veritol-inspuiting, een kwartierv????r de narcose, het collapsgevaar wegneemt. Wie heeft ervaringhiermee en wat is veritol eigenlijk ? Veenendaal, September 1940.



??? Uit het Bacteriologisch Laboratorium van de GeneeskundigeUniversiteitskliniek te Utrecht, Prof. Dr. C. D. DE LANGEN. DE TOEPASSING VAN HET VERSCHIJNSEL DER PIIAGO-CYTOSE BIJ DE DIAGNOSTIEK DER BRUCELLOSEN. I. HET GEHRUIK VAN CITRAAT EN LIQUOID door Dr. J. VAN DER HOEDEN. De laboratoriumdiagnostiek der bruccllosen beperkte zich tot voorkorten tijd tot het opsporen van bacteri??n in kweek- of dierproef en hetaantoonen van agglutininen of complementbindende antistoffen inbloedserum of melkwei. Naast deze laatste serologische methoden issedert enkele jaren in de Vereenigde Staten de â€žopsono-cytophagicreaction" in toepassing gekomen. Deze heeft ten doel de aanwezigheidaan te toonen van stoffen, onder welker invloed een specifieke phago-cytose met Brucella tot stand komt. Huddleson heeft daartoe in 1934 de volgende techniek aanbevolen :Het bloed wordt

opgevangen in een zoodanige hoeveelheid natrium-citraat, dat de eindconcentratie daarvan 0,8 % bedraagt. De nietspecifieke opsoninen, die ook in normale sera voorkomen, zouden bijdeze citraatconcentratie buiten werking worden gesteld. De specifiekeopsoninen, de tropinen, die als reactie-product op het in het organismebinnengedrongen brucella-antigeen aanwezig kunnen zijn, wordendaardoor echter niet geremd. Indien bij toevoeging van de genoemdehoeveelheid citraat, Brucella door de witte bloedcellen wordt gephago-cyteerd, zou dit, volgens Huddleson, bewijzen, dat de persoon van wienhet bloed afkomstig is, met Brucella besmet of daar tegen immuunis. Om de phagocytosc tot stand te doen komen, moet het bloed binneneen half uur nadat het is afgenomen, worden samengebracht met eendaarvoor geschikte suspensie eener Brucella-cultuur. Na verblijf van ditmengsel gedurende een halfuur bij 37 gr. C.,

worden uitstrijkpraepara-ten gemaakt, die volgens Hasting gekleurd, microscopisch worden be-keken. Een cel heeft sterk gephagocyteerd, indien zij meer dan 40 bacte-ri??n in haar plasma heeft opgenomen. De waarde, die Huddleson aan zijn cytophagic-reaction toekent, isgrooter dan die, welke de meeste navolgers dezer methode er aanhechten. Ook onze ervaringen waren zoodanig, dat wij de specificiteitder reactie meenden te moeten betwijfelen. Teneinde aan dit niet geringe bezwaar tegemoet te komen, heeftEzendam 1) in plaats van citraat, liquoid toegevoegd. ,,Liquoid-Roche" 1 ) H. Ezendam, Acad. Proefschr. Utrecht, 1939.



??? heeft, evenals citraat, de eigenschap de stolling van het bloed te ver-hinderen. Bovendien echter werkt het sterk anti-complementair. Aan-gezien nu de niet-specifieke opsoninen hun invloed slechts kunnen doengelden bij aanwezigheid van complement en de specifieke tropinen ookzonder complement werkzaam blijven, was te verwachten, dat met hetliquoid-bloed, in tegenstelling tot het citraat-bloed, alleen het eventueelvoorhandenzijn van de specifieke tropinen zou blijken en dat de daar-mede verkregen reacties dus van diagnostisch belang zouden zijn. Inderdaad werd deze verwachting, bij onderzoekingen aan sera vanmenschen, bevestigd. Het maakte evenwel den indruk, dat in enkelegevallen de gevoeligheid der proef door de toevoeging van liqouideenigszins was verminderd. In afwijking met deze ervaringen bij den mensch, gaf de liquoid-methode bij dieren ons minder goede of geheel negatieve uitkomsten,in

gevallen waar positieve reacties verwacht mochten worden. Voorbeelden : Aggluti- Complement- Phagocytose Phagocytose Serum van natie bindings- in citraat- in liquoid- Ziekte reactie *) reactie 1) bloed 2) bloed 3) Mensch 1 \'45 3200 0.005 10 (10) 8 (7) morbus Bang Mensch 1240 800 0.005 10 (10) .0 (8) morbus Bang Mensch 877 0 0 4 (0) 0 asthma Koe 6 1600 0.01 7 (4) 0 morbus Bang Koe 7 6400 0.005 10 (10) 0 morbus Bang Koe 8 3200 0.05 10 (10) 0 morbus Bang Koe 9 6400 0.005 \'O (9) 0 morbus Bang Koe 10 200 0.01 10 (10) 0 morbus Bang Koe 16 0 0 8 (4) 0 niet besmet 1 ) Complementbindingsreactie, verricht met 4 serumverdunningen, nl. 0.2,0.05, 0.01 en 0.005. 2 ) Het eerste cijfer geeft weer het aantal leucocyten, dat minstens 5 bacteri??nheeft opgenomen, het tusschen haakjes geplaatste getal, het aantal witte bloedcellen,dat minstens 30 bacteri??n heeft gephagocyteerd. De reactietechniek is als volgt

:Op i ccm veneus bloed 1 mg liquoid ; op 5 ccm bloed 0.2 ccm 20 % citras natricus.De buisjes, bevattende 0.2 ccm liquoid- of citraatbloed en 0.2 ccm Brucella-suspensieworden een half uur in het waterbad van 37 gr. C. geplaatst. Daarna maakt meneen uitstrijkpraeparaat, dat volgens Giemsa wordt gekleurd. Van 10 polynucleaireleucocyten of een veelvoud daarvan, wordt genoteerd of phagocytose heeftplaatsgevonden, volgens bovengenoemden maatstaf. LXVII rj6



??? Het in het oog loopende verschil van de werking van liquoid op hetbloed van den mensch en op dat van het rund, spoorde aan tot een naderonderzoek. Berustte het op een verschillend gedrag der witte bloedcellenof worden de bestanddeelen van de bloedvloeistof bij mensch en rund opverschillende wijze be??nvloed ? Om deze vraag te beantwoorden zijn eenaantal proeven verricht, waar de onderstaande een voorbeeld van zijn. Phagocytose Bloed van koe 6 opgevangen in citraat........... Idem opgevangen in liquoid................ 6 (5)0 Serum van koe 6, samengebracht met â€žcitraatcellen" \') van koe . .Serum van koe 6, na verhitting op 56 gr. C. 3), met idem . . â€žCitraat-plasma" 4) van koe 6, met idem.......... â€žLiquoid-plasma" 6) van koe 6, met idem.......... -0-0-00000 Serum van koe 6, samengebracht met â€žliquoid-cellen" 1) van koeSerum van koe 6, na verhitting op 56 gr. C., met idem . . . â€žCitraat-plasma"

van koe 6, met idem........... â€žLiquoid-plasma" van koe 6, met idem........... 8 (8) 9 (7).0 (8)0 Serum van koe 6, samengebracht met â€žcitraat-cellen" van mensch.Serum van koe 6, na verhitting op 56 gr. C. met idem. . . . â€žCitraat-plasma" van koe 6, met idem........... â€žLiquoid-plasma" van koe 6, met idem........... 10 (8).0 (8). 10 (10)0 Serum van koe 6, samengebracht met â€žliquoid-cellen" van menschSerum van koe 6, na verhitting op 56 gr. C., met idem . . . â€žCitraat-plasma" van koe 6, met idem........... â€žLiquoid-plasma" van koe 6, met idem........... 10 (10)10 (10) \'o (5) 0 Overeenkomstige resultaten gaven proeven, waarin aan het bloed-serum citraat, resp. liquoid was toegevoegd. Het serum van aan bru-cellosis lijdende paarden gedroeg zich hierbij als dat der runderen. 1 ) â€žLiquoid-cellen" = Idem, opgevangen in liquoid.



??? (o.i ccm serum, o.i ccm gewasschen menschenbloed-cellen en 0.2ccm Brucella-suspensie). Koe 6 Koe 7 Koe 8 Koe 10 Paard 31 Paard 45 Serum.......... 10 (10) 10 (10) 10 (10) 10 (10) io (10) "> (9) Serum, verhit op 56 gr. C. . 10 (to) 10 (10) 10 (10) 10 (10) 10 (xo) 10 (10) Serum met liquoid . . . ro (8) 10 (10) 10 (10) 10 (10) 10 (10) 10 (10) Serum met citraat 1) . . . 0 0 0 I (0) 0 0 Uit bovenbeschreven proeven is af te leiden, dat het liquoid niet heeftingewerkc op de witte bloedcellen, maar wel op de bloedvloeistof. Hetverhinderen der phagocytose berust niet op de eigenschap van liquoid,het complement te inactiveeren. Immers, het door verhitting op 56 gr. C.ge??nactiveerde bloedserum heeft zijn tropine-werking volledig behouden. Nadat gebleken was, dat liquoid de tropine-werking in het bloedvan rund en paard opheft, is nagegaan, hoe de invloed is op dat vaneen geit en van konijnen, die opzettelijk met Br. Bang

waren ge??nfec-teerd. Complement- Phagocytose Phagocytose Agglutinatie bindings- in citraat- in liquoid- reactie bloed bloed Geit i........ 100.000 0.005 8 (5) 0 Konijn 17...... 12.800 0.005 10 (10) 5 (0) Konijn 72...... 6.400 0.005 10 (10) 9 (0 Konijn 141...... 3.200 0.005 8 (2) 0 1 ) 0.1 ccm 20% citraat op 5 ccm serum.



??? Overeenkomstig hiermede waren de uitkomsten bij onderzoek vanhet plasma dezer dieren : Phagocytose Serum van geit i, samengebracht met cilraatcellen van menschSerum van geit i, na verhitting op 56 gr. C., met idem . . . Citraat-plasma van geit 1, met idem............ Liquoid-plasma van geit 1, met idem............ 10 (10)10 (10)5 (2)0 Serum van konijn 17, met idem.............. Serum van konijn 17, na verhitting op 56 gr. C., met idem. . Citraat-plasma van konijn 17, met idem.......... Liquoid-plasma van konijn 17, met idem.......... 10 (,10)10 tio)10 (8)5 (2) Serum van konijn 72, met idem.............. Serum van konijn 72, na verhitting op 56 gr. C., met idem. . Citraat-plasma van konijn 72, met idem.......... Liquoid-plasma van konijn 72, met idem.......... 10 (10)10 (10)10 (10)10 (6) Serum van konijn 141, met idem.............. Serum van konijn 141, na verhitting op 56 gr. C., met idem . Citraat-plasma van konijn 141, met idem.......... Liquoid-

plasma van konijn 141, met idem.......... 10 (10)10 (10)10 (10)0 Bij de geit was de remmende invloed van het liquoid op de tropine-werking zoo sterk, als deze bij rund en paard was gevonden, bij dekonijnen was zij verschillend van sterkte. Dat slechts zeer geringe hoeveelheden liquoid vereischt zijn om detropinereactie in deze sera op te heffen, kan uit de volgende proef blijken :(Serum van een lijder aan brucellose, resp. verhit serum, samen-gebracht met gewasschen menschenbloedcellen, een Brucella-suspensieen liquoidoplossingen van verschillende concentraties). Phagocy Serumvankoe 6 ose metop 56 gr.C. verhit serumvan koe 6 Liquoid-oplossing 1 : 25 (eindconcentratie t : \'25) 0 0 \' : 50 ( i : 250) 0 0 i : 100 ( â€ž 1 : 500) 0 0 â€ž i : 200 ( â€ž 1 : 1000) 0 0 â€ž i : 400 ( â€ž 1 : 2000) 0 0 i : 800 ( ,, i : 4000) 0 0 â€ž i : 1600 ( â€ž i : 8000) 0 7 (4) â€ž i : 3200 ( ,, 1 : 16000) 6 (2) 10 (5) â€ž i : 6400 { ,, i : 32000) 9 (5) 9 (5)



??? Versch serum boette de tropine-werking in bij toevoeging van liquoidtot een eindconcentratie i : 8000, ge??nactiveerd serum tot een verdun-ning i : 4000. Samenvatting. Door toevoeging van liquoid aan bloed wordt complement onwerk-zaam. Aangezien bij afwezigheid van complement de normale opsonineninactief zijn, de specifieke tropinen echter niet zijn geremd, is te ver-wachten, dat de phagocytose- reactie, verricht met liquoid-bloed, speci-fieke uitkomsten zal geven. Dit bleek bij den mensch het geval te zijn(Ezendam). Bij toevoeging van liquoid aan het bloed van rund, paarden geit, werd de tropine-werking echter totaal opgeheven ; in konijnen-bloed was de invloed wisselend van sterkte. Het inactiveeren der tropinen berustte niet op verandering der wittebloedcellen, wel op inwerking op de bloedvloeistof, maar houdt nietverband met de inactiveering van het complement. De beschrevenwerking van het licjuoid heeft

nog bij zeer groote verdunning plaats(eindconcentratie 1 : 4000 tot 8000). Zusammenfassung. Durch Zuf??gen von Liquoid zum Blut wird Komplement unwirksam. Da beiAbwesenheit von Komplement die normalen Opsonine unwirksam sind, die spezi-fischen Tropine aber nicht gehemmt werden, ist zu erwarten, dass die mit Liquoid-Blut ausgef??hrte Phagozytosereaktion spezifische Resultate abgeben wird. Es zeigtesich, dass dies beim Menschen der Fall ist (Ezendam). Beim Zuf??gen von Liquoid zum Blut von Rindern, Pferden und Ziegen wurdedie Tropinwirkung aber v??llig aufgehoben ; im Kaninchenblut war der Einflussvon wechselnder Gr??sse. Die Inaktivierung der Tropine beruht nicht auf einerVer?¤nderung der weissen Blutk??rperchen, wohl auf eine Einwirkung auf die Blut-fl??ssigkeit, aber sie steht nicht in Beziehung zu der Inaktivierung des Komplements.Die hier beschriebene Wirkung des Liquoids erfolgt noch bei

sehr grossen Verd??n-nungen (Endkonzentration 1 : 4000 bis 1 : 8000). Summary. By adding liquoid to blood the complement becomes inactive. As, when thecomplement is absent the normal Opsonines are inactive, the specific tropines arenot yet checkcd, it may be expected, that the phagocytosis-reaction, carried outwith liquoid-blood, will give specific results. This appeared to be the case in man(Ezendam). By adding liquoid to the blood of cow, horse and goat, the tropineaction however appeared to be totally lift. In blood of rabbits the influence waschanging of power. The inactivating of the tropins was not based on the alterationof the white bloodcorpuscles, but on the action upon the bloodliquid, althoughit is not related to the inactivation of the complement. The mentioned action ofthe liquoid takes still place in a very great dilution (end-concentration 1 : 4000 to8000). R?Šsum?Š. Par l\'addition de liquoid ?  du sang l\'on

inactive la compl?Šment. Puisque chezl\'absence du compl?Šment les opsonines normales sont inactives sans que les tropinessp?Šcifiques soient freintes, l\'auteur croit pouvoir attendre de la phagocytose-r?Šaction,effectu?Še par le sang contenant du liquoid des r?Šsultats sp?Šcifiques. Cette hypoth?¨ses\'est montr?Š correcte chez l\'homme. Cependant en ajoutant du liquoid au sang desbovid?Šs, du cheval et de la ch?¨vre il parut que l\'action des tropines fut compl?¨tementsupprim?Še ; dans le sang des lapins l\'influence de cette action ?Štait oscillante.L\'inactivation des tropines ne fut pas caus?Še par une alt?Šration des leucocytesmais plut?´t par l\'action sur le liquide sanguinair; par contre elle n\'a aucun rapportavec l\'inactivation du compl?Šment. L\'action du liquoid d?Špeinte ci-dessus s\'effectuaitencore chez une dissolution tr?¨s forte (concentration finale de 1 : 4000â€”8000).



??? EEN EIGENAARDIG GEVAL VAN KREUPELHEID BIJ EEN PAARD, door Dr. F. DE MOULIN. td.wd. assistent aan het Pathologisch Instituut teUtrecht en H. FREDERIKS. res. militair paardenarts. Klinisch onderzoek. Den 23sten September 1939 is op het ziekenrapport aangebodeneen 14-jarige vosmerrie, officierspaard, met de volgende anamnese : Het dier is 3 weken geleden, terwijl het in stap bereden werd, ineengezakt. Het kwam dadelijk weer overeind en werd aan de hand naarden stal gebracht. Bij het daarna ingestelde onderzoek werden geenabnormale verschijnselen gevonden. Eenige dagen rust zijn toen voor-geschreven. Het paard heeft nu onder het rijden plotseling kreupelheidvertoond aan het linkerachterbeen en komt opnieuw ter onderzoek.Dit levert het volgende op : De houding van het dier in rust vertoont geen afwijkingen. l)e voe-dingstoestand is uitstekend. De polsfrequentie is 40 per minuut, depols is

krachtig en regelmatig. De harttonen zijn normaal. De tem-peratuur bedraagt 37,2 C. ; ook het onderzoek van de ademhalings-organen levert niets bijzonders op. De ademfrequentie is 16 per minuut.Slijmvliezen en tastbare klieren zijn normaal. In stap draait en buigt de merrie de achterhand iets naar links. Indraf wordt deze afwijking sterker. Bij het onderzoek van de extremiteitenvallen de groote difformiteiten van de spronggewrichten op ; de spat-proef is voor beide beenen positief. Ter hoogte van de laatste lendenwervels en het kruisbeen is eenonderhuidsche zwelling te voelen van ongeveer 10 cm lengte en 3 tot4 cm breedte. De verdikking voelt iets warmer aan dan de omgeving.Bij druk op het deel, dat het dichtst bij de lendenwervels is gelegen,valt af en toe een lichte pijnreactie waar te nemen. Bij rectaal onderzoek is v????r de afgifte van de twee art. iliacae eenverwijding van de aorta te voelen. Deze verwijding, die

ongeveer 10 tot12 cm lang en 5 cm breed is, is niet regelmatig maar knobbelig, terwijlde aortawand ter ??laatse rigide aanvoelt. Bij druk op het voorste deel,dat onder de laatste lendenwerveis is gelegen, vertoont het paardpijnreactie. Door het vaginale onderzoek worden geen afwijkingen opgespoord.De uterus is niet drachtig. Wederom worden eenige dagen rust voor-geschreven. Na 4 dagen wordt het dier weer onderzocht. Ook nu vertoonen pols,temperatuur, ademhaling, slijmvliezen en klieren geen afwijkingen.De eetlust is uitstekend gebleven, defaecatie en urineloozing geschieden



??? normaal. De zwelling boven de laatste lendenwervels en het kruisbeenis niet in grootte veranderd. Ook de houding in rust vertoont geen afwijking. De gang is belangrijkveranderd. In stap op den harden grond wordt een abnormale bewegingvan de achterhand waargenomen. De stand van het kruis is niet nor-maal ; het bekken wordt naar beneden gekanteld, waardoor de achter-beenen verder dan normaal onder het lichaam worden geplaatst enhet lichaam schijnt als het ware in elkaar te knijpen. Daarbij wordende achterbeenen verder dan normaal onder hei; lichaam gebracht, maarhet linker het verst, waardoor de lichaamsas in nog sterkere mate naarlinks gebogen wordt. De hoeven verlaten nauwelijks den grond. Degang is krampachtig en schijnt het dier moeilijk te vallen. Beweegt het paard zich in mul zand of in weiland, dan nemen delocomotiemoeilijkheden toe. Daarbij zijn nog twee andere verschijnselenwaar te nemen :

(1) De locomotie van de achterhand wordt atactisch. De achterhandschommelt, zoodat het dier dreigt te vallen. Zoover komt het echterniet. (2) De achterbeenen gaan overkoot staan zoodra ze den lichaamslastte dragen krijgen. Het schijnt, dat de strekspieren thans minder danO]) den harden weg in staat zijn hun werk te doen. De toon van beideachterbeenen wordt over den grond gesleept. Het dier is moeilijk in drafte krijgen. In de linker femoralisstreek blijkt een grootere gevoeligheid voorpijnprikkels te bestaan dan rechts, waar ze normaal is. Drie dagen later is ook de beweging van de voorbeenen atactischgeworden. Het paard wordt voor verder onderzoek vervoerd naar de Kliniekvoor Inwendige ziekten van de Veeartsenijkundigc Faculteit. Hier zijn de boven beschreven bevindingen bevestigd en aangeziende prognose zeer ongunstig gesteld wordt, is tot afmaken van het paardbesloten en het materiaal voor verder onderzoek

aan het PathologischInstituut aangeboden. Bij de sectie in het slachthuis is het volgende aanhet licht gekomen. Sectiebevindingen. Het lumen van de aorta en diens achterste vertakkingen is bijzonderwijd, doch in bloedlegen toestand vertoont de wand niet de tijdens hetleven geconstateerde uitzettingen. Vergeleken bij dezelfde vaten vaneen ander paard van gelijke grootte blijkt de wanddikte toegenomen tezijn. Na fixatie in 10 % formol gedurende 24 uur, vertoonen genoemdebloedvaten eigenaardige schrompelingen, waarbij de wand onregel-matige knobbelachtige uitbochtingen en insnoeringen vormt, die resp.met dunnere en dikkere deelen daarin correspondeeren. Aan de linker bijnier bevindt zich een bijna kippenei groote oranje-bruin gekleurde tumor, die zich macroscopisch reeds als een hyperplasie



??? van de mergsubstantie laat onderkennen. De rechter bijnier is tamelijkgroot ontwikkeld, zelfs voor de grootte van dit paard, wat vooral aanden dag komt na vergelijking met dezelfde organen van een gelijktijdiggeslacht paard van gelijke taille. De grens tusschen schors en mergsubstantie is minder scherp. Eenluxatie van lendenwervels of van het lumbo-sacraal gewricht, wat alsoorzaak van zwelling of pijn bij druk in deze streek en van de bestaandeataxie kan worden aangemerkt, is niet aangetroffen. Evenmin is eeniger-lei laesie der spieren in de lendenstreek aangetoond. In hersenen en lendenmerg zijn geen macroscopische afwijkingengevonden, terwijl de hypophyse, hoewel flink ontwikkeld, niet opvallendvergroot is. Microscopisch onderzoek. Van den arteriewand met de sterkste afwijkingen i.c. de a. hypogastrica,zijn stukjes op den overgang van de verwijde en vernauwde deelennader histologisch onderzocht en vergeleken met

overeenkomende deelenuit een normaal paard. De intima van de aangetaste arterie is ongelijk-matig van dikte tengevolge van een woekering van subtiel bindweefsel,dat het sterkst aanwezig blijkt te zijn in de geretraheerde deelen. Debinnenvlakte ervan heeft een eenigszins ruw aspect, doordat deze zichin fijne plooitjes heeft samengetrokken. Weefselverval komt niet in deintima voor, doch uitsluitend in de media. Een ongelijkmatige toenemingvan het fibro-elastische weefsel heeft hierin het gladde spierweefsel uiteengedreven. In de dikste wanddeelen domineert het bindweefsel en dit isongetwijfeld de oorzaak geweest van de sterkere weefselretractie nafixatie. Toch hebben de sclerotische deelen tevens een wat lossere structuurgekregen, doordat de gladde spiercellen tengevolge van een eigenaardigeporositeit uiteen zijn gedreven, waarbij intercellulaire lacuncn gevormdworden, die zich plaatselijk tot onregelmatige holten gevuld met

eenlymphachtige substantie verbreeden. Het beeld maakt den indruk vaneen vochtstuwing in den vaatwand. Enkele capillaire bloedingen daarinbevestigen het bestaan van een circulatiestoornis. De cellen en kernenzijn over de geheele doorsnede slecht kleurbaar. De gladde spiercellenschijnen geatrophieerd en naast hun karakteristieke, lange, staafvormigekernen komen vele voor, die tot bijna onherkenbare vormen geschrom-peld zijn. Verspreid komen plekken voor, die door hun verlies vannormale tinctie en door ondefinieerbare structuur het bestaan van eenweefselnecrose doen aannemen, waarin een amorphe zich sterk methaemaluin kleurende substantie is afgezet, die door zwak zuur wordtopgelost, waarschijnlijk kalk. Ontstekingsverschijnselen met kleincelligeinfiltraties komen niet voor. Op grond van het microscopisch beeld kan men het bestaan vanmediasklerose aannemen.



??? Dc bijniertumor blijkt te zijn een hyperplasie van liet merg van delinker helft. Groote gebieden hierin schijnen in een toestand van regressiete zijn, zelfs van necrose. De kernen zijn vaag gekleurd, in veel gevallenin brokkeling of als schimmen verkeerend. De cellichamen hebben allebegrenzing verloren en vormen ?Š?Šn korrelige massa, waarin de oor-spronkelijke structuur niet meer te onderkennen is. De chromophiliteittegenover chroomzouten is afgenomen. Toch is het weefsel vrij capillair-rijk, maar de doorsnede dezer vaten is zeer grillig en het celverval ishet sterkst aanwezig in de gebieden met geringe capillairverzorging. Degrensstreek tusschen schors en merg is niet scherp. Beide zones grijpendoor celwoekeringen in elkaar, zoodat zich in elke laag celgroepen ofeilandjes van de ander bevinden. Het overige merggedeelte van de linker bijnier bevat voor een aan-zienlijk deel atrophische cellen, die zich door gemis aan korreling

enverhoogde affiniteit tot eosine van de meer normale cellen onderscheiden.Tevens zijn de kernen kleiner en donkerder gekleurd. In het oog loopendis de vermeerdering van het interstitieele bindweefsel, dat de cellengroepsgewijs omgeeft en de capillairen als een breede laag omhult. Ditfeit verklaart naast de grilligheid van het lumen dier vaten de atrophieder kliercellen en zal ongetwijfeld de endocriene functie ervan ten zeersteschaden. De mergsubstantie van dc rechter bijnier vertoont hetzelfde microsco-pische beeld als het hierboven beschrevene. Dc schorslaag in beide klieren is verbreed. De kapsel is wat verdikten de hiervan in de diepte loopende bindweefselschotten zijn eveneenswat zwaarder dan normaal, terwijl het overige interstitium ook te sterkontwikkeld is. De capillairwijdte is dientengevolge wat grillig. Deepitheliale bouw van de schorslaag heeft voor een deel zijn karakteristiekbeeld verloren. De oppervlakkige zona

glomerulosa is als zoodanignog wel aanwezig, doch de breedte dezer cellaag is zeer onregelmatig,deels als gevolg van een atrophie der cellen, deels door een oedemateuzedoordrenking. Die celatrophie komt over groote uitgestrektheid voor,waarbij de karakteristieke granulaties ontbreken en de kernen doorschrompeling donker gekleurd zijn. Daarnaast komen ook gezwollencellen met abnormaal grove lipoidgranula en vacuolen voor. Vooralde diepst gelegen epitheelstrengen der zona reticularis hebben een zeeronbestemden bouw, aangezien op de grens van schors en merg eenwederkeerige verdringing der cellagen met de vorming van eilandjes alsreeds eerder gemeld voorkomen. In de hypophyse heeft de pars nervosa vele uitgebreide diffuse capillairebloedingen. De adventitia is om alle vaten verdikt, doch vooral om decapillairen en venen, waarvan het lumen desondanks grooter is dannormaal, waarschijnlijk als gevolg van

stuwing. Opmerkelijk zijn dediapedesinbloedingen rondom zulke vaatjes. De pars intermedia is in vergelijking met normaal weefsel verbreed,



??? de colloidcysten zijn minder in aantal en omvang. De cellen en kernenhebben groote variaties in diameter en naast zulke, die gezwollen zijn,treft men vele meestal groepsgewijs gelegen atrophische vormen aan.Normaal wordt de pars intermedia van de achterkwab afgegrensd dooreen smalle bindweefselstrook van waaruit fijne septa tusschen de epithe-li??n dringen. Al deze bindweefselelementen zijn in breedte en dichtheidtoegenomen en ook is de adventitia rondom alle vaten verdikt. Hetlumen daarvan is zeer varieerend. In het centrum van dit hypophysedeelbevindt zich een groote capillaire bloeding. In de pars cranialis zijn de capillairen zeer wijd en bestaat het beeldeener stuwing, die van chronischen aard schijnt te worden. Ook in ditdeel heeft zich de vaatadventitia zeer verbreed en verdicht en sluit zichaan bij het gewoekerde interstitium. Door de bindweefselvermeerderingis de endocriene functie van de hypophyse in

hooge mate geremd. Dekliercellen, welke in dit deel worden onderscheiden in de neutrophiele,eosinophiele en basophiele, zijn in aantal zeer uiteenloopend. De neu-trophiele zijn in de meeste gebieden in de overhand en blijken in ver-gelijking met normale klieren in aantal toegenomen te zijn, terwijl deeosinophiele zijn afgenomen. De laatste liggen ook wat onregelmatigverspreid. De basophiele cellen zijn in gering aantal aanwezig. Allecelsoorten vertoonen een duidelijke atrophie, die gepaard gaat met eenafneming der chromophiele granulaties en een omvangverminderingder kernen, welke laatste echter een versterkte klcuraffiniteit bezitten. Voor een betere beoordeeling van den toestand van de voorkwabder hypophyse moge nog even in herinnering gebracht worden, dat deverhouding der 3 functioneele celsoorten naar bepaalde omstandighedenkan varieeren. De eigenlijke actieve cel is de eosinophiele, welke in normalen toe-

stand voornamelijk de endocriene functie vervult. Ze is geladen metsecreetkorrels en is vooral tegen de capillairen aan gelegen. Wordt haarproduct niet afgevoerd, dan treden in deze granula chemische verande-ringen op, waardoor zij een affiniteit tot basische kleurstoffen krijgen.Het basophiele colloid vormt dus in zeker opzicht een secreetvoorraad.De neutrophiele of c.hromophobe cellen zijn kleiner en hebben grootekernen. Ze zijn de chromophiele cellen als deze hun colloid hebben afgegevenen stellen dus feitelijk uitgeputte cellen voor. Ze kunnen zich echter toteosinophiele regenereeren en dus vol werkzaam worden. In tijden vangroote behoefte aan secretum overheerschen de eosinophiele en de neu-trophiele vo -men, welke laatste grooter worden zonder den t jd tehebben geheel in het eosinophiele type over te gaan, daar zij hun prxluctafgeven voor het in het cytoplasma als granula kan worden afgezet.Na bijnierexstirpatie

of bij insufficientie ervan, nemen de chromophobecellen toe en hebben de overhand boven het eosinophiele type. Di: steltdus een toestand van insufficientie voor. In het hier behandelde geval komt het celbeeld van de voorkwab van



??? de hypophyse dus overeen met dat eener inactiviteit dezer klier, n.1.atrophie der epitheli??n, overheerschen der chromophobe, welke toestandhet logisch gevolg is van de bindweefselwoekering waardoor de endo-criene functie ten zeerste wordt belemmerd. Dit laatste kenmerkt ookde beide eerstgenoemde deelen van de hypophyse. Van het centrale zenuwstelsel zijn in verband met de locomotiestoornissenvan het paard de groote hersenen (motorische schors en corpusslriatum met capsula interna) en het lendenmerg onderzocht. De pia mater en de oppervlakkige schorslaag blijken een weinig ver-dicht te zijn. Opmerkelijk is echter de sterke ncuronophagie en pseudo-neuronophagie in de laag der pyramidecellen, welke niet over het geheeleonderzochte hersenoppervlak gelijkmatig voorkomt. De zenuwcellenzelf vertoonen voor een zeer groot deel regressieve celbeelden bestaandein kernschrompeling, verlies van

protoplasmateekening, atrophie ofafronding der cel lichamen, afzetting van geel pigment in het cytoplasma,gliacelvermeerdering en activiteit. Kleincellige infiltraties komen nietvoor. Naast een neiging tot proliferatie van het adventitieele bindweefseltreft men verspreid capillaire bloedingen aan. De zenuwbanen der capsula interna vertoonen een onmiskenbareontaarding met zwelling der ascylinders, die daarbij tot structuurlooze,weinig kleurbare banen worden met een sterk geslingerd verloop, terwijlde mergscheden aanzienlijk verwijd zijn. Langs de zenuwbanen groe-peeren zich rijen gewoekerde gliacellen. De in deze streek aangetroffengangli??ncellen hebben voor een groot deel min of meer uitgesprokenregressieve veranderingen. In het lendenmerg is deze zelfde gangli??ncelontaarcling aanwezig enbetreft vooral de motorische cellen, waarbij ook vele cellen een geelpigment bezitten. Neuronophagie komt vrijwel niet voor. De zenuw-

banen kenmerken zich door hun grillige zeer uiteenloopende doorsnedender mergscheden en ascylinders, zoodat men moet aannemen, dat ookdeze in een toestand van ontaarding verkeeren. De capillairvulling in hetlendenmerg is zeer sterk en verspreid komen microscopische bloedingenvoor. Discussie. Zooals uit het bovenstaande blijkt, is de aetiologie van het lijden vanhet hier behandelde geval niet meer met zekerheid aan te geven. Hetpathologische symptomencomplex door de sectie en het histologischonderzoek gecompleteerd leert wel, dat de toestand, zooals die bij heteinde van het leven is aangetroffen, niet van het begin van het optredender ziekte af bestaan heeft. Er zijn immers twee phasen te onderkennenin de bijnierafwijking, die elk op zich ongetwijfeld een tegengesteldeninvloed op het organisme zullen hebben gehad. Het primaire zal dehyperplasie van het merg zijn geweest, die hoewel zij een tumorachtigvoorkomen

heeft, niet als een neoplasma moet worden opgevat.



??? Hyperplasie??n van het bijniersysteem betreffen meestal het merg cnbrengen functioneele meerprestaties met zich mede. Het histolog??schonderzoek heeft echter liet bestaan van een orgaanontaarding dus vaneen functioneele inactiviteit bewezen naast de betrekkelijke hypertrophie.De degeneratieve veranderingen zullen secundair aan de woekeringzijn ontstaan en daarom zal men in het symptomencomplex ook eenonderscheid moeten maken tusschen de gevolgen van elk dezer phasen. De prikkel tot bijniermergwoekering kan veelzijdig zijn en in ditspeciale geval is die niet meer op te sporen. R??ssle 1) vond bij menschen,die geleden hadden aan ziekten gepaard met bloedingen of verlies vanbloedvocht, exsudaties of diarrhee??n, een hypertrophie van het bijnier-merg. Eenzelfde gevolg zou wel gezien zijn bij vergiftigingen metalkohol, nicotine, lood, kwik en na langdurige narcose. Hoewel een consequente

samenhang tusschen bijnierhyperplasie??nen andere orgaanafwijkingen door verschillende onderzoekers is ont-kend, is een dergelijk verband door anderen in z???? groot aantal vast-gesteld, dat men de juistheid ervan mag aannemen, hoewel oorzaaken gevolg hierbij natuurlijk in wisselwerking treden. Het merghormoon, adrenaline, prikkelt de sympathic.us en heeft eensterke affiniteit tot glad spierweefsel en inspuitingen ervan verhoogenden bloeddruk. De schorslaag produceert een hormoon, cortine, vaneen tegengestelde werking door de aanwezigheid van choline, dat deparasympathicus stimuleert. Iedere prikkel op het merg remt de secretievan de schors. In de verbreeding van de schorslaag ten koste van hetmerg, zooals uit het histologisch onderzoek gebleken is, moet dan ookeen zekere autoregulatie van het organisme gezien worden om hetverbroken evenwicht te herstellen, die op haar beurt weer een

reactievenprikkel van het merg kan vormen. Daarvandaan dat in den overgangvan beide zones wederkeerige celverdringingen gevonden zijn. Waar als primair moment in het ziektegeval de mergwoekering dientte worden beschouwd, welke dus een tijd lang een meerproductie vanadrenaline moet hebben gegeven, zijn ongetwijfeld de sporen daarvanin het organisme nog terug te vinden. De sklerose der aorta en diensachterste vertakkingen is hiervan o.a. het bewijs. Hoewel ook hierbijniet de uitsluitende werkzaamheid der bijnieren mag worden aange-nomen en al zal er een complexe invloed van andere producten (hypo-physe) bestaan, toch zal het bij nier hormoon het voornaamste aandeelin het proces hebben. De in aansluiting aan bijniermerghypertrophievoorkomende vaatwandlaesies zijn op te vatten als een toxische beschadi-ging. Dat de tonusverhoogende invloed op den vaatwand niet het over-heerschende

element erbij is, wordt bewezen door herhaalde gelijktijdigeinjecties van adrenaline en vaattonusverlagende stoffen (amylnitriet)tengevolge waarvan dezelfde vaatwandveranderingen optreden terwijltonusverhoogende producten van de hypophyse dit niet doen. Het \') Biedl. Die Nebennieren.



??? bijniermerghormoon tast vooral de tunica media der arteri??n aan, terwijlde intima geen regressieve veranderingen ondergaat in tegenstellingmet de humane arteriosklerose, waarbij de intima ontaardt. Dit komtgeheel overeen met de beschrijving der vaatwandlaesies in het hierbehandelde geval. In aansluiting aan de merghyperplasie heeft zich een reactieve functie-vermeerdering van de schors ontwikkeld, terwijl de mergwoekering eendegeneratief karakter is gaan krijgen. Dit proces, dat zich waarschijnlijkover langeren tijd heeft uitgebreid, heeft geleid tot een chronische indu-ratieve aandoening der bijnieren die zoowel de schors als het mergbetreft. De endocriene functie is ten zeerste belemmerd en zoo is eentoestand ontstaan, die gelijk staat met een insuffici??ntie dezer organen.Hierop heeft zich langzamerhand een nieuwe toestand geschapen, diezijn stempel heeft gedrukt op andere organen, doch waarvan de invloedop dc

hypophyse en het centrale zenuwstelsel in verband met de klinischebevindingen van dit speciale geval het meest interesseeren. De hypo-physe heeft invloed op den bloeddruk en de spierwerking. Insuffici??ntieder bijnieren veroorzaakt een gelijke functiestoornis van de hypophysewaarbij een wisselwerking tusschen beide organen optreedt en vooralde bijnierschors regressieve veranderingen ondergaat, die zich microsco-pisch kan uiten in vacuoliseering der schorscellen (Blair Bell 1) Degeconstateerde spierzwakte, die overigens reeds door de afwijkingen aanhet centrale zenuwstelsel zijn te verklaren, kunnen voor een deel ookuit de bijnier- en hypophyse-insuffici??ntie afgeleid worden. De bijnieren ontgiften immers vermoeienisstoffen terwijl chronischeinsuffici??ntie dezer organen een verhoogde verbranding en glycogeen-verarming der spieren veroorzaakt door relatieve hyperthyreose. Laesiesvan dc hypophyse kunnen sterke

spierzwakte geven. Pars intermediaen nervosa secerneeren een product dat stirnuleerend op spiercontractieswerkt en waarvan dat van de achterkwab het meest intensief is. Destoornissen aan de beide endocriene organen verklaren op zich zelf reedseen deel van de gevonden asthenie. Al is het aangewezen in verband met de locomotiestoornissen van hetpaard, de motorische centra in de hersenschors en het lendenmerg teonderzoeken, bovendien bestaat er een raadselachtig verband tusschendc bijnieren en de voorste hersenwindingen. (Zander, Alexander,W iesel) 2). Ook de bevindingen bij het hier onderzochte geval bevesti-gen dit. Het histologische beeld van hersenen en lendenmerg komt over-een met een uitgesproken degeneratie van cellen en zenuwbanengepaard aan stoornis in de bloedcirculatie (puntbloedingen). Het is bekend, dat het bijnierschorshormoon, cortine, een directeninvloed op de capillairwanden bezit en de

permeabiliteit ervan belem-mert en capillairbeschadiging verhindert. Met groote waarschijnlijkheid 1 ) The pituitary. 2 ) Goldzieher. Die Nebennieren.



??? mag men aannemen, dat dezelfde stof een groote rol voor de resorptie-processen van den dunnen darm bezit. Bijnierlaesie veroorzaakt eenhistamineresorptie dus een histaminetoxicose. Tegenwoordig rekentmen een reeks van aan histamine verwante stoffen, de H-stoffen,hiertoe. Deze stoffen, die zich vooral bij darmaandoeningen en verstop-pingen in den darm kunnen ophoopen, passeeren het darmepitheelvooral bij bijnieraandoeningen. Het dundarmepitheel bezit een fermenthistaminase, dat histamine ontleedt, welk ferment door ascorbinezuurof vitame C wordt geactiveerd. Bijnierschors bevat veel ascorbinezuurdat dus een H-stoffenintoxicatie voorkomt. Tengevolge der ontaardingvan de bijnieren wordt de opneming der giftige bestanddeelen mogelijkgemaakt. Nu is het aangrijpingsgebied dezer laatste de capitlairwandwaardoor de permeabiliteit wordt verhoogd en capillaire bloedingenkunnen optreden. Dat cortine de

capillairbeschadiging voorkomt, wordtproefondervindelijk aangetoond door gelijktijdige injectie van cortineen histamine waarbij de vaatlaesie verhinderd wordt. Nu is histamineniet onschuldig voor het centrale zenuwstelsel wat Eppinger aantoon-de door langen tijd voortgezette vergiftiging met kleine histaminedoses.Hierdoor vond hij zelfs necrosen in het centrale zenuwstelsel ontstaan. De in dit geval gevonden ontaarding van het zenuwstelsel met gepaardgaande capillaire bloedingen berusten dus naar alle waarschijnlijkheidop een histaminetoxicose tengevolge der bijnierinsuffici??ntie. De hista-mineresorptie kan nog verhoogd zijn door een onvoldoende darm-peristaltiek. Het hormoon van de achterkwab van de hypophyse bevor-dert de darmperistaltiek en waar aangenomen moet worden, dat ookdit hormoon gebrekkig is afgescheiden is het niet onmogelijk dat secun-dair ook de hypophyse-insuf??ici??ntie aansprakelijk moet

worden gesteldvoor de zenuwdegeneraties. In de tropengeneeskunde zijn dergelijke histaminetoxicosen bijspruwachtige aandoeningen, gepaard aan bijnierinsuffci??ntie, vastge-steld 1). Tevens is bekend dat lijders aan deze ziekten een verhoogdegevoeligheid van den kant der zenuwen vertoonen en zeer gemakkelijkhet slachtoffer worden van pijnlijke neuritiden, die op rheumatischespieraandoeningen gelijken. Een selectieve darmresorptie is ook gestoorden na eenigen tijd kunnen symptomen eener avitaminose optreden. Ook bij het hier behandelde geval zijn symptomen aangetroffen, dieop het bestaan van pijnlijkheid in bepaalde spiergroepen wijzen enwaarvoor klinisch geen oorzaak kan worden aangegeven. Uit het boven medegedeelde wint de opvatting, dat zij op het bestaanvan een neuritis berusten, aan waarschijnlijkheid. In acht genomen het chronische karakter van het lijden en de patho-logische veranderingen aan de

onderzochte organen mag wordenvastgesteld, dat het advies tot afmaken van het dier gerechtvaardigd isâ€ž 1 ) Pock Steen. Geneeskundig Tijdschrift voor Ned.-Indi??. 1937. >939.



??? Samenvatting. Een militair paard is in behandeling gekomen voor een eigenaardigelocomotiestoornis terwijl bij rectale exploratie een verwijding deraorta terplaatse van afgifte der a. iliaca wordt geconstateerd. In delendenstreek bestaat eenige gevoeligheid bij druk. Bij sectie blijkt de aorta en diens achterste vertakkingen wat verwijdte zijn. Aan de linker bijnier is een tumorachtige hyperplasie van hetmerg aangetroffen. Microscopisch blijken de bijnieren en de hypophysechronisch induratief ontaard te zijn, terwijl ook de woekering van hetbijniermerg reeds regressieve veranderingen vertoont. In hersenen en lendenmerg worden gangli??nceldegeneratie en zenuw-baanontaarding, gepaard aan capillaire bloedingen, vastgesteld. Dewand der aorta met achterste vertakkingen is sklerotisch. Als primaire oorzaak van het lijden is waarschijnlijk de bijniermerg-hyperplasie aan te rekenen die althans in oorzakelijk verband staat

totde mediasklerose. Een aansluitende chronische ontaarding van bijnierenen hypophyse, die tot insufhci??ntie dezer organen leidt, wordt aan-sprakelijk gesteld voor de pathologische veranderingen in het zenuw-stelsel, die op hun beurt de locomotiestoornissen tijdens het leven vol-doende verklaren. Waar al deze symptomen uit de bijnierinsuffici??ntiekunnen worden afgeleid is het waarschijnlijk dat een histaminetoxicoseeraan ten grondslag ligt. Zusammenfassung. Ein Heerespferd kam f??r eine eigenartige Bewegungsst??rung zur Behandlung.Bei rektaler Exploration wurde eine Erweiterung der Aorta an der Stelle der Abzwei-gung der A. iliaca festgestellt. In der Lendengegend bestand einige Druckempfind-lichkeit. Bei der Sektion zeigte sich, dass die Aorta und deren hinterste Verzweigung etwaserweitert waren. In der linken Nebenniere wurde eine tumor?¤hnliche Hyperplasiedes Markes festgestellt. Mikroskopisch

erwiesen sich die Nebennieren und die Hypo-physe chronisch indurativ entartet, w?¤hrend auch Wucherungen des Nebennieren-markes bereits regressive Ver?¤nderungen zeigten. Im Gehirn und Lendenmarkwurden Ganglienzcllcndegeneration und Nervenbahnenentartung zusammen mitkapillaren Blutungen beobachtet. Die Wand der Aorta mit den hintersten Ver-zweigungen war sklerotisch. Als prim?¤re Ursache ist wahrscheinlich die Beinierenmark-Hyperplasie anzusehen,die zum mindesten in urs?¤chlicher Beziehung zu der Mediasklerose steht. Eineanschliessend auftretende Entartung von Beinieren und Hypophyse, die zu einerInsuffiziens dieser Organe f??hrt, wird verantwortlich gemacht f??r die patholo-gischen Ver?¤nderungen im Nervensystem, die ihrerseits die Bewegungsst??rungenw?¤hrend des Lebens gen??gend erkl?¤ren. Da alle diese Symptome aus der Neben-niereninsuffiziens abgeleiteit werden

k??nnen, ist es als wahrscheinlich anzunehmen,dass ihnen eine Histaminvergiftung zugrunde liegt. Summary. An army horse came under treatment for a peculiar motory disturbance. By rectal examination a dilatation of the aorta on the point where the art. iliacabranches off was stated. In the lumbal region the animal showed some sensibilityby pressure. After dissection the aorta and its posterior ramifications appeared to bc a little



??? dilatated. A tumorlike hyperplasia of the medulla of the left suprarenal gland wasstated. By microscopical research the suprarenal glands and the hypophysis appearedto be chronical induratively degenerated, whilst also the hyperplasia of the suprarenalmedulla already showed regressive alterations. In brain and lumbal medulla a degeneration of ganglioncells and nerves attendedwith capillar haemorrhages was seen. The wall of the aorta and its posterior ramifi-cations were sclerotic. The hyperplasia of the suprarenal medulla probably was the primary cause ofthe disease ; anyway it may be the cause of the sclerosis of the media. A followingchronical degeration of suprarenal glands and hypophysis, that lead to insufficiencyof these organs, was the cause of the pathological alterations of the nervoussystem, that in their turn caused the motory disturbances during life. As all thesesymptoms can be gathered from the

suprarenal insufficiency, it is probable that anhistamine-toxicosis is the primary cause of all. R?Šsum?Š. Chez un cheval militair pr?Šsent?Š ?  la consultation des auteurs ?  cause d\'un troublemoteur typique, ils ont pu constater par exploration rectable une dilatation del\'aorte l?  o?š jaillit l\'art, il?Šaca ; d\'ailleurs la r?Šgion lumbale est sensible et quelquepeu douloureuse. L\'autopsie r?Šv?¨le que l\'aorte, ainsique ses ramifications post?Šrieurs sont l?Šg?¨rementdilat?Šes. A la capsule surr?Šnale gauche se trouve une hyperplasie de la moelle sousforme d\'un tumeur. L\'examen microscopique fait voir que tant les surrains que lahypophyse sont indurativcment d?Šg?Šn?Šr?Šes, tandis que la prolif?Šration surr?Šnalemontre d?Šj?  des alt?Šrations r?Špressives. Tant dans le cerveau que dans la moelle lumbale ils ont pu observer d?Šg?Šn?Šrescencedes cellules ganglionnaires, d?Šnaturation des nerfs ainsique des

extravasationscapillaires. Le paroi de l\'aorte et de ses ramifications post?Šrieures est scl?Šratique. Les auteurs tendent ?  consid?Šrer comme la cause primaire de cette alt?Šrationl\'hyperplasie de la moelle surr?Šnale, qui en tout cas est en rapport direct avec lascl?Šrose-m?Šdia. Ils ?Šmettent l\'opinion que la d?Šg?Šn?Šrescence chronique des surreins et de l\'hypo-physe menant ?  l\'insuffisance de ces organes doit ??tre consid?Šr?Še comme la causedes alt?Šrations pathog?Šniques du syst?¨me nerveux d\'o?š se laissent parfaitement?Šlucider les troubles moteurs observ?Šs pendant la vie.



??? MARKTTOEZICHT EN DIERENBESCHERMING, door J. L. POSTEMA. In een vorig artikeltje, handelende over de wrakveemarkt, brachtik reeds naar voren dat op deze marktafdeeling vele gevallen vandierenmishandeling geconstateerd kunnen worden. Men ziet immersnaast chronisch zieke, vermagerde dieren ook meermalen dierenaangevoerd met sterk pijnlijke processen, b.v. met purulente arthritidenaan den ondervoet. Steeds heb ik mij op het standpunt gesteld dat het ter markt aanvoerenvan dergelijke dieren dierenmishandeling beteekent, waarbij ik gaarnede lichte gevallen buiten beschouwing laat. Echter ziet men somsdermate kreupele dieren, dat het een plicht is om in te grijpen. De gedachtengang, die leidt tot de meening, dat het ter markt aan-voeren van sterk pijnlijke dieren dierenmishandeling is, is m.i. devolgende. Indien een veehouder een dergelijk rund heeft, dat ongenees-lijk kreupel is, dan komt deze te

staan voor de noodzakelijkheid zichvan dit dier te ontdoen. De billijkheid gebiedt ons er mede accoordte gaan, dat de man een zoo hoog mogelijke opbrengst zal trachten teverkrijgen, mits â€” en dit punt is belangrijk - de hiertoe aangewendemiddelen het geoorloofde (ter bereiking van een redelijk doel) niet teboven gaan. Een en ander deed mij er steeds mede accoord gaan, dat men eendier als bovenbedoeld niet ter plaatse afmaakt waar het zich bevindt,noch dit slacht in de plaatselijke noodslachtplaats, maar dat men het directper as vervoert naar een slachtplaats of abattoir, waarvan bekend isdat men daar een grootere opbrengst zal mogen verwachten (Uithoornb.v. voor Noord-Holland). Echter met het ter markt aanvoeren vaneen dergelijk dier, teneinde mogelijk nog iets meer te ontvangen,overschrijdt men naar mijn meening het geoorloofde, immers volgt opdit vervoer naar de markt onherroepelijk een tweede vervoer

naar eenslachtplaats. In 1938 werd door mij geverbaliseerd de aanvoerder van een sterkkreupel, uitermate pijnlijk rund (arthritis van het hoefgewricht, tendi-nitis en tendovaginitis van de buigpezen met fistelvorming ; een enander als gevolg van mond- en klauwzeer). Geverbaliseerd werd op grond van art. 254 Wetb. van Strafrecht,hetwelk luidt : â€žMet gevangenisstraf van ten hoogste zes maanden ofgeldboete van ten hoogste driehonderd gulden wordt gestraft : I. hij,die, zonder redelijk doel of met overschrijding van hetgeen ter bereikingvan zoodanig doel toelaatbaar is, opzettelijk aan een dier pijn of letselveroorzaakt of de gezondheid van een dier benadeelt;" ?Šnz. Ten laste werd dus gelegd het misdrijf dierenmishandeling. DeLXVII sv



??? rechtbank te Haarlem sprak den delinquent vrij, omdat het â€žopzette-lijk" pijn veroorzaken niet bewezen werd geacht. Onlangs verbaliseerde ik opnieuw een aanvoerder van een ernstigkreupel dier, ongeveer eenzelfde geval als het vorige, alleen was hiernog een klauwamputatie verricht, welke blijkbaar niet het gewenschteresultaat had gehad. Thans werd geverbaliseerd op grond van art. 455W. v. Str., dat als volgt luidt : ,,Met hechtenis van ten hoogste achtdagen of geldboete van ten hoogste honderdvijftig gulden wordt ge-straft : ,,......IV. hij, die dieren noodcloos vervoert of doet vervoeren op pijnlijke of kwellende wijze ;" enz. Thans was dus in het geding de overtreding dierenmishandeling. Voor den kantonrechter te Zaandam bracht ik de in den aanvangvan mijn artikeltje genoemde redenen naar voren, die mij een dergelijkvervoer als dierenmishandeling deden beschouwen. Z.Edelachtbare beschouwde deze redeneering als

inconsequent,omdat eenerzijds een hoogere prijs door mij een redelijk doel werdgenoemd, terwijl het ter markt aanvoeren immers hetzelfde beoogt,echter door mij verworpen werd. Dat op het ter markt aanvoeren eentweede vervoer zou moeten volgen, stemde de kantonrechter toe, echterwees hij er op, dat dit op het moment van het verbaliseeren nog nietwas geschied, zoodat ik beter had kunnen wachten met verbaliseerentot het dier verkocht was, wederom was opgeladen en de veeauto zichin beweging had gezet. Immers kon dan pas een tweede vervoer tenlaste worden gelegd. Intusschen wilde /.Edelachtbare de zaak wel scherper stellen en elkvervoer, verder dan de dichtstbijzijnde noodslachtplaats, gerekend vanafde oorspronkelijke verblijfplaats van het dier in kwestie, beschouwen alsnoodeloos kwellend. Dat ik mij direct met deze oplossing kon vereenigenspreekt vanzelf. Hierop werd de aanvoerder veroordeeld tot een

boetevan f 10.â€”, te vervangen door 5 dagen hechtenis. Ik heb deze beide voorvallen uit de praktijk van het markttoezichtnog eens naar voren gebracht om aan te toonen hoe men bij eenvoudigegevallen pro foro toch nog voor complicaties kan komen te staan. Dc met markttoezicht belaste dierenarts vindt ruimschoots gelegen-heid arbeid te verrichten op het terrein van dierenbescherming. Het isechter wenschelijk, dat hij hierbij practisch blijft en niet in haarkloove-rijen vervalt.



??? INGEZONDEN. In de â€žCode" lees ik op blz. 27 : â€žkan er iets tegen zijn, dat we trachten onzenstand te ontdoen van alles wat ontsiert en hem het aanzien te geven, dat hem krach-tens zijn academisch cachet toekomt." Deze ontboezeming werd de commissie in de pen gegeven ten opzichte van hetwoord â€žveearts". Daar nu op mijn naambordje nog steeds het woord veearts prijkt, moest deze\'tirade mij wel tot nadenken stemmen. Zou ik dan werkelijk al mijn jaren door onzenstand ontsierd hebben door mij veearts te noemen ? Ik kan het moeilijk gelooven entoch onze Code zegt het, onze Code, die ons tot leidraad is gegeven. Ik heb er mij nooit mee kunnen vereenigen en het heeft mij steeds gespeten, datde jongeren onder ons zich zijn gaan tooien met het woord â€ždierenarts" en denouden naam veearts hebben verlaten, alsof zij, die ons voorgingen, dien naam nietmet cere zouden hebben gedragen. Wel moge de

bolster misschien vroeger wel eensiets ruw geweest zijn, de pit was echter zuiver en menig jongere van thans kan daarnog steeds een voorbeeld aan nemen. Toch schijnt voor velen het woord veearts nog altijd iets minderwaardigs in zichte sluiten en ook de bewerkers van den Code zien blijkbaar niet in, dat onze standniet bepaald wordt door een woord, maar door de dragers van dien naam. Het woordkrijgt een klank al naar mate de dragers van dien naam zich in de Maatschappijonderscheiden. Bij het woord veearts wordt nooit gedacht aan vee maar aan denmensch en het zal van den mcnsch afhangen of het woord veearts een goeden ofslechten klank zal krijgen. Waartoe dan die zucht dat echt oud-Hollandsche woord te veranderen en daar-voor in de plaats te stellen een germanisme? Wij doen daarmede onze eigen taalgeen goed. Vooral in den tegenwoordigen tijd, nu we zooveel Duitsch om ons heenhooren, dienen we onze

taal zuiver te houden. De argumenten, die voor deze naamsverandering aangehaald worden, zijn boven-dien zwak en niets zeggend. Het woord dierenarts zou beter dan het woord veeartsons beroep aangeven. Toch geeft het woord dierenarts in zijn algemeenheid ook nogzeer onvolkomen onze arbeidssfeer weer, want wij behandelen slechts een zeerbeperkte categorie van dieren, n.1. huisdieren. Zegt het woord veearts dus te weinig, het woord dierenarts zegt te veel. Naardit enge begrip zouden wij huisdierenarts moeten heeten. Maar waartoe deze eisch ? Moet in het woord de volle beteekenis van hel ambttot uitdrukking komen? Wat zou er in ons woordenboek veranderd moeten worden,wanneer dit streven overal doorgang vond cn ook op elk voorwerp zou wordentoegepast. Dan zou de kruidenier, die in zijn winkel geen kruiden verkoopt, geen kruideniermeer mogen heeten, dan zou de deurwaarder, die geen wachter bij de

deur meer is,een anderen naam moeten krijgen, dan zou het woord handdoek veranderd dienente worden in lijfdoek, dan zou de kapstok, waaraan geen kappen meer worden opge-hangen, uit het woordenboek moeten verdwijnen, ja dan zou Holland, dat geenhoutland meer is, zelfs Holland niet meer kunnen zijn. Maar dit alles is slechts woordenspel, de grondoorzaak ligt dieper. De heele be-weging is mij juist daarom zoo onsympathiek, omdat de voorloopers dierenartsen zichniet wenschen te vereenzelvigen met hunne collega\'s veeartsen. Deze naam had inhunne oogen een minderwaardigen klank, maar ik herhaal, daarmede deden zij ons endie ons voorgingen onrecht en ook de bewerkers van den Code eeren ons voorgeslachtgeenszins door in het woord veearts een uitdrukking te zien, die onzen stand ontsiert. Ik kom dan tot het besluit, dat beter dan ons het aureool om het hoofd te plaatsen,als zouden zij, die het woord

dierenarts kiezen, de dragers zijn, die onzen standsieren, wij het echte Hollandsche woord veearts in eere dienen te herstellen en ernaar te streven dit woord een klank te geven onzen stand waardig. Leiden, September 1940. J. van Zijverden.



??? Reeds nu, en zoo kort na haar verschijnen, blijkt, dat â€ždeze code niet aan allenzal bevredigen," zooals de commissie deze verwachting op blz. 10 van het door haarsamengestelde boekje uitte. Overigens heeft zij haar bescheiden wenschen in de laatste alinea op boven-genoemde bladzijde geformuleerd en is zij zich er volkomen van bewust geweest :â€žhet niet allen naar den zin te kunnen maken." Moge zij zich dan ook eenerzijds aanbevolen houden voor het aanwijzen vangemaakte fouten of begane onjuistheden en daarbij de toezegging doen hare volledigemedewerking te verleenen, deze ten spoedigste te doen corrigeeren, anderzijds steltzij het op prijs hier mede te deelen, dat zij zich van alle repliek wenscht te onthoudenop eventueele commentaren, ten opzichte van den inhoud van den Code gemaaktmet het doel daarop, op grond van persoonlijke opvattingen of inzichten, kritiekuit te oefenen, of daarin wijzigingen

aan te brengen. Op het ingezonden artikel van collega van Zijverden zou de Commissie dan ookniet hebben gereageerd, ware het niet, dat dit betoog (van alle franje ontdaan)een grief, zelfs een ernstige beschuldiging, aan haar adres bevatte, welke naar haremeening onjuist en daarom onbillijk moet worden geacht. Hoe uit het aanbevelen tot het doen van pogingen om tol de officieele erkenningvan den titel â€ždierenarts" te geraken, een miskenning onzerzijds kan worden gedestil-leerd van het werk der veeartsen â€” en dat door de commissie onrecht zou wordengedaan aan de collegae, die ons voorgingen â€” zulks zal den ernstigen lezer van onsboekje toch wel moeten ontgaan . Schrijver blijft overigens ook nog in gebreke dejuistheid van zijn beschuldiging aan te toonen. En als collega van Z. dan verder opmerkt, dat de bewerkers van den Code onsvoorgeslacht geenszins eeren, door in het woord â€žveearts" een uitdrukking

te zien,die onzen stand ontsiert, dan werpen wij dit verwijt verre van ons af en veroorlovenwij ons, schrijver aan te raden, den geheelen inhoud van ons werkje nog eens ernstigdoor te lezen. Wij zijn overtuigd dal hij dan m??et vinden onze gevoelens van grootewaardeering en eerbied (telkens weer herhaald) voor den baanbrekenden en ver-heven arbeid, door onze collegae-voorgangers, door de veeartsen, verricht. En dan willen wij er hier met nadruk op wijzen, dat verreweg de meesten dierpioniers â€” veeartsen â€” ons er een verwijt van zouden hebben gemaakt, indien wijons hadden onthouden deel te nemen aan de evolutie, welke zich ook op het terreinvan wetenschappelijke titulatuur afspeelt cn onze volledige medewerking nietzouden hebben verleend aan een algemeen geuite en billijke eisch der jongeren, dieop grond van motieven, welke ons voorloopig toelijken beter gefundeerd te zijndan die door coll. v. Z. voor zijn

meening worden aangevoerd, voor den â€žarts derdieren" den titel van â€ždierenarts" opeischen . Op de franje, waarmede coll. v. Z. zijn verwijt meent te moeten omhullen, wenschtde commissie niet in te gaan. De gefundeerde motieven voor dc officieele erkenningvan den titel â€ždierenarts" kan men aantreffen in de notulen van de 6oste AlgemeeneVergadering van dc Maatschappij voor Diergeneeskunde van 24 November 1917(deel 44, blz. 7gi enz.). Tenslotte wil het ons voorkomen, dat eventueele discussie over deze aangelegenheidvolmaakt steriel moet worden geacht; immers ?¨n onze Maatschappij, ?¨n de collegaehebben dit vraagstuk practisch reeds sedert langen tijd opgelost, door zich o.m.Maatschappij voor Diergeneeskunde te noemen, door het tijdschrift Tijdschrift voorDiergeneeskunde te heeten, enz. Blijkt bovendien uit het waardeerend artikel van coll. A. v. Manen (Tijdschrift voorDiergeneeskunde van t Octobcr

1940, blz. 821) niet duidelijk de algemeene wensch derjongeren om het woord â€žveearts" geheel uit ons woordenboek te verbannen en tedoen plaats maken voor het algemeen logisch en juist geachte predicaat â€ždierenarts"? Practisch is dit vraagstuk dan ook wel als opgelost te beschouwen; echter heeft decommissie dit punt in den Code ter sprake gebracht, teneinde de officieele erkenning vandien algemeen gewenschten titel, welke nog steeds op zich laat wachten, te bevorderen. De Codecommissie.



??? REFERATEN. STERILITEIT. KUNSTMATIGE BEVRUCHTING. VERLOSKUNDE.Steriliteit bij de merrie. Van de klinisch te constateeren afwijkingen, die als oorzaak van steriliteit vanbelang zijn, is de uterusaandoening de voornaamste. Petersen prefereert bij het onderzoek exploreeren boven het gebruik vanspecula ; deze irriteeren den vaginawand en geven kans op abortus. Een zeer be-langrijke zaak bij de steriliteitsbestrijding is het vroegtijdig (Â?6 weken) vaststellenvan graviditeit. Aan de afwijkingen van den cervix kan men de veranderingen enden ernst ervan voor den uterus beoordeelen. Rectale exploratie kan tevens zeer belang-rijk zijn. In gevallen, waarin men een pyometra vermoedt, spoelt men den uterusuit, een monster hiervan wordt onderzocht. Een catarrhale endometritis kan ver-oorzaakt worden door vaak dekken, daarom Iaat men de merries slechts twee keermet twee dagen tusschenruimte dekken. Er

bestaat dan groote kans, dat de tweededekking dicht bij het oogenblik van ovulatie plaats vindt. De spermi??n bevindenzich na 3 uur reeds in de tuba, een uterusirrigatie hierna, b.v. den volgenden dag,met Lugol, geeft dikwijls goed resultaat. Uterusinfecties, ontstaan tijdens het puerperium, berusten meest op een stoornisin het afgaan van de secundinae. Verder kan een catarrh berusten op vitamine E gebrek. Urovagina kan het gevolg zijn van het onvoldoende sluiten van de urethra-openingberustend op kouvatten. De prognose is infaust bij endometritiden, die langer dan t Â?â€”2 jaar bestaan ofdie gepaard gaan met litteekenvorming in de mucosa of met vergroeiingen in dencervix. Bij te groote ovaria kan massage ervan gecombineerd met uterusirrigaties met4^5! warme Lugoloplossing (2â€”3%) goed resultaat geven. Tumoren van de ovaria zijn mogelijk, ook kan sclerose optreden. Subfunctietreedt vaak op, wanneer de dieren

te vet zijn. Bij laat rijpe dieren vindt men ookeen subfunctie, die op Â? 5 jarigen leeftijd geheel terecht komt. Van het gebruikvan hormoonpreparaten in olie opgelost moet men zich niet te veel voorstellen.Voor irrigaties bevalt Petersen het gebruik van handwarme Lugol het best (1 %Jodium), te sterke concentraties geven verkleving van de mucosa. Men hevelt denuterus leeg lot de vloeistof helder is. De therapie mag na 6â€”8 weken pas herhaaldworden ; men behoeft drie en hoogstens zes weken met dekken te wachten na hetbehandelen. Indien geen vergroeiingen aanwezig zijn, is met deze therapie 50 %succes te verkrijgen. Steriliteit bij het rund. Wille 1) maakt onderscheid tusschen functioneele en organische afwijkingen inde voortplanting. Voor de diagnose zijn van belang de anamnese, het tot hyperaemiebrengen van het genitaaiapparaat en het klinisch onderzoek ervan. In de anamnese zijn het aantal, het verloop en de

duur van de voorafgaandedrachtigheidsperiode van belang, evenals de levensvatbaarheid van de kalveren,de melkgift, de periodes van droogstaan en de oestrische cyclus van de koeien. Uitdeze gegevens kan de schrijver dikwijls al de diagnose stellen. Voor het hyperaemi-seeren van het genitaalapparaat gebruikt Wille een desinfectans vermengd met eenaplirodisiacum, waarmede hij cervix en vagina irrigeert. Heeft deze behandelinggeen resultaat, dan moeten orgaanafwijkingen aanwezig zijn. 1 ) Dr. R. Wille. Vereinfachte Diagnostik der Fortpflanzungsst??rungen beim weiblichenRind. Tier?¤rztl. Rundsch. 1940, blz. 23.



??? Van veel belang is de toestand van den cervix, zoowel de cervix zelf als van hetsecretum om in samenhang met de anamnese uit te maken of een anatomische ofeen functioneele stoornis aanwezig is. Schrijver geeft hiervoor een uitvoerig schema.Steriliteit bij het rund. Zoowel de steriliteitsbehandeling volgens de methode 40 jaar geleden doorAlbrechtsen aangegeven als die volgens de hormoon therapie berust op hyperae-miseeren van het genitaalapparaat. In 80 %â€”90 % van de gevallen berust desteriliteit op functioneele stoornissen, die dikwijls de inleiding zijn voor eenendometritis, die, indien de dieren eindelijk opnemen, weer de oorzaak is vanabortus, retentio secundinarum, pyometra enz. Wille *) heeft een speciaal instrumentarium geconstrueerd en een speciale vloeistofsamengesteld (samenstelling wordt niet opgegeven), waarmee de eigenaar zelfde dieren kan behandelen. De behandeling is aangewezen bij pinken, die

op 1 J jaar oud nog niet tochtigworden, bij dieren die 8â€”10 weken post partum nog niet weer in den oestrus geweestzijn, bij koeien in het algemeen op 4â€”5 weken na de normale partus, bij dieren die?Š?Šn keer opgebroken zijn en dan 24â€”36 uur na de dekking. Steriliteitsbehandeling bij het rund. Het onderzoek van iedere koe op drachtigheid bij de systematische steriliteits-bestrijding vindt Wille 1) te bezwaarlijk. Voor het graviditeitsonderzoek zijn de bronstperiodes en het bronstsecretum vanveel belang. Een dier, dat na 3 weken opbreekt kan gravide zijn en mag gedurendedie bronst niet weer gedekt worden. Door de vagina te irrigeeren met phys. NaCl-oplossing kan men de diagnose stellen, n.1. bij een drachtig dier komt niets naarbuiten, bij een dier in den oestrus komt het heldere tochtslijm, bij uterusaandoeningenkomt purulent secretum mee. In deze laatste gevallen moet de dierenarts gewaar-schuwd worden. Zijn enkele van

deze dieren nog drachtig, dan zijn deze lijdendeaan een catarrh van den cervix, die met irrigeeren snel te genezen is. Dieren, waarbijde bronst uitblijft, zijn bijna steeds drachtig ; het aantal uitzonderingen is hieropzoo gering, dat een systematisch onderzoek de moeite en den tijd er door den dieren-arts aan besteed, niet loont. T. Kunstmatige bevruchting bij het paard. De practische resultaten der kunstmatige bevruchting bij paarden zijn in Itali??nog niet groot. Het sperma wordt opgevangen in een kunstmatige vagina en namicroscopisch onderzoek wordt 20 cc ingespoten in den uterus tijdens de laatsteperiode der bronst. Van 87 aldus met zaad van 2 hengsten ge??nsemineerde merries,was maar 6 % drachtig, waarvan later nog enkele aborteerden. Natuurlijkebevruchting door dezelfde hengsten gaf 52 % drachtigheid. De oorzaak van helslechte resultaat ligt niet aan de techniek noch aan de kwaliteit van het zaad ;ze moet dus bij de

merrie gezocht worden. Tagliavini 2) veronderstelt nu dat de ovulatie bij het paard afhankelijk is vande copulatie, dat een zekere psychisch-sexueele prikkel noodig is en congestie dergeslachtsorganen, daar de ovulatie afhankelijk is van de intrafolliculaire druk.Tevens ontstaat secretie in den uterus, waardoor spermi??n misschien geprikkeldworden. Al deze verschijnselen krijgt men niet bij de kunstmatige bevruchting. Hoestra. 1 ) Dr. R. Wille. Ist die Tr?¤chtigkeilsuntersuchung bei der Unfruchtbarkeitsbek?¤mpfungdes Rindes notwendig ? Tier?¤rztl. Rundsch. 1940, blz. 168. 2 ) A. Tacliavini. Osservazioni sulla fecondazione artificiale nella cavalla. La Clin. Vet.\'939; P- 625.



??? Kunstmatige inseminatie. Bij de meest gebruikte kunstmatige gummivagina bestaat de buitenste buis uitstevig gummi en de binnenwand van het waterreservoir uit een enkele laag zachtrubber, terwijl de spermacollector op de buitenste buis is bevestigd. Hierdoor wordthet sperma, vooral wanneer men bij koud weer of in koude streken werkt, snel afge-koeld. De bewegelijkheid van de spermi??n neemt dan snel af. De beoordeeling wordthierdoor, wanneer men buiten onder primitieve omstandigheden werkt, moeilijk.Daarom hebben de schrijvers *) een vagina geconstrueerd, waarbij de collectorbinnen de vagina is bevestigd en wel aan een tweede binnenhuis. De vagina wordttevens langer, waardoor de watermassa grooter wordt en langer zijn temperatuurbehoudt. T. Een proef van kunstmatige inseminatie bij runderen. In dit artikel beschrijft Dr. J. de Jonckheere 1) een proefneming inzake kunst-matige bevruchting van het rund in

West-Vlaanderen gedurende het dekseizoenJanuari-April 1938. De aanleiding er toe was, dat zooveel runderen werden bevruchtdoor minderwaardige stieren, terwijl bovendien zooveel dekkingen van kopstierenonvruchtbaar bleken te zijn. Het doel was dus zoowel van zo??technischen als vanveeartsenijkundigen aard (opsporen en behandelen van tijdelijk steriele dieren).Verder werd als voordeel genoemd, dat n?? vaarzen bevrucht konden worden doorzware stieren, wat op normale wijze in den regel niet mogelijk is. Na een beschrijving van de techniek en het instrumentarium gegeven te hebben,vermeldt schr. als resultaat, dat van ?Š?Šn stier, die bij normaal dekken een bevruch-tingspercentage gaf van 50%, 62% van de behandelde koeien drachtig werden bijde kunstmatige inbrenging van het sperma. Bij een anderen stier werd een percentagevan 77 % bereikt. Het sperma werd eens in de twee dagen verzameld en in een

ijskastbewaard bij 2â€”30 C. (Bij tweemaal verzamelen zouden de percentages ongetwijfeldhooger geweest zijn. Ref.). Uit zo??technisch oogpunt achtte men de proef als geslaagd, daar verscheidenejonggeboren dieren op de keuringen met eerste prijzen gingen strijken. Men hadnl. gebruik gemaakt van twee kopstieren uit Vlaanderen. Wat de veeartsenijkundigezijde betreft, wordt er op gewezen, dat de deskundige in aanraking komt met tijdelijksteriele dieren. Zeer terecht wijst schr. er met nadruk op, dat de kunstmatige bevruch-ting niet het onfeilbaar redmiddel is tegen steriliteit, doch dat in verschillende gevallendeze methode wel de juiste therapie is. Als belangrijkste oorzaak van de steriliteitwordt de klassieke vaginitis granulosa genoemd, waarbij als therapie cauterisatiemet een wattenprop, gedrenkt in ferrichloride, wordt aanbevolen, welke een goededieptewerking op het slijmvlies zou geven. (Te weinig aandacht schenkt schr. m.

i.aan de catarrhale endometritis. Ref.). De J. eindigt met er op te wijzen, dat eengroot arbeidsveld open ligt voor den dierenarts, die zich op de kunstmatige bevruch-ting wil toeleggen. Speculum en scheedelamp zullen in het arsenaal van den dieren-arts de vroeger gebruikte ophitsende en kalmcerende dranken alsmede de veelaangeprezen pillen en plaatjes vervangen. Hierbij kan ik mij volkomen aansluiten. S. De pH van het vaginaslijm bij het rund. De schrijvers 2) hebben 380 monsters scheedcslijm afkomstig van 8 pinken en3 koeien onderzocht. De ovaria schijnen geen directen invloed op de pH van hetvaginaalslijm te hebben. 1 J) Vlaamsch Diergeneesk. Tijdschr. Mei 1940. 2 ) S. H. McNutt, L. H. Schwarte and D. F. Eveleth. The hydrogen-ion-concen-tration of vaginal secretions of cows. The Vet. Record 1940, biz. 140.



??? Tijdens den oestrus is de reactie bijna steeds neutraal of alkalisch. Het is nietzeker, dat dit toe te schrijven is aan de vagina zelf, daar tijdens den oestrus meercervixslijm, dat alkalisch is, wordt afgescheiden. Tusschen de bronstperioden varieertde pH tusschen 6.0â€”7.0. In den winter werd grootere verandering van de reactiegedurende den dag gevonden dan in den zomer, het is echter niet zeker, dat ditsteeds het geval is. Op het eind van de graviditeit is de pH wat hooger dan in hetbegin, misschien is het jaargetijde hier verantwoordelijk voor en niet de graviditeit.De conclusie is, dat de pH van weinig belang is in verband met steriliteit. Sexocretin als bronstopwekkend middel bij zeugen.1) Als gevolg van de slechte resultaten verkregen met pulv. cantharides enyohimbine werd hulp weinig ingeroepen bij zeugen, die niet in den oestrus kwamen.Sexocretin, dat dezelfde werking heeft als follikelhormoon, gaf zeer

goede resul-taten. 2â€”3 dagen na het subcutaan inspuiten van 1 cc sexocretin trad bronst op.Ongeveer een derde deel brak na dekking bij de eerste bronst op. In totaal werd78% drachtig. Vijfling bij een koe. 2) Een koe, die 244 dagen drachtig was, kon niet meer overeind en werd geslacht.Er bleken vijf feten aanwezig te zijn. Het chorion van twee naast elkaar liggende vruchten was vergroeid, zoodat er?Š?Šn groote zak ontstaan was. Deze vergroeiing had vroeg plaats. De navelarteri??nvan twee naast elkaar liggende kalfjes anastomoseerden met elkaar. Twee fetenwaren manlijk, de overige drie waren kwee??n, die sterk de manlijke eigenschappenvertoonden. Er wordt een zeer uitvoerige beschrijving gegeven van de vruchtenzoowel van hun uitwendige als inwendige verhoudingen vooral betreffende hetgenitaalapparaat. Bij het moederdier werden vijf corpora lutea gevonden, dus warenvijf eicellen bevrucht. De

kans op normale vrouwelijke nakomelingen bestaat alleen,wanneer alle vruchten van het vrouwelijk geslacht zijn, hoe meer vruchten dus hoekleiner deze kans. Keizersnede bij het rund. Heller 3) heeft deze operatie tweemaal met goed gevolg toegepast. De indicatieswaren een torsio uteri en een niet ontsloten cervix. De laparotomiewond wordt bijhet staande dier in de rechter flank gemaakt onder locale anaesthesie. Een helperheeft men noodig in verband met de kans op het uittreden van intestini uit de wondvooral zoodra het kalf uit den uterus verwijderd is ; de buikwond wordt zooveelmogelijk dichtgehouden met handdoeken. De top van den uterushoorn haalt men in de wond. Hier wordt de uterus geopend,waarna het kalf ge??xtraheerd wordt. De deelen van de secundinac die loszittenworden naar buiten gehaald, de rest komt spontaan af. De uterus wordt met eenLembertsche hechting (doorloopende of

afzonderlijke) gesloten. De buikwand wordtin drie lagen gehecht. In het onderste deel van de wond legt schrijver een drain.De wond wordt met Jod. tinctuur en tannoform behandeld ; na de operatie krijgthet dier intraveneus 20 cc cejodyl en een cardiotonicum. Gedurende drie dagen laatmen de koe vasten. Torsio uteri bij het varken. Fritz *) heeft in den loop van 5 jaar 3 keer een torsio uteri bij een zeug gezien.In twee gevallen was een ampul getordeerd, in het derde de heele uterus. In de twee 1 \') VV. Hahn. Ueber Versuche bei nichtrauschenden Sauen mit Sexocretin Brunst zu erzeugen.Tier?¤rztl. Rundsch. 1940, blz. 193. 2 ) K. Keller, Th. Niedoba und A. Schotterer. Ein Fall von F??nflingen bei einerKuh. D. T. W. 1940, blz. 34. 3 ) H. Heller. Beitrag zum Kaiserschnitt beim Rind in der Praxis. VV. T. M. 1940,blz. 57.



??? eerste gevallen werd de diagnose na noodslachting gesteld, in het derde was dediagnose klinisch te stellen op grond van de plooien, die in de vagina te voelen waren.In dit laatste geval werd de uterus na laparotomie in de buikholte teruggedraaid,zonderdat de uterus buiten de buikholte werd gehaald (stuwing en een anaemischeplaats van draaiing noemt de schrijver niet). Als symptomen worden naar voren gebracht het steeds toenemend onrustig zijnvan de dieren, het steunen, knarsen op de tanden, het zich vast bijten aan hardevoorwerpen, de toenemende lichaamszwakte, dyspnoe als gevolg van bloedstuwingen shock. De prognose is dubieus, hoewel deze dank zij de verbeterde operatiemetho-den gunstiger is geworden. T. Hydrops foetus. Bij den mensch treft men evenals bij onze huisdieren gevallen van algemeenewaterzucht van vrucht en vruchtvliezen aan. Omtrent de aetiologie dezer aandoeningwas tot

op heden niets met zekerheid bekend. Wel echter bestaan hieromtrent ver-schillende hypothesen, die voor het meerendeel een algemeene afwijking bij dc moederveronderstellen, maar waarvoor geen of onvoldoende bewijzen bestaan. Hf.rnberger veronderstelt een hormonale oorsprong van deze afwijking.Teneinde dit te bewijzen voerde hij bij een tweetal gevallen hormonbepalingen uit.Hij vond, dat het gehalte aan gonadotroop hormon der placenta, van het vrucht-water, van het bloed en van de urine zeer sterk verhoogd is. Het gehalte aan follikelhormon daarentegen was normaal of verlaagd. Het verhoogde gonadotroop hormon-gehalte beschouwt hij als oorzaak der aandoening. Ojemann. Het gebruik van sulfanilamidpraeparaten tijdens het puerperiuni. G??tze 1) verkreeg een stijging van het genczingspercentage van merries na abnor-male verlossingen van 50%â€”90% gedurende de laatste 15 jaren. Een groot

deelvan dit succes is toe te schrijven aan het toepassen van sacraalanaesthesie, aan deverbeterde techniek, aan het preventief toedienen van serum tegen ana??robe infectiesen aan de verbeterde hygi??ne (gebruik van zalf en desinfectie). Toch stierf nog altijdeen deel van de pati??nten aan infectie, waarbij streptococcen en staphylococcen eenbelangrijke plaats innemen. Daarom wordt nu ieder dier direct na een zware partusgedurende 2â€”3 dagen en indien noodig langer met prontosil of atrosol subcutaaningespoten, en wel 10â€”30 gram per dag (200â€”600 cc prontosil oplossing). Vertoonende dieren al ziekteverschijnselen, dan wordt deze dosis 3 X per dag gegeven. Hetresultaat was zeer goed. De door schrijver vrij veelvuldig waargenomen placenta infecties gedurende delaatste dagen van dc graviditeit of gedurende de partus bij varkens, berustend opslechtc eenzijdige voeding, kunnen door 2â€”3 X per dag

subcutaan 1 â€”1,5 g pron-tosil (20â€”30 cc) of astrosol per 50 kg te geven, bestreden worden. De partus wachtmen indien mogelijk af. Is dit niet mogelijk, dan is na sulfanilamid de kans op ge-nezing na manueele verwijdering van de biggen of na sectio caesarea veel grooter.Hetzelfde geldt na een abnormale partus als gevolg van een gestoorde partus. Indien de dieren nog wat drinken, kan men de prontosil ook in 2â€”3 1 verdundemelk laten geven. Bij runderen werd getracht met groote dosis de infectie met abortus Bang teonderdrukken, echter zonder resultaat. Gegeven werd totaal 100 g prontosil en na 2 maand nog weer 127,5 g> zc^s werdendoseeringen tot 500 g gegeven. T. 1 ) R. G??tze. Klinische und experimentelle Pr??fungen der Sulfanilamidpr?¤parate Prontosil,Prontalbin und Astrosol. D. T. W. Jrg. 47, Nr. 50, blz. 421.



??? ZIEKTEN VAN VARKENS. Meningitis infectiosa suis. In 1914 werd in Savoye bij varkenshoeders een ziekte waargenomen, die met dennaam van â€žpseudo-typho-m?Šningite" werd aangeduid. Vermoed werd, dat contactmet varkens deze ziekte zou veroorzaken. Later werd door M??ller deze ziektein een melkstal waargenomen en M??lkereigril>tie genoemd. Het schijnt, dat slechts die personen ziek worden, welke met zieke varkens incontact komen. Over de ziekte der varkens is minder medegedeeld dan over die bijden mensch. In de laatste jaren hebben Penzo en Rosa hierover gepubliceerd. In 1938 stondin de D.T.W. een referaat van een artikel van deze auteurs, getiteld : â€žUeber dasVorkommen einer besonderen Schweinekrankheit, verursacht durch das Virus derSchweineh??terkrankheit." Volgens Penzo en Rosa komen twee vormen voor, voor een deel met grootesterfte. In het eerste stadium der

ziekte treden lichte digestiestoringen op, gevolgddoor stinkende diarrhee en koorts. Daarna excitatieverschijnselen en dikwijls epilepti-forme krampen. De aangetaste dieren loopen nu en dan wild rond, hebben speeksel-vloed, soms neusbloedingen en vaak duidelijke nekstijfheid. Wanneer de verschijn-selen van meningitis overwegen, worden de dieren geheel stijf en sterven. Pati??nten vertelden aan hun arts het volgende ongeveer van hun zieke varkens : â€žZij hebben geen eetlust, dan komt diarrhee, hun beenen trillen, stijfheid vanden nek volgt nu. De varkens bewegen den kop van den eenen naar den anderenkant, vertoonen aanvallen van woede, ook wel kramp en moeten vaak wordengeslacht. Dieren, die na eenige dagen beter worden, genezen volkomen en blijvenverder gezond." Niet altijd zijn de verschijnselen zoo duidelijk ; er schijnen veleabortief verloopende gevallen te zijn, die niet steeds worden

geconstateerd. Volgens de meeste beschrijvingen treden de meningitische verschijnselen op denvoorgrond. Wehrlin geeft volgende path. anat. veranderingen aan : Macroscopisch meestal slechts vergrooting van de milt. Microscopisch daarentegenbij alle dieren, evenals bij vlekziekte, Icucocytcn-infiltratics en endotheliale woeke-ringen in de lever. Reticulumhypcrplasie van de milt, hyperplastische zwelling vande tracheo-bronchiale lymphklieren, vermeerderde infiltratie van de darmvlokkenen dan diffuse hyperaemie der hersenvliezen. Penzo wijst daarentegen op talrijke puntvormige bloedingen in de darmen,nierbekken, larynx, hersenen en meningen. In de lever, longen en in de niertubulipcrivasculaire infiltraten, waarbij een groote rijkdom aan eosinophiele cellen. Oorzaak der ziekte zou een virus zijn, hoofdzakelijk voorkomend in het bloed.Uitscheiding van het virus heeft plaats door dc cxcrcmentcn. Overbrengen

op denmensch heeft plaats door virushoudende faeces, vooral langs de slijmvliezen van neusen keel en door wonden in de huid. In het laatste geval worden geen locale wond-infecties of lymphangitiden waargenomen. Het virus is zeer gevoelig tegenover licht, koude, warmte enz. en sterft snel. Dcvirulentie is zeer verschillend. Het feit, dat personen, welke hun grond met varkens-mest bemesten, maar overigens niet met varkens in aanraking komen, zich nooitinfecteeren, kan als bewijs dienen voor de geringe tenaciteit. Behalve de mensch zijn ook vatbaar : ratten, fretten en katten. Over het algemeenverloopt de ziekte goedaardig. Geheel opgehelderd is het wezen dezer ziekte nog niet. Te identificeeren metpest is volgens Penzo de ziekte niet. Differentieel-diagnostisch komen nog in aanmerking de Encephalomyelitis enzo??-tica suis (Teschener Krankheit) en Morbus Aujeszkyi. Van deze beide ziekten zouzij goed

te onderscheiden zijn, vooral door haar infectiositeit voor den mensch.



??? Prof. Dr. B. Albrecht 1), de auteur van het artikel, waaruit dit referaat is ge-trokken, stelt voor aan deze ziekte den naam te geven van â€žMeningitis infectiosa suis." B. De besmettelijke varkensverlamming. (Meningo-Encephalomyelitis enzootica suum). Meyn 2) beschrijft het voorkomen van â€ždie ansteckende Schweinelahmung"(ook genoemd Teschen\'sche ziekte), in het gebied rondom Leipzig. De ziekte begonin alle waargenomen gevallen, met onkarakteristieke algemeene verschijnselen alsniet eten en depressie verschijnselen. Na enkele dagen volgden evenwel de typischeverlammingen (zie de drie foto\'s). De ziekte kan acuut, subacuut en chronisch verloopen. Bij sectie wordt macrosco-pisch niets bijzonders gezien. Histologisch zijn steeds perivasculaire, rondcellige inf??ltraten en degeneratieveveranderingen te vinden in hersenen en ruggemerg en vooral ook in de grauwesubstantie van het lendenmerg.

Overbrengingsproeven op jonge bigjes gelukten doordeze dieren subduraal in te spuiten met suspensie van ruggemerg. De bestrijding der besmettelijke varkensverlamming. Volgens M??ssemeier 3) is er geen enkel goed therapeutisch middel en geen enkeleentmethode, waarmede de besmettelijke varkensverlamming (Teschen\'sche ziekte)te bestrijden is. De ziekte is alleen te bestrijden d.m.v. strenge maatregelen. Deschrijver beveelt aan alle varkens van besmette bedrijven te slachten, waarna hetvleesch gekookt moet worden. Listerella-infecties bij varkens. Den laatsten tijd worden steeds meer gevallen vermeld van infecties, veroorzaaktdoor een bewegelijk Gram positief bacilletje : Listerella monocytogenes. Het laatstegedeelte van dezen naam houdt verband met het bij deze infectie zeer typisch op-treden van een toename der mononucleaire celier:. Listerella infecties zijn aangetoond bij schapen, koeien, menschen, kuikens

envossen. Dit micro??rganisme schijnt bij voorkeur encephalitis en hepatitis te ver-oorzaken. Biester en Schwarte 4) konden deze ziekte diagnostiseeren op verschei-dene varkensbedrijven in Iowa. Zoowel jonge als oude varkens werden ziek ; desterfte was bij de jonge dieren het grootst. De symptomen deden direct encephalitisvermoeden. Bij sectie werden macroscopisch geen afwijkingen gevonden. Histo-pathologisch werd meningitis, gekenmerkt door monocytaire infiltratie, vastgesteld.In het bloed was het monocyten gehalte verhoogd. Uit de hersenen werd een Listerellacultuur gekweekt, die overeenkwam met die, ge??soleerd uit gevallen van Listerellainfecties bij schapen en koeien. Intracerebraal besmette konijnen stiervenbinnen 24 uur, evenzoo twee proefbigjes. Listerellosis is een belangrijk probleemvoor de volksgezondheid, vele malen hebben menschen zich geinfecteerd doorcontact met dieren lijdende aan deze ziekte.

Jac. Jansen. Enteritis-infectie der varkens. Hier en daar komt in Duitschland, onafhankelijk van de varkenspest, nu en daneen zelfstandige enteritis-infectie voor. Zij treedt op als stalenzo??tie en verlooptnu eens acuut, dan weer chronisch. 1 \') Prof. Dr. B. Albrecht. Meningitis infectiosa suis. Zeitschr. f. Inf. Krankh., Paras.Krankh. u. Hygiene, 56. Band, 3. Heft, 15 Juli 1940, S. 190. 2 ) A. Meyn. Die ansteckende Schweinel?¤hmung (Teschener Krankheit) im Kreise Leipzig.D. T. W. 48, 277 (1940). 3 ) M??ssemeier. Die ansteckende Schweinel?¤hme {Teschener Krankheit, Meningo-Encepha-lomyelitis enzootica suum) und ihre Bek?¤mpfung. Berl. u. M??nch. Ticr?¤rztl. W. bl. 253,jaargang 1940.



??? Bij acute gevallen wordt meest B. suipestifer van Kunzendorf, in de chronischegevallen de var. Voldagsen gevonden. De pathogene werking komt pas dan tevoorschijn, wanneer de weerstand derjonge varkens verminderd is, vooral de napvormige darmzweeren zijn karakteristiek. Dikwijls wordt ook nog een specifieke vorm van pneumonie gevonden, n.1. eennecrotiseerende, spekkig-kazige ontsteking, waarbij dan de bacil van Voldagsenwordt gevonden. Maar ook andere pneumonievormen worden aangetroffen. Geiger beschrijft eenige gevallen van deze infectie, ?Š?Šn in het instituut teEystrup en enkele uit de praktijk. Ook uit deze mededeelingen blijkt weer hoe lastig het voor den practicus vaak is.om verwarringen met de varkenspest te vermijden. Behandeling van Brucella-infectie bij varkens met , ,tarwekiemolie"â€žEnoulan". Pacini en Moussu nemen aan, dat gebrek aan vitamine E een abortusinfectiebevordert. Ook

Lange meent door inspuiting van â€žtarwekiemolie" een verhoogingder resistentie tegen een natuurlijke abortusinfectie te kunnen verkrijgen. Lentz 1) heeft de werking van dit preparaat beproefd bij zeugen. Hij beschikteover een koppel van 29 zeugen. Hiervan dienden 15 voor de proef, 14 voor de con-trole. Ook hij meent een gunstige uitwerking van de aanwending van â€žEnoulan"te mogen constateeren. B. HORMONEN. De myotrope werking van het bijnierschorshormoon op de Amerikaanseharddraver. 2) Een tiental Amerikaanse harddravers werd een half uur voor de course ingespotenmet bijnierschorshormoon (10 cc Endocorticalina I.S.M.). Het resultaat was, dat de paarden een veel betere tijd maakten, vooral over delaatste km, terwijl ze na de course veel minder vermoeid waren en ademhaling enpolsslag binnen 2 min. weer normaal waren. Hofstra. Follikelhormon en dermatosen. VV. Giessen 3) verkreeg in een

aantal gevallen van hardnekkige dermatosen bijvrouwen volledige genezing door injectie van follikelhormon. Deze therapie is volgensschr. aangewezen in gevallen van huidaandoeningen, die optreden of verergerentijdens de menopauze, de graviditeit ofwel een bepaald tijdstip der cyclus. Het feit,dat tijdens dc graviditeit, niettegenstaande het in groote hoeveelheid in het lichaamcirculeerende follikelhormon met hormon injectie een therapeutisch effect bereiktkan worden, verHaart schr. door aan te nemen dat tijdens de zwangerschap hetcirculeerende hormon zich in een inactieven vorm bevindt. Manlijk Hormon en lactatie. Follikelhormon remt de lactatie. Manlijk hormon is in verschillende opzichtenantagonistisch aan follikelhormon. Uitgaande van de veronderstelling, dat dcafname der lactatie tijdens de lactatieperiode ook een follikelhormonwerking is, nam 1 ) Dr. VV. Lentz, Berlin. Erfolgreiche Beeinflussung der Brucella-

infektion bei Schweinendurch Injektionen von Weizenkeim??l â€žEnoulan". B. u. M. T. W., No. 8, 1939, S. 120. 2 ) Dott. Carlo Cavazza. L\'azione miotrojia delV ormone corticosurrenale studiata sultrottatore americano. La Clin. Vet. 1939, p. 455. 3 ) VV. Giessen. Uber Anwendung des Follikelhormons bei Erkrankungen der Haut. Geburts-hilfe und Frauenheilkunde B. 2, H. 7, p. 360.



??? 1\'reissecker 1) klinische proeven bij vrouwen. Zoowel de toediening van testovironper injectie als locale percutane applicatie gaf verhoogde melksecretie. Ook dier-proeven gaven soortgelijke uitkomsten, in afwijking van wat tot nu toe hieromtrentwerd gepubliceerd. Ojemann. TUBERCULOSE-BESTRIJDING. De opdracht van den dierenarts bij de tuberculose-bestrijding. W. M?¤der 2), die in een vroeger artikel reeds trachtte aan te toonen, hoe det.b.c.-bestrijding geheel zaak van den veehouder is, bespreekt thans de taak van<len dierenarts bij den strijd tegen de tuberculose onder het rundvee. Ik geef zondercommentaar het voornaamste uit dit artikel weer, omdat het onderwerp voor onswel zeer actueel is en hij inzichten propageert, die sommigen onzer met instemmingâ€?zullen lezen. Voor ons land is van geen belang, dat hij de Duitsche wetgeving veranderd wilzien in dien zin, dat tuberculose ook d?¤n tot ontbinding van

den koop kan leiden,als tuberkelbacillen worden uitgescheiden of op andere wijze onomstootelijk vaststaat,dat het dier lijdende is aan tuberculose (thans is tuberculose alleen Hauptmangelals de voedingstoestand belangrijk er onder lijdt. Ref.). De Gew?¤hrsfrist (thans14 dagen) moet langer worden. â€žNach einer Uebergangszeit sollte sp?¤ter bereitsBerechtigung zur Wandlung eintreten, wenn Tuberkulose allergisch nachgewiesenwird." Daarmede wordt dus de oude strijdvraag bij ons van 1924 weer opgeroepen. De wet op de besmettelijke veeziekten moet volgens M. zoo veranderd worden,dat iedere veestapel, waarvan niet bewezen is, dat hij t.b.c.-vrij is, besmet wordtverklaard, waardoor o.a. het verbod van uitvoer in werking treedt ert\' niet andersdan voor de slachtbank mag worden verkocht. Als overgangsmaatregel ware tebepalen, dat een reactie-dier gemerkt in den handel mag komen, maar niet op eenvrije boerderij

gebracht. (Iedere koe, reageerende of niet, van een â€žbesmette stal"is dus tenslotte alleen voor de slachtbank bestemd.) Van tijd tot tijd moet de graadvan besmetting op de boerderijen worden bepaald. De kosten van het onderzoekdienen te komen voor rekening van den Reichsn?¤hrstand. De melk van vrije stallenwordt beter betaald, b.v. met 0.7 Pf. per liter hooger. Bij de slachtveeverzekering betalen de vrije bedrijven minder premie. Het t.b.c.-vrij zijn der stallen wordt eerst vastgesteld, nadat geen reageerder meer is gecon-stateerd bij twee tuberculinaties, die minstens 6 weken na elkaar zijn toegepast. Het onderzoek op tuberculose dient op alle stallen onverwijld te geschieden ondercontrole der staatsambtenaren. Om dit in eenige maanden te kunnen uitvoeren,moet de intracutane tuberculinatie verricht worden. De plaatselijke organen vanden Reichsn?¤hrstand, de gemeente, etc. zorgen voor het noodige hulppersoneel,dat

de lijsten invult, de merken aanbrengt, etc. M?¤der heeft een canule voor de intra-cutane injectie geconstrueerd, die hem beter voldoet dan de tot nu toe gebruikelijke.De regeling der leekenhulp is opgedragen aan den burgemeester en den plaatselijkenboerenleider. Deze zorgen ook, dat de veehouders tijdig van de komst van dendierenarts in kennis worden gesteld. Minstens 5 hulpkrachten staan den laatsteten dienste. In plaats van oormerken beveelt M. aan het brandmerken op de achter-beenen van de zitbeenknobbels benedenwaarts met de letters van het alphabet.Met 3 letters op elk been kunnen combinaties gemaakt worden, waardoor de geheelcrunderstapel van Groot-Duitschland is te merken. Uitvoerig geeft M. dan aan,hoe de tuberculinatie geschiedt : ?Š?Šn helper controleert de merken en de lijst, detweede knipt de haren weg, een derde maakt de plaats met spiritus schoon, eenvierde meet de huiddikte, enz. De

dierenarts heeft alleen de injectie te verrichten.De reageerende koeien krijgen een driehoekig gat in elk oor. Zooals reeds opgemerkt, 1 ) Preissecker, lieber den Einflusz des m?¤nnlichen Sexualhormons auf die WeiblichenBrust w?¤hrend der Stillzeit. Zentralbl. f??r Gynakol. B. 64, H. 24, p. 999, .Jun.940. 2 ) Berl. u. M??nch. T.W. 16 Aug. 1940.



??? wil M. na zekeren overgangstijd de reactie-dieren nog alleen maar doen vervoerennaar het abattoir. Op sterk besmette boerderijen zou de dierenarts kennis kunnen geven van zijnbevinding aan den medischen gezondheidsdienst, die dan weer den eigenaar kanwijzen op het gevaar, dat vooral het jeugdig personeel, dat het vee verzorgt, loopt. ,,Es wird doch manchen bisher sehr gleichg??ltigen Mann nachdenklich machen,wenn er auf die M??glichkeit hingewiesen wird, dass er seine eigenen Kinder derAussteckung aussetzt." Het bezwaar, dat de tuberculine-reactie wel eens negatief is bij tuberculeuzedieren, acht M. van geen beteekenis bij de t.b.c.-bestrijding, aangezien dergelijkedieren toch niet lang leven en bij het volgend onderzoek na een half of uiterlijk na?Š?Šn jaar wel dood zijn. Het onderscheid tusschen gesloten en open vormen heeft geen beteekenis. Van de ge-sloten vormen zullen na een jaar een

zeer groot gedeelte, zoo niet de meesten, open zijn. In het begin moet het onderzoek telkens na i jaar, later elk jaar herhaald worden.Het wordt verricht niet door ambtenaren, maar door practiseerende dierenartsen.Als deze bij hun gewone werk elke week 400â€”500 dieren afwerken, wordt de be-strijding ook goedkooper dan door middel van ambtenaren. De besmette boerderijen moeten door samenwerking van eigenaar en dierenartstenslotte gezond gemaakt worden. Hierbij moet niet in de eerste plaats gelet wordenop den tijd, waarin dit gebeuren kan, maar wel nagegaan worden of de dieren indivi-dueel nog economisch bruikbaar zijn, of ze betrouwbare melk geven en of ze nogin staat zijn, gezonde kalveren ter wereld te brengen. Hierbij staat dus het klinischonderzoek op den voorgrond, waarbij de auscultatie der longen van groot belangis, vooral tijdens de versterkte inspiratie, benevens natuurlijk het

sputumonderzoek. Maatregelen moeten worden genomen, opdat door voedsel, drinkwater, maarvooral door de luchtstroomingen in den stal besmetting zooveel mogelijk wordtvoorkomen. Mader geeft verschillende manieren aan, waarop een tochtvrije, warmeen droge stal kan worden verkregen met goeden aanvoer van frissche lucht. Inbepaalde streken, waar voldoende weidegang niet mogelijk is, kan â€žmorgengymna-stiek" worden toegepast door de dieren in een loopruimte dagelijks een half uur oflanger rond te drijven ; de oppasser gaat hierbij op den stier zitten. Mader geeft toe, dat zijn voorgestelde maatregelen moeilijkheden opleverenvoor de grootere bedrijven. Speciaal de scheiding van de rcageerende en niet-reagecrende dieren is hier niet door te voeren. ,,Bisher war es mir trotz alle Versucheunm??glich eincn gr??szeren Bestand zu sanieren." In de groote kosten, verbonden aan de gezondmaking der

groote bedrijven, moetenop de een of andere wijze dc eigenaren worden tegemoetgekomen. __Beijers. BOEKAANKONDIGINGEN. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van hel Departement van Landbouw en Visscherij, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen : No. 46 (6) A. Verslag van een vergelijkend onderzoek van een drietal methodenvan botanisch graslandonderzoek, in verband met de grootte der seizoensverschillenin samenstelling der graszode, door D. M. de Vries. Prijs ?’ 0.50. No. 46 (7) A. Over de botanische analyse van grasland ; bepaling van de gewichts-percentages der plantensoorten, door Dr. K. Zijlstra. Prijs ?’ 0.35. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn : No. 46 (8) C. Een methode voor het aantoonen van boterzuurbacteri??n,

speciaalgeschikt voor het onderzoek van melk, door J. van Beyni-m en J. W. Pette. Prijs/0-30- Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te Den Haag- A. v. H.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. 89ste Algemeene Vergadering, 18â€”19 October 1940. Deze vergaderingen hadden een vlot verloop. Gezien de buitengewone tijds-omstandigheden, waardoor vele collega\'s verhinderd waren naar Utrecht tekomen, was de opkomst zeer goed. Den eersten dag bleek zelfs de vergaderzaalte klein te zijn om alle opgekomen leden een behoorlijke plaats te kunnen geven. De hoofdschotel van den eersten dag was het tuberculose-rapport. Nadattevoren door het Algemeen Bestuur nog nadere richtlijnen waren voorgesteld, tevolgen bij de uitvoering der bestrijding, werden zoowel het rapport als dierichtlijnen na enkele aangebrachte wijzigingen aangenomen. De Algemeene secretaris en de secretaris van den Centralen Raad werdenherkozen. De secretaris, A. van Heusden. Wijziging Huishoudelijk Reglement der afdeelingen. De besturen der afdeelingen worden

herinnerd aan art. 63 van het nieuwe Huis-houdelijk Reglement der Maatschappij ; dit artikel luidt : â€žEen afdeelingsbestuur is verplicht op verzoek van ?Š?Šn zijner leden of van denGentralen Raad een klacht in behandeling te nemen overeenkomstig de daarvoorgeldende afdeelingsbepalingen. Voor deze werkzaamheden kan door de afdeelingook een afdeelingsraad benoemd worden. De samenstelling van den afdeelingsraad,de verkiezing en de aftreding van de leden van dien raad worden geregeld in hetHuishoudelijk Reglement van de afdeeling." Voorzoover een wijziging of aanvulling van het Reglement van de afdeelingennog niet heeft plaats gehad, wordt den besturen verzocht hiertoe over te gaan. Door de afd. Utrecht is de volgende wijziging van het in haar Reglement voorko-mend artikel 27 aangenomen. Dit artikel zal nu luiden : â€žWordt door een lid van de afdeeling of door den Centralen Raad

overeenkomstigart. 63 van het Huish. Regl. der Maatschappij aan de afdeeling verzocht, een geschilof klacht in behandeling te nemen, dan geschiedt dit onderzoek door den afdeelings-raad. Deze raad bestaat uit 3 leden en 2 plaatsvervangende leden, welke door deafdeelingsvergadering worden gekozen. De leden hebben zitting voor den tijd van5 jaar. leder jaar treedt t lid af volgens bij loting op te maken rooster en is ten hoogstei maal dadelijk herkiesbaar." Het Hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 12 October j.1. bovengenoemdewijziging goedgekeurd. Aangenomen als lid. In de vergadering van het Hoofdbestuur van 12 October j.1. zijn als lid der Maat-schappij aangenomen de dierenartsen : Dr. W. K. Picard, Prinses Julianalaan 21 b, Rotterdam en P. Koopmans, Langweer. De secretaris. A. van Heusden. Steun-actie 1940. 5e verantwoording. In aansluiting aan de 4e verantwoording, voorkomende in het

Tijdschrift van15 October j.1., kan worden medegedeeld, dat tot en met 22 October 1940 denavolgende bijdragen ten behoeve van de collega\'s, die door den oorlog ernstigeschade geleden hebben, in grooten dank ontvangen zijn. 8 Oct.: A. v. K., P. . . N. N...... M. S., H. . . .Afd. Zuid-Holland. ?’ 20â€” ?’ 10.- - 10.â€” - 10.â€” - 10.â€” - \'5 â€” - 50.â€” B. Sâ€ž H. . . .A. H. H., E. .W. M., A. . .H. M. v. G., V. l) Maandelijksche bijdrage.



??? 11 Oct.: J. H. H., S......?’ 20.â€” H. S., R.......- io.â€” R., N. N.......- 15.â€” 15 Oct.: F. Q.., V.......- 10.â€” P. H. v. K., E.....- 10.â€” 16 Oct.: J. M., B. . .J. M. W. D., W.J. K., K. . . 18 Oct.: F. R., Z.......- 20.â€” A. H. H., U......- 10.â€” 21 Oct.: G. v. d. W., R.....- it.â€” â–  ?’ 10.-. - 10.â€”. - 20.â€” Totaal met de vier vorige verantwoordingen ?’ 6844.â€”. De Penningmeester, A. van Hf.usden. BERICHTEN. Uit ,,Arts en Auto". In het nummer van ,,Arts en Auto" van 21 September j.1. komt onder het hoofdâ€žArts beschonken achter het stuur" de mededeeling voor, overgenomen uit deâ€žTelegraaf", dat een arts een auto had bestuurd, terwijl hij zoodanig onder deninvloed van alcohol verkeerde dat hij tot het besturen absoluut onbekwaam was.Door den betrokken kantonrechter werd hij veroordeeld tot een boete van ?’ 300.â€”of 50 dagen hechtenis, tevens met de voorwaardelijke ontzegging van de bevoegdheideen auto te

besturen gedurende een half jaar. Het Bestuur van de Ver. van Artsen-Automobilisten meende tot haar spijt ditter kennis te moeten brengen van de leden, al betrof het gelukkig niet een lid derVereeniging. Tevens deelde het mede, dat enkele weken geleden een dierenarts,wel lid der Vereeniging, een aanrijding veroorzaakt had, terwijl hij onder den in-vloed van alcohol verkeerde. Als gevolg daarvan zal hij verplicht zijn de veroor-zaakte schade zelf te betalen, daar de verzekeringsmaatschappij dit huns inzienszeer terecht weigert. Het Bestuur vervolgt zijn mededeeling met : â€žWij dringen er nogmaals bij eikenmedicus met den meesten ernst op aan, niet zelf te chauffeeren na gebruik van alcohol.Vooral nu er zooveel gunstige uitzonderingsbepalingen voor de practiseerende me-dische automobilisten gemaakt worden is het voor een ieder een eerezaak ten behoeveder overige collegae zich deze verkeersvoorrechten

waard te tooncn." Het Bestuur eindigt met de woorden : â€žMen neme deze raadgeving ter harte",waarbij ook de Redactie van ons Tijdschrift zich geheel aansluit. A. v. H. Verandering van de Duitsche veewet (Viehseuchengesetz) van 26 Juni1909. i) Deze verandering betreft de varkensziekten. Het woord Schweineseuche is geschraptgeworden, terwijl achter het woord Schweinepest nu de woorden â€žansteckende Schweine-lahme\' (Teschener Krankheit) zijn ingelascht. Paragraaf 259 draagt nu volgende titel : â€žParagraf 9. Schweinepest und anstecken-de Schweinelahme (Teschener Krankheit)." B.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Stichting van een centraal slachthuis te Ede ? Als uitvloeisel van het feit, dat door de Veehouderij Centrale voorgeschreven is,dat de slachting van varkens centraal moet geschieden en waarschijnlijk binnenkorteenzelfde gebod voor het slachten van rundvee is te verwachten, worden door hetgemeentebestuur van Ede plannen voorbereid om te komen tot de stichting van eencentraal abattoir, waar vermoedelijk de slachtingen voor de gemeenten Ede, Vee-nendaal en Renswoude zullen plaats vinden. Ook de keuringsdienst zal dan centraalgeorganiseerd worden. Uit het rapport van den gemeentelijken keuringsveearts, collega Tap, over devoorgenomen reorganisatie, blijkt, dat het aantal keuringen in 1939 in totaal 8228bedroeg, met een opbrengst van ?’ 12.127,86 aan keurloonen, waartegenover eenonkostenpost stond van ?’8878,88, zoodat de gemeente over genoemd jaar op denkeuringsdienst een

zuivere winst maakte van ?’3248,98. Volgens het bericht in de N. R. Ct. zou men, bij een globale raming van de stich-tingskosten van een centraal slachthuis op ?’ 250.000,â€”â– , kunnen verwachten, datde exploitatie bevredigend zal zijn. De verrekening van keurloonen bij aanwijzing van centrale slachtplaatsen. In het verordeningenblad No. 30 van 7 October j.1. komt voor de verordeningNo. 167, van den secretaris-generaal van het departement van Sociale Zaken,betreffende de verrekening van keurloonen bij aanwijzing van centrale slachtplaatsen. Het volgende is daarin bepaald : Voor zoover tusschen een centrale gemeente en een onder haar ressorteerendekringgemeente een gezamenlijke regeling van den keuringsdienst, als bedoeld inart. 20 van de Vleeschkeuringswet, niet bestaat, is de centrale gemeente verplichtaan de kringgemeente af te dragen het bedrag aan keurloonen en slachtrechten, datdeze gemeente derft

tengevolge van de toepassing van het slachtverbod, met dienverstande, dat door de centrale gemeente niet meer wordt afgedragen dan hetdrie-vierde gedeelte van het bedrag aan keurloonen en slachtrechten, door de centralegemeente ontvangen voor de slachtingen van dieren, waarvan het vleesch wordtuitgevoerd naar de kringgemeente. Voor de keuring van vleesch, gekeurd in een centrale gemeente, mogen bij invoerin een onder haar ressorteerende kringgemeente de rechten, bedoeld in art. 8 vande Vleeschkeuringswet, niet worden geheven. De kringgemcente is verplicht het personeel en het materieel van den gemeente-lijken keuringsdienst van vee en vleesch geheel of gedeeltelijk kosteloos ter beschik-king van de centrale gemeente te stellen, indien, en voor zooveel de veeartsenij-kundige Inspecteur van de Volksgezondheid, in wiens ambtsgebied de centrale ge-meente is gelegen, zulks noodzakelijk acht. De

secretaris-generaal van het departe-ment van Sociale Zaken kan ter zake nadere aanwijzingen geven. Het toezicht op de naleving van dit besluit is opgedragen aan den Veeartsenij-kundigen Hoofdinspecteur en aan de Veeartsenijkundige Inspecteurs van de Volks-gezondheid. Dit besluit treedt in werking op den dag zijner afkondiging ; het heeft terugwer-kende kracht tot 15 Juli 1940, waarbij onder â€žslachtverbod" mede wordt verstaanhet verbod, bedoeld in artikel 1 van het â€žslachtverbod 1940 varkens", buiten werkinggesteld bij besluit van den secretaris-generaal van het departement van Landbouwen Visscherij. de Gr. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het veeartsenijkundig examen de heer W. J. C. Reiningh.



??? Gebruik van auto en motor door practiseerende dieren-artsen tusschen des avonds 10 uur en des morgens 4 uur. Ingevolge ontvangen mededeeling van den heer Directeur van denVeeartsenijkundigen Dienst wordt aan practiseerende dierenartsentoegestaan hun auto of motor te gebruiken gedurende bovengenoemdentijd, mits zij voldoen aan de hieronder genoemde voorwaarden. Deze zijn, dat /ij alleen gebruikt mogen worden voor uitoefeningvan de verloskunde, voor dringende hulp bij ongevallen, voor koliekvan paarden, enz., dus alleen in zeer dringende gevallen. Daarbijmoet dan echter duidelijk het vervoermiddel kenbaar zijn gemaaktals zijnde werkelijk in gebruik bij een dierenarts. Hiervoor kan mengebruik maken van het door de Maatschappij ingestelde aesculaap-teeken. De vervoermiddelen der dierenartsen worden dan gerekend tebehooren tot de artsenvervoermiddelen in den zin van art. 2,

alinea 2van de bestaande verordening van den rijkscommissaris voor de be-zette Nederlandsche gebieden van 28 Augustus 1940, no. 113, be-treffende bijzondere maatregelen ten behoeve van de luchtbescherming. A. v. H. Leesgezelschap voor Dierenartsen. Januari a.s. komen in het leesgezelschap een paar plaatsen vrij. Gegadigdengelieven zich v????r 1 December e.k. aan te melden bij den tweeden ondergeteekende.Het leesgeld zal ongeveer ?’ 7.50 bedragen; voor nieuwe leden wordt een entr?Šegeheven van ?’ 1.â€”. In overleg met de lezers zal worden vastgesteld welke tijdschriften het volgendjaar zullen worden gelezen. Lezers, die als zoodanig wenschen te bedanken, worden verzocht dit v????ri December e.k. kenbaar te willen maken. Eichholtz,van Manen. Filmvertooning. In verband met de groote belangstelling, die op de laatste AlgemeeneVergadering getoond werd voor de vertooning van de

geluidsfilm van deâ€žBehringwerke" over ,,de bestrijding van de steriliteit bij paard en rund" heeftde N.V. ,,Nedigepha" te Amsterdam medegedeeld, dat zij ook bereid is die filmte vertoonen voor afdeelingsvergaderingen, vanzelf het liefst wanneer een paarafdeelingen in hetzelfde gedeelte van ons land zich daarvoor zouden rombineeren. Besturen van afdeelingen, die daarvan gebruik wenschen te maken, kunnenzich daarvoor in verbinding stellen met de N.V. ,,Nedigepha" te Amsterdam. A. v. H. PERSONALIA. Gevestigd: G. P. A. Frijlink, te Sommelsdijk, Kortewegje B 164, Tel. 357.Verhuisd: Dr. J. C. Stefels. van Oegstgeest naar Heemstede, Kerklaan 38,Tel. 29320. ,, A. van de Sande, van Steenbergen naar Bergen op Zoom, Noord- zijdezoom 32. â€ž E. Bakema, Distr. Paardenarts II-O.D., van Ede naar Haren (Gr.), Rijksstraatweg 358.



??? J. G. ojemann.



??? Afb. III. Onderzijde hoofd. Men lette speciaal op de duidelijke myxoedemateuze zwellingder keelstreek en der bovenlip. Ook de huiddefeeten zijn op deze foto zeer duidelijk.



??? SCHAPEN MET â€žDIKKE KOPPEN", door H. KOENS. h Begin April werd mijn hulp ingeroepen o}_ ^.n van de nog weinigaanwezige 100 % schapenbedrijven, waarop onder een aantal diereneen aan den schapenhouder onbekei ziekte was uitgebroken. De eigenaar gaf mij de volgei.de ^mnese : Gedurende eenigeweken gingen enkele lamschapen, die* \'elBgens ondanks den strengenwinter in tamelijk goede conditie w3ie%Â? ij snel achteruit. De wolwelke blank behoort te zijn - wfra .ikergrijs met een blauw-zwarte tint ; de dieren vermagerden. Deze verschijnselen waren bij een 4-tal dieren duidelijk waar tenemen, terwijl er hier en daar op de diverse schapenperceelen dierenliepen, die in een beginstadium waren, hetgeen een paar weken laterzou worden bevestigd. Een zoo grondig mogelijk klinisch onderzoek had tot resultaat, datdoor mij allerlei veronderstellingen werden gemaakt. Ten einde raadhebben wij maar

rustig afgewacht hoe het verdere verloop zou zijn. Een week later begon de lamtijd. De dieren, welke waren aangetast,lamden op tijd en brachten bijna allen 2 gezonde, goed ontwikkeldelammeren ter wereld. De eerste week na het lammen groeiden de lam-meren goed, maar reeds heel spoedig werd de eigenaar genoodzaaktde lammeren der aangetaste schapen te gaan bijvoeren of van eentweeling ?Š?Šn lam af te nemen. Ongeveer 2 a 3 weken na het lammenkregen enkele dieren vrij snel een zeer sterk oedeem van het geheelehoofd. Dit aantal werd grooter en tenslotte liepen er op alle perceelenlamschapen met â€ždikke koppen". Het ontstaan van deze â€ždikke koppen" was voor mij een reden omenkele der oudste schapenhouders een vragenlijst te sturen over het alof niet voorkomen van schapen met â€ždikke koppen" op hun bedrijf. Het bleek, dat zelfs de allcroudsten onder hen zich een dergelijkeaandoening

niet konden herinneren. Bijna allen hadden op hun bedrijfwel eens een schaap gehad met een â€ždikken kop", maar deze moetenniet beschouwd worden als een enkel geval van de door mij waarge-nomen aandoening. De schapenhouder geeft daaraan allerlei bena-mingen zooals â€žZon in de kop" etc. Hieraan moet men in den regelniet al te veel waarde hechten. De oudere generaties der schapenhouders waren van meening datâ€žeen ziek schaap een dood schaap" is en namen weinig of geen notitievan de wijze, waarop ?Š?Šn of zelfs verscheidene hunner schapen stierven.Men had voor alle zieke ,lieren maar ?Š?Šn therapie, n.1. â€žlaten", waarbijnog vermeld moet worden, dat bij opkomend tij in een oor en bijneergaand tij de dieren in den staart gesneden moesten worden.LXVII 58



??? De komst van de â€ždikke koppen" in het ziektebeeld was voor mijweer een aanleiding mijn onderzoek te herhalen. Wij hadden dus temaken met lamschapen, die een paar weken voor het lammen ver-magerden, hun eetlust behielden en normale lammeren ter wereldbrachten, vrij plotseling een enorme zwelling van het geheele hoofdkregen. De dieren maakten geen erg zieken indruk â€” wat sufâ€” mededoor de slechte conditie, de drinkwoede der hongerige lammeren enhet zware hoofd, zwak ter been. Lagen veel, waarbij een enkel diertengevolge van het oedeem lichte ademhalingsbezwaren vertoonde ;uit de neusgaten hingen bij die dieren een paar lange slijmdraden totop den grond. Ze toonden nog belangstelling voor hun omgeving entrachtten zelfs nog wanneer men ze in de handen wilde hebben, aan dengreep te ontkomen. Wanneer het oedeem iets minder erg was, scharrelden de dieren bijvoorkeur langs de

tuinwallen en zochten naar onkruiden, terwijl zeweinig trek hadden in het gras waarop ze liepen. Onderzoek: P : 120 ; T : 38.6 ; A. iets versneld t.o.z. van een niet aangetast dierin de weide. Slijmvliezen : anaemisch ; Klieren : normaal. Circulatieapparaat : Hartpercussie normaal. Auscultatie : frequent bonzend, zwak onregelmatig. Bij eenige bewe-ging steeg de pols, de onregelmatigheid bleef. Geen opgezette venajugularis, aan de borst- en buikholte geen oedeemen. Bloedonderzoek : Hgl gehalte 30 (sahli) (normaal 60). Geen verschui-ving naar links. Ernstige poikylocytose. Bloedserum : kleurloos. Enkelenatiefpreparaten â€” geen bloedparasieten aanwezig. Respiratie-apparaat : Bij enkele dieren snurken waar te nemen.Overtollig slijm uit de neusgaten. Ademhaling te frequent. Longennormaal. Digestie-apparaat : Eetlust, indien de zwelling niet te groot is, tamelijkgoed. Vertoonen eenigszins pica-verschijnselen. De dieren

herkauwenregelmatig. Aantal herkauwslagen â€” alhoewel langzaam â€” normaal.Pensbewegingen voldoende krachtig. Boekmaag-geruischen â€” bij eenschaap moeilijk te hooren â€” zijn waar te nemen. Bij buikpalpatie isde lever niet te voelen. Ontlasting goed van consistentie. Microscopisch faeces onderzoek : enkele strongulus eieren (normaal). Urogenitaal apparaat : Het lammen is geheel normaal verloopen. Deuitvloeiing post partem normaal. Urineonderzoek : (niet gecatheteriseerde urine) kleur, reuk, viscositeitnormaal, S.G. 1021 (gemiddeld), reactie alcalisch. Een spoor eiwit(Esbach), suiker, galkleurstoffen, bloedkleurstoffen en aceton negatief. Microscopisch urineonderzoek â€” enkele nierepitheelcellen. Sedimentbevat geen bacteri??n.



??? â€” 947 - Het verloop: Bij enkele schapen verdween na 2 a 3 dagen de ergste zwelling ;zij bleven een week loopen met oedeem tusschen de kaaktakken. Anderedieren liepen 4 a 5 dagen met het dikke hoofd en bij hen bleef gedu-rende de volgende week het oedeem â€” alhoewel in veel mindere mate â€”bestaan. Een enkele maal werd recidive waargenomen. Typisch was, dat op een paar perceelen, waar nog nooit met natuur-lijke mest was gemest en reeds een paar jaren geen hooi was gewonnen,de meeste slachtoffers waren te bespeuren. De meeste dieren herstelden na verloop van 3 a 4 weken, nadat zepractisch droog stonden ; zij kwamen nu langzamerhand weer op peil.Twee dieren welke in een naburige koeienweide gedaan werden, her-stelden het snelst. Een der ergste dieren is in agonie gedood. De sectieleverde de volgende bijzonderheden op : Hart : slap, op sneevlakte lichte degeneratie verschijnselen ; lever

:iets vergroot, wat bleek van kleur en evenals de nieren lichte degene-ratie verschijnselen ; milt : wat vergroot, op sneevlakte normaal vanconsistentie ; bloed : waterig. Sneevlakten door de oedernateuze cutis en subcutis van het hoofd:wijdwazig weefsel gevuld met helder tot barnsteenkleurig vocht.Bacteriologisch onderzoek : vele uitstrijkjes gemaakt van steriel genomenweefsel der subcutis van het hoofd, lever, nier en milt â€” gekleurdvolgens Gram en met methyleenblauw allen negatief. Milt I Bouillon Subcutis hoofd , en Submandibulaire lymphklier \' Agarculluren bleven negatief. Dit resultaat mag beschouwd worden als een alhoewel niet volledig be-wijs (geen lever bouillon cultures zijn aangelegd), dat er van een bacterieeleziekte geen sprake is. Een ana??robe infectie (welke bij het schaapveelvuldig voorkomt) mag mede door het feit, dat de ziekte zeer chro-nisch verliep en dat alle preparaten van de genomen weefsels

sterielwaren, gerust uitgeschakeld worden.



??? Wat betreft de aetiologie dezer aandoening kan ik voorloopigeen vraagteeken zetten. De literatuur over schapen met â€ždikke koppen"is maar beperkt en geeft weinig opheldering. In de literatuur, welke ik tot mijne beschikking had, vinden wij veleziektebeelden, waar het symptoom een â€ždikke kop" eveneens aanwezigis of kan zijn, b.v. bij enkele ziekten als : urticaria, distomatose, para-t.b.c., miltvuur, stomatite pustuleuse contagieuse des ovins, enkeleplantenvergiftigingen als boekweit etc. etc. Hiernaast treffen we in de literatuur enkele ziektebeelden aan, welkesteeds gepaard gaan met een â€ždikken kop" en daardoor oppervlakkigmeer gelijkenis vertoonen met de door mij waargenomen gevallen alsde zoo juist genoemde groep. Opperman beschrijft een erytheem, hetwelk met oedeem van decutis en subcutis gepaard gaat. Dit zou veroorzaakt worden door defelle zonnestralen, waaraan de schapen

plotseling komen bloot te staangedurende de eerste dagen van den weidegang in het voorjaar. Reeds eenpaar uur, nadat de dieren op een warmen dag in de weide loopcn,begint een zwelling van het hoofd en de ooren, welke zich langzamer-hand ook gaat uitstrekken over den keelgang en de voorborst. Hethoofd is wanstaltig. De conjunctivae zijn rood. De dieren zijn suf enstijf. Worden ze \'s avonds weer thuis gehaald, dan wordt de zwellingmeestal aanzienlijk minder. Het verloop is gunstig â€” na eenige dagenzijn de dieren volkomen genezen. Hoogst zelden sterft een dier ten-gevolge van ademnood. Baker. Deze auteur beschrijft het z.g. Big-head. Deze aandoeningtreedt eveneens op in het voorjaar wanneer de schapen van de winter-wcide naar de voorjaarsweide gaan. Dit beeld verschilt op vele puntenmet hetgeen Opperman heeft beschreven. Een der eerste symptomenis wel het weigeren van voedsel en

het onrustig worden. Dit laatstewaarschijnlijk van de pijn. Al heel spoedig begint het hoofd te zwellen,de ooren krijgen een paarse kleur. Sommige dieren sterven reeds na2 a 3 uur, andere pas na 2 dagen. Een hoogst enkel dier herstelt. Baker beschrijft nog een anderen vorm van big-head. Deze komtvoor in Midden West U.S.A. De eetlust wordt minder, de temperatuurstijgt, zwelling van hoofd en ooren. Deze laatste zijn zelfs opvallend dik. Dixon en Theiler beschrijven een aandoening welke den naam draagtvan Geeldikkopziekte, speciaal voorkomende bij lammeren. De symp-tomen verschillen weer met die, welke door Opperman en Baker zijnbeschreven. De dieren schudden het warme hoofd, de conjunctivaezijn goudgeel. De dieren zijn erg suf, hijgen veel, hebben erge dorst,de ontlasting is hard en met bloederig slijm bedekt. De gezwollenhoofdhuid wordt hard en droog en er ontstaan zweren. De

oorzaakbleek te zijn het eten van een voor schapen vergiftige plant, de Tribulusterrestris. Dr. J. Jansen beschrijft een vorm van dikkopziekte bij schapen. Hoofd en ooren zijn sterk gezwollen. Het oedeem der subcutis was



??? zoo sterk, dat daar waar het zware hoofd bij wijze van steun den grondraakte, na verloop van eenigen tijd barnsteenkleurig vocht op dieplaats aanwezig was. Het dier, dat ter onderzoek uit een koppel ziekeschapen was opgezonden, was ernstig ziek, had geen eetlust, herkauwdeniet, P. en A. frequent, temperatuur boven normaal, lag veel en stondmet moeite op. Den 4den dag na aankomst stierf het dier. De foto\'svan het dier doen direct vermoeden hier met een vrij acute kwestie tedoen te hebben. De lichte kleur der wol spreekt boekdeelen. Het bleekeen infectie te zijn van ana??roben. Muir-Agricult. Progress 13 (1936) 53. ,,Dikke koppen" zijn wel eens waargenomen bij schapen tengevolgevan een tekort aan koper. Het schaap is echter veel minder gevoeligdan het lam en het rund. In het algemeen zien wij bij verschillende ziekten bij het schaapreeds vrij spoedig een zwelling van het hoofd ontstaan. Deze zwel-lingen zijn in

verhouding tot de enorme zwelling, die de Texelscheschapen vertoonden, maar gering. Zoo wordt in de literatuur wel eensaangegeven, dat schapen met miltvuur dikke hoofden krijgen. Miltvuurbij schapen is v????r Januari 1940 op Texel nog nooit waargenomen,maar bij de gevallen, welke ik waargenomen heb, had geen der diereneen â€ždikken kop". Tevens komt nog wel eens een â€ždikke kop" onderschapen voor, wanneer oudere schapen een infectie doormaken vanperistomatite contagieuse des ovins en wel in het beginstadium. Gevallen van urticaria, zooals we die bij het rund kennen, wordennooit waargenomen. In de literatuur wordt maar ?Š?Šn geval beschrevenn.1. door Apati Rcf, D. T. W. 1 g 14, S. 557. De op Texel waargenomen â€ždikke koppen" onder de schapen be-hooren noch tot de ziekten, welke Opperman, Dixon, Baker, Dr.Jansen etc. beschrijven, noch tot de eerst genoemde groep der urticaria etc. Het

feit, dat zooveel schapenziekten de naam Bighead â€” dikkop-ziekte etc. dragen, geeft ons tevens een idee in welk stadium de leerder schapenziekten in de veterinaire wetenschap nog pas verkeert. De Aetiologie. Wanneer we een poging doen om te trachten over een eventueeleoorzaak te spreken, dan moeten we eerst een zoo volledig mogelijkebeschrijving geven van het bedrijf zelve en last not least van de voedingder schapen gedurende den slechten drogen zomer van 1939 en denstrengen winter, welke daarop volgde, waarbij als Dritte im Bundeeen erg laat en koud voorjaar kwam, daar hier mogelijk sprake is vanziekte van bodem, plant en dier. Het bedrijf, waarop deze aandoening werd waargenomen, is nogte beschouwen als het proto-type van een oud schapenbedrijf. Behalve een koe en een paar varkens, gedurende den tijd dat deschapenmelk gekarnd wordt, bestaat de veestapel alleen uit wolvee. Naast de

schapenmest is er op dit bedrijf van natuurlijke bemesting



??? gedurende een halve eeuw geen sprake geweest. Sinds het einde dervorige eeuw tot heden ten dage heeft de bemesting alleen door middelvan kunstmest plaats gevonden. Deze bemesting heeft minstens 30 jaar alleen bestaan in het gevenvan beendermeel. De laatste 10 jaar is men begonnen met super- ofslakkenmeel met wat Chilisalpeter. Juist op een dergelijk bedrijf treffen we de meeste ziekten aan : scha-pen met blauw- en zweiuiers, longworm, maag- en darmparasieten etc. Indien hier sprake zou zijn van een te ver doorgevoerde fokkerij,dan zou misschien dit veelvuldig voorkomen van allerlei infectiesdaaruit te verklaren zijn. De eigenaar wisselt steeds zeer spoedig metzijn rammen, zoodat van een eventueele inteelt etc. geen sprake is. Zijn schapenbeslag behoort niet tot het verfijnde type, maar is vrijgrof van bouw. Deze gevoeligheid der dieren moet dan afkomstig zijn van de voedingen deze hangt weer nauw

samen met de bodemgesteldheid en degewassen, welke hieruit voortkomen. Ik zou een stelling van Dr. Bosma (Diss. Utrecht-Vet. Fac.) voorTexel als volgt willen veranderen : ............. Met het oog op bepaalde schapenziekten zooals melkziekte, dikkopziekte, blauwe zweiuiers etc., is het vangroot belang den invloed van de bodemgesteldheid en van de bemestingop de samenstelling van de verschillende voedergewassen beter teleeren kennen.......... Vermeld moet worden, dat de wijze van schapenhouden op Texelin de geheele wereld uniek is. De dieren blijven zomer en winter buitenen worden op perceelen land gehouden, welke door middel van aardenwallen (z.g. tuinwallcn) van elkaar gescheiden worden. Een goede schapenboer houdt zijn grasmat kort. Dit beteekenttevens, dat hij ettelijke grassoorten elimineert. Mede door de eenzijdige bemesting is na verloop van een halveeeuw een zeer eenzijdige grasmat te

verwachten. Naast hooi, eventueelstroo, krijgen de dieren al naar gelang de dracht- en zogperiode extrabijvoer, waarbij men de laatste jaren gebruik maakt van samengesteldeschapenkorrels etc., waarmee we onze andere huisdieren reeds geruimentijd voerden. Vroeger mengde men zelf haver, mais, boonen en koek(voorslag sesam-grondnoten). Den vorigen zomer had deze schapenhoudcr door de aanhoudendedroogte geen hooi kunnen winnen, zoodat hij genoodzaakt was dedieren in plaats van hooi, stroo te voeren. Goed gewonnen hooi is voor een schaap, dat den winter buitenloopt, onontbeerlijk. De eigenaar was nu genoodzaakt tot half Januaride dieren met boonenstroo en daarna tot begin April met wit stroo tevoeren. Het viel dan ook op, dat de aangetaste dieren allen lichtepicaverschijnselen hadden. De aangetaste dieren zag men steeds bij voorkeur langs de tuinwallen



??? grazen. Ze wenschten een Hors d\'oeuvre vari?Š. Trok men onkruid uit eennaburig bouwland, dan vlogen de dieren daarop af en aten het gretigop. Deze verschijnselen zijn wel bekend. Wanneer we de gezondheids-toestand der z.g. â€žduinschapen" (schapen, welken de gelegenheid wordtgegeven in de duinen te grazen) vergelijken met die der weideschapen,dan kunnen we gerust zeggen, dat al die schapenziekten, waarmee wete kampen hebben op het oude weiland niet onder de duinschapenworden waargenomen (uitgezonderd de in de Texelsche duinen onderde lammeren voorkomende piroplasmose). In Engeland kent men deze schapenweiden eveneens, deze weidenzijn, gelijk we in den landbouw reeds van oudsher kennen, z.g. schapen-moe. Op sommige Engelsche schapenbedrijven was het tenslotte prac-tisch onmogelijk om op de daar reeds eeuwenoude schapenmat normalelammeren groot te brengen.

Ten einde raad heeft men het schapenlandmet natuurlijke meststoffen bemest en het tevens vol onkruid gezaaid.Het resultaat was verbluffend. De schapenhouderij werd op die bedrij-ven weer rendabel. De beste ziektebestrijder bleek ook hier â€” devoeding. Hieruit blijkt ook wel de groote invloed der bemesting en de samen-stelling der verschillende voedergewassen op den gezondheidstoestandder dieren. In verband hiermede is het aardig het artikel van Sir Albert Howartin the Journal of the Royal Society of Arts 9 Juni 1939 te vermelden. Hij beschrijft hoe verschillende veeziekten te voorkomen warendoor een grondige wijziging in de bewerking van den grond, n.1. doorde gronden te behandelen met een zorgvuldig verteerde compost vanplanten- en dierlijke afval in plaats van kunstmest. De weerstand derdieren welke daarop gehouden werden, wasnaverloop van jaren zeergroot. Dat de invloed der bemesting op schapen

een belangrijke rol speeltblijkt uit het volgende : op een grasproefveld werden enkele perceelenalleen met stalmest, andere met stal- en kunstmest en tenslotte per-ceelen alleen met kunstmest bemest. Deze perceelen waren gelijk develden van een schaakbord op het proefveld verdeeld. Hierop werdende schapen gejaagd. De dieren aten eerst die perceelen kaal, die metstalmest bemest waren en gingen tenslotte het allerlaatst naar die stuk-ken, die alleen met kunstmest waren bemest. Met dergelijke problemenhebben wij bij onzen rundveestapel ook te maken, men denke maareens aan de tallooze gevallen van kopziekte in de eenzijdig gedrevenweiden en de nog in grooter aantal voorkomende gevallen van melk-ziekte. Deze ziekten zijn niet afdoende te bestrijden door middel vanluchtinsufllatie, injectie of mineralen. Het biologisch evenwicht vanbodem, gewas en dier is verbroken. De natuurlijke bodemvruchtbaar-heid is

de basis voor de gezondheid van mensch en dier. Nieuwe wegen staan open. De plattelandspracticus moet zich gaanori??nteeren op het gebied der bodem-physiologie etc. Een nauwercontact met W7ageningen is noodzakelijk.



??? Ik vermoed dan ook, dat we hier waarschijnlijk te maken hebbenmet een defici??ntie. Het voeren met stroo in plaats van hooi zal daarvermoedelijk wel de hoofdschuldige van zijn, waarbij niet uit het oogverloren dient te worden dat het schapenbeslag van dezen schapen-houder reeds eenige jaren op de grens van tekorten aan bepaaldeweerstandverhoogende elementen leefde. Het gras wordt botanisch onderzocht, daarnaast worden hooi enlater (September) grondmonsters opgestuurd. Mogelijk komen we een paar schreden nader. Texel, Juli 1940. Samenvatting. Op Texel kwam dit voorjaar onder een koppel schapen een z.g.dikkopziekte voor, welke niet identiek bleek te zijn met de door diverseschrijvers beschreven dikkopziekten. Waarschijnlijk hebben we hier te maken met een defici??ntie, waarbijde invloed der bemesting op de grasmat op deze daardoor z.g.â€žschapenmoede" bedrijven een zeer belangrijke rol

speelt. Zusammenfassung. Auf Texel kam in diesem Fr??hjahr unter einer Herde Schafe eine sog. Dickkopf-krankheit vor, die nicht identisch war mit den von verschiedenen Autoren beschrie-benen Dickkopfkrankheiten. Wahrscheinlich haben wir es hier zu tun mit einer Mangelkrankheit, wobei derEinfluss der D??ngung auf die Grasnarbe auf diesen dadurch sog. â€žschafm??den"Betrieben eine sehr grosse Rolle spielt. Summary. On the isle of Texel this spring the author saw in a flock of sheep a s. c. thickhead-disease, that appeared not to be identical to the thickhead-diseases descripted byseveral authors. Probably we have to do with a deficiency, in which the influence of the manuringupon the grass in these s. c. sheep-tired farms plays a very important part. R?Šsum?Š. L\'auteur relate que pendant ce printemps dans un troupeau de brebis sur l\'?Žle deTexel fut observ?Še une soi-disante â€žmaladie de t??te grosse"

(big head), qui parutnon-identique ?  la maladie, d?Šcrite sous ce nom par diverses auteurs. Il s\'agirait ici probablement d\'une maladie de carence ou l\'engraissement despr?Šs dans les exploitations s.d. â€žfatigu?Šes de brebis" joue un r?´le tr?¨s important. LITERATUUR: Apati Ref. D.T.W. 1914, S. 557. Baker: Sheep Disease, pg. 170â€”172. Paul Hauduroy: Les ultravirus. Opperman: Lehrbuch der Krankheiten des Schafes. Jansen: T. v. Diergeneesk. (1932), p. 174. Dixon and Theiler: Am. veter. Rev. 1914, Bd. 44.4. Ref. Muir Agricult. Progress. 13 (1936) 53. Howart Journal of the Royal Society of Arts g Juni 1939. Hutyra en Marek: Bd. 3, pg. 547.



??? Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht. Dir.: Prof. Dr. G. M. VAN DER PLANK. OVER HET ASCORBINEZUURGEHALTE VANKIPPENBLOED,1) door TH. DE GROOT en Dr. W. K. HIRSCHFELD. Dc vergroote belangstelling die er tegenwoordig voor de vitaminebehoefte van onze huisdieren bestaat en de weinige gegevens, die wijnog bezitten over de vitamine-C stofwisseling van hoenders in hetbijzonder, deden ons er toe besluiten, naast een ander onderzoek metdezelfde proefdieren, ook het gehalte aan ascorbinezuur in kippenbloedna te gaan. Een korte bespreking van de tot nu toe gepubliceerde en in velegevallen tegenstrijdige gegevens uit de literatuur moge aan de beschrij-ving van ons onderzoek voorafgaan. Hart, Halpin en Steenbock 6), die met groeiende kuikens werkten,meenden, dat het in water oplosbare antiscorbutische vitamine C inhet dieet gedekt zou worden door de hoeveelheden,

die in de granenen de gedroogde ondermelk van hun di??eten voorkwamen. Emmett en Peacock 4) voerden synthetische di??eten aan kuikens,vrij van vitamine C, waarbij de dieren normaal groeiden. Toevoegingvan tomatenextract, dat op caviae getest was op zijn gehalte aanvitamine C, had geen waarneembaar effect op den groei van de kuikens. Mitchell, Kendall en Card 14) gaven di??eten aan kuikens vanmaisproducten en tankage, die algemeen als vitamine C-vrij gelden.Na 12 weken kreeg een gedeelte van de kuikens tomatensap als vitamineC-bron en een andere groep tomatensap, waarin het vitamine C ver-nietigd was. Zij concludeeren, dat het kuiken gevoelig is voor vitamineC-gebrek. Plimmer, Rosedale en Raymond 15) fokten kuikens 14 maandenlang met vitamine C vrije voedermengsels en vonden ongevoeligheidvoor scheurbuik. Shorten en Ray 16) die met kippen van ongeveer 1600 gram proevennamen,

voerden een gronddi??et van rijst met verschillende soorten inde zon gedroogde groenten en vonden geen duidelijk waarneembaareffect op de dieren, hoewel voor de verschillende toegevoegde stoffendoor caviaproeven gebleken was, dat zij geen vitamine C bevatten. Knox en Lamb 12) schrijven in een studie over vitamine toevoegingenaan kuikendi??eten, dat hun gegevens niet aantoonen, dat er bij kuikenseenige behoefte aan het anti-scorbutische vitamine zou bestaan, al \') Dit onderzoek werd mede mogelijk gemaakt door steun uit het Fonds voorPluimveebelangen, waarvoor op deze plaats een woord van dank niet achterwegemag blijven.



??? verbeterde het door verhitting vitamine C-vrij gemaakte rantsoendoor de toevoeging van tomatensap. Carrick en Hauge 2) werkten met kuikens, die gedurende 3 maan-den een scorbuut dieet ontvingen. De levers en nieren van deze dierenwerden gevoerd aan caviae, die aan scheurbuik lijdende waren. Meestaltrad reeds binnen 8 dagen herstel in, waaruit de auteurs concludeeren,dat er in de levers en nieren een antiscorbutische stof aanwezig was. Hart, Steenbock, Lepkowskv en Halpin 7) voerden eveneenslevers van kuikens aan caviae met scheurbuik ; zij gaven een rantsoenvan granen en verhitte ondermelk, dat ongeveer vitamine C-vrij was.De levers bleken echter een ruime vitamine G-bron te zijn : 3 gramper dag kon een scorbutische cavia doen genezen. Zij spreken de moge-lijkheid uit, dat kuikens vitamine C zouden kunnen opbouwen uitzekere voedselbestanddeelen. Dit overzicht van de literatuur heeft

voornamelijk betrekking oprantsoenen, zooals die een 15-tal jaren geleden voor kuikens gebruiktwerden. In den tegenwoordigen tijd echter, nu de praktijk een snellerengroei van het kuiken eischt dan vroeger, zijn de kuikenvoeders ookgeheel gewijzigd wat hun samenstelling betreft. Deze veranderingenbrengen opnieuw interesse voor de rol, die het vitamine C eventueelzou spelen bij de kuikenvoeding. Door de groote hoeveelheden vitamine C, die in de lever, bijnier,hersenen en andere organen gevonden worden, wordt algemeen aan-genomen, dat het vitamine C van belang zou zijn voor de normalestofwisseling van het kuiken of de kip. Dit blijkt niet uit de proevendie Engler, Gordonoff en Ludwig 5) namen bij legkippen. Zij voerdensynthetische vitamine C (Redoxon) aan Faverolles en Witte Leghornsen zagen in den winter een ongunstige be??nvloeding van den leg, terwijlin het voorjaar door dagelijksche giften van

50 mgr Redoxon noch deleg, noch het voerverbruik of de gewichtstoename ook maar iets ver-anderden. Ook lieten de totale eihoeveelheid, de broeduitkomsten enhet totale voerverbruik geen verschil zien met de controles. Bovendienkonden zij geen vitamine C in de eieren van de beide groepen aantoonen. Tot voor kort ontbraken exacte gegevens over de hoeveelheid vita-mine C in het bloed en het bloedplasma van hennen en kuikens. Hetgebruik van chemische methoden ter bepaling van het vitamine Cgehalte van allerlei soort plantaardige en dierlijke stoffen heeft er toebijgedragen, dat verschillende onderzoekers probeerden de normalewaarden van gezonde dieren vast te stellen. Holmes, Tripp en Satterfield n, 10) bepaalden het ascorbine-zuurgehalte van het bloedplasma bij leggende hennen en bij kuikens.Het ascorbinezuurgehalte werd bepaald met de methode van Satter-field, Perlzweig en Dann, welke

methode wij zullen bespreken inverband met de door ons gebruikte methoden. Het ascorbinezuurgehalte van het bloedplasma van snelgroeiende Rhode-Island Redkuikens van 8 weken was gemiddeld 2,039 mgr %, varieerende tusschen



??? 1,562 en 2,234 mgr %. Voor 12-weeksche kuikens van hetzelfde rasen denzelfden stam vonden zij gemiddeld 2,054 mgr % met een variatievan 1,462 tot 2,425 mgr %. Een vergelijking van de waarden gevondenvoor haantjes en hennetjes toonde niet aan, dat er eenige correlatiebestond tusschen vitamine C gehalte en geslacht. Bovendien werdde hoeveelheid ascorbinezuur in het rantsoen en de verbruikte hoeveel-heid voer nagegaan, waaruit de opgenomen hoeveelheid ascorbinezuurper dier per proefperiode berekend kon worden. Bepaalde conclusieswerden hier niet uit getrokken, alleen constateerden zij opnieuw demogelijkheid van de synthetiseering van het vitamine C. Holmes, Tripp en Satterfield 11) onderzochten 153 uitgegroeide20 weken oude Rhode-Island Red hennen op voerverbruik, leg enascorbinezuur gehalte van het bloedplasma. De dieren waren gehuis-vest op legbatterijen en in 7 groepen verdeeld.

Groep 1 werd directonderzocht, groep 2 na 30 weken, groep 3 na 36 weken, de groepen4, 5 en 6 na 72 weken en groep 7 na 86 weken. De die??ten verschildenin de groepen. De gemiddelde cijfers waren in : Groep 1: 1,836 mgr % varieerend van 1,548 â€” 2,370 mgr %. 2: 1,129 Â? % >\' Â? 0,788 â€” 1,495 Â? %â€? 3: 1,628 â€ž % â€ž â€ž 1,367 â€” >,988 â€ž %. 4: 1,061 â€ž % â€ž â€ž 0,840 â€” 1,548 â€ž %. 5: 1,288 â€ž % â€ž â€ž 0,826 â€” 1,770 â€ž %. 6: 1,073 .Â? % Â? .. 0\'630 â€” \',745 ,Â? %â€? 7: 1,906 â€ž % â€ž â€ž 1,431 â€” 2,815 â€ž %. Uit deze cijfers werd de conclusie getrokken, dat er zeer weinigcorrelatie bestond tusschen het ascorbinezuur gehalte van het bloed-plasma eenerzijds en de productie, het lichaamsgewicht, het verbruiktevoer of den leeftijd der dieren anderzijds. Heinemann 9) die het ascorbinezuur gehalte van het bloed bij deninensch bepaalde met de methode van Emmf.rie en van

Eekelen 3),die ook wij gebruikten, vond, dat in het totale bloed de ascorbinezuurconcentratie hooger en bestendiger is dan die van het serum. Ookom de verzadigingstoestand van het lichaam te bepalen is bloed betergeschikt dan bloedplasma of serum. Het ascorbinezuurgehalte is inde bloedcellen hooger dan in het serum, terwijl bij hoogere concen-tratie of na toedienen van ascorbinezuur een naderen tot elkaar ofeen omkeer van beide waarden plaats heeft. Er schijnt dus een uitwis-seling van ascorbinezuur van het serum naar de bloedcellen te zijn. Om deze redenen meenen wij ook, dat het onderzoek in bloedplasmazooals Holmes, Tripp en Satterfield deden, minder gewenscht is.Om oxydatie tegen te gaan voegen zij aan het met kalium-oxalaatonstolbaar gemaakte bloed natrium-cyanide toe. Na afname van hetplasma en verdunnen met water onteiwitten zij met een 4 % metaphos-phorzuuroplossing en titreeren dan

met 2â€”6 dichloorphenol-indophe-nol. Nu bepaalt men met 2â€”6 dichloorphenol-indophenol alleen dengereduceerden vorm van het ascorbinezuur en wanneer men dus de



??? - 956 " totale ascorbinezuurhoeveelheid in bloed of plasma wil weten, moetmen er voor zorgen, dat alle ascorbinezuur gereduceerd is, bijvoorbeelddoor behandeling met H2S. Dit wordt door de Amerikaansche auteursnagelaten, hun waarden geven dus alleen de aanwezige hoeveelheidgereduceerd ascorbinezuur aan. Bovendien wijzen Emmerie en vanEekelen er op, dat cyste??ne, gluthation, ergothione??ne en thiosulfatenin zuur milieu ook reduceerend werken. Zij raden daarom aan dezestoffen te verwijderen met een oplossing van mercurie-acetaat. Ookdeze correctie werd door de Amerikanen achterwege gelaten. Wij zelf gebruikten de methode Emmerie en van Eekelen 3) endaar zoowel de reversibel geoxydeerde vorm, het dehvdroascorbine-zuur, als de gereduceerde vorm van het ascorbinezuur een antischeur-buik werking vertoonen, meenden wij goed te doen bij de titratie beidevormen te bepalen. Eigen

onderzoek. a. Proefdierenmateriaal. Met uitzondering van een 15-tal hanen (zie tabel II), die uit de eigenfokkerij afkomstig waren, werd dit onderzoek vrijwel uitsluitend ver-richt met dieren, afkomstig van twee groote Nederlandsche fokbedrijven,waar neurolymphomatosis gallinarum veelvuldig voorkwam. Om alsfokbedrijf erkend te worden door de Nederlandsche Pluimvee Centralemoeten dergelijke bedrijven aan bepaalde eischen betreffende huis-vesting, rengrootte en hygi??ne voldoen. De ons toegezonden levendedieren vertoonden klinisch reeds afwijkingen, waarom wij de behoeftegevoelden een groep dieren uit onze eigen fokkerij, waarvan afstammingen wijze van houden door ons voortdurend gecontroleerd waren, alsvergelijkingsmateriaal te onderzoeken. Bovendien werden nog enkeledieren op een batterij groot gebracht om eventueelc verschillen aan tekunnen toonen. Uit den aard der zaak zijn de fokbedrijven

verplichtzoo constant mogelijk te voeren, om de legpracstatie op peil te houden.Onze eigen dieren kregen zoowel in de buitenhokken als op de batterijeen constant legmeel met hardvoer ; groenvoer werd niet verstrekt. b. Methode. Door rechtstandig insteken van een canule werd een vleugelvenaaangeprikt en van het uitvloeiende bloed direct 2 cc opgezogen. Werdhet dier daarna niet voor verder onderzoek gebruikt dan werd onderchloroform-narcose achtereenvolgens weer 2 cc en 10 cc bloed aanhet hart onttrokken met recordspuiten, die met een verzadigde kalium-oxalaat oplossing waren doorgezogen. Het nadeel van de methode van Emmerrie en van Eekelen is, vooreen kip althans, dat men steeds betrekkelijk groote hoeveelheden bloednoodig heeft, om de bepaling volgens deze indirecte methode (metH2S reductie) te kunnen uitvoeren. Deze hoeveelheid, bij voorkeur10 cc is te groot dan dat zij voor een klinisch

onderzoek bij de kip toe-passing zou kunnen vinden.



??? Bij wat wij noemden de directe methode (zonder H2S reductie)werd snel i cc bloed toegevoegd aan i cc trichloorazijnzuur 10 % teronteiwitting en na afcentrifugeeren van het neerslag werd i cc van deheldere bovenstaande vloeistof getitreerd met 2- 6 dichloorphenol-indophenol 1 : 100. Deze bepaling, die dus neerkomt op de methodevan Sattermeld, Perlzwf.ig en Dann, met de bezwaren, die wijboven reeds noemden, werd steeds in duplo uitgevoerd. Wij zijn er thans in geslaagd om door venapunctie in de vleugelvenaof door aan de gestuwde blootgelegde vena jugularis direct bloed uithet vat te onttrekken, zonder toetreding van lucht. In dat geval dienende dunne canules goed doorgespoten te zijn met een verzadigde kalium-oxalaat oplossing en mogen de spuiten vooral langs den zuiger geen luchtdoorlaten. Bij deze voorzorgen konden goed kloppende waarden ver-kregen worden van venapunctie-bloed en hartebloed.

Het is derhalvemogelijk, een bepaling van ascorbinezuur in het bloed van een kipte doen, zonder dat daarvoor het dier behoeft te worden opgeofferd.Dit heeft het voordeel dat men eenzelfde proefdier meerdere malenkan gebruiken, hetgeen bij belastingsproeven met zuiver ascorbinezuurper os gegeven, van beteekenis zal kunnen zijn. l)e tot nu toe in dierichting genomen proeven hebben echter nog geen goed resultaat opge-leverd. Wanneer we in tabel I de gevonden waarden zien voor normaledieren, dan treft het direct, dat er een groote variatie bestaat. Dit isten deele te wijten aan de reeds eerder genoemde fout van het verliesaan ascorbinezuur door oxydatie tijdens het bloed onttrekken of tijdensde bepaling. Daar wij er echter pas aan het einde van het onderzoekin slaagden deze foutenbron bijna geheel te eliminceren, wilden wijtoch deze oudere cijfers met eenige reserve opgeven. Ter vergelijkingworden hier tevens

eenige indirecte bepalingen, dus met H2S reductie,naast gezet, bij dieren, die direct konden worden opgeofferd. Hetverschil zal na de bovenstaande uiteenzetting wel duidelijk verklaardzijn. In tabel II zijn verzameld de gegevens van een 15-tal klinisch gezondehanen van hetzelfde ras (scheikuikenleghorns), die bovendien precieseven oud waren en waarvan de 3 laatste op een legbatterij werdengehouden. Dit bleek niet van invloed te zijn op het ascorbinezuurgehalte van het bloed. Volgens de indirecte methode vinden wij eengehalte aan ascorbinezuur in het kippenbloed, varieerende van 2,49tot 3,91 mgr % met een gemiddelde van 3,24 i 0,14 mgr %. (Debepalingen werden alle minstens in duplo uitgevoerd). Van de indirect bepaalde getallen, dus door H2S reductie verkregen,is de spreiding veel geringer. Deze variatie is toe te schrijven aan dentoestand van het dier, aan het verstrekte rantsoen en wellicht ook aaneen

verschil in erfelijke ras-samenstelling. Reeds eerder hebbenLamoureux en Hutt l3) voor het vitamine B[ soortgelijke verschillenin behoefte aan dat vitamine van verschillende hoenderrassen gevonden.



??? In vergelijking met het gehalte aan ascorbinezuur in het bloed vanden mensch, volgens Deggeler varieerend van 0,13â€”1,71 mgr %,waarbij hij 0,5â€”1,3 mgr % als klinisch normaal beschouwt, zien wedus, dat kippen een veel hooger gehalte bezitten. Daar de onderzochte dieren veelal lijdende waren aan allerlei ziektenen ons speciaal de neurolymphomatosis gallinarum interesseerde,hebben wij die gevallen, die zoowel klinisch als pathologisch anatomischde diagnose wettigden, samen gebracht in tabel III. Wij geven alleende indirect bepaalde getallen, na H2S behandeling, van de totale ascor-binezuur hoeveelheid. Ook hier zien we weer een vrij groote variatie-breedte van de waarden. Wij meenen zeker niet tot een specifiekeafwijking in de ascorbinezuur waarde van het bloed bij deze ziekte temogen besluiten. In tabel IV hebben wij tenslotte alle andere gevallen samengevat,waar wel klinisch soms

verlammingsverschijnselen te zien waren, maarwaar bij sectie geen reden was om van neurolymphomatosis te mogenspreken. Dat sommige dieren vrij lage bloedwaarden vertoonen, isbegrijpelijk, wanneer we voor oogen houden, dat deze dieren lijdendewaren aan ziekten, die binnen korteren of l?¤ngeren tijd zeker tot dendood gevoerd zouden hebben. Ook hier zien we weer het reeds bovenmeermalen genoemde verschil tusschen de directe bepaling in vleugel-en in hartebloed (waarbij de bepaling in den vleugel geschiedde doorvenasectie en nog niet door venapunctie) en de indirecte bepaling.Waar het ons nu den laatsten tijd gelukte voor vleugelbloed dezelfdewaarde te vinden als voor hartebloed, wanneer we het bloed afnamenuit een vena zonder dat het met de lucht in aanraking kwam, meenenwe redenen te hebben om aan te nemen, dat het mogelijk is op dezemanier vergelijkende bepalingen bij

eenzelfde kip op verschillendedagen na elkaar te doen, al blijven wij aan de indirecte methode volgensEmmerie en van Eekelen natuurlijk de voorkeur geven. Een woord van dank komt toe aan Mej. N. Eriesendorp, klin.analyste, die een deel der bepalingen voor ons uitvoerde. Samenvatting. Twee verschillende wijzen van vitamine C bepaling in kippenbloedwerden vergeleken, namelijk een directe methode zonder H2S reductieen de methode van Emmerie en van Eekelen. Ofschoon voor verge-lijkende proeven de eerste methode bruikbaar bleek, wordt om exactegegevens te krijgen aan de tweede de voorkeur gegeven. Wij vondenvoor klinische gezonde hanen een ascorbinezuur gehalte in het bloedvan 3,24 i 0,14 mgr %, dus hoog vergeleken bij de waarde bij denmensch gevonden. Eenige diagnostische beteekenis lijkt bij de kip debepaling van het ascorbinezuur gehalte van het bloed niet te hebben.



??? Zusammenfassung. Zwei verschiedene Methoden der Vitamin C-Bestimmung im H??hnerblut werdenmit einander verglichen, n?¤mlich eine directe Methode ohne H2S-Reduktion unddie Methode von Emmerie und van Eekelen. Obwohl sich f??r vergleichende Ver-suche die erste Methode als brauchbar erwies, wird der zweiten der Vorzug gegeben,um exakte Angaben zu erhalten. Wir fanden f??r klinisch gesunde H?¤hne einenAskorbins?¤uregehalt im Blut von 3,24 Â? 0,14 mg %, also einen hohen Gehaltim Vergleich zu den beim Menschen gefundenen Werten. Irgend eine diagnostischeBedeutung scheint beim Huhn die Bestimmung des Askorbins?¤uregehaltes des Blutesnicht zu besitzen. Summary. Two different ways of estimation of the percentage of vitamine C in fowls\' bloodare compared, viz. a direct method without the H2S reduction and the method ofEmmerie and van Eekelen. Though the first

method appeared to be usable tocomparing tests, the second was preferred to get exact data. The authors foundin the blood of clinical healthy cocks a percentage of ascorbinic acid of 3,24 Â?0,14 mgr %. This percentage is high in comparison with the value found in man.It seems that the estimation of the percentage of ascorbinic acid in fowls\' blood hasno value to diagnosis. R?Šsum?Š. Les auteurs ont compar?Š deux m?Šthodes diff?Šrentes pour la d?Štermination de lavitamine C dans du sang de poule; l\'une, directe et sans r?Šduction du H2S, l\'autre,celle d\'emmerif. et de van Eekelen. Tout en admettant que pour effectuer desessais comparatifs la premi?¨re m?Šthode est utilisable toutefois les auteurs pr?Šf?¨rentcelle d\'emmerie et de van Eekelen s\'il s\'agit d\'obtenir des donn?Šes pr?Šcises. Dansdu sang de coqs sains ils trouvirent une teneur en acide ascorbine de 3,24 Â? 0,14mgr. %, donc un titre assez

?Šlev?Š en comparaison de la valeur que l\'on trouve chezl\'homme. D\'ailleurs il semble que chez la poule la d?Štermination de la teneur enacide d\'ascorbine n\'a aucune valeur. Tabel I. Normale dieren. Ras Geslacht Ascorbinezuur in bloed in mgr % direct (vleugel) indirect (hart) Legbar S 0.41 2.26 Witte Leghorn 9 \'â€?52 2.05 â€ž 9 i .26 309 33 3 i .18 3.22 Exchequer Leghorn S 0.92 33 S 2.08 33 S 0.68 33 <J 1.26 33 S 0.74 33 3 1-34 Witte Leghorn 9 1.50 3.04 33 9 \'â– 52 Rhode Isl. Red. 9 \'â€?25 Â?s 9 1.17



??? Tabel II. Normale Legbar hanen. No. Ras Geslacht Ascorbinezuur in bloed in mgr Â°0 indirect (hart) i Legbar <?Ž 3-45 0 3 2-59 2 !} 3 3-84 3 ???? 3 2-75 4 >> 3 3-9\' 5 3 3-37 6 3 2.64 7 >> 3 3-70 8 S 2.63 9 >J s 363 10 >> 3 2-49 11 )Â? 3 3-79 12 )> 3 2.76 \'3 >i 3 3.84 \'4 5?• 3 3.28 gemidd. 3.24 ^ 0.14 Tabel III. Aan Neurolymphomatosis lijdende dieren. Ras Geslacht Ascorbinezuur in bloed in mgr % indirect (hart) Legbar 3 0.80 Witte Leghorn 9 1.87 ???? 9 1-77 m 9 \'â€?57 Â?? 9 1.90 >> 9 2.25 J 2-5\' )> 9 3\' 3 ?Ž?Ž 9 2.67 ???? 9 2-79 >> 9 2.17 j?? 9 4.42 ?ŽÂ? 9 1.63 >Â? 9 2.70 ???? 3 2-5\'



??? Tabel IV. Ascorbinezuur in bloed in mgr % Ras Geslacht Diagnose direct indirect vleugel hart hart Witte Leghorn <? chron. coccidiose 2.12 Excheq. Leghorn 9 coccidiose; helminthiasis 3-33 Rhode Isl. Red Â? leucose 2.10 9 leucose 2-37 9 leucose 3.86 Witte Leghorn 9 leucose 1.46 Rhode Isl. Red 9 B]-avitaminose 1-75 Witte Leghorn S 0.42 1.08 1-73 >> 9 ascites 1.24 1.66 2.29 9 mist i nier 0.82 1-37 \'â€?45 >> 9 helminthiasis 1.06 â€” 1.98 S helminthiasis 0.68 1.40 2-55 Â?, <? helminthiasis 0.48 â– â– 52 â€” 9 helminthiasis 2.14 â€” 4-95 9 torticollis 0.68 1.69 2.22 9 sarcomatose 1.64 1.46 3.82 9 helminthiasis 0.96 0.90 2.40 Â?, 9 nephritis 1.56 2.42 3-17 9 helminthiasis 1.26 1.62 3-77 Â?Â? 9 coccidiose 0.80 1.08 1.82 Â?Â? 9 coccidiose; helminthiasis 1.00 1.24 \'â€?57 9 coccidiose; helminthiasis 0-95 1.22 â€” Â?Â? 9 helminthiasis 0-59 0-79 2.25 Â?Â? 9 helminthiasis â€” â– â€” 1-52 Excheq. Leghorn 9 pootabsces

1.14 1.58 2.13 Witte Leghorn 9 gezwollen milt; helminthiasis 1.18 2.07 2.16 9 gezwollen milt; helminthiasis 1.16 1.28 ,.87 9 verlamming 0.85 â€” 1.72 ,, 9 verlamming en helminthiasis 1.36 â€” â€” 9 coccidiose; helminthiasis 1.07 1.65 2.00 9 verlamming 1.28 3-13 3-05 ,, 9 verlamming 1.05 2.00 2-59 9 coccidiose 0.84 â€” 1.82 ,, 9 verlamming; helminthiasis 1.04 1-99 2-33 59 LXVII



??? Bij het persklaar maken van dit artikel was ons nog niet de publicatie bekendvan Tomaszewski en Engel (Ztschr. f. Vitaminforschung Bd 9, 1939, S. 238â€”2^2.),over vitamine A en C gehalte van kuikenbloed in verband met vitamine K-avitaminose. In tabel 4 geven zij als gemiddelde van 5 waarnemingen: 2.37mgr. % ascorbinezuur met de methode van Emmerie en van Eekelen bepaald.De lagere waarde is wellicht te verklaren doordat zij met kuikens van 9 wekenoud werkten en het bloed verkregen door totale verbloeding, zoodat dus ver-liezen door oxydatie niet zijn uit te sluiten. LITERATUUR: *) Bessey, O. A. and King, C. G.: The distribution of vitamin C in plant andanimal tissues and its determination. J. Biol. Chem. 103. p. 687, 1933. \') Carrick, C. W. and Hauge, S. M.: Presence of the antiscorbutic substancein the livers of chickens fed on scorbutic diets. J. Biol. Chem. 58, p. 115, 1925. 3) Emmerie, A. and

Eekelen, M. v.: The chemical determination of vitamin Gwith removal of interfering reducing and coloured substances. Biochem. J. 28,P- "53. \'934- 4) Emmet, A. B. and Peacock, G. E.: Does the chick require fat-soluble vitamins.J. Biol. Chem. 56, p. 679, 1923. 5) Engler, H., Gordonoff, T. und Ludwig, F.: F??tterungsversuche an Hennenmil wasserl??slichen Vitaminen, Vitamin B. und C. Arch. f. Gefltigelk. 13,S. 172Â? 1939- 6) Hart, E. B., Halpin, J. G. and Steenbock, H.: The nutritional requirementsof baby chicks. J. Biol. Chem. 52. p. 379, 1922. \') Hart, E. B., Steenbock. H., Lepkovsky, S. and Halpin, J. G.: The nutritionalrequirements of the chicken. VI. Does the chicken require vitamin C? J. Biol.Chem. 66. p. 813, 1925. 8) Hauce, S. M. and Carrick, C. W.: The antiscorbutic vitamin in poultrynutri-tion. Poultry Sc. V. p. 166, 1926. â€?) Hf.ineman, M.: The distribution of ascorbic acid between cells and serum in relation to

its urinary excretion. J. Clin. Invest. 17, p. 751, 1938.10) Holmes, A. D., Tripp, F. and Satterfield, G. H.: The ascorbic acid content of chick blood. J. nutrition 16, p. 407, 1938.") Holmes, A. D., Tripp, F. and Satterfield, G. H.: The ascorbic acid content of bloodplasma of laying hens. Poultry Sc. 18. p. 192, 1939-la) Knox, C. W. and Lamb, A. R.: The effect of certain vitamin-carrying additionsto a normal ration for baby chicks. Poultry Sc. 3, p. 101, 1924. 13) Lamoureux, W. F. and Hutt, F. B.: Breeddifferences in resistance to a defi-ciency of vitamin B, in the fowl. Journ. Agric. Res. 58, num. 4, 1939. 14) Mitchell, H. H, Kendall, F. E. and Card, L. E.: The vitamin requirementsof growing chickens. Poultry Sc. 2, p. 117, 1923. ") Plimmer, R. H. A., Rosedale, J. L. and Raymond, W. H.: The rearing ofchickens on the intensive system. IV. C-vitaminrequirements of chickens andother birds. Biochem. J. 17. p. 787, 1923. 16) Shorten, J.

A. and Ray, C. B.: Antiscorbutic and antiberiberi proporties ofcertain sun-dried vegetables. Biochem. J. 15, p. 274, 1921. 17) Tripp, F. G., Howard, Satterfield, G. H. and Holmes, A. D.: Varietaldifferences in the vitamin C (ascorbic acid) content of tomatoes. J. HomeEconomics 29, p. 258, 1937.



??? Uit het Bacteriologisch Laboratorium van de Geneeskundige Universi-teitskliniek te Utrecht, Prof. Dr. C. D. DE LANGEN. DE TOEPASSING VAN HET VERSCHIJNSEL DER PHAGO-CYTOSE BIJ DE DIAGNOSTIEK DER BRUCELLOSEN. ^ II. DE ,,TROPINE-REACTIE" door Dr. J. VAN DER HOEDEN. Bij onze vroegere onderzoekingen l) is gevonden, dat de seravan lijders aan brucellose, Brucella krachtig phagocy teerden.In vele gevallen echter is de phagocytose niet alleen veroorzaakt doorspecifiek reageerende immuunstoffen (de tropinen), maar ook dooraanwezigheid van de normale, niet-specifieke opsoninen. Sera, dieop 56 gr. C. worden verhit, verliezen hun opsonische werkingen bezitten alleen nog slechts tropinen. Het is te verwachten, dat hetaantoonen dezer tropinen diagnostische beteekenis heeft. Op grondhiervan hebben wij nu een methode van onderzoek opgesteld, die wijtropincreactie zullen noemen

en die hieronder wordt beschreven. A. Gebruikte stoffen. 1) Het te onderzoeken bloedserum 20 tot 30 minuten in een waterbadop 56 gr. C. verhit. 2) Een 24 uur gegroeide agarkweek van Br. Bang in physiologischwater gesuspendeerd, tot zoodanige troebelheid, dat een platinalis,ongeveer 3 mm onder het oppervlak, nog juist zichtbaar is. 3) Door venepunctie verkregen bloed van willekeurige menschen ofdieren, opgevangen in natriumcitraat, zoo dat het vloeibaar blijft,daarna gewasschen in physiologische zoutoplossing en na verwijderingder bovenstaande vloeistof, goed gemengd in de achtergebleven geringehoeveelheid vocht. B. Reactietechniek. 0.1 ccm van het te onderzoeken op 56 gr. C. ge??nactiveerde serum,0.1 ccm bloedccllenbrij en 0.2 ccm Brucella-suspcnsie, worden ineen buisje gemengd en gedurende een half uur in een waterbad bij 37 gr.C. gehouden. Daarna schudt men den inhoud van het buisje zachtop

en brengt daarvan een druppeltje op een voorwerpglas, om er,op de gebruikelijke wijze, een uitstrijkpracparaat van te maken. Ditwordt op een warme plaats aan de lucht gedroogd, vervolgens metmethylalcohol gefixeerd en tenslotte gekleurd in een oplossing van 30druppels Giemsa in 10 ccm water. Teneinde de kleurendifferentiatie \') Vervolg van: Tijdschr. v. Diergeneesk. 1940, 67, No. 21, blz. 910.



??? te accentueeren, brengt men op het spoelwater, dat op het voorwerpglasis achtergebleven, enkele druppels 1% azijnzuur en spoelt daarna metwater voorzichtig af. Na het te hebben laten afdruipen, wordt hetpraeparaat op een verwarmde plaats gedroogd. De kleur dient meerrood dan paars te zijn, niet blauw of grauw. De aan het microscopische beeld te stellen eischen zijn de volgende: a) het protoplasma der polynucleaire leucocyten moet licht-rose ge-kleurd zijn, hun kernen duidelijk gestructureerd en donker-violet,de bacteri??n moeten grootendeels blauwe kleur hebben; b) men bekijke verschillende deelen van het praeparaat en schenkealleen aandacht aan niet-geschrompelde polynucleairen met gaaf proto-plasma. Deze mogen niet liggen temidden van bacterie-hoopen; c) vereischt is een microscoop met goede optiek (wij gebruiktenbinoculair 7 X met olie-immersie); d) ten minste 10 cellen worden bekeken.



??? De reactie is als positief te beschouwen, indien, rekening houdendemet de bovengenoemde eischen, duidelijke phagocytose wordt gezien. Alvorens de uitkomsten der onderzoekingen met deze serumreactiete beschrijven, zullen wij enkele algemeene vragen bespreken. Wijhebben hierbij het oog op de onderzoekingen, welke ten doel hadden,de factoren, die bij de reactie samenwerken, zoo gunstig mogelijk testellen. (1) Is het noodzakelijk bij de tropine-reactie levende Brucellacultures te ge-bruiken, of kunnen ook gedoode bacteriesuspensies worden benut ? Proef i: Met een aantal sera, alle ge??nactiveerd op 56 gr. C., is detropinereactie verricht, gebruik makend van levende Brucella-suspen-sies en daarnaast van, door verhitting gedurende een uur op 56 gr. C.,gedoode. De uitkomsten zijn in onderstaande tabel weergegeven. Serum Agglutinatiereactie Complement-bindings-reactie Tropine-reactiemet levendeBrucella

Tropine-reactiemet gedoodeBrucella Geit i i00000 0,005 10 (10) *) 10 (10) *) Paard 70 400 0,05 10 (10) 5(5) Paard 133 50 0 0 0 Koe 136 1600 0,005 10 (10) 10 (10) Koe 137 200 0,005 10 (10) 10 (10) Koe 138 1600 0.005 10 (10) 10 (10) Koe 139 200 0,005 10 (10) 10 (10) Koe 140 800 0,01 10 (10) 10 (10) Koe 141 400 0,005 10 (10) 10 (10) Mensch 148 400 0,005 10 (10) 10 (10) *) Het eerste getal = aantal cellen dat heeft gephagocyteerd. Tusschen haakjes= aantal cellen met zeer sterke phagocytose (zie afbeelding er> )â€? De tropinereactie kan dus vrijwel evengoed met gedoode als metcultuursuspensie worden uitgevoerd. (2) Moeten de te onderzoeken sera versch worden onderzocht, of kunnen ooklang bewaarde sera voor de tropine-reactie worden gebruikt ? Proef 2 : In talrijke gevallen hebben wij de reacties met een zelfde serumherhaald. Steeds bleek, dat verblijf in de koelkast, gedurende weken ofzelfs maanden,

geen merkbare vermindering van het tropinegehaltehad veroorzaakt. Hierdoor bezit de tropine-reactie een belangrijkvoordeel op de opsono-cytophagic reaction van Huddleson, die reedsmoet worden verricht binnen een half uur na bloedafname.



??? (3) Verdient het gebruik van bloedcellen van bepaalde diersoorten de voorkeurboven die van andere ? Proef 3: Vele malen hebben wij, naast elkaar in ?Š?Šn proefde phago-cytose bestudeerd der leucocyten van verschillende bloedsoorten.In onderstaande tabel zijn hier enkele voorbeelden van opgenomen. Bloedcellen van: Serum van Mensch Koe Paard Schaap Geit Konijn Cavia Koe 6 Idem verhit*) 10 (9)10 (10) 10 (10)10 (10) 10 (10)10 (10) 10 (10)\'0 (9) â– o (5) 10 (10) brucellose Koe 37Idem verhit 10(10)10 (10) \'0 (9) 10 (10) 10 (10)10 (10) 10 (10)10(10) 10 (7)10 (10) 3(o)\'0(8) brucellose Koe 38Idem verhit .0(6)10 (7) 10(10)io (10) â– o(7)10 (10) \'0(8).0(6) \'0 (9) 10 (10) 10 (10) 10 (9) 6(4).0(8) brucellose Koe 39Idem verhit 10(10)10 (10) .0(8)10(10) 10 (10)10(10) 10(10)10(10) 10(10)10(10) 10(8)10(10) 3(3) brucellose Koe 41Idem verhit 00 4(o) 0 9(4)0 8(5)0 00 00 00 niet besmet Mensch 1145Idem verhit

10(10)10(10) \'0 (9) 10(10) 9(7).0(8) 10 (10)10 (10) brucellose Paard 45Idem verhit 10 (9)10 (9) 10 (10) 10(10)10(10) 10(8)8(7) 10 (10) 10 (10)10 (10) 3(0)6(4) brucellose *) verhit = Â? uur 56 gr. C. De bloedcellen van mensch, rund, paard, schaap, geit en konijnwaren alle goed bruikbaar. De microscopische beelden met konijnen-bloed waren het minst mooi. De phagocytose der witte bloedcellen vancaviae stond achter bij die der andere dieren. Bij het samenbrengenvan sommige bloedsoorten treedt min of meer sterke haemolyse op,in verband met de aanwezigheid van heterophile antistoffen o.a.serum van het rund met erythrocyten van mensch, paard, konijn encavia). Hierdoor kunnen de beelden somtijds minder duidelijk worden.Bij onze proefopstelling van de tropine-reactic evenwel, zal in zulkegevallen de haemolyse uitblijven, omdat deze alleen kan plaatsvi??denbij aanwezigheid van complement, hetwelk

door de voorafgaandeverhitting der sera is geinactiveerd. Bij het onderzoek der menschensera vielen de praeparaten somtijdsminder fraai uit, wanneer de gebruikte bloedcellen afkomstig wirenvan personen uit een bloedgroep, waarvan de erythrocyten doo- dete onderzoeken sera werden geagglutineerd. Het verdient daarom de



??? voorkeur, indien niet de eigen bloedcellen kunnen worden gebruikt,het bloed te nemen van een persoon, wiens bloedgroep in dit verbandgunstig is. (4) Is de bloedcellen-suspensie eenigen lijd te bewaren ? Het meest bewerkelijke gedeelte van de verrichtingen bij de tropine-reactie is het verschaffen van citraat-bloed en het wasschen daarvan.De reactietechniek zou eenigszins worden vereenvoudigd, indien nietsteeds nieuwe bloedmonsters dienen te worden genomen, maar ookvoldoende phagocytose met de leucocyten van bewaard bloed kanworden verkregen. Proef 4: Opsoninen- en tropinen-bevattende sera werden, op 3 achter-eenvolgende dagen, samengebracht met gewasschen menschenbloed,dat in de koelkast was bewaard. De uitkomsten der reacties warenals volgt: Gewasschen menschenbloed, gebruikt: Serum direct na na na I dag 2 dagen 3 dagen Mensch 813 10 (10) 10 (10) 9 (9) 2 (0) morbus

Bang Idem verhit 10 (10) 10 (10) 10 (9) 6 (4) Mensch 877 8 (4) 6 (3) 6 (3) 7 (4) niet ziek Idem verhit 0 0 0 0 Koe 59 10 (8) 10 (10) 8 (8) 3 (3) besmettelijk verwerpen Idem verhit 10 (10) 10 (10) 5 (4) 3 (0 Koe 64 10 (10) 10 (10) 3 (3) 3 (0 besmettelijk verwerpen Idem verhit 10 (10) 10 (10) 2 (2) 4 (4) Koe 63 0 0 0 0 niet besmet Idem verhit 0 0 0 0 Zonder hun bruikbaarheid in te boeten, kunnen de bloedcellen dustot den volgenden dag in de ijskast worden bewaard. Binnen dezentijd behielden de leucocyten hun gelobden kern en lichtgekleurd plasma.Daarna nam het protoplasma van vele cellen een donkere kleur aan,de kernen werden rond en tegelijkertijd ging het vermogen tot phago-cyteeren ten deele verloren. (5) Hoe langen tijd hebben de leucocyten noodig voor maximale phagocytose ? Proef 5: In een waterbad van 37 gr. C. werden 6 buisjes geplaatst,elk dezelfde stoffen bevattende, nl. verhit serum van een lijder

aanbrucellose, gewasschen bloedcellen en bacteriesuspensie.



??? Van den inhoud dezer buisjes werden op de gebruikelijke wijze prae-paraten gemaakt en wel, uit het eerste na 5 minuten, uit het tweedena 10 minuten, en zoo vervolgens, zoodat het zesde buisje 30 minutenin het waterbad bleef. Bovendien is het mengsel uitgestreken bij denaanvang van de proef, dus zonder dat verhitting heeft plaats gehad.De met enkele sera verkregen uitkomsten zijn hieronder weergegeven. Sterkte der phagocytose (10 cellen). Mensch 1 po Paard 185 Rund 186 Rund 188 Direct. . . 0000000000 0000000000 0000000000 0000000000 Na 5 min. 37 gr- C. 0000001111 0000012222 0001223333 0002333333 Na 10 â€ž 37 ,Â? â€? â€? 01iIIii122 0111222333 0002223333 0333333333 Na \'5 Â? 37 Â? â€? â€? I122222233 â– 233333333 0012333333 0133333333 Na 20 â€ž 37 Â? â€? â€? 1222222333 OI23333333 2233333333 2333333333 Na 25 Â? 37 Â? â€? â€? 2222222233 2233333333

2233333333 \'233333333 Na 30 Â? 37 Â? â€? â–  2223333333 1233333333 \'233333333 3333333333 0 = geen phagocytose (zie afbeelding â€”). 1 = geringe phagocytose, minder dan 15 bacteri??n opgenomen (zie afbeelding ) 2 - duidelijke phagocytose, meer dan 15 en minder dan 40 bacteri??n opgenomen (zie afbeelding )â€? 3 = sterke phagocytose, meer dan 40 bacteri??n opgenomen (zie afbeelding-)- -f ) Tellen we de 10 getallen, die de mate van phagocytose van elkserummonster aangeven tezamen, dan geven de sommen daarvan eenoverzichtelijken indruk van de reactiesterkte na verschillenden tijdsduurbij 37 gr- Mensch 190 Paard 185 Rund 186 Rund it8 Direct . . 0 0 0 0 Na 5 min. 37 gr- â€? â€? 4 9 \'7 20 Na 10 â€ž 37 Â? â€? â€? 11 18 18 27 Na 15 â€ž 37 Â? â–  â€? 20 27 21 25 Na 20 ,, 37 Â? â€? â€? 22 24 28 29 Na 25 â€ž 37 Â? â€? â€? 22 28 28 27 Na 30 â€ž 37 Â? â€? â€? 27 27 27 30 Uit de

verkregen uitkomsten mag worden besloten, dat reeds zierspoedig phagocytose tot stand komt. Deze phagocytose neemt in deverschillende sera, bij langer verblijf bij 37 gr., niet in gelijke mate 10e.Na 20 minuten is ongeveer het maximum bereikt, na 30 minu envrijwel volledige phagocytose.



??? (6) Welke invloed heeft de temperatuur ? Proef 6: Met de sera van de vorige proef zijn de zelfde bepalingengedaan, zonder daarbij de buisjes te verhitten. Zij werden gedurende30 minuten bij kamertemperatuur bewaard, alvorens te worden uit-gestreken. Mensch 190 Paard 185 Rund 186 Rund 188 30 min. bij 22 gr. C.Som ....... 000000i1226 00000i1223 9 000000I1237 00000012227 30 min. bij 37 gr. C. Som ....... 222333333327 \'233333333 27 \'233333333 27 333333333330 Hoewel sommige witte bloedcellen ook bij kamertemperatuurkunnen phagocvteeren, toont vergelijking met de phagocytose bij37 gr., dat deze verwarming de reactie zeer belangrijk bevorderten dus de voorkeur verdient. (7) Hoe langen tijd na de besmetting treden de tropinen in het serum op? Proef 7: Bij 3 konijnen, met negatieve agglutinatie-, complement-bindings- en tropinenreactie, werd een suspensie van levende BrucellaBang in den

bloedstroom gebracht. Twaalf dagen nadien waren dereacties als volgt: Agglutinatie-titer Complement-bindings-reactie 1) Tropinen-reactie Konijn \'7....... 12800 0,005 10 (10) Konijn 72....... 6400 0,005 10 (10) Konijn \'4\'...... 3200 0,005 10 (10) Na 12 dagen waren dus zoowel agglutininen, complementbindcndeantistoffen, als tropinen, in groote hoeveelheid gevormd. Meer systematisch onderzoek kon worden verricht met 2 geiten. Proef 8: Bij proefgeit 1, die geen specifieke antistoffen voor Brucellain het bloedserum herbergde, werd op 29 Juni in de bloedbaan gebrachteen dunne suspensie van Br. Bang, die kort tevoren uit het bloed van 1  De complementbindingsreactie is verricht in 4 verdunningen van het serum,waarbij de hoeveelheid serum bedroeg: 0.2, 0.05, 0.01 en 0.005 ccm. De zwakstepositieve reactie is dus aangegeven met 0.2, de sterkste reactie met 0.005.



??? een mensch, lijdende aan brucellose, was gekweekt. Het dier reageerdemet verminderde eetlust gedurende enkele dagen en matige verhoogingvan de lichaamstemperatuur. Proefgeit 1. (29.6 besmet met levende Brucella). Datum Agglutinatie-reactie Complement-bindings-reactie Opsoninen Tropinen Lichaams-temperatuur 26.6 0 0 2 (!) 0 ODco 28.6 0 0 3 (2) 0 38.8 29.6 0 0 2 (1) 0 39-9 30.6 0 0 3 (2) 0 40.4 \'â– 7 0 0 3 (3) 0 39-6 2-7 200 0.01 \'O (9) 0 40.0 3-7 6400 0.005 10 (10) 0 39-3 4-7 25600 0.005 10 (10) 0 38.6 5-7 51200 0.005 10 (10) 6 (4) 390 6.7 102400 0.005 10 (8) 3 (0 39-0 7-7 102400 0.005 10 (10) 6 (i) 39-4 8.7 102400 0.005 10 (10) 10 (10) 39-4 9-7 102400 0.005 10 (10) 10 (10) 39-4 16.7 12800 0.005 10 (10) 10 (10) 39-3 24.7 6400 0.005 >0 (8) 10 (10) 39\' 27.8 3200 0.005 10 (10) 7 (5) 23-9 6400 0.005 10 (10) c (5) 25.10 12800 0.005 10 (10) C (5) Reeds 6 dagen na de

besmetting zijn agglutininen en tegelijkertijdamboceptoren in het bloed verschenen, 3 dagen later ook tropinen.De onafhankelijkheid van de laatste tot de beide eerstgenoemde komtnaar voren, wanneer wij zien, dat op het moment, waarop reeds sterkeconcentraties van agglutininen (liter 25600) en complementbindendeantistoffen (0.005) bestonden, nog geen tropine-werking te bespeurenwas. De spoedige toename van thermolabiele opsoninen kan in verhandworden gebracht met de mobiliseering van de normale afweerkrachtenvan het organisme, is dus als een niet-specifieke afweerreactie te be-schouwen. Proef 9: Bij geit 2, die, evenals geit 1, v????r de proef geen antistoffenvoor Brucella in het bloedserum bezat, is op 24 Juli in den bloedbaangebracht een suspensie van Br. Bang, welke door verhitting gedurmdeeen uur op 56 gr. C. was gedood.



??? (24.7 besmet met gedoode Brucella). Proefgeit 2. Datum Agglutinatie-reactie Complement-bindingsreactie Opsoninen Tropinen 22.7 0 0 0 0 23-7 0 0 0 0 24.7 0 0 0 0 25-7 0 0 0 0 26.7 0 0 0 0 27-7 0 0 0 0 28.7 400 0.01 10 (10) 0 29-7 6400 0.005 10 (10) 7 (5) 3Â°-7 6400 0.005 10 (10) 10 (10) 31 -7 3200 0.005 10 (10) 10 (10) 9.8 1600 0.005 10 (10) 10 (10) 26.8 800 0.005 10 (10) 8 (7) 23-9 200 0.005 10 (10) 9 (8) 25.10 200 0.05 10 (10) 9 (9) Bij geit 2 traden de antistoffen nog sneller in het bloedserum op,dan bij geit 1. Na 4 dagen verschenen reeds agglutininen, complement-bindende antistoffen en de niet-specifieke opsoninen, den daarop vol-genden dag ook de tropinen. In deze proeven met geiten zijn de tropinen dus in het serum opge-treden, 6 dagen na infectie met levende Brucella en 5 dagen na inspuitingvan gedoode Brucella, d.i. resp. 3 dagen en 1 dag na het verschijnender agglutininen en

amboceptoren. Zij bleven langen tijd, althans enkelemaanden, daarin aanwezig. (8) Welke diagnostische heteekenis komt een positieve tropinereactie toe ? Met de sera van 62 menschen, 112 runderen en 66 paarden isagglutinatie- en complementbindingsreactie verricht, benevens onder-zoek naar de aanwezigheid van opsoninen (met versch serum) en tro-pinen (met verhit serum). Onderstaande tabellen geven de daarmede verkregen uitkomstenweer. Voor de opsoninen- en tropinenreacties is in de meeste gevallengebruik gemaakt van witte bloedcellen van den mensch (gewasschenmenschenbloed).



??? 62 sera van menschen:Readies Aantalsera Complement-binding Agglutinatie Opsoninen a. Lijders aan brucellosis Bang (bij 4 dezer is Br. Bang uit het bloed gekweekt). 12800320032001280800400 6 (4)10 (10)10 (10)10 (10)10 (10)10 (10) 0.005 0.005 0.05 0.005 0.005 O.OI b. Dierenartsen. 10 (9) 8 (7) 10 (8) â– o (9) 0.05 0.2 o 0.05 200100100 50zwak c. Contr?´le-sera. 25oo OOOOOOOOOO O 10 (9) 10 (8) \'O (5) 9 (7) 9 (3) 8 (5) 8 (O 7 (3) 5 (2) 5 (o) 3 (o) Alle sera van personen, die lijdende waren aan de ziekte van Bang,gaven naast positieve agglutinatie- en complementbindingsreacties,ook sterke tropinereactie. De menschen, die niet leden aan brucellosishadden negatieve agglutinatie-, complementbindings- en tropinereac-ties, met uitzondering van 4 dierenartsen, die herhaaldelijk metaborteerend vee in aanraking kwamen. Twee dezer (tabel *) wareneen halfjaar tevoren, toen zij nog studeerden, ook reeds

onderzocht,waarbij de reacties negatief waren gevonden. 1) Zeventien der 42contr??lesera bevatten niet-specif??eke opsoninen. \') Zie ook Ezendam, Acad. Proefschrift, 1939, blz. 80. Van der Hoeden, Beroepsinfecties, T. v. Diergeneesk., 1939, 66, blz. 230.



??? 112 sera van runderen: Reacties Complement-binding Aantalsera Opsoninen Agglutinatie Bang (besmettelijkdie deel uitmaken verwerpen, â€žopbreken"van een besmetten ve 6400 0.005 10 (10) 10 10) 3200 0.005 10 (10) 10 10) 1600 0.005 10 (10) 10 10) 1600 0.05 10 (10) 10 10) 800 0.005 10 (10) 10 10) 800 0.005 10 (8) 10 10) 800 0.05 10 (10) 10 10) 800 0.01 10 (10) 10 10) 400 0.005 10 (10) 10 10) 400 0.005 10 (10) 9 9) 400 0.005 9 (8) 10 10) 400 0.05 10 (10) 10 10) 400 0.01 10 (10) 10 10) 400 0.2 10 (.0) 10 10) 200 O.OO5 10 (10) 10 10) 200 O.OI 10 (â– 0) 10 10) 200 O.O5 10 (10) 10 10) 200 O.OO5 8 (7) 10 9) 200 O.OI 8 (8) 9 9) IOO 0.005 10 (.0) 10 10) 100 O.OI 10 (7) 10 10) IOO 0.005 10 (6) 10 7) IOO 0.2 zwak 8 (8) 9 9) 50 0.2 10 (10) 10 10) 50 0 9 (7) 9 9) 25 0.05 10 (10) 9 8) 25 0.2 10 (10) 10 8) 25 0.2 8 (7) 10 10) a. 25 0 10 (.0) 0 25 0 9 (7) 0 25 0 6 (3) 0 25 0 4 (2) 0 25 0 0 0 0 0 10 (9) 0 0 0 10 (4) 0 0 0 9

(4) 0 0 0 8 (3) 0 0 0 4 (2) 0 0 0 4 (0) 0 0 0 6 (5) 0 0 0 3 (0 0 0 0 0 0 a. Lijders aan brucellosis secundinarum), resp. koeien 46 5i 322 44 De sterkte der tropinereactie gaat in vele gevallen niet evenwijdig metdie van de agglutinatie- en complementbindingreacties. De diagnostischewaarde van de tropinereactie komt vooral tot uiting waar deze sterk



??? positief uitviel, terwijl de beide andere reacties negatieve- of slechtszwak positieve uitkomsten gaven. Geen der contr??lesera had agglutinatie in hoogere titer dan i : 25,de complementbindings- en tropinereacties waren steeds negatief. Van de 60 contr??lesera hadden 16 niet specifieke opsoninen. Enkeleder onderzochte controle-runderen waren het voorafgaande jaar pro-phylactisch ge??nt tegen besmettelijk verwerpen. Hun serumreactieswaren niettemin negatief. 66 sera van paarden:Reacties Aantalsera Complement-binding Agglutinatie Opsoninen a. Lijders aan brucellosis (sehoftbuil, borstbeenfistel, algemeene :selen; bij 4 dezer is Br. Bang uit het punctaat gekweekt.) 10 (10)10 (10)to (to)\'o (9)10 (10)10 (8)O 32003200800400400200100 0.005 o.01 0.01 0.005 0.05 0.005 0.005 ontr?´le-sera. b. C 23 3200 0.005 10 (.0) 10 (10) 200 0.05 10 (10) 10 (10) 200 0.01 10 (10) 10 (10) 100 0.2 zwak 6 (5) 4 (3) 100

0.05 10 (8) 10 (10) 25 0.2 10 (.0) 10 (10) 25 zwak 0.2 zwak 10 (10) 4 (2) 0 0.05 10 19) 3 (1) 0 0 3 (2) 1 (1) 50 0.2 8 (6) 0 50 0.2 2 (2) 0 50 0.2 0 0 50 0 9 (6) 0 50 0 8 (5) 0 25 0.2 zwak 8 (6) 0 25 0 10 (7) 0 25 0 7 (7) 0 25 0 7 (5) 0 25 0 3 (0) 0 25 0 0 0 0 0 9 (8) 0 0 0 9 (3) 0 0 0 8 (6) 0 0 0 7 (6) 0 0 0 5 (2) 0 0 0 4 (O 0 0 0 2 (0) 0 0 0 0 0 .Serum van paard met sinds lang genezen sehoftbuil.



??? Alle paarden met klinische verschijnselen van ,,Bang-infectie" haddenpositieve agglutinatie- en complementbindingsreacties en een zeersterke tropine-reactie. Het serum van een gezond paard, dat geruimentijd tevoren een schoftbuil heeft gehad, gaf nog wel een zwakke agglu-tinatie- en een sterke complementbindingsreactie, maar bevatte geentropinen meer (evenmin opsoninen). Zeer opmerkelijk is, dat bij een groot aantal paarden, die klinischniet verdacht waren van brucellose (controlegroep), alle 3 antistoffenaanwezig waren, somtijds tot zeer hooge titers. Dit behoeft niet ten na-deele van de specificiteit der reactie te worden geduid. Het paard isgebleken zeer gevoelig te zijn voor besmetting met den bovinen abortus-bacil. In de omgeving van dieren, die aan brucellose lijden, treft menherhaaldelijk paarden aan met positieve serumreacties 1). Bovendienmoet in aanmerking worden genomen, dat door de

verscheidenheidder ziektebeelden, brucellose bij het paard niet zelden als zoodanigzal worden miskend (naast de meer bekende hygromen aan nek, schoften borst, kreupelheden ten gevolge van tendinitis, arthritis en tendo-vaginitis, tijdelijke zwakte, koorts). In dit opzicht kan men zulke paardenvergelijken met menschen, die herhaaldelijk in nauw contact zijn metaborteerend vee (dierenartsen, veeverloskundigen) en die ook de anti-stoffen in het serum herbergen, zonder klinische verschijnselen vaninfectie te bezitten. Samenvatting. De tropinereactie bij brucellosis berust op het aantoonen van de speci-fieke phagocytose-bevordercnde stoffen, de tropinen, die in tegenstellingmet de niet-specifieke opsoninen, thermostabiel zijn. Hiertoe wordende te onderzoeken sera geinactiveerd op 56 gr. C. Bij 0.1 ccm verhitserum brengt men o. 1 ccm gewasschen citraatbloed en 0.2 ccm suspensievan Brucella Bang; het mengsel

blijft een half uur in het waterbadbij 37 gr. Daarna wordt een uitstrijkpraeparaat gemaakt, dat gefixeerdwordt met methylalcohol, gekleurd met Giemsa-oplossing ^30 druppelskleurstof op 10 ccm gedistilleerd water) en daarna voorzichtig gediffe-rentieerd met 1% azijnzuur. In plaats van levende Brucella kan men ook gedoode gebruiken(1 uur 56 gr.). De te onderzoeken sera behouden de tropinen bij lang bewaren;de reactie kan dus op elk tijdstip worden verricht. Voor de phagocytose kan men gebruiken bloed van menschen ofdieren (rund, paard, schaap en geit). Door de voorafgaande inacti-veering der sera wordt het beeld niet geschaad bij aanwezigheid vanheterolysinen. De bloedcellensuspensie kan in de ijskast tot den volgenden dag



??? worden bewaard, zonder dat de leucocyten hun phagocyteerendvermogen inboeten. Na het samenvoegen van serum, bloed en bacteri??n treedt gewoonlijkreeds zeer spoedig phagocytose op. Na 20 minuten is in de meeste gevallenhet maximum bereikt, na 30 minuten is de reactie volledig. Zij verlooptveel sneller en krachtiger bij 37 gr., dan bij kamertemperatuur. Inproeven met geiten, die waren ingespoten met levende of gedoodecultuur van Br. Bang, bleek, dat de tropinen reeds optraden 5 ?¤ 6 dagenna de inspuiting, de agglutininen en amboceptoren nog 1 tot 3 dageneerder. De 3 antistoffen bleven maanden lang aanwezig. Bij een onderzoek van 62 menschen, 112 runderen en 66 paardenis gebleken, dat de tropinereactie, naast groote gevoeligheid ook eenhooge mate van specificiteit bezit. In sommige gevallen van brucellosiswaren de agglutinatie- en complementbindings-reacties negatief ofzwak positief,

terwijl de sera een sterke tropine-reactie gaven. Aan de positieve tropinereactie komt bij mensch en rund een belang-rijke diagnostische beteekenis toe. Bij het paard is de waarde daarvangeringer; dit geldt evenzeer voor de andere serumreacties bij dit dier.De positieve uitkomsten bij een aantal paarden, die op het momentvan onderzoek klinisch niet lijden aan brucellosis, houden waarschijnlijkverband met het veelvuldig voorkomen van latente infecties bij dezediersoort. De tropinereactie ten behoeve van de diagnostiek der brucellose iseen gemakkelijk en snel uitvoerbare onderzoekingsmethode, die voorpractische toepassing is aan te bevelen. Zusammenfassung . Die Tropinreaktion bei Brucellosis beruht auf dem Nachweis spezifischer, diePhagozytose f??rdernder Stoffe, der Tropine, die im Gegensatz zu den nichtspezifischen Opsoninen thermostabil sind. Hierf??r werden die zu untersuchendenSera bei 56Â°

inaktiviert. Zu 0,1 ccm erhitztem Serum f??gt man 0,1 ccm gewaschenesZitratblut und 0,2 ccm Suspension von Brucella Bang ; das Gemisch bleibt J Std.im VVasserbad bei 370. Darauf wird ein Ausstrichpr?¤parat gemacht, das mit Methyl-alkohol fixiert, mit Giemsal??sung (30 Tropfen auf 10 ccm dest. Wasser) gef?¤rbtund darauf vorsichtig mit 1 % Essigs?¤ure differenziert wird. An stelle von lebendigen Brucella kann man auch get??tete gebrauchen (1 Std.bei 56Â°). Die zu untersuchenden Sera behalten die Tropine auch bei l?¤ngerer Aufbewah-rungszeit ; man kann die Reaktion also zu jeder Zeit machen. F??r die Phagozytose kann man Blut von Menschen oder Tieren (Rind, Pferd,Schaf und Ziege) verwenden. Infolge der vorhergehenden Inaktivierung der Serawird das Bild nicht getr??bt durch das Vorhandensein von Heterolysinen. Die Blutk??rperchensuspension kann im Eisschrank bis zum n?¤chsten

Tagebewahrt werden, ohne dass die Leukozyten von ihrer phagozythierenden F?¤higkeiteinb??ssen. Nach dem Beif??gen von Serum, Blut und Bakterien tritt gew??hnlich schon baldPhagozytose auf. Nach 20 Min. ist in den meisten F?¤llen das Maximum erreicht,nach 30 Min. ist die Reaktion vollst?¤ndig. Sie verl?¤uft viel schneller und kr?¤ftigerbei 370 als bei Zimmertemperatur. Versuche mit Ziegen, die mit lebencigen oderabget??teten Kulturen von Br. Bang eingespritzt waren, zeigten, dass die Tropine



??? bereits 5â€”6 Tage nach der Injektion auftraten, die Agglutinine und Ambozeptorennoch 1â€”3 Tage fr??her. Die 3 Antistoffe bleiben monatelang anwesend. Bei der Untersuchung von 62 Menschen, 112 Rinder und 66 Pferden ergab sich,dass die Tropinreaktion neben einer grossen Empfindlichkeit auch ein grosses Massvon Spezifit?¤t besitzt. In einigen F?¤llen von Brucellosis waren die Agglutinations-und Komplementbindungsreaktionen negativ oder schwach positiv, w?¤hrend dieseSera eine starke Tropinreaktion zeigten. Einer positiven Tropinreaktion ist beim Menschen und bei Tieren eine erheblichediagnostische Bedeutung beizumessen. Beim Pferd ist ihr Wert geringer ; dies trifftauch f??r die anderen Serumreaktionen zu. Die positiven Ergebnisse bei einer AnzahlPferden, die klinisch nicht an Brucellosis litten, steht wahrscheinlich in Beziehungzu dem h?¤ufigen Vorkommen latenter Infektionen bei diesen

Tieren. Die Tropinreaktion f??r die Diagnose der Brucellosis ist eine leicht auszuf??hrende,schnell ablaufende Untersuchungsmethode, die f??r die praktische Anwendung zuempfehlen ist. Summary. The tropin reaction in brucellosis rests upon the showing of the specificphagocytosis-stimulating agents, the tropins that are thermostabile in contraryto the non-specific opsonins. To this purpose the sera are inactivated on 1320 F.To 0,1 c.c. heated serum o, 1 c.c. washed citrate blood cells and 0,2 c.c. of a suspensionof Brucella Bang are added. The mixture is kept in a water-bath on 98,5Â° F. during half an hour. After this asmear-preparation is fixed with methyl alcohol, coloured with Giemsa-solution(30 drops of the stain to 10 c.c. distilled water) and carefully differentiatedwith 1 % acetic acid. In stead of living Brucella one can also use a killed culture(one hour on 1320 F.). The sera to be researched keep the tropins very

long. The reaction thereforecan be carried out every moment. To the phagocytosis one can use blood of men or animals (cow, horse, sheepand goats). After inactivation of the sera the picture is not damaged by the presenceof heterolysins. The suspension of blood cells can be preserved in an ice-box till next day, withoutthe leucocytes losing their phagocyting power. After mixing the scrum, blood and bacteriae, phagocytosis usually sets in alreadysoon. After 20 min. the maximum is reached in most cases, after 30 min. the reactionis complete. The reaction has a much quicker and powerfull progress at 98,5Â° F. than at roomtemperature. In experiments with goats, that were injected with living or killedculture of Br. Bang, it appeared that the tropins already appeared 5 to 6 days afterinjection, the agglutinins and amboceptors still 1 to 3 days earlier. The three anti-bodies remained present during several months. In a

research in 62 men, 112 cows and 66 horses it appeared that the tropin-reaction possesses next to a great sensibility a high specificity too. In some casesof brucellosis the agglutination- and complementfixation tests were negative orslightly positive, whilst these sera gave a strong tropin-reaction. To the positive tropin-reaction one attaches an important diagnostic value inman and cow. In the horse this value is smaller. This also counts for the other sero-logical reactions. The positive results in a number of horses, that do not clinicallysuffer from brucellosis, arc probably connected with the frequently occurring of latentinfections in this species of animals. The tropin-reaction in the diagnostics of brucellosis is an easily practicable,quick method of research, that can be recommended for practical use. TXVII 60



??? R?Šsum?Š. La r?Šaction des tropines en cas de brucellose est fond?Še sur la recherche des corpsfavorisant sp?Šcifiquement la phagocytose et appel?Šs tropines, qui, ?  l\'encontre desopsonines non sp?Šcifiques, sont thermostabiles. Dans ce but, les s?Šrums ?  examinersont inactiv?Šs ?  56Â°C. Ao.i ccde s?Šrum chauff?Š on ajoute o.i ccdu d?Šp?´t de sang citrat?Šlav?Š et 0.2 cc de suspension de brucella Bang ; on garde le m?Šlange pendant unedemi-heure au bain-marie ?  37Â° C. Ensuite on fait un frottis, que l\'on fixe ?  l\'alcoolm?Šthylique et qu\'on colore avec la solution de Giemsa (30 gouttes de colorantpour 10 cc d\'eau distill?Še) ; par apr?¨s on diff?Šrencie prudemment au moyen d\'unesolution d\'acide ac?Štique ?  1 %. Au lieu de brucella vivantes, on peut aussi faire usage de cultures tu?Šes (1 heure?  56Â° C.). Les s?Šrums ?  examiner conservent encore leurs tropines m??me apr?¨s une longuep?Šriode

; la r?Šaction peut donc se faire ?  n\'importe quel moment. â€? Pour la phagocytose on peut faire usage de sang humain ou animal (boeuf,cheval, mouton et ch?¨vre). L\'inactivation pr?Šalable des s?Šrums emp??che les h?Štero-lysines de nuire ?  l\'image microscopique. La suspension de cellules sanguines peut ??tre conserv?Še ?  la glaci?¨re jusqu\'aulendemain, sans que les leucocytes perdent leur pouvoir phagocytaire. Apr?¨s avoir m?Šlang?Š le s?Šrum, le sang et les bacilles, la phagocytose a d\'ordinairelieu tr?¨s t?´t. Apr?¨s 20 minutes le maximum est atteint dans la plupart des cas. Elles\'accomplit plus rapidement et plus intens?Šment ?  37Â° C. qu\'?  la temp?Šratureordinaire. Lors d\'exp?Šriences faites sur des ch?¨vres, auxquelles on avait inject?Šdes cultures de br. Bang soit vivantes, soit tu?Šes, on put constater que les tropinesfaisaient d?Šj?  leur apparition 5 ?  6 jours apr?¨s l\'injection ; les agglutinines et

lessensibilisatrices 1 ?  3 jours plus t?´t. Les trois anticorps persistaient pendant des mois. Lors de l\'examen de 62 personnes, 112 bovins et 66 chevaux, il apparut que lar?Šaction des tropines est excessivement sensible et sp?Šcifique ?  un haut degr?Š. Dansquelques cas de brucellose, les r?Šactions de l\'agglutination et de la d?Šviation ducompl?Šment furent n?Šgatives ou faiblement positives, alors que les s?Šrums montr?¨rentune forte r?Šaction des tropines. La r?Šaction des tropines positive a chez l\'homme et le boeuf une valeur diag-nostique importante ; chez le cheval cette valeur est moindre, ce qui est ?Šgalementvrai pour les autres r?Šactions s?Šrologiques. Les r?Šsultats positifs chez nombre dechevaux ne pr?Šsentant cliniquement aucun sympt?´me de brucellose se rapportentprobablement ?  des infections latentes, tr?¨s fr?Šquentes chez cette esp?¨ce. La r?Šaction des tropines est pour le diagnostic des

brucelloses une m?Šthode derecherche d\'ex?Šcution facile et rapide et est ?  recommander dans la pratique courante. ERRATUM. In het artikel : De toepassing van het verschijnsel der phagocytose enz. I, vanDr. J. v. d. Hoeden, moeten op blz. 913 van het Tijdschrift van 1 Novemberde woorden â€žliquoid" en â€žcitraat" van plaats verwisselen.



??? EEN GEVAL VAN MYXOEDEEM EN HYPOTHYREOIDEDERMATOSE BIJ DEN HOND, door J. G. OJEMANN. Begin Juni 1940 kwam een Bouvier reu, oud 6 weken onder mijnbehandeling. De eigenaar-fokker vertelde, dat het pati??ntje langzamcr-hand( ! !) een dikken kop gekregen had, last scheen hij er niet of weinigvan te ondervinden, terwijl er verder geen klachten waren; moeder,vader en overige 6 pups waren normaal. Bij het onderzoek bleek hethondje duidelijk rhachitis te hebben, verder waren het hoofd en ookde keelstreek sterk gezwollen. De huid zat over de zwellingen strakgespannen, was niet abnormaal warm of pijnlijk. De sterke omvangs-toename van het hoofd had een vrij hevig ectropium veroorzaakt, dataanleiding gaf tot een geringe conjunctivitis. Ik diagnostiseerde, niet-tegenstaande het niet-acuut optreden en het vrijwel geheel ontbrekenvan jeukte, urticaria. De prognose werd gunstig gesteld.

De therapiebestond in intramusculaire injectie van bromostrontiuran en vitamineD terwijl ook het dieet geregeld werd. Enkele dagen later bleek dezwelling van de keelstreek nog te zijn toegenomen, het haar rond denneusspiegel was uitgevallen, terwijl de huid hier een beginnend pustu-leus etterig eczeem vertoonde. Verder bestond er thans een heftigeetterige conjunctivitis. De temperatuur was nog steeds normaal, eetlusten algemeene toestand waren ongestoord. Thans overwoog ik de moge-lijkheid van een infectie, het â€žoedeem" van de keelstreek toeschrijvendaan een ontsteking der regionale lymphklieren, die echter als gevolgvan de harde infiltratie der subcutis niet te palpecren waren; ik schreefdaarom prontosil voor. In clc volgende dagen breidde de huidaandoening zich snel uit, hetaangezicht, beide ooren, een ringvormige streek rond de oogen en deventrale zijde van het hoofd werden volkomen kaal, terwijl

zich inde kale huid onregelmatig gevormde, zich snel vergrootende en ver-diepende, etterende defecten vormden (zie afb. I en II). In dit stadiumvertoonde de huidaandoening in vele opzichten, speciaal door hetuitgesproken regressieve karakter der ontsteking en de localisatie,een zekere gelijkenis met lupus van den mensch (zie afb. III). Niet-tegenstaande het sterke weefselverval was er geen overdadige etter-afscheiding, wat misschien verklaard kan worden door een beperktemogelijkheid van secundaire infecties door de prontosiltoediening.Aan dit medicament is het misschien ook toe te schrijven, dat deconjunctivitis, ondanks een nog toenemend ectropium, zijn etterigkarakter verloor. Locale behandeling der dermatose met verschillende zalven hadgeen enkel effect. Volledigheidshalve zij nog vermeld, dat bij micro-



??? scopisch onderzoek der huid geen mijten of schimmels werden gevonden.De pus der huiddefecten bevatte een reincultuur van zeer fijne inhoopjes gerangschikte, op tuberkelbacillen gelijkende niet-zuurvastestaafjes. Het bloedonderzoek leverde een verrassend resultaat : Hb gehalte40\' Sahli, aantal roode 3.500.000 (er bestond geen anisocytose, poiki-locytose. Normoblasten, polychromatie of basophiele granula warenniet aanwezig) aantal witte 15000, verhouding : Leu 60 %, Ly 30 %,Bas 4 %, Eo 2 %, Mon 4 %. Het voortgezette onderzoek leerde verder,dat de sensibiliteit der huid sterk verminderd was, terwijl ook dereflexen onderdrukt waren ; nauwkeurige inspectie der geheele huidtoonde, dat ook aan de beenen speciaal in het onderste gedeelte, eenharde op oedeem gelijkende infiltratie der subcutis bestond. Al dezefeiten, waar nog aan toe gevoegd kan worden de opvallende symme-trische

uitbreiding der huidaandoening, maakten tenslotte den wer-kelijken aard der ziekte duidelijk, nml. myxoedeem! De therapiebestond verder uit injecties van Ambinon (dit bevat o.m. thyreotroophormon uit de voorkwab der hypophyse) in een dosis van 2 maal eenampul met 3 dagen tusschenruimtc. Het effect van deze behandelingovertrof onze stoutste verwachtingen. In de eerste plaats wijzigde zichhet karakter van den pati??nt in enkele dagen tijcis volkomen ; van eenoorspronkelijk vrij suf dier werd het een zeer levendige hond. Desensibiliteit der huid en de sterkte der reflexen namen toe, de reflexenzelfs tijdelijk tot boven de grens van het normale. De dermatitis genasin 14 dagen volkomen, terwijl de beharing in 4 weken tijd terug kwam.Ook op den groei had de behandeling een duidelijke uitwerking,eerst een der kleinste uit het nest is de pup nu een der grootste. Datde anaemic hoogstwaarschijnlijk ook op

rekening der gestoorde schild-klierfunctie geschreven kan worden bleek uit het voortgezette bloed-onderzoek : 28 Juni : R 3.500.000 Hb 40\' W 15.000, Leu 60 %, Ly 30 % ; 29 Juni : injectie Ambinon ; 2 Juli injectie Ambinon ; 8 Juli : R 4.500.000 Hb 48\' W 12.000, Leu 53 %, Ly 39 % ; 15 juli : R 5.500.000 Hb 55\' W 9000, Leu 47 %, Ly 49 %. Uit deze cijfers ziet men ook een verdwijnen der leucocytose ongeveerevenwijdig met het herstel der huid. Wat de oorzaak van het onvoldoende functioneeren der schildklieraangaat, deze is niet gevonden ; een voedingsfout van het moederdierkan m.i. uitgesloten worden in verband met de goede gezondheid deroverige jongen. Samenvatting. Beschreven wordt een geval van myxoedeem bij een 6 weken oudenhond. Tevens vertoonde de pati??nt een symmetrisch purulent-necro-tiseerende dermatitis van het hoofd en een duidelijke anaemie. Na



??? parenterale toediening van Ambinon (thyreotroop hormon van deHypophyse) werd in korten tijd volledige genezing verkregen. Zusammenfassuno. Verfasser berichtet ??ber einen Fall von Myxoedem bei einem 6 Wochen altenHund. Ebenfalls hatte der Hund einen necrotisierend purulenten Dermatitis amKopf und Anaemie. Parenterale Verabreichung von Ambinon (ThyreotropesHormon der Hypophysen V??rderlappen) erzielte restlose Heilung im kurzen Zeit. SlIMMARY. The author describes a case of myxoedema of a young dog. At the same time therewas a Symmetrie purulent necrotic dermatite of the head and anaemia. Injectionsof Ambinon (Thyreotrope Hormon of the Hypophyse) cured the dog in a short time. R?Šsum?Š. L\'auteur d?Šcrit un cas de Myxoed?¨me d\'un chien jeune. En m??me temps le chienavait une dermatite purulente et necrotisante de la t??te et une anaemie profonde.La guerison totale

?Štait obtenu avec injections d\'Ambinon (Hormon thyreotroped\'Hypophyse). 60* LXVII



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN HONDEN. Diagnose en therapie bij het voorkomen van steenen in de urineblaasbij den hond. Ullrich 1) geeft daaromtrent in een artikel zijn bevindingen weer. Een opmer-kelijk verschijnsel erbij is de voortdurende drang om te urineeren. De urine is meestalgering troebel en vaak iets bloederig. De diagnose is te stellen door middel van buik-palpatie, het catheteriseeren van de urethra tot in de blaas o.a. door daarbij gebruikte maken van een metalen catheter of sonde en r??ntgenologisch. Differentiaal diagnostisch zijn blaaswandtumoren (papillomen) van belang ;deze zijn evenwel zeldzaam. De prognose is twijfelachtig, daar men het opnieuw zichvormen van steenen niet met zekerheid kan verhinderen. Het verloop van eenoperatie is in den regel gunstig. De steenvorming werd vooral bij pekingeezengezien ; het betrof bovendien meestal vrouwelijke dieren. Als behandeling

wordt aangegeven : dieet, hexamethyleen tetramine, lithium-carbonaat, vogan en indien bacterieele infectie daarbij aanwezig is, sulfanilamide. De gunstigste plaats voor operatie is ventraal. Vooraf toegepaste blaasspoelingenzijn gewenscht (Ullrich gebruikt daarvoor lauwwarme rivanolopl. i : 3000 ;trypoffavine zou volgens hem het slijmvlies prikkelen). V????r de operatie moet deblaas worden ontledigd. Geopereerd wordt door hem onder extraduraalanaesthesie.Door de verdikking van den blaaswand levert het aanbrengen van de Lembertschehechting vaak moeilijkheden op. Gebruik wordt gemaakt van een drain, welke48 uur blijft zitten. Om ophooping van secretum te voorkomen, wordt de huid met de daarondcr-liggende spierlaag gehecht. Een verband wordt aangebracht; bij den reu wordtdaarbij het voorste gedeelte van het praeputium vrijgelaten.Myositis chronica eosinophilica. Bij het rund zijn een enkele

maal chronische ontstekingsprocessen in spierenwaargenomen, waarbij microscopisch een sterke ophooping van eosinophiele cellenin het spierweefsel kon worden vastgesteld. De aetiologie bleef tot nu toe onbekend ;een parasitaire oorzaak was hier niet in het spel. Kuscher 2) maakt melding van dergelijke spierveranderingen, die hij in deWeensche Kliniek bij herdershonden heeft aangetroffen. Deze gevallen werdenklinisch, haematologisch, pathologisch-anatomisch en histologisch onderzocht. Klinisch waren waar te nemen : zwelling van de kauwspieren, exophthalmus,oedeem van de oogleden, pseudotrismus, eosinophilie, later atrophie van de aan-vankelijk gezwollen spieren. Degeneratieve spierveranderingen werden histologischniet gezien. Trichinen, sarcosporidi??n of andere parasieten werden in het weefselniet gevonden. De oorzaak bleef onbekend, een eventueel ontstaan op allergischebasis werd

naar voren gebracht; aanwijzingen voor een myeloische leucaemie ont-braken. Veenendaal. Verjongingsproeven bij den hond. Aan een aantal oude manlijke honden met duidelijke seniele aftakeling diendeZahler 3) gedurende langen tijd testikel preparaten toe. In een aantal gevallen gelukte het een volledige regeneratie te verkrijgen, inandere gevallen trad een gedeeltelijke verbetering op, terwijl in sommige gevallengeen resultaat werd bereikt. 1 \') Ullrich : Beitr?¤ge zur Diagnose und Therapie des Blasensteinleidens beim Hunde.Tier?¤rztl. Rundsch., 1940, no. 13 en 14, S. 131 en 141. 2 ) Kuscher : Eosinophile Muskelentz??ndung beim Hund. Wien. Tier?¤rztl. Moratsh.1940, H. 8, S. 177. 3 ) H. Zahler : Die Auffrischung greisenhafter Hunde mittels Hodenwirkstoffe unl ihreAuswirkung auf Hoden und Prostata. Virchows Archif B. 305, H. I.



??? Het resultaat was niet afhankelijk van het gebruikte preparaat, alle onderzochtestofTen bleken werkzaam, wel echter speelt de doseering een belangrijke rol. Lang-durige toediening van kleine doseeringen gaven de beste uitkomsten. Verwijderingder testikels tijdens de proef gaf geen terugslag, sehr, neemt daarom aan, dat hetresultaat berust op indirecte activeering van de hypophyse. Te hooge doseeringbeschadigt het testikelepitheel. Op de sexueele interesse der dieren heeft de behan-deling geen effect, wel treedt soms tijdelijk een karakterverandering in, de dierenzijn prikkelbaar en agressief. Het Cholesterine gehalte van het bloed daalt tijdensde kuur. Het microscopisch onderzoek der testikels toont veelal duidelijk regeneratieaan, dat der prostaat geeft zeer wisselende uitkomsten. Voor details ziet men hetorigineel. ojemann. Over het voorkomen van vleeschvergiftigingsbacillen bij honden. Kukla \') nam bij

een toevallig onderzoek waar, dat een hond met zijn faecesenteritidis G?¤rtnerbacillen uitscheidde. Hij deed daarna bij 216 honden eenfaccesonderzoek op enteritisbacteri??n. ?‰?Šnmaal werden in 5 faecesmonsters van het-zelfde dier de G?¤rtnerbacil en in een ander geval in ?Š?Šn faecesmonster van eenhond de Bact. ent. Breslau gevonden. De organen van 25 honden bevatten eenmaalG?¤rtnerbacillen en 3 maal Breslaubacteri??n. Een kunstmatige infectie met G?¤rtnerkon Kukla echter niet tot stand brengen. Bij het onderzoek van hondenfaeces moet men, volgens Kukla, naast verschillendedifferentiatie-voedingsbodems ook nog bovendien anreicherungsmethoden toe-passen, om succesvolle resultaten te verkrijgen. de Gr. ZIEKTEN VAN RUNDEREN EN SCHAPEN. Hyperkeratose van de boekmaagpapillen van het rund. De sterk vergroote en dikwijls verschillend gevormde papillen van den ingangder

boekmaag hebben Cohrs en Schneider 1) aan een nader onderzoek onder-worpen, temeer omdat zij iets naders over deze â€žvogelklauwpapillen" in de literatuurniet konden vinden. Behalve bij kalveren beneden de 3 weken werden zij haast bij elke rundersectiegevonden (bij 96 % der koeien). Eerst beginnen de uiteinden der papillen ter plaatse(boekmaagbrug en de vrije rand aan het begin der groote boekmaagbladen) eengeelbruine verkleuring te vertoonen. Daarna wordt de papil al langer en langertot soms 7 cm, rolt zich op als een slakkenhuis, of kromt zich als een vogelklauw.Histologisch onderzoek leert, dat soms een geringe leucocyteninfiltratie is te vindenaan den basis der papil, mogelijk als gevolg van een secundaire ontstekingsprikkel.Aan den top der papil is het epitheel sterk gewoekerd ; dit neigt tot vroegtijdigeverhoorning. Dit hoornachtig weefsel kleurt zich zoo goed als niet met haemaluin-eosine, met

v. Gieson helgeel tot oranje-bruin. Het microscopisch beeld met zijnenorme woekering van het str.corneum is een prachtig voorbeeld van hyperkeratose. Schrijvers meenen, dat de mechanische inwerking van het ruwvoer de oorzaakis dezer hyperkeratose ; bij kalveren, die uitsluitend melk krijgen, wordt ze nietaangetroffen. Bij schaap, geit, ree en verschillende hertensoorten, behalve bij deneland, ziet men deze groote papillen niet. Beijers. 1 ) Berl. u. M??nch. T. W. 1940, No. 33.



??? Voeding van koper aan drachtige ooien ter bestrijding van â€žSwayback". â€žSwayback" is een ziekte bij lammeren, welke o.a. gepaard gaat met verlammings-verschijnselen en waarschijnlijk berust op een aandoening van het ruggemerg.Reeds enkele jaren werd door sommige deskundigen verondersteld, dat koperhierbij een rol zou spelen. Du.nlop, Innes, Shearer en Wells \') hebben hieromtrent eenige onderzoekingeningesteld. Uit hun proeven is gebleken, dat het verstrekken van koper aan de ooien eenzeer gunstige uitwerking had op het optreden van â€žSwayback" bij de lammeren. B. Afwijkingen van de schildklieren bij het schaap. Moutaux 1) heeft onderzocht de schildklieren van twee schapen : het eene dierleed aan tetanie, het andere aan melkziekte. In beide gevallen bevatte iedere lobusin het midden een holte ter grootte van een dadelpit, welker gladde wand directomgeven was door

schildklierweefsel, dat geen enkel ontstekings-verschijnselvertoonde. De holte was gevuld met een lichtgele roomachtige massa, noch pus,noch collo??d. Microscopisch waren uitsluitend gedegenereerde epitheelcellcn tezien. Behalve eenige melanose vertoonde het overige gedeelte der schildklier geenafwijkingen. Beijers. PLUIMVEEZIEKTEN. Gram-positieve coccen in de organen van kippen, die positief reageerenbij pullorum-onderzoek. 2) Bij het pluimvee van het fokstation van den staat Washington hebben zich bijpullorumonderzock in 1939 afwijkingen voorgedaan, die wel onze aandacht waardzijn, omdat dit onderzoek nog wel eens vaker aanleiding tot miswijzingen geeft.Over het algemeen neemt men aan, dat de z.g. bloeddruppel-snelmethode evenbetrouwbare uitkomsten geeft als de langzame bloedserum-methode, al wordt ookaangenomen, dat de laatste methode soms een hooger percentage

positievenaanwijst dan de eerste methode. Tot nu toe werden verschillen in de resultaten vanverschillende onderzoekingen ook veelal toegeschreven aan verschillen in hetantigeen en de gebruikte serumverdunningen. In Pullman kwam men, nadat men jarenlang den pluimveestapel met de bloed-druppel-snelmethode onderzocht had en geen reageerende dieren meer vond, inJanuari 1939 plotseling tot een hoog percentage reageerende dieren met de serum-methode. Van een toom hennen reageerde 59 % met serumvcrdunningen vani : 100 en i : 200, van andere toornen 26 % en 17 %. Deze reacties waren voor eendeel (75%) zeer duidelijk en voor een deel (25%) twijfelachtig. Bij heronderzoekvan dezelfde kippen in Februari, Maart en April 1939 kreeg men steeds dezelfdeafwijkingen bij de twee methodes van onderzoek. Zelfs bij serumverdunningenvan i : 500 traden met de serum-methode duidelijk

positieve reacties op, die metde bloeddruppel-snelmethode niet optraden. Bij sectie van de z-g- positieve hennen werden in de organen geen pullorum-bacillen gevondenmaar wel Gram-positieve coccen. Bij kalkoenen hadden Johnson en Anderson in 1936 al gram-positieve coccenge??soleerd, die eveneens agglutineerden met kalkoenenserum, zelfs in grootere seium- 1 ) Recueil de med. vet. Janvier 1940. 2 ) R. H. Hurt and E. C. McCulloch : The occurrence of a Gram-positive coc.us inbirds positive to the serum plate test for pullorum disease. Journ. of the Am. Vet. Med. Ass.,Vol. 96, 1940, p. 503.



??? verdunningen dan pullorumbaeillen. Deze coccen bleken niet pathogeen te zijnvoor kalkoenen en de schrijvers wijzen er op, dat door deze reacties dus waardevollefokdieren uitgeschakeld kunnen worden, die heelemaal geen pullorum-bacillenherbergen. Bij kuikens van positief reageerende kippen, die stierven, werden in 90 % dergevallen gram-positieve coccen gevonden, bij kuikens van niet reageerende kippenin 10%. Bij vele dezer kuikens werd omphalitis gevonden. Bij een der positief reageerende kippen werden in het ovarium en in een eieveneens de coccen in reincultuur gevonden. De culturen dezer coccen bleken voor kuikens en volwassen kippen niet virulentte zijn. Hoewel de onderzoekingen omtrent deze coccen nog niet be??indigd zijn, blijkter wel uit, dat er bij het pullorumonderzoek miswijzingen door ontstaan zijn. Hetzal interessant zijn, dat ook elders in deze richting gewerkt wordt, teneinde

zooveelmogelijk inzicht te krijgen inzake de miswijzingen, die zich bij het pullorumonderzoekkunnen voordoen. Gramvaste coccen schijnen bij kuikens en kippen, mogelijk onder bepaaldeomstandigheden, een rol te kunnen spelen, die ernstiger is dan men op grond vanliteratuuropgaven zou aannemen. In het verslag der Rijksseruminrichting over 1937 vinden we vermeld, dat behalveandere bacteri??n, die wel gezwellen kunnen veroorzaken (pullorum-bacillen,tuberkelbacillen) ook staphylococcen een rol spelen. In mijn rapport voor het 6ewereldpluimveecongres in Lcipzig 1936 heb ik er op gewezen, dat dergelijke coccenbij kuikens veranderingen in de hartspier en longen veroorzaken kunnen, die veelgelijken op de veranderingen door pullorumbaeillen. te H. Vlekziekte bij vogels. Het voorkomen van vlekziektebacillen bij vogels is geen zeldzaam verschijnselmeer; verscheidene gevallen zijn bekend geworden. Tot

nu toe waren slechts twee mededeelingen van deze infectie bij in gevangen-schap gehouden vogels bekend. Lf.beda \') bericht nu overeen spontane infectie bij Monticolasaxatilis (lijstersoort).De hieruit gekweekte stam was apathogeen voor konijn en cavia ; voor muizen, invergelijking met een vlekziektestam van het varken, minder virulent. B. Filariase bij wilde zwanen. \') Beschrijving van een Filaria Sarconema eurycerca in het hart van wilde zwanenvoorkomende. Zwavel in de pluimveepraktijk. 3) Bij onderzoekingen aan het proefstation te Florida bleek, dat de voeding van 5 %bloem van zwavel in het meelvoer gunstige resultaten oplevert ter bestrijding vanluizen, mijten en teeken. In den strijd tegen deze parasieten werkt ook het bestrooienvan mestplanken en strooisel met zwavel gunstig. Teneinde rennen te behandelen is ongeveer 360 kg zwavel per acre noodig (1acre = 4000 m1). De zwavel wordt ingeharkt,

doch ontvouwt pas na 2 maandenzijn maximale werking. Het effect duurt ongeveer een jaar. Als het land bebouwdmoet worden, kan het ontzuurd worden door middel van kalk. Vooral waar kuikensin kleine rennen gehouden moeten worden, is de zwavelbehandcling van den bodemaan te bevelen. te H. 1 ) E. L. Quortrup und A. L. Holt : Filariasis in wild swans. Journ. of the Am. Vet.Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 543. s) Sulfur in poultry practice. Journ. of the Am. Vet. Med. Ass., Vol. 96, 1940, p. 506.



??? GENEESMIDDELLEER. Pectine als antidiarrheicum. Enkele jaren geleden maakte bij den mensch het zgn. appeldieet groote opgangbij de behandeling van diarrhee. Bij ruimer toepassing bleek deze therapie verschil-lende bezwaren te hebben ; toen nu bleek, dat de goede werking een gevolg wasvan het pectine gehalte der appels in combinatie met koolhydraten (cellulose),verving men dit dieet door de genoemde stoffen als zoodanig. Howard en Tomp-kins *) wijzigden deze therapie nog verder ten behoeve van de kinderpraxis. Zijgebruiken een mengsel van pectine, agar en maltose. Door de hooge caloriewaardevan dit mengsel kan het de geheele voeding der pati??ntjes uitmaken, indien hetaangemaakt wordt met melk of water. Zoowel bij zeer jonge zuigelingen als bijoudere kinderen verkregen zij met deze therapie uitmuntende resultaten bij allevormen van al of niet op infecties berustende diarrhee.

Referent merkt hierbij opdat hij zelf de laatste 2 jaar ook bij honden zeer goede resultaten zag van pectinebij diarrhee; een bijzonder voordeel van deze therapie is dat de hond pectine-oplos-singen bijzonder graag inneemt. Chlorophyl als geneesmiddel. In samenwerking met een groot aantal specialisten van verschillende kliniekenonderzocht Gruskin 1) het effect van locale chlorophyltoediening bij acute etterigeaandoeningen van zeer uiteenloopenden aard bij 1200 pati??nten. Volgens dezevrij uitvoerige voorloopige mededeeling waren de resultaten gunstig. De schr. isvan oordeel, dat chl. een bacteriostatische werking heeft, de genezing bevorderten een sterk desodoriseerend vermogen bezit. Wat dit laatste betreft zag hij bijv.gunstige uitkomsten bij de behandeling van inoperabele ulcereerende carcinomen.Van de vele behandelde gevallen noem ik nog als speciaal voor ons van belanghardnekkige etterige

otitis en gevallen van sinusitis. Bij deze onderzoekingen werdgebruik gemaakt van het in water oplosbare chl. (bij irrigaties) en van het in vetoplosbare, dat gemengd met lanoline als zalf werd gebruikt. Rhachitistherapie. Harnapp s) verkreeg bij kinderen zoowel prophylactisch als therapeutisch zeergoede resultaten met een eenmalige toediening van een groote dosis vitamine Dper os (5â€”15 mgr vit. D). Het bleek hem bij controle, dat dit geheel geresorbeerdwordt en de calcium-phosphor stofwisseling langdurig be??nvloedt. In analogie metde gunstige uitkomsten van vit. D gift bij pneumonie van rhachitische kinderen gafhij het ook aan gewone pneumonie pati??nten met negatief resultaat. Sulfanilamide en zuur-base stofwisseling. Na sulfanilamide toediening treedt acidose op. Beckman c.s. 2) onderzochtendoor middel van nauwkeurige en zeer uitvoerige controle van bloed- en urine-samenstelling het ontstaan

van deze acidose. Zij zagen dat een belangrijke toenameder Na-uitscheiding optreedt, terwijl ook de K-uitscheiding, zij het ook in geringeremate, toeneemt. De concentratie van Na in het bloed daalt tot 4â€”5 m eq. per liter,dit tekort wordt niet door andere basen aangevuld. Het totale Na-verlies is echterhooger dan de bloedsamenstelling doet vermoeden, doordat de intracellulairevloeistoffen water opnemen. Het K-verlies komt overeen met het base verlies derintracellulaire vloeistoffen en verloopt evenwijdig met het Na-verlies der extracellu-laire vochten. Het Na-verlies van het plasma veroorzaakt een vermindering der 1 ) B. Gruskin : Chlorophyll. Its therapeutic place in acute and suppurative disease. TheAmeric. Journ. of Surgery, B. 49. P. I. 2 l) W. W. Beckman c.s. : Effect of sulfanilamid on acid, base metabolism. Journ. Clin.Invest. Vol. 19, T. 4, p. 635, 1940.



??? bicarbonaten. De CI-concentratie van het bloed stijgt 5â€”6 m eq. per liter, weereen gevolg der vochtopname door de cellen. Deze toestand ontstaat in 1â€”3 dagenna begin der sulfanilamid kuur, na het stoppen der toediening herstelt zich denormale verhouding in zeer korten tijd. Tenslotte bespreken schr. nog de optredendehyperpnoe, die uit de beschreven veranderingen voortvloeit. ojemann. Mededeelingen over het gebruik van de convulsietherapie door middelvan de electroshock. In verband met onderzoekingen van Italianen (o.a. Fumarola en Cerletti),die getracht hebben (en met gunstig resultaat) bij verschillende vormen van psy-chosen door middel van convulsieverschijnselen, veroorzaakt door electroshock,genezing te brengen, hebben eenige artsen van de St. Willebrordus Stichting voorZenuwzieken in Heilo (N.-Holland) deze therapie eveneens toegepast. Zij deelenhun ervaringen mede,

opgedaan bij 266 behandelingen. In 17 gevallen volgde geenreactie. In 60 gevallen zag men z.g. abortieve insulten, zeer korte reactie\'s, zonderconvulsies. In 45 gevallen kregen de pati??nten een insult, met een pauze tusschenshock en convulsies en in 144 gevallen zonder pauze. Men werkte met een 80â€”125volt wisselstroom, van 400â€”700 Ohm. Gedurende 1/10â€”1/20 seconde liet men destroom inwerken. De verschijnselen, welke deze artsen bij dc pati??nten waarnamengelijken nu geheel en al op die, welke men bij de electrische bedwelming bij dierenwaarnam : n.1. plotselinge bewusteloosheid en convulsies, meestal eerst tonischekrampen en later meer klonische trekkingen. Verder zagen zij, volgens de mededeeling van Barnhoorn \'), dat bij een aantalgevallen (45) de convulsies te voorschijn kwamen na een tusschenpauze, hetgeenmen bij de slachtdieren, voor zoover ik weet, nog nooit heeft

opgemerkt. De aldusbewusteloos geworden pati??nten wisten later niets meer van de behandeling, die zehadden ondergaan. Men kon ze daarom direct weer, nadat ze tot bewustzijn warengekomen, opnieuw in behandeling nemen, daar ze geen onaangename gevolgenvan de shock hadden ondervonden. Deze waarnemingen zijn vooral hierdoor van /.00 groot belang, omdat de tegen-standers van de electrische bedwelming altijd beweren, dat dc door een electrischenstroom veroorzaakte shock geen totale bewusteloosheid zou tengevolge hebben ;de dieren vertoonen wel convulsies, zouden echter wel alles gevoelen. Slechts proevenbij menschen zouden op dit vraagstuk uitsluitsel kunnen geven. Uit bovenstaandeproeven is nu te concludeercn, dat de electrische bedwelming werkelijk een bewusteloosheidveroorzaakt. Barnhoorn zegt dan ook, dat deze behandeling volledige bewusteloos-heid tengevolge heeft

op het oogenblik, waarop de stroom wordt ingeschakeld. oe Gr. TUBERCULOSE. Aviaire T.B.C. bij runderen na intraveneuze injectie1). 10 eenjarige stiertjes werden intraveneus besmet met 5 mg aviaire tuberkelbacillen-cultuur (afkomstig van varkens). Binnen twee maanden stierven 6 dieren aan tuber-culeuze pneumonie. Van de 4 overlevenden kregen er twee, ongeveer acht maandenna de besmetting, gezwollen gewrichten. Het gelukte uit de synovia aviairetuberkelbacillen te kweeken. Twee en een half jaar na de besmetting stierf ?Š?Šnvan deze twee pati??nten ; de andere, die in slechte conditie was, werd gedood. Behalvegewrichts-tuberculose werden overigens geen afwijkingen gevonden. Jac. Jansen. 1 ) A. B. Crawfort and A. H. Frank : Tuberculous Synovitis in Bovines. Resultingfrom the Intravenous Injection of Avian Tubercle Bacill. Journ. Americ. Vet. Med. Assoc.96 459. \'94Â°-



??? Het voorkomen en het aantoonen van tuberkelbacillen in het stroomendebloed van proefdieren en van runderen. Het gelukte Kluge 1) niet tuberkelbacillen uit het stroomende bloed van 38tuberculeuze caviae en uit het lijkenbloed van 6 tuberculeuze caviae te kweeken.Evenmin kon hij in het stroomende bloed van 9 kunstmatig besmette kippen tuber-kelbacillen aantoonen. In ?Š?Šn geval werden zij cultureel in het lijkenbloed en inhet beenmerg aangetoond. Het stroomende bloed van 2 tuberculeuze runderenwerd tot aan het tijdstip van den natuurlijken dood 42 en 7 dagen lang dagelijksonderzocht, zonder positief resultaat. Wel konden bij beide runderen de tuberkel-bacillen gemakkelijk in het lijkenbloed en in de muskulatuur worden aangetoond. Het cultiveeren van tuberkelbacillen uit bloed en vleesch van tubercu-leuze runderen. De proeven, die Raschdorff 2) verrichtte, om tuberkelbacillen uit het

stroomendebloed van willekeurig uitgezochte, tuberculeuze runderen te kweeken, hadden geenresultaat. Bij kweekproeven uit het vleesch van tuberculeuze runderen kreeg hij hetresultaat, dat bij 50 runderen met acute, miliaire longtuberculose of met primair,verkaasde tuberculeuze vormen of met beide afwijkingen, in 34 gevallen bacteri??nkonden worden gekweekt. Zoodoende werden de onderzoekingen van Nif.berleen Meyn geheel bevestigd. Ook bij uitgebreide, tuberculeuze processen, waarbij geen aanwijzingen waren,dat er tuberkelbacillen in het bloed zouden circuleeren, bleken 4 van de 32 onder-zochte vleeschmonsters, d.w.z. 12,5%, tuberkelbacillen te bevatten. Daar echtervolgens de tegenwoordige opvattingen de dierproef te verkiezen is boven dekweekproef, moet men, volgens Raschdorff, deze cijfers eerder te laag als te hoogbeschouwen. de Gr. Vogeltuberkelbacillen als oorzaak van

niertuberculose bij een varken. 3) Bij het varken, ongeveer 1 jaar oud, waren de longen normaal, doch de bronchialelymphklieren vergroot en op de sneevlakte spekachtig, grijs en homogeen. Milt normaal ;in de lever kleine spekachtige haarden. Opmerkelijk was de verandering der nieren, die vooral aan de oppervlakte metkleine haarden doorzaaid waren. Ook de lichtbruine niersubstantic leek gemarmerddoor grijswitte, kleine haarden. Het slijmvlies van het nierbekken was normaal.(Het eigenlijke nierweefsel grootendeels verdwenen). Lymphklieren der nierenvergroot, vaster dan normaal. Oorzaak vogeltuberkelbacillen. Pyaemie bij het veulen en ..tubereuloseachtige" haarden bij het varken,veroorzaakt door corynebacterium equi. Prof. Magnusson 4) geeft een kort geschiedkundig overzicht van het voorkomenvan deze microbe bij het veulen en bij varkens. In 1917 nam M. het eerste gevalwaar bij een veulen in

een stoeterij in Zweden. De ziekte verliep toen onder ver-schijnselen van een acute en chronische bronchopneumonie met omschrevenabscessen in het longparenchym. 2 ) Raschdorff : Beitrag zum kulturellen Nachweis der Tuberkelbakterien im Blut undFleisch tuberkul??ser Rinder. Zeitschr. f. Infekt. Krankh. der Haustiere. Bd. 55, 1939,pg. 283. 3 s) Dr. Fransz L?¤szl?? : Gefl??geltuberkelbakterien als Ursache der Nierentuberkulosebei einem Schweine. D.T.W. no. 20, 18 Mei 1940, S. 235. 4 ) Prof. H. Magnusson, Malm??, Schweden : Py?¤mie beim Fohlen und tuberkulose-?¤hnliche Herde der Schweine verursacht durch Corynebakterium equi. (Sammelreferat). Zeit-schr. f. Inf. Krankh., parasit. Krankh. u. Hyg., 56. Band, 3. Heft, 15 Juli 1940,S. 199.



??? Later werd door Bendixen en Jepsen over het voorkomen van Corynebacteriumequi in de cervicale lymphknoopen van varkens bericht. Deze varkens warenverdacht van tuberculose. Op het veterinair congres in Kopenhagen in 1939 wezen deze auteurs op degroote beteekenis hiervan voor de vleeschkeuring. Er zijn slachthuizen, waar 50 %der varkens deze â€žtuberculoseachtige" haarden, welke met t.b.c. vaak niets temaken hebben, in de halslymphklieren vertoonen. Magnusson geeft de uitkomst aan van het onderzoek van materiaal van 451gevallen van halslymphklierabscessen. In 235 gevallen werd t.b.c. aangetoond,in 87 gevallen betrof het typus avium, 114 gevallen T. bovinus, 1 geval T. humanus.Corynebacterium werd 71 keer gevonden. Geen groei verkreeg hij 119 keer. In Zweden en Denemarken is dit voorkomen van corynebacteriuminfectie bijvarkens voor export bestemd van groote beteekenis.

Want varkens, die aan dezeongevaarlijke infectie lijden, kunnen hel uitvoerstempel niet verkrijgen. B. VLEESCHHYGI?‹NE. De voedering van vischmeel en vlasafval bij varkens en haar invloedop de kwaliteit van vet en vleesch. Een boer R. had aan een slager T. drie slachtvarkens geleverd, welke echter naslachting door den keuringsdienst voor consumptie werden afgekeurd. De slagersprak daarom den boer voor schadevergoeding aan. Deze beweerde echter zich nietvan eenige schuld bewust te zijn en was daarom niet genegen tot betaling van eenigbedrag. Na een veroordeeling ging hij daarom in hooger beroep. Door den keuringsdienst werden de volgende gronden voor haar beslissingaangevoerd. Wegens een sterke geelkleuring waren de varkens voor een naderonderzoek met de kook- en braadproef achter gehouden. De varkens hadden eenintensief-citroengele verkleuring van huid en vetweefsel,

alsmede een lichtgele verkleuringvan het spierweefsel. Men dacht aan een abnormale voedering, daar de lever geheelnormaal was. Een herhaalde kook- en braadproef gaf een afschuwelijke, op traangelijkende reuk en smaak. Het vetweefsel had een grijs-bruine kleur en een glazigaspect, dat ook bij uitsmelten een tranige reuk en smaak had. Volgens den keuringsdienst kon niets anders dan een tot aan het tijdstip vanslachten doorgevoerde voedering van vischmeel en vischafval als oorzaak wordenaangenomen. Een andere oorzaak was uitgesloten. In eerste instantie werd daaromde boer tot schadevergoeding veroordeeld. In verband met het hooger beroep,dat deze aanteekende, werden nu door den rechter aan Sch??nberg \') de volgendevragen ter beantwoording gesteld : a) of de reuk- en smaakafwijking van de betreffende varkens alleen door eenondeskundige voedering van vischmeel of vischafval konden

zijn veroorzaakt ofook door een \'overmatige voedering van vlasafval of lijnzaad; b) en of, als inderdaad de gevonden afwijkingen veroorzaakt kunnen zijn dooreen sterke voedering van lijnzaad, enz., dit feit, ten tijde van de slachting (1 Sept.1937) zoo bekend was bij de varkensfokkers, dat ook de beklaagde het had moetenweten. Sch??nberg merkt nu in zijn verklaring op, dat, hoewel Junack reeds in 1932over de gevolgen van het voederen van vlasafval en lijnzaad aan varkens heeftgeschreven, dit nog lang niet algemeen bekend is. Dergelijke varkens hebben daneen traanreuk en traansmaak. Naar aanleiding van de tweede vraag wijst Sch??nberger op, dat men in het algemeen in de kringen van landbouwers en varkensmestersnog niet doordrongen is van het gevaar van het voederen van lijnzaad, enz. voor dekwaliteit van het spek en vleesch van slachtvarkens en dit zelfs onder keurings-



??? veeartsen niet altijd bekend is. Beklaagde werd dan ook in tweede instantie vrijge-sproken. In verband met het belang van deze kwestie voor de vleeschkeuring heb ik ditgeval eenigszins uitvoerig hier medegedeeld. (Ref.). Over het verwerken van slachtdierbloed voor menschelijke voeding. GlSsser *) vestigt er de aandacht op, dat de reeds eenmaal (n.1. in de wereld-oorlog) bereikte, bijna algeheele verwerking van het bloed van alle slachtdierenvoor menschelijk gebruik reeds spoedig in de jaren daarna werd losgelaten, zoodattenslotte tot voor enkele jaren beslist niet meer dan 50 % van alle bloed werdverwerkt. Ongeveer 40 millioen kg bloed, rekende hij uit, bleven zoodoende onge-bruikt. In 1937 werd het mogelijk een beter verbruik van het slachtdierbloed te ver-krijgen, doordat men toen overging tot het afzonderen van het plasma uit het bloed,om dit te gebruiken voor de bereiding van bloedworst en

kookworst. Bij dit splitsenvan het bloed krijgt men plasma met een eiwitgehalte van 8â€”10 % en een bloed-lichaampjesmassa met een eiwitgehalte van 28â€”30 %. Uit 100 gram gecentrifugeerdbloed krijgt men ongeveer 70 gram plasma, met ongeveer 7 gram eiwit en 30 grambloedlichaampjesmassa, met ongeveer 9 gram eiwit, d.w.z. dat nog meer dan dehelft van het bloedeiwit bij deze schifting voor menschelijk gebruik verloren gaat.Een dergelijk verlies is alleen te voorkomen, door ??f dc plasmawinning zoo in te rich-ten, dat ook de daarbij verkregen bloedlichaampjesmassa voor de fabricatie vanbloedworstsoorten kunnen worden gebruikt (een voorstel van von Ostertag enKeller), ??f dat men alle bloed van te voren behandelt met antistollingsmiddelen. GLassER geeft nu verder nog allerlei wegen aan om het gebruik van bloedworstte stimuleeren, alsmede om door het vervaardigen van bloedmeelsoorten

uit verschbloed bij lage temperaturen nog andere voor den mensch bruikbare voedingsmid-delen te verkrijgen. Het conserveeren van bloedplasma. Teneinde voor de levensmiddelenvoorziening van Duitschland al het bloedplasmate kunnen benutten, gingen Lerche en Hf.pp 1) na, welke conserveeringsmiddelenhet meest geschikt waren. Allereerst onderzochten zij verschillende chemischemiddelen, n.1. keukenzout, salpeter, mierenzuur, wijnsteenzuur, esters van benzo??-zuur, houtazijn, houtrookdestillaat en alcohol. Verder gingen zij na het conser-veeren door gassen en wel door zuurstof, stikstofoxyduul en koolzuurgas, terwijlvervolgens de physische methoden aan een onderzoek werden onderworpen, n.1.het bevriezen, het filtreeren en het drogen van het plasma. Al naar het gebruik, dat men van het plasma wil maken, kan een snelwerkendeof een langzaamwerkende conserveering aangewezen zijn. B.v.

ten behoeve van heteigen bedrijf, dus voor een conserveering voor korten tijd, zou een toevoeging vanchemische bestanddeelen het meest aangewezen zijn, mits het plasma in zijn eigen-schappen niet verandert en ook uit een gezondheidsoogpunt legen het gebruik van hetchemische middel geen bezwaren zijn. Onder de door Lerche en Hepp onderzochtemiddelen was er echter geen, dat aan deze eischen beantwoordde. Het mierenzuur conserveerde wel het plasma 3â€”4 weken, veroorzaakt echtereen neerslag. Zeer goede bactericide werking had het houtrookdestillaat ; dit gafechter aan het plasma een duidelijke rooklucht. Weliswaar is dit niet onaangenaamen bij worstfabricatie van geen bezwaar, maar het bemoeilijkt de controle over hetplasma, daar rottingsverschijnselen worden gecamoufleerd. Het filtreerproces heeft het bezwaar, dat de filtreertijd zeer lang duurt. Veelbeter is de bevriesmethode ; dit

kan echter maar in die bedrijven geschieden, waarmen de beschikking heeft over een vriesinrichting. Verder is het noodzakelijk het 1 ) Lerche und Hepp : Die Konservierung von Blutplasma. Zeitschr. f. Fleisch undMilchhyg. Jg. 50, 1940, pg. 183.



??? bevroren plasma of in den vorm van ijs of direct na het ontdooien te verwerken,daar er bij het ontdooien een sterke vermeerdering van het bacterie-aantal optreedten de houdbaarheid dus zeer afneemt. Zeer belangrijk is verder het drogen van het plasma. Men krijgt dan een zeergoed, vele maanden houdbaar product, dat gemakkelijk is te bewaren en tetransporteeren. Vooral ten tijde van massale slachtingen kan een groot gedeeltevan het bloedplasma worden verwerkt. Het gedroogde plasma is geschikt tot hetverwerken in allerlei bakproducten, soepen, mayonnaise, enz. Voor de worst-fabricatie mag het echter niet gebruikt worden. Het meest doelmatig is, volgens I.erche en Hepp, het conserveeren door gasen wel het beste door koolzuurgas. Zuurstof voerde in den loop van den bewaringstijdtot smaakafwijkingen. Met koolzuurgas was, alnaar de hoeveelheid koolzuur ende toegepaste druk, een bewaring

van weken tot maanden mogelijk. Voor een kortebewaring is voldoende een eenvoudige doordrenking met koolzuur ; bij langerebewaring is een druk van 2 atmosfeer noodzakelijk. De koolzuurmethode is verdergemakkelijk uit te voeren, goedkoop, ongevaarlijk uit gezondheidsoogpunt, terwijlde kwaliteit van het plasma niet wordt be??nvloed. Hoewel een transport bij normaletemperatuur van met koolzuurgas behandeld plasma goed verdragen wordt, is eengelijktijdige afkoeling in een koelhuis zeer aan te bevelen. de Graaf. BOEKAANKONDIGINGEN. Die Tierk??rperbeseitigung, door Prof. R. v. Ostertag en Dr. E. Moegle.Verlag Richard Schoetz Berlin, geb. R.M. 13. Een Duitsch standaardwerk over de destructie van cadavers en van afgekeurdvleesch. Dit belangrijke, 281 bladzijden tellende, goed ge??llustreerde werk beteekenteen groote aanwinst voor een ieder, die zich bezighoudt met of zich interesseertvoor

de verwerking van vleesch en afvallen, welke voor de gewone consumptieongeschikt zijn, tot krachtvoer voor vee en waardevolle technische producten. Het boek bestaat uit 2 deelen. In deel I behandelt Prof. v. Ostertag de destructiein het algemeen, terwijl in deel II Dr. Moegle zich o.a. bezighoudt met debeschrijving der verschillende bedrijven, methoden en machinerie??n. Afzonderlijke hoofdstukken in het eerste deel zijn gewijd aan de gevaren voorde volksgezondheid en van den veestapel bij een ondoelmatige vernietiging vancadavers, benevens aan de wettelijke voorschriften in Duitschland met betrekkingtot de destructie (wet van 1 Februari 1939). De bemoeiingen van de veterinaireinspecteurs en de indeeling in destructiedistricten worden uitvoerig besproken. InDuitschland worden 5 methoden wettelijk erkend: 1. steriliseeren onder hoogendruk, 2. begraven (alleen wanneer destructie onmogelijk is), 3.

verbranden totasch, 4. droge destillatie (door middel van potasch en ijzervijlsel met als eindpro-ducten dierlijke kool en geel bloedloogzout) en 5. behandeling langs chemischenweg. Al deze punten worden afzonderlijk besproken. Vervolgens worden nog indeel I behandeld het villen der dieren (ook van varkens) met behulp van modernetoestellen, het besmettingsgevaar voor het personeel en de bestemming van afvallenzooals hoornen, klauwen, borstels, haren, wol, enz. In deel II spreekt Dr. Moegle over de inrichting van het destructiebedrijf en dewerkzaamheden daaraan verbonden. Een belangrijke plaats is gewijd aan de terrein-keuze, de waterverzorging, de afwatering en het rioleeringsstelsel. Ook de ophaal-dienst wordt uitvoerig behandeld. Goed geslaagde illustraties van cadaverauto\'s(waaronder ook die van de N.T.F.) verduidelijken den tekst. Bij de bespreking dergebouwen zijn mooie photo\'s afgedrukt

van de bedrijven te Kornwestheim enBiberach, terwijl platte gronden en schematische voorstellingen naast photo\'s van



??? maquetten een duidelijk beeld geven van de indeeling der verschillende bedrijfs-gebouwen. Dan volgt een bespreking van het â€žnatte systeem" met de voor- en nadeelen(Podewill en Otte) en het â€ždroge systeem" volgens Hartmann, Escher-wysz,Iwel-Laab en Fauth. De aandacht wordt voorts gevestigd op het apparatensvsteemvlg. Nieszen (Pasing bij M??nchen), waarbij op eenvoudige wijze het natte systeemin een droog kan worden veranderd. Eindelijk nog de extractiemethode met behulpvan benzine vlg. Kr??cer-Schirm en vlg. Hassel (Son bij Eindhoven). Tenslotte worden in het boek uitvoerig besproken de eindproducten derdestructie (i.e. technisch vet en diermeel) met hun samenstelling en toepassing.Besloten wordt met publicatie van de uitslagen der uitgebreide voederingsproevenmet diermeel en bovendien met een bespreking van de bedrijfsleiding. Zooals reeds gezegd, het boek behandelt

de ingewikkelde materie op heldere engrondige wijze, hetgeen we trouwens, de namen der auteurs in aanmerking genomen,niet anders konden verwachten. C. Eykman. Verslagen, ontvangen van het Departement van Landbouw en Visscherij. Van het Departement van Landbouw en Visscherij, Directie van den Landbouwzijn ontvangen : Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen, no. 46 (9) C ; uitgegaan vanhet Rijkslandbouwprocfstation te Hoorn : â€žDe invloed van de voeding van hetvee op de besmetting der melk met boterzuurbacteri??n", door J. van Beynum enJ. W. Pette, prijs ?’ 0.25, en van het Rijkszuivelstation te Leiden : â€žHet bacterio-logisch-chemisch kwaliteitsonderzoek der Nederlandsche keuringsboter", doorDr. C. I. Kruisheer, Ir. P. C. den Herder en Ir. W. C. Smit, met medewerkingvan Drs. A. de Haan, prijs ?’ 0.60. Deze werkjes zijn verkrijgbaar aan de Algemeene Landsdrukkerij te

Den Haag. A. v. H. Physiologisches Praktikum von Dr. Ferdinand Schcminzky, a.o. Professorf??r Physiologie an der Universit?¤t, Wien. Zweite, neugearbeitete Aullage, Wien.Verlag Julius Springer, 1940. Mrk. 12. In een boek van 250 bladzijden heeft Scheminzky een reeks oefeningen voor hetphysiologisch practicum voor studenten bijeengebracht. De schrijver heeft zichniet beperkt tot een omschrijving der te verrichten proeven, maar hij heeft daaraaneen beschrijving der apparatuur, die daarbij gebruikt wordt, toegevoegd. Daaren-boven werd tegemoet gekomen aan een ervaring, ook door den schrijver opgedaan,dat de studenten niet steeds over de kennis beschikken, die noodig is om de proevenmet het noodige begrip uit te voeren. Er bestaat, aldus schrijver, bij de studentendikwijls de wensch naar een handleiding waarin de grondbeginselen, die aan deproeven en haar uitvoering ten grondslag liggen,

nog eens kort worden herhaald. Om aan dezen wensch tegemoet te komen beschrijft Scheminzky in de eerste50 bladzijden de techniek van eenige electrische metingen en geeft in kort bestekeen duidelijk overzicht van verschillende physische beginselen en begrippen, di* deuitvoering van de proeven ten goede komen. In het 2e deel wordt het bloedonder-zoek, in het 3de hart, bloedsomloop en ademhaling, in het 4de algemeene spier- enzenuwphysiologie behandeld. Dan volgen de physiologie van het centrale zenuw-stelsel en die van de zintuigen. Wie vreezen mocht, dat de technische toelichtingen het behandelde droof enonleesbaar maken, wordt door het lezen gerustgesteld. Ongetwijfeld zal de studentop verschillende plaatsen in dit werk gegevens vinden, die hem ter opfrissciingvan het reeds vroeger geleerde zeer welkom zijn. En wie een practicum te verzorgenheeft zal van veel van het gebodene

gebruik kunnen maken. Het geheel is met groote zorg en nauwkeurigheid behandeld. Het werk werd door Springer keurig uitgevoerd, terwijl de 93 figuren, die tusschenden tekst zijn opgenomen, zonder uitzondering duidelijk zijn. Roes.



??? Prof. Dr. E. Silbersiepe und Prof. Dr. E. Berge. Lehrbuch der SpeziellenChirurgie f??r Tier?¤rzte und Studierende. 8te neubearbeitete Auflage vonFr??hner\'s Kompendium der speziellen Chirurgie f??r Tier?¤rzte; 1939. VerlagFerdinand Enke, Stuttgart. R.M. 35.â€”. Het in 1898 door Fr??hner gegeven ,,Kompendium der Speziellen Chirurgie f??r Tier-?¤rzte" is in zeven uitgaven versehenen. De eerste vier daarvan zijn door Fr??hneralleen bewerkt, terwijl de vijfde en zesde met medewerking van Eberlein en dezevende met die van Silbersiepe is tot stand gekomen. Deze achtste uitgave is van de hand van Silbersiepe (Berlijn) en Berge (Leipzig)verschenen. En thans als ,,Lehrbuch der Speziellen Chirurgie f??r Tier?¤rzte und Studierende". Het compendium was steeds een gezocht boek. Zooals de schrijvers dat beoogdenwerd den dierenarts en den student op beknopte en duidelijke wijze een inzichtin het gebied

der specieele chirurgie gegeven. En meer nog dan haar voorgangsterszal deze nieuwe uitgave aan dit gestelde doel beantwoorden. Het karakter van het oorspronkelijke compendium is bewaard gebleven : deindeeling is onveranderd en hoewel de stof wel omgewerkt en belangrijk werduitgebreid, is ze toch kort en zakelijk gehouden. Ook de ervaringen van de chirur-gische kliniek te Leipzig zijn thans in geschrift en beeld in rijke mate weergegeven. De waarde van het boek wordt mede bepaald door het buitengewoon groot aantalgoede afbeeldingen ; in 461 bladzijden druks treft men er niet minder dan 335 aan.En deze afbeeldingen, die grootendeels reproducties zijn van foto\'s uit de kliniekenvan Berlijn en Leipzig, zijn uitermate fraai. Voor den student is het een leerboekgeworden, waarin een groot deel van de bijzondere chirurgie in beeld is gebracht.En dat is van veel belang . Maar ook zijn de schrijvers in hun doel

om ten dienstevan den practiseerenden dierenarts en den paardenarts een â€žNachschlagewerk"te geven zeker geslaagd. Aan de technische uitvoering van het boek is veel zorg besteed ; het geheel zieter keurig uit. Ik kan het boek ten zeerste aanbevelen, voor den student zoowel als voor dendierenarts. Hartog. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Ondersteuningsfonds. Gedurende de maand October zijn ten behoeve van dit fonds de volgende bijdragenin dank ontvangen : Afd. Limburg ?’ 28.â€”, H. ). v. N., \'s-G. ?’60.â€”, totaal ?’88.â€”. Bijdragen kunnen gezonden worden door storting op giro No. 173327 van onder-geteekende of door zenden van een postwissel. Inzenden declaraties. De penningmeester der Maatschappij verzoekt den leden van het Hoofdbestuuren van het Algemeen Bestuur, den leden en plv. leden van den Centralen Raaden den leden van commissies, ingesteld door

Hoofdbestuur of Algemeen Bestuur,hun declaraties over 1940 te willen inzenden v????r 15 December a.s., opdat dezenog dit jaar kunnen worden voldaan. Den leden en plv. leden van den Centralen Raad wordt verzocht, hun declaratiesin te dienen bij den secretaris van dien Raad, den overigen leden wordt verzochtdit rechtstreeks bij mij te doen. De Penningmeester, A. van Heusden. Code voor Dierenartsen. In de Code is een fout ingeslopen. Op blz. 35 worden de daar aangehaalde dicht-regels toegeschreven aan Vader Cats. Deze waren echter van zijn tijdgenoot D. R.Camphuyzen. Den leden wordt verzocht, deze verbetering in hun Code te willenaanbrengen. de Secretaris, A. van Heusden.



??? Steun-actie 1940. 6e verantwoording. Na de 5e verantwoording, voorkomende in het Tijdschrift van 1 Novemberzijn nog tot en met 7 November 1940 de navolgende bijdragen ten behoeve vande collega\'s, die door den oorlog ernstige schade geleden hebben, in grooten dankontvangen : 23 October : W. T., W.J. L. P., Z.W. C. v. R., O.J. M. D., K. 29 October :H. S. F., \'s-G.P., U. N. H. M. v. A., R. / 5-" - 20.- - 10.- - 20.- - 6.50\') - 25-â€” - 2.50 â€?) I November : G. J. L., U.J. H. t. T., U. /15--- 5-â€” : N.P. -G., H. - \'5-â€” - 10.â€” November : N., \'d. V. 7 November : E. N., d. B. Totaal met de vorige verantwoordingen: ?’6988.â€”. De Penningmeester, A. van Heusden. Veterinaire Almanak. E?Šn der door den oorlog getroffen collega\'s heeft daarbij ook verloren zijn Veteri-naire Almanakken van de jaren 1918 t/m 1924. Indien eenigszins mogelijk zouhij deze gaarne weer willen bezitten. Wie van de collega\'s kan

?Š?Šn of meer der ge-noemde jaargangen voor hem beschikbaar stellen ? Gaarne ontving ik berichthierover. Bij voorbaat dank. De Secretaris, A. van Heusden. BERICHTEN. Prof. Dr. G. M. van der Plank. Bij besluit van den waarnemend Secretaris-Generaal van het Departementvan Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen is Dr. G. M. van der Plank, thansbuitengewoon hoogleeraar, benoemd tot gewoon hoogleeraar in de Faculteit derVeeartsenijkunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht om onderwijs te geven inde gezondheidsleer van de huisdieren en in de zootechniek. De Redactie wenscht Prof. van der Plank geluk met deze uiteindelijk afgekomenbenoeming. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het veeartsenijkundig examen de heer L. J. van der Voorf.n teHilversum. VLEESGHHYGI?‹NE. Een regeling betreffende noodslachtingen. Het Rijksbureau voor de voedselvoorziening in oorlogstijd maakt bekend,

datten aanzien van noodslachtingen voor varkens en rundvee de navolgende regelingis getroffen : De burgemeesters zullen bij noodslachtingen namens de Nederlandsche Vee-houderijcentrale een slachtvergunning verstrekken, respectievelijk ontheffing vanhet slachtverbod verleenen, op voorwaarde, dat het van noodslachtingen afkomstigevleesch, zoowel voorwaardelijk als onvoorwaardelijk goedgekeurd, door dengene,die de noodslachting laat verrichten, ter beschikking van genoemde centrale wordtgesteld. Aan de plaatselijke toewijzingscommissies, welke uit vertegenwoordigers vanslagers en grossiers zijn gevormd, is opgedragen den verkoop van het van nood-slachtingen afkomstige vleesch op normale wijze, d.w.z. tegen inneming van vleesch- \') Maandelijksche bijdrage.



??? bonnen, te bezorgen. Voor wat betreft den verkoop van voorwaardelijk goed-gekeurd vleesch over de vrijbank, welke verkoop eveneens uitsluitend tegen vleesch-bonnen mag geschieden, moeten de toewijzingscommissies gebruik maken van dediensten van hem, die ook in het verleden zich met dezen verkoop bezig heeftgehouden. Voor het van noodslachtingen afkomstige, onvoorwaardelijk goedgekeurdevleesch gelden uiteraard de normale prijzen, welke de slagers blijkens de tengemeentehuize goedgekeurde prijslijsten in rekening mogen brengen. Ten aanzienvan de prijzen, tegen welke het voorwaardelijk goedgekeurde vleesch moet wordenverkocht, is aan de plaatselijke toewijzingscommissies opgedragen, deze in overlegmet de hoofden der gemeentelijke keuringsdiensten voor vee en vleesch vast testellen. Bovendien is aan deze plaatselijke toewijzingscommissies opgedragen om inplaatsen, waar

geen vrijbank aanwezig is, zich terzake van de wijze, waarop deverkoop van het voorwaardelijk goedgekeurd vleesch dient te geschieden, tegedragen naar de aanwijzingen van het hoofd van den keuringsdienst voor vee envleesch. Na verkoop van het vleesch wordt de opbrengst daarvan onder aftrek der gemaaktekosten door de plaatselijke toewijzingscommissie ter hand gesteld aan dengene,die de noodslachting heeft laten verrichten. De aandacht wordt er op gevestigd, dat deze regeling beperkt blijft tot de nood-slachtingen, bedoeld in art. 3 der Vleeschkeuringswet en derhalve niet geldt voorde zgn. spoedgevallen. Deze laatste moeten door de leveranciers op de normalewijze ter levering worden opgegeven en zullen dan zoo noodig bij voorrang wordenafgenomen. Het spreekt vanzelf, dat bij de boven omschreven regeling alle bepalingen vande Vleeschkeuringswet volledig van kracht blijven. DE qr

Besmettelijke veeziekten in Nederland in September 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vastgestelde gevallen aan, die tSeptember niet waren genezen). Mond- en klauwzeer : bij 66 (82) eigenaars, waarvan in Groningen bij 1 eig. ;Friesland bij (2) eig. ; Gelderland bij 2 (4) eig. ; Noord-Holland bij (1) eig. ;Zeeland bij 5 (1) eig. ; Noord-Brabant bij 57 (74) eig. ; Limburg bij 1 eig. Scabi??s (sarcoptes en dermalocoptes) bij paard en schaap : 599 gevallen bij 20 eig. (809bij 61 eig.), waarvan in Groningen 5 bij 2 eig. (25 bij 5 eig., waarbij 7 paarden biji eig.) ; Friesland 481 bij 13 eig. (393 bij 37 eig.) : Drenthe (231 bij 6 eig.) ; Overijssel(10 bij i eig.) ; Gelderland (22 bij 2 eig.) ; Utrecht 53 bij 2 eig. (35 bij 4 eig.) ;Noord-Holland 23 bij 1 eig. (20 bij 1 eig.) ; Zuid-Holland 32 bij 1 eig. (64 bij 4 eig.,waarbij 2 paarden van 1 eig.) ; Noord-Brabant 5 bij 1 eig. (9 bij 1 eig.). Rntkreupel bij schapen : 496 gev. bij 29 eig. (1025

bij 52 eig.), waarvan in Friesland65 bij 4 eig. (174 bij 8 eig.) ; Drenthe 47 bij 3 eig. (43 bij 6 eig.) ; Overijssel (41 bij3 eig.) ; Gelderland 25 bij 2 eig. (78 bij 6 eig.) ; Utrecht 34 bij 1 eig. (25 bij 2 eig.) ;Noord-Holland 325 bij 19 eig. (363 bij 17 eig.) ; Zuid-Holland (285 bij g eig.);Noord-Brabant (16 bij 1 eig.). Anthrax : 12 gev. bij 10 eig. (1 gev.) ; waarvan in Friesland 3 bij 1 eig. (1 gev.) ;Overijssel 3 bij 3 eig. ; Gelderland 1 gev. ; Utrecht 1 gev. ; Noord-Holland 1 gev. ;Noord-Brabant 2 bij 2 eig. ; Limburg 1 gev. Varkenspest: 4g20 gev. bij 762 eig. (5678 bij 901 eig.), waarvan in Groningen98 bij 8 eig. (72 bij 6 eig.) ; Friesland 4g7 bij 85 eig. (1517 bij 317 eig.) ; Drenthe122 bij 22 eig. (118 bij 11 eig.) ; Overijssel 108 bij 12 eig. (32 bij 3 eig.) ; Gelderland562 bij g4 eig. (334 bij 62 eig.) ; Utrecht 561 bij 43 eig. (401 bij 26 eig.) ; Noord-Holland 823 bij 64 eig. (665 bij 46 eig.) ; Zuid-Holland 1455 bij g7 eig. (1629 bij85 eig.) ; Zeeland 516

bij 297 eig. (841 bij 329 eig.) ; Noord-Brabant 166 bij 37 eig.(41 bij 13 eig.) ; Limburg 12 bij 3 eig. (28 bij 3 eig.). A. v. H.
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??? (Uit de Kliniek voor inwendige ziekten van de Faculteit voorVeeartsenijkunde). TUBERCULOSE BIJ HET PAARD, door Prof. Dr. J. A. BEIJERS. Teneinde de aandacht te blijven vestigen op de tuberculose bij hetpaard en eenig idee te krijgen omtrent de frequentie ervan, deel ikhier nog enkele gevallen mede, die sedert mijn laatste publicatie (T. v. D.,no. 6, 15 Maart 1940, blz. 267) gedurende het laatste halfjaar in dekliniek werden gevonden. I. Het eerste betreft een driejarige merrie, die volgens den behan-delenden veearts reeds den geheelen zomer het niet goed gedaan had,door hem behandeld was tegen wormen (in de faeces zaten veel stron-gyluseieren, temp. was 39.1) met tetrachloorkoolstof en aricylinjecties,maar waarna de toestand niet verbeterde en het paard ongeschiktbleef voor zijn werk. Bij het eerste onderzoek in de cliniek van het magere dier was depols 52, de ademhalingsfrequentie 44, de

temperatuur 390. Het maakteeen suffen indruk ; de halshouding was wat stijf en ook bij draaienkreeg men den indruk, dat het paard eenigen last had met het bewegenvan den hals ; overtuigend was dit echter niet. Opvallend was defrequente ademhaling, die van normaal type was. De auscultatie gafgeen afwijking ; het vesiculair ademen was hoogstens iets te scherp.Het percussieveld was voor dit jonge paard veel te groot, zoowel naarbeneden als naar achteren. Hoesten werd niet geconstateerd (ook laterniet). Ook door druk op keel en trachea kon geen hoest worden opge-wekt. Zelfs toen den volgenden dag getracht werd sputum op te vangendoor middel van de tracheaalcanule, gelukte het slechts een enkelenkeer het paard tot hoesten te brengen. Sputum werd hierbij niet ver-kregen ; in het materiaal, verkregen na uitwasschen van het gaasje,konden geen tuberkelbacillen worden gevonden. Hoewel het

rectaalonderzoek geen resultaat gaf, moest toch op grond van de koorts, defrequente ademhaling met de vergroote longen (interstitieele pneu-monie?), den iets stijven hals en de vermagering het eerst gedachtworden aan tuberculose, welk vermoeden versterkt werd door deuitkomsten van het bloedonderzoek en bevestigd door de positievetuberculinatie. Het aantal witte bloedcellen was 12.850, de verhouding : 3 %staafkernigen, 71 % segmentkernigen, 24 % lymphocyten en 2 %eosinophile. Gedurende de enkele dagen, dat het paard hier is gebleven, was deLXVII 61



??? temperatuur voortdurend te hoog (tusschen 38.4 en 39.2). Helaas isgeen sectie gedaan kunnen worden. II. Meer moeite dan bij dit â€žgewone" geval om een nauwkeurigediagnose te maken, leverde een pati??nt op van collega Kapt. Vorkink,die omtrent dezen 13-jarigen, mageren ruin berichtte, dat hij al eenigemaanden vermagerde, zoo nu en dan iets febriciteerde (hoogste tem-peratuur 38.7), terwijl in den buik een onregelmatig gezwel was tevoelen. De uitslag der oogindruppeling met tuberculine was nietovertuigend geweest. Gedurende de eerste zes dagen van het verblijf in de kliniek is detemperatuur niet boven de 37.9 geweest; de ademhalingsfrequentiewas normaal, maar de pols te snel (42â€”56). De longen waren sterk vergroot, bij auscultatie waren geen afwij-kingen waar te nemen, het type der ademhaling was normaal. Bijeenige inspanning werd het dier spoedig kortademig. Een en

anderdeed mij een geringe interstitieele pneumonie vermoeden. Bij rectaal onderzoek was een tumor te voelen ventraal in debuikholte, die knobbelig aanvoelde, maar hier en daar iets fluctueerde.Door deze tumor was de milt niet te bereiken. De plaats van het gezwelwas een andere dan men gewoonlijk vindt bij ontsteking van clemesenteriale klieren door droes of tuberculose, nl. veel meer naarbeneden. Naast een anaemie (4.240.000 erythrocyten en 45 % Sahli) bestondeen duidelijke hyperleucocytose (15.700 witte bloedcellen, 80 %segmentkernigen en 20 % lymphocyten, iets pyknose der kernen vande leucocyten). Opvallend was de zeer versnelde bloedbezinking. Bij pati??nt: Bij normaal paard 25 mm 40 â€ž 100 â€ž 112 â€ž 120 â€ž 126 â€ž I36 Â? 142 â€ž 146 â€ž na 5 min. â€ž 10 Â? \'5 â€ž 20 Â?. 25 â€ž 3Â° â€ž 40 â€ž 50 â€ž 60 1216 2023 Op de oogindruppeling met tuberculine volgde een

sterke reactietegelijk een thermische. De intracutane reactie, een dag later toegepast, was eveneens positief.Na deze tuberculinaties is de temperatuur steeds te hoog gebleven,maar ik vermoed, dat deze koorts een andere oorzaak had. Er ont-wikkelde zich nl. in dien tijd een oedeem van en boven het praeputium,dat zich na enkele dagen naar voren onder buik en borst uitbreidde.



??? De eetlust, die tot nu toe normaal was geweest, werd slecht ; er werdeen leucopenie gevonden (5.250; 18 % staafkernigen, 52 % segment-kernigen en 30 % lvmphocyten), die na enkele dagen weer plaatsmaakte voor een lichte hyperleucocytose (10.500 ; 82 % segment-kernigen, 18 % lvmphocyten). Het paard werd afgemaakt en bij sectie in het Pathologisch Instituutwerd door Prof. Schornagel gevonden : Oedeem schaamstreek. Veel sereus vocht in buikholte, iets inborstholte en hartezakje. Bronchiale lvmphklier vergroot, iets korrelig.Etterig oppervlak na doorsnijden. Linker long : induratieve pneumonie(?)Rechts emphyseem. Lever: parenchymateuze degeneratie. Mesenterialelymphklieren veretterd. Vergroeiing rectum met omgevende lussen vanvlottend colon. Perforatie rectum in de excavatio, etter en kapsel-vorming, vergroeid met bekkeningang. Omentum vergroeid metdiaphragma. Door lieskanaal

etter van bekkeningang verzakt totboven penis, vandaar de oedcmateuze zwelling. Histologisch onderzoek : tuberculose van bronchiale, mesenteriale,retropharyngeale lymphklieren en longen. In mesenteriale lvmphklier tuberkelbacillen gevonden. Induratieve pneumonie. Toen wij pas de sectie gedaan hadden, waren we niet bevredigd,en vreesde ik met een miswijzing der tub^rculinatie te doen te hebben.De rectaal gevonden tumor kon niet anders zijn dan de veretterdemesenteriale klieren, die geheel den indruk maakten van die welkemen bij verslagen droes zoo dikwijls vindt. Prof. Schornagel kon ophet macroscopisch beeld geen tuberculose constateeren en dacht ookaan een streptococcen-infectie. Het microscopisch onderzoek beweesechter den tuberculeuzen aard ervan. Was door het klinisch onderzoekniet de aandacht op tuberculose gevestigd, dan zou dit geval bij desectie zeker niet als tuberculose

zijn onderkend. III. Op 3 Juni 1940 werd een paard, dat een week tevoren gekochtwas, ter onderzoek aangeboden, omdat het witvuilde. Ook at het paardonvoldoende. Het dier maakte dadelijk een zieken indruk, zoodat ikhet witvuilen voorloopig maar negeerde en een algemeen onderzoekinstelde, waarbij bleek, dat de temperatuur 39.1, de polsfrequentie56 en die der ademhaling 24 was. Er bestond een duidelijke anaemie,zooals ook later bij het bloedonderzoek bleek (haemoglobine-gehalte40 % Sahli, aantal erythrocyten 4.180.000). Bij auscultatie der longenwas overal verscherpt vesiculair ademen te hooren en in den rechterlongtop tubair ademen. Het percussieveld van beide longen wasbelangrijk vergroot. Bij rectale exploratie voelde ik kleine knobbeltjesin de milt en vergroote, knobbelige mesenteriale klieren. De uteruswas niet vergroot ; in de vagina zat een weinig slijmig secretum. Verderwerd een

nephritis gevonden. Er bestond een duidelijke hyperleuco-cytose (14.200 witte bloedcellen); de verhouding was: 16% staaf-



??? kernigen, 73% segmentkernigen en 11 % lymphocyten). De bezin-kingssnelheid was sterk verhoogd, na 15 min. 150 mm, na 30 min.155 mm, na 45 min. 158 mm, na 60 min. 158 mm. De tuberculinatiewas positief. De diagnose kon dus luiden : tuberculose van longen, mesenterialeklieren en milt, mogelijk ook van nieren en/of baarmoeder, want?Š?Šnmaal heb ik zuurvastebacillen gevonden in het vagina-secretum,dat echter verontreinigd geweest kan zijn met urine. Doch denvolgenden dag, toen met de noodige voorzorgen iets secretum uitden uterus direct werd gehaald, werden geen zuurvaste bacillen daaringevonden. Ook in de urine werden deze niet aangetoond. Een cavia,ingespoten met uterus-secretum, is niet tuberculeus geworden. De eigenaar heeft uiteraard het paard terug kunnen geven ; deverkooper heeft mijn advies van onmiddellijke slachting niet opgevolgd,maar het dier in de

weide gedaan ; het is 10 dagen later gestorven,waarvan wij eerst na 24 uur toevallig kennis kregen. De sectie van hetniet meer frissche cadaver in het Pathologisch Instituut leverde hetvolgende op : Zeer rot cadaver, bijna 2 etmalen oud in warm, vochtig weer. Deonderborst en voorbeenen en hals waren tamelijk oedemateus in desubcutis en in de spieren. Oorzaak van dit oedeem was de aanwezigheidvan een groot complex harde tuberculeuze klieren in het voorstemediast en in de voorste thoraxapertuur, waardoor druk op de grootevaatscheeden was. Dit complex vult bijna de geheele voorste thoraxaper-tuur op en bestond uit zeer harde klieren, die op doorsnede veel hardbindweefsel lieten zien en verder wat verkalkte vervalshaardjes. De mesenteriale lymphklieren waren tot een meer dan manshoofdgroot, onregelmatig, hobbelig pakket geworden met een armdikkenuitlooper naar de porta

hepatis, waar ook weer een afzonderlijkevuistgroote tuberculeuze klier werd aangetroffen. Achter op het diaphragma werd nergens meer normaal serosaweefselgezien, maar overal waren grootere of kleinere tuberculeuze haarden.De kleinste juist zichtbaar en de grootste platgedrukt ongeveer 4 cmhoog, terwijl rechts boven een groote, samenhangende laag tuber-culeus weefsel aanwezig was ter dikte van 4 cm. De milt was niet vergroot maar bevatte een aantal promineerende,tot mandarijngroote, tuberculeuze haarden. Langs de geheele milthiluslag een aaneengesloten polsdikke wrong van tuberculeuze lymph-klieren. De linker retropharyngeale lymphklier was tot een ruimnootgroote, harde, tuberculeuze klier geworden. Al de tot dusver beschreven tuberculeuze veranderingen ken-merkten zich doordat zij op sneevlakte bestonden uit veel hard fibrillairbindweefsel met een gering uitgebreid

verval, waarbij evenwel allevervallen weefsel nagenoeg geheel verkalkt was, waardoor het geheeleproces een zeer chronisch cachet droeg. De longen waren beiderzijds dicht doorzet met tot knikkergroote



??? spekkige, tuberculeuze haarden, waartusschen zeer vele kleinere enkleinste tuberkels lagen, die tezamen ongeveer 2/3 van de sneevlakteinnamen. Nergens was in deze haarden verval te bespeuren. De long-pleura was door bindweefsel verdikt. Aan het endocard van den linker boezem, van de eerste 20 cm vande aorta en van het begin van de arteria pulmonalis, werd een plaat-selijke, chronische, geheel verkalkte atheromatosis waargenomen. Hetomentum was met enkele adhaesies vergroeid met de achtervlakte vanhet diaphragma, den dikken darm en de milt. De uterus was eerder iets te klein dan vergroot en bevatte eenig slijm. De cervix was voor een vinger passabel en overal zag de mucosaer gaaf uit en voelde de wand soepel aan en was niet verdikt. De ovari??nwaren normaal. Vagina zonder afwijkingen. In de blaas eenige troebele urine. Onder de blaasmucosa eenigrottingsgas. De nieren waren zeer rot

en bevatten overal in de schors gashaardjes.Tuberculeuze veranderingen werden er niet in gevonden. In het colonwerden ongeveer 10 defecten gevonden in de mucosa, enkele centi-meters groot en onregelmatig van vorm. De lever zelf en de hartspier waren te rot om eventueele degeneratieveveranderingen te kunnen diagnosticeeren. Microscopisch : In de nieren waren grootere ontstekingshaardenaanwezig met bindweefsel-nieuwvormingen gepaard gaande en waarbijgroepjes rondcellige infiltraten gevonden werden. De uterus vertoonde microscopisch geen spoor van tuberculeuzeafwijkingen. De ulcera in den darm waren ondanks de rotting toch nog alstypisch tuberculeuze zweren te herkennen. Op verschillende andereplaatsen had de tuberculose het gebruikelijk aspect van tuberculosebij het paard met vrij veel reuzencellen en oblitereerende cellen. Hetbacillengehalte was gering. IV. Op 25 Juni j.1. kwam een 2j-

jarige hengst bij Prof. Hartogin behandeling voor een tumor in de linker oorschelp. Deze is doorhem met veel moeite, daar het gezwel diep in het oor zat, verwijderd.De wondgenezing verliep vlot, maar op 5 Juli vroeg collega Hartogmij het paard te willen onderzoeken, daar het dier zoo mager werden slechter eetlust had gekregen. Bij mijn eerste onderzoek bleek de temperatuur 38.8 te zijn, depols 40 en de ademhalingsfrequentie 14. Het dier maakte een suffenindruk, liep apathisch en slap. Er was links een lichte facialis-paralysete constateeren, het duidelijkst aan de onderlip te zien, terwijl het oornog opgericht kon worden. Ook het bovenooglid kon het dier nogopheffen, maar dit ging toch trager dan aan den rechter kant. Na enkele dagen was het beeld van een complete facialis-paralyseduidelijk, hing het oor slap naar beneden en was ook de beweging van



??? het ooglid nagenoeg onmogelijk. Het hoofd werd iets scheef gehouden. De gevoeligheid van linker lip, neus en kin leek verminderd. Eenduidelijke ataxie was nog niet waar te nemen, de gang was wel, zooalsgezegd, slap. Na enkele dagen was w?¨l in geringe mate ataxie te zien.Na blinddoeken vertoonde het paard manegebewegingen en wel naarrechts, dus met het verlamde oor buitenwaarts. Bij verder opjagenwerden de kringen al kleiner en kleiner en viel het paard tenslotte neer. Om een film te maken werd het dier uit de manege naar buiten opeen grasveld gebracht en getracht dezelfde bewegingsstoornis weerop te wekken. Toen ging het paard echter juist andersom, zooalstevoren eigenlijk verwacht werd, met het verlamde oor binnenwaartsrondloopen, en was er niet toe te bewegen in andere richting te loopen.Ook nu werden de kringen, die het geheel vrij loopende dier maakte,steeds kleiner, tenslotte

werden het wijzerbewegingen en viel het paardneer. Het weer opstaan ging normaal. Voor zoover na te gaan waren de oog- en hals-Stellreflexen normaal. Ondertusschen had ik het paard verder onderzocht, waarbij geenorgaanafwijkingen werden gevonden. Ook het rectaal onderzoekbracht mij niet verder; de milt kon ik bij dit dier niet bereiken. D^ temperatuursverhooging, de hyperleucocytose (17.900 wittebloede., 6 % staafkernigen, 66 % segmentk. lcucocyten, 26 % lympho-cyten en 2 % eos. leuc.) en de vermagering waren aanwijzingen genoeghet paard aan de tuberculine-reactie te onderwerpen. De oogreactiewas sterk positief; eveneens de intracutane, die tegelijk een duidelijkethermische reactie (tot 40Â°) gaf. De diagnose kon gesteld worden op een facialis-paralyse waarschijnlijkdoor een ontsteking van het middenoor. Een labyrinth-aandoeningwas waarschijnlijk in verband met de manegebewegingen. Niet

onmo-gelijk hadden we te doen met een tuberculeuze otitis en was ik benieuwdnaar het resultaat van het onderzoek van de weggenomen tumor uitde oorschelp. Het Pathologisch Instituut rapporteerde hieromtrent : ,,De tumor bestond uit een vast weefsel en was bedekt met eengewoekerd epitheel, dat een papillairen bouw vertoonde. Op sneevlaktewaren er vele kleine promineerende haardjes met een wat geel hyalinenbouw, die macroscopisch en ook microscopisch aan tuberkels dedendenken. Er waren reuzencellen en epitheloide cellen, maar er was geenverval en er was een vascularisatie, wat tegen tuberculose pleit. Zoowel het onderzoek op tuberkelbacillen als op schimmels isnegatief verloopen, zoodat wij omtrent de oorzaak dezer chronischeontsteking in het duister zijn blijven tasten." De bij dit paard ge??nteresseerde Verzekerings-Mij. heeft het dierafgehaald en in de weide gedaan. Begin September werd

mij mede-gedeeld, dat het oor zich goed bewegen kon, de lipverlamming ietsbeter scheen en de algemeene toestand goed was. Op 12 October is het paard, dat ik boven beschreven heb, met ver-



??? moedelijke tuberculose van het middenoor, aan het abattoir te \'s-Gra-venhage afgemaakt. Mij werd bericht, dat aanvankelijke verbeteringwas opgetreden, doch de laatste dagen v????r het afmaken was de ataxiesterk toegenomen. Collega Warnecke was zoo goed, mij de sectie-bevindingen mede te deelen en den kop van het dier toe te zenden,waarvoor ik ook op deze plaats hem mijn dank betuig. Hij heeft nergenstuberculeuze veranderingen kunnen vinden, alleen aan de hersenenvond hij op tuberculose gelijkende tumoren. Wij vonden tuberculosevan de hersenbasis ; een uitvoerig onderzoek is door collega ten Thijein het Pathologisch Instituut verricht, die hieromtrent het volgenderapporteerde : â€žAanwezig was een tumorachtig uitziende nieuwvorming, die zichaan de hersenbasis had ontwikkeld en een eindweegs in de hersenholtewas uitgebreid, terwijl de weefselnieuwvorming was te vervolgen totin het

middenoor en verder ook in de meatus acusticus externa. Opsneevlakte bleek het weefsel een spekkig, korrelig aspect te hebben,dat aan de karakteristieke proliferatieve tuberculose van het paarddeed denken. Bij microscopisch onderzoek bleek het een fraai histologisch beeldte hebben van tuberculeus weefsel met duidelijke tuberkelvorming envorming van veel epitheloide cellen en reuzencellen. Er was een matigaantal bacillen aanwezig. Het proces was chronisch, want verschillendetuberkels vertoonden een afkapseling met duidelijk collageen bind-weefsel. Ter bepaling van het type van den tuberkelbacil is weefsel teronderzoek opgezonden naar Dr. v. d. Hoeden." V. Een 7-jarige bruine merrie komt 22 Sept. 1940 in de cliniek metde anamnese, dat zij sedert de evacuatie in de Meimaand, toen ze eengeforceerde rit moest maken, steeds magerder is geworden. De laatstedagen is ze ook wat slap gaan loopen. Ze is

geregeld in de weide geweest.Het paard wordt liggende in den wagen aangetroffen en kan niet rijzen.Het moet worden opgetakeld en in de broek geplaatst. Dan staat hetgoed vierkant en vertoont ook verder geen afwijkingen in den stand.Het paard begint dadelijk met graagte te eten. De temperatuur is 38.2,de ademhaling 32 en de pols 52. Als het dier eenige uren later naderwordt onderzocht, blijkt het, dat het geen stap vooruit of achteruitkan doen, zonder onmiddellijk neer te vallen. Met hulp kan het metmoeite overeind komen. De hals maakt een abnormalen indruk. Speciaalde derde halswervel is wat verdikt. Naar boven brengen van den kopgelukt, niet naar beneden buigen, terwijl bij zijdelings draaien het dierdadelijk dreigt te vallen. Aan hart en longen is bij auscultatie geenafwijking te vinden. Het percussieveld der longen is iets vergroot ;de ademhalingsfrequentie te hoog. Bij rectaal onderzoek kan alleen

deachterste miltrand worden betast, die normaal scherp aanvoelt. Linksvan de aorta is een gladde zwelling te voelen, niet verschuifbaar, vast



??? tegen de wervelkolom aanliggend. Gedacht wordt aan een vergrootelinker nier. De urine is echter normaal. Het bloedonderzoek leverde op : 12.000 witte bloedcellen met 39 %staafkernigen, 50 % segmentkernigen, 7 % lymphocyten, 1 % eos. en3 % monoc. Haemoglobinegehalte en aantal erythrocyten normaal.Galkleurstoffen normaal. De bevindingen aan den hals en de bewegingsstoornissen doen in deeerste plaats denken aan halswerveltuberculose ; de frequente adem-haling, het vergroote longpercussieveld zonder dat bij auscultatieafwijkingen worden gehoord en het dier noch spontaan hoest, nochneiging heeft tot hoesten bij pogingen om deze op te wekken, pleitenzeker niet tegen longtuberculose, maar de diagnose is na het rectaleonderzoek toch niet met zekerheid te stellen. De positieve ophthalmo-reactie echter neemt allen twijfel weg. De oogreactie wordt gevolgd door een

temperatuursverhooging van38.2 tot 39.5. Daarna is de lichaamswarmte niet meer gestegen boven38.4Â° gedurende de zes dagen, dat het paard hier is geweest. Na de oogreactie is nog de intracutane reactie gedaan, die zwakpositief was en zooals uit bovenstaande reeds blijkt, geen aanleidinggaf tot temperatuurstijging. Bij dit paard was de oogreactie veel over-tuigender dan de huidreactie. Ik raad de collegae aan, bij het paardde wei-beproefde en ons steeds goede en betrouwbare resultatengegeven hebbende oogreactie, zooals Prof. Wester die in 1914 reedsaanbeval, niet te verlaten. Alleen in twijfelachtige gevallen kan men dehuidreactie toepassen (zie mijn vorig artikeltje). Het paard werd aan het abattoir geslacht. Bij sectie vonden wetuberculose van den 2en en 3en halswervel met een tuberculeuzenieuwvorming, die een druk uitoefende op het halsmerg, tuberculosevan de longen,

enkele tuberculeuze haarden in het midden der milten een groote tumor rondom de linker nier. De Heer ten Thije, diede organen aan een nader onderzoek onderwierp, rapporteerde hetvolgende : In de longen enkele tot knikkergroote op sneevlakte promi-neerende haarden en verder op iedere sneevlakte tientallen kleinetuberkeltjes van groot miliair karakter. Bij microscopisch onderzoek fraai beeld van tuberculose met veelreuzencellen en epitheloide cellen. In een der halswervels een lang-werpige tuberculeuze nieuwvorming, waarschijnlijk van het periostuitgaande, die druk gegeven had op het ruggemerg. Dura mater terplaatse intact. Ook de meegezonden rib vertoonde een typische tuberculeuzeverandering, waarbij in de omgeving van de weekere tuberculeuzeweefsels duidelijk sclerotisch been werd gevonden, evenals zulks in denwervel het geval was, hoewel op deze plek het weeke

weefsel naar hetwervelkanaal promineerde. In de milt zaten enkele nootgroote karakteristieke tuberculeuzehaarden. Het groote weefselcomplex nabij de nier vertoonde zeer



??? uitgebreide tuberculeuze woekeringen met een sterk op tumor gelijkendkarakter. Necrose werd hier nergens gevonden. Enkele kastanjegrootetuberculeuze weefsel massa\'s promineerden in het lumen van de venacava en hadden den wand als een maligne tumor doorgroeid. De bijnierwas rondom door tuberculeus weefsel omgeven. Ook hier bij micros-copisch onderzoek weer een duidelijk beeld van tuberculose met veelepitheloide en reuzencellen en uitgebreide bindweefselnieuwvorming.Geen duidelijke tuberkelbouw. Een artikel, dat niet lang geleden verscheen van Dr. Naumann,Stabsveterin?¤r (D.T.W. 1940, No. 21) begint als volgt : ,,Unter denErkrankungen der Truppenpferde spielt die Tuberkulose heute einenicht zu untersch?¤tzende Rolle. Infolge der zul?¤nglichen klinischenUntersuchungsm??glichkeiten ist jedoch eine fr??hzeitige positive Diagnosezu Lebzeiten meist nicht m??glich." Met het laatste

ga ik niet accoord, tenzij men van den klinicus eischt,dat hij elk orgaan met tuberculeuze veranderingen aanwijst. Doch ditacht ik voor de praktijk niet noodig. We kunnen gerust volstaan metde op in dit artikel en elders aangegeven gronden het dier te verdenkenvan aan tuberculose te lijden om daarna het dier te tuberculineeren.Is deze positief, dan is men gerechtigd de prognose infaust te stellen.Nog maar eenmaal heb ik een paard met een positieve reactie klinischzien genezen (een paard met uier t.b.c. beschreven door Prof. Westeren mij (dit Tijdschrift 1930, blz. 590). De tuberculinatie is bij het paard, volgens ervaring van Prof. Westeren mij, een hooge uitzondering daargelaten, betrouwbaar. In hetbuitenland is men er niet steeds zoo over tevreden. Naumann heeftbij een paard, dat positief reageerde en waarbij hij knobbels in de miltvoelde, punctie gedaan van een dezer tumoren door middel van eengewone

darmtrocart, die hij direct achter de linker laatste rib instak.Tegelijk werd de milt rectaal gefixeerd. Het materiaal, dat hij op dezewijze verkreeg, bevatte tuberkelbacillen. Het spreekt vanzelf, dat mengeen grootere zekerheid kan krijgen voor de diagnose dan wanneermen de bacillen heeft aangetoond. Noodig acht ik echter deze punctieniet. Heeft men rectaal tumoren in de milt gevoeld bij een paard, datop de tuberculinatie positief reageerde, dan is de diagnose voldoendegegrondvest. Naumann is zoo gelukkig geweest, dadelijk in de kleinehoeveelheid tumorweefsel, dat in de trocarthuls zat, bacillen te vinden.Gegeven de dikwijls zeer groote armoede aan bacillen in tuberculeusweefsel van het paard, zal het onderzoek van door punctie verkregenmateriaal dikwijls negatief uitvallen, vermoed ik. Een systematischetoepassing van deze onderzoekingsmethode moet dit echter eerst be-wijzen. Naumann geeft een kort

overzicht van de verschijnselen, die wijzenop tuberculose. Hierop zou ik dit willen aanmerken, dat het absoluutonze ervaring niet is, als zou men bij het tuberculeuze paard te doen



??? hebben met twee aandoeningen : de meer zeldzaam voorkomendelongtuberculose en de â€žweitaus h?¤ufiger vorkommende Darmtuber-kulose". Van darmtuberculose heb ik het vorig jaar ?Š?Šn geval be-schreven ; ook voor het Pathologisch Instituut was dit het eerste (sedert1906). Naumann heeft bij zijn paard ook geen darmtuberculosegevonden, evenmin van de mesenteriale lymphklieren ; toch neemt hijaan, dat de primaire haard in den darm gezeten heeft en vandaar zijnde milt en de longen ge??nfecteerd. Ik geloof ook gaarne, dat meestalwel de infectie via den darm zal geschieden (de vaak voorkomendet.b.c. der mesenteriale klieren wijst daar op), maar tuberculose van dendarm zelf moet men toch niet als voornaamste afwijking noemen,waarop de klinische diagnose dient te rusten. Verder geeft Naumannop, dat paarden met longtuberculose veel hoesten (â€žtrockener, oftsehr qu?¤lender

Husten"). Uit mijn ziektegeschiedenissen blijkt juist,dat ik aan tuberculose dacht, omdat de dieren frequente, soms abdo-minale ademhaling hadden met sterk vergroot longpercussieveld,verscherpt vesiculair ademgeruisch, maar nooit hoestten. Hoesten kanwel voorkomen bij longtuberculose, maar het is geen zich op denvoorgrond dringend symptoom ; eerder denke men aan tuberculose,als een paard frequente ademhaling in rust heeft, spoedig kortademigwordt bij eenige inspanning, verscherpt vesiculair ademen vertoont eneen vergroot longpercussieveld, dus eigenlijk dampig lijkt, maar geendubbelslag laat zien en niet hoest. In een halfjaar tijds zijn er dus een 5-tal paarden met tuberculosein de Kliniek geweest, zonder dat hiernaar gezocht werd. Moge dit een aanwijzing zijn voor de practici. Zusammenfassung. Verf. beschrieb 5 F?¤lle von Tuberkulose bei Pferden, die der Klinik f??r interneKrankheiten der

tier?¤rztlichen Fakult?¤t in Utrecht zugef??hrt worden waren. Summary. The author mentions 5 cases of tuberculosis in horses, seen in the hospitai forinternal diseases of the Veterinary faculty at Utrecht. R?Šsum?Š. Description de cinq cas de tuberculose chez des chevaux pr?Šsent?Šs ?¤ 1\'examende la clinique des maladies internes de la facult?Š v?Št?Šrinaire ?¤ Utrecht.



??? Uit de Afdeeling Infectieziekten van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. OVER HET TUBERCULINEEREN VAN RUNDVEE, door Prof. Dr. L. DE BLIECK en Dr. JAC. JANSEN. Een der vele belangrijke onderwerpen welke op het 13e InternationaleVeeartsen ij kundig Congres in Zwitserland (1938) behandeld zijn, washet vraagstuk der tuberculinatie. M??hler, J. R. (U.S.A.) (i) deeldede resultaten mede welke in Amerika zijn verkregen. Tuberculinegemaakt van culturen, gegroeid op een synthetisch medium is meerpotent en geeft dus duidelijker reacties dan die gemaakt van bouillon-culturen. Volgens hem geven tuberculinen bereid van humane enbovine stammen bij runderen gelijke reacties. Het â€žBureau of AnimalIndustry" maakt tuberculine van humane stammen. Door aan staart-plooi en vulva gelijktijdig, doch slechts 1 maal in

te spuiten, werdenzeer goede resultaten verkregen, n.I. beter dan met inspuiten van alleende staartplooi. Vergeleken met de Amerikaansche methode noemt hijde ophthalmo-methode â€žmuch less suitable for general herd testing". Plum (Denemarken) (2) besprak in hoofdzaak de diagnostiek derbovine-, humane- en aviaire infecties; van de tuberculinatie werd alleengezegd â€žIhrer technischen Vorteile wegen ist die intrakutane Methodedie ganz ??berwiegend benutzte". Ook Zeller (Duitschland) (3) geeft de voorkeur aan de intradermalemethode. Zijn technick is: in de huid inspuiten, twee vingerbreed voorhet midden van den schouderbladkam; na 72 ?¤ 96 uur wordt de reactiegemeten en beoordeeld. Een diktetoename van 3 mm zou positief,3 ?¤ ij mm dubieus, oâ€”mm negatief beoordeeld moeten worden.Hij noemt verschillende tuberculinen o.a. de â€žPurified Protein Derivate"(P.P.D.); volgens Russe??f,

(Reichsgesundheitsamt), â€žbesteht keineVeranlassung, das P.P.D. in die Veterin?¤rpraxis einzuf??hren, da seineHerstellung nicht einfach und ausserdem kostspielig ist und seineWirkung diejenige des Ausgangstuberkulins nicht nennenswert ??ber-trifft". Volgens Zeller is de tuberculine, bereid d.m.v. den synthe-tischen bodem van Dorset te verkiezen boven de â€žAlttuberkulin";de potentie is minstens gelijk, terwijl het aantal dubieuze reacties lageris doordat zij minder onspecifieke stoffen bevat. Een uitvoerig rapport werd uitgesproken door Glover (Engeland) (4).Hij maakte de opmerking dat men niet al te star zijn conclusies moetlaten afhangen van het aantal mm diktetoename bij de huidmethode,



??? doch dat vooral ook het karakter der huidreactie van belang is: ,,thecharacter of the swelling which gives a far more accurate indicationof the nature of the reaction". Glover beveelt de â€ždoubl?Š intradermaltest" aan; in de halshuid wordt 0,1 cc tuberculine ingespoten, na48 uur wordt de reactie beoordeeld, indien deze negatief is wordt opdezelfde plaats de inspuiting herhaald, 24 uur later volgt de eind-aflezing. Van de tuberculinebereiding wordt gezegd dat de toepassing dersynthetische media een verbetering is, maar dat deze media in gecon-centreerden vorm toch nog te veel onverbruikte zouten bevatten.Hierom werd gezocht naar een methode om gezuiverde tuberculinete maken. Glover\'s eigen experimenten, gebaseerd op vroeger werkvan Dorset, Henley en Moskey (1927) hebben aangetoond, dat detuberculine verkregen door precipitatie met ammoniumsulfaat zeeractief werkt bij

tuberculeus vee, doch practisch geen invloed heeft opde huid van normale dieren. Glover acht het noodzakelijk tuberculinete verhitten, omdat met onverhitte tuberculine als b.v. de â€žEsotuber-culin" van Finzi, t.b.c. vrije dieren, na herhaalde inspuitingen schijn-baar positief worden, hetwelk niet het geval is met verhitte tuberculine,althans lang niet in die mate; bij te zeer geconcentreerde tuberculinenzijn foutieve positieve reacties toch nog mogelijk; hij zegt nl., ,,it isfeit that it may be desirable to make some small sacrifice in potencyin order to ensure that the tuberculins used in practice are incapableof producing untoward reactions in non-tuberculous animals". De eenecultuur levert veel betrouwbaarder tuberculine dan de andere, daaromis het noodzakelijk de tuberculine op positieve en negatieve runderente contr??leeren. (De controle op caviae is onvoldoende gebleken).Glover noemde de

onderzoekingen van Eobel, v. d. Schaaf en Roza(Ncd. Indi??) (5) die aantoonden dat geconcentreerde tuberculine,bereid volgens Dorset, wel sterker reacties opwekt dan de met animo-niumsulfaat bereide tuberculine, maar dat de eerstgenoemde tuber-culine veel meer niet-specifieke reacties geeft. Bij de discussie noemde Stenius (Finland) de intradermale methodede beste; volgens hem komen andere methoden â€žgar nicht in F rage".Plum deelde nog mede dat er altijd een zekere meetfbutmarge is,vandaar dat in Denemarken een zwelling beneden 3 mm niet positiefgenoemd wordt; in geheel t.b.c. vrije bedrijven worden deze geringehuiddiktetoenamen als negatief beschouwd, in besmette bedrijvenwordt een nader onderzoek ingesteld. Het was jammer dat de Nederlandsc.he rapporteurs \'t Hooft enVeenbaas (6) niet aanwezig konden zijn om hunne zienswijze voor tedragen, te meer ook

hierom, omdat zij de eenigen waren die de ophthal-mo-reactie aanbevalen. Geen der aanwezige Nederlandsche collegaeheeft het standpunt van \'t Hooft en Veenbaas verdedigd. Volgens hunrapport is de ophthalmo-methode vooral bij massa-onderzoek zeergeschikt en bovendien goedkoop. (Dit laatste is iets in strijd met heteischen van voortdurende controle op de handelingen van den eigenaar



??? na de 2de indruppeling). Van de intradermale methode wordt gezegd:,,wir haben uns von einer Ueberlegenheit dieser Methode nicht??berzeugen k??nnen". Zij wijzen op de foutieve positieve reacties diemet deze methode waargenomen werden. Het volgende is nog van belang op te merken: Magnusson (Zweden) deelde ons per brief mede, dat in zijn landvrijwel uitsluitend de intradermale methode toegepast wordt. Deaflezing der reactie wordt na 72 a 76 uur verricht. De tuberculine wordtvolgens Dorset op diens synthetisch medium bereid. De gebruiksaanwijzing van de Rijksseruminrichting te Rotterdam(1940) zegt: ,,als plaats van inspuiting verdient de rechter staartplooide voorkeur". â€žDe beoordeeling moet geschieden op zijn vroegst na48 uur, doch liefst zoo dicht mogelijk bij de 72 uur. Elke dan bestaandezwelling moet als een positieve reactie beschouwd worden". Sinds zijn publicatie over het

bereiden van tuberculine in de â€žBulletinde rOffice des Epizooties 1935" deelde Glover ons mede dat: ,,Ammo-niumsulphate precipitates from tuberculins prepared on Dorset mediumare quite as potent as those obtained from the medium of our owncomposition and are no more likely to give a greater degree of non-specific reaction". De reeds genoemde P.P.D. tuberculine wordt bereid door culturen,gegroeid op een synthetisch medium, te verhitten, daarna wordt deeigenlijke tuberculine, een prote??nachtige stof, geprecipiteerd d.m.v.trichloor-azijnzuur). Ook combinaties van trichloorazijnzuur- enammoniumsulfaat uitvlokking worden toegepast (7). Behalve de reeds vermelde huidplaatsen is nog genoemd, nl. doorde Ronde en Beyers, het in de huid inspuiten achter de laatste rib,teneinde ook de regionaire lvmphklier mee te kunnen beoordeelen (8). Van groot belang is de mededeeling van Cabot (9) dat het

aflezender reactie na 72 uur bij voor de eerste maal getuberculineerde dieren(intradermale methode) te kort is, daar bij dergelijke dieren de positievereacties vertraagd kunnen komen. De beste tijd voor het aflezen derreactie in deze gevallen is na 96 en 120 uur. Uit het voorafgaande blijkt dat de intradermale methode den laatstentijd zeer in de belangstelling staat; door Jansen (10) werd gedurende deveterinaire week 8 Juni 1939 te Utrecht, een demonstratie van eenigeverschillende tuberculinaties met verschillende tuberculinen gegeven;de Blieck besprak de tuberculinatie-problemen op de algemeene ver-gadering der Mij. voor Diergeneeskunde (October 1938). Ten einde een juist inzicht te krijgen van de verschillende meeningenvan Nederlandsche veeartsen over dit vraagstuk, volgt hier in het korthetgeen door Prof. de Blieck werd gezegd en de daarop volgendediscussies. De aanleiding tot de gehouden

voordracht was, dat in de vergade-ringen van de Afd. Utrecht van de Mij. voor Diergeneeskunde duidelijk



??? aan den dag was getreden, dat er zeer uiteenloopende meenings-verschillen bestonden over de bestrijdingsmethode der tuberculose vanRijkswege en in het bijzonder ook over de methode van onderzoek,zoowel wat betreft het clinisch onderzoek als de tuberculinatie.De Blieck heeft zich bij deze bespreking beperkt tot de tuberculinatieen heeft aan de hand van de literatuur in het bijzonder van bovenge-noemde congresrapporten, gewezen op de voordeelen van de intrader-male methode van tuberculineeren, alsmede op de groote beteekenisvan de bereidingswijze der tuberculine. Niettegenstaande reeds veel bereikt is om een zoo zuiver mogelijketuberculine te verkrijgen is het standpunt van Glover juist, dat aande verbetering der tuberculine nog steeds gewerkt moet worden. Het gaat erom dat de tuberculine zoo actief mogelijk moet zijn enzoo min mogelijk niet-specifieke reacties moet geven. Ook werd nog de

aandacht gevestigd op de resultaten verkregendoor Weisstanner, neergelegd in een dissertatie (1937, Zwitserland).Het betrof een vergelijkend onderzoek van de subcutane-, conjunctivale-en intradermale methode, welke resp. 25%, 10.19% en 1.56% mis-wijzingen zouden hebben gegeven. Ook Zeller krijgt met de intradermale tuberculinatie de allerbesteresultaten. Zeller gebruikte 3 tuberculinesoorten. De resultaten be-treffende overeenstemming in reactie en sectiebevinding varieerdenvan 94,85 % tot 98,97 %. Uit de literatuur blijkt dus wel dat met uitzondering van de Neder-landsche onderzoekers in Nederland, allen het erover eens zijn, datde intracutane tuberculinatie met gereinigde tuberculine, bereid vanculturen gegroeid op synthetischen voedingsbodem, de beste resultatengeeft. De Nedcrlandsche onderzoekers in Nederlandsch-Indi?? zijn in1937 tot dezelfde conclusie gekomen. Het is daarom bevreemdend dat

in Nederland in 1938 nog hoofd-zakelijk de conjunctivale tuberculinatie werd toegepast, terwijl zijbovendien van Rijkswege door den Directeur van den Veeartsenij-kundigen Dienst was voorgeschreven, bij zijn beschikking van 17 Decem-ber 1928, waarin in 1938 nog geen verandering was gekomen. Daarin nl. wordt gezegd dat de tuberculinatie als regel conjunctivaalmoet geschieden; op aanwijzing van den betreffenden Inspecteur vanden Veeartsenijkundigen Dienst kan de subcutane en intracutanetuberculinatie worden toegepast. Bij de discussie, na de voordracht van Prof. de Blieck bleek, dat insommige deelen van ons land ook wel de intracutane tuberculinatiewerd toegepast. De Inspecteur, belast met de tuberculosebestrijding, P. J. \'t Hooft,wees er nog op, dat reeds in 1934 door Dr. Lourens, Directeur derRijksseruminrichting te Rotterdam, proeven waren genomen met deintracutane methode, in vergelijking met

de conjunctivale methode.Het resultaat zou geweest zijn, dat beide methoden miswijzingen



??? gaven, op grond waarvan niet tot toepassing van de intracutane methodeis overgegaan. Na 1934 zijn bij andere proeven de resultaten zoodanig geweest,dat men niet meer afwijzend stond tegenover de toepassing van deintracutane methode. Toch is tot 1938 slechts weinig van deze methode gebruik gemaakt. Wijlen Dr. Veenbaas pleitte ook voor het behoud van de conjunctivalemethode, niettegenstaande hij er van overtuigd was, dat aan de oog-reactie bezwaren verbonden waren. Hij achtte de toepassing van deintracutane methode op groote schaal om technische redenen nietmogelijk. Ook Dr. Veenbaas wees op de noodzakelijkheid dat inNederland tuberculine verkrijgbaar zou worden gesteld, die minderzouten had dan de tot 1938 gebruikte tuberculine. Ook de houdbaarheidvan de tuberculine moest worden verbeterd. Dr. Kunst wees erop, dat in Indi?? gebleken was, dat de tuberculinezooals die daar bereid wordt,

uitstekend houdbaar is. De resultatenin de praktijk waren van dien aard, dat verwacht kon worden datspoedig voor de toepassing van de intradermale tuberculinatie bindendevoorschriften zouden worden gegeven. Dr. Beyers die in 1936 op verschillende bezwaren van de intracutanemethode had gewezen, was in 1938 van meening, dat de intracutanemethode zeer vele voordeelen had boven de conjunctivale tuberculinatie. Niettegenstaande de uiteenloopende inzichten omtrent de al of nietwenschelijkheid van het voorschrijven van Overheidswege van deintracutane tuberculinatie is toch, als gevolg van de gehouden be-sprekingen, de toepassing in ons land sedert 1938 meer algemeengeworden. Door sommigen werd gevraagd, om meer proefnemingen in onsland met de intracutane methode. Wij zijn van meening, dat geziende uitgebreide onderzoekingen in het buitenland en ook in NederlandschIndi??, een dergelijk onderzoek

vrijwel overbodig is. Desniettegenstaande hebben wij toch een onderzoek op kleine schaalin de praktijk verricht. Eigen experimenten: Teneinde zelf een inzicht te verkrijgen over de toepassing in depraktijk van diverse tuberculinatiemethodes werd besloten verschillendeapplicaties en verschillende tuberculinen, zij het dan op bescheidenschaal, in de praktijk toe te passen. Wij betuigen hierbij onzen dankaan Prof. Wester, die ons hiertoe in de gelegenheid stelde door onste introduceeren op een aantal besmette bedrijven. In onze experimentenhebben wij toegepast: 1. de conjunctivale methode; 2. eenmalige intradermale inspuiting aan den hals; 3. tweemalige intradermale inspuiting aan den hals; 4. intradermale inspuiting in de staartplooi.



??? In het algemeen werden de onderscheidene tuberculinaties bijdezelfde runderen gelijktijdig verricht. Het is gebleken, dat deze reacties van deze methodes elkanderonderling niet zoodanig be??nvloeden, dat de beoordeeling minderbetrouwbaar zou zijn. De volgende tuberculinen werden gebruikt: 2 oculotuberculinen,nl. van de Rijksseruminrichting en van ons Instituut; de laatste is bereidop den bodem van Dorset, zonder praecipitatie; voor de intradermalemethode: a. de origineele tuberculine van Glover, b. de origineeleP.P.D. tuberculine en c. tuberculine van ons Instituut. Deze laatstewas bereid door een humane stam te kweeken op de asparagine bodemvan Dorset, gevolgd door de praecipitatie met ammoniumsulfaatvolgens Glover. Deze ,,D.G" tuberculine werd voordat zij in de praktijk toegepastwerd, in de stallen van het Instituut gecontroleerd op 3 negatieve en4 positieve dieren. De 3

negatieve runderen waren allen kalveren,2 ervan waren hier t.b.c. vrij opgefokt; het derde kalf was klinischvolkomen gezond en was bij diverse tuberculinaties steeds negatief.Van de 4 positieve dieren was bij drie de tuberkelbacil tijdens het levenreeds aangetoond; bij sectie bleken alle vier lijdende aan tuberculosegeweest te zijn. Bij deze 7 dieren werd gelijktijdig de oogreactie (2 maal indruppelen)verricht; in de linker halshuid werd de tuberculine van Glover ge-spoten en in de rechter halshuid en in de flankhuid de â€žD.G." tuber-culine (alles ie en 2e inspuiting). In onderstaande tabel I zijn opgegeven: het eindresultaat der oog-reacties, het aantal mm voor de ie inspuiting, 48 uur later en 72 uurlater. TABEL I. Hals Hals â€žD.G." Flank Beoor- Sectie Oog â€žGlover" â€žD.G." deeling Kalf i IO. 1 1.12 8. 8. 9 12.12.12 _ ,, 2 â€” 10.10.IO 12.12.12 14.14.14 â€” verri-rhl .. 3 â€” 5- 5- 5 5- 5- 6 11. i i. 11 â€”

Koe 1 â€” 8.10.11 9.10.14 10.10.14 â€ž 2 7. 8.14 7.12.19 9.12.19 Â? 3 8.10.14 8-25-34 12.25.29 Â? 4 10.13.16 10.15.19 12.18.20 Op grond van deze bevindingen werd besloten het praktijk onderzoekook met â€žD.G." tuberculine te verrichten. Van de praktijkresultaten die verkregen werden en die thans ge-noemd zullen worden voelen wij het als een zeer sterk gemis dat tercontrole geen sectie op een aantal dieren is verricht. Wij hebben deze



??? zoozeer door onszelf gewenschte secties om financieele redenen echterniet kunnen verrichten. De metingen werden slechts i maal verricht;door de metingen eenige malen te doen bv. 3 maal en daar het gemid-delde van te berekenen krijgt men betrouwbaarder cijfers; het wasechter onze bedoeling onze experimenten inderdaad een praktijkproefte doen zijn. Daar men in de praktijk niet zal kunnen eischen alles3 maal te meten, hebben ook wij dit dus niet gedaan en slechts ?Š?Šnmaalgemeten. Over deze metingen dient nog opgemerkt te worden dat zijsteeds werden verricht zonder de vooraf genoteerde maten eerst te zien,teneinde eventueele be??nvloeding geheel uit te schakelen. A. Aangevangen werd met een bedrijf waar ieder jaar het apartopgestelde jongvee geheel negatief was, terwijl bij het volwassen rundveehet reactiepercentage geleidelijk steeg. In 1937 en 1938 was hier de ophthalmoreactie verricht. In

1939werd door ons in beide oogen (elk oog met een ander fabrikaat tuber-culine) de ophthalmoreactie verricht. De intradermale tuberculinatie werd volgens Glover (2 maalinspuiten) met diens tuberculine verricht; wij verrichtten echter nogeen extra meting na 96 uur. In 1940 werd 1 maal de oogreactie toegepasten gelijktijdig 2 maal de intradermale methode nl. de tuberculinevan de R.S.I. (aan den hals) volgens voorschrift 1 maal ingespotenen met ,,D.G." 2 maal aan de andere halszijde. Eenige dieren bleken na de ie tuberculinatie algemeene symptomen(rillen, te weinig melk) gehad te hebben, bij deze 5 koeien werd wegensbezwaren van den eigenaar niet voor de 2de maal ingespoten. Bespreking van Tabel II. De beide in 1939 gebruikte ophthalmotuberculinen gaven preciesdezelfde eindreactie. Bij beide tuberculinen bleek dat door een 2eindruppeling dieren positief bleken te zijn die na de ie indruppelinggeen reactie

vertoond hadden. Met deze tuberculinen is dus een 2 maligeindruppeling noodzakelijk. (â€” = neg., ? = dubieus; = pos.;4- = sterk pos. Bij de intradermale reacties, zijn de verschillendegraden van positief zijn allen met ?Š?Šn 4~ aangeduid). De intradermale methode volgens Glover heeft bij ?Š?Šn rund (no. 1)gefaald; dit rund reageerde reeds sinds 1937 volgens de oogreactiepositief. Rund no. 5 is moeilijk te beoordeelen, zoowel de beide oogreacties(1939), de Gloverreactie (1939) en de ,,D.G." reactie (1940) laten eendefinitieve beslissing niet toe. De nummers 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 30 en 31 waren jonge dierenin een aparten stal. Deze waren allen negatief (1939), het verschilin millimeters berust op meetfouten en traumatische reactie; het grootsteverschil hierbij was 3 mm. Volgens de oogreactie zijn er 18 dieren duidelijk positief; berekentLXVII 62



??? TABEL II. 1 2 3 4 5 6 7 89 101112 13 14 15 16 17 18 19 202122 23 24 25 26 27 28 29 30 31 1937 1938 1939 1939 1940 Oogreactie intradermaal tub. Glover, dubbel Oogtub.R.S. I. Intradermaal tub. R. S. I. enkel tub. D. G. dubbel 4. ? } g jj> JZ ca H 33co TT 3 3<N r- 3 3to C7) Beoordeeling cc Â§2;> Â§â– â– 3 33 CO^f 33 CNf^ H 33 <0 OÂ? Beoordeeling bcg???? ffi TJÂ? 33 COTT 33 cg H 33 (OCT> Beoordeeling 8910 7 7 8 8108876799?¨9 6 6 97 7!1010106 756181 81119 101113 11161012910 1310 1416 11 9 9911111210898J11 89128 1810121 13?¨26111251611191953020 27 111 1011110113121108199111 91225 2511 20 152512Â?4229101910 2918 30 141 1011810111101017189101 4- (karakter positief) ? ? 868 6 58 710 65 8 7 8 75 8 710 8 898 7 88 8 6117 9 618 1310115120 88177 9710 7 8 79 9 8 7 76Â? 26 9514 111216526 811 87 96Â? 9Â? 7 7171 8 8 7Â?7 19717 136 15 17 162212 23 71111 149Â? 18

2410 7 7171 8 8 8 7 algemeene reactie algemeene reactie algemeene reactie algemeene reactie algemeene reactie 8 7 8 8 58 81071 68 7 765 7Â? 810 8 887 7 8 7 86!15 96112 14 10 156 22 712 7 8 108108 887! 8 771 9112 23 1910 20 2522 241252 711210191 2010108 71 8 8 10 8 7Â? 251815 17 7120 3720323257 61015110! 2121108 7! 9 8 10! 8 7 -f algemeene reactiegeen 2e inj. â€” atypische zwellingalgemeene reactie,geen 2e inj. algemeene reactie, geen 2e inj. algemeene reactie, geen 2e inj. algemeene reactie,geen 2e inj. â€” geringe oedeemach-tige pijnlooze zwelling(als nieuw aangek.)



??? men van deze 18 runderen de gemiddelden der waargenomen metingendan krijgt men van de â€žGlover" methode in 1939 deze cijfers: aanvangsdikte 7,8 mm, na 48 uur 11,8 mm, na 72 uur 17,6 mm,na 96 uur 20,2 mm. Hieruit blijkt dus dat controle op den 4den dagte verkiezen is boven den 3den dag. Vergelijkt men de intradermale reactie R.S.I. (1940) met de oog-reactie R.S.I. (1940) volgens voorschrift na 72 uur, dan geven 7 huid-reacties van de 15 positieve oogreactie dieren negatief aan, vergelijktmen echter met de huidreacties na 96 uur dan is er, behalve bij no. 2,volledige overeenstemming. De gemiddelde huiddikten der 15 positieveoogreactie dieren waren in dit geval". 7,1 mm, 9,8 mm, 11,6 mm,16,5 mm, waaruit dus volgt dat ook bij de intradermale methode derR.S.I. den 4den dag beter afgelezen kan worden dan den 3den. Opge-merkt kan nog worden dat er geen evenredigheid bestaat tusschen

hetontstaan van algemeene reacties en den graad der locale reacties. Vergelijkt men de intradermale reactie â€žD.G." (1940) met de oog-reactie R.S.I. (1940) dan blijkt dat volgens den 4den dag goede over-eenstemming bestaat, behalve de eigenaardige gevallen 5 en 29; volgensden 3den dag echter waren no. 1 en 21 als negatief aangewezen, terwijlbij enkele andere dieren eenige aarzeling zou kunnen bestaan om zeduidelijk positief te noemen. De gemiddelde huiddikten waren hier:7,5 mm, 10,8 mm, 18,7 mm, 23,3 mm, dus wederom het hoogst opden 4den dag. Op dezen stal (1939 en \'40) werd dus de indruk verkregen, dat deoogreactie en de â€žD.G." huidreactie vrijwel gelijk in waarde zijn;de reactie door de â€žD.G." is sterker dan die van de R.S.I.- en Gl.-tuberculine. B. Op een 2e bedrijf werd al het rundvee December 1938 onderzochtd.m.v. de oogreactie (gelijktijdig 2 verschillende tuberculinen) en dedubbele

huidreactie volgens Glover, doch wederom met een extrameting na 96 uur. Een jaar later werd de ophthalmoreactie verrichten tevens de dubbele â€žD.G." en de dubbele â€žP.P.D." reactie. Deresultaten zijn vermeld in Tabel III. Een bezwaar voor het onderzoekwas het geringe aantal negatieve dieren. Bespreking van Tabel III. Ook bij deze stalproef bleek dat beide oogtuberculinen preciesdezelfde eindreactie gaven zoodat hiervoor ?Š?Šn uitslag vermeld konworden. Wat de tuberculinatie volgens Glover betreft kan opgemerktworden, dat de reacties grootendeels overeenkomen met de ophthalmo-reactie, nl. in 55 van de 58 gevallen. Verschilpunten waren: no. 23, oog dubieus, huid positief; no. 35,oog positief, huid dubieus nl. 3! mm zwelling doch niet typisch warmen pijnlijk; no. 46 oog negatief, huid niet volledig overtuigend positief.



??? TABEL III. Dec. 1938 Dec. 1939 V Huidreactie 4> Huidreactie O hals U ^ hats 4> dubbel Â§8 dubbel tt M O O O Glover O HJ O Loco D. G. Â?) P. P. D. Opmerkingen , 6 â–  Â? â–  e â€?o &G u t. 1 HG TS & Â? fc. â–  cc ?¤ E u u, 1 cc G 3 3 3 S c c c 3 3 Â? e e â€ž 3 3 <uCM CS > ?? 3CO 3CNr- 3 COO) O -3li V CMÂ? ca G > T.G a 3co 3CN rÂ? C â€”12Â?n-S ?Š\'S 3co 3Â? O Â?â– a z z 1 5 12 32 30 6 20 32 6 10 27 2 8 13 22 181 9 12 27 9 12 14 open t.b.c. uier. 3 8 11 13 171 9 19 28 8 17 20 4 10 19 25 24 open t.b.c. long. 5 4- 9 13 18 21 4 8 12 â€?21 8 10 14 -4- 6 4 8 12 22 21 4 4 7 17 26 7 10 14 7 -f 4- 10 18 30 32 -f 8 8 13 17 22 4 8 13 19 7 12 12 9 10 15 18 23 9 28 42 4 10 20 23 10 8 19 22 24 11 8! 11 18 21 8 14 19 4 7 10 14 12 7 8 12 14! 7 17 25 6 11 18 -f- 13 4- 4 8 13 23 24 4 4 8 16 28 9 10 19 14 6 12 17 18 -f- 8 18 28 4 7 11 20 15 4 7 11 21 20 8 17 23 4 7 14 23 16 6 10 21 22 6 27 37 4 6 13 30 17 8 12

15?¨ 20 -f 8 15 18 4 7 11 13 18 7 18 22 22 -f 19 4- . 8 91 13 16 -f 20 6} 10 19 25 8 12 24 8 8 14 21 6 8 10 161 6 16 26 6 11 22 22 4 8 141 19 21 8 13 30 7 10 22 23 > 8 10 13 16 10 12 25 8 9 19 24 8 17 22 24 10 20 24 8 12 18 25 4- 10 m 20 24 9 19 30 9 11 20 4* 26 4- 7 17 17 17 8 16 32 9 11 22 27 10 12 23 26 4 6 13 46 6 10 20 28 8 15 ?¨ 23 24 9 20 29 4 9 15 21 29 84 28 30 30 8 11 19 4 8 10 16 30 7?¨ 13 18 19! 4 . 6 15 25 4 6 10 17 31 10 11 12 16 10 14 22 9 10 12 -f. P.P.D. 12j warm en pijnl. oedeem 32 ? 7 8 10 9 â€” 7 25 38 4 6 16 22 33 7 8 13 11 4 34 > 10 10 10! 11 â€” 8 21 32 8 14 22 35 4 8 10 H?¨ 11 ? 8 12 20 7 8 11 36 10 23 26 26 9 16 28 4 9 10 19 37 4 10 11! 11! 16 4 10 12 20 9 9 12 P.P.D. 12, pijnlijk oedeem. 38 â€” 11 11 12 10 â€” 10 18 28 4 10 11 22 39 8 13 19 21 8 11 28 8 11 19 40 8 19 24 25 4 7 16 22 8 13 18 41 â€” 9 11 10! 10! â€” 9 17 27 9 12 17 42 7 13 16 24 9 26 42 4 8 21 29 43 â€” 10 10 10

11 â€” 8 33 48 4 8 19 29 44 â€” 10 10 13 10! â€” 8 48 56 8 21 40 45 10 12 20 19 4 9 11 16 8 10 12 46 â€” 11 11 14! 12! ? 8 23 50 4 8 17 26 De Gloverreactie 14^ was warmen pijnlijk. 47 7 13 28 24 4 10 24 28 48 6 13 33 24 7 16 22 49 6 8?¨ 15 14 8 11 17 8 12 19 50 4 6 7 14 13 10 17 20 10 16 22 51 â€” 9 12 12! 12 â€” 9 14 23 10 11 17 52 9 14 19! 20 11 10 12 } Loco D.G. geen zwelling, wel iets warm en pijnlijk. 53 71 11 27 20 4 9 12 16 8 10 14 4- 54 4- 6 25 26 23 7 17 26 55 4- 7! 11 22 20 11 12 15 56 8 105 28 24 4 } 8 9 18 57 â€” 15 15! 19 16 â€” 4 23 45 open t.b.c. long. 58 -f 9 10 19 59 ? 5 10 24 60 â€” 5 6 6 â€” Loco D.G. niet warm, nietpijnlijk. 61 â€” 5 8 9 â€” 62 â€” 5 7 7 â€” 63 â€” 5 5 7 â€” 64 â€” 5 6 6 â€” 65 â€” 6 7 8 â€” 66 4 8 8 10 ? Loco D.G. iets warm en pijnlijk. 67 5 6 7 \') Loco is tuberculine v/h Inst. voor Par.- en Infectieziekten



??? De gemiddelde huiddikten (Glover, December 1938) waren 7,9 mm,13,4 mm, 20,2 mm, 21,2 mm, waaruit dus weer blijkt dat in het alge-meen de eindaflezing den 4den dag moet geschieden (zie bv. no. 31).De 44 â€žP.P.D." tuberculine reacties waren allen positief, wat overeen-stemt met de oogreacties; daar ons slechts weinig P.P.D. v/as verstrektzijn een aantal dieren, helaas juist de nummers 56, 59 en 66 met dubieuzereacties, niet meer met P.P.D. onderzocht kunnen worden. De gemiddelde huiddiktecijfers der P.P.D. metingen zijn: 7,9 mm,12,3 mm, 19,4 mm (4den dag zijn geen metingen verricht kunnenworden). De ,,D.G." tuberculinatie werd verricht bij 60 dieren, hiervankwamen 57 reacties overeen met de oogreactie. Bij 56 en 59 was deoogreactie dubieus, de huidreactie overtuigend positief. Bij 66 was deoogreactie positief, de huidreactie op den derden dag dubieus; te meerdaar het hier een voor de ie maal

getuberculineerd dierbetrof (zie Cabot), is het zeer wel mogelijk (de injectieplaats was ietswarm en pijnlijk !) dat op den 4en of 5en dag deze reactie duidelijkerzou zijn geweest. De gemiddelde huiddikten der â€žD.G." reacties waren:8,5 mm, 17,1 mm en 27,7 mm. C. Op een jde bedrijf werd nagegaan in hoeverre een 2de injectievan een hoogwaardige tuberculine als de â€žD.G." nog noodig blijktte zijn. Besloten werd daarom de 2de injectie bij de negatieve reactiesin plaats van na 48 uur, na 72 uur te doen. Tevens werd getracht eenvergelijkenden indruk te verkrijgen over de halshuid- en de staartplooi-methode. De resultaten zijn vermeld in tabel IV. Hieruit blijkt, dat de herhaling der inspuiting bij 15 niet positievedieren, dus in totaal 15 X 2 = 30 herinspuitingen, geen nieuwe positievereacties hebben opgeleverd. Het eenige verschil tusschen de tubercu-linatie in de halshuid en in de staartplooi was geval 3, waarbij

eendubieuze staartplooi reactie gezien werd. Op grond van bovengenoemde praktijkproeven, gesteund door dewaarnemingen in de literatuur vermeld, komen wij tot de volgendeeindindruk: De ophthalmoreactie, verricht met tuberculine bereid vanculturen gegroeid op synthetische voedingsbodems, geeft in een zeergroot aantal gevallen dezelfde aanwijzing als de huidreactie; bij ver-schil is de oogreactie zelden overtuigender dan de huidreactie. Gevallenals koe 1 uit de ie tabel (â€” oog, -f- huid, met absolute zekerheid vantuberculose) hebben wij sinds deze stalproeven vaker gezien, o.a. ookbij een paard; de oogreactie hierbij was geheel negatief, de huidreactiepositief, de sectie positief. Daar een huidreactie bovendien veel mindercontrole vereischt dan een oogreactie, terwijl ook fraude hierbij vrijweluitgesloten is, geven wij de voorkeur aan de huidreactie. De beoor-deeling v????r en na de tuberculinatie laat bij de

intradermale methodeminder twijfel dan bij de conjunctivale. Van niet te onderschatten



??? TABEL IV. Tuberculinaties met D.G. Ie insp.halsna72 uur ie insp.staart na72 uur 2e insp.halsna50 uur 2e insp.staart na50 uur 1 23 p â€” ? 4 5 6 7 8 9 10 11I 2 \'3\'4\'5 16 \'718 \'9 202122 23 24 25 26 27 28 29 30 31 ? ? ? â€” â€” 1 1 1 ! II 1 ! \': 1 1 1 â€” â€” â€” â€” beteekenis is, dat de intracutane tuberculinatie ook in de weide kangeschieden. De massale tuberculinaties, welke in ons land moetengeschieden kunnen daardoor over een grooter tijdsverloop wordenverdeeld; ook wordt door de intracutane methode de behoefte aanleeken-hulpkrachten minder. Wij zijn overtuigd, dat men in de praktijk, indien men de beschikkingheeft over een hoogwaardige zuivere tuberculine, die geen schijnreactiesmag opwekken, zal kunnen volstaan met i inspuiting. Aflezen derreactie geschiedt op den 4den dag, zoo mogelijk tevens op den 3dendag na de injecties. Zoowel de halshuid- als de staartplooi-methode voldoet goed; de



??? keuze hiertusschen zal waarschijnlijk voor velen afhangen vanpersoonlijke voorkeur. De staartplooimethode biedt voordeelen boven de halshuidmethode: a. de haren van de halshuid moeten voor de injectie geknipt worden,aan de staartplooi behoeft dit niet te geschieden; b. door schuren aan den hals kunnen gemakkelijker schijnreactieste voorschijn worden geroepen dan aan de staartplooi; c. bij het verrichten van de tuberculinatie in de weide kan op degeknipte halshuid door zonneschijn een atypische zwelling ontstaan. Inspuitingen in de flankhuid meer of minder dicht bij de liesplooiklierwerden door ons ook eenige malen verricht; wij werden echter vande voordeelen van deze plaats niet overtuigd. Wat het meten betreft, ons inziens behoeft dit niet van te vorenverricht te worden; vele reacties zijn bij het aflezen zoo overtuigendpositief, dat iedere meting overbodig is, bij dubieuze reacties is altijdnog het verschil te meten

tusschen de plaats van injectie en een huid-plooi op iets afstand daarvan, of de overeenkomstige huidplaats aande andere halsvlakte. Ook wat dit betreft is de staartplooi methode ietsgunstiger, daar direct met de niet ingespoten plooi vergeleken kanworden. Wij achten het noodzakelijk, dat de inlracutane tuberculinatie aande staartplooi door den Veeartsenijkundigen Dienst verplichtend wordtvoorgeschreven en dat in de uitvoering en de beoordeeling over hetgeheele land uniformiteit wordt betracht. Samenvatting. De schrijvers verrichtten tuberculinaties bij rundvee door middel vande conjunctivale methode, de dubbele intradcrmale methode volgensGlover, de dubbele intradermale methode met P.P.D., de ?Š?Šnmaligemethode volgens de Rijksseruminrichting, Rotterdam en de intrader-male methode (dubbel en enkel) met tuberculine, die de schrijversbereidden van culturen gegroeid op den bodem van Dorset; dezetuberculine

was verkregen door precipitatie met ammoniumsulfaat;zoowel halshuid als staartplooi injecties werden verricht. Op grond van de resultaten van de literatuur en hun onderzoekingenzijn zij van meening dat de eenmalige intradermale tuberculinatieaan den staartplooi met een zoo zuiver mogelijke, hoogwaardige tuber-culine in de praktijk moet worden voorgeschreven. Zusammenfassung. Die Verfasser f??hrten die Tuberkulinproben bei Rindern aus mit der Augenprobe,der doppelten intradermalen Methode nach Glover, der doppelten intradermalenMethode mit P.P.D., der einmaligen Methode nach Angaben des Reichsserum-instituts Rotterdam und der intradermalen Methode (doppelt und einfach) mitTuberkulin, das die Verf?¤sser aus Kulturen, die auf dem N?¤hrboden von Dorsetgewachsen waren, bereitet hatten; dieses Tuberkulin wurde durch Pr?¤zipitationmit Ammoniumsulfat erhalten; es wurden sowohl Injektionen in die

Halshaut wiein die Schwanzfalte ausgef??hrt.



??? Auf Grund der Ergebnisse in Literatur und ihrer Untersuchungen sind sie derMeinung, dass die einmalige intradermale Tuberkulinierung in der Schwanzfaltemit einem m??glichst reinen hochwertigen Tuberkulin f??r die Praxis vorgeschriebenwerden muss. Summary. The authors carried out tuberculin tests on cattle by means of the conjunctivalmethod, the double intradermal test according to Glover, the intradermal test withP.P.D., the single injection method according to the National Serum Institute(Rotterdam) and the intradermal method (double and single) with tuberculin theauthors made from cultures grown on Dorset\'s synthetic medium ; this tuberculinwas obtained by precipitating with ammoniumsulphate. The injections were madein the neckskin as well as in the caudal fold. Based on the results reported in the modern litt?Šrature and on their own experi-ments they consider the single intradermal test carried

out with a tuberculin ofhigh potency and as pure as possible, as the best. This method should be dictated. R?Šsum?Š. Dans ce m?Šmoire nous avons ?Študi?Š la r?Šaction de diff?Šrentes tuberculines chezles bovid?Šs. Nous avons appliqu?Š l\'ophthalmo-r?Šaction, l\'intradermor?Šaction (deuxinjections) d\'apr?¨s Glover, l\'intradermor?Šaction (deux injections) avec la tuberculineP.P.D., l\'intradermor?Šaction (une seule injection) d\'apr?¨s l\'Institut S?Šrotherapeutiquede l\'E tat (Rotterdam) et l\'intradermor?Šaction (une ou deux injections) avec unetuberculine que nous avons pr?Špar?Še d\'une souche humaine, cultiv?Še sur le milieude Dorset en appliquant la pr?Šcipitation d\'apr?¨s Glover avec de la sulfated\'ammonium. Nous avons appliqu?Š la tuberculine dans le derme du cou et dans le pli de la queue.Nous basant sur les r?Šsultats obtenus par d\'autres auteurs et sur nos propresobservations, nous sommes convaincus

qu\'on devra pr?Šconiser l\'intradermor?Šactiondans le pli de la queue avec une tuberculine pure et tr?¨s efficace; dans ce cas uneseule injection suffit. LITERATUUR : 1. Mouler, J. R.: The value of Tuberculin Testing in the Eradication of Tuber-culosis. 13e intern, veeartsen.k. Congres. I. 388 (1938). 2. Plum, N. : Die Rolle der Tuberkulinproben in der Bek?¤mpfung der Tuber-culose. 13e intern, veeartsen.k. Congres. I. 399 (1938). 3. Zeller, H.: Die Rolle der Tuberkulinproben in der Bek?¤mpfung der Tuber-culose. 13e intern, veeartsen.k. Congres. I. 406 (1938). 4. Glover, R. E. : The Role of the Tuberculin Test in the Fight against Tuber-culosis. 13e intern, veeartsen.k. Congres. I. 421 (1938). 5. Lobel, L. W. M. ; v. d. Schaaf, A. en Roza, M.: Onderzoekingen met Koch\'-sche, Dorset\'sche en Glover\'sche tuberculine en modificaties daarvan. Ned.Ind. Bl. Dierg. 49, 71 (1937). 6. \'t Hoopt, P. J. en Veenbaas, A. H. : Die

Rolle der Tuberkulinproben inder Bek?¤mpfung der Tuberkulose. 13e intern, veeartsen.k. Congres. I. 438. (1938). 7. V? s? rhelyi, J. und B. G??zsy: Ein Verfahren zur Herstellung gereinigtenTuberculins. Zeitschr. f. Immunit?¤tsforschung. 97, 255 (1939). 8. de Ronde, H. en Beyers, J. A. : Tijdschr. v. Diergeneesk. 66, 85, (1939). 9. Cabot, D. A. E.: The Double Intra-dermal Tuberculin Test. Delayed positivereactions. The Veterinary Record 50, 1233 (1938). 10. Jansen, J. : De intradermale tuberculinatie bij het rund. Tijdschr. v. Dierg.66> 877 (1939).



??? HET DESTRUCTIEWEZEN IN NEDERLAND, door Dr. H. A. PULLES. Vanzelfsprekend domineerde bij de uitvoering de gedachte aan dehygi??ne, waar de destructie van vleesch de bekende voordeelen heeftboven het begraven van eertijds. (De vleeschkeuringswet en haar uitvoering, Mr. L. Lietaert Peer-bolte en Prof. Dr. H. C. L. E. Berger, derde druk 1933, blz. 193). Dc destructie van afgekeurd vlees en kadavers streeft in grote trekkeneen tweeledig doel na: 1. volkomen onschadelijk maken van pathogenekiemen, die het afgekeurde vlees kan bevatten en 2. het winnen van dewaardevolle producten, die er in aanwezig zijn. Het eerste doel moeten wij als het voornaamste beschouwen. Ditvertegenwoordigt immers een groot hygi??nisch belang, daar de bedoe-ling is de bodem vrij te maken van gevaarlijke ziektekiemen en tevensom directe besmetting van gezonde dieren te voorkomen. Niet alleenhet dier, doch

ook de mens wordt beschermd. (Infectie door besmetvlees, vergiftiging bij consumptie). De tweede taak van de destructie is van economische aard en ookdeze is niet te onderschatten. De Duitse naam voor destructoren isâ€žKadaververwertungsanstalten", wat er dus op wijst, dat mede debedoeling voorzat het kadaver nog te â€žverwerten", tot waarde temaken. De betekenis van het uit de kadavers gewonnen vet en diermeelspeelt juist in de tijd, waarin we leven, een zeer belangrijke rol. Wij willen in dit artikel de belangrijke economische opdrachtder destructoren buiten beschouwing laten en ons, als dierenarts, metde hygi??nische doelstelling bezig houden. Hierbij stellen wij direct op de voorgrond, dat een halve oplossingvan dit probleem niet wel mogelijk is. Iedere tekortkoming wreekt zichogenblikkelijk. Wordt b.v. een vlekziekte- of boutvuurkadaver alsnogbegraven, dan ontstaat een bodemverontreiniging, die

ernstige gevolgenvoor lange tijd na zich slepen en een belangrijk deel van het reedsbereikte resultaat weer te niet doen kan. Een mond- en klauwzeer-kadaver, dat niet deskundig vervoerd en verwerkt wordt, kan een aan-zienlijke uitbreiding van mond- en klauwzeer na zich slepen. De taak van een destructor om de hygi??nische opdracht zo volledigmogelijk te vervullen bestaat uit twee delen, a) het transport derkadavers (en afvallen) naar de destructie-inrichting en b) de verwerkingvan dit materiaal. Beide zijn belangrijk. Tijdens het transport kan smetstofverspreidingen fraude met vlees plaats hebben, hetgeen tot even grote noodlottigegevolgen voeren kan, als het onvoldoende steriliseren der kadaver-massa\'s, waardoor besmet vet en diermeel ontstaan en ziekteverspreidingmogelijk wordt.



??? Hiernaast is nog rekening te houden met een zorgvuldige behandelingder eindproducten, het vet en het diermeel. Daar het vet bestemd isvoor technische doeleinden, mogen we het gevaar van smetstofver-spreiding langs deze weg niet te hoog aanslaan. De controle hierop isechter volmaakt onvoldoende, zodat steeds met de mogelijkheid vangevaar door niet steriel vet rekening te houden is. Met het diermeel is het anders gesteld. Dit wordt practisch uitsluitendvoor voedsel van dieren gebruikt en zou, ingeval het na een volmaaktesterilisatie, herbesmet werd op de daarvoor zo gevaarlijke destructorzelf, groot gevaar voor de consumerende dieren opleveren. Dit gevaarmag, gezien de inrichting en bedrijfsvoering der bestaande destructoren,niet onderschat worden. Bezien wij nu eerst het transport. Hierbij moeten we weer twee phasesonderscheiden, n.1. het bijeenbrengen van kadavers en delen van deboerderij,

slachterij, noodslachtplaats, enz. naar een centraal punt,zoals slachthuizen en kadaverhuisjes en daarna het vervoer van dezecentrale punten uit naar de destructor. Omtrent de wijze van vervoer van afgekeurd vlees, waartoe ook dekadavers behoren, zijn door den wetgever nauwkeurige voorschriftenverstrekt. Al deze voorschriften hebben vanzelfsprekend ten doel hetverspreiden van smetstof en fraude met vlees te voorkomen. Art. 63van het Kon. Besluit van 5 Juni 1920, Stb. 285 gaf den Minister debevoegdheid de wijze van vervoer te bepalen. Dit is geschied bij deBeschikking van de Ministers van Arbeid, Handel en Nijverheid envan Binnenlandsche Zaken en Landbouw van 10 April 1926, Ned.Staatse, van 12 April 1926, nr. 69, waarvan art. 5, 1 zegt : â€žVoor het vervoer van het afgekeurde vleesch moeten geheel water-,,dichte vervoermiddelen worden gebezigd. Deze vervoermiddelen moetenâ€žgemakkelijk

gereinigd en ontsmet kunnen worden. In het algemeenâ€ždienen deze zodanig te zijn ingericht, dat verspreiding van smetstofâ€žtijdens het vervoer en bij het in- en uitladen is uitgesloten. De wagensâ€žmoeten geheel kunnen worden afgesloten. In den bodem van de vervoer-â€žmiddelen moet een verdiept reservoir, waarin de zich op den bodemâ€žbevindende vloeistoffen worden opgevangen, aanwezig zijn. Deâ€žafvoerpijp van laatst bedoeld reservoir moet door een schroefdekselâ€žmet pakking zijn afgesloten." 1) Wij zullen de vele verdere nauwkeurige, doelmatige voorschriftenniet vermelden, doch volstaan met dit vervoersvoorschrift eens tetoetsen aan hetgeen we in de practijk waarnemen. Vooropgesteld zij,dat v????r de keuring andere voorschriften omtrent het vervoer van hetslachtdier, gegeven kunnen worden door andere instanties b.v. gemeen-tebesturen. Zo kan zijn bepaald, dat gestorven of in

nood geslachtedieren naar een slachthuis of noodslachtplaats moeten worden gebracht.Tijdens dit vervoer gelden uit de aard der zaak de hierboven genoemde *) Cursivering door mij.



??? wettelijke voorschriften niet, want het dier is dan nog niet afgekeurd.Dit is een leemte, die echter door de bevoegde autoriteiten niet benutmoet worden om hygi??nische voorschriften te saboteren. Doch na dekeuring is ieder eigendunkelijk vervoer van afgekeurd vlees verboden, omdat hetonderworpen is aan bovenstaande voorschriften. Hoe gaat het nu veelal in de practijk ? Het afgekeurde kadaver, al dan niet afgeslacht, wordt door eenparticulier op een open boerenwagen naar een slachthuis of kadaver-huisje gebracht, een vervoer, dat eenvoudig spot met het hierbovengeciteerde voorschrift. Vanuit het slachthuis of het kadaverhuisje wordthet verder op zeer grandiose wijze met de, volgens wettelijke voor-schriften ingerichte, kadaverwagen van de destructor opgehaald envervoerd. Dit is een belachelijke inconsequentie en sabotage van een zeerbelangrijk wetsvoorschrift, dat beoogt de hygi??ne te dienen. Deze

schijnvertoning typeert het grote verschil, dat er bij de geheledestructordienst tussen de zeer goed opgezette wettelijke voorschriftenen de practische uitvoering daarvan bestaat. Men kan mij tegenwerpen, dat na de keuring toch moet vaststaanof het, wat smetstofversprciding aangaat, een gevaarlijk of een onschuldigkadaver betreft. Immers, een b.v. aan kalfziekte, bliksemslag, enz.gestorven rund zal geen gevaar opleveren bij transport op een boerenkar.Hierop is te antwoorden, dat de v/ettelijke voorschriften bestaan enuitgevoerd dienen te worden. Bovendien weet iedere deskundige, datb.v. het algemeen in zwang zijnde oppervlakkige onderzoek van dekadavers op miltvuur geenszins zekerheid geeft en het dus steeds moge-lijk blijft, dat er gevaarlijke kadavers op een open boerenkar langs land-wegen en door dorpen en steden vervoerd worden. De oorzaak van dit openlijk verwaarlozen van de wettelijke voor-schriften

is overigens duidelijk: bijna het gehele destructiewezen is in handenvan particulieren en hun doel is winstmaken. Tegen dit doel verzet zichiedere hygi??nische maatregel, want deze verhoogt de onkostenrekening.Zo betekent het inrijden van een binnenweg, teneinde een afgekeurddier op de boerderij op te halen, voor de grote destructorwagen hetmaken van onkosten (terwijl het zelfs soms in slechte zandwegen geheelonmogelijk is) en daarom laat men liever het dier op de boerenkarnaar een gemakkelijker te bereiken plaats brengen. Het vervoer van organen is zeer onrendabel. Ofschoon volgens dewettelijke voorschriften ook de afgekeurde organen en vleesdelenmoeten worden gedestrueerd, brengt de eis tot het maken van winstmede, dat een groot deel der organen eenvoudig nog wordt begraven.De ene vleeskeuringsdienst is hierop beter ingesteld dan de andere,sommige diensten hebben confiscaatemmers in

gebruik, andere hebbeneen koffer op de wagen van den keuringsambtenaar, waarin deafgekeurde delen worden meegenomen, doch veelal is er niets van dieaard en worden de organen en delen begraven. De destructor is wel op



??? die organen gesteld, doch, begrijpelijkerwijze, alleen als ze voordeelopleveren en niet als de verzamel- en transportkosten hoger wordendan de opbrengst. Dies laat de particuliere destructor de organen voorwat ze zijn en bekommert zich niet om de smetstofverspreiding langsdeze weg. Deze kwestie is langs wettelijke weg alleen op te lossen, zoals ik reedsin mijn proefschrift (Bern, 1934) uiteenzette, door het inrichten vaneen doelmatige ophaaldienst in iedere gemeente of in iedere keurings-kring. Practisch resultaat is ook te bereiken door een nauwgezet onder-zoek van ieder slachtdier (noodslachting of gestorven dier) op gevaarlijkesmetstof (miltvuur, enz.) en schifting van die dieren, welke zondergevaar per boerenkar vervoerd kunnen worden en die welke alleengetransporteerd mogen worden in wettelijk goedgekeurde wagens.Hierbij worden de wettelijk voorgeschreven maatregelen terzijdegesteld. Deze

laatste methode zou zeer kostbaar zijn, omdat ieder dier,dat onder de vleeskeuringswet valt, nauwkeurig zou moeten wordenonderzocht door een dierenarts (biggen boven de 3 weken, kalverenen veulens boven de 8 dagen, enz.). Het is duidelijk, dat het kostenvraagstuk hierbij maatgevend is.Dat te dezer zake een foutief standpunt wordt ingenomen, is evenzeerduidelijk. Voor het bijeenbrengen van straatvuil en huisafval wordentienduizenden en nog eens tienduizenden guldens besteed. Voor hetverzamelen en onschadelijk maken van voor de gezondheid van mensen dier gevaarlijke kadavers, lijkt iedere cent te veel. Men neme echtervoor dit belangrijk hygi??nisch doel ten eerste de winst die de destruc-toren maken, vervolgens de slachthuis- en keuringsdienstwinsten enkomt men daarbij nog te kort, dan dienen Rijk en Gemeenten bij tespringen. Dit belangrijke werk mag niet verknoeid worden ter willevan geld.

Bekijken wij nu in grote trekken de eigenlijke destructie-inrichtingenzelf eens. Hier komt het allergevaarlijkste materiaal, dat de keurings-diensten opleveren bijeen en moet volkomen onschadelijk gemaaktworden. De wettelijke voorschriften, die hierop betrekking hebben,zijn weer zeer goed, al heeft de tijd geleerd, dat hier en daar iets ver-beterd kan worden. De practische toepassing der voorschriften echterlaat weer tal van hiaten zien. Een der belangrijkste bezwaren acht ik de slappe, eigenlijk slechtstheoretische, scheiding tussen het onreine en het reine gedeelte. Ditgeeft zeer gemakkelijk aanleiding tot herbesmetting van de eindpro-ducten. In mijn proefschrift over dit onderwerp heb ik uitdrukkelijkhierop gewezen, geleerd door de ervaring die ik op deed bij mijn bezoekaan tal van destructoren. Stereotiep was het gewoonte om de bezoekerseerst het onreine en daarna het reine gedeelte te tonen, waarbij

degelegenheid tot grondige ontsmetting van het schoeisel ontbrak. Bijeen werkelijke, strenge scheiding dezer twee gedeelten zal iedereen,die op een destructor is of komt, gedwongen zijn te â€ždenken". Als :nen



??? zonder moeite van het ene stuk in het andere kan lopen, wordt ten slotteniet meer gedacht. Aan de kwestie van het afvalwater moet meer en doelmatiger aan-dacht worden besteed, evenals aan de huiden. Langs beide wegenbestaat steeds gevaar dat er een besmetting van kan uitgaan. Bij de doelmatigheid van de inrichting en de toegepaste werkwijze,speelt de â€žwinstmakerij" der particuliere ondernemingen weer eenoverheersende rol. Zo ontbreekt bij de moderne destructie-inrichtingte Son, (eigenaar Ned. Christl. Boerenbond) het sectielokaal enlaboratorium, dat de wetgever weliswaar niet dwingend heeft voor-geschreven, doch bij â€žvoorkeur" aanwezig acht, als de destructor nietop het terrein van een slachthuis of noodslachtplaats gevestigd is.(Min. Besch. van 10 April 1926 art. 2, 7). Vanzelfsprekend laat de particulier zulke geldkostende en nietsinbrengende afdelingen weg, tenzij de nodige dwang wordt

uitgeoefend.Wat dit laatste betreft is de dwang steeds omgekeerd evenredig aande macht, die de particuliere inrichting bezit. Voor de particulier betekent iedere graad hoger verhitten van hetmateriaal geldverlies. Gevolg is, dat liefst minimaal en zelfs onderhet minimum verhit wordt, met als gevolg niet kiemvrij zijn dereindproducten. Het gevaar, dat hierin schuilt is weer bijzonder groot. Varkenshuiden, die door de wet tot vlees gerekend worden en dusmet het afgekeurde varken mee gedestrueerd moeten worden, wordenin een der grootste particuliere destructoren in ons land (\'misschien welin alle) afgedaan, om tot het meer opbrengende varkensleer verwerktte worden. Dat hiermee ziekteverspreiding tot stand komt, behoeftgeen twijfel. Zelfs toen ons land geteisterd werd door een miltvuur-epidemie van ongekende hevigheid, ging men rustig door met hetonwettig afdoen der varkenshuiden. Dat de veeartsenijkundige

dienst,die hiervan op de hoogte was, niet ingreep, is naar mijn mening zeer tebetreuren. Steeds en overal vindt men op het terrein der destructie, het parti-culiere belang in strijd met de hygi??nische belangen van mens en dier.Sterke machten hebben het klaargekregen om het allergevaarlijkstemateriaal, dat de vleeskeuringsdiensten opleveren en dat door dedeskundigen van deze diensten angstvallig bewaakt wordt vrij inhanden te geven van particulieren om er winst mee te maken. Theo-retisch is er toezicht, doch hoe dat in werkelijkheid is heb ik in mijnproefschrift aangetoond. Sinds 1934 is er weinig ten goede veranderd.Aan de destructor te Son, die werkt over geheel Noord-Brabant,Limburg, een deel van Gelderland en een deel van Zeeland, is hetdirecte toezicht opgedragen aan ?Š?Šn â€žhulpkeurmeester". Het bedrijfwerkt van \'s morgens vroeg tot \'s avonds laat. Van doeltreffend toe-zicht kan op deze wijze

geen sprake zijn. Het destructiewezen behoort in Rijkshand, onder afdoende controle van des-kundigen, dus van dierenartsen.



??? EEN GEVAL VAN BRUCELLA BANG-INFECTIE BIJ EEN PAARD, door K. VAN DER POEL. De meest voorkomende gevallen van Brucella Bang-infecties bijpaarden zijn die, waarbij chronische kreupelheden ontstaan. Voortsneemt het aantal positieve bevindingen bij schoftfistels toe. Een enkelenkeer is een zoodanige infectie beschreven waarbij de symptomengeleken op die bij rheuma. In Augustus j.1. werd ik geconsulteerd door Gebr. B. te R., voor een2i-jarig paard. Het dier had den heelen zomer in de weide geloopen,totdat men nu plotseling had opgemerkt, dat het dier niet goed bij hetgras kon. Ik kreeg dan ook de boodschap dat het paard een â€žstijvehals" had. Bij mijn komst staat het dier op stal, is in goede voedingsconditie,maakt echter een eenigszins suffen indruk. Volgens den eigenaar is de eetlust goed ; het dier eet n.1. het hooiuit een niet te hoog geplaatste ruif. Van den grond af kan het hooiechter niet

opgenomen worden. Evenmin kan het dier drinken uiteen op den grond geplaatsten emmer water, wel als men den emmerongeveer een meter van den grond af plaatst. De ademhaling is 12, pols 40 en temp, 38.9. Daarna wordt het dier buiten gehaald, waarbij dan valt op te merken,dat het stijf is in de voorhand. Bij navraag blijkt het paard met eenigrundvee in een weide te hebben geloopen. Enkele runderen hebbendaar, dezen zomer, geaborteerd. Het bedrijf is sterk met Brucella Bang besmet. Daar de mogelijkheidvan een abortus Bang-infectie derhalve niet uitgesloten was, werd Dan kan ook de invloed van de gemeentebesturen worden uitge-schakeld. In te veel gevallen hebben deze bewezen, zich niets aan dedestructie gelegen te lacen liggen. Men zie slechts de â€žophaaldiensten"en de toestand der kadaverhuisjes, die vervuild, verveloos en verwaar-loosd langs de wegen staan. Een gemeentebestuur in de kring

Eindhoven,heeft het tot op heden niet nodig geacht een â€žophaaldienst" in te richtenen een kadaverhuisje te bouwen (kosten Â? ?’ 150.â€”). De boeren diete ver binnenin wonen voor de grote destructorwagens, gooien dekadavers nog eenvoudig langs de weg. We schrijven 1940! Het destructiewezen is te belangrijk om er een zaakje van te maken.Dat dit verandere en spoedig. Misschien bestaat er dan ook de kans,dat de boer, de gedwongen kostelooze leverancier van het grond-materiaal, waaruit de winst gemaakt wordt, een billijke vergoedingvoor zijn afgekeurd dier ontvangt. Eindhoven, September 1940.



??? bloed afgenomen en ter onderzoek naar de R.S.I. gezonden. Hetresultaat van dit onderzoek was een positieve reactie van t : 500. Het dier, dat onderwijl voor rheuma behandeld werd, vertoondenatuurlijk geen vooruitgang. Een referaat van Vrijburg in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde,deel 65, blz. 571, geeft weer hoe het aan Richardson gelukt is om intwee gevallen van infectie met Brucella-Bang bij den mensch metprontosil genezing te verkrijgen. Van de N.V. Orgachemica te Oss mocht ik de benoodigde hoeveel-heid â€žOrgasepton" ontvangen. Gedurende drie dagen ontving het paard 2 maal per dag 15 grorgasepton per os. Na dezen tijd was de temp. 38.6, verder was detoestand onveranderd. Daarna kreeg het paard gedurende 6 dagen?Š?Šnmaal per dag 15 gr per os, met als resultaat dat op 13-9-1940 detemperatuur van het dier 38 was, terwijl het paard reeds stroo vanden bodem gegeten had en uit de

drinkgoot had gedronken. Bij het naar buiten brengen was van den stijven, strammen gang nietsmeer te merken, terwijl het paard direct op de normale wijze grasbegon te eten. Thans na vier weken is deze normale toestand nog steeds aanwezig,zoodat het dier geacht mag worden volkomen hersteld te zijn. Wegens het zeer zelden voorkomen van Brucella Bang-infectie bijpaarden, met symptomen gelijkend op rheuma, leek mij dit geval welvermeldenswaard, temeer waar er een absolute genezing in korten tijdis tot stand gekomen. Brielle, Oct. 1940. INGEZONDEN. Gaarne zou ik nog even een verkeerd begrip recht zetten. De Codecommissie meent in mijn ingezonden stukje in AH. 21 een ernstigebeschuldiging te moeten zien aan haar adres. Deze opvatting is echter niet juist.Integendeel ben ik er van overtuigd, en hiervoor behoeft de Commissie geenvoorbeelden aan te halen, dat ook zij groot respect en eerbied heeft voor

het baan-brekende werk door onze voorgangers verricht en dat dus ook zij onze voorgangersgaarne wil eeren, echter â€” en hiervoor wilde ik juist waarschuwen â€” dan moetzij het niet op deze manier doen, want dan eert zij onze voorgangers niet. Ik gaf dus de Commissie den goeden raad niet lichtvaardig meer te schrijven,dat de naam veearts onzen stand ontsiert, want dat daardoor â€” zonder dit te willen â€”â€?onzen voorgangers geen eer wordt aangedaan. En nu het bewijs. De eerste dierenartsen ontstonden zoo ongeveer in den tijd dat ik afstudeerde.Waarom kozen zij dien naam ? Ik heb dit reeds in mijn vorig stukje gezegd, omdatzij zich niet wenschten te vereenzelvigen met hunne collega\'s veeartsen. In tegen-stelling met den gewonen veearts was de dierenarts Monsieur le Veterinair, deVeterinair van standing. Ik heb dit altijd zoo onsympathiek gevonden, dat ik mijsteeds veearts ben blijven noemen. Mogelijk dat

de Commissie mij thans beter begrijpt als ik zeg, dat wij onze voor-gangers niet eeren, wanneer wij in het woord veearts een naam zien die onzen standontsiert. J. van 2ijverden.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. NOTULEN van de 89ste Algemeene Vergadering van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde, gehouden op Vrijdag 18 en Zaterdag 19 October1940 in het Jaarbeursgebouw te Utrecht. Huishoudelijk gedeelte, gehouden op Vrijdag 18 October 1940, des namiddags 1.30 uur. De voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, opende de vergadering met een woordvan welkom aan de aanwezige leden en sprak er zijn vreugde over uit, dat er zooveelleden reeds nu aanwezig waren. De voorzitter wilde wijzen op het belangrijkstepunt van onze agenda, het tuberculose-rapport. Hij vermoedde, dat ook vele ledendaarover het woord zullen voeren. Hij vertrouwde echter, dat de leden zich in hunbesprekingen zouden beperken en deze kort zouden laten. Zoo niet, dan zou hijverplicht zijn de spreektijd te limiteeren. Bij punt 2 deelde de secretaris mede, dat de afdeelingen op deze

vergaderingvertegenwoordigd waren door : Afdeelingen : Afgevaardigden : Aantalstemmen : Friesland......... J. J. Feddema...... 23â€”33 Groningenâ€”Drenthe .... Dr. H. ter Borg . . . 27 Overijssel......... R. Post ........ 7 Gelderlandâ€”Overijssel . . . Dr. W. H. F. C. Majoewsky 29â€”3\' Utrecht.......... 16â€”18 Noord-Holland...... c. sleswerda...... 24â€”29 Zuid-Holland....... H. de Ronde...... 44 Noord-Brabant...... M. den Hartoc..... 22 Limburg......... J. H. Hamers...... 15 Zoowel van den secretaris van de afd. Zeeland als van dien van de afd. MilitairePaardenartsen was bericht gekomen, dat hun afdeeling in verband met de op hetoogenblik heerschende omstandigheden niet had kunnen vergaderen, zoodat zij geenafgevaardigden had kunnen benoemen. Bovendien waren nog aanwezig 17 individueel stemmende leden. De secretaris deelde daarop mede, dat er door het Hoofdbestuur verschillendeuitnoodigingen gezonden

waren voor het bijwonen van deze vergaderingen. Dr. C. v. d. Berg, Directeur-Generaal van de Volksgezondheid, had bericht,dat hij de vergadering op 19 October hoopte bij te wonen ; later kwam evenwelbericht dat hij onverwachts verhinderd was. Prof. Dr. H. C. L. E. Berger, Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst,berichtte dat dienstaangelegenheden hem beletten om op de vergadering vanVrijdag aanwezig te zijn. In zijn plaats zouden aanwezig zijn de heer E. J. A. A.Quaedvlieg, Adjunct-Directeur en de heer P. J. \'t Hooft, Inspecteur in alge-meenen dienst. Op de vergadering van Zaterdag hoopte hij echter wel aanwezig te zijn. Dr. Pschorr, Oberregierungsrat, gedetacheerd op het Bureau van den Vee-artsenijkundigen Dienst, eveneens uitgenoodigd door het Hoofdbestuur, was doorverlof verhinderd aanwezig te zijn. In zijn plaats zou op de vergadering vanZaterdag aanwezig zijn Dr. Plesner, Regierungs-

Veterinarrat. Van den voorzitter, Prof. Dr. A. Klarenbeek en van den secretaris, Prof. Dr.G. Krediet, van het Bestuur van de Veeartsenijkundige Faculteit was berichtgekomen, dat zij zoo mogelijk de vergaderingen zouden bijwonen. Prof. Kredietwas echter voor Zaterdag verhinderd, omdat hij dan de Maatschappij vertegen-



??? woordigde bij de vergadering van de Werkgemeenschap der Wetenschappen teAmsterdam. Van de eereleden van de Maatschappij was alleen Dr. H. A. Vermeulen te Maarnzeer tot zijn leedwezen verhinderd de vergadering bij te wonen. Hij deed zijnschrijven vergezeld gaan van zijn beste wenschen voor den toenemenden bloei vande Maatschappij, welke hem nog steeds zoo na aan het hart lag. Bij punt 3 wees de secretaris op de mededeeling, dat de onder-voorzitter, Dr. C.Brands, op 31 December 1941 moest aftreden en niet herkiesbaar was. Hij brachtdit vooral onder de aandacht van de afgevaardigden van de afdeelingen, opdat deafdeelingen aan deze vacature tijdig hun aandacht kunnen wijden. Dit was nogtemeer noodzakelijk omdat een jaar later de voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel,aan de beurt van aftreden is en dan ook niet herkiesbaar is. Van de afdeelingen Overijssel, Gelderland -Overijssel en

Noord-Holland wasbericht gekomen, dat hun afgevaardigden in het Algemeen Bestuur, de heerenG. S. E. Vegter, Dr. R. van Santen en H. J. Od?Š, die aan de beurt van aftredenwaren, herkozen waren. De afd. Noord-Brabant had bericht, dat in plaats van denaftredenden afgevaardigde, den heer G. v. d. Werf, die niet herkiesbaar was,gekozen was de heer J. A. ]. M. Kirch, die zich alleen voor den tijd dat deze abnor-male omstandigheden bestaan, beschikbaar had gesteld en in geen geval eeneventueele herkiezing zou willen aanvaarden. In de vergadering van het Algemeen Bestuur van dezen morgen waren deaftredende leden van de Redactie van het Tijdschrift, de heeren Prof. Dr. J. A.Beijers en Dr. C. Bubberman, herkozen. Beide leden op de vergadering aanwezigverklaarden deze herbenoeming onder dankzegging te aanvaarden. Tenslotte deelde de secretaris mede, dat ook op 31 December 1941 aan de

beurtvan aftreden waren het lid van den Centralen Raad, de heer W. ten Hoopf.n enhet plaatsvervangend lid, de heer P. van Kempen, die beiden niet herkiesbaarwaren. Ook hierop wilde hij de aandacht van de afgevaardigden van de afdeelingenvestigen, opdat ook deze vacatures tijdig in de afdeelingen in bespreking gebrachtkunnen worden. De heer Kranenburg wilde in verband met de laatste mededeeling er op wijzen,dat er veel jonge leden in onze Maatschappij zijn, die onder moeilijke maatschap-pelijke omstandigheden verkeeren. Het gaat hun moeilijk. Die moeilijkhedenworden door de oudere leden niet zoo gevoeld, zoodat vaak handelingen van dejonge leden als oncollegiaal bestempeld worden, terwijl het toch begrijpelijk is datde jonge dierenartsen daarover een andere opvatting hebben. Dit kan aanleidinggeven tot moeilijkheden, die tenslotte bij den GR., terechtkomen. Nu zitten in hetalgemeen in den

G.R. oudere leden. Zonder iets ten nadeele van hen te willen ofte kunnen zeggen, leek het hem toch wel aangewezen dat, nu er een vacature indien Raad komt, deze plaats bezet zou worden door een jong lid, dat geheel op dehoogte is van de nooden onder de jonge leden en ook de omstandigheden van diejonge leden beter beoordeelen kan. Hij wilde hierop de aandacht van de afge-vaardigden van de afdeelingen vestigen, opdat deze bij de bespreking van dievacatures daarop in hun afdeeling kunnen wijzen. De voorzitter verzocht daarop aan de afgevaardigden van de afdeelingen, ditwel in hun afdeeling ter sprake te willen brengen. Bij punt 4, verkiezing van een lid van de notulen-commissie, stelde de voorzittervoor, hiervoor te verzoeken de heer J. H. ten Thije, die zich, behalve dat hij vorigjaar door mobilisatie verhinderd was, daarvoor steeds beschikbaar stelde. Daar deheer ten Thije hiertoe weder bereid

was, werd hij bij acclamatie gekozen. Bij punt 5, de verkiezing van een algemeenen secretaris wegens periodiek aftredenvan den tegenwoordigen, die echter herkiesbaar was, stelde de afgevaardigde vande afd. Zuid-Holland voor, den aftredenden secretaris bij acclamatie te herkiezen. De afgevaardigde van de afd. Gelderlandâ€”Overijssel maakte naar aanleidingvan deze verkiezing enkele opmerkingen, zij het niet als afgevaardigde maarLXVII 63



??? persoonlijk. Hij was van meening, dat de Maatschappij moet hebben een jongenactieven secretaris, volledig gesalarieerd en die al zijn tijd ter beschikking van deMaatschappij en haar leden kan stellen. Naar zijn meening zou een niet onaan-zienlijke verhooging der contributie, die dit voor de leden tengevolge zou hebben,ten volle verantwoord zijn. Als steun voor zijn betoog legde Dr. Majoewsky aan hetbestuur een brief over, waaruit zou blijken dat ?Š?Šn onzer leden bij het voeren eenersalarisactie naar zijn meening onvoldoende steun van ons secretariaat hadondervonden. Van verschillende zijden werd Dr. Majoewsky over deze wijze van ageerenaangevallen. Allereerst bleek aan de bestuurstafel dat de overgelegde brief reedsuit 1937 dateerde ; het was daardoor voor den secretaris onmogelijk om zonderde correspondentie over deze aangelegenheid ter beschikking te hebben zijnhandelwijze te motiveeren. De

voorzitter had het juister geacht, dat Dr. Majoewskymet vermeende grieven zich eerst eens tot het H.B. zou hebben gewend. Als hemdaar onvoldoende gehoor verleend werd, stond hem immers altijd nog de mogelijkheidopen van een actie op de Alg. Vergadering. Prof. de Bi.ieck achtte het onjuist om van den secretaris onzer Maatschappijeen uitgebreid initiatief te verlangen ; het initiatief moet van het H.B. uitgaan, desecretaris is slechts uitvoerder van de wenschen van het H.B. De heer Tenhaeff keurde de handelwijze van Dr. Majoewsky ook af; het over-leggen van een brief betrof vermoedelijk een op zich zelf staand feit. Gaarne zou hijdan ook het voorstel van de afd. Zuid-Holland steunen om den secretaris bijacclamatie opnieuw te benoemen. Dr. van Santen onderstreepte als voorzitter van de afd. Gelderlandâ€”Overijsselnog eens het feit, dat Dr. Majoewsky hier niet als afgevaardigde, maar als lid sprak.Weliswaar

heeft Dr. Majoewsky hetzelfde in de afdeelingsvergadering te berdegebracht, maar de vergadering heeft hier niet verder over gesproken en heeft demededeelingen voor kennisgeving aangenomen. Nadat Dr. Majoewsky daarop voorstelde om den secretaris bij acclamatie teherbenoemen, verzocht de secretaris aan den voorzitter, dit niet toe te laten, maarhiertoe op de reglementaire wijze over te gaan. Alvorens tot stemming over te gaan, verzocht de voorzitter aan de heeren Dr.R. van Santen en W. A. de Haan, wel het stembureau te willen vormen, aan welkverzoek door beiden voldaan werd. Bij de daarop gehouden stemming werden uitgebracht 221 stemmen, waarvanop den aftredenden secretaris waren uitgebracht 220 stemmen en 1 stem blanco. Op de vraag van den voorzitter verklaarde de secretaris zijn herbenoeminggaarne te aanvaarden. De secretaris bedankte daarop de vergadering niet alleenvoor zijn

herbenoeming, maar ook voor de wijze waarop die herbenoeming heeftplaats gehad. Hij wist niet beter dan dat hij steeds de belangen van de leden vande Maatschappij zoo goed mogelijk behartigd had en al is het dan waar, dat hijwat ouder wordt, hij wilde toch trachten, dit ook in de komende jaren op dezelfdewijze te blijven doen. Bij punt 6, de verkiezing van een secretaris van den Centralen Raad, wegensperiodiek aftreden van den tegenwoordigen, die echter herkiesbaar was, werdenuitgebracht 221 stemmen, waarvan 215 op den heer K. Schuytemaker, 2 cp denheer W. A. de Haan, i op den heer Venema en 3 blanco, zoodat de heer Schuyte-maker met overgroote meerderheid herkozen was. Punt 7 betrof het voorstel van de afd. Zuid-Holland tot wijziging van art. 61van het Huishoudelijk Reglement van de Maatschappij. De afdeeling was van oordeel, dat als beroepsinstantie voor het uiteindelijkvaststellen van het

werkgebied eener afdeeling niet moet aangewezen worden deC.R., maar de Alg. Vergadering. In verband daarmede stelde de afdeeling voor,de woorden â€žCentrale Raad" op het eind van dat artikel te vervangen door dewoorden â€žAlgemeene Vergadering".



??? De voorzitter deed voorlezing van de hierbij door de afdeeling gegeven toelichtingen het daarop uitgebracht prae-advies door het Alg. Bestuur. Bij rondvraag onder de afgevaardigden \\an de afdeelingen deelde de afgevaardigdevan de afd. Friesland mede, dat zijn afdeeling uit practische overwegingen tegenhet voorstel is. De afdeeling is van meening dat de C.R.. dat een klein lichaam is,beter een overzicht kan krijgen over v\\at hel werkgebied eener afdeeling zal moetenzijn dan dat dit uitgemaakt moet worden door de Alg. Vergadering. De afgevaardigde van de afd. Groningenâ€”Drenthe deelde mede, dat ook zijnafdeeling tegen het voorstel Zuid-Holland is. Zij zou er echter mede accoord kunnengaan wanneer aangenomen werd, dat de Alg. Vergadering uitspraak doet, gehoordhet advies van den C R. De afgevaardigde van de afd. Overijssel deelde mede, accoord te gaan met demededeeling van den

afgevaardigde van Groningenâ€”Drenthe. De overige afgevaardigden verklaarden, dat hun afdeeling mede ging met hetvoorstel Zuid-Holland. De afgevaardigde van de afd. Zuid-Holland wenschte het voorstel ongewijzigdte handhaven en dit vooral uit een juridisch oogpunt. De voorzitter vond de toevoeging van de woorden â€žgehoord het advies van denC R." onnoodig. Als regel wordt over een dergelijke zaak toch een advies van denC.R. gevraagd, terwijl wanneer het als voorstel van het Alg. Bestuur in behandelingkomt, daarbij ook steeds een prae-advies gevoegd wordt. Daar bleek dat zoowel het voorstel van de afd. Friesland als dat van de afd.Groningenâ€”Drenthe niet gesteund werd, kwamen deze niet in stemming en daar-mede was het voorstel van de afd. Zuid-Holland aangenomen. De laatste alinea van art. 61 van het Huish. Reglement der Maatschappij zal dusluiden : â€žHet laatst bedoeld werkgebied

wordt vastgesteld door het AlgemeenBestuur na ontvangen advies van de betrokken afdeeling. Kan een afdeeling zichniet vereenigen met het door het Algemeen Bestuur vastgestelde werkgebied, dankan zij daarvan in beroep gaan bij de Algemeene Vergadering". De voorzitter deelde daarop mede dat hij, alvorens tot behandeling van punt 8,het tuberculose-rapport, over te gaan, hij eerst de overige punten van het programmain bespreking wilde brengen. Bij punt 9, het verslag van den toestand van de Maatschappij, van hare geld-middelen, van het D. F. van EsFELD-fonds, van het Ondersteuningsfonds en vande Acta Veterinaria Neerlandica, werden de volgende opmerkingen gemaakt. De afgevaardigde van de afd. Gelderland- Overijssel deelde mede, dat zijnafdeeling accoord ging met deze bescheiden. Hij wilde hierbij echter nogmaalsde aandacht vestigen op de wenschelijkheid om het secretariaat zoo spoedig

mogelijkvol-ambtelijk te maken. Bij de bespreking van de rekening en verantwoording en de begrooting van hetTijdschrift was in zijn afdeeling de vraag gesteld of het noodig was, de daaropvoorkomende post van â€žHonorarium medewerkers ?’ 1900.â€”" te handhaven. Gingdeze post daar af en werd deze gevoegd bij het salaris van den secretaris, dan zoumen daarmede al een heel eind op weg zijn om het secretariaat vol-ambtelijk tekunnen maken. De honoreering van de schrijvers is voor elk niet groot en men konzich ook niet voorstellen dat de een of andere schrijver een broodschrijver zou zijn,m.a.w. dat de artikelen geschreven zouden worden alleen met het oog op hethonorarium. Wat de rekening en verantwoording van het jaarboekje betrof werd gevraagdof ook daar niet op te bezuinigen was, door b.v. niet elk jaar een nieuw boekje uitte geven, maar op losse bladzijden aan te geven, welke -eranderingen voor

datjaar moesten worden aangebracht. Tenslotte was in de afdeeling de vraag gesteld of het in verband met de omstan-digheden niet aangewezen zou zijn om het kapitaal van de Maatschappij en vande fondsen te besteden voor het koopen van een vast pand, waarin zoo noodig later



??? het secretariaat kon worden gevestigd. Deze belegging leek de afdeeling soliderdan die in papieren. Wat dit laatste betrof deelde de voorzitter mede dat deze aangelegenheid reedsbesproken was in de vergadering van het Alg. Bestuur en dat daar besloten waste trachten daartoe over te gaan. Men vreesde echter dat het niet zoo gemakkelijkzou gaan een geschikt gebouw te vinden. Aangaande het honorarium voor het schrijven van artikelen en het maken vanreferaten betoogde Prof. Krediet dat het volgens hem wel gewenscht is, aan deschrijvers een belooning toe te kennen, ook al is deze dan niet groot. Hij was erechter van overtuigd dat er onder de medewerkers van het Tijdschrift geen enkeleis, die zijn medewerking verleent alleen terwille van de belooning. Omtrent de begrooting van het Tijdschrift wilde hij adviseeren daarin geenverandering te brengen. Hij had van de firma van Boekhoven de

mededeelingontvangen dat het in de toekomst veel moeite zal kosten om papier voor het Tijd-schrift te verkrijgen, terwijl het vrij zeker is dat de papierprijzen vrij hoog zullenworden. Afgewacht zal dus moeten worden hoe het verder verloopen zal. Demogelijkheid kan ontstaan dat de post honorarium misschien wel gebruikt zalmoeten worden in verband met de verhoogde papierprijzen. Wat de uitgave van het Jaarboekje betrof, wees de secretaris er op dat het practischbezwaarlijk is op die wijze een Jaarboekje uit te geven. De veranderingen, die elkjaar in het Jaarboekje moeten worden aangebracht, zijn daarvoor te groot. Bovendiende velprijs van het Jaarboekje is zoo laag gesteld omdat daarbij rekening gehoudenis dat een bepaald gedeelte van het Jaarboekje niet opnieuw gezet behoeft te worden.Hij geloofde dan ook niet dat dat veel voordeel opleveren zou, terwijl het Jaarboekjedaardoor veel aan waarde

verliezen zou. Ook zijn wij nog tot 1942 contractueelverbonden aan deze wijze van uitgeven. Bij vernieuwing van het contract kanechter met de gemaakte opmerking rekening gehouden worden. Bij punt 10, de begrooting voor het jaar 1941, bleken alle afgevaardigden zichte kunnen vereenigen met de door het A.B. voorgestelde contributieverhoogingvan J 24.â€” op ?’25.â€”, zoodat dat aangenomen werd. Onder de uitgaven was voorgesteld, de toelage aan de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting, die het vorig jaar teruggebracht was tot ?’ 300.â€”, te brengen op ?’500.â€”,terwijl deze daarv????r bedroeg ?’ 600.â€”. Van de afd. Utrecht was hierover een voorstel ingekomen, dat behelsde om desubsidie van de Prof. Dr. D. A. de JoNG-Stichting te brengen op ?’ 300.â€” en deresteerende/200.â€” te schenken aan het Jubileumfonds. Het werd gewenscht geachtde beide fondsen in de toekomst gelijk te subsidieeren.

Prof. de Blieck, secretaris van het Jubileumfonds, was van meening dat er teweinig waardeering was voor het nuttige werk door het Jubileumfonds verricht.De oorzaak hiervan is, dat men over het algemeen onkundig is van haar werk-zaamheden. De schuld hiervan ligt bij het bestuur van het fonds, dat niet genoegpropaganda gemaakt heeft. Dit fonds werd in 1921 gesticht en wel door Prof. Dr. D. A. de Jong. Er was eenbedrag van ?’ 4250.â€” bijeengebracht door vele leden, de Indische leden inbegrepen.Er is o.a. een cursus gegeven in bijenziekten, voordrachten zijn gehouden overvischziekten en vischkeuring. Bij het houden van een Veterinaire Week werdhiervoor een subsidie gegeven. Op het oogenblik worden onderzoekingen gedaandoor Prof. v. d. Kaay, Prof. de Blieck en Prof. Seekles. Het doel is het bevorderenvan het onderwijs en van onderzoekingen op het gebied der veeartsenijkunde enom dat doel te

bereiken zal steun gegeven worden voor onderzoekingen, die geschiedenaan de Universiteit. Waar deze onderzoekingen tenslotte ten goede komen aan de dierenartsen, meenthet bestuur van de afd. Utrecht, dat de Maatschappij daar toch ook een subsidieaan zal moeten geven. Wijlen Prof. de Jong heeft bij het stichten van het fondsuitdrukkelijk gezegd, dat hij hoopte dat nu verder door de dierenartsen geregeld



??? zal worden bijgedragen. De afd. Utrecht is voorgegaan door een subsidie te gevenvan ?’ 25.â€”. De bedoeling der afdeeling is om te komen tot een geregelde sub-sidieering door de Maatschappij. Daarvoor bestaat nu gelegenheid. Bij de rondvraag onder de afgevaardigden der afdeelingen bleek, dat in deafdeelingen Friesland, Gelderlandâ€”Overijssel, Noord-Holland, Noord-Brabanten Limburg deze aangelegenheid niet besproken is. De afgevaardigde van de afd.Groningenâ€”Drenthe had hiervoor vrij mandaat gekregen, terwijl de afgevaardigdevan de ald. Overijssel alleen opdracht had mede te gaan met het voorstel om desubsidie voor de df. JoNG-Stichting te brengen op ?’ 500.â€”. De afgevaardigde van de afd. Zuid-Holland deelde mede dat zijn afdeeling nietmedeging met het voorstel van de afd. Utrecht. Er was besloten voor 1941 ?’ 500.â€”te geven aan de de JoNG-Stichting, temeer omdat die stichting

voor het jaar 1940reeds een mindere toelage ontvangen had. Prof. van Oijen wilde nu niet meer terugkomen op hetgeen hij het vorig jaargezegd had over het werk van de Prof. de JoNG-Stichting. Hij wilde er echter opwijzen, dat ?Š?Šn van de bepalingen van het Jubileumfonds is dat een vierde deelvan de inkomsten moet bestemd worden voor verhooging van het kapitaal vanhet fonds, terwijl bij de df. JoNG-Stichting de geheele subsidie voor de onderzoekingenbesteed wordt. Dr. Siebenga vroeg of de subsidie van het Jubileumfonds alleen gegeven werdvoor onderzoekingen, die in Utrecht geschieden. Zoo ja, dan zou het toch wel aan-beveling verdienen dat ook voor onderzoekingen, die buiten Utrecht geschieden,subsidie gegeven wordt. De voorzitter wees er op dat dit niet het geval was. De onderzoekingen, gedaanin verband met de vischziekten en met de bijenziekten, zijn verricht door personendie niet in Utrecht

wonen. Prof. de Blieck wees er nog op, dat de onderzoekingen voor het Jubileumfondsvolgens de Statuten van dat fonds te Utrecht moeten geschieden, terwijl de onder-zoekingen, gevraagd door de de JoNG-Stichting alleen betreffen onderwerpen opvergelijkend pathologisch gebied. Omdat de meeste afgevaardigden daarover geen mandaat hadden, stelde desecretaris aan de afd. Utrecht voor, die aangelegenheid volgend jaar tijdig in tedienen, opdat dan het verzoek van de afd. Utrecht in het programma, dat 1 Augustusin het Tijdschrift verschijnt, kan worden opgenomen en alle afdeelingen daarovereen oordeel kunnen geven, waarmede door de afdeeling Utrecht accoord gegaanwerd. Hierop werd de door het Alg. Bestuur voorgestelde begrooting 1941 met algemeenestemmen aangenomen. De voorzitter deelde daarop mede, dat de nu 2 jaar geleden ingestelde commissieter voorbereiding van de herziening van

Statuten en Huishoudelijk Reglementhaar werkzaamheden be??indigd had, zoodat hij aan de Algemeene Vergaderingvoorstelde, die commissie onder dankzegging voor de vele werkzaamheden, doorhaar verricht, te ontbinden. Hiermede werd accoord gegaan. Vervolgens â€” het was inmiddels kwart voor drie geworden â€” kwam in behan-deling punt 8 van het programma, het vaststellen van het door de daarvoorbenoemde commissie uitgebracht rapport inzake de tuberculose-bestrijding. Op verzoek van het H.B. had Prof. Beijers, de voorzitter der commissie, zichbereid verklaard op deze vergadering zoo mogelijk de noodige toelichtingen tewillen geven. De voorzitter deelde mede dat het Alg. Bestuur besloten had aan de Alg. Ver-gadering te verzoeken om het H.B. opdracht te verleenen het t.b.c.-rapport aande daarvoor in aanmerking komende instanties en personen toe te zenden onderbijvoeging van een

schrijven, waarin in het kort de belangrijkste richtlijnen waarlangsde t.b.c.-bestrijding naar het oordeel der Maatschappij dient te worden geleid, LX VII 63*



??? worden aangegeven, zulks ter voorkoming dat deze hoofdzaken bij de lezing vanhet rapport min of meer aan de aandacht ontsnappen. Deze richtlijnen zijn : 1. In daarvoor naar het oordeel van den Veeartsenijkundigen Dienst geschiktegebieden worde de geheele rundveestapel in de bestrijding betrokken door verplichteaansluiting bij een bestrijdersorganisatie. Deze modus verdient de voorkeur boven veterinaire politiemaatregelen, omdateerstgenoemde automatisch de registratie van alle rundvee en het onderzoek vaningevoerde dieren met zich brengt. Deze uitbouw der bestrijding moet tot einddoel hebben een algemeen verplichtebestrijding. 2. In de sub 1 bedoelde gebieden dienen maatregelen te gelden of in uitzicht teworden gesteld waardoor positief reageerende dieren onschadelijk worden gemaaktdoor : a. afslachting (voor kennelijk open lijders verplicht) ; b. eliminatie, of c. isoleering. 3. Het is

noodzakelijk, dat op besmette bedrijven de bestrijders verplicht wordentot het nemen van de noodig geachte hygi??nische maatregelen, behoudens beroepop de inspectie (of organisatiebestuur). 4. Het is wenschelijk dat ter zake het gebruik van tuberculine worde vastgesteld : a. dat deze stof alleen mag worden gebruikt door of onder verantwoordelijkheidvan dierenartsen en voor wetenschappelijke doeleinden ; b. dat wat de positieve reactie en haar gevolgen betreft voor het geheele landbindende en gelijke voorschriften komen. Door de tuberculose-commissie was voorgesteld in de hierboven vermelderichtlijnen onder 2 de â€žisoleering" te laten vervallen. De voorzitter bracht die richtlijnen in bespreking en verzocht de vergadering,de discussies zoo kort mogelijk te doen zijn. Punt i van de richtlijnen geeft dus aan, dat door den Veeartsenijkundigen Dienstgebieden kunnen worden aangewezen waarin iedere

veehouder verplicht is, zichbij een bestrijding aan te sluiten. Zoo\'n streek kan zich dan gaandeweg uitbreiden. Prof. Beijers wees er op dat in de onder 1 bedoelde streken alle positief reageerendedieren, ook al wordt er geen open t.b.c. bij gevonden, moeten worden opgeruimd.Het ligt vanzelf voor de hand dat voor dergelijke gebieden voorloopig alleen zullenworden aangewezen die streken, waar het reactiepercentage laag is en dan isopruiming niet zoo\'n groot financieel bezwaar. Mocht men het gebied of de gebieden grooter willen nemen, waardoor het aantalreageerdcrs te hoog wordt om door afslachting te worden onschadelijk gemaakt,dan zou men de suggestie van den heer Nysingh kunnen volgen, die de nieuw ont-gonnen gebieden, in het bezit van het Kroondomein, ten nutte wil maken voor hetelimineeren en vet maken der reageerders. Daarover wordt straks nog nadergesproken. Wat betreft de

bedrijven, genoemd onder punt 3, merkte Prof. Beijers op, dathet absoluut noodzakelijk is dat aan de bestaande voorschriften, n.1. verplichtingtot opruiming van open lijders, onmiddellijke aangifte en onderzoek van nieuw-koopen, die bij positieve reactie direct verwijderd moeten worden, streng de handmoet worden gehouden. Er staat alleen in de rijksvoorschriften dat dieren, lijdende aan of verdacht vanopen tuberculose, moeten worden onschadelijk gemaakt. Er is hierbij echter geentijd van opruiming aangegeven. Het zal toch beslist noodig zijn dat die dieren zoospoedig mogelijk worden opgeruimd ; de commissie heeft daarom een termijn van8 dagen voorgesteld. De afgevaardigde van Gelderlandâ€”Overijssel had gaarne gezien dat de bestrijdingover het geheele land verplicht zou worden gesteld. Hij was van meening dat datkon geschieden, zoo niet in ?Š?Šn seizoen, dan toch zeker in twee.



??? De commissie had daartegen bezwaren, ook van financieelen aard ; hij meendedat die bezwaren teniet gedaan kunnen worden door de verplichting in te stellen :uitbetaling van de melk naar kwaliteit, de consumenten betalen dan de bestrijdingevenals dit geschiedt bij de vleeschkeuring. De voorzitter betwijfelde het of er voldoende dierenartsen zullen zijn om in eenshet verplichte onderzoek van alle bedrijven te kunnen doen. Zooals nu het voorstelis, willen wij ook beginnen met verplichte bestrijding, maar dan geleidelijk aan. De heer Kranenburg meende dat de richtlijnen, door hel H.B. en door decommissie aangegeven, geen belemmering waren om de algemeen verplichtebestrijding in te voeren. Door deze richtlijnen aan te geven was het rapport nietonaannemelijk gemaakt, terwijl een verzoek van onze Maatschappij om terstondtot algemeene bestrijding over te gaan het rapport onaannemelijk zou maken. Prof.

de Blieck vroeg in verband met punt 3, of de daarin bedoelde bedrijvenandere zijn dan die welke in punt 1 worden genoemd en of hij goed begrepenheeft, dat dus de commissie voor de bedrijven, waar geen verplichte bestrijdingbestaat, eveneens het standpunt inneemt, dat afzondering der positieve reageerdersmoet worden ingevoerd, behoudens beroep op de inspectie (of organisatiebestuur). Hij is het met punt 1 eens, doch wijst er op, dat men deze verplichte bestrijdingzeer voorzichtig moet beginnen. Wat betreft de verplichte afzondering wordt doorde afd. Utrecht een overgangstijdperk voorgesteld van 2 jaar. De bedrijven, die nietaan de voorschriften van isoleering willen of kunnen voldoen, moeten direct van debestrijding worden uitgesloten. Aan die voorschriften dient streng de hand te wordengehouden. De heer \'t Hooft wees er desgevraagd op dat in de rijksvoorschriften niet opge-nomen is de verplichting tot

afzondering van reageerders. Wel is dat opgenomen invele reglementen van de provinciale vereenigingen. Daarvoor is nogal propagandagemaakt en ook is dit vaak besproken op vergaderingen van de centrale provincialevereenigingen. Toch moet men met het voorschrift isoleering voorzichtig zijn. Dr. Overbeek was het eens met den heer \'t Hooft. Wordt binnenkort in een ofander gebied de verplichte bestrijding ingevoerd en zou dan daarbij de isoleeringkomen te vervallen, zooals door de commissie voorgesteld wordt, dan kan datmoeilijkheden geven. Wanneer in een fokgebied dieren met hooge fokwaarde zoudenmoeten worden ge??limineerd, dan is dit zijns inziens een te ernstige ingreep voorden fokker. Volgens hem heeft isolatie in zulke gevallen evenveel waarde alseliminatie. In streken met een hoog reactiepercentage, zooals b.v. in het gebied van de Ronde,is het onmogelijk de isolatie imperatief voor te

schrijven. Deden wij dat, dan zou menin zoo\'n streek de geheele bestrijding om zeep brengen. Ook bij de bestrijding vanbesmettelijke ziekten ingevolge de Veewet zijn voorschriften betreffende de afzon-dering. Wordt hieraan echter door de boeren niet voldaan, dan kan beroep geschiedenop een hoogere instantie. Dit kan bij de t.b.c.-bestrijding niet. Hier moet volgenshem de practicus alleen het advies geven tot isoleeren wanneer hij weet dat hetuitvoerbaar is. Heeft men echter te doen met bestrijders, die wel kunnen isoleeren,maar niet willen, dan moet er beroep bestaan op de een of andere instantie, b.v.het bestuur van een plaatselijke vereeniging of de veeartsenijkundige inspectie. Prof. van Oijf.n was van meening dat er meeningsverschil bestond wal betreftpunt 2. De commissie bedoelde de isoleering te laten vervallen voor die strekenwaar een heel laag reactiepercentage is. Daarvoor is het aangewezen

strenge eischente stellen. Voor de gebieden waar de bestrijding verplicht wordt gesteld, kunnennog twee soorten van gebieden worden aangewezen : iÂ°. waarbij zich d^verplichtingbeperkt tot aansluiting bij een bestrijdingsorganisatie, 2Â°. gebieden, waar debestrijding moet geschieden volgens de rigoureuze wet van afslachting, totaleeliminatie van reageerders of met hooge uitzondering van isolatievoorschriften.Het zal echter aangewezen zijn zachtjesaan te beginnen. De heer Bruins vond het geheel nogal verwarrend. Het rapport is uitgegaan vande vrijwillige bestrijding. Nu komt de commissie met een gedeeltelijk verplichte



??? bestrijding. Daaruit blijkt dat de commissie ook van gevoelen is dat men er metdie vrijwillige bestrijding niet kan komen. Willen wij de bestrijding doorzetten,dan moeten wij niet beginnen met het gemakkelijkste deel onderhanden te gaannemen, maar met dat gedeelte waar het kwaad in hoofdzaak zit, dat is bij deconsumptiemelkers. Prof. Beijf.rs antwoordde hierop dat de commissie de vrijwillige bestrijding wilhandhaven, maar dat zij daarnaast langzaamaan de vrijwillige bestrijding wilomzetten in een verplichte bestrijding in daartoe geschikte beperkte gebieden waarmisschien slechts enkele onwilligen de bestrijding kunnen dwarsboomen. De heer Aukf.ma wees er op dat op de wijze, zooals men tot nu toe gewerkt heeft,in het begin wel succes verkregen is, maar dat men daarna niet verder gekomen is.Er moeten nu maatregelen genomen worden om ook bij het laatste gedeelte succeste krijgen en dat kan

alleen door verplichte deelneming. De heer Bruins was er van overtuigd dat als de consumptiemelkers verplicht wordentot deelname en de bestrijdingsresultaten tot uitdrukking komen in de melkprijzen,er dan ook volle medewerking zal worden verleend. Op het oogenblik is er veelvraag naar t.b.c.-vrij vee. Daarnaast is echter een groote aanbieding van reageerdersen daar moet een eind aan komen. Bij verplichte aansluiting wordt die stroomgestuit. De heer Kingma deelde mede dat men in Friesland is begonnen met in eenbepaalde streek, b.v. in Marrum, alle leveranciers aan ?Š?Šn bepaalde fabriek vrijte maken. Dit is gelukt; het kostte echter zeer veel moeite zoo\'n gebied uit te breiden. De heer ten Hoopen was het niet eens met Dr. Overbeek wat betreft de isolatievan reageerders in fokgebieden. Volgens hem mogen de reageerders met hoogefokwaarde niet in die gebieden worden aangehouden, maar

kunnen ze voor defokkerij gebezigd worden in bedrijven waar nog reageerders voorkomen. De heer Postma is van meening dat de periode van vrijwillige bestrijding afge-loopen moet zijn. Alleen een verplichte bestrijding kan ons verder brengen. In hetalgemeen gaat hij mede met het voorstel van Prof. van Oijen. Wij moeten echtervoorzichtig zijn met het aangeven van gebieden en vooral van die gebieden waarmeer rigoureus opgetreden moet worden. Wanneer dat te streng gebeurt, krijgenwij geen medewerking van de landbouwers. Volgens hem moeten wij beginnen methet bewerken van de of????cieele instanties over de melkprijzen, waarvan al een begin is. De heer Majoewsky wees er ook op dat men moet gaan in de richting van de ver-plichte bestrijding. Dit is ook in het belang van de Volksgezondheid. Al begintmen dan maar met de verplichte bestrijding voor de consumptiemelkers, dan komenwe al een

goed eind op weg. De afgevaardigde van de afd. Groningenâ€”Drenthe deelde mede dat zijn afdeelingals haar meening uitgesproken heeft dat zij principieel is v????r een verplichtebestrijding op een nader aan te geven wijze en liefst dan binnen korten tijd. Hijgaat dus volkomen mede met punt i van de richtlijnen. De gebieden, waarin de verplichte bestrijding wordt toegepast, kunnen danworden aangewezen door den Veeartsenijkundigen Dienst. In de provincieGroningen heeft men te doen met gemengde bedrijven met daarnaast om de stedenheen consumptiemelkers, welke vermoedelijk wel in de meerderheid zullen zijn.Gevreesd wordt daarom dat wanneer in Groningen gebieden zullen wordenaangewezen, dit slechts kleine gebieden zullen zijn. Hij had ook gaarne gezien datde commissie de verplichting gesteld had van het aangeven van alle open lijders. Dr. Siebenga wees er op dat z.i. het zwaartepunt van

het geheele onderzoek ligtin het klinisch onderzoek en niet in de isolatie. Aan het klinisch onderzoek kan dedierenarts zijn volle aandacht besteden wanneer de hulp ingeroepen wordt vanhulpkrachten, die druppelen en administreeren. Heeft men te doen met een gebiedwaar van 4â€”5 % reageerders zijn, dan zijn deze niet gelijkelijk over alle stallenverdeeld. Er zijn daarbij stallen, die vrij zijn, maar er zijn ook bij, die een hoogreactiepercentage hebben en om deze laatste vrij te maken zal men diep moeten



??? ingrijpen in hel eigendomsrecht, wat wel bezwaren van de zijde der eigenaars metzich brengen zal. Dr. de Gier hield een pleidooi voor verplichte bestrijding. De voorzitter meende, dat er dus twee richtingen waren : die, die willen gaanbestrijden volgens de richtlijnen en die die willen gaan bestrijden volgens het ideevan Prof. van Oijen. In het algemeen zal er soepel gewerkt moeten worden, metdaarnaast streken waar strenge maatregelen zullen worden toegepast, welke strekenzullen moeten worden aangewezen door den Veeartsenijkundigen Dienst. Prof. Beijers wees nog in verband met het opruimen van reageerders op hetidee, naar voren gebracht in de Vet. Gezondheidscommissie. Daar werd gewezenop de mogelijkheid, de reageerders te weiden op de nieuw ontgonnen gebieden,die jaarlijks worden verworven, om ze daarna op het eind van het seizoen tebestemmen voor de slachtbank. Dat heeft ook

nog het voordeel, dat dat voor dieweiden ook veel beter is. Doordat die runderen op die weiden grazen, wordt er eenveel betere grasmat verkregen. Ook zelfs als het de bedoeling is van die weiden laterbouwland te maken, zijn daaraan voordeelen verbonden. Op deze wijze zou menzich telkenjare kunnen ontdoen van een aantal reageerders zonder dat dat grootekosten behoefde mede te brengen. Het leek de Gezondheidscommissie aangewezenom van deze mogelijkheid in de eerste plaats te doen profiteeren die boerderijen,waar men door het wegdoen van ?Š?Šn of meer reageerders den stal vrij kan maken.Dit zou dan voor een bepaalde streek zijn toe te passen, waardoor men die streekvrij kon maken. Wanneer echter komt de verplichte opruiming van alle reageerders, dan kanslechts een klein gedeelte daarvan op die wijze worden opgeruimd. Het aantalop te ruimen reageerders loopt toch, zooals uit de

opgegeven cijfers van Prof. Beijersbleek, in de tienduizenden ; dat aantal is dus te groot dan dat dat op korten termijnzou kunnen geschieden. Prof. Beijers gaf hierbij de volgende cijfers : Gedurende 1938 zijn in Friesland in totaal onderzocht 210.450 dieren. Hieronderwaren 20.270 reageerders = 9,6%. Bij de rijksbestrijding van Mei 1937--Mei 1938 werden in totaal onderzocht406.116 dieren, waarbij 54.190 reageerders = 13.3%. Voor de provincie Utrecht is dat voor de bestrijding 1938â€”1939 : A-leden totaal.............24.444 Reageerders............................5-54-0 = 22,6 % B-leden totaal..........................2.356 Reageerders............................385 = 16,3% Nieuwe B-leden C.M.C.........35.684 Reageerders..............11.888 = 28,5 % Tezamen dus 17.813 reageerders. Voor het seizoen 1939â€”1940 waren deze cijfers : A-leden totaal.............25.030 Reageerders............................5.117 = 20,4 Â°0 B-leden

totaal.............34.020 Reageerders..............10.398 = 30,5Â°,, C-leden totaal............. 2.423 Reageerders............................603 = 25 % Tezamen 16.118 reageerders. Volgens den heer Grootenhuis was er nog een middenweg tusschen verplichtebestrijding en alleen strenge maatregelen. Hij zou de bestrijding in drie??n willenverdeelen : ingeval van laag reactiepercentage verplichte bestrijding met strengemaatregelen, daarnaast ter voorbereiding verplichte aansluiting van alle veehouders,met niet strenge maatregelen, en tenslotte de rest laten zooals het is. De voorzitter zou deze volgorde willen veranderen, waar toch het einddoel moetzijn algemeen verplichte bestrijding.



??? Hierop werd punt 1 van de richtlijnen aangenomen. De heer Kranenburg zou van richtlijn 2 de oorspronkelijke redactie willenbehouden, dus naast eliminatie ook isolatie. Het zou een bezwaar zijn wanneerin bepaalde streken, waar de verplichte bestrijding ingevoerd wordt, alle reageerendedieren moesten worden ge??limineerd ; de veehouders kunnen goede gebruiksdieren,al of niet stamboekvee, hebben. Zij moeten in de gelegenheid worden gesteld, dieaf te voeren als het vee de grootste verkoopwaarde heeft. Prof. van otjen was van meening dat punt 2 anders moet worden opgesteld.Er zal daarin besproken moeten worden dat bijzondere gebieden moeten wordenaangewezen waar alle maatregelen streng moeten worden uitgevoerd. Dit zoudendan kunnen zijn kleinere gebieden ; daarnaast kunnen grootere gebieden wordenaangewezen waarvoor alleen aangegeven wordt de verplichte aansluiting.

Lang-zaamaan zou zich dat verder kunnen uitbreiden. Prof. de Blieck was het met de heeren Overbeek en Kranenburg eens, dat bijpunt 2 der richtlijnen de isoleering moet behouden blijven. Er staat echter in punt 2 :â€žMaatregelen dienen te gelden of in uitzicht te worden gesteld". Dit laatste â€žinuitzicht stellen" is te slap en dient daarom te vervallen. Er moet nu gehandeldworden : de eenige juiste bestrijding is die volgens Bang, welke ook door de commissiewordt voorgesteld. De afgevaardigde van Overijssel was het eens met Prof. de Blieck. Gaat menmede met het idee van de Vet. Gezondheidscommissie, dan kunnen op bedrijvenmet weinig reagcerders deze spoedig ge??limineerd worden, eliminatie is te verkiezenboven isolatie. Volgens den heer Kranenburg zullen de kleine bedrijven met weinigreacecrders bij die eliminatie de voorkeur moeten hebben. Volgens Prof. Beijersis isolatie voor alle

bedrijven noodzakelijk. Daar deze echter op de kleine bedrijvenmoeilijk toe te passen zal zijn, zal het aangewezen zijn daar te elimineeren. De heer Kranenburg wees er nog op dat punt 3 alleen spreekt van hygi??nischemaatregelen behoudens beroep op de inspectie. Wanneer dus de bestrijder de doorden dierenarts aangewezen maatregelen niet kan nemen, heeft hij beroep op deinspectie. In uitzonderingsgevallen kan de inspectie dan toestaan dat daarvanafgeweken wordt. Dr. Overbeek stelde er prijs op. het â€žin uitzicht stellen" in richtlijn 2 toch tebehouden. Dit zal het voor het Veeartsenijkundig Staatstoezicht makkelijker makenoin de gebieden met verplichte bestrijding aan te wijzen. Besloten werd in punt 2 te laten vervallen de woorden â€žof in uitzicht te wordengesteld \', terwijl het woord â€žisoleering" blijft bestaan overeenkomstig het voorstelvan het H.B. Nadat bij punt 3 besloten was, het woord

â€žorganisatie" te vervangen door â€žandereaan te wijzen instanties" werd door de vergadering met punt 4 â€žover het gebruikvan de tuberculine en de beoordeeling van de reactie" eveneens zonder discussieaccoord gegaan. Nadat aldus de algemeene richtlijnen aangenomen waren, bracht de voorzitterin bespreking het door de commissie uitgebrachte rapport. De voorzitter vond echter,dat als men nog opmerkingen had, deze ter sprake gebracht kunnen worden bij debespreking van de conclusies, die toch berusten op het rapport. Zijn er deelen vande bestrijding, die niet in de conclusies opgenomen zijn, dan kunnen deze thanste berde worden gebracht. Dc afgevaardigde van Groningen-Drenthe deelde mede dat men in die afdeelingden indruk gekregen heeft, dat de commissie accoord gaat met den tegenwoordigengang van zaken, n.l. dat de boerenorganisaties dierenartsen in dienst nemen. Hetleek

de afdeeling gewenscht dat in ieder district een laboratorium van den Staatkwam en een dierenarts-ambtenaar in rijksdienst. In Groningen heeft men daarnu al 10 jaar aan gewerkt, maar men mist er nog altijd het laboratorium en deambtenaren. Men zou er de voorkeur geven aan een t.b.c.-inspecteur boven het aan-schaffen van een laboratorium, te stichten door een organisatie.



??? Prof. Beijers antwoordde hierop dat de commissie zich niet beslist uitgelaten heeftover het feit of het Hoofd van den diergeneeskundigen dienst een rijksambtenaarmoet zijn, maar hij is het er mede eens dat het waarschijnlijk beter is dat deze eenrijksinspecteur wordt, die belast wordt met de t.b.c.-bestrijding in provincie oforganisatiegebied. Het laboratorium zou dan een rijkslaboratorium worden, hetgeenook door de commissie voorgesteld wordt. Prof. de Blieck deelde namens de afd. Utrecht mede, het eens te zijn met deafd. Groningen-Drenthe. Een laboratorium is in de eerste plaats noodzakelijk ;men krijgt dan vanzelf ook betere controle op de bestrijding. De heer Tenhaeff vroeg daarop wat er dan gebeuren moet met de particulierelaboratoria. In Friesland is de gezondheidsdienst allang in het bezit van een labora-torium. De afgevaardigde van Groningen-Drenthe meende dat dergelijke laboratoriadan

door den Staat kunnen worden overgenomen met de instemming van de boeren-organisaties. Prof. Beijers wees in dit verband op de Rijksseruminrichting, ontstaan uit deseruminrichting van Prof. Poels en op de particuliere inrichting van Prof. Spronk,die eveneens later is overgenomen door het Rijk. De afgevaardigde van Gelderland-Overijssel wees nog op blz. 11 van het rapport,betreffende de t.b.c.-vrije opfok van het jonge vee. Volgens hem is pasteuriseerentot 63 C. voldoende. Het is echter noodig dat er een beslist pasteurisatiegebodkomt voor ondermelk. Die pasteurisatie kan alleen voor ondermelk, zeer moeilijkof niet voor wei worden voorgeschreven. Het was misschien het meest aangewezen om uit het rapport te nemen dat watdaarover gezegd wordt. De afgevaardigde van Noord-Brabant zou ook gaarne zien dat verplichte pasteu-risatie voorgeschreven werd. De afgevaardigde van Zuid-Holland

deelde mede, dat zijn afdeeling aanmerkinggemaakt heeft over blz. 5, de subsidie, te geven door het Rijk ; ze is van meeningdat die subsidie van 40 cent per rund niet vervallen kan. Zij ziet niet in waaromdie verminderd moet worden, terwijl er dan een grootere toelage zou moeten wordengegeven bij het opruimen van open lijders. Prof. Beijers merkte op dat de meening van de meerderheid van de commissieover het al of niet laten bestaan van die subsidie was, dat dat bedrag zoo betrekkelijkklein was voor de bestrijders dat geen enkele daarin een reden zou vinden om nietaan de bestrijding deel te nemen. De schade, die geleden wordt door het opruimen van open lijders, is daarentegenveel grooter en daarom wilde de meerderheid der commissie de gelden, die dan vrijkwamen, besteden voor het hooger subsidieeren van het opruimen van open lijders. Hij wist echter ook heel goed, dat de veehouders in de

verschillende provinciesdaar geheel verschillend over oordeelen. Dat is ook logisch. In streken met veel openlijders vindt men de subsidies voor het opruimen hiervan (van Rijk, C.M.C. en Pro-vincie) verreweg de voornaamste tegemoetkoming. Boeren, die nooit een open lijderhebben, willen juist de 40 cent per koe voor het onderzoek behouden ol nog lieververhoogen. De afgevaardigde van de afd. Zuid-Holland zag juist een gevaar in de grootesubsidieering voor het opruimen van open lijders ; die subsidie komt vaak op ver-keerde plaatsen terecht. Stel : men geeft ?’ 50.â€” bij opruiming, wat maakt dat dan uit bij de schade, diede opruiming van menig open lijder geeft. Dat geven van subsidie was trouwensvolgens de afdeeling een aangelegenheid, die in elke provincie afzonderlijk geregeldmoet worden. De afdeeling wilde wel handhaven de nu bestaande subsidie van?’ 20.â€”, die door het Rijk bij het opruimen

van een open lijder gegeven wordt. Prof. Beijers was het er mede eens, dat het geven van subsidie bij het opruimenvan open lijders een zaak is, die provinciegewijs geregeld moet worden. Hij hadgeen bezwaar de opmerking over deze subsidieverdeeling in het rapport te schrappen.



??? De heer Postma zou nog wat willen zeggen over het gebruik van hulpkrachtenbij de bestrijding. Volgens hem moet men die hulpkrachten beslist toestaan, wat alsgevolg kan hebben dat de deelname aan de bestrijding veel grooter kan worden.Met de hulp van die hulpkrachten kan de bestrijding over het geheele land uitgevoerdworden, terwijl wij zonder die hulpkrachten niet verder komen. Van verschillende zijden wordt wel betoogd dat de intradermale tuberculinatievele voordeelen heeft boven de ophthalmo-reactie, maar voor toepassen in het groot,waar wij toch aan zullen moeten gelooven, daarvoor is de ophthalmo-reactie noodig.Er moet hulppersoneel komen. Voor de bestrijding is ook het sputumvangen zeerbelangrijk. Voor vele jaren, in 1924, is door Prof. Wester al gezegd dat maandelijksklinisch onderzoek moest gebeuren. Toen werd al gezegd : wij hebben er geen geldvoor, maar dat is geen motief.

Nemen we nu hulpkrachten, die het sputumvangenkunnen doen, dan kan dat onderzoek op veel grooter schaal geschieden. De afgevaardigde van Noord-Brabant wees er op dat het noodig was een toelagete geven voor de melk, afkomstig van t.b.c.-vrije stallen. Dit moet echter niet alleengeschieden voor de consumptiemelk, die maar 5 % uitmaakt van alle melk, maar ookvoor de industriemelk. Zijns inziens wordt er te sterk den nadruk gelegd op de subsidiebij onderzoek en bij opruiming van open lijders. Juist in streken met veel openlijders schiet de t.b.c.-bestrijding niet op. Wij zouden tenslotte veel meer de subsidiemoeten verleggen naar die bedrijven, die hun best gedaan hebben. De afd. Noord-Brabant wil ook de subsidie van ?’ 0.40 bij het onderzoek gehand-haafd zien. De afgevaardigde van Noord-Holland deelde mede dat zijn afdeeling is tegen eenverlaging van de subsidie bij het opruimen van open lijders.

Prof. Beijers herhaalde wel te hebben geweten dat zoo verschillend over diesubsidieverdeeling gedacht werd naargelang van de streek waar men practiseert.Waar het rapport over het geheele land moet gelden, late men deze ondergeschiktekwestie weg uit het rapport. Prof. de Blieck wilde er op wijzen, dat in het t.b.c.-rapport der M. v. D. in 1924reeds aangedrongen is op wettelijke aangifteplicht van de klinische lijders. Daaraanis door de regeering geen uitvoering gegeven. Deze commissie nu bepleit wel denoodzakelijkheid daarvan, maar gaat er niet toe over. Persoonlijk blijft Prof. deBlieck op het standpunt staan, dat wettelijke verplichte aangifte van klinische,zichtbare tuberculose noodzakelijk is. Door een Koninklijk Besluit kan artikel 17en in consequentie daarmede andere artikelen van titel III van de Veewet op tuber-culose toepasselijk worden verklaard (zie art. 45 van de Veewet). Het is onjuist om het

standpunt te blijven innemen, dat geen verplichte aangiftevan dieren, die kennelijk de tuberculose verspreiden, behoeft te geschieden. Sprekerzou dit willen doen gelden zoowel voor de aangeslotenen bij de tuberculose-bestrij-ding als voor de niet-aangeslotenen. Bij wettelijke bepalingen kunnen z.i. moeilijkdergelijke uitzonderingen worden gemaakt. Voor de aangeslotenen brengt dit geenbezwaren mede ; zij moeten toch bij elk verdacht verschijnsel den dierenarts waar-schuwen. Open lijders worden nu meermalen op de markt verhandeld en zijn eenbron van veel ellende. Dit moet belet worden. Prof. Beijers wees op de moeilijkheid in uitvoering. Als op een markt een koeaangevoerd wordt en het blijkt dat deze lijdt aan open t.b.c., hoe moet dan gehandeldworden ? Wie kan spreker aangeven op welke gronden een veehouder een koe moetverdenken van te lijden aan tuberculose (en dan nog liefst â€žopen"

tuberculose) envan het vermoeden hiervan aangifte moet doen bij den burgemeester ? Hij vermoedde,dat het net zoo zou gaan als onder het systeem Lovink-Poels, toen men iederehoestende koe of eene met diarrhee of eene die vermagerde en die men graag kwijtwilde, ging aangeven. Van de 100 aangegeven dieren waren er misschien 10 aantuberculose lijdende. Hij verwachtte een groote papieren rompslomp met weinigpositieve resultaten. Hij achtte de bezwaren van thans, dat men met een open lijderkan doen wat men wil, zeker even groot als wie ook en zou gaarne een modus wetendaaraan een einde te maken, maar weet er geen. Tenzij men misschien dooi een



??? flinke vergoeding de overname door het Rijk vergemakkelijkt. Maar dan zoudende bestrijders bij het opruimen in een ongunstiger conditie komen dan de niet be-strijders en dat is toch ook niet aan te bevelen. Prof. de Blieck wees er op, dat bij verplichte aangifte vanzelf zullen volgen hetverbod van vervoer, afzonderen, slachten en schadeloosstellen. Zooals de toestandnu is, zal, indien een dierenarts op een boerderij buiten de georganiseerde bestrijdingeen geval van klinische tuberculose constateert, hij verplicht zijn volgens artikel 11van de Uitoefeningswet, onverwijld aangifte te doen aan den inspecteur en aan denburgemeester. Afgezien ervan dat dergelijke aangiften meestal niet en zeker nietonverwijld geschieden, zou toch de inspecteur daar niets aan kunnen doen. Dit iseen onhoudbare toestand ; wat in andere landen, zooals Duitschland, Denemarken,Zweden e.a. wel kan, moet ook in ons land mogelijk zijn.

De afgevaardigde van Groningen-Drenthe wees er op dat er toch ook verplichteaangifte geschiedt van varkenspest. Wanneer wij op een boerderij komen en wijvinden daar varkenspest, dan neemt de eigenaar het ons toch niet kwalijk dat dataangegeven moet worden. Die aangifteplicht is voor de niet-bestrijders een belang-rijke prikkel om deel te nemen aan de bestrijding. Hij weet dat men in de afd. Gro-ningen-Drenthe is v????r den aangifteplicht. De vergoeding, die daarbij aan de eige-naars gegeven wordt, zal voor anderen blijken te zijn een prikkel om aan de bestrij-ding mede te doen. De heer \'t Hooft vroeg of, wanneer er verplichte aangifte zou zijn, dit danwerkelijk vol te houden was. Hij wilde adviseeren hiertoe niet over te gaan. Het isbeter geen bepalingen te maken dan bepalingen te maken, die niet nagekomen kunnenworden. Hij was het voor too met Prof. Beijers eens. Kwam die verplichte aangifte, dan zou

op menige gemeente-secretarie een extraadministrateur moeten worden aangesteld om de opgave van alle hoestende koeiente noteeren. Prof. de Blieck meende dat als men nu overging tot algemeene verplichte aangifte,dit ook wel uitvoerbaar was. De heer \'t Hooft hechtte echter geen waarde aan een verplichte aangifte alleen. Bij stemming sprak de vergadering zich uit over de aangifteplicht. Hierbij werdenuitgebracht 124 stemmen tegen, 29 stemmen v????r en 75 stemmen blanco, zoodatde vergadering niet was voor aangifteplicht. Daarna werd overgegaan tot behandeling der conclusies. Conclusie 1. De afgevaardigde van de afd. Friesland deelde mede dat zijn afdeelingis tegen het verplicht voorschrijven van de intradermale tuberculinatie, zoodat hijzich daartegen verzetten moet. De secretaris deelde mede dat de Vet. Gezondheidscommissie had voorgesteld,de algemeen verplichte bestrijding in te voeren,

zoodat dan in deze conclusie dewoorden â€žvan de aangesloten bedrijven" zouden moeten vervallen. Besloten werd, deze conclusie aan te nemen met de wijziging dal de dieren 1 maalper jaar, bij voorkeur door middel van de intradermale tuberculinatie, zullen wor-den onderzocht. Conclusie 2. Hierbij deelde de secretaris mede dat de Vet. Gezondheidscommissiein verband met de vele dieren, die reeds gemerkt zijn als stamboekvee, deze nietopnieuw zou willen laten merken, zoodat voorgesteld werd deze conclusie te latenluiden : â€žAlle onderzochte dieren moeten goed ge??dentificeerd zijn of van eendoeltreffend merk worden voorzien, zoodat .... enz." Hiermede werd accoord gegaan. Conclusie 3. Ook met deze conclusie werd accoord gegaan. â€? Prof. Beijers wees er op, dat het beslist noodzakelijk is, dat nieuw aangekochtedieren intradermaal moeten worden getuberculineerd. Prof. de Blieck kon zich, nu de

vergadering heeft aangenomen in de richtlijnen,dat de afzondering zal worden doorgevoerd, hiermede vereenigen. Afgifte van



??? garantiebewijzen van negatieve dieren, die afkomstig zijn van niet-t.b.c.-vrije stallen,heeft geen zin, wanneer op die stallen geen verplichte afzondering bestaat. Prof. de Blieck wees er op, dat in de provincie Utrecht men weliswaar het voor-schrift heeft van zoo mogelijk afzonderen en zoo spoedig mogelijk slachten van openlijders ; deze dieren dienen echter onder alle omstandigheden direct te worden af-gezonderd. Het is hem gebleken, dat met die afzondering het niet bijzonder nauwgenomen wordt. Ook hier zullen de wettelijke voorschriften ten opzichte van der-gelijke lijders afdoende verbetering brengen. De inschakeling van de C.M.C. is z.i.niet toe te juichen, de bestrijding is wel aantrekkelijker, zelfs winstgevend gemaakt,maar de bestrijding is nog slapper en ondoeltreffend geworden. Conclusie 4. De secretaris deelde mede dat de Vet. Gezondheidscommissie gaarneopgenomen zag de verplichting van het

opvangen van sputum van alle reageerendeen niet reageerende verdachte dieren. Dit werd door Prof. Beijers ondersteund.Lang niet alle collega\'s vangen sputum op. Dit is een cardinaal punt. Het is noodigom sputum op te vangen van alle reageerende dieren. Prof. de Blieck vroeg of de commissie dit uitvoerbaar achtte, waarop Prof. Beijersbevestigend antwoordde. Het gaat er in de eerste plaats om of een dier t.b.c. verspreidt.Wanneer het t.b.c.-bacillen uitscheidt moet het opgeruimd worden. Auscultatiealleen is niet voldoende. Het sputumonderzoek is de peiler waarop onze t.b.c.-bestrijding rust, vooral omdat 98 et 99 % der dieren lijdt aan long-t.b.c. De afgevaardigde van Zuid-Holland was het er niet mede eens dat dat sputuin-opvangen op zoo uitgebreide schaal zal moeten geschieden. Hoe vaak moeten wijhet dan wel niet doen! Als er eerst klinisch onderzoek gedaan wordt, dan zijn dedieren met afwijkende

longgeruischen reeds gesignaleerd. Hij doet zelf ook sputum-onderzoek. maar dit moet 2 of 3 maal gebeuren voor de lijders zijn onderkend.Hij gaf toe dat wij een fout maken, maar gaf de verzekering dat met klinisch onder-zoek de lijders spoedig ontdekt worden. Prof. Beijers wees er op, dat zoo\'n koe in de gaten gehouden moet worden. Hijvroeg zich af wie de meeste fouten maakt. Een koe met een klein longhaardje of met een tracheaalzweer b.v. geeft geenenkele afwijking bij klinisch onderzoek. Door sputumonderzoek heeft men meerkans een dergelijke open lijder op te sporen dan op welke andere wijze ook en hoe vaaktreft men dergelijke dieren niet aan! Natuurlijk achtte hij als dit kan een volledigonderzoek der longen daarenboven uitstekend. Hij bleef dus bij zijn eisch. De heer Sieswerda vroeg of dit wel mogelijk is Ingeval van veel reactiedierenleek het hem niet uitvoerbaar. Prof. Beijers deelde mede dat vorig jaar

in de buitenpraktijk van de 10.000 koeiener 2600 gereageerd hadden. Bij al deze dieren is sputumonderzoek gedaan. De afgevaardigde van Zuid-Holland meende dat men hier niet aan zal kunnenvoldoen wanneer men, zooals in zijn district, een reactiepercentage heeft van 60â€”70% â€? Prof. Beijers zag daarin een aanwijzing om het aantal door iederen dierenartste onderzoeken dieren tot een bepaalde hoogte te beperken. De afgevaardigde van Groningenâ€”Drenthe was van meening dat deze moeilijk-heid van het verkleinen van het aantal te onderzoeken dieren ondervangen kanworden door het aanstellen van hulpkrachten. Hierna werd conclusie 4 aangenomen met bijvoeging : ,,met de verplichting vanhet opvangen van sputum van alle reageerende en niet reageerende verdachtedieren". Conclusie 5. De secretaris deelde mede dat in de Vet. Gezondheidscommissiegewezen werd op de wenschelijkheid van het

vaststellen van een verbod van vervoervan open lijders naar een markt en van het vaststellen van de verplichting, openlijders van andere dieren afgezonderd te houden. Prof. de Blieck deelde mede dat men in de provincie Utrecht al heeft het voor-



??? schrift van imperatief afslachten van open lijders. Dit moet inhaerent blijven aan dedeelname aan de t.b.c. bestrijding. Er zijn helaas veel bedrijven, die niet aan dieverplichting voldoen. Met conclusie 5 werd daarna accoord gegaan. Conclusie G. Prof. de Blieck kan zich met conclusie 6 vereenigen. Echter niet methetgeen hieromtrent in het rapport der commissie op blz. 10 wordt gezegd. Op blz. 2 wordt uitdrukkelijk gezegd, dat zonder afzondering van de positievereageerders, men noch wetenschappelijk, noch practisch kan spreken van bestrijdingen verder dat de afzondering als voorwaarde van een georganiseerde bestrijdingmoet worden beschouwd. Indien men zich op dit absoluut juiste standpunt plaatst,dient men ook de consequenties ervan te aanvaarden en niet te concludeeren, zooalsde commissie op blz. 10 doet, dat zij voorshands ontraadt hun, die geen scheidingkunnen toepassen, de deelname aan de

georganiseerde bestrijding te ontzeggen.Z.i. kan de commissie er niet onder uit, de eisch van afzondering imperatief testellen. Zooals op het oogenblik de bestrijding wordt uitgevoerd en zooals dezedus voorshands zal blijven uitgevoerd worden, voldoet de bestrijding niet aanwetenschappelijke eischen, dus moet dit tot teleurstelling leiden. De afd. Utrechtstelt daarom het volgende voor : â€žDe Maatschappij voor Diergeneeskunde brengt ter kennis van de Regeeringdat de tuberculosebestrijding zooals deze met rijkssteun tot nu toe wordt gevoerd,waarbij afzondering van dieren, die positief op de tuberculine reageeren, niet impera-tief wordt voorgeschreven, niet aan wetenschappelijke eischen voldoet en tot teleur-stelling leidt. Zij is van meening, dat de dierenartsen onder deze omstandigheden niet deverantwoordelijkheid voor het slagen van de bestrijding kunnen dragen. Het is om deze redenen dat de Mij. voor

Diergeneeskunde er op aandringt, vee-houders, die aan genoemde afzondering niet willen of kunnen voldoen, van degeorganiseerde bestrijding uit te sluiten en dus geen steun van rijkswege te verleenen.Als overgangsmaatregel zou een termijn van 2 jaren gesteld kunnen worden voordie bedrijven, welke op het oogenblik reeds gesubsidieerd worden en niet afzonderenkunnen. Veehouders, die niet willen afzonderen, dienen onmiddellijk van de bestrijdingte worden uitgesloten." Toelichting. De commissie zegt op blz. 2 van haar rapport zeer nadrukkelijk, datde tuberculosebestrijding volgens het systeem Bang zoo volledig mogelijk moet wordentoegepast en dat zonder afzondering van de positieve reageerders wetenschappelijknoch practisch van bestrijding kan worden gesproken. De afd. Utrecht is van meening,dat uit deze zeer juiste conclusie ook de consequentie moet worden getrokken dat,waar deze afzondering

niet kan worden toegepast, aan georganiseerde bestrijdingniet kan worden deelgenomen. Daar vele bedrijven niet zoodanig zijn ingericht dal zij bedoelde afzonderingdirect kunnen doorvoeren, is een overgangstermijn gesteld van 2 jaren, in welkentijd de vereischte verbetering dient te worden aangebracht. De afd. Utrecht begrijpt, dat het langzamerhand invoeren van deze noodzakelijkemaatregelen moeilijkheden zal opleveren. Daarom doet de afd. Utrecht een tweede voorstel, waarbij van veterinaire zijdemeer aandacht moet worden geschonken aan stalbouw en stalverbetering, met hetoog op de bestrijding van infectieziekten en in het bijzonder van tuberculose. Ditvoorstel luidt : â€žDe Mij. voor Diergeneeskunde stelt een commissie in, welke zal bestudeerenhoe in de verschillende deelen van het land de stallen bij nieuwbouw ingericht be-hooren te worden en de bestaande stallen gewijzigd moeten worden in

verband meteen rationeele bestrijding van infectieziekten, in het bijzonder van de tuberculose.Deze commissie zal moeten overwegen hoe men tot wettelijke bepalingen voorstalbouw en stalverbetering moet komen. Een zgn. stalwet zal dienen te wordenontworpen."



??? De heer ten Hooi\'en vreesde, dat van deze stalwet niet onmiddellijk resultatenzullen zijn te verkrijgen. Isolatie is alleen mogelijk bij goede scheiding. In den wintergeeft dat moeilijkheden, b.v. bij het gebruik van drinkemmers en bij de voedsel-voorziening. Wanneer die isolatie eenigen tijd duren moet, dan komen er zekerongelukken. De voorzitter vroeg daarop of het voorstel van de afd. Utrecht gesteund werd. Prof. Beijers wees er op, dat de commissie in haar rapport de boeren wil uitsluiten,die niet willen afzonderen en het volgens den dierenarts wel kunnen. Een overgangstijdwerd toegejuicht. In dat geval kan de commissie accoord gaan met hetgeen Prof.de Blieck voorstelde. De afgevaardigde van de afd. Overijssel vreesde ook dat wij er alleen met wettelijkemaatregelen niet zullen komen. De afdeeling ging accoord met hetgeen Prof. deBlieck te berde had gebracht. De afgevaardigde van de afd. Noord-Holland

deelde mede dat zijn afdeeling methet voorstel van de afd. Utrecht in theorie mede gaat. Zij vreesde echter ook, dathet niet uitvoerbaar was, omdat de bestrijders er niet altijd aan kunnen voldoen.Die overgangstermijn van 2 jaar beschouwden zij als een lokaas. De voorzitter wees er op dat in de conclusie staat â€žde reageerende dieren wordengeheel afgezonderd". Hij wilde het woordje â€žgeheel" laten vervallen. Op een daarover gedane vraag deelde Prof. Beijers mede dat hij onder isolatieverstaat absolute afzondering, ook t.o.v. drinkwater en voedsel. Dit is trouwensnader na te gaan door de te benoemen stalcommissie. De heer Kranenburg meende dat wanneer afzondering opgevat moet wordenin den geest als door Prof. Beijers werd voorgesteld, dit dan in strijd is met punt 3van de richtlijnen. Daarin geven wij aan dat de hygi??nische maatregelen moeten wor-den opgevolgd. Op stallen waai het niet mogelijk was te

isoleeren, zooals het moet,kan in dit bezwaar worden tegemoet gekomen door het zetten van schotten. Conclusie 6. zou soepeler moeten luiden. Hij stelde daarom voor, te lezen : â€žDereactiedieren moeten â€žzoo mogelijk" worden afgezonderd van de niet-reageerders." Prof. de Blieck was het niet eens met de meening van den heer Kranenburg.De opzet van het werk dezer commissie en de reden waarom wij hier samen zijn,om dat werk te bespreken, heeft zijn oorzaak in het feit, dat men ontevreden wasover den gang van zaken bij de tuberculosebestrijding, zooals die van rijkswegewordt gevoerd. Men kan gerust zeggen, dat wij in het moeras zijn gekomen endaaruit zullen wij nooit komen zonder de verplichte afzondering van de positievereageerders. De historie van de bestrijding der tuberculose in Nederland leert onsdienomtrent voldoende. In 1905 is Poei.s begonnen met een eenigszins gewijzigdOstertao\'s

systeem. Dit is een volmaakt fiasco geworden. Daarna is men terug-gekeerd tot het Bangsche systeem, hetgeen door wijlen Prof. Remmelts werd voor-gestaan. Vooral in Limburg en Brabant is door de inspecteurs de Vink en Picarduitnemend werk verricht, vooral sedert 1920, toen de bestrijding gebaseerd was opartikel 47 van de Veewet. In 1922 is een Koninklijk Besluit gekomen, waarin ver-schillende voorschriften werden gegeven, die strenger waren dan welke men in 1928bij het thans geldende K.B. heeft gemaakt. Echter ook in dat besluit T1922) is deafzondering niet voldoende op den voorgrond gesteld, doch het is gebleken, datwaar deze goed toegepast werd, snel succes werd verkregen. Wel stond in het besluitvan 1922, dat de stallen aan redelijke hygi??nische eischen moesten voldoen. In 1928 heeft men dezen eisch laten vervallen. De tuberculose-vrije opfok moet worden bevorderd, echter niet verzekerd.

Indienmen o.a. nagaat de voorschriften, zooals die in Utrecht en omgeving worden uitge-voerd, dan blijkt, dat men sedert 1922 steeds slappere maatregelen is gaan goed-keuren. Men heeft daardoor een massale bestrijding gekregen, die echter niet deugt.Het gaat niet om de groote massa deelnemers, maar om de bestrijding, waar diewordt uitgevoerd, in de perfectie te doen. Wij moeten daarom terug naar het systeemBang, waarvan wij veel te ver zijn verwijderd met onze maatregelen. Door een systeemte volgen, dat wetenschappelijk niet verantwoord is, krijgen wij geen bevredigende



??? resultaten en bovendien benadeelen wij onze reputatie. Dit laatste mag men zekerniet onderschatten. De heer Monster vroeg hoe het voor kleine bedrijven met b.v. 3 ft 5 koeienen i stuk weiland in den zomer, als het vee in de weide loopt, mogelijk kan zijn0111 te isoleeren. Dr. Siebenga bepleitte dat de beste methode was om de t.b.c.-bestrijding tebevorderen : de verhooging van den prijs van de melk, afkomstig van t.b.c.-vrijvee. Prof. de Blieck achtte het gevaar in de weide niet zoo groot. Bij de uitvoering van de bestrijding moeten wij echter niet zoozeer zien te komentot een massale deelname dan wel tot een bestrijding, die, waar zij gedaan wordt,voldoet aan alle eischen. De voorzitter wees er op dat er nu twee voorstellen zijn, dat van Kranenburg,dat wil toevoegen de woorden â€žzoo mogelijk" en dat van hem, dat het woord â€žgeheel"wil laten vervallen. Nadat de heer Tenhaeff nog voorgesteld had, aan de

conclusie toe te voegendat daar waar afzondering niet mogelijk was, daaraan dan zooveel mogelijk moestworden voldaan, werd overgegaan tot stemming. Het voorstel om conclusie 6 te lezen met weglating van het woord â€žgeheel" werdaangenomen met 188 stemmen v????r en 17 tegen. Daarna werd gestemd over het voorstel van de afd. Utrecht, waarbij dan aan-genomen werd een overgangstijd van 2 jaar. Dit voorstel werd aangenomen met105 stemmen v????r, 68 tegen en 54 blanco. Na het aannemen van het eerste voorstel van de afd. Utrecht kwam het tweedein bespreking. Dit werd met algemeene stemmen aangenomen, terwijl beslotenwerd, dat de bedoelde commissie door het Hoofdbestuur zal worden aangewezen. Prof. de Bi.ieck wees er nog op, dat deze commissie snel werk zal moeten leveren,evenals de tuberculose-commissie dit met zooveel succes heeft gedaan. Conclusie 7. Met deze conclusie

werd accoord gegaan ; indien het mogelijk zouzijn, het idee van de Vet. Gezondheidscommissie in praktijk te brengen, zou mendat zeer toejuichen. Conclusie 8. Ook met conclusie 8, de t.b.c.-vrije opfok van het jonge vee, werdaccoord gegaan. De heer Postma stelde daarop voor, het geheele rapport uit te stellen zoolanger geen beslissing genomen is over het al of niet toelaten van hulpkrachten en zoolanger geen beslissing genomen is over een bepaling voor het vaststellen van de prijzenvan melk, afkomstig van t.b.c.-vrije bedrijven. De bestrijding is onmogelijk zoo ergeen hulpkrachten toegelaten worden, vooral in verband met het besluit om zooveelmogelijk bij reageerende en verdachte dieren sputumonderzoek te doen. Dat sputum-opvangen kan heel goed geschieden door de hulpkrachten. De dierenartsen hebbendaar onmogelijk den tijd voor. Bij gebruik maken van een druppelaar behoevende dierenartsen dan

alleen te doen de controle op die indruppeling en het klinischonderzoek, dit laatste dan zonder opvangen van sputum. Prof. Beijers zou nu niet gaarne een beslissing willen nemen over het al of nietaanstellen van die hulpkrachten. Dit onderwerp is niet voldoende onderzocht.Het zal aangewezen zijn, dit eerst te behandelen in de afdeelingen, waarbij dannagegaan kan worden wat, zoo men tot die instelling zou overgaan, aan die hulp-krachten kan worden overgelaten. Hij wilde echter nu reeds mededeelen, dat hijzich sterk verzetten zal tegen het opdragen van het sputumvangen aan die hulp-krachten. Zoover hij het nu beoordeelen kon, achtte hij het opleiden van dergelijkehulpkrachten een gevaar en niet noodig. In de buitenpraktijk nemen zij een knecht mede. Hij dacht er niet aan, dezeneen officieele â€žhulpkracht" te noemen.



??? Wat de melkprijzen betrof leek het Prof. Beijers wel gewenscht hierover in hetrapport een mededeeling te doen. Daardoor zou het mogelijk kunnen zijn, de be-strijding uit de daaruit te maken fondsen te financieren. Prof. de Blieck vroeg nog of er waarde gehecht wordt aan het onderzoek van demengmelk, zoowel bij bacteriologisch onderzoek als met de dierproef. Dr. Lourens deelde hierop mede, dat er geen onderzoek van mengmelk meergeschiedt dan alleen bij uitzondering wanneer men mengmelk heeft van ten hoogste5 dieren. In het algemeen is de mengmelk, ook wanneer daartoe melk behoort vaneen dier met uier-t.b.c., teveel verdund dan dat dat onderzoek resultaat zou geven. Prof. Beijers zou voor onderzoek ook alleen mengmelk gebruiken wanneer dezeafkomstig was van hoogstens 5 dieren. Alleen wanneer men te doen heeft met eenlatent geval van uier-t.b.c., dat zonder meer niet te constateeren is,

kan zoo\'n onder-zoek nog aangewezen zijn. Prof. de Blieck stelde voor, de t.b.c.-commissie te verzoeken te willen doorwerken.Zij zou dan het nu uitgebrachte rapport kunnen herzien, daarbij rekening houdendemet de hier gemaakte opmerkingen. Waar in Amerika permanente t.b.c.-commissiesbestaan, zou het wel aangewezen lijken, dat ook hier een permanente commissiebestond. Het voorstel van Prof. de Bi.ieck, dat de tuberculose-commissie permanent zalblijven, teneinde voortdurend van raad en advies te kunnen dienen, werd aange-nomen. Prof. Beijers zou dan in elk geval aan de conclusies nog ?Š?Šn willen toevoegenover de wenschelijkheid van een verhoogden prijs voor melk, afkomstig van t.b.c.-vrije bedrijven (differentiatie-prijzen). De afgevaardigde van de afd. Noord-Brabant wees er nog op, dat de commissiein haar rapport voorstelt, niet door te gaan met het merken van de reageerendedieren. De afd.

Noord-Brabant is hier tegen, omdat zij vreest dat dan de rijkssubsidiesniet gegeven zullen worden. De voorzitter was van meening, dat dit vraagstuk al zoo vaak besproken is dater geen aanleiding bestond hierover nog debat toe te laten. Iedere afgevaardigde-weet de meening van zijn afdeeling daarover. Hij zou dit dus alleen nog in stemmingwillen brengen. Prof. Beijers wilde nog opmerken, dat de commissie wel is v????r merken wanneerdat dan geschiedt voor alle reageerende dieren, daaronder ook begrepen de bestrijdingin Friesland. De commissie wil dus het merken behouden, zoodra er voor het geheelcland gelijke en bindende voorschriften daarvoor komen. Zoolang echter alleen deverplichting bestaat voor het merken van de reageerende dieren bij de vrijwilligebestrijding, is de commissie tegen het merken. Bij de daarover gehouden stemming werden uitgebracht 88 stemmen v????r hetbehoud van het merken,

78 stemmen tegen en 31 stemmen blanco. De secretaris deelde mede, met deze stemming niet accoord te kunnen gaan. I11de afd. Gelderland-Overijssel is het rapport, zooals het is ingediend aangenomen.Daardoor gaat de afdeeling ook mede met het voorstel van de commissie, het merkenbij de vrijwillige bestrijding af te schaffen en nu stemde de afgevaardigde van dieafdeeling blanco. Deze stemming was dus niet goed. Dr. Overbeek was van meening, dat de stemming hier toch geen zuivere uitspraakgaf. Er bestaat nu eenmaal een zeer sterk verschil van meening over het al of nietwenschelijke van het merken der reactiedieren. Door deze stemming in een vergade-ring, waarvan enkele afgevaardigden en vele individueele leden reeds vertrokkenwaren, is niet uit te maken wat daarover de meening van de leden van de Mij. is.Hij wilde dan ook voorstellen, deze discussie in het rapport op te nemen opdat

debetrokken Minister van dit bestaande meeningsverschil kennis kan nemen. De afgevaardigde van de afd. Groningen-Drenthe ondersteunde dat. Ook indeze afdeeling bestaat er een groot meeningsverschil over de wenschelijkheid vanhet al of niet merken der reageerders. Prof. Beijers wilde daarom in het rapportlaten staan de meening van de commissie en daaraan toevoegen dat onder de leden



??? echter een groot verschil van meening bestaat over deze aangelegenheid. Hiermedewerd accoord gegaan, waarna het rapport, behoudens dan enkele nog aan te brengenkleine wijzigingen, aangenomen werd. De voorzitter bracht daarop zijn gelukwenschen over aan de commissie. In hetalgemeen is toch gebleken, dat de groote meerderheid zich vereenigen kon met hetdoor de commissie uitgebracht rapport. Er was wel heel wat over gesproken, maartenslotte is er wenig in veranderd. Dat is tenminste een voldoening voor het velewerk dat de commissie in dezen verricht heeft. Daarnaast verzocht hij de commissie,de op de vergadering aangenomen wijzigingen in het rapport te willen aanbrengen,terwijl hij het op prijs zou stellen zoo de commissie inzake de t.b.c.-bestrijding diligentzou willen blijven. Prof. Beijers zegde dit namens de commissie toe. Bij de rondvraag, punt it, deelde de afgevaardigde van de afd.

Noord-Hollandmede, dat in zijn afdeeling besproken was de wijze van uitgeven van het Tijdschrift.De afdeeling zou gaarne zien dat het Tijdschrift in plaats van om de veertien dagenelke week verscheen. De nu bestaande dure omslag kon dan vervallen, terwijl erdan ook in zouden kunnen worden opgenomen de agenda\'s voor de afdeelings-vergaderingen enz., wat tenslotte nog tot bezuiniging zou leiden, terwijl verschillendevoor de leden belangrijke mededeelingen hen eerder zouden bereiken. Het is echtergeen voorstel van de afdeeling ; de afdeeling wilde het alleen in overweging geven. De voorzitter deelde mede, dat dit ook reeds besproken was in de vergaderingvan het A.B. en dat door het A.B. voorgesteld werd, die aangelegenheid te stellenin handen van de Redactie van het Tijdschrift met verzoek daarover een advieste willen uitbrengen, waarmede de afgevaardigden zich vereenigen konden. De secretaris

wees er nog op dat ook het contract voor het drukken van hetTijdschrift loopt tot einde 1942, zoodat wanneer voor dien tijd overgegaan werdtot een andere wijze van uitgave van het Tijdschrift dit ook zou moeten geschiedenin overleg met den drukker. De heer Tenhaeff wilde hier nog gaarne een woord van hulde brengen aan decommissie voor de code voor hetgeen door haar verricht is. Dit verdient allerwaardeering. De voorzitter deelde nog mede dat gedurende de vergadering het bericht ingekomenwas dat den heer F. M. de Lf.ur te Hoorn, een trouw bezoeker van onze verga-deringen, op weg naar de vergadering een fietsongeval overkomen was, waardoorhij een armfractuur gekregen had. Hij hoopte dat de heer db Lfur weer spoedighersteld zou zijn. Na het stembureau bedankt te hebben voor de verleende medewerking en deaanwezige leden voor hunne opkomst werd de vergadering om ruim half zevendoor

den voorzitter gesloten. Wetenschappelijk gedeelte, gehouden op Zaterdag ig Octol er 1940, des voormiddags 10.30 uur. Op deze vergadering waren aanwezig de heer Directeur van den Veeartsenij-kundigen Dienst, Prof. Dr. H. C. L. E. Berger, Dr. Plf.sner, Regierungsveteriniirrat.Prof. Dr. A. Klarenbef.k, voorzitter van de Veeartsenijkundige Faculteit, J. P.Bijl, Directeur van het Instituut voor Praeventieve Geneeskunde. Dr. W. Aeg.Timmerman, Directeur van het Rijksinstituut voor de Volksgezondheid, benevensongeveer een 200-tal leden. Opmerkelijk was, dat ondanks de moeilijke verkeers-mogelijkheden toch evenveel leden als andere jaren waren opgekomen, weinig uithet Zuiden, vanwaar het reizen veel moeilijker is, veel uit het Noorden. De voorzitter, Prof. Dr. H. Schornagel, opende de vergadering met het uit-spreken van een rede, welke rede opgenomen is in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde van i

November 1940, blz. 895. Na afloop van deze rede deelde Prof. Berger in verband met het door den voor-zitter naar voren gebrachte betreffende het euvel van de kwakzalverij mede, dat



??? door den Secretaris-Generaal, wnd. Hoofd van het Departement van Landbouw enVisscherij, een ontwerp-wijziging van de wet op de uitoefening der veeartsenijkunstvan 8 Juli 1874, Staatsblad 98, in voorbereidine genomen was, waarbij aan debestrijding van de kwakzalverij de noodige aandacht zal worden besteed. Om eenbekende uitdrukking te bezigen zou Prof. Beroer kunnen zeggen dat voor dieherziening de eerste spade in den grond gestoken was. Hierna hield Prof. van Oijen zijn voordracht over â€žrichtlijnen bij het bacterio-logisch onderzoek van slachtdieren". Zoowel deze voordracht als de daarna gehoudendiscussie zal opgenomen worden in het Tijdschrift. Na afloop bedankte de voorzitterProf. van Oijen voor het houden van zijn voordracht over een zoo belangrijkonderwerp. Dat het de algemeene belangstelling had der aanwezigen bleek uit degespannen aandacht, waarmede de voordracht gevolgd werd. Dit

was niet alleendoor de importantie van het onderwerp, maar ook door de heldere wijze waaropdat onderwerp voorgedragen werd. Namens de vergadering bracht de voorzitterdan ook zijn bijzonderen dank aan Prof. van Oijen. Hierop werd gepauseerd. Na de pauze hield de heer ten Thije zijn aangekondigde voordracht over â€ženkeleopmerkingen over het onderzoek van het digestie-apparaat". Ook deze voordrachtzal met de daarna gehouden discussie in het Tijdschrift verschijnen. De voorzitter bedankte den heer ten Thije voor het houden van zijn voordracht.Het zou uit zijn mond vreemd klinken wanneer hij daarbij mededeelde dat degetoonde belangstelling een gevolg was van de belangrijkheid van het onderwerp.Toch was die belangstelling er volop. Dit was echter vooral te danken aan de vlottewijze waarop de voordracht gehouden werd. De voorzitter bracht dank aan den spreker namens de geheele vergadering.

Vervolgens had plaats de vertooning van de geluidsfilm van de â€žBehringwerke"over â€žde bestrijding van de steriliteit bij paard en rund". Deze vertooning, diegeschiedde door de N.V. Nedigepha en ongeveer 1 J uur in beslag nam, had eenvlot verloop en werd met groote aandacht gevolgd. Dit was niet alleen door hetgroote belang van het onderwerp, maar ook door de wijze waarop de vertooninggegeven werd. Dat was af. De voorzitter sprak dan ook namens de geheele vergadering toen hij de N.V.Nedigepha bedankte niet alleen voor deze demonstratie, maar ook voor de wijzewaarop die demonstratie heeft plaats gehad. Met groote waardeering zullen deleden van den inhoud van deze film, die ook voor het onderwijs zoo\'n groote waardeheeft, kennis genomen hebben. De heer G. H. G. Hol bedankte daarop namens de N.V. Nedigepha hel Alg.Bestuur, dat de N.V. in staat gesteld had deze vertooning te doen plaats

hebben. Daar van de daarop gehouden rondvraag geen gebruik gemaakt werd, ging devoorzitter over tot het sluiten van de 89ste Algemeene Vergadering na nogmaalsdank gebracht te hebben aan allen, die een actieve medewerking aan deze ver-gadering verleend hebben en daardoor bijgedragen hebben deze vergadering zoogoed mogelijk te doen slagen. De notulen-commissie : NIJMEGEN, A. van Heusden. â€”-- November 1940. UTRECHT J. H. ten Thije. VERSLAGEN, BERICHTEN. Verslag van de werkzaamheden der Rijksseruminrichting over 1939, uitgebracht door Dr. L. F. D. E. Lourens. Algemeene Landsdrukkerij 1940. 90 pag. In verslagjaar werden afgeleverd 8.722 kg antiserum en entstof voor ruim 3.140.000dieren. Tuberculine werd verstrekt in een hoeveelheid van ruim 127 liter (waaronder53.5 liter voor intracutaan gebruik), Johnine in een van 34.5 cc3 en malle??ne van672 cc3.



??? Het aantal verrichte onderzoekingen bedroeg 49.926, waaronder 6.825 vanzieke dieren, cadavers, organen enz. Trichomonas foetus. Het resultaat van een bij 3 proefrunderen genomen experimentmaakt het waarschijnlijk, dat tijdens de bronstperiode of bij het bestaan van hyperae-mische toestanden (ontsteking) in de vagina de trichomonas-infectie gemakkelijkeraanslaat dan bij een normaal slijmvlies. Tevens is gebleken, dat een infectie nietalleen de bronst onregelmatig doet verloopen, maar ook de vruchtbaarheid aan-merkelijk kan doen dalen. Bij een practijk-onderzoek, waarbij het verwerpen vanrunderen in het begin der drachtigheidsperiode aan trichomonas kon wordentoegeschreven, is gebleken, dat het van veel belang is om het microscopisch onderzoekvan het secretum ter plaatse te verrichten ; opsturen van materiaal naar het labora-torium kan namelijk het nadeel hebben, dat de parasieten zich encysteeren en

dus hetaantal bewegelijke trichomonaden belangrijk kan zijn afgenomen. Bij een drietalsterk ge??nfecteerde runderen werd een proef genomen met de neutraalrood-therapie ;de indruk werd verkregen, dat inbrengen in den uterus na voorafgaande uitspoelingvan i liter neutraalrood-oplossing 1 : 1000 een gunstige invloed heeft op het ge-nezingsproces. Pluimveeziekten. In het verslag is opgenomen het rapport over bestrijding vanpluimveeziekten in Nederland, ingediend door Dr. B. J. C. te Hennepe voor het7e Wereld Pluimvee Congres te Cleveland 1939. Het rapport komt tot de conclusie,dat in weerwil van het groote aantal pluimvee hier te lande (Â? 30 millioen stuks)de sterfte laag is, hetgeen hoofdzakelijk valt te danken aan de in de laatste 40 jaardoor de Regeering genomen maatregelen inzake voorlichting van de pluimvee-houders en bestrijding van ziekten. Een belangrijke factor is het in dat verband,dat de R.S.I. het

onderzoek van gestorven of ziek pluimvee kosteloos verricht enadviezen voor de voorkoming en genezing van ziekten gratis verstrekt, terwijl sera,entstoffen en diagnostica alleen aan dierenartsen worden afgegeven. Gebleken is, dat neurolymphomatosis en coccidiosis toenemen, dat tuberculosisen leucosis afnemen, dat diphtheritis door de algemeen toegepaste enting geenernstige bedreiging meer vormt en dat pest, cholera en Klein\'sche ziekte nog slechtssporadisch worden waargenomen. Geen enkel middel bleek bruikbaar tegen acuteen chronische coccidiosis ; de bestrijding kan alleen geschieden door hygi??nischemaatregelen, dieet (voedsels rijk aan eiwit, vitaminen en mineralen) en door uit-schiften van dieren, die symptomen der ziekte vertoonen (o.m. bleeke kleur van oogenen beenen). Er is niet bewezen kunnen worden, dat bij neurolymphomatosis eenbepaald virus in het spel is ; de oorzaak is in elk geval een

andere dan van leucosisen mogelijk zijn de oorzaken in verschillende landen ook niet dezelfde ; de bestrijdingligt bij den fokker, die moet fokken met dieren, welke meer dan 1 jaar oud zijn enbewezen hebben resistent te zijn. Varkenspest. Het geheele jaar door deden zich op onderscheidene bedrijven gevallenvoor van een besmettelijke ziekte bij varkens, welke in sommige opzichten aanvarkenspest deden denken, doch geen typische pathologisch-anatomische verande-ringen voor die ziekte vertoonden. In hoofdzaak traden bij het leven verlammings-verschijnselen op, gepaard gaande met hooge koorts en gestoorde eetlust, terwijlbij sectie werden waargenomen icterische verkleuring van spek en organen, ietsgezwollen lymphklieren en enkele petechi??n op nieren en blaasslijmvlies. Dooroverspuiten van orgaanmateriaal bij proefbiggen kon worden vastgesteld, dat hetinderdaad varkenspest betrof, doch dan in een vorm, welke

vooral verschijnselen vanden kant van het zenuwstelsel deed optreden. In dezelfde koppels kwamen naastdeze afwijkende gevallen ook zulke voor met het klassieke beeld. Ziekte van Aujeszkv. Met aan zekerheid grenzende waarschijnlijkheid kwamengevallen van deze ziekte voor bij 5 runderen in een grensgemeente. Dat de clinischediagnose niet door de dierproef kon worden bevestigd, kan volgens rapporteur zijnoorzaak hierin hebben gehad, dat het virus niet of nagenoeg niet in de voor dedierproef gebruikte hersenen, maar meer in het ventrale gedeelte van het ruggemergaanwezig is geweest.



??? Piroplasmosis. In W. Gelderland en N. Overijssel werden gevallen van piroplas-mosis gezien bij volwassen runderen, die, uit een andere streek afkomstig, te weidenwaren gezet op een blijkbaar ge??nfecteerde weide. Symptomen : verminderdeeetlust en melkgift, hooge temperatuur (410 C.). Teken (niet nader aangegeven)werden op de huid aangetroffen, terwijl in het bloed piroplasmata (niet naderaangegeven) werden gevonden. Behandeling met acaprin. Merkwaardig was, datenkele goede melkgeefsters na deze acaprinbehandeling verschijnselen van melk-ziekte en grastetanie hebben vertoond. Lood-intoxicatie. Door loodvergiftiging traden op een bedrijf enkele sterfgevallenbij runderen op, die geweid hadden op een land, dat bemest was met afval waarinzich loodhoudende verflappen bleken te bevinden. Symptomen : sopor, speekselen,dysphagie, onzekere gang. Sterfgevallen door kuilvoer. Op een

bedrijf kwamen enkele sterfgevallen bij runderenvoor, welke bleken te kunnen worden toegeschreven aan een sterke boterzuurgistingin het verstrekte kuilvoer. Bijenziekten. Nosema kwam veel voor; menginfectie van nosema met Malpighiellaminchus, bekend uit Zwitserland, werd niet geconstateerd. Op de Veluwe werdeen tot nu toe alleen in Nederland waargenomen bijenziekte geobserveerd, bekendals â€žvleugellamheid", een lijden waarbij de bijen niet kunnen opvliegen, doordatde indirecte vliegspieren grootendeels of geheel van hun aanhechtingsvlakte zijnlosgelaten ; een oorzaak kon nog niet worden vastgesteld. Eveneens op de Veluwededen zich gevallen voor van boosaardig vuilbroed (bac. larvae), vermoedelijktengevolge van den import uit Amerika van ge??nfecteerde koninginnen en honig. Een kort verslag wordt gegeven van het behandelde op het 12e InternationaleCongres voor Bijenteelt te

Ziirich in Augustus 1939, welk Congres o.m. door Dr.A. J. Winkel als Nederlandsch afgevaardigde werd bijgewoond. Het volgende Con-gres zal in 1941 hopelijk in Amsterdam worden gehouden. Immuniteits-onderzoekingen. 15.623 onderzoekingen ten aanzien van diverse ziektenwerden verricht. Infectie met Brucella Bang werd bij het paard niet alleen vast-gesteld bij schoffistels, nekbuil, enz., maar ook in gevallen, waarbij stijfheid, vaakoptredende kreupelheid of pijnlijkheid in de gewrichten aanwezig was. Water-onderzoek. 36 monsters kwamen voor diverse doeleinden ter onderzoek,van welke er 22 onbruikbaar bleken, het meest door faecale verontreiniging en bokdoor te hoog zoutgehalte. Onderzoek van ziektestoffen op tuberculosis. In totaal werden ig.443 monsters ziekte-stoffen van onderscheidenen aard onderzocht, van welke er 1217 ongeschikt vooronderzoek waren. Voor gedroogd materiaal is het

het beste om het zonder uit testrijken luchtdroog in te zenden ; voor opzenden van vloeibaar materiaal is eengoed slijmig monster zonder toevoegen van vloeistof in een gced gesloten lleschjehet meest aangewezen. Het onderzoek viel in 9.6 Â°/0 der monsters positief uit. Type-differentiatie van ge??soleerde stammen vond enkele malen plaats, in het bijzondervan materiaal, afkomstig van B.C.G.-runderen, uit welke laatste dieren in 4 der 5gevallen een stam van het bovine type werd gekweekt (1 geval negatief). Uit delever van een valk werd een aviaire stam ge??soleerd. Onderzoek van ziektestoffen op tnira-tuberculosis. Totaal werden ontvangen 3132materialen, van welke in 19.4 % de bacillen werden gevonden. Op een paar bedrijvenalsmede bij tal van eigen runderen werd de Johninisatie toegepast (een reactie wordtals positief beschouwd wanneer de zwelling na de inspuiting tenminste de

dubbelehuiddikte 2 mm bedraagt), waarbij is gebleken, dat hoewel aan de Johnineeen sterke graad van specificiteit moet worden toegekend, er toch steeds een zekerpercentage wisselende reacties bij herhaalde inspuiting wordt waargenomen, welkede betrouwbaarheid der methode tot op zekere hoogte ongunstig be??nvloeden.Meer uitgebreide onderzoekingen zullen noodig zijn om een definitiefoordeel terzakete verwerven, in welk verband rapporteur suggereert om die runderen, welkerfaecesmonsters bij onderzoek aan de R.S.I. positief zijn bevonden, voor de controlete benutten, tot welk doel onder verplichting van verkoop voor de slachtbank, de



??? Johnine gratis beschikbaar zou kunnen worden gesteld. Daarentegen staat het welvast, dat de Johnine-inspuiting in het algemeen bij gezond vee geen reactie teweegbrengt, terwijl het schijnt, dat de huid van verschillende lichaamsplaatsen nietop dezelfde wijze reageert. Lactohiologisch-onderzoek. Het bacteriologisch onderzoek van 452 monsters uier-secretum toonde de aanwezigheid aan in 63.5% van streptococcen, 19% van bac.pyogenes, 5.5 % van staphylococcen, 2 % van coli-achtigen en 1.5 Â°/0 van tubercel-bacillen, welke lagere organismen ook werden aangetroffen in monsters macrosco-pisch normale melk, welke om een of andere reden werd ingezonden. Bij 62 van 163melkmonsters vertoonde het melkserum een positieve Bang-agglutinatie. Uit hetmateriaal van 178 runderen werden autovaccins bereid. Het streptococcen-stockvaccin bestond voor 2/3 uit agalactiae-stammen en voor 1/3 uit str.

dysgalactiae,pyogenes en uberis. Toxicologisch onderzoek. Het onderzoek van dierlijk materiaal op de aanwezigheidvan vergiftige stoffen viel in 41 van de 140 inzendingen positief uit, waaronder 3 ge-vallen van intoxicatie bij het rund door taxus baccata en 2 (bij 1 paard en 1 rund)door solanine (beschimmelde, gekiemde aardappelen). Onderzoek van voedermiddelen. Van 63 ingezonden voedermiddelen, verdacht vanhet verwekken van ziekteverschijnselen, bleken er 23 schadelijk te zijn door schim-mels, mijten, enz. Een sterfte onder varkens kon worden toegeschreven aan het nuttigen van choco-lademeel (het varken en de kip zijn zeer gevoelig voor de alcalo??den theobromineen coffe??ne). Geheimmiddelen. De 21 ingezonden monsters leverden wederom een staalkaartvan kwakzalverij. Een middel tegen schoftfistel bestond uit gier; een eiwitrijkkrachtvoeder bevatte geen eiwit, maar bestond uit een waterige

glucosa-oplossingmet wat azijnzuur en sporen alcohol ; een serum tegen pest was in het geheel geenserum, maar een oplossing van een oranje kleurstof in water. Bu. Rijksserum inrichting. Bij beschikking van den Secretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van hetDepartement van Landbouw en Visscherij, van 13 November 1940 Directie vanden Landbouw, is met ingang van 1 December 1940 : 1. aan Dr. L. F. D. E. Lourens te Rotterdam op zijn verzoek eervol ontslagverleend als Directeur der Rijksseruminrichting te Rotterdam ; 2. benoemd tot Directeur der Rijksseruminrichting te Rotterdam Dr. B. J. C.ie Hennepe, thans bacterioloog aan voornoemde inrichting. De Redactie wenscht haren trouwen medewerker geluk met deze benoeming. Departement van Landbouw en Visscherij. Door den Secretaris-Generaal van het Departement van Landbouw en Visscherijis lot wederopzegging benoemd tot plaatsvervanger van

den Inspecteur van denVeeartsenijkundigen Dienst in het district Gelderlandâ€”Oostelijk Utrecht : Dr. L.Hoedemaker te Nunspeet, gemeente Ermclo. VLEESCHHYGI?‹NE. Geen uitbreiding van het slachthuis te Beverwijk. Het raadsbesluit tot uitbreiding van het openbaar slachthuis te Beverwijk, welkeuitbreiding voornamelijk betrekking had op de koelinrichting en de slachthal voorklein vee, is door Gedeputeerde Staten niet goedgekeurd. Deze zijn n.1. van oordeel,dat hiermede moet worden gewacht tot normalere tijden zullen zijn aangebroken. Verbouwing der centrale slachtplaats te Barneveld. De gemeenteraad van Barneveld heelt in beginsel besloten tot het verbouwenvan de centrale slachtplaats, welke tevens van een koelinrichting zal worden voorzien.De kosten zijn voorloopig geraamd op ?’ 15.000.â€”.



??? Slachtbepalingen voor hoenders. Bij besluit van de Secretarissen-Generaal van de Departementen van SocialeZaken en van landbouw en Visscherij, wordt op grond van par. 2 van de Veror-dening No. 80-1940 van 31 Juli 1940 van den Rijkscommissaris voor het bezetteNederlandsche gebied bepaald, dat artikel 4 van het besluit van de Secretarissen-Generaal van de Departementen van Sociale Zaken en van Landbouw en Visscherijvan 16 Augustus 1940, No. 7041, Directie van den Landbouw, afdeeling III, wordtgelezen als volgt : â€žHet is verboden tijdens of na de verbloeding met slachten voort te gaan, alvorensblijvende bewegingsloosheid is ingetreden, met uitzondering van het plukken vanhoenders". oii Gr. S02gas wederom verkrijgbaar. Meerdere collega\'s hebben mij gevraagd, waar en tegen welken prijs het SO., gasin cylinders ten gebruike bij de sarcoptesschurft-bestrijding in gascellen zou zijn tekrijgen.

De N.V. Koninklijke Pharmaceutische Fabrieken v.h. Brocades-Stheeman enPharmacia te Meppel, tot wie ik mij om inlichtingen heb gewend, heeft mij verwezennaar de N.V. Achema te Amsterdam Postbus 892 (N.V. Algemeene ChemischeMaatschappij Nieuwendammerkade 1, Amsterdam Noord, telephoon 60443). Daar deelde de directie mij mede, dat het SOa gas momenteel weer te leverenis. De prijs bedraagt ?’ 26.- per 100 kg ongefrankeerd. Het wordt geleverd in cylindersinhoudende 50 kg. Voor de cylinders moet ?’ 50.- statiegeld worden betaald, waarbijde cylinders eigendom der N.V. blijven. De cylinders worden gedurende zes weken gratis in bruikleen gegeven. Bij langergebruik wordt een huurprijs van 50 ets. per week per cylinder in rekening gebracht. Joan K. BOEKAANKONDIGINGEN. â€žVolgende pati??nt" op hel spreekuur van den dierenarts. Dr. J. Gajentaan.Uitgegeven door Andries Blitz, Amsterdam.

Ingenaaid ?’2.25, gebonden J 2.90. Boeken, die hier aangekondigd worden behoeven niet speciaal wetenschappelijkte zijn, al zijn ze dat gewoonlijk wel. Ze kunnen ook met de wetenschap verbandhouden of wel op de uitoefening betrekking hebben. Door dit laatste is het boven-vermelde boek van collega Gajentaan hier op zijn plaats. Toen ik het kreeg ben ikdadelijk begonnen het te lezen, had het dienzelfden avond uit en legde het ver-genoegd weg. Mijn huisgenoten waren nieuwsgierig, keken naar den titel en dennaam van den schrijver en naar het toepasselijke tekeningetje van Spier op denomslag. Twee veterinaire studenten, een chemisch student, een studente in desociale geographie, een sdejaars H.B.S.er en mijn beter ik moesteil het allemaallezen. Zo af en toe zie je dan op het gespannen gezicht een glimlach en dan plotselingeen hartelijken lach. Bewijzen dat het in den smaak valt. En dat deed het mij ook.Het

is vlot en goed geschreven door iemand, die mensen en dieren goed observeerten zijn waarnemingen kort en bondig, vaak geestig weergeeft. De dierenarts neemtde centrale plaats in en ieder onzer zal daarin direct den specialist voor kleinehuisdieren onderkennen, die zonder aanzien des persoons flink en hulpvaardig zijnplicht doet en den naam van den dierenarts hoog houdt. Ik geloof dat ieder, die dit boek van Gajentaan bij zijn boekhandelaar bestelt,geen spijt zal hebben. Krediet.



??? Op den 6den October 1940 overleed onze collega A. Kool, tot1932 praktiseerend dierenarts te Ouderkerk aan den Amstel enDirecteur van den Vlceschkeuringsdietist te Nieuwer Amstel. Kool heeft een langdurig ziekbed gehad van ruim acht jaren. Ditjaar zou het vijf en twintig jaar geleden zijn, dat Kool de praktijk teOuderkerk van collega Rempt had overgenomen. Het was voor ons zijne collega\'s, en er waren er velen, die gekomenwaren om hem op 9 October de laatste eer te bewijzen, een voorrechtte mogen luisteren naai de treffende herdenkingsrede van den Burge-meester van Ouder-Amstel, den Hoogwelgeboren Heer Baron vanVoorst tot Voorst. Veel wat toen is gezegd willen wij hier gaarnelaten volgen. Spreker wees er op hoe Kool in den korten tijd, dat het hem vergundwas geweest te werken, toch z???? veel had bereikt voor de Maatschappijin het algemeen, maar voor zijn woonplaats Ouderkerk in het

bijzonderen hoe veel Kool daar toch wel had beteekend als baanbreker op hetgebied van de bevordering van de Volksgezondheid. Kool was belastgeweest met den Keuringsdienst van Vee en Vleesch en zoo kwam onderzijn leiding het slachthuis te Nieuwer-Amstel tot stand, een slachthuis,waarvan gebleken is, dat het volkomen in een behoefte voorziet.LX VII 64 IN MEMORIAM. A. KOOLf



??? Daar naast was Kool een zeer actief lid van de toen nog bestaandegezondheidscommissie. Gaarne werd naar zijn adviezen geluisterd.Aan het Witte-Kruis gaf Kool zijn beste krachten. Daarbij behartigde Kool zijn praktijk op keurige wijze en dat Koolgezien was als prakticus in de omgeving bleek wel uit de belangstellingvan die zijde bij zijn begrafenis. Het dwong bewondering af, dat Kool daarenboven nog tijd konvinden voor de behartiging van algemeene belangen. Zoo was hij eenigejaren lid van den Gemeenteraad. Niet een fel partijganger was hij daar,maar op en top de gemoedelijke mensch, zooals iedereen hem kendeen waardeerde in het dagelijksch leven. Kool was geen man van veelwoorden, maar men kon er van verzekerd zijn, dat zijn adviezen enbeslissingen steeds uitsluitend waren gericht op het algemeen belang.Zijn daden bewezen dat en ook getuigden die er van, dat hij de

onder-werpen, waarover het ging, steeds goed had bestudeerd. Zoo liet Kool, toen hij in 1932 aan het ziekbed werd gekluisterd inOuderkerk een ledige plaats achter. Zijn functies zijn daarna dooranderen ingenomen, maar de herinnering is levendig gebleven bijallen, die hem hebben gekend. Moge deze getuigenis de familie en in het bijzonder Mevrouw Kool,steun geven om te berusten in het zoo droevig verlies, aldus de Burge-meester. Namens de collega\'s heb ik mij gaarne bij die woorden aangesloten,na nog in herinnering te hebben gebracht wat Kool voor ons, zijnecollega\'s, voor de Maatschappij voor Diergeneeskunde en hare AfdeelingNoord-Holland in het bijzonder, heeft beteekend. Persoonlijk kende ik Kool reeds van onze jongensjaren. Daarnastudeerden wij tegelijkertijd. Onder zijn medestudenten was Kool zeergezien door zijn gaven van hoofd en hart. Kool had een zeer opge-ruimd

humeur en een zeer open karakter. Opvallend was steeds zijngroote hulpvaardigheid, wanneer de behoefte zich daartoe deedgevoelen. In de studentenorganisatie was Kool een actief lid ; geruimen tijdmaakte hij deel uit van het societeitsbestuur van Absyrtus en hij heeftdaar zeer verdienstelijk werk verricht. Na onzen studietijd ontmoetten wij elkander weer in het vereenigings-leven, in de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Ook hier weer wasKool een ijverig medewerker ; geruimen tijd was hij penningmeestervan de Afdeeling Noord-Holland. Ook in de onderlinge verhoudingen,zoowel op keurings- als praktijk-gebied wist Kool steeds de goedetoon met zijn collega\'s te bewaren. En zoo zijn wij allen dierenartsen Kool grooten dank verschuldigd,voor wat hij voor ons heeft gedaan. Kool was een uitstekend collega,aan wien wij steeds een zeer mooie en levendige herinnering zullenbewaren. Dat hij

ruste in vrede. K. Schuytemaker.



??? RICHTLIJNEN VOOR HET BACTERIOLOGISCHONDERZOEK VAN SLACHTDIEREN,1) door C. F. VAN OIJEN. Hoogleeraar te Utrecht. Â§ i. Inleiding. Het is doeltreffend bij de bespreking van dit onderwerp uit te gaanvan een beknopte definitie van hetgeen wij onder â€žkeuren van slacht-dieren" â€”- minder juist gezegd onder â€žvleeschkeuring" â€” verstaan.Ik beveel daarvoor gaarne de volgende aan. â€žOnder het keuren van slachtdieren verstaat men het onderzoekenâ€žen het beoordeelen van deze dieren, met het oog op hunne geschikt-heid om te dienen als voedsel voor den mensch". De definitie is tweeledig. Zij omvat zoowel het onderzoek, â€” dit iseen actief handelen, waarbij gegevens worden verzameld â€” als het beoor-deelen â€” een psychische functie, waarbij de verzamelde gegevens aante voren opgestelde normen worden getoetst. Het spreekt van zelf,dat reeds bij de wijze van

onderzoek rekening wordt gehouden metden aard der gegevens, die men voor het vormen van het verlangdeoordeel noodig heeft. Ieder deskundige weet dat dit oordeel wordtbeheerscht door den omvang, maar meer nog door den aard der afwij-kingen, die aan de slachtdieren zijn waar tc nemen. Worden bij het bepalen van den aard der â€žafwijkingen" bij voedings-middelen van plantaardigen of van mineralen oorsprong in hoofdzaakphysische en chemische benevens ecnige biologische onderzoekings-methoden toegepast, bij het onderzoek van slachtdieren zijn dezedrie werkwijzen van ondergeschikte beteekenis. Hier worden â€” alsvoornaamste methoden van onderzoek â€” toegepast die, die ontleend zijnaan de pathologie - de ziektekunde der huisdieren. Ik meen goed tedoen in deze vergadering nog eens op dit fundamenteele uitgangspuntte wijzen, omdat om deze reden het keuren van slachtdieren bij

uit-sluiting behoort tot het arbeidsveld der dierenartsen. Niet alle onderdeelen van het zeer omvangrijke gebied der ziektekundevan onze huisdieren hebben voor dezen arbeid de zelfde beteekenis.Men kan de voornaamste rangschikken onder : a. het klinisch onderzoek van het levende dier ; b. het patholoog-anatomisch onderzoek en c. het bacteriologisch onderzoek van het geslachte dier. \') Voordracht gehouden in de Algemeene Vergadering van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde op ig October 1940.



??? Elk dezer onderdeden draagt het zijne bij tot het bijeenbrengenvan de voor het te vormen oordeel onmisbare gegevens en het is nuttelooszich in uiteenzettingen te begeven over de vraag welke wel de voor-naamste bouwsteenen oplevert. Toch is er een kenmerkend onderscheid tusschen de toepassingvan het sub b. genoemde patholoog-anatomisch onderzoek en de beidesub a. en c. genoemde werkwijzen. Dit onderscheid kan als volgt gefor-muleerd worden : Er wordt geen slachtdier gekeurd of er wordt een patholoog-anato-misch onderzoek verricht. Het klinisch onderzoek kan in een aantalgevallen om technische redenen (noodslachtingen) niet plaats hebben.Het bacteriologisch onderzoek wordt om practische redenen slechts bij een â€” vrijbeperkt â€” deel der slachtdieren toegepast. Hier ontmoeten wij de eersteoorzaak, die tot moeilijkheden voor de uniforme uitvoering der keuringaanleiding geeft. Al

ware het practisch uitvoerbaar, dan nog zou hettot een zeer groote hoeveelheid nuttelooze arbeid aanleiding geven,wanneer tot stelregel werd verheven, dat bij alle slachtdieren eenbacteriologisch onderzoek moet worden ingesteld. Men zal zich dusde vraag moeten stellen : bij welke slachtdieren moet dit bacteriologisch onderzoekworden toegepast ? Bij hel beantwoorden van deze vraag zal men zich moetenlaten leiden door de waarnemingen, die te voren bij het klinisch- en bij hetpatholoog-anatomisch onderzoek zijn vastgesteld. Er zijn slachtdieren waarbij men reeds op grond van het laatst-genoemde onderzoek kan vaststellen, dat zij ongeschikt zijn om in welkenvorm dan ook als menschelijk voedsel te dienen. Zij worden afgekeurden daarbij kan uit den aard het bacteriologisch onderzoek achterwegeblijven. Wanneer in het volgende groepen van slachtdieren wordengenoemd, waarin het B.O. imperatief is

voorgeschreven, dan zal daarbijsteeds stilzwijgend worden aangenomen, dat voor tot deze groepenbehoorende individueele gevallen als bovenbedoeld, deze verplichtingkomt te vervallen. Het is hier de plaats vast te leggen, dat onder bacteriologisch onder-zoek uitsluitend wordt verstaan het cullureele onderzoek. Het is U bekenddat men bij alle noodslachtingen een bacterioscopisch onderzoek van hetpcrifeere bloed moet instellen, zoo mogelijk zelfs v????r dat met deeigenlijke slachting wordt begonnen. Toont men daarbij door een,,kapselkleuring" miltvuurbacillen aan, dan zal, â€” althans voor de keuringâ€”cultureel bacteriologisch onderzoek achterwege kunnen blijven. Â§ 2. Gevallen waarin B.O. moet worden verricht. Herhalen wij hier den eisch, dat het voor een uniforme, wettelijkgeregelde keuring in ons land onontbeerlijk is, dat de deskundigentot overeenstemming komen over de gevallen waarin het B.O.

moetworden verricht. Wij zullen daarom eerst trachten van deze gevalleneen overzicht te geven. Gaan wij daarbij uit van de resultaten van de



??? keuring v????r de slachting, dan kunnen wij drie categorie??n onder-scheiden t.w. : ie. dieren waarbij geen keuring v????r de slachting plaats had. 2e. dieren, waaraan bij de keuring v????r de slachting ziekteverschijn-selen worden opgemerkt. 3e. dieren, die bij de keuring v????r de slachting geen merkbare ziekte-verschijnselen toonen. Beginnen wij met de eerste groep : geen keuring voor het slachten. Algemeen is men overtuigd dat bij dieren, waarbij het klinischonderzoek â€” de keuring v????r het slachten â– - niet werd verrichtâ€”indewandeling aangeduid als noodslachtingen â€” in den regel een B.O.onderzoek moet plaats hebben. Uitzonderingen op dezen regel kunnenzijn slachtdieren, die opzettelijk werden gedood, resp. verbloed engeslacht, omdat zij gevaar opleverden voor personen en goederen ofwel onmiddellijk nadat zij door een ongeval werden getroffen. Ik legden nadruk op onmiddellijk. Is er

eenigen lijd tusschen het ongeval enhet dooden verloopen, dan zijn er aanleidingen genoeg, waardoor eenB.O. juist wel noodzakelijk is. Ue keurende dierenarts zal hier gevalvoor geval moeten beslissen. Ziekteverschijnselen bij de keuring voor het slachten. Er bestaat ook eensgezindheid over, dat slachtdieren, waaraantijdens het leven ziekteverschijnselen zijn opgemerkt aan een B.O.onderworpen moeten worden, behoudens in de straks te besprekenuitzonderingen. Deze eisch houdt in, dat de keuring v????r het slachtensteeds volledig en nauwgezet dient te geschieden. Anders wordt tenonrechte afgezien van een B.O. en zal in sommige gevallen een geheelonjuist oordeel over het slachtdier worden geveld. Ik moet kortheidshalve afzien van de bespreking van details dertechniek van deze keuring v????r het slachten. Mijn voordracht zoudaardoor buiten het gekozen onderwerp geraken. Ik vestig er de aandacht

op, dat het B.O. in het bijzonder noodiggeacht wordt, wanneer de na den dood opgemerkte afwijkingen gering zijn,zoodat zij zooals zulks heet â€žniet in overeenstemming zijn met de bij hetleven waargenomen hevige ziekteverschijnselen.\'\'\' Sedert de aetiologie dere :hte vleeschvergiftigingen nader is bestudeerd, weten wij dat slacht-dieren (in het bijzonder volwassen runderen en oudere kalveren) dieaan een acute Salmonella infectie lijdende zijn, behalve stoornissenvan de spijsvertering, hooge koorts hebben, soporeus zijn, een zeerzieken indruk maken. Na den dood vindt men slechts geringe afwij-kingen : een plaatselijke enteritis, enkele petechi??n, een geringe milt-zwelling. Deze staat van zaken is de oorzaak van bovengenoemdeformuleering. Maar er zou veel nuttelooze arbeid gedaan worden, wanneer menstar vasthield aan het axioma, dat bij elk dier, waaraan v????r het slachteniets afwijkends werd

gezien, na het slachten B.O. moest worden toe-gepast. Een kreupel paard, welke bewegingsstoornis bij het onder-



??? zoek na de slachting een gevolg blijkt te zijn van een chronisch gewrichts-lijden, behoeft niet bacteriologisch onderzocht te worden. In het algemeenzal de keuringsambtenaar van dit hulpmiddel kunnen afzien, wanneet-de bij het leven opgemerkte ziekteverschijnselen het gevolg blijken tezijn van een chronische plaatselijke aandoening. Des te scherper zalhij het echter moeten toepassen, wanneer de waargenomen ziekte-verschijnselen duiden op een acute infectieziekte. In ons keuringsregulatief (M.B. van 28 Juni 1939) vinden wij denregel dat bij klinisch zieke dieren B.O. moet worden verricht verdergeaccentueerd, waar het in art. I groep D Â§ 4 voor een aantal ziektennadrukkelijk wordt voorgeschreven, wanneer bij het leven â€žernstige"ziekteverschijnselen zijn waargenomen. Bij klinisch licht verloopendegevallen van deze ziekten acht men zulks niet noodig. Dit voorschriftgeldt voor de ernstige gevallen van mond- en

klauwzeer, paratuber-culose, gras-tetanie en kalverdiphtherie. Overigens zal in een zeer groot aantal gevallen tot het verrichtenvan het B.O. worden besloten op grond van hetgeen zoowel v????r alsna de slachting is opgemerkt. Men vindt van deze ziektegevallennadrukkelijk in het Keuringsregulatief vermeld dat de uitspraak vanden uitslag van het B.O. afhankelijk is. Wanneer daar gesproken wordtvan dieren met â€žseptichaemie-toxinaemie of pyaemie, of met die degenc-ratieve afwijkingen aan lever, nieren en milt, die in het beloop vanlangdurige met koorts gepaard gaande ziekten ontstaan," dan zal geenenkel keuringsveearts de noodzakelijkheid van een B.O. in twijfeltrekken. Wij zijn met deze en met de vorige groep aangeland bij die ziekten,waarbij niet de specifieke oorzaak van het geconstateerde lijden hetvleesch gevaarlijk doet zijn, maar waarbij men uit ervaring weet daleen secundaire besmetting met salmonella\'s

(agonaal of postmortaalvan uit het eigen darmkanaal) te vreezen is. Dit is hetgeen men in de Duitsche literatuur pleegt te noemen â€ždasweitere Wurzclgebiet der Fleischvergiftungen". Nog tal van andereziekten worden hiertoe gerekend. Ik noem in eenigszins willekeurigevolgorde : retentio secundinarum, ernstige gevallen van mastitis (m.pyogenes en m. gangraenosa) peritonitis na perforatie der buikinge-wanden, en in hevige gevallen pericarditis traumatica, paresis puer-peralis, ja zelfs haemoglobinurie. Het zou onjuist zijn te denken, dat in deze gevallen het doel van hetB.O. alleen is, het opsporen van tot de Salmonella groep behoorendekiemen. Wij weten, dat bij de hier besproken dieren tal van anderemicroben in het vleesch worden aangetroffen, waardoor het wel nietals gevaarlijk, maar volgens de bestaande voorschriften als ondeugdelijkmoet worden beschouwd. Ditzelfde geldt voor dieren met

onvoldoendeuitbloeding, of waarbij een abnormale kleur of consistentie van hetvleesch worden opgemerkt. B.O. is dus ook hier op zijn plaats, zelfs



??? afgezien van hetgeen tijdens het leven bij deze slachtdieren werdvastgesteld. Maar daarmede komen wij tot de derde te bespreken groep vandieren, waarbij B.O. onontbeerlijk is, te weten : Dieren waaraan bij de keuring v????r de slachting geen ziekteverschijnselenzijn opgemerkt. De beslissing bij deze dieren dat een B.O. zal wordeningesteld zal dan uitsluitend moeten berusten op hetgeen na de slachtingwordt opgemerkt. Dit laatste hangt niet alleen af van hetgeen er te zien ismaar in niet mindere mate van de nauwgezetheid en van de deskundigheidvan den waarnemer. In de persoonlijke verschillen die er in laatstgenoemdekwaliteiten tusschen de verschillende ambtenaren kunnen bestaan ligteen oorzaak voor ernstige moeilijkheden in de praktijk. Ik wil de ziekten, die hier tot meeningsverschillen aanleiding geveneerst opsommen, het zijn : 1. Miltvuur. 2. de acute varkensziekten (vlekziekte, pest, pneumonie??n, de

zg.borstziekte). 3. Salmonellosen. Over het miltvuur is het verschil van meening eigenlijk niet zooheel groot. Elke practicus kent de bijzondere gevallen waarin noch bijhet leven, noch bij de keuring na het slachten, duidelijke aanwijzingenop deze ziekte bestaan, terwijl ook het bacterioscopisch onderzoek vanhet perifeere bloed geen uitsluitsel geeft, en toch het vermoeden opdeze ernstige infectie bestaat. Dan zal geen enkele serieuze ambtenaaraarzelen om de noodige culturen aan te leggen, dan wel de â€žmuize-proef" te doen. Mag ik kortheidshalve aanstippen hoe hier in hetbijzonder aan locaal miltvuur (keel-darm) aandacht geschonken moetworden en hoeveel scherpzinnigheid en ervaring dan noodig zijn 0111de keuring op juiste wijze te verrichten. Bij de â€žacute-varkensziekten" levert de beslissing over het al dan nietloepassen van B.O. in de goed ontwikkelde gevallen evenmin moeilijkheden op.Zijn de patholoog-

anatomische afwijkingen zeer goed waarneembaar,doch van dien aard, dat eventueel voorwaardelijke goedkeuring nogmogelijk is, dan zal niemand aarzelen het B.O. in te zetten. Zulks isook noodig wanneer in â€žGram" preparaten reeds â€žvlekziektebacillen"zijn aangetoond. Het kcuringsregulatief vordert nu eenmaal dat geenandere dan deze microben worden aangetroffen, alvorens wij totâ€žsterilisatie" besluiten. De groote moeilijkheid steekt in de zeer jonge, beginnende gevallen,waarbij men dan aan de dieren niets of bijna niets opmerkt. De dieren-arts, die hier zijn plicht volledig doet, besluit tot B.O. en bij positievenuitslag (vlekziekte-borstziekte) tot sterilisatie, in andere gevallen (pest)tot afkeuring. Hij die zijn taak luchthartig opneemt besluit na eeneenvoudig onderzoek tot goedkeuring. Zulk een verschil in behandelingvan gelijksoortige gevallen kan niet getolereerd worden ! !



??? Ik wijs er met nadruk op dat wij hier op het oog hebben dieren, dieals gewone slachtingen worden aangevoerd, terwijl ook geen of bijna geenafwijkingen aan de huid worden opgemerkt. Zulke gevallen zijn in devlekziekte-literatuur reeds sedert de onderzoekingen van Poels *) envan Berger2) bekend als â€žatypische" gevallen. Men vindt er eenkeurige schildering van in de dissertatie van Dr. Postma 3). Men wordtbij de studie van deze werken getroffen door de beteekenis van : 1. nauwelijks merkbare veranderingen aan de milt, als daar zijn: a. het iets weeker zijn van het miltweefsel, b. zwelling van miltfollikels, c. geringe zwelling van de geheele milt. 2. de aanwezigheid van spaarzame petechi??n in de nieren of inenkele vleeschlymphklieren. Bedenken wij dat bij andere â€žinfectieuze" varkensziekten ook zulkeinitiale gevallen voorkomen, dan is het duidelijk, dat de volle opmerk-zaamheid der

keuringsambtenaren noodig is om deze gevallen op tesporen. Men vindt zulke dieren onder koppels, waaruit reeds duidelijk ziekedieren zijn verwijderd, terwijl zij ook worden aangetroffen bij varkens,die ?Š?Šn of meer etmalen te voren in tijden van epizo??tie??n op marktenof tijdens vervoer, met bacillen verspreidende dieren in aanrakingkwamen. Zelfs al ware zulks mogelijk, dan nog zou het opnemen vande lichaamstemperatuur bij alle varkens geen definitieve beslissinggeven, omdat niet bij alle bovenbedoelde dieren koorts wordt vast-gesteld, zooals Postma 3) uitvoerig aantoont. Voor uitvoeriger studievan deze materie verwijs ik naar de dissertaties van de heeren Postma 3)en van Manen 4). Men bedenke, dat het voor de betrouwbaarheid en voor de unifor-miteit der vleeschkeuring in ons land beter is tien maal te veel daneenmaal te weinig het B.O. toe te passen. Blijven nog te bespreken de gevallen van

Salmonella- in het bijzondervan Salmonella enteritidis besmetting. Ik wees reeds op de tegenstellingernstig ziek tijdens het leven, â€” slechts geringe afwijkingen na dendood. Die gevallen baren hier geen zorg. Ik mag echter in Uw aandacht terug roepen de zoo bonte verschei-denheid der aandoeningen, die bij kalveren (van zeer jonge z.g. nuchteretot vette en graskalveren toe) van deze infectie het gevolg kunnen zijn.De onderscheidene darm- resp. gewrichtsaandoeningen bij de para-typhus der kalveren, zijn voldoende bekend. Maar ook hier geldt,dat het juist de dieren zijn met niets anders dan een geringe miltzwelling,ettelijke petechien en misschien een plaatselijke enteritis, die aan deaandacht van den keurmeester kunnen ontsnappen, doch waarbij juistdeze spaarzame veranderingen het richtsnoer moeten zijn om het B.O.in te stellen !



??? Ongeduldigen onder U zullen in stilte opmerken .... en de dierenmet een Ledschbor-lever dan ! Inderdaad, ook dat zijn gevallen waarinB.O. onontbeerlijk is. Maar zij staan aan de andere zijde van de reeks.Bij deze is in den regel het acute en septichaemische karakter dei-ziekte reeds verdwenen. De kleine grijze haardjes in de lever vormeneen localisatie van het lijden. Dat hier B.O. en wel in bijzonderenvorm toch onontbeerlijk is spreekt vanzelt, ik kom daarop in het volgendedeel van mijn betoog terug. Â§ 3. Beoordeeling van den uitslag van het bacteriologischonderzoek. Na het bovengegeven overzicht der gevallen waarbij het bacteriolo-gisch onderzoek moet worden ingesteld kunnen wij ons nu bezighoudenmet de vraag op welke wijze de met dit onderzoek vastgestelde gegevens dienslbaarmoeten worden gemaakt aan de beoordeeling der slachtdieren. Daarna zullenwij met vrucht stil kunnen staan bij de

techniek van het onderzoek,een onderwerp, dat zich trouwens voor behandeling in een grootevergadering als deze minder goed leent. Er bestaat een fundamenteel verschil tusschen het doel waarmedehet B.O. hier te lande wordt ingesteld en de doeleinden, die men er inbuitenlandsche keuringsdiensten mede nastreeft. In de buitenlandschevoorschriften vindt men steeds een kleinere of grootere tendenz omvooral aan het onderzoek op specifieke ziektekiemen bijzondere betee-kenis toe te kennen (miltvuur, vlekziekte, salmonella), eerst in de tweedeplaats bekommert men zich om andere infecties. Bij het opstellen van de Ncdcrlandschc voorschriften is men uitgegaanvan het denkbeeld, dat in het vleesch van gezonde slachtdieren, dieop technisch juiste wijze zijn geslacht, met de toegepaste methodengeen bacteri??n van welken aard ook in de musculatuur worden aangetroffen.Ik zou hier in herinnering willen roepen

de fundarnenteele onder-zoekingen neergelegd in het proefschrift van Dr. van Santen 5), diede juiste waarde van deze grondgedachte in het licht stellen. Moge hetzijn, dat bij varkens onder bijzondere omstandigheden wel eens eenuitzondering op dezen regel wordt waargenomen, dit vermindert nietzijn beteekenis als voor de praktijk geschikte werkhypothese. Magik hierbij de aandacht vestigen op het feit, dat Dr. van S. zoowelaerobe als anaerobe methoden in zijn onderzoek betrok en daarmedeeen volledigheid van bewijsgronden bereikte die m.i. nog niet overalvoldoende waardeering heeft gevonden. Wij maken dus in de eerste plaats een scheiding tusschen dieren waarbijw?Šl en die waarbij g?Š?Šn bacteri??n van welken aard ook, in het vleeschworden aangetroffen. Juist door zijn eenvoud en stelligheid biedt dezeNederlandsche regeling vele voordeelen. Hetgeen na B.O. wordtgoedgekeurd, is uit dit oogpunt

steeds van hetzelfde gehalte nml. het



??? beste. Juist als maatregel van openbare gezondheidsregeling kan mengeen zuiverder standpunt wenschen. Wil dit nu zeggen, dat alle slachtdieren, waarbij in het vleesch welbacteri??n worden aangetroffen ongeschikt worden verklaard om alsmenschelijk voedsel te dienen ? Het behoeft in deze vergadering nietnader betoogd te worden, dat zulks niet het geval is. Echter hier gaatons de aard der gevonden bacteri??n interesseeren. In het tegenwoordig keuringsregulatief (M.B. van 28 Juni 1939No. 635) vinden wij de scheiding aldus uitgedrukt. Worden alleen â€žvlekziekte bacillen" gevonden (Bac. Rhusiopathiaesuis) of alleen â€žborstziekte-bacillen" (Bac. suisepticus), dan kan verloftot sterilisatie gegeven worden. In alle andere gevallen moet het vleeschonbruikbaar gemaakt worden om als voedsel te dienen. Er is m.i. aanleiding nader onder de oogen te zien of deze indeelingongerept gehandhaafd moet worden.

Daarmede bedoel ik niet haarmet het oog op de tegenwoordige vleeschschaarschte tijdelijk te wijzigenmaar wel degelijk te overwegen of definitieve verandering geboden is.De redenen die tot de thans vigeerende regeling hebben geleid zijnongeveer de volgende. Behoudens de bovengenoemde twee soortenvan ziektekiemen treft men bij het B.O. van onze slachtdieren nogeenige andere specifieke ziektekiemen aan. Ik noem hier den miltvuurbacil. Hoewel erkend moet worden dat het gevaar voor een alimentaireinfectie van personen, die zulk vleesch nuttigen door de meeste des-kundigen als zeer gering wordt beschouwd, zal toch ook het gevaarvoor percutane infecties van hen die dit vleesch bewerken zoo groot zijn,dat afkeuring steeds geboden is. Mag ik er echter aan herinneren,dat men in Duitschland voor locaal darm-miltvuur de mogelijkheidvan het nuttigen van dit vleesch zij het na sterilisatie heeft

geopend.Gezien de zeer geringe frequentie van deze aandoening hier te landemeen ik, dat voor ons daartoe voorloopig nog geen aanleiding bestaat. Wij stipten reeds het voorkomen aan van tot de groep der â€žSal-monella\'s" behoorende micro??rganismen. Wij vinden deze zeldzaambij koeien, frequenter bij kalveren, en misschien het meest als neven-infectie bij de varkenspest. Ik zou de laatstbedoelde ondergroep hiereerst nader willen beschouwen. De meerderheid der hier gevonden stammen zullen niet gerekendkunnen worden tot die welke inderdaad aanleiding geven tot voedsel-vergiftiging. In andere (buitenlandsche) gevallen leest men van zeerbijzondere vertegenwoordigers der Salmonella-groep, die hier wordenaangetroffen en die tot werkelijke nadeelige gevolgen voor de gebruikersaanleiding gaven. Tevens herinner ik aan de onderzoekingen vanClarenburg 6) waaruit blijkt dat gebruikers van vleesch,

waarin Bac.suipestifer werd aangetroffen daarvan nadeelige gevolgen ondervonden.Ook van Manen 4) geeft een overzicht van de in de literatuur beschrevengevallen van voedselvergiftiging, welke aan Bac. suipestifer te wijtenzouden zijn. Men krijgt uil de in deze dissertatie verzamelde gegevens den



??? indruk, dat zulke gevallen wel uitermate schaarsch zijn. Wij dienendaarbij scherp te onderscheiden: ie. de gevallen waarbij andere dan Bac. suipestifer worden aange-troffen en die als Salmonella enteritidis, S. typhi murium en in het buiten-land als verscheidene andere stammen zijn gedetermineerd. Voor zulke zal elke deskundige onherroepelijk afkeuring eischen. 2e. de gevallen waarin de Salmonella cholerae suis (Bac. suipestifer)wordt gevonden. Is er dan inderdaad aanleiding het vleesch te doenvernietigen ? Ik herinner hierbij aan de door van Manen 4) beschreven dier-proeven, waarbij bleek dat het niet gelukte in met deze bacillen ge??ntvleesch voor muizen schadelijke thermostabiele toxinen aan te toonen !Hiermede is de mogelijkheid geopend, zulk vleesch ook na sterilisatiein het gebruik toe te laten. Er was voor de uitvoering van dit denkbeeldechter tot voor kort een ernstig bezwaar. Men beschikte niet over

hulp-middelen om met voor de praktijk voldoende zekerheid een betrouwbarescheiding te maken tusschen die, welke wel tot Salmonella choleraesuis en die welke niet daartoe zijn te rekenen. Het lijkt mij echter thansniet onmogelijk, dat goed ingerichte keuringsdiensten â€” die in denregel over koelruimte beschikken, waarin het onderzochte dier wordtbewaard zonder dat ernstige vermeerdering van eventueel aanwezigeSalmonella\'s te vreezen is â€” de gevonden bacillen in reincultuur kunnenkweeken en met behulp van de bekende z.g. snelle- of druppelagglu-tinatieproef in zooverre determineeren, dat wordt uitgemaakt of menmet een â€žvarkenspestbacil" of een andere tot deze groep behoorendete doen heeft. Dit onderzoek kan nog ondersteund worden door hetkweeken van den bacil in een daarvoor geschikt gekozen â€žbonte rij"van suikerhoudende bodems. Men zal dan in de gevallen, waarin de eigenlijke

Salmonella choleraesuis wordt aangetroffen tot sterilisatie kunnen besluiten. Ik zou dezedenkbeelden zeer gaarne aan het oordeel der hier aanwezige des-kundigen willen onderwerpen en hen die daartoe in de gelegenheidzijn willen opwekken daaraan een experimenteel onderzoek te wijden. Voor de bovengenoemde gevallen van salmonellose bij kalverenen veulens heeft het practisch niet zooveel beteekenis verzachting dervoorschriften na te streven, omdat de hoeveelheid voedsel die hier bijafkeuring aan de consumptie onttrokken wordt vrij gering is. Maar bijkalveren doet zich nog een ander vraagstuk voor. Ik bedoel de vraaghoe gehandeld moet worden, wanneer de Salmonella infectie bij dierenmet een Ledschbor-lever uitsluitend in de lever en in geen enkel anderorgaan wordt opgemerkt. Moet dan toch de redeneering gevolgdworden hier is een salmonella infectie in het spel en dus moet het geheeledier vernietigd

worden ! Is er geen ruimte voor de stelling, dat hier alleen gevaar dreigt, doorinfectie van de oppervlakte van het vleesch tijdens de slachting,welk gevaar



??? afdoende bezworen kan worden door sterilisatie. Ik meen dat ookoverweging van dit punt geboden is. Gelijk bekend zijn de Salmonella infecties bij volwassen runderenwel zeer zeldzaam. Worden zij aangetroffen dan geldt het in den regelSalmonella enteritidis en wat meer zegt de betrokken koe is als nood-slachting geslacht. Ik geloof dat hier handhaving van het voorschrifttot afkeuring geboden is. Ik stap hiermede af van de beschouwingen over de â€žspecifiekeinfecties" om te komen tot die dieren waarbij het bacteriologisch onder-zoek tot de conclusie voert, dat er wel microben in het vleesch wordengevonden, maar waarbij het verband tusschen deze bacteri??n en dewaargenomen ziekteverschijnselen niet vast staat, ja zelfs geheel kanontbreken. Ik heb hier het oog op de gevallen die men als â€žagonale" ofâ€žpostmortale" besmetting van het vleesch pleegt aan te duiden. Hiergeldt in onze voorschriften, dat

steeds afkeuring moet volgen. In anderelanden wordt onderscheid gemaakt tusschen â€žspaarzaam geinfecteerde\'*en â€žsterk geinfecteerde" dieren. De eerste worden dan nog wel goed-gekeurd, wanneer daartegen geen andere beletselen zijn. De wetgever heeft zich hier te lande op het standpunt gesteld, dathoewel hier geen specifiek agens in het spel is, afkeuring steeds moetvolgen, omdat de aangetroffen microben het vleesch praedisponeerentot spoediger bederf. Het is m.i. twijfelachtig of deze stelling in zijnalgemeenheid juist is. Wie in deze over ervaring beschikt ontkomtniet aan den indruk, dat sommige dieren, waarbij zulk een â€žbanale"infectie is waargenomen, niet eeider aan bederf ten prooi vallen danâ€žgewone" slachtdieren. Bij andere waarbij het B.O. negatief uitviel,doch waarbij geringe afwijkingen aan het vleesch worden gezien (nietvolledig opdrogen, niet volledig uitgebloed zijn) zonder dat

daaromtot afkeuring moet worden overgegaan, blijkt de houdbaarheid wel tehebben geleden. Het is duidelijk, dat deze verschillen beheerscht worden, eenerzijds-door den aard der micro??rganismen, die men aantreft en anderzijdsdoor den aard der patholoog-anatomische veranderingen in het vleesch.De verslagen der grooterc abattoirs en keuringsdiensten bevatten eenige,zij het te spaarzame, gegevens over den aard der in eerstbedoeldegevallen aangetroffen micro??rganismen. Vrij veelvuldig treft menBac. coli aan, in frequentie daarop volgen streptococcen of eenvoudigcoccen. Ik wil nu de keuringsuitspraak overwegen voor de tot dezegroep behoorende dieren, waarbij aan het vleesch geen enkele veran-dering wordt waargenomen (volledige lijkstijfheid, behoorlijke dalingder pH, geen verhoogd vochtgehalte, normale kleur en consistentie),doch waarbij dan een infectie als bovenbedoeld is vastgesteld, waarbijde

aangetroffen microben niet geacht kunnen worden de oorzaak tezijn van eventueel in de organen vastgestelde ziekteprocessen, fk bedoelhier dus niet kalveren met coli-bacillose, waarbij coli-bacillen of paardenmet droes of een hevige pneumonie waarbij streptococcen in het vleesch



??? aangetroffen worden. Ik bedoel hier wel dieren, die al dan niet in noodgeslacht, meestal slechts een plaatselijk lijden toonen van slependenaard, maar waarbij coli-bacillen ofcoccen als â€žagonale" of,,postmortale"infectie worden opgemerkt. Ik ben van oordeel dat afkeuring van deze dieren bij de tegenwoordigekennis omtrent het ontstaan van voedselvergiftigingen niet meer ver-antwoord is. Zij zullen in sommige gevallen na sterilisatie nog metgerustheid als voedsel voor den mensch kunnen dienen. Er zal bij dezebeslissing een hoogere eisch gesteld moeten worden aan het inzicht enhet verantwoordelijkheidsgevoel van hen, die aan de keuringsdienstenleiding hebben te geven. Men vergete echter niet, dat thans meer hulp-middelen voor het onderzoek ten dienste staan dan 20 jaren geleden,toen de Vleeschkeuringswet pas in werking trad en de diensten nogbijkans overal op meer moderne basis georganiseerd

moesten worden. Â§ 4. Techniek van het onderzoek. Ik meen met de uitgesproken denkbeelden, den stoot te mogengeven tot een hernieuwd onderzoek naar de doeltreffendheid der regelsdie wij ons bij de beoordeeling van het resultaat van het bacteriologischonderzoek der slachtdieren hebben gesteld. Eenige opmerkingen overde techniek van dit onderzoek mogen deze bespreking besluiten. Daarbijwil ik in hoofdzaak twee punten aan de orde stellen t.w. : 1. welke organen en deelen moet men in dit onderzoek betrekken. 2. welke voedingsbodems zullen bij voorkeur gebezigd worden. Omtrent het eerste punt is thans in zooverre eenstemmigheid bereikt,dat er onderscheid gemaakt kan worden tusschen slachtdieren waarbijhet onderzoek v????r het slachten wel â€” en die waarbij deze keuring nietwerd verricht. Bij de eersten zal men in een aantal gevallen kunnenvolstaan met in het onderzoek te betrekken de milt, een

nier en insommige gevallen de lever (verdenking op Salmonella infectie).Het geldt hier de dieren met uiterst geringe veranderingen die hetvermoeden doen rijzen op specifieke infecties (vlekziekte, pest, coli-bacillose enz.) en waarbij men aanvankelijk in het onzekere verkeertof er wel voldoende aanleiding is tot het B.O. over te gaan. De onder-zoekingen van Dr. Kars 7) hebben inderdaad aangetoond, dat er eenzeer vergaande correlatie bestaat, tusschen de aanwezigheid der hierbedoelde microben in de genoemde organen en hunne aanwezigheidin de spieren. Postma 3) bevestigde dit in het bijzonder voor varkenslijdende aan vlekziekte. Deze regelmaat is voor de praktijk van zeergroote beteekenis omdat wij nu het onderzoek kunnen verrichten zondereenige schade toe te brengen aan de â€žvoeten" vleesch. Bij negatievenâ€” dus gunstigen â€” uitslag behouden deze hunne volle handelswaarde.Elke aarzeling,

voortvloeiende uit oeconomische overwegingen, omtot dit onderzoek te besluiten is dus overbodig. Echter ik zou de vraag of men zich tot het onderzoek van deze organen



??? kan beperken niet alleen willen laten afhangen van het al of niet plaatsgehad hebben van de keuring v????r het slachten. Daarbij moet ookgewicht toegekend worden aan hetgeen men bij de keuring na hetslachten opmerkt. Worden ernstige ontstekingen geconstateerd (longen-gewrichten-uier) dan is een bacteriologisch onderzoek van het vleesch,in het bijzonder van dat gelegen in de nabijheid der ontstoken organen,geboden. Immers in verschillende gevallen vindt men dan die deelengcinfecteerd zonder dat het tot een algemeene septichaemie is gekomen. De vraag wat er met het slachtdier moet geschieden, wanneer eenpositieve uitslag geboekt wordt voor dit vleesch, en niet voor de uit deorganen, resp. uit andere deelen van de musculatuur aangelegde cul-turen heeft wel tot meeningsverschillen aanleiding gegeven. Het denk-beeld van partieele sterilisatie is dan wel opgeworpen, maar ik zoudaartegen met klem

willen waarschuwen. Een dergelijke begrenzingder â€žlymphstroomgebieden" in het lichaam kan niet op wetenschapp?¨-lijken grondslag bogen. Het verdient m. i. hier de voorkeur het gehcelespierweefsel als ge??nfecteerd te beschouwen en dus â€” al naar gebodenis â€” het geheele dier af te keuren, resp. te steriliseeren. Ten aanzien van het tweede punt : welke voedingsbodems gebezigdmoeten worden doen zich in hoofdzaak de volgende vragen voor : 1. Kan men bij het gebruikelijke onderzoek naar aerobe kiemenvolstaan met het enten van bouillon en gewone agar, of is het noodigdal meer gecompliceerde bodems worden gebezigd. 2. Is het noodig, dat ook anaerobe kweckmethoden in het routineonderzoek worden opgenomen. Omtrent het eerste punt ben ik van oordeel, dat de tijd gekomen is ombij de keuze der te enten bodems meer rekening te houden met den aard der bij dekeuring na de slachting

waargenomen afwijkingen. Het eenvoudigste voorbeeldis â€” dat men bij het onderzoek van varkens verdacht van vlekziekteeveneens entingen verricht in druivensuikerbouillon. Een leider van eenkeuringsdienst, die deze voorzorg niet neemt begaat m. i. een kunstfout.Voorts verdient het aanbeveling bij dieren met ernstige ontstekingen(pneumonie, mastitis, metritis) niet alleen de gebruikelijke bouillon enagar te enten, maar ook serumhoudendc bouillon of serum-platen.Juist door deze bodems in het onderzoek op te nemen verschaft menzich een grootere zekerheid, dat gevallen waarbij pathogene, moeilijkkweekbare streptococcen zich in het vleesch bevinden, niet over hethoofd worden gezien. Hier ligt een dankbaar veld van onderzoek voorde dierenartsen, die op de slachthuislaboratoria werkzaam zijn en metbelangstelling zullen wij de publicatie van de op deze wijze verzameldegegevens tegemoet zien. Ten slotte

behoort tot dit onderdeel de vraag, of men behalve de reedsherhaaldelijk genoemde bouillon en agar ook z.g. â€želectief" bodems zalenten : bijzondere voedingsbodems dus, die een nadere differentiatieder tot de Salmonella groep behoorende micro-organismen vergemakke-



??? lijken. Het zij ten overvloede opgemerkt, dat het niet de bedoeling kanzijn eerstgenoemde gewone bodems weg te laten. Men zou dan al eenheel gebrekkig inzicht krijgen in de eventueel in het vleesch aanwezigeflora. Immers deze electiefbodems bevatten voor tal van andere bacteri??nâ€žremmende" stoffen. Ik ben van oordeel, dat er inderdaad aanleiding is, om in alle gevallenwaarbij een infectie met salmonella\'s verwacht mag worden, reeds directbij het eerste onderzoek entingen op een dezer bodems te verrichten,onverschillig of men bij het gekeurde dier met een ziektebeeld te doenheeft, dat tot het â€žengere" of tot het â€žwijdere" wortelgebied der vleesch-vergiftigingen wordt gerekend. De moderne bacteriologische techniekstelt ons in staat, van de op zulke platen opkomende â€žverdachte" koloni??n,door bacterioscopisch onderzoek, door overenting op een met zorggekozen beperkte â€žbonte rij" en

ten slotte door snel-agglutinatie althansori??nteerender wijze het karakter te bepalen. Juist door het verzamelenvan deze gegevens zullen wij onze uitspraak dat afkeuring moet volgen,de onontbeerlijke wetenschappelijke grondslag verschaffen. Een probleem dat uit het voorgaande werd afgeleid is de vraag ofmen zich bij dit onderzoek op Salmonella\'s moet beperken tot deâ€ždirecte" enting van bovenbedoelde speciale bodems, of dat daaraaneen â€žAnreichcrungsverfahren" moet voorafgaan. Mag ik hier in hetbijzonder de aandacht vestigen op hetgeen bij kalveren met eenâ€žLedschbor" lever gedaan moet worden. In de genoemde afwijkingheeft men het bewijs van een voorafgaande Salmonella infectie inhanden. Hier moet wel het scherpst denkbare reactief worden toegepast,om vast te stellen of deze microben in lever en/of vleesch nog aanwezigzijn of niet. Ik acht daarbij toepassing van het hulpmiddel der

â€žAn-reicherung" onontbeerlijk. De vraag of daarvoor in de eerste plaatsde â€žtetrathionaat bouillon" volgens Muller in aanmerking komt, danwel of aan een andere de voorkeur gegeven moet worden zal ook alweeraan de hand van toepassingen in de praktijk moeten worden opgelost.Het is mij bekend, dat in eenige diensten in deze richting onderzoekingenzijn verricht ; uitvoeriger mededeelingen daarover in de jaarverslagenof als afzonderlijke publicaties zouden zeer zeker welkom zijn. Er blijft ons nu als laatste punt ter bespreking over de vraag of bijhet routine onderzoek ook anaerobe voedingsbodems ge??nt moetenworden. Het antwoord daarop hangt af van dat op twee andere : ie. komen bij normale, gezonde slachtdieren, anaerobe kiemen inhet vleesch voor. 2e. welke is de aard en de frequentie der in bijzondere gevallen inhet vleesch aanwezige anaerobe kiemen. Vermelden wij in de eerste plaats, dat in

verschillende diensten, ditonderzoek in zekeren zin reeds is ingeschakeld. Velen enten in â€žhooge"druivensuikerbouillon, anderen overgieten in een petrieschaal gelegdestukjes vleesch met een dikke laag agar. Het moet worden toegegeven,



??? dat sommige tot de rottingskiemen behoorende microben onder dezeomstandigheden inderdaad aan het licht worden gebracht. Maar eensystematisch onderzoek naar de aanwezigheid van anaerobe-bacteri??nkan deze werkwijze niet genoemd worden. Vervolgens herhaal ik hetgeen reeds naar aanleiding van den arbeidvan Dr. van Santen 5) is gezegd : In het vleesch van gezonde, optechnisch juiste wijze geslachte dieren worden geen anaerobe kiemenaangetroffen. Hiermede is de eerste vraag beantwoord ; bij de beant-woording van de tweede, moeten wij onderscheid maken tusschende dieren die kennelijk aan een specifieke infectie lijdende zijn (boutvuur-maligne oedeem) en die waarbij tot de z.g. rottingsbacteri??n behoorendeniet pathogene micro-organismen worden aangetroffen. In de eerst-genoemde gevallen zullen in het spierweefsel zoodanige veranderingenworden opgemerkt, dat reeds op dien grond

afkeuring gebodenis. Toe-passing van een nader bacteriologisch onderzoek, waarbij anaerobeculturen worden aangelegd, zal dan alleen uit wetenschappelijk oogpuntbeteekenis hebben. Over de aanwezigheid in het vleesch van anaerobe kiemen vananderen aard vindt men in de literatuur der laatste jaren enkele mede-deelingen. Ik herinner aan de onderzoekingen van Max. M??li.er 8),de Saint Moulin 9) Scheibe 10) en Janck. u). Men kan deze mededeelingen als volgt samenvatten : vleesch vanslachtdieren, die direct na een langdurig en vermoeiend transportworden geslacht, bevat veelvuldig anaerobe rottingskiemen. Heeft dezeslachting op een zeer warmen dag plaats, dan verraden deze kiemenhunne aanwezigheid door een snel optredend bederf. Behalve eenweerzinwekkende geur neemt men aan het vleesch groene verkleuringvan het bindweefsel waar. Hoewel sommige dezer schrijvers een

exogecnebesmetting van het vleesch niet uitgesloten achten, meenen anderen datmen hier met intravitale- of agonale infecties te doen heeft. De uitgeputtestaat der slachtdieren zou oorzaak zijn, dat de darm permeabel wordtvoor de zoo talrijke daarin aanwezige anaerobionten. Alleen in het artikel van Scheibe wordt ook melding gemaakt vaneen aantal slachtdieren, die om zeer uiteenloopende redenen werdengeslacht en waarbij in het vleesch anaerobe bacteri??n werden aange-toond. Soms waren zij naast aerob-groeiende aanwezig. Hierbij werdhet z.g. â€žHochschichtverfahren" toegepast, d.w.z. in een buis metopgesmolten en weer afgekoelde druivensuikerhoudende agar werdenstukjes vleesch ge??nt, waarna de buis snel werd afgekoeld. Merkte menin het onderste gedeelte groei resp. gasvorming op, dan werden de daaraanwezige koloni??n overge??nt op de gebruikelijke bodems om zulkeanaerobe kiemen te

determineeren. De ter beschikking staande gegevens maken het m. i. niet mogelijkte concludeeren, dat het noodzakelijk is bij elk bacteriologisch onder-zoek van een slachtdier een anaerobe cultuur aan te leggen. Anderzijds



??? â€” io73 - kan niet van de hand gewezen worden, dat dit in tal van gevallennoodzakelijk is te achten. Of een z.g. â€žhoudbaarheidsproef" steeds voordit onderzoek in de plaats kan treden en vice versa kan met de thansbeschikbare gegevens evenmin beoordeeld worden. Het lijkt mij danook noodzakelijk, dat aan een aantal diensten hierover ori??nteerendesystematische proeven worden ingezet. Tot de uitslag daarvan bekendis, zal men het anaerobe onderzoek facultatief moeten stellen en denhoofden van dienst de beoordeeling moeten overlaten of zij van dithulpmiddel gebruik wenschen te maken. Ik ben hiermede gekomen aan het einde van mijn beschouwingen.Ik moge deze besluiten met de volgende opmerkingen. Er is onder de met de keuring belaste dierenartsen van ouds eenneiging tot zelfvoldaanheid. Men meent het vak onder de knie te hebbenen is weinig toegankelijk voor nieuwe

zienswijzen. Ik meen te hebbenaangetoond hoezeer ook ons werk telkens weer noopt tot zelfkritiek bijvoorkeur gebaseerd op eigen experimenteel onderzoek.Er is aan de andere zijde een groeiende tendenz onder onze ambt-genooten om te komen tot een moderniseering maar tevens verscherpingvan de voorschriften omtrent het onderzoek der slachtdieren. Dit isinderdaad een nuttig en lofwaardig streven. Doch de dierenarts vergetedaarbij nimmer, dat hij zijn ambt steeds zoodanig dient uit te oefenendat gestreefd wordt naar de opperste rechtvaardigheid van zijn uit-spraken. Maar dan mag het ook geen â€žsleur"werk worden, bestaandeuit het automatisch toepassen van bepaling x, y en z. Beter iets teveel arbeid verricht, dan te kort geschoten in het noodzakelijke ! En ten laatste : De Ncderlandsche dierenartsen hebben steeds metgroote belangstelling en waardeering kennis genomen van

hetgeenbuiten onze landsgrenzen op het gebied der vleeschkeuringswctenschapwerd gewrocht. Zij hebben deze buitenlandsche bijdragen getoetstaan hetgeen hier te lande noodzakelijk bleek en mede daaruit een eigenNederlandsch systeem voor deze keuring opgebouwd. Omgekeerd moch-ten Nederlandsche dierenartsen in meer dan ?Š?Šn internationale bespre-king bijdragen tot de oplossing van moeilijke vraagstukken op ditgebied. Moge ook onder de jongere generatie van de beoefenaren onzerwetenschap deze geest vaardig blijven. Want alleen dan zal de dage-lijksche arbeid hun bevrediging schenken, omdat zij op deze wijze â€”zij het op bescheiden schaal het hunne bijdragen tot den welstandvan en tot het handhaven der rechtvaardigheid in ons vaderland. DISCUSSIE. De heer E. de Nooy wilde terug komen op het voorstel van Prof. van O??jen om,wanneer bij het bacteriologisch onderzoek

van varkens lijdende aan varkenspestHac. suipestifer is aangetoond de dieren ter sterilisatie toe te laten. Spreker vraagtof hier niet de mogelijkheid van menginfecties bestaat, b.v. met de Salmon. enteritidisen dat bij het gehouden onderzoek, deze microbe niet is gevonden, omdat zij in deculturen door eerstgenoemde werd overgroeid. LXVII 65



??? Dr. Clarenburg stemde in met de meening van Prof. van Oijen dat de techniekvan het bacteriologisch onderzoek weinig geschikt is voor bespreking in een grootevergadering. Hij wil daarom alleen enkele hoofdpunten aanhalen. Spreker heeft bij vele dierenartsen de meening aangetroffen, dat het voor eenbacteriologisch onderzoek voldoende was, wanneer milt en nieren en soms lymph-klieren werden onderzocht. Hij acht het echter absoluut noodzakelijk in alle gevallenook de lever in het onderzoek te betrekken, en zeer zeker wanneer de mogelijkheidvan een besmetting met bacteri??n uit de paratyphus groep aanwezig is. Hij is van oordeel, dat men de bij dit onderzoek te volgen techniek zoo eenvoudigmogelijk moet houden, omdat bij uitbreiding van het aantal te enten voedings-bodems de kans op â€žverontreinigingen" wordt verhoogd. Het enten van agar englucose bouillon lijkt hem voldoende. Hierbij moet

er aan gedacht worden, dat organen in het algemeen niet erg kiemrijkzijn. Men dient daarom rijkelijk materiaal te enten. De Anreicherung kan voldoendegeschieden in de gewone bouillon. Anaerobe onderzoek moet volgens spreker altijd geschieden. Daarbij moet menechter stukjes weefsel enten en niet volstaan met het maken van een spatel-uitstrijk.Men brengt daarom stukjes weefsel in druivensuikerbouillon. Alle pathogeneanaerobe kiemen komen dan tot ontwikkeling. Dr. C. J. de Gier vroeg: ie. Verdient het geen aanbeveling, in een verdachtgeval van locaal miltvuur bij het varken, naast het aanleggen van culturen en hetinspuiten van proefdieren, ook de reactie volgens Ascoli toe te passen ? 2e. Is het spreker bekend of ook in andere deelen van ons land de secundaireinfecties bij varkenspest door bacteri??n, behoorende tot de Salmonella-groep en welin het bijzonder bij de zwaardere dieren in den laatsten tijd

slechts sporadisch ofin het geheel niet meer worden waargenomen ? Bij het onderzoek aan de Rijks-seruminrichting van aan varkenspest gestorven dieren is het genoemde verschijnselopgemerkt. 3e. Wanneer de lever in het bacteriologisch onderzoek wordt betrokken, moetmen dan bij de beoordeeling van het resultaat niet de mogelijkheid in aanmerkingnemen van een infectie van dit orgaan via de galblaas? Het is toch bekend, datin de galblaas van volkomen gezonde dieren bijna steeds micro-organismen voor-komen. De heer R. H. Veenstra wilde beginnen met dank te brengen aan den sprekervoor de breede en heldere wijze waarop hij het onderwerp heeft behandeld. Volgenshem is daaraan weinig toe te voegen. Uit dit overzicht is wederom duidelijk naarvoren gekomen, dat de moeilijkheden bij de keuring niet liggen bij de ernstigeafwijkingen, doch bij de oogenschijnlijk geringe, mede omdat de belangrijkheid

dei-afwijkingen lang niet altijd evenredig is aan hun omvang of hevigheid. Daaromkan de keuring, die een snelle sectie is, alleen juist geschieden door den voor hetverrichten van een sectie deskundige, d. i. de dierenarts. Bij de besprekingen van gisteren van het t.b.c.-rapport is door collega H. Postma(Oosterwolde) ook ter sprake gebracht de behoefte aan assistentie bij de t.b.c.-bestrijding, vooral wanneer deze op grootere schaal zal worden uitgevoerd dan totdusver. Naar mijn meening moet door een commissie nader onder het oog wordengezien of hier, in plaats van tewerkstellen van leekenkrachten, geen co??rdinatiemogelijk is tusschen de keuringsdiensten en de t.b.c.-bestrijdingsdiensten in dien zin,dat de aan de eerstgenoemde voor de drukke slachtdagen verbonden dierenartsenvoor de overige dagen der week aan de t.b.c.-bestrijding deelnemen. Spreker beveeltdit denkbeeld aan in de aandacht van de

autoriteiten die hierin hebben te adviseeren. Prof. van Oijen beantwoordde de sprekers als volgt. Bij elk bacteriologisch onderzoek bestaat het gevaar dat men een menginfectieniet opmerkt. Men is hiermede gekomen aan de grens van het practisch uitvoerbare.Daar staat tegenover dat blijkens de ervaring zulke meng-infecties als door den heerde Nooy bedoeld zoo uitermate zeldzaam zijn, dat tegen de door spreker voorgesteldewerkwijze uit dien hoofde geen bezwaar bestaat.



??? Bij het onderzoek van de lever, bestaat de kans dat men daarin microben aantreft,die uit het darmkanaal, mogelijk zelfs via de gal, zooals de heer de Gier opmerkte,in dit weefsel zijn gekomen. Deze vondst bewijst niet, dat het vleesch dan kiemhoudendis. Daarom acht spreker het onderzoek van de lever niet in alle gevallen nuttig.Het zou tot de verkeerde conclusie kunnen voeren, dat het vleesch moet wordenafgekeurd. Over de juiste betcekenis van het bacteriologisch onderzoek van de levervoor de vleeschkeuring zie men overigens het proefschrift van Dr. Kars. Dit onder-zoek is echter dringend noodig in alle gevallen waarbij de mogelijkheid van eensalmonella infectie bestaat. Omtrent toepassing van de reactie van Ascoli bij milt-vuur heeft spreker geen ervaring. In beginsel moet zij inderdaad doeltreffend geachtworden. Ook spreker heeft vernomen, dat bij tal van gevallen van â€žvarkenspest"

geensecundaire bacterieele infectie wordt opgemerkt. Zulke dieren vallen daarmedebuiten ons onderwerp, het vleesch is steriel, al eischt het keuringsregulatief dat methet oog op de mogelijke aanwezigheid van varkenspestvirus in het vleesch, deze dierengesteriliseerd moeten worden. Spreker handhaafde tegen Dr. Clare.nburg zijn meening dat ie. verstandige uitbreiding van het aantal te enten bodems waarbij de keuzebepaald wordt naar den aard van het te onderzoeken geval een eisch des tijds is.De betere inrichting der diensten moet hier productief gemaakt worden. 2e. een nader onderzoek naar de noodzakelijkheid van inschakeling van anaerobecultuurbodems is onafwijsbaai. Voor de argumenten ter staving van dit inzicht verwijst hij naar de zoojuistgehouden voordracht. Hij dankt den heer Veenstra voor de vriendelijke woordenaan zijn adres, het denkbeeld van co??rdinatie van de werkzaamheden bij de

vleesch-keuring en bij de tuberculose bestrijding door de zelfde personen ligt op een terreinwaarover spreker geen oordeel kan vellen. Dr. Clarenburc. wees er nog op dal een misverstand bestaat omtrent de inter-pretatie van de resultaten van het bacteriologisch onderzoek. Volgens het vigeerendekcuringsregulatief behoeft niet tot kiemhoudend zijn van de skeletspieren te wordenbesloten, indien uitsluitend in lever of (en) nieren saprophytische kiemen wordengevonden. Het voorkomen van dergelijke micro-organismen bij normale slachtdierenvormt derhalve geen bezwaar tegen het onderzoek van deze organen. Het aanwezig zijn van een spaarzaam aantal kiemen is geen reden, een bijzonderevoedingsbodem als die van Muller in te voeren, aangezien het voedende bestanddeelvan dil medium gewone bouillon is. Prof. van Oijen nam dankbaar akte van de uitlegging der bepalingen van hetkeuringsregulatief bij het

kiemhoudend zijn van de lever of\' de nieren door Dr. C.gegeven. Hij handhaafde zijn standpunt dat daarmede nog niet de noodzakelijkheiden doeltreffendheid van het onderzoek van de lever in alle gevallen is gebleken. Terzake van den bodem van Muller, heeft hij nadrukkelijk opgemerkt, dat hijniet in het vraagpunt wilde treden of nu juist deze bodem voor de â€žAnreicherung"altijd aanbeveling verdient, ofwel dat daarbij aan een andere de voorkeur gegevenmoet worden. Dit is nu juist een der punten die zich niet voor bespreking in eengroote vergadering leenen. LITERATUUR. 1. Dr. J. Poels, De varkensziekten in Nederland. Rapport 1905. 2. Dr. H. C. L. E. Beroer, Vlekziekte arthritis bij varkens. Tijdschr. voor Vee-artsenijkunde 1913, Bnd. 40, blz. 321. 3. Dr. C. Postma, De keuring van varkens lijdende aan vlekziekte. Diss. Utrecht\'925- 4. Dr. A. van Manen, De keuring van varkens lijdende aan Pestis suuty.

Diss.Utrecht 1931. 5. Dr. R. van Santen, De waarde van het bacteriologisch vleeschonderzoek bijhet keuren van slachtdieren. Diss. Utrecht 1924.



??? (Uit het Zo??technisch Inst. Directeur Prof. Dr. G. M. v. d. PLANK). EVOLUTIE DER STAMBOEKEN door Prot. Dr. G. M. v. d. PLANK, TH. DE GROOT en Dr. W. K. HIRSCHFELD. De eerste stamboeken waren niet anders, beoogden ook niet anderste zijn, dan registers waarin uitsluitend familiebetrekkingen werdenvastgelegd. Daarna kwam de tijd dat voor inschrijving eischen werden gesteld,waardoor de stamboeken meer een actieve rol gingen vervullen bij deselectie van fokmateriaal. Weliswaar worden door de keuringen voorinschrijving geen individuen van de fokkerij uitgesloten, doch hetvoldoen aan bepaalde eischcn kende aan de ingeschreven dieren eenzekere waarde toe als fokdier. Deze toestand is bestendigd gebleven voor enkele diersoorten (paard),terwijl aan andere diersoorten (rund, varken) niet alleen eischen voorinschrijving werden gesteld, doch tevens daarvan in de gedrukte stam-boeken verschillende gegevens

omtrent productie worden vermeld. Dat er in dit opzicht verschillen bestaan tusschen diersoorten islogisch, wanneer wij bedenken dat de productie bij de eene soort veelgemakkelijker te meten is dan bij de andere. Wij bepalen ons in dezebespreking verder tot de rundveestamboeken, die een aantal productie-gegevens kunnen vermelden en zulks doen. Vanaf het moment dat destamboeken een rol bij de selectie spelen, dienen zij het algemeen belangen dat hunner leden door mede te werken aan een rationeele selectie. Zijkunnen dat doen door middel van de eischen voor inschrijving. Men zou het standpunt kunnen innemen, dat een stamboek regi-streert, zooveel mogelijk gegevens verzamelt, doch den individueelen 6. Dr. A. Clarenburg, Vleesch vergiftiging door Bacillus suipestifer. Tijdschr.voor Diergeneeskunde 1932, Bnd. 59, blz. 303. 7. Dr. H. J. Kars, De waarde van het bacteriologisch onderzoek van verschillendeorganen bij de

keuring van slachtdieren. Diss. Utrecht 1926. 8. Max M??ller, Zur Anwendung und Beurteilung der Haltbarkeitsprobe desFleisches. Zeitschr. f. Fleisch und Milchhygiene, 1926, Bnd. 36. blz. 229. 9. L. de Saint Moui.in, Souillure des Viandes par le vibrion septique. Annalesde Med. Veter. 1935, Bnd. 80, blz. 207. 10. Dr. Herbert Scheibe, Ueber Anaerobenbefunden bei der bakteriologischenFleischuntersuchung. Zeitschr. f??r Infektionskrankheiten u.s.w. der Haustiere19, Bnd. 51, blz. 99. 11. Dr. M. J?¤nck, Anaerobe Zersetzung bei Fleischvierteln irischer Rinder, mitBemerkungen ??ber die Seebef??rderung. Berl. Tiei?¤rztl. Wochenschr. 1937,blz. 57.



??? io77 - fokker overlaat deze gegevens persoonlijk te beoordeelen. Deze meeningis o.i. juist voor die gebieden waar de fokkers in staat zijn zonder leidingof aanwijzing alle gegevens op hun juiste waarde ie beoordeelen. Wijstellen ons echter op het standpunt dat, bij de moeilijkheden die in dezematerie schuilen, het een landsbelang genoemd kan worden, dat welaanwijzingen verstrekt worden. En hoe zou dit beter kunnen geschie-den dan door het stamboekbureau waar allerlei gegevens binnenkomen ? De ontwikkeling van het stamboekwezen steunt deze opvatting.Door de preferent-verklaring van stieren b.v., deelt het stamboekmede dat deze dieren een bijzondere fokwaarde bezitten. Wij nemen dan ook aan, dat een der doelstellingen van de stamboekenis, de meest waardevolle dieren voor de fokkerij aan te wijzen en zijner van overtuigd, dat den individueelen fokker zelfs dan nog een moei-lijke taak rest om de combinaties te

zoeken die de beste kansen bieden. Reeds merkten wij op, dat voor inschrijving in de stamboekenuitsluitend ext?Šrieureischen worden gesteld. De ext?Šrieureischen dateeren uit een tijd toen productiemogelijk-heden uit den lichaamsbouw moesten afgeleid worden. Zonder inbijzonderheden te treden over deze correlatie kan geconstateerdworden, dat zij plaats heeft moeten maken voor het objectief meten derwerkelijke productie. Dit komt tot uitdrukking in de vermelding van productiegegevensdoor de stamboeken en de instelling van een keurstamboek door eender stamboekvereenigingen. Voor de inschrijving in dit keurstamboek is het niet alleen noodigdat de dieren aan bepaalde eischen voldoen, doch daarvoor wordenook minimumeischen aan de productie gesteld. De inschrijving in de stamboeken blijft echter alleen afhankelijkvan het ext?Šrieur. Naast de stamboeken komen dan de fokvereenigingentot ontwikkeling, wier registers

dieren bevatten, die niet behoeven tevoldoen aan de ext?Šrieureischen door de stamboeken gesteld, doch diewel beschouwd worden als goede gebruikskoeien, uitstekend boven hetgemiddelde vee van veehouders in ons land. Bovendien zijn er nog een aantal zeer goede volwassen runderen,die geheel buiten elke registratie vallen en waarvan vrijwel alleen deeigenaar de groote waarde kent. Zij voldoen veelal niet aan de ext?Šrieur-eischen door de stamboeken gesteld, doch ontleenen hun waarde aanhet regelmatig voortbrengen van een kalf en een goede productie (geenrecord-koeien doch regelmatig goede geefsters). Onder deze dieren schuilen een aantal met, zooals het in de practijkheet, een goede constitutie. Daaronder wordt verstaan dat zij een groot weerstandsvermogenbezitten tegen schadelijke uitwendige omstandigheden als : slechteverpleging en verschillende infecties. Aan dit begrip dient meer aan-dacht te worden

besteed, vooral nu de productie-eischen steeds meerverhoogd zijn.



??? Op een analoge wijze als men uit den lichaamsbouw meent te kunnenconcludeeren tot het productievermogen, worden nu uit den lichaams-bouw gevolgtrekkingen gemaakt over de constitutie. In het middenlatend in hoeverre de hypothese over deze correlatie juist is, willen wijtoch betoogen dat het werkelijk bepalen der constitutie een betereconclusie toelaat. Nu is het begrip constitutie moeilijk precies gedefinieerd teomschrijven, doch wel staat vast dat erfelijke factoren een rol spelenbij de ontwikkeling van de constitutie der individuen. De selectie van jong fokmateriaal kan nu uitgevoerd worden opgrond van: iste. de aangenomen correlatie tusschen exterieur en constitutie(dus op ext?Šrieur) ; 2de. op grond van afstamming uit ouders (eventueel grootouders)met goede constitutie. Ideaal is dat de geselecteerde jonge dieren zoowel voldoen aanext?Šrieur-eischen als aan het onder punt 2 gestelde. Wanneer

menechter heeft te kiezen tusschen iste en 2de, dan zal voor velen de keusmoeilijk zijn en bestaat er ruimte voor verschil in opvattingen. Nu leek het ons dat een volgende sport op de stamboekladderbeklommen kan worden door in de registratie op te nemen vrouwelijkerunderen die bewezen hebben een goede constitutie te bezitten, hoewelzij niet voldoen aan de vigeerende ext?Šrieur-eischen der stamboeken. Zonder een deugdelijk centraal geregelde registratie gaan de gegevensbetreffende de bedoelde groep dieren te loor. Verschillende collega\'s die herhaaldelijk constateeren hoe op debedrijven een bepaalde familie veel resistenter is en daardoor regel-matiger kan produceeren, zullen dit met ons betreuren. De bestaande stamboekhouding zou door deze toevoeging niet inhet minst worden aangetast, integendeel aan beteekenis winnen. In Duitschland heeft Prof. Gaertner in 1938 ook speciaal de aan-dacht

gevestigd op de vermelding van de gemiddelde dagproductievan oudere koeien als uitdrukking van een sterke constitutie. In datcijfer komt n.1. mede tot uitdrukking het feit, dat de dieren regelmatigeen kalf hebben gebracht en de lactatie-lijsten niet gestoord zijn doorziekteperioden (mond- en klauwzeer, uierstreptomycose, enz.). Zijnstelsel is in Th??ringen toegepast onder den naam â€žJena\'sch systeem".(Ziichtungskunde Bd. 13, blz. 130, 1938). Dr. Siebenga heeft zich kort geleden in de â€žVeldbode" en hetFriesch Landbouwblad in denzelfden geest geuit. Hij ging nog ietsverder door te verlangen dat stieren van koeien met een goede con-stitutie eventueel gelijkgesteld met of direct achter stamboekstierenzouden geplaatst worden. Hoewel wij ons kunnen vereenigen met het principieele in zijnbetoog, staan wij op het standpunt dat aan de bedoelde stieren eerst



??? dan voorkeur gegeven kan worden, wanneer de ouders officieel gere-gistreerd zijn door een stamboekvereeniging. Om nu speciaal de aandacht te vestigen op dieren met een goedeconstitutie hebben wij aan de volgende mogelijkheid gedacht. In de bestaande stamboeken (en het keurstamboek) zouden dedieren die b.v. op X-jarigen leeftijd een gemiddelde productie vanIJ ko (melk en vet) hebben en Z kalveren brachten, een specialeaanteekening dienen te krijgen. Men zou ze b.v. ,,ster-koeien" kunnennoemen. Daarenboven ware een register Rb aan te leggen van oudere koeiendie aan dezelfde productie-eischen voldoen, doch onvoldoende ext?Šrieur-punten hebben om in het stamboek te worden opgenomen. Welzouden enkele algemeene ext?Šrieureischen gesteld kunnen worden,b.v. het moeten zijn : ruime, diepe, voldoende krachtige dieren. De nakomelingen van deze dieren, waarvan de vader een

stam-boekstier is, kunnen in hetzelfde register opgenomen worden, nadatzij ?Š?Šnmaal (of tweemaal) gekalfd hebben en de (beide) lactatielijstenvoldoen aan bepaalde eischen. Bovendien zouden de nakomelingenvan deze Rb-koeien, wier vader een stamboekstier is, ingeschrevenkunnen worden in het stamboek, wanneer zij ext?Šrieuristisch voldoen ;is dit niet het geval dan komen zij eveneens in het Rb-register. Resumeerende is : de oude toestand : 1. (Keurstamboek)goed ext?Šrieur ;goede productie. 2. Stamboek. 3. Register. Afstamming nietbekend. nieuw : 1. (Keurstamboek) al of niet met ster ;een goed ext?Šrieur ; goede productie. 2. Stamboek. Zonder ster : de dierendie nu stamboekkoeien zijn. Met ster : wanneer zij op ouderen leef-tijd aan productie-eischen voldoen enX jaar oud, IJ kalveren gebrachthebben. 3. Register A (Ra) de tegenwoordigeregister- of hulpboekkoeien.Register B (Rb) met ster :

Ouderedieren die voldoen aan vrij hoogeproductieeischen, met matig ext?Šrieuren regelmatig gekalfd hebben.Zonder ster : nakomelingen van Râ€ždieren wier vader een stamboek of Rbstier is en die ?Š?Šn of twee volledigemelklijsten hebben (deze dieren kun-nen op later leeftijd sterkoeienworden).



??? 4. Nakomelingen van 1â€”2 en Ra dierenkunnen bij voldoende ext?Šrieur in hetstamboek worden opgenomen, (in-dien de vader een stamboekstier is.) Vrouwelijke nakomelingen van Rhdieren kunnen bij goed exterieur in hetstamboek worden ingeschreven, bijslechts matig ext?Šrieur (en ?Š?Šn of tweemelklijsten) komen zij in het Rb-boek,zonder ster. Mannelijke nakomelingen van Rb-sterkoeien en een stamboek- of R.-stier D worden in het Rb-stieren register ge-plaatst. Het is hier niet de plaats om op d?Štailkwesties nader in te gaan ;het was alleen onze bedoeling in het algemeen belang te wijzen op eeno.i. gewenschte principieele verbetering der vee-registratie. In dit verband willen wij nog wijzen op het artikel van Prof. Sjol-lema, Landbouwk. Tijdschrift, Sept. 1940, waarin gedoeld wordt opde mogelijkheid van een biochemisch onderzoek op jeugdigen leeftijdten einde de toekomstige productiviteit (en ook constitutie)

te voor-spellen. Hoewel wij zoover nog niet zijn, dienen de zo??technischeinstituten in de gelegenheid te worden gesteld, in die richting verderte experimenteeren. Inmiddels zou de bovengestelde werkwijze ingevoerd kunnen worden. Utrecht, Octobcr 1940. 4. Nakomelingen van1â€”2 en 3 kunnen bijvoldoende ext?Šrieur inhet stamboek opge-nomen worden.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Behandeling van petechiaal-typhus. Bendorp 1) heeft alle geneesmiddelen en geneesmethoden geprobeerd, welke totop heden in gebruik zijn ter behandeling van petechiaal-typhus. Vele bevielen hemniet en hij is tenslotte tot het volgende gekomen : Ter voorkoming van tracheotomie, waarvan hij een groot tegenstander is, heefthij een gummislaiig van ongeveer 10 cm lengte in de neusgaten gestoken. Meestalverdragen de paarden dit goed. Is dat niet zoo, dan moeten ze vast gehecht wordenaan de neusvleugels. De ademhalings-bezwaren worden hierdoor opgeheven, daardeze worden veroorzaakt door zwelling van den neusgang en niet van de keel. Verder regelt hij het dieet. Hij geeft n.1. gemakkelijk verteerbaar voedsel bijv.lijn- of havermeeldrank en klaver, of zacht jong gras. Inwendig dient hij de dieren 4 of 5 dagen lang 20 gram calcium opgelost in 200gram water

intraveneus toe. Daarna dagelijks 10 gr calcium in 100 g water. Ookgeeft hij ze nog 15 k 20 g lugol per os. Hij spuit ze dit met een spuit van 20 cc in demondholte. Op deze wijze kon hij lichte gevallen in 3â€”5 dagen, ernstige in 8â€”10 dagen her-stellen. Zijn verlies-percentage was 7% en niet 50 Â°â€ž zooals dit gewoonlijk hetgeval is. Catharrhale aandoeningen der luchtwegen. Froelich 2) had allerlei middelen gebruikt voor droes en met droes gepaardgaande ziekten der voorste luchtwegen. Zij waren hem alle matig bevallen endaarom heeft hij tenslotte transpulvet aangewend, dat in analogie met transpulmin,dat in de menschelijke geneeskunde voor de behandeling van longaandoeningenwordt gebruikt, is vervaardigd. Transpulmin is een basische oplossing van kinine en kamfer in etherische olie.Transpulvet bevat echter drie maal zooveel kinine. Het wordt intra-musculairingespoten. De kinine wordt nu in de bloedbaan

opgenomen. Het wordt vooraf welontleed, maar anders en minder dan wanneer het per os wordt opgenomen en duseerst de lever moet passeeren alvorens in de bloedbaan te geraken. Intra-musculair toegepast kan men dus meer kinine in de bloedbaan invoeren.Uit de bloedbaan wordt het nu opgehoopt in de organen en speciaal in de longen.Daar bestrijdt het de smetstof der long-aandoeningen, speciaal pneumo-coccen. Ook wordt het weer door de longen uitgescheiden, getuige den naar kamferruikenden adem dezer pati??nten. Hierdoor worden ook de luchtwegen in hun onderste gedeelten gedesinfecteerd. Fr. meent goede resultaten met dit middel gehad te hebben. H. Lubbf.rts. Sterfte van paarden door S. typhi-murium na een wormkuur. Twee paarden stierven na een wormkuur (ol. chenopodii). Uit beide werd S.typhi-murium ge??soleerd. Van een groot aantal andere paarden uit de nabijheidwerd nu naar S. typhi-

murium gezocht, het gelukte bij een gezonde merrie dezekiem aan te toonen. Schrijvers 3) zijn van opvatting, dat de gestorven dieren dragers van S. typhi-muriumzijn geweest; door de wormkuur is de infectie aangeslagen. (Vergelijk Salmonellosebij zilvervossen na een wormkuur. Ref.). JaC. Jansen. 1 \') Dr. G. Bendorp : Erfahrungen ??ber die Behandlung des Petechialfiebers beim Pferd.Zeitschr. f??r Vet.k??nde, Aug. 1940. 2 ) Dr. Froei.ich : Beitrag zur Behandlung katarrhalischer Erkrankungen der Luftwegedes Pferdes mit Transpulvet. Zeitschr. f??r Vet.k??nde, Oct. 1940. 3 ) W. W. Dimock, 1\'. R. Edwards en D. W. Brunf.r : The occurence of paratyphoidinfection in horses following treatment for intestinal parasites. The Corn. Vet. 30. 319. 1940.



??? Misvormingen aan den paardendarm. Prof. cm. Joh. Schmidt \') heeft in bijna 50 jaar aan de Leipziger kliniek onderde tallooze paarden met koliek slechts viermaal een aangeboren misvorming aande darmen gevonden. Bovendien heeft hij ?Š?Šn geval gezien bij een slachtpaard.Achtereenvolgens beschrijft hij drie divertikels van het jejunum, ?Š?Šn misvormingvan het coecum (zeer kleine, maagvormige blinde darm, ongeveer t ?’3 der normalegrootte) en een eigenaardige anomalie van het rectum, een combinatie a. h. w. vaneen darmlis en een divertikel. Deze misvormingen zijn in de literatuur nog nietbeschreven. Beijers. Over de waarde van de castratie van merries. Wittman 1) zegt, dat men onderscheid moet maken tusschen werkelijk nympho-mane merries en kwaadaardige merries. Nymphomane merries urineeren veel bijaanraking van hun achterhand, slaan met hun staart, dringen naar den bezoekertoe, blinken

met hun clitorus, blijven staan als men ze gaat berijden en slaan ookwel eens bij inspannen, maar dit laatste is niet beslist noodzakelijk bij nymphomanie. Kwaadaardige merries slaan zeker zoowel bij nadering van voor- als achterhanden loozen daarbij ook wel urine. Men ziet dat de verschijnselen wel overeenkomsthebben, maar toch hebben nymphomane merries meer verschijnselen van denkant van het uro-genitaal-apparaat en zijn in hun gedragingen niet zoo gevaarlijkals kwaadaardige merries. Deze laatsten te castreeren heeft geen zin. De castratie van nymphomane merrieshad slechts een matig resultaat. W. heeft bij ao van deze dieren de ovari??n wegge-nomen. Drie stierven tengevolge van de operatie. De overige 17 herstelden, maarwaren slechts weinig of in het geheel niet verbeterd. Hij raadt de operatie daaromook niet aan. Beter is het, zulke dieren van de hand te doen. Aetiologie, diagnostiek en therapie

(neurectomie) van chronischepodotrochlitis bij het paard. Podotrochlitis, dat bij rijpaarden, dus in het leger, veel voorkomt, wordtveroorzaakt door een aandoening van het straalbeen, van den hoefbeenbuigeren wel van dat gedeelte, dat over het straalbeen loopt en naar het straalbeen istoegekeerd, en van de bursa podotrochlearis. Het lijden ontwikkelt zich als regelzeer chronisch. De ontsteking van het straalbeen is primair. Er ontstaat eerst eenostitis rarefaciens in dat been, daarna krijgt men usuur van het kraakbeen entenslotte exostosen. Het ziekteproces gaat steeds in de richting van de glijvlakte van het straalbeen.Het komt nooit tot rust, zooals bij spat of overhoef, maar breidt zich steeds aan uit.Vandaar, dat ook de pees en de bursa spoedig worden aangetast en in latere stadiaook zelfs naburige weefsels. Voor het stellen van de klinische diagnose is de anamnese van belang. Verderde stand van en de bekrompen

gang in de voorbeenen, de verbetering en het slechterworden der gangen na beweging en na langdurige rust, de vormverandering vande voorhoeven (klemhoeven), atrophie der hoeven en tenslotte de negatieve uitslagvan het onderzoek van de rest van de voorste ledematen. Echter moet de diagnos-tische injectie en het r??ntgenonderzoek den doorslag geven. De injectie kan men boven en onder den kogel doen en in het hoefgewricht. Ditlaatste raadt Wittman2) af, als zijnde te gevaarlijk voor het dier. De eerste levertminder practische resultaten op en daarom doet hij steeds de tweede. Op den kogel splitst de nervus volaris zich in twee??n, waarvan de dorsale takpractisch het voorste deel van den hoef voorziet van zenuwweefsel, de volare het 1 a) Prof. Dr. Wittman : Ueber den Wert der Stutenkastration. Zeitschr. f. Vet.kunde,Mei 1940.



??? achterste deel, dus het straalbeen c.a. Deze laatste anaestheseert W. Bij podotro-â€?chlitis moet dan de kreupelheid verdwijnen of verbeteren. De diagnose met behulp van de r??ntgenfoto berust hoofdzakelijk op het voor-komen van breede, ronde, soms afzonderlijk voorkomende, soms conflueerendeschaduwbeelden in de buurt van den ondersten straalbeenrand. Is de diagnose eenmaal gesteld, dan is er maar ?Š?Šn middel tot opheffing van dekreupelheid en dat is de neurectomie van den nervus volaris na de splitsing en omzoo conservatief mogelijk te zijn, alleen van den volaren tak. W. begint de snede opden kogel tot ongeveer het midden van den ondervoet. Men ziet de zenuw hierbeter, zegt hij, en vindt hem dus gemakkelijker. Het resultaat is niet 100 % succes,maar als het r??ntgenbeeld heeft uitgewezen, dat het ziekteproces niet te ver om zichheen heeft gegrepen, zoodat er geen mechanische

bewegingsstoornissen zijn teverwachten, dan krijgt men zeer dragelijke resultaten. LAZARET ERVARINGEN. Algemeene narcose zonder ehloral-hydraat. VVesthues \') past bij zijn operaties steeds een algemeene chloroform-narcose toe,\'zonder daarbij ook nog van ehloral-hydraat gebruik te maken. Chloral-hydraatvindt hij te wisselvallig van uitwerking en daardoor gevaarlijker. Met de chloroform-narcose heeft hij nooit een geval met doodelijken afloop gehad en toch heeft hij hetreeds vaker dan 1000 maal toegepast. De pati??nt wordt ergens, van halster en trens voorzien, vastgezet. Er wordt eenzak, waarin zich onderin een gat bevindt, rondom neus en mond-opening vast-gebonden. In het gat wordt een prop watten geduwd, waarin 100 g chloroform isgedrenkt. Daarna wordt het gat dicht gebonden. Misschien wordt het paard eerst wat onrustig, maar daar trekt men zich maarniets van aan. Na 6â€”12 minuten begint het te

wankelen. Men schuift het danrustig in de richting van de matrassen en trekt het neer. Men heeft het dus eerstkluisters aangedaan. Sommige paarden laten zich lastiger narcotiseeren. Menmoet dan de watten-prop stuk scheuren, opdat het verdampings-oppervlak grooterwordt of ook kan men de zak een beetje instulpen, zoodat de afstand van prop totneus kleiner wordt. Als het paard ligt, laat men verder chloroform-damp in den neus blazen. Bij/onderafgerichte helpers zijn daar niet voor noodig, als men gedurende de operatie deademhaling en cornea-reflex maar blijft gade slaan. Vindt men zulks noodig danlaat men even ophouden met inblazen. Het paard herstelt zich dan na een paarminuten reeds, daar de afgifte van chloroform door het bloed heel snel gaat. Ditheeft ook het voordeel, dat de paarden direct na de operatie weer kunnen opstaan,hetgeen niet het geval is bij chloral-hydraat-narcose. Vooral bij volbloeds past

W.deze narcose bij voorkeur toe, daar ze er erg rustig onder zijn. Wondbehandeling. Omdat wonden meestal te Iaat onder behandeling komen en door vuile voor-werpen ontstaan, haalt hechten vrijwel nooit iets uit. Blijft over het omliggendeweefsel te activeeren tegen den strijd met bacteri??n en hunne toxinen. Het beste krijgt men dit gedaan, door de wonden rust te geven, zoo mogelijkmet verbanden, of anders met scherpe zalven. Natuurlijk hoort daarbij dat hetpaard stalrust krijgt. W. is een tegenstander van dagelijksche reiniging met desinficientia, vansondeeren, uitkrabben enz. Hij gelooft niet in de kracht van het eene desinficiensboven het andere. Schoftfistels vooral moet men rust geven. Veel te veel worden deze radicaalgeopereerd. Hij is de methode der paardenartsen, het appliceeren van scherpezalven, meer toegedaan.



??? Abscessen bij schoftfi.stels opent hij niet door een incisie. Dat stoort de afweervan het lichaam. Hij puncteert en spuit daarna bijv. 1 a 2 Â°/00 rivanol in de absces-holte. Als men dit eenige malen herhaalt, droogt het absces meestal van zelf op. Gewrichts-wonden moet men ook niet sondeeren enz. Beter is een verband tegeven met bijv. ^ % formaline of het gewricht rust te geven door applicatie van eenscherpe zalf. Hoefbevangenheid. Bij doorbraak van de zool beslaat W. volgens de methode van Pflug. Pflug heeft een ijzer aangegeven, dat neer komt op een balk-ijzer, waarvan debalk midden over den straal loopt en waarvan het toongedeelte geheel weg gelatenis. Het achtergedeelte van den hoef is dus beschermd met een ijzer, terwijl hetvoorste deel vrij ligt, waardoor in dit gedeelte de wond goed kan worden behandeld. Hij doet dit onder verband. Bij voorkeur gebruikt hij een oplossing van een J %formol, dat

hem voor hoefwonden beter bevalt dan eenig ander middel. Werkkring van den dierenarts in oorlogstijd.1) Gedurende de vroegere oorlogen bedroeg het verliespercentage aan paardenongeveer 90. Hierdoor is het duidelijk, hoe moeizaam de taak van den veterinairis, om zijn troep, wat het paarden-materieel betreft, marschvaardig te houden. Hij moet als vorderings-officier beginnen met goede en voor het doel bruikbarepaarden uit te zoeken. Later heeft hij er voor te zorgen, dat de dieren gezond blijven,d.w.z. dat hij zijn advies heeft te geven over de hoeveelheid arbeid, die ze zullenverrichten, over de voedering, de verzorging, de inrichting der stallen, over tuigenen zadels om drukkingen te voorkomen, en vooral ook over het hoefbeslag. Ondanks de beste voorzorgsmaatregelen, zal hij niet kunnen beletten, dat zijnpaarden ziek worden. Alleen de lichte gevallen moeten bij den troep behandeldworden. Meer ernstige

zieke paarden moeten worden weggezonden naar veld-ziekestallen of soortgelijke inrichtingen en vervangen worden door gezonde uit dedep??ts. Dan blijft de troep marschvaardig en behoeft de troepen-paardenarts nietbelast te worden met een groote uitrusting aan veterinair materiaal. Is de strijd eenmaal begonnen, dan zal hij er ook zorg voor hebben te dragen,dat buitgemaakte paarden de eigen troep niet infecteeren. Hij zal ze dus moetenverzamelen, daarna onderzoeken en ze eerst dan zoo noodig uitgeven aan den eigentroep. Komt het tot bezetting van vijandig land, dan zal hij zich op de hoogtehebben te stellen van aldaar heerschende vee-ziekten. Het verdient aanbevelingom dit vraagstuk reeds voor den uitbraak van den oorlog in studie te nemen. Ook zal zijn taak inzake de voedselvoorziening van den troep toenemen. Hiertoezullen abattoirs, melk-inrichtingen, vleeschwarcn-fabrieken, enz., moeten

wordenbezet. Ook verdient het aanbeveling destructie-inrichtingen te bezetten, ten einde-er van verzekerd te zijn, dat infectieuze cadavers verbrand worden, maar ook omte voorkomen, dat waardevolle stoffen verloren gaan. Met al deze zaken en nog vele andere, als de inrichting van veterinaire hospitalen,van laboratoria voor bloedonderzoek, van schurftbestrijdings-installaties, van eenetappedienst voor zieke paarden enz., zal men bij de organisatie van een militairenveterinairen dienst, rekening moeten houden. Het is duidelijk dat in een groot leger als het Duitsche deze dienst een omvangrijkeis en het is dan ook juist gezien, dat men den Inspecteur den rang van generaal heeftgegeven. H. Lubberts.



??? ZIEKTEN VAN HONDEN EN KATTEN. Tonsillectomie bij den hond. De tonsiilen zijn vaak als plaats van foeale infecties beschouwd (oraalsepsis). Bijhonden komen niet zelden ontstekingsprocessen in de tonsiilen voor. Chronischetonsillaire ontstekingen blijven soms achter, waarbij de dieren onduidelijke algemeeneklachten vertoonen. Gratzl \') verrichtte bij 120 honden tonsillectomie. 32 honden waren lijdendeaan chronische tonsillitis, gepaard gaande met nephritis; 12 honden vertoondenalgemeene stoornissen (traagheid, capricieuze eetlust, slechte voedingstoestand,vertraagde groei enz.) ; bij 3 dieren kwam een acute polvarthritis voor, bij 5 alge-meene septicaemische verschijnselen (koorts, petechiale bloedingen). Verder werdenin 20 gevallen van z.g. Stuttgarter Hundeseuche de tonsiilen verwijderd en voortsnog bij enkele honden met recidiveercnde tonsillitis en bij eenige klinisch gezondehonden. In het

algemeen werden gunstige resultaten bereikt. Zooals te verwachtenwas had de operatie op het verloop van de Stuttgarter Hundeseuche niet veel invloed. Aangeraden werd, de operatie veelvuldiger dan tot nu toe te verrichten. Wanneerniet met zekerheid hondenziekte is uit te sluiten, wordt de ingreep afgeraden. De operatietechniek werd uitvoerig en duidelijk beschreven. Rekverbanden bij femurfracturen van den hond Volgens Kather 2) laten bij femurfracturen, de bij andere beenbreuken somszoo gunstig werkende cellonaverbanden, welke direct op de huid worden aange-bracht, in den steek. Wright zegt ervan, dat deze verbanden eerst van nut zijn,wanneer de repositie heeft plaats gevonden. Een groot percentage van dijbeen-breuken geneest zelfs zonder eenige doeltreffende behandeling. Sneller en beterwordt evenwel het doel bereikt, wanneer de breukeinden tegen elkaar kunnenworden gebracht en

gehouden en de beenstukken goed in eikaars verlengde komente liggen ; de bloedtoevoer mag ter plaatse niet worden gestoord. Door Kather wordt wel operatief bij deze beenbreuken in narcose ingegrepen.Ter plaatse van de fractuur wordt de huid gespleten, de spieren stomp gescheiden,de beeneinden vrijgelegd evenals het periost en een metalen plaat naast en op hetbeen aangebracht en in de compacta met beenschroeven ingeschroefd. Verschillende nadeelen zijn evenwel hieraan verbonden. Vaak is n.1. de compactavan het dijbeen niet vast genoeg en scheurt het been gemakkelijk, zoodat sequester-vorming kan optreden. Ook laten de beenschroeven niet zelden los en infecties tredenveelvuldig op. Betere resultaten gaven hem rekverbanden. Het aanleggen van deze verbandenaou ook voor de praktijk geschikt zijn. De nadere gegevens omtrent deze verbandenen het daarvoor gebruikte materiaal dienen in

het artikel zelf te worden nagelezen. Enkele foto\'s verduidelijken den tekst. Behandeling van beenfacturen bij dieren door het in de beenmergholtebrengen van metalen pen. K??ntscher 1) heeft bij collumfracturen van den mensch hiervan goede resultatengezien en heeft deze methode ook toegepast bij fracturen van pijpbeenderen bijden hond. Niet roestende stalen pennen worden op eenigen afstand van de breuk-einden in het been en in het beenmerg gebracht. Een nadeeligen invloed hiervanwerd niet gezien. De voordeelen ervan zijn : goede repositie en fixatie en geringinfectiegevaar, daar ter plaatse van de breuk niet geopereerd behoeft te worden.Een beschadiging van merg en callus treedt niet op. daar een pen met zijvleugels 1 ) K??ntscher. Die Behandlung von Knochenbr??chen bei Tieren durch Xtarknagelung.Arch. f. Tierh., 1940, H. 4, S. 262.



??? wordt gebruikt, welke de mergruimte niet geheel opvult ; zelfs een verhoogde callus-vorming zou plaatsvinden. Ziekte van Carr?Š bij oudere honden. Niet alleen jonge, maar ook oudere honden, vooral van het platteland, kunnen deziekte van Carr?Š krijgen. Meestal komt evenwel de infectie bij jonge dieren, vooraltusschen den leeftijd van \\â€”i jaar voor. Experimenteel is zulks nog eens door Geiger nagegaan en vastgesteld. Simuultaanenting tegen de ziekte van Carr?Š. Volgens Geiger 1) geeft de simultaanenting tegen de ziekte van Carr?Š met deentstof van de â€žBehringwerke" goede resultaten. Het serum werkte zoowel tegenhet Duitsche als het Engelsche virus. Uloedsuikerspiegel bij den hond na afstandsren. Bodincbauer 2) vond bij getrainde honden na het afleggen van 10 km in snel-tempo eeji hyperglycaemie (de verhooging was bij teven grooter dan bij reuen)en bij niet getrainde dieren een

hypoglycaemie. Onderzoek omtrent infectieuze laryngitis en enteritis bij katten. Volgens Seieried en Krembs 3) treden in M??nchen en omgeving de infectieuzelaryngitis en enteritis bij katten heerschend op. De meeste gevallen kwamen \'s wintersvoor. Vastgesteld werden bij acute gevallen hevige diphthero??de processen vanlonsillen, larynx en darmen en bij chronische gevallen verdikkingen en polypeuzewoekeringen van plicae aryepiglotticae, tonsillen en darm. De ziekte ging bijnasteeds met een histologisch vaststelbare acute- of subacute glomerulonephritis ge-paard. De infectie was door intranasale en intestinale toediening van smetstof af-komstig uit organen van zieke dieren, alsmede door direct contact met zieke dieren,op katten van alle leeftijden over te brengen. De ziekte heeft zich de laatste jaren in karakter gewijzigd (geringere besmettelijk-heid en sterfte en meer optreden van chronische vormen). De

besmetting gelukte ook bij waschberen na voedering met organen van ziekekatten. Behandeling van huemorrhagische enteritiden bij hond en kat. o.a. metascorbinezuur. Jackovic 4) heeft bij haemorrhagische darmaandoeningen van hond en katâ€žRedoxon" (ascorbinezuur) met gunstig resultaat gebruikt. Hoewel de hond zelfvitamine C zou vormen, is ook bij dit dier evenwel hypovitaminose-C vastgesteld.Het vitamine-C zou in de lever worden gevormd en hoofdzakelijk in de bijnierworden verzameld. Het vitamine-C zou den wand van de bloedcapillairen minderdoorlaatbaar maken en de stolling van het bloed door verhooging van het thrombo-cytenaantal en door de verandering van de samenstelling van het bloed, bevorderen.Een overmaat van vitamine-C wordt snel weer door de nieren uitgescheiden. Het ,,Redoxon" wordt parenteraal aangewend en ook wel in tabletten per ostoegediend (nadeel omzetting door

bactericn en onvoldoende resorptie bij darm-aandoeningen). Veenendaal. 1 ) Geiger. Simultanentung bei Hundestaupe. D.T.W. 1940, S. 317, No. 27. 2 ) Bodingbauer. Der Blutzuckerspiegel des Hundes nach einem Gel?¤ndelauf. Wien. Tier-?¤rztl. Monatsschr., 1940, H. 6, S. 129. 3 ) Seifried und Krembs. Untersuchungen ??ber die infekti??se Laryngitis und Enteritis derKatzen. Arch. f. Tierh., 1940, S. 252, H. 4. 4 s) Jackovic. Die Behandlung h?¤morrhagischer Entz??ndungen des Verdauungstraktes beiHund und Katze mit Clauden-, Vitaminen- und Hormontherapie. Veterinarski Archiv,1940, S. 7.



??? Cystitis follicularis bij een hond. Onder cystitis follicularis verstaat men een ziekteproces, dat gekarakteriseerd isdoor de aanwezigheid van scherp omschreven lymphfollikels in mucosa en submucosavan de urineblaas. Greene en Feldman \') beschrijven een dergelijk ziektegeval bij een hond. Dewand van de blaas was verdikt, haar slijmvlies als bestoven met ontelbare kleineknobbeltjes (i mm diameter), centraal vleeschkleurig en omgeven door een smalhaemorrhagisch hofje. Microscopisch vertoonen deze knobbeltjes een frappantegelijkenis met de follikels van normale lymphklieren : veelal is ook een kiemcentrumaanwezig. In het algemeen is de epitheliale bekleeding normaal aanwezig. De aetiologische momenten, waaraan bij den mensch een rol wordt toegekend(syphylis, gonorrhoe, typhus en tuberculose) komen hier niet in aanmerking. H. H. V. PLUIMVEEZIEKTEN. Het standpunt inzake de kippenverlamming. Bei.ler

1) wijst in de inleiding op de onzekerheid, die er nog steeds heerscht inzakede oorzaak der verlamming. Op het congres in Cleveland bleek wel, dat de virus-theorie meer aanhangers gewonnen had, doch dit kan ook gelegen hebben aan hetfeit dat de Amerikaansche dierenartsen in veel grootere getale aanwezig warendan de Europeesche. Infectieproeven van Beller op kuikens met materiaal van zieke kippen verliepengeheel negatief. (Dit is ook tot nu toe steeds mijn ervaring geweest. Ref.). Onderkuikens van een fokbedrijf waar verlamming heerschte, kwam geen verlammingvoor. Alleen in de tweede generatie traden eenige gevallen op. Mogelijk moet deverlamming in de groep infectieziekten gebracht worden, veroorzaakt door eenvirus, waarbij zich echter het begrip â€žinfectie" en â€žziekte" niet dekken.Chronische coccidiosis bij kippen. Levine 2) onderzocht de ingewanden van 39 hennen op coccidi??n. De soort

dercoccidi??n werd vastgesteld door besmetting van kuikens met het materiaal derhennen. Iedere coccidicnsoort heeft haar bepaalde lengte van levenscyclus. Boven-dien werd gelet op de veranderingen in den darm, welke de te onderzoeken coccidi??nveroorzaakten. Opmerkelijk is het, dat verscheidene malen coccidi??n gevonden werden in darmen,welke geen veranderingen bij onderzoek met het bloote oog vertoonden. Zoo werdE. tenclla gevonden bij kippen, die 8 maanden oud waren. E. necatrix werd ver-scheidene malen gevonden, eveneens in normaal uitziende darmen.Vogeleholera. 3) In verschillende gevallen vindt men cholerabacillen in de ontstoken kinlellenvan kippen, zonder dat het tot acute choleragevallen komt. Cholerabacillen kunnendus drie verschillende reacties in het lichaam teweegbrengen, n.1. ie. een acuteseptichaemie, 2e. plaatselijke ontstekingshaarden, 3e. als onschadelijke bacillen inhet lichaam

verblijven. In de beide laatste gevallen kunnen dergelijke zwak of avirulente bacillen plotselingweer virulent worden en een acute ziekte veroorzaken. Naast gelegenheid tot infectie 1 ) Prof. Dr. K. Beller. Stand und Ziel der Erforschumg der ansteckenden H??hnerl?¤hmung.B. u. M.T.W., 1940, p. 381. 2 ) P. P. Levine. Sub-clinical coccidal infection in chickens. The Corn. Vet., Vol. 30,1940, p. 127. 3 ) K. Wagener und W. Matzke. Jahreszeit und Vitamin A. B. u. M.T.W., 1940,P- 357-



??? moet er dus ook een gevoeligheid van het lichaam bestaan alvorens een kip ziekwordt. Het jaargetijde (vorst), slecht weer en voedingsfouten (tekort aan vitamine-A,)werken de gevoeligheid van het lichaam in de hand. Mineralen in de pluimveevoeding. Ir. Hoogendoorn â€?) geeft eerst een literatuuroverzicht inzake de elementen,die in het kippenlichaam en het ei zijn aangetoond. Van veel belang blijken te zijn :calcium, phosphorus, natrium, chloor en waarschijnlijk ook mangaan, koper enijzer. Deze elementen zouden dus voor voederrecepten ook in aanmerking komen.De hoeveelheden der mineralen, die in het lichaam voorkomen, varieeren naar denleeftijd, het geslacht en de manier waarop de dieren gefokt zijn. Op grond van proeven is gebleken, dat voor het voeder van kuikens een Ca : P-verhouding van 1.5 : 1 tot 2 : 1 de beste resultaten oplevert en ook in de praktijkgoed te benaderen is. De proeven

van Schoonneveldt worden besproken. Deze onderzocht : a. den invloed van het ras op de hoedanigheid der eischaal ; b. of er verschil bestaat tusschen de hoedanigheid der schaal van eieren, die inden winter en in het voorjaar gelegd zijn : c. den invloed der Ca : P-verhouding in het voer en het resultaat van toedieningvan levertraan op de hoedanigheid der eischaal. Schoonneveldt vond : 1. De schalen van eieren van Barnevelders breken pas bij grooteren druk dan deschalen van eieren van Wit Leghorns. Ze moeten dus als sterker beschouwd worden. 2. De eieren van Barnevelders verliezen bij bewaren meer dan die van Wit Leg-horns, waaruit te concludeeren valt, dat ze meer poreus zijn. Het ras speelt dus eenrol wat betreft de hoedanigheid der eischaal. 3. De hoedanigheid der eischaal neemt bij den overgang van winter naar voorjaarsterk af, de breukbelasting daalt en het gewichtsverlies bij bewaren

stijgt. 4. De vermindering van de hoedanigheid der eischaal begint ongeveer in April,het diepste punt in de daling der kwaliteit valt tegen het einde van Mei of het beginvan Juni. Er bestaat dus een invloed van het seizoen op de hoedanigheid der eischaal. 5. Bij een Ca : P-verhouding van 1.5 : t a 2 : 1 is de breukbelasting der eierenveel hooger en treedt bij bewaren veel minder verlies van vocht op dan bij een Ca :P-verhouding van 0.9 a 1 : 1. Een gunstige Ca: P-verhouding in het voer heeftdus invloed op de hoedanigheid der eischaal. 6. De breukbelasting was bij Wit Leghorns bij toevoeging van 0.75 % levertraanin het voer klein, daarentegen bij Barnevelders groot. Het gewichtsverlies der eierenwordt door levertraan niet beinvloed bij beide rassen. De invloed van levertraanop de kwaliteit der eischalen is bij losloopende kippen dus gering. 7. De hoedanigheid der eischalen wordt dus beinvloed door erfelijke

eigenschappenen uitwendige omstandigheden, waaronder de kippen verkeeren. Teneinde den invloed van mangaan, ijzer en koper na te gaan werden aan ver-schillende groepen kippen per 100 kg meelvoer de volgende mengsels van mineralentoegevoegd : 1. 32 g ijzeroxyde 12 gr. mangaansulfaat 6 g kopersulfaat; 2. 32 g ijzer-oxyde ; 3. 12 g mangaansulfaat; 4. 6 g kopersulfaat; 5. niets (controlegroep). De resultaten wijzen er op, dat het weerstandsvermogen tegen ziekten bij kippengunstig beinvloed kan worden door toevoeging van 12 g mangaansulfaat per 100 kgmeelvoer. Dit was niet het geval als naast mangaansulfaat nog 32 g ijzeroxyde en6 g kopersulfaat per 100 kg meelvoeder gemengd werd. (Bij deze conclusies van hetrapport van Ir. Hoogendoorn bedenke men, dat het hier een onderzoek betrof,dat slechts een ori??nteerend karakter droeg. Zooals wij zien waren er 5 groepenvan hennen,

voorzoover ik het bericht begrijp nog gesplitst in hennen, die vrijeuitloop op een grasren hadden en hennen, die steeds binnen zaten. Dat zijn dus \') Ir. J. Hoogendoorn. Mineralen in de pluimveevoeding. Landbouwk. Tijdschr., deel52, 1940, p. 330.



??? io groepen. Het totaal aantal hennen bedroeg 126, per groep dus gemiddeld slechts12. ,,De sterfte onder deze hennen was over het geheel hoog, voorzoover mogelijkwerd steeds de directe doodsoorzaak vastgesteld. Deze bleek verschillend te zijn,overwegend was eileider buikvliesontsteking." Volledige sectieopgaven ontbrekenechter en een bepaalde conclusie is dus niet te trekken. Ook doet een toevalligsterfgeval in een toompje hennen van 12 stuks het sterftepercentage al met 8%stijgen ; dat ziet er dus op papier heel belangrijk uit, doch behoeft geen kardinaalverschil in gesteldheid der dieren uit te maken. De conclusie, waartoe de schrijverkomt, lijkt mij dan ook nog veel te positief, maar, zooals gezegd, daar nauwkeurigeopgaven ontbreken is het niet mogelijk hier verder op in te gaan. Jammer genoeg,want dit is juist een kardinaal punt bij dergelijke proeven). Wat de gemiddelde eierproductie betreft

werd gevonden, dat de toegifte vanmineralen bij de groepen, die geen uitloop op grasland hadden, een gunstigen invloedhad op die productie. Dit bleek vooral bij de groepen, die mangaan en ijzer kregen.Bij de groepen, die over grasrennen beschikten, was deze invloed niet merkbaar.Voor de vastzittende kippen hadden de giften van mangaan en koper gunstigeninvloed, wat betreft de broedresultaten. Deze gunstige resultaten waren ook aantoon-baar voor de losloopende kippen wat betreft de toevoeging van mangaan. De toevoeging van ijzeroxyd bij mangaansulphaat en kopersulphaat vernietigdeweer de gunstige werking, die mangaan of kopersulphaat op de broedresultaten had. Pluimveeziekten in de Zuidelijke staten der U.S.A. Daar het klimaat in de Zuidelijke staten zachter is dan in de Noordelijke staten,heeft het pluimvee daar meer last van parasieten. Ook ziekten der ademhalings-organen komen

meer voor, vooral na verzwakking door parasieten. Een cholera-achtig verloopende ziekte, die niet in andere staten geconstateerd is, schijnt doorschimmels veroorzaakt te worden. Door het loopen in nat gras ontstaat een huid-schimmelziekte aan de teenen, waardoor de phalangen vaak afvallen. Zeer zeldzaamis het voorkomen van tuberculose. Het resultaat der pullorumbestrijding door middelvan bloedonderzoek is uitstekend. Doordat de zon sterker schijnt, worden smetstofTen sneller gedood, terwijl dekippen in de beter geventileerde hokken onder betere hygi??nische omstandighedenverkceren. t. H. OOGZIEKTEN. Phlegmonen van de orbita. I\'hlegmonen van de orbita kunnen door uitwendige oorzaken ontstaan. Dit komtnogal voor in oorlogstijd na verwondingen door scherpe wapenen en bomscherven.In vredestijd ontstaan ze meestal na infectie-ziekten, speciaal na droes. Het oog begint eeist te tranen,

daarna zwellen de oogleden. Het oogslijmvliespuilt uit, daarna zwelt het geheele oog, de bulbus verandert van plaats. De dierenhebben koorts en houden vaak het hoofd scheef. Treedt geen herstel op cn datgebeurt bijna nooit, als men de in de leerboeken aangegeven conservatieve behande-lingswijzen opvolgt, dan is de uitgang meestal : blijvende troebeling van de cornea,degeneratie van de oogzenuw, panopthalmie, hersenvliesontsteking en dergelijke. Hofe 2) die verschillende van dat soort pati??nten behandeld heeft, is tenslotte totoperatief ingrijpen overgegaan. Er zijn wel operaties voor aangegeven, maar hijheeft een eigen methode gevolgd. Twee vingerbreedten oraal van de laterale ooghoek heeft hij een ruime openinggetrepaneerd. Daarna werd een vrij groote opening in de dunne periorbita gebeiteld. \') M. W. Emmel. Poultry diseases in the Southern States. Journ. of the Am. Vet. Med.Ass., Vol. 96,

1940, p. 600. Dr. Hofe. Ein Beilrag zur speziellen Augenchirurgie ; Die Orbitalphlegmone des Pferdesund ihre chirurgische Behandlung. Zeitschr. f??r Vet.k??nde Oct. 1940.LXVII 66



??? Hierdoor werd de druk in het oog veel minder en hadden ontstekingsvochten c.q.etter een uitweg om af te vloeien. Het dier reageerde er zeer gunstig op. Na een paar dagen waren de koorts enzwelling verdwenen en na enkele dagen was het geheele geval hersteld. H. Lubberts. Z.g. Y-staar bij het paard. Deze staarvorm komt zoowel aan de v????r- als achterzijde van de lens voor enwel subrorticaal. Volgens Bayer is deze staar aan de achterzijde van de lens gelegenwanneer de horizontale troebele lijn naar binnen en aan de v????rzijde wanneer dezenaar buiten is gericht. Voor de onderkenning heeft dit evenwel volgens Dreier enUeberreiter \') slechts betrekkelijke waarde. De afwijking komt vaak en in verschil-lende vormen voor. Het histologisch onderzoek is moeilijk en niet afgesloten. Infectieuze keratitis bij het rund.1) De oorzaak van het lijden bleef langen tijd onbekend. Aan invloed van bacteri??n,zon

en stof werd gedacht. In 1931 stelde Coles voor het eerst bij schapen als oorzaakvast Rickettsia eonjunctivae. In de epitheelcellen worden daarbij granula\'s gevonden.De korrels vullen soms de geheele cel op en moeten niet met pigmentkorrels wordenverwisseld. De conjunctiva raakt etterig ontstoken ; ook keratitiden en ulcus corneaekomen voor. De besmetting gaat van hel moederdicr uit. Vooral jonge dieren worden aangetast,maar ook oudere dieren kunnen zich opnieuw besmetten. Een specifieke therapie is niet bekend. Sulfanilamideverbindingen hadden geenbijzonderen invloed op het verloop der aandoening. Veenendaal. VLEESCHHYGI?‹NE. De gevolgen van een bacterieele levensmiddelenvergiftiging. Tijdens een levensmiddelenvergiftiging werden in de verdachte, deels gebombeerdevleeschconserven bacterieele omzettingen waargenomen ; o.m. bleken zeer resistentesporenvormers in het spel te

zijn, die de sterilisatie hadden overleefd en als oorzaakvan het bederf en van de ziekteverschijnselen moesten worden aangenomen. De infectie van de vleeschconserven moest, zooals uit het verdere onderzoekbleek, het gevolg zijn geweest van het gebruiken van besmette vleeschkruiden. Wundram 2) beveelt daarom aan het gebruik van zuivere, in goed afgeslotenbussen bewaarde kruiden, verder sterilisatie van de blikken, voordat de vullingplaats vindt, een dagelijksche, algeheele reiniging van den kruidenmolen, hetkoken van de conserven bij hoogere temperaturen of een gefraktionneerde sterilisatieen tenslotte het voorkomen van eenig contact tusschen de versch bereide vleesch-waren en eventueel teruggezonden vleeschwaren. De pH van schapenvleesch en haar beteekenis voor het vleeschonderzoek. Over de waarde van de pH voor de beoordeeling van de houdbaarheid van hetvleesch bestaat nog

geen algemeen geldende opvatting. Muller 3) trachtte nu,tegelijk met de toepassing van de Ebersche proef en het grofzintuigelijk onderzoek,het verband na te gaan tusschen de pH waarde en de houdbaarheid van schapen- 1 ) Donatien et Lestoquard. La conjunctivae rickettsienne des ruminan\'s. Rev. deMed. Vet., 1939, p. 361. 2 ) Wundram : Folgerungen aus einer bakteriellen Lebensmittelvergiftung. B. u. M. T. W.,\'939. PS- 462. 3 ) H. M??ller : Zur Wasserstoffionenkonzentration des Schaffleisches und ihrer Bedeutungf??r die Fleischuntersuchung, auf Grund elektrometrischer Messungen. Diss. Gieszen, 1939.



??? vleesch. Daar het bloed, vet en bindweefsel de pH-waarde van de muskulatuursterk be??nvloeden, werden deze weefseldeelen zooveel mogelijk alleen onderzocht. Om de meest nauwkeurige waarden te verkrijgen werden de bepalingen verrichtmet de Jonometer van Lautenschlager. Van 12 gezonde, goed uitgeruste schapenwerden na de slachting voortdurend de pH-waarden van het bloed, vet, peesweefselen muskulatuur, tot aan het tijdstip van bederf, bepaald. De bewaring geschieddebij een temperatuur van 2â€”50 C. De pH-waarde van het bloed bleek zeer hoog te zijn ; bedroeg gemiddeld 7.Ook voor vet werden in het algemeen hooge waarden gekregen, n.1. 6,5â€”6,9.De pH der strek- en buigpezen bedroeg gemiddeld 6,5â€”6,6. Hart en diaphragma-muskulatuur bereikten reeds 24 uur na de slachting de diepste zuurgraad met eenpH van 5,5. Bij deze spiersoorten vertoonden zich bijzonder

groote schommelingenin de pH curve, zoodat ze als proefmonsters weinig geschikt zijn. Voor de skeletmuskulatuur lagen de diepste waarden tusschen 5,6 en 6.2. Daarreeds een dag na de slachting pH waarden werden gevonden van 5,8â€”6,3, terwijlde houdbaarheid van het vleesch in deze gevallen niet verminderd was, kan men,als men bij een bewaringstemperatuur van 2â€”5Â° C. pH waarden vindt van 6,2â€”6,3,nog in geen geval van een mindere houdbaarheid spreken. Na den laagsten zuurgraad te hebben bereikt, zijn de verkregen waarden totaalonregelmatig en geven derhalve geen aanknoopingspunt voor een beginnend bederf.Daarmee is pas te rekenen, als bij een langere bewaring pH waarden boven 6,6worden verkregen. Over infectieuze spierveranderingen bij het rund. Saxer \') beschrijft in dit artikel 2 gevallen van diplococcenmyositis bij koeien,welke gevallen zich klinisch geheel als

Gcburtsrauschbrand voordeden, in aan-sluiting aan het kalveren. Beide dieren werden in nood geslacht. De spieren van deachterste ledematen waren bont van aspect, donker-rood van kleur of meer metbleeke gedeelten. Het knisteren ontbrak, evenals de boterzuurlucht. Microscopischbevatten de spieren een reincultuur van talrijke, Gratnpositieve, anaerobe diplo-coccen. Is het katadynwater geschikt voor desinfektie van koelhuizen enslachterijen ? Het electro-katadynproccs wordt, aldus Leuchter 1), tegenwoordig op velerleigebied toegepast; b.v. voor het kiemvrij maken van drinkwater, in de azijnindustrieen bij de ijsfabricatie. Daar tot dusver een geschikt, reukloos en smaakloos desinfectie-middel voor koelhuizen en slachtplaatsen ontbreekt, ging Leuchter in dit verbandde eigenschappen van het katadynwater na. In koelhuizen werden van den grond van afgesloten gedeelten monsters genomenen daarvan

op agarvoedingsbodems ge??nt. Vlak daarnaast werden nu gedeeltenvan eenzelfde oppervlakte met katadynwater afgewasschen en daarna, na eenverschillend langen inwerkingstijd, eveneens weer monsters genomen voor entingop voedingsbodems. Een algeheele vernietiging van de bacteri??n was slechts te bereiken na een 3 uurdurende sterilisatie op een gladden, waterdichten, geolieden wand ; het bacterie-gehalte van den vloer was te hoog om een volledige desinfectie te bereiken. Ongunstig werkt in dit opzicht de eigenschap van het katadynwater om meteiwit een verbinding aan te gaan, zoodat bij verontreiniging met bloed de desinfectie-kracht van het katadynwater is opgeheven. De conclusie van Leuchter is dan ook, dat katadynwater minder geschikt is alsontsmettingsmiddel van koelhuizen en vleeschfabrieken. 1 ) Leuchter : Eignet sich das Katadynwasser zur Desinfektion von Fleisch,

K??hlh?¤usernund Schlachtereien ? Diss. Berlijn, 1939.



??? Over de toxische werking van polybacterieel bedorven vleesch bij muizen . Kraft \') merkt op, dat de infecties met enteritisbacteri??n onder de levensmiddelen -vergiftigingen, dank zij het bacteriologisch vleeschonderzoek, voortdurend teruggaan,terwijl die ziektegevallen, welke zouden berusten op nog niet verklaarde, toxischeinvloeden, juist toenemen. Hierbij valt op, dat steeds in het warme jaargetijde hetaantal gevallen toeneemt. Kraft stelde daarom een onderzoek in naar de patho-geniteit van rottend vleesch en van rottingsbacteri??nculturen bij muizen. Voor dit doel werden vleeschstukken van 1â€”2 kg gewicht, gedurende 3â€”21dagen, bewaard bij een temperatuur van 15â€”20Â° C. Van het rottend vleesch werden24 urige keukenzoutuittreksels gemaakt en hiervan 1 cc bij muizen intraperitoneaa 1ingespoten. Alle 2G muizen stierven onder het beeld van enteritis, onverschillig ofrund- of

varkensvleesch, versch of busvleesch werd gebruikt. Van dezelfde vleesch-uittreksels werden ook fikraten ge??nt, met het resultaat, dat 95% der muizen deinjectie overleefden. Muizen, met verhitte extracten ge??nt, vertoonden eveneensgeen ziekteverschijnselen. In een verdere proef werden de extracten gevoederd zonder dat de muizen ziekwerden. Daar deze resultaten tot de conclusie leidden, dat de ziektegevallen nietdoor eiwittoxinen, maar door de rottingsbact. werden veroorzaakt, werden gelijkedierproeven met emulsies van obligate rottingsbact. ingezet, n.1. met proteus,putrificus en gasoedeembacillen. De proteusemulsie doodde zoowel in onverhitten,als in verhitten toestand alle muizen, terwijl fikraten van de zelfde bact., zoowelonverhit als verhit, onschadelijk waren. Ook het toevoegen van conserveerings -middelen, als 0,2 % formaline, 0,1 % chinosol en 0,5 % carbolzuur, aan de emulsieswaren

niet in staat de doodelijke werking van de ongefiltrecrde emulsies op te heffen,ofschoon de bacteri??n zelf gedood waren. In een laatste reeks proeven werd ontdekt, dat voor de pathogeniteit van dcingespoten proteus-emulsies ook het bacteri??naantal van beleekenis is. Bij minderdan 1,8 millioen proteusbacteri??n werden de muizen niet gedood, terwijl na hetoverschrijden van deze grens steeds doodelijke ziekteverschijnselen optraden. Deemulsies van putrificusbact. werden zonder nadeel verdragen, terwijl die metgasoedeembacillen deels schadelijk, deels onschadelijk bleken te zijn. Het belang van de waterstofionenconcentratie van vleesch en vleescli-waren voor de vleeschhygi??ne. Winter & Nielsen ") geven in dit artikel de resultaten van hun onderzoekingenweer betreffende de pH van vleesch en vleeschwaren. Zij-stelden o.m. vast, dat depH van goed uitgebloed en bindweefselarm vleesch van

gezonde dieren, 24 uur nade slachting, bij rund en paard altijd onder 6 en bij het kalf slechts iets hooger is.De pH van gezond varkensvleesch is iets lager, uitgezonderd die van de donker-gekleurde spieren, welke bijna altijd een belangrijk hoogere pH hebben dan deandere spieren. De dikke spieren van de achterste ledematen en de longissimusdorsi hebben de laagste pH, terwijl de distale spiergroepen en die van de voorbeeneneen hoogere pH hebben en hierin ook grootere verschillen vertoonen. Overigenswisselt de pH bij de gezonde dieren van 5,4 tot 6. Bij bewaring in een koelhuis komt de pH zelfs na 4 weken, niet boven de 6 ;hoewel de muskulatuur inwendig steriel was, aan de oppervlakte beschimmeld entenslotte slijmig. Bij kak eren en varkens stijgt de pH sneller en deze dieren krijgenvlugger een slecht uiterlijk. Winter en Nielsen vonden bij het onderzoek van de muskulatuur van 195slachtdieren,

waarvan een bacteriologisch vleeschonderzoek moest gebeuren, metuitzondering van de varkens, slechts ?Š?Šn geval met een pH van meer dan 6,2.Monsters van 2 biggen hadden waarden van 6,26 en 6,46.



??? Bij ondeizoek van 412 rundermonsters (van tweede kwaliteit) waren slechts 5gevallen met een pH van 6,3 en 6,5. Zeer zelden werden bij de vleeschkeuringdieren aangetroffen, waarbij door ziekte een pH grooter dan 6,2 was veroorzaakt.Schrijvers meenen, dat de grenswaarde van de pH. welke meestal op 6,2 wordtgesteld, vermoedelijk niet lager genomen kan worden. Laat men een dier langen tijd hangen, dan zal het naar uiterlijk en reuk reedsonbruikbaar zijn geworden, voordat de pH in het binnenste van de muskulatuurde grenswaarde heeft bereikt en voordat men hier bacteri??n kan aantoonen. Ookde Ebersche proef zal in den regel positief zijn, voordat de 6,2 is bereikt, terwijl deH2S proef eerst later positief wordt. Bij een dier dat te lang gehangen heeft, zalmen meer hebben aan reuk- en gezichtszin dan aan de pH bepaling. Gestorvendieren vertoonden na 24 uren een zeer hooge />H, n.l. 6,5 tot 7.

In gehakt bleek een verband aanwezig tusschen pH. bacterieaantal en Eberscheproef. De pH waarden waren echter niet groot. Het aantal bacteri??n in gehaktkan zeer groot zijn, zonder dat het in uiterlijk, reuk en pH was veranderd. Bijbewaren bij kamertemperatuur steeg het bacterieaantal en de pH zeer sterk ; dereuk was echter altijd nog de meest op den voorgrond tredende afwijking. In ver-scheidene gevallen bestond een duidelijke rottingslucht, voordat de pH 6,2 was. De pH van het bloed is hoog, ongeveer 6,7 ; derhalve heeft een slecht uitgebloedespier altijd een hooge pH, zelfs na ongeveer 24 uren nog. daar de pH van het bloedzich niet, zooals bij het vleesch, in dalende richting beweegt. Ook de pH vanbindweefsel is hoog, n.l. 6,1 tot 6,15. de Graaf. BOEKAANKONDIGING. Prof. Dr. G. Domagk und Prof. ??r. C. Hegler : Chemotherapie bakterieller Infek-tionen ; groot 185 blz. met 31 afb., waarvan 3

gekleurd. Verlag S. Hirzel 1940.Prijs R.M. 9.50. Eerste gedeelte van de reeks ..Beitrage znr Arzneimitteltherapie". De chemotherapie kwam na de ontdekking van de therapeutische werking dersulfanilamiden door Domagk in hel centrum der medische belangstelling. Thans5 jaar na de eerste klinische toepassing dezer preparaten geeft Domagk in samen-werking met Hegler in boekvorm een samenvattend overzicht betreffende denhuidigen stand van de met de chemotherapie samenhangende vraagstukken. Naast een zeer uitgebreide literatuuropgave vindt men een beknopte besprekingvan alle tot nu toe vastgestelde feiten. Bovendien vinden wij in hel door Domagkverzorgde theoretische deel een overvloed van gegevens over zijn eigen onder-zoekingen, die vaak geheel nieuwe mogelijkheden openen. Als zoodanig moge ikwijzen op de uitkomsten verkregen met Mesudin bij anaerobe infecties, de beschou-

wingen over de pathogenese der croupeuze pneumonie, de werking van Amonal,de proeven inzake tetanus enz. Hoewel deze nieuwe groep van geneesmiddelentot nu toe in de diergeneeskunde een geringe bcleckenis heeft, meen ik toch ditboek ter lezing te moeten aanbevelen, aangezien ik er door eigen ervaring diep vanovertuigd ben dat deze therapie ook clen dierenarts een wapen tegen tot nu toeongeneeslijke ziekten zal blijken te zijn. 0|emann. Verslagen van landbouwkundige onderzoekingen. Van het Departement van Landbouw en Visscherij, Directie van den Landbouw,zijn ontvangen de volgende verslagen van landbouwkundige onderzoekingen : Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Groningen : No. 46 (10) A. Proeven over de beteekenis van een gelijkmatige verdeeling vanden kunstmest, door Dr. F. van der Paauw. Prijs ?’ 0.35. Uitgegaan van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn :

No. 46 (11) C. Het rhodaangetal van Nederlandsche fabrieksboter, door H.Mulder. Prijs ?’0.25. Deze verslagen zijn verkrijgbaar aan de Atgemeene Landsdrukkerij te Den Haag. A. v. H. fifi* LXVII



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Pullorum-onderzoek. Het is den dierenartsen bekend, dat bij het vorigen winter plaatsgehad hebbend onderzoek van kippen van fok- en vermeerderings-bedrijven op pullorum de verplichting bestond, dat dit onderzoekdoor een dierenarts moest geschieden. Ook bij het wederom dezenwinter plaats hebbend onderzoek blijft die verplichting bestaan. Nahet door hem gedaan onderzoek teekent de dierenarts een verklaring,waarin hij naast opgave van het aantal der door hem onderzochtedieren, het aantal reactiedieren, enz., bevestigt dat het onderzoekdoor hem persoonlijk verricht is. Volgens ontvangen mededeeling zijn er dierenartsen geweest, dievorigen winter dit onderzoek door leeken hebben laten doen en dantoch daarover de verlangde verklaring hebben afgegeven, waarbij zijzich dus schuldig gemaakt hebben aan het afgeven van een valscheverklaring. Afgezien van

het strafbare van een dergelijke handelwijze zal dittoch niemands goedkeuring kunnen wegdragen. Het Hoofdbestuur van de Maatschappij wil vertrouwen, dat geenenkel lid der Maatschappij zich aan een dergelijke strafbare handelingzal schuldig maken. Namens het Hoofdbastuur:Schornagel, Voorzitter.van Heusden, Secretaris. Aangenomen als lid. In de vergadering van het Hoofdbestuur van 29 November 1940 zijn als lid vande Maatschappij aangenomen de dierenartsen : 1\'. J. N. Koomen, Spanbroek, A 53 : R. E. de Maar, Utrecht, Paulus Potterstraat qbis A : W. J. C. Rf.ininch, Utrecht, Laan van Minsweerd 34. De Secretaris,a van Heusden. Kort verslag van de vergadering van het Hoofdbestuur, gehouden op12 October 1940 en van de vergadering van het Algemeen Bestuur, ge-houden op 18 October 1940, te Utrecht. Op beide vergaderingen werden, behalve enkele nieuw ingekomen stukken,vooral in bespreking

genomen de verschillende voorstellen, door de afdeelingeningediend in verband met de punten van behandeling op de a.s. Algemeenc Ver-gadering. Op de vergadering van het Hoofdbestuur waren alle leden aanwezig ; op dievan het Algemeen Bestuur ontbrak een 4-tal. Voor een 2-tal was de oorzaak vanhet afwezig zijn gelegen in de groote moeilijkheid om in Utretht te komen, geziende slechte treinverbinding. Beide vergaderingen werden geleid door den voorzitter. Prof. Dr. H. Schornagel. In verband met enkele punten, reeds vermeld in het kort verslag van de vergaderingvan het A.B. van 13 Juli 1940 er dat van het H.B. van 6 Juli 1940, voorkomende



??? in het Tijdschrift van 15 October 1940, blz. 877, kan het volgende worden medegedeeld. Het schrijven, gezonden aan de gemobiliseerd geweest zijnde practici, in welkschrijven gevraagd werd te willen mededeelen of aan hun praktijk geduiende hunafwezigheid veel nadeel was toegebracht, hetzij door de waarneming van die praktijkdoor buurtci\'llega\'s, hetzij door het meer optreden van kwakzalvers, was aan een86-tal gezonden. Hierop had een 23-tal collega\'s geantwoord. Aangenomen magworden, dat degenen, die niet geantwoord hebben, ook geen klachten hebben.Van die 23 berichtten er 12, dat zij geen of weinig nadeel ondervonden hadden,j dat zij alleen eenig nadeel ondervonden hadden door het optreden van kwak-zalvers, welk nadeel zij echter spoedig hoopten ingehaald te hebben ; de overige6 hadden bericht, dat de waarneming van hun praktijk door de omringende collega\'shier en daar te

wenschen over gelaten had : van deze 6 waren er 2 met ernstigeklachten. De voorzitter meende daaruit lot zijn groot genoegen te mogen constateeren,dat er een goede collegiale verhouding onder de practici bestaat. Aangaande de door de Maatschappij ingestelde steunaclie kon worden mede-gedeeld, dat tot dien ongeveer ?’ 6500.- door verschillende collega\'s was bijeenge-bracht, welk bedrag voor het grootste gedeelte reeds uitgekeerd was aan de dooroorlogsschade getroffen collega\'s. Naast deze geldelijke bijdragen hadden ver-schillende collega\'s nog aanbiedingen gedaan van instrumenten, boeken en enkeleluxe voorwerpen, terwijl door de N.V. Aescuiaap te Eindhoven aangeboden wasom aan eiken collega, die daarvoor in aanmerking kwam, voor een bedrag van?’ 25.â€” van haar praeparaten te doen toekomen. Aan een 2-tal collega\'s is door de Maatschappij een renteloos voorschot verleendvan ?’

500.â€”. In verband met de benzine-distributie had hel H.B. zich gewend tot den .Secretaris-Generaal, waarnemend Hoofd van het Departement van Waterstaat, teneinde eenbetere toewijzing voor de dierenartsen te kunnen verkrijgen en had het H.B. eenonderhoud aangevraagd met den Inspecteur-Generaal van het Verkeer in Den Haag.Dit onderhoud heeft plaats gehad. Hierbij waren namen;: de Maatschappij aanwezigDr. A. A. Overbeek en de secretaris. Bij die bespreking werd van de verschillende naar voren gebiachte motieven voorhet verkrijgen van een betere benzinedistributie voor de dierenartsen goede notagenomen. Alhoewel wel eenige verbetering in die distributie verkregen is, zijn devooruitzichten in verband met hel algemeen gebrek aan benzine niet gunstig. Tot de nieuw ingekomen stukken behoorden : 1. Dankbetuigingen van de collega\'s Dr. K. B??chli, J. Burggraaf, Dr. H.\'t Hoen en S. Kn??ps

voor de gelukwenschen namens het H.B., ontvangen bij deherdenking van hun 50-jarig jubileum als dierenarts. 2. Ecu schrijven van Dr. H. J. van Neder veen, waarbij hij namens de beheerdersvan de Prof. Dr. D. A. de JoNG-Stichting ten zeersie dank zegde voor de ontvangenbijdrage van de Maatschappij over 1940. 3. Een schrijven van de afd. Zuid-Holland, waarin medegedeeld werd, dat in dev ergadering van de afdeeling van 29 Juni j.1. besproken was het schrijven van hetH.B. inzake wanbetalers. Na die bespreking besloot de afdeeling mede te deelen,dat zij wenschte te komen tol : ie. locaal onderling overleg inzake de wanbetalers ;2e. de instelling van een incassobureau voor de Maatschappij voor Diergeneeskunde ;3e. het combineeren van beide methoden. Daar in de afd. Zuid-Holland besloten was v oor een nader onderzoek van dezeaangelegenheid een commissie uit de afdeeling te benoemen, die dit

nader bestu-deeren zal, werd besloten het onderzoek van die commissie af te wachten. 4. Een schrijven van de afd. Gelderlandâ€”Overijssel, waarin gewezen werd opde wijze van belegging van de gelden van de Maatschappij en van hare Fondsenen waarbij de wenschelijkheid uitgesproken werd, die gelden te gaan besteden voorhet verkrijgen van een eigen gebouw in Utrecht, waarin later het secretariaat kanworden gevestigd.



??? Besloten werd aan het H.B. te verzoeken hieraan volle aandacht te wijden en tewillen trachten te verkrijgen een geschikt gebouw, waarin later het secretariaat zoukunnen worden gevestigd, terwijl het in afwachting daarvan als een geldbeleggingzou kunnen worden beschouwd. Een tweede schrijven van de afd. Gelderlandâ€”Overijssel, waarin de aandachtgevestigd werd op de op handen zijnde afslachting van rundvee en op de mogelijk-heid, die afslachting dienstbaar te maken aan het opruimen van reactiedieren bijde t.b.c.-bestrijding. Reeds tevoren had de voorzitter een bespreking hierover gehad zoowel met denonder-directeur van de Nederlandsche Veehouderij-Centrale als met den Directeurvan den Veeartsenijkundigen Dienst, bij welke besprekingen hem medegedeeld was,dat aan die aangelegenheid de volle aandacht geschonken werd, zoodat men ver-trouwde aan die afslachting het belang van

de saneering van den veestapel te kunnenverbinden. Tot lid van de Maatschappij werden aangenomen de dierenartsen Dr. VV. K.Picard te Rotterdam en P. Koopmans te Langweer. De aftredende leden van de Redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde,Prof. Dr. J. A. Beijers en Dr. C. Bubberman werden herkozen. De afdeeling Ltrecht had aan het H.B. ter goedkeuring gezonden een wijzigingvan art. 27 van haar huishoudelijk reglement. Deze wijziging, die in verband stondmet het nieuw aangenomen Huishoudelijk Reglement van de Maatschappij, waarinin art. 63 de mogelijkheid geopend wordt, dat een klacht ingediend kan worden bijen behandeld kan worden door een afdeeling, werd goedgekeurd. Voor kennisname van die wijziging wordt verwezen naar het Tijdschrift van1 November, blz. 941. Bij den voorzitter was ingekomen een schrijven van een lid, waarin deze weesop het verbod van het

gebruik van de auto in een gedeelte van ons land des nachtstusschen 10 en 4 uur. Een uitzondering daarvoor was wel gemaakt voor de artsen,de dierenartsen waren daarbij echter niet genoemd. Gevreesd werd dat de dieren-artsen daarmede moeilijkhfxlen zouden ondervinden. Wel stellen in het algemeende bezettingsautoriteiten zich op het standpunt, dat onder artsen ook dierenartsenbehooren, maar het ware beter geweest wanneer de dierenartsen hier afzonderlijkgenoemd waren. De voorzitter had zich daarover in verbinding gesteld met den heer Directeurvan den Veeartsenijkundigen Dienst, Prof. Dr. H. C. L. E. Beroer. Deze wildetrachten hierin verbetering te krijgen. Als gevolg daarvan werd ook aan de practiseerende dierenartsen toegestaan,hun auto of motor te gebruiken tusschen des avonds 10 uur en des morgens 4 uur.Voor kennisname van de voorwaarden daarvoor wordt verwezen naar het

Tijdschriftvan i November, blz. 944. Bij de samenstelling van de Code voor dierenartsen was de wenschelijkhcid uit-gesproken, deze code door ?Š?Šn der aan de Faculteit verbonden personen te doenbespreken met de studenten. Besloten werd, dit te vragen aan collega J. H. tenThije. Deze heeft zich daarvoor beschikbaar gesteld. Tenslotte kwamen in bespreking enkele voorstellen, door afdeelingen ingediend,ter behandeling op de a.s. Algemeene Vergadering en verschillende voorstellen,door afdeelingen ingediend in verband met de behandeling van het t.b.c.-rapport.Bovendien waren door het H.B. ontworpen een aantal richtlijnen voor de uitvoeringvan de t.b.c.-bestrijding. Het H.B. zou deze richtlijnen aan het rapport willentoevoegen, terwijl het tevens vertrouwde daardoor de discussie over het rapportte kunnen bekorten. Deze richtlijnen werden door het A.B. overgenomen. Daar al deze onderwerpen reeds

besproken zijn in de op 18â€”19 October gehoudenAlgemeene Vergadering en de notulen van die vergadering reeds opgenomen zijnin het Tijdschrift van 1 December 1940, blz. 1032, heeft het weinig zin hier nognader op in te gaan. Nijmegen, December 1940. De Secretaris, A. van Heusden.



??? Steunactic 1940. 7e verantwoording. Na de 6e verantwoording, voorkomende in het Tijdschrift van 15 November j.1.zijn t/m g December 1940 de navolgende bijdragen ten behoeve van de collega\'s,die door den oorlog ernstig schade geleden hebben, in grooten dank ontvangen : 8â€”12 Nov.: A. V., M........?’ 10.- .]â–  C. P.. K.......- 7-50 H. M. v. G.. V.....- 5.â€” 1) A. J. M. R., U.....- 5.â€” P. J. v. I... R......- 10.- 23â€”30 Nov.: J. H. J. C., H.....- 10.- N. N., R........- 20.- N. H. M. v. A., R. . . - 2.50 *) 1â€”9 Dec.: G. .). S.. A.......?’ 25.â€” C. T., M........- 25.â€” W. Tâ€ž \'s-G.......- 5.â€” *) J. H. t. T., L:.....- 5.â€” Â?) H. N., T........- 15.â€” H. S. F.. \'s-G......- 6.50*) Van de N.V. Aesculaap te Eindhoven is dd. 27 November 1940 bericht ont-vangen, da! zij de door haar ter beschikking gestelde praeparaten tot een bedragvoor elk van ?’ 25.â€” aan 4 der getroffen collega\'s gezonden heeft.Totaal met de vorige

verantwoording ?’ 7139-50. De penningmeester, A. van Heusden. BERICHTEN, VERSLAGEN. Modelmelk besluit. In de Buitengewone Staatscourant van 23 November No. 22g A is verschenen eenBesluit van den Secretaris-Generaal van het Departement van Sociale Zaken,regelende het winnen en in den handel brengen van Modelmelk. De Redactie ontving de toezegging van Prof. Van Oijen, dat deze daarover eentoelichtend artikel zal samenstellen, in het bijzonder over de werkzaamheden, diedaarbij aan den dierenarts zijn opgedragen. Zoodra de plaatsruimte dit toelaatzal dit artikel worden opgenomen. Prof. Van Oijen verklaarde zich voorts bereid, collegae, die over dit Besluitinmiddels nadere voorlichting verlangen, daarmede hetzij in een onderhoud ofschriftelijk zoo mogelijk van dienst te zijn. Redactie. Departement van Landbouw en Visscherij. Benoemd met ingang van i December 1940 tot

wederopzegging lot plaatsvervangervan de Inspecteurs van den Vecartsenijkundigen Dienst in het district OostelijkNoord-Brabant en het district Limburg : J. N. Koning te Boxtel. Diergeneeskundige Studenten Kring. Het Bestuur van den Diergeneeskundigen Studenten Kring heeft zich voor hetjaar 1940â€”1941 als volgt samengesteld : E. J. Vg??te, Voorzitter ; E. Brill, Secre-taris ; H. Zantinge, Penningmeester: S. W. J. van Dieten, 2de Voorzitter; L.J. V. van Looverf.n, 2de Secretaris. Veterinaire Rijvereeniging ,,De Solleijsel". Het Bestuur van bovengenoemde vereeniging heeft zich als volgt samengesteld :W. Jonkers, praeses; P. Krediet, ab-actis: A J. B. Hammink, fiscus; A. M.H. M. Bakx. commissaris. 1  Maandelijksche bijdrage.



??? Dr. H. C. F. L. Warnecke. Door het college van B. en W. van \'s-Gravenhage is aan den directeur van hetOpenbaar Slachthuis, Dr. H. C. F. L. Warnecke, als bewijs van groote waardeeringvoor zijn bewezen diensten, de groote gouden legpenning der g -meente uitgereikt.Slechts bij groote uitzondering wordt deze hoogste onderscheiding toegekend. Haagsche Courant. Centraal Bureau voor Schimmelcultures, Baarn. Van bovengenoemd Bureau, Secretaresse Prof. Dr. Joha. Westerdijk, is ont-vangen de lijst van cultures voor het jaar 1940, bevattende tevens een verslagv an de werkzaamheden van hel Bureau over 1939. Diergeneeskundige Studentenkring. Verslag van een lezing van Dr. ,). W. Thijn. Op 30 October hield de D.S.K. een buitengewone vergadering, waarin als sprekeroptrad Dr. J. W. Thijn uit Exloo, die een lezing hield over ..Bloedonderzoek in dePraktijk". De arts kan, aldus

Dr. Thijn, zijn pati??nten naar een specialist sturen. Dit kaneen dierenarts niet en daarom moet hij alle methoden aangrijpen om tot een diagnosete komen. Een dezer methoden is het bloedonderzoek. Kostbare instrumenten zijnhiervoor niet noodig. Het normale bloedbeeld moet men natuurlijk terdege kennen. De bloedafnamegebeurt zoo mogelijk uit den meikader, als het dier volkomen rustig is ; op de boer-derij worden oxalaatbloed en eenige uitstrijkjes gemaakt, die thuis worden onder-zocht. Goede voorbereiding van de voorwerpglaasjes is noodzakelijk : een goed uitstrijkjeis het halve bloedonderzoek. De uitstrijkjes worden thuis gefixeerd en gekleurd, o.a.met Giemsa. Om reticulocyten te onderkennen worden brilliantchresylblauw prepa-raten gemaakt. Onderzoek van hel ronde bloedbeeld. De erythrocyten worden geteld met de lelkamer v an Burki.r. het haemoglobine-gehalte met het

toestelletje van Sahli ; normaal vindt men 5- 7000.000 erythrocytenen 46- 55 Sahli. Het haemoglobinegehalte per erythrocvt (kleurindex), het R.-volumepercent (door 2 uur centrifugeeren te bepalen, spreker vond 38â€”45 normaal) enhel volume per erythrocyt kan nu verder bepaald worden. Het Oa transport is ge-bonden aan het oppervlak van de erythocyten en het respiratoire oppervlak van delong. Is dit laatste verkleind, dan komt er compensatoire verhooging van het aantalerythrocyten. (Secundaire polyglobulie, door uitzwermen uit milt. beenmerg enz.).Wordt het chronisch, dan komt er een reactie van het beenmerg en een blijvendliooger aantal. I\'seudo-polyglobulie ontstaat door storing in de waterhuishouding (bloedindikking)b.v. bij heftige diarrhee. Idiopathische polyglobulie als bij den mensch is niet waargenomen. Wat de morphologie betreft, kan men in pathologisch bloed tegenkomen

:poikilocytose. anisocytose, schimmen, polychromasie en afwijkingen, die op ver-hoogde nieuwvorming wijzen. Bij het rund zijn er normaal geen jonge cellen in helperifere bloed, wel na groot bloedverlies. Bij koeien, die op veenweiden loopen,werden wel degeneratie kenmerken gevonden, n.l. Innenk??rperchen. Schimmenkomen voor bij haemolyse. Door de gegevens van het morphologische roode bloedbeeld krijgt men eeninzicht in den aard van anaemie??n, in den aanmaak en destructie van de erythro-cyten. Het reticulocytengetal toont aan of het beenmerg te veel heeft afgegeven, ditis een teeken van regeneiatie. Pas na de reticulocyten treedt polychromasie enbasophiele punctatie op. Is de anaemie een gevolg van Fe of Cu gebrek, dan treedt hypochromasie en later



??? microcytosis op. Gestoorde erythropocse kan poikilocytose geven : macrocytenlieden op in het herstelstadium van haemolytische en bloedings-anaemie??n. Hyperchromasie bestaat niet. omdat de cel normaal maximaal met haemoglobineis gevuld. Al deze gegevens hebben betrekking op het rund. Het witte bloedbeeld. Het aantal leucocyten wordt weer bepaald met de telkamer van B??rker, normaal5000â€”8000. Erythroblasten zijn moeilijk van witte bloedcellen te onderscheiden. Morphologie. Bij polymorphkernige leucocyten kunnen regeneratie en degeneratieverschijnselen te zien zijn, resp. jeugdige kernen, zuiver rond, onvoldoende granulaen kcrnpycnose. Regeneratie kenmerken zijn prognostisch gunstig. Bij de neutrophiele polymorphkernigen is donker basichromatine en licht oxychro-matine karakteristiek. Plasmacellen zijn abnormaal. De Biologische Leucocytenreactie. Het bloed reageert steeds op

dezelfde wijze op verschillende prikkels. Met hetbloedonderzoek is de diagnose, afgezien van bloedziekten, niet te stellen, het isechter een machtig hulpmiddel. Bij een gunstig verloopende ziekte kan men drie phasen onderscheiden : I. deneutrophiele strijdphase, II. de monocytaire overwinningsphase, III. de genezings-phase : lymphocyten en eosinophiele leucocyten in groot aantal aanwezig. Spreker maakt een haemogram waarin hij de jonge staafjes apart noemt, ombeter regeneratie of degeneratie te kunnen waarnemen. Bij complicaties wordt het bloedbeeld anders : f\'oudroyante ziekten geven phase Ite Â?ien, chronische ziekten phase III, remitteerende koorts phase II. De phasenworden dan Dauerphasen genoemd. Allerlei toestanden ontstaan bij chronische ziekten met opflikkeringen, b.v. t.b.c.Nooit is hier uniformiteit in te vinden. Komt er een zekere immuniteit, dan is er door de instelling van het lichaam

opde ziekte een ander beeld. Bij rundertuberculose wijst een monocytair en lympho-cytair bloedbeeld op immuniseeringsstrijd. Toxische veranderingen moeten ook worden onderzocht volgens Dr. Thijn. Dezezijn o.a. het verdwijnen van de scheiding tusschen oxy- en basichromatine, het grauwen onregelmatig worden van het protoplasma. celinsluitsels van D??hle, vacuolenenz. Vooral bij ziekten met weefselverval is dit te zien. bij pneumonie b.v. Niet bijproliferatieve tuberculose. Aan de hand van twee voorbeelden toonde Dr. Thijn het belang van het bloed-onderzoek voor de diergeneeskunde aan, vooral voor de prognose. Prof. Dr. J. A. Beijers sprak hierna zijn waardeeiing uit voor de volharding,waarmee Dr. Tiiijn het vraagstuk van de haematologie heeft aangepakt; de voor-zitter van D.S.K. sloot hierna deze goed bezochte buitengewone vergadering. Verslag van een lezing van I)r. W. K. Hirschfeld. Op 13

November sprak Dr. W. K. Hirschfeld op een buitengewone vergaderingvan den D.S.K. over ..Het ontstaan der Hondenrassen". Honden zijn huisdieren, ze leven in symbiose met den mensch. Een wilde diersoortkan huisdieren opleveren als ze in staat is getemd te worden en op een eenvoudigdieet te leven en zich voort te planten. Uit kruisingen van ontembare soorten kunnenwel huisdieren ontstaan ; dit is bij ratten aangetoond. Honden stammen van 1 of meer voorouders af. deze moeten zich onderling gekruisthebben. Rassen zijn evenwichtstoestanden, ze hebben genen gemeen, zoodat er eenzeker phaenotype blijft bestaan. Van oude rassen zijn er overblijfselen in oude aardlagen gevonden, o.a. van eenbuldogachtig dier bij de Inca\'s. Milieu-invloeden werken wel modelleerend. maar niet scheppend in op een ras. Spreker noemde de theorie van Prof. Bolk over het ontstaan van den mensch.Volgens deze

theorie worden de hormonen nis regelende factoren beschouwd, zij



??? hebben een bevorderende of vertragende werking. Prof. Bolk noemt dit het â€žendo-erinon". Hij ziet in den mensch een gespecialiseerd foetaal stadium van een aapachtigwezen, door een vertragenden invloed van het endocrinon ontstaan. Bij den hond zijn er veel afwijkende vormen ; volgens R??thimeyer werkt de cultuurhet ontstaan van foetale kenmerken in de hand. Becker onderzocht den postnatalen groei van den herdeishondenschedel. Ineenbepaald stadium correspondeerde deze met den schedel van bestaande rassen, diedus op een jong stadium zouden zijn blijven staan. Dit gaat niet op voor den Barsoischedel. Erfelijke afwijkingen in het endocrine systeem geven volgens Amerikaanscheonderzoekingen (Stockert) aanleiding tot plotselinge afwijkingen in cfen groei.Eerst komt dus de afwijking in de klier en dan in den lichaamsbouw. Hondenlief-hebbers hebben deze afwijkingen verder gefokt en

gekruist. De Duitsche herder wordtbeschouwd als het prototype van den normalen hond. Van dit type uitgaande kanmen dan verschillende afwijkingen constateeren, b.v. dwerggroei (dwergpincher),reuzengroei (Duitsche dog), acromegalie (mastiff, bloedhond), alles hypophyscafwijkingen. Chondrodystrophie is te zien bij verschillende rassen, bij Tackel en Basset tekorte beenen ; bij Pekingees schedelafwijkingen. Bij de Black and Tan Tov Terrier bestaat een hyperfunctie van de schildklier(exophthalmus). Bij dit onderzoek werden kruisingen teweeggebracht onder verschillende uiteen-loopende rassen. Voorbeeld : Basset x Duitsche Herder. De Fj generatie was inter-mediair. de F2 generatie vertoonde 75% met korte beenen en 25% met normalebeenen. Terugkruising gaf 50 % met normale en 50 % met korte beenen. Kruising van een Sint Bernard met een Dcensche dog gaf pups, die op een Deenschedog

leken, doch na 4 maanden de acromegale kenmerken van den Sint Bernardkregen. Een erfelijke verlamming van de achterbeenen trad hierbij ook op. Bij de kruising Tackel X Bostonterrier werd een aantal niet levensvatbare pupsmet schedelafwijkingen geboren. Ook het gewicht van de klieren met interne secretie werd bij dit onderzoekbepaald en vergeleken met het lichaamsgewicht. Om te weten te komen hoe hondenrassen zijn ontstaan, kan men dit uit dezeexperimenten trachten af te leiden. De mogelijkheid bestaat dat door de nomadischeleefwijze kruisingen met allerlei rassen hebben plaats gevonden. Inwerking van hetklimaat enz. op de klieren met interne secretie is ook mogelijk. Na het ontstaan van de endocrine storingen had selectie .door den mensch plaats. Door de vertraging van het endocrinon blijven jeugdkenmerken het heelc levenbestaan, juvenilisatie ; ook wat betreft psychische kenmerken

komt dit tot uiting,b.v. speelschhcid tot op hoogen leeftijd bij verschillende rassen. Na deze lezing ontwikkelde zich een levendige discussie over verschillende punten,waarna de voorzitter van D.S.K. deze buitengewone vergadering sloot. De secretaresse, H. A. Hannema. Departement van Landbouw en Visscherij. Directie van den Landbouw. BESLUIT van den Secretaris-Generaal van het Departement van Landbouw enVisscherij en van den waarnemenden Secretaris-Generaal van het Departementvan Sociale Zaken, betreffende het vaststellen der districten (ambtsgebieden) vande Inspecteurs-Districtshoofden van den Veeartsenijkundigen Dienst, tevens Inspec-teurs van de Volksgezondheid, belast met het toezicht op de handhaving van debepalingen van de Vleeschkeuringswet, Stbl. 1919, No. 524. Op grond van par. 1 van de Verordening No. 23/1940 van 21 Juni 1940 en inovereenstemming met de par.

2 en 3 der Verordening No. 3/1940 van 29 Mei 1940van den Rijkscommissaris voor het bezette Ncderiandsche gebied wordt bepaald



??? â€” 1IOI --- Artikel i. In afwijking van artikel i, sub 3 van het Koninklijk Besluit van 25 April 1922Â?S. No. 219, zooals dit laatstelijk is gewijzigd bij dat van 29 December 1933, S. No. 777en van het Koninklijk Besluit van 31 December 1924, S. No. 62, zooals dit laatstelijkis gewijzigd bij dat van 26 October 1933, S. No. 29, wordt het Rijk ten behoevevan den Veeartsenijkundigen Dienst en van het Staatstoezicht op de Volksgezond-heid in het bijzonder belast met het toezicht op de handhaving van de bepalingenvan de Vleeschkeuringswet S. 1919. No. 524, verdeeld in de volgende districten(ambtsgebieden) : District Groningenâ€”Drenthe. De provinci??n Groningen en Drenthe, met uitzondering van de gemeen 1 â–  Vledder,benevens de Overijsselsche gemeenten Staphorst en Wanneperveen. District Friesland. De provincie Friesland en de eilanden Vlieland en Terschelling. District Overijsselâ€”Oostelijk

Gelderland. De provincie Overijssel, met uitzondering van de gemeenten Staphorst en Wan-neperveen, benevens het voormalige eiland Urk, de Drenthsche gemeente Vledderen de Geldersche gemeenten Aalten en Dinxperloo, Borculo, Eibergen, Gorssel,Groenlo, Hengelo (G.), Hummelo en Keppel, Laren (G.), Lichtenvoorde, Lochern.Neede, Ruurlo, Steenderen. V??rden, Warnsveld, Winterswijk, Wisch, Zelhem enZutphen. District Oostelijk Utrechtâ€”Midden Gelderland. Het gedeelte van de provincie Utrecht, niet behoorende tot de districten Noord-Hollandâ€”Noordwestelijk Utrecht en Zuid-Hollandâ€”Westelijk Utrecht, alsmedehet gedeelte van de provincie Gelderland, niet behoorende tot de districten Overijssel-Oostelijk Gelderland, Oostelijk Noord-Brabantâ€”Zuidelijk Gelderland en Zuid-Hollandâ€” Westelijk Utrecht. District Noord-Holland- Noordwestelijk Utrecht. De provincie Noord-Holland, met

uitzondering Van de eilanden Terschelling enVlieland en het voormalige eiland Urk, benevens de Utrechtsche gemeenten Abcoude-Baambrugge, Abcoude-Proostdij. Brenkelen-Nijeiirode. Breukelen-St. Pieter,Kockengen, Laag-Nieuwkoop, Loenen, Loenersloot, Loosdrechl, Mijdrecht,Nigtevegt, Ruwiel, Tienhoven, Vinkeveen, Vreeland en Wilnis. District Zuid-Hollandâ€” Westelijk Utrecht. De provincie Zuid-Holland, met uitzondering van hel eiland Goeree- en Over-llakkee, benevens de Utrechtsche gemeenten Benschop, Harmeien, Hoenkoop,Jaarsveld, Kamerik, Linschoten, Lopik, Montfoort, Polsbroek, Snelrewaard, Vrees-wijk, Willige-Langerak, Williskop, I Jsselstijn en Zegveld, en de Geldersche gemeen-ten Herwijnen en Vuren. District Zeelandâ€”Westelijk Noord-Brabant. De provincie Zeeland, benevens het eiland Goeree- en Overflakkee en het ge-deelte van de provincie Noord-Brabanl ten Oosten

begrensd door en met inbegripvan de gemeenten Hooge- en Lage Zwaluwe, Terheijden, Teteringen, Ginnekenca. en Chaam. District Oostelijk Noord-Brabantâ€”Zuidelijk Gelderland. De provincie Noord-Brabant, met uitzondering van de gedeelten behoorendetot de districten Zeeland- Westelijk Noord-Brabant en Limburg, benevens deGeldersche gemeenten Ammerzoden, Appeltern, Balgoy, Batenburg, Beesd, Berg-haren, Beuningen, Beusichem, Brakel, Buren, Buurmalsen, Culemborg, Deil, Dreu-mel, Driel, Druten, Echteld, Est en Opijnen, Ewijk, Gameren, Geldermalsen,Groesbeek, Haaften, Hedel. Heerewaarden, Heumen. Horssen, Hurwenen, Kerkwijk,Maurik, Millingen, Nederhemert, Nijmegen, Ophemert, Overasselt, Poederoyen,Rossum, Tiel, Ubbergen, Varik, Waardenburg. Wadenoyen, Wamel, Wijchen,IJzendoorn, Zaltbommel. Zoelen en Zuilichem.



??? District Limburg. De provincie Limburg, benevens de Noord-Brabantsche gemeenten Budel enMaarheeze. Artikel 2. Dit besluit treedt in werking op i Januari 1941. De Secretaris-Generaal van het Departementvan Landbouw en Visscherij, H. M. Hirschfeld, De wnd. Secretaris-Generaal van het Departe-ment van Sociale Zaken, R. A. Verweij. \'s-Gravenhage, 29 November 1940. Richtlijnen voor en Veiligheidsmaatregelen te treffen bij het electrischbedwelmen van slachtdieren. Uit de ervaring, in verschillende slachthuizen opgedaan, kan worden afgeleid,dat goede resultaten zijn verkregen met de electrische bedwelming van runderen,schapen, varkens en kippen. Gebleken is, dat met een spanning van 60 ft 70 voltkan worden volstaan. De tijdsduur der electrische doorstrooming bedraagt gemiddeldvoor runderen 20, voor schapen of kalveren c.a. 15, voor varkens 7 ft 15 en voorkippen 10 sec. ; daarbij is gerekend,

dat de electroden of de huid der dieren terplaatse, waar de electroden komen te rusten, goed zijn bevochtigd, bijv. met eenzoutoplossing. Het wegscheren der haren op voornoemde plaatsen zal het goedeverloop bevorderen. Bij de bedwelming van runderen is het van veel belang, dat de electroden opde juiste plaats worden aangebracht n.l. tusschen de horens en de ooren (op deslapen). De electroden moeten stevig worden bevestigd, teneinde ze op de juisteplaats te houden, ook als het dier door den shock ineen zakt. De ineest geschikte toestellen voor het bedwelmen van runderen en dergelijkgroot ver zijn het beugeltoestel (Dordrecht, Oss), het rienitoestc! en het ketting-toestel (Emmen). Met het oog op de veiligheid van het personeel moet de spanning niet hoogerworden opgevoerd dan noodig is ; toepassing van een hoogcre spanning dan 70 voltvermijde men daarom zooveel mogelijk. Zelfs een spanning van

70 volt is voor denmensch niet meer ongevaarlijk, vooral als de omgeving vochtig is. Kan de spanninglager worden gehouden, dan verdient het aanbeveling zulks ook te doen. Voorzoover voor de bedwelming van runderen niet van het z.g.n. tang-apparaatmet ge??soleerde handvatten wordt gebruik gemaakt, dienen dc electroden te wordenbevestigd v????rdat de stroom wordt ingeschakeld. Het verdient aanbeveling voor de inschakeling van den stroom gebruik te makenvan een op of bij den transformator aangebrachten schakelaar van waterdichteuitvoering. De toevoerleidingen naar de toestellen dienen te bestaan uit buigzame rubber-mantelleidingen (z.g.n. rubberkabels), die waterdicht in de toestellen, schakelaarse.d. zijn ingevoerd. De metalen gestellen der transformatoren, die de voor de bedwelming benoodigdespanning van c.a. 70 volt leveren, moeten deugdelijk met de aarde (drinkwater-leidingsbuis) zijn

verbonden door een koperdraad van 6 mm2 doorsnede. Wordenverplaatsbare transformatoren gebezigd, dan moeten deze op het sterkstroomnetworden aangesloten door middel van een meer-aderige buigzame rubbermantel-leiding, waarvan ?Š?Šn der aders voor de aardverbinding wordt gebruikt en van eenstopcontact met aardcontact. De secundaire wikkeling van de transformatoren moet van de primaire wikkelingzijn gescheiden cn er moeten maatregelen zijn genomen, dat dcelen van de primaireketen niet met die van de secundaire in aanraking kunnen konten.



??? - ii03 - Voor de veiligheid van het bedienende personeel is het voorts van belang, dat hetpersoneel over voldoende bewegingsvrijheid kan beschikken. Voor de bedwelming van kippen en ander gevogelte wordt wel gebruik gemaaktvan een plaatje, waarop een twee-tal wigvormige koperen platen met punten isaangebracht, welke platen niet tegen aanraking zijn beschermd. In plaats van eendergelijke inrichting kari beter worden gebruik gemaakt van een tangvormig apparaat. Vereeniging van Slachthuisdirecteuren. Afscheid van Dr. L. F. D. E. Lourens als Directeur van de Rijksserum-inrichting te Rotterdam. Nadat Zaterdagmorgen 30 Nov ember j.1. in intiemen kring aan de Rijksscrum-inrichting Dr. L. F. D. E. Lourens, in verband met zijn aanstaand vertrek als direc-teur dier inrichting wegens het bereiken van de wettelijke leeftijdsgrens, afscheidhad genomen van zijn personeel, vond des middags te Utrecht in een

druk bezochtebijeenkomst, welke in het Hotel des Pays-Ilas aldaar werd gehouden, een hartelijkehuldiging plaats door de Nederlandsche dierenartsen. Onder de talrijke aanwezigen werden opgemerkt Prof. Dr. Berger, Directeu\\ an den Veeartsenijkundigen Dienst, de adj.-Directeur, E. J. A. A. Quaedvlieg,bijna alle Inspecteurs, de professoren Dr. Schornagel, voorzitter der Maatschappijvoor Diergeneeskunde, Dr. Klarenbeek, Dr. Beijers en Dr. Wester, de secretarisvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde, de heer \\ an Heusdf.n, de opvolgervan Dr. Lourf.ns, Dr. B. C. J. te Hennf.pe en de directeuren van de OpenbareSlachthuizen te Rotterdam en Utrecht. Bij het betreden door de familie Lourens van de zaal. waarin de plechtigheidplaats vond, werd aan de dames een bloemenhulde gebracht. Daarna nam Prof. Dr. BF.RGeiR als voorzitter der commissie, welke deze huldiginghad voorbereid, het woord. Na een

korte inleiding beschreef spreker de figuur van Dr. Lourens, dien hij alspas-afgestudeerden veearts-assistent leerde kennen : vervolgens van 1897â€”1907als veearts te Rotterdam werkzaam was, om daarna als assistent van Prof. Dr. Poels,dezen als ond\'T-directeur van de Rijksseruminrichting ter zijde te staan. Tezamenmet Dr. Poels is daar â€žgewerkt" aan de doelstelling van die inrichting, n.1. denieuwe veeartsenijkundige gegevens, voornamelijk met betrekking tot de infectie-ziekten der dieren, rechtstreeks dienstbaar te maken aan den landbouw. Intusschenvond Dr. Lourens nog gelegenheid blijs te geven van zijn bekwaamheid op het gebiedder varkensziekten, door in 1907 te Bern te promovecren op het proefschrift â€žUnter-suchungen ??ber die filtrierbarkeit der Schvveinepestbacillen (bacillus suipestifer). Op i Januari 1923 volgde hij Prof. Poels op als directeur der inrichting. Toen deze25 jaar bestond,

heeft de regeering de verdiensten \\ an Dr. Lourens erkend doorhem te benoemen tot ridder in de orde van den Nederlandschen Leeuw. Toen spreker in 1925 werd aangewezen als directeur van het veeartsenijkundigstaatstoezicht en daardoor het Rijksseruminstituut onder zijn ambtelijke bemoeiingenwerd gebracht, is het contact tusschen hem en Dr. Lourens nog nauwer gewordenen gedurende de 15 jaren van samenwerking heeft spr. de alleraangenaamste herin-neringen aan Dr. Lourens, dien hij leerde kennen als mensch en als wetenschappelijkfunctionaris. Over diens voortrefTelijke eigenschappen wilde spr. thans niet uitweiden,deze kunnen in het kort worden weergegeven met de woorden hoogst betrouwbaaren vol toewijding en ijver voor de taak voor welke hij zoo hoogst bekwaam was. Evenals Dr. Poels. zijn voorganger, ging Dr. Lourens bescheiden en met vol-harding zijn weg, niet als oratorisch talent,

maar als iemand, die. wanneer hij ietste zeggen had. iets zeide, dat beteekenis inhield. Prof. Berger herinnerde daarbij aan de internationale bijeenkomsten, in hetbijzonder aan die van het Office Internationale des Epizo??ties, waarin met grooteaandacht naar de rapporten van Dr. Lourens werd geluisterd. Met zijn bescheidenaard was hij daar een zeer geziene persoonlijkheid.



??? Spr. herdacht de totstandkoming van de nieuwe Rijksseruminrichting, waarbijIr. van der Steur Dritte im Bunde was. Veel is landbouwend Nederland en vooral ook zijn de dierenartsen aan Dr. Lourensverplicht. Van zijn verdere bemoeiingen met maatschappelijke belangen noemde: pr. het lidmaatschap van de gezondheidscommissie, van den gezondheidsraad envan de commissie voor sera- en entstoffen. Ook was hij lid van het Bataafsche genoot-schap en verleende meermalen medische diensten aan Rotterdam. Het verheugde spr. dan ook zeer, dat de oproep tot dit openbaar afscheid in geheelhet land grooten weerklank heeft gevonden en daarbij tevens het verlangen naarvoren is gekomen om Dr. Lourens een blijvende herinnering namens zeer veledierenartsen aan te bieden, namelijk een door den Haagschen kunstschilder YpeWenning geschilderd portret en een fraaie antieke pendule. Vervoleens

werd gesproken door den secretaris-penningmeester van de commissie,den heer P. J. \'t Hooit, die naar aanleiding der waardeiende en vaak zeer typischebijschriften op de ontvangen girobewijsjes, het licht deed vallen op den â€žmensch"Lourens. Dr. B. J. C. te Hknnepe gal een overzicht van de ontwikkeling der Rijksserum-inrichting onder de leiding van den thans scheidenden directeur en bracht dezendank voor al wat hij ook voor het personeel geweest was. Namens de Maatschappij voor Diergeneeskunde herinnerde de voorzitter, Prof.Dr. Schornagel aan de werkzaamheden van Dr. Lourens als lid en bracht speciaalnaar voren hoe onder zijn directoraat een buitengewoon prettige sfeer bestondtusschen zijn inrichting en de practiseerende dierenartsen. De laatste spreker, de heer D. Hkndrikse te Groot-Ammers vertolkte de dank-baarheid van de practiseercnde dierenartsen jegens Dr. Lourens, niet alleen

voorde talrijke door hem verstrekte adviezen, maar bovenal ook voor de wijze, waaropdat geschiedde, welke getuigde van het inzicht en de belangstelling van den aftreden-den directeur voor de moeilijkheden, waarmede de practiseerende dierenarts tenplattelande heeft te kampen. Na een dankwoord van Dr. Lpur??ns aan de verschillende sprekers en de aan-wezigen, in het bijzonder aan Prof. Beroer, bleven allen nog eenigen tijd in gezelligsamenzijn bijeen. Overtuigd zijnde, dat deze dag Dr. Lourens op duidelijke wijze het bewijs zalhebben gebracht, hoe de Nederlandsche dierenartsen zijn arbeid hebben gewaar-deerd, mag een woord van dank aan de commissie, die het initiatief tot deze huldi-ging heeft genomen, niet achterwege blijven. R. VLEESCHHYGI?‹NE. Een nieuwe vleeschkeuringswet in Duitschland, welke op 1 Januari 1941in werking zal treden. In het Reichsgesetzblatt I, No. 191. van 7

November j.1. is de tekst bekendgemaaktvan een nieuwe vleeschkeuringswet, welke op i Januari 1941 in Duitschland inwerking zal treden en welke tekst door den Rijksminister van Binnenlandsche Zakenop 29 October 1940 opnieuw is vastgesteld geworden. Zooals men weet, dateert de thans nog van kracht zijnde vleeschkeuringswetvan 3 Juni 1900 en is deze wet reeds eenige malen door wetswijzigingen, o.a. op13 December 1935 en op 15 April 1937, op verschillende belangrijke punten aan-gevuld, eventueel veranderd. Zoo werd b.v. de leiding van slachthuizen door dieren-artsen nader geregeld, de huisslachtingen onder verplichte keuring gebracht, eenalgemeene regeling voof het geheele rijk vastgesteld voor het tri: hinenonderzoekbij bedrijfsslachtingen en huisslachtingen, de verkoop van vleesch over de z.g.vrijbank nader geregeld, enz. Talrijke nieuwere idee??n en opvattingen in d<" vleesch-

hygi??ne, als b.v. het bacteriologisch v leeschonderzoek en de onderzoekingen vanNieberle, maakten het noodzakelijk, de verschillende bepalingen van de vleesch-keuringswet niet alleen daarmede in overeenstemming te brengen, maar ook meereenheid in de voorschriften te brengen voor het geheeje rijksgebied, zoodat nu de



??? Rijksminister van Binnenlandsche Zaken de bepalingen van een nieuwe wet heeltvastgesteld, welke wet op 1 Januari a.s. van kracht zal worden. Gelijktijdig verschenen nog verschillende verordeningen, zooals die betreffendede invoering van de vleeschkeuring in de verschillende Rijksgouwen (Oostmark,Sudetenland, ingelijfd Poolsch gebied) ; verder een betreffende de invoer van vleeschen vleeschwaren in Duitschland, en een betreffende ontoelaatbare toevoegingen enbehandelingswijze van vleesch. Een van de nieuwe bepalingen geeft ook voorschriften betreffende het maximumaantal slachtdieren, per dag door een keuringsveearts of hulpkeurmeester te keuren.Verder worden nadere voorschriften gegeven omtrent de boeten en straffen, welkemen keuringsveeartsen en hulpkeurmeesters kan opleggen. Bacteriologisch vleesch-onderzoek mag alleen worden verricht in die laboratoria, welke

expres door denMinister van Binnenlandsche Zaken daarvoor zijn aangewezen. Bovendien is nogbepaald, dat de leiding van slachthuizen voor gemeenten van meer dan 5000 inwonersslechts bij die dierenartsen mag berusten, welke krachtens hun opleiding zijn aan-gewezen als slachthuisleider. Met de nieuwere inzichten betreffende het ontstaan en de uitbreiding van tuber-culeuze processen is rekening gehouden. Zoo wordt b.v. geen beteekenis toegekendaan het tuberculeus zijn van de lichaamslymphklieren. Het zwaartepunt van debeoordeeling van de tuberculose is gelegd in het vaststellen van de primaire haardof van de acute generalisatie en in het onderkennen van de verschillende processen,waarbij men deze vormen kan verwachten. De aandacht wordt gevestigd op den â€žvervolgcursus" voor keuringsveeartsen,welke deze om de 3 jaar moeten volgen, teneinde â€žbij" te blijven. df. Graaf.

Besmettelijke veeziekten in Nederland in October 1940. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger vastgestelde gevallenaan, die 1 October niet waren genezen). Mond- en klauwzeer: bij 53 (64) eigenaars, waarvan in Groningen bij (1) eig.;friesland bij 1 eig.; Overijssel bij 3 eig.; Utrecht bij 1 eig.; Noord-Hollandbij 3 eig.; Zuid-Holland bij 2 eig.; Zeeland bij 6 (5) eig.; Noord-Brabant bij33 (57) eig.; Limburg bij 4 (1) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap: 551 gevallen bij 29 eig.(1136 bij 57 eig.), waarvan in Groningen 1 gcv. (13 bij 4 eig., waarvan 7 paar-den bij i eig.); Friesland 117 bij 11 eig. (758 bij 38 eig.); Drenthe 49 bij 8 eig.(218 bij 5 eig.); Gelderland 3 bij 1 eig. (11 bij 1 eig.); Utrecht 6 bij 1 eig.(70 bij 4 eig.); Noord-Holland 322 bij 2 eig.; Zuid-Holland 53 bij 5 eig. (52bij 3 eig., waarvan 2 paarden bij 1 eig.); Noord-Brabant (14 bij 2 eig.). Rotkreupel bij schapen: 216

gev. bij 16 eig. (1416 bij 70 eig.), waarvan inFriesland 10 bij 1 eig. (231 bij 12 eig.); Drenthe (74 bij 7 eig.\'1; Overijssel 2bij i eig. (14 bij 1 eig.); Gelderland 37 bij 5 eig. (97 bij 7 eig.); Utrecht 20bij 2 eig. (47 bij 2 eig.); Noord-Holland 147 bij 7 eig. (631 bij 32 eig.); Zuid-Holland (322 bij 9 eig.). Anthrax: 7 gev. bij 7 eig. (1 gev.), waarvan in Overijssel 1 gev.; Gelderlandi gev.; Utrecht 1 gev.; Noord-Holland 1 gev.; Noord-Biabant 2 gev.; Limburgt paard (r gev.). Varkenspest: 1694 gev. bij 296 eig. (6775 bij 1049 eig,). waarvan in Groningen44 bij II eig. (85 bij 8 eig.); Friesland 197 bij 25 eig. (1657 bij 343 eig.);Drenthe 46 bij 9 eig. (84 bij 10 eig.); Overijssel 67 bij 6 eig. (58 bij 8 eig.);Gelderland 101 bij 25 eig. (556 bij 108 eig.); Utrecht 210 bij 18 eig. (625 bij52 eig.); Noord-Holland 168 bij 19 eig. (1109 bij 78 eig.); Zuid-Holland 465bij 36 eig. (1883 bij 109 eig.); Zeeland 270 bij 127 eig. (516 bij 297 eig.);Noord-Brabant

126 bij 20 eig. (178 bij 34 eig.); Limburg (24 bij 2 eig.). A. v. H.



??? JAARVERSLAG G O C V V B ??tao Personeels-bezetting IJ^ c ??4)H S JZ ControlebezoekÂ? Keurings-dienst Keurings- Winst Verlies Â? VI <U O \'3 personeel "3 CO slachtingen ca Sc> ? c< Vee-artsen Hulp-keurm. Oh 13 c Â? < câ–  < Slager:winkel Vleesclwaren Leiden 9 3 X X 33204(53,4 % meerdan in 1938) ?’ 15.323.92 X 93 266 1046 21 Opmerkingen : Alle uitbreidings- en vernieuwingswerken werden be??indigd. Zoo had in April de openingplaats van het nieuwe voorkoelhuis, dat 450 m2 groot is geworden (tegen het oude 183 m2),en het nieuwe koelhuis, van 714 m2, met 127 cellen (vroeger 450 m2, met 80 cellen). Denieuwe spekzouterij met spekopslagplaats werd 1 Juli in gebruik genomen, en aan heteinde van 1939 het vrieshuis met Jinnencel en het eierkoelhuis3 alsmede de verbindingsgang.In runderslachthal kwamen dubbele transportbanen. Breda 8 2 3 20

Slachthuis 18453Buitengem. 11963 Totaal... 30416 / 33.921.76 X 146 399 2312 42 Opmerkingen : Vleeschverbruik per hoofd der bevolking in 1939 bedroeg 44,3 kg. Bussum 1 2 8 5723 ?’ 2.874.84 X 43 48 1550 51 Opmerkingen : Bij K.B. van 30 Aug. 1939 is bepaald, dat de gemeenten Bussum, Naarden, Laren, Huizenen Blaricum een gemeenschappelijke keuringsdienst voor vee en vleesch vormen. Dezeregeling is 10 Jan. 1940 in werking getreden. Ingevolge de verordening in gem. Bussumwordt 5,0025 % van de betaalde keur- en slachtloonen aan de slagers terug betaald. Hilversum 7 X X X Slachthuis 15190Buitengem. 1028 (12.6 "â€ž meer danin 1938) / 15.594.80\'\' X 95 X san38 ren58 Rheden X . 1 2 8 5202 X ?’ 370.07 37 89 samen375 Opmerkingen: Vleeschvcrbruik per hoofd der bevolking in 1939 bedroeg 30,9 kg.



??? 39. Tuberculosis "??ja-O Cysticercosis Echinococcosis ct> V T3CO X c u u > ^> e u O "n ca O E c o uÂ? Â? u > â€?3Â?Z-* 3 V M a> C V "HÂ? cÂ? aÂ? .c ??w c u \'SO Aantal bacteriol.vleeschonderzoekines-gevallen u > C 4> S UObO, ind: levend 25of 0.4 "â€žafgest. 112of 1.7 %ask.: levend 8of 0.6 %afgest. 23of 1.6 % X 45 % 1.2% 6.6 % 0.2 % 11.1% 0.15% X X Rund 48, waarv. 4 pos.Grask. 4, Vetk. 14, waarv. 2 ,,N.kalf 90, ,, 14 â€žPaard 20, ,, 2 ,,Vark. 54, ,, 2 ,,Sch. 11, ,, 1 ,,Geit 2, ,, 27 Bui-ten-gent.12 Tot. 243, waarv. 25 pos. nd: levend 20afgest. 46ask.: levend 1afgest. 2 Rund:Paard:Vark.: 143 gev.10 gev.10 gev. 21.6% 13 gev. 9 gev. 1 gev. 4.6 % 1 gev. X X Rund 247, waarv. 11 pos.Grask. 11, â€ž 2 â€žVetk. 12, ,,N.kalf 22, ., 7 â€žPaard 46. ,, 1 ,,Vark. 206, ,, 22 ,,Geit 1 17 Tot. 545, waarv. 43 pos. X Rund:Paard:Vark.: 3 gev.24 gev.2 gev. 25.9",, 12 gev. X 2gev. 9.1 % 3gev. X X Rund 4Vetk. 17N.kalf

3Paard 2Vark. 8 Geen Tot. 34 ld: levend 8afgest. 18isk. levend 1afgest. 6kalf: levend 1afgest. 1 Rund: Paard:Vark.: 31 gev. 46 gev.6 gev. 24.8% 20 gev. 7 gev. X 8.5 % 2gev. X X Rund 57 gevallenGrask. 6 ,,Vetk. 32N.kalf 42Paard 17Vark. 26Sch. 16Guit 1 ,, 7 Tot. 197 gevallen id: levend 15afgest.70 Rund:Vark.: 4 gev.34 gev. 4.3% X X X 4.9",, X X X Rund 38, waarv. 5 pos.Grask. 5, ,, 1 ,,Vetk. 9, ,, 3 ,,N.kalf 6, Vark. 39, â€ž 6 ,,Paard 5. Sch. 3. ,, 1 â€žGeit 4, 4 Tot. 109, waarv. 16 pos. DE GRAAF.



??? BIBLIOGRAFIE. ANATOMIE. HISTOLOGIE. PHYSIOLOGIE. PHARMACOLOGIE. TOXICOLOGIE. Meder, Untersuchungen ??ber den Magnesiumgehalt des Harnes von Schlacht-tieren und einigen Hunden, ausgef??hrt mit dem Pulfrich-Photometer. Inaug.-Diss.Hannover, 1940. Suren, Ueber den Cholesterin- und Alkoholgehalt des Schweineblutes, festgestelltmit dem ,,Leifo"-Photometer. Inaug.-Diss. Hannover. 1940. Thamm, Die arterielle Blutversorgung des Magendarmkanals und seiner Anhangs-dr??sen, Leber. Pankreas und der Milz beim Hund. Inaug.-Diss. Hannover, 1940. Willenb??cher, Die Permeabilit?¤t der Haut f??r Nikotin. Inaug.-Diss. Hannover,1940. Schmaltz, Atlas der Anatomie des Pferdes. Dritter Teil. Die Lage der Eingeweideund der Rumpfmuskelschichten nach Gefrierpr?¤paraten, 2e Aufl. Verlag : RichardSchoetz. Berlin, 1940. R.M. 24.â€” V??lgyesi, Menschen-

und Tierhypnose. Mit Ber??cksichtigung der Stammes-und Einzelenlwicklung des Gehirns. Deutsche Ausgabe bearbeitet von L. Ofner.Orell F??szli Verlag, Z??rich und Leipzig. Fr. 6.50. R.M. 3.90 Mainzer, Ein Beitrag zur Morphologie der Milchg?¤nge im Euter der Kuh.Inaug.-Diss. Bern, 1940. Friedli, Nachweis und quantitative Bestimmung des Gehaltes an Vitamin B1im Harn von Rindern, mit einer kurzen Uebersicht ??ber die bisher bekanntenVitamine. Inaug.-Diss. Bern, 1940. Hermann, Messungen an normalen und pathologischen Myocard des Hundes.Inaug.-Diss. Bern, 1940. Thoma, Rectidon als Rektalnarkotikum beim Hund. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Behrens, Ueber Behandlungsergebnisse mit der Lebertransalbe .XJnguentolan"bei Lost-Hautvergiftungen von Pferden. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Sch??tzler, Untersuchungen ??ber Druckmessungen, Ruptur,

Fassungsverm??genund Gewicht an Magen des Pferdes. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Hartmann, Bestimmung von F\'rucht- und Gesamtzucker in Blut und Harnnach peroraler und intraven??ser Fruchtzuckerbelastung als Beitrag zur Leber-funktionspr??fung. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Kersten, Ueber die Anwendung des Harnstoffes in der Wundbehandlung.Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Marx, Experimentelle Untersuchungen ??ber die diuretische Wirkung einigerl\'urinderivate. Inaug.-Diss. Giessen, 1940. Lindemeier, Experimentelle Untersuchungen ??ber die diuretische Wirkungeinigerneuen Theophyllinpr?¤parate im Vergleich zu Euphyllin. Inaug.-Diss. Gies-sen, 1940. Smirnow, Biatnitzky, Smirnow, Sirotenka. Asmaew, Kraine, Tabulae biologi-cae, Biochemie des Tabaks. Vol. XVIII. Pars. 4. Dr. W. Junk, Den Haag, 1940. ZO?–TECHNIEK. VOEDINGSLEER. Bindl, Aufzucht Norischer Hengste

und Meszergebnisse im 1. Lebensjahr. Inaug.-Diss. Hannover, 1940. Eyszelein. Die Entwicklung der Schafzucht im Mittelfranken. Inaug.-Diss.Hannover, 1940. Kaufmann, Die Dreibeinigkeit in einer Zucht des hannoverschen veredeltenl.andschweines. Inaug.-Diss. Hannover, 1940. Gressel, Das Schw?¤bisch-h?¤llische Schwein. Verlag Paul Parey, Berlin, 1940. R.M. 1.50 Wolf, Das deutsche graubraune H??henvieh. Verlag Parey, Berlin, 1940. R.M. 1.â€”



??? â€” i109 â€” Bauer, Handbuch des Hufbeschlages, ae Aull. Verlag. F.. S. Mittler u. Sohn,Berlin, 1940. R.M. 5.â€” Lang, Was ist die weisse Linie und in welcher Beziehung steht sie zum praktischenHufbeschlag. Inaug.-Diss. Bern, 1939. Krockert, XX. Herstellung und Pr??fung eines Trockenfutters unter Ber??ck-sichtigung von Vitaminen, Mineralstoffen und Hormonen zur Aufzucht und Mastvon Forellen. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Herwig, Beitr?¤ge zur Frage der Umbildung der Hufkapscl auf Grund von Sch?¤di-gungen des Zehenskeletts. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Krausz, Die Wirtschaftliche Bedeutung der k??nstlichen Besamung bei der Be-k?¤mpfung der Deckinfektionen des Rindes. Inaug.-Diss. Giessen, 1940. Kei.lnf.r, â€” Fingf.ri.ing, Grundz??ge der F??tterungslehre. 9 Aufl. Verlag PaulParey, Berlin, 1940. R.M. 7.50 ALGEMEENE PATHOLOGIE. PATHOLOGISCHE

ANATOMIE. Hopf, Prim?¤re Penistuberkulose beim Bullen. Inaug-Diss. Hannover, 1940.Lochte, Untersuchungsergebnisse an den Haaren menschlicher Dermoidzysten.Verlag Dr. Paul Sch??ps. Leipzig. 1940. R.M. 9.â€” Raggenbasz, Leber Endocarditis thrombotica beim Schwein. Inaug.-Diss. Bern, â– 938- Murer, Pathologisch-anatomische Untersuchungen an gefangen gehaltenenwilden Tieren des Basler Zoologischen Gartens. Inaug.-Diss. Bern. 1939. Baumgartner, Pathologisch-anatomische Untersuchungen ??ber die Meningitisdes Pferdes. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Peitzmeier, Die l.eukose des Rindes (Ein literarischer Ueberblick). Inaug.-Diss.Berlin, 1040. Monteiro-Conceicao, Die Leukose des Hundes. Inaug.-Diss. Berlin, 1940.Deelman, Leerboek der pathologische anatomie. Uitgevers : De Erven F. Bohn.Haarlem, 1940. ?’ 35.â€” INWENDIGE GENEESKUNDE.

HEELKUNDE. VERLOSKUNDE.GYNAECOLOGIE. Froning, Die Schwangerschaftsdauer bei Schaf. Ziege und Schwein. Inaug.-Diss.Hannover, 1940. Grindmann, Die Feststellung der Alkalireserve bei der Mastitis des Rindes.Inaug.-Diss. Hannover, 1940. Hauswirth, Kritische Studie ??ber die Entwicklung der operativen Behandlungder traumatischen Reticulitis beim Rind. Inaug.-Diss. Bern, 1938. Henchoz, Contributions ?¤ l\'?Štude des tranfusions sanguines chez les bovines.Inaug.-Diss. Bern, 1939. Streit, Studien zur Blutk??rperchensenkung beim Pferd. Inaug.-Diss. Bern, 1939.Schley, Ein Beitrag zur Kenntnis der Senkungsgeschwindigkeit der roten Blut-k??rperchen des Pferdes. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Wunderlich, Untersuchungen ??ber den Gehalt an Sexualhormonen im Frucht-wasser und der Plazenta bei K??hen. Inaug.-Diss. Berlin. 1940. MICROBIOLOGIE.

PARASITAIRE- EN INFEKTIEZIEKTEN.SEROLOGIE. DESINFECTIE. Naumann, Rauschbrandkarte f. Grossdeutschland. Inaug.-Diss. Hannover. 1940.Habs, Bakteriologisches Taschenbuch. 3ote Aufl. Johann Ambrosius Barth-Verlag, Leipzig, 1940. R.M. 3.30 Vogel, Biologisch-medizinisches Taschenjahrbuch 1940. Hippokrates-Verlag. R.M. 4.50 Christen, Vakzinationsversuch gegen die Euterpocken des Rindes und einBeitrag zu deren Diagnostik. Inaug.-Diss. Bern, 1938.



??? â€” I I IO - Seiler, Die Serodiagnostik der Virusschweinepest. Iiiaug.-Diss. Bern, 1938.Weis, Zur Diagnose des Abortus Bang. Inaug.-Diss. Bern. 1940.Stahr, Untersuchungen ??ber ein enzootischcs Auftreten der Gefl??gelcholera.Inaug.-Diss. Leipzig. 1940. Storm, Tierhygienische Untersuchungen in einem pommerschen Dorfe. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Ehren-reich, Experimentelle Untersuchungen ??ber Infektion und Infektions-abwehr bei der Ziegentuberkulose. Inaug.-Diss. Giessen, 1940. HYGI?‹NE (vleesch, melk, enz.). Hellich. Schroeder, Hellich, Das Fleischbeschaugesetz. Nachtrag zur 5.Auflage 2. Ausgabe, enthaltend die Aenderungen und neuen Ausf??hrungsbestim-mungen seit 1934 bis Mai 1940. Verlag Richard Schoetz, Berlin. R.M. 4.40Kluge, Ueber das Vorkommen und den Nachweis von Tuberkelbakterien imstr??menden Blute bei Versuchstieren und Rindern. Inaug.-Diss.

Leipzig, 1940. M??ller, Bakteriologische Untersuchungen ??ber die sogenannte Halslyniph-knotentuberkulose beim Schwein. Inaug.-Diss. Leipzig, 1940. Rif.chert, Wachstum von Bakterium enteritidis Breslau auf k??nstlich infiziertenFleisch bei K??hlschranktemperatur. Inaug.-Diss. Berlin, 1940.Hepp, Konservierung von Blutplasma. Inaug.-Diss. Berlin, 1940.Breier, Werden Enteritis- und Koli-Baktcrien durch Salzs?¤ure und Mageninhaltabget??tet? Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Wolffram, Versuche zur Verbesserung der L??fflersrhen Malachitgr??nplatteund Pr??fung ihrer praktischen Brauchbarkeit f??r den Fleischvergifternachweis,insbesondere gegen die Brillantgr??n-Phenolrotplatte. Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Spruck, Sterilisation von Saitlingen nach dem Soda-Formalin-Ammoniak-Vcrfahren. Inaug.-Diss. Giessen, 1940. DIVERSEN. v. Hagen, Lyssa. Eine medizingeschichtliche Interpretation.

Gustav Fischer,Jena, 1940. R.M. 1.- Lochte, Untersuchungen an erhitzten menschlichen und tierischen Haaren bis2000 C. Verlag Dr. Paul Sch??ps. Leipzig, 1940. R.M. 4.80 v. Norman, Jagdreiten, Ein Buch f??r J?¤ger und Pferdefreunde. Verlag J.Neumann, Neudamn 1940. R.M. 3.50 Alvisi, Aphorismen und Paradoxe ??ber das Reiten. Aus dem Italienischen ??ber-setzt von Susanne Lade. Verlag Wilhelm Limpert, Berlin S.W. 68, 1940. R.M. 3.20Wischeropp, Beitrag zur Preuszischen Tierseuchengeschichte (1838- 1840).Inaug.-Diss. Berlin, 1940. Clarenburo. INGEZONDEN. Doordat de urine der runderkwee z?Š?Šr arm is aan oestron, ben ik in 1937 bijhet onderzoek ervan op vele moeilijkheden gestuit. Enkele proefnemingen omlangs spectro-fotometrischen weg snel en nauwkeurig oestron in urine te bepalen,geeft hoopvolle verwachtingen. Ik zou het daarom zeer op prijs stellen, indiende

dierenartsen eens in hun praktijk willen vragen of er ergens een kwee rondloopt en mij daarvan enige urine te zenden. Liefst i 500 cc urine, aangezuurd met azijnzuur tot zwakzuur t.o.v. lakmoesen geconserveerd met 10 cc toluol of thymol; te zenden aan het Laboratoriumvoor med. veterinaire chemie te Utrecht. W. S. Marsman, med. vet. candidaat. Prof. Seekles en Prof. Krediet steunen dit verzoek gaarne.



??? NAGEKOMEN BERICHT. Nederlandsch Congres voor Openbare Gezondheidsregeling. Binnen enkele weken verschijnen de â€žHandelingen 1940" van het NederlandschCongres voor Openbare Gezondheidsregeling, waarin is opgenomen de volledigetekst van de rede van den Heer W. F.J. M. Krul, directeur van het Rijksinstituutvoor Drinkwatervoorziening te \'s Gravenhage, gehouden op 26 October 1940 te Haarlemover: ,,Richtlijnen voor de toekomstige drinkwatervoorziening van Nederland" (naar aan-leiding van het rapport der commissie: Drinkwatervoorziening-Westen des Lands)en de bij de discussie over dit rapport gemaakte opmerkingen door: Prof. Dr. A.Charlottf. Ruys, te Amsterdam; Ir. C. Biemond, Directeur Gemeente Water-leidingen te Amsterdam: Mr. Dr. J. F. Sch??nfeld, Raadadviseur aan hetDepartement van Waterstaat te \'s Gravsnhage; Ir. W. G. van df.r

Kloot,wetenschappelijk assistent der contactcommissie inzake natuurbescherming te\'s Gravenhage en anderen. Voor leden van de Ned. Maatschappij voor Diergeneeskunde, welke Maatschappijals medebesturende vereeniging bij dit Congres in aangesloten, wordt dit verslagbeschikbaar gesteld tegen den prijs van ?’ 2.â€”. Belangstellenden, die een exemplaar wenschen te ontvangen, worden verzochtdit bedrag over te schrijven op de postgirorekening van den secretaris van ditcongres Prof. C. F. van Oijen. (giro No. 107380) te Utrecht, onder vermeldingvan de woorden â€žHandelingen 1940 op de strook. C. F. v. O. Ov erleden:Verhuisd: PERSONALIA. M. J. H. Duysens, Heerlen. Dr. C. A. van Dorssen, Milligen, naar Uddel (post Garderen), Gar-derenscheweg 21, tel. 19. T. D. SiOLiNG, Ede, naar Amsterdam (C.), Heerengracht 92.|. H. P. Vf.rwey. Doorn, tijdelijk naar Gorinchem,

Pompstraat 52.
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